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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Σ'Γ' ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδριαση Sης Οκτωβριου 1995 
(Ώρα έναρξης: 4. lO μ.μ.) 

(Αρ. 1) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

\... (Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

•• Κηρύσσω την έναρξη της συνεδρίας του Σώματος. Παρακαλώ τον κ. Γραμ-

ματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓfΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ευχηθώ καλές δουλειές μετά τις διακοπές και 
πιστεύω ότι στους λίγους μήνες που έχουμε μπροστά μας πριν από τις βουλευτικές 

εκλογές θα δοθεί η ευκαιρία να προχωρήσουμε όλοι μας στο να προωθήσουμε τη 
νομοθετική εργασία και τα άλλα θέματα που εκκρεμούν ενώπιον του Σώματος. 

Παρόλο που η Βουλή θα αποφασίσει στον κατάλληλο χρόνο και σύμφωνα με τα 

χρονοδιαγράμματα που το ίδιο το σύνταγμα καθορίζει και υπαγορεύει, εντούτοις 

θεωρείται σκόπιμο να ανακοινωθεί η ομόφωνη θέση των κομμάτων να προτείνουν 
στη βάση των ως τώρα διαβουλεύσεών τους τη διεξαγωγή των γενικών βουλευτικών 
εκλογών την τελευταία Κυριακή του προσεχούς Μαίου, δηλαδή στις 26 Μαίου. 

Πριν εισέλθουμε στα διάφορα κεφάλαια της ημερήσιας διάταξης, θα ήθελα να 
σας πω ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Επιλογής έχει εγκρίνει, κατόπιν σύστασης 

της Ad Hoc Επιτροπής για Θέματα Πράσινης Γραμμής, να μετονομαστεί αυτή η 
Επιτοοπή σε Ad Hoc Επιτροπή Ακριτικών Περιοχών. Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
ένσταση, εφόσον αποφάσισε η Επιτροπή Επιλογής, τότε θεωρείται ότι αυτή η Ad 
Hoc Επιτροπή μετονομάζεται ως ανέφερα. 
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Κύριοι συνάδελφοι, επίσης και πάλι πριν προχωρήσουμε στα διάφορα κεφά

λαια και επειδή είναι η πρώτη συνεδρία μετά το θάνατο του συναδέλφου κ. ΚαλαΊ:

τζιάν -όλοι μας έχουμε πενθήσει μαζί με την οικογένειά του το θάνατο ενός εκλε

κτού στελέχους της aρμενικής κοινότητας και ενός εξαίρετου κοινοβουλευτικού και 

φίλου- θα σας παρακαλέσω να τηρήσουμε στη μνήμη του μονόλεπτη σιγή. 

(Γήρηση μονόλεπτης σιγής) 

Αιωνία του η μνήμη. 

Επίσης, πιστεύω ότι εκφράζω τα αισθήματα όλων των Μελών της κυπριακής 

Βουλής με το να μεταφέρω τα βαθιά μας συλλυπητήρια στο συνάδελφο κ. Μπενίτο 

Μαντοβάνη για την απώλεια της προσφιλούς του συζύγου. 

Επειδή στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία, υπάρχει μόνο ένα θέμα ... 

Ναι, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, τον Αύγουστο που συνήλθε το συνέδριο των αποδήμων έδωσε 

ιδιαίτερη σημασία στην απώλεια του προέδρου του, του Όμηρου Χαπtπη. Ο 

Όμηρος Χαπίπης ήταν μια διακεκριμένη προσωπικότητα του απόδημου ελληνισμού, 

που πρόσφερε τεράστιες υπηρεσίες στον κυπριακό ελληνισμό και στον αγώνα της 

Κύπρου για επιβίωση. Η Βουλή των Κοινοτήτων τον τίμησε με μια πράγματι εντυ

πωσιακή εκδήλωση και έχω την εντύπωση ότι και η κυπριακή Βουλή θα πρέπει έστω 

και τώρα, καθυστερημένα, να aποτίσει φόρο τιμής στον Όμηρο Χαπίπη, με οποιοδή

ποτε τρόπο νομίζετε εσείς κατάλληλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Κύριε Χατζηδημητρίου, θα ανταλλάξουμε απόψεις με τους αρχηγούς και 

κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους για τον πιο κατάλληλο τρόπο να τιμηθεί ένας 

πραγματικός φίλος και αγωνιστής, ο Όμηρος Χαπίπης. Στην επόμενη σύσκεψη με 

τους αρχηγούς και κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους θα αποφασίσουμε τον καλύ

τερο τρόπο να τιμηθεί ο Όμηρος Χαπίπης. 

Εισηγούμαι να εισέλθουμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων, νοουμένου ότι υπάρχει μόνο ένα Οέμα στη νομοθετική εργασία. Βασικά, 

η χρησιμότητα αυτής της συνεδρίας είναι να μπορέσουμε να μοιράσουμε δουλειά και 

να δραστηριοποιηθούν οι Επιτροπές της Βουλής. 

Λοιπόν, κύριε Γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Προέδρου και των Μελών της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

2) Ο περί Προέδρου και των Μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ'Uπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Αρχαιοτήτων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995 . 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, 
αλλά ίσως θα πρέπει να το δει και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

Επομένως, παραπέμπεται και στις δύο Επιτροπές, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων και αν απορρέουν κάποια θέματα που αφορούν την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, τότε να απασχολήσΕL και την Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί των Τροποποιήσεων της Σύμβασης του Διεθνούς Οργανισμού 
Κινητών Δορυφόρων ([NMARSAτ) και της Σχετικής Συμφωνίας 

Λειτουργίας Αυτής (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιο δυνατά, κύριε Παπαγεωργίου. Να ξεκινήσουμε ζωντανά. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Να ξεκινήσουμε ζωντανά. ακελικά, κύριε Πρόεδρε! 

.. • ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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Εσείς να του το πείτε, κύριε Χριστόφια. Λοιπόν, κύριε Παπαγεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών (Γροποποιητικός) Νόμος 
του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Συντάξεων Καθηγητών (τροποποιητικός) Νόμος του 1995 . 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρα\Jπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\Jπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί. των Τροποποιήσεων του Πρωτοκόλλου Συμφωνίας για την Εγκα
θίδρυση του Ευρωπα·cκού Γραφείου Τηλεπικοινωνιών (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

11) Ο περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίας (τροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Κυπριακού Οργανισμού ΑΟλητισμού (τροποποιητικός) Νόμος του 
1995. 

13) Ο περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (τροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

" 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί. Αποφυγής της Ρύπανσης Δημόσιων Δρόμων και Δημόσιων Χώρων 

(fροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και Λατομείων (Γροποποιητικός) Νόμος 
του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλ

λοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. l) του περί Προ\Jπολογισμού της Αρχής Ηλεκ-

~· τρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1995. 

.... 

.... • 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περί. Κυβερνητικών Υδατικών Έργων (fροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβοvλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Ο περί. της Διευρυμένης Μερικής Συμφωνίας για την Εγκαθίδρυση του 
Ευρωπα·ίκού Κέντρου Σύγχρονων Γλωσσών (Κυρωτικός) Νόμος του 

1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) ο περί Προυπολογισμού Νόμος του 1996 . 

21) Ο περί. Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ί'αμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1996. 
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22) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (fαμεί.ο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 

και Παθόντων) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Οι περί Υπηρεσίας του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας Κανονι
σμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Οι περί. Πανεπιστημίου Κύπρου (Επίτιμοι Διδάκτορες) Κανονισμοί tου 

1995. 

25) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση Συμβά

σεων Ακαδημα'ίκού Προσωπικού) Κανονισμοί του 1995. 

26) Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης 

Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) 

(τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Οι περί. Κυβερνητικών Λαχείων (fροποποιητικοί.) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουογεί.ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28) Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (fηλεφωνικοί.) (fροποποιητικοt) 

Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29) Οι περί Συμβουλίου Αμπελουργικών Προ'ίόντων (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων για τους Υπαλλήλους του Συμβουλίου και για τους Εξαρ

τωμένους τους) (fροποποιητικοί.) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

-• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητική Μονάδα Τραπεζικών και 

Χρηματοοικονομικών Μελετών) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31) Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (τροποποιητικοι) Κανονισμοί του 

1995. 

32) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Συμβουλίου 

Αποχετεύσεων Παραλιμνίου του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33) Οι περί Εγγραφής Γυμναστών Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34) Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Βοηθού Οικονόμου και 

ΒοηΟού Οικονόμου Α (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

35) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, Θέσεις 

Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού και Νοσηλευτικού Λειτουργού 2ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρε

σίας) Κανονισμοί του 1995. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

36) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονι
σμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλ

λοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και ΒιnιιτwnvίΝ,.. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37) Οι ΠΕQί Μεταλλείων και Λατομείων (ΓροποποιητικοL) (Αρ. 3) Κανονι
σμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλ

λοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

38) Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Γαμείο Προνοίας) (τροποποιη

τικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

39) Οι Δημοτικοί (περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων) (ΓροποποιηηκοL) 

Κανονισμοί Αμμοχώστου του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

40) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) (Γροποποιη

τικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

41) Οι περt Γενικού Χημείου - Θέση Πρώτου Ανώτερου Τεχνικού Χημείου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (τροποποίηση του ΠαQαρτήματος V) 
Κανονισμοί του 1995. 

43) Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Έκδοση τιμολογίων και 

Αποδείξεων και Τήρηση Αρχείων) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

-• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

44) Οι περι ΜεταλλεLων και Λατομείων (ΓροποποιητικοL) Κανονισμοί του 

1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

45) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

46) Κείμενα που αφορούν τριάντα τρεις νόμους που ίσχυαν σης 16 Αυγού
στου 1960 και οι οποίοι, εφόσον διατηρήθηκαν σε ισχύ δυνάμει του 
άρθρου 188 του Συντάγματος, μεταφράστηκαν στην ελληνική γλώσσα της 
Δημοκρατίας και ενοποιήθηκαν με τους τροποποιητικούς τους νόμους 

που ψηφίστηκαν μετά τις 16 Αυγούστου 1960. 

Κατατέθηκαν από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

47) Ετήσια ΈκΟεση και Λογαριασμοί του Συμβουλίου Εξαγωγής Κυπριακών 

Επιτραπέζιων Σταφυλιών για το Έτος 1994. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

48) Προϋπολογισμός του Ταμείου ΛαχεLου Προνοίας για το 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

49) Έκθεση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προς τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 2 του 
Νόμου 74/88. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

50) Διάθεση Ακίνητης Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας σύμφωνα με την 

Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλιου με αρ. 42.796 και ημερομηνία 
6.7.1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

51) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το 1994. 

Κατατέθηκε από την ΑQΧή Λιμένων Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

52) Έκθεση Πεπραγμένων, Απολογισμός και Ισολογισμός της Αρχής Βιομη

χανικής Καταρτίσεως Κύπρου για το 1994. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

53) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον ΚΟΤ 

δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ-ϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

54) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ

λήλων από την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του 

περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσί.αν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

55) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από την 

Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς τον ΚΟΑ σύμφωνα με το εδάφιο (3) 

. . 
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του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
Νόμου του 1994. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προfuτολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

56) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως προς τον Οργανισμό 

Νεολαίας σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περι ΠραUπολογι
σμού του Οργανισμού Νεολαίας Νόμου του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

57) Εκθέσεις όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων προς την Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προfuτολογι
σμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

58) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 
και εκπαιδευτική υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσ

λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

59) Ο περί του Καθορισμού των Δικαιωμάτων των Προσώπων που Συλλαμ
βάνονται και της Διασφάλισης των Προϋποθέσεων για την Αξιοπρεπή 
Μεταχείριση και Ασφαλή Κράτησή τους Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού 
Κόμματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπετα~ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

60) Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμησις) 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ανδρέα Γεωργίου, Βουλευτή εκλογικής περιφέ

ρειας Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

61) Ο περί Αρχαιοτήτων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Δημήτρη Ηλιάδη, Βουλευτή εκλογικής περιφέ
ρειας Αμμοχώστου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρόλο που η αρμόδια Επιτροπή είναι η Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, 

π~στεύω ότι πρόθεση του εγγράψαντος είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας. Κύριε Ηλιάδη, παραπέμπω την πρόταση νόμου περί Αρχαιο

τήτων στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, παρόλο που το Τμήμα Αρχαιο

τήτων υπάγεται στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. Μήπως έχετε κανένα 

ιδιαίτερο λόγο να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτ~κή Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων ή πρόθεσή σας είναι να ασχοληθεί η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ομαλώς πηγαίνει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

Αν υπάρχει λόγος να πάει στην Επιτροπή Παιδείας, δε θα είχα ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εξαρτάται ποιο είναι το αντικείμενο. Αν είναι θέματα περισσότερο πολιτι
στικής προστασίας, τότε είνα~ Επιτροπή Παιδείας. Αν είναι θέματα πρακτικής 
φύσεως ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι θέματα οργάνωσης της υπηρεσίας, κύριε Πρόεδρε, και διάσωσης των 

αρχαιοτήτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τότε παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων. Εξαρτάται από τη φιλοσοφία της προσέγγισης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έχω την εντύπωση πως, όταν εγγράφονται θέματα που αφορούν τον πολι
τισμό ή την παιδεία, δεν παραπέμπονται ούτε στην Κοινοβουλευτ~κή Επιτροπή 

Συγκοινωνιών και Έργων -και θα πω αυτό που είπα κατ' επανάληψη, με όλο το 
σέβας προς τους εκπροσώπους των οικονομικών- ούτε στην Επιτροπή Οικονομικών. 

Έχουμε κατ' επανάληψη ασχοληθεί με θέματα που αφορούν τα προβλήματα της 
πολιτιστικής πολιτικής του τόπου, τα προβλήματα του αθλητισμού, τα προβλήματα 
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των αρχαιοτήτων. Εγγράφονται και συζητούνται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας. Όταν πρόκειται να ασκηθεί η πολιτική του κράτους μέσω κάποιων προ'\J
πολογισμών, είναι οικονομικό το θέμα, πάει σε άλλη Επιτροπή. Τώρα ανεφύη το 

θέμα της Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων. Δε νομίζω να πρόκειται περί 
δρόμων. Η πολιτιστική πολιτική εξετάζεται από μια Επιτροπή, την Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δυστυχώς, κύριε Α ναστασιάδη, το Τμήμα Αρχαιοτήτων υπαγόταν από aποι

κιοκρατικής κυβέρνησης στο Τμήμα Συγκοινωνιών, αργότερα στο Υπουργείο 

Συγκοινωνιών. Φαίνεται ότι, επειδή η ιστορία των Βρετανών ξεκινά από τους 

βρετανικούς σιδηροδρόμους, έχουν συνδέσει τα θέματα των συγκοινωνιών με τα 
θέματα των αρχαιοτήτων. Όμως, αν είναι για θέματα οργάνωσης των αρμόδιων 

υπηρεσιά)ν, τότε οι αρμόδιες υπηρεσίες, καλά ή κακά, ανήκουν στο Υπουργείο 

Συγκοινωνιών. Είναι αυτό που εισηγείται ο εισηγητής και θα σεβαστώ την επιΟυμία 
του. Αλλά εισηγούμαι να το εξετάσει και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αν 

υπάρχουν οποιεσδήποτε πτυχές που πρέπει να τις δει. Αλλά βασικά, εφόσον ο ίδιος 

ο εισηγητής θεωρεί πως είναι Οέμα οργανικής δομής, τότε δεν μπορεί να πάει σε 
άλλο Υπουργείο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εφόσον εκ συμπεράσματος συνάγεται ότι είμαστε η Βουλή της 

aποικιοκρατίας, γιατί να μην πάει βάσει των νόμων εκείνων στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, χαίρομαι το χιούμορ σας, αλλά δεν είναι αυτό το συμπέ

ρασμα και το γνωρίζετε. 

Ναι, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά θίγετε ένα πολύ σημαντικό πρόβλημα αρμοδιο

τήτων των διάφορων Υπουργείων. Αν ανατέθηκε το Τμήμα Αρχαιοτήτων στο 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι το Σύνταγμα 

της Ζυρl.χης-Λονδίνου προνοούσε για δημιουργία Κοινοτικής Συνέλευσης, αρμόδιας 

για τα εκπαιδευτικά Οέματα. Έτσι, το θέμα των αρχαιοτήτων, που ήταν της αρμο

διότητας της κυβέρνησης, έπρεπε να uπαχΟει σε κάποια υπηρεσία και θεωρήθηκε ότι 

θα μπορούσε να ανατεθεί στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, επειδή είχε και 
πρακτική εργασία στη μέση. Όμως, σίγουρα πρόκειται περί μιας κατάστασης που 

δεν είναι δυνατό να γίνει ούτε αντιληπτή ούτε κατανοητή. Όμως, έχω την εντύπωση 

ότι και οι ίδιοι οι υπάλληλοι, το ίδιο το Τμήμα προτιμά να παραμείνει στο Υποuρ

γείο Συγκοινωνιών και Έργων για λόγους υπηρεσιακούς και δικαιωμάτων των 

εργαζομένων, παρά να μεταφερθεί στο Υποuργείο Παιδείας, του οποίου η θέση μέσα 
στην όλη κρατική μηχανή είναι κάπως ιδιόμορφη. Έτσι, είμαστε υποχρεωμένοι να 

δεχτούμε αυτές τις πραγματικότητες, εκτός αν μεταβληΟούν με οποιεσδήποτε άλλες 

αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνάδελφε, αυτό το Οέμα ίσως να το συζητήσουμε κάποια άλλη ώρα σε 
κάποιο άλλο επίπεδο. Δεν είναι η ώρα. Τώρα είναι η κατάθεση. Απλώς, βλέπω ότι 
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δυστυχώς η έμφαση πήγαινε πάντοτε όχι σε θέματα προώθησης κάποιων πραγμάτων, 

αλλά σε θέματα συντήρησης. Γι' αυτό ήταν αρμόδια η Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων. Αλλά δεν είναι της ώρας τώρα να μπούμε σε συζήτηση. 

Ναι, κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που μου δώσατε το λόγο. Με αυτή την ευκαιρία, 

παρόλο που δεν είναι της παρούσης, οπωσδήποτε το Τμήμα Αρχαιοτήτων, σε οποιο

δήποτε Υπουργείο και αν ανήκει, είναι πολιτιστικό, είτε πρόκειται για θέματα 

δομής είτε πρόκειται για θέματα πολιτικής. Και θα ήθελα να σας υπενΟυμίσω ότι τα 

πολιτιστικά ζητήματα είναι υψίστης σημασίας γι' αυτό τον τόπο και είναι το κύριο 

όπλο για να σταΟούμε εναντίον της τουρκικής εισβολής και κατοχής. Και είχα 

γράψει επιστολή, στην οποία αναφέρω ότι πρέπει όχι μόνο να παραπέμπονται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. αλλά να συσταθεί ειδική επιτροπή για τα 

πολιτιστικά, για να μπορούν αυτά όλα τα θέματα, ανεξάρτητα από το ποιο Υπουρ

γείο τα καταθέτει, να μελετούνται συντονισμένα και να δίνεται ισομερές ενδιαφέρον 

στα κονδύλια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία Κατσελλή, με όλο το σέβας, θα βάλω κάποια πράγματα στη θέση τους. 

Αφ' ης στιγμής τα πολιτιστικά αυτά θέματα η κυβέρνηση τα διατηρεί στο Υπουργείο 

Συγκοινωνιών και Έργων, είμαστε και εμείς υποχρεωμένοι να τα παραπέμπουμε 

εκεί. Κατά συνέπεια, αν θέλετε, να πιέσουμε όλες οι πλευρές και να επιμένουμε η 
κυβέρνηση να μεταφέρει όλες τις σχετικές υπηρεσίες στο Υπουργείο Παιδείας και 

Πολιτισμού. Τότε θα παραπέμπονται εκεί. Όμως, είμαστε υποχρεωμένοι ως Βουλή 
να τα παραπέμπουμε στις ανάλογες υπηρεσίες, για να γίνεται σωστά και πρακτικά η 

δουλειά. Αυτή είναι η λογική. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω να προσθέσω πολλά σε αυτά που είπατε. Νομίζω ότι 

πρέπει να γίνουμε λίγο πρακτικοί άνθρωποι σε αυτή τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Εκατό φορές μέχρι τώρα επαναλάβαμε εαυτούς για τα ίδια ζητήματα. Όποτε 

εγγραφεί Οέμα αρχαιοτήτων και όποτε κατατεθεί από το αρμόδιο Υπουργείο -και το 
αρμόδιο είναι, δυστυχώς ή ευτυχώς, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων

έχουμε την ίδια συζήτηση, την ίδια στιχομυθί.α εδώ στη Βουλή. Επιτέλους, η γνώμη 

μου είναι, κύριε Πρόεδρε, να αναλάβετε πρωτοβουλία να κάτσουμε έτσι προκομμένα 

να δούμε τι.. κάνουμε και τι ζητούμε από την κυβέρνηση, για να τελειώνει αυτή η 

υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα αναλάβω πρωτοβουλία να κάτσουμε προκομμένα. 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Απλά, κύριε Πρόεδρε, έχουν γίνει τόσες αλλαγές τα τελευταία χρόνια στα 

διάφορα υπουργεία και, αν ήθελαν, μπορούσαν να την κάνουν και αυτή. Και με όλο 
το σεβασμό προς όλους τους συναδέλφους, εφόσον τους ενδιαφέρει τόσο πολύ αυτό 

-
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το θέμα -και βγαίνει και η σχετική πρόσκληση- τους προσκαλούμε στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων να εκφράσουν οποιεσδήποτε απόψεις 

θα ήθελαν να εκφράσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Καρά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Η εισήγησή μου, κύριε Πρόεδρε, προς το Σώμα είναι η εξής: Επειδή ο νόμος 

πράγματι απαιτεί να πάει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων, αλλά η κοινή αντίληψη όλων το θέλει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας, θα εισηγούμουν παράλληλη εξέταση και από τις δύο Επιτροπές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, αν αισθάνονται τα Μέλη της Ε~οπής ή οποιοσδήποτε ότι πρέπει να 

γίνει παράλληλη εξέταση, να το ζητήσουν μετά που θα ολοκληρωθεί η συζήτηση στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. Επί του παρόντος παραπέ

μπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, για να είμαστε 

πρακτικοί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

62) Ο περί της Εθνικής Φρουράς (τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Τάκη Χατζηδημητρίου εκ μέρους της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής 'Αμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

63) Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Γροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Τάκη Χατζηδημητρίου, Βουλευτή εκλογικής περι

φέρειας Λευκωσtας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

64) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ανδρέα Χρίστου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Περατώθηκε η κατάθεση νομοσχεδίων, εγγράφων και προτάσεων νόμου. Α ντι

λαμβάνεστε ότι ακόμα και αν δεν υπήρχε έτοιμη νομοθετική εργασία, ήταν απαραί

τητο σήμερα να συνεδριάσουμε, για να παραπεμφθούν όλα αυτά τα νομοσχέδια και 

οι προτάσεις νόμου. 

Σας εύχομαι καλή δουλειά, διότι είναι μεγάλος ο όγκος της δουλειάς και των 

νομοσχεδιων που έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

I! 
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Επιστρέφουμε τώρα στο Κεφάλαιο Α'. Έχουμε μόνο ένα νομοσχέδιο ενώπιόν 

μας. Μάλλον έχουμε το θέμα έγκρισης σχεδίου απόφασης για τον προ'Uπολογισμό 
του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατιας για το 1995. Καλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει το σχέδιο 

απόφασης. 

Μάλιστα, κύριε Α γαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή αντιλαμβάνομαι τα θέματα όλα αναβάλλονται λόγω 

έλλειψης εκθέσεων κ.λπ., εισηγούμαι όπως το Οέμα υπ' αριθμό 4 στην ημερήσια 
διάταξη, που είναι ''Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων (fροποποιητικός) Νόμος 
του 1995", σταλεί πίσω στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών για επανεξέταση, 
αντί να συζητηθεί στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ήθελα να ακούσω την άποψη του Προέδρου ή του Αντιπροέδρου της 
Επιτροπής Νομικών. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Να σας πω γιατί, προτού εκφράσει άποψη ο κ. Ευσταθίου. Έχω την εντύπωση 
μετά από προσεκτική μελέτη της πρότασης νόμου ότι πρόκειται μάλλον περί τροπο

ποίησης του συντάγματος και όχι νόμου. Η διαδικασία θα έπρεπε να ήταν διαφορε

τική και γι' αυτό το λόγο ζητώ όπως επανεξεταστεί από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε βλέπω τον κ. Ευσταθίου. Κατά συνέπεια, αν δεν υπάρχει ένσταση, παραπέ

μπεται πίσω στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. Εφόσον λοιπόν δεν 

υπάρχει ένσταση, θα το αφαιρέσω από την ημερήσια διάταξη, μέχρις ότου το ξανα

συζητήσει ... 

Ο κ. Ανδρέας Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε, αλλά ζητούμε να παραπεμφθεί στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Νομικών και το θέμα υπ' αριθμό 5 στην ημερήσια διάταξη, που 
είναι ''Ο περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων (τροποποιη

τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και ποιος είναι ο λόγος, κύριε Γεωργίου; Ο ίδιος λόγος που αναφέρει ο κ. 
Α γαπίου για το θέμα υπ' αριθμό 4; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Είναι το ίδιο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, παραπέμπονται και τα δύο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Νομικών. 

Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

• 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, αναφέρω ότι ο λόγος που δεν έγινε εισήγηση για 

τροποποίηση του συντάγματος είναι το ότι δεν υπάρχει η αναγκαία πλειοψηφία. Γι' 

αυτό ίσως βρέθηκε η νομοθετική ρύθμιση αυτή να δLορθώσει κάπως τα πράγματα. 

Δεν υπήρχε η πλειοψηφία των δύο τρίτων που προβλέπεται από το σύνταγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι δε χρειάζεται περαιτέρω συζήτηση, εφόσον είμαστε 

σύμφωνοι. Λοιπόν, παραπέμπονται κατά συνέπεια και τα δύο στην Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Νομικών. 

Κύριε Χατζηδημητρίου, παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΎΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΎΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΥΝτΙΚΉ ΘΩΡΆ

ΚΙΣΗ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑτΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 1995 

ΠαQόντες: 

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Λώρης Λυσιώτης 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, ενεργώντας μέσα στα πλαίσια των 

αρμοδLοτήτων και ευθυνών της που απορρέουν από την ισχύουσα νομοθεσLα για το 

Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίας, μελέτησε τον αναθεωρημένο προϋ

πολογισμό του ταμείου για το 1995 σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 
Σεπτεμβρίου 1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός 

Άμυνας και ο Αρχηγός του ΓΕΕΦ, οι οποίοι συνοδεύονταν από λειτουργούς του 

Υπουργείου Άμυνας και επιτελείς του ΓΕΕΦ, αντίστοιχα. 

Σκοπός του υπό αναφορά αναθεωρημένου προϋπολογισμού, σύμφωνα με τις 

επεξηγήσεις που δόθηκαν στην Επιτροπή από τον Υπουργό Άμυνας, είναι η συμπε

ρίληψη στον εγκριθέντα προϋπολογισμό για το 1995 πρόνοιας σύμφωνα με την 
οποία θα καθίσταται δυνατή η χρησιμοποίηση εξοικονομήσεων από τον εν λόγω 

προϋπολογισμό για κάλυψη δαπανών που κρίθηκαν αναγκαίες στα πλαίσια της 

υλοποίησης της συμφωνίας για την αγορά οχημάτων μάχης από την Κυπριακή Δημο

κρατία. 

Υπενθυμίζεται ότι τόσο η έγκριση της συμφωνίας όσο και η σχετική δαπάνη 

έχουν ήδη υιοθετηθεί. ομόφωνα από τη Βουλή με Απόφασή της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι εξοικονο

μήσεις για τις οποίες γίνεται πρόταση να χρησιμοποιηθούν αναφέρονται σε ήδη 

εγκεκριμένο Κεφάλαιο του αμυντικού προγράμματος, εισηγείται ομόφωνα την 

έγκριση του επισυναπτόμενου σχεδίου απόφασης. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Χριστοδουλtδη. 

Δ. ΧΡΙΣΊΌΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, είναι μια ομόφωνη τοποθέτηση της 

Επιτροπής, παρόλο που επανέρχεται κάποια κακή, κατά την εκτίμησή μας, παρά

δοση, δηλαδή προϋπολογισμός χρημάτων που στόχευε στην αγορά κάποιου άλλου 

υλικού να διατίθεται αλλού. Όμως, για λόγους επίσπευσης της παράδοσης ενός 

τμήματος μιας παραγγελίας μας, με εισήγηση της κυβέρνησης έγινε κατ' εξαίρεση 

αποδεκτό από την Επιτροπή, με την ευχή να μην επαναληφθεί αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το μήνυμα νομίζω να δοθεί κατευθείαν από τον Πρόεδρο της Επιτροπής ή τον 

Πρόεδρο της Βουλής, αλλά να μη γίνει συζήτηση. 

Παρακαλώ να διαβαστεί η Απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτΙΠΡΌΣΩΠΩΝ 

ΕΠ ΕΙΔΗ η Επιτροπή Διαχειρίσεως του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης της 

Δημοκρατίας είναι αναγκαί.ο να προβεί σε δαπάνη ύΨους ί7.700.000 έναντι εξοικο

νομήσεων από τον προϋπολογισμό του εν λόγω Ταμείου. 

ΚΑ Ι ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 9 των περί Εκτάκτου 
Εισφοράς διά την Άμυναν της Δημοκρατίας Νόμων του 1985 έως 1993, για τη 
διενέργεια της δαπάνης αυτής απαιτείται η εξουσιοδότηση της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού έλαβε υπόψη την εισηγητική Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, α;-τοφασί.ζει να παράσχει την εξουσιοδότησή 

της στην Επιτροπή Διαχειρίσεως του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης, για να προβεί 

στη διενέργεια της πιο πάνω δαπάνης, έναντι των εξοικονομήσεων που έχουν 
προταθεL. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η απόφαση είναι ομόφωνη και κατά συνέπεια αντιλαμβάνομαι είνω ομόφωνη 

κω η έγκρισή της. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Έχουμε περατώσει το Κεφάλαιο Α'. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - ΑπαντήσεLς. 

(Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς.) 

Ερώτηση με αρ. ΣΊ'Έ' 1 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Δημήτρη Συλλούρη στις 14 Ιουλίου 1995. 

"Στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων της Δημοκρατίας απασχολούνται ωρομί

σθιοι υπάλληλοι που ουσιαστικά εκτελούν δημοσιοϋπαλληλικά καθήκοντα και οι 

οποίοι θα έπρεπε, λόγω των καθηκόντων που ασκούν, να αμείβονται ως ημερομί

σθιοι και να θεωρούνται έκτακτοι και όχι ωρομίσθιοι. 

Πώς προτίθεται να χειριστεί. η κυβέρνηση το θέμα των υπαλλήλων αυτών;" 

.. 

,. 

-
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Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 2 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του 
Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου στις 18 Ιουλίου 1995. 

''Επιστολή ασθενούς που δημοσιεύτηκε στην εφημερίδα 'Φιλελεύθερος· στις 

9. 7.1995 αναφέρει ότι σε περιπτώσεις παραχώρησης δαπανηρών φαρμάκων εφαρμό
ζεται μια γραφειοκρατική διαδικασία που μόνο πρόσθετη ταλαιπωρία σημαίνει για 
ασθενείς και μάλιστα βαρέως πάσχοντες. 

Γνωρίζει το πρόβλημα ο αρμόδιος Υπουργός και πώς σκέφτεται να το αντιμε

τωπίσει." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 3 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του 
Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου στις 25 Ιουλίου 1995. 

'Τελευταία γράφτηκε στον τύπο ότι το Υπουργείο Άμυνας και κατ' επέκταση η 

κυβέρνηση μελετούν την αντικατάσταση του σημερινού συστήματος επιλογής 

δόκιμων αξιωματικών στην Εθνική Φρουρά. 

Επειδή το θέμα είναι πράγματι σοβαρό και επειδή η κατάργηση συστημάτων 

που έχουν κατ' ελάχιστο το τεκμήριο της αντικειμενικότητας, αλλά και της 

αποδοχής του λαού με την ως τώρα εφαρμογή τους δυνατό να οδηγήσει σε αλυσι
δωτά προβλήματα, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή πώς 
ακριβώς έχουν τα πράγματα και αν προτίθεται να συζητήσει προηγουμένως οποια

δήποτε αλλαγή του συστήματος με την αρμόδια Επιτροπή της Βουλής, η οποία είχε 
προηγουμένως εκφράσει απόψεις κατά την αρχική εισαγωγή του." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 4 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου την lη Αυγούστου 1995. 

"Οι κοινότητες Αρμίνου, Μεσάνων και Φιλούσας Κελοκεδάρων, αλλά και όλοι 

οι κάτοικοι των γειτνιαζουσών κοινοτήτων ζητούν την κατεπείγουσα ευθυγράμμιση 

των επικίνδυνων στροφών στο δρόμο Αρμίνου-Φιλούσας. Σημειώνεται ότι τον 
τελευταίο καιρό έχουν συμβεί τροχαία δυστυχήματα, τα οποία καθιστούν επιβεβλη

μένη και υπερεπείγουσα την ευθυγράμμιση των πιο πάνω επικίνδυνων στροφών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προγραμμα

τίζει την εκτέλεση του πιο πάνω έργου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 5 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου την lη Αυγούστου 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα προχω
ρήσει το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο στην πλήρη χωρομέτρηση των δρόμων 

μέσα στην κοινότητα Μεσάνων." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 6 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου την lη Αυγούστου 1995. 

"Καλείται το αρμ,όδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα εκτελε
στεί το έργο αποχέτευσης των ομβρίων υδάτων στην πλατεία της κοινότητας 

Μεσάνων, που παραμένει ημιτελές μετά την επίστρωση με πρέμιξ της κεντρικής 

πλατείας της κοινότητας." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 7 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 4 Αυγούστου 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προτίθεται 
να προωθήσει την κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου που απαιτείται στην 
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κοινότητα Νέου Χωριού Πάφου ενόψει του γεγονότος ότι ο μοναδικός υφιστάμενος 

κεντρικός δρόμος του χωριού αδυνατεί να εξυπηρετήσει την τροχαία κίνηση." 

Ερώ~ηση με αρ. Σ'f'Ε' 8 ΠΟ\J υποβλήθηκε από ~ο Βο\Jλε\J~ή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρο" στις 4 Αuyο\ιστο" 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα ποιο είναι το 

οριστικό χρονοδιάγραμμα κατασκευής των δρόμων που θα ενώνουν την Π άφο με τα 

ορεινά μας θέρετρα μέσω Κελοκεδάρων, Σαλαμιούς, Μεσάνων, Αρμίνους και μέσω 

των παραποτάμιων κοινοτήτων του Διαρίζου υπό το φως των πρόσφατων συσκέ
ψεων και διαβουλεύσεων που έγιναν γύρω από το πιο πάνω αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 9 πο" \Jποβλήθηκε από το Βο"λευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφο" κ. Γιαννάκη ΟμήQΟ\J στις 4 Α\Jγο\ιστο" 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε Οα προχω

ρήσουν και θα ολοκληρωθούν οι αναγκαίες διαδικασίες για την επέκταση του αρδευ
τικού έργου Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και για τη βελτίωση του μηχανισμού 

διανομής του νερού." 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤΈ' 10 πο" \JΠΟβλήθηκε από το Βο\Jλε\Jτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Πάφο" κ. Γιαννάκη ΟμήQΟ\J στις 4 Αuyο\ιστο" 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα κατα
βληθεί από την κυβέρνηση το ποσό των 5.000 λιρών για την εξόφληση του δανείου 
που συνήψε η κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς με σκοπό την ανέγερση του 

κτιρίου του κοινοτικού νηπιαγωγείου." 

Ερώτηση με αQ. ΣΤΈ' 11 που \JΠοβλήθηκε από το Βο\Jλευτή εκλογικής περιφέQειας 
Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο" στις 4 Αuyοiιστου 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμετω
πίζει το αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για λήψη μέτρων με τα 

οποία θα προστατεύεται η ποιότητα και το υγιεινό του πόσιμου νερού." 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤΈ' 12 πο" υποβλήθηκε από το Βο\Jλε\Jτή εκλογικής περιφέQειας 
Αμμοχώστο" κ. Κίκη Γιάγκο" στις 4 Αuyοiιστου 1995. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων τα ακόλουθα: 

α) Παραχωρήθηκε σε οινοβιομηχανίες τουρκοκυπριακή γη για να φυτέψουν 
αμπέλια και σε ποιες; 

β) Με βάση ποιους κανονισμούς και όρους; 

γ) Ποια διαδικασία ακολουθήθηκε;" 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤΈ' 13 που \Jποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκο\J στις 4 Auyoiιστo\J 1995. 

'Ή κοινότητα Κοφίνου επωμίζεται σημαντικά έξοδα για το καθάρισμα των 
ποταμών και άλλων χώρων από τα πτώματα των ζώων και τις άλλες ακαθαρσίες 

που απορρίπτουν σ' αυτούς όσοι εξυπηρετούνται από το Κεντρικό Σφαγείο 

Κοφίνου. 

Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν το όλο θέμα θα ρυθμιστεί νομοθετικά ή με την παροχή βοήθειας 
απευθείας στην κοινότητα." 

-
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 14 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου χ. Κίκη Γιάγκου στις 4 Αvyούστου 1995 . 

'Ή κοινότητα Κοφίνου ζητά να ασφαλτοστρωθεί. ο δρόμος Κάτω Κοφi.νου 

προς το δρόμο των Α γκλεισίδων και την κτηνοτροφική περιοχή. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων γι' αυτό το πρόβλημα και για τις προθέσεις του όσον αφορά την επίλυσή 

του." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈΕ' 15 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίχη Γιάγκου στις 4 Αvyούστου 1995. 

'Ή περιφέρεια Ζυγίου υποφέρει από την οχληρία και τη ρύπανση του περιβάλ

λοντος που προκαλούνται από τη λειτουργία του τσιμεντοποιείου Βασιλικού. 

Ενώ όμως δίνονται διαβεβαιώσεις και υποσχέσεις για έλεγχο και βελτίωση των 

υφιστάμενων εγκαταστάσεων, καθώς και για την ύπαρξη καλής θέλησης όσον αφορά 

τη λήψη των ενδεδειγμένων μέτρων για τον τερματισμό της απαράδεκτης αυτής 

κατάστασης, η πρόκληση οχληρίας και ρύπανσης στο περιβάλλον από τη λειτουργία 

του τσιμεντοποιείου Βασιλικού συνεχίζεται. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων σε ποιες ενέργειες και μελέτες προτίθεται να προβεί, για να τερματιστεί η 

απαράδεκτη αυτή κατάσταση." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 16 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 4 Αvyούστου 1995. 

"Σύμφωνα με έκθεση του Κτηματολογίου Λάρνακας, τουρκοκυπριακή γη στην 

περιοχή Μακένζυ στη Λάρνακα έχει διαχωριστεί σε πενήντα δύο οικόπεδα, από τα 

οποία πουλήθηκαν τα μισά. Οι εμπορικές πράξεις έγιναν από την εταιρεία 'Briκenι 

Estates Ltd'. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι-

προσώπων τα ακόλουθα: 

α) Ποιοι είναι οι μέτοχοι της 'Brikent Estaιes Ltd'; 

β) Ποιοι αγόρασαν τα οικόπεδα και σε ποια τιμή; 

γ) Π οιο είναι το περιεχόμενο της έκθεσης του Κτηματολογίου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 17 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 4 Αvyούστου 1995. 

"Στο αποχετευτικό σύστημα του συνοικισμού αυτοστέγασης Λειβαδιών 

υπάρχει πρόβλημα, η ριζική επίλυση του οποίου είναι αναγκαία. 

Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο αίτημα για λύση αυτού του προβλή

ματος." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 18 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 4 Αvyούστου 1995. 

'Ή παρατηρούμενη άρνηση του Κύπριου οδηγού να πειθαρχήσει στους 

κανόνες της σωστής οδικής κυκλοφορίας αποτελεί μία από τις βασικές αιτίες 

πρόκλησης τροχαίων δυστυχημάτων σε αρκετές περιπτώσεις. 
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Η κοινή γνώμη δικαιολογημένα είναι ανάστατη, ενώ το ερώτημα, που έχει 

μεταβληθεί σε αγωνία, είναι πότε θα σταματήσει αυτή η πολυαίμακτη aνθρωποθυσία 

στους δρόμους. 

Καθημερινά τα αστυνομικά δελτία 'κοσμούνται' με ανακοινώσεις για θανατη

φόρα δυστυχήματα. Οι συνθήκες κάτω από τις οποίες γίνονται τα δυστυχήματα 

αυτά είναι γνωστές αλλά και ορατές και προβλέψιμες και έτσι στο χέρι του κάθε 

οδηγού είναι να αντιμετωπίσει την κατάσταση αποτελεσματικά. Μήπως θα ήταν 

υπερβολικό αν ζητούσαμε από κάθε οδηγό να μην οδηγεί ύστερα από βαριά οινο

ποσία; 

Το τμήμα τροχαίας της αστυνομίας είναι επιφορτισμένο με την επίβλεψη της 

εφαρμογής του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. Η ίδια καθορίζει τον τρόπο δράσης 

της, ενώ με την παρουσία των οργάνων της στους δρόμους πρέπει κανονικά να 

συντελεί στη μείωση των τροχαίων δυστυχημάτων. 

Σήμερα όμως είμαστε μάρτυρες της εξαφάνισης των οργάνων του τμήματος 

τροχαίας από τους δρόμους κατά τις μεσονύχτιες ώρες. Τα τμήματα κλείνουν και σ' 

αυτά παραμένουν μόνο κάποιοι αστυνομικοί εν αναμονή της πρόκλησης κάποιου 

δυστυχήματος, το οποίο δυνατό να κληθούν να εξετάσουν. Κανένας τροχονόμος 

δεν κυκλοφορεί μετά τις δώδεκα. Όλα είναι ελεύθερα. 

Είναι σε όλους γνωστό ότι μετά τις δώδεκα τα μεσάνυχτα με το κλείσιμο των 

κέντρων και των μπαρ ξεχύνονται στους δρόμους οδηγοί. υπό την επήρεια οινοπνεύ

ματος. Κανένας απολύτως έλεγχος των προσώπων αυτών δε γίνεται. Το αλκοτέστ, 

το οποίο εισήχθη στην Κύπρο -και το οποίο τόσο επίμονα ζητούσε η αστυνομία- έχει 

τελείως ατονήσει· τέθηκε στο περιθώριο πιθανόν ως απαρχαιωμένη μέθοδος 

ανίχνευσης του οινοπνεύματος. Έτσι η τεράστια σημασία που πρέπει να αποδίδεται 

στον προληπτικό τομέα παραμελείται από την αστυνομία. 

Ο αγώνας κατά των τροχαίων δυστυχημάτων πρέπει να είναι συνεχής και 

πολύπλευρος. Βέβαια, τα αίτια των δυστυχημάτων είναι πολλά και ποικίλλουν 
ανάλογα. Το βασικότερο όμως αtτιο ανάγεται στον ανθQώπινο παQάγοντα, ο 

οποίος φέρει και την πιο μεγάλη ευθύνη. 

Το καλοκαίρι σχεδόν πέρασε και τα τροχαία δυστυχήματα σημείωσαν, ως 

συνήθως, αύξηση. Είναι λοιπόν καιρός η αστυνομία να περιορίσει στο μεγαλύτερο 

δυνατό βαθμό το βάψιμο της ασφάλτου με ανθρώπινο αίμα. 

Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γι' αυτό το πρόβλημα και για τις προθέσεις του όσον αφορά την 

επίλυσή του." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Ε' 19 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάyκου στις 4 Αυγούστου 1995. 

"Παλιό αίτημα της περιοχής Κελλιών είναι η απομάκρυνση των λυμάτων από 

αυτή. 

Τα χωριά της περιοχής επέδειξαν προθυμία για κάθε δυνατή συνεργασία, όπως 

επίσης και ανεκτικότητα, αλλά τα αρμόδια τμήματα δεν ανταποκρίθηκαν θετικά και 

η μία αναβολή διαδέχεται την άλλη εδώ και δεκατρία χρόνια. 

Η τελευταία αναβολή λήγει το Σεπτέμβριο και ελπίζουμε να μη ζητηθεί νέα. 

.. 

, 



-. 

.ι 

-

23 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων γι' αυτό το πρόβλημα και για τις προθέσεις του όσον αφορά την επίλυσή 
του." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 20 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 4 Αυγούστου 1995. 

"Πολλές κοινότητες στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου ζητούν την 
παροχή νερού από το Νότιο Αγωγό για σκοπούς άρδευσης των χορτοταπήτων των 

κοινοτικών γηπέδων. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων γι' αυτό το πρόβλημα, καθώς και για τις προθέσεις του όσον αφορά την 
επίλυσή του." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 21 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 9 Αυγούστου 1995. 

"Κατά τη διάρκεια της τηλεφωνικής ψηφοφορίας που έγινε για την επιλογή της 
κυπριακής συμμετοχής για το διαγωνισμό τραγουδιού Ευρωπα'ίκής Ένωσης- Κύπρου, 

την οποία οργάνωσε "Ο Λόγος" τον περασμένο Ιούνιο μαζί με άλλες ιδιωτικές εται

ρείες, το τηλεφωνικό δίκτυο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου κατέρρευσε. 

Συγκεκριμένα, και οι δεκαέξι τηλεπικοινωνιακοί κόμβοι που διαθέτει η Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών σε όλη την Κύπρο είχαν αχρηστευθεί. εντελώς από τον όγκο των 

τηλεφωνημάτων που δέχονταν. 

Για να aποσυμφορηθεί το δίκτυο, έγινε ανακοίνωση από την τηλεόραση του 
"Λόγου" με την οποία εζητείτο να σταματήσουν τα τηλεφωνήματα, ώστε να λειτουρ

γήσει η διαδικασία του φιλτραρίσματος από το κέντρο ελέγχου της ΑΤΗΚ. 

Ωστόσο, παρά τη λειτουργία του μηχανισμού του φιλτραρίσματος το σύστημα 

κατέρρευσε συνολικά σε τέτοιο βαθμό, που ήταν αδύνατο οποιοσδήποτε να τηλεφω
νήσει οπουδήποτε. 

Για να aπεμπλακεί. το τηλεφωνικό δίκτυο της ΑΤΗΚ, έπρεπε το κοινό να 

σταματήσει να τηλεφωνεί, γεγονός που συνέβαλε στην αποκατάσταση της βλάβης 
ύστερα από μισή ώρα και για μερικές μόνο περιοχές. 

Ύστερα από τα πιο πάνω παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφο

ρήσει τη Βουλή για τα εξής: 

1. Ποια θα είναι πλέον η αξιοπιστία του τηλεφωνικού δικτύου της ΑΤΗΚ; 
Ποιο χάος θα δημιουργηθεί σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης, όταν υπάρξει μεγάλη 
κίνηση τηλεφωνημάτων, και ποια τεράστια προβλήματα είναι δυνατό να προκύψουν; 

2. Ποιες είναι οι προδιαγραφές των ψηφιακών τηλεφωνικών κέντρων και των 

τηλεπικοινωνιακών κόμβων της ΑΤΗΚ; Έγινε εργοστασιακός έλεγχος και με ποια 

αποτελέσματα; Και, τέλος, υπάρχουν και ποιους βαρύνουν οι ευθύνες γι' αυτή την 
εξόχως ανησυχητική κατάσταση; 

3. Ποια μέτρα λαμβάνονται για τη βελτίωση της πιο πάνω κατάστασης του 
τηλεφωνικού δικτύου της ΑΤΗΚ, το οποίο σε κρίσιμες ώρες εγκυμονεί σοβαρούς 
κινδύνους;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 22 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκο στις 9 Αυγούστου 1995. 

"Ενόψει του γεγονότος ότι δεν υπάρχει αξονικός τομογράφος στο Νοσοκομείο 
Λάρνακας, ο οποίος να εξυπηρετεί τον πληθυσμό και της επαρχίας Λάρνακας και 

Ι ι 
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της επαρχίας Αμμοχώστου, και έχοντας υπόψη ότι πολλά περιστατικά παρουσιάζο

νται καθημερινά για εξέταση από ένα τέτοιο μηχάνημα, παρακαλώ το αρμόδιο 
Υπουργείο να με πληροφορήσει κατά πόσο προγραμματίζει την εγκατάσταση ενός 

τέτοιου μηχανήματος στο Νοσοκομείο Λάρνακας και πότε." 

Εοώτηση με αQ. Στ'Ε' 23 που υποβλήθηκε από το Dο\Ιλε\Ιτή εκλο-γικής πεοιφέοειας 

Λάοναχας χ. Ανδοέα Μοuσκο στις 18 Αvyοuστου 1995. 

"Ύστερα από εξέταση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι καρδιοπαθείς 
Λάρνακας και έχοντας υπόψη τις ελλείψεις που παρουσιάζονται σ' αυτό τον τομέα 

στο Νοσοκομείο Λάρνακας -τις οποίες σημειώνω κατωτέρω- παρακαλώ τον αρμόδιο 
Υπουργό να με πληροφορήσει για τα ακόλουθα: 

Ι. Πότε αναμένεται να υλοποιηθεί η απόφαση που πάρθηκε τον Απρίλιο του 
1991 για τη λειτουργία ανεξάρτητου καρδιολογικοΊ) τμήματος στο Νοσο
κομείο Λάρνακας; 

2. Νοουμένου ότι ο καρδιολογικός εξοπλισμός του Νοσοκομείου Λάρνακας 

παραμένει ο ίδιος από το 1985, πώς προγραμματίζεται η αντικατάσταση ή 
έστω και η συμπλήρωσή του που είναι αναγκαία, καθότι πολλά από αυτά 
τα μηχανήματα για αρκετό χρονικό διάστημα βρίσκονται εκτός λειτουρ

γίας (όπως είναι π.χ.: α) Το γενικό μόνιτορ, β) το μηχάνημα του τεστ 
κοπώσεως, γ) ο υπερηχοκαρδιογράφος, δ) το κεντρικό σύστημα τροφοδό

τησης με οξυγόνο); 

3. Αρκετοί καρδιοπαθείς αποστέλλονται στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 

για περαιτέρω εξετάσεις. Εισήγησή μας είναι όπως στελεχωθεί το τμήμα 
με δύο ακόμη ειδικούς καρδιολόγους, οι οποίοι εκ περιτροπής να εκτε

λο'ίιν χρέη διανυκτερεύοντος γιατρού για επείγοντα περιστατικά, αφού 
αυτή τη στιγμή υπάρχει ένας μόνο ειδικός καρδιολόγος, ο οποίος και δεν 

tίναι μόνιμος κάτοικος Λάρνακας. 

4. Νοουμένου ότι ο εφοδιασμός των ασθενοφόρων με aπινιδωτές φαίνεται 
να είναι απαραίτητος για τα πρώτα στάδια της αντιμετώπισης μιας 

καρδιακής προσβολής, όπως επίσης απαραίτητη είναι και η συνοδεία του 

ασθενούς από ειδικό νοσηλευτικό προσωπικό κατά τη μεταφορά του στο 

νοσοκομείο, ερωτάται πότε προγραμματίζεται η εγκατάσταση ενός 

τέτοιου μηχανήματος και σε ασθενοφόρα της Λάρνακας, όπως έχει γίνει 
και σε άλλες πόλεις, και κατά πόσο το προσωπικό που συνοδεύει τους 
ασθενείς με καρδιακά περιστατιχά μέσα στα ασθενοφόρα είναι ειδικά 

εκπαιδευμένο." 

Εοώτηση με αο. Στ'Ε' 24 ΠΟ\1 υποβλήθηκε από τον Κοινοβο\ΙλΕ\ΙtιΚό Εκποόσωπο 

του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάχη Χατζηδημητοίου στις 7 Σεπτεμ
βQίου 1995. 

'Ή διαδικασία αποστολής ελικοπτέρου για επείγοντα ιατρικά περιστατικά 

στον Πύργο Τηλλυρίας απαιτεί συνήθως 2.30'-3 ώρες, μεγάλο χρονικό διάστημα για 
σοβαρές περιπτώσεις. Στην περίοδο που τα επείγοντα περιστατικά κάλυπταν τα 

Ηνωμένα Έθνη, τα ελικόπτερα ανταποκρίνονταν μέσα σε 20'- 30'. 

Ποια ·μέτρα σκοπεύει να πάρει το Υπουργείο για να συντομευθεί, όσο είναι 

δυνατό, η αποστολή ελικοπτέρου, πράγμα αναγκαίο για να σωθεί η ζωή των βαρέως 

πασχόντων ασθενών." 

' 

... 
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ΕQώτηση με αQ. ΣΤΈ' 25 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
ΛάQνακας κ. ΑνδQέα Μούσκο στις 4 ΣεπτεμβQίου 1995. 

''Υπάρχουν πολλές περιπτώσεις όπορων μη εκτοπισμένων πολιτών που 

ζητούν στέγη εξαιτίας σοβαρών οικονομικών δυσκολιών. Όμως, λόγω έλλειψης 
κυβερνητικής πολιτικής, αλλά και σχετικής νομοθεσίας δεν επιτρέπεται η παραχώ
ρηση από το κρότος κατοικιών για ικανοποίηση αυτής της βασικής ανάγκης, με 

αποτέλεσμα να δημιουργείται μεγάλο κοινωνικό πρόβλημα. Γι' αυτό παρακαλώ να 

με πληροφορήσετε πώς προγραμματίζει το αρμόδιο Υπουργείο να αντιμετωπίσει 

αυτές τις περιπτώσεις για αποκατάσταση της κοινωνικής δικαιοσύνης." 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤ'Ε' 26 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Λευκωσίας κ. Ρένο ΠQέντζα στις 4 ΣεπτεμβQίου 1995. 

"Με αφορμή επεισόδια που προκαλούν καλλιτεχνικοί πράκτορες και ιδιο

κτήτες κέντρων αναψυχής (καμπαρέ) στα γραφεία του Τμήματος Μεταναστεύσεως 
σε βάρος λειτουργών του τμήματος, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός: 

1.α) είτε να βεβαιώσει τη Βουλή ότι τα πρόσωπα στα οποία έχει χορηγηθεί 

άδεια καλλιτεχνικού πράκτορα ή ιδιοκτήτη καμπαρέ έχουν λευκό ποινικό 

μητρώο, 

2. 

(β) είτε να εξηγήσει στη Βουλή γιατί πρόσωπα που δεν έχουν λευκό ποινικό 

μητρώο έχουν κριθεί κατάλληλα για να τους χορηγηθεί η μία ή και οι δύο 

από τις προαναφερόμενες άδειες 

να καταθέσει στη Βουλή κατάλογο των πιο πάνω προσώπων και το 
ποινικό τους μητρώο." 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤΈ' 27 που υποβλήθηκε α."tό το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
ΛάQνακας χ. ΔώQο ΧQιστοδουλίδη στις 6 ΣεπτεμβQίου 1995. 

'Ή κοινή γνώμη και η ολότητα σχεδόν του πολιτικού κόσμου αμφισβήτησε 
έντονα τα νέα κριτήρια και τη διαδικασία που αποφασίστηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο για την επιλογή δόκιμων αξιωματικών στην Εθνική Φρουρό. Ο κυριό
τερος λόγος της αμφισβήτησής τους είναι η μεγάλη απόσταση που τα χωρίζει από τις 
αρχές της αντικειμενικότητας και της αξιοκρατίας που χαρακτήριζαν το προηγού

μενο σύστημα επιλογής των δόκιμων αξιωματικών. 

Ενόψει των πιο πάνω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο: 

α) να μας ενημερώσει για τα συγκεκριμένα κριτήρια και τη διαδικασία που 
ακολουθήθηκε για την επιλογή των δόκιμων αξιωματικών της Εθνικής 
Φρουράς που έγινε πρόσφατα· και 

β) να μας αποστείλει ονομαστικό κατάλογο των επιλεγέντων δόκιμων αξιω
ματικών, με τον αριθμό του στρατολογικού τους μητρώου, τη διεύθυνση 
κατοικίας τους και το βαθμό του απολυτηρίου τους." 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤΈ' 28 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Πάφου χ. Γιαννάκη ΟμήQου στις 6 ΣεπτεμβQίου 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα για τα εξής: 

Ι. Τι ποσοστό μολύβδου υπάρχει, αν υπάρχει, στις υδροσωλήνες που χρησι

μοποιούνται στην Κύπρο; 

2. Ποιες οι πληροφορίες του αρμόδιου Υπουργείου σε σχέση με την επιστη

μονική όποψη περί κινδύνων πρόκλησης βλάβης στην ανθρώπινη υγεία 
από υδροσωλήνες που περιέχουν μόλυβδο;" 
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Ερώτηση με αρ. ΣΊ'Έ' 29 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Καίτη Κληρίδου στις 28 Αυγούστου 1995. 

'Ή κοινότητα Καπέδων προγραμματίζει τα ακόλουθα αναπτυξιακά έργα για 
την περίοδο 1995-1998: 

1. Αποπεράτωση κοινοτικού βρεφοκομικού σταθμού και κοινοτικού σταδίου 

Τα δύο αυτά έργα λειτούργησαν ήδη φέτος για πρώτη φορά. Εντούτοις για να 

αποπερατωθούν, απαιτείται οικονομική βοήθεια ύψους ί30.000 για το σταθμό και 

ί15.000- ί20.000 για το στάδιο. 

Καλούνται τα αρμόδια Υπουργεία να πληροφορήσουν το Σώμα ποιος 
προγραμματισμός έχει γίνει για τα έργα αυτά. 

2. Πλατεία κοινότητας 

Η κοινότητα έχει ζητήσει από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως την ετοι-
μασία ενός γενικού σχεδίου για τη διαμόρφωση της πλατείας του χωριού. 

Καλείται το τμήμα να επιταχύνει την ετοιμασία των σχεδίων. 

3. Κοινοτικό πάρκο, πεζοδρόμια και αίθουσα πολλαπλής χρήσεως 

Μέσα στα σχέδια ανάπτυξης της κοινότητας περιλαμβάνονται και τα πιο πάνω 

έργα. Ενόψει του γεγονότος ότι η κοινότητα επιβαρύνεται με το ένα τρίτο των 

δαπανών για τα αναπτυξιακά έργα και επειδή η φορολογία των κατοίκων έχει 

αυξηθεί από ί35 που ήταν το 1994 σε f55 το ι 995 και δεν μπορεί να αυξηθεί περισ
σότερο στο εγγύς μέλλον, οι κοινοτικές αρχές ρωτούν κατά πόσο η συμβολή τους 

στην εκτέλεση των έργων Οα μπορούσε να μειωΟεί από το ένα τρίτο στο ένα έκτο." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 30 που υποβλήθιικε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Καίτη Κληρίδου στις 28 Αυγούστου 1995. 

'Ή κοινότητα Περιστερώνας, η οποία εκτός από τους aυτόχθονες φιλοξενεί 
και τρεις χιλιάδες εκτοπισμένους κατοίκους, αντιμετωπίζει προβλήματα, η λύση των 

οποίων απαιτεί τα πιο κάτω έργα: 

1. Αναμόρφωση του κύριου δρόμου εντός της κοινότητας (παλιού δρόμου 

Λευκωσίας - Τροόδους) σε συνδυασμό με την κατασκευή πεζοδρομίων και αποχέ
τευσης. 

Κατά τη διάρκεια βροχοπτώσεως, η κατάσταση του δρόμου γίνεται επικίνδυνη, 

κυρίως για τα παιδιά του δημοτικού που τον διασταυρώνουν αλλά και γι' αυτά του 

παιδοκομικού σταθμού ο οποίος εφάπτεται σ' αυτόν. 

2. Υπόγεια διάβαση στον υπεραστικό δρόμο (καινούριο) Λευκωσίας - Τροό
δους. Προσωρινή λύση είναι η διάβαση πεζών με σήμανση. 

3. Αποχέτευση και πεζοδρόμια στους συνοικισμούς, καθώς και επιδιόρθωση 

σπιτιών του συνοικισμού. 

4. Ασφαλτόστρωση επαρχιακού δρόμου Περιστερώνας- Αγίας Μαρίνας. 

5. Κατασκευή δρόμου παροχέτευσης τροχοφόρων πάνω από τον ποταμό Π ερι

στερώνας, ο οποίος να ενώνει την κοινότητα με το δρόμο Ορούντας - Πιτσιλλιάς. Ο 

δρόμος αυτός ανεπίσημα υφίσταται, αλλά χρειάζεται να τοποθετηθούν τσιμεντοσω
λήνες και να ασφαλτοστρωθεί, για να είναι βατός και το χειμώνα. Αυτό είναι 

απόλυτα αναγκαίο για τα γεωργικά μηχανήματα λόγω και της στενότητας του 

παλιού γεφυριού παρά την εκκλησία. 

. . 
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6. Πολεοδομική μελέτη και αναμόρφωση κεντρικής πλατείας παρά το 
μουσουλμανικό τέμενος. 

Καλούνται τα αρμόδια τμήματα να πληροφορήσουν το Σώμα σε ποιο στάδιο 

βρίσκεται η τροχιοδρόμηση της επίλυσης των προβλημάτων αυτών." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 31 πον νποβλήθηχε από το Μέλος της Βονλής εκλογικής 

περιφέρειας Λε\!Χωσίας χ. Καίτη Κληρίδον στις 28 Α"Ύο\ιστον 1995. 

"Όπως είναι γνωστό, η κοινότητα Λυμπιών, αν και αντιμετωπίζει αρκετές 

δυσκολίες λόγω του γεγονότος ότι βρίσκεται σε ακριτική περιοχή, εντούτοις έχει 

καταφέρει μια σημαντική και σταθερή ανάπτυξη. 

Η κοινότητα όμως εξακολουθεί να χρειάζεται σοβαρά έργα υποδομής, εκ των 
οποίων άμεση προτεραιότητα έχουν τα ακόλουθα: 

1. Ασφαλτόστρωση τον δρόμον πον ενώνει τα Λ\ιμπια με τη Μοσφιλωτtί 

Ο δρόμος αυτός έχει επιστρωθεί πρόσφατα με χαβαροτσιάκκιλα και είναι 
έτοιμος για επίστρωση με πρέμιξ . Αν δεν ασφαλτοστρωθεί σύντομα, θα κατα
στραφεί και η υπόβαση. 

Ο δρόμος αυτός οδηγεί προς το παρεκκλήσι της Αγίας Μαρίνας και το φράκτη 

Λυμπιών, ενώ χρησιμοποιείται πολύ συχνά από όλη την κοινότητα. 

2. Αποχετεντιχό για τα όμβρια \ιδατα στην οικιστική περιοχή Φτελιάς 

Η περιοχή αυτή είναι η πλέον αναπτυσσόμενη οικιστική περιοχή της κοινό

τητας . 

3. Επιχορήγηση της Ενρωπα"ίκής Ένωσης για να μετακινηθούν οι φάρμες 

στις νέες κτηνοτροφικές ζώνες 

Η κοινότητα επιθυμεί να πληροφορηθεί ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για το 

σχέδιο αυτό. 

Επίσης καλούνται τα αρμόδια Υπουργεία να πληροφορήσουν το Σώμα πώς 

προτtΟενται να προωθήσουν την εκτέλεση αυτών των αναγκαίων για την ακριτική 
κοινότητα Λ υμπιών έργων υποδομής." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 32 πον νποβλήθηχε από το Μέλος της Βονλής εκλογικής 

περιφέρειας Λε\!Χωσίας χ. Καίτη Κληρίδον στις 28 Ανγούστον 1995. 

"Τελευταίως περπάτησα στο μονοπάτι της φύσης του ΚΟΤ στα Καληδόνια και 

πρόσεξα ότι πολλές πινακίδες που αναγράφουν αξιόλογα φυτά και δέντρα έχουν 

καταστραφεί, ενώ άλλες αναγράφουν δέντρα και φυτά που δεν υπάρχουν πια. 

Γι' αυτό, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να κάνει έλεγχο στα μονοπάτια 
της φύσης, τα οποία πολλοί Κύπριοι και ξένοι απολαμβάνουν. 

Επίσης παρακαλείται το αρμόδιο τμήμα να διερευνήσει τη δυνατότητα επανε

κτύπωσης του βιβλιάριου-οδηγού για τα μονοπάτια της φύσης, καθώς και τη δυνα

τότητα διοργάνωσης εκδρομών για τα παιδιά των σχολείων σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Παιδείας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ'33 πον νποβλήθηκε από τον Κοινοβονλεντιχό Εκπρόσωπο τον 

Σ.Κ. ΕΔΕΚ χ. Τάχη Χατζηδημητρίον στις 8 Σεπτεμβρίον 1995. 

'Ή επικίνδυνη διασταύρωση στα φώτα του Γαβριηλίδη έγινε πιο επικίνδυνη 

από παρεμβάσεις που έχουν γίνει τον τελευταίο καιρό. Η κατασκευή οικοδομής στη 
γωνία της Θεμιστοκλή Δέρβη επέτρεψε στον εργολάβο να καταφάγει μια λωρίδα 
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κυκλοφορίας και να αποκόψει πλήρως το πεζοδρόμιο. Η άλλη γωνία επί της 

Κuριάκοu Μάτση και Γρίβα Διγενή είναι επίσης αδιάβατη για τοuς πεζούς ιδιαίτερα 

τις νύκτες, αφού εκτυφλωτικοί προβολείς ποu βρίσκονται επt τοu εδάφους για να 

φωτίζουν κάποια διαφήμιση καθιστούν την όραση αδύνατη. Η συμφόρηση της 

κυκλοφορίας, ποu είναι πια ένα σuνεχές φαινόμενο, και η αδυναμία των πεζών να 
διασταυρώσουν τοuς δρόμοuς έχοuν αυξήσει τοuς κινδύνους ατυχημάτων και 

προκαλούν μεγάλη ταλαιπωρία στους διερχομένοuς. 

Η κατάσταση στη διασταύρωση είναι ανυπόφορη και απαράδεκτη, γιατί δε 

στέκει σε καμιά λογική η παρέμβαση των εργολάβων πάνω σε μια κεντρική δημόσια 
αρτηρία που θα διαρκέσει μάλιστα για μεγάλο χρονικό διάστημα κι ούτε είναι νοητό 

να uπάρχοuν εκτυφλωτικοί προβολείς που να θέτουν σε κίνδυνο τη ζωή των πεζών. 
Γι' αuτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μας πει πώς επέτρεψε αuτή την κ~τά

σταση, αν σκοπεύει να πάρει μέτρα για την αντιμετώπιση του προβλήματος και ποια 
σχέδια έχει για τη λύση του." 

ΕQώtησιι με αQ. ΣΤ'Ε' 34 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Αμμοχώστου κ. ΔημήτQη Ηλιάδη στις 9 ΣεπτεμβQίου 1995. 

'Ή λειτουργία κέντρου υπηρεσίας INTERNET από την Αρχιεπισκοπή Κύπρου 
για εθνικούς λόγοuς, κάτι που θα έπρεπε να είχε κάνει προ πολλού η κυβέρνηση, η 
διακοπή της σύνδεσης από την ΑΤΗΚ, η κατά 1.600% απαγορευτική υπερχρέωση της 
τηλεφωνικής πρόσβασης στο δίκτυο, η οποία παραβιάζει το θεμελιώδες συνταγμα
τικό δικαίωμα της ελεύθερης διακίνησης πληροφοριών, ιδεών και απόψεων, η παρά

νομη επιβολή τελών χωρίς την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου και την ψήφο 

της Βουλής και η αυταρχική συμπεριφορά της ΑΤΗΚ έχουν προκαλέσει ένα μείζον 
πρόβλημα δημόσιον ενδιαφέροντος, που συζητείται εuρέως εντός και εκτός Κύπροu. 

Ωστόσο και παρόλη αυτή την κατάσταση, η κυβέρνηση εξακολουθεί. παρα
δόξως να σιωπά, δημιουργώντας θέμα τάξης και για την ίδια. 

Γι' αυτό και καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή: 

Ι. Π οια είναι η θέση της κυβέρνησης απέναντι στην ΑΤΗΚ , η οποία ενεργεί 
παράνομα και συμπεριφέρεται αυταρχικά, εκμεταλλευόμενη το μονοπω

λιακό της καθεστώς και αγνοώντας την εθνική και κοινωνική της 
αποστολή ως δημόσιον οργανισμού στην υπηρεσία τοu συνόλου; 

2. ηατt η κυβέρνηση πολύ κακώς δεν έχει, από μακρού μάλιστα, συνδεθεί με 
το μαζικής χρήσης δίκτυο ΙΝΓΕRΝΕΤ, για να αντιμετωπίσει την οργιά

ζοuσα τουρκική προπαγάνδα που το χρησιμοποιεί κατά κόρον και να 

διαφωτίσει διεθνώς με ένα ιδιαίτερα οικονομικό μέσο;" 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤ'Ε' 35 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Αμμοχώστου κ. ΔημήτQη Ηλιάδη στις 11 ΣεπτεμβQίου 1995. 

"Τρομακτικών διαστάσεων τραγωδία αποφεύχθηκε ως εκ θαύματος στις 8 
Σεπτεμβρίου 1995, όταν στρατιωτικό αυτοκίνητο των βρετανικών βάσεων ανατρά
πηκε, με αποτέλεσμα δεκάδες κιβώτια δυναμίτιδας να διασκορπιστούν στο δρόμο 
Λάρνακας-Δεκέλειας, στην περιοχή των διυλιστηρίων, κοντά στις πετρελαιοδεξα

μενές και τις αποθήκες υγραερίου. Σύμφωνα με ειδικούς, και η παραμικρή 

ανάφλεξη θα ήταν αρκετή για να μετατρέψει την περιοχή σε κόλαση. 

Η σκηνή του δυστυχήματος σε λίγα λεπτά γέμισε από πάνοπλους Άγγλους 
στρατιώτες της βάσης Δεκέλειας, που σχημάτισαν κλοιό. 
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Επειδή το θέμα είναι ~ιαίτερα σοβαρό, τόσο λόγω των κινδύνων που περι
κλείει όσο και λόγω της συνεχιζόμενης aσυδοσίας των Βρετανών, καλείται η κυβέρ

νηση να ενημερώσει τη Βουλή: 

I. Γιατί επιτρέπει στους Βρετανούς να μεταφέρουν στο έδαφος της 

Κυπριακής Δημοκρατίας εκρηκηκά ή άλλα επικίνδυνα αντικείμενα, 

χωρίς να ζητήσουν εκ των προτέρων την άδεια των αρμόδιων αρχών και 

χωρίς να λαμβάνουν τα κατάλληλα μέτρα ασφάλειας; 

2. Γιατί επιτρέπει ή ανέχεται να επεμβαίνουν ένοπλοι οι Βρετανοί στο 

έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας; 

3. Σε ποια διαβήματα έχει προβεί για τη συγκεκριμένη περίπτωση και ποια 
μέτρα έχει λάβει ώστε οι Βρετανοί να σέβονται τους νόμους και την 

ασφάλεια της χώρας μας, να τηρούν τις συμβατικές τους υποχρεώσεις και 

να παύσουν να συμπεριφέρονται σαν αποικιοκράτες, επικαλούμενοι 

επιλεκτικά τις συμφωνίες μόνο όταν τους συμφέρει;"' 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 36 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κίκrι Γιάγκου στις 12 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Αίτημα των κατοίκων του τρίτου συνοικισμού αυτοστέγασης Πέρα Χωριού 

είναι να γίνουν πεζοδρόμια, για να λυθεί το χρόνιο πρόβλημα των ομβρίων υδάτων 
και να εκλείψουν οι κίνδυνοι που αντιμετωπίζουν οι ένοικοι των κατοικιών. 

Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γι' αυτό το πρόβλημα και για τις προθέσεις του, όσον αφορά την 
επίλυσή του." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 37 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κiκη Γιάγκου στις 12 Σεπτεμβρίου 1995 . 

"Αίτημα των συνταξιούχων που διαμένουν στους κυβερνητικούς οικισμούς 

Αγίου Ιωάννη και Αγίου Σπυρίδωνα στη Λεμεσό είναι να παραχωρηθεί το οίκημα 

της Πολεοδομίας (36ος δρόμος, αρ. 31) στον Άγιο Ιωάννη, για να μετατραπεί σε 

ιατρείο. Ο υπάλληλος της Πολεοδομίας που επισκέπτεται κατά αραιά διαστήματα 
τον οικισμό μπορεί να στεγαστεί στον 'Α γιο Σπυρίδωνα. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι
προσώπων πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο αυτό αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 38 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 12 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Στον τρίτο συνοικισμό αυτοστέγασης Πέρα Χωριού ο μοναδικός χώρος 

πρασίνου δεν έχει ακόμα αξιοποιηθεί προκαλώντας οχληρία αντί να αποτελεί τόπο 

ψυχαγωγίας. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων γι' αυτό το πρόβλημα και για τις προθέσεις του, όσον αφορά την επίλυσή 
του." 

Ερώτηση με αριθμό Στ'Ε' 39 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέ
ρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου στις 13 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Καλεί τα~ το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσε~ τη Βουλή γ~α τα κάτωΟ~: 

α) Γιατί ο~ αγγλικές βάσεις δεν έχουν πληροφορήσει την Κυπριακή Δημο

κρατία για μεταφορά εκρηκτικών υλών στο έδαφος της Κυπριακής Δημο

κρατίας; 
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β) Γιατί δε ζήτησαν την παρέμβαση της κυπριακής αστυνομtας και ενήρ

γησαν με αποκλεισμό της περιοχής, χωρίς να έχουν αυτό το δικαίωμα με 

βάση τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης; 

γ) Μέχρι πότε οι Άγγλοι θα χρησιμοποιούν την Κύπρο σαν δική τους 
αποικία; 

δ) Γιατί. η δική μας αστυνομία δε διενεργεί έλεγχο στα βρετανικά στρατεύ
ματα που διακινούνται ελεύθερα σε όλη την Κύπρο, σε αντίθεση με τα 
όσα οι Άγγλοι διαπράττουν εντός των βάσεων; 

Τα ερωτήματα αυτά προκύπτουν από το πρόσφατο γεγονός πλησίον των διυλι

στηρίων Λάρνακας, όταν ανατροπή βρετανικού στρατιωτικού αυτοκινήτου που 
μετέφερε εκρηκτικές ύλες έθεσε σε κίνδυνο την όλη περιοχή." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 40 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου στις 15 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Το Φτερικούδι αντιμετωπίζει δύο βασικά προβλήματα που αφορούν δρόμους: 

α) Ο δρόμος που το συνδέει με τον Ασκά χρειάζεται ευθυγράμμιση και 
διαπλάτυνση. 

β) Ενώ οι αγροτικοί δρόμοι του βρίσκονται σε πολύ κακή κατάσταση, το 

ποσό που έχει παραχωρηθεί από το κράτος για συντήρησή τους είναι 
μικρό και κανένα ενδιαφέρον δεν επιδεικνύεται από ιδιώτες για να 
δώσουν προσφορές. 

Ποια τα σχέδια των αρμόδιων υπηρεσιών για την αντιμετώπιση των δύο 
αυτών προβλημάτων;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 41 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σ. Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου στις 15 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ό Ασκάς αντιμετωπίζει σοβαρότατο πρόβλημα με το αποχετευτικό του 
σύστημα. Οι λάκκοι που δέχονται τα απόβλητα έχουν υπερχειλίσει και ρέουν στον 

ποταμό του χωριού (παραπόταμος του Σερράχη). Από τη ροή των αποβλήτων 

δημιουργείται μια απαράδεκτη κατάσταση, με δυσοσμία και εκκόλαψη εντόμων, που 

θέτουν σε κίνδυνο την υγεία των κατοίκων. Σοβαρότατο πρόβλημα αντιμετωπίζουν 
και οι αγρότες που τα περιβόλια τους γειτνιάζουν με το αποχετευτικό και τον 
ποταμό. Οι κάτοικοι του χωριού έχουν κάνει επανειλημμένα διαβήματα, χωρίς 

όμως να ληφθούν μέτρα για την αντιμετώπιση του προβλήματος. 

Πώς σκέφτονται οι αρμόδιες υπηρεσίες να επιληφθούν του σοβαρότατου 

αυτού θέματος που φέρνει σε απόγνωση τους κατοίκους της κοινότητας;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 42 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. rιαννάκη Ομήρου στις 15 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Πρόσφατα κοινοποιήθηκε στο Δήμο Γεροσκήπου πολεοδομική άδεια, η οποία 
αφορά την ανέγερση τουριστικού συγκροτήματος σε παραλιακή περιοχή εντός των 

ορίων του δήμου και η οποία προβλέπει τη μεταφορά συντελεστή δόμησης από άλλη 

ιδιοκτησία, καθώς και χρήσεις μέσα στη ζώνη προστασίας της παραλίας. 

Ενόψει των πιο πάνω παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει 
χωρίς καθυστέρηση το Σώμα για τα εξής: 

(1) Γιατί. δε ζητήθηκε η γνώμη και οι απόψεις του Δήμου Γεροσκήπου, μέσα 
στα όρια του οποίου θα ανεγερθεί το συγκεκριμένο τουριστικό συγκρό
τημα; 
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(2) Ποιο το σκεπτικό και η νομική θεμελίωση της μεταφοράς του συντελεστή 
δόμησης; 

(3) Σε ποια βάση στηρίχθηκαν οι παραχωρηθείσες χαλαρώσεις; 

(4) Γιατί επιτράπηκαν χρήσεις μέσα στη ζώνη προστασίας της παραλίας; 

(5) Πότε επιτέλους η κυβέρνηση θα επιδείξει στοιχειώδη εκτίμηση προς το 

θεσμό της τοπικής αυτοδιοίκησης ενημερώνοντας εκ των προτέρων τις 
δημοτικές αρχές για τις αιτήσεις χαλαρώσεων; 

(6) Πότε επιτέλους θα εγκαταλειφθεί η τακτική της παραχώρησης αλόγιστων 

χαλαρώσεων, που συγκρούεται βάναυσα με το δημόσιο αίσθημα και επαυ
ξάνει το αίσθημα της δυσπιστίας των πολιτών όσον αφορά τις κυβερνη
τικές επιλογές;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 43 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβονλεντικό Εκπρόσωπο 
του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίοu στις 18 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή υπόθεση των εισαγόμενων ψαριών, που το Γενικό Χημείο τα έκρινε 

ακατάλληλα για κατανάλωση, ενώ αντίθετα οι κτηνιατρικές υπηρεσίες τα χαρακτή
ρισαν κατάλληλα, αποκαλύπτει ένα σοβαρό πρόβλημα αντιφάσεων προερχομένων 

μέσα από τις κυβερνητικές υπηρεσίες. 

Επειδή στο θέμα της καταλληλότητας των ειδών διατροφής (όπως και του 
νερού), που είναι σοβαρό και απασχολεί το σύνολο των καταναλωτών, δε χωρούν 

ούτε συγκρούσεις ούτε αντιφάσεις, παρακαλείται η κυβέρνηση να μας πληροφορήσει 

ποια είναι τα μέτρα που προτίΟεται να πάρει, για να τερματιστεί αυτή η διγλωσσία." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 44 που νποβλήθηκε από το Βουλεντή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφον κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 20 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Με την οικιστική ανάπτυξη στην περιοχή 'Ζελεμένος' της κοινότητας Κοίλης 
έχουν δημιουργηθεί στην πράξη δυο κοινότητες, η παλιά και η νέα, αλλά δεν υπάρχει 

δρόμος που να τις ενώνει. Αυτή η κατάσταση θεωρείται απαράδεκτη, γι' αυτό 
καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή πότε θα κατασκευάσουν δρόμο 
που θα ενώνει την κοινότητα της Κοίλης με την περιοχή 'Ζελεμένος'." 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 45 που υποβλήθηκε από το Βουλεντή εκλογ ικής περιφέρειας 

Πάφον κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 20 Σεπτεμβρίον 1995. 

"Στον κύριο δρόμο που ενώνει την κΝνότητα της Τσάδας με την Κοίλη υπάρ

χουν σε πολλά σημεία αρκετές επικίνδυνες στροφές που δημιουργούν σοβαρό 

κίνδυνο δυστυχημάτων. Ας σημειωθεί ότι σε αυτή την περιοχή υπάρχει έντονη οικι

στική ανάπτυξη. 

Γι' αυτό καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή πότε θα προχωρή
σουν στην ευθυγράμμιση του ως άνω δρόμου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 46 πον υποβλήθηκε από το Βονλευτι] εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 20 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Το δημοτικό σχολείο Λετύμπου, ένα παραδοσιακό κτίριο, μετά την εγκατά
λειψή του λόγω της φοίτησης των μαθητών της κοινότητας στο περιφερειακό δημο
τικό σχολείο Πολεμίου κινδυνεύει να καταρρεύσει. Διεκδικούμε έντονα την επιδιόρ

θωση και συντήρηση του ως άνω δημόσιου κτιρίου, για να μπορέσει η κοινότητα να 

το χρησιμοποιήσει για πολιτιστικούς σκοπούς. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή για τις προθέσεις τους." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 47 που υποβλήθηκε από το Βουλεmή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 20 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Λετύμπου υποφέρει από τη μη κατασκευή μέχρι σήμερα δικτύου 

υδατοπρομήΟειας στην κοινότητα. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή ποιο είναι το χρονοδιά

γραμμα για την εκτέλεση του ως άνω έργου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 48 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 20 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Λετύμπου εδώ και πολλά χρόνια ζητά να καταργηθεί. η αμπε

λουργική ζώνη Γ' στην κοινότητα. Οι αμπελουργικές ζώνες όλων των άλλων κοινο

τήτων που δωικητικά συνορεύουν με την κοινότητα Λετύμπου δεν έχουν καμιά 

ομοιότητα με αυτή της κοινότητας Λετύμπου. 

Γι' αυτό καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή γιατί αυτή η μετα

χείριση στην κοινότητα Λετύμπου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 49 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου χ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 20 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Λετύμπου ενδιαφέρεται έντονα να ενταχθεί στο σχέδιο αγροτου

ρισμού, γιατί πιστεύει ότι με αυτό τον τρόπο θα αποκτήσει ένα κίνητρο, ώστε να 

μπορέσει να κρατήσει στην κοινότητα τους κατοίκους που έχουν απομείνει σ' αυτή. 

Το οδικό δίκτυο έχει αναπτυχθεί και υπάρχουν όλες οι προϋποθέσεις γι' αυτό. 

Έτσι καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή σχετικά με την ικανο

ποίηση αυτού του αιτήματος της κοινότητας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 50 που υποβλήθηκε από το Βου).ευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Λάκη θεοδοiιλου στις 21 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Οι αγρότες στο χωριό Αργάκα της Πάφου ανησυχούν για την καθυστέρηση 

που παρατηρείται στην εγκατάσταση αυτόματων υδρομετρητών στα αγροτεμάχιά 

τον ς. 

Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει αυτό το πρόβλημα και πότε προβλέπεται η εγκα

τάσταση αυτόματων υδρομετρητών." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 51 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδοiιλου στις 21 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Οι αγροτικοί δρόμοι οι οποίοι κατασκευάστηκαν στα πλαίσια του αρδευτικού 

έργου Ευρέτου έχουν σχεδόν aποσαθρωθεί και καταστεί ως εκ τούτου αδιάβατοι. Οι 

αγρότες της περιοχής Χρυσοχούς παραπονούνται και διαμαρτύρονται γι' αυτή την 

κατάσταση. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το σοβαρό πρόβλημα;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 52 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Λάκη θεοδούλου στις 21 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Κινούσας Πάφου διαμαρτύρεται για τη μεγάλη καθυστέρηση που 

παρατηρείται στην επιδιόρθωση - διεύρυνση του κύριου δρόμου που τη συνδέει με 
την Πόλη Χρυσοχούς. 
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Ο κοινοτάρχης υπενθύμισε τη δέσμευση του Υπουργού Εσωτερικών σε περιφε
ρειακή σύσκεψη το 1994 για αύξηση του σχετικού κονδυλίου κατά !10.000. 
Δυστυχώς, όπως παρατήρησε, αντί αύξηση υπήρξε μείωση του κονδυλίου κατά 

f:lO.OOO. 

Πώς αντιμετωπίζεται το παράπονο για μη τήρηση των υποσχέσεων που 

δόθηκαν μαζί με το δLκαιο αίτημα για επίσπευση των εργασιών βελτίωσης του 

δρόμου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 53 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 21 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Με τη διαφοροποίηση των πολεοδομικών ζωνών στην κοινότητα Κοίλης 

έχουν αδικηθεί αρκετοί κάτοικοί της, ενώ η κοινότητα έχει στερηθεί εξαιρετικές 

περιοχές της, που θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν για οικιστικούς και παραθερι

στικούς σκοπούς. 

Καλούμε τους αρμοδίους να ικανοποιήσουν το αίτημα της κοινότητας όπως 

έχει υποβληθεί φέτος, το 1995, που νομικά είναι και η χρονική περίοδος που 
προσφέρεται προς τούτο, καΟώς και να ενημερώσουν τη Βουλή για τις προθέσεις 

τους." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 54 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου χ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 21 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Το φράγμα του Μαυροκόλυμπου, αν και βρίσκεται στα διοικητικά σύνορα της 

κοινότητας Κοίλης, εντούτοις δεν έχει καλύψει ως τώρα για σκοπούς άρδευσης 

καμιά έκταση της κοινότητας. 

Παρά το γεγονός ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με την κατασκευή των 

διάφορων φραγμάτων έχει καλύψει εκτάσεις που βρίσκονται εκατοντάδες χιλιό

μετρα από τα φράγματα, η κοινότητα Κοίλης εδώ και είκοσι χρόνια υφίσταται αυτή 

την αδικία και ζητά να της παραχωρηθεί νερό για σκοπούς άρδευσης. 

Γι' αυτό καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή τι προτίθενται 
να πράξουν για την άρση της πιο πάνω αδικίας." 

Ερώτηση μ~ αρ. ΣΤΈ' 55 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 21 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Κοίλης ζητά αύξηση των κονδυλίων για σκοπούς συντήρησης 

των αγροτικών δρόμων. Οι δρόμοι αυτοί έχουν σχεδόν καταστραφεί και σε καμιά 

περί.πτωση τα κονδύλια που μέχρι σήμερα ετησίως εγκρίνονται δεν είναι αρκετά γι' 

αυτό το σκοπό. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή πώς αντικρίζουν το όλο 

θέμα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 56 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου χ. Κίκη Γιάγκου στις 26 Σεπτεμβρίου 1995. 

''Επειδή οι λαθρέμποροι ζώων διατείνονται ότι έχουν εξασφαλίσει άδεια από 

τις αρμόδιες υπηρεσίες και τις βάσεις για τη μεταφορά ζώων προς τα κατεχόμενα, 

παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων κατά πόσο επιτρέπεται η διακίνηση ζώων από τις ελεύθερες περιοχές προς 

τα κατεχόμενα." 



34 

Απάντησι1 ημεQομηνίας 20 ΣεπτεμβQίου 1995 του ΥπουQyοiι ΕσωτεQιχών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εQώτηση Στ'Δ' 162, ημεQομηνίας 21 ΟκτωβQίου 1994, του 
Βουλευτή εκλογικής πεQιψέQειας Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήQου. 

"Σχετικά με αιτημα του Δήμου Λευκάρων για οικονομική συνδρομή του 

κράτους για την προώθηση της κατασκευής αποχετευτικού συτήματος λυμάτων στα 
Πάνω Λευκάρα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το χωριό Πάνω Λεύκαρα και ιδιαίτερα ορισμένες περιοχές του χωριού αντιμε

τωπίζουν πρόβλημα αποχέτευσης των λυμάτων λόγω της μορφολογίας του εδάφους. 

Για την αντιμετώπιση του προβλήματος, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προβαίνει 

στην ετοιμασία σχεδίου για την κατασκευή κεντρικού αποχετευτικού συστήματος. 
Ήδη, έχει ετοιμαστεί το σχέδιο για το δίκτυο συλλογής των λυμάτων, η δαπάνη του 
οποίου ανέρχεται σε !:635.000, και αναμένεται τώρα η μελέτη για την κατασκευή του 
βιολογικού σταθμού επεξεργασίας των λυμάτων, καθώς και η μελέτη για τη διάθεση 
των επεξεργασμένων νερών. 

Όταν ολοκληρωθούν όλες οι μελέτες, το θέμα θα υποβληθεί στο Υπουργικό 
Συμβούλιο για ενημέρωση και για καθορισμό του ύψους της κυβερνητικής συνει

σφοράς έναντι της δαπάνης του έργου. Αναφέρεται σχετικά όη το ύψος της κυβερ

νητικής συνεισφοράς για την κατασκευή αποχετευτικών συστημάτων στα χωριά 

συνήΟως κυμαίνεται μεταξύ 3/4 και 4/5 της δαπάνης ανάλογα με την οικονομική 
κατάσταση του κάθε χωριού, σε εξαιρετικές δε περιπτώσεις πολύ μικρών χωριών η 

κυβερνητική συνεισφορά μπορεί να ανέλθει στα 5/6. 

Στα πλαίσια των πιο πάνω κριτηρίων, θα μελετηθεί και η περίπτωση της 
κοινότητας των Πάνω Λευκάρων." 

Απάντηση ημεQομηνίας 12 ΣεπτεμβQίου 1995 του ΥπουQyοiι ΕσωτεQικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εQώτηση Στ'Δ' 220, ημεQομηνίας 23 ΝοεμβQίου 1994, του 
Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάyκου. 

"Σχετικά με αντιπλημμυρικά έργα στις Β' και Γ' Φάσεις του συνοικισμού αυτο

στέγασης ΑΗΚ Δεκέλειας, σας πληροφορώ πως η κατασκευή των εν λόγω έργων 

άρχισε φέτος και συνεχίζεται. 

Για την κατασκευή των αντιπλημμυρικών έργων στους συνοικισμούς αυτοστέ

γασης εκτοπισθέντων ΑΗΚ Δεκέλειας και στους συνοικισμούς αυτοστέγασης εκτο
πισθέντων Ορμήδειας Περ. Β' (Βάττενας), παραχωρήθηκαν στο γραφείο Επάρχου 

Λάρνακας πιστώσεις συνολικού ύψους f:20.000, οι οποίες έχουν καταμερισθεί 
ανάλογα με τις ανάγκες κάθε περιοχής ως ακολούθως: 

Ι. Συν. Αυτ. Εκτ. ΑΗΚ Δεκέλειας Περ. Α' !:15.100 

2. Συν. Αυτ. Εκτ. ΑΗΚ Δεκέλειας Περ. Γ' ί: 2.800 

3. Συν. Αυτ. Εκτ. Ορμήδειας Περ. Β' ί: 2.100 

Σύνολο !:20.000 

Τα έργα αυτά εκτελούνται α.-τό συνεργείο του Συμβουλίου Βελτιώσεως Ορμή

δειας με την επίβλεψη των Τεχνικών Υπηρεσιών του Γραφείου Επάρχου. 

Όσον αφορά το χαντάκι που αναφέρεται στην ερ<iηηση, τούτο βρίσκεται 

μεταξύ των κατοικιών Γ4 και Γ5 στο συνοικισμό αυτοστέγασης εκτοπισθέντων ΑΗΚ 
Δεκέλειας Περ. Γ'. Τούτο θα καλυφθεί σύντομα από το συνεργείο του Συμβουλίου 
Βελτιώσεως Ορμήδειας, από τις ανωτέρω αναφερόμενες πιστώσεις." 

• 

• 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 230, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 1994, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αριστοφάνη Γεωργίου. 

"Στην ερώτησή σας απαντώ ως ακολούθως: 

1ο ερώτημα: 

Ο σχεδιασμός και η τεχνικοοικονομική μελέτη για την ανάπτυξη του 

αερολιμένα Πάφου έγιναν από το γαλλικό οίκο SOFREAVIA και η απαλ
λοτρίωση των κτημάτων είναι αναγκαία για την υλοποίηση του σχεδίου 
της SOFREAVIA, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο. Δεν 
έγινε οποιαδήποτε αλλαγή του χώρου όπου θα γινόταν η επέκταση του 
αερολιμένα Πάφου και η δημοσιευθείσα απαλλοτρίωση είναι σύμφωνη με 

το εγκριθέν σχέδιο. Το θέμα της αντικατάστασης ιδιωτικής γης που θα 

απαλλοτριωθεί με χαλίτικη εμπίπτει καταρχήν στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, προς το οποίο θα πρέπει να 

απευθυνθεί ο κάθε επηρεαζόμενος ιδιοκτήτης. 

2ο ερώτημα: 

Για την ανέγερση κοινοτικού κέντρου αναψυχής η χωριτική αρχή τιμης 

υπέβαλε στην Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου αίτηση για παραχώρηση τουρ

κοκυπριακού χώρου στην παραλιακή περιοχή του χωριού για εξυπηρέ

τηση του κοινού. Ο χώρος που επιλέχθηκε για το σκοπό αυτό είναι τουρ

κοκυπριακής ιδιοκτησίας αρδευόμενη γη, που σήμερα είναι 
παραχωρημένη σε δύο εκτοπισμένες οικογένειες. Παρόλο που το όλο 
θέμα αντιμετωπίζεται θετικά από το Υπουργείο, υπάρχει κώλυμα στην 
προώθηση του αιτήματος για τελική έγκριση, που αφορά το γεγονός της 
πολιτικής της κυβέρνησης που ακολουθείται για αποφυγή ανέγερσης 
μόνιμων κατασκευών πάνω σε τουρκοκυπριακή γη. 

3ο ερώτημα: 

Για τον εξωρα·ίσμό-διαμόρφωση της πλατείας του χωριού ετοιμάστηκαν 

σχέδια από ιδιώτες αρχιτέκτονες σε συνεργασία με το Τμήμα Πολεοδο

μίας και Οικήσεως, ενώ ανάλογη πρόνοια περιλήφθηκε στον Πρα\Jπολο

γισμό Αναπτύξεως του 1995. Για την υλοποίηση του έργου, το οποίο θα 
κατασκευαστεί σε τουρκοκυπριακή γη, υπάρχει προς το παρόν κώλυμα, 

διότι κάποιο πρόσωπο αυθαίρετα έχει καταλάβει μικρό μέρος του τουρ
κοκυπριακού χώρου. Έτσι, μελετάται κατά πόσο το μέρος αυτό μπορεί 

να ενοικιαστεί στο πρόσωπο αυτό και να εξωρα·ίστεί-διαμορφωθεί το 

υπόλοιπο προς όφελος της κοινότητας. 

4ο ερώτημα: 

Η Συνεργατική Εταιρεία Εκτοπισμένων τί.μης στεγαζόταν από το 1979 σε 
τουρκοκυπριακό υποστατικό, που βρισκόταν στην πλατεία του χωριού 

και κατεδαφίστηκε για σκοπούς διαμόρφωσης της πλατείας. Το υποστα

τικό εχρησιμοποιείτο ως αποθήκη λιπασμάτων. Τα τελευταία χρόνια η 

ΣΠΕ λειτουργούσε υποτυπωδώς και σημειώνεται ότι δεν κατεβάλλετο 
οποιοδήποτε ενοίκιο για τη χρήση του, καθότι δεν υπογράφτηκε ποτέ 
άδεια χρήσεως. Την ευθύνη για τη μεταστέγαση της ΣΠΕ φέρει ο γραμμα

τέας και η επιτροπή, οι οποίοι ουδέποτε έθεσαν θέμα ή προέβησαν σε 
οποιαδήποτε ανάλογη ενέργεια." 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1995 του ΥπουQγοiι Σvγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 273, ημεQομηνίας 8 Δεκεμβρίου 
1994, του Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετ~κά με το δρόμο που συνδέε~ το Λ~οπέτρ~ με το δρόμο Ξυλοφάγου-Αγίας 

Νάπας (δρόμος Λ~οπετρtου-Ποταμού Λιοπετρίου), σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στο φετ~νό προ\ίπολογισμό υπάρχει πρόνοια !:200.000, που θα διατεθεί 
για έναρξη των εργασιών βελτίωσης του δρόμου από το Λιοπέτρι μέχρι τη 

συμβολή με τον υφιστάμενο δρόμο Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας, μήκους 3 χμ., 
περ~λαμβανομένης και της διαμόρφωσης της συμβολής αυτής. Το κόστος 

του έργου υπολογίζετα~ σε !:450.000 περ!Jτου. 

(β) Τα κατασκευαστικά σχέδια, που προβλέπουν αναβάθμ~ση του δρόμου σε 

πλάτος 6,5 μ. οδόστρωμα κα~ 9,5 μ. κατάστρωμα, βρίσκονται στο τελ~κό 
στάδ~ο της συμπλήρωσής τους κα~ οι προσφορές αναμένετα~ να ζητηθούν 
μέσα στο δεύτερο εξάμηνο του 1995, εφόσον ετοιμαστούν έγκα~ρα ο~ 
μελέτες από τ~ς επηρεαζόμενες υπηρεσίες. Το έργο υπολογίζετα~ να 

αρχίσε~ τέλη του 1995 και να συμπληρωθεί μέσα στο 1996, νοουμένου ότι 
θα εγκρ~θούν τελικά ο~ αναγκαίες πιστώσεις που θα προταθούν στον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1996. 

(γ) Όσον αφορά το τμήμα από το δρόμο Ξυλοφάγου-Α γίας Ν άπας μέχρ~ τον 

ποταμό Λιοπετρίου, μήκους 1,5 χμ. περίπου, θα προηγηθεί η ετο~μασία 
ρυθμ~στικού σχεδίου από το Τμήμα Πολεοδομίας κα~ ο~κήσεως πρ~ν από 

την ετο~μασία των κατασκευαστ~κών σχεδιων από το Τμήμα Δημόσιων 

Έργων. 

(δ) Σημε~ώνεται πως έχε~ δ~ευκρ~ν~στεί ότι αίτημα της κο~νότητας είνα~ να 

αναβαθμιστεί ο υπό αναφορά δρόμος και όχι να γίνε~ υπεραστικός, κάτι 

που πιθανόν να συνεπάγετα~ και τον καθορισμό aπομονωτικής λωρίδας 

σ' αυτόν." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ΣεπτεμβQίου 1995 του ΥπουQγοiι ΕσωτεQικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 305, ημερομηνίας 20 ΔεκεμβQίου 1994, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

''Αναφορικά με το θέμα της κατασκευής γεφυρ~ού στον ποταμό Σαραμά, 
αναφέρετα~ ότ~ η Επαρχιακή Δ~οίκηση Πάφου σε συνεργασία με το Τμήμα Αναπτύ

ξεως Υδάτων έχει ετο~μάσει μελέτη για την κατασκευή μικρού γεφυριού τύπου 

'γεφυροτουσιεμέ', αντί δαπάνης !:4.500, το έργο δε έχει περ~ληφθεί στις προτάσεις 
του Υπουργείου Εσωτερικών για τον Προϋπολογ~σμό Αναπτύξεως 1996. 

Η παρούσα επιστολή αποτελεί απάντηση και σε άλλη σχετική ερώτηση του 

Βουλευτή κ. Γ~αννάκη Ομήρου με αρ. Στ'Δ' 303, η οποία μας διαβιβάστηκε από το 
Υπουργειο Συγκο~νωνιών και Έργων, με επιστολή του με αρ. 151/86/4 και 
ημερ. 26.1.95." 

· .. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουργού ΕσωτεQικών κ. Ντίνου ·-
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 310, ημερομηνίας 29 Δεκεμβρίου 1994, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέQειας Αμμοχώστου κ. Κίκη fιάγκου. 

"Σχετικά με τη σύνδεση των οχετών της φάσης Κ' με τη φάση Δ' του συνο~κι

σμού της Καρμιώτισσας στα Πάνω Πολεμίδια, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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Από σχετική έρευνα πον έγινε από το Τμήμα Δημόσιων Έργων διαπιστώθηκε 
πως τα νερά της βροχής από τη νέα περιοχή (φάση Κ') καταλήγουν φνσιολογικά στη 

φάση Δ' (143ος δρόμος) του συνοικισμού. Κάποιο πρόβλημα πον φαίνεται να 

νπάρχει στον 143ο δρόμο της φάσης Δ' δεν προέρχεται από τα νερά της φάσης Κ', 

αλλά από επεμβάσεις που έχουν γίνει στο βόρειο ανλάκι αποχέτευσης των νερών 
τον δρόμου αυτού από ορισμένους ιδιοκτήτες κατοικιών. 

Το πρόβλημα θα εκλείψει οριστικά με την κατασκευή κλειστού οχετού στον 
143ο δρόμο της φάσης Δ' του συνοικισμού, που η εκτέλεσή του προγραμματίζεται να 

αρχίσει μέσα στον τρέχοντα ή αρχές του επόμενου χρόνου." 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίον 1995 της Υπονργού Παιδείας και Πολιτι
σμού κ. Κλαίρης Αyyελίδον στην ερώτηση Σ'f'Δ' 345, ημερομηνίας 24 Ιανοναρίον 
1995, τον Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστον κ. Κίκη Γιάγκον. 

'Ή δημιουργία των κατάλληλων αθλητικών χώρων τόσο στο κέντρο όσο και 

στην περιφέρεια αποτελεί βασικό στόχο της αθλητικής πολιτικής του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού επιχορηγεί την 
κατασκευή κλειστών αιθσυσών, εφόσον ο ενδιαφερόμενος αθλητικός φορέας έχει 
ενεργοποιημένο τουλάχιστον ένα ομαδικό άθλημα κλειστού χώρου για τρία συνεχή 

χρόνια στο εθνικό πρωτάθλημα, τη δε στιγμή της αξιολόγησης έχει ενεργοποιημένα 
τουλάχιστο δυο ομαδικά αθλήματα κλειστού χώρου οποιασδήποτε κατηγορίας." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίον 1995 τον Υπονργού Εσωτερικών κ. Ντίνον 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 345, ημερομηνίας 24 Ιανοναρίον 1995, τον 
Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστον κ. Κίκη Γιάγκον. 

"Σχετικά με την αντικατάσταση των σωλήνων στα αντιπλημμνρικά έργα στους 
-.. συνοικισμούς αυτοστέγασης ΔQομολαξιάς/Μενεού, σας πληροφοQώ τα ακόλουΟα: 

, 
' 

Για την κατασκευή αντιπλημμυρικών έργων στους συνοικισμούς αυτοστέγασης 

εκτοπισθέντων Δρομολαξιάς-Μενεού παραχωρήθηκαν φέτος στην Επαρχιακή Διοί

κηση Λάρνακας πιστώσεις ύψους f.20.000, οι οποίες κατανεμήθηκαν ως ακολούθως: 

Συν. Αντ. Εκτ. Δρομολαξιάς Περ. Α' f. 8.000 

Συν. Αυτ. Εκτ. Δρομολαξιάς Περ. Δ' ί 4.000 

Συν. Αντ. Εκτ. Μενεού Περ. Α' f. 8.000 

f. 20.000 

---------·--------·---
Παραχωρήθηκαν επίσης άλλες f.lO.OOO για την κατασκευή αντιπλημμυρικών 

έργων στην οδό Μ. Αλεξάνδρον, στο συνοικισμό αυτοστέγασης εκτοπισθέντων 
Μενεού. Ήδη, το συνεργείο του Συμβουλίου Βελτιώσεως Δρομολαξιάς - Μενεού 

προβαίνει στην κατασκευή των έργων αυτών. Συγκεκριμένα, τοποθετείται οχετός 
διαμέτρου Φ60 και κατασκευάζονται είσοδοι στις κατοικίες σε όλο το μήκος της 

οδού Μ. Αλεξάνδρου, που παρουσιάζει πρόβλημα πλημμυρίσματος. 

Το ποσό των ί20.000 θα δαπανηθεί για την κατασκευή αντιπλημμυρικών 
έργων και την αντικατάσταση των οχετών διαμέτρου Φ30 με άλλους διαμέτρου Φ60, 

στους δρόμους των σννοικισμών αυτοστέγασης των υπό αναφορά συνοικισμών, για 
τους οποίους έγινε μελέτη και εκτίμηση δαπάνης από τον Εκτελεστικό Μηχανικό 
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των Συμβουλίων Βελτιώσεως της επαρχίας Λάρνακας. Οι σχετικές εργασίες θα 

εκτελεστούν από συνεργείο του Συμβουλίου Βελτ~ώσεως Δρομολαξιάς-Μενεού, υπό 

την επίβλεψη των τεχνικών υπηρεσιών του γραφείου Επάρχου Λάρνακας. 

Η κατασκευή αντιπλημμυρικών έργων στους συνοικισμούς αυτοστέγασης εκτο

πισθέντων Δρομολαξιάς-Μενεού προωθείται εδώ και πολλά χρόνια, ανάλογα με τις 

κατ' έτος διαθέσιμες πιστώσεις και κατά προτεραιότητα. Για να ολοκληρωθούν τα 

έργα αυτά στους 13 συνοικισμούς Δρομολαξιάς-Μενεού, απαιτείται χρόνος και 

πολύ μεγάλη δαπάνη. Ενδεικτικά, αναφέρεται ότι για την κατασκευή αντιπλημμυ

ρικών έργων μόνο σε έναν από αυτούς, δηλαδή στο συνοικισμό αυτοστέγασης 

Δρομολαξιάς περ. Δ', απαιτείται δαπάνη ύψους ίlΟΟ.ΟΟΟ. Πρόσθετα, αναφέρεται 

ότι κατά την κατασκευή των αντιπλημμυρικών έργων στους συνοικισμούς αυτούς 

αντικαθίστανται οι οχετοί Φ30 με άλλους Φ60 και ότι τα έργα αυτά είναι συνεχιζό

μενα." 

Απάντηση ημεοομηvίας 3 Ανγοiιστου 1995 του Υπουογοiι Εσωτεοιχών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην tQώτηση Σ'f'Δ' 368, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 1995, του 
Βουλευτή εχλογιχής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κιχη fιάγχου. 

"Σχετικά με το αίτημα για διαπλάτυνση του δρόμου που οδηγεί στο Αρμενο

χώρι και για καθάρισμά του από ογκόλιθους λόγω κατολισθήσεων, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

(1) Ο υπό αναφορά δρόμος εξυπηρετεί μόνο την κοινότητα Αρμενοχωρίου 

και το πλάτος του δρόμου θεωρείται ικανοποιητικό. Όμως, σε περιπτώ

σεις όπου παρουσιάζονται επικίνδυνες καμπές γίνονται οι αναγκαίες 

διαπλατύνσεις σταδιακά από τα συνεργεία της Επαρχιακής Διοίκησης 

Λεμεσού. 

(2) Θέμα για πιθανό κίνδυνο από ορισμένους ογκόλιθους που βρίσκονται 

πάνω από τον κύριο δρόμο που οδηγεί στο Αρμενοχώρι τέθηκε γω πρώτη 

φορά. Παρά το ότι άμεσος κίνδυνος δε φαίνεται να υπήρχε, ωστόσο, και 
για να εκλείψει κάθε ανησυχία μεταξύ των κατοίκων, έχουν γίνει διευθε

τήσεις και ορισμένοι από τους ογκόλιθους που έχουν επισημανθεί σε 

συνεργασία με τη χωριτική επιτροπή έχουν μετακινηθεί σε ασφαλές 

σημείο από συνεργείο της Επαρχιακής Διοίκησης που εκτελεί οδικά έργα 

στην κοινότητα." 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 370, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 1995, του 
Βουλευτή εχλογιχής πεοιφέοειας Αμμοχώστου κ. Κίχη Γιάγκου. 

"Σχετικά με τις ανάγκες διαχωρισμού νέων οικοπέδων αυτοστέγασης στο 

χωριό Καντού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στο συνοικισμό αυτοστέγασης Καντού εξακολουθούν να υπάρχουν δέκα 

αδιάθετα οικόπεδα για αυτοστέγαση, ενώ στην Υπηρεσία Μερίμνης και 

Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων εκκρεμούν μόνο δύο αιτήσεις από εκτο

πισθέντες. Τα δέκα αυτά αδιάθετα οικόπεδα οι ενδιαφερόμενοι 

πρόσφυγες τα θεωρούν ακατάλληλα, γιατί βρίσκονται πιο χαμηλά από το 

δρόμο με κάποια υψομετρική διαφορά από αυτόν, με συνεπακόλουθο να 

απαιτούνται πρόσθετα έξοδα για την ανέγερση κατοικίας. 

._ 
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(β) Το θέμα συζήτησε ο έπαρχος Λεμεσού με αντιπροσωπεία της χωριτικής 
αρχής Καντού και αποφασίστηκε να γi.νει έρευνα, σε συνεργασία με το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και την Υπηρεσία Διαχειρίσεως 

Τουροκυπριακών Περιουσιών, για εντοπισμό ανοικτού τουρκοκυπριακού 

χώρου ή χώρου που έχει προκύψει από κατεδάφιση τουρκοκυπριακών 

κατοικιών με σκοπό τη δημιουργία μικρού αριθμού οικοπέδων. Το όλο 

θέμα θα προωθηθεί από τις αρμόδιες υπηρεσίες σύντομα. 

(γ) Σ' ό,τι αφορά τα περί αποφάσεως για παροχή κινήτρων στα νέα ζευγάρια 

για εγκατάσταση στο χωριό Καντού, τούτο δεν ανταποκρίνεται στην 

πραγματικότητα . Τέτοια απόφαση δε λήφθηκε για το χωριό Καντού, 

αλλά μόνο για το χωριό Αρμενοχώρι." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ανγούστου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών χ. Ντίνου 
Μιχαtιλιδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 391, ημερομηνίας 20 Φεβοουαρίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου. 

"Σχετικά με τη διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση του δρόμου Φασούλας

Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για τη βελτίωση του δρόμου Φασούλας-Λεμεσού απαιτείται δαπάνη 

f:300.000 περίπου. Μέχρι σήμερα δαπανήθηκε ποσό f: 120.000 και κατά το 
1995 θα δαπανηθεί ποσό f:75.000 για συνέχιση των εργασιών. 

(β) Η τοποθέτηση κιγκλιδωμάτων θα γίνει εντός του 1996 για το μέρος του 
δρόμου στο οποίο θα έχουν αποπερατωθεί οι εργασίες βελτίωσής του." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ανγούστου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην εοώτηση ΣΤ'Δ' 393, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 1995, του 
Βουλεντή εκλογικής περιφέοειας Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίον. 

"Σχετικά με το αίτημα για επιδιόρθωση του δρόμου Φασούλας-Αψιού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(Ι) Ο δρόμος Φασούλας-Αψιού, που έχει μήκος 4,5 χλμ. και είναι χωμάτινος, 
στο παρελθόν αποτελούσε την κύρια πρόσβαση των χωριών Αψιού και 

Μαθηκολώνη προς τη Λεμεσό. Τώρα η μεν Αψιού έχει συνδεθεί με 

ασφαλτοστρωμένο δρόμο με τον κύριο δρόμο Λεμεσού-Αγρού, η δε Μαθη
κολώνη απέκτησε σύνδεση μέσω Α γ ίου Αθανασίου. Ως εκ τούτου, ο πιο 

πάνω δρόμος έχει υποβαθμιστεί και χρησιμοποιείται αποκλειστικά και 
μόνο ως αγροτικός από τους γεωργούς που έχουν κτήματα στην περιοχή. 

Ωστόσο, κατά καιρούς γίνεται κάποια συντήρηση του δρόμου από συνερ
γεία της Επαρχιακής Διοίκησης. τέτοια έργα συντήρησης προγραμματί

ζεται να γίνουν και φέτος κατά το προσεχές φθινόπωρο. 

(2) Ασφαλτόστρωση του δρόμου, που συνεπάγεται δα.ι-τάνη ύψους f:l80.000 
περίπου, δε δικαιολογείται στο παρόν τουλάχιστο στάδιο." 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίον 1995 τον Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 396, ημεQομηνίας 20 ΦεβQουαρίου 1995, του 
Βονλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκον. 

"Σχετικά με την ανάγκη ανέγερσης τοίχων αντιστήριξης στις οδούς Σταδίου 

και Αμμοχώστου του συνοικισμού αυτοστέγασης Κόρνου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 
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(α) Τοίχοι αντιστήοιξης στην οδό Σταδίον 

Από τον περασμένο χρόνο έχει κατασκευαστεί aντιπλημμυρικό έργο στην 

οδό Σταδίου και έκτοτε δεν παρουσιάζεται οποιοδήποτε πρόβλημα σε 

καμιά κατοικία του συνοικισμού. Συγκεκριμένα, κατασκευάστηκε κλει
στός οχετός και λίνια καθ' όλο το μήκος της οδού, μπροστά από τις 
κατοικίες. Επίσης στο πίσω μέρος των κατοικιών αυτών διανοίχΟηκε 
χωμάτινο αυλάκι (ανοικτός οχετός) πριν πέντε χρόνια και με τα έργα που 

έγιναν τον περασμένο χρόνο το όλο πρόβλημα έχει επιλυθεί ριζικά. 

(β) Τοίχοι αvτιστήοιξης στο πίσω μέοος των κατοικιών στην οδό Αμμοχώστου 

Κατά την εξέταση του αιτήματος από τον οικείο Επαρχιακό Μηχανικό 

Δημόσιων Έργων με τον οικείο Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό, 

έχει διαπιστωθεί ότι στο μέρος που ζητείται η ανέγερση του τοίχου αντι
στήριξης έγιναν επεμβάσεις από τους δικαιούχους των επηρεαζόμενων 
οικοπέδων στο παρακείμενο κρατικό τεμάχιο με q.ρ. 337, Φ/Σχ. 39/64 του 
χωριού Κόρνος. Ένεκα τούτου η κατασκευή τοίχου αντιστήριξης στα 
σύνορα των οικοπέδων τους θα έτεμνε τις παράνομες οικοδομές. 

Εξάλλου, διαπιστώθηκε ότι η κατασκευή τοίχου αντιστήριξης δε χρειά
ζεται, γιατί: 

(i) οι νόμιμες οικοδομές βρίσκονται σε αρκετή απόσταση από το 
σύνορο των οικοπέδων και το άνω μέρος του πρανούς που σχημα

τίζεται εκεί, 

(ii) το έδαφος είναι στερεό και δεν υπάρχει πρόβλημα σχετικά με τις 
νόμιμες οικοδομές, 

(ίίί) δεν υπάρχει επίσης πρόβλημα με τα όμβρια νερά. " 

Απάντηση ημεοομηνίας 7 Σεπτεμβοίου 1995 τον Υπονοyού Εσωτεοικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εοώτηση ΣΤ'Δ' 404, ημεοομηνίας 7 Μαοτίου 1995, του 

Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάyκου. 

"Σχετικά με την απαλλοτρίωση που έγινε για τον αγροτικό δρόμο τtμης

Μανδριών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο αναφερόμενος αγροτικός δρόμος αποτελεί μέρος του πρωτεύοντος 

αγροτικού δικτύου του Μεγάλου Αρδευτικού Έργου Πάφου, που σκοπό 

είχε τη σύνδεση της αγροτικής περιοχής τίμης με εκείνη των Μανδριών. 

Ο δρόμος κατασκευάστηκε μετά από απαλλοτρίωση της απαιτούμενης 

ιδιωτικής γης από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, που 

έγινε το I 982, και ο δρόμος καταχωρήθηκε επίσημα στα χωρομετρικά 
σχέδια του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, εκτός από μικρό 

τμήμα αυτού που δι,έρχεται, μέσα από εκκλησι,αστική γη. 

2. Οι, ανησυχίες της χωριτικής αρχής τίμης για τυχόν ανάκληση της απαλλο

τρίωσης και κατάργηση του εγγεγραμμένου δημόσιου δρόμου δημιουργή

θηκαν λόγω των προστριβών που σημειώθηκαν μεταξύ των ιδιοκτητών 

γης στην περιοχή και μετά από αίτημα του ιδιοκτήτη του τελευταίου τεμα

χίου γης εντός του οποίου καταλήγει ο δρόμος για κατάργηση του δρόμου 
που διέρχεται διαμέσου του κτήματός του. Η συνέχιση του δρόμου από 
το σημείο αυτό δεν πραγματοποιήθηκε λόγω μη εξασφάλισης έγκρισης του 

ιδιοκτήτη των γειτονικών τεμαχίων, που είναι η Ιερά Μονή Κύκκου. 

.· 

· .. 
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3. Σύμφωνα με το άρθρο 7 του περί Αναγκαστικής Απαλλοτρίωσης Νόμου 
15/62, ανάκληση απαλλοτρίωσης είναι δυνατή μόνο κατά το χρονικό 
διάστημα μεταξύ της δημοσίευσης γνωστοποίησης απαλλοτρίωσης και της 

πληρωμής ή κατάθεσης της αποζημίωσης. Στην προκειμένη περί...ι-ττωση η 

απαλλοτρίωση έχει ολοκληρωθεί πριν από αρκετά χρόνια και ήδη ο 

συγκεκριμένος δρόμος έχει εγγραφεί ως δημόσιος. Επομένως, δεν μπορεί 

να γίνεται λόγος για ανάκληση της απαλλοτρίωσης. 

4. Εγγεγραμμένος δημόσιος δρόμος είναι δυνατό να καταργηθεί ή aνταλ
λαγεί μόνο με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και εφόσον συντρέ

χουν οι προϋποθέσεις που τίθενται από το άρθρο 18 του περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας Νόμου Κεφ. 224 και των περί Ακινήτων Ιδιοκτησίας 

(Διάθεση) Κανονισμών του 1989 (Κ.Δ.Π. 173/89). Στη συγκεκριμένη περί
πτωση, πέραν του γεγονότος ότι δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου και της Κ.Δ.Π. 173/89 για κατάργηση 
δρόμου, αναφέρεται ότι η χωριτική αρχή Τίμης ενίσταται έντονα στην 

κατάργησή του. 

5. Πληροφορούμαι ότι ο κοινοτάρχης τίμης εξέφρασε την επιθυμία να κατα
βληθεί προσπάθεια από τη χωριτική αρχή τίμης για εξασφάλιση 

έγκρισης/συγκατάθεσης από τους ιδιοκτήτες της εκκλησιαστικής και ιδιω
τικής γης για συνέχιση/συμπλήρωση του αγροτικού δικτύου προς την 
περιοχή Μανδριών." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίοv 1995 τοv Υποvργο\ι Εσωτερικών κ. Ντίνον 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 407, ημερομηνίας 7 Μαρτίον 1995, τοv 
Βοvλεvτή εκλογικής περιφέQειας Αμμοχώστοv κ. Κίκη fιάγχοv. 

"Σχετικά με τους δρόμους και τα πεζοδρόμια του συνοικισμού αυτοστέγασης 

Περβολιών, σας πληροφορώ πως γω την κατασκευή των πεζοδρομίων στους εν 
λόγω συνοικισμούς δαπανήθηκαν από το 1989 έως τώρα συνολικά !26.866. Οι εργα
σίες κατασκευής των πεζοδρομίων εκτελούνται από το συνεργείο του Συμβουλίου 
Βελτιώσεως με την επίβλεψη των Τεχνικών Υπηρεσιών της Επαρχιακής Διοίκησης 

Λάρνακας και την καθοδήγηση του Εκτελεστικού Μηχανικού των Συμβουλίων 

Βελτιώσεως της Επαρχίας Λάρνακας. Πριν από την κατασκευή των πεζοδρομίων, 

και εκεί όπου απαιτείται, κατασκευάζονται aντιπλημμυρικοί οχετοί και όταν 

παρουσιαστεί. οποιοδήποτε πρόβλημα πλημμυρίσματος αντιμετωπίζεται ανάλογα με 

τα δεδομένα και δίνονται λύσεις, έτσι που να μην προκαλούνται προβλήματα στους 

κατοίκους του συνοικισμού." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιοvλίοv 1995 τοv Υποvργοiι Εμπορίοv, Βιομηχανίας και 

Τοvρισμο\ι χ. Κvριάκοv Χριστοφή στην εQώτηση Στ'Δ' 411, ημερομηνίας 9 
Μαρτίοv 1995, τοv Βοvλεvτή εκλογικής πεQιφέρειας Λεμεσοiι κ. Άριστοv 

Χρvσοστόμοv. 

'Το εργοστάσιο βιομηχανικής γόμας της Συνεργατικής Ομοσπονδίας Διαθέ

σεως Χαρουπιών σταμάτησε να λειτουργεί από το 1986, γιατί δεν μπορούσε να 
ανταγωνιστεί ξένους κατασκευαστές οι οποίοι παράγουν βιομηχανική γόμα ως 
υποπρο'ίόν της γόμας για ανθρώπινη χρήση, με αποτέλεσμα το κόστος παραγωγής 

να είναι χαμηλότερο. 

Η Συνεργατική Ομοσπονδία Διαθέσεως Χαρουπιών καταβάλλει από αρκετά 
χρόνια συνεχείς προσπάθειες για εξασφάλιση της απαραίτητης τεχνολογίας για την 
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παραγωγή γόμας γ~· ανθρώπινη χρήση, αλλά χωρίς αποτέλεσμα. Η Ομοσπονδία 

προτίθεται να εντατικοποιήσει τις προσπάθειές της προς απόκτηση της πιο πάνω 
τεχνολογίας κα~ το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Οα παράσχει 

κάθε δυνατή βοήθεια προς την κατεύθυνση αυτή. 

Θα πρέπει ωστόσο να σημειωθεί ότι η τφή που εξασφαλίζουν οι εξαγωγές 

χαρουποπυρήνα έχει πρόσφατα αυξηθεί σημαντικά, σε σύγκριση με τα προηγούμενα 
χρόνια, ως αποτέλεσμα της χρήσης των χαρουπιών στην παραγωγή τροφών για 

κατοικίδια ζώα." 

Απάντηση ημεQομηνίας 9 Αυγούστου 1995 του ΥπουQγού ΕσωτεQιχών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 414, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 1995, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέQειας Αμμοχώστου χ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με το καθολικό αίσθημα που υπάρχει μεταξύ των προσφύγων που 

διαμένουν στο χωριό Μεννόγεια ότι πιέζονται να εγκαταλείψουν την κοινότητα, με 
σκοπό να μεταφερθούν στην περιοχή κτηνοτροφικές μονάδες και βιομηχανίες που 

προκαλούν αυξημένη οχληρία σε άλλες περιοχές, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

ι. Ουδεμία πρόθεση της κυβέρνησης υπάρχει για μετακίνηση του χωριού 

Μεννόγεια σε άλλη περιοχή, με σκοπό τη δημιουργία κτηνοτροφικών μονάδων και 

βιομηχανιών ή για άλλους λόγους. 

2. Κατά τα τελευταία χρόνια υποβλήΟηκαν οι ακόλουθες δύο αιτήσεις για εκμί
σθωση Τ/Κ και κρατικής γης που βρίσκεται στην εδαφική περ~φέρε~α του χωριού 

Μεννόγεια και γω την καθεμ~ά παρέχονται σχετικά στοιχεία: 

(α) Κατά το 1994 ο κ. Ιωσήφ Ζαχαρίου, επιχειρηματίας, εκτοπισθείς από την 

Αμμόχωστο, υπέβαλε αίτηση με την οποία ζητούσε εκμίσθωση Τ/Κ γης, με 
σκοπό τη δημιουργία μεγάλης μονάδας καλλιέργειας μανιταριών. Η 

αίτηση εξετάστηκε από τη Συμβουλευτική Επιτροπή Διαχείρισης Τ/Κ 

περιουσιών και αφού λήφθηκαν υπόψη όλα τα δεδομένα της υπόθεσης 

καΟώς και η αρνητική στάση της χωριτικής επιτροπής του χωριού Μεννό

γεια, αποφασίστηκε η απόρριψή της. Στη συνέχεια ενημερώΟηκε ανάλογα 
η χωριτική επιτροπή. 

(β) Ο κ. Σάββας Ευσταθίου και άλλοι με σχετική αίτησή τους στον Επαρ

χιακό Κτηματολογικό Λειτουργό ζήτησαν την εκμίσθωση κρατικής γης 

που βρίσκεται στην εδαφική περιφέρεια του εν λόγω χωριού για τη 

δημιουργία κτηνοτροφικής μονάδας (βουστάσιο). Πρόκειται για κτηνο

τρόφους που διατηρούν μεγάλη κτηνοτροφική μονάδα μέσα στην κατοικη

μένη περιοχή του χωριού Α ναφωτία και πιέζονται έντονα για τη μετακί

νησή της, γιατί δημιουργούνται σοβαρά υγειονομικά προβλήματα. Για τη 

μετακίνηση της ανωτέρω μονάδας σε κτηνοτροφική περιοχή του χωριού ή 

σε παρακείμενα χωριά καταβλήΟηκαν πάρα πολλές προσπάθειες από τις 
αρμόδιες υπηρεσίες, αλλά χωρίς αποτέλεσμα, λόγω της μικρής έκτασης 

των διαθέσφων τεμαχίων. Η αίτηση των αναφερόμενων προσώπων για 

εκμίσθωση κρατικής γης εξετάστηκε από όλες τις αρμόδιες υπηρεσίες και 

οι απόψεις τους είναι θετικές, παρά τις έντονες αντιδράσεις της χωρι

τικής επιτροπής Μεννόγειας. Η υπόθεση βρίσκεται ακόμη στο Τμήμα 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και σύντομα θα υποβληθεί στην 
αρμόδια Υπουργική Επιτροπή για τη λήψη σχετικής απόφασης. Αναφέ-



.. 

43 

ρεται σχετικά ότι το τεμάχιο που ζητείται βρίσκεται ανάμεσα στα χωριά 

Αναφωτία και Μεννόγεια (3 χιλιόμετρα έξω από το χωριό Αναφωτία και 
2 χιλιόμετρα έξω από το χωριό Μεννόγεια) και θεωρείται κατάλληλο για 

το σκοπό αυτό. Δεν αναμένεται να προκαλέσει οποιοδήποτε πρόβλημα 

στην κοινότητα Μεννόγειας. 

(γ) Από τα πιο πάνω διαπιστώνεται ότι καμιά πρόθεση δεν υπάρχει από 

μέρους της κυβέρνησης για μετακίνηση της κοινότητας Μεννόγειας. Αντί
θετα, η κυβέρνηση προωθεί την εκτέλεση διαφόρων αναπτυξιακών έργων 

στην εν λόγω κοινότητα με σκοπό την περαιτέρω ανάπτυξή της, με βάση 
τα εκάστοτε προγράμματα για ανάπτυξη όλων των κοινοτήτων." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 419, ημεοομηνίας 14 Μαοτίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με τη λειτουργία του αποχετευτικού συστήματος λυμάτων στο χωριό 
Αγκλεισίδες, σας πληροφορώ ότι το εν λόγω σύστημα έχει αρχίσει τη λειτουργία του 

από την Ι η Απριλίου 1995." 

Απάντηση ημεοομηνίας 13 Σεπτεμβοίου 1995 της Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Κλαίρης Αγγελίδου στην ερώτηση ΣΊ'Δ' 424, ημερομηνίας 15 Μαρτίου 1995, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήοου. 

'Ή περιφερειακή αθλητική ανάπτυξη αποτελεί σταθερό στόχο της αθλητικής 

πολιτικής του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά εντάσσεται και η κατασκευή κοινοτικού γηπέδου στον 
Π ωμό. 

Πιο συγκεκριμένα, ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, σύμφωνα με τα 
καθορισμένα κριτήριά του, μπορεί να επιχορηγήσει την κατασκευή του έργου με το 

ποσό των t:27.000. 

Η τελική έγκριση του ποσού θα εξαρτηθεί από την αξιολόγηση που θα προβεί 
σiιντομα ο ΚΟΑ, λαμβάνοντας υπόψη και το iιψος στο οποίο τελικά έχει διαμοQ

φωθεί ο προϋπολογισμός του." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιονλίου 1995 τον Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 430, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 1995, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπί.τη. 

"Στη λεωφόρο Αθηνών πλησίον της κλειστής α(θουσας 'ΆΦΡΟΔΙΤΗ" έχει ήδη 

εγκατασταθεί και λειτούργησε από τις 27 Ιανουαρίου 1995 φωτοελεγχόμενη διάβαση 
πεζών τύπου ΠΕΛΙΚΑΝ για εξυπηρέτηση των πεζών της περιοχής." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόοων 

και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετοίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 444, ημερομηνίας 
6 Αποιλίου 1995, τον Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρον. 

"Όσον αφορά την ενοικίαση αυτοκινήτων από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι . Μετά από διαγραφή, χωρίς αντικατάσταση, πολλών οχημάτων που παραχω

ρούνται στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων λόγω του ότι έχουν διανύσει την ωφέλιμη 

ζωή τους, η Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία έχει εγκρίνει την ενοικίαση οχημάτων 
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από τον ιδιωτικό τομέα. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προκήρυξε προσφορά και 
εξασφάλισε για τις ανάγκες του 5 αυτοκίνητα τύπου "Λαντ Ρόβερ" και 3 μικρά 
λεωφορεία χωρtς οδηγό. 

2. Τα οχήματα τύπου "Λαντ Ρόβερ" χρησιμοποιούνται για μετάβαση σε χώρους 
όπου διεξάγονται εργασίες του Τμήματος και δεν είναι δυνατό να μεταβεί κάποιος 

με συνηθισμένου τύπου αυτοκίνητο. 

3. Αναφορικά με τη χρησιμοποίηση των αυτοκινήτων των υπαλλήλων του 
Τμήματος, πληροφοριακά αναφέρεται ότι οι πιστώσεις κάτω από το σχετικό 

κονδύλι του Τακτικού Προϋπολογισμού για διακίνηση του προσωπικού με ιδιό

κτητα οχήματα αξιοποιούνται στο ακέραιο και δαπανώνται πλήρως. Γενικά, η 
χρήση οχημάτων των υπαλλήλων περιορίζεται από τον τύπο του οχήματός τους και 

από το ετήσιο ύψος του Τακτικού Προϋπολογισμού για διακίνηση." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 452, ημερομηνίας 3 Απριλίο" 1995, του 

Βο"Uλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρον Θεοδώρου. 

"Σχετικά με το αποχετευτικό σύστημα λυμάτων του χωριού Αγρός, σας πληρο
φορώ τα ακόλουθα: 

Στο χωριό Αγρός λειτουργούν δυο κεντρικά αποχετευτικά συστήματα 

λυμάτων. Το πρώτο σύστημα κατασκευάστηκε πριν είκοσι χρόνια περίπου και 

κάλυψε εκατόν πενήντα πέντε υποστατικά το δε δεύτερο κατασκευάστηκε πριν επτά 
χρόνια και κάλυψε άλλα διακόσια σαράντα τρία υποστατικά. 

Και στις δυο περιπτώσεις τα λύματα μεταφέρονται σε κεντρικές σηπτικές 
δεξαμενές και ακολούθως διοχετεύονται σε aπορροφητικούς λάκκους και σε ειδικά 

κατασκευασμένα αυλάκια-τάφρους με πέτρες που λειτουργούν ως φίλτρα. Το 

πρόβλημα που παρουσιάζεται είναι ότι λόγω κορεσμού του εδάφους η απορροφητι

κότητά του έχει μειωθεί σε μεγάλο βαθμό, με αποτέλεσμα να παρατηρείται υπερχεί
λιση των aπορροφητικών λάκκων και να προκαλείται οχληρία και ανθυγιεινή κατά
σταση στην περιοχή. 

Για την επίλυση του προ~λήματος, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε 

σχέδιο για την κατασκευή βιολογικού σταΟμού επεξεργασίας των λυμάτων. Το 

σχέδιο προβλέπει επίσης την αναβάθμιση του υφιστάμενου δικτύου συλλογής των 

λυμάτων, την εγκατάσταση νέου δικτύου για την εξυπηρέτηση νέων υποστατικών και 

περιοχών, καθώς και την εγκατάσταση αγωγού για τη μεταφορά των λυμάτων στο 

βιολογικό σταθμό. Το ολικό κόστος του σχεδίου υπολογίζεται σε ί600.000. Παράλ

ληλα με το σχέδιο αυτό, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σε συνεργασία με άλλες 

υπηρεσίες ετοψάζει σχέδιο για τη χρήση των επεξεργασμένων νερών που θα προέρ

χονται από το βιολογικό σταθμό, τα οποία Οα είναι προ"ίόν τριτοβάθμιας επεξεργα
σίας των λυμάτων. Η ετοιμασία και εκτέλεση τέτοιου σχεδtου αποτελεί απαραίτητη 
προϋπόθεση για την κατασκευή του βιολογικού σταθμού. 

Μετά την ετοιμασία του σχεδίου χρήσης των επεξεργασμένων νερών, το θέμα 
θα υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για ενημέρωση και καθορισμό της κυβερνη
τικής συνεισφοράς έναντι της δαπάνης του έργου, καθώς επίσης και για την παροχή 
εξουσιοδότησης προς το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγρού για τη σύναψη δανείου 
από ιδιωτικό πιστοδοτικό οργανισμό για ολόκληρη τη δαπάνη του έργου και η 
κυβέρνηση θα αναλάβει να καταβάλει τη συνεισφορά της με την πληρωμή ανάλογου 
μεριδίου στις ετήσιες τοκοχρεολυτικές δόσεις του δανείου, τακτική η οποία εφαρμό
ζεται τελευταία στις περιπτώσεις εκτέλεσης αποχετευτικών συστημάτων σε χωριά." 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 1995 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χριστό
δουλου Χριστοδούλου στην ερώτηση Σ'f'Δ' 454, ημερομηνίας 7 Απριλίου 1995, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Κουκουμά. 

"Η ερώτηση του κ. Κουκουμά διαβιβάστηκε σ· εμάς λόγω αρμοδιότητας, γι' 

αυτό και σας πληροφορούμε ότι έχουν ετοιμαστεί οι σχετικοί κανονισμοί μαζί με 
κάποιες τροποποιήσεις του νόμου που κρίθηκαν αναγκαίες και με τις οποίες όλα τα 
ενδιαφερόμενα μέρη συμφωνούν. Παραμένει μόνο ένα σημείο για διευκρίνιση, 

προτού υποβληθούν τα πιο πάνω στο Υπουργικό Συμβούλιο και στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, το οποίο βασικά αφορά την ασφαλιστική κάλυψη των Κυπρίων που 

εργοδοτούνται στο εξωτερικό από Κύπριους εργοδότες (άρθρο 4, εδάφιο (2) του 
νόμου), επειδή ο Γενικός Εισαγγελέας γνωμάτευσε ότι θα είναι δύσκολη η προσα
γωγή μαρτυρίας στα κυπριακά δικαστήρια αναφορικά με εργατικά ατυχήματα που 

γίνονται στο εξωτερικό." 

Απάντηση ιιμερομηνίας 21ης Ιουλίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 455, ημερομηνίας 7 Απριλίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με την κατασκευή κεντρικού αντιπλημμυρικού έργου στο συνοικισμό 

αυτοστέγασης Αγίας Φύλας, σας πληροφορώ πως στον εν λόγω συνοικισμό έχουν 

δαπανηθεί μέχρι τώρα για την κατασκευή επιμέρους αντιπλημμυρικών έργων πέραν 
των ί200.000. Το πρόβλημα προκλήθηχε και επιδεινώθηκε σταδιακά από το διαχω

ρισμό ιδιωτικών οικοπέδων στην περιοχή. Ο Δήμος Λεμεσού προγραμματίζει την 
κατασκευή ενός πρόσθετου αποχετευτικού έργου στο συνοικισμό για επίλυση του 
προβλήματος μέσα στον τρέχοντα χρόνο." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 1995 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 

κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 462, ημερομηνίας 11 Απριλίου 1995, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με την αίτηση της χωριτικής αρχής και του συμβουλίου βελτιώσεως 

της κοινότητας Τάλας όπως το τηλεφωνικό δίκτυο στη νέα οικιστική περιοχή της 
κοινότητας επεκταθεί λόγω έντονης οικιστικής ανάπτυξης, πληροφορείστε ότι στην 

εν λόγω περιοχή υπάρχουν δύο κατοικημένα σπίτια, δύο υπό ανέγερση οικοδομές 

και ένα κέντρο αναψυχής. Εκ πρώτης όψεως, δεν υπάρχει οργανωμένο σχέδιο 
επέκτασης στην περιοχή. Επίσης, δεν υπάρχει διαχωρισμός οικοπέδων. Το πρώτο 

σπίτι βρίσκεται σε απόσταση ενός περίπου χιλιομέτρου από το οργανωμένο δίκτυο 
της Αρχής. 

Η υπό αναφορά περιοχή θα περιληφθεί στα μελλοντικά σχέδια της Αρχής για 

επέκταση του δικτύου της. Στο παρόν στάδιο, οι επηρεαζόμενοι μπορούν να διερευ
νήσουν την πιθανότητα χρήσης εναλλακτικών υπηρεσιών που προσφέρει η Αρχή 

στην περιοχή." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 1995 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως κ. Αλέκου Ευαγγέλου στην ερώτηση Σ'f'Δ' 468, ημερομηνίας 12 Απρι
λίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσο\ι κ. Δώρου θεοδώρου. 

" Για την ανέγερση του ιδιόκτητου οικήματος του Κέντρου Νεότητας Παλό

δειας δόθηκε, μέχρι το 1992 και από το κονδύλι 502 του Κεφ. 2 του Προ\Ιπολογι
σμού του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας 'Επιχορηγήσεις Ανέγερσης Οικημάτων 

Κέντρων Νεότητος', κρατική χορηγία ύψους El8.000. Το ποσό αυτό αντιπροσώπευε, 
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με τιμές του 1991-1992, το 75% της συνολικής δαπάνης του έργου, που σύμφωνα με 
τους ισχύοντες Κανονισμούς είναι το ανώτατο ποσοστό χορηγίας που μπορεί να 

εγκριθεί για σκοπούς ανέγερσης νέων οικημάτων. 

Λόγω του χρόνου που μεσολάβησε από την ημερομηνία έναρξης των οικοδο

μικών εργασιών και των κοινωνικοοικονομικών αλλαγών που ακολούθησαν, η 
αποπεράτωση οικημάτων με εμβαδό 240μ 1 (όπως και το υπό αναφορά οίκημα) 
υπολογίζεται, σύμφωνα με τις τρέχουσες τιμές, στις ί50.000 περίπου. 

Με βάση τους ισχύοντες Κανονισμούς για επιχορήγηση μέχρι το 75% της συνο
λικής δαπάνης ημιτελών Κέντρων Νεότητας, το Κέντρο Νεότητας Παλόδειας θα 

τύχει επιπρόσθετης χορηγίας, για να μπορέσει να συμπληρωθεί η ανέγερσή του. 

Στο συμπληρωματικό προϋπολογισμό του Οργανισμού Νεολαίας, έτους 1995, 
που αναμένεται να εγκριθεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων σύντομα, προβλέ
πεται επιχορήγηση ύψους ί8.000. Παρόμοιο ποσό θα συμπεριληφθεί και στον προϋ

πολογισμό του έτους 1996. 

Σύμφωνα πάλι με τους ισχύοντες Κανονισμούς και τη φιλοσοφία που διέπουν 

την κρατική χορηγία για σκοπούς ανέγερσης οικημάτων Κέντρων Νεότητας, το 

υπόλοιπο 25% της συνολικής δαπάνης βαρύνει τη νεολαία και την κοινότητα γενικό
τερα. 

Πιστεύεται ότι, με τη σωστή διαχείριση του ποσού της κρατικής χορηγίας και 

την κατάλληλη αξιοποίηση των πόρων της κοινότητας, το συγκεκριμένο οίκημα θα 

αποπερατωθεί εντός του έτους 1996." 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1995 του Υπουργοtί Εξωτερικών κ. Αλέκου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Σ'f 'Δ' 475, ημερομηνίας 20 Απριλίου 1995, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδνσσέα Δημητρίου. 

'Τα δημοσιεύματα περί δήθεν υποβάθμισης της Πρεσβείας της Δημοκρατίας 
στην Αθήνα είναι ανακριβή. Υπήρξε πράγματι κάποιο κενό που δημιουργήθηκε 
πρόσφατα από τη μετάθεση του Συμβούλου της πρεσβείας, το οποίο όμως πληρώ

θηκε με την τοποθέτηση Συμβούλου από την Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου, με 
ισχύ από τις 15 Απριλίου 1995. Κατά συνέπεια, το κενό το οποίο παρατηρήθηκε 

οφειλόταν αποκλειστικά και μόνο σε ορισμένες πρακτικές διευθετήσεις που 

συνήθως συνεπάγονται οι μεταθέσεις." 

Απάντηση 11μερομηνίας 1ης Αυγοtίστον 1995 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 476, ημερομηνίας 26 Απριλίου 
1995, του Κοινοβουλευτικοtί Εκπροσώπου τοv ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δννάμεις κ. 
Ανδρέα Χρίστου. 

"Σχετικά με ορισμένα αιτήματα της κοινότητας Ακακίου που αφορούν το 

οδικό δίκτυο, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

α. Επέκταση του αντοκινητόδρομου μέχρι τον Αστρομερίτη 

Προωθείται η ετοιμασία τεχνοοικονομικής και περιβαλλοντικής 
μελέτης, το δε Τμήμα Δημόσιων Έργων έχει ήδη αρχίσει την ετοιμασία 

των κατασκευαστικών σχεδίων για τα τμήματα του δρόμου που δε θα 

επηρεαστούν από τα πορίσματα των πιο πάνω μελετών. Τα πλήρη σχέδια 
από την Κοκκινοτριμιθιά μέχρι την Αυλώνα θα είναι έτοιμα το δεύτερο 
εξάμηνο του 1997 και η έναρξη της κατασκευής του έργου κατά φάσεις 
προγραμματίζεται για το πρώτο εξάμηνο του 1988. 
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β. Κατασκευή ανισόπεδων διαβάσεων πεζών και οχημάτων 

Μετά από μελέτη του θέματος το Τμήμα Δημόσιων Έργων κατέληξε ότι 

δε συστήνεται η κατασκευή ανισόπεδων διαβάσεων πεζών, αφού οι πεζοί 

διασταυρώνουν το δρόμο σε πάρα πολλά σημεία και οι διαβάσεις θα 

εξυπηρετούσαν έναν πολύ μικρό αριθμό πεζών. Εξάλλου, σύμφωνα με 
εμπειρίες και άλλων χωρών οι πεζοί δε χρησιμοποιούν aνισόπεδες διαβά

σεις για τη διασταύρωση δρόμων δύο λωρίδων κυκλοφορίας. 

Όσον αφορά την κατασκευή ανισόπεδων διαβάσεων οχημάτων, το 

Τμήμα Δημόσιων Έργων κατέληξε ότι θα ήταν μεν επιθυμητή η κατασκευή 

τους, αλλά η μορφολογία της περιοχής και η υψομετρική θέση του δρόμου 

είναι τέτοιες που οι υπόγειες διαβάσεις οχημάτων θα δημιουργούσαν 

ανυπέρβλητα προβλήματα στις εκατέρωθεν περιοχές και η δαπάνη θα 

ήταν ψηλή σε σχέση με το όφελος. 

Η οδική ασφάλεια πεζών και οχημάτων θα αναβαθμιστεί/διασφαλιστεί 
με τον ηλεκτροφωτισμό του υφιστάμενου δρόμου στα όρια των χωριών 

Ακακίου και Περιστερώνας, ο οποίος προωθείται σε συνεργασία με την 

Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

γ. ΠQογQαμματισμός κατασκευής παρακαμπτήQιοu δQόμοu για διοχέτευση 

των οχημάτων από και ΠQΟς το Μένοικο ποu διασχίζονν τώQα το Ακάκι 

Το αίτημα κρίνεται δικαιολογημένο και θα μελετηθεί σε συσχετισμό με 

τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Κοκκι νοτριμιθιάς -Αστρομερί τη." 

Απάντηση ημεQομηνίας 15 ΣεπτεμβQίοu 1995 του ΥποιιQγο\ι ΕσωτεQικών κ. Ντίνοu 
Μιχαηλίδη στην εQώτηση ΣΊ''Δ' 479, ημεQομηνίας 2 Μαίον 1995, τον Βοuλεuτή 
εκλογικής πεQιφέQειας Πάφοu κ. Γιαννάκη ΟμήQοιι. 

"Σχετικά με διαχωρισμό οικοπέδων στα Μαμώνια, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Το αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων στο χωριό Μαμώνια απορρίφθηκε 

αρχικά, γιατί από έρευνα που έγινε είχε διαπιστωθεί ότι η κοινότητα δεν αντιμετώ
πιζε άμεσο στεγαστικό πρόβλημα. Μεταγενέστερα, παρόμοιο αίτημα δεν προωθή
θηκε επειδή ο χώρος που υποδείχθηκε από τη χωριτική αρχή Μαμωνιών για διαχω

ρισμό των οικοπέδων (τμήμα του τσιφλικιού Μαμωνιών) διαπιστώθηκε μετά από 
σχετική έρευνα του Τμήματος Γεωλογικής Επωκόπησης ότι δεν i)ταν κατάλληλος 

για οικιστική ανάπτυξη. 

Ο Έπαρχος Λεμεσού που επανεξέτασε τώρα το αίτημα έχει την άποψη ότι σε 

πρώτο στάδιο θα ήταν αρκετός ο διαχωρισμός στην κοινότητα δεκαπέντε περίπου 

οικοπέδων πάνω σε ιδιωτική γη που θα απαλλοτριωθεί για το σκοπό αυτό και ότι τα 

οικόπεδα αυτά θα πρέπει να διαχωριστούν με βάση το σχέδιο για πτωχές οικογέ

νειες, παρά μέσω του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, ώστε να ευεργετηθούν περισσό

τερο οι πτωχές οικογένειες του χωριού και οι επαναπατριζόμενοι απόδημοι. Προς 

το σκοπό αυτό εξουσιοδοτήθηκε ο Έπαρχος Πάφου να ενεργήσει ανάλογα. Προς 

τούτο, σε πρώτο στάδιο θα ζητηθεί απο το Τμήμα Γεωλογικής Ε.ι-τισκόπησης να 

διεξαγάγει έρευνα για την καταλληλότητα των τεμαχίων που καταρχήν επιλέχθηκαν 

για οικιστική ανάπτυξη. Αν η απάντηση είναι θετική, θα προωθηθεί η διαδικασία 
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απόκτησης του χώρου, ενώ παράλληλα Οα ζητηθεί. από το Διευθυντή Τμήματος 

Πολεοδομί.ας και Οικήσεως να ετοιμάσει σχέδιο για το διαχωρισμό, όπως και εκτί
μηση δαπάνης για περίληψη πρόνοιας στις προτάσεις της Επαρχιακής Διοίκησης 

Πάφου στον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως." 

Απάντηση ημεQομηνίας 14 Αυγούστου 1995 του ΥπουQγού ΕμποQίου, Βιομηχανιας 
και ΤουQισμού κ. ΚυQιάκου ΧQιστοφή στην εQώτηση Σl"'Δ' 483, ημεQομηνίας 
5 Μαίου 1995, των Βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Πάφου 
κυQίων ΜάQκου Κυπριανού και Νίκου Πιττοκοπίτι1 αντίστοιχα. 

"Όπως Οα γνωρίζετε, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
δεν εξασκεί κοινωνική πολιτική και ως εκ τούτου δεν εφαρμόζει προγράμματα οικο
νομικής βοήθειας και ανακούφισης στα διάφορα οικονομικά στρώματα του λαού. 

Στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του το Υπουργείο μας εφαρμόζει τα σχέδια 

που περιλαμβάνονται στο έντυπο που επισυνάπτεται και τα οποία συμβάλλουν στην 
επαγγελματική δραστηριοποίηση του λαού." 

Απάντηση ημεQομηνίας 8 Αυγούστου 1995 του ΥπουQγού ΕQγασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. ΑνδQέα Μουσιούττα στην ερώτηση ΣΊ''Δ' 486, ημερομη
νίας 12 Μαίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιαννάκη 
Αγαπίου. 

"Σχετικά με το χρόνο εξαργύρωσης των επιταγών των συντάξεων των Κοινω

νικών Ασφαλίσεων τα Χριστούγεννα και το Πάσχα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Παροχαί) Κανονισμοί. του 1992 προβλέ
πουν ότι οι συντάξεις των Κοινωνικών Ασφαλίσεων πληQώνονται αναδρομικά κάθε 
μήνα. 

Με βάση την πιο πάνω διάταξη των Κανονισμών οι επιταγές των συντάξεων 

εκδίδονται κάθε μήνα με έναρξη ισχύος το τέλος του μήνα. Κατ' εξαί.ρεση α...-τό το 

γενικό αυτό κανόνα οι επιταγές για το μήνα Δεκέμβριο εκδίδονται με έναρξη ισχύος 

την 22α Δεκεμβρίου και όχι την 31η Δεκεμβρίου. Η διαφοροποίηση αυτή δικαιολο

γείται από το γεγονός ότι για το μήνα Δεκέμβριο πληρώνεται μαζί με την κανονική 
σύνταξη του μήνα αυτού και 13η σύνταξη. 

Κατά την άποψή μας οι επιταγές για το μήνα μέσα στον οποίο εμ...ι-τίπτει το 

Πάσχα ορθά εκδίδονται με ισχύ το τέλος του μήνα, γιατί στην περίπτωση αυτή δεν 
πληρώνεται οποιοδήποτε πρόσθετο ποσό εκτός από την κανονική σύνταξη. Η 

πληρωμή της σύνταξης πριν από το Πάσχα πιθανόν να δημιουργήσει σε πολλούς 

συνταξιούχους πρόβλημα, παρά να λύσει. Ιδιαίτερα οι συνταξιούχοι που δεν έχουν 
άλλο εισόδημα θα πρέπει να αντιμετωπίσουν με το ίδιο ποσό έξοδα για μεγαλύτερη 
περίοδο απ' ό,τι συνήθως." 

Απάντηση ημεοομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουογού ΕσωτεQικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 490, ημερομηνίας 17 Μαίου 1995, του Βουλευτή 
εκλογικής πεQιφέρειας Λεμεσού κ. ΔώQου θεοδώρου. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό των βιοτεχνικών οικοπέδων σε Τ/Κ γη στην 
Επισκοπή, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα πιο κάτω: 

(α) Πρόσφατα έχει εξασφαλιστεί έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο, που 

απαιτείτο σύμφωνα με το Νόμο 139/91, για την προώθηση αξιοποίησης 
των επηρεαζόμενων Τ/Κ τεμαχίων στην Επισκοπή για το διαχωρισμό 

38 βιοτεχνικών οικοπέδων, τα οποία θα παραχωρηθούν σε πρόσφυγες για 
επαγγελματική αποκατάσταση. 
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(β) Η Υπηρεσία Διαχείρισης Τ/Κ περιουσιών, σε συνεργασία με την Επαρ

χιακή Διοίκηση Λεμεσού, θα προχωρήσει στην κατασκευή των έργων 

υποδομής κω πολύ σύντομα θα αρχίσει η παραχώρηση/εκμίσθωση των 
οικοπέδων σε δικαιούχους που θα επιλεγούν, αφού προηγηθεί δημοσίευση 

για υποβολή σχετικών αιτήσεων. Η ανέγερση των υποστατικών εργασίας 

θα γίνει από τους ίδιους τους πρόσφυγες μετά από εξασφάλιση πολεοδο
μικής και οικοδομικής άδειας." 

Απάντηση ημεQομηνίας 27 Ιονλίον 1995 τον ΥπονQγο\ι ΓεωQγίας, Φνσικών ΠόQων 

και Περιβάλλοντος κ. Κώστα ΠετQίδη στην εQώτηση Σ'f'Δ ' 491, ημεQομηνίας 
17 Μαίον 1995, τον Βονλεντή εκλογικής πεQιφέQειας Λεμεσο\ι κ. ΔώQον 

θεοδώρον. 

"1. Το Τμήμα Γεωργίας κατέθεσε στις 14.11.1994 τη συνεισφορά του (ί19.818-
50%) για την ηλεκτροδότηση της κτηνοτροφικής περιοχής Επισκοπής, με την κατα
νόηση όη επέχει το η εκτέλεση της απαιτούμενης προς τούτο εργασίας. 

Ο 'Επαρχος Λεμεσού (Πρόεδρος Συμβουλίου Βελτιώσεως Επισκοπής) πληρο
φόρησε στις 31 Ιανουαρίου 1995 το αρμόδιο τμήμα του Υπουργείου, ότι εξουσιοδο
τήθηκε από το Συμβούλιο Βελτιώσεως Επισκοπής να εκδώσει την επιταγή για τη 

συνεισφορά των κτηνοτρόφων (το υπόλοιπο 50% της ολικής δαπάνης), μόνο όταν η 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου θα είναι σε θέση να εκτελέσει την εργασία, η οποία δε 
φαινόταν να προχωρεί. 

Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου πληροφόρησε στη συνέχεια το Τμήμα Γεωργίας 
ότι, επειδή θα πρέπει να εγκατασταθεί γραμμή ψηλής τάσης και υποσταθμός, η 

διαδικασία ηλεκτροδότησης της εν λόγω περιοχής θα είναι χρονοβόρα λόγω της 
ανάγκης χωρομέτρησης και λήψης συγκαταθέσεων από τους ιδιοκτήτες των τεμα
χίων από τα οποία Οα διέλθει η γραμμή και θα κατασκευαστεί ο υποσταθμός. 
Επίσης, ότι λαμβάνονται εγκρίσεις από διάφορα κυβερνητικά τμήματα και υπηρε

σίες και ο χρόνος που παρήλθε χρειάστηκε γι.α διεκπεραίωση των εργασιών αυτών. 

Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου διαβεβαίωσε τέλος ότι θα καταβληθεί κάθε 

δυνατή προσπάθεια για την όσο το δυνατό ταχύτερη εκτέλεση του όλου έργου. 

2. Η παραχώρηση της κτηνοτροφικής περιοχής στους ενδιαφερόμενους κτηνο
τρόφους γίνεται σταδιακά. Ήδη, ένας κτηνοτρόφος έκτισε τη μάνδρα του σε οικό
πεδο της κτηνοτροφικής περιοχής, ενώ άλλος πήρε άδεια οικοδομής για τον ίδιο 
σκοπό. 

Τα οικόπεδα -με δρόμο και νερό- είναι διαΟέσιμα για όλους τους δικαιούχους, 
όμως το ενδιαφέρον είναι περιορισμένο λόγω έλλειψης ρεύματος. 

3. Ελπίζουμε ότι η ηλεκτροδότηση δε θα καθυστερήσει περαιτέρω. Προς 
τούτο οι αρμόδιες υπηρεσίες μας παρακολουθούν το όλο θέμα." 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιονλίον 1995 τον Υπουργο\ι Γεωργίας, Φνσικών ΠόQων 
και Περιβάλλοντος κ. Κώστα ΠετQίδη στην εQώτηση Σ'f'Δ' 494, ημεQομηvίας 

17 Μαίον 1995, τον Κοινοβουλεντικο\ι ΕκπQοσώπον τον ΑΚΕΛ-ΑQιστεQά-Νέες 
Δννάμεις κ. ΑνδQέα ΧQίστον. 

"1. Η έκτακτη οικονομική βοήθεια προς τους εσπεριδοκαλλιεργητές αποφασί
στηκε να παραχωρηθεί σε όλους τους καλλιεργητές ανεξαρτήτως έκτασης, 
με στόχο να καλύψει και τους μικροκαλλιεργητές. Οι εκταρικές επιδοτή

σεις θεωρούνται μέτρο ίσης μεταχείρισης, που εφαρμόζεται και από τις 
χώρες της Ευρωπα·ίκής Ένωσης . 
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2. Κατά το 1993 καταβλήθηκε στους εσπεριδοκαλλιεργητές επιδότηση κατά 
τόνο με μειωμένο ποσό προς τα μεγάλα αγροκτήματα τα οποία είναι και 

ταυτόχρονα συσκευαστές/εξαγωγείς. Επτά μεγάλα αγροκτήματα με 

προσφυγή τους στο Ανώτατο Δικαστήριο προσέβαλαν την απόφαση για 

διαφοροποίηση της προς αυτούς επιδότησης η οποία και ακυρώθηκε. 

3. Οι ζημιές από την υδαρή κηλίδα θα καλύπτονται σύμφωνα με το Νόμο 

12(ι) 1995 από τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης. Η εφαρμογή όμως 
της νομοθεσίας δεν είναι δυνατό να έχει αναδρομικτ) ισχύ, γι' αυτό, για 
τις ζημιές που υπέστησαν οι μανταρινοπαραγωγοί κατά το 1993, μελε
τάται σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών η εξεύρεση άλλης 

νπαλλακτικής λύσης για παροχή βοήθειας στους πληγέντες. 

4. Το πρόβλημα διάθεσης των μανταρινιών αποτελεί αρμοδιότητα τον 
Υπουργείον Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, στο οποίο η 

ερώτησή σας έχει διαβιβαστεί για απάντηση." 

Απάντηση ημεοομηνίας 14 Αυγο\ιστον 1995 τον Υπονογο\ι Εσωτερικών κ. Ντίνον 
Μιχαηλίδη στην εοώτηση Σ'f'Δ' 495, ημεοομηνίας 17 Μαίον 1995, τον Κοινο
βονλεντικο\ι Εκπροσώπον τον ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δννάμεις κ. Ανδοέα 

Χρίστον. 

''Σχετικά με την κατάσταση τον δρόμου Ακρούντας-Διερώνας, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

(I) Ο υπό αναφορά δρόμος έχει μήκος 12 χλμ. και είναι συμπληρωμένος με 
ασφαλτικό οδόστρωμα πλάτους 3,50 μ. Είναι γεγονός ότι πρόκειται για ένα στενό 
σχετικά δρόμο με αρκετές στροφές, για τη διαπλάτυνση και βελτίωση του οποίου 
απαιτείται δαπάνη πέραν των f:l20.000. 

(2) Από τις πιστώσεις που παραχωρούνται από τους ετήσιους Προtiπολογι
σμούς Αναπτύξεως, διατίθεται κάθε χρόνο ορισμένο ποσό για βελτιώσεις στον πιο 
πάνω δρόμο. Κατά το 1994 δαπανήθηκε ποσό .t:\5 .000, ενώ για φέτος προγραμματί
ζεται να διατεθεί πρόσθετο ποσό f20.000. 

Όπως προκύπτει από τα πιο πάνω, δεν υποτιμάται η σημασία τον δρόμου, 

αλλά το ύφος των πιστώσεων που διατιθενται για βελτίωσή του είναι ανάλογο με τις 

διαθέσιμες πιστώσεις και το βαθμό προτεραιότητας του δρόμου έναντι άλλων παρό
μοιων δρόμων." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιονλίον 1995 τον Υπονργο-ύ Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Αδάμον Αδαμίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 496, ημερομηνίας 17 Μαίον 1995, τον 
Βουλευτή εκλογικής περιqιέοειας Λενκωσίας κ. Ρένον Ποέντζα. 

"Αναφορικά με την ίδρυση Ναυτιλιακού Γραφείου στο Ρόττερνταμ, σας πληρο

φορώ τα ακόλουθα: 

(α) Είναι γεγονός ότι η δημιουργία Ναυτιλιακού Γραφείου στο Ρόττερνταμ 

εγκρtΟηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 26 Ιανουαρίου 1994, χωρίς 
ωστόσο να υλοποιηθεί μέχρι τώρα, λόγω προβλημάτων που ανέκυψαν στο 

μεταξύ σ' ό,τι αφορά το νομικό καθεστώς τον εν λόγω γραφείου. 

(β) Η προσπάθειά μας ευθύς εξαρχής ήταν (και παραμένει) να συσταθεί 
Ναυτιλιακό Γραφείο με διπλωματικό καθεστώς για πιο αποτελεσματική 

και οικονομική λειτουργία. Ωστόσο, η άμεση υλοποίηση της πιο πάνω 

Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου προσέκρουσε στο ότι δεν 

.· 
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υπάρχει στη χώρα αυτή κυπριακή πρεσβεία, κάτι που αποτελεί προϋπό

θεση σύμφωνα με τις συμβάσεις της Βιέννης που διέπουν τις διπλωμα
τικές και προξενικές σχέσεις μεταξύ των κρατών. 

(γ) Για επίλυση του προβλήματος αυτού σε συνεννόηση με το Υπουργείο 

Εξωτερικών αποφασίστηκε όπως το Ναυτιλιακό Γραφείο στο Ρόττερνταμ 

λειτουργήσει με καθεστώς προξενείου, ενώ παράλληλα θα προωθηθεί η 

ίδρυση κυπριακής πρεσβείας στη Χάγη. Στόχος μας είναι όπως το 

γραφείο αρχίσει τη λειτουργία του μέσα στο επόμενο τρίμηνο ." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 1995 του ΥπουQγού Εσωτερικών κ. Ντίνον 
Μιχαηλίδη στην qιώτηση Στ'Δ' 498, ημερομηνίας 18 Μαίον 1995, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Έχω οδηγίες να σας πληροφορήσω ότι το θέμα της ηλεκτροδότησης του 

γηπέδου της κοινότητας Ακρούντας εξετάστηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών και 

ήδη παραχωρήθηκε το ποσό των !5.019,00. 

Σημειώνεται ότι το συνολικό ποσό της δαπάνης που απαιτείται για την ηλεκ

τροδότηση του υπό αναφορά γηπέδου ανέρχεται στις ί7.019,00. Η κοινότητα θα 
συνεισφέρει το ποσό των ί2.000,00, το οποίο έχει εξασφαλιστεί από εισφορές 

ιδιωτών." 

Απάντηση t}μερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 1995 του ΥπουQγού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 499, ημερομη
νίας 18 Μαίον 1995, του Βουλεντή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρον 
θεοδώρον. 

'Ή ιδιωτική ακίνητη ιδιοκτησία η οποία απαλλοτριώθηκε και δε χρησιμοποιή

θηκε για το σκοπό για τον οποίο απαλλοτριώθηκε έχει κηρυχθεί με την υπ'αριθμό 

41.539 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερ. 14.9.1994, πλεονάζουσα και 
έχει κληθεί ο Διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να προχω

ρήσει στη διάθεσή της στους πρώην ιδιοκτήτες της, σύμφωνα με τις διατάξεις της 

σχετικής νομοθεσίας". 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αvγούστου 1995 τον Υπονργο\ι Εσωτερικών κ. Ντίνον 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 502, ημερομηνίας 18 Μαίον 1995, του Βουλεντή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσο\ι κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχετικά με αίτημα των κατοίκων Μουτταγιάκας για τη δημιουργία από την 

κυβέρνηση κοιμητηρίου για τις ανάγκες της κοινότητας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Η ανάγκη για τη δημιουργία κοιμητηρίου στο χωριό Μουτταγιάκα, που 

είναι πρώην τουρκοκυπριακό χωριό και που τώρα κατοικείται από εκτο

πισμένους, προέκυψε κατά το τέλος του 1993. 

(β) Ο Έπαρχος Λεμεσού μαζί με τη χωριτική αρχή του υπό αναφορά χωριού 

επέλεξαν κρατική γη η οποία θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί γω τη 

δημιουργία κοιμητηρίου. Το υπέδαφος των τεμαχίων που επιλέγηκαν 

εξετάστηκε από τις Ιατρικές Υπηρεσίες και βρέθηκε κατάλληλο για τον 

προτεινόμενο σκοπό. 

(γ) Το διάταγμα, η έκδοση του οποίου απαιτείται σύμφωνα με το άρθρο 2 του 
περί Ταφής Νόμου για επέκταση υφιστάμενου κοιμητηρίου ή δημιουργία 
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νέου κοιμητηρίου, δημοσιεύτηκε, στην προκειμένη περίπτωση, στο Τρίτο 

Παράρτημα, Μέρος ΙΙ της επ!.σημης Εφημερίδας της Δημοκρατίας με 
αριθμό 2927 και ημερομηνία 25.11.94 ως Α.Δ.Π. 1780. 

(δ) Έχει εκτιμηθεί από τον Ανώτερο Τεχνικό της Επαρχιακής Διοίκησης 

Λεμεσού η δαπάνη που απαιτείται για τη διαμόρφωση του χώρου που 

επιλέχθηκε σε κοιμητήριο και την περίφραξή του. Το ύψος της δαπάνης 
ανέρχεται στις ΛΚ 30.000,00. Σημειώνεται ότι στον Προυπολογισμό του 
ΤΑΕΠ για το 1995 συμπεριλήφθηκε σχετική πρόνοια για την κάλυψη της 
πιο πάνω δαπάνης. 

(ε) Η περαιτέρω προώθηση του θέματος θα καταστεί δυνατή, εφόσον υποβλη
θούν πρώτα οι απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

Σας διαβεβαιώ ότι καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για συμπλήρωση 
όλης της αναγκαίας προεργασίας για να καταστεί δυνατή η εκτέλεση του έργου το 
συντομότερο." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 1995 του Υπουργού Γεωογίας, Φυσικών Πόοων 

και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 507, ημερομηνίας 

18 Μαίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρου 

θεοδώρου. 

''Αναφορικά με αίτημα για κυβερνητική βοήθεια γεωργών που υπέστησαν 

ζημιές από την πυρκαγιά που ξέσπασε το καλοκαίρι του 1994 στην Παρεκκλησιά, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Έγινε αδρομερής εκτίμηση των ζημιών από την αρμόδια υπηρεσία του 

Υπουργείου. Οι καλλιέργειες που πλήγηκαν ήταν εσπεριδοειδή, χαρου
πιές, ελιές, εποχιακά λαχανικά, φυλλοβόλα και λαχανικά υπό κάλυψη ως 

και λάστιχα άρδευσης. 

2. Δυστυχώς δεν υπάρχει οποιοδήποτε κυβερνητικό σχέδιο που να προνοεί 
για την παροχή οικονομικής βοήθειας σε τέτοιες περιπτώσεις. Μπορούν 
όμως οι πληγέντες να τύχουν προτεραιότητας για συμμετοχή σε σχέδια 

αναπτύξεως του Τμήματος Γεωργίας, όπως για παράδειγμα της εγκατά

στασης βελτιωμένων συστημάτων άρδευσης." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόοων 

και Πεοιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην εοώτηση ΣΤ'Δ • 508, ημεοομηνίας 
19 Μαίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Λευκωσίας κ. Ανδοέα 

Φιλίππου . 

"Σχετικά με απόρριψη αποβλήτων στον ποταμό της Περιστερώνας, σας πληρο
φορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η 'καταγγελία' της Οικολογικής Κίνησης Κύπρου, που είδε το φως της 

δημοσιότητας στις εφημερίδες, θεωρείται, το λιγότερο, αυΟαίρετη, προσ
βλητική, αντιεπιστημονική και όχι άξια σχολιασμού. 

(β) Όσον αφορά την απόρριψη βιομηχανικών αποβλήτων στον ποταμό της 

Περιστερώνας, προκλήθηκε ρύπανση του εδάφους της κοίτης του 

ποταμού από οργανικές ενώσεις, αλλά σε καμιά περίπτωση δε διαπιστώ

θηκε ρύπανση των γεωτρήσεων που βρίσκονται μέσα στην κοίτη του 

ποταμού. Προς το σκοπό αυτό έγιναν μέχρι τώρα τρεις φορές αναλύσεις 

σε πέντε γεωτρήσεις και από τα αποτελέσματα δε διαπιστώθηκε ούτε 

aνιχνεύσιμη ρύπανση από παρουσία βιομηχανικών ρύπων, ούτε οξεία 

τοξικότητα ή μεταλλαξωγόνος δράση, τα δε νερά των γεωτρήσεων έχουν 
τη συνήθη εικόνα του πόσιμου νερού. 

, 
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(γ) Για την παράνομη απόρριψη στην κοίτη του ποταμού έγινε καταγγελία 

στην αστυνομία και ζητήΟηκε από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
να προβεί στις αναγκαίες ενέργειες για να προσαφθούν κατηγορίες κατά 

παντός υπευθύνου. Η αστυνομία έχει ήδη κατηγορήσει γραπτώς για την 

υπόθεση ένα πρόσωπο και έχει σχηματιστεί ποινικός φάκελος για τα 

περαιτέρω. 

(δ) Από πρόσφατες αναλύσεις στη λάσπη στην κοίτη του ποταμού, σε σημεία 

όπου συγκεντρώθηκαν απόβλητα, δε διαπιστώθηκε η ύπαρξη βαρέων 

μετάλλων. Αναμένονται τώρα τα αποτελέσματα νέων αναλύσεων για 

τυχόν ύπαρξη οργανικών ενώσεων στην κοίτη του ποταμού και, ανάλογα 

με τα αποτελέσματα, θα αποφασιστεί κατά πόσο ενδείκνυται, για προλη

πτικούς λόγους, οποιαδήποτε μετακίνηση υλικού από την περιοχή. 

2. Η αυστηρή εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη της ρύπανσης των 
νερών και η πρόσαψη κατηγοριών και η παραδειγματική τιμωρία όσων αποδεδειγ

μένα διαπράττουν αδίκημα σύμφωνα με τις διατάξεις της αποτελούν τον καλύτερο 

τρόπο για να μην υπάρξουν παρόμοιες ενέργειες στο μέλλον." 

Απάντηση ημερομηνίας 14 lovλίov 1995 της Υποvργο\ι Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Κλαίρης Αγγελίδοv στην ερώτηση Σ'f'Δ' 509, ημερομηνίας 19 Μαίοv 1995, 
τοv Βοvλεvτή εκλογικής περιφέρειας Λεvκωσίας κ. Ανδρέα Φιλιππου. 

"1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ύστερα από την υιοθέτηση των 

εισηγήσεων της Έκθεσης Κωνσταντινίδη για την εκπαίδευση παιδιών με 

ειδικές ανάγκες, με βάση τις σύγχρονες αντιλήψεις και νέες τάσεις που 

επικρατούν διεθνώς, έχει ετοιμάσει σχέδιο νομοσχεδίου για την ειδική 

αγωγή στην Κύπρο, που βρίσκεται στο τελικό στάδιο και ολοκληρώνεται 

μέσα στις προσεχείς λίγες μέρες. 

2. Βασική πρόνοια του εν λόγω σχεδίου νομοσχεδίου είναι η ενσωμάτωση 

παιδιών με ειδικές ανάγκες, περιλαμβανομένων και των παιδιών με 

προβλήματα ακοής, στο βασίκό κορμό της εκπαίδευσης. 

3. Μετά την έγκριση του σχεδίου νομοσχεδίου και την ψήφισή του σε νόμο 

θα κατατεθούν, όπου χρειάζεται, σχετικοί κανονισμοί που θα απορρέουν 

. από τις πρόνοιες του νέου νόμου για την ενσωμάτωση των παιδιών με 
ειδικές ανάγκες, περιλαμβανομένων των παιδιών για τα οποία υποβά

λεται η ερώτηση του έντιμου Βουλευτή." 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 1995 τοv Υποvργο\ι Εσωτερικών κ. Ντί.νοv 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 512, ημερομηνίας 24 Μαίοv 1995, τοv Βοvλεvτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοv κ. Κίκη Γιάγκον. 

"Σχετικά με το αίτημα της χωριτικής αρχής Κολοσσίου για διαχωρισμό βιοτε

χνικών οικοπέδων για τους πρόσφυγες, σας πληροφορώ πως η ικανοποίηση του 

αιτήματος δεν είναι δυστυχώς δυνατή, γιατί στην περιοχή δεν υπάρχει κατάλληλη γη 

για το σκοπό αυτό. 

Παρά ταύτα, κάποιες ανάγκες προσφύγων κατοίκων του συνοικισμού Κολοσ

σtου είναι δυνατό να καλυφθούν από τα βιοτεχνικά οικόπεδα που διαχωρίζονται 

στην Επισκοπή. Τα οικόπεδα αυτά έχουν ήδη οριοθετηθεί και οι κατασκευαστικές 

εργασίες προβλέπεται να αρχίσουν φέτος." 
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Απάντηση ημεQομηνίας 7 ΣεπτεμβQίου 1995 του ΥπουQγού ΕσωτεQικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην εQώτηση Στ'Δ' 516, ημεQομηνίας 29 Μαίου 1995, του Βουλευτή 
εκλογικής πεQιφέQειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με τη δημιουργία πρόσθετου ντεπόζιτου νερού για υδροδότηση της Ε' 

φάσης του συνοικισμού αυτοστέγασης Πάνω Πολεμιδιών (Καρμιώτισσας), σας 

πληροφορώ πως για την υδροδότηση των νέων οικοπέδων στο συνοικισμό Πάνω 
Π ολεμιδιών, ως επίσης και για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας όλων των άλλων 
οικοπέδων των προηγούμενων φάσεων του συνοικισμού (μεταξύ των οποίων και της 

φάσης Ε') έχει κατασκευαστεί νέα υδατοδεξαμενή στην περιοχή (στο τεμάχιο αρ. 149 
του Φ/Σχ. 53/48) και τοποθετήθηκε αντλητικό συγκρότημα, που έλυσε τα κάποια 
προβλήματα που υπήρχαν." 

Απάντηση ημεQομηνίας 21ης Ιουλίου 1995 του ΥπουQΎού ΕσωτεQικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εQώτηση Στ'Δ' 518, ημερομηνίας 29 Μαίο" 1995, το" Βουλε\Jτή 
εκλογικής πεQιφέQειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκο\J. 

"Σχετικά με την παράκληση της χωριτικής αρχής Πάνω Πολεμι.διών για παρα

χώρηση προς αυτή κυβερνητικής χορηγίας για την αποπεράτωση των αποδυτηρίων 

του γηπέδου που δημιούργησε στο συνοικισμό αυτοστέγασης Πάνω Πολεμιδιών, σας 

πληροφορώ πως για το σκοπό αυτό το Υπουργείο Εσωτερικών παραχώρησε προς 

τον Έπαρχο Λεμεσού στις 21 Ιουνίου 1995 ποσό f: ι .000, για να παραχωρηθεί στη 
χωριτική αρχή ως συνεισφορά του Υπουργείου στην κάλυψη μέρους της δαπάνης, 

που υπολογίζεται από την ίδια τη χωριτική αρχή ότι θα ανέλθει στις f:8.850." 

Απάντηση ημεQομηνίας 15 ΣεπτεμβQίο" 1995 το" ΥπΟ\JQγού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εQώτηση Σ'f'Δ' 522, ημερομηνίας 29 Μαίου 1995, του Κοινο
βουλευτικού ΕκπQοσώπο" του Σ. Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη ΧατζηδημητQίου. 

"Σχετικά με την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας προς τους πρόσφυγες για 
την αυτοστέγασή τους σε ιδιόκτητα οικόπεδα και για την αγορά διαμερισμάτων/ 
έτοιμων κατοικιών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η παραχώρηση οικονομικής βοήθειας σε όσους aυτοστεγάζονται σε ιδιόκτητα 

και κυβερνητικά οικόπεδα εξακολουθεί να γtνεται κανονικά χωρίς κανένα 

πρόβλημα, γιατί οι προβλεπόμενες στον ΠροUπολογισμό του Τ ΑΕΠ πιστώσεις 

εξακολουθούν να θεωρούνται ικανοποιητικές για την κάλυψη των αναγκών μέχρι το 

τέλος του τρέχοντος έτους. Το ίδιο συμβαίνει και για όσους πρόσφυγες εγκρίθηκαν 
να αγοράσουν διαμέρισμα/έτοιμη κατοικία. Κάποιο πρόβλημα έχει δημιουργηθεί 
μόνο στην πληρωμή της βοήθειας προς τους δικαιούχους εκείνους που εγκρίθηκαν 

να πάρουν το 50% της κανονικής βοήθειας που θα έπαιρναν κατά το χρόνο 

ανέγερσης/αγοράς της κατοικίας/διαμερίσματός τους. Σημειώνεται όμως ότι η 

έγκριση της βοήθειας αυτής από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 20 Απριλίου 1994 
(όταν καταργήθηκαν τα εισοδηματικά κριτήρια των προσφύγων αιτητών) δόθηκε με 

την προUπόθεση ότι η βοήΟεια θα παραχωρηθεί σε περίοδο τριών ετών, δηλαδή κατά 
τα έτη 1995, 1996 και 1997. 

Αν κατά τη διάρκεια του τρέχοντος έτους προκύψουν εξοικονομήσεις από 
άλλα κονδύλια του ΤΑΕΠ, αυτές θα χρησιμοποιηθούν για την επίσπευση της 
πληρωμής των εγκριμένων προσφύγων που δικαιούνται το 50% της βοήθειας. 

Πρόσθετα, μελετάται και η κατάθεση συμπληρωματικού προUπολογισμού μέσα 
στον τρέχοντα χρόνο για το σκοπό αυτό. Για το 1996 έχει προβλεφθεί στις προτά
σεις του Προϋπολογισμού του ΤΑΕΠ ποσό f:2 εκ. για τον ίδιο σκοπό." 

.. 

' -



-

55 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 1995 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 523, ι1μερομηνίας 29 Μαίου 1995, του 
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου και 

του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ευστάθιου Ευσταθίου. 

"Για το θέμα του δρόμου Αθηένου-Λάρνακας μέσω Αβδελλερού, σας πληρο
φορώ τα ακόλουθα: 

Μετά την επίλυση σειράς τεχνικών και διαδικαστικών προβλημάτων ο Πρόε

δρος της Δημοκρατίας σε πρόσφατη επίσκεψή του στην Αθηένου (6.7.95) εξήγγειλε 
σε πανδημοτική συγκέντρωση ότι ο πιο πάνω δρόμος θα κατασκευαστεί. Πρόκειται 

για δρόμο μήκους 6,20 χμ., με πλάτος ασφάλτου 7 μ. και πλάτος ερεισμάτων σε κάθε 
πλευρά 2,50 μ., που θα στοιχίσει i2.300.000. 

Τα κατασκευαστικά σχέδια του έργου θα ετοιμαστούν από το Τμήμα Δημόσιων 
Έργων μέχρι τον Ιούνιο του 1996, προγραμματίζεται δε η έναρξη του έργου περί το 
τέλος του 1996 και συμπλήρωσή του το 1999. 

Ήδη, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για υλοποίηση της προεδρικής 
εξαγγελίας έχει συμπεριλάβει στις προτάσεις του για τον καταρτισμό του ΠροίJπο

λογισμού Αναπτύξεως του 1996 πρόνοια i300.000 για έναρξη του έργου." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1995 του Υπουργού Γεωργ ίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΊ''Δ' 526, ημερομη
νίας 1ης Ιουνίου 1995, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σ.Κ. ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

"Σχετικά με αιτήματα της κοινότητας Λαγουδερών, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Εξωποτάμια δεξαμενή στην περιοχι] 'Φέλλενη' 

Το αίτημα της κοινότητας μελετήθηκε από το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων. Σε επιτόπια επίσκεψη, στις 18.7. 1995, κλιμακίου τεχνικών του 
τμήματος στην παρουσία του κοινοτάρχη και άλλων ενδιαφερομένων, 

εξετάστηκαν οι τοποθεσίες 'Φέλλενη', "Αγιος Επιφάνιος' και 'Αγροσυκιά', 
με σκοπό την εξεύρεση κατάλληλου χώρου για κατασκευή εξωποτάμιας 

δεξαμενής. 

Η υποδειχθείσα θέση 'Φέλλενη' αποδείχθηκε ακατάλληλη. Η θέση όμως 

'Άγιος Επιφάνιος' εκ πρώτης όψεως φαίνεται να προσφέρεται τοπογρα

φικά για κατασκευή τέτοιας δεξαμενής, αλλά προίJποθέτει ευθυγράμμιση 
του κυρίως δρόμου προς Λευκωσία και απαλλοτρίωση υφιστάμενου περι

βολιού. Η τρίτη θέση, Άγροσυκιά', χρειάζεται περαιτέρω μελέτη για 

διαπίστωση της καταλληλότητάς της ή μη. 

Αναμένεται η γραπτή απάντηση του κοινοτάρχη αναφορικά με το θέμα 

των συγκαταθέσεων των ε.ιτηρεαζομένων από την απαλλοτρίωση ιδιω
τικής γης, για να μελετηθεί περαιτέρω το όλο θέμα. 

(β) Παραχώρηση άδειας για εκμετάλλευση γεώτρησης που ανορύχθηκε πριν 

10 χρόνια 

Τα τελευταία Ι Ο χρόνια ανορύχθηκαν από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκό
πησης στα Λαγουδερά 9 γεωτρήσεις, από τις οποίες μόνο μια ήταν 
επιτυχής, η υπ' αρ. 102/82, η οποία χρησιμοποιείται για την ύδρευση της 
κοινότητας. Οι υπόλοιπες έχουν πολύ μικρές αποδόσεις και κρίνονται 
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ανεπιτυχείς. Έχει υποδειχθεί στον κοινοτάρχη ότι, αν οι γεωργοί ενδια
φέρονται να εκμεταλλευτούν τις γεωτρήσεις αυτές, να υποβάλουν αίτηση 

στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, δίνοντας στοιχεία αναφορικά με τις 

θέσεις τους (Φύλλο/Σχέδιο και Αρ. Τεμαχίου), και το αίτημά τους θα 

αντιμετωπιστεί ευνοΊ:κά. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίοu 1995 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμοu Αδαμίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ'527, ημερομηνίας 1ης Ιοuνίοu 

1995, τοu Κοινοβοuλεuτικού ΕκπQοσώποu τοu Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημη

τρίοu. 

"(α) Τα κατασκευαστικά σχέδια για τη βελτίωση του τελευταίου τμήματος του 

δρόμου Κάτω Μονής-Πλατανιστάσας, μήκους 6 χμ., είναι έτοιμα από τις 
αρχές του 1995 και ήδη εξασφαλίστηκε η έγκριση του Γραφείου Προγραμ
ματισμού για ζήτηση προσφορών. Το ποσό των ί200.000 που προνοείται 
στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1995 θα δαπανηθεί. 

(β) Η διάρκεια του έργου θα είναι δεκαοκτώ μήνες και το κόστος υπολογί

ζεται σε ί950.000." 

Απάντηση ημεQομηνίας 17 Ιοuλίοu 1995 τοu Υποuργού Γεωργίας, Φuσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 529, ημερομηνία.ς 

1ης Ιοuνίοu 1995, τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπροσώποu του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη 
Χατζηδημητρίου. 

"Σχετικά με την αρδευτική κάλυψη περισσότερης έκτασης γης της Πλατανι

στάσας από το υπό μελέτη φράγμα στον παραπόταμο Φτερικουδιού του ποταμού 

Περιστερώνας, παραΟέτω τα πιο κάτω: 

Το υπό μελέτη φράγμα θα είναι χωρητικότητας 6 εκ. κ.μ. νερού και θα καλύψει 
αρδευτικά γη των κοινοτήτων Πλατανιστάσας, Άλωνας. Κάτω Μονής, Ορούντας, 

Περιστερώνας και Αστρομερίτη. 

Μέχρι στιγμής δεν έχουν αποφασιστεί οι εκτάσεις γης για κάθε κοινότητα 
ξεχωριστά που θα καλυφθούν αρδευτικά από το φράγμα. 

Η κατά κοινότητα γη που θα αρδευθεί θα επιλεγεί με βάση την καταλληλότητά 

της, τα υδατικά δικαιώματα που έχει εκάστη κοινότητα πάνω στο νερό του ποταμού 

(καταγράφηκαν ήδη στα πλαίσια της σχετικής νομοθεσίας) και σε συνεννόηση 

πάντοτε με όλες τις ενδιαφερόμενες κοινότητες." 

Απάντηση ημεQομηνίας 31ης Ιοuλίου 1995 τοu Υποuργού ΕμποQίοu, Βιομηχανίας 
και Τοuρισμού κ. Κυριάκοu Χριστοφή στην εQώτηση Σ'f'Δ' 531, ημερομηνίας 
lης Ιοuνίου 1995, τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπροσώπου του Σ.Κ.ΕΔΕΚ κ. Τάκη 
ΧατζηδημητQίοu. 

"Σας πληροφορώ τα εξής: 

(1) Η παραγωγή ξηρών φουντουκιών δεν είναι ακόμη έτοιμη για συγκομιδή. 

(2) Το μεγαλύτερο μέρος της παραγωγής φουντουκιών συνήθως διατίθεται 

ως φρέσκα από τις αρχές Ιουλίου. Φέτος υπάρχει πρωιμότητα και 

άρχισαν ήδη να παρουσιάζονται στην αγορά κάποιες ποσότητες φρέσκων 
φουντουκιών που διατίθενται λιανικώς πέραν των ί3/κιλό. 

(3) Σύμφωνα με εκτιμήσεις του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος η φετινή παραγωγή σε ισοδύναμο ξηρών φουντουκιών θα 

., 
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είναι γύρω στους 110 τόνους σε σύγκριση με 70 τόνους που ήταν το 1994. 
Για τη συμπλήρωση των αναγκών της αγοράς μέσα στο 1994 εισήχθηκαν 
60 περίπου τόνοι φουντοκόψιχα, που ισοδυναμούν με 100 περίπου 
τόνους φουντούκια. 

(4) Παρόλο που εκ πρώτης όψεως φαίνεται όη Οα υπάρξει κάποιο πρόβλημα 
διάθεσης λόγω της αναμ.ενόμενης μεγαλύτερης παραγωγής, εντούτοις το 

μέγεθος του προβλήματος θα φανεί μετά την ολοκλήρωση της συγκομιδής, 
οπότε και το Υπουργείο αυτό σε συνεργασία με άλλες αρμόδιες υπηρεσίες 

θα επιληφΟεί του θέματος. Ήδη, δόΟηκαν οδηγίες ώστε οι εισαγωγείς 
προς τους οποίους θα παραχωρούνται άδειες για εισαγωγή να δεσμεύο

νται να αγοράσουν τυχόν αδιάθετα αποθέματα της νέας παραγωγής στις 
περσινές τιμές, που ήταν γύρω στα 80 σεντ το κιλό." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ανγοiιστον 1995 τον Υπουργού Γεωργίας, Φνσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ'534, ημερομη· 

νίας 1ης Ιοννίον 1995, τον Βονλεντή εκλογικt'ις περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρον 

θεοδώρον. 

'Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, μέσα στα 

πλαίσια της προσπάθειας για αναβάθμιση της ποιότητας των οινικών μας προ'ίό
ντων και βελτίωση των δυνατοτήτων εμπορίας τους, προωθεί μέσω του Σχεδίου 
Αναμπέλωσης ποικιλίες ποιότητας, όπως Καπερνέ, Μερλό, Σιηράζ, Όφθαλμο, 
Μαραθεύτικο, Λευκάδα, Ρtσλιγκ, Σιαρτονέι, Σεμιγιόν και Σοβινιόν. Οι περισσό

τερες από τις ποικιλίες αυτές έχουν πράγματι χαμηλότερη παραγωγικότητα από την 

ποικιλία ντόπιο μαύρο, εξασφαλίζουν όμως ψηλότερες τιμές λόγω ανώτερης ποιό
τητας. Οι ψηλότερες αυτές τιμές αντισταθμίζουν τη μείωση του εισοδήματος λόγω 
μειωμένης παραγωγικότητας. 

Συναφώς, αναφέρεται ότι στην Κύπρο υπάρχουν 138 χιλιάδες σκάλες οινο
ποιήσιμων αμπελιών, εκ των οποίων οι 94 χιλιάδες σκάλες είναι φυτεμένες με 
ντόπιο μαύρο. Μεγάλη έκταση με την ποικιλία μαύρο έχει ήδη εκριζωθεί στα 
πλαίσια εφαρμογής του σχεδίου ενθάρρυνσης της εκρίζωσης ντόπιου μαύρου για 
απάμβλυνση του προβλήματος που δημιουργήθηκε από τα πλεονάσματα της ποικι

λίας αυτής. Είναι για το λόγο αυτό που δεν επιτρέπεται η επαναφύτευση αμπελιών 

που εκριζώνονται της ποικιλίας μαύρο. 

Ωστόσο, το αίτημα των αμπελουργών του Άρσους για επαναφύτευση της 

ποικιλίας μαύρο, το οποίο αφορά όλες τις περιοχές των εκλεκτών σταφυλιών, Οα 
μπορούσε να εξεταστεί από το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων, στην αρμο

διότητα του οποίου εμπίπτει." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγοiιστον 1995 τον Υπονργοiι Γεωργίας, Φνσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΊ''Δ' 535, ημερομη

νίας 1ης Ιοννίον 1995, τον Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοiι κ. Δώρον 

Θεοδώρου. 

'Ό Οργανισμός Γεωργικής Ασφαλίσεως έχει ήδη αποστείλει τους καταλόγους 
αποζημιώσεων για τις ζημιές από καύσωνα στα αμπέλια τόσο στο Άρσος όσο και 
στις άλλες επηρεασθείσες κοινότητες των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου. 

Όσον αφορά την οικονομική βοήθεια που παραχώρησε η κυβέρνηση για τη 
μειωμένη παραγωγή στα αμπέλια λόγω ανομβρίας, αυτή έχει ήδη καταβληΟεί προς 
τους δικαιούχους αμπελουργούς μέσω του Συμβουλίου Αμπελουργικών ΠροΊ:ό

ντων." 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίοv 1995 τοv ΥποvQγοiι Σνγχοινωνιών και 

'Εργων χ. Αδάμοv Αδαμίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 537, ημερομηνίας 1ης Ιοννίοv 
1995, τοv Βοvλεvτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοiι χ . Δώροv θεοδώροv. 

"Σχετικά με το θέμα της λεωφορειακής εξυπηρέτησης των κατοίκων της κοινό

τητας Άρσους, καθώς επίσης και άλλων κοινοτήτων της επαρχίας Λεμεσού, οι 
λεωφορειούχοι των οποιων για διάφορους λόγους έπαψαν να εκτελούν δρομολόγια 

προς Λεμεσό, σας πληροφορώ τα εξής: 

Όπως εtναι γνωστό, στην Κύπρο οι δημόσιες μεταφορές εtναι ενταγμένες στον 

ιδιωτικό τομέα και λειτουργούν ως είναι φυσικό με ιδιωτικά οικονομικά κριτήρια. 
Αυτό έχει ως συνέπεια να προσφέρεται φτωχή λεωφορειακή υπηρεσία όπου η επιβα
τική κίνηση είναι μικρή. Στη συγκεκριμένη περίπτωση του Άρσους η μικρή επιβα

τική κίνηση και μάλιστα προς δύο διαφορετικούς προορισμούς (ένας μέχρι τρεις 
επιβάτες για Λεμεσό και δέκα μαθητές για το γυμνάσιο Ομόδους) οδήγησε τους 

λεωφορειούχους ουσιαστικά στην εγκατάλειψη του δρομολογίου προς Λεμεσό. 

Κατά τη διάρκεια της σχολικής περιόδου οι επιβάτες μεταφέρονται μαζί με τους 
μαθητές στο Όμοδος για να μετεπιβιβαστούν σε άλλα λεωφορεία προς Λεμεσό, ενώ 

κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού δρομολόγια για Λεμεσό γίνονται μόνο κάθε 
Δευτέρα, Τετάρτη και Παρασκευή. 

Επειδή παρόμοια προβλήματα άγονων αγροτικών αλλά και άλλων οδικών 

γραμμών υπάρχουν και αλλού και συνεχώς αυξάνονται, το Υπουργείο Συγκοινω
νιών και Έργων, σε στενή συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών, μελετά σφαι

ρικά τQ όλο θέμα και σύντομα ελπίζει να είναι σε θέση να υποβάλει εισηγήσεις στο 
Υπουργικό Συμβούλιο και στη συνέχεια στη Βουλή των Αντιπροσώπων για λήψη 

τέτοιων μέτρων που να επιλύουν σε σημαντικό βαθμό το όλο πρόβλημα." 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίοv 1995 τον Υποvργού Εσωτερικών κ. Ντίνοv 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 541, ημερομηνίας 1ης Ιοvνίοv 1995, τοv 
Βοvλεvτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώροv θεοδώροv. 

"Σχετικά με αίτημα για διαχωρισμό χαλίτικης γης στην περιοχή Αγίου Γεωρ
γίου (Συλίκου) σε οικόπεδα για τις ανάγκες των φτωχών οικογενειών ή των 

αποδήμων, σας πληροφορώ πως από διερεύνηση του αιτήματος από τον οικείο 
έπαρχο διαφάνηκε ότι η προώθηση μιας τέτοιας οικοπεδοποίησης στο χωριό δεν 
είναι αναγκαία, γιατί αφενός υπάρχει κατάλληλη διαθέσιμη ιδιωτική γη για οικιστι
κούς σκοπούς και αφετέρου ούτε η ίδια η κοινότητα ήγΗρε τέτοιο αίτημα." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Αvγούστοv 1995 τοv Υποvργού Σνγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμον Αδαμίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 544, ημερομηνίας lης Ιοvνίοv 
1995, τον Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοiι κ. Δώρον θεοδώρον. 

"Σχετικά με αίτημα των κατοίκων Επταγώνειας για επέκταση της βελτίωσης 
του δρόμου Παρεκκλησιάς-Κελλακίου μέχρι την Επταγώνεια, σας πληροφορώ ως 

ακολούθως: 

Η βελτίωση του δρόμου Κελλακίου-Επταγώνειας. μήκους 4 χμ. περίπου, δεν 
έχει περιληφθεί στα προγράμματα οδικής ανάπτυξης του Τμήματος Δημόσιων 

Έργων για το άμεσο μέλλον, λόγω άλλων προτεραιοτήτων. 

Το αtτημα για προώθηση του έργου ως συνέχεια του υπό κατασκευή δρόμου 
Παρεκκλησιάς-Κελλακίου δεν είναι δυνατό να ικανοποιηθεί, διότι πρόκειται για 

μεγάλο έργο που θα στοιχίσει περίπου t:ΊΟΟ.ΟΟΟ και για την υλοποίησή του είναι 

... 



59 

αναγκαίο να ετοιμαστούν μελέτες και κατασκευαστικά σχέδια, να προγραμματιστεί 

η εκτέλεσή του και να εγκριθούν πιστώσεις στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. 

Εξάλλου, από τεχνοοικονομικής πλευράς το έργο εμφανίζει δείκτη εσωτερικής 

απόδοσης (JR.R.) μόλις 2,27%. 

Σημειώνεται ότι ο υπό κατασκευή δρόμος Παρεκκλησιάς-Κελλακtου βελτιώ

νεται εργολαβικά έναντι δαπάνης ±:1.130.000 και η συμπλήρωσή του αναμένεται 
βάσει του συμβολαίου στις αρχές του 1 996. Με την κατασκευή του δρόμου αυτού θα 
εξυπηρετείται και η Επταγώνεια. 

Νοείται ότι μέχρι την υλοποίηση σχεδίου βελτίωσής του ο αναφερόμενος 

δρόμος θα συντηρείται επαρκώς." 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίον 1995 τον ΥπονρΎού Εσωτερικών κ. Ντίνον 

Μιχαιιλίδη στην ερώτηση ΣΤ' Δ' 547, ημεQομηνίας lης Ιοννίον 1995, τον 
Βονλεντή εχλοΎικής πεQιφέQειας Λεμεσού χ . Δώρον θεοδώρον. 

"Σχετικά με το θέμα της επιχορήγησης δαπανών οδικού φωτισμού των κοινο

τήτων της υπαίθρου, σας πληροφοQώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο οδικός φωτισμός (ρεύμα μόνο) των μονάδων τοπικής αυτοδιοίκησης 

επιχορηγείται από το 1990, με πάγια ετήσια επιχορήγηση που βασίζεται 
στις πραγματικές δαπάνες της κάθε μονάδας για το 1989. 

(β) Το σχέδιο επιχορήγησης προνοεί. συγκεκριμένα τα ακόλουθα: 

(i) Οι δήμοι των πόλεων, του Παραλιμνίου, της Αγίας Νάπας και της 

Γερμασόγειας όπως και το συμβούλιο βελτιώσεως Αμαθούντας, των 

οποίων η οικονομική κατάσταση θεωρείται καλή, επιχορηγούνται 

με το 1(2 της δαπάνης του οδικού φωτισμού που καταβλήθηκε για 

το 1989. 

(ii) Οι υπόλοιποι δήμοι και οι άλλες μονάδες τοπικής αυτοδιοίκησης 

(χωριά ή περιοχές βελτιώσεως) επιχορηγούνται με ολόκληρη τη 

δαπάνη του 1989. 

(γ) Το γεγονός ότι υπάρχουν σήμερα κοινότητες που επιχορηγούνται με μόνο 

το 50% των σημερινών δαπανών τους για τον οδικό φωτισμό οφείλεται 
στο ότι η επιχορήγηση γίνεται, όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, με βάση τις 

πραγματικές δαπάνες του 1989, με αποτέλεσμα ορισμένες κοινότητες στις 
οποίες το σημερινό πραγματικό κόστος για τον οδικό φωτισμό αυξήθηκε 

κατά πολύ, ίσως μάλιστα και να διπλασιάστηκε, να επιχορηγούνται μόνο 

με το 50% ή και με χαμηλότερο ποσοστό των σημερινών πραγματικών 
δαπανών. 

(δ) Για εξάλειψη του πιο πάνω φαινομένου εξετάζεται το ενδεχόμενο αναθε

ώρησης του ποσού επιχορήγησης, ούτως ώστε να συνάδει με τα σημερινά 

δεδομένα. Για το σκοπό αυτό ζητήθηκαν από την Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου στοιχεία όσον αφορά το ύψος της δαπάνης που καταβλήθηκε για 

το 1994 από κάθε μονάδα τοπικής διοίκησης για το ηλεκτρικό ρεύμα, για 
να επαναθεωρηθεt το ποσό επιχορήγησης." 
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Απάντηση ημεQομηνίας 4 ΣεπτεμβQίου 1995 του Υπουργού ΕQγασίας και Κοινω

νικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση Σ'f'Δ' 552, ημερομη

νίας 1ης Ιουνίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέQειας Λεμεσού χ. ΔώQου 

Θεοδώρου. 

"Σχετικά με τη λήψη μέτρων για έλεγχο της ρύπανσης που πιθανόν να προκα

λείται από τη λειτουργία δύο εργοστασίων στο χωριό Πεντάκωμο, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

Τα δύο εργοστάσια που λειτουργούν κοντά στο χωριό Πεντάκωμο, για τα 
οποία γίνεται αναφορά, ασχολούνται το ένα με την παραγωγή ασφαλτικού σκυροδέ

ματος και το άλλο με την παραγωγή μπετονίτη. 

Το εργοστάσιο ασφαλτικού σκυροδέματος της εταιρείας "Αδελφοί Ιακώβου" 
λειτουργεί σε μη οικιστική περιοχή δυτικά του χωριού Πεντάκωμο. Το εργοστάσιο 

συμπεριλαμβάνεται μεταξύ των βιομηχανικιί>ν μονάδων που παρακολουθούνται 
συστηματικά μέσα στο πλαίσιο εφαρμογής του Προγράμματος Δράσης για Έλεγχο 

της Βιομηχανικής Ρύπανσης που υιοθετήθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο από το 
1990. Το εργοστάσιο είναι εφοδιασμένο με κατάλληλο σύστημα δέσμευσης της εκπε
μπόμενης σκόνης. Με βάση πρόσφατη επιθεώρηση από αρμόδιο λειτουργό του 
Κλάδου Επιθεώρησης Εργοστασίων διαπιστώθηκε ότι το σύστημα λητουργεί ικανο
ποιητικά. 

Το εργοστάσιο παραγωγής μπετονίτη της εταιρείας "ΠΕΛΕ'ΠΚΟ" λειτουργεί 

σε μη οικιστική περιοχή ανατολικά του χωριού Πεντάκωμο. Κατά το μήνα Ιούλιο 

1995 η εταιρεία προχώρησε σε αναβάθμιση των εγκαταστάσεων παραγωγής, καθώς 
και των συστημάτων δέσμευσης σκόνης. Κατά τη διάρκεια των εργασιών αναβάθ
μισης και προτού τεθούν σε πλήρη λειτουργία τα συστήματα δέσμευσης σκόνης 

παρατηρήθηκαν προβλήματα εκπομπής σκόνης στο περιβάλλον, τα οποία περιορίζο

νταν σε μικρή ακτίνα γύρω από το εργοστάσιο. Το εργοστάσιο επιθεωρήθηκε από 
αρμόδιο λειτουργό του Κλάδου Επιθεώρησης Εργοστασίων στις αρχές Αυγούστου 
1995 και δια.ι-τιστώθηκε ότι έχουν συμπληρωθεί όλες οι εργασίες που αφορούν τα 
συστήματα δέσμευσης της σκόνης και ότι αυτά λειτουργούν ικανοποιητικά. Σημειώ

νεται ότι τα αέρια απόβλητα του εργοστασίου που προέρχονται από τις κύριες 

πηγές εκπομπής σκόνης, και συγκεκριμένα τα αέρια από τους δύο περιστρεφόμενους 

κλίβανους ξήρανσης του μπετονίτη, καθώς και από τα δύο αντίστοιχα συστήματα 
κοσκίνων, διοχετεύονται στην ατμόσφαιρα μέσω των συστημάτων δέσμευσης 

σκόνης . Κατά την προαναφερθείσα επίσκεψη δόθηκαν στην εταιρεία οι κατάλληλες 

οδηγίες για στενή παρακολούθηση και τακτική συντήρηση των εν λόγω συστημάτων, 

ώστε να λειτουργούν αποδοτικά επί συνεχούς βάσεως. 

Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω των αρμόδιων 

υπηρεσιών του και συγκεκριμένα του Κλάδου Επιθεώρησης Εργοστασίων του 
Τμήματος Εργασίας, θα συνεχίσει με συστηματικές επιθεωρήσεις την παρακολού
θηση της λειτουργίας των δυο εργοστασίων με σκοπό τη διασφάλιση της αποτελε

σματικής προστασίας του περιβάλλοντος." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 556, ημερομηνίας 
2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτιj εκλογικής πε(μφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Χρυσο

στόμου. 

"Σχετικά με καθυστερήσεις στην έκδοση δανείων, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

.. 
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ι. Καθυστέρηση παρατηρήθηκε στην έκδοση δανείων σε εκτοπLσμένους γεωρ

γοκτηνοτρόφους, τα δάνεια των οποίων εκδίδονται με κυβερνητική εγγύηση. Η 

έκδοση των υπόλοLπων κατηγορLών δανείων γίνεταL κανονικά. 

2. Η καθυστέρηση στην έκδοση των δανείων με κυβερνητική εγγύηση οφείλεται 
στη μη υπογραφή της συμφωνίας εγγυήσεως μεταξύ του Υπουργείου Οικονομικών 

και της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας, λόγω εμμονής της τελευταίας για τροπο

ποίηση της συμφωνίας που ίσχυε στο παρελθόν, ώστε να διασφαλίζεται το λαβείν 

της, επειδή έχουν συσσωρευτεί αρκετές χιλιάδες ανείσπρακτα δάνεια. 

3. Με στόχο την επίλυση του θέματος και την έγκαιρη έκδοση των εκκρεμού

ντων δανείων, πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 1995 σύσκεψη του Υπουργού 
Οικονομικών, του Υπουργού Γεωργίας, ΦυσLκών Πόρων και Περιβάλλοντος και 

αξιωματούχων της τράπεζας, κατά την οποία αποφασίστηκε η υπογραφή της 
σχετικής συμφωνίας για το 1995 και η επανεξέταση του θέματος για το ι 996 σε μετα
γενέστερο στάδιο. 

4. ΠροσχέδLο της νέας συμφωνίας εγγυήσεως έχει ετοιμαστεί από το Υπουρ

γείο Οικονομικών και διαβιβάστηκε στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνική επεξερ
γασία. Πολύ σύντομα αναμένεται να δLευθετηθεί η εκκρεμότητα και να εκδοθούν τα 
δάνεια." 

Απάντηση 11μερομηνίας 11 Α\J'fο\ιστου 1995 του ΥπουQΎοiι Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΊ''Δ ' 561, ημερομη
νίας 2 Ιουνίου 1995, του Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

"Στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων δεν έχουν υποβληθεί μέχρι στιγμής αιτήσεις 

από ενδιαφερόμενους κατοίκους της κοινότητας Κισσόνεργας για άρδευση 

περιοχών εκτός των ήδη αρδευομένων περιοχών. Αξίζει να σημειωθεί ότι ολόκληρη 
η γεωργική έκταση της κοινότητας, 4 700 δεκ., για την οποία υπήρξε ενδιαφέρον για 
άρδευση, καλύπτεται από αρδευτικά δίκτυα. Σε περίπτωση όμως που εκδηλωθεί 
ενδιαφέρον, με την υποβολή των σχετικών αιτήσεων από τους ενδιαφερόμενους, για 
παροχή νερού σε νέες περιοχές, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων είναι πρόθυμο να 
μελετήσει και εγκρίνει τις αιτήσεις αυτές, υπό την προϋπόθεση ότι οι προτεινόμενες 
περιοχές είναι εκτός οικιστικής ζώνης και γενικά πληρούν τα κριτήρια που έχουν 
καθοριστεί." 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουλίου 1995 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. ΚυQιάκου Χ(μστοφή στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 562, ημεQομtινiας 
2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή εκλο'(ικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

"Σχετικά με τις δυνατότητες τουριστικής ανάπτυξης της κοινότητας Κισσό
νεργας, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Η Κισσόνεργα βρίσκεται μέσα στην παραλιακή ζώνη ρύθμισης της ξενο

δοχειακής ανάπτυξης, όπως καθορίζεται στην Απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου με αρ. 42.538 και ημερομηνία ι 2 Μα ίου ι 995. η οποία δημο
σιεύτηκε στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 2 Ιουνίου ι 995. 
Σύμφωνα με την απόφαση αυτή, για ξενοδοχειακές αναπτύξεις στην 
παραλιακή ζώνη το ελάχιστο απαιτούμενο εμβαδό γηπέδου καθορίζεται 

στα 20 000 τ.μ. για ξενοδοχεία, στα 15 000 τ.μ. για τουριστικά χωριά και 
στα 5 000 τ.μ. για τουριστικές επαύλεις. Σημειώνεται ότι το εμβαδό για 
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τουριστικά χωριά και τουριστικές επαύλεις είναι το ελάχιστο απαιτού
μενο, σύμφωνα με τους Κανονισμούς περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων. 

(β) Με την ίδια Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου στα όρια των πολεο
δομικών ζωνών Κα6 και Κα6α του χωριού Κισσόνεργα επιτρέπεται η 
ανέγερση μικρών οικογενειακών μονάδων ξενοδοχείων και τουριστικών 
καταλυμάτων οποιασδήποτε κατηγορίας και τάξης, μe wώτατο αριθμό 
κλινών 60 (30 δωματίων) κατά μονάδα. Το απαιτούμενο εμβαδό γηπέδου 
στην περίπτωση αυτή είναι εκείνο που καθορίζεται στους εκάστοτε ισχύο

ντες Κανονισμούς περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων. 

Σύμφωνα με τους Κανονισμούς που ισχύουν σήμερα το εμβαδό αυτό είναι 
2 000 τ.μ. για τις πυκνοκατοικημένες περιοχές και 3 000 τ.μ. εκτός των 
πυκνοκατοικημένων περιοχών. 

Από τα πιο πάνω προκύπτει καθαρά ότι παρέχονται αρκετές δυνατότητες 
τουριστικής ανάπτυξης της κοινότητας Κισσόνεργας. " 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 563, ημερομη
νίας 2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή εκλογ ικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

"Η εγκατάσταση κλειστού αγωγού για μεταφορά του νερού από το φράγμα 

Μαυροκόλυμπου στην περιοχή της κοινότητας Κισσόνεργας δεν κρίνεται ως πρώτης 

προτεραιότητας έργο για τους ακόλουθους λόγους: 

(α) Το κόστος για την αντικατάσταση του συστήματος είναι υπερβολικά 
ψηλό. 

(β) Το υφιστάμενο σύστημα εξυπηρετεί τους γεωργούς σε ικανοποιητικό 
βαθμό. Σημειώνεται ότι το κεντρικό αυλάκι μεταφοράς νερού για 
σκοπούς προστασίας από τη ρύπανση και περιορισμού της εξάτμισης του 
μεταφερόμενου νερού καλ ύφθηκε με πλάκες από σκυρόδεμα." 

Απάντt]ση ημεοομηνίας 16 Αυγούστου 1995 του Υποvργού Γεωργίας, Φυσιχών 
Πόρων και Πεοιβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 566, ημερομη
νίας 2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου χ. Γιαννάκη 
Ομt1οου. 

'Ή γεωργική ασφάλιση καλύπτει ζημιές που οφείλονται μόνο σε αναπόφευκτες 

φυσικές αιτίες και επομένως ο Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης δε δύναται να 
προσφέρει ασφαλιστική κάλυψη για τις ζημιές που υφίστανται οι παραγωγοί κερα
σιών από επιδρομές πουλιών. 

Για απάμβλυνση του συγκεκριμένου προβλήματος, οι επηρεαζόμενοι παρα
γωγοί προτρέπονται να συμβουλευτούν τον Περιφερειακό Γεωργικό Λειτουργό της 
περιοχής τους." 

Απάντηση ημεοομηνίας 10 Αυγούστου 1995 τον Υπουογού Γεωργίας, Φυσιχών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 567, ημερομη
νίας 2 Ιοννίοv 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

'Ή ακριβής έκταση της γης κατά κοινότητα που θα aρδευτεί από το φράγμα 
Κανναβιούς θα καθοριστεί σε συνεργασία με όλες τις ενδιαφερόμενες κοινότητες, 
περιλαμβανομένης της κοινότητας Παναγιάς, από την επιτροπή που ορίστηκε γι' 

αυτό το σκοπό." 

,. 
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Απάντηση ημερομηνίας 1ης Α"Ύούστου 1995 του ΥπουQγού Σ"Ύκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Αδαμ~δη στην ερώτηση Σf'Δ' 568, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 
1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου χ . Γιαννάκη Ομήρου . 

"Σχετικά με την αλληλογραφία της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου με τους 

συνδρομητές της περιοχής Ζελεμένος στην Πάφο, συνημμένως σας στέλλω φωτοα
ντίγραφο aυτόδηλης επιστολής του Διευθυντή Οικονομικών Υπηρεσιών της Αρχής 
με αρ. ΔΟΥ /Ε. 7 /Δ.468/95 και ημερομηνίας 7 Ιουλίου 1995, με το περιεχόμενο της 
οποίας συμφωνώ." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσιχών . 
Πόρων και Περιβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Σf'Δ' 570, ημερομη
νίας 2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

"ι. Η Κοίλη περιλαμβάνεται μεταξύ των κοινοτήτων στις οποίες Οα παραχω
ρηθεί νερό για άρδευση από το προγραμματιζόμενο φράγμα Κανναβιούς. Η ακριβής 
έκταση γης που Οα aρδευτεί. θα καθοριστεί, σε συνεργασία με τη χωριτική αρχή της 
κοινότητας, από την επιτροπή που ορίστηκε για το σκοπό αυτό. 

2. Το αίτημα της κοινότητας Κοίλης για παροχή νερού από το φράγμα 
Μαυροκόλυμπου για άρδευση πενταχόσιων τουλάχιστο στρεμμάτων γης εξετάζεται 
μέσα στα πλαίσια της ευρύτερης μελέτης που εκπονείται για επέκταση του Υδατικού 
Αρδευτικού Έργου Πάφου κατά πέντε χιλιάδες δεκάρια. Η αρδευτική κάλυψη όμως 
της ζητούμενης περιοχής 'Ραχόκαμπος' παρουσιάζει σοβαρά τεχνικά προβλήματα σ' 
ένα σημαντικό τμήμα αυτής λόγω υψομέτρου και α.ϊτότομων κλίσεων του εδάφους." 

Απάντηση ημερομψίας 7 Σεπτεμβρίου 1995 του ΥπουQγού Σ"Ύχοινωνιών και 
'Εργων χ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση Σf'Δ' 575, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 
1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου χ. Γιαννάκη Ομήρου. 

''Αναφορικά με το χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του οδικού έργου από το 

Στ ατό( Α γιο Φώτιο προς την Πενταλιά-Μονή Χρυσορρογιάτισσας, σας πληροφορώ 

ως ακολούθως: 

Ο δρόμος Πενταλιάς-Στατού/Αγίου Φωτίου-Χρυσορρογιάτισσας βελτιώ
νεται σταδιακά στα πλαίσια του Προ'Uπολογισμού Αναπτύξεως. Στο 
φετινό προ'Uπολογισμό προνοείται για το έργο αυτό το ποσό των 
f:SOO.OOO. 

Τώρα βρίσκεται υπό κατασκευή τμήμα μήκους ι ,8 χμ. μεταξύ Αμαργέτης και 
Χρυσορρογιάτισσας, το οποίο αναμένεται να συμπληρωθεί βάσει του συμβολαίου το 
Δεκέμβρη του Ι 995, έναντι δαπάνης ί440.000 περίπου. 

Επίσης, έχουν ζητηθεί προσφορές για βελτίωση πρόσθετου τμήματος του 
δρόμου, μήκους 2 χμ. , παρά το Στατό(Αγιο Φώτω οι οποίες λήγουν στις 8.9.95. Οι 

εργασίες αναμένεται να αρχίσουν περί τα τέλη του ι995 και να συμπληρωθούν μέσα 
στο ι 996, έναντι δαπάνης ί450.000 περίπου. 

Στον προτεινόμενο προϋπολογισμό του 1996, όπως διαμορφώθηκε κατά τη 
συζήτησή του στο Γραφείο Προγραμματισμού, έχει εγκριθεί καταρχάς πρόνοια 

ύψους ί500.000 για τη συμπλήρωση/τελικό λογαριασμό των πιο πάνω τμημάτων. 

Σημειώνεται ότι για την ολοκλήρωση του σχεδίου υπολείπεται η βελτίωση του 

ενδιάμεσου τμήματος παρά την Πενταλιά και του τμήματος Στατού/Αγίου Φωτtου
Χρυσορρογιάτισσας, συνολικού μήκους 7,5 χμ. περίπου, το κόστος των οποίων 
αναμένεται να ξεπεράσει το f. ι ,5 εκ. 
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Το Τμήμα Δημόσιων Έργων προχωρεί στην ετοιμασία των αναγκαίων κατα

σκευαστικών σχεδίων για βελτίωση ολόκληρου του δρόμου και προγραμματίζει την 

πλήρη συμπλήρωση του σχεδίου μέσα στα επόμενα 3-4 χρόνια. Ακριβές χρονοδιά

γραμμα δεν μπορεί να καθοριστεί, γιατί ο χρόνος υλοποίησης του έργου θα εξαρ

τηθεί από τις πιστώσεις που θα εγκρίνονται στους επόμενους προϋπολογισμούς." 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 1995 του YπoυQyo\J ΓεωQyίας, Φυσικών 

ΠόQων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 577, ημεQομη
νίας 2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέQειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

"Σχετικά με θέμα ανόρυξης γεώτρησης στην παλιά Θελέτρα για aρδευτικούς 

σκοπούς, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Με βάση υδρογεωλογικά δεδομένα οι πιθανότητες ανόρυξης επιτυχούς 

γεώτρησης στην παλιά Θελέτρα είναι περιορισμένες. Παρόλ' αυτά, θα προγραμματι

στεί η ανόρυξη μιας γεώτρησης, με την ελπίδα ότι θα αποβεί επιτυχής και θα 

συμβάλει στη θετική αντιμετώπιση των αρδευτικών προβλημάτων της περιοχής. 

Διευκρινίζεται ότι άμεση προτεραιότητα έχουν οι γεωτρήσεLς που θα ανορυχθούν 

για την ενίσχυση κοινοτικών υδατοπρομηθειών." 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ΣεπτεμβQίου 1995 του ΥπουQγού Συγκοινωνιών και 
ΈQγων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΊ''Δ' 578, ημεQομηνίας 2 Ιουνίου 
1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Θελέτρας για εrι<ατάσταση πινακίδας που 

να ενημερώνει τους διερχομένους για την κατεύθυνση προς Θελέτρα, σας πληρο

φορώ ως ακολούθως: 

Τα τοπωνύμια που αναγράφονται στις πληροφοριακές πινακίδες, βάσει καθιε

ρωμένης πρακτικής του Τμήματος Δημόσιων Έργων, δεν υπερβαίνουν τα τρία για 

κάθε κατεύθυνση και επιλέγονται σύμφωνα με τα πιο κάτω κριτήρια: 

(α) Ο πρώτος κατοικημένος τόπος. 

(β) Ο σπουδαιότερος κατοικημένος τόπος, όπως η πρωτεύουσα της επαρχίας 

ή το μεγαλύτερο χωριό στο συγκεκριμένο δρόμο. 

(γ) Ο τελευταίος κατοικημένος τόπος στο συγκεκριμένο δρόμο. Σε περί

πτωση ταύτισης των τόπων (χωριών) β και γ, τότε μπορεί να περιληφθεί 

στις πινακίδες και ένας ενδιάμεσος τόπος. 

Στην προκειμένη περίπτωση, δηλαδή στη συμβολή του δρόμου Πάφου-Πόλης 

με το δρόμο Κάθικα-Αρόδων-Ίνιας-Δρούσιας, οι κατευθυντήριες πινακίδες αναγρά

φουν τα χωριά αυτά και δεν υπάρχει δυνατότητα αναγραφής της τοπωνυμίας 

'Θελέτρα', διότι βρίσκεται εκτός του εν λόγω δρόμου. 

Ωστόσο, για πληροφόρηση του κοινού για την κατεύθυνση προς Θελέτρα υπάρ

χουν κατευθυντήριες πινακίδες στη συμβολή του δρόμου Στρουμπιού-Κάθικα με το 

δρόμο προς Θελέτρα. Προγραμματίζεται επίσης η τοποθέτηση προειδοποιηηκής 

πινακίδας στην αρχή του δρόμου Κάθικα-Δρούσιας που θα αναγράφει και την τοπω

νυμία 'Θελέτρα'." 

.. 

• 

• -
. 
• 



.. 

.. 

. . 

65 

Απάντηση ημεοομηνίας 10 Αυγούστου 1995 του Υπουογού Γεωογίας, Φυσικών 
Πόοων και Πεοιβάλλοντος κ. Κώστα Πετοίδη στην εοώτηση Σ'f'Δ' 582, ημεοομη
νίας 2 lο\!Vίου 1995, του Βουλε\Ι'tή εκλογικής πεοιφtοειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήοου. 

"α) Σύμφωνα με τ~ς μελέτες που διεξάγονται, θα καλυφθεί αρδευτικά από το 

υπό μελέτη φράγμα Κανναβ~ούς κα~ γη της κοινότητας Θελέτρας. 

β) Η ακριβής έκταση της γης για την κάθε κοινότητα που θα aρδευτεί από το 

φράγμα Κανναβιούς θα καθοριστεί, σε συνεργασία με όλες τις ενδιαφερό

μενες κοινότητες, περιλαμβανομένης και της κοινότητας Θελέτρας, από 

την επιτροπή που ορίστηκε γι' αυτό το σκοπό." 

Απάντηση ημεοομηνίας 14 Ιουλίου 1995 της Υπουογού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Κλαίοης Αγγελίδου στην εοώτηση Σ'f'Δ' 583, ημεοομηνίας 5 Ιουνίου1995, του 
Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου. 

"Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αμέσως μετά τη θεομηνία που 

έπληξε την επαρχία Πάφου, προέβη σε απολογισμό των ζημιών που υπέστησαν τα 

κτίρια των δημόσιων σχολείων και οι τεχνικές υπηρεσίες ανέλαβαν το έργο της 

ανοικοδόμησης. 

Έγιναν οι σχετικές μελέτες και ζητήθηκαν προσφορές. Ήδη, έχουν υπογραφεί 

τα συμβόλαια για επιδιόρθωση των ακόλουθων σχολικών κτιρίων: 

- Α' Δημοτ~κό Πάφου, έναντι !.77.760,00 

- Β' Δημοτικό Πάφου, έναντι !.74.270,00 

- Τεχνική Πόλης Χρυσοχούς, έναντι !.44.450,00 

Έχουν ήδη δοΟεί οδηγίες στους εργολάβους να αρχίσουν αμέσως εργασίες, 

ούτως ώστε τα κτίρια να είναι έτοιμα με τη νέα σχολική χρονιά." 

Απάντηση ημεοομηνίας 1ης Αυγούστου 1995 του Υπουογού Γεωογίας, Φυσικών 
Πόρων και Πεοιβάλλοντος κ . Κώστα Πετοίδη στην εοώτηση Σ'f'Δ' 591, ημεοομη
νίας 7 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Λεμεσού κ. Δώοου 

θεοδώοου. 

"Σχετικά με τα προβλήματα που προκαλούν τα χοιρολύματα, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

ι. Τα προβλήματα οχληρίας που προκαλούνται σε διάφορες περιοχές της 

Κύπρου όπου βρίσκονται συγκεντρωμένα χοιροστάσια και γενικά οι 

επιπτώσεις που προκαλούνται στο περιβάλλον είναι υπόψη του Υπουρ

γείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και έχουν ήδη μελε

τηθεί σε βάθος από τις αρμόδ~ες υπηρεσίες του. 

2. Το Υπουργείο έχε~ ετο~μάσε~ ολοκληρωμένο σχέδιο επεξεργασίας κα~ 

χρήσης χοιρολυμάτων, το οποίο περιλαμβάνει και ο~κονομ~κή μελέτη γ~α 

την εγκατάσταση μονάδων επεξεργασίας σε κάθε χο~ροτροφική μονάδα. 

Το σχέδ~ο έχει καταρχάς εγκρ~θεί στα πλαίσια του ΠροUπολογ~σμού 

Αναπτύξεως γ~α το 1995 και έχει ήδη συζητηΟεί με όλους τους αρμόδ~ους 
φορείς, ενώ σύντομα αναμένεται να ανακοινωθούν οι όροι και τα 

κριτήρια για συμμετοχή. 
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3. Το ολοκληρωμένο σχέδιο επεξεργασίας και χρήσης των χοιρολυμάτων 

προνοεί την παροχή σημαντικής οικονομικής βοήθειας προς τους χοιρο

τρόφους, σε μια προσπάθεια να βοηΟηΟούν να αντεπεξέλθουν στην ψηλή 

αρχική επένδυση που απαιτείται για την εγκατάσταση των μονάδων 
επεξεργασίας. 

4. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει τέλος 

εγκαταστήσει πρωτοποριακή/αποδεικτική μονάδα επεξεργασίας χοιρολυ

μάτων σε μεγάλη χοιροτροφική μονάδα στην Τερσεφάνου, η οποία αναμέ
νεται να τεθεί σε λειτουργία εντός των προσεχών λίγων ημερών, με στόχο 
να επιδειχθο\ίν στους ενδιαφερόμενους χοιροτρόφους τα αποτελέσματα 

της χρησιμοποιούμενης μεθόδου επεξεργασίας." 

Απάντηση ημερομηνίας 14 lovλίov 1995 τοv Υποvογοiι Συγκοινωνιών και 'ΕQγων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 599, ημεQομηνίας 8 Ιουνίου 1995, τοv 
Βοvλεvτή εκλογικιjς πεQιφέοειας Πάφοv κ. Γιαννάκη Ομήροv. 

"Σχετικά με την πληρωμή μέλους του εργατικο\ί προσωπικού του Αερολιμένα 
Λάρνακας που απέχει από την υπηρεσία, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Είναι γεγονός ότι μέλος του εργατικού προσωπικού του Αερολιμένα 
Λάρνακας απέχει των καθηκόντων του χάριν του δημόσιου συμφέροντος 
από τις 24 Οκτωβρίου 1994 κατ' απαίτηση του Τμήματος Πολιτικής Αερο

πορίας, μέχρι να εκδικαστεί πειθαρχική υπόθεση που εκκρεμεί εναντίον 
του. Η καταβολή των ημερομισθίων στο επηρεαζόμενο άτομο γίνεται 
ύστερα από σχετική νομική συμβουλή της Νομικής Υπηρεσίας ως 

υποχρέωση απορρέουσα από τις αρχές της χρηστής διοίκησης. 

(β) Επειδή η εκδίκαση της πειθαρχικής υπόθεσης ενδέχεται να μακρηγορήσει 

λόγω νομικών και άλλων περιπλοκών, γίνονται προσπάθειες γω απασχό
ληση του πιο πάνω ατόμου σε κατάλληλη εργασία στις υπηρεσίες του 

Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας. Έχουν ήδη δοθεί προς τούτο σχετικές 

οδηγίες στο Διευθυντή του Τμήματος." 

Απάντηση ημεοομηνίας 9 Αυγούστοv 1995 του Υπουογού Γεωργ ίας, Φvσικών 

Πόοων και Πεοιβάλλοντος κ. Κώστα ΠεtQίδη στην εQώτηση Στ'Δ' 607, tlμεQομη
νίας 8 Ιουνίου 1995, τοv Βοvλευτή εκλογικtίς περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα 

Φιλίπποu. 

"Σχετικά με το Οέμα της υδατοπρομήθειας της κοινότητας Γερίου, σας πληρο
φορώ τα ακόλουθα: 

Η κοινότητα Γερtου προμηθεύεται με πόσιμο νερό από αριθμό γεωτρήσεων 
που βρίσκονται στην περιοχή 'Καττο\ίδκια'. 

Λόγω της έλλειψης νερού που παρατηρήθηκε στο παρελθόν, η κοινότητα 

Γερίου συνδέθηκε με τον αγωγό Διποτάμου-Λευκωσίας, απ' όπου παρέχεται ποσό

τητα 300 κ.μ./ημέρα, μέσω της υδατοπρομήθειας Λατσιών. Επίσης, λόγω του 
προβλήματος που παρουσιάστηκε πρόσφατα στην ποιότητα του νερού που παρέ

χεται από τις γεωτρήσεις, έγινε νέα σύνδεση του αγωγού Διποτάμου-Λευκωσίας και 

παρέχεται επιπρόσθετη ποσότητα νερού. 

Για την αύξηση της παροχετευτικής ικανότητας του συστήματος αυτού, ετοιμά

στηκε νέα μελέτη για σύνδεσή του με αγωγό μεγαλύτερης διαμέτρου, έναντι δαπάνης 
ΩSΟΟ, η οποία διαβιβάστηκε στον Έπαρχο Λευκωσίας για έγκριση. 
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Όσον αφορά το Οέμα της σύνδεσης της κοινότητας με τον αγωγό Τερσεφάνον

Λενκωσίας, σας πληροφορώ ότι ακόμη δεν έχει εκπονηθεί η σχετική μελέτη και έτσι 

δεν είναι ακόμη γνωστή η δαπάνη που θα απαιτηθεί. Όταν η μελέτη ετοιμαστεί μαζί 

με τη σχετική εκτίμηση, Οα υποβληθεί στον Έπαρχο Λευκωσίας ως πρόεδρο τον 

ΣνμβονλLου Βελτιώσεως, για έγκριση από την κοινότητα. 

Το θέμα της καταβολής της δαπάνης για την εκτέλεση τον όλον έργον θα εξετα

στεί μετά την ετοιμασία και νποβολή της μελέτης από το Τμήμα Αναπτύξεως 

Υδάτων. " 

Απάντηση ημεQομηνίας 5 ΣεπτεμβQίου 1995 της Υπουcηού Παιδείας και Πολιτι
σμού κ. ΚλαίQης Αγγελίδου στην ε()ώτηση ΣΤ'Δ' 609, ημεQομηνίας 9 Ιουνίου 
1995, του Κοινοβουλευτικού ΕκπQοσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη Χατζηδημητοίον. 

"Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού επιθυμεί να διευκρινίσει ότι, με βάση 

τα στοιχεία που έχει στη διάθεσή του, ο αριθμός των μαθητών τον Δημοτικού 

Σχολείου Λυθροδόντα τη σχολική χρονιά 1995-96 Οα ανέλθει στους 280 περίπου, 
ενώ στα επόμενα χρόνια θα σημειώσει σημαντική σταδιακή μείωση. 

Παρ' όλα αυτά καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για αναβάθμιση τον 

σχολείου τόσο από κτιριακής όσο και από εκπαιδευτικής πλευράς. Αναφορικά με 

το σχολικό χώρο σημειώνεται ότι τα τελευταία χρόνια καταβλήθηκε συστηματική 

προσπάθεια για συντήρηση τον σχολείον, η οποία έχει αποδώσει πολύ ικανοποιη

τικά αποτελέσματα. Παράλληλα έγινε εγκατάσταση κεντρικής θέρμανσης, κατα

σκευή τοίχων αντιστήριξης, ανακατασκευή της περίφραξης, επίστρωση τον γηπέδου 

και κατασκευή γηπέδον καλαθόσφαιρας επιστρωμένου με ασφαλτικό νλικό. 

Στα πλαίσια των προϋπολογισμών για το 1995 έχει εγκριθεί πρόγραμμα περαι
τέρω βελτιώσεων, όπως η διαμόρφωση των αποχωρητηρίων προσωπικού, η 

ανέγερση κυλικείου και αποθήκης, καθώς και η επέκταση των κερκίδων του γηπέδου. 

Οι διαδικασίες υλοποίησης των βελτιώσεων αυτών βρίσκονται σε προχωρημένο 

στάδιο και πολύ σύντομα αναμένεται η έναρξη των σχετικών κατασκευαστικών 

εργασιών. 

Παράλληλα το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει υιοθετήσει το αίτημα 

για επέκταση του σχολικού χώρον και για το σκοπό αυτό προβαίνει στις απαραί

τητες ενέργειες. 

Για την εκπαιδευτική αναβάθμιση τον σχολείου το Υπουργείο Παιδείας και 

Πολιτισμού προβαίνει ήδη σε σχετική μελέτη και αξιολόγηση, ώστε να καταστεί 

δυνατή η εξεύρεση των πιο ικανοποιητικών λύσεων." 

Απάντηση ημεοομηνίας 4 Σεπτεμβοίου 1995 του Υπουογού Γεωογίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετοίδη στην ερώτηση Στ' Δ' 610, ημερομη
νίας 9 Ιουνίου 1995, τον Κοινοβουλευτικού Εκποοσώπου του Σοσιαλιστικού 
Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίον. 

"Σχετικά με το θέμα κατασκευής φράγματος στον ποταμό Πεδιαίο, παραθέτω 

τα πιο κάτω: 

Στον ποταμό Πεδιαίο, στην περιοχή 'Μούλος' παρά το Πολιτικό, προγραμμα. 

τίζεται να κατασκευαστεί εμπλουτιστικό φράγμα χωρητικότητας 2 εκ. κ. μ. νερού. 
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Με την κατασκεuή τοu εν λόγω φράγματος θα επιτuγχάνεται ο εμπλοuτισμός 

των υδροφόρων στρωμάτων και η κάλυψη, μέσω άντλησης, υδρεuτικών και αρδεu
τικών αναγκών της εuρύτερης περιοχής. 

Συμπληρώθηκε ήδη η προκαταρκτική μελέτη του έργοu και αρχίζει σύντομα η 

οριστική μελέτη, με στόχο την ολοκλήρωσή της και την περίληψη του έργου στις 

προτάσεις για τους προtJπολογισμούς 1997. 

Σε μεταγενέστερο στάδιο, αν οι σuνθήκες το επιτρέψουν, θα μελετηθεί και η 

δuνατότητα εκτροπής νερού από τον εν λόγω ποταμό στο υφιστάμενο φράγμα 

Αθαλάσσας, χωρητικότητας 0,7 εκ. κ.μ., με απώτερο στόχο τη διατήρηση νερού μέσα 
σ' αυτό καθ' όλη τη διάρκεια τοu έτους για ψuχαγωγικούς και οικολογικούς 

σκοπούς." 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1995 της Υπουργο-ύ Παιδείας και Πολιτι
σμο-ύ κ. Κλαίρης Αγγελίδοv στην ερώτηση Σ'f'Δ' 612, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 
1995, του Κοινοβουλευτικο-ύ Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

"Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού επιθuμεί να διεuκρινίσει ότι τα 

τελευταία χρόνια έχει προβεί σε μια πραγματικά αξιόλογη αναβάθμιση των 

κτιριακών εγκαταστάσεων του Δημοτικού Σχολείοu Αγίας Μαρίνας Ξuλιάτου, η 

οποία και συνεχίζεται. Στα πλαίσια αuτά μπορεί να ενταχθεί και η πολύ πρόσφατη 

εγκατάσταση στο σχολείο σuστήματος κεντρικής Οέρμανσης. 

Το θέμα της περίφραξης τοu χώροu αφορά ένα πολύ μικρό μέρος που 

βρίσκεται μπροστά από τις παλιές αίθοuσες. ΊΌ πρόβλημα δημιοuργήθηκε πολύ 

πρόσφατα με την κατεδάφιση από τις κοινοτικές αρχές του τοίχου αντιστήριξης ποu 

υπήρχε στο χώρο εκείνο, ο οποίος κρίθηκε επικίνδυνος για την ασφάλεια των 

παιδιών. Η περίφραξη έπρεπε και θα μπορούσε ήδη να είχε γίνει από τις τοπικές 

αρχές, δεδομένοu του πολύ χαμηλού κόστους ποu συνεπάγεται. Τα αιτήματα για 

κατασκεuή τοίχου αντιστήριξης και ολοκλήρωσης του πεζοδρομίου μέχρι την είσοδο 
του σχολείου έχουν σημειωΟεί για μελλοντικό προγραμματισμό. 

Α ναφορικά με την κατεδάφιση των δύο παλιών αιθουσών και την κατασκευή 

νέων, θέση του Υποuργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι ότι το έργο αuτό δεν 

αποτελεί άμεση προτεραιότητα, λαμβανομένων uπόψη των οικονομικών δεδομένων 

του κράτους και των αναγκών στέγασης των μαθητών που uπάρχουν oz παγκύποια 
κλίμακα, και ως εκ τούτου μπορεί να uλοποιηΟεί και σε κατοπινό στάδιο." 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιοvλίου 1995 του Υπουργο-ύ Γεωρrίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 614, ημερομηνίας 
9 Ιουνίου 1995, τοv Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικο-ύ 

Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

''Αναφορικά με τη δημLΟυργία κτηνοτροφικής ζώνης στην Αγία Μαρίνα 

Ξυλιάτου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ερώτηση του κ. Χατζηδημητρίοu αφορά κατά πάσαν πιθανότητα τη 
δημιοuργία κτηνοτροφικής περιοχής και όχι ζώνης, αφού κτηνοτροφική 

ζώνη υπάρχει στην περιοχή της πιο πάνω κοινότητας. 

2. Είναι γεγονός ότι είχε εξευρεθεί έκταση για δημιουργία κτηνοτροφικής 

. . 

' -
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περ~οχής η οποία εtχε οριοθετηθεί από το Τμήμα Κτηματολογίου και 

Χωρομετρtας. Η όλη διαδικασία όμως δεν προχώρησε, γιατί το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως έ<rεQε ένσταση, με την αιτιολογία ότι η εν 

λόγω έκταση ήταν πολύ κοντά στην οικιστική ζώνη. 

3. Οι προσπάθειες για εξεύρεση άλλης τοποθεσίας για δημιουργία κτηνοτρο
φικής περιοχής στην Α γ ία Μαρί να Ξυλιάτου συνεχίζονται. Ήδη, ο κο ι νο

τάρχης του χωρ~ού ειδοποίησε το αρμόδιο τμήμα του Υπουργείου αυτού 

ότι έχει καταρχάς εξεύρει νέα τοποθεσία. 

4. Στις προτάσεις μας για τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1996 έχουμε 
περιλάβει πρόνοια για τη δημιουργία κτηνοτροφικής περ~οχής στην Α γ ία 

Μαρίνα Ξυλιάτου." 

Απάντιιση ημεοομηνίας 21ης Ιονλίον 1995 τον Υπονογο\ι 'Αμννας κ. Κώστα 

Ηλιάδη στιιν εοώτηση ΣΊ''Δ' 615, ημερομηνίας 9 Ιοννίον 1995, τον Κοινοβονλεν
τικο\ι Εκποοσώπον τον Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημη

τοίον. 

"Σχετικά με το πεδίο βολής Ξιντούς, σας πληροφορώ ότ~ το πιο πάνω αναφε

ρόμενο πεδίο βολής δεν είναι πεδίο με την έννοια της περιορισμένης έκτασης και 
χρήσης, αλλά είναι χώρος μεγάλης έκτασης (6 τετραγωνικά χιλιόμετρα περίπου), ο 
οποίος χρησιμοποιείται για εκπαίδευση, ασκήσεις με πραγματικά πυρά, καταυλισμό 

και πεδίο βολής με ελαφρά και βαρέα όπλα. 

Το ΓΕΕΦ, μετά από οδηγίες του Υπουργείου Άμυνας και με στόχο την επαύ

ξηση των μέτρων ασφάλειας κατά τη διάρκεια ασκήσεων με πραγματικά πυρά και 
βολών, διεξήγαγε σχετική μελέτη και προώθησε την αλλαγή των ορίων της έκτασης 

που καταλαμβάνει το εν λόγω πεδίο, την τροποποίηση του άξονα βολής ώστε τα 

βλήματα να κατευθύνονται από βορειοδυτικά προς νοτιοανατολικά και ταυτόχρονα, 
μέχρι την εξεύρεση ασφαλούς τρόπου δ~εξαγωγής βολών με όλα τα όπλα, απαγό

ρευσε την εκτέλεση βολής με πολυβόλα 0,50, πυροβόλα 106 χιλ., φωτιστικά βλήματα 
και ρουκέτες 128 χιλ. πυροβολικού. 

Γ~α πληρέστερη ενημέρωση, σας γνωρίζουμε ότι το όλο Οέμα συζητήθηκε τόσο 

στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, μετά από σχετικό αίτημα που υποβλήθηκε από εκπρο

σώπους των επηρεαζόμενων κοινοτήτων, όσο και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Άμυνας, η οποία ζήτησε την υποβολή σημειώματος κω σχετικού τοπογραφικού 

σχεδίου στο οποίο να αναφέρονται τα ακόλουθα στοιχεία: 

(α) Σύνολο αναγκαίας έκτασης σύμφωνα με τα τροποποιημένα νέα όρια. 

(β) Έκταση στην οποία υπάρχει η πιθανότητα ύπαρξης μη εκραγέντων 

βλημάτων, η οποία σε πρώτο στάδιο θα επιταχθεί και στη συνέχεια θα 

απαλλοτριωθεί, ώστε για λόγους ασφάλειας να μην εισέρχονται σε αυτή 

ιδιώτες. 

(γ) Έκταση η οποία μπορεί να χρησιμοποιείται για σκοπούς εκπαLδευσης, 

αλλά ταυτόχρονα και για σκοπούς καλλιέργειας/βοσκής. 

(δ) Το είδος της ιδιοκτησίας (κρατ~κή, δασ~κή κτλ.). 

(ε) Κατά προσέγγιση η καλλιεργήσιμη και άγονη έκταση που περιλαμβάνεται 

στα νέα όρια του πεδίου. 

Ήδη το Υπουργείο Άμυνας, σε συνεργασία με το ΓΕΕΦ και το Τμήμα Κτημα-
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τολογίου και Χωρομετρίας, άρχισε την ετοιμασία του σχετικού σχεδίου, το οποίο θα 
υποβληθεί για ενημέρωσή σας μετά τη συμπλήρωσή του. 

Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφόρησή σας." 

Απάντηση ημερομι1νίας 8 Αυγούστου 1995 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Κυριάκου Χριστοφή στην ερώτηση Στ'Δ' 617, ημερομηνίας 
13 Ιοvνί.οv 1995, τον Βοvλεvτι1 εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοv κ. Κίκη 
Γιάγκου. 

"Σχετικά με την εκτέλεση των έργων υποδομής στο χώρο που προορίζεται για 
την επέκταση της βιομηχανικής περιοχής Φρενάρους, σας πληροφορώ πως το 

Υπουργείο μας προβαίνει ήδη στις αναγκαίες διαδικασίες για την εκπόνηση των 

κατασκευαστικών σχεδίων για τους δρόμους που προβλέπονται στο χώρο της 

επέκτασης, ως και για την ετοιμασία σχεδίων και προϋπολογισμών δαπάνης για τα 

δίκτυα ηλεκτροδότησης, οδικού φωτισμού, τηλεφωνοδότησης και παροχής νερού 

που θα εγκατασταθούν στον εν λόγω χώρο." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 1995 της Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Κλαίρης Αγγελίδοv στην ερώτησι1 ΣΤ'Δ' 618, ημερομηνίας 13 lovνίov 1995, 
του Βουλεvτι1 εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κί.κη Γιάyκοv. 

"1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το αίτημα για ανέγερση 

δεύτερου δημοτικού σχολείου στην κοινότητα Φρενάρους και έχει κατα
λήξει στο συμπέρασμα ότι αυτό δεν αποτελεί έργο άμεσης προτεραιό

τητας. 

2. Η θέση αυτή εδράζεται στο γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια ο αριθμός 
των μαθητών του σχολείου παραμένει σταθερός, με μια πολύ μικρή κατ' 

έτος μάλιστα μείωση. Για τους μαθητές αυτούς εξασφαλίζεται ικανοποιη

τική στέγαση στους διαθέσιμους χώρους. Με την προωθούμενη μάλιστα 

στα πλαίσια του Προ-ϋπολογισμού Αναπτύξεως του 1995 ανέγερση μιας 
αίθουσας διδασκαλίας, το σχολείο θα διαθέτει επιπλέον δύο ειδικές 
αίθουσες για εξυπηρέτηση των ποικίλων εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων 

του. Σε περίπτωση που παρατηρηθεί μικρή αύξηση στον αριθμό των 
τμημάτων, αυτή μπορεί να αντιμετωπιστεί προσωρινά με τη χρησιμο

ποίηση των ειδικών αιθουσών. 

3. Παράλληλα, πέρα από την εξασφάλιση των αναγκαίων στεγαστικών 

χώρων, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προβαίνει σε όλες τις 
απαραίτητες ενέργειες για συντήρηση και βελτίωση των υφιστάμενων 

εγκαταστάσεων, ώστε να εξασφαλίζεται η ομαλή και απρόσκοπτη 
λειτουργία του σχολείου." 

Απάντι1ση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 1995 τον Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδιt στην ερώτηση Στ'Δ' 624, ημερομη
νίας 14 Ιοvνί.ον 1995, τον Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου τον Σοσιαλιστικού 
Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίοv. 

"Σχετικά με την υδατοπρομήθεια Κοκκινοτριμιθιάς, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1. Η τελευταία γεωτρητική δραστηριότητα του αρμόδιου τμήματος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στην περιοχή Κοκκινο

τριμιθιάς ήταν το Ι 990, οπότε ανορύχθηκε η γεώτρηση με αρ. 69/90 προς αντικατά
σταση της γεώτρησης με αρ. 114/82, για κάλυψη υδρευτικών αναγκών της Λευκω-
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σίας. Ένα χρόνο νωρίτερα, το 1989, ανορύχθηκε άλλη επιτυχής γεώτρηση η οποία 
χρησιμοποιείται για ύδρευση της κοινότητας Κοκκινοτριμιθιάς . 

2. Το αίτημα της κοινότητας για αποδέσμευση των γεωτρήσεων από τις οποίες 
αντλείται νερό για ικανοποίηση των υδρευτικών αναγκών της Λευκωσίας δυστυχώς 

δεν μπορεί να ικανοποιηθεί στο παρόν στάδιο. Το όλο θέμα θα επανεξεταστεί. το 

1997, μετά τη συμπλήρωση του διυλωτηρίου νερού Τερσεφάνου, από το οποίο θα 
μεταφέρονται ικανοποιητικές ποσότητες νερού στην πρωτεύουσα. 

3. Η κοινότητα Κοκκινοτριμιθιάς δεν αντιμετωπίζει επί του παρόντος 

πρόβλημα ύδρευσης. Σε περίπτωση όμως που Οα παρουσιαστεί τέτοιο πρόβλημα 

εντός του θέρους, αυτό θα αντιμετωπιστεί άμεσα και αποτελεσματικά από τις αρμό
διες κυβερνητικές υπηρεσίες." 

Απάντηση ημεοομηνίας 6 ΣεπτεμβQίοv 1995 της Υποvογοiι Παιδείας και Πολιtι
σμοiι κ. Κλαίρης Αγγελίδοv στην εQώτηση ΣΤ'Δ' 625, ημεοομηνίας 27 Ιοvνίοv 
1995, τοv Κοινοβοvλεvτικοiι Εκπροσώποv τοv Σοσιαλιστικοiι Κόμματος ΕΔΕΚ 

κ. Τάκη Χατζηδημητοίοv. 

'Ή ίδρυση γυμνασίου στην κοινότητα ΚοκκινοτριμιΟιάς, που έχει μια κεντρική 

θέση μεταξύ πολλών κοινοτήτων της περιοχής, ήταν από καιρό μέσα στους στόχους 

του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, εφόσον ο αριθμός των μαθητών των 

δημοτικών σχολείων των κοινοτήτων της περιοχής το επιτρέπει. Κατά τη σχολική 

χρονιά 1994-95 φοιτούσαν 445 μαθητές και μαθήτριες στις τρεις τελευταίες τάξεις 
των δημοτικών σχολείων των κοινοτήτων της περιοχής, όπως δεί.χνει ο πίνακας Ι. 

ΠΙΝΑΚΑΣ 1 

Μαθητικός πληθυσμός στα δημοτικά σχολεία 

ΚΟΙΝΟΤΗΤΑ Α ' 8 ' r• Δ ' Β ' ΣΤ ' 

-r.άξη "tάξη -r.άξη -r.άξη "tάξη "tάξ η 

JtΟ)()( Ι..νοτ.ρ ι.μ ι. θι.ά 57 5 3 48 64 6 2 58 
Αγ. Τρι.μι.θ ι.ά<; 20 2 8 21 27 18 17 
ΠολΙ.ομt-r.οχο 74 80 7l 70 62 6 7 

151 161 140 161 142 14 2 

Όπως φαίνεται από την εξέλιξη του μαθητικού πληθυσμού των δημοτικών 
σχολείων των κοινοτήτων της περιοχής, λαμβανομένων υπόψη και των αντίστοιχων 

ποσοστών ροής, με δυσκολία συγκεντρώνεται ο αριθμός των 432 μαθητών, αριθμός 
που είναι κάτω του ελάχιστου που απαιτείται για να γίνει εισήγηση για ίδρυση νέου 

γυμνασίου στην περιοχή. Στον πίνακα JI φαίνεται η εξέλιξη του μαΟητικού πληθυ

σμού μέχρι το σχολικό έτος 2000-2001. 

Π ΙΝΑΚΑΣ Η 

Εξέλιξη μαθητικού πληθυσμού στο Γυμνάσιο Κοκκινοτριμιθιάς 

Σχολ1.1<ή Χρον1.ά 1995-96 1996-97 1997-98 1998- 99 1999-20 00 2000 -2 001 

Τάξ η Μaθ. Τμ. Μaθ . Τμ. Μοθ . τμ. Μaθ. τμ. Μaθ. Τμ . Μaθ. Τμ. 

Α ' 141 5 141 5 160 5 13 9 5 160 5 150 5 
Β ' 103 3 140 5 140 5 156 5 136 4 156 5 
r· -- - 99 3 132 4 137 4 15 0 5 131 4 

ΣΎΝΟΛΟ 244 8 380 13 432 14 4 32 14 44 6 14 437 14 
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Σημ. 1: Οι αριθμοί των μαθητών του πίνακα JJ προέκυψαν ύστερα από πολλα-
πλασιασμό των αριθμών του πίνακα Ι με τα ποσοστά ροής, που είναι: 

Από Στ' Δημοτικού στην Α' Γυμνασίου με 99,4% 

Από Α' Γυμνασίου στη Β' Γυμνασίου με 97,75% 

Από Β' Γυμνασίου στη Γ' Γυμνασίου με 96%. 
Σημ. 2: Ο αριθμός των τμημάτων προέκυψε ύστερα από διαίρεση του αριθμού 

των μαθητών του πίνακα Η με τον αριθμό 30,56, που είναι ο παγκύπριος μέσος όρος 
μαθητών για κάθε τμήμα. 

Είναι βέβαια ορθό αυτό που αναφέρει ο aξιότιμος κύριος Βουλευτής, ότι 
δηλαδή θα δημιουργηθούν καλύτερες ευκαιρίες εκπαίδευσης στα παιδιά της 
περιοχής από την ίδρυση του γυμνασίου Κοκκινοτριμιθιάς και θα προκύψει επίσης 

μια χρήσιμη αποκέντρωση και ανακούφιση στα "βεβαρημένα" γυμνάσια της Λευκω
σίας. Εντούτοις, οι αριθμοί δεν επιτρέπουν την ίδρυση γυμνασίου στην Κοκκινοτρι

μιθιά. 

Τεράστιο πρόβλημα υπάρχει στην περιοχή Μακεδονί. τισσας, Έγκωμης και 

Αρχαγγέλου και είναι προτιμότερη η δημιουργία γυμνασίου στην περιοχή αυτή." 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίοtι 1995 τοtι Υποtιργού Εξωτερικών κ. Αλέκοtι 
Μι-χαηλίδη στην ερώτηση ΣΊ''Δ' 628, ημερομηνίας 15 Ιοtινίοtι 1995, τοtι Κοινο
βοtιλεtιτικού Εκπροσώποtι τοtι Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδη

μητρίοtι. 

'Το Υπουργείο Εξωτερικών δεν έχει χειριστεί θέμα διατήρησης της ελληνικής 

γλώσσας και παράδοσης των εξισλαμισθέντων Κρητών της Χαμιντιέ, δεδομένου ότι 
μέχρι σήμερα κανένα αίτημα για τέτοια συμπαράσταση ή βοήθεια δεν έχει ληφθεί 
από υπηρεσίες, οργανώσεις ή κατοίκους της Χαμιντιέ. 

Τονίζεται εξάλλου ότι η Κύπρος διατηρεί εξαίρετες σχέσεις με την κυβέρνηση 
και το λαό της Συρίας." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αtιγούστοtι 1995 τοtι ΥποtιρΎού ΓεωρΎίας, Φtισικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΊ''Δ ' 629, ημερομη
νίας 19 Ιοννίοtι 1995, τοtι Βοtιλεtιτή εκλοΎικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιαννάκη 
Αγαπίοtι. 

"Όσον αφορά το π(>ώτο ερώτημα, σας πληροφορώ ότι δεν έχει διεξαχθεί περι

βαλλοντική ή άλλη μελέτη για τις συνέπειες στην υγεία των κατοίκων του χωριού 

και στο περιβάλλον από την ύπαρξη στη γύρω περιοχή βιομηχανικών, λατομικών 

και κτηνοτροφικών δραστηριοτήτων. 

Για το ερώτημα (β), αρμόδιο να απαντήσει είναι το Υπουργείο Εσωτερικών, 

προς το οποίο κοινοποιείται η ανωτέρω επιστολή σας. 

Το θέμα (γ) αφορά το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού." 

Απάντιιση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίοtι 1995 τον ΥπονρΎού Σtιγκοινωνιών και 
Έργων κ. Αδάμοv Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΊ''Δ' 633, ημερομηνίας 22 Ιοtινίον 
1995, τοtι Βοtιλεvτή εκλΟΎικής περιφέρειας Πάφοtι κ. Γιαννάκη Ομήροtι. 

"Σχετικά με το χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του δρόμου Πάφου- Μαραθού
ντας - Επισκοπής, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

α) Ο δρόμος Πάφου- Μαραθούντας- Επισκοπής βελτιώνεται σταδιακά στα 

.. 

πλαίσια του ΠροUπολογισμού Αναπτύξεως. Στο παρόν στάδιο προω- -. 
Οείται η βελτίωση τμήματος μήκους επτακόσιων μέτρων παρά τη Μαρα-
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θούντα. Στο τμήμα αυτό έχουν ήδη συμπληρωθεί τα χωματουργικά και 
τέλος Αυγούστου θα αρχίσουν οι εργασίες κατασκευής του οδοστρώ
ματος. Τα σχετικά συμβόλαια υπογράφηχαν στις 24 rουλίου 1995, έναντι 
ποσού ί46.682. 

β) Παράλληλα, έχουν ζητηθεί προσφορές για τη βελτίωση πρόσθετου 
τμήματος μήκους 2 χμ. μεταξύ Μαραθούντας και Επισκοπής, οι οποίες 
λήγουν στις 15 Σεπτεμβρίου 1995. Οι εργασίες αναμένεται να αρχίσουν 

περί τα τέλη του 1995 και να συμπληρωθούν μέσα στο 1996, έναντι 
δαπάνης ί350.000. 

γ) Για τη συμπλήρωση ολόκληρου του δρόμου μέχρι την Επισκοπή υπολεί
πεται πρόσθετο τμήμα μήχους 4,5 χμ. Το Τμήμα Δημόσιων Έργων 

προγραμματίζει την πλήρη βελτίωση του δρόμου μέσα στα επόμενα τρία
τέσσερα χρόνια, νοουμένου ότι θα εγκρίνονται τελικά οι αναγκαίες 
πιστώσεις . 

δ) Σημειώνεται επίσης ότι στο φετινό Προϋπολογισμό Αναπτύξεως υπάρχει 

πρόνοια !:170.000, ενώ για το έργο αυτό στις προτάσεις του Υπουργείου 
για τον καταρτισμό του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως του 1996 έχει 
περιληφθεί ποσό !:320.000 για συνέχιση των εργασιών." 

Απάντηση ημεοομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουcryού Γεωcryίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετοίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 636, ημερομη
νίας 28 Ιουνίου 1995, του Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας 
κ. Ρήνας Κατσεl.λή. 

"Σχετικά με το θέμα των παράνομων λατομείων και των λατομικών ζωνών, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Ποια μέτρα λαμβάνονται για να μη λειτουργούν λατομεία χωρίς άδεια 

Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την απόφασή του με αριθμό 40.491 και 
ημερομηνία 26 Ιανουαρίου 1994, υιοΟέτησε τη λήψη σειράς μέτρων για 
επίλυση των παρουσιαζόμενων προβλημάτων στη βιομηχανία παραγωγής 

αδρανών υλικών. Μεταξύ των μέτρων αυτών ήταν ο τερματισμός 
λειτουργLας των παράνομων μονάδων παραγωγής και διάθεσης λατο

μικών υλικών. Προς άμεση και αποτελεσματική εφαρμογή του μέτρου το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, σε συνεργασία 

με το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ετοίμασε τροποποιητικό νομο

σχέδιο του περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου και Κανο
νισμών, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 6 Ιουλίου 
1995 (Αρ. Απ. 42.791) και κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 
8 Αυγούστου 1995 για ψήφιση και εφαρμογή. 
Με το νομοσχέδιο αυτό επιδιώκεται η αποτελεσματική πάταξη της παρά

νομης εξόρυξης και εμπορίας λατομικών υλικών, μέσω αυστηρότερων 
ποινών και αποτρεπτικών μέτρων. Μεταξύ άλλων, προβλέπεται η κατά

σχεση και κατακράτηση των λατομικών υλικών που εξορύσσονται παρά
νομα, όπως και των μηχανημάτων που χρησιμοποιούνται για το σκοπό 
αυτό, μέχρι την εκδίκαση της υπόθεσης από το δικαστήριο. 

β) Ποια μέθοδος έχει υιοθετηθεί για την αναθεώρηση των λατομικών ζωνών 

παγκύπρια, σύμφωνα με τα σημερινά δεδομένα και τις ανάγκες της οικο

δομικής βιομηχανίας 

Ο καθορισμός και η αναΟεώρηση των λατομικών ζωνών εμπίπτουν στην 
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αρμοδιότητα της Πολεοδομικής Αρχής, προς την οποία διαβιβάζεται η 

παρούσα επιστολή για να δοθούν οι ζητούμενες πληροφορίες. Γενικά 

όμως ο καθορισμός και η αναθεώρηση των λατομικών ζωνών γίνονται 

από την Πολεοδομική Αρχή σε στενή συνεργασία με τα αρμόδια τμήματα 

και υπηρεσίες του Υπουργείου αυτού." 

Απάντηση ttμερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 642, ημερομη
νίας 6 Ιουλίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αριστο

φάνrt Γεωργίου. 

"1. Για τον περιορισμό των αδέσποτων σκύλων στις ακριτικές περιοχές και 

ιδιαίτερα μέσα στη ζώνη που ελέγχεται από την Ειρηνευτική δύναμη, οι 

Κτηνιατρικές Υπηρεσίες συνεργάζονται με τα Ηνωμένα Έθνη και εφαρ

μόζουν πρόγραμμα εξόντωσης αδέσποτων σκύλων που έρχονται από τις 

κατεχόμενες περιοχές. Ο έλεγχος των αδέσποτων σκύλων σε όλες τις 

άλλες περιοχές εμπίπτει στην αρμοδιότητα της αστυνομίας των δημο

τικών αρχών, των συμβουλίων βελτιώσεως και των κοινοτικών αρχών. 

Όπου υπάρχει πρόβλημα εχινόκοκκου, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 

ζήτησαν από το Υπουργείο Εσωτερικών εκτός από τους υπαλλήλους της 

Υπηρεσίας Θήρας να εξουσιοδοτούν και άλλα πρόσωπα για ενίσχυση των 

συνεργείων ελέγχου των αδέσποτων σκύλων στις περιοχές αυτές. 

2. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος δεν έχει 

οποιοδήποτε σχέδιο αποζημίωσης των κτηνοτρόφων που υφίστανται 

ζημιές από αδέσποτους σκύλους. 

3. Αναφορικά με τη λήψη μiτρων από τους ίδιους τους κτηνοτρόφους για 

αυτοπροστασία των κτηνοτροφικών τους μονάδων από αδέσποτους 

σκύλους, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες στις περιπτώσεις αυτές συστήνουν 

προς το Υπουργείο Εσωτερικών την εξουσιοδότησή τους." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουργού Εργασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτησιt ΣΤ'Δ' 661, ημερομη
νίας 11 Ιουλίου 1995, του Βουλευτή εκλογικιjς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

"Ύστερα από διάβημα του προσωπικού του Επαρχιακού Γραφείου Εργασίας 

Πάφου στις 30.5.94 δόθηκαν οδηγίες στους Επαρχιακούς Λειτουργούς Ευημερίας 
και Εργασίας, που συστεγάζονται στο ίδιο κτίριο, να εξεύρουν άλλο κατάλληλο 

κτίριο για μεταστέγαση. Παράλληλα, εξασφαλίστηκε η σχετική έγκριση από το 

Υπουργείο Οικονομικών. 

Κτίριο που εξευρέθηκε αρχικά και κρίθηκε κατάλληλο δεν ενοικιάστηκε, γιατί 

ο ιδιοκτήτης του το πώλησε σε τρίτο πρόσωπο. Ενόψει της εξέλιξης αυτής συνεχί

στηκε η αναζήτηση λύσεως του προβλήματος, που είχε ως κατάληξη την παραμονή 

του Επαρχιακού Γραφείου Εργασίας στην πολυκατοικία που τώρα στεγάζεται, αφού 

τοποθετηθούν συσκευές κλιματισμού και ενοικιαστεί πρόσθετος χώρος. Οι συσκευές 

κλιματισμού, έχουν ήδη τοποθετηθεί.. ενώ συνεχίζεται η συρμάτωσή τους και αναμέ-

'• 
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νεται από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου η παραχώρηση πρόσθετου φορτίου. 

Όσον αφορά τον πρόσΟετο χώρο, έγιναν τα σχέδια εσωτερικού διαχωρισμού των 

γραφείων και ευρίσκονται στο γραφείο των Δημόσιων Έργων για έλεγχο. 

Από τα πιο πάνω φαίνεται ότι το θέμα έχει τροχιοδρομηθεί και σύντομα 

αναμένεται να λυθεί οριστικά." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Στο Κεφάλαιο Δ' εκκρεμεί η συζήτηση της Έκθεσης της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Υγείας για το θέμα που αναφέρεται ως 'Ή λειτουργία των διυλιστηρίων 

πετρελαιοειδών στη Λάρνακα και οι πιθανές επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον και 

στην υγεία των ανθρώπων". 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου ήθελε να τοποθετηθεί επί του 

θέματος από την προηγούμενη συνεδρία. Αν δεν υπάρχει όμως άλλος ομιλητής, 

επειδή έχουμε τεράστιο όγκο εργασίας όσον αφορά το Κεφάλαιο Δ' και δεν μπορούν 

να εκκρεμούν οποιαδήποτε θέματα που έχουν ήδη συζητηθεί, θα παρακαλέσω τον 

κ. Χριστοδουλίδη να το κλείσει ή να θεωρηθεί ότι έχει κλείσει με την προηγούμενη 

αγόρευσή του. 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε από τη θέση μου. Έχει συμφωνηθεί σήμερα 

στην αρμόδια Επιτροπή ότι το θέμα μπορεί να θεωρηΟεί ομόφωνα κλειστό, αφού οι 

θέσεις όλων των πλευρών φαίνονται μέσα στην Έκθεση. Η απόφασή μας είναι να 

παρακολουθούμε στενά το όλο θέμα σε συνεργασία με την Εκτελεστική Εξουσία, 

ούτως ώστε και να προλαμβάνονται, αλλά και να διορΟώνονται κάποιες ανεπιΟύ

μητες καταστάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και τα πρακτικά της οποιασδήποτε συζήτησης και η Έκθεση θα αποσταλούν 

στο αρμόδιο Υπουργείο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, το επόμενο είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακο

λουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

αναφέρεται ως 'Ή πολιτική της απασχόλησης ξένων ε;τιστημόνων (εμπειρογνω

μόνων) από τις κρατικές υπηρεσίες και τους ημικρατικούς οργανισμούς". Είναι 

αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

Αν η Έκθεση είναι ομόφωνη και αν δεν έχετε ένσταση, να θεωρηθεί αναγνω

σθείσα και αν ο κ. Χρυσοστόμου επιθυμεί να ανοίξει το θέμα, να το ανοίξει, άλλως 

να αναβληθεί για την επόμενη συνεδρία. Λοιπόν, η Έκθεση θεωρείται αναγνω

σθείσα. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΕΩΣ 

ΣΧΕΔΙΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΑΠΑΝΩΝ ΠΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤ ΑΙ ΩΣ 'Ή ΠΟΛlτΙΚΗ ΤΗΣ ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗΣ ΞΕΝΩΝ 

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΩΝ (ΕΜΠΕΙΡΟΓΝΩΜΟΝΩΝ) ΑΠΟ ΤΙΣ ΚΡΑτΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΗΜΙΚΡΑτΙΚΟΥΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥΣ" 

Παρόντες: 

Χρίστος Πουργουρίδης, Πρόεδρος 

Σωκράτης Χάσικος 

Αντώνης Καράς 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Α. ΕΙΣΑΓΩΓΉ 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Αρωτοφάνης Γεωργίου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Το υπό αναφορά θέμα εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρα

κολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών σε έξι συνε

δρίες της που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ Μαίου του 1994 και Μαίου του 1995. 

Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 

Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγ

γελέα της Δημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι εκείνων των φορέων και υπηρεσιών 

του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα που η παρουσία τους κρίθηκε αναγκαία για την 

ορθή ενημέρωση της Επιτροπής πάνω στο όλο θέμα. Ειδικότερα, εξέθεσαν τις θέσεις 

τους ενώπιον της Επιτροπής εκπρόσωποι του Γραφείου Προγραμματισμού, των 

Υπουργείων Συγκοινωνιών και Έργων, Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλο

ντος, Εσωτερικών και Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς επίσης και εκπρόσωποι του 

ΕΤΕΚ, της Κυπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως και του Κυπριακού Συνδέσμου 

Συμβούλων Επιχειρήσεων. Ενώπιον της Επιτροπής κατατέθηκαν επίσης γραπτά 

υπομνήματα και πληροφορίες που ζητήθηκαν στο στάδιο της μελέτης του όλου 

θέματος. 

Β. ΕΓΓΡΑΦΗ ΤΟΥ θΕΜΑΤΟΣ- θΕΣΗ ΕΙΣΗΓΗΤΗ 

Το υπό αναφορά θέμα γράφτηκε για αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή 

απ.ό το Βουλευτή κ. Άριστο Χρυσοστόμου το Νοέμβριο του 1993. Στην πρώτη συνε
δρία της Επιτροπής για εξέταση του θέματος, που πραγματοποιήθηκε το Μάιο του 
1994, ο κ. Χρυσοστόμου, αναλύοντας την κυπριακή πρακτική στην εργοδότηση 
ξένων εμπειρογνωμόνων από το 1960 μέχρι σήμερα, τα προβλήματα που έχουν 
δημιουργηθεί, τις συνέπειες για τον τόπο, καθώς και την πρακτική που θα πρέπει 

κατά τη γνώμη του να εφαρμόζεται στον τομέα αυτό, αναφέρθηκε στα ακόλουθα 

επιμέρους θέματα: 

(α) Κυπριακή πρακτική στην εργοδότηση ξένων συμβούλων από το 1960 
μέχρι σήμερα 

Αμέσως μετά την εγκαθίδρυση της κυπριακής ανεξαρτησίας και την 

έναρξη της εφαρμογής των πενταετών σχεδίων αναπτύξεως, στα οποία 

περιλαμβάνονταν και αναπτυξιακά έργα σε τομείς όπου το υπάρχον τότε 

ανθρώπινο δυναμικό ήταν αριθμητικά μικρό, άπειρο και ανειδίκευτο 

(τομείς των υδάτων, των συγκοινωνιών, της γεωργίας κ.λπ.), η χρήση 

ξένων συμβούλων-μηχανικών ή άλλων ειδικών από την κυβέρνηση ήταν 

. 
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εκ των πραγμάτων ενδεδειγμένη για σκοπούς εφαρμογής των διάφορων 

αναπτυξιακών προγραμμάτων. τέτοια πρακτική για χρήση συμβούλων
μηχανικών διεθνών οργανισμών, εφαρμόστηκε στην περίπτωση της ετοι

μασίας κατά την περίοδο 1967-72 του ΠρογQάμματος Ανάπτυξης των 
Υδατικών Πόρων. όπου η όλη μελέτη έγινε από τεχνικούς του Τμήματος 

Αναπτύξεως Υδάτων υπό την καθοδήγηση συμβούλων της Οργάνωσης 

Τροφίμων και Γεωργίας των Ηνωμένων Εθνών. Η ίδια τακτική εφαρμό

στηκε ε;τίσης στην περίπτωση της μελέτης σκοπιμότητας του μεγάλου 

υδατικού έργου Χρυσοχούς και του Νότιου Αγωγού. 

{β) Κακή χρήση ξένων συμβούλων-μηχανικών 

Η ανάκληση ξένων συμβούλων-μηχανικών ή άλλου είδους ξένων εμπειρο

γνωμόνων δε γίνεται πάντοτε στα πλαίσια των κανόνων χρηστής διοί

κησης. ΑντίΟετα, η χρήση τέτοιων εμπειρογνωμόνων γίνεται συχνά κατά 

τρόπο που όχι μόνο δεν ανταποκρίνεται στις αρχές που τη δικαιολογούν 

(π.χ. μη ύπαρξη Κυπρίων στο απαιτούμενο επίπεδο, συμβατικές υποχρε

ώσεις κ.λπ.) αλλά και χωρίς ουσιαστική ανάγκη, για να εξυπηρετηθούν 

προφανώς διάφορες σκοπιμότητες. Αποτέλεσμα της τακτικής αυτής είναι 

να ξοδεύονται τεράστια ποσά για εργοδότηση ξένων, Κύπριοι τεχνικοί να 

παραμένουν άνεργοι ή να υποαπασχολούνται και να μην αποκτούνται οι 

αναγκαίες εμπειρίες από τους Κύπριους επιστήμονες. 

Ως ενδεικτικά παραδείγματα κακής χρήσης ξένων συμβούλων- μηχανικών 

μπορούν να αναφερΟούν ανάμεσα σ' άλλα και οι περιπτώσεις: 

- απασχόλησης ξένου συμβούλου-μηχανικού για περισσότερα από δέκα 

χρόνια στο Τμήμα Δημόσιων Έργων, χωρίς να έχει οποιαδήποτε ειδικό

τητα, 

- απασχόλησης ξένου συμβούλου-μηχανικού στο Τμήμα Αναπτύξεως 

Υδάτων για περισσότερα από οκτώ χρόνια σε θέση διεύθυνσης έργων, την 

οποία θα μπορούσαν να αναλάβουν Κύπριοι τεχνικοί, 

- εργοδότησης ξένων συμβούλων μηχανικών για απασχόληση σε θέματα 
υδατικής ανάπτυξης, χωρίς να έχουν την απαιτούμενη γνώση και 

εμπειρία της κυπριακής πραγματικότητας, 

- παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών από ξένο οίκο σε σχέση με την εγκα

τάσταση του κεντρικού συστήματος ελέγχου κυκλοφορίας (SCOOτ), θέμα 
με το οποίο ασχολήθηκε ειδικά η Επιτροπή Ελέγχου. 

(γ) Περιπτώσεις μελετών ξένων εμπειρογνωμόνων που α.ι-τ:οδείχτηκαν ζημιο
γόνες 

Πέρα από την αχρείαστη σε πολλές περιπτώσεις μετάκληση ξένων εμπει

ρογνωμόνων, υπήρξαν περιπτώσεις που οι μελέτες τους αποδείχτηκαν 

ζημιογόνες για το κράτος. Τέτοιες περιπτώσεις αναφέρονται ενδεικτικά 

οι ακόλουθες: 

- Κοκκινοχώρια: Αγγλοι σύμβουλοι εισηγήθηκαν την κατασκευή 48 αντλιο
στασίων και δεξαμενών, ενώ αργότερα Κύπριοι εμπειρογνώμονες εισηγή

θηκαν την κατασκευή 16 μόνο αντλιοστασίων και δεξαμενών, με αποτέ
λεσμα να προκύψει εξοικονόμηση f:4 εκ. 

f:ι 
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Δρόμος Λεμεσού-Πάφου: ο σχεδιασμός του έργου που έγινε από τεχνική 

ομάδα του Τμήματος Οδοποιίας παραγνωρίστηκε, αφού για το Lδιο έργο 

ανατέθηκε αργότερα η μελέτη σε ξένους εμπειρογνώμονες, γεγονός που θα 

στοιχίσει στο κράτος σοβαρό επιπρόσθετο κόστος. 

(δ} Δαπάνες για ανάθεση μελετών σε εμπειρογνώμονες εκτός των κρατικών 

υπηρεσιών 

Από σχετική έρευνα που διεξήχθη από τον εισηγητή του θέματος σε συνερ

γασία με την Ερευνητική Μονάδα της Βουλής και με βάση τα στοιχεία 
που συγκεντρώθηκαν σε ό,τι αφορά το ύψος των δαπανών, σχετικά με την 

ανάθεση μελετών σε εμπειρογνώμονες εκτός των κρατικιί>ν υπηρεσιών, 

προκύπτουν τα ακόλουθα: 

Κρατικές Υπηρεσίες 

(i) Για την περίοδο 1989-1992 οι πραγματικές δαπάνες που αφορούν 
την ανάθεση μελετών σε εμπειρογνώμονες ανήλΟαν σε ±:8.782.099. 
Για την ίδια περίοδο δαπανήθηκαν επιπρόσθετα f:496.570 για 

μελέτες που ανατέθηκαν στην Τράπεζα Αναπτύξεως. 

(ii) Για τα έτη 1993 και 1994 οι εγκεκριμένες δαπάνες που πηγάζουν 
από το άρθρο 631 "Δικαιώματα Εμπειρογνωμόνων" του Τακτικού 
Προϋπολογισμού και του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως ήταν για 

το 1993 ±:2.197.095 και για το 1994 ί Ι. 774.500 

(iii) Πέρα από τα ποσά που περιλαμβάνονται στο άρθρο 631 των προί!
πολογισμών και αφορούν την παροχή υπηρεσιών εμπειρογνω

μόνων, συμπεριλαμβάνονται επίσης για τον ίδιο σκοπό σε άλλα 

άρθρα των προϋπολογισμών σχετικές δαπάνες που για την περίοδο 

1989-1992 υπολογίζονται ετήσια γύρω στο ί ι .716.888. 

Ημικρατικοί Οργανισμοί 

Οι πραγματικές δαπάνες των ημικρατικών οργανισμών για υπηρεσίες 

εμπειρογνωμόνων ήταν για την περίοδο 1991- ι 993 ±:2.533.168, ενώ οι 
εγκεκριμένες δαπάνες για το 1994 για τον ίδιο σκοπό ήταν ίι.868.761. 

(ε) Παραγνώριση Κυπρίων εμπειρογνωμόνων 

Η πολιτική της χρησιμοποίησης ξένων εμπειρογνωμόνων έχει ως αποτέ

λεσμα την παραγνώριση των Κυπρίων επιστημόνων που, ενώ σε πολλές 

περιπτώσεις προσφέρουν με μεγάλη επιτυχία τις υπηρεσίες τους σε 

διεθνείς οργανισμούς, παραγνωρίζονται στον τόπο τους. Αυτό τους 

αναγκάζει να καταφεύγουν στο εξωτερικό, με αποτέλεσμα να χάνονται οι 

πολύτιμες γνώσεις τους με όλες τις συνεπακόλουΟες οικονομικές, πολι

τικές και άλλες δυσμενείς επιπτώσεις για τον τόπο. 

(στ) Εισήγηση 

Για όλους τους πιο πάνω λόγους, ο εισηγητής του θέματος ανέφερε πως 

είναι προς το συμφέρον της Κύπρου να προωθήσει, να αξιοποιήσει τους 

δικούς της συμβούλους και ειδικούς και να περιορίσει την εργοδότηση 

των ξένων εμπειρογνωμόνων σε εκείνες μόνο τις περιπτώσεις όπου πέραν 

πάσης αμφιβολίας οι Κύπριοι δεν μπορούν να ανταποκριθούν ικανοποιη

τικά. 
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Γ. θΕΣΕΙΣ ΠΟΥ ΕΚΦΡΑΣΥΗΚΑΝ Σ'fΗΝ ΕΠΙ'fΡΟΠΗ 

ι. Κυβερνητικές υπηρεσίες 

Οι εκπρόσωποι των υπηρεσιών του κυβερνητικού τομέα που παρευρέθηκαν 
στην Επιτροπή, σχολιάζοντας το υπό εξέταση θέμα, κατέθεσαν τα ακόλουθα: 

- Η χρησιμοποίηση στο παρελθόν σε μεγάλο βαθμό των υπηρεσιών ξένων 

εμπειρογνωμόνων οφειλόταν κυρίως στους σχετικούς όρους που έθεταν 
οι διεθνείς χρηματοδοτικοί οργανισμοί των διάφορων αναπτυξιακών 

έργων. 

- Υπήρξαν περιπτώσεις που οι υπηρεσίες ξένων εμπειρογνωμόνων παρέχο

νταν δωρεάν και αυτό στα πλαίσια των διάφορων προγραμμάτων για 
παροχή τεχνικής βοήθειας προς τr;ν κυπριακή κυβέρνηση. 

- Η χρησιμοποίηση από την κυβέρνηση ξένων συμβούλων γινόταν στις 

περιπτώσεις εκείνες που το επίπεδο των γνώσεων των Κυπρίων επιστη
μόνων δεν ανταποκρινόταν στις ανάγκες που απαιτούνταν. Με την 

πάροδο του χρόνου και την απόκτηση από τους Κυπρίους των αναγκαίων 
γνώσεων και εμπειριών η μετάκληση ξένων περιορίστηκε σημαντικά σε 

εκείνους μόνο τους τομείς όπου ήταν εκ των πραγμάτων επιβεβλημένη. 
Σχετική είναι και η τακτική που εφαρμόζεται σήμερα να ζητούνται 

προσφορές και από Κύπριους για τα διάφορα κυβερνητικά έργα. 

2. ΕΤΕΚ 

Ο εκπρόσωπος του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 

εξέφρασε τη δυσαρέσκεια του ΕΤΕΚ για το γεγονός ότι σε εποχές που η 

λιτότητα αποτελεί προτεραιότητα στη διακηρυγμένη πολιτική του 
κράτους ξοδεύονται σημαντικά ποσά για μελέτες ξένων εμπειρογνω

μόνων και μάλιστα κατά παράβαση της νομοθεσίας περί Επιστημονικού 
Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου που προδιαγράψει τις περιπτώσεις 

όπου κατ' εξαίρεση επιτρέπεται η άσκηση του επαγγέλματος της μηχα

νικής από ξένους. Τονίστηκε πρόσθετα ότι παρά τις τεράστιες επενδύσεις 
που δαπανούνται σε ξένο συνάλλαγμα για την εκπαίδευση Κυπρίων στο 
εξωτερικό, οι τελευταίοι τελικά στερούνται του δικαιώματος συμμετοχής 

σε εξειδικευμένες μελέτες, αφού δεν τους παρέχεται τέτοια ευκαιρία, με 
αποτέλεσμα να γίνεται τεράστια σπατάλη της επένδυσης αυτής και οι 
Κύπριοι επιστήμονες να μετατρέπονται σε ημιεπαγγελματίες και ημιεπι
στήμονες. Ο ίδιος εκπρόσωπος υποστήριξε τέλος ότι ο αποκλεισμός των 
Κυπρίων εμπειρογνωμόνων δεν είναι δίκαιο μέτρο ούτε και τιμά τη χώρα 
μας. γι' αυτό και πρέπει να εφαρμοστεί η τακτική της παροχής και σ' 

αυτούς της ευκαιρίας για συναγωνισμό. 

Από μέρους του ΕΤΕΚ κατατέθηκε στην Επιτροπή σχετικό έγγραφο στο 

οποίο αναφέρονται περιπτώσεις που ανατέθηκαν σε ξένους εμπειρογνώ

μονες μελέτες χωρίς να ακολουθηθεί η πρέπουσα διαδικασία προσφορών 

ή όπου αποδείχτηκαν εκ των υστέρων λάθη, με αποτέλεσμα την αύξηση 
της δαπάνης για τα συγκεκριμένα έργα. 

3. Κυπριακός Σύνδεσμος Συμβούλων Επιχειρήσεων 

Οι εκπρόσωποι του πιο πάνω Συνδέσμου υποστήριξαν ότι οι Κύπριοι 

σύμβουλοι έχουν σήμερα πολύ ψηλό επίπεδο που συγκρίνεται ευνοΊ:κά με 
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εκείνο των αλλοδαπών συμβούλων στους οποίους η κυβέρνηση αναθέτει 
διάφορες μελέτες, έχουν εκτεταμένη πείρα σε πολλά θέματα για τα οποία 

αναζητούνται υπηρεσίες αλλοδαπών συμβούλων και, ενώ αναλαμβάνουν 

τη διεξαγωγή μελετών για ενδιαφερόμενους από ξένες χώρες, η κυβέρνησή 
μας τους παραγνωρίζει. Υποστήριξαν επίσης ότι στις περιπτώσεις που 

κάποιες ειδικότητες δεν τις κατέχουν οι Κύπριοι σύμβουλοι και παρί
σταται ανάγκη ανάθεσης εργασίας σε αλλοδα.;τούς ειδικούς, τότε η 

ανάθεση πρέπει να γίνεται με τέτοιες προϋποθέσεις, ώστε να διασφαλί

ζεται ουσιαστική μεταφορά τεχνογνωσίας στους Κυπρίους. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν επίσης ότι η αξιοποίηση των ΚυπρLων 

συμβούλων είναι προς όφελος της κυπριακής οικονομίας, αφού αυτοί 
είναι σε Οέση να διεξάγουν ένα μεγάλο εύρος μελετών, γνωρίζουν τις 
κυπριακές συνΟήκες και οι εισηγήσεις τους είναι πιο εφαρμόσιμες, σε 

αντLΟεση με τους ξένους οι οποίοι αγνοούν τις τοπικές συνθήκες και 
συχνά οι εισηγήσεις τους είναι ανεφάρμοστες, με αποτέλεσμα να διορθώ

νονται εκ των υστέρων από Κυπρίους με επιπλέον οικονομική επιβά
ρυνση και καθυστερήσεις στην εφαρμογή. 

4. Κυπριακή Τράπεζα. Αναπτύξεως 

Εκ μέρους των εκ.ι-ιροσώπων της Κυπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως 
υποστηρίχθηκε ότι η πολιτική στήριξης των κυπριακών οίκων συμβούλων 

θα πρέπει να έχει ως κατευθυντήρια. αρχή ότι το διεθνώς αποδεχτό ως το 
άριστο αποτέλεσμα είναι το μέτρο σύγκρισης. Δηλαδή, να εμπερικλείει 

διαδικασίες που θα τείνουν να δημιουργήσουν διεθνώς ανταγωνιστικά 

γραφεία. συμβούλων. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι υπέβαλαν επίσης τις ακόλουθες εισηγήσεις για λήψη 

μέτρων από το δημόσιο: 

(α) Γενική αναβάθμιση των απαιτήσεων και προσδοκιών του δημοσίου 

(όροι εντολής εμπεριστατωμένοι, περιεκτικοί και αδιάβλητοι, διαδι
κασίες προμήθειας συμβουλευτικών υπηρεσιών που να χαρακτηρί

ζονται από ευελιξία και επαγγελματισμό). 

(β) Τροχοπέδη στις διακρίσεις σε βάρος κυπριακών γραφείων 
συμβούλων (προσφορές ανοικτές για όλα τα γραφεία, ανεξάρτητα 
από τη χώρα προέλευσής τους, δίκαιη αμοιβή και Οετική αντίκριση 

των Κυπρίων συμβούλων). 

(γ) Μέτρα στήριξης κυπριακών γραφείων συμβούλων (ενθάρρυνση της 
αναβάθμισης και ανάπτυξης των Κυπρίων συμβούλων, διαπίστευση 

κυπριακών γραφείων για εργασία στο δημόσιο, παραχώρηση 

τεχνικής βοήθειας από την Κύπρο σε ξένες χώρες). 

5. Ελεγκτική Υπηρεσία. της Δημοκρατίας 

Ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, στα πλαίσια των ετήσιων εκθέσεών 
του, κάνει αναφορά σε μελέτες που εκπόνησαν ξένοι σύμβουλοι και στις 

οποίες εντοπίστηκαν αδυναμίες και παραλείψεις, για τις οποίες κλήθηκαν 
εκ των υστέρων άλλοι εμπειρογνώμονες ή το προσωπικό του εμπλεκό

μενου Τμήματος/Υπουργείου, για να ερευνήσουν και να. εισηγηθούν διορ
θωτικά μέτρα. Ως παραδείγματα αδυναμιών και παραλείψεων στις 
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μελέτες ξένων συμβούλων- μηχανικών, που υποδείχθηκαν από τους μηχα
νικούς του Τμήματος Δημόσιων Έργων, αναφέρονται σε έκθεση του 

Γενικού Ελεγκτή και τα ακόλουθα: 

- Τρίτο Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης- Βελτίωση Αγροτικών Δρόμων: 

Οι μελέτες που έγιναν από οίκο συμβούλων το 1983-84 (Α' φάση) παρου
σίασε αδυναμίες και παραλείψεις με αποτέλεσμα σε αρκετές περιπτώσεις 

οι μελέτες να γίνουν ξανά από το Τμήμα Δημόσιων Έργων και να 

προκληθούν καθυστερήσεις και επιπρόσθετο κόστος. 

- Νέος Δρόμος Λευκωσίας-Λεμεσού: 

Τόσο στη σχεδιαστική μελέτη όσο και στα έγγραφα προσφορών που ετοι

μάστηκαν από τους ξένους συμβούλους διαπιστώθηκαν αδυναμίες με 

αποτέλεσμα σημαντικό επιπρόσθετο κόστος. 

Δ. θΕΣΕΙΣ/ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, αξιολογώντας όλες τις θέσεις που τέθηκαν ενώπιόν 

της για το υπό εξέταση θέμα, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις/εισηγήσεις: 

(α) Διαπιστώνει ότι η πολιτική του ευρύτερου δημόσιου τομέα για τη χρησι
μοποίηση των υπηρεσιών των ξένων συμβούλων- μηχανικών εφαρμόζεται 

σε μεγάλη έκταση και κατά τρόπο που δεν ανταποκρίνεται πάντοτε στα 

πλαίσια των κανόνων της χρηστής διοίκησης, των ουσιαστικών αναγκών 

και των αρχών που τη δικαιολογούν. Αντίθετα, οι υπηρεσίες των ξένων 
εμπειρογνωμόνων έχουν μέχρι σήμερα χρησιμοποιηθεί και σε τομείς όπου 

Κύπριοι επιστήμονες ήταν σε θέση να ανταποκριθούν με επιτυχία στη 

διεκπεραίωση των σχετικών μελετών. Η θέση αυτή στηρίζεται στο 

γεγονός ότι σε πολλές περιπτώσεις μελέτες ξένων εμπειρογνωμόνων για 

διάφορα κυβερνητικά έργα παρουσίασαν σοβαρές αδυναμίες και παραλεί

ψεις, με αποτέλεσμα να κληθούν εκ των υστέρων Κύπριοι επιστήμονες να 
λάβουν διορΟωτικά μέτρα. 

(β) Επισημαίνει το γεγονός ότι η αχρείαστη σε πολλές περιπτώσεις μετά

κληση ξένων εμπειρογνωμόνων, εκτός της τεράστιας οικονομικής 

δαπάνης που συνεπάγεται, προκαλεί και ένα σωρό άλλες αρνητικές 

επιπτώσεις για τον τόπο, όπως είναι η υποβάθμιση και υποαπασχόληση 

των Κυπρίων εμπειρογνωμόνων, η απώλεια σε τεχνογνωσία, η μη αξιο

ποίηση του εγχώριου επιστημονικού δυναμικού και η στέρηση των ευκαι

ριών για απόκτηση εμπειριών από την κυπριακή πραγματικότητα, η 

εξαγωγή συναλλάγματος, οι καθυστερήσεις στην εκτέλεση των διάφορων 

έργων κ.ά. 

(γ) Η Επιτροπή θεωρεί ότι η αξιοποίηση των Κυπρίων εμπειρογνωμόνων και 

η ανάπτυξη του τομέα παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών θα αποβεί 

προς όφελος της κυπριακής οικονομίας και θα έχει πολλαπλές και αλυσι

δωτές θετικές επιπτώσεις σε πολλούς τομείς του τόπου, όπως είναι: 

- η εργοδότηση Κυπρίων επιστημόνων και η αναβάθμιση των γνώσεων και 

των εμπειριών τους, γεγονός που θα υποβοηθήσει την επέκταση των 

δραστηριοτήτων τους και στο εξωτερικό· 
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η εξο~κονόμηση του συναλλάγματος που σήμερα εξάγεται για την 
πληρωμή των ξένων εμπειρογνωμόνων και η εισαγωγή συναλλάγματος 
από την αναμενόμενη διεθνή δραστηριότητα των Κυπρίων συμβούλων, 

καθώς και η σημαντική μείωση των κρατικών δαπανών· 

- η διατήρηση των Κυπρίων συμβούλων στον τόπο τους, αντί της μετανά

στευσης και προσφοράς των υπηρεσιών τους σε ξένες χώρες, λόγω μη 
ικανοποιητικής απασχόλησής τους στην Κύπρο. 

(δ) Η Επιτροπή, τέλος, πιστεύει ότι η πολιτική της απασχόλησης ξένων 

εμπειρογνωμόνων θα πρέπει να περιοριστεί στον ελάχιστο αναγκαίο 

βαθμό και σε εκείνες μόνο τις περιπτώσεις όπου αποδεδειγμένα δεν 
υπάρχει το κατάλληλο ντόπιο ανθρώπινο επιστημονικό προσωπικό που 

να μπορεί να ανταποκριθεί ικανοποιητικά στη συγκεκριμένη ανάγκη. Η 

Επιτροπή έχει την πεποίθηση ότι η Κύπρος σήμερα διαθέτει αξιόλογες 

επιχειρήσεις και επιστήμονες που είναι σε θέση να διεκπεραιώσουν με 
επιτυχία ένα μεγάλο μέρος των μελετών που μέχρι τώρα ανατίθεντο σε 

ξένους. Δε νοείται Κύπριοι σύμβουλοι να αναλαμβάνουν τη διεξαγωγή 
μελετών για ενδιαφερόμενους από ξένες χώρες που αναγνωρίζουν τις 

ικανότητές τους και να παραγνωρίζονται από την ίδια τη χώρα τους. Το 

ανθρώπινο αυτό δυναμικό, που αποτελεί ντόπιο πολύτιμο πλούτο, είναι 
πια καιρός να αξιοποιηθεί και να αναβαθμιστεί προς όφελος της οικονο
μίας του τόπου μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχεις το λόγο, κύριε Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΌΣΤΟΜΟΥ: 

Να αναβληθεί για την επόμενη συνεδρία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει καμιά άλλη έτοιμη Έκθεση ή οποιαδήποτε 

πλευρά να συζητήσει οτιδήποτε. Αντιλαμβάνομαι βέβαια ότι εί.ναι έτοιμη η Έκθεση 

της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για Θέματα Πράσινης Γραμμής για τα 
θέματα που αναφέρονται ως: 

(α) "Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής στη Λευκωσία." 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή.) 

(β) 'Ή πορεία υλοποίησης του Σχεδίου Αναζωογόνησης των Ακριτικών 
Περιοχών και η επί τούτου πολιτική της νέας κυβέρνησης." 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτ<i>ν κυρίων Αρ. 

Γεωργίου και Π. Παπαγεωργίου.) 

Ε, δεν είναι πλέον νέα η κυβέρνηση. Φαίνεται θα γράφτηκε πριν από τρία 
χρόνια αυτό το θέμα. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Όταν γράφτηκε, ήταν νέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και πάλι βάσει των Κανονισμών, αν είναι ομόφωνη η Έκθεση -και είναι εννιά 

σελίδες- να θεωρηθεί αναγνωσθείσα και να αναμένω, κύριε Παπαγεωργίου και κύριε 



83 

Αριστοφάνη Γεωργίου, ότι θα εtστε έτοιμοι να ανοίξετε το θέμα στην επόμενη συνε
δρία, εκτός αν θέλετε να κάνετε την εισήγησή σας σ' αυτή τη συνεδρία. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να διαφωνήσω για τη μη ανάγνωση της Έκθεσης. Είναι 

μια Έκθεση η οποία χρειάζεται να αναγνωστεί, έστω και αν τα πλείστα συμπερά
σματα είναι ομόφωνα. Θα αναπτυχθούν επιχειρηματολογίες τέτοιες που θα πρέπει 

και οι υπόλοιποι συνάδελφοι να έχουν προσλαμβάνουσες παραστάσεις, ακουστικές 

τουλάχιστο, για το πόρισμα αυτής της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Α ν υπάρχει έστω και ένας Βουλευτής, βάσει του συντάγματος, που επιθυμεί 

ανάγνωση της Έκθεσης, Οα αναγνωστεί. η Έκθεση. Αλλά η πρακτική μας, και έχουμε 

περάσει κάποιους Κανονισμούς, είναι, όταν η Έκθεση είναι ομόφωνη και θα γίνουν 

ομιλίες, να θεωρείται αναγνωσθείσα ή, αν αναγνωστεί, τότε γίνονται ομιλίες, 

εφόσον δεν είναι ομόφωνα τα συμπεράσματα. Οπωσδήποτε, εφόσον δεν πρόκειται 

να γίνει συζήτηση σήμερα, μπορείτε να αναγνώσετε την Έκθεση και όσον αφορά τη 

διαδικασία ομιλιών. θα το δούμε στην επόμενη συνεδρία. Κατά συνέπεια, ας 

αναγνωστεί η Έκθεση από τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής. 

Ναι, κύριε Κατσαμπά, νομίζω να αναγνώσετε την Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Είναι δεκατρείς σελίδες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε, τι να γίνει, κύριε Κατσαμπά; Το βουλευτιλίκι έχει και τα προβλήματά του! 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μπορεί να βάλει αντιπρόσωπο, γιατί μπορεί να μην προλάβει να τη διαβάσει 

ως την άλλη Πέμπτη! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχεις επέμβει στο έργο των δικαστηρίων, κύριε Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Είμαι ο δικηγόρος του. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε, άμα έχει τέτοιο δικηγόρο! 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Να πω ότι είναι prima νista που τη διαβάζω, γι' αυτό, αν έχω μερικά σκουντου
φλήματα, να με συγχωρέσετε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε θα την παίξετε. Δε θα κάνετε τον ηθοποιό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, παρακαλώ. Ου παίξεις εν ου παικτοtς. 

Ναι, κύριε Κατσαμπά. 
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ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ AD HOC ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΓΙΑ ΘΕΜΑΤΑ 

ΠΡΑΣΙΝΗΣ ΓΡΑΜΜΗΣ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1) 
'ΈΝΗΜΕΡΩΣΗ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΝΩ ΣΤΗΝ ΠΡΟΟΔΟ ΤΩΝ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΑΝΑΖΩΟΓΟΝΗΣΗ ΤΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ ΠΟΥ ΓΕΠΝΙΑΖΟΥΝ ΜΕ ΤΗΝ 

ΠΡΆΣΙΝΗ ΓΡΑΜΜΗ" ΚΑΙ 2) 'Ή ΠΟΡΕΙΑ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ ΤΟΥ ΣΧΕΔΙΟΥ 
ΑΝΑΖΩΟΓΟΝΗΣΗΣ ΤΩΝ ΑΚΡΠΙΚΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ ΚΑΙ Η ΕΠΙ ΤΟΥΤΟΥ 

ΠΟΛΙτΙΚΉ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ" 

Παοόντες: 

Μάρκος Κυπριανού, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης/ Χρ. Κατσαμπάς 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Τάκης Χατζηδημητρtου 

(0 κ. Χριστάκης Κατσαμπάς διορίστηκε Μέλος της Επιτροπής μετά το 

διορισμό του κ. Αλέκου Μαρκίδη στη θέση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα
τίας, την lη Φεβρουαρίου 1995.) 

Η Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για θέματα Πράσινης Γραμμής εξέτασε 
το πρώτο από τα πιο πάνω θέματα, που αποτελεί στην ουσία και το βασικό σκοπό 
της σύστασης και λειτουργίας της, σε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της που άρχισαν 
από τον Ιούλιο του 1992. Στη συνέχεια η Επιτροπή εξέτασε από κοινού τα δύο υπό 
αναφορά θέματα σε πολλές συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ Ιουνίου 

1993 και Οκτωβρίου 1994. 

Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω θεμάτων, η Επιτροπή είχε την 
ευκαιρία να ακούσει ης απόψεις των εκπροσώπων των Υπουργείων Εσωτερικών 

και Οικονομικών και του Γραφείου Προγραμματισμού, των Δημάρχων Λευκωσίας 

και Αγ. Δομετί.ου, του Επάρχου Λευκωσtας καθώς επίσης και εκπροσώπων της 

ΠΟΒΕΚ, του ΕΒΕΛ, των καταστηματαρχών της Πράσινης Γραμμής, της Επιτροπής 

Αναζωογόνησης Πράσινης Γραμμής του Δήμου Λευκωσίας και της Επιτροπής 
Προώθησης για Επίλυση των Προβλημάτων Ακριτικών Περιοχών του Αγ. Δομετίου. 

Στις συνεδρίες της Επιτροπής παρευρέθηκαν και οι εισηγητές του δεύτερου πιο 

πάνω θέματος, Βουλευτές κ. Αριστοφάνης Γεωργίου και Παύλος Παπαγεωργίου. 

Η Επιτροπή εtχε ακόμα την ευκαιρία να πραγματοποιήσει επιτόπιες επισκέ

ψεις σε επηρεαζόμενες περιοχές της Λευκωσίας και του Αγ. Δομετίου, ενώ παράλ

ληλα μελέτησε και αξιολόγησε μεγάλο αριΟμό υπομνημάτων που κατατέθηκε 

ενώπιόν της. 

Η Επιτροπή επιθυμεί με την ευκαιρία αυτή να εκφράσει τις ευχαριστίες της 
προς όλους τους εμπλεκόμενους φορείς και ιδιαίτερα προς τους Δημάρχους Λευκω

σίας και Α γ ίου Δομετίου και τον Έπαρχο Λευκωσίας για τη συνεχή και από κάθε 
άποψη εποικοδομητική συνεργασία τους. 

Όπως είναι γνωστό, το πρώτο από τα 1ιπό εξέταση θέματα εντάσσεται στα 
πλαίσια των στόχων και των αρμοδιοτήτων της Επιτροπής για συνεχή παρακολού

Οηση, προώθηση και ενίσχυση των έργων που εκτελούνται στην περιοχή που γειτ
νιάζει με την Πράσινη Γραμμή στη Λευκωσία. Τα έργα αυτά αποσκοπούν στην 
αναζωογόνηση της περιοχής αυτής με την προσέλκυση ατόμων για εγκατάσταση, 

επανεγκατάσταση και δραστηριοποίηση και παράλληλα στην προαγωγή της ποιό

τητας ζωής των κατοίκων. 
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Το δεύτερο υπό αναφοQά Οέμα εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την Επ~τροπή, 
μετά από πρόταση των Βουλευτών κ. Αριστοφάνη Γεωργίου και Παύλου Παπαγεωρ

γίου, με στόχο, σύμφωνα με τους εισηγητές του, την ενημέρωση της Επιτροπής τόσο 

για την πορεία υλοποίησης του Σχεδίου Αναζωογόνησης της περιοχής της Πράσινης 

Γραμμής όσο και για την πολιτική της νέας κυβέρνησης για το Σχέδιο αυτό. 

Όπως είναι γνωστό, το Σχέδιο Αναζωογόνησης των περιοχών της Πράσινης 

Γραμμής Λευκωσίας αποτελεί υλοποίηση σχετικής εισήγησης της Επιτροπής, την 

εφαρμογή της οποίας ανέλαβαν να μελετήσουν από κοινού τα αρμόδια Υπουργεία 

και οι Δήμοι Λευκωσίας και Αγίου Δομετίου στο τέλος του 1990. Οι ποώτες μελέτες 
συμπληοώθηκαν τον Ιούλιο του 1991, οπότε έγινε και η εξαγγελία του σχετικού 
σχεδίου για τα έργα υποδομής από τον τότε Πρόεδοο της Δημοκοατίας. Το ειδικό 

Στεγαστικό Σχέδιο και τα κριτήρια εφαομογής του εξαγγέλθηκαν τοv Ιούνη του 

1992. Η συνολική δαπάνη που εξαγγέλθηκε αQχικά για το όλο έργο ήταν της τάξης 
των ί 10 εκατομμυρίων. 

Το πιο πάνω Σχέδιο πεοιλαμβάνει: 

(α) τα έργα υποδομής που εκτελούνται ή θα εκτελεστούν με τη συνεργασία 
της κυβέρνησης και των οικείων δήμων· 

(β) το Στεγαστικό Σχέδιο που θα υλοποιείται σε φάσεις και θα χρηματοδο

τεί τα ι από τηv κυβέρνηση· και 

(γ) τα έργα που πραγματοποιούνται από ιδιώτες με την παροχή κινήτρων 

από την κυβέρνηση. 

1. ΕΡΓΑ ΥΠΟΔΟΜΗΣ 

(α) ΔΗΜΟΣ ΛΕΥΚΩΣ ΙΑΣ (Παλιά ΛευκωσQr, Κα"Lμακλί, Ομορφίτα) 

Τα έργα υποδομής που εκτελέστηκαν ή θα εκτελεστούν από το Δήμο 

Λευκωσίας στα πλαίσια του Σχεδίου Αναζωογόνησης της Πράσινης 
Γραμμής είτε με μερική ή ολική χρηματοδότηση από την κυβέρνηση είτε 

από άλλες χρηματοδοτικές πηγές αναφέοονται στα Παραρτήματα Ι και 11, 
που επισυνάπτονται στο τέλος της Έκθεσης αυτής. Τα έργα που εκτελού
νται ή προγραμματίζονται να υλοποιηθούν στα πλαίσια του Σχεδίου 

αυτού αποτελούν συμπλήρωμα των έργων που έγιναν ή Οα γίνουν στα 

πλαίσια του Ενιαίου Ρυθμιστικού Σχεδίου Λευκωσίας (Ε.Ρ.Σ.Λ.) (Nicosia 
Master plan). Το Σχέδιο αυτό, που άρχισε να τυγχάνει επεξεργασίας από 
το 1980 και συμπληρώθηκε το 1985, καλύπτει ολόκληρη την περιοχή της 
μειζονος Λευκωσίας, περιλαμβανομένης και της τουρκοκρατούμενης 
περιοχής, και ετοιμάστηκε με τη βοήθεια και το συντονισμό του Π ρογράμ

ματος Ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο, σε συνεδρία του στις 18 Μαtου 1994, αξιολο
γώντας την πορεία εκτέλεσης των έργων υποδομής του Σχεδίου, αποφά

σισε να αναλάβει η κυβέρνηση τη μερική ή ολική χρηματοδότηση των πιο 

κάτω έργων που εκτελούνται ή εκτελέστηκαν στις περιοχές της Παλιάς 

Λευκωσίας και της Ομορφίτας - Κα"ίμακλίου: 

Κατασκευή δύο χώρων στάθμευσης, ενός στη Φανερωμένη και ενός 

στο τέλος της οδού Λήδρας, συνολικής δαπάνης ίt .736.000, οι 
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οποίοι τέθηκαν ήδη σε λειτουργί.α. Ολόκληρη η δαπάνη αναλή

φθηκε από την κυβέρνηση. 

Ανέγερση Αθλητικού Κέντρου στο Κα"ίμακλt με παροχή βοήθειας 

ύψους f:SOO.OOO έναντι της δαπάνης κατασκευής του. Το υπόλοιπο 
της δαπάνης ύψους f:300.000 θα καλυφθεί από τον Κυπριακό Οργα
νισμό Αθλητισμού, ο οποίος επίσης κάλυψε πρόσφατα και τις 

δαπάνες για την ανέγερση του Αθλητικού Μουσείου και της Αθλη
τικής Βιβλιοθήκης ύψους f:lSO.OOO. 

Κατασκευή πεζόδρομου που να συνδέει το χώρο της Αρχιεπισκοπής 
με την οδό Λήδρας με παροχή βοήθειας ύψους f:20.000. 

Μετατροπή του συγκροτήματος της παλιάς ηλεκτρικής σε πολυλει

τουργικό κέντρο και βιβλιοθήκη τέχνης με την παροχή βοήθειας 

ύψους f:l40.000. Το έργο αυτό άρχισε ήδη να λειτουργεί. 

Ολοκλήρωση της Α' φάσης του Γραμμικού Πάρκου κα·ίμακλίσυ με 

συνεισφορά ύψους f:220.000. 

Κατασκευή αντιπλημμυρικού έργου κα·ίμακλίου με χορηγία ύψους 

nso.ooo. 
- Αναβάθμιση του οδικού δικτύου Ομορφίτας - Κα"ίμακλίου με 

χορηγία ύψους f:l20.000. 

Βελτίωση του οδικού φωτισμού των περιοχών Πράσινης Γραμμής 

Ομορφίτας- Κα"ίμακλίου με πρόσθετη βοήθεια !50.000. 

Κατασκευή τριών συνοικιακών πάρκων στις περιοχές Ομορφίτας

Κα"ίμακλίου με την παροχή βοήθειας ύψους f:30.000. 

Ο Δήμος Λευκωσίας θεωρεί επίσης σημαντική την οικονομική βοήθεια 
της κυβέρνησης στην εκτέλεση των έργων στα ακίνητα της Στοάς Ταρσή, 

στο Εμπορικό Κέντρο Τρύφωνα, καθώς και των έργων διαμόρφωσης του 

χώρου που παλαιότερα λειτουργούσε ως "χάνι" και το οποίο βρίσκεται 
βόρεια του Παλιού Δημαρχείου. 

(β) ΔΗΜΟΣ ΑΓΙΟΥ ΔΟΜΕτΙΟΥ 

Τα έργα υποδομής που ο Δήμος Αγίου Δομετίου ζητά να εκτελεστούν 
στην περιοχή και η οποία γειτνιάζει με την Πράσινη Γραμμή επισυνάπτο

νται στο τέλος της Έκθεσης αυτής ως Παράρτημα lll. Η συνολική 

δαπάνη για τα έργα αυτά υπολογίζεται να είναι της τάξης των f:2 εκατομ
μυρίων. Έναντι της δαπάνης αυτής η κυβέρνηση έχει εξουσιοδοτήσει το 

Δήμο να συνάψει δάνειο ύψους f:650.000, για να αποπληρώσει τα έργα 
που έχουν ήδη εκτελεστεί. Ο Δήμος Αγίου Δομετίου το 1994 θα εκτελέσει 
επίσης μερικές εργασίες στις λεωφόρους Αγίου Παύλου και Δημοκρατίας, 

έργο που θεωρείται πολεοδομικό και για το οποίο συνεισφέρει η κυβέρ

νηση τα 2/3 της δαπάνης και ο Δήμος το υπόλοιπο 1/3. Αίτημα του Δήμου 
για κάλυψη και της δικής του συνεισφοράς (ποσό f:140.000) από την 
κυβέρνηση εξετάζεται. 

Η εισήγηση του Δήμου Αγίου Δομετίου για να αναλάβει η κυβέρνηση τη 

δαπάνη (il50.000) για την κάλυψη μέρους του ποταμού Κλήμου που δεν 

·-
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είναι κοντά στην Πράσινη Γραμμή μελετάται, όπως επίσης μελετάται και 

το θέμα των αποζημιώσεων για τη διακοπή της εργολαβίας των εργασιών 

κάλυψης του ποταμού αυτού. 

Σχετικά με τη δημιουργία βιοτεχνικής ζώνης στον Άγιο Δομέτιο έχει 

ήδη καΟοριστεί. ο χώρος και ετοιμάζονται τα σχέδια για το οδικό δίκτυο. 

Παράλληλα. ο Δήμος Αγίου Δομετίου άρχισε διαβουλεύσεις με τον 

Κυπριακό Οργανωμό Αθλητισμού για τη δημιουργία αίθουσας επιτραπέ

ζιας αντισφαίρισης κοντά στην παλιά σιδηροδρομική γραμμή. 

Τα έργα που απαιτούνται για τη συμπλήρωση του Σχεδίου Αναζωογό

νησης όσον αφορά τον Άγιο Δομέτιο θα απασχολήσουν την αρμόδια 

Υπουργική Επιτροπή σύντομα και θα προωθηθούν για λήψη της σχετικής 

Απόφασης. 

2. Σ1ΈΓΑΣτΙΚΟ ΣΧΕΔΙΟ 

Το Στεγαστικό Σχέδιο εξαγγέλθηκε στις 10 Ιουνίου ι 992 και η πρώτη φάση του 
έληξε το ι 993. Στις 23 Ιουνίου του 1993 το Υπουργικό Συμβούλιο της νέας κυβέρ
νησης τροποποίησε τα κριτήρια του Σχεδίου αυτού με κυριότερη αλλαγή τη μείωση 

του ποσού του δανείου και της επιχορήγησης από :ESO.OOO σε !20.000. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ο κ. Κατσαμπάς διαβάζει όπως διαβάζουν οι παπάδες! 

(Κατά τη διάρκεια της ανάγνωσης της Έκθεσης ο Πρόεδρος της Βουλής αντι

καταστάθηκε στην έδρα του από τον κ. Αβραάμ Αντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝ ΙΟΥ) 

Αδυνατώ, κύριε Χατζηδημητρίου, να δεχτώ αυτό το χαρακτηρισμό για τον κ. 

Κατσαμπά. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Για μια στιγμή σκεφτόμουν να πηδώ μερικές παραγράφους, όπως επίσης 

κάνουν οι παπάδες, όταν βιάζονται να τελειώσουν ένα γάμο και να αρχίσουν άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι αρκετό το διάλειμμα, κύριε Κατσαμπά; 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Ρώτησα αν είναι ταχύς ο ρυθμός μου και μου είπαν ότι είναι πολύ καλός. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Είναι λιγο αργός, κύριε Κατσαμπά. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Ναι, ξέρω, είμαι και εβδομήντα χρονών. Αλλά, αν με επηρεάζει η παιδική μου 

ηλικία, μέχρι την Δ' Παγκυπρίου Γυμνασίου κρατούσα εξαπτέρυγα στους Αγίους 

• Ομολογητές. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Φάνηκε τώρα! 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

(Συνεχίζει την ανάγνωση της Έκθεσης) 

Η δαπάνη για την Α' φάση υπολογίζεται στα ί6,5 εκ. (ί4,8 εκ. δάνειο και ί1,7 

εκ. χορηγία) από τα οποία δαπανήθηκε ήδη ποσό ύψους f.1.150.000. Οι οικοδομικές 
εργασίες για τη συμπλήρωση της Α' Φάσης θα ολοκληρωθούν το 1995 έναντι 

δαπάνης ί3 εκ. περίπου. Σύμφωνα με τα στοιχεία που έθεσε υπόψη της Επιτροπής ο 

'Επαρχος Λευκωσίας, στα πλαίσια υλοποίησης της Α' Φάσης του πιο πάνω σχεδίου 

έχουν εγκριθεί μέχρι σήμερα για δανειοδότηση 191 αιτήσεις με τα παλιά και τα νέα 
κριτήρια. 

Με βάση τα αρχικά κριτήρια εξαγγελίας του Στεγαστικού Σχεδίου, δικαιούχοι 

ήταν οι ιδιοκτήτες γης, κατοικιών και καταστημάτων που βρίσκονται στις περιοχές 

της Πράσινης Γραμμής Λευκωσίας (Αγίου Δομετίου, Παλιάς Λευκωσίας, Ομορφίτας 

και Κα'ίμακλίου), ανεξάρτητα α.ϊό τα εισοδήματά τους. Η δανειοδότηση αποσκοπεί 

στην ενθάρρυνση ζευγαριών ή οικογενειών ή ατόμων να ανεγείρουν, να αγοράσουν ή 

να αποπερατώσουν ή επιδιορΟώσουν κατοικίες και υποστατικά για σκοπούς ιδιοκα

τοίκησης ή επαγγελματικής δραστηριοποίησης, αντίστοιχα. Το ύψος του δανείου 

ήταν μέχρι f.SO.OOO για κατοικίες, καταστήματα και κέντρα. Επιπρόσθετα, οι ιδιο

κτήτες κατοικιών, και μόνο αυτοί, δικαιούνταν ως επιχορήγηση 25% του ποσού. Τα 
δάνεια χορηγούνται μέσω του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης με εγγύηση της 

κυβέρνησης. 

Με βάση τα τροποποιημένα από τον Ιούνιο του 1993 κριτήρια οι παλιές αιτή
σεις θα εξετάζονταν σύμφωνα με τα παλιά κριτήρια, ενώ όσες αιτήσεις θα υποβάλ

λονταν μέχρι το τέλος του 1993, χρόνο κατά τον οποίο έληξε η ισχύς της Α' φάσης 
του Σχεδίου, θα εξετάζονταν με βάση τα αναθεωρημένα κριτήρια. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο σε απόφασή του με ημερομηνία 18 Μαίου 1994, στα 
πλαίσια ανασκόπησης της προόδου του προγράμματος αναζωογόνησης της 

Πράσινης Γραμμής, ενέκρινε τη συνέχιση της Α' Φάσης του Στεγαστικού Σχεδίου με 

τα τροποποιημένα κριτήρια με παράταση της ισχύος του μέχρι το τέλος του 1994. Η 
συνέχιση της Α' Φάσης του Στεγαστικού Σχεδιου θεωρείται σημαντική, γιατί αφενός 

ευεργετούνται οι ακριτικές περιοχές και αφετέρου, σύμφωνα με τους υπολογισμούς 

των αρμόδιων υπηρεσιών, οι επιπρόσθετες αιτήσεις που αναμένεται να υποβληθούν 

είναι περιορισμένες σε αρωμό και συνεπώς το συνολικό κόστος ολοκλήρωσης της 

φάσης θα κυμανθεί στα καΟορισμένα πλαίσια. 

Πρόθεση της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής και του Υπουργικού Συμβου

λίου είναι η επαναξιολόγηση του Στεγαστικού Σχεδίου και η παρακολούθηση της 

πορείας υλοποίησής του. 

Παράλληλα, ο Οργανισμός Αναπτύξεως Γης ανταποκρινόμενος σε σχετική 

εισήγηση της κυβέρνησης απαλλοτρίωσε έκταση γης για την ανέγερση εξήντα κατοι

κιών στην περιοχή Κα'ίμακλίου. Για τις κατοικίες αυτές τα σχέδια είναι ήδη έτοιμα 

και αναμένεται η έναρξη των εργασιών εντός του 1995. • 
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3. ΕΡΓΑ ΠΟΥ EKTEΛOYNfAI ΑΠΟ ΙΔΙΩΤΕΣ ΜΕ ΚΡΑτJΚΗ ΒΟΗθΕΙΑ 

Το τρίτο σκέλος του Σχεδίου αφορά έργα που εκτελούν ιδιώτες με βοήΟεια της 

κυβέρνησης. Στα πλαίσια αυτά, το Υπουργικό Συμβούλιο στην τελευταία του συνε

δρία αποφάσισε να βοηΟήσει την Ιερά Μονή Κύκκου να μετατρέψΗ τα ακίνητά της 

στις οδούς Γράμμου και Ιούς, στην Παλιά Λευκωσία, σε φοιτητικούς ξενώνες, 

καθώς και σε υποστατικά για άλλες εμπορικές δραστηριότητες. Η βοήθεια που 

εγκρίθτr.ιι.ε για το έργο ανέρχεται στο 18% των πραγματικών δαπανών μετατροπής 
των κτιρίων. Παράλληλα η κυβέρνηση δεσμεύτηκε με παροχή της σχετικής εγγύησης 

για τα αναγκαία δάνεια. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε επίσης την παροχή βοήθειας ύψους 18% 
πάνω στις δαπάνες που Οα αναλάβει η Μαρωνιτική Εκκλησία για την ανάπτυξη της 

ακίνητης περιουσίας της που βρίσκεται διπλα στην εκκλησία της Παναγίας των 

Χαρίτων παρά την Πύλη Πάφου. 

Παράλληλα, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να παραχωρήσει βοήθεια 

μέχρι ί5.000 σε καταστηματάρχες των οδών Νικοκλέους, Λεύκωνος και Πυγμα

λίωνος, στην Παλιά Λευκωσία με στόχο τον εξωρα'ίσμό και τη διαρρύθμιση των 

καταστημάτων τους. 

Επιπρόσθετα η κυβέρνηση έχει αναλάβει δεσμεύσεις και έχει δαπανήσει μέχρι 

τώρα τα πιο κάτω ποσά για την υλοποίηση ορισμένων εργασιών στα πλαίσια του 

ευρύτερου Σχεδίου Αναζωογόνησης των Περιοχών Πράσινης Γραμμής Λευκωσίας: 

Δεσμεύσεις Δαπάνες 

ί ί 

Στεγαστικό Σχέδιο Α' Φάση 6.500.000 1.450.000 

Χώροι Στάθμευσης Παλιάς Λευκωσίας 1.736.000 1.597.000 

'Εργα υποδομής Αγίου Δομετίου 650.000 650.000 

Έργα υποδομής Δήμου Λευκωσίας 

περιλαμβανομένων των περιοχών 

Ομορφίτας - κα·ίμακλίου 830.000 

Αθλητικό Κέντρο Κα'ίμακλίου 800.000 

Αθλητικό Μουσείο και ΑΟλητική 

Βιβλιοθήκη 150.000 150.000 

Κίνητρα για ιδιωτικές αναπτύξεις 60.000 

Βοήθεια προς καταστηματάρχες 250.000 

---------- ----------
10.976.000 3.847.000 

~------- =====,===== --------
Ο εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού δήλωσε στην Επιτροπή ότι το 

ευρύτερο Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής εξαγγέλθηκε από την προη

γούμενη κυβέρνηση με προυπολογισμό γύρω στα !10 εκ., ανάλογα με την πρόοδο 
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των έργων που θα εκτελούνταν, με προοπτική να διαρκέσει πέντε χρόνια. Στους 

Προυπολογισμούς Αναπτύξεως του 1991, 1992 και 1993 έγιναν προβλέψεις για 
ί254.100, ί424.030 και ί700.000, αντίστοιχα, ενώ για το 1994 υπήρχαν πρόνοιες για 
ίSΟΟ.ΟΟΟ καθώς επίσης και ί250.000 για δάνεια. Τα ποσά που δαπανήθηκαν διατέ
θηκαν όλα για τους χώρους στάθμευσης στις περιοχές Φανερωμένης και οδού 
Αριάδνης. Παράλληλα η κυβέρνηση συνεισφέρει τα 2/3 της δαπάνης για τα πολεοδο
μικά έργα που εκτελούν οι Δήμοι Λευκωσίας και Αγίου Δομετtου, ενώ γίνονται 
διαβουλεύσεις και για μεγαλύτερα ποσοστά συνεισφοράς. Επίσης η κυβέρνηση 
δανειοδοτεί μέσω των Δανειστικών Επιτρόπων, με ευνο·ι:κούς όρους, το Δήμο 

Λευκωσίας για την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων. 

Ο ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε επίσης ότι η Λευκωσία παίρνει οικονομική 
βοήθεια από την Ευρωπα·ι:κή Ένωση μέσω των Χρηματοδοτικών Πρωτοκόλλων και 
από τα Ηνωμένα ΈΟνη μέσω της Υπάτης Αρμοστείας για τους Πρόσφυγες. Λεπτο

μέρειες για τη βοήθεια που δόθηκε από τις πηγές αυτές εκτίθενται στα Παραρτήματα 
IV, ν και ντ της ΈκΟεσης. 

Ο εκπρόσωπος των Μαρωνιτών στη Βουλή κ. Ιωάννης Πογιατζής δήλωσε στην 
Επιτροπή ότι η Μαρωνίτικη Εκκλησία έχει χάσει -λόγω της τουρκικής κατοχής 
μεγάλου μέρους της χώρας- σχεδόν όλους τους οικονομικούς της πόρους και γι' 

αυτό δεν μπορεί να αντεπεξέλθει στις δαπάνες που απαιτούνται για την ανάπτυξη 
της ακίνητης περιουσίας της. τέλος, ο κ. Πογιατζής εισηγήθηκε να αναλάβει η 
κυβέρνηση εξ ολοκλήρου τις δαπάνες ανοικοδόμησης/αξιοποίησης της ακίνητης 
περιουσίας της Μαρωνίτικης Εκκλησίας ή/και παράλληλα να εγγυηΟεί τη σχετική 

δανειοδότηση μέσω των Δανειστιχών Επιτρόπων. 

Ο Δήμαρχος Λευκωσίας δήλωσε στην Ε;τιτροπή ότι τα έργα υποδομής στα 
πλαίσια του Σχεδίου για Αναζωογόνηση της πρωτεύουσας συνεχίζονται, ενώ μερικά 
από αυτά, όπως οι χώροι στάθμευσης και ο χώρος της παλιάς ηλεκτρικής, τέθηκαν 
ήδη σε λειτουργία. Κύριο πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο δήμος στην προσπάθειά 
του αυτή ει ναι οι καθυστερήσεις στη χρηματοδότησή του από την κυβέρνηση για τα 
έργα που εκτελούνται. Παράλληλα, το Δημοτικό Συμβούλιο άρχισε να προβληματί
ζεται για τα έργα και τις δραστηριότητες που θα αναλάβει η πρωτεύουσα στα 

πλαίσια της ανακήρυξής της σε πολιτιστική πρωτεύουσα της Ευρώπης, το 

Σεπτέμβρη του 1995. Οι δημοτικοί σύμβουλοι που απαρτίζουν τη Δημοτική 
Επιτροπή Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής συμφώνησαν με τα όσα ανέφερε ο 

Δήμαρχος Λευκωσίας και εισηγήθηκαν, με την ευκαιρία αυτή, την επαναξιολόγηση 

και επέκταση του Σχεδίου Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής. 

Ο Δήμαρχος Αγίου Δομετίου δήλωσε στην Επιτροπή ότι στο πρόγραμμα που 

ετοίμασε η κυβέρνηση δεν περιλαμβάνεται πρόνοια για έργα υποδομής στο Δήμο και 
εισηγήθηκε: 

(α) τη διεύρυνση του Στεγαστικού Σχεδίου, ώστε να καλύψει και άλλες 
δυσπραγούσες περιοχές του δήμου· 

(β) την αναθεώρηση των υφιστάμενων κριτηρίων στέγασης, ώστε να επωφελη
θούν οι άγαμες θυγατέρες, τα aρραβωνιασμένα ζευγάρια και όσοι έκτισαν 
ήδη με δικά τους έξοδα· 

(γ) την άμεση κάλυψη του ποταμού Κλήμου, ο οποίος αποτελεί και τη μόνιμη 
εστία μολύνσεων και άλλων προβλημάτων της περιοχής και 

(δ) τη συμπλήρωση του α;τοχετευτικού συστήματος, οι εργασίες του οποίου 
έχουν ανασταλεί εξαιτίας κάποιων διαδικαστικών προβλημάτων. 

•• 

.. 

• 



.. 

91 

Σε συμπλήρωση των όσων προαναφέρθηκαν, οι εκπρόσωποι της Επιτροπής 

Προώθησης για Επίλυση των Προβλημάτων των Ακριτικών Περιοχών Αγίου Δομε
τίου ζήτησαν να επανεξεταστεί το Στεγαστικό Σχέδιο με στόχο να διευρυνθεί, να 

χρηματοδοτηθεί ο Δήμος Α γ ίου Δομετίου για τη βελτίωση των πεζοδρομίων της 

περιοχής και να ληφθούν υπόψη οι αιτήσεις των κατοίκων της περιοχής που 
εφάπτεται της Πράσινης Γραμμής, ώστε να θεωρηθούν ειδικές περιπτώσεις και να 
περιληφθούν στο Στεγαστικό Σχέδιο. Τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν τη 

στελέχωση των παρατηρητηρίων της περιοχής με στρατιώτες των Ηνωμένων Εθνών. 

Οι εκπρόσωποι του ΕΒΕΛ χαιρέτισαν τις πρόσφατες αποφάσεις του Υπουρ

γικού Συμβουλίου για το Σχέδιο Αναζωογόνησης Πράσινης Γραμμής και τόνισαν 

την ανάγκη περαιτέρω ενίσχυσής του με στόχο την προσέλκυση κατοίκων για εγκα

τάσταση και δραστηριοποίηση στην περιοχή. 

Οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ χαιρέτισαν την πρόσφατη Απόφαση του Υπουρ

γικού Συμβουλίου για χορήγηση βοήθειας μέχρι :ES.OOO στους καταστηματάρχες της 
Πράσινης Γραμμής για εξωραΊ:σμό των καταστημάτων τους. Πιστεύουν όμως ότι η 

Απόφαση αυτή είναι ένα μικρό βήμα που δε λύει το πρόβλημα και αντιπρότειw.ν τα 

εξής με στόχο την προσέλκυση κατοίκων και επαγγελματιών στην περιοχή: 

(α) Την παραχώρηση χαμηλότοκου και μακροχρόνιου δανείου μέχρι ί2Ο.ΟΟΟ· 

(β) τη δημιουργία γραφείων για διεκπεραίωση διάφορων εργασιών· 

(γ) την προσέλκυση πολιτιστικών συλλόγων· 

(δ) την αξιοποίηση μνημείων· 

(ε) τη διοργάνωση εκδηλώσεων και άλλων συναφών δραστηριοτήτων. 

Η Ad Hoc Επιτροπή για Θέματα Πράσινης Γραμμής, με βάση τα στοιχεία και 
τις απόψεις που εκτέθηκαν ενώπιόν της, εκτιμά το έργο που επιτελέστηκε τόσο από 

την κυβέρνηση όσο και από τους οικείους δήμους για την αναζωογόνηση των ακρι
τικών περιοχών, παράλληλα όμως διαφωνεί με την κυβερνητική απόφαση για 
μείωση της βοήθειας για στέγαση στις ακριτικές περιοχές κατά 50% και διαμαρτύ
ρεται για το μικρό κονδύλι που έχει περιληφΟεί. στους προϋπολογισμούς του 1995 
για την αναζωογόνηση των ακριτικών περιοχών. 

τέλος, η Επιτροπή με σκοπό να βοηθήσει τους κατοίκους και τους επαγγελμα
τίες των ακριτικών περιοχών να παραμείνουν στις περιοχές αυτές και παράλληλα 

να καταστήσει τις περιοχές αυτές πόλο έλξης νέων κατοίκων και επαγγελματιών 
καλεί την κυβέρνηση: 

(α) να προχωρήσει στην άμεση και απρόσκοπτη υλοποίηση των προγραμ

μάτων και ιδιαίτερα των έργων υποδομής για τις ακριτικές περιοχές 

(β) να αντιμετωπίσει θετικά τα αιτήματα των καταστηματαρχών των ακρι
τικών περιοχών πράσιyης γραμμής 

(γ) να προγραμματίσει και άλλα έργα υποδομής για αναζωογόνηση των ακρι
τικών περιοχών· και 

(δ) να δίνεται βοήθεια για στέγαση στις ακρηικές περιοχές και σε aρραβω

νιασμένους. 

τέλος, η Επιτροπή επιθυμεί να επανατονi.σει την πάγια θέση της σχετικά με 
την παροχή βοήθειας στους ιδιοκτήτες ακριτικών περιοχών που έχουν προβεί σε 
αναπαλαιώσεις/επιδιορθώσεις των κατοικιών τους, πριν από την εξαγγελία του 
σχετικού σχεδίου ανάπτυξης των ακριτικών περιοχών. 
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ΙΑΣΙΛΙΛJΟΧ ~ημος 

• • OIUOJj IJMAOiliAtiUAJ: 

~. ΑΙΛ'9ff9ΣΙ οχςrοχ 

ΠΛΔΛΟΧllgΣΣΣfΛl ΣΙ 

οι•ΟΑraιιο
ποιΜΛ'ΣΟΟ.rοιιο 

6 . Apxoxrr.u 
IIQDQIIQII IM)MMQΙ 

IΛJMΛMJOX 

(λ) Μcλ~τ.η 

(8) ιr~οιτ.~λc:οη 

MWMA.IOI.Oς 

Ιtv~tρνηοη 

Αημος 

Λcuιu.ισιο, 

ιcu~eρνηση 

&ημος 

Λcuιu.ισιος 

ΔΙ'\μος 

Λcuιu.ισιος 

ΑλΠΑΝΗ 

Λ . Κ. 

600.000 

120.000 

200.000 

1.700. 000 
(nλeον η 

atιa τ;η' 

γη') 

·-

ΣΧΕΑΙλΣΜΟΣ 

ΕΙCτΣΙ\!:ΣΗ 

Αημος 

ΛC:UMA.JOI.aς 

Δημος 

ΛC:UMA.JOlaς 

Δημος 

ΛcuMA.JOI.aς 

ΑΙ'\μος 

ΛCUΚ&JOI.aς 

Αημος 

Λc:UΚ&JOI.aς 

ΠλΡλΤΗΙ'ΗΣΕΙΣ 

λnοφοοιοτ.ηκc: η nοροχη κυβcρνητ.~κrις 

χορηyιας 250 . 000. Το ~ργο αναφcρc:τ.ο~ 

οτ.ην eκθc:οη τ.οu ιrnapχou κο~ nρο~ι 

η cκτ.~λc:οη τ.οu. 

το ~ρyο ~χc:~ ononcρa~cι. 

nολcοδομ~κο ~pyo nou θα ορχιοc:~ τ.ο 

199S (2/3 η συνc:~ΟφΟρQ κυβ~ρνησης, 1 / 3 
η ουνc~σφορα τ.ου ~ημου Λc:υκwσιας). 

" μc:λ~τ.η τ.ου ~ρyou eγ~νc: μc 
αρχ~τ.c:κτ.ον~tοtο δ~αγuν~σμο. 

Η cκτ.eλc:οη τ.ου eρyou ονομeνc:τ..α~ να 

nροyματ.οηο~ηθc:ι μcτ.α τ.ην c:nιλuοη ~ν 

ο~~οιονομ~~ kO~ δ~αχc:~ρ~στ.~~ν 

nρο~λημcS~. 

10 ...., 
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ΕΡΓλ κχ•Ιο:ι: 

u.,..τωοτaι: 

1 . ιggrnU(QJ: ΣUΜΟΣ ιtuβcρνηοη 

AflOΣIIQJI N!AtOUIQI ΔΙ\μος; 

Λc uιιuαιοι; 

8. ιmtλOtOJ'UQΣ fiMIUIΣ ιtuβCρνηοη 

Σ& !'tΣΙΡΙΣ ΚIIIfiiiΣ ΔΙ\μΟς; 

ΑΙ.Α.Σ'fλΙ'ΡΑΣ&ΙΣ Λcuιιuαι.οι; 

9. μΛΙΙΑΣΙ OAII!:OI 
tOτiRIQX πιιιι OJM)rtlD ΔΙ\μοι; 

Λcuιιωοιaι; 

ι ο . nτι;ι;nχσ Ι!J9ιΟ.οιιΑΙΙ 

ux; ιxsmιgxg.z: 
ΠlliOΙU 

11. AIMOUQ.U DRIOII.Σ 

ΣJΙΛΙΣ:ΙΑΣ ~Jτg&t 
'>Λ~rι~ι. τ~ιι 

12. 101%1'1'11.1 ΙΣ%.Ι.t. -
ΣΙΙVΟΣΙΑΙΑ. up;ox 
QΔΟΙ tlt""QI IAJ ΙΟΧΣ 

13. αapxw ΠU1tQ 
μχ••ιaτοχ 

~· 

ι~:uιacρνηοη 

ΑΙ\ μαι; 

Λcuιιωοι.οι; 

ιtuβtρνηση 

ιtuβcρνηση 

Ιδ~ης 

ιtujaCρνηση 

ΔΑ11λι18 

Λ.ιt. 

75.000 

100.000 

50.000 

100.000 

120.000 

500.000 

220.000 
(λ' .ωη) 

.-

ΣDΑΙΑΣΜΟΣ 

&Ιtτa.Λ8Σ8 

aημος 

ι.cuιιωοιαι; 

κuιatρνηση 

ΔΙ\μος; 

Λcuιιuαιας; 

ΔΙ\μος 

Λcuκωσιος 

ΔΙ\μος 

Λcuκωσιας 

ΑΙ\μος 

Λcvwι..ισιος 

Ιδι.Uτης; 

ΑΙ\μος; 

Λcuιιuσι.ος; 

ΠλFΑΤΒΡ8Σ&ΙΣ 

nολcοδομικο eρyo. 

nολcοδομικο cρyo. 

Β κuβcρνηση αn~ι.σc να καλUψcι 

ολοκλi\ΡΙ\ τη δο~νη. το Cρyo 

α~ρcτοι. στην eκθcση τοv r;naρxov. 

ιητcιτοι η κaλvψη ολοκληρης της; 

δοnaνης; αnΟ την κuιaeρνηση. 

το σχeδι.α σuμnληρUθηκαν ono τ11ν 

ltΟLνοτητο Μaρuνι.~ ~αι. η ΙtuβCρνηαη 

οnοφΟσι.σc την ΠQPOXI\ βοl\θcι.ας ~uς; 18' 
της; nροyματικl\ς δοnονης cκτcλeαης ~ 

tργwν στην cκκλησLο των ΗαρωνL~ 

κaL το δονcLα θα cyyuηθcL η ιtvβCρνηση. 

ΣuμnληρUθηκαν ~ οχtδι.ο. " ~vJCρνηση 
an~ι.oc να noρo)(<JPI\OCL στην Σcpd Μονl\ 

ΙΙ:Uκκοv βοl\θcι.α Uψοuς; 18• της; nραyματι.κl\ς; 

δοnονης cκceλcσης τοv eρyov και. vo cyyuηθcL 
~ δονCLΟ. 

·Αρχι.σc η cκτcλcση της; nρwτης; ~ς; τοu 

Cρyou. Το Cρyo ονοο,e.ρcται. στην •κecση τοu 

&nCiρXOV. 11 ιtvιatρνηση OΠ~LCX ΥΟ 
σuνcι.σφeρcι. !220.000 γιο τις δοndνcς 
cκτcλcσης; της λ' .aσης; τοv Cρyou. 

~ 
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z•rλ 

1• • DR'P'ΛTA-IJUQUQitO.I 

ΚΥ~.ΙΟΣ 

UΙΙΙCλτοΔΟΠU: 

ΔΙ\ μ~ 

Λeu...,ι.ο~ 

κuρeρνηαη 

ΣQOIIUIAI xoxrrxι, ΜΑΙΛΙ 
lS. •Μ (Μ)ΗΙD-ΙΛ.Ι κuρeρνηαη DMZQI 

ιοn.ΙQΣ Π0Ν>Σ 

16 . ΣQΑΙΟ ΠUΙ9.ΙΑΣ 
ΙΙJtΛΑΣΙΑΣ ι,tlι,Σ 

MfMfAΣ QIMΛΙΛ.JQX 

17. ''t''tΜΙΣΙ CAIIJrJIJIΣΣ 
ΙD'ΕΣ!ΑΣΙ'Σ' φιιρχ 

AXIJXOX ριρrtΙτι,Σ, 
ιιτu•uοχ 

Ιtuj!Ιtρνηοη 

ΔΙ\μΟ~ 

Λcu...,ι.ο~ 

κu,eρνηαη 

·I\~ 
Λcu...,ι.~ 

.LAΠAJf8 

Λ.ιt . 

•ο.οοο 

30.000 

20.000 

•οο.οοο 

ΣΧ&ΔΙλΣΜΟΣ 

ZltτaΛ&Σif 

ΔΙ\110~ 

Λcu...,ιο~ 

ΑΙ\μο~ 

Λeu...,ια, 

nολcο6ομ<.α 

ιιαι. ΑΙ\μο, 

Λcu...,ι.ο, 

Αf\μο' 

Λcu...,ιa, 

~ 

~λτι1.8Σ8ΙΣ 

ΜC:ρο' ~ou C:ρyou CXCΙ. uλοnοι.ηtcι. λνομC:νcωι. 

η μcλe~η yι.a ολοιιλ!\ρUση ~ou C:ρyou. το c:ρyo 

α~ρcωι. στην eιιtcοτι ωu &ndlρxou. 11 
κuρeρνηοτι απ~ι.οc νο nαρα~ι. j!lol\βcι.o 

u,..au, 20. 000 yι.α ~ην ιιατcιαιιcuf\ nctoδρoμou 
nou να οuνδc:cι. το ΧWρο τη' Αρχι.cnι.οιιοnf\' μc 
την o6c) ΛΙ\δρα~ . 

" ιtuj!ΙCρνηοη an~ι.oc νο ανολcφcι. ολο•ληρη τη 

δαπάνη yι.α τη ouμnλf\PYO'\ ~ ~~ οuνοι.ιιι.α~ 

nόριcων στο ιtαι.μαιιλι., στην Ομ~το ιιαι. 

στο 80ρcι.ο ηολο, τα οποια ανομeνc~οι. να 

να cινοι. eτοι.μα μc:χρι. το τc:λο' τοu ltt•. 

ηολcοδομι.ιιο C:ρyo nou ea cινοι. cτοι.μο ούντομα 
(2/3 ιιuj!Ιcρνητι.ιιf\ οuνcι.~, 1/3 οuνcι.~ 
tou Αf\μοuΙ. 

Η ιuρeρνηοη αn~ι.οc νο οuνcι.~ιρcι. 120.000 
eνον-tι. τη' δαΠάνη' yι.a α~ι..ση τοu οδι.•Ο\) 

δι.•~uοu ~"' ncρι.oxl\, . 

~ 



DΚΜ'ΣΙΙΙΙΛ, Ι Ι 

ΕΡΙ'λ ΠΟΧ XAOIJO.IHIIJWI D ΠlOQtODitAI ΜΟ '1'0 AdHQ ΛΙΧΙtQΣΙΛJ: 
QI lltuιA1'940tHtιuwt ΜΟ ΑΜIΣ ΠΗrΙΣ 

ΕΡΙΌ 

l. ΙΡΙΌ '"'lt"ΝΣΒΣ 
QUQO.I'(M)QQIDΣDΣ toX 

Qll'l'POJ DΣ QMIN 

ΛΙΙΙQΣΧΑ.J: 

ΚΥΡΙΟΣ 

RΗΜΑτοΑΟtΗΣ 

- neCοδρομοnοιηση ~ης r:u~atMη 

Ληδρας - ονασαγΟρου •r:νwση 

- r:νισχvση - λναβaθμ~ση 

υnηρeσ~wν (λΗΚ, λΤΗΚ, 

:tΥΛ) 

- ΑρομολΟγηση 5 μ~Μpwν 
κι~ρ~νwν Λewφορeιwν 

1.1 ΚΛΣΛΣΚΚΧD ΠIΙQAfOMIQM 

ΠJIII 1JAΔ.U ΔIΧΚΑΣΙΑ 

, 

- κο~aαΜcuη ΜΟ~ 

Ανο~θμ~ση neCοδρομιwν 

20 ncριnov χμ . 

- Αοφαλ~~Ι(η cnaλc~ψη 

~ν n~o navw δρομuν 

~ 

ΔλnλΜΗ 

Λ.Κ. 

1 •• 80.000 

ΣΧΕΔΙλΣΝΟ:t 

ΕΚΤΕΛ.ΣΣΗ 

!.Ρ.Σ.Λ. 

Αημος 

} 

} 

) 

} 
} 

} 
) 

1'\λΡλΤΗΡΗΣ!lΣ 

το ~ργο txe~ anoneρa~eι. 

ΛCUI(WOtaς ) 
) 

) 

:te λe~~ουργια ano ~~ς 1 •. 6.1993. 

ο~ cργασιc~ aρχ~σον ono ~~ς 7.10.91. 
El(~cλeo~ηMc Μα~ φaσc~ς. Η ~cλc~ιa 

) φaαη οναμeνc~~ να ononcρa~cι τον 
) Ιο~ν~ο ~ου 199•. 
} 

.. 

10 
0\ 
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2. uro aΜΙΙΙιϊιlίU 
DYnλi..IO'i'IΣJ:.aJ: 

- Σuν~~ηση/λν~γcροη 

.JO ο~κ~ατ~κWν 
ιιονaδων 

- Αημ~οuργι.a 

κο~νο~~κWν 

unηρc:owν 

- λνεycροη noλu-

cργaο~ηρ~aκού 

οuγκρο~ημα~ος 

- ΠΟροχη aν~ocwν ο~ην 

ncρ~oxl\ 

2.1 nuιtO UΊ'nλi..ΙΟ'ι'ΙΣΣΑΣ 

.). DlllMIΣIG al[IUIIll 
QlιOI_ '8rΧΔΣ'l'ΟΊ' 

•• .__Ι&Ω IIDYDJ;Ω 

ιω; ιιιωοeαιι 

~DUWIΣJ:.a.J: 

ltYPIOΣ 

DΙΙΜλ'!'Ο601'ΙΙΣ 

Υn4~η 

apμocπcιa 

v~a τ.ouc 

~cc 

( UII8Cit) 

υιιιιcιt 

Γcριιaν~κl\ 

κuρcρνηση 

ι.ημοc 

Λeuιcωσι.ac 

κ ω 

ΑλΠλΜΗ 

λ.Ιt. 

1 . 750.000 

110 .• 000 

10.000 

1~0.000 

ΣΧΕΑΙλΣΜΟΣ 

&Ιt'rΣΛ&ΣΗ 

&.Ρ.Σ.Λ. 

Al\110~ 

" 

ΠλΡΑΤΗΡΚΣ&ΙΣ 

) 

) 
) 
) το ~ργο cκ~cλcι~a~ κa~4 .aoc~~ - •axouν 

) nοροχwρη8cι oc δ~κa~~χc~ νcaρCco~κov~νc~c~ 
} ιιc na~δ~4 cχaμη~ κο~ μcoaUJν c~οοδημ4~Ι 

Λcuκwσιa~ } 1• ο~κ~οτ~κ~~ μοναδc~. 
) 
} 

) 

) 

} 

) 
) 
) 

} 

a.r.Σ . Λ. το tργο anoncρa~ηκc ~ο 199•. 
Al\μoc 

Λcvκwσιας 

Ζ.Ρ.Σ.Λ. το ~ργο ncρ~λaμ~νc~ ~η οvν~~ 

ι.ημοc naλ~ac a~~cλογη~ ο~κοδομη~uστc να 
Λcuκwσι.a~ o~cydoς~ nc~ρομοτ.~κο c~ηρ~ο 

nc:ιροδοσ~aκιjν ΟΙ.Μοδομ~κWν KQI. 4λJοι.ιν 
uλ1.κWν. το ~ργο ~ιοκc~a" unc 
cttλΙ.tη • 

κ ω το ~ργο cxc~ anoncρa~cι. A~~a~ 
στην ~κ8cοη ~ou anapxou. 

IC 
-...) 
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s. 

6 . ΑβΟλΛΠΒQΙΣ 

Af9IIQII 
ΠΙΣ QllΣOQΙ 

μχ•••uοχ -
ΡΛΑλΛQΧliΑfΙΙJΛΤ, 

Al''ΣQX Μ'ΩΜ 

7. IQI'%'QIΙJΣ 130 
"9S" ΠΙΣ QUIOIIJ 

D 1 N'UOX
οtΔΛQχrιοrιrι•τ. 

ΝΊQΧ ΜΠΙΛ 

• . ΜΖ'ΙJΠΙ ΠUOAlOIIAI 

Σ'1ΊΙΙΙ QIΠIU 
pιrχομ μχ 

DΛMQUιqΣIIJΛ 

«ΜΜΟ 17) 

t. IQIItΛJΙ IQMriiUU: 

&roDΣ 

• • 

ltYI'IOΣ 

UΙΙΜΑ1'0ιοtιυ: 

ιtυ~Cρνηση 

lt~ 

ΑΙ\μ~ 
ΛcυΜωα(.Q~ 

Δf\μο' 
λcυΜωα(.Q~ 

ΔΙ\~ 

ΛcυΜωα~ 

ΑΙ\μ~ 
ΛcυΜωΟ(.α~ 

Aλnλllll 

λ.Ιt. 

800.000 

220.000 

230.000 

500.000 

1.000.000 

• 

ΣDΑΙλΣΜΟΣ 

8Ιt'ΒΛΚΣR 

J(Ολ 

Αf\μο' 
λCυii(.IO(.Q~ 

Δf\μο~ 

λCUII(.IO(.Q~ 

Af\μOjO 

λcυΙCUσ(.Ο!Ο 

ΑΙ\μο~ 

ΛcυiCUOC.O!O 

Πλl'λ'!ΊΙ?8ΣΕΙΣ 

Η κυ~Cρνηση anoφao~oc να κατα~c~ 

~oηec~a \)φc>υj; soo. ooo κο~ ο ιt~ ~1\θc~a 
\)φc>υ~ )00.000 . 

'λρχ~οc η cκτtλcοη του tρyou . 

λναμtνcτα~ να ουμnληρωβcι τον 

Jο\)ν~ο τοu 1994. τα tρyo 

α~ρcτα~ στην Cκtcoη του &nciρ)(Ou . 

Το eρyo aρx~oc να cκτcλcιτα~, OYQμcνcτa~ 

να οuμnληρωβcι μtχρ~ τον JΟ\)ν~ο ~u 

1994 . το cρyo α~ρc:τα~ στην Cκtcoη 

τοu &nάρχου AcuΙCUσιa!O· 

' λρχ~οc η cκτcλcοη τοu cρyou . 

λναμtνcτ.ο~ να οuμnληρωβcι μtχρ~ ~ν 

Ιοuν~ο τοu 1994. 

το cρyo θα υλοπο~ηθc ι κατd φQQCL!O· 

λναμcνcτ.ο~ η cνaρtη τοu Cρyou τc),ος 

'COU 19ft • 

... 

'C 
00 
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QM..,... ΣΧΙ 
ΑΙΙΟΣ ΛΓΙΟΙ AOKITIOX 

DfO[l'!M' ''t'ΩOrQIDΣDΣ AlfiTIIQH QlliOIQI AriOX ΔQΚΕΙΙΟΙ 

f170UI19MIM' NtADTX;giλJiλ EltA 

ncρ~oxeς; (λ' aολeοτα) (8' Κλ~μου) (Γ' λyιου ΠΟύλου) 

---------------------------τ---------------------r---------
ΥΠΟΛΟΓΙΙΟΝΚΜΟ ~ΟΣτΟΣ Ε~τκΛΖΣeΕΙλ &lΓλΣΙλ ΥΠΟΛΟΙΠΟ 

NZDI ΜλΙΟ 199C Δλ11λΜ8Σ 

~ 

~;;;;;~-y--;;;;--r:~;;~--~-~~;;;;;~-τ-;~;;;;---

I -----:---:-~~~ -~~~~- ---------- ----~----- ---~-----~ 
\0 
\0 

1. Δ~,~~~'~' οδοσ~g~g' I I I I I I I } 

) 

~τaσweu~ vnoβeμeλιov- ) 

θcμcλιοv κα~ πρώτη~ ) 

~~ αοφdλτοv κατ~ ) 

μ~κοc ~ δuο nλcuρWν του } 

~τος; μcχρ~ ~ } r~a τη ovμn~~ 

αημc~ του πctοδρομιοv. 

22.83582 19.000a2 
) 1:Α.Ν cρΎQΟΙ.ώΥ yι.a 

• aκτααηc 22.Ι35a2 6,50/82 H8.C28 123.500 25.000 ) τ.~~ δ~c"Ρ')νσcι.~, 

) ασι,αλ τ.οστ.ρ&.)οc~ ~ 

) κα~ nctοδρ6μι.α 

2. λα8ιλ~Q21Q! 15l,~, DQ'tιι.ι.t I I I I I I I } θα tητηθο\Ιν 

) ~ς; crc.o 

Σ~ nρeμι.t n~xou~ ) δc\)τcρο ctdμηνο 

3-Coa oc Ολη την ) τ.οv 199C ιcaL ο~ 
cn~~νc~a των ) cρyαοιcς; ισ yινοvν 

οδacτφc.ιμότων Cκ τ.οοη~ ) τ.ο 1995. 

12.500. χ 6• πλ~το~- ~ 75.000c82 75.00082 1,80/82 135.000 60.oooa2 108.000 27.000 
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ΠλΡλΡΊ'IΟΟ. ry 
I 

ΒΟΒθ!Ιλ λΠΟ ΤΗΝ ΕΥΡΩΠλΙ~Β ΕΝΩΙΒ ΠΟΥ δΙΟΧΕΤΕΥθΒ~Ε ΙΤλ ΠΛλΙΙΙλ 
τοΥ ΠΡΩτΟΥ ~Ι δΕΥΤΕΡΟΥ ΧΡΒΗλτοaοτΙ~ΟΥ ΠΡΩτοΚΟΛΛΟΥ rΙλ 

ΧΡRΗλτοδοτΗΙΒ ΕΡrΩΝ tTB ΛΕΥΚΩtΙλ 

(σε '000 ICO) 

-------------------------------------- --------- --------- ---------ΟΡΒίΙΕΙ Μ.ΝΕΙλ ΙΈ'ΜΙ~Ο 
ΗΕ ΣΥΝΟΛΟ 

ΕΙδΙΚΟΥΣ 
OPOYt ( .) 

-------------------------------------- --------- ---------- --------
λ. ΠΡΩτο ΧΡΒΜΑτοaοτrκο ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟ f: f: f: 

ΚΥΠΡΟΥ-Β.Β. 
(γι.a τ. ην περί.οδο 1979-1983) 

1. λΠΟΧΕτΒΥ'rΙΚΟ ΣΧΕδΙΟ ΛΕΥ~ΙΙλt 
(α) Βλεγχόμενες aπ ο t.o Κρότ.ος 

περι.οχές 1.500 1.500 
(β) Jι:a-u:χόμενες nερι.οχές 

Λεu"Ι<ωσί.α<; 4 . 500 1.500 6.000 

tYNOΛIJL:OI ΠΟΡΟΙ λΠΟ λ' 
ΧΡΒΜλ'Ι'ΟΔ01Ίlt0 ΠΡΩτοιtΟΛΛΟ 4.500 3.000 7.500 

-------------------------------------- ---------- --------- ---------8. ΔΒΠΕΡΟ ΧΡΒΜλ'Ι'ΟΔοτΙΚΟ ΠΡΩΊ'ΟΚΟΛΛΟ 
ΠΠΡΟΥ-Β.Β. 

(γι.a τ.ην περί.οδο 1984-1988) 

ι. λΠΟΧΒτΒΠΙ~Ο ΣΧ!ΔΙΟ ΛΒΥΚΩΣΙλΧ 

(ρ) Βλεγχόμενες aπό τ.ο Κρότ.ος 
περι.οχtς. 2.ΗΟ 330 2.470 

(β) Ιtστ.εχόμενες περι.οχές 
Λε ννωσ ί.α<; 260 870 1.130 

ΥΠΟΣΥΝΟΛD ( 1) 2.400 1.200 3.600 

2. rBNIJtO ΡΥθΜΙΣΤΙΚΟ ΣΧΒΔΙΟ 
ΛBYJtQΣI.λt 

(α) Ελεγχόμενες aπό τ. ο 

Jφότ.οc; περι.οχές 2.820 2.820 
(β) Ιtα-u:χόμενες περι.οχές 

Λεu"Ι<ωσί.ας 1.100 1.100 

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ ( 2) 3.920 3.920 

tYNOΛIJtOI ΠΟΡΟΙ 8' ΧΡΒΜ. 
ΠΡΩ'rΟΚΟΛJ\D 6.320 1.200 7.520 

-------------------------------------- --------- -------- ---------
tYNOΛiltOI ΠΟΡΟΙ λΠΟ λ' ~Ι 8' 
XPBMλ'l'OΔO'rlltO ΠΡΟτοιtΟΛλΟ 10.820 4.200 15.020 
(α) Ιλεγχόμενες aπό τ.ο Ιtρότ.ος 

nερι.οχeς 4.960 1.830 6.790 
(β) Ιtστ.ι:χόμενες nερι.οχές Λεu"Κωσί. 5.860 2.370 8.230 

-------------------------------------- --------- -------- ---------• 1\ ε:nι.t:.όκι.ο 'I(QI. 40 χpόνLa aποπληρωμή με 
nερί.οδο χάρι.t:.οc; 10 χρόνων. 

.. 

-

-
• 
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ΠλΡλΡ'ΠΙΜΑ Υ 

ΒΟΒθΒΙΑ ΑΠΟ ΤΗΝ ΥΠΑΤΒ ΑΡΗΟΣΤΙΑ Ί'ΩΝ ΒΝΩΜΕΝΩΝ ΕθΝΩΝ 

Γlλ τοΥΣ ΠΡΟt.ΥΓ!Σ (U.N .B.C.R.) 

(σε Ε Κύπροu) 

------- ---------------------------------------------
ετοr. U.N.B.C.R. AID 

------------- --------------- ----------------
ΑΠΟΧΕΤΕΥΤΙΚΟ ΣΧΕΔΙΟ ΣΥΝΟΛΟ 
ΛΒΥΚΩΣΙΑΙ ΧΡΥΣΑΛ/ΣΑΙ 

------- ------~------ --------------- -------~--------ί f. f. 
1985 36.338 36.338 

1986 726.889 726.S89 

1987 644.565 } 
} 

1988 812.591 } 1.000 . 000 3.972.796 
} 

1989 683.275 } 
} 

1990 832.365 } 

1991 274.200 106.200 380.400 

1992 272.800 325.800 598.600 

1993 275.000 300.000 575.000 

ΣΥΝΟΛΟ 4.558.023 1.732.000 6.290.023 
•••••• •••••••••••--- aaaza~•••--••• 

------------



!1Alλf1'BIIΛ VI 

ΣΥΝΟΛΙΚΗ ΒΟΒΘΖΙλ ΠΡΟΣ: ΤΟ ΔΗΜΟ Λ!ΥΚΩΙ:ΙλΣ 

( σε f. 000) 

---------------------------------τ---------------------------τ-----------τ---------τ------------τ--------
1 XPIUCλ'l'OAO'I'IItλ ΠΡΟτοιtοΛΛΑ Ι Ι Ι nPoYnoΛor. Ι t:nω.o 

I I I I λΝλΠΤΥΖΈΩΣ I 
I XOPBriZΣ I ZIAIItλ Ι ΣΥΝΟΛο Ι u. N . κ .c. R Ι u .N.D. P Ι Ι 

I I AA.NJtiλ I I I I I 
---------------------------------+--------+--------+---------+-----------+---------+------------+--------

1 f. I f. I ±: I f. I f. Ι I f. 
λΠOXJ:TZYTIItO ΣΧ!ΔΙΟ Λ.!:ΥΚΩΣΙλΣ I I I I I I I 
ι περι.οδος 1984- 9 3> Ι 1 . 150 Ι 9οο Ι 2. ο 5ο Ι 4 . 56 0 Ι Ι Ι 6.610 

I I I I Ι Ι Ι 
rzNxκo ΡΥΘΜΙΣτχκο ΣΧ!ΔΙΟ Ι Ι Ι Ι Ι Ι Ι 

..... 
~ 

Λ.!:ΥΚΩΣΙλΣ I I I I I I I 
( nεριοδος 1985- 93> Ι 1.1οο Ι Ι 1.1οο Ι Ι 200 Ι Ι 1. 9οο 

I I I I I I I 
ΣΧΕΔΙΟ ΧΡΥΙ:λΛΙΝΙΩτΙ ΣΣλΣ I I I I I I I 
<nεριοδος; 1987-93> Ι Ι Ι Ι ι. 732 Ι Ι Ι 

Ι Ι Ι Ι Ι Ι Ι 1. 732 

---------------------------------+--------+--------+---------+-----------+---------+------------+--------
1 I I I I I I 

ΣΥΝΟΛΟ I 2.85 0 I 900 I 3. 75 0 I 6 .292 I 200 I 11 0 . 242 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------

t 



• • • 

MtMUXB nzZOOPOMIQtf 

ι . zq~gqκcun κρgqntδwv 

nροσβόσι:ων και. 

~οnο&Cτηση npόχu~ 

nλοκc.)ν. 

'&ιιτ.αcπι 25.00082 

2. 15At.QPKCU0 Οχcτ:.ώγ 

OUβQWY ΧδΟW'{ 
οuνδuοcηιcνuν μς 

τ.ην κοτ.οακcuη 

nc:tοδρομ (λ.;ν. 

!Jλll.t.. JAlOI DΡΑΣΙΝΟΧ 
IAPOI ΣtAWCIXΣt!Σ 

1. DQQΚO AY!.OU AOUCI,!.OU. 

Qδc)c DλOI!JjWYOC 

ο) λνtγc:ρση κοφcτ.c:ρι.α~, 

κοutινας, οnοχ~.~ρητ.ηρ!. 

cσw~cρι.κος και. 

ctw~cρι.κος χ~~ 

ανοψuχης. 

~) Αι.αμΟρφwαη τ.ου 

unoλoι.nou χώρου τ.ου 

Π4ρκοu, κοτ.οαJ<cuη 

δι.οδρΟμwν, 

nλοκοο~ρwτ.α, 

ncριφραtη, 

• • 

;~~~~;;~;~-;~;~;-------τ-;;~;;;;~-;;~~;~~~~~;~~-
NBXPI ΝλΙΟ 199. ΔλrtλtfΒΣ 

~~;~;;~-τ--;;;;--~~;;~--~-~~;~;;~-τ-;~;;~;----
ΜΟΝλΑΟΣ 

---------ι--------- -------1---------- ----------- ---------f. f. f. f. 

25.00082 l22. ΟΟ/82 I 550. οοο I 16. oooa 1352.000 I 198.000 

80 .000 60.000 20.000 

100.000 100.000 

... 

I 
) 

) 

) 

} 

) 

) 

I > 

Ετ:οι.μοζοντ:οι. 

ορχι.τ:ε~ιτ:ονι.κο 

σχι:δι.ο γι.ο την 

κοφc::τ.ηρι.ο. ea 
ζητ.ηθοuν nροοφορι:~ 

w.οι. οι. εργοοιcς 

οναμcνcτ.οι. >10 

ορχ<.οουν τ.ο 

τ.ελευτ:ο<.ο ~ιμηνο 

τ:ου 1994. MC τ:ι.ς 

nροοφορι:ς θα c<.να ι. 

γΙΛ.JtΠη η οκρι.βης 

δοnΟνη τ:οu Cργου . 

ο 
ι...> 



οuντ.ρι.βdνι., 

uποιθρι.ο 

ομφι.θ~οτ.ρο, 

τ.οnοθ~τ.ηση 

nοι.χνι.δ\λJν. 

Yndρxouν cτ.οι.μο 

κατ.αοκcuοστι.κο οχcδ~ο. 

2. ΠQρκο Aνt.oy OgUλoy. Qδ()c 

ιι. ΣΟββQ 

... 

κa~κcu~ ncριφραtης -
π~ρyολας-τ.tαμορt.ας γι.ο 

τ.ο ατ.cγοαμ~νο uποοτ.cγο

cνισχuοη nαι.χνι.δ~, 

σuατ.ημο Ορδcuοης ΙCαι. 

..,τ.ι.σμC), 

i 

--------------------------------------------------------------
ΥΠΟΛΟΓΙΙΟΚΕΜΟ κοΣτοΣ 1 z~εeΕΙΣΑ &ΡrΑΣΙλ / ΥΠΟΛοχπο 

ΜΕΧΡΙ ΜλΙΟ 199. ΔλnλΝΗΣ 

----------------------------4-----------------------
ΠΟΣοτΗΤλ/ ΤΙΚΒ I ΟΛΙΚΟ I ΠΟΣοτΗΤλ l ΚΟΣΤΟΣ 

ΜΟΜΑΑΟΣ 

--------·-------------------·----------~----------------------
f. f. f. 

5.000 10.000 5.000 

20 . 000 10.000 

• 

το cργο aνομcνcτ.ο~ 

να σuμnλη~ι μcχρ~ 

τ.ο τ.cλος τ.οu 1994. 

• 

~ 



1 ,. 

3. λ[Lonoιnqn ΟLκοπcδwγ qc 
Μι.κρQ ΣUYOLKLQKQ Dgρκg 

nρο~cινον~αL δuο οι.κ6ncδα 

α) ~ια Ισαβcλλα,+ 
Πc~CλLKQ\) 

~) λ' πcρι.οχ" 
Υ) ~ια χ•rι.~κa~tι.η + 

ncι.oι.cπpaτ:ou. 

Γ' ncρι.οχ" 

4. ΑΕι.οποιnqη τunugςoc 
ngλgιgc Σι.δηροδοοuι.κnc 

rρgυunc IWQOc noaqιyou 
qτηγ 060 •ικτwροc 

α) λνCycρση λLθοuσας 

ι:πι.τ;ροnctι.ας 

λνl:ι.οφαLρι.σης. 

ρ) ι:tοπλι.σμος;. 

ALQUQpewσn AyOKtO\) 
ιωρpu YLQ Σ~gθusUqsLc 
oxnUQwy 

α) Jωρος napc1 τ.ο 

Λρμ~ΥLΚΟ ΚΟLμητ."ρι.ο. 

'ii: 

~ΠΟΛΟΓΙΙ~Ο ΚΟΣτΟΣ 

~ΟΣΟ'Ι'ΙΠ'λ TID OhiitO 

• 

Ικτ&ΛΒΣecΙΣΑ ΙΡΓλΣΙλ 

ΟΧΡΙ το ΜλΣΟ 1994 

-----------, 
ΥΠΟΛΟΙΠΟ 

ΑΑnλΗ8Σ 

----------~---------·-
ΠΟΣΟ'1'8Τλ I ΚΟΣtΟΣ 

r-------i-~~~~+-~~~;~~--ΊΓ----------1----------r-----;-----

4.000 

4.000 

100.000 

20 . 000 

4.000 
QPXLK" 
δι.αμό
ρφwση. 

4.000 

4.000 

100.000 

20.000 

ι.οοο 3.000 

ο Α!1μος δcν ι:χε1. 

ε:πι ~ου nαp6ντ:ος 

οuγκcwρ~ομ~νο 

οχcδ~οα. 

Σuνcχι.~οντ.αι. 

σuνcννοι1οcι.ς/ 

δΙ.αβουλcuσcι.ς 

με:cα~Ι) Δημοu ΜΟΙ. 

Ι':Ολ. 

ο nρJt.o' θα 
οuμπληρwβcι φeτ:ο,. 

Γι.α couς aλλους δυο 

χQροuς δcν unάρχουν 

σχcΟι.α γLΟ τ.ο 1994. 

' 

-~ 



ρ ) Sι.:ιρΟς παρd ~ην οδό 

Λαtρ~η-Πεντοδακ~~λοu. 

Υ) Α~aφορο~ Sι.:ιρΟ~ κον~a 

cn;oν Ιππόδρομο . 

5. IIAfiQΣI Δ&QfOPQN 
Ac~νqc~c-Aρggλ~OQMρώOc~c 
oxc~oι-nctoδρOu~o 

a) ΛeωφΟρΟς Ayιou πα~λοv-
κα~αοκcu~ κuκλ~κοu 

κuκλοφορ~ακο~ κΟμβοu 

cn;oν πcν~aδρομο. 

ρ) ΛeωφόρΟ' Αημοκρα~ιας 

.,. 

τα eργα cxouν θ~ηecι 

Πολcοδομ~κa μc 2/3 
ouνc~oφopa ~"'' κuβeρνηοη' 
κα~ 1/3 ~ou Α~μοu. 

J 

I 

----------------------------------------------------------
ΥΠΟΛΟrΣΙ<*ΖΜΟ ΙtΟΣτ<>Σ I Ε~ΣθΖΙΣλ ΕΡrλΣΣλ I ΥΠΟΛΟΙΠΟ 

ΠοtοτΗΤλ I ΤΙΜΗ 

I 

ΟΛΙΙtΟ 

ΙtΟΣΤΟΣ 

ΗΖΧΡΙ ΜλΙΟ 1994 

ΠΟΣοτΗΤλ I ΙtΟΣΤΟΣ 

ΑλΠλΗΗΙ 

________ ... _________ ..,. ___________________ _ 
f. f. 

4.000 4.000 

4.000 4.000 

I 40 .000 I I I 
40 .000 

100.000 100.000 

• .. 

ΓLα cov κομ~ unaρχεL 
npoνaLO cn;o φε~LVΟ 
προυηολογLομΟ. 

Ύπaρχουν σχeδLα . eo 
εκcελεοcει φecος ειcε 

ano co Α~μο cι~ε ano 
co Αημοο~ Ίργα . 

Τη λε\.ιφΟρΟ 

Δημοκραcια, θα 

εκcελcσεL ο Α~μος. 

nρσοφορcς που 

ζ,ηc"θηΙ<ΟV, 

οκuρι.>ΟηΙ<ον. eo 
ζηcηθούν ~ντομο 

νcες n~ς. r~a 

cη δοπaνη ο Α"μος θα 

συνΟψεL δονc~ο. 

το nooa αφοροuν cη 
σuνεLοφορQ (l/3) cou 
Δ"μου . 

-ο 
0\ 

" 



-. ~ 

6. ΒΖΛτΙΟΣΗ ΟΔΙ~ΟΧ tQTI~ΚQX 

λν~~~α~όσταση φανWν κα~ 

λαμn~ηρuν σuνηθοuς ~ύnou 

μc ~unou 70Ν Μα~ριοu. 

λρ~θμός naooa~ν v~a ~~ς 

cρc~ς neρ~oxcς 300 φανοι
λαμn~ηρeς-βραχιονeς. 

~~Οφορcς nροeκ~ε~ς 

~οnοθecησης λαpπ~ηρuν. 

7. ΛDΑΛΔΟΙΡΙQΣΕΙΣ 

λnο{ημ~ώσe~ς nou 
unoλoγιtcca~ να 

καcαβληθούν v~o 

αnαλλοcρι..Qσe~ς 

μtσο ~ο nλαισ~α 

~ aνancut~a~ν 

eρ~ nou ανοφtρονcα~ 
n~o nάvu. 

8. DotAIIQΣ IWUIOΣ 

l) λnοtημ~c~ς v~α 
cη δ~αcηρηση cou 
cργοu cνcος cης 

νcκρης ~νης SO.OOO 

.. 
"· 

ΥΠΟΛΟrΙΙΟΝΒΝΟ ΚΟΣΤΟΣ IΕχτΕΛΕΣ.ΕΙΣλ ΕΡrλΣΙλ I ΥΠΟΛΟΙΠΟ 
ΚΖΧΡΙ ΜλΙΟ 1994 ι.λΠλΗliΣ 

---------r--------l--------1----------τ---------

::::::-_: __ ~~~~-~-~~~~-j--::::::::t_:::;:: __ , ____ , ___ _ 

300Νο. 65,00/ΝΟ I 19.500 200Νο. 13.000 6.500 

s.ooo s.ooo 

200.000 200.000 

ο~ εργοσιeς θο 

οvμnλη~ούν eνcος 

'COV 1994. 

το nοσο ε ι να~ 

καθ' uπολογ~σμο. 

Δεν unaρxe~ μeχρ~ 

οc~γμης ono~aδ~nocε 

vnoxpc\.JOJ1. 

Το θcμα anotημ~GUν 

θα etecooτeι ano cην 
κvβeρνηση οcαν θο 

εγeρθeι. 

• 

-ο 
....J 

I 



2) ~λuψη ~OU QVO~M~O~ 
στcγανοηο~ημcνοu 

ηο~αμο~ 150.000. 

9. ΑΗΚΙΟΧΡΓΙΑ BIQtEJNI!HI 
~ 

ληαλλο~ρLwση ~δ~όΜ~η~ν 

~cμαχι~ν 150.000. 

Α~αμόρφwση οδ~kΟ~ 

Α~κ~~οu 100.000. 

J 

ΧΠΟΛΟΓΙΙΟΜΙ•ο ΚΟΣτ9Σ I &ΚΤΕλ8ΣeΕΙΣΑ ΕΡΓΑΣΙλι ΧΠΟΛΟΙΠΟ 

ΜΕΧΡΙ ΜΑΙΟ 1994 ΑλΠλΗΗΣ 

1'1101 
ΜΟΜΑΑΟΣ 

ΟΛΙΚΟ I ΠOΣO'rll'rλ I ΚΟΣτΟΣ 
ΚΟ Στο Σ 

200.000 

250.000 

1. 992.928 672.500 

• • 

200.000 

250.000 

1.320.500 

Η kΟλuψη αηο~ελcι νcα 

ηρο~αση nou θα 
ctc~oσ~cι από ~ην 

kUβCpνηοη. 

Το Τμημα Πολεοδομ tας 

θα c~ο~μοσε~ εν~ος 

~ou 1994 ~α σχcδ~α 
~ου Οδ~kο~ δ~k~ύοu. 

ea ακολοuθηοε~ 
απαλλο~ριwση κο~ 

καr.οσκεuη. 

.. 

..... 
~ 
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Σας ευχαριστώ πολύ για την εξαιρετική προσοχή που δείξατε κατά την 

ανάγνωση της Έκθεσης. 

τ. ΧΑτΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΎ: 

Ο κ. Κατσαμπάς άφησε μερικές παραγράφους πίσω και νομίζω πρέπει να 

ξαναδιαβάσει την Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Είναι για τιμωρία αυτό ή για προβολή, κύριε Χατζηδημητρtου; 

'f. ΧΑτΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΎ: 

Ο κ. Γεωργίου Οέλει να την ξανακούσει για να τη μάθουν οι συνάδελφοι καλά, 

είπε προηγουμένως. Να τη μάθουν απέξω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ελπίζω να μη μας πεις την ιστορία του παπά με το ευαγγέλιο, κύριε Χατζηδη

μητρίου; 

Διερωτώμαι αν υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος σήμερα. 

τ. ΧΑτΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, είπαμε να μείνει για την προσεχή συνεδρίαση, ώστε να ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου . 

Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς μια παρατήρηση όσον αφορά το περιεχόμενο της 

Έκθεσης. Δεν αναφέρεται στην τελευταία συνεδρία της Ad Hoc Επιτροπής, στην 
οποία κλήθηκε και ο αρμόδιος Υπουργός και έθεσε τις απόψεις και τις θέσεις της 

κυβέρνησης αναφορικά με αυτό το σχέδιο, και στην αντιπαράθεση της Επιτροπής με 

την κυβέρνηση για διάφορες πτυχές. Επίσης, ομόφωνα η Επιτροπή ανέφερε ότι ένα 

από τα βασικά αιτήματά της, τα οποία η κυβέρνηση πρέπει να δεχτεί, είναι το θέμα 

της τροποποίησης και βελτίωσης των κριτηρίων για τη στέγαση των νεαρών ζευγα

ριών. Για όλα αυtά τα σημεία δεν αναφέρεται τίποτε μέσα στην Έκθεση και νομίζω 

ότι εt ναι κάπως ελλιπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Εισηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, να ετοιμαστεί από τη Γραμματεία της Επιτροπής 

ένα συμπλήρωμα, είτε υπό μορφή συμπληρωματικής έκθεσης είτε υπό μορφή 

πρακτικού της τελευταίας συνεδρίας, γιατί ήταν η πλέον ουσιαστική και είναι και η 

τελική απόφαση της κυβέρνησης επί του θέματος, ούτως ώστε να ξέρουμε την 

προσεχή Πέμπτη που θα συζητούμε το θέμα ποια ακριβώς θα πρέπει να είναι και η 

δική μας αντtκριση της στάσης της κυβέρνησης έναντι αυτών οι οποίοι θεωρήθηκαν 

οι ακρίτες του ελληνισμού και αυτών που κράτησαν μακριά την ερήμωση και 

επέκταση της νεκρής ζώνης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύρ~ε Γεωργίου, να υποθέσω ότι παραπέμπεις το θέμα στην Επιτροπή εντός 

των προσεχών δυο-τριών ημερών, για να γίνει αυτό το συμπλήρωμα; 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Δε χρειάζεται να συνέλθει, κύριε Πρόεδρε, η Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος Οα το ετοιμάσει; 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Η Γραμματεία της Επιτροπής σε συνεργασία με τον Πρόεδρο της Επιτροπής 

να ετοιμάσουν είτε συνοπτικό πρακτικό ή τα πρακτικά τα ίδια. 

Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Τα πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, που είναι έτοιμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουκουμάς, παρακαλώ. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή η Έκθεση καλimτει μάλλον το 1994, δηλαδή είναι παλιά. 
Για το 1995 πρέπει να υπάρχει μια δεύτερη Έκθεση. Γι' αυτό δεν καλύπτει όλες τις 

συνεδριάσεις της Επιτροπής. Τώρα, αν χρειάζεται να μπουν αυτά, υπάρχει το 

πρακτικό της τελευταίας συνεδρίας που μπορεί να κυκλοφορήσει. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Αυτό Οέλουμε, κύριε Πρόεδρε, διότι είναι ουσιαστικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΙΙΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Συμφωνώ με τον κ. Κουκουμά ότι κάλυπτε μια συγκεκριμένη περίοδο η 

Έκθεση αυτή. Ήταν για να ενημερωθεί η Βουλή πάνω στο θέμα. Δεν είναι Έκθεση 

που καταλήγει σε λήψη απόφασης και προχωρεί σε κάποιες εισηγήσεις. Αυτές 

νομίζω μπορούν να γίνουν στις ομιλίες των συναδέλφων, γιατί αυτή η Επιτροπή 

είνα~ επιτροπή εργασίας και θα συνεχίσει τη δουλειά της πάνω στα ίδια Οέματα και 

όλο το εναπομένον διάστημα αυτής της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση να ετοιμαστεί ένα συμπληρωματικό 

σημείωμα με βάση τα πρακτικά της τελευταίας συνεδρίας, το οποίο να κυκλοφο

ρήσει στα μέλη. Επομένως, ανατίθεται στη Γραμματεία και στον Πρόεδρό της να 

διευθετήσουν αυτό το Οέμα εγκαίρως. 

Καταλαβαίνω ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. Με αυτό έχουμε φτάσει στο 

τέλος της σημερινής ημερήσιας διάταξης. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 12 
Οκτωβρίου, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

.... 

Γ 
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-. ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

• 

• 

Ι) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

2) Ο περί Επιβολής Πρόσθετου Φόρου επί των Πετρελαιοειδών 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1994. 

3) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Γέλη και 

Δικαιώματα) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1994. 

4) Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Γροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 

5) Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδούματος Κύποου 

Νόμος του 1995. 

6) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

Νόμος του 1995. 

7) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (τέλη και 

Δικαιώματα) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

8) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως Ιδιοκτησίας για Σκοπούς 

Άμυνας (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1995. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β' : Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ' : 

Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Ε.ιιιτροπής Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα 

που αναφέρεται ως 'Ή πολιτική της απασχόλησης ξένων επιστη

μόνων (εμπειρογνωμόνων) από τις κρατικές υπηρεσίες και τους 

ημικρατικούς οργανισμούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (2.11.1993). (Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Οεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόοων για το θέμα που αναφέοεται ως "Η δημιουογηθείσα κατά

σταση σε σχέση με τις εισαγωγές φρούτων και λαχανικών". (Α υτε

πάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (20. 10.1994). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως 'Ή ποιότητα των σιτηρών, 

αιτία πρόκλησης ζημιών στην κτηνοτροφία και πτηνοτροφία". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από ποόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (19.5.1994). 

4) Έκθεση της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για Θέματα 
Πράσινης Γραμμής για τα θέματα που αναφέρονται ως: 

(α) "Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής στη Λευκωσία." 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 
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(β) 'Ή πορεία υλοποίησης του Σχεδίου Αναζωογόνησης των Ακρ~

τικών Περιοχών κα~ η επί τούτου πολιτική της νέας κυβέρ

νησης." 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 

κυρίων Αρ. Γεωργίου κα~ η. Παπαγεωργίου). (11.5.1993). 
(Συνέχ~ση της συζήτησης). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.12 μ.μ.) 

Οι αχόλο"θοι Βο"λε\Jτές "πέγραψαν με αλφαβητική σειρά τον κατάλογο των 

παοόντων: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλ~άδης Δημήτρης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κί.κης 

Καράς Αντώνης 

Κατσαμπάς Χριστάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρtδης Βάσος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερ~νός 

Παρισ~νός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Π ρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζ·ηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιποόσωποι θοησχε\Jτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

.. 

r 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

I. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο του Σώματος της απόφασης των κομμάτων 

για διεξαγωγή των βουλευτικών εκλογών στις 26 Μαίου 1996. 

2. Ανακοίνωση α..'tό τον Πρόεδρο της απόφασης της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Επιλογής για μετονομασία της Ad Hoc Επιτροπής για Θέματα 
Πράσινης Γραμμής σε Ad Hoc Επιτροπή Ακριτικών Περιοχών. 

3. Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του Αράμ Καλα·ίτζιάν, αντιπρο

σώπου της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων στη ΒουλτΊ. 

4. Έκφραση από τον Πρόεδρο εκ μέρους του Σώματος θερμών συλλυπητη

ρLων προς τον κ. Μαντοβάνη για την απώλεια της συζύγου του. 

5. Α ναφορά του κ. Χατζηδημητρίου και του Προέδρου στο θάνατο του 

Όμηρου Χαπιπη. 

6. Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

7. Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Ν. Αναστασιάδης, Πρόεδρος, Τ. Χατζη

δημητρίου. Ρ. Κατσελλή, Δ. Χριστόφιας, Ν. Πιττοκοπtτης, Α. Καράς) 

έπειτα από παρατήρηση του κ. Αναστασιάδη ότι τα σχέδια νόμου που 

αφορούν τις αρχαιότητες πρέπει να παραπέμπονται στην Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Παιδείας και όχι στην Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για την Απόφαση της 

Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 

το Ταμείο για την Αμυντική Θωράκιση της Δημοκρατίας για το 1995, 
ανάγνωση της Απόφασης, οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Δ. Χριστοδου

λίδη για το θέμα και έγκριση της Απόφασης. 

9. Ερωττ']σεις Βουλευτών (Η απασχόληση ωρομισθίων στο Τμήμα Εσωτε
ρικών Προσόδων- Γραφειοκρατία στις περιπτώσεις παραχώρησης δαπα

νηρών φαρμάκων από τα κρατικά νοσοκομεία - Η αντικατάσταση του 

συστήματος επιλογής δόκιμων αξιωματικών - Η ανάγκη ευθυγράμμισης 
των επικίνδυνων στροφών στο δρόμο ΑρμLνου-Φιλούσας - Η χωρομέ
τρηση των δρόμων στα Μέσανα - Η αποχέτευση ομβρίων υδάτων στα 
Μέσανα- Η κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου στο Νέο Χωριό Πάφου

Η κατασκευή δρόμων που θα ενώνουν την Πάφο με τα ορεινά θέρετρα

ΊΌ αρδευτικό έργο στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχού~- Η κρατική οικονομική 

αρωγή για ανέγερση του νηπιαγωγείου Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς -Το 

πόσψο νερό στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Η παραχώρηση τουρκοκυ
πριακής γης σε οινοβιομηχανίες - Η συλλογή των απορριμμάτων του 

σφαγείου Κοφίνου - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Κοφίνου

Α γκλεισίδων - Η ρύπανση που προκαλεί το Τσιμεντοποιείο Βασιλικού -
Ο διαχωρισμός και η πώληση οικοπέδων στο Μακένζυ - Πρόβλημα στο 

αποχετευτικό του συνοικισμού αυτοστέγασης Λειβαδιών - Η μη τήρηση 
του κώδικα οδικής κυκλοφορίας αιτία πρόκλησης ατυχημάτων - Η 
απομάκρυνση των λυμάτων α.ι-τό τα Κελλιά - Αίτημα κοινοτήτων για 

παραχώρηση νερού από το νότιο αγωγό - Η αξιοπιστία του τηλεφωνικού 
δικτύου της Α ΤΗΚ - Η έλλειψη αξονικού τομογράφου στο νοσοκομείο 



114 

Λάρνακας - Το καρδιολογικό τμήμα του νοσοκομείου Λάρνακας - Η 
χρονοβόρα αποστολή ελικοπτέρου για ιατρικά περιστατικά στον Πύργο 
Τηλλυρtας -Το στεγαστικό πρόβλημα άπορων πολιτών- Η παραχώρηση 
αδειών καλλιτεχνικού πράκτορα - Τα νέα κριτήρια για την επιλογή 

δόκιμων αξιωματικών - Η ύπαρξη μολύβδου στις υδροσωλήνες - Αιτή
ματα της κοινότητας Καπέδων- Αιτήματα της κοινότητας Περιστερώνας 

- Αιτήματα της κοινότητας Λυμπιών - Τα μονοπάτια της φύσης - Η 
επικίνδυνη διασταύρωση στα φώτα Γαβριηλίδη- Η ΑτΗΚ και το Intemeι 

- Η χωρίς άδεια μεταφορά εκρηκτικών υλών από Βρετανούς των βάσεων 
στο έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας - Αίτημα για κατασκευή πεζο

δρομίων στο συνοικισμό αυτοστέγασης Γ' Πέρα Χωρίου - Αιτήματα 

κυβερνητικών οικισμών Αγίου Ιωάννη και Αγίου Σπυρίδωνα στη Λεμεσό 

- Η μη αξιοποίηση του χώρου πρασίνου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Γ' 

Πέρα Χωρίου - Η χωρίς άδεια μεταφορά εκρηκτικών υλών από Βρετα
νούς των βάσεων στο έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας - Οδικά 
προβλήματα στο Φτερικούδι - Το αποχετευτικό στον Ασκά - Χαλαρώσεις 
στις πολεοδομικές ζώνες στη Γεροσκήπου - Οι αντίθετες κρίσεις 

κρατικών υπηρεσιών αναφορικά με εισαγόμενα ψάρια - Αίτημα Κοίλης 
για κατιισκευή δρόμου - Αίτημα για ευθυγράμμιση του δρόμου Τσάδας

Κοίλης - Αίτημα για μετατροπή του παλιού δημοτικού σχολείου Λετύ
μπου σε πολιτιστικό κέντρο - Αίτημα Λετύμπου για κατασκευή δικτύου 

υδςιτοπρομήΟειας- Αίτημα Λετύμπου για αναθεώρηση της αμπελουργικής 

ζώνης στην οποία ανήκει- Αίτημα Λετύμπου για ένταξή της στο σχέδιο 
αγροτουρισμού - Η εγκατάσταση αυτόματων υδρομετρητών στην Αργάκα 
- Οι αγροτικοί δρόμοι στην περιοχή Χρυσοχούς - Η επιδιόρΟωση του 
δρόμου Κινούσας-Πόλης Χρυσοχούς - Η διαφοροποίηση των πολεοδο
μικών ζωνών στην Κοίλη - Αίτημα Κοίλης για άρδευσή της από το 

φράγμα του Μαυροκόλυμπου- Η συντήρηση των αγροτικών δρόμων στην 
Κοίλη -Το λαθρεμπόριο ζώων από τις κατεχόμενες περιοχές). 

10. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Γο αίτημα Λευκάρων 

για κρατική οικονομική αρωγή για την κατασκευή του αποχετευτικού 

τους συστήματος- Τα αιτήματα της Β' και της Γ φάσης του συνοικισμού 

ΑΗΚ Αμμοχώστου - Τα αιτήματα τtμης Πάφου - Το αίτημα για μετα
τροπή σε υπεραστικό του δρόμου Λιοπετρίου-Ξυλοφάγου-Α γίας Ν άπας -
Το αίτημα Λάσας για κατασκευή γεφυριού στην τοποθεσία "Καταύλακα" -
Το αίτημα να ενωθούν οι οχετοί της Κ' και της Δ' φάσης στο συνοικισμό 

αυτοστέγασης Καρμιώτισσας Πάνω Πολεμιδιών- Το αίτημα Μενεού και 

Δρομολαξιάς για κατασκευή αί.θουσας πολλαπλής χρήσης - Το αίτημα 
Αρμενοχωρίου για καθάρισμα και διαπλάτυνση δρόμων - Η ερήμωση του 
χωριού Καντού - Η βελτίωση του δρόμου Φασούλας-Λεμεσού - Η 

επιδιόρΟωση του δρόμου Φασούλας-Αψιούς - Η ανάγκη κατασκευής 

τοίχων αντιστήριξης στο συνοικισμό αυτοστέγασης Κόρνου - Οι πληρο

φορίες για ανάκληση της απαλλοτρίωσης για το δρόμο τίμης-Μανδριών

Το αίτημα για αντιπλημμυρικά έργα στο συνοικισμό αυτοστέγασης 
Περβολιών - Η χαρουποκαλλιέργεια στην Κύπρο - Οι πιέσεις στους 

πρόσφυγες που διαμένουν στη Μεννόγεια να εγκαταλείψουν το χωριό -
Το αποχετευτικό σύστημα στις Αγκλεισίδες - Το αίτημα Πωμού για 

; . 
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αύξηση της χορηγίας του ΚΟΑ για κατασκευή κοινοτικού γηπέδου - Το 
αίτημα για κατασκευή διάβασης πεζών παρά την κλειστή αιθουσα ''Αφρο

δίτη", δίπλα από το Παφιακό Στάδιο- Οι πληροφορίες για ενοικίαση 60 
αυτοκινήτων από το Τμήμα Υδάτων- Το αποχετευτικό σύστημα Αγρού

Η εφαρμογή του νόμου για την υποχρεωτική ασφάλιση των εργοδοτών 

έναντι ευθύνης σε περίπτωση ατυχημάτων εργοδοτουμένων - Η κατα

σκευή του κεντρικού αντιπλημμυρικού έργου στο συνοικισμό αυτοστέ

γασης Αγίας Φύλας -Το αίτημα για επέκταση του τηλεφωνικού δικτύου 

στην Τάλα- Η ανέγερση Κέντρου Νεότητας στην Παλόδεια -Τα δημοσιεύ

ματα στον ελλαδικό τύπο για υποβάθμιση της κυπριακής πρεσβείας στην 

Αθήνα- Τα προβλήματα διακίνησης πεζών και οχημάτων στο Ακάκι - Ο 
διαχωρισμός οικοπέδων στα Μαμιί>νια - Τα προγράμματα οικονομικής 
βοήθειας των χαμηλότερων οικονομικών στρωμάτων - Ο χρόνος εξαργύ
ρωσης των επιταγών των συνταξιούχων γυναικών- Η αποπεράτωση της 

βιοτεχνικής περιοχής Επισκοπής - Η ηλεκτροδότηση της κτηνοτροφικής 
περιοχής Επισκοπής- Τα αιτήματα μανταρινοπαραγωγών Διερώνας- Το 

αίτημα για βελτίωση του δρόμου Ακρούντας-Διερώνας - Η εξαyγελΟεtσα 
λειτουργία ναυτιλιακού γραφείου της Κυπριακής Δημοκρατίας στο 

Ρόττερνταμ- Το αίτημα Ακρούντας για ε."tέκταση του οδικού φωτισμού

Το αίτημα Ακρούντας για επιστροφή απαλλοτριωθείσας γης που δε 

χρησιμοποιήθηκε- Το αίτημα Μουτταγιάκας για δημιουργία κοιμητηρίου 

- Το αίτημα γεωργών Παρεκκλησιάς για αποζημιώσεις για ζημιές που 

υπέστησαν από πυρκαγιά - Η απόρριψη βιομηχανικών λυμάτων από το 
βαφείο Rainbo\v στον ποταμό της Περιστερώνας- Η μη κατάθεση κανονι
σμών με βάση το νόμο για την εκπαίδευση κωφών παιδιών - Το αίτημα 
Κολοσσίοu για διαχωρισμό βιοτεχνικών οικοπέδων σε χαλίτικη γη - Το 
αίτημα συνοικισμού αυτοστέγασης Καρμιώτισσας για πρόσθετο ντεπό

ζιτο νερού - Το αίτημα συνοικισμού αυτοστέγασης Καρμιώτισσας για 
αποπεράτωση του γηπέδου - Η καθυστέρηση στην παροχή οικονομικής 
βοήθειας στους πρόσφυγες για στεγαστικούς σκοπούς -Τα αιτήματα της 

Αθηένου - Το υδατικό στα Λαγουδερά - Το πιεστικό πρόβλημα επέκτασης 
στα Λαγουδερά - Η υδατοπρομήθεια της Πλατανιστάσας - Η διάθεση της 
παραγωγής φουντουκιών της περιοχής Άλωνας - Το αίτημα των αμπε
λουργών Άρσοuς να επιτραπεί η καλλιέργεια του ντόπιου μαύρου - Η 

καθυστέρηση στην καταβολή αποζημιώσεων στους αμπελουργούς Άρσους 

- Ο τερματισμός των δρομολογίων αγροτικών λεωφορείων στο Άρσος -
Το αίτημα Αγίου Γεωργίου Συλίκου για διαχωρισμό οικοπέδων σε χαλί

τικη γη - Ο δρόμος Παρεκκλησιάς-Κελλακίου-Επταγώνιας - Η ανάληψη 
από το κράτος των δαπανών οδικού φωτισμού στις κοινότητες της υπαί

θρου - Η ατμοσφαιρική ρύπανση από εργοτάξια στο Πεντάκωμο - Η 

καθυστέρηση στην παραχώρηση εγκριΟέντων δανείων σε γεωργοκτηνοτρό

φους - Το αίτημα Κ ισσόνεργας για επιπλέον άρδευση από το φράγμα 

Μαυροκόλυμπου - Η ανάγκη τουριστικής ανάπτυξης της Κισσόνεργας -
Το αίτημα Κισσόνεργας για εγκατάσταση κλειστού συστήματος διανομής 

του νερού του φράγματος Μαυροκόλυμπου - Το αi.τημα κερασοπαρα
γωγών Παναγιάς για ασφάλισή τους έναντι καταστροφών από πουλιά -
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Το αίτημα Παναγιάς για αύξηση των αρδευόμενων εκτάσεων από το υπό 

μελέτη φράγμα Κανναβιούς - Η αλληλογραφία ΑΤΗΚ-συνδρομητών 

Κοίλης - Το αίτημα Κοίλης για επιπλέον άρδευση από το φράγμα του 
Μαυροκόλυμπου - Ο δρόμος Στατού-Πενταλιάς-Μονής Χρυσορρογιά
τισσας - Το αίτημα Θελέτρας για ανόρυξη γεώτρησης -Το αίτημα Θελέ
τρας για εγκατάσταση οδικής ενημερωτικής πινακίδας- Το αίτημα Θελέ

τρας για άρδευση από το υπό μελέτη φράγμα της Έζουσας - Το 

στεγαστικό πρόβλημα στην Τεχνική Σχολή Πόλης Χρυσοχούς μετά τον 

πρόσφατο σεισμό - Η ανάγκη βιολογικής επεξεργασίας των κτηνοτρο

φικών λυμάτων - Οι καταγγελίες για καταβολή μισθού σε υπάλληλο της 
Πολιτικής Αεροπορίας που δεν προσέρχεται στην εργασία του - Η 

σύνδεση Γερtου με τον αγωγό Τερσεφάνου - ΊΌ αίτημα για αναβάθμιση 

του δημοτικού σχολείου Λυθροδόντα -Το Οέμα της κατασκευής υδατο

φράκτη στον Πεδιαίο - Τα αιτi)ματα Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου - Η 

δημιουργία κτηνοτροφικής ζώνης στην Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου - Οι 

κίνδυνοι από το πεδίο βολής στη Βυζακιά - Το αίτημα για επέκταση της 
βιομηχανικής περιοχής Φρενάρους - Το αίτημα για ανέγερση δεύτερου 
δημοτικού σχολείου στο Φρέναρος - Το υδρευτικό πρόβλημα στην Κοκκι

νοτριμιθιά - Το αίτημα Κοκκινοτριμιθιάς για ανέγερση γυμνασίου - Οι 

κρητικής καταγωγής κάτοικοι του συριακού χωριού Χαμιντιέ - Το 

πρόβλημα βιομηχανικής ρύπανσης στο Μοναγρούλλι Λεμεσού - Η 

επιδιόρθωση δρόμου προς την Επισκοπή Πάφου - Η χωρίς άδεια 

λειτουργία λατομείων - Οι ζημιές στους κτηνοτρόφους από αδέσποτους 
σκύλους- Η μεταστέγαση του Γραφείου Ευημερίας Πάφου). 

1 I. Απόφαση του Σώματος για λήξη του θέματος 'Ή λειτουργία των διυλιστη

ρίων πετρελαιοειδών στη Λάρνακα και οι πιθανές επιπτώσεις στο φυσικό 

περιβάλλον και στην υγεία των ανθρώπων" και για στενή παρακολούθησή 

του σε συνεργασία με την Εκτελεστική Εξουσία. 

12. Έκθεση για το Οέμα 'Ή πολιτική της απασχόλησης ξένων επιστημόνων 

(εμπειρογνωμόνων) από τις κρατικές υπηρεσίες και τους ημικρατικούς 

οργανισμούς". 

13. Έκθεση για τα θέματα (α) "Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης 

Γραμμής στη Λευκωσία" και (β) "Η πορεία υλοποίησης του Σχεδίου 

Αναζωογόνησης των Ακριτικών Περιοχών και η επί τούτου πολιτική της 

νέας κυβέρνησης" και απόφαση του Σώματος έπειτα από συζήτηση (Π . 

Παπαγεωργίου, Αρ. Γεωργίου, Α. Κουκουμάς, Τ. Χατζηδημητρίου) να 

ετοιμαστεί συμπληρωματική Έκθεση για την πρόοδο των θεμάτων κατά 

το 1995. 

Τιμή: 75σ 

• Τυπωθτrι<ε στο Τυπογραφείο της Κ υπQιακής ΔημαιιρατLας, Λευκωσια. 



• 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Στ' ΒΟΥ ΛΕΥ'ΓΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 12ης ΟκτωΒρίου 1995 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναQξης: 4.12 μ.μ.) 

(Αρ. 2) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Dουλής. 
Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Α': ΝομοΟετική Εργασία. Το πρώτο θέμα στην 
ημερήσια διάταξη είναι "Ο περί Λημόσιας Υπηρεσίας (τροποποιητικός) Νόμος του 
1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικiις Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. Ι ΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ 'Ό 
ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 
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Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποι1jΟηκε στις 2 Οκτωβρ~ου 

1995. Στη συνεδρίαση κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοΟεσίας 

περί δημόσιας υπηρεσίας, ώστε για τους σκοπούς της νομοΟεσίας αυτής αρμόδια 

αρχή για τους υπαλλήλους της προεδρίας να είναι ο ΔιευΟυντής Γραφείου Προέ

δρου. 

Η πιο πάνω τροποποίηση αποτελεί αναγκαία συνέπεια ύστερα από τη μετα

τροπή της θέσης του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω σε πολιτική Οέση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπολογισμού συμcrωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΓIΙ'ΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δευτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

Τροποποίηση του άρΟρου 2 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρΟρα εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρΟρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναcrέρεται ως "ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1995 ". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση ό;τως το νομοσχέδιο ψηιrιστεί σε νόμο; 

(Κτυ;τά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Επιβολής Πρόσθετου Φόρου επί των Πετρελαι

οειδών (τροποποιητικός) Νόμος του 1994". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσΗ την Έκθεση στο Σιί>μα. 

• 



• 

.. 
; 
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Λ. Ι ΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΊΊΊΆΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό 
ΠΕΡ Ι ΕΠ ΙΒΟΛΗΣ ΠΡΟΣΘΕΤΟΥ ΦΟΡΟΥ ΕΠΙ ΤΩΝ ΠΕΤΡΕΛΑ ΙΟΕΙΔΩΝ 

(ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1994" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Α νbρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 2 Οκτωβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για την επιβολή πρόσΟετου φόρου επί. των πετρελαιοειδών, έτσι ώστε να μην απαλ

λάσσονται από την καταβολή του πρόσΟετου q-όρου και "t'α μη δικαιούνται 

επιστροφή του εν λόγω q-όρου τα άτομα, οι οργανιδσεις κ~ι οι αρχές που τυγχάνουν 

αυτής της απαλλαγής μιας και ο πρόσθετος αυτός φόρος δεν επιβαρύνει τον κατανα

λωτή, αλλά αποτελεί απλώς μέθοδο απορρόφησης των υπερκερδών των εταιρειών 

πετρελαιοειδών που προκύπτουν βασικά από τη διακύμανση της τψής του αργού 

πετρελαίου. 

Όπως ανέφεραν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 

η υφιστάμενη πρόνοια για τη μη καταβολή ή επιστροφή του πρόσθετου φόρου στην 

πράξη ουδέποτε εφαρμόστηκε, αφού ο φόρος δεν αποτελεί μέρος της τιμής της 

βενζίνης, ενώ υπήρξαν περίοδοι όπου ο φόρος ήταν μεγαλύτερος από την τιμή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμq-ωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Αντικατάσταση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρΟρα α;τό το Ι μέχρι το 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το I μέχρι το 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως 'Ό περί Επιβολής Πρόσθετου Φόρου επί 

των Πετρελαιοειδών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο Οέμα είναι ''Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος 

(τέλη και Δικαιώματα) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1994". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας ΚοινοΒουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την ΈκΟεση στο 

Σώμα. 

Λ. Ι ΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΓΙ ΙΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΌ-Υ·ΓΙΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΊΆΙ ''Ο 

ΠΕΡ! ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟΥ ΚΑ Ι ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΚΟΥ ΤΜΙ Ι ΜΑΤΟΣ (ΓΕΛΗ ΚΑ Ι 

ΔΙΚΑ ΙΩΜΑΤΑ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΊΌΥ 1994" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Οκτωβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ασφαλιστών Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι ο καΟορισμός ονομαστικο1i τέλους, 

όταν γίνεται μεταβίβαση ακίνητης περιουσίας από ασφαλιστική εταιρεία σε 

Επίτροπο εμπιστεύματος και αντίστροφα. 

Σύμφωνα με το προτεινόμενο νομοσχέδιο το ονομαστικό τέλος καθορίζεται σε 

ί250, ενώ καταΒάλλεται πρόσθετο τέλος ί5 για κάΟε μονάδα εγγραφής. Το τέλος για 

την επαναμεταβίβαση καθορίζεται επίσης στις ίS για κάθε μονάδα εγγραφής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται την ψήφισή του σε νόμο, νοουμένου ότι το ονομαστικό τέλος 

που προτείνεται Οα αυξηθεί στις f300 και το επιπρόσθετο τέλος και το τέλος επανα
μεταβίβασης στις ίΖΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

• 



• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τιτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του πινακα του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρΟρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ''ο περί Κτηματολογικού και Χωρομε

τρικού Τμήματος (τέλη και Δικαιώματα) (τροποποιητικός) Νόμος του 1995". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα υπ' αριθμό 4, S και 6 Οέματα της ημερήσιας διάταξης δεν είναι έτοιμα. 

Τα υπ' αριθμό 7 και 8 θέματα της ημερήσιας διάταξης αποσύρονται από την 
Εκτελεστική Εξουσία. 

Φτάσαμε στο τέλος της νομοΟετική εργασίας. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο 13': 
Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί των Τελικών Πράξεων της Έκτακτης Παγκόσμιας Διάσκεψης των 

Πληρεξουσίων της Διεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιιί>ν (Κυρωτικός 

Τροποποιήσεων) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (τροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου Διορισμού στη Δημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές Διατάξεις) ('Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους (Γροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υ:;τουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (Γροποποιη

τικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρΟρου 3(1)(α) 

του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία) Νόμου του 1985. (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

7) Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Γροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 1995. 

ΚατατέΟηκε από τον κ. Δώρο Χριοτοδουλtδη εκ μέρους της Κοινοβουλευ

τικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

Φτάσαμε στο τέλος του Κεφαλαίου Β'. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς.) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 57 που υποβλήθηκε από το Βουλεvτιί εκλογικι'ις περ ιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπ:ίτι1 στις 27 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Όλες οι αμπελουργικές κοινότητες της επαρχίας Πάφου παραπονιούνται ότι 

τα διάφορα φάρμακα που διατιθενται στην αγορά για ψεκασμούς των αμπελώνων 
δεν ήταν αποτελεσματικά, με ολέθριες συνέπειες στη μικρή φετινή παραγωγή σταφυ

λιών και ιδιαίτερα της ποικιλίας του μαύρου σταφυλιού. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια 

μέτρα λαμβάνουν για σκοπούς ελέγχου αυτών των q'αρμάκων και αν οι υπάρχοντες 

τρόποι είναι αποτελεσματικοί." 
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Ερώτησιι με αρ. ΣΤΈ' 58 που υποβl.ήθηκε από το Βουλευτι) εκλογικt'ις περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτιι στις 27 ΣεπτεμβQίου 1995. 

"Στην κοινότητα της Τάλας και εντός της οικιστικής περιοχής υπάρχει τουρκο

κυπριακό τεμάχιο που εκπληρεί όλες τις προϋποΟέσεις για δημιουργία πάρκου και 
χώρου στάΟμευσης. Πιστεύεται ότι το έργο αυτό πρέπει ,,α είναι πολεοδομικό. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημεριί)σουν τη 13ουλή των Αντιπροσώπων ποια 
είναι η Οέση τους για το έργο αυτό. " 

Ερώτιιση με αρ. Στ'Ε' 59 που υποβλτ)θηκε από το Βουλευτι] εκλογικι)ς περιφέρειας 
Πά<rου κ. Νίκο Πιττοκοπίτιι στις 27 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Τάλας διαμαρτύρεται έντονα γιατί δεν έχουν υλοποιηθεί 
υποσχέσεις για επέκταση της άρδευσης σε πολύ γόνιμη περιοχή της Τάλας, που ανέρ

χεται περίπου στα εφτακόσια στρέμματα, καΟιi>ς και για εφαρμογή του αναδασμού 
μετά την άρδευση της περιοχής αυτής . 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη 13ουλή των Αντιπροσώπων γιατί 
καθυστερεί το έργο αυτό." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 60 που υποβλήθιικε από το Βουλεuτι) εκλογικής περιφέρειας 
• Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 27 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Τάλας διαμαρτύρεται έντονα γιατί εκδίδονται κατά δεκάδες οι 
πολεοδομικές άδειες και το συμβούλιο βελτιώσεως της κοινότητας βρίσκετω προ 
τετελεσμένων και εκδίδει άδειες οικοδομής, τη στιγμή που οι ποσότητες πόσιμου 

νερού είναι πολύ περιορισμένες και χρειάζεται τουλάχιστο να διπλασιαστούν. 
Λόγω της διαμόρφωσης και του υψόμετρου του εδά<rους επιβάλλεται επίσης η χωρίς 
καμιά καΟυστέρηση κατασκευή νέου ντεπόζιτου σε πιο ψηλή περιοχή, για να δύνα

νται οι κάτοικοι να υδρεύονται. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια 

μέτρα λαμβάνουν προς την κατεύΟυνση αυτή. " 

Ερώτησι1 με αρ. Στ'Ε' 61 που υποβλήθιικε από το Βουλεuτιί εκλογικι)ς περιφέρειας 

Πάφου χ. Νίκο Πιττοχοπίτι1 στις 27 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα της Τάλας έχει εκπονήσει αρχιτεκτονικό σχέδιο για τη διαμόρ
φωση της πλατείας της κοινότητας και ζητά όπως το ως άνω έργο απο<rασιστεί να 

είναι πολεοδομικό. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη 13ουλή των Αντιπροσώπων ποιες 

είναι οι προΟέσεις τους γι' αυτό το έργο ." 

Ερώτι1ση με αρ. Στ'Ε' 62 που uποβλι)θηκε από το Βουλευτή εκλογικι)ς περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 27 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Η κεντρική οδική αρτηρία Πόλης Χρυσοχούς-Στενής-Περιστεριί)νας-Λυσού 
αποτελεί το κύριο πρόβλημα που παρεμποδίζει την ανάπτυξη της περιοχής. Ο 
εκσυγχρονισμός αυτής της οδικής αρτηρίας έχει κοστολογηΟεί σε f.l ,5 εκ . Οι 
κάτοικοι της περιοχής δικαωλογημένα ζητούν επίσπευση του χρονοδιαγράμματος 
εκτέλεσης του όλου έργου και επισημαίνου'ν τα πιο κάτω συναφή προβλτιματα: 

(α) καταγγέλλουν ότL στο τμήμα του δρόμου που επισκευάστηκε πρόσφατα 

παρατηρούνται κακοτεχνίες, που δημLουργούν προβλήματα στην κυκλο

φορία. 

(β) Διαμαρτύρονται ότι σε άλλα τμήματα του δρόμου δημιουργήΟηκε επίσης 
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σοβαρό πρόβλημα ασφάλειας, λόγω υψομετρικής διαφοράς μεταξύ του 

οδοστριί>ματος και των πα-γχέτων του δρόμου. 

(γ) Στην κοινότητα Περιστερώνας δεν προωθείται το μακροχρόνιο αίτημα 

για απαλλοτριώσεις, ώστε να διευρυνθεί ο δρόμος και να διευκολυνθεί η 

κυκλοφορία. 

Πώς αντιμετωπίζει χαι πότε σκοπεύει να επιλύσει αυτά τα σοβαρά προβλή

ματα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώηιστι με αρ. ΣΤΈ' 63 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογιχι1ς περιφέρειας 
Πάφου χ. Λάκη θεοδούλου στις 27 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Οι κάτοικοι του χωριού Μελάδια της Πάφου καταγγέλλουν ότι το υδρευτικό 

δίκτυο είναι πεπαλαιωμένο και επικίνδυνο για την υγεία τους. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το σοβαρό πρόβλημα;" 

Ερώτησιι με αρ. ΣΤ'Ε' 64 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εχλογιχιjς περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 27 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Φιλούσας Χρυσοχούς διαμαρτύρεται για την άσχημη κατάσταση 

των αγροτικών δρόμων, μερικοί από τους οποίους είναι απροσπέλαστοι. 

Πώς το αρμόδιο Υπουργείο αντιμετωπίζει αυτό το πρόβλημα;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 65 που υποβλήθηκε από το Βουλε~ή εκλογιχι1ς περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούl.ου στις 27 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Η κοινότητα Φιλούσας Χρυσοχούς υποβάλλει εδώ και μερικά χρόνια αίτημα 
για άρδευση άλλων εκατόν πενήντα σκαλών περίπου από το φράγμα Ευρέτου και 

παιρνει τη στερεότυπη απάντηση ότι γίνεται μελέτη. 

Πότε το αρμόδιο Υπουργείο θα δώσει σαφή απάντηση κατά πόσο θα ικανο

ποιήσει αυτό το αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 66 που υποβλt1θηχε από το Βουλευτiι εκλογικι1ς περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Η κοινότητα τίμης είναι από τις μόνες κοινότητες που έχει μέτωπο θαλάσσης 
και εντούτοις κανένα έργο υποδομής δεν επιτρέπεται και δεν έχει γίνει στην 

περιοχή. Χρόνιο αίτημα της κοινότητας είναι η κατασκευή κοινοτικής πλαζ στον 

κόλπο της τίμης. Όμως, παρά τις υποσχέσεις των αρμοδίων καμιά προώθηση του 
έργου δεν έχει γίνει. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Dουλή των Αντιπροσώπων γιατί 

αυτή η καθυστέρηση στη δημιουργία του ως άνω έργου." 

Ερώτησιι με αρ. ΣΤ'Ε' 67 που υποβλήθιικε από το Βουλευttί εκλογικι'ις περιφέρειας 
Πάφου χ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Η κοινότητα τίμης διαμαρτύρεται εντονότατα γιατί δεν τυγχάνει οικονομικής 
ενίσχυσης για σκοπούς εξωρα·ίσμού της, αφού η ίδια δεν είναι σε οικονομική θέση 
να το πράξει. Τεράστιες εύφορες εκτάσεις της κοινότητας έχουν απαλλοτριωθεί δυο 
φορές για σκοπούς κατασκευής και επέκτασης του αερολιμένα Πάφου. Άλλες 
περιοχές της καταλήφθηκαν για τη δημιουργία βιομηχανικής περιοχής. Γι' αυτό 
είναι δίκαιο και επιβαλλόμενο να ενισχυθεί η κοινότητα οικονομικά, για να 

μπορέσει να επιβιώσει. 
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Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες 
είναι οι προΟέσεις τους γι' αυτό το θέμα." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 68 που υποβλήθηκε από το Bou/.εuτrj εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Οι εκτοπισθέντες που διαμένουν στο συνοικισμό Ί'Lμης αντιμετωπίζουν τερά
στια προβλήματα που σχετίζονται με πεζοδρόμια, οχετούς και διαβάσεις. Τα ως 

άνω προβλήματα πρέπει να επιλυθούν, προτού δημιουργηθούν και άλλα, λόγω της 
μη ύπαρξης της αναγκαίας υποδομής. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Ο ουλή των Αντιπροσώπων γιατί 
καθυστερεί η επίλυση των προβλημάτων αυτών." 

Ερώτησι1 με αρ. Στ'Ε' 69 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιj εκλογικιjς περιφέρειας 
Πάφου χ. Νίκο Πιττοκοπίτι1 στις 28 Σεπτε~ιβρίου1995. 

'Ή κοινότητα της τίμης διαμαρτύρεται έντονα για τη μη διαμόρφωση της 

πλατειuς της κοινότητας, η οποία δέχθηκε μετά ευχαριστήσεως τους περισσότερους 

εκτοπισθέντες. Πιστεύεται ότι πρέπει να χρησιμοποιηθούν κονδύλια από το Τ Α ΕΠ 
για το σκοπό αυτό. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη 13ουλή των Αντιπροσώπων τι 
προτίθενται να κάνουν για το θέμα αυτό." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 70 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εκλογικιjς περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 28 Σεπτεμβρίου1995. 

'Ή κοινότητα τίμης διαμαρτύρεται έντονα για τη μη παραχώρηση και σ· αυτή 

οικοπέδων του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για σκοπούς στέγασης νέων ζευγα

ριών. Υπάρχει ο ισχυρισμός ότι αυτά τα οικόπεδα έχουν παραχωρηΟεί. σε μη δικαι

ούχα άτομα. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 

πράγματι έτσι έχουν τα πράγματα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΕ' 71 που υποβλιjθηκε από το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτιι στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Εδώ και αρκετά χρόνια αποπερατώθηκε ο κύριος δρόμος Τσάδας-Λετύμπου 

μέχρι τη Χούλου. Εκκρεμεί ο παρακαμπτήριος της Χούλου, που Οα ενωθεί με το 

δρόμο Α γ ίου Φωτίου - Στα τού. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη 13ουλή των Αντιπροσώπων 

ποιες αποφάσεις έχουν παρθεί και πότε Οα αποπερατωθεί αυτός ο δρόμος." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 72 που υποβλιjθι1κε από το Βουλευτιj εκλογικιίς περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Λυσού διαμαρτύρεται έντονα γιατί δεν προωθήθηκε απόφαση 

για κατασκευή μικρού φράγματος για σκοπούς άρδευσης στην περιοχή του Σαραμά, 
αφού το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων μετέφερε από τη γεώτρηση της Ξεροπηγής όλες 

σχεδόν τις ποσότητες πόσιμου νερού, για να ικανοποιηΟούν ανάγκες άλλων κοινο
τήτων. Λόγω της υπεράντλησης που γίνεται από τη γεώτρηση της Ξεροπηγής, έχουν 

στερέψει οι άλλες πηγές της κοινότητας και ζητείται επιγόντως να εξευρεΟούν 

τρόποι που να ικανοποιήσουν τις uρδευτικές ανάγκες της κοινότητας. 

Καλούνται ο~ αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 

αντιμετωπίζουν το πιο πάνω πρόΒλημα." 
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Ερώτηση με αριθμό Στ'Ε' 73 που υποβλήθηκε από το Βουλευτlι εχλογιχ ιjς περ ιφέ

ρειας Πάφου χ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Λυσού, η οποία βρίσκεται σε εξαιρετική περιοχή με αρκετά δάση 
να την περιΒάλλουν, ζητά επειγόντως να εξευρεΟούν τρόποι δανεισμού για αναπα

λαιιί>σεις κατοικιών για σκοπούς αγροτουρισμού. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Α ντιπροσcί>πων πώς θα 

βοηΟήσουν στην επίλυση του προβλήματος και στη σtt]ριξη της κοινότητας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 74 που υποβλήθηκε από το Βου).ευτιί εκλογικιjς περιφέρειας 
Πάφου χ. Γιαννάκη Ομιjρου στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Καλεί.ται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε Οα κατα

βληΟεί. από το κράτος το ήμισυ του ημερήσιου κομίστρου μεταφοράς των μαθητών 
μέσης εκπαίδευσης Νατάς στα σχολεία της Πάφου, όπως ρητά υποσχέΟηχε η 

Υπουργός Παιδείας στην απάντησή της με ημερομηνία 8. 12. 1994 στον υποφαινό
μενο.'' 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 75 που υποβλήθιικε από το Βουλευτlι εκλογικιjς περ ιφέρειας 

Πάφου χ. Γιαννάκι1 Ομήρου στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Π αρακαλεί.ται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε Οα 
ασφαλτοστρωθεί ο δρόμος Νατάς- Ζιριπιλλή - Κελοκεδάρων.'' 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 76 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εχλογικιjς περιψέρειας 
Πάq;ου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Παρακαλεί.ται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροq-ορήσει το Σώμα πότε θα 

ολοκληρωθεί. η κατασκευή του δρόμου Αμαργέτης-Λεμώνας-Χούλου, που εί.ναι 

απαραίτητος τόσο για τους αγρότες όσο και για την ευρύτερη διακίνηση στην 

περιοχή." 

Ερώτrισι1 με αρ. ΣΤ'Ε' 77 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εκλογικιjς περιψέρειας 
Πάq-ου κ. Γιαννάκη Ομιjρου στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"11 κοινότητα Αμαργέτης εγείρει αίτημα κατασκευής κοινοτικού γηπέδου με τη 
βοήΟεια του Κ.Ο.Λ. 

Πώς αντιμετωπίζει το αίτημα αυτό το αρμόδιο Υπουργcίο;" 

Ερώτησι1 με αρ. Στ'Ε' 78 που υποβλήθηκε από το nουλευτιί εκλογικιjς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκι1 Ομιjρου στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Η κοινότητα Αμαργέτης εγείρει αίτημα δημιουργίας κτηνοτροφικής περιοχής. 

Πώς αντιμετωπίζει το αίτημα αυτό το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 79 που υποβλήθηκε από το llουλευτlι εκλογικlις περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Π αρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρο<rορήσει το Σώμα πότε Οα 

χαρτογραφηΟούν και Οα εγγραφούν οι αγροτικοί δρόμοι στην κοινότητα Αμαρ

γέτης." 

Ερώτησι1 με αρ. ΣΤ'Ε' 80 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υ;cουργεtο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα 

επεκταΟεί το υδρευτικό δίκτυο σε ολόκληρη την περιοχi1 της οικιστικtΊς ζώνης στην 
κοινότητα Αμαργέτης." 
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Ερώτι1ση με αρ. Σ'f'Ε' 81 που υποβλήθη-..cε από το Βουλευτιj εχλογιχ ιjς περιφέρειας 
Πάφου χ. Γιαννάκη Ομιjρου στις 28 Σε:ττεμβρίου 1995. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροιrορήσει το Σ<i>μα πότε Οα 
επεκταΟεί η οικιστική ζιί>νη νοτιοανατολικά της κοινότητας Αμαργέτης και κατά 
μήκος του κύριου δρόμου που διέρχεται έξω από την κοινότητα." 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 82 που υποβλιjθηχε από το Βουλευτιj εχλογιχι"ις περΗrέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοχοπίτιι στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Χούλου διαμαρτύρεται εντονότατα για την απόφαση του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων να τοποθετήσει αγωγό που Οα μεταcrέρει πόσιμο 

νερό στην κοινότητα από τα ντεπόζιτα του Στατού-Αγίου Φωτί.ου από διαφορετική 

κατεύΟυνση, με αποτέλεσμα η κοινότητα να καταβάλλει τεράστια ποσά λόγω του 
αυξημένου κόστους. Εκτός τούτου, κάθε μελλοντική βλάβη του αγωγού αυτού Οα 
δημιουργεί και πάλι οικονομικό κόστος στην κοινότητα λόγω μη επαρκούς 
εποπτείας. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Α ντιπροσci>πων για το 
τι προτίΟενται να πράξουν για το πιο πάνω θέμα." 

Ερώτηση ~ιε αρ. Στ'Ε' 83 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιj εχλογικι'ις περιφέρειας 
Πάφου χ. Νίκο Πιττοκοπίτι1 στις 28 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Οι κάτοικοι της κοινότητας Χούλου ζητούν να ενταχΟεί και η περιοχή τους 

στην κατηγορία της περιοχής εκλεκτών σταφυλιών (ξινιστέρι) όπως και οι άλλες 

κοινότητες που βρίσκονται στα διοικητικά όρια της κοινότητας. Η νοοτροπία που 

συντηρεί αυτή την κατάσταση είναι απαράδεκτη, ενώ με τον τρόπο αυτό μειώνονται 
κατακόρυφα και τα λίγα εκείνα εισοδήματα των αμπελουργών. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι 

προτίθενται να πράξουν για αυτό το Θέμα." 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 84 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιj εχλογιχιjς περιφέρειας 

Πάφου χ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 29 Σεπτεμβρίου 1995. 

"Αρκετοί κάτοικοι της κοινότητας Στενής παραπονούνται εδ<i> και δύο χρόνια 

ότι τα περιβόλια τους είναι κατάσπαρτα με βλήματα που ρί.χνονται από το πεδίο 
βολής στην ΠελαΟούσα. 

Και ενώ καΟημερινά υπάρχει ο κίνδυνος να Ορηνήσουμε την απώλεια ανΟρώ

πινων ζωών κατά τη διάρκεια της καλλιέργειας και συντήρησης αυτών των κήπων, 

δυστυχώς μέχρι σήμερα δεν έχει ληφθεί. κανένα μέτρο για τη μετακίνηση του πεδίου 

βολής ή και άλλα μέτρα για την προστασί.α των ανΟρώπινων ζωών. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσcί>πων ποιες αποφάσεις και πόσο σύντομα Οα ληφΟούν αυτές για τη Οεραπεία 
της απαράδεκτης αυτής κατάστασης." 

Ερώτησr1 με αρ. Σ'f'Ε' 85 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιj εχλογικιjς περ ιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτι1 στις 29 Σεπτεμβρίου 1995. 

''I J κοινότητα Στενής διαμαρτύρεται εντονότατα, γιατί δεν έχει γίνει επέκταση 
του αρδευτικού δικτύου, ώστε να καλύψει πολύ γόνιμες εκτάσεις της . 

Παρά τις υποσχέσεις που δόθηκαν από το 1994 δεν έχει προωΟηΟεί το Οέμα, γι' 
αυτό και καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

πού οφείλεται αυτή η καθυστέρηση." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 86 που υποβλι]θηχε από το Βουλευτιί εχλογικιjς περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 29 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Γιόλου είναι ανάστατη λόγω του ότι δεν εχει προωΟηΟεί η λήψη 

απόφασης για την ανέγερση νέου δημοτικού σχολείου, που το χρειάζεται τώρα όσο 

ποτέ άλλοτε ως μία από τις πλέον αναπτυσσόμενες κοινότητες της Κύπρου. 

Καλούνται οι αρμόδιοι επειγόντως να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων γιατί καΟυστερεί η λήψη της απόφασης για ικανοποίηση αυτού του αιτή
ματος." 

Ερώτησιι με αρ. ΣΤΈ' 87 που υποβλήθφ(ε από το 8ουλευτιj εχλογικιjς περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 29 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα της Επισκοπής ζητά επειγόντως από την κυβέρνηση να αποφα

σίσει τελεσίδικα αν θα μετακινηΟεί η κοινότητα σε άλλο, πιο ασφαλή χώρο, που να 

της προσφέρει και προοπτικές ανάπτυξης, ή αν και τα επόμενα χρόνια Οα συνεχί
σουν απλώς να δίδονται υποσχέσεις. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια 
είναι επιτέλους η οριστική απόφαση της κυβέρνησης σ' αυτό το Οέμα." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 88 που υποβλήθιιχε από το Βουλευτrj εκλογιχιjς περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 29 Σεπτφβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα της Επισκοπής ζητά να δημιουργηθεί σ' αυηiν αμπελουργική 

ζώνη, ώστε να δοΟεί στους κατοίκους της η δυνατότητα καλλιέργειας αμπελιιi>ν με 

όποιες ποικιλίες CΩτοφασίσει το .Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ"ίόντων. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

ποιες εί. ναι οι προΟέσεις τους όσον αq>ορά αυτό το αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΕ' 89 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιj εκλογικιjς περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοχοπίτιι στις 29 Σεπτεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Γιόλου ζητά επειγόντως να της επιτραπεί η αναμπέλωση και η 

επέκταση των αμπελουργικών της ζωνών, καΟώς και να Οεωρηθεί. ως περιοχή για 
εκλεκτά σταφύλια. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί καθυστερούν να επιλύσουν αυτά τα προβλήματα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 90 που υποβλιjθιικε από το Βουλευηj εκλογικιjς περιφέρειας 
Πάq>ον κ. Λάκη θεοδούλου στις 2 Οκτωβρίου 1995. 

''Οι πλείστοι αγροτικοί δρόμοι του Νέου Χωριού Πάφου έχουν καταστεί απρο
σπέλαστοι. Συγκεκριμένα πρόκειται για αγροτικούς δρόμους σε αναδασμό μήκους 

2 Ι χμ., καΟώς και για άλλους αγροτικούς δρόμους περίπου 30 χμ., για τη συντήρηση 
των οποίων διατί.Οεται ποσό ύψους μόνο .t:4.000. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το αίτημα των κατοίκων για σημα

ντική αύξηση του σχετικού κονδυλίου και βελτίωση των αγροτικών δρόμων;" 

Ερώτησιι με αρ. Στ'Ε' 91 που υποβλιjθηκε από το Βουλευτι·ι εκλογικι]ς περιιrέρειας 

Πάφου κ. Λάχι1 θεοδούλον στις 2 Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Νέου Χωριού Πάφου ζητά το διαχωρισμό οικοπέδων σε χαλ(

τικη γη για τις ανάγκες άπορων οικογενεLών. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το αίτημα;" 

• 
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Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 92 ποv uποβJ.ι]θηχε από το Βουλευτι'ι εχλογικι'ις περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκιι θεοδοvλοu στις 2 Οκτωβρίοu 1995. 

'Το πρόβλημα της διέλευσης οχημάτων από τον κεντρικό δρόμο της κοινό

τητας Νέου Χωριού με την ανάπτυξη που σημειώνετιιι έχει οξυνΟεί σε τεράστιο 
βαθμό. 

Το αίτημα της κοινότητας για κατασκευr1 παρακαμπτήριου δρόμου προγραμ

ματίζεται να ικανοποιηΟεί το 1998, ενώ τα κατασκευαστικά σχέδια αναμένεται να 
ετοψαστούν το 1996. 

Η κοινότητα ζητά το 1996, εκτός από τα κατασκευαστικά σχέδια, να γίνει 
τουλάχιστον και η αρχική χάραξη-ευΟυγρ(ιμμιση του παρακαμπτήριου δρόμου, για 
να διευκολυνθεί η κυκλοφορία. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το αίτημα;" 

Ερώτι1ση με αρ. Σ'f'Ε' 93 :τοu υ:τοβλt]θηκε α:τό το Βοuλεuτή εκλογικι]ς περιφέρειας 
Λεμεσοv χ. 'Αριστο Χρυσοστόμοu στις 3 Οκτωβρίοu 1995. 

"Στον τομέα του αΟλητισμού η Λεμεσός πρωτοπόρησε και έχει επιδείξει μια 

δραστηριότητα που δεν μπορεί να αμφισβητηθεί από κανέναν. Είναι γνωστό πως ο 

ΓΣΟ είναι ο ΠQ<i>τος αθλητικός σύλλογος που ιδρύΟηκε στην Κύπρο. Εντούτοις, η 
Λεμεσός μόνιμα παραμελείται σ' ό,τι αφορά βασικά έργα υποδομής. 

Με ικανοποίηση διαπιστώνουμε την ανέγερση και λειτουργία Παλαί Ντε Σπορ 

σε όλες τις πόλεις, δεν aποκρύβουμε όμως την πικρία και την αγανάκτησή μας για 

το ότι στη Λεμεσό χρησιμοποιείται ακόμα το ακατάλληλο κατασκεύασμα από 

τσίγκους που έγινε πριν από δεκαπέντε χρόνια, με σκοπό να εξυπηρετήσει προσω

ρινά τις ανάγκες του αΟλητισμού στην επαρχία μας και που μέχρι τώρα λειτουργεί 
χωρίς άδεια οικοδομής. 

Ο ΚΟΑ επανειλημμένα έχει διακηρύξει ότι η δημιουργία Παλαί Ντε Σπορ στη 

Λεμεσό αποτελεί βασική ανάγκη. Δεδομένου ότι η διακήρυξη του ΚΟΑ χρονολο
γείται προ οκταετίας, καλείται το αρμόδιο ΥπουQγείο να πληροφορf)σει τη Dοuλή: 

- Πού οψείλεται η καΟυστέρηση στην ανέγερση του Παλαί Ντε Σπορ στη 

Λεμεσό; 

- rt ότε προγραμματίζεται η ανέγερσή του; 

- η είδους εγκαταστάσεις προβλέπονται; 

- Ποιο Οα ήταν το κόστος κατασκευής του προ οκταετίας και ποιο Οα είναι 
το τωρινό κόστος;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 94 ποv υποβλt'ιθηκε από το Βοuλευτ t'ι εκλογικι]ς περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκιι Ομήρου στις 3 Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Κρtτου τέρα ζητά την άρδευση των προσφερόμενων εκτάσεων 

γης της κοινότητας από το υδατικό έργο Χρυσοχούς ή από το υπό μελέτη υδατικό 

έργο Κανναβιοίις. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 95 που υποβλt]θηκε από το Βουλευtt'ι εκλογικιjς περ ιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 3 Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Κρίτου τέρα ζητά την επtσπευση της διαπλάτυνσης και ασφαλ

τόστρωσης του δρόμου προς 'Κλαβάρη'. 
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Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αQ. Στ'Ε' 96 πον νποβί.ήθηκε από το Βονλεντιί εκλογικιίς περιφέQειας 
Πάφον κ. Γιαννάκη ΟμιjQον στις 3 Οκτωβρίον 1995. 

'Ή κοινότητα Κρίτου τέρα ζητά τη διενέργεια πρόσΟετων γεωτρήσεων για 

ενίσχυση του αρδευτικού τμήματος 'Κεφαλόβρυσος', που χρησιμοποιείται και για 

ύδρευση. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 97 :τον νποβλήθηκε από το Βουλεντιj εκλογικιjς περιφέρειας 

Πάq-ον κ. Γιαννάκη Ομιjρον στις 3 Οκτωβρίον 1995. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμε

τωπίζει το αίτημα της κοινότητας Δρούσιας για άρδευση των προσ{{'ερόμενων εκτά

σεων γης από το υδατικό έργο Χρυσοχούς ή από το υπό μελέτη υδατικό έργο Καννα

βιούς." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 98 πον uποβλήθφcε από το Βοuλευτι'ι εκλογικι'ις περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 3 Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Δρούσιας ζητά την έναρξη των έργων διαμόρφωσης της 

πλατείας του χωριού και την κατασκευή παρακαμπτήριων δρόμων εντός της κοινό

τητας για τη διευκόλυνση της τροχαίας κίνησης, στα πλαίσια του σχεδίου ανά;-ττυξης 

της περιοχής. 

Ποια η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 99 ποu υποβλιjθηκε από το Βουλεuτιj εκλογικιjς περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Οιιήροu στις 3 Οκτωβρίου 1995. 

" Η κοινότητα Δρούσιας ζητά να προστεΟούν ι 500 στρέμματα στις εκτάσεις 
γης της κοινότητας στις οποίες Οα διενεργηΟεί αναδασμός. 

Ποια η Οέση του αομόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 100 που υποβλήθηκε α:τό το Βουλεvτιj εκλογικ ιjς περιφέρειας 

Πάφου χ. Γιαννάκη Ομήρου στις 3 Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Δρούσιας ζητά την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας του χωριού. 

Ποια η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 101 που u:τοβλι]θηκε από το Βονλευτιj εκ).ογικιjς περιq-έρειας 

Λευκωσίας χ. Ανδρέα Φιλίππου στις 4 Οκτωβρίου 1995. 

"Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις εκτιμούν ότι ο αριΟμός των παράνομων 

εργατών που απασχολούνται στην Κύπρο ανέρχονται σε δεκατέσσερις χιλιάδες 

περίπου και ζητούν να ληφΟούν μέτρα εναντίον των παράνομων εργοδοτών. Όπως 

είναι προφανές, δε θα υπήρχαν παράνομοι εργάτες, αν δεν υπήρχαν παράνομοι 

εργοδότες . 

Καλούνται τα αρμόδια Υπουργεία να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων για τον αριΟμό των νόμιμων ξένων εργατών και να δώσουν την εκτίμησή 

τους για τον αριθμό των παράνομων ξένων εργατών που απασχολούνται στην 

Κύπρο κατά τους τελευταίους τριάντα έξι μήνες. Ποια μέτρα προτίΟενται να 

πάρουν για να λυθεί ή να απαμβλυνθεί το μέγα αυτό πρόβλημα;" 

.. 
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Απάντιιση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 1995 τον Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνον 

Μιχαιιλίδιι στιιν ερώτιιση Σ'f'Δ' 298, ιιμερομηνίας 15 Δεκεμβρίου 1994, τον 
Dοuλεuτή εκλογικιjς περιφέρειας Πάq:οu κ. Λάκιι θεοδού).οu. 

"(α) Η Χωριτική Αρχή Κρήτου τέρρας είναι εγγεγραμμένη ιδιοκτήτρια των 

26/28 μεριδίων του τεμαχίου 128μ Φ/Σχ. 35/35 Χωρ. στην Κρήτου τέρρα. 
Τα άλλα 2/28 μερίδια είναι εγγεγραμένα στο όνομα Τουρκοκύ:ιτριου. 

(β) Σύμ<rωνα με :ιτληρο<rορίες του κοινοτάρχη και άλλων κατοίκων του 
χωριού το μερίδιο του Τ/Κ χρησιμοποιείται εδιί) και δεκάδες χρόνια ως 

αυλή του Δημοτικού Σχολείου . Μου έχουν ανα<rέρει επίσης ότι η κοινό

τητα αγόρασε το μερίδιο αυτό πριν από αρκετά χρόνια, χωρίς όμως να 

γίνει η σχετική πράξη μεταβίβασής του στη Χωριτική Αρχή μέσω του 

Επαρχιακού Κτηματολογίου Πάφου. 

(γ) Π ροσπάΟειες που κατέβαλε η Χωριτική Αρχή για απόκτηση των 2/28 μερι
δίων με παραγραφή δεν εγκρίθηκαν από το ΔιευΟυντi1 Τμήματος Κ τημα

τολογίου και Χωρομετρίας, γιατί δεν συμπληρ<ίJΟηκε ο χρόνος παρα

γραφής. 

Ο Έπαρχος Πάφου έχει ζητήσει από το ΔιευΟυντή Τμήματος Κτηματο

λογίου και Χωρομετρίας την ετοιμασία των απαιτούμενων σχεδίων και 

περιγραφής της επηρεαζόμενης ιδιωτικής Τ/Κ περιουσίας, ώστε να κατα

στεί δυνατή η προώΟηση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης των 2/28 Τ/Κ 
μεριδίων που αναφέρονται πιο πάνω." 

Απάντησιιιιμερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 1995 τον Υπουργού Εσωτερικών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στιιν ερώτηση Στ'Δ' 356, ημερομιινίας 3 Φεβροναρ ίον 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περι<rέρειας Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου. 

"Σχετικά με τη συντήρηση και ασφαλτόστρωση του δρόμου Πάχνας-Ανιί)γυρας 

σας πληρο<rοQώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Πάχνας - Ανώγυρας είναι χωμάτινος και έχει μήκος 8.5 χλμ. Η 
κατάσταση του δρόμου είναι καλή και κάΟε χρόνο συντηρείται από την 

Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού. Από το 199 1 μέχρι το 1994 δαπανήθηκε 
για βελτιώσεις ποσό ±:26.000 και κατά το ι 995 Οα δαπανηΟεί ποσό f..7.000. 

(β) 11 ασφαλτόστρωση του δρόμου, που συνεπάγεται δαπάνη :t:400.000, δεν 
συστήνεται στο παρόν στάδιο, δεδομένου ότι η χρήση του δρόμου είναι 

πολύ περιορισμένη. 

Για το Οέμα της επιδιόρΟωσης και συντήρησης μέρους του δρόμου Πάχνας

Πραστειού εντός της Πάχνας, που αναφέρεται στην ίδια ερώτηση, δόΟηκε ήδη 
απάντηση από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή του 
αρ. ι:rακ. Υ.ΣΕ. 5 Ι/69/3 ημερ. 13.6.95." 

Απάντησιιημερομιινίας 29 Σεπτεμβρίου 1995 τον Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνον 
Μιχαηλίδιι στην ερώτι1ση Στ'Δ' 417, ιJμερομrινίας 14 Μαρτίου 1995, του 
Dουλενtιί εχλογικtίς περιψέρειας Αμμοχώστου χ . Κίκιι Γιάγκοv. 

"Σχετικά με παράνομη κατάληψη κενού χώρου στο συνοικισμό αυτοστέγασης 
Κο<rίνου (Περιοχή Β) σας πληροψορώ τα ακόλουΟα: 

Από επιτόπια έρευνα της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας διαπιστώΟηκε ότι 
σε χώρο που αφέΟηκε για ανέγερση εμπορικού κέντρου στο συνοικισμό Κοφίνου 

fι 
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έχουν τοποΟετηθεί διάφορα υλικά οικοδομής καθώς και μηχανήματα από εκτοπι
σθέντα ο οποίος διαμένει σε κατοικία του συνοικισμού αυτοστέγασης εκτοπισΟέ

ντων Κοφί.νου, (Περιοχή Β). 

Στο υπό αναφορά πρόσωπο παραχωρήθηκε με απόφαση της Επιτροπής 

Προστασίας και Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών Τ/Κ χώρος εμΒαδού 9500 τ.π. 
(τεμ. 279/1/1 ) που βρίσκεται δίπλα από την κατοικία του, με μηνιαίο ενοίκιο ±:5 .
Επειδή η επιχείρησή του έχει επεκταθεί σε μεγάλο ΒαΟμό ο χ<i>ρος που του παραχω
ρήθηκε δεν είναι ικανοποιητικός για τις ανάγκες του και ζήτησε την παραχώρηση 

προς αυτόν διαφόρων άλλων Τ/Κ τεμαχίων για τις ανάγκες της επιχείρησής του, 
πλην όμως για διάφορους λόγους, είτε γιατί τα ζητούμενα τεμάχια αποτελούν μέρος 

γεωργικού κλήρου, είτε γιατί θα προκαλείται οχληρία στους περιοίκους, το αίτημά 
του δεν κ~τέστηκε δυνατόν να ικανοποιηΟεί. 

Προς τούτο δόθηκαν αυστηρές οδηγίες για να εγκαταλείψει ο επεμβασίας το 
χώρο, στον οποίο επενέβη παράνομα, το συντομότερο δυνατό. Σε περίπτωση που 

δεν ανταποκριθεί θετικά θα ληφθούν δικαστικά μέτρα εναντίον του, ώστε να εγκατα
λείψει τον εν λόγω χώρο ο οποίος αφέΟηκε για την ανέγερση του εμπορικού κέντρου 
του συνοικισμού." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στιιν ερώτι)ση ΣΤ'Δ'463, ημεροιιηνίας 11 Απριλίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικι]ς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκrι Ομt'ιρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Τάλας για την επέκταση του υδρευτικού 
δικτύου για κάλυψη της νέας οικιστικής περιοχής παραΟέτω τα ακόλουθα: 

(α) Είναι γεγονός ότι με την επέκταση της οικιστικής ζώνης της κοινότητας 
προέκυψε η ανάγκη υδροδότησης της νέας οικιστικής περιοχής. Ήδη με 

τις αναπτύξεLς που έγιναν και την εγκατάσταση κεντρικών σωληναγωγών 

έχουν καλυφθεί τα 80% περίπου των νέων οικιστικ<ί>ν περιοχών. 

(β) Π ροωθείται η ολοκλήρωση των έργων, κατά τρόπο που να καλυφθούν 

πλήρως οι ανάγκες της κοινότητας, στα πλαίσια του Προϋπολογισμού 
Αναπτύξεως." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτησι1 Στ' Δ' 573, ημερομη
νίας 2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτιj εκλογικι]ς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκιι 

Ομήρου. 

"(α) Σύμφωνα με τις μελέτες που διεξάγονται, θα καλυcrθεί αρδευτικά από το 
υπό μελέτη φράγμα Κανναβιούς και γη της κοινότητας Στατού-Αγίου 

Φωτίου. 

(β) Η ακριβής έκταση της γης για την κάΟε κοινότητα που θα aρδευτεί από το 
φράγμα Κανναβιούς θα καθοριστεί σε συνεργασία με όλες τις ενδιαφερό
μενες κοινότητες, περιλαμβανομένης και της κοινότητας Στατού-Αγίου 

Φωτίου, από την Επιτροπή που ορίστηκε γι'αυτό το σκοπό." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 1995 του Υπο"ργο\ι Συγκοινωνιών και Έργων 
χ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 593, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού χ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχετικά με τη διαπλάτυνση του κύριου δρόμου μέσα στο Πελένδρι σας πληρο
φορώ τα ακόλουθα: 
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Για τη διαπλάτυνση του δρόμου μέσα στο Πελένδρι προνοείται στον Προϋπο-

λογισμό Αναπτύξεως του 1995 ποσό f!OO.OOO. Ωστόσο πριν την έναρξη των εργα

σιών είναι απαραίτητο να συμπληρωθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης ορισμένων 

κατοικιών που επηρεάζονται. Η διαδικασία αυτή κάτω από τις περιστάσεις είναι 

πολύπλοκη και χρονοβόρα και την έχει αναλάβει ο Έπαρχος Λεμεσού σε συνεργασία 

με τις τοπικές αρχές. 

Ωστόσο. επειδή το Τμήμα Δημοσίων Έργων δεν είναι σε Οέση να γνωρίζει πότε 

θα συμπληρωΘεί, έχει περιληφΟεί το ποσό των fιΟΟ.ΟΟΟ στον προτεινόμενο Προϋπο

λογισμό του ι 996 για διαπλάτυνση του δρόμου μέσα στον επόμενο χρόνο σε περί
πτωση που δεν γίνει κατορΟωτό μέσα στο 1995." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 1995 τον Υπονργού Εσωτερικών χ. Ντίγον 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 598, t)μερομt)"ίας 8 Ιονγίον 1995, τον Βονλεντιί 
εχλογικιjς περιφέρειας Λεμεσού κ. ΓιαγνάκtΙ Αγαπίον. 

"Σχετικά με το αποχετευτικό πρόβλημα λυμάτων που αντιμετωπίζει το χωριό 

Άγως Αμβρόσιος Λεμεσού σας πληροφορώ ότι η Υπηρεσία Υγειονολόγων Μηχα

νικών του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως προβαίνει στην ετοιμασία της 

αναγκαίας μελέτης με σκοπό την κατασκευή κεντρικού αποχετευτικού συστήματος 

για επίλυση του προβλήματος. 

• Όταν η σχετική μελέτη είναι έτοιμη Οα προωθηΟεί η εκτέλεση του έργου στα 

πλαίσια της υφιστάμενης πολιτικής." 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 1995 τον Υπονργού Γεωργίας, Φνσικώ" 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 634, ημερομt)

νίας 26 Ιουνίον 1995, τωγ Βουλεντώγ εκλογικώγ περιφερειώ" Αμμοχώστον και 
Λάργακας κ. Κίκη Καζαμία και ΓιαννάχtJ Αγαπίον αγτίστοιχα. 

"ι. Το αρδευτικό σχέδιο Πεντάκωμου είναι μέρος του ευρύτερου αρδευτικού 

έργου Παρεκκλησιάς, το οποίο καλύπτει και τα χωριά Πύργο, Παρεκ

κλησιά, Μονή και Μοναγρούλλι. 

2. Η περιοχή Πεντάκωμου που προγραμματίζεται να καλυφΟεί με αρδευτικό 

δίκτυο ανέρχεται στα 567 δεκάρια. 

3. Οι εργασίες εγκατάστασης του αρδευτικού δικτύου στην περιοχή Πεντά

κωμου άρχισαν το 1992 με τη μελέτη αναδασμού. 

4. Σημειώθηκαν καΟυστερήσεις στην ετοιμασία και υλοποίηση του αναδα
σμού, επειδή υπήρξαν έντονες διαφωνίες εκ μέρους των γεωργών της 

περιοχής ως προς την έκταση της γης που Οα περιλάμβανε το σχέδιο. 

5. Το Τμήμα Αναδασμού συμπλήρωσε την πρώτη φάση του οδικού δικτύου 

και ετοίμασε και το σχέδιο αναδιανομής των τεμαχίων. 

6. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με βάση το προσχέδιο αναδιανομής της 
γης και το οδικό δίκτυο της περιοχής άρχισε τη λεπτομερή μελέτη εγκατά

στασης του αρδευτικού δικτύου. 

7. Η εγκατάσταση του αρδευτικού δικτύου προγραμματίζεται, κάτω από τις 
περιστάσεις, ν'αρχίσει αρχές του 1997 και να συμπληρωΟεί περί τα τέλη 

του 1997." 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. ΑντιλαμΒάνομαι ότι ο εισηγητής τοu πρcίηου 
Οέματος απουσιάζει, επομένως, αν η Βουλή συμφωνεί, να αναμένουμε την άφιξή 
του. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το δεύτερο Οέμα είναι 'Ή δημιουργηθείσα κατάσταση σε σχέση με τις εισα
γωγές φρούτων και λαχανικcί.Jν". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής 
να αναγνώσει την ΈκΟεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟDΟΥΛΕΥτιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΓΙΙΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕ'ΙΆΙ ΩΣ 'Ή ΔΗΜΙΟΥΡΓΗΘΕΙΣΑ 

ΚΑΤΆΣΤΑΣΗ ΣΕ ΣΧΕΣΗ ΜΕ τΙΣ ΕΙΣΑΙΏΙΊ:Σ ΦΡΟΥΤΩΝ ΚΑΙ ΛΑΧΑ

ΝΙΚΩΝ" 

Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε αυτε

πάγγελτα το πιο πάνω Οέμα, ύστερα από ομόφωνη απόcrασή της, σε τέσσερις συνε
δρίες της που πραγματοποιήΟηκαν μεταξύ 20 ΟκτωΒρίου 1994 και 18 Μαίου 1995. 
Στα πλαίσια της εξέτασης του Οέματος αυτού κλήΟηχαν και παρευρέΟηκαν στην 

Επιτροπή ο τέως Υπουργός Εμ. . .-τορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Στέλιος 
Κοιλιάρης, εχ.-τρόσωποι τοu Υπουργείου Γεωργίας. Φυσικcί.Jν Πόρων και ΠεριΒάλλο
ντος. των αγροτικιί>ν οργαν<ί>σεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδε

σμος, των συνδιχαλιστιχ<ί>ν οργανώσεων ΣΕΚ, Π ΕΟ και ΔΕΟΚ, καΟώς και εκπρό
σωποι των παραγωγιί>ν φρούτων και λαχανικών. Στην πρώτη συνεδρίαση της 

Επιτροπής ήταν επίσης παρόντες οι Βουλευτές χ. Θάσος Μιχαηλίδης και Δώρος 

Θεοδώρου. 

Α. Εισαγωγιj του θέματος 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής κ. Χρίστος Μαυροκορδάτος, εισάγοντας το όλο 

Οέμα, αναφέρΟηκε στα σοβαρά προΒλήματα που αντιμετωπίζουν οι παραγωγοί. λόγω 
της εισαγωγής φρουτων και λαχανικών. επισημαίνοντας ιδιαίτερα τα πιο κάτω: 

- Η παραγωγή των πιο πάνω προ"ίόντων μέσα στο 1994 ήταν μειωμένη, 
εξαιτίας τόσο των αντίξοων καιρικών συνΟηκcί>ν όσο και των φυτικών 

ασθενειών που παρουσιάστηκαν, με αποτέλεσμα τη φυσιολογική αύξηση 

της τιμής των προΊ:όντων αυτών. 

- Με τις εισαγωγές των γεωργικών αυτcί>ν προ"ίόντων γεμίζει η αγορά από 

φρούτα και λαχανικά και πλήττονται ανεπανόρΟωτα οι παραγωγοί., αφού 
τα προ"ίόντα τους μένουν αδιάΟετα σε μια περίοδο που αντιμετωπίζουν 

ήδη σοβαρά προβλήματα, χωρίς να επιλύεται το Οέμα των τιμών. Παράλ-
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ληλα επέρχεται aνισόρροπη οικονομική ανάπτυξη, λόγω της υπέρμετρης 

και μονόπλευρης ανάπτυξης του τριτογενούς σε β(ιρος του πρωτογενούς 

και δευτερογενούς τομέα. 

- Οι εισαγωγές δεν εξασφαλίζουν πάντα χαμηλές τιμές και καλή ποιότητα, 

γιατί τα προ'ίόντα που εισάγονται είναι ποιοτικά υποδεέστερα των 

ντόπιων, ενώ συγχρόνως ενέχουν τον κί.ν<)υνο εισαγωγής νέων φυτικών 

ασθενειών. 

- Το όλο σύστημα εμπορίας των γεωργικών προ'ίόντων. όπως λειτουργεί 

σήμερα, νοσεί, γιατί παρέχει την ευχέρεια για αποΟήκευση προ'ίόντων και 
για αισχροκέρδεια κάποιων σε βάρος των παραγωγών και των κατανα
λωτών. Γι' αυτό καΟίσταται επιβεβλημένη η ανάγκη βελτίωσης του συστή
ματος αυτού, ώστε να επιτυγχάνεται ο σωστός προγραμματισμός της 

παραγωγής και της διάΟεσής της, η διατήρηση σταΟερών τιμών κατά τη 

διάρκεια όλου του χρόνου και η εξασφάλιση αμειπτικών τιμών για τους 
παραγωγούς και χαμηλ<i>ν για τους καταναλωτές. Έτσι, Οα αποφευχΟούν 
οι μεσίτες που παρεμβάλλονται μεταξύ παραγωγcί.>ν και καταναλωτών και 
οι οποίοι αναπόφευκτα προκαλούν την αύξηση των τιμών. 

Τέλος, ο Πρόεδρος της Επιτροπής τόνισε ότι παράλληλα Οα πρέπει να 
ληqΟούν τα μέτρα εκείνα που κρίνονται αναγκαία, για να βοηΟηΟούν οι γεωργοί να 
παραμείνουν στο επάγγελμά τους. 

Β. θέσεις Υπουργο\ι Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρ ισμο\ι 

Ο τέως Υπουργός Εμπορίου, 13ιομηχανίας και ΊΌυρισμοu κ. Στέλιος 

Κοιλιάρης, ενημερώνοντας την Επιτροπή για το όλο Οέμα, δήλωσ~ πως, λόγω των 
αντίξοων καιρικών συνΘηκών από τη μια, οι οποίες επηρέασαν την παραγωγή των 

γεωργικών προ'ίόντων, και της αύξησης του τουρισμού από την άλλη, δεν υπήρχαν 

επαρκείς ποσότητες φρούτων, λαχανικών και πατατών στην αγορά, με αποτέλεσμα 
οι ήδη υπάρχουσες να διατίθενται σε πολύ ψηλές τιμές. Η κατάσταση συνεπώς :του 

δημιουργήθηκε στην αγορά ήταν τέτοια, τόνισε, που δικαιολογούσε την παραχώρηση 
αδειών εισαγωγής για τα πιο πάνω προΊ:όντα. 

Αναφερόμενος ειδικότερα στις εισαγωγές των διάqορων προ'ίόντων, ο ίδιος 
Υπουργός δήλωσε τα ακόλουθα: 

- Οι εισαγωγές πατατών ήταν απαραίτητες. Υπήρξε κάποια καΟυστέρηση 

για την οποία ευθύνεται τόσο ο ίδιος όσο και το Συμβούλιο Εμπορίας 

Κυπριακών Πατατών, γιατί, παρά τις εκτιμήσεις του Υπουργείου του ότι 

υπήρχε έλλειψη και οι εισαγωγές ήταν απαραίτητες, έδωσε πίστη στους 
πατατοπαραγωγούς, οι οποtοι διαβεβαίωναν όη υπήρχα,, αποΟέματα. 

Επίσης, όταν διαπιστώθηκε η έλλειψη πατατών, το Συμβοίιλιο Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών δεν ενημέρωσε το Υπουργείο για τις άκαρπες 

προσπάΟειες που έκανε να εξεύρει πατάτες από το εξωτερικό. 

- Οι εισαγωγές ντομάτων έγιναν χωρίς να δοΟούν άδειες από το Υπουργείο 

και εισήχθησαν με βάση τη συμφωνία της Τελωνειακτjς Ένωσης 550 τόνοι. 
Αν δε γίνονταν οι εισαγωγές αυτές, οι ντομάτες Οα πωλούνταν σε πολύ 
ψηλές τψές. 

- Οι εισαγωγές αγγουριών έγιναν με άδειες που δόΟηκαν από το Υπουρ
γείο. ΕισήχΟησαν 45 τόνοι, για να μειωΟεί η τιμή τους, πράγμα που 

επιτεύχθηκε. 
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- Οι άδειες για τις εισαγωγές των ιrρούτων δόθηκαν παρά τη διαφωνία 
όλων των αγροτικών οργανώσεων και κρίΟηκαν αναγκαίες, γιατί κάποιοι 

παραγωγοί και μεσάζοντες αποΟήκευαν φρούτα στα ψυγεία, για να τα 

διαθέσουν σε κατοπινό στάδιο σε ψηλές τιμές. Οι ποσότητες που εισή

χθησαν ήταν πολύ περιορισμένες, γι' αυτό και είναι υπερΒολή να λέγεται 
ότι οι εισαγωγές δημιούργησαν προΒλήματα στη δική μας παραγωγή. 

- Εισαγωγές αχλαδιών όεν έχουν γίνει στο παρόν στάδιο. Δεν αποκλείεται 

όμως το ενδεχόμενο να γίνουν, αν παραστεί ανάγκη, και τούτο για να 

αποφευχθεί τόσο ο κίνδυνος έλλειψής τους από την αγορά, πράγμα που 

συνέΒη με τις πατάτες, όσο και η πώλησή τους σε πολύ ψηλές τψές. 

- Οι εισαγωγές μήλων έγιναν με άδειες που δόΟηκαν από το Υπουργείο, 

αφού προηγουμένως έγινε τριπλός έλεγχος των αποθεμάτων που υπήρχαν 

στα ψυγεία, για να μη δημιουργηΟούν προΒλήματα στην εγχώρια παρα

γωγή. Έτσι, εισήχΟησαν ποσότητες που θα αρκούσαν για ενάμιση μήνα. 

- Το Υπουργείο, στη λήψη απόφασης αν Οα επιτρέψει τις εισαγωγές ή όχι, 

έχει να επιτελέσει δύσκολο έργο, γιατί πρέπει να επιλέξει τα είδη για τα 

οποία αυτές είναι απαραίτητες, τον κατάλληλο καιρό που πρέπει να 
γίνουν, καθώς και τις κατάλληλες ποσότητες που Οα εισαχθούν, ώστε να 

υπάρχει επάρκεια στην αγορά και συγχρόνως προστασία της εγχώριας 

παραγωγής. 

- Η πολιτική που ακολούθησε το Υπουργείο, αναιrορικά με τις εισαγωγές 
των γεωργικών προ'ίόντων, δεν ήταν σε Βάρος των παραγωγών αλλά, 

αντίθετα, υπέρ τους. Σε περιόδους που υπήρχαν αποθέματα οι εισαγωγές 

ήταν περιορισμένες. 

- Ο καταναλωτής έχει δικαίωμα να καταναλώνει τα φρούτα που θέλει, 
άσχετα με το τι είδη υπάρχουν στην ντόπια αγορά. 

- Οι εισαγωγές γίνονται πολύ προσεκτικά, ανάλογα με την επάρκεια και τις 
τιμές των εγχώριων προ·ι:όντων και δεν αποσκοπούν στο να βλάψουν τα 

συμιrέροντα των παραγωγών, αλλά στο να προστατέψουν τους κατανα

λωτές. 

- Σε περιόδους που οι τιμές των φρούτων και λαχανικών είναι πολύ ψηλές 
εντείνεται το λαθρεμπόριό τους, πράγμα που συνέβη τελευταίως με τα 

μήλα, ενώ, όταν υπάρχει πλήρης επάρκεια, οι παρανομίες αυτές δύσκολα 

γίνονται. 

Σχολιάζοντας ο τέως Υπουργός το μηχανισμό εμπορίας των φρούτων που 

λειτουργεί σήμερα, δήλωσε πως αυτός δημιουργεί προΒλήματα, γιατί κάποιοι 

αισχροκερδούν, εκμεταλλευόμενοι τις αδυναμίες του συστήματος. Έτσι, ορισμένοι 

μεσάζοντες επωφελούνται από τις καταστάσεις και δεν επιτρέπουν την κανονική 

προώθηση προ'ίόντων στην αγορά, στην προσπάθειά τους να πραγματοποιήσουν 

υπερκέρδη. Ο μηχανισμός αυτός, πρόσθεσε, δεν μπορεί να εφαρμοστεί στην 

παρούσα κατάσταση, που υπάρχει έλλειψη παραγωγής, αλλά μόνο σε ομαλές κατα

στάσεις. Γι' αυτό εισηγήθηκε την ίδρυση ενός δευτεροβάΟμιου οργάνου, που θα 

συντονίζει την εμπορία των φρούτων και των λαχανικών και στο οποtο θα εντα

χθούν οι σύνδεσμοι των παραγωγών και Οα συμμετέχουν οι αγροτικές οργανώσεις 

και ο Σύνδεσμος Καταναλωτών. 
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Αναφερόμενος ο ίδιος Υπουργός σε προσωπικές καταγγελίες που του έγιναν 

για πώληση πατατ<i>ν από υπεραγορές σε πολύ πιο ψηλές τιμές από την τιμή διατί
μησης, δήλωσε πως το πρ()j~λημα αυτό μπορεί να αντιμετωπιστεί με την ενίσχυση της 

υπηρεσίας της αγορανομίας του Υπουργείου του, πράγμα που θα βοηΟήσει να 

γίνεται ο ενδεδειγμένος έλεγχος. τέλος, με την ευκαιρία της συζήτησης του Οέματος 
αυτού στην Επιτροπή, απηύθυνε έκκληση στους παραγωγούς που αποΟηκεύουν 

(('ρούτα σε ψυγεία να τα διαΟέτουν στην αγορά, για να μει<ί>νονται έτσι οι τιμές τους 

και να αποφεύγονται άλλες εισαγωγές. 

Γ. θέσεις αγροτικών οργανώσεων 

Από πλευράς των εκπροσώπων όλων των αγροτικών οργανώσεων που παρευ

ρέΟηκαν στην Ε πι τροπή εκφράστηκε διαμαρτυρία για την απόφαση της κυβέρνησης 

να παραχωρήσει άδειες εισαγωγής φρούτων και λαχανικών και τονίστηκε ότι οι 

εισαγωγές πλήττουν άμεσα τα εισοδήματα των παραγωγιί>ν. ενώ συγχρόνως εμπεριέ
χουν τεράστιους κινδύνους για μεταφορά φυτικών ασΟενειιί>ν στην Κύπρο. 

Αναφερόμενοι οι ίδιοι εχπρόσωποι στο Οέμα της εισαγωγής πατατών, 

εξέφρασαν τη διαφωνία τους και υποστήριξαν ότι, παρά τις διαβεβαιώσεις που 

είχαν από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ότι δε Οα 

γίνονταν εισαγωγές από την Αίγυπτο και το Λίβανο, λόγω του κινδύνου εισαγωγής 

ασθενειών που υπάρχουν στις χώρες αυτές, εισήχΟησαν τελικά αρκετοί τόνοι από το 

Λίβανο, οι οποίοι και μετα<rέρΟηκαν σε ψυκτικούς Οαλάμους, για να υποβληΟούν σε 

φυτοUγειονομικό έλεγχο. Οι πατάτες που παράγονται στο Λίβανο, πρόσΟεσαν, 
φέρουν ασθένειες όπως η δακτυλιακή σήψη (Ring Ι~ οι) και η φαιά σήψη (Bro,νn /~οι), 

γι' αυτό και βρίσκονται υπό μόνιμη απαγόρευση στα ευρωπα'ίκά λιμάνια. Στην 

Κύπρο οι ασθένειες αυτές δεν υπάρχουν, τόνισαν, και αν επιτραπεί η εισαγωγή 

τους. υπάρχει ο κίνδυνος να εισαχθούν οι ασθένειες αυτές στις δικές μας φυτείες, με 
ανυπολόγιστες ζημιές στην οικονομία μας αλλά και στους παραγωγούς. Για τους 

πιο πάνω λόγους, κάλεσαν τους αρμοδίους να μην επιτρέψουν τη διοχέτευση στην 

αγορά πατατιί>ν από το Λίβανο, γιατί κινδυνεύουν να αποκλειστούν τα δικά μας 

προ'ίόντα από την Ευρωπα'ίκή Ένωση. 

Οι εισαγωγές. όπως τόνισαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, δεν έλυσαν το πρόβλημα 
των καταναλωτών, αφού οι τιμές των φρούτων δε μειιί>Οηχαν, πράγμα που δικαίωσε 

τη Οέση τους ότι αυτές δεν r1ταν η λύση . Η διάΟεση των εισαγόμενων φρούτων σε 
ψηλές τιμές απέδειξε ότι με τις εισαγωγές δεν ωφελήΟηχαν οι χαταναλωτές αλλά οι 

εισαγωγείς, οι οποίοι αύξησαν τα κέρδη τους και έπληξαν τη διάθεση των ντόπιων 
φρούτων. 

Αναqιερόμενοι στο σύστημα της εμπορίας των qρούτων και λαχανικών που 

λειτουργεί σήμερα, δήλωσαν πως αυτό νοσεί και τόνισαν την ανάγκη δημιουργίας 

συμβουλίων ή συνδέσμων εμπορίας <rρούτων και λαχανικών, τα οποία Οα διαδραμα
τίζουν συντονιστικό ρόλο στην εμπορία. 

Τέλος, για την επίλυση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι παραγωγοί, 

οι ίδιοι εκπρόσωποι υπέβαλαν στην Επιτροπή τις πιο κάτω εισηγήσεις: 

Να επιταχυνΟεί. η δημιουργία συντονιστικού φορέα των παραγωγών 
(συμβούλιο ή σύνδεσμος εμπορίας). 

- Να καθοριστούν τιμές ασφαλείας για τα γεωργικά προ'ίόντα, με βάση το 
κόστος παραγωγrjς. 
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- Να λειτουργήσουν λα"ίκές αγορές σε όλους τους δήμους για άμεση 

διάΟεση των προ"ίόντων στους καταναλωτές. 

Πέραν των πιο πάνω, οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργαν<i>σεων ΕΚΑ, Αγρο

τική και Παναγροτικός Σύνδεσμος δήλωσαν ότι τάσσονται ενάντια στις εισαγωγές 

φρούτων και λαχανικών και ανέφεραν ότι αυτές πρέπει να γίνονται με πολλή φειδώ 

και μόνο για συμπλήρωση της ντόπιας παραγωγής, αφού προηγουμένως διαπι

στωΟεt ότι αυτή δεν είναι αρκετή για να καλύψει τις ανάγκες μας. 

Οι εκπρόσωποι της αγροτικής οργάνωσης Π ΕΚ ανέφεραν ότι τάσσονται 

ενάντια στις εισαγωγές των γεωργικών προ"ίόντων που παρ(ιγονται tΊ μπορούν να 

παραχΟούν στον τόπο μας. Ειδικά για τις εισαγωγές των φρούτων ανέφεραν ότι 
αυτές είναι aχρείαστες, γιατί υπάρχει πληθώρα φρούτων που αλληλοσυμπληρώνο

νται ή αλληλο\Jποκαθιστώνται, όταν υπάρχει έλλειψη σε κάποια είδη. Ι~ι· αυτό, 

τόνισαν ότι δεν πρέπει να γίνονται εισαγωγές ούτε για τη συμπλήρωση της ντόπιας 

παραγωγής. 

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, Π ΕΟ και ΔΕΟΚ 

υποστήριξαν ότι σε περιόδους που δεν υπάρχει επάρκεια ντόπιων προ"ίόντων, με 

αποτέλεσμα οι τιμές τους να καθίστανται aπρόσιτες στα χαμηλά εισοδηματικά 

στρώματα του πληΟυσμού, πρέπει να επιτρέπονται οι εισαγωγές τέτοιων προ"ίόντων, 

σε λογικές όμως ποσότητες και για συμπλήρωση της ντόπιας παραγωγής. Αυτό 

όμως πρέπει να γίνεται σε συνεννόηση με τις αγροτικές οργανώσεις. για να επικρα

τούν στην αγορά και συνθήκες επάρκειας και λογικές τιμές. τέλος, ανέφεραν πως η 

κυβέρνηση Οα πρέπει να μελετήσει το μέτρο επιβολής ανώτατης τιμής, όταν υπάρχει 

έλλειψη φρούτων στην αγορά και κατώτατης τιμής, όταν δεν υπάρχει έλλειψη. 

Δ. θέσεις Υπονργείον Γεωργίας, Φνσικών Πόρων και Π εριβάλλοντος: 

Σχολιάζοντας τα όσα λέχθηκαν από τους εκπροσώπους των αγροτικών οργα

νώσεων, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλο

ντος ανέφεραν τα ακόλουθα: 

- Για τις εισαγωγές γεωργικών προ"ίόντων λαμβάνονται πάντα υπόψη τα 

καλώς νοούμενα συμφέροντα των παραγωγών. 

- Οι ποσότητες των φρούτων που εισήχΟησαν ήταν πολύ περιορισμένες και 

αυτός είναι και ο λόγος που δε μειώθηκαν οι τιμές πώλησής τους, αφού 

δεν υπήρξε πληΟώρα φρούτων στην αγορά και έτσι δε δημιουργήΟηκαν 
προβλήματα διάΟεσης των ντόπιων προ"ίόντων. 

- Οι εισαγωγές από μια χώρα γίνονται, αφού προηγουμένως γίνει έλεγχος 

και διαπιστωΟεί ότι τα εισαγόμενα προ"ίόντα δεν έχουν ασθένειες. 

- Οι πατάτες που εισήχθησαν από το Λίβανο βρίσκονται κάτω από φυτο

ϋγειονομικό έλεγχο και, αν διαπιστωθούν οποιεσδήποτε ασΟένειες, δε Οα 

επιτραπεί. η διάθεσή τους στην αγορά. 

Ε. θέσεις εκπροσώπων παραγωγών φρούτων και λαχανικών 

Οι πιο πάνω εκπρόσωποι διαφώνησαν με τις εισαγωγές q-ρούτων που έγιναν 

και δήλωσαν ότι αυτές πλήττουν άμεσα τα εισοδήματά τους σε περίοδο που ήδη 

αντιμετωπίζουν πολλά προβλήματα, εξαηίας της μειωμένης παραγωγής που είχαν 

κατά την ίδια χρονιά. 
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Στ. Σνμπεράσματα/εισηγήσεις τι1ς Επιτροπής 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, με βάση τα στοι-

χεία και τις απόψεις που εκτέΟηκαν ενώπιόν της, πιστεύει ότι: 

(α) οι εισαγωγές γεωργικών προ"ίόντων εμπεριέχουν τεράστιους κινδύνους 
μεταφοράς φυτικών ασΟενειών στην Κύπρο, 

(β) οι εισαγωγές αυτές πρέπει να γίνονται μόνο για συμ;τλήρωση της ντόπιας 

παραγωγής, 

(γ) το σύστημα εμπορίας φρούτων και λαχανικών, όπως λειτουργεί σήμερα, 
νοσεί, γι' αυτό και καθίσταται επιβεβλημένη η ανάγκη βελτίωσής του, έτσι 
που να επιτευχΟει σωστός προγραμματισμός για την παραγωγή και 

διάΟεση των προ"ίόντων, 

(δ) απαιτείται η λήψη όλων των αναγκαίων μέτρων για την πάταξη της 
αισχροκέρδειας που παρατηρείται από την πώληση προ"ίόντων σε τιμές 

ψηλότερες από τις τιμές διατίμησης και προς την κατεύΟυνση αυτή Οεωρεί 
επιβεβλημένη την ενίσχυση της αρμόδιας υπηρεσίας για τον αγορανομικό 

έλεγχο. 

Η Επιτροπή, τέλος, επιθυμεί να δηλώσει πως το γενικότερο Οέμα της εισα

γωγής γεωργοκτηνοτροφικών προ"ίόντων, το οποίο την απασχόλησε και παλαιότερα, 
ειδικότερα το 1992 στα πλαίσια σχετικού θέματος που τέΟηκε ενώπιόν της από τον 
Πρόεδρό της κ. Χρίστο Μαυροκορδάτο και το Μέλος της κ. Κίκη Γιάγκου, με 
αφορμή την τότε παραχώρηση αδειών εισαγωγής διάq'ορων γεωργικών προ"ίόντων, 

Οα το παρακολουΟεί και δε θα διστάσει να επανέλΟει, αν αυτό κριΟεί υπό τις περι
στάσεις αναγκαίο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. Π LΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύρωι συνάδελφοι, θα είμαι πολύ σύντομος. 

Για την εισαγωγή φρούτων και λαχανικών, που είναι το Οέμα που μας 
απασχολεί σήμερα, το Δημοκρατικό Κόμμα είχε θέσεις, απόψεις και εισηγήσεις που 
εξακολουΟούν να είναι ακριβώς οι ίδιες. Στη μικρή μας χώρα έχουμε ξοδέψει 
εκατομμύρια λίρες, τα οποία εν πάση περιπτώσει χρωστούμε σε διάφορους οργανι

σμούς και τράπεζες. 

Μέσα από τα σχέδια ανάπτυξης υδάτων έχουν κατασκευαστεί διάφορα μεγάλα 
φράγματα που πρόκειται να συμπληρωθούν βάσει χρονοδιαγράμματος τα προσεχή 

τρία, τέσσερα, πέντε χρόνια. Ακόμα και οι δύο ποταμοί οι οποίοι έμειναν χωρίς 

φράγματα, ο Διάριζος και της Έζουσας, ο μεν πρώτος που Οα ενισχύσει το φράγμα 

του Κούρρη στον άλλο θα κατασκευαστεί q'Qάγμα. Ενώ ξοδεύτηκαν εκατομμύρια 
λίρες, ποτέ δεν έχει γίνει αλλά ούτε και θα υπάρξει προγραμματισμός. Ακόμα δεν 

έχει γίνει οποιοδήποτε σχέδιο ή εισήγηση μετά τις χιλιάδες σκάλες αμπελιών μαύρης 

ποικιλίας που εκριζώθηκαν, για να λύσουμε εκείνο το πρόβλημα· καμιά υπόδειξη 
δεν έχει γίνει στους αγρότες μας. 

Πολιτική της κάΟε κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας ήταν και είναι -
σήμερα διακηρύσσεται πιο έντονα- ότι θα γίνουν όλες εκείνες οι προσπάΟειες και Οα 
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ληφΟούν και Οα προωΟηΟούν όλες εκείνες οι αποφ(ισεις με στόχο να κρατηΟεί ο 
αγροτικός πληΟυσμός στην αγροτική περιφέρεια και εν πάση περιπτώσει να 

ΒελτιωΟεί το βιοτικό επίπεδο αυτών των ανΟρι.ί>πων. Αν όμως δεν υπάρχει κανένας 
προγραμματισμός, έστω και για τα φρούτα ή τα λαχανικά τα οποία παράγουμε, αν 

δεν υπάρχουν εκείνα τα συστήματα παρακολούΟησης εμπορίας και προώΟησης της 
παραγωγής τους, τότε πωλουνται σε εξευτελιστικές τιμές και την ίδια στιγμή με 

διάφορα επιχειρήματα επιτρέπονται οι εισαγωγές φρούτων και λαχανικών. Από τη 

μια ουτε ο σκοπός εξυπηρετείται, της κατασκευής όλων αυτών των μεγάλων 

υδατικών έργων και από την άλλη δεν πείθουμε τους αγρότες να παραμείνουν στην 
ύπαιθρο που είναι ο μόνιμος στόχος όλων. 

Δεν κατανοήσαμε ακόμα ότι σ' αυτή τη χιί>ρα τα <rοούτα και τα λαχανικ(ι τα 

οποία παράγουμε σε διάφορες εποχές πρέπει να τα εμπορευτούν οι παραγωγοί και 
πρέπει οι καταναλωτές να τα καταναλ<δσουν. Την περίοδο που έχουμε πορτοκάλια, 
μανταρίνια, γενικά εσπεριδοειδή, εμείς λέμε ότι πρέπει να εισάξουμε μπανάνες και 

μήλα. Την περίοδο που είναι το καρπούζι, το χρυσόμηλο, το δαμάσκηνο ή οποιοδή

ποτε άλλο φρούτο, εμείς εισάγουμε κάτι άλλο με κύριο επιχείρημα μάλιστα ότι αυτά 

ζητά ο τουρισμός και είναι προς εξυπηρέτηση του τουρισμού. Εγ<i> δε γνώρισα 

πολλούς τουρίστες που να μη γνωρίζουν, cu-τό την ιi>ρα που ξεκινούν από τη χ<i>ρα ... 
τους για να αφιχΟούν στην Κύπρο, το λιγότερο με την οποιαδήποτε ενημέρωση που 
έχουν, τι παράγει και τι προσ({'έρει η χώρα που Οα επισχεcrΟούν. 

Τελειώνοντας, Οέλω να υπενθυμίσω τα έντιμα Μέλη της 13ουλής ότι το 1991 η 
τότε κυΒέρνηση με την εισαγωγή δύομισι χιλιάδων τόνων χυμού από τη Βραζιλία ... 
λέχθηκε από μερικούς, για να στηρίξουν αυτή την εισαγωγή, ότι ήταν από τις 

υποχρεώσεις μας που απέρρεαν από την τελωνειακή ένωση της Κύπρου με την 

Εuρωπα·ίκή Ένωση! Μας παρουσίαζαν ότι λίγο ή πολύ είναι και η 13ραζιλία μέσα 

στην έννοια της Ευρωπα'ίκtiς Ένωσης! Έχει συνάδελ<rους -τους βλέπω να χαμογε

λούν κάτω- που Οα πρέπει να αντιμετώπισαν αυτό το γεγονός σε διά<rορες κοινό
τητες ή χώρους, όπως και εγ<i> το αντιμετώπισα. Έγινε η αλλαγή των διάφορων 

καθεστ<i>των των πρώην ανατολικών συvασπισμιi>ν που ήταν καλοί αγοραστές ή 

καλοί πελάτες των προ'ι:όντων Ηας, με αποτέλεσμα να μcί.νουν όχ~ μόνο για εκεί.νο 

το χρό,•ο αλλά και για τις μετέπειτα χρονικές πι::ριόι)ους -όλη αυηj η μεγάλη ποσό

τητα- αδιάθετα, να εγκαταλειφθούν, να έχουμε πρόΒλημα και να ζητούμε από την 
κυΒέρνηση έκτακτη οικονομική ενίσχυση, για να μπορέσουμε να κρατήσουμε τους 

εσπεριδοκαλλιεργητές οι οποίοι δεν μπόρεσαν να διαθέσουν τα φρούτα τους. 

τελει<i>νοντας, Οέλω να τονίσω ότι σ' αυτή τη χιί:ιρα πρέπει επιτέλους να 

υπάρξει ένας προγραμματισμός. Έχουμε crράγματα και κατασκευάζουμε φράγματα, 

Οα πρέπει να συμΒουλεύσουμε αυτούς τους ανθρώπους, να καΟορίσουμε περιοχές 
ποια είναι εκείνα τα φρούτα, τα λαχανικά ή και οποιαδήποτε άλλα είδη που πρέπει 

να καλλιεργηθούν. Πρώτο, να είναι είδη που να μπορούν να απορροφηθούν και να 

είναι εμπορεύσιμα στο εσωτερικό, στην κυπριακή αγορ(ι και, δεύτερο, να είναι προ·ί
όντα τα οποία να δημιουργούν ευκαιρίες για σκοπούς εξαγωγών σε δι(ιcrορες άλλες 

αγορές και Οα πρέπει επιτέλους να Βασιστούμε και στις δικές μας ανάγκες, στις 

δικές μας υποχρεώσεις, για να μπορέσουμε πράγματι να κρατήσουμε τον αγροτικ6 
πληΟuσμό στη ζωή, στην ύπαιθρο και με ένα υποφερτό Βιοποριστικό επ(ιγγελμα. 

Θέλω να πιστεύω 6τι με τις συζητήσεις που έγιναν στην ΚοινοΒουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και σ' αυτό το Σιi>μα, που πιστεύω 6τι 

συζητήθηκε υπό άλλες μορ({'ές ή θα ξανασυζητηθεί ιιυτό το Οέμα. η κυβέρνηση Οα 
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λάΒει σοβαρά υπόψη αυτές τις απόψεις και αυτές τις εισηγήσεις μας και Οα προω
Οήσει αποφάσεις και μέτρα που Οα λύσουν οριστικά τουλάχιστον την εμπορία και 
την κατανάλωση όλων εκείνων των προ·ίόντων τα οποία εμεLς παράγουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαρές. 

ΑΥ. ΠΑΠ ΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν είναι η πρ<οτη φορά που αυτή η Βουλή ασχολείται με αυτού του είδους τα 

Οέματα. Την εισαγωγή δηλαδή διάφορων γεωργικών προ"ίόντων από το εξωτερικό, 
πράγμα που πλήττει την κυπριακή παραγωγτΊ και ασφαλώς το γεωργικό μας κόσμο. 

Υπάρχουν φυσικά περιπτώσεις που η εισαγωγή γίνεται για κάλυψη των επιτό

πιων αναγκών από ελλείψεις που παρατηρούνται λόγω καιρικών συνθηκών. 

Υπήρξαν όμως στο παρελΟόν και περιπτ<i>σεις ανεξέλεγκτης εισαγωγής διάφορων 

γεωργικών προ"ίόντων, όπως φρούτων και λαχανικών, σε στιγμές που τα ψυγεία των 

δικών μας παραγωγών ήταν κατάμεστα από φρούτα και δεν αρκούσε αυτό, αλλα, 

παρά τα μεγάλα αποθέματα που είχαμε, οι τιμές των εισαγόμενων φρούτων αντί να 
είναι χαμηλότερες από τις ντόπιες, για να υπάρξει και η δικαιολογία της εισαγωγής, 

ήταν ακριβώς οι ιδιες και πολλές φορές ψηλότερες από τις δικές μας. Εύλογα 

διερωτάται κανένας γιατί γίνονται αυτές οι εισαγωγές. Για να διευκολύνεται ο 
καταναλωτής και να μπορεί να αγοράζει φθηνότερα φρούτα ή για να αισχροκερδούν 

σε Βάρος του λαού οι διάφοροι καιροσκόποι; Φαίνεται δυστυχώς εκ των πραγ

μάτων ότι είναι το δεύτερο που γίνεται. 

Θα πρέπει το Υπουργείο και τα αρμόδια κρατικά τμήματα να παρακολουθούν 
με ιδιαίτερο ζήλο και να επαγρυπνούν για την προστασία του καταναλωτή και πολύ 

περισσότερο του παραγωγού. Όλοι φωνάζουμε και διατυμπανίζουμε ότι πρέπει να 

στηριχθεί ο αγρότης, για να μπορέσει να επιβιώσει και να παραμείνει στο χωριό του, 
να σταθεί η ύπαιΟρος και να παταχθεί η αστυφιλία. Αυτό δεν πρέπει να είναι μόνο 

σύνθημα αλλά ούτε και λόγια του αέρα· χρειάζονται έργα και ένα από τα έργα που 
χρειάζεται είναι και η προστασία των παραγωγών από τις νόμιμες ή παράνομες 

εισαγωγές διάφορων γεωργικών προ"ίόντων. Ναι. στη μερική εισαγωγή, όταν υπάρ
χουν πραγματικές ελλείψεις στην κυπριακi] αγορά όχι όμως εισαγωγές έστω και 

ελάχιστες τη στιγμή που υπάρχει επάρκεια των ειδών που εισάγονται. 

Μια και μιλούμε για εισαγωγές εκφράζουμε και πάλι την απαρέσκειά μας για 

τις πρόσφατες εισαγωγές συμπυκνωμένου χυμού φρούτων τη στιγμή που τα δικά 
μας φρούτα παραμένουν αδιάΟετα με αποτέλεσμα να σήπονται πάνω στα δένδρα και 

να καταστρέφονται. Πρέπει κάποτε οι αρμόδιες αρχές να δουν με περισσότερη σοβα

ρότητα το θέμα και να πάρουν κάποιες σοβαρότερες αποφάσεις, έστω και αν υπάρ

χουν αντικειμενικές δυσκολίες. 

Όσον αφορά το λαθρεμπόριο από τις κατεχόμενες περιοχές τι να πει κανένας! 

Ποια η κατάντια αυτού του λαού; Ο Αττιλας να μας πατά στο σβέρκο και εμείς να 

τον πληρώνουμε από πάνω και να στηρίζουμε την οικονομία του. Ας ελπίσουμε ότι 
οι τελευταίες ενέργειες της αστυνομίας να είναι οι ορΟές και ας ελπίσουμε ότι αυτό 

θα είναι η αρχή της πάταξης των λαθρεμπόρων. Αφού όμως το όλο θέμα βρίσκεται 
στο στάδιο των ανακρίσεων, δεν επιθυμώ να πω οτιδήποτε περισσότερο. 
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Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, ε.;ταναλαμΒ(ινω και πάλι ότι η κυβέρνηση πρέπει 
να είναι πολύ προσεκτικti και να παραχολουΟΕί με αυστηρότητα αυτού του είδους 
τις εισαγωγές είτε αυτές χρειάζονται άδειες εισαγωγής ιίτε όχι. Να δοΟούν στον 
παραγωγό τα κατάλληλα κίνητρα που Οα επιτρέψουν τη δημιουργία τοπικcί>ν κcn 
περιφερειακών συνδέσμων. Με αυτό τον τρόπο οι γεωργοί Οα αυξήσουν την 

επιρροή τους στην αγορά και θα μειώσουν τα κόστα τους. Να ενΟαρρυνΟεί η 

διάθεση από τον παραγωγό στον καταναλωτή με την ενδυνάμωση του Οεσμού της 
λα·ίκής αγοράς. Με τη δημιουργία λα·ίχής αγοράς Οιι αποκλειστεί και ο Οεσμός των 

μεσιτεμπόρων. Να μελετηΟεί κάποιο σύστημα που ν« επιτρέπει τη διακύμανση των 

τιμών μέσα σ' όλο το σύστημα διάθεσης μεταξί' κ(ιποιων ορίων ασcrάλειας. Με αυτό 

τον τρόπο αφενός οι γεωργοί Οα εξασcrαλίζουν ένα κατιδτατο όριο τιμής που Οα 

καλύπτει τα κόστα τους και αcrετέρου ο καταναλωτής Οα εξασφαλίσει το αν<δτατο 
όριο λιανικής πcι)λησης μέσα σε λογικά όρια. 

Ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εξέφρασε κάποια άποψη 
για δημιουργία δημόσιας εταιρείας η οποία να επιχορηγείται από την κυβέρνηση, 

για να αναλάβει την εμπορία των γεωργικών προ"ίόντων. Δε Οα ήταν άσχημο, αν 
αυτή η σκέψη τύγχανε κάποιας επεξεργασίας και μελέτης. Ίσως Οα βοηΟοιΊσε στην 

απάμβλυνση του προβλήματος της εμπορίας των γεωργικcδν μας προ·ίόντων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδούλου. \ 
Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Μέσα από το πρόΒλημα το οποίο εξετάσαμε και συζητούμε τ<ί>ρα αντιμετωπί
ζεται το πρόβλημα της αγροτικής πολιτικής που ακολουΟείται στον τόπο μας. Και 

διαφαίνεται ότι δεν έχουμε ολοκληρωμένη αγροτική πολιτική, δεν είχαμε και δεν 
έχουμε ολοκληρωμένη αγροτική πολιτική αντιμετcδπισης αυτού του προβλήματος. 

Διαcrαίνεται επίσης εντονότερα τώρα, ότι ακολουΟούμε την πολιτική της <rιλελευΟε
ροποίησης και στις εισαγωγές με μια τάση αύξησης των εισαγωγών και, αν Οέλετε, 

περιορισμού της προστασίας της αγροτικής μας οικονομίας την ώρα που, πολύ 

σωστά αναφέρθηκε, διαπιστώνουμε ότι έχουμε επενδύσει εκατοντάδες εκατομμύρια 
λίρες στην αγροτική οικονομία και πρέπει να τα αξιοποιήσουμε προς το συμφέρον 

της εθνικής οικονομίας και του λαού μας. Αντί τούτου, στρεφόμαστε μονόπλευρα 
στον τομέα της τουριστικής βιομηχανίας, παραμερίζουμε τις ανάγκες και τη 

σημασία της αγροτικής οικονομίας και μέσα απ' αυτό το πλαίσιο χειριζόμαστε και 

την εμπορία των αγροτικών μας προ·ίόντων. Έτσι είναι η ουσία του προΒλήματος 

που έχουμε μπροστά μας που παρουσιάζει την τάση συνεχούς αύξησης των εισα

γωγών, υπέρμετρης αύξησης των εισαγωγών. Εμείς δεν είμαστε ενάντια στις εισα

γωγές, στις εισαγωγές οι οποίες Οα συμπληρώνουν την ντόπια παραγωγή. Όμως το 
πρόβλημα είναι ότι εδώ υπάρχει μια υπέρμετρη αύξηση των εισαγωγών παραγνωρί
ζοντας την ανάγκη προστασίας της εγχώριας παραγωγής. Και χαίρω, γιατί σ'αυτό 

το ζήτημα η Επιτροπή Γεωργίας ομόφωνα μαζί με τις αγροτικές οργανώσεις κατέ
ληξε ότι χρειάζεται προστασία η αγροτική μας οικονομία. Χρειάζεται μέτρο στις 
εισαγωγές αγροτικών προ·ίόντων και χρειάζεται να επενδύσουμε, να συνεχίσουμε να 
επενδύουμε στην ανάπτυξη και του κλάδου της υλικής παραγωγής, 6πως ειναι η 
αγροτική οικονομία. Δεν πρέπει να αφήσουμε τα πράγματα να οδηγηΟουν στη μονό
πλευρη οικονομική ανάπτυξη προς την κατεύΟυνση της τουριστικής βιομηχανίας. 
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Αυτό είναι το μήνυμα που προκύπτει, κατά τη δικi1 μου άποψη, μέσα από το 

σημερινό πρόβλημα. Εισαγωγές λοιπόν στο μέτρο της συμπλήρωσης των ντόπιων 

αναγκιί>ν. προστασία της αγροτικής μας παραγωγής και αξιοποίηση των τεράστιων 

επενδύσεων που έχουμε κάνει, που δυστυχώς bιιιcrαίνονται οι προΟεσεις να αξιο

ποιηΟούν και αυτές οι δαπάνες και τα υδατικά έργα προς την καtε\ΙΟυνση του τουρι
σμού, δυστυχιί>ς. Γι' αυτό, το μήνυμα που πρέ.-τει να <rί,γει είναι ότι πρεπει η κυβέρ
νηση να αναΟεωρήσει την πολιτική της, να αντικρύσει πιο ρεαλιστικά την κατάσταση 
της κυπριακής οικονομίας, μακριά α;τό δόγματα, ασιrαλιί>ς, για να εξυπηρετήσουμε 

το συμφέρον της εΟνικής οικονομίας και του λαού μας σαν συν6λου. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; Ορίστε. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΛΤΟΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η εισαγωγή των γεωργο-κτηνοτροφικών προ"ίόντων είναι ένα πολύ σοβαρό 
Οέμα, γιατί άπτεται του ευαίσΟητου τομέα της αγροτικής οικονομίας, οι πλείστοι 

κλάδοι της οποίας στηρίζονται σε πολύ λεπτές ισορροπίες. 

Είναι γνωστό ότι από την αγροτική οικονομία εξαρτάται η επαγγελματική 

αποκατάσταση του 12% και πλέον του οικονομικ(t ενεργού πληΟυσμο\1, ενιί> ταυτό

χρονα συνεισιrέρει ως συμπληρωματικό εισόδημα στον προυπολογισμό χιλιάδων 

άλλων οικογενειιί>ν. 

Δεν είναι του παρόντος να μιλήσουμε για τη σημασία και το ρόλο της γεωργο

κτηνοτροφίας στη γενικότερη οικονομία του κρ(ιτους, αλλά Οα ήταν μεγάλη παρά

λειψη να μη γίνει ανα<rορά στο γεγονός ότι η αγροτική οικονομία αποτελεί εκ των 

πραγμάτων και εκ της Οέσης της μια από τις βάσεις πάνω στις οποιες μπορεί να 
στηριχΟεί η ανεξάρτητη πολιτική ενός κράτους. Κράτος το οποίο δε στηρίζεται σε 
μεγάλο ποσοστό στις δικές του δυνάμεις για επισιτισμό του πληΟυσμού του είναι 

αμιrίβολο αν μπορεί να χαράσσει ανεξάρτητη εξωτερική ή και ισωηρική πολλές 

ιrορές πολιτική. 

Η κυπριακή γεωργο-κτηνοτροιrία αντιμετωπίζει σήμερα αρκετά προβλήματα, 
που σχετιζονται άμεσα με τα ψηλά κόστα και τη διάΟεση της παραγωγ~iς. Ακόμα και 
σε προ"ίόντα που ως κράτος δεν είμαστε αυτάρκεις παρουσιάζονται προβλήματα στη 

διάΟεσή τους. Λυτό το οξύμωρο σχήμα συναντούμε. δηλαbή κάποιους μήνες να μην 

υπ(1ρχουν ντόπια προ"ίόντα και κάποιους άλλους μήνες να υπάρχει υπερπροσφορά 

και μη διάΟεση. 

Μια σειρά από αγροτικά προ"ίόντα δfν μπορούν -ένεκα κ6στων- να ανταγωνι

στούν εισαγόμενα προ"ίόντα μέσα στην ντόπια αγορά. Είναι γνωστό σ· όλους μας 

ότι η κυπριακή γεωργο-κτηνοτροφία δεν είναι ανταγωνιστική στο βαΟμό που Οα 

επιθυμούσαμε και τη χαρακτηρίζει ένας ψηλός προστατευτισμός, που σε αρκετές 
περιπτώσεις όμως καταστρατηγείται με διάφορες αποφάσεις από τους ίδιους τους 
αρμόδιους της κtιβέρνησης. 

Η κυπριακή αγροτική οικονομία χρειάζεται στήριξη. βοήΟει<t και ενίσχυση, για 
να μπορέσει να αντεπεξέλθει στα κελεύματα των καιριί>ν. Οι κυβερνιίιντες έχουν 

κάνει τις επιλογές τους. Διεθνείς συμ<rωνίες υπογράφτηκαν και τέΟηκαν σε ισχύ. 
Από την Ιη Ιανουαρίου 1996 εq;αρμόζεται η Συμq-ωνία της GΑΠ. 11 γεωργο
κτηνοτροιrιιι αντιμετωπίζει και Οα αντιμετωπίσει νέες προκλήσεις, προκλήσεις οι 
οποίες τη Οέτουν υπ6 αμιrισβήτηση και θα δημιουργήσουν νέα επιπρόσΟετα και Οα 
οξύνουν τα υιrιστάμενα προβλήματά της. 
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Πώς βοηθείται η αγροτική οικονομία; Τι βοήθεια δόθηκε στους αγρότες για 

βελτιώσεις και εκσυγχρονισμό της παραγωγής τους; Δεν προτίΟεμαι να ενδιατρίψω 
σήμερα σ' αυτά τα ζητήματα, πράγμα που κάναμε στο παρελθόν και σίγουρα θα γίνει 

κατά την επικείμενη συζήτηση των προϋπολογισμών του 1 996. 

Αφορμή για την παρούσα συζήτηση έδωσαν οι περυσινές άδειες εισαγωγής 

φρούτων και λαχανικών που με τόση ευκολία δόθηκαν από τους κυβερνώντες. Ήδη 

έχΗ κυκλοφορήσει η έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε.ι-τ:ιτροπής, η οποία 

ασχολήθηκε σε τρεις συνεδρίες της με το όλο Οέμα. 

Η Κυβέρνηση χωρίς να λά~ει υπόψη της τις αντί.ξοες καιρικές συνθήκες που 

επικράτησαν κατά το 1994, καθώς και την έξαρση μερικών φυτικών ασθενειών που 
όλα μαζί. επηρέασαν αρνητικά το ύψος της παραγωγής, προχώρησε και παραχώρησε 

άδειες για εισαγωγή μιας σειράς φρούτων και λαχανικών. Το κύριο επιχείρημα που 

δόΟηκε ήταν η δήθεν συγκράτηση των τιμών και η διοχέτευση στην αγορά φθηνών 

για τον καταναλωτή αγροτικών προ'ίόντων. 

τι έγινε όμως στην πράξη; Μήπως ο καταναλωτής γεύτηκε κατά πολύ φθηνό

τερα τα εισαγόμενα φρούτα και λαχανικά; Μήπως το καλάΟι της οικοκυράς για το 

οποίο κόπτονται οι κρατούντες γέμισε με περισσότερα αγαΟά; 

Ουσιαστικά τίποτε απ' όλα αυτά δεν έγινε. Και ήταν φυσιολογικό. Οι εισαγω
γείς διοχέτευαν στην αγορά τόσες ποσότητες όσες ήταν αρκετές για να κρατούν τις 

τιμές των εισαγόμενων προ'ίόντων ψηλές, αλλά όμως ελαφρώς χαμηλότερες από τις 

τιμές διάθεσης των ντόπιων προ"ίόντων. Αποτέλεσμα; ΔόΟηκε η ευκαιρία στους 

εισαγωγείς να αυξήσουν κατά πολύ τα περιθώρια κέρδους που είχαν. Και αυτό σε 

βάρος του παραγωγού, αλλά και σε βάρος του καταναλωτή. 

Η αισχροκέρδεια έφτασε σε aνήκουστα επίπεδα. Εισαγόμενες πατάτες πωλού

νταν σαν ντόπιες κυπριακές παραβιάζοντας μάλιστα και τη διατίμηση. 

Ο καταναλωτής εξακολουθούσε βασικά να αγοράζει ακριβά, ενώ το εισόδημα 

του παραγωγού συμπιέστηκε ακόμα περισσότερο. Είναι ξεκάθαρο ότι μειωμένη 
παραγωγή, όπως ήταν η περσινή, έστω κι αν διατεΟεί ακριβότερα στο τέλος, 

χαμένος της υπόθεσης θα είναι πάλιν ο παραγωγός για τον απλούστατο λόγο ότι δε 
συμπληρώνει το απωλεσθέν εισόδημα που Οα είχε από μια φυσιολογική παραγωγή, 

έστω κι αν ήταν χαμηλότερες οι τιμές. 

Οι φυτικές και ζω'ίκές ασΟένειες καραδοκούν. Το πλεονέκτημα του ότι 

είμαστε νησί άρχισε να εκπίπτει. Νέες ασθένειες έχουν εμφανιστεί άγνωστες μέχρι 
προ τινός για την Κύπρο. Η λυριομίζα και ο q-υλλοκνίστης είναι τα δυο τελευταία 

πρόσφατα παραδείγματα που εισήχΟησαν στην Κύπρο και έχουν επι<rέρει τεράστιες 

καταστροφές στις πατατοφυτείες, στις εσπεριδοκαλλιέργειες και στα άλλα λαχα

νικά. Ταυτόχρονα αύξησαν κατακόρυφα οι παραγωγοί το κόστος της παραγωγής 

στην προσπάΟειά τους να καταπολεμήσουν αυτές τις ασθένειες. Με τις εισαγωγές 

εκείνες για μια φορά ακόμα αποδείχθηκε ότι το όλο σύστημα εμπορίας φρούτων και 

λαχανικών νοσεί, αλλά οι κυβερνώντες δεν επιUυμούν να Οέσουν τα δάκτυλα επί των 

τύπων των ήλων. Το σύστημα εμπορίας μπορεί. να διορΟωΟεί, αλλά απαιτείται πολι

τική βούληση για τη θεσμοθέτηση Συμβουλίων Εμπορίας που να ρυΟμί.ζουν όλα τα 

σχετικά με την εμπορία φρούτων και λαχανικών. Μόνο έτσι Οα κτυπηΟεί η αισχρο

κέρδεια. Μόνο έτσι ο παραγωγός θα εξασφαλίζει αμειπτικές τιμές και ο κατανα

λωτής θα αγοράζει φθηνότερα. 
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Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαστε απ' εκείνους που βλέπουν μονόπλευρα τα ζητή

ματα. Συζητώντας όμως για την αγροτική οικονομία, ουδέποτε πρέπει να διαφεύγει 
της προσοχής μας ότι αυτήν οφείλουμε να την εξετάζουμε με το φακό της κοινω

νικής της λειτουργίας και όχι με το μικροσκόπιο της τεχνικο-οικονομικής μελέτης 

μόνο. 

Όταν υπάρχει κάποια στενότητα αγροτικιί>ν προ'ίόντων στην αγορά, με 

ευκολία λαμβάνεται η απόφαση για την :rαραχιί>ρηση αδειών για εισαγωγή. Όταν 

όμως υπάρχει υπερπαραγωγή και οι τιμές του παραγωγού κατρακυλούν σε πολύ 

χαμηλά επίπεδα, κανείς δεν ενδιαφέρεται για τους παραγωγούς. Κι αν ληφΟεί 

τελικά κάποια απόφαση για την παραχώρηση οικονομικής βοήΟειας, τις πλείστες 

φορές η βοήθεια αυτή είναι ανεπαρκής και δίνεται μετά από παρέλευση πολλών 

μηνών από την ημέρα που χρειάζεται ο γεωργός αυηi τη βοήΟεια. 

Εμείς αγωνιζόμαστε για έναν αγρότη κύριο του εαυτού του και όχι επαίτη των 

εκάστοτε καταστάσεων. Είναι γι'αυτό που πρέπει να δημιουργηΟούν Οεσμοί και 

δομές που την κατάλληλη στιγμή Οα τίθενται σε ενέργεια. Δε μιλάμε για πλήρη 

κατάργηση των εισαγωγών, αλλά πιστεύουμε ότι οι εισαγωγές Οα πρέπει να αποτε

λούν πραγματικά συμπλήρωμα της ντόπιας παραγωγής. 

Ο προγραμματισμός, η παραγωγή, η διάΟεση και εμπορία σε σταθερά χαμηλές 

τιμές, οι εισαγωγές, η συνεχής ροή στην αγορά προ'ίόντων πρέπει να ελέγχονται από 

ένα φορέα, που δεν μπορεί να είναι άλλος από το Συμβούλιο Εμπορίας. Αυτό 

απαιτεί το συμφέρον και των παραγωγών και των καταναλωτών. Αυτό απαιτεί το 

συμφέρον της αγροτικής οικονομίας του τόπου. 

Με την ευκαιρία Οα ήταν παράλειψη. μιλιδντας για Οέματα εισαγωγών 

φρούτων και λαχανικών, να μη θίξουμε έστω και στα σ\'ιντομα το κεφαλαιώδες Οέμα 

των φιλελευθεροποιήσεων των εισαγωγών αγροτικών προ'ίόντων με την εφαρμογή 

της Συμq>ωνίας της GΑΤΓ από την Ιη Ιανουαρίου 1996. Προβλήματα αρκετά υπάρ
χουν με την Ευρωπα'ίκή Ένωση, που μερικοί γύροι συνομιλιών όzι μόνο δεν τα 

επίλυσαν, αλλά χειροτέρεψαν τη δική μας Οέση. 

Πιστεύουμε ότι το Σcί>μα θα πρέπει να ενημερωΟεί πλήρως για το τι γίνεται. 

Είναι έντονη η ανησυχία μας ότι σαν κράτος οδεύουμε απροετοίμαστοι και τις αρνη

τικές επιπτώσεις θα ης επωμιστεί ο γεωργοκτηνοτρόq>ος. 

Οι εισαγωγές του 1994 και των προηγούμενων χρόνων Οα ωχριούν μπροστά 
στον κατακλυσμό που Οα υπάρξει με την εφαρμογή της GA Π. Και δυστυχώς η 

προετοιμασία των κυβερνητικών υπηρεσιών γίνεται μέσα σε κάποια στεγανά, ενώ η 

κυβέρνηση και οι αρμόδιοι λειτουργοί της μέχρι πρόσφατα ωραιοποιούσαν κατα

στάσεις και δημιουργούσαν φρούδες ελπίδες. Οι παραγωγοί, οι αγροτικές τους 

οργανώσεις, η Βουλή ζητούν πλήρη διαφάνεια για το που βαδίζουμε, για το τι μας 

αναμένει. Οι εισαγωγές που σήμερα συζητούμε είναι απλώς η άκρη του παγόβουνου 

.. που ονομάζεται "φιλελευΟεροποίηση των εισαγωγών". 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα ολοκληρωΟει η συζήτηση για το συγκε

κριμένο θέμα, αλλά είμαστε βέβαιοι ότι το ζήτημα αυτό Οα απασχολήσει κα~ Οα 

ξανααπασχολήσει το Σώμα, γ~ατL λόγος γίνεται για τον ευαίσΟητο τομέα της αγρο

τικής οικονομίας, η καταστροφή 1) ακόμα και η υποΒ(ιΟμισή του Οέτει υπό αμφισβή

τηση αυτή την ίδια την ανεξάρτητη πολιτική μας. 
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Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Από τη θέση μου ή προτιμάτε από το βήμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όπως Οέλετε. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

(Ανέρχεται στο βήμα) 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δε Οα ασχοληΟώ με τις λεπτομέρειες του θέματος αυτού, διότι άλλοι συνά
δελφοι κατέχουν τα θέματα αυτά καλύτερα. Εκείνο όμως που Οα πω, κύριε 
Πρόεδρε, είναι ότι η πικρή αλήθεια είναι ότι στην Κύπρο έχει εγκαταλειφθεί η 
γεωργία και στην πραγματικότητα με τη γεωργία ασχολούνται οι συνταξιούχοι και 
εκείνοι οι οποίοι αναζητούν ένα πάρεργο, όταν Οέλουν ν<ι πληρώσουν, να γεμίσουν 
το χρόνο της αργίας τους ή της ανίας τους. Τούτο είναι δυστυχ<ί.>ς απότοκο ενός 

μέγιστου σq-άλματος το οποίο συμβαίνει τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο, δηλαδή 
και από απόψεως οικονομικής πολιτικής αλλά χω από απόψεως της δέουσας κοινω
νικής πολιτικής στην ουσία έχουμε εγκαταλεί-ψει τους πρωτογενείς τομείς της οικο
νομίας για τους οποίους επανειλημμένα εμείς μιλήσαμε από το βήμα της Βουλi]ς, 

και όχι μόνο. Αυτό είναι ένα από τα μεγαλύτερα σφάλματα των κυπριακών κυβερ
νήσεων, ιδίως μετά την καταστροφή που έγινε το 1974 και μετέπειτα. Έτσι είναι 
γνωστό σε όλους μας ότι οι κηποι μας των οπωροq-όρων, των εσπεριδοειδών, που 

ήταν το καύχημα αυτού του τόπου, αποθνήσκουν, ξηραίνονται. Τους βλέπουμε 
μπροστά μας να εκριζώνονται, να εκχερσώνεται η γη. Οι λίγοι που ασχολούνται με 
τη γεωργία ως επαγγελματίες είναι έκθετοι στην οικονομική αποτυχία, αφού το 
κόστος το οποίο παρατηρείται σήμερα στην παραγωγή του γεωργικού προ"ίόντος 

στην Κύπρο δεν είναι πλέον ανταγωνιστικό, ώστε να μπορεί κάποιος να εισάξΗ από 
το εξωτερικό σε χαμηλότερες τιμές. Γι' αυτό χρει(ιζεται σίγουρα μια πλήρης αναθε
ώρηση της μέχρι τώρα ακολουθούμενης αγροτικής πολιτικtΊς και χρειάζεται να 
στηριχθεί η αγροτική οικονομία και η γεωργική τάξη. Και τ()ύτο πρέπει να γίνει, 
κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, λόγω της φύσης των εξαγόμενων γεωργικών 
προ"ίόντων, τα οποία είναι πολύ φθαρτά, πολύ έκΟετα σε καταστροφή και έχουν 
ψηλό κόστος μεταφοράς. Αν αυτό το συμψηφίσουμε, το ισοζυγίσουμε με μια 

στήριξη που πρέπει να αναμένεται UJ-τό την κυβέρνηση, τότε Οα μπορεί και η γεωρ
γική τάξη να εξασφαλίσει εισόδημα επαρκές και η εργατική τάξη και όσοι καταναλί

σκουν, οι καταναλωτές, καλύτερες τιμές. 

Χρειάζεται όμως να μελετηθεί ξανά το Οέμα εκ βάθρων, να γίνουν οι εντατικές 
εκείνες καλλιέργειες για την εξασφάλιση στο λαό του επισιτισμού του με τις επιστη
μονικές μεθόδους και οφείλω να πω εδώ ότι υπάρχουν στο Υπουργείο Γεωργίας 

ικανές υπηρεσίες που είναι στελεχωμένες με επιστημονικό προσωπικό τέτοιο, που 

θα μπορούν να προσ<rέρουν πραγματική υπηρεσία, φτάνει αυτ6 ν<ι συνοδευτεί και 
με μια κυβερνητική πολιτική και διάθεση κεq-αλαίων για τη στήριξη της γεωργικής 
τάξης την οποία πραγματικά με θλίψη βλέπουμε να χ(ινcται από την κυπριακή 

κοινωνία. Απόδειξη του ότι είναι βιώσιμη η σωστή γεωQγικti ενασχόληση είναι οι 

-
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πατάτες, είναι οι εξαγωγές των λαχανικών που γίνονται καΟημερινά με αεροπλάνα 
και πωλούνται σε καλές τιμές στην Αγγλία. στην Ευρώπη. αλλά και γενικά τα 
φρούτα της Κύπρου τα οποία έχουν και το εξαιρετικό πλεονtκτημα της μεγάλης, της 

άριστης ποιότητας λόγω των καιρικών συνΟηκών και της ηλιοq-άνειας που τα κάνει 
να είναι κυριολεχτικά aσυναγώνιστα κατά γενική ομολογία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, !:Ια ήΟελα να ασχοληΟώ με μια πτυχή αυτού 
του προΒλήματος που μέχρι τιi>ρα δε θίχτηκε, και είναι η πτυχή των επιπτ<.ί>σεων 
στην οικονομία, της αυξήσεως των τιμών στα λαχανικά και στα φρούτα. Το 1994 
είχαμε τέτοιες αυξήσεις πάνω στις ντομάτες, τις πατάτες. όπως Ουμάστε, που 
έφεραν τον πληΟωρισμό γύρω στο 5%. Δηλαδή αν δεν είχαμε αυτές τις αυξήσεις ο 

πληθωρισμός Οα ήταν γύρω στο 3% και θα ήταν μέσα στα πλαίσια του Μάαστριχτ. 
Γι' αυτό επιβάλλεται σ' αυτό τον τομέα της αγοράς των φρούτων και των λαχανικών 
να υπάρχει ο κρατικός παρεμβατισμός. δηλαδή η δημιουργtα συμβουλίων, και να 
λειτουργεί και η επιτροπή τιμών. Μόνο με αυτό τον τρόπο Οα χτυπήσουμε τον 
πληθωρισμό. Και τα τελευταία χρόνια ο πληΟωρισμός αυξάνεται λόγω της αγοράς 

λαχανικών και φρούτων που πάνε πάνω. Επίσης ο πληΟωρισμός αυτός φέρνει και 

κάποιες άλλες αλυσιδωτές κυκλικές ε.;τιπτώσεις. Ποιες είναι αυτές; Αν ο πληΟωρι
σμός το τελευταίο εξάμηνο του 1994 ήταν 3% πάνω στο κρατικό μισΟολόγιο -και οι 
βασικοί μισθοί είναι εκατό εκατομμύρια- αμέσως αυτό σημαίνει τρία εκατομμύρια. 
Και κάΟε χρόνο έχουμε αυτή την αλυσιδωτή πρόσΟεση που επιΒαρύνει την οικο

νομία. Και οι επιπτώσεις είναι και κοινωνικές, γιατί. όπως ξέρετε. υπάρχει τώρα 
Οέμα για κατάργηση της Α τ Α. ενώ η Α τ Α προέρχεται από αυτές τις αυξήσεις περισ

σότερο και όχι από τις αυξήσεις των βιομηχανικών και (ιλλων προ'ίόντων. Έτσι 
επιβάλλεται όπως γίνει παρέμβαση στην αγορά φρούτων και λαχανικιί>ν, ώστε να 
μην έχουμε όλες αυτές τις επιπτώσεις και να βρίσκεται ο πληΟωρισμός της Κύπρου 
γύρω στο 3% κω μέσα στα πλαίσια του Μάαστριχτ, όπως απαιτεί. και η Ευρωπα'ίκή. 

Ένωση. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Ο. ΔΙΙΜΙΠΡΙΟΥ: 

Μόνο δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω. ΊΌ ι\ημοκρατικό Κόμμα 

τάσσεται ενάντια στην εισαγωγή φρούτων και λαχανικών από το εξωτερικό και αυτό 

έχει ήδη αναπτυχΟεί από τους προηγούμενους συναδέλφους. ΊΌ μόνο που μπορώ να 
τονίσω εμφαντικά είναι ότι αυτό μας βρίσκει ειλικρινά έκπληκτους, όταν το κράτος 

καταβάλλει τόσο τεράστια έξοδα για άρδευση όσο το δυνατό μεγαλυτερου μέρους 

της Κύπρου, όταν σπαταλούνται τόσα χρήματα για τη δημιουργία υδατο<rρακτών 

και για να διοχετευτεί το νερό σε όλη την Κύπρο και από την άλλη έχουμε τους 

γεωργούς που δεν έχουν σηκώσει ποτέ το κε<rάλι, διότι άλλοτε πλήττονται, όταν δεν 

υπάρχει ικανοποιητική παραγωγή, άλλοτε πλήττονται όταν υπάρχει παραγωγή, να 
μην μπορούν να διαθέσουν τα προ'ίόντα τους. Πιστεύω όη η εί,κολη αυτή λύση 

εισαγωγής φρούτων από το εξωτερικό πρέπει να εκλείψει και να σταματήσει, να 
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γίνουν νέα προγράμματα εξαρχής, να γίνουν νέες μελέτες, να γίνεται καλύτερη η 

διάΟεση των προ'ίόντων σε πραγματικά αμειπτικές τιμές. Θα πρέπει επιτέλους να 

προχωρήσουμε προγραμματισμένα, για να μην πληρώνουμε για τέτοιες εισαγωγές, 

γιατί είναι βασικά πλήγμα σε όλη την οικονομία της κυπρου, μιας χώρας που είναι 

καΟαρά γεωργική, και αν εξαιρέσουμε τα μόνα εισοδήματα τα οποία παίρνουμε από 
τον τουρισμό, τα οποία κινδυνεύουν από καιρού εις καιρόν, πρέπει να λάβουμε 

πολύ αυστηρά μέτρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ας μου επιστραπεί μια ταπεινή εισήγηση προς τη Βουλή. Δεν έχουμε κοινο

βουλευτικό σύστημα και επομένως οι υπουργοί ως συνήΟως απουσιάζουν από την 

αLΟουσα. Γι' αυτό έχω την εντύπωση ότι οι εισηγήσεις στο Κεφάλαιο Δ', οι οποίες 
δεν καταλήγουν σε νομοΟετικά μέτρα και αποφάσεις, πολύ φοβούμαι ότι ουτε καν 

αναγινώσκονται από τους κατά καιρούς κυβερνώντες. Γι' αυτό η παρcικλησiι μου

την είπα και όταν ήμουν Πρόεδρος της Βουλής, και την επαναλαμβάνω και τ(ί>ρα με 
την ευκαιρία που προεδρεύω- είναι αυτά τα πράγματα να καταλήγουν σε συγκεκρι

μένες α,-τοφάσεις, αν Οέλουμε να είμαστε αποτελεσματικοί. 

Αυτό το Οέμα έκλεισε. Αντιλαμβάνομαι ότι για το θέμα του σχεδίου της 

αναζωογόνησης της πράσινης γραμμής και των ακριτικών περιοχών είχε αρχίσει ήδη 
η συζήτηση. Υπάρχουν σήμερα ομιλητές; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οα είμαι σύντομος. 

Αναφέρεται στην έκΟεση της Ad-hoc Επιτροπής πως τα έργα που εκτελούνται ή 
προγραμματίζονται βάσει της εξαγγελθείσας κυβερνητικής πρόθεσης στην περιοχiι 
της πράσινης γραμμής Λευκωσίας αποσκοπούν στην αναζωογόνηση της περιοχής 

αυτής με την προσέλκυση ατόμων για εγκατάσταση και παράλληλα στην προαγωγή 

της ποιότητας ζωής των κατοίκων. 

Σχολιάζοντας τον πρώτο στόχο θα έλεγα πως για να είναι πειστική μια κυβέρ

νηση -και, όπου Οα αναφερΟώ, κύριε Πρόεδρε, σε κυβέρνηση, εννοώ όλες τις κυβερ

νήσεις- στην εφαρμογή της πολιτικής της για αναζωογόνηση των ακριτικών 

περιοχών, θα πρέπει πρώτη η ίδια να δώσει δείγμα γραφής και ζωντανό παράδειγμα, 
με τη στέγαση κρατικών υπηρεσιών στις περιοχές αυτές. Ξέρω πολυ καλά, γιατί ζω 

σε μια τέτοια περιοχή, πως υπάρχουν κατάλληλοι χώροι που προσφέρονται. Κι 

όμως οσάκις αναζητούνταν απ' όλες δυστυχώς τις κυβερνήσεις χώροι για στέγαση 

υπηρεσιών, η αναζήτηση γινόταν πάντοτε σε περιοχές νότια της Λευκωσίας. Και 

ερωτώ: Είναι ή δεν είναι τούτο ένα κραυγαλέο μήνυμα αποΟάρρυνσης και εγκατά
λειψης; 

Δεκαεφτά χρόνια μετά την εισβολή η κυβέρνηση σκέφτηκε να προσφέρει 

"κίνητρα" -θα εξηγήσω αργότερα γιατί τα εισαγωγικά- για προσέλκυση ατόμων και 
εγκατάσταση σε πρώτη φάση στη γραμμή που περίπου εφάπτεται των α\•αχωμάτων. 
Τα κίνητρα αυτά είναι 20.000 λίρες μακροχρόνιο δάνειο -το ονομάζουν χαμηλότοκο· 
δεν το Οεωρώ και πολύ χαμηλότοκο, εφόσον είναι 5 ιn. και τόσα τοις εκατόν- και 

αναλόγως της οικονομικής κατάστασης του ενδιαφερομένου πιθανόν να επιχορη

γηθεί ο ενδιαφερόμενος με ποσό μέχρι 4.000 λίρες. Με αυτές τις 20.000 λίρες δάνειο 

'i ~I 
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Οα πρέπει να αγοραστεί. οικόπεδο και να ανεγερΟεί. κατοικία. Και γνωρίζουμε όλοι 
πως τα κόστα για απόκτηση οικοπέδου και για ανέγερση μιας μικρής έστω κατοικίας 

είναι περίπου 50.000 λίρες. Αυτό σημαίνει ότι ο ενδιαφερόμενος Οα ευεργετηΟεί του 
κινήτρου του "χαμηλότοκου" δανείου για τις 20.000 λίρες, και Οα πρέπει να εξασφα
λίσει πρόσθετο τραπεζικό δάνειο για τις άλλες 30.000 λίρες με τόκο 9%. Και ρωτώ: 

Ποιος βιοπαλαιστής, αν δε τον δένουν δεσμοί οικογένειας με τον τόπο, ποιος βιοπα
λαιστής, κύριοι συνάδελ<rοι, χάριν μιας πιΟανής χορηγίας 4.000 λιρών θα φορτωΟεί 
στην καμπούρα του ένα τόσο δυσβάστακτο χρέος και Οα επενδύσει τον ίδρωτα και 

το μόχθο μιας ζωής σε επισcrαλή, όπως χαρακτηρίζεται συνήΟως, τοποθεσία; 

Κύριε Πρόεδρε, χωρίς την παρουσία του ανΟρώπου δε νοείται αναζωογόνηση 

και εδώ στο κάτω κάτω ο άνΟρωπος είναι η μορφή ζωής που στοχεύουμε να προσελ

κύσουμε. Και το είπα και το ξαναλέω πως μόνο με ένα συνδυασμένο σχέδιο κοινω

νικής πρόνοιας και εΟνικής πολιτικής Οα μπορούσε η κυβέρνηση μέσω του Οργανι

σμού Αναπτύξεως Γης να ανεγείρει σ' αυτές τις περιοχές κατοικίες, να τις 

παραχωρήσει επιχορηγημένες με 30% (και το υπόλοιπο με πραγματικά χαμηλότοκο 
δάνειο), να τις παραχωρήσει, λέω, σε εκείνη την τάξη των χαμηλά αμοιβομένων που 

επωμίζονται ολόκληρο το βάρος του Φόρου ΠροστιΟέμενης Αξίας, χωρίς ποτέ να 

έχουν κρατική ανταπόδοση ή φορολογική ελάφρυνση, γιατί απλώς συνεχίζουν να 

κάνουν το λάθος να μην κερδίζουν αρκετά, για να q'Ορολογούνται από το φόρο εισο

δήματος και επομένως να τύχουν των ανάλογων <rορολογικών ελα<rρύνσεων που 

όλοι εμείς απολαμβάνουμε. Αυτό Οα ήταν ένα πραγματικό κίνητρο και ταυτόχρονα 

μια πράξη aνταπόδοσης δικαιοσύνης σ' αυτή την τάξη που την ξέχασε και ο Θεός 

και το κράτος σε μια χειμαζόμενη και κατ' εξακολοι'ιΟηση αδικούμενη τάξη συμπα

τριωτών μας. 

Όσον αφορά, τώρα, την εξαγγελία και την κατασκευή έργων υποδομής για την 

προαγωγή της ποιότητας ζωής των κατοίκων, το Κα"ίμακλι, όπως και άλλες ομοιο

παΟείς περιοχές, τη δέχτηκαν σαν ένα καΟυστερημένο μεν αλλά στοργικό χάδι της 

πολιτείας προς τους δοκιμαζόμενους κατοίκους της περιοχής. 

Μια και αναφέρΟηκα στη γενέτειρά μου, ΟάΟελα, κύριοι συνάδελq-οι, να γνωρί

ζετε πως το 86% της γης μας που έφτανε μέχρι το ΠαλαίκυΟρο και την Τύμπου κατέ
χεται σήμερα από τον Αττίλα. Η κατοχή και το ανάχωμα άπτονται των κατοικιιί>ν 

της περιφέρειας της κοινότητας. Ο βιολογικός σταΟμός των λυμάτων της μείζονος 

Λευκωσίας βρίσκεται στα χιί>ματά μας και λόγω της απαγόρευσης από τα κατοχικά 

στρατεύματα στους Τεχνικούς του Συμβουλίου Αποχετεύσεων να κάνουν επίβλεψη 

και συντήρηση των εγκαταστάσεων, ανυπόφορη δυσοσμία συχνάκις πλακώνει την 

περιοχή μας. 

Κι είναι γι' αυτό που αυτές οι εκδηλώσεις κρατικού ενδιαφέροντος για την 

περιοχή και οι στόχοι για ;τροαγωγή της ποιότητας ζωής, όπως κατασκευή πάρκων, 

ανέγερση αΟλητικών κέντρων, πλακοστρωμένων πεζόδρομων, είναι τόσο ιδιαίτερα 

καλοδεχούμενα από μας σαν μια ξεχασμένη γλυκιά γεύση μέριμνας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, για το υπό συζήτηση Οέμα, προς Θεού δε 

μηδενίζω το ενδιαφέρον της όποιας κυβέρνησης. Κρίνω όμως την αναποτελεσματι

κότητα κάποιων σχεδιων της. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓ!ΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε σήμερα ένα από τα πιο σοΒαρά Οέματα της ορΟολογιστικής 

ανάπτυξης της Λευκωσίας που έχει άμεση σχέση και αq-ορά τους κατοίκους που 

διαμένουν κατά μήκος της πράσινης γραμμής. Ταυτόχρονα όμως, με την επέκταση 

των αρμοδιοτήτων της ειδικής επιτροπής της Βουλής για όλα τα Οέματα που 

αq-ορούν την αναζωογόνηση και ανάπτυξη ολόκληρης της περιοχής που Βρίσκεται 

κατά μήκος της διαχωριστικής γραμμής αντιπαράΟεσης από τη Δερύνεια μέχρι τον 
Πύργο, έχω τη γνώμη ότι η αναζωογόνηση και η ανάπτυξη της περιοχής αυτής 

αποτελεί βασικό έργο άμυνας και αντίστασης ολόκληρου του λαού μας στην 
επιβουλή και στις απειλές του Αττίλα. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που ορΟά, κατά τη γνώμη μας, η προηγούμενη κυβέρ
νηση είχε καταρτίσει και άρχισε να θέτει σε εq-αρμογή ένα μελετημένο και σοΒαρό 

σχέδιο ανάπτυξης της περιοχής αυτής της Λευκωσίας, που η σημερινή κυΒέρνηση το 
χαρακτήρισε ''γενναιόδωρο σχέδιο", που προνοούσε δαπάνη και για τις τρεις κατη

γορίες έργων ποσού ίΙΟ.ΟΟΟ.ΟΟΟ. Το σχέδιο είναι γνωστό σε όλους και προέβλεπε 

τρεις κατευθύνσεις έργων, ήτοι έργα υποδομής που Οα γίνονταν από τα Δημαρχεία 

Λευκωσίας και Αγίου Δομετίου, από το στεγαστικό σχέδιο που θα ενθάρρυνε νέα 
ζευγάρια να κατοικήσουν στην περιοχή και από τα έργα του ιδιωτικού τομέα με 
ενΟάρρυνση της κυβέρνησης. 

Το όλο έργο εξαγγέλΟηκε από τον κ. Βασιλείου σε δύο ημερομηνίες. Τον 

Ιούλιο του 1991 έγινε η εξαγγελία των έργων υποδομής και τον Ιούνιο του 1992 η 
εξαγγελία του στεγαστικού σχεδίου. Είχαμε την ευκαιρία στις πολλές συνεδρίες της 
Ad Hoc ΚοινοΒουλευτικής Επιτροπής που άρχισαν από το 1992 να παρακολουΟή
σουμε την πρόοδο της υλοποίησης αυτού του σοΒαρού σχεδίου. Όταν εξαγγέλΟηκε 
το όλο σχέδιο, προβλεπόταν ότι Οα εκτελείτο κατά q-άσεις και θα συμ.ι-τληρωνόταν σε 

διάστημα πέντε ετών, δηλαδή το όλο έργο θα συμπληρωνόταν μέχρι το τέλος του 

1996. 

Είναι με πολύ μεγάλη μου λύπη που πρέπει να αναφέρω ότι σε όλες σχεδόν τις 

συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής είμαστε μάρτυρες μιας έντονης και 

συνεχούς αντιδικίας και αντιπαράΟεσης, τόσο των επηρεαζόμενων δήμων αλλά και 
των συνδέσμων και επαγγελματικών οργανώσεων με το Υπουργείο Εσωτερικών και 
τον ίδιο τον Υπουργό, τόσο για την κωλυσιεργία και καΟυστέρηση στην υλοποίηση 
του σχεδίου, όσο και στην όλη συμπερι<rορά της κυβέρνησης έναντι του σχεδίου. 
Ήταν τόσο μεγάλη η αδιαφορία της κυβέρνησης για την προώΟηση του σχεδίου που 
με την αλλαγή της κυβέρνησης το όλο σχέδιο ουσιαστικά έφυγε από τις προτεραιό

τητές της και τούτο ίσως λόγω του ότι ήταν ένα από τα πρωτοποριακά σχέδια 

ανάπτυξης της προηγούμενης κυΒέρνησης. 

Για σκοπούς καΟαρά ενημέρωσης του Σιί>ματος πρέπει να αναφέρω ότι 
ι.Ητ6πιν έντονης απαίτησης όλων των μελών της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής 
tπιτροπής στις καΟυστερήσεις της κυβέρνησης για αποπληρωμή δαπανών, που 

έγιναν ένα χρόνο προηγούμενα από το Δήμο Λευκωσίας, η κυΒέρνηση το ΝοέμΒριο 
του 1994 έφερε και ψηφίστηκε ομόφωνα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πρόταση 
συμπληρωματικών προϋπολογισμών δαπάνης !687.000 για εκτελεσθέντα έργα στην 
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περιοχή Ομορφtτας και Κα'(μακλίου μεταξύ των οποίων περιλαμΒάνονταν και η Α' 

φάση του γραμμικού πάρκου, το πολυλειτουργικό κέντρο και η βιβλιοΟήκη στο 

κτίριο της παλιάς ηλεκτρικής, αντιπλημμυρικ(ι έργα, αναβάΟμιση οδικού δικτύου 

και άλλα. 

Πρέπει να ενημερωθεί το Σώμα και ολόκληρος ο κυπριακός λαός ότι βασικά 

έργα υποδομής που αποτελούν πόλους έλξης και δραστηριοποίησης κατά μήκος της 
πράσινης γραμμής δεν έχουν αρχίσει ακόμη. Τα έργα αυτά αναφέρονται κυρίως 
στην ορΟή διαπαιδαγώγηση της νεολαίας μας σε Οέματα αναψυχiις. άΟλησης και 
μελέτης. Ενδεικτικά αναcrέρω ότι τίποτε δεν έγινr, ούτε προχώρησαν οι διαδικασίες 
ανα<rορικά με το αΟλητικό κέντρο στο Κα'ίμακλί, ούτε ανέγερση Δημοτικού 
Σχολείου έγινε στο Βόρειο Πόλο, ούτε ανέγερση Φοιτητικής Εστίας, ούτε βιοτεχνική 

περιοχή στον Άγιο Δομέτιο έγινε μέχρι σήμερα. 

ΊΌ Οέμα της βοήΟειας και του δανεισμού προς τους καταστηματάρχες της 

πράσινης γραμμής δεν έχει ακόμη λυθεί με αποτέλεσμα σιγά - σιγά να εγκαταλείπο
νται τα καταστήματα. Η προσφορά της κυβέρνησης για τη χορήγηση ποσού f5.000 
σε κάΟε καταστηματάρχη είναι πολύ μικρή και απορρίφθηκε από την επαγγελματική 
τους οργάνωση. 

Το συνολικό ποσό που έχει δαπανηθεί στα τέσσερα χρόνια λειτουργίας του 
όλου σχεδίου σε όλες του τις φάσεις μέχρι σήμερα είναι περίπου .(4.500.000, εκ των 
οποίων ποσό ±:ι .600.000 δαπανήΟηκε για τους δύο χώρους σταΟμεύσεως της παλιάς 
Λευκωσίας. Το σχέδιο προέβλεπε μόνο για την Α' Φάση του στεγαστικού σχεδίου, 
που έπρεπε να τελειώσει μέχρι το τέλος του ι 994. δαπάνη ±:6.500.000. 

Αυτά και μόνο τα γεγονότα αποδεικνίιουν περίτρανα ότι υπάρχει αδικαιολό
γητη και απαράδεκτη καΟυστέρηση οφειλόμενη αποκλειστικά και μόνο στην κυβέρ

νηση για την υλοποίηση του όλου σχεδίου. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Όπως Οα Ουμάστε, στην τελευταία συνεδρία της Ολομέλειας είχα ζητήσει να 
κυκλοφορήσουν τα πρακτικά της συνεδρίας της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής, που έγινε στις 22 Σεπτεμβρίου ι 995 και στην οποία παρευρέΟηκε και 
ενημέρωσε την Επηροπή για την υλοποtηση του σχεδtου και τις προΟέσεις της 

κυβέρνησης για το θέμα ο έντιμος Υπουργός Εσωτερικών κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

Δεν ήταν τυχαία η ενέργειά μου, κύριε Πρόεδρε, ούτε και ήΟελα να ταλαιπωρήσω 

περαιτέρω τις δακτυλογράφους και το γραμματειακό προσωπικό της llουλής, που 

είναι αρκετά βαρυφορτωμένο. 

Σ' αυτή τη συνεδρία υπήρξε έντονη συζήτηση και κατακραυγή από όλες τις 

πλευρές της Βουλής και από τους επηρεαζόμενους δήμους και εκπροσώπους των 
κατοίκων της περιοχής, τόσο για το ρυΟμό και αδιαφορία της κυβέρνησης στην 

υλοποίηση του όλου σχεδίου, όσο και έναντι της πολιτικής της κυβέρνησης για τη 

συνέχιση του σχεδίου. Δυστυχώς, μόλις σήμερα κυκλοφόρησαν τα πρακτικά αυτά 
και από μια πρόχειρη μελέτη επιβεβαιώνουν πλήρως τις πιο πάνω παρατηρήσεις 
μου. 

Απλώς Οα αναφέρω ότι στη συνεδρία αυτή υπήρξαν έντονα παράπονα από 
τους εκπροσώπους των δύο επηρεαζόμενων δήμων ότι το σχέδιο έχει ατονίσει, ότι 
δεν έχουν προωΟηθεί τα αντιπλημμυρικά έργα του Κλήμου στον Άγιο Παύλο, ότι 

δεν προχιί>ρησε η βιοτεχνική περιοχή στον Άγιο Δομέτιο, ότι δεν μπήκε στο όλο 
σχέδιο η Λεωφόρος Δημοκρατίας, ότι η Β' Φάση του πάρκου στο Κα'ίμακλί. δε Οα 

γίνει το ι 995, ότι δεν προχώρησε το αθλητικό κέντρο στο Κα'ίμακλί., ότι εγκαταλεί
φθηκε ουσιαστικά το στεγαστικό σχέδιο. 

il 
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Άφησα τελευταία την αναφορά μου στο στεγαστικό σχέδιο, αλλά είμαι βέβαιος 
ότι και οι άλλοι συνάδελ<rοι της Ad Hoc Επιτροπής συμφωνούν μαζί μου ότι ουσια
στικά έχει aχρηστευτεί από την κυβέρνηση. 'Οπως είναι γνωστό, ειδικά για το 
σχέδιο αυτό και την εγκατάλειψή του από την κυβέρνηση, έχω εγγράψει ειδικό θέμα 
στην Επιτροπή μας μαζί με το συνάδελφο Αριστοφάνη Γεωργίου. Και αυτό έγινε 
ευΟύς αμέσως μετά την ανάληψη της εξουσίας από τη νέα κυβέρνηση, η οποία με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου τον Ιούνιο του 1993 διαφοροποίησε τα 
κριτήρια του σχεδίου με δραστική αλλαγή, τόσο του ύψους του παρεχόμενου ποσού 
όσο και του ύψους της χορηγίας. Δηλαδή, από ί50.000 που προνοούσε το σχέδιο της 
προηγούμενης κυβέρνησης, εκ του οποίου ποσό περίπου f.l7.000 ήταν δωρεά, το 
μείωσε σε ί20.000, η δε χορηγία τώρα κυμαίνεται μέχρι !5.000 περίπου. 

Είναι αυτή η απόφαση, κύριε Πρόεδρε, κατά την ταπεινή μου γνώμη, η τελε
τουργική πράξη aχρήστευσης του στεγαστικού σχεδίου και τούτο αποδεικνύεται από 
τα στοιχεία που έχουμε στα χέρια μας. Είχαν υποβληθεί, με τα κριτήρια του μελετη
μένου και γενναιόδωρου σχεδίου της προηγούμενης κυβέρνησης 582 αιτήσεις και με 
τα νέα κριτήρια μόνο 33. Γιατί όμως αυτή η μείωση και τόσο λίγο ενδιαφέρον; 
Είναι φανερός ο λόγος ότι το νέο σχέδιο δεν είναι γενναιόδωρο. 

Για πλήρη ενημέρωση της Βουλής, πρέπει να αναφερΟεί ότι έχουν εγκριΟεί 
συνολικά 218 αιτήσεις από τις 650 υποβληΟείσες και έχουν αποπερατωΟεί και κατοι
κηΟεί μέχρι σήμερα περίπου 80 κατοικίες και αναμένεται να τελειώσουν μέχρι το 
τέλος του 1995 ακόμη 60 περίπου κατοικίες. 

Κατά τη συζt]τηση του Οέματος, που είχαμε εγγράψει μαζί. με το συνάδελφο 
κ. Αριστοφάνη Γεωργί.ου, τον τελευταίο χρόνο της συζfιτησης είχαμε ζητήσει από την 

κυβέρνηση μαζί με άλλους συναδέλφους όλων των κομμάτων, τουλάχιστον η κυβέρ
νηση να προβεί στις πιο κάτω βελτιώσεις του στεγαστικού σχεδίου, για να υπάρξει 
και το ανάλογο ενδιαcrέρον: 

α) Αύξηση τόσο του ποσού του δανείου όσο και της χορηγίας, ώστε συνο

λικό ποσό τουλάχιστον ί35.000 να παρέχεται στους δικαιούχους. 

β) Επέκταση της ημερομην~ας υποβολής αιτήσεων για την Α' Φάση και 

ε;τέκταση της περιοχής της Β' Φάσης. 

γ) Να καλυqcΟούν και οι αρραβωνιασμένοι αιτητές. 

δ) Να καλυφΟούν και όσα άτομα με δικά τους έξοδα προέβησαν σε επιδιορ

θώσεις των κατοικιών τους που υπέστησαν ζημιές από την τουρκική 
εισβολή. Και είναι αυτά τα άτομα που με καΟημερινό κίνδυνο της ζωής 

τους παρέμειναν ριtωμένοι απέναντι από τους Τούρκους στρατιώτες και 
κράτησαν τις περιοχές αυτές με χίλιες τόσες στερήσεις και πολλά προβλή

ματα. 

ε) Συνέχιση του σχεδίου και επέκταση της Β' Φάσης, για να καλύψει και 

άλλα άτομα. 

Στη συνεδρίαση της ΚοινοΒουλευτικής Επιτροπής στις 22 Σεπτεμ~ρίου 1995, ο 
έντιμος Υπουργός Εσωτερικών μας πληροφόρησε ότι μέχρι σήμερα δεν έχει ληφθεί 

οποιαδήποτε Οετική απόφαση και ότι όλες οι πιο πάνω εισηγι']σεις ουσιαστικά απορ

ρίφΟηκαν από την εξ' Υπουργών Επιτροπή. Απλώς, μας είπαν, Οα γίνει εισήγηση 

στο Υπουργικό Συμ~ούλιο για να καλύψει και τους aρραβωνιασμένους υπό προϋπο

θέσεις, και ότι Οα επεκταΟεί ο χρόνος υπο~ολής της αίτησης για την Α' Φάση μέχρι 
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το τέλος του 1995. Πότε όμως Οα ληφθεί η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου; 
~ Μπορεί να ληφθεί το τέλος του Νοεμβρίου, για να υποβάλουν αιτήσεις οι ενδιαφε

ρόμενοι μέχρι το τέλος του Δεκέμβρη του 1995, αλλά και τούτο Οα είναι πάλι 
κορο·ίδία. 

Σε δημόσια δήλωσή του στα τηλεοπτικά δίκτυα μετά το πέρας της συνεδρίας, ο 
έντιμος Υπουργός Εσωτερικών, αφού προηγήθηκε έντονη συζήτηση στην Επιτροπή, 

δήλωσε μεταξύ άλλων ότι "η κυβέρνηση Κληρίδη έχει τη δική της πολιτική για το 
Οέμα" και ότι έχει προβεί σε αρκετά έργα αναφορικά με το πρόγραμμα αναζωογό
νησης της πράσινης γραμμής. Και ερωτώ, αγαπητοί συνάδελφοι, ποια είναι αυτή η 

πολιτική, όταν το στεγαστικό σχέδιο ουσιαστικά έχει εγκαταλειφθεί: 

α) Με τον περιορισμό του ποσού από i50.000 σε i20.000. Ο συνάδελφος 
κ. Μουσιούττας - είχαμε την ευκαιρία να τον ακούσουμε προηγουμένως
κατά τη συνεδρία της Επιτροπής, αυτό τον περιορισμό και την προσφορά 

του ποσού των i20.000 ως κίνητρο για να πάνε τα νέα ζευγάρια να 
κτίσουν κατοικίες στην πράσινη γραμμή το χαρακτi1ρισε κορο'ίδtα. 

β) Με την άρνηση να συμπεριληφθούν στους δικαιούχους και όσοι με δικά 

τους έξοδα έχουν επιδιορθώσει τις κατοικίες τους. 

γ) Με την επίμονη άρνηση του Υπουργού σε επίμονες ερωτήσεις μου να 

δηλώσει ότι θα συνεχίσει η κυβέρνηση την υλοποίηση και της Β' Φάσης 
του στεγαστικού σχεδίου. 

δ) Με την εγκατάλειψη της επέκτασης της Β' Φάσης, ώστε να καλύψει νέες 

περιοχές. 

Στον προί!πολογισμό αναπτύξεως που κατατέθηκε στη Βουλή για το 1996 
προβλέπεται συνολική δαπάνη για όλα τα έργα της πράσινης γραμμής ποσό μόνο 

i600.000 περίπου, που ήδη οφείλεται από την κυβέρνηση στους δύο δήμους για εκτε
λεσθέντα έργα ή και για έργα που ξεκίνησαν και δεν έχουν αποπερατωθεί. Δηλαδή, 

για το 1996 η πρόθεση της κυβέρνησης είναι να μην ξεκινήσει κανένα νέο έργο του 
σχεδίου της αναζωογόνησης της πράσινης γραμμής. Αυτή είναι η πολιτική της νέας 

κυβέρνησης για το Οέμα. 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Το ΑΚΕΛ Αριστερά Νέες Δυνάμεις θεωρεί ότι το σχέδιο αναζωογόνησης της 

πράσινης γραμμής, αλλά και όλων των περιοχών που εφάπτονται της διαχωριστικής 
γραμμής, από τη Δερύνεια μέχρι τον Πύργο, όπως το πρότεινε η προηγούμενη κυβέρ
νηση, είναι έργο ύψιστης εθνικής προτεραιότητας, είναι έργο που έπρεπε να είχε 

γίνει από την αρχή της τραγωδίας και αφορά κατά κύριο λόγο στρώματα του λαού 
μας με χαμηλά εισοδήματα και πρέπει η κυβέρνηση να το αντιμετωπίσει απλόχερα. 

Αν συνεχίσει η εγκατάλειψη του σχεδίου, όπως δυστυχώς γίνεται σήμερα, η περιοχή 

Οα ερημώσει και Οα γίνει εύκολη λεία για τις βλέψεις του Αττίλα. Είναι εΟνικό έργο 
αλλά και παράλληλα έργο κοινωνικό που στοχεύει στην πραγματική δημιουργία 
ζωής και δραστηριότητας στις περιοχές της πράσινης γραμμής. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που θα συνεχίσουμε να πιέζουμε την Εκτελεστική 
Εξουσία συνεχώς και ασταμάτητα για να αναΟεωρήσει τις αποφάσεις και την όλη 
φιλοσοφία της έναντι του σχεδίου, επαναφέροντας το γενναιόδωρο σχέδιο της προη

γούμενης κυβέρνησης, όπως αρχικά είχε εξαγγελθεί. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσαμπάς. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα αυτό δεν είναι από τα εύκολα. Υπάρχουν εξ' αντικειμένου σοβαρές 
δυσκολίες οι οποίες ίσως να μεγεθύνονται με την πάροδο του χρόνου, με την 
πάροδο εικοσιενός ετών εισβολής και κατοχής, η οποία παγιώνει κάποιες καταστά
σεις. 

Η μικρή μου πείρα στην Ad Hoc Επιτροπιi, απ<) τις συνεδριάσεις που είχαμε, 
μου λέει ότι το πρόβλημα δεν μπορεί να είναι αντικείμενο είτε κομματικής είτε 

οποιασδήποτε άλλης εκμετάλλευσης και ευκαιρία κυβερνητικής επίκρισης. Σε όλες 

τις περιπτώσεις στις συνεδριάσεις της Ad lloc επιτροπής κατά τις οποίες οι 

περιοχές Έγκωμης, Αγίου Δομετίου, οι περιοχές του Δήμου Λευκωσίας έΟεταν τα 

προβλήματά τους, υπήρχαν πραγματικά πειστικές απαντήσεις από μέρους των αρμό

διων κρατικών οργάνων, από μέρους του Επάρχου και άλλων οργανισμών. Οι εξ' 

αντικειμένου δυσκολίες δεν πρέπει με κανέναν τρόπο να υποτιμούνται. Υπάρχει η 

γενική τάση να μεταφερΟούν οι εμπορικές και άλλες δραστηριότητες εκτός Λευκω

σίας. 

Εμένα με εντυπωσίασε μια ορθή εκτίμηση του αγαπητού συναδέλφου Τάκη 
Χατζηδημητρίου στην τελευταία συνεδρία της Επιτροπής, ότι το πρόβλημα είναι 

πρόβλημα διατήρησης και αποφυγής απώλειας της εντός των τειχών περιοχής της 

Λευκωσίας. Αυτό δεν είναι μόνο η κυβερνητική δραστηριότητα που Οα μας 

επιτρέψει να το επιτύχουμε, αλλά μια γενική αντίκριση του προβλτΊματος μακρυά 

από οποιαδήποτε κριτήρια εκτός εκείνα του συμφέροντος της Λευκωσίας. 

Πρέπει να υπάρξει φαντασία στη δημιουργία έργων. Γιατί για παράδειγμα η 

περιοχή γύρω από την Π t)λη Αμμοχώστου και μέρα και νύχτα έχει μια αξιέπαινη 

δραστηριότητα. οικονομική, κοινωνική, καλλιτεχνική και πολιτική; Και γιατί αλλού 

αυτό δεν παρατηρείται: Πρέπει να μας απασχολήσει με το ενδιαφέρον που πρέπει 
να δείξουμε και με την προσπάΟεια να κεντρίσουμε την εΟνική <rιλοτιμία του Λευκω

σιάτη και των πέριξ της Λευκωσίας χωριιi>ν και περιοχιί>ν να aντικριστεί η περιοχή 

της πράσινης γραμμής ως μια πτυχή σοβαρή και κρίσιμη και ενδιαφέρουσα του όλου 

κυπριακού προβλήματος και του εΟνικού μας Οέματος. 

Μιλούμε και είναι σύνηΟες να επικρίνουμε την κυβέρνηση για αδράνεια ή αδια
φορία. Να θυμίσω ότι μόλις πρόσφατα η κυβερνητική μέριμνα έχει εκδηλωΟεί σε 
γραμμές που υφίστανται τον κίνδυνο του μαρασμού cκτός Λευκωσίας, όπως είναι οι 

περιοχές των Βρυσούλων, της Άχνας και της Δερύνειας στην ελεύθερη Αμμόχωστο. 

Αυτό δείχνει ότι η κυβέρνηση και τα κρατικά όργανα, τα οποία ασφαλώς συμβου
λεύουν τους ανΟρώπους οι ο:τοιοι παίρνουν τις πολιτικές αποφάσεις, δεν αντικρί

ζουν με αδιαψορία το όλο πρόβλημα. 

Όταν μίλησα για την ανάγκη κάποιων εξειδικευμένων μελετών και οραματι
σμών, είναι γιατί πιστεύω πως πρέπει να ανακαλύψουμε νέες δραστηρι6τητες και 

μεθόδους εργασίας, όχι μόνο η κυβέρνηση αλλά και τα κόμματα και εμείς οι 
Βουλευτές και οι τοπικοί. παράγοντες, οι οποίοι δεν μπορούν να τα αναμένουν όλα 
από την κυβέρνηση, για να πετύχουμε τη δραστηριοποίηση των περιοχών της 

γραμμής αντιπαράθεσης, η οποία ομολογουμένως για τη Λευκωσία είναι ζωτικής 
σημασίας. 



• 

• 

Αυτά ήθελα να πω. κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
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Θα παρακαλέσω να μείνει στην ημερησία διάταξη το Οέμα, γιατί παρόλο που 

είμαστε έτοιμοι, έχουν τεΟεί καινούρια θέματα από συναδέλ<rους ή κάποιες επιμέ

ρους λεπτομέρειες που Οα πρέπει να τις μελετήσουμε καλύτερα, για να τοποΟετη

Οούμε πληρέστερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν η επιΟυμία της Βουλής είναι να παραμείνει το Οέμα, δεν έχω παρά να 

δεχΟώ. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Αυτή είναι και η δική μας θέση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ωραία. Το Οέμα παραμένει στην ημερήσια διάταξη. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 19 Οχτωβρίου 1995, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

Κεφάλαιο Α': ΝομοΟετική Εργασία 

1) Ο περί <\>ορολογίας των Κληρονομιών (Γροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 

2) Ο περί Π ρο υπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

Νόμος του 1995. 

3) Ο περί Π ροUπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

Νόμος του 1995. 

4) Ο περί Θε<..ιτρικού Οργανισμού Κύπρου (Γροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 

5) Ο περί Κυπριακού Οργανισμού ΑΟλητισμού (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

6) Ο περί της Διευρυμένης Μερικής Συμφωνίας για την Εγκαθίδρυση 

του Ευρωπα·ίκού Κέντρου Σύγχρονων Γλωσσών (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1995. 

7) Ο περί Ένταξης στην Ευρωπα"ίκή Οικονομική Κοινότητα 

(Υ φυπουργός και Γενικός ΔιευΟυντής) Νόμος του ι 991. 

8) Ο περί Δασμού προς Εξουδετέρωση Χαμηλής Τιμής (Ντάμπινγκ) ή 

Επιχορηγtjσεως Εισαγόμενων Ξένων Γl ρο"ίόντων Νόμος του 1994. 

9) Ο περί της ΡύΟμισης Θεμάτων Αναφορικά με την Αναγνώριση 

τίτλων Σπουδών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμος του ι 993. 

10) Οι περί Εγγραφής Γυμναστών Κανονισμοί του 1995 . 

11) Οι περί Θεατρικού Οργανισμο1ι Κύπρου (ταμείο Γlρονοίας) 
(Ί'ροποποιητικοt) Κανονισμοί του 1995. 
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12) Έγγραφα που αφορούν την εξαίρεση από την αναστολή πλήρωσης 
Οέσεων πρώτου διορισμού στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τον .. 
περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου Διορισμού στη 
Δημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμο του 1995. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράcrων 

Κ ΕΦΑΛΑ 10 Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Δ': 

Ι) 'ΕκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαρακολουΟήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το Οέμα 
που αναφέρεται ως 'Ή πολιτική της απασχόλησης ξένων επιστη
μόνων (εμπειρογνωμόνων) από τις κρατικές υπηρεσίες και τους 
ημικρατικούς οργανισμούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. 'Α. 
Χρυσοστόμου). (2.11.1993). (Συνέχιση της συζτ)τησης). 

2) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως "Η ποιότητα των σιτηρών, 
αιτία πρόκλησης ζημιών στην κτηνοτροφία και πτηνοτροφία". 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 
Χρυσοστόμου). ( 19.5.1994). 

3) Έκθεση της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπtjς για Θέματα 
Πράσινης Γραμμής για τα θέματα που αναφέρονται ως: 

(α) "Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής στη Λευκωσία." 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

(β) 'Ή πορεία υλοποίησης του Σχεδίου Αναζωογόνησης των Ακρι
τικών Περιοχών και η επί τούτου πολιτική της νέας κυβέρ
νησης." 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 
κυρίων Αρ. Γεωργίου και Π. Παπαγεωργίου). (11.5.1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

4) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το Οέμα που 
αναφέρεται ως: 

'ΊΙ ανάγκη διαμόρφωσης ενιαίας και συγκροτημένης πολιτικής για 
τα άτομα με ειδικές ανάγκες". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. Τ. 
ΕυΟυμίου). (27.1 Ο. 1994 ). 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις ζητά 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας την εγγραφή του πιο κάτω Οέματος: 
"Οι τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού". 

Για το Οέμα αυτό οφείλω να ρωτήσω τη Βουλή. Υπάρχει ένσταση για να 
εγγραφεί. το Οέμα; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα υπενΟυμίσω ότι εκκρεμεί ήδη ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΙΠΡΙΟΥ: 

Αυτό Οα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι εκκρεμεί και το θέμα που είχατε ζητήσει 
εσείς να εγγραφεί από τον Ιούνιο ... 

• 

• 



• 

• 

• 
.. 
• 

~ ·-

-----

157 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, εγώ ο ίδιος το εισήγαγα και εκκρεμεί με τον ίδιο ακριβώς τίτλο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣ'ΓΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει εγγραφεί το Κυπριακό, όχι μια φορά, αλλά αισίως δεν 
έχει συζητηθεί ποτέ. Η γνώμη μας είναι ότι πρέπει να καθοριστεί μια ημερομηνία 

επιτέλους, με την οποία όλοι Οα φανούν συνεπείς για συζήτηση αυτού του Οέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ δε διαφωνώ, διότι το θέμα το οποίο έχω εγγράψΕL -λυπούμαι που μιλώ 
σαν να είμαι Μέλος της Βουλής αντί Προεδρεύων, αλλά δεν έχω άλλη διέξοδο- είναι 
στην ημερήσια διάταξη. Αυτό που χρειάζεται λοιπόν είναι αυτή η Βουλή αυτή τη 
στιγμή να ορίσει την ημερομηνία που θα συζητηθεί. Εγώ εισηγούμαι, αν συμφωνάτε, 
την ερχόμενη Πέμπτη. 

Α. ΧΡΙΣ'ΓΟΥ: 

Εισηγούμαστε, κύριε Πρόεδρε, να εγγραcrεί το Οέμα και να συζητηΟούν από 
κοινού όλα όσα έχουν εγγραφεί, διότι και εσείς και άλλοι νομίζω ότι το έχουν 

εγγράψει. Αλλά την επόμενη Πέμπτη εμείς Οα έχουμε δυσκολία, γιατί ο Γενικός 

Γραμματέας, ο κ. Χριστόφιας, θα λείπει στο εξωτερικό. 'Gτσι μπορούμε να αποφα
σίσουμε σε δεκαπέντε μέρες από σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΠΑΡΙΣ ΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να υπενθυμίσω ότι την τελευταία φορά που εσείς είχατε 

ζητήσει την εγγραφή του Οέματος είχε συμcrωνηθεί ότι ο καθορισμός ημερομηνίας Οα 

γινόταν σε συνεννόηση με τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους και θα επιλεγόταν 
η ημερομηνία. Πιστεύω ότι αυτός είναι ο πιο σωστός τρόπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θα πρέπει να υπενΟυμίσω τη Βουλή ότι ορίστηκε και ημερομηνία, για τις 6 
Ιουλίου νομίζω, αλλά και πάλι δε συζητήθηκε, διότι απουσίαζαν κάποιοι κοινοβου
λευτικοί εκπρόσωποι. Έτσι μπορώ να πω ότι υπάρχει και παραβίαση της ημερήσιας 
διάταξης του Σώματος. Γι' αυτό ορθά επανέρχεται τώρα το Οέμα, αλλά θα πρέπει να 
το δούμε στο σύνολό του και με την ιστορική του τοποΟέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης . 

Κ. Π ΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Εμείς δε φέρουμε ~νσταση να εγγραφεί το Οέμα, κύριε Πρόεδρε. Πιστεύω ότι 

πρέπει να υπάρξει Ουνεν'\}όηση μεταξύ των αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων 
για τον καθορισμό ημερομηνίας Και δε φέρουμε ένσταση να γίνει οποιαδήποτε άλλη 

μέρα εκτός της Πέμπτης. Να γίνει ξεχωριστή συνεδρία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αν συμφωνείτε, στην επόμενη συνεδρία των αρχηγών των κομμάτων, να τεθεί 

το Οέμα για καΟορισμό ημερομηνίας και τρόπου συζήτησης, αλλά Οέλω να ελπίζω -
λυπούμαι, ξαναλέω, που παραβαίνω τις δικές μου συμβουλές, αλλά εν πάση περι

πτώσει δεν έχω άλλη διέξοδο- θέλω να πιστεύω ότι δε Οα υπάρξει ο ίδιος τρόπος 

χειρισμού αυτού του θέματος, όπως έγινε μέχρι σήμερα. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.50 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγQαψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τικιj σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κtκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσαμπάς Χριστάκης 

ΚατσελλrΊ Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης fωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Π απαρές Α υγερι νός 

Παρισινός Ανδρέας 

Π ιττοκοπtτης Νίκος 

Πουργουρtδης Χρίστος 

Π ρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόιrιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

• 

... 

• 

• 

• 

• 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Π ΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Δημοσίας Υπηρεσίας (Γροποποιη

τικός) Νόμος του Ι 995" και 'ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Επιβολής ΠρόσΟετου Φόρου επί των 
Πετρελαιοειδών (Γροποποιητικός) Νόμος του ι 994" και ψήψισή του σε 
νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Γέλη και Δικαιώματα) (τροποποιητικός) Νόμος του 1994" και 
ψήφισή του σε νόμο. 

4) ΚατάΟεση νομοσχεδίων, εγγράφων και Κανονισμ<\)ν. 

5) Ερωτήσεις Βουλευτ<\)ν (Η αποτελεσματικότητα των φυτοcrαρμάκων για 
τους αμπελώνες- Αίτημα Τάλας για δημιουργία πάρκου- ΙΙ άρδευση της 

Τάλας - Η ύδρευση της Τάλας - Η διαμόρφωση της πλατείας στην Τάλα -
Η οδική αρτηρία Πόλης Χρνσοχούς-Στενής- Περιστεριί)νας-Λυσού - Η 
ύδρευση στα Μελάδια - Οι αγροτικοί δρόμοι στη Φιλούσα Χρυσοχούς - Η 
άρδευση στη Φιλούσα Χρυσοχούς - Αίτημα Τάλας για κοινοτική πλάζ -
Αίτημα Τάλας για οικονομική ενίσχυσή της για σκοπούς εξωρα·ίσμού -
Προβλήματα του συνοικισμού εκτοπισθέντων στην τίμη - Η διαμόρφωση 
της πλατείας στην τίμη- Αίτημα Τίμης για παραχιί)ρηση οικοπέδων του 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης - Ο κύριος δρόμος Τσάδας - Λετύμπου 
μέχρι τη Χ ούλου - Οι αρδευτικέ ς ανάγκες στη Λ υσό - Ο αγροτουρισμός 
στη Λ υσό - Η καταβολή από το κράτος του ήμισυ των κομίστρων των 
μαΟητών Νατάς που φοιτούν σε σχολεία της Πάφου- Η ασcrαλτόστρωση 

του δρόμου Νατάς-Ζιριπιλλή-Κελοκεδάρων - Η κατασκευή του δρόμου 
Αμαργέτης-Λεμώνας-Χούλου- Αίτημα Αμαργέτης για κατασκευή γηπέδου 
- Αίτημα Αμαργέτης για δημιουργία κτηνοτροφικτiς περιοχής- Η εγγραφή 
των αγροτικών δρόμων στην Αμαργέτη - Το υδρευτικό δίκτυο στην Αμαρ
γέτη - Αίτημα για επέκταση της οικιστικής ζώνης στην Αμαργέτη - Η 
ύδρευση της Χούλου - Αίτημα Χουλου για ένταξή της στην περιοχή των 

εκλεκτ<ί>ν σταφυλι<i>ν - Πολεμικ(t βλήματα σε περιβόλια της Στενής - Το 
αρδευτικό δίκτυο στη Στενή - Η ανέγερση δημοτικού σχολείου στη Γιόλου 
- Η μετακίνηση της Επισκοπής Πάφου - Αίτημα Επισκοπής Πάφου για 

ένταξή της σε συγκεκριμένη αμπελουργική ζ<ί>νη - Αμπελουργικά αιτή

ματα της Γιόλου- Οι αγροτικοί δρόμοι στο Νέο Χωριό Πάψου- Αίτημα 

Νέου Χωριού Πάψου για χωρισμό οικοπέδων - Αίτημα Νέου Χωριού 

Πάφου για κατασκευή παρακαμπτηρίου- Η ανέγερση Παλαί ντε Σπορ στη 

Λεμεσό - Η άρδευση της Κρίτου τέρα- Η βελτίωση δρόμου στην Κρίτου 

τέρα - Αίτημα Κρίτου τέρα για πρόσΟετες γεωτρrjσεις - Η άρδευση στη 
Δρούσια- Αίτημα Δρούσιας για κατασκευή παρακαμπτηρίων- Ο αναδα

σμός στην κοινότητα Δρούσιας - Ι Ι υδατοπρομ ήΟεια στην κοινότητα 

Δρούσιας- Η απασχόληση ξένων εργατών στην Κύπρο). 

6) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών ( 11 απαλλοτρίωση ιδιω
τικής Τουρκοκυπριακής περιουσίας στην Κρίτου τέρα- Η συντήρηση και 

ασφαλτόστρωση του δρόμου Πάχνας-Ανώγυρας- Η παράνομη κατάληψη 
κενου χώρου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Κοφί.νου - Η επέκταση του 
υδρευτικού δικτύου στην κοινότητα Τάλας - Το αρδευτικό πρόβλημα 
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Στα τού-Α γ ίου Φωτίου - Η διαπλάτυνση του κύριου δρόμου μέσα στο " 
Πελέντρι - Το αποχετευτικό πρόβλημα λυμάτων που αντιμετωπίζει το 

χωριό Άγιος Αμβρόσιος Λεμεσού- Το αρδευτικό σχέδιο Πεντακώμου). 

7) Έκθεση για το θέμα 'Ή δημιουργηθείσα κατάσταση σε σχέση με τις εισα
γωγές φρούτων και λαχανικών", οι αγορεύσεις που έγιναν (Ν. Πιττοκο

πίτης, Αυ. Παπαρές, Λ. Θεοδούλου, Χρ. Μαυροκορδάτος, Ευ. Ευστα

Οίου, Α. Κουκουμάς, Ο. Δημητρίου) και έγκριση αυτής. 

8) Οι αγορεύσεις που έγιναν (Ν. Μουσιούττας, Π . Παπαγεωργίου, Χρ. 

Κατσαμπάς) πάνω στο θέμα "ΣχέδLΟ Αναζωογόνησης της Πράσινης 

Γραμμής στη Λευκωσία". 

9) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' του ακόλουθου θέματος: "Οι τελευταίες εξελί

ξεις του Κυπριακού" (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών 

Ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Σοσιαλιστικού Κόμματος 

ΕΔΕΚ). 

Τιμtί: 75σ 

Τυ;τώΟηκε στο Τυπογραφείο της ΚιιπQιακής Δημοκρατίας, Λευχωσία. 

• 

• 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Στ' ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 1 9ης ΟκτωΒρίου 1995 
(Ώρα έναρξης: 4. 11 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Αρ. 3) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. Παρακαλώ να 
διαπιστωΟεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα είναι ''Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (τροποποιη
τικός) Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας ΚοινοΒουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την ΈκΟεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτrΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΩΝ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

(161) 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

, 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 25 Σεπτεμ
βρίου και στις 9 Οκτωβρίου 1995. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για τη 

φορολογία των κληρονομιών, για να ανταποκρίνεται στα σημερινά δεδομένα. 

Ειδικότερα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο γίνονται οι ακόλουθες εισηγήσεις: 

(α) Να αυξηθεί η αξία της περιουσίας αποθανόντος προσώπου στην οποία 
δεν επιβάλλεται φόρος κληρονομίας, καθώς και τα ποσά των εκπτώσεων 
οι οποίες λαμβάνονται υπόψη κατά τον καθορισμό της αξίας της περιου

σίας αποθανόντος προσώπου. 

(β) Να αυξηθεί το ποσό των δωρεών αιτία θανάτου που γίνονται προς 
θρησκευτικό ή φιλανθρωπικό ίδρυμα, καΟώς και στο Κυπριακό Πανεπι
στήμιο και στις σχολικές εφορείες και οι οποίες δε συνιστούν περιουσία 

περιερχόμενη σε άλλους με το θάνατο. 

(γ) Να συμπεριληφθεί στον ορισμό "τέκνο" και το νόΟο τέκνο αποθανόντος 
ανδρός το οποίο αναγνωρίζεται με βάση τις πρόνοιες της σχετικής νομο

Οεσίας. 

(δ) Να χαρίζεται το ποσό του φόρου κληρονομίας που αναλογεί στις δωρεές 
γονέων προς τέκνο αναφορικά με το κληρονομικό μερίδιο και των δύο 

γονέων στην περίπτωση θανάτου του τέκνου. 

(ε) Να αυξηθεί το επιτόκιο του τόκου επί του οφειλόμενου φόρου. 

(στ) Να μειωθούν οι δόσεις αποπληρωμής του φόρου κληρονομίας. 

(ζ) Να προσκομίζεται πιστοποιητικό αποπληρωμής όλων των οφειλών του 
αποθανόντος προς το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, προκειμένου να 

εκδοθούν από τον Έφορο Φόρου Κληρονομιών τα πιστοποιητικά 
πληρωμής και απαλλαγής. 

(η) Το ποσό του επιστρεπτέου φόρου να φέρει τόκο προς 6% ή 9%, ανάλογα 
με το χρόνο επέλευσης του θανάτου του αποΟανόντος προσώπου. 

(θ) Να αυξηθούν κατά f:SOOO τα ποσά που εμπίπτουν σε κάΟε κατηγορία της 
κλίμακας των φορολογικών συντελεστών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Γl ρο\Jπολογισμού, αφού μελέ

τησε το όλο Οέμα, έχει τη γνώμη ότι η νομοθεσία για τη φορολογία των κληρονομιών 
θα μπορούσε να καταργηθεί, μια και εκ πρώτης όψεως πιστεύει ότι το διοικητικό 
κόστος για την είσπραξή της δυνατό να την καθιστά ασύμφορη. Αντί του φόρου 
αυτού θα μπορούσε να υπάρξει κάποια αύξηση στα τέλη μεταβίβασης ακίνητης ιδιο

κτησίας. Επειδή όμως το όλο θέμα χρήζει περαLtέρω προβληματισμού από το ίδιο 
το Υπουργείο, το οποίο θα πρέπει να προβεί στις σχετικές μελέτες πριν καταλήξει 

σε οποιοδήποτε συμπέρασμα, η Επιτροπή θεωρεί σκόπιμο στο στάδιο αυτό να 
εγκρίνει την προτει.νόμενη νομοθεσία, μια και τείνει να καταστεί πιο δίκαιη για το 
κοινό, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ως ακολούθως: 

(α) Η αύξηση του επιτοκίου του τόκου πάνω στον οφειλόμενο φόρο θα 

επιβάλλεται, αφού παρέλθουν δεκαοκτώ μήνες ClJ-τό τη στιγμή που ο 

φόρος είναι καταβλητέος. 
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(β) Καθορίζετα~ ως ημερομηνία έναρξης της ~σχύος του νόμου η Ιη ΙουλLου 

1995. ημερομηνία κατάθεσης στη Β ου λ ή του σχετ~κού νομοσχεδίου. 

(γ) Προβλέπετα~ ότι ο βασ~κός νόμος όπως τροποποιείται με τον προτεινό

μενο νόμο θα καταργηθεί. την 1η Απριλίου 1997, μια και η Επιτροπή 
λογικά αναμένει ότι μέχρι τότε η κυβέρνηση Οα είναι έτοιμη να υποβάλει 

τις εναλλακτικές της προτάσεις για αντικατάσταση της φορολογίας 

αυτής. 

Η Επ~τροπή, αφού διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδ~ο με βάση τα πιο 

πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομ~λητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύρ~ε Πρόεδρε, σε ό.τ~ αφορά τη θέση της Επιτροπής Οικονομικών πως 

πρέπει να μελετηθεί η πιθανότητα κατάργησης του Γραφείου Φόρου Κληρονομιών, 

μόλις προ ολίγου ακριβώς επικο~νώνησα με τον υπεύθυνο ο οποίος μου ανέφερε ότ~ 

τα διοικητ~κά έξοδα είναι μόλ~ς το 2,7% του συνολικού ποσού των εισπράξεων. 
Δηλαδή, εισπράττονται περίπου !:2.000.000 και το διοικητικό κόστος είναι μόνο 
ί55 .000. Φυσικά, η Επιτροπή είχε αυτή την υπόνοια, εξέθεσε τους φόβους της μέσα 
στην Έκθεση και ανέμενε εν τω μεταξύ πληροφόρηση για το διοικητικό κόστος. Το 

διοικητικό κόστος όμως, κατά τη δική μου γνώμη τουλάχιστον, όπως πληροφορή

θηκα σήμερα, είναι τέτοιο που δε συντρέχουν πλέον λόγοι να ζητηθεί η κατάργηση 

αυτού του τμήματος, για τον απλούστατο λόγο ότι υπάρχει ένα όφελος fl.945.000 
στα f2.000.000. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα θέμα που συζητήθηκε εκτενώς στην Επιτροπή το 

κατά πόσο πρέπε~ να συνεχιστεί ή όχι ο φόρος κληρονομίας. Υποστηρίχθηκε η 

άποψη ότι το να πληρώνει κάποιος φόρο κληρονομίας είνα~ και δίκα~ο κα~ επιβε
βλημένο κοινωνικά, όμως υπήρχαν και οι αναστολές και οι επιφυλάξεις που διατύ

πωσε προηγουμένως ο κ. συνάδελφος. Έτσι, δόθηκε παράταση της ισχύος του 

νόμου, όπως φαίνεται και από την Έκθεση, μέχρι το μεταπροσεχή Μάρτιο, πράγμα 

που θα δώσει την ευκαιρία και στη νέα Βουλή να ξαναμελετήσει το νόμο αυτό, ώστε 

να καταλήξει σε αποφάσεις τεκμηριωμένες που να εξυπηρετούν και τα δημόσια 

οικονομικά, αλλά και τις ευρύτερες κοινωνικές ανάγκες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Α γαπί.ου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, προτού μπω στην ουσία του θέματος, θα ήθελα να παρακα

λέσω να διορθωθεί ένα φραστικό λάθος στην Έκθεση. Συγκεκριμένα, στη σελίδα 2, 
παράγραφος (γ) αναφέρεται η συμπερίληψη στον ορισμό "τέκνο" και του νόθου 
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τέκνου αποθανόντος ανδρός. Δεν υπάρχει όμως, σύμφωνα με τη σύμΒαση την οποtα 
έχουμε υπογράψει και με τη νομοθεσία που έχουμε θεσπίσει περί σχέσεων γονέων 

και τέκνων, δεν υπάρχει πλέον ο ορωμός "νόθο τέκνο", αλλά "εξώγαμο τέκνο". 

Έχει καταργηθεί διεθνώς ο όρος "νόθο τέκνο". Συνεπώς, πρέπει τυπικά να διορ
θωθεί η φράση και αντί "νόΟο τέκνο" να γίνει "εξώγαμο τέκνο". Αυτό είναι το 

τυπικό μέρος της παρατήρησής μου. 

Επί της ουσtας, κύριε Πρόεδρε. Λυπούμαι που παρόλο που η 'εκθεση είναι 

ομόφωνη θα αναφερθώ σε ένα σημείο της ΈκΟεσης που δε με βρίσκει σuμφωνο. Θα 
εκφέρω τις απόψεις μου με πλήρη ελευθερtα από την κοινοβουλευτική μου ομάδα η 

οποία δυνατό και να με υποστηρίξει και αναμένω ίσως και την υποστήριξη των 
άλλων μελών του Σώματος. 

Στην Έκθεση, στη σελίδα 3, αναφέρεται πως η Επιτροπή θεωρεί σκόπιμο στο 
στάδιο αυτό να εγκρίνει την προτεινόμενη νομοθεσία, μια και τείνει να καταστεί πιο 
δίκαιη για το κοινό. Λυποuμαι να παρατηρήσω ότι τουλάχιστο σε μερικά μέρη της η 

προτεινόμενη νομοθεσία δεν τείνει να καταστεί πιο δίκαιη για το κοινό. Συγκεκρι
μένα, στο άρθρο 7, το οποίο τροποποιεί το άρθρο 44 του βασικού νόμου, εισηγείται 
την αύξηση του τόκου επί του φόρου κληρονομίας από 6% σε 9%. Από προσωπική 
επαγγελματική πείρα γνωρίζω πως οι περιουσίες οι οποίες υπόκεινται σε φορολογία 

ξεκαθαρίζουν μετά από πάρα πολλά χρόνια, πέντε-έξι. Ξέρω περιπτ<i>σεις που ξεκα
θάρισαν σε δέκα χρόνια συνεπεία ολιγωρίας και καθυστέρησης των κυβερνητικών 

τμημάτων. επομένως, έστω να δικαιολογήσω την πληρωμή τόκου προς 6% σε 
εκείνες τις περιπτώσεις που η καθυστέρηση καθορισμού της φορολογίας οφείλεται 

στα τμήματα τα κυβερνητικά. Πού συμβάλλει όμως στο δικαιότερο η αύξηση του 
επιτοκtου από 6% σε 9% κατ' έτος, αφοu η καθυστέρηση στην καταβολή της φορολο
γίας οφείλεται σχεδόν αποκλειστικά στην καθυστέρηση των υπευθύνων να καθορί

σουν την αξία της φορολογητέας περιουσίας; 

επομένως, δεν ευσταθεί η άποψη ότι οι τροποποιήσεις αυτές γίνονται για να 
καταστεί πιο δίκαιη για το κοινό η φορολογία αυτή, έχοντας μάλιστα υπόψη ότι 

αυτή η φορολογία της περιουσίας μετά θάνατο, ο φόρος κληρονομιών δηλαδή, 
επιβάλλεται ουσιαστικά στα μεσαία στρώματα, διότι οι πολύ πλούσιοι, όπως οι 
συνάδελφοι δικηγόροι εδώ θα γνωρίζουν, δεν αφήνουν ούτε ένα γρόσι να φορολο
γηθεί μετά θάνατο από την περωυσία τους. Είναι τα μεσαία στρώματα που πληρώ
νουν το φόρο κληρονομίας. Και όταν θα έρθει η ώρα να συζητηθεί θέμα κατάργησης 
ή όχι του φόρου κληρονομίας, εγώ προσωπικά Οα πω τις απόψεις μου. Δε Οα τις πω 

τώρα, διότι δεν τίθεται αυτό το θέμα. Επομένως, η εισήγησή μου εtναι να μην 
αυξηθεί ο τόκος στα 9% και να μείνει όπως είναι. Το γεγονός ότι Οα αρχίζει η φορο
λογία από τους δεκαοκτώ μήνες αντί από τον ένα χρόνο, διότι μέχρι σήμερα η φορο

λογία των ακινήτων, ο φόρος κληρονομίας επιβαλλόταν στους κληρονόμους ή στην 
περιουσία του αποβιώσαντος ένα χρόνο μετά το Οάνατο, ενώ τώρα Οα επιβάλλεται 
δεκαοκτώ μήνες μετά το θάνατο, σημαίνει πως ουσιαστικά χαρίζονται οι τόκοι έξι 
μηνών. Δεν είναι μεγάλο αντάλλαγμα αυτό, για να αυξηΟεί το επιτόκιο από 6% σε 
9%, γι' αυτό η εισήγησή μου είναι να παραμείνει η νομοΟεσία όπως είναι. Και 
μάλιστα, ενόψει της τάσης που υπάρχει από μέρους της κυβέρνησης, όπως έχω 
πληροφορηθεt, να εισηγηθεί πλήρη κατάργηση του φόρου κληρονομίας -δεν ξέρω αν 
Οα το κάνει αυτό το πράγμα- έχω την εντύπωση ότι. είναι άδικο μέτρο και δεν εξυπη
ρετεί τους σκοπούς για τους οποίους αυτό το νομοθέτημα έχει ψηφιστεί το να 
αυξηθεί το επιτόκιο από 6% σε 9%. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου . 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να πω ότι η παρατήρηση του συναδέλφου συνάδει και 

με κάτι άλλο, ότι οφειλές οι οποίες δημιουργούνται κατόπιν αποφάσεως δικαστη
ρίου δυνάμει του νόμου είναι έντοκες προς 6%, αλλά, επεLδή σύμφωνα με τον κανο
νισμό δε Οα μπορούσε τώρα να μπουν τροπολογίες, νομίζω να αναβληΟεί για μία 

εβδομάδα, να το ξαναδούμε αυτό το σημείο, ώστε αυτά τα επισημανθέντα να τα 

ξαναδούμε και να τα φέρουμε ενώπιον του Σώματος σύμφωνα με τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔfΑΚΟΝΟΎ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, Οα έλεγα και εγώ ότι δεν είναι ίσως ο κατάλληλος τρόπος 

να αποφασίσουμε τώρα στην ολομέλεια, διότι το 6%, αν παραμείνει, δημιουργεί 

αντι%ίνητρο στο να πληρώνει ένας. Τον συμ<{'έρει να πληρώνει 6% και να μην 
πληρώνει το φόρο. Γι' αυτό Οα παρακαλούσα. αντί να αποφασίσουμε εδώ στην 

ολομέλεια, να ξαναπαραπεμφΟεί στην Επιτροπή Οικονομικών και να το ξαναδούμε, 

• για να είμαστε λίγο πιο μελετημένοι. 

.. 

• 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εφόσον θα επανέλΟει, κύριε Πρόεδρε, δε Οα μιλήσω επί της ουσίας, αλλά θα 

εισηγούμουν να ελεγχθεί ξανά αυτό το οποίο είπε ο συνάδελφος ο κ. Μουσιούττας, 

γιατί με ξενίζει πράγματι το ότι το διοικητικό κόστος είναι μόνο ί55.000 ή ί57.000. 

Λέω να ξαναελεγχθεί, διότι, αν είναι αυτό το ποσό, σημαίνει ότι μιλούμε παγκύπρια 

για δυο-τρεις υπαλλήλους μόνο. χωρίς να λογαριάσουμε άλλα έξοδα διοικητικά ή 

έξοδα των υπευΟύνων τους, των γενικών διευΟύνσεων και λοιπά, που πρέπει και 

εκείνα να επιμετρηθούν. Γι' αυτό, εφόσον θα ξαναπαραπεμφθεί το Οέμα για μια πιο 

εμπεριστατωμένη μελέτη, νομίζω και αυτό το στοιχείο του διοικητικού κόστους για 

την είσπραξη ή και άλλου κόστους Οα ήταν καλά να μελετηθεί πω λεπτομερώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εφόσον υπάρχει εισήγηση να παραπεμφΟεί, να συζητήσουμε μόνο την παρα

πομπή. 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΠΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, εκείνο το οποίο ήΟελα να αναφέρω 

είναι ότι πράγματι και εγώ συμφωνώ με τον κ. Ρολάνδη και διαφωνώ με τον κ. 

Μουσιούττα, γνωρίζοντας πόσοι υπάλληλοι είναι εκεί ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, η παράκλησή μου είναι να συζητήσουμε μόνο την παρα

πομπή, διότι, αν θα παραπεμφΟεί, είναι εκτός Οέματος. 



166 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ναι, να προχωρήσω πιο κάτω, παρόλο που πιστεύω ότι πρέπει να είναι πολύ 
περLσσότερο. Υπάρχουν όμως θέματα που ταλανίζουν το επηρεαζόμενο κοLνό και 
θέματα τα οποία αποτελούν αποικιοκρατική ουσιαστικά νοοτροπία και κατάλοιπα. 
Δηλαδή, θα πρέπει να τερματιστεί η πολλή γραφεLοκρατία, που συνίσταται στην 
ύπαρξη πολλαπλών εγγράφων και διαδικασιών. Όλα τα έγγραφα τα οποία απαι
τείται να συμπληρωθούν θα πρέπει να αποστέλλονται μαζί και να επιστρέφονται 
μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, επιμένω. Έγινε εισήγηση το θέμα να μη συζητηθεί. αυτή τη 
στιγμή και να παραπεμφθεί πίσω στην Επιτροπή. Επομένως, δε Οα ήΟελα να 
ακούσω απόψΗς, προτού η Βουλή αποφασίσει κατά πόσο συμφωνεί με αυτή την 
εισήγηση ή όχι. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Έχω ακόμα τρία σημεία που θα ήθελα να αναφέρω και που νομίζω ότι έχουν 
σχέση με τα σημερινά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, νομίζω ότι πρέπει να τα αναφέρετε στην Επιτροπή, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Μα δεν είμαι μέλος της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δικαιούται κάθε Βουλευτής να παρακάθεται στην Επιτροπή. 

Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει επί. της παραπομπής μόνο; 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Θα ξαναζητήσω το λόγο. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε, για να μη μείνουν λανθασμένες εντυπώσεLς. 
Ρωτήσαμε το Διευθυντή του Φόρου Εισοδήματος πόσο είναι το κόστος είσπραξης 
αυτού του φόρου ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, κάνετε και εσείς την ίδια εκτροπή. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Όχι, είναι για να μη δημιουργούνται εντυπώσεLς. Δεν ήταν σε θέση να μας 

απαντήσεL, δε μας είπε ακριβή αριθμό, άφησε όμως να νοηΟεί ότι είναι ψηλό το 

κόστος είσπραξης. Επιπρόσθετα, ως προς τις ί55.000 που έχουν αναφερθεί τώρα, 
δε μιλούμε για τρεις και τέσσερις υπαλλήλους, μιλούμε για έναν υπάλληλο με 

κλίμακα Α 13 και μία γραμματέα. Κοστίζουν ί55 .000 ένας υπάλληλος με μία γραμ
ματέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση το θέμα να παραπεμφθεί πίσω στην Επιτροπή; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα παραπέμπεται. 
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Το επόμενο Οέμα είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του ~:.~εατρικού Οργανισμού 
Κύπρου Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠtτΡΟΠΗΣ ΟΙ ΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕtτΑ Ι ''Ο 

Π ΕΡΙ ΠΡQ-Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΘΕΑΤΡΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης ΧατζηδημητρLου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Οκτωβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και εκπρόσωποι του διοικητικού συμβουλίου 
και της διεύθυνσης του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου. 

Στον προϋπολογισμό του ΘΟΚ προβλέπονται για το 1995 έσοδα ύψους 
f:2.353.028 και έξοδα του ίδιου ύψους. Το μεγαλύτερο μέρος των εσόδων του οργα
νισμού προέρχεται, όπως κάθε χρόνο, από την κρατική χορηγία, που για το 1995 
αναμένεται να ανέλθει σε ί 1.836.500. 

Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΘΟΚ αναλύοντας τον προϋπολο
γισμό του οργανισμού ανέφερε ότι αυτός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντή
ριες γραμμές που έχουν δοθεί για πολιτική λιτότητας και δημοσιονομική περισυλ
λογή. Επίσης αναφέρθηκε στις δραστηριότητες του οργανισμού και στις 

προσπάθειες που αυτός καταβάλλει, για να αντιμετωπίσει τον αυξημένο ανταγω

νισμό που προέρχεται από τα τηλεοπτικά κανάλια και να φέρει τον κόσμο πίσω στο 
θέατρο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώ
ντας τον υπό αναφορά προϋπολογισμό όπως αρχικά κατατέθηκε, ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

κύριε πρόεδρε, 

Συζητούμε τον προϋπολογισμό του ΘΟΚ για το 1995. Κανονικά, όπως 

λέχθηκε στην Επιτροπή από ένα συνάδελφο, δεν είναι τον προϋπολογισμό που συζη

τούσαμε, αλλά τον απολογισμό του ΘΟΚ για το 1995 και εκφράσαμε την ελπίδα να 
ερχόταν έγκαιρα ο καινούριος προϋπολογισμός, ώστε πράγματι να συζητούσαμε τον 
προϋπολογισμό του 1996 έγκαιρα. 
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Ο ΘΕατρικός Οργανισμός Κύπρου βρίσκεται σχεδόν κάτω από το μόνιμο 
ενδιαφέρον και την ερευνητική αρμοδιότητα των αντίστοιχων επιτροπών, αλλά και 
γενικότερα του κοινού, γιατί ο ΘΟΚ αποτελεί στην πραγματικότητα τον κυριότερο 
εκφραστή της προώθησης της πνευματικής και καλλιτεχνικής ζωής στον τόπο. 

Τα έσοδα του ΘΟΚ, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, ανέρχονται με τις 
επιχορηγήσεις και τα ελάχιστα έσοδα που έχει στα ί2.353.000. τέτοιες παροχές σε 
κανέναν άλλ-ο τομέα της πνευματικής ή καλλιτεχνικής ζωής του τόπου δε δίνονται. 
Υπάρχει φυσικά η παράδοση η θεατρική στην Κύπρο. Υπάρχει μια ιστορία του 

θε(1τflου, στην οποία και εσείς δεν ήσαστε αμέτοχος, κύριε Πρόεδρε, όταν η υπόθεση 
του θεάτρου ήταν αποστολή, ήταν έργο ενθουσιωδών νέων ανΟρώπων που 
κρατούσαν την πνευματική ζωή του τόπου. Και αυτή ακριβώς η παράδοση δη~ηούρ

γησε και αυτό που σήμερα γνωρίζουμε, τη θεατρική ζωή και παραγωγή στον τόπο 

μας. 

Όμως, δεν πρέπει να υποτιμούμε τους άλλους τομείς με κανέναν τρόπο, γιατί 

αξιόλογες δυνάμεις διαθέτει ο τόπος και στο χώρο της μουσικής και στο χώρο του 
χορού και θα έπρεπε να δινόταν η ανάλογη προσοχή και σημασία. Είχα την τύχη να 
παρακολουθήσω την παράσταση της όπερας "Cosi Fan Τuιιc" που δόΟηκε μέσα στα 
πλαίσια του πολιτιστικού μήνα. Ήταν πράγματι μια εξαιρετική παράσταση που 
παρακολούθησαν και πολλοί ξένοι. Και αισθανόσουν περηφάνια που ο τόπος μας 

μπορεί να παρουσιάσει τέτοιου επιπέδου καλλιτεχνικά επιτεύγματα, που όμως 
στηρίζονται πάνω στην εθελοντική και ερασιτεχνική προσφορά κάποιων ταλα

ντούχων ανθρώπων. Αυτά θα πρέπει να τα δει το κράτος καλύτερα και να τα 
χρηματοδοτήσει. Όπως επίσης είχαμε την τύχη να παρακολουθήσουμε την αρμενική 

συμφωνική ορχήστρα, μια θαυμάσια ορχήστρα εντυπωσιακού επιπέδου. Και 
σκέφτεται κανένας ότι η φτωχή Αρμενία, που δεν έχει συνέλθει από τον πόλεμο 
ακόμα, με ένα λαό που δυστυχά, πεινά και στερείται, μπορεί να δίνει συμφωνικές 

ορχήστρες του επιπέδου που είδαμε στη Λευκωσία. ενώ η πλούσω Κύπρος, με την 
πολυτέλεια και τη χλιδή, τα μάρμαρα και όλες τις άλλες πολυτέλειες, μόλις μπορεί 
να παρουσιάσει μία ορχήστρα δωματίου και να αvταποκριΟεί υποτυπωδώς σε 
κάποιες ανάγκες τοπικές. 

Όμως, επανέρχομαι στο θέμα του θεάτρου. Εν<.i:ι υπάρχει παραγωγή, ενώ 
πολλές φορές μας έχουν βγάλει aσπροπρόσωπους όλα τα κυπριακά θέατρα, και ο 

ΘΟΚ και ο ιδιωτικός τομέας, και εκεί όπου εμφανίστηκε ο ΘΟΚ στο διεθνή χώρο 
έτυχε να έχει καλά αποτελέσματα, όμως τα προβλήματα δε λείπουν. Και είναι 
προβλήματα διάφορων επιπέδων. Είναι προβλήματα ανθρώπινα πολλές φορές, 
είναι προβλήματα καλλιτεχνικά, επιλογnς ρεπερτορίου, δαπανών, που όμως είναι 
αρκετά για να υποσκάψουν μια γενικότερη προσπάθεια. Γιατί υπάρχει μια παρεξή

γηση, κύριε Πρόεδρε. Επειδή ακριβώς υπάρχει ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου, 
επειδή ακριβώς υπάρχει αυτό το ποσό το οποίο δίνεται για τη στήριξη του θεάτρου, 

οι διαχειριστές του ή εκείνοι που ~ιπορούν να έχουν λόγο, διοικηηκοί και άλλοι, 
αισθάνονται περίπου σαν ιδιοκτήτες της θεατρικής ζωής και της καλλιτεχνικής ζωής 

του τόπου. Θα πρέπει να οπλιστούν με ένα ευρύτερο πνεύμα κατανόησης και συμμε

τοχής και υποστήριξης καταστάσεων, γιατί πολλές φορές έχεις την αίσθηση ότι 

υπάρχει ανταγωνισμός έναντι οποιουδήποτε άλλου χώρου που δεν είναι άμεσα 
εξαρτώμενος από το ΘΟΚ, από την κρατική μάλλον σκηνή. Είναι μtα αντίληψη που 
πρέπει να ξεπεραστεί. Έχω μάλιστα συγκεκριμένα υπόψη μου τον τομέα του 

Διεθνούς Κέντρου Θεάτρου, έναν τομέα που προβάλλει την Κύπρο διεθνώς με τερά-



• 
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στια δραστηριότητα μέσα στο διεθνή χώρο. Παρόλ' αυτά πλήττεται, υποτιμάται, 

υποβαθμίζεται και απειλείται με αποστέρηση οποιασδήποτε οικονομικής ενίσχυσης, 
τη στιγμή μάλιστα που το έργο που έχει επιτελέσει στην Κύπρο και στο διεθνή χώρο, 
στην προσπάθειά του μάλιστα να συνεργάζεται και με το ΘΟΚ, είναι αξιοθαύμαστο. 

Και αυτό είναι κάτι που πρέπει να μας ανησυχεί. Θέλουμε λοιπόν να δώσουμε ένα 

μήνυμα σήμερα μιλώντας στη Βουλή, ότι τα ί2.353.000 δεν είναι υπόθεση προσω

πική του οποιουδήποτε· είναι χρήματα του Κύπριου (j'Ορολογουμένου, που πρέπει 

να αξιοποιούνται χωρίς αντιπαραθέσεις και χωρίς μικρότητες για το σύνολο των 
ανΟρώπων οι οποίοι είναι εμπεπλεγμένοι στην καλλιτεχνική ζωή, στη θεατρική ζωή. 

Και υπάρχει και ένα άλλο σημείο, ότι ο ΘΟΚ εξαντλεί, κατά κύριο λόγο η 
κρατική σκηνή, τη δραστηριότητά της στην πρωτεύουσα. Όμως, τα χρήματα που 

χρησιμοποιεί. είναι του συνόλου των Κυπρίων φορολογουμένων. Και είναι κάτι 

που πάντα το τονίζουμε, ότι το θέατρο μέσα από την κρατική σκηνή Οα πρέπει να 
πηγαίνει, αν είναι δυνατό, μέχρι την τελευταία γωνιά της Κύπρου, ώστε όλοι όσοι 

πληρώνουν να είναι και σε θέση να απολαμβάνουν αυτό το αγαΟό και αυτή τη δυνα
τότητα. Μπορώ να πω μάλιστα ότι είναι δυνατό εκεί να εξευρεθούν πολύ περισσό

τεροι Οεατές απ' ό,τι στην πολυάσχολη και πολυποίκιλη ζωή της πρωτεύουσας, όπου 

είναι δυνατό τα αστικά στρώματα, που κατά κύριο λόγο πηγαίνουν στο θέατρο, να 

έχουν άλλες απασχολήσεις και να μην μπορούν να πάνε. Επίσης, παλαιότερα 

χρηματοδοτούνταν εργατικά εισιτήρια μέσω της Εργατι.κής Εστίας της Ελλάδας, 

εργατικά εισιτήρια για να πηγαίνουν οι εργάτες στο θέατρο. Όταν έπαψε αυτή η 
χρηματοδότηση από την Ελλάδα, δε συνεχίστηκε έστω με δικούς μας πόρους, 

πράγμα το οποίο μπορούσε να γίνει και μπορεί να γίνει και επιβάλλεται να γίνει, 

για να δίνουμε την ευκαιρία και στα χαμηλότερα εισοδηματικά στρώματα και στους 

εργαζόμενους του τόπου μας να γίνονται μέτοχοι της καλλιτεχνικής προσφοράς που 

το κράτος εξασφαλίζει. 

Και υπάρχει και ένα τελευταίο σημείο που θα ήθελα να θίξω, ένα ευαίσθητο 

θέμα. Είναι δυνατόν κάποιοι αξιωματούχοι στο ΘΟΚ να αντιλαμβάνονται τους 
εαυτούς τους περίπου σαν παντογνώστες ή και σαν σωτήρες των καταστάσεων και 

χάνουν αποφΟέγματα και καταγγέλλουν και καταδικάζουν άλλους συναδέλφους 

τους και δημιουργούν έτσι ένα κλίμα αντιπαράθεσης μεταξύ των καλλιτεχνικών 

δυνάμεων, που στο τέλος αχρηστεύει καλλιτεχνικές δυνάμεις και πλήττει τη γενικό

τερη προσπάΟεια. Δεν είναι aπαλλαγμένος της ευθύνης για τα προβλήματα που 
σήμερα αντιμετωπίζει το θέατρο κανένας απ' όσους μετέχουν στη θεατρική ζωή. 
Αλλά και κανένας δεν μπορεί να υψωθεί στο ρόλο του κριτή και μάλιστα ενός κριτή 

ο οποίος κρίνει και καταδικάζει ταυτόχρονα άλλους συναδέλφους. Αυτό είναι μια 

απαράδεκτη νοοτροπία που δεν είναι δυνατό να δεχτούμε να γίνεται ανεκτή ή έστω 

να ενΟαρρύνεται, γιατί παράλληλα διαβλέπουμε και μια προσπάΟεια να αντλούνται 

όσο το δυνατό περισσότερες εξουσίες για να τις ασκούν απολυταρχικά κάποιοι 

παράγοντες του θεάτρου. Είναι λοιπόν ένα μήνυμα ότι όλοι είναι υπό κρίση και ο 
κριτής τελικά είναι ο λαός. Αλλά όλοι συνεισφέρουν σ' αυτό τον τόπο και πρέπει να 

τιμούνται για τη συνεισφορά τους. Κάποιος στον οποίο ανατέθηκε η ευθύνη του 
θεάτρου ήρθε και μας είπε "Ξέρετε, η Κύπρος είναι μία επαρχία χωρίς καλλιτεχνικές 

και πνευματικές δυνάμεις, χωρίς τέχνη και χωρίς γράμματα και εγά> ορίζω τι είναι 
κέντρο και τι είναι περιφέρεια και ποιος είναι ο άξιος πνευματικός άνΟρωπος και 



170 

όχι μόνο στο χώρο του θεάτρου, αλλά και γενικότερα". Αυτά αποτελούν προσβολή 

για τους πνευματικούς ανθρώπους του τόπου και για την πνευματική παραγωγή και 
θα πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι μπαίνουν εκεί για να υπηρετήσουν και όχι για να 

γίνουν θεοί του θεάτρου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Θέλω να επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε, το ήδη λεχθέν, ότι ουσιαστικά συζητούμε 

όχι προίlπολογισμό του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου, αλλά ισολογισμό. Είμαστε 
στο τέλος του δέκατου μήνα και συζητούμε για προυπολογισμούς του 1995. Δε 
γνωρίζω ποιον βαρύνει περισσότερο η ευθύνη, αν η ευΘύνη βρίσκεται στο διοικητικό 
συμβούλιο του ΘΟΚ ή αν βρίσκεται στο αρμόδιο Υπουργείο το οποίο πιΟανόν να 
ταλαιπώρησε τον προίlπολογισμό για πολλούς μήνες. Εν πάση όμως περιπτώσει, το 

γεγονός είναι ένα και παραμένει: Η εικόνα αυτή είναι απαράδεκτη και πρωτόγνωρη 
και για το θέμα και για την ίδια τη Βουλή. 

Το δεύτερο που ήθελα να παρατηρήσω είναι σε σχέση με ορισμένα σημεία τα 

οποία αναφέρονται στους προ υπολογισμούς και με άλλα τα οποία λέχθηκαν ή ακού
στηκαν κατά τη συζήτηση. Το πρώτο σημείο αφορά τη χορηγία για τη θεατρική 
ανάπτυξη και τη χορηγία προς το ελεύθερο θέατρο. Ακούγεται ίσως προς τα έξω ότι 

έχει δοθεί μια αύξηση. Εμείς θεωρούμε ότι δεν έχει δοθεί αύξηση, ότι ουσιαστικά τα 
κονδύλια τα οποία τελικά θα διατεθούν γι' αυτούς τους δύο πολύ σημαντικούς 

τομείς της δραστηριότητας του ΘΟΚ μειώνονται. Μειώνονται, γιατί. το ποσό για τη 
Οεατρική ανάπτυξη για το 1995 είναι μόλις κατά 9% αυξημένο, ενώ, ακόμα χειρό
τερα, εκείνο που αφορά το ελεύθερο θέατρο είναι αυξημένο μόνο κατά 7,8%, 
ποσοστό αύξησης το οποίο δεν καλύπτει ούτε το ποσοστό του πληθωρισμού, για να 
μην πούμε για τις γνωστές αυξανόμενες ανάγκες, για το κλείσιμο θεάτρων, για τη 
δυσπραγία και την ταλαιπωρία των ανθρώπων που δεν εργάζονται στο ΘΟΚ, αλλά 
στο ελεύθερο θέατρο κ.ο.κ. 

Το δεύτερο σημείο που θα θέλαμε να θίξουμε, πάντα σχετιζόμενο με τα ποσά, 
είναι η διαφημισμένη αύξηση κατά ΠΟΟ.ΟΟΟ της κρατικής χορηγίας προς το ΘΟΚ. 

Λοιπόν, τη μερίδα του λέοντος από αυτό το ποσό Οα την πάρει το Οέατρο της 
Λάρνακας, το οποίο αισίως, κύριοι συνάδελφοι, έχει απορροφήσει μισό εκατομ

μύριο λίρες και δεν ξέρουμε πόσα άλλα ακόμα Οα απορροφήσει. Ίσως ακόμα μισό· 
δε γνωρίζω. Αλλά οδηγούμαστε σε ποιο συμπέρασμα; Ότι, ενώ η επιλογή του τέως 

κέντρου Ηράκλη έγινε για να είναι χαμηλότερο το κόστος και γρηγορότερη η κατα

σκευή του θεάτρου, φτάνουμε σ' ένα ποσό με το οποίο, σύμφωνα με το απελΟόν 

Δημοτικό Συμβούλιο Λάρνακας, θα μπορούσε να κτιστεί. ένα νέο Οέατρο. Δηλαδή, 
καταλήγουμε σε ποσό που πλησιάζει το ένα εκατομμύριο λίρες. Εμείς συνεχίζουμε 

να διαφωνούμε και με την επιλογή του χώρου και με τη χωρίς προοπτική επένδυση η 

οποία γίνεται σε αυτό το κτίριο. Μια επένδυση η οποία πολύ σύντομα θα αποδει
χτεί. ότι είναι ανεπαρκής για την πόλη και την ευρύτερη περιοχή της Λάρνακας. 

Το τρίτο σημείο είναι σε σχέση με τη Νέα Σκηνή του ΘΟΚ. Υπάρχει μια 
πρόνοια στον προίlπολογισμό ύψους ίSΟ.ΟΟΟ και αναφέρεται ως μια πρώτη δαπάνη 

για τη δημιουργία μιας νέας σκηνής. Εμείς συμq-ωνούμε ότι πράγματι στη μείζονα 

Λευκωσία χρειάζεται ο ΘΟΚ μια επιπρόσθετη σκηνή. Διερωτόμαστε όμως αν αυτά 
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που ακούσαμε αληΟεύουν. Και έχουμε ακούσει ότι υπάρχει σκέψη να δημιουργηΟεί 
νέα σκηνή στη βιομηχανική περιοχή των Λατσιών. Κανένα πρόβλημα δεν υπάρχει 

με τα Λατσιά ή με την περιοχή αυτή που βρίσκεται προς το νότο της Λευκωσίας ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τα Λακκιά! 

Α. XPiliOY: 

Ποτέ μου δε θα το προφέρω διαφορετικά, Τάκη. Δεν το γυρίζει η γλ<δσσα μου. 

Λοιπόν, διερωτόμαστε αν πράγματι αυτή είναι η σκέψη του συμβουλίου και αν 

η βιομηχανική περιοχή προσφέρεται γι' αυτό το σκοπό. Έναν προβληματισμό 
κάνουμε που σχετίζεται περισσότερο με τα κατοικημένα κέντρα. Ίσως προς μια 

άλλη κατεύΟυνση που να πλησιάζει και σ' άλλες δημαρχούμενες περιοχές, είτε 
ανατολικότερα είτε δυτικότερα, πράγματι Οα αποτελούσε ένα επίκεντρο και ένα 
χώρο και άλλων πολιτιστικών δραστηριοτήτων παρά προς την κατεύΟυνση αυτή της 
βιομηχανικής ζώνης. Δεν έχουμε περισσότερες πληροφορίες, επισημαίνουμε όμως 
την ανάγκη η επιλογή του χώρου να γίνει με κριτήρια που να αντέχουν στη λογική, 
αλλά προπαντός ο χώρος και η θέση της νέας σκηνής να εξυπηρετήσει τους στόχους 

της αποκέντρωσης και της μεγαλύτερης πρόσβασης σε περισσότερους Οεατές. 

Ένα τελευταίο σημείο είναι σε σχέση με τους Οεατές του ΘΟΚ. Δίκαια 
πιΟανόν να υπάρχει ικανοποίηση στον οργανισμό γιατί αυξήΟηκε κατά 6 500 ο 
αριΟμός των θεατών το 1995 σε σχέση με το 1994. Όμως, δεν μπορεί αυτή η ικανο
ποίηση να είναι πραγματική, δεδομένου ότι μεταξύ του 1993 και του 1995 υπάρχει 
ουσιαστική μείωση. Μεταξύ του 1993 και του 1994, αγαπητοί συνάδελφοι, ο ΘΟΚ 
έχασε 30 000 Οεατές. Ανέκτησε τους 6 500, αλλά η διαφορά παραμένει, το πρόβλημα 

παραμένει. Και εδώ θέλω να υπενθυμίσω, όταν επισημάναμε αυτό το πρόβλημα και 
τις ποικίλες του επιπτώσεις, τη μικροκομματική αντιμετώπιση που επέδειξε το 
Υπουργείο Παιδείας, διατηρώντας κενή και aσυμπλήρωτη, με διάφορα προσχήματα 
και τεχνάσματα, τη θέση του Γενικού Διευθυντή. Για δεκαοκτώ μήνες ο οργανισμός 
δεν είχε Γενικό Διευθυντή. Πιθανόν άλλοι υπάλληλοι να προσπαΟούσαν να συμπλη
ρώσουν αυτές τις ανάγκες, αλλά χωρίς Γενικό ΔιευΟυντή αυτό ήταν αδύνατο. Αυτή 
είναι μόνο μια από τις πιο εξόφθαλμες επιπτώσεις της έλλειψης για δεκαοκτώ μήνες 
του κύριου συντελεστή όλης της οργανωτικής δουλειάς. 

Επομένως, Οέλουμε να καταλήξουμε λέγοντας ότι ο πολιτισμός δεν είναι επέν

δυση με την οποία μπορείς να παίζεις. Ο πολιτισμός είναι επένδυση η οποία δεν 
αποδίδει χρήματα, ζητά συνεχώς χρήματα, αλλά απαιτεί συνετή και σοφή διαχεί
ριση, μακριά από μικροσυμφέροντα, μακριά από μικροκακίες, μακριά από μονοπώ

ληση οποιωνδήποτε ιδεών ή απόψεων. Προπαντός, ζητά γενικότερη πολιτιστική 

πολιτική, ευρύτερη, καθολικότερη, την οποία δυστυχώς αυτή η κυβέρνηση ούτε 

έδειξε ούτε μπορεί να παρουσιάσει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσαμπάς είχε ζητήσει το λόγο. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα είμαι σύντομος, γιατί κατά το πλείστον 
τις απόψεις μου τις κάλυψε ο κ. Χατζηδημητρίου. Θα σταΟώ σε δύο πτυχές, η μία 

των οποίων εμπεριέχει μια αυτοκριτική διάθεση. Είμαι εκ των ανΟρώπων οι οποίοι 
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παρακολουθούν τη θεατρική κίνηση, όχι μόνο του ΘΟΚ αλλά και των ιδιωτικών 
θιάσων, και σπάνια είδα Βουλευτές σε θεατρικές παραστάσεις. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠtτΗΣ: 

Στη Λευκωσία. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Ναι, στη Λευκωσία. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Εξαιρούνται οι πρώην υπουργοί. 

ΧΡ. ΚΑΊΊΑΜΠΑΣ: 

Είναι καλά, όταν μιλούμε, να έχουμε και προσωπική εμπειρία μερικών πραγ

μάτων. 

Η άλλη πτυχή την οποία θα ήθελα να σημειώσουμε -και αυτό αποτελεί ένα 
μήνυμα προς τους υπεύθυνους του ΘΟΚ- είναι η επιτακτικότατη ανάγκη για 

θεατρική παιδεία των νέων και των παιδιών. Πρέπει να δοΟεί ιδιαίτερη σημασία 

στην παιδική σκηνή του ΘΟΚ, γιατί είναι από εκεί που θα αρχίσουμε να καλλιερ
γούμε την αγάπη προς το θέατρο, τις καλές τέχνες και τον πολιτισμό. Υπάρχει μια 

ιδιωτική παιδική θεατρική σκηνή, αλλά θα είναι πολύ διαφορετικό το πράγμα -
χωρίς να εξουθενώνεται η ιδιωτική προσπάθεια- αν ο ημικρατικός οργανισμός της 

Θεατρικής Ανάπτυξης στρέψει την προσοχή του πιο εντατικά και με περισσότερη 

αποφασιστικότητα προς τον τομέα της παιδικής σκηνής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Οπωσδήποτε ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ ήρΟε καθυστερημένα και ελπίζουμε 
να μην ξανασυμβεί αυτό τις επόμενες χρονιές. 

Ανέβηκα στο βήμα για να μιλήσω για τα γενικότερα Οέματα. Το θεσμικό 
πλαίσιο του ΘΟΚ χρονολογείται εδώ και δυο-τρεις δεκαετίες και από τότε δεν 

έγιναν ουσιαστικές και βασικές αλλαγές. Ενώ έγιναν κοσμο·ίστορικές αλλαγές, ενώ 

τα κρατικά θέατρα άλλων χωρών έχουν αλλάξει μορφή και δομή, εμείς μείναμε με το 

αρχικό Οεσμικό πλαίσιο χωρίς βασικές αλλαγές. Αυτό είναι το πρώτο το οποίο 
χρειάζεται. Να καθίσουν επαίοντες να δουν το νόμο και να δουν τι έγινε σε άλλες 

χώρες, για να γίνουν οι πραγματικές αλλαγές, που θα φέρουy την αναγέννηση του 
θεάτρου στην Κύπρο. 

Αυτό δε σημαίνει ότι το θέατρό μας είναι χαμηλού επιπέδου. Έχουμε ψηλού 

επιπέδου παράγοντες που μπορούν να κάνουν καλές παραστάσεις, αλλά αυτές οι 
παραστάσεις είναι ερήμην του κοινού και μπορώ να πω ότι από απόψεως δραματο

λογίου, από απόψεως είδους είναι παρωχημένες, δηλαδή δεν είναι του επιπέδου ενός 

κρατικού θεάτρου. Γι' αυτό χρειάζονται αλλαγές. 

Πού Οα βρούμε τους θεατές, οι οποίοι έχουν εθιστεί τώρα στην τηλεόραση και 
σε καθημερινά σίριαλ, που στη μεγάλη τους πλειοψηφία είναι ξενόφερτα και δεν 

είναι από την πολιτιστική παράδοση του τόπου; Νομίζω ότι αυτό το κακό πρέπει να 

.. 

• 

• 
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διορθωθεί πρώτα από το ερασιτεχνικό θέατρο και το σχολικό θέατρο. Έχει Οίξει το 
.. Οέμα και ο συνάδελφος κ. Κατσαμπάς και είπε για τους νέους. Αυτό όμως πρέπει 

να γίνει όχι αόριστα. Πρέπει να ενισχυθεί το σχολικό Οέατρο και το ερασιτεχνικό 

Οέατρο, διότι το θέατρο είναι μια μορφή τέχνης που χρειάζεται καλλιέργεια, για να 

μπορέσει ο καθένας να την παρακολουθήσει και να ωφεληΟεί. 

• 

Πολύ σωστά το θέατρο παίρνει τη μερίδα του λέοντος από απόψεως χρημάτων 

σε σχέση με άλλες καλλιτεχνικές δραστηριότητες, αλλά θέλω να πω ότι το ισοζύγιο 

είναι πάρα πολύ μεγάλο. Δηλαδή, ενώ το Οέατρο παίρνει μια μεγάλη κρατική 

χορηγία, το μουσικό Οέατρο, οι μουσικοί, οι συγγραφείς, τα βιβλια δεν παιρνουν 

σχεδόν τίποτε. Σε σχέση με τη χορηγία του Οεάτρου παίρνουν ψίχουλα. Έτσι, για να 

έχουμε μια ολοκληρωμένη και ισοζυγισμένη πολιτιστική χορηγία από την κυβέρ

νηση, Θα πρέπει να συσταΟει μια επιτροπή που να τα βλέπει όλα αυτά. Προσωπικά

να μου επιτρέψετε, κύριε n ρόεδρε, θα το ξαναπώ τώρα με την ευκαιρία- έχω ειση

γηΟεί να γίνει και ειδική επιτροπή πολιτισμού στη Βουλή, διότι η Επιτροπή 

Παιδείας δεν προλαβαίνει τα εκπαιδευτικά θέματα και πάντα είναι πάρεργο το να 

δούμε και κάτι σε βάΟος από τα πολιτιστικά μας προβλήματα. 

Μας λείπει ακόμα η δραματική σχολή. Και είναι αστείο να λέμε ότι δε 

θέλουμε δραματική σχολή, για να μην έχουμε άνεργους ηΟοποιούς. Μια δραματική 

σχολή θα ανανεώσει το δυναμικό μας σε ηθοποιούς και Οα μπορούν τα θέατρα, τόσο 

η κρατική σκηνή όσο και τα ελεύθερα, να κάνουν μια επιλογή καλύτερη και αυστηρό

τερη. Αν είναι αυτή η συλλογιστική, να μην κάνουμε σχολές για να μην έχουμε άνερ

γους επιστήμονες, τότε γιατί κάναμε το Πανεπιστήμιο; 

Ένα άλλο μεγάλο θέμα σχετικά με το θέατρο είναι η αμοιβή των συγγραφέων. 

Είμαι θεατρικός συγγραφέας και έχω έννομο συμφέρον, το ομολογώ, αλλά το 

έννομο συμφέρον μου είναι αμελητέο, διότι, ενώ έγραψα είκοσι θεατρικά έργα σε 

όλη μου τη ζωή, δεν πήρα από το θέατρο πέρα από Ω.ΟΟΟ, δηλαδή ί200 για κάθε 

θεατρικό έργο. Για να υπάρχει λοιπόν συγγραφή Οεατρικών έργων στην Κύπρο, 

πρέπει και ο θεατρικός συγγραφέας να ενισχύεται. Αυτή τη στιγμή δεν ενισχύεται 

όσο θα έπρεπε και γι' αυτό η θεατρική μας παραγωγή όσον αφορά ντόπια Οεατρικά 

έργα δεν είναι αυτή που Οα έπρεπε να είναι από την ανεξαρτησία και εδώ. 

Χαιρετίζουμε την ίδρυση νέας σκηνής, έστω και αν είναι σε βιομηχανική 

περιοχή, αλλά επισημαίνουμε, ως Δημοκρατικό Κόμμα, τον κίνδυνο να ξοδευτούν 

άδικα πάρα πολλά χρήματα εκεί, χωρίς να αξίζει τον κόπο. Οι θεατές δε θα τρέξουν 

στη νέα σκηνή, αν δεν υπάρχει υποδομή, αν δεν υπάρχει το ερασιτεχνικό θέατρο και 

το σχολικό θέατρο. Δηλαδή, πρέπει ο πολίτης να έχει τη δύναμη να κλείνει την τηλε

όραση, για να πηγαίνει να δει ένα θεατρικό έργο το οποίο θα τον προβληματίσει 

σωστά. 

Ένα άλλο σημείο που άπτεται των οικονομικών και έχει σχέση με το ελεύΟερο 

θέατρο: Τα ελεύΟερα Οέατρα που επιχορηγούνται έχουν το πρόβλημα του Φόρου 

Προστιθέμενης Αξίας, τον οποίο εκ των υστέρων τους έχει δηλωθεί ότι πρέπει να 

πληρώνουν. Αν αναγκαστούν να πληρώνουν αυτό το Φόρο Προστιθέμενης Αξίας, 

δε θα έχουμε ούτε ένα ελείιΟερο θέατρο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τους επιστρέφεται. 
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Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Δε λήφθηκε απόφαση ακόμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Λ ήφθηκε απόφαση. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Αν λήφθηκε, τότε το χαιρετίζουμε, αλλά πρέπει αυτό το θέμα να διευθετηθεί 
μόνιμα, για να ξέρουν, αν θα πληρώνουν Φόρο Προστιθέμενης Αξίας μελλοντικά, να 

βάζουν το αντίτιμο στην είσοδο, για να το πληρώνει ο Οεατής. 

Ελπίζω με αυτά τα λί. γα του χρόνου να είμαστε σε θέση να πούμε πιο καλά 

λόγια για το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, ο οποίος πραγματικά μας τιμά και στην 

Κύπρο και στο εξωτερικό, αλλά τον θέλουμε να είναι ακόμα καλύτερος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

Ξεκινώ από την αναφορά της κυρίας Κατσελλή στην κυπριακή θεατρική 

συγγραφή. Είχα ρωτήσει στην Επιτροπή πώς ενισχύεται η κυπριακή Οεατρική 

συγγραφή και η απάντηση ήταν ότι οι κυπριακοί θίασοι, για να έχουν επιχορήγηση, 

πρέπει να παρουσιάζουν ένα τουλάχιστον κυπριακό έργο στη διάρκεια κάθε 
θεατρικής περιόδου. Όμως, οι αριθμοί που ανέφερε η κυρία Κατσελλή από την 

προσωπική της πείρα είναι καθοριστικοί. και για την ποιότητα του θεατρικού έργου 
που μπορεί. να παρουσιαστεί. Όχι διότι, αν ήταν μεγαλύτερη η αμοιβή, θα γράφο
νταν καλύτερα έργα -δεν είναι αυτό- αλλά θα υπήρχε η ευχέρεια περισσότερης και 

ουσιαστικότερης ενασχόλησης με τη θεατρική δημιουργία. Δεν υπάρχει θέατρο σε 
μια χώρα, αν δεν υπάρχει δική της θεατρική συγγραφή. Έγιναν βήματα. Ένα βήμα 

είναι η υποχρέωση να παρουσιάζουν οι θίασοι ένα κυπριακό έργο το χρόνο, αλλά 

δεν είναι αρκετό βήμα για να μπορέσουμε να φτάσουμε σε Οεατρική δημιουργία 
επιπέδου. Ο τρόπος αντιμετώπισης από τη διοίκηση του ΘΟΚ του Οέματος αυτού 
πρέπει να πω ότι τουλάχιστο για μένα ήταν aπογοητευτικός. 

Απογοητευτικό για μένα ήταν και ένα άλλο θέμα που Οίγηκε στην Επιτροπή, το 

θέμα της νέας σκηνής η οποία θα δώσει έμφαση στο πειραματικό Οέατρο. Είναι 
γεγονός ότι κάθε κοινωνία χρειάζεται τον πειραματισμό, αλλά δεν μπορεί να δίνεται 
έμφαση στον πειραματισμό, ενώ την ίδια ώρα παραγνωρίζεται το Οέατρο που απευ
θύνεται στο πλατύ κοινό. Με έκπληξη είχα ακούσει εκεί την αντίληψη που είχαν για 

το λα"ίκό θέατρο, πως περίπου είναι το θέατρο της κωμωδιούλας, το θέατρο του 

'Άγαπητικού της Βοσκοπούλας". Όταν λέμε λα"ίκό Οέατρο, δε λέμε να πάμε να 
βγάλουμε από τη ναφθαλίνη έργα περασμένων εποχών, έργα που τα είδε ο κόσμος 

και στο Οέατρο και στην τηλεόραση και τα βρίσκει στα βιντεάδικα και μπορεί να 
πάρει την κασέτα να τα δει. Εννοούμε θεατρικά έργα απλά, που μιλούν στην ψυχή 

του κόσμου, που απαντούν στα προβλήματα του καιρού και του τόπου. Κάποτε 

ήξερε να βρίσκει τέτοια έργα ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου και τότε ήταν οι 

εποχές που γέμιζαν οι αίθουσές του. Αν τώρα την έννοια του λα"ίκού θεάτρου θα 
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την πάρουν στον 'Άγαπητικό της Βοσκοπούλας" και αύριο, δεν ξέρω, στην "Μαρία 

την Πενταγιώτισσα", ωραία πράγματα, αλλά δεν είναι αυτό το λα·ίκό Οέατρο που 

χρειάζεται ο τόπος αυτή τη στιγμή, σε μια εποχή και κρίσιμη εΟνικά και μεταβατική 

από την άποψη των παγκόσμιων εξελίξεων. Βέβαια να γίνει πειραματικό θέατρο, 

αλλά πρώτα να κτίσουμε το θέατρο που θα μιλήσει στην ψυχή των πλατιών λα·ίκών 

στρωμάτων. 

Θα ήΟελα να πω και κάτι για το θέατρο της Λάρνακας. Πραγματικά, φοβούμαι 

ότι η επένδυση που γίνεται εκεί δε Οα ανταποκριθεί στις προσδοκίες. Θα έχουμε ένα 

δυσπρόσιτο χώρο, ένα χώρο που αμφιβάλλω αν θα μπορέσει ηχητικά, σκηνικά να 

γίνει κατάλληλο Οέατρο. Ας ελπίσουμε ότι το αποτέλεσμα Οα διαψεύσει τους 

φόβους. 

Πριν τελειώσω Οα ήΟελα, σε σχέση με την αναφορά του κ. Χατζηδημητρίου, 

την κριτική που έκανε σε κάποιες δηλώσεις και σε κάποιες τοποΟετήσεις, να πω κι 

εγώ ότι αυτοί που αναλαμβάνουν ηγετικές Οέσεις, αυτοί που αναλαμβάνουν να 

ηγηθούν του θεάτρου, είναι σωστό να ξεκαβαλικέψουν το καλάμι πριν αρχίσουν να 

επιτελούν το έργο τους, να απαλλαγούν από το σύνδρομο του σωτ1)ρα, και μάλιστα 

πριν καν παρουσιάσουν έργο, και να ελπίζουν η προσφορά τους να τους δώσει το 

δικαίωμα κάποτε, όταν καταξιωθεί στη συνείδηση του κόσμου, να τους δώσει το 

δικαίωμα να ασκούν κριτική για το έργο αυτών που προηγήΟηκαν. Διότι ο κάθε 

επόμενος παραλαμβάνει ένα έργο, με τα καλά και τα κακά του, όχι για να το μηδε

νίσει και να πει "ήρΟα εγώ να σώσω", αλλά από εκεί που παραλαμβάνει το έργο να 

το προχωρήσει πιο πέρα, να το βελτιώσει, να διορθώσει τις αδυναμίες, να προσθέσει 

καινούρια στοιχεία, να βάλει τη σφραγίδα της δικής του προσωπικότητας. Αρχίζο

ντας όμως με μηδενισμούς, στο τέλος αυτό που θα παραδοθεί με ένα τέτοιο ξεκίνημα 

Οα είναι ένα ακόμα μεγαλύτερο μηδέν. Και αυτό είναι ανησυχητικό. 

Καταλήγοντας, θα ήθελα να διατυπώσω και έπαινο. Πραγματικά, οι σχολικοί 

θεατρικοί αγώνες είναι μια αξιόλογη προσπάθεια, μια προσπάΟεια που αποδείχτηκε 

ότι επιτελείται με σοβαρότητα, με ενθουσιασμό, με ζήλο από τα σχολεία που συμμε
τέχουν, αλλά και που κρίνεται δίκαια από τους κριτές στους οποίους ανατίΟεται να 

αξιολογήσουν και να βαΟμολογήσουν αυτούς τους αγώνες. Και βεβαίως και η 

προσπάΟεια για το ερασιτεχνικό θέατρο είναι αξιόλογη και θα γινόταν ακόμα πιο 
σημαντική αν οι έπαινοι, αν τα βραβεία γίνονταν πιο ουσιαστικά, πιο ενΟαρρυντικά, 

για ουσιαστικότερη συμμετοχή και ενασχόληση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Συνήθως, κύριε Πρόεδρε, είμαι σύντομος σήμερα Οα είμαι λακωνικός. 

Ζήτησα το λόγο για να υποβάλω μια πρόταση. Α ν η Βουλi1 των Α ντιπρο

σώπων είχε τη δυνατότητα να προσθέσει κονδύλια, θα υπέβαλλα τροπολογία, αλλά 

δυστυχώς δεν έχουμε αυτό το δικαίωμα. Θα επιθυμούσα λοιπόν η κυβέρνηση να 

εξετάσει το εξής ενδεχόμενο: Τα Υπουργεία Παιδείας, Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων και Άμυνας να αγοράζουν και να δίνουν δωρεάν εισιτήρια ή να τα 

επιχορηγούν για τους μαθητές των λυκείων μας, τους φοιτητές, τους εργάτες και 
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τους στρατιώτες. Θα μπορούσε δηλαδή να υπάρξει ένα κονδύλι στους προϋπολογι

σμούς του ΘΟΚ το οποίο να βοηθά την πνευματική καλλιέργεια των πολιτών της 
Δημοκρατίας. Αυτό θα βοηθούσε ταυτόχρονα και το ΘΟΚ να έχει θεατές και Οα 

βοηθούσε και το ελεύθερο θέατρο. Επομένως, ας εξετάσει η κυβέρνηση αυτή την 

πρόταση και πολύ θα χαρώ, είμαι σίγουρος και οι υπόλοιποι πολύ θα χαρούν, αν η 

κυβέρνηση στους προϋπολογισμούς που θα έρθουν φέρει και ένα κονδύλι για την 

υποστήριξη της πνευματικής καλλιέργειας των μαθητών μας, των φοιτητών, της 

νεολαίας, των στρατιωτών και των εργατών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρtου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡlΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, σήμερα συζητούμε τον προϋπολογισμό του ΘΟΚ για 

!2.300.000 και δυστυχώς το διοικητικό συμβούλιο δεν παρευρίσκεται στη συνε
δρίαση. Κάναμε θαυμάσιες ομιλίες, ειστrγήσεις, προτάσεις, κριτικές και τις ακού

σαμε μεταξύ μας, αλλά σίγουρα δεν έχουν φτάσει στα αυτιά των άμεσα ενδιαφερο

μένων. Αυτής της μεταχείρισης τυγχάνει η Βουλή και από την Εκτελεστική Εξουσία, 

όπως θα παρατηρήσατε και στην προηγούμενη συνεδρία της Βουλής. Και διερω

τώμαι αν σήμερα δε θα έπρεπε να δώσουμε και κάποιο μήνυμα τουλάχιστο στα διοι
κητικά συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών ότι δεν μπορούν να παραγνωρί

ζουν με αυτό τον προκλητικό τρόπο τη Βουλή, όταν συζητεί θέματα του δικού τους 

ενδιαφέροντος. Και διερωτώμαι αν δε θα ήταν σκόπιμο να κοπούν έστω ί 1 Ο από 
τον προϋπολογισμό του ΘΟΚ, για να δοθεί ένα μήνυμα, ότι απουσίαζε το διοικητικό 

συμβούλιο του ΘΟΚ από τη Dουλή για να άκουγε τις απόψεις της Βουλής. Κάνω 
αυτή την πρόταση προς τη Βουλή, για να είμαστε ομόφωνοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν Ο α γίνει αυτή η πρόταση, πρέπει να γίνει περικοπή από τα επιδόματα ... δεν 
ξέρω. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι από το γενικό ποσό. Είναι συμβολικό ποσό ίΙΟ και δε Οα επηρεάσει 
κανένα. Ένα μήνυμα, να μην το εξειδικεύσουμε, γιατί νομίζω μπορεί να είναι 

δύσκολο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν, Οα βάλω πρώτα την εισήγηση του κ. Χατζηδημητρίου. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω μια αντιπρόταση. Επειδή δεν είναι ασυνήθιστο 

φαινόμενο και θα έπρεπε αυτό να το κάναμε σε πολλούς άλλους ημικρατικούς οργα

νισμούς, εγώ θα έλεγα αντί αυτού να αποσταλεί μια επιστολή που να εκφράζει τη 

λύπη μας, γιατί δεν ενδιαφέρθηκαν να παρακολουθήσουν τη συζήτηση που έγινε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε, έκαναν παράπονο ότι δεν πάνε οι Βουλευτές στο θέατρο και 

βγήκε ένα δημόσιο θέμα. 

" 

• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε . 

Ν. ΜΟΥΣIΟΥΠΑΣ: 

Για f.l Ο δεν ξέρω. Ίσως μια επιστολή να έχει περισσότερη Βαρύτητα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και επιστολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Αν γνωστοποιήσαμε την ημερομηνία και το Οέμα που Οα συζητούσαμε και 

παρέλειψαν να εμφανιστούν, πιθανόν να έχει δίκαιο ο κ. Χατζηδημητρίου, αλλά, αν 

παραλείψαμε να το γνωστοποιήσουμε και να τους προσκαλέσουμε να έρΟουν, τότε 
νομίζω ότι η ευθύνη είναι δική μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ορίστε. 

Δ. ΧΡΙΣΊΌΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με όλη την εκτίμηση, σωστότατη η παρατήρηση του κ. Χατζη

δημητρίου, αλλά δεν είναι η πρώτη φορά που συζητούνται προϋπολογισμοί, και 

μάλιστα προϋπολογισμοί υπουργείων, γίνεται συζήτηση πολιτική, κοινωνική και 

οικονομική και κανένας δεν έχει τη διάθεση να τιμήσει αυτή τη Βουλή για θέματα 

που άπτονται του δημόσιου συμφέροντος. Εγώ συμφωνώ με την πρόταση του κ. 

Χατζηδημητρίου, υπό την προϋπόθεση ότι την ίδια πολιτική Οα εφαρμόσουμε και σε 

πιο σοβαρές περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα διαφωνήσω με την άποψη του κ. Χατζηδημητρίου, 
νομίζω όμως ότι θα ήταν ολίγον τι σκληρό αν ξεκινούσαμε ειδικά από το ΘΟΚ. 
Είναι ένας οργανισμός με μια σημαντική προσφορά, την οποία όλοι αναγνωρίζουμε, 
και με τα προΒλήματά του. Θα έλεγα ότι το πιο σωστό σε αυτή την περίπτωση είναι 

να απευΟύνουμε μια επιστολή προς όλους τους προέδρους και τους διευθυντές των 

ημικρατικών οργανισμών, ίσως και άλλων οργανισμών, λέγοντάς τους ότι υπάρχει 

αυτή η παρατήρηση από μέρους της Βουλής, υπάρχει αυτό το δικαιολογημένο 

σχόλιο και Οα ήΟελε η Βουλή να είναι παρόντες οι ενδιαφερόμενοι όταν συζητούνται 

οι προϋπολογισμοί. Αν Οέλουμε, κύριε Πρόεδρε, μπορούμε να ειδοποιούμε τον 
ανάλογο οργανισμό, παρόλο που συμφωνώ μαζί σας -μια παλιά παρατήρηση που 

κάνατε- ότι είναι και δική τους ευθύνη να ενδιαφέρονται να μαΟαίνουν πότε θα 

συζητηΟεί ο προϋπολογισμός του οργανισμού τους. Μιλούμε για δυο-τρία εκατομ
μύρια λίρες. Π ρέπει να ξέρουν και ΠQέπει να είναι εδώ, αλλά νομίζω να προηγηθεί 

μια επιστολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μου επιτραπεί να πω, διότι αυτό αφορά τη Βουλή κι έτσι δε μιλώ ως 
Βουλευτής, αλλά ως Πρόεδρος της Βουλής, ότι η Βουλή δεν μπορεί να στέλλει 



-

178 

επιστολές στα διοικητικά συμβούλια· είναι υποτιμητικό. Απλώς, νομίζω να πληρο

φορηθούν με τρόπο τι έγινε στη Βουλή σήμερα και αυτό να αποτελέσει μια προειδο

ποίηση προς πάντας -και δεν εννοούμε μόνο το διοικητικό συμβούλιο του ΘΟΚ, 

αλλά κάθε ενδιαφερόμενο- ότι αυτή η Βουλή από εδώ κι εμπρός θα προσπαθεί να 

παίρνει μέτρα που είναι μέσα στη δικαιοδοσία της, για να τιμωρεί εκείνους που την 

αγνοούν. 

Γι' αυτό, αν συμφωνείτε, ας μείνει το θέμα ως εδώ αυτή τη φορά, με την ελπίδα 
ότι αυτά θα διαβιβαστούν και να δούμε τα αποτελέσματα. 

Αν συμφωνείτε, Οα προχωρήσω στη δεύτερη ανάγνωση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ελπίζω να διαθέτουμε κι εμείς τιμή, κύριε Πρόεδρε, ώστε την προσεχή φορά 
που θα επαναληφθεί κάτι τέτοιο να μην το λησμονήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κι εγώ το ελπίζω, κύριε συνάδελφε. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου 'Ό περί Προϋπολογι

σμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 1995 ". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού 
που δεν υπερβαίνει τα !2.353.028 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 Ι Δεκεμ
βρίου ι 995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δα.-τανηθούν. Πρώτος Π ίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και οι 11 ίνακες εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Νόμος του ι995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Για τα θέματα υπ' αριθμό 4 και 5 στην ημερήσια διάταξη, που είναι 'Ό περί 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (τροποποιητικός) Νόμος του ι995 '' και "Ο περί 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (τροποποιητικός) Νόμος του 1995", υπάρχει 
κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

• 
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Α. ΚΑΡΑΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΠΑ1ΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. 'Ό ΠΕΡΙ ΘΕΑΤΡΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΚΥΠΡΟΥ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" ΚΑΙ 2. 'Ό ΠΕΡΙ 

ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΑΘΛΗτΙΣΜΟΥ (τΡΟΓΙΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Αντώνης Καράς, Προεδρεύων 

Ανδρέας ΦLλιππου 

Λώρης ΛυσLώτης 

Θάσος ΜLχαηλίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

Τα πω πάνω νομοσχέδια μελετήθηκαν από την ΚοLνοβουλευτLκή ΕπLτροπή 

ΠαLδείας σε συνεδρία της που πραγματοποLήΟηκε στLς 17 Οκτωβρίου 1995. Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν καL παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και εκπρόσωποL του Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου καL του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού. 

Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση των βασLκών 

.. νομοθεσιών που διέπουν τη λεLτουργία του ΘΟΚ και του ΚΟΑ αντίστοLχα, έτσL 

ώστε oL οργανισμοί αυτοt να μπορούν να διορίσουν ως υπάλληλό τους, πάνω σε 
μόνLμη βάση, πρόσωπο που δεν είναL ΚύπρLος πολίτης, εφόσον αυτό είναι σύζυγος ή 

τέκνο πολίτη της Δημοκρατίας, έχει τη συνήΟη δLαμονή του στη Δημοκρατία καL 

πληρεί όλες τις υπόλοLΠες προϋποθέσεις και προσόντα που προβλέπονται για 

μόνιμο διορLσμό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων πιο πάνω νομοσχεδίων, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ειδικές διατάξεις. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥΠάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχεL ένσταση, τα άρθρα 1 καL 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδLΟ ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Ειδικές διατάξεις. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί. της Διευρυμένης Μερικής Συμφωνίας για την 
Εγκαθίδρυση του ΕυρωπαΊ:κού Κέντρου Σύγχρονων Γλωσσών (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΠΑ ΙΔΕ ΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑ Ι "Ο ΠΕΡ / ΤΗΣ Δ ΙΕΥΡΥΜΕΝΗΣ ΜΕΡΙΚΗΣ 

ΣΥΜΦΩΝ ΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΓΚΑΘΙΔΡΥΣΗ ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑ· Ι · ΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ 

ΣΥΓΧΡΌΝΩΝ ΓΛΩΣΣΩΝ (ΚΥΡΩτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ \995" 

Παρόντες: 

Αντώνης Καράς, Προεδρεύων 

Ανδρέας Φιλί.ππου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

Το πιο πάνω νομοσχέδιο μελετήθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας στη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 17 Οκτωβρίου 1995. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού οι οποίοι ανέλυσαν στην Επιτροπή τις πρόνοιες της 

προτεινόμενης νομοθεσίας. " 

Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η επικύρωση της Συμφωνίας για 
την εγκαθίδρυση Ευρωπα·ίχού Κέντρου Σύγχρονων Γλωσσών, η οποία υιοθετήθηκε 
από την εξ Υπουργών Επιτροπή του Συμβουλίου της Ευρώπης τον Απρίλιο του 

1994. 
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Η προσχώρηση της Κυπριακής Δημοκρατίας στη Συμφωνία αυτή εγκρίΟηκε με 

την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 42.928 της 31 ης Ιουλίου 1995 
και η νομοθετική κύρωσή της απαιτεί, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του Συντάγματος, 
την ψήφιση από τη Βουλή του υπό συζήτηση σχετικού νομοσχεδίου. 

Η υπό επικύρωση Συμφωνία προβλέπει την ίδρυση Ευρωπα"ίκού Κέντρου 

Ξένων Γλωσσών, το οποίο αρχικά θα λειτουργεί μέχρι την 3Ιη Δεκεμβρίου 1997, 
χωρίς να αποκλείεται η λήψη απόφασης για συνέχιση της λειτουργίας του και μετά 

την ημερομηνία αυτή. Το εν λόγω Κέντρο, που αναμένεται να αποτελέσει βασικό 

παράγοντα για πολιτιστική συνεργασία στην Ευρώπη, Οα διέπεται από ειδική νομο

θεσία που αποτελεί αναπόσπαστο μέρος της πιο πάνω Συμφωνίας. 

Η νομοθεσία αυτή προβλέπει ειδικότερα -

- την ανταλλαγή πληροφοριών στον τομέα της εκμάθησης και της διδασκα

λίας ξένων γλωσσών και την παροχή επιμόρφωσης σε λειτουργούς που 

ασχολούνται με την εκπαίδευση καθηγητών, σε συγγραφείς διδακτικών 

βιβλίων και σε ειδικούς στον το~ιέα της ανάπτυξης εκπαιδευτικών 

προγραμμάτων, προτύπων και μεθόδων αξιολόγησης 

- την παροχή ευκαιριών για συνεργασία μεταξύ ερευνητών και διαμορ

φωτών εκπαιδευτικής πολιτικής απ' όλη την Ευρώπη· 

- τον τρόπο διοίκησης του Κέντρου και διαχείρισης των οικονομικών του 

πόρων, καθώς και τη διαδικασία λήψης αποφάσεων εκ μέρους των 

οργάνων του. 

- Στην tδια νομοθεσία προβλέπεται επίσης ότι έδρα του Κέντρου θα είναι 

το Γκρατζ της Αυστρίας, χώρα που εκτός από δωρεάν έδρα θα παρέχει 

και δωρεάν ντόπιο γραμματειακό προσωπικό για το Κέντρο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο για την επικύρωση της πιο πάνω Συμφωνίας, καθώς και του 

περί του Ευρωπα·ίκού Κέντρου Ξένων Γλωσσών Νόμου που επισυνάπτεται σ' αυτήν 

και που αποτελεί αναπόσπαστο μέρος της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Συμφωνίας. Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι μέχρι 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί της Διευρυμένης Μερικής Συμφω
νίας για την Εγκαθίδρυση του Ευρωπα·ι:κού Κέντρου Σύγχρονων Γλωσσών (Κυρω

τικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί. σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα θέματα υπ' αριθμό 7, 8 και 9 στην ημερήσια διάταξη, που είναι 'Ό περί 
Ένταξης στην Ευρωπα·ι:κή Οικονομική Κοινότητα (Υφυπουργός και Γενικός Διευ
θυντής) Νόμος του 1991 ", 'Ό περί Δασμού προς Εξουδετέρωση Χαμηλής Τιμής 
(Ντάμπιγκ) ή Επιχορηγήσεως Εισαγόμενων Ξένων Προ"ίόντων Νόμος του 1994" και 
'Ό περί της Ρύθμισης Θεμάτων Αναφορικά με την Αναγνώριση τίτλων Σπουδών 

Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμος του 1993", αποσύρθηκαν από την Εκτελεστική 
Εξουσία. 

Θέλω να κάνω μια παρατήρηση. Ελπίζω ότι αποσύρθηκαν με τη σύμφωνη 

γνώμη των Επιτροπών της Βουλής, γιατί, όταν ένα νομοσχέδιο κατατίθεται στο 
Σώμα, εναπόκειται στο Σώμα πλέον με ποιο τρόπο θα το χειριστεί.. Το λέω, για να 
είναι υπόψη των Επιτροπών, όταν ασκούν τα δικαιώματά τους. 

Προχωρούμε στο επόμενο Θέμα, που είναι "Οι περί Εγγραφής Γυμναστών 

Κανονισμοί. του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να δια~άσει την ΈκΟεση. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠtτΡΟΠΙΙΣ ΠΑΙΔΕJΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤtτΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 'ΌΙ ΠΕΡΙ ΕΓΓΡΑΦΗΣ ΓΥΜΝΑ
ΣτΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Αντώνης Καράς, Προεδρεύων 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους υπό αναφορά Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Οκτωβρίου 1995. Στη συνε

δρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Πτυχιούχων Επιστήμης Φυσικής 
Αγωγής και Αθλητισμού διαμήνυσαν στην Επιτροπή ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες 

των υπό συζήτηση Κανονισμών. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 9 της 
περί Εγγραφής Γυμναστών νομοθεσίας του 1995 (Νόμος 17(1)/95), καθορίζεται ο 
τύπος και η διαδικασία για την υποβολή αίτησης για εγγραφή γυμναστών στο 
σχετικό μητρώο. το ύψος του τέλους για τέτοια εγγραφή που θα είναι ±:10, καθώς και 
ο τύπος του πιστοποιητικού εγγραφής και του Μητρώου εγγεγραμένων γυμναστών. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοΟετεί. τους σκοπούς και τις επιδιώ
ξεις των προτεινόμενων Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την έγκρισή τους, όπως κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ταμείο 

Προνοίας) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή 

οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠΗΣ ΠΑrΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΘΕΑΤΡΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝ Ι

ΣΜΟΎ ΚΥΠΡΟΥ (τΑΜΕΙΟ ΠΡΟΝΟΙΑΣ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Αντώνης Καράς, Προεδρεύων 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους υπό αναφορά Κανονι
σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Οκτωβρίου 1995. Στη συνε

δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου. 

Σκοπός των υπό αναφορά Κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 19 
της νομοθεσίας για το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, είναι η διαφοροποίηση της 

σύνθεσης της διαχειριστικής επιτροπής του ταμείου προνοίας του οργανισμού που 
όπως τώρα προτείνεται Οα είναι πενταμελής και Οα απαρτίζεται από το διευθυντή 
του οργανισμού, ως πρόεδρο, και άλλα τέσσερα μέλη από τα οποία το ένα θα διορί

ζεται από το διοικητικό συμβούλιο και τα άλλα τρία Οα εκλέγονται από τα μέλη του 

ταμείου σε γενική συνέλευση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ
ξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους όπως αυτοί κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επt θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση όπως οι 
Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

I 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Έγγραφα που αφορούν την εξαίρεση από την 

αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με 

τον περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου Διορισμού στη Δημόσια Υπηρεσία 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμο του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΎΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑ Ι 

ΠΡΌ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΕΓΓΡΑΦΑ ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ ΤΗΝ ΕΞΑΙΡΕΣΗ 

ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΝΑΣτΟΛΗ ΠΛΗΡΩΣΗΣ ΘΕΣΕΩΝ ΠΡΩΤΟΥ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ ΣΤΗ 

ΔΗΜΌΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟΝ ΠΕΡ! ΑΝΑΣΤΟΛΗΣ ΠΛΗΡΩΣΗΣ 

ΘΕΣΕΩΝ ΠΡΩΤΟΥ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ ΣΤΗ ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣ ΙΑ (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ 

ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) ΝΟΜΟ ΑΡ. 33(1)/95 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρσ\Jπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω έγγραφα, που κατατέθηκαν στη Βουλή σης 5 Οκτωβρίου 1995 με αριθμό 
12 και 13 του 1995, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Οκτωβρίου 1995. 

Όπως είναι γνωστό, με βάση την προαναφερόμενη νομοθεσία, με την οποία 

αναστέλλεται η πλήρωση θέσεων πρώτου διορισμού στη δημόσια υπηρεσία μέχρι το 

τέλος του 1995, παρέχεται η εξουσία στον Υπουργό Οικονομικών να αποφασίζει την 
εξαίρεση συγκεκριμένων θέσεων από την αναστολή αυτή ύστερα από εισήγηση της 

αρμόδιας αρχής ενώ, σε περίπτωση διαφωνίας του Υπουργού Οικονομικών με την 

αρμόδια αρχή, απόφαση λαμβάνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, όπου και παρα

πέμπεται το θέμα. Κάθε απόφαση του Υπουργού Οικονομικών ή του Υπουργικού 

Συμβουλίου που λαμβάνεται με βάση την πρόνοια αυτή κατατιοεται στη Βουλή. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο και ο Υπουργός Οικονομικών ενεργώντας σύμφωνα 

με τη νομοθεσία αυτή απέστειλαν στη Βουλή τα αιτιολογικά σημειώματα μαζί με τις 

αντίστοιχες αποφάσεις τους για τις θέσεις οι οποίες αναφέρονται στο επισυνημμένα 

παράρτημα, με βάση τις οποίες οι Θέσεις αυτές εξαιρούνται από την προβλεπόμενη 

αναστολή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\Jπολογισμού συμφωνεί 

με τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου και του Υπουργού Οικονομικών για 

την εξαίρεση από την προβλεπόμενη αναστολή των θέσεων που αναφέρονται στα 

έγγραφα αυτά, γι' αυτό και δεν εισηγείται στη Βουλή να ασκήσει τις εξουσίες που 

της παρέχει η υπό αναφορά νομοθεσία με τη διά νόμου απαγόρευση των εξαιρέσεων 

που προτείνονται. 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ!ΓΜΗΜΑ/ τΙΤΛΟΣ ΘΕΣΗΣ ΚΑΙ ΚΛΙΜΑΚΑ ΑριΟμός θέσεων των 

YnHPEΣIA οποίων ζητείται 

ΔΙ ΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ 

ΔΗ ΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 

Τμήμα Φυλακών 

ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑ Ι 

ΕΡΓΩΝ 

Τμήμα Εμπορικής 

Ναυτιλίας 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεσμοφύλακες 

(Κλ. Α2 και Α5) 

Επιθεωρητές Πλοίων 

(Κλ. Α8-Α 10) 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

η εξαίρεση 

6 

8 

Κύριε Πρόεδρε. με αφορμή αυτά τα έγγραφα. Οα ήθελα να Οέσω για προβλημα

τισμό από όλους τους συναδέλφους το θέμα της ορΟότητας του Νόμου 33 του 1995, 
με τον οποίο γίνεται η αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού. Φοβούμαι 

ότι αυτός ο νόμος αποδεικνύεται λανθασμένος ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα μου επιτρέψετε να σας υποδείξω ότι, αν έχετε πρόταση για διαφοροποίηση 

νόμου, νομίζω ότι ο ορθότερος τρόπος είναι να καταθέσετε τροποποιητικό σχέδιο 

νόμου, διότι δεν μπορούμε να συζητούμε εδώ τη μη εφαρμογή υπάρχοντος νόμου. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δεν εισηγούμαι τη μη εφαρμογή υπάρχοντος νόμου, κύριε Πρόεδρε. Αντίθετα, 

εγκρίνουμε και εξαίρεση τώρα δυνάμει αυτού του νόμου. Αλλά ο νόμος έχει κατα

ληκτική ημερομηνία και, με αφορμή αυτή την εξαίρεση, απλά θα ήθελα να θέσω για 

προβληματισμό τη σκέψη ότι Οα μπορούσε να γίνει το αντίθετο. Δηλαδή, να απαι

τείται αιτιολόγηση για μη πλήρωση θέσεων, παρά αιτιολόγηση για πλήρωση. Επειδή 

σέβομαι την παρατήρηση που μου έχετε κάνει, δε Οα επεκταθώ περισσότερο. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡ ΙΣτΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή συμμερίζομαι την ανησυχία του κ. Πρέντζα, Οα ήθελα 
να τον πληροφορήσω ότι η κυΒέρνηση έχει καταθέσει νομοσχέδιο για παράταση της 

ισχύος αυτού του νόμου, άρα εκεί θα γίνει και η συζήτηση για την οποία ο συνά
δελφος ενδιαφέρεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Οι περί Αρχαιοτήτων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Οι περί Επιτροπής Δημόσως Υπηρεσίας- Θέση Λειτουργού ΠειΟαρχικών 
Θεμάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του Ι 995. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Έκθεση προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων πάνω στις επενδύσεις του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την περίοδο από 1.1.1995 μέχρι 
30.6. 1995. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτου υπαλλήλου 
στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(Ι)(α) του περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 
1985 (Αρ. 99 του 1985). 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπι '"...ο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 

από το Συμβούλιο Ελέγχου Λιπασμάτων δυνάμει του άρΟρου 3(\)(α) του 
περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλ
λοντος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Έγγραφα που αφορούν την εξαίρεση από την αναστολή πλήρωσης Οέσεων 

πρώτου διορισμού στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τον περί 

Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου Διορισμού στη Δημόσια Υπηρεσία 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμο αρ. 33(1) του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ : 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

7) Ο περί Αποπληρωμής Χρεών Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ευστάθιο ΕυσταΟίου, Βουλευτή του Σοσιαλι
στικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί της Πρόληψης των Βασανιστηρίων και Άλλων Μορφών Σκληρής, 

Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας Νόμος του Ι 995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ευστάθιο ΕυσταΟίου. Βουλευτή του Σοσιαλι
στικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Κοινοτικών Συμβουλίων (Διοίκηση 

Κοινοτήτων) και περί Άλλων Συναφών Ζητημάτων Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ανδρέα Χρίστου για την Κοινοβουλευτική Ομάδα 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ'. Ερωτήσεις- Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς.) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 394, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 1995, του 
Βουλευτt] εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με τους λυματότοπους και τις ανοικτές δεξαμενές απόρριψης 

λυμάτων και αποβλήτων που υπάρχουν στην Κύπρο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Επαρχία Λευκωσίας 

Στην επαρχία Λευχωσίας λειτουργεί ένας χώρος απόρριψης οικιακών 
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λυμάτων και βιομηχανικών αποβλήτων στην περιοχή Αγίου Σωζομένου. Ο χώρος 

αυτός δημιουργήθηκε το Ι 989 και στοίχισε ΩΟΟ.ΟΟΟ περίπου, περιλαμβάνει δε μια 
μεγάλη δεξαμενή επενδυμένη με μπετόν και τρεις μικρότερες χωμάτινες δεξαμενές. 

Ο λυματότοπος αυτός λειτουργεί ως κυβερνητικό υδατικό έργο, η λειτουργία 

δε και διαχείρισή του διέπεται από ειδικούς κανονισμούς. Την ευθύνη για τη 

λειτουργία του έργου έχει επιτροπή αποτελούμενη από τον έπαρχο Λευκωσίας ως 

πρόεδρο και τους Διευθυντές των Τμημάτων Αναπτύξεως Υδάτων, Πολεοδομίας και 

Οικήσεως, Γεωργίας και Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών ή εκπροσώπων τους 

ως μέλη. Το έργο έχει δικό του προϋπολογισμό, τα βασικά έσοδα του οποίου προέρ

χονται από την είσπραξη τελών α.ϊτόρριψης λυμάτων και διατίθενται για τη συντή

ρηση και λειτουργία του έργου. 

Ο λυματότοπος θα συνεχίσει τη λειτουργία του μέχρι την κατασκευή του νέου 

σταθμού επεξεργασίας λυμάτων και βιομηχανικών αποβλήτων στην περιοχή 'Βαθιά 

Γωνιά' Αγίου Σωζομένου, ο οποίος αναμένεται να είναι έτοιμος σε δυο χρόνια και 

υπολογίζεται να στοιχίσει γύρω στα ί8 εκ. Ο χώρος δε θα εγκαταλειφθεί μετά τη 

λειτουργία τον νέου σταθμού, αλλά θα εξακολονθήσΕL να χρησιμοποιείται για τις 

ανάγκες τον σταθμού. Συγκεκριμένα, οι δεξαμενές, αφού τύχουν κάποιου καθαρι
σμού και διαμόρφωσης, Οα χρησιμοποιούνται για την αποθήκευση των επεξεργα

σμένων νερών που θα προέρχονται από το σταθμό, στον οποίο τα λύματα θα τυγχά

νουν τριτοβάθμιας επεξεργασίας και θα χρησιμοποιούνται για aρδευτικούς σκοπούς 

στη γύρω περιοχή. 

(β) Επαρχία Λάρνακας 

Στην επαρχία Λάρνακας λειτουργούν δύο χώροι απόρριψης λυμάτων και 

αποβλήτων. Ο ένας χώρος βρίσκεται στην περιοχή του πρώην Τ/Κ χωριού Κελλιά 

και δημιουργήθηκε το 1985. Ο χώρος περιλαμβάνει έξι δεξαμενές στις οποίες μετα
φέρονται τα οικιακά λύματα της πόλης και της ευρύτερης περιοχής Λάρνακας. Η 

δαπάνη για τη δημιουργία του χώρου ανήλθε σε ί41.000, πέραν όμως της δαπάνης 
αυτής υπάρχουν και άλλα τρεχούμενα έξοδα λειτουργίας του χώρου. Αναφέρεται 

σχετικά ότι από το 1994 απασχολείται πάνω σε συνεχή βάση προσωπικό για τον 
έλεγχο των μεταφερόμενων λυμάτων, ώστε να αποφεύγεται η μεταφορά τοξικών 

βιομηχανικών αποβλήτων. Κατά το 1994 δαπανήθηκε ποσό f28.500 για την αντιμι
σθία του προσωπικού, φέτος δε προβλέπεται να δαπανηθεί ποσό ί23.000. 

Ο χώρος, ο οποίος δημιουργεί προβλήματα οχληρίας τόσο στο χωριό που 

κατοικείται από πρόσφυγες όσο και στη γύρω περιοχή, θα κλείσει περί το τέλος του 

τρέχοντος έτονς, οπότε αναμένεται να λειτουργήσει ο σταθμός επεξεργασίας 

λυμάτων τον αποχετεντικού συστήματος Λάρνακας στον οποίο, εκτός από τα 

λύματα της πόλης Λάρνακας, Οα μεταφέρονται, κατόπιν ειδικών διευθετήσεων που 

έγιναν μεταξύ κυβερνήσεως και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας, και τα 

λύματα της ευρύτερης περιοχής Λάρνακας. 

Η δαπάνη γω την αναβάθμιση τον χc~ρου μετά το κλείσιμό του υπολογίζεται 
σε ί6.000. 

Ο δεύτερος χώρος βρίσκεται στην περιοχή τον χωριού Κόσιη και δημιουργή

θηκε το 1994. Ο χώρος αποτελείται από δνο μεγάλες χωμάτινες δεξαμενές στις 

οποίες απορρίπτονται μόνο βιομηχανικά απόβλητα. Η δαπάνη για τη δημιουργία 
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του χώρου (κατασκευή των δεξαμενών, δημιουργία δρόμου προσπέλασης μήκους 4 χμ., 
περίφραξη) αναμένεται να ανέλθει στις ί314.000. 

Ο χώρος θα χρησιμοποιείται μέχρι την κατασκευή του σταθμού επεξεργασίας 

λυμάτων και βιομηχανικών αποβλήτων στη 'Βαθιά Γωνιά', που αναμένεται να είναι 

έτοιμος σε δυο χρόνια. Μετά τη λειτουργία του σταθμού θα επανεξεταστεί το θέμα 

της μελλοντικής χρήσης του χώρου. 

(γ) Επαρχία Λεμεσού 

Στην επαρχία Λεμεσού λεηουργεί ένας χώρος απόρριψης και επεξεργασίας 

οικιακών λυμάτων στην περιοχή 'ΒΑ τι·. Ο χώρος δημιουργήό'ηκε το 1981, σ' αυτό δε 
μεταφέρονται τα λύματα της πόλης και της ευρύτερης περιοχής Λεμεσού. 

Ο χώρος λειτουργεί ως κυβερνητικό υδατικό έργο, όπως στην περίπτωση του 

λυματότοπου Αγίου Σωζομένου στη Λευκωσία. Στο χώρο άρχωε να λειτουργεί 

σύστημα τριτοβάθμιας επεξεργασίας των λυμάτων, γνωστό ως 'Σύστημα Μακρο

φύτων', το οποίο είναι ένα πρωτοποριακό σύστημα για την Κύπρο. Η δαπάνη για τη 

δημιουργία του χώρου και την εγκατάσταση του συστήματος τριτοβάθμιας επεξεργα

σίας ανήλθε σε :Ε280.000. 

Ο χώρος αναμένεται να συνεχίσει τη λειτουργία του μέχρι πλήρους λειτουρ

γίας του αποχετευτικού συστήματος Λεμεσού-Αμαθούντας σ'ολόκληρη την περιοχή 

που θα καλύψει το σύστημα. 

(δ) Επαρχία Πάφου 

Στην επαρχία Πάφου λειτουργούν δυο χώροι (ανοικτές δεξαμενές) απόρριψης 

των οικιακών λυμάτων. Ο ένας χώρος βρίσκεται στην περιοχή του χωριού Αγία 

Μαρινούδα και καλύπτει τις ανάγκες της πόλης και της ευρύτερης περιοχής Πάφου, 

ο δε άλλος βρίσκεται στην περιοχή του χωριού Πελαθούσα και καλύπτει τις ανάγκες 

της Πόλης Χρυσοχούς και της γύρω περιοχής. Η δαπάνη κατασκευής των δεξαμενών 

ανήλθε σε :Ε30.000, το δε κόστος αναβάθμισης των χώρων μετά το κλείσιμό τους 

υπολογίζεται σε :Ε 15.000. Σημειώνεται εν προκειμένω ότι και για τις δυο περιπτώ
σεις βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο μελέτη από τις αρμόδιες υπηρεσίες για 

δημιουργία νέων χώρων σε πιο απομακρυσμένες και καταλληλότερες περιοχές, 

οπότε οι δυο υφιστάμενοι χώροι θα κλείσουν. 

Η λειτουργία λυματότοπων-ανοικτών δεξαμενών απόρριψης λυμάτων, έστω 

και αν στους χώρους αυτούς λειτουργούν συστήματα επεξεργασίας των λυμάτων, 

αναμφίβολα δημιουργεί κάποια προβλήματα οχληρίας, οι αρμόδιες αρχές όμως 
λαμβάνουν όλα τα απαραίτητα μέτρα για περιορισμό της οχληρίας στον ελάχιστο 

δυνατό βαθμό και αποφυγή δημιουργίας ανεπιθύμητων ανθυγιεινών καταστάσεων. 
Ο πιο προβληματικός λυματότοπος είναι εκείνος των Κελλιών, όπως όμως έχει 

αναφερθεί αυτός αναμένεται να κλείσει μέχρι το τέλος του χρόνου." 

Απάντηση t]μερομηνίας 28 Σεπτεμβρίοv 1995 τοv Υπουcηού Εργασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μοvσιο\ιττα στην ερώτησι1 Στ'Δ' 483,ημερομηνίας 

5 Μαίοv 1995, των Βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Πάφου κ. 

Μάρκου Κυπριανο\ι και Νίκου Πιττοκοπίτtl, αντίστοιχα. 

''Α ναφοριχά με τα προγράμματα οικονομικής ανακούφισης που παρέχει το 

κράτος σε πολίτες των χαμηλότερων οικονομικών στρωμάτων, μη πρόσφυγες, παρα

θέτω τα πιο κάτω: 
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Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εφαρμόζει διάφορα 
προγράμματα οικονομικής και άλλης βοήθειας χω μέτρα οικονομικής ανακούφισης 

για τους πολίτες των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων. Τα προγράμματα αυτά 

εφαρμόζονται χωρίς διάκριση τόσο για πρόσφυγες όσο και για μη πρόσφυγες και 

αφορούν την οικονομική ενίσχυση, τη στέγαση, και την επαγγελματική δραστηριο

ποίηση των ατόμων αυτών. Κυριότερα τέτοια προγράμματα είναι (α) τα Δημόσια 

Βοηθήματα, (β) το Σχέδιο Παροχής Κοινωνικής Αρωγής για Βελτίωση των 
Συνθηκών Στέγασης, (γ) οι Υπηρεσίες προς τους Ηλικιωμένους, (δ) το Σχέδιο Αυτο

εργοδότησης Αποφοίτων Πανεπιστημίων και (ε) τα Προγράμματα Κατάρτισης 

Ανθρώπινου Δυναμικού. 

Περιληπτικά, οι υπηρεσίες που παρέχονται βάσει των πιο πάνω είναι: 

(α) Δημόσια Βοηθήματα 

Ο περί Δημόσιφν ΒοtJθημάτων και Υπηρεσιών Νόμος του 1991 έως 1994 
διασφαλίζει το δικαίωμα κ~θε πολίτη για ένα κατώτατο επίπεδο διαβίωσης με την 
παροχή στους δυσπραγούνt]'ς πολίτες οικονομικής ~οήΟειας για ικανοποίηση των 
βασικών και ειδικών αναγκων τους, καθώς και kοινωνικο-λειτουργικής στήριξης για 

επίλυση προσωπικών προβλημάτων και κοινωνική αποκατάσταση. 

Βάσει του νόμου εκτός από το χρηματικό επίδομα το οποίο παρέχεται για την 
κάλυψη των βασικών αναγκών του λήπτη και των εξαρτωμένων του, μπορεί να 

παραχωρηθεί και άλλη βοήθεια για επιδιορθώσεις κατοικίας και για επαγγελματική 

δραστηριοποίηση. Επιπρόσθετα, παρέχεται ποσό ίσο με το 50% του επιδόματος για 
τις βασικές ανάγκες για την κάλυψη ενοικίου. 

(β) Σχέδιο Παροχής Κοινωνικής Αρωγής για Βελτίωση των Συνθηκών 
Στέγασης 

Για άτομα που είναι λήπτες δημόσιου βοηθήματος λειτουργεί επίσης σχέδιο 
βοήθειας για εκτέλεση μικρών κτιριακών εργασιών με στόχο τη βελτίωση των 
συνθηκών στέγασης. 

Σύμφωνα με τα κριτήρια του σχεδίου, καλύπτονται διάφορες κατηγορίες σε 

ιδιόκτητες και μη κατοικίες και το ανώτατο ποσό βοήΟειας ανέρχεται σε Π.ΟΟΟ 

αναλόγως των αναγκών. 

(γ) Υπηρεσίες προς τους ηλικιωμένους 

Σημαντικές είναι επίσης οι υπηρεσίες που προσφέρονται σε ηλικιωμένα και 

ανάπηρα άτομα. Αυτές περιλαμβάνουν προσφορά κατ' οίκον φροντίδας είτε από 

φροντίστριες που εργοδοτούνται από το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 

είτε από άλλα άτομα, προσφορά υπηρεσιών διημερεύουσας φροντίδας σε ορισμένες 

κρατικές στέγες ηλικιωμένων ή σε κοινοτικά κέντρα ενηλίκων και παροχή ιδρυμα

τικής φροντίδας σε άτομα που δεν είναι σε θέση να φροντίσουν τον εαυτό τους. 

Λειτουργούν για το σκοπό αυτό επτά κρατικές στέγες ηλικιωμένων και πολλές 

άλλες ιδιωτικές. Σημειώνεται ότι οι ιδιωτικές στέγες εγγράφονται και ελέγχονται 

από το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, το οποίο και επιχορηγεί σχεδόν 

πλήρως τα τροφεία των ενοίκων, αναλόγως των αναγκών τους. 

(δ) Σχέδω Αυτοεργοδότησης Αποφοίτων Πα,ιεπιστημίων και Ανώτερων 
Σχολών 

Tn σχέδιο λειτουργεί από το 1983 στα πλαίσια των μέτρων που προωθήθηκαν 
για απάμβλυνση του προβλήματος της ανεργίας των αποφοίτων τριτοβάθμιας εκπαί

δευσης. 

... 
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Βασικός σκοπός του σχεδίου είναι η δημιουργLα ευκαιριών απασχόλησης γω 
άνεργους και υποαπασχολούμενους αποφοίτους σχολών τριτοβάΟμιας εκπαίδευσης 

μέσω παροχής οικονομικών κινήτρων για αυτοεργοδότηση. 

(ε) Προγράμματα Κατάρτισης Ανθρώπινου Δυναμικού 

Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εφαρμόζει επίσης 

διάφορα προγράμματα κατάρτισης ανθρώπινου δυναμικού, τα οποία στοχεύουν 
στην τεχνική αναβάθμιση και επαγγελματική δραστηριοποίηση των νέων που προέρ
χονται κυρίως από τις χαμηλότερες εισοδηματικές τάξεις. τέτοια προγράμματα 
είναι το σύστημα μαθητείας, τα σχέδια επαγγελματικής αποκατάστασης αναπήρων 
και τα προγράμματα του Κέντρου Παραγωγικότητας, του Α.Ξ. Ι.Κ ., του A.T. I. και 
της Αρχής Dιομηχανικής Κατάρτισης." 

Απάντηση 11μερομηνίας 5 Οκτωβρίον 1995 τον Υπονργοίι Εσωτερικών κ . Ντίνον 

Μιχαηλίδrι στην ερώη1ση Στ'Δ' 504, ημερομηνίας 18 Μαίον 1995, τον Βονλεuη1 
εκλογικiις περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρον Θεοδώρου. 

"Σχετικά με τη δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στο χωριό Μουτταγιάκα της 

επαρχίας Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Έχει γίνει επιλογή του χώρου σε Τ/Κ ιδιοκτησίας γη, με συνεργασία των 

αρμόδιων υπηρεσιών και ετοιμάστηκε σχετικό σχέδιο από το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως για εγκαθίδρυση, σε πρώτο στάδιο, της επιλε

γείσας περιοχής σε βιομηχανική ζώνη. 

(β) Το σχέδιο βρίσκεται στο τελικό του στάδιο και αναμένονται οι απόψεις 

της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος για έγκριση και δημοσίευσή του. 

(γ) Μετά την ολοκλήρωση των πιο πάνω το Τμήμα Πολεοδομίας και Οική
σεως θα προχωρήσει στην εΥ.πόνηση σχεδίου για το διαχωρισμό των εν 

λόγω βιοτεχνικών οικοπέδων." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φuσικών 
Πόρων και Π εριβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στι1ν ερώτι1σ11 ΣΤ'Δ' 549, t)μερομη

νίας lης Ιουνίου 1995, τον Βοul.ευηj εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρον 

Θεοδώρου. 

"Όσον αφορά την οχληρία από οσμή που προκαλούν τα χοιροστάσια της 
περιοχής Μονής, την πιθανολογούμενη μόλυνση γεωτρήσεων από τα χοιρολύματα 

και τη μετακίνηση των χοιροστασίων ή κατασκευή μονάδων βιολογικού καΟαρισμού 
των λυμάτων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

ι. Μέσα στα όρια της χωριτικής περιοχής της Μονής υπάρχουν μόνο δύο 
χοιροστάσια με 425 περίπου χοιρομητέρες. Στην ευρύτερη περιοχή όμως 
υπάρχουν άλλα έξι χοιροστάσια, πέντε στο Μοναγρούλλι και ένα στην 
Παρεκκλησιά, με άλλες 2500 περίπου χοιρομητέρες. 

2. Το χωριό Μονή βρίσκεται σε αρκετά μεγάλη απόσταση από τα χοιρο

στάσια για να επηρεάζεται από την οσμή. Είναι όμως γεγονός ότι με την 

εντατικοποίηση της χοιροτροφίας και τη μηχανική συλλογή των στερεών 

και υγρών αποβλήτων έχει καταστεί αναγκαία η συγκέντρωση των χοιρο

λυμάτων σε ανοικτές δεξαμενές, ιδιαίτερα κατά τη διάρκεια του χειμώνα 

που είναι δύσκολη η απευθείας τοποθέτησή τους στα χωράφια. 
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3. Για την αντιμετώπιση των προβλημάτων οχληρίας που δημιουργούνται 
από τη λειτουργία των χοιροστασίων, το Τμήμα Γεωργίας εκπαιδεύει, 
καθοδηγεί και συμβουλεύει τους χοιροτρόφους στην εφαρμογή των 

κατάλληλων μεΟόδων συγκέντρωσης, απομάκρυνσης και χρήσης των 

χοιρολυμάτων στη γεωργία και για το σκοπό αυτό παραχωρεί στους 

ενδιαφερόμενους δωρεάν σχετικά αρχιτεκτονικά σχέδια. ΕπιπρόσΟετα, 
στους χοιροτρόφους της περιοχής έχει υποδειχΟεί να λαμβάνουν όλα τα 

ενδεικνυόμενα μέτρα και προφυλάξεις για την αποφυγή υπερχείλισης των 

δεξαμενών και πρόκλησης οποιασδήποτε οχληρίας. 

4. Εξάλλου, με στόχο την απάμβλυνση/επίλυση των προβλημάτων που 

δημιουργούνται από τα χοιρολύματα το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος έχει εκπονήσει ειδικό σχέδιο που προνοεί 

επιδότηση σημαντικού ύψους του κόστους κατασκευής για την εγκατά

σταση μονάδων επεξεργασίας των χοιρολυμάτων σε όλες τις υφιστάμενες 

χοιροτροφικές μονάδες . Για τις νέες χοιροτροφικές μονάδες η εγκατά
σταση μονάδας ή συστήματος επεξεργασίας των χοιρολυμάτων Οα τίΟεται 
σαν βασικfι προUπόθεση για την έκδοση άδειας οικοδομής και λειτουρ

γίας. 

5. Όσον αφορά το θέμα που εγείρεται στη σχετική ερώτηση για μετακίνηση 

των χοιροστασίων, αναφέρεται ότι αυτό δεν είναι πρακτικά εφαρμόσιμο 
ούτε και αποδεκτό, για το λόγο ότι όλες οι μονάδες βρίσκονται σε χοιρο
τροφική ζώνη και οι πλείστες από αυτές έχουν μετακινηΟει στην περιοχή 
από άλλες περιοχές τα τελευταία χρόνια κατόπι ν πιέσεων. 

Επιπρόσθετα, πληροφορικά αναφέρεται ότι στο μεγαλύτερο χοιρο
στάσιο άρχισε η εγκατάσταση συστήματος διαχωρισμού των στερεών από 
τα υγρά λύματα, που θα έχει σαν αποτέλεσμα τη μείωση της δυσοσμίας 

και της οχληρίας και όπως πιστεύεται με την πλήρη εφαρμογή του 

σχεδίου επιδότησης του Τμήματος Γεωργίας σταδιακά θα εγκατασταΟούν 

μονάδες/συστήματα επεξεργασίας χοιρολυμάτων σε όλες τις χοιροτρο
φικές μονάδες. 

6. τέλος, τονίζεται ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου μας έχουν 
επανειλημμένως προβεί. σε έρεννες, για να διαπιστωθεί κατά πόσο 
νπάρχει οποιαδήποτε μόλυνση των γεωτρήσεων της περιοχής, τα αποτελέ

σματα των οποίων ήταν αρνητικά." 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίοu 1995 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. 

Ντίνον Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΓΔ' 564, ιηιερομιινίας 2 Ιοννίον 1995, τον 
Βονλευτιj εκλογικιjς περιφέρειας Πάφον κ. Γιαννάκιι Ομιjροu. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Κισσόνεργας για παραχώρηση χαλίτικης 

γης για τη δημιουργία λα"(κής πλαζ, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή απέρριψε το αίτημα της χωριτικής 

αρχής του χωριού, γιατί η αιτούμενη κρατική γη αποτελεί τμήμα του 

Τσιφλικιού Ποτίμων και είναι εκμισΟωμένη σε ιδιcίηη, ο οποίος την εκμε

ταλλεύεται γεωργικά με τη φυτεία μπανανών και λαχανικών. 

(β) ΊΌ συμβούλιο βελτιώσεως του χωριού μπορεί να εξεύρει άλλη κατάλληλη 
κρατική γη, σε συνεργασία με το Επαρχιακό Κτηματολόγιο Πάφου και να 
υποβάλει αίτηση, η οποία θα εξεταστεί σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (ΔιάΟεση) Κανονισμούς." 

.. 



193 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 1995 τον Υπουργού Εσωτερικών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 589, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 1995, τοu Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού χ. Δώρον θεοδώρον. 

"Σχετικά με τη συντήρηση των αγροτικών δρόμων σε ορεινά χωριά, σας πληρο

φορώ τα ακόλουΟα: 

(\) Τα διάφορα αναπτυξιακά έργα στις κοινότητες, στα οποία περιλαμΒά
νεται και η κατασκευή και συντήρηση αγροτικών δρόμων, εκτελούνται 
σύμφωνα με τις καθορισμένες συνεισφορές, όπως εγκρίΟηκαν από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, ύστερα από μελέτη που στηρίχΟηκε στην οικονο
μική κατάσταση της κάθε κοινότητας και σ'άλλα δεδομένα. Εν τω μεταξύ 
τώρα, για πληροφορία σας, διεξάγεται νέα μελέτη για την αναΟεώρηση 

των συνεισφορών αυτών, ελπίζεται από το 1996. 
(2) Με βάση τα πιο πάνω δεν μπορεί επί του παρόντος να ισχύσει για τις 

Δύμες ή γι' άλλο χωριό διαφορετική συνεισφορά για τους αγροτικούς 
δρόμους απ' ό,τι ισχύει για όλα τα αναπτυξιακά έργα της ίδιας κοινό

τητας. 

(3) Για τις Δύμες η κοινοτική συνεισφορά για έργα αναπτύξεως γενικά είναι 
καΟορισμένη στα 20% της σχετικής δαπάνης." 

Απάντrισιι ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτι1σ•1 ΣΊ''Δ' 597, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 1995, τον Κοινοβον
λεντικού Εκπροσώπον τον Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάχιι Χατζηδημη

τρίον. 

"Αναφορικά με αίτημα του κ. Χρ. Λαμπριανtδη για παραχώρηση δυο-τριών 
μικρών σημαιών από το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών, σας πληροφορώ τα 

ακόλουΟα: 

Το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών αγοράζει κάΟε χρόνο μικρό αριθμό 
σημαιών τις οποίες παραχωρεί στα Γραφεία Τύπου της Δημοκρατίας για εκδηλώσεις 
που γίνονται στο εξωτερικό, καθώς και σε εκπροσώπους κυβερνητικών τμημάτων 
και σε μαζικές οργανώσεις που μετέχουν σε συνέδρια στο εξωτερικό. 

Παρά το γεγονός ότι είναι πολύ περιορισμένος ο αριθμός των σημαιών που 
αγοράζεται, το Γ.Τ.Π. παραχωρεί μικρές σημαίες σε ιδιώτες, όταν πρόκειται για 

συνέδρια στο εξωτερικό. 

Στην περίπτωση του κ. Χρ. Λαμπριανίδη θα πρέπει να υπήρξε παρεξήγηση, 
διότι ο αρμόδιος λειτουργός του Γ.Τ.Π. είχε την εντύπωση ότι κ. Λαμπριανίδης 
ζητούσε μεγάλες ρούχινες σημαίες, που το γραφείο δεν παραχωρεί σε οποιοδήποτε 
ιδιώτη και όχι μικρές σημαίες." 

Απάντησιι ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίον 1995 τον Υπουργού Εργασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μονσιούττα στην ερώτηση Στ'Δ' 619, ημερομη
νίας 13 Ιουνίου 1995, τον Βονλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου χ. Κίχη 

Γιάγχου. 

'Το θέμα της παροχής υπηρεσιών προς τους ηλικιωμένους αποτελεί πρωταρ

χικό στόχο του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και της κοινωνικής 
πολιτικής που ασκεί το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Οι υπηρεσίες αυτές περιλαμβάνουν την παροχή ιδρυματικής φροντίδας. κατ' 
οίκον φροντίδας και διημερεύουσας φροντίδας και απασχόλησης ηλικιωμένων 

ατόμων. 
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Ειδικά για την πόλη της Λάρνακας το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημε

ρίας λειτουργεί δύο Κρατικές Στέγες Ηλικιωμένων, οι οποίες προσφέρουν ιδρυμα

τική περtΟαλψη σε 90 περίπου ηλικιωμένα άτομα, ενώ σε ολόκληρη την επαρχία 
Λάρνακας λειτουργούν επίσης τέσσερις ιδιωτικές, τέσσερις κοινοτικές και μία δημο

τική στέγη. 

Στην περιοχή της πόλης στους συνοικισμούς και στις κοντινές κοινότητες 210 
περίπου ηλικιωμένα άτομα τυγχάνουν κατ' οίκον φροντίδας από 23 φροντίστριες 
του τμήματος. Προγράμματα κατ' οίκον φροντίδας λειτουργούν επίσης από τα 

τοπικά Συμβούλια Κοινοτικής Ευημερίας στις κοινότητες ΑΟηένου, Πάνω 

Λευκάρων και της περιοχής Σταυροβουνίου. 

Στο συνοικισμό Κόκκινες λειτουργεί επίσης Κέντρο Προστασίας και Απασχό

λησης Ηλικιωμένων, το οποίο εξυπηρετεί ηλικιωμένα άτομα με πλύσιμο ρούχων, 

παροχή προγεύματος και ψυχαγωγία. 

Πέραν των πιο πάνω αρκετά άλλα προγράμματα παροχής υπηρεσιών προς τα 

ηλικιωμένα άτομα παρέχονται από εθελοντικές οργανώσεις ή Συμβοίιλια Κοινο

τικής Ευημερίας υπό την καθοδήγηση και την οικονομική ενίσχυση του τμήματος. 

Για το 1995 το τμήμα επιδότησε 12 τέτοια προγράμματα για την επαρχία Λάρνακας 
με συνολικό ποσό i\46.500. 

Παράλληλα, το τμήμα διεξάγει έρευνες σε συνεργασία και με εΟελοντικές οργα

νώσεις για τη διαπίστωση των αναγκών, με στόχο την επέκταση των προγραμμάτων 

για τους ηλικιωμένους. Ήδη, ύστερα από τη διαπίστωση των σχετικών αναγκών και 

σε συνεργασία με τοπικούς παράγοντες, προωθείται η λειτουργία Κέντρου 

Ενηλίκων από το Ίδρυμα Γεωργίου Τσινίκολα, ενώ προγραμματίζεται και η 

λειτουργία Κέντρου Ενηλίκων από το Συμβούλιο Κοινοτικής Ευημερίας Αγίων 

Αναργύρων. 

Η προγραμματιζόμενη ανέγερση και λειτουργία των δύο Κέντρων αναμένεται 

να καλύψει σε μεγάλο βαθμό τις ανάγκες των ηλικιωμένων της πόλης της 

Λάρνακας." 

Απάντr1σι1 ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εμπορίου, Β ιομηχανίας 

κα ι Τουρισμού κ. Κυριάκου Χριστοφή στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 630, ημερομιινίας 

20 Ιουνίου 1995, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις κ. Ανδρέα Χρίστου. 

"(α) Το νομικό καθεστώς που διέπει τη λειτουργία των κατασκηνωτικών 

χώρων καθορίζεται στους περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυ

μάτων Νόμους του 1969 έως ι 995 και στους περί Ξενοδοχείων και Τουρι

στικών Καταλυμάτων (τουριστικές Κατασκηνώσεις) Κανονισμούς του 

1977, ΚΠΔ 155Π7. 

(β) Τον έλεγχο και την εποπτεία των κατασκηνωτικών χώρων που λειτουρ

γούν με άδεια του οργανισμού σύμφωνα με την πιο πάνω αναφερόμενη 

νομοθεσία έχει ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού. Η διαχείριση 

τούτων γίνεται από ιδιώτες επιχειρηματίες. Υπεύθυνος έναντι του νόμου 

είναι το πρόσωπο στο όνομα του οποίου εκδίδεται η κατά νόμο άδεια 

λειτουργίας. 

------- ---
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(γ) Οι τιμές που χρεώνουν οι κατασκηνωτικοί χώροι καΟορίζονται από τους 
επιχειρηματίες και εγκρίνονται από τον οργανισμό, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες της περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νομοθε

σίας. 

Οι ανώτατες τιμές που καθορίστηκαν για κατασκηνωτικούς χώρους για 

το 1995 έχουν ως ακολούθως: 

(ί) ί 1,00 - Ε 1,50 για κάθε τροχόσπιτο/αντίσκηνο για κάΟε μέρα, περι
λαμβανομένου και δικαιώματος στάΟμευσης ενός μόνο οχήματος. 

(ii) f.I,OO - !.1,50 για κάθε άτομο πέραν των Ι Ο ετών που θα διαμένει 
στον κατασκηνωτικό χώρο για την παροχή διευκολύνσεων, δηλαδή 

χρήση ντους, υγειονομικών διευκολύνσεων, δημοτικών φόρων κτλ. 
Με το ίδιο ποσό θα χρεώνεται και κάΟε άτομο πέραν των Ι Ο ετών 
που επισκέπτεται τον κατασκηνωντικό χώρο για διανυκτέρευση ή 

διημέρευση. 

(ίίί) Για παιδιά από 1-5 χρονών παραχωρείται έκπτωση 50% και για 
παιδιά από 6-10 χρονών παραχωρείται έκπτωση 25%. 

(iν) Χρήση σάκου ύπνου (sleeping bag) μέχρι f.l ,00 για κάθε διανυκτέ
ρευση για κάθε άτομο. 

Ολες οι πιο πάνω τιμές αφορούν ολόκληρο το εικοσιτετράωρο (από 

τις 1 2μ. μέχρι της 12ης της επόμενης ημέρας ή μέρος αυτής)." 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 1995 της Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Κλαίρης Αγγελίδου στην ερώτηση ΣΊ''Δ' 637, ημερομι1νίας 30 Ιουνίου 1995, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

'Ή ανάγκη για επέκταση του δημοτικού σχολείου του Α γ ίου Τύχωνα που 

παρουσιάσΟηκε κατά το 1995 ήταν απρόβλεπτη. Προς άμεση αντιμετώπισή της 
έχουν ληφΟεί έκτακτα μέτρα, όπως ο διαχωρισμός μιας μεγάλης αίθουσας σε δύο 

μικρές. 

Ταυτόχρονα όμως, για μόνιμη και αποτελεσματική αντιμετώπιση της ανάγκης 

αυτής έχει προωΟηΟεί και περιληφθεί πρόνοια στις προτάσεις του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1996 για επέκταση 
του σχολικού κτιρίου." 

Απάντησι1 ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 1995 τον Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στι1ν ερώτι1σιι ΣΤ'Δ' 643, ημερομη
νίας 6 Ιουλίου 1995, τον Βουλευτή εκλογικι]ς περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρένου 
Πρέντζα. 

"Όσον αφορά τη διενέργεια ελέγχου των ζωοτροφών για ενδεχόμενο εντο

πισμό μυκοτοξινών, καθώς και την εισαγωγή συστήματος ελέγχου για την 
προστασία του κοινού και των συμφερόντων των κτηνοτρόφων, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Ι. Η υφιστάμενη νομοθεσία για τις ζωοτροφές (του 1953), που λειτουργεί 
κάτω από την αρμοδιότητα του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού, δεν καθορίζει ανώτατα επιτρεπτά επίπεδα μυκοτοξινών στις 
ζωοτροφές και επομένως ο έλεγχος των ουσιών αυτών που γίνεται για 

συμβουλευτικούς σκοπούς δεν έχει επί του παρόντος νομική ισχύ. 
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2. Πρέπει, όμως, να τονιστεί ότι ο κλάδος εργαστηριακών αναλύσεων του 

Τμήματος Γεωργίας, που από το 1953 είναι το κατά νόμο αρμόδιο Χημικό 
Εργαστήριο για αναλύσεις ζωοτροφών, διαΟέτει όλο τον απαιτούμενο 

σύγχρονο εξοπλισμό και μεθόδους για ακριβή ποσοτικό προσδιορισμό 
των κυριότερων μυκοτοξινών που προκαλούν προβλήματα στην κτηνο

τροφία του τόπου. Λόγω των κενών στην υπάρχουσα νομοθεσία, οι 

προσδιορισμοί των ουσιών αυτών γίνονται για καΟαρά συμβουλευτικούς 

σκοπούς και αναφέρονται κυρίως σε δείγματα ζωοτροφών που 

λειτουργοί του Τμήματος λαμβάνουν από κτηνοτρόφους και μύλους 

ζωοτροφών, καθώς και σε σιτηρά που αγοράζονται από την Επιτροπή 

Σιτηρών. Πολλές φορές οι αναλύσεις αυτές συνέβαλαν στο να προλη
φθούν ανεπιθύμητες εξελίξεις από τη χρήση ακατάλληλων ζωοτροφών. 

3. Ως γνωστό. γ ια νομικό έλεγχο τόσο των μυκοτοξινών όσο και άλλων 
ανεπιθύμητων ουσιών (βαριών μετάλλων. αλακλοειδών, φυτοφαρμάκων 

κτλ.) και γενικά για εκσυγχρονισμό του νόμου για τις ζωοτροφές και 

εναρμόνισή του με το ευρωπα"ίκό κεκτημένο, έχει ψηφιστεί από τη Βουλή, 

τον Απρίλιο του 1993, ο περί Ζωοτροφών και Π ροσΟετικών των 
Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Χρήσης) Νόμος, του 

οποίου η εφαρμογή θα αρχίσει μόλις εγκριθούν από τη Βουλή και οι 

σχετικοί κανονισμοί, που ήδη συζητήθηκαν σε τρεις συνεδρίες της 

Επιτροπής Γεωργίας της Βουλής. 

4. Η εφαρμογή της νομοθεσίας αυτής, που ας σημειωθεί είναι από τις πιο 

σημαντικές για την κτηνοτροφία μας, θα συμβάλει επίσης αποφασιστικά 

μέσω του ελέγχου των ΠQΟσθετικών ουσιών (αντιβιοτικών, κοκκιδιοστα

τικών, χρωστικών, aντιοξειδωτικών κτλ.) και στην καλύτερη προστασία 

της δημόσιας υγείας." 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίο" 1995 της Υπο"ργού Παιδείας και Πολιτι

σμο\ι κ. Κλαίρης Αγγελίδο" στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 644, ημερομηνίας 6 lο\Jλίο" 
1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Φιλίππου. 

''Ο χώρος για τον οποίο γίνεται αναφορά προβλέπεται πράγματι στο Τοπικό 

Σχέδιο της Μείζονος Λευκωσίας. Όμως, η διαδικασία απόκτησής του δεν έχει 

προωθηθεί , καθότι δεν υπήρξε άμεση ανάγκη για το 1996, γι' αυτό και η ανέγερση 

του νέου σχολικού κτιρίου δεν έχει περιληφθεί στο έτος τούτο. 

Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα εισηγηθεί την ανέγερση του νέου 

δημοτικού σχολείου στην περιοχή Αρχαγγέλου Λακατάμιας για το 1997, οπότε θα 
κινηθεί η διαδικασία απόκτησης του εν λόγω χώρου είτε με αγορά είτε με απαλλο

τρίωση." 

Απάντηση ημερομt]νίας 4 Οκτωβρίο" 1995 της Υπο\Jργού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Κλαίρης Αγγελίδο" στην ερώτηση ΣΊ''Δ' 647, t]μερομι]νίας 10 Ιο"λίου 1995, 
τοv Βοvλεmή εκλογικής περιφέρειας Πάφοv κ. Γιαννάκιι Ομήροv• 

" Ι . Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει διαπιστώσει την ύπαρξη 

ανάγκης ανέγερσης νέου δημοτικού σχολείου στην ευρύτερη περιοχή Χλώρακας. 

Επειδή όμως έχει δοθεί προτεραιότητα σε άλλες περισσότερο πιεστικές στεγαστικές 

ανάγκες άλλων περιοχών, η ανέγερση του σχολείου αυτού αναβάλλεται για μικρό 

χρονικό διάστημα. 
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2. Με τα στοιχεία και πληροφορίες που έχει στη διάΟεσή του το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού δεν υπάρχει ανάγκη και οiιτε δικαιολογείται η ανέγερση 
γυμνασίου στην περιοχή Χλώρακας. 

3. Η επέκταση της προδημοτικής εκπαίδευσης είναι μέσα στους στόχους της 

πολιτικής του Υπουργείου τοiιτου. Η υλοποίηση της πολιτικής αυτής Οα γίνει 

σταδιακά μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους. Το αίτημα 

της κοινότητας για αναβάθμιση του νηπιαγωγείου σε διθέσιο Οα εξεταστεί με κάθε 

κατανόηση μέσα στα πλαίσια της πολιτικής αυτής του Υπουργείου Παιδείας και 

Π ολιτισμοiι." 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χριστό
δουλου Χριστοδούλου στην ερώτηση ΣΤΈ' 1, ημερομιινίας 14 Ιουλίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Διιμι1τρη Συλλούρη. 

''Οι προσωρινοί υπάλληλοι στους οποίους αναφέρεσΟε στην επιστολή σας 

είναι 50 Βοηθοί Εσωτερικών Προσόδων, οι οποίοι όμως δεν είναι ωρομίσΟιοι, αλλά 
έκτακτοι υπάλληλοι που απασχολούνται για 9 μήνες το χρόνο σύμφωνα με σχετική 
απόφαση του Υπουργικοiι Συμβουλίου και έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Συγκεκριμένα, στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων γίνεται προσπάΟεια για 

εισαγωγή μηχανογραφημένων συστημάτων εργασίας, υπάρχει δε σ' αυτό το στάδιο 

αρκετή καΟυστερημένη εργασία. Για να βοηθηθεί το Τμήμα στην αντιμετώπιση 

αυτού του όγκου εργασίας, η Υπηρεσία Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού ερεύ

νησε το Σεπτέμβριο του 1993 συνοπτικά το θέμα και διαπίστωσε ότι για τα επόμενα 
2-3 χρόνια ή μέχρι να τεθεί σε πλήρη εφαρμογή η μηχανογράφηση Οα χρειαζόταν να 
προσλαμβάνονται 50 έκτακτοι Βοηθοί Εσωτερικών Προσόδων στην Κλίμακα Α Ι για 
απασχόληση 9 μηνών το χρόνο. Διαπίστωσε επίσης ότι επιπρόσΟετα Οα έπρεπε να 
προσλαμβάνονται μέχρι 30 ωρομίσθιοι υπάλληλοι για 2 μήνες το χρόνο για την 
ταξινόμηση των δηλώσεων εισοδήματος και συνοδευτικών στοιχείων για το κάθε 

έτος. Οι πιο πάνω διαπιστώσεις περιλήφθηκαν σε σχετική πρόταση προς το Υπουρ

γικό Σνμβούλιο, μετά την απόφαση του οποίου κατατέΟηκαν αιτιολογικά σημειώ
ματα στη Βουλή των Αντιπροσώπων, η οποία δεν απαγόρευσε την πρόσληψη του 

προαναφερόμενου έκτακτου προσωπικού. 

Λόγω του ότι στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων εξακολουΟεί να παρουσιά

ζεται αυξημένος όγκος καθυστερημένης εργασίας, κρίΟηκε σκόπιμο όπως οι υπηρε

σίες των 50 έκτακτων Βοηθών Εσωτερικών Προσόδων προσφέρονται πάνω σε δωδε
κάμηνη συνεχή βάση, μέχρι να ολοκληρωθεί η μηχανογράφηση των εργασιών του 

Τμήματος, αντί με εννιάμηνα συμβόλαια, όπως εγίνετο μέχρι τώρα, για να μπορέσει 

το Τμήμα ν' αντεπεξέλθει στην καθυστερημένη εργασία και στην πιεστική ανάγκη 

διεκπεραίωσής της. 

Στις 26.9.95 κατατέθηκε σχετική πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο και 
ανάλογα με την απόφασή του θα ακολουθήσει η ενδεδειγμένη διαδικασία, σύμφωνα 

με τις πρόνοιες του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων Νόμου AQ. 99 του 1985." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο Κεφάλαιο Δ' θα συνεχιστεί η συζήτηση πάνω στην ΈκΟεση της Ad Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για Θέματα Πράσινης Γραμμής για τα Οέματα που 

αναφέρονται ως: 
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(α) "Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής στη Λευκωσία." 

Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή. 

(β) 'Ή πορεία υλοποίησης του Σχεδίου Αναζωογόνησης των Ακριτικών 

Περιοχών και η επί τούτου πολιτική της νέας κυβέρνησης." 

Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών κυρίων 

Αριστοφάνη Γεωργίου και Παύλου Παπαγεωργίου. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Εμείς, τα Μέλη της Ad Hoc Επιτροπής, αισΟανόμαστε ένα είδος συγκίνησης με 
τη συζήτηση του Οέματος σήμερα στη Βουλή, γιατί η ίδρυση της Επιτροπής και η 

ενασχόλησή μας με την Επιτροπή δεν υπήρξε απλώς ένα ακόμα κοινοβουλευτικό 

καθήκον, αλλά υπήρξε αποτέλεσμα μιας παρόρμησης που προήλθε από τη συγκίνηση 

για τα προβλήματα των ανΟρώπων που αισΟανΟήκαμε έντονα, των ανΟρώπων που 
υφίστανται τις συνέπειες της κατοχής, που ζουν στην πράσινη γραμμή, στη γραμμή 

aντιπαράταξης. 

Με τη συζήτηση αισθανόμαστε ότι φέρνουμε στη Βουλή και στον κυπριακό λαό 
μια άλλη Κύπρο, λιγότερο γνωστή και εν πολλοίς ξεχασμένη. Την Κύπρο των 

νεκρών ζωνών, των πράσινων γραμμών. Την Κύπρο που αντιμετωπίζει καΟημερινά 
τα τούρκικα φυλάκια και τις τούρκικες σκοπιές, τις νεκρές ζώνες, τα ακατοίκητα 

σπίτια, την ανεξέλεγκτη βλάστηση, τους κομμένους δρόμους. τις νύκτες ακούγονται 

οι φωνές και οι βρισιές από τα φυλάκια. Δε λείπουν οι πετροβολισμοί, τα διάφορα 
επεισόδια, οι πυροβολισμοί και κάποτε τα Ούματα. 

Η ένταση, η σκόπιμη ένταση που ο κατοχικός στρατός δημιουργεί είναι ένας 
καΟημερινός τρόπος ζωής για πολλές χιλιάδες συμπατριώτες μας που εν πολλοίς 
ζουν μέσα σε ένα κλίμα ανέμελης ενασχόλησης με τα οικογενειακά, τα ατομικά και 

τα επιχειρησιακά τους ενδιαφέροντα. Το αίσΟημα της ανασφάλειας και του επικρε

μάμενου κινδύνου είναι ορατό για κάποιους άλλους ανΟρώπους κάθε στιγμή, μέρα 

και νύκτα, στις περιοχές αυτές της aντιπαράταξης, των φυλακίων και των νεκρών 

ζωνών. 

Η ευρύτερη Λευκωσία, από την Έγκωμη, ιδιαίτερα τον Άγιο Δομέτιο, τον 

Άγιο Ανδρέα, την εντός των τειχών πόλη, το Καψακλί, την Παλουριώτισσα και την 

Α γλαντζιά, ζει το δράμα της κατεχόμενης και μοιρασμένης πόλης. Τα φυλάκια, σε 

απόσταση αναπνοής, φανερώνουν κάθε στιγμή το συνεχή αγώνα, την άμυνα ενάντια 
στην κατοχή. Κάθε φυλάκιο έχει τη δική του ιστορία. Κάποιος νέος άνΟρωπος ή 

κάποιοι νέοι άνΟρωποι έχασαν τη ζωή τους, για να φυλάξουν την υπόλοιπη 
Λευκωσία και την Κύπρο από την επεκτατική προέλαση των δυνάμεων του Αττίλα. 

Ένα από τα πιο συγκινητικά μνημεία που έτυχε να δω ήταν το μνημείο των 

πεσόντων σε ένα φυλάκιο της νεκρής ζώνης, έρημο, μόνο του, μακριά από τις επιση

μότητες και τις καταθέσεις στεφάνων, με τις σημαίες, την κυπριακή και την ελλη

νική, να κυματίζουν πάνω από ένα μακρύ κατάλογο ονομάτων παιδιών που έπεσαν 
σε εκείνο το φυλάκιο. Και το μνημείο αυτό καταρρέει πέτρα με πέτρα από την αδια
φορία για μακροχρόνια διατήρησή του, μακριά από οποιοδήποτε άλλο δημόσιο 

ενδιαφέρον, χωρίς, όπως είπαμε, τα μνημόσυνα και τις ανάλογες τελετές. 
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Εκεί λοιπόν στις πράσινες γραμμές και τις νεκρές ζώνες κάθε Βήμα έχει ιδιαί

τερη σημασία, όπως και κάθε μέτρο γης. Η κατοχή, η νεκρή ζώνη, οι κλειστοί 

δρόμοι άλλαξαν τη μορφή της πόλης, άλλαξαν τη φυσιογνωμία της. Όλα όσα οι 

αιώνες δημιούργησαν και συνέθεταν την πόλη της Λευκωσίας σήμερα είναι έρημοι 

τόποι ή aπρόσιτοι. Η αναφορά σε αυτούς τους τόπους αποτελεί έκ{j'ραση οδύνης 

και λατρείας για την πόλη μας και για την Κύπρο. 

Η οδός Πάφου και η οδός Ερμού, οι πιο πολυσύχναστοι δρόμοι της Κύπρου, 

το κέντρο του εμπορίου, των καταστημάτων, των χανιών και της οικονομικής ζωής 

είναι σήμερα έρημοι τόποι, κλειστοί δρόμοι. Τα καταστήματα και τα σπίτια της 

γύρω περιοχής ακατο(κητα, με τρύπες στους μεσότοιχους για να πηγαίνουν στα 

φυλάκια οι εθνοφρουροί. 

Η κεντρική αγορά, το παντοπωλείο, με τη μια είσοδο στην οδό Ερμού υπερυ

ψωμένη και μεγαλοπρεπή και την άλλη στην αυλή περίπου της Αγίας Σοφίας ήταν ο 

τόπος της καθημερινής συνάντησης όλων των Λευκωσιατών. Ό,τι έχουμε σήμερα 

ως παντοπωλεία ή σούπερ μάρκετ είναι φτωχά κακέκτυπα αυτού που οι αιώνες 

έφτιαξαν στο κέντρο της Λευκωσίας ως χώρο προμήθειας των τροφίμων της πόλης. 

Τι ακόμα χάθηκε: Αξίζει τον κόπο να αναφερθεί. Το Κεντρικό Ταχυδρομείο, 

τα δικαστήρια στην πλατεία Ατατούρκ, ο κεντρικός αστυνομικός σταθμός του Σερα

γιού, που γνώρισαν όχι μόνο οι εγκληματίες, αλλά και οι αγωνιστές της ελευθερίας 

και οι αιχμάλωτοι του πολέμου, η aρμένικη συνοικία και εκκλησία, ο σιδηροδρο

μικός σταθμός, οι κρατικές αποθήκες, τα εργοστάσια, οι κλωστουφαντουργίες, το 

εργοστάσιο λαδιού, οι μύλοι κ.ά. 

Χάθηκαν ακόμα όλες οι γειτονιές που ξέραμε. Ο Άγιος Λουκάς, που είχε και 

ένα προνόμιο πρωτείου στους τόπους που χάθηκαν. Αλλά δεν έσβησαν μαζί με τη 

συνοικία και οι αναμνήσεις που έχουμε από αυτή την πολύ σημαντική και διαφορε

τική γειτονιά της παλιάς Λευκωσίας. Ο Άγιος Λουκάς λοιπόν -έστω και σαν μνημό

συνο μιας περιοχής, ενός τόπου, μιας εκκλησίας- η Νεάπολη, η Ομορ{j'ίτα, η Κέρμια. 

Εκεί στην κατεχόμενη Λευκωσία υπάρχουν και όλα τα βασικά μνημεία της πόλης: η 

Αγία Σοφία, τα ανάκτορα των Λουζινιάν. Το μόνο που διασώθηκε και βρίσκεται 

στις ελεύθερες περιοχές μετά την κατεδάφιση των ανακτόρων είναι μια μικρή 

μαρμάρινη δεξαμενή που και αυτή βρίσκεται στον κήπο του Ποοεδρικού γεμάτη 
χώμα και φθείρεται και αποσυντίθεται καθημερινά λόγω ανύπαρκτης συντήρησης. 

Το τελευταίο απομεινάρι των Λουζινιάν φθείρεται σήμερα καθημερινά στην ελεύ

θερη Λευκωσία. Άραγε θα υπάρξει κανείς που θα προσέξει αυτή την παρατήρηση 

και θα παρέμβει έστω και αυτή τη στιγμή για τη διάσωση ενός aπομειναριού των 

κατεχόμενων περιοχών και μνημείων; Φυσικά για τη δόξα της παλιάς Λευκωσίας 

έχουν γραφτεί πολλά, με πιο σημαντικό το βιβλίο του Enlarι, που γράφτηκε στα τέλη 

του περασμένου αιώνα. Ένα κλασικό βιβλίο που εντυπωσιάζει κάποιον με τον 

πλούτο και το μεγάλο αριθμό των μνημείων που είχε η Λευκωσία. 

Μέχρι τώρα αναφερόμασταν σε όλα όσα βρίσκονται κάτω από το στρατό 

κατοχής: στα χωριά, στις πόλεις, στα περιβόλια και στις περιουσίες μας. Όμως, 

νπάρχουν τα σπίτια και οι περιουσίες της νεκρής ζώνης ή των περιοχών που γειτο

νεύουν με αυτές, που φαίνεται ότι δεν τις πολυλογαριάζουμε. Άραγε τις θεωοούμε 

και αυτές χαμένες; Εκτιμήθηκε το κόστος των σπιτιών και των άλλων κτισμάτων 

που γειτονεύουν με την πράσινη γραμμή, ώστε να ξέοουμε για ποιες πεοιουσίες 
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συζητούμε; Έχουμε συνείδηση ότι η Κύπρος και η κυπριακή οικονομία έχει 

ζημιώσει δισεκατομμύρια λίρες όχι μόνο από τα κατεχόμενα, αλλά λόγω της ουσια

στικής εγκατάλειψης της εντός των τειχών Λευκωσίας, αλλά και των άλλων 

περιοχών που γειτονεύουν με τη γραμμή Αττίλα; 

Αυτή ακριβώς η εγκατάλειψη συντέλεσε στην άναρχη ανάπτυξη της πόλης της 
Λευκωσίας σε μια χαώδη αντίληψη πόλης. Αυτός υπήρξε και ένας πρόσθετος λόγος 
περαιτέρω εγκατάλειψης και παρακμής όχι πλέον των περιοχών που γειτονεύουν με 

τη γραμμή Αττίλα, αλλά και ολόκληρης της εντός των τειχών πόλης. Η εντός των 

τειχών Λευκωσία, ακόμα και η κοντινή της περιοχή στην εκτός των τειχών 

Λευκωσία, έμεινε ουσιαστικά χωρίς πληθυσμό. Χαρακτηριστική είναι η κατάσταση 

των ιστορικών σχολείων της Λευκωσίας που έχουν μείνει χωρίς μαΟητές και αντιμε
τωπίζουν το φάσμα του κλεισίματος. Άλλωστε γινόταν λόγος πριν από λίγο καιρό 

και γι' αυτό. Αν εξακολουθεί να λειτουργεί το Παγκύπριο Γυμνάσιο, αυτό οφείλεται 

στη μεταφορά μαθητών από διάφορα χωριά, που και αυτών ο αριΟμός μειώνεται με 
τη δημιουργία περιφερειακών γυμνασίων και λυκείων. Οι μαθητές του Παγκυπρίου 

που προέρχονται από την εκπαιδευτική περιφέρεια του σχολείου αυτού της Λευκω
σίας είναι ζήτημα αν φτάνουν τους πενήντα ή τους εξήντα. Η Φανερωμένη, το 
μεγάλο σχολείο της Λευκωσίας, και το Ελένειο, το άλλο μεγάλο σχολείο της Λευκω

σίας, δεν έχουν πια μαθητές από τη Λευκωσία, αλλά από τους εργαζόμενους που 

φέρνουν τα παιδιά τους στη Λευκωσία και τα τοποΟετούν στα σχολεία αυτά. Συντη

ρούν έτσι κατά κάποιο τρόπο έναν αριθμό μαΟητών. 

Η εντός των τειχών πόλη δίνει την εικόνα της εγκατάλειψης. Τα κτίσματα 
φθείρονται. Οι αποχετεύσεις των κτιρίων έχουν υποστεί βλάβες. Ο φωτισμός είναι 

πενιχρός. Τα ζώα και τα ερπετά διακινούνται μέσα στις έρημες περιοχές και κάνουν 

το σκηνικό ακόμα πιο τραγικό. Οι κλειστοί δρόμοι, που σε πολλές περιοχές εί.ναι 
ανεξήγητοι, δημιουργούν μέγα πρόβλημα πρόσβασης και επικοινωνίας. Αστικές 
περιοχές φαντάζουν έρημες και εγκαταλειμμένες. Εκεί όπου παλιά έσφυζε η 
περιοχή από ζωή, τώρα υπάρχει ερημιά και φόβος. 

Ένας νέος πληθυσμός έχει εγκατασταΟεί μέσα στα παλιά αρχοντικά. Είναι οι 
ξένοι εργάτες. νόμιμοι και παράνομοι, θλιβερές φιγούρες της σύγχρονης κοινωνίας 

μας. Στερημένοι και αυτοί, κυνηγημένοι, παράνομοι, γίνονται τμήμα αυτής της 

τραγικής και αντιφατικής πόλης. Από τη μια ο πλούτος, η χλιδή και η επίδειξη των 

νότιων συνοικισμών και από την άλλη οι aνήλιαγοι δρόμοι και τα εγκαταλειμμένα 
σπίτια με τους ξένους εργάτες να ζουν σε συνθήκες πολλές φορές πρωτόγονες. 

Υπάρχουν δρόμοι και περιοχές της πόλης, όπως το χάνι που γειτονεύε ι με το παντο
πωλείο του παλιού δημαρχείου, που θυμίζουν περιοχές και συνοικίες του Καρόλου 
Ντίκενς. Εκεί όπου πηγαίνουν ξένοι εργάτες, φεύγουν σταδιακά οι μόνιμοι 

κάτοικοι. Και άρχισε έτσι να δημιουργείται στη Λευκωσία, στην Κύπρο η υποβάΟ
μιση και η γκετοποίηση περιοχών. τέτοιες καταγγελίες έχουμε εκτός της παλιάς 

Λευκωσίας και στην περιοχή του Αγίου Δομετtου, όπως δήλωσε μια δημοτική 

σύμβουλος στην Επιτροπή της Βουλής. 

Υπάρχει και η κοινωνική γκετοποίηση. Έφυγαν από την παλιά Λευκωσία οι 

εύποροι και έμειναν οι φτωχοί και από τους φτωχούς οι πιο φτωχοί και οι προβλη

ματικές οικογένειες. Αποκτήσαμε έτσι στην καρδιά της Λευκωσίας και τα κοινω
νικά γκέτο. Εθνικά, πολιτικά, φυλετικά και κοινωνικά γκέτο. Αυτό δεν το διαπι
στώνουμε μόνο εμείς, αλλά και οι ίδιες οι κυβερνητικές υπηρεσίες. Οι περισσότερες 

μέχρι σήμερα ενέργειες και πρωτοβουλίες του δημόσιου τομέα με στόχο την αναζωο-
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γόνηση των ακριτικών περιοχών έγιναν χωρίς κανένα συστηματικό πρόγραμμα και 

συγκεκριμένους στόχους, με τελικό αποτέλεσμα τη συνέχιση της διαδικασίας της 

συνεχούς υποβάθμισης των περιοχών ή και παγοποίησης μιας κατάστασης στασιμό

τητας. Αυτή η διαπίστωση δεν ανήκει σε κάποιον αντιπολιτευόμενο ή σε κάποια 

aντιπολιτευόμενη αντίληψη, αλλά στο πιο αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα, στο Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως, που εκπόνησε δυο πολύ σημαντικά σχέδια: ένα για την 

ανάπτυξη της εντός των τειχών πόλης και ένα για την αντιμετώπιση των προβλη

μάτων της εκτός των τειχών Λευκωσίας και του Α γ ίου Δομετίου. Σχέδια τα οποία 
έχουν κατατεθεί στη Βουλή και είναι πράγματι εντυπωσιακά στην πληρότητα και 
την ευαισθησία τους, που δε θα πρέπει ποτέ να ξεχαστούν. Για λόγους τουλάχιστον 

οπτικούς τα παρουσιάζω στη Βουλή, για να τα αναζητήσει όποιος ενδιαφέρεται. 

Γιατί υπάρχει η Λευκωσία που πάσχει, αλλά υπάρχουν και τα σχέδια που θα 
μπορούσαν να βγάλουν τη Λευκωσία από τα αδιέξοδά της. 

Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως καταγράφει και άλλα δυσμενή και ασυμ

βίβαστα φαινόμενα, που αναφέρονται στην α;τοψίλωση του πληθυσμού, στην 
απώλεια των εμπορικών δραστηριοτήτων και διευκολύνσεων σε μια πόλη που ζούσε 

από το εμπόριο και στην κατάργηση κοινωνικών υπηρεσιών, όπως είναι τα νηπιαγω

γεία και οι παιδοκομικοί σταθμοt. Α ναφέρει ακόμα τη συγκέντρωση αποθηκών και 
εργαστηρίων που προκαλούν σοβαρή ενόχληση στους περιοίκους. Χρειάζεται 

δηλαδή μεγάλη αντοχή ή μεγάλη φτώχεια για να ζει κάποιος κοντά στη νεκρή ζώνη 

της Λευκωσίας. Για παράδειγμα, στην οδό Περικλέους, σε μια παλιά περιοχή, σε 

μια εντυπωσιακή περιοχή με πολλές διατηρητέες κατοικίες, μια από τις πιο εντυπω

σιακές κατοικίες, που μάλιστα επιδιορθώθηκε, φιλοξενεί εργαστήριο ξυλουργείου 
που ενοχλεί και τους ιδιοκτήτες, αλλά και όλους τους περιοίκους. Η οδός αυτή με 

τα πολλά διατηρητέα βρίθει αποθηκών και εργαστηρίων που κάνουν τη ζωή κατά τη 

διάρκεια της ημέρας αδύνατη. Αλλά και κατά τη διάρκεια της νύκτας τα μπαρ, τα 
κέντρα διασκέδασης και οι ξενώνες των ξένων κοριτσιών που φέρουν τον τίτλο της 

καλλιτέχνιδας κάνουν τη ζωή πραγματικά δνσκολη για όλους τους περιοίκους. 

Η πόλη όμως δεν είναι μια χαμένη υπόΟεση. Όπου κινήΟηκε με δημιουργικό 

πνεύμα ο δήμος, με τα περιορισμένα μέσα που διέθετε, άλλαξε τη μορφή της πόλης. 

Έγινε τόπος συνάντησης και εκδήλωσης. Με νέες κατοικίες αναζωογονήθηκαν 
γειτονιές. Ξαναφάνηκαν παιδιά στα σοκάκια και λειτούργησε το δημοτικό σχολείο 

της Χρυσαλινιώτισσας. Στις οδούς Σόλωνος και Αισχύλου κάποια παλιά σπίτια 
ξαναφτιάχτηκαν από ιδιώτες. Για να σωΟεί η πόλη, πρέπει να ξανακατοικηθεt. 

Αυτός ήταν ο κεντρικός σκοπός του σχεδίου για αναζωογόνηση, που δυστυχώς 
υποβαθμίστηκε και ουσιαστικά τερματίστηκε αμέσως μετά την έναρξή του. Όπου 

εφαρμόστηκε, έστω και περιορισμένα, το σχέδιο, φύτρωσαν ωραιότατα σπίτια πλάι 
στα φυλάκια της Εθνικής Φρουράς και απέναντι στα τούρκικα φυλάκια. Όταν 

βλέπουμε αυτό το θέαμα, γεμίζει η ψυχή μας με αισιοδοξία και αυτοπεποίθηση. Οι 

άνθρωποί μας, οι νέοι άνθρωποι, έχουν σΟένος, φρόνημα και πίστη στο μέλλον του 

τόπου. Ενισχύουν με την παρουσία τους τα φυλάκια της Εθνικής Φρουράς και 

δίνουν ένα μήνυμα στα κατοχικά στρατεύματα κάΟε φορά που κτίζεται ένα σπίτι 
στις ακραίες αυτές περιοχές. Και κάθε φορά που παρουσιάζεται ένα νέο σπίτι 

ανησυχούν οι κατοχικές δυνάμεις και στέλλουν την Ειρηνευτική Δύναμη για να 
ερευνήσει. Μιας και έχουμε τέτοια δείγματα, οφείλουμε να σταθούμε πλάι σε 

αυτούς τους ανθρώπους που παίρνουν όλους τους κινδύνους για μια τέτοια εγκατά

σταση, που ούτε άνετη είναι ούτε εύκολη. 
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Πρόσθετα, πλάι στις νεκρές ζώνες υπάρχουν πολλοί ακάλυπτοι χώροι, οικό
πεδα, εγκαταλειμμένα σπίτια, ερειπωμένα και μισοτελειωμένα, που αποτελούν ανοι
κτούς χώρους aπορριμάτων και βλάστησης. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 

μας λέει για το Οέμα αυτό: "Το τελικό αποτέλεσμα δεν είναι μόνο ένα περιβάλλον 

ζωής που είναι εξαιρετικά καταθλιπτικό και αποθαρρυντικό. Αποτελεί και κίνδυνο 
για τη δημόσια υγεία. Ευνοεί την ανάπτυξη τρωκτικών, ερπετών, εντόμων και 

έντονης δυσοσμίας, όπως συμβαίνει σε όλο το μήκος του ποταμού Κλήμου." Δε 
μένει όμως το Τμήμα της Πολεοδομίας μόνο σε αυτές τις διαπιστώσεις, αλλά κάνει 
και συγκεκριμένες εισηγήσεις, που θα πρέπει να τις συζητήσει λεπτομερέστερα και η 

Ad Hoc Επιτροπή, για αξιοποίηση αυτών των εγκαταλειμμένων χώρων. Ενώ από τη 
δική μας πλευρά οι χώροι που γειτνιάζουν με τις νεκρές ζώνες παρακμάζουν και 

εγκαταλείπονται, από τη μεριά των κατεχομένων -και παρακαλώ, αγαπητοί συνά

δελφοι, αν είναι δυνατό, προσέξτε αυτό το συγκεκριμένο σημείο και μόνο

παρατηρείται έξαρση των κατασκευαστικών έργων. Ολόκληρες συνοικίες προστίθε

νται στις περιοχές των Ορτά Κιογιού και Κιόνελι απέναντι από τον Ιππόδρομο, 
στην περιοχή Χαμίτ Μάντρες απέναντι από το κα·ίμακλί και η εντός των τειχών 

πόλη παρουσιάζει φαινόμενο υπερπληθυσμού. Βρίσκεται δηλαδή η Λευκωσία κάτω 

από μια πληθυσμιακή πίεση από την πλευρά των κατεχομένων. 

Ο κίνδυνος επέκτασης της νεκρής ζώνης σε περιοχές που εμείς εγκαταλεί

πουμε, τη στιγμή που οι Τούρκοι δημιουργούν πληθυσμιακή πίεση, είναι ορατός. 

Θα πρέπει να εννοήσουμε ότι ο τόπος είναι οι άνθρωποι. Και όπως λέει και η 
κυπριακή κουβέντα, 'Ό τόπος έν' οι άνθρωποι τζι ο τόπος ένι γέρημος". Ο τόπος 
δηλαδή χωρίς ανθρώπους είναι έρημος. Αυτό που συμβαίνει στη Λευκωσία δεν 

οφείλεται στην ύπαρξη κάποιων προβλημάτων που πρέπει να λυΟούν, αλλά σε μια 
ολική καταστροφή που προκάλεσε η εισβολή, η κατοχή, η διαίρεση της Κύπρου, η 

διαίρεση της Λευκωσίας. Και ως τέτοιο είναι που Οέλουμε και η Βουλή να το αντι
μετωπίσει. Δε συζητούμε τοπικά και επιμέρους προβλήματα. Αυτό που συμβαίνει 
στην ευρύτερη Λευκωσία είναι η συμπύκνωση των προβλημάτων που ολόκληρη η 

Κύπρος αντιμετωπίζει. Μόνο όταν βρεθείς στη Λευκωσία, και μάλιστα στις νεκρές 

ζώνες, μπορείς να καταλάβεις τι πραγματικά συμβαίνει στην Κύπρο. Ο χρόνος στην 

καρδιά της Λευκωσίας έχει σταματήσει στα 1974. 

Η Λευκωσία, από την Έγκωμη, την Αγλαντζιά, ιδιαίτερα ο Άγιος Δομέτιος, 

για να σωΟεί χρειάζεται χρήματα, χρειάζεται επενδύσεις, χρειάζεται νέα ζωή. 

Φυσικά, ό,τι και να προσφερθεί στη Λευκωσία, δεν είναι αρκετό για να αντικατα

στήσει αυτά που έχασε. Όμως, αν θέλουμε να κρατήσουμε την πόλη στη φοβερή 
αναμέτρηση με την κατοχή και το μαρασμό, θα πρέπει να αναληφθούν ευΟύνες από 
το κράτος. Οι αριθμοί, αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχουν στην ΈκΟεση και δε θα 
τους επαναλάβω. Είναι πενιχρότατα τα ποσά και είναι πολύ δυσμενής η σύγκριση 

των δαπανών που έχουν γίνει για τη Λευκωσία σε σχέση με άλλες περιοχές. Ουδείς 

φθόνος για το τι έχει δοθεί σε άλλες περιοχές ούτε θα Οέλαμε να βρεΟεί σε αντιπαρά

θεση η Λευκωσία με άλλες περιοχές. Χρειαζόταν να γίνουν επενδύσεις αλλού. 
Χρειαζόταν, για να υπάρξει οικονομική ανά.J-τ:τυξη και πρόοδος. Όμως, χρειάζεται 

και η Λευκωσία, για να σωθεί. ως πρωτεύουσα και ως χώρος αναμέτρησης. 

Κάτω από τις συνθήκες αυτές δεν μπορεί κανείς να περιμένει ότι μπορεί. ή 

είναι σε Οέση να αντιμετωπίσει τα προβλήματα ο ιδιωτικός τομέας. Παράλληλα, 
σημειώνει η μελέτη του Τμήματος Πολεοδομίας, ο δημόσιος τομέας σε πολύ λίγες 

περιπτώσεις έχει επέμβει αποφασιστικά για να εξουδετερώσει τις αιτίες της απροθυ-
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μίας του ιδιωτικού τομέα να εφαρμόσει διορΟωτικά μέτρα με συγκεκριμένο και 
συστηματικό στόχο την αναζωογόνηση των ακριτικών περιοχών. Ο ίδιος ο δημό

σιος τομέας προβαίνει λοιπόν σε αυτοκριτική και λέει ότι ελάχιστα έκανε για να 

αντιμετωπίσει την κατάσταση. Για να γίνει αυτό κατορθωτό, η Έκθεση ορίζει ως 
στρατηγικούς στόχους την πραγματοποίηση επενδύσεων από τους δημόσιους 
πόρους και την παροχή κινήτρων στον ιδιωτικό τομέα. 

Είναι με αυτό το σκεπτικό που οι αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες, Οέτοντας 
ως πρωταρχικό στόχο την προσέλκυση οικογενειών, εισηγήθηκαν τα σχέδια χρημα

τοδότησης εκεί.νων που αποφάσισαν να ζήσουν στις περιοχές αυτές. Ορίστηκε ένα 

ποσό που το είχε ανακοινώσει η προηγούμενη κυβέρνηση. Το ποσό αυτό δεν ήταν 
μια αυθαίρετη αναφορά κάποιας κυβέρνησης ή κάποιου Υπουργού. Ήταν η εκτί

μηση των υπηρεσιών που όριζε την ανάγκη να χρηματοδοτηΟούν όσοι Οα πήγαιναν 
σε αυτές τις περιοχές με ποσά γύρω στις ί40.000. 'Ε χουν αναφερθεί άλλοι συνά
δελφοι και θα αναφερΟούν και άλλοι, ιδιαίτερα στα σημεία αυτά τα στεγαστικά. 
Έτσι, δε θα ενδιατρίψω ιδιαίτερα. 

Οι υπηρεσίες ανέφεραν και έναν πρόσθετο όρο. Πέραν των χρημάτων χρειά
ζεται το σχέδιο να λειτουργήσει για ένα συγκεκριμένο χρονικό διάστημα, για να 
εμπνεύσει την εμπιστοσύνη στους πολίτες. Αντί γι' αυτό, περιεκόπησαν τα ποσά, 

περιεκόπηκε ο χρόνος και στο τέλος επλήγη το σχέδιο της επανεγκατάστασης και της 

ενίσχυσης των ανθρώπων που Οα ήθελαν να εγκατασταΟούν. Ως αποτέλεσμα οι νέες 

αιτήσεις έχουν μειωΟεί δραματικά, γιατί και τα ποσά που παίρνουν είναι ελάχιστα 
και δεν ανταποκρίνονται στις ανάγκες που υπάρχουν, αλλά από την άλλη μεριά 

υπάρχει και αβεβαιότητα για το ποια πράγματι είναι η κυβερνητική πολιτική για το 

Οέμα της επανεγκατάστασης στις νεκρές ζώνες. 

Το πρόβλημα των νεκρών ζωνών και των γύρω περιοχών δεν περιορίζεται 

μόνο στην οικοδόμηση κάποιων σπιτιών. Θα πρέπει να δοΟεί ιδιαίτερη σημασία στο 
να διευκολύνονται οι άνΟρωποι να προσεγγίζουν και να κυκλοφορούν σε αυτές τις 
περιοχές, γιατί υπάρχει η έγνοια. Σε πολλές περιοχές υπάρχει δυσκολία πρόσβασης: 

πώς να μπει κάποιος μέσα στη Λευκωσία, πώς να κυκλοφορήσει. Έτσι παραμένει 
μια άσκηση μόνο για τους επαίοντες, αυτούς που έχουν την πείρα της πόλης. 

Οποιοσδήποτε ξένος ή κάτοικος χωριού ή νέος άνθρωπος είναι δύσκολο να κυκλο
φορήσει σε πολλές περιοχές της Λευκωσίας. Το οδικό δίκτυο είναι παραμελημένο. 

Και πάλι αναφέρομαι σε κυβερνητικές εκθέσεις για το τι πρέπει να γίνει με το οδικό 

δίκτυο, με το φωτισμό και τη σηματοδότηση, ώστε να μπορεί να κυκλοφορεί ο 

κόσμος, αλλά ταυτόχρονα και με τα θέματα που συνδέονται με την ασφαλή κυκλο

φορία στις περιοχές αυτές, αφού υπάρχουν στρατιωτικά αυτοκίνητα με Οηέδες, με 

μεΟυσμένους πολλές φορές Οηέδες, που δημιουργούν προβλήματα και στα φυλάκια 
και στους κατοίκους των περιοχών αυτών. 

Είναι κρίμα που οι εισηγήσεις του δήμου και της Πολεοδομίας για ορισμένους 
άλλους τομείς δεν έγιναν δεκτές από την εκκλησία. Η Πολεοδομία είχε κάνει την 

εισήγηση να πέσει το περιτείχισμα της Φανερωμένης και να γίνει μια ενιαία πλατεία 

στην περιοχή εκείνη, όπου Οα τονιζόταν και το μνημείο των σφαγιασθέντων της 
9ης Ιουλίου. Δυστυχώς, δημιουργούνται προβλήματα όποτε πάει να γίνει οποιοδή

ποτε έργο για το οποίο χρειάζεται η συνεργασία κάποιων παραγόντων. Χρειάζεται 
η συνεργασία των ιδιωτών, η συνεργασία του κράτους και η συνεργασία της εκκλη

σίας. Έγινε μέγας Οόρυβος για τους χώρους στάΟμευσης και τώρα που τέλειωσαν οι 
χώροι στάθμευσης φάνηκε πόσο φανταστικοί και ανύπαρκτοι ήταν οι κίνδυνοι που 
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αναφέρονταν και ότι έγινε το αντίθετο. Όη δηλαδή με την κατεδάφση των περιτει

χLσμάτων της Φανερωμένης τονίστηκε η παρουσία του σχολείου και φάνηκε όλη η 

ομορφιά του, ενώ με τους ψηλούς τοίχους που είχε προηγουμένως έμοιαζε περισσό

τερο με φυλακές. Έτσι, η αξιοποίηση της περιοχής της Φανερωμένης και ιδιαίτερα 

της παλιάς εμπορικής λέσχης είναι δυνατό να δώσει άλλες διαστάσεις στην πόλη και 

καινούρια ζωή. 

Εκείνο που θέλω να τονίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, είναι ότι 

δεν αρκούν πια τα επιμέρους έργα. Έγιναν οι πεζόδρομοι, μπήκαν τα μικρά λεωφο
ρεία, έγινε το πολύ σημαντικό πολιτιστικό κέντρο της παλιάς Ηλεκτρικής, αναμορ

φώνεται η Χρυσαλινιώτισσα και ο Τακτακαλάς, υπάρχει η Πύλη της Αμμοχώστου. 

Όμως, η Λευκωσία ακόμα πάσχει, υποφέρει από μαρασμό και εγκατάλειψη. Δεν 

πρέπει να μας ικανοποιεί η σημερινή ασύμμετρη και χαώδης πόλη μας. Υπάρχουν 

προβλήματα που παραμένουν άλυτα και υπάρχουν άλλα προβλήματα που δημιουρ

γούν τα νέα έργα. Ο πεζόδρομος είναι ένα σημαντικό έργο που αναμόρφωσε την 
περιοχή. Έχει όμως δημιουργήσει άλλα επιμέρους Οέματα στις χαμηλότερες ζώνες. 

Μπορούν να αντιμετωπιστούν με την κατάλληλη προσέγγιση. Υπάρχει η ΠΟΒΕΚ, 

που κινήθηκε για την προστασία των καταστηματαρχών. Και σε όλους μας θα παρα

μείνει αξέχαστη η μορφή του αποστρατευθέντος πλέον από τα καθήκοντά του 

Κακουλλή, που έσπευδε συνεχώς στις Επιτροπές της Βουλής, για να τονίσει την 

ανάγκη να βοηθηθούν οι καταστηματάρχες της περιοχής. Π ήραν πολλές υποσχέσεις. 

Από τις υποσχέσεις όμως ελάχιστα έχουν υλοποιηθεί. 

Χρειάζεται να δώσει το κράτος μια πιο ενεργό παρουσία. Κάποιες κυΒερνη

τικές υπηρεσίες θα μπορούσαν να δώσουν ζωή σε ολόκληρες περιοχές. Θα έπρεπε 

να γίνουν έργα εξωρα·ι:σμού σε περιοχές που γειτνιάζουν με τις νεκρές ζώνες, όπως 
το Πάρκο της Δημοκρατίας στον Άγιο Δομέτιο ή το Γραμμικό Πάρκο στο Καψακλt. 

Όμως, θα πρέπει εδώ να πούμε και κάτι άλλο. Για να γίνουν κοινωφελή έργα, 

χρειάζεται να έχουν την αγάπη και την υποστήριξη των κατοίκων της περιοχής. 

Είναι χαρά Θεού το Γραμμικό Πάρκο του κα·ίμακλίου. Θεαματικό πάρκο. Με 

βαγόνι μάλιστα από τον παλιό μας σιδηρόδρομο. Έχει αναμορφώσει την περιοχή. 

Χαίρεσαι να βλέπεις τα παιδιά να απολαμβάνουν τα παιχνίδια τους στο πάρκο. 
Θλίβεσαι όμως από τους βανδαλισμούς. Γίνονται τη μια μέρα παιχνίδια, έργα, 

δεξαμενές, καταστρέφονται την επομένη. Και το ίδιο το Βαγόνι πάσχει από κακομε

ταχείριση και κινδυνεύει να καταστραφεί. Αλλά δεν είναι μόνο αυτού του είδους οι 

καταστροφές που γίνονται. Υπάρχουν και αποτρόπαια εγκλήματα, όπως ο "φόνος" 

αιωνόβιων ευκάλυπτων στο Γραμμικό Πάρκο. Κάποιοι που ενοχλήθηκαν από την 

κατασκευή του Γραμμικού Πάρκου αποφάσισαν να ''δολοφονήσουν" τους ευκάλυ

πτους και να εκδικηθούν την κατασκευή του πάρκου. Άνοιξαν τρύπες στους ευκά

λυπτους και τους γέμισαν με πετρέλαιο, για να ξεραθούν οι ευκάλυπτοι. Οι 

άνΟρωποι θα έπρεπε να προστατεύουν το Γραμμικό Πάρκο, θα έπρεπε να προστα

τεύουν τους ιστορικούς ευκάλυπτους, που συνόδευαν το στρώσιμο των σιδηροδρο

μικών γραμμών στις αρχές του αιώνα μας, που στρώΟηκαν με το μόχθο του 

κυπριακού λαού και των Κυπρίων εργαζομένων κάτω από άθλιες συνθήκες, γιατί. 

πάντα το στρώσιμο των σιδηροδρομικών γραμμ<ί>ν δεν είναι εύκολη υπόΟεση. Θα 

έπρεπε να προστεθούν και καινούρια έργα και καινούρια δέντρα και όχι να κατα

στρέφουμε εκείνα που γίνονται και να "δολοφονούμε" τους ευκάλυπτους του σιδη

ρόδρομου. 



205 

Το πρόβλημα της πόλης είναι τόσο σημαντικό, ώστε η Βουλή αποφάσισε να 

ιδρύσει ειδική επιτροπή για την παρακολούΟηση του Οέματος. Η επιτροπή εργάζεται 
συστηματικά σε επαφή με όλους τους φορείς, δήμους, οργανώσεις και πολίτες. 

Επισκέφθηκε όλη την περιοχή της πράσινης γραμμής και ενημερώθηκε για τα έργα 

που γίνονται. Όμως, κάπου αισθάνεται ότι έφτασε σε αδιέξοδο. Τα επιμέρους έργα 
έγιναν, όμως δεν είναι αρκετά. Χρειάζεται μεγαλύτερη ώΟηση. Η σημερινή συζή

τηση σ' αυτό αποσκοπεί. Φτάσαμε σε αδιέξοδο. Είτε Οα υπάρξει άλλη αντίληψη για 
τα προβλήματα είτε Οα οδηγηθεί σε τελική κατάρρευση μια ιστορική περιοχή που 
τόσο την έχει ανάγκη η Κύπρος, για να αισΟάνεται την ιστορική συνέχεια και τον 

πολιτισμό της. 

Καλούμε τη Βουλή και τους συναδέλφους όλων των περιοχών να συμπαραστα

θούν στη μοιρασμένη και ημικατεχόμενη Λευκωσία. Τα προβλήματα που αντιμετω

πίζει δεν είναι τοπικού χαρακτήρα. Εδώ στη Λευκωσία δίνεται ουσιαστικά η μάχη 
της επιβίωσης της Κύπρου. Εδώ στη Λευκωσία συνεχίζεται καθημερινά η αναμέ
τρηση σπιθαμή με σπιΟαμή με τον κατοχικό στρατό, σε έναν καθημερινό αγώνα στον 
οποίο όλοι θα πρέπει να μετάσχουμε και όλοι θα πρέπει να τον στηρίξουμε, αν δεν 

μπορούμε να μετάσχουμε. Η Λευκωσία πρmει να ζήσει για να κρατεί ανοικτή τη 
σελίδα και τη δυνατότητα της κατακρήμνισr')ς του τείχους του διαχωρισμού, των 

συρματοπλεγμάτων και των φυλακίων, ώστε να έρΟει κάποτε μια στιγμή να παύσει 
το Λήδρα Πάλας να είναι ξενώνας για τους στρατιώτες της Ειρηνευτικής Δύναμης 

και να ξαναγίνει το λαμπρό ξενοδοχείο της Λευκωσίας. Και οι δρόμοι της να ξανα

γίνουν αρτηρίες συνένωσης και συνεργασίας, μέσα σε ένα κλίμα ελευθερίας και 
ειρήνης για όλους τους κατοίκους της. 

Α ν επιζήσει η Λευκωσία με το χαρακτήρα και τη φυσιογνωμία που της έδωσαν 

οι αιώνες, θα επιζήσει και η ίδια η Κύπρος. ΊΌ έQγο είναι καθημερινό και είναι 
μέγα. Οφείλουμε όλοι να το στηρίξουμε με όλες μας τις δυνάμεις. Η Επιτροπή Οα 

συνεχίσει τις εργασίες της και μετά τη συνεδρίαση αυτή και ελπίζουμε με νέες προο
πτικές και νέες δυνατότητες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Με συγχωρείτε αν μακρηγόρησα, αλλά είναι από 

τον πόνο, την έγνοια και την αγάπη για την πόλη που μας γέννησε και που σήμερα 

τη βλέπουμε να υφίσταται τις παράλογες συ,ιέπειες μιας παράλογης διαίρεσης, της 

κατοχής και τον κίνδυνο ολικής εξόντωσης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εκτός από τον κ. Γεωργίου υπάρχει άλλος ομιληττις; 

Δύο. Υπάρχουν άλλοι; 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε n ρόεδρε, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, 
Σίγουρα μετά την ομιλία του αγαπητού συνάδελφου κ. Χατζηδημητρtου λίγα 

μπορούν να προστεΟούν. Εκείνο το οποίο θα ήΟελα να πω είναι ότι τόσο εγώ όσο 

και ο συνάδελφος Παπαγεωργίου, ως Βουλευτές του ΑΚΕΛ, οδηγηθήκαμε στην 
• εγγραφή του σχετικού Οέματος από την αβάσταχτη πίκρα η οποία μας διακατέχει 

λόγω της ερήμωσης, της εγκατάλειψης και της aπόγνωσης όλων όσων έχουν μείνει 

ως ακρίτες στις περιοχές της πράσινης γραμμής. Γιατί από τα πρώτα χρόνια της 
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εισβολής οι κάτοικοι του κα·ίμακλιού, της παλιάς Λευκωσίας και του Αγίου 

Παύλου θεωρήΟηκαν οι σύγχρονοι ακρίτες της Κύπρου. που κράτησαν μακριά τους 

εισβολείς και διατήρησαν την ελληνικότητα και την ύπαρξη ζωής σ' αυτές τις 

περιοχές. Ακόμη και σήμερα υπάρχουν κατοικίες με ανάγλυφα τα σημάδια του 

πολέμου, με πολλές σφαίρες, με τζάμια σπασμένα, με σημάδια από τα βλήματα των 
διάφορων όπλων που έ.ϊτεφταν σ' αυτές τις περιοχές. Υπάρχουν κυρίως δίπλα από 
τα φυλάκια της Εθνικής Φρουράς ερειπωμένες κατοικίες, για να μαρτυρούν την 

τραγωδία της Λευκωσίας, την τραγωδία της μόνης μοιρασμένης πρωτεύουσας στον 

κόσμο. Όλα αυτά τα στοιχεία δε μας άφησαν ανεπηρέαστους στις σκέψεις και στα 
συναισθήματα. Είναι αυτά τα στοιχεία που μας βοηΟούν να κρατιόμαστε και να 
ανδρωνόμαστε μέσα από τις κακουχίες του λαού μας, γιατί εμείς έχουμε μάθει να 

διδασκόμαστε από τα δεινά του λαού μας και τις προδοσίες από τις οποίες έχει 
Ορηνήσει πολλά θύματα, πολλή γη, πολύ αίμα και την κατάκτηση πολλών μνημείων 
πολιτισμού και πολλών σημείων που μαρτυρούσαν στο διάβα των αιώνων τη δική 

μας προΊ:στορία και τη δική μας δημιουργία σε όλους αυτούς τους χώρους. 

Μετά τη συζήτηση του θέματος, που ακολούθησε την εξαγγελία των νέων 

σχεδίων, είναι εκεί που ήρΟε η μεγάλη απογοήτευση. Και είναι εκεί που δε θα με 
βρει σύμφωνο ο συνάδελφος κ. Κατσαμπάς που είπε ότι είναι θέμα αντικειμενικών 
αναγκών, είναι θέμα που δεν μπορεί η κυβέρνηση να αντεπεξέλθει και είναι θέμα 

που δεν προσφέρεται για πολιτική αντιπαράΟεση ή αντιπολίτευση. Θα συμφωνήσω 
με την κατάληξη, ότι δηλαδή το θέμα δεν προσφέρεται για πολιηκή αντιπαράθεση ή 
αντιπολίτευση. Όμως, προκύπτουν αυθόρμητα τα ακόλουΟα πολύ καυτά ερωτή

ματα: Μήπως ήταν θέμα αντιπολίτευσης η αλλαγή από τη νέα κυβέρνηση του 
σχεδίου που είχε εξαγγελθεί από την προηγούμενη κυβέρνηση, απλά και μόνο για να 

μην υλοποιηΟεί ένα σχέδιο το οποίο εξαγγέλΟηκε και άρχισε να εφαρμόζεται από 
κάποιους άλλους: Δεν είναι αυτό κάτι το οποίο μας δίνει το δικαίωμα να πούμε ότι 

σ' αυτό εδώ το συγκεκριμένο σημείο έγινε λάθος από τη συγκεκριμένη κυβέρνηση; 

Δε θέλουμε πράγματι να κάνουμε αντιπολίτευση σ' αυτό το σημείο, γιατί η 

πράσινη γραμμή, οι νεκρές ζώνες, δεν πρέπει να είναι αντικείμενο στο οποίο να 
στηρ(ξουμε οποιοιδήποτε οποιεσδήποτε δάφνες. Στόχος πρέπει να είναι το ξαναζω

ντάνεμα όλων αυτών των περιοχών. Και υπάρχουν οι τρόποι, υπάρχουν οι μελέτες, 

υπάρχουν και οι σωστές αποφάσεις, φτάνει να υπάρχει η σωστή αντίκριση και η 

σωστή πολιτική βούληση, που όμως φαίνεται ότι δεν υπάρχει. Και αυτό φαίνεται 
ανάγλυφα μέσα από τις ίδιες τις Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου. Διαβάζω 
την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου περί το τέλος του 1993. Στη σελίδα 2, 
στην παράγραφο 3, λέει ότι: "Μεγαλύτερη έμφαση στο τρίτο σκέλος για το οποίο 
εξαγγέλθηκε ειδικό στεγαστικό σχέδιο με πολύ γενναιόδωρα κίνητρα, το οποίο 

προβλέπει μεταξύ άλλων παραχώρηση επιχορήγησης 25% της δαπάνης για κατοικίες 
αξίας μέχρι f:50.000". Δηλαδή, το προηγούμενο σχέδιο ήταν πολύ γενναιόδωρο. Για 

ποιους; Γι' αυτούς που Οέλουμε να είναι εΟελοντικά μόνιμοι φρουροί της πράσινης 
γραμμής, μόνιμος φραγμός στην επέκταση των μιλιταριστών της Άγκυρας, μόνιμη 

πηγή ζωής γι' αυτό το χώρο, μέχρις ότου επανενωθεί ο τόπος μας και δοΟεί η δυνα
τότητα να σταματήσουν αυτοί να είναι ακρίτες, αλλά να είναι το κέντρο της Λευκω

σίας και της Κύπρου. Αν αυτούς τους ανΟρώπους τους αντιμετωπίζουμε μ' αυτό 

τον τρόπο, για f:\2.500 που Οα ήταν η δωρεά, αφού το άλλο Οα το aποπλήρωναν ως 
δάνειο με σχέδια παρόμοια με αυτά που υπάρχουν τόσο στον Οργανισμό Α ναπτύ

ξεως Γης όσο και στον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης, τότε είμαστε το λιγό-
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τερο αχάριστοι έναντι αυτών των ανθρώπων, έναντι του λαού και έναντι του 
έθνους. Δεν είναι με το χρήμα που μετριέται η αγωνιστικότητα και η δημιουργία 
αγωνιστικού κλίματος για παραμονή στα πάτρια εδάφη. Είναι λυπηρό και τραγικό 
πράγματι να μετατρέπεται σε οικονομικούς αριθμούς ένα θέμα ύπαρξης της Λευκω
σίας και ύπαρξης μαζί με τη Λευκωσία και της σωστής αγωνιστικής πορείας του 

λαού μας. 

Όμως, επειδή εδώ ακούστηκαν και άλλα πράγματα, π.χ. ότι στην Ad Hoc 
Επιτροπή δόθηκαν πειστικές απαντήσεις για τη διαφοροποίηση των σχεδίων και 

αυτού ακόμα του στεγαστικού, θα ήθελα να ρωτήσω: Ποια πειστική απάντηση 
δόθηκε για τη μείωση των f:SO.OOO στις ΠΟ.ΟΟΟ; Θα παρακαλούσα οποιοδήποτε 
συνάδελφο, οποιασδήποτε πολιτικής πλευράς, αν έχει ακούσει πειστική απάντηση, 

να την καταΟέσει εδώ στο Σώμα και είμαι έτοιμος να αναιρέσω αμέσως αυτό το 
οποίο έχω αναφέρει. Καταργείται η δωρεά των f:l2.500 και δίνεται ποσό f:3.000 ως 
δωρεά. Παρακαλώ να έχουμε την απάντηση. Και δεν είναι μόνο αυτό. Έχουν τεθεί 

και εισοδηματικά κριτήρια, κάτι που δεν υπήρχε στο προηγούμενο σχέδιο. Και τα 
εισοδηματικά κριτήρια είναι f:8.000-f:IO.OOO. Συνεπώς, ενώ ερχόμαστε να δεχτούμε 

αυτό το ποσό, αντιλαμβανόμαστε ότι το ακάθαρτο εισόδημα των f:8.000 για να ξεκι
νήσεις να πάρεις f3.000 δωρεά δεν προσφέρει ούτε και δημιουργεί ούτε την ικανό
τητα ούτε και τη δυνατότητα σε κανένα να τολμήσει να χτίσει σ' αυτές τις ερειπω

μένες περιοχές. Εξάλλου, αυτό είναι αντικίνητρο και όχι κίνητρο. 

Έχουν επίσης γίνει καταγγελίες στην Ad Hoc Επιτροπή από τους δύο κύρια 
επηρεαζόμενους δημάρχους, τον κ. Λέλλο Δημητριάδη και τον κ. Ανδρέα Κλεάν
θους. Ο χ. Λέλλος Δημητριάδης, με το ύφος που πάντοτε τον χαρακτηρίζει, είχε 

αναφέρει: "Δεν αρκεί το ότι αποκόπηκαν τα έργα υποδομής. Τουναντίον, προσπά

θησαν και πέτυχαν να εμποδίσουν το Δήμο Λευκωσίας να εξασφαλίσει εξωτερικό 
δανεισμό για δημιουργία των προγραμματισμένων έργων υποδομής από το Δήμο 
Λευκωσίας". Αυτό πώς μπορεί να χαρακτηριστεί; Αυτό τι είναι: Εμείς δεν έχουμε 

και δε δίνουμε. Γιατί όμως εμποδίζουμε τον εξωτερικό δανεισμό για έργα τα οποία 
θα επαναφέρουν τη ζωή στην περιοχή της Λευκωσίας; Ο δε Δήμαρχος του Α γ ίου 
Δομετίου -ίσως ήταν πιο αγανακτισμένος- είχε πει: "Φοβούμαστε να κυκλοφορή
σουμε στον 'Α γιο Δομέηο -το ένα πέμπτο του έχει μείνει ελεύθερο, γιατί. τα τέσσερα 
πέμπτα είναι κατεχόμενα- γιατί τα βράδια δεν ακούμε ούτε ελληνικά ούτε τούρκικα· 
ακούμε αράβιχα και αιγυπτιακά". Και επειδή τυγχάνει να είμαι κάτοικος αυτών 
των περιοχών μετά την προσφυγιά, μπορώ να το επιβεβαιώσω. Και δεν είναι 
δυνατό τα παιδιά μας να κυκλοφορήσουν, όταν ο ήλιος δύσει. Την Κύπρο όμως δεν 
τη θέλουμε μόνο όταν υπάρχει το φως της μέρας και του ήλιου. Τη Οέλουμε και τα 

βράδια, τη Οέλουμε για πάντα και εσαεί. Και είπε ότι τα νέα προτεινόμενα μέτρα 
και τα νέα στοιχεία που μας δίνουν αποτελούν μια μεγάλη κορο'ίδία. Και δεν είναι, 

αγαπητοί φίλοι, ο κ. Κλεάνθους οπαδός της αντιπολίτευσης. Είναι ένθερμος 

υποστηριχτής, στέλεχος της συμπολίτευσης. Είναι προς τιμήν του το ότι τολμά να 
μιλά γι' αυτά τα πράγματα και να λέει τον πόνο των δημοτών του. Είναι οι 

περιοχές αυτές υπό εγκατάλειψη και βρίσκονται σε απόγνωση οι οικογένειες πέριξ 

της περιοχής του ποταμού Κλήμου. Οι ασθένειες αυξάνονται και μαζί με τα 

κουνούπια που δημιουργεί η περιοχή και με τις μεταδοτικές ασΟένειες που είτε έρχο
νται από τα κατεχόμενα είτε δημιουργούνται από τα λιμνάζοντα αχάΟαρτα νερά των 

εργοστασίων της βιομηχανικής. περιοχής της Έγκωμης δημιουργούν σοβαρότατα 

προβλήματα στους κατοίκους της περιοχής. Ναι, υπήρξαν προβλήματα τα οποία τα 
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Ηνωμένα Έθνη δεν έδειξαν διάθεση να τα αντιμετωπίσουν και να τα λύσουν. 
Όμως, ο ποταμός Κλήμος στο μεγαλύτερό του μέρος βρίσκεται στη δική μας 

περιοχή. Πρέπει να τολμήσουμε να τον στεγάσουμε. Έτσι, θα βοηθήσουμε στην 

προσπάθεια για διατήρηση των κατοίκων στην περιοχή. Τα έργα στη λεωφόρο 

Δημοκρατίας στον Άγιο Δομέτιο, τα έργα πεζοδρομοποίησης, τα έργα φωταγώγησης 

του Αγίου Δομετίου θα πρέπει να επιχορηγηθούν και να καλυφθούν απ' αυτό το 

σχέδιο. Ταυτόχρονα, πέρα από το συνοικισμό του Αγίου Παύλου υπάρχει η περιοχή 

του Αγιάσματος. Εκεί πέφτει το νερό των λαουμιών του Α γ ίου Δομετίου και εκεί 
φυτρώνουν μεγάλα φυτά που προκαλούν σοβαρότατα προβλήματα, με ερπετά, με 

τρωκτικά και άλλα. Θα πρέπει να υπάρχει συχνός καθαρισμός. Κινδυνεύουν οι 

κάτοικοι από πυρκαγιές, κινδυνεύουν από τους Τούρκους στρατιώτες οι οποίοι 

μέσα απ' αυτά έρχονται και μπαίνουν στις αυλές των προσφύγων και των άλλων 
κατοίκων της γύρω περιοχής. Πρόσφατα καταγγέλθηκε ότι ρίχνονταν πέτρες στα 

παράθυρα των σπιτιών. Αυτά όλα προκαλούνται, γιατί ο χci>ρος μπροστά από τα 

σπίηα παραμένει εντελώς εγκαταλειμμένος και χωρίς καμιά προστασία και συντή

ρηση. Θα πρέπει να απαιτήσουμε να καθαρίζονται αυτές οι περιοχές, για να μην 

είναι εστία μόλυνσης και πρόκλησης ασθενειών ή απειλής για τη ζωή των κατοίκων, 

όσων έχουν παραμείνει. 

Παρόμοια εικόνα μπορούμε να δούμε και πιο κάτω, στο Γραμμικό Πάρκο στο 

ΚαΊ:μακλί, όπου είναι τα αναχώματα της Εθνικής Φρουράς, και σης γύρω περιοχές 

οι οποίες έχουν γίνει σκουπιδότοποι και έχουν εγκαταλειφθεί. Και όσοι Οα επισκε

φθούν το πολύ μικρό κομμάτι της Ομορφίτας που έχει μείνει θα δουν ακριβώς αυτή 

την εικόνα. Εφόσον αναφέρομαι σ' αυτό το σημείο, Οα ήθελα να πω ότι έχουμε 

αρνηθεί βοήθεια στους κατοίκους που βρίσκονται στο τελευταίο σπίτι επί του 

οποίου βρίσκεται και το φυλάκιο της Εθνικής Φρουράς, πολύ κοντά στο σημείο που 

τελευταία έχουν δολοφονηθεί οι στρατιώτες μας. Γιατί; Αναμένουμε απάντηση σ' 

αυτό το γιατί. Έχουν δημιουργηθεί δύο μέτρα και δύο σταθμά. Έπειτα από γνωμά

τευση του Γενικού Εισαγγελέα δεν τόλμησαν να μειώσουν το ποσό των ί50.000 σ' 

όσους είχαν έγκριση στα χέρια τους για το ποσό αυτό, διότι έγινε προσπάθεια να 
μειωθεί στις i20.000, αλλά έπειτα από παρέμβαση δική μας και γνωμάτευση που 
δόθηκε από το Γενικό Εισαγγελέα αυτοί όλοι που ήταν αιτητές πριν την αλλαγή του 

σχεδίου θα πάρουν τις ±:50.000. Οι υπόλοιποι που ήταν μετά την αλλαγή θα πάρουν 
±:20.000. Και ρωτούν: Οι δύο γείτονες τι διαφορά έχουν; Το ότι ο αρχιτέκτονας 

του ενός είχε καθυστερήσει κάποιες μέρες ή ένα μήνα να ετοιμάσει τα σχέδια που Οα 
έπρεπε να είχαν κατατεθεί και να συνοδεύουν την αίτηση; Αυτό είναι το κριτήριο γι' 

αυτή τη δυσμενή διάκριση προς τους δεύτερους έναντι των πρώτων; 

Αλλά το πιο τραγικό είναι ότι από την 3Ιη Δεκεμβρίου 1994 το σχέδιο ουσια
στικά έχει σταματήσει να υπάρχει και τα όσα υπάρχουν στον προϋπολογισμό είναι 

για όσες περιπτώσεις είχαν εγκριθεί την προηγούμενη χρονιά. Και ενώ ήρθαν ο 

Υπουργός Εσωτερικών, οι λειτουργοί και άλλοι στην Επιτροπή της Βουλής και 

υπόσχονταν ότι Οα πάρουν την απόφαση να συνεχιστεί το σχέδιο, μέχρι και σήμερα 

αυτή η απόφαση, έστω κουτσουρεμένα, δεν έχει δοΟεί. Και είμαι σε θέση να ξέρω ότι 
έγινε συμβιβαστική πρόταση από τους επικεφαλής της διοίκησης της Λευκωσίας για 

μείωση του ποσού από ±:50.000 σε ±:35.000. Όμως, ούτε και αυτή η άποψη έχει 

υιοθετηθεί και έχει προχωρήσει. Συνεπώς, και εδώ δημιουργούμε προβλήματα 

ακόμα και μεταξύ των ακριτών μας, χωρίς να υπάρχει κανένας λόγος. 

, 
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Δε θα ήθελα να μην μπω στο πειρασμό να πω και το εξής: Στον πρόσφατο 

προυπολογισμό του ΚΟΑ που ψηφίσαμε υπήρχε ένα κονδύλι ±:650.000 και συνοδευ
όταν από μια λεζάντα: ''Υποσχέσεις Προέδρου". Μα, στους ακρίτες πόσες υποσχέ
σεις έχουμε δώσει; Γιατί δεν τις τηρούμε; Μήπως ο αΟλητισμός, για τον οποίο ως 

ΑΚΕΛ αναλάβαμε πολλές ΠQωτοβουλίες και τον υποστηρίζουμε, είναι καλύτερος 
από τους ακρίτες και από το ξαναζωντάνεμα των περιοχών της Λευκωσίας; Και 

αυτό το ερώτημα μένει αναπάντητο και αυτό ζητά μια επιτακτική απάντηση. Γνωρί

ζουμε ότι η τοπική αυτοδιοίκηση και τα δημαρχεία αντιμετωπίζουν σοβαρότατα 
προβλήματα οικονομικής φύσης. Εντούτοις, σήμερα παρατηρείται το φαινόμενο 

ακόμη και αυτά τα λίγα που έμειναν στο σχέδιο για βοήΟεια στις ακριτικές αυτές 
περιοχές να μη δίνονται έγκαιρα. Αυτή τη στιγμή ο Δήμος Αγίου Δομετίου κινδυ

νεύει να μην έχει να πληρώσει το προσωπικό του, γι' αυτό και έκανε τη συγκέντρωση 

την προηγούμενη εβδομάδα, γιατί !:600.000 από τον προυπολογισμό, αντί να δοΟούν 
για εκεί που έπρεπε υποχρεωτικά, δόθηκαν για τα έργα που Οα επιχορηγηΟούν μέσω 
του σχεδίου για τις ακριτικές περιοχές, ποσό το οποίο μέχρι σήμερα Οα είχε δοΟεί 

για το 1995. Και ζητούμε και απαιτούμε να προχωρήσουν αμέσως να δώσουν αυτά 
τα ποσά, το ίδιο και κάποια ποσά διαφοροποιημένα και στη Λευκωσία. Σημειώνω 

ότι την περσινή χρονιά περίπου ±:800.000 καθυστερούσαν να δοΟούν στο Δημαρχείο 
Λευκωσίας, με αποτέλεσμα να αντιμετωπίζει σοβαρότατα προβλήματα. 

Εκείνο το οποίο Οέλουμε να πούμε είναι ότι δεν επιθυμούμε η παλιά 
Λευκωσία, η περιοχή του Τακτακαλά, η περιοχή της οδού Ερμού και άλλες περιοχές 

να γίνουν χώροι διαμονής των αλλοδαπών ή κέντρα αναψυχής. Γιατί, αν πάρουμε 
• το δρόμο από την Πύλη Αμμοχώστου μέχρι και την εκκλησία του Αγίου Κασσιανού, 

Οα δούμε ότι έχει μετατραπεί σε δρόμο κέντρων αναψυχής. Θέλουμε σ' αυτές τις 
περιοχές να υπάρξουν και κάτοικοι. Και υπάρχουν ενδιαφερόμενοι και θα πρέπει 

να βοηΟήσουμε ούτως ώστε να έρθουν. Μπορεί να δημιουργηθούν περισσότερα 

πολιτιστικά κέντρα και υπάρχουν γι' αυτό το σκοπό ιδανικότατα ;)ιατηρητέα σπίτια 

σ' αυτή την περιοχή, επιβλητικά, στα οποία διατηρούνται επιχειρήσεις επίπλων, 
αποθήκες ή που είναι κλειστά. Και ακριβώς μπορεί να γίνουν και πινακοΟήκες σ' 

αυτή την περιοχή, μπορεί να γίνουν και πολιτιστικά κέντρα. Μπορεί ακόμα -και το 

έχουμε εισηγηθεί στον Υπουργό Εσωτερικών- να δοΟούν σε προσφυγικά σωματεία, 

τα οποία δέχονται να προσφέρουν για την επιδιόρΟωσή τους, ώστε να προσελκύ
σουμε σ' αυτή την περιοχή τους πρόσφυγες, που Οέλουν να δώσουν ζωή και πολι

τισμό και να διατηρήσουν τα ήΟη, τα έθιμα και τις παραδόσεις των δικών τους 

χωριών, που είναι κατεχόμενα σήμερα. Έτσι, εκεί Οα αναπτυχθούν πολιτιστικοί και 

αΟλητικοί όμιλοι και πολλοί άλλοι τρόποι υγιούς απασχόλησης της νεολαίας και 
των μεγαλύτερων. Χρειάζεται όμως πολιτική βούληση για όλα αυτά τα πράγματα. 

Υπάρχουν οι φοιτητές οι οποίοι άρχισαν να κατακλύζουν τη Λευκωσία λόγω του 
πανε--τιστημίου. Αυτοί όλοι μαστίζονται από τα ψηλά ενοίκια. Υπάρχουν σκέψεις 

για φοιτητικές εστίες. οι οποίες ακόμα παραμένουν σκέψεις και στα χαρτιά. Υπάρ

χουν χώροι εδώ όπου μπορούμε να δημιουργήσουμε φοιτητικές εστίες. Έτσι, 

μπορούμε να λύσουμε, με την κατάλληλη πολιτική βούληση, και το θέμα του συγκοι

νωνιακού, να μεταφέρονται δηλαδή απ' αυτούς τους χώρους στο πανεπιστήμιο, που 

δεν είναι μακριά απ' εκεί. 

Έχω αφήσει ένα σημείο. Οι κυβερνητικές υπηρεσίες, αντί να μεταφέρονται 
προς τις περιοχές αυτές, μεταφέρονται προς τις περιοχές των Λατσιών, της 

Έγκωμης, του Στροβόλου. Υπάρχουν κατάλληλοι χώροι και μπορούν να μεταφερ-
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θούν σ' αυτές διάφορες υπηρεσίες. Ένα παράδειγμα: Έχει γραφεία η Αρχή ΑδΗών 

στο τέρμα της οδού Λ ήδρας και οδηγεί εκεί αρκετό κόσμο χωρίς ταλαιπωρία και 

δίνει ζωή. Μπορούν και άλλα τέτοιας φύσης γραφεία να πάνε σ' αυτές τις περιοχές. 

Υπάρχουν χώροι στην περιοχή της Παλουριώησσας, του Βόρειου Πόλου και του 

Κα"ίμακλίου που μπορεί να γίνουν βιοτεχνικές περιοχές, πέρα από τη βιοτεχνική 

περιοχή που είναι η παλιά αγορά. Αυτές οι βιοτεχνικές περιοχές Οα λύσουν και ένα 

μεγάλο υπαρκτό πρόβλημα στη Λευκωσία. Υπάρχουν μικροβιοτέχνες, μικρομεσαίοι 

βιοπαλαιστές, οι οποίοι έχουν διατάγματα των δικαστηρίων να επικρέμανται πάνω 

από τις κεφαλές τους, για να φύγουν από τους χώρους όπου ασκούν αυτά τα επαγ

γέλματα. Και λένε οι άνθρωποι: "Πείτε μας πού να πάμε, να είμαστε νόμιμοι, να 

ξέρουμε και εμείς ότι δημιουργούμε κάτι καλύτερο και είμαστε πρόθυμοι να συνει

σφέρουμε και για τη δημιουργία αυτών των χώρων". Δυστυχώς δεν έχουμε 

υποδείξει τέτοιους χώρους και δεν έχουμε δώσει τέτοιες προοπτικές και δυνατό

τητες. Σίγουρα, η δημιουργία τέτοιων ζωνών σε αυτές τις περιοχές Οα λύσει πολλά 

προβλήματα. Θα δώσει ζωή, Οα δώσει οικονομική δυνατότητα για παραμονή, για 

δημιουργία και για καλύτερο αύριο και σ' αυτές τις περιοχές. 

Έχω αφήσει τελευταίο το Θέμα των αιτημάτων που ήγειρε η ΠOllEK, γιατί και 

εδώ υπάρχει μεγάλη ταλαιπωρία και Οα το ονόμαζα, όπως το ονόμασε και ο 
Δήμαρχος Αγίου Δομετίου, μεγάλη κορο·ίδία. Κάποτε, η οδός Ερμού ήταν η πιο 

εμπορική περιοχή της Λευκωσίας, ήταν η περιοχή που έσφυζε από ζωή και ήταν ο 

δρόμος που ένωνε από τη μια τους Ελληνοκύπριους και από την άλλη τους Τουρκο

κύπριους. Σήμερα, όλη η παραμεθόρια περιοχή της οδού Ερμού και της οδού 

Πάφου έχει εγκαταλειφθεί. Θα διαβάσω -παρά το ότι μπορεί. να έχετε κουραστεί- τα 

αιτήματα που έθεσε η ΠΟΒΕΚ, διότι δυστυχώς δεν ακούστηχαν και δεν μπήκαν ούτε 

και στην Έκθεση. Τα αιτήματα ήταν τα αχόλουθα: 

- Να δοθεί στους καταστηματάρχες ένα ποσό υπό μορφή επιχορήγησης, για 
να χρησιμοποιηθεί για εσωτερικό και εξωτερικό εξωρα·ίσμό των καταστη

μάτων. 

- Να δοθεί μακροχρόνιο χαμηλότοκο δάνειο για εμπλουτισμό των εμπορευ

μάτων τους, γιατί, όπως είναι φυσικό, από τη μακροχρόνια υποτονικό

τητα των εργασιών τους η ενίσχυση και ο εμπλουτισμός των εμπορευ

μάτων τους αποτελεί επιβεβλημένη ανάγκη μέσων και μέτρων 
προσέλκυσης του κοινού. 

- Να εκπονηθεί από μια αρμόδια αρχή σχέδιο για εξωτερικό και εσωτερικό 

εξωρα·ίσμό των καταστημάτων, το οποίο να συμπεριληφθεί. μέσα στις 

επιχορηγήσεις της κυβέρνησης και να συζητηΟεί πώς Οα προωθηΟεί και θα 

εκτελεστεί κατά τον καλύτερο και αποδοτικότερο τρόπο απ' αυτούς που 

θα το επιδοτήσουν για το σκοπό αυτό. 

- Να αυξηθούν στην περιοχή τα δημόσια γραφεία που εξυπηρετούν σε μεγά

λους αριΟμούς το κοινό και να υπάρχει συνεχής ροή ατόμων που Θα 

πηγαίνουν εκεί για να διεκπεραιώσουν την εργασία τους. 

- Να ασκηΟεί η επιρροή της κυβέρνησης προς την πλευρά της Αρχιεπι

σκοπής και της εκκλησιαστικής επιτροπής του ιερού ναού Φανερωμένης, 

για να επιτρέψουν την αξιοποίηση της πλατείας που βρίσκεται μεταξύ 

παρθεναγωγείου και εκκλησίας Φανερωμένης. 

• 

, 

• 
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- Να αναπαλαιωθούν όλες οι κατοικίες που βρίσκονται στην περιοχή αυτή 

και να κατοικηθούν ή να δοθούν ή να ενοικιαστούν σε πολιτιστικούς 

συνδέσμους ή άλλους, για να αυξηθεί η ζωή και η κίνηση στην περιοχή. 

- Να αξιοποιηθούν τα υπάρχοντα μνημεία στην περιοχή, για να προσελ

κύουν ντόπιους και ξένους. 

- Να γίνει επιτόπια έρευνα με αρμόδιους της κυβερνητικής πλευράς για 

μελέτη αυτών των ζητημάτων και για προώθηση μέτρων επίλυσής τους. 

Όλα αυτά πρέπει να γίνουν. Εκείνο που θέλουμε να πούμε, προσθέτοντας 
στις εισηγήσεις που έχουν γίνει από πλευράς του ΑΚΕΛ από τους προηγούμενους 
συναδέλφους που έχουν μιλήσει, είναι ότι θα πρέπει να δοΟεί έμφαση στη 
δημιουργία περαιτέρω έργων υποδομής από τον Άγιο Δομέτιο μέχρι και το Βόρειο 

Πόλο. Θα πρέπει να δοθούν στεγαστικά κίνητρα και για δημιουργία επαγγελμα
τικών στεγών. Θα πρέπει να δημιουργηθούν πολιτιστικά και αθλητικά κέντρα σ' 
αυτούς τους χώρους. Θα πρέπει να δοθούν οι δυνατότητες στους συμπατριώτες μας 

που ζουν σ' αυτή την περιοχή να ζουν το ίδιο καλά και με κάποιες ανέσεις όπως και 
οι υπόλοιποι κάτοικοι αυτού του τόπου. Θα πρέπει να καλυφθούν από το σχέδιο 
της στέγασης και εκείνοι οι οποίοι μέχρι σήμερα διατηρούν τα σπίτια τους με τα 

αποτελέσματα του πολέμου του 1974, δηλαδή με τις σφαίρες και τα πλήγματα από 
τις βόμβες. Επίσης, πρέπει να αναληφθεί πρωτοβουλία από την κυβέρνηση, με την 
αρωγή των κομμάτων και της Βουλής, τα εγκαταλειμμένα σπίτια -και υπάρχουν 

πολλά σ' αυτές τις περιοχές-να αναληφθούν από το κράτος, να επιδιορθωθούν και 
να γίνει πρόταση προς τους ιδιοκτήτες τους να τα κατοικήσουν. Αν όχι, να ενοικια

στούν και τα οφέλη να πηγαίνουν στους ιδιοκτήτες, για να δοθεί περαιτέρω ζωή σ' 
αυτή την περιοχή. τέλος, Θα ήθελα να αναφέρω ότι απαιτούμε την επαναφορά του 
σχεδίου όπως ίσχυε κατά την εξαγγελία του, που δεν ήταν γενναιόδωρο, ήταν πολύ 

χαμηλού ύψους και εντός των πλαισίων τόσο των δυνατοτήτων του κράτους όσο και 
των αναγκών αυτών των περιοχών και των οικογενειών που ενδιαφέρονταν. 

Προσκαλώ όσους συνάδελφους θέλουν να έρθουν να δουν πώς φυτρώνουν 
καθημερινά στα κατεχόμενα οι πολυκατοικίες, με προέκταση προς το εγκαταλειμ
μένο γυμνάσιο του Αγtου Παύλου παρά τον Ιππόδρομο. Σε λtγους μήνες οι πολυκα

τοικίες θα φτάσουν στο γυμνάσιο και εμείς, αντί να αναπτύσσουμε αυτές τις 
περιοχές, τις εγκαταλείπουμε. Θα είμαστε άξιοι της τvχης μας. Εμείς ως ΑΚΕΛ 

αντιστεκόμαστε και δε Θέλουμε να είμαστε άξιοι αυτής της τύχης. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Γεωργίου τον Προεδρεύοντα του 

Σώματος αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χριστάκης Κατσαμπάς.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού, αν θέλει να μιλήσει ενώπιον δεκατεσσάρων Μελών 
της Βουλής. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ελπίζω να μη μας δει αυτή τη στιγμή η Εκτελεστική Εξουσία. στην οποία 

θέλουμε να ασκήσουμε πίεση. Α ν δείξουμε το ενδιαcrέρον μας με την παρουσία των 
Βουλευτών εδωπέρα, δε θα είμαστε πολύ πειστικοί, αλλά ούτε και πιεστικοί, δεν 
ξέρουμε αν υπάρχει δυνατότητα, κύριε Πρόεδρε, να μείνει το θέμα για την άλλη 

εβδομάδα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με έχουν παρακαλέσει και άλλα Μέλη της Βουλής να συνεχιστεί η συζήτηση 

την ερχόμενη συνεδρία. Θέλετε και εσείς να επιφυλαχΟείτε για την επόμενη συνε
δρία; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Θα το προτιμούσα, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το επόμενο Οέμα της ημερήσιας διάταξης αναβάλλεται. 

Η επόμενη συνεδρία της Οουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 26 Οκτωβρίου 1995, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

1) Ο περί Προ'\Jπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
Νόμος του 1995. 

2) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1995. 

3) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1994. 

4) Μετάφραση και Ενοποίηση ΑριΟμού Νόμων Σύμφωνα με το Άρθρο 4 
των περί Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας Νόμων του 1988 
έως 1994. 

5) Ο περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και Λατομείων (Γροποποιηηκός) 

• 

, 

Νόμος του 1995. " 

6) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Γροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1995. 

7) Οι περί Κυβερνητικών Λαχείων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1995. 

8) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γροποποίηση του Παραρτή
ματος V) Κανονισμοί του 1995. 

9) Οι περί. Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Έκδοση Τιμολογίων 
και Αποδείξεων και Τήρηση Αρχείων) Κανονισμοί του 1995. 

10) Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 13οη0ού Οικονόμου 
και ΒοηΟού Οικονόμου Α (Σχέδια Υπψ.'ι οίας) Κανονισμοί του 

1995. 

1 I) Οι περί Γενικού Χημείου - Θέση Πρώτου Ανώτερου Τεχνικού 
Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ': 

Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαρακολουΟήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το Οέμα 

που αναφέρεται ως 'Ή πολιτική της απασχόλησης ξένων επιστη
μόνων (εμπειρογνωμόνων) απ(> τις κρατικές υπηρεσίες και τους 
ημικρατικούς οργανισμούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. 'Α. 
Χρυσοστόμου). (2.11.1993). (Συνέχιση της συζήτησης). 
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ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως "Η ποιότητα των σιτηρών, 
αιτία πρόκλησης ζημιών στην κτηνοτQο<rία και πτηνοτροφία" . 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση L.-τειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 
Χρυσοστόμου). ( 19.5.1994 ). 

ΈκΟεση της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για Θέματα 
Πράσινης Γραμμής για τα Οέματα που ανα<rέρονται ως: 

(α) "Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής στη Λευκωσία." 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

(β) 'Ή πορεία υλοποίησης του Σχεδίου Αναζωογόνησης των Ακρι-
τικών Περιοχών και η επί τούτου πολιτική της νέας κυβέρ-
νησης." 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 
κυρίων Αρ. Γεωργίου και Π . Παπαγεωργίου). ( 11.5. 1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το Οέμα που 
αναφέρεται ως: 

'Ή ανάγκη διαμόρφωσης ενιαίας και συγκροτημένης πολιτικής για 
τα άτομα με ειδικές ανάγκες". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. τ. 
ΕυΟυμίου). (27.10.1 994) . 

ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το 
Οέμα που αναφέρεται ως: 

'Ή καταστροφή στο περιβάλλον με την παράνομη εκσκαφή μεγάλου 

τμήματος της κοίτης του Πεδιαίου και την κατασκευή δρόμου από 

ιδιωτική εταιρεία σκυροδέματος στην περωχή Ταμασού". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Dουλευτή κ. Ρ. 
Π ρέντζα). ( 18.5.1995). 

Κύριε Πρόεδρε, έχω αποστείλει προς εγγραφή και συζήτηση στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων κάποιο Οέμα με τη συνήΟη διαδικασία .. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Π ότε; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ : 

Από τις 28 Σεπτεμβρίου 1995 και με έκπληξή μου πληροφορήΟηκα σήμερα από 
τη Γραμματεία ότι αυτό το θέμα δεν ενεγράφη. Ζήτησα περισσότερες πληροφορίες 

γιατί δεν ενεγράφη και μου λέχθηκε ότι εκ πρώτης όψεως ο ισχυρισμός ήταν ότι 
υπάρχει διπλοεγγραφή. 

Ερεύνησα το Οέμα με την αρμόδια Γραμματεία της Βουλής και διαπίστωσαν, 

υπάρχει σύμφωνη γνώμη, ότι πραγματικά δεν υπάρχει τέτοιο Οέμα. 

Θα παρακαλέσω να εγγραφεί το θέμα στην ολομέλεια και να παραπεμφθεί στην 
Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων της Βουλής. Το θέμα είναι το εξής: 'Ή ανάγκη 
αναβάΟμισης του Τμήματος Οδικών Μεταφορών Πά<pου και απεξάρτησής του από 
το Τμήμα Οδικών Μεταφορών Λεμεσού." Το θέμα είναι σu<rές, ξεκάΟαρο και αν δεν 

υπάρχει ένσταση από την ολομέλεια, παρακαλώ όπως εγγραφεί και παραπεμφΟεί 
στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είστε βέβαιος ότι δεν έχει διπλοεγγραφεί το θέμα; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Βεβαίως, είμαι σίγουρος. Υπάρχει ένα θέμα το οποίο αφορά την επιθεώρηση 
των μηχανοκίνητων οχημάτων. Δεν έχει καμία σχέση με αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση να εγγραφεί; 

Όχι. 

Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης : 6.38 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη-
τικtj σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης Μιχαηλίδης Θάσος 

Αναστασιάδης Νίκος Μουσιούττας Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας Μούσκος Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γιάγκου Κίκης Παναγίδης Κίμων 

Δημητρίου Οδυσσέας Παπαγεωργίου Παύλος 

Ευθυμίου Ττίμης Παπαρές Αυγερινός 

Ευσταθίου Ευστάθιος Παρισινός Ανδρέας 

Ηλιάδης Δημήτρης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοδούλου Λάκης Πουργουρίδης Χρίστος 

Θεοδώρου Δώρος Π ρέντζας Ρένος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Ρολάνδης Νίκος 
Ιωαννίδης Ιωάννης 

Σολωμής Χρίστος 
Καράς Αντώνης 

Σοφοκλέους Θάσος 
Κατσαμπάς Χριστάκης 

Συλλούρης Δημήτρης 
Κατσελλή Ρήνα 

Φιλίππου Ανδρέας 
Κατσουρίδης Νίκος 

Χάσικος Σωκράτης 
Κοντίδης Δημήτρης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 
Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 
Χατζηδημητρίου Τάκης 

Λ υσιώτης Λώρης 
Χριστοδουλίδης Δώρος 

Λυσσαρίδης 13άσος 
Χρίστου Ανδρέας 

Μακρίδης Ισίδωρος 
Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 
Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΠΙ ΝΑ Κ Α Σ Π Ε ΡΙ ΕΧΌΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Φορολογίας των Κληρονομιών 
(Γροποποιητικός) Νόμος του 1995", η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
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Μουσιούττας, Τ. Χατζηδημητρίου, Γ. Αγαπίου, Ευ. ΕυσταΟίου, Λ. Ιερο

διακόνου, Ν. Ρολάνδης, Αρ. Γεωργίου) και απόφαση του Σώματος για 
επαναπαραπομπή του νομοσχεδίου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

2) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 1995", οι αγορεύσεις που ακολούθησαν 
(f. Χατζηδημητρίου, Α. Χρίστου, Χρ. Κατσαμπάς, Ρ. Κατσελλή, Ρ. Π ρέν

τζας, Α. Φιλίππου) και ψήφισή του σε νόμο. 

2α) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης [Γ. Χατζηδημητρίου, Ν. Μουσιούττας, Α. 

Καράς, Δ. Χριστοδουλίδης, Α. Χρίστου, Προεδρεύων (Β. Λυσσαρί.δης)] 

αναφορικά ~ιε την απουσία των διοικητικών συμβουλίων των ημικρα

τικών οργανισμών κατά την ψήφιση των σχετικών προυπολογισμών από 

τη Βουλή. 

3) ΈκΟεση για τα νομοσχέδια (α) 'Ό περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995", (β) 'Ό περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (τροποποιητικός) Νόμος του ι995" και ψήφισή τους σε 

νόμους. 

4) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο "Ο περί της Διευρυμένης Μερικής Συμφωνίας 

για την ΕγκαΟίδρυση του Ευρωπα"ίκού Κέντρου Σύγχρονων Γλωσσών 

(Κυρωτικός) Νόμος του ι995" και ψήφισή του σε νόμο . 

5) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Εγγραφής Γυμναστών Κανονι

σμοί του ι 995" και έγκρισή τους . 

6) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

(fαμείο Προνοίας) (fροποποιητικοί) Κανονισμοί του ι 995" και έγκρισή 
τους. 

7) ΈκΟεση για τα έγγραφα που αφορούν την εξαίρεση από την αναστολή 

πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με 

τον περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου Διορισμού στη Δημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές ΔιατάξΕLς) Νόμο του ι995, οι σύντομες παρατη
ρήσεις των κυρίων Ρ. Πρέντζα και Α. Χρίστου και έγκρισή τους. 

8) ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

9) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Οι χώροι απόρριψης 

λυμάτων- Τα προγράμματα οικονομικής βοήΟειας των χαμηλότερων 
οικονομικών στρωμάτων- Η δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στη Μουτ

ταγιάκα- Το πρόβλημα δυσοσμίας από χοιροστάσια στην περιοχή Μονής

Το αίτημα Κισσόνεργας για δημιουργία λα"ίκής πλαζ- Το αίτημα για 

κρατική επιχορήγηση της συντήρησης των αγροτικών δρόμων- Η άρνηση 

του Γ.Τ.Π. να παραχωρήσει σημαίες της Κυπριακής Δημοκρατίας για 

εκδήλωση στο εξωτερικό- Το αίτημα για ανέγερση κέντρων εξυπηρέτησης 

ηλικιωμένων στη Λάρνακα- Οι κατασκηνωτικοί χώροι- Το αίτημα για 

επέκταση του δημοτικού σχολείου στον 'Α γιο Τύχωνα- Ο έλεγχος μυκοτο

ξινών στις ζωοτροφές- Το αίτημα για ανέγερση δημοτικού σχολείου στον 

Αρχάγγελο- Το αίτημα Χλώρακας για νέο δημοτικό σχολείο και για περι

φερειακό γυμνάσιο- Η απασχόληση ωρομίσθιων υπαλλήλων στο Τμήμα 

Εσωτερικών Προσόδων). 
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10) Συνέχιση της συζήτησης (f. Χατζηδημητρίου, Αρ. Γεωργίου) για τα 

θέματα (α) "Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής στη 

Λευκωσία" και (β) 'Ή πορεία υλοποίησης του Σχεδίου Αναζωογόνησης 

των Ακριτικών Περιοχών και η επί. τούτου πολιτική της νέας κυβέρ

νησης". 

11) Εγγραφή από τον κ. Γ. Ομήρου και παραπομπή στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων του θέματος 'Ή ανάΥ'ι<η αναβάθμισης 

του Τμήματος Οδικών Μεταφορών Πάφου και απεξάρτησής του από το 

Τμήμα Οδικών Μεταφορών Λεμεσού". 

Τιμι}: 75σ 

ΤuπώΟηκε στο ΤuπογQαφtίο της Κuποιακής ΔημοκQατιας, Λειr-tωοία. 
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ΠQακτικά της Βουλής των ΑντιπQοσώπων 
Στ' ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 26ης Οκτωβρίου 1995 
(Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

(Αρ. 4) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. Παρακαλώ τους Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κυρίες και κύριοι, προτού μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης την 

οποία έχετε μπροστά σας, Οα ήθελα να πληροφορήσω το Σώμα ότι, ύστερα από τη 
διεξαγωγή αναπληρωματικών εκλογών για την ανάδειξη αντιπροσώπου της 

θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων, εξελέγη ο κ. Πετρός Καλα"Cτζιάν, τον οποίο και 
καλωσορίζουμε. 

Θα παρακαλούσα τον κ. Καλα·ι:τζιάν να δώσει τη νενομισμένη διαβεβαίωση 

επαναλαμβάνοντας ύστερα από εμένα το σχετικό απόσπασμα. 

"Διαβεβαιώ επισήμως ... " 

Π. ΚΑΛΑ ·Ι ·ΤΖΙΑΝ: 

"Διαβεβαιώ επισήμως ... " 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

" ... πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα ... " 

(217) 
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Π . ΚΑΛΑ·Ι·ΤΖΙΑΝ: 

" ... πίστ~ν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα ... " 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

" ... και τους συνάδοντας αυτώ νόμους ... " 

Π. ΚΑΛΑ·ΙΤΖΙΑΝ: 

" ... και τους συνάδοντας αυτώ νόμους ... " 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

" ... και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας ... " 

Π. ΚΑΛΑ·Ι·ΤΖΙΑΝ: 

" ... και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας ... " 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

" ... και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου". 

Π. ΚΑΛΑΙ·ΤΖΙΑΝ: 

" ... και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου". 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ευχαριστούμε, κύριε ΚαλαΊ:τζιάν. Σας ευχόμαστε καλή σταδιοδρομία για το 

καλό της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων. 

Π. ΚΑΛΑΙ·ΤΖΙΑΝ: 

Σας ευχαρωτώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προτού αρχίσουμε, να συγχαρούμε επίσης και τους πολλούς Δημήτρηδες τους 

οποίους διαθέτει η Βουλή επί τη σημερινή εορτή του Αγίου Δημητρίου. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Α', που εtναι η νομοθετική εργασια. Το 

πρώτο θέμα είναι ''Ο περί Προt!πολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
Νόμος του 1995 ". 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣτΟΎ: 

Θα παρακαλούσαμε το Σώμα όπως αναβληθεί η συζήτηση αυτού του νομοσχε
δίου για την επόμενη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Παρά το γεγονός ότι θα φέρναμε ένσταση, επειδή γιορτάζουν δύο Δημήτρηδες 

από το ΑΚΕΛ στους οποίους ευχόμαστε χρόνια πολλά, όπως και σε όλους τους 
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Δημήτρηδες, συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. Αν είναι δυνατό, να αναβληθεί ακόμα 

και για δεκαπέντε μέρες, για να δοθεί κά.ι"τοια ευκαιρία διαβούλευσης σχετικά με το 

υπό συζήτηση θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Έτσι επιβεβαιώνεται μια εκτίμηση της περασμένης βδομάδας, που έγινε όταν 

συζητούσαμε προϋπολογισμό άλλου ημικρατικού οργανισμού, ότι δε θα συζητή

σουμε προtJπολογισμό αλλά απολογισμό. 

τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Κ'\ίριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, κ'\ίριε Παπαδόπουλε. 

τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Δε θα εγείρουμε ένσταση, διότι, όταν ένα κόμμα ζητά αναβολή ενός θέματος, 

συμφωνο'\ίμε. Θα ήθελα όμως να ξέρω για ποιο σκοπό αναβάλλεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Θέλετε το λόγο της αναβολής. 

τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Ναι, διότι ήδη λειτουργεί παράνομα ή, μάλλον, γίνονται πληρωμές παράνομα 

χωρίς την έγκριση του προtJπολογισμού. Η επιτροπή Οικονομικών, που εξέτασε το 
θέμα, έχει εξαντλήσει τα περιθώρια, ώστε να βρει νέες Lδέες και νέες εισηγήσεις, και 

δεν μπορούν να βρεθο'\ίν νέες ιδέες και νέες εισηγήσεις, πριν έρθει ο προtJπολογι
σμός του Lδρύματος για τον επόμενο χρόνο· και θα ήθελα να ξέρω πώς θα διατεθούν 

αυτές οι δεκαπέντε μέρες και για ποιο σκοπό. 

Αν είναι απλώς επειδή οι υπάλληλοι ή οι ενδιαφερόμενοι στο ΡΙΚ ενοχλούνται 

από την ομόφωνη απόφαση της Επιτροπής για παγοποίηση των προαγωγcί)ν, 
θέλουμε να το ξέρουμε. Αν υπάρχει οποιαδήποτε άλλη συγκεκριμένη εισήγηση, αν 

γίνονται παρασκηνιακές συνομιλίες ή συνεννοήσεις, που εμείς δεν τις ξ{Qουμε -δε 

μας τίμησε κανένας με αυτή την πληροφορία- πάλι θέλουμε να το ξέρουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣτΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, οι προϋπολογισμοί πολλών ημικρατικών οργανισμών για το 

1995 δυστυχώς συζητούνται αυτές τις μέρες. Άρα δεν είναι μόνο το ΡΙΚ που 

λειτουργεί, αν λειτουργεί, παράνομα. Έχουμε ορισμένες επιπρόσθετες πληροφορίες 

και εκτιμήσεις τις οποίες εμείς τουλάχιστον, από την πλευρά μας, θέλουμε να 

διερευνήσουμε και γι' αυτό θέλουμε αυτή την παράταση. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι πολ'\ί σύνηθες τα κόμματα που ζητούν μια 

παράταση να καταθέτουν και τους λόγους για τους οποίους τη ζητούν. Μία 
συνήθης συμφωνία και διευθέτηση που υπάρχει είναι, όταν υπάρχει κάποιος λόγος 

για τον οποίο ένα κόμμα αισθάνεται ότι πρέπει να ζητήσει αναβολή, να τη ζητά, 
χωρίς την υποχρέωση να δίνει και την αιτιολογία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επειδή θα ζητούσαμε και εμείς αναβολή, θα ήθελα να πω πως γίνονται, ναι, 

κά.J-τοιες διαβουλεύσεις μεταξύ διοικητικού συμβουλίου και. συντεχνιακών παQ<Ιγό

ντων τόσο για τον προUπολογισμό του 1995 όσο και γι' αυτόν του 1996. ηα το πώς 
δηλαδή οι διαπιστώσεις της Επιτροπής, οι. διαπLστώσεις του συμβουλίου και οι 

διαπιστώσεις των συνδικαλιστικών οργανώσεων μπορούν να συμπέσουν και προς 

αποφυγήν πιθανής εργατικής αναταραχής αλλά γενικότερα και για να επιτευχθεί ο 

στόχος, που εί.ναι κοινός, δηλαδή το δημόσιο ίδρυμα να επιβιώσει, αλλά την ίδια 

ώρα να επιβιώσει κατά τρόπο ορθόδοξο και υγιή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Είμαι ακόμα Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος άρα έχω προτεQ<Ιιότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, δεν πρόσεξα ότι ψηλώσατε το χέρι. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Χαίρομαι για τις διευκρινίσεις του κ. Αναστασιάδη. Ναι, αυτοί είναι βασικοί 

λόγοι. Λυπούμαι, γιατί κρίθηκε ότι δεν πρέπει να ληφθεί υπόψη η άποψη του 

ΔΗΚΟ, ώστε να γίνει μέρος αυτών των σημαντικών διαβουλεύσεων· τώρα το ακούω. 

Αυτούς όμως τους βρίσκω ικανοποιητικούς λόγους για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς δεν έχουμε ένσταση για την αναβολή, εφόσον μία ή 

περισσότερες πλευρές τη ζητούν. Αλλά, βεβαίως, είθισται εκείνος ο οποίος ζητά την 

αναβολή να αναφέρει και τους λόγους για τους οποίους ζητά την αναβολή. 

Είναι και σ' εμάς άγνωστο αν γίνονται διαβουλεύσεις μεταξύ της συνδικαλι

στικής πλευράς και της εργοδοσίας του ΡΙΚ και μάλιστα αν οι διαβουλεύσεις αυτές 

είναι τόσο σημαντικές, ώστε να επιβάλλεται αυτή η Βουλή να αναβάλει τη συζήτηση 

του προ\!πολογισμού, ο οποίος, βεβαίως, και θα είναι απολογισμός, αν και όταν 

ψηφιστεί. Και εμείς δηλώνουμε άγνοια και εκφράζουμε την απαρέσκειά μας, αν 

τόσο σοβαρές διαβουλεύσεις δεν κοινοποιούνται σε όλα τα κοινοβουλευτικά 

κόμματα, τα οποία μάλιστα καλούνται να συναινέσουν στην αναβολή εξαιτίας 

αυτών των διαβουλεύσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΊΣΓΟΦΙΑΣ: 

Πρώτα να ευχαριστήσω θερμά για τις ευχές και νομίζω ότι εκφράζω και τα 

αισθήματα των υπόλοιπων Δημήτρηδων εκφράζοντας την εκτίμησή μας προς τους 

συναδέλφους για τις ευχές. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αποκτήσαμε και Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο εμείς, οι Δημήτρηδες! 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μάλωτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Και από ποια πτέρυγα μάλιστα! 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Με συγχωρείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Και από ποια πτέρυγα και για ποιο πρόβλημα! 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΎ: 

Διότι έχουμε την πλειοψηφία των Δημήτρηδων, κvριε Πρόεδρε! 

Δ. ΧΡΊΣΓΟΦΙΑΣ: 

Έχουν το λόγο οι Δημήτρηδες, κvριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Δημήτρης έχει το λόγο. 

Δ. ΧΡΊΣΓΟΦΙΑΣ: 

Ευχαριστώ πολv. 

Νομίζω ότι πάει να δημιουργηθεί μείζον θέμα και περί της αναβολής της συζή

τησης του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. Εμείς επίσης δεν έχουμε υπόψη μας συγκε

κριμένες διαβουλεύσεις, αγαπητοί συνάδελφοι. Έτσι, για να είμαστε εντάξει με το 
Σώμα. 

Προσωπικά, έχω πάρει την Έκθεση σήμερα και γι' αυτό το λόγο ζήτησα από 

την κοινοβουλευτική μας ομάδα και τον εκπρόσωπό μας στην Επιτροπή διάφορες 

διευκρινίσεις, τις οποίες ο σvντροφος, ο Κίκης, έδωσε μεν, αλλά χρειάζεται 

επιπλέον, με βάση και τις διευκρινίσεις, να συζητήσουμε στην κοινοβουλευτική μας 

ομάδα. 

Ομολογώ ότι ένα από τα θέματα τα οποία εγείρονται, αγαπητέ συνάδελφε, 
είναι και το θέμα της παγοποίησης των θέσεων. Χρειάζονται διευκρινίσεις. Εμείς 

τουλάχιστον χρειαζόμαστε κάποιο χρόνο, για να συζητήσουμε και πάνω σ' αυτό το 

θέμα στην κοινοβουλευτική μας ομάδα. Γι' αυτό ζητήσαμε αυτή την αναβολή. Είμαι 
εντελώς ειλικρινής και ίσιος μαζί σας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εγώ δηλαδή θέλετε να πείτε ότι δεν ήμουν; 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όχι, κύριε Αναστασ~άδη! Γ~α όνομα του Θεού! Δεν μπαίνει τέτοιο θέμα. Δεν 

υπάρχει αντιδ~αστολή. Απλώς εξηγώ τη θέση της δικής μας κοινοβουλεντικής 

ομάδας. Καμιά αντιδιαστολή. Δεν υπάρχει τέτοιο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λεόντιος Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω να έχει εξαντληθεί αυτό το σκέλος της συζήτησης και 
να πάμε παρακάτω, διότι νομίζω ότι φτάνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Και μόνο η επίκληση της μη τήρησης της συνταγματικής προθεσμίας για την 

κυκλοφορία της Έκθεσης αποτελεί επαρκέστατο λόγο για την αναβολή και είναι 
αποδεκτός. Αν εξαρχής λεγόταν αυτό, δε θα υπήρχε ουδέν θέμα. 

Εκείνο που θα ήθελα να γίνει σαφές, κύριε Πρόεδρε, αν άφησα αιχμή -και την 

άφησα- είναι ότι η αιχμή αυτή, σε περίπτωση που γίνονται διαβουλεύσεις και άλλα 
κόμματα ειδοποιήθηκαν, ενώ εμείς και το ΔΗΚΟ όχι, σαφέστατα δεν αφορούσε τα 
κόμματα τα οποία ενημερώθηκαν, αλλά εκείνους οι οποίοι ενδεχομένως έπρεπε να 
τα ενημερώσουν και δεν τα ενημέρωσαν, αν έτσι έπρεπε να κάμουν. Θέλω να είμαι 

σαφής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κανένας δεν ξέρει από ποια πηγή προέρχονται οι διαβουλεύσεις, ώστε να 
επιρρίψει ευθύνες. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Σύμφωνοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα παρακαλούσα όμως να είμαστε πιο φειδωλοί στη χρήση του χρόνου, για να 

μπαίνουμε και σε ουσιαστική εργασία. 

Με την ευκαιρία όμως που συζητούμε για τον εξαιρετικά καθυστερημένο προ-υ
πολογισμό του ΡΙΚ για το 1995, να επαναλάβω από αυτή τη θέση το μήνυμα της 
περασμένης συνόδου προς όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς ότι πρέπει να 
αρχίσουν ουσιαστική εργασία από τώρα, ώστε μέσα στα λογικά, τα συνταγματικά 

πλαίσια να υποβληθούν οι προ-υπολογισμοί για το 1996 και να μην έχουμε τα ίδια 
θλιβερά φαινόμενα που έχουμε αυτή τη στιγμή. 

Προχωρούμε στο δεύτερο θέμα, που είναι "Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
Επιτροπής Παιδείας να διαβάσει τη σχετική Έκθεση. 

A.ΦIΛffiΠOY: 

Κύριε Αναστασιάδη; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα, είναι γι' αυτό το θέμα που θέλετε την αναβολή; 
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• ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

• 

Τι συμβαίνει, κύριοι; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με παρακάλεσαν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ για αναβολή, αλλά 

νόμισα ότι επρόκειτο για το υπό συζήτηση ενώπιον της Επιτροπής θέμα. Δεν aντι

λήφθηκα ότι επρόκειτο για το Οέμα που βρίσκεται ενώπιον της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ δεν άκουσα τι είπατε, κύριε Αναστασιάδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αναβάλλεται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αναβάλλεται; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με παρακάλεσε ο κ. Φιλίππου εκ μέρους της ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, γιατί θα ήθελαν τουλάχιστον να ξαναδούν κάποια 

σημεία της νομοθεσίας που επρόκειτο να θεσπιστεί σήμερα, και έτσι αναβάλλεται 

για την ερχόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εξέλαβα -γι' αυτό και δεν έδωσα την ευκαιρία στους κυρίους συναδέλφους να 

το πουν- ότι η αναβολή που μου ζητήθηκε ήταν για το υπό συζήτηση στο Κεφάλαιο 

Δ' θέμα ενώπιον της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε παρακάτω. Το επόμενο θέμα είναι το υπ' αριθμό 7, που είναι 
"Οι περί Κυβερνητικών Λαχείων (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". Παρα

καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥ

Ν'f ΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΒΕΡΝΗτΙΚΩΝ ΛΑΧΕΙΩΝ ('fΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 
Παοόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προt>πολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Οκτω
βρίου J 995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υ πουργεtου Οικονομικών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 του περί 
Λαχείων Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των Κανονισμών για τα κυβερνητικά 

λαχεία, ώστε η τιμή πώλησης κάθε λαχνού κυβερνητικού λαχείου να μπορεί να είναι 

μέχρι ί6 και το δικαίωμα έκδοσης άδειας λαχειοπώλη να είναι μία λίρα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προt>πολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά·τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 8, που 
είναι "Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (fροποποίηση του Παραρτήματος V) 
Κανονισμοί του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥ

ΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣτΙΘΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ (fΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΟΣ V) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παοόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Ανδρέας Φιλtππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προt>πολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 16 Οκτω
βρίου 1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Με τους προτεινόμενους Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 45 
της νομοθεσίας περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, σκοπείται η τροποποίηση του 

Παραρτήματος ν του νόμου αυτού, ώστε να καταστεί δυνατό οργανισμοί δημόσιου 

δικαίου να μπορούν να εγγράφονται στο μητρώο ΦΠΑ και να διεκδικούν την 

επιστροφή του φόρου εισροών που καταβάλλουν επί των αγορών τους. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, οργανισμοί 

δημόσιου δικαίου των οποίων η αποστολή περιλαμβάνει την παράδοση αγαθών που 

' 
) 
\ 
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παράγονται για να πωληΟούν, όπως είναι π.χ. το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών 

Πατατών. δε δικαιούνται με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία να εγγQαφούν στο 

μητρώο ΦΠΑ. Έτσι οι οργανισμοί αυτοί καταβάλλουν ΦΠΑ πάνω στις αγορές τους 

χωρίς να έχουν το δικαίωμα να διεκδικήσουν την επιστροφή του. Με την προτεινό
μενη τροποποίηση οι οργανισμοί αυτοί θα έχουν στο εξής δικαίωμα για τη διεκδί
κηση τέτοιας επιστροφής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμο'ίι υιοθετεί 

τους σκοπο'ίις και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν νομοτεχνικά 

διαμορφωθεt. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφ'ίιQα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Π ροχωρο'ίιμε στα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη, τα υπ' αριθμο'ίις Ι Ο 

και 11, που είναι "Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Βοηθο'ίι Οικονόμου 
και Βοηθο'ίι Οικονόμου Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995" και "Οι περί 
Γενικο'ίι Χημείου- Θέση Πρώτου Ανώτερου Τεχνικο'ίι Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1995", για τα οποία υπάρχει κοινή Έκθεση. Καλώ τον Πρόεδρο ή 
οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 
την Έκθεση στο Σώμα. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΎτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑl ΣτΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους Κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο συνεδρίες της που πραΎματο
ποιήθηκαν στις 12 και 19 Οκτωβρίου 1995. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Υγείας 

και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπεtται ο καθορισμός ή η τροπο
ποίηση των σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων Πρώτου Ανώτερου Τεχνικού Χημείου 

στο Γενικό Χημείο και Βοηθού Οικονόμου και Βοηθού Οικονόμου Α' στις Υπηρε

σίες Ψυχικής Υγείας. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς των υπό 
αναφορά Κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Βοηθού Οικονόμου και 

Βοηθού Οικονόμου Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονωμοί. του 1995. 

2. Οι περί Γενικού Χημείου - Θέση Πρώτου Ανώτερου Τεχνικού Χημείου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών εκτάκτων υπαλλήλων στη δημόσια 
και εκπαιδευτική υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 
εκπαι-δευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσ

λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευηκή 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

Κεφάλαιο Γ', Ερωτήσεις- Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Εοώτηση με αο. ΣΤΈ' 102 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Αμμοχώστοu κ. ΑνδQέα Κοuκοuμά στις 9 Οκτωβοίοu 1995. 

"Παρόλο που το 1991 λήφθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο απόφαση για την 
κατασκευή αεροδρομίου ελαφράς αεροπορίας ή εκπαιδευτικbύ αεροδρομίου στην 

περιοχή Λευκωσίας και το 1994 υπήρχε στον κρατικό προϋπολογισμό κονδύλι γι' 
αυτό το σκοπό, παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην κατασκευή του. 

Ενόψει των πιο πάνω θα θέλαμε να πληροφορηθούμε από το αρμόδιο Υπουρ

γείο πότε θα εφαρμοστεί η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για την κατασκευή 
εκπαιδευτικού αεροδρομίου στη Λευκωσία." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Ε' 103 ποu uποβλήθηκε από το Βονλεuτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο\ι κ. Ανγεοινό Παπαοέ στις 12 Οκτωβοίον 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν προγραμμα
τίζει και πότε τη δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής μικρής οχληρίας στη Μέσα 

Γειτονιά, στο δρόμο Μέσα Γειτονιάς - Φασούλας και παρά το δρόμο του παλιού 
σκυβαλότοπου." 
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• Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 104 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 

• 

• 

περιφέρειας Κερ\ινειας κ. Ρήνα Κατσελλή στις 13 Οκτωβρίου 1995. 

"Με αφορμή ηχορύπανση κα~ ενοχλήσε~ς που προκαλούν στους γείτονες τα 

γαβγίσματα σκύλων στη Λευκωσία ερωτώντα~ ο~ αρμόδιοι: Σε περιπτώσε~ς παρα

πόνων πολ~τών τηρούνται οι ισχύοντες νόμο~ κα~ ποια μέτρα λαμβάνοντα~. όταν ο~ 
ιδιοκτήτες σκύλων σε πνκνοκατο~κημένες περιοχές δεν εκπαιδεύουν κατάλληλα τα 
ζώα τους, γ~α να σταματήσουν να ενοχλούν;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 105 που υποβλήθηκε από το Βουλεντή εκλογικής πεοιφέοειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήοου στις 10 Οκτωβοίου 1995. 

"Πρόσφατα με αφορμή κακοποίηση εθνοφρουρών στις Ομάδες Υποβρύχιων 

Καταστροφών η ηγεσία της Εθν~κής Φρουράς προχώρησε σε δυσμενή μετάθεση των 

θ-υμάτων της κακοποίησης και σε επιβολή εικοσαήμερης πειθαρχικής ποινής φυλά
κισης. 

Επειδή αυτή η συμπεριφορά είναι πραγματικά εκπληκτική και έχει προκαλέσει 

τη γενική απορία αλλά και τη δ~καιολογημένη αγανάκτηση των γονέων των παρά

λογα τιμωρηθέντων εθνοφρουρών, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφο
ρήσει το Σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων χωρίς καθυστέρηση για τα εξής: 

1. Επί τη βάσει ποιας νομοθετικής ή κανονιστικής διάταξης επιβλήθηκαν οι 

πιο πάνω ποινές; 

2. Ποια αντίληψη δικαιοσύνης οδήγησε σ' αυτή την πρωτοφανή ενέργεια της 

ηγεσίας της Εθνικής Φρουράς να επιβάλει τιμωρία στα θύματα κακομετα
χείρισης; 

3. Πότε το Υπουργείο Άμυνας ως η προΊ:σταμένη πολιτική και πολιτειακή 

αρχή θα παρέμβει για την ακύρωση αυτής της παράλογης τιμωρίας;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 106 που vποβλήθηκε από τον Κοινοβουλεvτικό Εκποόσωπο 
τοv Σ. Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκη ΧατζηδημητQίου στις 17 Οκτωβρίοv 1995. 

"Ανάμεσα στις εκδηλώσεις του Ευρωπα·ι:κού Πολιτιστικού Μήνα που φιλοξέ

νησε η μοιρασμένη μας πρωτεύουσα διέκρινα και καλλιτεχνικά γεγονότα που οργά

νωσαν οι συμπατριώτες μας Λατίνοι, Μαρωνίτες και Αρμένιοι. 

Επειδή με τις κοινότητες αυτές ζούμε στην κοινή μας πατρίδα μια κοινή ζωή, 
επιβάλλεται μια καλύτερη γνωριμία μεταξύ μας, κάτι που μπορεί να επιτευχθεί με τη 

βαθύτερη γνώση της ιστορίας και του πολιτισμού των συνοίκων μας. 

Πολύ σωστά η Κυπριακή Δημοκρατία έχει περιλάβ~ι στα προγράμματα του 

Πανεπιστημίου μας και τις τουρκικές σπουδές. Δε θα 'πρεπε όμως παράλληλα να 

γίνονταν και τμήματα ή έστω ερευνητικές μονάδες σχετικά με την ιστορία και τον 
πολιτισμό των Λατίνων, Αρμενίων και Μαρωνιτών; 

Και δε θα μπορούσε να διδάσκονταν στα σχολεία μας και στοιχεία της ιστο
ρίας και του πολιτισμού των συνοίκων μας, οι οποίοι επέλεξαν να ταυτίσουν την 

τύχη τους μαζι μας συμμετέχοντας μάλιστα και σε κοινούς θεσμούς και υποχρεώσεις;" 

Ερώτηση με αQ. Στ'Ε' 107 που νποβλήθηχε από το Βουλεντή εκλογικής πεοιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδο\ιλοv στις 23 Οκτωβρίον 1995. 

'Το έργο του ξηρικού αναδασμού που ξεκίνησε πριν από δέκα χρόνια στην 

κοινότητα Αρόδες μέχρι την αποπεράτωσή του προβλέπεται να κοστίσει μαζί με 
τους τόκους γύρω στο ±:1.000.000. 
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Οι κάτοικοι της κοινότητας, που έχουν μειωθεί στους εκατό σαράντα περίπου, 

βλέπουν με δέος ότι επωμίζονται χρέος που ανέρχεται στο 50% της όλης δαπάνης. 

Η κοινότητα έχει επανειλημμένα ζητήσει να αναθεωρηθεί το ύψος της 

εισφοράς της, στα πλαίσια της απόφασης του Ι 993 που προβλέπει την αναλογική 
εισφορά, όπως γίνεται και με τα άλλα αναπτυξιακά έργα. 

Λαμβάνοντας υπόψη το μέγεθος της κοινότητας, το δυσβάστακτο αυτό χρέος, 

το νέο αναλογικό σχέδιο εισφοράς και την ανάγκη στήριξης της κοινότητας, παρα

καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

αναφορικά με τις προθέσεις του, καθώς και να την πληροφορήσει αν σκοπεύει να 

ικανοποιήσει αυτό το δικαιολογημένο αίτημα." 

ΕQώτηση με αQ. Στ'Ε' 108 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 23 ΟκτωβQίου 1995. 

'Ή κοινότητα Δρύμου διαμαρτύρεται για την καταρχήν απόφαση για άρδευση 

μόνο διακόσιων σκαλών γης της κοινότητας από το προγραμματιζόμενο αρδευτικό 

έργο Κανναβιούς. Το αίτημά της για άρδευση τουλάχιστον πεντακόσιων σκαλών 

γης θεωρεί ότι είναι λογικό και δίκαιο, αφού έτσι θα μπορέσει η αγροτική αυτή 

κοινότητα να επιβιώσει και να αναπτυχθεί. 

Το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτό το δίκαιο αίτημα;" 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤ'Ε' 109 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 23 ΟκτωβQίου 1995. 

"Οι δύο μικρές κοινότητες Δρύμου και Δρυνιάς, οι οποίες ασχολούνται βασικά 

μόνο με τη γεωργία, διαμαρτύρονται για την άσχημη κατάσταση των αγροτικών 

δρόμων και ζητούν την παροχή αυξημένων κονδυλίων για την ουσιαστική βελτίωσή 

τους. 

Το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτό το δίκαιο αίτημα;" 

ΕQώτηση με αQ. Στ'Ε' 110 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 

Πάφου χ. Λάκη θεοδοiιλου στις 23 ΟκτωβQίου 1995. 

"Οι κοινότητες που γειτνιάζουν με τον Ακάμα έχουν προσφέρει πριν από τρία 

χρόνια την εισφορά τους για ένταξή τους σε περιφερειακό σχέδιο απόρριψης 

σκυβάλων. Κατά καιρούς έχει γίνει λόγος για το ότι παραγγέλθηκε το σκυβαλοφόρο 

όχημα και εξασφαλίστηκε και ο χώρος απόρριψης των σκυβάλων. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων για τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί η υλοποίηση αυτού του 

χρήσιμου και απαραίτητου σχεδίου." 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤΈ' 111 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 23 ΟκτωβQίου 1995. 

'Ή κοινότητα Σίμου διαμαρτύρεται και υποστηρίζει ότι δεν αξιοποιούνται 

ορθά τα κονδύλια που διατίθενται για βελτίωση του δρόμου Σίμου-Φιλούσας. Έχει 

υποδείξει προς την Επαρχιακή Διοίκηση ότι αντί επίστρωση με μπετόν χρειάζεται 
ασφαλτόστρωση του δρόμου και επίσπευση του όλου έργου. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο τις απόψεις και τα αιτήματα της 

κοινότητας;" 
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Εοώτηση με αο. Σ'f'Ε' 112 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Πάφου χ. Λάκη θεοδούλου στις 23 Οκτωβοίου 1995. 

'Ή κο~ νότητα Σίμου δ~αμαρτύρεται, διότι δεν τηρήθηκαν οι υποσχέσεις και 

δεσμεύσεις των αρμοδίων για εγκατάσταση εντός του 1995 του αντλιοστασLου και 
του κεντρικού αγωγού για προώθηση του αρδευτικού έργου. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων γ~α τους λόγους της καθυστέρησης και το χρόνο της εγκατάστασης του 
αντλιοστασίου και του κεντρικού αγωγού." 

Απάντηση ημεοομηνίας 19 Οκτωβοίου 1995 του Υπουογού Εσωτεοιχών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εοώτηση Στ 'Δ' 240, ημεοομηνίας 29 Νοεμβοίου 1994, του 
Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Πάφου ,.;. Γιαννάκη Ομήοου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κο~νότητας Καλλέπειας για επιδιόρθωστιΙ 

ασφαλ τόστρωση του δρόμου προς το 'Σταυρό της Μύθθης', σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Ο υπό αναφορά δρόμος είναι αγροτικός και συντηρείται με συνεισφορά 

της κυβέρνησης (70%) και της κοινότητας (30%). 

(β) Πρόσφατα βελτιώθηκε μέρος του δρόμου (επίστρωση με μπετόν). Η 
βελτtωσή του θα συνεχιστεί σταδιακά μέσα στα πλαίσια των Προ\Jπολογι
σμών Αναπτύξεως και ανάλογα με τις οικονομικές δυνατότητες της 
κοινότητας σε ό,τι αφορά τη συνεισφορά της. 

(γ) Στο παρόν στάδιο δε μελετάται θέμα ασφαλτόστρωσης του δρόμου λόγω 
αφενός της περιορισμένης χρήσης του και αφετέρου της μεγάλης δαπάνης 

που θα απαιτηθεί." 

Απάντηση ημεοομηνίας 17 Οκτωβοίου 1995 του Υπουογού Γεωογίας, Φυσιχών 
ΠόQων και Πεοιβάλλοντος χ. Κώστα Πετοίδη στην εοώτηση ΣΤ' Δ' 586, ημεοομη
νίας 5 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Λεμεσού χ. Δώοου 
θεοδώοου. 

"Αναφορικά με την προστασία ιδιωτικού δάσους κοντά στο χωριό Ποταμί

τισσα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το π~ο πάνω θέμα έχει συζητηθεί στις 1817/1995 σε συνάντηση του Υπουργού 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με αντιπροσωπεία της κοινότητας 
Ποταμίτισσας. Το Τμήμα Δασών ανέλαβε ήδη την εκπόνηση σχεδίου για τη 

δημιουργία δρόμου και aντιπυρικών λωρίδων. 

Η υλοποίηση του σχεδίου αυτού θα επιδιωχθεί. σε συνεργασία με το Υπουργείο 

Εσωτερικών (Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού), που είναι αρμόδιο για την πρόληψη 

και καtάσβεση πυρκαγιών στην ύπαιθρο σε μη κρατικά δάση. 

τέλος, σας πληροφορώ ότι το κρατικό δάσος στην περιοχή προστατεύεται 
ικανοποιητικά, αφού υπάρχουν αρκετοί δρόμοι μεταξύ του ιδιωτικού δάσους και 
των κρατικών δασών της περιοχής που εξυπηρεtούν την απρόσκοπτη πρόσβαση σ' 

αυτό." 

Απάντηση ημεοομηνίας 19 Οκτωβοίου 1995 του Υπουογού Εσωτεοιχών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εοώτηση Στ'Δ' 608, ημεοομηνίας 8 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή 
εκλογικής πεοιφέοειας Αμμοχώστου κ. Ανδοέα Κουχουμά • 

"Σχετικά με την επιλογή των δικαιούχων άπορων οικογενειών για παραχώ

ρηση κυβερνητικού οικοπέδου στο χωριό Λυθροδόντας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 
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Στο χωρι.ό έχουν διαχωριστεί είκοσι τέσσερα οικόπεδα, τα οποία παραχωρή

θηκαν σε ισάριθμα πρόσωπα που κρίθηκαν δικαιούχα ύστερα από σχετική έρευνα 

του οικείου επάρχου και ύστερα από απόφαση της αρμόδιας επαρχιακής επιτροπής 

για τη διάθεση των κυβερνητικών οικοπέδων. Στην επιτροπή συμμετείχαν εκπρό

σωποι του Γραφείου Επάρχου Λευκωσίας, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρο

μετρίας, του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, του Τμήματος Πολεοδο

μίας και Οικήσεως και ο οικείος κοινοτάρχης. 

Η επιτροπή κατά την επιλογή των δικαιούχων πέραν της κοινωνικοοικονο

μικής έρευνας ζήτησε και είχε και πιστοποιητικό έρευνας για την περιουσία των 

αιτητών από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρtας, ενώ επιπρόσθετα εφάρ

μοσε τα εισοδηματικά κριτήρια που ισχύουν για τα στεγαστικά προγράμματα. 

Οι αιτήσεις που απορρίφθηκαν αφορούν περιπτώσεις αιτητών που οι θυγα

τέρες τους ήταν ανήλικες ή που οι ίδιοι είχαν ψηλά εισοδήματα. 

Στο μεταξύ ο οικείος έπαρχος μελετά το διαχωρισμό νέων οικοπέδων στην 

κοινότητα για ικανοποίηση και νέων δικαιούχων." 

Απάντηση ημΕQΟμηνίας 12 οχ~ωβQίΟ\1 1995 τΟ\1 ΥΠΟ\ΙQγΟύ Σuyκοινωνιών και 

'ΕQγων χ. Αδάμο" Αδαμ~δη στην εQώ~ηση Σ'f'Δ' 616, ημεQομηνίας 9 lo\lvίo" 
1995, ~ο" Κοινοβο\Ιλε\Ι~ικού Εκπροσώπο" το\1 Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη ΧατζηδημφQίΟ\1. 

"Σχετικά με το αίτημα του Παλιομετόχου για πρόσβαση στο νέο δρόμο Κοκκι

νοτριμιθιάς στην περιοχή του εργοστασίου Ξενόπουλου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Το Τμήμα Δημοσίων Έργων ήδη προχωρεί. στην ετοιμασία των σχεδίων για την 

κατασκευή του δρόμου που θα συνδέει το Παλιομέτοχο με το νέο δρόμο προς Κοκκι

νοτριμιθιά παρά το εργοστάσιο Ξενόπουλου. 

Ο προτεινόμενος δρόμος θα είναι μήκους 5 χμ. περίπου και το κόστος κατα
σκευής του υπολογίζεται προκαταρκτικά σε f800.000. Ο εν λόγω δρόμος θα κατα
λήγει στο νέο δρόμο προς Κοκκινοτριμιθιά πριν από το μελλοντικό ανισόπεδο 

κόμβο που θα κατασκευαστεί στο σημείο σύνδεσης του αυτοκινητόδρομου Λευκω

σίας-Αστρομερίτη με το δρόμο προς Κοκκινοτριμιθιά. 

Για την έναρξη των εργασιών του υπό αναφορά δρόμου έχει περιληφθεί το 

ποσό των !100.000 στον προτεινόμενο προ'Uπολογισμό του 1996. 

Σημειώνεται ότι για τεχνικούς λόγους ο δρόμος προς Παλιομέτοχο δεν μπορεί 

να συνδεθεί απευθείας με τον κόμβο, επειδή οι προσβάσεις προς τον κυκλοτερή 

κόμβο θα γίνουν πέντε αντί τέσσερις, που η χωροταξία του χώρου επιβάλλει. 

Α ναφέρεται ωστόσο ότι ο τύπος διασταύρωσης του υπό αναφορά δρόμου με το 

δρόμο προς Κοκκινοτριμιθιά πριν από τον ανισόπεδο κόμβο θα μελετηθεί περαι

τέρω από το Τμήμα Δημοσίων Έργων, ώστε η συμβολή να επιτρέπει ομαλή ροή προς 

και από τον υπό αναφορά δρόμο. 

Όσον αφορά τον πιο πάνω ανισόπεδο κόμβο, έχουν συμπληρωθεί ουσιαστικά 

τα ρυθμιστικά/γεωμετρικά σχέδια και σύντομα (πριν από το τέλος του 1995) θα 
αρχίσει η χωροταξία και η ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων." 
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Απάντηση ημ~ομηνίας 16 Οκτωβvίου 1995 του ΥπουQΎού Σuyκοινωνιών και 
'ΕQγων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην εοώτηση Σ'f'Δ'626, ημεQομηνίας 13 Ιουνίου 
1995, του Κοινοβουλευτικού ΕχπQοσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη Χατζηδημητοίου. 

"Σχετικά με το θέμα ίδρυσης περιφερειακού ταχυδρομείου στην κοινότητα 
Κοκκινοτριμιθιάς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η κοινότητα Κοκκινοτριμιθιάς εξυπηρετείται από τρία ταχυδρομικά 
πρακτορεία με ισάριθμους ταχυδρομικούς πράκτορες, οι δύο από τους 
οποίους διαθέτουν προς πώληση γραμματόσημα, ενώ ο τρίτος ασχολείται 
επιπρόσθετα με την παραλαβή και κατ' οίκον διανομή της αλληλογραφίας 
έναντι αμοιβής που καταβάλλεται εξ ολοκλήρου από το κράτος. 

Συναφώς αναφέρεται ότι η εν λόγω κοινότητα δεν πληρεί τα καθορισμένα 

κριτήρια πληθυσμού και όγκου διακινούμενης αλληλογραφίας (4 000 
κάτοικοι και 500 ταχυδρομικά αντικείμενα την ημέρα) και δε δικαιολο
γεί.ται στο παρόν τουλάχιστο στάδιο η ίδρυση ταχυδρομικού γραφείου σ' 

αυτή. 

(β) Η εξυπηρέτηση τόσο στην κοινότητα Κοκκινοτριμιθιάς όσο και στις γύρω 

περιοχές κρίνεται ικανοποιητική και δεν εξετάζεται θέμα ίδρυσης περιφε
ρειακού ταχυδρομείου. Το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών θα συνε
χίσει ωστόσο να καταβάλλει προσπάθειες για παραπέρα βελτίωση της 

προσφερόμενης εξυπηρέτησης μέσα στα πλαίσια των υφιστάμενων εγκε

κριμέ.νων ρυθμίσεων (ταχυδρομικά πρακτορεία και πράκτορες/ 
ταχυδρομικοί διανομείς)." 

Απάντηση ημεοομηνίας 16 Οκτωβοίου 1995 του Υπουογού Σuyκοινωνιών και 
'ΕQΎων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην εοώτηση Σ'f'Δ' 658, ημεQομηνίας 11 Iουλίου 
1995, του Βουλευτή εκλΟ"fLΚής πεvιφέοειας Αμμοχώστου κ. Κίκη rιάΎΚΟυ. 

"Σχετικά με το θέμα της ταχυδρομικής εξυπηρέτησης που παρέχεται στην 

κοινότητα Φρενάρους, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στην κοινότητα και στο συνοικισμό Φρενάροvς λειτοvργούν δύο ταχυ

δρομικά πρακτορεία, που παρέχουν τις βασικές ταχυδρομικές διευκολύν

σεις, ενώ γίνεται κατ' οίκον διανομή της αλληλογραφίας από ταχυδρο

μικό διανομέα, του οποίου η αμοιβή καταβάλλεται εξ ολοχλήρου από την 

κυβέρνηση. 

(β) Τόσο από απόψεως πληθυσμού όσο και από απόψεως αριθμού ταχυδρο
μικών αντικειμένων που διακινούνται στην κοινότητα Φρενάρους, δεν 

πληρούνται τα καθορισμένα κριτήρια για ίδρυση σ' αυτή ταχυδρομικού 
γραφεί.ου. 

(γ) Συναφώς αναφέρεται ότι η παρεχόμενη εξυπηρέτηση κρί.νεται ικανοποιη

τική. Ωστόσο το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών θα συνεχίσει να κατα

βάλλει προσπάθειες για περαιτέρω βελτίωση της προσφερόμενης εξυπηρέ

τησης μέσα στα πλαίσια των υφιστάμενων ρυθμίσεων." 

Απάντηση ημεοομηνίας 18 ΟκτωβQίου 1995 του ΥπουQΎΟύ Σuyκοινωνιών και 
'ΕQΎων χ. Αδάμου Αδαμίδη στην εοώτηση ΣΤ'Ε' 7, ημεοομηνίας 4 Αuyούστοv 
1995, του Βουλευτή εκλοΎικής πεvιφέοειας Πάφου χ. Γιαννάκη Ομήvου. 

"Σχετικά με την κατασκευή παρακαμπτηρίου στην κοινότητα Νέου Χωριού Πάφου, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Η κατασκευή του παρακαμπτηρίου Νέου Χωριού, μήκους ι χμ. περίπου, 

μελετάται από το Τμήμα Δημοσίων Έργων στα πλαίσια του Σχεδίου 

Ακάμα και τα κατασκευαστικά σχέδια προγραμματίζεται να συμπληρω

θούν μέσα στο 1996. 

(β) Η κατασκευή του έργου, που θα στοιχίσει, με βάση προκαταρκτική εκτί

μηση, περί τις ί150.000, προγραμματίζεται κατά την περίοδο 1997-1998, 
νοουμένου ότι θα εγκριθούν οι σχετικές πιστώσεις στον προίlπολογισμό 

στα πλαίσια του Σχεδίου Ακάμα. 

(γ) Παρακαλώ σημειώστε ότι, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, παρόμοια 

απάντηση δόθηκε στις 2.2.95 στην ερώτηση που υποβλήθηκε από το 

Βουλευτή κ. Θεοδούλου με αριθμό Στ'Δ' 146 και ημερομηνία 20.10.94." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίον 1995 τον Υπονργού Γεωργίας, Φνσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 54, ημερομη
νίας 21ης Σεπτεμβρίον 1995, τον Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Πάφον 
κ. Νίκον Οιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με την παροχή νερού από τα φράγματα Μαυροκόλυμπου και Καννα

βιούς για άρδευση γης της κοινότητας Κοίλης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Κοιλη περιλαμβάνεται μεταξύ των κοινοτήτων στις οποίες θα παραχω

ρηθεί νερό για άρδευση από το προγραμματιζόμενο φράγμα Κανναβιούς. 

Η ακριβής έκταση γης που θα aρδευτεί θα καθοριστεί, σε συνεργασία με 

τη χωριτική αρχή της κοινότητας, από την επιτροπή που ορίστηκε για το 

σκοπό αυτό. 

2. Το αίτημα της κοινότητας Κοίλης για παροχή νερού για άρδευση και από 

το φράγμα του Μαυροκόλυμπου εξετάζεται μέσα στα πλαίσια της ευρύ

τερης μελέτης που εκπονείται για επέκταση του υδατικού αρδευτικού 

έργου Πάφου κατά 5 000 δεκάρια. Διευκρινίζεται με την ευκαιρία ότι η 
αρδευτική κάλυψη της περιοχής 'Ραχόκαμπος', για την οποία υπάρχει 

ενδιαφέρον, παρουσιάζει τεχνικά προβλήματα σ' ένα σημαντικό τμήμα της 

λόγω υψόμετρου και απότομων κλίσεων του εδάφους." 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Δ' για το οποίο έχω μια απορία: Στην περα

σμένη συνεδρίαση αφήσαμε σε εκκρεμότητα τη συζήτηση για το θέμα της αναζωογό

νησης της πράσινης γραμμής. Ο τελευταίος ομιλητής ήταν ο κ. Μάρκος Κυπριανού, 

ο οποίος ακολουθώντας την παρότρυνσή μου δε θέλησε να μιλήσει ενώπιον έντεκα 

μόνο Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων. Νομίζω ότι δικαιούμαι να ρωτήσω αν 

uπάρχουν άλλοι ομιλητές επί αυτού του θέματος. 

Ο κ. Κουκουμάς. Υπάρχη άλλος; 

Προτείνω λοιπόν να κλείσουμε πρώτα αυτό το θέμα, ακούγοντας τις απόψεις 

του κ. Μάρκου Κυπριανού και του κ. Ανδρέα Κουκουμά, και να προχωρήσουμε στη 

συνέχεια στα άλλα θέματα, όπως εμφανίζονται στην ημερήσια διάταξη. Συμφω- • 
νούμε; 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Μετά τις ομιλίες που έγιναν κατά τις δύο προηγούμενες συνεδρίες, θα είμαι 
σύντομος, διότι σε ένα μεγάλο βαθμό έχουν καλυφθεί ή και υπερκαλυφθεί ακόμα τα 
Οέματα. Θα ήθελα όμως να αρχίσω κάνοντας αναφορά σε δύο γενικά σημεία. 

Το πρώτο σημείο αφορά ακριβώς την ίδια την Ad Hoc Επιτροπή για Θέματα 
Πράσινης Γραμμής. Αυτή η Επιτροπή ιδρύθηκε, ακριβώς για να παρακολουθεί το 
Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής. Αυτός είναι ο λόγος της δημιουρ
γίας της, ο λόγος της ύπαρξής της και αυτό είναι το μοναδικό στην ουσία έργο που 
έχει να κάμει. 

Τα Μέλη της Επιτροπής έχουμε εδώ και πολλά χρόνια δουλέψει σκληρά για τα 
θέματα της αρμοδιότητάς της και σε συνεδρίες της Βουλής αλλά και επιτόπου. 
Έχουμε περπατήσει πολλές φορές την πράσινη γραμμή μέσα στη Λευκωσία και θα 

ήθελα να πω -και ελπίζω τουλάχιστον να εκπροσωπώ τους περισσότερους συναδέλ
φους- ότι δεν περιμέναμε να εγγραφεί το θέμα από οποιοδήποτε συνάδελφο για να 
ασχοληΟούμε. Η Έκθεση περιλαμβάνει ακριβώς τις εργασίες της Επιτροπής του 
περασμένου χρόνου και η δουλειά που κάναμε πιστεύω ότι έγινε καθαρά με πρωτο

βουλία των Μελών της Επιτροπής. 

Το δεύτερο που θέλω να τονίσω είναι ότι η Επιτροπή αυτή -εξ ου και αποτε
λείται από έναν εκπρόσωπο από κάθε κόμμα- ουδέποτε είχε πολιτικό χαρακτήρα. 
Τα θέματα της πράσινης γραμμής είναι καθαρά θέματα ανθρωπιστικά και θέματα 
εθνικά, τα οποία δεν προσφέρονται ούτε για πολιτική εκμετάλλευση ούτε και για 
αντιπολίτευση. 

Και εδώ πιστεύω ότι ήταν λανθασμένη η προσέγγιση του συναδέλφου κ. Γεωρ

γίου -και λυπούμαι που δεν είναι εδώ για να ακούσει- διότι έδωσε ένα χαρακτήρα 

καθαρά αντιπολιτευτικό και ένα χαρακτήρα καθαρά πολιτικό στην ομιλία του, σε 
ό,τι αφορά τα θέματα της πράσινης γραμμής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα παρακαλούσα να γίνει κάπως περισσότερη ησυχία μέσα στην αίθουσα. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Δεν πρέπει, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, να κοιτάζουμε μόνο τα 

αρνητικά σημεία και δεν πρέπει να είναι μόνο αρνητική η προσέγγισή μας στα όσα 

έχουν γίνει μέχρι σήμερα. 

Καταρχήν η Επιτροπή τα τελευταία χρόνια έχει υιοθετήσει και προωθήσει 

πολλά αιτήματα κατοίκων της περιοχής. Αυτά τα θέματα δεν εγέρθηκαν τώρα, με τη 
νέα κυβέρνηση, αλλά είχαν εγερθεί από την πρώτη στιγμή που εξαγγέλθηκε το Σχέδιο 

Αναζωογόνησης. Και μάλιστα μερικά από αυτά τα αιτήματα υιοθετήθηκαν σήμερα 
από την καινούρια κυβέρνηση. Για παράδειγμα, το ότι το στεγαστικό σχέδιο Οα 
έπρεπε να καλύπτει και τα aρραβωνιασμένα ζευγάρια είναι ένα αίτημα που υπάρχει 
εδώ και πολλά χρόνια και, όπως μας δηλώθηκε από τον Υπουργό Εσωτερικών 

πρόσφατα, έχει υιοθετηθεί και θα το εφαρμόσει η κυβέρνηση. 

Άλλο θέμα είναι το αίτημα για χρηματοδότηση όσων προέβησαν μόνοι σε 
επισκευές των σπιτιών τους που βρίσκονται στην πράσινη γραμμή. Είναι άνθρωποι 

που έμειναν στην περιοχή με δικά τους έξοδα και με δικό τους κίνδυνο χωρίς καμιά 

βοήθεια. Είναι ένα αίτημα που υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια. Δεν έγινε ακόμα 
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αποδεκτό, αλλά τουλάχιστον έχουμε για πρώτη φορά μια θετική προσέγγιση από τον 
αρμόδιο Υπουργό Εσωτερικών, ο οποίος δηλώνει ότι είναι πρόθυμος να το κοιτάξει 

μέσα στα πλαίσια της οικονομικής επιφάνειας των επηρεαζομένων. 

Θέλω να τονίσω και κάτι άλλο πρακτικό: Ναι μεν είχε εξαγγελθεί το Σχέδιο 
Αναζωογόνησης, αλλά χωρίς να γίνει καμιά αναφορά στον τρόπο της χρηματοδό
τησής τον. Από την άλλη πλευρά, όμως, αν κοιτάξουμε σήμερα, θα δούμε ότι οι 
εξαγγελίες και οι δεσμεύσεις της κυβέρνησης υπερκαλύπτουν το ποσό που είχε εξαγ

γελθεί προηγουμένως. 

Επίσης θέλω να κάμω μια αναφορά: Όντως λέχθηκε στην Επιτροπή ότι η 
κυβέρνηση, το Γραφείο Προγραμματισμού πιο συγκεκριμένα, εμπόδισε το Δήμο 
Λενκωσίας να εξασφαλίσει δανειοδότηση από το εξωτερικό. Οφείλουμε όμως να 
πούμε και την απάντηση, ότι δηλαδή ουδέποτε παρουσιάστηκαν τέτοια στοιχεία 
στην Επιτροπή. Αντιθέτως, ο τότε Γενικός Διευθυντής του Γραφείον Προγραμματι

σμού αρνήθηκε και απέρριψε κατηγορηματικά ότι έγινε ποτέ οτιδήποτε τέτοιο. 
Επομένως, όταν μεταφέρουμε κάτι στην ολομέλεια, πρέπει να μεταφέρουμε και την 

απάντηση. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα πάντα κοίταζε με ιδιαίτερο ενδιαφέρον το θέμα της 
πράσινης γραμμής. Πολλά έργα είχαν αρχίσει επί της διακυβέρνησης τον ΔΗΚΟ και 

επομένως όλη η ομάδα μας αλλά και το κόμμα ολόκληρο ασχολούνται και επιμένουν 
στην προώθηση τον Σχεδίου Αναζωογόνησης. 

Διαφωνούμε, και δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να το δηλώσουμε, με τις περι
κοπές που έγιναν στο σχέδιο της δανειοδότησης για το στεγαστικό σχέδιο. Διαφω
νούμε πλήρως. Τα χρήματα που δίνονται σήμερα δεν είναι ικανοποιητικά ούτε και 

μπορεί κάποιος να κτίσει ένα σπίτι με αυτό το ποσό. Αλλά, αντί να μεμψιμοιρούμε, 

θα επιμένουμε και θα ζητούμε επίμονα από την κυβέρνηση να αναθεωρήσει την 
απόφασή της και να δώσει μεγαλύτερη επιχορήγηση σε όσους πηγαίνουν να εγκατα

σταθούν στην πράσινη γραμμή. 

Υπάρχουν πολλά προβλήματα, αλλά πρέπει να τα βλέπουμε στην πραγματική 
τους διάσταση. Τα Ηνωμένα Έθνη είναι πρόβλημα αυτή τη στιγμή στην περιοχή της 
πράσινης γραμμής, διότι αντιμετωπίζουν με δύο μέτρα και δύο σταθμά τις δύο 
κοινότητες. Στην Πύλη Πάφου ξέρουμε τι κάνουν οι Τούρκοι, ενώ τα Ηνωμένα 
Έθνη δεν κάνουν τίποτε και δέχονται κάθε δικαιολογία, ότι δηλαδή τα στρατιωτικά 
έργα είναι δήθεν παιδική χαρά. Α_λλά στην περιοχή του Αγίου Δομετίον, όσον 
αφορά τον ποταμό Κλήμο, δε μας αφήνουν ούτε καν με δικά μας έξοδα να τον 

στεγανοποιήσουμε, για να σταματήσει πλέον να υπάρχει μια τριτοκοσμική κατά

σταση, μια τροπική κατάσταση, θα έλεγα, με τα κουνούπια, τη δυσοσμία και όλα τα 

άλλα προβλήματα στην περιοχ{J. 

Εδώ θα ήθελα να διορθώσω τον κ. Γεωργίου λέγοντας ότι, όσον αφορά το ελεγ
χόμενο από την Κυπριακή Δημοκρατία μέρος, ο ποταμός Κλημος έχει στεγανο

ποιηθεί. Είναι στη νεκρή ζώνη και στα κατεχόμενα δυστυχώς που δεν μπορεί προς 

το παρόν να γίνει οποιοδήποτε έργο. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Θα πρέπει να αντιμετωπίσουμε το μαρασμό της παλιάς Λευκωσίας και κατ' 

επέκταση της πράσινης γραμμής με δύο τρόπους: Πρέπει να διαχωρίσουμε από τη 
μια τη φυσική φθορά και εγκατάλειψη, που παρουσιάζονται όχι μόνο στην Κύπρο, 

όχι μόνο στη Λενκωσtα αλλά και σε πολλές άλλες χώρες όπου υπάρχει το σύστημα 
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της αποκέντρωσης, που ικανοποιεί πολλο'\ίς κατοίκους πλέον που δε ζουν και δεν 

κατοικούν στο κέvτρο. Παρόμοιες συνθήκες υπάρχουν σε πάρα πολλές χώρες. 

Αλλά από την άλλη πλευρά υπάρχει και η φθορά ειδικά της παλιάς Λευκωσίας που 

προκαλείται από την ίδια την εισβολή και την κατοχή, από το μοίρασμα της πόλης. 

'F.ιJ-ταψε πλέον η Λευκωσία να είναι το γεωγραφικό ή το διοικητικό κέντρο της ελεύ

θερης Κύπρου και έχει γίνει μια παραμεθόριος περιοχή. 

Εμείς θα πρέπει ως κράτος, ως Βουλt). ως πολιτεία να ισορροπήσουμε από τη 

μια τη σ'\ίγχρονη ανάγκη tης αποκέvτρωσης, που διευκολ'\ίνει τη ζωή των πολιτών

ακόμα και τα λί.γα κυβερνητικά γραφεία που υπάρχουν στην περιοχή αvτιμετωπί

ζουν πρόβλημα, διότι όvτως ο κόσμος διαμαρτύρεται, και εδώ είναι η δική μας 

FυθύνιJ στο να γίνει σωστiΊ διαφώτιση, για να μπορέσει ο κόσμος να καταλάβει την 
αναrι<αιότητα της παραμονής στην παλιά Λευκωσία διάφορων κυβερνητικών υπηρε

σιών- πρέπει λοιπόν να ισορροπήσουμε την αποκέντρωση με την ιστορική, εθνική 

και κοινωνική ανάγκη της διάσωσης και διατήρησης του ιστορικού κέντρου της 

Λευκωσίας. 

Κ'\ίριε Πρόεδρε, 

Η δικιά μου η γενιά, καθώς και η νεότερη γενιά, δεν ξέρουμε καθόλου ο'\ίτε 

έχουμε ζήσει καθόλου την παλιά Λευκωσία. Το μεγαλ'\ίτερο μέρος της έγινε απρο

σπέλαστο μετά τις φασαρίες του 1963- J 964. Ούτε έχουμε δει ούτε έχουμε καταφέρει 
ποτέ να επισκεφθούμε τα μέρη που ανέφερε ο συνάδελφος κ. Χατζηδημητρίου στην 

ομιλία του, όπως το Σεράι, την Αγία Σοφία και άλλα μέρη του κέvτρου της Λευκω

σίας. 

Από την άλλη πλευρά μεγαλώνοvτας παρακολουθήσαμε την παρακμή της 

παλιάς Λευκωσίας, που ήδη είχε αρχίσει από τότε. Τα εμπορικά κέντρα έχουν μετα

κινηθεί έξω από την πόλη. Αυτό είναι ένα από τα προβλήματα που πρέπει να αvτι

μετωπtσουμε αποτελεσματικά και πρακτικά. Δεν είναι το πρόβλημα η Μακαρίου· 

δεν είναι το πρόβλημα η Στασικράτους δεν είναι οι γειτονικές περιοχές της παλιάς 

Λευκωσίας το πρόβλημα. Το πρόβλημα είναι τα περιφερειακά κέντρα. Και είναι 
πολύ δύσκολο να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα, όταν ιδρύονται εμπορικά κέvτρα 

σε περιοχές όπως η Λακατάμεια, ο Στρόβολος και τα Λατσιά. 

Η προσπάθεια θα πρέπει να είναι να ξαναγυρίσουν οι κάτοικοι στην παλιά 

Λευκωσία. Και η μεγαλύτερη προσπάθεια Οα πρέπει να επικεvτρωθεί στους νέους 
είτε φοιτητές ... και πιστεύουμε ότι η σκέψη της Μονής Κύκκου να ιδρύσει φοιτητι
κούς ξι νώνες στην περιοχή είναι πάρα πολύ καλή και θα πρέπει να ενθαρρυνθεί από 
το κράτος, όπως θα πρέπει να ενΟαρρυνθο'\ίν σ' αυτό και νέα ζευγάρια, νέες οικογέ

νειες. Η προσπάθεια στον Ταχτακαλά και στη Χρυσαλινιώτισσα έχέι πετύχει. 

Εκείνη η περιοχή της παλιάς Λευκωσίας έχει αποκτήσει ξανά νέους, παιδιά, κατοί

κους. Θα πρέπει να γίνουν παρόμοιες προσπάθειες και στην υπόλοιπη περιοχή της 

πόλης. 

Αλλά να μην ξεχνούμε ότι πράσινη γραμμή δεν είναι μόνο η παλιά Λευκωσία. 

Αρχίζει από τη μια άκρη της Κύπρου και τελειώνει στην άλλη. Και όσον αφορά 

τους δήμους, ο Δήμος Αγίου Δομετίου είναι από τους πιο αδικημένους, γιατί έχει 

• άμεσο πρόβλημα ασφάλειας πριν από όλα τα άλλα. Χρειάζεται περισσότερος φωτι

σμός στους δρόμους, χρειάζεται περισσότερη κυκλοφορία αστυνομικών περιπολιών, 

στρατιωτών. Δεν μπορούμε από τη μια να δανειοδοτούμε τους κατοίκους, για να 
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κάνουν σπίτια και επενδύσεις στην περιοχή, και από την άλλη αυτοί. να ζοvν με το 
συνεχή κίνδvνο των επιδρομών των Τούρκων, συνήθως εγκληματιών και ληστών 
αλλά πολλές φορές και στρατιωτών. 

Αντίθετα, vπάρχοvν άλλες περιοχές -και θα πρέπει να αντλήσοvμε από αvτές 
το παράδειγμα- ποv, αν και ακριτικές, όπως ο Άγιος Ανδρέας, λόγω τον πράσινοv 

ποv vπάρχει και λόγω τον χώροv ποv vπάρχει σ' αvτές για επέκταση έχοvν κατα
φέρει να αναπτvχθούν και αναπτύσσονται σvνεχώς. Από αvτές θα πρέπει να 
πάροιιμε ορισμένα παραδείγματα και να τα μεταφέροvμε και στις vπόλοιπες 

περιοχές της πράσινης γραμμής. 

Σίγοvρα vπάρχοvν πολλά πρακτικά προβλήματα, όπως είναι οι διάφορες 
βιοτεχνίες, ποv δημιοvργούν οχληρία και δεν αφήνοvν τοvς κατοίκοvς να εγκατα

σταθούν. Αντά μπορούν εύκολα να αντιμετωπιστούν με βιοτεχνικές ζώνες, οι 
οποίες έχοvν εξαγγελθεί εδώ και πολλά χρόνια, όπως αvτή στο παλιό σφαγείο, οι 
οποίες όμως οvδέποτε vλοποιήθηκαν. 

Όσον αφορά τα καταστήματα, θα πρέπει και αvτό το θέμα να το δούμε με βάση 

τις σημερινές πραγματικές ανάγκες ποv vπάρχοvν και όχι με εvχολόγια. Για να 
προσελκvστεί ο Κύπριος ποv θα πάει να ψωνίσει, θα πρέπει να τον παρασχεθεί κάτι 
διαφορετικό, να vπάρχει ένα διαφορετικό κίνητρο στην παλιά Λεvκωσία. Διαφορε

τικά, δεν έχει κανένα λόγο να φύγει από πιο άνετες και πιο προσιτές περιοχές, όποv 
μπορεί να σταθμεύσει άνετα, όποv μπορεί να περπατήσει άνετα, και να μεταφερθεί 
στο κέντρο της Λεvκωσίας. 

Μια εισήγηση ποv είχα κάνει, η οποία δvστvχώς αντιμετωπίστηκε πολύ αρνη

τικά από την ΠΟΒΕΚ και η οποία πιστεύω ότι θα πρέπει να ξαναεξεταστεί, είναι το 
διαφορετικό ωράριο. Θα πρέπει τα καταστήματα της παλιάς Λεvκωσίας να αρχί
σοvν να λειτοιιργούν με διαφορετικό ωράριο, ακόμα και Σαββατοκύριακα, απ' ό,τι 
οι vπόλοιπες περιοχές, για να vπάρχει το κίνητρο και να vπάρχει ο λόγος να 
σηκωθεί ο κάθε Κύπριος να πάει να ψωνίσει στο κέντρο. Εγώ έτvχε να είμαι στη 

Λεvκωσία το Δεκαπενταύγοvστο και είδα στην παλιά Λεvκωσία τα καταστήματα, 
ποv ήταν ανοικτά εκείνη την ημέρα -στις 14 Ανγούστοv ήταν τα μόνα καταστήματα 
ποv ήταν ανοικτά- να είναι γεμάτα κόσμο και να ψωνίζει, διότι όλα τα άλλα ήταν 
κλειστά. Αντό νομίζω ότι είναι ένα καθαρό παράδειγμα, ένα πρακτικό παράδειγμα 
και θα ήταν καλό να το ξαναεξετάσοvν αvτό οι καταστηματάρχες, οι οποίοι επίσης 
θα πρέπει να δοvν κατά πόσο θα πρέπει να αλλάξοvν και τα προΊ:όντα τα οποία 

πωλούν. 

Η Επιτροπή για Θέματα Πράσινης Γραμμής σκοπεύει να σvνεχίσει το έργο της. 
Όπως δείχνει κάθε χρόνο η Έκθεση, ασχολούμαστε πρακτικά με τα διάφορα 
προβλήματα χωρίς πολλές φανφάρες και πανηγvρισμούς. Προσπαθούμε με την -ας 
μοv επιτραπεί να χρησιμοποιήσω τον όρο- "σιωπηλή διπλωματία" να προωθήσοvμε 

διάφορα αιτήματα, κάτι ποv πολλές φορές έχοvμε πετύχει. 

Επομέγως, εισηγούμαι ότι θα πρέπει να μείνει μακριά από την πολιτική η 
πράσινη γραμμή. Θα πρέπει να ξεχάσοvμε τοvλάχιστον γι' αvτό το σvγκεκριμένο 

σημείο ότι έρχονται εκλογές σε μερικούς μή·.ιες και να συνεχίσοvμε την προσπάθεια 

με τον ίδιο τρόπο. 

Έχει γίνει αποδεκτή από όλες τις πλεvρές η εισήγηση ποv έκανε η Επιτροπή να 

vποβληθούν εκ νέον τα έργα στην vλοποίηση των οποίων θέλοvν οι δήμοι να 

βοηθήσει η κvβέρνηση, ώστε να αναγκαστεί να δεσμευτεί η κvβέρνηση και να τοποθε-

• 
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• τηθεί οριστικά. Πιστεύω ότι αυτή θα είναι η καλύτερη προσπάθεια. Γιατί θα 
βρεθούν όλοι και ο καθένας ενώπιος ενωπίω και δε θα μπορεί κανένας πλέον να 
προβάλλει το κατά πόσο εγκρίθηκε ή δεν εγκριθηκε ένα σχέδιο. 

Τα προβλήματα στην πράσινη γραμμή ουδέποτε θα τελειώσουν, αν δε λυθεί το 
Κυπριακό. Αυτό είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να δεχθούμε και το οποίο θα πρέπει 
να αντιμετωπίσουμε. Με το συντονισμό όμως και την προσπάθεια τόσο της Βουλής 
όσο και της κυβέρνησης αλλά και των δήμων και των κατοίκων αυτών των περιοχών 

πιστεύω ότι θα μπορέσουμε να ελαχιστοποιήσουμε και να εξουδετερώσουμε αυτά τα 
προβλήματα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό που εί.πε ο κ. Κυπριανού, ότι λόγω ηλικίας δε γνώρισε την παλιά 
Λευκωσία, μου κέντρισε πολύ προκλητικά τις θύμησες και να μου επιτρέψετε να σας 
δώσω μια μικρή γεύση: Οι διανυκτερεύοντες συντάκτες της δεκαετίας του πενήντα 
συγκεντρωνόμαστε στην πλατεία Σεραγίου μαζί με τους Τουρκοκύπριους συναδέλ

φους, για να πάρουμε το νυκτερινό μας, και κατά τις δωδεκάμισι με μία ενοικιάζαμε 
ένα ταξί οκτώ-δέκα σελίνια, για να μας πάρει στην Κερύνεια να φάμε το παγωτό 

μας, κυρία Κατσελλή, και να επιστρέψουμε στη Λευκωσία. Ήταν όμορφα χρόνια! 

Ο κ. Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εγώ γνωρίζω καλά τη Λευκωσία, γιατί, όταν ήμουν μαθητής, ξεκινούσα από 
την Αγκαστίνα με το λεωφορείο, πήγαινα στο χάνι του Συμεού, όσοι το θυμάστε, και 
από εκεί στο σχολείο περπατητός μισή ώρα. Γι' αυτό, περνούσα από την οδό Ερμού, 
από την περβόλα του Μαύρου, και κατέληγα στο λύκειο πηγαίνοντας ως κάτω, που 

είναι η Πόρτα της Πάφου, και έτσι γνώριζα όλη αυτή την περιοχή. 

Τώρα, αυτή η γραμμή είναι η πληγή της Κύπρου και από εκεί ξεκινά η μεγάλη 

πληγή που πάει προς το βορρά. Γι' αυτό υπάρχουν πάρα πολλά προβλήματα, ιδιαί
τερα μεγάλα προβλήματα υπάρχουν εκεί που είναι η περβόλα του Μαύρου, και 

καθαριότητας και φωτισμού, όπως και στην οδό Ερμού, την ελεύθερη, που είναι από 

το φυλάκιο μέχρι κάτω, στην Πύλη Αμμοχώστου. Εκεί έχουμε πάρα πολλά προβλή

ματα, φωτισμού, καθαριότητας και άλλα. Η Επιτροπή για Θέματα Πράσινης 

Γραμμής πήγε επιτόπου και εντόπισε πολλά προβλήματα· πήγε μέχρι τον Κλήμο, 

πήγε στον Άγιο Ανδρέα και πήγε μέχρι το ΚαΊ:μακλt. Γυρίσαμε αυτούς τους χώρους 

και εντοπίσαμε πολλά προβλήματα. 

Αυτό που παρατηρείται είναι μια απαράδεκτη καθυστέρηση, πιστεύω, της 

υλοποίησης του προγράμματος. Αυτό το πρόγραμμα ξεκίνησε από το 1991. Το '91, 
'92, '93 είχαμε κάποια εξέλιξη. Μετέπειτα δεν υπήρξε εξέλιξη· υπήρξε στασιμότητα. 
Και υπάρχουν έργα τα οποία καθορίστηκαν από το 1991 και τα οποία ακόμα δεν 
άρχισαν, όπως είναι το Αθλητικό Κέντρο κα·ίμακλίου, όπως είναι το αθλητικό 
μουσείο και η βιβλιοθήκη. Αυτά δεν άρχισαν ακόμα. Άρχισε το γραμμικό πάρκο 

στο κα·ίμακλί, που είναι στη γραμμή του παλιού σιδηροδρόμου, και έμεινε ημιτελές. 

Έτσι, προβλήματα υπάρχουν πολλά. Η Επιτροπή πήγε μέχρι τον Κλήμο και εντό

πισε μεγάλα προβλήματα εκεt. Πιστεύουμε ότι τελικά θα προχωρήσουν και θα 
στεγανοποιήσουν αυτό τον ποταμό, γιατί το πρόβλημα υγείας είναι πολύ μεγάλο για 
τους κατοίκους της περιοχής. 
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Θα πρέπει να χαιρετίσουμε την αλλαγiJ της ονομασίας και τοιι περιεχομένου 

αυτής της Επιτροπής, που μετατρέπεται σε Επιτροπή Ακριτικών Πι:ριοχών. γιατί 

τέτοια προβλήματα υπάρχουν μέχρι τη Δερύνεια. Αν πάμε πιο κάτω, στην Αθηένου. 

για να φτάσουμε στη γραμμή ΠυροίοΊJ μtχρι τη Λευκωσία, και αν πάμε μέχρι τον 

Αστρομερίτη και πιο πάνω, μέχρι την Πάφο, θα δούμε ότι πάρα πολλά προβλήματα 

υπάρχουν στην πράσινη γραμμή, ιδιαίτερα προβλήματα υγείας, υγειονομείων, καθα
ριότητας. Σήμερα έρχονται μεγάλες ποντίκες από το βορρά και προκαλούν τυφο

ειδή πυρετό. Και αυτό το πρόβλημα είναι καΟημερινό. Μέχρι την Αγλαντζιά. μέχρι 

τα Λατσιά έχουμε πολλά κρούσματα. Έτσι, θα πρέπει να δούμε και αΊJτό το 

πρόβλημα. 

Τελειώνοντας θα ήθελα να πω ότι αυτή η Επιτροπή εργάστηκε σε πλήρη συνερ

γασία, ότι ήταν πρακτική η δουλειά αυτής της Επιτροπής και ότι η συμβολή της ήταν 

ουσιαστική, όσον αφορά το θέμα. Αλλά από την κΊJβέρνηση, την Εκτελεστική 

Εξουσία, παρατηρείται μία απαράδεκτη καθΊJστέρηση, όσον αφορά την υλοποίηση 

του προγράμματός της. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς παίρνω το λόγο για δυο σημεία: 

Πρώτο, το θέμα δε γράφτηκε απλώς από την πλευρά τη δική μας με το συνά

δελφο τον Αριστοφάνη για οποιουσδήποτε aντιπολιτευτικούς σκοπούς. Το θέμα 

ενεγράφη για την υλοποίηση του στεγαστικού σχεδίου την επομένη που το Υπουρ

γικό Συμβο'ύλιο αποφάσισε να μειώσει τις f50.000 σε !20.000 και να το αχρηστεύσει. 
Γι' αυτό ενεγράφη το θέμα και είναι κοινή συναίνεση όλων των Μελών της 

Επιτροπής ότι με τα νέα κριτήρια το σχέδιο έχει αχρηστευθεί. 

Το άλλο σημείο το οποίο ήθελα να θίξω, κύριε Πρόεδρε. είναι ότι πρόσφατα, 

στις 22 του Σεπτέμβρη, ο έντιμος Υπουργός Εσωτερικών ήταν στην Επιτροπή για 
Θέματα Πράσινης Γραμμής και έδωσε δύο υποσχέσεις. Η μια ΊJπόσχrση ήταν ότι Οα 

αντιμετωπίσει το πρόβλημα των aρραβωνιασμένων αιτητών, αλλά μέχρι σήμερα, 

δυστυχώς, δεν έχει πάρει απόφαση το Υπουργικό Συμβούλιο, ούτως ώστε και τα 

aρραβωνιασμένα άτομα να δικαιούνται να ΊJποβάλουν αίτηση, για να περιληφθούν 

στους δικαιούχους της πρώτης φάσης. Και, αν η απόφαση του Υπουργικού Συμβου

λίου ληφθεί τις παραμονές των Χριστουγέννων -το είπα και στην πρωτολογία μου

θα είναι άνευ περιεχομένου, διότι η ημερομηνία υποβολής της αίτησης είναι η 31η 

Δεκεμβρίου 1995. Πότε θα ενημερωθούν οι δικαιούχοι και πότε Οα υποβάλουν την 
αίτηση; 

Επίσης, κ'ύριε Πρόεδρε, δεν έχει πάρει απόφαση το Υπουργικό Συμβούλιο, για 

να βοηθηθο'ύν όσοι με δικά τους έξοδα επιδιόρθωσα'' τις κατοικίες τοΊJς. Και είναι 

σημαντικό αυτό, είναι πάγιο αίτημα. Πρέπει να βρεθεί τρόπος αυτοί οι άνθρωποι, 

οι οποίοι ήταν τα πρώτα θύματα της εισβολής και παραμένουν οι ακρίτες και οι 

φρουροί της ελεύθερης Κύπρου και οι οποίοι με έξοδα δικά τους διόρθωσαν τις 

κατοικίες τους, πρέπει να βρεθεί κάποιος τρόπος να πάρουν κάποια βοήθεια από το 

κράτος. 
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Συμφωνούμε απόλυτα με το συνάδελφο κ. Κυπριανού: Χρειάζεται να μπει η 

νέα γενιά, να μπουν τα νέα ζευγάρια στην περιοχή. Χρειάζεται να γίνουν έργα 

υποδομής, για να κρατηθούν εκεί οι νέοι. Όμως, για να γίνει αυτό, πρέπει η κυβέρ

νηση να δεχτεί τις ομόφωνες εισηγήσεις της Επιτροπής -δεν είναι μόνο δικές μας, 

είναι ομόφωνες- ότι το στεγαστικό σχέδιο πρέπει να αναθεωρηθεί και οι !20.000 να 
γίνουν τουλάχιστον !:35.000. Και αυτή ήταν ομόφωνη εισήγηση όλων των Μελών 

της Επιτροπής. Δυστυχώς -λυπούμαι που το λέω- μέχρι σήμερα η κυβέρνηση 

επιμένει να αρνείται να διαφοροποιήσει αυτό το σχέδιο. 

Κύριε Πρόεδρε, για το θέμα των αρραβωνιασμένων, όπως είπα προηγούμενα, 

πρέπει να ληφθεί απόφαση αμέσως, για να έχουν χρόνο να υποβάλουν την αίτησή 

τους. Η επέκταση της ημερομηνίας υποβολής αίτησης για την πρώτη φάση πρέπει να 

γίνει, ούτως ώστε να δοθεί ευκαιρία στους aρραβωνιασμένους, αν θα είναι δικαι

ούχοι, να υποβάλουν τις αιτήσεις τους. 

Αυτό που αναφέρθηκε από όλους τους συναδέλφους, ότι η Επιτροπή θα παρα

μείνει αφοσιωμένη και θα εξετάζει συνεχώς τα προβλήματα όλης της πράσινης 

γραμμής, από τη Δερύνεια μέχρι τον Πύργο της Τηλλυρίας, είναι το βασικό, το βασι

κότερο μήνυμα. Επίσης υπάρχουν σοβαρά προβλήματα άλλων περιοχών, όπως αυτά 

ιδιαίτερα των εσπεριδοκαλλιεργητών της περιοχής Περιστερώνας-Αστρομερtτη 

αλλά και άλλων περιοχών στη Δερύνεια, που και αυτά θα έλθουν στην Επιτροπή, 

για να τα εξετάσουμε και να δούμε με ποιο τρόπο το κράτος θα έλθει να βοηθήσει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θέλω να ελπίζω ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, για να προχωρήσουμε στο 

επόμενό μας θέμα. 

Με παράκληση όλων των πλευρών της Βουλής το υπ' αριθμό 4 θέμα του Κεφα

λαίου Δ', που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα 

'Ή ανάγκη διαμόρφωσης ενιαίας και συγκροτημένης πολιτικής για τα άτομα με 

ειδικές ανάγκες", που εξετάστηκε αυτεπάγγελτα έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 

κ. τ. Ευθυμίου ... 

ΑΡ. fΕΩΡΓΙΟΥ: 

Υπάρχει το πρώτο θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ένα λεπτό να ακούσετε τι γίνεται με το τέταρτο θέμα, γιατί το τέταρτο θα το 

διεκπεραιώσουμε "αμ' έπος, αμ' έργον". 

Η Έκθεση να θεωρηθεί αναγνωσθείσα, αφού δεν υπάρχουν διαφωνίες, και η 

πρόταση από όλες τις πλευρές είναι να διαβιβαστεί. το πόρισμα στο αρμόδιο Υπουρ

γείο, που είναι το Υπουργείο Υγείας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνούμε. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεί.σα) 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕγτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ 

ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'Ή ΑΝΑΓΚΗ ΔΙΑΜΟΡΦΩΣΗΣ ΕΝΙΑΙΑΣ ΚΑΙ 

ΣΥΓΚΡΟΤΗΜΕΝΗΣ ΠΟΛΙΠΚΗΣ ΓΙΑ ΤΑ ΑΤΟΜΑ ΜΕ ΕΙΔΙΚΕΣ ΑΝΑΓΚΕΣ" 

ΠαQόντες: 

Ανδρέας Παρισινός, Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Χριστάκης Κατσαμπάς 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Δημήτρης Κοντίδης 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω θέμα 

σε έξι συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 Νοεμβρίου και 15 Δεκεμ
βρίου 1994, καθώς και στις 18 Μαίου, lη Ιουνίου και 5 Οκτωβρίου 1995. Το θέμα 
εξετάστηκε ύστερα από εισήγηση του Βουλευτή κ. Ττίμη Ευθυμίου και κατά την 

εξέτασή του κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουρ

γείων Υγείας, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Παιδείας και Πολιτι

σμού, καθώς και εκπρόσωποι της Συντονιστικής Επιτροπής Αγώνα Αναπήρων 

(ΣΕΑΑ) και όλων των επιστημονικών και εθελοντικών συνδέσμων που έχουν ως 

αντικείμενο δράσης τα άτομα με ειδικές ανάγκες. 

Ο εισηγητής του θέματος, αφού πρώτα έδωσε την ερμηνεία του όρου "άτομα με 

ειδικές ανάγκες", όπως αυτός υιοθετήθηκε από την Ευρωπα"ίκή Ένωση, και αφού 
έκαμε τη διαπίστωση πως οι ουσιαστικοί τομείς βοήθειας και διασφάλισης των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων των ατόμων με ειδικές ανάγκες είναι απαράδεκτα 

υποβαθμισμένοι στον τόπο μας, έκαμε τις πιο κάτω παρατηρήσεις: 

1. Δεν υπάρχει ενιαία, συγκροτημένη κρατική πολιτική για τα άτομα με 

ειδικές ανάγκες και οι υπηρεσίες που προσφέρονται είναι κατανεμημένες 

σε διάφορα Υπουργεία, ιδρύματα ιδιωτικής πρωτοβουλίας και εθελο

ντικές οργανώσεις του ιδιωτικού τομέα. 

2. Δεν υπάρχουν ειδικές ερευνητικές μονάδες, η στελέχωση των ειδικών 

κρατικών υπηρεσιών είναι ανεπαρκέστατη, ενώ υπάρχει υποβάθμιση της 

επιστημονικής μεθοδολογίας και των σύγχρονων επιστημονικών αντιλή

ψεων. 

3. Υπάρχει αλόγιστη ανάπτυξη της ιδρυματοποίησης υπό την πίεση της 

ιδιωτικής πρωτοβουλίας με αποτέλεσμα να δαπανώνται τεράστια ποσά 

στο βωμό του κοινωνικού αποκλεισμού. 

τέλος, ο εισηγητής του θέματος ζήτησε τη σύσταση-δημιουργία επιτροπής με 

την ονομασία "Εθνική Επιτροπή για Άτομα με Ειδικές Ανάγκες", η οποία να διοι

κείται από δεκαμελές συμβούλιο με πρόεδρο άτομο καταρτισμένο πλήρως επιστημο

νικά, τρεις ειδικούς σε θέματα που σχετίζονται με άτομα με ειδικές ανάγκες, τρεις 

λειτουργούς από τα επιστημονικά στελέχη των εμπλεκόμενων Υπουργείων 

Παιδείας, Εργασίας και Υγείας και τρεις εκπροσώπους φορέων ατόμων με ειδικές 

ανάγκες ή γονέων, με στόχο τη διαμόρφωση ενιαίας πολιτικής που να αφορά όλα τα 

άτομα με ειδικές ανάγκες. 
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Σύμφωνα με έγγραφο που κατατέθηκε από τον Πρόεδρο της Συντονιστικής 

Επιτροπής Αγώνα Αναπήρων, η οποία περιλαμβάνει στις τάξεις της οκτώ οργανώ

σεις αναπήρων ή και ατόμων με ειδικές ανάγκες, απουσίαζε και απουσιάζει ο 

σοβαρός σχεδιασμός και προγραμματισμός της κοινωνικής πολιτικής που αφορά 

τους αναπήρους από την Εκτελεστική Εξουσία. Και ενώ θα έπρεπε οι κυβερνήσεις 
να σχεδιάζουν, να προγραμματίζουν και να υλοποιούν χωρίς την πίεση των 
αναπήρων, περιμένουν να υποβληθούν αιτήματα από τις οργανώσεις των τελευ

ταίων, για να τα συζητήσουν και να διαπραγματευτούν, με στόχο τις περισσότερες 
φορές να προσφέρουν το ελάχιστο δυνατό ωσάν να διαπραγματεύονται εργοδότης 

με εργοδοτούμενο. 

Στο ίδιο έγγραφο χαιρετίζεται η θεσμοθέτηση του Παγκύπριου Συμβουλίου 
Αποκατάστασης Αναπήρων, που λειτουργεί υπό την προεδρία του Υπουργού Εργα

σίας με τη συμμετοχή εκπροσώπων των αναπήρων και των εμπλεκόμενων Υπουρ

γείων, εκφράζεται όμως λύπη γιατί αυτό συζητά θέματα που κυρίως είναι αιτήματα 
των αναπήρων και όχι πολιτικού σχεδιασμού για διαμόρφωση ανάλογης κοινωνικής 

πολιτικής. 

Στο ίδιο επίσης έγγραφο εκφράζεται η άποψη πως από το πιο πάνω Συμβούλιο 

απουσιάζει ο αναγκαίος συντονισμός και ο αποτελεσματικός μηχανισμός εφαρμογής 
των αποφάσεών του, γι' αυτό και γίνεται εισήγηση όπως οι αποφάσεις του παραπέ

μπονται σε ειδική νομοπαρασκευαστική επιτροπή για προετοιμασία νομοθεσίας, ενώ 
προτείνεται και ο σχηματισμός αρμόδιας επιτροπής στη Βουλή για προώθηση της 

σχετικής νομοθεσίας. 

τέλος, στο έγγραφο της Συντονιστικής Επιτροπής Αγώνα Αναπήρων σημειώ

νεται ότι η Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων που ιδρύθηκε στο Υπουργείο Εργασίας 

δε βρίσκεται στα επιθυμητά επίπεδα και είναι αναγκαία η επάνδρωσή της με ειδι

κούς λειτουργούς για την καλύτερη επίτευξη των στόχων της. 

Οι εκπρόσωποι όλων των υπόλοιπων οργανώσεων που κλήθηκαν ενώπιον της 

Επιτροπής συμφώνησαν με τις θέσεις του εισηγηηΊ του θέματος για τη σύσταση 
Εθνικής Επιτροπής για Άτομα με Ειδικές Ανάγκες και ζήτησαν την περίληψη σ' 

αυτή ατόμων επιστημονικά καταρτισμένων, με ιστορία στους αγώνες για αναβάθ
μιση της ποιότητας ζωής ατόμων με ει.δικές ανάγκες, τα οποία να είναι σε θέση να 

καταρτίζουν δοκιμασμένα προγράμματα, όπως αυτά εφαρμόζονται στις αναπτυγ

μένες χώρες της Ευρώπης. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν επίσης πως για την αντιμετώπιση οποιωνδήποτε 

προβλημάτων που αφορούν άτομα με ειδικές ανάγκες πρέπει να εφαρμόζονται οι 

πιο κάτω γενικές αρχές: 

(α) Οι άνθρωποι με ειδικές ανάγκες έχουν την ίδια ανθρώπινη αξία με τον 

καθένα και τα ίδια δικαιώματα όπως όλοι οι πολίτες. 

(β) Επιδιώκεται στο μέγιστο δυνατό βαθμό η εξάλειψη των φραγμών που 

τους απονομώνουν. 

(γ) Οι δικές τους ικανότητες, προτιμήσεις και ανάγκες αναγνωρίζονται στην 
ιδιαιτερότητά τους για την παροχή βοήθειας. 

Οι εκπρόσωποι της κυβερνητικής πλευράς που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες 

της Επιτροπής ανέφεραν πως τα θέματα ατόμων με ειδικές ανάγκες αντιμετωπίζο

νται από το Συμβούλιο Αποκατάστασης Αναπήρων, του οποίου προεδρεύει ο 
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Υπουργός Εργασίας κα~ στο οποίο συμμετέχουν όλα τα ενδ~αφερόμενα Υπουργεία 

και οι οργανώσεις των αναπήρων, των εργοδοτών και των εργοδοτουμένων, καθώς 

και από την Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων του Υπουργείου Εργασίας ως 

κεντρικού φορέα των θεμάτων που αφορούν τα άτομα με αναπηρίες. 

Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, ο σκοπός του πιο πάνω Συμβουλίου 

και Υπηρεσίας είναι η πρόληψη, η επισήμανση και η διάγνωση αναπηριών, η 

φροντίδα και η παροχή θεραπευτικών μέσων, η εκπα(δευση, ο επαγγελματικός 

προσανατολισμός και η κατάρτιση, η απασχόληση, η κοινωνική ένταξη και η ένταξη 

στο περιβάλλον, καθώς και η κο~νωνική, οικονομική και νομική προστασία. 

Από μέρους της Επιτροπής του Συμβουλίου Αποκατάστασης Αναπήρων κατα

τέθηκε στην Επιτροπή έκθεση αναφορικά με την πρόοδο που έχει επιτευχθεί από το 

1981 και περιέχει εισηγήσεις για την προγραμματιζόμενη δράση μέχρι το έτος 2000. 
Στην πιο πάνω έκθεση, που διανεμήθηκε στα Μέλη της Επιτροπής, αναφέροντα~ 

αναλυτικά τα επιτεύγματα που έγιναν στους τομείς της υγείας, της παιδείας, της 

απασχόλησης, της νομοθεσίας και της διαφώτισης και γίνεται ευρεία αναφορά στους 

προγραμματισμούς του Συμβουλίου πάνω στα ίδια θέματα. 

Όλοι οι εκπρόσωποι της κυβερνητικής πλευράς δήλωσαν στην Επιτροπή πως η 

κυβέρνηση πράττει ό,τι είναι δυνατό μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατο

τήτων του τόπου για την αντιμετώπιση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν τα 

άτομα με ειδικές ανάγκες. Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν επίσης πως το Συμβούλιο 

Αποκατάστασης Αναπήρων και η Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων που λειτουργούν 

στο Υπουργείο Εργασίας είναι σε θέση να αντιμετωπίζουν και να συντονίζουν 

επαρκώς την επίλυση των προβλημάτων των ατόμων με ειδικές ανάγκες εφαρμόζο

ντας ήδη ενιαία και συγκροτημένη πολιτική και δεν υπάρχει ανάγκη διαφορο

ποίησης της ισχύουσας κατάστασης ούτε και ίδρυσης άλλου συντονιστικού σώματος 

ή φορέα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία και 
τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει την άποψη πως το υπό 

συζήτηση θέμα αφορά τα προβλήματα μιας ομάδας ατόμων με ειδικές ανάγκες για 

την αντιμετώπιση των οποίων είναι αναγκαία η συμβολή ειδικών επιστημόνων με 

εξειδικευμένη κατάρτιση και γνώση. 

Υπό το φως της πιο πάνω άποψής της, η Επιτροπή ασπάζεται τις θέσεις του 

εισηγητή του θέματος, καθώς και των οργανώσεων, για τη σύσταση ειδικής Εθνικής 

Επιτροπής για 'Α το μα με Ειδικές Ανάγκες, γι' αυτό και ομόφωνα καλεί την Εκτελε

στική Εξουσία να προβεί στις αναγκαίες διαδ~κασίες για την άμεση σύστασή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ερχόμαστε τώρα στο πρώτο θέμα, που είναι συνέχιση της συζήτησης του 

θέματος -η Έκθεση αναγνώσθηκε στις 5 Οκτωβρίου- 'Ή πολιτική της απασχόλησης 

ξένων επιστημόνων (εμπειρογνωμόνων) από τις κρατικές υπηρεσίες και τους 

ημικρατικούς οργανισμούς". Το θέμα γράφτηκε έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 

κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

τις αγορεύεLν βούλεται; 

Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 
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Α. ΧΡΥΣΟΣτΟΜΟΥ: 

Ένα από τα μr.γαλύτrρα προβλiιματα που μας απασχολούν στην Κύπρο είναι η 

επαγγελματική αποκατάσταση και η αξιοποίηση του :το λ υτιμότερου κεφαλαίου που 

διαθέτουμε, του ι·πιστημηνικού δυναιιικού. 

Για την επιστημονική κατάρτιση των νέων μας δαπανώνται τεράστια ποσά, 

όταν όμως συμπληι· i>σουν τις σπουδές τους και επιστρέψουν στην Κίιπρο. υποτιμιί>· 

νται, παραγνωρ(ζονται και είτε υποαπασχολούνται είτε ετεροαπασχολούντω είτε 

ακόμα παραμένουν άνfιηοι. Ί?.τσι αναγκαστικά καταφεύγουν στο εξωτερικό, με 

αποτέλεσμα η ημικατεχόμr.νη πατρίδα μας να στερείται των πολύτιμων γνώσειί>ν 

τους, που τόσο πολύ τις έχει ανάγκη. Θεωρώ αυτή τη συμπεριφορά μας εγκληματική 

πράξη κατά της πατρίδας μας. 

Πλήθος καταξιωμένων Κυπρίων επιστημόνων διαπρέπουν στην Αμερική, στην 

Ευρώπη και σε άλλες αναπτυγμένες χώρες Κ(ιι πολλοί επιθυμούν διακαώς τον 

ε.πανα.ιατρισμό, αλλ(ι το δημόσιο τους απορρίπτει, αφού προτιμά να εκμισθώνει 

ξένους συμβοίJλους-εμπειρογν<i>μονες πολλές φορές αμφιβόλου α~ίας. 

ΠQαχτική στην rρyοδότησιι ςένων σι•μβο\•).ων από το 1960 μέχQι σήμεQα 

Μετά την εγκαθίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας άρχισε η εφαρμογή πεντα

ετών σχεδίων αναπτύξεως, τα οποία πεQιλάμβαναν έργα στους τομείς των υδάτων, 

των συγκοινωνιών, της γεωργίας κ.ά. Διαφάνηκε όμως ότι το ανθρώπινο δυναμικό 

στους τομείς αυτούς ήταν άπειρο και ανειδίκευτο. Επομένως, στο αρχικό στάδιο 

της ανεξαρτησίας η χρήση ξέ.νων συμβούλων-μηχανικών ή άλλων ειδικιί>ν από 

διεθνείς οργανισμούς ήταν επιβεβλημένη . 

Χαρακτηριστικiι υπήρξε η ετοιμασία, κατά την περίοδο 1967-1972, του 

Προγράμματος Αναπτύξεως ΥΜτων: Όλη η μελέτη εκπονήθηκι ι~πό τεχνικούς του 

Τμt1ματος Αναπτύξεως Υδάτων υπό την καθοδήγηση συμβούλων της Οργάνωσης 

Τροφίμων και Γεωργίας των Ηνωμένων ΕΟνών. Μεγάλος αριθμός νεαρών Κυπρίων 

επ:ιστημόνων που ι:ργάστηκαν μι τους ξένους ειδικούς απέκτησαν εμπειρίες που, 

όταν αξιοποιήθηκαν, υπήρξαν πολύτιμες σ"':ην εφαρμογή αναπτυξιακών προγραμ

μάτων. 

Με θλίψη αναφέρω πως η κτηθείσα πείρα δεν αξιοποιήθηκε και ούτε αξιο

ποιείται στο μέγιστο δυνατό βαθμό από τις κυβερνήσεις, τους ημικρατικούς οργαν~

σμούς και τους δt,μους. Έμπειροι επιστήμονες στη δημόσια υπηρεσία ασχολούνται 

με θέματα ρουτίνας ή είναι καταδικασμένοι σε υπηρεσιακή αδράνεια. 

ΔημιουQγία κυπριακών ΎQ«ιrείων σψβούλcl}ν 

Παρά το μη φιλικό κλιμα ιδρύθηκαν στην Κύπρο ιδιωτικά γραφεία 

συμβούλ(ι)ν, τα οποία εντάχθηκαν στον Κυπριακό Σύνδεσμο Συμβούλων Επιχειρή

σεων. 

Οι Κύπριοι σύμβουλοι επιχειρήσεων με υψηλό επίπεδο ακαδημα'ίκ<ί>ν προσό

ντων και εμπειρ{ες στην Κύπρο και στο εξωτερικό πληρούν υψηλές προδιαγραφές. 

Σαφές συγκριτικό πλεονέκτημα για την κυπριακή αγορά, εκτός του κόστους, είναι 

και η γνώση της κυπριακής νοοτροπίας, καΟώς και η εξοικείωση με την κυπριακή 

πραγματικότητα. Θα :-rvέJt~ .. νu. τονιστεί πως αριθμός Κυπρίων συμβούλων έχει 
αναπτύξει ειδικότητες που χρησιμοποιούνται μtσω συ\•εργασιών σε διεθνή έργα. 
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Τα κυπριακά γρα<rεία συμβούλων έχουν τη δυνατόιητα να αναπτύξουν αντα

γωνιστικές υπηρεσίες στην περιοχή της Μέσης Ανατολής και της Ανατολικής 

Ευρώπης. Ήδη μF.ρικά γραφεια έχουν να επιδείξουν αξιοζήλευτη επίδοση στον 

τομέα αυτό. Ουσιαστικός παράγοντας για την ανάπτυξη των κυπριακών γραφείων 

είναι η απόκτηση έστω περιοριμένων εμπειριών στην κυπριακή αγορά. Το δημόσιο

κυβέρνηση, ημικρατικοί οργανισμοί και δήμοι- είναι οι βασικότεροι αγοραστές 

συμβουλευτικών υπηρεσιών και ουσιαστικές εμπειρίες στην Κύπρο μπορούν να 

αποκτηθούν μόνο από εργασίες που γί.νονται για λογαριασμό του δημοσίου. 

Σύμφωνα με τη ΔιεΟνή Τρά.ι"'Cεζα, ο στρατηγικός ρόλος του δημοσίου στην 

ανάπτυξη ιδιωτικών γραφείων συμβούλων δεν αποτελεί. κυπριακό φαινόμενο. Το 
εγχειρίδιο για συμβουλευτικές υπηρεσίες της Διεθνούς Τράπεζας αναφέρει: "Παρόλο 

που οι ντόπιες επιχειρήσεις συμβούλων είναι ιδιωτικές, η ανάπτυξη και η ευημερία 

τους βρίσκονται στα χέρια της κυβέρνησης". 

Η Τράπεζα Αναπτύξεως στο υπόμνημά της προς τη Βουλή αναφέρει: "Σε 

πολλούς οργανισμούς του δημοσίου οι Κύπριοι σύμβουλοι αντιμετωπίζονται με 

αρνητική προδιάθεση. Θεωρείται περίπου ότι οι Κύπριοι σύμβουλοι χώνουν τη 

μύτη τους στα εσωτερικά των οργανισμών αυτών. Άλλοι πάλι τους θεωρούν απειλή 

για την ανέλιξη των λειτουργών του οργανισμού. Γενικά κυριαρχεί η άποψη ότι ο 

καλός σύμβουλος είναι ο ξένος". 

Το πιο τρανταχτό παράδειγμα τέτοιας αντιμετώπισης είναι ίσως η αντίδραση 

οργανισμού του δημοσίου σε πρόταση που υπέβαλε ξένος μελετητής, στην ομάδα 

εργασίας του οποίου περιλαμβάνονταν και Κύπριοι: η πρόταση θα γινόταν 

αποδεκτή, μόνο αν aφαιρούνταν οι Κύπριοι από την ομάδα. 

Έτσι, το πολυτιμότερο αγαθό, το επιστημονικό μας δυναμικό, τόσο στον 

κρατικό όσο και στον ιδιωτικό τομέα περιθωριοποιείται. 

Κνπριακή Τράπεζα Αναπτ\ιξεως Λτδ 

Η Τράπεζα Αναπτύξεως έχει διαδραματίσει θετικό ρόλο στον τομέα της 

παροχής μακροχρόνιων δανείων προς τη βιομηχανία, στην εκπόνηση τεχνικοοικονο
μικών μελετών, καθώς και στην παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών. 

Θα πρέπει όμως να αναφέρω πως τα ιδιωτικά γραφεία συμβούλων εκφράζουν 

έντονα παράπονα πως η Τράπεζα Αναπτύξεως, λόγω του ημικρατικού της χαρα

κτήρα και της οικονομικής και άλλης στήριξης του κράτους, τυγχάνει ευμενούς 

μεταχείρισης έναντι των ιδιωτικών γραφείων συμβούλων, όχι όμως και έναντι των 
ξένων. 

Δαπάνες για νπηQεσίες εμπεtQΟ'γνωμόνων 

Την περίοδο 1988-1992, για την οποία υπάρχουν αναλυτικά στοιχεία των 
εξόδων, το ολικό ποσό των κρατικών δαπανών ανέρχεται σε f:9.278.606. Από το 

ποσό αυτό ποσοστό 93,2% διοχετεύτηκε σε ξένους συμβούλους και μόνο το 6,8% 
απευθείας σε Κυπρίους με κύριο δέκτη την Τράπεζα Αναπτύξεως. 

Παρόμοια εικόνα παρουσιάζουν και οι ημικρατικοt οργανισμοί. Την περίοδο 

1991-1993 δαπανήθηκε για τις υπηρεσίες ξένων συμβούλων ποσό f:l.663.894, που 
αντιπροσωπεύει το 95,76% της ολικής δαπάνης, ενώ για τις υπηρεσίες Κυπρίων 
συμβούλων δόθηκε ποσό L73.642, που αντιπροσωπεύει το 4,24%. 
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Οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους. Πέρα όμως από τα ποσά που διοχετεύο
νται σε ξένους συμβούλους, η σημαντικότερη ζημιά που προκαλείται είναι η 

απώλεια σε τεχνογνωσία και η μη αξιοποίηση και βελτίωση του εγχ<οριου επιστημο

νικού δυναμικού. 

Κακή χQήση ξένων συμβούλων 

Η μετάκληση ξένων συμβούλων γίνεται πολλές φορές κατά παράβαση των 
κανόνων της χρηστής διοίκησης. Οι λόγοι που συνήθως προβάλλονται, για να 

δικαιολογηθεί η πρόσληψη τους, είναι ότι: 

I) Δεν υπάρχουν Κύπριοι επιστήμονες με το απαιτούμενο ε.;τί.πεδο ούτε στον 

κυβερνητικό ούτε στον ιδιωτικό τομέα. 

2) Αν υπάρχουν έμπειροι κρατικοί λειτουργοί, αυτοί είναι πολυάσχολοι με 

θέματα ρουτίνας. 

3) Οι ξένοι σύμβουλοι είναι πιο αντικειμενικοt. 

4) Η ύπαρξη συμβατικών υποχρεώσεων. 

OL λόγοι που προβάλλονται είναι λογικοφανείς, αλλά δεν ανταποκρίνονται 
πάντοτε στην πραγματικότητα. Αντίθετα, η πρόσληψη ξένων συμβούλων σε αρκετές 

περιπτώσεις φαίνεται πως εξυπηρετεί συμφέροντα και σκοπιμότητες Αποτέλεσμα 
της τακτικής αυτής είναι η δαπάνη τεράστιων ποσών για την εργοδότηση ξένων, εν<i> 

οι Κύπριοι επιστήμονες αδρανούν ή τυγχάνουν άγριας εκμετάλλευσης από τους 

ξένους συμβούλους που αναλαμβάνουν την εκπόνηση των μελετών ή και την εκτέ
λεση των έργων. 

Ενδεικτικά αναφέρω μερικά παραδείγματα: 

- Απασχόληση ανειδίκευτου νεαρού "συμβούλου"-μηχανικού για περισσότερα 
από δέκα χρόνια στο Τμήμα Δημοσίων Έργων. 

- Απασχόληση ''συμβούλου"-μηχανικού στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για 

περισσότερα από οκτώ χρόνια σε θέση διεθυντή έργων, όταν έμπειροι μηχανικοί 
δημόσιοι υπάλληλοι εργάζονταν ως βοηθοί του και στην πQαγματικότητα αυτοt εκτε

λούσαν την εργασία. 

- Εργοδότηση "συμβούλων"-μηχανικών σε θέματα υδατικής ανάπτυξης, χωρίς 

να έχουν τις απαιτούμενες γνώσεις και την πείρα της κυπριακής πραγματικότητας. 

- Παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών από ξένο οίκο σε σχέση με το ηλεκτρο

νικό σύστημα ελέγχου της κυκλοφορίας, γνωστού ως Scooι, θέμα με το οποίο συνε
χίζει να ασχολείται η Επιτροπή Ελέγχου. 

- Η ανάθεση από την Αρχή Λιμένων Κύπρου της ετοιμασίας των προδια
γραφών και της αξιολόγησης των προσφορών για στεγανοποιητικό υλικό σε ξένο 
καθηγητή, κορυφαίο, σύμφωνα με την Αρχή, ειδικό σε θέματα οδοστρωμάτων με 

κυβόλιθους. Η ειδικότητα του καθηγητή δεν αμφισβητείται. Το θέμα όμως που 

προέκυψε είναι πως ο κατά τα άλλα κορυφαίος ειδικός κατά την αξιολόγηση των 

προσφορών εισηγήθηκε την αγορά του υλικού από αγγλικό οίκο στον οποίο ο ίδως 

είναι ταυτόχρονα διευθυντής και κάτοχος του 25% των μετοχ<ί>ν της εταιρείας που 
διαχειρίζεται το υλικό που αγόρασε η Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

- Το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφα'Jή του ημερομηνίας 25.1.90 αποφάσισε 
να αναθέσει τη μελέτη και το σχεδιασμό του νέου δρόμου Λεμεσού- Πάφου (τμήμα 
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Αυδήμου-Ι'εροσκήπου) στο Τμήμα Δημοσίων Ί:Ξργων και οτη συνfχεια το Υπουργείο 

Συγκοινωνιών και 'Γ:ργων ανέΟευε το συντονιο~ίό rης μtλέτης του έργου στον Εκτε
λεστικό Μηχανικό Ι ης Τάξης -τώρα μακαρtτη- Ηλία Ποίιλλο. 

Ο συντονιστής μuζι με ομ(χδα τεχνικών του Τμήματος Ο~οποιίας εργάζονταν 

με εντατικό Qυθμό για οκτώ μήνες και, εν6> η εργασίιt ~ρισκόταν σε πολύ ΠQοχωρη

μένο στάδιο, σε σημεtο που η προ"ίσταμένη αρχή είχε εκφράσεL την ευαριΌκειά της 

για την πρόοδο της μελέτης, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να αναθέσει τη 

μελέτη σε ξένους εμπειρογνώμονες. 

Ο μακαρίτης Πούλλος σε επωτολή του προς το Γενικό ΔιευΟυντή του Υπουρ

γείου Συγκοινωνιών και Έργων ημερομηνίας 30.7.1990 μεταξύ άλλων τονίζει: 
"Θεωρcί.> την απόφαση αυτή ;τολiι σοβαρή, που προσ~άλλει τόσο το άτομό μου όντας 

συντονιστής όσο και τους άλλουι συνιργάτι:ς μου (μηχανικούς, τεχνικούς και χωρο

μέτρες). 'Εχω τη γνcί.>μη ότι πριν από τη λήψη τέτοιας σοβαρής και σημαντικής 

απόφαση .. Οα ήταν ορθό αλλά και δίκαιο να ζητηθούν και οι απόψεις μου ως άμεσα 
υπευθύνου για τη μελέτη και το σχεδιασμό του έργου". 

Όλη η εργασtα που εκτελέ.στηκε και οι δαπάνες που έγιναν αχρηστεύτηκαν, για 

να εξυπηρετηθούν κάποιες σκοπιμότητες ti συμφέροντα. Α υ τής της μεταχείρωης 
έτυχαν οι Κύπριοι επιστήμονες με πολύχρονη ευδόκιμη υπηρεσία. 

-Η μελέτη για την αξιοποtηση των υδάτων των ποταμών Καρκώτη και Μαρα

θάσας ανατέθηκε σε ξένους εμπειρογνιί.>μονες οι οποίοι συνεργάζονται με ιδιωτικό 

τεχνικό γραφεtο. ΊΌ συνολικό κόστος της λεπτομερειακής μελέτης θα ανέλθε~ στο 

ποσό του 1.285.000 δολαρίων. Την επίβλεψη του έργου μετά t"JV έναρξη των εργα
σιών θα αναλάβουν και πάλι ξένοι εμπειρογνcί.>μονες, ένας αρχιμηχανικός και ένας ή 

δυο μηχανικοί, ανάλογα με τις ανάγκες. Στον αρχιμηχανικ. θα καταβάλλονται 

4.400 δολάρια το μήνα και στον καθένα από τους τεχνικούς 3.630 δολάρια το μήνα. 

Θα πρέπει να . ονίσω με έμφαση πως στον τομέα των υδατικών έργων οι 
Κύπριοι επιστήμονες τόσο του κρατικοίι ι~σσ και του ιδιωτικού τομέα είναι έμπειροι 
και θα μ.;τορούσαν να αναλά~ουν εξ ολοκλήρου τόσο την εκπόνηση της μελέτης όσο 

και την επίβλεψη του έργου. 

- Μελέτη που αφοQά την ίδρυση φορέα υδάτων rκπονήθηκε από δημόσιους 

λειτουργούς. Εντούτοις πριν από τέσσερα με πέντε χ1,1όνια πραγματοποιήθηκι; νέα 

μελέτη αποκλειστικά από Άγγλους εμπειρογνώμονες. Η δαπάνη ανήλθε στις 

180.000 στερλίνες και είχε συμ~ουλευτικό χαρακτήρα, αναφορικ(ι με τη μορφή που 
Οα έχει ο φορέας, αν τελικά συσταΟεί. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Παρέθεσα αρκετά παραδεtγματα κακής χρήσης ξένων συμβούλων και μπορώ 

να παραθέσω πολύ περισσότερα, κάτι όμως που δεν το θεωρ6> σκόπιμο. Επειδή 

όμως, κατά τη συζήτηση του θέματος, εκπρόσωποι των υπηρεσιcί.>ν του κυβερνητικού 

τομέα, που παρευρέθηκαν στη συνεδρtαση της Ε..--τιτροπής Ελέγχου, μεταξύ άλλων 

είπαν πως η χρησιμοποίηση από την κυβέρνηση ξένων συμβούλων γινόταν στις περι. 

πτώσεις εκεtνες που το επίπεδο των γνώσεων των Κυπρtων επιστημόνων δεν αντα

ποκρινόταν στις ανάγκες που υπήρχαν, θα παραθέσω ακόμα ένα κραυγαλέο παρά

δειγμα, που κυριολεκτικά μας εξευτελιζει. 

.. 
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Το 1991 ανατέθηκε σε ξένο οίκο συμβούλων-εμπειρογνωμόνων η παροχή 
τεχνικής βοήθειας στις νέες περιφερειακές εταιρείες, καθώς και στις υφιστάμενες 
εταιρείες αστικών λεωφορείων. Η τεχνική βοήθεια συμπεριλάμβανε -ακούστε, 

κύριοι σννάδελφοι!- και την παροχή συμβουλών στους διευθύνοντες τις νέες εται
ρείες σε θέματα όπως η διεξαγωγή συνεδριάσεων, η τήρηση λογιστικών βιβλίων, η 
υποβολή αιτήσεων στονς δανειστικούς επιτρόπους, η αγορά νέων λεωφορείων, νέοι 
τρόποι λειτουργίας, εργατικές σχέσεις και άλλες συμβουλές. 

Είναι πραγματικά εξευτελιστικό και νιώΟω ταπεινωμένος, όταν κυβερνητικές 
υπηρεσίες αναθέτουν σε ξένους εμπειρογνώμονες να προσφέρουν τέτοιες εργασίες. 

Μελέτες ξένων εμπειQοyvωμόνων ποu αποδείχτηκαν ζημιογόνες 

Θα αναφέρω μερικά παραδείγματα: 

- Οι μελέτες που έγιναν για το Τρίτο Σχέδιο Οδικής Ανά.ι-ττυξης παρουσιασαν 
σοβαρές αδυναμίες και παραλείψεις, με αποτέλεσμα σε αρκετές περιπτώσεις οι 
μελέτες να γίνουν ξανά από το Τμήμα Δημοσίων Έργων και έτσι να προκληθούν 

καθυστερήσεις και επιπρόσθετο κόστος. 

- Λάθη και παραλείψεις στις προδιαγραφές και στη μελέτη για το οδόστρωμα 
του δρόμου Κύκκου-Κάμπου στο νέο δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού και στο νέο δρόμο 
Λευκωσίας-Λάρνακας. Σε όλες τις περιπτώσεις το Τμήμα Δημοσίων Έργων διατη

ρούσε επιφυλάξεις, που αποδείχτηκαν βάσιμες. Στην έκθεσή του ο Γενικός Ελεγκτής 

παραθέτει στοιχεία για τα σοβαρά λάθη και τις παραλείψεις που έγιναν για κάθε 
έργο ξεχωριστά και τονίζει πως θα πρέπει να γί.νεται έλεγχος της εργασίας των 
συμβούλων, ώστε να προλαμβάνεται η εφαρμογή μη ικανοποιητικών μελετών. 

- Λάθη και παραλείψεις ξένων συμβούλων-μηχανικών στο σχεδιασμό του 

φράγματος του Ασπρόκρεμμου, που είχαν ως αποτέλεσμα την καθυστέρηση του 

έργου για εννιά μήνες με το ανάλογο κόστος. 

- Έγινε από δημόσιους υπαλλήλους έρευνα στο Τμήμα Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας. Διαπιστώθηκαν λειτουργικές αδυναμίες και έγιναν εισηγήσεις για τη 

νέα δομή και στελέχωση του τμήματος. Η μελέτη συζητήθηκε διεξοδικά σε όλα τα 

επ!.Jtεδα και η στελέχωση ειχε τότε εγκρωεί και από τη Βουλή. Λίγους μήνες μετά 

κλήθηκαν ξένοι εμπειρογνιί>μονες, οι οποίοι έκαναν την ίδια ακριβώς μελέτη που 

εκπόνησαν και οι λειτουργοί του δημοσίου με τη μόνη διαφορά -και αυτό καθ' 
υπόδειξιν αυτών που θα ωφελούνταν- ότι πρόσθεσαν στη δομή τρεις νέες θέσεις στα 

ανώτατα επίπεδα. 

Παρακαμπτήριος δρόμος Λεμεσού: Η μελέτη των ξένων συμβούλων

μηχανικών προέβλεπε την κατασκευή επίπεδων κυκλοτερών κόμβων, οι οποίοι 
έγιναν παρά την αντίθετη γνώμη του Τμήματος Δημοσίων Έργων. Θα πρέπει τώρα 

να δαπανηθούν μερικά εκατομμύρια λίρες για την κατάργησή τους και την κατα

σκευή ανισόπεδων κόμβων με σκοπό την επίλυση του σοβαρού προβλήματος της 

κυκλοφοριακής συμφόρησης. 

- Νότιος Αγωγός- Κοκκινοχώρια: Άγγλοι σύμβουλοι εισηγήθηκαν την εγκα
τάσταση σαράντα οκτώ αντλιοστασίων και δεξαμενών, ενώ επιστήμονες δημόσιοι 

λειτουργοί εισηγήθηκαν την εγκατάσταση δεκαέξι μόνο αντλιοστασίων και δεξα

μενών, όπως και έγινε και το σύστημα λειτουργεί απόλυτα ικανοποιητικά. 
Σύμφωνα με τη μελέτη των Άγγλων, με τα σαράντα οκτώ αντλιοστάσια θα αρδεύο
νταν 50 000 δεκάρια, ενώ με τα δεκαέξι αντλιοστάσια αρδεύονται τώρα 90 000 
δεκάρια. Έτσι, προέκυψε οικονομία γύρω στα !4.000.000. 
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Ο κατάλογος των μελετών των ξένων εμπειρογνωμόνων που αποδείχτηκαν 
ζημιογόνες είναι ανεξάντλητος και τα ποσά που δαπανήθηκαν και θα δαπανηθούν 

για την αποκατάσταση των λαθών είναι aνυπολόγιστα. Παρέθεσα ενδηκτικά 

κάποια παραδείγματα, για να συνειδητοποιήσουμε όλοι το μέγεθος του προβλή
ματος και την ανάγκη λήψης μέτρων, ώστε να τερματιστεί η απαράδεκτη αυτή κατά
σταση. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για τη μελέτη του σοΒαρού τούτου θέματος πραγματοποίησα επαφές με τον 
Κυπριακό Σύνδεσμο Συμβούλων Επιχειρήσεων, το ΕΤΕΚ, την Κυπριακή Τράπεζα 

Αναπτύξεως, την ΟΕΒ, το Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας, ιδιωτικά γραφεία 

συμβούλων, δημόσιους λειτουργούς και αρκετούς άλλους που Οέλησαν να έλθουν σε 
επαφή μαζί μου. Στην επίπονη και επίμονη αυτή προσπάθεια βοήθησε πολύ η Ερευ
νητική Ομάδα της Βουλής, την οποία και ευχαριστώ. Απώτερος σκοπός η διάγνωση 

του προβλήματος, η προβολή του, η άσκηση καλόπιστης κριτικής και η υποβολή 

εισηγήσεων για την επίλυσή του. 

Είναι αδιαμφισβήτητο γεγονός ότι ένας σύγχρονος, δυναμικός και σωστά 
καταρτισμένος τομέας παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών θα είχε πολλαπλές και 
αλυσιδωτές θετικές επιδράσεις σε πολλούς τομείς της ζωής του τόπου μας. Είναι 
επίσης γεγονός ότι το ανθρώπινο δυναμικό και η γεωγραφική θέση της Κύπρου 
αποτελούν τις βασικές προUποθέσεις για την ανάπτυξη του τομέα αυτού. Παρ' όλα 
αυτά ο τομέας αυτός ούτε καν πλησίασε το επίπεδο των δυνατοτήτων του. Ένας 

από τους λόγους των περιορισμένων επιδόσεων του τομέα είναι το περιβάλλον στο 
οποίο λειτουργεί, το οποίο όχι μόνο δεν είναι υποβοηθητικό, αλλά σε πολλές περι

πτώσεις αποτελεί και τροχοπέδη στην περαιτέρω ανάπτυξή του. 

Στην Κύπρο ο τομέας παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών, έρευνας και 
μελετών λειτουργεί σε έναν κύκλο ο οποίος αναπαράγεται και είναι aποτρεπτικός 
για την περαιτέρω ανάπτυξή του. Οι κυπριακοί οίκοι, με κάποιες εξαιρέσεις, δε 

διαθέτουν τις απαιτούμενες εμπειρίες και την απαραίτητη εξειδίκευση. Αυτό, σε 

συνδυασμό με την ξενομανία και κάποιες προκαταλήψεις που υπάρχουν για τους 

κυπριακούς οίκους, έχει ως αποτέλεσμα να μην ανατίθενται σε αυτούς έργα τα 

οποία θα μπορούσαν άνετα οι οίκοι αυτοί να διεκπεραιώσουν. Τα tργα αυτά διοχε
τεύονται σε ξένους οίκους, με αποτέλεσμα να μην αποκτούν οι κυπριακοί οίκοι την 

εμπειρία, την εξειδίκευση και τους αναγκαίους πόρους. Ο Κ'ύκλος αυτός αναπαρά
γεται και έχει ως επακόλουθο τις αρνητικές για την οικονομία και την κοινωνία μας 
επιπτώσεις. 

Για την αναβάθμιση του τομέα παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών, έρευνας 

και μελέτης θα πρέπει να επέλθει ρήξη στον κύκλο αυτό. Για το σκοπό αυτό θα 
πρέπει να γίνουν οι κατάλληλες ρυθμίσεις που αφενός θα συμβάλουν στη διοχέτευση 
έργων από τον ευρύτερο δημόσιο τομέα στον εγχώριο ιδιωτικό τομέα και αφετέρου 
θα δημιουργήσουν τις προUποθέσεις που θα εξασφαλίσουν την ποιότητα των παρε
χόμενων υπηρεσιών. 

Με γνώμονα τα πιο πάνω και λαμβάνοντας υπόψη άλλους παράγοντες, όπως 

είναι ο ευρωπαϊκός προσανατολισμός της οικονομίας μας, οι συμβατικές μας 

υποχρεώσεις, οι ευνο"ίκές συνέπειες ενός ανταγωνιστικού περιβάλλοντος, καθώς και 

η ανάγκη εξοικονόμησης του δημόσιου χρήματος, υποβάλλω τις ακόλουθες εισηγή

σης, οι οποίες θα μπορούσαν να αποτελέσουν τη βάση για την ανάπτυξη του τομέα 

αυτού: 
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1. Ανοιχτές ΠQΟσχλήσεις ΠQΟσφοQών 

Για την ανάθεση συμβουλευτικών υπηρεσιών, ερευνών και μελετών από τον 

ευρύτερο δημόσιο τομέα στον εγχώριο ιδιωτικό τομέα θα πρέπει να γίνουν ρυθμί

σεις που θα εξασφαλίσουν ανοικτές προσκλήσεις προσφορών. Για να επιτευχθεί η 

διοχέτευση μεγάλου μέρους των εργασιών σε κυπριακούς οίκους, θα πρέπει να 

διαφοροποιηθεί ο τρόπος αξιολόγησης των προσφορών, με τρόπο που να αξιο

ποιούνται τα φυσικά πλεονεκτήματα των κυπριακών οίκων, όπως η γνώση των 

κυπριακών δεδομένων, η δυνατότητα παρακολούθησης της εξέλιξης του συγκεκρι

μένου έργου και η γλώσσα. 

Πιο συγκεκριμένα, στην αξιολόγηση -;ων προσφορών θα πρέπει να δίδεται 

κάποιο βάρος στα στοιχεία αυτά, έτσι που να αυξάνονται οι πιθανότητες των 

κυπριακών οίκων να κερδίσουν περισσότερες προσφορές. Παράλληλα θα πρέπει να 

ληφθούν μέτρα τα οποία θα συμβάλουν στην αναβάθμιση των κυπριακών οίκων και 
θα αποτρέψουν την παροχή μη ικανοποιητικού επιπέδου υπηρεσιών. Προς αυτή την 

κατεύθυνση θα υποβοηθήσουν τα ακόλουθα μέτρα: 

α) Διαπίστευση κυπριακών οίκων με βάση καθορισμένα κριτήρια. Ένας 

οργανισμός στον οποίο θα μπορούσε να ανατεθεί η διαπίστευση είναι το 

Ίδρυμα Τεχνολογίας, το οποίο έχει ήδη την εμπειρία διαπίστευσης 

συμβούλων. 

β) Υιοθέτηση συστήματος βαθμολόγησης (point sysιem) για ανεπαρκείς 

υπηρεσίες. 

Συγκεκριμένα, θα πρέπει να δημιουργηθεί αρχείο στο οποίο να αναγρά

φονται οι οίκοι των οποίων προηγούμενες εργασίες παρουσίασαν 

σοβαρές ελλείψεις. Οι πληροφορίες αυτές θα πρέπει να λαμβάνονται 

υπόψη κατά την αξιολόγηση των προσφορών. Το εν λόγω σύστημα θα 

μπορούσε να διαχειρίζεται ο οργανισμός διαπίστευσης και θα πρέπει να 
είναι αδιάβλητο. 

γ) Δημιουργία συστήματος το οποίο θα υποβοηθεί τη συνεργασία των 

κυπριακών οίκων μεταξύ τους και θα καθιστά δυνατή την αξιοποίηση των 

γνώσεων και εμπειριών άλλων οίκων ή ατόμων. 

Το πρόβλημα που πηγάζει από το μικρό μέγεθος και τις περιορισμένες 
εμπειρίες πολλών κυπριακών οίκων μπορεί, τουλάχιστον μερικώς, να 

αντιμετωπιστεί με τη μίσθωση από τους κυπριακούς οίκους στους 

οποίους ανατίθεται συγκεκριμένο έργο ειδικών που εργοδοτούνται από 

το δημόσιο ή εργάζονται σε άλλους οίκους. Συγκεκριμένα, θα πρέπει να 

ανατεθεί σε κάποιο οργανισμό να διατηρεί σχετική κατάσταση και να 

φέρνει σε επαφή τους ενδιαφερομένους. 

δ) Δημιουργία υποδομής που θα υποβοηθεί τους κυπριακούς οίκους να εντο

πίζουν και να μετακαλούν ξένους ειδικούς, όταν δεν υπάρχει η απαι τού

μενη τεχνογνωσία στο εσωτερικό. 

Σημειώνεται ότι, στις περιπτώσεις που δεν υπάρχει η αναγκαία τεχνογνωσία 

στο εσωτερικό και διαφαίνεται ότι κάποιοι κυπριακοί οίκοι είναι σε θέση να μισθώ

σουν τα κατάλληλα άτομα από το εξωτερικό, θα πρέπει να ανατίθεται το συγκεκρι

μένο έργο σε κυπριακό οίκο. Με τον τρόπο αυτό η μεταφορά τεχνογνωσίας, που 
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είναι και ένα από τα ζητούμενα, θα καταστεί ευκολότερη, ενώ οι κυπριακοί οίκοι θα 

εμπλουτίζουν το ενεργητικό και τις εμπειρίες τους. 

2. Ενδννάμωση τον ανταγωνιστικού κλίματος στο εσωτεοικό 

Σε περιπτώσεις δανειοδότησης μέσω της Τράπεζας Αναπτύξεως για έργα τα 

οποία απαιτούν επίσης μελέτες ή συμβουλευτικές υπηρεσίες, η Τράπεζα Αναπτύξεως 

θα πρέπει να αποκλείεται από την παροχή τέτοιων υπηρεσιών. Το ίδιο πρέπει να 

συμβαίνει και με οργανισμούς οι οποίοι συμμετέχουν στην επεξεργασία των όρων 

εντολής για κάποιο συγκεκριμένο έργο: Οι οργανισμοί αυτοί θα πρέπει να 

αποκλείονται από τη διεκπεραίωση του έργου. 

3. Παροχή κινήτοων 

Θα πρέπει να εκπονηθεί και να εισαχθεί σχέδιο παροχής κινήτρων. Στο εξωτε

ρικό παρέχονται σοβαρά κίνητρα στον τομέα αυτό. 

4. Δημιονργία βιβλιοθήκης για την κατάθεση μελετών 

Όλες οι μελέτες εμπειρογνωμόνων που εκπονούνται για τον ευρύτερο δημόσιο 

τομέα θα πρέπει να κατατίθενται σε βιβλιοθήκη, εφόσον δεν είναι απόρρητες. Οι 

μελέτες αυτές αποτελούν δημόσια περιουσία και οι ενδιαφερόμενοι πρέπει να έχουν 

πρόσβαση σε αυτές. 

Παράλληλα, θα πρέπει να δρομολογηθεί η μηχανογράφηση των μελετών 

αυτών, ώστε οι εξουσιοδοτημένοι οίκοι να μπορούν να έχουν πρόσβαση σε αυτές 

από τους χώρους εργασίας τους. 

Θα πρέπει να ληφθεί πρόνοια, ώστε όλες οι μελέτες από το 1 974 και μετά να 
κατατεθούν σε βιβλιοθi)κη. Η πρόσβαση στις μελέτες αυτές Οα είναι υποβοηθητική 

του έργου των κυπριακών οίκων. 

5. Εκστοατεία για βελτίωση της εικόνας των κνπριακών οίκων 

Αν και ο aσφαλέστερος τρόπος βελτίωσης της αρνητικής εικόνας που έχουν 
μερικά κυβερνητικά τμήματα και ημικρατικοt οργανισμοί για τους κυπριακούς 

οίκους παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών και εκπόνησης μελετών είναι η συμβολή 

στην αναβάθμιση των οίκων αυτών, πιστεύουμε ότι η ανάληψη μιας εκστρατείας για 

βελτίωσή της θα ήταν υποβοηθητική. Για παράδειγμα, θα μπορούσε να κυκλοφο
ρήσει ένα ενημερωτικό έντυπο, το οποίο να παρουσιάζει μερικά από τα επιτεύγματα 

και τις δυνατότητες του τομέα αυτού και να αναλύει τη σημασία της αναβάθμισης 

και της υποστήριξης του τομέα για την κοινωνία μας. 

6. Πρόσκληση για την νποβολή προσψοQών με σκοπό την εκπόνηση δύο μελετών 

που έχουν άμεση σχέση με την πεοαιτέρω εξέλιξη του τομέα 

Εξαιτίας του περιορισμένου μεγέθους της εγχώριας αγοράς, η βιωσιμότητα 

του τομέα παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών και η συνεχής ανάπτυξή του θα 

εξαρτηθούν σε μεγάλο βαθμό από την ικανόcητά του να διεισδύει σε ξένες αγορές. 

Με αυτό το σκεπτικό εισηγούμαι την ετοιμασία όρων εντολής για την εκπόνηση των 

ακόλουθων δύο μελετών: 

α) Στρατηγική για τη διείσδυση κυπριακών οίκων συμβούλων και ερευνών 

στο εξωτερικό. 

β) Δομικές διευθετήσεις και αξιοποίηση της πληροφορικής για την ανάπτυξη 

του τομέα. 

I 

IΙ 
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Πέρα από τη χρησιμότητα των δύο αυτών μελετών για την υιοθέτηση μιας 

μακροπρόθεσμης στρατηγικής, η ανάθεσή τους στον ιδιωτικό τομέα θα αποτελέσει 
και πρακτικό δεtγμα αλλαγής της νοοτροπίας όσον αφορά τον τομέα αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η γεωγραφική θέση του νησιού μας και το ανθρώπινο δυναμικό του αποτε

λούν τους βασικούς παράγοντες στους οποίους μπορεί να στηριχθεί η οικονομική 

ανάπτυξη τα επόμ~να χρόνια. Έχουμε υποχρέωση να αξιοποιήσουμε τους παράγο

ντες αυτούς στο μέγιστο δυνατό βαθμό. 

Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Αλέξης Γαλανός καταλαμβάνει 
την έδρα). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

Ευχαριστώ, κύριε Χρυσοστόμου. 

τις ήθελεν ομιλήσει; Έχει τελειώσει, όπως αντιλαμβάνεστε, η βασιλεία του 

κ. Κατσαμπά. Είμαι ο από μηχανής Θεός, είπε. Λοιπόν, ο κ. Μιχαηλίδης 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πάντως παρατηρώ, κύριοι, ότι δεν πιάνουμε την απαρτία, αλλά θα συνεχί

σουμε, γιατί η απαρτία κανονικά -και το μελέτησα το θέμα-μετριέται όταν αρχίζει η 

συνεδρία. Συνεχίστε, παρακαλώ. 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Σε εποχές που η λιτότητα αποτελεί προτεραιότητα της διακηρυγμένης πολι

τικής του κράτους, ξοδεύονται σημαντικά ποσά για μελέτες ξένων εμπειρογνω
μόνων και μάλιστα κατά παράβαση της νομοΟεσίας περt Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου, που προβλέπει τις mριπτώσεις όπου κατ' εξαtρεσιν επιτρέ

πεται η άσκηση του επαγγέλματος της μηχανικής από ξένους. Παρά τις τεράστιες 

επενδύσεις που γίνονται με τη δαπάνη ξένου συναλλάγματος για την εκπαίδευση 

Κυπρίων στο εξωτερικό, οι τελευταίοι τελικά στερούνται του δικαιώματος συμμε
τοχής σε εξειδικευμένες μελέτες, αφού δεν τους παρέχεται τέτοια ευκαιρία, με 

αποτέλεσμα να υπάρχει τεράστια απώλεια της επένδυσης αυτής και οι Κύπριοι 

επιστήμονες να μετατρέπονται σε ημιεπαγγελματιες και ημιεπιστήμονες. Ο αποκλει

σμός των Κυπρίων εμπειρογνωμόνων δεν είναι δίκαω μέτρο ούτε και τιμά τη χώρα 

μας, γι' αυτό και πρέπει να εφαρμοστεί η τακτική της παροχής και σ' αυτούς της 

ευκαιρίας για συναγωνισμό. 

Κατατέθηκε στην Επιτροπή σχετικό έγγραφο στο οποίο αναφέρονται περιπτώ
σεις μελετών που ανατέθηκαν σε ξένους εμπειρογνώμονες, χωρίς να ακολουθηθεί η 

πρέπουσα διαδικασία προσφορών, ή που αποδείχτηκε εκ των υστέρων να έχουν 

λάθη, με αποτέλεσμα την αύξηση της δαπάνης για τα συγκεκριμένα έργα . 

Ενώ οι Κύπριοι σύμβουλοι έχουν σήμερα πολύ ψηλό επίπεδο, που συγκρίνεται 

ευνο'ίκά με εκείνο των αλλοδαπών συμβούλων στους οποίους η κυβέρνηση αναθέτει 

διάφορες μελέτες, ενώ έχουν ευρεία πείρα σε πολλά θέματα για τα οποία αναζητού-
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νται οι υπηρεσίες αλλοδαπών συμβούλων και ενώ αναλαμβάνουν τη διεξαγωγή 

μελετών για ενδιαφερόμενους από ξένες χώρες, η κυβέρνησή μας τους παραγνω

ρίζει. 

Στις περιπτώσεις που κάποιες ειδικότητες δεν τις κατέχουν οι Κύπριοι 

σύμβουλοι και παρίσταται ανάγκη ανάθεσης μιας εργασίας σε αλλοδαπούς ειδικούς, 

τότε η ανάθεση σε αυτούς πρέπει να γίνεται με τέτοιες προϋποθέσεις, ώστε να 
διασφαλίζεται η ουσιαστική μεταφορά τεχνογνωσίας στους Κυπρίους. 

Η αξιοποίηση των Κυπρίων συμβούλων θα αποβεί προς όφελος της κυπριακής 

οικονομίας, αφού αυτοί είναι σε θέση να διεξάγουν ένα μεγάλο εύρος μελετών, ενώ 
και οι εισηγήσεις τους είναι πιο εφαρμόσιμες, επειδή γνωρίζουν τις κυπριακές 

συνθήκες, σε αντίθεση με τους ξένους, οι οποίοι αγνοούν τις τοπικές συνθήκες, έτσι 

που συχνά οι εισηγήσεις τους να είναι ανεφάρμοστες, με αποτέλεσμα να διορθώνο
νται εκ των υστέρων από Κυπρίους με επιπλέον οικονομική επιβάρυνση και καθυ

στερήσεις στην εφαρμογή. 

Ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, στα πλαίσια των ετήσιων εκθέσεών του, 
κάνει αναφορά σε μελέτες τις οποίες εκπόνησαν ξένοι σύμβουλοι και στις οποίες 

εντοπίστηκαν αδυναμίες και παραλείψεις, τις οποίες κλήθηκαν εκ των υστέρων να 

ερευνήσουν άλλοι εμπειρογνώμονες ή το προσωπικό του εμπλεκόμενου Υπουργείου 
και να εισηγηθούν διορθωτικά μέτρα. 

Η πολιτική του ευρύτερου δημόσιου τομέα της χρησιμοποίησης των υπηρεσιών 

ξένων συμβούλων-μηχανικών εφαρμόζεται σε μεγάλη έκταση και κατά τρόπο που 
δεν ανταποκρίνεται πάντοτε στους κανόνες της χρηστής διοίκησης ούτε στις ουσια

στικές ανάγκες και στις αρχές που τη δικαιολογούν. Αντίθετα, οι υπηρεσίες των 
ξένων εμπειρογνωμόνων έχουν μέχρι σήμερα χρησιμοποιηθεί και σε τομείς όπου 

Κύπριοι επιστήμονες ήταν και είναι σε θέση να ανταποκριθούν με επιτυχία διεκπε

ραιώνοντας τις σχετικές μελέτες. Η θέση αυτή στηρίζεται στο γεγονός ότι σε πολλές 

περιπτώσεις μελέτες ξένων εμπειρογνωμόνων για διάφορα κυβερνητικά έργα παρου
σίασαν σοβαρές αδυναμίες και παραλείψεις, με αποτέλεσμα να κληθούν εκ των 

υστέρων Κύπριοι επιστήμονες να λάβουν διορθωτικά μέτρα. 

Το γεγονός της aχρείαστης σε πολλές περιπτώσεις μετάκλησης ξένων εμπειρο

γνωμόνων, εκτός της τεράστιας οικονομικής δαπάνης που συνεπάγεται, προκαλεί 
και ένα σωρό άλλες αρνητικές επιπτώσεις για τον τόπο, όπως είναι η υποβάθμιση 
και υποαπασχόληση των Κυπρίων εμπειρογνωμόνων, η απώλεια σε τεχνογνωσία, η 

μη αξιοποίηση του εγχώριου επιστημονικού δυναμικού και η στέρηση των ευκαιριών 

για απόκτηση εμπειριών από την κυπριακή πραγματικότητα, η εξαγωγή συναλλάγ
ματος, η καθυστέρηση στην εκτέλεση των διάφορων έργων κ.ά. 

Η αξιοποίηση των Κυπρίων εμπειρογνωμόνων και η ανάπτυξη του τομέα 
παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών θα αποβούν προς όφελος της κυπριακής οικο

νομίας και θα έχουν πολλαπλές και αλυσιδωτές θετικές επιπτώσεις σε πολλούς 

τομείς του τόπου, όπως είναι: 

- Η εργοδότηση Κυπρίων επιστημόνων και η αναβάθμιση των γνώσεων και 

των εμπειριών τους, γεγονός που θα υποβοηθήσει την επέκταση των 
δραστηριοτήτων τους και στο εξωτερικό. 

- Η εξοικονόμηση του συναλλάγματος που σήμερα εξάγεται για την αμοιβή 

των ξένων εμπειρογνωμόνων. 
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- Η παραμονή των Κυπρίων συμβούλων στον τόπο τους αντί της μετανά

στευσής τους και της προσφοράς των υπηρεσιών τους σε ξένες χώρες 

λόγω της μη ικανοποιητικής απασχόλησής τους στην Κύπρο. 

Η πολιτική της απασχόλησης ξένων εμπειρογνωμόνων θα πρέπει να περιορι

στεί στον ελάχιστο αναγκαίο βαθμό και σε εκείνες μόνο τις περιπτώσεις όπου 

αποδεδειγμένα δεν υπάρχει το κατάλληλο ντόπιο επιστημονικό προσωπικό που να 

μπορεί να ανταποκριθεί ικανοποιητικά στη συγκεκριμένη ανάγκη. 

Έχουμε την πεποίθηση ότι η Κύπρος σήμερα διαθέτει αξιόλογες επιχειρήσεις 

και επιστήμονες που είναι σε θέση να διεκπεραιώσουν με επιτυχία ένα μεγάλο μέρος 

των μελετών που μέχρι τώρα ανετίθεντο σε ξένους. Δε νοείται Κύπριοι σύμβουλοι 

να αναλαμβάνουν τη διεξαγωγή μελετών για ενδιαφερομένους από ξένες χώρες, που 

αναγνωρίζουν τις ικανότητές τους, και να παραγνωρίζονται από την ίδια τη χώρα 

τους! Το ανΟρώπινο αυτό δυναμικό, που αποτελεί ντόπιο πολύτιμο πλούτο, είναι 

πια καιρός να αξιοποιηθεί και να αναβαθμιστεί προς όφελος της οικονομίας του 

τόπου μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής, κύριοι συνάδελφοι; 

Αν άνοιξε σήμερα το θέμα, να προχωρήσουμε την άλλη Πέμπτη, αν θα υπάρ

χουν άλλοι ομιλητές. Αλλά θέλω να προειδοποιήσω ότι θα μείνουν πάρα πολλά 

θέματα για την επόμενη Βουλή και μπορεί μερικοί από τους εγγράψαντες τα θέματα 

να μην είναι και στην επόμενη Βουλή. Δηλαδή, να λέμε κάποιες πραγματικότητες. 

Αλλά, αν το θέμα έχει ανοίξει σήμερα, βάσει των κανονισμών, θα περιμένει μέχρι 

την άλλη Πέμπτη. Όμως την άλλη Πέμπτη, κύριε Συλλούρη, θα κλείσει. 

Λοιπόν, θα προχωρήσουμε στο άλλο θέμα τότε. Αν υπάρχουν έτοιμοι 

ομιλητές, είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ... 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΌΜΟΥ: 

Δεν είμαστε έτοιμοι για το άλλο θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είστε έτοιμοι για το άλλο θέμα. 

Αντιλαμβάνομαι ότι το θέμα για την πράσινη γραμμή έχει τελειώσει. Επίσης 

έχει συμφωνηθεί να αποσταλούν στα αρμόδια τμήματα τα πρακτικά, όσον αφορά 
την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τη διαμόρφωση συγκροτη

μένης πολιτικής για τα άτομα με ειδικές ανάγκες. 

Κατά συνέπεια, το τελευταίο θέμα το οποίο έχει εγγραφεί στο Κεφάλαιο Δ' 
είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος που αναφέρεται 

ως 'Ή καταστροφή στο περιβάλλον με την παράνομη εκσκαφή μεγάλου τμήματος της 

κοίτης του Πεδιαtου και την κατασκευή δρόμου από ιδιωτική εταιρεία σκυροδέ

ματος στην περιοχή Ταμασού". Είναι αυτεπάnελτη η εξέταση έπειτα από πρόταση 

του Βουλευτή κ. Π ρέντζα. Είναι εδώ ο κ. Πρέντζας; 

ΒΟΥΛΕvτΕΣ: 

Όχι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η εισήγησή μου είναι να αναγνωσθεί η Έκθεση και να συζητηθεί. την επόμενη 

βδομάδα το θέμα, για να κόψουμε λίγο δρόμο. Αν λείπει ο Πρόεδρος της 
Επιτροπής, θα την αναγνώσει ο επόμενος. 

Είμαι σίγουρος ότι, αν ήταν παραπάνω από μιάμιση σελίδα -απ' ό,τι βλέπω 
είναι μιάμιση σελίδα- η Έκθεση, δε θα υπήρχε αυτή η προθυμία να αναγνωσθεί. 

Ναι, κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Είναι εννιά σελίδες, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝτΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'Ή ΚΑΤΑΣτFΟΦΗ ΣτΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ ΜΕ 
ΤΗΝ ΠΑΡΆΝΟΜΗ ΕΚΣΚΑΦΗ ΜΕΓΑΛΟΥ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΤΗΣ ΚΟΙΤΗΣ ΤΟΥ 

ΠΕΔΙΑΙΟΥ ΚΑΙ ΤΗΝ ΚΑΤΑΣΚΕΥΉ ΔΡΟΜΟΥ ΑΠΟ ΙΔΙΩΊΊΚΗ ETAIPEIA 
ΣΚΥΡΟΔΕΜΑΤΟΣ ΣτΗΝ ΠΕΡΙΟΧΉ ΤΑΜΑΣΟΥ" 

ΠαQόντες: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Καίτη Κληρtδου 

Χριστάκης Κατσαμπάς 

Λώρης Λυσιώτης 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε αυτεπάγγελτα το πιο 

πάνω θέμα σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποίησε στις 30 Μαίου, 20 Ιουνίου 
και 19 Οκτωβρίου 1995, έπειτα από εισήγηση του Βουλευτή κ. Ρένου Πρέντζα. 
Περαιτέρω, με σκοπό να αποκτήσει μια σφαιρική εικόνα του όλου θέματος η 
Επιτροπή πραγματοποίησε στις 6 Ιουνίου 1995 επίσκεψη στις κοινότητες Πέρα 
Ορεινής και Πολιτικού. Στις δυο πρώτες συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, της Υπηρεσίας Μεταλ

λεί.ων και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουρ

γείου Εσωτερικών, του Τμήματος Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων, ο έπαρχος Λευκωσίας, οι κοινοτάρχες Πέρα Ορεινής και Πολιτικού, εκπρό

σωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, 
της "Πρεμί.ξκο Εταιρεία Ασφαλτοστρώσεων Λτδ" και ο αρχιτέκτονας-ιστορικός 

τέχνης κ. Θέμης Θεμιστού. 

ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΤΟΥ θΕΜΑΤΟΣ 

Η εταιρεία "Πρεμί.ξκο Εταιρεία Ασφαλτοστρώσεων Λτδ" εξασφάλισε 
προνόμιο λατομείου στην περιοχή Ταμασού το 1989, το οποίο έληξε στις 18 Απρι
λίου 1994, αφού προηγουμένως είχε εξασφαλίσει πολεοδομική άδεια για συνέχιση 
των εργασιών της. Για ανανέωση όμως του προνομίου οι αρμόδιες αρχές αξίωσαν 
νέα περιβαλλοντική μελέτη και, παρόλο που αυτή υποβλήθηκε από την εταιρεία, το 

προνόμιο δεν ανανεώθηκε για το λόγο ότι δε συνήλθε η αρμόδια τεχνική επιτροπή η 
οποία θα ενέκρινε την περιβαλλοντική μελέτη. 

Στους όρους για έκδοση της άδειας/προνομίου περιλαμβανόταν η υποχρέωση 

της εταιρείας να δημιουργήσει παρακαμπτήριο δρόμο, έτσι που τα φορτηγά αυτοκί-
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νητα να μη διέρχονται από την κοινότητα Πολιτικού, στην οποία θα δημιουργούσαν 
πολλαπλά προβλήματα. Οι εργασίες για την κατασκευή του παρακαμπτήριου 
δρόμου άρχισαν, αλλά αναστάληκαν λόγω αντίδρασης της κοινότητας Πέρα 

Ορεινής. 

θΕΣΕΙΣ ΕΙΣΗΓΗΤΗ 

Εισάγοντας το υπό αναφορά θέμα στην Επιτροπή, ο εισηγητής του κ. Πρέντζας 

διευκρίνισε ότι οι καταγγελίες του αφορούν τις αρμόδιες αρχές του κράτους που 
παραχώρησαν τις σχετικές άδειες και όχι την υπό αναφορά εταιρεία, η οποία ενήρ

γησε μέσα σε νόμιμα πλαίσια. 

Για τεκμηρίωση των καταγγελιών του ο εισηγητής υποστήριξε ότι οι αρμόδιες 

αρχές παράνομα παραχώρησαν τις σχετικές άδειες στην εν λόγω εταιρεία, αφού ο 

παρακαμπτήριος δρόμος τον οποίο άρχισε να χαράζει η εταιρεία, υποχρεούμενη 

βέβαια από το συμβόλαιο, εφάπτεται της αρχαίας πόλης της Ταμασού, της οποίας η 

ιστορία ξεκινά χιλιάδες χρόνια πριν και την οποία οφείλουμε να διαφυλάξουμε και 

να προβάλουμε. Στο χώρο αυτό, συνέχισε, ανακαλύπτει ο οποιοσδήποτε επισκέπτης 

ή μελετητής την ιστορία της μεταφοράς νερού διά μέσου των aυλακιών προς τους 

μύλους οι οποίοι εφάπτονται της όχθης του Πεδιαίου. Πρόκειται για ένα υπαίθριο 

ζωντανό μουσείο, το οποίο οι αρχές θα έπρεπε να διαφυλάξουν, να συντηρήσουν και 

να προβάλουν. 

θΕΣΕΙΣ ΕΠΑΡΧΟΥ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ 

Ο έπαρχος Λευκωσίας εξήγησε στην Επιτροπή ότι η κατασκευή του παρακαμ
πτήριου δρόμου ήταν υποχρέωση της εταιρείας δυνάμει των όρων του συμβολαίου, 

στον καθορισμό των οποίων λήφθηκαν υπόψη και οι έντονες πιέσεις της κοινότητας 

Πολιτικού, η οποία δικαιολογημένα απαιτούσε τον τερματισμό της διέλευσης των 

φορτηγών αυτοκινήτων του λατομείου διά μέσου της κοινότητας. 

Η χάραξη του παρακαμπτηρίου, όπως ο ίδιος ο έπαρχος διευκρίνισε στην 

Επιτροπή, άρχισε με βάση σχέδια τα οποία η εταιρεία παρουσίασε στην Επαρχιακή 

Διοίκηση . Η Επαρχιακή Διοίκηση αποτάθηκε στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το 
οποίο δεν έφερε ένσταση παρά μόνο έθεσε ορισμένους όρους για τη χάραξη. Προτού 

όμως η Επαρχιακή Διοίκηση δώσει την τελική της έγκριση, η εταιρεία διέκοψε τις 

εργασίες της, αφού υπήρξαν έντονες αντιδράσεις από την κοινότητα Πέρα Ορεινής. 

Υπό το φως των πιο πάνω, δήλωσε ο έπαρχος, δόθηκαν οδηγίες να συσταθεί τεχνική 

επιτροπή με τη συμμετοχή όλων των εμπλεκόμενων πλευρών για εξεύρεση λύσης στο 
πρόβλημα. 

θΕΣΕΙΣ KOINOTAPXH ΠΟΛlτΙΚΟΥ 

Εκθέτοντας τις απόψεις της κοινότητάς του, ο κοινοτάρχης Πολιτικού ζήτησε 

την άμεση δημιουργία παρακαμπτήριου δρόμου, αφού, όπως τόνισε, η διέλευση των 

υπερβαρέων φορτηγών αυτοκινήτων διά μέσου της κοινότητας προκαλεί: 

- καταστροφή του οδοστρώματος, το οποίο δεν έχει κατασκευαστεί για να 
δέχεται τόσο βαριά οχήματα· 

- κίνδυνο για τη ζωή των μικρών παιδιών που πηγαίνουν στο σχολείο· 

- ανεπανόρθωτη καταστροφή του κέντρου της αρχαίας Ταμασού, που 
βρίσκεται ακριβώς κάτω από το Πολιτικό και κυρίως κάτω από τους 

δρόμους απ' όπου περνούν τα φορτηγά αυτοκίνητα· 

- αυξημένη οχληρtα, ιδίως κατά τους καλοκαιρινούς μήνες. 
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Σύμφωνα με τον ίδιο, η κατασκευή του παρακαμπτηρίου στη θέση όπου άρχισε 

να χαράζεται δεν προκαλεί οποιαδήποτε περιβαλλοντική ή πολιτιστική καταστροφή 

στην περιοχή. Α ντtΟετα, η κατασκευή των αναχωμάτων προστατεύει τη γη και από 

τις δυο πλευρές του ποταμού, δίνοντας την ευκαιρία για καλύτερη αξιοποίησή της 

από τους ιδιοκτήτες. 

Καταλήγοντας ο κοινοτάρχης Πολιτικού συμφώνησε με την εισήγηση για 

δημιουργία τεχνικής επιτροπής για επίλυση του θέματος του παρακαμπτηρίου, αλλά 

απαίτησε τη γρήγορη ολοκλήρωση των σχετικών διαδικασιών. 

θΕΣΕΙΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ 

ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλο

ντος διευκρίνισαν στην Επιτροπή ότι ο παρακαμπτήριος δρόμος κατασκευάστηκε 

μεν με καλές προθέσεις, αλλά δε λήφθηκαν υπόψη το περιβάλλον και η πολιτιστική 

κληρονομιά της περιοχής. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι σχολιάζοντας το όλο θέμα εισηγήθηκαν τα ακόλουθα : 

(α) Να μελετηθούν σοβαρά και με την εμπλοκή όλων των ενδιαφερομένων 

εναλλακτικές επιλογές που δυνατό να προσφέρονται για την επίλυση του 

προβλήματος προσπέλασης προς το εργοτάξιο της εταιρείας, προτού 

επιλεγεί και υλοποιηθεί η τελική όδευση του δρόμου. 

(β) Αν μετά τη μελέτη που θα γίνει προκύψει ότι ο δρόμος που έχει κατασκευ

αστεί πρέπει να παραμείνει ως μέρος της τελικής λύσης, τότε θα πρέπει: 

( ί) να υπάρχει συνεχής και συστηματική παρακολούθηση της λειτουρ

γικότητας και αποδοτικότητάς του· 

(ίί) το οδόστρωμα να διατηρείται συνεχώς σε καλή κατάσταση και να 

καταβρέχεται διαρκώς 

(iii) να γίνουν δεντροφυτεύσεις κατά μήκος του δυτικού τμήματος του 

δρόμου· 

(ίν) ο δρόμος να χρησιμοποιείται και από αγρότες των οποίων η ιδιο

κτησία βρίσκεται κατά μήκος του· 

(ν) να γίνει πρόνοια για προστασία των λαουμιών. 

Όλα τα πιο πάνω, διευκρίνισαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, αναφέρονται υπό την 

προϋπόθεση ότι δεν εγείρεται θέμα ανάπτυξης της περιοχής σε αρχαιολογικό ή 

άλλης μορφής πολιτιστικό πάρκο. 

θΕΣΕΙΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΩΝ ΤΟΥ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΟΙΚΗΣΕΩΣ 

Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως εισηγήθηκαν να 

συσταθεί τεχνική επιτροπή, στην οποία να συμμετέχουν όλα τα αρμόδια/ 

εμπλεκόμενα κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες υπό την προεδρία του επάρχου 

Λευκωσίας. Η επιτροπή αυτή πρέπει, αφού λάβει τις απόψεις των κοινοταρχών των 

χωριών Πέρα Ορεινής και Πολιτικού και των διάφορων εμπλεκόμενων οργανω

μένων σννόλων, να μελετήσει διεξοδικά τόσο τη θέση/πορεία του παρακαμπτήριου 

δρόμου όσο και άλλες εναλλακτικές λύσεις, με στόχο να ελαχιστοποιηθούν ή ακόμα 

και να εξαλειφθούν οι αρνητικές επιπτώσεις στο περιβάλλον. 
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θΕΣΕΙΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΩΝ ΤΟΥ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΑΡΧΑΙΟΤΗΥΩΝ 

Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Αρχαιοτήτων δήλωσαν στην Επιτροπή πως 

θεωρούν την περιοχή, λόγω της αρχαιολογικής και ιστορικής σημασιας της, ιδιαί
τερα αξιόλογη και ευαίσΟητη και τόνισαν ότι ο προτεινόμενος παρακαμπτήριος 
δρόμος εφάπτεται της αρχαιολογικής περιόχής, γι' αυτό και η συνέχισή του, ιδιαί
τερα στο στενό πέρασμα στα όρια του λόφου Λαμπερτής, είναι πολύ πιθανόν να 

επηρεάσει τον αρχαίο οικισμό. 

Η άποψη του τμήματος είναι ότι πρέπει να εξευρεθεί υπαλλακτική λύση για τη 

διέλευση του προτεινόμενου δρόμου, ούτως ώστε να μείνουν εντελώς ανεπηρέαστες 

οι aρχαιολογικές περιοχές και να αξιοποιηΟούν μελλοντικά ως ενιαίο σύνολο μέσα 
σε ένα βελτιωμένο και όχι υποβαθμισμένο φυσικό περιβάλλον. 

θΕΣΕΙΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΩΝ ΤΗΣ Ε'fΑΙΡΕΙΑΣ ΠΡΕΜΙΞΚΟ 

Οι εκπρόσωποι της εταιρείας Πρεμίξκο ενημέρωσαν την Επιτροπή για την 

υποχρέωση που είχαν, βάσει των όρων του συμβολαίου, να προβούν στην κατασκευή 
παρακαμπτηρίου, ώστε τα οχήματα της εταιρείας να μην περνούν διά μέσου του 

χωριού Πολιτικό και να προκαλούν οχληρία, και υποστήριξαν ότι η συγκεκριμένη 
χάραξη του δρόμου, που έγινε σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές, ουδόλως επηρε
άζει το φυσικό περιβάλλον και την πολιτιστική κληρονομιά της περιοχής. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι ενήργησαν και ενεργούν μέσα στα πλαίσια 
των κειμένων νόμων και σε πλήρη συνεργασία με τις αρχές του κράτους. 

θΕΣΕΙΣ ΚΟΙΝΟΤΑΡΧΗ ΚΑΙ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΚΟΙΝΟτΙΚΗΣ ΕΥΗΜΕΡΙΑΣ 

ΠΕΡΑ ΟΡΕΙΝΗΣ 

Ο κοινοτάρχης και το Συμβούλιο Κοινοτικής Ευημερίας Πέρα Ορεινής, το 

οποίο αντιπροσωπεύει όλα τα οργανωμένα σύνολα στην κοινότητα, αντέδρασαν 
έντονα στην όδευση του παρακαμπτήριου δρόμου παρά τον Πεδιαίο και με 
υπόμνημά τους ζήτησαν: 

(α) να τερματιστεί αμέσως κάθε επέμβαση στον ποταμό Πεδιαίο· 

(β) να επαναφερθεί η κοίτη του ποταμού στο σημείο που βρισκόταν πριν από 

την παράνομη επέμβαση· 

(γ) να ενημερώνεται έγκαιρα η κοινότητα για θέματα που την αφορούν, έτσι 

που να εκφράζονται οι απόψεις της πριν να λαμβάνονται οι τελικές 

αποφάσεις 

(δ) να συσταθεί επιτροπή με τη συμμετοχή όλων των εμπλεκόμενων πλευρών 
για μελέτη και λύση του προβλήματος του παρακαμπτηρίου. 

θΕΣΕΙΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΩΝ ΤΗΣ ΟΜΟΣΠΟΝΔΙΑΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝτΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΟΙΚΟΛΟΓΙΚΩΝ ΟΡΓΑΝΩΣΕΩΝ ΚΥΠΡΟΥ 

Οι εκπρόσωποι της Ομοσπονδιας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώ
σεων Κύπρου προέβησαν στις πιο κάτω διαπιστώσεις: 

(α) Έχει προκληθεί σημαντική καταστροφή στο τοπίο, στην οικολογία του 

χώρου και στις αρχαιότητες. 

(β) Η περιοχή, με έντονο αρχαιολογικό και περιβαλλοντικό ενδιαφέρον, με 

πλούτο σε παραδόσεις και θρύλους και με ένα πολύ ζωντανό ανΟρώπινο 
δυναμικό, δε θα έχΕL τις προ'\Jποθέσεις για εφαρμογή προγραμμάτων 
τοπικής ανάπτυξης. 



258 

(γ) Το ίδιο το λατομείο προκαλεί τεράστια καταστροφή στο φυσικό περι
βάλλον, καταστρέφει το δάσος και δημιουργεί προβλήματα στους κατοί

κους και στους ιδιοκτήτες γης στην περιοχή. 

Υπό το φως των πιο πάνω διαπιστώσεων τους, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγή

θηκαν την εξέταση εναλλακτικών λύσεων βασισμένων σε περιβαλλοντικά κριτήρια 
για το θέμα του δρόμου προς το λατομείο, με ανοιχτή την προοπτική μετακίνησης 
και του ίδιου του λατομείου σε περίπτωση μη εξεύρεσης κατάλληλου δρόμου. 

θΕΣΕΙΣ θΕΜΗ θΕΜΙΣ'fΟΥ, ΑΡΧΠΕΚΤΟΝΑ-ΙΣΤΟΡΙΚΟΥ ΤΕΧΝΗΣ 

Ο αρχιτέκτονας-ιστορικός τέχνης κ. Θέμης Θεμιστού, ο οποίος κλήθηκε στις 
συνεδρίες της Επιτροπής, αφού με δική του πρωτοβουλία και συμβολή μελετήθηκαν 

και ολοκληρώθηκαν τα τοπικά σχέδια της περιοχής που στόχο έχουν τη διασφάλιση 

της αρχαίας πόλης της Ταμασο\ι, τάχθηκε ενάντια στην όδευση του παρακαμπτήριου 

δρόμου παρά τον Πεδιαίο, γιατί, όπως ισχυρίστηκε, διασχίζει τον προστατευόμενο 

αρχαιολογικό χώρο και εφάπτεται στο μεγαλύτερο μέρος του των ορίων του. 

Υποστήριξε ακόμα πως ο παρακαμπτήριος δρόμος θα είναι εμπόδιο στην υλοποίηση 
των τοπικών σχεδίων για προστασία της αρχαίας Ταμασού, τα οποία μελετο\ιν ήδη 

οι αρμόδιες κρατικές αρχές. 

τέλος, ζήτησε να μελετηθεί σοβαρά και υπεύθυνα η μεταφορά του μεταλλείου 

σε άλλη, μη προβληματική περιοχή ή και το κλείσιμό του. 

θΕΣΕΙΣ-ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ-ΔΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΚΣ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος επιδοκιμάζει και ενθαρρ\ινει 

οποιεσδήποτε προσπάθειες που αποβλέπουν στην προστασία, αναβάθμιση και 
προβολή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς, ιδίως όταν αυτές προέρχονται από 

ιδιωτική πρωτοβουλία. 

Όσον αφορά το υπό συζήτηση θέμα, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία και τις 
απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις πιο κάτω διαπιστώσεις-εισηγήσεις: 

(α) Η περιοχή της αρχαίας Ταμασού αποτελεί μοναδικό και αναντικατάστατο 
πολιτιστικό και περιβαλλοντικό κεφάλαιο. Η προστασία, η αναβάθμιση 
και ο εμπλουτισμός της περωχής αποτελούν το απόλυτο μέτρο για την 

εφαρμογή οποιουδήποτε προγράμματος ή πρόθεσης. 

(β) Η οποιαδήποτε επέμβαση στην περιοχή πρέπει να είναι αποτέλεσμα 

συντονισμένων προσπαθειών όλων των αρμόδιων αρχών και ενδιαφερό
μενων πλευρών και όχι μεμονωμένων πράξεων ορισμένων μόνο συνόλων. 

(γ) Η ιδιαιτερότητα της περιοχής πρέπει να προστατευτεί, να διατηρηθεί και 
να προβληθεί. 

(δ) Η εταιρεία Πρεμtξκο ενήργησε καλή τη πίστει, στην προσπάθειά της να 

ανταποκριΟεί στους συγκεκριμένους όρους του συμβολαίου. 

Με γνώμονα τις πιο πάνω θέσεις, συμπεράσματα και διαπιστώσεις της, η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος καλεί την Εκτελεστική Εξουσία: 

(α) να προβεί στις ανάλογες ενέργειες, ώστε να ανασταλεί η εκτέλεση των 

συγκεκριμένων έργων για κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου στην 

~~· ~ 

(β) να συστήσει αρμόδια τεχνική επιτροπή, στην οποία να συμμετέχουν όλες 

οι εμπλεκόμενες πλευρές, για εξεύρεση λύσης του θέματος και 
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(γ) να τροχιοδρομήσει προσπάθειες για συντονισμένη εκτέλεση του προγράμ

ματος προστασίας/συντήρησης της περωχής, με στόχο τη διάσωση, ορθό
τερη αποκατάσταση, αξιοποίηση και προβολή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η συζήτηση θα διεξαχθεί. την επόμενη βδομάδα, εκτός αν συμφωνήσουμε, 
εφόσον πρόκειται για ομόφωνη Έκθεση και εφόσον αναφέρονται τα συμπεράσματα 
στην Έκθεση, να αποσταλούν τα πρακτικά στο αρμόδιο Υπουργείο. ούτως ώστε να 
προχωρήσουμε σε άλλη εργασία του Κεφαλαίου ΔΌ Αν όμως υπάρχουν ομιλητές, θα 
έχουν την ευκαιρία να μιλήσουν. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ : 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είναι ανάγκη να μου πείτε, κυρία Κατσελλή. Θα αποφασίσουμε στην 

επόμενη συνεδρία. Αν υπάρχει έστω και ένας ομιλητής, θα μιλήσετε. 

Λοιπόν, ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝτΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, προσωπικά δεν θα είχα ένσταση να θεωρηθεί ότι εξαντλήθηκε 

το θέμα, αλλά θα πρέπει να ειδοποιηθούν όλες οι κοινοβουλευτικές ομάδες και. αν 
πριν από την επόμενη συνεδρία συμφωνηθεί ότι όλοι το αποδέχονται, μπορεί να 

κλείσει στην επόμενη συνεδρία χωρίς συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι γι' αυτό το λόγο που έριξα αυτή την ΕLσήγηση. Εφόσον όλα τα συμπερά

σματα βρίσκονται στην Έκθεση, αντί να επαναλάβουμε από του βήματος τα ίδια που 

περιλαμβάνει συνοπτικά η Έκθεση, να αποσταλούν τα πρακτικά με μια συνοδευτική 

επιστολή στο αρμόδιο Υπουργείο, για να ληφθούν τα κατάλληλα μέτρα . Νομίζω ότι 

αυτή είναι και η σωστή διαδικασία, αν θέλουμε να προχωρούμε, όταν είναι 

ομόφωνες οι Εκθέσεις. Αλλά αυτό επαφίεται στα κόμματα και παρακαλώ να με 

πληροφορήσουν πριν από την Πέμπτη. 

Νομιζω ότι φτάσαμε αισίως στο τέλος της συνεδρίας. Θα ήθελα, πριν ορίσω 
την επόμενη συνεδρία, απλώς να πληροφορήσω ότι κατά την πρωινή συνάντηση με 

τους αρχηγούς και Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους αποφασίστηκε το θέμα το 

οποίο ενέγραψε το ΑΚΕΛ, και το οποίο βρισκόταν στην ημερήσια διάταξη, για τις 
τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού να συζητηθεί στις 29 Νοεμβρίου, ημέρα 

Τετάρτη, η ώρα 4.00 το απόγευμα. Βέβαια, η ώρα θα αποφασιστεί τελειωτικά, όταν 
θα αποφασιστεί το επίπεδο της συζήτησης, αν δηλαδή θα γίνει σε επίπεδο αρχηγών ή 

Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ή αν θα είναι γενικότερη η συζήτηση. Αναμένω 

απάντηση από τις κοινοβουλευτικές ομάδες εντός της προσεχούς εβδομάδας. Η 
συζήτηση έχει οριστεί ομόφωνα για τις 29 Νοεμβρίου. 

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για τη Πέμπτη, 2 Νοεμβρίου 1995, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη -δεν υπάρχουν οποιεσδήποτε εισηγή
σεις για το Κεφάλαιο Δ': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

1) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 
1995. 

2) Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (fροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 



260 

3) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Ι'Qοποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1995. 

4) Μετάφραση και Ενοποίηση Αριθμού Νόμων. σύμφωνα με το ΆQθQΟ 4 
των περί Έ.ίτίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας Νόμων του 1988 
έως 1994. 

5) Ο περί των Τελικών Πράξεων της Έκτακτης Παγκόσμιας 
Διάσκεψης των Πληρεξουσίων της Διεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινω
νιών (Κυρωτικός Τροποποιήσεων) Νόμος του 1995. 

6) Ο περί των Τροποποιήσεων του Πρωτοκόλλου Συμφωνίας για την 
Εγκαθίδρυση του Ευρωπα·ίκού Γραφείου Τηλεπικοινωνιών (Κυρω
τικός) Νόμος του 1995. 

7) Ο περί των Τροποποιήσεων της Σύμβασης του Διεθνούς Οργανι
σμού Κινητών Δορυφόρων (Inmarsat) και της Σχετικής Συμφωνίας 
Λειτουργίας αυτής (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

8) Ο περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και Λατομείων (τροποποιητικός) 
Νόμος του 1995. 

9) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1995. 

10) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας -
Θέσεις Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Ανώτερου/ης Νοση
λευτικού Λειτουργού και Νοσηλευτι.κού Λειτουργού 2ας Τάξεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

11) Οι περί Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού 
Πειθαρχικών Θεμάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

12) Οι περί Αρχαιοτήτων (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

13} Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (τηλεφωνικοί) (τροποποιη
τικοί) Κανονισμοί του 1995. 

14) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) (τροπο
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

15) Οι περί Συμβουλίου Αμπελουργικών Προ"ίόντων (Σχέδιο Συντά
ξεων και Χορηγημάτων για τους Υπαλλήλους του Συμβουλιου και 
για τους Εξαρτωμένους τους) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1995. 

16) Οι Δημοτικοί (περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων) (τροποποιη-
τικοί) Κανονισμοί Αμμοχώστου του 1995. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα 
που αναφέρεται ως 'Ή πολιτική της απασχόλησης ξένων επιστη
μόνων (εμπειρογνωμόνων) από τις κρατικές υπηρεσίες και τους 
ημικρατικούς οργανισμούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 
Χρυσοστόμου). (2.1 1.1993). (Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως 'Ή ποιότητα των σιτηρών, 
αιτία πρόκλησης ζημιών στην κτηνοτροφία και πτηνοτροφία". 
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(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση τον Βουλευτή κ. 'Α. 
Χρυσοστόμου). ( 19.5 .1994). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το 
θέμα που αναφέρεται ως 'Ή καταστροφή στο περιβάλλον με την 

παράνομη εκσκαφή μεγάλου τμήματος της κοίτης τον Πεδιαίον και 

την κατασκευή δρόμου από ιδιωτική εταιρεία σκυροδέματος στην 
περιοχή Ταμασού". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ρ. 
Πρέντζα). ( 18.5.1995). (Συνέχιση της συζήτησης). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως για την Ετήσια Έκθεση του Επιτρόπου 
Διοικήσεως για το 1994. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας τον Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 5.55 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βονλεντές νπέγQαψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη-

τική σειQά: 

Α γαπίον Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίον Αβραάμ 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκον Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσαμπάς Χριστάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκονμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μούσκος Ανδρέας 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

n αρισι νός Ανδρέας 
Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργονρίδης Χρίστος 

Π ρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Σνλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑντιπQόσωποι θQησκεtJτικών Ομάδων: 

Π ογιατζής Ιωάννης 

ΚαλαΊ;τζιάν Πετρός 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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Π ΙΝ ΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

l) Ανακοίνωση από τον Προεδρεύοντα της συνεδριάσεως κ. Χρ. Κατσαμπά 

της αναπληρωματικής εκλογής του κ. Πετρός Καλα"ίτζιάν ως αντιπρο

σώπου της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων και παροχή από τον 

τελευταίο της νενομισμένης διαβεβαίωσης προς το Σώμα πριν από την 

ανάληψη των καθηκόντων του. 

2) Διεξαγωγή συζήτησης (Α. Χρίστου, Ν. Αναστασιάδης, Προεδρεύων, Τ. 

Παπαδόπουλος, Δ. Ηλιάδης, Δ. Χριστόφιας, Λ. Ιεροδιακόνου) ύστερα 

από αίτημα του κ. Χρίστου για αναβολή της συζήτησης του θέματος ''Ο 

περί ΠροUπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 
1995", το οποίο αναβάλλεται. 

3) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κυβερνητικών Λαχείων (τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995" και έγκρισή τους. 

4) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(τροποποίηση του Παραρτήματος V) Κανονισμοί του 1995" και έγκρισή 
τους. 

5) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας -
Θέσεις Βοηθού Οικονόμου και Βοηθού Οικονόμου Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1995" και "Οι περί Γενικού Χημείου - Θέση Πρώτου 

Ανώτερου Τεχνικού Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995" 
και έγκρισή τους. 

6) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

7) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η κατασκευή εκπαιδευτικού αεροδρομίου -
Αίτημα για δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στη Μέσα Γειτονιά - Η 

οχληρία που προκαλούν τα γαβγίσματα σκύλων στις πυκνοκατοικημένες 

περιοχές - Επιβολή ποινής σε εθνοφρουρούς, θύματα κακοποίησης - Η 
ανάγκη ένταξης στο ωρολόγιο πρόγραμμα των σχολείων της ιστορίας και 

του πολιτισμού των Λατίνων, των Αρμενίων και των Μαρωνιτών - Η 
εισφορά των Αρόδων για τον ξηρικό αναδασμό - Η άρδευση της Δρύμου 
από το αρδευτικό έργο Κανναβιούς - Οι αγροτικοί δρόμοι στη Δρύμου 

και στη Δρυνιά - Το περιφερειακό σχέδιο απόQριψης σκυβάλων στις 

κοινότητες του Ακάμα - Η βελτίωση του δρόμου Σίμου-Φιλούσας - Το 
αρδευτικό στη Σίμου). 

8) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα Καλλέπειας για 

επιδιόρθωση του δρόμου προς το "Σταυρό της Μύθθης" - Η ανάγκη 

προστασίας των δασών γύρω από την Ποταμίτισσα από πυρκαγιές - Η 
παραχώρηση οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στο Λ υθροδόντα σε 

εύπορες - Η πρόσβαση του Παλιομετόχου στο νέο δρόμο Κοκκινοτριμι
θιάς -Αίτημα Κοκκινοτριμιθιάς για ίδρυση περιφερειακού ταχυδρομείου 

- Η μη ομαλή λειτουργία ταχυδρομείων στο Φρέναρος - Η κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου στο Νέο Χωριό Πάφου - Αίτημα Κοίλης για 

άρδευσή της από το φράγμα του Μαυροκόλυμπου). 

9) Συνέχιση των αγορεύσεων (Μ. Κυπριανού, Α. Κουκουμάς, Π. Παπαγεωρ

γίου) για τα θέματα (α) "Σχέδιο Αναζωογόνησης της Πράσινης Γραμμής 
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στη Λευκωσtα" και (β) 'Ή πορεLα υλοποίησης του Σχεδίου Αναζωογό

νησης των Ακριτικών Περιοχών και η επί τούτου πολιτική της νέας 

κυβέρνησης" και λήξη της συζήτησής τους. 

Ι 0) Έκθεση για το θέμα 'Ή ανάγκη διαμόρφωσης ενιαίας και συγκροτημένης 

πολιτικής για τα άτομα με ειδικές ανάγκες" και λήξη του. 

11) Αγορεύσεις ('Α. Χρυσοστόμου, Θ. Μιχαηλίδης) για το θέμα 'Ή πολιτική 

της απασχόλησης ξένων επιστημόνων (εμπειρογνωμόνων) από τις 

κρατικές υπηρεσίες και τους ημικρατικούς οργανισμούς", η συζήτηση του 

οποίου συνεχίζεται. 

12) Έκθεση για το θέμα 'Ή καταστροφή στο περιβάλλον με την παράνομη 

εκσκαφή μεγάλου τμήματος της κοίτης του Πεδιαίου και την κατασκευή 

δρόμου από ιδιωτική εταιρεία σκυροδέματος στην περιοχή Ταμασού", η 

συζήτηση του οποίου συνεχtζεται.. 

Τιμή: 75σ 

τυπώθηκε στο τυπογQ<Χφε(.ο της ΚνπQιακ~ς ΔημοκQ<Χτί.ας, Λενκωσια. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Στ' ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 2ας Νοεμβρίου ι 995 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ.) 

(Αρ. 5) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. Παρακαλώ το 
Γραμματέα να δια~ριβώσει την απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΠΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισερχόμαστε στη Νομοθετική Εξουσία. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Εργασία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομοθeτική Εργασία είπα, κύριε Αγαπίου. Έχετε κέφι για χιούμορ; Πάντως 
θα είσαστε κα~ πάλι ο Άγιος Βασίλης φέτος, επομένως μη στενοχωριέστε, δεν είναι 
ανάγκη να το αποδείξουμε. 

Γ. ΑΓΑΠIΟΥ: 

Θα γt νει με προσφορές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καλ. πάλι εν ν' αρτιρίσεις, αν γίνει με προόφορές. 
Προχωρούμε στο πρώτο θέμα, που είναι ''Ο περί Συμπληρωματ~κού ΠροUπο

λογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

(265) 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑ Ι ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΠΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 5) ΤΟΥ 
1995" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος: Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 
25 Σεπτεμβρίου και στις 9, 16 και 27 Οκτωβρίου 1995. Στα πλαίσια της εξέτασης 
του πιο πάνω νομοσχεδίου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους στην 
Επιτρόπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και των ενδιαφερό
μενων κυβερνητικών υπηρεσιών και της Π ΑΣΥ Δ Υ. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού f196.805 και η διάθεσή του για τη δαπάνη που 
προκύπτει από την προτεινόμενη ίδρυση και κατάργηση ορισμένων θέσεων στη 

δημόσια υπηρεσία. , 
Όπως είναι γνωστό, η Βουλή των Αντιπροσώπων μετά από εισήγηση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού απέρριψε κατά 

την εξέταση των Προ-υπολογισμών του 1995 όλες τις κυβερνητικές προτάσεις για 
δημιουργία και αναβάθμιση θέσεων με εξαίρεση τους τομείς της παιδείας και της 
υγείας που κρίθηκαν δικαιολογημένες. Η πιο πάνω απόρριψη, σύμφωνα με διευκρί

νιση της Επιτροπής, δε σημαίνει και τη διαφωνία της με όλες τις προτάσεις, έγινε 

όμως επειδή αρνείται να εγκρίνει προτάσεις προτού καταστεί ·δυνατή η σφαιρική 

μελέτη του όλου θέματος και προτού η κυβέρνηση 

(α) διαβεβαιώσει ότι μελέτησε επισταμένα τυχόν αλυσιδωτές επιπτώσεις που 
αυτό θα προκαλέσει· 

(β) εκτιμήσει τη συνυπολογιζόμενη δαπάνη στο κυβερνητικό μισθολόγιο· και 

(γ) αναλάβει την ευθύνη για τέτοια πρόσθετη δαπάνη. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών ορισμένες από 

τις πιο πάνω προτάσεις που είχαν προηγουμένως συμφωνηθεί στη ΜΕΠ εξετά
στηκαν σε συνεργασία με την Π ΑΣΥ Δ Υ με βάση μεθοδολογία που καθορίστηκε και 
υποβλήθηκαν εκ νέου στη Βουλή, αφού κρίθηκε ότι ικανοποιούν τα κριτήρια που 

τέθηκαν. 

Πρόσθετα, περιλήφθηκαν και ορισμένες νέες προτάσεις που δεν είχαν περιλη
φθεί ~τον Προϋπολογισμό του 1995, αλλά που έχουν συμφωνηθεί στα πλαίσια της 
ΜΕΠ ή αφορούν τομείς ζωτικής σημασίας. Ειδικότερα, οι προτάσεις αυτές 
αφορούν την Υπηρεσία Επιθεώρησης Προ"ίόντων του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομη
χανίας και Τουρισμού, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 

τους τηλεφωνητές. 
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Η Επιτροπή, αφού ενημερώθηκε από την κυβερνητική πλευρά και την 

Π ΑΣΥ Δ Υ για το θέμα, αποφάσισε στο στάδιο αυτό να εισηγηθεί την έγκριση των 
προτεινόμενων προτάσεων με εξαίρεση αυτές που αφορούν την Ελεγκτική Υπηρεσία 

και το Τμήμα Τελωνείων, των οποίων η μελέτη συνεχίζεται. 

Η Επιτροπή, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, 
ομόφωνα εισηγεί.ται στη Βουλή την έγκρισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 'Ό περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 6) του 1995". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δύο παρατηρήσεις θα ήθελα να κάμω για το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο. Η πρώτη είναι για να απαντήσει ή να καυτηριάσει κάποια θέση κυβερ

νητικών παραγόντων οι οποίοι από πέρσι. αμέσως μετά την ομόφωνη απόρριψη από 

πλευράς πρώτα της Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού αλλά αργότερα 

της ολομέλειας όλων των Οέσεων, εξαπέλυσαν μία, άλλοι μετωπική άλλοι πλάγια, 
επίθεση ενάντια στο Σώμα της Βουλής με στόχο να πλήξουν το κύρος της. Παίρνο

ντας μια ποντιοπιλατική στάση ισχυρίζονται έναντι κάποιων δημοσίων υπαλλήλων, 

οι οποίοι επηρωστι1καν από την αρνητική μας τοποθέτηση από τα πέρσι, πως η 

κυβέρνηση αποφ4σισε και επρότεινε την ψήφιση αυτών των αναβαθμίσεων, αλλά 
είναι η Βουλή που τις απέκοψε, άρα την πολιτική ή οποιαδήποτε άλλη ευθύνη να τη 

γυρέψουν στην πλευρά της Βουλής. Έχω την εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό 

δεν περιποιεί τιμή σε εκείνους που έκαμαν αυτή την προσπάθεια, αλλά και από την 
άλλη είναι και μία προσβολή κυρίως προς εκείνες τις πλευρές -φυσικά δεν είμαι 

εξουσιοδοτημένος αντιπρόσωπός τους- που ανήκουν στα κόμματα που αποτελούν 
την κυβέρνηση. Και έτσι ήταν μια προσπάθεια, κατά την άποψή μου ενσυνείδητη, 

υπόσκαψης του Νομοθετικού Σώματος για την οποία πιστεύω ότι όλοι είμαστε 
υπόχρεοι να δώσουμε μια απάντηση. Και δεν μπορεί αυτή η απάντηση να μην είναι 

ομόφωνη, όπως ομόφωνη ήταν και η προσέγγισή μας η σωστή που δώσαμε πέρσι. 

Η δεύτερη, που είναι ουσιαστική, είναι πως με τις προτάσεις αυτές για 
αναβαθμίσεις των υπηρεσιών, γιατί σαν τέτοιες παρουσιάζονται στην αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή, το πρώτο που διαφαίνεται είναι η άμεση μισθολογική 
αναβάθμιση των θέσεων. Θα ήταν όμως πολύ πιο πειστική η Εκτελεστική Εξουσία, 
πράγμα το οποίο δυστυχώς δεν έχει τη διακριτική ευχέρεια το Νομοθετικό Σώμα να 

κάνει, αν επρότεινε οι αναβαθμισμένες Οέσεις με τα νέα σχέδια υπηρεσίας τα οποία 
θα επεξεργαστεί, να καταλαμβάνονται και από τους νεοεισερχόμενους και να μην 

ισχύουν μόνο για τους παρόντες υπαλλήλους που κατέχουν τις θέσεις. Γιατί έχουμε 
το πολύ οξύμωρο σχήμα. κύριε Πρόεδρε, να υπάρχει ισχυρισμός από πλευράς της 
Εκτελεστικής Εξουσίας ότι ζητά αναβάθμιση ή αναδιοργάνωση των συγκεκριμένων 
τμημάτων, για να αυξήσει την παραγωγικότητα και να στελεχώσει την υπηρεσία με 
πιο προσοντούχα στελέχη και όμως μεθαύριο που Οα υπάρξουν θέσεις προαγωγής 
τα προσόντα των υπαλλήλων θα τεθούν σε δεύτερη μοίρα και το πρώτιστο που θα 
παίξει σημασία θα είναι η αρχαιότητα. Αυτό δεν είναι νύξη ενάντια σε υπαλλήλους 
οι οποίοι έχουν μια μακρόχρονη παρουσία στη δημόσια υπηρεσία. αλλά απλώς θα 
ήθελα να το εντοπίσω ότι είναι ένα οξύμωρο σχήμα και αν είχε τη διακριτική ευχέ-

11 



268 

ρεια το Νομοθετικό Σώμα να κάνει κάτι τέτοιο -γιατt μας λέχθηκε ότι δεν μπορούμε 

να το κάνουμε- σtγουρα θα το κάναμε. Όμως, αφού δεν έχουμε την ευχέρεια να το 

κάνουμε, τουλάχιστον είμαστε αναγκασμένοι να εντοπίσουμε αυτή την αδυναμία και 

να την καταθέσουμε στην τοποθέτησή μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνάδελφε, δε διαφωνώ καθόλου και με τα δύο θέματα που εθέσετε. 

Θέλω όμως να είμαι δίκαιος. Όσον αφορά το πρώτο θυμούμαι υπήρχε ακριβώς το 

ίδιο παράπονο από την τότε αντιπολίτευση -ήμουν τότε κοινοβουλευτικός εκπρό

σωπος του Δημοκρατικού Κόμματος- για τήν Κυβέρνηση Βασιλείου, ότι κάποιες 
θέσεις που εκαταργούνταν η κυβέρνηση διέδιδε πως ήταν η Βουλή που τις καταρ

γούσε. Το μόνο που έχω να πω είναι πως φαίνεται ότι όλες οι κυβερνήσεις είναι οι 

ίδιες και υπάρχει μία μόνιμη διελκυνστίνδα μεταξύ κυβέρνησης και Βουλής, όταν 

καταργούνται κάποιες θέσεις. 

Εγώ λέγω, και συμφωνώ μαζί σας, ότι δεν πρέχει κάποιοι να μεταθέτουν τις 

ευθύνες πάνω στη Βουλή. Αλλά δεν είναι κάτι το οποίο συμβαίνει μόνο σ' αυτή την 

ειδική περίπτωση, διότι τυγχάνει να έχω κάποια μνήμη και θυμούμαι ακριβώς το τι 

έγινε. Εκείνο με το οποίο συμφωνούμε όλοι είναι ότι πρέπει να καταδικάσουμε, 

από οπουδήποτε κι αν προέρχεται και από οποιαδήποτε κυβέρνηση, την προσπάθεια 

να μεταφερθούν οι ευθύνες πάνω στη Βουλή. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, αντιλαμβάνομαι ότι συμφωνείτε με την παρα
τήρησή μου ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συμφωνώ, αλλά είναι γενικότερο το πρόβλημα και όχι πρόβλημα το οποίο 
παρατηρείται μόνο τώρα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Η νύξη, κύριε Πρόεδρε, γίνεται από ένα μέλος της Νομοθετικής Εξουσίας. Δεν 

είπα η Κυβέρνηση Κληρίδη, είπα η κυβέρνηση. Τυγχάνει αυτή τη στιγμή να είναι η 

Κυβέρνηση Κληρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έθεσα θέμα Κυβέρνησης Κληρίδη. Είπα ότι είναι μόνιμο πρόβλημα των 

διαφόρων κυβερνήσεων που αντιμετωπίζει η Νομοθετική Εξουσία. Μίλησα για διελ
κυστίνδα κυβέρνησης και Βουλής διαχρονικά. 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Σuγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν μας έχει διεuκρινιστεί αν αuτές οι αιχμές 

έχοuν αφεθεί είτε από τον Πρόεδρο της κυβερνήσεως είτε από μέλη του Υποuργικού 

Συμβουλίοu ή αν απλώς λέχθηκαν από υπηρεσιακούς κρατικούς παράγοντες, διότι 
σίγουρα έχει μεγάλη διαφορά αν είναι το ένα ή το άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Καζαμίας. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οέλω πάνω στην ουσία του θέματος να πω για καταγραφή τις 

εξής θέσεις. Η ΚοινοΒονλευτική Επιτροπή Οικονομικών δεν έχει απορρίψει οποιεσ

δήποτε αναβαθμίσεις. Απλώς για εκείνες που έκρινε ότι δε δημιουργούν παρεπό
μενα ή που μπορούσε η κυβέρνηση να μας διαβεβαιώσει για τις σωστές εκτιμήσεις 

της δαπάνης τις έχουμε εγκρίνει. Για εκείνες που η κυβέρνηση, όχι εμείς, δεν είναι 

σε θέση να μας πει ή να μας πείσει για τις οικονομικές επιπτώσεις πάνω στο 

κρατικό μισθολόγιο τις έχονμε αφήσει νπό συζήτηση, συνεχίζεται η συζήτηση και 
ακόμα δεν έχουμε αποφασίσει. Άρα οποιαδήποτε σχόλια εtτε από κρατικούς εκπρο

σώπους είτε από κυβερνητικούς είτε από εφημερίδες είναι αβάσιμα εναντίον της 

Επιτροπής Οικονομικών. Αυτό είναι το πρώτο που θέλω να πω. 

Το δεύτερο, επανειλημμένα, τουλάχιστον όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα, 

έχουμε τονίσει ότι ο εργοδότης των δημοσίων νπαλλήλων είναι το κράτος και από 

τις τρεις -εξουσίες τον κράτους ειδικότερα η Εκτελεστική Εξουσία και η Βουλή. 

Είναι δισκελής ο εργοδότης τους. Άρα η Βουλή δεν μπορεί να δεχθεί ότι οτιδήποτε 

συμφωνηθεί μεταξύ των συντεχνιών και της Εκτελεστικής Εξονσίας μόνο χωρίς 

διαβούλενση με τη Βουλή, χωρίς την έγκριση της Βουλής, δεσμεύει τη Βουλή, διότι 

τότε θα εσήμαινε ότι υποβαθμίζουμε το ρόλο της Βουλής μόνο σε ένα όργανο που 

επικυρώνει ή επιβεβαιώνει συμφωνία που έγινε από το ένα σκέλος του εργοδότη, 

που είναι η Εκτελεστική Εξονσία. Αυτό το λέω σε απάντηση κριτικής που γίνεται 

ότι παρεμβαίνει η Βουλή στο θεσμό των ελεύθερων διαπραγματεύσεων. Όχι. Οι 

ελεύθερες διαπραγματεύσεις προfuτοθέτουν ότι γίνονται και με τα δύο σκέλη τον 

εργοδότη που είναι το κράτος, δηλαδή την Εκτελεστική Εξουσία και τη Βουλή. 

Θέλω όμως να πω και ένα τρίτο επειδή ακούεται σνχνά. Είχα την ευκαιρία σε 

πρόσφατη σννεδρία παρόντος και του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας να τονίσω 

ότι δε συζητείται αν η Βουλή θέλει να αναβαθμίσει τις υπηρε6ίες, ειδικότερα την 

υπηρεσία του Γενικού Ελεγκτή. Σίγουρα απ' όλες τις πτέρυγες της Βουλής και 

σίγουρα από την Εκτελεστική Εξουσία επιζητείται η αναβάθμιση του επιπέδου του 
ελέγχου. Εκείνο που εμείς δε δεχόμαστε είναι η αναβάθμιση των υπηρεσιών να 

ταυτίζεται με την αναβάθμιση των μισθολογικών τμημάτων. Άλλο το ένα άλλο το 

άλλο. Ειδικότερα όταν αυτή η αναβάθμιση δίνεται στους ίδιους ανθρώπους να 
κάνουν την ίδια δουλειά, απλώς με περισσότερους μισθούς. Αν μιλούμε για αναβάθ

μιση υπηρεσίας, η εισήγηση πρέπει να συνδυάζεται με αυτό που έχει πει ο κ. Καζα

μίας. Νέες ευθύνες, νέα σχέδια υπηρεσίας, νέα προσόντα, ευχέρεια εισδοχής στην 

Υπηρεσία των ανθρώπων που θα κατέχουν τα αυξημένα προσόντα. Διαφορετικά 

μιλούμε απλώς και μόνο για αναβάθμιση των μισθολογικών κλιμάκων, όχι αναβάθ

μιση της Υπηρεσίας. Αυτά είναι θέματα αρχής και, όπως είπα, όσον αφορά τους 

δύο τομείς η Επιτροπή Οικονομικών έχει επιφυλάξει τη θέση της και ακόμα συζητά 
το θέμα. Το τονίζω για δεύτερη φορά. Δεν έχουμε απορρίψει τις αναβαθμίσεις, 

συνεχίζεται η συζήτηση μέχρις ότου η Εκτελεστική Εξουσία μπορεί να πείσει τη 

Βουλή ότι δε θα υπάρχονν άλλες σοβαρές, και όταν λέω σοβαρές μιλώ για εκατομ

μύρια λίρες, επιπτώσεις πάνω στο κρατικό μισθολόγιο. Αυτό έχει κάμει , πιστεύω με 

άψογη υπευθυνότητα, η Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής. Και αυτό έtναι το 
θέμα. Εγώ δε θα σχολιάσω ποιοι έκαναν αιχμές, ποιοι άφησαν κατηγορίες. Η 

Βουλή και ειδικότερα η Επιτροπή Οικονομικών πιστεύω ότι εκτελεί το έργο της με 
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απόλυτη υπευθυνότητα και το έχει αποδείξει αυτό το πράγμα και γι' αυτό το λόγο 
εγώ πιστεύω ότι είμαστε άτρωτοι από κακόΒουλες ή παρανοημένες αιχμές εναντίον 
του τρόπου που η Επιτροπή Οικονομικών κάμνει την εργασία της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ήθελα να υποδείξω ότι οι αποφάσεις της Επιτροπής Οικονομικών επί του 
θέματος είναι ομόφωνες. Κατά συνέπεια η Βουλή έχει συγκεκριμένες θέσεις και 

είναι αυτές που ανέφερε ο κ. Παπαδόπουλος. Να προχωρήσουμε. Αν θέλετε, 
πάντοτε θα υπάρχουν κάποιοι που αισθάνονται ότι είναι αδικημένοι και θα προσπα

θούν να δημιουργήσουν διελκυστίνδα στις σχέσεις κυΒέρνησης και Βουλής. Θέλω να 
πω και κάτι άλλο. Ότι αποφασίστηκε η ύπαρξη της τριμελούς επιτροπής στην 

οποία συμμετέχει και η ΠΑΣΥ Δ Υ όχι για οποιοδήποτε εκτελεστικό ρόλο αλλά 

τουλάχιστον για να γίνεται μια προσυνεννόηση, να δίδεται κάπου το πράσινο φως, 
για να μη δημιουργούνται προβλήματα της τελευταίας στιγμής. Όμως ούτε η Βουλή 
είναι στάμπα της οποιασδήποτε κυβέρνησης ούτe οπωσδήποτε όμως και η κυβέρνηση 
μπορεί να στερηθεί του δικαιώματος κάποιων διαπραγματεύσεων. Είναι σωστό 

αυτό που αναφέρει ο κ. Παπαδόπουλος -να μην προχωρήσουμε περισσότερο- ότι 
είναι δισκελής ο εργοδότης. Η Βουλή θα πρέπει να επικυρώνει συλλογικές συμ~ά

σεις. Λοιπόν, αν θέλετε, προχωρούμε με αυτές τις διαπιστώσεις, διότι είναι 
ομόφωνες και το θέμα έχει συζητηθεί σε πάρα πολλές περιπτώσεις. Α ν οποιοιδή
ποτε κρατικοί λειτουργοί ή οποιοιδήποτε άλλοι θέλουν να μεταθέτουν ευθύνες στη 

Βουλή, νομίζω είναι αρκετά ώριμος ο λαός μας να αντιλαμβάνεται την πραγματική 
ουσία του θέματος. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f.\53.255 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση και κατάργηση Θέσεων. Δεύτερος Π ίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τέταρτο, καθώς 
και ο Πρώτος και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 6) του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι 'Ό περί Φορολογίας των Κληρονο
μιών (τροποποιητικός) Νόμος του 1995". Εισηγούμαι εκεί που είναι ομόφωνες οι 

• 
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Εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες. Αν ο κ. Αγαπίου θέλει να αναγνωστεί, να 
προχωρήσει ο Πρόεδρος της Επιτροπής . 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν είναι θέμα να αναγνωστεt. Εμείς έχουμε αναθεωρήσει τη θέση μας σε ένα 

από τα άρθρα του νομοσχεδίου και θα μιλήσω και Οα θέσω θέμα aπάλειψης όλου 
του άρθρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ιεροδιακόνου, να αναγνώσετε την Έκθεση. Απλώς είχα υπόψη μου τα 
πράγματα ως είχαν μέχρι που μίλησε ο κ. Αγαπίου, ότι δηλαδή "η Επιτροπή, αφού 

διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τα πιο πάνω, ομόφωνα ειση

γείται''. Βλέπω τώρα ότι υπήρξε αλλαγή, επομένως να αναγνώσετε την Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει αναγνωστει η Έκθεση και άρχισε και η συζήτηση του 
θέματος πριν δεκαπέντε μέρες και είχε μία επιφύλαξη ο συνάδελφος κ. Αγαπίου ο 
οποίος νόμιζα ότι την είχε άρει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλήφθηκα, κύριε Ιεροδιακόνου, δεν με κατατόπισαν. Προχωρήστε κύριε 
Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, την περασμένη φορά που διαβάστηκε η Έκθεση είχα ανέλθει 

στο βήμα, εξέθεσα τις απόψεις μου γιατί είμαι αντίθετος με ένα από τα άρθρα του 

νομοσχεδίου και ήταν τότε προσωπικές μου απόψεις στην περασμένη συνεδρία. 
Σήμερα είμαι σε Οέση να σας αναγγείλω ότι κατόρθωσα να πείσω την Κοινοβουλευ
τική μου ομάδα να αλλάξει τις απόψεις που εκφράστηκαν στην Επιτροπή Οικονο

μικών και ελπίζω ότι θα πείσω και το Σώμα ότι έχω δίκαιο στην εισήγηση για αφαί

ρεση του άρθρου αυτού. 

Κατ' αρχήν, κύριε Π ρόεδρε, επειδή στο νομοσχέδιο υπάρχει και ένα φραστικό 
λάθος για το οποίο έκαμα παρατήρηση στην περασμένη συνεδρίαση, αλλά δεν έχει 

διορθωθεί, θα επαναλάβω τις απόψεις μου για το φραστικό λάθος, προτού μπω στο 
θέμα ουσίας. Στην ερμηνεία της λέξης τέκνο στο νομοσχέδιο αναφέρεται ότι περι

λαμβάνει και νόθο τέκνο α.-τοθανούσας γυναίκας καθώς και νόθο τέκνο αποθανό

ντος ανδρός, παρόλο που παρακάτω λέγει "που έχει αναγνωριστεί με βάση τη 

σύμβαση περί εξωγάμων τέκνων". Έχει πλέον καθιερωθεί παγκοσμίως η λέξη 

εξώγαμο τέκνο. 'Εχει καταργηθεί πλέον το νόθο τέκνο. Όταν έκανα ρωμαιολλαν

δικό δίκαιο, που έκαμαν και πολλοί από τους συναδέλφους μου εδώ πριν σαράντα 

χρόνια, υπήρχε εκεί μία φράση που έλεγε ιhe moιher makes no bastard. Η μητέρα 

δεν κάνει νόθο. Και πράγματι η μητέρα δεν κάνει νόθο. Από πάνω της βγάζει το 

παιδί της με οποιοδήποτε το έκαμε, επομένως δεν είναι νόθο. Επομένως από τότε 
και από πολλά χρόνια προηγούμενα για τη μητέρα δεν υπήρχε νόθο τέκνο. Σήμερα 
εν πάση περιπτώσει χάρις στις διεθνείς συμβάσεις, χάρις στις τοπικές νομοθεσίες η 

λέξη νόΟο τέκνο έχει εγκαταλειφθεt. Συνεπώς εισηγούμαι να διορθωθεί η φράση 
νόθο τέκνο και να αντικατασταθεί με το εξώγαμο τέκνο. 

Τώρα επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε. Εισηγούμαι απάλειψη του άρθρου 7 της 
τροποποίησης το οποίο προβλέπει αύξηση του τόκου από 6% σε 9% για τους 
ακόλουθους λόγους. Στην Έκθεση της Επιτροπής Νομικών διαπιστώνεται πως το 
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νομοσχέδιο αυτό τείνει να καταστήσει ουσιαστικά τη φορολογία επί των κληρονο

μιών πιο δίκαιη για το κοινό. Εγώ ξέρω ότι κάτι είναι πιο δίκαιο για το κοινό, όταν 

δίνεις ωφέλεια στο κοινό, όταν δίνεις ανταλλάγματα στο κοινό, όταν δίνεις υπηρε
σίες στο κοινό. Όταν λες ότι από 6% τοκίζω εκείνο το ποσό που χρωστά κάποιος 
στο κράτος από φορολογία προς 9%, δηλαδή αυξάνω τον τόκο κατά 50%, νομίζω 
δεν μπορούμε να μιλούμε για δίκαιη για το κοινό κατάσταση. Και εξηγούμαι. 

Όπως οι περισσότεροι από μας γνωρίζουν, μέχρι σήμερα ο τόκος επί του φόρου 

κληρονομίας αρχίζει ένα χρόνο μετά το θάνατο του προσώπου του οποίου η κληρο

νομιά υπόκειται σε φορολογία. Τώρα έχει αυτός ο χρόνος αυξηθεί στους 18 μήνες, 
δηλαδή στην πραγματικότητα κάποιοι κληρονόμοι, αν η περιουσία που τους άφησε ο 

αποθανών φορολογηθεί ένα ποσό μετά από δύο χρόνια φερ' ειπείν από το θάνατο, 
θα γλιτώσουν τους τόκους έξι μηνών. Όμως παράλληλα από τη μια γλιτώνουμε 

τόκους έξι μηνών, από την άλλη aυξάνουμε το επιτόκιο από 6% σε 9%, 50% όπως 
είπα αύξηση. Και εκεί που η φορολογία τελειώνει ή καθορίζεται να αποπληρωθεί σε 

τρία, τέσσερα, πέντε, έξι, δέκα χρόνια πολλές φορές -θα αναφερθώ και σε περιπτώ
σεις- έχουν να πληρώσουν οι κληρονόμοι 50% φόρο κληρονομίας περισσότερο υπό 
τύπο τόκου απ' ό,τι θα πλήρωναν μέχρι σήμερα. Είναι γεγονός ότι το νομοσχέδιο 

αυτό εισάγει ελαφρύνσεις για τους φορολογουμένους όπως οι 18 μήνες, όπως επίσης 
και η αύξηση του μη φορολογητέου κληρονομήματος από ί15.000 σε ί20.000. Η 

δικαιολογία ότι η αύξηση του επιτοκίου θα βοηθήσει στο να εισπράττονται τα 

χρήματα νωρίτερα είναι κατά τη γνώμη μου παρά πολύ φτωχή, γιατί ο φόρος κληρο

νομίας επιβάλλεται ύστερα από πάρα πολλή γραφειοκρατική διαδικασία· πρέπει να 
γίνει διαχείριση, πρέπει να γεμιστούν φόρμες, πρέπει να επισκεφθεί ο φόρος κληρο

νομίας τα κτήματα του αποβιώσαντος, πρέπει να ελεγχθούν οι φορολογικές του 

δηλώσεις των τελευταίων επτά χρόνων, πρέπει να διευθετηθούν όλα του τα άλλα 

φορολογικά θέματα και μετά να επιβληθεί η φορολογία. Κατά μέσο όρο αν δεν 

περάσουν τρία. τέσσερα χρόνια το ενωρίτερο, δεν καθορίζεται ο φόρος κληρονομίας 

από το γραφείο του Εφόρου Κληρονομίας. Και υπάρχουν περιπτώσεις που εκκρε
μούν υποθέσεις ενώπιον του φόρου κληρονομιών για δέκα χρόνια περίπου. Αυτός 

είναι ο ένας τρόπος καθυστέρησης στην επιβολή του φόρου. Και εκεί ακόμα που 

επιβάλλεται ο φόρος, ί Ι 0.000 να πούμε, επειδή δεν υπάρχουν χρήματα για να 
πληρώσει ο φορολογούμενος τοις μετρητοίς γίνονται κατά κανόνα διευθετήσεις για 
μηνιαίες ή ετήσιες δόσεις μέχρι και δέκα χρόνια ακόμα. Επομένως, ε~ τε καθοριστεί 

ο φόρος είτε η Πληρωμή του παραταθεί λόγω συμφωνίας, με το 9% ο φορολογού
μενος θα πληρώσει 50% αύξηση στο επιτόκιο που πληρώνει στην κυβέρνηση, όταν το 
ανώτατο δανειστικό όριο των τραπεζών είναι 8,5% με τη νέα νομοθεσία. Επομένως 
είναι σχήμα οξύμωρο να λέμε ότι αυξήσαμε το μη φορολογητέο ποσό σε ί20.000 από 

ί15.000 αλλά τα βγάζουμε από την άλλη από τα επιτόκια τα οποία θα πληρώνει κάθε 

οικογένεια η οποία θα υπόκειται σε φόρο κληρονομίας. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Για να μην επιχειρηματολογεί ο συνάδελφος, αν επιτρέπει τη διακοπή, ο νόμος 

σήμερα είναι 9% μετά το χρόνο. Είναι 6% για τους δώδεκα μήνες και τώρα είναι 
βελτίωση που γίνεται, δηλαδή μετά τους δώδεκα μήνες γίνεται 9%, ενώ σήμερα μετά 
τους δεκαοκτώ μήνες θα γίνεται 9%. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Το είπα συνάδελφε, αν επροσέξετε. 

.. 
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Σ. ΧΑΤΖf·ΙΓΙΑΝΝΗΣ: 

Άρα λοιπόν δεν υπάρχει αύξηση, είναι ελάφρυνση που υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ συνεχίστε, κύριε Αγα..-τίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ο νόμος σήμερα είναι 6% ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Για τους δώδεκα μήνες. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

... μετά από την πάροδο δώδεκα μηνών, συνάδελφε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Όχι. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μα τώρα θα μου κάνετε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, παρακαλώ. Τελειώστε, κύριε Αγαπίου. Αν τα πράγματα έχουν διαφο
ρετικά, θα ερωτηθεί ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ουδείς πληρώνει τόκο επί του φόρου κληρονομίας, εάν ο 

φόρος διευθετηθεί πριν από την πάροδο δώδεκα μηνών από το θάνατο. Ο τόκος 
ξεκινά πάντοτε δώδεκα μήνες μετά το θάνατο προς 6%. Σήμερα θα ξεκινά σε δεκα

οκτώ μήνες από το Οάνατο, αλλά προς 9%. Αυξάνεται η περίοδος που δεν πληρώνει 
κανένας τόκο, αλλά ταυτόχρονα αυξάνεται και ο τόκος από 6% σε 9%. Αυτή είναι η 
κατάσταση σήμερα, κύριε Πρόεδρε, και δεν επιδέχεται καμιάς αμφισβήτησης, διότι 

έτσι είναι ο νόμος. Γι' αυτό ήρθε και η τροποποίηση η οποία λέει ότι το άρθρο 44 
του βασικού νόμου τροποποιεί.ται με την αντικατάσταση της λέξης έξι στην πρώτη 

γραμμή με τη λέξη εννέα καΟώς και της λέξης δώδεκα με τη λέξη δεκαοκτώ. Από 6% 
σε 9% είναι το επιτόκιο που αυξάνεται και από 12 σε 18 είναι ο χρόνος που δεν 
επιφέρει τόκο η κληρονομιά. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπει ο συνάδελφος να κάμω μία εισήγηση διαδι
κασίας. 

Έχει εγκριθεί ομόφωνα, λέει, η Έκθεση από την Επιτροπή Οικονομικών. 

Τώρα ένα από τα δύο μεγάλα κόμματα έχει αλλάξει θέση. Οι απόψεις που λέει ο 
κ. Αγαπίου είχαν λεχθεί και είχαν αναφερθεί. στην Επιτροπή Οικονομικών, τουλά

χιστο μερικές. Η εισήγησή μου είναι, για να μη συνεχιστεί η συζήτηση και να 

προσκρούσουμε σε άλλη συνταγματική πρόνοια που λέει ότι όταν αρχίσει η συζή

τηση πρέπει σε δύο μέρες να εγκριΟεί ο νόμος, να παραπεμφθεί πίσω στην Επιτροπή 
Οικονομικών. Εγώ τουλάχιστον προσωπικά έχω γράψει στον Έφορο του Φόρου 

εeσοδήματος και στον Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονομικών μερικές εισηγήσεις τις 

οποίες μόλις σήμερα μου έχει αναφέρει ότι αναλαμβάνει να τις απαντήσει σε δέκα 

μέρες. Η εισήγηση είναι διαδικαστική. Αν δεν ενίσταται ο συνάδελφος, ο κ. Αγαπίου 
να παραπεμφθεί πίσω στην Επιτροπή Οικονομικών να το ξαναδούμε. 

·-



274 

Γ. ΛΓΑΠΙΟΥ: 

Αν ο κ. Πρόεδρος δεν ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι δεν είναι Οέμα του Προέδρου, είναι θέμα του Σώματος. Όμως αφ' ης 
στιγμής παρουσιάζεται μια Έκθεση η οποία είναι ομόφωνη και ένα κόμμα στη 

Βουλή έχει διαφοροποιηθεί και ακούουνται κάποιες απόψεις όσον αφορά την ουσία 
είναι σωστό να ξανασυζητηθεί το θέμα στην Επιτροπή και να επανέλθουμε σε δύο 

βδομάδες. Βεβαίως βάσει του συντάγματος θα πρέπει να επανέλΟουμε σε μία 

βδομάδα, αλλ(ι το αφήσαμε πολλές φορές, δημιουργήσαμε μία παράδοση. Θα ήΟελα 

όμως να πω και το εξiις μια και συζητείται το θέμα και Οα ήΟελα να το συζητήσουμε 

και πάλι στην Επιτροπή Οικονομικών και απευθύνομαι στον Πρόεδρο της 
Επιτροπής. Εγώ δεν αντιλαμβάνομαι, εάν όλες οι πλευρές της Βουλής θεωρούν ότι 

ο περί Κληρονομιών Νόμος είναι κάτι το αναχρονιστικό και πρέπει να καταργηΟεί. 

Όλοι συμq;ωνούμε να καταργηθεt αλλά μένει μέχρι τον Απρίλιο του 1997. Δηλαδή 
τόσο αργά κινούνται οι μύλοι του Θεού που θέλουμε δεκαοκτώ μήνες να αποφασί

σουμε ένα φόρο που δεν αποδίδει και πολλά πράγματα με τι Οα τον αντικαστήσουμε; 

Εάν γίνει ένας νόμος αναχρονιστικός αντικαθ(σταται και η κυβέρνηση βρίσκει 
τρόπους εσόδων. Δεν υπάρχΕL Οέμα, δεν μας κάνει αυτός ο νόμος, αλλά να τον 

αφήσουμε ακόμα δεκαοκτιί> μήνες! Απλώς εκφράζω άποψη ότι ίσως Οα πρέπει να 
πιεστεί η κυβέρνηση, αν συμ<rωνεί, ότι είναι αναχρονιστικός και να προχωρήσει με 
πιο γρήγορο ρυθμό. 

Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Ιεροδιακόνου. 

τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εί.ναι σωστό το σχόλιό σας, όμως άμα είπαμε εμείς ότι Οα 
βάλουμε καταληκτική ημερομηνία δεκαοκτώ μηνών μας είπαν ότι είναι πολύ 

σύντομη η περίοδος, για να μελετήσουν την κατάργηση του νόμου, παρόλο που 

συμφωνούν όχι ότι είναι αναχρονιστικός, όχι, δεν είναι αυτό το θέμα. Είναι δυσα

νάλογη η ταλαιπωρία του κοινού και τα διοικητικά έξοδα προς τα !2.000.000 ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αναφέρεται στην Έκθεση, αλλά εγώ λέω ότι είναι και αναχρονιστικός. 

τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Για να ενισχύσω αυτά που λέτε, να σας πω ακόμα και δεκαοκτιί> μήνες που η 

Επιτροπή δέχτηκε να προσθέσΕL Οεωρούνται ότι είναι πολύ σύντομο διάστημα από 
την κυβέρνηση. Είναι και αυτός ένας πρόσθετος λόγος, γιατί πιστεύω πρέπει να 
ξαναεξεταστεί στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συμφωνούμε και γι' αυτό εισηγούμαι στον Πρόεδρο κάπου να υπάρχει μια 
βάσανος στα οτιδήποτε μας λέει ο οποιοσδήποτε δημόσιος λειτουργός. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. Ι ΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συζητήθηκε και η πιΟανότητα να μην περάσουμε αυτή την 

πρόταση που έχουμε μπροστά μας και να περιμένουμε την επίσημη θέση της κυβέρ

νησης. Όμως επικράτησε η άποψη ότι αυτή η πρόταση εν πάση περιπτώσει 

βελτιώνει τη νομοθεσία όπως είναι σήμερα, γι' αυτό σκεφτήκαμε ως ΕπιτροπrΊ να 
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εισηγηθούμε την έγκριση σαν μέση λύση, σαν μεσοστάδιο, αν θέλετε· να συστήσουμε 
την έγκριση του νομοσχεδίου που έχουμε μπροστά μας, να βάλουμε καταληκτική 

ημερομηνία που να υποχQε<ί1σει την κυβέρνηση να ι·π<ι,•έλΟει, όταν λήξει η νομοθεσία 

αυτή. Τώρα αν το χρονικό διάστημα θα είναι πιο μεγάλο, το ένα επιχείρημα είναι 

αυτό που ανέφερε ο κ. Παπαδόπουλος 6n μας διαμήνυσαν, ότι δηλαδή θέλουν 
περισσότερο χρόνο. Εν πάση περιπτιί>σcι, όποια ημερομηνία και να βάλουμε Οα 

είναι μία ημερομηνία που Οα είναι και σωστή και αυθαίρετη. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου, επειδti έγινε συζήτηση και επειδή νομίζω ότι όλοι συμ<rωνούμε 

να αναβληθεί, τότε θα είναι καλύτερα να μην προχωQήσουμε στα επιχειρήματα για 

κάτι το οποίο θα συζητηΟcί στην ~πιτροπή. Έχω την εντύπωση ότι εάν δεχτούμε 
την αναβολή τότε περιττεύει η περαιτέρω συζήτηση. Αν θα ζητήσουμε κάτι, αυτό θα 
γίνει όταν επανέλθει. Ειδάλλως δε χρειάζεται να συζητούμε και να αναβάλλουμε. 
Είναι γι' αυτό που έγινε και η εισήγηση. 

Είναι θέμα διαδικασίας, κύριε Ρολάνδη; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν είναι συζήτηση· απλ<ί>ς την προηγούμενη φορά αναφέρθηκε ακόμα ένα 

στοιχείο το οποίο πρέπει να μας δοθεί μια και θα π(ιει το Οέμα στην Επιτροπή Οικο
νομικών και αυτό είναι το διοικητικό κ6στος. Και ο κ. Μουσιούττας είχε εγείρει 

αυτό το Οέμα και είπε ότι είναι μικρότερο απ' όσο το υπολόγισε η Rπιτροπti· υπάρ
χουν ορισμένες απόψεις πάνω σ' αυτό το Οrμα και θέλουμε τα γεγονότα, δηλαδή το 

κόστος πράγματι είναι ±:56.000, όπως ανέφερε ο κ. Μουσιοuττας ή είναι πολύ μεγα
λύτερο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, αν μου επιτρέπετε, αφ' ης στιγμής Οα πάει στην Επιτροπή 

Οικονομικ<ί>ν, ο Πρόεδρος και τα μέλη θα ζητήσουν όλες τις πληροφορίες που χρειά· 
ζονται. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

ΥπενΟυμίζω ότι πρέπει να έρθει και αυτό το στοιχείο. 

ΠΡΟΕΔΡΟ~: 

Κύριε Αγαπίου, λυ:τούμαι που aποχωρείτε α..-τό το βήμα, αλλά περίπου η 

απ<)φαση αυτό εξυπονοεί. 

ΙΌ ΑΓΑΠIΟΥ: 

Θα μου δοθεί η ευκαιρία να ξαναμιλήσω για τρίτη crορά. Είναι η δεύτερη 
φορά που μιλώ για το ίδιο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα επανέλθετε δριμύτερος. 

Λοιπόν, κανονικά και βάσει του Συντάγματος αφ' ης σηγμής έχει διαβαστε~ η 
Έκθεση πρώτα πρώτα, εφόσον εδόΟη ήδη μια αναβολή, δεν μπορούσε να δοΟεί άλλη 

αναβολή. Όμως, επειδή προέκυψαν νέα στοιχεία, ας το Οέσουμε έτσι· Οα κάμω 
κάποια παραβίαση, εκτός αν επιμένει ο ευπαίδευτος Πρόεδρος της Επιτροπής 
Νομικών, διότι δεν προλαμβάνουμε σε μία βδομάδα, να το ορίσω σε 15 μέρες. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Είναι ο Πρόεδρος της Επιτροπής Κανονισμού που πρέπει να δώσει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι και η Επιτροπή Νομικ<.ί>ν όμως. Η Επιτροπή Νομικών εί.ναι Οεματοφύ

λακας του Συντάγματος. Λοιπόν, γίνεται, χωρίς αυτό να θεωρείται προηγούμενο, 

γιατί δεν πρόκειται για σοβαρό θέμα. Αν πρόκειται όμως για σοβαρή συζήτηση, θα 

επιμεί.νουμε στις επτά ημέρες, νοουμένου ότι όλοι συμφωνούν για τις δεκαπέντε 

μέρες, διότι κάπου ξεπερνούμε κάποια πλαίσια. Δεν προλαβαίνουμε σε μία βδομάδα 

να κάνουμε τη μελέτη. 

Όσον αφορά, κύριοι συνάδελ<rοι, το τρί.το θέμα που είναι γραμμένο στην 

ημερήσια διάταξη, δηλαδή ''Ο περί. Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Γροποποιη

τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995" αντιλαμΒάνομαι ότι υπάρχει εισήγηση για αναβολή, 
και αν οι συνάδελφοι που εισηγούνται την αναβολή δεν έχουν αλλάξει γνώμη, τότε 

θα δώσω αναβολή μίας εβδομάδας. Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 4 θέμα "Μετά
φραση και Ενοποίηση Αριθμού Νόμων, σύμφωνα με το Άρθρο 4 των περί Επίσημων 
Γλωσσών της Δημοκρατίας Νόμων του 1988 έως 1994. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗ ΜΕΤΑ

ΦΡΑΣΗ ΚΑΙ ΕΝΟΠΟΙΗΣΗ ΑΡΙΘΜΟΥ ΝΟΜΩΝ ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟ ΑΡΘΡΟ 4 
ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΕΠΙΣΗΜΩΝ ΓΛΩΣΣΩΝΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑτΙΑΣ ΝΟΜΟΥ 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σε συνεδρία της, που πραγματοποιή

θηκε στις 19 Οκτωβρίου 1995, επιλήφθηκε του θέματος της κατάθεσης στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων μεταφράσεων/ ενοποιήσεων νόμων που ίσχυαν αμέσως πριν 

από την έναρξη της ισχύος του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας και που 

διατηρήΟηκαν σε ισχύ με βάση το άρθρο 188 αυτού. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε 

και παρευρέθηκε ο Επίτροπος Νομοθεσίας. 

Όπως είναι γνωστό, στον περί Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας Νόμο 

προβλέπεται η κατάΟεση από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων των μεταφράσεων/ενοποιήσεων νόμων μαζί. με συνοδευτικό 

μνημόνιο. Ο ίδιος νόμος προνοεί επίσης ότι, αν μέσα σε προθεσμία σαράντα πέντε 

ημερών η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν τροποποιήσει εν όλω ή εν μέρει το κείμενο 

που κατατέθηκε ενώπιόν της, αυτό δημοσιεύεται στην επίσημη Εφημερίδα της Δημο

κρατίας και από την ημερομηνία της δημοσίευσής του αποτελεί το αυθεντικό 

κείμενο του σχετικού νόμου. 
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Όπως είναι επί.σης γνωστό, η ΒουλtΊ από τους 354 νόμους της κυπριακής 
νομοΟεσίας της αγγλικής έκδοσης του 1959 ιχει ήδη εγκρίνει το κείμενο του μεγαλύ
τερου αριθμού μεταq:ράσεων/ενοποιήσεων που κατατέθηκαν ενώπιόν της στο 
παρελΟόν και καλείται τώρα να εγκρίνει το κείμενο 33 νέων μεταφράσεων/ 
ενοποιήσεων που έχουν κατατεθεί ενώπιόν της. 

Ειδικότερα και σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε στην Fπιτροπή ο 
Επί.τροπος ΝομοΟεσίας, οι 33 αυτοί νόμοι είναι οι τελευταίοι από το σύνολο των 
354 νόμων που αναφέρονται πιο πάνω. Ταυτόχρονα, βρίσκονται υπ6 ετοιμασία 
πέντε ακόμη νομοθεσίες, που είχαν παλαιότερα μεταφραστεί από την αγγλική στην 

καΟαρεύουσα και οι οποίες μεταγλωττίζονται αυτή τη στιγμή στη δημοτική και 

ενοποιούνται με σκοπό να κατατεΟούν σύντομα στη Βουλή. Μεταξύ των πέντε 

αυτών νομοθεσιών συγκαταλέγονται ο περί Αστικών Αδικημάτων Νόμος, ο 
Ποινικός Κώδικας και ο περί. Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) 

Νόμος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο 

πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση του κειμένου των υπό αναφορά 

33 νόμων για σκοπούς δημοσίευσής τους, σύμφωνα με τη σχετική νομοΟεσία, στην 

επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ληλαδή, κύριε συνάδελφε, με αυτό που διαβάσετε θέλετε να πείτε ότι αυτό το 

saga της ενοποίησης έχει τελειώσει περL-του με τους 33 νόμους; 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Νομίζω σήμερα, κίιριε Πρόεδρε και κύQιοι συνάδελφοι, Οα τεθεί η επιτύμ(1ια 

πλέον πλάκα, η ταφόπετρα δηλαδή, σε ένα καΟεστ<i>ς απαράδεκτο το οποίο μείωνε 

και την εθνική μας αξιοπρέπεια και τη\· ιινιξαρτησίrt μας ως χώρας μέλους του 
ΟΗΕ. Από σήμερα και μετέπεΗα μπορεί να λέει ο κυπριακός λuός ότι απελάχτισε 

ακόμα ένα βάρος από τους ώμους του το οποίο τον κρατούσε υπό οιονεί ομηρία σε 

μια χώρα που έκαμε το παν για να αλλοιώσει και την εθνική ταυτότητά του και να 

κρατήσει στενούς δεσμούς με το Λονδtνο για σκοπούς και επιδιώξεις όχι προς το 

συμφέρον του. Σήμερα έχουμε απαλλαγει από ένα δεσμό ακόμη και Οα έλεγα κι εγώ 
από ένα όνειδος το οποίο ανεχΟήκαμε για πάρα πολλά χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο fl ρόεδρος της Επιτροπi]ς Νομικι~ν έχει αναφέρει, πέραν της 

Έκθεσης, ότι επιτέλους Οα χαιρετήσουμε τη μετατροπή των νόμων μας α..-τό μια 

γλώσσα που στην πλειοψηφία του λαού δεν ήταν κατανοητή σε μια γλώσσα κατα
νοητή. Δε θα συμq-ωνήσω μαζί του στο εξής: Από ό,τι διαμηνύΘηκε στη γραμματεία 

της Επιτροπής Νομικών, αυτοί. οι νόμοι Οα τυπωθούν μετά από μια δεκαετία, γιατί 
οι υπηρεσίες του κράτους δεν εί.ναι σε θέση να τους τυπώσουν. Και αν δεν τυπω
Οούν για να κυκλοφορήσουν, τότε αυτά τα οποία ψηφίζουμε δεν τίΟενται σε ισχύ. 

Και αυτό το οποίο λέω είναι ότι. όταν Οα δεήσει να τυπωθούν, Οα είναι πλέον 
παλαιοί. νόμοι και όχι σύγχρονη κωδικοποίηση και όχι μέσο το οποίο θα μπορεί να 

χρησιμοποιήσει ο κάΟε πολίτης στη γλι~σσα που καταλαβαίνει, τη δημοτική . 
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Συνεπώς εκεί.νο το οποίο έχει καΟήκον αυτr1 η Βουλή να κάμει είναι να απαι
τήσει από την κυΒέρνηση να Βρει τρόπους άμεσης εκτύπωσης των νόμων. Έχουν 
μεταcrραστεί. στην ελληνική και στη δημοτική σχεδ6ν το σύνολο των νόμων εκτός 

α.-τό ;τέντε νομοθεσίες που είναι και βασικότατες εν πάση περιπτώσει, αλλ(t καμιά 

δεν έχει τεθεί υπό τη νέα της μορcrή σε ε<rαρμογή. Άρα είναι καΟήκον μας να απαιτή
σουμr από την κυβέρνηση να βρει τρόπους, για να τυπωΟούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

ΜΑΡΚΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ;τληροq-ορήσω το Σώμα ότι κατά την τελευταία 

εξέταση των Προϋπολογισμών του Υπουργείου Οικονομικών πριν λίγες μέρες, ο 

Υπουργός Οικονομικών έδωσε διαΒεΒαιώσεις ότι έχει καλέσει τις αρμόδιες υπηρε
σίες μέσα σε ένα μήνα το αργότερο να του δηλώσουν κατά πόσο είναι σε Οέση άμεσα 

να τους εκτυπώσουν ή όχι και, αν δεν ειναι. δήλωσε εν6>;τιον της Επιτρο;τής ότι θα 
προχωρήσει με τον ιδιωτικό τομέα στην εκτύπωση των νόμων που ήταν και αίτημα 

της Επιτροπής Νομικών. Επομένως, νομίζω ότι ένα μήνα μπορούμε να διi>σουμε 
πίστωση χρόνου και έχουν γν<i>σιν οι φύλακες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι αυτό το θέμα Οα αποτελέσει μια από τις ελάχιστες περι-

πτώσεις που Θα είμαστε όλοι σύμφωνοι, όσον αφορά ιδιωτικοποιήσεις. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του κειμένου: 

Εq-όσον δεν υπάρχει ένσταση, το κείμενο εγκρίνεται. 

Κύριοι συνάδελφοι, εφόσον πρόκειται για ομόφωνες εκθέσεις, Οα εισηγηθώ, 
και ελπίζω αυτή τη φορά να μην υπάρξει ένσταση ή διαφοροποίηση, να θεωρούνται 

αναγνωσΟείσες. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 5 Οέμα, που είναι 'Ό περί των Τελικών Πράξεων 
της Έκτακτης Ιlαγκόσμιας Λιάσκεψης των Πληρεξουσίων της Διεθνούς Ένωσης 
Τηλεπικοινωνιών (Κυρωτικός Τροποποιήσεων) Νόμος του 1995". 

(Η ΈκΟεση θεωρήΟηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠΠΡΟΓΙΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝ ΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΤΩΝ 

ΊΈΛΙΚΩΝ ΠΡΑΞΕΩΝ THL ΕΚΤΑΚτi-ΙΣ ΠΑΓΚΟΣΜΙΑL ΛΙΑΣΚΕΨΙ-ΙΣ ΤΩΝ 

ΠΛΗΡΕΞΟΥΣΙΩΝ ΤΗΣ ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΕΝΩΣΗΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩ:-JΙΩΝ (ΚΥΡΩ

τJΚΟL ΤΡΟΠΟΠΟΙΉΣΕΩΝ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρtδης 

Ττίμης ΕυΟυμίου 

rιαύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Συγκοινωνι<i>ν και Έργων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιiιΟηκε στις 17 Οκτωβρίου 1995. 

.. 



279 

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

• Συγκοινωνι<ί>ν και Έργων και της Αρχής Τηλε:τικοινωνιών Κί,πρου. 

• 

• 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση των τροποποιήσεων των 

Τελικών Πράξεων της Έκτακτης Παγκόσμιας Διάσκεψης των Πληρεξουσίων της 

ΛιεΟνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών, οι οποίες αποφασίστηκε να υιοθετηθούν με την 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 42.297 και ημερομηνία 31 Ιουλίου 
1995. η τροποποίηση του κυρωτικού Νόμου αρ. 17 (Ill) του 1994, ώστε ο Υπουργός 
Συγκοινωνιών και Έργων να καθοριστεί. ως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των 

διατάξεων των Τελικών Πράξεων και τέλος η κατάργηση του περί της Διεθνούς 

Σύμβασης Τηλεπικοινωνιών και Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικού) Νόμου του 

1986. 

Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδtου από τη Οουλή απαιτείται για την 

κατά νόμο κύρωση των πιο πάνω τροποποιήσεων, σύμφωνα με το άρΟρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από 

τους κυβερνητικούς αρμοδίους. το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με 

αριΟμό 4 1.509 και ημερομηνία 31 Αυγούστου 1994 παρέσχε την εξουσιοδότησή του 
για τη συμμετοχή της Κυπριακής Δημοκρατίας στη Διάσκεψη των Πληρεξουσίων της 

ΔιεΟνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών που έγινε στο Κυότο της Ιαπωνίας από τις 

\9.9.1994 μέχρι τις 14.10.1994, καθώς και την υπογραφή της Τελικής Πράξης της 
Διάσκεψης με την επιφύλαξη της τελικής έγκρισής της από αυτό . 

Με βάση την πιο πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η κυπριακτΊ 

αντιπροσωπεία υπέγραψε τις τελικές Π ράξcις της Διάσκεψης. Οι Τελικές 11 ράξεις, 
οι οποίες τροποποίησαν τις Τελικές Πράξεις της Έκτακτης !Ιαγκόσμιας Διάσκεψης 

των Πληρεξουσίων της r.τ.υ. (Γενεύη 1992), Οα τεθούν σε ισχύ την \η Ιανουαρίου 
1996 από τα Μέλη της Ένωσης που είναι μέρη της Συστατικής Πράξης και της 
Σύμβασης της ΔιεΟνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνι(ί>ν και που πριν από την πιο πάνω 

ημερομηνία Οα έχουν καταΟέσει έγγραφο επικύρωσης, αποδοχής, έγκρισης ή 

προσχώρησης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτρο;τή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση των πιο πάνω Τροποποιή

σεων. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. ΆρΟρο 2. 

Κύρωση των τροποποιήσεων. Πίνακας. Μέρος I. Μέρος 11. Άρθρο 3. 

Προσθήκη νέου άρθρου στο βασ~κό νόμο. Άρθρο 4. 

Καταργήσεις. Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρΟρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και οι Π ίνακες εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Τελικών Πράξεων της Έκτακτης 

Παγκόσμιας Διάσκεψης των Πληρεξουσίων της Διεθνούς Έ~ης Τηλεπικοινωνιών 

(Κυρωτικός Τροποποιήσεων) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι 'Ό περί των Τροποποιήσεων του Πρωτοκόλλου Συμφω

νίας για την Εγκαθίδρυση του Ευρωπα"ίκού Γραφείου Τηλεπικοινωνιών (Κυρω

τικός) Νόμος του 1995". 

(Η ΊΖκΟεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΓΓΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ 'Ό ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΉΣΕΩΝ ΤΟΥ ΠΡΩΊΌΚΟΛΛΟΥ ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΓΚΑΘΙΔΡΥΣΗ 

ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΙΚΟΥ ΓΡΑΦΕΙΟΥ IΗΛΕΠ ΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ (ΚΥΡΩτΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Οκτωβρίου 1995. 

Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση των Τροποποιήσεων του 

Πρωτοκόλλου Συμφωνίας για την ΕγκαΟίδρυση του Ευρωπα"ίκού Γραφείου Τηλεπι

κοινωνιών (ΕΤΟ), τις οποίες η Κυπριακή Δημοκρατία υιοθέτησε με την απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 42.680 και ημερομηνία 7 Ιουνίου 1995. 

Η επιψήφιση από τη Βουλή του πιο πάνω νομοσχεδίου απαιτείται για την 

κατά νόμο κύρωση των πιο πάνω τροποποιήσεων, σύμφωνα με το άρΟρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

.. 

" 
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Όπως είναι γνωστό, η Κυπριακή Δημοκρατία συμμετέχει στο Ευρωπα'ίκό 

Γραφείο Τηλεπικοινωνιών της Ευρωπα'ίκής Επιτροπής για Τηλεπικοινωνιακά 

Θέματα (ECΓRA) με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρωμό 

40.403 και ημερομηνία 5 Ιανουαρίου 1994 και το Νόμο αρ. 27(111) του 1994 με τον 
οποίο η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει κυρώσει το Πρωτόκολλο Συμφωνίας για την 

ΕγκαΟίδρυση του ΕΤΟ. 

ΣΊJμφωνα με τα στοιχεία που κατατέΟηκαν στην Επιτροπή από τους κυβερνητι

κούς αρμοδίους, το διοικητικό συμβούλιο του ΕΤΟ στην τρίτη τακτική συνεδρία 

του, που πραγματοποιήΟηκε το Μάρτιο του 1995, επέφερε ορισμένες τροποποιήσεις 
στο πιο πάνω πρωτόκολλο, οι οποίες κρtΟηκαν αναγκαίες για την καλύτερη εφαρ

μογή του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιιi>ν και Έργων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κύρωση των πιο πάνω αναφε

ρόμενων τροποποιήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση των τροποποιήσεων. Πίνακας. Μέρος Ι. Μέρος 11. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρΟρα και οι Πίνακες εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί των Τροποποιήσεων του Πρωτο

κόλλου Συμφωνίας για την ΕγκαΟίδρυση του Ευρωπα'ίκού Γραφείου Τηλεπικοινω

νιών (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχΗ ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 7 Οέμα είναι ''Ο περί των Τροποποιήσεων της Σύμβασης του 
ΔιεΟνούς Οργανισμού Κινητών Δορυφόρων (fnn1arsat) και της Σχετικής Συμφωνίας 

Λειτουργίας αυτής (Κυρωτικός) Νόμος του 1995". 

( Η Έκθεση ΘεωρήΟηκε αναγνωσθείσα) 

• 1 
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ΕΚΘΕΣΙΙ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΟΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ LΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΣΕΩΝ ΤΗΣ ΣΥΜDΑΣΗΣ ΤΟΥ ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΚΙΝΗΤΩΝ 

ΔΟΡΥΦΟΡΩΝ (INMAI{SAτ) ΚΑΙ ΤΗΣ ΣΧΕτJΚΗΣ ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ ΛΕΠΟΥΡ

ΓΙΑΣ Α ΥΤΟΥ (ΚΥΡΩτJΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Οκτωβρίου 1995. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση των δύο Τροποποιήσεων 

της Σύμβασης του Διεθνούς Οργανισμού Κινητών Δορυφόρων ( lnmarsat) και μίας 
Τροποποίησης της σχετικής Συμφωνίας Λειτουργίας του Οργανισμού, οι οποίες 

έγιναν αποδεκτές από την Κυπριακή Δημοκρατία σύμφωνα με την υπ' αριθμό 42.632 
και με ημερομηνία 3 Μαίου 1995 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από το Σώμα απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση των πιο πάνω τροποποιήσεων σύμφωνα με το άρΟρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Όπως είναι γνωστό, η Κύπρος προσχώρησε στο Διεθνή Οργανισμό Ναυτι

λιακών Δορυφόρων (lNMARSAτ) με τον κυρωτικό νόμο με αρ. 201 του 1991 και 
έγινε μέλος του οργανισμού με την υπογραφή της Σύμβασης και η Αρχή Τηλεπικοι

νωνιών Κύπρου συμβαλλόμενο μέρος του οργανισμού με την υπογραφή της Συμq'ω

νίας Λειτουργίας του. 

Κατά τη ΙΟη ('Εκτακτη) Σύνοδο της Συνέλευσης των Μελών, που έγινε στο 

Λονδίνο από τις 5 ως τις 9 Δεκεμβρίου 1994, εγκρίθηκαν ορισμένες τροποποιήσεις 
στη Σύμβαση του INMARSAT και στη Συμφωνία Λειτουργίας του INMARSAT, που 
σκοπό έχουν την αποτελεσματικότερη λειτουργία του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη 

.. 

Βουλή την ψήφισ.ή του σε νόμο για την κύρωση των πιο πάνω τροποποιήσεων. • 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση Τροποποιήσεων. Πίνακας. Μέρος Ι . Μέρος 11. ΆρΟρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρΟρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και οι Πίνακες εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Τροποποιήσεων της Σύμβασης 

του Διεθνούς Οργανισμού Κινητών Δορυφόρων (Inmarsaι) και της Σχετικής Συμφω

νίας Λειτουργίας αυτού (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Για τα επόμενα δύο θέματα της ημερήσιας διάταξης, με τους αριθμούς 8 και 9, 
υπάρχει κοινή Έκθεση. Τα θέματα αυτά είναι 'Ό περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και 
Λατομείων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και "Οι περί Μεταλλείων και Λατο
μείων (τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1995". 

(Η Έκθεση Οεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠtτΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡJΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝ ΙΑΣ I. ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙ

ΣΕΩΣ ΜΕΤΑΛΛΕΙΩΝ ΚΑΙ ΛΑΤΟΜΕΙΩΝ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1995" KAI2. ΠΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 'ΌΙ ΠΕΡ! 
ΜΕΤΑΛΛΕΙΩΝ ΚΑΙ ΛΑΤΟΜΕΙΩΝ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙ
ΣΜΟ Ι ΊΌΥ 1995" 

Παρόντες: 

Άριστος Χρυσοστόμου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Μούσκος 

Κ(κης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά Κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 19 και στις 26 Οκτωβρίου 1995. Στην πρώτη συνεδρίαση 

της Επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και 

Συγκοινωνιών και Έργων, του ΕΤΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, των τσιμεντοβιομηχα

νιών Μονής και Βασιλικού, του Συνδέσμου Κατασκευαστών Ετοίμου Σκυροδέ

ματος, του Συνδέσμου Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου, του Συνδέσμου Πολιτικών 

Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου και του Συνδέσμου Προστασίας Κατανα

λωτών. 

Σκοπός του νόμου και των Κανονισμών που προτείνονται είναι η τροπο

ποίηση της βασικής νομοθεσίας για τα μεταλλεία και λατομεία ώστε να επιτραπεί η 
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κατάσχεση και κατακράτηση των λατομικ<ί>ν υλικών που εξορ1iσσονται παράνομα, 

καθώς και των μηχανημάτων που χρησιμοποιούνται σε παράνομες λατομεύσεις, 

μέχρις ότου τα σχετικά αδικήματα εκδικαστούν από το αρμόδιο δικαστήριο. 
Προτείνεται επίσης σημαντική αύξηση των ποινών για παραβάσεις των προνοιών 
του νόμου και των σχετικών Κανονισμών και ειδικότερα από έξι μήνες σε ένα χρόνο 
φυλάκιση και από είκοσι πέντε σε χίλιες λίρες πρόστιμο. 

Όλοι οι παριστάμενοι στην Ε.-τιτροπή υιοθέτησαν και χαιρέτησαν τις πρόνοιες 

του υπό εξέταση νομοσχεδίου και των υπό εξέταση Κανονισμ<ί>ν. 

11 Κοινοβουλευτική Επιτροπi] Εμπορίου και Οιομηχανιας, αφού έλαβε υπόψη 
της όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των υπό εξέταση Κανονισμών, 

αφού τροποποιηθούν οι πρόνοιές τους αντίστοιχα, ώστε το ανώτατο όριο της 

χρηματικής ποινής που μπορούν να επιβάλουν τα δικαστήρια εναντίον όσων παρα

νομούν να αυξηθεί από χίλιες σε χίλιες πεyτακόσιες λίρες και αυτό λόγω της σοβα

ρότητας των αδικημάτων που επισύρουν τις ποινές αυτές. 

Με την ευκαιρία αυτή, η Επιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να εντείνει 

τον έλεγχο της εφαρμογής του προτύπου για το έτοιμο σκυρόδεμα και να επισπεύσει 

την κατάθεση στη Βουλή των σχετικών νομοθετικών ρυθμίσεων που θα της επιτρέ
ψουν να ελέγχει καλύτερα την εφαρμογή του εν λόγω προτύπου. Καλεί ε."tίσης όλες 
τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες να μην καθυστερούν τη διαδικασία έκδοσης των 
σχετικών αδειών που απαιτούνται από την ισχύουσα νομοθεσία για τα λατομεία και 
μεταλλεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση αυτών των δύο άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και Λατο
μείων (Ί'ροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδιου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 9 θέμα είναι οι Κανονισμοί. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί. εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριΟμό 10 Οέμα, που είναι "Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών 
και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, 

Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Νοσηλευτικού Λειτουργού 2ας Τάξεως 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995". 

(Η Έκθεση Οεωρήθηκε αναγνωσΟείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΊΊΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Ο Ι ΠΕΡΙ ΙΑΤΡΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕ

ΣΙΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ, ΘΕΣΕΙΣ ΠΡΩΤΟΥ/ΗΣ ΝΟΣΗ

ΛΕΥτΙΚΟΥ ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ, ΑΝΩΤΕΡΟΥ/ΗΣ ΝΟΣΗΛΕΥτΙΚΟΥ ΛΕΙΊΌΥΡΓΟΥ 

ΚΑΙ ΝΟΣΗΛΕΥτΙΚΟΥ ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ 2ΑΣ ΤΑΞΕΩΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος ΕυσταΟίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Οκτωβρίου 1995. Στην 
πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Οικονομικών, Υγείας καθώς και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου σκοπείται η τροποποίηση των σχεδίων 
υπηρεσίας των θέσεων Πρώτου-Ιlρώτης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Ανώτερου

Ανώτερης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Νοσηλευτικού Λειτουργού 2ης Τάξης στις 

Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας. 

Η ΚοινοβουλευτικrΊ Επιτροπ11 Νομικών υιοΟετεt τις επιδιώξεις των υπό συζή

τηση Κανονισμών και ομόφωνα εισηγεί.ται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση για την έγκριση 

των Κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί. εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα, που είναι "Οι περί Επιτροπής Δημόσιας 

Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού ΠειΟαρχικών Θεμάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονι
σμοί του 1995". 

(11 Έκθεση Οεωρήθηκε αναγνωσΟείσα) 



286 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠ ΗΣ ΝΟΜ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΠ ΓΓΡΟΠΗΣ ΔΗΜΟ

ΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ - ΘΕΣΗ ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ Π ΕΙΘΑΡΧΙΚΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ 

(ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Ευστάθως Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Οκτωβρίου 1995. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της 

Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας και της Π ΛΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται ο καθορισμός του σχεδίου 
υπηρεσίας της νέας θέσης Λειτουργού ΠειΟαρχικών Θεμάτων στην Επιτροπή Δημό

σιας Υπηρεσίας. 

Η πλήρωση της πιο πάνω θέσης επιδιώκεται να γίνει με το διορισμό προσώπου 

που θα έχει τα προσόντα εγγεγραμμένου δικηγόρου στην Κύπρο και μονοετή τουλά

χιστον άσκηση του δικηγορικού επαγγέλματος, για να βοηθά την Επιτροπή Δημόσιας 

Υπηρεσίας κατά την άσκηση της πειθαρχικής της δικαιοδοσίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τις επιδιώξεις των υπό 

αναφορά Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση για την έγκριση 

των Κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί. εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 12 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 13 θέμα, που είναι "Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπι
κοινωνιών (τηλεφωνικοί) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". 

Ο κ. Θεοδώρου επιθυμεί να αναγνωσθεί η Έκθεση ή επιθυμεί να μιλήσει; 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Θα ήθελα να κάμω μια σύσταση προς την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Κατά συνέπεια η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτtΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝfΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑ Ι ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡ! 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ (ΓΗΛΕΦΩΝΙΚΟΙ) (ΓΡΟΠΟΠΟIΗτtΚΟΙ) 

ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπtτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις ι 7 Οκτωβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 43 
του περί. Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών Νόμου, σκοπεί.ται η τροποποίηση των περί 

Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (τηλεφωνικών) Κανονισμών, ώστε ο έλεγχος του τηλε

πικοινωνιακού τερματικού εξοπλισμού να μεταφερθεί. από το στάδιο της εισαγωγής 

στο στάδιο της σύνδεσης με το δίκτυο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους αρμο

δίους, ο πιο πάνω σκοπός θα επιτευχθεί. με την κατάργηση της ισχύουσας διαδικα

σίας έκδοσης της άδειας εισαγωγής και την εισαγωγή ενός νέου, πιο φιλελεύθερου 

καθεστώτος, όσον αφορά την προμήθεια τηλεπικοινωνιακού τερματικού εξοπλι

σμού. 

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, αναμένεται ότι με τη λειτουργία της Πανευρω

πα·ίκής Υπηρεσίας Κινητής Τηλεφωνίας (G SM) και Τηλεειδοποίησης (ERMES) 
μεγάλος αριθμός επισκεπτών, επιχειρηματιών και τουριστών θα φέρουν μαζί. τους 

στα ταξίδια τους τις προσωπικές τους τηλεπικοινωνιακές συσκευές, ώστε να εξυπη

ρετούνται από τα δίκτυα των χωρών που επισκέπτονται. Επειδή όμως, σύμφωνα με 

την ισχύουσα διαδικασία, για την εισαγωγή τηλεπικοινωνιακού τερματικού εξοπλι

σμού, περιλαμβανομένων και των πιο πάνω συσκευών, απαιτείται η εξασφάλιση 

άδειας εισαγωγής, η οποία εκδίδεται από την Αρχή, με αποτέλεσμα να προκαλείται 

μεγάλη ταλαιπωρία τόσο στους ξένους επισκέπτες όσο και στους Κύπριους συνδρο

μητές της Αρχής, κρίθηκε αναγκαία η πιο πάνω ανα<rερόμενη τροποποίηση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί. τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε το λόγο, κύριε Θεοδώρου, στο θέμα ουσίας. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μάλιστα. 
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Πρόκεται περί Κανονισμών, κύριε Πρόεδρε, και φυσικά εφόσον πρόκειται 

περί Κανονισμών η εφαρμογή τους δε θεωρείται ότι είναι άμεση. Εναπόκειται στην 

αρμόδια εκτελεστική αρχή να προχωρήσει να τους εφαρμόσει. Όμως, λόγω του ότι 

πρόκειται περί πολύ επείγοντος θέματος που έχει επιπτώσεις ακόμα και σε εκατο

ντάδες ή και χιλιάδες επιχειρηματίες που έρχονται καΟημερινά στην Κύπρο, μεταφέ

ροντας πλέον μαζί τους τα φορητά τους τηλέφωνα για τα οποία με βάση την κειμένη 

νομοθεσία και τους κανονισμούς θέλουν ειδική άδεια εισαγωγής, εισηγούμαι όπως 

το Σώμα στείλει ταυτόχρονα προς την Εκτελεστική Εξουσία τη σύσταση να τεθούν 
αμέσως σε εφαρμογή, γιατί είναι πράγματι απολύτως ανάγκη να γίνει κάτι τέτοιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Θα διαβιβαστεί η εισήγησή σας, κύριε Θεοδώρου. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση για την έγκριση 

των Κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 14 Οέμα δεν είναι έτοιμο. 

Το υπ' αριθμό 15 Οέμα είναι "Οι περί Συμβουλίου Αμπελουργικών Προ"ίόντων 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων για τους Υπαλλήλους του Συμβουλίου και για 

τους Εξαρτωμ.ένους τους) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". 

(Η Έκθεση θεωρήΟηκε αναγνωσΟεtσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΓΑΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΑΜΠΕΛΟΥΡΓΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ (ΣΧΕΔΙΟ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ 

ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΆΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥ ΛΙΟΥ ΚΑ Ι 

ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΕΞΑ?τΩΜΕΝΟΥΣ ΤΟΥΣ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Άριστος Χρυσοστόμου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Μούσκος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδιί>ρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Οιομηχανίας εξέτασε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 26 Οκτωβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Συμβουλίου Αμπελουργικών 

Προ"ίόντων (ΣΑΠ) και της συντεχνίας του προσωπικού του. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρΟρου Ι 3 της βασικής νομοθεσίας για τη ρύΟμιση και τον έλεγχο της βιομηχανίας 
αμπελουργικών προ"ίόντων, σκοπείται η τροποποίηση των βασικών Κανονισμών 
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που ενέκρινε η Βουλή το 1993 (Κ.Δ.Π . 306/93) για την ίδρυση Σχεδίου Συντάξεων 
και Χορηγημάτων για τους υπαλλήλους του ΣΑΠ και τους εξαρτώμενούς τους, ώστε 

να εναρμονιστούν με τις αντίστοιχες πρόνοιες παρόμοιων ρυθμίσεων που υιοΟετή

θηκαν ήδη για τους υπαλλήλους της κυβέρνησης και άλλων ημικρατικών οργανι

σμών. 

Σύμ<rωνα με όσα κατέθεσαν ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με τις πρόνοιες των υπό 

εξέταση Κανονισμcί>ν συμφώνησαν τόσο το Υπουργείο Οικονομικών όσο και ο ΣΑΠ 

και η συντεχνία του προσωπικού του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. αφού έλαβε υπόψη 
όσα προαναφέρΟηκαν, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά 

Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση για την έγκριση 

των Κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αρLΟμό 16 Οέμα είναι "Οι Δημοτικοί (περί Συντάξεων και Φιλοδωρη
μάτων) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί Αμμοχώστου του 1995". 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΠΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝτΑ Ι "ΟΙ ΔΗΜΟτΙΚΟΙ (ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΆ

ΞΕΩΝ ΚΑΙ ΦΙΛΟΔΩΡΗΜΑΤΩΝ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝfΣΜΟΙ 

ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νί.κος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε την Ιη Νοεμβρίου 1995. Στη συνε

δρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, 

του Δημοτικού Συμβουλίου Αμμοχώστου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων των 

υπαλλήλων του Δήμου Αμμοχώστου. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 85 και 
87 της βασικής νομοΟεσίας για τους δήμους. σκοπείται η εναρμόνιση των συνταξιο
δοτικών ωφελημάτων :του παρέχονται στους υπαλλήλους του Δήμου Αμμοχώστου 

με σχετικές ρυθμίσεις που έγιναν πρόσφατα και ισχύουν για τους δημόσιους υπαλ

λήλους. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές. ερωτώ αν υπάρχει ένσταση για την έγκριση 
των Κανονισμών. 

(Κτυπά τη σψύρα) 

Εq-όσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Φτάσαμε στο τέλος του Κεφαλαίου Α' και προχωρούμε στο Κεφάλαιο 13': 
Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

I) Ο περί Επαρχιακών Συμβουλίων Νόμος του 1995. 

2) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (τροποποιη
τικός) (AQ. 2) Νόμος του 1995. 

3) Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

4) Ο περί Θρησκευτικ<i>ν Ομάδων (Εκπροσώπηση) (τροποποιητικός) Νόμος 
του 1995. 

5) Ο περί Δήμων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. Και τα πέντε 
νομοσχέδια κατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και Δικονομία (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε α.;τό το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικ<ί>ν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

8) Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

9) Ο περί. της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λ τ δ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

10) Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

Και τα τέσσερα νομοσχέδια κατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

Ο κ. Θεοδώρου. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Επειδή οι υποΟέσεις των οινοβιομηχανιών είναι υποΟέσεις οι οποίες συζητού
νται γενικά στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμ..-τορίου και Οιομηχανίας -είναι η 

καΟ' ύλην αρμόδια Επιτροπή- εγώ θα ησηγούμουν να παραπεμφΟεί η δέσμη αυτών 

των νομοσχεδίων στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Οιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, με όλο το σεβασμό, είναι πάγια τακτική του };ώματος, 
θέματα που αφορούν οποιαδήποτε οικονομική συνεισψορά της κυβέρνησης, εγγυή
σεις, επιδοτήσεις, επιχορηγήσεις, να παραπέμπονται πάντοτε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών. Μπορεί. να έχει ενδιαφέρον και η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αλλά έχει περισσότερο ενδιαφέρον η διάΟεση 
των προ'ίόντων. Όσον αφορά την οικονομική πλευρά και τους προϋπολογισμούς 
είναι πάντοτε το Υπουργείο Οικονομικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικο

νομικών, γι' αυτό είμαι υποχρεωμένος να τα παραπέμψω εκεί. 

Δεν ξέρω αν υπάρχει άλλη άποψη. 

Προχωρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1995. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί. Ιδιωτικών Σχολών Χορού Νόμος του 1995. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

13) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 9) του 1995. 

14) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του 1995. 

15) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. Ι I) του 1995. 

16) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ταμείο Αναπτύξεως) 

Νόμος (Αρ. 2) του 1995. 

17) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ί'αμείο Ανακουφί

σεως ΕκτοπισΟέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) του 1995. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περί Μηχανών Παιγνιδιού και Μηχανών Ψυχαγωγίας Νόμος του 1995. 
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19) Οι περί Εκλογής Μελ<ί>ν της Οουλής των Αντιπροσώπων (Γροποποιη

τικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικ<i>ν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί Φαρμακευτικci>ν Υπηρεσιών - Θέση τεχνικού Φαρμακείου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Έγγρα<rο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από την 

Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλή

ψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων 

Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

22) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ

λήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρΟρου 3(Ι)(α) του περί Προσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΛΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρ(σεων που δόΟηκαν από τον 

Υπουργό Δικαιοσυνης και Δημοσίας Τάξεως προς τον Οργανισμό 

Νεολαίας σύμcrωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογι
σμού του Οργανισμού Νεολαίας Νόμου του 1995. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

προτάσεις νόμου: 

24) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Κίκη Καζαμία εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαί.ας Κινήσεως (Γροποποιη
τικός) Νόμος του 1995. 

ΚατατέΟηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα-ϊέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Ο περί. Σχέσεων Γονέων και Τέκνων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

27) Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκαν από την Κοινοβουλευτικiι Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Περατώθηκε η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγρά<rων. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν τjδη γραπτ<i>ς) 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 113 που υποβλήθι1κε από το Βουλευτή εκλογ ικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 25 Οκτωβρίου 1995. 

"Οι κάτοικοι της κοινότητας Θελέτρας διαμαρτύρονται, διότι, ενώ έχουν 

εξοφλήσει το χρέος των κατοικιών τους εδώ και τρία χρόνια, δεν έχει γίνει η τιτλο

ποίησή τους. 

Το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμηωπίζει αυτό το δικαιολογημένο αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 114 :του υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής πε(μ((έρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδοί•λου στις 25 Οκτωβρίου 1995. 

"Στον κύριο δρόμο προς την κοινότητα Θελέτρας υφίσταται μια αρκετά 

επικίνδυνη στροφή σε μεγάλο υψόμετρο και η κοινότητα ζητά την εγκατάσταση 

μεταλλικού προστατευτικού κιγκλιδώματος. 

Το αρμόδιο Υπουργεί.ο πώς αντιμετωπίζει αυτό το δικαιολογημένο αίτημα;" 

Ερώτησι1 με αρ. ΣΓΕ' 115 που υποβλιjθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 25 Οκτωβρίου 1995. 

'Ή πηγή που υδροδοτούσε το αρδευτικό έργο στο παλιό χωριό Θελέτρα έχει 

στερέψει. Τα μέλη του αρδευτικού συνεχίζουν να ;τληρώνουν το χρέος για το έργο, 

όμως δεν έχουν νερό και ζητούν κρατική βοήθεια για την εξασφάλισή του. 

Το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτό το δίκαιο αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 116 που -υποβλiιθrιχε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 25 Οκτωβρίου 1995. 

"Στους προϋπολογισμούς του 1995 υπάρχει πρόνοια για κατασκευή τοίχων 
αντιστήριξης στην κοινότητα Θελέτρας και οι κάτοικοι διαμαρτύρονται, διότι δεν 

έχει προωθηθεί αυτό το έργο. 

Το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτή τη διαμαρτυρία;" 
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Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών χ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ'361, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκιι Γιάγχου. 

"Σας πληροφορώ ότι έχει ήδη αποφασιστεί η ανέγερση δεύτερου εμπορικού 
κέντρου στο συνοικισμό αυτοστεγάσεως Λειβαδιών, που θα περιλαμβάνει δύο 

παντοπωλεία, δύο καφενεία και δύο καταστήματα γενικής χρήσεως. Για το σκοπό 

αυτό ζητήθηκαν οι προσφορές και αναμένεται τώρα η μελέτη και η κατακύρωση των 

προσφορών από το Συμβούλιο Προσφορών. Οι κατασκευαστικές εργασίες αναμέ
νεται να αρχίσουν αμέσως μετά την κατακύρωση της προσφοράς μέσα στον 

τρέχοντα χρόνο." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 395, ημερομιινίας 20 Φεβρουαρίου 1995, του 
Βουλευτιj εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκιι Γιάγκου. 

"Σχετικά με το αποχετευτικό πρόβλημα των λυμάτων του συνοικισμού αυτο

στεγάσεως Κόρνου, σας πληροφορώ πως το πρόβλημα αυτό προγραμματίζεται να 

αντιμετωπιστεί μελλοντικά με τη δημιουργία κεντρικού αποχετευτικού συστήματος. 

Ως ενδιάμεση λύση το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως επιχορηγεί με το 
ποσό των !200 την ανόρυξη και δεύτερου αποχετευτικού λ(1κκου." 

Απάντηση ημερο~ιηνίας 19 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτησιι Στ'Δ' 416, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 1995, του 

Βουλευτιj εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Μεννόγειας για τη βελτίωση του κοινοτικού 

πάρκου, σας πληροφορώ ότι πρόσφατα παραχωρήθηκε ποσό ! 3.000 για το σκοπό 
αυτό". 

Απάντηση ημεοομηνίας 19 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 554, ημερομηνίας lης Ιουνίου 1995, του 
Βουλευτιj εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχετικά με την ασφαλτόστρωση του οδικού δικτύου στην περιοχή 'Ακτή του 

Κυβερνήτη', σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Σύμφωνα με προκαταρκτικές εκτιμήσεις, η δαπάνη για την ασφαλ τόστρωση 

ολόκληρου του οδικού δικτύου στην πιο πάνω περιοχή, η οποία βρίσκεται στη χωρι

τική περωχή Πεντακώμου , αλλά διοικητικά ελέγχεται από το Συμβούλιο Βελτιώ

σεως Αμαθούντας, υπολογίζεται σε ποσό πέραν των LSOO.OOO. 

Λόγω της μεγάλης δαπάνης που απαιτείται η ασφαλτόστρωση των δρόμων θα 

γίνεται σταδιακά, ανάλογα με το βαθμό προτεραιότητας που συγχεντρ<ί>νει το κάθε 
τμήμα του οδικού δικτύου, λαμβάνοντας υπόψη την εξυπηρέτηση του μεγάλου 

αριθμού των ντόπιων και ξένων παραθεριστών που επισκέπτονται την περιοχή. Σε 
πρώτη φάση έχει αποφασιστεί η ασφαλτόστρωση του κύριου περιμετρικού δρόμου 

σε πλάτος 5,5 μ. με δαπάνη της τάξης των !:66.000. Οι σχετικές εργασίες έχουν ήδη 

αρχίσει . 

Το υπόλοιπο δίκτυο προγραμματίζεται να ασφαλτοστρωθεί. με πιστώσεις που 

αναμένεται να παραχωρηθούν απο την Αρχή Ηλεκτ~ισμού Κύπρου στην κοινότητα 
Πεντακώμου στα πλαίσια της βοήθειας που Οα παραχωρηΟεί από την ΑΗΚ στις 
κοινότητες της περιοχής Βασιλικού ως αντιστάθμισμα για τη δημιουργία του νέου 

σταΟμού της στην περιοχή ." 

.. 
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ΑπάντησιJ ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαι1λίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 574, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτt) 

εχJ.ογικής περιψέρειας Πά<rου κ. Για,•νάκιJ Ομήρου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Στατού- Αγίου Φωτίου για την παραχώ

ρηση οικονομικής βοήθειας για την επιδιόρΟωση - κατασκευή των αγροτικών 

δρόμων, σας πληροφοριί> τα ακόλουθα: 

(α) Η βελτίωση του δικτύου αγροτικών δρόμων σ' όλες τις περιοχές προω

θείται μέσα στα :cλαίσια των Προυπολογισμών Αναπτύξεως και σύμq-ωνα 

με τις καθορισμένες συνεισφορές κυβέρνησης και κοινοτήτων. 

(β) Για τους αγροτικούς δρόμους της κοινότητας Στατός-Άγιος Φώτιος 

διατέθηκε φέτος ποσό f2000 (f 1400 συνεισφορά κυβέρνησης και f600 
συνεισφορά κοινότητας). Επίσης, παραχωρήθηκαν κυβερνητικές πιστώ

σεις ύψους f 1700 για βελτίωση των αμπελουργικών δρόμων χωρίς συνει

σφορά και από μέρους της κοινότητας. 

(γ) Αναμένεται ότι ανάλογα ποσά περίπου θα παραχωρηθούν και κατά τον 

επόμενο χρόνο. Αν η κοινότητα θα είναι σε θέση να καλύψει μεγαλύτερο 

ποσό συνεισφοράς, Οα μπορεί να παραχωρηθεί και ανάλογη αυξημένη 

κυβερνητική επιχορήγηση." 

Απάντησι1 ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1995 τον Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

• Μιχαι1λίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 576, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτt) 
εκλογικής περιφέρειας Πάψου χ. Γιαννάκη Ομήρου. 

''Αναφορικά με την υδατοπρομήθεια του χωριού Άρμου παραθέτω τα 

ακόλουθα: 

(α) Ι r κοινότητα Άρμου, όπως και οι κοινότητες Τάλας, Τρεμιθούσας, 

Μεσόγης, Μέσα Χωριού, ΜαραΟούντας και Επισκοπής υδροδοτούνται 

από το κυβερνητικό σχέδιο υδατοπρομήθειας 'χαμηλών χωριών'. Για την 

παροχή νερού στις κοινότητες αυτές παρισταται ανάγκη το νερό να 

αντλείται διά μέσου τεσσάρων σταθμών άντλησης, με αποτέλεσμα, σε 

περιπτώσεις βλάβης, οι κοινότητες να αντιμετωπίζουν κάποια προβλή

ματα, τα οποία επιλύονται κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

(β) Για την αντιμετώπιση της απρόβλεπτης έλλειψης νερού σε περίπτωση 

βλάβης στους σταΟμούς άντλησης, προτάθηκε στην Επιτροπή Υδατοπρο

μήθειας Άρμου η κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής χωρητικότητας 90 κ.μ. 
νερού, αλλά η πρόταση απορρίφθηκε από την κοινότητα. 

(γ) Για την ομαλή λειτουργία του δικτύου διανομής βρίσκεται υπό εκτέλεση 

έργο αντικατάστασης του φθαρέντος δικτύου, το οποίο Οα ολοκληρωθεί. 

μέσα στο 1995. 

(δ) Για την αντιμετώπιση της αυξανόμενης ζήτησης νερού από τις εν λόγω 

κοινότητες, έχει ήδη αυξηθεί η δυναμικότητα του σταθμού άντλησης στα 

Κονιά από 75 χ.μ. νερού την ώρα σε Ι 00 κ.μ. την ώρα. Α να φέρεται συγκε

κριμένα ότι το 1994 χορηγήθηκε στην κοινότητα Άρμου ποσότητα νερού 
33 3 12 κ.μ. , ενώ το 1995 (μέχρι τον Ιούλιο) ποσότητα 19 604 κ. μ., που 

Οεωρείται απόλυτα ικανοποιητική για τις ανάγκες της κοινότητας . " 
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Απάντησtι rιμερομηνίας 23 Οκτωβσίον 1995 τον Υπουργού Γεωργίας, Φνσικών 
Πόσων και Πεσιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδtι στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 638, ημερομtι· 
νίας 30 Ιοννίον 1995, τον Βονλεντtj εκλογ ικtjς περιφέσειας Λεμεσο\ι κ. Ανγε

ρινο\ι Παπαρέ. 

"Σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με την υπ' αριθμό 43.0001 Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 1995, εγκρίΟηκε η διάΟεση 
ποσού ύψους f21.000 για παροχή οικονομικής βοήθειας στους μανταρινοπαραγω
γούς της περιοχής Αρακαπά των οποίων οι καλλιέργειες πλήγηκαν από την υδαρή 

κηλίδα κατά την περίοδο 1993 • 1994." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 1995 τον Υπουργού Υγείας κ. Μανώλη 
Χριστοφίδη στtιν ερώτησtι ΣΤ' Δ' 654, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 1995, τον 

Βονλεντή εκλογικής περιq-έρειας Αμμοχώστοιι κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Μέσα στα πλαίσια της ανάπτυξης και αναβάΟμισης της πρωτοβάΟμιας 
ιατρικής περίθαλψης το Υπουργείο Υγείας είχε προγραμματίσει την ανέγερση 
εξωτερικών ιατρείων εκτός των χιi>ρων των νοσοκομείων για την καλύτερη εξυπηρέ

τηση των ασΟενών. 

Για την περιοχή Λεμεσού είχε επιλεγεί χώρος στην περιοχή 'Κολούμπια' 

μεταξύ των δήμων Α γ ίου Αθανασίου και Γερμασόγειας, ο οποίος και απαλλοτριώ

Οηκε. Τα σχέδια αυτά αναΟεωρούνται ενόψει της μελέτης που γίνεται για την 

εφαμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας. 

Εν τω μεταξύ, όμως, μετά την ανέγερση του Νέου Γενικού Νοσοκομείου 

Λεμεσού δημιουργήΟηκαν προβλήματα καλής εξυπηρέτησης των ασθενών στην 

πρωτοβάθμια περίθαλψη. Γι' αυτό έγιναν και γίνονται βελτιωτικά έργα στο παλιό 

Νοσοκομείο Λεμεσού στο οποίο τώρα λειτουργούν εξωτερικά ιατρεία γενικής 

ιατρικής και ειδικοτήτων, γεγονός που έλυσε σε μεγάλο βαθμό το πρόβλημα που 

δημιουργήΟηκε με τη λειτουργία του Νέου Γενικού Νοσοκομείου. 

Όσον αφορά την ανέγερση νέων εξωτερικών ιατρείων στην περιοχή Αγίου 

ΑΟανασίου-Γερμασόγειας, το θέμα αυτό Οα τύχει περαιτέρω μελέτης και θα επανεξε

ταστει στα πλαίσια της μελέτης του Γενικού Σχεδίου Υγείας και της λειτουργίας των 

εξωτερικών ιατρείων στο παλιό Νοσοκομείο Λεμεσού. 

Να σημειωθεί. ότι στην περιοχή αυτή προγραμματίζεται για το 1996 να 
ανεγερθεί σταθμός ασθενοφόρων οχημάτων για γρηγορότερη εξυπηρέτηση της 
περιοχής Γερμασόγειας-Αμαθούντας και του νέου αυτοκινητόδρομου Λεμεσού

Λευκωσίας.·· 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ'. Για το πρώτο θέμα, που είναι η ΈκΟεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαρακολουΟήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών για το Οέμα που αναφέρεται ως 'Ή πολιτική της απασχόλησης 

ξένων επιστημόνων (εμπειρογνωμόνων) από τις κρατικές υπηρεσίες χω τους 

ημικρατικοuς οργανισμούς", η Έκθεση έχει διαβαστεί και η συζήτηση έχει αρχίσει. 

Κατά συνέπεια, ρωτώ ποιοι άλλοι θα ήθελαν να μιλήσουν σήμερα, γιατί θα 

γράψω λίστα ομιλητών. 

Ο κ. Πουργουρίδης. Υπάρχουν άλλοι που ενδιαφέρονται; 

Ο κ. Πουργουρίδης παρακαλώ να πάρει το λόγο. Ήθελα να ρωτήσω πριν ξεκι

νήσετε, κύριε Πουργουρίδη, αν είναι έτοιμος να ανοίξει ο κ. Χρυσοστόμου το 
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επόμενο θέμα, για να γνωρίζουμε το χρόνο που έχουμε μπροστά μας. Κατά συνέ
πεια, θα αναβληθεί η συζήτηση του θέματος, εφόσον ο εισηγητής απουσιάζει. Απλώς 

θα διαβαστεί η Έκθεση. 

Επίσης θα συνεχιστεί σήμερα το τρίτο θέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που αναφέρεται ως 'Ή καταστροφή 
στο περιβάλλον με την παράνομη εκσχαφή μεγάλου τμήματος της κοίτης του 

Πεδιαίου και την κατασκευή δρόμου από ιδιωτική εταιρεία σκυροδέματος στην 
περιοχή Ταμασού". 

Λοιπόν, ξεκινήστε, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ελπίζω να είμαι πάρα πολύ σύντομος, γιατί επιγραμματικά Οα πω μερικές 

Οέσεις. Σήμερα το πρωί επισκεφθήκαμε το λιμάνι Λεμεσού μαζί με τον 11 ρόεδρο του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. Οι άνθρωποι εκεί της Αρχής Λιμένων φρόντισαν να 

μας ξεναγήσουν, να μας φιλοξενήσουν. Μας έβαλαν πάνω σε ένα σκάφος του λιμε
νικού και μας έβγαλαν έξω να μας δείξουν τα νέα κρηπιδώματα που κατασχευάζο
νται στο λιμάνι της Λεμεσού. Και εκεί μας απεκάλυψε ανώτατος aξιωματούχος της 
Αρχής Λιμένων ότι ξένοι εμπειρογνώμονες οι οποίοι πληρώθηκαν μερικές εκατο

ντάδες χιλιάδες λίρες, για να κάμουν τα σχέδια και τη μελέτη του λιμανιού της 

Λεμεσού, υπολόγισαν λάθος το βάθος του λιμανιού, με αποτέλεσμα να κατασχευα
στούν τριακόσιες περίπου χιλιάδες χυβικά μέτρα επιπρόσθετου κρηπιδώματος που 
δεν περιλαμβάνονταν στη μελέτη τους. Με ένα κόστος περίπου ί3 εκ. Θα μου πείτε 
ότι αν έκαναν καλά τη δουλειά τους τα f3 εκ. ούτως ή άλλως θα πληρώνονταν. Ναι, 
πράγματι τα ί3 εκ. ούτως ή άλλως έχουν πληρωθεί υπό μορφή όμως έξτρα εργασίας, 
διόη η προσφορά που έκαμε ο προσφοροδότης, σύμφωνα με τα σχέδια που είχαν 
ετοιμαστεί, ήταν κατά 300.000 κυβικά μέτρα λιγότερη εργασία. Γιατί λέω αυτό το 

πράγμα; Μα γιατί το φαινόμενο αυτό επιβεβαιώνει αυτά τα οποία είπε ο κ. 
Άριστος Χρυσοστόμου. Ότι πολλοί από τους ξένους εμπειρογνώμονες που μετακα
λούνται από το εξωτερικό κάνουν πολύ πρόχειρη εργασία στην Κύπρο. Επιβεβαιώ
νεται η θέση ότι πάρα πολλοί από τους ξένους εμπειρογνώμονες έχουν σχεδιάσει 

έργα με τρόπο προκλητικά, θα έλεγα, λανθασμένο και επιπόλαιο. 

Η Λεμεσός υποφέρει σήμερα και αντιμετωπίζει ένα φοβερό κυκλοφοριακό 
πρόβλημα, γιατί στην πιο βασική κεντρική οδική αρτηρία, που είναι ο παρακαμπτή
ριος δρόμος, όπως τον λέμε, της Λεμεσού-Ερήμης κατασκευάστηκαν εκείνοι οι 

κυκλοφοριακοί κόμβοι που τεχνικά αποδεικνύεται σήμερα ότι ήταν μια άκρως 
λανθασμένη απόφαση από απόψεως τεχνικής. Και μάλιστα λέγεται ότι οι τεχνικοί 

των Δημοσίων Έργων, οι δικοί μας τεχνικοί, τους οποίους υποτιμούμε, είχαν 
διαφωνήσει τότε με τη θέση των ξένων τεχνικών να γίνουν οι κυκλοφοριακοί 

κόμβοι. Και υπάρχει και γραπτή έκθεση/εισήγηση κάποιων δικών μας τεχνικών των 

Δημοσίων Έργων ότι δεν έπρεπε να κατασκευαστούν κυκλοφοριακοί κόμβοι, αλλά 
ανισόπεδοι κόμβοι, για να εξυπηρετείται η κυκλοφορία καλύτερα. Όμως επειδή 

θεωρήθηχε ότι ό,τι λέγεται από τους ξένους εμπειρογνώμονες είναι Οέσ(fατο, κατα
σκευάστηκαν αυτά τα έργα με τα γνωστά τεράστια προβλήματα. 

Έχω δώσει αυτά τα δυο παραδείγματα, αγαπητοί συνάδελφοι, για να πω ότι η 

Κύπρος ακολούθησε από τα πριiηα χρόνια της ανεξαρτησίας τη λανθασμένη τακτική 
που υπήρχε επί αγγλοκρατίας. Για καθετί που θα χατασκευαζόταν στην Κύπρο να 
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μετακαλούνται ξένοι εμπειρογνώμονες. Όταν μιλούμε όμως για ξένο,,ς εμπειρο
γνώμονες επί (tγγλοκρατίας, fννοούμε βασικ(ι Άγγλους. Και επομένως ήταν μια 

μέθοδος να προσφέρεται δουλειά από την αποικία της Κύπρου στους Άγγλους 

εμπειρογνώμονες, κάτι που δυστυχώς συνεχίσαμε χωρίς σοβαρό προβληματισμό και 
για πολλά χρόνια ανεξάρτητου βίου. 

Σίγουρα, για κάποια έργα η Κύπρος, έστω και σήμερα που απέκτησε εκατο
ντάδες ικανότατους επιστήμονες, ανΟριί>πους για τους οποίους πρέπει να αισΟανό

μαστε περήφανοι, υπάρχει ακόμα η ανάγκη να μετακαλούνται ξένοι εμπειρογνώ
μονες. Αλλά αυτά τα έργα είναι ελάχιστα. Π ρέπει να είναι έργα πολύ μεγάλα. 

Α να<rέρω ένα, που ίσως να συμ<rωνήσετε μαζί μου, ότι ίσως να μην υπάρχουν 
Κύπριοι εμπειρογνώμονες που να μπορέσουν να σχεδιάσουν το νέο αεροδρόμιο 

Λάρνακας, διότι δεν έχουμε αυτού του επιπέδου ακόμα επιστήμονες στην Κύπρο. 

Όμως σε θέματα δρόμων, σε Οέματα (ιλλων οικοδομικών έργων και πολλά άλλα 

πράγματα, πιστεύω όη η Κύπρος διαΟέτει επιστήμονες πολύ καλύτερους από 

αυτούς που συχνά μετακαλούμε από το εξωτερικό και τους παρουσι(ιζουμε σαν 

εμπειρογνώμονες. 

Ως Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ελέγχου συχνά πυκνά με ρωτά 

ο κόσμος. Μα τελοσπάντων, λέτε ότι κάνετε έλεγχο. Ποιο είναι το αποτέλεσμα; 
Κανένας δε σας λαμβάνει υπόψη, τίποτε δε γίνεται. 11 σημασία του κοινοβουλευ
τικού ελέγχου όμως, που πιστεύω όλοι συμφωνείτε, είναι τεράστια -και ένας από 

τους πολύ σοβαρούς ρόλους της Βουλής είναι αυτός ο κοινοβουλευτικός έλεγχος

και αποδεικνύεται και επιβεβαιιί>νεται από περιπτώσεις σαν την τωρινή που συζη
τούμε. Γιατί σαν αποτέλεσμα του ελέγχου που έγινε από τη Βουλή με το θέμα που 

ενέγραψε ο εκ Λεμεσού συνάδελ<rος κ. Άριστος Χρυσοστόμου και τα επιχειρήματα 
που αναπτύχθηκαν, βρίσκομαι στην ευχάριστη Θέση να σας πληροφορήσω ότι ο 

Υπουργός Οικονομικών με πληροφόρησε πως ως αποτέλεσμα αυτού του ελέγχου 
έχει αποφασιστεί ότι η μετάκληση ξένων εμπειρογνωμόνων ουσιαστικά καταργείται. 

Θα γίνεται μόνο σε πολύ σπάνιες περιπτώσεις, και μάλιστα μόνο αφού αρμόδια 
Ε..ϊιτροπή αποφανθεί ότι είναι αδύνατο να γίνει η μελέτη του οποιουδήποτε έργου 
από Κυπρίους εμπειρογνώμονες ή εμπειρογν<i>μονες Κυπρίους που συνεργάζονται 

ιι~ ξένους. Αυτό πιστεύω είναι μια πολύ Οετική εξέλιξη. Ελπίζω η απόφαση αυτή να 

υλοποιηθεί και να μην είναι απλ<i>ς μια διακήρυξη. Δηλαδή, να μην παρουσιαστεί το 
q-αινόμενο περίπου που παρουσιάστηκε με το πριί>το θέμα που συζητήσαμε, ότι δε Οα 
κάνουμε αναβαΟμίσεις Οέσεων τη μια μέρα και την άλλη μέρα να κατεβαLνουμε με 
κάποιες προτάσεις για αναβαθμίσεις θέσεων. Ελπίζω η διακήρυξη αυτή να 

υλοποιηΟεί, γιατί πράγματι πιστεύω πως η Κύπρος σαν χώρα που θέλει να παρου
σιάζεται ευρωπα'ίκή και που πορεύεται για να είναι ισότιμο μέλος της Ευρώπης 
μέσα σε λίγα χρόνια είναι πράγματι, Οα έλεγα. οξύμωρο το σχήμα μια ευρωπα'ίκή 

χώρα όπως είναι η Κύπρος να μετακαλεί ξένους εμπειρογνώμονες, για να ασχολού

νται με το σχεδιασμό διαφόρων έργων. Με αυτό τον τρόπο θα εξοικονομηθούν και 

πολλά χρήματα, αλλά και γενικά θα αποκτήσουν και οι Κύπριοι επιστήμονες το 

κύρος εκείνο που πρέπει πρώτα να τους δώσει η κυπριακή πολιτεία, για να μπορέ

σουν να κατακτήσουν και τις γειτονικές αγορές. Και έχουν τη δυνατότητα οι 

Κύπριοι επιστήμονες "α κατακτήσουν τις γειτονικές αγορές. Και ήδη πολλοί 

Κύπριοι επιστήμονες σχεδιάζουν έργα μεγάλα και μεγαλεπήβολα σε γειτονικές 

χώρες. Και, επομένως, έχουμε καθήκον ως κυπριακή πολιτεία να δώσουμε στο 
πελώριο αυτό Οέμα των υπηρεσιci}\• των επιστημόνων μας τη σημασία που του αξίζει. 
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Και με το να μη μετ<tκ<tλούμε εμπειρογνιί>μονες με την ευκολία που τους μετα

καλούσαμε στο παρελΟόν, είναι και αυτό ένα μέτρο για να δcδσουμε στους εμπειρο

γνιί)μονές μας το κύρος που τους αξίζει, για να τους αναγνωρίσουν και πιο εύκολα 

οι ξένοι. Π ιστεύω πως έγινε ένα πάρα πολύ καλό έργο από τη Βουλή με την 
εγγραφή αυτού του Οέματος και τα αποτελέσματά του Οα φανούν ακόμα στο μέλλον, 
γιατί είμαι σίγουρος πως η κατάσταση στον τομέα αυτό Οα βελτιωθεί ουσιαστικά και 
Οα μπορεί να περηφανεύεται η Βουλή ότι είχε διαδραματίσει ουσιαστικό ρόλο για τη 
βελτίωση αυτή. 

Ευχαρωτcδ πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Πουργουρtδη, ο Πρόεδρος της Βουλής 

αντικαταστάθηκε στην έδρα από τον κ. Α. Α ντωνίου). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝlΟΥ) 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη Θέση μου. Ομολογ<ί> ότι μένω έκπληκτος με την αποκά

λυψη του κ. Πουργουρίδη. Το νούμερο το οποίο έχει αναφέρει εδωπέρα, τριακόσιες 

χιλιάδες κυβικά μέτρα, ειναι φανταστικό νούμερο ακόμα και για ένα μεγάλο έργο, 

όπως είναι το λιμάνι. Ο κ. Χρυσοστόμου ανέφερε ως κύριο παράδειγμα του πόσο 

χρήσιμοι είναι οι εμπειρογνcδμονες, όταν μας εισήγαγε στο Οέμα, την περίπτωση των 
τεσσάρων, έξι κυκλικιί>ν κόμβων στη Λεμεσό. εκεί όμως το λάθος είναι άλλη 
υπόΟεση. Είναι λάΟος υπολογισμού, εκτίμησης για το μέλλον. Άγνοια της 

κυπριακής προοπτικής, αν Οέλετε, που είναι ένα Οέμα που Οα πρέπει να το δοίιμε. 

Στην περίπτωση όμως του παραδείγματος του χ. Πουργουρίδη δείχνει χ(ιτι 
διαφορετικό. Δείχνει ότι αυτοί οι άνθρωποι που φέρνουμε από το εξωτερικό, όχι 
σπάνια, μας αντιμετωπίζουν ως Κάφρους, κατά κάποιο τρόπο. Δηλαδή ως aρχοντο
χωριάτες, αν θέλετε. Δεν ελέγχουν αυτά τα οποία βάζουν στο χαρτί; Δεν ενδιαφέρο
ντ<ιι για να ε..-τιβεβαιώσουν τα νούμερα τα οποία βγάζουν; Έκαναν λάΟος στις 
πράξεις τους πιΟανότατα. Μα, το ότι έκαναν λάΟος και παρέμεινε αυτό το λάΟος 

του ύψους των 300.000 κυβικών μέτρων δείχνει πώς μας αντιμετωπίζουν. Δείχνει 

επιπολαιότητα, αδιαφορία για μας. Αρχοντοχωριάτες μας Οεωρούν. 

Και θα πω και εγιί> ένα τρίτο παράδειγμα, για να δείξω πώς οι ιΟύνοντές μας 
αντιμετωπίζουν το ζήτημα των ξένων εμπειρογνωμόνων. Συγκοινωνιολόγος με 

μεταπτυχιακό στη συγκοινωνιολογία, με αρκετά χρόνια υπηρεσίας σε μεγάλο οtκο 

στη Βρετανία, η οποία προσελήφΟη στην Κύπρο πριν από ένα ή δυο χρόνια, μου είπε 

ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έπαιρνε τις συμβουλές εμπειρογνώμονα 

που εστέλλετο από αυτό τον οίκο στον οποίο εργαζόταν η ίδια, ισόβαθμού της, με τα 

ίδια προσόντα ακριβcδς, με αμοιβή εκατοντάδων χιλι(ιδων λιρών, ενώ αυτή η συγκοι
νωνιολόγος, η εξαιρετική επιστήμονας παίρνει ένα μισθό της κλίμακας, υποΟέτω, 
Α 10. Δεν είμαι εντελώς βέβαιος. Αλλά εν πάση περιπτώσει δεν είναι Α 11, Α 12. 

Αυτό δείχνει, κύριε Πρόεδρε, ότι εμείς οι ίδιοι, οι ιΟύνοντες υποτιμούμε το 

πράγμα το δικό μας. Ότι διακατεχόμαστε από τη νοοτροπία του χωρκάτη , όπως τη 
λέει η παροιμία μας, "ότι το σιοιvίν του χωρκάτη μονc>ν ενιφτάνει τζιαι διπλόν 

φτάνει τζιαι αρτιρά". Και αν όντως ο Υπουργός Οικονομικών έχει καταλήξει σε 
αυτή την απόφαση, πρέπει να ανακουφιστούμε και να τη χαιρετίσουμε, διότι πλέον 

καιρός είναι να σταματήσει α uτή η aπαράδεχτη κατάσταση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Και εγώ από τη Οέση μου, κύριε Πρόεδρε, σύντομα. Το Οέμα το οποίο έχουμε 

μελετήσει είναι πολύ σοβαρό, ιδιαίτερα αν ισχύει η διακηρυγμένη πρόΟεσή μας ότι 

Οέλουμε να κάνουμε την Κύπρο κέντρο υπηρεσι<ί>ν. Δεν μπορούμε να λέμε ότι η 

Κύπρος μπορεί να γίνει κέντρο υπηρεσιών, αλλά τις δικές μας τις δουλειές δεν 

μπορο1ιμε να τις κάνουμε. Σίγουρα, οι Κύπριοι επιστήμονες, τεχνικοί και άλλοι, 

δεν τα ξέρουν όλα, όπως και σε καμιά χώρα του κόσμου δεν τα ξέρουν όλα και Οα 

υπάρχει πάντα ανάγκη για εξειδικευμένους κλάδους, για εξειδικευμένους συμβού

λους να έρθουν στην Κύπρο και να μας συμβουλεύσουν και να μας βοηθήσουν. 

Αυτό το οποίο όμως έπρεπε να γίνει και δεν έγινε από το 1960 μέχρι σήμερα 
είναι ότι οι ξένοι σύμβουλοι έπρεπε να έρχονται στην Κύπρο όχι μόνο για να 

συμβουλεύσουν, αλλά για να τους χρησιμοποιήσουμε για να μεταφέρουμε τεχνο

γνωσία και εμπειρίες στην Κύπρο. Άλλες aραβικές χώρες το έχουν κάνει. Εμείς 

εδώ στην Κύπρο, που συνήΟως είμαστε πολύ πιο σωστοί, νομίζω, από πολλούς 

λαούς, αυτό δεν το έχουμε χάνει. Από το γεγονός και μόνο ότι έχουμε κτίσει τους 

δρόμους που έχουμε κτίσει από το 1960 μέχρι σήμερα, τα φράγματα που έχουμε 
κτίσει μέχρι σήμερα, η Κύπρος έπρεπε να ήταν το κέντρο υπηρεσι<ί>ν γι' αυτά τα εξει

δικευμένα έργα για ολόκληρη την Αφρική και τη Μέση Ανατολή. Αντιθέτως, δεν 

υπάρχει σήμερα στην Κ1ιπρο ούτε ένας οίκος, ο οποίος να αναγνωρίζεται από το 

ίδιο το κράτος της Κύπρου ότι μπορεί να συμβουλεύσει, για να κτιστεί ένας δρόμος. 

Αυτό είναι το κύριο πρόβλημα και αυτό είναι που πρέπει να λύσουμε, αν πράγματι 

μιλούμε ότι μετά από τη μελέτη του θέματος του κ. Χρυσοστόμου, που τον συγχαίρω 

για το θέμα που έχει εισάξει, Οα έχουμε καταλήξει στο συμπέρασμα ότι μπορούμε να 

το αντιμετωπίσουμε με ένα διαφορετικό τρόπο. νέα πολιτική, πιο σύγχρονη. 

Και προς αυτή την κατεύθυνση θα πρέπει, νομίζω, επιτέλους -και πρέπει η 
Βουλή να συμβάλει- να αξιοποιηθεί το ΕΤΕΚ, όπως και ο νόμος λέει, σαν 

σύμβουλος του κράτους, αλλά ταυτόχρονα να του αποδοΟούν και ανάλογες ευΟύνες. 
Δηλαδή το ΕΤΕΚ πρέπει να υποχρεωθεί, συνεργαζόμενο με την κυβέρνηση, να 

παρουσιάσει σχέδιο αντψεηί>πισης του όλου Οέματος και ταυτόχρονα πρέπει το 

ΕΤΕΚ να πιστωΟεt ότι μπορεί να μας βοηΟήσει ως σίινολο, αλλά και με τα μέλη του, 
τους επιστήμονες που έχουμε. 

Και τελειώνω με αυτό που έχω ξεκινήσει. Ότι, αν πράγματι θέλουμε η 

Κύπρος να γίνει κέντρο υπηρεσιών, πρέπει πρώτα εμείς να αναγνωρίσουμε τους 

δικούς μας επιστήμονες. Γιατί άλλες χώρες πρέπει να τους αναγνωρίσουν; Εκτός 

αν λέμε ότι θα γίνουμε κέντρο υπηρεσιών, γιατί δεν έχουμε τίποτε άλλο να λέμε. 

Είναι μια εξαγγελία, όπως πολλές φορές συνηΟίζουμε. Γι' αυτό και η Επιτροπή 

Ελέγχου που ερεύνησε το Οtμα Οα πρέπει να στείλει το συγκεκριμένο μήνυμα και 

προς την κυβέρνηση και προς όλες τις οργανώσεις, να συνεργαστούν, ώστε να κατα

λήξουμε σε πρακτικό συγκεκριμένο σχέδιο αντιμετώπισης του όλου θέματος. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Συλλούρη ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. 

Γαλανός επανήλΟε στην έδρα του). 



• 
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(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 
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Θα σας δώσω το λόγο, κύριοι συνάδελφοι. Θα τιΟελα όμως να πω ότι 
συμφωνώ όσον αφορά το Οέμα του ΕΤΕΚ και μάλιστα Οέλω να σας πω ότι εκκρεμεί 

μια υπόσχεση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για ενίσχυση του ΕΤΕΚ. 

Και κάπου ο Πρόεδρος της Βουλής έχει αναλάβει μια πρωτοβουλία προς την κατεύ

Ουνση του να υλοποιηθεί αυτή η υπόσχεση και Οα γίνει κάποια συνάντηση την ερχό

μενη βδομάδα. Σίγουρα η Βουλή, η οποία δυστυχώς δε διαθέτει όλες εκείνες τις 

υπηρεσίες που μπορούσε να διαθέτει μια άλλη Βουλή, για να εξετάζει τεχνικά 
θέματα, μπορεί να πάρει πάρα πολλή ενίσχυση στηριζόμενη στις υπηρεσίες των 

επιστημόνων μας. Και πρέπει να το δούμε αυτό το Οέμα με ανοιχτό φακό. 

Ο κ. Χρίστου και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Μόνο δυο λόγια, κύριε Πρόεbρε. Τα παραδείγματα τα οποία αναφέρθηκαν 

σήμερα ή και άλλα τα οποία έχουν αναφερθεί σε μια επιστολή την οποία είδα ότι 
κοινοποίησε το Τεχνικό Επιμελητήριο δεν αποδεικνύουν βεβαίως ότι οι ξένοι 

τεχνικοί είναι μόνιμα ακατάλληλοι. Αποδεικνύουν ότι εκείνοι οι ξένοι τεχνικοί, 
τους οποίους στις συγκεκριμένες περιπτώσεις έχουμε χρησιμοποιήσει, προφανώς 

δεν ήταν οι σωστοί. 

Και εδώ βεβαίως μπαίνουμε σε ένα άλλο κεφι'tλαιο. Δηλαδή, πώς επιλέγονται 

οι ξένοι τεχνικοί οι οποίοι μετακαλούνται στην Κύπρο; Με διαγωνισμό, με προσω
πικές ή άλλες διασυνδέσεις; Είναι ένα ερώτημα που δεν είναι τώρα που εμφανί

στηκε. Υφίσταται από παλιά. Και θα συμφωνήσω απόλυτα με την προσέγγιση η 
οποία διατυπώθηκε ότι η έλευση και η χρησιμοποίηση ξένων τεχνικών στην Κύπρο 

είναι κάτι το οποίο δεν μπορούμε να το αποφύγουμε ούτε τώρα ούτε στο μέλλον. 

Είναι αδύνατο να παρακολουθήσουμε την τεχνολογία και την επιστήμη σε βαΟμό 
που να διαθέτουμε στην Κύπρο εξειδικευμένους επιστήμονες και στη μελέτη και 

στην εφαρμογή λύσεων, οι οποίες ποικLλλουν σε ευρύτατο <rάσμα. 

Θα μπορούσαμε για παράδειγμα να υλοποιήσουμε το αποχετευτικό έργο της 
Λεμεσού με τις δικές μας τεχνικές γνώσεις; Δε νομίζω να υπάρχει τέτοιος ισχυρι

σμός. Επομένως, οι ξένοι τεχνικοί πρέπει να έρχονται. Είναι υποχρεωτικό να έρχο

νται σε αρκετές περιπτώσεις. Πρέπει όμως να γίνεται σωστή επιλογή, ούτως ώστε 

φεύγοντας αυτοί οι ξένοι τεχνικοί όχι μόνο να αφήνουν έργο και εννοώ έργο 
τεχνικό υλοποιημένο, αλλά να μπορούμε και εμείς ως Κύπριοι τεχνικοί να πάρουμε 

ό,τι μπορούμε από αυτή την επαφή και α.-,;ό αυτή την επικοινωνία. 

Συμφωνώ επίσης ότι υπάρχει υπερβάλλων ζήλος στη χρήση ξένων τεχνικών. 

Και εδώ πρέπει να ερευνήσουμε κάποια αίτια και αιτιατά αυτής της τάσης. Υπάρχει 

σχέση σίγουρα με μια παλιά πολιτική προπαίδεια, αλλά πιστεύω ότι υπάρχουν και 

άλλοι λόγοι, για να μην πω ποικίλα συμφέροντα, τα οποία οδηγούν σε αυτές τις 

ζητiισεις και σε αυτές τις διευΟετήσεις, που πολλές φορές σ' αυτά τα συμφέροντα 
έχει αποδειχθεί ότι εμπλέκονται και Κύπριοι επιστήμονες. Είναι ένα άλλο Οέμα. Σε 

κάΟε επάγγελμα υπάρχουν οι σωστοί επαγγελματίες, υπάρχουν και αυτοί που 

δυστυχώς δεν είναι ο ανΟός στα Οέματα συμπεριφοράς. 

Καταλήγοντας όμως, γι α να έχουμε σωστό τεχνικό επίπεδο, πρέπεL να έχουμε 

δύο βάθρα. Το ένα βάθρο είναι το πανεπιστήμιο και ελπίζω σύντομα η πολυτεχνική 
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σχολή του πανεπιστημίου να ιδρυθεί και να Μ>σΗ μια ομάδα επιστημόνων, 

λεκτόρων, καθηγητών, που Οα μπορούν να ΒοηΟιjσουν και τη Βουλή και την πολιτείιι 
στο να κάνει πραγματογνωμοσύνες και επιλογές και το δευτrρο Β(ι0ρο είναι το 

Τεχνικό Επιμελητήριο. Δε Ουμούμαι τι λέει στο δικό μας νόμο τον κυπριακό, αλλά 
στον ελληνικό νόμο, στον οποίο έχουμε Βασιστεί κατά ένα μέρος, κατά μέγα μέρος, 
για να ιδρύσουμε το δικι) μας επιμελητήριο αναφέρεται σα<rιi>ς 6τι ιίναι ο ΟεσμοΟε

τημένος τεχνικός σύμΒουλος της πολιτείας. 

ΠΡΟΕΛΡΕΥΩΝ: 

Αναq-έρεται και στο δικό μας, κύριε Χρίστου, γιατί έπαιξα κάποιο ρόλο μαζί 
με τον κ. Λένα, όταν είχε κατατεΟεί αυτή η νομοΟεσία, α..-τό το 1979-80. 

Α. ΧΡ ΙΣΤΟΥ: 

Πολύ καλά. Ο ρόλος μας όμως, κύριε Ιlρόεδρε, εκείνος που επαίχθη και 

διαδραματίστηκε τότε, κάπου έχει υποβαθμιστεί και οφείλουμε να διαπιστώσουμε 
ότι και η Βουλή και η κυβέρνηση δεν έδωσε την απαραίτητη στήριξη στο Επιμελη
τήριο. Δε βοήθησε, ώστε αυτό να εδραιωθεί στη συνείδηση και του κυ:τριακού λαού, 

αλλά και στη δική μας συνείδηση, με αποτέλεσμ<ι, ενιi> υπάρχει ένα δνναμικό που με 
λίγη βοήΟεια Οα μπορούσε να δώσει πάρα πολλή συμπαράσταση σε αυτή την αναζή
τηση τεχνικ<.i>ν λύσεων, κάπου να έχουμε παραγνωρίσει τις τρομακτικές δυνατότητες 

πέντε χιλιάδων οργανωμένων μηχανικών, που είναι ενταγμένοι στο Τεχνικό Επιμε- • 
λητήριο. 

Επομένως, εδώ βρίσκετω το δικό μας μερτικό της ευΟύνης για να μην ξανασυ

ζητήσουμε τέτοια θέματα στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου και μετά ο κ. Παπαγεωργίου. 

ΕΥ. ΕΥΣ'ΓΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Μια από τις μεγαλύτερες αρετές αυτού του λαού είναι η φλομάΟειά του, αλλά 
και η ταχύτητα που μαΟαtνη την επιστημονική τεχνολογία, τη νέα τεχνολογία. Η 

Κύπρος κυριολεκτικά έχα Οαυμcηουργήσει στον τομέα τούτο κω Οέλω να σας υπεν

θυμίσω ότι, όταν ζητούσαμε προσωπικό για το πανεπιστήμιό μας, βρήκαμε εξακό

σιους καΟηγητές πανεπιστημίων σε όλα τα ευρωπα'ίκά κράτη και στην Αμερική. Μ' 
αυτό Οέλω να πω ότι αν έχουμε ένα πρόβλημα εδιό, αυτό είναι το περίσσευμα του 

επιστημονικού προσωπικού και όχι το έλλειμμα επιστημονικού προσωπικού. 

Επίσης, κύριοι συνάδελ<rοι, θέλω να σας υπενθυμίσω ότι κατεχουμε παγκο
σμίως κορυφαία θέση από απόψεως πανεπιστημιακής καταρτίσεως. Αν δεν είμαστε 

η πριi>τη χιi>ρα του κόσμου, σίγουρα είμαστε η δεύτερη χώρα του κόσμου. Αυτά 
λέγουν οι διεθνείς στατιστικές. Δεν τα λέω εγ<ί>. 

Και το τελευταίο που Οέλω να πω είναι ότι αν σωθήκαμε και δε χρεοκοπήσαμε 
μετά από τη συμφορό της εισβολής και την καταστροφή είναι διότι οι τεχνίτες μας 
πήγαν στον Κόλπο και ανέλαβαν την κατασκευή όλων των μεγάλων έργων, τα οποία 

παρουσιάζονται σήμερα ως αξιοΟαύμαστα επιτεύγματα αυτιί>ν των yωρών. Κατά 
συνέπεια, έχω την πεποίΟηση ότι εκτός από άκρως εξειδικευμένα έργιι -ο αγαπητός 

μου εκ Λεμεσού συνάδελ<rος κ. Πουργουρίδης είπε το αεροδρόμιο, διότι δεν είναι ο 
χώρος τέτοιος και τόσο μεγάλη η επικράτεια, ιδστε να κατασκευάζουμε συχνά 

δεκάδες ι'ι και εκατοντάδες αεροδρόμια, για να αποκτήσουμι ι:κείνη την απαραίτητη 
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πείρα που απαιτείται για να αποκτήσει κ(ιποιος το προσωνύμιο και την ιδιότητα 

του εμπειρογνώμονα- δε χρειάζεται να φέρνουμε ειδικούς για όλα τα υπόλοιπα. 

Αλλά, όταν λέγουμε εμπειρογνώμονες και στο νόμο και φιλολογικά και 
επιστημονικά εννοούμε εκείνον που κατέχΕ:L τις απαραίτητες επιστημονικές γνώσεις 

και τεχνικές γνώσεις, για να μπορεί να δίνει συμβουλή. Και αναφέρΟηκαν κωμικά, 

πραγματικά, γεγονότα. Θα σας πω και εγ<i> ένα. Κ(ιποιος Κίιπριος δημόσιος υπάλ
ληλος, ο οποίος πήρε μια υποτροφία από το εξωτερικό και πήγε, όταν πέτυχε από 
τους πρώτους και πήρε το μεταπτυχιακό του. του είπαν στο πανεπιστήμιο εκεί να 

του προσφέρουν, χωρίς να έχουν συμβληΟεί. με την κυπριακή κυβέρνηση, ακόμα ένα 

χρόνο υποτροφία για μεγαλύτερες σπουδές. Και του είπε η κυβέρνησή μας ότι δεν 

μπορεί να γίνει αποδεκτό αυτό, διότι θα ερχόταν ο ξένος ε~ι--τειρογνώμονας και 

έπρεπε να έρθει στην Κύπρο, για να τον διδάξει αυτός ο εμπειρογν<iιμονας. Και 

ήρΟε εδ<ί) και είδε με έκπληξή του ότι ο εμπειρογνώμονας ήταν ένας συμφοιτητής 
του, ο οποίος πήρε και εκείνος το μεταπτυχιακό του, αλλά με πολύ χαμηλότερη Οέση 
από τον ίδιο. Ο ξένος άνΟρωπος προσεβλήΟη και ήΟελε να φύγει από την Κύπρο και 
να επιστρέψει πίσω. Ήταν φίλοι κιόλας και γνωρίστηκαν. Παρέμεινε τελικά εδώ, 

διότι τον καΟησύχασε ο δικός μας λέγοντάς του "δεν πειράζει, μείνε. Επιτέλους, 
μπορεί να μου φέρουν κανένα χΗρότερο από εσένα. Κάποω που να μην πέτυχε. Θα 

κάνουμε μαζί περαιτέρω μελέτες" . 

Αυτό είναι ένα φαινόμενο που πραγματικά ξενίζει για την ευκολία με την 

οποία χρησιμοποιούμε τα κονδύλια και τις τεράστιες αμοιβές, για να μετακαλούμε 

ξένους εμπειρογνώμονες, οι οποίοι μας τα έκαναν Οιίλασσα πάρα πολλές φορές. 
Άκουσα το επεισόδιο του λιμανιού της Λεμεσού. Έχω και πολλά άλλ<t υπόψη μου, 
διότι και μικρό μέρος είμαστε. αλλά και αυτά τα Οέματα βγαίνουν και στην επιφά
νεια, όταν πλέον ζητούνται και ευΟύνες ή επιζητούνται δήΟεν σκάνδαλα για να 
θυματοποιήσουμε καημένους Κυπρίους οι οποίοι στο κάτω κάτω της γραφής τι 

άλλο κάνουν, ειμη μόνο να είναι στη σκιά αυτών των εμπειρογνωμόνων. Και τους 

μεν ε~L-τειρογνώμονες α<('ήνουμε και φεύγουν με το μέτωπο ψηλά και προσπαΟοίιμε 
να θεμελιώσουμε μια ευ0ίΙV11 για να τιμωρήσουμε από ευθυνοφοβία Κυπρίους μικρο
συνεργάτες αυτών των rπLστημόνων, OL οποίοL στο τέλος δεν έπαιζαν και κανένα 
ρόλο. 

Γι' αυτό το λόγο αν θέλουμε να διί>σουμε σωστό μήνυμα σήμερα -και ό,τι 

λέχθηκε από τους συναδέλφους το δέχομαι. όλα όσα λέχΟηκαν είναι σωστά- δεν 

πρέπει να περάσουμε κανένα κονδύλι. Ας δώσουμε αυτή την υπόσχεση περί μη 

μετακλήσεως εμ;τειρογνιi>μονα εκτός εκεί όπου πραγματικά το έργο είναι άκρως 

εξεζητημένο. Μόνο τότε να επιτρέπεται η πρόσληψη ξένου εμπειρογνώμονα. Ο 

κ. Χρίστου μίλησε για το αποχετευτικό. Και εκείνο είναι ένα έργο που ίσως να 
χρειάζεται μια εξειδίκευση και συνεργασία με Κυπρίους. Αλλά για όλα τα άλλα. 

οικοδομικά, οδικά, όχι δε χρειάζονται. Ακόμα πρέπει να είμαστε εμείς εΜ> εμπειρο

γνώμονες για την κατασκευή φραγμάτων, διότι είμαστε και το υπόδειγμα στη Μέση 
Ανατολή. 

Υπόσχομαι ότι δε Οα ψηφίσω κανένα απολύτως κονδύλι, για να πληρωΟεί 

εμπειρογνώμονας ο οποίος πληρ<δνεται με την ώρα, με εκατοντάδες λίρες την ώρα, 
εκτός από όλα τα άλλα τα οποία έχει, υπηρεσία στη διάθεσή του, ξενοδοχεία, μετα
φορά, περιποιήσεις και σπατάλη χρόνου, για να γρά<('ει το ρολόι εκείνα που πληριi>

νεται, διακόσιες, τριακόσιες λίρες την ώρα. 

Ευχαριστώ Π()λύ, κύριε Πρόεδρε. 



304 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου κα~ νομίζω τελειώνουμε. Έχω δε και την άποψη ότι δε Οα 

χρειαστεί να το κλείσει ο εισηγητής, διότι όλοι συμφωνούμε. Δε θα ήΟελα να μένουν 

συνεχώς θέματα και να υπάρχει σωρεία θεμάτων τα οποία δε θα δούμε ούτε το 2005. 

Ναι, κύριε Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εν πολλοίς έχω καλυφθεί. Πρέπει να αναφέρω όμως δύο 

σημεία, τα οποία είναι κάπως άξια απορίας. Το πρώτο είναι η δήλωση ότι ο 

Υπουργός Οικονομικών έχει δώσει ρητή υπόσχεση ότι δε θα μετακαλούνται ξένοι 

εμπειρογνώμονες εκτός σε εξαιρετικές περιπτώσεις. Το δεύτερο αναφέρθηκε από το 

συνάδελφο Θεοδώρου ότι στο ίδιο το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων υπάρχει 

εξαιρετικός επιστήμονας συγκοινωνιολόγος και όχι ένας, αρκετοί. Παράλληλα, 

όμως στον Προ\Jπολογισμό Αναπτύξεως του Υπουργείου Συγκοινωνιών υπάρχει 

πρόνοια, αν δεν απατώμαι, γω !:500.000 για μετάκληση εμπειρογνωμόνων. Πώς 

συμβιβάζεται αυτό το πράγμα με αυτό αυτό που λέχΟηκε από τον Υπουργό Οικονο

μικών, αφού ο προυπολογισμός είναι από το Υπουργείο Οικονομικών που ετοιμά

ζεται και είναι σοβαρό αυτό το θέμα. Νομίζω ότι πρέπει να το δουν περισσότερο, 

για να εφαρμόσουν αυτή την απόφαση. 

Το άλλο σημείο, κύριε Πρόεδρε, είναι το σημείο εκείνο του ΕΤΕΚ. Αναφέρ

θηκε από το συνάδελφο, τον κ. Συλλούρη, τον κ. Χρίστου και από άλλους συναδέλ

φους, ο ρόλος του ΕΤΕΚ. Ο ρόλος του ΕΊΈΚ σύμφωνα με το νόμο είναι να είναι ο 

τεχνικός σύμβουλος της Κυπριακής Δημοκρατίας. Και όμως σε σοβαρά θέματα που 

αντιμετωπίζει ο τόπος μας, οι απόψεις του ΕΤΕΚ που έγιναν γνωστές, επιστημο

νικές απόψεις του ετεκ, δυστυχώς από το ίδιο το κράτος παραμερίστηκαν και δε 

λήφθηκαν καθόλου υπόψη. Και σ' αυτό εγώ δε βλέπω καμιά εξήγηση. Από την άλλη, 

κύριε Πρόεδρε, αναφέρατε κάτι. Αντιμετωπίζει πρόβλημα το ΕτΕΚ· προβλήματα, 

οικονομικά προβλήματα. Και έχει υποχρέωση το κράτος να το στηρίξει, γιατι είναι 

ένας θεσμός στον τόπο μας που θα βοηθήσει στην επίλυση πολλών προβλημάτων, 

ιδιαίτερα προβλημάτων που αφορούν την τεχνική ανάπτυξη του τόπου μας. 

Κάτι ακόμα, κύριε Π ρόεδρε, πρόσφατο, εντελώς πρόσφατο από την Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων για το περιβόητο θέμα της αναμόρ

φωσης του λιμανιού της Πάφου. Λήφθηκε απόφαση για διορισμό εμπειρογνωμόνων 

από την Ελλάδα με δαπάνη !:30.000, μας είπαν. Ταυτόχρονα υπήρχε πρόταση από 
το Πολυτεχνείο, που Οεωρείται ένα από τα καλύτερα ιδρύματα όχι μόνο στην 

Ελλάδα αλλά και στην Ευρώπη, για δωρεάν προσcrορά τεχνικών υπηρεσιών. Και 

εντούτοις η Αρχή Λιμένων επέλεξε κάποιο άλλο εμπειρογνώμονα από την Ελλάδα 

με δαπάνη ί30.000. Όλα αυτά που ανέφερα είναι δείγματα που δείχνουν ότι εμείς 

οι ίδιοι είτε στην κυβέρνηση είτε στους ημικρατικούς οργανισμούς δεν εφαρμόζουμε 

εκεί να που πιθανόν να Οέλει η κυβέρνηση να εφαρμόσει. Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαγεωργίου, θα ήθελα να σας πω ότι καμιά φορά σε αυτό τον τόπο 

αναγνωρίζουμε κάποιο σαν εμπειρογνώμονα μόνο και μόνο αν εξυπηρετεί το δικό 

μας ιδιωτικό συμφέρον. Κατά συνέπεια, πρέπει να αποφασίσουμε αν θέλουμε εμπει-
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ρογνώμονες επί δημοσίου συμφέροντος ή εμπειρογνώμονες επί ιδιωτικού συμφέρο

ντος. Είναι εδώ που υπάρχει πρόβλημα στον ορισμό και γενικότερο πρόβλημα στο 

θέμα των εμπειρογνωμόνων. Νομίζω ότι όλοι αντιλαμβανόμαστε και ζούμε στον 

ίδιο τόπο. 

Λοιπόν, έχει τερματιστεί η συζήτηση. Έγιναν πολύ αξιόλογες εισηγήσεις. 

Αυτές θα αποσταλούν στο αρμόδιο Υπουργείο. Εκείνο το οποίο aντιλήφθηκα είναι 

ότι στάλθηκε μήνυμα από όλες τις πλευρές ότι αυτό το Σώμα, η Βουλή, προτίθεται 

να αξιοποιήσει στο έπακρο τις υπηρεσίες του Τεχνικού Επιμελητηρίου, το οποίο 

αποτελεί τεχνικό σύμβολο του κράτους, δηλαδή και της κυβέρνησης και της Βουλής. 

Δε θα προχωρήσω στα άλλα θέματα, διότι οι εισηγητές τους απουσιάζουν ... 

Ναι, κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Θέλω να σας πληροφορήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι για το τρίτο θέμα έχει διαβα

στεί η Έκθεση και είχαμε πει να πούμε λίγα λόγια για να κλείσει, για να μην 

εκκρεμεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχει διαβαστεί η Έκθεση, αλλά το έχΗ εγγράψει ο κ. Πρέντζας . 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Ναι, είχε συμφωνήσει και ο κ. Πρέντζας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχει ομιλήσει ο κ. Πρέντζας; 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Έχουμε έρθει σε συνεννόηση με τον κ. Πρέντζα και είπαμε να λεχθούν μερικά 

λόγια, για να κλείσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία Κατσελλή, δεν το θεωρώ σωστό ενόσω απουσιάζει ο εισηγητής, να μην 
δώσω την ευκαιρία να κάνει την πρώτη εισήγηση. Δεν αμφιβάλλω ότι είναι έτσι, 

όπως το λέτε. Αλλά θα ήθελα να το έλεγε και στον Πρόεδρο της Βουλής. Δε χάλασε 

ο κόσμος. Τα λί.γα λόγια θα τα πούμε την άλλη φορά. Θα προσθέσουμε πέντε λεπτά 

στην επόμενη συνεδρία. 

Έχει τερματιστεί και το Κεφάλαιο Δ'. Δεν υπάρχουν θέματα για εγγραφή στο 

Κεφάλαιο Δ'. 

Η επόμενη συνεδρία του Σώματος ορίζεται για την Πέμπτη, 9 Νοεμβρίου 1995, 
στις 4.00 το απόγευμα με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

Ι) Ο περί Προtlπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

Νόμος του 1995. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 
1995. 

3) Ο περί. Συμπληρωματικού Προtlπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του 
1995. 
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4) Ο Συμπληρωματικός (Α ρ. ι) του περί Π uοϋπολογωμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1995. 

5) Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ 

Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του ι995. 

6) Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΛΟΕΛ 

Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

7) Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΕΤΚΟ 

Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του ι995. 

8) Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

9) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) του 
1995. 

10) Ο περί Μέτρων και Σταθμών (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

11) Οι περί Αρχαιοτήτων (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

12) Οι περί Υπηρεσίας του Συ~ιβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας 

Κανονισμοί του 1995. 

13) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Συμβου-

λίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου του 1995. 

Κ ΕΦΑΛΑ 10 Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

I) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως 'Ή ποιότητα των σιτηρών, 

αιτία πρόκλησης ζημιών στην κτηνοτροφία και πτηνοτροφία". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βοιιλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (19.5.1994). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το 

θέμα που αναφέρεται ως "Η καταστροφή στο περιβάλλον με την 

παράνομη εκσκαφή μεγάλου τμήματος της κοtτης του Πεδιαίου και 

την κατασκευή δρόμου από ιδιωτική εταιρεία σκυροδέματος στην 

περιοχή Ταμασού". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ρ. 

Π ρέντζα). (ι 8.5. ι 995). (Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 

Επιτρόπου Διοικήσεως για την Ετήσια Έκθεση του Επιτρόπου 

Διοικήσεως για το ι 994. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

('Ωρα λήξης: 5.54 μ.μ.) 

• 



• 

• 
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Οι ακόλουθοι Βουl.ευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη-

τικt1 σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης Λ υσσαρίδης Βάσος 

Α ναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Θάσος 

Α ντωνtου Αβραάμ Μουσιούττας Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας Μούσκος Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Δημητρίου Οδυσσέας Παναγίδης Κίμων 

Ευθυμίου Ττίμης Παπαγεωργίου Παύλος 

Ευσταθίου Ευστάθιος Παπαδόπουλος Τάσσος 

Ηλιάδης Δημήτρης Παπαρές Αυγερινός 

Θεοδούλου Λάκης Παρισινός Ανδρέας 

Θεοδώρου Δώρος Π ιττοκοπί της Νίκος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Πουργουρίδης Χρίστος 

Ιωαννίδης Ιωάννης Π ρέντζας Ρένος 

Καζαμίας Κίκης Σολωμής Χρίστος 

Κατσαμπάς Χριστάκης Σοφοκλέους Θάσος 

Κατσελλή Ρήνα Συλλούρης Δημήτρης 

Κληρίδου Κ.αίτη Φιλίππου Ανδρέας 

Κοντίδης Δημήτρης Χάσικος Σωκράtης 

Κουκουμάς Ανδρέας Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χριστόφιας Δημήτρης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρυσοστόμου Άριστος 

Λ υσιώτης Λώρης Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιάν Πετρός 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙ ΝΑ Κ Α Σ Π Ε ΡΙ ΕΧ Ο ΜΕΝ Ω Ν 

I) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 5) του 1995", οι αγορεύσεις που έγιναν (Κ . Καζαμίας, Α. 

Παρισινός, τ. Παπαδόπουλος, Πρόεδρος} και ψήφισή του σε νόμο. 

2) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Γ. Αγαπίου, Σ. Χατζηγιάννης, 

Τ. Παπαδόπουλος, Πρόεδρος, Λ. Ιεροδιακόνου και Ν. Ρολάνδης) πάνω 

στο θέμα ''Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995" και αναβολή αυτού. 
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3) Έκθεση για τη Μετάφραση και Ενοποίηση Αριθμού Νόμων, σύμφωνα με 

το άρθρο 4 του περί Επισήμων Γλωσσών της Δημοκρατίας Νόμου", οι 
σύντομες αναφορές που έγιναν (AQ. Γεωργίου, Μάρκος Κυπριανού) και 

έγκριση αυτού. 

4) Έκθεση για το Νομοσχέδιο 'Ό περί. των Τελικών Πράξεων της Έκτακτης 

Παγκόσμιας Διάσκεψης των Πληρεξουσίων της Διεθνούς Ένωσης Τηλεπι

κοινωνιών (Κυρωτικός Τροποποιήσεων) Νόμος του 1995" και ψήφισή του 
σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί των Τροποποιήσεων του Πρωτο

κόλλου Συμφωνίας για την εγκαθίδρυση του Ευρωπα·ίκού Γραφείου Τηλε

πικοινωνιών (Κυρωτικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί των Τροποποιήσεων της Σύμβασης 

του Διεθνούς Οργανισμού Κινητών Δορυφόρων (Inmarsaι) και της 

Σχετικής Συμφωνίας Λειτουργίας αυτής (Κυρωτικός) Νόμος του 1995" 
και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και Λατο

μείων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και για τους κανονισμούς "Οι 
περί Μεταλλείων και Λατομείων (τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί. 
του 1995", η ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονι
σμών. 

8) Έκθεση για τους κανονισμούς ''Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρε

σιών Δημόσιας Υγείας, Θέσεις Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, 

Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Νοσηλευτικού Λειτουργού 

2ας Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995" και έγκριση 

αυτών. 

9) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας

Θέση Λειτουργού Πειθαρχικών Θεμάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1995" και έγκριση αυτών. 

10) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 

(τηλεφωνικοί) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί. του 1995 ", η σύντομη 

αν~φορά του Βουλευτή Δ. Θεοδώρου και έγκριση αυτών: 

11) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Συμβουλίου Αμπελουργικών 

Προ·ίόντων (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων για τους υπαλλήλους 

του Συμβουλίου και για τους Εξαρτωμένους τους) (τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί. του 1995" και έγκριση αυτών. 

12) Έκθεση για τους κανονισμούς 'Όι Δημοτικοί (περί Συντάξεων και Φιλο

δωρημάτων) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί. Αμμοχώστου του 1995" και 
έγκριση αυτών. 

13) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

14) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η τιτλοποίηση κατοικιών στη Θελέτρα- Η επικίν

δυνη στροφή στο δρόμο προς τη Θελέτρα - Η άρδευση της Θελέτvας - Η 
κατασκευή τοίχων αντιστήριξης στη Θελέτρα). 

• 

• 

.. 
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15) Απαντήσεις Υποιιργών σε ερωτήσεις Βοιιλειιτών (Αίτημα για ανέγερση 

δεύτερου εμπορικού κέντροιι στο συνοικισμό αυτοστέγασης Λειβαδιών -
Το αποχετευτικό πρόβλημα στο συνοικισμό αιιτοστέγασης Κόρνου -
Αίτημα Μεννόγειας για μετατροπή του κοινοτικού πάρκου σε παιδότοπο 

- Η ασφαλ τόστρωση τοιι οδικού δικτύοιι στην περιοχή 'Ακτή τοιι Κ υβερ
νήτη' - Αίτημα Στατού-Αγίοιι Φωτίου για παραχώρηση οικονομικής 

βοήθειας για κατασκευή/επιδιόρθωση αγροτικών δρόμων - Το ιιδρευτικό 
πρόβλημα τοιι χωριού Άρμοιι - Η παροχή οικονομικής βοήθειας στοιις 
πληγέντες μανταρινοπαραγωγούς της περιοχής Αρακαπά - Το θέμα της 
ανέγερσης εξωτερικών ιατρείων στην περιοχή 'Κολούμπια' Λεμεσού)~ 

16) Οι αγορεύσεις και η σιιζήτηση που έγινε (Χρ. Ποιιργοιιρίδης, Δ. 

Θεοδώροιι, Δ. Σιιλλούρης, Πρόεδρος, Α. Χρίστου, Ευ. Ευσταθίου, Π. 

Παπαγεωργίου) πάνω στο θέμα 'Ή πολιτική της απασχόλησης ξένων 

επιστημόνων (εμπειρογνωμόνων) από τις κρατικές υπηρεσίες και τους 
ημικρατικούς οργανισμούς" . 

Τιμή: 75σ 

Τνπώθηκε στο ΤυπογQ<Ιφεί.ο της ΚυπQιακής ΔημοκQ<Ιτtας, Λευκωσία. 



• 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Στ' ΒΟΥ ΛΕΥΊΊΚΗ ΠΕΡΙΟΛΟ~ - ΣΥΝΟΔΟ~ Ε' 

Συνεδρ(αση 9ης Νοεμj~ρίου 1995 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ Υ~ΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.33 μ.μ.) 

(Αρ. 6) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν 
υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

(Θ. ΜJΧΑΗΛΙΔΗΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχίζουμε με το Κε<rάλιιιο Α': ΝομοΟετική bργασία. Το πρώτο Οέμα είναι ''Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1995". 
Παρακαλιί> τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο~ουλευτικής Ε;ητροπής να αναγνώσει 
την ΈκΟεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΛΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕ~ΙΙ ΊΊ-1Σ ΚΟΙΝΟΙJΟΥΛ ΕΥΎΙΚΗΣ ΕllΙτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ!ΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΌ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΙ::Δ ΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 
Π ΕΡ! ΠΡΌ-Υ·ΠΟΛΟΓΙ~ΜΟΥ ΤΟΥ ΡΑΔIΟΦΩΝΙΚΟΥ ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 
Παρό,•τες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Α~ραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Ιi ιιπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Ο προϋ;τολογισμός του Ραδιοφωνικού Ιδρίιματος Κύπρου για το 1995 κατατέ
Οηκε στη nουλή στις 23 Ιουνίου 1995 και παραπέμ<rθηκε στην Κοινοβουλευτική 

(3 r ι ) 
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Επιτροπή Οικονομικιi>ν και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 

Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον προϋπολογισμό αυτό σε δύο συνεδρίες της, που 

πραγματοποιήΟηκαν στις 20 Σεπτεμβρίου και σης 9 Οκτωβρίου 1995. Στην πρώτη 
συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του διοικητικού συμβουλίου 

και της διεύθυνσης του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

Στον προϋπολογισμό του ΡΙΚ για το 1995 προβλέπονται έξοδα ύψους 

t:Ι7.682.066 και έσοδα ύψους ί 13.059.200, ενιi> ο προϋπολογισμός παρουσιάζεται 
και φέτος ελλειμματικός κατά !8.538.866. 

Ο Πρόεδρος του διοικητικοί, συμβουλίου του ΡΙΚ δήλωσε στην Επιτροπή ότι 

το ΡΙΚ έχει περιέλθει σε τεράστια οικονομικά αδιέξοδα και ότι τα μέτρα που έχουν 

ληφθεί μέχρι σήμερα με σκοπό την εξοικονόμηση χρημάτων δεν έχουν ακόμα 

αποδώσει το αναμενόμενο αποτέλεσμα. Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Ιδρύ
ματος, στόχος του συμβουλίου είναι η εξοικονόμηση κατ' έτος ποσού ύψους 

ίl.ΟΟΟ.ΟΟΟ, κάτι που Οα επιτευχΟεί, όταν υλοποιηθούν και αποδώσουν πλήρως τα 
μέτρα που έχουν ληφθεί. 

Ο Πρόεδρος του PlK αναφέρθηκε επίσης στον τεράστιο ανταγωνισμό που 
αντιμετωπίζει το Ίδρυμα από την ελεύθερη ραδιοτηλεόραση, ο οποίος και δεν του 
επιτρέπει να ασκήσει σημαντική πολιτική περισυλλογής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Ιlρουπολογισμού, αφού 

προβληματίστηκε ιδιαίτερα και έλαβε υπόψη τη δήλωση του Προέδρου του διοικη

τικού συμβουλίου του Ιδρύματος για την ύπαρξη σ' αυτό εκατό δεκαπέντε υπερά
ριθμων υπαλλήλων, όπως και τη δυσχεριi οικονομική του κατάσταση, αποφάσισε να 

εισηγηθεί στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του προ υπολογισμού του ΡΙ Κ γ ω 
το 1995, νοουμένου ότι θα συμπεριληφθεί σ' αυτόν πρόνοια βάσει της οποίας η 
πλήρωση των υφιστάμενων κενών θέσεων να παγοποιηθεί μέχρι την ψήφιση του 

προυπολογισμού του Ιδρύματος για το 1996. 

Η Επιτροπή, προσβλέποντας στην έγκαιρη αυτή τη φορά κατάθεση του προϋ

πολογισμού του Ιδρύματος για το 1996, αναμένει ότι Οα έχει την ευκαιρtα να εκτι
μήσει σφαιρικά την όλη κατάσταση μαζt με τα υπόλοιπα μέτρα που προτίθεται η 

κυβέρνηση να πάρει αναφορικά με το οικονομικό πρόβλημα του Ιδρύματος. 

Η Επιτροπή με την ίδια ευκαιρία επιθυμεί να επαναλάβει την ήδη διαβιβα

σθείσα προς την κυβέρνηση θέση της ότι θα πρέπει αυτή να στηρίξει το ΡΙΚ με την 
παροχή σ'αυτό αυξημένης κρατικής χορηγίας, ώστε να μπορέσει το Ίδρυμα να αντε

πεξέλΟει με αξιοπρέπεια στο ρόλο του επίσημου κρατικού καναλιού, ενώ παράλληλα 

θα πρέπει το ΡΙΚ να καθοδηγηθεί από όλες τις πλευρές που έχουν ευΟύνη για τη 

λειτουργία του, ώστε να ακολουθήσει πολιτική λιτότητας και περισυλλογής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Η πρώτη παρατήρηση που φυσιολογικά Οα πρέπει να κάνει κανένας συζητώ

ντας τον προυπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου το Νοέμβριο του 
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1995 για το 1995 ειναι ασφαλώς εκείνη που έγινε από όλες τις πλευρές πολλές φορές 
μέχρι τώρα, αλλά που πιστεύω ότι δε θα πρέπει να κουραζόμαστε να την επαναλαμ

βάνουμε: Είναι απαράδεκτο προ\!πολογισμοί των όποιων ημικρατικών οργανισμών 

να συζητούνται άμα τη λήξη του χρόνου για τον οποίο εγκρίνονται οι προϋπολογι

σμοί! Επιτέλους να ανευρεθούν οι αίτιοι αυτού του μεγάλου κακού! Διερωτώμαι 

δηλαδή -δεν είμαι νομικός, δεν το έχω μελετήσει ειδικά- αν, για παράδειγμα, το 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου -από το Γενάρη, Φεβράρη δικαιούται, νομίζω, δύο 

μηνών δωδεκατημόρια- δε λειτουργεί αντισυνταγματικά, δε λειτουργεί εντελώς 

παράνομα. Και δεν είναι μόνο το ΡΙΚ που παρουσιάζει αυτή την εικόνα· είναι κω 

άλλοι ημικρατικοί οργανισμοί: πριν μερικές εβδομάδες εγκρίναμε προϋπολογισμό 

άλλου ημικρατικού οργανισμού. Πρέπει λοιπόν να φτάσουμε μέχρι τον πραγματικό 

αίτιο. Όταν απευθυνόμαστε σε συμβούλια ημικρατικών οργανισμών, μας απαντούν 

"δεν είμαστε εμείς υπεύΟυνοι γι' αυτό" και οδηγούνται τα πράγματα στα καθ' ύλην 

υπεύθυνα υπουργεία και ασφαλώς στους καθ' ύλην υπεύθυνους Υπουργούς. Θέλω 

να τονίσω ότι η άποψή μας είναι πως πρέπει να τεθεί. μια για πάντα τέρμα σ' αυτή τη 

μεγάλη ανωμαλία. Αυτό είναι το πρώτο που Οα ήθελα να τονίσω. 

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω είναι όη το κόμμα μας συμμερίζεται εκείνες 

τις απόψεις, που είναι κραυγή απόγνωσης και διαμαρτυρίας για την πορεία του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, συμμερίζεται λοιπόν την κραυγή αγωνίας που 

έρχεται από υπεύθυνους ανθρώπους του ΡΙΚ και υπογραμμίζει πως είμαστε 

μάρτυρες ίσως ενός καλοφτιαγμένου σχεδιου για τη συρρίκνωση και την ουσιαστική 

εξαφάνιση του PIK. Και, αν συμβεί κάτι τέτοιο τελικά, να είσαστε σίγουροι ότι 

κανένας από εμάς δε θα βγει κερδισμένος είτε κυβερνά είτε aντιπολιτεύεται, αλλά 

ζημιωμένη Οα είναι ολόκληρη η κυπριακή κοινωνία. Γιατί το ΡΙΚ είναι ο μόνος 

ραδιοτηλεοπτικός οργανισμός τον οποίο η πολιτεία μπορεί να ελέγχει και στον 

οποίο μπορεί να δίνει εντολές, για να διαδραματίσει πολιτικό, πολιτιστικό και 

ευρύτερα κοινωνικό ρόλο. 

Σε μια κατεχόμενη πατρίδα η κρατική ραδιοτηλεόραση έχει καθήκον να 

μεριμνά, με τη βοήθεια της ποληείας ολόκληρης, για τη σωστή aντικατοχική διαπαι

δαγώγηση του λαού μας και για το πέρασμα των σωστών μηνυμάτων για τη λύση του 

κυπριακού προβλήματος, όπως αυτά καθορίζονται από την υπεύΟυνη πολιτική 

ηγεσία μέσα από ομόφωνες τοποθεηΊσεις και αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου 

και των εκάστοτε Προέδρων της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Πέραν τούτου, είμαστε μάρτυρες της μαζικής εισαγωγής της υποκουλτούρας, η 

οποία μετατρέπει ψευδοαξίες σε δήΟεν αξίες, η οποία μετατρέπει τον πολιτισμό σε 

ε~ιπόρευμα και τον μπάζει στο κάΟε σπίτι διαστρεβλώνοντας τις συνειδήσεις της 

νεολαίας και του λαού μας. Το ΡΙΚ θα πρέπει να γίνει ο aντίπαλος αυτής της 

υποκουλτούρας και, στο βαθμό που για λόγους αντιπαράθεσης με τα ραδιοτηλεο

πτικά κανάλια, που για λόγους συναγωνισμού και ανταγωνισμού γίνεται φορέας 

αυτής της υποκουλτούρας, πρέπει να το βοηθήσουμε και να απαιτήσουμε να τερμα

τιστεί αυτή η κατάσταση. Το ΡΙΚ έχει να διαδραματίσει έναν ευρύτερο κοινωνικό 

ρόλο, ο οποίος θα συμβάλει στη διαπαιδαγώγηση της νεολαίας μας με βάση θεσμούς 

και αξίες που θα την κρατήσουν βαθιά ριζωμένη σ' αυτή τη γη, που θα την εμποτί-
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σουν με παtQιιιηισμ<) και Οιι τrι μt't<tτι>έπο υν κηΟημr~_~ι ν(ι σι: rιγωνιστικό παρι'ιγοντα 

για τη σωηωω του τ1'ητου κω αοrrιι/.ιί>ς για την Fξασιrω.ισιJ τοu μέλλοντος των 
επόμενων γrνrών. Το ρόλο <tυτό μπορεί χω :τρέπrι νιι τον <'>ιαδοαματίσει το PIK 
και μέσα απι. ()ι:-:ές του ποvιιγωγ~ς ιιξιοποιιiΝτας ω :τολυ α:;ιι λογο ;τνευμιιτικό 

υλικό που διιιΟέτει ο τόπος μας, συγγραφcίς, σκηνοΟέτες, παραγωγούς, ηΟοποιούς, 

ανΟρό>πουc της μουσικ1jς και ε1•ρύη:ι.ια τους ανΘριi>πους της τέχνης, τους καλλι τέ
χνες. 

Για δι'ισμισι τιί>ρα χρόνια το Ρ Ι Κ παραπαίει και πραγματικά δε γνωρίζει ποια 

θα είναι η τίιχη του αύριο. Και πρέπει να πω ότι σ' αυτό τεράστια ευΟύνη ιrέρει και 
η κυβέρνηση. Ακούγονται πολλές αντιφατικές δηλιi>σεις και τοποΟετήσεις από 

πλευράς υ:τεύΟυνων προσιί>πων που κατέχουν σημαντικότατα αξιώματα στην κυβέρ

νηση. Ο Υπουργός Εσωτερικών πλείστες όσε; q;ορές μέχρι τιi>ρα έχει διαβεβαιώσει 

ότι το ΡΙΚ έχει ρόλο να διαδραματίσει, ότι δεν πρέπει να χαΟεί και ότι η κυβέρνηση 

πρέπει να το στηρίξει. Πρόσιrατα όμως ακούσαμε δήλωση από πλευράς του ίδιου 

του Προέδρου της Δημοκρατίας, σύμψωνα με την οποία. αν το Ρ ΙΚ δεν είναι κερδο

φόρο, τότε μπορεί και να μην έχει λόγο ύπαρξης. 

Πρέπει να γίνει κατανοητό ότι υπάρχουν ημικρατικοί οργανισμοί που δεν 

μπορεί να είναι κερδοφόροι, αλλά διαδραματίζουν σοβαρότατο κοινωνικό ρόλο. 

Διερωτάται κανείς αν, με βάση αυηi τη φιλοσοφία, δε Οα πρέπει να κλείσουμε και 

τον Κυπριακό Οργανισμό ΑΟλητισμού, δε Οα πρέπει να κλείσουμε και το Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου, οργανισμούς οι οποίοι διαδραματίζουν σοβαρότατο κοινωνικό 

ρόλο, και άλλους ακόμα οργιινισμοί!ς. 

Συνεπ<i>ς είναι σαιrές πως, αν Οέλουμε rι Οεαματικότητα ή η ακροαματικότητα 

του ΡΙΚ να μη συρuικνωΟι·ί στο επίπεδο του 5% ή 6% χάριν πολλών σκοπιμοτήτων, 
η κυβέρνηση εδώ και τιί>ρα Ο α πρέπει να στηρίξει το Ρ Ι Κ από τον κρατικό προυπο

λογισμό. Ας μην ανταπαντά η κυβfρνηση: "Μα, τα κομματα στη 13οιιλή έχουν περι

κόψει το φόρο που πληρ<i>νcι ο λαός στο PIK!" Νομίζω ότι αυτό το επιχείρημα είναι 
πολύ τετριμμένο και δεν η•σταΟεί. Η κυβέρνηση παίρνει από το λαό πάρα πολλούς 

φόρους, παίρνει πολλά εκιιτομμύρια από το 8% του φόρου προστιθέμενης αξίας και 
πολλούς άλλους φόρους και έτσι μπορεί να αξιοποιήσει μέρος αυτών των χρημάτων 

από τον κρατικό προUπολογισμό, για να στηρίξει την κρατική ραδιοτηλεόραση. Θα 

πρέπει λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να δοΟεί το μήνυμα στην κυβέρνηση ότι το PIK δεν 
πρέπει να θεωρείται ο φτωχός συγγενής, αλλά πρέπει να στηριχθεί. 

Ταυτόχρονα πρέπει να πούμε ότι ουδόλως διαψεύγει της προσοχής μας ότι το 

ΡΙΚ Οα πρέπει να πάρει εσωτερικά σημαντικά μέτρα ορθολογιστικής λειτουργίας 

και ανάπτυξης και αυτό είναι ευθύνη του συμβουλίου του, της διεύΟυνσης, του 

προσωπικού. Και ουδόλως εμείς λέμε ότι, αν υπάρχει όντως πλεονάζον προσωπικό 

στο ΡΙΚ -χωρίς βέβαια να αδικούνται οι υπάλληλοι και χωρίς να καταπατούνται τα 
δικαιώματά τους- δε Οα πρέπει να συζητηθεί το πρόβλημα και να εξευρεθεί και λύση 

σ' αυτό. Όμως διαφωνούμε ριζικότατα με το να θυματοποιηΟεί κόσμος και, πέραν 

τούτου, ακόμα περισσότερο διαιrωνοίψε με το να συρρικνωΟούν προγράμματα του 
ΡΙΚ είτε αυτό είναι δεύτερο πρόγραμμα της τηλεόρασης είτε είναι προπάντων 

δεύτερο πρόγραμμα του ραδιοφιi>νου, το οποίο εκπέ~ιπει στην τούρκικη γλώσσα 

σημαντικές εκπομπές. Πολύ εύκολα ορισμένοι ιΟύνοντες λένε: "Μα, τι ανάγκη 

υπάρχει να εκπέμπουμε στα τούρκικα" ή "τι Οέλετε τόσους υπαλλήλους για να εκπέ-
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μ . .-τουν στα τούρκικα": Αυτό Οα έλεγιι ότι είναι ;τισι.ίι:τλατη μιιχcιιριά, είτε το καταλα
ΒΗLνοι•ιη· είτε όχι, στιc ίδιες τις ;τροσ:τάΟειες μα; \'<t δώσουμε τα σωστά μηνύματα 
στην τουρκοκυπριακτ'ι κοινότητα, που δεν μποQΟίΙμε να τα διiισουμε άμι:σα, αλλά 

μποροιΊμε να τα δcί>σουμε απι> τον αέρα •·ίη: είναι το τρίτο είτε το δεύτερο 
πρόγρcιμμα του ΡΙ Κ 

Κί•ριr fΙQι)εδρε, Οα tiOr/.α ''cι τελειωσω υ:τογοαμμίζοντας ιiτι, ι'ισον αψορ(l τη 
δική μιις πλrτρι"ι, Οcι σωΟοίψε στο πλrυQό του c)ιοικητικού σιηι~οι•λίου και της ()ιεύ

Ουvσης του ΡΙΚ, στο Ι1αUμό, Βίf~αω -και Οίλω να το τονιοω αυη)- που αξιοκρατικά 
και ορΟ(;ι ι'>ιαδραματίζει το ρόλο του το rικ. Και Οα πρέπει ν<t τον διαδραματίζει 

αξιοκρατικά και ορΟ<ι χωρίς την ο:τοιαδή;τοτε bι(ικριση σε /~άρο; ο;rοιασδήποτε 

πολιτικής δύναμης. ·εχουμε σοβαρά παρά:τονα προ:; αυη} την κατιίιθυνση, τα οποία 

μπορεί να μη φαίνονται μεγάλα, αλλά είναι διάκριση σε βάρος του ΑΚΕΛ και της 

κοινοβουλευτικής μας ομάδας, σε β(ιρος και του Γενικού Γραμματέα της Κεντρικής 

Επιτροπής του κόμματος. Δε Οα προχωρήσω για να πω συγκεκριμένα παραδείγ

ματα. Είναι πολλές οι περιπτώσεις που χρειάστηκε και εγ<i> ο ίδιος να παρέμβω και 

να τηλε{(ώνησω σε συντάκτες του ΡΙΚ, για να μην αδικηθεί. εκ των προτέρων το 

κόμμα, ένεκα του 6τι ακριβ<i>ς έχουμε πολΜ τtτοια παραδείγματα από προηγού

μενα. 

τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, υπογραμμίζοντας ότι πιστεί•ουμι πως είναι 

καθήκον όλων των κομμάτων να συσκε<rθουν και να συζητήσουν ;τολ(ι σο~αρά το 

θέμα του ΡΙΚ και το πι.ί>ς η πολιτεία συνολικ(t Οα διασ<rαλίση την παραπέρα ευδό

κιμη λειτουργία του και την υλοποίηση και εκπλrιρωση του κοινωνικού του ρόλου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Ο κ. Πα.:ταδόποι•λος. 

Τ. ΠΑΙlΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελ{(οι, 

r:ίναι μεγάλος ο πειρασμος τιi>ρα, μετά την ομιλία του κ. Χριοτόcrια, να 

αναλωθούμε σε συζήτηση για την πολιτική των κομμάτων και της κυβέρνησης έναντι 

του ΡΙΚ. Πρέπει να ποίψε από την αρχή ότι το Οtμα που συζητούμε σt1μερα είναι ο 

προ υπολογισμός του PJ Κ για το 1995 και βρισκόμαστε ήδη στα μέσα Νοεμβρίου 
1995. 

Ουσιαστικά συζητοί•με, όπως προσφυώς παρατήρησε ο Πρόεδρος της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Οικονομικ<ί>ν, απολογισμό και όχι προυπολοyισμό. Ούτε 

μπορεί. αυτή η Βουλή ούτε και αυτή είναι η <i>ρα, κατά τη γν<ί>μη μου, να αποcrασίσει 

κατά πόσο θα εγκρίνει την πλήρωση των κενών Οέσεων, κατά πόσο Οα αλΜξει στάση 
έναντι του συμβουλίου. 

Όσον αφορά την επιδότηση με τη χορηγία από το λαό, δε νομίζω να είναι η 

ώρα να εξετάσουμε το μέλλον του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Μια, όμως, 

και έγινε το θέμα, πρέπει να ποί•με σαφέστατα ότι, όσον αφορά το Δημοκρατικό 

Κόμμα, δεν υποστηρίζουμε ούτε το κλείσιμο του ΡΙΚ ούτε το κλείσιμο καναλι<ί>ν του 
ούτε τη συρρίκνωση των προγραμμάτων του. Όμως, θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο 

το δίλημμα το οποίο τίθεται. ότι δηλαδή, για να στηριχθεί το ΡΙΚ, για να μην κλείσει 

το ΡΙΚ, για να μη στερηθεί. ο λαός όλων αυτών των σοβαρών και πρ(ιγματι βcιρυσή-



316 

μαντων υπηρεσιών που έχει αναφέρει και αναλύσει ο κ. Χριστόφιας, πρέπει να 

συνεχίσει ο λαός να πληρώνει f. 14.000.000 το χρόνο είτε με τη μορφή της εισφοράς 
είτε με τη μορφή της κρατικής επιχορήγησης γιατί το ένα δεν είναι αντίθετο από το 
άλλο. 

Και Οα μπορούσε το PIK να συνεχίσει χωρίς περικοπές τις υπηρεσίες του, αν 
είχε το θάρρος να πάρει τις αποφάσεις που χρειάζονται, ώστε αυτό να γίνεται με 
οικονομικότερο τρόπο. Υπάρχουν μελέτες σχετικά με αυτό ... όχι η μελέτη της 
Τράπεζας Αναπτύξεως, την οποία δεν ξέρουμε ακόμη ή τουλάχιστον δεν ξέρουμε 

επίσημα ή τουλάχιστον δε μας την έχει δώσει η κυβέρνηση ή, απ' ό,τι ξέρω, επιβεβαι
ώνει τους αριθμούς τους οποίους αναφέρω και επομένως επιβεβαιώνει την ύπαρξη 

άκρως υπεράριθμου προσωπικού, καθώς και ότι σήμερα το ΡΙΚ εργοδοτεί τετρακό
σιους δεκαεννέα υπαλλήλους μόνιμους και περίπου επτακόσιους συνεργάτες -έχουν 
μειωθεί λίγο- έκτακτους και τακτικούς. 

Θέλω να πω όμως το εξής, για να αποδείξω το δίλημμα ψευδούς καθολικό
τητας στο οποίο μας βάζει, όη τάχατες μη ψηφίζοντας αυξημένη εισφορά από το 

λαό ή έστω αυξημένη χορηγία από την κυβέρνηση είμαστε εναντίον του PlK ή 
θέλουμε τη συρρίκνωσή του ή θέλουμε το κλείσιμό του. Θα πω για την έκΟεση 

δράσης, την οποία έχει καταθέσει το ίδιο το συμβούλιο το 1994, η οποία λέε.: 'Ή 
υιοθετούμενη έκθεση δράσης του Θα στοιχίσει στο κράτος από το ι 995 έως το 2000 
!.90.000.000 και μετά την εξυγίανση που -υποτίΟεται- θα επέλθει με αυτό το σχέδιο 

δράσης θα συνεχίσει ο λαός να πληρώνει -μετά την εξυγίανση- f.\4.000.000 το χρόνο, 
εξυγίανση που ουσιαστικά Οα σημαίνει συνέχιση της ίδιας δαπάνης". Δεν τα λέω 

εγώ αυτά αλλά η έκΟεση δράσης του ίδιου συμβουλίου. Εξυγίανση μία είναι: 

Πρέπει να περικοπούν δραστικά οι αποδεδειγμένα υπεράριθμες θέσεις. Πρέπει να 

αξιοποιηΟούν με τους κατάλληλους ανθρώπους, αυτούς που έχουν τη φαντασία και 

τη δυνατότητα να παραγάγουν το έργο που απαιτεί η κοινωνική και πολιηστική 

ανάπτυξη του τόπου σήμερα και όχι αυτό που έμαθαν να παράγουν πρι ν από 

τριάντα χρόνια. Πρέπει να αντιληφθούν και να πάρο,Jν τις πικρές αποφάσεις ότι 
υπάλληλοι, διεύθυνση και διοίκηση πρέπει να υποστούν Ουσίες και ότι δε Οα τις 

υφίσταται μόνο ο λαός με την επιχορήγηση f.14.000.000 το χρόνο. 

Κανένας δε Οέλει να αφαιρέσει από τους υπαλλ-jλους ούτε μισθούς ούτε τα 

κεκτημένα δικαιώματα που έχουν. Πόσο κεκτημένα όμως είναι τα δικαιώματα των 

υπερπρονομίων στους όρους εργοδότησης; Αν σε κάποια άλλη εποχή κατόρΟωσαν 

να αποσπάσουν, όταν το ΡΙΚ ήταν μονοπώλιο, υπό την απειλή το-.ι κλεισίματος και 

της παύσης της λειτουργίας του υπερπρονόμια, οι ίδιοι ας σκεφτούν: Θα διατηρή

σουν τα υπερπρονόμια, όταν χάσουν και τις θέσεις τους, ή αυτή η προσπάθε~α λιτό

τητας πρέπει να επιδειχe.Ψtιt' πνεύμα ακριβώς διατήρησης της εργοδότησης αλλά 

κατάργησης των υπερπρονομίων; 

Δεν είναι ώρα, επαναλαμβάνω, να αναφέρω τα υπερπρονόμια, δεν είναι ώρα 
να αναφέρω πόσες ώρες λογίζονται δήΟεν ως εργάσιμες, πόσες ώρες λογίζονται 

δήΟεν ως υπερωρίες, γιατί πρέπει να πηγαίνουν συνεργεία τόσων ανΟρώπων, για να 

κάνουν μια απλή σκηνή που τα συνεργεία των ιδιωτικών καναλιών την κάνουν με 
ένα πρόσωπο και γιατί πρέπει να απαγορεύεται να προβληΟεt από το ΡΙΚ οποιαδή

ποτε παραγωγή άλλων ανθρώπων εκτός του PlK. Να προβληθεί. παραγωγή, δεν είπα 
να ιδιωτικοποιηθεί, για να μην μπούμε σε άλλα βαΟιά νερά. 
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Άρα, δεν ιιπορούμε εμείς να δεχτοί•με το δίλημμα ότι, αν δεν πάρουν τα 

f14.000.000 το χρόνο. Οα κλείσει το ΡΙΚ κα. ότι όσοι δεν ψηφίζουν για αυτά τα 
r 14.000.000 σηι.αίνει ότι είναι εναντίον του ΡΙΚ ή ότι θέλουν το κλείσιμο του PIK ή 
τη συρρίκνωση του ΡΙΚ. Όχι! Αν μετά από τόσα χρόνια, αν δύο χρόνια μετά την 

υποβολή της έκθεσ1ς δράσης του συμβουλίου η ,ιόνη λύση για την εξυγίανση και την 
καλή λειτουργία τοv ΡΙΚ είναι τι συνέχιση της ίδιας δαπάνης πλέον ί90.000.000 για 
μια πενταετία, r, λυπούμαι να πω ότι το λ(ιUος πρέπει να αναζητηθεί κάπου αλλού~ 
Όχι! τέτοιου είδους ενίσχυση εμείς δε δίνουμε, δε Οα δώσουμε ποτέ. Και, μόνο αν 
αντιληφθούν ότι δε Οα πάρουν αυτού του ύψους την ενίσχυση, θα οδηγηθούν στις 
οικονομίες που επιβάλλεται και μπορούν να γίνουν. Πώς αλλιώς να το εξηγήσω, 
όταν τρεις εκθέσεις ανεξάρτητες -και του κ. Πετάση και άλλων, όπως λέγεται-λένε 
ότι υπάρχουν είτε εκατό δεκαπέντε είτε εκατό σαράντα πέντε υπεράριθμες θέσεις και 
εργοδοτούνται τετρακόσιοι δεκαεννέα; Πόσοι τμηματάρχες είναι οι τμηματάρχες 
του ΡΙΚ; Λένε ότι το μίνιμουμ του προσωπικού που χρειάζονται είναι τετρακόσιοι 
εβδομήντα υπάλληλοι. Να υπάρχουν για δύο χρόνια τώρα εκατό δεκαπέντε κενές 
θέσεις και να λένε οι τμηματάρχες ότι, για να λειτουργήσουν εύρυθμα, χωρίς συρρί
κνωση, θέλουν ακόμη πενήντα μία θέσεις, και μιλούμε για θέσεις αρκετών χιλιάδων 
λιρών η καθεμιά! Πέστε μου, εξηγήστε μου! 

Επομένως, επειδή, επαναλαμβάνω, δεν είναι η ώρα να αναλύσουμε τη σημασία 

που εμείς αποδίδουμε στο ΡΙΚ, δεν είναι η ώρα να πούμε καν ποια θεραπεία μπορεί 
να είναι και εφικτή και επιθυμητή, αφού ακόμη δεν έχουμε πάρει, για να συζηττΊ

σουμε, υποτίθεται, την πιο σοβαρή από όλες τις εκθέσεις που έχουν γίνει, που είναι 
αυτή της Τράπεζας Αναπτύξεως, σήμερα τι καλούμαστε να κάνουμε; Στον ενάμιση 
μήνα που μένει θα εγκρίνουμε τον προϋπολογισμό όπως κατατέθηκε. ενώ πολλοί 
από μας μπορεί να ήθελαν να κάνουν και άλλες περικοπές. τι λέμε όμως; Αφού η 
ουσία του προβλήματος είναι το υπερίιριΟμο προσωπικό, για εκείνους που 
πιστεύουν ότι υπάρχει, όχι για τους τμηματάρχες που μιλούν για έλλειψη προσω

πικού και θέλουν ακόμη πενήντα μία Οέσεις. μιλούμε για τους άλλους που θέλουν να 
κρίνουν με αντικειμενικότητα και όχι με βάση τις δικές τους σκοπιμότητες και τη 

δική τους επαγγελματική και μισΟολογική ανέλιξη, μιλούμε για αντικειμενικούς 
εξεταστές, το ελάχιστο που μπορεί να ;τούμε είναι ότι είναι υπό αμφισ~ήτηση το αν 

υπάρχει υπεράριθμο προσωπικό ή αν όντως υπάρχει έλλειψη προσωπικού και χρειά

ζονται ακόμη πενήντα μία Οέσεις, το ελάχιστο, είναι λογικό να αναμένεται από αυτή 
τη Βουλή να επιτρέψει την πλήρωση των κενών θέσεων που Οα προδικάσει ουσια
στικά το τι θα γίνει στο μέλλον, που θα αποκλείσει τη δυνατότητα να θεραπεύσουμε 
την πληγή, αν είναι πληγή, του υπεράρωμου προσωπικού. Ούτε αυτό το Οέμα 
πρόκειται να Οίξει τα συμφέροντα κανενός. αφού ακόμα το θέμα βρίσκεται υπό 
εξέταση. 

Εκείνο που λέμε, αν υπάρχει κανένας που νομίζει το αντίθετο, είναι πως η 
άποψη της Βουλής είναι ομόφωνη: Ναι, θα εγκρίνουμε <ΧJ-τολογιστικά το λεγόμενο 
προϋπολογισμό για το 1995, και στο σημείο αυτό θα ήθελα να συμφωνήσω με το ότι 
και παράνομα και αντισυνταγματικά λειτουργούσε όλους αυτούς τους μήνες το ΡΙ Κ 
χωρίς εγκεκριμένο προϋπολογισμό. Το ελάχιστο που μπορούμε να πούμε είναι να 
παραμείνει το θέμα, ώστε να έχουν την ευχέρεια και η διοίκηση και το συμβούλιο 
και η Βουλή και η κυβέρνηση να αποφασίσουν αν πράγματι υπάρχει υπεράριθμο 
προσωπικό, πόσες θέσεις πρέπει να καταργηθούν, αν πρέπει να καταργηθούν ή αν 
πρέπει να γίνουν πενήντα μία νέες θέσεις. Έτσι, αυτό είναι το απλό πρόβλημα που 
τίθεται μπροστά μας και γι' αυτό το λόγο ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό ... τον 
απολογισμό! 



318 

Π ΡΟΕΔΙ'ΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης και μετά οι κ. Χατζηδημητρίου και Ηλιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Καταρχήν Οα ήΟελα να συμq'ωνήσω με μια κοινή διαπίστωση, ότι δεν είναι 

δυνατό να ψηφίζεται απολογισμός ως προϋπολογισμός. Και δεν έχω κανέναν 

ενδοιασμό να κακίσω όσους φέρουν ακεραία την ευΟύνη για τη μέχρι σήμερα ταλαι
πωρία και της Βουλής και του κοινού και του Ιδρύματος. Όσοι όσοι διαχειρίζονται 

ανάλογους οργανισμούς οφείλουν να αντιλη<rΟούν όη θα πρέπει να είναι και στην 
ώρα τους οι προϋπολογισμοί και καταρτισμένοι με σύνεση και με στοιχεία υπεuΟυ

νότητας. Συνεπ<i>ς δεν έχω κανένα, μα κανέναν ενδοιασμό ως κόμμα να κακίσω 
όσους φέρουν την ευΟύνη της καΟυστέρησης. Δε νοείται Νοέμβριο μήνα ή Ιούνιο 

μήνα, όταν κλείνει η Dουλή, να κατατίΟεται ένας προυπολογισμός! Δυστυχιi>ς είναι 

μια κακή τακτική αυτή που δεν είναι σημερινή· είναι του παρελθόντος. Αλλά, αν 

Οέλουμε επιτέλους να δώσουμε κάποια δείγματα υπευΟυνότητας κάποιοι νέοι που 

αναλάβαμε, ας μην επαναλαμβάνουμε τα λάΟη του παρελΟόντος. Αυτό προς γνιί>σιν 

ή τουλάχιστον προς ακοήν των παρισταμένων μελών του διοικητικοίι συμβουλίου, 

και είναι προς τιμήν τους τουλάχιστον που παρευρίσκονται. 

Δεύτερο, δεν είναι εύκολο και δεν ήταν καθόλου εύκολο το έργο του κ. Παπα

δόπουλου όσο εύκολο ήταν του κ. Χριστόφια, το να μιλάς για κρατική ραδιοφωνία 

ή μέσα μαζικής επικοινωνίας και να τα κρίνεις ή να τα επικρίνεις με το βαΟμό και 

την ένταση, μάλιστα, που ήσκησε την κριτική ο κ. Παπαδόπουλος κατ' αντίΟεση με 

ό,τι έπραξε, και λυπούμαι να το πω, ο αρχηγός της aξιωματικής αντιπολίτευσης, ο 

κ. Χριστόφιας. 

Μίλησε για κραυγή αγωνίας, γιατί θα κλείσει το ΡΙΚ και τα τελευταία δυόμισι 

χρόνια καταρρέει. Λυπούμαι να πω ότι, αν είναι τα τελευταία δυόμισι χρόνια που 
δημιούργησε τα υπερχρέη το Ρ Ι Κ, κάπου rΊτ<..tν uπούσα η αντιπολίτευση . Τα χρέη του 

ΡΙΚ υπάρχουν για χρόνια. Η χορηγία προς το ΡΙΚ δίνεται για χρόνια. Η δεδηλω

μένη επιΟυμία όλων να συντηρείται, να υπάρχει και να λειτουργεί το PIK είναι 
δεδομένη. Είναι αυτή η ΒουλτΊ που παραπλανημένη από κάποιο άλλο διοικητικό 

συμβούλιο είχε αυξήσει υπερβολικά τα τέλη με αποτέλεσμα, εσφαλμένα ίσως, εκ των 
υστέρων να τα μειι:ί>σουμε. Εγώ κάμνω και αυτοκριτική, κύριε Χριστόφια. Αλλά 

λέω ότι ήταν κοινή η διάγνωση, όταν υποχρεώθηκε η Dουλή να μει<ί>σεL τα τέλη, ότι 

κάπου είχαμε παραπλανηθεί όχι από το παρόν διοικητ~κό συμβούλιο· από κάποιο 

άλλο. 

Επομένως, είναι εύκολο να δημαγωγούμε, είναι εύκολο να απευθυνόμαστε 

προς τους υπαλλήλους ή προς ένα ίδρυμα ή να μιλούμε για το πόσο αναγκαίο είνα~. 
Δε χρειάζεται να τα πούμε. Αυτά είναι δεδομένα με τη συμπεριφορά όλων των 

πλευρών της Βουλής, ανεξαρτήτως του ποιο~ έχουν ή δεν έχουν παράπονα. 

Και Οα έλθω και σ' αυτό, κύριε Χριστόι:rια, στο Οέμα των παραπόνων. Και 
χαίρομαι που είναι μέλη του διοικητικού συμβουλίου και ο ΔιευΟυντής του ΡΙΚ εδώ, 
γιατί Οα ζητήσω επίσημα να κατατεθεί στη Βουλή το θεματολόγιο του τρίτου 
προγράμματος ποιοι καλούνται κάΟε πρωί να μιλούν. Και, αν δε δοΟεί εντός μίας 
εβδομάδος, δε θα εγκριθεί προυπολογισμός για το 1996. τουλάχιστον α..ϊό το δικό 
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μας το κόμμα. Για να δούμε εις βάρος ποίων ασκείτα~ κριτική ή, αν Οέλετε, αν 
υπάρχει συμπεριφορά <Lϊαράδεχτη εις βάρος της κυβέρνησης ή εις βάρος της αντιπο

λίτευσης, εις βάρος ή προς ό<rελος των συγκυβερνώντων κομμάτων. Για να δούμε 

το ρόλο που διαδραματίζουν κάποιοι δημοσιογράφοι μέσα στο Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου. Αλλά αυτό δεν είναι του παρόντος. 

Εκείνο όμως που λέω και επαναλαμβάνω, για να αίρονται οι εντυπώσεις και 

να τελειώνουμε με το θέμα των διακρίσεων, είνα~ ότι καλώ, και απευθύνομα~ προς 

τον Πρόεδρο και το Διευθυντή, κα~ εντός εβδομάδος το αργότερο αξιΟ'ύμε ως Βουλή 

να γνωρίζουμε επιτέλους την αντικειμενικότητα του Ιδρύματος και τον τρόπο 

διαχείρισης, τουλάχιστον των Οεμάτων επικαιρότητα κ.λπ., το θεματολόγιο, καθώς 

και ποιοι καλούνται να παρευρίσκονται στα επικαιρικά προγράμματα της τηλεό

ρασης αλλά και στις ραδιοιrωνικές εκπομ..-τές τις επικαιρικές. Να δούμε αν ασκείται 

εις βάρος της αντιπολίτευσης οποιαδήποτε διάκριση! 

Εκείνο το οποίο με ξενίζει ή με εκπλήττει είναι ότι ούτε λίγο ούτε πολύ ο κ. 

Χριστόφιας, που κατά τα άλλα διαμαρτυρόταν ότι είναι εις βάρος του ΑΚΕΛ που 

ασκείται πολιτική από πλευράς του Ιδρύματος, Οέλει τον Πρόεδρο του κράτους ή 

την κυβέρνηση να κλείνουν το Ίδρυμα ή να το συρρικνώνουν σε ακροαματικότητα 

στο ποσοστό του πέντε με έξι τοις εκατό. Γιατί, κύριε Χριστόφια; Για να μην ακού

εται η προπαγάνδα προς όφελος της κυβέρνησης; Μα, αντιλαμβάνεστε την αντίφαση 

στην οποία περιπέσατε; Είναι δυνατό μια κυβέρνηση που ελέγχει ένα Ίδρυμα που 

τάχα την προβάλλει να θέλει να συρρικνώσει την ακροαματικότητά του στο πέντε ή 

έξι τοις εκατό; Για να μην προβάλλεται δηλαδή; Ή αυτή είναι κραυγή αγωνίας από 

πλευράς σας μήπως συρρικνωθεί στο πέντε με έξι τοις εκατό και δεν προβάλλονται 

οι Οέσεις σας, όπως προβάλλονται κανονικά σήμερα! 

Εγώ λέω και ζητώ -και ως κόμμα το αξιούμε- να υπάρξει για όλους αντικειμε

νική αντιμετώπιση και παρουσίαση των θεμάτων. Και έχω την εντύπωση πως, αν γι' 

αυτό τουλάχιστον το διοικητικό συμβούλιο και την όλη πολιτεία από της ανάληψης 

της εξουσίας από την παρούσα κυβέρνηση είναι κάτι που ίσως Οα 'πρεπε με 
παρρησία ο κ. Χριστόφιας να πει, αυτό ήταν να επαινέσει και την κυβέρνηση και το 

παρόν διοικητικό συμβούλιο. Πότε άλλοτε υπήρξε όχι μόνο η αντικειμενικότητα 

που υπάρχει αλλά και η σε βάρος της κυβέρνησης κριτική που ασκείται κάΟε μέρα; 

Εγώ κατ' επανάληψιν το έχω πει, κύριε Χριστόφια, ότι ο ραδιοφωνικός σταθμός 
ΑΣΤΡΑ, που λέγεται ότι ελέγχεται από το ΑΚΕΛ -λέω , που λέγεται- είναι πιο αντι

κειμενικός στην παρουσίαση των γεγονότων απ' ό,τι είναι το ΡΙΚ, πιο αντικειμε

νικός ως προς εκείνους που κανονικά τους aντιπολιτεύεται. 

Δ. ΧΡΙΣΊΌΦΙΑΣ: 

Ως αντιπολίτευση που είμαστε μας συμφέρει να ακούονται οι θέσεις της κυβέρ

νησης. 

Ν. ΑΝΑΣ'Γ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ακριβώς επειδή δεν είναι αυτό που συμβαίνει, αποφασίστε τι θέλει η κυβέρ
νηση: Τη συρρίκνωση στο πέντε ή έξι τοις εκατό, για να μην προβάλλεται, ή να 

προβάλλεται όπως προβάλλεται; 

Επομένως, για να έλθουμε και να καθορίσουμε τις Οέσεις μας: ΞεκάΟαρα 
υποστηρίζουμε, όπως υποστηρίζουν όλες οι πλευρές... Είπα: εδώ δεν είναι ποιος 
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πλειοδοτεί, ποιος λέει περισσότερο ότι τάχα αγαπά το ΡΙΚ. Εμείς αγαπούμε την 

ελεύθερη ραδιοφωνία είτε κρατική λέγεται είτε ιδιωτική υπό την έννοια της αντικει

μενικότητας, υπό την έννοια ότι θα πρέπει να καλύπτει τους πάντες και τα πάντα με 

τον ίδιο τρόπο, να λέει τα σύκα σύκα και τη σκάφη σκάφη. 

Δε χρειάζεται να πούμε πόσο αναγκαίο Οεωρούμε ότι είναι το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου. Επαναλαμβάνω: αυτό το αποδεικνύουν τα έργα και οι πράξεις 

μας. Εκείνο όμως που πρέπει κάποια στιγμή όλοι υπεύθυνα να πούμε δεν είναι 
μόνο ότι θέλουμε να λειτουργεί ένα ίδρυμα, αλλά και ότι θέλουμε να λειτουργεί 
κατά τρόπο χρηστό. κατά τρόπο που όχι μόνο να μπορεί να δίνει εκείνα τα μηνύ
ματα τα αντικειμενικά που θέλουμε προς κάΟε κατεύθυνση, αλλά και να μην 
αποτελεί τη γάγγραινα την οικονομική. 

Και δεν είναι σήμερα που κατέστη έτσι, κύριε Χριστόφια, τα τελευταία 
δυόμισι χρόνια. Η περιουσία του ΡΙΚ είναι βεβαρημένη εδώ και δεκαετίες -δεν ξέρω 
αν είναι δεκαετίες, πάντως τα τελευταία χρόνια τουλάχιστον- για να μπορεί να 
αντεπεξέρχεται στα οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζει. Και ενθυμούμαι 
επί προεδρίας του μακαρίτη του Χρύση Δημητριάδη που γινόταν λόγος ακόμα και 

για πώληση περιουσίας, προκειμένου να εξοικονομηθούν χρήματα. Άραγε και η 
τότε κυβέρνηση ήθελε να συρρικνώσει τα οικονομικά και την ακροαματικότητά του 
και δεν αντιλαμβανόταν τη χρησιμότητα της ύπαρξης της κρατικής ραδιοφωνίας; 

Επομένως, η παρούσα κυβέρνηση ορθά πράττοντας ανέθεσε σε κάποιους 
τρίτους εμπειρογνώμονες να κάνουν μια μελέτη, για να διαπιστωθεί πώς Οεραπεύ
εται το κακό. Αν ο ένας οργανισμός οδηγείται προς χρεοκοπία και χρειάζεται 

χορηγία, ο άλλος προς χρεοκοπία και χρειάζεται χορηγία, ε, τότε δεν ξέρω αν η 
κυβέρνηση, η όποια κυβέρνηση, θα παραμείνει στο οχτώ ή στο δεκαοχτώ τοις εκατό! 

Και, αν έλθει με δεκαοχτώ τοις εκατό φόρο προστιθέμενης αξίας, διερωτώμαι πόσο 
θα φωνάζετε! Αλλά ποιος θα πληρώσει επιτέλους όλη αυτή την πορεία προς τη 

χρεοκοπία, η οποία, επαναλαμβάνω, δεν είναι τωρινό φαινόμενο; Για να λέμε και 

πάλι τα πράγματα ως έχουν. 

Συνεπώς, το μήνυμα που δίνεται είναι ότι δεν είναι ο φτωχός συγγενής το 
ΡΙΚ. Ίσως είναι ο φτωχός, που πλούσια αμείβεται, συγγενής της κυβέρνησης το 

PIK, για να βάλουμε τα πράγματα σης σωστές τους διαστάσεις. Και δεν εί.ναι το 
ίδιο με τον ΚΟΑ, τον άλφα ή το βήτα, γιατί δε νομίζω να διαμαρτύρεται κανένας ή 
να φωνάζουν ότι τα χρήματα, οι χορηγίες που παρέχονται στον ΚΟΑ πάνε στους 

μισθούς ή σε δαπάνες που πολλές φορές κρίνονται αδικαιολόγητες. Είναι για την 

υλοποίηση έργων· είναι εντελώς διαφορετικό. Κανένας δεν ασκεί κριτική για τα 

προγράμματα ή τις παραγωγές ή τις δαπάνες για παραγωγές. Αν ασκείται κριτική ή 

αν υπάρχουν εκθέσεις, είναι πιθανόν, όπως είπε και ο κ. Παπαδόπουλος, είτε για 
υπεράριθμο προσωπικό είτε, αν θέλετε, και για υπεράριθμα προγράμματα λειτουρ
γίας. Θα μπορούσε κάποια προγράμματα να συνενωθούν και να υπάρξει εξοικονό
μηση. Και να υπάρχει και δεύτερο και να υπάρχει και το τρίτο, αλλά τα επικαιρικά 

πιθανόν να ήταν κοινά. 

Να σας δώσω ένα παράδειγμα, κύριοι συνάδελφοι, για να δούμε επιτέλους πού 
πάμε: Πέντε με έξι επικαιρική ζώνη του άλφα προγράμματος, έξι με επτά επικαι
ρική ζώνη του γάμα προγράμματος. Στην τηλεόραση ίσως να μην επαναλαμβάνο
νται στον ίδιο βαΟμό, αλλά δώδεκα με μία στο ένα, μία με δύο στο άλλο και ούτω 
καθεξής. Μα, όλα αυτά σημαίνουν κόστος! Ξυπνάτε το πρωί και βάλτε το πρώτο 
και το τρίτο: θα ακούσετε περίπου τις ίδιες εκπομπές με διαφορετικά πρόσωπα. 
Δεν κατάλαβα γιατί αυτά δεν μπορούν να προβληματίσουν! 

.. 



321 

'" Εγώ λέω να λειτουργούν, να μην καταργηΟεί το τρ~το, να υπάρχουν κάποιες 
ζώνες με ξεχωριστά προγράμματα. Αλλά μπορεί. να υπάρξουν και κοινές ζώνες και 
έτσι να υπάρξΕL μια μορφή ή απόδειξη ότι γίνεται μια προσπάΟεια εξοικονόμησης 
του δημόσιου χρήματος, του χρήματος του φορολογούμενου του αριστερού, του 
δεξιού, του σοσιαλιστή, του κεντρώου. Και δε νομίζω με αυτά που λέμε να θέλουμε 

να μειώσουμε με οποιοδήποτε τρόπο τη σημασία είτε του ρόλου είτε της ύπαρξης 
του ΡΙΚ. Το αντιθετο: Θέλουμε να τη συντηρήσουμε και να τη διατηρήσουμε, γιατί 
θα έλΟει η στιγμή, κύριε Χριστόφια, που και οι δικοί. σας ψηφοφόροι και οι δικοί 
μας και του κάΟε κόμματος θα επαναστατήσουν από τη βαριά φορολογία, γιατί 

τώρα έχουν επιλογές. Και πιθανότατα στο μέλλον να έχουν ακόμα περισσότερες 
επιλογές, να παρακολουθούν άλλα προγράμματα, ώστε να μη δέχονται να επιβαρύ
νονται για τη συντήρηση ενός Ιδρύματος το οποίο πιθανόν να μη νοικοκυρεύεται. 

Και δεν έχουμε καμιά αμφιβολία ότι γίνονται προσπάθειες και Οα γίνουν 

ακόμα περισσότερες, ώστε να υπάρξει πραγματική εξοικονόμηση και χρήματος και, 

αν θέλετε, και ύλης και, αν θέλετε, και ανθρώπινου δυναμικού, ώστε το Ρrκ και να 
μπορεί και να αποδώσει όπως επιβάλλεται και ;τρέπει. Και όχι να είναι -και εδώ 

θέλω να είμαι σαφής- q:ερέφωνο της όποιας κυβέρνησης, της εκάστοτε κυβέρνησης

και αυτό είναι το τελευταίο για το οποίο μπορεί να κατηγορηθεί. το σημερινό ΡΙΚ 

τουλάχιστον- αλλά να λειτουργεί αντικειμενικά και με κύριο στόχο την εκπλήρωση 

της αποστολής του, όπως όλοι την είδαμε, τη λέμε, την επαναλαμβάνουμε. Και, 

όσον αφορά την αποστολή, δε διαφωνώ ποσώς μαζί σας, κύριε Χριστόφια! Αλλού 

είναι που διαφώνησα. 

Δεν έχω τίποτε άλλο να πω παρά να επαναλάβω πως ναι, είναι δεδηλωμένη η 

θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού υπέρ της ύπαρξης, της διατήρησης και της 

συντήρησης του Ιδρύματος, όπως είναι δεδηλωμένη και η πρόθεση και η διάθεση να 

απαιτήσουμε από πλευράς των υπευθύνων του PlK να λάβουν εκείνα τα μέτρα που 
θα βοηθήσο-υν, ώστε η κρατική χορηγία, ναι, να δίνεται, αλλά να είναι όσο το δ-υνατό 

πιο περιορισμένη, για να δίνεται με μεγαλύτερη ευχέρεια. Στα χέρια της διοίκησης 

είναι -και προς αυτό, πιστεύω, το κράτος Οα συνδράμει- και φυσικότατα, όπως 

ελέχθη, και των συντεχνιών τοv Ιδρύματος -που είμαι βέβαιος ότι προς τούτο θα 
συμβάλο-υν- το να εξευρεθούν οι καλύτερες δυνατές λύσεις, ώστε το ΡΙΚ να μπορεί, 

και αν δε γίνει κερδοφόρο -ποv δεν αναμένουμε λόγω του ρόλου του να είναι κερδο

φόρο- να μην είναι στο βαΟμό ποv είναι σήμερα ζημιογόνο. 

τελειώνοντας επαναλαμβάνω αυτό που είπα: Δεν τίθεται Οέμα ψήφισης, γιατί 

επιτέλους πρέπει ο καθένας, όταν μιλά ή όταν κρίνει, να είναι υπεύθυνος των όσων 

λέει. Ζητούμε και αξιούμε από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου πλήρη στοιχεία για 

τα επικαιρικά προγράμματα, τηλεοπτικά και ραδιοφωνικά, θεματολόγιο και ποιοι 

καλούνται να μιλούν ή να εκφέρο-υν απόψεις. 

Μαζί με αυτά λέμε ότι τον απολογισμό, ποv φέρεται ως προtJπολογισμός, θα 

τον ψηφίσο-υμε με κάποια ίσως διαφοροποίηση δίδοντας την ευχέρεια οι διαδικασίες 
ποv έχουν ξεκινήσει για προαγωγές τουλάχιστον i1 ανέλιξη προσωπικού να συνεχι
στούν χωρίς προβλήματα. Πλην όμως δε δεχόμαστε μέχρι την ψήφιση του νέου 

προtJπολογισμού του ι 996 την όποια νέα πρόσληψη είτε επί εκτάκτου είτε επί 
τακτικής βάσεως. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙΙΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, κυρίες συνάδελφοι, 

Το ερώτημα που έχουμε μπροστά μας είναι πράγματι αν ψηφίζουμε απλώς 

έναν ομόφωνο προϋπολογισμό που. κατά τα ειωΟότα της Βουλής, δε χρειάζεται 

καμιά συζήτηση, κανένα διάλογο, γιατί αποτελεί μια τυπική διαδικασία, ή αν συζη

τούμε ένα ουσιαστικό πρόβλημα. ένα μέγα πρόβλημα, το πρόβλημα του ραδιοτηλεο

πτικού τοπίου στον τόπο μας, την τύχη χω το μέλλον της δημόσιας ραδιοτηλεό
ρασης, καθώς και το ρόλο, τη σημασία και τα πλαίσια μέσα στα οποία Οα πρέπει να 

λειτουργεί η ιδιωτική τηλεόραση. 

Αν κρίνω από την ομιλία του συναδέλφου, του κ. Αναστασιάδη, η όλη τοποθέ

τησή του ήταν περL-του ότι τα προβλήματα του Ραδιοιrωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

είναι μια ιδιωτική του υπόΟεση και ότι, αν απέτυχε να τα αντιμετωπίσει, είναι γιατί 

έχουμε να κάνουμε με ανάξια συμβούλια, που δεν πήραν τα αναγκαία μέτρα. 

ΕπεκτάΟηκε και στο παρελθόν, για να μας πει ότι εξαπατήθηκε, και στην πολιτική οι 

εξαπατήσεις δε λειτουργούν με τον ίδιο τρόπο όπως στη Ορησκεία. Αλίμονο στον 

πολιτικό που εξαπατάται και προπαντός που εξαπατάται όταν του δίνουν όλα τα 

στοιχεία! 

Συμβαίνει να κρατώ στα χέρια μου τουλάχιστον και τις εκθέσεις του προηγού

μενου συμβουλίου και το τι ζήτησε και τι δε ζήτησε και τι ποσά θα εισπράττονταν 

περίπου σε κάθε περίπτωση. Έτσι, και το τι Οα σήμαινε και οποιαδήποτε περικοπή. 

Και ναι μεν ψήφισα κι εγ<i> μαζί με τους άλλους την περασμένη φορά το θέμα των 

περικοπών, αλλά είχα διατυπώσει από αυτό το βήμα την έγνοιά μου για το ότι οι 

περικοπές θα οδηγούσαν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου σε ένα μεγάλο αδιέξοδο . 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, όταν μιλούμε για το PIK, μιλούμε για το 
ΡΙΚ του σήμερα, αυτής της δεδομένης στιγμής; Εί.ναι στιγμιαία υπόθεση τα προβλή
ματα του PIK; Ή μήπως συνδέονται με το ίδιο το πρόβλημα της Κυπριακής Δημο
κρατίας, με το ίδιο το πρόβλημα της πολιτικής ζωής στην Κυπριακή Δημοκρατία, με 

το τι επικράτησε στην Κυπριακή Δημοκρατία από το 1960 μέχρι σήμερα, όπου το 
PIK, ναι, διαδραμάτιζε ένα μονοπωλιακό, έναν άθλιο ρόλο, μπορώ να σας πω, για 
σειρά ετών. Ακόμα και τα χρόνια της Χούντας, ναι, είχε συμπορευΟεί μαζί της σε 

μεγάλο βαθμό και την ημέρα του πραξικοπήματος μας είπε και το ότι 'Ό Μακάριος 
είναι νεκρός". 

Αν είναι αυτά που συζητούμε, τότε μπαίνει πάνω σε μια διαφορετικiΙ βάση το 

όλο θέμα. Γιατί, αν υπάρχει υπεράριθμο προσωπικό, δεν είναι γιατί το προσέλαβε 

το τωρινό ή το προηγούμενο διοικητικό συμβούλιο ή το προπροηγούμενο διοικητικό 

συμβούλιο. Είναι γιατί το ΡΙΚ i1ταν φέουδο και ο τρόπος και ο χώρος διευθέτησης 

και τακτοποίησης των ημετέρων, μιας κατάστασης τέλος πάντων, και σε μεγάλο 

βαθμό υπάρχουν οι κληρονόμοι και σ' αυτή τη Βουλή εκείνων των καταστάσεων και 

εκείνων των ανθρώπων που ήλεγχαν το ΡΙΚ και δημιούργησαν τα αδιέξοδα που στη 

συνέχεια αντιμετώπισε. 

Όμως. αν αναφερόμαστε στο παρελθόν, είναι γιατί προκληθήκαμε. Είναι για 

να δείξουμε ότι τα προβλήματα είναι βαθιά, ότι η κρίση είναι βαθιά. Αλλά δεν είναι 
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μόνο αυτή· υπάρχει και το καινουριο στοιχείο, το καινούριο στοιχείο του ξεχαρβα
λώματος του ολοκληρωτικού ραδιοτηλεοπτικού πεδίου σ' αυτό τον τόπο με τη 
δημιουργία μιας ανεξέλεγκτης ιδιωτικής τηλε6ρασης. 

Και λέχθηκε προηγουμένως: Μα, εμείς Οέλουμε μείωση της ακροαματικότητας 
του κρατικού Ιδρύματος. που πρέπει να προβάλλει περίπου το έργο της κυβέρνησης; 

Ελπίζουμε ότι δεν ειναι αυτός ο ρόλος ενός ημικραηκού οργανισμού, να προβάλλει 
το έργο της κυβέρνησης. Και όη. αν τουλάχιστον σ' αυτό τον τομέα επετελέσθη 

κάποω πρόοδος σ' αυτό τον τόπο. αυτό, ναι. οφείλεται στο PIK. Άνοιξε το δρόμο 
των διαλόγων το ΡΙΚ, άνοιξε τους ορίζοντες το ΡΙΚ και κάποτε πρέπει να αναγνω

ρίζουμε και ορισμένα πράγματα. Πρόσφερε και υπηρεσίες σ' αυτό τον τόπο, παρή

γαγε και έργα, έδωσε και φιλμ, διακρίθηκε και διεθνώς. Έχει μια παρουσία την 
οποία δεν πρέπει για κανένα λόγο να μηδενίζουμε. 

Α ν λοιπόν υπάρχει πρόβλημα, υπάρχει το πρόβλημα μιας ανεξέλεγκτης κατά
στασης. Κω υπάρχει το πρόβλημα του πολιτικού ελέγχου και των ιδιωτικών μέσων, 

της ιδιωτικής τηλεόρασης, και σίγουρα δε στρέφονται προς κάποιες πλευρές και 
σίγουρα στρέφονται προς άλλες πλευρές. Και φοβάμαι ότι Οα διαμορφώσουν -ήδη 

διαμορφώνουν- και τις πολιτικές εξελίξεις σ' αυτό τον τόπο και τις πολιτικές εξελί

ξεις μέσα στα διάφορα κόμματα. 

Και επειδή εί.νω δυνατό να θεωρηθεί ότι λέει αυθωρεσίες ο ομιλών, θα 

αναφερΟώ σε κυβερνητικά έγγραφα ή σε κάποια έγγραφα ανθρώπων, τέλος πάντων, 
που έχουν γνώση των θεμάτων, και δεν είναι του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

Η κυβέρνηση στο νομοσχέδιό της για τον καθορισμό των πλαισίων λειτουργίας 
της ιδιωτικής τηλεόρασης λέγει: " ... με αποτέλεσμα να παρατηρηθεί ανεξέλεγκτη και 
μη ορθολογική ανάπτυξη της ιδιωτικtΊς ραδιοcrωνίας και τηλεόρασης". 

Έχουμε και τον κ. Ιlαπαδόπουλο ... 6χι τον Παπαδόπουλο του ΔΗΚΟ, τον 
πρώην Διευθυντή του Ραδιοι:pωνικού Ιδρύματος Κύπου. το Χαρίλαο Παπαδόπουλο, 
έναν άνθρωπο που τον τιμά -και ορΟά κάνει- η κυβέρνηση με την ανάθεση εξαιρε

τικών καθηκόντων, γιατί πράγματι ο άνθρωπος έχει και γνώση, έχει και πείρα πάνω 
στο Οέμα και τιμά και την Κύπρο διεΟνώς πάνω στο Οέμα. Ε, λοιπόν, αυτός ο 

άνΟρωπος λέει σε επιστολή απελπισίας του προς την κυβέρνηση: "Δε Οα αναλύσω 

τις δυσμενείς επιπτώσεις πάνω στην κοινωνία από την α.-ταράδεχτη κατάσταση που 

έχει δημιουργηθεί στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο. Λίγο ή πολύ, επαίοντες και μη 

αναγνωρίζουν τη φθοροποιό επίδραση των ηλεκτρονικών μέσων μαζικής επικοινω

νίας πάνω στη σημερινή αλλά και τη μελλοντική γενιά". Είναι ένα συγκλονιστικό 

κείμενο έξι σελίδων που καλό θα ήταν να το έχει ο κάθε συνάδελφος πραγματικά, 

πριν ανέβει στο βήμα. 

Γιατί. τα ανέφερα όλα αυτά; Γιατί σί.γουρα το να εξειδικεύουμε το πρόβλημα, 

όπως έκανε προηγουμένως ο κ. Α ναστασιάδης με το να ζητά τα προγράμματα, 
καθώς και ποιοι πήραν μέρος στη μια ή στην άλλη ομιλί.α ή στη μια ή στην άλλη 

εκπομπή, πιο πολύ ταιριάζει σε ένα διευθυντή προγράμματος ή σε έναν ελεγκτή 

προγράμματος όχι σε κάποιον που θέλει πολιτικά να αντιμετωπίζει το θέμα ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είναι ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Με συγχωρείτε, κύριε Αναστασιάδη! 
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Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣIΑΔΗΣ: 

Είναι εις aπάντησιν των παραπόνων του κ. Χριστόφια που το είπα, για να 

αποδείξω πόσο άδικα ... 

τ. ΧΑτΖΗΔΗΜΗΤΡJΟΥ: 

Μα, είπατε κι άλλα, κύριε Αναστασιάδη! 

Ν. ΑΝΛΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Πέστε τα "άλλα", κύριε Χατζηδημητρίου! 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡJΟΥ: 

Είπατε κι άλλα. Είπατε ότι το ΡΙΚ είναι γάγγραινα και διατυπώσατε απειλές 
εναντίον των δημοσιογράφων οι οποίοι εργάζονται στο ΡΙΚ. Και aσκήσατε μια 

τρομοκρατία από του βήματος της Βουλής. Και διερωτώμαι με ποιο ελεύθερο 
πνεύμα αύριο ένας δημοσιογράφος θα τολμήσει να πάρει τηλέφωνο τον οποιονδή

ποτε, για να πάρει δήλωση, κύριε Αναστασιάδη! 

Ν. ΑΝΑΣΓΑΣΙΑΔΗΣ: 

Λυπούμαι! Διαστρέφετε ό,τι είπα. Θα σας απαντήσω. 

τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ερμηνεύω, κύριε Αναστασιάδη! Ερμηνεύω ό,τι είπατε, κύριε Αναστασιάδη! 
Αν αυτή τη στιγμή μετανοήσατε γι' αυτά που είπατε, έχετε το δικαίωμα και πάλι να 

μετανοήσετε, όπως μετανοήσατε προηγουμένως, που σας "παραπλάνησε" το προη

γούμενο συμβούλιο! 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα σας απαντήσω στη συνέχεια, κύριε Χατζηδημητρίου. 

τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτΡJΟΥ: 

Ευχαριστώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Η διαστροφή είναι ένα, η ερμηνεία είναι άλλο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σας ευχαριστώ, κύριε Αναστασιάδη. Κι εγώ περιμένω την απάντηση με πολύ 
ενδια<('έρον. 

Επανέρχομαι στο Οέμα μου προ της διακοπής. Ναι, πράγματι έχει ένα 
πρόβλημα το ΡΙΚ, οικονομικό και κατεύθυνσης. Τι κάνει; Μπαίνει στο συναγω

νισμό με τα ιδιωτικά προγράμματα; Δυστυχώς φαίνεται όη υπέκυψε σ' αυτό τον 

πειρασμό, μπήκε σ' αυτό το συναγωνισμό. Και μπαίνοντας σ' αυτό το συναγωνισμό 

τολμώ να πω ότι χάνει και το ρόλο της ύπαρξής του. Γιατί., ναι, το ΡΙΚ Οα πρέπει 
να έχει έναν άλλο ρόλο, μια άλλη αποστολή και πρέπει να διατηρήσει την ακροαμα

τικότητά του με εκλεκτά προγράμματα. Αλίμονο αν αναζητά την ακροαματικότητα 

υπείκοντας στον πειρασμό των εκπομπών των άλλων ιδιωτικών ραδιοσταθμών! 
Υπάρχει η δυνατότητα και σίγουρα κι εμείς Οέλουμε, ναι, ένα ΡΙΚ με πλατιά 
απήχηση, με μεγάλη ακροαματικότητα. Γιατί δεν το αντιλαμβανόμαστε για κανένα 
λόγο σαν ένα γκέτο για κάποιους ανθρώπους που ενδιαφέρονται μόνο για έναν 
περιορισμένο αριΟμό Οεμάτων και ούτε Οέλουμε να απευθύνεται το ΡΙΚ μόνο σε μια 
περιορισμένη ομάδα ανθρώπων. Το ΡΙΚ πρέπει να έχει ένα μεγάλο μερίδιο στην 
ακροαματικότητα. Και πρέπει να έχει τη βοήΟεια του κράτους προς αυτή την κατεύ

θυνση. 
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Δεν αναφέρομαι στην επιχειρηματολογία αν στοιχίζει περισσότερο ή λιγότερο 

η ανάληψη κάποιας κοινωνικής ευθύνης, γιατί είμαι και πρόθυμος να δεχθώ ότι 

υπάρχει υπεράριθμο προσωπικό και το υπεράριΟμο προσωπικό που υπάρχει δεν 

είναι για τα παραγωγικά προγράμματα κατά κύριο λόγο· είναι μέσα στο άλλο 

προσωπικό, το βοηΟητικό ή το γραμματειακό ή το άλλο προσωπικό. Έτσι, οποιαδή
ποτε προσπάθεια Οα πρέπει να καταβληθει για τον περιορισμό του μη παραγωγικού 
προσωπικού και ελπίζω με τις εκθέσεις να φανούν καλύτερα όλα αυτά τα σημεία, 
(ί>στε το πρόβλημα να αντιμετωπιστεί. 

Π έστε όμως ότι αντιμετωπίζει προβλήματα το ΡΙΚ -και αντιμετωπίζει μεγάλα 

προβλήματα. τι βλέπουμε όλα αυτά τα χρόνια; Όλοι να λέμε ότι το ΡΙΚ αντιμετω

πίζει προβλήματα: το διοικητικό συμβούλιο, η κυβέρνηση, οι Υπουργοί, η Βουλή, 

όλοι λέμε ότι το ΡΙΚ αντιμετωπίζει προβλήματα. Δεν κάνουμε όμως τίποτα, αλλά 
το αφήνουμε να οδηγείται σε μαρασμό. Ναι, και ο μαρασμός θα είναι και μια συρρί
κνωση. 

Αλλά μπαίνω στο ερώτημα το ουσιαστικό: Εφόσον αντιμετωπίζει προβλήματα 
το ΡΙΚ, πραγματικά προβλήματα, υπαρκτά, σαν κι αυτά που είπε ο κ. Τάσσος Παπα
δόπουλος προηγουμένως, κλείνουμε το PIK, για να το ξαναφτιάξουμε καλύτερο; Ή 
μήπως είμαστε υποχρεωμένοι να προχωρήσουμε σε μια τακτική ενίσχυσης του Ρ ΙΚ, 

μέχρις ότου βρει το νέο του ρόλο; Γιατί εδώ δε μιλούμε για ένα ΡΙΚ στο οποίο Οα 

προσφέρουμε κάποια βοήθεια, για να συνεχίσει το έργο του. Εδώ θέλουμε να 
προσφέρουμε μια βοήθεια στο ΡΙΚ αυτή τη μεταβατική περίοδο των τρομακτικών 

αλλαγών σε όλους τους τομείς και ιδιαίτερα στο ραδιοτηλεοπτικό τομέα, για να 
παραχθεί ένα άλλο ΡΙ Κ μέσα στις διεθνείς εξελίξεις, μtσα στο καινούριο τοπίο που 
εμφανίζεται, και του εσωτερικού ανταγωνισμού και του δορυφορικού συναγωνι
σμού και της οποιασδήποτε άλλης τηλεόρασης, όπου φαίνονται να επέρχονται τερά

στιες αλλαγές. Είναι λοιπόν αυτή τη βοήΟεια που θα πρέπει να προσφέρουμε, για να 

έλθει ένα άλλο ΡΙΚ που να ανταποκρίνεται στις ανάγκες των καιρών. Και αυτό 
είναι το ερώτημα πάνω στο οποίο θα πρέπει και η κυβέρνηση να πάρει απόφαση, αν 

θέλει και προς ποια κατεύθυνση θέλει να στραφεί το PIK. Και υπάρχουν, πιστεύω, 
οι δυνατότητες, υπάρχει η υποδομή, υπάρχουν οι άνθρωποι, υπάρχουν τα προγράμ

ματα μέσα από τα οποία μπορεί. να λειτουργήσει και να δραστηριοποιηθεί. το ΡΙΚ. 

Σε ό,τι αφορά την αντιμετώπιση της κατάστασης, καλό είναι να καταθέσουμε 
κάποιες σκέψεις αναμένοντας και τις εκθέσεις. Υπάρχει ο κίνδυνος των μονοπω

λίων στο χώρο του ραδιοφώνου και της τηλεόρασης, υπάρχει η ανάγκη εφαρμογής 

μιας δεοντολογίας, χρειάζεται ο διορισμός ενός συμβουλίου για το ραδιόφωνο και 

την τηλεόραση και προπαντός το Ρ ΙΚ χρειάζεται ποιότητα. 

Και θέλω να καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, με μια πρόταση: Όσο και να συζη
τούμε στη Βουλή, δεν ξέρω αν έχουμε πολλά περιθώρια να επηρεάσουμε προς συγκε
κριμένες κατευθύνσεις όσον αφορά το όλο θέμα. Θα ήταν πραγματικά χρήσιμο να 
γινόταν αυτό που έγινε και με το BBC, όταν ξεκίνησε η διαδικασία για την αλλαγή, 
για την ανανέωση, για την αναπροσαρμογή του BBC στα νέα δεδομένα. Διατυπώ
θηκε ένα σχέδιο, τέθηκε σε δημόσια συζήτηση, κράτησε χρόνια η δημόσια συζήτηση, 

ολοκληρώθηκε η πρώτη φάση φέτος και συνεχίζεται παρακάτω. Μέσα σε τέτοια 
πλαίσια, ενός σχεδίου και μιας aνοιχτής δημόσιας συζήτησης, όλοι θα μπορέσουμε 

να τοποθετηθούμε, και εμείς μέσα στη Βουλή και οποιοιδήποτε άλλοι παράγοντες 
μέσα στην κοινωνία που ενδιαφέρονται γι' αυτά τα θέματα και θέλουν να έχουν τη 

δυνατότητα να προσθέσουν τη γνώμη τους. 
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Θα ήθελα μόνο να κάνω μια διόρΟωση. Είπε κάτι το εντυπωσιακό ο κ. Παπα

δόπουλος. μίλησε για επτακ6σιους πενήντα συνεργάτες. Κι εγώ όταν είδα τον 
αριθμό των επτακόσιων πενήντα συνεργατών, πραγματικά πανικοβλήΟηκα. Όταν 

είδα όμως το τι πληρci>νονται οι ε..-ττακόσιοι πενήντα συνεργάτες, διαπίστωσα ότι 

είναι ψιχία. ότι είναι ένα πολύ μικρό ποσό. ασήμαντο και, ναι, ένα ίδρυμα όπως 

αυτής της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης Οα πρέ:τη να έχει πλατύτατο κύκλο συνερ

γατών. Και μπορεί. αν ήταν και χιλιάδες, να μπορούσε να διαδραματίσει καλύτερα 

το ρόλο του. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για μια ακόμα φορά, επί σειράν ετών, ο προϋπολογισμός του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου και η συζήτησή του σ' αυτό το Σώμα παίρνουν ενδιαφέρουσες 

διαστάσεις. Όχι γιατί συζητούμε τις προοπτικές ανάπτυξης, τον εκσυγχρονισμό και 

τα μελλοντικά σχέδια εν6ς δημόσιου οργανισμού, αλλά γιατί ως κοινωνία βρισκό

μαστε αντιμέτωποι μόνιμα και σταθερά με τα άλυτα, χρονίζοντα και aποτελματω

μένα προβλήματα του δημόσιου ραδιοτηλεοπτικού μας οργανισμού. 

Σε όλες τις κοινωνίες υπάρχουν Οέματα εΟνικού ενδιαφέροντος που αφορούν 

και ενδιαφέρουν βαθύτατα το σύνολο της κοινωνίας, αq>ορούν όλες τις κατηγορίες, 

όλες τις τάξεις, όλα τα στρώματα του λαού. τέτοια θέματα είναι πάντοτε η παιδεία 

και η άμυνα. Τα τελευταία χρόνια τα ηλεκτρονικά μέσα μαζικής επικοινωνίας με 

την τρομακτική τους ανά.-ττυξη και σε εΟνικό και σε διεθνές επίπεδο και με την 

τρομακτική τους παρέμβαση στη διαμόρφωση των πολιτικών, των οικονομικών, των 

πολιτιστικών και των κοινωνικci>ν δεδομένων σε κάθε χώρα και διεΟνώς σίγουρα 

αποτελούν ένα Οέμα όχι απλώς εΟνικού, όχι απλώς διεΟνούς ενδιαφέροντος, αλλά 
αποτελούν ένα Οέμα καθοριστικής σημασίας στη διαμόρφωση των εξελίξεων. 

Να αναφέρουμε τον πόλεμο στον Κόλπο, που ήταν ένα καθεβραδινό τηλεο

πτικό σίριαλ επί βδομάδες ολόκληρες, ένα ζωντανό πολεμικό σίριαλ; Να ανα<('έ
ρουμε το γεγονός ότι αυτά που βλέπουμε με ή χωρίς τις δορυφορικές κεραίες της 

Κύπρου τα βλέπουν στη Σιγκαπούρη, τα βλέπουν, τα ίδια, και στις Ηνωμένες Πολι

τείες; Υπάρχει η οικονομική δύναμη η οποία ελέγχει τα ηλεκτρονικά μέσα και η 
οποία περνάει μια συγκεκριμένη πολιτική σε όλα τα Οέματα σε 6λο τον κόσμο. Άρα, 

όταν μιλούμε για ηλεκτρονικά μέσα μαζικής επικοινωνίας, μιλούμε για ένα θέμα 

τρομακτικής σημασίας σε εθνικό και διεΟνές επίπεδο. 

Αν ανάμεσα σ' αυτά τα μέσα τα οποία λειτουργούν βασικά στο επίπεδο της 

ιδιωτικής πρωτοβουλίας, άρα των ιδιωτικών συμφερόντων, θα πρέπει να κάνουμε 

συζήτηση για τη δημόσια ραδιοτηλεόραση, την οποία σαφέστατα αντιδιαστέλλουμε 

προς την ιδιωτική επιχείρηση, τότε το θέμα γίνεται ακόμα πιο σοβαρό, γιατί άλλος, 

διαφορετικός, ξεχωριστός, μοναδικός και αναντικατάστατος είναι ή τουλάχιστον 
πρέπει να είναι ο λόγος της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης. 

Δεν πρόκεLται να κάνω αναcrορά σε πράγματα τα οποία λέχΟηκαν: ούτε στη 

δικαιολογημένη κριτική για την καθυστέρηση ούτε στα προβλήματα που υπάρχουν-
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και συμφωνώ ότι τα προβλήματα δεν παρουσιάστηκαν τα τελευταία δυόμισι χρόνια 
αλλά αρκετά χρόνια προηγουμένως. Υπήρχαν επί όλων των προηγούμενων κυβερ

νήσεων, γιατι καμιά δεν κατέβαλε μέχρι και σήμερα σοβαρή προσπάθεια για να τα 
αντιμετωπίσει. 

Δε Οα επαναλάβω το γεγονός ότι το ΡΙΚ έχει να διαδραματίσει έναν άλλο 
ρόλο. Το ΡΙΚ όμως έχει μεγάλο αριθμητικά προσωπικό, σημαντικό, αξιόλογο και 

ποιοτικό σε όλους τους τομείς, και στον πνευματικό και στον καλλιτεχνικό και στον 

τεχνικό τομέα. Έχει εξαιρετικές μονάδες, εξαιρετικούς λειτουργούς. Εμείς δεν 
τους βλέπουμε ως υπαλλήλους τους βλέπουμε ως δημιουργούς, ως παραγωγούς 
πνευματικού προ"ίόντος με το οποίο τρέφεται καθημερινά, καΟενυχτικά ο κυπριακός 
λαός. 

Ακόμα πρέπει να πούμε, για να τελειώνουμε με μερικά Οέματα τα οποία 

Οίγηκαν, ότι πάντοτε, από καταβολής της Κυπριακής Δημοκρατίας, υπήρξαν παρεμ
βάσεις των εκάστοτε κυβερνώντων. Ασφαλώς ήταν άθλια και Θλιβερή η εικόνα του 
μονοπωλιακού ΡΙΚ. Αλήστου μνήμης. Και αν υπήρξε κάτι με την εισαγωγή της 

πολυφωνίας στα μέσα, ήταν η κατάργηση εκείνου του θλιβερού μονοπωλίου. Και 

μόνο αυτό ήταν μια μεγάλη υπηρεσία προς αυτή την κοινωνία. 

Όμως, Οέλω να είμαι ειλικρινής και, κατά την άποψή μου, αντικειμενικός. 

Υπήρξε παραδοσιακά aσφυκτικός εναγκαλισμός από τους εκάστοτε κυβερνώντες. 

Πρέπει να πω ότι από την προηγούμενη κυβέρνηση ο εναγκαλισμός αυτός ήταν λιγό

τερος, χαλαρότερος και τα πράγματα, ναι, ήταν πιο φιλελεύΘερα. Σήμερα ο εναγκα

λισμός αυτός έχει γίνει πιο aσφυκτικός, πιο καταθλιπτικός. Όλοι μας έχουμε τις 

πληροφορίες μαc. Όλοι μας ζούμε στην ίδια κοινωνία. Υπάρχει σήμερα μεγαλύ

τερη απαράδεκτη παρέμβαση και από τους κυβερνώντες και από τους διευθύνοντες 

προς τους ανθρώπους που εργάζονται στο ΡΙΚ. Αυτά είναι γεγονότα. Όπως 
γεγονός είναι ότι η σημερινή κυβέρνηση τα τελευταία δυόμισι χρόνια -δεν έχει εξαντ

λήσει ακόμα τη Οητεία της- ίσως έχει λιγότερη ευθύνη για την ύπαρξη των οικονο
μικών προβλημάτων τα οποία συζητούμε. Άλλη είναι η ευΟύνη της και σ' αυτή Οα 
κάνω αναφορά. 

Έγινε λόγος για τη φορολογία επί της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος. 

Μερικοί συνάδελφοι περίπου εξέφρασαν μεταμέλεια για τη μείωση της φορολογίας, 
η οποία εσυζητείτο επί μήνες και η οποία ψηφίστηκε ομόφωνα. Γιατί μΗώθηκε η 
φορολογία εκείνη; Για δύο λόγους για τους οποίους αυτή η Βουλή ήταν ομόφωνη. 

Ο πρώτος ήταν ότι ήταν υπερβολικό το ύψος της και ο δεύτερος ήταν ότι είναι άδικη 

αυτή η φορολογία, γιατί καμιά σχέση και συνάρτηση δεν μπορεί να έχει η κατανά
λωση του ηλεκτρικού ρεύματος με την τηλεθέαση και την ακρόαση από το ΡΙΚ. Ένας 
φτωχός οικογενειάρχης χωρίς κεντρική θέρμανση καταναλώνει πολύ ηλεκτρικό 

ρεύμα και πληρώνει .00 ή !50 ή !60 ΡΙΚ, ενώ ένας πλούσιος με Οέρμανση πληρώνει 
f7 ΡΙΚ. Ποια λογική οδηγεί σε συνάρτηση αυτά τα δύο πράγματα; Καμιά. 

Υπήρξε μια πραγματική κοινωνική αντίδραση από όλα τα στρώματα του λαού 
και οι κραδασμοί της, οι δικαιολογημένοι κραδασμοί της, έφτασαν σ' αυτή τη Βουλή, 

η οποία είπε: "Όχι, δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτό το πράγμα". Και μειώθηκε εκείνη 

η παράλογη, αντιδημοκρατική και απαράδεκτα ψηλή φορολογία. Γι' αυτό το 
κάναμε. Εγώ δεν αισΘάνομαι ότι πρέπει να αλλάξω άποψη ούτε ότι πρέ..-τει να δικαι
ολογήσω εκείνη τη συγκεκριμένη ψήφο μου. Και λέω ότι και σήμερα, αν υπήρχε 

αυτό το Οέμα, η ίδια Οα ήταν η άποψή μου και θα επαναλάμβανα την ίδια ψήφο, 
κύριε Α ναστασιάδη. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επειδή απευθύνεστε σ' εμένα και μιλήσατε για παραπλάνηση ... 

Δ. ΗΛ Ι ΑΔΙΙΣ: 

Όχι, όχι! Δεν είπα αυτό το πράγμα! Δεν αναφέρθηκα σε καμιά παραπλάνηση. 

Εννοώ εκείνα τα οποία λέω. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΛΗΣ: 

Διαφωνci>. κύριε. διότι ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι όικαίωμά σας. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Αφού παρακολουθείτε τα μισά ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ! Θα παρακαλούσα τους συναδέλφους να μην απευΟύνονται κατ' 

ιδίαν σε άλλους. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Όχι! Είπα, κύριε Αναστασιάδη, επειδή αρχίσατε να μιλάτε ενώ μιλούσα ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δε φτάνει που δε με παρακολουθείτε, δε με ακούετε κιόλας! 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, τώρα είναι εσείς που πρέπει να παρακολουΟείτε εμένα 

και όχι εγώ εσάς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Επίσης bε θα παραλείψω να αναφέρω ότι ναι, είναι ΠQΟς τιμτ]ν και του Προέ

δρου και αντιπροέδρου και της διεύθυνσης και του λογιστή και των συνδικαλιστών 
του ΡΙΚ το ότι παρακολουΟούν αυτή τη συζήτηση, κάτι στο οποίο δε μας έχουν 

συνηθίσει οι ιΟύνοντες των κυβερνητικών τμημάτων και των δημόσιων υπηρεσιών, 

όταν συζητούνται νομοΟεττjματα τα οποία τους αφοQούν άμεσα. 

Το ΡΙΚ αντιμετωπίζει προβλήματα. Και οικονομικά και λειτουργικά και 

προβλήματα αποστολής. Λέχθηκε ότι όλοι παρακολουθούμε, αλλά δε βλέπουμε να 

γίνεται τίποτε. Αυτό είναι σωστό. Αλλά ποιος ασκεί πολιτική εξουσία σ' αυτό τον 

τόπο; Η Βουλή; Η Βουλή ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο και νομοΟετεί. Την 

εξουσία την ασκεί στον προκείμενο τομέα το διοικητικό συμβούλιο και η κυβέρνηση. 

Κανένα νομοθέτημα δεν έρχεται από κανένα συμβούλιο ημικρατικού οργανισμού. 

Υιοθετούνται, όπως υποβάλλονται ή διαφοροποιημένα, από το Υπουργικό 

Συμβούλιο και έρχονται σ' εμάς. Αν το Υπουργικό Συμβούλιο διαφωνεί, τα διαφο

ροποιεί και τα στέλνει σ' εμάς και, αν διαφωνεί το συμβούλιο του οργανισμού, τότε 

ή σιωπά και τα αποδέχεται ή, αν θεωρεί ότι είναι θέμα αρχής, υποβάλλει την παραί

τησή του. 
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Άρα, εκείνος ο οποίος ασκεί σε πρώτο χα~ τελευταίο λόγο την εξουσία εί.να~ η 

εκάστοτε κυβέρνηση. Άρα, όταν λέμε ότι παρακολουΟούμε, παρακολουΟούμε τι; 

Την απραξία, την αν~κανότητα και την έλλειψη αποφασ~στ~κότητας από τις κυβερνή

σεις της Κυπριακής Δημοκρατίας στο να πάρουν αποφάσεις. Δε θέλω να πω αν ο~ 
αποφάσεις θα είναι σωστές ή λανθασμένες. Αποφάσεις ζητούμε. για να πούμε τη 
γνώμη μας. Ενόσω δεν υπάρχουν αυτές οι αποφάσε~ς. εμεί.ς το μόνο που μπορούμε 

να κάνουμε είναι να παρακολουθούμε και να ασκούμε κριτική. Εμείς ως Κοινο

~ούλιο τίποτε άλλο δεν μπορούμε να κάνουμε. Άρα και του συμβουλίου είναι 
περιορισμένος ο λόγος και ο ρόλος και της Βουλής, της οποίας ο ρόλος είναι να 
ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Πώς αντιμετωπίζε~ το πρόβλημα η κυβέρνηση; Είχαμε την περίφημη ~ιελέτη 

των Βρετανών εμπειρογνωμόνων επί του προηγούμενου διοικητικού συμβουλίου. 

Τώρα έχουμε τη μελέτη "ΈκΟεση Δράσης" του συμβουλίου. Έχουμε τη μελέτη του κ. 

Πετάση. Έχουμε τη μελέτη της Τράπεζας Αναπτύξεως. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν την έχουμε ακόμα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ετοιμάζεται, παραδόθηκε. Όταν λέω "έχουμε", εννοώ ότι την έχουν εκείνοι 

που πρέπει. να την έχουν, διότι δεν είναι εμείς που την αναΟέσαμε σε κανέναν. 

Λοιπόν, οι μελέτες είναι ωραί.ο πράγμα, διότι χωρίς μελέτες ειδικών εμπειρο

γνωμόνων δεν μπορούν να ληφθούν αποφάσεις, και αυτό είναι σωστό. Αλλά έχουμε 
γεμίσει ~ιελέτες και δεν έχουμε πάρει καμιά απόφαση, καμιά εισήγηση δεν έγινε υπό 

μορφή νομοθετήματος και πολ~τικές αποφάσεις δε λήφΟηκαν από την κυβέρνηση 
ούτε την προηγούμενη ούτε τη σημερινή. Και είναι στην εξουσία γω δυόμισι 

χρόνια. Πότε Θα πάρει τις αποφάσεις της; Τρία σχεδόν χρόνια δεν είναι αρκετά για 
ένα πρόβλημα το οποίο όντως κληρονόμησε. Αλλά ήξερε ότι το κληρονόμησε, ήταν 

υπαρκτό το πρόβλημα και Οα έπρεπε να αρχίσει επιτέλους να διαμορφώνει πολιτική 
επί του Οέματος. 

Ποια είναι. η άποψη της κυβέρνησης; Θα κάμω αναφορά μόνο στο οικονομικό 

πρόβλημα του ΡΙΚ, για να δείτε ότι δεν έχει πολιτική η κυβέρνηση και ότι όχ~ μόνο 
δεν έχει πολιτική, αλλά και δεν ξέρε~ τι θέλει, με αποτέλεσμα να αλληλοσυγκρούο
νται οι απόψεις των διαφόρων κυβερνώντων. 

Από την αρχή ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε: "Θα στηρίξουμε οικονομικά 

το Ρ Ι Κ". Το δήλωσε στις συντεχνίες, το δήλωσε στη Βουλή, το δήλωσε στο διοικη

τικό συμβούλιο. Μας έφεραν έναν προϋπολογισμό με πολλή πολλή καθυστέρηση. 
Και, επειδή υπήρχαν προβλήματα και υπήρχε και ο εξευτελισμός των υπαλλήλων, 

που δεν ευθύνονται, αν δεν έχει λεφτά το PIK, για να μην πληρώνονται στο μήνα
κάτι που είναι πρωτοφανές για τα κυπριακά τουλάχιστον δεδομένα- η Επιτροπή 

Οικονομικών της Βουλής, όταν ήρΟε πολύ καθυστερημένα ο προϋπολογισμός, τι 

είπε; Με επιστολή του Προέδρου της προς τους συναρμόδιους Υπουργούς Εσωτε
ρικών και Οικονομικών στις 17 Ιουλίου του 1995 είπε το εξής: "Κύριοι, το 

πρόβλημα υπάρχει. Υπάρχει στενότητα για τις πληρωμές του προσωπικού του Ρ ΙΚ 
και, για να μην υπάρξει αυτό το πρόβλημα, για να μην ταλαιπωρείται το Ίδρυμα, 

για να μην εξευτελίζονται οι εργαζόμενοι, εισηγούμαστε δύο πράγματα: Πρώτον, η 

κυβέρνηση να δώσει ένα δάνειο ή εγγύηση για δάνειο !2.000.000 και επιπλέον να 
αυξήσει τη χορηγία από fSOO.OOO σε f:Z.OOO.OOO". 
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Αυτό ασφαλώς σήμαινε ότι υπήρχε η πολιτική βούληση του Κοινοβουλίου να 

εγκρίνει αυτά τα κονδύλια. Ήταν μια λογική πρόταση. Πρώτο, έφευγε το άγχος 

από τους ανΟρώπους του συμβουλίου και από τονς εργαζομένους και, δεύτερο, έδινε 

ένα σημαντικό χQονικό διάστημα μέχρι το τέλος του χρόνου, για να μελετηΟεί το 
πρόβλημα και να αντψετωπιστει συνολικά. 

Τι απάντησε η κνβέρνηση σ' αντή την πρόταση; Για τα ί3.500.000, λέει, ειση

γούμαστε την αύξηση των τελών· να επαναφέρουμε τα παλιά, τα οποία δικαίως εμείς 
μειώσαμε, γιατί ήταν και παράλογα και άδικα. Και, ενώ τους δίνουμε τη δννατό
τητα να κάνουν μια ρύΟμιση για ένα χρόνο, μας λένε να βάλουμε φορολογία και η 

φορολογία δεν είναι για ένα χρόνο· είναι μόνιμη, μέχρι που άλλος νόμος να την 

καταργήσει. Αυτή ήταν η λύση την οποία εισηγηΟtiκαμε και αυτή ήταν η απόρριψη 

της κυβέρνησης, η οποία λέει ότι "θέλει" να λύσει τα προβλήματα του PJK. 

Αλλά να μου επιτρέψετε να κάμω και μια παρατήρηση: Ο Πρόεδρος τον διοι

κητικού συμβουλίου ρωτήΟηκε: "Ποια από τις δύο λύσεις προκρίνετε, κύριε 

Πρόεδρε: Να ενισχνΟείτε, ώστε να περάσετε το χρόνο και να μελετήσουμε το 

πρόβλημα για να βρούμε λύσεις, ή τη φορολογία;" Η απάντησή του ήταν: "Εμάς δε 

μας ενδιαφέρει πώς Οα είναι. Εμείς θέλονμε λεφτά, για να λειτουργήσουμε". 

Και το θέμα είναι το εξής: Μα, είναι δυνατό να μην ενδιαφέρεται ο Πρόεδρος 

και το συμβούλιό του, αν με μια άδικη φορολογία, παράλογη, για να μην την 

ονομάσω και ανεύθυνη, το ΡΙΚ θα είναι στο επίκεντρο ενός κιrι<εώνα κω θα 

βάλλεται δικαίως και καθημερινά για ένα παράλογο χαράτσι; Μα, δεν είναι δυνατό 

αυτό το πράγμα! Δεν είναι δυνατό να μην ενδιαφέρεται πρώτα ο Πρόεδρός του για 

το ότι το ΡΙΚ πρέπΗ να έχει συνΟήκες ηρεμίας, για να μπορεί να λειτουργεί και να 

μπορεί να παράγει ένα έργο, ώστε να μην είναι καΟημερινά και δικαιολογημένα στο 

στόχαστρο και του τελευταίου απλού πολίτη αυτού του τόπου! Είναι και η ψυχο

λογία της κοινωνίας, είναι και η ψυχολογία των υπαλλήλων και είναι επιτέλους και 

οι εξετάσεις τις οποίες δίνει ένα ίδρυμα, όσον α({'ορά τον τρόπο λειτουργίας του! 

Αυτή ήταν η απάντηση της κυβέρνησης. Είπε ότι θέλει τη φορολογία. Ύστερα, 

ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ερωτηθείς προ ολίγων ημερών, είπε "όχι". Οι δύο 

Υπουργοί είπαν να φέρουν τη φορολογία. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας είπε: 

"Όχι, δεν πρόκειται να επαναφέρουμε τη φορολογία". Το ανατρέπει. Προχθές ο 

Υπουργός Εσωτερικών μας είπε άλλο πράγμα: "Μπορεί να φέρουμε και τα δύο, 

είπε, και την αυξημένη επιχορήγηση και την αναγκαστική εισφορά". Δηλαδή μας 

είπαν όλες τις παραλλαγές. Το ένα, το άλλο και τα δύο μαζί. Τι ισχύει; Ποια πολι
τική υπάρχει; Υπάρχει πολιτική; Δεν υπάρχει. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Είναι για να σας συγχύσουν. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι για να μας συγχύσουν. Μας έχουν συγχύσει, κύριε Χατζηγιάννη! Αυτό 

είναι απολύτως ορθό. Συμφωνώ. Πράγματι, έχουν καταφέρει να μας συγχύσουν. 
Αυτό είναι σωστό και χαίρομαι που το λέτε εν ειλικρινεία. 

Πέρα από το οικονομικό πρόβλημα, το οποίο πρέπει να λυθεί συνολικά μαζί 

με το συνολικό Οέμα του ΡΙΚ, υπάρχει και το πρόβλημα της δημόσιας ραδιοτηλεό

ρασης. Μάλιστα εδώ υπάρχει η ανεξέλεγκτη λειτουργία της ιδιωτικής ραδιοτηλεό-
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ρασης. Ιδιαίτερα η ιδιωτική ραδιοτηλεόραση λειτουργεί ανεξέλεγκτα και σε πολλά 

θέματα βλαπτικά για τα θέματα αυτής της κοινωνίας, σε όλα τα Οέματα αυτής της 
κοινωνίας, γιατί. δεν υπάρχουν κανονισμοί., δεν υπάρχει έλεγχος και γιατί το κέρδος 

φέρνει τη δημαγωγία, η δημαγωγία το λα·ίκισμό και ο λα·ίκισμός τον εξευτελισμό 

των ίδιων των Οεμάτων, της προτεραιότητάς τους, της ιεράρχησής τους σ' αυτή την 

κοινωνία. 

Γι' αυτό το ΡΙΚ και η δημόσια ραδιοτηλεόραση έχουν μια ιδιαίτερη σημασία 

και πρέπει να έχουν. Είπαμε για το ανεξέλεγκτο της λειτουργίας του ιδιωτικού 

τομέα. Ναι, υπάρχει και πάλι ευΟύνη της κυβέρνησης. Η τελευταία προθεσμία την 

οποία ζήτησε και πήρε ο Υπουργός Εσωτερικών από την αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή, για να ιrέρει τους σχετικούς κανονισμούς -ύστερα από δύομισι χρόνια 

που μας έλεγε ότι τους έφερναν, τους έπαιρναν πίσω, τους ξανάφερναν, τους ξανά

περναν πίσω, Θα έφερναν κάποιους εμπειρογνώμονες, έκαναν κάποιους άλλους, 

ύστερα θα τους διαφοροποιούσαν- ήταν τέλος Ιουνίου, για να τους ψηφίσετε μέχρι 

τα μέσα Ιουλίου, που Οα κλείσει η Βουλή. Είμαστε αισίως στα μέσα Νοεμβρίου και 

φαίνεται ότι ούτε στα μέσα Δεκεμβρίου, που θα κλείσει η Βουλή για τις διακοπές 

των Χριστουγέννων, δε θα έχουμε κανονισμούς ενώπιόν μας. Ύστερα, αγαπητοί 

συνάδελφοι, θα μπούμε στην προεκλογική περίοδο και κανένας δε θα μπορεί πλέον 

να μιλά γι' αυτά τα Οέματα. 

Λοιπόν, υπάρχει ευθύνη της κυβέρνησης σαφής και συγκεκριμένη είτε κατά 

παράβαση των δικών της ρητών δεσμεύσεων, τις οποίες αυτοανέλαβε, είτε κατόπιν 

πλήρους έλλειψης πολιτικής. 

τι κάνει το ΡΙΚ; Λέχθηκε -και είναι σωστό- ότι το ΡΙΚ δεν μπορεί και δεν 

πρέπει να ακολουΟήσει τα αχνάρια της ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης, διότι όντως τότε 

δε Οα έχει κανένα λόγο υπάρξεως. Δεν υπάρχει κανένας λόγος να πληρώνει 

f:l4.000.000 ο κυπριακός λαός, για να έχει ακόμα ένα κανάλι. Γιατί πρέπει να τα 

πληρώνει; Ήταν απόλυτα σωστός ο κ. Παπαδόπουλος. Δε χρειάζεται να δώσει ο 

κυπριακός λαός ούτε μία λίρα, για να έχει ακόμα ένα κανάλι όπως είναι τα ιδιω
τικά. 

Και όμως άρχισε να υποχωρεί και να ενδίδει στον πειρασμό του λα·ίκισμού 

και της φτήνιας. Δεν είναι δυνατό, κύριοι συνάδελφοι, να πηγαίνει ο Σιράκ στο 

Ευρωπα·ίκό Κοινοβούλιο, να του κάνουν την υποδοχή την οποία του έκαμαν και για 

τις πυρηνικές δοκιμές και για τη στάση του απέναντι στην ΊΌυρκία -προσέξετε!- να 

γίνεται γεγονός τεραστίων διαστάσεων σε διεΟνές επίπεδο, να βροντούν όλα τα 

ραδιόφωνα και οι τηλεοράσεις και να φωνάζουν όλοι οι τίτλοι όλων των εφημε

ρίδων στον κόσμο, ενώ την ίδια νύχτα το ΡΙ Κ, αφού έβαλε και το τελευταίο δυστύ

χημα και τον τελευταίο τραυματία στο τελευταίο καμπαρέ της Λεμεσού, κάπου στις 

διεθνείς ειδήσεις να λέΕL ότι συνέβηκε και αυτό στο Ευρωκοινοβούλιο σήμερα! Αυτό 

δεν είναι ιεράρχηση και αυτό δεν είναι δείγμα υπεύθυνης κοινωνικής αντίληψης 

ενός δημόσιου οργανισμού, ο οποίος ασκεί και πρέπει να ασκεί δημόσιο λειτούρ

γημα με κοινωνική και εθνική αποστολή. 

Δεν είναι δυνατό, κύριοι συνάδελφοι, να αφαιρείται το τουρκοκυπριακό 

δελτίο ειδήσεων από το πρώτο πρόγραμμα του ΡΙΚ, γιατt, λέΕL, ήταν σε ώρα αιχμής 

και, επειδή οι Ελληνοκύπριοι δεν παρακολουθούν φυσικά το τουρκοκυπριακό 

δελτίο, να το μεταφέρουν και να το παίρνουν στο δεύτερο πρόγραμμα! Και να 
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κάνουν τι; Να αφαιρούν τον παρουσιαστή και να μένει ένα ξερό πράγμα εκεί! Γιατί; 
Για λόγους οικονομίας! Δηλαδή, όλο το πρό~λημα της οικονομίας για το PIK ήταν 
οι .t:20 ή οι ί30 ή οι ίSΟ που Οα πλήρωναν κάθε βράδυ, για να έχει έναν παρουσιαστή 
το δε λ τ ίο ειδήσεων! 

Αυτό το Οέμα το βάζω επί δύο συναπτά έτη ενώπιον των αρμοδίων του ΡΙΚ 
στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή και δεν υπάρχει καμιά απάντηση. Γιατί 
επιμένω; Έχουμε πληροφορίες από τους ίδιους τους Τουρκοκυπρίους, αυτούς που 
ζουν στις ελεύθερες περιοχές. από Τουρκοκυπρίους που αγαπούν αυτό τον τόπο και 
μπορούμε να τους συναντήσουμε και εντός και εκτός Κύπρου, που λένε ότι έπεσε 

κάΟετα η θεαματικότητα αυτου του δελτίου. Αυτό το δελτίο ήταν το καΟημερινό 
κανάλι, το καθημερινό μέσο επικοινωνίας που είχαμε με τους Τουρκοκύπριους 

συμπατριώτες μας. Και ήταν κάτι που δεν μπορούσε να τους το απαγορεύσει 
κανένας Ντενκτάς. Δεν είναι εφημερίδα που, αν Οέλει, την αφήνει να κυκλοφορήσει. 

Ήταν η γλώσσα τους και ήταν κάτι που έμπαινε μέσα στο σπίτι τους. 

Είναι αυτό εΟνική πολιτική; Είναι η πολιτική ενός Ιδρύματος που αγωνίζεται 
να δώσει μηνύματα στον κυπριακό λαό στο σύνολό του; ΡωηΊσαμε αυτό το πράγμα 

το συμβούλιο, όταν ήρθε προχθές, και η απάντησή του ήταν ότι περίπου δεν υπ(ιρχει 

πρόβλημα. Ρωτήστε τους Τουρκοκυπρίους. Έχετε και συνεργάτες Τουρκοκυπρίους. 

Ρωτήστε τους! 

Γίνεται πράγματι λόγος για την ανάγκη εξοικονόμησης χρημάτων από πλευράς 
του PJ Κ. Μάλιστα, υπάρχει μια τέτοια ανάγκη. Είναι γεγονός ότι η περικοπή 

εκείνης της άδικης φορολογίας οδήγησε σε ένα βαΟμό, και πρέπει να το ομολογή
σουμε, στη συγκράτηση των εξόδων τα οποία ανέρχονταν την κλίμακα με ένα Ουελ
λώδη ρυθμό. Και όχι μόνο δεν έχει παρατηρηΟεί αύξηση, αλλά, αν δεν κάνω λάΟος, 
έχει παρατηρηΟεί. και γύρω στο fl.OOO.OOO περίπου μείωση του σκέλους των εξόδων. 
Νομίζω ότι αυτοί περίπου είναι οι αριΟμοί. Αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι η 

Βουλή είπε όχι στην παράλογη φορολογία, όχι στα υπερβολικά ποσά. Φροντίστε να 

νοικοκυρευτείτε παράλληλα με όλα τα άλλα. 

Όμως είχε δίκαιο ο κ. Χατζηδημητρί.ου. Το ποσό το οποίο διατίΟεται για τους 
συνεργάτες είναι εντελώς ασήμαντο και δεν μπορεί μι κανέναν τρόπο να ΟεωρηΟεί 

ότι ένας δημόσιος οργανισμός είναι δυνατό να εκμεταλλεύεται με αυτό το στυγνό 

τρόπο τους συνεργάτες του, οι οποίοι λειτουργούν και εργάζονται όπως και οι 

κανονικοί του υπάλληλοι. Δεν έχουν σχεδόν κανένα δικαίωμα οι άνΟρωποι και 

είναι χαρακτηριστικό το ότι οι υπερωριακές τους απασχολήσεις, οι νυχτερινές τους 

απασχολήσεις πληρώνονται όχι διπλάσια ή τριπλάσια αλλά λιγότερα, χαμηλότερα 

από ό,τι η κανονική τους απασχόληση. Δε δικαιούνται να aρρωστήσουν, δεν έχουν 

ιατροφαρμακευτική περίΟαλψη και δεν έχουν τίποτε ή σχεδόν τίποτε από εκείνα τα 
οποία δικαιούνται όλοι οι εργαζόμενοι. Και μιλούμε για ασήμαντα ποσά. 

Λέχθηκε από το διοικητικό συμβούλιο στην Επιτροπή: "Μα, εσείς ζητάτε οικο
νομία! Τώρα μας ζητάτε να το1•ς πληρώνουμε περισσ6τερα;" Εσείς φέρτε μάς τα 

και, αν κάτι είναι δίκαω και λογικό, δεν νομίζω να υπάρχει κανένας σ' αυτή την 
αίΟουσα που θα πει όχι. Οι άνθρωποι εκεί αυτοχαρακτηρίζονται Σριλανκέζοι, 
Φιλιππινέζοι. Αυτό μας γράφουν, Ηυτό μας λένε. Και υπάρχουν δύο ειδών: εκείνοι 
οι οποίοι είναι σε δυσμενή Οέση και εκείνοι οι οποίοι είναι σε ακόμα χειρότερη Οέση. 
Δηλαδή, η διάκριση η οποία Οα μπορούσε να γίνει είναι η εξής: Είναι οι Φιλιππι
νέζοι οι οποίοι εργάζονται νόμιμα και υπόκεινται σε νόμιμη εκμετάλλευση και οι 
Φιλιππινέζοι οι οποίοι εργάζονται παράνομα και οι οποίοι υπόκεινται σε ακόμα 
μεγαλύτερη εκμετάλλευση. 
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Κι•ριε Πρόεδρε, το πρόβλημα του ΡΙΚ είναι πράγματι πρόβλημα αυτής της 

κοινωνιας. Έχουμε βομβαρδιστεί από μελέτες και εμείς και οι εκάστοτε κυβερνώ

ντες. Οι μελέτες ειναι αναλύσεις που βοηθούν αυτούς που ασκούν εξουσία. Μέχρι 

στιγμής η κυβέρνηση έχει αποτύχει: δεν έχει γνώμη, δεν έχει άποψη, δεν ξέρει τι 

Οέλει, τα Οέλει όλα, δε Οέλει τίποτε, αυτοσυγκρούεται, αυτοαναιρείται. 

Εμείς δε χαιρόμαστε με αυτή την κατάσταση. Εμείς λυπούμαστε, γιατί το PIK 
οδηγείται στην καταστροφή. Περιμένουμε α;τό την κυβέρνηση να αναλάβει τις 

ευΟvνες της, να μελετήσει τις μελέτες και να καταθέσει τις προτάσεις της, τις αποφά

σεις της, τα νομοθετήματά της και για το θεσμικό πλαίσιο του Ρ Ι Κ και για το οικο

νομικό πρόβλημα του ΡΙΚ και για την αποστολή του ΡΙΚ, που και δημόσια είναι και 

απαραίτητη και κοινωνική και εθνική. 

Πράγματι, όταν κατατεθεί μια συγκεκριμένη πρόταση, ένα συγκεκριμένο 

πλαίσιο , τότε, ναι, και οι πολιτικές δυνάμεις και πολλοί άλλοι φορείς σ' αυτή την 

κοινωνία και οι άνΟρωποι που κατέχουν αυτά τα Οέματα Οα πρέπει όλοι να ξανοι
χτοvμε σε ένα διάλογο όχι aτέρμονα, όχι ατέλειωτο, γιατί. δε μας παίρνει ο χρόνος, 

για να καταλήξουμε ως κοινωνία με σvνεση και με συναίνεση σε μια λύση, όσον 

αφορά το μέλλον και τις προοπτικές του Ραδιοφωνικοv Ιδρύματος της Κvπρου. 

Εμάς αυτή είναι η άποψή μας και σε μια τέτοια εξέλιξη Οα συμβάλουμε καλό

πιστα και δημιουργικά, για να μ;τορέσουμε ε..-τ:ιτέλους να ανεβούμε και μια φορά σ' 

αυτό το βήμα και να μιλήσουμε για τις προοπτικές, για την ανάπτυξη της δημόσιας 

ραδιοτηλεόρασης με αισιοδοξία και πίστη στο μέλλον. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μου στάληκε μια επιστολή από μια ομάδα υπαλλήλων του ΡΙΚ με την παρά

κληση να την αναγνώσω. Οι κανονισμοί δε μου επιτρέπουν να αναγινώσκω οποιεσ

δήποτε επιστολές ομάδων, γι' αυτό και ζήτησα η επιστολή να κυκλοφορήσει απλώς 

στα Μέλη της Βουλής και θα την έχετε σε λίγο στα χέρια σας. 

Τ. ΧΑΤΖΗι:\ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Παρακαλώ ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Τ. ΧΚΓΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Επί του Οέματος της επιστολής, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακόμα δεν έχει κυκλοφορήσει η επιστολή. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡIΟΥ: 

Όχι, κυκλοφόρησε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μόλις τώρα. Ε;τομένως, άστε να τη δουν και, αν θέλετε να αναφερθείτε ... Εγώ 
ε..-τ:ιμένω ότι από της έδρας δεν μπορεί να αναγνωσθεί αυτή η επιστολή. 

Ο κ. Χριστόφιας Οέλει να μιλήσει, αντιλαμβάνομαι. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ζήτησα και εγώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πάντοτε προηγουνται οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

ΕΥ. ΕΥΣΎΆΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή πέντε λεπτά πρωτολογούμε. Μετά τη δευτερολογία να 

μιλήσω; Αυτός είναι ο Κανονισμός της Βουλής; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν το επιΟυμούν ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μπορούν να διακόπτουν. Ωραία! 

Δ. ΧΡ ΙΣ.ΙΌΦ ΙΑΣ: 

Κύριε Ιl ρόεδρε, με όλο το σεβασμό, εγώ είμαι έτοιμος να ακούσω όλους τους 

συναδέλφους ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όπως Οέλετε. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ναι, έτσι είναι. Πέντε λεπτά μόνο. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Με συγχωρείς, συνάδελφε, με συγχωρείς! Έχω άλλη ανειλημμένη υποχρέωση 

και δυστυχώς Οα πρέπει σε λίγο να αποχωρήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε νομίζω πως πρέπει να επιτρέψουμε ... Ένας λόγος παραπάνω ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘIΟΥ: 

Έχω και εγώ υποχρέωση. Πέντε λεπτά θα πάρω. "Το λακωνίζειν εστί φιλοσο

φείν". 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙ ΑΣ: 

Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον ο κ. Χριστόφιας δεν έχει ένσταση, Οα σας δώσω το λόγο. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Πάντοτε, όταν έρχεται ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ, αρχίζουν διάφορα σχόλια 

και κατηγορίες αυτής της περιγραφής που ακούμε και σήμερα. Δεν είναι η πρώτη 

φορά. Τόσα χρόνια αυτό γίνεται. Είναι επανάληψη, αναπαραγωγή του προγράμ

ματος, που λέμε, το να κατηγορείται επανειλημμένα το ΡΙΚ. Θέλω να πω δύο πράγ

ματα μόνο. Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι ζήτημα προσέγγισης κοσμοθεωρητικής, ιδεολογικής, αν Οέλετε, ανα<rο

ρικά με το ποια είναι η αποστολή αυτών των υπηρεσιών του κράτους. Το κράτος, 
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κατά την αντίληψή μας και σύμφωνα με τη δική μας θεώρηση και ιδεολογία, πρέπει 
να είναι κράτος κοινωνικό. Να επιτελεί την αποστολή του όχι με γνώμονα την 
αποκόμιση κέρδους αλλά με γνώμονα την παροχή υπηρεσιών προς το λαό. Αυτή 
πρέπει να είναι η κύρια αποστολή του κράτους. Άλλοι θέλουν το κράτος να είναι 

αδύνατο. εκμηδενισμένο, πολύ ισχνό και ζητουν να μεταθέσουμε στον ιδιωτικό 
τομέα όλο το χώρο της παροχής υπηρεσιών και επικοινωνίας με το λαό. Αυτή δεν 
είναι η δική μας Οέση. 

Γι' αυτό το λόγο, κύριοι συνάδελφοι, επιγραμμαηκά λέω ότι και ο τομέας της 

υγείας μέσω των νοσοκομείων εργάζεται με ζημιά και τα πανεπιστήμια δε δίνουν 
κέρδος στη διεύθυνση του πανεπιστημίου, σε αντίθεση με τα ιδιωτικά πανεπιστήμια, 
τα οποία αποκομίζουν σημαντικά κέρδη. Εμείς δε θέλουμε το ΡΙΚ να είναι αυτής 

της περιγραφής. Κατά συνέ;τεια, θα πρέπει, θέλουμε δε Οέλουμε, να το αποδεχτούμε 
και εμείς τασσόμαστε σίγουρα υπέρ της διατήρησης της κρατικής ραδιοτηλεόρασης. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχει αναφερθεί επανειλημμένα -και αυτό ήταν ένα από τα 
κύρια σημεία της σημερινής αιχμής- το υπεράριθμο προσωπικό και τα f. 14.000.000 
τα οποία εκδαπανά το Ίδρυμα μέσω της κρατικής χορηγίας. Αλλά δεν είναι ο ευρύ

τερος δημόσιος τομέας εδώ υπεράριθμος; Δεν πληρώνουμε f.500.000.000 για τους 
δημόσιους υπαλλήλους του ευρύτερου δημόσιου τομέα; Δεν επαναλαμβάνουμε τις 

ίδιες Οέσεις, όταν εξετάζουμε τους προϋπολογισμούς του κράτους λέγοντας ότι, 
σύμφωνα με τις διεθνείς στατιστικές, εμείς εδώ είμαστε η χώρα του Συμβουλίου της 
Ευρώπης η οποία επιβαρύνεται περισσότερο απ' όλες επαχθώς με μισθούς και 

ωφελrΊματα δημόσιων υπαλλήλων; Γιατί δεν κάνουμε εισηγήσεις για μαζικές απολύ

σεις των δημόσιων υπαλλήλων, για να περιορίσουμε, όπως μας υποδεικνύουν οι 
επαίοντες στις στατιστικές, τα έξοδα του κρατικού τομέα; 

Μιλούμε για το PIK μόνο. Αλλά το PIK, κύριοι συνάδελQ'Οι, είναι ενταγμένο, 
σύμφωνα με το Σύνταγμα, στη δημόσια υπηρεσία και μάλιστα τα δικαιώματα των 

υπαλλήλων του ΡΙΚ είναι aπαράλλακτα με τα δικαιώματα όλων των άλλων δημό
σιων υπαλλήλων, αφού, δυνάμει της συνταγματικής διατάξεως, όλη η τύχη τους, η 

ανέλιξή τους και τα πάντα που αφορούν την ύπαρξή τους μέχρι της αφυπηρετήσεώς 

τους διέπονται και κατευΟύνονται από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας. Έτσι 

δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι τα δικαιώματά τους ούτε μικρότερα ούτε ισχνό

τερα είναι των άλλων δημόσιων υπαλλήλων. Γιατί τότε αυτή η μόνιμη επtΟεση κατά 
του ΡΙΚ; Δεν μπορώ να aντιληφθώ το λόγο παρά μόνο ότι το πολιτικό κόστος, 

όταν βγάζουμε το άχτι μας κατά κάποιο τρόπο με το ΡΙΚ, είναι μικρότερο, αφού δεν 

τολμούμε να τα Βάλουμε με τον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, λέχθηκε επανειλημμένα ότι πληρώ
νουμε f 14.000.000 και αυτό, διότι το ΡΙΚ δεν αφήνει κέρδη, δεν είναι επιχείρηση η 
οποία συμφέρει. Μα, θέλουμε να κάνουμε το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της Κύπρου, την 

κρατική μας ραδιοτηλεόραση, μια εμπορική επιχείρηση, για να ανταγωνίζεται την 
ιδιωτική ραδιοτηλεόραση και ταυτόχρονα να παίρνει και την επιχορήγηση από το 

κράτος; Αν αυτό θέλουμε, εκτρέπουμε εντελώς το ΡΙΚ από το σκοπό τον οποίο 

καλείται να επιτελέσει και ταυτόχρονα πλήττουμε και την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση, 

διότι τη θέτουμε σε εντελώς άνιση θέση. Άλλος είναι ο σκοπός του κρατικού ιδρύ
ματος και άλλος ο σκοπός των εμπορικών ιδρυμάτων που προσφέρουν παρόμοιες 

υπηρεσίες. 

ι ι 
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Για να τελειώσω, θέλω να σας πω ότι, για να είμαστε δίκαιοι, η Κύπρος από 
όλα τα κράτη του Συμβουλίου της Ευρώπης κω σύμφωνα με το κατά κεφαλήν εισό
δημά της πληρώνει τη μικρότερη συνεισφορά στη ραδιοτηλεόρασή της. Πληρώνουμε 

περίπου 0,55% πάνω στο κατά κεφαλήν εισόδημα -ήταν 0,29%, έγινε 0,63% και τώρα .. 
έμεινε 0,55% μετά τις περικοπές- ενώ η Αγγλία πληρώνει 1,97%, το Βέλγιο 1,90%, 
δηλαδή τρεις φορές παραπάνω, η Ιταλία 1.81%. η Σουηδία 1,88%, η Ελλάδα 1,74% 
και η Ιρλανδία, που έχει το ίδιο και κάπως χαμηλότερο κατά κεφαλήν εισόδημα, 

1,65%. Εμείς πληρώνουμε 0,55%. 

Ας μην υπερβάλλουμε. Σας παρακαλώ να μην υπερβάλλουμε, διότι <rτάνει 
πλέον η φιλοσοφία του ότι όλα θα τα κάνουμε εμπορικές επιχειρήσεις σ' αυτό τον 
τόπο! Ας έχουμε και αυτό τον τρόπο της επικοινωνίας με το λαό. Ας του δίνουμε 

μια ποιότητα παραπάνω από τα διάφορα προγράμματα που ακούμε. Μέχρι και η 

μάνα μου, κύριοι συνάδελφοι, δε μου μιλά στο τηλέφωνο, διότι παρακολουΟεί τις 

σειρές που προσφέρει το άλφα, το βήτα ή το γάμα ιδιωτικό δίκτυο! Διότι αυτή είνω 

πλέον η μοίρα του Κύπριου ακροατή, όταν εμείς αντί να ενισχύουμε αυτό το Ίδρυμα 
προσπαθούμε με κάθε τρόπο να το υπονομεύσουμε· να το προσβάλουμε, όχι να το 

υπονομεύσουμε. Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι πρέπει να γίνουν νοικοκυρέματα, 

πρέπει να γίνει αναθεώρηση, αναδιοργάνωση και πιο καλό συγύρισμα των οικονο

μικών του Ιδρύματος. Αλλά από αυτό το σημείο μέχρι το να εκτοξεύουμε όλους 
αυτούς τους μύδρους οι αποστάσεις είναι τεράστιες. 

Κύριοι συνάδελφοι, κατεβαίνω από το βήμα, αφού πω ότι τα ί14.000.000 που 
δίνουμε εμείς δε συγκρίνονται καν με το ί 1.500.000.000 που δίνουν στο BDC οι 
Άγγλοι. Και μη μου πείτε ότι, όταν μεταδίδουμε ορισμένα προγράμματα, τα έξοδα 

τα δικά μας συγκριτικά μπορεί να είναι μικρότερα. Έναν εκφωνητή θέλουμε και 

εμείς, όπως χρειάζονται και εκείνοι. Τα μισά προγράμματα μπορεί να έχουν το ίδιο 
κόστος, έστω και αν είναι οι Άγγλοι που χειρίζονται το ίδρυμα ή αν είμαστε εμείς 

εδώ. Υπάρχουν τα πάγια έξοδα τα οποία δεν μπορούμε να υπερβούμε. Δεκατέσ
σερα εκατομμύρια λίρες σε έναν ευρύτερο δημόσιο τομέα που πληρώνει 

ί550.000.000 για μισθούς θεωρούμε ότι είναι ποσό παράλογο, αλλά ταυτόχρονα 
απαιτούμε όλη αυτή την ποιοτική αναβάθμιση των προγραμμάτων! 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα ζητούσα να δευτερολογήσω, αν δεν υπήρχε, κατά την 

άποψή μου, ένα θέμα τάξης. 

Θεωρώ τον εαυτό μου άνθρωπο του διαλόγου, που με πολλή υπομονή είναι 
έτοφος να ακούσει τα αντίθετα επιχειρήματα, όσο σκληρά και αν είναι, φτάνει να 
είναι επιχειρήματα. Όταν όμως ακούγοντω χαρακτηρισμοί όπως αυτός περί δημα

γωγίας, αυτό πραγματικά με ξενίζει κω με λυπεί. Δημαγωγεί κάποιος που λέει 

πράγματα που δεν τα εννοεί. Ό,τι είπα από μέρους του ΑΚΕΛ κω της κοινοβουλευ

τικής του ομάδας το εννοώ πλήρως και το επαναβεβαιώνω. 

Δεν είναι η πρώτη φορά που εμείς από θέση αρχής υπερασπιστήκαμε το Ραδιο

φωνικό Ίδρυμα Κύπρου, τον κοινωνικό του ρόλο και την ανάγκη συνέχισης της 

ύπαρξής του. Από εκεί και πέρα είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε με όλους τους 
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συναδέλφους και με όλους τους ενδιαφερομένους τρόπους καλύτερης λειτουργίας 
του και με περικοπές και με εμπλουτισμό των προγραμμάτων και με εισαγωγή νέων 

μεθόδων λειτουργίας και συμπεριφοράς του ευρύτερα . 

ΛέχΟηκε ότι είπαμε -και άρα είμαστε εκτός πραγματικότητας-ότι γίνεται 

προσπάΟεια να συρρικνωθεί το ΡΙΚ και ότι οδηγείται ουσιαστικά σε αδράνεια. 

Κύριε Πρόεδρε. νομίζω ότι το πιο υπεύθυνο πρόσωπο που εκφράζει την κυβέρνηση 

στην Κύπρο είναι ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας. Δεν ξέρω αν ήταν 

aτυχής η δήλωση του Προέδρου της Δημοκρατίας, δεν ξέρω ειλικρινά πόσο την 

εννοούσε, όμως, πριν αναχωρήσει για το εξωτερικό, όταν δημοσιογράφος του ΡΙΚ 

τον ρώτησε για την τύχη του Ιδρύματος, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με σαφήνεια 

είπε: "Αν δε Βγάζει το ψωμί του, ας κλείσει". Αυτό είπε ο Πρόεδρος της Κυπριακής 

Δημοκρατίας κ. Γλαύκος Κληρίδης πολύ πρόσφατα. 

Δεν ισχυρίζομαι ότι η προηγούμενη κυβέρνηση ή οι όποιες κυΒερνήσεις δεν 

έχουν καμιά ευθύνη για τον τρόπο λειτουργίας ή για τα προβλήματα του Ρ Ι Κ. Κάθε 

άλλο! Όλοι φέρουν ευΟύνες, για να μην πω ότι όλοι φέρουμε ευΟύνες: Ως πολιτεία, 

όλοι μας, και η Εκτελεστική και η Νομοθετική Εξουσία και τα πολιτικά κόμματα, αν 

θέλετε, φέρουμε ευθύνη, γιατί δεν εγκύψαμε έγκαιρα και πολύ υπεύθυνα, ως είθι

σται, για να δούμε από κοινού τα προβλήματα της κρατικής ραδιοφωνίας, και το 

πώς θα μπορούσε να στηρίζεται και να υποστηρίζεται, για να διαδραματίσει τον 

άκρως σημαντικό κοινωνικό ρόλο που έχει να διαδραματίσει. 

Όμως, θέλω να πω ότι θα συμφωνήσω με το συνάδελφο κ. Ηλιάδη στο ότι τότε 

φύσηξε ένας καλύτερος άνεμος στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου: αναλήφθηκαν 

μεγαλύτερες πρωτοβουλίες από τους δημοσιογράφους και όλους τους συντελεστές 

του Ιδρύματος και αναβαθμίστηκε η ποιότητα των προγραμμάτων του. Και προ·ι:όν 

αυτής της αναβάθμισης ήταν και η λειτουργία δύο νέων καναλιών, του δεύτερου 

καναλιού της τηλεόρασης και του τρίτου προγράμματος του ραδιοφώνου. 

Σε ό,τι αφορά τα προγράμματα και την πρόκληση που έγινε να δοΟούν τα 

προγράμματα, για να φανεί ποιοι εμφανίζονται και τα λοιπά, να δοΟούν, ας γίνει 
αυτό. Θέλω να σας πω όμως ότι πρέπει να είμαστε δημοκράτες μέχρι το τέλος, και 

το λέω για όλους μας. Προσωπικά ουδέποτε πήρα υπεύθυνο στο ΡΙ Κ, για να του πω 
"γιατί παρουσίασες σήμερα τον κ. Αναστασιάδη ή τον κ. Μάτση". Και όχι μόνο 

τώρα αλλά και επί διακυβέρνησης Βασιλείου. Από τότε που είμαι Γενικός Γραμμα
τέας της Κεντρικής Επιτροπής αυτού του κόμματος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όχι, έκαμα παράπονα, γιατί ακριβώς στην ίδια εκδήλωση ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Παρεμβαίνετε, είπατε. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Όχι. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Υπάρχει στα πρακτικά της Βουλής. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΠαρενέΒηκα. γιατt ακριβώς καλύπτονται άλλα κόμματα και δεν υπάρχει 
ισότιμη κάλυψη του κόμματός μου. Βεβαίως! Ε, αυτό το πράγμα θα ήταν και μαζο- .. 
χισμός να μην το χάμω, αγαπητοί συνάδελφοι! Για όνομα του Χριστού! Ή παρεμ-
βαίνω για να παραπονεθώ, όταν στην εκδήλωση για την Κερύνεια, για παράδειγμα ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Καλά εκάμετε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

... στην εκδήλωση για την Κερύνεια ήταν παρών ο Γενικός Γραμματέας της 
Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ, που έτυχε να είναι ο μόνος ηγέτης κόμματος, ήταν 

άλλοι συνάδελφοι από άλλα κόμματα και έδειξαν όλους τους άλλους στην τηλεο

πτικiι οθόνη εκτός από το Γενικό Γραμματέα της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ. 

Και σας ερωτώ: Ήταν άραγε δίκαιο να διαμαρτυρηθώ ή ήταν καθήκον μου να 

διαμαρτυρηθώ; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Και τα δύο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙ ΑΣ: 

Νομίζω ότι για λόγους aξιοκρατικής κάλυψης ήταν δίκαιο να διαμαρτυρηθώ. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Πάντως πρέπει να ομολογήσουμε ότι εμείς ποτέ δεν χάναμε το καθήκον μας 

έτσι. Να το κάμουμε χι εμείς! 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Tci>Qα θα πω για το καθήκον σας, κύριε Συλλούρη! Θα πω και για το καθήκον 
σας, μέ όλο το σεβασμό, και το Π<i>ς γίνεται το καθήκον σας και ελπίζω να τε(,)ματι

στεί αυτό το καθήκον έτσι όπως γίνεται. 

Θέλω κι εγώ να κάμω έκκληση προς τους υπευθύνους του ΡΙΚ, ώστε, όταν θα 

δώσουν τον κατάλογο, να δώσουν και τον κατάλογο όσων επικαιρικών εκπομπών 

δεν είχαν την τύχη να βγουν στον αέρα. Είμαι μάρτυρας: "Κύριε Χριστόφια, απόψε 

ή αύριο μεθαύριο θέλουμε να γίνει συζήτηση για τις εξελίξεις στο κυπριακό 
πρόβλημα. Είναι και οι άλλοι δεκτοt. Αναμένουμε ... " 

Ελπίζω στο τέλος να μην μπερντέψουν οι υπάλληλοι του ΡΙΚ ! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

• ~πίζω να μην τους aπειλείτε. 

Δ. ΧιJ?.fΣτόΦΙΑΣ: 

•' ~εν aπειλώ κανέναν εγώ. 'Οχι! 
Ν. Α ΝΑ Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εγώ ξέρω ότι τους απειλεί τε. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙ ΑΣ: 

Κανέναν δεν aπειλώ. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Χριστόφια, δεν εννοώ ... 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

" ... αν αποδεχτούν και ο κ. Μάτσης και ο χ. Κυπριανού -δέκα τον αριθμό- είτε 

" για την εσωτερική διακυβέρνηση είτε για το Κυπριακό είτε για άλλες εξελίξεις". Δεν 

αποδεχόταν ο κ. Μάτσης και ο κ. Κυπριανού και δε γίνονταν οι εκπομπές. Δεν 

ξέρω αν αυτά τα πράγματα πρέπει να τα χαρακτηρίσουμε τυχαία. Πού μεταφερόμα

σταν. όταν δε γίνονταν αυτές οι εκπομπές; Είτε στον Υπουργό των Εξωτερικών 

μόνο του στην επικαιρική εκπομπή είτε στον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο. 

Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι φτάσαμε μέχρι του σημείου συνεργάτες του 

τρίτου προγράμματος του ΡΙΚ, όταν έβγαζαν τον Χριστόφια ή άλλα στελέχη του 

ΑΚΕΛ σε Πρωινά Δρομολόγια, να απειλούνται ότι θα φύγουν από το PIK, διότι 
δήΟεν κομουνιστικοκρατείται το ΡΙΚ. Απειλούνταν από κυβερνητικούς. Αυτά τα 

πράγματα νομίζω ότι είναι σε όλους μας γνωστά, εκτός αν δε Οέλουμε να τα παραδε

χτούμε. Και έλαχε σε μερικές περιπτώσεις, για να μην πω στις πλείστες περιπτώ

σεις, οι άνΟρωποι που aπειλούνταν να μην έχουν καμιά σχέση με τu ΑΚΕΛ, να είναι 

κεντρώας προέλευσης. 

Θα ήθελα, κύριε Π ρόεδρε, να σχολιάσω επίσης την άποψη ότι έχουμε παραπλα

νηθεί από το προηγούμενο συμβούλιο. 

Με συγχωρείτε! 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Π ιες νερό. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙ ΑΣ: 

ε. μα δεν ξέρω αν είναι q>ρέσκο! 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Το δεξιό είναι φρέσκο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΊΌ δεξιό ποτήρι να πιάσω; 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Ναι. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

(Βήχει) 

• I 

Να πιούμε το δεξιό νερό! Εύχομαι και ελπίζω το δεξιό νερό να μη με πνίξει 

εντελώς! 

(Γέλια) 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Είναι Οέμα χειρισμού. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πάντως ο βήχας σας δεν εί.ναι από τη δεξιά που προήλθε· είναι από την 

αριστερά. Πιέστε νερό της δεξιάς να θεραπευθεί τε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙ ΑΣ: 

Εντάξει. 
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Νομίζω ότι σε γενικές γραμμές σωστά ενήργησε η Βουλή, ώστε να αναΟεωρη

Οο'ύν τα τέλη. Όμως, δεν είναι σωστή και ακριβής η άποψη ότι το κάναμε αuτό από 

την αρχή μέχρι το τέλος ομόφωνα. Πρέπει να πω για λόγους τάξης ότι το ΑΚΕΛ 

εκείνη την περίοδο έκανε τρεις προτάσεις, οι οποίες αποφόρτωναν μεν τους ανΟρώ

πους που έκαιαν ρεύμα, γιατί δεν είχαν κεντρική θέρμανση και είχαν ηλεκτρική 

Οέρμανση, αλλά πρόσφεραν για μια τριετία ακόμα !5.000.000 στο PIK από το εμπο
ρικό ρεύμα, από τις επιχειρήσεις δηλαδή και τους επιχειρηματίες. Δυστυχ<i>ς, και οι 

τρεις αυτές προτάσεις δεν εγκρίθηκαν και υποχρεωΟήκαμε όλοι να καταλήξουμε 

στην τελική πρόταση, η οποία έχει στερήσει το ΡΙΚ από αρκετά εισοδήματα. 

Πριν κατέβω από το βήμα, θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεΒασμό προς 

τους φίλους δημοσιογράφους, συντάκτες της επιστολής, να κάμω ένα σύντομο 

σχόλιο: Νομίζω ότι η ενέργεια αυτή την ώρα της συνεδρίας της ολομέλειας της 

Βουλής είναι ενέργεια εκτός τάξης. Είναι aτυχής, το λιγότερο, και λανθασμένη 

ενέργεια. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων με την Έκθεσή της εγκρίνει τον προϋπολογισμό· 

δε λέει να παγοποιηΟούν εσαεί οι οποιεσδήποτε Οέσεις, και οι αναγκαίες μαζt. 

Εκείνο που λέει είναι αυτό να γίνει μέχρι τη συζήτηση του προϋπολογισμού. Και 

ολόκληρο το Σώμα πιέζει -είναι το σημείο στο οποίο σίγουρα είμαστε ομόφωνοι- και 

το διοικητικό συμβούλιο και την κυβέρνηση να φέρουν εδώ και τώρα τον προϋπολο

γισμό του 1996. Δηλαδή, πρόκειται για έναν ή το πολύ δύο μήνες καιρό. Συνεπώς, η 
ε.;τιστολή, που μπορεί επιεικώς να χαρακτηριστεί τελεσίγραφο, δε Οα πρέπει να γίνει 

αποδεκτή, κατά τη γνώμη μου, από το Σώμα και ορίστε, κύριε Α ναστασιάδη, που δε 

δημαγωγούμε, αλλά που χειριζόμαστε, νομίζω, υπεύθυνα τα θέματα. 

Θα καλέσω λοιπόν και από το βήμα της Βουλής τους φίλους δημοσιογράφους 

να κάμουν δεύτερες, πιο ώριμες, ας μου επιτραπεί να πω, σκέψεις και να συζητή

σουμε αργότερο το όλο θέμα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν ο κ. Αναστασιάδης επιμένει να δευτερολογήσει προ των άλλων ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔ ΙΙ Σ: 

Επιμένω. Δε Οα μιλήσω από του βήματος της Βουλής. 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Θα ήΟελα κι εγώ το λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μετά τον κ. Αναστασιάδη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, να μου επιτρέψετε με όλο το ... 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μόνο κάτι θα πω, κύριε Χριστόφια. Απλούστατα η παρέμβασή μου περί 
απειλιί>ν ήταν απλώς ένα σχόλιο στα όσα είπε ο κ. Χατζηδημητρίου και όχι γιατί 

εννοούσα ότι aπειλούσατε δημοσιογράφους. Εγώ θεωρώ ότι εκφράζετε δίκαιο 

παράπονο εκεί όπου μη αντικειμενικά δεν καλύφθηκε το ΑΚΕΛ και συνεπώς δεν 

.. 
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εκλαμβάνω ως απειλές τα όσα είπατε ότι παρεμβαίνατε προκαταρκτικά προκειμένου 

να αποφευχθεί η μη κάλυψη του κόμματός σας. Και το δέχομαι και το σέβομαι και 
θεωρώ ότι ορθά πράξατε, σε αντίθεση με κάποιους που α.ϊείλησαν τους ιδιωτικούς 
ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς και τους δημοσιογράφους τους και είπαν ότι άγονται 

και φέρονται με βάση άλλες πολιτικές σκοπιμότητες προκεψένου να οδηγήσουν 
αλλού την πολιτική ζωή. Και δεν είμαι εγώ που το είπα, κύριε Χατζηδημητρίου. 
Είναι στα πρακτικά· εσείς το είπατε. 

Επομένως, εκείνο που Οα έλεγα, κύριε Χριστόφια, τελειώνοντας είναι ότι 
χαίρομαι, γιατί στο τέλος όντως αποφύγατε τη δημαγωγία μετά από εκείνο το ευλο

γημένο που ξεκινήσατε στην αρχή περί του στραγγαλισμού και της πορείας που 

ακολουθεί το PIK. Μόνο αυτό το σχόλιο, τίποτε άλλο, κύριε Χριστόφια. Ευχα
ριστώ που με ακούσατε και μπορείτε να πάτε στο καλό. 

Η δευτερολογία μου κατά κύριο λόγο αναφέρεται, και λυπούμαι γιατί το κάνω 
... ιδαίτερα από ένα φίλο που δεν τον διόρισα καν εκπρόσωπο δεν ανέμενα να δίνει 
ερμηνείες στο τι είπα. Η ερμηνεία είναι ένα, η διαστροφή είναι άλλο. Και λυπούμαι 
να πω, αγαπητέ μου κύριε Χατζηδημητρίου, κύριε συνάδελφε, φίλτατέ μου, ότι το να 

προσπαθείτε να πείτε ότι τάχα το να πω "δώστε στοιχεία, για να φανεί ποιοι είναι 

αυτοί που αδικούνται" σε απάντηση των όσων ο αρχηγός του μεγαλύτερου εν αντι
πολιτεύσει κόμματος στη Βουλή ανέφερε και το να δώσω απάντηση ή να δοθεί 

απάντηση στο συνάδελφό σας του ιδίου κόμματος, τον κ. Ηλιάδη, ο οποίος μας είπε 
ότι η παρούσα κυβέρνηση στραγγαλίζει τους υπαλλήλους και δεν τους επιτρέπει ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΙ ΙΣ: 

Δεν είπα ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο εναγκαλισμός, είπατε, είναι πιο aσφυκτικός με την παρούσα κυβέρνηση, 

όπως και ότι μεγαλύτερη και απαράδεκτη είναι η παρέμβαση προς τους εργαζομέ
νους στο Ρ Ι Κ από την παρούσα κυβέρνηση. Αυτά είπατε· είναι στα πρακτικά της 

Βουλής. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Προς το Ίδρυμα είπα· δεν είπα προς τους εργαζομένους. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Προς τους εργαζομένονς. Έγραψα κατά λέξη τι είπατε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Σωστά το είπε, εν πάση περιπτώσει. 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πάρα πολύ καλά! Ευχαριστώ, κύριε Πρέντζα. Προσθέτετε κάτι ακόμα σε 

αυτό που είπα, ότι πρέπει να δοθεί μια απάντηση και στον κ. Ηλιάδη και σ' εσάς και 

στο ΑΚΕΛ. 

Επομένως, δεν επρόκειτο περί απειλής. Ποια είναι η απειλή, κύριε Χατζηδη
μητρίου; Το να ζητήσεις "δώστε, κύριοι, στοιχεία για το αν ήσαστε αντικειμενικοί 

στη Βουλή, για να ξέρουμε πώς παρουσιάζετε τα προγράμματα"; Και τι να πω για 

την κριτική του κ. Ηλιάδη, του συναδέλφου σας, κύριε Χατζηδημητρίου, ο οποίος 
είπε ότι ο Σιράκ μεταδόθηκε στο τέλος; Δεν είναι απειλή αυτή κατά των συντακτών 
για το πώς κάνονν τη δουλειά τονς; Ποιες είναι οι ειδήσεις πον θα προτάξουν; 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι κριτική. 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επειδή μίλησε για τον Σιράκ; Αν μιλούσε για τον κ. Λυσσαρίδη και έλεγε ότι 
πρέπει να τον προτάσσουν, δε θα ήταν απειλή; Δηλαδή, παύει η ελευΟερία του δημο
σιογράφου να κρίνει ποια είδηση έχει προτεραιότητα και ποια όχι; ε, αυτό και αν 
είναι απειλή! 

Εγώ δεν είπα τίποτε για το πώς πρέπει να κάνουν και πώς όχι τη δουλειά 
τους. Είπα ότι, εφόσον υπάρχει το παράπονο ότι γίνεται διάκριση σε βάρος 
κάποιων κομμάτων, εκάλεσα και καλώ και επιμένω, χωρίς το\ιτο να ειναι απειλή, 
ότι πρέπει να δοθούν επιτέλους στοιχεία από το διοικητικό σuμβο\ιλιο. Είναι 
υπόλογο σε αυτή τη Οουλή που ψηφίζει και έχει υποχρέωση ούτε το ΑΚΕΛ να αδικεί 
ουτε την ΕΔΕΚ να αδικεί ούτε το ΔΗΣΥ ή οποιοδήποτε άλλο κόμμα να υπερτιμά. 
Συνεπ<ί)ς, αν αυτά είναι απειλές, δεν ξέρω πλέον τι είναι η απειλή ή τι είναι τουλάχι
στον η κριτική και ποια είναι η απάντηση που πρέπει να δίνεται! 

Υπήρξε ακόμα μια διαστροφή και λυπούμαι που το λέω: Ανέφερα, λέει, ότι 
είναι γάγγραινα το ΡΙΚ. Ε, όχι, κύριε Χατζηδημητρίου! Αυτή η διαστροφή είναι 
χειρότερη της προηγούμενης. Αν ανέφερα την οικονομική γάγγραινα, μεταξύ των 

άλλων που αντιμετωπίζει αυτό το κράτος, δε σημαίνει ότι αυτό είναι για τις παρα

γωγές του ΡΙΚ, για την προσφορά του ΡΙΚ ή για την ποιότητα των προγραμμάτων ή 
των υπαλλήλων του. Για τ' όνομα του Θεο\ι! Με το να προσπαθείτε να εκμεταλλευ
τεί τε μια λέξη και να την aπομονώσετε ίσως μεταδοθεί απόψε ή γρα<rτεί α\ιριο ότι ο 
Λναστασιάδης αποκάλεσε το PIK "γάγγραινα". Μιλο\ιμε για τα οικονομικά προβλή
ματα συζητώντας τον προϋπολογισμό και επ' ουδενί λόγω σε καμιά στιγμή δεν 
άφησα κανένα υπονοο\ιμενο είτε για την ποιότητα είτε για την προσφορά είτε για 

την αναγκαιότητα της υπαρξής του ΡΙΚ. 

Συνεπώς, δε δέχομαι, αν εκλάβατε ότι σας διόρισα ερμηνευτή των όσων λέω, 
δεν το δέχομαι, κ\ιριε Χατζηδημητρίου ! Νομίζω ότι μιλώ καλά τα ελληνικά, για να 
μπορο\ιν να διαστρέφονται αυτά που λέω κατά τον τρόπο που τα διαστρέψατε. 

Εκεινο όμως που Οα έλεγα και που θα πρέπει ο κ. Χατζηδημητρίου να το 
σκεφτεί δέκα φορές είναι τι ελεύθερη ραδιοτηλεόραση θέλουμε είτε πρόκειται για το 
Ρ ΙΚ είτε για την ιδιωτική. Πράγματι, όταν ακούγεται ότι είναι ύποπτος ο ρόλος της 
ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης και ότι πολιτικά καθοδηγείται προς κάποιους άλλους 
στόχους και σκοπούς, ε, συγγνώμη! Εδώ και αν υπάρχει απειλή προς τους δημοσιο
γράφους! 'Η υπάρχουν δύο ειδών δημοσιογράφοι, εκείνοι που τους αγαπούμε στη 
δημόσια ραδιοτηλεόραση και εκείνοι που τους απεχΟανόμαστε, γιατί ανήκουν στην 
ιδιωτική ραδιοτηλεόραση. Εσείς και αν είναι που απειλτ]σατε! Εσείς, που ήταν και 
σα<rέστατη η απειλή μάλιστα: ότι τάχα, επειδή καθοδηγείστε από ξένα κέντρα 
αποφάσεων είτε ΑΣΤΡΑ λέγεστε είτε ΑΝτι λέγεστε είτε Σ Ι ΓΜΑ λέγεστε είτε ΛΟΓΟΣ 

λέγεστε, πρέπει να μπείτε κάπου, σε κάποια τάξη! 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Διότι Οα σας κόψουμε το μισθό. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΛΗΣ: 

Δεν είναι διότι θα σας κόψουμε το μισθό. Δια<rορετικά Οα περάσουμε 
κάποιους κανονισμούς, όπως είπε ο κ. Ηλιάδης, γιατί πρέπει να σας βάλουμε σε 
τάξη. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Γιατί δεν τους φέρνει η κυβέρνηση, κύριε Αναστασιάδη; 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Απλο\Jστατα. γιατί μια υπε\Jθυνη κυβέρνηση κάμνει υπε\Jθυνο διάλογο, 
εξαντλεί όλα τα περιθώρια, δοκιμάζει πώς λειτουργεί και τότε έρχεται με κανονι

σμούς. 

Και θέλω να σας απαντήσω και σε κάτι άλλο: Τα τελευταία μόλις δυόμισι 
χρό,ιια λειτουργεί η ιδιωτική ραδιοτηλεόραση και είναι φυσικό να θέλει και τις 
απόψεις της Ένωσης Συντακτών και όλων των άλλων παραγόντων και φορέων 
προκειμένου να δώσει ό,τι καλύτερο. "Όποιος βιάζεται σκοντάφτει", κ\Jριε Η λιάδη! 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

(Κ άτι πάει να πει.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, μη διακόπτετε, γιατί η ώρα δε μας παίρνει. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Και να σας πω και κάτι άλλο: Ασκήσατε κριτική περί απραξίας. Ποιας απρα
ξίας, κύριε Ηλιάδη; Εδώ μετακλήθηκαν εμπειρογνώμονες και έγιναν τρεις μελέτες. 

Είναι φυσικό μια υπεύθυνη κυβέρνηση ... εσείς που έχετε εύκολες τις λύσεις, γιατί 
δεν υποβάλατε εισηγήσεις από του βήματος της Βουλής, αφού έχει τόσα χρόνια και 

που πολιτεύεστε και που βρίσκεστε ως κόμμα στην πολιτική ζωή αυτο\J του τόπου; 
Έτσι εύκολο θα ήταν για το Σοσιαλιστικό Κόμμα να βγει και να αρχίσει να βγάζει 
απανταχούσες; Μπορούσε σε ένα προεκλογικό πρόγραμμά σας να πείτε πώς θερα
πεύεται η δημόσια ραδιοτηλεόραση. 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

Δε διαβάσατε το δικό μας, φαί νεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ! 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Το διάβασα, αλλά δεν aντιλήφθηκα να εισηγείστε λύσεις Οεραπείας για το ΡΙΚ. 
Ξαναδιαβάστε το εσείς και, αν τις βρείτε, στείλτε μάς τες αύριο με εγκύκλιο! Μα, 
και μόνο από τις απόψεις που ακούστηκαν από τέσσερις Βουλευτές του Σοσιαλι

στικού Κόμματος αντιλαμβάνεστε πόση κοινότητα απόψεων έχετε ! 

Και τελειώνω -γιατί δεν ήταν άξιο λόγου για να συζητηθεί- με το ότι μίλησα 
για παραπλάνηση από το προηγούμενο διοικητικό συμβούλιο. Η παραπλάνηση 
αφορούσε τα τέλη, όπως θα λειτουργούσαν ανάλογα με την κατανάλωση ρεύματος. 
Και ήταν κοινή διαπίστωση και πράγματι το ΑΚΕΛ έκαμε κάποιες εισηγήσεις για 
διαβάθμιση, αλλά στο τέλος όλοι ομόφωνα είπαμε, γιατί πιστέψαμε ότι δεν υπήρχε 
άλλος τρόπος, εφόσον δεν υπήρχε μια εποικοδομητική πρόταση από πλευράς του 
Ιδρύματος τότε ή της κυβέρνησης -δε θυμάμαι ακριβώς- να καταργηθεί και καταργή

θηκε το τέλος. Και, αν είπα ότι πιθανόν να ήταν λάθος η κατάργηση του τέλους, δεν 
εννοούσα του τέλους ως προς το οποίο παραπλανηθήκαμε, αλλά εκείνου του τέλους 
που θα μπορούσε να βοηθά και να συντρέχει το ΡΙΚ. Έχω την εντύπωση ότι το να 
προσπαΟούμε να μην ακούμε ή να μη θέλουμε να καταλάβουμε τι ο άλλος με σαφή
νεια δηλώνει δε βοηθά το διάλογο που γίνεται στη Βουλή. 

Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπορώ να σας δώσω το λόγο, μόνο αν το επιτρέπει ο κ. Κατσαμπάς, ο οποίος 

προηγείται. Μου είπατε ότι θέλετε να φύγετε, αλλά μόνο με την άδεια του 

κ. Κατσαμπά μπορώ να το κάνω. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Αν θα μιλά για μισή ώρα, δε δίνω αυτή την άδεια. Εγώ πέντε λεπτά έχω να 

πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα τάξης. Αν ο καθένας που Βιάζεται παίρνει το χρόνο, 

μιλά και φεύγει, δεν ξέρω πόσοι θα μείνουν. Αυτοί που δε θα μιλήσουν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δεν άλλαξα τη σειρά. Ζήτησα την άδεια του ενδιαφερομένου και 
επομένως δεν αντιλαμβάνομαι την παρατήρηση. Δεν έδωσα το λόγο στον 

κ. Πρέντζα. Ρώτησα, όπως γίνεται σε όλες τις Βουλές, αν ο κ. Κατσαμπάς θα ήθελε 

να δώσει την προτεραιότητα σε άλλον. Ο κ. Κατσαμπάς είπε όχι και ο λόγος είναι 

στον κ. Κατσαμπά. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Προτού μπω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, στο βασικό θέμα της 

ομιλίας μου, ήθελα να διαφωνήσω με τον κ. Χριστόφια, ο οποίος χαρακτήρισε την 

επιστολή κάποιων συναδέλφων μου κάπως τελεσίγραφη. Έπρεπε να προσέξει ότι 

αυτή είναι η βάρδια εν υπηρεσία. Αν δεν εργάζονταν οι άνθρωποι, Οα μπορούσαν να 

έρθουν με τα πίκετ, όπως κάνουν άλλοι εργαζόμενοι, έξω από τη Βουλή και να 

διατυπώσουν τις απόψεις τους. Δεν είναι τελεσίγραφη· απλώς ήταν ο μόνος τρόπος 

να μη φύγουν από τη δουλειά, να παραγάγουν το δελτίο ειδήσεων και να πουν τη 
γνώμη τους, ορθή ή λανθασμένη. 

Να μπω στο κύριο θέμα. Το θέμα που συζητούμε με αφορμή τον προίJπολο

γισμό του ΡΙΚ είναι τεράστιας σημασίας, τόσης, που πωτεύω ότι φτάνει τα όρια της 

σημασίας που πρέπει να δίνουμε στο εθνικό μας πρόβλημα. Και μας δίνεται η 

ευκαιρία των προίJπολογισμών, για να εκφράσει ο καθένας κάποιες απόψεις και να 

διαβιβάσει ορισμένα μηνύματα. Το θέμα, κατά την ταπεινή μου γνώμη, δεν προσφέ
ρεται επ' ουδενί λόγω για κομματική και πολιτική αντιπαλότητα, όπως δεν προσφέ

ρεται και το εθνικό θέμα. Προσφέρεται για μια ψύχραιμη ανταλλαγή απόψεων. 

Μια ομάδα Γάλλων επιστημόνων ύστερα από σοβαρή μελέτη διάφορων κοινω

νικοοικονομικών προβλημάτων κατέληξε στη διαπίστωση ότι τίποτε στη σύγχρονη 

κοινωνία, κανένα άλλο μέσο εκτός από τη ραδιοτηλεόραση και ιδιαίτερα την τηλεό

ραση δε διαμορφώνει νοοτροπίες, στάσεις, συμπεριφορές, σκέψεις σ' αυτό τον 

κόσμο. Γι' αυτό θεωρώ ότι η προσοχή μας θα πρέπει να επικεντρωθεί στη σημασία 

που πρέπει να δώσουμε σε αυτή, γιατί, κατά τη γνώμη μου, τα ανησυχητικά φαινό

μενα αντικοινωνικής συμπεριφοράς της νεολαίας μας ή άλλων ομάδων ανθρώπων 

δεν είναι καθόλου, μα καθόλου άσχετα με την "πνευματική" τροφή την οποία 

προσφέρει το μέσο που ονομάζεται "ραδιοτηλεόραση" και όχι μόνο ΡΙΚ. 
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Πρέπει να λάβουμε υπόψη, όταν συζητούμε τα προΒλήματα του PIK, το περι
βάλλον μέσα στο οποίο η κρατική τηλεόραση κινείται, την υφιστάμενη πολυφωνία

κατά μερικούς ευφυώς χαρακτηριζόμενη παραφωνία αντί. πολυφωνία- που υπάρχει 

όχι μόνο επί πανεθνικής χλίμακος, επί. παγκυπρίου κλίματος αλλά και τοπικά. 

Ξέρουμε ότι λειτουργούν -και ευτυχώς ευημερούν οικονομικά- αρκετοί τοπικοί. 

ραδιοφωνικοί σταθμοί, ενώ άρχισαν και μερικά δίχτυα τηλεοράσεως, γιατί παίρ

νουν τον παλμό του τόπου, τα προβλήματα τα τοπικά και ευτυχώς οι άνθρωποι 
δουλεύουν χαλά. Όταν συζητούμε λοιπόν τη δουλειά της κρατικής ραδιοτηλεό

ρασης, πρέπει να την αντικρίζουμε όσο είναι δυνατό πιο σφαιρικά και πιο αντικει

μενικά. Ρίξετε, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, μια ματιά στα έντυπα τα εβδομαδιαία 

ή τα δεκαπενθήμερα τα οποία παρουσιάζουν τα προγράμματα των διαφόρων ραδιο

φωνικών και τηλεοπτικών σταθμών. Μερικοί τηλεοπηκοί σταΟμοί έχουν ποιότητα 

και πολύ χαμηλή ακροαματικότητα. Δυστυχώς, δυστυχέστατα. Αλλά οι περισσό

τεροι δεν αναζητούν τίποτε άλλο παρά την ευκολία τους με την προβολή μιας 

απαράδεκτης υποκουλτούρας, η οποία διαφθείρει τα πάντα. Ενώ το ΡΙΚ διαθέτει 
μια ποικιλία προγραμμάτων, και ραδιόφωνο και τηλεόραση, τα οποία πρέπει μεν να 

κριτικαριστούν, πρέπει να επισημανθούν τα αδύνατό τους σημεία, οι αδυναμίες 

τους, αλλά δεν μπορούν να μηδενιστούν. 

Ένιωσα βαθιά συγκίνηση όντας πέρσι στο Λονδίνο. Αναγκάστηκα να μείνω 
ένα μήνα σε συγγενικό σπίτι άρρωστος και πρόσεξα την αγάπη με την οποία συνδέο

νται, για να δουν τις ειδήσεις από την Κύπρο. Ο LGR, τον οποίο αγωνιστήκαμε να 
παρουσιάσουμε ως το μεγαλύτερο σκάνδαλο του αιώνος, είναι το ραδιόφωνο το 

οποίο ηχεί συνέχεια σε όλα τα ελληνικά σπίτια του Λονδίνου, για να μεταδώσει τι 

γράφει σήμερα ο κυπριακός τύπος, όπως μεταδίδει το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδή

σεων, τι γράφει σήμερα ο ελληνικός τύπος, όπως μεταδίδει το Αθηνα·ίκό Πρακτο
ρείο Ειδήσεων, τις βασικές ειδήσεις και πολλά άλλα πράγματα. Ενώ αυτή η ομογέ

νεια μέσα στο ξένο περιβάλλον ήταν απομονωμένη και ασύνδετη με την Κύπρο, 

νιώθουν με αυτό τον τρόπο Έλληνες Κύπριοι. 

Αυτές είναι υπηρεσίες, αγαπητοί συνάδελφοι, οι οποίες δεν πρέπει με κανέναν 

τρόπο να υποβαθμίζονται. Αντίθετα, θα πρέπει να συγκεντρώσουν την προσοχή 

μας, ώστε να επισημάνουμε τα λάθη, να επισημάνουμε τις αδυναμίες και να μεριμνή

σουμε όλοι από κοινού να τις καλύψουμε. Και δεν καλύπτονται με τσιγκουνιές και 
με την πολιτική το κοινό να δώσει τα λιγότερα ή να μειωθεί η εισφορά του κοινού· 

πρέπει να αυξηθεί η εισφορά του κοινού. Ασφαλώς πρέπει να αντιμετωπιστούν με 
νοικοκυρεμένη νοοτροπία τα εσωτερικά προβλήματα του ΡΙΚ , τα τεράστια προβλή

ματα που υπάρχουν, και συμφωνώ με τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο, με την εικόνα 

που έδωσε για ορισμένες δαπάνες οι οποίες θα μπορούσαν να ήταν πολύ πολύ λιγό

τερες. Αλλά δεν μπορούμε να υποβαθμίζουμε τη σημασία του Ραδιοφωνικού Ιδρύ

ματος Κύπρου, που είναι η κρατική ραδιοτηλεόραση. 

Εγώ θα aποτολμήσω να υποδείξω όη υπάρχουν πρότυπα τα οποία μπορούμε 

να ακολουθήσουμε, έστω και αν αυτά είναι αγγλικά: Το BBC. Τόλμησε ποτέ -
μπαίνω στις αδυναμίες- το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου από της ιδρύσεως της 

Κυπριακής Δημοκρατίας να μεταδώσει δική του ίσως μελέτη, που να δείχνει ότι η 

επιρροή της κυβέρνησης, της οποιασδήποτε κυβέρνησης, από Μακαρίου μέχρι 

σήμερα, μέχρι Κληρίδη, μειώθηκε, όπως κάμνει το BBC, που ξεσκονίζει τον τζορτζ 
Μέιτζορ όντας ο πρωθυπουργός; 
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Η δημοκρατική ευαισθησία -και αυτό δεν αφορά μόνο το ΡΙ Κ, μας αφορά 

όλους- δεν υπήρχε στο βαθμό που ανεμένετο από της ιδρύσεως της Κυπριακής Δημο
κρατίας μέχρι σήμερα. Τώρα υπάρχει περισσότερο δημοκρατική είδηση. Ο κ. Αναστα

σιάδης έκανε ένα λάθος ζητώντας να έρθουμε να μετρήσοvμε με τον πήχΊ.J και τις 

ώρες πόσα λεπτά στο επικαιρικό πρόγραμμα είχε το ΑΚΕΛ και πόσα ο Συναγερμός. 

Δεν είναι έτσι ποv μετριούνται τα πράγματα. Διότι, αν το ΑΔΗΣΟΚ , ποv είναι το 

μικρό κόμμα ποv δε μετέχει στη Βοvλή, σε μια εβδομάδα ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είναι σε απάντηση της κριτικής ποv άσκησε ο κ. Χριστόφιας, ότι αδικείται, 

κω είπα να δοΟούν, για να φανεί ότι δεν είναι έτσι. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Καλά! Μα, αυτό που λέω για σας μπορεί να το πω και για την άποψη του κ. 

Χριστόφια ! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Το επανέλαβα τρεις φορές, κύριε Κατσαμπά: Δεν εLπα να μετρήσουμε το 

χρόνο που εδόΟη στο ΑΚΕΛ και στο ΔΗΣΥ ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίστε. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Όχι, γιατί -να σας πω το παράπονο των συναδέλφων του ΡΙΚ- σε κάποια άλλη 

σύνοδό της η Βουλή νομοθέτησε η είναι είδηση και νομοθέτησε να μπαίνουν οι 
ανακοινώσεις των κομμάτων. Αλλά θα προσέξατε καΟήμενοι στην τηλεόρασή σας 

ότι, την ώρα που θα δείξει η τηλεόραση ανακοίνωση του ΑΚΕΛ για το τάδε και 

δείχνει το σήμα τοv ΑΚΕΛ, η νοικοκυρά πάει στην κουζίνα να κάνει τη δοvλειά της. 

Δεν την ενδιαφέρει επειδή νομοθετήσαμε τι είναι είδηση. Εν πάση περιπτώσει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όταν δείχνει το σήμα του ΔΗΣΥ ... 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Το ίδιο κάνει για οποιοδήποτε κόμμα. 

Θα κλείσω την ομιλία μου με τα εξής: Άκουσα χΟες ή προχΟές -δεν το έχω 

σιγουρότατα στο μυαλό μου- μια δήλωση του Υπουργού Εσωτερικών ότι δημιουρ
γείται συμβούλιο ραδιοτηλεόρασης. Πρόκειται περί σωστικής καταστάσεως, αν 

αυτό το σvμβούλιο στελεχωθεί με αδέκαστους, ανεξάρτητους ανΟρώπους, οι οποίοι 

δεν αντικρίζουν με το μικρό, το στενόμυαλο κομματικό φακό τα πράγματα αλλά 

από της πλευράς του εθνικού συμφέροντος, και αν στελεχωΟεί με προσωπικό κατάλ

ληλο να παρακολουθεί τα πράγματα -και θα χρειαστεί, βέβαια, χρόνος, για να εγκα
θιδρύσει το αδέκαστο και την ακεραιότητά του- με σαφείς αρμοδιότητες, τις οποίες 
πρέπει να καθορίσει αυτή η Βουλή, όπως συμβαίνει σε πολλά μέρη τοv εξωτερικού, 
για να βλέπει τις αδvναμίες και να μπορεί να καΟοδηγεί ορΟά την κρατική ραδιοτη

λεόραση. Γιατί πρέπει να στηριχθεί η κρατική ραδιοτηλεόραση. Εγώ φρικιώ και 

φρίττω και τρέμω αναλογιζόμενος ότι μπορεί να παραμείνουμε στα χέρια της ιδιω
τικής ραδιοφωνικής και τηλεοπτικής υπηρεσίας. Θα γίνουμε μια ζούγκλα. Και 

όμως αυτό δείχνουν τα πράγματα και αυτό πρέπει πάση Ουσία να αποφεvχθεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα προσπαθήσω να είμαι όσο μπορώ πιο σύντομος και εν πάση περιπτώσει 
συντομότερος από τον κ. Κατσαμπά. 

Η ύπαρξη της κρατικής ραδιοφωνίας είναι συνταγματική υποχρέωση· 

υφίσταται, διότι το Σύνταγμα απαιτεί να υπάρχει. Έτσι, καμιά κυβέρνηση δεν 

μπορει να την καταργήσει, αλλά όλες οι κυβερνήσεις έχουν τη δυνατότητα να τη 

συρρικνώσουν, και η συρρίκνωση συντελείται. Και δε συντελείται τώρα· έχει 
αρχίσει να συντελείται εδώ και πολλά χρόνια. 

Και ο τρόπος είναι πρώτα πρώτα τα κακά οικονομικά, η υπερχρέωση. Όταν 

ένας οργανισμός είναι τόσο φορτωμένος με χρέη, τόσο γονατισμένος από τα χρέη 

του, βεβαίως αυτό είναι η αρχή της συρρίκνωσης. Και, όταν χρειάζεται δέκα προσω

πικό, αλλά εργοδοτεί εκατό, αυτό είναι το δεύτερο βήμα για τη συρρίκνωση. 

Αυτά τα κληρονόμησε η σημερινή κυβέρνηση και έχει δίκαιο να λέει ότι δεν 

είναι δική της ευθύνη ούτε τα τεράστια χρέη ούτε η ύπαρξη υπεράριθμου προσω

πικού. Όμως, ει ναι δική της ευθύνη η υπονόμευση του ηθικού, που είναι ολοψάνερη 

μέσα στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. Και η υπονόμευση του ηθικού συντελείται 
με τις παρεμβάσεις, συντελείται με τις πιέσεις, συντελείται με τις απειλές. 

Δεν εννοώ τις δικές σας, κύριε Α ναστασιάδη, διότι εσάς ήταν σχήμα λόγου. 
Εννοώ εκείνες τις πολύ συγκεκριμένες απειλές, εκείνα τα πολύ συγκεκριμένα τηλε

φωνήματα που πέφτουν για πολύ συγκεκριμένα προγράμματα την ώρα που προετοι
μάζονται, που προγραμματίζονται, που παράγονται ή είναι έτοιμα να μεταδοθούν ή 

αμέσως μετά τη μετάδοσή τους. Και όλοι παροικούμεν την Ιερουσαλήμ και έτσι δε 

χρειάζεται να ερωτηθεί κανένας, για να αποδειχθεί του λόγου το ασφαλές. Απλώς 

κακή πίστη θα εκφράσει η οποιαδήποτε αμφισβήτηση και ο ισχυρισμός ότι τα λεγό
μενα είναι περισσότερα από τα συμβαίνοντα. Τα συμβαίνοντα είναι περισσότερα 

και χειρότερα. 

Ευθύνεται αυηΊ η κυβέρνηση για το αίσθημα της επαγγελματικής ανασφάλειας. 

Και ας μην πει κανένας ότι δεν κυριαρχεί μέσα στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 
σήμερα ανασφάλεια ως προς την επαγγελματική υπόσταση του προσωπικού. ΕυΟύ

νεται για τη διαρροή των ικανοτέρων, που θέλουν να φύγουν, και προηγουμένως 

ο συνάδελφος Ηλιάδης αντέδρασε, διότι ο κ. Αναστασιάδης μιλούσε για το πώς 
συμπεριφέρεται μια υπεύΟυνη κυβέρνηση. Απορώ γιατί αντέδρασε. Διότι ο 

κ. Αναστασιάδης μιλούσε για υπεύθυνη κυβέρνηση. 

Έχουμε εμείς υπεύΟυνη κυβέρνηση, όταν κόβει τους δεδουλευμένους μισθούς 

του προσωπικού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου; Είναι αυτό υπευθυνότητα, 

είναι σοβαρότητα της κυβέρνησης, όταν έχει συμβατική υποχρέωση με βάση διεΟνή 
νομοθεσία την οποία έχει κυρώσει αυτό το κράτος; Έχει αναλάβει η κυβέρνηση την 

υποχρέωση να προστατεύει τους μισθούς, την καταβολή των δεδουλευμένων, και η 

σύσταση που συνοδεύει αυτή τη νομοθεσία είναι ότι ο μηνιαίος μισθός καταβάλ

λεται μέσα σε περίοδο τριάντα ημερών, μέσα στο μήνα. Όταν κατακρατείται ο 
δεδουλευμένος μισΟός, μπορούμε να μιλούμε για σοβαρή κυβέρνηση, για υπεύΟυνη 
κυβέρνηση; 
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Και. αν είναι ημικρατικός οργανισμός -το Σύνταγμα αναθέτει στην κυβέρνηση 
να έχει ραδιοφωνική υπηρεσία και η κυβέρνηση επέλεξε να κάνει τη δουλειά της, να 
εκπληρώσει τη συνταγματική της υποχρέωση μέσω ημικρατικού οργανισμού- ο 

ημικρατικός οργανισμός δεν εί.ναι ιδιωτική υπόθεση ούτε του συμβουλίου ούτε 
οποιουδr)ποτε σχετίζεται με το PIK. Είναι υπόθεση και είναι ευθύνη της κυβέρνησης 
και η κυβέρνηση όφειλε να ξέρει ότι στο τέλος του μήνα υπήρχαν άνθρωποι που 
εργάστηκαν και αυτοί οι άνθρωποι έπρεπε να πληρωθούν. Δεν είχε κανένα 

δικαίωμα και καμιά εξουσία και δεν έχει καμιά ηθική δικαιολογία για το ότι δεν 
κατέβαλε τους μισθούς των εργαζομένων την ημέρα που έπρεπε να καταβληθούν. 
Όφειλε να κόψει το λαιμό της, αλλά τα λεφτά τους έπρεπε να τα πάρουν αυτοί οι 

άνθρωποι, αν οι νόμοι αυτού του κράτους είναι για να τυγχάνουν σεβασμού και από 

τους κυβερνώντες και από τους κυβερνωμένους! Έφθειρε το κράτος και υπονό
μευσε και τους νόμους και το δίκαιο και τους θεσμούς το γεγονός ότι υπάλληλοι 
ημικρατικού οργανισμού την καθορισμένη ημέρα δεν πήραν τα δεδουλευμένα τους. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Μα, νομικά πώς θα τους πλήρωναν, κύριε Πρέντζα; 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Να κόψει το λαιμό της! Να φέρεL νομοθεσία, να κάμει προϋπολογισμό, 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό και, αν η Βουλή δεν της έδινε τα λεφτά, αν η 
Βουλή της αρνιόταν, αν την εμπόδιζε να εκπληρώσει την υποχρέωσή της, να καταρ

γήσει το Ρ ΙΚ ως ημικρατικό οργανισμό· να τον κάνει κρατική υπηρεσία και να 

πληρώνει χωρίς κανένα πρόβλημα, είτε έχει προϋπολογισμό είτε όχι, από το Πάγιο 
Ταμείο. Υπάρχουν οι νόμιμοι τρόποι. 

Ευθύνεται αυτή η κυβέρνηση και για τους άθλιους όρους εργασίας που επικρα

τούν στο τρίτο πρόγραμμα του PIK. Είναι η νοοτροπία των "καπαλιτζιήδων" την 
οποία, ναι, κληρονόμησε από την προηγούμενη κυβέρνηση, δεν έκανε τίποτε για να 
τη θεραπεύσει· αντίθετα την επιδεινώνει. Έτσι. οι εργαζόμενοι στο PIK αισθάνο
νται την ανάγκη να αναζητούν συνεχώς διεξόδους, να δουν πού αλλού μπορούν να 

βολευτούν, να πάνε σε ιδιωτικούς ραδιοσταθμούς, σε ιδιωτικά κανάλια τηλεόρασης. 

Και αυτό τι άλλο είναι παρά μεθόδευση συρρίκνωσης του ΡΙΚ; Διότι δεν μπορεί το 
ΡΙΚ να αναδείχνει καλά στελέχη ραδιοτηλεόρασης, να αναδείχνει ικανούς δημοσιο

γράφους, ικανούς παραγωγούς και αυτοί να φεύγουν, για να πάνε στα ιδιωτικά 

κανάλια! Το ότι συμβαίνει αυτό είναι σαφής απόδειξη της πρόθεσης να συρρι
κνωθεί το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

Και είναι η ποιότητα των προγραμμάτων. Βρέθηκε το ΡΙΚ να αντιμετωπίζει 

τον ανταγωνισμό ανάμεσα στα κρατικά και τα ιδιωτικά κανάλια, σε μια στιγμή που 

η νομοθεσία δεν έχει συμπληρωθεί, σε μια στιγμή που έχουμε νομικά κενά. Άρχισε, 
εν πάση περιπτώσει, η ιδιωτική ραδιοτηλεόραση. Άρχισε ο ανταγωνισμός των νέων 

επιχειρήσεων, οι οποίες ήθελαν να πάρουν και θέλουν να πάρουν όσο γίνεται μεγα

λύτερο μερίδιο. Έχουν τον ενθουσιασμό του νεοφώτιστου, αυτού που τώρα ξεκινά, 
και δεν αισθάνομαι καθόλου άσχημα ή δυσάρεστα για τη συμπεριφορά τους από 

αυτή την άποψη, διότι πραγματικά μπήκαν σε ένα νέο τομέα και διεκδικούν όσο 
μπορούν μεγαλύτερο μερίδιο. 

Αλλά αυτό τι έφερε; Έφερε σκανδαλοθηρική ειδησεογραφία, έφερε φτηνές 

σαπουνόπερες για όλα τα κανάλια, και τα κρατικά και τα ιδιωτικά, έφερε και τη 

μαλακή πορνογραφία -μερικά έχουν και σκληρή- έφερε ταινίες που τις αγοράζεις 



349 

στις λα·ι:κές αγορές, έφερε έναν ψυχροπολεμικό αντικομουνισμό μετά το τέλος του 
ψυχρού πολέμου εντελώς ετεροχρονισμένα και άσχετα, αλλά που έχει ωραίο πιστο

λίδι, έχει γενναίους, καπάτσους ντετέκτιβ ή πράκτορες των μυστικών υπηρεσιών. οι 

οποίοι εντυπωσιάζουν τα μικρά παιδιά, οι οποίοι δημιουργούν μια άλλη ηΟική μέσα 

στην κοινωνία μας. 

Γιατί, εκτός από τη βία, έχουν και ένα λεξιλόγιο των εκατό λέξεων και από 

αυτές τις εκατό λέξεις οι πενήντα είναι λέξεις χυδαίες, είναι βρισιές, είναι αυτό που 

χθες την Τετάρτη ο Μπούφαλ στην εφημερίδα του και στο χρονογράφημα που δημο

σιεύεται σε καμιά πενηνταριά αμερικάνικες εφημερίδες ονομάζει "ιhe r \νord" -η λέξη 
που αρχίζει στα αγγλικά από το f στα ελληνικά Οα είναι η λέξη "γάμα". Αυτό είναι 
που κυριαρχεί στις πιο πολλές ταινίες. 

Αυτός δεν είναι ο δρόμος που μπορεί και που πρέπει να ακολουθήσει το ΡΙ Κ. 

Θα πρέπει να μιλά στον κόσμο με περισσότερες από εκατό λέξεις, Οα πρέπει να μιλά 

στον κόσμο χωρίς τις πενήντα λέξεις που σχετίζονται με τη λέξη "γάμα", θα πρέπει 

να δημιουργεί μια ποιότητα και ένα ήθος μέσα στην κοινωνία. Όμως, αυτές οι 

δυνατότητες δεν υπάρχουν, όταν η προσέγγιση είναι "έχει χρέη και ας κλείσει". 

Βέβαια, ο Πρόεδρος, στον οποίο αναφέρθηκαν προλαλήσαντες συνάδελφοι, 

προφανώς έλεγε χωρατό· είναι χωρατατζής. Και, όταν στα σοβαρά λέει ένα χωρατό, 

δεν πρέπει, απλώς και μόνο επειδή το ύφος ήταν σοβαρό, να εκλαμΒάνεται και η 

δήλωση ως σοβαρή. Α ντtΟετα, πρέπει ίσως να ανησυχούμε που καμιά φορά μας λέει 

πολύ σοβαρές κουβέντες χαριτολογώντας. διότι εκεί πράγματι είναι που πρέπει να 

έχουμε έγνοια. 

Δε Οα μιλήσω δεοντολογικά για το τι πρέπει να γίνει και πώς θα πρέπει να 

σωθεί το ΡΙΚ, με ποιους τρόπους μπορεί να σωθεί, αλλά θα κάμω μερικές ειδικές 

παρατηρήσεις, που πρέπει, που αξίζει, νομίζω, να ληφθούν υπόψη, ανεξάρτητα από 

ποσοστά ακροαματικότητας. 

Αυτό για το οποίο το ΡΙΚ δεν πρέπει να δίνει σε κανέναν τη δυνατότητα να το 

αμφισβητεί είναι η aντικειμενικότητά του, η ακρίβεια των πληροφορι<ί>ν που μετα
δίδει στις ειδήσεις του και το αίσθημα δικαιοσύνης στην προβολή προσώπων, 

ατόμων ή οργανωμένων συνόλων. Δυστυχώς και για την αντικειμενικότητα έδωσε 
πολλές φορές τη δυνατότητα της αρνητικής κριτικής και για την ακρίβεια των ειδή

σεων έδωσε τη δυνατότητα της αρνητικής κριτικής και σε ό,τι αφορά τη δίκαιη 
προβολή. 

Ακούστηκαν φωνές διαμαρτυρίας. Και λέω: Καλά! Διαμαρτύρεται το ΑΚΕΛ 

ότι αδικείται στην προβολή. Τι να πει η ΕΔΕΚ; 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κάνετε εσείς απειλές τώρα ... 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δεν είναι απειλή, αγαπητέ μου. Άλλωστε δεν είμαστε ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Με ερμηνεύει εμένα και στην ερμηνεία του να δούμε πού θα πάμε! 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Θα καταργηθούν οι κετάπες και θα τις κάνετε εσείς εδώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

'Ηθελα να πω τελειώνοντας ότι η ΕΔΕΚ έχει ταλαιπωρηθεί και από τα συνδι
καλιστικά. Όταν μια εργατική κινητοποίηση πάει καλά, λέει το ΡΙΚ: "Οι συντε
χνίες ΠΕΟ και ΣΕΚ". Όταν δεν πάει καλά, λέει: "Οι συντεχνίες". Δεν έχουν 

όνομα! Και μόνο αυτή η συστηματική διατύπωση και μόνο αυτή η συστηματικά 
επαναλαμβανόμενη διατύπωση είναι δείγμα έλλειψης αντικειμενικότητας, δείχνει 
επιλογή, έτσι που να ευνοηθεί. μια πλευρά. 

Τελειώνω με δύο ακόμα παρατηρήσεις. Το πρώτο είναι πως γίνεται συχνά η 

σύγκριση ανάμεσα στα κόστα του ΡΙΚ και τα κόστα των ιδιωτικών ραδιοτηλεο

πτικ<ί)ν σταθμών. Νομίζω ότι υπάρχει ένα λογικό σφάλμα σ' αυτή τη σύγκριση. 
Γιατί το ΡΙΚ με πενήντα χρόνια ζωής έχει φτάσει στην ωριμότητά του ως Οεσμός, 

έχει και τους νέους υπαλλήλους, έχει και τους υπαλλήλους με τριάντα και σαράντα 
χρόνια υπηρεσίας, έχει και τους συνταξιούχους του, κάτι που δεν το έχουν οι νέοι 

ραδιοσταθμοί. Αν πάρουμε τα μισθολόγια και των δύο μεγάλων τραπεζών μας, θα 
δούμε ότι η παλαιότερη έχει πολύ μεγαλύτερο υπαλληλικό κόστος από τη νεότερη, 
έστω και αν ακόμη ο αριθμός των υπαλλήλων είναι ο ίδιος ή περίπου ο ίδιος. Διότι 
η διαφορά μεταξύ της ωρίμανσης του ενός οργανισμού και της δυναμικής 

ανάπτυξης του άλλου αντανακλάται και στα οικονομικά. Συνεπώς, δεν μπορεί να 

λέμε ότι ο νέος ραδιοσταθμός, που προσέλαβε δημοσιογράφους ή προσωπικό έξι 
μηνών ή ενός χρόνου, συμφέρει, λειτουργεί κερδοφόρα, ενώ το ΡΙΚ δε λειτουργεί 

κερδοφόρα. Ας υπολογίσουμε τριάντα χρόνια ζωής με τους όρους εργοδότησης που 
έχουν, να δούμε πού θα στέκουν! 

Και το δεύτερο που θέλω καταλήγοντας να πω είναι ένα σχόλιο πάνω σ' αυτή 

την επιστολή των φίλων μου, των συντακτών βάρδιας αυτής της <δρας του ΡΙΚ. Θα 
συμφωνήσω με τον κ. Χριστόφια ότι πραγματικά είναι εκτός τάξεως αυτή η 

επιστολή. Δε θα έπρεπε να σταλεί πρώτα πρώτα προς τη Βουλή. Θα έπρεπε να 
σταλεt προς τον Υπουργό τον αρμόδιο, να σταλεί προς το διοικητικό συμβούλιο του 

ΡΙΚ. Διότι, μέχρι αυτή τη στιγμή και μέχρι να δημοσιευΟεί ο προϋπολογισμός, αν το 
συμβούλιο έκρινε ότι θα έπρεπε να πληρωθούν. όλες οι κενές Οέσεις του PIK, είτε 
ΟέσΕLς πρώτου διορισμού είτε θέσεις προαγωγής είναι αυτές, Οα μπορούσε να το 
κάνει. Π ού' ν' τη διαμαρτυρία τους, διότι δεν το έκανε μέχρι τώρα το συμβούλιο του 
PIK; Πού' ν' τη διαμαρτυρία, διότι το ΡΙΚ δεν προκήρυξε τις κενές θέσεις; Και, 
γιατί να φταίει η Βουλή, αν τώρα κατά πάσα πιθανότητα αποφασίσει να τις παγο
ποιήσει; Γιατί αυτή η μετάθεση ευθύνης; Α ν δε θέλουν να δέρουν το γα"ίδούρι τους, 

γιατί προσπαθούν να δέρουν το σαμάρι στην περίπτωση αυτή; Η ευθύνη, αν 

υπάρχει ευθύνη, διότι κάποιοι δεν έχουν προσληφθεί, κάποιοι δεν έχουν προαχθεί, 

κάποιοι αμείβονται κάτω από την πραγματική τους αξία, αυτή η ευθύνη ανήκει στην 
άμεση εργοδοσία τους, που είναι το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ. Αν λοιπόν το 
διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ δεν έκρινε μέχρι τώρα ότι έπρεπε να ανοίξει τις 

θέσεις, να αρχίσει τη διαδικασία, δε θα έπρεπε να στρέφεται η μομφή εναντίον της 

Βουλής. 

Εν πάση, όμως, περιπτώσει και για να μην έχει κανένας τη δυνατότητα να 

μεταθέτει ευθύνες άλλων στους ώμους της Βουλής, εισηγούμαι μια τροπολογία, η 

οποία έχει διανεμηθεί, με βάση την οποία παγοποιούνται μόνο οι θέσεις πρώτου 
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διορισμού. Οι Οέσεις προαγωγiις να μην παγοποιηθούν. Γιατί να παγοποιηθούν για 
σαράντα μέρες; Ας έχουν την ευθύνη αυτοί που διοικούν το PIK. Αν ασκήσουν 
κακώς την εξουσία τους, να τους επικρίνουμε, αν ασκήσουν σωστά την εξουσία 

τους. να τους επαινέσουμε. Γιατί να επέμβουμε εμείς για σαράντα πέντε μέρες και 
να τους πούμε "δε θα κάνετε προαγωγές"; Ας κάνουν ό,τι νομίζουν. Στο τέλος 
τέλος υπόλογοι εί.ναι οι ίδιοι και υπόλογη είναι η κυβέρνηση η οποία τους έχει 

διορίσει και δε χρειάζεται να κρίνουμε εμείς UJ-τ:οφασίζοντας ότι δεν έκαναν ή δε θα 
κάνουν καλά τη δουλειά τους και εκ προοιμίου να περιορίσουμε τις θέσεις. 
Άλλωστε. σε τέτοια Οέματα θέσεων, προσλήψεων και προαγωγών ας δούμε και τι 
αποτέλεσμα είχε το μορατόριουμ, το οποίο όμως θα συζητήσουμε σε καμιά δυο εβδο
μάδες από αυτό το βήμα. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ρ. Πρέντζα. τον Προεδρεύοντα του 
Σώματος κ. Β. Λυσσαρίδη αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Ά. Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο κ. Φιλίππου, μετά ο κ. Θεοδώρου και μετά ο κ. Καζαμίας. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Όπως συνήθως, κύριε Πρόεδρε, εγώ θα είμαι πολύ σύντομος, γιατί. δυστυχώς 

μερικοί συνάδελφοι ήθελαν να πουν τόσα πολλά, που καταλήξαμε να μείνουμε λιγό

τεροι από δεκαπέντε. 

Ακούσαμε πολλά για απειλές, για θεσμούς, για έλλειψη πλαισίων. Το κύριο 
στοιχείο είναι ότι πράγματι υπάρχει έλλειψη πλαισίου λειτουργίας των ραδιοτηλεο

πτικών μέσων. Και αυτό εί.ναι το κυριότερο, αυτό είναι το σημαντικότερο και 
πρέπει όλοι μας να προσπαθήσουμε, ώστε επιτέλους να υπάρξει ένα πλαίσιο το 
οποίο να ψηφίσουμε, ελπίζω, ομόφωνα, για να μπορέσει αυτός ο τόπος να λειτουρ

γήσει σωστά και να σταματήσουν τα ραδιοτηλεοπτικά κανάλια να μεταδίδουν 
σκηνές άκQατης βίας. πτωματολογίας και σατανισμού. 

Με όλα τα πλην του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου η δική μας πλευρά 
υποστηρίζει τη στήριξή του. Δεν έχω τίποτε να προσθέσω σε αυτά που είπε ο 

Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ. Αν ζήτησα το λόγο, είναι για να αναφερθώ σε δύο 
συγκεκριμένα στοιχεία, σε δύο συγκεκριμένα παραδείγματα, γιατί δυστυχώς εδώ στη 
Βουλή πολλοί συνάδελφοι μιλούν, λέγουν πολλά, αλλά κανένα συγκεκριμένο στοι

χείο δεν έχει αναφερθεί από την πλευρά εκείνων που έχουν ασκήσει κριτική στο 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. Θα είμαι συγκεκριμένος και σύντομος. 

ΊΌ πρώτο αφορά την εκπομπή "Χωρίς Πλαίσια". Ποιος έχει την ευθύνη για το 

ότι έχει σταματήσει αυτή η εξαίρετη εκπομπή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου; 

Την έχει το συμβούλιο, την έχει η διεύθυνση ή την έχει η κυβέρνηση; Οφείλει να 

μιλήσει η διεύθυνση, οφείλει να μιλήσει το συμβούλιο και οφείλει να μιλήσει και η 
κυβέρνηση. Γιατί σταμάτησε η εκπομπή "Χωρίς Πλαίσια"; Αυτή ήταν μια πολιτική 

εκπομπή. Κάποιος μπορεί να της προσδώσει πολιτικές συνιστώσες. 

Θα ανα<rερΟώ και σε μια δεύτερη εκπο~ιπή, μη πολιτική, μια ομολογουμένως 

επιτυχημένη εκπομπή, το "Στούντιο Ένα". Όπου κυκλοφορήσω, μου λένε για το 

"Στούντιο Ένα" και ρωτούν τι γίνεται. Απάντηση: 'Το 'Στούντιο Ένα' καταργή

θηκε". Μια επιτυχημένη εκπομπή καταργήθηκε. Να μας πει η διεύθυνση, το 
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συμβούλιο, η κυβέρνηση γιατί καταργήθηκε. Και γι' αυτό έχω να δώσω στο Σώμα 
υπό τύπον ερωτήσεως πάλι μια πληροφορία: Μήπως καταργήθηκε, διότι η παρου
σιάστρια ακούει στο όνομα Αθηνά Φιλtππου; 

Ευχαριστώ, αγαπητοί συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. Βέβαια, η διεύθυνση του ΡΙΚ δεν έχει το δικαίωμα να 
απαντήσει, κύριε Φιλίππου, τώρα. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Υπάρχουν χίλιοι τρόποι να δοθούν απαντήσεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΛΡΕΥΩΝ: 

Όχι τώρα. 

Α. ΦΙΛιΠ ΠΟΥ: 

Μα, φυσικά! Μπορεί να γράψει μια ανακοίνωση στις εφημερίδες ή να τη μετα

δώσει από το ΡΙΚ. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είμαι βέβαιος ότι για όλους τους συναδέλφους και όλους τους ανθρώπους που 
έχουν πολιτική αγωγή, πολιτική παιδεία, αν θέλετε, θα ήταν αρκετό, για να βγάλουν 
συμπεράσματα για το κοινωνικό σύστημα, τις κοινωνικές αξίες και το επίπεδο της 
κοινωνίας μιας χώρας, το να δουν μια ή δυο νύχτες το τηλεοπτικό της πεδίο. Είμαι 
εντελώς βέβαιος γι' αυτό το πράγμα. Δεν είναι ανάγκη να γυρίσεις μια χώρα, για να 

αντιληφθείς ποιο είναι το κοινωνικό της σύστημα, ποιες είναι οι αξίες και ποιο 
είναι το επίπεδο της κοινωνίας της. Είναι αρκετό να δεις μια νύχτα το τηλεοπτικό 

της πεδίο. 

Εκεί όπου Οα δεις ένα μόνο κανάλι να υμνεί τον ηγέτη από το πρωί ως το 

βράδυ, να ξέρεις ότι πρόκειται για μια χώρα τριτοκοσμική χωρίς δημοκρατία, όπου 

τα πάντα κατευθύνονται από κάποια κεντρική πηγή ή από κάποιο κεντρικό αρχη

γείο. Εκεί όπου θα δεις ένα κρατικό κανάλι και μερικά, λίγα ή πολλά, ιδιωτικά 
κανάλια. θα γνωρίζεις ότι είναι μια χώρα δημοκρατική και, ανάλογα με το επίπεδο 
του κρατικού καναλιού, μπορείς να βγάλεις συμπεράσματα και για το ποιο είναι το 

επίπεδο της κοινωνίας. Διότι το επίπεδο του κρατικού καναλιού σε τελευταία 
ανάλυση είναι σε θέση να διαμορφώσει ως ένα βαθμό και το επίπεδο των ιδιωτικών 
καναλιών. τέλος δε, εκεί όπου Οα δεις μόνον ιδιωτικά κανάλια, είμαι βέβαιος ότι θα 
δεις ό,τι έχει σχέση με το χρήμα. Γιατί το ιδιωτικό κανάλι είναι επιχείρηση -
προπάντων στις μεγάλες χώρες- και, αφού είναι επιχείρηση, λειτουργεί με βάση το τι 
το συμφέρει. Άρα, θα είναι μια χώρα -δημοκρατία θα λέγεται, δημοκρατία ίσως και 
να είναι και το "ίσως" το λέω, διότι σε μια τέτοια χώρα ψηφίζει το 30% με 35%, 
όταν γίνονται προεδρικές εκλογές- όπου τα πάντα θα έχουν σχέση με το χρήμα. 

Άρα, εγώ δε Οα συμφωνήσω με το φίλτατο κ. Κατσαμπά ότι δεν είναι ιδεολο
γικό το θέμα. Είναι ιδεολογικό, είναι βαθύτατα ιδεολογικό το θέμα του ραδιοτηλεο

πτικού πεδίου. Είναι θέμα τόσο ιδεολογικό όσο κανένα άλλο στη σύγχρονη 
κοινωνία. Διότι σήμερα δε νομίζω να υπάρχει οτιδήποτε που να επηρεάζει μια 
κοινωνία τόσο όσο η ραδιοτηλεόραση και γενικά ο τύπος. Η ραδιοτηλεόραση, 
κύριοι συνάδελφοι, είναι ο καθρέφτης μιας κοινωνίας και όχι μόνο: είναι και ο 

διαμορφωτής, ένας από τους διαμορφωτές μιας κοινωνίας. 



353 

Το ίδιο συμβαίνε~ κω στον τόπο μας. Δε θα αναφερθώ στην ιστορία του ΡΙΚ, 
η οποία είναι μια ιστορία και δόξας αλλά και σοβαρότατων παραπτωμάτων και 
λαθών. Είναι η ιστορία του τόπου μας αυτή η ιστορία. Και δεν μπορεί κανένας να 
αμφισβητήσει όη το ΡΙΚ έχει μια προσφορά. Ανάμεσα σε όλα τα άλλα προσφορά 
του ΡΙ Κ είναι και η πολυφωνία στο ραδιοτηλεοπτικό πεδίο σε τελευταία ανάλυση, 
γιατί δε Οα μπορούσε να σταθεί ίσως η ιδιωτική τηλεόραση χωρίς τη συνεργασία του 

ΡΙΚ. Γι' αυτό νομίζω ότι πρέπει όλοι να είμαστε εντελώς βέβαιοι. 

Υπάρχει ένας πόλεμος εναντίον του ΡΙΚ. Ο πόλεμος αυτός μπορεί να είναι 

για λόγους οικονομικούς που γίνεται, μπορεί όμως και να μην είναι για λόγους 
οικονομικούς. Εγώ προσωπικά έχω τις αμφιβολίες μου, κατά πόσο δηλαδή ο 
πόλεμος είναι οικονομικής φύσεως. Γιατί; Διότι είναι τόσο μικρή χώρα η Κύπρος, 
που τηλεοπτικός σταθμός παγκύπριας εμβέλειας είτε κρατικός είτε ιδιωτικός έχω τη 
γνώμη ότι πάρα πολύ δύσκολα μπορεί να βγάζει τα έξοδά του. Ποια είναι η 
διαφορά μεταξύ των δημόσιων τηλεοπτικών σταθμών και των ιδιωτικών; Οι μεν 
δημόσιοι τηλεοπτικοί σταθμοί δείχνουν τα πάντα, οι δε ιδιωτικοί δεν είναι υποχρε
ωμένοι να δείχνουν τα πάντα και μπορεί να πουν ότι κάνουν κέρδη ή μπορεί να 
πουν ότι βγάζουν τα έξοδά τους, αλλά να μην είναι έτσι τα πράγματα. Κανένας δεν 
μπορεί να γνωρίζει τι ακριβώς συμβαίνει. Κατά τη γνώμη μου, ο κυριότερος λόγος 
αυτού του καβγά είναι η πολιτική επιρροή. 

Οι ιδιωτικοί τηλεοπτικοί σταθμοί, αν υπάρχουν στην Κύπρο, υπάρχουν, γιατί 

θέλουν να διαδραματίσουν πολιτικό ρόλο είτε αυτοί που τους κατέχουν -και 
δικαίωμά τους- είτε αυτοί οι οποίοι, κατά κάποιο τρόπο, τους στηρίζουν ή τους 
υποστηρίζουν. Δικαίωμά τους και γιατί να μην το κάνουν! Όμως, εtνω δικαίωμα 
και ημών, αλλά είναι και καθήχον μας, πιστεύω, με όλες μας τις δυνάμεις να κρατή

σουμε την κρατική ραδιοτηλεόραση ως ασπίδα ασφαλείας του συγκεκριμένου συστή
ματος που έχουμε. Διότι, αν χαταργηθεί -και, όταν λέγω "κατάργηση", δεν εννοώ το 
κλείσιμο αλλά τη μείωση της ακροαματικότητας- η κρατική ραδιοτηλεόραση, τότε 
είναι προς αλλαγή συστήματος όπου οδεύουμε. Και αυτό πρέπει όλοι να το συνει
δητοποιήσουμε. Έχουμε υποχρέωση να κρατήσουμε την πολυφωνία η οποία σήμερα 
υπάρχει. Η πολυφωνία κατάργησε εκείνο το μονόπλευρο στο οποίο αναφέρΟηκα 
στην αρχή της ομιλίας μου, τη μια φωνή που υμνεί, αν θέλετε, τον ένα και το μονα
δικό και τον οποιονδήποτε. Έχουμε χαθήκον να προστατεύσουμε την πολυφωνία 
που υπάρχει υπό τη μορφή της ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης. Αλλά έχουμε εξίσου 
μεγάλο καΟήκον, αν όχι μεγαλύτερο, να διαφυλάξουμε την αποτελεσματιχότητα, την 
εμβέλεια, την ακροαματικότητα της κραηκής ραδιοτηλεόρασης. 

Έχω επίσης τη γνώμη, αγαπητοί συνάδελφοι, ότ~ η αλλαγή περιόδου, η αλλαγή 
των χαιρών στην οποία το ΡΙΚ μπήκε aπροετοίμαστο έχει ασφαλώς τη δική της 

σημασία και το δικό της μερίδιο ευθύνης για τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζει 

το ΡΙΚ. Νομίζω όμως ότι η απόφαση που πάρθηκε πριν από δύο χρόνια σε αυτήν 
εδώ την αίθουσα από όλους εμάς ήταν μια απόφαση που πάρθηκε πρι ν από την ώρα 

που έπρεπε να παρθεί. Γιατί, κατά τη γνώμη μου κα~ εκ των υστέρων, νομίζω ότι 
πρώτα θα έπρεπε να υπάρξει ένα ολοκληρωμένο σχέδιο για το πώς αντιμετωπίζεται 
αυτή η συνολική κατάσταση στο ΡΙΚ και μετά να προχωρήσουμε πάνω σε ζητήματα 

οικονομικά, που επηρεάζουν οπωσδήποτε τη λειτουργικότητα αυτού του Ιδρύματος. 

Αυτό που πρέπει να πούμε τώρα είναι ότι η κυβέρνηση -γιατί είναι υπόθεση 
της κυβέρνησης αυτή η υπόθεση- οφείλει να πάρει αποφάσεις το συντομότερο. Δε 
χωρεί άλλη καθυστέρηση. Στα δύο αυτά χρόνια η ακροαματικότητα του Ρ ΙΚ έχει 
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πέσει πολύ δραστικά. Αν συνεχίσει αυτή η κατάσταση άλλα δύο χρόνια, θα έρΟουμε 
να θρηνήσουμε στο τέλος ότι χάσαμε ένα κοινωνικό σύστημα πλέον. Άρα, η κυβέρ
νηση πρέπει το συντομότερο δυνατό να εγκύψει σε αυτό το Οέμα και να πάρει τις 

αποφάσεις της, τις οποίες να μας παρουσιάσει σε αυτό το Σώμα, για να πάρουμε και 

εμείς με τη σειρά μας τις δικές μας αποφάσεις. 

Μιλώ με τέτοιο τρόπο, που μπορεί να εκληφΟεί ότι είμαι από τους ανΟρώπους 
που το ΡΙΚ ευνόησε ή ευνοεί. Γνωρίζετε όλοι ότι δεν είχα αυτή τη -δεν τη λέω τύχη, 
δεν πρόκειται περί τύχης- μεταχείριση από το ΡΙΚ. Απεναντίας θα μπορούσε να 

είμαι ένας εξ εκείνων που διαμαρτύρονται. Άκουσα πολλούς να διαμαρτύρονται. 
Δεν έχω πάρει ποτέ τηλέφωνο να διαμαρτυρηθώ για οτιδήποτε. Α ν εκφράζω αυτές 
τις απόψεις, είναι διότι πιστεύω και υποστηρίζω ότι η κρατική ραδιοτηλεόραση 

πρέπει να περιφρουρηθεί με όλες μας τις δυνάμεις, γιατί περιφρουρώντας την περι

φρουρούμε το ίδιο το κοινωνικό μας σύστημα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΩΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

κύριε Πρόεδρε, 

Δεν πρόκειται να υποβάλω οποιεσδήποτε νέες θέσεις ή τοποθετήσεις της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις πάνω στο Οέμα του 
ΡΙ Κ. Έχουν δοΟεί. σύντομα μεν αλλά πολύ εμπεριστατωμένα οι θέσεις μας από το 
Γενικό Γραμματέα του κόμματος. Και θα είναι πιο αναλυτικές, όταν θα έχουμε -
ελπίζουμε πολύ σύντομα- μπροστά μας τους προυπολογισμούς του 1996 και το 
συγκεκριμένο πρόγραμμα το οποίο θα μας προτείνει το διοικητικό συμβούλιο του 

Ιδρύματος και πολύ περισσότερο οι πολιτικοί προ·ίστάμενοι, οι κυβερνητικοί υπεύ

θυνοι διά του αρμόδιου τμήματος, του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Ανέβηκα όμως στο βήμα, κύριε Πρόεδρε, για να παρακαλέσω το συνάδελφο 
Πρέντζα να αποσύρει την τροπολογία την οποία εισηγείται, για έναν απλούστατο 

λόγο: Στην τροπολογία, όπως αυτή προτείνεται, γίνεται η εισήγηση ουσιαστικά να 

υπάρξει παγοποίηση στις ΟέσΕLς πρώτου διορισμού, αλλά να μείνει ανοιχτό το Οέμα 
των προαγωγών. Στην Επιτροπή Οικονομικών και flρουπολογισμού η τοποΟέτηση 

όλων ομόφωνα ήταν πως οποιαδήποτε διαδικασία βρίσκεται εν εξελίξει είτε για την 

πλήρωση θέσεων πρώτου διορισμού είτε για προαγωγές να μην ενοχληΟεί αυτή η 

διαδικασία καθόλου και να συνεχίσει την πορεία της, όπως έχει ήδη ξεκινήσει. Αν 

όμως, κύριε Πρόεδρε, με τη μεγαλύτερη σαφήνεια είχαμε το θάρρος να τοποΟετη

Οούμε πάνω στην επιστολή αυτών των πολύ αξιόλογων συνεργατών του ΡΙ Κ, που 
απαρτίζουν την τωρινή βάρδια του δελτίου ειδήσεων και που είναι περίπου δεκατέσ

σερις ή δεκαπέντε, και να τη χαρακτηρίσουμε ως εκτός τάξεως, δεν ξέρω αν είναι 
σωστό την απαίτηση αυτών των ατόμων να την απορρίπτουμε γνωρίζοντας ότι, αν 

υλοποιήσουν -που προτείνω και εύχομαι να μην την υλοποιήσουν- την τοποθέτησή 

τους ότι θα υποβάλουν τις παραιτήσεις τους, σίγουρα το ΡΙΚ θα έχει πρόβλημα στην 

κανονική του λειτουργία, αφού όλοι είναι αξιόλογοι και έχουν να προσφέρουν σε 

έναν πολύ σοβαρό τομέα, όπως είναι αυτός των ειδήσεων. Αν λοιπόν σε αυτούς 

λέμε να κάνουν υπομονή, για να ξυπνούν αύριο και να έχουν σίγουρη την επαγγελ
ματική τους αποκατάσταση, πόσο δίκαιοι θα είμαστε να πούμε "ναι" σε εκείνους που 
βιάζονται για την προαγωγή τους; Α ν θέλουμε να προκρί νου με και να βιάσουμε τα 
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πράγματα για κάποιους, αυτό πρέπει να γίνει για εκείνους που εργάζονται για 

χρόνια και δεν έχουν σίγουρο το αύριο παρά για εκείνους που έχουν σίγουρο το 
σήμερα και θέλουν ένα καλύτερο αύριο. Γι' αυτό, αν Οα ξεχωρίσουμε, τότε Οα 

είμαστε πολύ άδικοι να μη δεχτούμε την εισήγηση των δημοσιογράφων, όπως 

υποβάλλεται στην επιστολή, και να εγκρίνουμε τα Οέματα των προαγωγών. 

Γι' αυτό, εισηγούμαι να ωτοσυρΟεί η πρόταση για τροποποίηση και όλοι 

ομόφωνα να καλέσουμε και το διοικητικό συμβούλιο και τα αρμόδια Υπουργεία 

πριν απ6 το τέλος του χρόνου, με βάση τη συνταγματική τάξη, να μας q'έρουν τους 

προϋπολογωμούς του 1996 και τις συγκεκριμένες προτάσεις τους για αναζωογό
νηση και καλύτερη λειτουργία του ΡΙΚ. Και η Dουλή τότε είναι που θα κληθεί να 

αναλάβει τις δικές της ευθύνες και να τι>.ίοθετηθεί πολύ ευθαρσώς με τις δικές της 

προτάσεις ως προς το μέλλον του ΡΙ Κ. 

Αυτή είναι η παράκλησή μου, κύριε Πρόεδρε, και βλέποντας τώρα το συνά

δελφο Π ρέντζα Οα ήθελα να τον παρακαλέσω να την αποσύρει. Πιστεύω ότι έτσι τα 

μηνύματα τα οποία θα στείλουμε προς τους πολιτικούς προ·ίσταμένους του Ιδρύ

ματος Οα είναι πιο δυνατά, διότι αυτή η Βουλή είναι κρίμα να δεχτεί να επωμισθεί 

ευθύνες οι οποίες κανονικά πρέπει να είναι στους ώμους άλλων. Και με αυτή την 

πρόταση πολύ φοβούμαι ότι τους υποβοηΟούμε στη μετατόπιση των ευθυνών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δεν ξέρω αν ο κ. Παρισινός Οα ήθελε να μιλήσει πάνω στο ίδιο σημείο. Εγώ 

θα ήθελα να αντιδράσω στην τοποθέτηση του συναδέλφου κ. Καζαμία. Νομίζω ότι 

θα ήταν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Αν θα μιλήσετε τώρα, να μιλήσετε για το Οέμα της τροπολογίας, διαφορε
τικά ζήτησε το λόγο ο κ. Σοφοκλέους και ο κ. Παρισινός. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ε ναι πάνω στην τροπολογία. 

Πιστεύω ότι αυτή η τροπολογία όχι μόνο Οα έπρεπε να ψηφιστεί, αλλά Θα 

μπορούσε και να τροποποιηθεί έτι περαιτέρω, ώστε όλη η επιφύλαξη της παρα

γράφου Ι του άρθρου 6 να φύγει, για να μείνει η ευθύνη της πλήρωσης των θέσεων 
στο διοικητικό συμβούλιο, όπως ήταν μέχρι τώρα. 

Υπάρχουν αυτή τη στιγμή περίπου ογδόντα πέντε κενές θέσεις. Δεν κενώθηκε 

τον τελευταίο μήνα καμιά θέση· δεν κεν<ί>Οηκαν περισσότερες από δυο τρεις μέσα 

στο τελευταίο τρίμηνο. Έτσι, οι κενές θέσεις που υπάρχουν υπήρχαν από μήνες. 

Υπήρχαν σχεδόν καθ' όλη τη δι(tρκεια του χρόνου που καλύπτει αυτός ο προϋπολο

γισμός και μερικές πιθανόν να υπήρχαν και από προηγούμενους προϋπολογισμούς. 

Το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ είχε κάμει την επιλογή μέχρι αυτή τη στιγμή να τις 

κραττ)σει κενές, να μην τις πληριi>σει. Γιατί λοιπόν αυτή την πολιτική επιλογή, την 

επιλογή πολιτικής του rrκ να τη συγκαλύψουμε και να την κάνουμε επιλογή δική 

μας με ημερομηνία λήξεως την 31 η Δεκεμβρίου ή όποτε κατατεθεί ο προϋπολογισμός 
του 1996; 
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Η άποψή μου είναι ότι, ε({'όσον μέχρL τώρα είχαν την εξουσία να πληρώσουν 
τις Οέσεις και δεν τις πλήρωσαν, τίποτα δε θα αλλάξει στις διαθέσεις τους, αν παρα
μείνη στα χέρια τους η εξουσία. Αν θα κάμουν την επιλογή να πληρώσουν 

ορισμένες θέσεις, θα είναL είτε επιλογή ανάγκης είτε επιλογή σκοπιμότητας ενδεχο

μένως που θα τους καταλογίσουμε εκ των υστέρων, αν κρίνουμε ότι βάζουν διευ
θυντή, ενώ χρειάζονται προσωπικό στα κατώτερα κλιμάκια. Ας έχουν όλη την 

ευθύνη τους. Δουλειά μας είναι να τους κρίνουμε, όχι να δίνουμε το δικαίωμα είτε 

στους ίδιους του συμβουλίου είτε στο προσωπικό να λένε ότι εμείς παρεμβήκαμε, 
βάλαμε διοικητικά εμπόδια και αδικήθηκε ένας υπάλληλος στην ανέλιξή του ή 

ζημιώΟηκε το ΡΙΚ στην επιλογή του προσωπικού του. 

Α ν δεν υπήρχαν οι ενστάσεις -που δε θα έπρεπε να υπάρχουν για ενάμιση 
μήνα- εντάξει, να περνούσε. Αλλά, από τη στιγμή που πάει να αναδειχθεί σε μείζον 

Οέμα, ιδιαίτερα με την επιστολή των αγαπητότατων φίλων -μερικοί ήταν συμμαθητές 

μου, μερικοί ήταν μαΟητές μου και έτσι πιστεύω ότι δε με παρεξηγούν, όταν 
επικρίνω την επιστολή τους- νομίζω ότι πυροδοτείται μια αντιδLκία, η οποία μετα

θέτεL και το Οέμα από την ουσία του και εμπλέκει τη Βουλή εκεί όπου δε Οα ήθελε να 
εμπλακεί. Γίνεται ο ένας παράγων αντιδικίας έναντι του ΡΙΚ και του προσωπικού 

του, ενώ είναι πρόβλημα του ΡΙΚ του ίδιου, πρόβλημα των συντεχνιιον του ΡΙΚ μαζί 
με τη διοίκηση του ΡΙΚ, πρόβλημα επιλογών πολιτικής της ηγεσίας του PIK. 

Γι' αυτό, Οα επέστρεcrα την έκκληση και θα την aπηύθυνα μάλιστα προς όλες 
τις πλευρές, ώστε να ψηφίσουμε την τροπολογία, όπως έχει κατατεθεί τουλάχιστον, 

για να μην πω να τη διευρύνουμε, ώστε να καλύψει ολόκληρη την παράγραφο Ι του 

άρθρου 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έχουν εγκριθεί οι προϋπολογισμοί με την ομόφωνη Οέση όλων των κομμάτων. 

ΑντιλαμβάνομαL ότι ο κ. Πρέντζας σε προηγούμενη συνεδρία της Επιτροπής Οικο

νομικών και Προίίπολογισμού είχε εκφράσει πράγματι την πρόθεση να υποβάλει την 
πρόταση την οποία έχει υποβάλει τώρα. Και σε μεταγενέστερο στάδιο έκρινε ότι 

μπορούσε να την αποσύρει, για να προχωρήσει η έγκριση των προίίπολογισμών 

όπως έχουν. 

Θεωρώ ότι είναι το ολιγότερον άδικο για τα υπόλοιπα κόμματα να επανέρ

χεται τώρα αυτό το θέμα, ιδιαίτερα όταν αρκετοί συνάδελφοι, ρωτήσαντες αν θα 
διεξαχθεί οποιαδήποτε ψηφοφορία και αφού πήραν τη διαβεβαίωση ότι δε θα 

υπάρξει ψηφοφορία, έχουν αποχωρήσει. Αυτό, όσον αφορά τη διαδLκασία. Και 

είναι βέβαια δικαίωμα του συναδέλφου να επLμείνει στην πρότασή του. 

Η πρόταση για τροποποίηση της τροποποίησης ουσιαστικά -για να ξέρουμε τι 

λέμε- αποτελεί ξεπάγωμα των θέσεων. Όμως τα κόμματα τα οποία τοποθετήθηκαν 

υπέρ της έγκρισης του προίίπολογισμού του Ρ Ι Κ τοποθετήθηκαν έτσι με τη διευθέ
τηση ότL θα παγοποιηθούν οι κενές θέσεις. Αν υπήρχε η άποψη ότι ομόφωνα, επανα

λαμβάνω, δε θα παγοποιηθούν OL θέσεις, δεν ξέρω αν θα ήταν η ίδια η τοποθέτηση 
των υπολοίπων κομμάτων πάνω στον προϋπολογισμό. Αυτά, όσον αφορά, επανα

λαμβάνω, το διαδικαστικό θέμα. 
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'Οσον αcrορά την ουσία της εισήγησης, πιστεύω όη τα έχει πει πάρα πολύ 
σωστά ο κ. Καζαμίας. Η επιλογή είναι μεταξύ αυτών που ενδιαφέρονται να βρουν 
βεβαιότητα για το επαγγελματικό τους μέλλον και αυτών οι οποίοι σπεύδουν ή 
βιάζονται ή εξαντλήθηκε η υπομονή τους και θέλουν το σημερινό βέβαιο επαγγελμα
τικό τους μέλλον να το βελτιώσουν περισσότερο. Κατά τη γνώμη μου, δε σηκώνει 
καμιά συζήτηση το ότι μεταξύ των δύο είναι οι πρώτοι που έχουν την προτεραιό
τητα και όχι οι τελευταίοι. 

Και θέλω να τελειώσω με το εξής: Μιλούμε για μήνες. Διότι, αν οι υποσχέ
σεις που έχουν δοθεί στην Επιτροπή για μήνες, δύο μήνες, πράγματι υλοποιηθούν 
και έρΟουν οι προϋπολογισμοί μαζί με τις απόψεις της κυβέρνησης, πρόκειται να 

ανασταλεί δηλαδή η προαγωγή μερικών ατόμων για δύο ή τρεις μήνες ή πρόκειται 

να αφεθεί σε πλήρη ελευθερία το διοικητικό συμβούλιο να κάμει τη δουλειά του, 
όπως έχει πει ο κ. Πρέντζας. 

Όμως, με την τοποθέτηση που κάνει ο κ. Πρέντζας ότι αυτή είναι ευθύνη του 
συμβουλίου και ας την ασκήσει, νομίζω ότι παρουσιάζει μόνο τη μισή εικόνα. Δεν 
έχει αυτή την ευχέρεια. Δεν έχει ευχέρεια ελεύθερης διαπQαγμάτευσης το διοικητικό 
συμβούλιο του PIK, διότι δεν έχει τα λεφτά. Για να μπορέσει να προσλάβει άλλους 
και να αυξήσει τις δαπάνες του. πρέπει να πάρει πρώτα έγκριση από την κυβέρνηση 
το ίδιο το συμβούλιο και μετά να έρθει η Βουλή να κρίνει και να επικρίνει. Δε 
λειτουργούν δηλαδή τα γνωστά συνδικαλιστικά θέσμια, που υπάρχει ένα συμβούλιο 
που αποφασίζει για την πλήρωση των θέσεων και υπάρχει και η συντεχνία η οποία, 
με το δίκαιό της, διεκδικεί την ε.-ταγγελματική ανέλιξη των μελών της. Ε, και δε 
νομίζω ότι αυτή η Βουλή, επειδή πήρε μια t."tιστολή ... διότι, από την ώρα που ο κ. 
Π ρέντζας έχει συμcrωνήσει ότι δε θα υποβάλει την πρότασή του -δεν ήμουν παρών 
και δεν ξέρω αν είναι σωστά που λέω ότι έχει συμqχιινήσει να μην καταθέσει την 
τροποποίησή του- και ένας ακόμα συνάδελφος, ο κ. Αναστασιάδης, εμένα μου είχε 
πει ότι σκόπευε να καταθέσει παρόμοια πρόταση, έχει έρθει αυτή η επιστολή, η 

οποία ήπια χαρακτηριζόμενη είναι απαράδεκτη. Είναι απαράδεκτη για τη Βουλή 
και μάλιστα με την απαίτηση να διαβαστεί από το βήμα της Βουλής, όταν μάλιστα 
για εβδομάδες και μt)νες εσυζητεί.το το θέμα της παγοποίησης και ήταν γνωστό σε 

όλους. 

Αλίμονο, αν η Βουλή, για να φανεί αρεστή είτε σε ομάδα πίεσης είτε σε συντε
χνία ... και εγώ δεν έχω καμιά δυσκολία ούτε το ΔΗΚΟ έχει καμιά δυσκολία να πει 
ναι, άλλοι έχουν την ευθύνη . Αλλά να έχουμε την ευθύνη και τη συνέπεια με αυτά 
που είναι τα δεδομένα με βάση τα οποία λαμβάνεται μια απόφαση στην Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού. Και η απόφαση στην Επιτροπή για έγκριση των 

προϋπολογισμών λήφθηκε υπό την προϋπόθεση ότι Οα δοθεί στο διοικητικό 
συμβούλιο η ευχέρεια να αποφασίσει πώς θέλει τη διάρθρωση, τη μελλοντική δομή 
του Ιδρύματος. Αν πληρωθούν μερικές θέσεις προαγωγής, Οα επακολουθήσει αλυσι
δωτά, και πρέπει να επακολουθήσει, η πλήρωση όλων των θέσεων. Ε. τότε τι συζη
τούμε αν υπάρχει ή δεν υπάρχει υπεράριθμο προσωπικό! Είναι αυτό που έχουμε 

μπροστά μας. Δεν είναι θέμα ικανοποίησης δεκαπέντε δεκαέξι υπαλλήλων ή μιας 
βάρδιας ή δεν ξέρω αν υπάρχουν και άλλες βάρδιες που έχουν απευθύνει στη Βουλή 
τη δωδεκάτη και κάτι έκκληση, για να μην πω απειλή, έκκληση να φανούμε συγκατα

βατικοί όσον αφορά τις δικές τους θέσεις. 

Γι' αυτό, η έκκληση που υποβάλλει ο κ. Πρέντζας προς όλα τα κόμματα στη 

Βουλή είναι ουσιαστικά πρόταση για ανατροπή της ομόφωνης απόφασης που 
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λήφθηκε προ τριών εβδομάδων στην Επιτροπή Οικονομικών της Οουλής και γι' 
αυτό, για μια ακόμη αφορά του υποβάλλω και εγώ την έκκληση να σεβαστεί τη 
Οέληση, την ομόφωνη, αν Οέλετε, θέληση των κομμάτων, α<rού ήταν μόνο με αυτή την 

ε."'tιφύλαξη που αποφασίστηκε να εγκριθούν οι προϋπολογισμοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣIΑΔΗΣ: 

Απλώς Οέλω να επιβεβαιώσω -και μάλιστα τελειώνοντας την πρωτολογία μου 
είχα αναφέρει ότι με αυτούς τους όρους περίπου, δηλαδή της τροποποιήσεως του κ. 

Πρέντζα, Οα ψηφίζαμε τους προϋπολογισμούς. Παρά ταύτα, όταν κατερχόμενος του 

βήματος συνάντησα τους κυρίους συναδέλφους είπαν ότι ομόφωνα έχουμε αποφα

σίσει υπό αυτό τον όρο να εγκριθούν οι προϋπολογισμοί. Σεβόμι:νος αυτή την 
ομοφωνία δε Οέλησα να υποβάλω την τροπολογία και είναι και δική μου η παρά
κληση προς τον κ. Πρέντζα, διότι δε θα ωφελήσουμε, πιστεύω, σε τίποτε και απλώς 
είναι μια αναστολή, όπως πολύ ορθά είπαν οι κύριοι συνάδελφοι προηγουμένως. 
Να αφήσουμε το Οέμα ως έχει, για να μην περιπλέξουμε ακόμα περισσότερο τα πράγ

ματα. Νομίζω ότι κανένας δε Οα ωφεληθεί. από αυτή την πρόταση, η οποία, αν 
αποσυρΟεί, δε Οα παραβλάψει τα συμφέροντα των υπαλλήλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου κάτι ήθελε να πει. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι πραγματικά η εμφάνιση της τροπολογίας 

είναι ένα καινούριο στοιχείο και διερωτώμαι αν δε θα ήταν χρήσιμο να παραπε

μπόταν στην Επιτροπή Οικονομικών έστω για συζήτηση ακόμα μια φορά και να 
ψηφιστούν βεβαίως οι προϋπολογισμοί. την προσεχή Πέμπτη. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δυο λόγια μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. Π ΑΠ ΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Για το ίδιο Οέμα αναβλήθηκε η συζήτηση την προηγούμενη φορά, για να γίνουν 
διαβουλεύσεις και έγιναν οι διαβουλεύσεις και καταλήξαμε εδώ. ΊΌ μόνο που θα 
καταφέρουμε με τη νέα αναβολή είναι πιθανώς μερικά κόμματα να μην ψηφίσουν 

τους προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Πρέντζα, αν επιμένετε στην πρότασή σας, Οα τη Οέσω σε ψηφοφορία. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι μπορείτε να τη Οέσετε σε ψηφοφορία. Δεν είναι 
θέμα προδέσμευσης που αναλήφθηκε στη συνεδρία της Επιτροπής Οικονομικών 
πριν από δεκαπέντε ή πριν από είκοσι δύο μέρες. Το Οέμα είναι ότι είχα εκq-ράσει 
την πρόΟεση γι' αυτή την τροπολογία. Μου λέχθηκε ότι η ανώτατη συνδικαλιστική 
ηγεσία των εργαζομένων στο Pl Κ συμφωνούσε με τη διατύπωση της επιφύλαξης 
όπως είχε τεΟεί. Είπα: "Συμφωνώ χαι εγώ τότε, δεν μπορώ να εμπλακ<ίι σε ενδοσυν-
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δικαλισηκή διαφωνία, για να πάρω τη Οέση της μιας ή της άλλης πλευράς, και ως εκ 

τούτου δεν καταθέτω αυτή την τροπολογία". Στη συνέχεια πάει να γίνει Οέμα ότι η 
Βουλή είναι ο κακός για "κακίες", αν είναι, που έγιναν πριν. Και εισηγούμαι να μη 

χρεωθούμε ... να μη δώσουμε αυτή την ευκαιρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, έχετε εκΟέσει τις απόψεις σας και εμμένετε στην άποψή σας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θέτω την τροπολογία σας σε ψηφοq-ορία. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πριν αρχίσουμε την ψηφοφορία, μια παρατήρηση από τη θέση μου, κύριε 

Πρόεδρε, αν επιτρέπετε μια μικρή ερμηνευτική δευτερολογία σχετικά με τις ερμη

νείες του κ. Αναστασιάδη. Υπάρχουν ένα δυο πράγματα που χρειάζονται ξεκαθά

ρισμα μπροστά στη Βουλή. 

Το πρώτο σημείο είναι το ότι διαμαρτυρήθηκε ο κ. Αναστασιάδης για τη λέξη 

"γάγγραινα" και είπε ότι δεν είπε γάγγραινα το ΡΙΚ αλλά την οικονομική κατάσταση 

του ΡΙΚ. Δέχομαι τη δικαιολογία του κ. Αναστασιάδη ότι η γάγγραινα του ΡΙΚ 

είναι η οικονομική του κατάσταση. τέλος πάντων ... 

Το δεύτερο σημείο αφορά τους δημοσιογράφους, για τη μετάδοση των ειδή

σεων. Πραγματικά έδωσε κάποιες εξηγήσεις ο κ. Αναστασιάδης- ίσως να μη θυμάται 

καλά ότι αναφέρθηκε σε δημοσιογράφους και στο ποιοι δημοσιογράq-οι είναι που 

εργάζονται στο ΡΙΚ, και είναι αυτό το κεντρικό σημείο που δημιουργεί την αίσΟηση 

ότι περί:του αναζητεί την ταυτότητα των ανΟρώπων. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Θα με υποχρεώσετε να διευκρινίσω. Δε ζήτησα κατάλογο των δημοσιογράφων. 

Είπα των τηλεοπτικών εκπομπών και ποιοι παρουσιάστηκαν· όχι δημοσιογράφοι 

αλλά πολιτικοί, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Εντάξει. Α ν ο κ. Α ναστασιάδης ανακαλεί οποιαδήποτε αναφορά σε Οέμα 

δημοσιογράφων και απειλών εναντίον του τρίτου προγράμματος, τότε ούτε κι εγώ 

μπορώ να επιμείνω πάνω σε θέμα στο οποίο και ο ίδιος δεν επιμένει. Δεν αναφέ

ρομαι στο ύφος του κ. Α ναστασιάδη, γιατί το ξέρω ότι είναι καλός άνθρωπος 

παρόλο το ύφος του. Όμως πραγματικά δημιουργούσε αυτή την εντύπωση. 

Σε ό,τι αφορά το Οέμα της ιδιωτικής και της δημόσιας τηλεόρασης -και πράγ

ματι ο κ. Α ναστασιάδης επιζήτησε να κάνει δημαγωγία πάνω στο θέμα της δημόσιας 

και της ιδιωτικής τηλεόρασης- η όλη αναφορά μου είναι ότι ναι, χρειάζεται ένα 

πλαίσιο λειτουργίας και για τη δημόσια και για την ιδιωτική τηλεόραση. Άλλωστε 
το μόνο σημείο στο οποίο συμφώνησαν οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών μέσων χΟες σε 

σύσκεψη με τον Υπουργό ήταν για το τελευταίο διήμερο των εκλογών, από τη νύχτα 

της Παρασκευής μέχρι την Κυριακή, χωρίς να δέχονται καμιά άλλη δεοντολογία. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μόνο μια δήλωση. 

Ανακαλεί κάποιος κάτι που έχει πει. Δεν έχω πει τίποτε που να χρειάζεται να 

το ανακαλέσω. Λυπούμαι. Ήταν απλώς θέμα παρερμηνείας του κ. Χατζηδημητρίου. 

Ήταν όλοι παρόντες, υπάρχουν και πρακτικά. Αν λέχθηκε οτιδήποτε, είτε ως 

απειλή είτε για τους δημοσιογράφους, τότε θα έπρεπε να το ανακαλέσω. Δεν είπα 

και δεν ανακαλώ τίποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει κούραση από την πολύωρη συζή

τηση και, αν προχωρούσαμε σε ψηφοφορία, δε θα επέμενα να πάρω το λόγο. Αλλά, 

εφόσον μπήκαμε σε διευκρινίσεις και αντιδιευκρινίσεις, αισθάνομαι την ανάγκη να 

διευκρινίσω και εγώ ορισμένες θέσεις, για να μην παραμένουν οι εντυπώσεις. 

Θα ήθελα να πω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός με παρρησία διακήρυξε τόσο 

στο παρελθόν όσο και προ ολίγων λεπτών διά του στόματος του Κοινοβουλευτικού 

του Εκπροσώπου ότι η παρουσία και ο ρόλος του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

είναι χρήσιμα, είναι αναγκαία, είναι επιβεβλημένα τόσο για κοινωνικούς όσο και 

πολιτειακούς και ιδιαίτερα για εθνικούς λόγους. Και σίγουρα είμαστε πρόθυμοι 

και αποφασισμένοι να το βοηθήσουμε και να το στηρίξουμε στην απρόσκοπτη 

λειτουργία του, ιδιαίτερα τώρα με το συναγωνισμό της ελεύΟερης ραδιοτηλεόρασης, 

της οποίας η παρουσία επίσης είναι χρήσιμη και επιβεβλημένη, μέχρι να σταθερο

ποιηθεί το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο στον τόπο μας. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Να πούμε ιδιωτική, κύριε Παρισινέ. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Ιδιωτική, έχετε δίκαιο, κύριε Φιλίππου, συμφωνώ απόλυτα· το είπα εκ παρα

δρομής. 

Θα ήθελα να πω ότι στις ομιλίες ορισμένων συναδέλφων και ιδιαίτερα από 

αγαπητό συνάδελφο αναφέρθηκε ότι με την παρούσα κυβέρνηση -χρησιμοποιήθηκε ο 

όρος- υπάρχει aσφυκτικός εναγκαλισμός και τόνισε ο συνάδελφος ότι αυτά είναι 

γεγονότα. Θα τον καλούσα πράγματι να μας αναφέρει αυτά τα γεγονότα, διότι εμείς 

διαπιστώνουμε ότι η παρούσα κυβέρνηση με την απόλυτη δημοκρατικότητα και με 

την ευρωπα'ίκή της προσέγγιση στα θέματα αυτά έχει δώσει πραγματικά ένα ρεσιτάλ 

ελευθερίας στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου σχετικά με το πώς να χειρίζεται τα 

θέματά του και πώς να εμφανίζεται στο λαό. 

Θα ήΟελα και εγώ δημόσια να ρωτήσω -και ξέρω ότι τώρα δεν μπορούν να 

απαντήσουν, αλλά έχουν άλλους τρόπους να το κάνουν, όπως προσφυώς είπε ο κ. 

Φιλίππου- τους διευθυντές ή τους τμηματάρχες αν και πότε η κυβέρνηση έχει 

παρέμβει στον τρόπο της λειτουργίας ή της παρουσίασης των Οεμάτων ... 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

ΚάΟε μέρα. 

Α. ΠΑΡΙ ΣΙΝΟΣ: 

Θα σας καλέσουμε να μας πείτε συγκεκριμένα παραδείγματα, αγαπητέ συνά

δελφε, διότι αναφερθήκατε σε άλλες πενταετίες. Σίγουρα, υπάρχει τρομακτική 

βελτίωση, διότι, αν θυμηθούμε εκείνα του παρελθόντος, ότι δηλαδή ο Πρόεδρος είπε, 

ο Πρόεδρος αποφάσισε, ο Πρόεδρος έπραξε, ο Πρόεδρος έβηξε, Οα δούμε ότι 

φτάσαμε σε προηγούμενη πενταετία να έχουμε ένα σίριαλ καθημερινής παρουσίασης 

των προεδρικών χειραψιιί>ν ή των υπουργικών επισκέψεων και των προεδρικών 

δηλώσεων. Και, αν υπάρχει κάτι για το οποίο από τα μέλη και τα στελέχη των 

κομμάτων της συγκυβέρνησης κατηγορείται η σημερινή κυβέρνηση, αυτό είναι το ότι 

δεν επιδίωξε να προβάλει το μεγάλο έργο το οποίο επιτελεί καθημερινά, και σίγουρα 

δεν μπορεί σήμερα να ερχόμαστε και να λέμε ότι η κυβέρνηση προσπαθεί ασφυκτικά 

να εναγκαλιστεί και να πιέσει το PI K. 

Μάλιστα, όταν ο κ. Αναστασιάδης ζήτησε να παρουσιαστούν κάποια προγράμ

ματα, αυτό το έκανε, αντιλαμβάνομαι, για να αποδείξει ότι η έλλειψη πιέσεως ή 

οποιασδήποτε παρέμβασης της κυβέρνησης δίνει το δικαίωμα και στους τμημα

τάρχες και στους παραγωγούς να χειρίζονται τα θέματα όπως εκείνοι νομίζουν και 

πολλές φορές λόγω προσωπικών συμπαθειών ή προσωπικών επιλογών μπορεί να 

μην είναι απόλυτα αντικειμενικοί και να αδικήσουν κάποιον από τα πολιτικά 

κόμματα ή κάποιον από τις πολιτικές παρατάξεις. 

Αναφέρθηκε επίσης ότι κάποιοι οι οποίοι εργάζονται είτε ως συνεργάτες είτε 

ως έκτακτοι στο ΡΙΚ έχουν χαρακτηριστεί "Φιλιππινέζες". Εκπλήττομαι, διότι 

ζούμε όλοι σ' αυτό το χώρο και δεν είδαμε κανέναν από τους φίλους συνεργάτες ή 

εκτάκτους να αποχωρήσει διαμαρτυρόμενος, αλλά ούτε και έφτασε σ· εμάς τουλάχι

στον, τα πολιτικά κόμματα, η πληροφόρηση ότι αδικούνται και ότι ζητούν άλλο 

τρόπο μεταχείρισης, πράγμα που σημαίνει ότι εν πολλοι'ς είναι ικανοποιημένοι. 

Παράλληλα, αναφέρθηκε ότι το ηθικό του προσωπικού είναι μειωμένο και 

διερωτώμαι δημόσια γιατί να είναι μειωμένο. Εδώ, όλα τα κόμματα ομόφωνα 

υποστηρίζουν και δημόσια και κατ' ιδίαν ότι η παρουσία του ΡΙΚ είναι επιβεβλη

μένη και είναι όλα πρόθυμα και να το βοηθήσουν και να το στηρίξουν! Ποια η αιτία 

και ποως ο λόγος να είναι πεσμένο το ηθικό των εργαζομένων στο ΡΙ Κ; 

Όσον αφορά το Δημοκρατικό Συναγερμό, Οα ήθελα να πω ότι ουδέποτε 

διανοήθηκε να επιτρέψει τη θυματοποίηση των εργαζομένων στο ΡΙ Κ. Τώρα, αν η 

διαχείριση των χρημάτων του φορολογουμένου πρέπει να γίνεται με πολλή 

προσοχή, αυτό είναι αναμενόμενο από όλους όσους διαχειρίζονται δημόσια 

χρήματα. 

Τελειώνοντας θα ήθελα να πω ότι η πολύ εμπεριστατωμένη τοποθέτηση γενικά 

του θέματος από τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο, που με βρίσκει πολύ σύμφωνο, δίνει 

το μήνυμα τόσο προς τους εργαζομένους όσο και προς τη διεύθυνση και το 

συμβούλιο του ΡΙΚ αυτοί, που έχουν άμεση γνώση των προβλημάτων και του αντι

κειμένου της συζήτησης, να μας παρουσιάσουν με ολοκληρωμένες προτάσεις και 

εισηγήσεις τις απόψεις τους, το στρατηγικό τους σχέδιο και εμείς είμαστε έτοιμοι 
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και πρόΟυμοι να τους βοηθήσουμε και να τους συμπαρασταΟοίιμr. θ(ι ήΟελα εδώ να 

τονίσω ότι εμείς δε νίπτουμε τας χείρας μας και να πω ότι άλλοι έχουν την ευΟύνη 
να αποφασίζουν. Εμείς μόνο κρίνουμε και επικρίνουμε, αλλά είμαστε ολοπρόΟυμοι 

να συζητήσουμε και να συμβάλουμε στη λύση όλων των προβλημ<ιτων 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, εισηγούμαι πως το θέμα έχει εξαντληΟεί. Πόσοι υποστηρί

ζουν ότι το Οέμα έχει εξαντληθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συμφωνούν όλοι, κύριε Πρόεδρε, ότι το θέμα εξαντλήΘηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν έχω δώσει το λόγο στον κ . Παρισινό, είναι διότι τον είχε ζητήσει προηγου

μένως. 

τίΟεται σε ψηφοφορία η τροπολογία που έχει υποβάλει ο κ . Πρέντζας. 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

Πάντως τον καλύπτετε, κύριε Πρόεδρε, διότι μου ζήτησε στοιχεία, τα οποία 

έχω για να του πω. 

(Γέλια) 

Αντικειμενικά τον καλύπτετε, ανεξαρτήτως προθέσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λόγω συγκυβέρνησης. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

τίθεται σε ψηφοφορία η τροπολογία του κ. Πρέντζα. 

Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

4 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18 εναντίον, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τροπολογία απορρίπτεται με 18 ψήφους εναντίον, 4 υπέρ και καμιά αποχή. 

Ο κ. Καζαμίας. 

ι ι 

Ι: 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Όσον αq>ορά την αρνητική μας ψήφο, ισχύουν όσα έχουμε πει. 

Κ ΚΑΖΑΜ ΙΑΣ: 

Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, λέω από το μικρόq:'ωνο αυτά που άκουσα από τον 
αγαπητό κ. Α ναστασιάδη, ότι η αρνητική μας τοποθέτηση έχει σχέση με τα συμψωνη

θέντα ως θέμα τάξης έναντι εκείνων που συμφώνησαν να υπερψηφίσουν τον πρου
πολογισμό με τους συγκεκριμένους όρους. Θα ήταν λανΟασμένο από μέρους μας να 
διαφοροποιηθούμε από εκείνη τη συμφωνία η οποία έγινε, χωρίς αυτό να σημαίνει 
ότι δεν υπάρχει το ενδιαφέρον -και το έχουμε πει στις πρωτολογίες μας- για τη διευ
Οέτηση όλων των εκκρεμοτήτων που υπάρχουν. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ IΑΔΗΣ: 

Αυτή εί νω και η δική μας θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Θέμα τάξης. Μίλησε ο κ. Καζαμίας για λόγους τάξης έναντι εκείνων που 

συμφώνησαν κ.λπ. Π ιστεύω ότι είναι κακό να επικαλούμαστε θέμα τάξης, διότι σε 

μια δεδομένη στιγμή είχαμε συνεννοηθεί, ο καθένας με τα δικά του κριτήρια, για μια 

οοισμένη ρύθμιση. Τα κριτήρια μπορεί να ανατραπούν στη συνέχεια για κάποιους 

και μπορεί να επανέλΟουν στην αρχική τους τοποθέτηση. Α ν Οα επικαλούμαστε 

συνεχώς, κάθε φορά που αλλάζει μια ομάδα άποψη, θέμα τάξης, τότε νομίζω ότι σ' 

αυτή τη Βουλή θα πρέπει να έχουμε πάντοτε όλοι πολύ σκληρές και αμετακίνητες 

θέσεις. Νομίζω όμως ότι αυτό είναι σε βάρος της ευελιξίας και της ομαλής λειτουρ

γίας του Σώματος, γι' αυτό και διαμαρτύρομαι. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Γεωργίου, έχει λήξει το θέμα. 

ΤtΟεται το νομοσχέδιο σε ψήφιση. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο 1. 

'Εγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΡΙΚ ποσού !17.682.066 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 3\η Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 4. 

' Ιδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο και Δεύτερο 

Μέρος. Άρθρο S. 

Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων. Άρθρο 6. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Τρίτος Π ίνακας. Άρθρο 7. 
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ΠΡΟΙ:-:ΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μίχρι το έβδομο μαζί με τους 

Πρώτο. Δεύτερο και Τρίτο Πίνακες εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρ<ί>το μέχρι και το έβδομο 
μαζί με τους Πρώτο. Δεύτερο και Τρίτο Πίνακες εγχρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΛΊΈΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναcrέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1995. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστει σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. Προχωρούμε 

στο επόμενο Οέμα, που είναι 'Ό περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 10) του 1995". Η Έκθεση είναι ομόφωνη και Οεωρείται αναγνωσΟείσα. 

εΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΟΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΙΙΣ ΟΙ ΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΟΥ ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 10) ΤΟΥ 
1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 3 Νοεμβρίου 
1995. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμτjς από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού ύψους !9.71 1.527 και η διάΟεσή του για μια σειρά 
δαπανών του Τακτικού Προϋπολογισμού. 

Ο πιο πάνω προϋπολογισμός έχει κατατεθεί στη Βουλή με βάση τη γνωστή 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 30ής Σεπτεμβρίου 1994, η οποία, πέρα 
από την έγκριση των τριών προϋπολογισμών για το 1995, διαλαμβάνει και τα εξής: 

''Οι προτάσεις που Ov. υποβάλλονται κατά τη διάρκεια του χρόνου και συνεπά
γονται άμεσες ή έμμεσες δαπάνες, προτού υποβληθούν στο Συμβούλιο, να αποστέλ

λογται στο Υπουργείο Οικονομικών και το Γραcrείο Προγραμματισμού για απόψεις 

και επιμέτρηση των οικονομικών επιπτώσεων. Οι προτάσεις να υποβάλλονται στο 

Συμβούλιο κάΟε έξι μήνες και να συνοδεύογται με έκΟεση του Υπουργείου Οικονο

μικώγ για τις συνολικές δημοσιογομικές επιπτώσεις". 
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Επειδή στο στάδιο αυτό η Κοινοβουλευτική Ε;ητροπή Οικονομικ<i>ν και ΠροU

πολογισμού δεν είναι σε Οέση. λόγω της μελέτης των προίiπολογισμών για το 1996, 
να διεξέλΟει σε βάΟος τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεΟεί η ζητού

μενη με τον υπ<'> συζήτηση προϋπολογισμό συμπληρωματική πίστωση, αποφάσισε να 

αναβάλει την εξέτασή του, ώστε σε ευθετότερο χρόνο να προβεί στην ενδεδειγμένη 

μελέτη του. Εντούτοις η Επιτροπή, επειδή επίκειται η διοργάνωση στην Κύπρο του 

Ι Ίου Παγκόσμιου Συνεδρίου Εχινοκοκκιάσεως, για το οποίο tχει ήδη ενημερωΟεί, 

αποφάσισε να εισηγηΟεί την έγκριση ενός από τα κονδύλια του συμπληρωματικού 

προίίπολογισμού ύψους ί35.000, το οποίο Οα δοΟεί ως χορηγία στην οργανωτική 

επιτροπή του συνεδρίου αυτού. Η πιο πάνω εωήγηση γίνεται από την Επιτροπή με 

τον όρο ότι η διάΟεση του κονδυλίου αυτού θα τεΟεί υπό τον έλεγχο του Γενικού 

Ελεγκτή της Δημοκρατίας, ο οποίος και αναμένεται να υποβάλει ειδική έκΟεση στη 

Βουλή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Γl ροuπολογισμού υπό το φως 

των πιο πάνω, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο aπομονώνο

ντας το προαναφερόμενο κονδύλι, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφωή του 

σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπλη

ρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 1995". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού !35.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου Ι 995. 'ΑρΟρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Π ίνακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το ΠQ(ί>το μέχρι το τρίτο μαζί με τον 

n ι νακα εγκριΟο'iJν; 
Εφόσσν δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο μαζί με 

τον Πίνακα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προίίπολογισμού 

Νόμος (AQ. 7) του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηq>ιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα υπ' αριθμό 5, 6, 7 και 8 θέματα της ημερήσιας διάταξης έχουν κοινή 
ΈκΟεση. l-1 ΈκΟεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσΟείσα. 
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ΠΡΟΕΛΡΕ)ΏΝ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥ'ΓΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΙΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡD-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΠΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑ Ι ΣΤΟ 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ ΠΟΥ ΕΠ ΙΣΥΝΑΠ'ΓΕΤΑΙ 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής, εκπροσωπώντας τον κ. Ισίδωρο Μακρίδη 

Ανδρέας Γεωργίου 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε σημερινή της συνεδρίαση. Στη συνεδρία αυτή κλήθηκε και 

παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός των υπό συζήτηση νομοσχεδίων είναι η έγκριση α..;τό τη Βουλή των 

μακροπρόθεσμων εγγυήσεων ισχύος δεκαπέντε ετών που η κυβέρνηση της Δημοκρα

τίας θα παράσχει στις οινοβιομηχανίες ΣΟΔΑΠ, κεο, ΛΟΕΛ και ετκο για τη 

σύναψη δανείων από τραπεζικά ιδρύματα του εσωτερικού συνολικού ύψους ί\8.254.054. 

Από αυτά ποσό ί5.949.000 Οα διατεΟεί για την αγορά και παραλαβή σταφυλιών 

εσοδείας 1995, ενώ ποσό ί\2.305.054 Θα διατεΟεί για την αποπληρωμή υφιστάμενων 
δανείων οφειλόμενων σε εμπορικές τράπεζες και χρηματοπιστωτικά ιδρύματα. 

Η επικύρωση από τη Βουλή των πιο πάνω κυβερνητικών εγγυήσεων είναι 

αναγκαία, αφού, βάσει της ισχύουσας νομοΟεσίας για την άσκηση των δημοσιονο

μικ<:>ν εξουσιών της Βουλής, απαιτείται η συγχατάθεσή της για την παραχώρηση από 

την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων. 

Από μέρους των πιο πάνω οινοβιομηχανιών Οα παραχωρηθούν στην χυβέρ

νηση εμ.iτράγματες εξασφαλίσεις που θα καλύπτουν το 20% των αρχικών τους 
δανείων, ενώ το επιτόχιο της δανειοδότησης γίνεται εισήγηση να επιδοτείται από 

την κυβέρνηση μέχρι και δύο μονάδες επί του εκάστοτε ισχύοντος εμπορικού επι το
κ ίου, δεδομένου ότι οι οινοβιομηχανίες θα τηρούν, κατά τη διάρκεια της αποπλη

ρωμής των δανείων, όλους τους όρους και περιορισμούς που θα Οέση το Υπουργείο 

Οικονομικών για την παροχή των εν λόγω δανείων. 

Όπως είναι γνωστό, η κυβέρνηση για σειρά ετών παραχωρεί στις οινοβιομηχα

νίες βραχυπρόθεσμες εγγυήσεις για περίοδο ενός έτους για την εξασφάλιση τραπε

ζικών διειr.ι.ολύνσεων, ώστε να μπορούν να αγοράζουν και να παραλαμβάνουν 

σταφύλια κάθε εσοδείας. Τα δάνεια όμως αυτά φαίνεται ότι δεν είναι δυνατό να 
εξυπηρετούνται με βάση τις υφιστάμενες οικονομικές δυνατότητες των οινοβιομηχα
νιών, με αποτέλεσμα μέρος των παραχωρηθέντων δανείων να παραμένουν aπλή

ρωτα και να αυξάνονται ανησυχητικά από χρόνο σε χρόνο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπολογισμού σε ΈκΟεσή 

της προς το Σώμα το Νοέμβριο του 1994, σχετικά με την έγκριση και παράταση των 
προαναφερόμενων εγγυήσεων, είχε επισημάνει την κατάσταση αυτή και είχε καλέσει 

[ι 

ι: 
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την κυβέρνηση, αφού μελετήσει έγκαιρα και σφαιρικά το όλο θέμα, να υιοθετήσει 
υποχρεωτικούς τρόπους αντιμετώπισης του συγκεκριμένου αυτού προβλήματος. Η 

Επιτροπή, παρά το γεγονός ότι είχε εγκρίνει τα σχετικά νομοσχέδια στην προσπά

θειά της να συμπαρασταΟεί στους αμπελουργούς, στην εξυπηρέτηση των οποίων 
στοχεύουν σε τελευταία ανάλυση οι τραπεζικές διευκολύνσεις, είχε διευκρινίσει 

ξεκάθαρα ότι η θετική αυτή στάση της δε Οα πρέπει να εκληφθεί ως επικρότηση της 
σημερινής κατάστασης. 

Στα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από το Υπουργείο Οικονο
μικών αναφέρεται ότι το εν λόγω Υπουργείο, α<rού αξιολόγησε την ;τιο πάνω κατά

σταση σε συνεργασία με όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι 

επιβάλλεται όλα τα υφιστάμενα οφειλόμενα δάνεια των οινοβιομηχανιών, συμπερι
λαμβανομένων και των νέων για το 1995, συνολικού ύψους f:18.250.000, να μετατρα
πούν σε μακροπρόθεσμα, δηλαδή aποπληρωτέα μέχρι και σε δεκαπέντε χρόνια. Μια 
τέτοια διευθέτηση πιστεύεται ότι θα επιφέρει αύξηση της ροής των ρευστών διαθε
σίμων των οινοβιομηχανι<i>ν μέχρι και !6.000.000 το χρόνο, πράγμα που θα τις διευ
κολύνει να καλύπτουν τις εκάστοτε χρηματοδοτικές τους ανάγκες και υποχρεώσεις 

μέσω των δικών τους χρηματικών πόρων, χωρίς τη μεσολάβηση των κυβερνητικών 

εγγυήσεων. Στην αντίθετη περίπτωση, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τυχόν συνέχιση 
του υφιστάμενου καθεστώτος που διέπει την παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων 

προς τις οινοβιομηχανίες Οα έχει ως αποτέλεσμα την περαιτέρω επιδείνωση της 

σημερινής κατάστασης, με επακόλουθο η κυβέρνηση να κληθεί, αργά ή γρήγορα, να 

αποπληρώσει ένα μεγάλο μέρος των συσσωρευθέντων δανείων, που ήδη έχουν 

φτάσει τα f. 12.300.000. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιi>ν και Προϋπολογισμού, λαμβάνο

ντας υπόψη τις απόψεις και επεξηγήσεις της κυβερνητικής πλευράς για το όλο Οέμα, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμους των υπό συζήτηση νομοσχε

δίων για την κατά νόμο κύρωση των συμq-ωνιών που αναq-έρονται σ' αυτά. 

Παράλληλα, η Επιτροπή καλεί την κνβέρνηση να παρακολουθεί στενά το όλο 
Οέμα, για να εtναι σε Οέση να πάρει τα ενδεικνυόμενα μέτρα, σε περίπτωση που οι 

εκτιμήσεις της σχετικά με τη θετική συμβολή των μακροπρόθεσμων δανείων στις 

οικονομικές δυνατότητες των οινοβιομηχανιών αποβούν λανθασμένες. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

2. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

3. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

4. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρω

τικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προχωρούμε στην ψήφιση των νομοσχεδίων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 
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Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμ<rωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΛΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρ<ί)ν Νόμος θα ανα<rέρεται ως ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης 
της Εταιρείας ΣΟΛΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος τοu 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστει σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ιlροχωρούμε στο επόμενο νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρzει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα ανα<rέρεται ως ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης 

της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

Π ΡΟΕΛΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης 

της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 
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Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψη(('ιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηq-ίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

Ερμηνεία. ΆρΟρο 2. 

Κύρωσης της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης 

της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του l995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι το υπ' αριθμό 9, που είναι ''Ο 
περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέ

ντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) του 1995". Η ΈκΟεση είναι ομόφωνη και 

Οεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΊΉΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ1ΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙ'ΓΛΟΦΟΡΕΠΑ Ι ''Ο 
Π ΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚJΙ Σ Π ΙΣΤΩΣΕΩΣ (τΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠ ΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΊΏΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 3) 
ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόνηος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικό)ν και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Νοεμβρίου 

1995. 
Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού ύψους f4.6 14. I 16 και η 

διάθεσή του ως ακολούθως: 
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(α) Ποσό !2.342.000 για τη μετατροπή δανείου προς το Ταμείο Τουρκοκυ
πριακών Περιουσιών σε χορηγία. 

(β) Ποσό !2.000.000 για τη συνέχιση των σχεδίων αυτοστέγασης εκτοπισΟέ
ντων σε ιδιόκτητα οικόπεδα. 

(γ) Ποσό !272.116 για την κάλυψη της χορηγίας προς τις εκτοπισθείσες 
αρχές τοπικής διοίκησης. 

Η ΚοLνοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών καL Προυπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Α νακουφίσεως ΕκτοπL

σΟέντων και Παθόντων ποσού !4.614.116 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεταL ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και ΠαΟόντων) Νόμος (Αρ. 3) 
του 1995. 

ΠΡΟΕΛΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο Οέμα είναι ''Ο περί Μέτρων και Σταθμών (τροποποιητικός) Νόμος 

του 1995". Η ΈκΟεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσΟείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝ ΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΜΕΤΡΩΝ 

ΚΑΙ ΣτΑΘΜΩΝ (τΡΟΠΟΠΟJΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

ΜLχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

ΆρLστος Χρυσοστόμου 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Μούσκος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

,, 

!! 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 5 Οκτω
βρίου και στις 2 Νοεμβρίου 1995. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπ'ίις κλήθηκαν 
και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρι

σμού. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για τα μέτρα και τα σταΟμά, ώστε η πιστοποίηση της ακρίβειας οποιουδήποτε 

πρότυπου μέτρου ή σταθμού που διαθέτει η Υπηρεσία Μέτρων και ΣταΟμών του 

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να μπορεί να γίνεται και σε 

εργαστήριο του εξωτερικού, αcrού για διάcrορους λόγους η εν λόγω υπηρεσία δεν 

είναι σε θέση στο παρόν στάδιο να αποκτήσει ολόκληρη την ιεραρχία των 

προτύπων. 

Με το ίδιο νομοσχέδιο προτείνεται επίσης η κατάργηση του καθορισμού του 

ανώτατου ορίου των διάφορων τελ<i>ν και δικαιωμάτων που προβλέπονται στην υπό 
τροποποίηση νομοΟεσία, το ύψος των οποίων θα καθορίζεται στο εξής με Κανονι

σμούς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοΟετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή εκcrράζει την ανησυχία της για το γεγονός 

ότι ο έλεγχος που διενεργείται σήμερα στα μέτρα και τα σταΟμά που χρησιμοποιού

νται στο εμπόριο είναι σχεδόν ανύπαρκτος, αφού αυτός περιορίζεται κυρίως στα 

καινοί,ρια μέτρα και σταθμά που τίθενται σε κυκλοφορία στις εμπορικές συναλ

λαγές. 

Η Επιτροπiι δηλώνει επίσης ότι το πιο πάνω πρόβλημα την απασχολεί στα 

πλαίσια της εξέτασης σχετικού Οέματος που έχει εγγραφεί από το Βουλευτή κ. Κίκη 

Γιάγκου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

Αντικατάσταση του άρθρου 20 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Αντικατάσταση του άρΟρου 67 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μέτρων και Σταθμών (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψη<rίζεται σε νόμο. 

"Οι περί Υπηρεσίας του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας Κανονισμοί 

του 1995". Η Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ FΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ IIEPI ΥΠ ΗΡΕΣΙΑΣ ΤΟΥ 
ΣΥΜΒΟΥ ΛΙΟΥ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ ΛΑΡΝΑΚΑΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κ ίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήΘηκε την Ιη Νοεμβρίου 1995. Στη συνε

δρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών 

και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας. Εκπρόσωποι των συντεχνιών των 

υπαλλήλων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας, παρόλο που κλήΟηκαν, δεν 

παρευρέθηκαν στην πιο πάνω συνεδρία. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς. που εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 της 
βασικής νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα, καθορίζονται οι γενικοί όροι 

υπηρεσίας των υπαλλήλων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας, ο τρόπος 

άσκησης εποπτείας και πειθαρχικού ελέγχου, καθώς και η αξιολόγηση του προσω

πικού. 

Συγκεκριμένα, μεταξύ άλλων καθορίζονται: 

(α) η διάρθρωση των υπηρεσιών του Συμβουλίου, 

(β) ο τρόπος με τον οποίο γίνονται οι διορισμοί, οι προαγωγές, οι μετακινή

σεις, οι αποσπάσεις, οι παραιτήσεις και οι aφυπηρετήσεις. 

(γ) τα ωφελήματα των υπαλλήλων, που περιλαμβάνουν τις απολαβές, τα 

ωφελήματα αφυπηρέτησης, την ετήσια άδεια ανάπαυσης και την ιατρική 

περίΟαλψη, 

(δ) τα καθήκοντα, οι υποχρεώσεις και τα δικαιώματα των υπαλλήλων και 

(ε) ο πειθαρχικός κώδικας των υπαλλήλων του Συμβουλίου. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν ενώπιον της Επιτροπής 

ότι οι υπό συζήτηση Κανονισμοί βασίζονται στην αντίστοιχη νομοθεσία για τη 

δημόσια υπηρεσία και είναι αποτέλεσμα συμφωνίας του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 

Λάρνακας και των συντεχνιών των υπαλλήλων του Συμβουλίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

"Οι περί. Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Συμβουλίου Αποχε

τεύσεων Παραλιμνίου του 1995". Η Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνω
σΟείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤtτΛΟΦΟΡΟΥΝτΑ Ι "ΟΙ Π ΕΡ! ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ 

ΦΙΛΟΔΩΡΗΜΑ'ΓΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥ ΛΙΟΥ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ 

ΠΑΡΑΛΙΜΝΙΟΥ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Κ αρά ς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1 η Νοεμβρίου 1995. Στη συνε

δρία αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών 

και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου. Εκπρόσωποι των συνδικαλι

στικών οργανώσεων των υπαλλήλων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου, 

παρόλο που προσκλήθη-ι<αν, δεν παρευρέθηκαν στην πιο πάνω συνεδρία. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρΟρο 49 της 
νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα, σκοπείται η ίδρυση Ταμείου Συντάξεων 

και Φιλοδωρημάτων για τους υπαλλήλους του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλι

μνίου. 

Ειδικότερα, στους Κανονισμούς που προτείνονται προβλέπονται τα 

ακόλουθα: 

(α) ΕγκαΟιδρύεται Ταμείο Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων για τους υπαλλή

λους του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου, σκοπός του οποίου 

είναι η παροχή ωφελημάτων στα μέλη του κατά το χρόνο της αφυπηρέ

τησης ή αποχώρησής τους από την υπηρεσία του Συμβουλίου. Το Ταμείο 

θα διαχειρίζεται το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Παραλιμνίου. 

(β) Καθορίζεται το ύψος της εισφοράς στο Ταμείο, που για το Συμβούλιο θα 

είναι το 21% του μισθού κάθε υπαλλήλου και για τα μέλη το 0,75% των 
εκάστοτε ετήσιων συντάξιμων απολαβών τους για το ποσό των ασφαλι

στέων αποδοχών τους -οι οποίες καΟορίζονται από τη νομοθεσία για τις 

κοινωνικές ασφαλίσεις- και το Ι ,75% των εκάστοτε ετήσιων συντάξιμων 
απολαβών τους για το ποσό που είναι πέρα από τις ασφαλιστέες 

αποδοχές τους. 

(γ) Ρυθμίζονται οι όροι παροχής και το ύψος των ωφελημάτων σε περιπτώ

σεις ανικανότητας για εργασία, απόλυσης και αποχώρησης των υπαλ

λtlλων από την υπηρεσία του Συμβουλίου. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Συμβουλίου Αποχετεύ

σεων Παραλιμνίου δήλωσαν ενώπιον της Επιτροπής ότι οι Κανονισμοί είναι αποτέ-
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λεσμα συμφωνίας του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου και των συντεχνιών 

των υπαλλήλων του Συμβουλίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικιδν, λαμfiάνοντας υπόψη όλα όσα 
κατατέθηκαν εν<i>πιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
αναφορά Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμ<i>ν; 

(Κτυπά τη σ<rύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (τροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο ακονομικci>ν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα.-τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικ<i>ν και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1995. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί. Δημόσιας Υπηρεσί.uς (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Γροποποιη

τικοί) Κανονισμοί του 1995. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικ<i>ν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) (τροποποιη

τικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί ΡυΟμtσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών (ταμείο 

και Συναφή Θέματα) Κανονισμοί του ι 995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στφ Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Ρυθμίσf·ως της Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON MARINA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) (ΓροποποιητικοL) Κανονισμοί του ι 995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμ..,ϊορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να γίνει μια παρατήρηση: Δεν μπορεί οι νόμοι να 

γράφονται στην αγγλική γλ<i>σσα. Έχουμε και νομοΟεσία γι' αυτό το πράγμα και 
πρέπει να είμαστε προσεχτικοί. 

7) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορη

γημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιοq-ωνικού Ιδρύματος Κύπρου και 
Εξαρτωμένους Αυτών) (Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

(Γροποποιητικοι) Κανονισμοί του ι 995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών . 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από τον ΚΟΤ, 

δυνάμει του άρΟρου 3(ι)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του ι985 
(Α ρ. ι 69 του ι 985). 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτοοπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 
από το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ·~όντων, δυνάμει του άρθρου 3( \ )(α) 
του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικ<i>ν 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. ι69 του 1985). 
Κατατέθηχε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομικών και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ιΟ) Έγγραφο που α<rορά την πρόσληψη έχτακτων υπαλλήλων από τον ΚΟΑ, 
δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ . ι69 του ι985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: • 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο-
γισμού. • 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 Ι) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων στη δημόσια υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 
Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ετήσια Έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας για το 1994. 

Κατατέθηκε από το Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

13) Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Τάκη Χατζηδημητρίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρό
σωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, Βουλευτή εκλογικής περι

φέρειας Λευκωσίας, για την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έχει περατωθεί η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι δυο οι προτάσεις νόμου, μια του κ. Χατζηδημη
τρίου και μια κοινή Χατζηδημητρίου-Μουσιούττα, δεν έχουμε αντιληφθεί ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν έχουν έρθει δυο, αγαπητέ συνάδελφε. Μόνο μια από τον χ. Τάχη Χατζη
δημητρίου. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Όπως με ενημερώνει η Γραμματεία της Βουλής, εκ παραδρομής δεν μπήκε το 

δικό μου όνομα. Είμαστε συμπροτείνοντες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Να το προσΟέσουμε, αγαπητέ συνάδελ<rε. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπορεί να προστεθεί και να παραπεμφΟεί στην Επιτροπή Άμυνας. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς.) 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε ' 117 πον νποβλήθηκε από το Βονλεντή εκλογικt]ς περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλον στις 30 Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα ΜαραΟούντας αντιμετωπίζει τα πιο κάτω προβλήματα και ζητά 

την εκτέλεση των πιο κάτω έργων: 

Ι) Ο κύριος δρόμος από τον οποίο εισέρχεται κανείς στην κοινότητα σε 

μικρή απόσταση από αυτή εδώ και δυο χρόνια έχει υποστεί καΟίζηση και 

γι' αυτό χρειάζεται να επισκευαστεί. 

2) Ο δρόμος της κοινότητας που οδηγεί προς την εκκλησία του χωριού 
ύστερα από εργασίες του Τμήματος Δημοσίων Έργων έχει ε.."tίσης υποστεί 

ζημιές, με αποτέλεσμα να χρειάζεται την κατασκευή τοίχου αντιστήριξης. 

3) Η πρόσβαση προς το ντεπόζιτο ύδρευσης της κοινότητας είναι δυνατή 

μόνο μέσα από ιδιωτικές περιουσίες. Γι' αυτό χρειάζεται να κατασκευα

στεί πρόσβαση που να οδηγεί από το δρόμο προς το ντεπόζιτο (π.χ. 

διάβαση με σκαλοπάτια). 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτά τα αιτήματα;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε ' 118 που υποβλήθηκε από το Βονλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 31 Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Δρούσιας εδώ και αρκετά χρόνια με σωρεία υπομνημάτων ζητά 

να εκπονηθούν σχέδια και να γίνουν μελέτες για την αναμόρφωση και τον 

εξωραΊ:σμό της κεντρικής πλατείας του χωριού. 

Στον Προυπολογισμό Αναπτύξεως έχει συμπεριληφΟεί σχετικό κονδύλι, αλλά 

μέχρι στιγμής κανένα ρυθμιστικό σχέδιο δεν έχει γίνει, ώστε να δημιουργηΟούν νέες 

προσβάσεις στο κέντρο της κοινότητας. 

Γι' αυτό καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων γιατί παρατηρείται τόση καθυστέρηση στο θέμα αυτό." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 119 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 31 Οκτωβρίον 1995. 

"Στις κοινότητες Δρούσιας και Ίνιας απαιτείται η άμεση κατασκευή νέας 

υδατοδεξαμενής για σκοπούς ύδρευσής τους. 

Γι' αυτό παρακαλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντι

προσώπων πότε και με βάση ποιο χρονοδιάγραμμα θα εκτελεστεί και θα αποπερα

τωΟεί το έργο." 
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Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 120 πον νποβλήθιικε από το 8ονλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πά<rον κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 31 Οκτωβρίον 1995. 

"Ενώ η κοινότητα Δρούσιας είχε συμ;τεριληq-θεί στις κοινότητες εκείνες σης 

οποίες Οα παραχωρηθεί νερό α..τό το φράγμα της Κανναβιούς για σκοπούς 

άρδευσης, κατά την εξέλιξη των πραγμάτων διαπιστώθηκε από το Τμήμα Αναπτύ

ξεως Υδάτων η ύπαρξη τεχνικού προβλήματος. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

γιατί μέχρι σήμερα καθυστερούν να παραχωρήσουν νερό στην κοινότητα Δρούσιας 

από το φράγμα της Ευρέτου, αφού γι· αυτό υπάρχουν τόσο οι αναγκαίες από τεχνική 

άποψη προυποΟέσεις όσο και οι απαραίτητες ποσότητες νερού." 

Ερώτι1σ11 με αρ. Στ'Ε' 121 πον υποβλι]θφ~ε από το Βονλεντι1 εκλοyικιjς περιφέρειας 
Πάφον κ. Νίκο Πιττοκοπίτιι στις 31 Οκτωβρίον 1995. 

'ΊΙ κοινότητα Δρούσιας από την ημέρα που καταργήθηκε ο αστυνομικός 

σταθμός έχει προβεί σε σωρεία διαβημάτων, για να της παραχωρηθεί το κτίριο του 

σταθμού, ώστε να συντηρηθεί και να χρησιμοποιηθεί για κοινοτικούς σκοπούς (π.χ. 

ως γραφεία της χωριτικής αρχής, ως σύνδεσμος αποδήμων, ως κέντρο νεότητας 

κ.ά.). 

Στην περίπτωση αυτή, επειδή η κοινότητα θα καταβάλει το ένα έκτο της 

δαπάνης για την επιδιόρθωση του κτιρίου, το ενοίκιο που Οα καταβάλλεται για αυτό 

Οα πρέπει να είναι συμβολικό . 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε 

θα ικανοποιήσουν το αίτημα της κοινότητας τόσο για την παραχώρηση του πιο 

πάνω κτιρίου όσο και για τον καθορισμό συμβολικού ενοικίου." 

Ερώτι1ση Jιε αρ. Στ'Ε' 122 πον νποβλιjθηκε από το βονλεντή εκλοyικι]ς περιφέρειας 
Πάφον κ. Νίκο Πιττοκοπίτη την 31η Οκτωβρίον 1995. 

"Η κοινότητα Δρούσιας ζητά επειγόντως να δημιουργηΟεί η κτηνοτροφική 

περιοχή και να προωΟηΟεί η παροχή ηλεκτρικού ρεύματος και νερού για τις ανάγκες 

των κτηνοτρόφων. Επίσης, η κοινότητα ζητά να μειωΟεί η έκταση της κτηνοτρο

φικής περιοχής που της επιβλήθηκε με το διάταγμα περί αλλαγής των πολεοδομικών 

ζωνών στις 11 Αυγούστου 1989. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσ<λ,πων ως 

προς την καΟυστέρηση στη δημιουργία κτηνοτροφικής ζώνης, καθώς και για το 

αίτημα για μείωσή της." 

Ερώτησι1 με αρ. ΣΤ'Ε' 123 πον νποβλήθψ.ε από το Βονλεντιj εκλοyικιjς περιφέρειας 

Πάφον κ. Γιαννάκη Ομήρον την 31η Οκτωβρίον 1995. 

"Οι αμπελουργοί Κάθικα ζητούν τη συμπερίληψη της σουλτανίνας στις επιχο

ρηγούμενες ποικιλίες σταφυλιών, επειδή πρόκειται για ξηρική καλλιέργεια. 

Ποια η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτησtι με αρ. Σ'f'Ε' 124 πον νποβλήθιrι(ε από το Βονλεντrί εκλογικής περιιrέρειας 

Πάφον χ. Γιαννάκη Ομήρον την 31η Οκτωβρίον 1995. 

" Jl κοινότητα ΚάΟικα ζητά την επιτάχυνση των διαδικασιών κατασκευής του 

παρακαμπτήριου δρόμου Κάθικα-Αρόδων. 



• 

• 

379 

Ποια η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση μr αρ. Σf'Ε' 125 ποι• ι•ποβλι1θtJΚε από το Βουλευτή εχλογικιjς περ ιφέρειας 

Πάιrου χ. Γιαννάκη Ομι]ρου τιJν 31η Οκτωβρίου 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροq-ορήσει το Σ<i>μα π<i>ς αντιμετω

πίζει τα έντονα παράπονα των αμπελουργιi>ν για τις μεγάλες ζημιές που υπέστη η 

φετινή παραγωγή σταφυλιών από τη χρήση φυτοφαρμάκων που, όπως υποστηρί

ζουν, είναι ακατάλληλα. 

Πώς αντιμετωπίζει το Υπουργείο την εισήγηση για επανεξέταση του νομικού 

και πραγματικού καθεστώτος ελέγχου των φυτοφαρμάκων για πληρέστερη και πιο 

αξιόπLΟτη κατοχύρωση της καταλληλότητάς τους;" 

Απάντι1σ'1 ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μ ιχαηλίδι1 στι1ν ερώτηση ΣΤ'Δ' 376, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου χ. Κίκι1 Γιάγχου. 

"Σχετικά με το αποχετευτικό πρόβλημα ομβρίων υδάτων στο χωριό Τραχιi>νι. 

σας πληροφορ<ί> ότι το όλο Οέμα εξετάζεται από το Τμήμα Δημοσίων Έργων, το 

οποίο Οα ετοιμάσει σχετική μελέτη για ε..-τίλυση του προβλήματος. 

Σημειώνεται ότι μικρής έκτασης προβλ1iματα αποχέτευσης ομβρίων υδάτων 

που παρουσιάζονται κατά καιρούς αντιμετωπίζονται με τη συνεργασία της χωρι

τικής αρχής και των τεχνικών υπηρεσιών της Επαρχιακής Δωίκησης Λεμεσού." 

Απάντηση ημερομι)νίας 26 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Σf'Δ' 420, t)μερομψίας 14 Μαρτίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου χ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με το θέμα των επεμβάσεων σε κρατική γη στο χωριό Αγκλεισίδες, 

σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

(α) Από έρευνα που έγινε εξακριβιi>Οηκε ότι δεν έχει υποβληθεί μέχρι σήμερα 

οποιαδήποτε καταγγελία εναντίον συγκεκριμένου ατόμου για επέμβαση σε 

κρατική γη στο ίδιο χωριό, ούτως ώστε να στοιχειοΟετηΟεί καταγγελία 

εναντίον του και να παραπεμφθεί στο δικαστήριο για ποινική δίωξη. 

(β) Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, έχουν δοΟεί οδηγίες στον Επαρχιακό 

Κτηματολογικό Λειτουργό Λάρνακας να συγκεντρώσει όλα τα στοιχεία 

για τις επεμΒάσεις σε κρατική γη στο εν λόγω χωριό που περιήλθαν σε 
γνώση του και να ζητήσει από τον Αστυνομικό ΔιευΟυντή Λάρνακας την 

παραπομ.-τή τους στο δικαστήριο για ποινική δίωξή τους, με στόχο να 

αρθούν οι επεμβάσεις." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών χ. Ντίνου 
Μιχαι1λίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 519, ημερομιJνίας 29 Μαίου 1995, του Βουλευτή 
εκλογικιίς περιφέρειας Λευκωσίας χ. Ρένου Πρέντζα. 

"Σχετικά με την παρεμπόδιση του σωματεμ.-τορίου σε βάρος αλλοδαπ<ί>ν 

γυναικών που εργοδοτούνται σε νυχτερινά κέντρα, σας πληροφορώ ότι γίνεται 

συστηματικός τακτικός και έκτακτος έλεγχος των εν λόγω κέντρων και, όπου διαπι

στωθεί οποιαδήποτε παρατυπία, λαμβάνονται διοικητικά μέτρα εναντίον των εργο

δοτών. Στις περιπτώσεις που διαπιστώνεται παρανομία λαμβάνονται δικαστικά 

μέτρα. 
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Συναφώς αναφέρεται ότι δεν επιτρέπεται η αr.:ασχ6ληση αλλοδα..-τών καλλιτέ

χνιδων σε νυχτερινά χέντρα όπου εργάζεται rΊ έχει συμφέrι'ντα άτομο που έχει κατα

δικαστεί για προαγωγή γυναικών σε πορνεία." 

Απάντt}ση ttμερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1995 του Yπo'UQyoiι Εσωτερικιον κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτtιση ΣΊ''Δ' 530, ημερομιtνίας lης Ιουνίου 1995, του Κοινο
βουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλισ'Ι"ικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδtl · 

μητρίου. 

"Σχετικά με διάφορα οδικά έργα στην f'λατανιστάσα. σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Η κατασκευή τοίχων αντιστίιQιξης αφορά τον κεντρικό δρόμο που 

διασχίζει το χωριό, για τη γενική βελτίωση του οποίου το Τμήμα Δημο

σίων Έργων προγραμματίζει την ετοιμασία εντός του 1996 σχεδίων με 
στόχο την έναρξη των σχετικών εργασιών εντός "':Ου 1997. 

(β) Ο δρόμος ο οποίος ενώνει την Πλατανιστάσα με το δρόμο προς Φτερι

κούδι, γνωστός ως δρόμος 'Περβάτου', έχει μήκος 2,3 χμ. και η δαπάνη 
για την ασq-αλτόστρωσή του ανέρχεται σε ι:sο.οοο. Η ασφαλτόστρωση 

του δρόμου θα γίνεται σταδιακά, ανάλογα με τις πωτώσεις που θα εγκρί
νονται στους ετήσιους Προϋπολογισμούς Α να.-ττύξεως και το βαθμό 

προτεραιότητας του έργου αυτού σε σύγκριση με άλλα έργα. Ήδη, έχει 

ασφαλτοστρωθεί φέτος τμήμα του δρόμου μήκους 650 μ., που εξυπηρετεί 
οικιστική περιοχή του χωριού, έναντι δαπάνης f:22.500. 

(γ) Η μετατροπή του υφιστάμενου αλλά μη εγγεγραμμένου αγροτικού δρόμου 

στην περιοχή 'Δρακοντόροτσου' σε δημόσιο δρόμο θα γίνει με την 

εγγραφή του δρόμου από το Κτηματολόγιο, εφόσον εξασ<rαλιστούν από 

τη χωριτική αρχή οι συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών ή 

προωθηθεί από την ίδια αρχή η διαδικασία αr.:αλλοτριώσεως. '1-Ιδη, για 

σκοπούς οικιστικής αξιοποίησης της πιο πάνω περιοχής έχει ζητηθεί από 
τη χωριτική αρχή η εγγραφή τμήματος του εν λόγω δρόμου μέσω της 

διαδικασίας απαλλοτριώσεως και το Οέμα προωθείται από την Επαρ

χιακή Διοίκηση Λευκωσίας." 

Απάντrιση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτιισι1 ΣΊ''Δ' 533, •1μερομηνίας lης Ιουνίου 1995, του 

Βουλευτή εκλογικιjς περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχετικά με το αίτημα των κατοίκων Συκόπετρας και Προφήτη Ηλία για τη 

βελ:ίωση και ασφαλτόστρωση των δρόμων Αρακαπά-Συκόπετρας και Συκόπετρας

Προφήτη Ηλία, σας πληροcrορώ τα ακόλουθα: 

(α) Δρόμος Συκόπετρας-Αρακαπά 

Ο πιο πάνω δρόμος έχει μήκος 7,2 χμ. και έχει βελτιωθεί και ασφαλτο
στρωΟεί μέσα στα πλαίσω του Ενιαίου Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 

Πιτσιλλιάς. Συντήρηση και βελτίωση του δρόμου γίνεται κάθε χρόνο με 

πιστώσεις που παραχωρούνται μέσα στα πλαίσια των Προϋπολογισμών 

Αναπτύξεως. Φέτος δαπανήθηκε πρόσθετο ποσό f20.000. Ριζικές βελ τ ιώ
σεις δεν αναμένεται να γίνουν στο άμεσο μέλλον λόγω της περιορισμένης 

χρήσης του δρόμου και της μεγάλης δαπάνης που απαιτείται. 

- - --
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(β) Δρόμος Σι.Ικόπετρας-ΠροφήτιJ Ηλία 

Το μήκος του δρόμου είναι 3 χμ. και για την ασφαλτόστρωσή του απαι
τείται δαπάνη ύψους !125.000. Για τη βελτίωση του δρόμου δαπανήθηκε 

τα τελευταία χρόνια ποσό !:38.000. Φέτος δαπανήθηκε πρόσΟετο ποσό 

ύψους ί20.500." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτησι1 Σ'f'Δ' 545, ημερομι1ν ίας lης Ιουνίου 1995, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσο-ύ κ . Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχεηκά με τα ;τρο~λήματα αποχέτευσης λυμάτων που παρουσιάζονται στο 

χωριό Αρακαπάς, σας πληροq'Ορώ τα ακόλουθα: 

Στο χωριό Αρακαπάς κατασκευάστηκε το 1980 κεντρικό αποχετευτικό 

σύστημα λυμάτων, το οποίο κάλυψε αρχικά μια περιοχή του χωριού όπου υπήρχε 

σοβαρό πρόβλημα αποχέτευσης λόγω της μορφολογίας του εδάφους. ΊΌ σύστημα 

επεκτάθηκε αργότερα και κάλυψε ολόκληρο το χωριό. Τα οικιακά λvματα διοχετεύ

ονται μέσω δικτύου συλλογής σε ένα σύστημα ση=ττικών δεξαμενών και aπορροφη

τικών λάκκων. 

Τον περασμένο χρόνο λόγω, προφανώς, κορεσμού του εδάφους οι aπορροφη

τικοί. λάκκοι άρχισαν να υπερχειλίζουν. Για την άμεση αντιμετώπιση του προβλή

ματος η χωριτική αρχή σε συνεργασία με την Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού προέβη 

στην ανόρυξη νέων aπορροφητικών λάκκων σε άλλη περιοχή, αλλά ύστερα από 

βραχύ χρονικό διάστημα άρχισαν και αυτοί να υπερχειλίζουν. 

Η Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού σε συνεργασία με (tλλες αρμόδιες υπηρεσίες 

και -ι;η χωριτική αρχή έχει εντοπίσει δύο νέους χώρους στους οποίους θα κατασκευα

στούν δύο ξεχωριστά συστήματα σηπτικών δεξαμενών και aπορροφητικών λάκκων, 

ώστε να διαμοιραστεί ο όγκος και να μειωθεί η ποσότητα των λυμάτων που Οα μετα
φέρεται στο κάθε σύστημα, για να υπάρχει έτσι καλύτερη απορρόφηση. 

Σε περίπτωση που και με τον πιο πάνω τρόπο δεν επιλυθεί το πρόβλημα, Οα 
μελετηθεί η κατασκευή βωλογικού σταθμού επεξεργασιας των λυμάτων, λύση η 

οποία οπωσδήποτε θα είναι αρκετά δαπανηρή." 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, ερωτώ: Υπάρχει διάθεση για συνέχιση της συζήτησης στο 

Κεφάλαιο Δ'; 

Όχι. Τότε η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 16 Νοεμβρίου 1995, 
στις 4.00 το απόγευμα με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

I) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 
1995. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 9) του 
1995. 

3) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) του περί Προ\Jπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1995. 

4) Ο περί της Συμβάσεως Πλαισίου για την Προστασία των Εθνικών 

Μειονοτήτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

li 



382 

5) Ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Γροποποιητικί>ς:) (Λρ. 2) Νόμος 
του 1995. 

6) Ο περί Πολιτικής Άμυνας (Γροποποιητικn~) Νόμος του 1991. 

7) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεοίιις) (τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

8) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) (Γροπο
ποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1995. 

9) Οι περί Αρχαιοτήτων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί τοι, 1995. 

Ι Ο) Οι περί Φαρμακευτικcί)ν Υπηρεσιcί>ν - Θέση Τεχνικού Φαρμακείου 
(2:χέδια Υπηρεσί<tς) Κανονισμοί του 1995. 

11) Οι περί Αποχετεί,σεων Λάρνακας (τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1995. 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ 0': ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράcrων 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντfισεις 

Κ ΕΦΑΛΑ 10 Λ': 

Ι) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικcί>ν 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως "Η ποιότητα των σιτηρών, 

αιτία πρόκλησης ζημιών στην κτηνοτροq.(α και πτηνοτροq-ία". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 

κ. 'Α. Χρυσοστόμου). (19.5.1994). 

2) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το 

Οέμα που αναψέρεται ως 'Ή καταστρο<rή στο περιβάλλον με την 
παράνομη εκσκαφή μεγάλου τμήματος της κοίτης του f/εδιαίου και 

την κατασκευή δρόμου από ιδιωτικfι ετωρεία σκυροδέματος στην 
περιοχή Ταμασού". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 

κ. Ρ . Π ρέντζα). (18.5.1 995). (Συνέχιση της συζήτησης). 

3) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικiις Επιτροπής Θι;σμ<ί.>ν, Αξιcί>ν και 
Επιτρόπου Διοικήσεως για την ΕτtΙσια ΈκΟεση του Επιτρόπου 
Διοικήσεως για το 1994. 

4) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινω

νικών Ασφαλίσεων για το Uέμα που αναφέρεται ως "11 ανάγκη 
αναβάΟμισης του ρόλου του Κέντρου Παραγωγικότητας (Κ ε.π Α.) 

για την αύξηση της παραγωγικότητας στους bιάq-ορους κλάδους της 

βιομηχανίας και των υπηρεσιών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 

κυρίων Α. Α ντωνίου και Α. Κουκουμά). ( 16.2.1995). 

Κύριοι, υπάρχει εισήγηση για εγγραφή δυο Οε.μάτων από το συν(ιδελcrο 

κ. Πρέντζα. 

Το πρώτο Οέμα είναι 'Ή έκδοση ΤΗΕ ALMANAC OF CYPRUS 1994-95' και 
άλλες εκδόσεις του Γραqοείου Τύπου και Πληροφοριών" με την εισήγηση να παρα

πεμqοΟεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αν δεν υπάρχει ένσταση για 
την εγγραq-ή του. 

Ι ι 
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Το άλλο Οέμ(ι ~ίνω 'Οι οι)ηγίες του Υπουργείου Παιδείας και Ιlολιτισμοι) για 
την καταz<δt.>ηση ω; αι)ικιιιολόγιπα α:τ<>ντων των μαΟητ<i>ν που ϊειθάρχησcιν σε 
ιι:τοrrαση των μαΟητικων συμβουλίων για σι•μμετοχή σε εκbηλ<ί>σεις διαμαρτυρίας. 
καταχώρηση που σιινι·π(ινπrtι :τεραιτέι2ω και την επιβολή πειΟαρχικri>ν ποινιί>ν" με 

την εισήγηση να παραπειι<rΟεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αν δεν 
υπάρχει ένσταση για τη\' ι:· '(ι>rιιrι1 του. 

Και τα δυο Οέματα εγγρ(ιφονται, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. 

Κηρύσσω τη λtΊξη της σημερινής: συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 8.04 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βο\ιλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντω" με αλφαβη-

τικtj σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης Λ υσσαρίδης Βάσος 

Αναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Θάσος 

Α ντωνίου Αβραάμ Μουσιούττας Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας Μούσκος Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Λημητρίου Οδυσσέας Παναγίδης Κίμων 

ευΟυμίου Ττίμης Παπαγεωργίου Παύλος 

Ευσταθίου ΕυστάΟιος Παπαδόπουλος Τάσσος 

Ηλιάδης Δημήτρης Παπαρές Αυγερινός 

Θεοδούλου Λάκης Παρισινός Ανδρέας 

Θεοδώρου Λώρος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Πουργουρίδης Χρίστος 

Ιωαννίδης Ιωάννης Πρέντζας Ρένος 

Καζαμίας Κίκης Σολωμής Χρίστος 

Κατσαμπάς Χριστ(ικης Σοφοκλtους Θάσος 

Κατσελλή Ρήνα Συλλούρης ΔημιΊτρης 

Κληρίδου Καί.τη Φιλίππου Ανδρέας 

Κοντίδης Λημήτρης Χάσικος Σωκράτης 

Κουκουμάς Ανδρέας Χατζηγιάννης Σοq>οκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χριστόφιας Δημήτρης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρυσοστόμου Άριστος 

Λυσιώτης Λώρης Χρυσοστόμου Λιόφαντος 

Α ντι:τρόσω:τοι θρι1σκευτιχών Ομάδων: 

Καλα'ίτζ~άν Πετρός 

ΠΙΝΑΚΑΣ Π ΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

1) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Προυπολογισμού τοu Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1995", OL αγορεύσε~ς. OL παρατηρήσεις κα~ 
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η συζtίτηση που ακολούθησαν (Δ. Χριστόφιας, Τ. Παπαδόπουλος, 
Ν. Αναστασιάδης, Τ. Χατζηδημητρίου, Δ. Ηλιάδης, Σ. Χατζηγιάννης, 

Ευ. Ευσταθίου, Δ. Συλλούρης, Θ. Σοφοκλέους, Ρ. Πρέντζας, 

Δ. Θεοδώρου, Δ. Κοντίδης, Χρ. Κατσαμπάς, Α. Φιλίππου, Κ. Καζαμίας, 

Α. Παρισινός) και ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 1995" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 7 του 1995). 

3) ΈκΟεση για τα νομοσχέδια (Ι) ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

της εταιρείας ΣΟΔΛΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1995", (2) ''Ο περί 

Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1995", (3) "Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εται
ρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1995" (4) ''Ο περί Εγγυήσεως 
της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 

1995" και ψήφισή τους σε νόμους. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Π ιστώσεως (ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και ΠαΟόντων) Νόμος 

(Αρ. 3) του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Μέτρων και Σταθμών (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Υπηρεσίας του Συμβουλίου 

Αποχετεύσεων Λάρνακας Κανονισμοί του 1995" και έγκρισή τους. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων 

Κανονισμοί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου του 1995" και 

έγκρισt] τους. 

8) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

9) Ερωτήσεις Βουλευτ<i>ν (Αιτήματα Μαραθούντας - Η διαμόρφωση της 

κεντρικής πλατείας στη Δρούσια - Η ύδρευση Δρούσιας και Ίνιας -
Προβλήματα ύδρευσης στη Δρούσια - Αίτημα Δρούσιας για χρησιμο

ποίηση του πρώην αστυνομικού σταθμού για κοινοτικούς σκοπούς -
Αίτημα για δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής στη Δρούσια - Αίτημα 

Κάθικα για συμπερίληψη της σουλτανίνας στις επιχορηγούμενες ποικι

λίες- Ο παρακαμπτήριος Κάθικα-Αρόδων- Παράπονα αμπελουργών για 

ακατάλληλα φυτοφάρμακα). 

10) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Πρόβλημα από όμβρια 

ύδατα στο Τραχώνι- Παράνομη εκμετάλλευση χαλίτικης γης στις Αγκλει

σίδες - Το θέμα του σωματεμπορίου αλλοδαπών γυναικών - Οδικά έργα 
στην Πλατανιστάσα - Η απαράδεκτη κατάσταση των δρόμων Αρακαπά
Συκόπετρας και Συκόπετρας- Προφήτη Ηλία - Αίτημα για κατασκευή 

αποχετευτικόύ συστήματος στην κοινότητα Αρακαπά). 

11) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' για αυτεπάγγελτη εξέταση από τις αρμόδιες 

Κοινοβουλευτικές Επιτροπές των ακόλουθων Οεμάτων: 

• 
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(α) 'Ή έκδοση ΤΗΕ ALMANAC OF CYPRUS 1994-95' και άλλες 
εκδόσεις του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών." 

(β) "Οι οδηγίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για την 

καταχώρηση ως αδικαιολόγητα απόντων των μαΟητών που 

πειθάρχησαν σε απόφαση των μαθητικών συμβουλίων για 

συμμετοχή σε εκδηλώσεις διαμαρτυρίας, καταχώρηση που συνε

πάγεται περαιτέρω και την επι~ολή πειΟαρχικών ποινών." 

(Θέματα εγγραψέντα με εισ"ιγηση του Βουλευτή κ. Ρ. Πρέντζα) . 

Τιμή:75σ 

Τυπώθηκε στο ΤυπογQαφείο της Κυποιακής ΔημοκQατLας, Λευκωσια. 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Στ ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 16ης Νοεμβρίου 1995 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.22 μ.μ.) 

(Αρ. 7) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. Παρακαλώ να 

διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Το πρώτο θέμα είναι ''Ο πΕQί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) 
του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕvτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ OJKONOMJKΩN ΚΑ Ι 

ΠΡσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙτΑJ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑ'ΓΙΚΟΥ ΠΡσΥ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 4) ΤΟΥ 
1995" 

ΠαQόvτες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κtκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλί.ππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

(387) 
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πιο πάνω νομοσχέδιο σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Σεπτεμ
βρίου και στις 3 Νοεμβρίου 1995. Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχε
δίου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικο

νομικών και Άμυνας. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού ύψους f574.701 και η διάθεσή του για την ίδρυση 
και κατάργηση Οέσεων που προτείνονται με το νομοσχέδιο αυτό. 

Το πιο πάνω νομοσχέδιο μελέτησε σε πρώτο στάδιο η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, η οποία στη συνέχεια το παρέπεμψε 

στην Κοινοβονλευτική Επιτροπή Άμννας για τις εισηγήσεις της . Σύμφωνα με την 

εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, όπως αυτή διαβιβάστηκε στην 

Επιτροπή Οικονομικών από τον Πρόεδρό της, η Επιτροπή συμφωνεί με την έγκριση 

τον προτεινόμενο-υ νομοσχεδίου. Παράλληλα όμως θέλει να επισημάνει ότι παρατη

ρείται στην Εθνική Φρονρά κάποια αυξητική τάση όσον αφορά την ίδρυση θέσεων 

στις ψηλότερες βαθμίδες, γι' αυτό και συστήνει στην κυβέρνηση να μελετήσει το θέμα 

και να εισηγηθεί τρόπους αντιμετώπισής τον σε μακροπρόθεσμη βάση. 

Η Κοινοβουλευτική Επι-ιροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, έχοντας 

ενώπιόν της τη θέση αυτή της Κοινοβονλευτικής Επιτροπής Άμυνας, έκρινε 

σκόπιμο να πραγματοποιήσει νέα συνεδρία για το θέμα, στην οποία κλήθηκαν εκ 

νέου εκπρόσωποι των Υπουργείων Άμυνας και Οικονομικών. 

Η Κοινοβονλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, έχοντας 

λάβει τη διαβεβαίωση του Υπουργείου Άμυνας ότι πρόκειται να εγκριθούν κανονι

σμοί για τη σταδιακή αποστράτευση στρατιωτικών που -υπηρετούν στις ψηλότερες 

βαθμίδες, αποφάσισε να εισηγηθεί την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε

δίο-υ, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Σ-υμπληρωμα

τικού Προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1995". 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι αντιληπτό ότι όλες οι πλενρές έχουν συμφωνήσει στις 

δύο Επιτροπές με την Έκθεση πον μόλις αναγνώστηκε. Εμείς έχουμε δύο παρατηρή

σεις να θέσουμε υπόψη της ολομέλειας. Η πρώτη παρατήρηση είναι ότι κακώς, κατά 

τη γνώμη μας, συνδέεται η απαραίτητη δημιουργία κάποιων νέων θέσεων για ανθυ

πολοχαγούς aπόφοιτους των παραγωγικών σχολών του εξωτερικού. Είναι κάτι που 

είναι προβλεπτό ετησίως. Ξέρει, δηλαδή, η εκάστοτε κυβέρνηση ότι με την κατάθεση 

του τακτικού προϋπολογισμού, πρέπει να ξέρει και ξέρει η κάθε κυβέρνηση, ότι θα 

έχει τον άλφα αριθμό αποφοί των τους οποίους οφείλει να εργοδοτήσει στην ΕΟνική 

Φρουρά. Δυστυχώς συνδέεται και είναι πάγια τακτική να συνδέεται με τις οποιεσ

δήποτε άλλες διαφοροποιήσεις που απαιτούνται και που εμφανίζονται κατά τη 

διάρκεια του χρόνου και δημιουργείται μια ταλαιπωρία και για τους aπόφοιτους 

που δικαιούνταν τη θέση, αλλά και για την ανέλιξη κάποιων άλλων. Σ' αυτή την 

περίπτωση, ενώ οι προαγωγές είχαν γίνει από τον Απρίλιο - Μάιο, η δημιουργία 
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των αντίστοιχων θέσεων ήλθε το Νοέμβριο να εγκριθεί από τη Βουλή, οπότε 

δημιουργήθηκε και θέμα αναδρομικότητας και θέμα ιδιαίτερα αισθητό στους αξιω

ματικούς ιεράρχησης στη δημιουργία του στρατιωτικού μητρώου για τη σειρά της 

ανέλιξής τους. 

Το δεύτερο σημείο που θα ήθελα να θίξω είναι ότι μέσα στην Εθνική Φρουρά 

παρατηρείται το φαινόμενο της συνεχούς αυξητικής τάσης των υψηλών αξιωμάτων. 

Έχουμε νόμους όσον αφορά την εισαγωγή των αξιωματικών, δυστυχώς μέχρι τώρα 

δεν υπάρχει νόμος πώς εξέρχονται του στρατεύματος οι στρατιωτικοι. Και παρατη

ρείται το εξής παράδοξο. Κάποιας βαθμίδας αξιωματικοί κρίνονται κατάλληλοι για 

ανώτερο αξίωμα -είναι ένας περιορισμένος αριθμός- ενώ οι υπόλοιποι ή δεν κρίνο

νται κατάλληλοι για την άνοδό τους αυτή την ιεραρχική στην Εθνική Φρουρά ή 

παραμένουν εσαεί στον ίδιο βαθμό, οπότε έρχεται η κάθε κυβέρνηση και εισηγείται 

αύξηση του αριθμού των θέσεων των επόμενων βαθμών! Και θα φθάσουμε λίαν 

συντόμως, αν δε ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα, στο να έχουμε συσσωρευμένο σε 

ανώτατες θέσεις τόσο αριθμό ανώτατων αξιωματικών που κανένας άλλος στρατός 

αναλογικά στον κόσμο δε θα έχει. 

Δεχόμαστε τη διαβεβαίωση της σημερινής κυβέρνησης ότι μελετά ή ότι θα μελε

τήσει και σχέδιο εξόδου από την Εθνική Φρουρά των μόνιμων αξιωματικών. Όμως 

επειδή είναι υπόσχεση και προηγούμενων κυβερνήσεων, θα ήθελα να το θέσω υπόψη 

της Βουλής γιατί είναι πολύ σοβαρό το θέμα, ώστε να το παρακολουθήσει η ολομέ

λεια και αν δε δούμε διάθεση ή αποφασιστικότητα της κυβέρνησης να το υλοποιήσει, 

τότε πρέπει νομίζω η Βουλή να το συζητήσει κω να κάνει τη δική της εισήγηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Από τη θέση μου και εγώ Οα προσπαθήσω να είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο, αλλά κάπου μερικές 

επισημάνσεις και σημειώσεις του συναδέλφου αναφορικά με την κάποια καθυστέ

ρηση στην ψήφιση αυτού του συμπληρωματικού νομοσχεδίου που έχει σχέση με 

αναδρομικές προαγωγές που έγιναν στην Εθνική Φρουρά, κάπου ίσως να έχει 

δημιουργήσει κάποιο πρόβλημα, αλλά σίγουρα υπάρχει κάποια ευθύνη κω της 

Βουλής, γιατί είχαν προ μηνών κατατεθεί τα σχετικά νομοσχέδια. 

Βασικά όμως είναι ένα δεύτερο σημείο που θέλω να τονίσω, ώστε να μη μείνει 

η εσφαλμένη εντύπωση ότι σήμερα, όπως είναι η διάταξη στις aξιωματικές θέσεις 

της Εθνικής Φρουράς, υπάρχει τέτοιος συνωστισμός και πράγματι υπάρχουν υπερά
ριθμοι στις θέσεις ανώτερων και ανώτατων αξιωματικών. Έχουν, μετά, ναι, που 

ζήτησε σωστά ο κ. Χριστοδουλίδης, καταθέσει στην Επιτροπή Άμυνας ένα πλήρες 
οργανόγραμμα της Εθνικής Φρουράς. Απ' αυτό φαίνεται ότι σε καμιά απολύτως 

θέση ανώτερου ή ανώτατου αξιωματικού, δηλαδή από το βαθμό του λοχαγού μέχρι 
το βαθμό του υποστράτηγου δεν υπάρχει οποιοσδήποτε που να είναι τρόπον τινά 

πλεονάζων. Επομένως να μη μείνει κανένας με την εντύπωση ότι υπάρχουν σήμερα 
υπεράριθμοι στις aξιωματικές θέσεις της Εθνικής Φρουράς. Κάπου βεβαίως θα 

πρέπει να συμμεριστούμε κάποια ανησυχία του συναδέλφου, του κ. Χριστοδουλίδη, 
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ότι αυτό δεν μπορεί να συνεχιστεί, γιατί με την αύξηση των θέσεων σήμερα κατ' 

ανάγκη, με την ανέλιξη των αξιωματικών, Οα φθάσουμε σε κάποιους υπεράριθμους 

ίσως για τις ανώτατες θέσεις. Αλλά είναι εδώ που θα κατατεθούν, όπως μας έχουν 

υποσχεθεί, έγκαιρα σχετικοί κανονισμοί, για να μην υπάρχει αυτός ο κίνδυνος. 

Αλλά σίγουρα αυτό το οποίο ήθελα να προσθέσω πέραν των όσων έχω αναφέρει 

είναι ότι δεν υπάρχουν αυτή τη στιγμή υπεράριθμοι σύμφωνα με το οργανόγραμμα 

της Εθνικής Φρουράς και μάλιστα σε μερικές θέσεις είναι και ανησυχητικά χαμηλός 

ο αριθμός. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μακρίδης. 

I. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, με έχει καλύψει ο κ. Σολωμής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί574.70 1 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ειδικευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρΟρα από το πρώτο μέχρι και το τέταρτο, καθώς 

και ο Πρώτος και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προυπολογισμού 

Νόμος (AQ. 8) του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προυπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 9) του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

• 
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• Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

• 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΌ-Υ ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΟΎ ΠΡΌ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 9) ΤΟΥ 
1995" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσισύττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 1 Ο Νοεμβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή ήταν παρόντες εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονο

μικών και Άμυνας. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού f9.659 και η διάθεσή του για την ίδρυση μιας νέας 
θέσης αντισυνταγματάρχη στον Κυπριακό Στρατό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της πιο πάνω ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' 

αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f9.659 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τέταρτο, καθώς 

και ο Πρώτος και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθούν; Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, 

εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 9) του 1995. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

TQ επόμενο θέμα είναι ''Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογι
σμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΠΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔ10 ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΟΣ (ΑΡ. I) ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ 
ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΎ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρί.δης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσι.ούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Οκτω
βρίου και στις 3 Νοεμβρίου 1995. Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχε
δίου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του διοικητικού 

συμβουλίου και της διεύθυνσης της Αρχής. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση συμπληρωματικής πίστωσης 

ύψους f:t27.270 στον προϋπολογισμό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το 1995 
και η διάθεσή της για την κάλυψη των δαπανών από τη δημιουργία σαράντα τριών 

νέων θέσεων έναντι κατάργησης εικοσιμίας θέσεων στην Αρχή. Σύμφωνα με τους 

εκπροσώπους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου οι πιο πάνω νέες θέσεις κρίνονται 
απαραίτητες για τη στελέχωση του νέου σταθμού της Αρχής στο Βασιλικό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, έχοντας 

ήδη εγκρίνει τη δημιουργία του νέου σταθμού, θεωρεί δικαιολογημένη την έγκριση 

της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης για τη σταδιακή στελέχωσή του, αρχίζο

ντας με την πρόσληψη και κατάλληλη εκπαίδευση του αναγκαίου προσωπικού, γι' 

αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
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Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ύψους ί127.270 για τη 

χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ε~δίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Π ίνακας. Άρθρο 3 . 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς και 

ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο Συμπληρωματικός (Αρ. Ι) του περί Προϋ

πολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί. σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί της Συμβάσεως Πλαισίου για την Προστασία 

των Εθνικών Μειονοτήτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΕΩΣ ΠΛΑΙ

ΣΙΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΩΝ ΕΘΝΙΚΩΝ ΜΕΙΟΝΟΤΉΤΩΝ (ΚΥΡΩτΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντε~: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Συλλούρης 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5 Ιουλίου και στις Ι Ο Νοεμβρίου 

ι 995. Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό

σωποι του Υπουργείου Εξωτερικών. Στην ίδια συνεδρίαση ήταν παρόντες και οι 

Βουλευτές κ. Καίτη Κληρίδου και κ. Παύλος Παπαγεωργίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Σύμβασης Πλαισίου 

για την Προστασία των Εθνικών Μειονοτήτων, η οποία υπογράφτηκε από την 

Κυπριακή Δημοκρατία την Ιη Φεβρουαρίου 1995 ύστερα από την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 42.136 και ημερομηνία 26 Ιανουαρίου 1995. 

Η επιψήφιση του νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά νόμο 

κύρωση της πιο πάνω σύμβασης, σύμφωνα με το άρθρο Ι 69.2 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 
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Με την υπό επικύρωση σύμβαση σκοπείται γενικά ο καθορισμός των υποχρεώ

σεων των κρατών για την αποτελεσματική προστασία των ατόμων που ανήκουν σε 

εθνικές μειονότητες, οι πρόνοιες της οποίας ωστόσο δεν είναι άμεσα εκτελεστές 

χωρίς τη θέσπιση ειδικής εσωτερικής νομοθεσίας. 

Ειδικότερα, η υπό επικύρωση σύμβαση διαλαμβάνΗ πρόνοιες με βάση τις 

οποίες προστατεύεται το δικαίωμα κάθε ατόμου να επιλέγει ελεύθερα τη μειονότητα 

στην οποία θέλει να ανήκει, καθώς και το δικαίωμα των μελών των εθνικών μειονο

τήτων να είναι ίσα έναντι του νόμου και να απολαμβάνουν ίση μεταχείριση. 

Προστατεύονται επίσης τα βασικά ανθρώπινα δικαιώματα και ελευθερίες, που 

αφορούν κυρίως τη θρησκεία, τη γλώσσα, την πολιτιστική κληρονομιά, την ελευ

θερία έκφοασης σκέψης, την εκπαίδευση και τα μέσα ενημέρωσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι η ήδη 

ισχύουσα εσωτερική νομοθεσία υπερκαλύπτει τις πρόνοιες της πιο πάνω σύμβασης, 

υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 

κύρωση της σ'."'~(ιnηc. 

ΠΡΟΕΛΡΙ . 

ι.συν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

1 ιJσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

' '1 \L() U. 

I ΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Πίνακας, Μέρος Ι, Μέρος 11. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς και 

ο Πίνακας, Μέρος Ι, Μέρος Il εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμβάσεως Πλαισίου για την 

Προστασία των Εθνικών Μειονοτήτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί. σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

Το έκτο θέμα, που είναι 'Ό περί Πολιτικής Άμυνας (τροποποιητικός) Νόμος 

του 1991" αποσύρθηκε. Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) (τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1995. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ
ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ ΘΕΣΕΩΝ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗ

τικΟΙ) (Αρ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Μούσκος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Οκτω
βρίου και στις 9 Νοεμβρίου 1995. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 

της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και των συντεχνιών του προσωπικού της. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 4 της νομοθεσίας που ψήφισε η Βουλή το 1990 (Νόμος Αριθμός 157 του 
1990) για τα σχέδια υπηρεσίας και τι:: κατηγορίες θέσεων της ΑΗΚ, σκοπείται η 

τροποποίηση των βασικών κανονισμών για τις κατηγορίες θέσεων, για να καθορι

στεί η κατηγορία για τη θέση του Εσωτερικού Ελεγκτή της Αρχής. 

Με βάση τις πρόνοιες της πιο πάνω νομοθεσίας, η κατηγορία κάθε θέσης στην 

ΑΗΚ για την οποία δεν επέρχεται συμφωνία μεταξύ αυτής και των συντεχνιών του 

προσωπικού της καθορίζεται από την Αρχή με Κανονισμούς που κατατίθενται στη 
Βουλή για έγκριση. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς προτείνεται η θέση του Εσωτερικού 

Ελεγκτή (Κλίμακα Α 14) να είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και 

της ΑΗΚ εισηγήθηκαν την κατηγορία αυτή για την πιο πάνω θέση, για να δίνεται η 

δvνατότητα να τη διεκδικήσουν τόσο κατάλληλοι υπάλληλοι της Αρχής από κατώ
τερες θέσεις όσο και εξωτερικοί υποψήφιοι, σε περίπτωση που δεν υπάρχουν κατάλ

ληλοι υποψήφιοι ανάμεσα στους υπηρετούντες υπαλλήλους. Οι εκπρόσωποι των 
συντεχνιών της ΑΗΚ εισηγήθηκαν η θέση του Εσωτερικού Ελεγκτή να είναι θέση 

προαγωγής μόνο, αφού υπάρχουν πολλοί υπηρετούντες υπάλληλοι της ΑΗΚ που 

μπορούν να τη διεκδικήσουν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε σοβαρά 

υπόψη της όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της και παρά την προηγούμενη απόφασή της 

όλες οι θέσεις μέχρι την Κλίμακα Α\4 να είναι θέσεις προαγωγής μόνο, αποφάσισε 

να υιοθετήσει τους υπό αναφορά Κανονισμούς όπως προτείνονται και αυτό για να 

δίνεται η δυνατότητα σε περισσότερους υπηρετούντες υπαλλήλους που έχουν τα 

προσόντα να διεκδικήσουν τη θέση αυτή, όπως άλλωστε προνοείται και από τους 

ισχύοντες βασικούς κανονισμούς που ρυθμίζουν τους όρους υπηρεσίας του προσω

πικού της ΑΗΚ. Με βάση τη θέση της αυτή, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκριση των Κανονισμών, όπως κατατέθηκαν από την Εκτελεστική 

Εξουσία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι
σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Αρχαιοτήτων (τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτιΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''01 ΠΕΡ Ι 

ΑΡΧΑΙΟΤΉΤΩΝ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτιΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπί.της, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και 31 
Οκτωβρίου και στις 7 Νοεμβρίου 1995. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων και του Συνδέσμου Κυπρίων Αρχαιολόγων. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 35 
του περί Αρχαιοτήτων Νόμου, σκοπειται η αύξηση από την Ιη Ιανουαρίου 1996 των 
τελών εισόδου στα μουσεία και τα αρχαία μνημεία της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους κυβερνητι

κούς αρμοδίους, το ισχύον τέλος εισόδου στους πιο πάνω χώρους ανέρχεται σήμερα 
στα 50 σεντ το άτομο, εκτός από το τέλος εισόδου στο Κυπριακό Μουσείο στη 
Λευκωσία και στον Αρχαιολογικό Χώρο Νέας Πάφου, που ανέρχεται στη ίl το 

άτομο. 

Με τους προτεινόμενους Κανονισμούς το τέλος εισόδου σε όλα τα μουσεία και 

τα αρχαία μνημεία αυξάνεται στα 75 σεντ το άτομο, εκτός από το τέλος εισόδου στο 
Κυπριακό Μουσείο και στον Αρχαιολογικό Χώρο Νέας Πάφου, που αυξάνεται στα 

\50 σεντ το άτομο, καθώς και το τέλος εισόδου στο Μεσαιωνικό Μουσείο Λεμεσού 
και στον Αρχαιολογικό Χώρο Κουρίου, που αυξάνεται στα 100 σεντ το άτομο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, λαμβάνοντας υπόψη 

ότι τα ισχύοντα τέλη είναι πολύ χαμηλά και ότι οι δαπάνες που απαιτούνται για τη 

συντήρηση και ανάπτυξη των μουσείων, καθώς και για την αναστήλωση των 

αρχαίων μνημείων, είναι πολύ ψηλές, υιοθετεί τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 

Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

.. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου . 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται περί ομιλίας. Ήθελα απλώς μια διευκρίνιση 

από τον Πρόεδρο της Επιτροπής. Η πρόταση αφορά και τους τουρίστες και τους 

ντόπιους, τους Κύπριους; Διότι αν λάβουμε υπόψη ότι οι επισκέπτες των μουσείων 
οι Κύπριοι είναι στο 90% με 95% οι μαθητές των σχολείων, θεωρώ ότι θα ήταν 
ολίγον παρατραβηγμένο να τους βάλουμε εισιτήριο μία λίρα ή 75 σεντ. Αν είναι για 
τους τουρίστες μόνο, δεν υπάρχει πρόβλημα. 

Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Για τους μαθητές γίνεται ειδική διευθέτηση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ : 

Οι μαθητές και οι στρατιώτες είναι δωρεάν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ : 

Παρακαλώ όχι διαλογική συζήτηση. 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Ναι, για την παρατήρηση του συναδέλφου, κύριε Πρόεδρε, πράγματι όσον 

αφορά τους στρατιώτες, μαθητές, όπως και κάποιες μέρες της εβδομάδας που 
ίσχυαν και μέχρι σήμερα, θα είναι ελεύθερη η είσοδος, άνευ οποιουδήποτε τέλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών - Θέση Τεχνικού 

Φαρμακείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεp-η στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣτΆΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠ ΙτΡΟΠ ΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΦΑΡΜΑΚΕΥτΙΚΩΝ 

ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ - ΘΕΣΗ ΤΕΧΝΙΚΟΥ ΦΑΡΜΑΚΕΙΟΥ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
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σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Νοεμβρίου 1995. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 

Υγείας καθώς και της ΠΑΣΥΔΥ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση του σχεδίου 
υπηρεσίας της θέσης Τεχνικού Φαρμακείου στις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις των υπό αναφορά Κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡ ΙΣΊΌΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή αφορά το αποχετευτικό της Λάρνακας, θα ήθελα να 

παρακαλούσα τους συναδέλφους, αν είναι δυνατό να το συζητήσουμε την ερχόμενη 

εβδομάδα, να ζητήσουμε μία αναβολή για μία εβδομάδα, αν δεν υπάρχει ένσταση από 

τις άλλες πλευρές και από τους συναδέλφους. Έχουμε κάποιο πρόβλημα που Οα 

χρειαστεί κάποια διερεύνηση, γι' αυτό ζητώ αναβολή για μία εβδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για αναβολή μίας εβδομάδας; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, αναβάλλεται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (τροποποιη
τικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί της Σύμβασης Ίδρυσης του Ευρωπα'ίκού Οργανισμού Δορυφο
ρικών Τηλεπικοινωνιών (Κυρωτικός) (τροποποίησης) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (τροποποιη

τικός) Νόμος του ι 995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα- Αναθεώρηση Έκτης Σειράς) Κανονισμός του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Εγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσια δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (AQ. 99 
του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν και από 

τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων προς την Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογι-
σμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου του 1995. ι· 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ετήσια Έκθεση του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για το έτος 

1994. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις και Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 126 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη την 31η Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα 'Ινιας ζητά αυξημένες πιστώσεις για συντήρηση και επίστρωση 

με μπετόν κύριου αγροτικού δρόμου που συνδέει την κατοικημένη περιοχή με την 

αγροτική, μήκους ενός χιλιομέτρου. Υπάρχει πληθώρα από μνημόνια γι' αυτό το 

θέμα, αλλά μέχρι της στιγμής δεν έχει βοηθηθεί η κοινότητα για το πιο πάνω έργο. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι 

προτtθενται να πράξουν." 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 127 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη την 31η Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Ίνιας ζητά αυξημένες πιστώσεις για επίστρωση με πρέμιξ των 

δρόμων μέσα στην κατοικημένη περιοχή. Η κοινότητα νιώθει τελείως εγκαταλειμ

μένη από το κράτος, γι' αυτό καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις προθέσεις τους." 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 128 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη την 31η Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Ίνιας διαμαρτύρεται έντονα, επειδή οι αρμόδιοι δεν προχωρούν 
στη διαμόρφωση και στον εξωρα'ίσμό της παλιάς βρύσης και στην κατασκευή λιθό

στρωτου μονοπατιού που να οδηγεί σ' αυτή. Προτάσσεται το επιχείρημα εκ μέρους 

των αρμοδίων ότι, εφόσον η κοινότητα αρνείται να καταβάλει το ένα έκτο της 

δαπάνης, όπως γίνεται και για τα άλλα έργα, δεν είναι δυνατό να υλοποιηθεί το 

έργο αυτό. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί 

δεν καταβάλλει η ίδια η κυβέρνηση το πιο πάνω ποσό. καθώς και το ποσό για 

εξωραΊ:σμό της κεντρικής πλατείας της κοινότητας, εφόσον οι ίδιοι έχουν οδηγήσει 

την κοινότητα στην καταστροφή με τη διαφοροποίηση των πολεοδομικών ζωνών, με 

αποτέλεσμα να εξαλειφθεί κάθε δυνατότητα για ανάπτυξη της περιοχής αυτής." 

Ερώτηση με αρ. ΣΊ'Έ' 129 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Π ιττοκοπίτη την 31η Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Ίνιας, μετά την καταστροφή που υπέστη λόγω της διαφορο

ποίησης, εν αγνοία της, των πολεοδομικών ζωνών, ζητά να αναληφθούν από το 

κράτος τα δάνεια που έχει μέσω των δανειστικών επιτρόπων και τα οποία ανέρχο

νται σε !24.000 περίπου, ώστε η κοινότητα να μπορέσει να συμμετέχει με το ένα 
έκτο σε διάφορα αναπτυξιακά έργα που θα τη βοηθήσουν. 

.. 
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Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Α ντι.προσώπων πώς 

αντιμετωπίζουν το αίτημα αυτό της κοινότητας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 130 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη την 31η Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Ίνιας ζητά να διαφοροποιηθούν οι όροι που επιβάλλονται από 
την πολεοδομική αρχή για παραχώρηση πολεοδομικών αδειών για διάφορες αναπτύ
ξεις στην κοινότητα, αφού οι όροι αυτοί καθιστούν αδ-ύνατη την επιδιόρθωση παρα
δοσιακών και διατηρητέων οικοδομών. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 

αντιμετωπίζουν το αίτημα αυτό." 

Ερώτrιση με αρ. Στ'Ε' 131 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη την 31η Οκτωβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Ίνιας διαμαρτύρεται εντονότατα, γιατί από τις 11 Αυγούστου 
1989 που διαφοροποιήθηκαν οι πολεοδομικές ζώνες βάσει του προκαταρκτικού 
τοπικού σχεδίου του Ακάμα, που στη συνέχεια υιοθετήθηκαν από τη δήλωση πολι
τικής την lη Δεκεμβρίου 1990, καμιά αλλαγή δεν έχει γίνει και η κοινότητα 
οδηγείται στην καταστροφή. 

Γι' αυτό καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

τι προτίθενται να πράξουν, έπειτα από παρέλευση έξι ετών, για να διαφοροποιή
σουν τις πολεοδομικές ζώνες, έτσι που να μπορέσει αυτή η κοινότητα να 
αναπνεύσει." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 132 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 2 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα της Αγίας Μαρίνας διαμαρτύρεται έντονα για το γεγονός ότι, 
ενώ υπάρχει τεράστια υδατοδεξαμεvή που είναι πλήρης από νερό, εντούτοις δεν 

υπάρχουν αγωγοί για τη μεταφορά του νερού, ώστε να μπορούν οι αγρότες να 

αρδεύουν τα κτήματά τους, κι αυτό παρά τις υποσχέσεις των αρμοδίων ότι θα 
έλυναν προ πολλού αυτό το πρόβλημα. 

Επίσης, οι αγρότες της Αγίας Μαρίνας που αρδεύουν τα κτήματά τους μέσω 

των διάφορων φραγμάτων της περιοχής διαμαρτύρονται, γιατί εδώ και είκοσι πέντε 
χρόνια αρκετοί αγωγοί μεταφοράς νερού έχουν καταστραφεί και χρήζουν άμεσης 

αντικατάστασης. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

γιατί παρατηρείται αυτή η καθυστέρηση στην επίλυση των πιο πάνω προβλημάτων." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 133 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 2 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα της Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς διαμαρτύρεται εντονότατα για 

το γεγονός ότι δε δημιουργούνται σε αυτή οι αναγκαίοι αγροτικοί δρόμοι, αλλά και 
για την καθυστέρηση που παρατηρείται στην εγκατάσταση αγωγού για σκοπούς 
άρδευσης. 

Εκ μέρους των αρμοδιων προτάσσεται το επιχείρημα ότι θα πρέπει να συγκα

τατεθούν σε αυτό οι ιδιοκτήτες των διάφορων τεμαχίων, όταν σε άλλες περιπτώσεις 
η κυβέρνηση προχωρεί στις αναγκαίες απαλλοτριώσεις. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί δεν ακολουθείται αυτή η κυβερνητική πολιτική και στην περίπτωση της Αγίας 
Μαρίνας και τι προτίθενται να πράξουν, για να λύσουν τα πιο πάνω προβλήματα." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 134 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 2 ΝοεμβQίου 1995. 

"Όλες οι κοινότητες των οποίων η ονομασία δεν είναι γραμμένη στις πινα
κίδες του Τμήματος Δημοσίων Έργων με σκοπό την καθοδήγηση των τροχοφόρων 
διαμαρτύρονται έντονα για το γεγονός αυτό. 

Εφόσον όλοι αγωνιζόμαστε σε αυτό τον τόπο να κρατήσουμε τις κοινότητες 
και γενικά την ύπαιθρο στη ζωή, πιστεύουμε ότι είναι απόλυτα δικαιολογημένο το 
αίτημα των κοινοτήτων που παραπονούνται για μεταβολή της κατάστασης αυτής. 

Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο τμήμα να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι
προσώπων αν προτίθεται να αλλάξει την πρακτική και πολιτική που ακολουθεί 
μέχρι σήμερα στο πιο πάνω θέμα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΊ'Έ' 135 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσοiι κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 2 Νοεμβρίου 1995. 

"Είναι γνωστό ότι γίνονται αρκετές προσπάΟειες για την καταπολέμηση της 
ποντίκας. Π αρ' όλες τις προσπάΟειες όμως η ποντtκα εξακολουθεί να πολλαπλασιά
ζεται με γοργό ρυθμό και να προξενεί τεράστιες ζημιές στο γεωργικό μας κόσμο. 

Όπως πληροφορούμαστε, εκτός από τη μεγάλη καταστροφή που προξενεί στις 

χαρουποκαλλιέργειες, που είναι και σημαντικό στοιχείο του φυσικού μας περιβάλ

λοντος, προκαλεί ζημιές και στα λεμονόδεντρα, στα κονικλοτροφεία, καθώς και σε 

αποθήκες τροφίμων, σιτηρών και πολλών άλλων. Εκτός όμως από αυτά, τελευταία 
παρατηρούνται και κάποιες επιπτώσεις στην υγεία των κατοίκων των επηρεαζό

μενων περιοχών. 

Για την καταπολέμησή της υπάρχουν διάφορα κλιμάκια, που εργάζονται εντα

τικά τους καλοκαιρινούς μήνες. Η ποντίκα όμως γεννοβολά χειμώνα-καλοκαίρι. 

Γιατί λοιπόν αυτά τα κλιμάκια εργάζονται μόνο τους καλοκαιρινούς μήνες και 
δεν εργάζονται ολόχρονα και επί μονίμου βάσεως για την όσο το δυνατό αποτελε

σματικότερη καταπολέμηση της ποντίκας; 

τι λέει γι' αυτό το θέμα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 136 που νποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Κάτω Αρόδων ζητά αύξηση των πιστώσεων για την ασφαλτό
στρωση δρόμου μέσα στο χωριό. 

Είναι γνωστό ότι σε αυτή, ως εγκαταλειμμένη, σχεδόν, τουρκοκυπριακή κοινό
τητα που είναι, αρκετοί δρόμοι είναι σχεδόν πλήρως καταστρεμμένοι. Με την 

επιδιόρθωση όμως σήμερα της πλειοψηφίας των οικιών επιβάλλεται χωρίς καμιά 
καθυστέρηση να γίνουν έργα βελτίωσης και συντήρησης των δρόμων της κοινότητας. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι 
προτίθενται να πράξουν, για να λύσουν αυτό το πρόβλημα." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 137 πον υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Κάτω Αρόδων ζητά την επιδιόρθωση και αναπαλαίωση του 
κτιρίου του πρώην δημοτικού σχολείου, για να χρησιμοποιηθεί για κοινοτικούς 
σκοπούς, καθώς μάλιστα το κτίριο βρίσκεται στο κέντρο της κοινότητας και έχει 
ιδιαίτερη αρχιτεκτονική αξία, όπως έχουν αποφανθεί οι ειδικοί. Έτσι επιβάλλεται 

χωρίς καμιά καθυστέρηση να ληφθούν αποφάσεις για την υλοποίηση του έργου 
αυτού. 
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Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 

αντιμετωπίζουν αυτό το αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 138 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Κάτω Αρόδων διαμαρτύρεται έντονα, γιατί η κυβέρνηση, ενώ 

έχει παραχωρήσει πολλά τονρκοκυπριακά σπίτια που ήταν μισοκαταστρεμμένα και 

έχουν επιδιορθωθεί, δεν έλαβε καμιά πρόνοια για τις ανάγκες όλων αυτών των 

ανθρώπων σε πόσιμο νερό. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 

αντιμετωπίζουν το πρόβλημα αυτό." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 139 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Πάνω Αρόδων ζητά να αντικατασταθεί το δίκτυο παροχής 

πόσιμου νερού σε αυτή, το οποίο είναι σχεδόν πλήρως καταστρεμμένο, πριν κατα

στραφεί τελείως από σεισμό. 

Αν και έγιναν από τη χωριτική αρχή επανειλημμένα διαβήματα, εντούτοις δεν 

έχει ικανοποιηθεί το αίτημα αυτό. 

Καλείται το αρμόδιο τμήμα να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

γιατί παρατηρείται αυτή η καθυστέρηση στην ικανοποίηση αυτού του σοβαρού αιτή

ματος της κοινότητας." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 140 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Πάνω Αρόδων ζητά να μειωθεί η συνεισφορά των ιδιοκτητών 

γης στην κατασκευή οδικού δικτύου στην περιοχή όπου διενεργήθηκε αναδασμός 

από το ένα δεύτερο στο ένα έκτο. 

Το ύψος της συνεισφοράς αυτής καθορίστηκε πριν από τις 28 Ιουλίου Ι 993 με 
νόμο και με κανονισμούς, οι οποίοι έχουν τροποποιηΟει, χωQίς δυστυχώς να έχουν 

αναδρομική ισχύ. 

Επειδή όμως η κοινότητα δεν έχει πολλές οικονομικές δυνατότητες και επειδή 

πρόσφατα πλήγηκε από σεισμό, καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή 

των Ανηπροσώπων πώς αντιμετωπίζουν το πιο πάνω αίτημά της." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 141 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προτίθεται 

να ικανοποιήσει το απολύτως δικαιολογημένο αίτημα των χωριών Γουδί, Χόλη και 

Σκούλλη για παραχώρηση νερού από το φράγμα Χρυσοχούς για άρδευση προσφερό

μενων εκτάσεων γης." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 142 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

"Τα χωριά Γουδί. και Χρυσοχού ζητούν την κατασκευή υδατοδεξαμενής για 

σκοπούς ύδρευσης. Πότε το αρμόδιο Υπουργείο προτίθεται να ικανοποιήσει το 

αίτημα αυτό;" 
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Ερώτηση με αρ. Σ'f 'Ε' 143 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή εκκλησία rουδίου, που επλήγη από το σεισμό του περασμένου Φεβρουα

ρίου, δεν έχει ακόμα επιδιορθωθεί, παρά τις επανειλημμένες παραστάσεις του ιερέα 
και της χωριτικής αρχής. Πότε το αρμόδιο Υπουργείο θα προχωρήσει στις 

αναγκαίες επιδιορθώσεις;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 144 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Γιαννάκη Ομήρου στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

"Το αρδευτικό έργο Άργάκι του Χρυσού' στο χωριό Χόλη, αντιμετωπίζει 

σοβαρό πρόβλημα λόγω σταδιακής έλλειψης νερού. Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο 

να πληροφορήσει το Σώμα πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το πρόβλημα, λαμβανο
μένης υπόψη και της εισήγησης/αιτήματος του χωριού Χόλη για παραχώρηση νερού 

από το φράγμα Χρυσοχούς." 

Ερώτηση με α ρ. Σ'f'Ε' 145 που υποβλήθτtκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 3 Νοεμβρίου 1995. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμετω

πίζει το αίτημα του χωριού Χ όλη για δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής." 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 146 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Γιαννάκη Ομήρου στις 8 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή Πάφος έχει μια μακρά πολιτιστική παράδοση, πολιτιστική κληρονομιά 
ανεκτίμητης αξίας και αρχαιολογικούς θησαυρούς γνωστούς διεθνώς. Παράλληλα, 
η επαρχία Π άφου έχει μια παράδοση έντονης πολιτιστικής δραστηριότητας και 

ανέδειξε κορυφαίους πνευματικούς ανθρώπους. Π αρόλ' αυτά το κράτος επιδεικνύει 
έναντι της Πάφου μια ανεξήγητη και αδικαιολόγητη αδιαφορία σε ό ,τι αφορά την 

πολιτιστική της ανέλιξη, που εκφράζεται κυρίως με τη μη δημιουργία ενός πολιτι

στικού κέντρου στο οποίο θα υπάρχει η κατάλληλη υποδομή ώστε να στεγάζει πολι

τιστικές εκδηλώσεις και δραστηριότητες. Απουσιάζει δηλαδή κατάλληλη αίθουσα 
πολιτιστικών εκδηλώσεων, πινακοθήκη, χώρος εκθέσεων, βιβλιοθήκη κτλ. 

Επειδή το αίτημα για ανέγερση ενός πολιτιστικού κέντρου στην επαρχία 

Πάφου αποτελεί καθολικό αίτημα όλων των πολιτών της Πάφου και παράλληλα 
αποτελεί αυτονόητη και επιτακτική υποχρέωση της πολιτείας, καλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμετωπίζει το όλο θέμα και αν και 
πότε προτίθεται να προχωρήσει στην ίδρυση και λειτουργία ενός τέτοιου πολιτι
στικού κέντρου." 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 147 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 9 Νοεμβρίου 1995. 

"Με τις πρώτες βροχές ο δρόμος Λεμεσού-Ύψωνα, παρά τις αποθήκες 
Αραούζου μέχρι τα καταστήματα Λανίτη, μετατρέπεται σε μια τεράστια λίμνη, με 

αποτέλεσμα να υφίσταται το κοινό που τον χρησιμοποιεί τεράστια ταλαιπωρία. 
Φυσικά, όταν είναι πλημμυρισμένος, μόνο όσοι διαθέτουν όχημα ή βάρκα μπορούν 

να τον χρησιμοποιήσουν! Να σημειωθεί ότι το νερό παραμένει εκεί για αρκετές 
μέρες, μέχρι να εξατμιστεί. 

Με ερώτησή μου, με αριθμό Ε'Δ' 61 Ο και ημερομηνία 23.2. 1990, καλούσα το 
αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν υπήρχαν οποιαδήποτε σχέδια για 
βελτίωση του δρόμου και πότε προγραμματιζόταν η εκτέλεσή τους. 
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Σε απάντησή του, με ημερομηνία 24.7.1990, ο τότε Υπουργός Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Παύλος Σαββίδης πληροφορούσε 1:η Βουλή τα ακόλουθα: 

α) Το τμήμα αυτό του δρόμου εμπίπτει μέσα στα δημοτικά όρια του Δήμου 
Πολεμιδιών και 'για την αποχέτευση ομβρίων οι τέσσερις δήμοι της 
Λεμεσού ανέθεσαν σε συμβούλους μηχανικούς την ετοιμασία Γενικού 
Σχεδίου (MASTER PLAN) για ολόκληρη την πόλη, το οποίο αναμένεται 
να συμπληρωθεί. σύντομα'. 

β) 'Στον Π ροUπολογισμό Αναπτύξεως του 1990 δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
πρόνοια για βελτίωση του δρόμου και μελλοντικά θα πρέπει να προω

θηθεί ως πολεοδομικό έργο'. 

Επειδή πέρασαν έξι σχεδόν χρόνια από τότε χωρίς να γίνει καμιά ουσιαστική 
βελτίωση και το κοινό εξακολουθεί να ταλαιπωρείται και επειδή αρκετοί πολίτες 

παραπονούνται και κάνουν καταγγελίες κατηγορώντας την κυβέρνηση, καλείται και 
πάλι το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πού βρίσκεται το όλο θέμα 
και πότε επιτέλους προγραμματίζεται η επιδιόρθωση του δρόμου αυτού, που μεταξύ 
άλλων τώρα με τις βροχές μετατρέπεται σε παγίδα και αιτία αυτοκινητικών δυστυ
χημάτων." 

ΕQώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 148 πον νποβλήθηκε από τον Κοινοβονλεντικό ΕκπQόσωπο 
τον Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάχη Χατζηδημητρίον στις 10 ΝοεμβQίον 
1995. 

"Δύο περιστατικά ασθενών που υπέπεσαν στην αντίληψή μας δείχνουν ότι η 
λειτουργία των νοσοκομείων μας παρουσιάζει και δημιουργεί προβλήματα στους 

ασθενείς. 

Η μία περιπτωση αφορά ασθενή στην οποία δηλώθηκε, όταν παρουσιάστηκε 
για εγχείρηση την καθορισμένη μέρα, ότι δεν υπάρχουν διαθέσιμα κρεβάτια. Έτσι, 

υποχρεώθηκε να φύγει, χωρίς να γνωρίζει πότε θα χειρουργηθεί. 

Στη δεύτερη περίπτωση, ενώ έγινε η διάγνωση ότι η ασθενής πάσχει από 
σοβαρή πάθηση του θυρεοειδούς αδένα, δεν ορίστηκε σε αυτή ημερομηνία για εγχεί
ρηση με το δικαιολογητικό ότι επιδιορθώνονται τα χειρουργεία. 

Καλούμε τους αρμοδίους να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

πώς αντιμετωπίζονται και πώς διεκπεραιώνονται στα νοσοκομεία τα χειρουργικά 
περιστατικά." 

ΕQώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 149 πον νποβλήθηκε από τον Κοινοβονλεντικό ΕχπQόσωπο 
τον Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη ΧατζηδημητQίον στις 10 ΝοεμβQίον 
1995. 

"Σύμφωνα με πληροφορίες μου, στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου προσλή

φθηκαν πρόσφατα επτά νέοι κλητήρες. 

Μπορούν να μας πληροφορήσουν οι αρμόδιοι γιατί δε δημοσιεύτηκαν οι κενές 

θέσεις και με ποια κριτήρια έγινε η πρόσληψη των υπαλλήλων αυτών;" 

Απάντηση ημεQομηνίας 3 Νοεμβρίον 1995 τον Υπονργού ΕσωτεQικών κ. Ντίνον 
Μιχαηλίδη στην εQώτηση Στ'Δ' 550, ημερομηνίας lης Ιοννίον 1995, τον 
Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. ΔώQον θεοδώQον. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Δωρού για την κατασκευή ενός μικρού 

γεφυριού και τη διάνοιξη/ασφαλτόστρωση δρόμου μήκους 800μ. για την ταχύτερη 

σύνδεση των χωριών Δωρού και Μοναγριού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

-
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(α) Η δαπάνη για τα πιο πάνω έργα υπολογίζεται σε !30.000 περί.που. 

(β) Το θέμα συζητήθηκε κατά την περιφερειακή σύσκεψη που πραγματοποιή

θηκε στη Λάνια στις 13 Ιουλίου 1995, υπό την προεδρία μου, και ενόψει 

της μη ύπαρξης σχετικών πιστώσεων στον κρατικό προϋπολογισμό 

υπέδειξα στις δύο χωριτικές επιτροπές να εξασφαλίσουν δάνειο από 

ιδιωτική πηγή, για να καταστεί δυνατή η εκτέλεση των έργων χωρίς καθυ

στέρηση. Σε τέτοια περί.πτωση, ολόκληρο το ποσό του δανείου, μαζί με 

τους τόκους, θα αποπληρωθεί σταδιακά από την κυβέρνηση μέσω των 
ετήσιων Προυπολογισμών Αναπτύξεως, τακτική η οποία ακολουθείται 

και γι' άλλα παρόμοια έργα. 

(γ) Αναμένεται ότι όλη η αναγκαία προεργασία θα συμπληρωθεί εντός του 
1995 και το έργο θα εκτελεστεί κατά τον επόμενο χρόνο." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 645, ημερομηνίας 6 Ιονλίον 1995, τον Βονλεντή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Φιλί.ππου. 

"Σχετικά με την κατάσταση του δρόμου Τσερtου-Δευτεράς, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Ο δρόμος Τσερtου-Δευτεράς έχει συγκεντρώσει κατά τα τελευταία χρόνια 
μεγάλη κυκλοφοριακή κίνηση, η οποία καθιστά αναγκαία την ανακατασκευή και 

ριζική βελτίωσή του, ώστε να μπορεί να εξυπηρετεί τις αυξημένες κυκλοφοριακές 

ανάγκες. Η ριζική βελτίωση του δρόμου αυτού εντάσσεται στα πλαίσια γενικότερης 
μελέτης για την επίλυση του κυκλοφοριακού προβλήματος ολόκληρης της περιοχής, 

που περιλαμβάνει και την κατασκευή παρακαμπτήριων δρόμων στο χωριό Τσέρι. Η 
ολοκλήρωση της μελέτης αυτής και η ετοιμασία των αναγκαίων κατασκευαστικών 

σχεδιων υπολογίζεται ότι θα απαιτήσουν δύο με τρία χρόνια. 

Ενόψει των πιο πάνω, όπως και του γεγονότος ότι η κατάσταση του δρόμου 

ήταν αρκετά άσχημη και καθιστούσε αναγκαία την άμεση βελτίωσή του, το Υπουρ

γικό Συμβούλιο, κατά τη συνεδρία του της 30ής Ιουνίου 1995, αποφάσισε την εκτέ
λεση προσωρινών βελτιωτικών έργων σε αυτόν μέχρι τη ριζική βελτίωσή του. Η 

εργασία αυτή, η οποία διελάμβανε γενικές ε.ι-τιδιορθώσεις, μερική διαπλάτυνση του 
ασφαλ τικού οδοστρώματος και επίστρωση όλου του δρόμου με πρέμιξ, έχει ήδη 
εκτελεστεί και στοιχίσει ί54.000. 

Με τις γενόμενες βελτιώσεις ο δρόμος θα μπορεί να εξυπηρετεί τις κυκλοφο

ριακές ανάγκες της περιοχής για τα επόμενα τέσσερα με πέντε χρόνια μέχρι τη 

ριζική βελτίωσή του." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φνσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Στ'Ε' 9, ημερομη
νίας 4 Αυγούστου 1995, τον Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαν
νάκη Ομήρου. 

''Αναφορικά με την επέκταση του αρδευτικού έργου Αγίας Μαρίνας Χρυσο

χούς και τη βελτίωση του μηχανισμού διανομής του νερού, σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

Η επέκταση του υπό αναφορά αρδευτικού έργου προϋποθέτει τη διάνοιξη 

δρόμων προσπέλασης για την εγκατάσταση των αγωγών διανομής του νερού, 
σύμφωνα με σχέδιο που έχει ήδη ετοψαστεί. Δυστυχώς οι ιδιοκτήτες της επηρεαζό-
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μενης γης αρνήθηκαν να παράσχουν γραπτές συγκαταθέσεις, που θα aπλοποιούσαν 
το θέμα και θα επέτρεπαν την έγκαιρη εκτέλεση του όλου έργου. Αποτέλεσμα 
τούτου ήταν ότι ακολουθήθηκε η διαδικασία της εξασφάλισης της αναγκαίας γης 

μέσω απαλλοτρίωσης, που αναμένεται να ολοκληρωθεί μέσα στο πρώτο εξάμηνο του 

1996. Ευθύς μετά θα ακολουθήσει η διάνοιξη των αναγκαίων δρόμων προσπέλασης 

και η εγκατάσταση του αναγκαίου αρδευτικού δικτύου. 

Στα πλαίσια αυτά θα επιδιωχθεί και η βελτίωση του μηχανισμού διανομής του 
νερού." 

Απάντηση ημεοομηνίας 3 Νοεμβρίο" 1995 το" ΥποtJQγο\ι Εογασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ανδοέα ΜοtJσιο\ιττα στην ερώτηση ΣΤΈ' 15, ημερομηνίας 
4 Αυγο\ιστο" 1995, το" ΒοtJλεtJτή εκλογικής περιφέοειας Αμμοχώστο" κ. Κίκη 
Γιάγκο\J. 

"Σχετικά με τις επιπτώσεις στο περιβάλλον από τη λειτουργία του τσιμεντο
ποιείου Βασιλικού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι. Το τσιμεντοποιείο Βασιλικού τυγχάνει παρακολούθησης από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με σκοπό τον 

έλεγχο της ρύπανσης που προκαλείται στο περιβάλλον από τη λειτουργία του. 

2. Με βάση υποδείξεις που έγιναν από τις υπηρεσίες του Τμήματος Εργασίας 
το τσιμεντοποιείο Βασιλικού έχει εγκαταστήσει συστήματα δέσμευσης σκόνης 
(φίλτρα) στα φουγάρα και επίσης πήρε σειρά μέτρων για τον περιορισμό της 

διαφυγής σκόνης από τις διάφορες διεργασίες. Τα αποτελέσματα των μετρήσεων 

που έγιναν δείχνουν ότι οι συγκεντρώσεις της εκπεμπόμενης από τα φουγάρα 

σκόνης είναι πιο κάτω από τα όρια που χρησιμοποιούνται ως κατευθυντήριες 
οδηγίες από το Υπουργείο. 

3. Επιπρόσθετα προς τις μετρήσεις της συγκέντρωσης της σκόνης από τα 

φουγάρα, κατά τον Ιούνιο 1995 διεξήχθηκε από τον κλάδο επιθεώρησης εργοστα
σίων σειρά από εικοσιτετράωρες μετρήσεις αιωρούμενης σκόνης στο χωριό Ζύγι για 

παρακολούθηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα. Τα αποτελέσματα των 
μετρήσεων δείχνουν ότι τόσο η μέγιστη μετρηθείσα 24ωρη τιμή συγκέντρωσης 

σκόνης όσο και η μέση τιμή όλων των μετρήσεων ήταν εντός των ορίων ποιότητας 

ατμοσφαιρικού αέρα που έχουν καθοριστεί από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινω

νικών Ασφαλίσεων για την ατμόσφαιρα της Κύπρου. 

4. Επίσης η εταιρεία υπέβαλε αίτηση για εγγραφή διεργασίας σύμφωνα με το 

άρθρο 7 του Νόμου 70/91 για έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας. Ο καθορισμός 
λεπτομερών όρων για την παραχώρηση πιστοποιητικού εγγραφής Οα γίνει από την 

τεχνική επιτροπή για την προστασία του περιβάλλοντος. Η τεχνική επιτροπή άρχισε 

τη συζήτηση των όρων που θα τεθούν στη βιομηχανία σε συνεδρία της στις 22/6/ 
1995, στην οποία κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους και εκπρόσωποι της 
συντονιστικής επιτροπής των δεκαέξι κοινοτήτων της περιοχής Βασιλικού. Οι εργα-

• σίες της τεχνικής επιτροπής δεν έχουν συμπληρωθεί. Η τήρηση των όρων αυτών θα 
διασφαλίζεται με την επιθεώρηση και την παρακολούθηση από τις αρμόδιες υπηρε
σίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίο" 1995 της ΥποtJργο\ι Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Κλαίρης Αγγελίδοu στην ΕQώτηση ΣΊ"Ε' 46, ημεοομηνίας 20 Σεπτεμβοίοu 
1995, τοu Βοuλεuτή εκλο-yιχής περιφέρειας Πάφοu χ. Νίκοu Πιττοχοπίτη. 

"Για τη συντήρηση του σχολικού κτιρίου Λετύμπου έγινα ν το 1992 ορισμένες 
πολύ επείγουσες εργασίες για τις οποίες δαπανήθηκε το ποσό των L4.000. 

lι 
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Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα φροντίσει ασφαλώς το κτίριο του 
Δημοτικού Σχολείου Λετύμπου να διατηρηθεί παρά την εγκατάλειψή του. Θα κατα
βληθεί επίσης προσπάθεια για την εκτέλεση δεύτερης φάσης εργασιών στα πλαίσια 

του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως του 1996. 

Αν η κοινότητα αποφασίσει να αξιοποιήσει το σχολικό κτίριο για πολιτιστι

κούς σκοπούς, θα πρέπει η ίδια, σε συνεργασία με άλλους φορείς, να αναλάβει τη 

διαμόρφωση του κτιρίου." 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα είναι Έκθεση της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως 
'Ή ποιότητα των σιτηρών, αιτία πρόκλησης ζημιών στην κτηνοτροφία και πτηνο

τροφία". Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου στις 19.5.1994. 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι είμαστε στο Κεφάλαιο Δ' ίσως να είναι 
κάπως καθυστερημένο, αλλά θα πρότεινα, και πιστεύω καμιά από τις πλευρές δε 

διαφωνεί, να τηρούσαμε μονόλεπτη σιγή για όσα παιδιά είχαν πέσει τότε στην αντί
σταση του Πολυτεχνείου. Αύριο είναι ημέρα μνήμης του Πολυτεχνείον και πιστεύω 

ότι η Βονλή θα ήταν πρέπον αν τιμούσε, διά μονολέπτον σιγής ίσως, τη μνήμη όσων 
έδωσαν τη ζωή τους για τη δημοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ίσως ήταν παράλειψη, διότι δεν έγινε μνεία αντού τον πράγματος, αλλά έστω 
και με αvτό τον τρόπο καλώ τη Βουλή να τιμήσει τη μνήμη όσων έπεσαν. 

(τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

Αιωνία η μνήμη. 

Προχωρούμε με την Έκθεση του Κεφαλαίου Δ'. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
διαβάσει την Έκθεση. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΠΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'Ή ΠΟΙΌΤΗΤΑ ΤΩΝ 

ΣΠΗΡΩΝ, ΑΠΙΑ ΠΡΟΚΛΗΣΗΣ ΖΗΜΙΩΝ ΣΤΗΝ ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑ ΚΑΙ 
ΠΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑ" 

ΠαQόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε αντε
πάγγελτα το πιο πάνω θέμα, έπειτα από πρόταση τον Μέλους της κ. Άριστου 
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Χρυσοστόμου, σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 9 Ιουνίου και 17 
Νοεμβρίου 1994 και στις 8 Ιουνίου 1995. Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος 

αυτού από την Επιτροπή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, της Επιτροπής 

Σιτηρών, του Συνδέσμου Πτηνοτρόφων Κύπρου, του Νέου Παγκύπριου Συνδέσμου 

Πτηνοτρόφων και Πτηνοσφαγέων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Χοιροτρόφων, της 

Παγκύπριας Οργάνωσης Αγελαδοτρόφων, της Κεντρικής Επιτροπής Κτηνοτρόφων 

και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδε

σμος. 

Α. θέσεις του εισηγητή 

Εισάγοντας το υπό αναφορά θέμα στην Επιτροπή, ο εωηγητής του κ. 'Αριστος 

Χρυσοστόμου ανέφερε ότι το ενέγραψε έπειτα από καταγγελίες που υποβλήθηκαν σ' 

αυτόν σχετικά με μεγάλες απώλειες ζώων και ασθένειες σε χοίρους και κοτόπουλα, 

που αποδίδονται στην κακή ποιότητα των ζωοτροφών. Ο κ. Χρυσοστόμου κατέθεσε 

τα πιο κάτω στοιχεία και πληροφορίες σε σχέση με το υπό αναφορά θέμα: 

(α) Επιστολή κτηνοτρόφων προς την Επιτροπή Σιτηρών, σύμφωνα με την 

οποία ο αραβόσιτος που αγοράζουν είναι άθλιας ποιότητας, με ειδικό 

βάρος μειωμένο κατά 16%, σάπιος και ακατάλληλος για τη διατροφή 
πουλερικών και ζώων, με α.ι-τοτέλεσμα να εντοπίζονται ασθένειες στα 

κοτόπουλα και να παρουσιάζονται αυξημένες απώλειες με σοβαρές οικο

νομικές επιπτώσεις, ενώ μεγάλη ποσότητα σπυριών του είναι ολόμαυρη 

και η υπόλοιπη έχει μαύρο βλαστό. 

(β) Έκθεση ιδιώτη κτηνίατρου που έγινε έπειτα από επιθεώρηση χοιροστα

σίου και στην οποία αναφέρονται τα ακόλουθα: 

Ορισμένα χοιρίδια παρουσίαζαν καχεξία, ανορεξία, αδυναμία και 

ίκτερο. 

- Από νεκροψία που διενεργήθηκε σε δέκα από αυτά, τα ευρήματα ήταν 
κοινά και διαπιστώθηκε: 

(i) ότι δεν υπήρχε τροφή στο γαστροεντερικό τους σύστημα, που 

σημαίνει ότι τα χοιρίδια απείχαν παντελώς από τροφή πέραν των 

πέντε ημερών. 

(ii) ότι το συκώτι τους ήταν κιτρινωπό με ελάχιστες αιμορραγίες. 

(iii) ίκτερος στα διάφορα επιθήλια. 

- Στο θάλαμο γέννας ορισμένα μικρά θηλυκά χοιρίδια παρουσίαζαν 

οίδημα στα γεννητικά τους όργανα, πράγμα που πιθανόν να προέρχεται 

από αυξημένα οιστρογόνα στις χοιρομητέρες. 

- Στο παχυντήριο οι χοίροι πάχυνσης, εκτός του ότι δεν είχαν την αναμε

νόμενη αύξηση βάρους εξαιτίας της μη ικανοποιητικής κατανάλωσης 

τροφής, παρουσίαζαν νευρικά συμπτώματα με τάσεις κανιβαλισμού, με 

αποτέλεσμα να δαγκώνουν τις ουρές τους και να τραυματίζονται. 

Ο ίδιος κτηνίατρος αναφέρει ακόμα στην έκθεσή του ότι παρακολουθεί. το 

πιο πάνω χοιροστάσιο για πολύ καιρό, γι' αυτό πιστεύει ότι η ξαφνική 

εικόνα που παρουσιάστηκε στη μονάδα αυτή, με τα πιο πάνω συμ.πτώ 
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ματα, είναι αποτέλεσμα δηλητηρίασης από αQαβόσιτο στον οποίο υπάρ
χουν μύκητες. Γι' αυτό συνέστησε να αφαιρεθεί ο αραβόσιτος ως πρώτη 
ύλη από τα χοιρίδια aπογαλακτισμού, να μειωθεί στο ελάχιστο δυνατό 

στη διατροφή των υπόλοιπων ζώων του χοιροστασίου και να γίνει 
ανάλυση του aραβόσιτου, για να τεκμηριωθεί η ύπαρξη μυκοτοξίνων. Το 

κυβερνητικό χημείο, αναφέρει, διενεργεί αναλύσεις για εντοπισμό αφαλα
τοξίνης και όχι για μυκοτοξίνες, γι' αυτό τα συμπτώματα στα ζώα και στα 

κοτόπουλα ενισχύουν την άποψη ότι ο αραβόσιτος εμπεριείχε μυκοτο
ξίνες. 

(γ) Οι κτηνιατρικές υπηρεσίες που διενήργησαν νεκροψία σε ζώα κατά την 

ίδια περίοδο εισηγήθηκαν στους αιγοπροβατοτρόφους να αλλάξουν τη 

διατροφή των ζώων τους. Όταν αυτοί αγόρασαν κριθάρι από νέο 
φορτίο, δεν είχαν πρόβλημα, ενώ όταν τέλειωσε το νέο φορτίο και τάισαν 

τα ζώα τους από το προηγούμενο φορτίο είχαν και πάλι απώλειες. 

(δ) Οι κτηνοτρόφοι και πτηνοτρόφοι υποστηρίζουν επιπρόσθετα πως αντιμε

τωπίζουν πρόβλημα με το κριθάρι, γιατί το μεν εισαγόμενο περιέχει 

πέτρες, χώμα και σκόνη, σε βαθμό που προκαλεί ζημιές στα μηχανήματά 

τους, το δε κυπριακό, λόγω του τρόπου συγκομιδής του, περιέχει αθέρα 
και φύλλα, στοιχεία που υποβαθμίζουν την ποιότητα για αλευροποίηση 

και διανομή στα συστήματα τροφοδοσίας των χοίρων. Υποστηρίζουν 

ακόμα πως η αναλογία κυπριακού και εισαγόμενου δεν είναι σταθερή και 

καλά αναμειγμένη, με αποτέλεσμα να τους δημιουργεί. προβλήματα. 

(ε) Οι μυκοτοξίνες είναι πολύ δραστικές και επικίνδυνες και μερικές είναι 
καρκινογόνες. Αρκεί ένα χιλιοστόγραμμο στον τόνο και σε άλλες μερικά 

χιλιόγραμμα στον τόνο για να προκαλέσουν σοβαρή ζημιά. Επίσης, είναι 
επικίνδυνες και για τον άνθρωπο, αφού αυτές μεταφέρονται στα ζωικά 

προ"Cόντα, όπως είναι το κρέας, το γάλα και τα αυγά. 

Με βάση τα πιο πάνω, ο κ. Χρυσοστόμου τόνισε ότι η κακή ποιότητα των 

ζωοτροφών επέφερε ήδη σοβαρές ζημιές στην κτηνοτροφία και πτηνοτροφία και πως 
οι ζημιές θα συνεχίσουν, γιατί από αυτές επηρεάστηκε η αναπαραγωγή. Ο ίδιος 

υποστήριξε ακόμα την ανάγκη ετοιμασίας σχετικών κανονισμών που να βασίζονται 

στην εκσυγχρονισμένη νομοθεσία που αφορά τον έλεγχο της ποιότητας των 
ζωοτροφών και να καθορίζουν τα επιτρεπόμενα προσθετικά στις ζωοτροφές, γιατί 

με τη σημερινή κατάσταση πλήττεται η κτηνοτροφία και η πτηνοτροφία και τίθεται 

σε σοβαρό κίνδυνο η δημόσια υγεία. 

Β. θέσεις της Επιτοοπής Σιτηοώv 

Οι θέσεις της Επιτροπής Σι τηρών, όπως εκφράστηκαν από τον πρόεδρό της 

ενώπιον της Επιτροπής, συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

- Πάγια πολιτική της Επιτροπής Σιτηρών είναι η εισαγωγή καλής ποιό

τητας σιτηρών για κάθε ξεχωριστή περίπτωση. - Υπάρχουν προδια

γραφές για τα σιτηρά, οι οποίες καθορίστηκαν από την Αμερική, και η 

Επιτροπή αγοράζει σιτηρά των οποίων οι προδιαγραφές είναι από τις 

ψηλότερες στον κόσμο. 

- Κανένα φορτίο σιτηρών δε φορτώνεται από τη χώρα προέλευσής του, 
αν δεν πληρεί τις προδιαγραφές. 
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- Η Επιτροπή συνεργάζεται με ειδικό αξιόπιστο οίκο στην Αμερική, ποu 
ελέγχει την ποιότητα των σιτηρών και εκδ~δει το κατάλληλο πιστοποιη
τικό πριν από τη φόρτωσή τους. Υπάρχει όμως εξ αντικειμένου δυσκολία 

να ελεγχθεί ολόκληρο το φορτίο, γι' αυτό εκδίδεται πιστοποιητικό για 

κάθε Ι 200 τόνους. 

- Αναφορικά με τον αραβόσιτο ποu αναφέρθηκε ότι ήταν προβληματικός, 
η Επιτροπή διαμαρτυρήθηκε στον οίκο που τον έλεγξε και εξέδωσε το 

πιστοποιητικό για την ποιότητά τοu, αλλά αυτός ανέφερε ότι ο αραβό

σιτος πληρούσε τις προδιαγραφές. 

- Ο αραβόσιτος αυτός έδινε την εντύπωση ότι περιείχε πολλή σκόνη, 
επιστημονικά όμως δεν αποδείχτηκε οποιοδήποτε πρόβλημα. 

- Η Επιτροπή επικοινώνησε με την Ομοσπονδιακή Υπηρεσία Ελέγχου 
Σιτηρών της Αμερικής και ανέφερε το πιο πάνω πρόβλημα. Κατόπιν 

τούτου, η υπηρεσία αυτή έστειλε επιθεωρητή ο οποίος, αφού έλεγξε τον 
αραβόσιτο, ανέφερε τα ακόλουθα: 

(i) 'Οταν κατά το στάδιο του θερισμού ο καιρός είναι βροχερός, ο 
αραβόσιτος περιέχει υγρασία. Για να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα 

αυτό, ακολουθείται η διαδικασία της αποξήρανσης. Όταν η διαδι
κασία αυτή γίνεται με γρήγορο ρυθμό, ο αραβόσιτος καθίσταται 
εύθραυστος, με αποτέλεσμα να σπάζουν οι κόκκοι του εύκολα. 
Έτσι, η εντύπωση που δημιουργήθηκε ότι περιείχε σκόνη δεν ευστα

θούσε, γιατί αυτή ήταν αλεύρι. 

(ίί) Από πλεuράς νομικής διαδικασίας η ευθραυστότητα του κόκκου δεν 
ελέγχεται, γι' αυτό ο λόγος αυτός νομικά δεν ευσταθεί. 

(ίίί) Για το συγκεκριμένο αραβόσιτο λήφθηκε δείγμα και έγιναν εξετά
σεις, το πόρισμα των οποίων καταδείκνυε ότι ο αραβόσιτος 
πληρούσε τις προδιαγραφές και με τα δεδομένα αυτά δεν υπήρχαν 
περιθώρια να κινηθεί οποιαδήποτε νομική διαδικασία για αποζη
μιώσεις. 

- Υπάρχουν περιπτώσεις που ένα φορτίο πληρεί τις προδιαγραφές και 
εκδίδεται πιστοποιητικό από τη χώρα προέλευσής του, αλλά μέχρι να 
φτάσει στον προορισμό του, εξαιτίας διάφορων παραγόντων, μπορεί να 
αλλοιωθεL. Γι' αυτό επιθυμία της Επιτροπής Σιτηρών είναι να ελέγχονται 
τα προ·ι:όντα που αγοράζει στους χώρους εκφόρτωσής τους. Για το σκοπό 
αυτό ζήτησε να ειδικευτούν υπάλληλοι στον έλεγχο της ποιότητας των 

σιτηρών και να εξασφαλιστούν μηχανήματα για αναβάθμιση του ελέγχου 

της ποιότητάς τους. 

- Οι σχέσεις της Επιτροπής με την αμερικάνικη εταιρεία από την οποία 

προμηθευόταν σιτηρά για πολύ καιρό είναι κακές και ο αριθμός των εται
ρειών που συνεργάζεται τον τελευταίο καιρό μειώνεται συνεχώς, στα 

πλαίσια της προσπάθειας ποu καταβάλλει για εισαγωγή καλής ποιότητας 

σιτηρών. Αυτό αποβαίνει σε βάρος της, αφού έτσι ο αριθμός των εται

ρειών ποu έχει την ευχέρεια να συναλλάσσεται μειώνεται συνεχώς. 

- Η Επιτροπή φέρει την ευθύνη της σωστής φύλαξης των σιτηρών που 

παραλαμβάνει, γι' αυτό και το έργο της συντήρησης χρειάζεται αναβάθ-
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μιση. Παραλαμβάνει κυπριακό κριθάρι το οποίο αποθηκεύεται από τους 

γεωργούς στα χωράφια, λόγω έλλειψης αποθηκών. Αν αυτό είναι βρεγ

μένο, το αναμειγνύουν με άλλο, με αποτέλεσμα να μην μπορεί να εντοπι

στεί το βρεγμένο, γιατί οι τόνοι είναι πολλοt. Στην Κύπρο υπάρχει 

αποθηκευτικό πρόβλημα σιτηρών, γι' αυτό επιθυμία της Επιτροπής είναι 
η ανέγερση σιλό στην επαρχία Λευκωσίας. 

- Αναφορικά με το κριθάρι, η Επιτροπή ενημερώθηκε από το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ότι κάποιος κτηνοτρόφος 

είχε πρόβλημα. Έτσι, η Επιτροπή έδωσε οδηγίες να διερευνηθεί ο τόπος 
στον οποίο αυτό ήταν αποθηκευμένο, αλλά μέχρι σήμερα δεν υπήρξε 

καμιά ενημέρωση. 

r. θέσεις ΥΠΟ\JQγείου Γεωργίας, Φυσιχών ΠόQωV και ΠεQιβάλλοντος 

Οι εκπρόσωποι του πιο πάνω Υπουργείου, αφού ανέφεραν ότι υποβλήθηκαν 
πράγματι παράπονα στο Υπουργείο τους εκ μέρους των κτηνοτρόφων και πτηνο

τρόφων για κυκλοφορία ακατάλληλων ζωοτροφών, δήλωσαν τα ακόλουθα: 

- Αφού διαπίστωσαν ότι ο αραβόσιτος δεν είχε φυσιολογικό χρώμα, 

έδωσαν οδηγίες στους κτηνοτρόφους να αλλάξουν τη διατροφή των ζώων 
τους και να μην τον δίνουν στα μικρά χοιρίδια, ενώ παράλληλα έστειλαν 

δείγμα στο χημείο για εξέταση αφλατοξίνης, από την οποία δεν aνιχνεύ
τηκε η ουσία αυτή. 

- Για την εξέταση της ζεαραλενόνης στάλθηκε δείγμα από την Επιτροπή 
Σιτηρών στην Αγγλία και, παρόλο που διαπιστώθηκε ότι αυτή ήταν εντός 

των επιτρεπτών ορίων, από τα συμπτώματα που είχαν τα ζώα, τα οποία 

ήταν εμφανή στις χοιροτροφικές μονάδες, φαίνεται ότι το δείγμα που 
στάλθηκε για εξέταση δεν ήταν αντιπροσωπευτικό και πως το φορτίο 

πρέπει να ήταν ανομοιογενές. Για το λόγο αυτό ο έλεγχος που γίνεται για 

την έκδοση πιστοποιητικού από τη χώρα προέλευσης πρέπει να γίνεται 

για μικρότερες ποσότητες και όχι για κάθε Ι 200 τόνους. 
Για το προβληματικό κριθάρι υπήρξαν παράπονα στην επαρχία 

Λεμεσού, όπου πέθαναν και ορισμένα ζώα. Από τη νεκροψία που διενερ

γήθηκε σ' αυτά, διαπιστώθηκε ότι οι απώλειες οφείλονταν σε δυσπεπτική 

τοξίνωση, γι' αυτό οι λειτουργοί του Υπουργείου εισηγήθηκαν στον 
κτηνοτρόφο να αλλάξει τη διατροφή των ζώων του. 

τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν ότι το 50% του κόστους παραγωγής 
των ζώων αποτελούν τα σιτηρά, γι' αυτό πρέπει να δίνεται ιδιαίτερη 

προσοχή σ' αυτά. 

Δ. θέσεις αγQοτικών ΟQΎανώσεων 

Οι εκπρόσωποι όλων των αγροτικών οργανώσεων συμφώνησαν με τα όσα 
ανέφερε ο εισηγητής και τόνισαν ότι οι κτηνοτρόφοι αντιμετωπίζουν προβλήματα με 
τις ζωοτροφές που προμηθεύονται σε τακτά χρονικά διαστήματα, με αποτέλεσμα να 
υφίστανται δυσμενείς οικονομικές επιπτώσεις. 

Για τους πιο πάνω λόγους τόνισαν ότι πρέπει: 

- να ληφθούν τα κατάλληλα μέτρα για να προμηθεύονται οι κτηνοτρόφοι 
με άριστες ζωοτροφές, έτσι που να παράγεται καλής ποιότητας κρέας και 
γάλα και να αποφεύγεται η διαταραχή στην ισορροπία των ζώων, με όλες 
τις αλυσιδωτές οικονομικές επιπτώσεις. 

-
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- η Επ~τροπή Σιτηρών να επ~λέγει σ~τηρά της καλύτερης ποιότητας και 

- να αλλάξει η ισχύουσα νομοθεσία, έτσ~ που να συμμετέχουν και οι 
κτηνοτρόφοι στην Επιτροπή Σ~τηρών, για να επιτευχθεί η προμήθεια 

ποιοτ~κά καλύτερων ζωοτροφών. 

Ε. θέσεις του Συνδέσμου Πτηνοτρόφων ΚύπQου, του Νέου Παγκύπριου Συνδέσμου 
Πτηνοτρόφων και Πτηνοσφαγέων, του Παγκ\ιπQιου Συνδέσμου ΧοιQΟτQόφων, 

της Παγκ\ιπQιας 0Qγάνωσης Αγελαδοτρόφων και της Κεντρικής Επιτροπής 

Κ τηνοτρόφων 

Οι εκπρόσωποι των πιο πάνω οργανώσεων ανέφεραν ότι αντιμετωπίζουν 
χρόνιο πρόβλημα με τα σιτηρά που προμηθεύονται, άλλοτε σε μεγαλύτερο και 

άλλοτε σε μικρότερο βαθμό, λόγω της κακής τους ποιότητας, με αποτέλεσμα να 
παράγουν και να διαθέτουν κακό προ'Cόν στην αγορά, ενώ παράλληλα να υφίστα

νται απώλειες των ζώων τους και κατ' επέκταση τεράστιες οικονομικές επιπτώσεις. 

Για τους πιο πάνω λόγους τόνισαν την ανάγκη να προμηθευτούν οι αρμόδιες 
υπηρεσίες με τον κατάλληλο τεχνικό εξοπλισμό και να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα 
για αυστηρότερο έλεγχο των σιτηρών που κυκλοφορούν στην αγορά, ώστε να 

επιλυθεί το σοβαρό αυτό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν. 

Στ. Συμπεράσματα- εισηγήσεις της Επιτροπής 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας χα~ Φυσικών Πόρων, με βάση τα στοι
χεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, π~στεύει ότ~ στην αγορά κυκλοφο

ρούν κακής πο~ότητας ζωοτροφές, με αποτέλεσμα να πλήττεται τόσο η κτηνοτροφία 

όσο και η πτηνοτροφία και να τίθεται σε σοβαρό κίνδυνο η δημόσ~α υγεία, λόγω του 
κακού προ'Cόντος που παράγεται και δ~ατίθετα~ στην αγορά. 

Για τους πιο πάνω λόγους η Επιτροπή καλεί τις αρμόδιες υπηρεσίες: 

(α) να καταβάλουν κάθε προσπάθεια για λήψη των αναγκαίων μέτρων, ώστε 
να επιτευχθεί aυστηρότερος έλεγχος της ποιότητας των σι τηρών που 
κυκλοφορούν στην αγορά· και 

(β) να μεριμνήσουν για την προμήθεια του κατάλληλου τεχν~κού εξοπλισμού 

και την ειδίκευση προσωπ~κού για την επίτευξη του ελέγχου αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣΤΌΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Από την εξέταση του θέματος διαπιστώθηκε ότι ποσότητα σιτηρών που διατέ

θηκε στους κτηνοτρόφους/πτηνοτρόφους από την Επιτροπή Σιτηρών ήταν κακής 

ποιότητας, ακατάλληλη για τη διατροφή ζώων και πουλερικών. 

-Προκλήθηκε σοβαρή απώλεια χοίρων, αιγοπροβάτων και πουλερικών. 

-Η ανάπτυξη των ζώων και πουλερικών δεν ήταν η κανονική, με αποτέ-
λεσμα το σφάγειο βάρος να είναι μειωμένο. 

-Τονίστηκε πως χαρακτηριστικά συμπτώματα στους χοίρους ήταν ενδει

κτικά για ύπαρξη μυκοτοξίνων (ζεαραλονόνης και αιμετοτοξtνης) που 

είναι πολύ δραστικές και επικίνδυνες, μερικές δε είναι καρκινογόνες. 
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Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας δήλωσαν ότι εξέτασαν παράπονα 

που υποβλήθηκαν στο Υπουργείο και αφού διαπίστωσαν ότι ο αραβόσιτος δεν είχε 
φυσιολογικό χρώμα και τα συμπτώματα των ζώων ήταν ενδεικτικά για ύπαρξη 
σοβαρού προβλήματος, έδωσαν οδηγίες να αλλάξουν τη διατροφή των ζώων και 

έστειλαν δείγμα στο Κρατικό Χημείο για ανάλυση. Από την εξέταση δε διαπιστώ
θηκε ύπαρξη αφλατοξίνης. Περαιτέρω ανέφεραν πως η Επιτροπή Σιτηρών έστειλε 

στο εξωτερικό δείγμα για να ελεγχθεί για ζεαραλονόνη. Παρόλο που διαπιστώθηκε 
πως ήταν εντός των επιτρεπτών ορίων, προκύπτει πως το δείγμα που στάληκε για 
ανάλυση δεν ήταν αντιπροσωπευτικό και ότι το φορτίο ήταν ανομοιογενές. 

Η Επιτροπή Σιτηρών δήλωσε πως κανένα φορτίο σιτηρών δε φορτώνεται από 
τη χώρα προέλευσης αν δεν πληρεί τις προδιαγραφές και ότι συνεργάζεται με αξιό

πιστο οίκο στην Αμερική ο οποίος ελέγχει την ποιότητα και εκδίδει πιστοποιητικό 
καταλληλότητας, τόνισε δε πως εξ αντικειμένου υπάρχει δυσκολία να ελεγχθεί 

ολόκληρο το φορτίο, γι'αυτό εκδίδεται πιστοποιητικό για κάθε 1200 τόνους. Θα 
πρέπει να πω πως και σε προηγούμενα φορτία σιτηρών, παρόλο που συνοδεύονταν 
με πιστοποιηηκό καταλληλότητας, είχε διαπιστωθεί πως το φορτίο δεν ήταν κατάλ

ληλο. 

Η Επιτροπή Σιτηρών ανέφερε πως υπάρχουν περιπτώσεις που ένα φορτίο 

πληρεί τις προδιαγραφές κατά τη φόρτωση, αλλά μέχρι να φτάσει στον προορισμό 

του, εξαιτίας διαφόρων παραγόντων, μπορεί να αλλοιωθεί. Για να αποφευχθεί 
αυτός ο κίνδυνος ζήτησε να ειδικευτούν υπάλληλοι της Επιτροπής στον έλεγχο της 
ποιότητας των σιτηρών και να εξασφαλιστεί ο αναγκαίος εξοπλισμός για την 

αναβάθμιση του ελέγχου. 

Δηλώθηκε πως το φορτίο από την Κίνα παρουσίασε προβλήματα. Αναφέρθηκε 

επίσης ότι οι σχέσεις της Επιτροπής Σιτηρών με την αμερικανική εταιρεία από την 

οποία προμηθευόταν σιτηρά για πολύ καιρό δεν είναι καλές, εξαιτίας δε της 
προσπάθειας που καταβάλλΕL η Επιτροπή για εισαγωγή καλής ποιότητας σιτηρών, ο 

αριθμός των εταιρειών με τις οποίες συνεργάζεται μειώνεται συνεχώς, κάτι που θα 
έχει δυσμενείς επιπτώσεις, εφόσον περιορίζει τον ανταγωνισμό. 

Παρά τον ισχυρισμό της Επιτροπής Σιτηρών ότι η ποιότητα των σιτηρών ήταν 

εντός των προδιαγραφών, όταν οι κτηνοτρόφοι/ πτηνοτρόφοι, μετά από υπόδειξη 

τόσο ιδιωτών κτηνιάτρων όσο και των κτηνιατρικών υπηρεσιών του κράτους, 

άλλαξαν τη διατροφή των ζώων τους δεν είχαν πρόβλημα. Όταν μερικοί επανέ

λαβαν τη διατροφή από το προηγούμενο φορτίο, είχαν πάλι απώλειες. 

Η Επιτροπή Σιτηρών, κύριε Πρόεδρε, έχει το μονοπώλιο εισαγωγής και 
διάθεσης των σιτηρών, γι' αυτό η ευθύνη της έναντι των καταναλωτών είναι πολύ 
μεγάλη. Η Επιτροπή κατά τη συζήτηση του θέματος αναφέρθηκε στις δυσκολίες που 
αντιμετωπίζη και στα μέτρα που προτίθεται να πάρει, ώστε να διασφαλιστεί η 

απρόσκοπτη διάθεση καλής ποιότητας σιτηρών στους κτηνοτρόφους/πτηνοτρόφους. 

Πέρα όμως από την εκδηλωθείσα καλή διάθεση της Επιτροπής Σιτηρών, θα 
πρέπει χωρίς άλλη καθυστέρηση να κατατεθούν οι κανονισμοί που προβλέπει η 

εκσυγχρονισμένη νομοθεσία που ψηφίσαμε το 1993, έτσι ώστε να ασκείται αποτελε
σματικός έλεγχος τόσο για την ποιότητα των σιτηρών όσο και για τις πρόσθετες 
ουσίες, χρωστικές και άλλες. 

Κατά τη συζήτηση του θέματος δι.απιστώθηκε πως το Κρατικό Χημείο δε 

διενεργεί αναλύσεις για εντοπωμό μυκοτοξίνων και καταφεύγουμε στο εξωτερικό. 
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Αναφέρω πως οι μuκοτοξίνες είναι πολύ δραστικές και επικίνδυνες. Αρκεί ένα 
χιλιοστόγραμμο στον τόνο (μέρος στο δισεκατομμύριο), για να προκαλέσει σοβαρή 
ζημιά. Θα πρέπει να τονίσω πως οι μuκοτοξίνες μεταφέρονται στα ζωικά προ'ίόντα 

όπως είναι το κρέας, το γάλα και τα αυγά, έτσι καθίστανται σοβαρά επικίνδυνες και 
για τον άνθρωπο. 

Στο σημείο αυτό θέλω εμφαντικά να τονίσω πως Οεωρώ απαράδεκτο οι υπηρε
σίες του κράτους να μην έχουν τη δυνατότητα να διενεργούν αναλύσεις για εντο

πισμό μυκοτοξίνων. Θα πρέπει χωρί.ς αναβολή να εξασφαλιστεί. ο αναγκαίος 

εξοπλισμός, έτσι ώστε να καθίσταται έγκαιρα δυνατός ο έλεγχος αυτός. 

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ το λιγότερο άδικο από αδυναμίες, ελλείψεις ή παραλεί
ψεις να πλήττεται η κτηνοτροφική τάξη και η οικονομία γενικότερα και ταυτόχρονα 

να εκτίθεται σε κίνδυνο η δημόσια υγεία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η ποιότητα των ζωοτροφών και ειδικότερα των σιτηρών και τα προβλήματα 

που παρουσιάζονται στην κτηνοτροφία και πτηνοτροφία λόγω χρήσης κακής ποιό
τητας τέτοιων προ'ίόντων απασχολούν καθημερινά τους κτηνοτρόφους. τις αγρο

τικές οργανώσεις, τις αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες και όπως είναι φυσικό 

απασχολούν και τη Βουλή. 

Κατά καιρούς έγιναν παράπονα από τους κτηνοτρόφους όλων των κλάδων ότι 

προμηθεύονται ακατάλληλες ζωοτροφές (αραβόσιτο, κριθή και σόγια) με αποτέ
λεσμα να παράγουν και να διαθέτουν στην αγορά υποβαθμισμένα και ακατάλληλα 
σε αρκετές περιπτώσεις ζωοκομικά προ'ίόντα και ταυτόχρονα να υφίστανται 

σοβαρές απώλειες ζώων και κατ' επέκταση σοβαρή απώλεια εισοδήματος, σε μια 
περίοδο μάλιστα που αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα λόγω ψηλών κόστων 
παραγωγής, αλλά και προβλήματα τιμών και διάθεσης των προ·ίόντων τους. 

Από μαρτυρίες που υπάρχουν τόσο από ιδιώτες κτηνιάτρους, τις κτηνιατρικές 
υπηρεσίες όσο και από εκπροσώπους του Υπουργείου Γεωργίας και Φvσικών 

Πόρων, φαίνεται καθαρά ότι παρουσιάστηκαν σοβαρότατα προβλήματα και 
απώλειες σε χοίρους, πουλερικά και αιγοπρόβατα ακόμα. Οι απώλειες αυτές είχαν 
αποδοθεί. στην κακή ποιότητα των ζωοτροφών. 

Σε ό,τι αφορά το κριθάρι και τις ζωοτροφές που παράγονται από αυτό, τα 
προβλήματα που παρουσιάζονται οφείλονται, για μεν το εισαγόμενο στις ξένες 
ουσίες που περιέχει όπως πέτρες, χώμα, σκόνη κ.ά., για δε το κυπριακό στην περιε

κτικότητα αθέρας και φύλλων, στοιχείων που υποβαθμίζουν την ποιότητα. Καθώς 
επίσης και στις αναλογίες πρόσμιξης των δύο αυτών ειδών κριθής, η οποία δεν είναι 

σταθερή και καλά αναμειγμένη, με αποτέλεσμα να προκαλούνται στομαχικές διατα
ραχές στα ζώα. 

Εκείνο όμως που είναι πολύ ανησυχητικό και επικίνδυνο είναι η παρουσία 

στις ζωοτροφές μυκοτοξίνων και άλλων επικίνδυνων ουσιών οι οποίες είναι πολύ 
δραστικές, επικίνδυνες και μερικές από αυτές καρκινογόνες. Μικρή περιεκτικότητα 

τέτοιων ουσιών στις ζωοτροφές δυνατό να προκαλέσει σοβαρές απώλειες σε ζώα και 
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να θέσει σε κίνδυνο και τη ζωή των ανθρώπων ακόμα, γιατί οι ουσίες αυτές δε μετα

βολίζονται και μεταφέρονται στα ζωικά προ·ίόντα, όπως είναι το γάλα, το κρέας και 

τα αυγά. 

Το σύστημα ελέγχου των ζωοτροφών σήμερα είναι ανεπαρκές με αποτέλεσμα 

να εισάγονται πολλές φορές ακατάλληλες ζωοτροφές. Η ποι.ότητα των σιτηρών 

ελέγχεται στις χώρες προέλευσής τους μόνο και το πιστοποιηηκό καταλληλότητας 

εκδίδεται από ιδιωτικούς οίκους πριν από τη φόρτωσή τους. Δεν ελέγχονται 
ολόκληρα τα φορτία, αλλά ένα δείγμα για κάθε 1200 τόνους και αυτό οπωσδήποτε 
αφήνει πολλά κενά. 

Αυτό έχει σαν αποτέλεσμα πολλές φορές να εισάγονται κακής ποιότητας 

ζωοτροφές, οι οποίες διοχετεύονται στους κτηνοτρόφους με αποτέλεσμα να παράγο

νται κω να διατίθεντω κακής ποιότητας προ·ίόντα στην αγορά και παράλληλα να 

υφίστανται σοβαρές απώλειες σε ζώα και κατ' επέκταση τεράστιες οικονομικές 
επιπτώσεις. 

Είνω καιρός πλέον οι αρμόδιες υπηρεσίες και η Επιτροπή Σιτηρών να λάβουν 

τα κατάλληλα μέτρα, ώστε να προμηθεύουν τους κτηνοτρόφους μας με αρίστης 

ποιότητας ζωοτροφές aπαλλαγμένες από οποιεσδήποτε ουσίες, έτσι που να παράγο

νται καλής ποιότητας προ·ίόντα, να μην τιθεται σε κίνδυνο η υγεία των κατανα

λωτών και να αποφεύγεται η .διαταραχή στην ισορροπία των ζώων με όλες τις 
αλυσιδωτές επιπτώσεις. 

Θα πρέπει η Επιτροπή Σιτηρών και οι αρμόδιες υπηρεσίες να προμηθευτούν 

κατάλληλο τεχνικό εξοπλισμό και να λάβουν τα αναγκαία μέτρα για αυστηρότερο 

έλεγχο των σιτηρών που κυκλοφορούν στην αγορά, ώστε να λυθεί το σοβαρό αυτό 
πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι κτηνοτρόφοι και οι καταναλωτές. 

Τέλος θα πρέπει να ετοιμαστούν σχετικοί κανονισμοί που να βασίζονται στην 
εκσυγχρονισμένη νομοθεσία που ψηφίστηκε το 1993 και που αφορά τον έλεγχο της 
ποιότητας των ζωοτροφών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαρές. 

ΑΥ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γεγονός ότι κατά διαστήματα η εισαγωγή διαφόρων γεωργοκτηνοτρο
φικών προ·ίόντων, όπως της σιταροπούλας, της σόγιας, του κριθαριού και γενικά 

των σιτηρών, δεν είναι ποιοτικά η κατάλληλη . 

Είναι πολλές οι καταγγελίες που γίνονται και τα παράπονα που ακούγονται 

από γεωργοκτηνοτρόφους ότι σε πλείστες περιπτώσεις τα προ·ίόντα που εξασφαλί

ζουν για τη σίτιση των ζώων τους δεν είναι τα κατάλληλα και ότι υπάρχει αρκετές 

φορές σήψη, αλλοίωση του σπόρου ή είναι γεμάτα πέτρες, χώμα, σκόνη, αθέρα ή 

περιέχουν μερικές φορές μυκοτοξίνες οι οποίες είναι καρκινογόνες. 

Αποτέλεσμα της χρήσης αυτών των ζωοτροφών είναι να αντιμετωπίζουν τα 

ζώα προβλήματα υγείας όπως ανορεξία, καχεξία, απώλεια βάρους, γαστρεντερίτιδα, 
διάρροια, αιμορραγία και θάνατο. Είναι φανερό ότι με όλα τα πιο πάνω οι κτηνο
τρόφοι και πτηνοτρόφοι υφίστανται τεράστιες ζημιές είτε από απώλεια των ζώων 
τους είτε από τη μείωση των ζωικών προ·ίόντων τους. 
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ΠLστεύω πως η Επιτροπή Σιτηρών παρακολουθεί από κοντά την όλη κατά
σταση. Δεν εί.ναι όμως αρκετό να λέει ότι πρώτη της επιλογή είναι η εισαγωγή καλής 
ποιότητας σιτηρών, σύμφωνα με ψηλές προδιαγραφές και διεθνή πρότυπα. Χρειά
ζεται aυστηρότερος έλεγχος. Έχει υποχρέωση να ελέγχει τους προσφοροδότες, αν 
είναι δική της ευθύνη, διόη σε τελευταία ανάλυση είναι αυτοί που εισάγουν τα προ·ι:
όντα αυτά. Αν η ευθύνη δεν εί.ναιιδική της, οφείλει να εισηγηθεί. στις αρμόδιες αρχές 

να μεριμνήσουν για την προμήθεια κατάλληλου τεχνικού εξοπλισμού ή και την ειδί
κευση προσωπικού, για να είναι σε θέση να αντεπεξέλθουν με αυτό τον έλεγχο. 

'Εχουμε όλοι υποχρέωση να προστατεύσουμε με όλες μας τις δυνάμεις τόσο 
τους γεωργοκτηνοτρόφους όσο και τους πτηνοτρόφους καθώς και όλους όσους 
απασχολούνται με αυτού του είδους τα επαγγέλματα, για να βρίσκουμε εμείς όλοι 
στο τραπέζι μας το κρέας μας, το γάλα μας, τα αυγά μας και όλα τα παράγωγα που 
μπορούν να παραχθούν από την κτηνοτροφία και την πτηνοτροφία. 

Οφείλουν οι αρμόδιοι να επαγρυπνούν για αυστηρότερο ποιοτικό έλεγχο. Να 
ειδοποιηθούν οι χώρες από τις οποίες γίνονται οι εισαγωγές να είναι πιο προσε
κτικές ως προς την ποιότητα των προ·ι:όντων τους και να προειδοποιηθούν οι 
προσφοροδότες εωαγωγείς ότι αυτοί θα φέρουν την ευθύνη αν συνεχιστεί αυτή η 

κατάσταση. 

Γιατί να πληρώνουν τα σπασμένα μόνο οι κτηνοτρόφοι και οι πτηνοτρόφοι, οι 
οποίοι δεν έχουν άλλη επιλογή, αλλά είναι αναγκασμένοι να αγοράζουν αυτά τα 
προ·ι:όντα που οι εισαγωγείς τους προμηθεύουν; Να υπάρξει κάποιος συντονισμός 
μεταξύ όλων των εμπλεκομένων μερών, Υπουργείων, Επιτροπής Σιτηρών, 
Κρατικού Χημείου, κτηνοτρόφων, κτηνιατρικών υπηρεσιών κ.ά .. Να γίνεται συντή
ρηση και συστηματικότερος έλεγχος στους τόπους αποθήκευσης. Α ν υπάρχουν κενά 
στη νομοθεσία. να το μελετήσει το αρμόδιο Υπουργείο για τη συμπλήρωσή της. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Γιάγκου. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η κτηνοτροφία αποτελεί ένα βασικό κλάδο του πρωτογενούς τομέα που 
εξασφαλίζει εισόδημα για χιλιάδες οικογένειες. Ταυτόχρονα οι κλάδοι της κτηνο
τροφίας συνεισφέρουν το ένα τρίτο των παραγόμενων αξιών του πρωτογενούς 

τομέα. Έχουν γίνει κεφαλαιουχικές επενδύσεις εκατομμυρίων λιρών και συνεχώς 
πραγματοποιούνται νέες. Κι αυτό στην προσπάθεια των κτηνοτρόφων να εκσυγχρο

νίσουν τις μονάδες τους, να αναβαθμίσουν την παραγωγή τους, να επιτύχουν ποιο
τική βελτίωση του τελικού παραγόμενου προ'ίόντος. 

Οι καιροί που διέρχεται σήμερα η κυπριακή αγροτική οικονομία απαιτούν να 
εξευρεθεί λύση των προβλημάτων κόστους, συμβάλλοντας στην αύξηση της παραγω

γικότητας και κατ' επέκταση της ανταγωνιστικότητας των αγροτικών μας προ'ίό

ντων. Σ'αυτή την προσπάθεια ο Κύπριος κτηνοτρόφος ουσιατικά έχει απομείνει 
μόνος του. Το κράτος και οι αρμόδιοι λειτουργοί του, αντί να έρθουν αρωγοί δίνο

ντας ουσιαστική βοήθεια στους κτηνοτρόφους, περιορίζονται στους ευσεβοποθι
σμούς, τις ωραιοποιήσεις και την ηχηρή συνθηματολογία. 
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Τα γεγονότα και οι εξελίξεις προχωρούν. Η GΑΠ εφαρμόζεται από την Ιη 

Ιανουαρίου 1996, η μονόπλευρη εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο συνεχίζεται, 
η Τελωνειακή Σύνδεση ολοκληρώνεται, οι συνομιλίες για άρση των αλληλοσυγκρου

όμενων προνοιών της Τελωνειακής Ένωσης με τη GA Π βασικά προχωρούν σε 
βάρος της δικής μας πλευράς. 

Είναι γενικά αποδεκτό ότι η κτηνοτροφία/πτηνοτροφία δέχεται πολύπλευρες 
πιέσεις. Πιέσεις που τη θέτουν στο μεταίχμιο της ύπαρξης ή της ανυπαρξίας για την 

πλειοψηφία των παραγωγικών μονάδων στους διάφορους κλάδους. Αυτό το 
δίλημμα βασανίζει τους κτηνοτρόφους, Οέτει στην πλάστιγγα την κοινωνική τους 

θέση, το βιοτικό τους επίπεδο, τα πραγματικά εισοδήματά τους. Δεν είναι λοιπόν 
ένα θεωρητικό Οέμα, αλλά ένα απτό συγκεκριμένο ζήτημα που αναμένει τη λύση του. 

Θα μας δοθεί όμως ξανά και ξανά η ευκαιρία να επιστρέψουμε στα γενικότερα 

προβλήματα που αντιμετωπίζει η κτηνοτροφία/πτηνοτροφία και πολύ σύντομα 

μάλιστα, όταν θα συζητούνται οι Προϋπολογισμοί του 1996. 

Κύριε Πρόεδρε, οι κλάδοι της κτηνοτροφίας/πτηνοτροφίας είναι άμεσα εξαρ
τώμενοι από την εισαγωγή ζωοτροφών, κύρια κριθαριού και aραβόσιτου. Οι εισα

γωγές ετήσια ανέρχονται στους 237.000 τόνους κριθάρι και στους 153.000 τόνους 
aραβόσιτου (στοιχεία του 1994). Οι εισαγωγές πραγματοποιούνται από την 

Επιτροπή Σιτηρών, η οποία αναπτύσσει τη δραστηριότητά της μέσα σε μονοπω

λιακές συνθήκες. 

Αυτό το προνόμιο δίνει πλεονεκτήματα, γιατί δεν αφήνει να υλοποιηθούν οι 
οποιεσδήποτε σκέψεις ή επιθυμίες για εκμετάλλευση ή και κερδοσκοπία σε βάρος 
των κτηνοτρόφων/πτηνοτρόφων. Αυτό εξασφαλίζει ή θα έπρεπε να εξασφαλίζει 

τουλάχιστον την άριστη ποιότητα του εισαγόμενου κριθαριού και aραβόσιτου. Κι 

αυτό γιατί η Επιτροπή Σιτηρών δε στοχεύει στο κέρδος, μια και αγοράζει σε ψηλό

τερες τιμές από ό,τι πουλά στους κτηνοτρόφους/πτηνοτρόφους. Να μην ξεχνάμε ότι 
το κτηνοτροφικό κριθάρι και η σιταροπούλα επιδοτούνται από το κράτος. 

Παρόλα αυτά κατά καιρούς παρουσιάζονται προβλήματα ποιότητας σε εισαγό
μενο κριθάρι και σιταροπούλα, πράγμα που δημιουργεί σοβαρότατα προβλήματα 

υγείας στα ζώα και τα πουλερικά και αυξάνει τους ψόφους κατακόρυφα. Η διοχέ

τευση προβληματικής ποιότητας κριθαριού και σιταροπούλας στην αγορά έχει 

άμεσες οικονομικές επιπτώσεις στους κτηνοτρόφους/πτηνοτρόφους, γιατί αυξάνει 

τα κόστα και κατ' επέκταση μειώνει τα εισοδήματά τους. 

Από τη συζήτηση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή διαφάνηκε ότι 

χρειάζεται η λήψη μιας σειράς μέτρων, για να αποκλειστούν και οι παραμικρές 
πιθανότητες διοχέτευσης στους παραγωγούς ακατάλληλου κριθαριού και σιταρο
πούλας. Υπήρξαν περιπτώσεις που, ενώ υπογράφτηκε η παραλαβή κατάλληλου 

κριθαριού, μέχρι το συγκεκριμένο κριθάρι να φτάσει στην Κύ~ρο είχε σοβαρά ποιο

τικά προβλήματα. Δηλαδή κατά το χρόνο μεταφοράς του δημιουργήθηκε το 

πρόβλημα και η ευθύνη βάραινε την Επιτροπή Σιτηρών πλέον και όχι τον προμη

θευτή. Το κόστος θα εκαλείτο να το πληρώσει το κοινωνικό σύνολο σε τελευταία 
ανάλυση. 

Είναι λοιπόν ένα σημείο το οποίο θα πρέπει να μελετηθεί από τους αρμοδίους 

και να διευθετηθεί κατά τρόπο ώστε ο προμηθευτής να έχει ιδίαν ευθύνη και το 

φορτίο να παραλαμβάνεται στην Κύπρο μετά τις σχετικές εξετάσεις για την ποιο
τική καταλληλότητά του. 
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Ο τρόπος συγκέντρωσης και παράδοσης στην ίδια την Κύπρο χρήζει 

βελτίωσης. Οι παραγωγοί απαιτούν να συνεχιστούν οι προσπάθειες για τη 

δημιουργία όλης εκείνης της αναγκαίας υποδομής για την παραλαβή, αποθήκευση 
και παράδοση πάντα άριστης ποιότητας κριθαριού και σιταροπούλας. Από τη 

διοχέτευση στην αγορά κακής ποιότητας κριθαριού ή και σιταροπούλας τις ζημιές 
τις επιδέχεται ο παραγωγός. Είναι λοιπόν ευθύνη της Επιτροπής Σιτηρών να παρα

κολουθεί στενά το ζήτημα και σε παρόμοιες περιπτώσεις να αποζημιώνει τους 

κτηνοτρόφους για τις απώλειες που τυχόν θα έχουν. Και όταν μιλάμε για αποζη

μιώσεις εννοούμε ουσιαστικές και σημαντικές αποζημιώσεις. Ο τελευταίος που 

ευθύνεται στην προκειμένη περίπτωση είναι ο κτηνοτρόφος/πτηνοτρόφος. 

Η Επιτροπή Σιτηρών, ως η αρμόδια αρχή, οφείλει να έχει μόνιμα στην 

προσοχή της τα θέματα ποιότητας. Απαιτείται λοιπόν συνεχής αυστηρός ποιοτικός 
έλεγχος και λήψη αναγκαίων μέτρων για τον αποκλεισμό ακόμη κω της περίπτωσης 

λάθους. Το κράτος έχει υποχρέωση να στηρίξει την Επιτροπή Σιτηρών και να παρα
χωρήσει την αναγκαία οικονομική βοήθεια, ώστε να ολοκληρωθούν τα προγράμματα 

της Επιτροπής. 

Είμαστε ευαίσθητοι στα θέματα ποιότητας των ζωοτροφών, γιατί πέραν των 

οικονομικών επιπτώσεων σε βάρος των παραγωγών, υπάρχουν και περιπτώσεις που 
μπορεί να επηρεαστεί. ακόμα κω η υγεία του καταναλωτή. 

Κύριοι συνάδελφοι, η Επιτροπή Σιτηρών ελέγχει ένα νευραλγικό σημείο την 

παραγωγική διαδικασία της κτηνοτροφίας, γι' αυτό πρέπει να ενισχυθεί και να 
διαφυλαχθεt. Υπάρχουν οι διάφοροι καλοθελητές που εποφθαλμιούν και στοχεύουν 
στην ιδιωτικοποίηση της υπηρεσίας. Κάτι τέτοιο όμως θα οδηγήσει σε επικίνδυνα 

μονοπάτια το όλο πλέγμα που ονομάζεται "ζωοτροφές". 

Από πλευράς του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θα δοθεί όλη η αναγκαία 
στήριξη κω βοήθεια για τη συνεχή και απρόσκοπτη λειτουργία της Επιτροπής, για 
την όσο το δυνατό καλύτερη εξυπηρέτηση των στόχων που έχει θέσει, γιατί κάτι 

τέτοιο αποβαίνει προς όφελος των παραγωγών, των καταναλωτών και γενικά της 

εθνικής οικονομίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα θεωρήσω τη συζήτηση ως περατω

θείσα και θα επαναλάβω μια θερμή έκκληση προς τη Βουλή, όταν συζητά θέματα 
αυτής της μορφής, να προβαίνει και σε νομοθετικές προτάσεις που θα τα λύουν, 

διότι εκκλήσεις προς την κυβέρνηση, προς οποιαδήποτε κυβέρνηση, φοβούμαι. ότι 

είναι θεωρητικές. Εδώ υπάρχουν τρόποι με τους οποίους μπορεί η Βουλή να καθο-
.. ρίσει με ποιο τρόπο γίνονται οι έλεγχοι. Δε μιλάω γι' αυτό το θέμα μόνο, αλλά η 

γενική παράκληση, την έχω κάνει επανειλημμένα, για να αυξηθεί και το κύρος της 

Βουλής, είναι καλά με το πέρας μιας τέτοιας συζήτησης να υπάρχουν και κάποιες 

νομοθετικές προτάσεις ρύθμισης των θεμάτων. 

Ορίστε. 

ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣ'fΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να ζητήσουμε να έρθουν σύντομα οι Κανονισμοί 

που απορρέουν από το νόμο που έχουμε ψηφίσει το 1993. Οι ΚανονLΟμοt αυτοί θα 
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διέπουν τον έλεγχο των ζωοτροφών με τον καλύτερο τρόπο, έτσι που θα μπορεί να 

υπάρχει πραγματικά αποτελεσματικός έλεγχος. Είχαν κατατεθεί οι Κανονισμοί, 
μετά είχαν αποσυρθεί και θα πρέπει να ζητήσουμε να επανακατατεθούν, ούτως ώστε 
να υπάρχει ο πραγματικός έλεγχος των ζωοτροφών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Βλέπω την άποψη, γι' αυτό επιμένω να μην είμαστε στο έλεος της οποιασδή

ποτε κυβέρνησης. Μπορούμε εμείς οι ίδιοι να προχωρούμε σε θέματα που δεν έχουν 
οικονομική επιβάρυνση με δικές μας πρωτοβουλίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι έχει διαβαστεί η Έκθεση για το θέμα που είναι 'Ή κατα

στροφή στο περιβάλλον με την παράνομη εκσκαφή μεγάλου τμήματος της κοίτης του 

Πεδιαίου και την κατασκευή δρόμου από ιδιωτική εταιρεία σκυροδέματος στην 
περιοχή Ταμασού". Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή κ. 'Α. 

Χρυσοστόμου. 19.5.1994. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κύριος Πρέντζας και η κυρtα Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πολύ σύντομα, γιατί η αντίστοιχη Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος είναι πολύ εμπεριστατωμένη. Το πρόβλημα της καταστροφής της 

κοίτης του ποταμού Πεδιαίου, πολύ κοντά στη Λευκωσία, και η εκσκαφή μεγάλου 

τμήματος για να γίνει δρόμος είναι ένα κλασικό παράδειγμα όπου η κυβέρνηση 

επιτρέπει αβασάνιστα να ιδρύονται λατομεία χωρίς περιβαλλοντική μελέτη και 

χωρίς να λαμβάνονται πρόνοιες από πού θα περνούν τα βαρυφορτωμένα αυτοκί
νητα με το οικοδομικό υλικό. 

Δόθηκε η άδεια σε ένα λατομείο πάνω από τα χωριά Πολιτικό και Πέρα 

Ορεινής, με αποτέλεσμα τεράστια αυτοκίνητα να περνούν από το Πολιτικό και να 
δημιουργούν σε αυτή την κοινότητα τρομερά προβλήματα. Όταν περνά κάθε ένα 

τέταρτο ή είκοσι λεπτά ένα μεγάλο φορτηγό με πέτρες, στο χωριό γίνεται ένας 

μικρός σεισμός. Καταστρέφονται τα σπίτια, κινδυνεύουν τα παιδιά και οι δρόμοι 

είναι στενοί. Πολύ σωστά, το Πολιτικό διαμαρτυρήθηκε και η επόμενη κίνηση, 

σπασμωδική κίνηση, ήταν να κάμουν μια παράνομη εκσκαφή στην κοίτη του 

ποταμού Πεδιαίου, που έχει τρομερές συνέπειες και στο περιβάλλον και στη φυσική 

δομή του τοπίου, αλλά και στις αρχαιότητες της περιοχής. 

Η Έκθεση της αρμόδιας Επιτροπής πολύ σωστά αναφέρει μια σειρά μέτρων τα 
οποία θα ληφθούν και είναι καλά οι αρμόδιοι να τα λάβουν υπόψη. 

Αλλά πήρα το λόγο και ανέβηκα στο βήμα ακριβώς για μια παράλειψη. Η 
παράνομη εκσκαφή έχει γίνει και υπάρχεL. Πρέπει το φυσικό περιβάλλον να επανα
φερθεί., όπως ήταν πρώτα. Γιατί; Πρώτο, Θα διασαλευθεί η ισορροπία των 

υπόγειων νερών. Δεύτερο, ενώ προηγουμένως τα υπόγεια νερά εμπλουτίζονταν από 

τους πόρους του ποταμού, τώρα δε θα εμπλουτίζονται, διότι άφησαν μια πάρα πολύ 
μικρή κοίτη στο μέσο του ποταμού. Τρίτο, υπάρχουν σοβαροί κίνδυνοι με την 

εκτροπή του νερού και με τις πρώτες βροχές θα καταστραφούν καλλιεργημένα 
κτήματα στην περιοχή. Και ξέρουμε όλοι πόση δύναμη έχει το νερό, ειδικά οι 

χείμαρροι, όταν κατεβαίνουν στην περιοχή μας. Και τέταρτο, πρέπει το τοπίο 

• 
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οπωσδήποτε να ξαναβρεί την πρώτη του μορφή, διότι εκεί όχι μόνο είναι αρχα~ολο

γικά πολύ σημαντικός ο χώρος, αλλά και ο ΚΟΤ έχει σχέδια γ~α να αναπτύξει εκεί 
αγροτουρ~σμό και να αναπτύξει την περιοχή τουριστικά, αλλά ορθολογιστικά, για 

να πηγαίνει ο κόσμος και να βλέπει και την ομορφιά και τα αρχαιολογικά τοπία και 

όλα. 

Να σημε~ώσω ότι εκεί είνα~ η σημαντ~κή Μονή του Αγίου Ηρακλειδίου. Το 
χωρ~ό Πέρα Ορε~νής είναι ένα χωριό το οποίο άρχισε τώρα και αναβαθμίζεται και 

επιδιορθώνονται σπίτια. Έτσι δεν πρέπει οι αρμόδιοι μετά που λήγει ένα Οέμα στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος να το ξεχνούν. Πρέπει οπωσδήποτε η 

ανάσωση της κοίτης του Πεδιαίου εκεί που καταστράφηκε να επιδιωχθεί το ταχύ
τερο δυνατό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Πρέντζας θα κλείσει το θέμα ως εισηγητής. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θέλω και εγώ να πω δύο λόγια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

• Τότε να τα πείτε, για να το κλείσει ο κ. Πρέντζας. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Δυο λόγια από τη θέση μου. Παρόλο που δεν είναι το θέμα που συζητούμε, 

είναι σχετικό με το θέμα που συζητούμε. Και παίρνω αυτή την ευκαιρία από 

απάντηση που πήρα από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλο

ντος σε ερώτησή μου αν στο Μοναγρούλλι της Λεμεσού, το οποίο περικυκλώνεται 

από οχληρές βιομηχανίες που έχουν κυριολεκτικά καταπνίξει τους κατοίκους της 

περιοχής αυτής έχει γίνει περιβαλλοντική μελέτη, για να δοθούν οι άδε~ες να γίνουν 
οι ζώνες οχληρής βιομηχανίας, ο~ οποίες έχουν περικυκλώσει το χωριό μέσα στα 

όρη τους. Και η απάντηση είναι ότι δε γίνεται περιβαλλοντική μελέτη. 

Η εισήγησή μου, κύριε Πρόεδρε, είναι να φύγει από αυτή τη Βουλή το μήνυμα 

πως δεν επιτρέπεται να δtνονται άδειες για οχληρή Βιομηχανία. Δεν επιτρέπεται να 

δίνονται άδειες για εγκατάσταση οποιωνδήποτε βιομηχανιών σε κατοικημένες 

περιοχές και να μη γίνεται εκ των προτέρων περ~βαλλοντική μελέτη κατά πόσο οι 

κάτοικοι των χωριών μπορούν να ζήσουν υπό τις συνθήκες κάτω από τις οποίες 

ζουν σήμερα με τις οχληρές βιομηχανίες να περικυκλώνουν τα χωριά τους. 

Ευχαρ~στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝτΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ήδη η Έκθεση της Επιτροπής είναι εύγλωττη, μιλά αφ' εαυτής και δε θα χρε~α

ζόταν να προσθέσει κανένας τίποτε. Επίσης, μετά από την αγόρευση της 

κ. Κατσελλή, ουσιαστικά όλα όσα ήταν να λεχθούν σε σχέση με το θέμα έχουν 
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ειπωθεί. Αυτό που μπορεί να προστεθεί είναι η απογοήτευση που νιώθει κανένας 

ότι ύστερα από επιτόπια εξέταση του θέματος εδώ στο κτίριο της Βουλής, αφού 

ακούστηκαν απόψεις από διάφορα κυβερνητικά τμήματα, η κατάσταση δεν έχει 

χειροτερέψει, αλλά δεν έγινε τίποτε για να βελτιωθεί. Δεν έγινε τίποτε ούτε για να 

γλυτώσει το Πολιτικό από την ταλαιπωρία των φορτηγών που το διασχίζουν καθη

μερινά -παρόλο που προτάθηκαν άλλες λύσεις, εκτός από την κοίτη του Πεδιαίου

ούτε έγινε οτιδήποτε για να αποκατασταθεί η κοίτη του Πεδιαίου στην αρχική της 

μορφή ή τουλάχιστο να προληφθούν οι κίνδυνοι από μια ενδεχόμενη ραγδαία βροχή 

που θα κατεβάσει το χείμαρρο. Υποδείξαμε επιτόπου και τα γεφύρια που κινδυ

νεύουν να φρακάρουν καθώς και τα νερά που Οα εκτραπούν ποιες κατευθύνσεις θα 

πάρουν. Αναμέναμε ότι τουλάχιστον αυτό το στοιχειώδες θα εδιορθώνετο. Όμως, 

βλέπουμε ότι η κατάσταση παραμένει χωρίς τη φροντίδα η οποία όφειλε να επιδει

χθεί. Το φθινόπωρο προχωρεί, οι βροχές άρχισαν. Δεν αποκλείεται να έχουμε και 

μερικές μέρες πολυομβρίας, μερικές μέρες ραγδαίων βροχών. Ας μεριμνήσουν να μη 

θρηνήσουμε θύματα -τουλάχιστον αυτό ας το μεριμνήσουν- και ας προγραμματίσουν 

και ευρύτερα την αποκατάσταση της κοίτης του Πεδιαίου. 

Και τώρα πάνω στο γενικότερο θέμα, το περιβαλλοντικό. Ας υπάρξει μια 

κυβερνητική απόφαση να μη γίνονται μονοσήμαντες περιβαλλοντικές έρευνες. Ένα 

τμήμα με μια επιστημονική ειδίκευση δεν είναι αρκετό για να αποφαίνεται. Διότι, 

μπορεί προκειμένου για την κοίτη ενός ποταμού το αρμόδιο γεωργικό τμήμα, το 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το Γεωλογικό, να είπαν κάποιες απόψεις, αλλά αναφέ

ρονται μόνο στον τομέα της ειδικότητάς τους. Σε μια κοίτη ποταμού, όπως αυτή για 

την οποία αναφερόμαστε, υπάρχουν πολλά άλλα πράγματα. Υπάρχει η βλάστηση, 

υπάρχει το μνημειακό στοιχείο των αρδευτικών συστημάτων, υπάρχουν οι νερό

μυλοι, υπάρχουν άλλα πολιτιστικά αγαθά, τα οποία δεν μπορούν να αξιολογηθούν 

με μονοσήμαντη προσέγγιση από ένα μόνο τμήμα. Και είναι καιρός να πούμε ότι θα 

υπάρχει διεπιστημονική μελέτη των περιβαλλοντικών Οεμάτων, αν θέλουμε πραγμα

τικά να μη συμβαtνουν και αυτά που ανέφερε προηγουμένως ο συνάδελφος, ο 

κ. Αγαπίου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η συζήτηση για το θέμα τερματίστηκε. Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 

Πέμπτη, 23 Νοεμβρίου 1995, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

Ι) Ο περί της Ευρωπα·ίκής Σύμβασης για την Πνευματική Ιδιοκτησία 

και Συναφή Δικαιώματα που Διέπουν τη Διασυνοριακή Δορυφο

ρική Τηλεόραση (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 
1995. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προ\Jπολογισμού (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

• 
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4) Ο περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου Διορισμού στη 

Δημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές Διατάξεις) (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

5) Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και Δικονομία (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1995. 

6) Ο περί Αρχαιοτήτων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. (Πρόταση 

νόμου). 

7) Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (Γροποποιητικοt) Κανονισμοί 

του 1995. 

8) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON 
MAR INA" (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Γροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του 1995. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 

Επιτρόπου Διοικήσεως για την Ετήσια Έκθεση του Επιτρόπου 

Διοικήσεως για το 1994. 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινω

νικών Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως "Η ανάγκη 

αναβάθμισης του ρόλου του Κέντρου Παραγωγικότητας (ΚΕ.ΠΑ.) 

για την αύξηση της παραγωγικότητας στους διάφορους κλάδους της 

βιομηχανίας και των υπηρεσιών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 

κυρίων Α. Α ντωνίου και Α. Κονκουμά). ( 16.2.1995). 

3) Έκθεση της Κοινοβονλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως "Παραχώρηση νερού από το 

φράγμα Ασπρόκρεμμος για τουριστικούς σκοπούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλεντών 

κυρίων Ά. Χρυσοστόμου και r. Ομήρου). (8.4.1993) . 

Ο Βουλευτής κ. Πρέντζας ζητά την εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' του πιο κάτω 

θέματος: 

"Η αποτυχία της κυβέρνησης να πάρει μέτρα για την παρεμπόδιση ή έστω τον 

περιορισμό του σωματεμπορίου". 

Το θέμα προκύπτει από μη ικανοποιητική απάντηση σε σχετική ερώτηση και 

επομένως δε χρειάζεται ειδική έγκριση της Βουλής. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

('Ωρα λήξης: 5.38 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπtου Γ~αννάχης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγχου Κίχης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθ~ος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάχης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Δ~όφαντος 

ΠJΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προυπολογισμού 
Νόμος (AQ. 4) του 1995", οι αγορεύσεις που έγιναν (Δ. Χριστοδουλιδης, 
Χρ. Σολωμής) και ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Συμπληρωματικού Προ\Jπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 9) του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό Συμπληρωματικός (Αρ. Ι) του περί Προϋ

πολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1995" και 
ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί της Συμβάσεως Πλαισίου για την 

Προστασία των Εθνικών Μειονοτήτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1995" 
και ψήφισή του σε νόμο. 

.. 

• 



• 

.. 

.. 
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5) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

(Κατηγορίες Θέσεων) (Ί'ροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1995" και 
έγκρισή τους . 

6) Έκθεση για τους κανονισμούς ''Οι περί Αρχαιοτήτων (Ί'ροποποιητικοί.) 

Κανονισμοί του 1995", οι σύντομες παρατηρήσεις που έγιναν (Δ. 

Θεοδώρου, Π . Παπαγεωργίου, Ν. Πιττοκοπtτης) και έγκρισή τους. 

7) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών -
Θέση Τεχνικού Φαρμακείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995" 
και έγκρισή τους. 

8) Κατάθεση νομοσχεδίων, εγγράφων και κανονισμών. 

9) Ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα για επίστρωση με μπετόν αγροτικού 

δρόμου στην Ίνια - Αίτημα για επίστοωση με πρέμιξ των δρόμων στην 

Ίνια - Η διαμόρφωση και ο εξωρα·ίσμός της παλιάς βρύσης στην Ίνια -
Αίτημα Ίνιας για αποπληρωμή από το κράτος των δανείων που συνήψε

Η παραχώρηση πολεοδομικών αδειών στην Ίνια - Οι πολεοδομικές ζώνες 
στην περιοχή Ίνιας- Η άρδευση στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς- Αίτημα 

Πάνω Αρόδων για μείωση της συνεισφοράς της για κατασκευή οδικού 
δικτύου - Αίτημα κοινοτήτων για παραχώρηση νερού από το Φράγμα 

Χρυσοχούς - Η ύδρευση στο Γουδί και στη Χρυσοχού - Αίτημα για 

επιδιόρθωση της εκκλησίας στο Γουδί - Αίτημα Χόλης για ύδρευση από 

το Φράγμα Χρυσοχούς - Αίτημα Χόλης για δημιουργία κτηνοτροφικής 
περιοχής - Αίτημα για ανέγερση πολιτιστικού κέντρου στην Πάφο -
Αίτημα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για διάνοιξη αγροτικών δρόμων- Η 

μη εγγραφή διάφορων κοινοτήτων στις πινακίδες του Τμήματος Δημο

σίων Έργων - Η καταπολέμηση της ποντtκας - Η βελτίωση των δρόμων 
στις Κάτω Αρόδες - Αίτημα Κάτω Αρόδων για χρήση του πρώην δημο

τικού σχολείου για κοινοτικούς σκοπούς - Υδρευτικό πρόβλημα στις 

Κάτω Αρόδες - Αίτημα Πάνω Αρόδων για αντικατάσταση του δικτύου 
διανομής πόσιμου νερού- Η επιδιόρθωση του δρόμου Λεμεσού-Ύψωνα

Η αντιμετώπιση των χειρουργικών περιστατικών στα νοσοκομεία - Η 

πρόσφατη πρόσληψη κλητήρων στην Α ΤΗΚ) 

10) Απαντήσεις Υπουργών σ' ερωτήσεις Βουλευτών (Ί'ο αίτημα της κοινό

τητας Δωρού για κατασκευή ενός μικρού γεφυριού - Η κατάσταση του 
δρόμου Τσερίου-Δευτεράς - Η επέκταση του αρδευτικού έργου Αγίας 
Μαρίνας Χρυσοχούς- Οι επιπτώσεις στο περιβάλλον από τη λειτουργία 

του τσιμεντοποιείου Βασιλικού - Η συντήρηση του σχολικού κτιρίου 
Λετύμπου). 

11) Τήρηση μονόλεπτης σιγής για τους νεκρούς του Πολυτεχνείου. 

12) Αγορεύσεις που έγιναν (Αρ. Χρυσοστόμου, Χρ. Μαυροκορδάτος, Αυ. 

Παπαρές, Κ. Γιάγκου) πάνω στο θέμα 'Ή ποιότητα των σιτηρών αιτία 

πρόκλησης ζημιών στην κτηνοτροφία και πτηνοτροφία". 

13) Οι σύντομες αναφορές που έγιναν (Ρ. Κατσελλή, Γ. Αγαπίου και Ρ. Πρέν

τζας) πάνω στο θέμα "Η καταστροφή στο περιβάλλον με την παράνομη 

εκσκαφή μεγάλου τμήματος της κοίτης του Πεδιαίου και την κατασκευή 

δρόμου από ιδιωτική εταιρεία σκυροδέματος στην περιοχή Ταμασού". 
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14) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' του ακόλουθου θέματος: 'Ή αποτυχία της 
κυβέρνησης να πάρει μέτρα για την παρεμπόδιση ή έστω τον περιορισμό 

του σωματεμπορίου". (Θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Ρ. Πρέντζα). 

Τιμή: 75σ 

Τhπώθφιε στο Τυπογραφείο της ΚUJϊQιακής ΔημοχQατιας, Λευκωσία. 

.. 

• 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Σ'Γ ΒΟΥ ΛΕΥτJΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 23ης Νοεμβρίου Ι 995 
(Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.) 

(Αρ. 8) 

.. ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν 
υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α', Νομοθετ~κή Εργασία. Το πρώτο θέμα εί.να~ ''Ο 
περί της Ευρωπα"ίκής ΣύμΒασης για την Πνευματική Ιδιοκτησία κα~ Συναφή Δικαιώ
ματα που Διέπουν τη Διασυνοριακή Δορυφορική Τηλεόραση (Κυρωηκός) Νόμος 
του 1995". Καλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ρ. ΚΑ'fΣΕΛΛΗ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕJτΑΙ 'Ό ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΑΙΚΗΣ 
ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΝΕΥΜΑτΙΚΉ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑ ΚΑΙ ΣΥΝΑΦΗ ΔΙΚΑΙΩ

ΜΑΤΑ ΠΟΥ ΔΙΕΠΟΥΝ ΤΗ ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΔΟΡΥΦΟΡΙΚΗ ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ 
(ΚΥΡΩτJΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παοόντες: 
Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 
Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Συλλούρης 
Γιαννάκης Α γαπίου 
Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5 Ιουλίου και στις 10 Νοεμ-

(427) 
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βρίου 1995. Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν κα~ εξέφρασαν ης απόψεις τους 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών. Στην πρώτη συνεδρίαση ήταν επίσης 

παρόντες οι Βουλευτές κυρία Καίτη Κληρίδου και κύριος Παύλος Παπαγεωργίου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση της ΕυρωπαΊ:κής Σύμβασης 
για την Πνευματική Ιδιοκτησία και Συναφή Δικαιώματα που Διέπουν τη Διασυνο

ριακή Δορυφορική Τηλεόραση, την οποία η Κυπριακή Δημοκρατία υπέγραψε στις 

10 Φεβρουαρίου 1995 ύστερα από σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 
αριθμό 4 1.936 και ημερομηνία ι Ι Μαίου 1994. 

Η επιψήφιση του νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά νόμο 

κύρωση της πιο πάνω σύμβασης, σύμφωνα με το άρθρο ι 69.2 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ειδικότερα, με την υπό επικύρωση σύμβαση ρυθμίζονται και κυρίως διασαφη
νίζονται θέματα που προκύπτουν από τη δορυφορική μετάδοση και αφορούν τη 
νομοθεσία για την πνευματική ιδιοκτησία και συναφή δικαιώματα. Στόχος της 
ρύθμισης αυτής είναι η μεγαλύτερη δυνατή εναρμόνιση της σχετικής νομοθεσίας των 

κρατών μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης και άλλων κρατών που είναι μέρη της 

Ευρωπα·ίκής Πολιτιστικής Σύμβασης για την πνευματική ιδιοκτησία και συναφή 

δικαιώματα. 

Η ρύθμιση και εναρμόνιση των πιο πάνω θεμάτων κρίθηκε αναγχαία ενόψει 

των τεχνικών εξελίξεων στον τομέα της δορυφορικής μετάδοσης, οι οποίες έχουν 
δημιουργήσει ασάφεια όσον αφορά τις τεχνικές διαφορές μεταξύ άμεσης δορυφο- ,., 
ρικής μετάδοσης και σταθερής δορυφορικής υπηρεσίας, καθιστώντας έτσι αναγκαία 
την περαιτέρω μελέτη των ειδικών θεμάτων της δορυφορικής μετάδοσης τα οποία 
αφορούν τη νομοθεσία για την πνευματική ιδιοκτησία και συναφή δικαιώματα. 

Στο στάδιο της μελέτης του πιο πάνω νομοσχεδίου εγέρθηκε το ζήτημα κατά 
πόσο η υπό επικύρωση σύμβαση απάδει προς τις πρόνοιες της εσωτερικής νομοθε
σίας για το δικαίωμα πνευματικής ιδιοκτησίας, γι' αυτό και η Επιτροπή ζήτησε 
γραπτώς την άποψη της Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, η οποία 

βεβαίωσε ότι η υπό αναφορά σύμβαση δε συγκρούεται με την εσωτερική νομοθεσία. 

Υπό το φως των πιο πάνω η ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξΗς της υπό επικύρωση σύμβασης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την 

κατά νόμο κύρωσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Με αφορμή αυτό το νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονιστεί ειδικά από 

το βήμα της Βουλής πόσο η Κυπριακή Δημοκρατία τηρεί τους Οεσμούς για την πνευ
ματική ιδιοκτησία των μέσων μαζικής επικοινωνίας και πόσο το παράνομο καθε

στώς Ντενκτάς τους καταστρατηγεί και παράνομα μεταδίδει οτιδήποτε. Και όχι 

μόνο αυτό, αλλά πολύ συχνά παρεμβάλλει και παράσιτα στους δικούς μας σταθ
μούς. Είναι μια αντίφαση η οποία πρέπει να τονιστεί, για να δείξουμε ακόμα μια 

πλευρά των συνεπειών της τούρκικης εισβολής και των παρανομιών του Αττίλα. 

Ευχαριστώ. 



• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Πίνακας. Μέρος Ι. Μέρος 11. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων ι, 2 και 3; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι, 2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί της ΕυρωπαΊ:κής Σύμβασης για την 
Πνευματική Ιδιοκτησία και Συναφή Δικαιώματα που Διέπουν τη Διασυνοριακή 

Δορυφορική Τηλεόραση (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 2, που 
είναι 'Ό περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1995". Καλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔIΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ 'Ό 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 8) ΤΟΥ 
ι995" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρtου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα-
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ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού .t:28.244 και η διάθεσή του για 
την ίδρυση μιας νέας θέσης Προέδρου ΟικογενΕLακών Δικαστηρίων. 

Όπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή, η νέα θέση του Προέδρου Οικογενειακών 
Δικαστηρίων κρίνεται απαραίτητη για την ομαλή και απρόσκοπτη λειτουργία των 

Οικογενειακών Δικαστηρίων Λεμεσού, Λάρνακας, Αμμοχώστου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με το σκοπό διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 'Ό περί. Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του 1995". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρόλο το σεβασμό που τρέψουμε προς τη Δικαστική Εξουσία 

-γιατί η πρόταση προς την Εκτελεστική Εξουσία για τη συγκεκριμένη θέση είναι από 

αυτή που προήλθε- να πούμε ότι δεν είναι ο σωστότερος τρόπος για μια θέση η 

οποία θεσπίστηκε με νομοθεσία που μπήκε σε εφαρμογή και ισχύει από την Ι η 
Ιανουαρίου 1995, να έρχεται δηλαδή στη Βουλή για ψήφιση συμπληρωματικός προU-
πολογισμός έντεκα ολόκληρους μήνες μετά. Ασχέτως των αισθημάτων και του σεβα- • 
ομού που τρέψουμε αλλά και όλων των καλών προθέσεων που έχουμε για να 
κάμουμε τη δουλειά της Δικαστικής Εξουσίας όσο το δυνατό ευκολότερη, αυτές τις 
λεπτομέρειες πρέπει να τις προσέχουμε, γιατί δεν είναι το καλύτερο παράδειγμα για 

οποιουσδήποτε άλλους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα ήθελα από έδρας να επαναλάβω για πολλοστή φορά ότι αυτή η Βου~ή θα 
πρέπει να παίρνει μέτρα σ' αυτές τις περιπτώσεις και επιτέλους να δείξει ότι έχει 

δικαιώματα τα οποία είναι υποχρεωμένη να ασκεί. 

Εν πάση περιπτώσει, εφόσον αυτή είναι η θέση της Βουλής, προχωρούμε στη 

δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Προσωπικά, ως Προεδρεύων του Σώματος θα 
έλεγα ότι αυτό που κάνουμε σήμερα είναι παράνομο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί28.244 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων Ι, 2, 3 και 4; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα I, 2, 3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 4 
μαζί με το Δεύτερο Π ίνακα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισ.,ιού 
Νόμος (Αρ. 10) του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 3, που 
είναι 'Ό περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (τροποποιητικός) Νόμος του 

1995". Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ KAl 
ΠΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙτΑ Ι 'Ό 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ΥπουQ
γείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του περί. Συμπληρωμα

τικού Προϋπολογισμού (Αρ. 4) Νόμου του 1995 με στόχο την τροποποίηση των 
σκοπών για τους οποίους εγκρίθηκε σ' αυτόν ποσό !379.000, ώστε αυτοί να αναφέ
ρονται σε αύξηση του επιδόματος βάρδιας αντί σε αύξηση της αποζημίωσης της 

εργασίας του Σαββάτου για το προσωπικό που εργάζεται με το σύστημα βάρδιας. 

Όπως δήλωσαν στην Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού οι εκπρό
σωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η προτεινόμενη τροποποίηση στοχεύει στη 

διόρθωση της σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, η οποία διατυπώ

θηκε λανθασμένα από το Γραφείο Προϋπολογισμού στον πιο πάνω συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό, ώστε να εκφράζεται η πραγματική βούληση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, όπως μεταγενέστερα διευκρινίστηκε στην Επιτροπή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 'Ό περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

(Αρ. 4) Νόμου του 1995 (τροποποιητικός) Νόμος του ι 995". 

·. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση της σημείωσης στη στήλη "Σκοπός/Περιγραφή" του περί Συμπλη

ρωματικού Προίiπολογισμού Νόμου (Αρ. 4) του ι995 (Νόμος Αρ. 29(11) του ι995) 
που αναφέρεται στο Άρθρο 02.193 του Κεφαλαίου 18.30.2. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων ι και 2; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα J και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προίiπολογισμού 
{Αρ. 4) Νόμου του ι995 (τροποποιητικός) Νόμος του ι995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 4, που 
είναι 'Ό περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου Διορισμού στη Δημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιητικός) Νόμος του 1995". Καλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 
Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕvτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΌ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό 

ΠΕΡΙ ΑΝΑΣΤΟΛΗΣ ΠΛΗΡΩΣΗΣ ΘΕΣΕΩΝ ΠΡΩΤΟΥ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ ΣΤΗ 

ΔΗΜΌΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρtδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προίiπολογισμού μελέτησε το 

πω πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 
ι995. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπεί.ται η παράταση της ισχύος της βασικής 

νομοθεσίας για την αναστολή της πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου 1996. 

Όπως είναι γνωστό, η νομοθεσία αυτή, που αποτελεί ένα από τα μέτρα που 

πήρε η κυβέρνηση για τον περιορισμό των δημόσιων δαπανών και τη μείωση του 

δημοσιονομικού ελλείμματος, ισχύει μέχρι το τέλος Δεκεμβρίου του 1995. Σύμφωνα 
όμως με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, επειδή 

εξακολουθεί να είναι επιτακτική η ανάγκη περιορισμού του διαρκώς ογκούμενου 

κρατικού μισθολογίου και του δημοσιονομικού ελλείμματος, κρίθηκε απαραίτητη η 

παράταση της ισχύος της νομοθεσίας αυτής μέχρι και το τέλος Δεκεμβρίου του 1996. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προί!πολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αναμένοντας όμως ότι η 

κυβέρνηση θα προχωρήσει στις εξαιρέσεις που προβλέπονται στη νομοθεσία με 

πολλή φειδώ και περίσκεψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Οφείλω πρώτα μια απολογία και μια διόρθωση: Η Έκθεση παρουσιάζει τη 

θέση της Επιτροπής Οικονομικών ως ομόφωνη. Το σωστό είναι ότι είχαμε επιφυλα

χθεί να εκφράσουμε τη θέση μας και εί.χαμε υποσχεθεί ότι θα τη γνωστοποιούσαμε 
στη Γραμματεία των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών έγκαιρα. Φαί.νεται όμως ότι 

αμελήσαμε ή παραλείψαμε να δώσουμε τη θέση μας έγκαιρα και έτσι εκλήφθηκε ότι 

ήταν σύμφωνη η τοποθέτησή μας με τα υπόλοιπα Μέλη της Επιτροπής. Στην πραγ

ματικότητα, ύστερα από πολλή μελέτη του θέματος στην κοινοβουλευτική μας ομάδα 

καταλήξαμε στο ότι δεν μπορούμε να ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, γιατί δεν 

μπορούμε να δεχθούμε παράταση της αναστολής πλήρωσης θέσεων πρώτου διορι
σμού. 

Η πρώτη αναστολή δόθηκε το 1994. Αιτιολογία ήταν ότι η κυβέρνηση ήθελε να 
μελετήσει ποιες θέσεις από τις κενές χρειάζεται πραγματικά να παραμείνουν στους 

προί!πολογισμούς και να πληρώνογται και ποιες θα έπρεπε να καταργηθούν στα 

πλαίσια διόρθωσης των δημόσιων οικονομικών, στα πλαίσια της προσπάθειας 

περιορισμού του δημοσιονομικού ελλείμματος. 

Ο χρόνος που διέρρευσε, κατά την άποψή μας, ήταν αρκετός, ώστε η κυβέρ

νηση να γνώριζε σήμερα ποιες Οέσεις από τις κενές, που παραμένουν κενές από 

χρόνια, δε χρειάζονται και πρέπει να καταργηθούν. Το γεγονός ότι αντί μιας 

σαφούς απάντησης πάνω σ' αυτό το ζήτημα η κυβέρνηση έρχεται να προτεl.νει παρά

ταση της παγοποί.ησης των θέσεων για έναν ακόμα χρόνο δείχνει αφενός αμέλεια, 

αλλά ταυτόχρονα, λαμβάνοντας υπόψη και το γεγονός ότι ταυτόχρονα ζητά την 

ίδρυση νέων θέσεων, θέσεων που προτείνονται στους προί!πολογισμούς του 1996 
και που με το νόμο αυτό δε θα μπορούν να πληρωθούν, δείχνει και μια αντιφατικό

τητα, μια αντινομl.α. Διότι, προς τι προτεί.νονται οι νέες θέσεις, εφόσον, πριν καν 
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ψηφ~στο'ύν οι προtJπολογισμοί, πριν καν δημιουργηθο'ύν αυτές οι νέες θέσεις, θα 
είναι παγοποιημένες με βάση το νομοσχέδιο που έχουμε σήμερα μπροστά μας; 

Από την άλλη, ενώ προτείνεται η συνέχιση της παγοποίησης για ένα χρόνο 

μεγάλου αριΟμο'ύ κενών θέσεων -1 686, όπως ήταν τον περασμένο Α 'ύγουστο και που 
Οα είναι περισσότερες με το νέο χρόνο- ταυτόχρονα έχει ήδη ζητήσει την αποπαγο

ποίηση περισσότερων των 300 κενών θέσεων. Η αποπαγοποtηση μπορεί να γίνει με 
τη σ'ύμφωνη γνώμη του Υπουργο'ύ Οικονομικών ή, σε περίπτωση διαφωνίας του 

Υπουργο'ύ Οικονομικών, με απόφαση του Υπουργικο'ύ Συμβουλίου κατά πλειο

ψηφία. 

Έτσι, μπορο'ύν να γί.νουν πολλών λογιών χειραγωγήσεις στο θέμα: Ο 
Υπουργός Οικονομικών να επιβάλλεται στους άλλους Υπουργο'ύς με την άρνησή 

του και οι άλλοι Υπουργοί να πηγαίνουν στο Υπουργικό Συμβούλιο, να συνασπίζο

νται για τις Οέσεις που θέλει ο καθένας για δικό του λογαριασμό, για το δικό του 
Υπουργείο και να παίρνουν απόφαση όχι κατ' ανάγκην σ'ύμφωνη με δημόσιο 

συμφέρον αλλά σ'ύμφωνη με τις απαιτήσεις των Υπουργών, με τις ανάγκες που οι 

ίδιοι θα αισθάνονται ότι έχουν και που μπορεί να μην είναι και πραγματικές 

ανάγκες. 

τι απέδωσε αυτό το μέτρο; Το 1989 είχαμε 1 070 κενές Οέσεις, σύμφωνα με την 
έκθεση της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, το 1990 οι κενές θέσεις ήταν Ι 778, το 
1991 ανέβηκαν στις 2 001, το 1992 έπεσαν στις ι 518, το 1993 έπεσαν στις Ι 343 και 
ανέβηκαν το 1994 στις Ι 627. Οι δημιουργημένες θέσεις στους προtJπολογισμούς 

από 27 800 σχεδόν που ήταν το 1992 με τον προτεινόμενο προ-υπολογισμό έφτασαν 
τις 29 747, δηλαδή 900 θέσεις περισσότερες από αυτές που υπάρχουν στους προtJπο
λογισμο'ύς του 1994, αφότου άρχισε η παγοποίηση των θέσεων. 

Πιστεύουμε ότι το μέτρο δεν απέδωσε· δεν εξυπηρέτησε τους διακηρυγμένους 
σκοπο'ύς του. Υπήρξε ένα μέτρο εντυπωσιασμού, αν θέλετε, ένα μέτρο δημοκοπίας, 

όχι όμως ένα μέτρο λιτότητας, ένα μέτρο περιορισμού των καταναλωτικών δαπανών 
του κράτους. Γιατί, βέβαια, όλοι ξέρουμε, ότ~ παρά την απαγόρευση πρόσληψης 

εκτάκτων έναντι των παγοποιημένων κενών θέσεων, και νόμιμα προσλαμβάνονται 

έκτακτοι και παράνομα προσλαμβάνονται έκτακτοι και στο τέλος δεν ξέρουμε ποιος 
θα πληρώσει πολλούς από αυτούς που παράνομα, χωρίς να υπάρχουν οι κατάλληλες 

εγκρίσεις, έχουν πάρει θέσεις στο δημόσιο τομέα ως έκτακτοι. 

Πέραν αυτού, η αποπαγοποίηση συνεπάγεται και πολύ χρόνο και πολλή 

εργασία και ψηλό κόστος και είναι ένα ακόμα επίτευγμα προς δόξαν της γραφειο

κρατίας, προς δόξαν της μη παραγωγικής παραγωγικότητας, προς δόξαν του 

"ποσκόλιου", του να έχουμε κάτι να κάνουμε. 

Η αποπαγοποίηση, βέβαια, επιτρέπει και άλλα πράγματα: επιτρέπει την 

επιλογή της χρονικής στιγμής, το πότε θα ζητηθεί να αποπαγοποιηθεί μια θέση. Και, 

βεβαίως, η επιλογή της χρονικής στιγμής μπορεί να είναι συναρτημένη και με αναμε

νόμενες αφίξεις φερελπίδων νεανιών για τους οποίους προορίζονται οι θέσεις, 

μπορεί να συνδέεται και με οποιουσδήποτε άλλους υπολογισμούς. Αλλά εγώ λέω 

ότι δε συνδέεται με τίποτε. Ότι συνδέεται μόνο με πραγματικές ανάγκες. Αλλά, 

στην περίπτωση αυτή, ακόμα και να είναι τίμια η γυναίκα του Καίσαρος, δε 

φαίνεται, δεν υπάρχει τρόπος να φανεί ότι είναι τίμια. 
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Ποιο είναι το τελικό αποτέλεσμα; Πλήττεται η έννοια του κοινωνικού 

κράτους, πλήττονται οι κοινωνικές υπηρεσίες. Δεν είναι τυχαίο το ότι το μεγαλύ

τερο θύμα αυτών των παγοποιήσεων είναι οι θέσεις που σχετίζονται με τις Υπηρε

σίες Κοινωνικής Ευημερίας, με τους ανθρώπους δηλαδή που είναι μόνοι και έρημοι 
στον κόσμο, που ζουν από το δημόσιο βοήθημα και που στηρίζονται στη συμπαρά
σταση των κοινωνικών λειτουργών του κράτους, στο έλεος αυτών που, κατά το 

νόμο, θα πρέπει να είναι κοντά τους. Και όμως το αρμόδιο τμήμα είναι αυτό που 
δεινοπαθεί χειρότερα! Αν ήταν το Τμήμα Εργασίας, θα έλεγα ότι οι εργαζόμενοι 
έχουν τις συνδικαλιστικές τους οργανώσεις και έτσι έχουν μια εναλλακτική επιλογή. 

Αν ήταν το Υπουργείο Εμπορίου, οι έμποροι, οι βιομήχανοι, οι ξενοδόχοι έχουν τις 
οργανώσεις τους, έχουν τους μηχανισμούς τους. Αλλά, να πλήττεται το Γραφείο 
Ευημερίας, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, που είναι για τους ανθρώπους που 

δεν έχουν κανέναν δίπλα τους, πάει πολύ! 

Γι' αυτό, πιστεύουμε ότι το μέτρο της παγοποίησης παρατεινόμενο ισοδυναμεί 

με ένα είδος απάτης που στρέφεται ενάντια στο δημόσιο συμφέρον, ενάντια στο 

συμφέρον του κράτους και, βεβαίως, πολύ περισσότερο ενάντια στα συμφέροντα 

των πολιτών. 

Η θέση μας είναι ή να πληρωθούν οι κενές θέσεις ή, αν δε χρειάζονται, να 
καταργηθούν. Οι προϋπολογισμοί του 1996 είναι ενώπιόν μας. Δεν έχουμε πει την 
τελευταία λέξη. Έχει την ευχέρεια η κυβέρνηση να έρθει να πει ότι καταργεί τις 
Ι 686 θέσεις, όσες θέσεις είναι κενές σήμερα και, όταν τις χρειαστεί, αν βρει ότι τις 
χρειάζεται, τότε να έρθει να τις προτείνει. Όχι όμως να δίνεται η ευχέρεια ο 
καθένας στο Υπουργικό Συμβούλιο να κάνει τις συναλλαγές του με τους συνυπουρ
γούς του, τους συναδέλφους του, ή να παίζει οποιαδήποτε παιχνίδια σε βάρος του 
δημοσίου! 

Εναλλακτικά, θα μπορούσαμε να προτείνουμε, αν η πρόταση θα έβρισκε 
υποστήριξη από τις άλλες πλευρές, μια τροποποίηση στο βασικό νόμο, μια τροπο
ποίηση η οποία να λέει ότι οι διατάξεις του εδαφίου Ι εφαρμόζονται, αναφορικά με 

θέσεις που θα κενωθούν κατά ή μετά τη δημοσίευση του παρόντος νόμου, μετά την 

έναρξη της ισχύος του παρόντος νόμου, ώστε οι θέσεις που είναι κενές τώρα να 

μπορούν να πληρωθούν. Δηλαδt'ι να περιορίσουμε το μέτρο για τις Οέσεις που θα 

προκύψουν μέσα στο 1996. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Να ακούσουμε πρώτα τον Πρόεδρο της Επιτροπής, μετά τον κ. Μουσιούττα 

και μετά τον κ. Καζαμία. 

Λ. Ι ΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος . 

Θέλω απλώς να σχολιάσω ένα δυο σημεία της ομιλίας του κ. Πρέντζα και 
καταρχήν αυτό που ανέφερε, ότι τα δύο χρόνια που έχουν παρέλθει είναι αρκετός 
χρόνος κατά τον οποίο θα μπορούσε η κυβέρνηση να επιλέξει ποιες θέσεις δε χρειά

ζονται και οι οποίες θα έπρεπε να καταργηθούν. 

Εγώ θα έλεγα όχι δύο χρόνια να παρέλθουν, αλλά πολλά χρόνια να παρέλ
θουν, γιατί δεν είμαι αισιόδοξος ότι θα φτάσουμε ποτέ στο σημείο που το Τμήμα 

Προσωπικού της κυβέρνησης θα μπορέσει να είναι σε θέση να ξεκαθαρίσει πού 

υπάρχει το πλεονάζον προσωπικό και πού θα εισηγηθεί την κατάργηση θέσεων. 
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Εγώ θα έλεγα ακόμα όχι στην κατάργηση θέσεων. Αυτό το οποίο ζητά η 
Επιτροπή Οικονομικών κάθε χρόνο είναι να εντοπιστεί το πλεονάζον προσωπικό· 

και, έστω, ας μην καταργηθεί. Διότι δεν είναι μόνο θέμα κατάργησης Ι 686 θέσεων. 
Είναι μακροπρόθεσμα θέμα κατάργησης θέσεων και από τις άλλες 27 000 που είναι 
πληρωμένες. Αυτό μπορεί να αντιμετωπιστεί μόνο με το διπλό σταυρό. Μπορώ να 

πω ότι είναι τουλάχιστον τα τελευταία δέκα χρόνια πάγιο αίτημα της Επιτροπής 

Οικονομικών, αλλά δεν είδαμε ποτέ οποιαδήποτε σοβαρή προσπάθεια προς αυτή την 
κατεύθυνση. Άρα, και δεδομένη να πάρουμε την πολιτική βούληση, πιστεύω ότι 
αυτός ο τομέας έχει πρόβλημα. 

Το δεύτερο σημείο που έχει αναφέρει ο συνάδελφος είναι ότι τα τελευταία δύο 

χρόνια αυξήθηκαν οι θέσεις. Είναι γεγονός ότι αυξήθηκαν, αλλά οι Οέσεις που 
έχουν αυξηθεί αφορούν την υγεία και την παιδεία. Γενικά, οι άλλοι τομείς δεν 
παρουσιάζουν αύξηση ή, εν πάση περιπτώσει, δεν παρουσιάζουν οποιαδήποτε 

ουσιαστική αύξηση. Υπενθυμίζω εδώ ότι αυτοί οι δύο τομείς, της υγείας και της 
παιδείας, κατά κάποιο τρόπο τυγχάνουν προτεραιότητας και, εν πάση περιπτώσει, 

είναι με τη συγκατάθεση όλων που περνούν οι θέσεις αυτές. 

Όμως, η ουσία της νομοθεσίας που έχουμε μπροστά μας είναι ότι, βάσει της 
υφιστάμενης νομοθεσίας, η κυβέρνηση μέχρι τον Απρίλιο κάθε χρόνου εί. ναι υποχρε
ωμένη να προκηρύττει όλες τις κενές οργανικές της θέσεις. Είτε τις χρειάζεται είτε 
δεν τις χρειάζεται, υποχρεούται από τη νομοθεσία να τις προκηρύττει το αργότερο 
μέχρι και τον Απρίλιο κάθε χρόνου. Η νομοθεσία αυτή δίνει την ευχέρεια στην 
κυβέρνηση τουλάχιστον να επιλέξει ποιες θέσεις να εισηγηθεί στη Βουλή, για να τις 
προκηρύξει. 

Αν επανέλθουμε στην παλιά νομοθεσία, είτε χρειάζονται οι Οέσεις αυτές είτε δε 
χρειάζονται -και τώρα μιλούμε για περίπου Ι 600 θέσεις- θα υποχρεωθεί η κυβέρ
νηση το πρώτο τετράμηνο του 1996 να προκηρύξει όλες αυτές τις θέσεις, έστω και 
αν διαπιστώνει ότι είναι πλεονάζουσες ή, εν πάση περιπτώσει, ότι δεν είναι απαραί
τητες. Γι' αυτό, πιστεύω ότι με όλες τις αδυναμίες που είχε μέχρι τώρα η λειτουργία 

της νομοθεσίας αυτής η ψήφιση είναι αναγκαία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με όσα είΠε ο Πρόεδρος της Επιτροπής και 
θέλω να παρατηρήσω ότι δεν υπάρχει διορθωτικό μέτρο που να μην έχει και τα 
πλεονεκτήματα και τα μειονεκτήματά του. Το μέτρο τούτο αφήνει τον Υπουργό 

Οικονομικών να εισηγείται στη Βουλή, για να ελέγξει και να αποφασίσει αν θα 
αποπαγοποιήσει κάποιες θέσεις. Και είναι ένα άλλο θέμα ποιες θέσεις φέρνει εδώ ο 
Υπουργός. Υπάρχουν κραυγαλέες απαιτήσεις υπουργείων ή τμημάτων οι οποίες, 

μέχρι της στιγμής τουλάχιστον, δεν ήρθαν, και σ' αυτό βρίσκω δίκαιο στο συνά

δελφο. 

Όμως, όσον αφορά την παρατήρησή του για επιλογή της χρονικής στιγμής για 
την προκήρυξη μιας θέσης, έτσι που να βολεύει κάποιους το πότε θα προκηρυχθεί. με 

όλα τα σχετικά υπονοούμενα, θέλω να παρατηρήσω ότι είναι στο χέρι της Βουλής να 
την απ():πιγοποιήσει. ή να μην την αποπαγοποιήσει. Το μέτρο αυτό καθαυτό, παρόλο 
που, όπ<:ις είπε και ο Πρόεδρος της Επιτροπής, δεν υπήρξε μέχρι στιγμής αποτελε
σματικό, πιστεύω ότι είναι αναγκαίο, γιατί, κατά γενική ομολογία, υπάρχει 10% 
υπεράριθμο προσωπικό στη δημόσια υπηρεσία και το 10% σημαίνει !:60.000.000 το 
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χρόνο. Υπάρχε~ ένας ρυθμός αφυπηρέτησης 500 υπαλλήλων ετησίως. Αυτό 

σημαίνε~ ότι, αν από όλους αυτούς καταργήσουμε κάπο~ες θέσε~ς που θα αποδειχθεί, 
με το χρόνο που παρέχεται στην κυβέρνηση γ~α να μελετήσει το θέμα, ότι είναι 

υπεράρ~θμες, τότε μπορούν αυτές οι θέσεις να καταργηΟούν και με τον ίδ~ο ρυθμό 

που πληθύνθηκαν οι θέσεις με τον ίδ~ο ρυθμό να νοικοκυρευτούν. 

Το περίεργο στην επ~χειρηματολογία του συναδέλφου κ. Πρέντζα είναι ότι 

αυτά που ανέφερε ως λόγους γ~α το ότι δεν το ψηφίζουν για μένα είνα~ λόγοι για να 

ψηφιστεί. Πολλά στοιχεία της επιχειρηματολογίας του είνα~ εκείνα ακριβώς που 

πείθουν εμάς ότι πρέπει να υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας, μετά ο κ. Θεοδώρου, μετά ο κ. Ρολάνδης, μετά ο κ. Σολωμής 

και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Καταρχήν θα πρέπε~ να δούμε την ουσία της πρότασης που έχουμε μπροστά 

μας, ασχέτως αν είναι πρόταση παράτασης διά νομοθεσίας. Γιατί. προτάθηκε; Να 

υπενθυμίσουμε ότι ο θεσμός αυτός προτάθηκε πρόπερσι για πρώτη φορά με την 

πρόθεση από πλευράς της κυβέρνησης να παγοποιεί και να αποπαγοποιεί θέσεις, 

όποτε εκείνη το κρίνε~ σωστό χα~ αναγκαίο. Ήρθε η Βουλή ομόφωνα, αν θυμούμαι 

καλά, και αποφάσισε πως αποδίδουμε σωστή σκέψη στην προτεινόμενη νομοθεσία, 

αλλά δεν πρέπει να αφήσουμε να έχει τη δ~ακριτική ευχέρε~α ο Υπουργός Οικονο

μικών να παίρνει προτάσεις στο Υπουργικό ΣυμΒούλ~ο· γ~· αυτό χρειάζετα~ και η 

σύμφωνη γνώμη της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Με αυτό τον τρόπο ήταν που προωθήθηκε αυτή η νομοθεσία και ήταν και είνα~ 
σωστή η διαπίστωση και σωστό το μέτρο, από τη στιγμή που υπάρχει κοινά 

αποδεκτή διαπίστωση χα~ από μέρους της εργοδοτικής πλευράς, της κυβέρνησης 

δηλαδή, και της Νομοθετικής Εξουσίας αλλά και της ίδ~ας της συνδικαλιστικής 

οργάνωσης των δημόσιων υπαλλήλων ότι, μάλιστα, υπάρχει υπεράριθμο προσω

πικό. Μπορεί να δ~αφέρουν οι εκτιμήσεις για το αν το υπεράριθμο προσωπικό είναι 

5%, 10%, 20% ή 50%. Όμως κοινά αποδεκτή είναι η διαπίστωση ότι υπάρχει υπερά
ριθμο προσωπικό. Ασφαλώς και δεν είναι θέμα μηνών ή ενός χρόνου το να γίνει 

σωστή εκτίμηση αυτού του πλεονάζοντος αριθμού των δημόσιων υπαλλήλων. 

Δεύτερο και πολύ σπουδαίο, πολύ υπολογίσιμος παράγοντας είνα~ το γεγονός 

ότι η κυβέρνηση σίγουρα για κανένα λόγο δεν μπορεί μονομερώς να αποφασίσει ότι 

καταργεί θέσεις. Γιατί ο~ θέσεις οι οποίες θα καταργηθούν δε θα είναι μόνο πρώτου 

διορισμού, αλλά θα είναι και κάπως ψηλότερες, θα είναι θέσεις προαγωγής για 

κάποιους άλλους. Αντιλαμβάνεστε ότι είναι θέμα συλλογικών συμβάσεων, είτε 

υπάρχουν είτε δεν υπάρχουν, αλλά είνα~ θεσμοθετημένο να υπάρξε~ μ~α κοινά 

αποδεκτή συνεννόηση, για να γίνει μια τέτοια σοβαρή δ~ορθωτ~κή πράξη. 

Εμείς με τη σειρά μας είμαστε από αυτούς που πιστεύουν ότι πρέπει να γίνει 

αυτή η διαβούλευση και να βρεθεί ο σωστότερος κοινός παρονομαστής και από τις 

δύο πλευρές, για να πάρε~ κω την επ~κύρωση από το Νομοθετ~~ό Σώμα. Και, αν δεν 

άρχισαν -που δεν άρχισαν τέτοιες διαβουλεύσε~ς. αλλά απλώς ο καθένας για τον 

εαυτό του υπολογίζονμε πόσες πρέπει να καταργήσουμε- θα πρέπε~ να αρχίσουν και 
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να γίνει αυτή η διαβούλευση το συντομότερο δυνατό. Και πιθανόν -ίσως να είναι 
και ορθό- εμείς ως Νομοθετικό Σώμα, αφού το εξετάσουμε από της δικής μας 
πλευράς, κάπου να βάλουμε και κάποια χρονοδιαγράμματα, αν θέλουμε να είμαστε 

και πιο πειστικοί προς τα έξω. 

Όμως, με την ευκαιρία της ψήφισης της παράτασης αυτής της νομοθεσίας θα 
πρέπει να πούμε πως ναι, οι κενές θέσεις μέχρι το 1994 ήταν περίπου οι ίδιες, γύρω 
στις ι 200 με ι 400, ενώ αυξήθηκαν τώρα στις ι 600, γιατί τα τελευταία δύο χρόνια 
ισχύει αυτή η νομοθεσία. Όμως πρέπει να πούμε ότι, πέραν της υγείας και της 

παιδείας, προτάθηκαν πέρσι και ψηφίστηκαν εν μέρει φέτος με συμπληρωματικό 

προί!πολογισμό, πέραν των αναβαθμίσεων, κάπου ελαφρώς κάτω από τις 300 θέσεις. 
Έτσι, ένα μέρος του αυξανόμενου αριθμού των κενών θέσεων αναπληρώθηκε με 

νέες. 

Πέραν τούτου, υπάρχει ένας ανεξέλεγκτος τρόπος πρόσληψης έκτακτων υπαλ

λήλων. Το Υπουργικό Συμβούλιο φέρει σοβαρότατη ευθύνη, διότι προ διετίας 

διαφοροποίησε τον τρόπο πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων. Υπήρχε ένα συντονι

στικό σώμα που υπαγόταν στο Υπουργείο Οικονομικών, μάζευε τις ανάγκες, τις 
αξιολογούσε και άναβε το πράσινο φως για την πρόσληψη των έκτακτων δημόσιων 

υπαλλήλων. Όμως το Υπουργικό Συμβούλιο θεώρησε εν τη σοφία του ορθότερο να 
αφήσει ουσιαστικά ανεξέλεγχτους τους Υπουργούς, έτσι που οι ίδιοι να διαπιστώ

νουν τις ελλείψεις των υπουργείων τους και να τις καλύπτουν με προσλήψεις έκτα
κτων υπαλλήλων, φτάνοντας στην πολύ φαιδρή, την κωμικοτραγική κατάσταση 
συγχεκριμένος Υπουργός χωρίς την έγκριση του Υπουργικού ΣυμΒουλίου να προσ
λαμβάνει έκτακτους υπαλλήλους, οι οποίοι να εργοδοτούνται για τρεις ολόκληρους 

μήνες και, επειδή δεν υπάρχει έγκριση, να μην υπάρχει ούτε ταμίας στο υπουργείο 

αλλά ούτε και αρχιταμίας, που υπάγεται στο Υπουργείο Οικονομικών, που να 
αναλαμβάνει την ευθύνη να καταβάλει τους μισθούς αυτών των έκτακτων υπαλ

λήλων. 

Αντιλαμβάνεστε ότι το δημόσιο ως εργοδότης βρίσκεται σε αυτή την πολύ 
κωμικοτραγική κατάσταση, αφού, με βάση συμφωνίες τις οποίες υπογράφουμε -δεν 
είμαι συνδικαλιστής, αλλά αυτό αντιλαμβάνομαι- η πρώτιστη υποχρέωση του εργο
δότη είναι να πληρώνει τον εργοδοτούμενό του στο τέλος του μήνα. Και το δημόσιο 
έρχεται εδώ να έχει μια καθυστέρηση τριών ολόκληρων μηνών! 

Εν πάση περιπτώσει, το θέτω, κύριε Πρόεδρε, υπόψη της ολομέλειας, γιατί 

δυστυχώς, ενώ αυτό το περιστατικό αναφέρθηκε στην Επιτροπή Οικονομικών, 
πέρασαν και δέκα ολόκληρες μέρες και η κατάσταση αυτή δυστυχώς δε διορθώθηκε. 

Άρα, ο θεσμός τον οποίο πάμε σήμερα να ξαναψηφίσουμε, για να ισχύει 

ακόμα ένα χρόνο, είναι σωστός, νοουμένου ότι Οα γίνει σωστή εκμετάλλευση του 
χρόνου κατά τον οποίο παρατείνουμε το θεσμό της παγοποίησης, ούτως ώστε να 

έρθουμε πρι ν από το τέλος του άλλου χρόνου με συγκεκριμένη απόφαση να προχω

ρήσουμε ακόμα ένα βήμα προς την ορθή κατεύθυνση, πρώτο. 

Και, δεύτερο, να μην παραχωρήσουμε σε κανέναν το δικαίωμα να κάμει κακή 
χρήση της διακριτικής ευχέρειας που έχει με ενέργειες οι οποίες θα έρθουν σε μετω

πική σύγχρουση με την πρόθεση του Νομοθετικού Σώματος να μειώσει αυτά τα 

κονδύλια, τα οποία από τη μια θεωρούνται ανελαστικά και θέλουμε να τα περιορί
σουμε με αυτό τον τρόπο, από την άλλη όμως επιτρέπουμε την επέκτασή τους με 

παράνομες ενέργειες από πλευράς μελών της κυβερνήσεως. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η αναστολή της πλήρωσης κενών θέσεων στη δημόσια υπηρεσία ως μέσο και 

μέτρο αντιμετώπισης των δημοσιονομικών προβλημάτων θα είχε νόημα, κατά τη 

γνώμη μου, αν δε γίνονταν προσλήψεις άλλων μορφών και αν αυτή η αναστολή 

οδηγούσε σε ελάττωση του κρατικού μισθολογίου. Μια ματιά που έχω ρίξει στους 

προUπολογισμούς -ομολογώ πως δεν τους έχω μελετήσει ακόμα- δε μου δίνει αυτή 

την εικόνα, δε βλέπω δηλαδή μείωση του κρατικού μισθολογίου. Ταυτόχρονα γνωρί

ζουμε ότι οι προσλήψεις στο δημόσιο δεν έχουν σταματήσει. Ναι μεν δε γίνονται 

προσλήψεις διά της κανονικής οδού, μέσω της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, 

όλοι όμως γνωρίζουμε ότι εκατοντάδες και χιλιάδες- τολμώ να πω τη λέξη 

"χιλιάδες"- έχουν προσληφθεί υπό τη μορφή εκτάκτων και όλοι αυτοί οι άνθρωποι 

ασφαλώς πληρώνονται. Και είναι αυτός ο λόγος για τον οποίο δεν είδαμε ακόμα 

μείωση του κρατικού μισθολογίου. 

Υπάρχει μια διαφορά μεταξύ των προσλήψεων από την Επιτροπή Δημοσίας 

Υπηρεσίας και των προσλήψεων υπό τη μορφή εκτάκτων. Για να γίνει πρόσληψη σε 

οργανική θέση, δηλαδή από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, είναι ανάγκη να 

ακολουθηθούν κάποιες συγκεκριμένες αυστηρές διαδικασίες και επίσης να τεθούν 

και να ληφθούν υπόψη κάποια κριτήρια για τις προσλήψεις αυτές. Υπόκεινται 

δηλαδή αυτές οι προσλήψεις σε έλεγχο ακόμα και από τη Δικαστική Εξουσία. Αυτές 
οι προσλήψεις έχουν πράγματι σχεδόν σταματήσει τα τελευταία δυο χρόνια. Είναι 

ελάχιστος ο αριθμός των νέων προσλήψεων από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρε

σίας. 

Αντιθετα, για τις προσλήψεις εκτάκτων δεν ακολουθείται συγκεκριμένη 
αυστηρή διαδικασία ούτε υπάρχουν κριτήρια. Μπορεί κανείς να πει ότι αυτές οι 

προσλήψεις γίνονται κατά τρόπο υποκειμενικό, αυθαίρετο και ετσιθελικό. Και 

είναι γνωστό ότι πολλές φορές από τα Γραφεία Εργασίας ειδοποιούνται περίπου 

μυστικά διάφοροι ημέτεροι, για να έρθουν να υποστούν κάποιο interview, κάποια 
προφορική εξέταση, και να τοποΟετηθούν σε κάποια από αυτές τις θέσεις των εκτά

κτων. Επαναλαμβάνω ότι μιλούμε για εκατοντάδες χω χιλιάδες τέτοιες περιπτώ

σεις και είναι όλες σχεδόν, στη συντριπτική τους πλειοψηφία, περιπτώσεις ευνοιο
κρατικές ... και αναξιοκρατικές γιατί όχι! 

Θέλω επίσης να επισημάνω κάτι το οποίο έχει ήδη αναφερθεί και από το συνά

δελφο κ. Πρέντζα. Μέσα στις παγοποιημένες θέσεις υπάρχουν θέσεις μεγάλης σπου

δαιότητας, θέσεις στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και άλλες ανάλογες υπηρε

σίες οι οποίες αναμένουν πλήρωση προ ετών. Και η μη πλήρωση αυτών των Οέσεων 

οδηγεί σε υποβάθμιση των υπηρεσιών που προσφέρουν αυτές οι Υπηρεσίες Κοινω

νικής Ευημερίας. Και πρόκειται για υποβάθμιση υπηρεσιών που αφορούν εκείνη 

την κατηγορία των συμπολιτών μας και των συνανθρώπων μας που τις έχει απόλυτη 

ανάγκη. Εξαρτούν την επιβίωσή τους πολλοί από αυτούς, αν όχι όλοι, από τα 

βοηθήματα, από τα επιδόματα και από τη συμπαράσταση που προσφέρουν σ' αυτούς 

οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 
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Και σ' αυτήν ακόμα την περίπτωση θέλω να τονίσω ότι η πρόσληψη υπό τη 
μορφή εκτάκτων ζει και βασιλεύει και ότι υπάρχουν περιπτώσεις που προσλαμβάνο

νται κατά τρόπο οιονεί εργολαβικό, χωρίς να τους καταβάλλει το κράτος κοινω

νικές ασφαλίσεις. Μιλούμε για φτωχές γυναίκες, μιλούμε για πλάσματα δυστυχι

σμένα, τα οποία έχουν ανάγκη να ζήσουν την οικογένειά τους, να προσθέσουν στο 
εισόδημά της και υποχρεώνονται στην πραγματικότητα να προσφέρουν τις υπηρε

σιες τους στο κράτος εργολαβικά. Δεν καταβάλλονται κοινωνικές ασφαλίσεις σε 

μια κατηγορία ανθρώπων που δε γνωρίζω πόσοι είναι, αλλά, εν πάση περιπτώσει, 
είναι σημαντικός ο αριθμός τους. Και δεν ξέρω και σε πόσους άλλους τομείς 
μπορεί να γίνεται αυτό το πράγμα. 

Αντιλαμβάνομαι ότι μπορεί να μην καταβάλλει το κράτος κοινωνικές ασφαλί

σεις, όταν δίνει εργολαβίες σε εργολάβους οι οποίοι εργοδοτούν άλλους εργαζομέ
νους δεν μπορεί όμως να θεωρεί τα ι εργολάβος ένας φτωχός άνθρωπος, ο οποίος 
πάει να προσφέρει τη σωματική του εργασία, τις σωματικές του δυνάμεις, για να 

μπορέσει να εξασφαλίσει τα προς το ζην! Εκτός και αν η κυβέρνηση, στα πλαισια 

της φιλοσοφίας της ελευθεροποιησης από την οποία διαπνέεται και την οποία 

προσπαθεί να προωθήσει, σκέφτεται ίσως να εισαγάγει αυτή τη φιλελευθεροποίηση 
και την ιδιωτικοποίηση και σ' αυτές ακόμα τις νευραλγικές Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας! Και να μην εκπλαγούμε, αγαπητοί συνάδελφοι, αν αύριο δούμε δημοσιε

υμένη στην εφημερίδα κάποια ζήτηση προσφορών, η οποία να λέει περίπου ότι 
ζητούνται προσφορές για την περίθαλψη δεκαπέντε ή τριάντα πέντε ή εκατόν 

πενήντα γερόντων και γεροντισσών και ότι ο χαμηλότερος προσφοροδότης θα πάρει 

την προσφορά! 

τι θέλω να πω με όλα αυτά; Θέλω να πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι η απόφαση 
της κυβέρνησης, την οποία δυστυχώς και εμείς ως Βουλή υιοθετήσαμε, να αναστείλει 
την πλήρωση κενών Οέσεων στη δημόσια υπηρεσία για σκοπούς αντιμετώπισης των 
δημοσιονομικών προβλημάτων του τόπου όχι μόνο δεν εξυπηρέτησε τους σκοπούς 
για τους οποίους υποτίθεται ότι έχει εφαρμοστει, αλλά φαίνεται να οδηγεί και σε 
ευνοLΟκρατίες και σε αναξιοκρατίες και σε επικίνδυνα κατατόπια, και αναφέρομαι 
ειδικά στην περίπτωση της μη καταβολής κοινωνικών ασφαλίσεων σε εργαζόμενους 
εκτάκτους σε διάφορα τμήματα της κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πιστεύω ότι το νομοσχέδιο αυτό είναι νομοσχέδιο προς την ορθή κατεύθυνση, 
έστω και αν υπάρχουν κάποια σωστά επιχειρήματα από όσα έχουμε ακούσει. Το 

γεγονός ότι υπάρχει ένα πρόβλημα με τους εκτάκτους δε σημαίνει ότι δεν πρέπει να 
ελέγξουμε μια άλλη κατάσταση, η οποία τείνει συνεχώς να μεγαλώνει το δημοσιονο

μικό έλλειμμα. Δηλαδή η προσπάθεια ελέγχου του ελλείμματος ... και εδώ πρέπει να 
υπογραμμίσω το γεγονός ότι έχουμε ένα πολύ ψηλό δημοσιονομικό έλλειμμα. Ξεκι
νούμε στην αρχή κάθε χρόνου με έλλειμμα γύρω στο 4% και με τους συμπληρωματι
κούς προϋπολογισμούς καταλήγουμε να φτάνουμε στο 5%. Έτσι ξεκινήσαμε και 
φέτος περίπου και ήρθαν συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί και στο τέλος βρισκό
μαστε αλλού. 
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Αν λο~πόν δεν πάρουμε κάποια μέτρα ανάσχεσης και φραγμού κα~ ελέγχου σ' 

αυτό το θέμα, τότε τα οράματα κα~ οι προσδοκίες μας, σ' ό,τι αφορά την Ευρωπα·ίκή 
Ένωση, δεν μπορούν να εκπληρωθούν. Αυτή τη στ~γμή, για να μπούμε στην 

Ευρώπη, που πλέον το θέλουν όλα τα κόμματα σ' αυτή τη Βουλή, πρέπει να ελέγ
ξουμε το έλλειμμα περιορίζοντάς το στο 3%. Η Γερμανία τώρα το θέλει να κατέβει 
στο 1% για σκοπούς ενιαίου νομίσματος και γνωρίζουμε τι γίνεται αυτές τις μέρες 
στις Ηνωμένες Πολιτείες, για να μπορέσουν να ισοζυγίσουν πλήρως τους προϋπο
λογισμούς μέχρι το 2002: βρίσκεται σε σύγκρουση η κυβέρνηση με το Κογκρέσο. 

Α ν λοιπόν εδώ δεν πάρουμε κάποια μέτρα έστω και με κάποια μειονεκτήματα, 

τα οποία ορθά έχει αναφέρει ο κ. Πρέντζας, παρόλο που διαφωνώ μαζί του στην 
αναφορά του για οποιασδήποτε μορφής απάτη· δε νομίζω να υπάρχει είτε απάτη είτε 

πρόθεση απάτης. Μπορεί να μένουν κάποια ανοίγματα, τα οποία όμως μπορεί να 

ελέγχει η Βουλή, αφού έρχονται εδώ. εν πάση περιπτώσει. Αν δε θελήσουμε λοιπόν 

να πάρουμε κάποια μέτρα, το δημοσιονομικό έλλειμμα θα μας φάει στο τέλος δε θα 
μας αφήσει να μπορέσουμε να προχωρήσουμε προς εκεί. όπου πρέπει να προχωρή

σουμε, διότι δυστυχώς οι μισθοί -και είναι γνωστό- που ξεπερνούν το 50% των 
εξόδων, είναι ανελαστικοί και δεν έχουμε άλλο τρόπο να ελέγξουμε το δημοσιονο
μικό έλλειμμα και τους προ υπολογισμούς. 

Χωρίς αμφιβολία αυτό το μέτρο είναι μέτρο προς τη σωστή κατεύθυνση, έστω 
κι αν υπάρχουν κάποια μειονεκτήματα, έστω κι αν υπάρχει το θέμα των εκτάκτων. 
Εγώ λέω ότι, αν δεν περάσουμε αυτό το νόμο σήμερα, και οι έκτακτοι Οα προσλαμ
βάνονται κι εδώ θα έχουμε πρόσθετες προσλήψεις με τον τρόπο που προσλαμβάνο

νταν τόσα χρόνια. Τουλάχιστον έτσι αρχίζει η ανάσχεση μ~ας πορείας η οποία δεν 

εξυπηρετεί τους στόχους και τους σκοπούς της κυπριακής οικονομίας και τους 

ευρύτερους πολιτικούς στόχους σ' ό,τι αφορά την Ευρωπα·ίκή Ένωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ο κ. :Σολωμής. 

ΧΡ. :ΣΟΛΩΜΗ:Σ: 

Κύριε Πρόεδρε, στη σειρά ήταν ο κ. ΕυσταΟίου χα~ μετά εγώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΥ. ΕΥ:ΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη Οέση μου. 

Θα ήθελα να πω ότι ίσως είναι το σοβαρότερό μας πρόβλημα ο δημόσιος 
τομέας και η εκδαπάνηση του τεράστιου ποσού που εκδαπανάται κάθε χρόνο για τη 
συντήρηση μιας υπεράριθμης πανθομολογουμένως δημόσιας υπηρεσίας. Όταν οι 
ίδιοι οι επαίοντες ή οι επηρεαζόμενοι λέγουν ότι είναι υπεράριθμοι κατά 10%, 
πρέπει να είναι πολύ μεγαλύτερος ο αριθμός των υπεραρίθμων και οι πληροφορίες 

μου είναι ότι είναι 25%, οπότε, αν εισαχθούν τα νέα μέσα διεξαγωγής ορισμένων 
εργασιών, το 1/4 είναι υπεράριθμοι, που σημαίνει δαπάνη περίπου f:l50.000.000 το 
χρόνο, χωρίς να υπάρχει λόγος, σε μια χώρα που πραγματικά τα προβλήματά της 

είναι τεράστια. 

ΕίμεΟα υπό κατοχή, υπάρχει επιβουλή, υπάρχει αναγκαιότητα δαπανών, για να 
μπορέσουμε να κρατηθούμε, υπάρχουν πληγές ακόμα που χαίνουν, υπάρχουν 200 000 
πρόσφυγες οι οποίοι περιμένουν να εξασφαλίσουν ένα υποφερτό επίπεδο ζωής. 
Αυτά να μην τα αποκρύπτουμε και να μην ωρα~οποιούμε μια κατάσταση η οποία δεν 

είναι καθόλου ευχάριστη, άμα την εξετάσουμε σ' ένα μικρό μόνο βάθος και όχι 

επιφανειακά. 
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Κύριε Πρόεδρε, μια χώρα με 600 000 κατοίκους έχει περίπου, αν λάβουμε 

υπόψη και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα -όχι τη στενή δημόσια υπηρεσία- 35 000 
δημόσιους υπαλλήλους, που σημαίνει ότι κάθε πολίτης αυτής της χώρας ηλικίας 

μιας ημέρας έως 100 χρόνων, αυτοί οι άνθρωποι δηλαδή ανεξαρτήτως ηλικίας ανά 
δεκαεπτά πληρώνουν κάποιον, για να τους εξυπηρετεί, και δίνουν !600.000.000 το 
χρόνο γι' αυτό το σκοπό. Χίλιες λίρες κατά κεφαλήν περίπου, λαμβανομένων 

υπόψη και των νηπίων και των συνταξιούχων και των γερόντων. Δεν μπορεί η 

ασπιρίνη να είναι θεραπευτικό μέσο! Δεν υπήρξε ποτέ η ασπιρίνη θεραπευτικό 
μέσο. Είναι ανακουφιστική για ορισμένα λεπτά, για μια δυο ώρες. Αν δεν κάτσουμε 

να δούμε το θέμα πολύ σοβαρά και να πούμε ότι καταργούνται αυτές οι θέσεις 
έναντι όλων εκείνων των συνεπακόλουθων που έχει αυτό το πράγμα, δε θα διορ

θωθεί η κατάσταση. 

Τώρα τι γίνεται; Παγοποιούνται οι θέσεις, για να μεταφερθούν στον επόμενο 

χρόνο, να είναι συσσωρευμένες εκεί. και να περιμένουμε εκείνο τον Υπουργό που θα 

πεί "τώρα που έληξε ο νόμος, θα τις πληρώσω όλες". Πώς θα ωφελήσει, κύριε 

Πρόεδρε; Τι σκοπό εξυπηρετεί; Όταν τότε ψηφίζαμε το νέο νόμο για τη δημόσια 

υπηρεσία στην προηγούμενη Βουλή, το 1989, το νόμο Ι/90, είχαμε εισηγηθεί τότε 
εμείς εδώ στη Βουλή να πληρούνται οι θέσεις μέχρι 30 Απριλίου κάθε χρόνου. Για 

ποιο λόγο; Διότι διαπιστώθηκε πως αναμενόταν, ιδίως στις ψηλές θέσεις, από την 
κλίμακα 8 και άνω, η έλευση εκείνων των υποψηφίων που θα συγκέντρωναν τα 
απαιτούμενα προσόντα και που δεν τα είχαν ακόμα. Ετοιμάζονταν δηλαδή αυτοί οι 

υποψήφιοι αποστελλόμενοι στο εξωτερικό για υποτροφίες εις άγραν προσόντων 
τυπικών, για να μπορούν να διοριστούν, και, αφού περιμέναμε ένα δυο χρόνια, ετοι
μάζαμε τη θέση του αναμενομένου και τον διορίζαμε. Και τότε είχε διαπιστωθεί ότι 
αυτή η παραβίαση της αρχής της χρηστότητας στη διαχείριση των δημόσιων πραγ
μάτων είχε προσλάβει επιδημικό χαρακτήρα και είπαμε ότι, αν μέχρι τις 30 του 
Απρίλη δεν πληρούνται οι θέσεις, τότε η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας αυτομάτως 
προκηρύσσει τη θέση και την κλείνει, αν προβλέπεται στον προϋπολογισμό. Έτσι, 

να εξεταστεί κι αυτή η παράμετρος, όταν θα ψηφίζουμε αυτό το νόμο. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαι εξ εκείνων οι οποίοι αποδίδουν ποταπά ή ταπεινά 

ελατήρια, όταν προτείνεται ένα νομοθέτημα. Το κράτος πρώτ' απ' όλα πρέπει να 
είναι ηθικό κράτος δηλαδή δεν είναι φορέας μόνο νομικών αλλά και ηθικών αξιών. 
Δεν επεκτείνω τη σκέψη μου μέχρι του σημείου του δόλου, αλλά εκείνο που λέω 

σίγουρα είναι ότι δεν εξυπηρετεί τίποτα ο τρόπος με τον οποίο αντιμετωπίζεται το 

πρόβλημα ειμή μόνο τη δημιουργία ίσως μιας αναταραχής ή θεμάτων, για να 

ασκηθεί πίεση προς την αρμόδια αρχή, προς τα διάφορα υπουργεία από ημετέρους, 

από ενδιαφερομένους, από πολλούς άλλους που δε βοηθούν καθόλου την ομαλή 
διεξαγωγή του δημοσιοϋπαλληλικού έργου. 

Γι' αυτό το λόγο εμείς ψηφίζουμε εναντίον της προτεινόμενης νομοθεσίας, όχι 

διότι με την ψήφο μας θα ανατρέψουμε το επιδιωκόμενο, αλλά για να επισημάνουμε 
ακριβώς αυτό το πρόβλημα, το οποίο είναι υπαρκτό, και για να πούμε ότι, όταν 

έλθει η στιγμή της απόφασης για την κατάργηση θέσεων, τότε, ναι, θα λάβουμε μέρος 

και θα δώσουμε όσο το δυνατό περισσότερο τη βοήθειά μας κι εμείς στο να 
εξυγιανθεί αυτή η κατάσταση σε έναν τομέα ο οποίος νοσεί. 

Συμφωνώ με τον κ. Καζαμία ότι είναι κάτι το πολύ σοβαρό, διότι οι αντιδρά

σεις θα είναι ποικίλης μορφής και από κάθε κατεύθυνση, αλλά, θέλουμε δε θέλουμε, 
αυτή είναι η πραγματικότητα, κύριε Πρόεδρε. Πρέπει να αντιμετωπίσουμε επιτέ-
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λους τα πράγματα σ' αυτό το πολύ σοβαρό θέμα με τη σοβαρότητα η οποία υπό τις 

περιστάσεις απαιτείται. Γι' αυτό, θα καταψηφίσουμε το νόμο με στόχο τον προβλη
ματισμό, ο οποίος είναι αναγκαίο να γίνει για την αντιμετώπιση αυτού του σοβαρού 
προβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα της ουσίας το έχει καλύψει ο συνάδελφος κ. Ιεροδιακόνου, αλλά θα 

εγείρω ένα θέμα καταρχήν τάξεως και μετά στη συνέχεια ουσίας, με βάση τα όσα 

άκουσα κυρίως από συναδέλφους του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, επικεντρώ

νοντας την αναφορά μου στην ομιλία του συναδέλφου κ. Π ρέντζα. 

Ποιο είναι το Οέμα τάξεως, κύριε Πρόεδρε: Εδώ, για τους υπόλοιπους 

Βουλευτές που δεν είναι Μέλη της Επιτροπής Οικονομικών -δεν ξέρω γι' αυτούς 

που είναι Μέλη της Επιτροπής Οικονομικών- υπάρχει μια Έκθεση ομόφωνη για την 

έγκριση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. Σήμερα ο κ. Πρέντζας σωστά ξεκίνησε με 

μια απολογία και μια διόρθωση. Αλλά έχω διαπιστώσει από την ομιλία του 
κ. Πρέντζα που άκουσα ότι δεν είναι απλώς μια διαφωνία σε κάποιες παραμέτρους 
ή σε κάποιες λεπτομέρειες, αν θέλετε. Εδώ έχουμε ακούσει περί συνωμοσιών και 

περί απάτης, έχουμε ακούσει για λα"ίκίστικα μέτρα, έχουμε ακούσει για δημαγωγίες 

και δημοκοπίες. 

Και μπαίνω στο θέμα της ουσίας. Εδώ, αν υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι, ένα 

θέμα στο οποίο όλες οι πλευρές ήταν σύμφωνες τα τελευταία χρόνια, αυτό είναι ότι 

πρέπει να ληφθούν αποφασιστικά μέτρα για τον περιορισμό του δημοσιονομικού 

ελλείμματος. Εδώ, αν υπάρχει κάτι στο οποίο όλες οι πλευρές της Βουλής συμφω

νούσαν, αυτό ήταν ότι πρέπει να γίνει κάτι για τη δημόσια υπηρεσία και θα επικα

λεσΘώ μεγάλο μέρος της επιχειρηματολογίας του συναδέλφου κ. Ευσταθίου, που 
αμφισβήτησε το 10% των υπεραρtθμων του κ. Μουσιούττα και μας μίλησε για 25% 
υπεραρίθμους. 

Τι αντιμετωπίζουμε μετά τη διακυβέρνηση του κ. Κληρί.δη; Ότι έρχεται 

μπροστά μας ένα νομοσχέδιο με το οποίο λέει: Να παγοποιήσω τις θέσεις πρώτου 

διορισμού, αφού υπάρχει δημοσιονομικό έλλειμμα το οποίο είναι ανησυχητικό, 

αφού υπάρχουν υπεράριθμοι -για το ΔΗΚΟ 10%, για το Συναγερμό μπορεί να είναι 
5% ή 15% ή 20%, για την ΕΔΕΚ 25%- να μελετήσω την αναγκαιότητα της ύπαρξης 
αυτών των θέσεων ως θέσεων πρώτου διορισμού και να πάρω κάποια σωστικά 

μέτρα για την οικονομία μας. Και είπαμε ότι παγοποιούμε τις θέσεις, ανεξάρτητα 

αν αυτό, ναι, ήταν αντιλα"ίκό μέτρο για τον ίδιο το Συναγερμό και τη συγκυβέρνηση, 

• αν Θέλετε, αφού ήταν επί προεδρίας Κληρίδη που έγινε αυτό το πράγμα. Γιατί 

μπορούσαμε κι εμείς άνετα να "βοηθούμε" να πληρούνται αυτές οι θέσεις, κύριε 

Πρέντζα, για ευνόητους λόγους από τους κατάλληλους ανθρώπους και δεν το 

πράξαμε. 

Η παγοποίηση αυτή συνεχίζεται και προσέξετε: εσείς μιλήσατε περί δημαγω

γίας και περί δημοκοπίας και προπαντός αυτό που, αν θέλετε, ενόχλησε -γιατί δεν 

είχα πρόθεση να σας απαντήσω- ήταν η απάτη. Γιατί είπε ο Συναγερμός σήμερα που 
ψηφίζει "ναι, παγοποίηση των θέσεων και το '96", που εντός του 1996, κύριε 
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Πρόεδρε, έχουμε και βουλευτικές εκλογές, αν μη τι άλλο, και είχαμε κάθε λόγο όχι 
μόνο να μην παγοποιούμε θέσεις, αλλά να διπλασιάζουμε και να τριπλασιάζουμε 

θέσεις και να ικανοποωύμε ημετέρους, για να aυξάνουμε τα ποσοστά! Πού είναι η 

απάτη, κύριε Π ρόεδρε; Πού είναι η δημαγωγία; Πού είναι η δημοκοπία; 

Και επικαλέσθηκε ο κ. Πρέντζας και κάποια άλλα επιχειρήματα: Η απάτη 
έγκειται στους εκτάκτους. Έτσι αθώα εγώ λέω ότι σήμερα στη θυρίδα μου εδώ πριν 
από μια ώρα βρήκα τρία αιτιολογικά σημειώματα, κύριε Πρέντζα, για εκτάκτους. 

Και, αν σήμερα αποτελεί aπόστημα για τη δημόσια υπηρεσία ο Οεσμός του εκτά
κτου- που συμφωνώ, ναι, μπορεί να αποτελεί- ήταν μόνιμο καρκίνωμα για μας τους 

παλαιότερους, αφού η μισή συνεδρία κάθε Πέμπτη τα προηγούμενα δέκα χρόνια 
αφιερωνόταν στην έγκριση θέσεων εκτάκτων. Και επομένως θα ήθελα να θέσω 
βασικά επιχειρήματα. 

Ας ακούσουμε τι αφορούν τα τρία σημερινά αιτιολογικά σημειώματα για 

θέσεις εκτάκτων, που έχουν κατατεθεί από την κυβέρνηση της "απάτης", της "δημα

γωγίας" και της "δημοκοπίας". 

Το πρώτο αφορά έξι κτηματολογικούς υπαλλήλους, γραφείς 2ης τάξης, που 
είναι παράταση υπηρεσιών, λέει, για υπαλλήλους που προσλήφθηκαν το Δεκέμβριο 

του Ι 989 -φυσικά όχι από την κυβέρνηση Κληρίδη- για το έργο της καταγραφής της 

ελληνοκυπριακής ακίνητης ιδιοκτησίας στις τουρκοκρατούμενες περιοχές. Αυτό 
είναι το ένα που βρήκα στη θυρίδα μου. Δεν ξέρω αν εσάς είναι διαφορετικό. 

Για να δούμε το επόμενο: Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. Θέλουν έναν 

παιδοκόμο να προσλάβουν σ' αυτή την υπηρεσία. 

Και το τρίτο αιτιολογικό σημείωμα είναι για επτά γραφείς 2ης τάξης, για 

παράταση υπηρεσιών στο Γραφείο του Επιτρόπου Διοικήσεως, που λίγο πολύ 

ξέρουμε πώς προσλαμβάνονται εκεί οι υπάλληλοι. 

Δ~ερωτώμαι πράγματι αν εκτελούμε σωστά το καθήκον μας ως αντιπρόσωποι 

αυτού του λαού, όταν διαπιστώνουμε κάτι που το γνωρίζει και το παρδαλό κατσίκι, 
ότι είναι στα ύψη το δημοσιονομικό μας έλλειμμα, όταν διαπιστώνουμε προβλήματα 

στη δημόσια υπηρεσία και υπεραρίθμων και άλλα σοβαρά προβλήματα και όταν 
έρχεται μια συγκεκριμένη κυβέρνηση σε βάρος, αν Οέλετε μέτρων, ναι, λα'Cκί.στικων, 

δημαγωγίας και δημοκοπίας, αντίστροφα όμως αν τα δούμε να εφαρμόζονται, κύριε 

Πρέντζα, και λέει "παγοποιώ τις θέσεις". 

Σίγουρα θα υπάρχουν κάποια προβλήματα. Σίγουρα θα ήταν ευχής έργο 
σήμερα να βλέπαμε, όπως σωστά εtπε ο κ. Ευσταθίου, ποιες θέσεις πρέπει να καταρ
γήσουμε. Αλλά το λιγότερο που πρέπει να αναγνωρίσουμε σ' αυτή την κυβέρνηση 

είναι ότι έβαλε τον δάκτυλον επί τον τύπον των ήλων και παραμονές βουλευτικών 
εκλογών, που άλλες κυβερνήσεις οργίαζαν με δημαγωγικά μέτρα στο παρελθόν, ήρθε 

και είπε: "Εγώ κλείνω τις πόρτες". Το λιγότερο που έχουμε να κάνουμε είναι να 
την επιβραβεύσουμε και να πούμε ότι σωστά είναι τα μέτρα της παγοποίησης. Κι 
εγώ προσωπικά εύχομαι να συνεχιστούν από οποιεσδήποτε άλλες κυβερνήσεις, όχι 

μόνο για να κόψουμε, επαναλαμβάνω, το aπόστημα των εκτάκτων, αν είναι σήμερα 
aπόστημα όπως ήταν παλαιότερα καρκίνωμα, αλλά και για να μπορέσει πράγματι 
να πιστέψει και ο κόσμος αυτά που μας εtπε και ο κ. Ευσταθίου, ότι για κάθε δεκα
επτά πρέπει να έχουμε ένα δημόσιο υπάλληλο, ο οποίος ένας υπάλληλος δεν εξυπη
ρετεί ούτε τον έναν από τους δεκαεπτά στο τέλος. Και είναι γι' αυτό το λόγο που 
έχω πράγματι την απορία πού είναι η απάτη, η δημαγωγία και η δημοκοπία. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΌΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έχω την άποψη πως η Βουλή παρουσιάζει μιας μορφής ασυνέπεια. 

Μιλούμε όλοι για υπεράριθμες θέσεις και μπορεί σε κάποια τμήματα να υπάρ

χουν υπεράριθμες θέσεις, ενώ σε άλλα τμήματα να μην υπάρχουν, αλλά αντίθετα να 

υπάρχει έλλειψη προσωπικού. Όλοι ζητούμε μείωση του αριθμού των μαθητών κατά 
τάξη και αυτό συνεπάγεται την αύξηση του αριθμού των καθηγητών και των 

δασκάλων, που συνεπάγεται επίσης την αύξηση του συνόλου του αριθμού των δημό

σιων υπαλλήλων. 

Όλοι ζητούμε το διορισμό και άλλων γιατρών, καθώς και νοσηλευτικού 

προσωπικού, τεχνολόγων και άλλων, που είναι ανάγκη να στελεχώσουν τις υγειονο
μικές υπηρεσίες. Και αυτό συνεπάγεται αύξηση -και ορθώς το ζητούμε- του 

συνόλου του αριθμού των δημόσιων υπαλλήλων. Άρα, αυξάνεται στο σύνολό του ο 
αριθμός των δημόσιων υπαλλήλων . 

Ταυτόχρονα όλοι μας εγκρίνουμε τις θέσεις των εκτάκτων που περνούν μέσα 

από τα σημειώματα που έρχονται στη Βουλή αδιαμαρτύρητα και σχολιάζουμε μόνο 
το ότι εί.ναι πρόβλημα ο τρόπος με τον οποίο γίνεται ο διορισμός ή η πρόσληψη . 
Και όλοι εγκρίνουμε τους προϋπολογισμούς στους οποίους αναφέρονται όλες οι 

θέσεις. 

Άρα, έχουμε ευΟύνη ως Βουλή, διότι κάμνουμε κριτική, που μπορώ να την 
ονομάσω και δημοκοπία, χωρίς να παίρνουμε τα σωστά μέτρα για την αντιμετώπιση 

του προβλήματος. 

Έχει λεχθεί πως υπάρχει δημοσιονομικό έλλειμμα· και είναι σοβαρό το 

πρόβλημα. Υπάρχει πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Κόμματος, που κατατέθηκε 

πριν από δυο χρόνια, νομίζω, που εισηγεί.ται κάποιους τρόπους δέσμευσης της 
εκάστοτε κυβέρνησης για τη μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος κάθε χρόνο, 

μέχρι που να ισοσκελισθεί. Δεν έχουμε τοποθετηΟεί επ' αυτού του θέματος. 

Άρα, ενώ όλοι κατακρίνουμε κάτι, από την άλλη όλοι το ψηφίζουμε και 

νομίζω ότι αυτό δεν είναι τίποτε άλλο παρά μια ασυνέπεια στις θέσεις μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Νομίζω να τα απαντήσει όλα ο κ. Πρέντζας. 

Έχει γίνει πολύς λόγος για τους εκτάκτους και δίνεται η εντύπωση ότι αυτό το 

πρόβλημα παρουσιάστηκε τα τελευταία χρόνια. Εδώ ήθελα να διευκρινίσω ότι ο 

μεγαλύτερος αριθμός εκτάκτων είναι στο Υπουργείο Παιδείας και στο Υπουργείο 
Υγείας. Και ιδιαίτερα στο Υπουργείο Παιδείας κατάντησε θεσμός και έτσι πρέπει 

να είναι. Δηλαδή πρέπει να υπάρχει ένας αριθμός εκτάκτων, διότι δεν ξέρουν τις 
μόνιμες ανάγκες που θα υπάρχουν ύστερα από δυο ή τρία χρόνια, εξ ου και πρέπει 

να είναι έκτακτοι, για να μπορούν να αυξομειώνονται. Άρα, εκεί είναι επάναγκες 

να υπάρχει ένας αριθμός εκτάκτων και είναι ίσως ... ή μάλλον όχι· είναι ο μεγαλύ
τερος αριθμός από τους εκτάκτους. 
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Αν αφαιρέσουμε τώρα το Υπουργείο Παιδείας και το Υπουργείο Υγείας, για 
το 1995 τουλάχιστον ο αριΟμός των εκτάκτων μειώθηκε κατά εκατό και είναι ίσως η 
πρώτη φορά που μειώθηκε ο αριθμός των εκτάκτων. Και πρέπει να σημειώσουμε 

ότι οι έκτακτοι που παρουσιάζονται σήμερα δεν προσλήφθηκαν τα τελευταία δύο ή 
τρία χρόνια. Ένας αριΟμός, ναι, μπορεί, αλλά ένας πολύ μεγάλος αριθμός από τους 
υφιστάμενους σήμερα εκτάκτους προσλήφθηκε από προηγούμενες κυβερνήσεις. 

Επίσης λέχθηκε για το δημοσιονομικό έλλειμμα. 

Βεβαίως δεν είναι σωστό να το συζητούμε σήμερα, γιατί θα συζητηθούν οι 
προϋπολογισμοί και είναι καλύτερα να συζητηθεί μαζί με τους άλλους δείκτες. 

Όμως θέλω κι εδώ να πω ότι τα τελευταία τρία χρόνια το δημοσιονομικό έλλειμμα 

βρ(σκεται σε πολύ υγιή πλαίσια. Έχει μειωθεί στο 1,5% με 2%. Όμως πιστεύω ότι 
είναι προσωρινό. Κίνδυνοι υπάρχουν, διότι υπάρχουν τα διάφορα προβλήματα και 

πιθανόν να είναι, κατά κάποιο τρόπο, μια στιγμιαία βελτίωση. 

Αυτά τα λίγα, διότι δε θέλω να μπούμε στη συζήτηση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος, το οποίο, επαναλαμβάνω, θα συζητήσουμε μαζί με τους προ\Jπολογι
σμούς και μαζί με τους άλλους δείκτες, όταν θα συζητούμε τους προ\Jπολογισμούς. 
Επήλθε πάντως ουσιαστική βελτίωση και τα τελευταία τρία χρόνια βρισκόμαστε 

μέσα στους δείκτες της Συνθήκης του Μάαστριχτ, όσον αφορά το δημοσιονομικό 

έλλειμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Υποθέτω ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές και μπορώ να συνοψίσω τις θέσεις 
μου ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μα, γι' αυτό σας έδωσα το λόγο, γιατί δεν υπήρχαν άλλοι να πρωτολογήσουν! 

Ρ. ΠΡΕΝτΖΑΣ: 

Θα ήθελα πρώτα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα, ναι, 
είναι ψηλό και είναι ανησυχητικό. Πρόβλεπεται για το '96 να είναι 4,1%, σύμφωνα 
με το κείμενο των προυπολογωμών. Σύμφωνα όμως με τη διαβεβαίωση που έδωσε ο 
Υπουργός Οικονομικών στην Επιτροπή, στο τέλος του χρόνου το πραγματικό δημο

σιονομικό έλλειμμα θα είναι 2,6%. Να έχουμε έγνοια για το δημοσιονομικό 

έλλειμμα, αλλά όχι όλα να τα βλέπουμε αυστηρά και μονοσήμαντα από τη σκοπιά 

του δημοσιονομικού ελλείμματος παραγνωρίζοντας άλλες παραμέτρους και ιδιαί

τερα τις κυβερνητικές παραμέτρους! 

Ναι, συμφωνώ με τον Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονομικών ότι η Υπηρεσία 

Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού δε θα φτάσει σε επισήμανση των πραγματικών 

αναγκών και των πραγματικών πλεονασμάτων μέσα σε ένα χρόνο ούτε μέσα σε δύο 
ούτε σε τρία χρόνια. Αλλά θέλω να θυμίσω κάτι που αναφέρθηκε στην Επιτροπή 

Οικονομικών, ότι μελέτη που έκαμε αυτή η υπηρεσία για το Υπουργείο Οικονο
μικών και που έδειξε ότι υπάρχουν πλεονάζοντες στη στελέχωση του Υπουργείου 
Οικονομικών κλείστηκε στα συρτάρια και δεν οδήγησε στη λήψη κανενός μέτρου. 

Και βεβαίως, αν ξεκινώντας από το σπίτι της η υπηρεσία αυτή βρίσκει αυτή την 
αντιμετώπιση, δεν έχει και πολλή ενθάρρυνση να πάει να χαλάσει τη ζαχαρένια της 
συγκρουόμενη με άλλα τμήματα, για να κάμει αυτές τις επισημάνσεις. 
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Α ν ψηφιζόταν η δική μας θέση, δηλαδή αν απερρίπτετο το νομοσχέδιο, Οα 

έπρεπε πραγματικά τον ερχόμενο Απρίλη η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας να 

προκηρύξει τις θέσεις αυτές. Αλλά από σήμερα μέχρι τον Απρίλη υπάρχουν πέντε 

μήνες και οι πέντε αυτοί μήνες είναι αρκετοί, για να διεξέλθουν τις Ι 686 υφιστά
μενες κενές θέσεις και να κρίνουν αν τις χρειάζονται ή όχι, ώστε να έλθουν με 
πρόταση κατάργησης όσων δε χρειάζονται και να μείνουν για πλήρωση οι θέσεις 

που πραγματικά χρειάζονται. 

Το να κάμνουμε μια ισοπεδωτική παγοποί.ηση για σκοπούς μελέτης, όπως έγινε 
το '94 και το '95, που, εντάξει, ήταν για σκοπούς μελέτης. Όμως το να εφαρμόζεται 
συνεχώς το μέτρο ανανεωνόμενο χρόνο με χρόνο στο τέλος, ναι, πάει να αποδειχθεί. 
απάτη, πάει να αποδειχθεί μέτρο που επιτρέπει επιλογές που είναι κατ' ανάγκην οι 

επιλογές που χρειάζεται το κράτος, οι επιλογές που αισθάνεται αυτή η Βουλή ότι 
χρειάζονται, αλλά επιλογές με άλλα κριτήρια, με πιο στενά κριτήρια, που επιβάλλο

νται λόγω ισχύος μελών του Υπουργικού Συμβουλίου μέσα στην ενδοκυβερνητική 
διαπάλη -χωρίς να εννοώ ότι υπάρχουν συγκρούσεις. Υπάρχει διάλογος, υπάρχουν 

συζητήσεις, υπάρχουν αλληλεπιδράσεις και ορισμένες φορές, αν όχι κατά κανόνα, 
αυτή η διαπάλη και αυτές οι αλληλεπιδράσεις καθορίζουν τις τελικές αποφάσεις. 

Ο κ. Σολωμής νομίζω ότι αδίκησε τη συζήτηση η οποία έγινε σ' αυτή την 

αίθουσα, διότι δεν πρόσεξε καλά τι είχα πει. Δεν απέδωσα ελατήρια ούτε δημοκο
πίας ούτε δημαγωγίας ούτε άλλα ελατήρια. Εtπα ότι το αποτέλεσμα καταντά να 

• φαίνεται δημοκοπία, καταντά να φαίνεται απάτη. Εtπα ότι η γυναίκα του 
Καίσαρος, ακόμα και αν είναι τίμια, δε φαίνεται τίμια με αυτό τον τρόπο. Τώρα, αν 

ο κ. Σολωμής επιμένει στο χαρακτηρισμό που απέδωσε στην κυβέρνηση, της δημοκο
πίας και της δημαγωγίας, ο ίδιος το είπε και είναι δική του η εκτίμηση. 

.. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αφού το επανέλαβες τώρα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Τελειώνοντας θέλω να πω ότι με αυτή τη συζήτηση πιστεύω ότι δημιουργή
θηκαν κάποια ερεθίσματα και κάποιοι προβληματισμοί. και αυτός ήταν ο ουσια

στικός σκοπός της αρνητικής μας τοποθέτησης. Διότι ο προβληματισμός επί της 

ουσίας του θέματος αποδεικνύεται ότι είναι κοινός. Η πλειοψηφία καταλήγει ότι 

μπορεί να παρατείνει αυτό το νόμο για έναν ακόμα χρόνο με την ελπίδα να επιτευ
χθούν οι σκοποί.. Εμείς λέμε ότι δοκιμάστηκε το μέτρο και δεν απέδωσε. Τασσό
μαστε εναντίον. Η πρόθεση φαίνεται ότι είναι κοινή: είναι το νοικοκύρεμα του 
δημόσιου τομέα, είναι η ανάπτυξη μιας δημόσιας υπηρεσίας με τις θέσεις που είναι 
πραγματικά αναγκαίες, ώστε και ψηλή παραγωγικότητα να έχει η δημόσια υπηρεσία 

και ποιότητα στην εργασία της να έχει και να ανταποκρίνεται στις προσδοκίες της 

κοινωνίας . 

Βεβαίως, θα ήμασταν ευτυχέστεροι, αν δεν ήμαστε οι μόνοι που θα καταψηφί

ζαμε αυτό το νόμο, για να δινόταν πιο έντονο το μήνυμα προς την κυβέρνηση: ή 

φέρνει αποτελέσματα με το νόμο που θα έχει ή βρίσκει άλλες λύσεις, αν θέλει να τις 

βρει και να τις βρει σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Λοιπόν, νομίζω πως περατώθηκε η συζήτηση. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Για το δεύτερο άρθρο ποιοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τρεις. Αποχές δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Το πρώτο και δεύτερο άρθρο εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος· θα αναφέρεται ως ο περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 
Πρώτου Διορισμού στη Δημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιη

τικός) Νόμος του Ι 995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τρεις εναντίον και ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέδιο, που είναι ''Ο Στρατιωτικός Ποινικός 
Κώδικας και Δικονομία (τροποποιητικός) Νόμος του 1995". 

ΕΥ. ΕΥΣτΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ "Ο ΣτΡΑΤΙΩτΙΚΟΣ ΠΟΙΝΙΚΟΣ ΚΩΔΙΚΑΣ 
ΚΑΙ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑ (fΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αρωτοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Νοεμβρίου 1995. Στην 
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πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου 'Αμυνας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση της θανατικής ποινής 

που προβλέπεται σε ορισμένα άρθρα του Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα, όταν το 

αδίκημα διαπράττεται σε καιρό ειρήνης, και αυτό για σκοπούς συμμόρφωσης της 

Κύπρου στις πρόνοιες του Δεύτερου Πρωτοκόλλου του Διεθνούς Συμφώνου για τα 

Αστικά και Πολιτικά Δικαιώματα. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφασή του με αριθμό 

42.484 και ημερομηνία 28.4.1995, αποφάσισε την προσχώρηση της Κύπρου στο 
Δεύτερο Προαιρετικό Πρωτόκολλο του Διεθνούς Συμφώνου για τα Αστικά και 

Πολιτικά Δικαιώματα (Κυρωτικός Νόμος 14 του 1969). 

Ενόψει τούτου και δεδομένου ότι η θανατική ποινή προβλέπεται σε ορισμένα 

άρΟρα του Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα και Δικονομίας, αποφασίστηκε η τροπο

ποίησή του, για να καταργηθεί η επιβολή της θανατικής ποινής σε καιρό ειρήνης και 

να υπάρξει συμμόρφωση της Κύπρου στις πρόνοιες του Πρωτοκόλλου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

• ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δυο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και 

Δικονομία (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο Οέμα είναι ''Ο περί Αρχαιοτήτων (τροποποιητικός) Νόμος του 

1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 
στο Σώμα. 
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Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό Π ΕΡΙ 

ΑΡΧΑΙΟΤΗΤΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Πιττοκοπtτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Δ. Ηλιάδη, σε δύο 
συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Οκτωβρίου και 14 Νοεμβρίου 1995. 
Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Συνδέσμου Κυπρίων Αρχαιολόγων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί. Αρχαιο

τήτων Νόμου, ώστε να αποτελεί υποχρέωση για κάΟε αρχαιολόγο που ανασκάπτει η 
τήρηση λεπτομερούς ημερολογίου της διενεργούμενης ανασκαφής, το πρωτότυπο 
του οποίου μετά το τέλος κάΟε ανασκαφικής περιόδου μαζί με τα σχέδια και τα 
αρνητικά των σχετικών φωτογραφιών θα περιέρχονται αυτομάτως μαζί με τα αρχαι
ολογικά ευρήματα στην κατοχή του Κυπριακού Μουσείου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και λαμβάνοντας 
υπόψη ότι ανάλογες ρυθμίσεις ισχύουν και στις νομοθεσίες άλλων χωρών, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχαιοτήτων (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (fροποποιητικοι) 
Κανονισμοί του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή άλλο Μέλος της Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ : 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''Ο Ι ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ 

ΛΑΡΝΑΚΑΣ (fΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι
σμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 Νοεμβρίου 
1995. Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας . 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 της 
νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα, σκοπείται η αύξηση των τελών έκδοσης 

και ανανέωσης άδειας για την κατασκευή οχετού οικοδομής, όπως και η αύξηση του 

δικαιώματος σύνδεσης υποστατικού με δημόσιο υπόνομο. 

Ειδικότερα, με τους πιο πάνω Κανονισμούς το κατώτερο τέλος για την έκδοση 
άδειας κατασκευής οχετού αυξάνεται από ί1 σε ί5, ενώ το τέλος για την ανανέωση 

της άδειας αυτής αυξάνεται από ί2 σε ί5. Αυξάνεται επίσης το δικαίωμα σύνδεσης 
υποστατικού με δημόσιο υπονόμο από ί1 σε ί ΙΟ, ενώ καθορίζεται ότι το ποσό των 
10 σεντ ανά κυβικό μέτρο νερού που καταναλώνεται είναι το ανώτατο τέλος που 
καταβάλλεται από τους ιδιοκτήτες υποστατικών που εξυπηρετούνται από το 

σύστημα αποχετεύσεως λυμάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Συμβουλίου Αποχετεύ

σεων Λάρνακας δήλωσαν στην Επιτροπή ότι οι προτεινόμενες αυξήσεις είναι 

αναγκαίες για την κάλυψη των αυξημένων διοικητικών δαπανών, που ανέρχονται σε 
ί 15 περί.που, κατά περί.πτωση. Οι ίδιοι εκπρόσωποι πρόσθεσαν ότι με τις αυξήσεις 
αυτές τα πιο πάνω τέλη εξομοιώνονται με τα αντίστοιχα τέλη που επιβάλλουν τα 

συμβούλια αποχετεύσεως των άλλων πόλεων. 

a Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
αναφορά Κανονισμών, όπως κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 
έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο Οέμα είναι "Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας 'Limassol Sheraton 
Ma.rina' (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝ ΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝτΑΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΤΗΣ ΜΑΡΙΝΑΣ 'LIMASSOL SHERATON MAR INA' (ΚΑΤΑ

ΒΛΗΤΕΑ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Μούσκος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Νοεμβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 5 της βασικής νομοΟεσίας για τη ρύθμιση της λειτουργίας των μαρίνων, 
σκοπεί τα ι η αναθεώρηση των δικαιωμάτων ελλιμενισμού που καταβάλλονται από 

τους ιδιοκτήτες σκαφών που χρησιμοποιούν τη μαρίνα του ξενοδοχείου "Σιέρατον" 

στη Λεμεσό. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του αρμόδιου Υπουργείου και του ΚΟΤ, τα 

προτεινόμενα δικαιώματα παρουσιάζουν αύξηση κατά 50% περίπου σε σύγκριση με 
τα ισχύοντα δικαιώματα, τα οποία εγκρίθηκαν από τη Βουλή το 1993. Παρά τη 

σημαντική αυτή αύξηση, όμως, τα δικαιώματα ελλιμενισμού των σκαφών δεν αναμέ

νεται να καλύψουν τα έξοδα που απαιτούνται για τη διαχείριση της μαρίνας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 

όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά Κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': 

Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

.. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

I) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λφένων Κύπρου 
Νόμος (Αρ. Ι) του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων και Διαιτολόγων Νόμος του 
1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Εγγραφής Αισθητικών Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας . 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οδοντοτεχνικών 
Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο Συμπληρωματικός Προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου 

Νόμος του 1995. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου (τροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέσεις Μετεωρολογικού 
Λειτουργού Α', Μετεωρολογικού Λειτουργού, Ανώτερου Μετεωρολο
γικού Επιθεωρητή, Μετεωρολογικού Επιθεωρητή, Μετεωρολογικού 
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Βοηθού \ης Τάξης, Μετεωρολογικού Βοηθού 2ης Τάξης, Μετεωρολογικού 

Βοηθού 3ης Τάξης, Ανώτερου Προγνώστη Καιρού και Προγνώστη 

Καιρού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλ

λοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ

λήλων στη δημόσια υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(\)(α) του περί Προσ

λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμου του ι 985 (Α ρ. 99 του ι 985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 

ΚΟΤ, δυνάμει του άρθρου 3(\)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλ

λήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου 

του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 0) Κείμενα που αφορούν πέντε Νόμους που ίσχυαν στις Ι 6 Αυγούστου 1960 
και οι οποίοι, εφόσον διατηρήθηκαν σε ισχύ δυνάμει του άρθρου 188 του 
Συντάγματος, μεταφράστηκαν στην ελληνική γλώσσα της ΔημοκQατίας 

και ενοποιήθηκαν με τους τροποποιητικούς τους νόμους που ψηφίστηκαν 

μετά τις 16 Αυγούστου 1960. 

Κατατέθηκαν από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Φτάσαμε στο τέλος του Κεφαλαίου Β'. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ': Ερωτή

σεις - Απαντήσεις. Ερωτήσεις και απαντήσεις δεν υπάρχουν. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως για την Ετήσια 

Έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως για το 1994. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΘΕΣΜΩΝ, ΑΞΙΩΝ ΚΑΙ 
ΕΠΙτΡΟΠΟΥ ΔΙΟΙΚΗΣΕΩΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΤΗΣΙΑ ΕΚΘΕΣΗ ΤΟΥ ΕΠΙτΡΟΠΟΥ 
ΔΙΟΙΚΗΣΕΩΣ ΓΙΑ ΤΟ 1994 

Παρόντες: 

Δώρος Θεοδώρου, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους, εκπροσωπώντας τον κ. ι. Μάτση 

Ανδρέας Χρίστου 

Άρ~στος Χρυσοστόμου 

Η Κο~νοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών χα~ Επιτρόπου Διοικήσεως 
μελέτησε την Ετήσια Έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως γ~α το 1994 σε δύο συνε
δρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου και στις 30 Οκτωβρίου 
1995. Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκε και παρευρέθηκε στην Επιτροπή ο 
Επίτροπος Δ~οικήσεως, ο οποίος ανέλυσε την Ετήσια Έκθεσή του και υπέβαλε ειση
γήσεις για τη βελτίωση της δημόσιας διοίκησης στην ευρύτερή της έννοια. 

Η υπό εξέταση Έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως αποτελεί την τέταρτη 
ετήσια έκθεσή του από την έναρξη της λε~τουργίας του θεσμού το 1991. 

Η πιο πάνω Έκθεση, όπως απα~τεί η σχετική νομοθεσία, υποβλήθηκε στις 
22 Ιουνίου 1995 στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και στη συνέχεια στο Υπουργικό 
Συμβούλιο και στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Όπως είναι γνωστό, ο Επίτροπος Διοικήσεως, με βάση τις πρόνοιες της 
σχετικής νομοθεσίας του 1991, όπως αυτή τροποποιήθηκε το 1994 για τον ακριβέ
στερο προσδιορισμό των αρμοδιοτήτων του, "διερευνά παράπονα εναντίον οποιασ
δήποτε υπηρεσίας ή λειτουργού που ασκεί εκτελεστική ή διοικητική λειτουργία ότ~ 

οπο~αδήποτε ενέργειά του παραβιάζε~ τα ανθρώπ~να δικαιώματα ή ασκήθηκε κατά 
παράβαση των νόμων ή των κανόνων της χρηστής διοίκησης και της ορθής συμπερ~

φοράς προς τους διοικουμένους, εφόσον η ενέργεια αυτή επηρεάζει άμεσα κα~ 
προσωπικά οποιοδήποτε πρόσωπο". 

Με βάση τις πρόνο~ες της ίδιας νομοθεσίας, ο Επίτροπος Διο~κήσεως 

υποβάλλει στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ετήσια έκθεση αναφορ~κά με την άσκηση 

των αρμοδιοτήτων του, την οποία κοινοποιεί στο Υπουργικό Συμβούλιο και στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. Συντάσσει επίσης εκθέσεις όσον αφορά τα παράπονα 

που διερευνά, τις οποίες κοινοπο~εί. τόσο στις αρμόδιες αρχές, για να συμμορφω
θούν, όσο και στο ενδιαφερόμενο πρόσωπο. Οι εκθέσεις αυτές κοινοποιούνται 

επίσης στο Υπουργικό Συμβούλιο, στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στο Γενικό 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, στην περίπτωση που ο Επίτροπος Διοικήσεως έχει 

καταλήξει στο συμπέρασμα ότι με την ενέργεια εναντίον της οποίας στρέφεται το 

παράπονο παραβιάστηκαν τα ανθρώπινα δικαιώματα του ενδιαφερόμενου 
προσώπου και ότι δυνατό αυτή να συνιστά ποινικό αδίκημα. Εξάλλου, ο Επίτροπος 
Διοικήσεως αποστέλλει στο Υπουργικό Συμβούλιο και στη Βουλή των Αντιπρο
σώπων μηνιαίο σννοπτικό σημείωμα για τις εκθέσεις που απασχολούν κάθε μήνα το 
Γραφείο του με ιδιαίτερη αναφορά στις πιο σημαντικές από αυτές. 

Την περίοδο μεταξύ Ιης Ιανουαρίου και 31ης Δεκεμβρίου 1994 ο Επίτροπος 
Διοικήσεως διερεύνησε μεγάλο αριθμό παραπόνων, ο οποίος και αποτελεί ρεκόρ 
από την έναρξη της λειτουργίας του θεσμού. 
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Συγκεκριμένα, το 1994 υποβλήθηκαν για διερεύνηση 657 παράπονα (δηλαδή 
παρουσιάζεται αύξηση 27,24% σε σύγκριση με τα παράπονα που υποβλήθηκαν το 
1993), ενώ 80 παράπονα εκκρεμούσαν από τον προηγούμενο χρόνο, δηλαδή το 1994 
εκκρεμούσαν συνολικά 737 παράπονα. 

Από τον πιο πάνω αριθμό διεκπεραιώθηκε η εξέταση 619 παραπόνων, ενώ 
συντάχθηκαν 275 εκθέσεις. Ο μεγαλύτερος αριθμός παραπόνων υποβλήθηκε τους 
μήνες Μάιο και Ιούνιο, περίοδο κατά την οποία υποβλήθηκε και η Ετήσια Έκθεση 
του Επιτρόπου Διοικήσεως για το 1993. Όσον αφορά την κατανομή των παρα

πόνων κατά επαρχίες, η Λευκωσία έχει το προβάδισμα και ακολουθεί η Λεμεσός, η 
Πάφος, η Λάρνακα και η Αμμόχωστος. 

Από την περαιτέρω ανάλυση των παραπόνων που ερευνήθηκαν το 1994 προκύ
πτει ότι τα περισσότερα ή ποσοστό 16,6% αφορούσαν διαδικαστικά θέματα και 
καθυστερήσεις, ποσοστό 15,2% αφορούσε υπαλληλικά, εκπαιδευτικά και εργατικά 
Οέματα και ποσοστό 10,5% αφορούσε προσφυγικά θέματα. 

Η πλειοψηφία των παραπόνων αυτών και συγκεκριμένα ποσοστό 31,4% 
αφορά κυρίως θέματα της αρμοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών, ενώ ποσοστό 

12% του συνόλου των παραπόνων αφορά νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου και 
ποσοστό 9% το Υπουργείο Οικονομικών. τέλος ακολουΟούν άλλα υπουργεία και 
άλλες μη κρατικές υπηρεσίες. 

Ο μεγαλύτερος αριθμός των παραπόνων που αναφέρεται στο Υπουργείο 

Εσωτερικών αφορά το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας (41% ), το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως (31 %) και την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας (26%). 

Στην Ετήσια Έκθεσή του για το 1994 ο Επίτροπος Διοικήσεως καταλήγει στις 
πιο κάτω γενικές διαπιστώσεις: 

Ι) Ο Οεσμός του Επιτρόπου Διοικήσεως γίνεται πλατύτερα γνωστός και 

εδραιώνεται στη συνείδηση των πολιτών. Απόδειξη του γεγονότος αυτού 
είναι η σημαντική αύξηση του αριθμού των παραπόνων που υποβλήθηκαν 

το 1994. 
2) Οι σχέσεις και η συνεργασία της Υπηρεσίας του Επιτρόπου Διοικήσεως 

με τη Νομοθετική Εξουσία και ιδιαίτερα με την αντίστοιχη Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή υπήρξαν άριστες και εποικοδομητικές. Βελτιωμένες είναι 

επίσης οι σχέσεις του Επιτρόπου Διοικήσεως με την Εκτελεστική Εξουσία 

παρά το γεγονός ότι η επικοινωνία του με ορισμένους Υπουργούς δε 

βρίσκεται στο επιθυμητό επίπεδο. 

3) Αναβαθμισμένες είναι επίσης οι σχέσεις του Γραφείου του Επιτρόπου 

Διοικήσεως με γραφεία Ombudsmen του εξωτερικού και διεθνείς οργανι
σμούς. 'Εμπρακτη απόδειξη του γεγονότος αυτού αποτελεί η απόφαση 

του Συμβουλίου της Ευρώπης να συγκαλέσει στην Κύπρο την Πέμπτη 
Διάσκεψη Στρογγυλής Τραπέζης, που θα γίνει τον Ιούνιο του 1996 με τη 
συμμετοχή των Ευρωπαίων Ombudsmen. 

4) Συνεχίζεται η παραβίαση βασικών συνταγματικών διατάξεων από όσους 

ασκούν διοικητική εξουσία, καθώς και η δυσλειτουργία των υπηρεσιών 
και των θεσμών, με αποτέλεσμα την ταλαιπωρία των πολιτών. 

Ειδικότερα παρατηρείται συχνή παραβίαση: 

(α) του άρθρου 29 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, που 
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κατοχυρώνει το δικαίωμα του πολίτη να απευθύνεται γραπτώς στη 

διοίκηση και να λαμβάνει απάντηση το αργότερο μέσα σε τριάντα 

μέρες από τη λήψη της επιστολής. Το άρθρο αυτό παραβιάζεται 

συχνά από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και το 

Τμήμα Μεταναστεύσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, όπως και 

από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας 

(β) του άρθρου 23 του Συντάγματος της Δημοκρατίας, που κατοχυ

ρώνει το δικαίωμα της ιδιοκτησίας, αφού παρατηρείται συχνά το 

φαινόμενο της επεμβάσεως σε ιδιοκτησία χωρίς να προηγηθεί η 

απαλλοτρίωση ή επίταξή της ή το φαινόμενο της επιτάξεως 

ακινήτου χωρίς να προηγηθεί η δημοσίευση της γνωστοποίησης της 

απαλλοτρίωσης. Εξάλλου, παρατηρείται καθυστέρηση στην κατα

βολή αποζημιώσεως για κτήματα που έχουν απαλλοτριωθεί ή επιτα

χθεί για σκοπούς δημόσιας ωφέλειας. 

5) Ο θεσμός της ιεραρχικής προσφυγής δε λειτουργεί ικανοποιητικά κυρίως 
λόγω της καθυστερημένης λήψης των αποφάσεων. 

Επιπρόσθετα προς τις πιο πάνω γενικές διαπιστώσεις, ο Επίτροπος Διοική

σεως επισημαίνει στην υπό αναφορά Έκθεσή του ότι: 

Ι) Επιβάλλεται η διεύρυνση των αρμοδιοτήτων του Επιτρόπου Διοικήσεως, 

ώστε να μπορεί να διερευνά και τη σφαίρα της δραστηριότητας της 

τοπικής αυτοδιοίκησης. 

2) Είναι επιτακτική η ανάγκη κωδικοποίησης των γενικών αρχών του διοι

κητικού δικαίου προς όφελος της χρηστής διοίκησης. 

3) Είναι επιτακτική η ανάγκη λήψης νομοθετικών μέτρων για τη βελτίωση 

των θεσμών. Τέτοια μέτρα είναι ανάμεσα σε άλλα: 

(α) η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για την αναγκαστική απαλ

λοτριωση, ώστε ο επηρεαζόμενος ιδιοκτήτης να λαμβάνει γνώση για 

την πρόθεση της διοίκησης να απαλλοτριώσΕL το ακίνητό του και η 

προθεσμία υποβολής ένστασης, που σήμερα καθορίζεται σε δεκα

πέντε μέρες από τη δημοσίευση της απαλλοτρίωσης, να αυξηθεί· 

(β) η συμπλήρωση και κωδικοποίηση της νομοθεσίας για την 

προστασία του περιβάλλοντος. Για το σκοπό αυτό είναι αναγκαία 

η άμεση τροποποίηση της νομοθεσίας για τα μεταλλεία και τα λατο

μεία, ώστε με προσωρινό διάταγμα δικαστηρίου να είναι δυνατή η 

αναστολή της λειτουργίας λατομείου εναντίον του οποίου διατυπώ

νεται η κατηγορία ότι εξορύσσει και διοχετεύει στην αγορά λατο

μικά υλικά που δεν ανταποκρίνονται στα υφιστάμενα πρότυπα· 

(γ) η βελτίωση των κανονισμών για την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών 

λειτουργών· 

(δ) η προώθηση νομοθετικών ρυθμίσεων όσον αφορά τη μετάθεση 

επιθεωρητών στα σχολεία· 

(ε) η θέσπιση κανονισμών για τους όρους εργοδοσίας του προσωπικού 
που προσλαμβάνουν οι σχολικές εφορείες 
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(στ) η νομοθετική ρύθμιση του δικαιώματος των πολιτών να έχουν 

πρόσβαση στα δημόσια έγγραφα, όπως άλλωστε υπαγορεύει η 

σύσταση της Επιτροπής Υπουργών του Συμβουλίου της Ευρώπης 

με αριθμό (8 ι) ι 9· 
(ζ) η νομοθετική ρύθμιση του δικαιώματος των ιδιοκτητών των 

κέντρων αναψυχής να επιλέγουν τους πελάτες τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, 

αφού ενημερώθηκε για την υπό αναφορά Έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως, κατέ

ληξε στα πιο κάτω: 

Ι) Διαπιστώνει με ικανοποίηση την εδραίωση του θεσμού του Επιτρόπου 
Διοικήσεως και χαιρετίζει τη διαπίστωσή του ότι στις πλείστες των περι
πτώσεων υπάρχει αγαστή συνεργασία με τη διοίκηση και συμμόρφωσή της 

προς τις εισηγήσεις του. Επισημαίνει όμως το γεγονός ότι το επίπεδο της 
συνεργασίας του Επιτρόπου Διοικήσεως με ορισμένους Υπουργούς δεν 

είναι το επιθυμητό παρά το ότι η σχετική νομοθεσία προβλέπει ότι αυτός 
επικοινωνεί απευθείας με τους Υπουργούς και άλλους aξιωματούχους. 

2) Δηλώνει ακόμα μια φορά ότι θεωρεί τον Επίτροπο Διοικήσεως βασικό 
της συνεργάτη με τον οποίο θα συνεχίσει και θα ενισχύσει τη συνεργασία 
της, ώστε να διαφυλαχθούν και να ενδυναμωθούν οι ισχύοντες θεσμοί. 

3) Χαιρετίζει με ικανοποίηση την προθυμία που επέδειξε ο Γενικός Εισαγγε

λέας της Δημοκρατίας στον ορισμό νομοπαρασκευαστικής επιτροπής για 

την κωδικοποίηση των γενικών αρχών του διοικητικού δικαίου ύστερα 
από σχετική παράκλησή της. 

4) Σημειώνει με ικανοποίηση την απόφαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για 

την πραγματοποίηση τον επόμενο χρόνο στην Κύπρο της Πέμπτης 

Διάσκεψης Στρογγυλής Τραπέζης με τη συμμετοχή των Ευρωπαίων 

Ombudsmen. 

5) Εξακολουθεί να θεωρεί επιβεβλημένη την επέκταση της αρμοδιότητας του 
Επιτρόπου Διοικήσεως, ώστε αυτή να περιλαμβάνει και την τοπική αυτο

διοίκηση. 

6) Χαιρετίζει την κατάθεση στη Βουλή νομοσχεδίου για την επιβολή αυστη

ρότερων κυρώσεων εναντίον όσων προβαίνουν σε παράνομες λατομήσεις 

ή εμπορεύονται λατομικά υλικά που δεν πληρούν τα καθορισμένα 

πρότυπα. 

7) Χαιρετίζει την προσπάθεια που καταβάλλεται υπό την αιγίδα του 

Επιτρόπου Διοικήσεως για τη βελτίωση του συστήματος αξιολόγησης των 
εκπαιδευτικών λειτουργών. 

8) Σ τι γ ματίζει τη συστηματική παραβίαση από ορισμένες κρατικές υπηρεσίες 

των συνταγματικά κατοχυρωμένων δικαιωμάτων των πολιτών, γεγονός 
που πρέπει να προβληματίσει όλους τους ενδιαφερομένους. 

9) Επιθυμεί να επισημάνει την ανάγκη πιο σοβαρής αντιμετώπισης από τις 

αρμόδιες αρχές των ειδικών εκθέσεων που συντάσσει ο Επίτροπος Διοι
κήσεως και κοινοποιεί στο Υπουργικό Συμβούλιο, καθώς αυτές δε 
συμμορφώνονται μέσα σε τακτή προθεσμία προς τις εισηγήσεις του 

Επιτρόπου για την άρση της αδικίας που διαπράχθηκε σε βάρος κάποιου 
προσώπου. 

• 
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10) τέλος, επισημαίνει το γεγονός ότι δεν έχουν υλοποιηθεί οι εισηγήσεις της 
για τη δημιουργία ολοκληρωμένης οργανωτικής δομής όσον αφορά τους 
ειδικούς γιατρούς που εργοδοτούνται στα νοσοκομεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Με ικανοποίηση διαπιστώνουμε πως χρόνο με το χρόνο ο θεσμός του 

Επιτρόπου Διοικήσεως εδραιώνεται στη συνείδηση του λαού. Οι υπηρεσίες του 

Επιτρόπου όλο και περισσότερο επιζητούνται από εκείνους που αισθάνονται ότι 

αδικούνται. 

Σύμφωνα με στοιχεία που αναφέρονται στην Έκθεση, το 1994 υποβλήθηκαν 
εξακόσια πενήντα επτά παράπονα σε σύγκριση με τετρακόσια εβδομήνα οκτώ το 

1993. Ασφαλώς δεν είναι δικαιολογημένα όλα τα παράπονα που υποβάλλονται, 

αλλά το ότι παρέχεται στον πολίτη το δικαίωμα να υποβάλει το παράπονό του, 

όποτε ο ί.διος πιστεύει ότι αδικείται, επενεργεί ανασταλτικά, γιατt παρέχεται η 

ευκαιρία στην υπηρεσία του Επιτρόπου να ερευνήσει το παράπονο και να εξηγήσει 

στον πολίτη αν έχει ή όχι δίκαιο. Έτσι, συμβάλλει στην αποκατάσταση της εμπιστο

σύνης του πολίτη προς τους θεσμούς. 

Ο θεσμός του Επιτρόπου Διοικήσεως στοχεύει στη διασφάλιση της τήρησης 

των αρχών της νομιμότητας και της χρηστής διοί.κησης, που αποτελούν τη βάση του 

κράτους δικαίου. Ο ρόλος του Επιτρόπου Διοικήσεως είναι aποτρεπτικός και διορ

θωτικός: Αποτρεπτικός, γιατί, εφόσον οι αρμόδιοι λειτουργοί γνωρίζουν ότι οι 

πολίτες, όταν αδικηθούν, θα προσφύγουν στον Επίτροπο, γίνονται πιο προσεκτικοί, 

με αποτέλεσμα να περιορίζονται λάθη και αυθαιρεσίες. Διορθωτικός, γιατί οι 

υποδείξεις του Επιτρόπου παρά το συμβουλευτικό τους χαρακτήρα λαμβάνονται 
σοβαρά υπόψη από τις υπηρεσίες με εξαίρεση μεμονωμένες περιπτώσεις. Έτσι 

συμβάλλει στη βελτίωση της συμπεριφοράς του κράτους έναντι των πολιτών και 

στην τήρηση των κανόνων της χρηστής διοίκησης. 

Κύριε Πρόεδρε, η Έκθεση της Επιτροπής για το έργο του Επιτρόπου Διοική

σεως είναι εμπεριστατωμένη, γι' αυτό και Οα αναφερθώ σε ένα μόνο θέμα. Ο θεσμός 

του Επιτρόπου Διοικήσεως δεν καλύπτει την τοπική αυτοδιοίκηση και έτσι οι 
πολίτες δεν έχουν τη δυνατότητα εξωδικαστικά να υποβάλουν παράπονο, όταν 

αισΟάνονται ότι αδικούνται. Από την καθημερινή επαφή με το λαό περιέρχεται σε 

γνώση μας πλήΟος παραπόνων που αφορούν τους δήμους, τα συμβούλια βελτιώσεως 

και τις χωριτικές αρχές. Είναι γνωστό πως άλλες διαδικασίες εξέτασης παραπόνων 

ή καταγγελιών είναι χρονοβόρες και στις πλείστες περιπτώσεις αναποτελεσματικές, 

η δε προσφυγή στα δικαστήρια είναι δαπανηρή και εξίσου χρονοβόρα. Έτσι, οι 

πολίτες αισθάνονται αδικημένοι και αδύναμοι να διεκδικήσουν το δίκαιό τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως 

κατέθεσε πρόταση νόμου για την επέκταση των αρμοδιοτήτων του Επιτρόπου Διοι

κήσεως, ώστε να επιλαμβάνεται και υποθέσεων που σχετίζονται με την τοπική αυτο
διοίκηση . Η Βουλή έχει και στο παρελθόν εκφράσει την υποστήριξή της προς την 
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πρόταση νόμου που κατέθεσε η Επιτροπή. Είναι καιρός να αρθούν τεχνικά ή τυπικά 
εμπόδια που έχουν προβληθεί και να ψηφιστεί σε νόμο η σχετική πρόταση, ώστε ο 

θεσμός του Επιτρόπου Διοικήσεως να καλύψει και την τοπική αυτοδιοίκηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που 

είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα

λίσεων για το Οέμα που αναφέρεται ως "Η ανάγκη αναβάθμισης του ρόλου του 
Κέντρου Παραγωγικότητας (ΚΕΠΑ) για την αύξηση της παραγωγικότητας στους 

διάφορους κλάδους της βιομηχανίας και των υπηρεσιών". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'Ή ΑΝΑΓΚΗ 

ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗΣ ΤΟΥ ΡΟΛΟΥ ΤΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΠΑΡΑΓΩΓΙΚΟΤΗΤΑΣ 

(ΚΕΠΑ) ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΥΞΗΣΗ ΤΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΙΚΟΤΗΤΑΣ ΣΤΟΥΣ ΔΙΑΦΟΡΟΥΣ 

ΚΛΑΔΟΥΣ ΤΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ" 

Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Καίτη Κληρίδου 

Ανδρέας Παρισινός 

Νίκος Πιττοχοπίτης 

Κίμων Παναγtδης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
συνήλθε σε τρεις συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Μαρτίου, 
27 Απριλίου και την Ιη Ιουνίου 1995, και μελέτησε το πιο πάνω θέμα. Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου Προγραμματισμού, του Κέντρου Παραγωγικότητας, 

του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ και των οργανώσεων ΚΕΒΕ και ΟΕΒ. Το πιο 

πάνω Οέμα εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την Επιτροπή έπειτα από εισήγηση του 
Προέδρου της κ. Αβραάμ Αντωνίου και του Μέλους της κ. Ανδρέα Κουκουμά. 

Σε πρώτο στάδιο ο εκ των εισηγητών του θέματος χ. Κουκουμάς αναφέρθηκε 

στο ιστορικό ίδρυσης του Κέντρου Παραγωγικότητας, στους στόχους που τάχθηκε 

να εξυπηρετήσει, στη μορφή που τελικά πήρε το Κέντρο και στα μέτρα που πρέπει 
να ληφθούν για την αναβάθμισή του. 

Ειδικότερα, ο εισηγητής του θέματος ανέφερε ότι το ΚΕΠ Α, που ιδρύθηκε το 
1963, είχε ως στρατηγικό στόχο την επιστημονική, τεχνική και εκπαιδευτική 

συμβολή για αύξηση της παραγωγικότητας στη βιομηχανία και στους διάφορους 

κλάδους των υπηρεσιών. Για την επίτευξη του στόχου αυτού το ΚΕΠΑ στράφηκε 

στην προετοιμασία επαγγελματικού τεχνικού προσωπικού για τη βιομηχανία με 
ταχύρυθμη εκπαίδευση, στην παροχή επιστημονικών και τεχνικών συμβουλών στους 

βιομήχανους και επιχειρηματίες και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, καθώς και στην 

εκπόνηση επιστημονικών μελετών και στη διεξαγωγή ερευνών που στοχεύουν στην 

αύξηση της παραγωγικότητας. 
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Το Κέντρο αρχικά διαδραμάτισε σημαντικό ρόλο, στη συνέχεια όμως ατόνησε 
σταδιακά και υποβαθμίστηκε, αφού δεν προσαρμόστηκε στις τεχνολογικές και 
επιστημονικές εξελιξεις. Σήμερα ασχολείται κυρίως με ταχύρυθμα επαγγελματικά 

τεχνικά προγράμματα παρά με την παροχή επιστημονικών συμβουλών και την εκπό

νηση μελετών και ερευνών όσον αφορά την παραγωγικότητα. Σύμφωνα με τον ειση

γητή του θέματος, το Κέντρο χρειάζεται αναβάθμιση, αναδιοργάνωση και νέα στρα
τηγική που να συνάδουν με την επιστημονική και τεχνολογική εξέλιξη. Αυτό 

επιβάλλεται ιδιαίτερα ενόψει της πορείας της Κύπρου προς την Ευρωπα·ίκή Ένωση, 
ώστε τα προ"ίόντα μας να καταστούν ανταγωνιστικά σε σύγκριση με αυτά των 

χωρών της Ένωσης. Για το λόγο αυτό η κυβέρνηση πρέπει να λάβει όλα τα 

αναγκαία μέτρα για την αναβάθμιση του ΚΕΠΑ, ώστε να καταστεί ένα πραγματικό 
επιστημονικό κέντρο παραγωγικότητας. 

Ο Διευθυντής του Κέντρου, συμφωνώντας με όσα ανέφερε ο εισηγητής του 
θέματος, ενημέρωσε την Επιτροπή για το στρατηγικό σχέδιο που έχει ετοιμαστεί με 
στόχο την αναβάθμιση και τον εκσυγχρονισμό του Κέντρου. Για την ετοιμασία του 

στρατηγικού σχεδίου μετακλήθηκαν εμπειρογνώμονες και μετέβησαν αρμόδιοι 
λειτουργοί στο εξωτερικό, για να μελετήσουν τη λειτουργία παρόμοιων με το ΚΕΠΑ 

ιδρυμάτων. Αποτέλεσμα της μελέτης όλων αυτών των παραγόντων ήταν η ολοκλή

ρωση του στρατηγικού σχεδίου, το οποίο τώρα βρίσκεται στο τελικό στάδιο της 
έγκρισής του. Αν τελικά οι εισηγήσεις του σχεδίου γίνουν aποδεχτές, αυτό Οα 

μπορέσει να υλοποιηθεί μέσω των προ-ϋπολογισμών του 1996, αφού θα γίνει κατορ
θωτή η στελέχωση του Κέντρου με το αναγκαίο προσοντούχο προσωπικό και ο 
εξοπλισμός του με σύγχρονη τεχνολογία. 

Ο Διευθυντής της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως αναφέρθηκε στη συνερ
γασία της Αρχής με το Κέντρο Παραγωγικότητας, την οποία χαρακτήρωε ικανο

ποιητική, χωρίς να αποκλείει περιθώρια περαιτέρω βελτίωσης και ανάπτυξής της σε 
ποιοτικό και ποσοτικό επίπεδο, ώστε να γίνει αποτελεσματικότερη. 

Οι εκπρόσωποι όλων ανεξαίρετα των οργανώσεων που παρέστησαν στη συνε
δρία της Επιτροπής τόνισαν την ανάγκη αναβάθμισης του Κέντρου Παραγωγικό
τητας, για να μπορέσει να επιτελέσει το βασικό στόχο του, που είναι η αύξηση της 

παραγωγικότητας, κάτι που θα επιτευχθεί. με τη συνεργασία όλων των κοινωνικών 
εταίρων και με την υλοποίηση των εισηγήσεων που περιλαμβάνονται στο στρατη
γικό σχέδιο του Κέντρου. 

Ο εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού παραδέχτηκε ότι το Κέντρο 

χρειάζεται ενίσχυση και αναβάθμιση, θέμα το οποίο το Γραφείο Προγραμματισμού 

αποφάσισε να επανεξετάσει, με στόχο μέσα από μια σωστή συνεργασία με το Κέντρο 

να του δοθεί η κατάλληλη ενίσχυση, ώστε να επιτελέσει το ρόλο στην υπηρεσία του 
οποίου έχει ταχθεί. 

Αναφερόμενοι ειδικότερα στο ρόλο του ΚΕΠΑ, οι εκπρόσωποι της κυβέρνησης 

δήλωσαν ότι κύριος και βασικός του ρόλος είναι να συμβάλλει στην αύξηση της 

παραγωγικότητας, βοηθώντας επιχειρήσεις να εφαρμόζουν μεθόδους που συνδυά
ζουν το χαμηλό κόστος με την αύξηση της παραγωγικότητας και καταρτίζοντας 

επαγγελματικά τους εργαζομένους. 

Όσον αφορά τις δραστηριότητες του ΚΕΠ Α στο χώρο της διοίκησης επιχειρή
σεων, ανέφεραν ότι υπάρχει διαπίστωση επικάλυψης αρμοδιοτήτων τόσο από την 

Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης όσο και από την Τράπεζα Αναπτύξεως. Το ειδικό 
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αυτό θέμα έχε~ απασχολήσει ιδιαίτερα τους αρμόδ~ους Υπουργούς, ο~ οποίο~ έχουν 

αναλάβε~ να το εξετάσουν, γ~· αυτό κα~ απα~τείτα~ κάποιος χρόνος, ώστε να δοθούν 

ο~ σωστές λύσε~ς. για να αποφευχθεί στο μέλλον η επ~κάλυψη αρμοδιοτήτων. 

Ένας άλλος σημαντικός ρόλος που έχε~ να επ~τελέσε~ το Κέντρο είνα~ αυτός 

του περιφερε~ακού κέντρου για την παροχή τεχνικής βοήθειας προς το εξωτερικό. 

Το Γραφείο Προγραμματισμού έχει τη βούληση να εν~σχύσε~ το Κέντρο, για να 

μπορέσει να επιτελέσει όλους τους πιο πάνω ρόλους του, γι' αυτό και πιστεύει ότι ο 

εξοπλισμός του θα πρέπει να αναβαθμίζεται συνεχώς, ώστε να ανταποκρίνεται στις 

σημερινές συνθήκες. Για το λόγο αυτό το Γραφείο Προγραμματισμού αντιμετωπίζει 

Οετικά τις προτάσεις του ΚΕΠΑ για ενίσχυση των πόρων του. Αναμένετα~ ότι 

σύντομα θα εγκριθούν οι προτάσεις του για παροχή ί Ι 00.000 στα πλαίσια του προϋ
πολογισμού του 1995, καθώς και η περίληψη πρόνοιας του ίδιου ύψους στους προϋ
πολογισμούς του Ι 996. Επίσης, αναμένεται ότι με την ετήσια οικονομική ενίσχυση 

του Κέντρου με ανάλογα ποσά θα καλυφθούν οι ανάγκες του σε μερικά χρόνια. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, συνε

κτιμώντας όσα εκτέθηκαν ενώπιόν της από τις ενδιαφερόμενες πλευρές, κατέληξε 

στο συμπέρασμα ότι το ΚΕΠΑ χρειάζεται οπωσδήποτε εκσυγχρονισμό και αναβάθ

μιση, γω να μπορέσει να uητελέσει το ρόλο του, που είνα~ η εκπαίδευση των επ~χει

ρηματιών χα~ των εργαζομένων, ώστε να είναι σε θέση να εφαρμόζουν σύγχρονες 

μεθόδους που θα βοηθήσουν τις επ~χειρήσεις να μειώσουν το κόστος τους χα~ να 

αυξήσουν την παραγωγικότητά τους, τομέας στον οποίο η Κύπρος φαίνεται να 

υστερεί. r~α το λόγο αυτό απαιτείται η παροχή στο Κέντρο όλων των μέσων που θα 

του εξασφαλίσουν νέα τεχνολογία συνεχώς εκσυγχρονιζόμενη και προσοντούχο 

ανΟρώπινο δυναμικό. Παράλληλα, απαιτείται και η συνεργασία όλων των κοινω

ν~κών εταίρων. 

Η Επιτροπή με ικανοποίηση βλέπει ότι η αντιμετώπιση των αναγκών του 

ΚΕΠΑ από το Γραφείο Προγραμματισμού είναι σήμερα Οετική και ότι υπάρχει 

πρόΟεση να δοθούν τα ζητούμενα κονδύλια, ώστε το Κέντρο να αναβαθμιστεί, για να 

ανταποκριθεί στις νέες αυξημένες απαιτήσεις. Η Επιτροπή π~στεύει πως κάτ~ τέτοιο 

θα οδηγήσει στην αναβάθμιση του ρόλου χα~ του έργου του ΚΕΠΑ με όλες τ~ς 

αναμενόμενες θετ~κές συνέπειες στην οικονομία του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Αντωνίου. 

Α. ΑΝΎΩΝΙΟΥ: 

Κύρ~ε Πρόεδρε, 

Η Έκθεση της αρμόδιας Επιτροπής αγγίζε~ και πραγματεύεται όλες τ~ς ουσιώ

δεις πτυχές του υπό συζήτηση θέματος. Συνεπώς, νομίζω πως δε μένουν πολλά που 

πρέπει να λεχθούν, γι' αυτό κα~ θα περ~οριστώ απλώς στην υπογράμμιση ορισμένων 

πτυχών του προβλήματος. 

Πρέπε~ να τον~στεί ο πολύ σημαντ~κός ρόλος του Κέντρου Παραγωγικότητας, 

του οποίου αποστολή είναι να βοηθά τους επιχε~ρηματίες να εφαρμόζουν μεθόδους 

• 



• 
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και μέτρα με στόχο την ουσιαστική αύξηση της παραγωγικότητας. Λέω "την ουσια

στική αύξηση της παραγωγικότητας", διότι, όπως είναι γνωστό, η παραγωγικότητα 

στην Κύπρο συνεχίζει δυστυχώς να βρίσκεται στο μισό αυτής της Ευρωπα·ίκής 

Ένωσης. Ειδικότερα δε στη μεταποιητική βιομηχανία είμαστε μόλις στο ένα τρίτο 

της παραγωγικότητας των πλείστων χωρών μελών της Ευρωπα'ίκής Ένωσης. 

Η ουσία του όλου θέματος έγκειται βασικά στα μέτρα που πρέπει να ληφθούν 

για τον εκσυγχρονισμό του ιδρύματος με τον αναγκαίο τεχνικό εξοπλισμό, ώστε να 

μπορεί να διευρύνει και να αναβαθμίζει συνεχώς τις παρεχόμενες υπηρεσίες προς 

τις διάφορες επιχειρήσεις και τους διάφορους τομείς της οικονομίας. Όλοι παραδέ

χονται ότι πρέπει να διατεθούν από τους προϋπολογισμούς του κράτους σημαντικά 

κονδύλια για το σκοπό αυτό. 

Συνεπώς, δύο είναι τα μηνύματα που πρέπει να σταλούν από τη Βουλή: Το 

πρώτο προς την κυβέρνηση για την παροχή προς το ΚΕΠΑ της αναγκαίας πολύ

πλευρης βοήθειας και το δεύτερο προς τη διεύθυνση και το προσωπικό του Κ ΕΠ Α 

για την ορθολογική αξιοποίηση αυτής της βοήθειας και τον καθορισμό συγκεκρι

μένων πολύπλευρων προγραμμάτων κατά τομέα με στόχο τη γρήγορη αύξηση της 

παραγωγικότητας. Είναι ασφαλώς αυτονόητο ότι η συνεργασία των κοινωνικών 

εταίρων για την επιτυχία του σκοπού αυτού είναι επιβεβλημένη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, θα είμαι πολύ 

σύντομος. 

Εγγράψαμε αυτό το θέμα, για να υπερτονίσουμε την αναγκαιότητα της 

αύξησης της παραγωγικότητας. Η Κύπρος, αν δε δώσει και δεν κερδtσει τη μάχη της 

παραγωγικότητας, θα είναι αδύνατο να μπει στην Ευρωπα'ίκή Ένωση και να αντα

γωνιστεί τα προ'ίόντα της, ιδιαίτερα της βιομηχανίας ένδυσης, υπόδησης, της μετα
ποιητικής βιομηχανίας. Η παραγωγικότητα στη βιομηχανία ένδυσης στις χώρες της 

Ευρώπης είναι υπερδιπλάσια της Κύπρου, ενώ της βιομηχανίας υπόδησης 

τριπλάσια. Για παράδειγμα, στην Πορτογαλια η παραγωγικότητα στην υπόδηση 

είναι τριπλάσια απ' ό,τι στην Κύπρο και έτσι τα κόστα και οι τιμές είναι πολύ 

χαμηλές στην Ευρώπη, με αποτέλεσμα να καθιστούν τα δικά μας προ'ίόντα μη αντα

γωνιστικά. 

Το ΚΕΠΑ, που ιδρύθηκε από το 1963, ιδρύθηκε περισσότερο ως ένα ίδρυμα 
επιστημονικό παρά εκπαιδευτικό. Δυστυχώς όμως ακολούθησε τον εκπαιδευτικό 

δρόμο και μέχρι σήμερα κάνει μόνο προγράμματα κατάρτισης αντί να καταπιαστεί 

με την επιστημονική έρευνα και με τη μελέτη, όσον αφορά την παραγωγικότητα. 

Έτσι, εγγράψαμε το θέμα, για να υπερτονίσουμε την ανάγκη μετατροπής του 

έργου του ΚΕΠΑ ή την ανάγκη να επανέλθει το ΚΕΠΑ στους αρχικούς του στόχους, 

δηλαδή να αρχίσει να καταπιάνεται με επιστημονικές μελέτες και έρευνες, όσον 

αφορά την παραγωγικότητα. Α ν το κάνει αυτό, που θα πρέπει να το κάνει σύντομα, 

τα επόμενα δύο χρόνια, θα πρέπει μέσα σε ένα χρονικό διάστημα να γίνει εφάμμιλλο 

εκείνων των ινστιτούτων του εξωτερικού, για να μπορεί να συνεργάζεται μαζί τους 

και να επιδοτείται και από την Ευρωπα·cκή Ένωση. Η Ευρωπα·ίκή Ένωση έχει 
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κέντρα που επιδοτούν τέτοια ινστιτούτα, τέτοια κέντρα παραγωγικότητας, με στόχο 

την αύξηση της παραγωγικότητας στην Ευρωπα·~κή Ένωση και στην κάθε χώρα. 

Ελπίζουμε ότι στους προϋπολογισμούς της κυβέρνησης θα υπάρξει κονδύλι 

για την αναβάθμιση του ΚΕΠ Α, όπως και για την αναβάθμιση της Ακαδημίας Δημό

σιας Διοίκησης, για να μπορέσουμε να aντεπεξέλθουμε και να αυξήσουμε την παρα

γωγικότητά μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα

λίσεων είναι ξεκάθαρη, όσον αφορά τη θέση της και τις διαπιστώσεις που έχει κάνει 

για τη λειτουργία του ΚΕΠΑ. 

Σήμερα το ΚΕΠΑ χρειάζεται αναβάθμιση των υπηρεσιών του, μείωση του 

κόστους και ιδιαίτερα αύξηση της παραγωγικότητας. Η Κύπρος καταβάλλει κάθε 

δυνατή προσπάθεια, για να ενταχθεί, όσο είναι δυνατό πιο σύντομα, στην Ευρω

πα·ίκή Ένωση. Για να γίνει αυτό κατορθωτό, πρέπει παράλληλα η Κύπρος να κάνει 

τέτοιες διευθετήσεις, ούτως ώστε να γίνει aνταγωνίσιμη η αγορά της με αυτή των 

ευρωπα·ίκών χωρών. Γι' αυτό, πιστεύω ότι η Έκθεση είναι ξεκάθαρη, όσον αφορά 

τα μηνύματα που πρέπει να στείλει κανένας προς όλους και ιδιαίτερα προς την 

κυβέρνηση. Το Κέντρο Παραγωγικότητας χρειάζεται αναβάθμιση και εκσυγχρο

νισμό με στόχο, όπως είπα και προηγουμένως. να συντελέσει, να βοηθήσει τη βιομη

χανία, την επιχείρηση, να μειώσει τα κόστα της αφενός και αφετέρου να αυξήσει την 

παραγωγικότητα, που είναι οι δύο απαραίτητοι συντελεστές, για να μπορέσουμε 

σίγουρα να ανταγωνιστούμε τις ξένες αγορές. 

Γι' αυτό, το Δημοκρατικό Κόμμα συνηγορεί και καλεί την κυβέρνηση να 

βοηθήσει, ούτως ώστε ο εκσυγχρονισμός του Κέντρου Παραγωγικότητας να γίνει 

μια πραγματικότητα, για να μπορέσει να επιτελέσει το έργο που αναμένεται και από 

τη βιομηχανία και από τις επιχειρήσεις της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η κ. Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, διότι θα είμαι πολύ σύντομη. 

Συμφωνούμε και εμείς ότι είναι αναγκαία η αναβάθμιση και η αναδιοργάνωση 

του Κέντρου Παραγωγικότητας ιδιαίτερα ενόψει της πορείας της Κύπρου προς την 

Ευρωπα·ίκή Ένωση και των προκλήσεων που θα αντιμετωπίσει. 

Θα θέλαμε να σημειώσουμε με ικανοποίηση ότι ήδη, κατά κάποιο τρόπο, το 

ΚΕΠΑ άρχισε να διαδραματίζει το ρόλο που θα θέλαμε να διαδραματίζει ως περιφε

ρειακό κέντρο, αφού έχουν υιοθετηθεί προγράμματα του ΚΕΠΑ από την Ιορδανία, 

από την Παλαιστίνη και από άλλες χώρες. 



• 

• 

465 

Πιστεύουμε ότι με την εφαρμογή του νέου στρατηγικού σχεδίου του ΚΕΠΑ, 

που επεξηγήθηκε στην Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, θα επιτευ-

χθεί τελικά η επιθυμητή αναβάθμιση, που ήδη σε κάποιο βαθμό έχει ξεκινήσει . 
Πιστεύουμε ότι πρέπει η Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 

παρακολουθεί την πορεία της εφαρμογής του στρατηγικού σχεδίου και, όποτε χρειά

ζεται, να δίνει την κατάλληλη βοήθεια και υποστήριξη προς το ΚΕΠΑ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος, αν και έχουν λεχθεί αρκετά από τους προη

γούμενους συναδέλφους. 

Ένα σημείο το οποίο θέλω να τονίσω και που δεν έχει τονιστεί. είναι το θέμα 

των σχέσεων του Κέντρου Παραγωγικότητας με τα άλλα ιδρύματα κατάρτισης και 

ιδιαίτερα με την Αρχή Βιομηχανικής Κατάρτισης αλλά και με την Υπηρεσία Διοί-

• κησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών. 

Έχοντας υπόψη ότι τα προηγούμενα χρόνια υπήρχε μια αντιπαράθεση μεταξύ 

των δύο ιδρυμάτων, δηλαδή του Κέντρου Παραγωγικότητας και της Αρχής Βιομηχα

νικής Καταρτίσεως, τώρα διαπιστώνουμε ότι έχει απαλειφθεί αυτή η αντιπαράθεση 

και το κάθε ίδρυμα προσπαθεί να εκτελέσει το ρόλο για τον οποίο ιδρύθηκε. 

Ένα άλλο σημείο, κύριε Πρόεδρε, το οποίο πρέπει να τονιστεί είναι ότι, κατά 

την προσωπική μου άπΟψη, έχει παραμεριστεί. κάπως ο ρόλος του Κέντρου Παραγω

γικότητας ως περιφερειακού κέντρου, για να δίνει βοήθεια για κατάρτιση και σε 

εκπαιδευόμενους από άλλες χώρες, όπως υπήρχε παλιά το σχέδιο καταρτίσεως διευ

θυντών προσωπικοΊ) στο οποίο πολλοί ξένοι από πολλές χώρες λάμβαναν μέρος. 

Είναι αλήθεια ότι η πρόκληση της εποχής, ενόψει και της απόφασης για την 

ένταξη στην Ευρωπα·ίκή 'Ενωση, είναι μεγαλύτερη παρά από οποιαδήποτέ άλλη 
φορά, διότι η παραγωγικότητα είναι εκείνο το μέσο που θα βοηθήσει ιδιαίτερα τη 

βιομηχανία μας αλλά και άλλες υπηρεσίες να μπορέσουν να λειτουργήσουν με την 

ένταξή μας στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Αν δε ληφθούν όλα εκείνα τα αναγκαία μέτρα, 

ούτως ώστε η παραγωγικότητα της βιομηχανίας μας να αυξηθεί, για να μπορέσει. να 

καταστεί συναγωνίσιμη με άλλες βιομηχανίες, με τα μεγαθήρια της Ευρώπης, τότε 

πολύ φοβάμαι, κύριε Πρόεδρε, ότι η δική μας βιομηχανία θα αντιμετωπίσει σοβαρό 

πρόβλημα επιβίωσης: τα μεγαθήρια θα την απορροφήσουν και τότε η δική μας βιομη

χανία θα γίνει παράρτημα άλλων βιομηχανιών και ολιγωπωλίων του εξωτερικού. 

Ένα σημείο, κύριε Πρόεδρε, το οποίο αναφέρεται στην Έκθεση -που πιστεύω 

ότι είναι σημαντικό και έχει τονιστεί από όλες τις πλευρές στην Επιτροπή- είναι το 

θέμα του εξοπλισμού του Κέντρου Παραγωγικότητας. Π~οβλέπεται στον Προϋπο
λογισμό Αναπτύξεως δαπάνη, αν δεν απατώμαι, ίΙΟΟ.ΟΟΟ, που πιστεύω ότι δεν είναι 

αρκετή ενόψει του νέου ρόλου που πρέπει να διαδραματίσει το Κέντρο Παραγωγι

κότητας, όπως ανέφερα προηγουμένως. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΊ'ΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να παραμείνει το θέμα 

διάταξη για την επόμενη συνεδρία, για να τοποθετηθούμε και εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Όχι. 

Προχωρούμε στο τελευταίο θέμα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣτΟΜΟΥ: 

στην ημερήσια 

Κύριε Πρόεδρε. η Έκθεση για το τελευταίο θέμα κυκλοφόρησε σήμερα. Έτσι 

εισηγούμαι να μείνει για την προσεχή εβδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Φτάσαμε στο τέλος της ημερήσιας διάταξης. Η επόμενη ουνεδρία ορίζεται για 
την Πέμπτη, 30 Νοεμβρίου ι995, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

• 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία • 

Ι) Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 

(Ί'ροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

2) Ο περί της Σύμβασης περί των Αντιπροσώπων των Εργαζομένων 

(Κυρωτικός) Νόμος του ι994. 

3) Ο περί Σχέσεων Γονέων και τέκνων (Ί'ροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

4) Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Γροποποιητικός) (AQ. 2) 

Νόμος του 1995. 

5) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) Νόμος του ι 993. 
(Πρόταση νόμου). 

6) Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 

Υπηρεσία Νόμος του ι 995. (Πρόταση νόμου). 

7) Ο περί της Διαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη 

Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμος του ι995. (Πρόταση 

νόμου). 

8) Ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Ί'ροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του ι995. 

9) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (Γροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του ι 995. 

10) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορι

σμένα Πρότυπα - Α να θεώρηση Έκτης Σειράς) Κανονισμός του 

1995. 
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ι Ι) Οι περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών 

(Γαμείο και Συναφή Θέματα) Κανονισμοί του 1995. 

12) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου και Εξαρτωμένους Αυτών) (Όμοιο με το Σχέδιο Συντά

ξεων της Κυβέρνησης) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

13) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Επίτιμοι Διδάκτορες) Κανονισμοί 

του 1995. 

14) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση 

Συμβάσεων Ακαδημα'ίκού Προσωπικού) Κανονισμοί του 1995. 

15) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητική Μονάδα Τραπεζικών 

και Χρηματοοικονομικών Μελετών) Κανονισμοί του 1995. 

16) Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης 

Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξή

σεων) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

17) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1995. 

18) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Γροποποιητικοί) (Αρ. 3) 
Κανονισμοί του 1995. 

19) Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Έκδοση Τιμολογίων 

και Αποδείξεων και Τήρηση Αρχείων) Κανονισμοί του 1995. 

20) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1995. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β' : Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ' 

Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινω

νικών Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως 'Ή ανάγκη 

αναβάθμισης του ρόλου του Κέντρου Παραγωγικότητας (ΚΕΠ Α) 

για την αύξηση της παραγωγικότητας στους διάφορους κλάδους της 

βιομηχανίας και των υπηρεσιών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 

κυρίων Α. Αντωνίου και Α. Κουκουμά). ( 16.2.1995). (Συνέχιση της 
συζήτησης). 

2) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως "Παραχώρηση νερού από το 

φράγμα Ασπρόκρεμμος για τουριστικούς σκοπούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 

κυρίων Ά. Χρυσοστόμου και Γ. Ομήρου). (8.4. Ι 993). 

Κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.1 Ο μ. μ.) 
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Οι ακόλο\Jθοι Βο\Jλε\Jτές uπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσαμπάς Χριστάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκεuτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα"ίτζιάν Πετρός 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

1) 'Εκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί της Ευρωπα·ι:κής Σύμβασης για την 
Πνευματική Ιδιοκτησία και Συναφή Δικαιώματα που Διέπουν τη Διασυ
νοριακή Δορυφορική Τηλεόραση (Κυρωτικός) Νόμος του 1995", σύντομη 
παρατήρηση της κ. Ρήνας Κατσελλή και ψήφισή του σε νόμο. 

2) 'Εκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 8) του 1995", οι σύντομες παρατηρήσεις που ακολούθησαν [Κ. 
Καζαμίας, Προεδρεύων (Β. Λυσσαρίδης)) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 10 
του 1995). 

3) 'Εκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο 
"Ο περί. Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 4) Νόμου του 1995 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1995". 

• 

• 

.. 

.. 



• 

• 

• 

• 
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4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 

Πρώτου Διορισμού στη Δημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές Διατάξεις) 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995", οι αγορεύσεις που ακολούθησαν για 
το θέμα (Ρ. Πρέντζας, Λ. Ιεροδιακόνου, Ν. Μουσιούττας, Κ. Καζαμίας, 

Δ. Θεοδώρου, Ν. Ρολάνδης, Ευ. Ευσταθίου, Χρ. Σολωμής, Ά. Χρυσο

στόμου) και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και Δικο

νομία (τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Αρχαιοτήτων (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 

(τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995" και έγκρισή τους. 

8) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας 

'Limassol Sheraton Marina' (Καταβλητέα Δικαιώματα) (τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1995" και έγκρισή τους. 

9) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

10) Έκθεση σχετικά με την Ετήσια Έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως για το 

1994 και η αγόρευση του κ. Ά. Χρυσοστόμου που ακολούθησε. 

11) ΈκΟεση για το θέμα 'Ή ανάγχη αναβάθμισης του ρόλου του Κέντρου 

Παραγωγιχότητας (ΚΕΠΑ) για την αύξηση της παραγωγικότητας στους 

διάφορους κλάδους της βιομηχανίας και των υπηρεσιών" και οι αγορεύ

σεις που ακολούθησαν για το θέμα (Α. Αντωνίου, Α. Κουκουμάς, Κ. 

Παναγίδης, Κ. Κληρίδου, Π. Παπαγεωργίου), η συζήτηση του οποίου 

συνεχίζεται . 

Τιμή:7Sσ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφειο της Κυπριακής Δημοκρατιας, Λευκωσια. 



• 

• 

• 

.. 

• 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Στ' ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 30ής Νοεμβρίου 1995 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡ ΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.09 μ.μ.) 

(Αρ. 9) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. Παρακαλώ να 

διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα είναι "Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημο

κρατίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ KOfNOBOY ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠ ΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό 

ΠΕΡΙ ΕΚΤΑΚΤΟΥ ΕΙΣΦΟΡΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΥΝΑ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑτΙΑΣ 

(ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 ΝοεμβQίου 1995. 

(471) 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η παράταση της ισχύος της νομοθεσίας 

για την έκτακτη εισφορά για την άμυνα της Δημοκρατίας μέχρι την 3 ι η Δεκεμβρίου 
ι 996, δεδομένου ότι εξακολουθεί να υπάρχει ανάγκη για ενίσχυση της αμυντικής ι 

θωράκισης της Δημοκρατίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 

της Δημοκρατίας (Γροποποιητικός) Νόμος του ι995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

Το δεύτερο θέμα είναι 'Ό περί της Σύμβασης περί των Αντιπροσώπων των 

Εργαζομένων (Κυρωτικός) Νόμος του 1994". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό 

ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΑΝτΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΤΩΝ ΕΡΓΑΖΟΜΕΝΩΝ 

(ΚΥΡΩτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1994" 

ΠαQόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Καίτη Κληρίδου 

Ανδρέας Παρισινός 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Κί.μων Παναγίδης 

Ρένος Π ρένi:ζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο 
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διάστημα από τις 25 Σεπτεμβρίου 1994 μέχρι και τις 16 Νοεμβρίου 1995. Στα 

πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου κλήθιrι<αν και εξέφρασαν τις 

• απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
των οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ, του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της περί των Αντιπρο

σώπων των Εργαζομένων Σύμβασης του 1971 την οποία η Κυπριακή Δημοκρατία 
αποφάσισε να επικυρώσει με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 
40.738 και ημερομηνία 16 Μαρτίου 1994. 

Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από το Σώμα απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω σύμβασης, σύμφωνα με το άρΟρο 169.2 του Συντάγματος 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους εκπροσώ

πους του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η υπό επικύρωση 

σύμβαση της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας με αριθμό 135 στοχεύει στην κατοχύ
ρωση των δικαιωμάτων των αντιπροσώπων των εργαζομένων, δηλαδή των 

προσώπων που αναγνωρίζονται ως αντιπρόσωποι με βάση την εΟνική νομοθεσία ή 

πρακτική, έτσι που να προστατεύονται αποτελεσματικά από ενέργειες που εκδηλώ
νονται σε βάρος τους λόγω της ιδιότητας ή των δραστηριοτήτων τους ως αντιπρο

σώπων των εργαζομένων, της συνδικαλιστικής τους προσχώρησης και της συμμε

τοχής τους σε συνδικαλιστικές δραστηριότητες. 

Σύμφωνα επίσης με τα ίδια στοιχεία, το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα, 

καθώς και τριμελής επιτροπή του εξέτασαν επανειλημμένα τη σκοπιμότητα κύρωσης 

της σύμβασης, χωρίς όμως να καταστεί δυνατή η επίτευξη ομοφωνίας μεταξύ των 

κοινωνικών εταίρων, αφού η εργατική πλευρά τάχθηκε υπέρ της επικύρωσης της 

σύμβασης, ενώ η εργοδοτική πλευρά εναντίον. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό επικύρωση σύμβασης, γι' αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

για την κατά νόμο κύρωσή της. Παράλληλα, η Επιτροπή για σκοπούς καλύτερης 
ερμηνείας του νομοσχεδίου πρόσθεσε στο ερμηνευτικό του μέρος τον όρο "συντε

χνία", ώστε να καθορίζεται ότι αυτή σημαίνει τη συντεχνία που αναγνωρίζεται από 

τη νομοΟεσία μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς και 

ο Πίνακας εγκριθούν; 
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Εφόσον δεν υπάρχεL ένσταση, εγκρίνονταL. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης περί των Α νηπρο

σώπων των Εργαζομένων (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΥπάρχεL ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Σχέσεων Γονέων και τέκνων (Γροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
ΕπLτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΎτΙΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΣΧΕΣΕΩΝ ΓΟΝΕΩΝ 

ΚΑ Ι ΤΕΚΝΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

ΓLαννάκης Α γαπtου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Νοεμβρίου 1995. 

Σκοπός της εν λόγω πρότασης νόμου είναL η διεύρυνση του ορισμού του όρου 
"Δικαστήρια", ώστε στις περιπτώσεις αιτήσεως για έκδοση διατάγματος διατροφής 

αρμόδιο δικαστήριο να είναι το οικογενειακό δικαστήριο της επαρχίας στην οποια 
δωμένει ο δικαιούχος ή/καL ο υπόχρεος σε καταβολή διατροφής. 

Η ΚοLνοβουλευτική ΕπLτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκ~ιθούν; 

• 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

• Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

• 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχέσεων Γονέων και τέκνων 

(Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι 'Ό περί Αποχετευτικών Συστη

μάτων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ 'Ό ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕvτΙΚΩΝ ΣΥΣτΗ

ΜΆΤΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντtδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της την 1η Νοεμβρίου και στις 8 Νοεμβρίου 1995. Στην πρώτη 

συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και 
όλων των συμβουλίων αποχετεύσεων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επιβολή αποχετευτικών τελών και 

δικαιωμάτων πάνω στην ακίνητη ιδιοκτησία της Δημοκρατίας, εξαιρώντας παράλ

ληλα από την επιβολή των τελών και δικαιωμάτων εκείνη την ιδιοκτησία που δεν 
προορίζεται ή δεν επιδέχεται ανάπτυξη, όπως είναι οι αρχαιολογικοί χώροι και οι 

δημόσιοι χώροι πρασίνου. 

Οι εκπρόσωποι των συμβουλίων αποχετεύσεων δήλωσαν ότι συμφωνούν με 

την επιβολή αποχετευτικών τελών πάνω στην ακίνητη ιδιοκτησία της Δημοκρατίας, 

αλλά διαφωνούν με την εξαίρεση μέρους της από την επιβολή αποχετευτικών τελών 

και δικαιωμάτων. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ότι οι κατά επαρχία εισπράξης που υπολογί
ζεται να περιοριστούν είναι ασήμαντες σε σύγκριση με το σύνολο των εισπράξεων 

από τα αποχετευτικά τέλη. Επίσης, με την προτεινόμενη εξαίρεση ~α μετακυλιστούν 

τα αναλογούντα αποχετευτικά τέλη και δικαιώματα από την κυβέρνηση στους 

πολίτες συγκεκριμένων περιοχών όπου λειτουργούν συμβούλια αποχετεύσεων. 

Λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εσωτερικών ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του Σώματος την 
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ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί, 

ώστε η Δημοκρατία να καταβάλλει τέλη και δικαιώματα για την ακίνητη ιδιοκτησία 

της η οποία δεν προορίζεται ή δεν επιδέχεται ανάπτυξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Κοντίδης . 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, θέλω να θίξω το ότι η κυβέρνηση σχετικά με 

τα αποχετευτικά τέλη στη Λεμεσό καθυστερεί αδικαιολόγητα να πληρώσει τέλη για 

το ΣΑΛΑ και πως αυτή τη στιγμή η κυβέρνηση χρωστά περίπου πέραν του 

ί1.500.000 στο αποχετευτικό σύστημα Λεμεσού. Αυτός ο νόμος ο οποίος ήρθε έχει 

ίσως σκοπό να δικαιολογήσει την καθυστέρηση, η οποία πιστεύουμε δεν μπορεί να 

δικαιολογηθεί με κανέναν τρόπο, γιατί το χρέος που έχει η κυβέρνηση στο αποχετευ

τικό σύστημα Λεμεσού δυσκολεύει την όλη λειτουργία του συστήματος. Γι' αυτό Οα 

πρέπει η κυβέρνηση, αν είναι δυνατόν εδώ και τώρα, να πληρώσει τις οφειλές της 

στο αποχετευτικό σύστημα Λεμεσού, για να μπορέσει να λειτουργήσει απρόσκοπτα 

το σύστημα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΎΣΙΟΎΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούμε ότι η αρχή η οποία ακολουθήθτrι<ε για απαλ

λαγή πληρωμής τελών από περιουσίες που δεν επιδέχονται ανάπτυξη και ανήκουν 

σε ιδιώτες είναι δίκαιη. Θα έπρεπε το ίδιο δίκαιη να ήταν και για την περιουσία της 

κυβέρνησης η οποία δεν επιδέχεται ανάπτυξη, όπως είναι ο δρόμος, όπως είναι το 

πάρκο και διάφορα άλλα. Γι' αυτό το λόγο, δεν ξέρω, ισως τα Συμβούλια πρέπει να 

έρθουν σε κάποια επαφή με την κυβέρνηση. Οπωσδήποτε, δεν αισθάνομαι ότι εφαρ

μόζουμε την ίδια αρχή για όλες τις περιουσίες, είτε αυτές ανήκουν σε ιδιώτες είτε 

ανήκουν στην κυβέρνηση. Και αν ψηφίσαμε υπέρ, ήταν γιατί το ποσό που θα πληρώ

νεται συνολικά για κυβερνητική περιουσία δε θα υπερβαίνει περίπου τις noo.ooo το 
χρόνο, όπως μας έχει λεχΟεί, παγκύπρια. Είναι η πρώτη φορά που ακούω τώρα πως 

χρωστά η κυβέρνηση η .500.000 και γίνεται και μομφή ότι δεν το πληρώνει. Μιλώ 
για την οποιαδήποτε κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΎ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Η έννοια της κυβερνητικής περιουσίας που 

δεν επιδέχεται ανάπτυξη έχω την εντύπωση ότι είναι άσχετη με τους σκοπούς αυτής 

της νομοθεσίας, διότι, αν μιλούμε για κυβερνητική περιουσία που είναι πάρκο ή 

κάτι παρόμοιο με το πάρκο, οπωσδήποτε θα έχει και τα στοιχειώδη της υγιεινής. 

Μιλούμε για αποχετευτικό σύστημα, άρα εμείς οι ίδιοι που είναι δικό μας το πάρκο 

θα πληρώνουμε. Δε γίνεται να μην πληρώνουμε. 

.. 
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Δεύτερο, φαίνεται ότι για το αποχετευτικό της Λεμεσού οι μόνοι που πληρώ

νουν είναι οι πολίτες. Ούτε η κυβέρνηση έχει πληρώσει ακόμα, αλλά ούτε και οι 

ξενοδόχοι, οι μεγαλοεπιχειρηματίες. Αυτή τη στιγμή το σύστημα αποχετεύσεως 

Λεμεσού συντηρείται, στο βαθμό που συντηρείται, μόνο με τις πληρωνόμενες 

οφειλές των μελών του αποχετευτικού συστήματος, που είναι οι απλοί πολίτες. Και 

δεν ξέρω πού Οα πάει αυτή η υπόθεση, διότι σε τελευταία ανάλυση τίθεται το ίδιο το 

σύστημα σε κίνδυνο, αν αυτή η εκκρεμότητα συνεχιστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψει ο συνάδελφος κ. Νίκος Μουσιούττας να 

διαφωνήσω. Εδώ υπάρχει μια υποχρέωση του κράτους να πληρώνει τέλη του αποχε

τευτικού. Αυτά τα τέλη τα χρωστά, επομένως καλείται η κυβέρνηση να καταβάλει 

αυτά τα τέλη στο ΣΑΛΑ Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Καθόσον αφορά τις υποχρεώσεις του κράτους, κύριε Πρόεδρε, ναι, δεν έχουν 
πληρωθεί, αλλά δεν οφείλεται στην άρνηση του κράτους να πληρώσει στο ΣΑΛΑ. 

Οφείλεται στην καθυστέρηση που σημειώθηκε στις υπηρεσίες του Κ τηματολογtου ως 

προς το να καθορίσουν τους χώρους και να επιμετρήσουν τα ποσά τα οποία πρέπει 

να πληρωθούν. Επομένως, είναι διαδικασία χρονοβόρα μεν, αλλά δεν οφείλεται 

στην άρνηση του κράτους να καταβάλει τα όποια ποσά βρεθεί ότι πρέπει να κατα

βληθούν. Καθόσον αφορά τους επιχειρηματίες, στους οποίους αναφέρθηκε ο συνά

δελφος Θεοδώρου, είναι ευθύνη του ΣΑΛΑ να εισπράξει τα χρήματα και ούτε το 

κράτος έχει ευθύνη ή αρμοδιότητα και προπάντων ούτε η Βουλή έχει ευθύνη ή αρμο
διότητα. Ενώπιον της Επιτροπής Εσωτερικών, όπου εξετάζεται το θέμα, ο ΣΑΛΑ 

κατέθεσε ότι καταχωρήθηκαν και αγωγές για να εισπραχθούν τα ποσά και επομένως 

είναι μία ευθύνη που βαρύνει το ΣΑΛΑ και δεν μπορεί να ευθύνεται η κυβέρνηση, το 
κράτος ή η Βουλή ενδεχομένως. Επομένως, είναι θέμα διαχείρισης του ΣΑΛΑ στη 

Λεμεσό και, αν υπάρχει πρόβλημα, είναι πρόβλημα δικό του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με εκπλήττει η τοποθέτηση του συνάδελφου του Καρά ότι η 

διαδικασία είναι χρονοβόρα, γι' αυτό και δεν έχει πληρώσει ως τώρα η κυβέρνηση. 

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, όταν ένας απλός πολίτης δεν πληρώσει αποχετευτικά τέλη, όχι 

μόνο τον υποχρεώνουν κατά κάποιο τρόπο να πληρώσει, αλλά τον παίρνουν δικα
στήριο και μάλιστα πληρώνει και τόκο κάπου 20%. Δεν ξέρω γιατί η κυβέρνηση 

τρία- τέσσερα χρόνια τώρα δεν έχει λύσει αυτό το πρόβλημα. Είναι υποχρεωμένη 

να πληρώσει και δεν πληρώνει και κανένας δεν της λέει τίποτε. Δεν ξέρω με ποιο 
τρόπο θα πρέπει να υποχρεωθεί η κυβέρνηση επιτέλους να πληρώσει αυτά τα ποσά 

που χρωστά στο ΣΑΛΑ, για να μπορέσει να λειτουργήσει αυτός ο οργανισμός. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και τα του Θεού τω Θεώ. Μιλή

σαμε για οφΗλές της κυβέρνησης και για οφειλές των επιχειρηματιών. Εγώ δεν 

υπονοούσα ότι κυβέρνηση και επιχειρηματίες είναι το ίδιο πράγμα. Φαίνεται όμως 

ότι ο συνάδελφος κ. Καράς αισθάνεται την ανάγκη να υπερασπίσει και την κυβέρ

νηση -το κόμμα του είναι συγκυβερνών- και τους επιχειρηματίες - το κόμμα του 

πιθανώς να είναι το κόμμα των επιχειρηματιών. Δεν είμαι εγώ που έκανα την 

εξίσωση, εν πάση περιπτώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣ'Γ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σαν κυβέρνηση επιχειρηματιών φυσικότατα πάρα πολύ 

πρόσφατα έχουμε αυξήσει από 60 σεντ σε ±:1,20 την εισφορά των επιχειρηματιών, 
που μας εκφράζουν, στο Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού των εργατών! 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θεωρώ τη συζήτηση λήξασα. Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 

(Γροποποιητικός) (AQ. 2) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας 

(Καθορισμένα Πρότυπα - Α ναΟεώρηση Έκτης Σειράς) Κανονισμός του 1995 ". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

.. 
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ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑ Ι ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΌ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ 'Ό ΠΕΡΙ 

ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΡΌΤΥΠΩΝ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ (ΚΑΘΟΡΙΣΜΕΝΑ 

ΠΡΌΤΥΠΑ- ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ ΕΚΤΗΣ ΣΕΙΡΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παοόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Ανδρέας Μούσκος 

Σωκράτης Χάσικος 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τον υπό 

αναφορά Κανονισμό σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Νοεμβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουρ

γείων Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

• Περιβάλλοντος καθώς και του Συνδέσμου Παστεριωτών. 

Με τον υπό εξέταση Κανονισμό, που εκδίδεται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 9 και 23 της βασικής νομοθεσίας για τα κυπριακά πρότυπα και τον έλεγχο 
ποιότητας, σκοπείται η αναθεώρηση του προτύπου για το παστεριωμένο γάλα 

(CYS 93: 1989), ώστε να υπάρχει η δυνατότητα πώλησης παστεριωμένου γάλακτος 

και σε συσκευασία του 1,5 λίτρου, για να ικανοποιούνται καλύτερα οι απαιτήσεις 

των πολυμελών οικογενειών. 

Η τροπολογία που προτείνεται αποτελεί. αίτημα της βιομηχανίας παστερίωσης 

και εφαρμόζεται ήδη στην ΕυρωπαΊ:κή Ένωση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς κω τις επιδιώξεις του υπό αναφορά Κανονισμού, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση του Κανονισμού; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, ο Κανονισμός εγκρίνεται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος 

των Οπτικών (Γαμείο και Συναφή Θέματα) Κανονισμοί του 1995". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 
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Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΎΙΚΗΣ ΕΠΙΎΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΠΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟ
ΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡ! ΡΥΘΜJΣΕΩΣ ΤΗΣ ΑΣΚΗΣΗΣ 
ΤΟΥ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΟΣ ΤΩΝ ΟΠτΙΚΩΝ (ΓΑΜΕΙΟ ΚΑΙ ΣΥΝΑΦΗ ΘΕΜΑΤΑ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες : 

Ανδρέας Παρισινός, Πρόεδρος 

Χριστάκης Κατσαμπάς 

Δημήτρης Κοντtδης 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Νοεμβρίου 1995. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας και του 
Συμβουλίου Οπτικών Κύπρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο Ι 7 
του περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών Νόμου, 

σκοπεί.ται η καθtδρυση Ταμείου Συμβουλίου Οπτικών, του οποίου την ευθύνη και τη 
γενική διαχείριση θα έχει το Συμβούλιο Οπτικών. 

Σύμφωνα με τις πρόνοιες των υπό αναφορά Κανονισμών, τα έσοδα του 

Ταμείου θα προέρχονται από το τέλος έκδοσης πιστοποιητικού εγγραφής οπτικού 
και τεχνικού οπτικού, από το τέλος έκδοσης άδειας λειτουργίας καταστήματος 

οπτικών ειδών και από το καταβλητέο από τους εγγεγραμμένους οπτικούς και τεχνι

κούς οπτικούς τέλος των ί20 ετησίως. 

Τα έσοδα του Ταμείου θα διατίθενται αποκλειστικά για την κάλυψη δαπανών 
σχετικών με την άσκηση των καθηκόντων και των αρμοδιοτήτων του Συμβουλίου, 
καθώς και για την προαγωγή του επαγγέλματος γενικά. 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπή Υγείας υιοθετεί τους σκοπούς των υπό 
αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής; 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς θέλω να δηλώσω ότι συμφωνούμε και γι' αυτό είναι 

ομόφωνη η Έκθεση της Επιτροπής. Όμως, θέλω να πω ότι το Συμβούλιο Οπτικών, 

το οποίο ουσιαστικά είχε διοριστεί με βάση το νόμο του 1992 τον οποίο είχαμε 
ψηφίσει, δεν εφάρμοσε τη νομοθεσία και μάλιστα στο πρώτο στάδιο είχε δημιουρ

γηθεί μεγάλο πρόβλημα, αφού σ' ένα μεγάλο μέρος των οπτικών δεν αναγνωριζόταν 
το δικαίωμα εξασκήσεως επαγγέλματος. Καλέστηκε το συμβούλιο στην Επιτροπή 
Υγείας της Βουλής και εκεί μας δηλώθηκε ότι "εμείς δε συμφωνούμε με το νόμο, γι' 

αυτό δεν τον εφαρμόζουμε". Αυτό ήταν κάτι που πραγματικά δεν ξέρω πώς μπορεί 

η Βουλή να το δεχτεί και πώς να αντιδράσει. Εν πάση περιπτώσει, εμείς τους 
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είπαμε, ως Επιτροπή Υγείας, ότι θα πρέπει να εφαρμόσουν το νόμο, το πνεύμα και 

το γράμμα του νόμου, όπως ο νομοθέτης το έχει κάνει. Στην πορεία ακούσαμε ότι 

• είχε παραιτηθεί ή μάλλον είχε λήξει ο χρόνος λειτουργίας του συμβουλίου και διορί

στηκε άλλο συμβούλιο, όπως μας εlπε στην Επιτροπή ο εκπρόσωπος του Υπουρ

γείου. Όμως, το άλλο συμβούλιο το οποίο διορίστηκε απαρτιζόταν από τους ίδιους 
ανθρώπους, εκτός από τον εκπρόσωπο των οφθαλμίατρων, τον κυβερνητικό εκπρό

σωπο τον οφθαλμίατρο, ο οποίος είχε aφυπηρετήσει. Δηλαδή, ουσιαστικά διορί
στηκε πάλι το ίδιο συμβούλιο. Και πάλι έχουμε πληροφορίες ότι επιλεκτικά 

κάποιους οπτικούς για δικούς του λόγους δεν τους ενέκρινε, είτε γιατί είχε κάποιες 

προσωπικές αντιθέσεις ή γιατί έτσι νόμιζε. Και όπως μας δηλώθηκε από τον εκπρό
σωπο του Υπουργείου Υγείας, δέκα απ' αυτούς έχουν προσφύγει αυτή τη στιγμή στο 

δικαστήριο. 

Και το ερώτημα, κύριε Πρόεδρε, είναι ζήτημα αρχής, κατά τη γνώμη μου. 

Όταν η Βουλή ψηφίζει ένα νόμο και όταν το Υπουργείο διορίζει ένα συμβούλιο για 
να εφαρμόσει αυτό το νόμο, έχει δικαίωμα το οποιοδήποτε συμβούλιο να μην εφαρ

μόζει το πνεύμα και το γράμμα του νομοθέτη ο οποίος έκανε αυτό το νόμο; Αυτό 

είναι ζήτημα αρχής και δεν ξέρω πώς θα πρέπει να αντιδράσουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

• Ασφαλώς οι νόμοι είναι δεσμευτικοί για όλους και aσφαλέστατα εί.ναι 

υποχρέωση των συμβουλίων να τους ακολουθούν. Αν δε πράγματι συμβαίνει αυτό 
το πράγμα, τότε θα πρέπει να ζητηθεί από την κυβέρνηση αμέσως να αντικαταστήσει 
ένα συμβούλιο το οποίο δε δρα δυνάμει των κειμένων νόμων, αν τα πράγματα είναι 

όπως έχουν εκτεθεί. Απλώς θέτω θέμα αρχής. 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣ ΙΝΟΣ: 

Ενημερωτικά, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι υπήρξε κάποια διαφωνία 
μεταξύ των μελών ως προς την ερμηνεί.α του νόμου, γι' αυτό η Επιτροπή Υγείας 

υπέδειξε ότι η άμεση αντίδρασή τους, η σωστή, θα ήταν να απευθυνθούν στη Γενική 
Εισαγγελια για τα σημεία όπου υπήρχε οποιαδήποτε διαφωνία. Και σκοπεύει η 
Επιτροπή πολύ σύντομα να καλέσει τόσο το συμβούλιο όσο και τους εκπροσώπους 
του Υπουργείου, για να ενημερωθεί για το τι έγινε με το όλο Οέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει ένσταση στην έγκριση των 

Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου και Εξαρτωμένους Αυτών Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της 
Κυβέρνησης) (fροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΟΥΝτΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΟΥ ΙΔΡΥ

ΜΑΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ (ΣΧΕΔΙΟ ΣΥΝτΑΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΆΤΩΝ ΣΕ ΥΠΑΛ

ΛΗΛΟΥΣ ΤΟΥ ΡΙΚ ΚΑΙ ΕΞΑΡ'ΓΩΜΕΝΟΥΣ Α ΥΤΩΝ ΟΜΟΙΟ ΜΕ ΤΟ ΣΧΕΔΙΟ 

ΣΥΝτΑΞΕΩΝ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗτrΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Νίκος ΚατσουρLδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κtκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καtτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Νοεμβρίου 1995. Στη συνε

δρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, 

του διοικητικού συμβουλίου του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και των συνδι

καλιστικών οργανώσεων των υπαλλήλων του Ιδρύματος. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 12 
της βασικής νομοθεσίας για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, σκοπείται η εναρμό

νιση του σχεδίου συντάξεων και χορηγημάτων των νπαλλήλων του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου με το αντίστοιχο κυβερνητικό σχέδιο, όπως έχει διαμορφωθεί με 

βάση τον περί Συντάξεων Νόμο και τους Κανονισμούς που εκδίδονται με βάση 

αυτόν. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου και των συντεχνιών του προσωπικού δήλωσαν όη οι Κανονισμοί που 

προτείνονται είναι ομόφωνα αποδεκτοί από όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη. Επιπρό

σθετα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών επιβεβαίωσαν ότι οι Κανονι

σμοί έχουν μελετηθεί ενδελεχώς από το αρμόδιο τμήμα του Υπουργείου Οικονο

μικών. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών όπως 

έχουν κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι με μεγάλη προσοχή που παρακολούθησα την ανάγνωση 

της 'Εκθεσης, αλλά διερωτώμαι τι ψηφίζουμε. Ψηφίζουμε για ένα ίδρυμα χρεοκοπη

μένο, που δεν μπορεί να πληρώσει ούτε τους μισθούς των υπαλλήλων και πολύ 
φυσικό είναι vα μην μπορεί να καταβάλει ούτε τις συντάξεις των νπαλλήλων. Και 

φαίνεται ότι η κατάσταση γίνεται πολύ χειρότερη, γιατί η σημερινή εξέλιξη λέγει ότι 

ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου γι' αυτούς ακριβώς τους λόγους, για την 

.. 
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αναποτελεσματ~κότητα του συμβουλίου, γ~α το χάος που επ~κρατεί μέσα στο Ραδιο
φωνικό Ίδρυμα Κύπρου, υπέβαλε την παραίτησή του. Και η κυβέρνηση παρουσιά

ζεται να μη δέχεται την παραίτηση, διότι καταλαβαίνει το γιατί. 

Έτσι, αν έχουμε να μεταδώσουμε ένα μήνυμα σήμερα, είναι πως, όταν συζη

τούμε για το Ραδωφωνικό Ίδρυμα, όταν ψηφίζουμε για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα, 

ψηφίζουμε για να λειτουργήσουν κάποιοι κανονισμοί και να λειτουργεί το Ραδιοφω

νικό 'Ι δρυ μα ή ψηφίζουμε νόμους χωρίς αντίκρισμα, που επιτρέπουν να συνεχιστεί 

η κατάσταση aποδιοργάνωσης στο δημόσιο ίδρυμα ραδιοφωνίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει ένσταση στην έγκριση των 

Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα θέματα με αριθμό 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19 και 20 έχουν αποσυρθεί. Προχω
ρούμε στην Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαιδεύσεως Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Χωριτικών Αρχών (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Παράτασης της Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου 
Λεμεσού (Κυρωτικός) Νόμος του L995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\!πολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\!πολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περt Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Τηλεοπτικών Σταθμών (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Με βάση την τελευταία απόφαση της κυβέρνησης αυτά περί ραδιοτηλεοπτικών 

σταθμών εμπίπτουν στην Επιτροπή Εσωτερικών πλέον και εξετάζονται από κοινού 
με την Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ουδεμία ένσταση και για τις δύο Επιτροπές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί. Ραδιοφωνικών Σταθμών (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εσωτερικών και Συγκοινω

νιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου Νόμος (Αρ. I) του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί. ΒοηΟών Καταστημάτων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

lO) Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών-Θέση Πρώτου Οδοντιατρικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ι Ι) Οι περt Ιδιωτικών Σχολών ΤριτοβάΟμιας Εκπαίδευσης (Κριτήρια και 
Επίπεδα Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης- Πιστοποίησης Κλάδων Σπουδών) 

Κανονισμοί του ι 995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδεtας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ι2) Οι περί Τερματισμού Απασχολήσεως (ταμείον διά Πλεονάζον Προσω

πικόν) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασtας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασtας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Κλείσιμο Καταστημάτων κατά τις Εβδο
μαδιαίες Ημέρες) Κανονισμοί του ι 995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (τροποποίηση Πινάκων) Κανονισμοί του 

1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Διατάγματα Προστασίας των 
Δέντρων) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω καλύτερα είναι να πάει στην Επιτροπή Περιβάλλο

ντος, διότι είναι μεν από το Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά αφορά φυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περι

βάλλοντος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Επίτιμοι Διδάκτορες) Κανονισμοί του 

1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση Συμβά

σεων ΑκαδημαΊ:κού Προσωπικού) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης 

Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) 

(τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί Βεβαιώσεως και Εωπράξεως Φόρων (Έκδοση τιμολογίων και 

Αποδείξεων και Τήρηση Αρχείων) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προί!πο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Οι περί Οδών και Οικοδομών (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Έγγραφο που αφορά τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη 

δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3( Ι )(α) του περί. 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από τον 

Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού δυνάμει του άρθρου 3(Ι)(α) του περί. 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργεί.ο Εμπορί.ου, Βιομηχανίας και Τουρισμού . 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

24) Ο περί της Ασκήσεως του Επαγγέλματος του Μασέρ Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ρένο Πρέντζα, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λενκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

25) Ο περί Καλλιτεχνικών Πρακτόρων Κέντρων Αναψυχής και Εργοδοτή
σεως Καλλιτεχνών και Ψυχαγωγών Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ρένο Πρέντζα, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Υπάρχει επίσης μια άλλη πρόταση νόμου από τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Ο περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσί.α) (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι θα παραπεμφθεί στην Επιτροπή Κανονισμού. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 



488 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. Πρώτα απ' όλα είναι από μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ΔΗΚΟ. Το θέμα συζητήθηκε στην Επιτροπή Οικονο

μικών της Βουλής όσον αφορά την, κατά τη γνώμη μου, παραβίαση που κάνει η 
κυβέρνηση του νόμου να καταθέτει έγγραφα στη Βουλή και αν αυτά τα έγγραφα η 
Βουλή δεν τα απορρίψει μέσα σε είκοσι μια ημέρα, που αφορούν διορισμούς ή παρά

ταση υπηρεσίας έκτακτων υπαλλήλων, θεωρείται ότι η Βουλή τα ενέκρινε. 

Η πρόταση νόμου που καταθέτουμε, που επαναλαμβάνω ξανά είναι με τη 

σύμφωνη γνώμη της Επιτροπής Οικονομικών -τουλάχιστον εγώ έτσι κατάλαβα
προνοεί πως από δω και μπρος δε θα θεωρείται αυτόματα ότι η Βουλή εγκρίνει τα 
έγγραφα έπειτα από παρέλευση είκοσι μιας ημέρας, αλλά Οα θεωρείται ότι εγκρίνο

νται, όταν η Βουλή αποφασίσει σχετικά. Αυτό είναι το μόνο αποτέλεσμα και η μόνη 

πρόνοια που έχει υποβληθεL. Είναι μέρος του ολικού σχεδίου για την πρόσληψη των 
εκτάκτων που έχει κατατεθεί από την κυβέρνηση, αλλά είναι αναγκαία, για να 

μπορέσει η Βουλή να ελέγχει την ανανέωση της υπηρεσίας των εκτάκτων και την 

πρόσληψή τους. Γι' αυτό την καταθέτω. 

Λυπούμαι, μου λέχθηκε από τη Γραμματεία ότι κατά πρακτική δεν μπορεί να 
κατατίθενται προτάσεις νόμου μετά τις 12.00 το μεσημέρι. Εγώ διάβασα το 

σύνταγμα και ομολογώ τέτοια πρόνοια δεν έχω δει μέσα. Διάβασα τους κανονι
σμούς, τέτοια πρόνοια δεν υπάρχει και δε δέχομαι αυτή την τακτική, αν όντως 

υπάρχει αυτή η τακτική. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Πειράζει; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Πειράζει λέει; Πειράζει πάρα πολύ, διότι είναι συνταγματικό μου δικαίωμα 
και δε δέχομαι παρέκκλιση από τα δικαιώματα που έχω για κανένα λόγο και με 
κανένα πρόσχημα και με καμιά δικαιολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν aντιλήφθηκα, κύριε Παπαδόπουλε, σήμερα δε χρειάζεται η έγκριση της 

Βουλής για να γίνει αυτό το πράγμα; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, απλώς να κατατεθεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι για την κατάθεση, για την ουσία, για τους έκτακτους. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, δε χρειάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κατατίθεται και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Κανονισμού. 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας έχει κηρύξει την αυριανή 
ημέρα, Ι η Δεκεμβρίου, παγκόσμια ημέρα καταπολέμησης του AIDS. Ως συμβολή της 

" 
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Κυπριακής Βουλής θεωρήθηκε από την Επιτροπή Υγείας η σημερινή τακτική συνε
δρίαση να αφιερωθεί αποκλειστικά στο θέμα και έχει ετοιμαστεί ένα σημείωμα, το 
οποίο θα Οέλαμε να αναγνωστεί στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση να αναγνωστεί το σημtίωμα της Επιτροπής Υγείας για το 
AIDS στη Βουλή; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, αναγιγνώσκεται. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

30 Νοεμβρίου 1995 

Θέμα: Παγκόσμια Ημέρα Καταπολέμησης του AIDS 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας έχει καθορίσει την αυριανή μέρα Παγκόσμια 
Ημέρα Καταπολέμησης του AIDS. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, λαμβάνοντας υπόψη τους σοβαρούς 
κινδύνους που ενέχει η ασθένεια για την υγεία των ανθρώπων γενικά, αλλά και τα 

κοινωνικά προβλήματα που προκαλεί λόγω της ιδιομορφίας της, ομόφωνα αποφά

σισε και εξέτασε αυτεπάγγελτα το θέμα σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε 
στις 18 Μαϊου 1995. 

Κατά τη συνεδρίαση εκείνη κλήθηκε ο Υπουργός Υγείας, ο οποίος και ενημέ

ρωσε την Επιτροπή για την έκταση της ασθένειας στον τόπο μας, για τα μέτρα που 

λαμβάνονται για την πρόληψή της, καθώς και για την ανακούφιση και ιατροφαρμα
κευτική περίθαλψη των ασθενών. 

Μέσα στα πλαίσια της παρακολούθησης του όλου θέματος και με σκοπό να 

συμβάλει η Επιτροπή στον περιορισμό και την καταπολέμηση της ασθένειας μέσα 
στις δυνατότητές της, αποφάσισε, εκτός άλλων ενεργειών στις οποίες θα προβαίνει, 

να καθιερώσει ειδική συνεδρία για την ημέρα που θα καθορίζεται Παγκόσμια Ημέρα 
Καταπολέμησης του AIDS. 

Υλοποιώντας αυτή την απόφασή της, η Επιτροπή, θέλοντας να συμβάλει στην 
παγκόσμια προσπάθεια, συνήλθε σήμερα σε ειδική συνεδρία με μοναδικό θέμα το 
AIDS, στην οποία και εξέφρασαν τις θέσεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, του Ιατρικού Συλλόγου και οργανώσεων ή ιδρυμάτων που έχουν ως αντικεί
μενο δραστηριότητάς τους το AIDS, και στη συνέχεια επισκέφθηκε την κλινική για 
το AIDS του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή δεν 
είναι καθόλου ενθαρρυντικά, αφού παρουσιάζουν μια ανοδική πορεία τόσο στον 
αριθμό των φορέων όσο και των ασθενών με AIDS, των οποίων ο αριθμός ανέρχεται 
στα 225 άτομα, από τα οποία 132 είναι Κύπριοι και 93 αλλοδαποί. 

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το πιο αποθαρρυντικό εt ναι ότι, ενώ το Ι 987 το 
ποσοστό των Κυπρίων που μολύνθηκαν στην Κύπρο ανερχόταν στο 36%, σήμερα το 
ποσοστό αυτό πλησιάζει το Ι 00% και περιλαμβάνει 24 οικογένειες που έχουν επηρε
αστεί, από τις οποίες οι 8 έχουν και τους δύο γονείς μολυσμένους, οι 14 έχουν μόνο 
το σύζυγο και δύο έχουν μόνο τη σύζυγο. Επιπρόσθετα, έχει ήδη εμφανιστεί και το 
πρώτο κρούσμα περιγεννητικής μετάδοσης σε παιδί που γεννήθηκε το 1992 από 
μητέρα μολυσμένη από τον ιό. 
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Η κατάσταση, όπως διαμορφώνεται σήμερα, κύριε Πρόεδρε, υπογραμμίζει τη 
μεγάλη ανάγκη για συνεχή επαγρύπνηση, αλλά και προσαρμογή των μέτρων που 

παίρνονται για αναχαίτιση της επιδημtας, κατά τρόπο που να ενισχύουν τις δυνατό
τητες του ατόμου για υιοθέτηση υπεύθυνης συμπεριφοράς που θα το προστατεύει 

από το AIDS. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από το Υπουργείο 

Υγείας και από τις οργανώσεις που κλήθηκαν ενώπιόν της, αλλά και από ιδίαν εκτί
μηση που σχημάτισε η Επιτροπή κατά την επίσκεψή της στην κλινική για το AIDS, 
τα μέτρα που λαμβάνονται και τα προγράμματα που εφαρμόζονται είναι ικανοποιη
τικά, πράγμα που εκτιμάται ιδιαίτερα από την Επιτροπή. 

Παρά ταύτα όμως, η Επιτροπή πιστεύει πως η προσπάθεια πρέπει να εντατικο

ποιηθεί, με την εφαρμογή εκπαιδευτικών και διαφωτιστικών προγραμμάτων, τη 
διενέργεια ερευνών, τη συνεργασία όλων των εμπλεκόμενων κυβερνητικών 

τμημάτων και μη κυβερνητικών οργανώσεων που ασχολούνται με την αγωγή υγείας, 

της εκκλησίας, των συνδέσμων γονέων, των οργανώσεων νεολαίας και άλλων 

τομέων που σχετίζονται με το θέμα, τη συνεχή βελτίωση της ιατρικής και νοσηλευ

τικής φροντίδας και τη συνεργασία με την ειδική υπηρεσία των Ηνωμένων Εθνών 

για το AIDS. 

Πέρα όμως από την ανακούφιση και την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που 

τόσο έχει ανάγκη η αναξιοπαθούσα ομάδα των προσβληθέντων από την ασθένεια 

συνανθρώπων μας, κυρίως απαραίτητη είναι η ψυχολογική και ηθική στήριξή τους. 

πράγμα που μόνο η κοινωνία μπορεί και πρέπει να τους προσφέρει. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή απευθύνεται προς τα φιλάνθρωπα 

αισθήματα του κυπριακού κοινού και το καλεί να τους προσεγγίζει με αγάπη και 

στοργή, χωρίς προκαταλήψεις, για να μπορέσουν να συνεχίσουν να ζουν στο κοινω

νικό σύνολο δίχως το αίσθημα της aποστροφής και του κοινωνικού στίγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα ήθελα να πω ότι σε τέτοιες περι.-ττώσεις είναι προτιμότερο να υπάρχει το 

θέμα στην ημερήσια διάταξη για να το γνωρίζουν και τα κόμματα, για να μπορούν, 

αν και εφόσον θα το ήθελαν, να μετάσχουν στη συζήτηση. Αντιλαμβάνομαι όμως ότι 
η διευθέτηση έγινε ήδη με το Προεδρείο της Βουλής προ της δικής μου ανόδου στο 
βήμα και επομένως καλώς έγινε. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις και Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς.) 

Εοώτηση με αQ. ΣΥ'Ε' 150 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο\ι κ. Ανγεοινό ΠαπαQέ στις 15 ΝοεμβQίου 1995. 

"Κυριαρχεί στην κυπριακή επικαιρότητα το θέμα του εθνοφρουρού Καρο

τσάκη, ο οποίος υπηρετεί τη θητεία του στην πράσινη γραμμή. 

Εξαιτίας της παράνομης σύλληψης και κράτησής του στο ψευδοκράτος γίνο

νται αλλεπάλληλες μαθητικές διαδηλώσεις. 

Ο Πρόεδρος του ΑΔΗΣΟΚ, εξερχόμt:νος από το Προεδρικό μετά την ενημέ
ρωσή του από τον Προεδρεύοντα της Κυπριακής Δημοκρατίας, δήλωσε ότι σύμφωνα 
με πληροφορίες του ο εθνοφρουρός οικειοθελώς εισήλθε στα κατεχόμενα, πράγμα 
που γινόταν κατ' επανάληψη, όπως αναφέρθηκε. 
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Επειδή η δήλωση αvτή γεννά τεράστιο πρόβλημα εθνικής ασφάλειας και 
άπτεται ευρύτερου θέματος συμπεριφοράς των στρατιωτών που επανδρώνουν τα 
φυλάκιά μας στα νευραλγικά σημεία της ανταπαράταξης, ερωτάται το αρμόδιο 
Υπουργείο κατά πόσο προτίθεται να διατάξει υπηρεσιακή έρευνα, ώστε να επιβλη
θούν κυρώσεις στους υπεύθυνους ανάλογες της σοβαρότητας του θέματος." 

Ερώτηση με αρ. ΣΊ' 'Ε' 151 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσο-ύ χ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 20 Νοεμβρίου 1995. 

"Οι παρυφές του υπεραστικού δρόμου Λευκωσίας - Λεμεσού από τη Λευκωσία 
μέχρι τη Χοιροκοιτία δενδροφυτεύτηκαν, τα δε πεύκα, κυπαρίσια και άλλα δέδρα 
και θάμνοι αναπτύσσονται κανονικά προς μεγάλη ικανοποίηση του κοινού. Από τη 
Χοιροκοιτία όμως μέχρι τη Λεμεσό, με εξαίρεση μερικά σημεία, δεν έχει φυτευτεί 
οτιδήποτε. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προγραμμα
τίζει να συμπληρώσει τη δενδροφύτευση του δρόμου Λευκωσίας- Λεμεσού." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 152 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάχη Χατζηδημητρίου στις 20 Νοεμβρίου 
1995. 

"Επειδή από όσα έχουν κατατεθεί στην Επιτροπή Οικονομικών από διάφορες 
υπηρεσίες και Υπουργεία για το μέλλον του δρόμου Πύργου Τηλλυριάς-Κάμπου

Ορκόντα έχει δημιουργηθεί. πλήρης σύγχυση σχετικά με το μέλλον του δρόμου και 
σοβαρές αμφιβολίες για την πραγματοποίηση του όλου σχεδίου, παρακαλείται το 
αρμόδιο Υπουργείο να διατυπώσει τις απόψεις του και το χρονοδιάγραμμα για την 
υλοποίηση αvτού του έργου". 

Ερώτηση με αο. Σ'f'Ε' 153 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 

περιφέρειας Κεο'ύνειας χ. Ρήνα Κατσελλή στις 20 Νοεμβρίου 1995. 

'Έρωτούνται οι αρμόδιοι γιατί καθυστερεί η ηλεκτροδότηση της Α υτοστέγασης 
(Φάση Ξ') στο Γέρι, εφόσον οι πρόσφυγες ιδιοκτήτες έχουν από καιρό πληρώσει τις 
υποχρεώσεις τους στην Αρχή Ηλεκτρισμού. Πότε θα καταστεί δυνατό να έχουν 
ηλεκτρικό ρεύμα;" 

Ερώτηση με αο. ΣΤ'Ε' 154 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου την 21η Νοεμβρίου 1995. 

"Εδώ και πολλά χρόνια εγείρεται αίτημα από το συμβούλιο βελτιώσεως, τη 
χωριτική αρχή και τους κατοίκους τίμης να διαμορφωθεί πλατειακός χώρος εντός 
της κοινότητας, αφού κατεδαφιστούν ημιερειπωμένες οικοδομές οι οποίες προσδί
δουν μια αντιαισθητική όψη στην κοινότητα. Παρά όμως τις πολλές υποσχέσεις, 

αυτό δεν έγινε μέχρι σήμερα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προτιθεται 
να ικανοποιήσει το πιο πάνω αίτημα." 

Εοώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 155 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Πάφου χ. Γιαννάκη Ομήρου την 21η Νοεμβρίου 1995 . 

"Η κοινότητα τίμης είναι ανάστατη από τη μονομερή απόφαση της κυβέρνησης 
να αφαιρέσει από το συμβούλιο βελτιώσεως το υφιστάμενο μέχρι πρόσφατα 
δικαίωμα επιβολής φορολογίας στους εργαζομένους στο αεροδρόμιο. Όπως τονί
ζουν οι αρχές και οι κάτοικοι τίμης, το μεγαλύτερο μέρος του αεροδρομίου προήλθε 
από απαλλοτριώσεις κτημάτων που ανήκαν σε κατοίκους της κοινότητας και είναι 
αδιανόητο να της αποστερείται ο πιο βασικός της πόρος. 
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Καλεί τα~ το αρμόδ~ο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμετωπίζε~ 

το όλο Οέμα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΙ'Ε' 156 πον νποβλήθηκε από το Βονλεντή εκλογικής πεuιφέQειας 

Πάφον χ. Γιαννάκη Ομήρον την 21η Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Τίμης ζητά να διαχωριστεί. πρόσθετος αριθμός οικοπέδων από 

τον Οργανισμό Αναπτύξεως Γης ο οποίος να παραχωρηθεί μόνο σε κατοίκους 

τtμης. Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

ΕQώτηση με αQ. Σf'Ε' 157 πον νποβλήθηχε από το Βονλεντή εκλογικής πεuιφέQειας 
Πάφον χ. Γιαννάκη Ομήρον την 21η Νοεμβρίου 1995. 

"Οι εκτοπισθέντες κάτοικοι του προσφυγικού συνοικισμού τίμης ζητοVν να 

προχωρήσει η κυβέρνηση στην ανέγερση Γραφείων Συνεργατικής Εκτοπισθέντων, 

καθώς και αποθηκών. Ποια η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΙΈ' 158 πον υποβλήθηκε από το Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφον χ. Γιαννάκη Ομήρον την 21η ΝοεμβQίον 1995. 

'Ή .κοινότητα τίμης ζητά την ανέγερση πολιτιστικού κέντρου. Πώς σκοπεύει 

το αρμόδιο Υπουργείο να ανταποκριθεί στο λογικό και δίκαιο αυτό αίτημα;" 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤ'Ε' 159 πον υποβλήθηκε από το Βονλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφον χ. Γιαννάκη Ομήρου την 21η ΝοεμβQίου 1995. 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προτίθεται 

να προχωρήσει σε αναμόρφωση του πλατειακού χώρου στον προσφυγικό συνοι

κισμό Τί.μης." 

Απάντηση ημεQομηνίας 14 Νοεμβρίου 1995 τον Υπονρ-yο\ι Σνγχοινωνιών χαι 

'ΕQγων χ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση Σf'Δ' 369, ημερομηνίας 10 Φεβρονα

Qίου 1995, τον Βουλεντή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου χ. Κίχη Γιάγχον. 

''Αναφορικά με την πρόκληση ζημιών στο χωριό Καντού από τη λατόμηση για 

την κατασκευή του νέου δρόμου Λεμεσού-Πάφου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

ι) Ο εργολάβος που έχει αναλάβει την κατασκευή του τμήματος του νέου 

δρόμου Λεμεσού-Πάφου μεταξύ Ερήμης και Αυδήμου εξορύσσει υλικά 

για τις ανάγκες του έργου από εγκεκριμένο λατομείο στην περιοχή 

Άνατόλια' του ποταμού Κούρρη παρά το χωριό Καντού με τη σαφή 

δέσμευση μετά την αποπεράτωση των εργασιών να προβεί σε εργασίες 

αποκατάστασης του χώρου, σύμφωνα με τους όρους της άδειας λατό

μησης. Τα τεμάχια από τα οποία εξορύσσεται υλικό είναι μη καλλιεργή
σιμα. Από επιτόπια εξέταση του θέματος από το μηχανικό του έργου 

διαπιστώθηκε ότ~ για τη μεταφορά των υλικών λατόμησης στο έργο χρησι
μοποιείται δρόμος στην κοίτη του ποταμού και δεν επηρεάζονται με 

οποιοδήποτε τρόπο δρόμοι της κοινότητας Καντού. Για το θέμα έγιναν 

επαφές και με τον κοινοτάρχη Καντού, ο οποίος δεν είχε υπόψη να έχουν 

προκληθεί. οποιεσδήποτε συγκεκριμένες ζημιές σε δρόμο του χωριού από 

τη λατόμηση υλικών. 

2) Όσον αφορά τυχόν ζημιές που προκλήθηκαν από σκόνες κατά την εκτέ

λεση των χωματουργικών εργασιών σε παρακείμενα αμπέλια και φυτείες, 

την ευθύνη, σύμφωνα με το συμβόλαιο, έχει ο εργολάβος στον οποίο 

δόθηκαν οδηγίες για διευθέτησή τους." 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 451, ημερομηνίας 7 Απριλίου 

• 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοiι κ. Δώρου θεοδώρου. 

"Σχετικά με ορι.σμένα προβλήματα και εκκρεμότητες από την κατασκευή του 

νέου δρόμου Παλαιχωρtου-Αγρού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Τόσο κατά τη διάρκεια της κατασκευής του δρόμου όσο και μετά την αποπερά

τωσή του το Τμήμα Δημόσιων Έργων προέβαινε στην επανακατασκευή των υφιστά

μενων προσβάσεων που επηρεάζονταν από την κατασκευή του δρόμου, καθώς και 

στην κατασκευή νέων προσβάσεων, όπου παρίστατο ανάγκη, βάσει πάγιας 

πρακτικής του τμήματος. Επίσης, γίνονταν αποκαταστάσεις ζημιών, καθάρισμα 

κτημάτων από πέτρες και χώματα και ό,τι άλλο μπορούσε να γίνει για ικανοποίηση 

λογικών αιτημάτων των ιδιοκτητών. 

Όσον αφορά τα θέματα των απαλλοτριώσεων και αποζημιώσεων, τα χειρί

ζεται αρμοδίως το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Δ' 500, ημερομηνίας 18 Μαίου 1995, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοiι κ. Δώρου θεοδώρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Ακρούντας για αύξηση της κυβερνητικής 

συνεισφοράς για τη συντήρηση των δρόμων της περιοχής αναδασμού από 2/3 σε 3/4, 

παραθέτω τα ακόλουθα: 

(α) Στο χωριό Ακρούντα έγινε αναδασμός το 1972 και έκτοτε οι δρόμοι μέσα 
στην περιοχή αναδασμού είναι χωμάτινοι. 

.. 

(β) Η συντήρηση/επιδιόρθωση των δρόμων της περιοχής αναδασμού εντάσ

σεται στα ευρύτερα πλαίσια επιδιόρθωσης και συντήρησης των αγροτικών 

δρόμων της κοινότητας και εκτελούνται έργα, αφού ιεραρχηθούν οι 

ανάγκες τους. 

(γ) Η κυβερνητική συνεισφορά για έργα αναπτύξεως στις κοινότητες είναι 

καθορισμένη σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 
αρ. 42.805 και ημερ. 6.7.95, η οποία στην προκειμένη περίπτωση είναι 

70% της ολικής δαπάνης. 

(δ) Η ολική δαπάνη για τη συντήρηση/επιδιόρθωση των δρόμων της περιοχής 
αναδασμού έχει εκτιμηθεί στο ποσό των !32.000 και τα διάφορα έργα θα 
εκτελούνται σταδιακά και μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατο-

τήτων. 

(ε) Στα πλαίσια του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως 1994 δαπανήθηκε για 
βελτιωτικά έργα στους δρόμους αναδασμού Ακρούντας ποσό ±:2000 και 
το ίδιο ποσό θα διατεθεί και κατά το τρέχον έτος. Βελτιωτικά έργα 
αναμένεται να εκτελεστούν και κατά το προσεχές έτος στα πλαίσια του 

Προϋπολογισμού Αναπτύξεως. 

(στ) Θα εξεταστεί η δυνατότητα βελτίωσης, είτε με ασφαλτόστρωση είτε με 
επίστρωση με πρέμιξ, τμημάτων των δρόμων μέσα στην περιοχή αναδα
σμού τα οποία η χωριτική αρχή έχει επισημάνει ως επικίνδυνα." 
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Απάν-ιηση ημερομηνίας 9 Νομεβρίου 1995 του Υπουργοiι Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώσ-ια Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 543, ημερομη
νίας 1ης Ιουνίου 1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοiι κ. Δώ.ρου 
θεοδώρου. 

"Σας πληροφορώ ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αριθμό 

43.001 και ημερομηνία 30 Αυγούστου 1995 ενέκρινε το ποσό των !21.000 για παροχή 
οικονομικής βοήθειας στους μανταρινοπαραγωγούς της περιοχής Αρακαπά για τις 

ζημιές που υπέστησαν το 1993-1994 από την υδαρή κηλίδα." 

Απάν-ιηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργοiι Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 651, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 
1995, -ιου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με την εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη διασταύρωση του δρόμου 
από Χλώρακα προς το ξενοδοχείο 'Άγιος Γεώργιος' σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το κυκλοφοριακό πρόβλημα στην πιο πάνω διασταύρωση είναι υπόψη 

του Τμήματος Δημόσιων Έργων και έχουν ήδη διεξαχθεί σχετικές κυκλο
φοριακές έρευνες και ανάλυση δυστυχημάτων τον Οκτώβριο του 1995, τα 
αποτελέσματα των οποίων θα τεθούν σε συνεδρία των εμπλεκόμενων 
τμημάτων/υπηρεσιών πριν από το τέλος Δεκεμβρίου 1995, για να αποφα
σιστεί κατά πόσο δικαιολογείται η εγκατάσταση φώτων τροχαίας, 
σύμφωνα με τα εγκεκριμένα κριτήρια. 

(β) Σε περίπτωση που δε δικαιολογείται η εγκατάσταση φώτων τροχαίας με 

βάση τις μετρήσεις των ερευνών αυτών, το Τμήμα Δημόσιων Έργων θα 

διεξαγάγει νέες έρευνες το καλοκαίρι του 1996, οπότε θα υπάρξει αυξη
μένη κυκλοφορία στην περιοχή. 

(γ) Παράλληλα, το Τμήμα Δημόσιων Έργων θα εξετάσει τη δυνατότητα 
δημιουργίας επιπρόσθετων λωρίδων στον κύριο δρόμο για τη διευκό

λυνση των δεξιόστροφων κινήσεων και θα ετοιμάσει τα σχετικά σχέδια τα 
οποία θα προωθηθούν για υλοποίηση σε περίπτωση που ούτε με βάση τις 
μετρήσεις της κυκλοφορίας κατά τους θερινούς μήνες δικαιολογείται η 

εγκατάσταση φώτων τροχαίας. 

(δ) Όσον αφορά την οδική ασφάλεια στη συμβολή, φαίνεται από τα στοιχεία 
της αστυνομίας ότι στο σημείο αυτό έχουν καταγραφεί επτά δυστυχήματα 
από τον Ιανουάριο του 1991 μέχρι τον Ιούνιο του 1995, από τα οποία τα 
έξι αφορούσαν υλικές ζημιές και μόνο το ένα αφορούσε τραυματισμό." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργοiι Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 653, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 1995, -ιου 
Βουλευ-ιή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκτι Ομήρου. 

"Σχετικά με τον παραλιακό δρόμο (τάφοι των Βασιλέων), σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Το Συμβούλιο Βελτιώσεως Χλώρακας, μέσα στα πλαίσια της αναθεώρησης του 
Τοπικού Σχεδίου Πάφου, έχει υποβάλει εισηγήσεις για το καθεστώς του παραλιακού 
δρόμου (τάφοι των Βασιλέων), που έχουν σαν στόχο τη λειτουργία του δρόμου 
αυτού ως άξονα εμπορικής δραστηριότητας. Τονίζεται σχετικά ότι το εγκριμένο 
Τοπικό Σχέδιο Πάφου προνοεί τον πιο πάνω δρόμο ως οδική αρτηρία πρωταρχικής 
σημασίας με τέσσερις λωρίδες κυκλοφορίας και κτιστή κεντρική νησίδα. Επισημαί-
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νετα~ επίσης ότ~ ο εν λόγω δρόμος μελετήθηκε μέσα στα πλαίσια της ετοιμασίας της 
κυκλοφοριακής μελέτης Πάφον, η οποία έπειτα από ενδελεχή ανάλυση όλων των 
σχετικών κνκλοφορ~ακών δεδομένων και στοιχείων, τόσο ποιοτικών όσο και ποσο
τικών, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι είναι ενδεδειγμένη η προώθηση τον παρα
λιακού δρόμον ως οδικής αρτηρίας πρωταρχικής κυκλοφοριακής σημασίας 
τεσσάρων λωρίδων κυκλοφορίας. 

Προκαταρκτικά αναφέρεται ότι το Τμήμα Πολεδομίας και Οικήσεως έχει 
σοβαρές επιφυλάξεις αναφορικά με τη λειτουργία εμπορικών χρήσεων κατά μήκος 
του εν λόγω δρόμου. Οι θέσεις του τμήματος αυτού σχετικά με το θέμα γενικότερα 
αναλύθηκαν στο Κοινό Συμβούλιο για την αναθεώρηση τον Τοπικού Σχεδίου Πάφον 
σε συνεδρία τον που έγινε στις 2 ι Σεπτεμβρίου ι 995. Συγκεκριμένα, αναφέρθηκε ότι 
βασικός στόχος θα πρέπει να είναι η αποφνγή παραπέρα επέκτασης της εμπορικής 
δραστηριότητας πάνω σε δρόμους πρωταρχικής κυκλοφοριακής σημασίας, ώστε να 
διασφαλιστεί ο ορθός λειτουργικός και περιβαλλοντικός σχεδιασμός τέτοιων 
δρόμων που έχονν ήδη καθοριστεί στο σχέδιο. 

Τονίζεται ότι η λειτουργία οδικών αρτηριών πρωταρχικής σημασίας ως 
αξόνων φπορικής δραστηριότητας, χωρίς τις πιο πάνω προϋποθέσεις, αποτελεί 

έναν από τους πιο σημαντικούς παράγοντες - που συντείνουν στη δημιουργία του 
σοβαρού προβλήματος κυκλοφοριακής συμφόρησης και των δυσμενών επιπτώσεών 
του που αντιμετωπίζουν οι αστικές περιοχές της Κύπρου. Επιπρόσθετα, επισημαί
νεται ότι το πρόβλημα αυτό επιδεινώνεται λόγω-

(α) της μεγάλης διακίνησης πεζών και της ανάγκης στάθμευσης που χαρακτη
ρίζουν τους άξονες εμπορικής δραστηριότητας και που έρχονται σε 
σύγκρουση με την απρόσκοπτη ροή της τροχαίας κυκλοφορίας, με πολύ 
δυσμενείς επιπτώσεις στη διακίνηση πεζών (ανασφαλείς συνθήκες διακί
νησης, τροχαία δυστυχήματα με θύματα πεζούς κτλ.)· 

(β) της ανεξέλεγκτης και παράνομης στάθμευσης στις δύο εσωτερικές 
λωρίδες τέτοιων δρόμων, γεγονός που μειώνει περαιτέρω την κυκλοφο
ριακή ικανότητά τους και αυξάνει τον κίνδυνο δυστυχημάτων· 

(γ) της έλλειψης σωστής υποδομής, όπως π.χ. πεζοδρόμια, διαβάσεις πεζών, 
ενιαίοι χώροι στάθμευσης εκτός δρόμου, κτιστή κεντρική νησίδα και 
υπηρεσιακοί δρόμοι, νοουμένου ότι υπάρχει η αναγκαία γη για την κατα
σκευή τους και 

(δ) της αντίφασης που νπάρχει μεταξύ των προδιαγραφών για δρόμους 
πρωταρχικής σημασίας και εκείνων των αξόνων εμπορικής δραστηριό
τητας, γεγονός που επενεργεί αρνητικά στην όλη οργάνωση και ποιότητα 
των συνορενονσών περιοχών. 

Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, το τμήμα αντό θα μελετήσει εμπεριστατωμένα 
τις εισηγήσεις του Σνμβονλίον Βελτιώσεως Χλώρακας μέσα στα πλαίσια της αναθε
ώρησης τον Τοπικού Σχεδίον Πάφον. Αναμένεται ότι η μελέτη αντή θα ολοκλη
ρωθεί περί το τέλος τον τρέχοντος έτους, οπότε θα επικοινωνήσω και πάλι μαζί 
σας." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίο\1 1995 το" Υπο"ργοu Υγείας κ. Μανώλη 
Χριστοφίδη στην ερώτηση Στ'Ε' 2, ημερομηνίας 18 Ιο"λίο" 1995, το" Κοινοβο\1-
λε\Ιτ ικοu Εκπροσώπο" το" Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημη
τρίο\1. 

"Σχετικά με την ακολουθούμενη διαδικασία για την παραχώρηση δαπανηρών 
φαρμάκων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Οι μοναδικές περιπτώσεις στις οποίες χρειάζεται η έγκριση ενός φαρμάκου 
από το Διευθυντή Φαρμακευτικών Υπηρεσιών ή από τον κλινικό φαρμακοποιό είνα~ 
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όταν το φάρμακο δεν έχει εγκριθεί από την Επιτροπή Φαρμάκων για χρήση του στα 

κυβερνητικά νοσοκομεία ή όταν το φάρμακο έχει μεν εγκριθεί από την Επιτροπή 

Φαρμάκων αλλά με περιορισμούς. Η διαδικασία αυτή ακολουθείται για μικρό 

αριθμό φαρμάκων και όχι πάντοτε αλλά κυρίως για τα πιο δαπανηρά από αυτά. 

Όσον αφορά τα σοβαρά περιστατικά, η έγκριση δίνεται τηλεφωνικώς και έτσι 

κανένας ασθενής δεν υφίσταται ταλαιπωρία. 

Η διαδικασία του ελέγχου των συνταγών για ορισμένα φάρμακα εφαρμόζεται 

σε όλα τα νοσοκομεία της Ευρώπης και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, τα 

οποία εργοδοτούν κλινικούς φαρμακοποιούς ειδικά για το σκοπό αυτό. 

Ο κλινικός φαρμακοποιός είναι υπεύθυνος να σχεδιάζει, να εισηγείται και να 

εφαρμόζει φαρμακοθεραπευτικά σχήματα βασισμένα στις ειδικές πληροφορίες που 

δίνονται για κάθε ασΟενή. Επίσης, ερμηνεύει, αναλύει και εφαρμόζει φαρμακοκινη

τικά δεδομένα, ώστε να είναι σε θέση να εισηγηθεί ειδικό δοσολογικό σχήμα για τον 

ασθενή. Ακόμη, αξιολογεί την ιατρική και φαρμακευτική βιβλιογραφία με σκοπό 

την παροχή πληροφοριών στους γιατρούς, φαρμακοποιούς και νοσοκόμους και 

συμβουλεύει τους ασθενείς για τη σωστή χρήση των φαρμάκων." 

Απάντηση ημεQομηνίας 12 ΟχτωβQίοv 1995 τοv ΥποvQγού 'Αμvνας χ. Κώστα 

Ηλιάδη στην εQώτηση ΣΊ'Έ' 3, ημεQομηνίας 25 Ιοvλίοv 1995, τοv Κοινοβοvλεv

τιχού Εκπροσώποv τοv Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάχη Χατζηδημη

τQίον. 

"Όπως φαίνεται από τις σχετικές αναφορές, το θέμα της αντικατάστασης της 

διαδικασίας επιλογής των Δόκιμων Αξιωματικών της Εθνικής Φρουράς είχε 

εγγραφεί για συζήτηση ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας κατά τη 

συνεδρία της στις 3 Αυγούστου 1995, στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
Υπουργός Άμυνας και ο Αρχηγός του ΓΕΕΦ. 

Κατά τη συνεδρία αυτή η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας ενημερώθηκε 

σχετικά με το θέμα και ζήτησε να τις δοθούν αντίγραφα της Πρότασης του Υπουρ

γείου Άμυνας, καθώς και της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, αναφορικά 

με τη νέα διαδικασία επιλογής των Υποψήφιων Εφέδρων Αξιωματικών (ΥΕΑ), που 

θα εφαρμοζόταν από την κατάταξη της 95Β' ΕΣΣΟ. 

Το Υπουργείο Άμυνας, με επιστολή του με τον ίδιο αριθμό φακέλου και 

ημερομηνία 16 Αυγούστου 1995, απέστειλε στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Άμυνας τα έγγραφα που ζητήθηκαν. 

Το ίδιο θέμα είχε εγγραφεί για συζήτηση και στη συνεδρία της Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής Άμυνας που πραγματοποιήθηκε την 2\η Σεπτεμβρίου 1995 και 
στην οποία κλήθηκαν και παρέστησαν ο Υπουργός Άμυνας και ο Αρχηγός του 

ΓΕΕΦ. Μετά τη συζήτηση του θέματος και τις θέσεις που εκφράστηκαν απ' όλες τις 

πλευρές ότι η διαδικασία της επιλογής των ΥΕΑ Οα πρέπει να αντιμετωπιστεί με τη 

θέσπιση πλαισίου κανονισμών, η συζήτηση αναβλήθηκε για άλλη συνεδρία για 

ανταλλαγή απόψεων και αφού εν τω μεταξύ η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας 

διαβιβάσει στο Υπουργείο Άμυνας σχετική πρόταση νόμου που έχει ήδη κατατεθεί 

στη Βουλή." 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ιις Νοεμβρίοv 1995 τοv Υποvργού Γεωργίας, Φvσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣT'E'll, ημερομη
νίας 4 Αvγούστοv 1995, τοv Βοvλεvτή εκλογικής πtQιφέρειας Πάφοv κ. Γιαν
νάκη Ομήροv. 

"Σχετικά με την ποιότητα του νερού της κοινοτικής υδατοπρομήθειας Αγίας 
Μαρίνας Χρυσοχούς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς διαθέτει το δικό της σύστημα υδατο
προμήθειας, μέσω του οποίου προμηθεύεται με πόσιμο νερό το οποίο πηγάζει από 
'δήμμα' που βρίσκεται στον ποταμό Λειβάδι στην τοποθεσία 'Ύερατσιά'. Το νερό 
μεταφέρεται με κλειστό αγωγό σ' ένα ενδιάμεσο φυσικό φίλ τ ρο και ακολούθως στην 
υδατοδεξαμενή του χωριού. Το όλο σύστημα λειτουργεί ικανοποιητικά εδώ και 
είκοσι πέντε χρόνια περίπου και δεν παρουσιάζει προβλήματα. Για σκοπούς προλη
πτικού ελέγχου γίνονται συχνά αναλύσεις δειγμάτων νερού από την Υγειονομική 
Υπηρεσία και σύμφωνα με τα αποτελέσματα κρίνεται ότι το νερό είναι καθαρό και 
υγιεινό. Οσάκις παρατηρηθεί οποιαδήποτε ανωμαλία, γίνεται, σε συνεργασία με τη 
χωριτική αρχή, πλύσιμο και καθαρισμός του ενδιάμεσου φίλτρου." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίοv 1995 τοv Υποvργού Υγείας κ. Μανώλη 
Χριστοφίδη στην ερώτηση Στ'Ε' 22, ημερομηνίας 9 Αvγούστοv 1995, τοv 
Βοvλεvτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ . Ανδρέα Μο\ισκοv. 

"Σχετικά με τη μη ύπαρξη αξονικού τομογράφου στο Νοσοκομείο Λάρνακας, 
σας πληροφορώ ότι οι κρατικές ιατρικές υπηρεσίες διαθέτουν δύο αξονικούς τομο
γράφους, ένα στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, που καλύπτει και τις επαρχίες 
Λάρνακας και Αμμοχώστου, και ένα στο Νοσοκομείο Λεμεσού για τις ανάγκες των 
επαρχιών Λεμεσού και Πάφου. 

Τα εξαιρετικώς επείγοντα περιστατικά των επαρχιών Λάρνακας, Αμμοχώστου 
και Πάφου θα παραπέμπονται σε ιδιωτικούς αξονικούς τομογράφους στη Λάρνακα 
και Πάφο αντίστοιχα, με βάση ειδικές διευθετήσεις που προωθούνται. 

Ενόψει των πιο πάνω, δεν περιλαμβάνεται στις παρούσες προτεραιότητες του 
Υπουργείου η εγκατάσταση αξονικού τομογράφου στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίοv 1995 τοv Υποvργο\ι Υγείας κ. Μανώλη 
Χριστοφίδη στην ερώτηση Στ'Ε' 28, ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρ ίοv 1995, τοv 
Βοvλεvτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοv κ . Γιαννάκη Ομήροv. 

"Σχετικά με τους κινδύνους πρόκλησης βλάβης στην ανθρώπινη υγεία από 
υδροσωλήνες που περιέχουν μόλυβδο, σας πληροφορώ ότι από μετρήσεις στις 
οποίες έχει προβεί το Γενικό Χημείο προκύπτει ότι το ποσοστό συγκέντρωσης μολύ
βδου στο πόσιμο νερό βρίσκεται μέσα στα αποδεκτά επίπεδα που καθορίζει η 
Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας. 

Για το ποσοστό μολύβδου που υπάρχει στους υδροσωλήνες που χρησιμοποιού
νται στην Κύπρο αρμόδιο ν' απαντήσει είναι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίοv 1995 τοv Υποvργο\ι Εσωτερικών κ. Ντίνοv 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 40, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίοv 1995, τοv 
Κοινοβοvλεvτικο\ι Εκπροσώποv τοv Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 
Χατζηδημητρίοv. 

"Σχετικά με προβλήματα του χωριού Φτερικούδι που αφορούν δρόμους της 
κοινότητας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(1) Ευθυγράμμιση και διαπλάτυνση του δρόμου από Φτερικούδι προς Ασκά 

Ο δρόμος αυτός υπάγεται στη δικαιοδοσία του Υπουργείου Συγκοινω-
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νιών και Έργων και σχετική απάντηση για το θέμα θα δοθεί από τον 

Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων. 

(2) Βελτίωση αγροτικών δρόμων 

Στο χωριό παραχωρούνται κάθε χρόνο πιστώσεις για τη διάνοιξη και 

συντήρηση αγροτικών-αμπελουργικών δρόμων. Φέτος έχει διατεθεί ποσό 

±:8.200 για το σκοπό αυτό, ενώ ανάλογο ποσό προβλέπεται και για το 
1996. Είναι δυνατό ωστόσο να διατεθούν αυξημένες κυβερνητικές πιστώ

σεις το ι 996, αν η κοινότητα είναι σε θέση να καλύψει τη δική της συνει
σφορά." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Ε' 42, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με τη χορηγηθείσα πολεοδομική άδεια στην εταιρεία Ά/φοί Α & Α 
Κωνσταντίνου Λτδ' για τουριστική ανάπτυξη σε παραλιακή ιδιοκτησία της εται

ρείας στη Γεροσκήπου, επιθυμώ να αναφέρω τα ακόλουθα, σε σχέση με τα διάφορα 

ερωτήματα που υποβλήθηκαν: 

(1) Η γνώμη και οι απόψεις του Δήμου Γεροσκήπου δε ζητήθηκαν στη συγκε

κριμένη περί.πτωση, γιατί, κατά κανόνα, τέτοιες απόψεις και σχόλια 

ζητούνται κυρίως σε περιπτώσεις που η προτεινόμενη ανάπτυξη αφορά 

χρήσεις οι οποίες δε συνάδουν με τις πρόνοιες του σχεδίου αναπτύξεως 

και οι οποίες ενδέχεται να προκαλούν οχληρία, με σκοπό να διακριβώνο

νται οι τυχόν αντιδράσεις της τοπικής αρχής και/ή των κατοίκων της 

περιοχής. Στην περίπτωση αυτή η χρήση ήταν επιτρεπόμενη, γιατί 

αφορούσε την ανέγερση ξενοδοχείου μέσα σε τουριστική ζώνη τt γ. 

Εξάλλου, η αίτηση αφορούσε προκαταρκτική έγκριση, αφού προηγήθηκε 

(29.3.95) και η έκδοση από τον ΚΟΤ σχετικού πιστοποιητικού καταλληλό
τητας του γηπέδου για σκοπούς τουριστικής ανάπτυξης. 

(2) Η μεταφορά συντελεστή δόμησης από ένα τεμάχιο σε άλλο είναι επιτρεπό
μενη ενέργεια υπό ορισμένες προϋποθέσεις. Στην περίπτωση αυτή η 

έγκριση αφορούσε τη μεταφορά εγκεκριμένου συντελεστή δόμησης από 

τεμάχια της ίδιας εταιρείας που βρίσκονται στη ζώνη Γα2 στην ίδια 

περιοχή για τα οποία είχαν ήδη χορηγηθεί και βρίσκονταν σε ισχύ πολεο
δομικές άδειες (χωρίς οποιαδήποτε παρέκκλιση) για τη δημιουργία αθλη

τικού κέντρου, που περιλαμβάνει, εκτός από γήπεδα διάφορων χρήσεων, 

και κτίρια γραφείων με παράλληλη δέσμευση, όσον αφορά τα τεμάχια της 

ζώνης Γα2, να μην ανεγερθούν σε αυτά κτίρια. 

(3) Για τις χορηγηθείσες παρεκκλίσεις (συντελεστής δόμησης 0,655: ι αντί 

0,50: ι, που καθορίζει η ζώνη τ ι γ, και μερικώς τετραώροφη οικοδομή αντί 
τριώροφη) λήφθηκε σοβαρά υπόψη η κάλυψη της υπέρβασης με τη μετα

φορά του συντελεστή δόμησης, όπως προαναφέρεται, καθώς και το 

γεγονός ότι τα γειτονικά τεμάχια αναπτύχθηκαν με ξενοδοχεία με συντε

λεστή δόμησης 0,65:ι (που ίσχυε πριν από την τελευταία αναθεώρηση των 

ζωνών) και με αριθμό ορόφων και ύψος όπως τα εγκριθέντα στην 

παρούσα περίπτωση. 



499 

(4) Μέσα στη ζώνη προστασίας της παραλίας δεν εγκρίθηκαν οποιεσδήποτε 

κατασκευές για χρήση από το ξενοδοχείο. Οι μόνες κατασκευές που εμπί

πτουν στη ζώνη αυτή είναι ο δημόσιος πεζόδρομος και η δημόσια πλατεία 

(χώρος πρασίνου) κατά μήκος της παραλίας και μέρος του κάθετου πεζό

δρομου από το δρόμο προς την παραλία, που Οα διαμορφωθούν πάνω σε 

γη της εταιρείας, η οποία, με βάση σχετικό όρο στην πολεοδομική άδεια, 

παραχωρείται στο δημόσιο. Η διαμόρφωση αυτή θα γίνει με δαπάνες της 

ενδιαφερόμενης εταιρείας, αφού αυτή υποβάλει προηγουμένως σχετικό 

σχέδιο για έγκριση από την πολεοδομική αρχή και εξασφάλιση σχετικής 

χαλάρωσης από την αρμόδια υπουργική επιτροπή, με βάση τις πρόνοιες 

του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου. 

(5) Η κυβέρνηση σέβεται κω στηρίζει το Οεσμό της τοπικής αυτοδιοίκησης, 

γι'αυτό κω, σε περίπτωση που μια ανάπτυξη ενδέχεται να προκαλεί 

οποιαδήποτε προβλήματα ή οχληρία, δεν παραλείπει να ζητά τις απόψεις 

της ενδιαφερόμενης τοπικής αρχής, πριν ασκήσει μέσω του αρμόδιου 

οργάνου-που στην προκειμένη περίπτωση είναι η ορισθείσα υπουργική 

επιτροπή-τη διακριτική της εξουσία για έγκριση ή όχι σχετικής παρέκ

κλισης ή χαλάρωσης. 

(6) Τα περιστατικά της περίπτωσης αυτής δεν είναι τέτοια, που να οδηγούν 

στο συμπέρασμα ότι παραχωρήθηκαν 'αλόγιστες χαλαρώσεις'." 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 1995 του ΥπουQγού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. ΚυQιάκου ΧQιστοφή στην ερώτησιι ΣΤΈ' 48, ημεQομηνίας 
20 Σεπτεμβρ ίου 1995, του Βουλευτή εκλογικιjς πεQιφέQειας Πάφου κ. Νίχου 

Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με την κατάργηση της αμπελουργικής Ζώνης Γ στην κοινότητα Λετύ

μπου, σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

(1) Ο καθορισμός των αμπελουργικών ζωνών έγινε το 1983, μέσα στα 

πλαίσια του βελτιωμένου σχεδίου αναμπέλωσης, από ομάδα εργασίας, η 

οποία αποτελείτο από εκπροσώπους τοιι Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος και του Σ.Α.Π. 

(2) Η πιο πάνω ομάδα, με βάση ορισμένα κριτήρια, καθόρισε τις πολύ εκλε

κτές περιοχές (Ζώνη Α') και τις εκλεκτές περιοχές (Ζώνη Β'). Οι παραδο

σιακές αμπελουργικές περιοχές που δεν εντάχθηκαν στις πιο πάνω ζώνες 

αποτέλεσαν τη Ζώνη Γ. Η κοινότητα Λετύμπου, καθώς και οι γύρω 

περιοχές (Χούλου, Λεμώνα, Κοίλη, Τσάδα κ.ά.). έχουν ενταχθεί στη Ζώνη 

Γ', διότι δεν πληρούσαν τα κριτήρια που είχαν καθοριστεί. 

(3) Η ένταξη μιας κοινότητας σε ανώτερη ζώνη δεν προϋποθέτει απαραίτητα 

και δικαίωμα παράδοσης εκλεκτών σταφυλιών. 

(4) Αν το αίτημα της κοινότητας Λετύμπου είναι αυτό της ένταξης των 
σταφυλιών της περιοχής στην κατηγορία των εκλεκτών σταφυλιών, 
σημειώνεται ότι, με βάση τα υφιστάμενα κριτήρια τα οποία λήφθηκαν 
υπόψη για τον καθορισμό των εκλεκτών περιοχών (κλίμα, μικροκλίμα, 
υψόμετρο, μορφολογία εδάφους, απόδοση κατά στρέμμα), η περιοχή του 
χωριού δε δικαιούται να παραδίδει εκλεκτά σταφύλια αλλά κοινά. 
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τέλος, σημειώνεται ότι το Συμβούλιο θα μελετήσει σύντομα το θέμα του 
καθορισμού των εκλεκτών περιοχών, οπότε θα εξεταστεί και η περίπτωση 

της κοινότητας Λετύμπου." 

Απάντηση ημεQομηνίας 10 ΝοεμβQίον 1995 τον Υπονογού ΓεωQγίας, Φνσικών 

ΟόQων και Πεοιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην εοώτηση Σ'f'Ε' 59, ημερομη
νίας 27 Σεπτεμβρίον 1995, τον Βονλεντή εκλογικής πεοιφέQειας Πάφον κ. Νίκον 
Πι-ι:τοκοπίτη. 

'Το αίτημα της κοινότητας Τάλας συζητήθηκε διεξοδικά στις 17/11/1994 σε 
συνάντηση που είχε ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με 
αντιπροσωπεία της εν λόγω κοινότητας, επικεφαλής της οποίας ήταν ο κοινοτάρχης. 

Όπως αναφέρθηκε και στην αντιπροσωπεία, στο παρόν στάδιο προγραμματί

ζεται η ένταξη 5 000 ακόμα δεκαρίων γης για άρδευση από το φράγμα του Ασπρό
κρεμμου. Η έκταση αυτή, σε συνεννόηση με τους ενδιαφερόμενους τοπικούς παρά

γοντες, Οα κατανεμηθεί με δίκαιο τρόπο σε όλες τις κοινότητες που αρδεύονται 
σήμερα ή που μπορούν να aρδευτούν από το εν λόγω φράγμα. 

Θα προωθηθεί στη συνέχεια, με βάση τις οικονομικές δυνατότητες του 
κράτους, η σταδιακή εκτέλεση των αναγκαίων έργων υποδομής μέσω των ετήσιων 

Προ'\Jπολογισμών Αναπτύξεως και ανάλογα με το ύψος των πιστώσεων που θα 

εγκρίνονται για παρόμοια έργα." 

Απάντηση ημεοομηνίας 21ης ΝοεμβQίον 1995 τον Υπονογού Γεωογίας, Φνσικών 
Πόοων και Πεοιβάλλοντος κ. Κώστα ΠετQίδη στην εQώτηση Σ'f'Ε' 72, ημεοομη
νίας 28 ΣεπτεμβQίον 1995, τον Βονλεντή εκλογικής πεQιφέQειας Πάφον κ. Νίκον 
Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με την κατασκευή μικρού φράγματος στην περιοχή 'Σαραμά' για τις 
aρδευτικές ανάγκες της κοινότητας Λυσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η κατασκευή μικρού φράγματος στον ποταμό Σταυρού της Ψώκας στην 
περιοχή 'Σαραμά' για άρδευση κτημάτων στη Λυσό έχει μελετηθεί από τα αρμόδια 

τμήματα του Υπουργείου, αλλά δεν προωθήθηκε, γιατί το έργο θα ήταν aντιοικονο
μικό και ασύμφορο για τους ενδιαφερόμενους γεωργούς. 

Σε συνάντηση που είχε ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλ

λοντος στο γραφείο του στις 23 Μαρτίου 1995 με εκπροσώπους της χωριτικής 
αρχής, του συμβουλίου βελτιώσεως και του Συνδέσμου Αποδήμων Λυσού, με επικε
φαλής τον κοινοτάρχη, αποφασίστηκε όπως η αντιμετώπιση των αρδευτικών 
προβλημάτων της κοινότητας επιδιωχθεί μέσω γεωτρήσεων. Υφίσταται ήδη μια 
επιτυχής γεώτρηση και προγραμματίζεται η ανόρυξη άλλων Ι-2 στους αμέσως 
επόμενους μήνες." 

Απάντηση ημεQομηνίας 15 Νοεμβρίον 1995 της Υπονογού Παιδείας και Πολιτι
σμού κ. ΚλαίQης Αγγελίδον στην εQώτηση ΣΤ'Ε' 74, ημεοομηνίας 28 Σεπτεμ
βQίον 1995, τοu Βονλεντή εκλογικής περιφέοειας Οάφον κ. Γιαννάκη ΟμήQοu. 

"Η υπόσχεση της Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού για καταβολή του μισού 
της δαπάνης για τη μεταφορά των μαθητών Μέσης Εκπαίδευσης Νατάς θα τηρηθεί 

ασφαλώς. 

Η καθυστέρηση στην καταβολή του ποσού οφείλεται στο γεγονός ότι με τη 
λήξη του σχολικού έτους 1994-95 παρουσιάστηκε πρόβλημα επάρκειας των πιστώ
σεών μας για μεταφορικά λόγω της απόφασης για αύξησή τους. 

• 
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Η περίπτωση των κομίστρων των μαθητών Νατάς όπως και των μαθητών 
άλλων περιοχών θα αντψετωπιστεί με τη ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

• συμπληρωματικού προϋπολογισμού, ο οποίος έχει ήδη τεθεί ενώπιόν της." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίοv 1995 τοv Υποvργού Γεωογίας, Φvσικών 
~όρων και Περιβ~λλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Σ'f'Ε' 85, ημερομη
νιας 29 Σεπτεμβριοv 1995, τοv Βοvλεvtή εκλογικής περιφέρειας Πάφοv κ. Νίκοv 
Πιττοκοπίτη. 

"Όσον αφορά την επέκταση του αρδευτικού δικτύου της κοινότητας Στενής, 
παραθέτω τα πιο κάτω: 

Όπως αναφέραμε και στην προηγούμενη ταυτάριθμη απάντησή μας με 

ημερομηνία 24/1/1995 σχετικά με το ίδιο θέμα, υπάρχει ήδη έτοιμο σχέδιο επέκτασης 
του αρδευτικού δικτύου Στενής για αρδευτική κάλυψη πρόσθετης γης της κοινό
τητας από το φράγμα Ευρέτου. 

Δυστυχώς, όμως, με βάση τις προτεραιότητες που υπάρχουν την κατασκευή 
παρόμοιων έργων και το ύψος των ετήσιων πιστώσεων που διατίθενται για την εκτέ
λεση τέτοιων έργων, δεν κατέστη δυνατό να περιληφθεί σχετική πρόνοια στον Προϋ
πολογισμό Αναπτύξεως του 1996. Υπό τις περιστάσεις αυτές Οα επαναπροταθεί η 
περίληψη του έργου στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1997". 

& 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίοv 1995 της Υποvιηού Παιδείας και Πολιτι
σμού κ. Κλαίρης Αγγελίδοv στην ερώτηση ΣΤ'Ε' 86, ημερομηνίας 29 Σεπτεμ
βρίοv 1995, τοv Βοvλεvτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοv κ. Νίκοv Πιττοκοπίτη. 

'Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διαπίστωσε ύστερα από μελέτη 
ότι πράγματι η κοινότητα Γιόλου είναι αναπτυσσόμενη, έχει ακυρώσει την προγραμ

ματισθείσα επέκταση του υφιστάμενου σχολικού κτιρίου και ταυτόχρονα άρχισε 
μελέτη για ανέγερση νέου σχολικού κτιρίου σε συνδυασμό με την αξιοποίηση του 
υφισταμένου από την κοινότητα για πολιτιστικούς και άλλους σκοπούς. 

Παρά το γεγονός ότι η κοινότητα δεν έχει ακόμη υποβάλει την πρότασή της για 
την αξιοποίηση του υφιστάμενου σχολικού κτιρίου και χώρου, το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού θα περιλάβει την ανέγερση νέου σχολικού κτιρtου σε 

μελλοντικούς προϋπολογισμούς." 

Απάντηση ημεοομηνίας 15 Νοεμβρίοv 1995 τοv Υποvογού Εογασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. Ανδοέα Μοvσιούττα στην εοώτηση ΣΤΈ' 101, ημερομη
νίας 4 Οκτωβρίοv 1995, του Βουλεvtή εκλογικής περιφέοειας Λευκωσίας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου. 

"Για την έκδοση άδειας εισόδου και απασχόλησης αλλοδαπών αρμοδιότητα 
έχει ο Λειτουργός Μεταναστεύσεως του Τμήματος Μεταναστεύσεως του Υπουρ

γείου Εσωτερικών. 

Η Υπηρεσία Απασχόλησης του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα
λίσεων συμβουλεύει το Λειτουργό Μεταναστεύσεως συστήνοντας ή όχι την παροχή 
άδειας απασχόλησης σε αλλοδαπούς. Η σύσταση της Υπηρεσίας Απασχόλησης 
γίνεται έπειτα από έρευνα για τις δραστηριότητες του εργοδότη ο οποίος θα εργοδο
τήσει τον αλλοδαπό και έλεγχο για το αν πληρεί τα απαιτούμενα κριτήρια τα οποία 
συμφωνήθηκαν μεταξύ των κοινωνικών εταίρων το Δεκέμβριο του 1991. Η σύσταση 
της Υπηρεσίας Απασχόλησης δε ζητείται στις περιπτώσεις αλλοδαπών καλλιτέ
χνιδων ή οικιακών βοηθών, αφού θεωρείται δεδομένο ότι δεν υπάρχουν ενδιαφερό
μενοι Κύπριοι για να εργοδοτηθούν στα επαγγέλματα αυτά. 
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Οι αριθμοί των απασχολούμενων αλλοδαπών για τα χρόνια Ι 992- 1994 κατά 
κατηγορία απασχόλησης και υπηκοότητας φαίνονται στον πίνακα που επισυνά

πτεται και ο οποίος ετοφάστηκε από το Τμήμα Αλλοδαπών του Υπουργείου Εσωτε

ρικών. 

Στο θέμα της παράνομης απασχόλησης αλλοδαπών το Υπουργείο Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι πολύ ευαίσθητο, αφού το φαινόμενο αυτό επηρε

άζει άμεσα την αγορά εργασίας και δημιουργεί προβλήματα στην απασχόληση των 

Κυπρίων, ενώ ταυτόχρονα ενέχει τον κίνδυνο να κατηγορηθεί η Κύπρος διεθνώς για 

εκμετάλλευση αλλοδαπών εργαζομένων. 

Ο αριθμός των παράνομων ξένων εργατών δεν μπορεί να υπολογιστεί από τις 

υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Αρμοδιότητα 

για το θέμα έχει το Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο εφαρμόζει τον περί Αλλο

δαπών και Μεταναστεύσεως Νόμο και διώκει τους εργοδότες που απασχολούν 

παράνομα αλλοδαπούς. 

Ας σημειωθεί ότι οι ποινές που προβλέπει ο πιο πάνω νόμος για τους εργο
δότες που απασχολούν παράνομα αλλοδαπούς είναι χαμηλές και δε λειτουργούν 

αποτρεπτικά. Το θέμα της τροποποίησης του νόμου και της αύξησης των ποινών 

μελετήθηκε από επιτροπή υπό την προεδρία του Επίτροπου Νομοθεσίας στην οποία 

συμμετείχαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών, Δικαιοσύνης και Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Η τελική απόφαση θα ληφθεί πολύ σύντομα σε συνά

ντηση των τριών αρμόδιων Υπουργών με τον Επίτροπο Νομοθεσίας." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα είναι 'Ή ανάγκη αναβάθμισης 
του ρόλου του Κέντρου Παραγωγικότητας (ΚΕΠΑ) για την αύξηση της παραγωγικό

τητας στους διάφορους κλάδους της βιομηχανίας και των υπηρεσιών". Α υτεπάγ

γελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών κυρίων Αβραάμ Αντωνίου και 

Ανδρέα Κουκουμά. Συνέχιση της συζήτησης. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ρένος Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα ήθελα πρώτα να συγχαρώ τους εισηγητές του θέματος αυτού, τους συναδέλ
φους Αβραάμ Αντωνί.ου και τον εορτάζοντα και απουσιάζοντα σήμερα συνάδελφο 
Ανδρέα Κουκουμά. 'Εθεσαν ένα ζήτημα που είναι στρατηγικά κρίσιμο για το μέλλον 

της εθνικής μας οικονομίας, σε μια στιγμή που καλείται να αυτοαφοπλιστεt από τα 

αποτελεσματικότερα μέσα προστασίας της και να εκτεθεί σ' ένα χωρίς φραγμούς και 
χωρίς όρια παγκόσμιο ανταγωνισμό. Έναν ανταγωνισμό που τα αποτελέσματά του 

θα κριθούν από έναν κυρίως παράγοντα, τον παράγοντα παραγωγικότητα, ο οποίος 

είναι και το αποκλειστικό αντικείμενο της αρμοδιότητας του ΚΕΠΑ. 

Η εξέταση του θέματος στην Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

ήταν άκρως αποκαλυπτική. Έδειξε ότι: 

ι. Από την ίδρυσή του το 1963 μέχρι το 1974 το ΚΕΠΑ διαδραμάτισε πλήρως 
το ρόλο για τον οποίο έχει συσταθεί. 

~I 
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2. Το 1974 το ΚΕΠΑ πλήρωσε τις συνέπειες της προδοσίας και της τουρκικής 
εισβολής: Αναγκάστηκε να εγκαταλείψει ένα μέρος της αποστολής του και να 
εστιάσει την προσοχή του σ' ένα άλλο. Αντί του πρωταρχικού ρόλου της έρευνας 
και της καθοδήγησης για επενδύσεις, οργάνωση και μεθόδους που θα βελτίωναν την 
παραγωγικότητα, περιορίστηκε στον τομέα της κατάρτισης και επανακατάρτισης 

του εργατικού δυναμικού για απασχόληση σε μονάδες έντασης εργασίας, που ήταν 
και ο μονόδρομος για τη γρήγορη επαναδραστηριοποίηση της οικονομίας. Επιτέ

λεσε με επιτυχία αυτό το ρόλο, αλλά μετά την επαναδραστηριοποίηση δεν κατέστη 
δυνατό να επανέλθει στην πλήρη αποστολή του. 

3. Στη δεκαετία του '80 κι ενώ είχε δρομολογηθεί η δεύτερη φάση της συμφω
νίας σύνδεσης Κύπρου - Ευρωπα'ίκής Ένωσης που θα κατέληγε στην τελωνειακή 

ένωση, ενώ είχαν διαπιστωθεί οι συνέπειες που θα επέρχονταν αναπόφευκτα με την 
έναρξη της διαδικασίας τελωνειακής ένωσης κι ενώ όλες οι προβλέψεις ήταν βαθύ
τατα aνησυχητικές κι όλες εξέπεμπαν το ίδιο προειδοποιητικό σήμα, το σήμα που 

έλεγε "προσέξτε την παραγωγικότητα, βελτιώστε την παραγωγικότητα", το ΚΕΠΑ 
έμεινε έξω από την αποστολή αυτή. Γινόταν όλο κι αποκλειστικότερα κέντρο 

κατάρτισης κι όλο και λιγότερο κέντρο έρευνας. 

4. Με την εκλογή της κυβέρνησης Βασιλείου, το ΚΕΠΑ είδε να επισημο
ποιείται η αντίληψη που είχε γι' αυτό η κυβέρνηση εκείνη: Περιφρόνηση δηλαδή και 

ανυποληψία. Πρώτα το έθεσε σε σχέση υποτέλειας έναντι της Αρχής Βιομηχανικής 
Κατάρτισης και ύστερα το αφαίμαξε με αποσπάσεις στη νεοσύστατη τότε Ακαδημία 
Δημόσιας Διοίκησης. Η υποτέλεια στην Αρχή Βιομηχανικής Κατάρτισης είχε ως 

συνέπεια να υποχρεωθεί να προσφέρει τέτοια προγράμματα που να είναι διατεθει
μένη να χρηματοδοτήσει η Αρχή. Κι επειδή η Αρχή χρηματοδοτούσε μόνο προγράμ
ματα κατάρτισης, μοιραία τα προγράμματα έρευνας περιορίστηκαν. 

5. Αποσπάσεις και κενές θέσεις περιορίζουν τις δυνατότητες του ΚΕΠΑ να 
διαδραματίσει τον πραγματικό κι ολοκληρωμένο ρόλο του. Σήμερα από τις δεκα
εννέα θέσεις στον τομέα Ανάπτυξης της Διεύθυνσης οι δύο είναι αχρηστευμένες με 
αποσπάσεις και οι τέσσερις είναι κενές. Υπάρχουν μόνο δεκατρείς, δηλαδή τα δύο 
τρίτα του προσωπικού. Αλλά και τα εργαστήρια επηρεάζονται. Μια θέση είναι 
αχρηστευμένη με απόσπαση και μια κενή, δηλαδή το προσωπικό είναι μειωμένο κατά 
10%. 

Από την εξέταση του θέματος στην Επιτροπή φάνηκαν και οι ευθύνες της 
τωρινής κυβέρνησης: Με τις αποσπάσεις και το μορατόριουμ εξακολουθεί η συρρί
κνωση του ΚΕΠΑ. Με την καθυστερημένη αποδέσμευση των πιστώσεων για 
εξοπλισμό του Κέντρου, αντί της προμήθειας εξοπλισμού αξίας ί \ 00.000 το 1995, 
μετά βίας στο τέλος του χρόνου θα έχει αγοραστεί εξοπλισμός αξίας ί65.000. Αλλά 
αβέβαιη είναι η τύχη και της πρόνοιας για άλλες ίΙΟΟ.ΟΟΟ για το 1996, γιατί κι αυτή 
η πρόνοια προτείνεται δεσμευμένη. Και είναι γνωστή σε όλα τα μέλη της Επιτροπής 
Οικονομικών η πρόθεση αναφορικά με το ποσοστό υλοποίησης των προ\Ιπολογι
σμών του 1996, όπως προκύπτει από τις δηλώσεις του Υπουργού Οικονομικών. 
Αυτή η πρόθεση επιτρέπει την εκτίμηση ότι οι προUπολογισμοί θα υλοποιηθούν 
τελικά μόνο κατά τα δύο τρίτα. Μικρή είναι η παρηγοριά σε σχέση με την έρευνα, 
έστω κι αν διπλασιάζεται η πενιχρή πρόνοια του ι 995 κι από 3.000 γίνεται 6.000, 
έστω κι αν το κονδύλι για προπαγανδισμό της παραγωγικότητας αυξάνεται από 
5.000 σε 8.000, έστω τέλος κι αν γίνεται πρόνοια για απασχόληση εμπειρογνώμονα 
έναντι δαπάνης ί!Ο.ΟΟΟ. 
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Το μορατόριουμ θα κρατεί κενές τις κενές θέσεις -πλην ίσως μιας- ενώ οι 
αποσπάσεις θα συνεχίσουν να επηρεάζουν αρνητικά το Κέντρο. Η πρόταση για ... 
επένδυση στην επιμόρφωση του προσωπικού απορρίφθηκε, ενώ είναι καλά γνωστό 
ότι η γνώση στο θέμα της παραγωγικότητας έχει τόσο ραγδαία αναπτυχθεί τα τελευ-
ταία χρόνια, ώστε οι γνώσεις που είχαν οι ειδικοί από την περασμένη δεκαετία να 

είναι σήμερα αν όχι αναχρονιστικές, πάντως όχι σύγχρονες. Το αύριο δε θα κατα-
κτηθεί με τις συνταγές του χτες. Α ν αυτό δεν κατανοηθεί, η οπισθοδρόμησή μας θα 
προχωρεί ακάθεκτη. 

Είναι όμως και μια άλλη καθυστέρηση: Στις 14.1.1994, πριν από δύο σχεδόν 
χρόνια, το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του είχε διαπιστώσει ότι υπήρχε 

επικάλυψη ανάμεσα στο ΚΕΠΑ και την Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης. Για την 

άρση της επικάλυψης είχε αναθέσει στους αρμόδιους για το κάθε ίδρυμα Υπουργούς 
να συνεργαστούν και να προτείνουν λύση. Η απόφαση υλοποιήθηκε τόσο όσο και 

τα περί Κύπρου ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. Κι όμως η λύση είναι απλή: 

Είτε η Ακαδημία τίθεται κάτω από το ΚΕΠΑ, οπότε έχουμε και μια σημαντική εξοι

κονόμηση χρημάτων ύψους :!:100.000, σύμφωνα με τα ευρήματα σχετικής μελέτης, 
είτε παραμένει αυτόνομη, με άρση των αποσπάσεων, δημιουργία οργανικής δομής 

για την Ακαδημία και συνακόλουθη επιβάρυνση του προUπολογισμού. Βέβαια, στη 

δεύτερη περίπτωση θα έχουμε το ίδιο αποτέλεσμα που υπόσχεται η πρώτη, αλλά θα 

έχουμε πρόσθετους τιτλούχους, πρόσθετους υψηλόμισθους και τον Υπουργό Οικο

νομικών με μεγαλύτερο βασίλειο και φυσικά με την τήβεννο του Ακαδημιάρχη. 

Όλα όσα ανέφερα δείχνουν ότι το θέμα του ΚΕΠΑ και κατ' επέκταση το 

κρίσιμο στρατηγικό θέμα της παραγωγικότητας δεν έχουν αντιμετωπιστεί με επαρκή 

συνειδητοποίηση της σοβαρότητάς τους. Ο χρόνος τρέχει, η τελωνειακή ένωση 

ολοκληρώνεται, η νέα GΑΠ ενσκήπτει ως λαίλαπα κι όμως εδώ οι ρυθμοί παραμέ

νουν προσαρμοσμένοι στην εποχή των καμηλιέρηδων και των καραβανιών. Και δεν 

είναι το τρένο της ανταγωνιστικότητας που θα χάσουμε· είναι τον πύραυλο της 

ανταγωνιστικότητας. 

Επείγει να κατανοηθεί από όλους: Η παραγωγικότητα είναι κατά το 90% 
υπόθεση επενδύσεων, οργάνωσης και μεθόδων παραγωγής. Είναι δηλαδή κατά το 

90% αποκλειστική υπόθεση του επιχειρηματία. Όσο το Κ ΕΠ Α δεν απευθύνεται 

κατά το 90% της εργασίας του σ' αυτόν -δηλαδή τον επιχειρηματία- το πρόβλημα της 

παραγωγικότητας δεν το αγγίζουμε. Γυρίζουμε γύρω γύρω από το πρόβλημα, αλλά 

δεν το αγγίζουμε. Κι όσο δεν το αγγίζουμε, όσο δεν το αγγίζουμε αποφασιστικά και 

δυναμικά, δεν μπορούμε να μιλούμε για στόχους. Μόνο για ευχές μπορούμε να 

μιλούμε. Ευχές που δυστυχώς -ελλείψει στόχων και σχεδιασμών για την επίτευξή 
τους- θα δηλώνουν μοιραία απλώς το aπραγματοποίητο. 

Η κατάληξη της 'Εκθεσης της Επιτροπής αυτές τις ευχές εκφράζει. Ως εκεί 

είναι η δύναμη της Επιτροπής. Τη δύναμη μετατροπής των ευχών σε στόχους και τη 

δύναμη επίτευξης αυτών των στόχων είναι η κυβέρνηση που την έχει. Ώρα λοιπόν 
να δείξει τη δύναμή της. Αλλά βέβαια η δύναμη έχει πηγή. Πηγή της είναι η πολι
τική βούληση. Οι προϋπολογισμοί του 1996 για το ΚΕΠΑ απλώς υπαινίσσονται την 
υποτυπώδη μόνο ύπαρξη της πολιτικής βούλησης. Ας ελπίσουμε ότι η υλοποίηση 

των προUπολογισμών δε θα σβήσει και αυτά τα αμυδρά ίχνη αυτού του υπαινιγμού. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 
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Μόνο δυο λόγια από τη Οέση μου, αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να 
πω ότι συμφωνώ στο μεγαλύτερο μέρος μ' όσα έχει πει ο κ. Πρέντζας. Το Κέντρο 

Παραγωγικότητας, όταν έγινε -και είχα συμμετοχή στην ίδρυσή του και η συμφωνία 

για την ίδρυσή του φέρει την υπογραφή μου- σκοπό είχε να δώσει στο λαό μας αυτό 

που εκφράζει η λέξη "παραγωγικότητα", άγνωστη τότε. Όμως, έχει ξεπεραστεί αυτό 

το στάδιο και συμφωνώ ότι έπρεπε και να αναβαθμιστεί και να προσαρμοστεί στα 
νέα καθήκοντα και στις νέες υπηρεσίες που μπορεί να προσφέρει αυτό το Κέντρο. 

Και γι' αυτό εγώ προσωπικά τουλάχιστον υποστηρίζω τις πιο πολλές από τις ειση

γήσεις που έχει κάνει ο κ. Πρέντζας. 

ΠΡΟΕΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θεωρώ ότι η συζήτηση τερματίστηκε. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Τετάρτη, 6 Δεκεμβρίου 1995, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': --------

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': --------

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

"Οι τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού". (Θέμα εγγραφέν με εισή
γηση των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά

μεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ). (12. 10.1995). 

Η επόμενη τακτική συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 7 Δεκεμ
βρίου 1995, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουΟη ημερήσια διάταξη: 

Ομιλtα του Υπουργού Οικονομικών για τους προ'Uπολογισμούς του 1996. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

Ι) Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1995. 

2) Ο περί Θρησκευτικών Ομάδων (Εκπροσώπηση) (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

3) Ο περί Χωριτικών Αρχών (τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
(Πρόταση νόμου). 

4) Ο περί της Υποχρεωτικής Εφαρμογής του Ελληνικού Συστήματος 
Γραφής (Επίσημα Έγγραφα) Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

5) Ο περί της Διαδικασίας Μεταβολής των Γεωγραφικών Τοπωνυμίων 
της Κυπριακής Δημοκρατίας Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

6) ΜετάφQαση και Ενοποίηση Αριθμού Νόμων Σύμφωνα με το Άρθρο 4 
των περί Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας Νόμων του 1988 
έως 1994. 
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7) Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1994. 

8) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Γροπο
ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994. (Πρόταση νόμου). 

9) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) Νόμος του ι 993. 
(Πρόταση νόμου). 

ιο) Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 

Υπηρεσία Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

11) Ο περί της Διαδικασίας Πρόσληψης Εκτάκτων Υπαλλήλων στη 

Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμος του ι 995. (Πρόταση 
νόμου). 

ι2) Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Γροποποιητικός) Νόμος του ι995. 

ι 3) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Κλείσιμο Καταστημάτων κατά τις 

Εβδομαδιαίες Ημέρες) Κανονισμοί του ι995. 

ι4) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Γροποποίηση Πινάκων) Κανονι

σμοί του ι 995. 

ι5) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (Γροπο

ποιητικοt) Κανονισμοί του 1995. 

ι6) Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους (Γροποποιη-

τικοt) Κανονισμοί του 1995. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως "Παραχώρηση νερού από το 
φράγμα Ασπρόκρεμμος για τουριστικούς σκοπούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 
κυρίων 'Α. Χρυσοστόμου και Γ. Ομήρου). (8.4.1993). 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκης Χατζηδημητρίου ζητά την εγγραφή και παραπομπή του πιο κάτω Οέματος 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών: 

"Η θέση της Κύπρου κατά τη συζήτηση του θέματος των πυρηνικών δοκιμών 

της Γαλλίας". 

Υπάρχει ένσταση στην εγγραφή και παραπομπή του θέματος; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Επίσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά
μεις κ. Ανδρέας Χρίστου ζητά όπως εγγραφεί στο Κεφάλαιο Δ' και συζητηθεί κατά 
προτεραιότητα το θέμα: 

"Η έξαρση του εγκλήματος, το αίσθημα ανασφάλειας των πολιτών και οι 

ευθύνες της πολιτείας". 

Παρόμοιο θέμα με τίτλο 'Τα ανεξιχνίαστα εγκλήματα του τελευταίου καιρού 
και ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτών" ζητά όπως εγγραφεί και 

• 



• 
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θεωρηθεί επείγον και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χατζηδημητρίου. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφονται αυτά τα θέματα και θα συζητηθοuν 

από κοι νοu. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 5.04 μ.μ.) 

Οι ακόλοvθοι Βοvλεvτές vπέyραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

ΕυσταΟίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδοuλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσαμπάς Χριστάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κυπριανοu Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρtδης Ισίδωρος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παuλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Π ρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλοuρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρtου Τάκης 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκεvτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα"ίτζιάν Πετρός 

Μαντοβάνη Μπενίτο 



• 
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ΠΙ ΝΑΚΑΣ Π Ε ΡΙ ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

I) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της Δημοκρατίας (τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε 
νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί της Σύμβασης περί των Α ντιπρο
σώπων των Εργαζομένων (Κυρωτικός) Νόμος του 1994" και ψήφισή του 
σε νόμο. 

3) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Σχέσεων Γονέων και τέκνων 
(τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995" και ψήφισή της σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (τροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995", η συζήτηση που ακολούθησε 

(Δ. Κοντίδης, Ν. Μουσιούττας, Δ. Θεοδώρου, Κ. Παναγίδης, Α. Καράς, 
Ν. Αναστασιάδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για τον Κανονισμό ''Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου 
Ποιότητας (Καθορισμένα Πρότυπα- Αναθεώρηση Έκτης Σειράς) Κανονι

σμός του 1995" και έγκρισή του. 

6) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του 
Επαγγέλματος των Οπτικών (fαμείο και Συναφή Θέματα) Κανονισμοί 
του 1995", η συζήτηση που ακολούθησε [Δ. Κοντίδης, Προεδρεύων 

(Β. Λυσσαρίδης), Α. Παρισινός] και έγκρισή τους. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιο
φωνικού Ιδρύματος Κύπρου και Εξαρτωμένους Αυτών Όμοιο με το 
Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (fροποποιητικοί) Κανονισμοί. του 
1995 ", οι σύντομες απόψεις του κ. Τ. Χατζηδημητρίου και έγκρισή τους. 

8) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

9) Ανάγνωση από τον κ. Α. Παρισινό σημειώματος της ΚοινοΒουλευτικής 
Επιτροπής Υγείας με την ευκαιρία της Παγκόσμιας Ημέρας Καταπολέ
μησης του AIDS. 

ι Ο) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η σύλληψη του εθνοφρουρού Καροτσάκη - Η 
δενδροφύτευση του δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού - Ο δρόμος Πύργου 
Τηλλυρίας-Κάμπου-Ορκόντα - Η ηλεκτροδότηση της αυτοστέγασης 
Γερίου- Αίτημα τίμης για διαμόρφωση πλατείας- Διαμαρτυρία τtμης για 

την αφαίρεση του δικαιώματος επιβολής φορολογίας στους εργαζόμενους 

στο αεροδρόμιο Πάφου - Αίτημα τtμης για διαχωρισμό οικοπέδων -
Αίτημα για ανέγερση Γραφείων Συνεργατικής Εκτοπισθέντων στην τtμη
Αίτημα Τίμης για ανέγερση πολιτιστικού κέντρου - Αίτημα για αναμόρ

φωση του πλατειακού χώρου στον προσφυγικό οικισμό τtμης). 

11) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η καταβολή αποζημιώ

σεων για ζημιές που προκλήθηκαν κατά την κατασκευή του φράγματος 
Κούρρη και του δρόμου Λεμεσού-Πάφου- Ο νέος δρόμος Παλαιχωρίου

Αγρού- Το αίτημα Ακρούντας για αύξηση της κρατικής συνεισφοράς για 
επιδιόρθωση δρόμων - Το αίτημα μανταρινοπαραγωγών Διερώνας για 
έκτακτη οικονομική βοήθεια για τις ζημιές του 1993-94 - Το αίτημα 

Χλώρακας για εγκατάσταση φώτων τροχαίας σε διασταύρωση στο χωριό 

• 
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- Η πρόθεση να κηρυχθεί υπεραστικός ο παραλιακός δρόμος Χλώρακας -
Η γραφειοκρατία στις περιπτώσεις παραχώρησης δαπανηρών φαρμάκων 

από τα κρατικά νοσοκομεία - Η αντικατάσταση του συστήματος επιλογής 
δόκιμων αξιωματικών- Το πόσιμο νερό στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς

Η έλλειψη αξονικού τομογράφου στο νοσοκομείο Λάρνακας - Η ύπαρξη 
μολύβδου στους υδροσωλήνες -Τα οδικά προβλήματα στο Φτερικούδι -
Οι χαλαρώσεις στις πολεοδομικές ζώνες στη Γεροσκήπου - Το αίτημα 
Λετύμπου για αναΟεώρηση της αμπελουργικής ζώνης στην οποία ανήκει -
Η άρδευση της Τάλας - Οι aρδευτικές ανάγκες στη Λυσό - Η καταβολή 
από το κράτος του ημίσεως των κομίστρων των μαθητών Νατάς που 

φοιτούν σε σχολεία της Πάφου - Το αρδευτικό δίκτυο στη Στενή - Η 
ανέγερση δημοτικού σχολείου στη Γιόλου- Παράνομοι ξένοι εργάτες και 

Κύπριοι εργοδότες). 

12) Αγορεύσεις Βουλευτών (Ρ. Πρέντζας, Τ. Παπαδόπουλος) για το θέμα 'Ή 

ανάγκη αναβάθμισης του ρόλου του Κέντρου Παραγωγικότητας (ΚΕΠΑ) 

για την αύξηση της παραγωγικότητας στους διάφορους κλάδους της 

βιομηχανίας και των υπηρεσιών" και λήξη αυτού. 

13) Εγγραφή από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τ. Χατζηδημητρίου και παραπομπή στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Εξωτερικών του Οέματος 'Ή θέση της Κύπρου κατά τη 

συζήτηση του θέματος των πυρηνικών δοκιμών της Γαλλίας". 

14) Εγγραφή από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

κυρίους Α. Χρίστου και Τ. Χατζηδημητρίου και παραπομπή στην ολομέ
λεια για συζήτηση του θέματος 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλή
ματος τον τελευταίο καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των 

πολιτών και οι ευθύνες της πολιτείας" . 

Τιμή: 75σ 

τνπώθηκε στο ΤuπογQ<Ιφεtο της κ uποιακής ΔημοκQ<Ιtίας, Λευκωσια. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Στ' ΒΟΥ ΛΕΥΊΊΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρ(αση 7ης Δεκεμβριου ι 995 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.07 μ.μ.) 

(Αρ. 10) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερ~νής συνεδρίας του Σώματος. Παρακαλώ τον 

κ. Γραμματέα να δ~ακριβώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχε~ απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριο~ συνάδελφοι, με βαθιά οδύνη κηδεύσαμε ένα αξιόλογο πρώην Μέλος της 
13ουλής των Αντιπροσώπων, τον Ανδρέα Γιάγκου. Ο Ανδρέας Γιάγκου ήταν 

γνωστός για το ήΟος, την αξιοπρέπεια και την ευσυνείδητη εκτέλεση του καΟήκοντός 

του. Διατέλεσε Βουλευτής για δεκαπέντε χρόνια και Πρόεδρος της Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Σημαντική ήταν και η προσφορά 

του τόσο στον αγώνα της ΕΟΚΑ '55-'59 όσο και στο Συνεργατικό Κίνημα της 

Κύπρου, του οποίου υπήρξε ένας από τους στυλοβάτες. Ως Γενικός Γραμματέας της 
ΠΕΚ για πολλά χρόνια πρόσφερε επίσης πολλά στον αγροτικό κόσμο. 

Το Σώμα της Βουλής των Αντιπροσ<iJπων εκφράζει τη βαθιά και ειλικρινή 

λύπη του χα~ τα ειλικρινή συλληπητήριά του στους οικείους του εκλιπόντος. 

Lας καλώ σε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του Ανδρέα Γιάγκου. 

(Γήρηση μονόλεπτης σιγής). 

Αιωνία του η μνήμη. 

(511) 
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Πρ~ν ε~σέλθουμε στην εργασία του Σώματος, θα ήθελα να σας πληροφορήσω 
ότ~ το Κυπριακό θα συζητηθεί στις 20 Δεκεμβρίου 1995 με τις ίδιες διευθετήσεις που 
είχαν γίνει για την αρχ~κή συζήτηση και η τελευταία συνεδρία της Βουλής, πριν από 
τα Χριστούγεννα και το νέο έτος, θα είναι την 2 Ι Δεκεμβρίου και μετά θα ακολου
θήσει η καθιερωμένη γιορτή του Σώματος της Βουλής. 

Το πρώτο μας θέμα για σήμερα είνα~ η ομιλία του αξιότιμου Υπουργού Οικο
νομικών για τους Προϋπολογισμούς του 1996 και παρακαλώ τον κ. Υπουργό Οικο
νομικών να καταθέσε~ την ομιλία του. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΟΣ ΧΡΙΣΊΌΔΟΥ ΛΟΥ) 

Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε, 

Αξιότιμοι κύριοι Βουλευτές, 

Με ιδιαίτερη ευχαρίστηση παρουσιάζομαι σήμερα ενώπιον της ολομέλειας 

της Βουλής των Αντιπροσώπων για την καθιερωμένη ετήσια ομιλία του 
Υπουργού Οικονομικών με την ευκαιρία της συζήτησης των τριών κρατικών 

προϋπολογισμών για το 1996. 

Η διαδικασία της συζήτησης και έγκρισης των κρατικών προϋπολογισμών 
αποτελεί σημαντική πολιτική πράξη. Έχοντας πλήρη επίγνωση αυτού του γεγο

νότος, θα προσπαθήσω να σας παρουσιάσω, όσο γίνεται πιο συνοπτικά και 
περι-εκτικά, τις κύριες οικονομικές εξελίξεις κατά τη διάρκεια του 1995, τις 
προοπτικές της οικονομίας για το 1996 και τις βασικές παραμέτρους και κατευ
θύνσεις της οικονομικής και κοινωνικής μας πολιτικής. 

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΤΟ 1995 

Η κυπριακή οικονομία παρουσίασε το 1995 ικανοποιητική επίδοση όσον 
αφορά το ρυθμό ανάπτυξης και τη μακροοικονομική της σταθερότητα. Ο ρυθμός 
οικονομικής ανάπτυξης υπολογίζεται να ανέλθει σε πραγματικούς όρους γύρω 
στο 5%, ποσοστό σχεδόν διπλάσιο εκείνου των χωρών της Ευρωπα·ίκής 

Ένωσης. Σημαντική ώθηση στην ικανοποιητική αυτή ανάπτυξη έδωσε κυρίως η 
εγχώρια ζήτηση. Η ιδιωτική κατανάλωση σημείωσε σημαντική επιτάχυνση, 

γεγονός που οδήγησε στην άσκηση πιέσεων στο ισοζύγ~ο τρεχουσών συναλ
λαγών. Η αύξηση της εξωτερικής ζήτησης επιβραδύνθηχε, ενώ οι πάγιες επενδύ
σεις σημείωσαν θετιχό ρυθμό ανάπτυξης μετά από δύο χρόνια υποτον~χότητας. 

Από την πλευρά της προσφοράς πολύ ικανοποιητιχή ανάκαμψη παρουσίασε 
ο γεωργικός τομέας, λόγω της αυξημένης παραγωγής βασικών γεωργικών προ·ί

όντων, όπως οι πατάτες, τα εσπεριδοειδή και τα σταφύλια. Στον τομέα της μετα

ποίησης σημειώθηκε ελαφρά βελτίωση στην παραγωγή ορισμένων προ·ίόντων, 
αλλά ο τομέας εξακολουθεί να αντιμετωπίζει χρόνιες διαρθρωτικές αδυναμίες, 

όπως η ανεπαρκής σύγχρονη τεχνολογία κα~ η χαμηλή παραγωγικότητα. Η 
προστιθέμενη αξία του μεταποιητικού τομέα παρέμεινε στο ίδιο με το περυσινό 
επίπεδο. Ο τομέας των κατασκευών, μετά την υποτονική δραστηριότητά του για 
δύο συνεχή χρόνια, σημείωσε φέτος θετικό ρυθμό ανάπτυξης γύρω στο 2%. Οι 
τριτογενείς τομείς πέτυχαν ρυθμό ανάπτυξης πέραν του 4,5%. Μεγαλύτερη 
συνεισφορά είχαν οι τομείς του εμπορίου, των ξενοδοχείων/εστιατορίων και 
των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών. 
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Στη διάρκεια του τρέχοντος έτους συνεχίστηκαν οι συνΟήκες πλήρους 
απασχόλησης του εργατικού δυναμικού και η ανεργία για ολόκληρο το χρόνο 
κυμάνθηκε γύρω στο 2,6%, ενώ στις χώρες της Ενωμένης Ευρώπης το αντί
στοιχο ποσοστό κυμαί.νεται γύρω στο 10%. 

Ο πληθωρισμός σημείωσε κάθετη υποχώρηση και περιορίσθηκε στο 3% 
περίπου σε σχέση με 4,7% το 1994. Αξίζει να σημειωθεί ότι με την εξέλιξη αυτή 
φέτος ικανοποιείται το κοινοτικό κριτήριο σύγκλισης της ΣυνΟήκης του 
Μάαστριχτ για τον πληθωρισμό, και μάλιστα με άνεση. 

Λόγω, κυρίως, της αύξησης των εισαγωγών αγαθών. το ισοζύγιο τρεχουσών 

συναλλαγών το ι 995 ήταν ελλειμματικό κατά f.66 εκ. ή Ι. 7% του ακαΟάριστου 
εγχώριου προ'ίόντος, παρά το γεγονός ότι το παραδοσιακό πλεόνασμα του 
ισοζυγίου άδηλων πόρων αυξήΟηκε γύρω στο 5% φΟάνοντας τα f.932 εκ. Το 
τουριστικό συνάλλαγμα, το οποίο αποτελεί την κυριότερη πηγή ξένου συναλ
λάγματος, εκτιμάται γύρω στα f.850 εκ. Ο αριΟμός των τουριστών υπολογίζεται 
να φΟάσει τις 2.150 χιλ., σημειώνοντας αύξηση γύρω στο 4%. 

Τα συναλλαγματικά αποθέματα προβλέπεται να παρουσιάσουν αξιόλογη θετική 
μεταβολή και να ανέλθουν στο τέλος του Ι 995 στα f. Ι .900 εκ., σημειώνοντας 
απόλυτη αύξηση της τάξης των f.337 ε-ιι. και καλύπτοντας εισαγωγές 15 μηνών. 

Το δημοσιονομικό έλλειμμα υπολογίζεται στα f.Ι02 εκ. ή 2,7% του ακαθάρι
στου εγχώριου προ'ίόντος. Η σχετική αύξηση του ελλείμματος αποδίδεται 
κυρίως σης αυξημένες κεφαλαιουχικές και κοινωνικές δαπάνες. Παρόλη την 

αύξηση σε σχέση με το 1994, το δημοσιονομικό έλλειμμα διατηρήθηκε το Ι 995 σε 
ελεγχόμενα επίπεδα, με αποτέλεσμα να ικανοποιείται το σχετικό κριτήριο του 
Μάαστριχτ που προνοεί να είναι κάτω από το 3% του ακαΟάριστου εγχώριου 
προ'ίόντος. Τα δημόσια έσοδα σημείωσαν ικανοποιητική άνοδο, που οφείλεται. 
αφενός, στην αυξημένη απόδοση του φόρου προστιθέμενης αξίας και, αφετέρου, 
στη βελτίωση των εισπράξεων φόρου εισοδήματος. 

Το δημόσιο χρέος (εξαιρουμένου του ενδοκυβερνητικού) ως ποσοστό του ακαθά
ριστου εγχώριου προ'ίόντος παρέμεινε στα ίδια επίπεδα με το 1994, δηλαδή γύρω 
στο 55%, ικανοποιώντας το κριτ1iριο σύγκλισης του Μάαστριχτ. Το δημόσιο εξωτε
ρικό χρέος συνέχισε την πτωτική τάση των τελευταίων χρόνων μ.ε αποτέλεσμα το 

1995 να μειωθεί στα f.335 εκ. ή 8,7% του ακαΟάριστου εγχώριου προ'ίόντος. 

Από τα πιο πάνω στοιχεία είναι φανερό ότι η δημοσιονομική πολιτική που 

ακολουθούμε άρχισε να αποδίδει θετικά αποτελέσματα. Η πολιτική αυτή θα 
πρέπει να συνεχισΟεί για να ολοκληρωθεί η προσπάΟεια εξυγίανσης των δημό

σιων οικονομικών. 

Όσον αφορά το νομισματικό τομέα, κατά τη διάρκεια του 1995 επικράτησαν 
συνΟήκες άνετης χρηματοδότησης της οικονομικής δραστηριότητας. Η πιστω

τική επέκταση προς τον ιδιωτικό τομέα παρουσίασε σημαντική επιτάχυνση, 
εξαλείφοντας έτσι την πλεονασματική ρευστότητα που υπήρχε στο τραπεζικό 

σύστημα. 
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3. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΠΟΛΙτΙΚΗ 

Η κυπριακit οικονομία α.ιϊό την ανεξαρτησία μέχρι σήμερα παρουσιάζει μια 
δυναμική ανε) ικηκή πορεία. Όμως. το περιβάλλον, μέσα στο οποίο κινείται 
σήμερα η οικονομία καΟώς και εκείνο του προβλεπτού μέλλοντος, διαφέρει 
κατά πολύ από εκε-ίνο της προηγούμενης δεχαετίας. Η φιλελευΟε-ροποίηση του 
διεθνούς εμπορίου, η ταχεία επέκταση της ηλεκτρονικής τεχνολογίας και η 
επιδιωκόμενη ένταξή μας στην Ευρωπα·ίκή Ένωση δημιουργούν νέες προκλή
σεις, στις οποίες καλούμαστε να ανταποκριθούμε με τον απαιτούμενο δυνα
μισμό, ευελιξία και προσαρμοστικότητα. 

Συναφ<ί>ς. πρέπει κυρίως να εστιάσουμε την προσοχή μας στο γεγονός ότι 
βασικοί παραγωγικοί τομείς, όπως εκείνοι της γεωργίας και της ~ιομηχανίας, 
συνεχίζουν να αντιμετωπίζουν πρόβλημα ανταγωνιστικότητας που αποδίδεται 
στις υφιστάμενες διαρΟρωτικές αδυναμίες. 

ΚαΟόσον αφορά το γεωργικό τομέα, έχουμε προσδώσει ιδιαίτερη σημασία 
στο πρόβλημα της διάΟεσης γεωργοκτηνοτροφικών προ'ίόντων και, προς τούτο, 
η κυβέρνηση εξήγγειλε σειρά μέτρων προς ενίσχυση του γεωργικού εισοδήματος 
με τη μορφή χορηγιών. Παράλληλα, έχει τύχει επεξεργασίας ολοκληρωμένο 
σχέδιο έμπρακτης στήριξης για βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και προσαρ

μογή προς το κοινοτικό κεκτημένο με στόχο την υποβοήΟηση των βιώσιμων 
δραστηριοτήτων. Ήδη έχει αρχίσει η επιδότηση του επιτοκίου για επενδύσεις σε 
τομείς προτεραιότητας οι οποίοι θεωρούνται ανταγωνιστικοί, ενώ, παράλληλα, 
προωΟείται η σταδιακή κατάργηση πεπαλαιωμένων μέτρων και σχεδίων που 
έχουν εκπληρώσει τον προορισμό τους. 

Σχετικά με τη βιομηχανία, η οποία αντιμετωπίζει οξύτατα προβλtjματα, η πολι
τική μας στοχείtει στην τεχνολογική και λειτουργική αναβάΟμιση των υφιστά
μενων μονάδων, καθώς και στην ενθάρρυνση της παραγωγής νέων προ'ίόντων. 

Η κυβέρνηση, παρά ης περιορισμένες δημοσιονομικές δυνατότητες, προώΟησε 
συγκεκριμένα κίνητρα για ενθάρρυνση των επενδύσεων, για ενδυνάμωση του 
ρόλου της κεφαλαιαγοράς και ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας, όπως η μετα
φορά των ζημιών για περίοδο πέντε ετών για σκοπούς φόρου εισοδήματος, η 
μείωση της συνδυασμένης επιβάρυνσης του εισοδήματος από μερίσματα η οποία 
δεν θα υπερβαίνει το 40% αντί του 55% που ισχύει σήμερα και η διεύρυνση του 
ορισμού της κοινοπραξίας για αυξημένη φορολογική έκπτωση ώστε να καλύπτει 
συνεργασία και τριών επιχειρήσεων αντί. πέντε που ισχύει σήμερα. Η κυβέρνηση 
συνέχισε την υποστήριξη του ιδρύματος Τεχνολογίας το οποίο επιδοτεί μελέτες 
αναδιάρΟρωσης της βιομηχανίας και αποφάσισε την εισαγωγή νέου σχεδίου για 
τη δημιουργία τράπεζας πληροφοριών για την τεχνολογία. Αποφάσισε, επίσης, 
την παραχώρηση χορηγίας ύψΟυς ΠΟΟ χιλ. για κάλυψη των κεφαλαιουχικών και 
μέρους των λειτουργικών δαπανών του υπό ίδρυση Κέντρου Υπηρεσιών 
Ένδυσης. Παράλληλα τυγχάνει επεξεργασίας δέσμη πρόσθετων μέτρων για 
ενΟάρρυνση της βιομηχανίας στα οποία περιλαμβάνεται και το κίνητρο που 
προβλέπει την παροχή δεκαετούς φορολογικής απαλλαγής των κερδών που θα 
προέρχονται από την παραγωγή νέων προ'ίόντων ψηλής τεχνολογίας. 

ΠρόσΟετα, η κυβέρνηση μελετά την εισαγωγή πρωτοποριακού σχεδίου 
ενίσχυσης της μεταποιητικής βιομηχανίας, με ιδιαίτερη έμφαση στις επενδύσεις 
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σε σίιγχρονη και αυτοματοποιημένη τεχνολογία. Το σχέδιο αυτό Οα προωθηθεί, 

νοουμένου όη Οα αξιολογηΟούν όλα τα υφιστάμενα προγράμματα βοήθειας 
προς τον τομέα της μεταποίησης με στόχο να καταργηΟούν όσα δεν ανταποκρί

νονται στις σημερινές πραγματικότητες. 

Είναι ενΟαρρυντική η διαπιστωση ότι ορισμι'νι;ς επιχειρήσεις ανταποκρίνο

νται ήδη θετικά στα μηνύματα των καιριί)\' κ tι αρχισαν ν<ι εψιρμόζουν στρατη

γικές για αντιμετιί>πιση των νέων προκλtiσεων. Στο σημείο αυτό επιΟιιμώ να 

υπογραμμίσω για μια ακόμη φορά ότι ο ρόλος της κυβέρνησης περιορίζεται 

στην παροχή επιλεκτικών κινήτρων και ότι το κύριο βάρος του εκσυγχρονισμού 

ανήκει στις ίδιες τις επιχειρήσεις. 

Στον τομέα του τουρισμού, ο οποίος αποτέλεσε κύριο μοχλό ανάπτυξης, η 

αύξηση του κόστους άρχισε να δημιουργεί προβλήματα ανταγωνιστικότητας. Η 

κυβέρνηση βοήΟησε ουσιαστικά τον κλάδο με την αναστολή είσπραξης του 

τέλους 3% για τον ΚΟΤ. Το κίνητρο αυτό Οα παραταΟεί για ένα ακόμη χρόνο, 
ενώ επαναφέρΟηκε ο θεσμός της δασμολογικtiς απαλλαγής του ξενοδοχειακού 

εξοπλισμού που χρησιμοποιείται για σκοπούς ανακαίνισης. Σε προχωρημένο 

στάδιο μελέτης βρίσκεται και το κίνητρο της απαλλαγής από το φόρο εισοδή

ματος των κερδών από τα παρεμφερή τουριστικά έργα που εμπλουτίζουν το 

τουριστικό προ'ίόν. Εξάλλου η προωθοίιμενη ευρύτερη αναπτυξιακή υποδομή, 

όπως η ουσιαστική βελτίωση των αεροδρομίων Λάρνακας και Πάφου, η κατα

σκευή σύγχρονων αυτοκινητόδρομων και η δημιουργία αποχετευτικών συστη

μάτων σε όλη την Κύπρο Οα συμβάλει στη βελτίωση της τουριστικής υποδομής 

και της ποιότητας των τουριστικών υπηρεσιιί>ν. 

Αναφορικά με τους άλλους τριτογενείς τομείς, έμφαση Οα δοθεί στις επενδύ

σεις για λειτουργικό εκσυγχρονισμό, εφαρμογή σύγχρονης τεχνολογίας και 

συνεχή αναβάθμιση του ανθρώπινου δυναμικού που υπηρετεί σ' αυτούς. 

Αποτελεί κοινή διαπίστωση ότι η παραγωγικότητα αποτελεί το κλειδί για 
συνέχιση της μελλοντικής επιτυχούς πορείας της οικονομίας μας. Δυστυχώς 

εξακολουθούμε να βρισκόμαστε πολύ πιο κάτω από τα επίπεδα της παραγωγι

κότητας των ευρωπαίων εταίρων μας. Όπως είναι γνωστό, έχει αναληφθεί 

σοβαρή προσπάθεια για ριζική αντιμετώπιση του Οεμελιακού αυτού προβλή

ματος μέσα στα πλαίσια του διαλόγου για την Α Τ Α και την Παραγωγικότητα. Η 

προσπάθεια αυτή, άνκαι έχει προχωρήσει σε σημαντικό βαΟμό τόσο σε σχέση με 
την Παραγωγικότητα όσο και σε σχέση με την ΑΤΑ, εξακολουθεί να προσκρούει 

σε σοβαρά εμπόδια και να αντιμετωπίζει δυσχέρειες, η προσπέλαση των οποίων 
Οα απαιτήσει ακόμη επιμονή, μεθοδικότητα, ευελιξία και πνεύμα συνεργασίας 

και αμοιβαίων παραχωρήσεων από μέρους των κοινωνικών εταίρων. Παρά τα 

προβλήματα και τις δυσχέρειες εκφράζω την προσδοκία ότι στο τέλος η κοινή 

μας προσπάΟεια Οα στεφθεί με επιτυχία. Δεν έχουμε, άλλωστε, άλλη επιλογή. 

ΚαΟόσον αφορά ιδιαίτερα την ΑΤΑ διευκρινίζω, για μια ακόμη φορά, ότι δεν 
στοχεύουμε στην κατάργηση του συστήματος, αλλά στον εκσυγχρονισμό και τη 

βελτίωσή του ώστε να αποκτήσει την αναγκαία ευελιξία και να συμβάλλει στην 

ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας. 
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Η όλη πολιτική μας στον οικονομικό και κοινωνικό τομέα υπηρετεί ουσια

στικά. βραχυπρόθεσμα και μεσοπρόθεσμα, τον αμετάθετο στόχο της πλήρους 
ένταξής μας στην Ευρωπα"ίκή Ένωση. Είναι ευχάριστο, αλλά και πολύ βοηθη

τικό των προσπαθειών μας, το γεγονός ότι η πολιτική της ένταξης στην Ευρω

πα·ι:κή Ένωση τυγχάνει σήμερα καθολικτiς αποδοχής και υποστηρίζεται από 

όλες τις πολιτικές δυνάμεις. Στο χρόνο που πέρασε έγιναν αξιόλογα βήματα 
προς την επιθυμητή κατεύθυνση. Οι Επιτροπές Εργασίας που μελέτησαν το 

κοινοτικό κεκτημένο. σε συνδυασμό με τα κυπριακά δεδομένα, ολοκλήρωσαν τις 

προτάσεις τους και ετοιμάζεται ήδη πρόγραμμα δράσης με χρονοδιαγράμματα 

για την προώθηση συγκεκριμένων μέτρων εναρμόνισης. Στόχος μας είναι εντός 

του 1996 να επιταχυνθεί η λήψη πρακτικ<ί>ν μέτρων εναρμόνισης γιατί τα εναπο
μένοντα χρονικά περιθώρια δεν είναι απεριόριστα. 

Μετά την ιστορική απόφαση του Συμβουλίου της 6ης Μαρτίου 1995, που 
επαναβεβαιώθηκε στο Συμβούλιο Σύνδεσης της 12ης Ιουνίου, για έναρξη των 
ενταξιακών διαπραγματεύσεων έξι μήνες μετά τη Διακυβερνητική Διάσκεψη του 

1996 και για διαρθρωμένο διάλογο μετά τον Ιούλιο του 1995. η ευθεία και 
απαρέγκλιτη πορεία προς πλήρη ένταξη έχει οριστικά χαραχθεί. Ήδη, ο διαρ

θρωμένος διάλογος έχει αρχίσει σε πολλά επίπεδα με ικανοποιητικά αποτελέ

σματα και αισιόδοξες προοπτικές. 

Οπωσδήποτε η προενταξιακή και ενταξιακτi μας προετοιμασία απαιτεί 

σκληρή και μεθοδική εργασία γιατί συνεπάγεται ριζικές αλλαγές, ιδιαίτερα σε 

ορισμένους τομείς. Στόχος μας παραμένει η έγκαιρη προετοιμασία και η απάμ

βλυνση των προβλημάτων που θα προκύψουν, κυρίως καθόσον αφορά το 

κόστος προσαρμογής. 

Θεμελιώδες συστατικό της ενταξιακής προετοιμασίας μας είναι η ικανο
ποίηση των κριτηρίων σύγκλισης της Συνθήκης του Μάαστριχτ. Χάρη στο μεσο

πρόθεσμο πρόγραμμα σύγκλισης και σταθεροποίησης των μακροοικονομικών 
μεγεθών που ακολουθήσαμε. πετύχαμε ουσιαστικά το 1995 την ικανοποίηση 
όλων των κριτηρίων σύγκλισης, γεγονός που μόνο 3 από τις 15 χ<ί>ρες μέλη της 
Ευρωπα·ι:κής Ένωσης έχουν επιτύχει. Το επίτευγμα αυτό δεν πρέπει να μας 
οδηγήσει σε εφησυχασμό. Η κυπριακή οικονομία είναι μικρή και ανοικτή, με 
μεγάλη εξάρτηση από εξωγενείς παράγοντες, πράγμα που μπορεί να την 
οδηγήσει σε απόκλιση από τα κριτήρια σε περίπτωση απρόβλεπτων εξελίξεων. 
Σταθερός στόχος μας πρέπει να είναι η παγίωση των θετικών αποτελεσμάτων 
που σημειώθηκαν το 1995. 

Η ενταξιακή μας πολιτική θα καταστήσει αναγκαία τη διενέργεια ριζικών 
αλλαγών σε ορισμένους τομείς, όπως είναι το θεσμικό πλαίσιο που διέπει το 
χρηματοπιστωτικό σύστημα. Προς την κατεύθυνση αυτή εργαζόμαστε με τον 
απαιτούμενο προγραμματισμό και την επιβαλλόμενη προσοχή. Η εναρμόνιση 

του χρηματοπιστωτικού τομέα είναι θέμα χρόνου και δεν υφίσταται δίλημμα αν 

θα προχωρήσουμε ή όχι προς την ορθή κατεύθυνση. Απαιτούνται, όμως, λεπτοί 

και περίπλοκοι χειρισμοί, ώστε σταδιακά και με σύνεση να ολοκληριί>σουμε 
τον εκσυγχρονισμό του τομέα, αποφεύγοντας ανεπιθύμητους κλυδωνισμούς. 

Ιδιαίτερη μνεία πρέπει να γίνει στο σημείο αυτό και στη νέα Συμφωνία Δασμών 

και Εμπορίου, γνωστή ως ΓΚΑΠ, η οποία δημιουργεί ένα νέο ανταγωνιστικό 
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περιβάλλον και στην κυπριακή οικονομία. Οι δεσμεύσεις που ανέλαβε η Κύπρος σε 
σχέση με τη Συμφωνία αυτή Οα τεθούν σε εφαρμογή από την 1/1/1996 με την 
ανάλογη διαφοροποίηση του δασμολογίου. Για το Οέμα αυτό, και σε συνδυασμό με 
τις δεσμεύσεις που απορρέουν από τη Συμφωνία της Τελωνειακής Ένωσης, η 
κυβέρνηση έχει καταλήξει, μετά από διαιτραγματεί1σεις, σε συμφωνία με την Ευρω

πα·ίκή Ένωση, με εξαίρεση το βοδινό κρέας, τα τυριά και τα σπορέλαια. 

Προτού κλείσω το κεφάλαιο αυτό της ομιλιας μου, Οα ήθελα να υπογραμμίσω 
τα αξιόλογα κοινωνικά μέτρα που εφαρμόσαμε το 1995, συνεπείς προς την 
πολιτική που διακηρύξαμε και συνακόλουΟοι με τις προεκλογικές μας δεσμεύ
σεις. Ως τέτοια αναφέρω, μεταξύ άλλων, την κοινωνική σύνταξη από την οποία 

επωφελούνται φέτος 13.000 άτομα, κυρίως οικοκυρές και αγρότισσες, και τη 
λειτουργία πολλών προγραμμάτων ανάπτυξης του αγροτικού τομέα και 
στήριξης του αγροτικού κόσμου, όπως είναι η επιχορήγηση για τρίτη συνεχή 
χρονιά των εσπεριδοκαλλιεργητών, η αποζημίωση των παραγωγών πατατών για 
τις ζημιές από την ασΟένεια λιριομίζα και η επιδότηση για πρώτη φορά της 
διάθεσης των πλεονασμάτων ορισμένων γεωργικών προ"ίόντων και των παρα
γωγών ντόπιων τυριών με συνολική δαπάνη ύψους !3 εκ. περίπου. 

Ένα σημαντικό και άξιο αναφοράς μέτρο είναι η έναρξη λειτουργίας του 
Κεντρικού Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών, που στοχεύει στην ενίσχυση και 

περαιτέρω ανακούφιση των εκτοπισθέντων και παθόντων. Ο προϋπολογισμός 
του Φορέα για το 1996 προβλέπει πρόνοιες διπλάσιου ύψους σε σύγκριση με 
εκείνες του 1995. Συγκεκριμένα, ί4 εκ. θα παραχωρηθούν υπό τη μορφή 
κρατικής χορηγίας και άλλα ί4 εκ. υπό τη μορφή κρατικών εγγυήσεων για 
κάλυψη δανείων δικαιούχων για στέγαση και επαναδραστηριοποίηση. 

Αναφορά ενδείκνυται να γίνει και στην ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του λαού. 
Άξονας της πολιτικής μας στο ζωτικό αυτό τομέα είναι η εισαγωγή ενός γενικού 
ασφαλιστικού σχεδίου υγείας, που να χρηματοδοτείται από τριμερή συνεισφορά, να 
προσφέρει ψηλής στάθμης ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και να καθιστά δυνατή 
την ισότιμη πρόσβαση στο σύστημα της υγείας σε όλους τους πολίτες. 

Στον τομέα της παιδείας βρίσκεται σε εξέλιξη η εφαρμογή εντατικού 
προγράμματος ανέγερσης σχολικών κτιρίων, ενώ, ταυτόχρονα, προΒαίνουμε στη 
δημιουργία των απαραίτητων Οέσεων διδακτικού προσωπικού. Σημαντική και 
άξια μνείας είναι η προωΟούμενη βελτίωση του Σχεδίου Κρατικών Υποτρο
φιών. Συναφώς, αναφέρω ότι σύντομα θα είμαστε σε θέση να ανακοινώσουμε 
ουσιαστικές βελτιώσεις σε σχέση με τις παρεχόμενες υποτροφίες, αλλά και τα 
δάνεια που παρέχονται για σπουδές στο εξωτερικό, σε ειδικότητες που δεν 
προσφέρονται από το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

4. ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΤΟΜΕΑ 

Ο εκσυγχρονισμός της δημόσιας υπηρεσίας και η συγκράτηση του δημοσιονο

μικού ελλείμματος και του δημόσιου χρέους αποτελούν κύριες προτεραιότητες 

της πολιτικής μας στο δημόσιο τομέα. Η προσπάΟεια για βελτίωση των δημό

σιων οικονομικών συνεχίστηκε με επιτυχία και κατά τη διάρκεια του 1995 και η 
σταθερή προσήλωση σ' αυτή επιβάλλεται και για τα επόμενα χρόνια. 

Τα τελευταία τρία χρόνια επιτύχαμε την ικανοποίηση και των δύο δημοσιονο
μικών κριτηρίων σύγκλισης, χάρη στο πρόγραμμα λιτότητας και περισυλλογής 
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που υιοθετήσαμε στο δημόσιο τομέα και το οποίο θα συνεχιστεί και το 1996. 
Υπάρχουν ακόμη περιθώρια εξοικονομήσεων, που μπορούν να επιτευχθούν με 
μια προσεγμένη επανεξέταση και αξιολόγηση όλων των υφιστάμενων προγραμ
μάτων και σχεδίων. 

Η κυβέρνηση, υλοποιώντας έμ;ι:ρακτα την πολιτική δέσμευση που ανέλαβε 
για εξυγίανση των δημόσιων οικονομικιί:ιν, προχώρησε στην ετοιμασία 
Σχεδίου Εκσυγχρονισμού και Αναμόρφωσης του Δημόσιου Τομέα. Το μεσοπρό
Οεσμο και ολοκληρωμένο αυτό Σχέδιο περιλαμβάνει σειρά ουσιαστικών μέτρων, 
η ολοκλήρωση της εφαρμογής των οποίων Οα οδηγήσει σε μια πιο αποδοτική 

διοίκηση, που Οα εξυπηρετεί καλύτερα το λαό και την οικονομία με λογικό 

κόστος. Τα επιλεγέντα μέτρα ταξινομούνται σε τρεις μεγάλες ομάδες. Η π:οιί:ιτn 
ομάδα στοχεύει στον περιορισμό του μεγέΟους της απασχόλησης, η δεύτερη στη 
βελτίωση των δομών, διαδικασιών, μεΟόδων διεύΟυνσης και λειτουργίας, 
συνθηκών εργασίας και εξοπλισμού και η τοίτn στην αλλαγή νοοτροπίας, επαγ
γελματικής αντίληψης και συμπεριφοράς. Στα μέτρα του Σχεδίου περιλαμβάνο

νται, μεταξύ άλλων, η σύσταση επιτελικών ομάδων προγραμματισμού και 
συντονισμού στα Υπουργεία, η εφαρμογή πενταετούς προγράμματος μείωσης 
της απασχόλησης, ο τερματισμός του Οεσμού των έκτακτων υπαλλήλων, η 
προώθηση του Οεσμού της εναλλαξιμότητας, η κατάρτιση και εφαρμογή κώδικα 
βιομηχανικών σχέσεων, η κατάργηση Ι αντικατάσταση αναχρονιστικών πολυδά
πανων σχεδίων και προγραμμάτων, η επιτάχυνση της μηχανογράφησης, η 

αναβάθμιση των επιμορφωτικών προγραμμάτων, ο εκσυγχρονισμός των 
σχεδίων υπηρεσίας, η μείωση των υπερωριών και η βελτίωση των συνθηκών 
εργασίας, με κύρια έμφαση στις κτιριακές εγκαταστάσεις. Ήδη εντός του 1996 
Οα αρχίσει η ανέγερση νέων δημόσιων κτιρίων με βάση σχετική πρόνοια που έχει 

περιληφθεί στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. 

Ο δημόσιος τομέας πρέπει να εκσυγχρονισθεί. Πάγιος στόχος μας είναι η 
μεγιστοποίηση, ποιοτικά και ποσοτικά, των υπηρεσιών προς το λαό, με ταυτό
χρονο περιορισμό της απασχόλησης σε ρεαλιστικά επιπεδα. Η αντίληψη ότι. τα 

δημόσια ταμεία δεν έχουν πρόβλημα πόρων πρέπει να εγκαταλειφΟεί οριστικά. 

Οι εύκολες και aνώδυνες ή πολιτικά δημοφιλείς και κομματικά επωφελείς 
προσεγγίσεις με την ανεξέλεγκτη δημιουργία θέσεων και τις αλόγιστες δαπάνες 

είναι έξω από την πολιτική πρακτική της κυβέρνησης. Οι οικονομικοί νόμοι θα 

πρέπει να ισχύουν βασικά και για το δημόσιο τομέα, ο οποίος δεν μπορεί να 
συμπεριφέρεται προκλητικά σε σχέση με την υπόλοιπη οικονομία. Γιατί ένας μη 
νοικοκυρεμένος ή χρεωκοπημένος δημόσιος τομέας μπορεί να α.ι-τοβεί καταστρο

φικός και για την υπόλοιπη οικονομία. Στόχος και επιδίωξή μας, ενσυνείδητη 
επιλογή μας είναι η ύπαρξη και λειτουργία μιας δημόσιας υπηρεσίας ταγμένης 
στην υπηρεσία του πολίτη, η οποία να αποτελεί το κέντρο της δημόσιας ζωής, 

της δημοκρατίας και της επιβίωσής μας ως κοινωνίας. Είμαστε στο κατώφλι του 

2Ιου αιώνα και οι επαναστατικές αλλαγές που θα επισυμβούν είναι ήδη ορατές. 
Ο δημόσιος τομέας οφείλει να λειτουργεί μέσα στο νέο διαμορφούμενο κλίμα, 

ελαχιστοποιώντας το κόστος του και βελτιώνοντας την ποιότητα και την έκταση 
των υπηρεσιών που προσφέρει. 

Στο σημείο αυτό επιθυμώ να καταστήσω σαφές ότι η κυβέρνηση δεν έχει ο;ι:οια

bήποτε ιδεολογική τοποθέτηση για ιδιωτικοποίηση υπηρεσιών που προσφέρονται 



519 

από το δημόσιο και τον ημικρατικό τομέα. Μελετά, όμως, καΟώς οφείλει, την 
εισαγωγή των αναyι<αίων Οεσμικιί>ν αλλαγών που θα προσδώσουν σε ορισμένους 
ημικρατικούς οργανισμούς ευελιξία και προσαρμοστικότητα και Οα τους κατα
στήσουν πιο α.ι-τοδοτικούς και σύγχρονους στη λειτουργία τους. Η δορυφορο
ποίηση των ημικρατικών οργανισμών με συνεχή κάλυψη των ελλειμμάτων τους 
από τα δημόσια ταμεία Οα αποβεί καταστροφική για την οικονομία ως σύνολο. 

Η βελτίωση των δημόσιων οικονομικών συναρτάται άμεσα και με τη βελτίωση 
των δημόσιων εσόδων. Η προσπάθειά μας στρέφεται κυρίως προς τον περιο
ρισμό της crοροδιαφυγής και των καθυστερημένων φόρων. Για τον περιορισμό 
της έκτασης της φοροδιαφυγής ετοιμάστηκαν τον περασμένο Μάιο και κατατέ

θηκαν στη Βουλή Κανονισμοί που προβλέπουν την υποχρεωτική έκδοση τιμολο
γίων και αποδείξεων αναφορικά με την παράδοση αγαθών ή την παροχή υπηρε
σιών και τη δυνατότητα χρήσης ταμιακών μηχανών ως υποκατάστατου της 

έκδοσης των τιμολογίων. Στον τομέα της επίσπευσης της είσπραξης καθυστερη
μένων φόρων, εκτός από μια σειρά διοικητικών μέτρων που λαμβάνονται, έχει 
ετοιμαστεί τροποποιητικό νομοσχέδιο του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων Νόμου, το οποίο Οα κατατεθεί σύντομα στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Πέρα από τις νομοθετικές τροποποιήσεις, προβαίνουμε ταυτόχρονα στην 
τεχνική ενίσχυση και τη λειτουργική αναδιάταξη των κυβερνητικών τμημάτων 
που είναι εντεταλμένα με τη βεβαίωση και είσπραξη των δημόσιων εσόδων και 
ιδιαίτερα του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων και της Υπηρεσίας του Φόρου 
ΠροστιΟέμενης Αξίας. Η εισαγωγή μέτρων κατά της φοροδιαφυγής δεν υπαγο

ρεύεται μόνο από ταμιακούς λόγους, αλλά περισσότερο από λόγους κοινωνικής 
δικαιοσύνης, γιατί το φαινόμενο αυτό αποτελεί πρόκληση κατά του κοινωνικού 
συνόλου και πρέπει να περιορισθεί στο μέτρο του δυνατού. 

Στο μεταξύ το Υπουργείο Οικονομικών ετοίμασε προτάσεις για παραχώρηση 
ουσιαστικιί>ν φορολογικών ελαφρύνσεων προς τα φυσικά πρόσωπα, με ιδιαί
τερη έμφαση στην ανακούφιση των χαμηλά αμειβομένων, τις οποίες έθεσε 
υπόψη των συνδικαλιστικών οργανώσεων, με εφαρμογή από 1/1/1996. Οι 
ελαφρύνσεις αυτές, οι οποίες Οα κατατεΟούν σύντομα στη Βουλή, ανταποκρίνο
νται στο αίτημα των συντεχνιών για αντιστάθμιση των επιπτώσεων από την 
αύξηση του πληΟωρισμού που σημειώθηκε στο διάστημα από την προηγούμενη 

φορολογική ελάφρυνση του 199 ι. Πρυτάνευσε, και σ' αυτή την περίπτωση, η 
διακηρυγμένη πολιτική μας για κοινωνική δικαιοσύνη και στήριξη των λα'ίκών 
κοινωνικών στρωμάτων. 

5. ΟΙ ΠΡΟΎ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1996 

Οι κύριες στρατηγικές επιδιώξεις, με βάση τις οποίες ετοιμάστηκαν οι τρεις 

προϋπολογισμοί του 1996, είναι η αναδιάρΟρωση των επί μέρους παραγωγικών 
τομέων της οικονομικής δραστηριότητας και η τεχνολογική τους αναβάθμιση, 
ώστε η οικονομία να είναι σε θέση να ανταποκριθεί στις προκλήσεις των 

συνεχών αλλαγών που προκύπτουν από το διεΟνές οικονομικό περιβάλλον, η 

βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και η συνέχιση και περαιτέρω ενίσχυση της 
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σταθερότητας της οικονομίας. Επίκεντρο των ενεργειών μας είναι η προώθηση 
με ταχύ ρυθμό της εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο, ώστε να ενισχυθεί η 
προσπάθειά μας για ένταξη στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Η συνέχιση της 

εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών και του εκσυγχρονισμού της δημόσιας 
υπηρεσίας αποτέλεσε, επίσης, βασικό άξονα στη διαμόρφωση των κρατικών 

προϋπολογισμών του 1996. 

Η συγκράτηση των καταναλωτικών δαπανών του Τακτικού Προϋπολογισμού 
και ο αυστηρός περιορισμός της δημιουργίας νέων Οέσεων ήταν τα κύρια πεδία 

στα οποία επιδιώχθηκε η συγκράτηση των δαπανών. Στον τομέα της απασχό
λησης εξετάστηκαν μόνο οι θέσεις που κατατέΟηκαν στη Βουλή των Αντιπρο
σώπων με τον περυσινό Προϋπολογισμό και δεν εγκρίθηκαν τότε, καΟώς και 

θέσεις για την αντιμετώπιση λειτουργικών αναγκών ορισμένων Υπηρεσιών που 
εμπίπτουν στο Σχέδιο για την Αναμόρφωση και τον Εκσυγχρονισμό του Δημό

σιου Τομέα. Χαρακτηριστικά αναφέρεται ότι στην πραγματικότητα προτείνεται 
η δημιουργία μόνο 18 νέων θέσεων. Εξάλλου, το κονδύλι των υπερωριών, αν 
εξαιρεθούν οι δεδουλευμένες και εκκρεμούσες συσσωρευμένες υπερωρίες του 
Αστυνομικού Σώματος μέχρι το 1993, είναι μειωμένο κατά 10%. 

Οι τρεις προϋπολογισμοί για το ι 996 προνοούν συνολικές δαπάνες ύψους 
f. ι .351 εκ. και έσοδα f. ι .008 εκ. Στο ποσό των δαπανών δεν περιλαμβάνονται οι 
aποπληρωμές δανείων, οι συνεισφορές στα εξοφλητικά αποθέματα, τα δάνεια 
προς τρίτους, η αγορά μετοχών καθώς και οι δαπάνες που έχουν σχέση με τα 
έσοδα, όπως είναι οι επιστροφές χρημάτων και δασμών. Αντίστοιχα, στο σκέλος 
των εσόδων δεν περιλαμβάνονται οι εισπράξεις από δάνεια καθώς και τα έσοδα 

που έχουν σχέση με δαπάνες. 

Ο Τακτικός Προϋπολογισμός για το ι996, με βάση τους ίδιους ορισμούς, 

προβλέπει δαπάνες ύψους f. ι .061 εκ. και έσοδα f986 εκ. Ο Προϋπολογισμός 
Αναπτύξεως προβλέπει δαπάνες f.2 ι 3 εκ. και ο Προϋπολογισμός του Ταμείου 
Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων δαπάνες f.77 εκ. και έσοδα ί22 εκ. 

Ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως είναι σχετικά αυξημένος λόγω της σημασίας 

που προσδίδεται στην ενίσχυση της αναγκαίας υποδομής η οποία, μεταξύ 
άλλων. θα υποβοηθήσει τις επιχειρηματικές μας μονάδες να καταστούν πιο 
ανταγωνιστικές. Οι κυριότερες κατηγορίες σημαντικών έργων ανάπτυξης, για 
τα οποία περιλήφθηκε πρόνοια για προώθηση στη διάρκεια του 1996, είναι το 
οδικό δίκτυο, οι αερολιμένες, η υδατική ανάπτυξη, η αγροτική ανάπτυξη, η 

ανέγερση δημόσιων κτιρίων, το Πανεπιστήμιο Κύπρου, η παιδεία, η υγεία, τα 

πολεοδομικά και αποχετευτικά έργα. 

Οι κοινωνικές δαπάνες για ανακούφιση των ασθενέστερων τάξεων του λαού 
εξαιρέθηκαν από την προσπάθεια συγκράτησης των δημόσιων δαπανών. Το 28% 
των αυξημένων δαπανών του Τακτικού Προϋπολογισμού αφορά αυξήσεις για 
τις συντάξεις και την κοινωνική πρόνοια. Αυξημένες δαπάνες προνοεί επίσης το 

Τ ΑΕΠ για τη στέγαση και τις μεταβιβάσεις εισοδήματος σε εκτοπισθέντες και 
παθόντες συμπολίτες μας. 

Στο σημείο αυτό θα ήθελα να εκφράσω θερμές ευχαριστίες προς την κυβέρ
νηση και το λαό της Ελλάδας για την πολύπλευρη βοήθεια και την αμέριστη 
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συμπαράστασή τους στο σκληρό αγώνα που διεξάγουμε για φυσική και εθνική 
επιβίωση και για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Οι σχέσεις 
μας με την Ελλάδα αναβαθμίζονται αλματωδώς σε όλους τους τομείς και η 
περαιτέρω ενδυνάμωση της οικονομικής μας συνεργασίας αποτελεί ουσιαστικό 
στόχο της πολιτικής μας. 

Ειλικρινείς ευχαριστίες εκφράζω προς τις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής 
για τη βοήθεια που συνεχίζουν να παρέχουν στην Κύπρο μέσω της Υπάτης 
Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες. 

6. ΠΡΟΒΛΕΨΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ OIKONOMIKH ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΤΟ 1996 

Οι προοπτικές της κυπριακής οικονομίας για το 1996 διαγράφονται 
ευνο·ι:κές, δεδομένου ότι θα συνεχισθεί χωρίς παρεκκλίσεις ή ταλαντεύσεις η 
προσεγμένη πολιτική ανάπτυξης και σταθεροποίησης και η μετριοπαθής εισοδη
ματική πολιτική. Ο ρυθμός ανάπτυξης προβλέπεται να είναι γύρω στο 4,5%, 
ποσοστό που κρίνεται ικανοποιητικό και συνάδει με το στόχο που τέθηκε στο 
Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης. Οι συνθήκες πλήρους απασχόλησης αναμένεται 
να συνεχισθούν και το 1996 με το ποσοστό ανεργίας να κυμανθεί στα ίδια με τα 
φετεινά επίπεδα, δηλαδή γύρω στο 2,5%. Ο ρυθμός πληθωρισμού αναμένεται να 
αυξηθεί ελαφρά, προβλέπεται όμως να παραμείνει μέσα στα πλαίσια της 
Συνθήκης του Μάαστριχτ. 

Το δημοσιονομικό έλλειμμα προυπολογίζεται ότι θα ανέλθει στα f. l68 εκ. ή 
4 ,I% του ακαθάριστου εγχώριου προ'ίόντος, αλλά, με βάση την εμπειρία των 
τελευταίων χρόνων όσον αφορά το βαθμό πραγματοποίησης των δαπανών των 
προυπολογισμών, εκτιμάται ότι δεν θα υπερβεί το 3% του ακαθάριστου εγχώ
ριου προ'ίόντος που προβλέπεται στη Συνθήκη του Μάαστριχτ. Η χρηματοπι
στωτική πολιτική θα διαμορφωθεί κατά τρόπο που να διευκολύνει τις επενδύ
σεις και την παραγωγική δραστηριότητα, αλλά θα παρακολουΟείται στενά η 
διάθεση πιστώσεων για καταναλωτικούς σκοπούς ώστε να μην τροφοδοτηθεί ο 
πληθωρισμός. 

Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε, 

Αξιότιμοι κύριοι βουλευτές, 

Η κατοχή της πατρίδας μας και του μεγαλύτερου μέρους των πλουτοπαραγω
γικών της πόρων από τις δυνάμεις του Αττίλα συνεχίζεται για 2 ι χρόνια, ενώ, 
συνακόλουθα, μεγάλο ποσοστό του εθνικού μας εισοδήματος διατιθεται για την 
άμυνα και την ανακούφιση των εκτοπισθέντων και παθόντων συμπατριωτών 
μας . 

Οι κίνδυνοι που αντιμετωπίζουμε εξακολουθούν να είναι μεγάλοι. Ανεπιφύ
λακτα μπορώ να πω ότι είναι οι μεγαλύτεροι στην τρισχιλιετή πολυτάραχη και 
πολυόδυνη ιστορία μας. Με νηφαλιότητα και σύνεση, θέληση και αποφασιστικό
τητα και προπάντων πίστη στη δικαίωση του αγώνα μας πρέπει να αντιμετωπί
σουμε τους κινδύνους και να βαδίσουμε τον αναπόδραστο ανάντη δρόμο μας. 
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Η οικονομία μας αποτελεί ουσιαστικό στήριγμα του πολυμέτωπου αγώνα 

μας. Ενός αycί.>να που απαιτεί συνέχιση των ψηλών αμυντικών δαπανών μέσα 
στα πλαίσια του δόγματος του ενιαίου αμυντικού χώρου και των δαπανών για 
επιτυχή διπλωματική και διαφωτιστική προσπάθεια. Είμαι πεπεισμένος ότι 
αποτελεί ομόΟυμη επιθυμία και κοινή θέληση να κρατήσουμε υγιή, σταΟερή και 
με αναπτυξιακό δυναμισμό την οικονομία μας για να μπορέσει να ανταποκριΟεί 
στην ύψιστη εΟνική της αποστολή υπό τις σημερινές δύσκολες περιστάσεις. 

Είναι γεγονός ότι η κυπριακή οικονομία τυγχάνει πολύ ευνο"ίκcί>ν σχολίων 
από τους πιο έγκυρους διεθνείς οργανισμούς, ενώ το μέλλον της διαγράφεται 
ευοίωνο με την αναμενόμενη ένταξη στην Ευρωπα·ίκή Ένωση, τις προοπτικές 
ειρήνευσης στη Μέση Ανατολή και την ανάπτυξη της οικονομίας της αγοράς 

στις παραδοσιακά φιλικές χώρες που περιβρέχονται από τον Εύξεινο Πόντο. Οι 
δυνατότητές της, όμως, δεν είναι απεριόριστες. Ούτε μπορεί να λειτουργεί 

παραγνωρίζοντας τους βασικούς οικονομικούς νόμους. Έχουμε, συνεπώς, όλοι 
υποχρέωση να συμπεριφερθούμε έναντί της με υπευθυνότητα και πατριωτισμό, 
με διάθεση και Οέληση για μεγαλύτερη προσφορά και λιγότερες απαιτήσεις από 

το κράτος. 

11 κοινωνική συναίνεση και το ήπιο πολιτικό κλίμα αποτελοίιν θεμελιακή 
προ-υπόΟεση για την ομαλή και απρόσκοπτη λειτουργία της οικονομίας αλλά 
και για τη συνέχιση μιας αειφόρου και ταχύρρυθμης ανάπτυξης. Είναι, αληθινά, 
ευτύχημα το γεγονός ότι οι συνθήκες αυτές επικρατούν για μακρά σειρά ετών 
στον τόπο μας με τα γνωστά ευεργετικά τους αποτελέσματα. 

Ο Αττίλας. κυνικός και αδίστακτος, εξακολουθεί να αποτελεί υπαρκτή 
απειλή και Οανάσιμο κίνδυνο για την εθνική και φυσική μας επιβίωση. Η 
θλιβερή αυτή πραγματικότητα πρέπει διαρκώς να συνέχει τις σκέψεις και τις 

συνειδήσεις μας και να ρυθμίζει ανάλογα την ατομική και κοινωνική συμπερι
φορά μας. Μια συμπεριφορά χωρίς ακραίες πολιτικές συγκρούσεις και κοινω

νικές αντιπαραΟέσεις που υπονομεύουν την ενότητα και τη συνοχή μας. Ο 
κοινωνικός διάλογος και η συνδιαλλαγή αποτελοίιν θεμελιακές προυποΟέσεις 
για επιτυχή πορεία της οικονομίας και αίσια έκβαση του αγ<ί.>να μας. 

Θα ήΟελα, προτού περατώσω την ομιλία μου, να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο 
και τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων και όλως ιδιαίτερα τον Πρόεδρο 
και τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών για τη στενή και 

αρμονική συνεργασία που είχαμε κατά τη διάρκεια του λήγοντος έτους και για 

την όλη βοήθεια και κατανόησή τους. Είμαι βέβαιος ότι η αποδοτική αυτή συνερ
γασία μας Οα συνεχιστεί. 

Τελειώνοντας, επιθυμώ, από το επίσημο τούτο βήμα των εκλελεγμένων αντι

προσώπων του λαού, να εκφράσω την πίστη και αισιοδοξία μου για το μέλλον 
και της οικονομίας και της πατρίδας μας. Κυβέρνηση, κόμματα, οργανώσεις και 

ο κάΟε πολίτης, ας σφυρηλατήσουμε ακόμη πιο πολύ την ενότητά μας και με 
αποφασιστικότητα να αντιμετωπίσουμε τις προκλήσεις του παρόντος και τις 
προοπτικές του μέλλοντος. Για μια ελεύθερη πατρίδα. Για μια ευημερούσα, 
δημοκρατική Κύπρο στο σύνολό της. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΕπιΟυμώ να ευχαριστήσω τον αξιότιμο Υπουργό Οικονομικών για την ομιλία 
του και για το γεγονός ότι ήταν ίσως η συντομότερη ομιλία που έγινε ωrό Υπουργό 

Οικονομικών τα τελευταία πέντε τουλάχιστο χρόνια, χωρίς να Οελω να κάνω οποια
δήποτε άλλη σύγκριση. 

Θέλω επίσης να σημει<ί>σω την παρουσία των συναδέλ<rων του Υπουργών στη 
Βουλή και την παρουσία των ανώτερων λειτουργών της κυ~έρνησης που τους 
αναμένουμε και στη συζήτηση των προϋπολογισμ<ί>ν που Οα διεξαχΟεί στο Σώμα στις 
18, 19 και 20 Ιανουαρίου 1996. 

Θα κ(ινουμε ένα διάλειμμα δέκα λεπτών. 

(Ώρα διακοπής: 4.49 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 4.59 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

επειδή μιλούμε για την ίδια συνεδρία, κύριοι συνάδελφοι, δε Οα εξετάσω αν 
υπάρχει απαρτία, γι' αυτό προχωρούμε στη ΝομοΟετική Εργασία. Το πρώτο Οέμα 
είναι "Ο περί Εγγρα<rτ)ς Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμό
διας Κοινο~ουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Δ. ΚΟΝτJΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΙΙ ΊΊΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩτΙ::.ΡΙΚΩ~ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό ΠΕΡf ΕΓΓΡΑΦΗΣ t·ΚΛΟΓΕΩΝ 

ΚΑΙ ΕΚΛΟΓΙΚΟΎ ΚΑΤΆΛΟΓΟΥ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτJΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντί.δης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινο~ουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 22 Νοεμ~ρtου Ι 995. Στην 
πρώτη συνεδρία κλήΟηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε
ρικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της Ι'ασικής νομοθε
σίας για την εγγραφή εκλογέων στον εκλογικ6 κατ(χλογο. έτσι που: 

(α) να μην εφαρμόζεται για περίοδο ενός χρόνου πριν απ<'> τις δημοτικές και 
κοινοτικές εκλογές η διαδικασία για διόρΘωση του εκλογικού καταλόγου 
λόγω αλλαγής στη διεύθυνση κατοικίας εκλογέα· και 

(β) να παρασχεθεί στην Κεντρική Υπηρεσία Εκλογών το δικαίωμα να αρχίζει 
τη διαδικασία για διόρθωση του εκλογικού καταλόγου οποτεδήποτε 
περιέλΟει σε γνώση της η αλλαγή της διεύθυνσης κατοικίας του εκλογέα. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν ενώπιον της Επιτροπής 
ότι με τον προτεινόμενο νόμο επιδιώκεται να αποτραπούν προβλήματα που πιθανόν 
να προκληθούν από την αλλαγή στη διεύθυνση κατοικίας των εκλογέων λίγο καιρό 
πριν από τη διεξαγωγή δημοτικών ή κοινοτικών εκλογών. 
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Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του Σώματος την ψήφιση σε νόμο του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου, όπως έχει κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, είχα ευχαριστηθεί. που σε είδα στα ψηλά έδρανα. Επιστρέ

ψετε. Γιατί φύγατε; 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 8Α του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάρχεL ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρ<i>ν Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι 'Ό περί Θρησκευτικών Ομάδων (Εκπροσώπηση) 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο 
Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'ΌΠΕΡ! ΘΡΗΣΚΕΥτΙΚΩΝ ΟΜΑΔΩΝ 

(ΕΚΠΡΟΣΩΠΗΣΗ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 22 Νοεμβρίου 1995. Στην 
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πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών. Επίσης, στην πρώτη συνεδρία παρευρέθηκαν και οι κύριοι Ιωάννης Πογια

τζής και Μπενίτο Μαντοβάνη, Αντιπρόσωποι στη Βουλή των Θρησκευτικών 

Ομάδων των Μαρωνιτών και των Λατίνων, αντίστοιχα. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για την εκπροσώπηση των θρησκευτικών ομάδων στη Βουλή των Αντιπροσώπων, 

έτσι που να παρασχεθεί δικαίωμα ψήφου στους εκλογείς των Ορησκευτικών ομάδων 

που έχουν συμπληρώσει το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους και να καθοριστεί 
ότι οι υποψήφιοι αντιπρόσωποι των θρησκευτικών ομάδων στη Βουλή Οα πρέπει να 

έχουν συμπληρώσει το εικοστό πέμπτο έτος της ηλικίας τους. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν ενώπιον της Επιτροπής 

ότι προτείνεται η παροχή δικαιώματος ψήφου στους δεκαοκτάχρονους εκλογείς των 

θρησκευτικών ομάδων, γωτί δεν υπάρχει συνταγματικό κώλυμα και γιατί με την 

ψήφιση της πρόνοιας αυτής η σχετική νομοθεσία που ισχύει στην Κύπρο θα συμβα
δίζει με τις αντίστοιχες νομοθεσίες των ευρωπα·ίκών χωρών. 

Οι Αντιπρόσωποι των Θρησκευτικών Ομάδων των Μαρωνιτών και των 

Λατίνων που παρευρέθηκαν στην Επιτροπή, με τους οποίους διαμήνυσε ότι 

συμφωνεί και ο Αντιπρόσωπος των Αρμενίων, δήλωσαν τα ακόλουθα: 

(α) Υποστηρίζουν την πρόνοια για καθορισμό του εικοστού πέμπτου έτους 

ως απαραίτητου στοιχείου για υποβολή υποψηφιότητας για την εκπροσώ

πηση των θρησκευτικών ομάδων στη Βουλή. 

(β) Διαφωνούν κάθετα με την παροχή δικαιώματος ψήφου στους εκλογείς 
των θρησκευτικών ομάδων που συμπλήρωσαν το δέκατο όγδοο έτος της 

ηλικίας τους, γιατί από την εγκαθίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας 

επέλεξαν να ανήκουν στην ελληνική κοινότητα και ως εκ το'ύτου τα δικαι

ώματα και οι υποχρεώσεις τους επιθυμούν να συμβαδίζουν πλήρως με τα 
δικαιώματα και τις υποχρεώσεις των μελών της κοινότητας αυτής. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του Σώματος την ψήφιση σε νόμο του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου, αφού προηγουμένως διαγραφεί η πρόνοια για παροχή της 

άσκησης του εκλογικού δικαιώματος στα μέλη των θρησκευτικών ομάδων που έχουν 

συμπληρώσει το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Θρησκευτικών Ομάδων (Εκπροσώ

πηση) (τροποποιητικός) Νόμος του Ι 995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηq-ίζεται σε νόμο. 

Κύριοι συνάδελφοι, Οέλω να προβώ σε κάποια διόρθωση. Φαίνεται ότι, όταν 

aνοίγαμε το ημερολόγιο, ανοίχθηκε σε λανθασμένο έτος. Η συζήτηση των προϋπο

λογισμών θα γίνει στις 17, 18 και 19 Ιανουαρίου 1996 και όχι στις 18, 19 και 20 
Ιανουαρίου. Κατά συνέπεια, παρακαλώ και τους δημοσιογράφους να το σημειώ

σουν, αλλά και το rενικό ΔιευΟυντή της Βουλής να απευΟύνει τις κατάλληλες ειδο
ποιήσεις με τις σωστές ημερομηνίες, δηλαδή 17, 18 και 19 Ιανουαρίου 1996. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα, που είναι 'Ό περί Χωριτικών Αρχών (τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1993". Υπάρχει και Συμπληρωματική Έκθεση. Παρακαλώ 

τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠ ΙΙΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΠΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΓΙΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΧΩΡJτΙΚΩΝ ΑΡΧΩΝ 

(τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Δώρο Θεοδcί>ρου εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, σε έξι συνε

δρίες της που ;τραγματοποιήΟηκαν μεταξύ 7 Δεκεμβρίου 1993 και 31 Μαtου 1994. 
Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών και της Ένωσης Κοινοτήτων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Χωριτικών 

Αρχών Νόμου, ώστε τα μέλη των Χωριτικών Επιτροπών να αυξηθούν ανάλογα με 
τον αριθμό των κατοίκων της κάΟε κοινότητας και παράλληλα να καταργηΟούν οι 
χωριστοί εκλογικοί κατάλογοι, καθώς και οι χωριστές εκλογές σε κοινότητες όπου 

διαμένουν πρόσφυγες. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, με την προτεινό

μενη τροποποίηση πραγματώνεται η ευρύτερη εκπροσώπηση των κατοίκων στις 

χωριτικές επιτροπές και παράλληλα εκλείπει η δυσμενής διάκριση που υπάρχει σε 

• 

• 
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βάρος των εκτοπισθέντων, αφού για σκοπούς εκλογής χωριτικών επιτροπών θα 
θεωρούνται κάτοικοι της οικείας κοινότητας. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν ενώπιον της Επιτροπής 

ότι ο χωριστός εκλογικός κατάλογος δεν αποτελεί δυσμενή διάκριση σε βάρος των 
εκτοπισθέντων, αλλά αντίθετα τονίζει την οντότητα των κατεχόμενων κοινοτήτων. 

Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων δήλωσαν ότι αποδέχονται οποιαδή
ποτε απόφαση της Επιτροπής, αλλά σε κάθε περίπτωση ενίστανται στην ύπαρξη 

ενιαίου εκλογικού καταλόγου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατα

τέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου, γιατί με την αύξηση των μελών των χωριτικών επιτροπών δεν 

εξυπηρετείται κανένας ουσιαστικός σκοπός, ενώ η κατάργηση των χωριστών εκλο
γικών καταλόγων πιθανό να παρερμηνευθεί και να τύχει εκμετάλλευσης από το 

παράνομο τουρκοκυπριακό καθεστώς. 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΉ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ 
ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ Π ΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙΊΆΙ ''Ο Π ΕΡΙ 

ΧΩΡΙτΙΚΩΝ ΑΡΧΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

'Οπως είναι γνωστό, η συζήτηση για την πιο πάνω πρόταση νόμου είχε 

προγραμματιστεί για τις 7 Ιουλίου 1994, αναβλήθηκε όμως ύστερα από σχετική 
απόφαση της ολομέλειας. Σκοπός της αναβολής της συζήτησης ήταν η ενδελεχέ

στερη μελέτη του όλου θέματος, μέσα στα πλαίσια των προτάσεων για ευρύτερες 
τροποποιήσεις της εκλογικής νομοθεσίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού επανεξέτασε την πρόταση 
νόμου σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 22 Νοεμβρίου 1995, 
εξακολουθεί να εμμένει στην προηγούμενη απόφασή της για τους ίδιους λόγους που 
αναφέρονται στην πρώτη της Έκθεση, γι' αυτό και εισηγείται την απόρριψη της υπό 

αναφορά πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, διότι έχουμε ξαναπασχοληθεί με αυτό το 
θέμα. Έχουμε εκφράσει τις απόψεις μας τις οποίες θα επαναλάβω εν συντομία, 

διότι υπάρχει θέμα αρχής, όχι για τίποτε άλλο. 

Αυτή τη στιγμή οι εκλογικές νομοθεσίες για τις τοπικές αρχές βασίζονται 
πάνω σε διαφορετικά κριτήρια και διαφορετικές αρχές. Ενώ για τις εκλογές δημο

τικών αρχών υπάρχουν οι ενιαίοι ε-;.λογικοί κατάλογοι και δε διαχωρίζονται οι 
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ψηφοφόροι με βάση την προέλευσή τους, πρόσφυγες ή αυτόχΟονες -και έτσι λοιπόν 

διαμορφώνεται ένα εντελώς διαφορετικό εκλογικό μέτρο και ένας εντελώς διαφορε

τικός ορθότατος εκλογικός νόμος- όταν, αντίθετα, προχωρήσουμε στα συμβούλια 

βελτιώσεως και στις χωριτικές αρχές, εκεί για λόγους που δεν μπορέσαμε ακόμα να 
καταλάβουμε υπεισέρχεται πλέον το κριτήρLΟ του διαχωρισμού των ψηφοφόρων σε 

πρόσφυγες και σε aυτόχθονες, με αποτέλεσμα το ολιγάριΟμο συμβούλιο κάθε χωριού 
να γίνεται ακόμα πιο ολιγάριθμο και να μεγαλώνει ακόμα περισσότερο το εκλογικό 

μέτρο με το διαχωρισμό των ψηφοφόρων σε aυτόχθονες και σε πρόσφυγες. Επί 

τεσσάρων π.χ. μελών μιας χωριτικής αρχής ή επί πέντε μελών ενός συμβουλίου 
βελτιώσεως δεν είναι λίγες οι φορές που πρέπει να ψηφιστούν χωριστά δύο 

πρόσφυγες και δύο αυτόχΟονες ή δύο πρόσφυγες και τρεις αυτόχθονες, με αποτέ

λεσμα το εκλογικ6 μέτρο να γίνεται εντελώς απαγορευτικό. Και λέγω εντελ<ί>ς 
απαγορευτικό μr την έννοια ότι σκοπός αυτής της νομοΟεσίας -ή αν δεν είναι 
σκοπός, για να μην καταλογίζω προΟέσεις, αποτέλεσμα αυτής της νομοΟεσtας- είναι 
παντού να εκλέγονται οι εκπρόσωποι των δύο μεγαλύτερων κομμάτων. Είναι ωσάν 
τα δύο μεγαλύτερα κόμματα να έχουν συμφωνήσει -δε λέω ότι έχουν συμφωνήσει- να 

κατανέμουν μεταξύ τους όλες τις θέσεις στα μικτά χωριά. Δεν μπόρεσα να κατα
λάβω. Επικαλούνται οι διάφοροι υποστηριχτές αυτής της φιλοσοφίας το επιχεί

ρημα ότι πρέπει να διατηρηθεί κεχωρισμένη η ιδιότητα του πρόσφυγα. Γιατί δεν 
πρέπει να διαφυλαχθεί και για τους δήμους όμως αυτή η ιδιότητα, κύριε Πρόεδρε, 
όπου διαβιεί αυτή τη στιγμή η συντριπτική πλειοψηφία των προσφύγων; Εκεί τους 

θεωρούμε όλους ένα. Γιατί στα χωριά τους θεωρούμε δύο πράγματα; 

Ειλικρινά, θεωρώ ότι αυτή η στάση αποτελεί αντινομία, αποτελεί αντίφαση 

και έχω την εντύπωση ότι δημιουργεί σοβαρό πρόβλημα αξιοπιστίας μέσα σε αυτή τη 

Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΊΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε διαφωνώ με την ακαταστασία, όπως την περιέγραψε ο 

συνάδελφος, αλλά Οα ήθελα να πω, για να δώσω το δικό μας στίγμα, ότι εμείς 
διαφωνήσαμε για τους ίδιους λόγους αρχής και για την περίπτωση των δήμων. 
Επιμέναμε, δηλαδή, και τότε οι κατάλογοι να είναι διαφορετικοί, ανεξαρτήτως 
ανωμαλιών που προκύπτουν από αυτό το διαχωρισμό. Συμφωνώ με το συνάδελφο, 
αλλά σαν υπέρτατη ανάγκη είχαμε μια θέση αρχής δική μας ότι πρέπει να κρατιού

νται διαχωρισμένοι για λόγους εθνικοπολιτικούς. Γι' αυτό το λόγο και αυτή τη 

φορά καταψηφίσαμε την πρόταση για τους ίδιους, όπως και τότε, λόγους. Καταψη- • 
φίσαμε και τότε και τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η ιδιότητα του πρόσφυγα δεν κατοχυρώνεται με το αν θα 
υπάρχουν ή όχι μικτοί κατάλογοι για δημοτικές ή κοινοτικές εκλογές. Υπάρχουν 
τόσα άλλα κριτήρια πάνω στα οποία θα πρέπει -και ήδη γίνεται-να κατοχυρώνεται η 

ιδιότητα του πρόσφυγα. Όταν ληφθεί υπόψη ότι σε όλες τις χώρες της Ευρώπης 
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ακόμα κα~ μη πολίτες μ~ας χώρας, εφόσον κατο~κούν γ~α ένα χρον~κό διάστημα σε 

μ~α πόλη, δικαιούνται να λαμβάνουν μέρος στις δημοτικές εκλογές, διότι τα δημο

τικά ή τα κοινοτικά προβλήματα δεν αφορούν μόνο μια τάξη ανθρώπων, αλλά όλους 

κctι είναι κο~νά. Λέμε ότι θέλουμε να προσαρμοστούμε προς το ευρωπα·ίκό κεκτη

μένο. Και όμως εδώ στην Κύπρο δ~αχωρίζουμε τους δημότες ή τα μέλη των κοινο

τήτων σε δύο κατηγορίες, ενώ τα προβλήματα που θα εξεταστούν δεν είναι εθν~κά, 

είναι καθαρώς κοινοτικά ή δημοτικά. Πραγματικά, για μένα είναι αδιανόητη αυτή η 

άρνηση της Βουλής να επ~τρέψει στους κατοίκους μιας πόλης ή ενός χωριού να 

ενδ~αφέρονται από κοινού και ισότιμα για τα προβλήματα αυτού του χωρωύ. 

Με αυτό το διαχωρισμό τι γίνεται πάλι; Δεν είνα~ δημότες; Παύουν να είναι 

μέλη της κοινότητας ή του δήμου; Κα~ η προσφυγική τους ιδιότητα Οα διαφυλαχθεί 

μόνο, γιατί θα υπάρχει ο διαχωρισμός των καταλόγων; Νομίζω ότ~ είναι εντελώς 

αδικα~ολόγητη η απόφαση της Βουλής και πολύ φοβούμαι ότι μας αφήνει εκτεθειμέ
νους και από πλευράς ακόμα αξιοποίησης των σωστών Οεσμών αναφορικά με τις 

εκλογές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βλέπω πολλούς συναδέλφους που θέλουν να μιλήσουν. Κατά σειρά το μάτι 

μου πήρε τον κ. Καρά, τον κ. Γεωργίου και τον κ. Μακρίδη. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. το μέτρο που ισχύει σήμερα περί διαχωρισμού, όπως το περιέ

γραψε ο κ. Δώρος Θεοδώρου, λειτουργεί με βάση νόμο που αυτή η Βουλή θέσπισε. 

Και αυτή η Βουλή θέσπισε το νόμο -αν μου επιτρέπεται η ερμηνεία- τότε όπως τον 
θέσπισε, διότι ακριβώς ήταν και οι δύο πλευρές που το ήΟελαν. Και οι μεν aυτό

χθονες το ήθελαν ως άμυνα από την πλειοψηφία των προσφύγων οι οποίοι είχαν 
εγκατασταΟεί σε μια κοινότητα, αλλά και ο~ πρόσφυγες, που ήταν μειονότητα σε 

σχέση με τους aυτόχθονες, ήθελαν να είναι βέβαιοι για τη συμμετοχή τους στο 

συλλογικό όργανο της χωριτικής αρχής. Βεβαίως, σε μια εξελικτ~κή πορεία διαπι
στώθηκε πως σε καμιά πόλη της Κύπρου οι πρόσφυγες ήταν πλε~οψηφία ή εν πάση 

περ~πτώσει υπήρχε ο κίνδυνος να επικρατήσει η μια ομάδα της άλλης και ευτυχώς 

το έχουμε ξεπεράσει. Πράγματι στα δημοτικά συμβούλια δεν ισχύει αυτό το 
πράγμα. Στις μικρές κοινότητες όμως ακόμα διατηρείται η φοβία των μεν από τους 
δε. Επομένως, δεν είναι Οέμα τι είναι ορθό, αλλά αν είναι κάτι εφαρμόσιμο και 

εφικτό σήμερα. Και πιστεύω με όλο το σεβασμό ότι σήμερα δεν μπορεί να γίνει. Θα 

κρατήσουμε το νόμο, όπως ήταν. Σε κάποιο προβλεπτό μέλλον πιστεύω ότι Οα 
μπορεί να γίνει και να γίνει αποδεκτό από aυτόχθονες και πρόσφυγες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αρ~στοφάνης Γεωργίου . 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Από τη Οέση μου, κύριε Πρόεδρε. Εκείνο το οποίο ακριβώς Οα ήθελα και εγώ 

να επ~σημάνω είναι ότι ακόμα δεν έχουμε φτάσει σε εκείνο το επίπεδο, το οποίο 

πράγματι θα επιτρέπει στις αρχές τοπικής διοίκησης να αντικρίζονται όλοι οι 
κάτοικοι με τον ίδιο τρόπο και να μην υπάρχει διαχωρισμός. 

Πέραν τούτου, θα ήθελα να προσθέσω ότι υπάρχουν ιδ~αιτερότητες ακόμα 

στ~ς αρχές τοπ~κrjς δ~οίκησης μεταξύ εκτοπισθέντων και μη εκτοπ~σΟέντων. Υπάρ

χουν διαφορετικά κριτήρια και υπάρχουν διαφορετικά ωφελήματα κα~ παροχές 
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προς αυτές τις περιοχές. Συνεπώς, το κλασικό παράδειγμα, το πρόσφατο της κοινό

τητας Τtμης στην Πάφο είναι ένα τέτοιο παράδειγμα που δείχνει ότι ακόμα δεν 
έχουμε ξεπεράσει αυτά τα προβλήματα. Εδώ υπάρχει έντονη σύγκρουση μεταξύ 

εκτοπισθέντων και αυτόχΟονων που οδηγεί αυτή τη στιγμή στη διάλυση του συμβου

λίου βελτιώσεως το οποιο έχει συσταθεί πολύ πρόσφατα. Συνεπώς, αυτά τα ζητή
ματα είναι από τα ζητήματα τα οποία θα πρέπει να επιλύσουμε, μέχρι να φτάσουμε 

στην επίλυση εκείνων των ζητημάτων τα οποία έχει θέσει ο συνάδελφος κ. 

Θεοδώρου, με τα οποία ενδεχομένως να μη διαφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να αναφερθώ σε διενέξεις μεταξύ προσφύγων κ ω 

αυτοχθόνων, διότι Οέλω να ευχαριστήσω τους aυτόχθονες για τη φιλοξενία και την 
κατανόηση που επέδειξαν και δε θέλω το παράδειγμα του κ. Γεωργίου να ΟεωρηΟεί 
ως βάση, διότι κάπου Οα είμαστε λανθασμένοι. 

Πράγματι, συμφωνώ με τον κ. Καρά ότι υπάρχουν μερικά προβλήματα σε κάΟε 
μικτή κοινότητα προσφύγων και αυτοχθόνων, ιδιαίτερα προβλήματα, και λόγω του 

μικρού αριθμού είναι εμφανέστατα. Οι παροχές υπηρεσιών προς τους πρόσφυγες ή 

η μη παροχή δημιουργεί προβλήματα και άρα είναι ενδεδειγμένος ακόμα ο διαχωρι
σμός στους εκλογικούς καταλόγους. 

Όσον αφορά τα εκλογικά αποτελέσματα δεν ει ναι τίποτε το πλέον φυσιολο

γικό από το να κερδίζουν τα μεγαλύτερα κόμματα. Είναι φυσιολογικότατο χω 

πολλές φορές μάλιστα Οέλω, σε αντιπαράθεση με όσα ακούστηκαν, να πω ότι υπάρ
χουν και συνεργασίες μεταξύ όλων των κομμάτων σε πάμπολλες περιπτώσεις. Άρα, 

ο βασικός λόγος είναι οι ιδιαίτερες εξυπηρετήσεις της τάξης των προσφύγων και 

καμιά φορά η διευκόλυνση και των αυτοχθόνων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡ ΙΔΗΣ: 

Ειλικρινά, εκπλήττομαι ακόμα περισσότερο. Πνεται παραδοχή ότι είναι 

σωστό το αίτημα, αλλά δεν είναι η ώρα ή ότι υπάρχει προηγούμενος νόμος. Η 
Βουλή βρίσκεται εδώ, για να διορθώνει νομοθετήματα, αν και εφόσον παραδεχΟει 

ότι αυτά τα νομοθετήματα δεν εξυπηρετούν πλέον ορθά το σκοπό για τον οποίο 
έγιναν. Το παράδειγμα δε το οποίο έφερε ο κ. Γεωργίου αποδεικνύει ακριβώς το 

αντίθετο, δηλαδή ότι αυτό που προσπαθούμε να δημιουργήσουμε είναι προστριβές 
μεταξύ των αυτοχθόνων και των προσφύγων. Τα προβλήματα είναι τα ίδια σε μια 

κοινότητα για όλους και όσο πιο μικτά είναι τα συμβούλια τόσο ευκολότερα θα 

λύονται. 

Όσον αφορά δε το τελευταίο επιχείρημα ότι είναι φυσικό τα μεγάλα κόμματα 
να παίρνουν μεγαλύτερο ποσοστό, ναι. Να μονοπωλούν όχι. Ειδάλλως, γιατί να 
μην κάνουμε το πλειοψηφικό σύστημα και σε κάΟε κοινότητα να υπάρχουν μόνο 
εκπρόσωποι ενός κόμματος; Αυτό θέλουμε να κάνουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλες πρωτολογίες, να μπούμε στις δευτερολογίες. Έδωσα 
το λόγο στον κ. Λ υσσαρίδη ως αρχηγό κόμματος, αλλά να εξαντλήσουμε τις πρωτο
λογίες, κύριε Θεοδώρου, και μετά να πάμε στις δευτερολογίες. 

Ο κ. Κοντtδης και ο κ. Ρολάνδης. 

• 
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Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Η πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, αν δεν χάνω λάθος, είχε και ένα άλλο 

σκέλος σχετικά με την αύξηση των μελών των χωριτιχών αρχών. Σε αυτό ακριβώς 

είχαμε διαφωνήσει, διότι είναι και αυτό μέσα στη διαφωνία μας. Υπήρχε η αύξηση 

των μελών των χωριτιχών επιτροπών σύμφωνα με τον αριθμό των κατοίκων. Ο 

λόγος για τον οποίο ουσιαστικά απορρίφθηκε αυτή η πρόταση είναι διότι υπήρχε 

πρόνοια σε κοινότητες με πεντακόσιους κατοίκους οι χωριτικές επιτροπές να είναι 

επταμελείς, με χίλιους κατοίκους εννιαμελείς και πάνω από χίλιους εντεχαμελείς. 

Αυτό ερχόταν σε αντίθεση με τα δημοτικά συμβούλια. Δημοτικά συμβούλια πέντε 
χιλιάδων κατοίκων π.χ. έχουν πολύ λιγότερα μέλη, γι' αυτό είπαμε ότι αυτό το 

πράγμα δεν μπορεί. να ισχύει στις τοπικές αρχές. Ήταν και αυτό ένα σημείο στο 

νομοσχέδιο το οποίο είχαμε απορρίψει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Ρολάνδης και εξαντλούμε τις πρωτολογίες, αντιλαμβάνομαι. Μετά θα 

μπούμε σε δευτερολογίες, αν χρειαστεί.. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, ακούγοντας απλώς τα επιχειρήματα διερωτώμαι πώς 

μπορεί να πείσουμε οποιοδήποτε ότι θα ενώσουμε την Κύπρο, δηλαδή Ελληνοκυ

πρίους και Τουρκοκυπρίους, αν δεν μπορεί να ενώσουμε Ελληνοκυπρίους με Ελλη

νοκυπρίους, επειδή οι μεν είναι aυτόχθονες και οι άλλοι πρόσφυγες. Δηλαδή, 

πρέπει να πω ότι έχω πειστεί από τα επιχειρήματα της ΕΔΕΚ πάνω σε αυτό το θέμα. 

Και αν σε ένα θέμα καθαρά κοινοτικό οι Ελληνοκύπριοι, επειδή ο ένας προέρχεται 

από εδώ και ο άλλος από εκεί, δεν μπορεί να συνεργαστούν και να αποτελέσουν μια 

ενιαία κοινότητα, διερωτώμαι τι επιχειρήματα έχουμε προς τα έξω σε ό,τι αφορά τις 

δύο κοινότητες της Κύπρου, Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να ασχοληΟώ με συγκεκριμένες περιπτώσεις, 

οι οποίες μιλούν από μόνες τους και καταρρίπτουν κάθε επιχείρημα των συνα
δέλφων που αντιτίθενται σε αυτή την πρόταση νόμου. Αλλά πρέπει να αναφέρω 

μια, δυο περιπτώσεις. Πρέπει πρώτ' απ' όλα να αναφερθεί ότι ο Δήμος Λάρνακας 

α.-cοτελείται κατά πλειοψηφία, κύριοι συνάδελφοι της επαρχίας Λάρνακας, από 
πρόσφυγες ψηφοφόρους και όμως γίνεται ενιαία η ψηφοφορία και δεν υπάρχει 

πρόβλημα ότι ο Δήμος Λάρνακας θα τιναχθεί στον αέρα, επειδή κάποιοι ψηφοφόροι, 

που είναι προσωρινοί σε αυτό το δήμο και μη γνοιαζόμενοι πολύ για τα δημοτικά 

πράγματα, διαχειρίζονται ή Οα διαχειρίζονται αυτά τα πράγματα με επιπολαιότητα 

και ανευθυνότητα. Δόξα τω Θεώ, πάει μια χαρά αυτός ο δήμος στον οποίο, επανα

λαμβάνω, πλειοψηφούν οι πρόσφυγες. Ένα αυτό. Και μιλούμε για δήμο, όχι για 

χωριά των πεντακόσιων ή των τετρακόσιων ή των διακόσιων ψηφοφόρων. Μιλούμε 

για δήμο. 

Δεύτερο, αναφέρθηκε το παράδειγμα της τίμης και όπως αναφέρθηκε από το 

συνάδελφο κ. Γεωργίου, έχω τη γνώμη ότι υποστηρίζει τη δική μας την άποψη και 

όχι την άποψη την αντίθετη. Εγώ θα αναφέρω και άλλα παραδείγματα τα οποία δε 



532 

βγήκαν πολύ στην επιφάνεια, για να δείξω πόσο επικίνδυνος είναι αυτός ο διαχωρι

στικός νόμος. Π.χ. στην επαρχία Λεμεσού, στο Τραχ<ί>νι, το οποίο είναι ένα, αν το 

πω χωριό, μεγάλο χωριό, έχει περίπου πέντε χιλιάδες ψηφοφόρους και στο οποίο 

ισχύει αυτό το σύστημα της χωριστής ψηφοφορίας. Εκεί οι πρόσφυγες όλων των 

κομμάτων, δηλαδή οι ηγεσίες των προσφύγων όλων των κομμάτων είχαν αποφα

σίσει σε κάποια φάση, όχι πριν από πολύ καιρό, να ανεξαρτητοποιηθούν, να αποτε

λέσουν χωριστή χωριτική οντότητα από το υπόλοιπο Τραχώνι. Ε λοιπόν, αυτό είναι 

που επιδιώκουμε σε τελευταία ανάλυση; Να διασπάζουμε τέτοιες μικρές ενότητες, 

τέτοιες μικρές κοινότητες όπως συμβαίνει αυτή τη στιγμή με την τίμη; 

Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά πιστεύω, πολύ ειλικρινά ότι κινούμενοι από 

ελατήρια άλλα και επειδή τελοσπάντων μπορεί κάποιοι από μας να μην έλαΒαν 

πολύ υπόψη τους αυτές τις επιπτώσεις τις σοΒαρές που αναφέρουμε και για τις 

οποίες κρούομε τον κc.Οδωνα του κινδύνου, δημιουργούνται κίνδυνοι σοβαρότατων 

καταστάσεων και προβλημάτων μέσα σε έναν αριΘμό κοινοτήτων, στον οποίο ισχύει 

αυτή τη στιγμή ο χωριστός εκλογικός κατάλογος. Και είναι η έκκλησή μας, έστω και 

τη δωδεκάτη ώρα, να ενιαιοποιήσουμε το εκλογικό σύστημα. Να ενιαιοποιήσουμε 

τον εκλογικό νόμο επιτέλους. Δεν μπορεί να έχουμε αναλογική για τις βουλευτικές -
το κάναμε και εκεί ι ,8 πλέον το όριο συμμετοχής στη δεύτερη κατανομή-να έχουμε 
αναλογική για τους δήμους και να εφαρμόζουμε στην πραγματικότητα πλειοψηφικό 

με διαχωρισμό μάλιστα των ψηφοφόρων σε ψηφοcrόρους άλφα και ψηφοφόρους 

βήτα σε κάποιες κοινότητες, οι οποίες δεν αριΟμούν στο κάτω-κάτω πολλούς ψηφο

φόρους. Νομίζω είναι καιρός πλέον να ενιαιοποιήσουμε το εκλογικό σύστημα. 

Και αν αισΟάνεται η Βουλή, κάποιες πλευρές των κομμάτων εδώ πέρα ότι 

χρειάζεται να το ξανασκεφτούν, νομίζω ότι αντί να προχωρήσουμε σε ψήφιση και 

απόρριψη -διότι πιΟανόν να είναι δεσμευμένοι αυτή τη στιγμή, να είναι δεσμευμένες 

οι κοινοβουλευτικές ομάδες- να το αφήσουμε ακόμα μια βδομάδα, να γίνουν οι 

διαβουλεύσεις. Δεν είναι σπουδαίο πράγμα σε ό,τι αcrορά αριθμούς. Είναι μικρή 

υπόθεση. Όμως δεν είναι υπόθεση ποσοτική. Είναι υπόΟεση ποιοτική. Είναι ουσία 

εδώ. 

Κάνω έκκληση λοιπόν να επανεξεταστεί από τις κοινοΒουλευτικές ομάδες και 
να το δούμε την επόμενη Βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, το Οέμα αναΒλήθηκε και εγώ τουλάχιστο δεν εισηγούμαι περαιτέρω 

αναβολή. Θα το βάλω σε ψηcrοφορία, αλλά δίνω το λόγο στον κ. Γεωργίου και στον 

κ. Καρά. Θα βάλω την πρόταση για αναβολή σε ψηcrοφορία, αν θέλετε. Αν Οέλετε, 

θα το βάλω σε ψηφοcrορία. Αλλά θεωρώ ότι μετά από τον κ. Γεωργίου και τον κ. 

Καρά κλείει η συζήτηση, διότι ακούστηκαν όλα τα επιχειρήματα. 

Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ Οα είμαι πολύ πολύ σύντομος. Δεν είμαι υπέρ του διαχω

ρισμού των μη προσφύγων από τους πρόσφυγες και αυτό Οα ήθελα να το ξεκαΟα

ρtσω, για να μην υπάρχει παρανόηση από οποιοδήποτε. Και είμαι από εκείνους που 

πιστεύουν ότι όλοι οι πολίτες αυτού του κράτους είναι ίσοι και με τον ίδιο τρόπο 

θα πρέπει να αντιμετωπίζονται. 
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Αναφέρθηκε ένα παράδειγμα που αφορά το Δήμο της Λάρνακας. Υπάρχει και 

το aντιπαράδειγμα της Πάφου που πολύ πολυ πρόσ<rατα κατορθωσαν οι εκτοπισθέ
ντες, παρά το γεγονός ότι έχουν ένα πολύ μεγάλο μερτικό, να εκλεγούν στα διάφορα 
σώματα, γιατί υπήρχε κάτι άλλο. Συνεπώς, για το καθετί υπ(ιρχει και η αντίθετη 

• <rωνή. 

Εκείνο το οποίο έχουμε πει είναι ότι σήμερα δεν είναι δυνατό, κύριε Ρολάνδη, 
να φτάσουμε σε εκείνο το οποίο είπες και με το οποίο συμφωνούμε, δηλαδή ότι όλοι 
με τον ίδιο τρόπο να υπάγονται στις ίδιες διαδικασίες. Δυστυχώς, σήμερα αν πάμε 

σε αυτές τις κοινότητες που έχουν και πρόσφυγες και μη πρόσφυγες, θα μας απαντή
σουν ότι δεν είναι δυνατή η εφαρμογή στην πράξη αυτής της απόφασης. Ίσως ένα 

χρέος δικό μας, όλων των πολιτικών πλευρών, είναι να δουλέψουμε προς αυτή την 

κατεύθυνση. Όμως, Οα πρέπει να λάβουμε υπόψη πολύ σοβαρά και τον πολιτικό 
λόγο που ήγειρε ο κ. Μουσιούττας, ο οποίος είναι επίσης σημαντικός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οκ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκε από τον αξιότιμο Πρόεδρο της ΕΔΕΚ ότι είναι κακό 
να υπάρχουν μόνο εκπρόσωποι ενός κόμματος σε μια κοινότητα και κακώς Οα κατα

λήξουμε στο πλειοψηφικό, απαντώντας στον κ. Μακρίδη. Αλλά υπάρχει και ο εξής 
κίνδυνος και γι' αυτό έχουμε ακόμα αυτή τη Οέση: Ότι ή Οα επικρατούν σε μια 
κοινότητα οι πρόσφυγες ή θα επικρατούν σε μια κοινότητα οι aυτόχθονες. Και αυτό 

συμβαίνει, κύριε Πρόεδρε, διότι σε κοινότητες στην ύπαιΟρο οι πρόσφυγες, όπου 

συνιστούν πλειοψηφία, έχουν τις δικές τους απόψεις τις οποίες μεταψέρουν και τις 
δικές τους αντιλήψεις. Π.χ. στην ανέγερση εκκλησίας τίΟεται Οέμα πολλές φορές 
ποιο όνομα Αγίου θα δ<i>σουν στην εκκλησία και γίνεται έντονη συζήτηση. Οι μεν 

πρόσφυγες, για να τιμήσουν τη δική τους κοινότητα και προέλευση, θέλουν να 

δώσουν το όνομα του Αγίου της κοινότητάς τους, οι δε aυτόχθονες λένε ότι "δεν 
είσαστε εσείς που Ο α μας επιβάλλετε ... " 

DΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Μάλιστα, αυτά τα πράγματα συμβαίνουν, κύριοι, στις κοινότητες, όπου φιλο
ξενούνται πρόσφυγες. 

Και υπάρχουν ακόμα ζητήματα. Ο συνάδελφος Θεοδώρου ε ... τικαλείται τους 
δήμους και εκεί έχει δίκαιο. Άλλωστε, το είπαμε. Αλλά δεν μπορεί να συγκρίνεται 
η λειτουργία του δήμου με τη ζωή σε μια κοινότητα στην ύπαιΟρο απομακρυσμένη 

από την πόλη. Υπάρχουν ιδιαιτερότητες, οι οποίες στις κοινότητες και στα μικρά 

χωριά εμφανίζονται πολύ έντονες. Και δεν μπορώ να πιστέψω εγώ ότι η Οουλή η 

οποία θέσπισε το νόμο με τους περιορισμούς, τότε ήθελε το διαχωρισμό των 

προσφύγων από τους αυτόχθονες ή ήθελε τον εμφύλιο πόλεμο μεταξύ του λαού. Για 

να Οεσπίσει το νόμο, σημαίνει ότι υπήρχαν λόγοι τους οποίους έλαβε σοβαρά 
υπόψη, γι' αυτό έβαλε τους περιορισμούς και τα κριτήρια. 

Το ερώτημα επομένως είναι: Έχουν αρθεί οι λόγοι για τους οποίους μπήκαν 
οι περιορισμοί; Και η εισήγησή μου είναι ότι δεν έχουν αρθεί ακόμα οι λόγοι. 

Είναι θέμα χρόνου, είναι θέμα κάποιου χρόνου. Ας μείνω ως εδώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μουσιούττα, Οεωρείται ότι έκλεισε η συζήτηση. Το είχα αναφέρει προη

γουμένως. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Όχι. Δώσατε δεύτερο λόγο στους υπόλοιπους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προηγουμένως, πριν δώσω το δεύτερο λόγο, είχα πει ότι είναι οι τελευταίοι 

ομιλητές. Αλλά, αν θέλετε, να συνεχίσουμε. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, μόνο. Η επιχειρηματολογία για το τι συμβαίνει 

στους δήμους και τι στις χωριτικές αρχές δε μας αφορά εμάς, εφόσον, όπως είπα, 

τοποθετηΟήκαμε εναντίον και στη μια και στην άλλη περίπτωση. Το Οέμα της διατή

ρησης του χωριστού καταλόγου το βλέπω μέσα στο σκεπτικό που διατηρούμε ακόμα 

σχολικές εφορείες κατεχόμενων σχολείων. Διατηρούμε χωριτικές αρχές κατεχό

μενων κοινοτήτων. Κάνουμε διδυμοποιήσεις αυτών των κατεχόμενων αρχών με 

αρχές άλλων δήμων ή κοινοτήτων του εξωτερικού. Επομένως, για μας είναι ολοκά

θαρο, παρόλο που βλέπουμε να υπάρχουν πρακτικές δυσκολίες, ότι υπερέχει για 

μας η εθνικοπολιτική, όπως την αντιλαμβανόμαστε τουλάχιστον εμείς, σκοπιμότητα 

και για λόγους απλώς συνέπειας συνεχίζουμε να κρατούμε την ίδια Οέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει πρόταση για αναβολή μιας βδομάδας. Αν δεν υπάρχει ..... . 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Κάτι λένε που δεν ακούγεται). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. Επειδή η Έκθεση είναι απορριπτική, η ψηφοφορία θα γίνει στο 

πόσοι συμφωνούν με την Έκθεση. Δηλαδή, να απορριφθεί η ;τρόταση νόμου. 

Προχωρώ λοιπόν στην ψηφοφορία. 

Πόσοι συμφωνούν με την απορριπτική Έκθεση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 27 ψήφους υπέρ, 5 εναντίον και μία αποχή η πρόταση νόμου απορρίπτεται. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο θέμα είναι το υπ' αριθμό 4 ''Ο περί της Υποχρεωτικής Εφαρμογής 
του Ελληνικού Συστήματος Γραφής (Επίσημα Έγγραφα) Νόμος του 1995". 
(Πρόταση νόμου). Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής Εσωτερικών να 

αναγνώσει την Έκθεση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχατε ζητήσει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα γεωγραφικά τοπωνύμια είναι το επόμενο θέμα, κύριε Χατζηδημητρίου. 
Αυτό είναι το Οέμα για το ελληνικό σύστημα γραφής. Αν όμως Οεωρεί.τε ότι παν 

μαζί. και τα δυο και η εισήγηση είναι αναβολή και για τα δυο μέχρι την 2Ιη Δεκεμ
βρίου, τότε αναβάλλονται και προχωρούμε στα επόμενα θέματα. Αναβάλλεται τόσο 
το υπ' αριΟμό 4 όσο και το υπ' αριΟμό 5. 

Προχωρούμε στο υπ' αριΟμό 6 "Μετάφραση και Ενοποίηση ΑριΟμού Νόμων 
σύμφωνα με το άρθρο 4 των περί. Επίσημων Γλωσσιi>ν της Δημοκρατίας Νόμων του 
1988 έως 1994". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής Νομικών να αναγνώσει την 
Έκθεση στο Σώμα. Κύριε Ηλιάδη, απουσία του κ. Ευσταθίου να αναγνώσετε την 
ΈκΟεση. 

Δ. ΗΛ ΙΑΛΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΊΉΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΑ ΜΕΤΑ

ΦΡΑΣ ΙΙ ΚΑΙ ΕΝΟΠΟΙΗΣΗ ΑΡΙΘΜΟΥ ΝΟΜΩΝ ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟ ΑΡΘΡΟ 4 
ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΕΠΙΣΗΜΩΝ ΓΛΩΣΣΩΝ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑτJΑΣ ΝΟΜΩΝ ΤΟΥ 1988 
ΕΩΣ 1994 

Παρόντες: 

Ευστάθιος ΕυσταΟίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

!Ι Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικιi>ν σε συνεδρία της που πραγματοποιή

θηκε στις 30 Νοεμβρίου 1995 επιλήφθηκε της κατάΟεσης στη Βουλή των Αντιπρο
σώπων μεταφράσεων/ενοποιήσεων αριθμού νόμων που ίσχυαν αμέσως πριν από την 
έναρξη της ισχύος του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας και που διατηρή

θηκαν σε ισχύ με βάση το άρΟρο 188 αυτού. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθτrι<αν και 
παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και 
ο Επίτροπος Νομοθεσίας. 

Όπως είναι γνωστό, στον περί. Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας Νόμο 

προβλέπεται η κατάθεση από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας στη Βουλή των 
Α ντιπροσιi>πων των μεταφράσεων/ενοποιήσεων νόμων μαζί με συνοδευτικό 
μνημόνιο. Ο ίδιος νόμος προνοεί επίσης ότι, αν μέσα σε προθεσμία σαράντα πέντε 
ημερών η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν τροποποιήσει εν όλω ή εν μέρει το κείμενο 

που κατατέθηκε ενώπιόν της, αυτό δημοσιεύεται στην επίσημη Εφημερίδα της Δημο
κρατίας και από την ημερομηνία της δημοσίευσής του αποτελεί το αυθεντικό 
κείμενο του σχετικού νόμου. 
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Όπως είναι επίσης γνωστό, η Βουλή από τους 354 νόμους της κυπριακής 
νομοθεσίας της αγγλικής έκδοσης του 1959 έχει εγκρίνει το κείμενο του μεγαλύτερου 
αριθμού μεταφράσεων/ενοποιήσεων που κατατέθηκαν ενώπιόν της στο παρελθόν. 

Καλείται δε τώρα να εγκρίνει το κείμενο πέντε νόμων που ίσχυαν στις 16 Αυγού
στου 1960 και οι οποίοι είχαν μεταφραστεί. παλαιότερα στην καΟαρεύουσα. Οι 
Νόμοι αυτοί ενοποιήθηκαν, αναπροσαρμόστηκαν τώρα στη δημοτική και οι τίτλοι 
τους εκτίθενται στο επισυνημμένο Παράρτημα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκριση του κειμένου των υπό αναφορά πέντε νόμων για σκοπούς δημοσίευσής τους, 
σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία, στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

ΠΑΡ Α Ρ Τ Η ΜΑ 

Κεφάλαιο τίτλος 

74 Ο περί Λαχείων Νόμος 

2 148 Ο περί Αστικών Αδικημάτων Νόμος 

3 154 Ο Ποινικός Κώδικας 

4 303 Ο περί Ταχυδρομείου Νόμος 

5 333 Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ 
Τρίτου) Νόμος 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση για την έγκριση του 
κειμένου των πέντε νόμων, όπως φαίνονται στο παράρτημα. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Το επόμενο νομοσχέδιο το υπ' αριθμό 7 είναι ''Ο περί Προστασίας της Υγείας 
('Ελεγχος του Καπνίσματος) (τροποποιητικός) Νόμος του 1994". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την ΈκΟεση. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ Π ΡΟΣΤΑΣ ΙΑΣ ΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ 
(ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΟΥ ΚΑΠΝΙΣΜΑΤΟΣ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1994" 

ΠαQόντες: 

Ανδρέας Παρισινός, Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Χριστάκης Κατσαμπάς 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Δημήτρης Κοντίδης 

Ιωάννης Ιωαννtδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι 
συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 20 Νοεμβρίου 1994 και 



• 

537 

30 Νοεμβρίου 1995. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους ο Υπουργός Υγείας και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Παγκύπριου Αντικαρκι

νικού Συνδέσμου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Καρκινοπαθών και Φίλων, της 

Κίνησης μη Καπνιστών, του Παγκύπριου Συνδέσμου Καρδιοπαθών, του Κυπριακού 

Ιδρύματος Καρδιολογίας, της Κίνησης για την Προστασία των Δικαιωμάτων των 

Καπνιστών, των συνδικαλιστικών οργανώσεων Π ΕΟ, ΣΕΚ, ΔΕΟΚ και ΠΑΣΥΔΥ, 

της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ, του Ινστιτούτου Καπνού Κύπρου, του Συνεργα

τικού Οργανισμού Καπνοπαραγωγώ'ν και του Συνδέσμου Εκδοτών Εφημερίδων και 

Περιοδικών Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται επιφέρονται ορισμένες τροποποιήσεις στον περί 

Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμο, με τις οποίες καθορί

ζεται ο όρος "διαφήμιση" για σκοπούς διαφήμισης καπνικών προ'(όντων και τα μέσα 

από τα οποία απαγορεύεται η διαφήμιση καπνικών προ'ίόντων. Επίσης, με τον 

προτεινόμενο νόμο απαγορεύεται πλήρως η πώληση καπνικών προ'ίόντων σε ανηλί

κους, καθώς και η δωρεάν διανομή προ'ίόντων καπνού και παρέχεται εξουσία 

ρύθμισης ... 

Δεν ακούω τι λέω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΙ>ΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι, εφόσον ο ομιλητής δεν ακούει τι λέει φαντάζομαι πως δε 

θα ακούει κανένας άλλος κιόλας. Λοιπόν, συνεχίστε παρακαλώ . 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

... με Κανονισμούς άλλων θεμάτων που αποσκοπούν στον έλεγχο του καπνί-
σματος και στην επιβολή ποιν<.ί>ν για παράβασή τους. 

Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο απαγορεύεται: 

(α) η πώληση καπνικών προ'ίόντων σε ανηλίκους 

(β) μετάδοση ή προβολή διαφήμισης προ'ίόντων καπνού από ραδιόφωνο, 

τηλεόραση και οθόνη κινηματογράφου· 

(γ) η διά ζώσης ή μεγαφώνου ή μηχανικού ή ηλεκτρονικού ή άλλου τεχνικού 

μέσου διαφήμιση σε κλειστούς αθλητικούς χώρους 

(δ) η διαφήμιση μέσω εντύπου που προορίζεται αποκλειστικά για νέους που 

δεν έχουν συμπληρώσει το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους και 

(ε) η δωρεάν διανομή προ'ίόντων καπνού. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται επίσης η παραχώρηση εξουσίας στο 

Υπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει Κανονισμούς οι οποίοι θα καΟορίζουν τα πιο 

κάτω: 

(α) Τη ρύθμιση και τον έλεγχο του καπνίσματος σε εργασιακούς χώρους, είτε 

κυβερνητικούς είτε ιδιωτικούς. 

(β) Την αναγραφή προειδοποιητικών ενδείξεων για το βλαβερό του καπνί

σματος, με υποχρεωτικά και εναλλασσόμενα μηνύματα. 

(γ) Τους όρους ή περιορισμούς στη διαφήμιση προ'ίόντων καπνού, πέρα από 

τα όσα προβλέπει το άρθρο 5. 
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(δ) Την επιβολή προστίμου όχι μικρότερου από εκατό λίρες και όχι μεγαλύ

τερο1Ι από πεντακόσιες λίρες για οποιαδήποτε παράβασή τους για την 

οποία δε γίνεται πρόβλεψη στο νόμο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού άκουσε και συνεκτίμησε τις 

απόψεις όλων των πλευρών που κλήθηκαν ενώπιόν της και πεπεισμένη για τη 

σοβαρή βλάβη που προκαλεί το κάπνισμα στην υγεία του λαού, ομό<rωνα αποq-άσισε 

την υιοθέτηση όλων των προνοιών του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. εκτός από την 
πρόνοια για απαγόρευση της δωρεάν διανομής προ"ίόντων καπνού, την οποία και 

διέγραψε. 

Jl ΕπιτροπΙi, αφού διαμόρφωσε σύμφωνα με την πιο πάνω Οέση της το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
τροποποιηΟcί ο τίτλος του c.δστε να αναφέρεται ως 'Ό περt Προστασίας της Υγείας 

(Έλεγχος του Καπνίσματος) (τροποποιητικός) Νόμος του 1995". 

τέλος, η Επιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να επισπεύσει την κατάΟεση 
στη Βουλή των σχετικών Κανονισμών που προβλέπει το υπό ψήφιση νομοσχέδιο. 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, υπάρχει και μια τροποποίηση την οποία 
υποβάλλει η ΕπιτρωηΊ. Να τη διαβάσω, ούτως ώστε να ακολουΟήση η συζήτηση. 

ΠΡΟΤΕΙΝΌΜΕΝΗ ΤΡΟΠΟΛΟΠΑ ΑΠΟ ΊΉΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΙΙ ΕΠΠΡΟΓΙ Η 

ΥΓΕΙΑΣ ΠΑΝΩ ΣΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔ10 ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΊΆΙ 'Ό ΠΕΡΙ 

Π ΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτJΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας κατά πλειοψη<rία εισηγείται στη Βουλή 
την τροποποίηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου με την προσθήκη στο τέλος του 

άρθρου 4 αυτοί1 της ακόλουθης επιφύλαξης: 

"Νοείται ότι σε εξαιρετικές περιπτώσεις η Επιτροπή Οα επιτρέπει τέτοια 
διαq-ήμιση, αν υποβληθεί σ' αυτή σχετική αίτηση, κάτω από τέτοιους 

όρους όπως ήθελε αποφασίσει. ". 

(Κατά τη διάρκεια της ανάγνωσης της Έκθεσης ο Πρόεδρος της Βουλής αντι

καστάΟηκε στην έδρα από το Βουλευτή κ. Χρ. Κατσαμπά.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΚΓΣΑΜΠΑΣ) 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Τα καπνικά προ"ίόντα είναι προ·ίόντα τα οποία νόμιμα παράγονται, συσκευά

ζονται και διανέμονται σ' αυτή τη Δημοκρατία και όχι μόνο σ' αυτή τη Δημοκρατία. 
Τα καπνικά προ"ίόντα είναι προ·ίόντα που στη διαδικασία της παραγωγής τους εργο

δοτούν, παρέχουν απασχόληση σε σημαντικό αριθμό εργαζομένων. Οι βιομηχανίες 
παραγωγής των καπνικών προ"ίόντων πληρώνουν πολύ σημαντικά ποσά υπό μορφή 

φόρων ή δασμών προς το κράτος. Ως προ"ίόντα νόμιμα έχουν ασιrαλώς το δικαίωμα 

της διαφήμισης. Ταυτόχρονα αυτά τα :ιτρο"ίόντα είναι βλαβερά για την υγεία και δεν 
είναι θέμα προσωπικής άποψης πλέον. Είναι αποδεδειγμένο ιατρικά ότι αυτά τα 
προ"ίόντα είναι βλαβερ(ι για την υγεία και το κράτος ασφαλώς έχει και δικαίωμα και 

καθήκον, εν τη εννοία του δημόσιου συμφέροντος, να προστατεύσει την υγεία των 

πολιτών του. 
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Οι καπνιστές, κύριοι συνάδελφοι, είναι δυο ειδών. Οι νυν και οι μέλλοντες. 

Οι νυν μπορεί να είναι και αεί, συνήθως αυτό γίνεται. Είναι, εν πάση περιπτώσει, 

ενήλικες, είναι άνΟρωποι οι οποίοι επιπόλαια ή όχι απο<('άσισαν να καπνίζουν. 
Έκαμαν αυτή τους την επιλογή. Το προ'ίόν, επαναλαμβάνω, είναι νόμιμο και δικαι

ούνται να καπνίζουν. Δεν υπάρχει αμφιβολία. δικαιουνται να καπνίζουν οι 

άνΟρωποι αυτοί. Αν το κράτος έχει μια υποχρέωση, την έχει απέναντι στη νεολαία. 
Απέναντι σ'αυτους που οι βιομηχανίες ... Ε, του κ. Α ναστασιίιδη, ο οποίος Οεωρεί 
τον εαυτό του αιώνιο νέο. και είναι, για να εξηγούμαστε. ΊΌ κράτος λοιπόν, αν έχει 

μια υποχρέωση, την έχει έναντι των νέων παιδιιi>ν, έναντι της νεολαίας. Έναντι των 

υποψήφιων καπνιστών. 

Και έρχομαι στο Οέμα της διαφήμισης τώρα. Τι είναι η διαμήφιση των 

καπνικιi>ν προΊ:όντων; Πού απευθύνεται αυτή η διαφήμιση; ΑπευΟύνεται στους 
καπνιστές ή απευΟύνεται στους μέλλοντες καπνιστές; Υπήρξα καπνιστής επί πολλά 

χρόνια και ουδεμία διαφήμιση με επηρέασε, για να αλλάξω μάρκα τσιγάρων. 

Ουδεμία διαφήμιση με επηρέασε. Όλες οι διαφημίσεις δεν απευΟύνονταν τουλά

χιστο στο δικό μου εγκέφαλο. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΙΙΣ: 

Είναι γνωστή η συνέπεω σας. κύριε Θεοδιί>ρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

(Γελά) 

Οι διαφημίσεις, κύριοι συνάδελφοι. κύριε Πρόεδρε. είναι ΠQΟ(rανές ότι απευ

θύνονται στους υποψήq-ιους καπνιστές. Γι' αυτό και ει ναι διαφημισεις που γινονται 

κατά τρόπο έμμεσο και που απευθύνονται και στο συνειδητό, αλλά και στο υποσυ

νείδητο. Είναι διαφημίσεις οι οποίες συνδέουν το κάπνισμα με την επιτυχία. 

Συνδέουν το κάπνισμα με την οικονομική επιτυχία, συνδέουν το κάπνισμα με το 

αΟλητικό σιί>μα, συνδέουν το κάπνισμα με την ερωτική επιτυχία, λέει ο κ. ΕυΟυμίου. 

Συνδέουν το .κάπνισ~ια λοιπόν με ό,τι είναι επιΟυμητό για τους νέους. Όλες οι 
διαφημίσεις καπνικών προ'ίόντων, όλες ανεξαίρετα οι διαφημίσεις καπνικιί>ν προ'ίό

ντων, τουλάχιστον όσες γίνονται από τα τηλεοπτικά μέσα, εκεί στοχεύουν και αυτό 

το σκοπό έχουν. Αυτού του είδους η διαφήμιση, κατά τη γνώμη μου. είναι που 

πρέπει να απαγορευτεL. Αυτή είναι που πρέπει να απαγορευτει. Όταν συνδέεται 
μια μάρκα τσιγάρου με ένα άΟλημα, αυτό είναι παραπλάνηση της νεολαίας. Όταν 

συνδέεται μω μάρκα τσιγάρου με την οικονομική επιτυχία, είναι παραπλάνηση της 

νεολαίας. Όταν συνδέεται με τη γοητεία, πάλι είναι παραπλάνηση της νεολαίας. 
Δηλαδή, το Οέμα που μπαίνει δεν είναι απλώς, αν παραπλανάται η νεολαία, μπαίνει 

Οέμα κατά πόσο η διαφήμιση είναι δεοντολογική, αν είναι μέσα στα πλαίσια που 

επιτρέπει η ίδια η έννοια της διαφήμισης, η δεοντολογία της διαcrήμισης. Και εδώ 

είναL που υπάρχει Οέμα, κύρLοι συνάδελcrοι. Κω εδώ είναι που η Επιτροπή και η 

Ι3ουλή ολόκληρη επί τόσο καιρό δεν κατάcrερε να κάμει στην πραγματικότητα 
απολύτως τίποτε. Λυπούμαι να πω ότι αυτό που έχουμε μπροστά μας σήμερα είναι 

γλαύκα εις ΑΟήνας. τίποτα δεν είναι. Είναι ό,τι υπήρχε στο παρελΟόν. Υπάρχει στο 
νομοΟέτημα αυτό μια πρόβλεψη ότι θα γίνουν κανονισμοι, οι οποίοι ΘΑ, πιΟανόν να 

απαγορεύουν το κάπνισμα σε κάποιους εργασιακούς χώρους ti οτιδήποτε άλλο. 
Είναι όλα στο ΘΑ, κύριοι συνάδελφοι. Είναι προφανές γιατί. υπάρχουν αυτά τα 
πράγματα. Είναι προφανές ότι υπάρχεL η σύγκρουση συμφερόντων. 
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Εμείς, αναφέρεται στην Έκθεση, θα ψηφίσουμε αυτούς τους νόμους. Να τους 
ψηφίσουμε. Είναι νόμοι οι οποίοι υπάρχουν στην πραγματικότητα και, επαναλαμ

βάνω, δεν υπάρχει τίποτε το καινούριο. Όμως υπάρχει η ανάγκη αυτή η Βουλή σε 

κάποια φάση, να αναλάβει τις ευθύνες της και ελπίζω να είναι σύντομα. Η 
επόμενη Βουλή που θα βγει να αντιμετωπίσει το Οέμα της διαφήμισης στις διαστά

σεις που έθεσα προηγουμένως και εν τη εννοία που έΟεσα προηγουμένως. Εκεί είναι 

που υπάρχει το πρόβλημα. Πρέπει η διαφήμιση των τσιγάρων να επιτρέπεται ως 
διαφήμιση των τσιγάρων. Μια φωτογραφία του πακέτου ή μια φωτογραφία του 

τσιγάρου, η οποία να λέει, "είναι ωραίο το τσιγάρο αυτό, είναι εύγευστο το τσιγάρο 

αυτό, σας προκαλούμε να το δοκιμάσετε" κ.τ.λ., κ.τ.λ. Αλλά να μη συνδέει το 

κάπνισμα με όλα εκείνα τα ωραία που προανέφερα. Εδώ είναι η ουσία και εδώ είναι 
που πρέπει η Βουλή να αναλάβει σε κάποια φάση τις ευθύνες της. Και μιλώ για 

όλους μας, διότι φαίνεται ότι δεν πήραμε τις ευΟύνες μας με αυτό το νόμο που 
φέρνουμε σήμερα μπροστά μας, για να ψηφίσουμε. Είναι ένας νόμος ο οποίος 

συντηρεί την υφιστάμενη κατάσταση, χωρίς να αλλάζει σχεδόν τίποτε, αλλά ταυτό

χρονα μας δίνει την ευκαιρία να υπομνήσουμε στους εαυτούς μας πρώτα απ' όλα 
και στη Βουλή, στους αντιπροσώπους που θα εκλεγούν στις επόμενες εκλογές, ότι 

έχουν καθήκον αυτό το πολύ σοβαρό θέμα να το αντιμετωπίσουν με σταθερότητα 
και με συνέπεια σε αρχές. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Αντελήφθην, κύριε Θεοδώρου, ότι δε διαφωνείτε με την έγκριση του νόμου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Δε διαφωνούμε. Ανέφερα, κύριε Πρόεδρε, ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Απλώς ήθελα να ελέγξω αν αντελήφθην καλώς τις απόψεις σας. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Δεν υπάρχει αυτή τη στιγμή συγκεκριμένη αντιπρόταση, ούτε από μας ούτε 

από οποιοδήποτε άλλο. Επομένως, απλώς συντηρούμε τις υφιστάμενες καταστά

σεις. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω τη διαβεβαίωση κάποιων συναδέλφων που χωρίς να 
ξέρουν τι θα πω, λένε ότι είναι μαζί μου σ' αυτό που υποτίθεται ότι θα πω. 

Κύριε Πρόεδρε, πριν κάποιο χρόνο περίπου αρχίσαμε συζήτηση για έναν 

πολυθρύλητο νόμο, ένα νομοσχέδιο aντικαπνιστικό. Και λόγω των δυσκολιών που 
είχε η Επιτροπή Υγείας, λόγω της μεγάλης προβολής που δόθτr..tε στα μέσα, ιδίως 

από κάποιους συνδέσμους προστασίας της υγείας, είτε ονομάζονται aντικαπνι

στικοί ή και κάτι άλλοι καταφέραμε από τη μια να χωρίσουμε τον κυπριακό λαό σε 

δυο μεγάλα μέτωπα και από την άλλη καταφέραμε να ενώσουμε όλα τούτα τα μισά 

του κυπριακού λαού, χωρίς να λαμβάνουν καθόλου υπόψη τους την κομματική ή την 
πολιτική τους τοποΟέτηση. Όμως οι πιέσεις, κύριε Πρόεδρε, ήταν το κάτι άλλο, 

ιδιαίτερα προς τα Μέλη της Επιτροπής Υγείας, αλλά αντιλαμβάνομαι και πάνω στις 

ηγεσίες των κομμάτων, πάνω στα οργανωμένα σύνολα, ούτως ώστε στο τέλος αντί 
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να συζητούμε την έγκριση ή την απόρριψη του πολυΟρύλητου νομοσχεδίου περί 

περιορισμού του καπνίσματος, συζητούμε αυτό το τετράστιχο που σήμερα, 

συμφωνώ απόλυτα με τον κ. Θεοδώρου, μοιάζει με τον τάφο του Αγίου Νεοφύτου, 

δηλαδή βάλλεις ό,τι θέλεις "φκάλλεις" ό,τι Οέλεις από μέσα. Εγώ παρόλο που είμαι 

φανατικός καπνιστής, aυτοκαταστροφικά μεν -αυτό μ;-rορώ να κρίνω aυτοκριτικά

αλλά είμαι καπνιστής καλός και όχι μόνο. Είχαμε υπολογίσει με τον κ. Μουσιούττα 

ότι περίπου το 30% των Βουλευτών μας είναι καπνιστές και μέσα στους υπολογι
σμούς και αφοίι είχαμε επηρεάσει κι άλλους, πιστεύαμε ότι δε Οα περνούσε ο νόμος. 

Αλλά βλέπω σήμερα ότι τούτος ο νόμος θα περάσει ομόφωνα και από τους καπνι

στές και από τους μη καπνιστές. Καλώ τους μη καπνιστές να ανησυχήσουν, αν 

ψηφίσουν αυτό το νόμο οι καπνιστές. Σημαίνει ότι ή είναι ένα από τα παλιά αυτός 

ο νόμος ή δε δίνει τίποτε. Πιστεύω ότι δε δίνει τίποτε το καινούριο, γιατί μπορού

σαμε να εφαρμόσουμε εκείνες τις παλιές πρόνοιες, μπορούσε η κοινωνία μας να τις 

εφαρμόσει, για να είναι αυτό που λέμε όλοι "cvcrybody happy." Και εμείς οι καπνι
στές να είμαστε ικανοποιημένοι και οι μη καπνιστές να προστατεύουν, στο βαθμό 

που νομίζουν ότι προστατεύουν την υγεία τους, αποφεύγοντας κάποιο που 'πουφου

ρίζει' σε κάποια απόσταση από αυτούς. 

Όμως, εγώ Οέλω να θίξω και το φαρισα·ίσμό μας και ως κοινωνία. Και ο 

μεγάλος φαρισα·ίσμός είναι ότι πριν δεκαπέντε μέρες ήμουν σε συνεδρία της 

Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων του Συμβουλίου της Ευρώπης και συζητούσαν 

πρόταση νομιμοποίησης της χρήσης ναρκωτικών, ξεχωρίζοντας τα μαλακά προ·ί

όντα των ναρκωτικών από τα σκληρά. Και ένα από τα κύρια επιχειρήματα μιας 

πολύ μεγάλης μερίδας, θα έλεγα, Ευρωπαίων Οουλευτών είναι ότι: "Κύριοι, από τα 

ναρκωτικά πεΟαίνουν πολύ πολύ λιγότεροι, από τι νομίζετε; Από το οινόπνευμα!" 

Από το οινόπνευμα! Από την κατάχρηση και τις παρενέργειες του αλκοόλ, του 

οινοπνεύματος. Και λέχθηκε ένας αριθμός που στην αρχή εγώ δεν του έδωσα 

σημασία, τριάντα άτομα στην Αμερική πεθαίνουν ανά λεπτό από την κατάχρηση ή 

τις παρενέργειες ή τις επιβλαβείς ενέργειες του οινοπνεύματος πάνω στην υγεία 

τους. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Στη Ρωσία είναι περισσότεροι. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Στη Ρωσία πιθανώς. Οι Αμερικάνοι όμως επειδή είναι στατιστικολόγοι, είχαν 

αυτή τη στατιστική και δεν τίθεται από καμιά άλλη ευρωπα·ίκή χώρα παρόμοια 

στατιστική έρευνα. Οι Αμερικάνοι κάποτε είχαν προχωρήσει στην ποτοαπαγόρευση 

για άλλους λόγους. Κανένας δεν αγωνιά να προστατεύσουμε τους εαυτούς μ.ας από 

αυτό το δηλητήριο που ονομάζεται οινόπνευμα, αλλά όλοι αγωνιούμε να προστατεύ

σουμε τους άλλους από το κάπνισμα των άλλων. 

Τ. ΕΥΘΥΜΙΟΥ: 

Δεν έχει παΟητική έλξη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Το παθητικό ή ενεργητικό είναι πολύ πολύ συζητήσιμο. Υπάρχουν οι μελέτες 

οι υπέρ, υπάρχουν και οι μελέτες οι κατά. Όμως λέω για προβληματισμό. Πόσοι 

πεΟαί νουν από κατάχρηση ή από συνεχή ή συχνή χρήση οινοπνεύματος; Δεν 
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προβληματίζεται καμία άλλη κοινωνία; Δεν έχει καΟήκον η κοινωνία να προστα

τεύσει τους πολίτες της που δεν το αντιλαμβάνονται; Ανοίγεις την τηλεόραση, γιορ

τάρες μέρες τώρα και από το πρωί μέχρι το βράδυ θα δεις εξήντα οχτώ μάρκες 

ουίσκι, βότκας κ.τ.λ. Αυτά, με όλο το θάρρος, κύριε Πρόεδρε, προς ποιους απευΟύ

νονται; Σε μας που ξέρουμε και πίνουμf το ποτό. Και μπαίνεις στις δισκοΟήκες 

σήμερα ή σε ένα περιcrερειακό συνοικιακό καcrενείο και βλέπεις αντι του παραδο

σιακού καcrέ ή του τσαγιού του χαμομηλιού στα χωριά μας τι πίνουν; Ουίσκι, 

κονιάκ και τώρα τελευταίως ζιβανία ή κοκτέιλ τα λεγόμενα. Αυτά τα κοκτέιλ που 

δεν ξέρεις τι βάζουν μέσα σε όλες τις δισκοθήκες. Και υπάρχει και η υποψία ότι 

βάζουν και κάτι άλλα πράγματα πέραν του οινοπνεύματος μέσα, για να προκαλέ

σουν τον εΟισμό. Δεν αντιδρά η κοινωνία μας. Δε Οέλουμε να προστατεύσουμε 

αυτούς τους νέους, που στα δεκαπέντε τους βλέπουν έναν πολύ διάσημο ηΟοποιό 
που παίζει στο έργο και μόλις μπει και κάτσει τι Οα κάνει; Θα ανοίξει την μπου

κάλα -δείτε τα ελληνικά τα σίριαλ όσοι έχετε ώρα, μόνο ουίσκι πίνουν στα ελληνικά 
τα σίριαλ- Θα ανοίξει την μπουκάλα λοιπόν και Οα βάλει ένα ποτήρι τόσο ουίσκι, 

σαν να είναι νερό. Εγώ την ώρα που τον βλέπω και βάζει ουίσκι και ανάβει και 

τσιγάρο, ανάβω κι εγιί) τσιγάρο, που είμαι καπνιστής των σαράντα χρόνων, των 

τριαπέντε χρόνων. Δηλαδή αυτό είναι φαρισαΊ:σμός, εξυπηρετεί οικονομικές σκοπι

μότητες. Τώρα δεν τα βάζω με την αμπελοκαλλιέργεια, για να εξηγούμαστε, ή με 

τους ζιβανοπαραγωγούς της Κύπρου, αλλά εγώ Οέλω να προβληματιστούμε. Και η 

Λάρνακα παράγει εξαιρετική ζιβανία. Στην περιοχή του Προέδρου του Σοσιαλι
στικού Κόμματος είχε κάποτε, δεν ξέρω αν έμεινε τώρα. Η Ορεινιj μας της 

Λάρνακας έχει την καλύτερη ζιβανία. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Εμείς δεν έχουμε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Εσείς δεν έχετε, έμειναν οι Κατωδρύτες να παράγουν, κύριε Πρόεδρε, εκτός αν 

είναι εισαγόμενη. 

Επομένως να προβληματιστούμε. Είναι κακό το κάπνισμα, βλάφτει πρώτ' απ' 

όλα την υγεία του καπνιστή, πιθανώς να επηρεάζει κάποιες καταστάσεις υγείας 

αυτών που είναι υπόχρεοι να ανεχτούν το κάπνισμα, αυτά είναι επιστημονικά 

αποδεδειγμένα, αλλά δεν είναι ... 

Ναι, είναι τριάντα άτομα την ώρα. Μου υποδεικνύει ο κ. Καζαμίας ότι είπα 
κατά λεπτό. με συγχωρείτε. Εtναι τριάντα άτομα την ώρα. Ήταν στη ρύμη και στην 

προσπάΟεια να παρουσιάσω το τροματικό του αριθμού. 

Να προβληματιστούμε εγώ λέω, αν θέλουμε πράγματι να προστατεύσουμε τους 

νέους μας, όπως καταλήγει το σημερινό νομοσχέδιο που aποτείνεται στους νέους. 

Ας προβληματιστούμε και για άλλες κοινωνικές πληγές, για άλλα κοινωνικά κακά 

και όχι μόνο να μείνουμε όλοι στερεότυπα πάνω στο κάπνισμα. 

Επομένως κι εγ<δ θα ψηφίσω, κύριε Πρόεδρε, υπέρ αυτού του νομοσχεδίου, 

αφού όπως μας εξήγησε και ο κ. Κοντίδης δεν είναι τόσο αρνητικός αυτός ο νόμος 

για μας τους καπνιστές. 

Απολογούμαι, αν σας κράτησα παραπάνω. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα παρακαλούσα να περιοριστούμε στο Οέμα μας. γιατί τα κοινωνικά κακά, αν 
πρόκειται να τα αναλύσουμε, να τα αναζητήσουμε, Οα είναι πάμπολλα. Εγώ Οα 

μπορούσα να μιλήσω για κάτι που έγραψα σήμερα, για τα παιδικά προγράμματα της 

τηλεόρασης τα οποία διαμορφώνουν τους χαρακτήρες των παιδιών των πέντε, έξι 

και εφτά χρόνων. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε, γιατί. βασικά θα επαναλάβω αυτά που 

εfπε ο κ. Χριστοδουλtδης. Είναι τόσο ανώδυνο, χωρίς καμιά σημασία, χωρίς 

προσΟιjκη τί.ποτε στο νόμο που ήδη υπάρχει, ώστε να ψηφιστεί ομόφωνα, γιατί δεν 

έχει καμιά σημασία. Και διερωτάται κανένας γιατί τα ψηφίζει αυτά η Βουλή. 

Μήπως επειδή υπάρχει κυβερνητική υπόσχεση ότι κάτι πρέπει να γίνει για το θέμα; 

Δε λέει τί:rοτε. Ειλικρινά δε λέει τίποτα. Δεν προσθέτει τίποτα στον ήδη υφιστά

μενο νόμο και μάλιστα αποδυναμώνει λίγο τον υφιστάμενο νόμο. Το ερώτημα δεν 

είναι τι προνοεί ο νόμος, είναι αν εφαρμόζεται. Ας εφαρμοστεί ο υφιστάμενος, που 
δε θα εφαρμοστεί και δεν εφαρμόζεται, και δε χρειάζεται αυτός ο νόμος. 

Αν λαμβάνω το λόγο, είναι για να ψηψίσω εναντίον ενός άρθρου μόνο, γιατί 

δημιουργεί, κατά τη γνιi>μη μου, ένα κακό νομοθετικό και νομοτυπικό προηγούμενο 
και για κανένα άλλο λόγο. Όλοι οι νόμοι λένε: 'Το Υπουργικό Συμβούλιο δικαι

ούται να εκδώσει κανονισμούς για εφαρμογή αυτού του νόμου", και ;rαρακάτω η 
πάγια πρόνοια, "οι οποίοι κατατίΟενται στη Βουλή για έγκριση και αν δεν τροπο
ποιηθούν εντός 21 ημερών ισχύουν." Εδιδ έχουμε την πρωτοτυπία, ίσως διότι το 

Υπουργειο κατάλαβε ότι τί;τοτε δεν περιέχει ο νόμος, να λέει εκδίδονται κανονισμοί 

και λέει ποιοι θα είναι οι κανονισμοί. Λέει το άρΟρο 5: "Χωρίς να επηρεάζεται η 
γενικότητα του εδαφίου (Ι), οποιοιδήποτε Κανονισμοί μπορεί να καθορίζουν όλα ή 

μερικά από τα πιο κάτω: ... ". Δεν μπόρεσαν να το περάσουν στα άρθρα του νόμου 
και για να δίνουν την εντύπωση ότι κάτι περιέχει ο νόμος λέει: "Μπορεί να εκδί

δουν κανονισμούς οι οποίοι θα ρυΟμί.ζουν τα πιο κάτω", οι οποίοι κανονισμοL έτσι 

κι αλλιώς δεν ισχύουν, αν δεν έλθουν στη Βουλή πάλι, για να εγκριθούν. Αλλά 
γίνετω το φοβερό άλμα στη νομοτυπική διατύπωση του νόμου, γιατί λέει τι θα λεν 

οι κανονισμοι. Και το χειρότερο απ' όλα λέει: "Ρύθμιση και έλεγχο του καπνί

σματος σε εργασιακούς χώρους ... ". Γιατί; Οι κανονισμοί μπορεί να λένε ότι είναι 

ελεύθερο το κάπνισμα σε εργασιακούς χώρους. Μπορεί, δε λέω ότι πρέπει νάναι 
έτσι. ''Αναγραφή προειδοποιητικών ενδείξεων για το βλαβερό του καπνίσματος, με 
υποχρεωτικά και εναλασσόμενα μηνύματα.". Ας τους φέρουν να δούμε. Αν είναι 

υποχρεωτικά, γιατί να είναι εναλασσόμενα; Μπορεί να μην είναι. 

Το τρίτο σημείο που με προκαλεί να κάμω αυτή την παρέμβαση που, επανα

λαμβάνω, θα ψήφιζα το νόμο, γιατί δε λέει τίποτε. "Όρους ή περιορισμούς στη 

διαφήμιση προ"ίόντων καπνού, πέραν των όσων το άρθρο 5 προβλέπει". Δηλαδή, 
εγκρίνει αυτή η Βουλή άρθρο που έχη ουσιαστικές απαγορεύσεις, συζητήθηκε 

υποθέτω, περιορίστηκε ή επεκτάθηκε, δεν ξέρω, από την αρμόδια Επιτροπή, γιατί 

δεν είμαι μέλος της Επιτροπής Υγείας, και έρχεται με το άρθρο 5 να λέει ότι θα 
εκδοθούν κανονισμοί. Μην ανησυχείτε κύριοι αντικα.;τνιστές, διότι δεν είναι 
αρκετοί οι περιορισμοί, μην ανησυχείτε, γιατί έχουμε δικαίωμα να κάνουμε κι 

άλλους κανονισμούς πέραν των όσων λέει ο νόμος. 
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Τα λέω αυτά, κύριε Π ρόεδρε, για να πω ότι είναι απλώς κακή νομική διατύ
πωση, που δε νομίζω ότι ισχύει σε άλλα νομοΟετήματα που ψήφισε αυτή η Βουλή, 
ίσως γιατί οι αγαπητοί συνάδελφοι που μετέχουν στην Επιτροπή Υγείας δεν είναι 
δικηγόροι. Γι' αυτό η εισήγησή μου είναι να παραπεμφθεί και στην Επιτροπή 
Νομικών της Βουλής, για να μπορέσει να δει αν αυτή η διατύπωση κρίνεται 
σύμφωνη με τον τύπο των νομοθετημάτων που εγκρίνει αυτή η Βουλή και τότε ας 
περάσει. Επαναλαμβάνω ότι έτσι κι αλλιώς δε λέει τίποτα. Αν όμως δεν είναι, 
πραγματικά είναι επικίνδυνη απαρχή μιας τάσης, η Βουλή, ενώ δεν ψηφίζει νόμο, να 
δίνει νόμο που να προνοεί, να δίνει την ψευδαίσθηση στο κοινό και να το καθησυ
χάζει, γιατί αυτά μπορεί να γίνουν με κανονισμούς και αν γίνουν με κανονισμούς, 

μπορεί η Βουλή να τα εγκρίνει και μ .. "Ιορεί να αποκτήσουν την ισχύ κανονισμών. 

Είναι η παρέμβασή μου. κύριε Πρόεδρε, καθαρά νομοτυπικής φύσης και η 
παράκλησή μου ξανά είναι να παραπεμφθεί και στην Επιτροπή Νομικών, να το 

εξετάσει από πλευράς νομοτυπικής διατύπωσης. 

(0 Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται και καταλαμβάνει την έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, εγώ συμφωνώ μαζί σας και ότι δεν μπορεί εν γνώσει μας 
ως ΝομοΟετική Εξουσία να περνούμε νομοθεσίες οι οποίες στην πραγ~ιατικότητα να 
μην είναι μέσα στο πνεύμα το νομοτυπικό, αλλά να είναι διαφήμιση κανονισμών. 
Γιατί περίπου διαφημίζουμε τι Οα περιλαμβάνουν οι κανονισμοί, όπως το λέτε. 

Κατά συνέπεια δε βλέπω το λόγο να συνεχιστεί και η συζήτηση. Η συζήτηση 

θα συνεχιστεί, όταν παραπεμφθεί, αν συμφωνούμε βέβαια, στην Επιτροπή Νομικών 

να γίνει η σχετική νομοτυπική επεξεργασία στην Επιτροπή Νομικών βάσει και των 

κανονισμών του Σώματος και να επιστρέψει σε μια βδομάδα πίσω. Θα δώσω μια 
βδομάδα, γιατί ήδη έχει αρχίσει η σύζήτηση - Οα μπορούσε να πάει περισσότερες 
μέρες, έχει διαβαστεί η Έκθεση, αλλά άρχισε η συζτιτηση- κατά συνέπεια βάσει των 
κανονισμών παραπέμπεται στην Επιτροπή Νομικών, αν συμφωνούμε, επανέρχεται 

σε μια βδομάδα και συνεχίζεται η συζήτηση. 

Ένα λεπτό, κύριοι, Οα σας παρακαλέσω να με αψήσετε να ακολουθήσω κάποια 

διαδικασία. Εγώ αυτή τη στιγμή θα το βάλω σε ψηφοφορία, αν υπάρχει η εισήγηση 

του κ. Παπαδόπουλου. Εγώ τουλάχιστον αισθάνομαι ότι είναι σωστά αυτά τα 
οποία έθεσε, δηλαδή να τεθεί σε ψηφοφορία αν παραπέμπεται στην Επιτροπή 

Νομικών και αν αποφασιστεί ότι παραπέμπεται στην Επιτροπή Νομικών, τότε δε θα 
δώσω το λόγο να συνεχιστεί η συζήτηση. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ένα λεπτό, κύριε Κοντίδη, να τελειώσω με αυτό που εισηγούμαι. Τότε θα 

συνεχιστεί η συζήτηση, μετά που θα επανέλθει το Οέμα. 

Λοιπόν, έχετε το λόγο, κύριε Κοντίδη, πάνω στο διαδικαστικό. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Θέμα διαδικασίας. Άρχισε, κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση. Κάποιοι είπαν 
κάποιες απόψεις. Στην πορεία βρέθηκε αυτό το πράγμα. Πιστεύω ότι πρέπει να μας 
αφήσετε να πούμε κι εμείς κάποιες απόψεις και μπορεί να πείσουμε εμείς ότι είναι 

ανάγκη να το συζητήσουμε και δεν είναι ανάγκη να το αναβάλουμε. Πώς θα γίνει; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κοντίδη, με Βάση τον κανονισμό, έστω κι αν προέκυψε αυτή η πρόταση 

του κ. Παπαδόπουλου κατά τη διάρκεια της συζήτησης, αν αποφασιστεί η παρα-

• πομπή στην Επιτροπή Νομικών, δεν μπορεί να συνεχιστεί η συζήτηση. Αν ψηφίσετε 

εναντίον, τότε να μην παραπεμφΟεί στην Επιτροπή Νομικών, τότε θα συνεχιστεt. 

Εί. ναι ένα από τα δυο που Οα γί. νει. 

Δίνω το λόγο στον Πρόεδρο της Επιτροπής Υγείας και μετά στον Πρόεδρο της 

Επιτροπής Νομικών. 

Α. ΠΑΡJΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήΟελα ενημερωτικά να αναφερΟώ σε όσα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να παρακαλέσω για το διαδικαστικό, κύριε Παρισινέ. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Διαδικαστικά, Οα αναφερθώ σε όσα ανέ<('ερε ο κ. Παπαδόπουλος και Οα ενημε

ρώσω το Σώμα ότι ταυτόχρονα με το νομοσχέδιο, τον τροποποιητικό νόμο είχαν 

κατατεθεί και δυο κανονισμοί και άρχισε η συζήτηση. Εκεί. η Επιτροπή υπέδειξε στο 

Υπουργείο ότι έπρεπε τους κανονισμούς αυτούς να τους παραπέμψουμε στο Μικτό 

Εργατικό Σώμα, για να έχουμε άποψη και αλληλογραφήσαμε κ.τ.λ. Σε κάποιο 

στάδιο της συζήτησης ήρΟε το Υπουργείο, απέσυρε τους κανονισμούς και μας 

πρότεινε να περάσει στη νομοΟεσία αυτή η δυνατότητα, δηλαδή ότι θα δύναται να 

καταθέσει τους κανονισμούς. Αυτά για ενημέρωση. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν ήξερα αυτή τη διαδικασία. Την υπέΟεσα νομίζω που είπα, επειδή δεν 

μπορούσαν να περάσουν τους κανονισμούς είπαν να πουν του κόσμου "μην 

ενοχλείστε θα τους φέρουμε αργότερα". Ας τους <rέρουν. Άμα τους φέρουν Οα τους 

δούμε. Δεν μπορεί να λέει ο νόμος ότι δικαιούνται να εκδοΟούν κανονισμοί πέραν 
των όσων προνοεί ο νόμος. Θα είναι Ultra Vires, κύριοι νομικοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, έχω την εντύπωση ότι αυτά που ανέφερε ο Πρόεδρος της 

Επιτροπής Υγείας ενισχύουν την άποψη για παραπομπή στην Επιτροπή Νομικών. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣτΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, και για τη συνταγματική τάξη και για τη 

σοβαρότητα πραγματικά του νομοθετικού έργου του Σώματος. είναι γνωστό ότι δεν 

μπορεί δευτερογενής νομοΟεσία να υποκαθιστά την πρωτογενή νομοθεσία που είναι 

ο νόμος. Κατά συνέπεια έχει δίκαιο ο κ. Παπαδόπουλος και κάνω κι εγώ έκκληση 

να το ξαναδούμε το θέμα μέσα στα σωστά του πλαίσια κω όχι μόνο για τη νομοτε

χνική πάλι επεξεργασία, αλλά ίσως να έρθουν και αυτοί με τους κανονισμούς και να 

μας πουν τι θέλουν. γω να δούμε πώς μπορούμε σε συνεννόηση με την Επιτροπή 

Υγείας να τελειώνουμε με το Οέμα τούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ττίμης ΕυΟυμίου. Στο διαδικαστικό παρακαλώ. 
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Τ. ΕΥΘΥΜΙΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, εγώ εισηγούμαι αντί να π(tEL στην Επιτροπή Νομικών να 

γίνει κοινή συνεδρία Επιτροπής Υγείας και Επιτροπής Νο~ηκών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό είναι λεπτομέρεια. δεν έχω καμία ένσταση. Όμως πιστεύω ότι ακολουθώ 
τη σωστή πορεία διαδικαστικά. θέτοντας αυτή τη στιγμή το θέμα σε ψηφο<rορία κατά 
πόσο παραπέμ .. ιεται στην Επιτροπή Νομικών και Υγείας για την επεξεργασία και αν 
αποq-ασιστεί η παρα..ιομπή τότε, κύριε Κοντίδη, Οα έχετε κάθε ευκαιρία την επόμενη 

βδομάδα και οποιοσδήποτε άλλος συνάδελq;ος να εκq;ράσει την άποψή στη συζή
τηση. Αλλά δεν μπορεί να συνεχιστεί η συζήτηση αφ' ης στιγμής αποφασίζεται η 

παραπομ.ιή στην Επιτροπή. Νομίζω ότι έχω κάποια πείρα αυτών των πραγμάτων 
και δε θα συζητήσω Οέματα κανονισμών. 

Θέτω σε ψηφοφορία την εισήγηση για παραπομπri. βάσει των κανονισμιi>ν, σης 

Επιτροπές Νομικών και Υγείας μαζί, σε κοινή σίJσκεψη και αφού γίνουν οι σχετικές 

διορθώσεις, αν κριθεί αναγκαίο, από τις δυο Επιτροπές, Οα συνεχίσουμε τη συζή

τηση την επόμενη βδομάδα. 

Πόσοι υποστηρίζουν την εισήγηση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κοντίδης έχει κάθε δικαίωμα να δικαιολογήσει την ψή<r<> του και ο κ. 

Φιλίππου το ίδιο. 

Δ. ΚΟΝΎΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή αυτό το θέμα έχει απασχολήσει πολύ, πάρα πολύ καιρό 

την Επιτροπή Υγείας, συνεδQιάσαμε πάρα πολλές φορές, δεν ξέρω πόσες και όλες οι 

ομάδες είχαν το χρόνο -κι εγώ το πήρα στη δική μου κοινοβουλευτική ομάδα τρεις 
και τέσσερις φορές- είχαν όλο το χρόνο αυτά τα διαδικαστικά που λέμε εδώ να τα 
είχαν δει. Προειδοποιιi>, κύριε Πρόεδρε, ότι αυηΊ η απόφαση που παίρνουμε τcί.>ρα, 

είναι απ6ψιση η οποία Οα ευνουχίσει όλη την προσπάθεια η οποία, έστω και με τις 
ελλείψεις που υπάρχουν, αποτελεί μια προσπάθεια να τεθεί κάποιος <rQαγμός και να 
μπει κάποιο νομοθέτημα. Προειδοποιώ, και Οα δω το αποτέλεσμα, ότι το αποτέ
λεσμα θα είναι εντελώς αρνητικό όσον αφορά την προσπάθεια αυτή για ψήφιση έστω 
κάποιου νόμου ή να γίνει αρχr'1 τουλάχιστο, για να ψηφιστεί κάποιος νόμος ενάντια 
στο κάπνισμα. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω το δικαίωμα να αναβάλω το θέμα πέραν της μιας 
βδομάδας. Κατά συνέπεια την επόμενη βδομάδα Οα το ψηφίσουμε. Αν τώρα γίνουν 
κάποιες διορΟώσεις νομοτυπικής φύσεως, αυτό είναι καθήκον αυτού του Σώματος, 

δηλαδή να περνά νομοθεσίες οι οποίες πράγματι να έχουν σχέση με νόμους και όχι 
με κάτι άλλο. 

Ο κ. Φιλίππου. 
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Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Καταψήφισα την πρόταση για αναΒολή. κύριε Πρόεδρε, διότι, εκτός των 

άλλων, είναι σαcrές το μήνυμιι το οποίο δίνεται: Αναβλήθηκε, ώστε το άρΟρο 5 να 
φύγει από το νόμο. Εδιi> υποτίΟεται ότι είχαμε ενώπιόν μας ένα νομοσχέδιο για 

περιορισμό με κάποιο τρόπο του καπνίσματος ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ ησυχία εκτός από τα έδρανα. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

... και εκτός CL-τό το συνάδελcrο κ. Θεοδώρου. ακούσαμε ουσιαστικ(t διαφήμιση 
του καπνίσματος από πολλές πλευρές. Το γεγονός ότι το κάπνισμα βλάπτει την 

υγεία των ανΟρώπων είναι πολύ γνωστό και ότι όσοι από εμάς καπνίζουν αισΟάyο

νται την ανάγκη να προστατέψουν αυτή την κακrΊ συνήθεια που έχουν και που δεν 

αποδεικνύει τίποτε υπέρ του καπνίσματος ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι δικαιολογία ·ψήq'ου, κύριε Φιλίππου; Με όλο το σέβας, δηλαδή. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, δώστε μου το δικαίωμα να δικαιολογήσω την ψήψο 

μου. 

Στις Ηνωμένες Πολιτείες είναι γνωστό ότι οι καπνοβιομηχανίες βρίσκονται σε 

υποχώρηση και τα εθιστικά που προσθέτουν στην παραγωγή του τσιγάρου ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Φιλίππου, δεν είναι δικαιολογία της ψήφου σας πάνω στην παραπομπή 

για την αναβολή, παρακαλώ. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Θα μου επιτρέψετε να δικαιολογήσω την ψήq'ο μου. 

Καταψήφισα την αναβολή, διότι η πρόταση για αναβολή έχrι στ6χο να α<rαι

ρεθεί το μόνο άρΟρο που ουσιαστικά τονίζει το κακό του τσιγάρου, με την πρόταση 

του συναδέλφου κ. Παπαδόπουλου, κύριε Πρόεδρε, και εδώ Οα είμαστε σε μια 

βδομάδα ή σε ένα μήνα ή σε ένα χρόνο. Έπρεπε λοιπόν να συνεχιστεί η συζήτηση, 

κατά τη γνώμη μου, διότι Οα περνούσε ο νόμος ομόφωνα, όπως και ο συνάδελφος κ. 

Δώρος Χριστοδουλίδης είχε πει, ο οποίος διαcrήμισε παρεμπιπτόντως το κάπνισμα. 

Λοιπόν τα εΟιστικά ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Συγνώμη, κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, να μου επιτρέψετε να σας πω ότι, ενόσω προεδρεύω σ' αυτό το Σ(i>μα, 

θα υπάρξει κάποια τάξη. Η δικαιολογία μιας ψήφου πρέπει να είνuι σύντομη, κύριε 

Φιλίππου, και πρέπει να τελειώνετε. 

Α. ΦΙΛ ΙΠΠΟΥ: 

Αν δε με διακόπτατε τέσσερις φορές Οα είχα τελειώσει. Έλεγα ότι τα εθιστικά 

στην παραγωγή των τ σι γάρων στις Ηνωμένες 11 ολι τείες τα τελευταία χρόνια λ ι γ ο-
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στεύουν και οι ισχυρές καπνοβιομηχανίες αυξάνουν την ποσότητα στις aποικίες ή 

στις ημιαποικίες, όπου οι καπνοβιομηχανίες εξακολουΟούν να είναι πανίσχυρες. 
Έπρεπε λοιπόν όλοι μας σήμερα να ψη(('ίσουμε αυτό το νομοΟέτημα με όλες τις 

αδυναμίες του, διότι το άρθρο 5, που δεν είναι ουσιαστικό, άψησε τουλάχιστον ένα 
μήνυμα. 

Ευχαριστώ, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να aντιληφθώ ότι και οι τρεις ομιλητές που σήκωσαν το χέρι, για να μιλή

σουν, είναι για δικαιολογία ψήφου; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Είναι επι προσωπικού θέματος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να σας δώσω το λόγο μετa από τον κ. Λυσσαρίδη, που είναι αρχηγός 

κόμματος. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΙΙΣ: 

Υπάρχει παρεξήγηση, για να μη συνεχίζεται άσκοπα η συζήτηση. Ο κ. Παπα

δόπουλος απλώς υπέδειξε ότι οι Κανονισμοί πρέπει να είναι σύμφωνοι με το οποιο

δήποτε νομοθέτημα. Δεν εισηγήθηκε την απάλειψη του άρθρου 5, εισηγήθηκε απλώς 
οι Κανονισμοί να μην είναι καθ' vπέρβασιν του άρθρου 5, το οποίο θα ψηφίσουμε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, το Σώμα αυτό είναι κυρίαρχο. Κατά συνέπεια δεν 

πρόκειται να περάσει τίποτε που να μη θέλει αυτό το Σ<i>μα. Νομίtω υποτιμούμε 

τους συναδέλφους μας, αν θεωρούμε ότι την επόμενη ε~ομάδα δε Οα υπάρχει η ίδια 

θέληση η οποία υπάρχει σήμερα ή ότι μπορεί να επηρεαστούμε. Κατά συνέπεια, η 

πρόταση του κ. Παπαδόποvλοv είναι νομοτυπική και την επόμενη εβδομάδα Οα 

είμαστε σε Οέση να ψηφίσουμε, αφού γίνει η σχετική διόρΟωση. 

Ο κ. Ιωαννίδης, δικαιολογία ψήφου. 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, Οέλω να πω ότι είχα ζητήσει αυτό το άρθρο να απαλειφθεί και 
μου λέχθηκε στην Επιτροπή ότι σ' άλλες περιπτώσεις με άλλους νόμους γίνεται το 

ίδιο. Γι' αυτό και νομίζω ότι με αυτή την αναβολή δίνουμε μήνυμα προς τα έξω ότι 

διαφημίζουμε το κάπνισμα. Είναι γι' αυτό το λόγο που ψήφισα εναντίον της 

αναβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αντωνtου. 

Α. ΑΝτΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ είχαμε μια πρόταση από τον κ. Παπαδόπουλο, η οποία 

κατά έναν τρόπο έχει vποστηριχθεί και από τον κ. Ευσταθίου. Είχαμε μια πρόταση 

την οποία ψηφίσαμε και η οποία έλεγε ότι υπάρχει νομοτυπική αδυναμία στους 

Κανονισμούς. Αυτό το πράγμα θα εξετάσει η Επιτροπή Νομικών και δε νομίζω ότι 
θα μπορεί να εξετάσει εξ υπαρχής το όλο θέμα, για να έρΟει με νέες προτάσεις. 

Διαφορετικά εγώ δε θα ψήφιζα υπέρ της πρότασης του κ. Παπαδόπουλου. 

ι ι 

)I 

~: 
rι 
t• 

rι 



549 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω, κύριοι, ότι είναι πολύ καθαρό το θέμα και δε χρειάζεται άλλη συζή-
τη ση. 

Ο κ. Χριστοδουλίδης επί προσωπικού Οέματος. 

Δ. ΧΡ !ΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι και πρακτικά τηρούνται και ακούμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΦιλL-τπου, ο κ. Χριστοδουλίδης ζήτησε να μιλήσει επί προσωπικού 

θέματος. Α ν δε συμφωνήσω ότι υπάρχει προσωπικό θέμα, τότε Οα θέσω το θέμα, 

αλλά δεν μπορώ να μη δώσω το λόγο στον κύριο συνάδελφο, παρακαλώ, σήμερα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ Λ1ΔΗΣ: 

Έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τον έχετε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Πιστεύω ότι έγινε παρερμηνεία από το συνάδελφο κ. Φιλίππου. Είπα την 

άποψή μου και για τα κακά του καπνίσματος, Οtγοντας ταυτόχρονα και ορισμένα 

άλλα κακά κατά αποδεδειγμένο τρόπο για τα οποία η κοινωνία μας, το κράτος μας, 

η Βουλή δεν αντιδρούν. Είμαι ο τελευταίος που θα έλεγε στη ζωή του ότι το 

κάπνισμα ωφελεί και εξ επαγγέλματος έχω δει χιλιάδες περιστατικά που προέρχο

νται από την επιβλαβή δράση της νικοτίνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, το θέμα έχει κλείσει για σήμερα. Επανέρχεται την επόμενη Πέμπτη, 

αφού γίνει η σχετική νομοτυπική διόρθωση. Η απόφαση της ουσίας υπάρχει. 

Το επόμενο θέμα είναι το υπ· αριθμό 8 της ημερήσιας διάταξης "Ο περί Μηχα
νοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (τροποποιητικός) (AQ. 2) Νόμος του 
1994" (Πρόταση νόμου). 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Κύριε Ττίμη Ευθυμίου, μιλά ο κοινοβουλευτικός σου εκπρόσωπος. Αρχίσαμε 

πλέον να αμφισβητούμε πολλά πράγματα σ' αυτό το Σώμα. 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, εγώ δεν έχω παράπονο_. 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα το εξής: Πλην ορισμένων νομοθετημάτων, 

στα οποία φαίνεται να υπάρχει το στοιχείο του επείγοντος, τα υπόλοιπα θα έλεγα 

να αναβληθούν για την ερχόμενη εβδομάδα. Μεταξύ εκείνων που φέρονται ή φαίνο

νται να είναι επείγοντα είναι τα υπ' αριθμό 12, 13, 14 της ημερήσιας διάταξης και το 
θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης του προϋπολογισμού του Πανεπι

στημίου. Για τα υπόλοιπα δεν τηρούνται οι πρόνοιες του Συντάγματος και ως εκ 

τούτου βλέπω μια συνεχή παραβίαση βασικών λειτουργιών της Βουλής. 
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ΠΡΟFι\ΡΟ};: 

Κ ίιριε Α ναστασιάδη, έχω την εντύ;τωση ότι για τον πεuί Μηχανοκινήτων 

Ο'.ι.ημ(ιτων έχει κυκλοφορήσει έγκαιρα η ΈκΘεση, ;τρόκrι ηιι για ομόφιJνη Έκθεση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ι\εν ι·ίναι ομόφωνη η Έκθεση. 

Ν. ΙJΠ"!ΌΚΟΠΙΙΊΙΣ: 

είναι κωά ;τλειοψηφία. 

Υπ(ιQχει παράκληση να αναβληΟεί το θέμα, γι' αυτό και δεν ποοσήλΟα να 
διΗβάσω την 'ΕκΟιση. 

!ΙΡΟF:ι\Ι'ΟΣ: 

Αν συμφωνείn, τότε αναβ(ιλλεται. 

Ναι, ο κ. Θεοδιί)()Ου. 

Δ. ΘΕΟΛΩΡΟΥ: 

Ηγιi> Οα αναιrερΟιί) στους νόμους που ο κ. ΑναοτασιΜης ζητά ανcιf~ολή, στους 
περί ι\ημόσιας Υπηρεσίας και Αξιολόγησης Προσλήψεις ... 

Ν. ANΛL1ΆL IAΔHL: 

Κύριε 11ι,>όεδρε, καταλαβαίνω ότι ο κ. Θεοδώρου έzει δικαίωμα λι>γου να πει 
για όσα εκείνος πιστεί•ει, αλλά να πει, γιατί πιθανόν ... 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Τότε <ιπαριθμήστε αυτά ;του κατά τη Ύνώμη σας δεν είναι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟL: 

Κύριοι, Οέμα διαδικασίας. 

Όταν έρΟουμε στα εν λόγω νομοσχέδια, οποιοσδήποτε συνάδελφος επιΟυμεί 

να ζητήσει αναβολti, τότε να εκΟέσει τους λόγους του. Ας μη Ύενικεύουμε κάποια 
πu(ιγματα. Επομένως, τ<δρα υπάρχει εισήγηση για τα μηχανοκίνητα. 

Κ\JΙ)ιε Αναστασιάδη, να προχωρήσουμε. Εqόσον ι)εν υπ(ιρχει ένσταση αναβάλ

λεται για την επόμενη εβδομάδα. Θέλω όμως να σας πω ότι υπάρχει πάρα πολλή 

νομοΟετική εργασία στις τελευταίες δύο συνεδρίες πριν cιπό ης Ύιορτές. Λοιπόν, 
ανοf~άλλεται το περί Μηχανοκινήτων ()ο,ι(ημάτων ΎΙC1 μια εΙ~δομάδα. 

Τ. RΥΘΥΜΙΟΥ: 

Να ί:οΟει μετά τις γιορτές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕι\1'0};: 

Δεν μπορεί να αναβληΟεί για ύστερα από τις γιορτές, κύριε ΕυΟυμίου. Αν 
είναι Ύια λόγους μη έγκαιρης κυκλο({'ορίας της ΈκΘεσης, δεν μπορci> να το αναΒάλω 
για ύστερα απι) τις γιορτές. 

Ναι, ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΛliΛΣIΑι\ΗΣ: 

Κύριε Πρ6εδρε, δεν έχω να δώσω κανένα άλλο παρά το νομικό λ6Ύο, ο οποίος 
με βάση το Lύνταγμα προβλέπει πότε πρέπει να κυκλοφορ1jσει η Ί:Ο:κΟεση, προκει
μένου να προχωρήσει η Βουλή στην ψή(/'ιση. Αν ο κ. Θεοδ<i>ρου πιστεύει ότι πρέπει 
να παρetβο,·ιμε το Σύνταγμα, δικαίωμά του να το κάνει Εγιί> λέγω για καΟαρά νομι

κούς λόγους. 
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11POFΛPOL: 

Μ(ιλιστα, γι' αυτι'> το λόγο η αναβολή είναι μόνο για μια εΒbομιίbα κ<ιι <>χι για 

ύστερα από τις γιορτές. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΛΠΛΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η τακτική αυτής της Βουλriς είναι αυτή, όταν δεν κυκλο((·ο

ρήσει έγκαιρα η Έκθεση, έστω και ένα Μέλος να εγείQει ένσταση, έστω και cιν 

:ιικραtνει η εξέλιξη, είναι συνταγματική πρόνοια και η σιιζήτηση <ιναΒ(ιλλrται για 
μια βδομάδα. ΠαQάκλησιj μου είναι, επειδή Οα λείπω την ιπόμινη εβδομάbα και 

είμαι ένας από τους τρεις εισηγητές που έχουν καταΟέσει την πρόταση νόμου, αν 
εtναι δυνατό να αναβληΟεί για την μεΟεπόμενη εβδομάδα και όχι για τις 14 Δεκεμ

βρίου. 

ΓΙ Ι)ΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, ακόμη δεν έχουμε έρΟει στα επόμενα Οfματα της ημερiΙ
σιας διάταξης, δηλαδή στα 9 και 10. Είναι για το υπ' αριΟμό 8 που μιλούμε. 

Τ. II AΠAL\OilOY ΛΟΣ: 

Κίιριε Πρόεδρε, συγν<δμη, για να μην τα ξαναπώ. ας Οi'ωρηΟοίιν ως λεχΟέντα 

προληπτικώς. 

ΙΙΡΟΕΛΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι, το υ;τ' αριθμό 8 της ημερήσιας διάταξης, αvαβ(ιλλεται για 
καΟαρά συνταγματικούς λόγους. 

Ν. ΑΝΑΣΤΛLIΑL\ΗΣ: 

Όχι, το υπ' αριΟμό 8. το έχετε αναβάλει. Εγ<δ είναι για τα υπ' αριΟμό 9 και 10 
της ημερrjσιας διάταξης που είπα. 

ΠΡΟΕL\ΡΟΣ: 

Κί•ριε Αναστασιάδη, το υπ' αριθμό 8 Οέμα ακόμα δε συζητή()ηκr. ι:πομένως τα 
9 και 10 Οtματα να εγερθούν στην ώρα τους. Εγ<i> κάλεσα τον Τlρόεδρο της αρμό
διας επιτροπής για το υπ· αριθμό 8 θέμα να αναγνώσει την 'ΕκΟεση Ο κ. \Ιιττοκο
πίτης. 

Ν. πιττοκοnιη-ΙΣ: 

ΚίJριε Ιlρόεδρε, με το να αναβληθεί το θέμα, σε μια εβδομι'ιδα δε διαφορο
ποιείται τίποτα. Ί Ιδη έχει κυκλοφορήσει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για ποιο Οέμα μιλούμε; 

Ν. rι ιποκοn ιηΙΣ: 

Για το 8, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή αναβλήθηκε για έξι φορές και επειδή δε Οα αλλάξει τίποτα, γι' αυτό 
πιστεύω ότι Οα πρέπει να διαβάσουμε την Έκθεση και αν υπάρχουν διαφορετικές 
απόψεις να εκφραστούν εδώ στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέτει οποιοσδήποτε συνάδελφος θέμα ότι το υπ' αριΟμό 8 διv κυκλοφόρησε 
εγκαίQως; Αν δε Οέτει τότε προχωρούμε και ψηφίζουμε. Εφόσον δεν τίΟεται Οέμα 
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για το 8 και φαίνεται ότι ήταν καθαρή παρεξήγηση και μιλούσαμε για άλλο θέμα, να 
προχωρήσουμε στην ανάγνωση της Έκθεσης του υπ' αριΟμό 8 και στην ψηφοφορία 
του. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

Ν. π ιποκοπ ιτΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠ ΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝ ΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ Π ΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤJτΛΟΦΟΡΕΙΤΑ Ι 'Ό Π ΕΡ! 

ΜΗΧΑΝΟΚ ΙΝΉΤΩΝ ΟΧΗΜΆΤΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΧΑ ΙΑΣ ΚΙΝΗΣΕΩΣ (Ί'ΡΟΠΟ

ΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1994" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ισίδωρος Μακρtδης 

Ττίμης ΕυΟυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγ-ι(οινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τους Βουλευτές κυρίους 

Δ. Συλλούρη, Κ. Κωνσταντίνου, Τ. Ευθυμίου και κυρία Κ. Κληρίδου εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, σε έξι συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 13 Δεκεμβρίου 1994 μέχρι και τις 28 
Νοεμβρίου 1995. 

Στο στάδιο της μελέτης της υπό συζήτηση πρότασης νόμου κλήθηκαν και 

εξέφρασαν τις απόψεις τους στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινω

νιών και Έργων και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της αστυνομίας, της Ομάδας 
Πρωτοβουλίας Οδικής Ασφάλειας, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Μοτοσικλέτας 

(ΚΟΜ), της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Δημόσιων Σχολείων 

Μέσης Εκπαίδευσης, του Φορέα Νεολαίας, της ΝΕΔΗΚ, της ΕΔΟΝ και της ΕΔΕΝ. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αύξηση του κατώτατου ορίου 

ηλικίας που απαιτείται για την απόκτηση άδειας οδηγήσεως μοτοποδηλάτου από τα 

δεκαεπτά έτη που ισχύουν σήμερα στα δεκαοκτώ έτη με απώτερο στόχο τον περιο

ρισμό των ατυχημάτων. 

Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος στην Επιτροπή εκφράστηκε από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, καθώς και από άλλους φορείς και οργανωμένα σύνολα, 

αντίθεση προς την προτεινόμενη νομοθεσία. Τόσο οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων όσο και οι εκπρόσωποι του Φορέα Νεολαίας, της 

ΝΕΔΗΚ, της ΕΔΟΝ, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Μοτοσικλέτας και της Παγκύ
πριας Συνομοσπονδίας Γονέων Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης τάχθηκαν 
εναντίον της ψήφισης της εν λόγω πρότασης νόμου για τους ακόλουθους λόγους: 

(α) Τα επίσημα στοιχεία που υπάρχουν δεν αποδεικνύουν ότι το πρόβλημα 

επικεντρώνεται μόνο στους νέους και τις νέες της ηλικίας των δεκαεπτά 

ετών οι οποίοι οδηγούν μοτοποδήλατο. 

fl 
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(β) Η σχετική πρόνοια αποτελεί οπισθοδρόμηση σε σχέση με τις ευρωπα'ίκές 
χώρες, στις πrρισσότερες από τις οποίες δεν απαιτείται καν άδεια 

οδήγησης μοτοποδηλάτου. 

(γ) Οι νεαροί οδηγοί μοτοποδηλάτου διευκολύνονται με τον τρόπο αυτό στη 
διακίνησή τους, ενώ ταυτόχρονα συμΒάλλουν στην απάμβλυνση του 

κυκλοφοριακού προβλήματος. 

Συνεπώς, δεν πρέπει να τροποποιηθεί η σχετική νομοθεσία, όπως είπαν, αλλά 
να ενταθεί η προσπάθεια για τη δημιουργία οδικής συνείδησης και την αυστηρή 
εφαρμογή του κώδικα οδικής κυκλοφορίας από όλους τους οδηγούς μοτοποδηλάτων 

και αυτοκινήτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία των Μελών της-Βουλευτών 

των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρα

τικού Κόμματος και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ εισηγείται στη Βουλή την 
απόρριψη της πρότασης νόμου για τους λόγους που Οα εκτεθούν εκτενέστερα κατά 
τη συζήτηση του Οέματος στην ολομέλεια του Σώματος. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημο

κρατικού Συναγερμού υποστηρίζουν την ψήφιση της πρότασης νόμου, γωτί 

πιστεύουν ότι αυτή θα συμβάλει επιπλέον έμμεσα στον περιορισμό της αλόγιστης 
και παράνομης χρήσης μοτοποδήλατων και από πολύ νεαρά άτομα ηλικίας κάτω 
των δεκαεπτά ετών. με αποτέλεσμα την ασφάλεια των νεαρών ατόμων που οδηγούν 

μοτοποδήλατο και την περιφρούρηση στο μέτρο του δυνατού της ζωής τους. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής ή έχουν μπει ξεκάθαρα οι σχετικές 

θέσεις των διάφορων πλευρών και να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία; 

Οι κ. Ευθυμίου, Κατσαμπάς, Παπαγεωργίου, Πιττοκοπί.της, Γεωργίου και 
Κωνσταντίνου. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας, αν διαβάσετε τα πρακτικά θα δείτε ότι σε 

κάποιο στάδιο και προ της αναγνώσεως της ΕκΟέσεως είχατε αναβάλει και τονίσατε 
ότι η αναβολή ήταν για μια εβδομάδα. Εκπλήττομαι που τώρα ξαναξεκινά η συζή

τηση. Διαβάστε τα πρακτικά και θα δείτε ότι έχετε αναβάλει αυτό το νομοσχέδιο για 

μία εβδομάδα. Εξ ου και ο κ. Παπαδόπουλος ορθότατα ηγέρθη εκ της θέσεώς του, 
ύστερα που είπα για τους νομικούς λόγους και μόνο και επανήλθατε στο 8. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, Οέλω να υπενθυμίσω ότι ο κ. Παπαδόπουλος μιλούσε για 
τα υπ' αριθμό 9 και 10 θέματα της ημερήσιας διάταξης. Μιλούμε για τον περί μηχα
νοκινήτων και ρώτησα αν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα το αναβάλατε, κύριε Πρόεδρε! 

Διαβάστε τα πρακτικά, εγώ προκαλώ να ζητήσετε από τις πρακτικογράφους να 

μας διαβάσουν τι λέχθηκε πριν από τον κ. Παπαδόπουλο και αν δεν έχετε αναβάλει 

το 8, δέχομαι να αλλάξω και το όνομά μου, να γίνω Βασιλειάδης. 

(Γέλια) 
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l1ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Α ναστασιάδη, δε Οα μπω σε χιούμορ, αλλά θα πω το εξής. Όταν αποδεί.

χΟηκε όη μιλοί•σαμε για τα υπ' αριθμό 9 και Ι Ο θέματα της ημrρήσιας διάταξης. η 

αναβολή ίσχυε για το περί. Δημόσιας Υπηρεσίας. Όμως, αν υπάρχει πρόταση αυτή 

τη στιγμή, έστω και από ένα Βουλευτή να αναβληθεί η συζήτηση του υπ' αριθμού 8 
για συνταγματικούς λόγους, επειδή δεν κυκλο<rόρησε έγκαιρα η ΈκΟεση, έστω κι αν 
αναγν<i>στηκε η ΈκΟεση, να γίνει αποδεκτή η πρόταση και να προχωρήσουμε. Αν 

εί.ναι αυτό να γί.νει έτσι, αλλά όχι και να παρουσιαστούν τα πράγματα διαφορετικά 

απ' ό,τι ήταν. Επομένως, αν κάνετε αυτή την πρόταση τώρα. Οα τη δεχτώ και 

αναβ(χλλεται. 

Ν. ΑΝΑ.ΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα αν την κάνω ή όχι, αν είχατε την υπομονή να ζητή

σετε από τις πρακτικογράφους ή όταν δακτυλογραφούνται δείτε το, αν δεν αναβά

λατε το 8, επαναλαμβάνω, φαίνεται πως εγώ ήμουν απών ή εσείς αργότερα. 

ΠΡΟΕΔJ>ΟΣ: 

Επειδή δεν επικαλούμαι το αλάθητο του πάπα, Οα ρωτήσω και τους συναδέλ

<rους να μας πουν πώς έχουν τα πράγματα. Μπορεί. να έχω λάΟος. 

Ο κ. ΕυσταΟίου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Αφού υπάρχουν τα πρακτικά, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν εί.ναι Οέμα πρακτικ<i>ν, κύριε Αναστασιάδη. Όλη την <i>ρα μιλούσατε για 

το 9 και το 10, ενώ εγώ ρ<iηησα για το 8 και έγινε η διόρΟωση μετά που μίλησε ο κ. 
Παπαδόπουλος. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εί.ναι όπως το λέτε ακριβώς, αλλά μου κάνει εντύπωση ότι 

καΟόταν μόνος του στο μπροστινό έδρανο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

Δημοκρατικού Συναγερμού και όλοι οι συνάδελφοι του πήγαν πίσω. όταν άρχισε να 

λέει αυτό που έλεγε. Σε ένδειξη βέβαια ότι δε συμφωνούσαν, αλλά το έδειξαν έτσι με 

αυτό τον τρόπο. 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε ΕυσταΟί.ου, ευχαριστιi>, αλλά φαίνεται ότι είσαστε περίπου όπως και Ν 

κυρίες που κάΟονται γύρω από το τσα·ίκό του καφέ και ερμηνεύετε, όπως θέλετε τα 

πράγματα. Δικαίωμά σας να το κάνετε, παρά το σεβασμό που τρέφω προς το 

πρόσωπό σας και δε Οα ήΟελα ποτέ να σας φαντάζομαι να ερμηνεύετε συμπεριφορά 

συναδέλ<rων! 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘIΟΥ: 

Κύριε Αναστασιάδη, αυτές οι προπέτειες και αυτός ο τρόπος fΚ<('Qάσεως ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, παρακαλώ! 
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ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Να αποσύρε~ τα τσα·ίκά. 

(Γέλια) 

Έχε~ πείρα απ' ό.τ~ φαίνεται . . 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, το όλο Οέμα τίθετα~ με χιούμορ. 

Κύριε Αναστασιάδη, έχετε το λόγο κα~ μετά ο κ. Λυσσαρίδης. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ευστάθ~ε. δεν είμα~ εγώ που το είπα, εσύ το είπες ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Είμα~ τσα·ίκό του καφέ εγώ; 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύρ~ε Πρόεδρε, επειδή σέβομα~ απόλυτα το φίλο κ. Ευσταθίου και θα ήθελα 
ανάλογο σεβασμό να είχε και εκείνος προς εμένα, για να μην έλεγε τα όσα είπε. 

Αστειευόμουν, κύρ~ε Ευσταθίου, και στέλλω τα άπλυτα για πλύμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Τι είπα, κύριε Α ναστασιάδη, δηλαδή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριο~. να παραμείνει στα πλαίσ~α του αστείου. 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εκείνο που είπα, για να τελειώνουμε, είναι ότι, αν δείτε τα πρακτικά θα διαπι

στώσετε ότι π~θανόν να μην το είχατε αντ~ληφθεί, αλλά αναβάλατε το θέμα κα~ δεν 
είναι, όπως το είπε ο κ. ΕυσταΟtου. Προκαλώ να διαβαστούν τα πρακτικά, για να 

δει και ο κ. Ευσταθίου αν έχω δίκαιο ή άδικο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λ υσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡ ΙΔΗΣ: 

Δε Οα ήθελα να λάβω μέρος σ' αυτή τη συζήτηση, αλλά για λόγους τάξεως λέγω 

τα εξής: Πράγματι ο κ. Αναστασιάδης αρχικά υπέβαλε αυτό το αίτημα και πράγματι 

αρχ~κά ο Πρόεδρος το ανέβαλε. Αργότερα όμως ο κ. Π ιττοκοπίτης είπε ότι δεν 

έχουν έτσι τα πράγματα, ήταν μια στιγμή που ίσως ήσασταν σε κάποιο διάλογο με 

ένα συνάδελφο -όπως όλοι μας είμαστε- δεν το λέω προς Θεού, για να υπονοήσω 

οτιδήποτε το κακό. Όταν ο κ. Πιττοκοπίτης έφερε ένσταση, ο Πρόεδρος ξαναρώ

τησε: "Αν δεν υπάρχει κανένας που επικαλείται ότι η ΈκΟεση δεν έχε~ κυκλοφορήσε~ 

εγκαίρως, τότε θα επ~τρέψω την ανάγνωση της ΈκΟεσης" και αυτό έγινε. Έχετε και 
οι δύο δίκαιο, αλλά έπεται η δεύτερη περίπτωση κατά την οποία ο Πρόεδρος ξανα

ρώτησε αν υπάρχε~ οποιοσδήποτε που φέρει ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΛΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εγ<ί> θα ήθελα να ρωτήσω: Μήπως crταίω εγώ για όλη αυτή τη συζήτηση; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για όλα φταις εσύ, κύριε Παπαδόπουλε. 

(Γέλια) 

Τ. ΙlΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Άρα, εγώ σωστά μίλησα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι, επειδή παρακολουθώ σφαιρικά την όλη συζήτηση να μου 

επιτρέψετε να πω πώς έχει το όλο θέμα. Ο κ. Αναστασιάδης αρχικά σωστά έθεσε το 
υπ' αριΟμό 8 Οέμα της ημερήσιας διάταξης. Αργότερα ο κ. Παπαδόπουλος σηκώθηκε 
και είπε για τα υπ' αριθμό 9 και lO της ημερήσιας διάταξης να οριστεί ημερομηνία 
συζήτησής τους, όταν Οα επιστρέψει από το εξωτερικο. Μετά ο κ. rιιττοκοπίτης 
είπε και εξηγf]σαμε ότι δε μιλούμε για τα 9 και Ι Ο, αλλ(χ για το 8 ακόμα, επομένως, 
κύριε Παπαδόπουλε, όταν έρθουμε στα 9 και 10 θέματα, Οα γίνει εισήγηση για 
αναβολή. F.πομένως, εγιδ τόνισα ότι, για τα 9 και Ι Ο Οέμιιτα, Οα έρθει η σειρά τους. 

Όταν ήταν η σειρά του 8, ριί>τησα αν υπήρχε οποιαδήποτε ένσταση και δεν υπήρξε 
ένσταση. Αυτή ήταν η συζήτηση που έγινε και αυτή Οα α.-τοδείξουν τα πρακτικά. 

Εν πάση περιπτώσει, εδ<ί> είναι καλόπιστα που όλοι συζητούμr ΛάΟη γίνο

νται, επαναλαμβάνω, δεν επικαλούμαι το αλάθητο του πάπα, αλλά σ' αυτή την περί
πτωση σωστά ερμήνευσα κάποια πράγματα. Τώρα, αν γίνει εισήγηση, έπειτα από 

την ανάγνωση της Έκθεσης να αναβληθεί, τότε προχωροί,με σε αναβολή. 

Λοιπόν ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού 

εισηγήΟηκε αναβολή και είμαι υποχρεωμένος να το σεβαστώ. 

Επομένως, προχωρούμε στα υπ' αριΟμό 9 και 10 Οtματα. Υπάρχει εισήγηση 

για αναβολή; 

130Υ Λ ΕΥ'ΓΕΣ: 

Ναι. 

ΙΙΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει. 

Ο κ. Θεοδώρου έχει το λόγο. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να υπενθυμίσω απλώς ότι αυτά τα νομοΟετήματα ήταν 
έτοιμα στο τέλος της βουλευτικής περιόδου που έληξε το καλοκαίρι και ότι ήταν 

εγγεγραμμένα στην ημερήσια διάταξη για την τελευταία συνεδρίαση της Βουλής πριν 
τις Οερινές διακοπές. Ζητήθηκε από το Δημοκρατικό Συναγερμό πάλι να αναβληθεί 

το θέμα. Δεν είχαν επικαλεστεί τότε θέμα εκπρόθεσμης υποβολής της ΈκΟεσης, ήταν 

παράκληση να αναβληθεί με την υπόσχεση ότι θα ήταν το πρώτο Οέμα που θα συζη
τείτο αμέσως μετά την έναρξη των εργασιών της Βουλής. Άνοιξε η Βουλή, συνεχί-
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σαμε τη συζήτηση, ήρθαμε σήμερα με το νομοθέτημα αυτό το οποίο έχει κάποιες 

επουσιώδεις διαφοροποιήσεις -το τονίζω ως Πρόεδρος της Επιτροπής- και ζητείται 

πάλι αναβολή. Δεν ξέρω πόσο Οα μπορέσει να προχωρήσει αυτή η υπόθεση και πού 
θα οδηγήσει. Αν πρόκειται η αναβολή να οδηγήσει σε συζητήσεις μέσα στην 
Επιτροπή, δηλαδή να έρΟουν κάποιες προτάσεις, για να μας πουν να ξανακληΟεί η 
Επιτροπή, για να τις συζητήσει, έχω τη γνώμη ότι αυτό το πράγμα θα είναι αντικα
νονικό. Η αναβολr~ την οποία ζητούν, αν Οα δοΟεί, θα πρέπει να τους crέρει την 

προσεχή Πέμπτη ή τη μεταπροσεχή που ζήτησε ο κ. Πα."'tαδόπουλος ένα\rτι των ειση
γητών των τριών νομοθετημάτων εδώ με θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, υ;ι:άρχει παρεξήγηση. Η αναβολή που ζητείται δεν είναι για 
επανεξέταση, δεν παραπέμπεται πίσω στην Ει-τιτροπή. Η αναβολή που ζητr'jΟηκε 
είναι για συνταγματικούς λόγους, διότι δεν κυκλοφόρησε, έστω με τις κάποιες 
μικρές διαφορές, η ΈκΟεση. Κατά συνέπεια θα επανέλθει ακριβώς η ίδια ΈκΟεση, το 
ίδιο νομοθέτημα σε δεκαπέντε μέρες, διότι ένας από τους εισηγητές της πρότασης 
νόμου θα απουσιάζει για μια εβδομάδα. 

Οι κ. Κο\'tίδης και Γεωργίου. 

Δ. ΚΟΝτJΔΗΣ: 

Για σκοπούς τάξεως αυτή η Έκθεση έχει κυκλοcrορήσει. Έχει ημερομηνία Ι η 

Δεκεμβρίου και εγώ την έχω πάρει εδώ και τέσσερις μέρες. Δεν ξέρω γιατί οι άλλοι 

συνάδελφοι δεν την έχουν πάρει, εγώ την πήρα από το κουτί μου. 

Α. ΦΙΛ ΙΠΠΟΥ: 

Και είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΌΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω αυτό που έχετε πει είναι σωστό. Δηλαδή, να αναβληθεί 
για τη μεθεπόμενη συνεδρία. Διότι ναι μεν η Έκθεση έχει κυκλοcrορήσει, αλλά οι. 
τροποποιηΟέ\'tες Κανονισμοί. στjμερα έχουν κυκλοφορήσει. Άρα είναι το νομοθέ
τημα που θα ψηφίσουμε και που σήμερα κυκλοφόρησε. Έτσι αποδεχόμαστε την 
εισήγησή σας να συζητηθεί στη μεΟεπόμενη συνεδρία της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα που έχει εγείρει ο συν(ιδελφος κ. Κοντίδης είναι 
ορθό. Το πρακτικό το οποίο έχουμε ενώπιόν μας, που είναι η Έκθεση, φέρει ημερο

μηνία 1η Δεκεμβρίου. Δηλαδή, καλύπτει τις προϋποΟέσεις του νόμου και των Κανο
νισμών για συζήτηση κάποιου θέματος. Άρα, τυπικό, νομικό θέμα ή θέμα Κανονι
σμού δεν υπάρχει. Αν υπάρχουν άλλοι λόγοι για τους οποίους ζητείται η αναβολή, 
είμαστε σε Οέση να τους συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, με πληροφορεί ο Διευθυντής των Κοινοβουλευτικών Επιτροπ<όν ότι 
ναι μεν οι Εκθέσεις κυκλοcrόρησαν την Ιη Δεκεμβρίου, αλλά τα νομοσχέδια που 
επισυνάπτονται σήμερα έχουν κυκλοφορήσει. Κατά συνέπεια έχουν δίκαιο οι συνά
δελφοι. Μη συζητ(ηε περισσότεQο, εφόσον έχω πληροφορηΟεί από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του Σώματος. 

Ναι, κύριε Γεωργίου. 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Τότε, κύριε Πρόεδρε, σί.γουρα δεν μπορούμε να διαφωνήσουμε για την 
αναβολή του θέματος. Θέλω όμως να εκφράσω τις ανησυχίες της δικής μας πλευράς 
για ένα τόσο σοβαρό νομοσχέδιο και να απευθύνω μια έκκληση προς όλες τις 
πλευρές την ημέρα που θα οριστεί, θα πρέπει να τελειώσει αυτό το θέμα, γιατί, αν 
μας διακόψουν μετά και συνεχιστεί με το νέο χρόνο η συζήτηση, ενδεχομένως να μην 
προσφέρουμε το έργο που πρέπει να προσφέρουμε για ένα τόσο σοβαρό νομοσχέδιο, 
που αποσκοπεί να αποδώσει κάποια σχετική αξιοκρατία. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει ανθρώπινη δύναμη που να εμποδισει τη συζή
τηση και ψήφιση ή ακόμα τη μη ψήφιση του νομοσχεδίου στο Σώμα την 21 η Δεκεμ
βρίου, που είναι η μεθεπόμενη συνεδρία. Δεν παραπέμπεται πίσω στην Επιτροπή, 
επανέρχεται στο Σώμα και το Σώμα αυτό είναι κυρίαρχο. Εξάλλου δεν επιτρέπουν 
οι Κανονισμοί της Βουλής και το Σύνταγμα οποιαδήποτε άλλη αναβολή. Λοιπόν, 
τίθεται ξεκάθαρα το ζήτημα ότι την 2\η του μηνός θα συζητηθεί και θα ψηφιστεί. 
Λέω όμως το εξής, για να το έχετε υπόψη σας για τις αναβολές: Υπάρχει τεράστιος 
όγκος νομοθετικής εργασίας στα σκαριά και ίσως χρειαστεί την 2\η, για να προλά
βουμε επείγοντα νομοσχέδια, να συνεδριάσουμε και πρωί και απόγευμα, διότι θα 
είναι και η γιορτή της Βουλής και θα πρέπει στις 7.30 μ.μ. να τελειώνουμε και θα 
υπάρξει συζήτηση σε πολλά απ' αυτά τα νομοσχέδια. Θα με αφήσετε να το κρίνω, 
εφόσον ζητούνται αναβολές, όμως πρέπει να γίνει και η δουλειά μας. Επομένως, θα 
αποφασίσουμε την επόμενη εβδομάδα αν η συνεδρία θα γίνει και πρωί και 
απόγευμα. 

Επομένως, εγώ προχωρώ στην αναβολή των υπ' αριθμών 9, 10 και \I θεμάτων 
της ημερήσιας διάταξης, διότι και τα τρία είναι συναφή. 

Για τα επόμενα νομοσχέδια με τους αριθμούς 12, 13 και 14 υπάρχει κοινή 
Έκθεση με την οποία τα 12 και 13 καταψηφίζονται και το 14 εγκρίνεται. Τα θέματα 
αυτά είναι 'Ό περί Βοηθών Καταστημάτων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995", "Οι 
περί Βοηθών Καταστημάτων (Κλείσιμο Καταστημάτων κατά τις Εβδομαδιαίες 
Ημέρες) Κανονισμοί του 1995" και "Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (τροποποίηση 
Πινάκων) Κανονισμοί του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτα θέλω να πω ότι είναι πολύ επείγον το θέμα, διότι 
πρέπει να ψηφιστεί προ της Ι7ης τρέχοντος μηνός και να δημοσιευτεί. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑ Ι ΚΟΙΝΩ
ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τtΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο 
ΠΕΡ/ ΒΟΗΘΩΝ ΚΑΤΑΣΤΗΜΆΤΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτtΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 
ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ I. ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΒΟΗΘΩΝ 
ΚΑΊΆΣΤΗΜΑΤΩΝ (τΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΠΙΝΑΚΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 
2. ''Ο Ι Π ΕΡΙ ΒΟΗΘΩΝ ΚΑΤΑΣΤΗΜΆΤΩΝ (ΚΛΕΙΣΙΜΟ ΚΑΤΑΣΤΗΜΆΤΩΝ) 
ΚΑΤΑ τtΣ ΕΒΔΟΜΑΔΙΑΙΕΣ ΗΜΕΡΕΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Καί.τη Κληρίδου 

Ανδρέας Παρισινός 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ
τησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματο-
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πο~ήθηκε στ~ς 7 Δεκεμβρίου 1995. Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν κα~ παρευρέθηκαν 

εκπρόσωπο~ του Υπουργείου Εργασίας κα~ Κο~νωνικών Ασφαλίσεων, ενώ ήταν 

επίσης παρόντες και οι Βουλευτές του Δημοκρατ~κού Κόμματος κ. Νίκος 

Μουσ~οίιττας και Άριστος Χρυσοστόμου. 

Με το νομοσχέδιο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας περί Βοηθών Καταστημάτων, ώστε να παρέχεται η εξουσία στο Υπουρ

γ~κό Συμβούλ~ο να εκδίδε~ κανον~σμούς που να προβλέπουν το κλείσιμο καταστη

μάτων ή κατηγορίας καταστημάτων για οποιαδήποτε ημέρα εκτός της Κυριακής. 

Με τους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς που εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 19 της βασικής νομοθεσίας για τους Βοηθούς καταστημάτων επιτρέπεται η 
πώληση εμπορευμάτων κατά την Κυριακή 17 Δεκεμβρίου 1995 και κατά την 

Κυριακή 24 ΔεκεμΒρίου 1995 μέχρι τις 6 μ. μ. 

Με τους δεύτερους υπό συζήτηση κανονισμούς που εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 19 της προαναφερθείσας νομοθεσίας προβλέπεται ότι τα καταστήματα θα 
παραμείνουν κλειστά την Τρίτη 2 Ιανουαρίου 1996. 

Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων που συνοδεύει τα πιο πάνω νομοθετήματα, με βάση τους ισχύοντες 

κανονισμούς που ρυθμίζουν τ~ς ώρες λειτουργίας των καταστημάτων κατά την 

περίοδο των φετινών Χριστουγέννων, τα καταστήματα ~ι1τορούν να μείνουν ανοιχτά 

μέχρι τις 8 μ.μ. κατά τις Κυριακές, 24 και 31 Δεκεμβρίου 1995 όχι όμως και κατά 
την Κυριακή 17 Δεκεμβρίου 1995. Επε~δή η τελευταία θεωρείται από τους καταστη

ματάρχες ως μια από τις πιο εμπορικές μέρες, μετά από έντονα διαβήματα των 

ενδιαφερόμενων οργανώσεων προς το Υπουργείο και αφού έγιναν διαβουλεύσεις 

τόσο με τις οργανώσεις των εργοδοτών όσο και με τις συντεχνίες αποφασίστηκε να 

γίνουν για τη φετινή περίοδο των Χριστουγέννων ειδικές ρυθμίσεις, ως αποτέλεσμα 

των οποίων κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση των πιο πάνω κανονισμών και νομοσχε

δίων. 

Η Επιτροπή, αφού μελέτησε το όλο Οέμα και έλαβε σοβαρά υπόψη τόσο το 

αίτημα των εργοδοτών/καταστηματαρχών όσο και τις παραστάσεις εκ μέρους των 

εργαζομένων -εξαιτίας του ότ~ με την προτεινόμενη ρύθμιση θα εργαστούν για τρεις 

συνεχόμενες Κυριακές- όπως αυτές τέθηκαν υπόψη της Επιτροπής στο στάδιο 

μελέτης του όλου Οέματος, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

(α) Να υιοθετήσει τις πρόνοιες των Κανονισμών που προβλέπουν ότι τα 

καταστήματα θα είναι ανο~χτά και την Κυριακή 17 Δεχεμβρίου 1995· 

(β) να μην αποδεχθεί την εισήγηση τα καταστήματα να παραμείνουν χλειστά 

στις 2 Ιανουαρίου 1996· και 

(γ) να περιλάβε~ πρόνοια στους πρώτους υπό συζήτηση Κανονισμούς με 

βάση την οποία τα καταστήματα να παραμείνουν κλε~στά κατ' εξαίρεση 

την Κυριακή 31 Δεκεμβρίου 1995. 

Η Επιτροπή για το σκοπό της υλοποίησης των πιο πάνω αποφάσεών της, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την καταψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και 

των δεύτερων υπό συζήτηση Κανονισμών και την έγχριση των πρώτων Κανονισμών, 

όπως τελικά τροποποιήθηκαν με βάση τα πιο πάνω. 
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ΠΡΟΕΛΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής πάνω σε αυτή την εκτενή και πολύ 
κατατοπιστική Έκθεση; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, να προχωρήσουμε στην ·ψηcrοφορία. 

Σύμφωνα με την ΈκΟεση το υπ' αριθμό 12 Οέμα, ''Ο περί ΟοηΟών Καταστη-
μάτων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995", απορρίπτεται. 

Υπάρχει ένσταση για την απόρριψη του νομοσχεδίου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο απορρίπτεται. 

Το ίδιο και για το υπ' αριΟμό ι 3 θέμα, "Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Κλεί-
σιμο Καταστημάτων κατά τις Εβδομαδιαίες Ημέρες) Κανονισμοί του 1995". 

Υπάρχει ένσταση για την απόρριψη των Κανονισμών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί απορρίπτονται. 

Το υπ' αριΟμό 14 Οέμα είναι "Οι περί ΒοηΟ<ί>ν Καταστημάτων (τροποποίηση 
Πινάκων) Κανονισμοί του 1995". 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχΗ ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 15 θέμα, που είναι "Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995", αποσύρεται από την Εκτελε
στική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο υπ' αριΟμό 16 θέμα, που είναι "Οι περί. Στεγών για Ηλικιωμέ
νους και Αναπήρους (τροποποιητικοί) Κανονισμοί. του 1995". Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠ Ι'Ι'ΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤJτΛΟΦΟΡΟΥΝτΑ Ι 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΊΈΓΩΝ ΓΙΑ ΗΛΙΚΙΩΜΕΝΟΥΣ ΚΑ Ι ΑΝΑΠΗΡΟΥΣ (τΡΟΠΟΠΟΙΗ

τιΚΟΙ) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 
Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος Ανδρέας Παρισινός 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Π ιττοκοπίτης 

Κίμων Παναγίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικ<i>ν Ασ<rαλίσεων μελέ

τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραηιατοποιήθηκαν 
στις 26 Οκτωβρίου και στις 30 Νοεμβρίου 1995. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρΟρο Ι Ο της περί 

Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους νομοΟεσίας, σκοπείται η κανονιστική 

ρύθμιση των Οεμάτων που αφορούν τα προσόντα που πρέπει να έχει το άτομο που 

ασχολείται με τη φροντίδα ηλικιωμένων προσ<i>πων. 
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Ειδικότερα, σύμφωνα με τους πιο πάνω Κανονισμούς, τα άτομα που εγγράιrο

νται ως φροντιστές για τη q-ροντίδα ηλικιωμένων και αναπήρων Οα πρέπει να 

βρίσκονται σε καλή σωματική, διανοητική και ψυχολογική κατάσταση και να διαθέ

τουν τέτοια ακαδημα'ίκά προσόντα και τέτοιες ικανότητες, που να διασφαλίζουν την 
προσq-ορά της κατάλληλης ιrροντίδας και της σωστής συναισθηματικής υποστήριξης 

στα άτομα που Οα ιrροντίζουν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η 
οποία συμφωνεί ως θέμα αρχής με τους σκοποίις και τις επιδιώξεις των υπό συζή

τηση Κανονισμών, Οεώρησε ορθότερο να περιλάβει σε αυτούς διατάξεις με τις 
οποίες να καθορίζονται ειδικά τα ακαδημα'ίκά προσόντα τα οποία Οα πρέπει να 

διαΟέτει ο φροντιστής. 

Υπό το crως των πιο πάνω η Επιτροπή, αφού διαμόριrωσε κατάλληλα τους 
υπό συζήτηση Κανονισμοίις έπειτα από συνεννόηση και με τους εκπροσιί>πους του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ομόιrωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτ<δ αν υπάρχει ένσταση για την έγκριση 

των Κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε τώρα στη Συμπληρωματική Ημερήσια Διάταξη, όπου στο Κεφά

λαιο Α', Νομοθετική Εργασία, έχει προστεθεί και το ακόλουθο Οέμα: ''Ο Συμπληρω
ματικός Προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1995". Ιlαρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικtiς Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΛΙΙΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠΙΙΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤJτΛΟΦΟΡΕJτΑΙ 'Ό ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΊΊΚΟΣ 
ΠΡσΥ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΤΟΥ ΠΑΝΕΠ ΙΣΊΊΙΜΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιιδτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 Δεκεμβρίου 1995. Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήΟηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού εκπρό
σωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Πανεπιστημίου Κύπρου και 
του Γραφείου Προγραμματισμού. Στην ίδια συνεδρία παρευρέθηκε επίσης ο 

Βουλευτής κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 
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Με τον υπό αναφορά συμπληρωματικό προίJπολογισμό του Πανεπιστημίου 

Κύπρου για το 1995, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, εζητείτο η έγκριση 
πληρωμής ποσού ίrψους !840.000 της εγκεκριμένης κρατικής χορηγίας και η διάθεσή 
του για την εκπλήρωση ανειλημμένων υποχρεώσεων που αφορούν την ικανοποίηση 

των στεγαστικών αναγκών και την προώθηση της μηχανογράφησης στο Πανεπι

στήμιο Κύπρου μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους. 

Στο στάδιο της μελέτης του εν λόγω προίJπολογισμού οι πιο πάνω εκπρόσωποι 
ανέφεραν στην Επιτροπή ότι τα κονδύλια που προβλέπονται σε αυτόν και προτεί

νεται να διατεθούν μέχρι το τέλος του τρέχοντος χρόνου μειώνονται, με βάση τα 
σημερινά δεδομένα, ως ακολούθως: 

(α) Αγορά μηχανογραφικού και 

ηλεκτρονικού εξοπλισμού 

(β) Διαμόρφωση και ολοκλήρωση 

υφιστάμενων χώρων και 

εγκαταστάσεων 

(γ) Δικαιώματα 

εμπειρογνωμόνων 

(δ) Ανέγερση νέων κτιρίων 

Σύνολο 

Από f200.000 σε ±:120.000 

Από fiOO.OOO σε f: 85.000 

Από f 20.000 σε ±: 15.000 

Από f520.000 σε f:-480.000 

ποο.οοο _, ______ ,_ 
-------

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. μετά την εξέταση των επιμέρους 
προνοιών του πιο πάνω προίJπολογισμού και τις εξηγήσεις που δόθηκαν σε αυτή 
από τους αρμοδίους, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
αφού μειωθεί το προβλεπόμενο σε αmό ποσό από f840.000 σε ±:700.000 και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 'Ό περί. Συμπληρωματικού 
ΠροίJπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1995". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Φιλίππου. 

Α . Φ ΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μόνο δυο λόγια. 

Με την ευκαιρία της ψήφισης του κονδυλίου αυτού για το Πανεπιστήμιο από 
την εγκεκριμένη χορηγία -μάλιστα ξοδεύουν λιγότερα απ' όσα αρχικά νόμιζαν ότι 
χρειάζονται- πρέπει να πούμε βέβαια ότι πρόκειται για απολογισμό και όχι για 

προϋπολογισμό. 

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι οι φοιτητές και το Πανεπιστήμιο, ο Πρύτανης 
και η Σύγκλητος, εκφράζουν τη διαφωνία τους για τη συζητούμενη εγκατάλειψη της 
φοιτητικής εστίας και για το γεγονός ότι η απόφαση της κυβέρνησης, όπως είχε 
εξαγγελθεί από την Υπουργό Παιδείας, για κατάθεση από τον περασμένο Ιανουάριο 
του θεμέλιου λιθου της πανεπιστημιούπολης, βέβαια δεν έχει υλοποιηθεί. Και όχι 
μόνο αυτό αλλά φαίνεται ότι ούτε μέσα στο 1996 θα γίνει αυτή η κατάθεση. Αντί
θετα, όπως γνωρίζουμε, έχει αγοραστεί γνωστό κτίριο στα Λατσιά στον αυτοκtvητό-
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δρομο Λευκωσίας-Λεμεσού για να καλύψει προσωρινές ανάγκες. Είναι μόνιμος 

χώρος για προσωρινές ανάγκες. Τη λανΟασμένη αυτή απόφαση είχε συζητήσει η 

Βουλiι και ομόφωνα δε συμφωνοίισε με την απόφαση αυτή. 11 Υπουργός Παιδείας 
απέσυρε την πρόθεσή της να αγοράσει αυτό το κτίριο, αλλά ξαφνικά εν μία νυκτί 

ανακοινώθηκε ότι απαλλοτριώθηκε το κτίριο αυτό, ούτε καν αγοράστηκε. Ταυτό

χρονα κυχλοφορούν φήμες ότι η πανεπιστημιούπολη Οα τριχοτομηθεί. Ένα χομμάτι 

της θα είναι εκεί όπου είναι τώρα προσωρινά το Πανεπιστήμιο, στους χώρους της 

παλιάς Παιδαγωγιχής Αχαδημίας, ένα χομμάτι θα είναι στα Λατσιά χαι το 

υπόλοιπο θα είναι στην Αθαλάσσα. Αυτά δεν τα λέω με χριτιχή διάθεση, τα λέω για 

ενημέρωση των συναδέλφων και στο βαΟμό που μπορούμε να βοηθήσουμε να βοηΟή

σουμε, ώστε να μην προωθηθεί αυτή η λύση, η οποία δε φαίνεται να είναι κατάλ

ληλη. 

Ευχαριστώ. 

ΩΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου χα ι μετά ο χ. Α ναστασιάbης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗ ΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν ανακοινώθηχε από την χυβέρνηση ότι αναβάλλεται η 

οικοδόμηση της πανεπιστημιούπολης, είχαμε απευΟυνθεί στον Υπουργό Οικονο

μικών -ο συνάδελφος κ. Π ρέντζας και εγώ- και τύχαμε απαντήσεως από πλευράς 

Υπουργού Οικονομικών, στην οποία περίπου μας έλεγε ότι υπάρχουν άλλα επεί

γοντα προβλήματα και η υπόθεση της πανεπιστημιούπολης δεν μπαίνει μέσα στις 

άμεσες προτεραιότητες. 

Με μια τέτοια τοποθέτηση βρισκόμαστε σε πλήρη δια<rωνία. Νομιζουμε ότι, 

για να μπορέσει να προχωρήσει το Πανεπιστήμιο και να αντιμετωπιστούν τα 

προβλήματά του, θα πρέπει να προχωρήσει η οιχοδόμηση της πανεπιστημιούπολης, 

θα πρέπει ο προγραμματισμός να προωθηΟεί και να υλοποιηθεί, γιατί <rοβούμαι ότι 

θα συμβούν δύο πράγματα: Αν καθυστερήσουμε πάρα πολύ, αυτό θα σημαίνει στο 
τέλος ότι θα αυξηθεί το κόστος της πανεπιστημιούπολης σε πολύ σημαντιχό βαΟμό, 

ανάλογα φυσικά με την καθυστέρηση, ή θα σημαίνει αποδιοργάνωση με το διασκορ

πισμό των κτιρίων σε όλη την περιοχή, όπως ανέφερε και ο κ. Φιλίππου προηγου~ 

μένως, πράγμα που πρέπει να μας ανησυχεL. Τελικά πώς βλέπουμε το Πανεπιστήμιο 

να λειτουργεί και πώς Οέλουμε να το διαφυλάξουμε και να το προστατεύσουμε και 

να το δούμε να εξελίσσεται; Γιατί σίγουρα μέσα στο χώρο που σήμερα βρίσκεται 

ασφυκτιά και δεν επιδέχεται προοπτικές ανάπτυξης. 

Ευχαριστ<i>, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που διερωτώμαι είναι τι επιτέλους προέχει κάποτε σ' 

αυτό τον τόπο. Να δημιουργηθεί κάτι ή απλώς να ασκούμε κριτική ίσως αδικαιολό

γητη; 

Όταν Οεσπίστηχε ο νόμος για το Πανεπιστήμιο, το 1989, τι Οα έπρεπε να 
αξιούμε από την τότε κυβέρνηση; Να κτίσει πρώτα πανεπιστημιούπολη και μετά να 
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ξεκινήσουμε το Πανεπιστήμιο ή προείχε η δημιουργία του Πανεπιστήμωυ; Φυσικό

τατα κρίΟηκε ορθό ότι προείχε να δημιουργηθεί επιτέλους αυτό το α\1Cίηατο πνευμα

τικό ίδρυμα, για το οποίο η Βουλή επί δεκαετίες συζητούσε. Γνώριζε όμως η Βουλή, 

όταν θέσπιζε το νόμο, ότι ανάλογα κτίρια δεν υπήρχαν και είναι εξίσου καλά 

γνωστό όη σταδιακά θα άρχιζε η εισδοχή φοιτητών, διότι ακριβώς υπήρχαν αυτές οι 
ελλείψεις και οι δυσκολίες. Ερχόμαστε έπειτα από μια τετραετία και όταν η κυβέρ
νηση aντιλαμβανόμενη ότι υπάρχει το στεγαστικό πρόβλημα, διότι ακριβώς κάποιοι 

την κρίνουν και την επικρίνουν, "μα θα σταΟεροποιήσετε τον αριΟμό στις 2000 και 
δε θα επιτρέψετε σε άλλους νέους της Κύπρου", αναγκάζεται να αγοράσει κτίρια για 
να στεγάσει να ξοδέψει, όπως είναι το σημερινό κονδύλι, για επέκταση των χώρων 

των σημερινών του Πανεπιστημίου και ασκείται κριτική ότι λείπει η φοιτητική 

εστία. 

Επιτέλους κάποτε πρέπει να αρχίσουμε. Ο μεν ένας λέει ότι λείπει η φοιτη

τική εστία και ο άλλος λέει ότι λείπουν τα κτίρια. Δε διαφωνεί κανένας ότι Οα 

πρέπει να μπει κάποιος προγραμματισμός και μπαίνει προγραμματισμός, αλλά ο 

προγραμματισμός μπαίνει και με βάση τα οικονομικά του κράτους. Θα πρέπει να 

ξέρετε χάριν ενημέρωσης, αφού αλληλοενημερωνόμαστε ότι, για να αρχίσει και να 

τελειώσει η πανεπιστημιούπολη, όπως σχεδιάστηκε επί προηγούμενης κυβέρνησης 

και συνεχίζει να υλοποιείται επί της παρούσης, διότι μέρος των κονδυλίων είναι για 
την εκπόνηση των σχεδίων και την ολοκλήρωση, Οα κοστίσει στην Κυπριακή Δημο

κρατία !200.000.000. Και τίθεται το θέμα: Επιτέλους έχουμε συναίσθηση ότι 
κάποια στιγμή πιθανόν αυτό το κράτος να μην έχει όση ευχέρεια νομίζουμε και 

επομένως πιθανόν κάποιες αγορές, όπως ήταν το κτίριο του Americanos College, να 
βοηΟούν τουλάχιστο στο να ικανοποιήσουμε περισσότερο άμεσες ανάγκες Κυπρίων 
φοιτητών, χωρίς να παραλείπουμε τη σταδιακή ανέγερση άλλων κτιρίων; Επιτέλους 

αποφασίστε τι θέλουμε πρώτα: Φοιτητική εστία ή Πανεπιστήμιο, δηλαδή χώρους 

διδασκαλίας για να έχουμε περισσότερους φοιτητές; 

Αλλά και πάλι θα έλεγα το εξής, κύριε Πρόεδρε ... απλώς απαντούσα. Σήμερα 
συζητούμε συμπληρωματικό προ\!πολογισμό. Δεν είναι ο Τακτικός Προϋπολογι
σμός, οπότε η συζήτηση γενικεύεται και μπορεί να aοριστολογούμε. Ε~ναι ε.-τί των 

συ-rι<εκριμένων κονδυλίων που θα επιτρεπόταν ίσως να περιοριστούμε. Συζητούμε 
τα πάντα στον Προ\!πολογισμό του κράτους και μπορεί να αναφερθούμε και στο 

Πανεπιστήμιο και στον προ\!πολογισμό του Πανεπιστημίου περί πάντων, αλλά αν 

αρχίσουμε σήμερα να εξαντλήσουμε το θέμα της φοιτητικής εστίας και των πανεπι

στημιακών χώρων, θα ήθελα κάποια στιγμή να διερωτηθούμε τι επιτέλους προείχε 

και προέχει: Η ίδρυση και λειτουργία Πανεπιστημίου και η όσο το δυνατό εισδοχή 

μεγαλύτερου αριθμού φοιτητών ή η ίδρυση πανεπιστημιούπολης, επειδή θα έμπαινε 

ο θεμέλιος λίθος φέτος και πού ερωτώ; Τον έναν από τους συνάδελφους τον 

άκουσα να μιλά περί των πανεπιστημιακών κτιρίων και τον άλλο περί της φοιτη

τικής εστίας. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Και για τα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Χαίρομαι πάντως που γίνεται αυτή η διαπίστωση από τον κ. Αναστασιάδη και 

χαίρομαι που συμφωνούμε ότι δεν μπορούμε να μιλούμε στους συμπληρωματικούς 

προϋπολογισμούς επί των πάντων. Είχαμε στο παρελθόν μια τέτοια συζήτηση. 
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Θα σας δώσω το λόγο να απαντήσετε, αλλά σε συντομία, διότι δε Οα μπούμε σε 
πλατιά θέματα, όταν μιλούμε για ένα συμπληρωματικό προϋπολογισμό. Αυτό 
επιτρέπεται στους Προϋπολογισμούς του κράτους. Κάποια παρατήρηση μπορεί να 
γίνει, αλλά είναι θέμα βαΟμού και είναι Οέμα μέτρου. Γι' αυτό, αν Οέλετε κάποια 
παρατήρηση Οα δοθεί απάντηση, αλλά δε Οα γενικευΟεί η συζήτηση. 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου που δεν πρωτολόγησε και 

μετά στους κυρίους Χατζηδημητρίου και Φιλίππου για σύντομη δευτερολογία -και 

στον κ. Ηλιάδη αν ενδιαφέρεται να μιλήσει στις πρωτολογίες- και μετά πάμε για 
ψήφιση του ομόφωνου προϋπολογισμού που δεν αφορά τα ευρύτερα Οέματα που Οα 
συζητηθούν, γι' αυτό Οα παρακαλέσω να είναι σύντομες οι παρεμβάσεις. Κανονικά 
δε θα έπρεπε να επιτρέψω να ανοίξει ευρύτερη συζήτηση, εφόσον όμως άνοιξε παρά
θυρο, φυσά ο αέρας. 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι μια απλή παρέμβαση. Πολύ σύντομα θα πω ότι, όταν 
συζητάς επεκτάσεις υφιστάμενων κτιρίων. συζητάς μονιμοποιήσεις κτιρίων. 

Συζητάς μονιμοποίηση έδρας και άρα αμφισβητείς τη δημιουργία ξεχωριστής πανε
πιστημιούπολης. Είναι αυτός ο λόγος που μας δίνει το δικαίωμα να έχουμε άποψη 

και να υπενΟυμίζουμε ότι ο στόχος όλων ήταν να δημιουργηθεί εκείνο το οποίο όλοι 
κρίνουμε ότι είναι σωστό. Και πιστεύω ότι ορΟά ο κ. Φιλίππου ανέφερε στην 
παρέμβασή του αυτά τα οποία ανέφερε και για λόγους ουσίας, αλλά και γιατί. πρέπει 

να προχωρήσουμε μπροστά. 

Εκείνο το οποίο επίσης ήθελα να αναφέρω είναι ότι ψηφίζουμε το συμπληρω
ματικό προϋπολογισμό σήμερα, στις 7 Δεκεμβρίου, που ουσιαστικά αφορά έργα τα 
οποία έχουν γίνει και δαπάνες οι οποίες έχουν γίνει, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν 
με τη μορφή προϋπολογισμού, όπως το λέει και η λέξη και όπως είναι. Τότε ενδεχό

μενα η θέση μας να ήταν εντελώς διαφορετική. Σήμερα αναγκαζόμαστε να εγκρί
νουμε αυτές τις συμπληρώσεις και αυτές τις ενέργειες, διότι είμαστε προ τετελf.
σμένων γεγονότων. Α ν ερχόταν από την αρχή το Οέμα, η Οέση μας ενδεχόμενα να 
ήταν πολύ διαφορετική και οι εισηγήσεις μπορεί να ήταν πολύ διαφορετικές, για να 
λύσουμε τα προσωρινά προβλήματα της ύπαρξης το11 Πανεπιστημίου. 

Το τελευταίο ζήτημα, ναι, Οέλουμε Πανεπιστήμιο και το θέλαμε από πολύ 
παλιά και γι' αυτό εγκρίναμε το νόμο ορθά και μετά αρχίσαμε να ψάχνουμε και για 
το πού θα το στεγάζαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης και ο κ. Χατζηδημητρίου έχουν το δικαίωμα παρέμβασης, 
ως κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι. 

Ναι, κύριε Α ναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε δευτερολογώ, αλλά είναι λυπηρό, όταν συνάδελφος που δεν 

είναι ενήμερος για το τι ψηφίζουμε, βγάζει και δικανικούς, κατά τρόπο που και οι 
ίδιοι οι συνάδελφοί του της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, που ανήκουν 
στην ίδια κοινοβουλευτική ομάδα, ειλικρινά απορούν. Και διερωτώμαι αν εγώ 
έπρεπε να απαντήσω. Εγώ προκαλώ τον κ. Λυσιώτη και τον κ. Φιλίππου να 

απαντήσουν στον κ. Γεωργίου αν το κονδύλι του συμπληρωματικού προϋπολογι
σμού δεν είναι απλούστατα μεταφορά από άλλα κονδύλια κατά παράκληση του 
Πανεπιστημίου. 

(Κάτι πάει να πει ο κ. Αρ. Γεωργίου) 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να μου επιτρέψετε να τελειώσω. 

ΓΙΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα σας δώσω το λόγο, κύριε Γεωργίου. τι:λει<i>στε, κύριε Α ναστασιάδη, και 

μετά ο κ. Χατζηδημητρίου. Θα πάμε με τη σειρά. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μας παρακαλεί το Πανεπιστήμιο να μετα<(έρουμε κάποια κονδίιλια, για να 

καλυφθούν άμεσες ανάγκες του Πανεπιστημίου. Έρχεται η Βουλή ομόq;ωνα, όχι με 

δια<rωνία οποιουδήποτε, αναγνωρίζουσα την ανάγκη του 11ανεπιστημίου ... από τη 
μια μας λέτε ότι τάχα διώκοιιμε το Πανεπιστήμιο και όταν συμφωνήσουμε με αυτά 

που ζητά το Πανεπιστήμιο, ασκείτε και κριτική ότι Οα μπορούσατε να τοποΟετηΟείτε 

διαφορετικά. Αφήστε να πάρουμε aντίσκηνα να βάλουμε τους φοιτητές μέσα, για να 

δούμε με τι Οα δημαγωγούσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλ<i> να αποσυρθεί το "δημαγωγούμε". 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Το aποσύρω, κύριε Π ρόεδρε, δεν ήθελε να δημαγωγήσει ο κ. Αριστοcrάνης, 

απλά δεν ήταν ενήμερος επί του θέματος που συζητούμε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Και αυτό είναι επί Οέματος προσωπικού, κύριε Πρόεbρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αριστο<rάνη, Οα σας Μισω το λόγο, Οα πάρουμε σειρά και θα έχετε το 

λόγο να απαντήσετε. Αν απαντήσετε δύο λεπτά ή τρία λεπτά πριν, δε νομίζω πως Οα 

επηρεαστεί η α...-τάντηοή σας. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου δικαιουται, κύριε Ηλιάδη, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό

σωπος και μετά θα τελειώσω τις πρωτολογίες, Οα πάμε στις δευτερολογίες και επί 

προσωπικών θεμάτων. Είμαι υποχρεωμένος να εφαρμόσω κάποιους Κανονισμούς. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ο κ. Αναστασιάδης είπε ότι επεκταΟήκαμε σε μια συνολική συζήτηση του 

Οέματος του Πανεπιστημίου. Θα τον υπενθυμίσω. Μιλήσαμε μόνο για την ανάγκη 

απόκτησης πανεπιστημιούπολης με την ευκαιρία που συζητήθηκε αυτή η σημερινή 

πρόνοια εδώ και με το να αναφέρουμε την ανάγκη ίδρυσης πανεπιστημιούπολης για 

το Πανε.-τιστήμιο δε σημαίνει ότι είμαστε εναντίον του να αντιμετωπιστούν οι σημε

ρινές πιεστικές ανάγκες ή οι ανάγκες που θα υπάρχουν, ωσότου γίνει η πανεπιστη

μιούπολη. Αυτή η ανα<rορά έγινε και επαναλαμβάνω εκείνο που είπα στην αρχή ότι 

ακόμα και για λόγους οικονομίας, αν θέλουμε να διαcrυλάξουμε τα χρήματα του 

δημοσίου, θα πρέπει να προωΟηθεί ~ιε έναν προγραμματισμό η υπόθεση της πανεπι

στημιούπολης μέσα σε ένα ορισμένο χρονικό διάστημα, γιατί η μεγάλη καθυστέρηση 

Οα σημαίνει και χρήμα και περαιτέρω δαπάνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για πρωτολογίες ο κ. Σοφοκλέους και μετά ο κ. Ηλιάδης. 

Θα παρακαλέσω κάπως σύντομα όμως. 
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Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύριε 1Ιρ6εδρε, σε αυτό το χ<i>ρο είμαι ο μόνος που δε μιλ<i> πολ\ι, διότι έχω 

καΟηλωΟεί εκεί στο :ι.<i>QO που με έχετε τοποθετήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγ<i> σας έχω τοποθετήσει, κύριε Σοφοκλέους; 

Το ςtρω. Το είπα γενικά, δεν το είπα για σας. 

Τ. ΧΑ'ΓΖΗΛΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έτσι όποιο Οέλουμε να μη μιλά να το φέρνουμε εκεί πάνω, αλλά όχι πιο ψηλά. 

ΠΡΟΕΛΡΟΣ: 

(Αστειευόμενοι;) 

Γι' αυτό δεν πάει ο κ. Πιττοκοπίτης πάνω, δεν το αντιλαμ~άνεστε αυτό το 

πράγμα; 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Βέ~αια Οα επεκταΟ<i>, όχι πολύ, στα λόγια και Οα πάρω το Οέμα λίγο από την 

αρχit. Ναι, ήταν πάγια επιθυμία του κυπριακού λαού να γίνει το Πανεπιστήμιο, 
όμως εγώ Οα ισχυριστώ και θα υποστηρίξω ότι έπρεπε να γίνουν οι κατάλληλες 
υποδομές και μετά να γίνει το Πανεπιστήμιο. Δεν μπορούμε να κάνουμε το Πανεπι
στήμιο και ύστερα να είμαστε όπως τους "μάντηδες", δηλαδή να πιάνουμε την 

Παιδαδωγική Ακαδημία να την παίρνουμε στο Παγκύπριο. Όλοι ξέQουμε τα γεγο

νότα κάτω από τα οποία λειτούργησε το Πανεπιστήμιο. 

Σήμερα γεννιέται ένα ερ<ί>τημα: Υπάρχει μια ανάγκη στέγασης του Πανεπιστη

μίου και απευΟύνομαι στο συνάδελφο κ. Φιλίπ::του που ήταν και Υπουργός Παιδείας 
και είναι και στην Επιτροπή. Τι έπρε.ϊε να κάνουμε δηλαδή, να μην αγοράσουμε το 
κτίριο του Amcricanos College, να μην αγοράσουμε τίποτε; 1/ού Οα το στεγάσουμε 
δηλαδή; Είναι μια άμεση ανάγκη και θα έπρεπε να χαιρετίσετε αυτrj την ενέργεια. 
Πολύ λογικά ενήργησε το Υπουργείο Παιδείας και έγκαιρα, για να αγοράσει το 
κτίριο, διότι προέβλεψε τις εξελίξεις. Και αν ακόμα ξεκινούσαμε την πανεπιστη

μιούπολη σήμερα και Βάζαμε μπροστά τα σχέδια, πόσα χρόνια Οα Οέλαμε, για να την 

τελειώσουμε, κύριοι συνάδελφοι; 

ΠΡΟΕΛΡΟΣ: 

Συγν<ί>μη, κύριε Σοφοκλέους, θέλω να κάμω μια γενική ερ<ί>τηση. Συζητούμε 
σήμερα την αγορά του An1cricanos College; Έχει σχέση ο συμπληρωματικός πρου

πολογισμός; 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

ΑμφισβητήΟηκε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε μιλώ για όλους τ<ί>ρα. Επαναλαμβάνω, όταν τελειώσετε, νομίtω εξαντλείται 

η συζήτηση. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Συγν<i>μη, κύριε Π ρόεδρε, εδώ έχουν τεθεί κάποια ερωτήματα, δεχθήκαμε 
κάποιους ερεθισμούς και ο κόσμος μας ακούει. Πρέπει να πληροφορηΟεί ο λαός 

μας. 

Jι ,, 

ι ι 

-li 

ι ι 
li 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε μας ακούει κανένας. 

(Γέλια) 

ΓΙΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μακάρι να μας άκουε οποιοσδήποτε, εκτός από τους εαυτούς μας εμάς των 

δώδεκα που μείναμε. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Εγώ, δυστυχώς, Οα πω και τούτο, κύριε Πρόεδρε: 

Παρακολουθώντας όλοι μας θέλουμε κατά κάποιο τρόπο να πούμε μερικά 
πράγματα, απλώς για να τα πούμε, αν όμως Οέλουμε να είμαστε -σοβαροί, πρέπει 

πράγματι να αγγίξουμε το Οέμα με σοβαρότητα. Και μιλούμε ακόμα και για πανεπι

στημιούπολη. 

Α. ΦΙΛ ΙΠΠΟΥ: 

Είμαστε σοβαροt. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Φιλίππου, δεν είναι προσωπικό Οέμα, μιλά γενικά, δεν απευθύνεται σε 
σας και να μην ανοίγουμε θέματα εκεί που δεν υπάρχουν. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Μην είστε τόσο εύΟικτοι. 

Πρώτα-πρώτα υπάρχουν προτεραιότητες. Κάναμε το Πανεπιστήμιο και έμεινε 
να στεγάσουμε τους φοιτητές; Εμείς έχουμε παιδιά στο εξωτερικό. σπουδάζουμε 

τόσους ανθρώπους. Πέστε μας παρακαλώ, στα παιδιά μας στο εξωτερικό παρέχουν 

στέγη; Υπάρχει σε όλες τις χώρες του κόσμου και στην Ελλάδα πανεπιστημιούπολη 

και στεγάζονται τα παιδιά μας και δε νοικιάζουν διαμερίσματα να μένουν και δεν 
πληρώνουν ενοίκιο; Είναι αυτό το οποίο προέχει αυτή τη στιγμή; 

Όπως είπε ο κ. Αναστασιάδης, αυτή τη στιγμή το κράτος έχει τη δυνατότητα 

να αντιμετωπίσει αυτά τα υπέρογκα ποσά και μάλιστα σε χρόνο μηδέν όπως το 

θέλετε; Πιστεύω ότι είμαστε υπερβολικοί και πιστεύω ότι θα πρέπει να πιστώσουμε 

και το Υπουργείο Παιδείας και την κυβέρνηση για το γεγονός ότι πράγματι με 
πολλή σύνεση αντιμετώπισε το στεγαστικό θέμα, διότι διαφορετικά, όπως είπε και ο 

κ. Α ναστασιάδης, θα στήναμε τσαντήρια να τους βάλουμε μέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

Νομίζω υπάρχει μια παρεξήγηση. Πανεπιστημιούπολη στα αγγλικά λέγεται 

campus και μπορεί να νομίσαμε ότι για μας πανεπιστημιούπολη σημαίνει να μείνει ο 
κάμπος. 

Ο κ. Ηλιάδης πρωτολογία. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν ιδρύθηκε δια νόμου και άρχισε να λειτουργεί το Πανεπι

στήμιο, δεν υπήρχε καΟόλου, μηδέν δηλαδή κτιριακή υποδομή. Εξού και χρησιμο

ποιήθηκε η Παιδαγωγική Ακαδημία με κοινή την προσωρινή μπαλωματική λύση. 

Εξού και νοικιάστηκαν πολυκατοικίες, για να στεγαστούν τα γραφεία των καΟη-
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γητών. Εξού και αγοράστηκαν κτίρια ή απαλλοτριιί>θηκαν ακίνητα, για να χρησιμο

ποιηθούν από το Πανεπιστήμιο, διότι να ιδρυθεί πανεπιστημιούπολη εν μια νυκτί 
ήταν και είναι αδύνατο και οικονομικά και τεχνικά. Θέλει χρόνια αυτό το πράγμα. 

Αυτό είναι γεγονός και κατά την προσωπική μου άποψη οποιαδήποτε κυβέρνηση δε 
θα είχε άλλη λύση, παρά να κάνει εκείνο που έκανε και η προηγούμενη. Δηλαδή να 

πάρει την Παιδαγωγική Ακαδημία, να νοικιάσει κτίρια, για να καλύψει προσωρινά 

τις ανάγκες, μέχρι να οριστικοποιηθούν και να υλοποιηθούν οι τελικές λύσεις. 

Αυτό είναι το ένα που αποτελεί γεγονός και δεν μπορώ να συμφωνήσω με την αντί

θετη άποψη. 

Το δεύτερο, θα κάνω το συνήγορο του κ. Αναστασιάδη, διότι του διέφυγε ένα 

σημείο. Είπε ο κ. Φιλίππου ότι ήταν να εφαρμοστεί μια άλλη λύση αλλά έγινε απαλ

λοτρίωση εν μία νυκτί. Καμιά απαλλοτρίωση δε γίνεται εν μία νυκτί, διότι υπάρ

χουν οι νόμιμες προθεσμίες, υπάρχουν οι δημοσιεύσεις, υπάρχουν οι διαδικασίες 

και έτσι κανένας δεν μπορεί να κάνει απαλλοτρίωση ούτε σε μια ούτε σε δύο ούτε σε 

περισσότερες νύκτες. Χρειάζονται πάρα πολλές νύκτες και άλλες τόσες ημέρες. 

Αυτά αποτελούν γεγονός, για να βάλουμε τα πράγματα στη θέση τους. 

Εκείνο το οποίο έχει σημασία, είναι αυτό το οποίο επισήμανε στην πρωτο

λογtα του ο κ. Χατζηδημητρίου. Αυτή η κοινωνία, αυτή η πολιτεία, η οποία δαπανά 

ουκ ολίγα σε δευτερεύουσες και τρι τεύουσες πολλές φορές ανάγκες, έχει θέσει ως 

μια από τις πρώτες προτεραιότητές της την οριστική, προγραμματισμένη και 

σύγχρονη λύση του προβλήματος των εγκαταστάσεων του Πανεπιστημίου; Σε συνά

ντηση που είχε ο κ. Χατζηδημητρίου και ο κ. Π ρέντζας με τον Υπουργό Οικονο

μικών, απεκόμισαν -και νομίζω ότι έχουν τη λογική- την έγγραφο απάντηση η οποία 

λέει ότι "δεν είναι στις προτεραιότητές μας αυτό το πράγμα". 

Αυτό είναι που με ανησυχεί και ερωτώ: Γιατί τόσα άλλα πράγματα, τα καζίνα 

για παράδειγμα, είναι στις προτεραιότητες και τα μελετούμε και τα προγραμματί

ζουμε, αλλά δεν είναι η ίδρυση των εγκαταστάσεων, οι οποίες θα επιτρέψουν στο 

Πανεπιστήμιό μας να λειτουργήσει σωστά, ολοκληρωμtνα και αποδοτικά όσο το 
δυνατό γρηγορότερα και μέσα στις δεδομένες συνθήκες των οικονομικών δυνατο
τήτων που έχει αυτό το κράτος; Και κανένας δεν μπορεί. να πει ότι πρέπει να δαπα

νηθούν !200.000.000 σε έξι μήνες ή σε δεκαέξι μήνες. Αυτή είναι η προσωπική μου 
ανησυχία ότι δηλαδή βλέπουμε αυτό το κράτος, αυτή την κυβέρνηση να αναβάλλει, 

να μην παίρνει αποφάσεις και να μη θέτει ως πρώτη προτεραιότητα το θέμα της 
ανέγερσης των αναγκαίων εγκαταστάσεων που απαιτούνται για το Πανεπιστήμιο. 

Αυτή κατά την άποψή μου είναι η σειρά και η αξιολόγηση των γεγονότων, αν 

θέλουμε να είμαστε αντικειμενικοί προς κάθε κατεύθυνση, για να μην χάνουμε ούτε 

• άστοχη αντιπολίτευση ούτε άστοχη συμπολίτευση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Α ν θέλετε να πω κι εγώ τη δική μου άποψη ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Μην την πείτε, αφού συμφωνείτε μαζί μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, θα σας πω την εξής διαδικαστική άποψη: Όλα αυτά είναι εκτιμήσεις, 

είναι θέσεις, τις σέβομαι, αλλά έπρεπε να λεχθούν κατά τη συζήτηση των Προϋπολο-
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γισμιi>ν του κράτους. Εδώ μιλούμε για ένα συμπληρωματικό προϋπολογισμό πολύ 

διαφορετικό από το γενικότερο Οέμα. Ίσως δε θα έπρεπε να ξεκινήσει η συζήτηση, 

αλλά επέτρεψα να γtνουν κάποιες παρεμβάσεις. 

Κύριε Φιλίππου, Οα δευτερολογήσετε, ελπίζω σύντομα και κλείνουμε. Θα 

εγκρίνουμε ομόφωνα το συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ 

Πάντοτε σύντομα, κύριε Πρόεδρε, και νομίζω ήμουν ο συντομότερος εξ όσων 

με ακολούΟησαν στο Βήμα. 

ΑναφέρΟηκε ότι tσως Οα έπρεπε να είχε γίνει πανεπιστημιούπολη, πριν να 

ιδρυθεί το Πανεπιστήμιο. Αν ακολουθούσαμε αυτή τη διαδικασία είναι σtγουρο 

ιΟΟ% ότι δε Οα γινόταν ποτέ Πανεπιστήμιο στην Κύπρο. Μόνο α•τό άγνοια μπορεί 

να προέρχεται μια τέτοια θέση. 

Η αναq-ορά σε κόστος της τάξης των !200.000.000 εtναι υπερβολική. 

Ο Υπουργός Οικονομικών στην Επιτροπή Οικονομικιi>ν είχε uναφερΟεί σε 

f ι ι 3.000.000 και όταν ζήτησα να κατατεθεί η Έκθεση που αναφέρεται στα 

f. ι ι3.000.000, τα έκανε f94.000.000 και όταν επέμενα να μας εξηγήσει για τα 
±:94.000.000, διότι το Γραφείο Προγραμματισμού προνοούσε έξοδα f22.000.000 το 
ι988 για την ανέγερση της πανεπιστημιούπολης, ουδέποτε κατέθεσε τα στοιχεία ο 

Υπουργός Οικονομικιi>ν. Τα ζήτησα τρεις φορές και το αρμόδιο στέλεχος της 

Βουλής, είναι και αυτή τη στιγμή εδώ παρόν, ζήτησε αυτά τα στοιχεία και μέχρι 

στιγμής δεν έχουν κατατεθεt, διότι αυτά δεν είναι στοιχεία. 

Ο λόγος που αναφέρθηκα στο κτίριο στα Λατσιά, την περιβόητη Σχολή Αμερι

κάνος, είναι διότι σήμερα συζητούμε έξοδα προσωρινής στέγασης και επειδή η 

Σχολή Αμερικάνος απαλλοτριώΟηκε για προσωρινή στέγαση και προσέξτε το αυτό 

το στοιχείο. Παίρνεις ένα μόνιμο κτίριο για προσωρινή στέγαση; Προσωρινή 

στέγαση, το είχαμε πει επανειλημμένα στη Βουλti και η Επιτροπή Παιδείας προς 

τιμή της συμφώνησε. Εμείς είχαμε εγγράψει το Οέμα, η Κοινοβουλευτική Ομάδα 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, και συμφωνήσαμε όλοι ομόφωνα ότι δεν έπρεπε να 

αγοραστεί η Σχολή Αμερικάνος που συζητείτο τότε, πριν ένα χρόνο περίπου. 

Είχαμε υποδείξει ότι θα μ.-τορούσε να χρησιμοποιηΟεί το Παγκύπριο Γυμνάσιο είτε 

τις πρωινές είτε τις απογευματινές ώρες, η Τεχνική Σχολή Λευκωσίας, το Γυμνάσιο 

εντός του χιi>ρου όπου είναι τώρα το Πανεπιστήμιο τις απογευματινές ώρες και δε 

θα ενοχλείτο κανένας. Αντί αυτού επιλέχτηκε η αγορά του κτιρίου της Σχολής 

Αμερικάνος. Και όταν ανέφερα εν μία νυκτί, ήταν ασφαλώς σχήμα λόγου. Αντί 

αγοράς έγινε απαλλοτρίωση. Δεν ήθελα να αναφερΟώ. Όλοι οι νομικοί γνωρίζουν 

ότι απαλλοτρίωση σημαίνει ότι δεν πληρώνει κάποιος το 20% που Οα πλήρωνε, αν 

το πουλούσε. 

Αυτά είνω που ανέφερα, κύριε Πρόεδρε, και νομίζω καλώς τα είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχει συμπληρωΟεί η συζήτηση. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο ι. 

, 
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Έγκριση πληρωμής από την εγκεκριμένη κρατική χορηγία ποσού %:700.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2 . 

Ειδίκευση των ποσών που Οα δαπανηΟούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. ΆρΟρο 4 . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών και των Πινάκων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρΟρα και οι Πίνακες ε'('.ι.ρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψη<rίζεται σε νόμο. 

Έχουμε φτάσει στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος 

του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Ποινικού Κώδικα (τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1995. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Εσωτερικι.ί>ν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 

ΚατατέΟηΧε από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενιδπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Αγλαντζιάς (Κυρω
τικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογωμού της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑL: 

6) Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (τροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής τιμής Πωλήσεως) 

(Γροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του Ι 995. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Μηχανών Παιγνίου (Εγγραφή και Έκδοση Αδειών) (τροποποιη

τικοί) Κανονισμοί. του 1995. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Γέλος Καταβλητέον υπό 

Εργοδοτών) (τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί. του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασcrαλί.σεων. 

.. 

r 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ετήσια ΈκCεση του Κυπριακού Οργανισμού Προτύπων και Ελέγχου 

Ποιότητας για το έτος ι994 . 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κ1ιπρου για το έτος ι994. 

Κατατέθηκε από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται εν<ί>πιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνι<i>ν και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Τελικοί Λογαριασμοί του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμο1ι για το έτος 

1994. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ι 3) Έγγραcrα που αcrορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ

λήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρΟρου 3(Ι)(α) του περί Προσ

λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι.δευτικr\ Υπηρεσία) 

Νόμου του ι 985 (Α ρ. 99 του 1985). 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από το 

Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών δυνάμει του άρθρου 3(ι)(α) 

του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του ι985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Πρόταση Νόμου. 

Ο περί Λήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. 

ΚατατέΟηκε από το Βουλευτή εκλογικrjς πι:ριφέρειας Λμμοχιί>στου 

κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

ΙΙΙ>ΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

Έχει περατωΟεί η κατάθεση. 

Ερωτήσεις και απαντήσεις δεν υπάρχουν. 

Δε θα υπάρξει σήμερα Κεφάλαιο Δ' κατόπι συμφωνίας όλων των πλευριί>ν. 

Εξάλλου δε βρίσκονται εδώ οι εισηγητές για το θέμα το οποίο είναι εγγεγραμμένο 

και οι οποίοι παρακάλεσαν να αναβληθεί η συζήτηση του Οέματος. 

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη 14 Δεκεμβρίου 1995, στις 4.00 το 
απόγευμα με την ακόλουΟη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

Ι) Ο περί Τελωνειακών Δασμιί>ν και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος 

του 1996. 

2) Ο περί Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου ("Γροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 

3) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1995. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. Ι) του 

1995. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του 
1995. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο 

Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 2) του 1995. 

7) Ο περί Βεβαιιί>σεως και Εισπράξεως Φόρων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1994. 

8) Ο περί Παράτασης της Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

Δήμου Λεμεσού (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

• 

• 

.. 

9) Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) ,. 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1994. 

ΙΟ) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (τροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994. (Πρόταση νόμου). 

11) Ο περί Δήμων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. 

12) Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. (Π ρόταση 

νόμου). 

13) Ο περί Δήμων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994. 



• 

• 

• 
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ι4) Ο περί Χωριτικών Αρχών (τροποποιητικός) Νόμος του ι995 . 
(Πρόταση νόμου). 

15) Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του ι995. (Πρόταση νόμου). 

16) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (τροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του ι995. 

ι7) Οι περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσ(ί)πων (τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

ι8) Ο περt Τηλεοπτικών Σταθμ(ί)ν (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ι 9) Ο περί Ραδιοφωνικών Σταθμών (τροποποιητικός) Νόμος του 

ι995. 

20) Οι περί Πανεπωτημtου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση 

Συμβάσεων Ακαδημα·cκού Προσωπικού) Κανονισμοί του ι995. 

2 ι) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Επίτιμοι Διδάκτορες) Κανονισμοί 

του ι995. 

22) Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (ΚαΟορισμός Αναγνωρισμένης 
Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξή

σεων) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του ι 995 . 

23) Οι περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Γαμείον δι(ι Πλεονάζον 
Προσωπικόν) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του ι 995. 

24) Οι περί Κοινωνικών Ασq-αλίσεων (Εισq-ορές) (Γροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του ι 995. 

25) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώμ'ατα) 
(τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του ι995. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': ΚατάΟεση 1-Ιομοσχεδίων και Εγγράq-ων 

ΚΕΦΑΛΑιΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Λ': 

ι) "Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος τον τελευταίο 
καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτιί)ν και οι 

ευΟύνες της πολιτείας". 

2) 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. Χρίστου και του Κοινο

βουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

κ. τ. Χατζηδημητρίου). (30.1 ι. ι 995). 

'ΕκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικ<ί)ν 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως "Παραχώρηση νερού από το 

q-ράγμα Ασπρόκρεμμος για τουριστικούς σκοπούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έ..ιϊειτα από πρόταση των Βουλευτών 

κυρίων Α. Χρυσοστόμου και Γ. Ομtjρου). (8.4. ι 993). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

('Ωρα λήξης: 7. ι8 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

ΕυσταΟίου ΕυστάθLος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσαμπάς Χριστάκης 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσLώτης Λιί>ρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

ΜLχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Π απαρές Α υγερι νός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλί.δης Δώρος 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΚαλαΊ:τζιάν Πετρός 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝ ΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

I. Αναφορά από τον Πρόεδρο της Βουλής στον Ανδρέα Γιάγκου, ο οποίος 

υπήρξε πρώην Μέλος της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την ευκαιρία 
του θανάτου του καL τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του. 

2. Ομιλία από τον Υπουργό ΟικονομLκών χ. ΧρLστόδουλο Χριστοδούλου 

για τους πρσUπολογισμούς του 1996. 

• 

• 

r 
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3. 'Εκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 
Καταλόγου (τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Θρησκευτικών Ομάδων (Εκπροσώ
πηση) (τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση και συμπληρωματική Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί 
Χωριτικών Αρχών (τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και απόρριψή της. 

6. Έκθεση για τη Μετάφραση και Ενοποίηση Αριθμού Νόμων Σύμψωνα με 
το 'Αρθρο 4 των περί Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας Νόμων του 
1988 έως 1994 και έγκρισή της. 

7. 'Εκθεση και τροποποίηση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προστασίας της 
Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) (τροποποιητικός) Νόμος του 1994", 
η συζήτηση που ακολούθησε (Δ. Θεοδώρου, Δ. Χριστοδουλίδης, τ. Παπα
δόπουλος. Δ. Κοντίδης, Α. Π αρισινός, Ευ. Ευσταθίου, τ. Ευθυμίου, 
Α. Φιλίππου. Β. Λυσσαρίδης, ι Ιωαννίδης, Α. Αντωνίου) και αναβολή 
του. 

8. 'Εκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994" και 
αναβολή έπειτα από συζήτηση (Ν. Αναστασιάδης, Ν. Ιlητοκοπίτης, 
Τ. Παπαδόπουλος, Ευ. Ευσταθίου, Β. Λυσσαρίδης). 

9. Αναβολή έπειτα από συζήτηση (Δ. Θεοδώρου, Δ. Κοντίδης, Α. Χρυσο
στόμου, AQ. Γεωργίου) των προτάσεων νόμου: ''Ο περί Δημόσιας Υπηρε
σίας (τροποποιητικός) Νόμος του 1993", ''Ο περί Αξιολόγησης Υποψη
φίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμος του 1995" και ''Ο περί 
Διαδικασίας Πρόσληψης Εκτάκτων Υπαλλήλων στη ί\ημόσια και Εκπαι

δευτική Υπηρεσία Νόμος του 1995". 

10. Κοινή Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Βοηθών Καταστημάτων 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1995 και για τους Κανονιομούς: (α) "Οι 
περί ΒοηΟιί>ν Καταστημάτων (Κλείσιμο Καταστημάτων κατά τις Εβδομα
διαίες Η μέρες) Κανονισμοί του 1995", (β) "Οι περί ΒοηΟιόν Καταστη
μάτων (τροποποίηση Πινάκων) Κανονισμοί του 1995", απόρριψη του 
νομοσχεδίου και των πρώτων Κανονισμών και έγκριση των δεύτερων 
Κανονισμών. 

11. ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους και 
Αναπήρους (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995" και έγκρισή τους. 

12. 'Εκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Συμπληρωματικός Προ\Jπολογισμός του 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1995", η συζήτηση που ακολούθησε 
(Α. Φιλtππου, Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. Αναστασιάδης, Αρ. Γεωργίου, 
Θ. Σοφοκλέους, Δ. Ηλιάδης) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο: 
''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
Νόμος του 1995". 

13. ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Τιμή: 75σ 

Τυ:τ<.ί>θηκι στο Τυ:τογQ<Ιφείο της Κυ:τριακής ΔημοκQ<Ιτίας. Λειrι<ωσία. 
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ΠQακτικά της Βουλής των ΑντιπQοσώπων 
Στ' ΒΟΥ ΛΕΥτJΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 14ης Δεκεμβρίου 1995 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝ'ΙΏΝΙΟΥ) 

(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.) 

(Αρ. 11) 

ι Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 
Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Α': Νομοθετική Εργασία. Αρχίζουμε με το δεύτερο 
θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι ''Ο περί Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΚΕΝτΡΙΚΗΣ ΤΡΑΠΕΖΗΣ ΠU: ΚΥΠΡΟΥ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτJΚΟΣ) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 
Παοόvτες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρtδης 
Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
r 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Δεκεμβρίου 1995. 

(579) 
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Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν κα~ παρευρέθηκαν εκπρόσωπο~ του Υπουργείου 

Οικονομικών και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασ~κής νομοθεσίας 

για την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, ώστε η ισχύς των ορίων δανειοδότησης του 

δημοσίου από την Κεντρική Τράπεζα να παραταθεί μέχρι την 31 η Δεκεμβρί-ου 1996 
με μειωμένα ποσοστά κατά δύο εκατοστιαίες μονάδες, όσον αφορά τις προκατα

βολές και τα γραμμάτω του δημοσίου, και κατά πέντε εκατοστιαί-ες μονάδες, όσον 
αφορά τα χρεόγραφα. 

Η παράταση της ισχύος και η αναθεώρηση των δανειστικών περιθωρίων του 

δημοσίου θεωρήθηκε σκόπιμη με βάση τη δεδομένη διάρθρωση των διαθέσιμων 

χρηματοδοτ~κών πηγών, ώστε η κυβέρνηση να μπορεί να επιλέγε~ τ~ς πηγές κάλυψης 

των χρηματ~κών της αναγκών ανάλογα με τις εκάστοτε επικρατούσες οικονομ~κές 

συνθήκες. Η προτε~νόμενη εντούτοις μείωση των σημερινών ορί.ων δανεισμού, τα 

οποία θα παραμ.είνουν αυξημένα σε σύγκριση με το 1979, θεωρείται από την κυβέρ
νηση το πρώτο βήμα προς την κατεύθυνση της σταδιακής εναρμόνισης της οικονο

μίας με τα δεδομένα της ΕυρωπαΊ:κής Ένωσης και της Συνθήκης του Μάαστριχτ, 

σύμφωνα με τα οποία δεν επιτρέπεται ο δανεισμός από την Κεντρική Τράπεζα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠραUπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, σημειώνοντας ταυτόχρονα με ικανο

ποίηση το γεγονός ότι η κυβέρνηση συνεχίζει την τακτική της μείωσης των ορίων 

δανειοδότησης του δημοσίου από την Κεντρική Τράπεζα, για τη συνέχιση της οποίας 

άλλωστε και η ίδια είχε εκφράσει επιθυμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων Ι, 2 και 3; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι, 2 και 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο π.ερί Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου 

(τροποποιητικός) Νόμος του \995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

• 
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Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Για τα θέματα με αριθμό 3 και 7 στην ημερήσια διάταξη υπάρχει κοινή 
Έκθεση. Με πληροφορεί όμως ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών ότι πρέπει 
να αναβληθούν για κάποια παρατυπία που σημειώθηκε. 

Επομένως, προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' 

αριθμό 5, που είναι 'Ό περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) 
του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα . 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΎτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΟΎ ΠΡQ-Υ.ΠΟΛΟΠΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 10) ΤΟΥ 
1995" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδtακόνου, Πρόεδρος 

Σωκράτης Χάσικος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρtου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Νοεμ
βρίου, την 1η Δεκεμβρίου και στις 8 Δεκεμβρίου 1995. 

Με το νόμο που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, σκοπείται η 

έγκριση πληρωμής από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού ύψους ί9.71 1.527 
και η διάθεσή του για την κάλυψη μεγάλου αριθμού αναγκών που προβλέπονται 

στον Τακτικό Προ'\Jπολογισμό. 

Από τα κονδύλια που προτείνονται επισημαίνονται τα πιο κάτω, τα οποία θα 
διατεθούν ως εξής: 

(α) !84.699 για την παροχή επιδομάτων σε μέλη της Αστυνομίας, καθώς και 
για την κάλυψη των αυξημένων λειτουργικών αναγκών και δραστηριο

τήτων της. 

(β) ί175.000 για το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη με 

σκοπό τη διερεύνηση υποθέσεων εταιρειών. 

(γ) !67.620 για την καταβολή χορηγίας στους δήμους και για τη λειτουργία 
γραφείων της Ομοσπονδίας Ενώσεως Κοινοτήτων. 

(δ) ί705.444 ως χορηγία αντί της επιστροφής δικαιωμάτων εκδόσεως πολεο

δομικών αδειών από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(ε) !157.428 για την παροχή οικονομικής βοήθειας μέσω της Υπηρεσίας 
Αποδήμων και για την καταβολή συνδρομών και συνεισφορών σε ιδρύ

ματα και οργανισμούς εκτός Κύπρου. 

(στ) !1.744.719 για την επιχορήγηση ορισμένων γεωργικών προ'ίόντων. 

(ζ) !200.000 για την εφαρμογή του σχεδίου παροχής οικονομικής βοήθειας σε 
αναπήρους για την απόκτηση αυτοκινήτου. 
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(η) ί1.120.000 για την αναδρομική μισθοδοσία ωρομίσθιου κυβερνητικού 
προσωπικού. 

(θ) !300.000 για την αύξηση της χορηγίας που δίδεται στο ΘΟΚ. 

(ι) ί579.000 για την κάλυψη των ολικών εξόδων μεταφοράς των μαθητών. 

(ια) ί l.300.000 για το Σχέδιο Θεραπείας Κυπρίων στο Εξωτερικό. 

(ιβ) ί1.053.200 για την κάλυψη πρόσθετων αναγκών σε φάρμακα μέχρι το 
τέλος του 1995. 

Υπενθυμίζεται ότι η Επιτροπή με προηγούμενη Έκθεσή της προς το Σώμα είχε 
εισηγηθεί την ψήφιση μέρους του νομοσχεδίου, που αφορούσε τη διάθεση ποσού 
ύψους ί35.000 για τη διοργάνωση Παγκόσμιου Συνεδρίου Εχινοκοκκιάσεως το 

οποίο επρόκειτο να γίνει στην Κύπρο. Το ποσό αυτό έχει αφαιρεθεί από το σύνολο 

των δαπανών που προβλέπονται στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό. 

Επισημαίνεται επίσης ότι στο στάδιο της μελέτης του συμπληρωματικού αυτού 
προϋπολογισμού η πίστωση ύψους ί12.500 που ζητήθηκε ως κυβερνητική χορηγία 
για τα εκατοντάχρονα του Ευρωπα·ίκού Κινηματογράφου μειώθηκε στις ί3.500, 

ποσό που αντιπροσωπεύει τις πραγματικές δαπάνες που τελικά έγιναν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, η οποία 
μελέτησε διεξοδικά και όλες τις άλλες πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 
συμφωνεί με όλους τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης πίστωσης εκτός από το 
κονδύλι που προορίζεται για την εκκλησία Κάτω Πύργου, ύψους ί30.000, με τη 

διάθεση του οποίου διαφωνούν τα Μέλη της Επιτροπής, Βουλευτές του ΑΚΕΛ- • 
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Η Επιτροπή εξάλλου θέλει με την ευκαιρία αυτή να παρατηρήσει ότι εγκρίνει 

τη διάθεση του ποσού των ί40.000, που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο αυτό, για t 

την αγορά από την κυβέρνηση του· φωτογραφικού αρχείου του Ζακ Ιακωβίδη αναμέ-

νοντας όμως από αυτή ότι θα προχωρήσει στη σωστή και επωφελή αξιοποίηση του 

πολύτιμου αυτού υλικού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με εξαίρεση 

την πιο πάνω επιμέρους διαφωνία των Μελών της, Βουλευτών του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 
''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. ll) του t 995". 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε σήμερα, 14 Δεκεμβρίου 1995, συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς 
για το τρέχον έτος. Ουσιαστικά, δεκαεπτά μόλις ημέρες προτού ξεκινήσει ο νέος 

προ'Uπολογισμός του ερχόμενου χρόνου. 

Είναι γεγονός ότι υπήρξε μια καταρχήν συνεννόηση μεταξύ Εκτελεστικής και 
Νομοθετικής Εξουσίας, ούτως ώστε να σταματήσει η κακή συνήθεια η οποία υπήρχε 

της συνεχούς κατάθεσης συμπληρωματικών προϋπολογισμών, πολλές φορές ξεκινώ
ντας από το Μάρτιο και καταλήγοντας μέχρι και το Δεκέμβριο. Αναμέναμε ως 
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Νομοθετικό Σώμα αυτοί οι συμπληρωματικοί προ\Jπολογισμοί να κατατίθενται 
μαζικά τον Ιούνιο και το Σεπτέμβριο - Οκτώβριο, για λόγους τους οποίους ο 

καθένας λογικά μπορεί να υπολογίσει. 

Όμως, αυτό το οποίο ζούμε για δεύτερη φορά, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι 

δημιουργεί. ένα καινούριο πρόβλημα. Ναι μεν κατατίθενται δύο φορές το χρόνο 

συμπληρωματικοί προ\Jπολογισμοί, αλλά είναι τόσο μαζικοί, που είναι ουσιαστικά 

μίνι προϋπολογισμοί. Θα κληθούμε σε λίγο να ψηφίσουμε κονδύλια συνολικού 

ύψους ±:15.000.000. Κι αυτό λίγο μετά την κατάθεση των προϋπολογισμών για τον 

επόμενο χρόνο από τον αρμόδιο Υπουργό Οικονομικών, που μαζί με τους συνερ

γάτες του στο Υπουργείο έχουν συνυπολογίσει όλους τους οικονομικούς δείκτες, 

συμπεριλαμβανομένων και των δημοσιονομικών ελλειμμάτων, του δημόσιου χρέους, 

των περιθωρίων δανειοδότησης κτλ., στοιχεία τα οποία ανατρέπονται άρδην. 

Το θίγουμε αυτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί, παρόλη την ευχέρεια που έχει η Εκτελε

στική Εξουσία να καταθέτει συμπληρωματικούς προ-υπολογισμούς, πιστεύουμε ότι 

δεν είναι πολύ σοβαρό από μέρους της να προτείνει μια δεύτερη δέσμη εξήντα έξι 

τόσων προϋπολογισμών, ουσιαστικά ξεχωριστών, που αφορούν είκοσι τέσσερα 

διαφορετικά τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας. 'Αλλα περίπου τόσα είχαμε τον 

Ιούνιο και έχουμε ουσιαστικά γύρω στους εκατόν είκοσι συμπληρωματικούς προ\J

πολογισμούς. Ουδέποτε είχαμε στο παρελθόν αυτό τον αριθμό. 

Φυσικά, εύλογα μπορεί να υποβληθεί το ερώτημα: Αφού δεν τους θεωρούμε 

δικαιολογημένους, τότε γιατί να τους υπερψηφίσουμε; Δεν είναι θέμα ότι δεν είναι 

δικαιολογημένοι. Η καταπληκτική πλειοψηφία απλώς παρατίθεται, γιατί έγιναν 

κακοί αρχικοί υπολογισμοί για διάφορους λόγους. Υποβάλλεται όμως και το 

ερώτημα, γιατί. κάποιοι προ-υπολογισμοί. να μην προτείνονται και να ενσωματώνο

νται στους νέους προ-υπολογισμούς, για να έχει και το Σώμα σφαιρικότερη εικόνα 

και ορθότερη ενημέρωση αναφορικά με τα οικονομικά μεγέθη του τόπου μας. 

Θα σας αναφέρω δύο απλά παραδείγματα. Για το Θεατρικό Οργανισμό 

Κύπρου προτείνεται "Αύξηση της χορηγίας στο ΘΟΚ κατά ±:300.000". Όταν οι 

προ-υπολογισμοί αυτού του ημικρατικού οργανισμού υποβάλλονταν προς την κυβέρ

νηση, δε θεωρήθηκε σκόπιμο να γίνει μια σύγκριση του ποσού το οποίο ενέκρινε το 

Υπουργικό Συμβούλιο για το ΘΟΚ με το ποσό το οποίο προτάθηκε μέσα στους 

προ\Jπολογισμούς του κράτους, με αποτέλεσμα να έρθουμε εκ των υστέρων να υπερ

ψηφίσουμε μεγαλύτερο ποσό ως χορηγία προς το ΘΟΚ από αυτό που ήταν μέσα 
στους τακτικούς προ\Jπολογισμούς και να έρθουμε τώρα να το συμπληρώσουμε με 

συμπληρωματικό προ\Jπολογισμό. 

Φυσικά, ένας βασικός λόγος είναι η αργοπορημένη κατάθεση των προϋπολογι

σμών των ημικρατικών οργανισμών που δημιουργεί αυτές τις ανωμαλίες. Όμως, 

τέτοιες και άλλες πολλές μπορούν να εξαλειφθούν, αν η Εκτελεστική Εξουσία 

εκπληρώνει τις συνταγματικές υποχρεώσεις της έναντι του τόπου, με μια καλύτερη 

και ανθρωπινότερη συμπεριφορά προς το Νομοθετικό Σώμα, ούτως ώστε να μη 

φτάνουμε σε δύσκολη και καμιά φορά γελοία κατάσταση, όπως αυτή που βρισκό

μαστε σήμερα . 

Κύριε Πρόεδρε, από αυτά τα κονδύλια η δική μας η παράταξη θα καταψηφίσει 

ένα κονδύλι το οποίο προτείνεται ως χορηγία που προορίζεται για κατασκευή μιας 
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εκκλησίας στον Κάτω Πύργο. Ασφαλώς, με όλη την ευλάβεια την οποία θέλουμε να 

έχουμε προς την εκκλησία, είναι ισχυρή η πεποίθησή μας ότι η προσέγγιση για χορη
γίες με τέτοια δικαιολογητικά από πλευράς της Εκτελεστικi)ς Εξουσίας είναι 

πρόχειρη και δε δίνει πλήρη δικαιολόγηση. Έχοντας επίσης υπόψη ότι είναι η 

τέταρτη ή πέμπτη παρόμοια πρόταση, τότε διερωτόμαστε γιατί δεν αποφασίζει 

επιτέλους η κυβέρνηση να προτείνει ένα μόνιμο κονδύλι μέσα στους κρατικούς 

προϋπολογισμούς και να βάζει ένα ποσό κάθε χρόνο, αντί να το αφiινει να το φέρνει 

με συμπληρωματικούς προvπολογισμούς. 

Αυτό είναι ένα βασικό ερώτημα. Αλλά επί της ουσίας πρέπει να πούμε ότι δε 

θεωρούμε σωστό από μέρους του κράτους, όταν διατείνεται προς το Νομοθετικό 

Σώμα ότι θέλει να κάνει εξοικονομi)σεις, λόγω λιτότητας και περισυλλογής που 

θέλει να εφαρμόσει, και όταν περικόπτει κονδύλια για την προδημοτική εκπαίδευση 

για παράδειγμα ή όταν περιορίζει τα κονδύλια για επιδιορθώσεις σε προσφυγικούς 

συνοικισμούς, που πολλές φορές αφορούν πολυμελείς προσφυγικές οικογένειες, με 

το δικαιολογητικό ότι δεν υπάρχουν λεφτά, να προτείνει κονδύλια της τάξης για 
φέτος, κύριε Πρόεδρε, πέραν των ±:150.000 προς αυτή την κατεύθυνση. 

Αυτό το οποίο μας ενοχλεί, επαναλαμβάνω, είναι ότι αυτi) η προσέγγιση 

γίνεται χωρίς προγραμματισμό και χωρίς συγκεκριμένα κριτήρια. Πιστεύουμε 

ακράδαντα ότι η κυπριακή εκκλησία και την οικονομική ευρωστία έχει και τη δυνα

τότητα να συντηρήσει και να ανεγείρει καινούργιες εκκλησίες, τουλάχιστο στο 

ρυθμό των οικονομικών δραστηριοτήτων της. Εμείς που πάμε σχεδόν κάθε μέρα στη 

Λεμεσό, πρέπει να σας πω ότι ελαφρώς πριν από το πρώτο round about, τον πρώτο 
κυκλικό κόμβο -για να μη μου κάνουν παρατήρηση η κ. Κατσελλή και ο κ. Φιλίππου
πριν από τον πρώτο κυκλικό κόμβο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει και άλλος που μπορεί να κάνει παρατήρηση, κύριε Καζαμία, ή και 

άλλοι. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Επ.ειδή ασχολούνται ιδιαίτερα με τα θέματα της γλώσσας αυτοί οι δύο, κύριε 

Πρόεδρε, γι' αυτό το είπα. 

Υπάρχουν λοιπόν απεριόριστες εκτάσεις τις οποίες εκμεταλλεύεται οικονο

μικά η εκκλησία. Πιστεύω ότι πρέπει να υπάρξει επιτέλους και η ανάλογη ευαι
σθησία προς τους πιστούς της εκκλησίας, να καλυφθούν οι ελάχιστες ανάγκες της με 

τέτοιο τρόπο ούτως ώστε να νιώθει και ο κάθε πιστός ότι η κυπριακή εκκλησία νοιά
ζεται γι.α το ποίμνιό της. Δε νομίζουμε ότι το κράτος είναι τόσο εύρωστο ώστε να 

καλείται να εκπληρώσει αυτές τις υποχρεώσεις της κυπριακής εκκλησίας. Επειδή το 

θέμα θα είναι επίκαιρο και πάλι την ερχόμενη βδομάδα, γιατί υπάρχουν παρόμοια 

κονδύλια τα οποία θα προταθούν προς ψήφιση την ερχόμενη βδομάδα, κύριε 

Πρόεδρε, για να μην επαναλαμβάνουμε τους εαυτούς μας και να είμαστε και κουρα

στικοί απέναντι στους συναδέλφους, θα ρωτήσω από τώρα: Με ποια κριτήρια 

καλείται η Βουλή να δώσει οικονομική βοήθεια για ανέγερση εκκλησίας στο Δήμο 

Παραλιμνίου; Στην Επιτροπή Οικονομικών, όταν τοποθετήθηκα και είπα πως είναι 

από τους μεγαλύτερους και πλουσιότερους δήμους, κάποιος συνάδελφος με διόρ

θωσε και μου είπε ότι είναι ο πλουσιότερος δήμος. Άρα, αν ψηφίσουμε αυτό το 

κονδύλι για εκκλησία στην πλουσιότερη κοινότητα του νησιού, με ποιο δικαιολογη-
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τικό να αρνηθούμε παρόμοιο αίτημα της πιο φτωχής κοινότητας; Και γνωρίζουμε 

ότι οι κοινότητες στην Κύπρο είναι εκατοντάδες. Αντιλαμβάνεστε ότι θα γίνει αυτό 

το κονδύλι μόνιμο, με πιθανότητες να ανεβούν τα ποσά σε μερικά εκατομμύρια 

λtρες. Πιστεύω ότι αυτό θα μας φέρει σε πάρα πολύ δύσκολη θέση. 

Δίνουμε σίγουρα θετική ψήφο για ανέγερση εκκλησιών σε προσφυγικούς 

συνοικισμούς, όπου το κράτος οφείλει να βοηθήσει να καλυφθούν όλες οι καθημε

ρινές ανάγκες του πληθυσμού, μεταξύ των οποίων είναι και η ανέγερση εκκλησίας. 

Και το σεβόμαστε. Δίνουμε τη θετική μας ψήφο για βοήθεια στις θρησκευτικές μειο

νότητες στην Κύπρο, όπως είναι οι Λατίνοι και οι Μαρωνίτες. Και το αποδείξαμε 

αυτό με τη θετική μας ψήφο πριν από μερικούς μήνες. Όμως, κύριε Πρόεδρε, είναι 

και μια πρόκληση, όταν βλέπουμε τους καθημερινούς, πολλές φορές ανεξέλεγκτους, 

εράνους και οικονομικά διαβήματα που γίνονται για το σκοπό τον οποίο καλού

μαστε εμείς σήμερα να ψηφίσουμε αυτό το κονδύλι. Είναι πρόκληση, κύριε 

Πρόεδρε, όταν ακούμε σε ρυθμό διαφημίσεων από ραδιόφωνα, τηλεοράσεις και 

διαβάζουμε στον τύπο υπό μορφή διαφημίσεων ότι την τάδε ημέρα θα εισαχθούν -
και χρησιμοποιώ επίτηδες αυτό τον όρο- θα εισαχθούν λοιπόν τα άλφα ή τα βήτα 

λείψανα ή το τάδε μέρος λειψάνων του τάδε αγίου, για να περιφερθούν στην άλφα ή 

τη βήτα κοινότητα. Γνωρίζουμε ότι είναι εκατοντάδες χιλιάδες λtρες που μαζεύο

νται σε τέτοιες εκδηλώσεις. 

Διερωτόμαστε κατά πόσο θα δείξουμε από πλευράς μας την πρέπουσα σοβαρό

τητα, υιοθετώντας προσεγγίσεις λιτότητας και περισυλλογής που προέρχονται από 

την πλευρά της κυβέρνησης, για να μην προχωρήσει στην άλφα ή τη βήτα δαπάνη, 

όπως ανέφερα προηγουμένως, όπως είναι η προδημοτική εκπαίδευση. Μας το είπαν 

ξεκάθαρα: "Για λόγους οικονομικούς δεν προχωρούμε". Έκαναν λάθος; Θα το 

επανορθώσουν; Το δεχόμαστε. Δεν προχωρούν σε ταχύτερους ρυθμούς επιδιόρ

θωσης προσφυγικών οικισμών λόγω οικονομικών προβλημάτων. Δεν προχωρούν σε 

πλήρη επιδιόρθωση σχολικών κτιρίων, όπως είναι για παράδειγμα η αίθουσα γυμνα

στικής στο Γυμνάσιο Λινόπετρας, για λόγους λιτότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Καζαμία, παρακαλώ να μην επεκταθούμε σε πρόσθετα θέματα, διότι εδώ 

είναι μια συγκεκριμένη πρόνοια. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, θα του απαντήσουμε, κύριε Πρόεδρε. Συνέχισε, κύριε Καζαμία. Θα 

απαντήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Σίγουρα, επιχειρήματα για να υποστηρίξουμε τη μία ή την άλλη άποψη 

ασφαλώς θα υπάρξουν, αλλά η επέκταση σε ευρύτερα θέματα έχω την εντύπωση ότι 

δε θα μας βοηθήσει να κλείσουμε γρήγορα και την ημερήσια διάταξη. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κλείνω την παρεμβολή μου, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ευχαριστώ. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ακρι.βώς επειδή δε βλέπουμε κανένα απολύτως δικαιολογητικό, κύριε 
Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα καταψηφίσει αυτό το κονδύλι, αλλά ας 
μην προσπαθήσει οποιαδήποτε πλευρά να δώσει δι.αφορετική ερμηνεία, εκτός από 

αυτή την οποtα εμείς οι ίδιοι δίνουμε για τους εαυτούς μας. 

ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης παρακαλώ. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Σίγουρα θα μας προκαλούσε ανησυχία, αν και στο θέμα της θρησκείας το 

ΑΚΕΛ λάμβανε απόφαση στο 18ο Συνέδριό του ότι αναθεωρεί την απόφασή του. 

Δυστυχώς για τους ίδιους δεν την αναθεώρησαν, γι' αυτό και τηρούν τη στάση που 
τηρούν. Η στάση τους έναντι της θρησκείας δεν είναι σημερινή. Είναι από την 
ίδρυση του Κομμουνιστικού Κόμματος και είναι μέσα στην κοσμοθεωρία τους. 

Αυτά εξάλλου δεν παρέλειψε να τα εκθειάσει κατ' επανάληψη ο Γενικός Γραμματέας 
του ΑΚΕΛ, ο κ. Χριστόφιας, περί λενινισμού, μαρξισμού κ.λπ. Σίγουρα, αν 

διαβάσει κανένας Λένιν και Μαρξ, δε θα βρει περί θρησκείας μέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣ'f ΑΣΙΑΔΗΣ: 

θυμήθηκαν να κρίνουν και να επικρίνουν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, είναι παράκλησή μου αν είναι δυνατό να μη διευρύνουμε 

το θέμα. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δε διευρύνω ποσώς το θέμα. Α ναφέρομαι στη φιλοσοφία περικοπής κονδυ

λιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ασφαλώς, αν επεκταθούμε σε θεωρίες, δεν ξέρω και εγώ τι θα γίνει. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αφέθηκε ο προηγούμενος ομιλητής και ανέπτυξε τις απόψεις 

του. Θα απαντήσω μέσα στο ίδιο πνεύμα. Κανένας δεν μπορεί να μου αφαιρέσει το 
λόγο, όταν απαντώ σε όσα εγέρθηκαν από προηγούμενο ομιλητή. 

Επομένως, δεν εκπληττόμαστε γιατί δε θέλουν να έχει εκκλησία ο Κάτω 

Πύργος. Φτάσαμε στο σημείο να διακωμωδούμε τα θρησκευτικά αισθήματα του 

λαού! Μπορεί να υπάρχουν υπερβολές στις πρωτοβουλίες που αναλαμβάνει το 
θρησκευόμενο πλήρωμα του κυπριακού ελληνισμού. Δεν είναι όμως με πρωτο

βουλία του κράτους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ποιο είναι το θρησκευόμενο πλήρωμα; Για να μπορούμε να σας απαντήσουμε 

δηλαδή. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

t Ναι, παρακαλώ, πέστε μου ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Το θρησκευόμενο πλήρωμα ποιο είναι; Εκτός της αριστεράς εννοείτε, έτσι; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΎ: 

EL ναι οι Αεροπόροι, που αφέθηκαν να ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ, να μην υπάρξει διαλογική συζήτηση. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αφήστε την κοινοβουλευτική σας ομάδα να εκφράσει τα αισθήματά της, κύριε 

Πρόεδρε. Εγώ δεν ενοχλούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι, κύριε Αναστασιάδη. Δεν πρόκειται να γίνει διάλογος εδώ. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εγώ δεν ενοχλούμαι. Το θρησκευόμενο πλήρωμα, κύριοι του ΑΚΕΛ, είναι και 

μέλη δικά σας που ανταγωνίζονται ή συναγωνίζονται ποιοι θα είναι μέλη εκκλησια
στικών επιτροπών. Και αν καμιά φορά κανένας Μητροπολιτης, λόγω ανάλογης με 

τη σημερινή συμπεριφορά σας, δεν τους συμπεριλάβει στις εκκλησιαστικές 

επιτροπές, ολόκληρες επαρχιακές γραμματείες κάνουν παραστάσεις στο Μητροπο-
• • λίτη, γιατί εξαίρεσε μέλη του ΑΚΕΛ από τις εκκλησιαστικές επιτροπές. Είναι η 

διγλωσσία η συνήθης. Εκεί που νομίζετε ότι μπορεί κομματικά να εξυπηρετείστε, 

• - θέλετε να συμμετέχετε. Εκεί που πιστεύετε ότι κάνετε πολιτική αφαιρώντας την 

οικονομική συνδρομή του κράτους ... 

• 

Στο ίδιο κείμενο βλέπω ότι διατίθενται !40.000 -και λέω ότι ορθά διατίθενται, 
ορθά, το επαναλαμβάνω- για την αγορά φωτογραφικού αρχείου του Ζακ Ιακωβίδη. 
Εγώ λέω ορθά. Δεν ενοχλήθηκαν όμως, γιατί παραχωρούνται !40.000 για την αγορά 
φωτογραφικού αρχείου. Ενοχλήθηκαν, γιατί διατίθενται !30.000 για ανέγερση 
εκκλησίας στον Κάτω Πύργο. Ενοχλήθηκαν, γιατί τάχα κάποιοι, επειδή θρησκεύο

νται και δεν ακολουθούν τις υποδείξεις του ΑΚΕΛ, φέρνουν λείψανα αγίων και τα 
περιφέρουν στην Κύπρο. Είναι δικαίωμά τους, κύριοι συνάδελφοι. 

Αν το ποσό ήταν, δεν ξέρω, για επιδιόρθωση μουσουλμανικού τεμένους, όχι 
γιατί είστε μουσουλμάνοι, για όνομα του Θεού, αλλά χάριν της επαναπροσέγγισης, 

θα είχατε ίσως αντίθετη άποψη. Και είναι εκατοντάδες χιλιάδες λίρες που έχουν 

δοθεί για επιδιορθώσεις μουσουλμανικών τεμένων, κύριοι του ΑΚΕΛ. Και παρά 

ταύτα, ορθά δεν aντιδράσατε. Ορθά δεν aντιδράσατε, επαναλαμβάνω. Γιατί είναι 

ένα άλλο στοιχείο της θρησκείας του σύνοικου στοιχείου. 

Διαμαρτύρονται για τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, ότι τάχα 

υπάρχει καθυστέρηση. Είναι ένας από τους λόγους που δε δεχόμαστε την αναβολή 

της συζήτησης των προίJπολογισμών, διότι γνωρίζουμε τη μέθοδο και την τακτική 

που κατά κανόνα ακολουθεί η αριστερά. Φέτος, για πρώτη φορά, έπειτα από δεκαε
τίες, οι προ'Uπολογισμοί ήταν στην ώρα τους. Μερικές φορές, κατά παρέκκλιση του 

κανόνα ή κατ' εξαίρεση, κατατέθηκαν κατά τη συνήθη ή προβλεπόμενη από το 

σύνταγμα περίοδο. 
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Εκείνο όμως που διερωτώμαι είναι τι ενοχλεί. Είναι διότι στη διάρκεια του 

χρόνου διαπιστώθηκε ότι κάποια κονδύλια ήταν απαραίτητα για θεραπείες ασθενών 

στο εξωτερικό; Έπρεπε να προβλέψουμε ότι εκείνοι που θα έπρεπε να πάνε για 

εγχείριση στο εξωτερικό θα ήταν τόσοι και επειδή ήταν περισσότεροι να μην τους 

στείλουμε; Να τους αφήσουμε να πεθάνουν στην Κύπρο; Υπάρχει {1.300.000 για το 
σχέδιο θεραπείας Κυπρίων στο εξωτερικό. Είναι μια έκτακτη ανάγκη, που προκύ

πτει ανάλογα με το τι αντιμετωπίζουν οι πολίτες αυτού του κράτους. Θα έπρεπε το 

κράτος να τους αφήσει χωρίς θεραπεία; Ή πρέπει το κράτος να είναι αναξιόχρεο 

προς τα θεραπευτήρια του εξωτερικού; 

Έγινε σφοδρότατη κριτική, μέχρι aχαλίνωτης εκμετάλλευσης, για το γεγονός 

ότι το κράτος δεν έχει πολιτιστική πολιτική. Και επειδή παραχωρούνται 1300.000 
επιπλέον σε όσα έχουν εγκριθεί στο ΘΟΚ, εξεγείρονται και διαμαρτύρονται. Γι' 

αυτά, λένε, δε διαφωνούμε. Διαφωνούμε για το χρόνο. Αυτές ήταν οι ανάγκες που 

προέκυψαν στη διάρκεια του χρόνου. Είναι η πρώτη χρονιά που κατατίθενται 

συμπληρωματικοί προUπολογισμοί; Τουλάχιστον η παρούσα κυβέρνηση υιοθέτησε 

μια αρχή: δύο φορές το χρόνο, με κάποιες εξαιρέσεις, να κατατίθενται οι συμπληρω

ματικοί προUπολογισμοt. Αυτό τι ήταν; Ήταν απόφαση της Βουλής λόγω της 

πάγιας τακτικής που κατ' έτος ακολουθούσαν οι εκάστοτε κυβερνήσεις, μετά δηλαδή 

την έγκριση του προUπολογισμού να ακολουθεί σωρεία συμπληρωματικών προUπο

λογισμών. 

Θα έπρεπε άραγε η κυβέρνηση την αναδρομική μισθοδοσία του προσωπικού να 

την προλάβει ή να τους αφήσουμε aπλήρωτους; {1.120.000 είναι γι' αυτό το σκοπό. 
Υπάρχει το κονδύλι για να αποκτήσουν αυτοκίνητα οι ανάπηροι. Έπρεπε άραγε να 

γνωρίζουμε πόσοι ανάπηροι θα υπέβαλλαν αίτηση για να πάρουν το ανάλογο 

βοήθημα; Δηλαδή αυτά σας ξενίζουν και πρέπει να βγείτε ακόμα και για εκείνα που 

δεν πρέπει να κάνετε αντιπολίτευση; 

Αν άραγε πούμε του κ. Μαυροκορδάτου να περιφέρεται στα Κοκκινοχώρια για 

να πει στους αγρότες ότι ±:1.744.719, που είναι για την επιχορήγηση ορισμένων 
γεωργικών προ·ίόντων, που οι ανάγκες το επέβαλαν ώστε η κυβέρνηση να έρθει 

aρωγός στους γεωργούς, θα πρέπει ο κ. Μαυροκορδάτος ... 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Έχει ενάμιση χρόνο που ζητούνται αυτά. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Θέλετε να μην τα εγκρίνουμε; Αν είστε τόσο λεβέντες, εγώ καλώ την κοινοβου

λευτική σας ομάδα να μην τα εγκρίνει. Αλλά ενώ για ενάμισυ χρόνο προπαγανδί

ζατε, κύριε Μαυροκορδάτε, ότι τάχα είναι οι δικές σας ενέργειες -και γνωρίζω τι 

λέω- και οι δικές σας προσπάθειες που θα πείσουν την κυβέρνηση, όταν η κυβέρ

νηση, λόγω της φιλογεωργικής πολιτικής της, έφερε το κονδύλι, βρήκατε ότι ένα από 

τα προβλήματά μας είναι το ότι προβλέπουμε και εισφορά προς τις εκκλησίες. Και 

ας πάρουμε και τους γεωργούς. Συμφωνήσατε τάχα με αυτά τα κονδύλια, αλλά 

έπρεπε να βρείτε αλλού για να αντιπολιτευτείτε το κράτος και φτάσαμε μέχρι το 

σημείο να μιλούμε για τα σχολικά κτίρια και για την προσφυγική πολιτική της 

παρούσας κυβέρνησης. Προκαλέσατε και θα πάρετε απάντηση και δεν είμαι εγώ που 

εκφεύγω του θέματος. 
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Ποια είναι η κυβέρνηση που έχει χαρίσει τα προπολεμικά χρέη, ανερχόμενα σε 

ί55.000.000; Ποια είναι η κυβέρνηση που διέγραψε τα χρέη των προσφύγων για 

αυτοστέγαση, που ανέρχονται σε f:Sl.OOO.OOO; Ποια είναι η κυβέρνηση που απάλ

λαξε τους πρόσφυγες από οποιαδήποτε οφειλή σε συνεργατικές τράπεζες, σε συνερ
γατικά ταμιευτήρια, στο δημόσιο, στους οποιουσδήποτε οργανισμούς, συνολικού 

περίπου ύψους ί1 15.000.000; Ποια κυβέρνηση -σας προκαλώ και, αν έχετε το 
θάρρος, να το πείτε- ποια κυβέρνηση είναι που δίνει ή που επέκτεινε τα περιθώρια, 

ώστε να τυγχάνει μεγαλύτερος αριθμός προσφύγων της οικονομικής βοήθειας, ήτοι 
να καλύπτονται από την προσφυγική πολιτική; Ποια κυβέρνηση είναι που έδωσε 

την κοινωνική σύνταξη, ώστε πρόσφυγες και μη πρόσφυγες να δικαιούνται ωφελη
μάτων; Αγρότισσες και νοικοκυρές, είτε πρόσφυγες είτε όχι. Δεν καλύπτει άραγε 

και τους πρόσφυγες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Α ν προτιθέμεθα, κύριε Α ναστασιάδη, να διευρύνουμε τη συζήτηση, εγώ δεν έχω 
ένσταση. Απλώς ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το τι προτίθεμαι είναι θέμα δικό μου. Το πόσο θα πρέπει να 
απαντήσω είναι θέμα δικό μου, όταν απαντώ. Όταν εγείρει κάποιος θέματα, να 
προσέχει τι πιθανόν να ακούσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δεν είναι το τι θα ακούσει. Επαναλαμβάνω ότι ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επομένως, δεν είναι δυνατό να με φράξετε ή να μου αφαιρέσετε το λόγο, διότι 
απαντώ σε όσους ήγειραν θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Επαναλαμβάνω ότι η συζήτηση ... 

Ν. ΑΝΑΣΊ' ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δε δέχομαι εγώ η "ΧΑΡΑΥΓΉ" αύριο να γράφει ότι ο κ. Κίκης Καζαμίας 

κατακεραύνωσε την κυβέρνηση, διόη τάχα δεν έχει προσφυγική πολιτική. Να πάρει 

απάντηση και ας την γράψει η "ΧΑΡΑ ΥΓΗ". Ή ας μην την γράψει. Δικαίωμά της 

είναι. 

Έρχομαι τώρα στο Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. Φυσικά και δεν αφορά 

τους πρόσφυγες πιθανότατα για το ΑΚΕΛ. Έχουμε fA.OOO.OOO για το 1995 προικο
δότηση του φορέα και ί8.000.000 για το 1996. Για πρώτη φορά επιτέλους αυτή η 

κυβέρνηση εφαρμόζει το πάγιο αίτημα των προσφύγων. Και αυτό δεν είναι προσφυ

γική πολιτική για τον κ. Καζαμία! Για το ΑΚΕΛ δεν είναι προσφυγική πολιτική 

αυτή! 

Είχαμε, κύριοι του ΑΚΕΛ, εξαγγείλει δέκα στο σύνολό τους θέσεις πάνω σε 

αιτήματα προσφύγων, εκ των οποίων οι εννέα έχουν πραγματοποιηθεί. Η μόνη που 

δεν πραγματοποιήθηκε λόγω αντικειμενικών δυσκολιών είναι απλά και μόνο η 

τιτλοποίηση των σπιτιών στους αυτοστεγασθέντες πρόσφυγες, γιατί δυστυχώς η γη 

που επιλέχθηκε ανήκει στον ΕΦΚΑΦ και δεν είναι δυνατό να γίνει απαλλοτρίωση, 
ούτως ώστε να υπάρξει ίση αντιμετώπιση των αναγκών και των προβλημάτων που 

οι πρόσφυγες αντιμετωπίζουν, όσον αφορά την τιτλοποίηση εννοώ. 
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Δε θα κάνω αναφορά, για να δείτε πόσο σοβαρά λαμβάνω υπόψη αυτό που 

θίξατε και πρέπει φυσικότατα να καλύπτει και τα μέλη της ομάδας σας όταν θα 
επανέλθουν, στα σχολικά κτίρια. Είναι ενώπιόν μας ο προ'\Jπολογισμός και, αν δε 

με απατά η μνήμη μου, μπορεί και να σφάλλω, τα έξοδα φέτος για την παιδεία, μέση 

και δημοτική, ανέρχονται περίπου στα !15.000.000 για νέα κτίρια, επιδιορθώσεις 
κ.λπ. -και δεν υπολογίζω αυτά που μέχρι σήμερα έχουν γίνει- για να μην υπολογίσω 

και τα έξοδα για το Πανεπιστήμιο και για την ανώτατη παιδεία, που είναι άλλα 

περίπου !8.000.000 μέχρι !:10.000.000. Με όλα αυτά είναι ανύπαρκτη η σχετική 
πολιτική! Και δεν κάθονται να κάνουν σύγκριση, όταν οι ίδιοι υποστήριζαν μια 

κυβέρνηση μέχρι το τέλος του 1992, να δουν ποια ήταν τα αντίστοιχα κονδύλια. 
Τότε απουσίαζαν όλοι από τη Βουλή, για να μας πουν γιατί δεν πίεζαν τον κ. Βασι
λείου να εφαρμόσει ανάλογη με της παρούσας κυβέρνησης πολιτική. 

Ασκούν κριτική έναντι της σημερινής κυβέρνησης μέχρι του σημείου γιατί να 

βοηθά το Μέλαθρο Αγωνιστών. Δεν άσκησαν ανάλογη κριτική, όταν για λόγους 

μάρκετιγκ ανάλογα έπραττε η κυβέρνηση Βασιλείου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Είστε και πάλι aπληροφόρητος, κύριε Αναστασιάδη. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, κύριε Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Ο αγαπητός κύριος Αναστασιάδης έχει γενικεύσει τη συζήτηση . Πρόκειται 

περί συζητήσεως εφ' όλης της ύλης. Δε λέω να διακοπεί. Αλλά παρακαλώ, όταν 
άλλοι ομιλητές ανέλθουν στο βήμα, να μη διακόψετε κανένα, διότι πλέον δικαιού

μεθα όλοι να μιλήσουμε εφ' όλης της ύλης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Θεοδώρου, είχα φροντίσει να προειδοποιήσω σχετικά το Σώμα από την 

αρχή και ο καθένας έχει μια ευθύνη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι δική μου ευθύνη, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι ευθύνη δική μου. Ας 

έχουν μέτρο όσοι ασχολούνται με το μηδενισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, είναι θέμα βαθμού, όταν πρόκειται να επεκταθούμε. 

Ν. ΑΝΑΣΓ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δε γνωρίζω τους βαθμούς τους δικούς σας. Η βαθμολογία η δική μας του 

μηδέν είναι πως δεν υπάρχει πέραν του μηδέν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, εγώ είμαι Πρόεδρος του Σώματος και δεν εκπροσωπώ 

καμιά παράταξη αυτή τη στιγμή. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είπα για σας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ, υπάρχει θέμα διαδικασίας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν εγέρθηκα για να μη νομίσει ο κ. Α ναστασιάδης ότι υπάρχει κανένας που 

φοβάται όταν θυμώνει ή μιλά. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να σας βοηθήσω, για να μη ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Κατσουρίδη, σας παQακαλώ, κρατήστε τη συζήτηση εκεί που πρέπει. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣIΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν μιλούσα, με διέκοπταν και δεν ενοχλούμαι όταν με 

διακόπτουν. Εγώ θα κάνω μια φιλική παρένθεση. Μπορεί ο τόνος της φωνής μου 

να "Uψώνεται, αλλά ουδέποτε εξοργίζομαι. Δηλαδή, φαίνεται ότι είμαι εξοργισμένος, 

αλλά, παρακαλώ, πέστε ό,τι θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αν είναι φαινομενικό, είναι εντάξει. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επομένως ξεθαρρέψετε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είστε καλός ηθοποιός δηλαδή! 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είμαι αυτό που φαίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ, ποιο είναι το θέμα διαδικασίας; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Το θέμα διαδικασίας είναι το εξής: Δεν είναι στην κρίση του κ. Αναστασιάδη 

ούτε στην κρίση του κ. Κατσουρίδη πότε ένας βγαίνει από το θέμα, αλλά είναι στην 

απόλυτη κρίση του Προέδρου. Και δεν μπορεί να πει Βουλευτής "δε σας επιτρέπω 
να με διακόψετε, κύριε Πρόεδρε". 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣτΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος, από τη θέση μου. Ο κ. Θεοδώρου θα 

ανέλθει στο βήμα, υποθέτω. 

Έχω παρατηρήσει, κύριε Πρόεδρε, για θέματα διαδικασίας, πως, όταν απευθυ
νόταν ο προηγούμενος ομιλητής προς εσάς, απευθυνόταν λέγοντας "η κοινοβουλευ

τική σας ομάδα" και άλλα παρεμφερή, πράγμα που δείχνει ότι δεν έγινε αντιληπτό 

ότι ο θεσμός του Προέδρου της Βουλής είναι ένας σεβαστός θεσμός, θα έλεγα όχι 

λιγότερο σεβαστός από αυτόν του Προέδρου της Δημοκρατίας. Και μάλιστα, αν 

ευσταθεί η θέση την οποία υποστηρίζω συνεχώς ότι το κοινοβούλιο έχει την υπεροχή 

έναντι των δύο άλλων εξουσιών, διότι είναι η λα"ίκή αντιπροσωπεία, παρακαλώ 



592 

αυτό να μην επαναληφθεί στο μέλλον. Το έκανε βέβαια στη ρύμη του λόγου και για 

το λόγο ότι ο κ. Καζαμίας είχε επεκταθεί πέραν του δέοντος, όταν μιλούσαμε για το 

νομοθέτημα που έχουμε ενώπιόν μας και για το οποίο και υποδείξατε ότι είχε 

εκφύγει από τα επιτρεπόμενα πλαίσια συζήτησης. Αυτό είναι το ένα. Το δεύτερο 

είναι ακριβώς αυτό που εtπα τώρα. Δεν μπορούμε με πρόφαση ή με ελατήριο ότι 

δήθεν έχει πει κάποιος κάτι εν τη ρύμη του λόγου του να γενικεύουμε συζητήσεις. 

Να μιλήσουμε μέσα στα πλαίσια του παρόντος νομοθετήματος. 

Θα είμαι σύντομος με το να πω το εξής: Είναι μεν ανεπιθύμητο να έρχονται 

συμπληρωματικοί προUπολογισμοί., ενώ θα ήταν δυνατό αυτοί οι προUπολογισμοί 

να ετίθεντο ενωρίτερα. Αυτό το έχουμε πει πάρα πολλές φορές. Είναι όμως ορθό 

να λεχθεί ότι φέτος τουλάχιστο δεν ήρθαν πάρα πολλοί συμπληρωματικοί προUπο

λογισμοί., προφανώς διότι οι υποδείξεις του Σώματος έχουν φέρει ένα αποτέλεσμα. 

Εμείς είμαστε το μόνο κόμμα το οποίο δεν έχει συμμετάσχει ποτέ σε καμιά συγκυ

βέρνηση και κατά συνέπεια μπορούμε να μιλούμε πλέον πιο ελεύθερα και πιο ανεπη

ρέαστα αναφορικά με τις θέσεις μας για τα διάφορα θέματα. Θέλουμε να σας διαβε

βαιώσουμε ότι ως σοσιαλιστικό κόμμα μας ενδιαφέρει να υπάρχει κοινωνική 

πολιτική του κράτους, διότι θεωρούμε ότι το κράτος έχει πρώτιστο καθήκον, σε μια 

χώρα όπου υπάρχει τρομερή aνισομέρεια στην κατανομή του εισοδήματος, να κάνει 

κοινωνική πολιτική. Έχουμε κατά κεφαλήν εισόδημα $15.000, λέγεται, δηλαδή η 
μέση οικογένεια πρέπει να έχει σαράντα με σαράντα δυο χιλιάδες λίρες το χρόνο, 

πράγμα που οι στατιστικές μας λέγουν ότι έχεL μόνο το 3% του πληθυσμού. Έτσι, 

το κράτος οφείλει με παροχές να έρχεται και να κάνει παροχική κοινωνική πολι

τική. 

Έτσι, μιλώντας τουλάχιστο για τον εαυτό μου, δε θα μπορούσα ποτέ μου να 

μη δω με ικανοποίηση ότι ένα εκατομμύριο και τόσες χιλιάδες λίρες δίδονται για 

φάρμακα ασφαλώς όχι σ' εκείνους οι οποίοι μπορούν να τα αγοράσουν, αλλά σ' 

εκείνους που δεν μπορούν να τα αγοράσουν, ότι ί1.300.000 δίδονται για μετάβαση 

ασθενών στο εξωτερικό, ότι δίδεται κάποιο κονδύλι για το ΘΟΚ, ότι δίδεται κάποιο 

κονδύλι για τη μισθοδοσία των ωρομίσθιων υπαλλήλων, οι οποίοι όχι αδικούνται 

απλώς, αλλά εξευτελίζουν τους θεσμούς μας με το να τους διατηρούμε να εργάζο

νται με την ώρα, ώστε να μην μπορούν οι άνθρωποι αυτοί να έχουν εκείνο το 

ωφέλημα που έχει ο κάθε εργαζόμενος άνθρωπος, της αργίας, των διακοπών. Τους 

καταταλαιπωρούμε, για να εξοικονομήσουμε πενταροδεκάρες ουσιαστικά σ' έναν 

προUπολογισμό της τάξης του ενός δισεκατομμυρίου και πλέον λιρών. Και αυτό το 

υποστηρίζουμε. Επίσης, σίγουρα και θα θέλαμε τα γεωργικά προ·ίόντα και της 

φτωχής υπαίθρου, της Πιτσιλιάς, να επιχορηγούνται και όχι μόνο τα προ·ίόντα των 

Κοκκινοχωριών, όπως άκουσα να λέγεται. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Και της Πάφου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Και της Πάφου, γιατί όχι; Διότι και στην Πάφο, εκτός από τη βιτρίνα που 

υπάρχει κάτω, υπάρχουν άνθρωποι και στην Πάφο, ναι, που ταλαιπωρούνται και 

τρών~ ψωμί και κρεμμύδι, μάλιστα. Το θέμα είναι μακάρι να υπάρχουν αυτοί οι 

προUπολογισμοi. και να τους ψηφίζουμε. 
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Τώρα έρχομαL στο θέμα της εκκλησίας του Κάτω Πύργου. Δεν είναL για να 

μιλήσω για τον Κάτω Πύργο, αλλά είναι για να πω όη, όπως μου υπέδειξε ο συνά

δελφος κ. Θεοδώρου, οι εκκλησίες είναι μέρος του πολιτισμού μας, η λατρεία είναι 

μέρος του πολιτισμού μας, είναι ο πολιτισμός μας θρησκευτικός πολιτισμός. Και 

σε μια κοινότητα όπως τον Κάτω Πύργο, που την aπομονώσαμε και την έχουμε και 

την ταπεινώνουμε τόσα χρόνια με εκείνο το δρόμο που για είκοσι ένα χρόνια τους 

τάζουμε και δεν τον κάνουμε, τουλάχιστον, αν θα τους ανακουφίζαμε με το να 

δώσουμε εκεί ένα μικρό ποσό, δε θα ήταν κακό. Μάλιστα, θα έπρεπε το ποσό αυτό 
να μεγάλωνε και κάπως, γιατί η Μητρόπολη Μόρφου είναι προσφυγική και δεν έχει 

κανέναν πόρο να δLαθέσει, για να κάνει εκκλησία ο Κάτω Πύργος. Γι' αυτό το λόγο 

θα ψηφίσουμε στο σύνολό του το συμπληρωματικό αυτό προUπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προτού δώσω το λόγο στον επόμενο ομιλητή, κάνω ξανά έκκληση να περιορι

στούμε εντός του θέματος, διότι αυτό θα μας ευκολύνει να κάνουμε τη δουλειά μας. 

Παρακαλώ, ο κ. Θεοδώρου. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μια παρατήρηση. Κύριε Πρόεδρε, ουδεμία στιγμή είχα πρόθεση να aσεβήσω 

κατά του προσώπου σας ως Προέδρου του Σώματος. Θέλω να το διευκρινίσω, γιατί 

κάπου εθίγη. Μπορεί εν τη ρύμη του λόγου να γίνεται αναφορά και στην κομματική 

σας ιδιότητα και δεν παύει η ιδιότητά σας αυτή να υφίσταται, επειδή αναπληρείτε 

απλά τον Πρόεδρο. Αλλά ουδέποτε έχω παραπονεθεί τουλάχιστο για την ευθυ

κρισία, την αντικειμενικότητα και την ακεραιότητά σας ούτε και έκανα παρατήρηση. 

Αν προς στιγμή είπα, κατά την ώρα της αγόρευσης, επειδή πιθανότατα κάποια 

επιχειρήματα έπρεπε να λεχθούν, "δε σας επιτρέπω", δεν είναι με την έννοια της 

aσέβειας προς το πρόσωπο του Προεδρεύοντος, αλλά με την έννοια της προσπά

θειας να διεκδικήσω αυτό το οποίο δικαιούμουν και στο οποίο έπρεπε να αναφερθώ. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Νιώθω την ανάγκη να το κάνω, γιατί δε θα δεχόμουν ποτέ ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, αντιλαμβάνεστε ότι, όταν ανέρχομαι στην έδρα, φροντίζω 

να εκτελέσω τα καθήκοντά μου με κάθε αμεροληψία και δικαιοσύνη. Συνεπώς, είναι 

δεκτή η εξήγηση. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣlΑΔΗΣ: 

Το αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΎΣΙΟΎΠ ΑΣ: 

Για δυο λεπτά μόνο από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Ως μέλος της Επιτροπής Οικονομικών θέλω να πω το εξής: Ένα πακέτο προU

πολογισμών το οποίο αντιμετωπίστηκε απ' όλες τις πλευρές με συντριπτική και 

καταπληκτική ομοφωνία και συναίνεση βλέπω να εγείρει τόση συζήτηση, πράγμα το 

οποίο πρέπει να πω ότι με εκπλήττει. 
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Θέλω να κάνω και τη δική μου αναφορά στους προUπολογισμούς, ότι όντως 

ορισμένα αδρά κονδύλια που είναι μέρος των δεκαπέντε εκατομμυρίων που είπε ο 

συνάδελφος πράγματι αφορούν υποθέσΕLς που δεν μπορούσαν να προβλεφθούν και 

που δημιουργήθηκαν λόγω συνθηκών. Να αναφέρω ένα παράδειγμα: Είχαμε φέτος 

κρεμμυδοπαραγωγούς, ντοματοπαραγωγούς, παραγωγούς εσπεριδοειδών κτλ., 

είχαμε τέσσερα τόσα εκατομμύρια για απαλλοτρίωση γης κτλ. Τα κονδύλια είναι 

αδρά και αντίκρισαν την ομοφωνία των πάντων. 

Αν είναι κάτι που θα ήθελα να σχολιάσω από την αναφορά του αγαπητού 

συναδέλφου Κίκη Καζαμία, είναι η αναφορά στην εκκλησία του Κάτω Πύργου. Δε 

θα διαφωνούσα, αν η αναφορά στο θέμα των εκκλησιών γινόταν όταν θα έρθουν 

κονδύλια για κάποιες άλλες εκκλησίες. Και είμαι απ' εκείνους που θα συμφω

νούσαν ότι το κράτος πρέπει να είναι φειδωλό στο ποιες κοινότητες επιχορηγεί. 

Όσον αφορά όμως τον Κάτω Πύργο, φαίνεται ότι εκεί, όπως λέει και ένα τραγούδι, 

"ξεχνάει ο Θεός για να σε δει". Ε! κάποιος πρέπει να μεριμνήσει και μερίμνησε η 

πολιτεία σ' εκείνη την περίπτωση, αφού ξέχασε ο Θεός. Και ως ακριτική περιοχή 

θέλω στη συνείδηση των συναδέλφων να εντάσσεται -κι έτσι πιστεύω πως την εντάσ

σουν- ως ομοιοπαθή περίπου με τις προσφυγικές κοινότητες και τον προσφυγό

κοσμο. Γιατί οι ακριτικές περιοχές όλοι ξέρουμε -είχαμε και θέμα για συζήτηση τις 

προάλλες- χρειάζονται μια ιδιαίτερη μεταχείριση. Έτσι, μια χειρονομία της πολι

τείας προς τέτοιες κατευθύνσεις ούτε σχολιασμό δε θα 'πρεπε να προκαλεί. Επανα

λαμβάνω ότι αυτός ο σχολιασμός θα μπορούσε να γίνει για κάτι άλλο που θα 'ρθει 

αργότερα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε σκόπευα να ανέλθω στο βήμα, διότι είχα μια παρατήρηση 
μόνο να κάνω αναφορικά με ένα σημείο αυτών των προUπολογισμών, όμως η ομιλία 

του κ. Αναστασιάδη με υποχρεώνει να ανέβω στο βήμα. Και λυπούμαι διότι έχει 

γενικευθεί η συζήτηση. Ενώ ξεκινήσαμε με συζήτηση για ένα συμπληρωματικό προU

πολογισμό, αρχίσαμε να μιλούμε περίπου επί παντός επιστητού. 

Θα αναφερθώ στο σημείο πρώτα απ' όλα για το οποίο ζήτησα το λόγο. Αναφέ

ρομαι στην παροχή οικονομικής βοήθειας σε ανάπηρους για απόκτηση αυτοκινήτου. 

Δε θέλω να πω ότι το κονδύλι είναι μικρό ή μεγάλο. Όσο και να είναι, έχουμε 

υποχρέωση να το ψηφίσουμε ασφαλώς. Αυτό που θέλω να πω είναι ότι οι αρμόδιες 
υπηρεσίες του κράτους, δεν ξέρω με τίνος τις ευθύνες, όχι μόνο καθυστερούν στην 

εξέταση των αιτήσεων για παροχή οικονομικής βοήθειας για αγορά αναπηρικού 

αυτοκινήτου, αλλά ταλαιπωρούν μέχρι εγκατάλειψης. Δηλαδή, πιστεύω ότι ακολου

θούν συγκεκριμένη τακτική να ταλαιπωρούν τους ανάπηρους μέχρι σημείου που οι 

ίδιοι να εγκαταλείπουν το αίτημά τους, αυτό το οποίο δικαιούνται. Και δεν 

υπάρχει μόνο ένα περιστατικό. Υπάρχουν δυστυχώς πολλά περιστατικά. Αν η 

κυβέρνηση, και δε μιλώ γι' αυτή την κυβέρνηση, αν το κράτος θέλει να βοηθά αυτούς 

τους ανθρώπους, οφείλει να το κάνει ειλικρινά. Όχι από τη μια να λέμε ότι 

βοηθούμε και από την άλλη να καθιστούμε τη λήψη αυτής της οικονομικής βοήθειας 
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τόσο δύσκολη, που ο άλλος με όλη του την ανέχεια να λέει: "Άστα να πάν' στο 

διάολο. Δε θέλω να συνεχίσω άλλο. Κουράστηκα, βαρέθηκα". Έκκληση λοιπόν και 

παρατήρηση προς την Εκτελεστική Εξουσία και προς τις αρμόδιες υπηρεσίες να 

αντιμετωπίζουν αυτές τις περιπτώσεις με αγάπη, με στοργή, με ανθρωπισμό και να 

σπεύδουν να εξετάζουν τις αιτήσεις. Όχι να σπεύδουν βραδέως. Να σπεύδουν να 

εξετάζουν αυτές τις αιτήσεις. Αυτή είναι η παρατήρηση που είχα να κάνω. 

Αναφορικά με το θέμα της εκκλησίας του Πύργου, με έχει καλύψει ο συνά

δελφος Ευσταθtου και με έχει καλύψει και ο συνάδελφος Μουσιούττας. Κυρίως ο 

λόγος για την περίπτωση Πύργου είναι το απομονωμένο της κοινότητας, το απομο

νωμένο σε σημείο που κατά τη γνώμη μου να θεωρείται εξίσου προσφυγοποιημένη 

περιοχή. Είναι μια αποκλεισμένη περιοχή, που έχει κρατηθεί χάρη σ'tην ανδρεία 

ορισμένων ανθρώπων, ενός μικρού αριθμού ανθρώπων -το τονίζω αυτό το πράγμα

και διατηQείται ακόμα ελεύθερη, διότι κάποιοι επιλέγουν να μένουν ριζωμένοι εκεί. 

Το κράτος δεν έχει πληρώσει την οφειλή του προς αυτούς τους ανθρώπους. Δεν έχει 

κάνει δρόμους, δεν έχει κάνει όσα έπρεπε να κάνει για να τους κρατήσει εχει. Το ότι 

αυτή τη στιγμή δίδεται αυτό το βοήθημα για να κτιστεί μια εκκλησία είναι το λιγό

τερο, το ελάχιστο που το κράτος όφειλε να κάνει. Και εύχομαι και θέλω να ελπίζω 

ότι θα ακολουθήσουν χειρονομίες για θέματα καυτά τα οποία απασχολούν αυτούς 

τους ανθρώπους στην καθημερινή τους ζωή και την κάνουν πολύ δύσκολη. 

Έρχομαι τώρα στα θέματα τα οποία θίγηκαν από τον αγαπητό φίλο, Κοινο

βουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκο Αναστασιάδη. 

Θέλω να παρατηQήσω ότι οι επιτυχίες μιας κυβέρνησης ασφαλώς πρέπει να προβάλ

λονται, κυρίως από τους υποστηρικτές της κυβέρνησης, από αυτούς που αποτελούν 

την κυβέρνηση. Δε θεωρώ ότι η προβολή των επιτυχιών μιας κυβέρνησης είναι 

απαγοQευμένη ενέργεια ή κατακριτέα ενέργεια. Αυτό το οποίο όμως νομίζω είναι 

ότι η υπερβολή στο τέλος μειώνει και αυτή την επιτυχία. Και θέλω να εξηγηθώ γιατί 

πιστεύω ότι υπάρχει υπερβολή σ' αυτές τις καταστάσεις. 

Έχει αναφερθεί ο κ. Αναστασιάδης σε τέσσερις επιτυχίες της κυβέρνησης στον 

τομέα της κοινωνικής πολιτικής, τις οποίες έχει εκθειάσει και τις έχει παρουσιάσει 

ως απόδειξη της στοQγής, του ενδιαφέροντος και του κοινωνικού ΠQοσανατολισμού 
της σημερινής κυβέρνησης: το θέμα της κοινωνικής σύνταξης, το θέμα των προπολε

μικών χρεών, το θέμα των χρεών των προσφύγων για τις αυτοστεγάσεις και το θέμα 

του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. Όλα αυτά έγιναν και είναι σε πίστη της 

κυβέρνησης το ότι έγιναν αυτά τα πράγματα. Αλλά θέλω να δώσω στα πράγματα τις 

διαστάσεις που νομίζω πως έχουν. Διότι δυστυχώς γίνεται υπερβολή, γίνεται μια 

προβολή αλόγιστη, γίνεται μια παραπλάνηση σε τελευταία ανάλυση της κοινής 

γνώμης. Θα μιλήσω για το καθένα χωριστά και θα είμαι πολύ σύντομος. 

Πρώτο, η κοινωνική σύνταξη. Η κοινωνική σύνταξη αφορά, σύμφωνα με τις 

δηλώσεις ή τους διάφορους αριθμούς που η κυβέρνηση κατά καιρούς έχει παρα

θέσει, δεκατρείς χιλιάδες άτομα και αναφέρεται σ' ένα ποσό περίπου δεκατεσσάρων, 

κατ' άλλους δεκαοκτώ εκατομμυρίων λιρών. Η κυβέρνηση δίνοντας το νούμερο, το 

οποίο είναι πραγματικό, αποκρύπτει μια άλλη αλήθεια, ότι από το ποσό αυτό σε 

τελευταία ανάλυση αφαιρείται το 40%, το οποίο αντιστοιχεί στη σύζυγο. Και το 
40% είναι επί των δεκατριών εκατομμυρίων λιρών. Και επιπλέον αφαιρεί το μέρος 
εκείνο το οποίο παραχωρείται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας ως 



596 

συμπλήρωμα, για να φτάσουμε στο όριο φτώχειας. Μιλούμε δηλαδή ότι από τα 

δεκατρία εκατομμύρια λίρες πρέπει... Ναι, κύριε συνάδελφε, αυτή είναι η πραγματι

κότητα και δεν είναι ντροπή να το λέτε και να το παραδέχεστε. Αυτή είναι η πραγ

ματικότητα. Βάζουμε στη μια τσέπη δεκατρία εκατομμύρια και από την άλλη αφαι

ρούμε έξι έως επτά εκατομμύρια. Και είναι παραπλάνηση να μην το λέμε αυτό το 

πράγμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα δεν έκανα αναφορά σε ποσά, κύριε συνάδελφε. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

'Οχι, κύριε συνάδε\φε. Αλλά και εσείς και κυβερνητικοί εκπρόσωποι και 
Υπουργοί και οι πάντες δίνετε στο θέμα αυτές τις διαστάσεις. Δεν είναι αυτές οι 

διαστάσεις του. Οι διαστάσεις του είναι μόνο το 50% τουλάχιστον αυτού που 
παρουσιάζετε. 

Δεύτερο, τα προπολεμικά χρέη. Η κυβέρνηση έχει αποφασίσει τη διαγραφή 

των προπολεμικών χρεών και είναι σε πίστη της. Ποια είναι όμως η πραγματικό

τητα; Ότι ο οποιοσδήποτε πρόσφυγας, όλοι οι πρόσφυγες δεν αισθάνονταν εδώ και 

είκοσι χρόνια ότι οφείλουν οποιοδήποτε προπολεμικό χρέος. Όλοι οι πρόσφυγες 

είχαν αυτά τα χρέη ξεγραμμένα. Τα χρέη έχουν διαγραφεί στην πράξη. Αυτό το 

οποίο έκανε η κυβέρνηση και είναι προς τιμήν της, είναι τη ληξιαρχική πράξη του 

θανάτου αυτών των χρεών. Και αυτό πρέπει να πουν. Δεν έχει δώσει η κυβέρνηση 

οτιδήποτε στους πρόσφυγες με αυτή τη διαγραφή. Τα χρέη είχαν εμπράκτως 

διαγραφεί. Επί είκοσι έτη ήταν παγοποιημένα, ουδείς πλήρωσε το παραμικρό και 

ούτε υπάρχει κάποιος σ' αυτή την κοινωνία που διανοήθηκε ποτέ ότι θα 'ρθουν να 

του ζητήσουν τα προπολεμικά χρέη. 

Το τρίτο, τα στεγαστικά δάνεια. Τα στεγαστικά δάνεια είναι μια άλλη ιστορία 

η οποία κινείται στο ίδιο μήκος κύματος. Η κυβέρνηση δίνοντας τα βοηθήματα για 

τη στέγαση, πάντοτε από τη δημιουργία του προσφυγικού προβλήματος, από το 

1974, παραχωρεί ένα μέρος υπό μορφή βοηθήματος και ένα μέρος υπό μορφή 
δανείου. Εγώ θέλω να ρωτήσω ποιος πρόσφυγας μέχρι σήμερα πλήρωσε ένα σεντ 

έναντι του δανείου το οποίο πήρε; Ουδείς πλήρωσε έστω και ένα σεντ. Δηλαδή, 

αυτά τα ποσά ήταν ευθύς εξαρχής διαγραμμένα. Αυτά τα ποσά τα οποία δόθηκαν 

για βοηθήματα αυτοστέγασης ήταν ευθύς εξαρχής διαγραμμένα. ουδέποτε τους 

ζητήθηκαν. 'Οχι μόνο δεν πλήρωσε κανείς, αλλά ούτε και τους ζητήθηκαν. 

Και απομένει το τέταρτο σημείο, που είναι ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών. Ασφαλώς, δεν μπορούμε να κρίνουμε ακόμα τι θα γίνει με αυτή την 

υπόθεση ούτε βέβαια και να πούμε ότι δεν είναι ωραίο πράγμα. Είναι ωραίο 

πράγμα. Όμως, θα πρέπει να προσέξουμε ορισμένα σημεία. Δικαιούχοι στο ταμείο 

αυτού του φορέα δεν είναι μόνο τα φυσικά πρόσωπα. Είναι και οι εταιρείες. Και 

από τα δώδεκα εκατομμύρια λίρες εγώ θέλω να ξέρω, αν ζω στο τέλος του 1996, 
πόσα θα πάρουν οι προσφυγοποιημένες εταιρείες και πόσα θα πάρουν τα φυσικά 

πρόσωπα, νοουμένου μάλιστα ότι μιλούμε για αξίες του 1980 και για δανειοδότηση 
μέχρι 50% των αξιών του 1980. 

Επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. Δε θέλω να μειώσω 

καθ' οιονδήποτε τρόπο την απόφαση αυτή της κυβέρνησης. Είναι μια σοβαρή 

• 

... 
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απόφαση. Όμως, εκείνο που θέλω να τονίσω είναι ότι δεν είμαστε τώρα σε θέση να 

κρίνουμε αυτή την απόφαση. Αυτή η απόφαση θα κριθεί στο τέλος του 1996, όταν 
θα φανεί ποιος έλαβε και τι. τι έλαβαν οι εταιρείες και τι έλαβαν τα φυσικά 

πρόσωπα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μακρίδης παρακαλώ. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, 

Δεν μπορώ να αφήσω αναπάντητα μερικά τουλάχιστο σημεία όσον αφορά το 

κυβερνητικό έργο και όσα ανέφερε ο αγαπητός συνάδελφος κ. Θεοδώρου. Πολλοί 

είδαν και μίλησαν για διάφορα προβλήματα, αλλά κανένας δεν εί.χε το θάρρος να 

βάλει το χέρι επί τον τύπον των ήλων. Και διερωτώμαι: Μήπως φοβόντουσαν τις 

περιπλοκές και τις δυσκολίες στην εφαρμογή του οποιουδήποτε προγράμματος ή 

μήπως ήθελαν να κρατούν πιεσμένο το λαό, πιθανόν για να έχουν και τη δυνατότητα 

εκβιασμού οποιουδήποτε, όπως κάποιες εποχές που έλεγαν "και τις συντάξεις σας, 

κύριοι, εσάς των γηραιοτέρων, σας τιs προσφέρει ο τάδε και ο τάδε". Μήπως είναι 

αυτά που θέλαμε; Είχαμε το θάρρος και είχε το θάρρος η κυβέρνηση να υλοποιήσει 

αυτά τα προγράμματα, γνωρίζοντας μάλιστα ότι θα είχε επιπλοκές και περιπλοκές 

και αδυναμίες στα προγράμματα τα οποία έχουν υλοποιηθεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Ειλικρινά δεν είχα καμιά πρόθεση να 
μιλήσω, όμως ένα πολύ απλό θέμα έχει πάρει τέτοιες διαστάσεις. Είναι γνωστό ότι 

τόσο η κυβέρνηση όσο και το σύνολο αυτής της Βουλής, με καθημερινά υπομνήματα 

ή με πιέσεις στις Επιτροπές της Βουλής ή οπουδήποτε, προσπαθούμε με συμπληρω

ματικούς προϋπολογισμούς να προωθήσουμε το άλφα έργο ή να aπαλύνουμε τον 
πόνο ανθρώπων όσον αφορά κοινωνικά προβλήματα. Ενώ σημασία έχει σ' οποιοδή

ποτε συμπληρωματικό προϋπολογισμό ποιος είναι ο στόχος του ή οι προθέσεις, 

έχουμε αλλάξει την κατεύθυνση και τη φιλοσοφία στη συζήτηση αυτού του θέματος. 

Εμείς τουλάχιστον ως Δημοκρατικό Κόμμα, όπως και στο παρελθόν, θα 

εξετάζουμε και θα υποστηρίζουμε τον κάθε συμπληρωματικό προϋπολογισμό, όποτε 

και αν παρουσιαστεί ενώπιον του Σώματος. Εκείνο που μας ενδιαφέρει είναι ο 

σκοπός και η επίλυση οποιουδήποτε προβλήματος. Ειλικρινά, πιστεύω ότι αυτό το 

θέμα τείνει να οδηγηθεί σε προεκλογική εκστρατεία. Εμείς δε θα ακολουθήσουμε 

αυτή τη διαδικασία. Απλώς, θα πούμε ότι υποστηρίζουμε στο σύνολό του όλο το 

νομοσχέδιο, με όλους τους συμπληρωματικούς προ'Uπολογισμούς που έχουν κατα

τεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρiδης, παρακαλώ. 



598 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελqχ>ι ... 

Ν. ΑΝΑΠ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αναμείνατε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι, σας αναμένω, κύριε Αναστασιάδη. Από τη στ~γμή που πήρε κάποια τροπή 

το θέμα, υποχρεωτικά θα πρέπει να τοποθετηθούμε σε κάποια ζητήματα που έχουν 

εγερθει. 

Δεν κρίνουμε το συνολικό κυβερνητικό έργο, γιατί θα έχουμε την ευκαιρία 

στους προϋπολογισμούς και γιατί, αν κριθεί το συνολικό κυβερνητικό έργο, θα 

χρειαστούν πολύ περισσότερα επιχειρήματα, γLα να καταδειχθεί κάτι που δεν έχει 

γίνει. Εν είδει παραδείγματος έγινε αναφορά από τον εκπρόσωπο του ΔΗΣΥ στην 

παιδεία, αλλά, αν συγκρίνει ένας τις δαπάνες για την παιδεία ως ποσοστό, θα βρει 

ότι έχουν μειωθεt. Αναφορικά με τη θέση αρχής αν εξετάζονται όποτε παρουσ~α

στούν ή όχι οι συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί και ως προς τη θέση που ανέφερε 

ο συνάδελφος κ. Πιττοκοπίτης ότι εμείς, δηλαδή το ΔΗΚΟ, είμαστε έτοιμοι, όποτε 

παρουσιαστούν συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί., να τους συζητήσουμε, θέλω να 

θυμίσω ότι αυτή η Βουλή κατά τρόπο aφοριστικό έκρινε όλες τις προηγούμενες 

κυβερνήσεις, γιατί έφερναν συμπληρωματικούς προ\Jπολογισμούς. Και θέλω να 

θυμίσω στον κ. Π ι ττοκοπί τη ότι πρωτοστάτης για να μπει τάξη, και καλά έκανε, σ' 

αυτό το θέμα ήταν ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ κ. Τάσσος Παπαδό

πουλος. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Αποτελεί συγκυβέρνηση. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είναι έκπληξη το ότι αποτελεί συγκυβέρνηση! 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Δε θα σας διακόψω ... 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης είπε ότι, αφού προκαλέσατε, θα πάρετε απάντηση. Εν είδει 

τιμωρίας δηλαδή έγινε η αναφορά. Αφού μιλάτε, θα μιλώ περισσότερο, για να σας 

τιμωρήσω! Μας είπε, αν είμαστε λεβέντες, να καταψηφίσουμε τα κονδύλια που 

αφορούν τη γεωργική ανάπτυξη. Δεν είμαστε αρκούντως λεβέντες, για να καταψηφί

σουμε πράγματα για τα οποία το ΑΚΕΛ αγωνίζεται για εβδομήντα χρόνια. 

Δυστυχώς όμως ο συνάδελφος και συνώνυμος παρουσιάστηκε αδιάβαστος πάνω στο 

θέμα που συζητούμε, για τον εξής απλούστατο λόγο: Δαπάνησε αρκετή ανδρεναλίνη 

για να μας επιτεθεί για πράγματα που υποστηρίζουμε. Το ΑΚΕΛ ψηφίζει τους υπό 

συζήτηση προϋπολογισμούς. Διαφώνησε σε ένα σημείο. Κατά συνέπεια, έπρεπε να 

διαφυλάξει τις δυνάμεις του για εκείνα που θα ακολουθήσουν μετά την πρώτη του 

έτους. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, γιατρέ! 

- .. .. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Φαίνεται ότι ούτε οι ιατρικές συμβουλές που σας δίνουν δεν είναι επαρκείς. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ εκ βάθους καρδίας! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κατά τη συζήτηση των προ'\Jπολογισμών λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παρισινός δεν εί.ναι εδώ σήμερα. Πώς θα δοθούν οι συμβουλές; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Είναι ο κ. Διόφαντος. 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Δεν είναι της ειδικότητάς μου, κύριε Πρόεδρε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κατά τη συζήτηση των προ'\Jπολογισμών θα αναφερθούμε γενικά στο τι έδωσε 

και τι δεν έδωσε αυτή η κυβέρνηση. Και δεν έχουμε κανένα απολύτως πρόβλημα να 

χαιρετίσουμε και να την πιστώσουμε γι' αυτά που έκανε. Εξάλλου, πολύ πρόσφατα 

από την τηλεόραση ο Γενικός Γραμματέας του κόμματος σε συγκεκριμένο τηλεο-

\ πηκό κανάλι ανέφερε, πριν ερωτηθεί, αυτά που έδωσε η κυβέρνηση Κληρίδη. Το 

ερώτημα 9μως που πρέπει να απασχολεί τον καθένα είναι το εξής: Συνολικά τι 

δίνει και τι παίρνει μια κυβέρνηση. Και όταν θα συζητούμε στους προ'\Jπολογισμούς 

-το κάναμε και την περασμένη φορά, θα το κάνουμε και τώρα- θα σας αποδείξουμε 

με αριθμούς ότι πήρε περισσότερα απ' όσα έδωσε. Έδωσε μερικά εκατομμύρια, τα 

οποία αφαίρεσε με άλλους τρόπους. Ένα παράδειγμα: Περικοπή κατά 50% των 
σχεδίων ανάπτυξης των ακριτικών περιοχών. Αλλά για μας, το ΑΚΕΛ-Αριστερά

Νέες Δυνάμεις, έχει σημασία και πού διοχετεύονται αυτά τα περισσότερα λεφτά που 

παίρνει η κυβέρνηση από τον πολίτη. Και διοχετεύονται στους ξενοδόχους με το 

3% και σε πολλούς άλλους παρόμοιους, όπως για παράδειγμα η χάρη που δόθηκε 
στις εμπορικές τράπεζες από αφορμή την παραγραφή των χρεών. Και σε τελευταία 

ανάλυση, αν εξετάσει ένας τη σχέση και το ποσοστό συμμετοχής εταιρειών και 

πολιτών στην καταβολή φόρων, θα ανακαλύψει ότι σε αυτά τα τρία χρόνια ευνοή

θηκαν οι εταιρείες. 

Ο κ. Α ναστασιάδης δεν άντεξε στον πειρασμό να αναφερθεί και πάλι στην 

κυβέρνηση Βασιλείου. Βέβαια, επερχομένων των βουλευτικών εκλογών, δε μας 

ενοχλεί να επικρίνετε τον κ. Βασιλείου, διότι επιθυμούμε να είμαστε το πιο δυνατό 

κόμμα. Δε μας ενοχλεί, κύριε Α ναστασιάδη. Δεν είμαστε το ίδιο κόμμα με τον 

κ. Βασιλείου, όπως δεν είμαστε το ίδιο κόμμα και με σας. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Επομένως, επιδιώκετε την κριτική. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Η κριτική και αυτοκριτική είναι μόνιμο χαρακτηριστικό του ΑΚΕΛ. Και ο 

κ. Αναστασιάδης είπε για παράδειγμα πότε θα ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Κατσουρί.δη, μην επεκτείνεσαι λόγω του διαλόγου που γίνεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να αφαιρέσω και την ~διότητα που με χαρακτη

ρίζει. Το Ι8ο συνέδριο του ΑΚΕΛ, αν είχε θέμα για το οποίο χρε~αζόταν να κάνει 
αυτοκριτική, θα την έκανε. Άλλοι έχουν πρόβλημα να κάνουν αυτοκριτική για 

οτιδήποτε και για το πιο μικρό. Αλλά η αναφορά μου στον κ. Βασιλείου στόχευε 

κάπου αλλού. Όταν υποστήριζαν, λέει, τον κ. Βασιλείου, δε διαφωνούσαν με τα 
διάφορα μέτρα που έφερνε στη Βουλή. Ποιοι; Εμείς του ΑΚΕΛ μόνο; Εγώ ξέρω 
ακόμα ένα κόμμα που υποστήριζε τον κ. Βασιλείου σε όλους τους χειρισμούς μέχρι 

πέντε μήνες πριν τις προεδρικές. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Εκτός από εμάς, εν πάση περιπτώσει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αν κάνετε την εις άτοπον απαγωγή, θα το βρείτε. Ο κ. Αναστασιάδης στην 

αναφορά του άφησε και αιχμές και στη συνέχεια έκανε απευθείας επίθεση στις 
θρησκευτικές αντιλήψεις και στα θρησκευτικά αισθήματα των αριστερών. Ευτυχώς, 

είπε ότι μερικοί αριστεροί θρησκεύουν. Αν η συντριπτική πλειοψηφία των 

αριστερών δεν περιλαμβάνεται στο χριστεπώνυμο πλήρωμα, έχει πρόβλημα η 

εκκλησία της Κύπρου. Αλλά η θρησκευτική ευλάβεια, η θρησκευτική πίστη δεν είναι 

ούτε οικοδόμηση εκκλησιών ούτε πομπώδικη εμφάνιση στις εκκλησίες. Είναι 

τρόπος ζωής. Και πάνω απ' όλα είναι σεβασμός στην ανθρώπινη ζωή. Και σ' αυτό 

το κόμμα που λέγεται ΑΚΕΛ κανένας δεν μπορεί να καταμαρτυρήσει ασέβεια προς 
τους ηθικούς κανόνες ζωής και κυρίως προς το μέγιστο των ανθρώπινων δικαιω

μάτων, το δικαίωμα της ζωής. Οι ακελικοί δεν μπαίνουν στις επιτροπές, γ~ατί 

αποτελεί η εκκλησιαστική επιτροπή κανένα "φίτσιο". Και αν οι ακελικοί σταματή

σουν να πηγαίνουν στις εκκλησίες την Κυριακή, θα έχει μεγαλύτερο πρόβλημα 
παρουσίας. Όμως, την εκκλησία, αν τη σεβάστηκαν ή δεν τη σεβάστηκαν και ποιοι 

δεν τη σεβάστηκαν, το απέδειξαν στα χρόνια τα δύσκολα. Άλλοι υιοθέτησαν, 

υποστήριξαν και μέχρι σήμερα αγωνίζονται για αποκατάσταση της μνήμης των 

μητροπολιτών που διενήργησαν εκκλησιαστικό πραξικόπημα για παράδειγμα. 

Μήπως είναι το ΑΚΕΛ που διεξήγε εκστρατεία επί δεκαετίες για διαχωρισμό 

της εκκλησίας από το κράτος; Μήπως είναι το ΑΚΕΛ που εφεύρε το επιχείρημα ότι 

ήταν ασυμβίβαστο ο Μακάριος να είναι και Πρόεδρος της Δημοκρατίας και Αρχιε

πίσκοπος; Πολύ πρόσφατα άνθρωπος ο οποίος διεκδικεί να είναι στο ψηφοδέλτιο 

του ΔΗΣΥ από την τηλεόραση επανέφερε όλα αυτά τα θέματα. Και αρκετοί από τα 
στελέχη του ΔΗΣΥ ήταν στους πρωτοστάτες της επίθεσης ενάντια στις δύο ιδιότητες 

του Μακαρίου. Και λυπούμαι να παρατηρήσω όη και ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημο

κρατίας επέλεξε να τελέσει τους γάμους του υπό τις ευλογίες πρωτοστάτη αντί

παλου του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και στην εκκλησία εκείνη που λειτουργούσε 

ως παράνομη κατακόμβη. Εκκλησιαστικά παράνομη. 

Με ειρωνεία αναφέρθηκε ο κ. Αναστασιάδης σε μας λέγοντας ότι, αν επρόκειτο 

για τέμενος, θα ψηφιζόταν το κονδύλι. Και βέβαια συμφωνεί ότι θα έπρεπε να ψηφι
στεί το κονδύλι, για να διορθωθεί το τέμενος. Και εμείς Οα ψηφίζαμε. Και θα ψηφί-
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ζουμε, διότι τα τεμένη, για να είμαστε ειλικρινείς, τα διορθώνουμε στην προσπάθεια 
να διορθώσουμε τα κακά που επισώρευσε το 1974. Επειδή μέσα στην κριτική που 
γινόταν κυρίως από την πλευρά του Συναγερμού και άλλων προγενέστερα που 

ανήκαν σε διάφορες πλευρές ... 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Απαντάται σε μένα ή σε άλλους προγενέστερους; 

Ν. ΚΑτΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όχι, σε σας απαντώ. Δεν είστε τόσο προγενέστερος. 

Έπρεπε να υπάρξει λοιπόν ένας διαχωρισμός εκκλησίας και κράτους και 

αποφάσισε αυτή η πολιτεία να επιχορηγεί την εκκλησία. Και εγώ θέλω να ρωτήσω 

απευθείας, όχι το Δημοκρατικό Συναγερμό πλέον, όλη τη Βουλή, γιατί η εκκλησία 

μας προτιμά να οικοδομεί ξενοδοχεία αντί να οικοδομεί εκκλησίες. Γιατί πρέπει 

εμείς πρώτοι να σκεφτούμε το καθήκον να έχει ένα χωριό εκκλησία και να μην το 

σκέφτεται η ίδια η εκκλησία; Τελικά έχουμε φτάσει στο εξής οξύμωρο: το κράτος να 

οικοδομεί εκκλησίες και η εκκλησία να οικοδομεί επιχειρήσεις. 

Θα αναφερθώ και στον Κάτω Πύργο, κύριε συνάδελφε. Και μια και παρεμβαί

νετε, θα αναφερθώ πριν την ώρα του. Πρέπει να είμαστε ειλικρινείς. Σωστά εLπε ο 

κ. Θεοδώρου ότι είναι περLπου μια προσφυγική περιοχή. Και ποια είναι η στάση 

του ΑΚΕΛ απέναντι στο θέμα οικοδόμησης εκκλησιών εκεί. που δεν μπορούν οι 

κοινότητες να τις οικοδομήσουν καταδείχτηκε, όταν υπερψηφίσαμε τα κονδύλια που 

' αφορούσαν τις εκκλησίες προσφυγικών συνοικισμών. Είπε ο κ. Θεοδώρου ότι 

μοιάζει με προσφυγικό συνοικισμό ο Κάτω Πύργος. ΕΙ είναι την ενοχή μας που 

θέλουμε να καλύψουμε. Για τα έργα που δεν έχουν γίνει στον Κάτω Πύργο προσπα

θούμε τώρα να τους δώσουμε ένα μήνυμα. Ε! κάμνουμέ σας την εκκλησία. Εγώ σας 

λέω ότι ο Θεός που παρακολουθεί θα προτιμούσε τα λεφτά να πάνε για την ανακού

φιση των κατοίκων του Πύργου, αντί να πάνε για την οικοδόμηση ενός τόπου 

λατρείας του. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αστεία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ : 

Δεν είναι αστεία, κύριε Σολωμή. Δεν είναι αστεία καθόλου. Αν για σας 
θρησκευόμενος και πίστη σημαίνει οικοδόμηση εκκλησιών, ε, τότε πράγματι είναι 

αστεία. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Με την ίδια συλλογιστική τLποτε δεν πρέπει να κάνουμε, γιατί. πάντοτε 

υπάρχει μεγαλύτερη ανάγκη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Πρέπει να ικανοποιούνται οι μεγαλύτερες ανάγκες, βεβαίως. Και εγώ λέω ότι 

τις t30.000 της εκκλησίας του Κάτω Πύργου μπορούσε να τις δώσει η ίδια η 
εκκλησία, γιατί αν ξεφύγουμε από το διαχωρισμό προσφυγικών και μη προσφυ

γικών χώρων που χρειάζονται εκκλησία δε θα έχουμε τελειωμό. 

Έγινε αναφορά και στο θέμα αν θα πρέπει να συζητούμε έκτακτους προ\Ιπολο

γισμούς, συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς. Εμείς δεν εLπαμε το αντίθετο. Και 
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όπως ανέφερε ο κ. Α ναστασιάδης, ήταν όλοι που συμφώνησαν δυο φορές το χρόνο 

να έχουμε συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς. Το θέμα όμως είναι πότε παρου
σιάζονται και πόσοι παρουσιάζονται. Όταν οι δύο γίνονται εκατό δύο, το Οέμα 

ξεφεύγει απ' αυτή την κοινή συναντίληψη να διευκολυνθεί η Εκτελεστική Εξουσία. 

Και ακόμα κάτι. Δεν μπορεί από τη μια να παινευόμαστε γ~ατί ήρθε η κυβέρνηση 

και είδε κάποιες συγκεκριμένες ανάγκες και έφερε συμπληρωματικούς προϋπολογι-

σμούς και ταυτόχρονα να λέμε, ο Υπουργός Οικονομικών, απ' αυτό το βήμα "κατορ-

θώσαμε να περιορίσουμε το δημοσιονομικό έλλειμμα στα !102.000.000" και να μην 
κάνουμε και την άθροιση ότι τα !102.000.000 με τους συμπληρωματικούς προϋπολο-
γισμούς γίνονται ί117.000.000. 

Κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω με το εξής: Το ΑΚΕΛ πάντοτε αντιμετώπισε τα 

θέματα όλα με υπευθυνότητα και ιδιαίτερα τα θέματα των προϋπολογισμών. Και γι' 

αυτό σ' όλη την κοινοβουλευτική του ιστορία, ανεξάρτητα από τις επιμέρους διαφω

νίες του, υπερψήφιζε τους προϋπολογισμούς. Και δεν μπορεί κανένας συνάδελφος 

μέλος της Επιτροπής Οικονομικών να καταδείξει έστω και μία περίπτωση που οι 
Βουλευτές της κοινοβουλευτικής μας ομάδας συμπεριφέρθηκαν κατά στείρο ή μηδε

νιστικό τρόπο μέσα στην Επιτροπή Οικονομικών. Και εγώ αναγνωρίζω ότι παρό

μοια ήταν η συμπεριφορά και των Βουλευτών των άλλων κομμάτων επί προηγού

μενων κυβερνήσεων. Ας μην εκμεταλλευόμαστε όμως την κάθε διαφορετική άποψη 

και ας μην την κατακεραυνώνουμε με το ρηχό επιχείρημα πως, επειδή διαφωνεί ένας 

ή μια ομάδα με ένα κονδύλι !30.000, μηδενίζει και κάνει στείρα αντιπολίτευση. 
Εκείνο το οποίο θα πρέπει να κάνουν οι υποστηρικτές αυτής της κυβέρνησης ή οι 

υποστηρικτές Βουλευτές και η ίδια η κυβέρνηση είναι να σταματήσουν να aντιπολι

τεύονται τις προηγούμενες κυβερνήσεις. Ο κ. Μακρίδης πήγε δεν ξέρω σε ποια 

κυβέρνηση, όταν ανέφερε ότι ο τάδε σας έδωσε τις κοινωνικές συντάξεις. Εγώ θα 

ήθελα να ακούσω και τον τάδε δηλαδή. Ποιος είναι αυτός ο τάδε; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ήταν επί μίνιμουμ προγράμματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Έχει όνομα ο τάδε; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Επί μίνιμουμ προγράμματος. Και για τα δύο κόμματα ο ένας εί.χε την Ιιδια 

σημασία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δηλαδή ο τάδε ήταν ο κ. μίνιμουμ πρόγραμμα! Τόσο πολύ φοβάστε να κατονο

μάσετε αυτούς με τους οποίους συrι<υβερνάτε. 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτοί που κυβερνούν σήμερα είστε εσείς και εσείς θα 

κρίνεστε. Όταν το 1998 θα αναλάβουν άλλοι, θα κρίνονται οι άλλοι. 

• 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: • 

Ο κ. Α ναστασιάδης παρακαλώ. 

Να υποθέσουμε ότι αυτό το θέμα θα κλείσει στην αποψινή συνεδρία; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εξαρτάται, κύριε Πρόεδρε. 

,. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης θα πει ή θα επαναλάβει όσα είπε προηγουμένως και ελπίζω 
να είστε προσεκτικοί, για να μην τον παρερμηνεύετε. Καταρχάς, θα ξεκινήσω με τον 
κ. Θεοδώρου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Πιο δυνατά. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είδατε καμιά φορά γιατί φωνάζω; Διότι έχουμε και τακτικούς ακροατές οι 
οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα να μας ακούνε, όταν δε μιλούμε σε τόνους υψηλούς. 

Λοιπόν, επανέρχομαι, κύριοι συνάδελφοι, στο θέμα της υπερβολής. Αν είναι 

πράγματι κάτι που έπρεπε με υπερβολή να κρίνουμε την παρούσα κυβέρνηση, είναι 
γιατί δεν έκανε μάρκετιγκ τουλάχιστον της προβολής του έργου που επιτέλεσε. Και 
την κρίνω με αυστηρότητα, αν θέλετε, σ' αυτό τον τομέα. Αλλά, δεν μπορεί να λέει ο 
κ. Θεοδώρου ότι προβάλλουμε με υπερβολή τα έργα της κυβέρνησης, όταν ο ίδιος με 
τόσο υπερβολικό ζήλο προσπαθεί να μηδενίσει ακόμα και εκείνα που χαιρετίζει. 
Και θα κάνω πιο συγκεκριμένη αναφορά, κύριε Θεοδώρου. Από ποιον, λέει, από 
εκείνους που χρωστούσαν προπολεμικά θα τα ζητούσαν; Φαtνεται δε γνωρίζετε πως 
λειτουργεί ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών, αλλά φτάσατε στο σημείο να 

κρίνετε ένα φορέα πριν καν λειτουργήσει. Η ουσία είναι μια. Είναι ότι επιτέλους 
εφαρμόζεται αυτός ο θεσμός και έπρεπε να χαιρετίσετε το ότι επιτέλους κάποια 
κυβέρνηση πήρε την απόφαση να υλοποιήσει κάποια έργα. Και ας κριθεί στο τέλος. 
Συνεχίζω. Για να μπορεί να λειτουργήσει ο φορέας, κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει 

να ξέρετε ότι για τα περισσότερα από τα προπολεμικά χρέη υπήρχαν υποθήκες. Α ν 
δε διαγράφονταν, οι υποθήκες θα παρέμεναν. Και συνεπώς δε θα λειτουργούσε. 
Και δεν μπορεί με τόσο εύκολο τρόπο να λέμε, ε, είναι υπερβολή, ποιος τα ζήτησε 
από τους πρόσφυγες ή ποιος θα τα ζητούσε; Άστε που ακούω ότι κάποιοι δημόσιοι 
υπάλληλοι πλήρωσαν και φυσικότατα ένα ποσό δίιο εκατομμυρίων επτακόσιων 

χιλιάδων τόσων λιρών επιστρέφονται. 

Συνεπώς, καλά είναι να αναγνωρίζουμε και να λέμε χαιρετίζουμε και ας μην 

κάνουμε με τόσο υπερβολικό τόνο κριηκή, προκειμένου να μειώσουμε κάτι που 
έγινε από μια κυβέρνηση. Ακόμα και για την κοινωνική σύνταξη. Εγώ ανέφερα το 
θεσμό. Και φτάσαμε να κάνουμε κριτική για το αν τα εκατομμύρια που θα δαπανη
θούν είναι δεκαοκτώ ή δώδεκα. Αντί να πούμε, μπράβο που μπήκε η κοινωνική 

σύνταξη, ακόμα λίγο θα πούμε, αφαιρέστε την, για να έχουμε να σας επικρίνουμε. 

Εγώ δεν έκανα αναφορά σε κονδύλια. Έκανα αναφορά στο θεσμό. Και δεν είχε τι 
να κρίνει ο κ. Θεοδώρου, παρά να πει, μα, ξέρετε, αφαίρεσαν το 40%. Παίρνουν 
άλλο 60%, για να συμπληρωθεί η ευλοημένη σύνταξη εκείνου που δεν έπαιρνε 
ποσώς. 

Και διερωτώμαι αν αυτή πράγματι είναι καλόπιστη κριτική, αν λέγεται καλό

πιστη κριτική, αν εμείς υπερβάλλουμε με το να προβάλλουμε κάποιες θέσεις, όταν 
προκληθούμε. Θέλετε να φιμώσετε την κυβέρνηση, για να μιλά μόνο η αντιπολί
τευση; Δε νομίζω. Ούτε του χαρακτήρα σας ούτε των αρχών σας είναι ούτε aντιλή
φθηκα κάτι τέτοιο. Αλλά με υπερβολικούς τόνους ή τάχα υπερβολές δεν πρόκειται 
να διστάσουμε να επαναλαμβάνουμε αυτό που πρέπει να λέγεται και ο λαός να 
ξέρει. 
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Ο πιο γραφικός όμως ήταν ο κ. Κατσουρίδης, ο οποίος ταύτισε τους ιερείς με 

τις εκκλησίες, με τους τόπους λατρείας. Και δεν είχα αμφιβολία και δεν είναι 

πρωτόγνωρο. Το ΑΚΕΛ, όταν βρεθεί σε δύσκολη θέση, παρελθοντολογεί. Μιλούσε 

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού και ο κ. Κατσου

ρίδης έκανε αναφορά σε εκκλησιαστικούς πατέρες άλλης εποχής. Λυπούμαι, δεν 

τους εκφράζω, δεν τους εκπροσωπώ και δε μιλούσα εκ μέρους κανενός εξ εκείνους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Το κόμμα σας τους έχει υιοθετήσει. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αλλά, θέλω να σας υπενθυμίσω κάτι, επειδή τους έχουμε υιοθετήσει, γιατί 

είναι καιρός να αφήσουμε τις υποκρισίες. Όταν το 1985 συμμαχούσατε μαζί μας, 
προκειμένου να φύγει ο Σπύρος Κυπριανού από την εξουσία, είχατε διαγράψει τα 

αμαρτήματά μας. Όταν αργότερα διεκδικούσαμε την προεδρία, θυμηθήκατε ότι 
είμαστε οι αμαρτωλοί πάλι. Είναι καιρός τα δύο μέτρα και δύο σταθμά να τα 

αφήσετε στη μπάντα. Και όταν τεσσεράμισι χρόνια, όπως είπατε, συγκυβερνούσαμε 

και πάλι δεν ήμαστε αμαρτωλοί.. Όταν είχατε την ανάγκη ή όταν έχετε την ανάγκη 

του Δημοκρατικού Συναγερμού, είμαστε οι καλοί Σαμαρείτες. Όταν νομίσετε ότι 

κάπου βρίσκεστε σε δυσχερή θέση, αρχίζετε να θυμάστε αμαρτίες και να αναφέρετε ή 

να αναμασάτε το παρελθόν. Το έχετε πράξει τόσες πολλές φορές και έχετε αποτύχει 

άλλες τόσες, που είναι συμβουλή μου, κύριε Κατσουρίδη, προς εσάς και προς την 

ηγεσία του κόμματός σας να παύσετε να αναμοχλεύετε το παρελθόν και να νομίζετε # 

ότι με τη διχόνοια θα επιβιώσετε. Ούτε θα επιβιώσετε ούτε θα επι.πλεύσετε. Αλλού 
είναι τα κακά σας και ορθά τα θίξατε. Εσείς θέλετε τη μείωση του κ. Βασιλείου, 

διότι ενδιαφέρεστε να αυξηθεί το κόμμα σας. Εκεί είναι το πρόβλημά σας. Δέστε το • • 
και λύστε το. Και αφήστε το Δημοκρατικό Συναγερμό, διότι δεν πρόκειται να τον 

επηρεάσετε. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Σας ευχαριστούμε για την παραδοχή, γιατt πιστοποιήσατε ότι ο Σπύρος 

Κυπριανού και το ΔΗΚΟ είναι το κέντρο. Σας ευχαριστούμε θερμά. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ποιος αρνήθηκε ότι είστε το κέντρο; Εμείς συνεργαζόμαστε μαζί σας και λέμε 
και χαιρόμαστε την αυτονομία σας. Κύριε Πιττοκοπίτη, τα ευκόλως εννοούμενα 

παραλείπονται. Δεν είχα λόγο να αναφέρω αν είστε ή τι είστε. Εγώ ξέρω τι είμαστε 
εμείς. Και μιλώ για τη δική μας ταυτότητα την ιδεολογική και δεν παύω να αναγνω

ρίζω και να σέβομαι και τη δική σας, ακόμα και του ΑΚΕΛ. Εκείνο το οποίο λέω 

είναι, όταν έχουμε προβλήματα, ας μην προσπαθούμε να τα λύσουμε επιτιθέμενοι σε 

άλλους ή αποδίδοντας σε άλλους τα πιθανά προβλήματα. 

Αν έκανα αναφορά σε έργα που επιτέλεσε η παρούσα κυβέρνηση και στην οι.χο

νομική βοήθεια που δίνεται για να κτιστεί ένας ιερός ναός στον Κάτω Πύργο, που 
παραδέχτηκε ο κ. Κατσουρίδης ότι είναι περίπου προσφυγοποιημένη κοινότητα, τι 

ενόχλησε, ώστε να κάνει αναφορά στο ποιοι σέβονται και ποιοι όχι; Εγώ δεν εtπα 
ότι τα μέλη του ΑΚΕΛ δε nέβονται την εκκλησία. Εγώ είπα το αντίθετο, ότι υπάρχει 

και ανταγωνισμός ποιοι Οιι είναι στις εκκλησιαστικές επιτροπές. Επομένως, δεν 
περιφρόνησα ποσώς τα μι λη σας. Αν έκανα κριτική, είναι κριτική στην ηγεσία 
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αυτών των μελών. Εκτός αν νομίζετε ότι σε τούτη την εκκλησία δε θα προσέρχονται 
αριστεροί, πράγμα που δεν το πιστεύω εγώ. Εγώ ξέρω ότι θρησκεύεστε, θρησκεύο

νται οι οπαδοί σας δηλαδή και γι' αυτό η κυβέρνηση σέβεται το σύνολο του λαού, 

ακόμα και τους αριστερούς θρησκευόμενους. 

Έκανε μία αναφορά ο κ. Κατσουρίδης και πάλι νόμισε ότι μας κατακεραύ

νωσε. Η εκκλησία, λέει, κτίζει ξενοδοχεία και το κράτος εκκλησίες. Το κράτος 

έρχεται αρωγό σε κοινότητες που δεν έχουν τη δυνατότητα να κτίσουν τόπους 

λατρείας και είναι πιστεύω μέσα στην κοινωνική πολιτική του κράτους να παρέχει 

τη δυνατότητα, εφόσον το σύνταγμα το προβλέπει, ναι, τη δυνατότητα να έχουν και 

τόπους λατρείας κάποιες κοινότητες οι οποίες δεν έχουν τη δυνατότητα να ανεγεί

ρουν ναούς από μόνες τους. Και ήταν αίτημα του Κάτω Πύργου. Και εσείς είστε 

Βουλευτής της Λευκωσίας και γνωρίζετε ότι ήταν πάγιο αίτημα του Κάτω Πύργου 

να κτιστεί ιερός ναός. Και δεν εγκατέλειψε η κυβέρνηση και δεν παρέλειψε να κάνει 

και άλλα σημαντικά έργα στην κοινότητα του Πύργου, όπως είναι ο δρόμος. Και 

ήδη υπάρχει κονδύλι και θα το ξέρετε ή, αν δεν το προσέξατε, δέστε το, για το 

σχεδιασμό του δρόμου Κάμπου-Τσιακκίστρας-Πύργου και λοιπά. Ορκόντας, πώς 

λέγεται; Μπορεί να μου διαφεύγουν τα ονόματα των δρόμων, αλλά είναι εκεί και 

υπάρχουν. 

Το τι κάνει η εκκλησία ή η ηγεσία της εκκλησίας είναι θέμα που μπορεί να 

aσκήσετε, αν θέλετε, κριτική σε εκείνη την ηγεσία. Και πιθανόν να το κάνετε. 

Εξάλλου, κάποτε την εκλέξατε. Επιτέλους, θα πρέπει να έχουμε μία συνέπεια και να 

είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, όταν βγαίνουμε να κατακεραυνώσουμε την κυβέρ

νηση για κάτι που πράττει ή παραλείπει να πράξει ένα ξένο προς την κυβέρνηση 

σώμα. Έπρεπε δηλαδή οι προσφυγικοί οικισμοί να μείνουν χωρίς εκκλησίες, κύριε 

Κατσουρίδη, κατά την ίδια λογική, γιατί η εκκλησία κτίζει ξενοδοχεία; Γιατί ψηφί

σατε τότε να κτιστούν στους προσφυγικούς συνοικισμούς εκκλησίες και δεν καλέ

σατε την Αρχιεπισκοπή να πάει να κτίσει τις εκκλησίες, αντί να κτίζει ξενοδοχεία; 

Πού ήσαστε τότε; 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Δεν τον άκουσες που είπε ότι υποστηρίξαμε στους συνοικισμούς ... 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αυτό άκουσα. Εσείς δεν ακούτε το επιχείρημά μου ή δεν το συλλαμβάνετε 

ορθώς. Εγώ λέω τότε γιατί ψήφιζαν υπέρ των κονδυλίων για να ανεγερθούν εκκλη

σίες στους προσφυγικούς συνοικισμούς, αφού η εκκλησία έχει λεφτά και κτίζει ξενο
δοχεία; Τώρα με καταλάβατε, δεν είναι; Δεν άκουσα τίποτε. 

Έφτασε στο σημείο ο κ. Κατσουρίδης να κάνει αναφορά ακόμα και στο γάμο 

του κ. Κληρίδη. Να δούμε ο μηδενισμός σας μέχρι ποιου σημείου θα φτάσει. Και 

άμα σας λένε ότι είστε μηδενιστές, μην εκπλήττεστε και μην αγανακτείτε. Ακόμα και 

η προσωπική ζωή του Προέδρου της Δημοκρατίας απασχόλησε τον κ. Κατσουρίδη 

από το βήμα της Βουλής, για να μας πει ούτε λίγο ούτε πολύ ότι ο γάμος περίπου 

είναι αιρετικός. Μπράβο, κύριε Κατσουρίδη, εγώ δεν ήξερα ότι έχετε και δοκτοράτο 

στη θεολογία. Ανακαλώ τα όσα έχω πει για σας και για την υπόλοιπη ηγεσία και 

σας χαίρομαι, γιατί πραγματικά έχετε φτάσει σε τέτοιο βαθμό να γνωρίζετε την 

Καινή Διαθήκη που ούτε ο Αρχιεπίσκοπος, που επέτρεψε στον Πρόεδρο να συνάψει 

το γάμο του, δεν ήξερε, να τον προλάβει. 
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Ν. ΚΑ'ΠΟΥΡΙΔΗΣ: 

Τη γνωρίζω καλύτερα από εσάς και ο Αρχιεπίσκοπος, που ήταν καθηγητής 

μου, μπορεί να το επιβεβαιώσει. 

• 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: ; 

Δεν ξέρω τι βαθμούς σας έβαζε ο Αρχιεπίσκοπος. Πίστευε ότι θα σας έφερνε 

στο σωστό δρόμο. Τώρα, αν θα σας βαθμολογούσε σήμερα, τι βαθμό θα σας έβαζε 

είναι άλλο κεφάλαιο. Τότε ήσαστε καλό παιδί φαίνεται. Και δεν παύετε να είστε 
καλό παιδί. Εννοώ με την καλή του έννοια, κύριε Κατσουρtδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Νομίζω ότι υπάρχει λίγη υπερβολή στο διάλογο. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν πειράζει. Γίνεται ευχάριστο το κλίμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Γίνεται ευχάριστο, αλλά υπάρχει και εργασία που πρέπει να εκτελεστεί. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι λέχθηκαν αρκετά, κύριε Πρόεδρε, και δε νομίζω να 

απαιτούνται περισσότερα. Εξάλλου, θα ακούσουν για το πόσα παίρνει η παρούσα. 

Και αν έγινε αναφορά στον κ. Βασιλείου -με συγχωρεί τε, εδώ όμως πρέπει να 

απαντήσω- δε γίνεται αναφορά στον κ. Βασιλείου, κύριοι συνάδελφοι. Δε μας 

απασχολεί ο κ. Βασιλείου εμάς. Εσάς απασχολεί. Αν γίνεται αναφορά στην προη

γούμενη κυβέρνηση, γίνεται σε ανάλογες πράξεις Προέδρου που εσείς εκλέξατε -
εσείς το καυχόσασταν εξάλλου- και σε πράξεις του για τις οποίες ουδέποτε εξανέ
στητε. Και δε θα κάνω σήμερα αναφορά σε όσα μόλις πρόσφατα, προχθές, ο 

κ. Λυσσαρίδης περί θατσερισμού είπε και ποιος εφάρμοζε πολιτική θατσερική. 

Είναι θέμα άλλων να το πράξουν και φαίνεται ότι έκαναν την αυτοκριτική και τις 

επιλογές τους, όπως το ομολόγησε και ο κ. Κατσουρίδης. Ελπίζω το μήνυμα να το 
πάρει, κύριε Κατσουρίδη, ο κ. Βασιλείου και από του βήματος της Βουλής διά 

στόματός σας, εκτός αν κάποιοι από το κόμμα σας διαφωνούν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. Απλά, θέλω να απαντήσω στην αναφορά 

που έκανε ο φίλος μου ο κ. Καζαμίας, διότι του αποδίδω καλή πίστη όσον αφορά 

την εκκλησία. Φαίνεται ότι ο κ. Καζαμίας δεν είναι καλά πληροφορημένος ως προς 

το τεράστιο έργο που έχει να επιτελέσει η εκκλησία της Κύπρου. Η εκκλησία της 

Κύπρου ασφαλώς δεν κτίζει μόνο εκκλησίες. Η εκκλησία της Κύπρου, κύριε 

Πρόεδρε, με το πολυσχιδές έργο της αναπτύσσει τόσο θρησκευτικό όσο και πολιτι

στικό έργο. Και είναι γνωστοί οι αγώνες της εκκλησίας της Κύπρου για επαναπα

τρισμό της πολιτιστικής μας κληρονομιάς. Είναι γνωστή η συνεισφορά της εκκλη

σίας της Κύπρου στο φιλανθρωπικό τομέα. Λίγοι είναι αυτοί που γνωρίζουν πόσα 

εκατομμύρια χρήματα δίδονται από την εκκλησία της Κύπρου για φιλανθρωπικούς 

σκοπούς. τι αναμένουμε από την εκκλησία της Κύπρου; Από πού θα βρει τα εισο-
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δήματα, για να διαθέσει αυτά τα χρήματα που έχει υποχρέωση να πληρώσει; Δε 

νομίζω ότι ήταν σωστό από μέρο~ς του φίλου μου του Νίκου να επικρίνει την 
εκκλησία, γιατί κτίζει ξενοδοχεία. Ναι, κτίζει ξενοδοχεία, αλλά τα χρήματα από τα 

εισοδήματα πού πηγαίνουν; Τα βάζει μήπως ο Αρχιεπίσκοπος ή οι δεσποτάδες στην 

τσέπη τους; 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΗΣ ΑΚΕΛ: 

Στην τηλεόραση! 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Και η τηλεόραση, αγαπητέ μου φίλε, έχει και επιτελεί σκοπούς που δυστυχώς 

ορισμένες άλλες τηλεοράσεις δεν επιτελούν. Άρα, ήταν μια αναγκαιότητα και η 

τηλεόραση για την εκκλησία της Κύπρου. 

Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω ότι αναμένεται από την εκκλησία της Κύπρου να 

αναπληρώσει το κενό που δημιουργήθηκε, όταν χάσαμε το ένα τρίτο των εκκλησιών 

μας. Αυτός ο αριθμός ξεπερνά, με τους μετριότερους υπολογισμούς, τις χίλιες 

εκκλησιές και μοναστήρια. τι περιμένουμε; Να πληρώνει η Αρχιεπισκοπή; Η Αρχιε

πισκοπή συντηρεί τις εκκλησίες. Η Αρχιεπισκοπή μεριμνά για τη λειτουργία των 

εκκλησιών. Γι' αυτό νομίζω ότι δεν πρέπει έτσι ελαφρά τη καρδία να επικρίνουμε 

την εκκλησία της Κύπρου. 

Όσον αφορά την εκκλησία του Κάτω Πύργου, αυτού του εγκλωβισμένου 

χωριού, που του στερήσαμε τα πάντα, κύριε Πρόεδρε, ναι, υπάρχει αίτημα εδώ και 

δεκαπέντε χρόνια για το δρόμο του Πύργου και τίποτε δεν έγινε και φαίνεται ότι 

τίποτε δε θα γίνει ούτε τώρα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται.) 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Ελπίζω να γίνει, κύριε συνάδελφε, και να ζήσουμε να ταξιδέψουμε σ' αυτό το 

δρόμο. Γι' αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πιστεύω ότι ο φίλος μου ο 

κ. Καζαμίας, που πιστεύω στην καλή του πίστη, θα αναθεωρήσει τα σχόλιά του όσον 

αφορά την εκκλησία και το πολυσχιδές έργο της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου, παρακαλώ. 

Μου κάνει εντύπωση που δεν υπάρχει πρόταση ότι η συζήτηση εξαντλήθηκε. 

Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος. Ουδέποτε στο παρελθόν, πριν από 

το 1974, το κράτος, η Εκτελεστική Εξουσία χορηγούσε οικονομική βοήθεια από τους 
προ\Jπολογισμούς για ανέγερση εκκλησιών. Αυτό έγινε λόγω της ανάγκης που προέ

κυψε από την εισβολή, όταν ξεκινήσαμε να κτίζουμε τους προσφυγικούς συνοικι

σμούς και έπρεπε ο κόσμος να έχει τους τόπους της θρησκείας του, τις εκκλησίες . 

Όμως, κύριε Πρόεδρε, η όλη συζήτηση σήμερα εδώ έγινε γιατί η κοινοβουλευ

τική μας ομάδα διαφώνησε με την ψήφιση της δαπάνης των τριάντα χιλιάδων λιρών 

για ανέγερση εκκλησίας στον Κάτω Πύργο. Πριν δυο χρόνια, κύριε Πρόεδρε, στην 

Επιτροπή Πράσινης Γραμμής κατά έντονο τρόπο και με την ομοφωνία όλων των 
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κομμάτων ζητήσαμε να επεκταθεί η επιχορήγηση που δίδει η κυβέρνηση στους 
καλλιεργητές των εσπεριδοειδών κατά μήκος της πράσινης γραμμής. Όμως, για δυο 
χρόνια η κυβέρνηση κωφεύει σ' αυτό το αίτημα, που είναι καθολικό και απαίτηση, 

όπως ανέφερα, όλων των κομμάτων. Και οι εσπεριδοκαλλιεργητές του Πύργου, 
σίγουρα και όλης της πράσινης γραμμής, αν αυτό το μέτρο επεκτεινόταν, θα 
έπαιρναν πολύ περισσότερα από τις τριάντα χιλιάδες λίρες που αναφέρονται 
σήμερα. Αλλά, δυστυχώς η κυβέρνηση κώφευσε σ' αυτό το θέμα και δεν ανταποκρί
θηκε. Τώρα, έρχεται με την πρόταση για τις τριάντα χιλιάδες λLρες. Ήταν καλύ
τερα για το κράτος να επεκτείνει αυτό το μέτρο το οποίο αποφάσισε, παρά να 

προβλέψει τη δαπάνη των τριάντα χιλιάδων λιρών, γιατί τότε θα ήταν ουσιαστική η 
βοήθεια σε κάθε εσπεριδοκαλλιεργητή όλων των ακριτικών περιοχών, συμπεριλαμ

βανομένης και της Τηλλυρίας. 

Ευχαριστώ. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Από τη θέση μου, ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ένα λεπτό να δούμε πόσοι είναι ... 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Μισό λεπτό, μισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ένα λεπτό, ένα λεπτό. Δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε, έξι, εφτά, οχτώ ομιλητές. 
Λοιπόν, θα αρχίσω με τον κ. Πουργουρίδη και θα δίνω εναλλάξ στα υπόλοιπα 

κόμματα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πήρα το λόγο για να πω ότι λυπούμαι, γιατί ο συνάδελφος 
κ. Κατσουρίδης αρέσκεται πολύ στην παρελθοντολογία και μέσα στα πλαίσια της 
παρελθοντολογίας έκανε αναφορά στον πατέρα Σταύρο. Επειδή ορισμένοι από εμάς 
που θρησκεύουμε εξομολογούμεθα κιόλας και επειδή ο πατήρ Σταύρος είναι ο 
προσωπικός μου εξομολόγος, αισθάνομαι την υποχρέωση να πάρω το λόγο και να 
τον υπερασπιστώ και να πω ότι πρόκειται για έναν από τους πιο καταξιωμένους 
κληρικούς που ανέδειξε η Κύπρος. Πρόκειται για έναν από τους πιο λαμπρούς 
αγωνιστές της ΕΟΚΑ. Πρόκειται για το στρατολόγο της ΕΟΚΑ . Και λυπούμαι, 
γιατί δεν αφήνουμε επιτέλους το παρελθόν και γιατί, όταν βρεθούμε σε μια δύσκολη 

συζήτηση, αρεσκόμεθα να καταφεύγουμε στο παρελθόν και να πιάνουμε στο στόμα 
μας άκρως καταξιωμένες προσωπικότητες, όπως είναι, κατά την άποψή μου, ο 

πατήρ Σταύρος Παπαγαθαγγέλου. Αν μιλούμε για θέματα θρησκείας και μπούμε 
στην παρελθοντολογία, εκείνος που σίγουρα θα βγει ζημιωμένος δε θα είναι ο Δημο
κρατικός Συναγερμός. Διότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός ουδέποτε διακήρυξε δι' 
οποιουδήποτε ηγέτη του από τηλεοράσεως ότι είναι άθεος και ουδέποτε δι' επισήμων 
εκφραστικών του οργάνων μίλησε και κήρυττε υπέρ της αθείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επί της διαδικασίας. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ένα λεπτό, αντιλαμβάνομαι ότι είναι επί της τάξεως. 

Ν. ΚΑΏ:ΟΥΡΙΔΗΣ: 

Συγνώμη; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αν είναι δυνατόν! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Θα ακούσεις, κύριε Σολωμή. 

• Παρόλο που υπάρχουν πολλά που θα 'θελα να απαντήσω και στον κ. Αναστα

σιάδη και στον κ. Πουργουρίδη, η εισήγησή μου είναι το θέμα να θεωρηθεί. εξαντ

ληθέν και να διακοπεί η συζήτηση, γιατί εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα και αντι

λαμβάνομαι και η κοινοβουλευτική ομάδα του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

ξεκαθαρίζουμε ότι θα επιμείνουμε να συζητηθεί και το θέμα για το οποίο έχουμε 

μετακαλέσει τόσους αξιωματικούς της αστυνομίας, το θέμα του εγκλήματος. Δε θα 

τελειώσει αυτός ο γύρος πάνω σ' αυτά τα πολύ πλατιά θέματα. Απ' εκεί και πέρα αν 

θέλουν οι συνάδελφοι να μείνουν μέχρι η ώρα μια το πρωί, θα μείνουμε. Αλλά είναι 

στην κρίση του κάθε Βουλευτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

• · Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ. Παρακαλώ, κύριε Ηλιάδη. 

.. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ένα λεπτό. 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

Επί του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επί του θέματος, εντάξει. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ακόμη και αν η ολομέλεια αποφασίσει να τερματίσει εδώ τη συζήτηση, είναι 

ι.διαί.τερη παράκλησή μας, επειδή όσοι ζήτησαν το λόγο μίλησαν επί μακρόν, και από 

τις δυο πλευρές που ενδιαφέρθηκαν για τη συζήτηση, πλην του κ. Ευσταθίου που 

μίλησε δυο λεπτά και του κ. Θεοδώρου που ήταν σύντομος, παρακαλώ τους συνα

δέλφους να μας δώσουν πέντε-δέκα λεπτά, ακόμη κι αν αποφασίσουν ότι τερματί

στηκε αυτή η συζήτηση. Αυτή είναι η παράκλησή μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ . 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Υπάρχουν Βουλευτές εδώ που μιλούν πολύ λίγο, άκουσαν αυτή τη συζήτηση 

για δυο ώρες και σας διαβεβαιούμε ότι, όταν θα πάρουμε το λόγο, δε θα μιλήσουμε 

πέραν των δυο λεπτών και θα είμαστε και στο θέμα. Και γι' αυτό σας διαβεβαιώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύρ~ο~ συνάδελφοι, καταλαβαίνετε ότι έχει παρατραβήξει η συζήτηση πάνω σ' 
αυτό το θέμα. Έχουμε ξεφύγει από την ουσία του θέματος, παρά τις επίμονες 

εκκλήσεις της προεδρίας, επομένως πρέπει να δοκιμάσουμε να δούμε πώς φτάνουμε 

στο τέλος. Εισηγούμαι να δοθεί δικαίωμα πέντε λεπτών σε κάθε πλευρά της Βουλής 
-αν θα μιλήσει ένας ή δυο, δε γνωρίζω, αλλά παρακαλώ να τηρήσουμε τα πέντε 
λεπτά για την κάθε πλευρά- και να θεωρηθεί ότι η συζήτηση έχει εξαντληθεί. Να 

θεωρήσω ότι γίνεται αποδεχτή η πρόταση αυτή; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μάλιστα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Ομοφώνως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μάλιστα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Δεν υπάρχε~ πρόταση για διακοπή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει πρόταση και κάνω εγώ αυτή την πρόταση. Πέντε λεπτά σε κάθε 
πλευρά και να διακοπεί, επειδή υπάρχει ένσταση από τον κ. Ηλιάδη. Αν δεν υπήρχε 

ένσταση ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Παράκληση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παράκληση, έστω. 

ΑΥ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Μέχρ~ πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μέχρι πέντε λεπτά. Λοιπόν, παρακαλώ να τηρήσουμε αυστηρά το χρόνο των 

πέντε λεπτών. 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα ορισμένες παρατηρήσε~ς επί της ουσίας του νομοθετή
ματος το οποίο βρίσκεται υπό συζήτηση. Αντιλαμβάνεστε όμως ότι τα θέματα των 
συμπληρωματικών προυπολογισμών έχουν ξεπεραστεί εντελώς και αυτή η συζήτηση 
δυστυχώς αποτελεί ένα βαθύτατο αναχρονισμό για το κοινοβούλιό μας, που μας 
παίρνει πίσω πάQα πολλά χρόνια και αναβιώνει το παρελθόν, βρικολακιάζει το 

παρελθόν κατά έναν ανεπίτρεπτο τρόπο. Αυτός ο τόπος εκείνο το σκοτεινό, το 
μαύρο, το καταστροφικό παρελθόν εμείς πιστεύουμε ότι θα έπρεπε να το είχε αφήσει 
πίσω και ότι το κοινοβούλιο δε θα aσχολείτο ποτέ με αυτό τον τρόπο με την παρελ

θοντολογία. Εμείς πιστεύουμε ότι εκείνο το παρελθόν έχει μόνο μια σημασία: Να 

το θυμόμαστε, για να μην επαναληφθούν οι ίδιες προδοσίες, τα (δια λάθη, οι ίδιες 
τραγωδίες. Δε συμφωνούμε και δεν πρόκειται ποτέ να συνεργήσουμε, για να 

φέρνουμε μπροστά μας με αυτό τον τρόπο εκείνο το παρελθόν, για να διχάζουμε το 
λαό σήμερα και να δυναμιτίζουμε το μέλλον αυτού του τόπου. 

. . 

' 

• 

. . 
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Εμείς πιστεύουμε ότι θα πρέπει να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα πέρα από 

τη λογική της άκριτης συμπολίτευσης και πέρα από ένα συγκεκριμένο στιλ αντιπολί

τευσης. Εμείς πιστεύουμε ότι τα πράγματα δεν είναι άσπρο-μαύρο. Και εμείς θα 

διαθέτουμε και θα επιφυλάσσουμε πάντα στον εαυτό μας το δικαίωμα να λέμε ότι, 

αυτό εί.ναι σωστό, όποιος κι αν το έκανε, και εκείνο είναι λάθος, όποιος κι αν το 
έχει κάνει. Μιλάμε για ανανέωση, μιλάμε για εκσυγχρονισμό, μιλάμε για ευρωπα·ι:κά 

πολιτικά ήθη και πορευόμαστε προς την Ευρωπα"ίκή Ένωση. Είναι με αυτό το 

πνεύμα και με αυτή τη νοοτροπία; 

Εμείς, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν πρόκειται ποτέ να παίξουμε το παιχνίδι της 

οξύτητας, του φανατισμού και της πόλωσης. Αυτά πρέπει να τα αφήσουμε όλοι στο 
παρελθόν και να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα του παρόντος και του μέλλοντος 

ενωμένοι, με προβληματισμό, με συμφωνίες, με διαφωνίες, αλλά πάντα μέσα στα 

πλαίσια ενός ήρεμου, ήπιου, πολιτισμένου, δημοκρατικού διαλόγου, όπως ταιριάζει 
σ' ένα κοινοβούλιο ενός λαού που βρίσκεται υπό κατοχή και ενός κράτους του 

οποίου όχι μόνο η νομιμότητα, αλλά και η ύπαρξη αμφισβητείται από πολλούς και 

διάφορους. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Ηλιάδη. Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν επέμενα να πάρω το λόγο, είναι γιατί πιστεύω ότι μπορώ 

να επηρεάσω σε μελλοντικές συζητήσεις αυτού του είδοΊJς οι συζητήσεις να είναι 

πολύ πιο σύντομες και να μένουμε στο θέμα. ΚάΟε πλευρά μπορεί να έχει τις 
απόψεις της, αλλά στο τέλος μπορεί πραγματικά να επικοινωνούμε καλύτερα και 

την ώρα που διαφωνούμε και να είμαστε και σύντομοι. 

Έχει τεθεί μια διαδικαστικού χαρακτήρα κριτική από τον κ. Καζαμία ότι 

έχουν κατατεθεί οι συμπληρωματικοί προ'UΠολογισμοί λίγες μόνο μέρες πριν το 

τέλος του χρόνου. Έχει απαντηθεί ότι επί της ουσίας των συμπληρωματικών προ\J
πολογισμών υπάρχει σχεδόν ομοφωνία. Αυτό πιστεύω ότι ήταν αρκετό και έπρεπε η 

συζήτηση να ήταν συντομότερη. Επίσης, υπήρξε επt της ουσίας διαφωνία, από το 

ΑΚΕΛ αντιλαμβάνομαι, για το θέμα της εκκλησίας του Κάτω Πύργου. Υπήρξε 

διαφωνία, γιατί υπάρχει ο ισχυρισμός ότι τα έξοδα για να κτίζονται εκκλησίες 
πρέπει να τα αναλαμβάνει η εκκλησία. Είναι μια Οέση. Είναι μια θέση η οποία 
μπορούσε να λεχθεί και στο παρελθόν, γιατί δεν είναι η πρώτη φορά που δίνεται 
βοήθεια για να κτιστούν εκκλησίες. Όμως, εμείς διαφωνούμε με αυτή τη θέση. 

Μπορεί η εκκλησία να έχει οικονομικές δυνατότητες και άλλες οικονομικές δραστη

ριότητες, δεν μπορούμε όμως και δε νομίζουμε ότι είναι σωστό και δεν aπαλλασσό

μαστε εμείς από τις δικές μας ευθύνες, όταν υπογραμμίζουμε τις ευθύνες άλλων. 
Και η πολιτεία και η Βουλή οφείλουν να στηρίξουν με οποιοδήποτε τρόπο τις ακρι

τικές περιοχές. Και αυτό δεν το διαχωρίζω, για να το κάνω πατριωτικό. Οφεί
λουμε, ναι, να υποστηρίξουμε και να στηρίξουμε και την εκκλησία. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να υπενθυμίσω κάτι, ιδιαίτερα το συνάδελφο τον 
Παύλο τον Παπαγεωργίου, ο οποίος έκανε τον κόπο, όταν ο Υπουργός Εσωτερικών 

επισκέφθηκε τον Πύργο, να χάσει ολόκληρη ημέρα και να παρευρεθεί και αυτό 
πρέπει να του πιστωθεί, ότι είχε το ενδιαφέρον για τον Κάτω Πύργο. Όμως εκεί, 
όταν τέθηκε το αίτημα από την κοινότητα, όχι από την εκκλησιαστι,κή επιτροπή, 
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κύριε Χατζηδημητρίου, όχι από την τοπική επιτροπή της ΕΔΕΚ ή του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, από την κοινότητα, όλοι εκεί οι παρόντες Βουλευτές συμφωνήσαμε ότι 
οφεtλαμε να βοηθήσουμε τον Κάτω Πύργο. Επομένως, όλη αυτή η συζήτηση έχει 

μόνο αυτή τη διάσταση, την οποία έχω εξηγήσει και γι' αυτό πιστεύω ότι και το 

ΑΚΕΛ ή τουλάχιστον ο κ. Παπαγεωργίου πρέπει να ψηφίσει τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. Από την πλευρά του ΑΚΕΛ ποιος θα μιλήσει; Ο 

κ. ΚατσουρLδης; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡJΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, όπως και οι άλλοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε. Αντιπαρέρ

χομαι την αναφορά σε γραφικό, που είπε ο κ. Αναστασιάδης, γιατί ξέρω ότι δεν την 
εννοεί. Και δεν πρόκειται να επεκταθώ στο θέμα του παπα-Σταύρου, γιατί ο 

καθένας έχει τις απόψεις του, αλλά σημαίνει η ίδια η πρόταση που έκανα να βγει 
εκτός μάχης, αν επεκταθώ σ' αυτό το θέμα. 

Θα 'θελα να πω μόνο δυο-τρία πράγματα. Ακριβώς, επειδή θεωρούμε ότι 

πρέπει να αντιμετωπίζονται τα θέματα και τα προβλήματα πάνω σε κάποια αρχή και 

σε κάποια βάση, υποστηρίξαμε να βοηθούνται οι εκκλησιαστικές επιτροπές εκεί. που 

αφορά προσφυγικούς συνοικισμούς. Και όπως πολύ σωστά εtπε ο κ. Μιχαλάκης 

Κυπριανού, το πρόβλημα προέκυψε, ακριβώς επειδή έχουν προσφυγοποιηθεί πάρα 
πολλές εκκλησίες και για να υποστηριχθούν οι ακριτικές περιοχές γενικά. Και 

νομίζω πρέπει να είμαστε αρκετά ειλικρινείς και να παραδεχτούμε ότι η ανικανό

τητά μας ως Βουλή να επιβάλει στις κυβερνήσεις τις ομόφωνες αποφάσεις μας για 

τον Κάτω Πύργο δεν παραγράφεται με την παραχώρηση τριάντα χιλιάδων λιρών για 

εκκλησία. Αν το σχέδιο για τις ακριτικές περιοχές εφαρμοζόταν και εξελισσόταν. η 

κοινότητα, αφού θα είχε λύσει τα άλλα της προβλήματα, θα μπορούσε από μόνη της 

να οικοδομήσει και την εκκλησία. 

ΤQία σημεια πολιτικής υφής υποχοεωτικά: Τα πεQί αθέων επαναλαμβάνονται 

εδώ και εβδομήντα ολόκληρα χρόνια. Και για εβδομήντα χρόνια το ΑΚΕΛ επηρε

άζει και υποστηρίζεται από το ένα τρίτο του κυπριακού λαού. Άρα, είναι μάταιος 

κόπος η αναφορά. Δεύτερο, δεν κρίνουμε το Δημοκρατικό Συναγερμό όποτε 

συμφέρει, σε σχέση με τα θέματα που αναφέρθηκα. Και το ι 985 ακόμα, όταν. κακώς, 
η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ συμμαχούσε, όπως συμμαχούσε. εντός της 

Βουλής και όχι εκτός και εφ' όλης της ύλης μαζί με το Δημοκρατικό Συναγερμό, 

ευτυχώς για το ΑΚΕΛ εκείνοι που πρωτοστάτησαν και οδήγησαν το κόμμα σ' εκείνη 

την πορεία δεν ανήκουν πλέον στο ΑΚΕΛ. Και το οξύμωρο, κύριε Χατζηγιάννη, 

είναι ότι, όταν έφυγαν από το ΑΚΕΛ, βρήκαν υποστήριξη όχι από τα μέλη και τους 

οπαδούς του κόμματος, αλλά από άλλους. Οι παρόντες τουλάχιστον πρωτοστά

τησαν για να αλλάξει αυτή η πορεία και αυτό είναι ένας από τους βασικούς λόγους 

που σήμερα είναι Βουλευτές και ηγέτες του ΑΚΕΛ. Και τότε όμως, και σας θυμίζω 

πολύ μακρές συζητήσεις του ι 985 γύρω από αυτά τα θέματα που ονομάζουν οι 
συνάδελφοι παρελθοντολογία, το ΑΚΕΛ και πάλι έλεγε τις ίδιες απόψεις. 

Και πάνω σ' αυτό το θέμα της παρελθοντολογίας που έγινε αναφορά και από 
το συνάδελφο το Δημήτρη τον Ηλιάδη, θέλω να πω κάτι για να γίνει κατανοητό και ~ 

να μην ξαφνιάζει κανένα. Για μας δεν αποτελεί παρελθοντολογία η αναφορά σε 
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οποιοδήποτε θέμα του οποίου τα αποτελέσματα και τις συνέπειες συνεχίζει να 
πληρώνει αυτός ο λαός. Είναι ιστορικό παρόν τα γεγονότα του 1974, από τη στιγμή 
που ο Τούρκος κατακτητής βρίσκεται στα κατεχόμενα εδάφη μας. Γιατί διαφορε

τικά ποιο νόημα είχε η σωστή αναφορά του κ. Κυπριανού, καλού δικηγόρου της 
εκκλησίας και συνηγόρου της τελικά, στο ότι κτίζουμε τις χίλιες εκκλησίες οι οποtες 

προσφυγοποιήθηκαν; Μα δεν προσφυγοποιήθηκαν έτσι, από τον ουρανό. Υπήρξε 

κάποιος λόγος. Και αφού τα αποτελέσματα τα πληρώνουμε, θα αναφερόμαστε. Και 
κλείνω με το εξής: Δε φταίμε εμείς, αν δεν τα καταφέρνει η παρούσα η κυβέρνηση 
ούτε στο μάρκετιγκ! 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Νομίζω είπαμε και για τον ουρανό και για τη γη. Δε νομίζετε ότι τέλειωσε το 

θέμα, να προχωρήσουμε; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Νομίζω ότι είχαμε συμφωνήσει να μιλήσει ένας Βουλευτής από κάθε πλευρά. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για όνομα του Θεού! 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν θέλουν οι συνάδελφοι να μη μιλήσω, θα τους σεβαστώ και 

δε θα μιλήσω και αν είναι και η δική σας η παράκληση. Αλλά από τις τέσσερις, δυο 
ώρες και δέκα λεπτά, ζητώ το λόγο για να μιλήσω και διερωτώμαι πλέον αν αυτή η 
Βουλή θα μετατραπεί σε ομιλητές περιορισμένου πλέον αριθμού. Νομίζω ότι ο 

κ. Συλλούρης είχε μιλήσει για ένα λεπτό νομίζω ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

τέσσερα λεπτά. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

τέσσερα λεπτά. Τότε δε θα μιλήσω, κύριε Κατσουρίδη. Αλλά, αν αυτό το 

πράγμα θα γίνει κανόνας, όταν θα μιλούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι μετά 
κανένας άλλος Βουλευτής να μην μπορεί. να μιλήσει και να τίθεται ότι το θέμα 

εξαντλήθηκε, τότε να πάμε στο σπίτι μας οι υπόλοιποι και να μη σας ακούμε. 

Να μου επιτρέψετε, δε θα πάρω πολύ χρόνο. Λίγα πράγματα, κύριε Πρόεδρε, 

με την άδειά σας θέλω να θίξω. Πρώτα πρώτα να διορθώσω τον κύριο Θεοδώρου ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Χατζηγιάννη ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Με όλο το σεβασμό προς τον αγαπητό Χατζηγιάννη ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ! Εδώ με πληροφορεί η Γραμματεία το εξής ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Διαμαρτυρόμενος δε θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης μίλησε τέσσερα λεπτά, ο κ. Κατσουρίδης τέσσερα λεπτά και ο 

κ. Ηλιάδης τρία. Παρακαλώ, είναι ισοζυγισμένη η συζήτηση, για να μην ανοίξουμε ... 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Εμείς εισηγούμαστε ότι έχει τερματιστεί η συζήτηση, αν η Βουλή το αποφα

σίσει, και να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πιττοκοπίτη. Θεωρώ ότι συμφωνούμε όλοι πως η συζήτηση 
έχει τερματιστεί. Θα προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση, αλλά, προτού προχωρή

σουμε, θα ήθελα από την πλευρά του ΑΚΕΛ να aντιληφθώ αν η ένσταση που εγείρει 

για το θέμα των τριάντα χιλιάδων λιρών είναι απλώς θέμα καταχώρησης στα 
πρακτικά ή αν τίθεται θέμα ψηφοφορίας επί αυτού του θέματος. Παρακαλώ, κύριε 
Κατσουριδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η αναφορά μας και η αναγνώριση των δυσκολιών 

. . 

της κοινότητας Πύργου, που μοιάζει, είναι, προσφυγική περιοχή, σημαίνει ότι είναι • • 
για καταχώρηση στα πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει Οέμα ψηφοφορίας. Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού !9.667.527 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 ι Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 11) του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θεωρώ ότι το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, με την επιφύλαξη ή τη διαφωνία 

επί του επιμέρους σημείου το οποίο έχει εγείρει το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, το υπ' 

αριθμό 6, ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 2) του 1995''. Ο κ. Μακρίδης να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν είναι ομόφωνες οι ΕκΟέσεις, παρακαλώ να μη διαβάζονται, 

για να κόβουμε δQόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, υπάρχει εισήγηση να μη διαβάζονται οι Εκθέσεις, αν και εφόσον 

είναι ομόφωνες. Υπάρχει ένσταση; 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν η συμφωνία μας με το ΑΚΕΛ δε θα οδηγήσει στην αποβολή των μελών της 

παρούσας κοινοβουλευτικής ομάδας, διότι ταυτίστηκαν μαζL μας, συμφωνούμε μαζί 

τους και ό,τι ήθελε προκύψει. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πάντως, οι φιλοφρονήσεις είναι φοβερές σήμερα, κύριε Αναστασιάδη, εξ 

αμφοτέρων των πλευρών. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ακούστε, κύριε Πρόεδρε, το ορθό είναι να γίνεται ο διάλογος σε οποιουσδή

ποτε τόνους, αλλά τα αισθήματα να παραμένουν τα αυτά. Και τα αισθήματα είναι 

πάντοτε φιλικά. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Φαίνεται ο Λεόντιος είναι αναντικατάστατος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως, στερήσαμε το δικαίωμα του κ. Μακρίδη, αλλά τι να κάνουμε; Ας 

επιφυλαχθεί.. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω μια παρατήρηση και παρακαλώ να διευκρινιστεί επί του 

κειμένου το οποίο ψηφίσαμε, επί της Εκθέσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για το προηγούμενο μιλάτε; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ναι, εκείνο το πολυσυζητημένο. Στην Έκθεση δεν αναφέρεται πουθενά το 

ποσό των τριάντα χιλιάδων λιρών για την περίφημη εκκλησία του Κάτω Πύργου. 

Κοιτάξτε τουλάχιστο να αναφέρεται στο νομοθέτημα. Να το δει η Γραμματεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Ηλιάδη, εδώ στο νομοσχέδιο υπάρχει παράρτημα, στο οποίο παράρτημα 

καταγράφονται όλα, περιλαμβανομένου και του ποσού των τριάντα χιλιάδων λιρών, 

στη σελίδα 12. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Έκθεση για το υπ' αριθμό 6 θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ 'Ό 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΗΣ ΠΙΣτΩΣΕΩΣ (fAMEIO 
ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1995" 

Παοόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισtδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την Ιη Δεκεμβρίου 

1995. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 

Αναπτύξεως της Δημοκρατίας ποσού ύψους !5.421.485 και η διάθεσή του για τους 
ακόλουθους σκοπούς κατά περίπτωση: 

(α) ±:180.400 για την επιδότηση όλων των ποσοτήτων σανού που έχουν επιθε
ωρηθεί και καταμετρηθεί κατά το ι 995. 

(β) ί58.750 για την καταβολή αποζημιώσεων για τα αιγοπρόβατα που έχουν 

σφαγεί ή θα σφαγούν το 1995, επειδή είχαν ή έχουν προσβληθεί από την 
τρομώδη νόσο. 

(γ) ί50.000 για την παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων για την εξαγωγή 

επιπρόσθετης ποσότητας ξυλείας 3 000 τόνων. 

(δ) ±:4.000.000 για την απαλλοτρίωση γης που θα χρησιμοποιηθεί για το 

Διεθνή Αερολιμένα Λάρνακας. 

(ε) ί332.000 για την κάλυψη της δαπάνης παραχώρησης μισθοδοτικών αυξή

σεων στο κυβερνητικό ωρομίσθιο προσωπικό ύψους 2,2% αναδρομικά 
από την Ιη Ιανουαρίου 1995. 

(στ) !:129.000 για τη διευθέτηση απαιτήσεων ιδιώτη εργολάβου που κατα
σκεύασε το νέο δρόμο Λευκωσίας-Λάρνακας. 

{ζ) ί500.000 για τη διευθέτηση απαιτήσεων ιδιώτη εργολάβου που κατα

σκεύασε τον παρακαμπτήριο Αραδίππου-Δεκέλειας. 

(η) il71.335 για την επιστροφή του ποσού που καταβλήθηκε ως ΦΠΑ από το 
Κυπριακό Ίδρυμα Νευρολογίας και Γενετικής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

- . 

-· 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, και επί ενός σημείου μόνο. Αναφέρομαι στο 

σημείο (η) της Έκθεσης, δηλαδή στην επιστροφή ποσού ίl71.335 που καταβλήθηκε 

ως Φόρος Προστιθέμενης Αξίας από το Κυπριακό Ίδρυμα Νευρολογί.ας και Γενε

τικής. Ορθώς, επιστρέφεται το ποσό αυτό. 

~ Δράττομαι της ευκαιρίας να αναφέρω, να τονίσω και να υπογραμμίσω ότι 

αυτή τη στιγμή δεκάδες ιδρύματα που προσφέρουν κοινωνική υπηρεσία υποχρεώνο

νται σε καταβολή ΦΠΑ. Φερ' ειπείν τα γηροκομεία. Αν δε γνωρίζει η Βουλή, ας 

πληροφορηθεί ότι τα γηροκομεία επιβάλλουν στους τροφίμους τους σε τελευταία 

ανάλυση και ΦΠΑ. Πληρώνουν ΦΠΑ. Θεωρώ ότι οι κοινωνικές υπηρεσίες είναι 

απαράδεκτο να επιβαρύνονται με ΦΠΑ και νομίζω ότι η Βουλή, αν συμφωνεί -και 

πιστεύω συμφωνεί- πρέπει να στείλει μήνυμα προς την κυβέρνηση να εξαιρεθούν 

όλες οι κοινωνικές υπηρεσίες από το ΦΠΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμ.ής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

ί5.421.485 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι μέχρι 3 εγκρίνονται. 

ΠQοχωQούμε στην τοίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 2) του 1995. 

ΠΡΟΕ.ΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 7 θέμα, που είναι 'Ό περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994", το οποίο έχει 

αναβληθεί μαζί με το υπ' αριθμό 3 θέμα, που είναι 'Ό περί Φορολογίας του Εισοδή
ματος (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995". 

Το επόμενο θέμα είναι 'Ό περί Παράτασης της Εγγυήσεως της Χρηματοδοτή

σεως του Δήμου Λεμεσού (Κυρωτικός) Νόμος του 1995". Η Έκθεση είναι ομόφωνη 

και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό 
ΠΕΡΙ ΠΑΡΑΤΑΣΗΣ ΤΗΣ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ 

ΔΗΜΟΥ ΛΕΜΕΣΟΥ (ΚΥΡΩτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παοόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την lη Δεκεμβρίου 

1995. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας για την 

παράταση για δύο ακόμα χρόνια της κυβερνητικής εγγύησης η οποία έχει δοθεί προς 

το Δήμο Λεμεσού για τη σύναψη δανείου συνολικού ύψους τριάμισι εκατομμυρίων 

λιρών που ο Δήμος έχει συνάψει με τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα και η οποία 

λήγει στις 24 Ιουλίου 1996. 

Το πιο πάνω δάνειο συνήφθη από το Δήμο Λεμεσού, για να καταστεί δυνατή η 

εκτέλεση διάφορων πολεοδομικών και άλλων αναπτυξιακών έργων στη Λεμεσό. Η 

αρχική συμφωνία για την κυβερνητική εγγύηση του δανείου κυρώθηκε από τη Βουλή 

το 1989 με το νόμο αρ. 68/89. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ'\Jπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση 

της συμφωνίας που αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Λυπούμαι, διότι παίρνω το λόγο τόσο συχνά, αλλά νομίζω ότι είναι θέματα τα 

οποία πρέπει να αναφέρονται. Αυτή η υπόθεση, κύριε Πρόεδρε, με την εγγύηση 

αυτού του δανείου είναι μια υπόθεση η οποία έχει παρελθόν. Μιλούμε ότι είναι από 
το 1989 που είναι εγγυημένο αυτό το δάνειο και πρέπει να διερωτηθεί αυτή η Βουλή 
γιατί τόσα χρόνια δε λήφθηκε και δε χρησιμοποιήθηκε. Και προς τι μάλιστα; Για 

έργα τεράστιας για τη Λεμεσό σημασίας. Μιλούμε για έργα όπως π.χ. η οδός Αρχιε

πισκόπου Μακαρίου Γ στη Μέσα Γειτονιά, η λεωφόρος Μακεδονίας, πρώην 

Συγγρού, και ούτω καθεξής. Μεγάλης σημασίας πολεοδομικά έργα. 

Γνωρίζω ότι είναι εξ υπαιτιότητας και του δημαρχείου, αλλά και της κυβέρ

νησης, aσυνεννοησίες και αδυναμία να προχωρήσουν συντονισμένα, οι οποίες έχουν 

ως αποτέλεσμα την καθυστέρηση στην εκτέλεση αυτών των έργων. Και το αποτέ

λεσμα είναι κάθε λίγο να χρειάζεται να έρχεται στη Βουλή νομοθέτημα, με το οποίο 
να παρατείνεται η εγγύηση για το δάνειο των ί3.5 εκ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Πα•ιαγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μα νομίζω υπάρχει κάποια παρεξήγηση εδώ. Αυτό το νομο

σχέδιο είναι για παράταση της εγγυήσεως. Ήδη δόθηκε η εγγύηση και παρατείνεται 
αυτή η εγγύηση, που σημαίνει ότι δεν πληρώθηκε από το δημαρχείο. Μιλούμε για 

δάνειο που έγινε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πιθανότατα να είναι και αυτό. Αλλά είναι και δάνεια τα 

οποία έχουν ήδη συναφθεί για την εκτέλεση νέων πολεοδομικών έργων στη Λεμεσό 
και τα οποία δεν έχουν ληφθεί. ακόμη και δεν έχουν χρησιμοποιηθεί. Δεν έχουν 

χρησιμοποιηθεί για εκτέλεση πολύ σημαντικών έργων στην πόλη αυτή. Και αυτό το 

πράγμα καθυστερεί επί χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Νομίζω ότι το θέμα έχει ένα άλλο περιεχόμενο, κύριε Θεοδώρου. Δίνεται στο 
δήμο παράταση αποπληρωμής του δανείου. Αντί να πληρωθεί. στη συγκεκριμένη 

χρονική περίοδο, δίνεται ακόμα μια παράταση. Αν τα χρήματα χρησιμοποιήθηκαν ή 

όχι, αυτό δεν το ξέρω, αλλά η πράξη που κάνουμε σήμερα παρέχει στο δήμο περισ

σότερη άνεση για να αποπληρώσει το δάνειό του. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Δε διαφωνώ, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι και αυτό. Εκείνο το οποίο επισημαίνω 
είναι ότι αυτά τα χρήματα ή ένα πολύ μεγάλο μέρος αυτών των χρημάτων δεν έχει 

χρησιμοποιηθει Και ο λόγος που δεν έχει χρησιμοποιηθεί είναι το ότι κυβέρνηση 

και τοπική αρχή δεν έχουν μπορέσει να συντονιστούν, για να προωθήσουν την εκτέ

λεση αυτών των έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δηλαδή, το μήνυμα είναι να επισπευσθεί η εκτέλεση των έργων, ώστε να χρησι
μοποιηθούν τα χρήματα; Αυτό είναι το σημείο; 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Μάλιστα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣτΌΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δε βάζουμε τα πράγματα στη σωστή τους θέση. 

Εδώ θα πρέπει να ανοίξουμε συζήτηση άλλου θέματος. Για ποια έργα μιλούμε; Πώς 

θα εκτελεστούν, αν δε γίνει για παράδειγμα το αποχετευτικό; Να μην ανοίξουμε 

άλλο θέμα, γιατί δε θα τελειώσουμε ποτέ. 

Δ.ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Έχω μια εισήγηση, κύριε Πρόεδρε. Επειδή εγώ επιμένω στην άποψη αυτή και 
επειδή δεν είναι πρόθεσή μου να ανοιχτεί εκτεταμένη συζήτηση στο Σώμα -όχι, δεν 
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είναι αυτή η πρόθεσή μου· δε θέλω να συνεχίσουμε το προηγούμενο- παρακαλώ, 

κύριε Πρόεδρε, ζητώ από τη Βουλή όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Επιτροπή 

Εσωτερικών, υπό την έννοια που το έχω θέσει, για να το δούμε εκειπέρα. Να διερευ

νήσουμε εκεί αν και κατά πόσο πράγματι ισχύει αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ! Εδώ μπήκαμε στη συζήτηση ενός θέματος 
για το οποίο υπήρξε ομοφωνία και δε χρειάστηκε καν να καταθέσουμε την Έκθεση. 

Δεν ξέρω αν πραγματικά ενεργούμε σωστά. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΊ' ΑΘΙΟΥ: 

Φαίνεται ότι ό,τι είπε ο κ. Χρίστου συμβαίνει εδώ. Επειδή παρατάθηκε η 

αποπληρωμή του χρέους, αντί να απαλλαγεί ο εγγυητής, πρέπει και ο εγγυητής να 

αναλάβει την υποχQέωση από την παράταση. Τώρα, αν αυτά τα χρήματα δε χρησιμο

ποιήθηκαν εγκαίρως, αυτό είναι άλλη υπόθεση. Αλλά είναι στη νομική βάση ότι, αν 

ο πρωτοφειλέτης πάρει μια παράταση αποπληρωμής και δεν έχει τη συγκατάθεση 

του εγγυητή, απαλλάσσεται ο εγγυητής. Φαίνεται ότι το κράτος εδώ συνεχίζει να 

υποστηρίζει το δήμο τώρα. ώσπου να πληρώσει το χρέος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Συνεπώς, εγκρίνεται με αυτή τη λογική η παράταση της εγγύησης και από εκεί. 

και πέρα τα άλλα θέματα ας εξεταστούν. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Λεμεσού (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι 'Ό περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνί

σματος) (τροποποιητικός) Νόμος του 1994''. Η Έκθεση κατατέθηκε. Υπάρχει όμως 
και Συμπληρωματική Έκθεση. Αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνη, άρα δε χρειά

ζεται να διαβαστεί 

- . 

... 

• • 
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ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΉ ΕΚΘΕΣΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΩΝ ΕΠΙτΡΌΠΩΝ 

ΥΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔ10 ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ (ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΟΥ ΚΑΠΝΙΣΜΑΤΟΣ) 

(τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1994" 

Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Υγείας 

Ανδρέας Παρισινός, Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Κοινοβουλεντική 

ΕπιτQοπή Νομικών 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Αρωτοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Υγείας και Νομικών συνήλθαν σε κοινή συνε

δρία στις 14 Δεκεμβρίου 1995 και μελέτησαν το πιο πάνω νομοσχέδιο. 

Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω θέμα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Υγείας είχε υποβάλει Έκθεση προς την ολομέλεια του Σώματος με την οποία ειση

γείτο την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. Ύστερα όμως από τη 

συζήτηση που διεξήχθη ενώπιον της ολομέλειας, το όλο θέμα παραπέμφθηκε προς 

επανεξέταση από τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Υγείας κω Νομικών με σκοπό 

την καλύτερη νομοτεχνική διατύπωσή του. 

Υπό το φως της πιο πάνω μελέτης, οι δύο Επιτροπές αποφάσισαν την περαι

τέρω τροποποίηση του υπό ψήφιση νομοσχεδίου, ώστε να παρέχεται στην Επιτροπή 

Ελέγχου Διαφημίσεως Καπνού η διακριτική ευχέρεια να επιτρέπει σε εξαιρετικές 

περιπτώσεις τη διαφήμιση καπνικών προ·cόντων με όρους που θα αποφασίζει η ίδια. 

Οι δύο Επιτροπές αποφάσισαν επισης την τροποποιηση του προτεινόμενου 

νόμου, ώστε ο καθορισμός των εργασιακών χώρων στους οποίους θα απαγορεύεται 

το κάπνισμα, καθώς και των προειδοποιητικών ενδείξεων για το βλαβερό του καπνί

σματος να γίνεται κατά τρόπο που να μην αντίκειται στη βασική νομοθεσία. 

Οι δύο Επιτροπές, αφού ενσωμάτωσαν τις πιο πάνω τροποποιήσεις στο 

κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ιωαννtδης. 

I. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να πω δυο λόγια. Επειδή στην περασμένη συνεδρία είχε δοθεί 

κάποιο μήνυμα, νομίζω πρέπει να φύγει από αυτή τη Βουλή ένα ξεκάθαρο μήνυμα 

ότι το κάπνισμα είναι βλαβερό για την υγεία, ότι προκαλεί σοβαρές aρρώστιες και 

θα πρέπει όλοι μας, Βουλή, κυβέρνηση, οργανώσεις, να βοηθήσουμε στην περιστολή 

του καπνίσματος. 
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Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο, όπως 

εξάλλου φαί νεται και από την Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με εκπλήττει, γιατί κανένας μέσα σε αυτή τη Βουλή δεν είπε 

ποτέ ότι το κάπνισμα είναι ωφέλιμο και η Βουλή έστειλε το μήνυμά της επανειλημ

μένα. Από αφορμή όμως που γίνεται λόγος, ήθελα να πω πως ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ωφέλιμο! 

(Γέλια) 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Όχι. Η προσπάθεια με μέτρα και νομοθεσίες για περιορισμό του καπνίσματος 

και προπαντός η προπαγάνδα που γίνεται για περιορισμό του καπνίσματος είναι 

πολύ πολύ άστοχη και αλλού έπρεπε να κοιτάξουν οι ενδιαφερόμενοι. Για παρά

δειγμα φέρνω το εξής: Εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας δηλώνει σε ραδιόφωνο 
ότι οι μαθητές που καπνίζουν σε τριάντα, το πολύ σε τριάντα πέντε χρόνια θα πεθά

νουν. Πρώτο, ποιος είναι για να ξέρει πότε θα πεθάνει ο άλλος; Και, δεύτερο, πότε 

οι νέοι άλλαξαν τακτική υποκύπτοντας σε κινδυνολογία για τη ζωή τους; Αν 
φοβούνταν για τη ζωή τους οι νέοι, τότε δε θα ήταν νέοι. Αυτή η προπαγάνδα κάπου 

έχει μεγάλο λάθος. 

Το δεύτερο που ήθελα να πω είναι ότι υπάρχει κάποια νομοθεσία για το 

κάπνισμα και, αν σεβόμαστε τους νόμους, δε θα έπρεπε να προχωρούμε τροχάδην 

για επιβολή πρόσθετων μέτρων, αν δεν εμπεδωθούν και καταστούν συνείδηση στο 

λαό οι υφιστάμενοι νόμοι. Γιατί διαφορετικά είναι σαν να ρί.χνουμε τη νομοθεσία 
στα σκυλιά και θα είμαστε οι πρώτοι που θα την εμπαίζουμε και θα την περιφρο

νούμε. Και εγώ δεν εννοώ να περιφρονούμε το νόμο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σεβόμενος το χρόνο δεν είχα σκοπό να μιλήσω, αλλά 

επιτρέψτε μου να πω και εγώ δυο λόγια, γιατί πράγματι το θέμα του καπνίσματος, 

το θέμα ... 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. Επειδή είναι για το κάπνισμα και είμαι 

καπνιστής, νομίζω οι κανονισμοί δεν επιτρέπουν ο συνάδελφος να διαβάζει από 

κείμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχει κείμενο. Είναι σημειώσεις. 

Δ. ΚΟΝτJΔΗΣ: 

Και πού είδες ότι είναι κείμενο, κύριε συνάδελφε; 
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Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

ΕπΕLδή είναι για το κάπνισμα, συνάδελφε. 

(Γέλια) 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Δεν είναι για το κάπνισμα. Ξέρω εγώ τι λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή είναι για το κάπνισμα, ίσως αποτελεί εξαίρεση να είναι γραπτή ομιλία. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Ο συνάδελφος θα εκφράσει πιο καλά εκείνα που πιστεύει εκ του προχείρου, 

παρά από γραπτό κείμενο. Αυτό ήθελα να πω. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Όχι. Επειδή έχετε τη γνώμη ότι μιλάτε εκ του προχείρου, ενώ κάποιοι άλλοι 

δεν μπορούν να μιλήσουν εκ του προχείρου, ίσως γι' αυτό να κάνατε την παρατή

ρηση! Αλλά πέσατε έξω, κύριοι συνάδελφοι, διότι απλώς είναι σημειώσεις που έχω. 

Κύριε Πρόεδρε, είχαμε συμφωνήσει όλοι -και ήταν ομόφωνη η απόφαση

σχετικά με το νομοσχέδιο το οποίο έχει κατατεθεί στην ολομέλεια του Σώματος. 

Και ορισμένοι είχαν την εντύπωση ότι μπορούσε να ήταν πιο δυνατό το νομοσχέδιο 

αυτό ή άλλοι ακόμη πίστευαν ότι με τις πιέσεις οι οποίες θα μπορούσαν να ασκη

θούν μπορούσε να ευνουχιστεί εντελώς αυτή η προσπάθεια η οποία καταβαλλόταν 

για να μπορέσουμε κατά κάποιο τρόπο να βοηθήσουμε τουλάχιστον τη νεολαία μας, 

ούτως ώστε να μη συνηθίσει αυτή τη βλαβερή συνήθεια που λέγεται κάπνισμα. 

Κάποιοι επίσης ήθελαν να πουν -και ειπώθηκε και εδώ στη Βουλή- ότι το κάπνισμα 

δεν είναι τόσο βλαβερό. Άφησαν κάποιους υπαινιγμούς ότι κάποιοι θέλουν να 

εκφοβίσουν κάποιους, για να μην καπνίζουν και ότι αυτός δεν είναι ο πρέπων 

τρόπος. 

Επιτρέψτε μου να πω ότι πράγματι το κάπνισμα, ο καπνός από το τσιγάρο, 
είναι ίσως από τις πιο βλαβερές συνήθειες που έχει ο άνθρωπος. Μάλιστα, δε 

βλάπτει μόνο εκείνους οι οποίοι καπνίζουν, αλλά βλάπτει και πολύ αθώες υπάρξεις, 

όπως τα έμβρυα, τα νεογνά, τα μικρά παιδιά και τους νέους μας. Και αν ένας, κύριε 

Πρόεδρε, επέλεξε ο ίδιος, γιατί είναι ενήλικας, να καπνίζει και επέλεξε ο ίδιος να 

δηλητηριάζει, αν θέλετε, τον εαυτό του, δεν έχει κανένα δικαίωμα να δηλητηριάζει 
άλλους, οι οποίοι δε θέλουν να δηλητηριάζονται. Κάποιοι μιλούν για τα δικαιώ

ματα των καπνιστών, για το ότι έχουν το δικαίωμα, λέει, ανθρώπινο δικαίωμα, να 

έχουν αυτή τη συνήθεια να καπνίζουν και δεν τους νοιάζει, γιατί αυτοί δεν 

πιστεύουν ότι δηλητηριάζονται. Δεν έχουν όμως κανένα δικαίωμα να δηλητηριά

ζουν τους άλλους. Και έχουν και οι άλλοι το δικαίωμα να προστατεύονται από 

αυτή την κακή συνήθεια. 

Αλλά, πέραν τούτου, εκείνο που βγήκα στο βήμα να πω είναι σχετικά με τη 

νεολαία μας. Πρώτ' απ' όλα θέλω να πω ότι η Κύπρος είναι ίσως από τις πρώτες 

χώρες όσον αφορά το κάπνισμα. Υπολογίζεται ότι τρεις χιλιάδες πενήντα τσιγάρα 

καπνίζονται κατά μέσο όρο από τους Κύπριους καπνιστές, ενώ στο Ηνωμένο Βασί

λειο είναι δύο χιλιάδες ογδόντα. Αντιλαμβάνεστε τη μεγάλη διαφορά. Η Κύπρος 

θεωρείται μια από τις πρώτες χώρες στην κατανάλωση καπνού κατά άτομο. Το πιο 
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ανησυχητικό όμως, όπως είπα, είναι σχετικά με τη νεολαία μας. Και εδώ έχω συνο

πτικά αποτελέσματα κάποιας έρευνας σχετικά με το κάπνισμα στα σχολεία μας. 
Και εδώ δυστυχώς, ανά επαρχία, η επαρχία η οποία πρωτοστατεί και πάλι είναι η 
επαρχία από την οποία κατάγομαι, η επαρχtα Λεμεσού. Η επαρχία Λεμεσού 

δυστυχώς έχει το μεγαλύτερο ποσοστό νεολαtας που καπνίζει. Και για να δείτε 

πόσο μεγάλο είναι το ποσοστό, στα λύκεια της Λεμεσού καπνίζει το 28,1% των 
αγοριών και των κοριτσιών, στη Λευκωσία το 18,9%, στη Λάρνακα το 14,4%, στην 
Πάφο το 14,2% και στην Αμμόχωστο το 9,2%. Φαίνεται ότι η Αμμόχωστος εί.ναι η 
πιο φρόνιμη. Ιδιαίτερα ανησυχητικό ακόμη, με βάση την έρευνα αυτή, είναι το ότι 

υπάρχει ανοδική τάση όσον αφορά τα κορίτσια. Υπάρχει η τάση να ανεβαίνει ο 

αριθμός ή το ποσοστό των κοριτσιών το οποίο καπνίζει τσιγάρα. 

Σχετικά με τη νομοθεσία, κύριε Πρόεδρε, επειδή εδώ κάποιοι είπαν ότι δεν 
είναι τίποτε, είναι μια νομοθεσία μα'ίμού κατά κάποιο τρόπο, ότι δεν προσθέτει 
τίποτε και ότι δεν ξέρω γιατί έγινε, έγινε ίσως για να δημιουργηθεί η εντύπωση ότι 

κάτι κάναμε, εγώ πιστεύω ότι δεν είναι αυτό το μήνυμα που θέλουμε να δώσουμε. 
Το μήνυμα είναι ότι μπορεί η νομοθεσία να μην είναι πλήρης, μπορεί να έχει ελλεί

ψεις, όμως η προσπάθεια αυτή η οποία ξεκίνησε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Υγείας πιστεύω ότι πρέπει να χαιρετιστεί από όλους και μάλιστα η ολομέλεια της 

Βουλής θα πρέπει να δώσει εντολή στην Επιτροπή Υγείας ακόμα και στο Υπουργείο 
Υγείας να δώσει εντολή κατά κάποιο τρόπο να προχωρήσει τάχιστα να επεξεργαστεί 

τους κανονισμούς, οι οποίοι θα ολοκληρώσουν αυτή την προσπάθεια της νομοθε
σίας σχετικά με το κάπνισμα, για να μπορέσουμε πράγματι να βοηθήσουμε στον 

περιορισμό αυτής της κακής συνήθειας. Φαίνεται ότι εκ των πραγμάτων, εκτός από 

τη διαφώτιση, θα πρέπει να παρθούν όλα τα αναγκαία μέτρα και από το Υπουργείο 

Παιδείας, αλλά και γενικά από όλους τους φορείς. Και η νομοθετική αυτή κωδικο
ποίηση της όλης προσπάθειας πιστεύω ότι θα βοηθήσει κατά κάποιο τρόπο στην 

προσπάθεια αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣ ΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε από τη θέση μου, θα ήθελα να αναφέρω ότι 

στις πολύωρες και πολλές συνεδριάσεις της Επιτροπής Υγείας που απασχολήθηκε 

με το θέμα αυτό κανένας, μα κανένας δεν υποστήριξε ότι το κάπνισμα δεν είναι 
βλαβερό. Ουσιαστικά, η συζήτηση περιεστράφη γύρω από την ενόχληση που προκα

λείται από τους καπνιστές προς τους μη καπνιστές ή και από την πίεση που ασκούν 

οι μη καπνιστές προς τους καπνίζοντες. 

Σίγουρα, συμφωνούμε ότι το νομοσχέδιο αυτό κάνει ορισμένα σημαντικά 

βήματα, ιδιαίτερα στρέφοντας την προσοχή του προς τη νεολαία. Και θα ήθελα εδώ 

να πω ότι σε προηγούμενη συζήτηση για διαμόρφωση της διαφήμισης ή της 

προβολής της βλαβερότητας πάνω στα κυτία των τσιγαρέτων οι εκπρόσωποι των 

καπνοβιομηχανιών δεν είχαν αντιρρήσεις και στις επανειλημμένες ερωτήσεις μας 

γιατί δε διαμαρτύρονται για την αυστηρότητα που προτείναμε, οι ίδιοι μας είπαν 

ξεκάθαρα: "Εμείς κοιτάζουμε τα δελτία αυξήσεως των πωλήσεών μας". Και μας 

εξήγησαν ότι αυτό οφείλεται στο ότι, παρά το ότι οι μεγάλες γενιές άρχισαν να 
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σταματούν το κάπν~σμα, κάθε χρόνο μπαίνε~ η νέα φουρνιά των νέων μέσα, η οποία 
είναι πολυπληθέστερη σε αριθμό. Έτσι. και με την αύξηση και των γυναικών και 
των μαθητριών που καπνίζουν ανεβαίνει η κατανάλωση των τσιγαρέτων. 

Γι' αυτό συμφωνώ με τη ρήση του συναδέλφου ότι με απαγορεύσεις δεν πετυ
χαίνουμε ουσιαστικά τη μείωση. Γι' αυτό κάναμε έκκληση και προς το Υπουργείο 
Υγείας και προς το Υπουργείο Παιδείας, ώστε συντονισμένα και μεθοδικά να στρέ
ψουν την προσοχή τους στη σωστή διαφώτιση των νέων οι οποίες αρχίζουν το 
κάπνισμα. Και ταυτόχρονα κάνουμε και μια έκκληση προς τα μέσα μαζικής επικοι

νωνίας, δ~ότι πιστεύουμε πως η συνδρομή τους είναι πάρα πολύ σημαντική στην 
προσπάθεια αυτή. 

Όμως, δράττομαι της ευκαιρίας, κύριε Πρόεδρε, που η ηγεσία της αστυνομίας 

σήμερα είναι παρούσα στην αίθουσα αυτή να πω ότι ο εκπρόσωπος της αστυνομίας, 
σε αλλε.πάλληλες συνεδριάσεις που παρέστη, μας είπε ξεκάθαρα ότ~ η αστυνομία 
αδυνατεί να εφαρμόσει τους ήδη υφιστάμενους νόμους και κανονισμούς. Όταν 
σαφέστατα ζητήσαμε να μάθουμε αν εφαρμόζεται ο νόμος της απαγόρευσης του 
καπνίσματος στις δισκοθήκες, στους υπόγειους κλειστούς χώρους με το μεγάλο 
αριθμό νέων, όπου σε τελική ανάλυση είνα~ και ανεξέλεγκτη η είσοδος των 
διάφορων ηλικιών, μας είπαν οι άνθρωποι ότι δεν έχουν τις δυνατότητες να εφαρ
μόσουν το νόμο. Και είναι δικαιολογημένη η απορία συναδέλφου αν ετοιμάζουμε 
τους νόμους για να τους βάλουμε στις βιβλιοθήκες. Άρα, σίγουρα θα πρέπει να 
δούμε και με τις αρμόδιες υπηρεσίες της αστυνομίας πώς πραγματικά, ουσιαστικά, 

λειτουργικά εφαρμόζουμε τις υφ~στάμενες νομοθεσίες, ώστε να βοηθήσουμε τουλά

χωτον αυτά τα οποία ψηφίζουμε να εφαρμόζοντα~. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Σε ένα βαθμό, κύριε Πρόεδρε, με έχει καλύψει ο κ. Παρισινός. Θα ήθελα και 
εγώ με τη σειρά μου να υπερτονίσω την πτυχή εκείνη της εφαρμογής των ήδη 

υφιστάμενων νόμων. Διότι στις δισκοθήκες και σε διάφορους άλλους χώρους για 

τους οποίους ήδη υπάρχει νομοθεσία υπάρχει αδυναμία εφαρμογής του νόμου. 
Πρέπε~ να σκοπείται βασικά η προστασία αυτών που δεν καπνίζουν. Εγώ δεν είδα 
κανένα σε αυτό τον τόπο να καπνίσει, επειδή άκουσε κάποια διαφήμιση ή από το 
ραδιόφωνο ή δεν ξέρω από ποιο άλλο μέσο μαζικής επικοινωνίας. Άρα λοιπόν 

έχουμε δύο αποστολές. Θα πρέπει να επεκτείνουμε, πιστεύω εγώ, την απαγόρευση 

και σε άλλους χώρους όπου συχνάζει κοινό το οποίο δεν επιθυμεί να καπνίσει και 
να μεριμνήσουμε παράλληλα να εφαρμοστούν οι νόμοι οι οποίοι ήδη έχουν ψηφ~

στεί.. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό που ήθελα να πω είναι ότι σίγουρα η ψήφιση μιας νομο

θεσίας δεν είναι αρκετή για να σταματήσει το κάπνισμα ούτε καν για να αποτρέψει 
το κάπνωμα. Αλλά πιστεύω ότι πέρα από τα μηνύματα τα θεωρητικά τουλάχιστον 
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που δίνουμε ως κοινοβούλιο σήμερα, ίσως θα ήταν καλύτερα να είμαστε οι πρώτοι 
που θα δώσουμε το σωστό παράδειγμα προς τη νεολαία, προς τα έξω, διότι με τη 

διαφώτιση και με το σωστό παράδειγμα οι νέοι θα αποτραπούν από το κάπνισμα. 

Και Οα ήθελα να εισηγηθώ -βεβαίως ξέρω ότι θα υπάρξουν αντιδράσεις, αλλά είναι 

κάτι το οποίο πρέπει να αντιμετωπίσουμε σοβαρά- να αρχίσουμε και εμείς στις 

Επιτροπές της Βουλής, όταν συνεδριάζουμε, να μην επιτρέπεται το κάπνισμα. Και 

οι συνάδελφοι Βουλευτές που δυσανασχετούν και οι δημοσιογράφοι που έρχονται 

να δείξουν πρώτοι καλή θέληση. Εγώ έχω ζωντανό παράδειγμα. Δυστυχώς δεν 

είναι μέσα στην αίθουσα ο συνάδελφος Χριστοδουλίδης, ο οποίος είναι αρκετά 
φανατικός καπνιστής, θα έλεγα, και στην Επιτροπή Υγείας, όταν παρευρίσκεται, δεν 

καπνίζει. Αν θέλει να καπνίσει ένα τσιγάρο, βγαίνει έξω, καπνίζει και ξαναγυρίζει. 

Επομένως, πιστεύω ότι θα πρέπει από εκεί να αρχίσουμε. Με το να λέμε 

θεωρητικά ότι δεν είναι καλό το τσιγάρο, αλλά το κοινοβούλιο της χώρας να κάνει 

τις αίθουσές του καπνιστήρια, όπου δεν μπορεί να αναπνεύσει οποιοσδήποτε δε 
θέλει να αναπνέει καπνούς, πιστεύω ότι δε δίνουμε τα σωστά μηνύματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠJτΗΣ: 

Είχα παρακαλέσει να μην ξεκινήσει αυτή η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε. 

Δυστυχώς ξεκίνησε και είμαστε υποχρεωμένοι να εκφράσουμε και εμείς κάποιες 

απόψεις. Θα ήθελα ειλικρινά να ρωτήσω τους έντιμους συναδέλφους αν αυτά τα 

οποία έχουν πει σε αυτό το Σώμα πράγματι τα πιστεύουν και αν πράγματι είναι 

έτοιμοι να καταθέσουν πρόταση νόμου να απαγορευτεί η καλλιέργεια του καπνού 
στην Κύπρο, να κλείσουμε τις καπνοβιομηχανίες στην Κύπρο, να aπαγορεύσουμε να 

εισάγεται στην Κύπρο ο καπνός και τότε να σταματήσει το κάπνισμα. Α ν όλα αυτά 
τα πράγματα τα στηρίζουμε και την ίδια στιγμή λέμε "σταματήστε το κάπνισμα". 

ειλικρινά διερωτώμαι αν έχουν αντίκρισμα αυτά τα οποία λέμε. Εγώ λέω ότι είμαι 

έτοιμος -και είμαι καπνιστής- να καταθέσουμε πρόταση νόμου για να σταματήσουμε 
την καλλιέργεια καπνού, να κλείσουμε τις καπνοβιομηχανίες, να σταματήσουμε να 

εισάγουμε καπνά, να σταματήσει το κάπνισμα. Α ν όλα αυτά όμως θα προtlπάρχουν 
και από την άλλη θα λέμε να σταματήσει το κάπνισμα, είναι σ· έναν έκαστον να 
αποφασίσει αυτός και μέσα από τα ανθρώπινά του δικαιώματα αν θα είναι καπνι

στής ή όχι. 

Ευχαριστώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, διερωτώμαι πραγματικά για το νόημα της συζήτησης γύρω 
από το κάπνισμα. Είναι αποδεδειγμένο ότι κάνει πολύ κακό στην υγεία, είναι ο υπ' 

αριθμόν ένα κίνδυνος στην υγεία των ανθρώπων. Έχουμε ευθύνες μέσα σε αυτό τον 
τόπο. Κάποια μηνύματα πρέπει να τα δώσουμε. Μπορεί να μην είναι ο πιο κατάλ
ληλος τρόπος ή μπορεί να είναι αδυναμία της πολιτείας το ότι ανέχεται το 

κάπνισμα. Όμως, ταυτόχρονα θα πρέπει να υπάρξει η διαφώτιση, η ενημέρωση ή 

κάποια μέτρα τελοσπάντων που να διαφυλάσσουν την υγεία του λαού και γιατί η 

υγεία είναι πολύτιμη για τον κάθε πολίτη χωριστά, αλλά και γιατί απαιτούνται 

τεράστιες δαπάνες των ιατρικών υπηρεσιών για να αντιμετωπίζουμε τις συνέπειες 

του καπνίσματος, τις τραγικές συνέπειες του καπνίσματος. 
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Σήμερα κηδεύτηκε ένας άνθρωπος, ο Χριστόφορος Παττίχης, που πέθανε από 
καρκίνο του πνεύμονα. Βαρύτατος καπνιστής. Λοιπόν, ας λογαριάσουμε τουλάχι
στον τι είναι δυνατό να συμβαί.νει και να μην υποτιμούμε αυτά τα πράγματα. Να 
δώσουμε τα μηνύματα στη νεολαία. Δυστυχώς, δεν είναι μόνο το κάπνισμα. Υπάρ
χουν και άλλα. Υπάρχουν και τα ναρκωτικά και όλα. Ναι, θα πρέπει να μιλήσουμε 
τη γλώσσα της αλήθειας. Και αναφέρθηκε ο κ. Κυπριανού στο πρόβλημα όλων ημών 

που μπορεί κάποτε να ήμαστε καπνιστές, αλλά σταματήσαμε να είμαστε καπνιστές. 
Ναι, είναι μαρτύριο, όταν καθόμαστε σε συνεδριάσεις και υφιστάμεθα τις συνέπειες 
αυτών των πραγμάτων. Τουλάχιστον, ας μείνουμε στο ζήτημα της νομοθεσίας που 

έχουμε να συζητήσουμε τώρα και, αν υπάρχει συνέχεια, να δοθεί μέσα στα πλαίσια 
της Επιτροπής Υγείας, μέσα στα πλαίσια των κανονισμών. Να δούμε την ευθύνη 

μας και ως πολίτες και ως εκπρόσωποι του λαού που aντιπροσωπεύουμε τους 
πάντες, και τους καπνιστές και τους μη καπνιστές, και τις επιτροπές και τις υπηρε

σίες υγείας τελοσπάντων, και την έννοια του γενικού καλού, όχι της ατομικής τοπο
θέτησης του καθενός από εμάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Ιωαννίδη. 

I. ΙΩΑΝΝ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να προσθέσω κάτι και να προβληματίσω ακόμα περισσό

τερο τη Βουλή. Έχει αποδειχθεί ότι η νικοτίνη προκαλεί εθισμό. Δηλαδή, σε τελική 

ανάλυση η νικοτίνη είναι ναρκωτικό. Τα ναρκωτικά τα πολεμούμε με κάθε μέσο και 

προσπαθούμε να τα εξαλείψουμε α.iτό τον κόσμο. Πώς τη νικοτίνη την αντιμετωπί
ζουμε με άλλο τρόπο και θέλουμε να υποστηρίζουμε ότι πρέπει να συνεχίσουν οι 
καλλιέργειες καπνού ή οι καπνοβιομη-,(ανίες; Σε απάντηση προς τον κ. Πιττοκοπίτη, 

πρέπει ο τελικός μας στόχος να είναι η κατάργηση και της καλλιέργειας του καπνού 

και γενικά των καπνοβιομηχανιών. Θα πρέπει να κάνουμε μια κοινωνία η οποία να 

είναι απαλλαγμένη και από τη νικοτίνη και από τον καπνό και από το τσιγάρο και 

από τα καπνικά προ'ίόντα. Αυτός πρέπει να είναι ο στόχος μας. Έτσι πρέπει να 
είναι, εφόσον ο καπνός προκαλεί όλα αυτά τα δυσάρεστα τα οποία αναφέρθηκαν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι ένας από τους καπνιστές και είμαι από τους ανθρώπους 
που αποτελούν κακό παράδειγμα για την κοινωνία μας. Είναι η ώρα να ακουστούν 
και κάποια λόγια aυτοκριτικής. Ναι, δίνουμε ένα κακό παράδειγμα, όταν καπνί
ζουμε. Είναι γνωστό ότι το κάπνισμα βλάπτει την υγεία και δε χρειαζόμαστε οι 
καπνιστές τους γιατρούς να μας το πουν ούτε τις επιστημονικές έρευνες, γιατί πραγ
ματικά το νιώθουμε κάθε μέρα στη ζωή μας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Κάτι λένε που δεν ακούγεται.) 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Καλά, μερικοί μπορεί να μην το νιώθουν ακόμη, αλλά δεν έχουν καμιά 
εξασφάλιση ότι πολύ σύντομα δε θα το νιώσουν. 
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Μιλούμε για τη διαφήμιση των καπνικών προ·cόντων και αυτές τις μέρες σε 
όλο τον ευρωπα·cκό τύπο και σε όλες ης γλώσσες γίνεται μια καμπάνια από την 

εταιρεία Philips (Philip Moπis), εταιρεία που παράγει τσιγάρα, παραπλανητική 
διαφήμιση, η οποία θέλει να ωραιοποιήσει καταστάσεις και επικαλείται μάλιστα και 
ευαισθησίες αλληλεγγύης, λέγοντας ότι μιλά εκ μέρους των δεκαεπτά χιλιάδων 
ΕQγατών της καπνοβιομηχανίας, που υπηρετούν τα ενενήντα επτά εκατομμύρια των 

Ευρωπαίων καπνιστών. Νομίζω ότι με αυτή τη δύναμη που έχουν οι καπνοβιομηχα
νίες η νομοθεσία που ετοιμάζουμε και που θα ψηφίσουμε ει ναι ανεπαρκέστατη. 

Τα κουτιά των τσιγάρων στην Κύπρο δε θα αναγράφουν τίποτε περισσότερο 

από την ίδια προειδοποίηση, τη συνηθισμένη, η οποία δεν είναι καθόλου πειστική. 
Δεν έχουν καμιά υποχρέωση να μας δώσουν ένδειξη με νούμερα όσον αφορά τη 

βλάβη που προκαλεί το κάπνισμα, πόση είναι η πίσσα, πόση είναι η νικοτίνη, στοι
χεία που θα έπρεπε να αναφέρονται. Δεν υποχρεώνονται στην Κύπρο να παράξουν 
τσιγάρα με λιγότερη πίσσα, με λιγότερη νικοτίνη. Στην Ευρώπη υπάρχουν καθορι
σμένα όρια. Όταν τα υπερβούν οι καπνοβιομηχανίες. υπόκεινται σε δίωξη. Σε μας 
ποια συνέπεια μπορεί να έχουν; Μπορούν να μας μεταχειρίζονται σαν δεύτερης 

κατηγορίας καπνιστές, να μας δίνουν χειρότερης ποιότητας καπνό, μεγαλύτερου 
εθισμού, μεγαλύτερης βλαβερότητας στον οργανισμό. Συνεπώς, δεν είναι επαρκής η 
τροποποίηση που ψηφίζεται με τα νομοσχέδια ως προς τη διαφήμιση, κατά την 
άποψή μου, και δεν είναι επαρκής αντιμετώπιση του προβλήματος του καπνίσματος. 

όταν δεν μπαίνουν οι υποχρεώσεις εκείνες που άμεσα, πειστικά θα μιλήσουν στον 
καταναλωτή, που θα τον προειδοποιήσουν και θα τον καταστήσουν υπεύθυνο. 

Δεν είναι θέμα μόνο καλής ανατροφής το αν θα καπνίσει κάποιος κάπου ή όχι. 

Είναι θέμα συστηματικής προσπάθειας της κοινωνίας -και η οργανωμένη κοινωνία 

εκφράζεται με τους νόμους της- να περιορίσει τη μάστιγα ομολογουμένως του 

καπνίσματος. Και βέβαια σε ό,τι αφορά τη βλάβη στην υγεία δεν είναι η μόνη 

μάστιγα, αλλά είναι μία από τις μάστιγες. Πέραν του καπνίσματος, καρκινογόνες 

ουσίες αφθονούν στις εκπομπές των καυσαερίων, στις χημικές ουσίες που χρησιμο
ποιούνται στη βιομηχανία, στα προσθετικά στα τρόφιμα. Δεν πρέπει να απομονώ
σουμε μόνο το θέμα στο κάπνισμα, αλλά δεν μπορούμε να υποβαθμίσουμε τη 
σημασία της βλαβερότητας του καπνίσματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛIΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα καταβάλει πολλές προσπάθειες για να μην παραμείνω 

σ' αυτή την αίθουσα σήμερα κατά τη δεύτερη φάση της συζήτησης για το υπό συζή

τηση νομοσχέδιο. Όμως, θέλω να εκτιμήσω ότι κάποιοι από εμάς τους Βουλευτές 
δείχνουμε υπερβάλλοντα ζήλο και πιστεύω ότι είναι μια απάντηση στις πολλές και 

πανίσχυρες πιέσεις που υφίσταται η κυπριακή κοινωνία το τελευταίο διάστημα από 
εκείνους τους πολύ εχέφρονες και σωστά ενεργούντες ανθρώπους που έχουν 

προσπαθήσει να κατατρομοκρατήσουν τον κόσμο για τα κακά του καπνίσματος. 

Είμαι ο τελευταίος που θα υποστήριζε, και λόγω επαγγέλματος, ότι το κάπνισμα δε 
βλάφτει και το λέω με όλη τη σοβαρότητα ότι καταστρέφει την υγεία του καπνιστή. 

Είναι δικαίωμα του ελεύθερου ατόμου, είναι μέσα στα ανθρώπινά του δικαιώ

ματα να οδηγεί τον εαυτό του στην αυτοκαταστροφή. Όμως. η πρόθεση του νομο

σχεδίου πιστεύω ότι δεν είναι να προστατεύσει την υγεία ημών των καπνιστών. 
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Είναι να προστατεύσει από τις επιβλαβείς συνέπειες του καπνίσματος αυτούς που 
ονομάζουμε παθητικούς καπνιστές, την υπόλοιπη μη καπνίζουσα κοινωνία. Είναι 
δικαίωμα και καθήκον της κοινωνίας να προχωρήσει να το κάνει αυτό, αλλά, όσον 
αφορά το άτομο, ο καθένας, συναισθανόμενος τις δικές του ευθύνες έναντι του 
εαυτού του και της οικογένειάς του, ας κάνει ό,τι θέλει· δεν μπορεί κανένας νόμος 

να του το απαγορεύσει. 

Επαναλαμβάνω κάποιους αριθμούς που ανέφερα στην προηγούμενη συζήτηση 
του θέματος. Στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής από τις βλαβερές συνέπειες 
του καπνίσματος αποδεδειγμένα πεθαίνουν, από τους καπνιστές, όχι από τους 
παθητικούς, κοντά στο μισό εκατομμύριο άτομα το χρόνο. Όμως ταυτόχρονα, το 
ανέφερα προχθές, στις ΗΠΑ πεθαίνουν τριάντα άτομα την ώρα από τις βλαβερές 
συνέπειες του αλκοόλ. Αν ξέρουμε τον ακριβή πληθυσμό των ΗΠΑ, λέμε ότι πεθαί
νουν τόσα άτομα από την κατάχρηση του οινοπνεύματος όσα πεθαίνουν από το 
κάπνισμα. Στην Κύπρο ευτυχώς ακόμα, παρά τις επί εικοσιτετραώρου βάσεως 
διαφημίσεις και παρά τις προσπάθειες που καταβάλλονται από την τηλεόρασή μας, 
είτε άμεσα με τη διαφήμιση είτε έμμεσα -το είπα και το επαναλαμβάνω, κοιτάξτε 
οποιοδήποτε σίριαλ, ιδιαίτερα ελληνικό, και αν δεν κρατά από τη μια το ποτήρι του 
ουίσκι και από την άλλη το τσιγάρο, δεν αρχίζει και δεν τελειώνει το έργο- αυτή 
είναι η έμμεση προβολή, μέχρι στιγμής στην Κύπρο δε θρηνούμε μαζικά θύματα του 

αλκοολισμού, δε θρηνούμε μαζικά θύματα από την κατάχρηση του οινοπνεύματος. 

Όσον αφορά τα ναρκωτικά, ναι, οφείλουν όλες οι κοινωνίες να τα καταπολε
μούν. Η σημερινή τάση -και εδώ σήμsρα βρίσκεται και η ηγεσία της αστυνομίας και 
θα το ξέρει εξtσου καλά όπως εμείς- είναι η προσπάθεια χαλιναγώγησης της κατά-

• χρησης των ναρκωτικών. Συγκεκριμένες ευρωπα'ίκές κυβερνήσεις, η Ευρωπα'ίκή 
Ένωση, οι αρμόδιες επιτροπές του Συμβουλίου της Ευρώπης, διαφοροποιούν τη 
στάση τους έναντι των χρηστών των ναρκωτικών και διαχωρίζουν τα ναρκωτικά 
στα μαλακά και στα σκληρά. Και έρχονται οι χώρες Ολλανδία, Δανtα, Ελβετία να 
χαράξουν διαφορετική πολιτική. Παρακαλώ να γίνω κατανοητός. Δε διακηρύσσω 
την απελευθέρωση των ναρκωτικών. Πιστοποιώ μια τάση και εφόσον είμαστε στα 
πρόθυρα της ένταξης σε αυτή τη μεγάλη Ευρώπη το 2006, να είμαστε έτοιμοι να 
ξέρουμε και τι σημαίνει Ευρώπη. Απελευθερώνουν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χριστοδουλίδη, να μην επεκταθούμε στο θέμα των ναρκωτικών παρα

καλώ. Το θέμα είναι το κάπνισμα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Είναι το μόνο θέμα που θα συμφωνήσει ο κ. Α ναστασιάδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι, δεν έχει σημασία αν θα συμφωνήσει ο κ. Α ναστασιάδης. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Για να δημιουργούνται οι εικόνες οι σωστές και όχι μόνο οι λανθασμένες, 
απελευθερώνονται και υποβοηθούνται από την κοινωνία οι χρήστες των μαλακών 
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ναρκωτ~κών, για να μην οδηγούντα~ στην καταστροφή από τους εκβιαστές, τους 

εμπόρους και τα λοιπά. Περ~ορίζουν τους θανάτους μέσω της χρήσης μικρότερων 
δόσεων, πιο αγνών από αυτές. Αυτή είναι η τάση η οποία από κάποιους έχε~ χειρο

κροτηθεί και από κάποιους ελέγχεται κρ~τικά. 

Όσον αφορά το κάπνισμα, εγώ θα έλεγα ότι είναι ένα βήμα της κυπριακής 

κοινωνίας προς τα εμπρός, παρά τις επιμέρους οποιωνδήποτε από εμάς, είτε από τη 

μια πλευρά είτε από την άλλη, επιφυλάξεις. Έχουμε καθήκον να εγκρίνουμε αυτό το 
νομοσχέδιο, στέλλοντας ταυτόχρονα το μήνυμα ότι και οι καπνιστές είνα~ άτομα με 
διασφαλισμένα ανθρώπινα δικαιώματα. Μεταξύ αυτών υπάρχουν εξέχοντες κοινω
νικοί, πολιτικοί, οικονομικοί παράγοντες, υπάρχει και η μεγάλη μάζα του λαού. Να 
μην επιτρέψουμε να θεωρηθούν οι καπνιστές εγκληματίες, και υπάρχει αυτή η τάση, 

άνθρωποι δεύτερης κατηγορίας ή χαμηλότερης στάθμης. Προς Θεού! Αφήστε τους. 
τον εαυτό τους ας τον καταστρέφουν. Είναι ανθρώπινο, αναφαίρετο δικαίωμά 
τους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου, παρακαλώ. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πολύ λίγα λόγια. 

Πράγματι έχουν λεχθεί πολλά και ενδιαφέροντα και πολλές απόψεις που 

επικροτούνται. Η ουσία όμως είναι αυτό που έχει λεχθεί από πολλούς συναδέλ
φους: Αν θέλεις να επαυξήσεις το κάπνισμα, απαγόρευσέ το εντελώς. Αυτή είναι η 

ανθρώπινη φύση. Στην Αμερική έγιναν αλκοολικοί άνθρωποι, όταν απαγορεύθηκε η 
χρήση του αλκοόλ. Γι' αυτό καλό είναι από το σχολείο και από άλλα καθοδηγητικά 
κέντρα της κοινωνίας να αποτραπούν εκείνοι που δεν έχουν καπνίσει από το να 

αρχίσουν να καπνίζουν και όσοι από τους άλλους απέκτησαν την κακή συνήθεια ας 
την αποβάλουν. Βέβαια, ο ζήλος των γιατρών είναι δεδομένος. Συνήθως, θέλουν να 
μας πείσουν ότ~ πρέπει να πεθάνουμε όλοι υγιείς. Ορισμένοι πεθαίνουν υγιείς, 
ορισμένοι όχι, όλοι πεθαίνουμε όμως. 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω με το να επισημάνω και μια υποκρισία εδώ. 
Θέλουμε να αποτρέψουμε το κάπνισμα και παρουσιαζόμαστε ως κράτος με όλα αυτά 

τα ωραία, βάζουμε όμως φόρο στους καπνιστές στα προ·ίόντα του καπνίσματος και 

το κράτους εισπράττει t33 εκ. 
Κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε -και απευθύνομαι σε σας ως Πρόεδρο της Βουλής, 

αλλά και λόγω μιας άλλης ιδ~ότητας που έχετε- είναι πως περιλαμβάνεται η αύξηση 

της τιμής των τσιγάρων κα~ του καπνού στον τ~μάριθμο. Και ερωτώ τώρα εγώ και 

θέλω να μάθω: Αυτοί που δεν καπνίζουν, αν τους πούμε ''εσείς που δεν καπνίζετε 
δηλώστε το, για να μην πάρετε την αύξηση". θα δεχτούν; Σας λέω πως όχι. Είμαστε 
υποκριτές πολλές φορές. Μάλιστα νομίζω πως αυτό επιχειρήθηκε, αλλά υπήρξαν 
αντιδράσεις και από τους μη καπνίζοντες. Θέλουν και οι μη καπνιστές να πάρουν 

- . 

την αύξηση του κόστους της ζωής το οποίο επιβαρύνει εκείνους που καπνίζουν. -

Εν πάση περιπτώσει, να το ψηφίσουμε το νομοθέτημα, με την ευχή να μην 

αρχίσουν οι νέοι να καπνίζουν και εκείνοι οι οποίοι καπνίζουν από μόδα και 
μπορούν να το κόψουν το τσιγάρο να το σταματήσουν. Μερικοί από εμάς, και απευ

θύνομαι στον αγαπητό μου κ. Μουσιούττα και στον κ. Θεοδώρου και πολλούς από 
εδώ, δε θα το κόψουν και λυπούμαι να το πω. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Παρακολουθώ τρεις ώρες τη συζήτηση στη Βουλή. Είχα ζητήσει το λόγο και 
στο προηγούμενο θέμα, δυστυχώς όμως θεωρήθηκε εξαντληθέν. 

Ήθελα να πω ότι το Σώμα έχει χωριστεί, μάλλον οι κοινοβουλευτικές ομάδες 
έχουν χωριστεί, σε καπνιστές και μη καπνιστές, υποστηρικτές και μη του καπνί

σματος και βρίσκομαι σε πολύ μεγάλη δυσκολία να αποφασίσω τι Οα ψηφίσω απόψε, 
αν Οα ψηφίσω υπέρ του νομοθετήματος ή όχι. Ιδιαίτερα με προβλημάτισε ο συνά
δελφος κ. Πιττοκοπίτης, ο οποίος πειθαρχεί συνήθως στις αποφάσεις της κοινοβου

λευτικής του ομάδας, και απόψε με την ομιλία που έχει κάνει νομίζω θα με 
αναγκάσει να ρωτήσω: Είναι ομόφωνη η απόφαση της κοινοβουλευτικής του 

ομάδας ή άλλα λέει και άλλα πράττει; 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Η κοινοβουλευτική ομάδα θα ψηφίσει κατά συνείδηση επί του θέματος, αν 
είναι αυτή η απορία σας. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αν με πείσει ο κ. Πιττοκοπίτης ότι είναι εναντίον του καπνίσματος και θα 
ψηφίσει υπέρ του νομοθετήματος, νομίζω θα του κάνω το χατίρι να του δώσω την 
ψήφο μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχαμε πλούσια συζήτηση. Μέχρι που ο κ. Ευσταθίου άρχισε να μπαίνει στο 
θέμα ρύθμισης της ΑΤΑ, κάτι τέτοιο. Είναι μια άποψη εν πάση περιπτώσει που 
συζητείται. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ δεν τίθεται θέμα απαγόρευσης στους καπνιστές να 

καπνίζουν. Αυτό που τίθεται μπροστά μας είναι η προστασία αφενός των μη καπνι

στών και αφετέρου το χρέος της πολιτείας να ισοσκελίσει τη φοβερή προπαγάνδα 
που γίνεται από τις καπνοβιομηχανίες προς την κοινωνία όσον αφορά τις συνέπειες 

του καπνίσματος. Αυτός είναι ο στόχος αυτού του νομοθετήματος και, αν ασφαλώς 
εκπληρεί αυτό το στόχο πλήρως ή μερικώς, αυτό είναι θέμα για το οποίο αποφάσισε 
ήδη η αρμόδια Επιτροπή και είναι μπροστά μας. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του ·άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος 

του Καπνίσματος) (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ· αριθμό 10 θέμα, που είναι 'Ό περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994". Η 

Έκθεση διαβάστηκε στη συνεδρία της 7ης Δεκεμβρίου 1995. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, την Έκθεση την είχα διαβάσει στην προηγούμενη συνεδρία του 

Σώματος και είχε ζητηθεί από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού να αναβληθεί για 

μια βδομάδα, για να ξαναδούν το θέμα ή να το ξαναδεί η Επιτροπή. Η Επιτροπή, 

κύριε Πρόεδρε, ξανασυνήλΟε, αλλά κανένας εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου 

δεν προσήλθε και επομένως εξακολουθούν τα γεγονότα να υφίστανται όπως 

ακριβώς στην προηγούμενη συνεδρία και όπως ακριβώς αναφέρονται στην Έκθεση, 

η οποία, όπως έχω πει, έχει διαβαστεί στην προηγούμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η Επιτροπή κατά πλειοψηφία εισηγείται την απόρριψη της πρότασης αυτής. 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Η κυρία Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡIΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομη, διότι το θέμα συζητήθηκε εκτεταμένα στην 
Επιτροπή και δε νομίζω ότι, αν ανοίξουμε ξανά τη συζήτηση εδώ στην ολομέλεια, θα 

αλλάξει το αποτέλεσμα. 

Θα ήθελα να εξηγήσω τους λόγους γιατί τέσσερις Βουλευτές του Δημοκρα

τικού Συναγερμού που κατέθεσαν την πρόταση νόμου επιμένουν στην πρόταση για 

την αύξηση του κατώτατου ορίου ηλικίας για άδεια οδηγήσεως μοτοποδηλάτου. 

Στόχος μας φυσικά είναι ο περιορισμός των ατυχημάτων. Και νομίζω ότι τα ατυχή

ματα με τα μοτοποδήλατα έχουν γίνει ένα τόσο συνηθισμένο φαινόμενο που σχεδόν 

όλοι μας γνωρίζουμε οικογένειες που είτε έχουν χάσει παιδί ή έχει μείνει ένα παιδί 

τους ανάπηρο λόγω τέτοιου δυστυχήματος. 

Εμείς πιστεύουμε ότι με την αύξηση του ορίου ηλικίας θα βοηθήσουμε στον 

περιορισμό των ατυχημάτων, διότι πιστεύουμε ότι θα βοηθήσουμε πολλούς γονείς 

που δε θέλουν να αγοράσουν μοτοποδήλατα για τα παιδιά τους στην ηλικία των 17 
χρονών να αντισταθούν στις πιέσεις των παιδιών. Επίσης, πιστεύουμε ότι με την 

αύξηση στα ι 8 βασικά τα παιδιά δε θα ζητούν μοτοποδήλατα, διότι τα χρησιμο
ποιούν για να· πηγαίνουν στα ιδιαίτερα και όταν πάνε στο στρατό, δε χρειάζονται 
πια το μοτοποδήλατο. 

Ένα από τα επιχειρήματα που λέχθηκαν στην Επιτροπή, ότι στην Ευρώπη 

δικαιούνται οι νέοι να οδηγήσουν στα 17 τους χρόνια, πιστεύω ότι δεν μπορεί να 

- ι 

- . 
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χρησιμοποιηθεί για την Κύπρο. Στην Ευρώπη η οδική συνείδηση πιστεύω ότι είναι 

πολύ πιο αναπτυγμένη από ό,τι είναι εδώ και το οδικό δίκτυο είναι πολύ καλύτερο 

και πιο σύγχρονο από το δικό μας. Επίσης, η διαδικασία για να εξασφαλίσεις άδεια 

οδήγησης μοτοποδηλάτου στην Ευρώπη είναι πολύ πιο αυστηρή. 

Δίνεται η εντύπωση από την Έκθεση ότι κανένας δεν υποστήριξε την ιδέα για 
την αύξηση του ορίου, ενώ, από ό,τι θυμάμαι, η αστυνομία τουλάχιστον είχε τοποθε

τηθεί θετικά υπέρ της αύξησης. 

Εν πάση περιπτώσει, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι, παρόλο που δυστυχώς 
φαίνεται ότι δε θα περάσει η πρότασή μας, οι ίδιοι οι Βουλευτές που έχουν κατα

θέσει αυτή την πρόταση θα φέρουν νέα πρόταση νόμου για την αναγκαστική χρήση 

κράνους από τους μοτοποδηλάτες, ασχέτως της ιπποδύναμης του οχήματος, και 

ελπίζουμε ότι θα καταφέρουμε να πείσουμε το Σώμα για την αναγκαιότητα αυτής 
της νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα είμαι όσο πιο σύντομος μπορώ. 

Τα γεγονότα γι' αυτή την πρόταση νόμου φαίνονται στην Έκθεση και απλώς 
θέλω να πω ότι όλες οι οργανώσεις οι οποίες ήρθαν ενώπιον της Επιτροπής, συμπε

ριλαμβανομένων των οργανώσεων της νεολαίας, ήταν αντίθετες με αυτή την 

πρόταση νόμου. Από τα στοιχεία που μας έχει δώσει η αστυνομία έχει διαπιστωθεί, 
όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, ότι η αύξηση των δυστυχημάτων δεν εντοπίζεται 
στα δυστυχήματα που προέρχονται από τη χρήση των μοτοποδηλάτων. Είναι άλλα 

μέτρα που πρέπει να ληφθούν για τον περιορισμό των δυστυχημάτων και δεν είναι η 
αύξηση του ορtου ηλικίας αυτών που δικαιούνται να οδηγούν μοτοποδήλατο που θα 

αντιμετωπίσει το πρόβλημα της αύξησης των δυστυχημάτων. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκε προηγουμένως από τη συνάδελφο ότι στην 
Ευρώπη έχουν καλύτερη οδική συνεί.δηση και υπάQχει και καλύτερο οδικό δίκτυο. 

Ειδικά στην Ευρώπη για τους νέους ηλικίας 17 χρονών δε χρειάζεται άδεια για να 
οδηγήσουν μοτοποδήλατο, ενώ σε μας υπάρχει διαδικασία για να πάρουν άδεια. Γι' 
αυτό πιστεύω ότι είναι άλλα μέτρα που θα αντιμετωπίσουν τα οδικά δυστυχήματα. 
Μέτρα που κατά κύριο λόγο θα ρυθμίζουν το θέμα του κράνους, όπως ανέφερε η 
συνάδελφος κυρία Κληρίδη, αλλά επίσης και το θέμα των αγωνιστικών μοτοσυ

κλέτων. Εκεί είναι το πρόβλημα των δυστυχημάτων, από εκείνα τα δυστυχήματα 

γίνονται ανάπηροι και βλέπουμε τους νέους πάνω σε αναπηρικές καρέκλες και είναι 

εκεί που πρέπει να δούμε με ποιο τρόπο θα περιορίσουμε και τη χρήση αυτών των 

μοτοσυκλέτων, αλλά και την ιπποδύναμή τους. 

Τα μοτοποδήλατα είναι σοβαρό πρόβλημα τόσο για τους νέους, αλλά και για 

τους γονείς και δεν είναι εύκολο σήμερα, ιδιαίτερα στις μεγάλες πόλεις, στην 

πρωτεύουσα, αλλά και στις άλλες πόλεις, να κυκλοφορούν οχήματα για να αντιμε

τωπίσουν τις ανάγκες των μαθητών που είναι 17 χρονών και χρησιμοποιούν μοτο
ποδήλατα. 

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το θέμα της αστυνομίας, αρχικά οι θέσεις της 

ήταν ότι δε λύεται έτσι το πρόβλημα και δε συμφωνούσε με την εισήγηση των ειση

γητών της πρότασης νόμου, μετά όμως ήρθε κάποια έκθεση που αλλοίωνε τη θέση 
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της αστυνομίας. Εκείνο το οποίο έχει σημασία είναι ότι οι άμεσα ενδιαφερόμενοι, 

οι οργανώσεις νεολαίας, αλλά και όλες οι οργανώσεις κω όλοι οι φορείς που ήρθαν 
ενώπιον της Επιτροπής, κανένας δε συμφώνησε με την πρόταση νόμου. Αυτό το 

γεγονός οφείλεται κατά κύριο λόγο στην επισήμανση ότι τα δυστυχήματα που γίνο

νται δεν εντοπίζονται στο ότι οι νέοι οδηγούν μοτοποδήλατα στην ηλικία των l 7 
χρονών, αλλά σε κάποιους άλλους λόγους, είτε στο κυκλοφοριακό σύστημα είτε 

στην οδική συνείδηση είτε κάπου αλλού. 

Γι' αυτό το λόγο η κοινοβουλευτική μας ομάδα μαζί με άλλες κοινοβουλευτικές 

ομάδες θα ταχθεί εναντίον αυτού του σχεδιου νόμου, γιατί πιστεύουμε ότι δεν αντι

μετωπίζει το πρόβλημα των δυστυχημάτων. Όπως είπα, θα μελετήσουμε άλλα 

μέτρα και θα είμαστε από εκείνους που θα υποστηρίξουν τη λήψη όλων εκείνων των 

αναγκαίων μέτρων, ώστε να υπάρξει προστασία της νεολαίας και περιορισμός στα 

δυστυχήματα. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Παπαγεωργίου ο κ. Ά. Χρυσοστόμου 

αντικατέστησε στην έδρα τον κ. Α. Αντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣ'ΓΟΜΟΥ) 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣ'ΓΑΝτΙΝΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Ως ένας από τους εισηγητές της πρότασης νόμου, Οα ήθελα να πω όη μονα

δικός στόχος και πρόθεσή μας ήταν ο περιορισμός στο ελάχιστο δυνατό των δυστυ
χημάτων που προέρχονται από νεαρά άτομα που χρησιμοποιούν τα μοτοποδήλατα 

κω που λόγω του νεαρού της ηλικίας, του aυθορμητισμού και του παρορμητισμού 

τους χρησψοποιούν αλόγιστα τα μοτοποδήλατα, με αποτέλεσμα πολύ συχνά τα ίδια 
αυτά πρόσωπα να εί. ναι εμπλεκόμενα σε δυστυχήματα, αλλά και τα άτομα αυτά να 
είναι οι ίδιοι συνεργοί και παθόντες. Μάλιστα, βλέπουμε τακτικά να έχουμε 

απώλεια ζωών, αλλά, και αν κάποιοι αποφύγουν το θάνατο, δυστυχώς βλέπουμε να 
είναι οι ίδιοι στο κρεβάτι του πόνου με σοβαρά κατάγματα ή με σοβαρές αναπηρίες. 

Όλοι οι συνάδελφοι πιστεύω ότι γίναμε μάρτυρες αυτού του φαινομένου. Οποιαδή

ποτε στιγμή επισκεφτούμε κλινική ή νοσοκομείο βλέπουμε στο κρεβάτι του πόνου 
πάρα πολλά άτομα και για τα πλείστα άτομα που νοσηλεύονται στα νοσοκομεία, αν 

ρωτήσουμε, θα μάθουμε ότι ο λόγος και η πραγματική αιτία είναι η πρόκληση δυστυ

χήματος από τη χρησψοποίηση μοτοποδήλατου για τον άλφα ή βήτα λόγο. 

Είναι γι' αυτό που εμείς καταθέσαμε την πρόταση νόμου για αύξηση του κατώ

τατου ορίου ηλικίας για χρησψοποίηση μοτοποδήλατου. Δυστυχώς, οι άλλες κοινο

βουλευτικές ομάδες φαίνεται ότι την απορρίπτουν. Είναι φυσικά δικαίωμά τους. 

Εμείς, όπως είπε και η συνάδελφος κυρία Κ λ ηρί.δου, θα επαναφέρουμε το θέμα στο 

μέλλον με νέα τροποποιημένη θέση. Μας ικανοποιεί απόλυτα το γεγονός και μόνο 

ότι με βάση τα στατιστικά στοιχεία που έδωσε η αστυνομία, και αυτή είναι η πραγ

ματική θέση, υπάρχει αύξηση του φαινομένου αυτού και τουλάχιστο μας δικαιώνει 

το γεγονός ότι η ομάδα πρωτοβουλίας συγγενών των παθόντων έχει ταχθεί ξεκά

θαρα υπέρ της δικής μας θέσης. Μας ικανοποιεί, γιατί είναι οι μόνοι οι οποίοι 

έχουν πραγματικά νιώσει και έχουν αντιληφθεί τον πόνο, γιατί είναι οι ίδιοι παθό-

- . 
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ντες και βλέπουν ότι η πρόταση η δική μας σε κάποιο βαθμό θα ήταν η θέση η οποία 
θα τους έδινε το δικαίωμα και αυτούς να έχουν ήσυχη τη συνείδησή τους ότι 
έ.;τραξαν το καθήκον τους, αλλά και πως θα περιορίσει στο ελάχιστο δυνατό την 

πρόκληση αυτών των δυστυχημάτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπί.της. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Όταν κατατέθηκε αυτή η πρόταση νόμου από τους τέσσερις έντιμους συνάδελ
φους, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων της Βουλής ασχολή

θηκε με αυτό το θέμα σε έξι συνεδρίες της. Κανένας και ποτέ ούτε αμφισβήτησε τις 

προθέσεις των εισηγητών αυτής της πρότασης νόμου ούτε και με οποιοδήποτε 
τρόπο, με την άρνησή μας να ψηφίσουμε αυτή την πρόταση, θέλουμε να μειώσουμε 

το ενδιαφέρον ή την ευαισθησία αυτών των συναδέλφων, που πιστεύω ότι είναι 

ενδιαφέρον και ευαισθησία όλου του λαού. Αν όμως ισχυριστούμε ότι τα περισσό

τερα ατυχήματα τα οποία επισυμβαίνουν πάνω σε καθημερινή βάση στη χώρα μας 
είναι από τους νεαρούς που έχουν την ηλικία των 17 χρονών, πιστεύω ότι δε λέμε 
την αλήθεια. Αν επίσης ισχυριζόμαστε ότι αυτοί που κάνουν χρήση μοτοποδήλατου 
είναι η νεολαία που είναι 17 χρονών, πάλι δε λέμε την αλήθεια. Το μοτοποδήλατο 
σήμερα στην Κύπρο χρησιμοποιείται ευρέως από όλους τους νέους. Σίγουρα οι 

τραυματισμοί και τα ατυχήματα είναι κατά πολύ περισσότερα σε μικρότερες ηλικ(ες 
από τα 17. Μακάρι να έλυνε το πρόβλημα η αύξηση του ορίου ηλικίας, το να εκδί

δεται άδεια μοτοποδήλατου όχι στα 17, αλλά στα 18 χρόνια και πράγματι πιστεύω 
ειλικρινά καμιά πλευρά της Βουλής δε θα έφερνε οποιαδήποτε ένσταση, αλλά θα 

ψήφιζε αυτό το νόμο. 

Ένα άλλο σημαντικό στοιχείο που πρέπει και επιβάλλεται το Σώμα της 
Βουλής των Αντιπροσώπων να το δει με όλη τη σοβαρότητα είναι η πίεση που 

πρέπει να ασκηθεί προς την κατεύθυνση της κυβέρνησης, και τώρα και μελλοντικά 

της όποιας κυβέρνησης, τουλάχιστο μέσα στις πόλεις, στους δήμους, στα συμβούλια, 

εκεί όπου γίνεται και η μεγαλύτερη χρήση του μοτοποδήλατου, όπως σε όλα τα πολε
οδομικά οδικά που γίνονται, θα πρέπει να λαμβάνουν πρόνοια οι μελετητές αυτών 

των έργων, ώστε σίγουρα να υπάρχουν και ποδηλατόδρομοι, για να δίνουν διέξοδο 

σε αυτούς τους νεαρούς, σε αυτούς τους πολίτες που χρησιμοποιούν το μοτοποδή
λατο να φεύγουν από το οδικό δ(κτυο το οποίο έχουμε, σε μια προσπάθεια να μειώ

σουμε τα ατυχήματα προς αυτή την κατεύθυνση. 

Τουλάχιστο σε μας του Δημοκρατικού Κόμματος μέτρησε και πολύ η αντί

δραση όλων. Και με όλο το σεβασμό προς την κυρία Κληρί.δου, δε θα συμφωνήσω 

ότι η αστυνομία είχε ταχθεί υπέρ της τροποποίησης του νόμου. Αναφέρθηκε ήδη ότι 

σε όλες τις χώρες της Ευρώπης δε χρειάζεται άδεια μοτοποδήλατου για τους δεκαε

φτάχρονους. Εγώ όμως τουλάχιστο δεν είμαι από εκείνους που πιστεύουν πως 

οτιδήποτε το κακό πρέπει να το επιλέξουμε και να το φέρουμε στην Κύπρο, γιατί 

έτσι γίνεται στην Ευρώπη ή γιατί δε γίνεται έτσι στην Ευρώπη. 

Όταν έχεις όμως μπροστά σου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή τους συνδέ
σμους γονέων, όλες τις νεολαίες, με εξαίρεση τη νεολαία του Δημοκρατικού Συνα-
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γερμού -και, κύριοι συνάδελφοι, καταθέσατε την πρόταση ως Βουλευτές του Δημο
κρατικού Συναγερμού, αλλά η νεολαία σας δεν παρευρισκόταν καL υποθέτω, είναι 

υπόθεση που κάνω, μπορεί να είναι και λανθασμένη, ότι, επεLδή δLαφωνούσε, δεν 

προσήλθε- το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, την αστυνομία, όλους ενάντια 

σ' αυτή την πρόταση νόμου, τότε, κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι πρέπεL να μελετη

θούν και άλλοι τρόποL, πρέπεL να βελτιώσουμε το οδικό μας δίκτυο ιδιαίτερα μέσα 

σης πόλεις και να ληφθούν και άλλα μέτρα. Ίσως με αυτά τα μέτρα να περιορί

σουμε στο ελάχιστο τα ατυχήματα που συμβαίνουν κάθε μέρα σε πρόσωπα νεαρής 

ηλικίας και που εν πάση περιπτώσει ισχυρίζομαι και πιστεύω απόλυτα ότι δεν είναι 

μόνο στους νέους των 17 χρονών που συμβαίνουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Οκ. ΗλLάδης 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θέλω να πω πρώτα ότι εμείς εκτιμούμε την πρωτοβουλία που ανέλαβαν οι 

συνάδελφοι που κατέθεσαν την πρόταση νόμου, γιατί ήταν μια απόδειξη ευαισθη

σίας και κοινοβουλευτικής προσπάθειας για αντιμετώπιση ενός προβλήματος που 

έχει γίνει κοινωνική μάστιγα, γιατί καθημερινά νέα παLδιά χάνουν τη ζωή τους στην 

άσφαλτο. 

Ο προβληματισμός τον οποίο έχει αναπτύξει ο συνάδελφος κ. Κωνσταντί. νου 

μας βρίσκει απόλυτα σύμφωνους. Δεν είναι χωρίς πολλή σκέψη και προβληματισμό 

που έχουμε τοποθετηθεί έναντι της πρότασης, που τη σεβόμαστε και ως προβλημα

τισμό και ως πρωτοβουλία. Να μην επαναλάβω τα επιχειρήματα που έχουν λεχθεί 

από όλους τους συναδέλφους. Φαίνεται ότι ελάχιστα ή καθόλου δε λύει το 

πρόβλημα και ότι ελάχιστη ή καθόλου κοινωνική απήχηση είχε. Όμως, ανεξάρτητα 
από το γεγονός ότ~ δε θα συμφωνήσουμε με τη συγκεκρ~μένη πρόταση, μας έδωσε 

την ευκαιρία, ως Σώμα και ως Κοινοβουλευτ~κή Επιτροπή, να προβληματιστούμε 

ανάλογα και ενδεχομένως η άπΟψη της κυρίας Κληρίδου να υιοθετήσουμε νομοθε

τικά το υποχρεωτικό κράνος και σε δίκυκλα με χαμηλότερο κυβισμό από ό,τι ισχύει 

μέχρι σήμερα να είναι ένα από τα πιο ουσιαστικά μέτρα, δεδομένου ότι οι εφτά ή 

οκτώ στους δέκα νεκρούς από δυστυχήματα με δίκυκλα, αν θυμάμαι καλά τις στατι
στικές, είναι από κεφαλικά τραύματα. Άρα, αυτή η πρόταση είχε τη χρησιμότητά 

της, διότι μας δημιούργησε τον προβληματισμό, αλλά και την κοινωνική ευθύνη να 

συνεχίσουμε να μελετούμε το θέμα, για να βρούμε όσο μπορούμε πιο αποτελεσμα

τικά νομοθετικά μέτρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, φυσικά είναι θετικό το ότι κάποιοι συνάδελφοι υιοθετούν τη 
θέση ότι θα εξετάσουν έστω κάποια ανανεωμένη ενδιάμεση πρόταση γι' αυτό το θέμα 

στο μέλλον. 

. . 
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Η πρόθεσή μας ήταν η προστασία των νέων μέσα στο υφιστάμενο σύστημα 
τροχαίας. Ο έλεγχος από μέρους της αστυνομίας είναι πολύ πιο δύσκολος σ' αυτή 
την ηλικία, διότι δύσκολα ξεχωρίζει ένας αστυνομικός ένα νεαρό δεκαεπτάχρονο 

από ένα νεαρό δεκαέξι ή δεκαπέντε χρόνων και είναι γι' αυτό το λόγο που υπάρχουν 

και πολλά δυστυχήματα σε νεότερους των δεκαεπτά ετών. 

Η χρησιμότητα της πρότασής μας, αν δώσουμε την άδεια στα δεκαοκτώ, είναι 

πως στα δεκαοκτώ οι νέοι πάνε στο στρατό και στο στρατό απαγορεύεται η οδήγηση 
μοτοσικλέτας. Επομένως, η διαφορά των δεκαέξι με τα είκοσι-είκοσι ένα φαίνεται 

πολύ πιο εύκολα και άρα είναι πολύ πιο εύκολος ο έλεγχος από την αστυνομία. Θα 

σας το διαβεβαιώσει οποιοσδήποτε αστυνομικός που κάνει αυτή τη δουλειά. Οι 
κοπέλες σπουδάζουν μετά τα δεκαοκτώ, οι περισσότερες, και εν πάση περι.πτώσει δε 

χρησιμοποιούν τόσο πολύ τη μοτοσικλέτα. Έτσι, με αυτό τον τρόπο θα κάναμε το 

έργο της αστυνομίας ως προς τον έλεγχο πολύ πιο εύκολο. Το αντεπιχείρημα ότι 
κάποιοι νέοι χρησιμοποιούν τη μοτοσικλέτα για τα φροντιστήρια δε στέκει, γιατί 

κατά μέσο όρο ένας γίνεται δεκαεπτά χρονών μεταξύ Χριστουγέννων και Λαμπρής 

και τα φροντιστήρια δεν τα ξεκινά τον τελευταίο χρόνο που πηγαίνει στο λύκειο. 

Νομίζω ότι είναι ένα επιχείρημα το οποίο δε στέκει. Εξάλλου, οι περισσότεροι νέοι 
παίρνουν τη μοτοσικλέτα κατόπιν πιέσεως στους γονείς τους και οδηγούμαστε έτσι 
σε θανατηφόρα ατυχήματα κάθε μήνα ή κάθε λίγες εβδομάδες με νέους και άλλους, 

όπως έχει πει και ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνου. Στα νοσοκομεία, όταν τα επισκε
φθείτε, θα δείτε πόσοι τραυματίες από ατυχήματα υπάρχουν. Επομένως, αυτό θα 

έπρεπε να ευαισθητοποιούσε πολύ περισσότερο -τολμώ να το πω- τις οργανώσεις 
των γονέων και της νεολαίας και θα έπρεπε να έχουν προβληματt.στεί πολύ περισσό

τερο. Εν πάση περιπτώσει, εμείς θα ψηφίσουμε την πρότασή μας, δεν ξέρω αν θα 

υπάρξουν μονάδες από άλλα κόμματα που θα την ψηφίσουν και θα επανέλθουμε με 
τροποποιημένη πρόταση και ελπίζουμε ότι στο μέλλον θα επιτευχθούν βελτt.ώσεις σ' 

αυτό το θέμα ή ακόμα και γενικότερες βελτιώσεις στο σύστημα τροχαίας ή η Lδια 

πρόταση θα επανέλθει από άλλο κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΠΟΎΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν ξέρω τι μας έπιασε απόψε, νομίζω όμως ότι με το ρυθμό που πάμε το κάθε 
θέμα θέλει μια ώρα. Κανένας δε θα προσθέσει επιχειρήματα ούτε υπέρ ούτε 
εναντίον. Νομίζω ότι φτάνει. Και από την ίδια την παρουσία ... εγώ δε ζήτησα το 
λόγο, έχει ακόμα τέσσερις ομιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Κατσουρίδη, έχουν ζητήσει το λόγο ακόμα δύο ομιλητές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Όχι, είναι και ο κ. Αγαπίου. Έχει τόση ώρα που θέλει να μιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Οι κ. Αγαπίου, Κυπριανού και η κ. Κατσελλή. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μιλήσω ή να μη μιλήσω; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μLλήσετε, κύριε Αγαπί.ου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

ΚύρLε Πρόεδρε, 

Δε νομtζω η δLαπίστωση ή το επLχείρημα του συνάδελφου κ. Συλλούρη να είναι 

σωστό, ότι η αστυνομία δυσκολεύεταL να δLακριβώσεL κατά πόσο ένας εtναL δεκαέξL 
ή δεκαεπτά χρονών και δε δυσκολεύεται να διακριβώσει κατά πόσο ένας είναι δεκα

επτά ή δεκαοκτώ. Αυτό δεν είναι επιχείρημα κατά τη γνώμη μου που να στηρίζει 

την πρόταση νόμου. 

Δεκαεπτάχρονοι πάνε στο στρατό και δεκαεπτάχρονοι κρατούν όπλο, το οποίο 

είναι περισσότερο επικίνδυνο από ένα μοτοποδήλατο, το οποίο είναι μέσο μετα

φοράς καL διακίνησης και αναγκαίο για τους δεκαεπτάχρονους, LδLαίτερα τους 

τελειόφοLτους. Είναι γεγονός ότL πολλά παιδLά αυτής της ηλLκtας και πιο κάτω 

είναι θύματα τροχαίων ατυχημάτων και πολλές φορές από μοτοποδήλατα ή μοτοσι

κλέτες. Όμως, μπορώ να σας βεβαιώσω από την πείρα μου ότι είναι περισσότερα τα 

θύματα που δεν έχουν άδεια οδηγήσεως, είτε δεκαεπτάχρονοι είναι είτε δεκαεξά

χρονοL είτε δεκαοκτάχρονοι είτε μεγαλύτεροι . ΓLατί εκείνος που δεν έχεL άδεLα 

οδηγήσεως καL που πήρε τη μοτόρα χωρίς την άδΗα του ιδιοκτήτη ή του πατέρα του 

ή του φίλου του, που δεν καλύπτεται από ασφάλεια και που οδηγά παράνομα έχει 

την έγνοια ότι θα τον συλλάβει η αστυνομία, θα τον κατηγορήσει και οδηγά πολλές 

φορές επικίνδυνα, για να ξεφύγεL από τη σύλληψη της αστυνομίας ή για να μην τον 

δει κάποιος δικός του. Επαναλαμβάνω όη τα θύματα αυτής της ηλικίας ανάμεσα 

στους νέους που δεν έχουν άδεια οδηγήσεως είναL πολύ περισσότερα από τους νέους 

που κατέχουν άδεια οδηγήσεως. Νομίζω ότι είμαστε υπερβολLκοι Οι νέοι των 

δεκαεπτά χρόνων μπορούν να κάνουν πολλά πράγματα και το μοτοποδήλατο του 

μισού αλόγου δεν είναι επικίνδυνο. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Δεκαεπτά κατατάσσονται στο στρατό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Αγαπίου, συνεχίστε. 

Γ. ΑΓΑΠIΟΥ: 

Με προσβάλλει γιατί δεν το είπα, κύριε Πρόεδρε! 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Είπα να σε βοηθήσω, κύριε Αγαπίου, και με βοήθησες εσύ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, παρακαλώ. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Εκείνο το οποίο προηγούμενοι συνάδελφοι ανέφεραν θέλω να το επεκτείνω. 

Οι νέοι που οδηγούν μοτοσικλέτες ή μοτοποδήλατα ή οποιοσδήποτε νέος οδηγός, 

οποιοδήποτε όχημα κι αν οδηγά, ανεξάρτητα από την ηλικία του, δεν έχει γνώση του 

Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, του Highway Code. Έχω την εντύπωση ότι οφεί

λουμε, το κράτος, μέσω της αστυνομίας, των δασκάλων, αφού αυτή η υπόθεση 
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αφορά κατά κύριο λόγω μαΟητές τελειόφοιτους, να αφιερώνουμε μια ώρα το μήνα 

στη διδασκαλία του οδικού κώδικα στα σχολεία, έτσι που να μπορέσουμε να τους 

βοηθήσουμε να οδηγούν καλύτερα ή πιο προσεκτικά, να ακολουθούν τους κανόνες 
της τροχαίας, για να αποφεύγονται τα δυστυχήματα. Να μην ξεχνούμε όμως ότι και 
τα δυστυχήματα δεν οφείλονται όλα στην οδήγηση από τους νέους, οφείλονται και 

στους aπρόσεχτους οδηγούς, τους υπερήλικους. Δεν είναι πάντοτε ο ίδιος ο νέος 

που οδηγά τη μοτόρα, το μοτοποδήλατο που κτυπά και γίνεται Ούμα της οδήγησης. 

Είναι μια ανάγκη η μοτοσικλέτα για τους νέους. Δεν είναι πολιτικό θέμα εδώ να το 
συζητούμε, είναι ένα κοινωνικό πρόβλημα. Νομίζω ότι θα είμαστε άδικοι, αν 
κρίνουμε τη νεολαLα μας με αυτό τον τρόπο, δηλαδή όποιος κρατά ένα μοτοποδή
λατο πρέπει και να τουμπάρει· είναι λάθος. Ας τους δώσουμε την ευκαιρία. Νομίζω 

ότι εκείνος που κρατά το μοτοποδήλατο με άδεια οδηγήσεως, είτε μαθητική εί.τε 
άλλως πως, είναι σε καλύτερη θέση από εκείνον που δεν έχει άδεια. Και σας 
βεβαιώνω ότι, αν δεν τους δώσουμε την άδεια οδηγήσεως, θα κλέβουν τα μοτοποδή

λατα είτε τις μοτοσικλέτες των γονιών τους είτε των φίλων τους και τότε το 
πρόβλημα θα είναι πολύ μεγαλύτερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να παρακαλέσω μόνο οι επόμενοι ομιλητές να είναι όσο πιο σύντομοι 
μπορούν. 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΎ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Θα είμαι σύντομος. 

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι, αν μπορώ να μιλήσω εκ μέρους των 
υπόλοιπων, οι οργανώσεις νεολαίας μελέτησαν πολύ σοβαρά και σε πολλές συνε
δρίες αυτή την πρόταση νόμου. 

Ο λόγος που διαφωνούμε είναι όη εμείς τη βλέπουμε ως μια οπισθοδρόμηση 
και το μοτοποδήλατο που επιτρέπεται σήμερα δε διαφέρει κατά πολύ από τα ποδή

λατα. Ας απαγορεύσουν και τα ποδήλατα. Και με εκείνα γίνονται δυστυχήματα. 
Εκεί που είναι ο κίνδυνος είναι σης μετατροπές. Ο κίνδυνος είναι, όταν παίρνουν 

μοτοσικλέτες που δε δικαιούνται, τις οποίες απαγορεύει ο νόμος που έχουν μεγαλύ

τερη ιπποδύναμη, ή όταν μετατρέπουν τα μικρά μηχανάκια σε πιο δυνατά, βγάζουν 
τους αποσιωπητήρες και ακούγεται εκείνος ο θόρυβος. Εκεί είναι που πρέπει να 

ενταθεί η προσπάθεια, στην εφαρμογή του νόμου. Ο νόμος είναι καλός, δεν 
προκαλεί δυστυχήματα. Είναι η παρανομία, είναι η παρακοή αυτού του νόμου που 

τα προκαλεί. Και η εισήγησή μου εί.ναι ότι θα πρέπει πάνω σ' αυτό το σημείο να 
κοιτάξουμε ποιοι κάνουν τις μετατροπές, όχι μόνο τους μικρούς που πάνε και τις 

παραγγέλλουν γιατί είναι της μόδας. Υπάρχουν και κάποιοι μεγάλοι που κερδίζουν 
χρήματα από αυτό το πράγμα. Ας αρχίσουμε από εκεί και νομίζουμε ότι σε ένα 

μεγάλο βαΟμό θα λυθεί το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Οπωσδήποτε, το κίνητρο των συναδέλφων που κατέθεσαν αυτή την πρόταση 
νόμου είναι να περιοριστούν τα δυστυχήματα. 
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Φυσικά, όλοι, όταν είμαστε στο δρόμο, διατρέχουμε τον κίνδυνο δυστυχή
ματος, αλλά ο αυξημένος αριθμός δυστυχημάτων παρατηρείται όχι διότι επιτρέ

πουμε στους δεκαεπτάχρονους να οδηγούν μοτοποδήλατα. Και σε πιο μικρή ηλικία 

εγώ θα το δεχόμουν να επιτραπεί το μοτοποδήλατο ή ένα μέσο μεταφοράς, διότι 

πραγματικά οι νέοι με τα φροντιστήρια και τις άλλες υποχρεώσεις τους και με τον 

τρόπο που είναι οργανωμένες οι πόλεις έχουν ανάγκη να μετακινηθούν. Πολλές 

φορές αυτή η ανάγκη μετατίθεται στους γονείς, οι οποίοι μετατρέπονται για 

ορισμένες ηλικίες σε απλούς ταξηζήδες των παιδιών τους. Αν θέλουμε να γίνει 

κάτι ριζικό, πρέπει πρώτα να εφαρμοστεί ο νόμος που, όπως είπε και ο συνάδελφος 
κ. Κυπριανού, είναι καλός, αλλά πρέπει να ληφθούν και πιο δραστικά μέτρα. 

Πολλές φορές έχουμε πει ότι πρέπει να ενθαρρυνθεί η δημιουργία ποδηλατό

δρομων μέσα στις πόλεις, να ενθαρρυνθεί η χρήση του ποδηλάτου, για να μπορούν 

οι νέοι να μετακινούνται με αυτό ή και με μοτοποδήλατα, που είναι κάτι παρόμοιο 

και πιο άνετα. Αλλά, το να γίνει μια απαγόρευση γι' αυτή την ηλικία ειδικά, νομίζω 

θα δημιουργήσει περισσότερα προβλήματα και είναι πολύ εμφανές αυτό, διότι και οι 

σύνδεσμοι γονέων δε συμφώνησαν με αυτή την πρόταση νόμου. Και κράνος να μπει, 

που θα είναι καλό να μπει υποχρεωτικά κράνος, δε θα λύσει το πρόβλημα, αν δε 

γίνουν διευθετήσεις για ειδικές λωρίδες για ποδήλατα και μοτοποδήλατα, που να 

ενώνουν το σχολείο ή ορισμένους τουλάχιστον κύριους δρόμους σε όλες τις γειτο

νιές, ένα δίκτυο τουλάχιστο στις κυριότερες πόλεις. Αυτός είναι ο δραστικός 

τρόπος μείωσης των δυστυχημάτων. Ένας άλλος τρόπος, όπως λέχθηκε, είναι να 
μάθουν οι μαθητές τα σήματα της οδικής κυκλοφορίας. Και όχι από τα δεκαέξι -
δεκαεπτά, αλλά από το δημοτικό πρέπει να τα μάθουν, για να εμπεδωθούν, γιατί 

είναι ένας τρόπος ζωής και, αν δεν τα μάθουν μέχρι τα δώδεκά τους, είναι δύσκολο 

μετά να τους γίνουν βίωμα. Αν προσεχθούν αυτά από την πολιτεία και αν οι αρμό

διοι λάβουν ριζικά μέτρα για αυτά τα δυο θέματα, νομίζω ότι θα έχουμε να κλαίουμε 

λιγότερους μικρούς και θα έχουμε και λιγότερους νέους ανάπηρους από οδικά 

δυστυχήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Τελεvταίος ομιλητής ο κ. Σοφοκλέους. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Δεν έχει εξαντληθεί το θέμα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Νομίζω είχαμε πει τον κατάλογο και να θεωρηθεί το θέμα εξαντληθέν. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω μιλήσει σήμερα. Βέβαια το θέμα έχει εξαντληθεί, δεν 
υπάρχει καμιά αμφιβολία. Απλώς, ήθελα να πω και εγώ δυο λόγια, επειδή έτυχε να 

είμαι τριάντα χρόνια εκπαιδευτικός και έχω ζήσει κάπως πιο έντονα αυτό το 

πρόβλημα τα χρόνια εκείνα. Πράγματι, είναι δύο θέσεις που συγκρούονται μεταξύ 

τους και είναι σωστές και οι δύο. 

Είναι γεγονός ότι στην ηλικία των δεκαεπτά χρόνων μπορεί να δημιουργού

νται μερικά προβλήματα, ακόμα δεν έχουν ωριμάσει τα παιδιά όσο θα θέλαμε. 

Όμως, είναι μεγάλη ανακούφιση για το γονιό το ότι ο μαθητής, ο νέος εκείνος 

μπορεί να αντιμετωπίσει τα προβλήματά του και να ανακουφίσει τον πατέρα ή τη 

• 
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μητέρα που, όπως είπε και η κ. Κατσελλή πολύ χαρακτηριστικά, γίνεται ταξιτζής 

του έστω και για λίγο καιρό, όπως είπε ο κ. Συλλούρης. Μπορεί να μην είναι 

μεγάλο το διάστημα που αξιοποιείται αυτό, αλλά και εκείνος ο λίγος χρόνος είναι 

πολύ σημαντικός για το γονιό. 

Εγώ θα έλεγα ότι, επειδή έχω ζήσει τη νεολαία, εκείνο το οποίο θα πρέπει να 
προσέξουμε είναι να διαπαιδαγωγήσουμε σωστά τους νέους μας, να τους δώσουμε 
δηλαδή πολύ έντονα να κατανοήσουν τους κινδύνους που διατρέχουν, να τους 

δώσουμε τις ορθές κατευθύνσεις, να τους αναγκάσουμε να μάθουν τον κώδικα 

οδηγήσεως και τον κώδικα τροχαίας και να τον εφαρμόσουν αυστηρά και βεβαίως η 
αστυνομία να κάνει πιο αυστηρό και συχνό έλεγχο, ώστε να τους αναγκάσει να τους 

τηρούν και να μην τους παραβιάζουν. Πραγματικά, οι μεγαλύτεροι κίνδυνοι προέρ-

• χονται από εκείνους οι οποίοι δεν έχουν άδεια. Και ακόμα, αν κρίνω από τα δικά 
μου τα παιδιά, τους γιούς μου, όταν δεν είχαν άδεια και έτυχε να πάρουν το μικρό 
αυτοκίνητο ή τη μοτοσικλέτα, πράγματι από την έγνοια που είχαν να μην τους 

συλλάβει η αστυνομία έκαναν λάθη και έκαναν δυστύχημα. Και όταν ρώτησα το γιο 
μου γιατί το έκανε αυτό το πράγμα, μου είπε ότι, όταν είδε την αστυνομία, φοβήθηκε 

και κάτω από την επίδραση του φόβου ενήργησε λανθασμένα. 

Εκείνο το οποίο θα πρέπει να δούμε είναι να βρούμε τρόπους ώστε να προστα
τεύσουμε όσο μπορούμε πιο πολύ τους νέους μας. Και ίσως αυτές οι προτάσεις και 

το κράνος και άλλες τις οποίες μπορούμε να δούμε να είναι πιο εποικοδομητικές 
και να προσφέρουμε πράγματι προστασία στους νέους μας με αυτούς τους τρόπους. 

Με το να ανεβάσουμε όμως το όριο ηλιΚίας για τις άδειες, δε νομίζω ότι θα λύσουμε 

το πρόβλημα. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Σοφοκλέους ο Προεδρεύων του Σώματος 
κ. Αβραάμ Αντωνίου επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝ"ΓΩΝΙΟΥ) 

Αντιλαμβάνομαι ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έτσι με είχε πληροφορήσει ... 

Α. ΠΑΡΙΣ ΙΝΟΣ: 

Δώστε μας και εμάς το δικαίωμα να πούμε την άποψή μας. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Αποφασίζει το ΑΚΕΛ πότε θα σταματήσουμε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ζητώ να μπει σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα κάνω άλλη μια προσπάθεια για να είμαστε αποδοτικοί και παραγωγικοt. 

Παρακαλώ πέντε λεπτά από την κάθε πλευρά επί του θέματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ να μπει η πρότασή μου σε ψήφιση. 
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Α. ΚΑΡΑΣ: 

Εγώ θα τέλειωνα, κύριε Πρόεδρε, σε λιγότερο χρόνο από την παρέμβαση του 

κ. Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Δεν έχει σημασία, μετά τους τρεις πρώτους ομιλητές όλοι επαναλαμβάνουν τα 

ίδια επιχειρήματα. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Θα πούμε κάτι που δε λέχθηκε προηγουμένως, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Έπρεπε να ζητούσατε το λόγο προηγουμένως. 

Α. ΠΑΡΙΣfΝΟΣ: 

Δώστε μας το δικαίωμα να το ακούσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ, από τη στιγμή που υπάρχει πρόταση, είμαι υποχρεωμένος να θέσω 

το θέμα ενώπιον του Σώματος. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή επεκτάθηκε πάρα πολύ η συζήτηση, να δοθούν δυο 

λεπτά στον καθένα, για να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Είπα τρία λεπτά στο κάθε κόμμα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ζω στο χώρο του δικαστηρίου και έχω υπόψη μου τους 

νέους, πιστεύω ότι είναι αρκετά ώριμοι στην ηλικία των δεκαεπτά χρόνων να χειρί

ζονται ένα μοτοποδήλατο μέχρι 50 c.c. Ιδιαίτερα όταν υποχρεώνονται να εξασφαλί
σουν άδεια, μαθαίνουν και τους βασικούς κανόνες κυκλοφορίας. Επομένως, είναι 

πεποίθησή μου ότι κανένα κίνδυνο δε διατρέχουν ή ότι εί.ναι περισσότερο ασφαλείς, 

αν από τα δεκαεπτά εξασφαλίζουν την άδεια για να οδηγούν μοτοποδήλατο. Αν 

προχωρήσουμε στην απαγόρευση, κανένας δεν μπορεί να συγκρατήσει τους νέους, η 
αστυνομία με τη δύναμη την οποία διαθέτει δεν μπορεί να επιβάλει το νόμο, θα 
έχουμε μια παρανομία και τελικά θα οδηγούμε νέους κατά τα άλλα άψογους 
ενώπιον των δικαστηρίων, γιατί οδηγούσαν παράνομα. Γι' αυτό το λόγο θα καταψη
φίσω την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Αντιλαμβάνομαι ότι η πρόταση των συναδέλφων στοχεύει στο να μειώσει κατά 

πολύ τη χρήση μοτοποδηλάτων και το βλέπω λογικό και σίγουρα αποτελεσματικό, 

απαντώντας στο συνάδελφο, ότι η μεσολάβηση της στρατιωτικής θητείας, τουλά

χιστο για τους άρρενες, είναι ένας βασικότατος λόγος αποτροπής της χρήσης μοτο
ποδηλάτων. Σίγουρα λέχθηκε ότι βάρυνε πολύ στην υποστήριξη της διαφορετικής 

τοποθέτησης τόσο από τους συνδέσμους γονέων, νεολαίας κ.λπ. η ευκολία και η 

ι ι 
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ευχέρεια και η ανεξαρτησία που δίνεται στους νέους με τη χρήση μοτοποδήλατου. 

Και λέχθηκε από τον αγαπητό συνάδελφο ότι δίνεται ανακούφιση στους γονείς, 

διότι δε δεσμεύονται για τη μεταφορά. Υπάρχει ανακούφιση του κόπου των γονιών, 

κύριε Πρόεδρε, ο οποίος είναι πραγματικά τεράστιος και έχω το δικαίωμα να το 

λέω, διότι είμαι παθών πατέρας. Αλλά υπάρχει και κάτι που δε λέχθηκε, κύριε 

Κατσουρίδη, γι' αυτό και επέμενα να πάρω το λόγο. Πολύ σωστά όλοι υπαινί

χθηκαν ότι οι δεκαεπτάχρονοι είναι ικανοί να υποστηρίξουν και να υπερασπίσουν 

και την πατρίδα και για κάθε άλλο έργο. Δεν άκουσα όμως να γίνει εισήγηση, είτε 

από την αστυνομία είτε από τις αρμόδιες υπηρεσίες, να εφαρμόσουμε και εμείς ό,τι 

εφαρμόζεται σε άλλες χώρες, να μειώσουμε το όριο ηλικίας για απόκτηση άδειας 

οδηγού αυτοκινήτου, όπως στις Ηνωμένες Πολιτείες όπου το έχουν ρίξει στο δέκατο 

έκτο έτος της ηλικίας, οπότε ανακουφίζουμε και τους γονείς και παύουν, όπως 

λέχθηκε, να είναι μεταφορείς και ταξιτζήδες και δίνουμε και στους νέους την ευχέ

ρεια διακίνησης και με τον τρόπο αυτό. Ίσως είναι μια από τις προτάσεις που θα 

μπορούσαν να συζητηθούν. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, τονίζοντας ότι ο μοτοποδηλάτης δυστυχώς δεν έχει 

καμιά προστασία, καμιά κάλυψη από τα άλλα τροχοφόρα που ακόμη και με τον 

αέρα του περάσματος πλάι από το μοτοποδήλατο μπορεί να τους προκαλέσουν 

ατύχημα. Και εμείς, που τακτικότατα επισκεπτόμαστε το Γενικό Νοσοκομείο, 

ξέρουμε πως έχει έναν τεράστιο ειδικό χώρο, μέσα στον οποίο θα δείτε δεκάδες 

νέους aπλωμένους στα κρεβάτια του πόνου από ατυχήματα με μοτοποδήλατα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Λοιπόν η συζήτηση έχει τερματιστεί. 

Προχωρούμε στην ψήφιση αυτού του σχεδίου νόμου. Καταλαβαίνω ότι υπάρ

χουν οι τοποθετήσεις. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η πρόταση νόμου απορρίπτεται με 18 ψήφους εναντίον, 6 υπέρ και καμιά 
αποχή. 
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Προχωρούμε στα υπ' αριθμό 11, 12 και 13 θέματα της ημερήσιας διάταξης, τα 

οποία έχουν κοινή Έκθεση. Είναι α) "Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 1995", β) ''Ο περί. Δήμων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993" και γ) ''Ο 

περt Δήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994''. 

Ο κ. Κατσουρtδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κατόπιν παράκλησης διάφορων πλευρών για διαφορετικούς 

λόγους, ως Πρόεδρος της Επιτροπής ζητώ να αναβληθούν για την επόμενη εβδο

μάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση να αναβληθούν ; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται περί. ενστάσεως. Έχω την εντύπωση όμως ότι η 

αναβολή που ζητήθηκε ήταν για το τρίτο στη σειρά νομοσχέδιο, εκτός αν χάνω 

λάθος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είναι και για τα τρία. 

Επίσης, στη συνέχεια θα ζητήσω αναβολή και για το υπ' αριθμό Ι 7 της ημερή

σιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όταν θα φτάσουμε εκεί, θα το δούμε. 

Συνεπώς, τα τρία αυτά θέματα αναβάλλονται. Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 14 

θέμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν είναι ομόφωνη η τοποθέτηση της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Είναι κατά πλειοψηφία η απόρριψη. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Επειδή είπατε είναι ομόφωνη. Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑ Π:ΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕγτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΧΩΡΠΙΚΩΝ ΑΡΧΩΝ 
(ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παοόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντtδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κί.κης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Ανδρέα Χρίστου, σε έξι συνεδρίες της που πραγ
ματοποιήθηκαν μεταξύ 7 Ιουνίου και 6 Δεκεμβρίου 1995. Στην πρώτη συνεδρία της 
Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών και της Ένωσης Δήμων Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε
σίας για τις χωριτικές αρχές, ώστε από τη μια να καταργηθεί το σύστημα διορισμού 
χωριτικών αρχών στις δημαρχούμενες περιοχές και από την άλλη σε κάθε ενορία 
δημαρχούμενης περιοχής να εκλέγεται μόνο κοινοτάρχης, ενώ οι εκλογές για την 
ανάδειξη κοινοταρχών να διεξάγονται ταυτόχρονα με τις δημοτικές εκλογές. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή, με τον προτεινόμενο νόμο επεκτείνεται η αρχή του 
αιρετού των αρχών της τοπικής αυτοδιοίκησης σε όλες τις βαθμίδες της, ενώ παράλ
ληλα αποφεύγεται ο διορισμός κοινοτάρχη που δεν είναι αποδεκτός από τους κατοί

κους της ενορίας. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών τάχθηκαν εναντίον της πρότασης 
νόμου, γιατί, όπως υποστήριξαν, με την προτεινόμενη τροποποίηση θα υπάρξουν 
περισσότερες από μία αιρετές αρχές στην ίδια περιοχή, κάτι που ίσως επιφέρει 
σύγχυση στους πολίτες, καθώς και σύγκρουση αρμοδωτήτων. 

Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου υποστήριξαν ότι με την εκλογή 

κοινοταρχών στις δημαρχούμενες περιοχές θα υπάρξει κάποιου βαθμού δυαδισμός 
εξουσίας με όλες τις αρνητικές συνέπειες που αυτό συνεπάγεται. Οι ίδιοι δήλωσαν 
επίσης ότι τα καθήκοντα των κοινοταρχών μπορούν να τα αναλάβουν οι κυβερνη
τικές ή οι δημοτικές υπηρεσίες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
κατατέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την απόρριψη της 

υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα που συζητούμε σήμερα δεν είναι τόσο νέο όσο μπορεί να δημιουργηθεί 
η εντύπωση ότι είναι. Αυτό το θέμα έχει συζητηθεί σ' αυτό το Σώμα, στην ολομέ

λεια, τουλάχιστο μία φορά και δύο φορές στην Επιτροπή Εσωτερικών. 
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Αν η πρόταση ήταν να καταργηθούν οι κοινοτάρχες των ενοριών των πόλεων, 

τότε αυτή η πρόταση δε θα ήταν ενώπιόν μας. Όμως, εδώ και πέντε χρόνια, περισ

σότερο από πέντε χρόνια, επί τριών κυβερνήσεων, συζητείται μεν κατάργησή τους, 

αλλά οι κοινοτάρχες των πόλεων παραμένουν. Συζητείται εκχώρηση των εξουσιών 

τους, εκείνων των λίγων εξουσιών που έχουν -των καθηκόντων πιο σωστά- στα 

δημοτικά συμβούλια, όμως δεν εκχωρούνται. Προφανώς, υπάρχουν πραγματικοί 

λόγοι, πιστεύουμε ότι υπάρχουν ουσιαστικοί λόγοι που ο κοινοτάρχης της ενορίας 

δεν μπορεί να ταυτιστεί με οποιοδήποτε διορισμένο υπάλληλο ή πιστοποιώντα 

υπάλληλο και πιθανόν να υπάρχουν και πολιτικοί λόγοι. 

ΓL' αυτό, κύριοι συνάδελφοι, εφόσον ο θεσμός παραμένει, εφόσον ο κοινο

τάρχης είναι εκεί ως ένα πρόσωπο, ένας παράγοντας στον οποίο το Υπουργείο 
Εσωτερικών, η κυβέρνηση, έχει εκχωρήσει περιορισμένο αριθμό καΟηκόντων, περιο

ρισμένο όγκο εξουσιών, και ασκεί αυτά τα καθήκοντα, γιατί πρέπει να είναι διοριζό
μενο αυτό το πρόσωπο; Εφόσον έχει εξουσίες, εφόσον εκπροσωπεί τους κατοίκους, 

εφόσον διερμηνεύει προς τις αρχές προβλήματα, ανησυχίες, ζητήματα που αφορούν 

τους κατοίκους, αυτός ο εκπρόσωπός τους δεν μπορεί να είναι διορισμένος. Το 

λογικό είναι να εκλέγεται. 

Η άλλη επιλογή είναι η κατάργησή του. Και επαναλαμβάνω, αν μιλούσαμε για 

κατάργηση, δε θα βρισκόμουν εδώ αυτή τη στιγμή. Αλλά δε μιλούμε για κατάργηση. 

Ουδείς αυτή τη στιγμή μιλά για κατάργηση και ορθά κατά τη γνώμη μου δε μιλούμε 

για κατάργηση, διότι ο κοινοτάρχης στις ενορίες κάνει ένα χρήσιμο έργο και προς 

το παρόν δε βρήκαμε φόρμουλα να τον αντικαταστήσει. Σας θυμίζω ότι πριν 

τέσσερα χρόνια η Ένωση Δήμων αποφάσισε να αναλάβει τα καθήκοντα, όταν τα 

μέτρησε όμως και όταν τα ζύγισε, διαπίστωσε ότι δεν μπορούσε να τα διεκπεραι

ώσει. 

Πιστεύουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το αιρετό σύστημα θα μας απαλλάξει 

όλους και από παραμορφώσεις τις οποίες συχνά συναντούμε. Δεν επιτρέπεται για 

παράδειγμα στη Λεμεσό, επί συνόλου είκοσι δύο ενοριών, αν δεν κάνω λάθος, να 

μην υπάρχει ούτε ένας κοινοτάρχης από την αριστερά. Δεν επιτρέπεται στη Γερμα

σόγεια, με 75% ποσοστό της αριστεράς, να διορίζεται κοινοτάρχης όχι από την 
αριστερά. Αυτά τα πράγματα δημιουργούν και πρόβλημα με τους ίδιους τους 

δημότες. Γι' αυτό η δική μας η άποψη είναι όπως την έχετε μπροστά σας, να εκλέ

γεται δηλαδή κοινοτάρχης και βοηθός κοινοτάρχης ως αντικαταστάτης του. Αυτή η 

πρόταση προήλθε από τον κ. Μουσιούττα και από τις εμπειρίες του προφανώς και 

στην τοπική αυτοδιοίκηση. Για να κλείσει αυτό το κεφάλαιο και για να μην είναι 

πρόκληση, να μην είναι πειρασμός, να μην είναι συνεχώς ένα θέμα, αφού υπάρχει 

μια διελκυστίνδα πότε προς τη μια πλευρά και πότε προς την άλλη. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Καράς και αντιλαμβάνομαι μετά ο κ. Μουσιούττας και ο κ. Ευσταθίου. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Επειδή, κύριε Πρόεδρε, προέρχομαι από την Αμμόχωστο, θέλω να πληροφο

ρήσω τον αγαπητό συνάδελφο κ. Χρίστου ότι ο κοινοτάρχης της Δερύνειας π.χ. 

προέρχεται από το ΑΚΕΛ και διορίστηκε από αυτή την κυβέρνηση. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ΑΡΙΣΤΕΡΑΣ: 

Παγκύπρια εξαίρεση! 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Δεν ξέρω. ξέρω στην επαρχία μου τι έγινε. Τώρα στη Λεμεσό υπάρχουν εδώ οι 

Λεμεσιανοί να μας πουν. Δεν ξέρω τι συνέβηκε. Εν πάση περιπτώση, δεν είναι 

αυτό η ουσία. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. Το κυπριακό σύνταγμα και οι νόμοι της 

πολιτείας προβλέπουν τρεις βαθμούς τοπικής αυτοδιοίκησης: είναι η χωριτική αρχή, 

τα συμβούλια βελτιώσεως και τα δημοτικά συμβούλια, που προεδρεύονται από το 

δήμαρχο. Στις περιοχές που δεν είναι δημαρχούμενες οι χωριτικές αρχές εκλέγονται 
όπως εκλέγονται όλοι σ' αυτή την πολιτεία. Όταν η χωριτική αρχή αναβαθμιστεί σε 

συμβούλιο βελτιώσεως, ο κοινοτάρχης αυτόματα μετατρέπεται σε ένα από τα μέλη 
του συμβουλίου βελτιώσεως, ισότιμο με τα άλλα μέλη του συμβουλίου βελτιώσεως 

και προεδρεύει ο έπαρχος. Επομένως, τη μείωση του κοινοτάρχη μέσα στα πλαίσια 

του δεύτερου βαθμού τοπικής αυτοδιοίκησης την επιφέρει ο ίδιος ο νόμος, διότι έτσι 

θέλει ο νόμος. Ο νομοθέτης εν τη σοφία του όρισε ότι δεν πρέπει να λειτουργεί μια 

ξεχωριστή αρχή μέσα στα πλαίσια της λειτουργίας του δεύτερου βαθμού τοπικής 

αυτοδιοίκησης, που είναι το συμβούλιο βελτιώσεως. Πολύ δε περισσότερο στον 

τρίτο βαθμό, που είναι η κορυφαία πράξη της τοπικής αυτοδιοίκησης , στο δημαρ

χείο, φαίνεται ότι ο νομοθέτης, και πιστεύω σωστά ή σοφά, θέλησε να μην έχει ρόλο 

ο κοινοτάρχης ή να μη διαδραματίζει ρόλο ή να μην επιτρέπεται να εξελίσσεται τάση 

η οποία να αμφισβητεί το εκλεγμένο με δημοκρατικές εκλογές δημοτικό συμβούλιο 

και το δήμαρχο. 

Η πρόταση των συναδέλφων του ΑΚΕΛ θέλει στις δημαρχούμενες ακριβώς 

περιοχές να εκλέγεται ο κοινοτάρχης. Και το ερώτημα που τίθεται είναι: Αν ο 

κοινοτάρχης εκλέγεται και έχει λα·ίκό έρεισμα, θα έχουμε τάση δεύτερης εξουσίας 

μέσα στα πλαίσια του δήμου; Θα θέλει ο κοινοτάρχης, εφόσον θα έχει την εντολή να 
διαδραματίζει ρόλο, να επεμβαίνει και στις εξουσίες του εκλελεγμένου δημοτικού 

συμβουλιου, που έχει την αρμοδιότητα από το νόμο να ασκεί εξουσίες; Η απάντησή 

μας είναι: οπωσδήποτε ναι. Διότι, αν τώρα που είναι διορισμένος έχει απόψεις, 
θέλει να τις διατυπώνει, θέλει να επεμβαίνει, πολύ περισσότερο θα το επιτυγχάνει 

αν έχει και το λα"ίκό έρεισμα της εκλογής. 

Υπάρχουν θέματα στο δήμο ή στις δημαρχούμενες περιοχές που ανάγονται στη 

σφαίρα των εξουσιών του κοινοτάρχη και που θέλουν λαΊ:κή εντολή για να ασκη

θούν; Η απάντηση είναι όχι. Τα καθήκοντα του κοινοτάρχη είναι συγκεκριμένα. 

Τα καθήκοντα του κοινοτάρχη ορίζονται σαφώς από το νόμο. Σύνολο περίπου τα 

καθήκοντα του κοινοτάρχη, οι αρμοδιότητές του, είναι είκοσι τέσσερις εξουσίες 

εξειδικευμένες από το νόμο. Π.χ. ο κοινοτάρχης θα πιστοποιήσει φωτογραφίες, ο 

κοινοτάρχης θα πιστοποιήσει υπογραφές, ο κοινοτάρχης θα συνοδεύσει τον κλητήρα 

του δικαστηρίου, να σφραγίσει περιουσία, για να εκτελεστεί διάταγμα του δικαστη

ρίου. Ο κοινοτάρχης πολλές φορές θα λάβει μέρος σε μια διαδικασία πλειστηρια

σμού. Δηλαδή, οι εξουσίες του κοινοτάρχη θα μπορούσαν κα εκτελεστούν από 

κάποιο δημόσιο υπάλληλο. Ευτυχώς, σ· αυτό το κράτος υπάρχουν άνθρωποι οι 

οποίοι προσφέρονται εθελοντικά και μάλιστα καθόλη τη διάρκεια του εικοσιτετρα
ώρου να ασκήσουν αυτά τα καθήκοντα. Α ν τώρα σ' αυτό τον άνθρωπο που έχει 
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αυτά τα συγκεκριμένα εξειδικευμένα καθήκοντα έρΟουμε να δώσουμε λαΊ:κό χρίσμα 
και λαΊ:κή εντολή, προς τι και διατί; Τι χρειάζεται τη λα'Cκή εντολή αυτός ο κοινο

τάρχης; Για να πιστοποιεί τις φωτογραφίες ή για να συνοδεύει τον κλητήρα για τη 

σφράγιση μ~ας περιουσίας; 

Επομένως, έχοντας κατά νουν ότι, αν ο κοινοτάρχης εκλέγεται, πιθανόν να 
δημιουργηθεί, και θα δημιουργηθεί κατά την άποψή μου, τάση αμφισβήτησης της 
δημοτικής αρχής και του δημάρχου η οποία εκλέγεται για να δημαρχεύει και να 
ασκεί τις εξουσίες της σε μια περιοχή, εμείς θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣτΑΘΙΟΥ: 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου. 

Ακριβώς ό,τι είπε ο συνάδελφος κ. Καράς επιβάλλει την εκλογή του κοινο
τάρχη, διότι έχει συγκεκριμένες εξουσίες, είκοσι τέσσερις τον αριθμό. Και δε 
δημιουργείται αυτό που λέχθηκε στην Έκθεση, μια δυαδική εξουσία, σε αντιπαρά
θεση με τις εξουσίες του δημάρχου. Η σημερινή αντίληψη για τη δημοκρατία είναι 
ότι λαμβάνουμε υπόψη την επιθυμία και των περιφερειών σε όλα τα θέματα τα 
οποία αφορούν την εκλογή εκπροσώπου ή τοπικών υπευθύνων. Μέχρι του σημείου 
που στην Αγγλία έχουμε και την εκλογική ενοριακών συμβουλίων για την εκκλησία, 
που έχει συγκεκριμένη αποστολή. Ασκεί κι εκεί μια εξουσία. 

Γι' αυτό το λόγο είμαστε βέβαιοι ότι αφαιρούμε από τη δημοκρατία με το να 
λέμε να διορίζονται έστω οι μικροί αυτοί άρχοντες τους οποίους συνήθισε ο κόσμος 
να τους βλέπει και να ζει μαζί τους και να εξυπηρετεί τα ι από αυτούς τα τελευταία 
εκατό χρόνια τουλάχιστο, διότι είναι θεσμός ο οποίος άρχισε από την τουρκοκρατία 
και συνεχίστηκε καθόλη τη διάρκεια της αγγλοκρατίας μέχρι και των ημερών μας. 

Βλέπετε ότι υπήρξε απροθυμία να αναλάβουν τα δημοτικά συμβούλια αυτά τα καθή
κοντα. Ανέφερε ο συνάδελφος για πιστοποίηση φωτογραφιών. Θα πούμε όμως και 

άλλα πράγματα. Θα πούμε π.χ. για την πιστοποίηση ότι κάποιος είναι κάτοικος της 

περιοχής του και βρίσκεται στο τάδε σημείο. Πιστοποίηση που γίνεται για πολλούς 
λόγους. Για δικαιώματα τα οποία θα του απονέμονται ή για δικαιώματα τα οποtά 
θα του αφαιρούνται. Για το αν είναι π.χ. δικα~ούχος σ· ένα δανεισμό, αν πρόκειται 
για ακριτική περιοχή. Δηλαδή, δεν είναι μόνο οι φωτογραφίες. Είναι και άλλα 
συγκεκριμένα. 

Γι' αυτό το λόγο θα ψηφίσουμε αυτό το νόμο, διότι περισσότερη δημοκρατία δε 

βλάπτει και λιγότερος πειρασμός για τον Υπουργό Εσωτερικών ή τον οιονδήποτε 
Υπουργό -δε μιλώ για τον παρόντα- νομίζω ότι θα πρόσφερε στην καλλιέργεια και 
στην ανάπτυξη των θεσμών μας. Αφού δεν έχει καμιά σημασία, τότε γιατί δίνεται 

τόση πολλή σημασία στο ποιο θα είναι το πρόσωπο που θα διοριστεί; Και ακούμε 
ότι υπάρχει και διάσταση μεταξύ του τοπικού δημόσιου αισθήματος με το πρόσωπο 

του κοινοτάρχη. Νομίζω είναι και μια εκδήλωση αυθαιρεσίας, αν αληθεύει πράγ

ματι ότι σε μια κοινότητα με 55% καθορισμένη πλέον πολιτική τοποθέτηση διορί
ζεται κάποιος από το 5% ή το 10%. Νομίζω ότι είναι και μια πρόκληση του δημό

σιου αισθήματος. Ή μήπως θέλουμε να δείξουμε ότι το κράτος υπάρχει και μπορεί 
να κάνει ό,τι θέλει ή να επιβάλλει την άποψή του, παρά την επιθυμία και τη γνώμη 

της πλειοψηφίας; 

Τασσόμεθα υπέρ της επιψήφισης της πρόταση νόμου. 

-. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτα πρώτα θέλω να είμαι ειλικρινής με το Σώμα και να 
παραδεχτώ ότι σε κάποια άλλη φάση συζήτησης παρόμοιου θέματος είχα ταχθεί 

υπέρ της εκλογής των χωριτικών αρχών στις δημαρχούμενες περιοχές . Μελετώντας 
όμως την πρόταση του συναδέλφου, βρίσκω καταρχάς να πάσχει τουλάχιστο στο 

εξής: Καταργείται η διορισμένη έστω χωριτική αρχή και αντ' αυτής εκλέγεται κοινο

τάρχης της ενορίας. Δηλαδή, ένα πρόσωπο για το οποίο μπορεί να υπάρξει περί
πτωση ασθένειας και οι ενοριάτες να μην έχουν την ευχέρει.α να πάνε την ώρα που 

θέλουν στον κοινοτάρχη τους για διεκπεραίωση καθημερινών αναγκών τους. Εμβα

θύνοντας όμως περισσότερο στο θέμα κοινοτάρχη ενορίας, κρίνω ότι ο κοινοτάρχης 
σε μια δημαρχούμενη περιοχή είναι οιονεί, όπως θα έλεγε και ο ευπαίδευτος 
νομικός, συνάδελφος Ευστάθιος, είναι οιονεί συνεργάτης του επάρχου, της διοί

κησης. Ούτως εχόντων των πραγμάτων, πιθανόν η όποια κυβέρνηση είναι στην 
εξουσία να πρέπει να έχει αυτό το δικαίωμα να επιλέξει τους συνεργάτες της για 

διεκπεραίωση ορισμένων εργασιών. 

Ξέχασα να πω ότι υπάρχει ακόμα ένα μειονέκτημα στην ύπαρξη ενός ως χωρι
τικής αρχής. Υπάρχουν έγγραφα σήμερα που έχουν σχέση με κτηματολόγια και για 

τα οποία απαιτούνται δυο υπογραφές, του κοινοτάρχη και ενός αζά τουλάχιστον. 
Επομένως, η πρόταση για εκλογή ενός μειονεκτεί κατά τη γνώμη μου και σ' αυτό. 

Συμπληρωματικά και παράλληλα έχω να υπενθυμίσω ότι διορίζει η κυβέρνηση 

πιστοποιούντες υπαλλήλους. Κάνουν μια άλλη εργασία και κανένας δεν ήγειρε ποτέ 

. • θέμα για ανάγκη εκλογής ενός πιστοποιούντος υπαλλήλου. Οπωσδήποτε, ήθελα να 
πω επίσης ότι αυτό που ισχυρίστηκαν οι δημοτικές αρχές, ότι μπορούσαν να αναλά

βουν και να αντικαταστήσουν την προσφορά ενός κοινοτάρχη με υπηρεσιακούς, 

βρίσκω ότι είναι απαράδεκτο, γιατί τότε είναι σαν να ξηλώνεται ένας τρόπος ζωής 
όπου οι ενοριάτες θέλουν τον κοινοτάρχη τους να είναι σε πρώτη ζήτηση για όλο το 
εικοσιτετράωρο, για να μπορεί η γριούλα να του χτυπήσει την πόρτα για να πάρει 

το πιστοποιητικό της. Επομένως, αυτή η ρύθμιση απορρίπτεται, τουλάχιστον από 
μας, ασυζητητί. 

Εύχομαι και θέλω να πιστεύω ότι η οποιαδήποτε κυβέρνηση στην οποία θα 
ήθελα να αναγνωρίσω αυτό το δικαίωμα να μην κάνει κομματική χρήση αυτού του 

θέματος, γιατί δεν εξυπηρετεί κανένα σκοπό. Ο κοινοτάρχης πρέπει να επιλέγεται, 

να είναι άνθρωπος εξυπηρετικός, ανεξαρτήτως του πού ανήκει, να έχει την έφεση 
και τη διάθεση να βοηθήσει τους συνενοριάτες του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, σ' ό,τι αφορά τον πιστοποιούντα υπάλληλο που ανέφερε ο 

κ. Μουσιούττας, αυτός κάνει μόνο μια εργασία: πιστοποιεί μόνο υπογραφές. 

Τίποτε άλλο. Επομένως, καμιά σύγκριση με τον κοι.νοτάρχη, ο οποίος έχει περισσό
τερες από είκοσι τέσσερις αρμοδιότητες, όπως ανέφερε ο συνάδελφος Καράς. 

Ο νόμος περί κοινοταρχών είναι παλιός και οι κοινοτάρχες, είτε της πόλης 

είτε της υπαίθρου, έχουν την προέλευσή τους από αυτό τον παλιό νόμο, ο οποίος σε 
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κατοπινό στάδιο, στα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, τροποποιήθηκε. Και με βάση την 

τροποποίηση που έγινε εκλέγονται οι κοινοτάρχες στις μη δημαρχοvμενες περιοχές. 

Παρέμειναν οι κοινοτάρχες στις δημαρχοvμενες περιοχές, μερικοί ήταν διορισμένοι, 

διότι ουδέποτε εφαρμόστηκε ο νόμος περί εκλογής στους μεγάλους δήμους, της 

Λεμεσού, της Λευκωσίας, της Αμμοχώστου, της Λάρνακας κτλ., αλλά μερικές κοινό

τητες οι οποίες είχαν κοινοτάρχη και μετατράπηκαν σε δήμους, όπως η Γερμασό

γεια, η Δερύνεια, ο Άγιος Αθανάσιος κ.ο.κ. είχαν φτάσει την περίοδο που εκλέγο

νταν οι κοινοτάρχες. Εκείνοι οι κοινοτάρχες που ήταν εκλεγμένοι παρέμειναν μέχρι 

τινός και μετά τους άλλαξαν. Αυτή είναι η ιστορία των κοινοταρχών. Εκεί που 

έμειναν και εκλέγονται και έχουν ακριβώς τα ίδια δικαιώματα με εκεί νους που δεν 

εκλέγονται, κάνουν περl.που την ί.δια εργασία με εκείνους που δεν εκλέγονται. Στην 

ύπαιθρο εκλέγονται, διότι το κράτος και η Βουλή θεώρησαν αναγκαίο και σωστό οι 

κοινοτάρχες του χωριού ή της συνοικίας να εκλέγονται από τους ψηφοφόρους, διότι 

επιτελούν μια κοινωνική εργασία, είναι εκπρόσωποι των κοινοτήτων και τους αντι

προσωπεύουν σε διάφορα θέματα. 

Επομένως, ή θα πρέπει να καταργηθεί ο θεσμός του κοινοτάρχη στις δημαρ

χούμενες περιοχές ή, εφόσον παραμένει ο θεσμός του κοινοτάρχη και σ' αυτές τις 

περιοχές και έχουν είκοσι τέσσερα -εγώ λέω είναι περισσότερα καθήκοντα που 

έχουν ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Στις δημαρχούμενες είκοσι τέσσερα. Πέραν των δημαρχουμένων, υπάρχουν 

και άλλα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν είναι πολύ περισσότερα. Όσα όμως και να υπάρχουν, και αυτοί πρέπει να 

εκλέγονται, γιατί επιτελούν ένα κοινωνικό έργο, το οποίο σε κάποιες περιοχές 

μερικά μίλια μακριά από τις δημαρχούμενες επιτελούν άλλοι οι οποίοι εκλέγονται. 

Α νέφερε ο συνάδελφος Καράς ότι θα υπάρχει σύγκρουση εξουσιών κτλ. Γιατί 
να υπάρχει σύγκρουση εξουσιών; Είναι καθορισμένες οι εξουσίες τους. Αυτό είναι 

το μικρότερο κακό που μπορεί να γίνει, αν ονομάζεται κακό. Διότι δεν μπορεί να 

υπάρξει σύγκρουση, γιατί είναι καθορισμένες οι εξουσίες τους. 

Όμως, προηγουμένως ο συνάδελφος Χρίστου ανέφερε ότι, επειδή οι κοινο

τάρχες επιτελούν και ένα έργο το οποίο έχει σχέση με την πολιτική -είναι εκείνοι 

που γράφουν τους νέους ψηφοφόρους, είναι εκείνοι που πιστοποιούν την ταυτότητα 

των ψηφοφόρων που μετακινούνται, είναι εκείνοι που κάθε μέρα βρίσκονται σ' 

επαφή με τους ψηφοφόρους στη συνοικία- ασφαλώς αυτό το γεγονός το εκμεταλλεύ

ονται εκείνοι που έχουν τη δύναμη να τους διορίσουν. Σας ανέφερε ορισμένα παρα

δείγματα ο συνάδελφος κ. Χρίστου. αλλά εγώ θα τα πω πιο παραστατικά. Στη 

Γερμασόγεια δεν είναι μόνο το 75% δύναμη που έχει η αριστερά. Ο κοινοτάρχης της 
Γερμασόγειας εξελέγη με 75% πλειοψηφία. Ύστερα από τρία χρόνια εξελέγη 

δήμαρχος της Γερμασόγειας. Στην περιοχή της Αγίας Παρασκευής που εξελέγη 

κοινοτάρχης πήρε το 85% των ψηφοφόρων. Και όμως, ο Υπουργός Εσωτερικών 

διόρισε κοινοτάρχη που δεν προέρχεται από την αριστερά, προέρχεται από τα 

συγκυβερνώντα κόμματα. 

Στη Λεμεσό είναι γνωστό πως η αριστερά είναι το πρώτο κόμμα. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Στην πόλη. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠJτΗΣ : 

Ουδέποτε υπήρξε. 

(Γέλια) 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Είμαστε το δεύτερο. 

(Γέλια) 

Για σκοπούς συζήτησης έχει είκοσι τρεις κοινοτάρχες η Λεμεσός. Υπήρχε 

μισός σε μια συνοικία της Λεμεσού κατά λάθος. Δεν ήταν αριστερός, όταν διορί

στηκε. Έγινε αριστερός καθ' οδόν. 

(Γέλια) 

Εξέπνευσε η θητεία τους, ανανεώθηκαν οι κοινοτάρχες της Λεμεσού. Η 

Λεμεσός, στην οποία η αριστερά είναι το δεύτερο κόμμα κατ' εσάς -κατ' εμένα το 

πρώτο- δεν έχει ούτε έναν από τους είκοσι τρεις κοινοτάρχες που διαθέτει αυτή τη 

στιγμή. 

Στον Άγιο Αθανάσιο εξελέγη δήμαρχος ο εκπρόσωπος της αριστεράς, που 

ήταν κοινοτάρχης. Τότε, ο νόμος πρόβλεπε ότι οι κοινοτάρχες εκλέγονταν από τις 

επιτροπές και συμπληρωνόταν η θέση εκείνου που έφευγε από το ίδιο το κόμμα του. 

Συμπληρώθηκε η θέση του κοινοτάρχη από το χώρο της αριστεράς. Εξέπνευσε η 

θητεία του, αριστερό κοινοτάρχη δεν έχει πλέον ο Άγιος Αθανάσης. Ούτε ένας 

αριστερός κοινοτάρχης δεν έχει διοριστεί στην επαρχία Λεμεσού. 

Επομένως, εδώ, αν δεν είναι σκοπιμότητες που εξυπηρετούμε και αν τον 

κοινοτάρχη τον θεωρούμε ως ένα θεσμό που έχει σημασία για τον τόπο και για τη 

δημαρχούμενη περιοχή, γιατί τόση ένσταση στο να εκλέγονται, να εκπροσωπούν το 

λαό και να έχουν και περισσότερο αντίκρισμα έναντι οποιουδήποτε, και της κυβέρ

νησης ακόμα. Μας είπε ο συνάδελφος προηγουμένως, νομίζω ο συνάδελφος 

Μουσιούττας, πως πρέπει να εκπροσωπούν την κυβέρνηση. Αφού οι κοινοτάρχες 

της υπαίθρου εκλέγονται. Μερικοί είναι φιλοκυβερνητικοί, μερικοί δεν είναι. Γιατί 

οι κοινοτάρχες των πόλεων και των δημαρχούμενων περιοχών να μην εκλέγονται; 

Είναι δημοκρατικό δικαίωμα του καθενός να εκλέγει τους άρχοντές του. Και το 

σύνταγμά μας μας το λέει και η Συνθήκη Ανθρώπινων Δικαιωμάτων πο'U υπογρά

ψαμε και όλοι οι θεσμοί και η Ευρώπη με την οποία προσβλέπουμε να ενωθούμε σε 

λίγο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης . 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 
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Εγώ θα κάνω κάποιο προβληματισμό, αν θέλετε. Φυσικά, θα πρέπει να λεχθεί 
ότι δε μιλούμε για κοινοτάρχες των πόλεων, οι οποίοι απλά διορίζονται και εκτε
λούν τα χρέη της τοπικής αυτοδιοίκησης. Υπάρχουν οι εκλελεγμένοι άρχοντες και 

είναι αναβαθμισμένη η τοπική αυτοδιοίκηση στις πόλεις. Υπάρχει βασική διαφορά 

από τους κοινοτάρχες των κοινοτήτων, οι οποίοι εκπροσωπούν την τοπική αυτο

διοίκηση εκεί. Όπως πολύ ορθά λέχθηκε από προηγούμενους ομιλητές, εκτελούν 
συγκεκριμένα καθήκοντα οι κοινοτάρχες των πόλεων. 

Ο προβληματισμός που θα καταθέσω είναι άλλος. Οι εκλογές θα ήταν μια 
άλλη περιπέτεια. Περιπέτεια υπό ποία έννοια; Θα καταλήξω και όταν θα ακούσετε 

την πρότασή μου, θα αντιληφθείτε τι εννοώ και ίσως θα πρέπει να μας προβλημα
τίσει, για να ξανασκεφτούμε αν είναι αναγκαία η ύπαρξη του θεσμού του κοινο

τάρχη στις δημαρχούμενες περιοχές. Μπορεί να αντικατασταθεί εγώ πιστεύω, αν 

θέλετε, από πιστοποιούντες υπαλλήλους ή από κάποιους που να εκπληρούν κάποια 
από τα καθήκοντα τα συγκεκριμένα. Διότι τοπική αρχή αυτοδιοίκησης υπάρχει, 

εκλέγεται. Δηλαδή, δεν καταργούμε με οποιοδήποτε τρόπο τη δημοκρατία. Αν τώρα 
καθιερώσουμε και εκλογές κοινοτάρχη ... Όταν έλεγα "περιπέτεια", εννοούσα ότι θα 
αρχίσΕL η προεκλογική και μέσα στις ενορίες για τον κοινοτάρχη, ο οποίος έχει 
περιορισμένες εξουσίες, δε θα ασχοληθεί ποτέ με τον καταρτισμό του προυπολογι

σμού της ενορίας του ή με τα έργα που πρέπει να εκτελεστούν στην ενορία του. 

Αυτά είναι καθήκοντα των δημοτικών συμβούλων και των δημάρχων. Είναι γεγονός 

ότι προκαλεί δυσαρέσκεια, όταν ακούει κανένας ότι διορίζονται κάποιοι από συγκε
κριμένο πολιτικό χώρο ή συγκεκριμένους πολιτικούς χώρους και δεν εκπροσωπού

νται άλλοι. Οφείλουμε να παραδεχτούμε όμως με βάση τα καθήκοντα των κοινο

ταρχών ότι δεν εκπροσωπούν κανέναν, αν θέλετε. Εκτελούν κάποια διατεταγμένη 
αποστολή. Είναι γι' αυτό που η δική μου άποψη είναι: Αν είναι ένας προβληματι

σμός που πρέπει να απασχολήσει το Σώμα, αυτός είναι η αντικατάσταση των κοινο
ταρχών με πιστοποιούντες ίσως υπαλλήλους, οι οποίοι να εκτελούν συγκεκριμένα 

καθήκοντα, για να αποφύγουμε και το πολυδάπανο και την τριβή που προκαλούν οι 
όποιες εκλογές, αφού μάλιστα δεν έχουν εξουσίες οι οποίες θα μπορούσε να θεωρη

θούν ότι συνδράμουν έστω στην τοπική αυτοδιοίκηση. Διότι δεν αποτελούν 

κομμάτι, αν θέλετε, των δημαρχουμένων της τοπικής αυτοδιοίκησης. Αυτή είναι η 
πραγματικότητα. 

Αυτά ήθελα να πω και ο προβληματισμός, αν αξίζει σε κάτι, ας απασχολήσει 

το Σώμα και σε άλλο χρόνο ας μας προβληματίσει με ποια νομοθεσία μπορούμε να 
επανέλθουμε, για να ανημετωπίσουμε ορθότερα το πρόβλημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. Προηγείται, κύριε Ηλιάδη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν έχω ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Αισθάνομαι ότι το θέμα είναι εξαντλημένο. Νομίζω ότι τα πράγματα είναι 
πολύ απλά. Εδώ, σε αυτές τις περιπτώσεις, επικρατεί, υπερέχει, το στοιχείο της 
σκοπιμότητας. Αυτοί οι άνθρωποι για τους οποίους μιλούμε είναι οιονεί -για να 

• 



653 

χρησιμοποιήσω τον όρο που χρησιμοποίησε και ο αγαπητός φίλος κ. Μουσιούττας
το μακρύ χέρι της εκάστοτε διακυβέρνησης στις ενορίες, όπως είναι και οιονεί το 

μακρύ χέρι της εκάστοτε κυβέρνησης στα χωριά και αλλού. Είναι για όλες τις 

κυβερνήσεις η ΚΥΠ, το τμήμα εκείνο της αστυνομίας. Και ο καβγάς είναι για το 

πάπλωμα. Διότι οι μουχτάρηδες έχουν εξουσίες. Δίνουν πιστοποιητικά που πάμε 

"μούχτιν" στα νοσοκομεία για παράδειγμα. Άρα, ο καβγάς είναι γι' αυτό το ζήτημα. 

Και δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτή η υπόθεση. Δεν μπορεί κάθε κυβέρνηση να 

διορίζει τους δικούς της και να χρησιμοποιεί τους μουχτάρηδες κατ' αυτό τον 

τρόπο. 

Τα επιχειρήματα περί της ουσίας της τοπικής αυτοδιοίκησης, όχι μόνο είναι 

aστήριχτα, αλλά κάπου νομίζω ότι είναι και αστεία. Η ουσία της αυτοδιοίκησης 

είναι η συμμετοχή. Και η συμμετοχή γίνεται με την αποκέντρωση. Οι συνάδελφοι δε 
γνωρίζουν φαίνεται τι συμβαίνει στην Αγία Φύλα. για παράδειγμα, ή στο Ζακάκι, 

που μετάνιωσαν εκατό φορές διότι εντάχθηκαν στο Δήμο της Λεμεσού και έμειναν 

οι φτωχοί συγγενείς, έμειναν οι παραμελημένες aπόμερες συνοικίες. Και όλα αυτά, 

παρόλο που και η μια ενορία και η άλλη ενορία έχουν προσφέρει τεράστιους πόρους 

στο Δήμο της Λεμεσού. Η μεν Αγία Φύλα έχει προσφέρει τα εισοδήματα από τα 
οικόπεδα εκείνων των τεράστιων εκτάσεων που είναι η διέξοδος της Λεμεσού προς 

τα πάνω, το δε Ζακάκι πρόσφερε .... 

Α. ΧΡΙΣ'ΙΌΥ: 

Και το Τσίρειο, κύριε συνάδελφε. Το Τσtρειο. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Και το Τσίρειο, βεβαίως. Λοιπόν, ας ρωτήσουν τους κατοίκους αυτών των 

περιοχών. Χρειάζεται αλλαγή η νομοθεσία αυτή. Χρειάζεται αλλαγή το σύστημά 

μας για την τοπική αυτοδιοίκηση. Και σίγουρα η αλλαγή δεν είναι καν αυτό που 
προτείνει ο συνάδελφος Χρίστου. Η αλλαγή πρέπει να διαλαμβάνει τη δημιουργία 

ενοριακών συμβουλίων, με συγκεκριμένες εξουσίες και αρμοδιότητες, με προϋπολο
γι,σμούς για συγκεκριμένα ζητήματα. 

Σίγουρα πάντως, αυτό που προτείνει ο κ. Χρίστου, εν πάση περιπτώσει, είναι 

οπωσδήποτε προτιμότερο από αυτό που υπάρχει σήμερα, το οποίο στην πραγματι
κότητα δεν είναι τίποτε άλλο από μεταβίβαση αυτών των εξουσιών και αυτών των 

μοχλών στην ίδια την κυβέρνηση. Γι' αυτό και εμείς είμαστε υπέρ. Όχι γιατί 

θεωρούμε ότι αυτή η λύση είναι η ιδανική λύση. Δεν είναι η ιδανική, δεν είναι καν η 

καλή λύση, αν θέλετε. Καλή λύση είναι η αλλαγή του συστήματος της τοπικής αυτο

διοίκησης, με τη δημιουργία ενοριακών συμβουλίων με συγκεκριμένες εξουσίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή έχει προχωρήσει πολύ η συζήτηση, διερωτώμαι αν 

θα μπορούσε με ακόμα έναν ομιλητή από κάθε πλευρά να θεωρηθεί ότι είναι κλειστό 

το θέμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δεν υπάρχει ένας από κάθε κόμμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ βλέπω. Ο κ. Δώρος Χριστοδουλίδης, ο κ. Μουσιούττας, ο κ. Ηλιάδης και 

τελειώνουμε; 
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Ν. ΑΝΑΣΓ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εξαρτάται, κύριε Πρόεδρε, από το τι θα πονν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με το εξαρτάται, κύριε Αναστασιάδη, δεν ξέρω. Λοιπόν, παρακαλώ να 

είμαστε σύντομοι. Ο κ. Χριστοδουλtδης. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Εγώ θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα κάνω μια διαπίστωση. 

Θα εκφράσω μια προσωπική άποψη. Τεσσεράμισι χρόνια στη Βουλή αυτό το παρά

πονο - άποψη δεν το είχα εκφράσει, αλλά τώρα θα το πω. Αυτή η θεώρηση της 
εξάντλησης του θέματος εμένα με βρίσκει πάντοτε πολύ επιφυλακτικό και θέλω να 
πω ότι τούτο το θέμα σήμερα δεν μπορεί. να υποβαθμιστεί. Είναι ένα θέμα κατ' 
εμένα τεράστιας πολιτικής σημασίας και δεν πρέπει να μιλήσουν κάποιοι αριθμη
τικά περιορισμένοι συνάδελφοι, στερώντας το λόγο σε άλλους. Εγώ θα έλεγα και θα 
έβαζα την πρόταση, αν υπάρχει πρόθεση, να περιορίζουμε από την αρχή το χρόνο ή 

τον αριθμό των ομιλητών σε κάποιο θέμα. Όχι να μιλούν και να επαναλαμβάνουν 

οι σεβαστοί. κοινοβουλευτικοί. αρχηγοί -μπορεί να μην έγινε πάνω σ' αυτό το θέμα, 

αυτή τη στιγμή, αλλά συμβαίνει- δεκαπέντε φορές το ίδιο πράγμα, να συγκρούονται 

μεταξύ τους και ύστερα να λέμε ότι εξαντλήθηκε το θέμα. Όχι. Η Βουλή έχει 

θεσπίσει με τους Κανονισμούς της τη δημοκρατία την οποία πρέπει να σεβόμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χριστοδουλί.δη, με βάση τον Κανονισμό της Βουλής, αυτό το Σώμα 

δικαιούται να θεωρήσει ότι ένα θέμα είναι εξαντλημένο. 

Σ-υνεχίστε, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥΛΙΔΗΣ: 

Μάλιστα, ο Κανονισμός είναι ρητός, αλλά να εφαρμόζεται ο Κανονισμός με 

μεγαλύτερη, εγώ θα έλεγα, σύνεση και ισομερώς. 

Το θέμα που συζητούμε είναι θέμα μείζονος σημασίας, κύριε Πρόεδρε, 
πιστεύω. Είναι θέμα βασικής δημοκρατικής αρχής, της αρχής της αιρετότητας. Δεν 

έπρεπε καμιά πλευρά εδώ να φέρνει ένσταση στην πρόταση νόμου που προνοεί η 
ενορία, για παράδειγμα, του Αγίου Νικολάου στη Λάρνακα. που είναι η μεγαλύτερη, 

με δέκα χιλιάδεs; πληθυσμό, να δικαιούται να εκλέγει τον κοινοτάρχη της με εκείνα 
τα δικαιώματα που έχει σήμερα. Συμφωνώ με τον κ. Θεοδώρου. Ίσως η πρόταση να 
έπρεπε να ήταν πολύ πιο διευρυμένη. Αλλά φαντάζομαι, αν φέρναμε διευρυμένη 

πρόταση, τι θα έλεγε η συμπολίτευση σήμερα. 

Το χωριό των διακόσιων είκοσι πέντε κατοίκων ή των πενήντα ή των πενήντα 

πέντε έχει -και πολύ καλά- όχι μόνο τον κοινοτάρχη του, αλλά και τους αζάδες του. 
τη χωριτική του αρχή. Η ενορία όχι. Είναι λάθος να λέμε ότι όλα είναι ο δήμαρχος 

και το δημοτικό συμβούλιο. Εγώ προκαλώ να αναλύσετε -παίρνω το βάρος της 
Λάρνακας- από τις τέσσερις ενορί.ες της Λάρνακας πόσοι δημοτικοί σύμβουλοι από 
όλα τα κόμματα ανήκουν στην ενορία ή ασχολούνται με τα προβλήματα της ενορίας 

ή εκλέγονται από το λαό της ενορίας. Ελάχιστοι. Ούτε το ΑΚΕΛ που προσπάθησε 
να καταφέρει τη γεωγραφική κατανομή στην εκλογή των δημοτικών συμβουλιων δεν 

το κατάφερε και έχουμε ενορίες. συνοικισμούς προσφύγων των οκτώ χιλιάδων, που 

δεν εκφράζονται άμεσα μέσα στα δημοτικά συμβούλια. 
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Φτάσαμε στο σημείο ακόμα και αυτή την αρχή της αιρετότητας να την ειρωνευ

όμαστε σήμερα. Ο κ. Αναστασιάδης ήταν πολύ ήπιος σήμερα πάνω σε τούτο το 
σημείο και μου προκάλεσε πολύ ευχάριστη έκπληξη πάνω σ' αυτό το θέμα. Αυτή την 

αιρετότητα, αυτό το δικαίωμα που δόθηκε στο τελευταίο χωριό, για τις πόλεις λέμε 

όχι. Θέλουμε να διατηρήσουμε το καθεστώς του μουχτάρη, των μονχτάρηδων. Το 

μονχτάρη, που είναι τούρκικο ή αραβικό το όνομά του, αλλά είχε σημασία η εξουσία 

και το πού ανήκε εκείνος ο μουχτάρης. Ανήκε στην αποικιοκρατία, το υπενθυμίζω, 

η πλειονότητα των μουχτάρηδων. Προωθούσε και εφάρμοζε την πολιτική της aποι

κιοκρατίας. Εν έτει 1995, "βουρητοί" και καθ' οδόν προς την Ευρώπη, πάμε να 
κρατήσουμε τους μουχτάρηδες, να βαστούν τη βούλα. Να βαστά τη βούλα ο 

μουχτάρης. Δεν είναι μόνο για τη βούλα. Ο διορισμένος ο μουχτάρης. Έχει τερά

στια πολιτική δύναμη ο κοινοτάρχης στην ενορία του και να μην τον υποτιμούμε. 

Και το καθεστώς των πολιτικών φρονημάτων, που ήταν καθιερωμένο και που 

πέτυχε η δημοκρατία να το αφαιρέσει από το διορισμένο μουχταροκρατικό σύστημα, 

συντηρεί το και το εκμεταλλεύονταν οι κυβερνήσεις μέχρι κάποιο χρόνο. 

Επομένως, είναι λυπηρό πράγματι σήμερα, μέσα σε τούτες τις συνθήκες, να 

στερούμε το δικαίωμα στις ενορίες να εκλέγουν, βάσει αυτού του νόμου που υπάρχει 

σήμερα, εκείνο τον άνθρωπο που θα ήθελαν να είναι ο πρώτος τους ενοριάτης, ο 
πρώτος τους πολίτης, με διάφορα, με 568 προσχήματα. Πιστεύω ότι είναι λάθος. 

Και να μην ξεχνούμε ότι οι κυβερνήσεις έρχονται και παρέρχονται. Και προς 

το φίλτατο κύριο Μουσιούττα. Σήμερα υπάρχει μια κυβέρνηση, της συγκυβέρνησης, 
η οποία από την πλευρά εκείνη λέει ότι καλά κάνει και βάζει τους τοποτηρητές της. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Μα πόσους έβαλε; 

Δ. ΧΡΙΠΟΔΟΥ ΛΙΔΗ'Σ: 

'Οσους και αν έβαλε. Η Λάρνακα χωρίστηκε, κύριε Συλλούρη, στις τέσσερις 

ενορίες και διαχωρίστηκε δύο του ΔΗΚΟ και δύο του ΔΗΣΥ. Να σου πω και τις 

ενορίες. Και είχαν και καβγά γιατί το ΔΗΚΟ να πιάσει τη μικρότερη και να μην 

πιάσει τη μεγαλύτερη. Αυτά είναι γεγονότα. 

Αν έρθεL η κυβέρνηση το 1998 ή η άλλη συγκυβέρνηση, του ΑΚΕΛ και της 
ΕΔΕΚ και του Γιαννή, του Μιχαήλη ... 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣIΑΔΗΣ: 

Μα ποια άλλη συγκυβέρνηση; Αφού η κυβέρνηση ανανέωσε τους παλιούς, 

κύριε Χριστοδουλίδη, που έβαλε η άλλη κυβέρνηση. 

Δ. ΧΡΙΠΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Με συγχωρείτε, κύριε Αναστασιάδη, τώρα να σοβαρευτούμε και λίγο, παρα

καλώ. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Είναι ανανεωμένοι οι παλιοί. Φωνάζετε για να μη σπάσουμε την "κούζα", 

νομίζω. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ανανέωσε τη θητεία των προηγούμενων που ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω πρόβλημα να με διακόπτει ο κ. Αναστα

σιάδης. 

Με αυτή τη νοοτροπία που είναι καταγραμμένη στα πρακτικά, ότι η κυβέρνηση 

δικαιούται να διορίζει τους τοποτηρητές του επάρχου, του κυβερνητικού έργου, αν η 

νέα κυβέρνηση του 1998, που θα προκύψει χωρίς συζήτηση και θα είναι πιο προο
δευτική από τη σημερινή, βάλει όλους τους τοποτηρητές της που θα εκφράζουν τα 

κόμματα που θα στηρίξουν τον άλλο Πρόεδρο, θα σηκωθείτε, κύριοι συνάδελφοι του 

ΔΗΚΟ και κύριοι συνάδελφοι του ΔΗΣΎ και θα θέλετε τι; Βάζω εγγύηση από 

σήμερα. Κατάργηση του διοριστικού συστήματος στις πόλεις και να εφαρμόσουμε 

επιτέλους την αρχή της αιρετότητας. 

Το ΑΚΕΛ πιστεύω, χωρίς να θέλω να δεσμεύσω, ότι θα ψηφίσει μαζί σας. 

Μπορεί να το φέρει και το ΑΚΕΛ, διότι το ΑΚΕΛ πράγματι πιστεύει στη δημο

κρατία, είτε αφορά μια μικρή ομάδα ανθρώπων είτε αφορά το σύνολο. Αλλά όσοι 

είναι στη Βουλή ας το θυμηθούν. Ο επόμενος Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα έχει να 

αντιμετωπίσει το πρόβλημα της εκλογής των νέων κοινοταρχών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Μουσιούττα; 

Ν. ΜΟΎΣΙΟΎΠ ΑΣ: 

Ένα λεπτό μόνο. Κύριε Πρόεδρε, στην πρόκληση του συναδέλφου, αν αλλάξει 

η κυβέρνηση και διορίσει άλλους, εφόσον πεποίθησή μας είναι ότι τα καθήκοντα του 

κοινοτάρχη είναι υπηρεσιακά στη διοίκηση, ασφαλώς ούτε δικαιούμαστε ούτε και θα 

φέρουμε οποιαδήποτε ένσταση. 

Όμως, θέλω να ξεκαθαρίσω ένα πράγμα. ΥπάQΧει μεγάλη διαφορά ανάμεσα 

στον κοινοτάρχη μιας κοινότητας της υπαίθρου και στον κοινοτάρχη σε δημαρχού

μενη περιοχή. Ο κοινοτάρχης της υπαίθρου έχει να κάνει με ανάπτυξη. Διοικεί την 

κοινότητα. Έχει να γνοιαστεί για ύδρευση, για άρδευση, για ανάπτυξη, για ένα 

σωρό πράγματα. Όλα αυτά στις δημαρχούμενες περιοχές είναι υπόθεση των 

δήμων. 

Όμως, από τη συζήτηση που έγινε, οφείλω να παραδεχτώ ότι βρίσκω πολύ 

ενδιαφέρουσα την εισήγηση του συνάδελφου Δώρου Θεοδώρου για ενοριακά 

συμβούλια και, αν υπάρξει είτε πρόταση νόμου είτε κάτι άλλο από πλευράς κυβέρ

νησης, θα το μελετήσουμε. Γιατί πράγματι το βλέπω από το δικό μας το δήμο. Μια 

κοινότητα, "to κα·ίμακλί για παράδειγμα, έχει αναλογικά πολύ περισσότερους 

συμβούλους μέσα στο δημοτικό συμβούλιο παρά άλλες ενορίες, που μπορεί να μην 

έχουν ούτε έναν αντιπρόσωπο. Και γίνεται αυτή η σύμπτωση για το λόγο ότι είναι 

μεγαλύτερη ενορία και με μια συνθηματολόγηση μπορεί να βγάλει μόνο τους δικούς 

της και οι άλλες ενορίες συμβαίνει να μην έχουν φωνή μέσα στο δημοτικό 

συμβούλιο. Ένας συνδυασμός λοιπόν ενοριακών συμβουλίων σαν ομοσπονδιών, αν 

θέλετε, και ενός δήμου ομοσπονδίας των ενοριών πιθανόν να είναι η λύση. 



.. 
657 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. Κύριε Αναστασιάδη, αντιλαμβάνομαι ότι είχαμε βάλει μια 

διαδικασία. Ένας ομιλητής από κάθε κόμμα. Βλέπω τρία χέρια απ' εδώ. Τι θα 
κάνω; Αυτή η διαδικασία έχει ήδη γίνει αποδεκτή από το Σώμα. 

Κύριε Ηλιάδη, παρακαλώ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Μια συνολική ρύθμιση του προβλήματος αυτού παρέλκει της σημερινής συζή

τησης, παρόλον ότι θα αποτελούσε και τη ριζική αντιμετώπιση και είπε σωστές 

απόψεις ο κ. Θεοδώρου. 

Τα θέματα δεν είναι τόσο απλά και δεν εξοστρακίζονται με μια ισοπέδωση, 

όπως οι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης με μια σαφέστατη σκοπιμότητα διατείνο

νται. Διορίστηκε ο κοινοτάρχης στο Μούτταλο, διορίστηκε ο κοινοτάρχης στο 

Τσιακκιλερό, που είναι Δήμος Πάφου και Δήμος Λάρνακας. Ποια σχέση έχουν; 

Καμιά. Είναι συνοικισμοί. Δεν έχουν να κάνουν τίποτε με την πόλη. Έχουν τη 

δική τους κοινωνία, τα δικά τους προβλήματα, τις δικές τους έγνοιες, τα δικά τους 

βάσανα, το δικό τους κόσμο. Δεν μπορεί να τον εκφράσει κανένας. Λέχθηκε ότι 
αυτοί οι κοινοτάρχες δεν εκπροσωπούν. Μα βεβαίως δεν εκπροσωπούν. Κανένας 

που δεν έχει εκλεγεί, δεν εκπροσωπεί κανέναν. 

Η πρόταση του ΑΚΕΛ είναι σωστή. Και είναι σωστή για δύο λόγους: Ο 

πρώτος είναι ότι οι εκάστοτε κυβερνώντες -και ήταν ακραία μάλιστα η συμπεριφορά 

της σημερινής συγκυβέρνησης ήταν αυταρχική και απαράδεκτη- χρησιμοποιούν 

αυτή την εξουσία υποκύπτοντας στον πΕLρασμό του εγώ κυβερνώ, έτσι θέλω, έτσι 

κάνω, ό,τι θέλετε πέστε. Αυτό βγαίνει μέσα από τις πράξεις στη συγκεκριμένη περί

πτωση. Δε γενικεύω, μιλούμε για ένα συγκεκριμένο θέμα. Ήταν μια αυταρχική, 

κομματική, πολιτική συμπεριφορά. Τίποτε άλλο δεν ήταν. Αν οι κυβερνώντες 

χρησιμοποιούσαν με φειδώ και με σύνεση αυτή την εξουσία τους, έστω και αν κάπου 
έκαναν κάποια αβαρία προς τους χώρους τους, είμαι βέβαιος ότι δε θα υπήρχε η 
πρόκληση και δε θα υπήρχε η ένταση και η πρωτοβουλία η οποία έχει αναληφθεί. Ο 
πρώτος λόγος είναι αυτός, διότι έδωσε εξετάσεις η συγκυβέρνηση και α.ϊτέτυχε. Σ' 

αυτό το θέμα απέτυχε, όπως και σε άλλα βέβαια, αλλά είναι γι' αυτό που μιλούμε 

τώρα. 

Δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, είναι ένα αίτημα δημοκρατίας. Με ποια λογική ένας 
παράγοντας πολιτικός, που κατέχει κρατικό αξίωμα τοπικού άρχοντα και είναι ο 

υπ' αριθμό ένα στο συνοικισμό του, στην ενορία του, στην κοινότητά του, θα πρέπει 

να διορίζεται; Είναι αίτημα δημοκρατίας και διερωτώμαι αν πέρα από κομματικές 

και μικρόψυχες σκοπιμότητες μπορεί να φανταστεί άλλο λόγο κανένας, για να το 

απορρίψουν οι συνάδελφοι. Εγώ ερωτώ: Αν κυβερνούσε άλλη κυβέρνηση, ας πούμε 

η κυβέρνηση της ΕΔΕΚ, και διόριζε ... 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Την κυβέρνηση Βασιλείου, που κράτησε τους ίδιους, γιατί δεν ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Παρακαλώ. Παρακαλώ. Δε μεταχειρίζομαι επιχείρημα Βασιλείου, διότι άλλοι 

συνέπλεαν με τον κ. Βασιλείου αδιαμαρτύρητα και συμφωνούντες εφ' όλης της ύλης 
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για τέσσερα χρόνια και εννέα μήνες. Εμείς ήμαστε σε διαφωνία και με τον κ. Βασι
λείου και έτσι μπορούμε να μιλούμε, χωρίς να χρειάζεται να επ~καλεστούμε και τον 

κ. Βασιλείου. 

Παρακαλώ. Εγώ ερωτώ όμως, κύριε Πρόεδρε: Αν είχαμε κυβέρνηση ΕΔΕΚ

δε θέλω να χρησιμοποιήσω άλλο παράδειγμα για να μην παρεξηγηθώ- και παίρναμε 

κορδόνι και διορίζαμε τους σαράντα οκτώ από τους πενήντα, θα άρεσε στους συνα

δέλφους; Θα έλεγαν, όχι. Αυτό είναι αντιδημοκρατικό. Αυτό είναι αυταρχικό. 

Επιτέλους, να εκλέγονται. Έτσι δε θα λέγατε; Έτσι θα λέγατε. 

Λοιπόν, αυτό είναι ένα αίτημα δημοκρατίας και κάποτε θα πρέπει να λειτουρ

γήσουμε δημοκρατικά και θεσμικά, ανεξάρτητα από το ποιος είναι και ποιος δεν 
είναι στην εξουσία. Είναι με αυτή την αντίληψη και με αυτή την προσέγγιση που 

δημιουργούμε με συναίνεση δημοκρατικούς θεσμούς και δημοκρατική συνείδηση και 

μέσα στο κοινοβούλιο, αλλά και μέσα σ' αυτή την κοινωνία, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι, αν θα δώσω το λόγο σε περισσότερους από έναν στην παράταξη αυτή, 

επεκτείνεται η συζήτηση. Εγώ δεν έχω πρόβλημα ... 

Κ. ΚΩΝΣτΑΝ"ΙΊΝΟΥ: 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, μόνο ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δεν είναι θέμα λεπτού. Είναι θέμα τάξης. Ή θα μιλήσει ένας ή θα μιλήσουν 

περισσότερο ι. 

Κ. ΚΩΝΣΊΆΝτJΝΟΥ: 

Θα μοιράσουμε το χρόνο με τον κ. συνάδελφο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Περισσότεροι, κύριε Πρόεδρε. Να μιλήσουν όσοι θέλουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, ο κ. Πουργουρίδης. Ορίστε. Είναι χωρίς περιορισμό η συζήτηση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Ως θέμα αρχής, αναμφίβολα κανένας δεν μπορεί να διαφωνήσει με την άποψη 

του κ. Χρίστου και του κ. Χριστοδουλίδη. Δηλαδή, εγώ προσωπικά πιστεύω, αλλά 

και το κόμμα μας, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, πιστεύουμε ότι δεν μπορεί σήμερα, 

τελευτούντος του εικοστού αιώνος, να διορίζονται κοινοτάρχες οπουδήποτε. 

Όμως, υπάρχει μια κατάσταση πραγμάτων για την οποία έπρεπε να φροντίσουμε 

έγκαιρα να νομοθετήσουμε είτε να τροποποιήσουμε τον περί Δήμων Νόμο, διότι 

είναι μέσα στα πλαίσια εκείνου του νόμου που πρέπει να γίνουν κάποιες διορθω

τικές κινήσεις. Γιατί είναι κωμικό να λέμε, κατά την άποψή μου, ότι υπάρχουν 

δημοτικοί άρχοντες που έχουν όλες τις εξουσίες και ταυτόχρονα να έχουμε και 

κοινοτάρχες σε πόλεις που είναι δημαρχούμενες. Για μένα αυτός είναι ένας αναχρο

νισμός και θα έπρεπε να βρούμε τρόπους να τον θεραπεύσουμε και να δώσουμε όλες 

τις εξουσίες στους εκλελεγμένους δημοτικούς άρχοντες της πόλης. 
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Αν θα ψηφίσω σήμερα μαζt με την κοινοβουλευτική μου ομάδα όμως και το 

• Δημοκρατικό Κόμμα, το κάνω με ήσυχη τη συνειδηση, γιατί, ενώ πιστεύω ότι ως 

θέμα αρχής πρέπει πάντοτε να εκλέγονται οι δημοτικοί άρχοντες, πιστεύω ότι στην 

πραγματικότητα δε γίνεται καμιά ουσιαστική αδικία, γιατί στη συντριπτική πλειο
ψηφία των ενοριών ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ έχουν την πλειΟψηφία σχεδόν σε όλες τις 

ενορίες. Αν εξαιρέσουμε το Δήμο της Γερμασόγειας, το χωριό της Γερμασόγειας, 

διότι πιστεύω ότι, αν πάρουμε ολόκληρο το Δήμο της Γερμασόγειας, πάλι τα δύο 

κόμματα ενδεχομένως να έχουν σήμερα την πλειοψηφία, με τη μετακίνηση που παρα

τηρείται στον Ποταμό της Γερμασόγειας ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Να τους βγάλετε με εκλογές, αν θα τους βγάλετε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Σίγουρα, ναι, με εκλογές, αλλά λέω ότι... Ας μη φωνάζουμε, κύριε Ηλιάδη, 

διότι η ΕΔΕΚ, για παράδειγμα, με τους διορισμούς ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι θέμα ΕΔΕΚ. Είναι θέμα δημοκρατίας, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Ηλιάδη, με τους διορισμούς που έκανε ο Υπουργός Εσωτερικών, η 

ΕΔΕΚ πήρε περωσότερο από την αναλογία της, διότι στη Λεμεσό, από ό,τι ξέρω, 
κάπου διόρισε κάποιον της ΕΔΕΚ, ενώ, αν γίνονταν εκλογές, δε θα εκλεγόταν 

κανένας. 

Δ. ΗΛJΑΔΗΣ: 

Εμείς δεν το πήραμε είδηση πάντως. Εμείς δεν έχουμε ούτε έναν. Υποδείξετέ 

μας έναν, κύριε συνάδελφε. Όχι δύο, έναν. Εμείς δε θέλουμε διορισμένους, εν πάση 

περιπτώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ηλιάδη, με συγχωρείτε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡJΔΗΣ: 

Ούτε εμείς θέλουμε διορισμένους. 

Δ. ΗΛJΑΔΗΣ: 

Αλλά υπεραμύνεστε του διοριστικού. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Θέλω να κλείσω, κύριε Ηλιάδη... Δεν υπεραμύνομαι του διοριστικού. Λέω ότι 

αυτή η κατάσταση πραγμάτων έγινε επί Βασιλείου. Ο κ. Βασιλείου διόρισε περίπου 
τους ίδιους κοινοτάρχες ή τους πιο πολλούς από αυτούς που έχουμε σήμερα και 
επαναδιορίστηκαν από τον Υπουργό Εσωτερικών. Διορίστηκαν από την προηγού

μενη κυβέρνηση. Στην πόλη της Λεμεσού ιδιαίτερα, από την οποία κατάγομαι, η 

μεγίστη πλειοψηφία των κοινοταρχών μέσα στην πόλη της Λεμεσού δεν άλλαξε με 
τους τελευταίους διορισμούς. 

Α. ΧΡJΣΊΌΥ: 

Το θέμα είναι ποιος τους διόρισε και ποιοι είναι, όχι αν άλλαξαν ή όχι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μπορεί. να διορίστηκαν επί Σπύρου Κυπριανού, αλλά επαναδιορtστηκαν επί. 

Βασιλείου. 

Α. ΧΡΙΣΊΌΥ: 

Ναι, κύριε συνάδελφε, αγνοείτε όμως ένα πράγμα. Αυτή η Βουλή το 1987 -εγώ 
δεν ήμουν στη Βουλή, αλλά βρήκα τα πρακτικά σας- συζητώντας αυτό το θέμα, 

ομόφωνα κατέληξε στο συμπέρασμα ότι και οι κοινοτάρχες των πόλεων -και μιλώ 

για μετά την ψήφιση του περί Δήμων Νόμου- είναι μια μορφή άσκησης κάποιας 

εξουσίας και πρέπει να εκλέγονται. Μάλιστα, η πρόταση ήταν από τον κ. Γιαννάκη 
Μάτση. Έκτοτε δεν άλλαξε τίποτε. Γιατί εκείνη η θέση του 1987 έπαψε σήμερα να 
αποτελεί ομόφωνη θέση της Βουλής; Αυτό είναι το ερώτημα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε συνάδελφε, ενώ σίγουρα το 1987 συνέβηκε αυτό που λέτε , αγνοείτε ότι 

μέχρι τους διορισμούς που έγιναν φέτος πέρασε σχεδόν μια δεκαετία . Στη δεκαετία 
αυτή η κυβέρνηση τούτη δε βρισκόταν στην εξουσία. Γιατί δεν άλλαξαν τα πράγ
ματα το 1988, το 1989, το 1990, το 1991, το 1992, το 1993, που ήταν ο κ. Βασιλείου 
στην εξουσία. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Νομίζαμε ότι εσείς θα τα κάνατε καλύτερα τα πράγματα από το Βασιλείου! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Γιατί. δεν άλλαξαν τότε τα πράγματα; 

Α. ΧΡΙΣ"ΓΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε, και πάλι ξεχνάτε ότι ... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν ξεχνώ τίποτε· ερωτώ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Το 1991 ξανασυζητήσαμε αυτό το θέμα και αυτή η Βουλή κατέληξε στο ότι 
είναι καλά να τους καταργήσουμε. Θυμηθείτε το. Πήγαμε στα δημοτικά συμβούλια 

και τα δημοτικά συμβούλια δήλωσαν ότι, ναι, θέλουμε να αναλάβουμε τις εξουσίες, 
αλλά δεν μπορούμε. Επανήλθαμε πίσω και έκτοτε στην Επιτροπή Εσωτερικών με 

διάφορες ευκαιρίες συζητήσαμε αυτό το θέμα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Τότε γιατί φταίει η κυβέρνηση; Συμφωνώ απόλυτα μαζί σας. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Μα, δεν είναι θέμα να φταίει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Προς τι να επιρρίπτονται συνεχώς ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ να σταματήσει ο διάλογος. 
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Α.ΧΡfΠΟΥ: 

Εμείς εδώ είμαστε η Βουλή και, αν ένα θέμα είναι δίκαιο, εδώ είμαστε να το 
αποφασίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χρίστου, σας παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μην ακολουθείτε την τακτική που ακολουθεί ο Πρόεδρος της 
Βουλής και να διακόπτετε αυτού του είδους τις παρεμβάσεις, οι οποίες σε ένα 
κοινοβούλιο πρέπει επιτέλους να μάθουμε ότι είναι καλοδεχούμενες, είναι ευπρόσ
δεκτες. είναι ο τρόπος που λειτουργούν τα κοινοβούλια. Δε βγαίνουμε στο βήμα για 
να κάνουμε μονόλογο και εγώ διαφωνώ με αυτή την τακτική, όταν κάποιος συνά
δελφος μου κάνει κάποια παρέμβαση, να του aφαιρείτε το λόγο. Εγώ θέλω να μου 
κάνουν παρεμβάσεις, για να γίνεται διάλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πουργουρtδη, παρακαλώ. Εδώ, σ' αυτή τη Βουλή υπάρχουν Κανονι
σμοί τους οποίους το Σώμα αυτό έχει ψηφίσει. Α ν αυτό το Σώμα θέλει να αλλάξει 

αυτούς τους Κανονισμούς, είναι στη δικαιοδοσία του να τους αλλάξει. Είμαι 
υπόχρεος, ενόσω προεδρεύω αυτού του Σώματος, να εφαρμόσω τους Κανονισμούς 

οι οποίοι είναι μπροστά μου. Και οι Κανονισμοί αυτοί δεν επιτρέπουν τη διακοπή. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Έχετε δίκαιο, κύριε Πρόεδρε, ότι έτσι λένε οι Κανονισμοί. Αλλά οι Κανονι
σμοί γίνονται για να τους παραβιάζουμε κάποτε, για να γίνεται πιο δημοκρατική η 
συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. Αν σ' αυτό τον τόπο θα κάνουμε Κανονισμούς για να τους παραβιά

ζουμε, τότε δεν ξέρω πού πάμε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μα αυτός είναι κανόνας προαιώνιος, ότι "Ru\es are made to be bend". Δεν 

είναι φρούτο νέο τούτο. Αυτό είναι από αιώνες που γίνεται. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θέλω να καταλήξω ότι επί της ουσίας του θέματος όλοι συμφωνούμε. 
Πιστεύω ότι πρέπει, μέσα στα πλαίσια της νομοθεσίας περί Δήμων, να αναζητή

σουμε τη λύση εκείνη, έτσι που οι εξουσίες αυτού του αναχρονιστικού θεσμού, διότι 

πρόκειται περί αναχρονιστικού θεσμού, να περάσουν επιτέλους δημοκρατικά στους 

εκλελεγμένους δημοτικούς άρχοντες. Ας το θεωρήσουμε τούτο ως ένα μέτρο προσω

ρινό, έτσι που να μας δοθεί ο χρόνος να βρούμε την κατάλληλη λύση. Γιατί όλοι 

γνωρίζετε ότι ψάξαμε να βρούμε κάποια λύση, δώσαμε τις εξουσίες στα δημοτικά 

συμβούλια, είδαμε ότι δεν μπορούσε το πράγμα να λειτουργήσει αποτελεσματικά και 

έκτοτε δε βρήκαμε τη λύση εκείνη που έπρεπε να βρούμε, για να δοθούν οι εξουσίες 

στους δημοτικούς άρχοντες. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να εκλέγει τις δημοτικές αρχές της με βάση ... (κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

ι ι 
rι 
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ΧΡ. ΠΟΎΡΓΟΎΡΙΔΗΣ: 

Ένα μέτρο είναι αυτό που λέει τώρα ο κ. Αναστασιάδης και μπορούμε να το 

υιοθετήσουμε. Αλλά να δούμε τα μέτρα και ας μη γίνεται λόγος ότι αυτή η κυβέρ

νηση προχώρησε στο διορισμό των κοινοταρχών από έλλειψη δημοκρατικής ευαι

σθησίας. Δεν είναι αυτός ο λόγος. Τα κόμματα του Δημοκρατικού Συναγερμού και 

του Δημοκρατικού Κόμματος πιστεύω ότι είναι εξίσου ευαίσθητα στις δημοκρατικές 

διαδικασίες με τα κόμματα του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ. Και αν αυτό το μέτρο υιοθε

τήθηκε, είναι ως ένα προσωρινό μέτρο, επαναλαμβάνω, μέχρι να βρούμε τις κατάλ
ληλες λύσεις στο όλο πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κοντίδης, παρακαλώ. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ήθελα να διορθώσω κάποια πράγματα, για να καταλήξω οπωσδήποτε στο 

συμπέρασμα το οποίο μπορεί να βγάλει ο κάθε λογικός άνθρωπος από τη συζήτηση. 

Η εκλογή των κοινοταρχών στις δημαρχούμενες περιοχές δε συζητείται μόνο 

σήμερα. Συζητήθηκε από παλιά. Όταν αποφασίστηκε το Ι 990 να δοθούν στους 
δήμους οι εξουσίες που έχουν σήμερα οι κοινοτάρχες σης δημαρχούμενες περιοχές, 

οι δήμοι, όπως ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, έδειξαν αδυναμία να 

τις δεχτούν. Στην Επιτροπή Εσωτερικών συζητήθηκε αυτό το πράγμα και είπαμε ότι 

είναι σωστό να γίνονται εκλογές, να το αναβάλουμε όμως για πιο ύστερα. Βλέπετε, 

τότε ήταν το 1993, που Πρόεδρος ήταν άλλος από το σημερινό και η κυβέρνηση ήταν 
άλλη. 

Όλα αυτά έχουν αλλάξει, κύριε Πρόεδρε, κακά είναι τα ψέματα, με τη σημε

ρινή κυβέρνηση. Δηλαδή, οι απόψεις που είχαν οι συνάδελφοι από το 1990- 1993 
ήταν διαφορετικές από ό,τι είναι σήμερα. Και για να μιλούμε ανοικτά και ίσια, εδώ 

φρόντισαν ορισμένοι να υποτιμήσουν _και να πουν ότι ο ρόλος των κοινοταρχών 

στις δημαρχούμενες περιοχές ουσιαστικά είναι πολύ περιορισμένος, άρα μπορεί να 

είναι και περιττοt. Και το πελώριο ερώτημα είναι: Αν όντως είναι περιττοί, τι 

χρειάζεται να διορίζονται από τη συγκυβέρνηση; 

Είναι καθαρό ότι θέλουν αυτό το διορισμό, γιατί θέλουν να διορίζουν τοποτη

ρητές της κυβέρνησης σ' αυτές τις περιοχές. Τα άλλα όλα είναι λόγια τα οποία 

δικαιολογούν ή θέλουν να δικαιολογήσουν μια ανεπίτρεπτη κατάσταση. Είτε 

είμαστε δημοκράτες και θέλουμε το σύστημα να είναι σύστημα εκλογής των κοινο

τικών αρχών είτε δεν. Και στην προκειμένη περίπτωση, επειδή μας βολεύει το δεν, 

δε δεχόμαστε εκλογές με χίλια δυο προσχήματα. Πρέπει να το πούμε ανοικτά ότι, 

ναι, εμείς είμαστε η συγκυβέρνηση, εμείς έχουμε την πλειοψηφία στη Βουλή, εμείς 

αποφασίζουμε και διορίζουμε σ' αυτές τις δημαρχούμενες περιοχές τους μουχτά

ρηδες. Τα άλλα όλα είναι εκ του πονηρού, κύριε Πρόεδρε, και δεν ξέρω πού θα 

προχωρήσουμε με αυτή τη νοοτροπία, η οποία δυστυχώς πάει να εμπεδωθεί σ' αυτή 

την κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου παρακαλώ. 
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Κ. ΚΩΝΣΊ'ΑΝτJΝΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύρι.ε Πρόεδρε. Έχω καλυφθεί από το συνάδελφο το Χρίστο 

τον ΠουργουρLδη, αλλά επειδή κατ' επανάληψη και εν πολλοίς έχουμε ακούσει το 

ίδιο μοτίβο από δυο-τρεις συναδέλφους, όπως τον κ. Χριστοδουλίδη, τον κ. Ηλιάδη 
και τώρα από τον κ. Κοντίδη, οι οποίοι μιλούν συνεχώς για ετσιθελισμό, για αυταρ

χική πολιτική, για αιχμή του δόρατος και για τοποτηρητές, ζω στην επαρχία της 
Πάφου και δεν είδα καμία απολύτως αλλαγή στο θέμα του διορισμού νέων κοινο

ταρχών, παρόλο που ο Δημοκρατικός Συναγερμός σε όλες σχεδόν τις ενορίες της 
Πάφου, εκεί όπου είναι δημαρχούμενες περιοχές, έχει πλειοψηφία και πολύ περισ

σότερο ακόμα μαζί με το Δημοκρατικό Κόμμα έχουν απόλυτη πλειοψηφία. Και σε 
ενδεχόμενη περίπτωση εκλογής νέων χωριτικών αρχών, το ΑΚΕΛ, όπως και η 

ΕΔΕΚ σίγουρα, σε καμια περίπτωση δε θα εκλέξει κοινοτάρχη ούτε και μέλος χωρι

τικής αρχής. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κάνετε τότε εκλογές. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝτΙΝΟΥ: 

Δεν είμαστε ενάντια. Αλλά, επειδή επαναλαμβάνεται το ίδιο πιπίλισμα και το 

ίδιο μοτίβο συνέχεια από εσάς, σας λέω πως, παρόλον ότι ο Δημοκρατικός Συνα
γερμός στην Πάφο έχει πλειΟψηφία και πολύ περισσότερο μαζί με το Δημοκρατικό 

Κόμμα, δεν έχουν γίνει αλλαγές και έχει πολύ λιγότερους κοινοτάρχες απ' ό,τι έχει 
το ΑΚΕΛ και ασφαλώς και η ΕΔΕΚ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Σας συμφέρουν οι εκλογές; Ψηφίστε να τις κάνετε. 

Κ. ΚΩΝΣΊ'ΑΝτfΝΟΥ: 

Ασφαλώς δε διαφωνούμε με τις εκλογές. Αλλά να μην επαναλαμβάνετε 
συνεχώς το ίδιο μοτίβο και το ίδιο πιπίλισμα ότι η αιχμή του δόρατος είναι οι 
κοινοτάρχες, οι οποίοι είναι τοποτηρητές, οι οποίοι θέλουν να ασκούν την κυβερνη
τική πολιτική, γιατί έτσι τους συμφέρει. Αυτό δεν ευσταθεί και φαίνεται ξεκάθαρα 
στην επαρχία της Πάφου. Αν όντως έτσι ήταν η πολιτική της κυβέρνησης, τότε και 

εκεί θα γίνονταν οι αλλαγές και δε θα είχατε ούτε εσείς ούτε και το ΑΚΕΛ κανέναν 
κοινοτάρχη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης παρακαλώ. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠJτΗΣ: 

Θεωρώ ότι το θέμα εξαντλήθηκε και δε θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ξεκινήσαμε για ένα συμπληρωματικό προUπολογισμό και 

κάναμε ευρεία συζήτηση για την εκκλησία. Ξεκινήσαμε τη συζήτηση του κατά πόσο 
πρέπει να εκλέγεται ο κοινοτάρχης σε δημαρχούμενη περιοχή ή όχι και κάνουμε 

ευρύτατη συζήτηση περί δημοκρατίας. Το ερώτημα πιστεύω που έπρεπε να μας 
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απασχολήσει είναι αν όντως εξυπηρετείται η δημοκρατία με το να στήσεις ακόμα 

μια εκλελεγμένη αρχή μέσα σε μια δημαρχούμενη περιοχή. Αν καλέσουμε, και είναι 

μια άποψη, τα δημοτικά συμβούλια, την Ένωση Δήμων να έρθει στην Επιτροπή 

Εσωτερικών, να εξετάσει το θέμα και να καταθέσει απόψεις, τα εκλελεγμένα δημο
τικά συμβούλια θα απορρίψσυν την πρόταση να εκλέγονται και οι κοινοτάρχες. 

Βεβαίως ... 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Επίσης και να διορίζονται το απέρριψαν. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Όχι, συγκατατίθενται να διορίζονται, αλλά δε δέχονται να εκλέγονται, διότι 

τα δημοτικά συμβούλια ακριβώς πιστεύουν ότι θα αναπτυχθεί δυαδική αρχή στα 
όρια ενός δήμου. Άρα, η δημοκρατία, της οποίας εσείς νομίζετε ότι υπεραμύνεστε, 

η δημοκρατία καταστρέφεται ακριβώς διότι αναπτύσσεται μια δυαδική αρχή σε μια 

εδαφική περιφέρεια. Τώρα, αν καταλήξουμε ότι πρέπει να εκλέγονται, τότε θα 
λειτουργεί σε μια δημαρχοuμενη περιοχή, π.χ. της Λεμεσού, το συμβούλιο των κοινο

ταρχών. Και ποιο είναι το όργανο το οποίο θα αποφασίζει; Το συμβούλιο των 

κοινοταρχών όπου θα συνασπιστούν ή το δημοτικό συμβούλιο; Αν θέλετε να 
προχωρήσουμε σ' αυτή την υπόθεση, πάλι εγώ λέω να επανεξετάσουμε το θέμα οι 
δημοτικοί σύμβουλοι να εκπροσωπούν μια συγκεκριμένη ενορία και να αναλάβουν 
και τα καθήκοντα τα οποία ασκεί ο κοινοτάρχης. Και έτσι δε θα αναπτυχθεί μια 

δεύτερη τοπική αρχή, αλλά η ίδια αρχή η οποία θα εκλέγεται δημοκρατικά θα ασκεί 
και αυτά τα καθήκοντα. Είναι άλλο θέμα και έτσι εξυπηρετείται και η δημοκρατία. 

Με βάση την κειμένη νομοθεσία, η κυβέρνηση έπρεπε να διορίσει κοινοτάρχες. 

Είχε αυτή την εξουσία από το νόμο και δεν μποροuσε να μην το κάνει. Και η κάθε 

κυβέρνηση οφείλει να ασκεί τις εξουσίες που της παρέχει ο νόμος. Κι εγώ σας λέω, 

αν όποιος ασκεί εξουσία σ' αυτό τον τόπο πρέπει να εκλέγεται, ας προχωρήσουμε 

και παρακάτω. Να εκλέγουμε και αστυνομικούς διευθυντές, να εκλέγουμε και 
δασκάλους, να εκλέγουμε και διευθυντές. Αυτά συμβαίνουν και στις Ηνωμένες 

Πολιτείες. Πού είναι τα όρια και η διασφάλιση της δημοκρατίας; Και ελέχθη προη

γουμένως ότι έχουν και ένα σοβαρότατο έργο, λέει, οι κοινοτάρχες των δημαρχού

μενων περιοχών, να εγγράφουν εκλογείς στους εκλογικούς καταλόγους. Αλλά 

κανένας δεν ανέφερε κανένα παράδειγμα που ένας από τους κοινοτάρχες που έχουν 

διοριστεί έχει κάνει οποιαδήποτε παράβαση. Και δεν πιστεύω ότι η επαγρύπνηση 

του ΑΚΕΛ θα ξεγελαστεί από τους διορισμένους κοινοτάρχες. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Η επαγρύπνηση της ΕΔΕΚ ξεγελάστηκε; 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Η ΚΥΠ τι σας είπε; 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Μα, η ΚΥΠ παίρνει πληροφορίες, απ' ό,τι ξέρω, από την επαγρύπνηση. 

Επομένως, κuριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, η δημοκρατία ούτε νοσεί 

ούτε πάσχει από την uπαρξη των διορισμένων κοινοταρχών. Η δημοκρατία πιστεuω 

θα τρωθεί, αν αναπτύξουμε δυαδική αρχή σε δημαρχούμενες περιοχές. 

·' 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Θεωρώ ότι δεν υπάρχει άλλος ομιλητής ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Γρήγορα, κύριε Πρόεδρε, γιατί μπορεί να μετανιώσουμε και να υπάρξουν 

άλλοι. Βάλτε το να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι, είπα ότι δεν υπάρχει περιορισμός στη συζήτηση, γι' αυτό είμαι υποχρεω

μένος να ρωτήσω αν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. Βλέπω ότι δεν υπάρχουν και 
συνεπώς προχωρούμε στην ψήφιση της πρότασης. 

Πόσοι υποστηρίζουν την πρόταση η οποία είναι μπροστά στο Σώμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11, κύQιε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η πρόταση απορρίπτεται. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Προχωρούμε στο επόμενο, το οποίο είναι 'Ό περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(τροποποιητικός) (AQ. 2) Νόμος του 1995". Να θεωρήσω ότι ... 

Δ. ΚΟΝΠΔΗΣ: 

Δεν είναι ομόφωνη η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δεν είναι ομόφωνη, μάλιστα. Να κατατεθεί παρακαλώ. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥτΙΚΩΝ 

ΣΥΣτΗΜΆΤΩΝ (fΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: · 
Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρtδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του 
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ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Ανδρέα Χρίστου, σε τέσσερις συνεδρίες, που 

πραγματοποιήθηκαν από την \η Νοεμβρίου μέχρι και τις 29 ΝοεμβρLου 1995. Στην 
πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εσωτερικών και των συμβουλίων αποχετεύσεων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για τα αποχετευτικά συστήματα, ώστε οι εργάτες να διορίζονται στο συμβούλιο 
αποχετεύσεων από επιτροπή στην οποία να συμμετέχουν όλοι οι πολιτικοί συνδυα

σμοί ή οι ομάδες που εκπροσωπούνται στο συμβούλιο. 

Όπως υποστήριξε ο εισηγητής, με αυτή την πρόταση νόμου η ισχύουσα νομο

θεσία εκσυγχρονίζεται και συμβαδίζει με τη νομοθεσία για τους δήμους, ενώ παράλ

ληλα περιορίζονται στο ελάχιστο οι αναξιοκρατικές ή συμφεροντολογικές προσλήψεις. 

Οι εκπρόσωποι των συμβουλίων αποχετεύσεων δήλωσαν ότι ενίστανται στην 

προτεινόμενη τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα, 

γιατί πιστεύουν ότι αυτή θα προκαλέσει προβλήματα στην πρόσληψη έκτακτων 
εργατών για την κάλυψη εποχιακών ή άλλων περιοδικών αναγκών. Επίσης, όπως 

ανέφεραν, οι εργάτες δεν αποτελούν μόνιμο υπαλληλικό προσωπικό, αλλά προσλαμ

βάνονται μέσα στα πλαίσια των προ\Jπολογισμών των συμβουλίων με βάση τους 

κανόνες της χρηστής διοίκησης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την απόρριψη της 

υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος, που δε 

διαφωνούν με την ουσία του προτεινόμενου νόμου και πιστεύουν ότι η σχετική 

διάταξη της νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα θα πρέπει να ταυτιστεί με 
την αντίστοιχη διάταξη της νομοθεσίας για τους δήμους, εισηγούνται τη σύσταση 

επιτροπής η οποία να αποτελείται από τρία τουλάχιστο μέλη και να προεδρεύεται 

από τον πρόεδρο του οικείου συμβουλίου αποχετεύσεων. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν 

ότι θα εκθέσουν αναλυτικά τις απόψεις τους κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου 

στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ν. ΜΟΥΣΙΟγττΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, στην Έκθεση αναφέρεται ότι έχουμε μια τροποποίηση και, αν 

δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, εισηγούμαι να μπει σε ψηφοφορία η τροποποίηση, για 

να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; Δεν υπάρχουν. 

Παρακαλώ, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣτΟΎ: 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε, λαμβάνοντας υπόψη ότι η τροποποίηση την οποία έχει 

καταθέσει το Δημοκρατικό Κόμμα προσομοιάζει επί τω προοδευτικοτέρω με τη δική 

μας πρόταση, θα ψηφίσουμε την τροποποίηση του Δημοκρατικού Κόμματος. 

. , 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Επει.δή στην Έκθεση, κύριε Πρόεδρε, λέει ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα 
τοποθετηθεί σήμερα, δηλώνουμε ότι θα ψηφίσουμε την πρόταση όπως έχει τροπο

ποιηθεί από το Δημοκρατικό Κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε η πρόταση, όπως διατυπώνεται στην Έκθεση, είναι η σύσταση επιτροπής 
η οποία να αποτελείται από τρία τουλάχιστο μέλη και να προεδρεύεται από τον 

πρόεδρο του οικείου συμβουλιου αποχετεύσεων. Αvτή είναι η πρόταση. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι πεποίθησή μας ότι, για να έχουμε ουσιαστική αλλαγή της 
σημερινής κατάστασης, θα πρέπει να συμπεριλαμβάνονται στην επιτροπή αυτή 

εκπρόσωποι όλων των κομμάτων που υπάρχουν μέσα στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτή είναι η πρόταση νόμου, αλλά εδώ υπάρχει μια τροποποιητική πρόταση 

την οποία είμαι υπόχρεος να θέσω σε ψηφοφορία. 

Λοι.πόν, επαναλαμβάνω ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια τροποποίηση πάνω στην τροποποίηση. Ο πρόεδρος του 

συμβουλίου συν τρία μέλη είναι η εισήγηση. Εμείς λέμε συν τέσσερα μέλη και πάμε 

ομόφωνα. Ποιο είναι το πρόβλημα δηλαδή; Διότι, αν θεωρήσουμε, κύριε Πρόεδρε, 

ότι με τον αριθμό τέσσερα είναι δυνατό να συμμετέχουν όλες οι πολιτικές ομάδες, 
νομίζω είναι και θέμα αντι.προσωπευτικότητας, αν αυτός είναι ο στόχος μας. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, να εξηγήσω την πρόταση νόμου, όπως 

ει.πώθηκε στην Επιτροπή Εσωτερικών ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποια πρόταση; Του Δημοκρατικού Κόμματος; 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Του κ. Μουσιούττα. Τουλάχιστο, λέει ... 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠτΙΗΣ: 

Να την εξηγήσει ο κ. Μουσιούττας. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Εντάξει, καλά. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παίρνω ως βασική προ'\Jπόθεση την προσαρμογή της πρόνοιας 

αυτής σ' εκείνη που έχει να κάνει με τους δήμους. Στον περί Δήμων Νόμο αναφέ
ρεται τριμελής επιτροπή. Έχω υπόψη μου το σκεπτικό του εισηγητή και επιτυγχά

νεται η προσαρμογή με τη φράση "τουλάχιστον τρία μέλη", χωρίς να γίνεται 

αναφορά σε κόμματα, ότι ψηφίζουμε τους κομματικούς μας κ.λπ. κ.λπ., που δεν 

είναι καθόλου επιθυμητό να αναφέρεται σε νομοθεσία. 
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Επίσης, θέλω να πω ότι, οτιδήποτε και να κάνουμε, τουλάχιστο με αυτό τον 

τρόπο υπάρχει μεγαλύτερη αξιοκρατικοφάνεια, γιατt όλοι ξέρουμε ότι και εκεί που 

υπάρχουν επιτροπές πάλι γtνονται τα ακατονόμαστα. Οπωσδήποτε, είναι μια κατά

σταση καλύτερη από την κρατούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Διευκρινίζεται ότι η πρόταση, όπως είναι, καθορίζει το μικρότερο αριθμό, 

χωρίς να εμποδίζει και να αποκλείει ψηλότερο. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μια διευκρινιστική ερώτηση. Η πρότασή σας, κύριε Μουσιούττα, είναι 

τριμελής επιτροπή συν πρόεδρος; 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Μάλιστα. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Νομίζω δε θα έχουμε δυσκολία να τη δεχτούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Λοιπόν, πόσοι vποστηρίζουν την πρόταση, όπως έχει διευκρινιστεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές υπάρχουν; Όχι. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο, όπως έχει τροποποιηθεί. 

Προχωρούμε στο επόμενο. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι μέσα στα θέματα που έχουμε παρακληθεί να αναβληθούν, 

διότι, εκτός του ότι πήραμε τώρα την Έκθεση, υπάρχουν κάποια προβλήματα τα 

οποία πρέπει να διευκρινίσουμε. Είναι τα υπ' αριθμό 16 και 17 θέματα. Δυστυχώς, 
η Έκθεση δόθηκε τώρα, όταν άρχισε η Βουλή, το απόγευμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλαδή εισηγείστε τα υπ' αριθμό 16 και 17 θέματα να αναβληθούν; 

Δ. ΚΟΝΠΔΗΣ: 

Μάλιστα, για την επόμενη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δεν υπάρχει. 

Τα υπ' αριθμό 18 και 19 θέματα αποσύρονται. 
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Πηγαίνουμε στο υπ' αριθμό 20, που είναι "Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση Συμβάσεων Ακαδημα'ίκού Προσωπικού) Κανονι

σμοί του ι 995 ". 

Ν. ΑΝΑΣΊ' ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Το υπ' αριθμό 20 να παρακαλέσω να αναβληθεί, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχει μια 
από πλευράς Πανεπιστημίου εισήγηση, με την οποία πιστεύω ότι μπορούμε να 

δημιουργήσουμε κάποιες καλύτερες προϋποθέσεις, γιατί φαίνεται πως από κάποια 

τροποποίηση που κάναμε στους κανονισμούς, τουλάχιστον από πανεπιστημιακής 

πλευράς, οι πανεπιστημιακοί λένε ότι έχουν προβλήματα. rι· αυτό νομίζω ότι 

μπορεί, και υπάρχει μια συγκεκριμένη εισήγηση, να αναβληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ομιλείτε για το 20 και το 21, κύριε Αναστασιάδη; 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, το 21 να περάσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εντάξει. Υπάρχει ένσταση το υπ' αριθμό 20 να αναβληθεί; Όχι. Αναβάλλεται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 21, που είναι "Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Επίτιμοι Διδάκτορες) Κανονισμοί του 1995". Αντιλαμβάνομαι ότι η Έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΟΥΝτΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΑΝΕΠΙΣΊ'ΗΜΙΟΥ 

ΚΥΠΡΟΥ (ΕΠΠΙΜΟΙ ΔIΔΑΚΤΟΡΕΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Α ναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Οι υπό αναφορά Κανονισμοί εξετάστηκαν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Νοεμβρίου και 
5 Δεκεμβρίου 1995. Στο στάδιο της μελέτης των Κανονισμών αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν η Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού και ο Διευθυντής Ανώτερης 

και Ανώτατης Εκπαίδευσης του ίδιου Υπουργείου, καθώς και ο Πρύτανης, ο Αντι

πρύτανης, ο Πρόεδρος του Συμβουλίου και ο Διευθυντής Διοίκησης και Οικονο

μικών του Πανεπιστημίου Κύπρου. Στις συνεδρίες της Επιτροπής παρευρέθηκε και 

ο Βουλευτής κ. Ά. Χρυσοστόμου. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται σύμφωνα με τη νομο

θεσία για το Πανεπιστήμιο Κύπρου, καθορίζεται η διαδικασία που θα ακολουθείται 

για την απονομή από το Πανεπιστήμιο Κύπρου του τίτλου του επίτιμου διδάκτορα 

σε πρόσωπα τα οποία έχουν να επιδείξουν αξιόλογο πνευματικό, επιστημονικό ή 

κοινωνικό έργο. 
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Ειδικότερα, με βάση τις πρόνοιες των Κανονισμών αυτών, όπως αρχικά 

υποβλήθηκαν στη Βουλή, προβλέπεται ότι ο τίτλος του επίτιμου διδάκτορα θα 
απονέμεται ύστερα από γραπτή αιτιολογημένη πρόταση του Συμβουλίου της οικείας 

Σχολής που θα εγκρίνεται από τη Σύγκλητο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, με τη σύμφωνη γνώμη των εκπρο

σώπων του Πανεπιστημίου Κύπρου καθώς και των εκπροσώπων του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού, αποφάσισε να τροποποιήσει τις διατάξεις των προτεινό
μενων Κανονισμών, έτσι ώστε ο τίτλος του επίτιμου διδάκτορα να απονέμεται, 

αφού πρώτα γίνει σχετική εισήγηση από το Συμβούλιο της οικείας Σχολής, αποφα

σίσει στη συνέχεια η Σύγκλητος και τέλος επικυρώσει την απόφαση το Συμβούλιο 

του Πανεπιστημίου. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση των προτεινόμενων Κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 22, που είναι "Οι περί Εκπαιδευτικών 

Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, 

Προαγωγής και Προσαυξήσεων) (fροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". Η 

Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ - • 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΚΠΑΙΔΕΥτΙΚΏΝ 

ΛΕΠΟΥΡΓΩΝ (ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΜΕΝΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΓΙΑ 

ΣΚΟΠΟΥΣ ΔIΟΡΙΣΜΟΥ, ΠΡΟΑΓΩΓΗΣ ΚΑ Ι ΠΡΟΣΑΥΞΉΣΕΩΝ (fΡΟΠΟ

ΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Οι υπό αναφορά Κανονισμοί εξετάστηκαν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Ι Οκτωβρίου και στις 
5 Δεκεμβρίου 1995. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ
θηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, των εκπαιδευτικών 
οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕΔ καθώς και εκπρόσωποι ομάδας καθη
γητών με υπηρεσία στο Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας . Εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού παρευρέθηκαν και στη δεύτερη συνεδρία της 
Επιτροπής. Στο στάδιο της μελέτης των Κανονισμών αυτών παρευρέθηκαν στην 
Επιτροπή και οι Βουλευτές κύριοι Κ. Καζαμίας και Α. Χρυσοστόμου. 

ι ι 
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Στόχος των προτεινόμενων Κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 76 
της νομοθεσίας για τη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, είναι η διεύρυνση των όρων 

"αναγνωρισμένη υπηρεσία" ή "προUπηρεσία". ώστε για σκοπούς διορισμού, προα
γωγής και προσαυξήσεων των εκπαιδευτικών λειτουργών να καλύπτονται και οι πιο 

κάτω περmτώσεις: 

α) υπηρεσία ή προUπηρεσία σε ίδρυμα της Κύπρου, το οποίο είναι εγγεγραμ
μένο ως φιλανθρωπικό ίδρυμα σύμφωνα με την ισχύουσα σχετική νομο

θεσία, έχει ως κύριο έργο του την παροχή ειδικής εκπαίδευσης και 

λειτουργεί με δαπάνη του κράτους κατά το μεγαλύτερο μέρος 

β) υπηρεσία ή προUπηρεσία σε κρατικό ερευνητικό κέντρο της Κύπρου ή του 

εξωτερικού, το οποίο λειτουργεί είτε ανεξάρτητα είτε κάτω από την 

αιγίδα κρατικού πανεπιστημίου και εκτός από τις έρευνες στους τομείς 

των θετικών επιστημών διαθέτει προγράμματα σαφώς εκπαιδευτικού 

περιεχομένου παρέχοντας διδασκαλία στους τομείς αυτούς. 

Με τους ίδιους Κανονισμούς προβλέπεται επίσης ότι η αναγνωρισμένη 

υπηρεσία σε ελληνικά σχολεία στις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου μετά τις 

15.7.1974 υπολογίζεται ολόκληρη, έστω και αν ακολουθεί διακοπή οποιασδήποτε 
διάρκειας. 

Οι εκπρόσωποι της ομάδας εκπαιδευτικών με προUπηρεσία στο Τμήμα Υπηρε

σιών Κοινωνικής Ευημερίας υποστήριξαν τη συμπερίληψη στους προτεινόμενους 

Κανονισμούς και της δικής τους περίπτωσης, ώστε να αναγνωριστεί η προUπηρεσία 
τους για τους ίδιους λόγους που προτείνεται η αναγνώριση της προUπηρεσίας 

άλλων εκπαιδευτικών που εργάστηκαν σε ιδρύματα και συναφείς υπηρεσίες. Οι 

ίδιοι εκπρόσωποι επεξηγώντας το δικαιολογητικό του αιτήματός τους ανέφεραν 

πως βασικό αντικείμενο της εργασίας τους κατά την υπηρεσία τους στο Τμήμα 

Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ήταν η παροχή συμβουλευτικής καθοδήγησης και 

η αγωγή παιδιών και νέων, θέμα που σήμερα διδάσκεται στα πλαίσια διάφορων 

μαθημάτων στη μέση εκπαίδευση. 

Οι εκπρόσωποι όλων των εκπαιδευτικών οργανώσεων συμφώνησαν με τις 

πρόνοιες των προτεινόμενων Κανονισμών και δήλωσαν ότι δεν έχουν ένσταση για 

αναγνώριση της υπηρεσίας σε φιλανθρωπικά ιδρύματα ή ερευνητικά κέντρα, νοου
μένου ότι υπάρχει η βεβαίωση ότι τέτοια υπηρεσία περιέχει το στοιχείο της εκπαί

δευσης. 

Για το θέμα που εγέρθηκε από τους εκπροσώπους των εκπαιδευτικών με προϋ

πηρεσία στο Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας οι εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσαν ότι αυτό αποτελεί νέο αίτημα το οποίο θα 

πρέπει να μελετηθεί. Ωστόσο, πρόσθεσαν, υπάρχει εκ πρώτης όψεως επιφύλαξη του 

Υπουργείου κατά πόσο η υπηρεσία αυτή εμπεριέχει το στοιχείο της διδασκαλίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο 

πάνω, αποφάσισε τη συμπερίληψη στους προτεινόμενους Κανονισμούς νέας 

διάταξης σύμφωνα με την οποία η προϋπηρεσία εκπαιδευτικών στο Τμήμα Κοινω

νικής Ευημερίας θα αναγνωρίζεται κατά το ήμισυ της πραγματικής υπηρεσίας νοου

μένου ότι αυτή, σύμφωνα με βεβαίωση που θα εξασφαλίζεται από το Υπουργείο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εμπεριέχει το στοιχείο της καθοδήγησης και 

της εποπτείας. Πρόσθετα, η Επιτροπή αποφάσισε να διευκρινίσει τον όρο "κρατικό 
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ερευνητικό κέντρο", ώστε για σκοπούς των προτεινόμενων Κανονισμών να καλύ
πτεται και υπηρεσία σε ερευνητικό κέντρο μη κρατικού πανεπιστημίου αναγνωρι

σμένου στη χώρα που λειτουργει. 

Υπό το φως των πιο πάνω τροπολογιών η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας διαμόρφωσε ανάλογα τις διατάξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τροποποιηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 23 δεν είναι έτοιμο. Το υπ' αριθμό 24 είναι "Οι περί Κοινω
νικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". Η Έκθεση 
είναι ομόφωνη και δε διαβάζεται. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝτΑΙ 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΕΙΣΦΟΡΕΣ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Αβραάμ ΑντωνLου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Καίτη Κληρίδου 

Ανδρέας Παρισινός 

Κίμων Παναγίδης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 
7 Δεκεμβρίου 1995. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 73 
των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμων, σκοπείται η τροποποίηση των βασικών 

κανονισμών, έτσι ώστε από τον Ιανουάριο του 1996 να αυξηθεί: 

(1) το ύψος της κυβερνητικής εισφοράς για τους εθνοφρουρούς από ί0,62 σε 

f.0,67 την εβδομάδα, 

(2) το ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών από f.48,70 την εβδομάδα 
και f.2.532 το χρόνο σε f.52.40 και f.2.725 αντίστοιχα, 

(3) το ανώτατο όριο των ασφαλιστέων αποδοχών από f.292 την εβδομάδα και 
ί1.265 το μήνα σε ί314 και ί1.361 αντίστοιχα. 

Οι πιο πάνω αυξήσεις καθορίστηκαν έπειτα από έρευνα που διεξήγαγε το 

Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε συνεργασία με τον αναλογιστή του Σχεδίου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σύμφωνα με τη διαδικασία που προβλέπεται στους 

οικείους νόμους. Από την εν λόγω έρευνα διαπιστώθηκε ότι οι ασφαλιστέες 

αποδοχές του 1994 αυξήθηκαν σε σύγκριση με τις ασφαλιστέες αποδοχές του 1993 
κατά 7,6%. 
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Ως επακόλουθο της αύξησης της εβδομαδLαίου ποσού των βασLκών ασφαλL
στέων αποδοχών από !:48,70 σε !:52,40, θα αυξηθούν ταυτόχρονα καL κατά το ίδLο 
ποσοστό αύξησης OL βασLκές συντάξεις καL τα εφάπαξ βοηθήματα. OL συμπληρωμα
τLκές συντάξεLς θα αυξηθούν από την LδLα ημερομηνία κατά το ποσοστό αύξησης του 

δείκτη λLανικών τιμών κατά το δεύτερο εξάμηνο του 1995 σε σύγκριση με το δεύτερο 
εξάμηνο του 1994, όπως προβλέπεται στο άρθρο 72 της νομοθεσίας περί Κοινω
νικών Ασφαλίσεων. 

Περαιτέρω, με βάση τους ίδιους Κανονισμούς, τα τεκμαρτά εισοδήματα των 

αυτοτελώς εργαζομένων αναθεωρούνται και αυξάνονται κατά 7,6% όπως και οι 
βασικές ασφαλιστέες αποδοχές. 

Επειδή σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης 

Νόμου το μηνιαίο ύψος της κοινωνικής σύνταξης είναι ίσο με το κατώτατο ποσό 

σύνταξης κοινωνικών ασφαλισεων το ποσό της κοινωνικής σύνταξης θα αυξηθεί 

από Ιη Ιανουαρίου 1996 από !:81,82 το μήνα σε !:88,04 το μήνα, δηλαδή κατά 7,6% 
που είναι και η αύξηση στις βασικές συντάξεις κοινωνικών ασφαλίσεων. 

Σύμφωνα με την καθιερωμένη διαδικασία τα πορίσματα της έρευνας, όπως 

φαίνονται στη σχετική έκθεση, εξετάστηκαν από το Συμβούλιο Κοινωνικών Ασφαλί

σεων, το οποίο υιοθέτησε ομόφωνα τις εισηγήσεις για αναθεώρηση των ασφαλιστέων 
αποδοχών και παροχών αντίστοLχα, καθώς και την εισήγηση για αναθεώρηση των 

τεκμαρτών εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων. 

Η ΚοινοβουλευτLκή Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 25, που είναι "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) (Γροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1995''. Η 

Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΚΑΤΑΒΛΗΤΕΑ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗ· 

τΙΚΟΙ) (ΑΡ. 3) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόvtες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Αντρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 21 Νοεμ-
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βρίου και 5 Δεκεμβρίου 1995. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου, του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και των Συνδέσμων Αδειούχων Λιμενικών Αχθο

φόρων Λάρνακας και Λεμεσού. Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κυπρίων Εφοπλιστών, 

της ΠΕΟ και του ΕΒΕ Λάρνακας, παρόλο που κλήθηκαν δεν παρευρέθηκαν στη 

συνεδρία της Επιτροπής. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 25 του περί Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των 
βασικών κανονισμών, ώστε η ρύθμιση που προνοείται στους υφιστάμενους Κανονι

σμούς για την καταβολή ειδικών πιο χαμηλών δικαιωμάτων από επιβατηγά πλοία 

τακτικών ναυτιλιακών γραμμών που προσεγγίζουν τα λιμάνια Λάρνακας και 

Λεμεσού, να περιοριστεί μόνο για το λιμάνι της Λάρνακας. 

Περαιτέρω με τους ίδιους Κανονισμούς προνοείται όπως οι πιο πάνω 

πρόνοιες εφαρμόζονται σε περιπτώσεις επιβατηγών πλοίων που θα πραγματοποιούν 

μία τουλάχιστον προσέγγιση την εβδομάδα για συνολική χρονική περίοδο τουλάχι

στον έξι μηνών μέσα σε ένα ημερολογιακό έτος. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της Αρχής Λιμένων Κύπρου και του Υπουρ

γείου Συγκοινωνιών και Έργων τα υπό αναφορά μέτρα αποσκοπούν στην ενθάρ

ρυνση και την παροχή κινήτρων για προσέλκυση επιβατηγών πλοίων στο λιμάνι της 

Λάρνακας και αποτελούν θετικό στοιχείο προς τη όωστή κατεύθυνση και ένδειξη ότι 

η Αρχή Λιμένων επιθυμεί να οδηγήσει επιβατηγά πλοία στο εν λόγω λιμάνι. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, των συνδικα

λιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και των Συνδέσμων Αδειούχων Λιμενικών 

Αχθοφόρων Λεμεσού και Λάρνακας τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των υπό αναφορά 

Κανονισμών, αλλά εξέφρασαν τη δυσαρέσκειά τους, διότι, όπως ανέφεραν, το μέτρο 

δεν είναι ικανό από μόνο του να επιφέρει την επιδιωκόμενη αύξηση στην κίνηση του 

λιμανιού της Λάρνακας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 

όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά Κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Στο σημείο αυτό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

επιθυμεί να εκφράσει τις επιφυλάξεις της για την αποτελεσματικότητα των υπό 

αναφορά Κανονισμών, διότι πιστεύει ότι αποτελούν μόνο το πρώτο βήμα και δεν 

εξασφαλίζουν από μόνοι τους τον επιδιωκόμενο σκοπό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
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.. ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Ι'ροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργεί.ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Προ\Jπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι αυτός ο προϋπολογισμός, επειδή είναι και οι 

πρώτοι προυπολογισμοι του φορέα και επειδή αποκλειστικά αυτό το θέμα απασχό

λησε την Επιτροπή Προσφύγων, θα ήταν καλό να έρθει στην Επιτροπή Προσφύγων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει μια πρακτική εδώ, ότι όλοι οι προυπολογισμοί πηγαίνουν στην 

Επιτροπή Οικονομικών. Καταλαβαίνω ότι δεν μπορεί εύκολα η Επιτροπή να το 

παραβιάσει, αλλά, αν το θέμα θα ήθελε να το εξετάσει και η Επιτροπή Προσφύγων, 

μπορεί να το εξετάσει. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Θα ήταν παράκλησή μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μπορεί να το εξετάσει και η Επιτροπή Προσφύγων. 

Προχωρήστε, κύριε Σοφοκλέους. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων (fροποποιητικός) Νόμος 
του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείιο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων, Θνησιγονιών και Θανάτων (Καθορι
σμός Τύπων) (fροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (fροποποιη

τικοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από το 

Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσ

λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Α ρ. 169 του J 985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

10) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (fροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1995. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραϊττώς.) 

Ερώτηση με αρ. ΣΊ''Ε' 160 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογ ικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 24 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα τtμης Πάφου ζητά από το κράτος να διαχωρίσει και να παραχω

ρήσει οικόπεδα χαμηλού κόστους στις φτωχές οικογένειες. Τα οικόπεδα που διαχώ

ρισε ο Οργανισμός Αναπτύξεως Γης δεν επέλυσαν το πρόβλημα των φτωχών οικογε

νειών των προσφύγων και των αυτόχθονων κατοίκων, διότι διατέθηκαν στην ψηλή 

τιμή των !12.000. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το καυτό πρόβλημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΊ'Έ' 161 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 27 Νοεμβρίου 1995. 

"Στις 15 Μαρτίου 1995 η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ασχολήθηκε 
με την καταδίωξη, σύλληψη, κράτηση, εκδίκαση και φυλάκιση του γεωργού Χαράλα

μπου Χειμώνα από την Ξυλοφάγου, καθώς και με την καταγγελλόμενη παραβίαση 

ανθρώπινων δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών του από τις αρχές των βρετα

νικών στρατιωτικών βάσεων. Στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής είχαν 

παραστεί ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και ο Υπουργός Εξωτερικών, οι 

οποίοι είχαν ενημερώσει την Επιτροπή για κάποιες σκέψεις της Εκτελεστικής Εξου

σίας. 

Έχοντας υπόψη-

α) τα όσα κατατέθηκαν στην Επιτροπή από το οικογενειακό και ευρύτερο 

περιβάλλον του Χαράλαμπου Χειμώνα, 

β) τις δύο εκθέσεις του Παγκύπριου Συνδέσμου για την Προάσπιση των 

Ανθρώπινων Δικαιωμάτων, με τις οποίες επιβεβαιώνονται παραβιάσεις 
συγκεκQιμένων ανθρώπινων δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών 

του Χαράλαμπου Χειμώνα από τις αρχές των βρετανικών βάσεων, 

γ) τις δηλώσεις του Κυβερνητικού Εκπροσώπου με ημερομηνία 7 και 
22 Μαρτίου ι 995 ότι θα γινόταν έρευνα με βάση τις εκθέσεις των γιατρών 
που είχαν εξετάσει το Χαράλαμπο Χειμώνα κατά τη διάρκεια της 

κράτησης και φυλάκισής του από τις αρχές των βρετανικών βάσεων και 

πως η κυβέρνηση θα αντιδρούσε αν διαπιστωνόταν κακοποίηση του 

Χειμώνα και 

δ) το πόρισμα της Επιτροπής Ανθρώπινων Δικαιωμάτων του Παγκύπριου 

Δικηγορικού Συλλόγου, το οποίο δόθηκε στη δημοσιότητα στις ι 8. ι Ο. Ι 995 
και με το οποίο στοιχειοθετούνται σοβαρές παραβιάσεις ανΟρώπινων 
δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών των γεωργών της Ξυλοφάγου 

από τις αρχές των βρετανικών βάσεων και επειδή τίποτα δεν έχει μέχρι 

σήμερα ανακοινωθεί επισήμως, 

καλείται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή σε ποιες ενέργειες έχει προβεί ή 

προτίθεται να προβεί: 
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α) για την παραβίαση ανθρώπινων δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών 
Κυπρίων πολιτών από τις αρχές των βρετανικών στρατιωτικών βάσεων 

στην Κύπρο· 

β) για την αποτροπή επανάληψης από τις αρχές των βρετανικών βάσεων 

ενεργειών που έχουν χαρακτηριστεί, έστω εκ πρώτης όψεως, ως παραβιά

σεις ανθρώπινων δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών Κυπρίων 

πολιτών· και 

γ) για την πιστή τήρηση των προνοιών της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της 

Κυπριακής Δημοκρατίας από τις αρχές των βρετανικών βάσεων, ερμηνευ

ομένης μέσα στα πλαίσια των σύγχρονων κανόνων διεθνούς δικαίου, για 

όσο χρόνο η Κυπριακή Δημοκρατία θα συνεχίζει να θεωρεί τον εαυτό της 
δεσμευμένο από τη συνθήκη αυτή." 

Απάντηση ημεοομηνίας 27 ΝοεμβQίου 1995 του Υπουογού Εσωτεοικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εοώτηση ΣΤ'Δ' 572, ημεοομηνίας 2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή 
εκλογικής πεοιφέοειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήοου. 

"Σχετικά με το αl.τημα της κοινότητας Κοίλης να κατασκευαστεί δρόμος που 

να ενώνει το χωριό με την περιοχή 'Ζελεμένος', σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο αναφερόμενος δρόμος είναι αγροτικός, μήκους 2 300 μ., και συντηρείται με 
συνεισφορές της κυβέρνησης και της κοινότητας. Ο δρόμος αυτός ενώνει το χωριό 

Κοίλη με την περιοχή 'Ζελεμένος' και κατ' επέκταση με την κοινότητα Τάλας. 

Ουσιαστικά, το αίτημα της κοινότητας αφορά τη διαπλάτυνση και ασφαλτό

στρωση του δρόμου αυτού, έργο για το οποίο θα πρέπει να εξασφαλιστούν πρώτα οι 

συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών των επηρεαζόμενων τεμαχίων, ενώ στη συνέχεια θα 

πρέπει να εξασφαλιστούν πιστώσεις ύψους f. Ι 30.000 περίπου. 

Το αίτημα αυτό τέθηκε και σ' εμένα από την κοινότητα Κοίλης κατά την περι

φερειακή σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε την lη Αυτούστου 1995 στην Τσάδα. 
Έδωσα οδηγίες να αρχίσει η διαδικασία εξασφάλισης των έγγραφων συγκαταθέσεων 
των ιδιοκτητών των επηρεαζόμενων ιδιωτικών τεμαχίων. Α ν αυτό πραγματο

ποιηθεί, θα καταβληθούν προσπάθειες να εξασφαλιστούν οι απαιτούμενες πιστώσεις 
από τους προ'\Jπολογισμούς αναπτύξεως των επόμενων ετών για την εκτέλεση του 

έργου." 

Απάντηση ημεοομηνίας 23 Νοεμβοίου 1995 του Υπουογού Εσωτεοιχών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εοώτηση Στ'Δ' 501, ημεοομηνίας 18 Μαίου 1995, του Βουλευτή 
εκλογικής πεοιφέοειας Λεμεσού κ. Δώοου θεοδώοου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Μουτταγιάκας για τον ηλεκτροφωτισμό 

και την κατασκευή πεζοδρομίων στο δρόμο που συνδέει το χωριό με τον υπεραστικό 

δρόμο Λεμεσού-Λευκωσίας, σας πληροφορώ ότι πρόκειται για δρόμο που χρησι

μεύει για προσπέλαση προς την κοινότητα, του οποίου η φύση και η χρήση δε δικαι

ολογούν στο παρόν στάδιο την εκτέλεση τέτοιων έργων." 

Απάντηση ημεοομηνίας 27 Νοεμβοίου 1995 του Υπουογού Εσωτεοικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην εοώτηση ΣΤ'Δ' 569, ημεοομηνίας 2 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή 
εκλογικής πεοιφέοειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήοου. 

'Ή κοινότητα Κοίλης δεν έτυχε διαφορετικής μεταχείρισης από τις άλλες 

κοινότητες της επαρχίας Πάφου. 
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Η διαδικασία που ακολουθήθηκε για όλες γενικά τις κοινότητες ήταν η 
ακόλουθη: 

Με βάση τις εκτιμήσεις που έγιναν από τα πρώτα συνεργεία, δηλαδή προτού 

συσταθεί η Υπηρεσία Αποκατάστασης Σεισμοπλήκτων (Υ.Α.Σ.), στάλθηκαν 
επιστολές σε όλους εκείνους των οποίων οι κατοικίες κρίθηκε ότι δεν είχαν ζημιές ή 
είχαν ελαφρές ζημιές. Στις περιπτώσεις που η πρώτη αυτή εκτίμηση δεν έγινε 
αποδεκτή, έγινε επανεκτίμηση από συνεργεία της Υπηρεσίας Αποκατάστασης 

Σεισμοπλήκτων. Υπήρξαν πράγματι περιπτώσεις που οι ζημιές ήταν περισσότερες ή 

και το αντίθετο. 

Σχετικά με τις υπόλοιπες ερωτήσεις του κ. Ομήρου, σας πληροφοQώ τα πιο 

κάτω: 

(1) Ο αριθμός των αιτήσεων που υποβλήθηκαν από κατοίκους της Κοίλης 
είναι τριάντα επτά. 

(2) Εγκρίθηκαν είκοσι εννέα περιπτώσεις. 

(3) Η Υπηρεσία Αποκατάστασης Σεισμοπλήκτων διαθέτει ειδικό και έμπειρο 

προσωπικό, που είναι σε θέση να κρίνει και να δώσει αιτιολόγηση για 

όλες γενικά τις εκτιμήσεις που έγιναν από την υπηρεσία." 

Απάντηση ημεQομηνίας lης ΔεκεμβQίου 1995 του ΥπουQΎΟύ ΣUΎκοινωνιών και 

'ΕQΎων κ. Αδάμον Αδαμίδη στην εQώτηση Σ'f'Ε ' 4, ημεQομηνίας lης ΑUΎούστον 
1995, του Βουλευτή εκλοΎικής πεQιφέQειας Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήQου. 

"Σχετικά με το αίτημα για την ευθυγράμμιση των στροφών στο δρόμο 

Αρμίνου-Φιλούσας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η ευθυγράμμιση των αναφερόμενων στροφών έχει ενταχθεί στη μελέτη που 
εκπονείται από ιδιωτικό οίκο μελετητών για τη βελτίωση του δρόμου Νικόκλειας
Σαλαμιού-Αρμίνου-Φιλούσας. Η μελέτη άρχισε στις 26.5.1995 και , με βάση το 
συμβόλαιο, θα συμπληρωθεί σε διάστημα πενήντα δύο εβδομάδων. 

Η έναρξη κατασκευαστικών εργασιών στο συγκεκριμένο τμήμα μεταξύ 
Αρμίνου και Φιλούσας δεν μπορεί να καθοριστεί από τώρα, αλλά θα συναρτηθεί 
από τις πιστώσεις που θα εγκρίνονται στους προ'\Jπολογισμούς των επόμενων 
χρόνων για το όλο έργο. 

Σχετικά με τα δυστυχήματα που συνέβησαν στο υπό αναφορά τμήμα του 

δρόμου, από τα στοιχεία που διαθέτει η αστυνομία έχει διαπιστωθεί ότι κατά τα 

τελευταία τρία χρόνια έχουν επισυμβεί τρία δυστυχήματα που προκάλεσαν μόνο 
υλικές ζημιές, γεγονός που, κατά την άποψη του Τμήματος Δημόσιων Έργων, δεν 

καθιστά επείγουσα την άμεση βελτίωση του δρόμου." 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. Παρακαλώ οι εισηγητές να εισάξουν το θέμα. 

Το θέμα είναι 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος τον τελευταίο καιρό, ο 
κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτών και οι ευθύνες της πολιτείας". 
Παρακαλώ. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να τονίσουμε εκ μέρους της ομάδας του ΔΗΚΟ ότι, 
εφόσον αρχίσει η συζήτηση, θα πρέπει να μιλήσει τουλάχιστον ένας από κάθε κόμμα. 
Δεν πρόκειται να δεχτούμε να λήξει αυτή η συζήτηση απόψε, αν δε μιλήσει εκπρό
σωπος του κόμματός μας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω γιατί ο κ. Χρίστου βρέθηκε εκεί, αλλά θέλω να πω το 
εξής: 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Με συγχωρείς, κύριε Αναστασιάδη, με κάλεσε ο Πρόεδρος. 

Ν. ΑΝΑ:Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ήμουν εγώ εκτός αιθούσης και είπα πώς βρέθηκε ο κ. Χρίστου στο βήμα. 

Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα το εξής: Πρώτα πρώτα έχω την εντύπωση ότι το 
προχωρημένο της ώρας δε θα επιτρέψει τη σωστή συζήτηση του θέματος. Δεύτερο, 

δε θα ολοκληρωθεί σίγουρα σήμερα, διότι υπάρχουν πολλοί ομιλητές από κάθε 
κόμμα. Τρίτο, θα αναβληθεί η συζήτηση και θα συνεχίσει η συζήτηση του θέματος 

γύρω στις 25 του Γενάρη. Γιατί την 21 η του Δεκέμβρη υπάρχει μόνο νομοθετική 
εργασία και Κεφάλαιο Δ' δεν υπάρχει. Στις 16, 17 και 18 του Γενάρη θα συζητηθούν 
οι προϋπολογισμοί και συνεπώς η επόμενη συνεδρία είναι στις 25 του Γενάρη. 
Τέταρτο, την 21η του μηνός, του παρόντος μηνός, του Δεκέμβρη, ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας έχει συγκαλέσει σύσκεψη στο Προεδρικό, και οι πολιτικοί. αρχηγοί 
έχουν αποδεχθεί, στην οποία το σύνολο και κυβέρνησης και πολιτικής ηγεσίας θα 

ασχοληθεί με τα μέτρα που πρέπει και επιβάλλεται να ληφθούν, ώστε να συμβάλουμε 
όλοι στην πάταξη του εγκλήματος. Πιστεύω ότι η μερική συζήτηση σήμερα το μόνο 
το οποίο πιθανότατα θα δημιουργήσει είναι εντυπώσεις. Και δε θα ήταν ορθό ένα 
τόσο σοβαρό θέμα να το συζητήσουμε ελαφρά τη καρδία, απλώς οι εισηγητές ή 
κάποιοι να πουν κάποιες απόψεις, να θεωρηθεί ότι παραμένει στην ημερήσια 
διάταξη και στη συνέχεια να επανέλθουμε μετά ενάμιση περtπου μήνα, για να συνε
χίσουμε τη συζήτηση. 

Είμαι της άποψης να αναβληθεί. Αντιλαμβάνομαι ότι οι κύριοι εισηγητές 
έχουν δώσει τις ομιλιες τους στις εφημερίδες, στα μέσα μαζικής επικοινωνίας, γιατί 
πίστευαν οι άνθρωποι ότι η νομοθετική εργασία θα ήταν συντομότερης διάρκειας 
και συνεπώς θα μπορούσαν να αναπτυχθούν τα θέματα με βάση τον προγραμμα
τισμό, όπως είχε αρχικά γίνει. Όμως, αυτή τη στιγμή είναι 21.10 μ.μ. Ένας εκ των 

δυο εισηγητών θα ακουστεί και μετά θα ακολουθήσει απάντηση οπωσδήποτε, γιατί 

δεν μπορεί να είναι δυο οι εισηγητές και συνεπώς να καλυφθούν και οι δυο. 
Συνεπώς, εκείνο το οποίο λέω, εί.ναι ότι θα συζητούμε μέχρι πιθανότατα της 
πρωίας, απλώς με τέσσερις μόνο ομιλίες. Έχω τουλάχιστο τη μία και είναι είκοσι 

σελίδες σημαίνει μία ώρα. Δεν ξέρω ο κ. Χρίστου πόσες πολλές έχει και πόσα 

πολλά έχει να πει και πιθανότατα να έχουμε όλοι πολλά να πούμε για το έγκλημα 

και τους τρόπους πάταξής του. Έχω την εντύπωση ότι θα είναι απλά μια συζήτηση 
χάριν της συζήτησης, χωρίς να επιτυγχάνουμε το επιδιωκόμενο . 

Γι' αυτό και κάνω έκκληση και εισηγούμαι προς όλες τις πλευρές της Βουλής 

να το αναβάλουμε και να υπάρξει, αν θέλετε, διήμερη συνεδρία της Βουλής, να ασχο
ληθεί επισταμένα και σοβαρά με το θέμα, να ακουστούν όλες οι απόψεις και να 

. . 

υπάρξουν τα πορίσματα. Και αυτά τα πορίσματα συν τα πορίσματα στα οποία θα ~ 
καταλήξει η σύσκεψη στο Προεδρικό πιθανόν να αποτελέσουν μια αφορμή για 
κάποιες πρωτοβουλίες με τις οποίες μπορεί να βοηθήσουμε στην άμβλυνση του τόσο 
μεγάλου προβλήματος που βρίσκεται σε έξαρση σήμερα, όπως και να το κάνουμε. Η 
εισήγηση είναι για αναβολή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Είμαστε στο θέμα αν θα συζητήσουμε ή όχι. Κύριε Χρίστου, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΙΣΊΌΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ανέμενα ότι θα τεθεί έτσι θέμα. Δεν ανέμενα ότι θα τεθεί 

τέτοιο θέμα, γιατί σήμερα ακόμα το πρωί, στη σύσκεψη των εκπροσώπων των 

κομμάτων, επαναβεβαιώθηκε ότι θα συζητηθεί το θέμα στις 14 του μηνός, ημέρα 
Πέμπτη. Το θέμα ενεγράφη πριν από τρεις βδομάδες. Όταν ενεγράφη το θέμα, ήταν 
γνωστή η πρόθεση του Προέδρου να καλέσει τα κόμματα σε μια συνάντηση. Και 

νομίζω ότι θα εκτεθούμε ως Βουλή ακόμα μια φορά με τις πολλές αναβολές των 

θεμάτων -όρα Κυπριακό: η όγδοη αναβολή, η ένατη αναβολή- και δε θα προσφέ
ρουμε τίποτε άλλο παQά την εντύπωση ότι δεν είμαστε αρκούντως σοβαροί στους 
προγραμματισμούς μας. Νομίζω το θέμα ήταν από καιρό γνωστό και ο καθένας από 
μας είχε την άνεση να προετοιμαστεί και να τοποθετηθεί. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Μα, δεν είναι ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Με συγχωρείτε, κύριε Αναστασιάδη, δε σας διέκοψα, παρακαλώ να τελειώσω. 

Γι' αυτό νομίζω ότι θα είναι λάθος και για λόγους πρακτικούς. Εγώ, όπως έχω πει, 
την ομιλία μου ήδη την έδωσα, ελπίζοντας ότι στις έξι ή ώρα, στις επτά η ώρα θα 

ξεκινήσει το Κεφάλαιο ΔΌ Επομένως, η αναβολή αυτή τη στιγμή μάλλον άσχημη 

εντύπωση για το ίδιο το Σώμα θα προκαλέσει παρά οτιδήποτε διαφορετικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρtου, παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτΡIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά είναι προχωρημένη η ώρα και πραγματικά η 

Βουλή μπορεί να είναι και κουρασμένη. Όμως, να μην ξεχνούμε ότι aφιερώσαμε 
τόσες πολλές ώρες σε λεπτομέρειες σε τόσα άλλα θέματα που δε θέλω να τα αξιολο

γήσω. Και όταν φτάνει το πιο κρίσιμο θέμα, για το οποίο αναμενόταν η σημερινή 
συνεδρία, για το οποίο έχουμε εκφράσει όλοι μας ανησυχία, ζητήσαμε την εγγραφή 

του θέματος και μάλιστα aπαιτήσαμε να θεωρηθεί επείγον -και η Βουλή δέχτηκε ότι 
το πρόβλημα είναι μέγα και ότι χρειάζεται άμεση αντιμετώπιση και γι' αυτό το 

συμπεριέλαβε στην ημερήσια διάταξη- ερχόμαστε λοιπόν τη στιγμή που πάει να ξεκι

νήσει η συζήτηση να πούμε ότι δεν πρέπει να συζητηθεί. Και αν ήταν μόνο η ώρα, 

θα μπορούσε τέλος πάντων να δοθεί μια απάντηση και να προχωρήσουμε στην 

εργασία μας. Όμως, τέθηκε και πολιτικό θέμα, να εξαρτηθεί αυτή η συζήτηση από 
τη συνεδρίαση στο Προεδρικό Μέγαρο. Θεωρώ ... 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, δεν είναι έτσι. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΎ: 

Κύριε συνάδελφε, είναι κατ' επανάληψη που έχει συμβεί μαζί σας αυτό το 

πράγμα. Λέτε κάποιες κουβέντες και μετά τις aρνείστε. Είπατε ότι θα γίνει την 

Τετάρτη, την Πέμπτη, πότε, σύσκεψη των πολιτικών αρχηγών, να δούμε τα συμπερά
σματα εκείνης της σύσκεψης και μετά να κάνουμε διήμερη συνεδρία. Ε, όχι! 
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Ν. ΑΝΑΠ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα βοηθηθούν τα συμπεράσματα, είπα. Δεν εξάρτησα από πολιτικά θέματα, 

κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε, για μένα είναι ύψιστης πολιτικής σημασίας η σύσκεψη στο 

Προεδρικό και είναι και ύψιστης πολιτικής σημασίας η συζήτηση στη Βουλή. Και η 

Βουλή είναι ένα Σώμα που εκπροσωπεί το λαό, υπάρχει λα·ίκή ανησυχία, ναι, και θα 

πρέπει απόψε να προχωρήσουμε στη συζήτηση αυτού του κρίσιμου θέματος. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να ξεκαθαρίσουμε κάποια θέματα. Όταν έκανα την εισή

γηση, είχα υπόψη μου και επιβεβαιώνω αυτά που ο κ. Χρίστου είπε πως πράγματι 

το πρωί αποφασίσαμε να γίνει η συζήτηση απόψε. Όμως, είχα πει, αν θυμάστε, και 
παρακαλώ και τον κ. Χατζηδημητρίου να είναι πιο προσεχτικός όταν μιλώ, για να 

μην παρερμηνεύει τα όσα λέω, ότι λόγω του προχωρημένου της ώρας θα ήταν καλύ

τερα να αναβληθεί. Και είπα πως οι κύριοι συνάδελφοι διένειμαν τις ομιλίες τους, 
με την ελπίδα ότι η νομοθετική εργασία θα επερατούτο νωρίτερα. Μεταξύ των 

άλλων λόγων πράγματι, κύριε Χατζηδημητρίου, ανέφερα τη σύσκεψη του Προε

δρικού, για να πω ότι εκείνα τα συμπεράσματα ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Α ναφέρατε συγκεκριμένα τέσσερις λόγους. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μάλιστα. Επομένως, δεν απέδιδα πολιτική σημασLα ή εξάρτηση στο αν θα 

γινόταν η συζήτηση. Είπα όμως ότι θα γίνει απλούστατα ένα μέρος της συζήτησης 
σήμερα και μετά ενάμιση μήνα η συνέχιση της συζήτησης. Και είπα, επειδή μεσο

λαβεί και η σύσκεψη του Προεδρικού, πιστεύω ότι μπορεί να βοηθηθούμε σε κάποια 

σωστά συμπεράσματα. Κύριε Πρόεδρε, ενόψει της ένστασης που έχουν οι εισηγητές 

του θέματος και επειδή δεν ετίθετο θέμα να θέσω την πρότασή μου σε ψηφοφορία, 
απλά ήταν έκκληση που έκανα προς όλες τις πλευρές, έτσι την ονόμασα, και ξέρω, 

όταν μιλώ, και τι λέω και τι δε λέω, δεν έχουμε ένσταση να ακουστούν απόψε οι 

ομιλητές, όχι όμως οι δυο εισηγητές πρώτα. Θα γίνει με τη σειρά, όπως επιβάλλεται 

και πρέπει και, αν υπάρχουν και άλλοι ομιλητές που θέλουν να μιλήσουν, να συνε
χίσει μέχρι πρωίας η συζήτηση, μέχρι εξαντλήσεως. Κι εγώ δεν είμαι διατεθειμένος 

να απαρνηθώ του δικαιώματός μου να μιλήσω, παρά το γεγονός ότι πριν από μένα 
θα μιλήσει ο κ. Πουργουρίδης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πολύ ωραία! 

Ν. ΑΝΑΣ'ΓΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έτσι είναι που με σοβαρότητα αντιμετωπίζουμε τα θέματα και με αυτό τον 

τρόπο θα το αντιμετωπίσουμε και τούτο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Α ν είναι σοβαρότητα αυτού του τρόπου η τοποθέτηση του θέματος ... 

Ν. ΑΝΑΠ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δε θα μου υποδείξετε ... 

• 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

... δεν ξέρω τι είναι η μη σοβαρότητα, ότι, ξέρετε, αν μιλήσει ένας από σας, θα 
μιλήσουμε δυο και θα πάμε μέχρι πρωίας. Για όνομα του Θεού! 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ναι, βεβαίως. Ακούστε να σας πω. 

Κύριε Πρόεδρε, με διέκοψε ο κ. Χατζηδημητρίου και τον ευχαριστώ, γιατί μου 

δίδει την ευκαιρία να του απαντήσω σε κάτι. Δεν μπορεί να επικαλούμαστε ότι, αν 
αναβληθεί το θέμα, στερούμαστε σοβαρότητας και άμα πούμε ότι πρέπει να συζη

τηθεί και να εξαντληθεί, τότε πάλι μας λείπει η σοβαρότητα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Για όνομα του Θεού! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρί.ου, παρακαλώ! 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Έχετε παραδεχθεί ότι σας αδικεί το ύφος σας. Σας ξανααδικεί ακόμα μια 

φορά, κύριε Αναστασιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Κύριε Χατζηδημητρίου, παρακαλώ! Κύριε Χρίστου, μάλιστα. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έτσι για να μην έχουμε παρεξήγηση αύριο που θα συζητούμε 
το Κυπριακό, κύριε Αναστασιάδη, επειδή για το Κυπριακό υιοθετήσαμε άλλη διαδι

κασία, να μιλήσουν πρώτα οι δυο εισηγητές και μετά οι άλλοι. Έτσι, για να μην το 

ξεχνούμε μετά. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, δεν είναι έτσι που θα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Λοιπόν, ένα λεπτό για να ξεκαθαρίσουμε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Για το Κυπριακό επιμένατε εσείς να μιλήσουν τα δύο κόμματα πρώτα και 
μετά. Και δεν έχει κανένα πρόβλημα, ούτε τότε ούτε τώρα. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣIΑΔΗΣ: 

Κύριε Χρίστου, ξέρετε γιατί ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Το ίδιο είχε συμβεί και στη συζήτηση ... 

Α. ΧΡΙΠΟΥ: 

Κανένα πρόβλημα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Λέχθηκε να μιλήσουν οι εισηγητές και μετά. Εγώ δεν έχω αντίρρηση να σας 

παραχωρήσω τη θέση μου, κύριε συνάδελφε, και να μιλήσω μετά από σας. 
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Ν. ΑΝΑΣΊ' ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είστε μεγαλόψυχος και σας ευχαριστώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ. Κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά δεν αντιλαμβάνομαι γιατί ένα θέμα καθαρά διαδι
καστικό έπρεπε να δημιουργήσει τόσο μεγάλη ένταση. Εδώ αυτή η Βουλή πριν λίγες 
μέρες ανέβαλε τη συζήτηση γLα το Κυπριακό και δε χάθηκε η Κύπρος. Και δε θα 
χαθεί η Κύπρος ούτε αν καθορίσουμε να έρθουμε, αν θέλετε, αύριο το πρωί ή την 

ερχόμενη Τετάρτη να κάνουμε μί.α συζήτηση σωστή, να μιλήσουμε όλοι και να 

κλείσει το θέμα. Α ν υπάρχει θέμα ότι με αυτό τον τρόπο χάνει το κύρος της η 
Βουλή, που πρώτη φορά ακούω ότι χάνει το κύρος της με μία αναβολή ενός θέματος 
-και επαναλαμβάνω πως το Κυπριακό το αναβάλαμε- να μη χάσει το κύρος της η 
Βουλή, πραγματικά εμείς ήρθαμε έτοιμοι και προετοιμασμένοι να μιλήσουμε απόψε 

και μάλιστα να ολοκληρωθεί η συζήτηση απόψε. Έχουμε ορίσει από το κόμμα μας 

τρεις τουλάχιστον ομιλητές και αν θα πάμε με αυτή τη διαδικασία, σίγουρα δεν 
υπάρχει πρόβλημα. Αλλά πράγματι δεν είναι σοβαρή, κατά τη γνώμη μου, η διαδι

καστική απόφαση να ξεκινήσουμε συζήτηση στις 9.30 μ.μ., όταν μάλιστα κάποιοι 
συνάδελφοι έδωσαν τις ομιλίες τους στον τύπο, οι εφημερίδες θα κλείσουν σε λίγο 
και θα μιλούμε στις 12.00 τα μεσάνυκτα ο καθένας μόνος του. Δεν ξέρω τι διευθέ
τηση έγινε στη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων για τη σειρά των ομιλητών για 

το Κυπριακό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Συλλούρη, παρακαλώ, επιμένετε στο θέμα αναβολής; Για να ξέQΟυμε 

δηλαδή τι είναι το θέμα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

ΤελεLώνω, κύριε Πρόεδρε. Το θέμα είναι ότι, αν επιμένουν όλες οι πλευρές να 
γίνει συζήτηση απόψε, να γίνει, αν εισηγητής και πρώτος ομιλητής είναι ο 

κ. Χρίστου, να είναι και θα συνεχίσουμε εμείς μετά ως το μεγαλύτερο κόμμα και να 
ολοκληρωθεί η συζήτηση απόψε, όπως είναι και σωστό να γίνει, διότι είχε παρεξη
γηθεί ο κ. Αναστασιάδης προηγουμένως ότι πολιτικολογούσε ή πολιτικοποιούσε το 

θέμα, επειδή είχε αναφερθεί στη σύσκεψη στο Προεδρικό. Και η σύσκεψη στο Προε
δρικό σίγουρα έχει σχέση με το θέμα. Επομένως, αν δε θα περιμένουμε τουλάχιστον 
εκείνη τη σύσκεψη, να ολοκληρώσουμε εμείς τη συζήτησή μας, ώστε η σύσκεψη στο 
Προεδρικό να έχει όλες τις απόψεις κατά νουν. Αν δε δεχτείτε και την τελευταία 

έκκληση να αναβληθεί και να καθοριστεί. η ερχόμενη Τετάρτη -και κάνω συγκεκρι

μένη εισήγηση για συζήτηση ολοήμερη και να κλείσει το θέμα- τότε να συνεχίσουμε 

απόψε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μπορεί την επόμενη Τετάρτη να συνεχιστεί. η συζήτηση, αν δεν τελειώσει 

σήμερα, για να ολοκληρωθεί το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, παρακαλώ, αντιλαμβάνομαι ότι από την πλευρά του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τέθηκε ένα θέμα εκκλήσεως προς τις άλλες πλευρές για αποδοχή της 
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αναβολής. Καταλαβαίνω ότι οι άλλες πλευρές δε συμφωνούν ή δεν αποδέχονται 
αυτή την έκκληση. Συνεπώς, αρχίζουμε τη συζήτηση και εφόσον ο κ. Χατζηδημη
τρtου δεν επιμένει να μιλήσει ως εισηγητής δεύτερος, θα δώσουμε τουλάχιστο το 

λόγο σε έναν από κάθε κόμμα και από εκεί και πέρα η Βουλή θα αποφασίσει μέχρι 

πού θα συνεχίσει. Να μην προδεσμευτούμε. 

Ναι, κύριε Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΎ: 

Μια διαδικαστική πρόταση και χρήσιμη για να συγκρατήσουμε τον εναπομεί
νοντα πληθυσμό της Βουλής! Εισηγούμαι να δώσουμε οδηγίες στον αρμόδιο να 
μεριμνήσει για τη σίτιση του πληθυσμού αυτού, διότι, αν δε μεριμνήσουμε για τη 

σίτιση, θα αρχίσουμε να διαλυόμεθα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οφείλετε να παραδεχτείτε ότι ο κ. Θεοδώρου ήταν ο αρμοδιό

τερος για να κάνει την εισήγηση για τη σίτιση! 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αρμοδιότερος από πλευράς ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Από πάσης απόψεως! 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εντάξει, δε θα το σχολιάσω. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΎ: 

Και είμαι ο αρμοδιότερος, διότι είμαι νηστικός από εψές. Δεν έφαγα ούτε το 

πρωί ούτε το μεσημέρι, για να εξηγούμεθα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αυτό γνώριζε ο κ. Ηλιάδης, όταν είπε πως ήσουν ο αρμοδιότερος. Κύριε 

Χρίστου, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το έγκλημα και η εγκληματικότητα δεν είναι φαινόμενα καινούρια στον τόπο 

μας. Οι εξελίξεις όμως και η ανάπτυξη αυτού του φαινομένου στα τελευταία πέντε 
χρόνια έχουν μια πρωτοφανή ένταση και μια ειδοποιό διαφορά. Ο ρυθμός αύξησης 
του εγκλήματος έχει μεγαλώσει, τα ποσοστά εξιχνίασης έχουν μικράνει και εμφανί

στηκε με βιαιότητα το οργανωμένο έγκλημα, δηλαδή το έγκλημα που γίνεται από 

οργανωμένες ομάδες που υπάρχουν και δρουν μόνιμα και που εκτελούν κατά 
παραγγελία και επί πληρωμή εμπρησμούς, ανατινάξεις και δολοφονίες. 

Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία της αστυνομίας, από το 1990 μέχρι σήμερα 
έχουμε αύξηση του σοβαρού εγκλήματος κατά 16%. Και λέγω για τα στοιχεία της 

αστυνομίας, διότι έχει γραφτεί στον τύπο και δεν έχει διαψευσθεί ότι πολλές καταγ

γελίες αρχικά δεν καταχωρούνται στο επίσημο βιβλίο, στο οποίο μεταφέρονται αν 

και εφόσον εξιχνιαστούν. 

Από το 1990 μέχρι το τέλος του Οκτώβρη του Ι 995 έγιναν 44 φόνοι, από τους 
οποίους εξιχνιάστηκαν μόνο οι 28 ή ποσοστό 63%. Να σημειωθεί ότι το ποσοστό 
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εξιχνίασης άρχισε το 1990 με 83% και έπεσε το 1995 στο 33%. Την tδια περίοδο 
έγιναν 30 απόπειρες φόνου με ποσοστό εξιχνίασης 70%. 

Η μορφή εγκλήματος που γνωριζει έξαρση αυτή την περίοδο είναι οι ληστείες 

και οι εκβιασμοί, που από τα 12 περιστατικά του 1990 γίνονται 20 μόνο στους 
πρώτους 10 μήνες του 1995, μια αύξηση δηλαδή 67%. Οι εμπρησμοί και οι 

απόπειρες εμπρησμού το '91, από τότε δηλαδή που καταγράφονται ξέχωρα, ήταν 46 
και μέχρι το 1994 γίνονται 61, αύξηση 33%. 

Και ένα γνωστό είδος εγκλήματος, η απόπειρα καταστροφής ή η καταστροφή 

περιουσίας με εκρηκτικές ύλες. Από 7 περιπτώσεις το 1993 -ήταν η καλύτερη 
χρονιά, γι' αυτό την αναφέρω- είχαμε 17 το 1994 και άλλες 17 μέχρι το τέλος του 
Οκτώβρη του 1995. Το πιο ανησυχητικό είναι ότι από τις 41 αυτές αναντινάξεις με 
εκρηκτικές ύλες εξιχνιάστηκαν μόνο οι 5, δηλαδή ποσοστό 12%, σαφές μήνυμα προς 
τον κάθε εγκληματtα ότι αυτή και αν είναι ασφαλής μέθοδος. 

Οι αριθμοί και τα στοιχεία επομένως καταμαρτυρούν αύξηση της εγκληματικό

τητας, μείωση ή καθήλωση του ποσοστού ανίχνευσης και αύξηση του πληρωμένου 

εγκλήματος. Ποιοι είναι οι κύριοι παράγοντες της έξαρσης της εγκληματικότητας 

στον τόπο μας; Η δική μας θεώρηση κρίνει ότι αυτοί οι παράγοντες είναι κύρια 

κοινωνικοι. 

Η κυπριακή κοινωνtα τα τελευταία χρόνια έχει κυριολεκτικά ανοίξει προς 

όλες τις κατευθύνσεις. Παρά τον εσωστρεφή κοινωνικό ιστό, είμαστε μια μικρή 

οικονομία και κοινωνία που δέχεται επιδράσεις ισχυρές και καταλυτικές από όλες 

τις πλευρές: Από τον τουριστικό προσανατολισμό μας, με το πέρασμα από τον τόπο 

μας σχεδόν δυο εκατομμυρίων τουριστών. Από την παρουσία στην Κύπρο εκατο

ντάδων υπεράκτιων και ξένων εταιρειών και τη μόνιμη παρουσία χιλιάδων ξένων 

πολιτών. Από την παρουσία χιλιάδων ξένων στρατιωτικών και πολυάριθμων 

πρακτόρων ξένων μυστικών υπηρεσιών. Από την αξιοποίηση της Κύπρου ως 

κέντρου διαμετακόμισης εμπορευμάτων. Από τη χρησιμοποίηση της Κύπρου ως 
σημείου διακίνησης ναρκωτικών, όπλων ή άλλων στρατηγικών υλικών. Από την 
εγγύτητά μας με χώρες όπου παράγονται και διακινούνται ναρκωτικά. Από την 

εγγύτητά μας με χώρες όπου η λύση των διαφορών με τη βία και τα όπλα ήταν καθη
μερινό φαινόμενο των τελευταίων πενήντα χρόνων. Ακόμα από τη χρησιμοποίηση 
της Κύπρου σαν γέφυρας, σαν ενδιάμεσου σταθμού και ορμητηρίου από όσους ήταν 
υπό κατατρεγμό ή αναζητούσαν μια βάση εξόρμησης (Παλαιστίνιοι, Λιβανέζοι, 
Ισραηλινοί, Ρώσοι). Αυτοί είναι παράγοντες που έχουν καταστήσει το νησί μας ένα 

κοσμοπολίτικο κέντρο, με όλες τις μοιραίες και αναπόφευκτες επιπτώσεις στον 

τρόπο συμπεριφοράς του Κύπριου, αλλά και στη διαμόρφωση κυκλωμάτων με 

επίκεντρο οικονομικά και επαγγελματικά συμφέροντα. 

Το πρώτο όμως, κύριοι συνάδελφοι, κοινωνικό σχολείο της βίας και του 

εγκλήματος ήταν η ΕΟΚΑ Β' και το φασιστικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου του 
1974. Ήταν εκείνα τα χρόνια, από το 1970 ως το 1974, που έμαθαν σε κάποιους 
νέους ότι μπορούν και έχουν το δικαίωμα να ανατινάξουν το σπίτι ή το αυτοκίνητο 

κάποιου, επειδή απλά ήταν πολιτικός τους aντίπαλος. Ήταν εκείνα τα χρόνια που 
έμαθαν στους νέους ότι μπορούν να παραμονεύουν τον αντίπαλο, ενώ επιστρέφει 

στο σπίτι του και να πατήσουν τη σκανδάλη του καλασνίκοφ, γαζώνοντας και δολο

φονώντας το γνωστό ή άγνωστό τους της άλλης παράταξης. 'Ηταν τότε που η συνω-
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μοσία, η μάσκα, η κατάλυση του κράτους, ο νόμος της ζούγκλας, η αναγωγή της 

τρομοκρατικής δράσης σε πατριωτικό έργο έγιναν για κάποιους τρόπος ζωής και 

δηλητηρίασαν ψυχές και συνειδήσεις και έφτιαξαν φοβερά και aποκρουστικά 

πρότυπα. 

Όταν μια κυβέρνηση εξαγνίζει το πραξικόπημα, το μεγαλύτερο έγκλημα στην 

πρόσφατη ιστορία του τόπου, όταν επιβραβεύει με θέσεις και αξιώματα τους πραξι

κοπηματίες, πώς είναι δυνατό να οικοδομηθούν ή να αντέξουν οι θεσμοί αντίστασης 

της κοινωνίας κατά του εγκλήματος; Πόσο πραγματικά μια κοινωνία σέβεται τον 

εαυτό της, τις αξίες και την ιστορία της, όταν ο Πρόεδρος του πραξικοπήματος 

εκδίδει εφημερίδα που έχει κυκλοφορία περισσότερη από μια τουλάχιστον κομμα

τική εφημερίδα; 

Με αυτά λοιπόν τα δεδομένα, με την ανάπτυξη του συγκεκριμένου μοντέλου, 

τρεις τομείς δραστηριότητας γνωρίζουν μια θλιβερή άνθιση. Είναι οι χαρτοπαι

χτικές λέσχες και οι χώροι τυχερών παιγνιδιών, τα καμπαρέ και τα λεγόμενα ινστι

τούτα μασάζ και η διακίνηση και χρήση ναρκωτικών. Ταυτόχρονα, γύρω μας 

αναπτύσσονται διάφορα συνδικάτα και ομάδες προαγωγής αυτής της δραστηριό

τητας, προστασίας των συμφερόντων των μεν από τους δε και τελευταία επέκτασης 

του ζωτικού τους χώρου. Τα κέρδη και τα συμφέροντα είναι πάρα πολύ μεγάλα και 

η σκληρότητα και η βιαιότητα υπεράσπισής τους είναι ανάλογη. Μια εκτίμηση 

ειδικών λέγει ότι μόνο μια από τις ομάδες που ασχολείται με τα ναρκωτικά διακινεί 

"εμπόρευμα" αξίας ί15.000 τη βδομάδα, ποσό που αντιστοιχεί σε 12 ως 15 κιλά 
χασίς. Απtστευτες ιστορίες λέγονται και για τη διακίνηση όπλων διαμέσου των 

λιμανιών μας, για τα οποία οι έμποροι ζητούν και πληρώνουν αδρά για την ισχυρό

τερη δυνατή προστασία. Είναι γνωστή η περίπτωση κατά την οποία οι αρχές της 

Κύπρου κατακράτησαν δύο ύποπτα εμπορευματοκιβώτια με αυτόματα όπλα, τα 

οποία όμως μετά από παρεμβάσεις τρίτων αφέθηκαν να συνεχίσουν την πορεία 

τους. Ούτε είναι άγνωστο το δημοσίευμα ξένης εφημερίδας, νομίζω ρωσικής, ότι 

μέσω Κύπρου διοχετεύονταν προς τους αντάρτες της Τσετσενίας φορτία όπλων που 

παράγονταν σε τρίτη χώρα. Υπάρχουν και διαμορφώνονται δηλαδή όλες οι αντικει

μενικές προ'Uποθέσεις για την ανάπτυξη ενός παράνομου και αναπόφευκτα εγκλημα

τικού συστήματος προστασίας. 

Την ίδια περίοδο εμφανίζονται όμως και μια σειρά άλλοι παράγοντες που 
συνηγορούν υπέρ της ανάπτυξης αυτής της δραστηριότητας. 

1. Η ισχυρή εντύπωση που διαμόρφωσαν άνθρωποι δυο τουλάχιστον από τα 
παράνομα συνδικάτα ότι με την αλλαγή της κυβέρνησης απέκτησαν επιτέλους δικούς 

τους ανθρώπους στην εξουσία και δε θα τους καταδιώκουν "άδικα" οι aντιφρονού

ντες. Θεώρησαν ότι επιτέλους οι ομοΊ;δεάτες τους έχουν ισχυρές προσβάσεις στην 

κυβέρνηση και οφείλουν να τους συμπεριφέρονται σαν συναγωνιστές. Σημειώνω ότι 

στις δυο προαναφερόμενες ομάδες κάποιοι αρχηγοί τους και αρκετά στελέχη τους 

συμμετείχαν ενεργά στην τρομοκρατική οργάνωση ΕΟΚΑ Β'. 

Ένα περιστατικό, γνωστό στους αστυνομικούς και τους δημοσιογράφους της 

Λεμεσού, λέει πολλά: Το βράδυ της δολοφονίας του οδηγού ταξί κοντά στο "Μόντε 

Καπούτο" γνωστό πρωτοπαλίκαρο της νύχτας που κατέφθασε στο χώρο του εγκλή

ματος με πολύ έντονο ύφος απευθύνθηκε σε αξιωματικό της Αστυνομικής Διεύ

θυνσης Λεμεσού και του φώναξε δημόσια: "Είσαι ανίκανος, είσαι άχρηστος, σε 
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βάλαμε εκεί και εσύ τους aφήνεις να μας σκοτώνουν". Αυτό, όπως και δεκάδες 

άλλα, πέρασε ασχολίαστο και απαρατήρητο. 

2. Η ευκολία με την οποία πρόσωπα που ενέχονταν σε πολλές εγκληματικές 
ενέργειες και που καταδικάστηκαν τελικά για σοβαρό έγκλημα απολύθηκαν για 

λόγους "άγνωστους" σύμφωνα με απάντηση προς τη Βουλή του Υπουργού Δικαιο

σύνης. Ενώ εξέτιαν μακρόχρονη ποινή φυλάκισης για πρόκληση κακόβουλης ζημιάς 

με εκρηκτικές ύλες σε ξένη περιουσία, απολύθηκαν σε δυο μόνο χρόνια από τη 

φυλακή και μάλιστα σε μια περtοδο έξαρσης του εγκλήματος στο οποίο οι φατρίες 

τους ήταν έντονα αναμιγμένες. Είναι γνωστό ότι την περίοδο προ των προεδρικών 

εκλογών του 1993 κάποιοι περιέρχονταν τα σπίτια αυτών και άλλων υπόδικων και 
τους υπόσχονταν σύντομη απόλυση, αν βοηθούσαν να αλλάξει η κυβέρνηση. Διερω

τάται λοιπόν η κοινή γνώμη μήπως η απόλυσή τους, ανεξάρτητα με ποιο ένδυμα 

καλύφθηκε, ήταν εκπλήρωση κάποιων υποσχέσεων. 

3. Η αναστάτωση και η αποδιοργάνωση που επέφεραν στην αστυνομία οι 

κρατούντες με τις μαζικές μεταθέσεις, την ουσιαστική αχρήστευση ικανών ανδρών 

και αξιωματικών της αστυνομίας με τις αναξιοκρατικές προαγωγές και τον άκρατο 

κομματισμό που επέβαλαν στο σώμα. 

Οι μεταθέσεις δεν έγιναν ούτε με κριτήρια ούτε με γνώμονα το συμφέρον της 

υπηρεσίας ούτε με βάση την περιλάλητη εναλλαξιμότητα. Το κίνητρο και η 

αφετηρία ήταν να τιμωρηθούν οι αντίπαλοι, να υποβαθμιστούν, να ταπεινωθούν και 

όσοι δεν προσκύνησαν να μπουν στη γωνιά και να απομονωθούν. 

Έτσι ξηλώθηκαν οι υπηρεσίες δίωξης ναρκωτικών, οι υπηρεσίες αλλοδαπών, 

το Τμήμα Ανίχνευσης Εγκλημάτων, η ΚΥΠ, η ΜΜΑΔ και ό,τι ήταν δυνατό να 

προλάβουν σε εκεί. νες τις μέρες της παραζάλης. 

Άνθρωποι που ειδικεύτηκαν στο εξωτερικό με δαπάνη του δημοσίου, με γνώση 

ξένων γλωσσών, με ειδικότητες χρήσιμες και αναντικατάστατες, μετατέθηκαν στην 

τροχαία, στα εντάλματα και αλλού. Πολλές είναι οι περιπτώσεις που σε ένα χρόνο 

άνδρες και αξιωματικοί υπέστησαν μέχρι και πέντε μεταθέσεις. Πολλές είναι οι 

περιπτώσεις που ικανοί αξιωματικοί., με πείρα και επιτυχίες στην πρόληψη και 

ανίχνευση εγκλημάτων, εκδιώκονταν από τη θέση τους άρον- άρον. Κάποτε τόση 

ήταν η βιασύνη των κρατούντων να τους απομακρύνουν, που για πολλές μέρες δεν 

είχαν καρέκλα να κάτσουν, γιατί ο προηγούμενος ήταν ακόμα στη θέση του! 

Οι προαγωγές γίνονται κατά 99% με πολιτικά κριτήρια, με καταλόγους και 
συστάσεις που διαμορφώνονται εκτός αστυνομίας, με γνώμονα όχι την αξία και την 

ικανότητα, αλλά την προσφορά στο κόμμα και στους κομματάρχες. Ο κλονισμός 

της πειθαρχίας και η διάβρωση του φρονήματος που έχει επέλθει είναι aνυπολόγι

στος. Η νομιμοφροσύνη και η πίστη του αστυνομικού δεν είναι προς το κράτος και 

την ηγεσία της αστυνομίας και την υπηρεσία του, αλλά προς το κόμμα και τον 

εκπρόσωπό του. τι είδους αστυνομία αναμένει η κυβέρνηση να έχει, όταν ανέχεται 

τέτοιες μεθόδους; Όταν το λιγότερο το ένα τρίτο του αστυνομικού σώματος 

γνωρίζει ότι δε θα προαχθεί ούτε θα τύχει ίσης μεταχείρισης, αλλά μάλλον άδικης 

αντιμετώπισης, επειδή οι πολιτικές του πεποιθήσεις διαφέρουν από αυτές των 

κρατούντων, πώς είναι δυνατό να αναμένεις ανάλογο ζήλο, ανταπόκριση και αποδο

τικότητα; 
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Το πιο μεγάλο κτύπημα όμως στο φρόνημα και το αξιόμαχο της αστυνομίας 
καταφέρθηκε με τη γνωστή απόφαση για επαναφορά στην υπηρεσία των αστυνο
μικών που είχαν απολυθεί για τη σχέση τους με το πραξικόπημα και την ΕΟΚΑ Β'. 
Από τη στιγμή που οι επίορκοι, οι οποίοι πολέμησαν το κράτος και τη δημοκρατία 

επανέρχονται στο σώμα, τότε καταρρέει κάθε ηθική αρχή, συνεχίζεται η σήψη και η 

αποσάρθρωση που έφερε το πραξικόπημα και η ίδια η αστυνομία υπονομεύεται μια 

για πάντα. 

Όταν πραξικοπηματίας αστυνομικός συνέλαβε νομιμόφρονες πολίτες και 

αστυνομικούς, υπεξαίρεσε χρηματική και άλλη περιουσία της Μητρόπολης, ανέκρινε 
το Μητροπολίτη που κρατείτο σε στρατόπεδο από χουντικούς αξιωματικούς, όtαν 
αρνήθηκε να απελευθερώσει και εγκατέλειψε φυλακισμένους πολίτες και αστυνομι

κούς στο χώρο της φυλακής τους που βομβαρδιζόταν από τις τουρκικές δυνάμεις 
εισβολής, όταν λοιπόν αυτός ο άνθρωπος επανέρχεται στην αστυνομία, προάγεται 
και αναλαμβάνει υπεύθυνη θέση, ποιες αξίες, ποια πειθαρχία, ποια εμπιστοσύνη 

μπορεί να μείνει στη θέση της; 

Αυτή η κυβέρνηση με τις φοβερές της παραλείψεις, αλλά κυρίως με τις ενσυνεί

δητες πράξεις της έχει καταφέρει να χωρίσει κάθετα την αστυνομία σε δικούς της 
και ξένους, έχει καταφέρει να μειώσει στο χαμηλότερο δυνατό βαθμό το ζήλο και το 
ενδιαφέρον της πλειοψηφίας των μελών του σώματος. 

Ταυτόχρονα, με τη μετατροπή της αστννομίας σε όργανο του κόμματος και όχι 

του κράτους, με τη χρησιμοποίησή της σαν μηχανισμού για επιβολή διάφορων 
αυθαίρετων και παράνομων αποφάσεων οδηγούν στην αποξένωσή της από την 

πλειοψηφία του κυπριακού λαού. 

Η πλειοψηφία των πολιτών της Κυπριακής Δημοκρατίας νιώθει ότι η 

κυπριακή αστυνομία δεν είναι και δική τους, ότι δεν προστατεύει και τα δικά τους 
συμφέροντα και νόμιμα δικαιώματα. Και αυτό είναι ένα από τα επιτεύγματα της 

κυβέρνησης. 

Και ασφαλώς το όλο θέμα δυσπιστίας, έλλειψης εμπιστοσύνης και aποξέ
νωσης των σωμάτων ασφαλείας από το λαό επιτείνεται και κορυφώνεται με τη 
χρησιμοποίηση κάποιων υπηρεσιών, οι άνδρες των οποίων περιέρχονται τους 

συλλόγους, τα καταστήματα και τα σπίτια, ρωτώντας να μάθουν για τα πολιτικά και 
κομματικά πιστεύω των υποψηφίων για θέσεις στη δημόσια υπηρεσία και στους 

ημικρατικούς οργανισμούς. 

Πώς είναι δννατόν, κύριοι συνάδελφοι, κάτω από τέτοιες συνθήκες να επιτευ
χθεί συνεργασία κοινού και αστυνομίας; Ποια εμπιστοσύνη μπορεί να έχει ο 
πολίτης σε ένα σώμα που τόσο βάναυσα χειραγωγείται και ρίχνεται από την κυβέρ

νηση στην ανυποληψία; Πώς μπορεί ο πολίτης να δώσει πληροφορίες και μαρτυρία 
στους αστυνομικούς που πριν από μερικές μέρες τον χτύπησαν αναίτια με το 

γκλομπ έξω από το γήπεδο ή βάναυσα και βίαια διέλυσαν την ειρηνική του διαμαρ

τυρία ή προσπάθησαν να τον ενοχοποιήσουν με δόλιο τρόπο; Ακόμα πώς είναι 
δυνατό να δοθεί μαρτυρία και κατάθεση για το τι είδε και τι ξέρει ο πολίτης, όταν 

παραμένει μόνος και aνυπεράσπιστος μπροστά στους εγκληματίες και όταν εμπι

στευτικές εκθέσεις των ανακριτικών αρχών διαρρέουν στα χέρια των υπόπτων; 

Επειδή όμως βρισκόμαστε στο θέμα της αστυνομίας, θα ήθελα να επαναλάβω 
την άποψή μας για τις καταγγελίες για κακομεταχείριση. Είμαστε σταθερά και 
αταλάντευτα ενάντια στην κακομεταχείριση, την κακοποίηση και ιδιαίτερα ενάντια 
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στο βασανισμό οποιουδήποτε ανθρώπου. Τον καταδικάζουμε ως κάτι το αποκρου

στικό και το αποτρόπαιο. Υποστηρίζουμε τη διερεύνηση όλων των σχετικών παρα

πόνων με ορθές, δίκαιες και διαφανείς διαδικασίες και με ίση μεταχείριση από 

όλους προς όλους. Τασσόμαστε υπέρ της προστασίας των συνταγματικών και 

ανθρώπινων δικαιωμάτων όλων ανεξαίρετα των πολιτών, των παραπονονμένων, 

αλλά και αυτών εναντίον των οποίων στρέφεται το παράπονο. 

Διαφωνούμε με τη διαπόμπευση οποιονδήποτε από τα μέσα μαζικής ενημέ
ρωσης και την καταδίκη τον με τη μέθοδο των δηλώσεων και των εντυπώσεων. 

Διαφωνούμε έντονα με την πολιτική και κομματική εκμετάλλευση που επιχειρείται. 

Δε θα δεχτούμε τη θνματοποίηση οποιονδήποτε, ιδιαίτερα κατά τρόπο επιλεκτικό. 

Ζητούμε αποφασιστική αντιμετώπιση της παρανομίας της κακομεταχείρισης 

και ταυτόχρονη διαφύλαξη της νομιμότητας, για να αποφευχθούν αδικίες και εκδι
κητικές ενέργειες. Το σοβαρό αυτό θέμα δεν αντιμετωπίζεται με τη μέθοδο των δυο 

μέτρων και δυο σταθμών ούτε με αναζήτηση aποδιοπομπαίων τράγων, αλλά με 
συνολική και επιστημονική αντιμετώπιση μιας νοοτροπίας και πρακτικής. Το 

έγκλημα, κύριοι συνάδελφοι, αν αφεθεί να περάσει θα καταστρέψει και την κοινωνία 

και την οικονομία μας. Θα εισχωρήσει στις ψυχές των νέων μας σαν κάτι με το 

οποίο θα μπορούμε ίσως να συμβιώσουμε. 

Κάποιες δηλώσεις κυβερνητικών αξιωματούχων του στιλ "μην ανησυχείτε, 

είναι μεταξύ τους που σκοτώνονται" δείχνουν απερίγραπτη ανευθυνότητα. Η αδρά

νεια ή η αδυναμία τον κράτους εκλαμβάνεται από τον πολίτη σαν ανοχή προς το 

ξεκαθάρισμα λογαριασμών που κάνουν με τα αυτόματα και τους δυναμίτες οι 
διάφορες φατρίες. Και διερωτάται κάποιος: Μα είναι δυνατό ο νόμος να υποχωρεί 

μπροστά στην παρανομία; Να αφήνεται σε οποιοδήποτε η εντύπωση ότι μπορεί να 

παίρνει το νόμο στα χέρια τον; Μπορεί αυτή η μέθοδος να γίνει ανεκτή, εφόσον 

περιορίζεται μεταξύ συμμοριών; Πώς διαπαιδαγωγούμε τα παιδιά μας, τους νέους 

μας; Πώς διαμορφώνουμε την κοινωνία μας; Αφήνεται το μήνυμα και εμπεδώνεται 

μια αντίληψη ότι οι διαφορές λύονται στα ίσα, με οδόντα αντί οδόντος, με τη 
μέθοδο "ο θάνατος σου η ζωή μου". Μια αντίληψη που, αν επιτραπεί να περάσει, 

αναπόφευκτα θα μεταφερθεί και στα συγκρουόμενα οικονομικά συμφέροντα, θα 
μεταφερθεί στη λύση επαγγελματικών διαφορών και οικογενειακών προβλημάτων 

και οπωσδήποτε και στο χώρο της πολιτικής ζωής. 

Η δήλωση του Προέδρου ότι ξέρουμε τους δολοφόνους, αλλά δεν μπορούμε να 
τους συλλάβουμε, και αν ακόμα απηχεί την πραγματικότητα, δεν έπρεπε για κανένα 

λόγο να γίνει. Αν είναι έτσι τα πράγματα, τότε η ανικανότητά μας είναι όντως δεδο
μένη, όμως την ίδια στιγμή αυτή η δήλωση ενισχύει κατά τρόπο επίσημο την 

ανασφάλεια, αποτρέπει τον πολίτη από του να δώσει πληροφορίες στην αστυνομία 

και κάνει τον καθένα να μαζεύεται στο καβούκι του, εφόσον οι δολοφόνοι κινούνται 

ασύλληπτοι και πανίσχυροι ανάμεσά μας. 

Δεν είναι ίσως άσχετο το γεγονός ότι η τελευταία δολοφονία στη Λεμεσό έγινε 

στις οκτώ η ώρα το βράδυ, σε δρόμο με αρκετή κυκλοφορία οχημάτων, από τέσσερα 

άτομα, έχει λεχθεί, τα πρόσωπα των οποίων ήταν ακάλυπτα και τα οποία με άνεση 

έβαλλαν κατά του θύματος από τη μέση τον δρόμου, χωρίς να λαμβάνουν καμιά 

προφύλαξη και χωρίς προφανώς να γνοιάζονται αν τους αναγνωρίσουν. Αρκετοί 

πολίτες, ιδιαίτερα γείτονες, είδαν τις λεπτομέρειες της δολοφονίας, όμως η αστυ-
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νομία δεν έχει ούτε μια ενυπόγραφη κατάθεση. Δεν είναι ακόμα άσχετο το γεγονός 
ότι οι διάφορες φατρίες έχουν στρατολογήσει τον τελευταίο χρόνο στις γραμμές 

τους πολλούς νεαρούς μεταξύ 20 και 25 χρόνων, χωρίς οικογενειακές υποχρεώσεις, 
που εμφανίζονται έτοιμοι χάριν της περιπέτειας και της έντονης ζωής να κάνουν τα 
πάντα. Δεν είναι τέλος άσχετο το γεγονός ότι ενάντια σε στελέχη διάφορων 
φατριών εκκρεμούν διάφορες υποθέσεις που είτε καθυστερούν από πολλούς μήνες 

είτε αναμένουν εκδίκαση είτε αναστάληκαν είτε οι ίδιοι οι παραπονούμενοι τις 
απέσυραν, δείγματα και αυτά της κατατρομοκράτησης και της ανασφάλειας που 

νι.ώθει ο κόσμος, αλλά και των προβλημάτων της αστυνομίας. 

Πολλοί βιαστικά και επιφανειακά ρίχνουν την ευθύνη στην αστυνομία για την 
αδυναμία του κράτους να πατάξει το έγκλημα. Εμείς δε συμφωνούμε. Η αστυνομία 

έχει τα προβλήματά της, αλλά εκτιμούμε πως διαθέτει την απαιτούμενη υποδομή και 
το ανθρώπινο δυναμικό να αντεπεξέλθει στο βασικό της προορισμό: Το πρόβλημα, 
κατά τη γνώμη μας, βρίσκεται στη βελτίωση της αποδοτικότητας αυτού του πολύ

πλοκου και ιδιόμορφου μηχανισμού. Και η αποδοτικότητα είναι το γινόμενο των 

τεχνικών μέσων επί το ανθρώπινο δυναμικό. Και ανθρώπινο δυναμικό σ' αυτή την 

περίπτωση σημαίνει όλες τις παραμέτρους που το χαρακτηρίζουν και το επηρεά
ζουν, όπως σωστές προδιαγραφές των ανθρώπων, σωστή επιλογή, εκπαίδευση, τοπο

θέτηση, μετάθεση, επιμόρφωση, προγραμματισμός, έλεγχος. Οτιδήποτε απ' αυτά 
διαταραχθεί χωρίς αντισταθμιστική στήριξη μειώνει όχι αθροιστικά αλλά πολλα

πλασιαστικά την αποδοτικότητα . 

Τεχνικά μέσα απ' ό,τι γνωρίζουμε διαθέτει αρκετά η αστυνομία, μέχρι και 

μηχάνημα διαπίστωσης της αλήθειας, το οποίο όμως, άγνωστο γιατί, δε λειτουργεί. 

Επομένως η κύρια φροντίδα πρέπει να εστιαστεί στο ανθρώπινο δυναμικό. Επιπρό
σθετα, η αστυνομία πρέπει να αφεθεί απερίσπαστη μακριά από τα κόμματα και την 

πολιτική να διαδραματίσει το ρόλο της. Ο αρχηγός της αστυνομίας πρέπει να έχει 
όλες τις απαραίτητες από το νόμο εξουσίες για να ασκήσει τη δωίκηση αμερόληπτα 

και αντικειμενικά, χωρίς πολιτικές παρεμβάσεις. Πρέπει να υπάρξει αριθμητική, 
αλλά κυρίως ποιοτική αύξηση των αστυνομικών που ασχολούνται με το έγκλημα. 
Στις ευαίσθητες και σημαντικές υπηρεσίες πρέπει να τοποθετούνται οι άριστοι και 
να βοηθούνται με συνεχή επιμόρφωση. Π ρέπει ακόμα να μελετηθεί ένα σύγχρονο 
σύστημα ηθικής αναγνώρισης και ηθικής αμοιβής των αστυνομικών. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, όταν μιλούμε για το έγκλημα και τους 

εγκληματίες συνήθως καταλήγουμε στους τρόπους καταστολής του. Αυτό κάνουμε 

και σήμερα. Δεν ασχοληθήκαμε ποτέ στα σοβαρά ως κοινωνία με αυτό που σήμερα 

θεωρείται πρωτεύον, δηλαδή την πρόληψη του εγκλήματος και την αντιμετώπιση 

όλων εκείνων των κοινωνικών αιτιών που οδηγούν στο έγκλημα, την ανάσχεση των 

εγκληματογόνων, όπως λέγονται, παραγόντων. Δεν ασχοληθήκαμε με το ρόλο και 
την επίδραση του σχολείου, της οικογένειας, των μέσων μαζικής ενημέρωσης, του 

στρατού, γενικά των κοινωνικών θεσμών. Γιατί σήμερα όλοι δέχονται ότι κανένας 

δε γεννιέται εγκληματίας. 

Τον Ιούνιο του 1994 τρεις ψυχολόγοι και κοινωνιολόγοι, ο Μιχάλης Παπαδό
πουλος, ο Πρόδρομος Προδρόμου και ο Νί.κος Περιστιάνης, κατά παράκληση της 

Επιτροπής Εσωτερικών της Βουλής, διέθεσαν aφιλοκερδώς έναν ολόκληρο χρόνο 

και ετοίμασαν μια πολύ αξιόλογη μελέτη για τη νεανική παραβατικότητα και εγκλη-
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ματικότητα, την οποία όλοι χαιρέτισαν με ικανοποίηση. Για να λέμε όμως την 
αλήθεια ούτε η Βουλή, αλλά ούτε και η κυβέρνηση δεν έδωσαν τη σημασία που της 

άξιζε. 

Σύμφωνα λοιπόν με αυτή τη μελέτη, που καταλαμβάνει χώρο 70 σελίδων και 
που αξιοποιεί. πλούσιο ερευνητικό υλικό από την Ελλάδα, την Ευρώπη και την 

Αμερική, οι εγκληματογόνοι παράγοντες βρίσκονται στο χώρο που κοινωνικο

ποιείται ο νέος άνθρωπος και στη δική μας περίπτωση, στην Κύπρο, μπορούν να 

επικεντρωθούν στα εξής: 

1. Στο οικονομικό-κοινωνικό μοντέλο που ακολούθησε η κυπριακή κοινωνία 

μετά το 1974 και το οποίο εστιάζει με αρχοντοχωριάτικο θαυμασμό την προσοχή 
του μόνο στα ποσοτικά και οικονομικά μεγέθη. Αφήνει πίσω την κοινωνική 

μέριμνα, την ευημερία, τον πολιτισμό, την πνευματική ανάπτυξη και καλλιέργεια. 

2. Στην οικογένεια, όπου παρατηρείται μια μεγέθυνση της απόστασης μεταξύ 

γονιών και παιδιών, μια επιδείνωση της σχέσης τους λόγω της ανάγκης για κάλυψη 

των συνεχώς αναγεννώμενων από τον τρόπο ζωής αναγκών. Συχνά τα πρότυπα που 

παίρνουν τα παιδιά από την οικογένεια είναι εκείνα του γρήγορου και είικολου 

πλουτισμού και της υπερκατανάλωσης. 

3. Στο σχολείο και ειδικότερα στη σχολική αποτυχία, που σύμφωνα με μελέτη 
που ετοιμάστηκε για το Συμβούλιο της Ευρώπης από τον προφέσορα Βαλ γκρε'ίβ 

είναι η βάση πάνω στην οποία ανα.;tτύσσεται η εγκληματογόνος επίδραση του 
σχολείου. Η σχολική αποτυχία και η πιο σοβαρή μορφή της, ο λειτουργικός αναλφα- • 
βητισμός, οδηγεί στη σχολική απειθαρχία και σε συνέχεια στη νεανική παραβατικό-
τητα, τονίζει μελέτη του Ευρωπα'ίκού Κοινοβουλίου του 1992. Και στην Κύπρο, 

κύριοι συνάδελφοι, έχουμε σχολική αποτυχία ύψους 27% και λειτουργικό αναλφα-
βητισμό της τάξης του 11 %! 

4. Στα μέσα μαζικής ενημέρωσης τα οποία, με βάση τα πορίσματα της 13ης 

Διάσκεψης Εγκληματολογικής Έρευνας του Συμβουλίου της Ευρώπης, επικεντρώνο
νται στα βtαια εγκλήματα, τα οποία αποτελούν όμως μικρό μέρος του όγκου των 

εγκλημάτων. Παρέχουν πληροφόρηση αποκομμένη από το πλαίσιό της, χωρίς το 

κοινωνικό και ψυχολογικό υπόβαθρο της εγκληματικής πράξης. Παρέχουν ελάχι

στες πληροφορίες γύρω από το έγκλημα ως κοινωνικό φαινόμενο. Ακόμα, στη δική 

μας πραγματικότητα προστtθενται και τα ακόλουθα: 

ι. Η επιμονή των μέσων μαζικής ενημέρωσης στο ιδεολόγημα ότι ο μόνος 

τρόπος αντιμετώπισης του εγκλήματος είναι η ανάπτυξη των κατασταλτικών μηχα

νισμών και οι αυστηρότερες ποινές. Ακούστηκαν για παράδειγμα απόψεις για 

επαναφορά της θανατικής ποινής. 

2. Η δυσανάλογα μεγάλη έμφαση και η υπερβολική και ηρωοποιητική προβολή 
αδικημάτων που γίνονται ιδιαίτερα από νέους. 

3. Η καλλιέργεια διεστραμμένων, ανταγωνιστικών και αλλοτριωμένων 

προτύπων των σχέσεων των δυο φύλων παρουσιάζοντας πολύ συχνά το γυναικείο 

σώμα σαν σκεύος ηδονής. Με πορνογραφικές εικόνες και προβολές εισάγουν ουσια

στικά το βιασμό. 

"Οι πρώτες σελίδες των περισσότερων κυπριακών εφημερίδων κοσμούνται 

πολύ συχνά και επανειλημμένα από μεγάλες φωτογραφίες μικρών εφήβων παρα-
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βατών τις οποίες συνοδεύουν με τα ηρωικά ψευδώνυμά τους. Αντίθετα, οι ενήλικες 

ένοχοι μεγάλων εγκλημάτων, για παράδΕLγμα οικονομικών και άλλων, πολύ σπάηα 

εισπράττουν την επιθεηκότητα του φακού και της δημόσιας διαπόμπευσης". λέγουν 
οι τρεις Κύπριοι ερευνητές. 

Και συνεχίζουν: "Θα μπορούσαμε να προτείνουμε ότι το πρόσφατο έντονο 

ενδιαφέρον για τη σχέση της βίας με τα μέσα μαζικής ενημέρωσης έχει να κάνει με 

την "έκρηξη" που χαρακτήρισε τα μαζικά μέσα στην τελευταία πενταετία, τη 

δημιουργία ιδιωτικών ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, την καθιέρωση του 

μαζικού περιοδικού τύπου, καθώς και την ενίσχυση της "ζωντάνιας" των εφημε

ρίδων σ' έναν εξοντωτικό αγώνα επιβίωσης και συνακόλουΟου εντυπωσιασμού προς 

έλξιν θεατών, ακροατών και αναγνωστικού κοινού. Έχουμε πλέον ένα σημαντικά 

διαφοροποιημένο σύγχρονο κοινωνικό σκηνικό και μια έντονη παρουσία των 

μαζικών μέσων σ' όλες τις εκφάνσεις της ζωής. Και σημειώνουμε ενδεικτικά την 

ενασχόληση των μέσων με τους πρόσφατους φόνους γυναικών που κατάντησε 

"εθνικό σίριαλ". Να μην ξεχάσουμε και την εντρύφηση στις λεπτομέρειες κατατεμα

χισμού των θυμάτων των στυγερών αυτών εγκλημάτων, την προβολή των 

σύγχρονων ''γκάγκστερ" τύπου Αλ Καπόνε, τον ανελέητο κατ' επανάληψη βομβαρ

δισμό με τις τραγικές στιγμές της καταδρομικής επιχείρησης στη Χλώρακα, την 

επίμονη προβολή της μαύρης μαγείας και της υποτιθέμενης σχετιζόμενης βίας, την 

ανάδειξη "ειδικών" ρεπόρτερ-εγκληματολόγων. Αυτά, πλαισιωμένα από ένα διεθνές 

σκηνικό με αληθινούς πολέμους, θανάτους, εγκλήματα και aφανισμούς, καθώς και 

με φανταστικά δυτικά παρασκευάσματα τηλεοπτικών ταινιών, φόνων, ληστειών, 

βιασμών και κάθε είδους βίας. Να θυμίσουμε ακόμα την πρόσφατη σοδιά των κινη

ματογραφικών ταινιών βίας: 'Ή Σιωπή των Αμνών", το "Βασικό Ένστικτο". Δε 

χρειάζεται, πιστεύουμε, καταλήγουν οι ερευνητές, περισσότερες λεπτομέρειες. 

Πιστεύουμε πως η τελευταία δεκαετία του 2 000, είναι η κυπριακή δεκαετία της βίας 
ή τουλάχιστον της απεικόνισης της βίας!" 

Το Εθνικό Ινστιτούτο Ψυχικής Υγείας των ΗΠΑ, το διασημότερο του κόσμου 
στο είδος του, συνοψίζοντας 2 500 έρευνες που κάλυψαν t 00 000 άτομα σε διάφορες 
χώρες του κόσμου, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι η τηλεοπτική βία, οι σκηνές 

τρόμου, η σεξουαλική βία, τα εγκληματικά τηλεοπτικά θεάματα αποτελούν φοβερό 

σε ισχύ και ασύλληπτο σε εμβέλεια εγκληματογόνο παράγοντα. 

Η "προσφορά" της βίας από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης γίνεται μαζικά και 

δωρεάν σε ώρες ψηλής θεαματικότητας, σε συνδυασμό με αληθινές σκηνές φόνων 

και καταστροφών από τα δελτία ειδήσεων. Το κοινό εθίζεται, η παρακολούθηση 

μετατρέπεται σε οφθαλμολαγνεία, μυστικές άγριες πτυχές της ανθρώπινης ψυχής 
ξεκλειδώνονται,τα όρια μεταξύ καλού και κακού, ηθικού και ανήθικου, ζωής και 
θανάτου γίνονται δυσδιάκριτα και ο κλοιός της βίας στενεύει γύρω από τις 

σύγχρονες κοινωνίες, έγραψε πρόσφατα η "Καθημερινή" των Αθηνών. 

Θα πρέπει επομένως, αν θέλουμε να αντιμετωπίσουμε το έγκλημα, να στρα

φούμε κύρια προς την πρόληψή του παρά στην καταστολή του. Και εδώ υπάρχει το 

μεγάλο κενό, η μεγάλη ευθύνη, γιατί καμιά κυβέρνηση ως τώρα δεν είχε ούτε έχει 

πολιτική στο μέγα αυτό θέμα. Δεν υπάρχουν ερευνητικά δεδομένα, γιατί δεν υπάρ

χουν στελέχη - ερευνητές. Δεν υπάρχουν ερευνητικά κέντρα και το μοναδικό που 

είχαμε, το Κέντρο Κοινωνικών Ερευνών, καταργήθηκε άδοξα. Ακόμα, η μονάδα 
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Εγκληματολογικών Ερευνών του Υπουργείου Δικαιοσύνης στελεχώνεται ή στελεχω
νόταν μέχρι πρόσφατα από ένα μόνο λειτουργό! Επειδή δε μας άρεσε η προηγούμενη 
κυβέρνηση, καταργούμε τον κρατικό φορέα για τη νεολαία και ψαχνόμαστε για τρία 

ολόκληρα χρόνια για να κάνουμε το υποκατάστατό του. Μειώνονται τα κονδύλια 
για τον πολιτισμό, τη νεολαία και την παιδεία και περιμένουμε περιορισμό του 
εγκλήματος! Δεν μπορεί, αφού κτίσαμε δημόσια και ιδιωτικά μέγαρα εκατομμυρίων, 
να μην έχουμε σε καμιά από τις πόλεις μας ένα κέντρο νεότητας ευρωπα·ίκού 

επιπέδου. 

Μεγάλες είναι οι ευθύνες και των δημοτικών αρχών για τη διαμόρφωση πολι
τικής για τη νεολαία, για την πρόληψη της εγκληματικότητας. Στη Λεμεσό κατάρ

γησαν τη μοναδική αίθουσα διαλέξεων του δήμου και τη μετέτρεψαν σε αίθουσα 
δίκην Βουλής για να συνεδριάζουν ο Δήμαρχος και οι 26 δημοτικοί σύμβουλοι. 
Στην ίδια πόλη, που έχει τα σκήπτρα της εγκληματικότητας, πρόταση για τη 

δημιουργία Δημοτικού Μεγάρου Νεολαίας απερρίφθη και στη θέση του θα κτιστεί 
Business Centrel (Επίτηδες το λέω εγγλέζικα.) 

Η εγκληματικότητα, η βία, η πρόληψη και η αντιμετώπισή τους είναι, αγαπητοί 
συνάδελφοι, μείζον πολιτικό θέμα. Πρώτα, γιατί έχει να κάνει με την αποδεδειγμένη 

αδυναμία της κυβέρνησης να ανταποκριθεί στις ανάγκες των περιστάσεων και, 

δεύτερο, γιατί καθορίζει τις ευθύνες ολόκληρης της πολιτείας, της κυβέρνησης, της 
Βουλής, της δικαστικής εξουσίας, του λαού, της πολιτικής ηγεσίας για τη μελέτη, τη 

διαμόρφωση και υιοθέτηση μιας εθνικής πολιτικής. 

Συμφωνούμε με τη σύσταση του Συμβουλίου της Ευρώπης προς τα κράτη μέλη . , 
του για συγκρότηση Συμβουλίου Πρόληψης του Εγκλήματος και υποστηρίζουμε τη 

δημιουργία του. Στο συμβούλιο πρέπει μεταξύ άλλων να εκπροσωπούνται η Βουλή, 
οι αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες, οι επιστημονικοί επαγγελματικοί σύνδεσμοι, τα 
μέσα μαζικής ενημέρωσης και άλλοι. Σκοπός του, με βάση και τις απόψεις των 
τριών Κυπρίων ερευνητών που προανέφερα, μπορεί να είναι η διαμόρφωση ενιαίας 

πολιτικής πρόληψης της εγκληματικότητας, η συνεργασία με τα μέσα μαζικής ενημέ-
ρωσης για την εξασφάλιση της θετικής συμβολής τους. η υποστήριξη εγκληματολο-

γικών ερευνών και τυχόν άλλων. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η αντιμετώπιση του εγκλήματος δεν είναι 

υπόθεση μόνο της α~τυνομίας. Είναι ευθύνη του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτι
σμού, των δήμων, των κομμάτων, των οργανώσεων γονιών και μαθητών, του 
καθενός από εμάς που πρέπει να αντιστέκεται σε κάθε μορφή βίας, σε κάθε προσπά
θεια κλονισμού του συντάγματος και της δημοκρατίας. 

I 

Εμείς δεν είμαpτε διατεθειμένοι να μάθουμε να ζούμε με το έγκλημα, όπως μας 

συστήνει ο κ. Σπύρος Αρότης, αλλά απορρίπτουμε ταυτόχρονα ως εντελώς απαρά

δεκτη τη συζήτηση για παραβίαση του συντάγματος. ώστε να αντιμετωπιστεί το 
σοβαρό αυτό κοινωνικό θέμα. Η κυβέρνηση έχει ευθύνη με νόμιμα και συνταγμα

τικά μέσα να αντιμετωπίσει την εγκληματικότητα. Και δεν είναι δυνατό να απεκ

δύεται των ευθυνών και των λαθών της με τη μετάθεση του προβλήματος στους 

δημοκρατικούς θεσμούς. Αντίθετα, για να επιτύχει αυτή η προσπάθεια χρειάζεται 
αυστηρή τήρηση του συντάγματος. των ηθικών αρχών, της αξιοκρατίας και της 

ισοπολιτείας. Και εδώ η ευθύνη και πάλι βαραίνει εξ ολοκλήρου την κυβέρνηση. 

Εμείς είμαστε έτοιμοι να δώσουμε, όπως πάντα, τη δική μας συνεισφορά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρώτα απ' όλα θα ήθελα να χαιρετίσω την παρουσία του Υπαρχηγού της αστυ

νομίας και της υπόλοιπης ηγεσίας, τους βοηθούς αρχηγούς, τους αστυνομικούς διευ
θυντές, που είναι μια παρουσία αξιέπαινη, διότι δείχνει ανάγλυφα ότι η ηγεσία της 
αστυνομίας σέβεται τη Βουλή και σπεύσανε εδώ οι άνθρωποι για να ακούσουν τι 

έχουμε να πούμε ως Βουλή. Ελπίζω ότι στο τέλος της νύκτας θα φύγουν σοφότεροι 

από την αίθουσα της Βουλής και θα ακούσουν κάποιες απόψεις που θα τους φανούν 
χρήσιμες στις προσπάθειές τους να πατάξουν το έγκλημα και να επιβάλουν το νόμο 
και την τάξη στην πατρίδα μας. 

Δεν είμαι σίγουρος αν θα φύγουν σοφότεροι, αν όλες οι ομιλίες που θα γίνουν 
θα περιέχουν στοιχεία ανακρίβειας και παραπληροφόρησης, όπως του συναδέλφου 

κ. Ανδρέα Χρίστου. Γιατί δεν μπορεί να βγαίνει κάποιος επίσημα από το βήμα 

αυτό, να κάνει μια κατά τα άλλα θαυμάσια ομιλία, αλλά να επιχειρεί επιλεκτικά, για 
να πλήξει την κυβέρνηση, να παίρνει κάποια στοιχεία και να δίνει κάποιες εικόνες 
που δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα. 

Για να δείξω τι θέλω να πω με αυτό, θα δώσω ένα μόνο παράδειγμα. Ο 
κ. Χρίστου, αναφερόμενος στα διάφορα στατιστικά δεδομένα, έκανε αναφορά στην 

ομιλία του και είπε ότι οι καταστροφές περιουσίας με εκρηκτικές ύλες, που είναι 

πράγματι ένα πολύ σοβαρό έγκλημα, ήταν 7 το 1993, για να προσθέσει πως είχαμε 
18 το 1994 και 18 το 1995, συνεπώς φταίει η κυβέρνηση Κληρίδη. Όμως, οι στατι

στικές λένε πως το 1991 είχαμε 23 τέτοιες υποθέσεις και είχαμε 18 τέτοιες υποθέσεις 
το 1992. Και προσθέτουν οι στατιστικές ότι από τις 23 περιπτώσεις που είχαμε 
καταστροφής περιουσίας με εκρηκτικές ύλες το 1991 εξιχνιάστηκαν μόνο οι 
τέσσερις. 

Αυτά και άλλα, όπως η προσφιλής μέθοδος όλων του ΑΚΕΛ, η παρελθοντο

λογία. Θυμήθηκε ο κ. Χρίστου ότι η αύξηση της εγκληματικότητας το 1993 που 
ανέλαβε ο κ. Κληρίδης οφείλεται στην ΕΟΚΑ Β', που έδρασε το 1971-74, λες και ο 
ιός της ΕΟΚΑ Β' ήταν κοιμώμενος ή σε χειμερία νάρκη στη διάρκεια που Πρόεδρος 

ήταν ο κ. Κυπριανού ή ο κ. Βασιλείου και αυτός ο ιός ο καταστροφικός ξύπνησε 

μόλις βγήκε στην εξουσία η κυβέρνηση Κληρίδη. Λυπούμαι, αλλά, όταν γίνονται 

τέτοιες προσεγγίσεις για σοβαρά θέματα, νομίζω ότι προσφέρουμε τη χειρίστη 

υπηρεσία στον τόπο μας. 

Πράγματι, υπάρχει σήμερα στο λαό μια ανασφάλεια, ένα αίσθημα ανασφά

λειας, και πράγματι ο λαός μας ανησυχεί από την κατάσταση πραγμάτων και από τα 

γεγονότα, όπως τα ζει και τα ψηλαφεί, των τελευταίων μηνών . Γι' αυτό όμως το 

αίσθημα ανασφάλειας μεγάλη ευθύνη έχουν και κάποιοι που επιχειρούν ανεπί

τρεπτα, παντελώς ανεπίτρεπτα, κομματική και πολιτική εκμετάλλευση του εγκλή

ματος. Είναι η μοναδική χώρα η Κύπρος από όλες τις προηγμένες χώρες, που τις 

παρακολουθώ ως δικηγόρος και ενδιατρίβω στα θέματα αυτά με κάποια σοβαρό
τητα, στην οποία πολιτικά κόμματα επιχείρησαν πολιτική εκμετάλλευση του εγκλή

ματος . Δεν υπάρχει τέτοιο προηγούμενο σε καμιά ευρωπα·ίκή χώρα. Και, ειρήσθω 

εν παρόδω, εκεί έχουν πολύ αυξημένο έγκλημα, πολύ πιο λίγα ποσοστά εξιχνίασης 



696 

και γενικά η κατάσταση σε ό,τι αφορά τα σοβαρά εγκλήματα των φόνων, των ναρκω

τικών, των εκβιασμών, των ληστειών, των διαρρήξεων, είναι σαφώς πολύ χειρότερη 

από ό,τι είναι στην Κύπρο. Και όμως δεν επιχείρησε κανένας να εκμεταλλευτεί 

πολιτικά αυτό το πράγμα και τούτο γιατί το έγκλημα είναι υπόθεση όλων και 

σίγουρα δεν υπάρχει κανένα κόμμα και καμιά κυβέρνηση που θα ήθελε να αφήσει 

ελεύθερους δολοφόνους να κυκλοφορούν ή να αφήσει ανθρώπους που καταστρέ

φουν περιουσίες με εκρηκτικές ύλες να κυκλοφορούν ελεύθερα. Και αυτός ο 

Νοριέγχα που ήταν Πρόεδρος του Παναμά, ενώ ο ίδιος μπορεί να aσχολείτο με τα 

ναρκωτικά, ως Πρόεδρος στο θέμα του χ οι νού εγκλήματος ήθελε να κλείσει τους 

εγκληματίες μέσα. Όχι να φτάνουμε στο κατάντημα να επιρρίπτουμε στην κυβέρ

νηση και στο Δημοκρατικό Συναγερμό ή στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ευθύνες για 

το γεγονός ότι κάποιοι, που, ναι, προέρχονται από το Δημοκρατικό Συναγερμό, 

βγήκαν από την τηλεόραση και είπαν "είμαστε του Δημοκρατικού Συναγερμού και 

δεν περιμέναμε τώρα που βγήκε αυτή η κυβέρνηση στην εξουσία να μας χάνουν αυτά 

τα οποία μας κάνουν". 

Είπε και εδώ μισές αλήθειες ο κ. Χρίστου. Δεν είπε, για παράδειγμα, ότι τα 

πρόσωπα στα οποία αναφέρθηκε δήλωσαν παράλληλα ότι επί κυβέρνησης Κληρίδη 

δέχθηκαν περισσότερη ταλαιπωρία και επέρριπταν στους αστυνομικούς διευθυντές 

που τοποθετήθηκαν με το σημερινό Υπουργό τις ευθύνες για την ταλαιπωρία που 

τους επέβαλλε δήθεν. Και δεν πρόσθεσε ο κ. Χρίστου ότι οι άνθρωποι αυτοί είπαν 
"Καλά, προηγουμένως εχάμναν μας θκυο-τρεις φορές την εβδομάδα έρευνα. 

Έπρεπε να ξεβεί τούτη η κυβέρνηση, για να μας κάμνουν κάθε μέρα;" 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι, όταν πιάνουμε αυτά τα θέματα, πρέπει να 

λέμε από το βήμα τουλάχιστον της Βουλής όλη την αλήθεια και όχι να επιλέγουμε 

μερικές φράσεις και με αυτές να χτίζουμε ολόκληρα επιχειρήματα, για να πλήξουμε 

την κυβέρνηση για ένα θέμα που νομίζω ότι, αν έχει ευθύνες η κυβέρνηση, είναι τις 

πιο λίγες. 

Υπήρξαν περίοδοι στην ιστορία της Κύπρου, και στο πρόσφατο και στο 
απώτερο παρελθόν, που είχαμε πολύ πιο αυξημένη εγκληματικότητα -και αναφέ

ρομαι στο κοινό έγκλημα- από ό,τι είχαμε τους τελευταίους μήνες ή, αν Οέλετε, τα 
τελευταία χρόνια. Υπήρξαν περίοδοι και προ της ανεξαρτησίας και κατά τη διάρ

κεια της ανεξαρτησίας που οι φόνοι ήταν πενταπλάσιοι από ό,τι ήταν την περίοδο 

του 1995. Τα πρώτα χρόνια για παράδειγμα της δεκαετίας του '60, αν δεν κάνω 
λάθος, στη Λεμεσό μια χρονιά, το 1961 ή το 1962, είχαμε 32 φόνους. Θα μου πείτε 
ότι την εποχή εκείνη δολοφονούσαν για γυναικοδουλειές, ήταν για λόγους τιμής και 

για άλλα παρόμοια. Σήμερα, κύριοι συνάδελφοι, που διαπράττονται φόνοι από 

τους ανήκοντες στο οργανωμένο έγκλημα, είναι δυνατό να μπορούμε να πούμε ότι 

γι' αυτό το οργανωμένο έγκλημα φταίει η κυβέρνηση Κληρίδη που βγήκε στην 

εξουσία πριν δυόμισι χρόνια, όταν είχαμε παρόμοια ή χειρότερα εγκλήματα στα 

χρόνια που προηγήθηκαν; 

Όσοι από τους συναδέλφους βρίσκονται στην αίθουσα αυτή θα θυμούνται ότι 

μέσα στο 1992 είχαμε καλέσει στην Επιτροπή Εσωτερικών, της οποίας ήμουν τότε 
μέλος, τον τότε Υπουργό κ. Βενιαμίν. Τότε η αστυνομία υπαγόταν στο Υπουργείο 

Εσωτερικών και γι' αυτό το λόγο ήρθε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

ο χ. Βενιαμίν. Θυμάστε, κύριοι συνάδελφοι -διότι μερικοί από εσάς που βρίσκεστε 
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στην αίθουσα ήσασταν και σε εκείνη τη συνεδρίαση που καλέσαμε ως Κοινοβουλευ
τική Επιτροπή Εσωτερικών τον κ. Βενιαμίν- ποιες ήταν τότε οι παρατηρήσεις της 

Βουλής; Φέραμε τότε τον κ. Βενιαμίν, για να του εκφράσουμε όλες οι πλευρές τις 
ανησυχίες μας για την έξαρση της εγκληματικότητας που παρατηρείτο τότε και για 

να του εκφράσουμε την απαρέσκειά μας για το γεγονός ότι έλαβε χώραν λίγες 

βδομάδες πριν τον καλέσουμε στη Βουλή μια σειρά από βομβιστικές ανατινάξεις. 
Και βέβαια τότε ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν επιχείρησε να εκμεταλλευτεί πολι

τικά το θέμα, αλλά δηλώσαμε εκεί του κ. Βενιαμίν και δηλώσαμε κατόπιν και 
δημόσια "πάρτε όποια μέτρα νομίζετε και εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα 

σας στηρίξουμε, για να πατάξετε το έγκλημα". Πιστεύω ότι συμπεριφερθήκαμε 

υπεύθυνα. Μπορούσαμε και εμείς να επιχειρήσουμε πολιτική εκμετάλλευση του 

θέματος και να επιρρίψουμε ευθύνες στην κυβέρνηση Βασιλείου τότε και στον 
Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Βενιαμίν, και να πούμε "εσείς φταίτε, γιατί παρατηρή

θηκε αυτό το κύμα των βομβιστικών ενεργειών". Δεν το πράξαμε. Αντίθετα, 

δώσαμε στήριξη στην κυβέρνηση και στον τότε Υπουργό. 

Δεν ξέρω αν αυτή η στήριξη παρεξηγήθηκε, γιατί μετά από λίγες μέρες ή 
βδομάδες είχαμε στη Λεμεσό ένα κύμα συλλήψεων. Πολλές από τις συλλήψεις 

εκείνες δυστυχώς αποτέλεσαν το αντικείμενο έρευνας της ερευνητικής επιτροπής για 

τους βασανισμούς. Δεν ξέρω αν υπάρχουν κάποιοι που περηφανεύονται ότι κατά τη 
διάρκεια που εκείνοι βρίσκονταν στην εξουσία μπόρεσαν και εξιχνίασαν κάποια 

από τα σοβαρά εγκλήματα, όπως ήταν οι βομβιστικές υποθέσεις ή οι ληστείες που 
διαπράχθηκαν την εποχή εκείνη. Αν περηφανεύονται. θα πρέπει να τους πω ότι ως 
αποτέλεσμα κάποιων μεθόδων που ακολούθησαν τότε εκτεθήκαμε διεθνώς. Ευτυχώς 

ήταν πολύ λίγοι οι αστυνομικοί που ενεπλάκησαν σε βασανιστήρια, γιατί εγώ δεν 
είμαι από εκεί νους που πιστεύουν ότι υπάρχουν στην αστυνομία οργανωμένοι βασα
νιστές ή ότι υπάρχουν άνθρωποι που καταφεύγουν από καπρίτσιο ή από σαδισμό 
στα βασανιστήρια. Ό,τι όμως και να συνέβηκε τότε, γεγονός είναι ότι η Κυπριακή 

Δημοκρατία βγήκε τραυματισμένη, εκτεθήκαμε διεθνώς, καταγγέλθηκε η Κυπριακή 

Δημοκρατία σε επίσημους οργανισμούς ότι καταφεύγει σε βασανισμούς και όταν 
ήρθε η κυβέρνηση Κληρίδη υπεύθυνα να χειριστεί το θέμα και πήρε αποφάσεις έτσι 

που να ανασκευάσει την κακή εικόνα που είχε δημιουργηθεί, αντί, όπως αναμε

νόταν, να τύχει υποστήριξης από την αντιπολίτευση και για τον υπεύθυνο τρόπο 
που ενήργησε, αλλά και για την πρόθεσή της να ανασκευάσει την εικόνα της 

Κυπριακής Δημοκρατίας στο εξωτερικό, άρχισαν από την αντιπολίτευση οι μύδροι 
εναντίον της κυβέρνησης για χειρισμούς που έκανε για το θέμα των 62, για τη διαδι
κασία που ακολούθησε η κυβέρνηση, μια άψογη νομικά διαδικασία, μια διαδικασία 
που επιβάλλουν οι νόμοι που ψήφισε η ίδια η Βουλή. Εντούτοις, για να πλήξουμε 

την κυβέρνηση, επιχειρήσαμε να βρούμ~ ψεγάδια στην άψογη διαδικασία και να 

κάνουμε αντιπολίτευση στα θέματα αυτά. 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι, αν η αντιπολίτευση συνεχίσει να εργάζεται με 
τον ίδιο τρόπο, στο τέλος θα θρηνήσουμε επί ερειπίων. Γιατί αντιπολίτευση δε 
σημαίνει να βλέπεις το άσπρο μαύρο, επειδή το κάνει η κυβέρνηση. Αντιπολίτευση 

σημαίνει να κρίνεις τις πράξεις και τις παραλείψεις της κυβέρνησης με γνώμονα και 

μοναδικό κριτήριο το αν οι πράξεις αυτές συμφέρουν στον τόπο ή όχι. 

Μίλησε ο κ. Χρίστου για αδυναμία της κυβέρνησης να αντιμετωπίσει την κατά

σταση. Κύριοι συνάδελφοι, είναι πράγματι σοβαρός αυτός ο ισχυρισμός; Εγώ τον 

βρίσκω κωμικό. Τον βρίσκω πράγματι κωμικό αυτό τον ισχυρισμό. Γιατί τι θέλει 
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να κάνει; Να πάει ο Πρόεδρος Κληρίδης μαζί με τον κ. Ευαγγέλου στη Λεμεσό και 
να κάτσουν εκεί και να αντικαταστήσουν τον αστυνομικό διευθυντή και τον υπεύ
θυνο του ΤΑΕ και να κάνουν έρευνες, για να βρουν τους δολοφόνους; Πού 
βρίσκεται η πολιτική ευθύνη, αν η αστυνομία, παρά τις επίμονες προσπάθειές της, 
παρά το γεγονός ότι εργάστηκε νύκτα και μέρα, παρά το γεγονός ότι και ο κ. Ποτα

μάρης και ο κ. Παπακώστας και οι άλλοι βοηθοί αρχηγοί αστυνομίας πήγαν στη 

Λεμεσό και προσπάθησαν με κάθε τρόπο να ανακαλύψουν τους δολοφόνους, δεν 
μπόρεσαν να βρουν στοιχεία; Πώς μπορεί. να φταίει ο Υπουργός και ο Πρόεδρος 

της Δημοκρατίας και η κυβέρνηση; Υπάρχει καμιά άλλη χώρα στον κόσμο που, όταν 

έγιναν ειδεχθή εγκλήματα και έμειναν ανεξιχνίαστα, να επιρρί.φθηκε πολιτική 
ευθύνη στους υπουργούς; Μόνο στην Κύπρο συμβαίνουν αυτά τα πράγματα. 

Για να είμαι δίκαιος, το ΑΚΕΛ δεν είναι οι πρώτοι διδάξαντες. Βαρυνόμαστε 

και εμείς. Ίσως στο παρελθόν σε παρόμοιες καταστάσεις να προσπαθούσαμε και 
εμείς να κάνουμε εκμετάλλευση κάποιων καταστάσεων, όμως όχι όταν οι καιροί 
ήταν δύσκολοι και χαλεποί., όπως είναι σήμερα. Όταν οι καιροί. ήταν δύσκολοι και 

χαλεποί, βάζαμε το δημόσιο συμφέρον πάνω από το κομματικό και την κυβέρνηση 

Βασιλείου τη στηρίζαμε εκεί. που έπρεπε να τη στηρίξουμε. Αλλά και στα θέματα 

της εσωτερικής διακυβέρνησης και της πάταξης του εγκλήματος, όπου παρατηρείτο 
η ανάγκη να στηρίξουμε την κυβέρνηση, τη στηρίζαμε με θέρμη πραγματική, γιατί 

έτσι πιστεύαμε ότι εκπληρώναμε το καθήκον μας απέναντι στον κυπριακό λαό. 

Αν η αστυνομία μας, ναι, και οι λέξεις "αστυνομία μας" επιλέγονται σκόπιμα, 

γιατί είναι δική μας η αστυνομία -καλή ή κακή αυτή είναι η αστυνομία μας- αν η 

ηγεσία της είναι καλή ή κακή, αυτή την ηγεσία ο Δημοκρατικός Συναγερμός και η 

κυβέρνησή του δεν την έκτισαν, τη βρήκαν. Και όμως τη στηρίζουν, παρά το 

γεγονός ότι το κόμμα υφισταται πολιτικό κόστος, διότι ο λαός πιστεύει ότι η κατά
σταση θα μπορούσε να ήταν πολύ καλύτερη. Εντούτοις, δεν καταφεύγουμε στις 
εύκολες λύσεις και δεν αναζητούμε εξιλαστήρια θύματα και δεν επιρρtπτουμε 
ευθύνες εκεί που δεν υπάρχουν. Και ευθύνες δεν μπορεί να υπάρχουν στην ηγεσία 

και στους άνδρες της αστυνομίας, όταν αδυνατούν να εξιχνιάσουν σοβαρότατα 
εγκλήματα που διαπράττουν άνδρες του υπόκοσμου καλά οργανωμένοι, γιατί τέτοια 

εξιχνίαση εtνω πάρα πολύ δύσκολη. 

Τέτοιοι φόνοι γίνονται κατά δεκάδες στο εξωτερικό. Είναι μεγάλα τα 

ποσοστά εξιχνίασης τέτοιων φόνων του οργανωμένου εγκλήματος στο εξωτερικό, 
κύριοι συνάδελφοι; Εγώ πιστεύω ότι η Κύπρος στον τομέα αυτό βρίσκεται σε αξιο

ζήλευτη θέση. Και βοούν περί τούτου οι αριθμοί. Αν πάρουμε ολοκληρωμένα την 

εικόνα, θα δούμε ότι στον τομέα της εξιχνίασης η αστυνομία της Κύπρου έχει 

επιτύχει τα τελευταία χρόνια πολύ καλά αποτελέσματα. Και αν θέλετε μερικά 
στατιστικά δεδομένα, απλώς σας λέω ότι το 1988 το ποσοστό εξιχνίασης των εγκλη
μάτων ήταν 50,22%, το 1991 ήταν 57,25% και από τότε, για να μη δρέψει η κυβέρ
νηση Κληρίδη τις δάφνες, διότι δεν είναι ίδιόν μας να δρέπουμε δάφνες εκεί. που δε 

μας ανήκουν, αλλά και ούτε είναι ί.διόν μας να εκμεταλλευόμαστε πολιτικά θέματα 

που δεν πρέπει να τα εκμεταλλευτούμε, λέμε ότι από το 1991, για να πάρει και τον 
αναλογούντα σε αυτή έπαινο η προηγούμενη κυβέρνηση, βλέπουμε μια σταδιακή 

αλλά ουσιαστική αύξηση στα ποσοστά εξιχνίασης. Το ποσοστό από 57,25% το 1991 
γίνεται 64% το 1992-93. Ανεβαίνει στο 71% το 1994 και φτάνει στο 72,3% το 1995. 
Κύριοι συνάδελφοι, σας λέω υπεύθυνα -εκτός και αν υπάρχει ο ισχυρισμός ότι 

. ' 



699 

αυτά τα στατιστικά δεδομένα είναι μαγειρεμένα, και αν υπάρχονν κάποιοι, να βγουν 

να το πονν επίσημα- σας λέω ότι, αν τα στοιχεία αυτά δεν εί.ναι μαγειρεμένα- και 

δεν είναι μαγειρεμένα- η Κύπρος παρουσιάζει ένα ποσοστό εξιχνίασης από τα καλύ

τερα του κόσμου, παρά τον ανίκανο Πρόεδρο της Δημοκρατίας και παρά τον 

ανίκανο Υπουργό προ·ίστάμενο της αστυνομίας. 

Ν. ΑΝΑΣ'f ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Βάλε και την ηγεσία της αστυνομίας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να βάλουμε και την ηγεσία της αστυνομίας από την άλλη, για να ολοκληρωθεί 

η αγία τριάδα! 

Νομίζω ότι, με αυτά τα δεδομένα, θα πρέπει να είμαστε πολύ πιο προσεκτικοί 

όταν βγαίνουμε στο επίσημο βήμα της Βουλής και επιρρίπτουμε ευθύνες στην κυβέρ

νηση ή στην ηγεσία της αστυνομίας, γιατί απέτυχε να εξιχνιάσει πέντε-έξι φόνους 

που διαπράχθηκαν τελευταία στη Λεμεσό και δυο-τρεις αλλού. Ούτε πίστωση 

χρόνου δε δίνουμε στην αστυνομία, διότι οι έρευνες για όλους αυτούς τους φόνους 

βρίσκονται νπό εξέλιξη. Για το φόνο που έγινε στη Φλάσου η αστυνομία διεξάγει 

αυτή τη στιγμή βαλλιστικούς ελέγχονς και μπορεί αύριο μεθαύριο να ανακαλύψει 

από ποιο όπλο έγινε η δολοφονία. Για όλους τους φόνους που διαπράχθηκαν στη 

Λεμεσό οι έρευνες συνεχίζονται. τι πρέπει να γίνει δηλαδή; Να μη δώσουμε ακόμα 

πίστωση χρόνου στην αστυνομία μας, για να προσπαθήσει να εξιχνιάσει αυτά τα 

εγκλήματα; Ή ξεχνούμε, κύριοι συνάδελφοι, ότι την εποχή του Ζαχαρία, πριν 

σαράντα χρόνια, διαπράχθηκαν στη Λεμεσό 15 ή 20 φόνοι και παρέμειναν όλοι 
ανεξιχνίαστοι για δεκαετίες, μέχρις ότου κάποιος από τους συνεργάτες θέλησε να 

μιλήσει και τότε μερικοί από αυτούς εξιχνιάστηκαν; Εξαιτίας του ότι κάποιος 

μίλησε από τονς συνεργάτες της σπείρας του Ζαχαρtα, εξιχνιάστηκαν, διότι διαφο

ρετικά, αν δε μιλούσε εκείνος ο κάποιος, θα ήταν όλοι οι φόνοι ανεξιχνίαστοι. 
Μπορούμε να πούμε ότι έφταιε ο Άγγλος κυβερνήτης ή ο αείμνηστος Πρόεδρος 

Μακάριος, γιατί μερικά από τα εγκλήματα έγιναν στα πρώτα χρόνια της διακυβέρ

νησής τον, και να επιρρίπτουμε ευθύνες για τους ανεξιχνίαστονς φόνους σε αυτούς; 
Νομίζω θα είναι αστείο να ισχυριστούμε κάτι τέτοιο, όπως αστείο είναι να ισχυριζό

μαστε κάτι τέτοιο για τη σημερινή κυβέρνηση, πως βαρύνεται με ανεπάρκεια να αντι

μετωπίσει το σοβαρό αυτό θέμα. Ένα θέμα το οποίο, επαναλαμβάνω, είναι αποκλει

στικά θέμα της αστννομίας, η εξιχνίαση. 

Τώρα θα πούμε για τα άλλα θέματα, για το αν η κυβέρνηση βαρύνεται γιατί δεν 
εξάλειψε ή γιατί δεν περιόρισε τις γενεσιουργές αιτίες του εγκλήματος και ιδιαίτερα 

του οργανωμένου. Αν θα πούμε ότι δε λήφθηκαν όλα τα μέτρα που μπορούσαν να 

ληφθούν για την πάταξη της οργανωμένης πορνείας και του εμπορίου λευκής 

σάρκας, που έχει πάρει έκταση επιδημίας στην Κύπρο, αν θα πούμε ότι δε λήφθηκαν 
όλα τα αναγκαί.α μέτρα που μπορούσαν να ληφθούν για την πάταξη της άλλης 

μάστιγας, των ναρκωτικών, μπορεί. εκεί. να συμφωνήσουμε. Αλλά θα πρέπει τότε να 

αναλάβουμε και εμείς ως Βουλή τις δικές μας ευθύνες, διότι έχουμε και εμείς ως 

Βουλή μεγάλες ευθύνες για πολλά θέματα. Υπήρξαν τρόποι να δώσουμε στην αστυ

νομία μέσα στα πλαίσια του συντάγματος νομοθεσίες τέτοιες που να μπορεί η αστυ

νομί-α να οδηγεί πιο εύκολα στα δικαστήρια ορισμένους που διαπράττουν σοβαρά 

εγκλήματα, αφού από το φόβο των Ιουδαίων τα θύματα των εγκλημάτων δεν πάνε 
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να μαρτυρήσουν στα δικαστήρια. Μπορούσαμε να είχαμε τροποποιήσει τη νομο
θεσία μας, ώστε καταθέσεις που δίνουν στην αστυνομία τέτοια θύματα, αν πειστούν 
τα δικαστήρια ότι είναι από φόβο που δεν προσήλθαν στο δικαστήριο να μαρτυρή
σουν, να γίνονται δεκτές οι καταθέσεις. Όπως έχουν θεσπίσει τέτοιες και παρόμοιες 
νομοθεσίες πλείστα ευρωπα·ίκά κράτη. Δεν το πράξαμε. Υπάρχει και σωρεία άλλων 

νομοθετικών μέτρων, αλλά λόγω του ότι ο χρόνος είναι πολύτιμος, είναι πολύ αργά, 
δε θα επεκταθώ σε αυτά, παρόλο που θα μπορούσα να απαριθμήσω μια δεκάδα 

τέτοιων μέτρων. 

Τώρα τι να πω για τον ισχυρισμό ότι η αστυνομία κατέστη ανεπαρκής, λόγω 

του ότι μετακινήθηκαν δυο-τρεις αξιωματικοί από ένα πόστο που κατείχαν σε 
κάποιο άλλο πόστο και τέσσερις, πέντε, δέκα αστυνομικοί από διάφορα πόστα που 
κατείχαν, διότι δε νομ~ζω να είναι μεγαλύτεροι οι αριθμοί.; Αν μετακινήθηκε ο 
Αστυνομικός Διευθυντής Λεμεσού, μετακινήθηκε γιατί το ζήτησε ο ίδιος. Και του 

δόθηκε πόστο πολύ σοβαρό στο Αρχηγείο της Αστυνομίας, Υπεύθυνος Τροχαίας, 
που ει ναι ένα από τα πιο νευραλγικά πόστα καθ' όσον αφορά την εύρυθμη 
λειτουργία αυτού του κράτους. Και ας μη μου πείτε, κύριοι συνάδελφοι, ότι, αν ο 
Αστυνομικός Διευθυντής δε μετακινείτο, δε θα φτάναμε εδώ που φτάσαμε, διότι δε 
θέλω να χαρακτηρίσω αυτό τον ισχυρισμό, όσο και αν σέβομαι και αν αγαπώ το 
συγκεκριμένο άνθρωπο. Για να μην επεκταθώ τώρα και σε άλλα θέματα, αλλά είναι 

ένα πράγμα που κανένας σοβαρός άνθρωπος δεν μπορεί να το δεχτεί, ότι, επειδή 
μετακινήθηκαν δυο-τρεις αξιωματικοί της αστυνομίας από κάποια πόστα που 

κατείχαν και στη θέση τους τοποθετήθηκαν κάποιοι άλλοι, επήλθε χάος και κατα
στροφή και αύξηση του οργανωμένου εγκλήματος. Να κάνουμε δημαγωγία, να 

κάνουμε μικροπολιτική, αλλά να μη φτάνουμε και στο σημείο να εμπαίζουμε τη 

νοημοσύνη των μελών του κοινοβουλίου. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχω ξεκαθαρίσει ότι κατά την άποψή μου δεν μπορεί 
λογικά να γίνεται λόγος για πολιτικές ευθύνες της κυβέρνησης. Θα ήθελα όμως να 
προσθέσω και το εξής: Άλλες χώρες, με το ίδιο μέγεθος όπως της Κύπρου ή μικρό

τερο μέγεθος, και μερικές από αυτές συγχροτημένες πάνω στις ίδιες βάσεις οικογέ
νειας και με τον ίδιο τρόπο λειτουργίας όπως της κυπριακής κοινωνtας, και αναφέ

ρομαι στη Μάλτα, για να μη νομίσετε ότι δημαγωγώ, αναφέρομαι στο 

Λουξεμβούργο, για να μη νομίσετε ότι δημαγωγώ, είχαν οργανωμένο έγκλημα από 
δεκαετίες και έχουν ποσοστά εγκληματικότητας πολύ χειρότερα από ό,τι έχει η 
Κύπρος, διότι οι χώρες εκείνες ήταν πιο κοντά στην Ευρώπη, επηρεάστηκαν πολύ 

πιο γρήγορα από ό,τι η μακρινή Κύπρος από αυτή την κατάρα του οργανωμένου 
εγκλήματος που μοιραία μια μέρα θα έφτανε και στον τόπο μας. Θα μου πείτε ότι, 
επειδή μοιραία θα έφτανε στον τόπο μας μια μέρα, είμαστε ευτυχείς με τα μέτρα που 

έχουν ληφθεί για την αντιμετώπιση του φαιγομένου; Είπα, καθ' όσον αφορά την 
εξιχνίαση, αυτό είναι θέμα που δεν έχει σχέση με την πολιτική ευθύνη της κυβέρ
νησης, είναι θέμα της αστυνομίας. Καθ' όσον αφορά τα άλλα θέματα, αν υπάρχουν 

ευθύνες γιατί αφήσαμε εδώ να λειτουργούν μασατζίδικα και μετατρέψαμε τα ινστι

τούτα μασάζ, που, ενώ είναι ένας χώρος όπου μπορεί κάποιος να θωρεί την υγεία 
του, έρχονται σήμερα, για προστασία των συμφερόντων αυτών των καταστάσεων, 

να τοποθετούν βόμβες και ο ένας να προσπαθεί να κλείσει τον άλλο ... Α ν όμως δεν 
υπήρχαν αυτά, δε θα υπήρχε ανάγκη να τοποθετηθούν οι βόμβες. Για όλα αυτά 
φταίει η κυβέρνηση Κληρίδη; Μα! τα μασατζίδιχα ανθούσαν και επί πενταετίας 

Βασιλείου. 

-. 
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Δ. ΧΡΙΣ'ΓΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Αν επ~τρέπε~ ο ομ~λητής, κύριε Πρόεδρε ... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κα~ προηγουμένως εί-πα ότ~ με χαρά δέχομα~ τις παρεμβάσε~ς. 

Δ. ΧΡΙΣ'ΓΟΔΟΥ ΛIΔΗΣ: 

Όπως έχε~ δημοσιευτεί, πλείστες από τ~ς εργαζόμενες προέρχονται από τη 

μητέρα πατρίδα! 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επειδή δεν είναι μόνο από τη μητέρα πατρίδα, υπάρχουν χα~ άλλα καμπαρέ 

που φιλοξενούν τις πλείστες από τα άλλοτε ευημερούντα κράτη του υπαρκτού 

σοσιαλ~σμού, καλύτερα αφήστε το. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, η ορθή απάντηση προς τον κ. Χριστοδουλίδη είνα~ η 

ακόλουθη: Ναι, πολλά προέρχοντα~ από τη μητέρα πατρίδα ημών και πολλά από τη 

μητέρα πατρίδα υμών, την πρώην μητέρα πατρίδα υμών! 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Νομίζω ότ~ έφτασε η σίτ~η του κ. Θεοδώρου. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Να κάνουμε ένα διάλειμα δεκάλεπτο χα~ συνεχίζουμε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Έχω ακόμα να πω αρκετά πράγματα. Αν έφτασε η σίτ~ση, να κάνουμε 

διάλειμμα, δ~ότι προέχε~ το θέμα της σίτισης των Μελών της Βουλής χα~ συνεχίζω 
την ομ~λια μου μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να τελε~ώσει την ομ~λία του ο ομιλητής. 

Ν. Α ΝΑ ΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Εννά κρυώσουν οι πίτες, εν θα τρώονται τα σουβλάκια! 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Υπόψη σας ότ~ θα παραμείνουμε, διότι θα μ~λήσουν όλα τα κόμματα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

Να μη διακόψουμε, κύρ~ε Πρόεδρε. Όταν δ~ακωμωδείτα~ η συζήτηση 

κατ' αυτό τον τρόπο ... 

Ν. ΑΝΑΣ'Γ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

'Οχ~. κύριε, την έχετε διακωμωδήσει ήδη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κ ύρ~ε συνάδελφε, σας παρακαλώ. Έχω την εντύπωση ότ~ ενοχληθήκατε από 

την ώρα που άρχισε αυτή η συζήτηση και εξακολουθεί τε να δείχνετε τον ίδιο εκνευ

ρ~μό. 



ΠΏ. 

Ν. ΑΝΑΣ'f ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είμαι καθόλου προστάτης του εγκλήματος. Κοιτάξτε πού θα βρείτε το 
έγκλημα και όταν θα αναφέρομαι εγώ, είναι τότε που θα μετανιώσετε γιατί προκα

λείτε ή πολιτικοποιείτε ένα θέμα για το οποίο έπρεπε με σοβαρότητα όλοι να ασχο

λούνται. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΙΠΡΙΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε, εγώ δεν έχω μιλήσει ακόμα, ώστε να κρίνετε. 

Ν. ΑΝΑΠΑΣΙΑΔΗΣ: 

Τη διάβασα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τότε, παρακαλώ απαντήστε μου και μετά να σας απαντήσω, αφού την έχετε 

διαβάσει και το χρησιμοποιείτε κατ' αυτό τον τρόπο. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα σας παραθέσω στοιχεία από τα πρακτικά και τις δηλώσεις τις δικές σας, 
για να σας πω πόσο αντιφάσκετε, όταν θα ανέλθετε στο βήμα σήμερα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ανέμενα ότι θα σεβόσασταν το ότι πήρατε το κείμενο, χωρίς να το χρησιμο

ποιήσετε για να προετοιμάσετε οποιαδήποτε απάντηση πριν μιλήσω. 

Ν. ΑΝΑΣ'f ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αφού το έχουν οι δημοσιογράφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε ΧατζηδημητρLου, κύριε Αναστασιάδη, να αφήσουμε τον ομιλητή να 

συνεχίσει την ομιλtα του. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Υποβάλλω συγκεκριμένη εισήγηση ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, να τελειώσει ο ομιλητής και μετά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Αφού ο ομιλητής δεν ενίσταται και αφού θα διακόψουμε που θα διακόψουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Οχι, να τελειώσει την ομιλία του και μετά, αν η πλειοψηφία θέλει διάλειμμα, 

να γί. νει διάλειμμα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Θα προσπαθήσω να ικανοποιήσω αμφότερες τις πλευρές. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Όχι, να κάνεις την ομιλία σου κανονικά. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δηλαδή θα συντομεύσω την ομιλtα μου και θα την ολοκληρώσω τάχιστα, έτσι 
που να προσφέρω ικανοποίηση και στις δύο πλευρές. 
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Συμφωνώ όμως απόλυτα με μια παρατήρηση του κ. Αναστασιάδη και είναι 

ορθότατη η θέση του ότι επιχειρήθηκε ανεπίτρεπτη πολιτική εκμετάλλευση ενός 

θέματος που δεν έπρεπε κανένας να επιχειρήσει να το εκμεταλλευτεί. 

Εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, που 

αποτελούμε την κυβέρνηση, δε νοιαζόμαστε λιγότερο γι'αυτό τον τόπο. Και εμείς 

των δύο αυτών κομμάτων δε νοιαζόμαστε λιγότερο, όταν βλέπουμε αθώους ανθρώ

πους να δολοφονούνται ή δεν ανησυχούμε. Και ποτέ δεν είπαμε εμείς "άστους να 

κουρεύονται μεταξύ τους". Και δεν άκουσα κανέναν κυβερνητικό εκπρόσωπο να 

λέει "κουρεύονται μεταξύ τους οι εγκληματίες και άστους να κουρεύονται''. Ανησυ

χούμε, όταν βλέπουμε τέτοια εγκλήματα και επιδιώκουμε τη σύλληψη και παραδειγ

ματική τιμωρία αυτών που ενέχονται. Αλλά, όσο και αν το επιθυμούμε, όσο και αν 

πράγματι διακαώς θέλουμε να εξιχνιαστούν τα σοβαρά αυτά εγκλήματα και οι 

αυτουργοί τους να συρθούν σιδηροδέσμιοι στις Κεντρικές Φυλακές ύστερα από 

δίκη, κατανοούμε ταυτόχρονα ότι το οργανωμένο έγκλημα ήρθε και θα παραμείνει 

στην Κύπρο. Είμαστε ρεαλιστές και δεν τρέφουμε ψευδαισθήσεις. Δεν πετούμε στα 

σύννεφα. Δεν μπορεί η Κύπρος να μείνει η μόνη χώρα στην ευρωπα"ίκή ήπειρο που 

να μην έχει οργανωμένο έγκλημα. 

Γι' αυτό και οι προσπάθειες όλων μας πρέπει να στραφούν προς την κατεύ

θυνση του να δούμε και να πάρουμε όλα τα αναγκαία μέτρα, ώστε να περιορίσουμε 

το κακό και να το έχουμε υπό έλεγχο. Να μην εκφύγει του ελέγχου του κράτους το 

οργανωμένο έγκλημα. Και μπορούμε να το πετύχουμε, γιατί διαθέτουμε μια αστυ

νομία που, παρά τις αδυναμίες και τις ελλείψεις που έχει, τόσο στο ηγετικό επίπεδο 

όσο και στο επίπεδο των ανδρών, προσφέρει τις υπηρεσίες της κατά τρόπο αρκετά 

ικανοποιητικό. Έχουμε μια αστυνομία που το έργο της συγκρίνεται ευνο·ίκά με το 

έργο της αστυνομίας άλλων κρατών πολύ πιο πλούσιων από ό,τι είναι η Κύπρος. 

Με αυτά δε θέλω να πω ότι η αστυνομία μας δεν έχει περιθώρια βελτίωσης. 

Ασφαλώς έχει σοβαρά περιθώρια βελτίωσης, αλλά είναι ένα πράγμα να μηδενίζουμε 

και με μια μονοκονδυλιά να αφήνουμε την εντύπωση στο λαό ότι η αστυνομία είναι 

ανίκανη να πατάξει το έγκλημα και η αστυνομία είναι ανίκανη να εξιχνιάσει οποιο

δήποτε έγκλημα και είναι άλλο θέμα καλοπροαίρετα και καλόπιστα να εντοπίζουμε 
τις οποιεσδήποτε αδυναμίες παρουσιάζονται και να προσπαθούμε να τις βελτιώ

σουμε και να τις θεραπεύσουμε. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Έπρεπε ως Βουλή να στρέψουμε την προσοχή του λαού μας γύρω από το θέμα 

αυτό σε μερικά βασικά σημεία και όχι να τον aποπροσανατολίζουμε. Δεν έπρεπε με 

κανέναν τρόπο να επιχειρηθεί δημαγωγικά να παρουσιαστεί η έξαρση που παρατη

ρείται σε κάποια μορφή εγκλήματος, διότι στατιστικά οι αριθμοί δεν παρουσιάζουν 

κατά το '93 ή το '94 ή το '95 αύξηση του οργανωμένου εγκλήματος, κατά τρόπο που 
να προκαλεί ανησυχία. Το Ι 992 τα σοβαρά εγκλήματα παρουσιάζουν περίπου τον 
ίδιο αριθμό με το 1995. Μιλούμε για 3811 εγκλήματα το 1992 και 3803 εγκλήματα 
το 1995. Στατιστικά δηλαδή δεν παρουσιάζεται οποιαδήποτε ουσιαστική αύξηση της 
εγκληματικότητας. Ναι, είχαμε κάποιους φόνους που όλους μας ανησύχησαν, οι 

γνωστοί φόνοι της Λεμεσού. Ελπίζω ότι δε θα έχουμε άλλες τέτοιες δολοφονίες στη 

Λεμεσό, αλλά, και αν νπάρξουν τέτοιες δολοφονίες -λέγονται πολλά και διάφορα, 

ελπίζω να μην έχουμε, όλοι το ελπίζουμε φαντάζομαι- θα οφείλεται αυτό σε πολι-
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τική ανεπάρκεια της κυβέρνησης; Και τι μπορεί να κάνει η κυβέρνηση για να τις 
εμποδίσει; Δεν ακούσαμε από τον κ. Χρίστου τι έπρεπε να κάνει η κυβέρνηση ή τι 

μπορεί να κάνει, για να τις εμποδίσει. Ποια μέτρα μπορεί να πάρει, για να εμπο

δίσει κάποιους από αυτούς να σκοτώνουν ο ένας τον άλλο; Το μόνο που μπορεί να 

επιδιώξει η κυβέρνηση είναι αυτές τις δολοφονίες να τις εξιχνιάσει. Και είμαι 

βέβαιος ότι η αστυνομία, που έχει αποκλειστικά την ευθύνη γι' αυτό το πράγμα, 

κάνει ό,τι μπορεί και θα συνεχίσει να κάνει το καθήκον της προς την κατεύθυνση 

της εξιχνίασής τους. 

Η έλλειψη συνεργασίας μεταξύ κοινού και αστυνομίας, κύριοι συνάδελφοι, 

είναι ένας από τους πιο βασικούς παράγοντες που οδηγούν στη μη εξιχνίαση 

σοβαρών εγκλημάτων. Είπε σωστά ο κ. Χρίστου ότι για μια από τις δολοφονίες 

που έγιναν στη Λεμεσό έπρεπε φυσιολογικά να συνεργαστούν με την αστυνομία και 

να δώσουν πληροφορίες για να τη βοηθήσουν στο έργο της. Ερωτώ όμως, κύριοι 

συνάδελφοι: Αποκαθίσταται η εμπιστοσύνη μεταξύ κοινού και αστυνομίας όταν 

βουλευτές και κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι κομμάτων ανέρχονται στο βήμα της 

Βουλής και επιρρίπτουν στην κυβέρνηση πολιτική ανεπάρκεια και επιρρίπτουν στην 

ηγεσία της αστυνομίας αδυναμία να αντεπεξέλθει στο καθήκον της; Ή μήπως με 

τέτοιου είδους ομιλίες η συνεργασία κοινού και αστυνομίας γίνεται όνειρο θερινής 

νυκτός; 

Η αστυνομία και η κυβέρνηση δε βαρύνονται με ανικανότητα και αδυναμία 

εξιχνίασης των σοβαρών εγκλημάτων που διαπράχθηκαν πρόσφατα. Και εμείς ως 

Δημοκρατικός Συναγερμός θα σταθούμε και πάλι δίπλα από την αστυνομία, όπως 

σταθήκαμε δίπλα από την αστυνομία την εποχή που παρουσιάστηκαν παρόμοια 

φαινόμενα επί διακυβέρνησης Βασιλείου, και θα στηρίξουμε την αστυνομία. Και θα 

τη στηρίξουμε και στις επιτυχίες της και στις αποτυχίες της, γιατί θα έχει αποτυχίες. 

Όπως έχουν όλες οι aστυνομίες του κόσμου αποτυχίες, θα έχει και η δική μας αστυ
νομία. Δεν μπορεί να αναμένουμε ότι η δική μας αστυνομία θα εξιχνιάζει όλα τα 
εγκλήματα και δεν μπορεί να αναμένουμε ότι η δική μας αστυνομία θα κάνει 
θαύματα, όταν aστυνομίες όπως η Scotland Yard και το FBI δεν μπόρεσαν να 
κάνουν θαύματα. 

Είναι γεγονός ότι έγιναν κάποια λάθη από πλευράς αστυνομίας τον τελευταίο 

καιρό . Όμως, λάθη κάνουν όλοι όσοι κάνουν έργο και δεν πρέπει να δίδουμε στα 

λάθη αυτά υπερβολική προβολή και να τα μεγιστοποιούμε, έτσι που τελικά σε μια 

προσπάθεια πολιτικής εκμετάλλευσης να μεγιστοποιούνται τα σφάλματα αυτά και 
να πλήττεται το κύρος και η αξιοπιστία της αστυνομίας. Διότι, πληττομένου του 

κύρους και της αξιοπιστίας της αστυνομίας, σπέρνουμε ανέμους και θα θερίσουμε 

θύελλες ολόκληρος ο κυπριακός λαός. 

Καταλήγοντας, κύριοι συνάδελφοι, νω, παρά τα λάθη της, η αστυνομία μας, 

αν βάλουμε σε μια ζυγαριά τα θετικά της και τα αρνητικά της, σαφώς η πλάστιγγα 

της ζυγαριάς θα κλίνει προς την πλευρά του θετικού έργου. Και το έργο της αστυ

νομίας, συνολικά και σφαιρικά κρινόμενο, είναι και αξιόλογο και αξιέπαινο. Και 

εξαιτίας των μέτρων που έχουν ληφθεί από την κυβέρνηση Κληρίδη και η κατάρτιση 

των νέων αστυνομικών βελτιώνεται αποτελεσματικά και από την Αστυνομική 

Ακαδημία βγαίνουν σήμερα πλήρως καταρτισμένοι αστυνομικοί και ο εξοπλισμός 

της αστυνομίας εκσυγχρονίζεται και παρέχονται όλα τα αναγκαία μέσα που χρειάζο-
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νται για να κάνει αποτελεσματικά το έργο της. Αλλά, αυτή η βελτίωση που έγινε με 

τους νέους αστυνομικούς, και επαναλαμβάνω ξεκίνησε τα τελευταία χρόνια της 

διακυβέρνησης Βασιλείου, για να είμαι δίκαιος, θα περάσουν χρόνια για να φέρει 
αποτελέσματα. Θα περάσουν χρόνια για να γίνουν στελέχη της αστυνομίας αυτοί 

που βγαίνουν σήμερα από την Αστυνομική Ακαδημία. Όμως, και με τα σημερινά 
δεδομένα στο σύνολό της η αστυνομία προστατεύει τον κυπριακό λαό, τη ζωή και 

την περιουσία αυτού του λαού κατά τρόπο ικανοποιητικό. Και δεν έπρεπε να δοθεί 
υπέρμετρη προβολή στην αποτυχία της αστυνομίας να εξιχνιάσει τα τελευταία 

εγκλήματα, διότι από την υπέρμετρη αυτή προβολή προέκυψε κόστος, που θα το 

πληρώσει στο τέλος ολόκληρος ο κυπριακός λαός. 

Κλείνω με το να υπενθυμίσω πως, όταν κάποιοι προσπαθούν να επιρρίψουν 
ευθύνες στην κυβέρνηση για τη σημερινή κατάσταση ή για τη σημερινή εμφάνιση της 

αστυνομίας, αυτοί οι κάποιοι ας θυμούνται ότι η ηγεσία της αστυνομίας είναι αυτοί 

που κληρονόμησε ο Δημοκρατικός Συναγερμός. Ας θυμούνται ότι η αστυνομία είναι 

σχεδόν στο σύνολό της αυτή που κληρονόμησε η κυβέρνηση Κληρtδη. Εμείς δε λέμε 
ότι αυτή η αστυνομία, ηγεσία και άντρες, είναι τέτοιοι όπως κάποιοι προσπαθούν 

να τους παρουσιάσουν, αλλά λέμε ότι, παρά τα προβλήματα που παρουσιάζονται 
κατά καιρούς, αυτή η ηγεσία και αυτή η αστυνομία κάνουν ό,τι μπορούν για να 

προστατεύσουν ακόμα καλύτερα από τον καλό τρόπο που προστατεύουν τη ζωή και 

την περιουσία του κυπριακού λαού σήμερα. 

Η καλύτερη υπηρεσία που έχουμε να προσφέρουμε προς την αστυνομία και 

κατ' επέκταση προς τον κυπριακό λαό είναι να στηρίζουμε την αστυνομία όταν έχει 
ανάγκη και να παρέχουμε την υποστήριξη εκείνη που χρειάζεται, για να aνυψώ

σουμε το ηθικό των αντρών, αφού, κύριοι συνάδελφοι, εξαιτίας της μικροπολιτικής 

και της δημαγωγίας, το ηθικό των αντρών της αστυνομίας είναι σήμερα σε πάρα 
πολύ χαμηλά επίπεδα. Και αυτοί που επιδίδονται στη δημαγωγία και στη μικροπο

λιτική φέρουν μεγάλη ευθύνη για το πέσιμο του ηθικού της αστυνομίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει επιθυμία για ένα διάλειμμα. 

Να θεωρήσω ότι αυτό επιζητείται ή να συνεχίσουμε; 

(Οι Βουλευτές λένε ότι θέλουν διάλειμμα.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχει ληφθεί απόφαση. 

Προτείνω λοιπόν δεκαπέντε λεπτά διάλειμμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

('Ωρα διακοπής: 10.48 μ.μ.) 

('Ωρα επανέναρξης: 11.10 μ.μ.) 

Αν μου πει ο Πρόεδρος να πω για απαρτία ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝτΩΝΙΟΥ) 

Δεν άκουσα για απαρτία, κύριε Σοφοκλέους, ούτε χρειάζεται. Μετά τη 

διακοπή και το ότι όλοι οι Βουλευτές κάτι έφαγαν, νομίζω ότι απέκτησαν δύναμη ή 
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δυνάμεις για να συνεχίσουμε μέχρι τις δυόμισι-τρεις το πρωί και από εκεί και πέρα 

βλέπουμε. Παρακαλώ τον κ. Χατζηδημητρίου να πάρει το βήμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κυρία συνάδελφος, κύριοι συνάδελφοι, 

Η αποψινή συζήτηση, ναι, είναι μια συνεδρίαση που θα καταγραφεί στην 

ιστορία του κοινοβουλίου μας. Και θα καταγραφεί για ορισμένους συγκεκριμένους 

λόγους. Ο πρώτος, ο πιο κύριος λόγος, είναι ότι μπροστά σε μια τραγική κατά

σταση, όπως διαμορφώθηκε από το οργανωμένο έγκλημα, αυτή η Βουλή δίνει μια 

απάντηση. Ασχολείται με το θέμα, συζητά το θέμα. Προσπαθεί να μπει στο νόημα 

του προβλήματος. Δίνει και ένα δεύτερο μήνυμα αυτή η συνεδρίαση αυτής της 

Βουλής: ότι δεν κουράζεται να συνεδριάζει, δε σπεύδει μετά από μια-δυο ή τρεις 

ώρες συνεδρίαση να διαλυθεί και να πάμε στις οικογενειακές ή άλλες κοινωνικές 

υποχρεώσεις μας, αλλά ότι αναβάλλει τα πάντα, γιατί δίνει μια προτεραιότητα στο 

μεγάλο έργο το οποίο έχει αναλάβει. 

Λέχθηκε ότι "μα, τα μέσα μαζικής επικοινωνίας ... ". Ναι, και αυτό είναι ένα 

τρίτο μήνυμα αυτής της Βουλής, ότι συνεδριάζει, γιατί πρέπει να συνεδριάσει και 

όχι για τα μέσα μαζικής επικοινωνίας. Και ομολογώ ότι αισθάνομαι δυσάρεστα 

κάθε φορά που ακούω να γίνεται συζήτηση για την πQΟετοιμασία κάποιας συνε

δρίασης και το επίκεντρο της συζήτησης είναι να έχει μέσα μαζικής επικοινωνίας ή 

ακροαματικότητα. Όχι. Η Βουλή συνεδριάζει ανεξάρτητα από οτιδήποτε άλλο. 

Και αν παράγει έργο χρήσιμο ή πολύτιμο, αυτό το έργο, ναι, θα πάρει τη θέση του 

μέσα στις ειδήσεις. Θα έρθει στην αντίληψη του λαού. Αν δε λέμε τίποτα, αν απλώς 

προσπαθούμε με κάποιες τοποθετήσεις να δημιουργήσουμε εντυπώσεις, σίγουρα δεν 

έχει σημασία είτε μεταδοθούν από τα μέσα είτε δε μεταδοθούν από τα μέσα μαζικής 

επικοινωνίας. 

Ξεκίνησε ο συνάδελφος κ. Πουργουρίδης χαιρετώντας την παρουσία της αστυ

νομίας στην αίθουσα. Και πραγματικά χαιρόμουν, όταν έβλεπα ολόκληρη την 

ηγεσία του αστυνομικού σώματος να κάθεται εδώ. Έμειναν λιγότεροι τώρα· δεν έχει 

σημασία. Αντιπροσωπεύεται το σώμα. Η αντοχή των ανθρώπων δεν είναι απεριό

ριστη, αν και θα έπρεπε να δοκιμαστεί λίγο περισσότερο απόψε. Στο κάτω κάτω 

ασχολούμαστε με θέμα που πρέπει να τους ενδιαφέρει άμεσα. Και μπορώ να πω ότι 

διέκρινα κατά τη διάρκεια της σημερινής συζήτησης πολλές αναφορές στο αστυνο

μικό σώμα σε διάφορους τομείς, και στα τροχοφόρα και στο κάπνισμα και σε όλα. 

Και είμαι βέβαιος ότι η αστυνομία, ακούγοντας αυτά τα πράγματα, πήρε κάποια 
μηνύματα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. Το τι θα αποκομίσει και αν θα φύγει 

σοφότερη ή όχι η αστυνομία ή αυτοί που θέλουν να παρακολουθήσουν αυτή τη συνε

δρίαση της Βουλής, .αυτό δεν εξαρτάται από το τι θα πει ο καθένας από εμάς, 

αγαπητοί συνάδελφοι. Είμαστε Βουλή. Είναι από το διάλογο. Είναι τι συζητήσεις 

θα γίνουν στη Βουλή και είμαι βέβαιος ότι οι άνθρωποι έχουν την κοινή λογική να 

αποκομίσουν εκείνα που είναι χρήσιμα και σημαντικά και να απορρίψουν οτιδήποτε 

πούμε που δεν είναι χρήσιμο. Όμως, θα ήταν σημαντικότερο για τη σημερινή συνε

δρίαση αν ταυτόχρονα παρευρισκόταν, ναι, και ο πολιτικός υπεύθυνος της κυβέρ

νησης. Είναι το θέμα του εγκλήματος που συζητούμε. Και είναι ένα μέγα θέμα που 

συζητούμε. Είναι ένα ζήτημα που συγκλονίζει την Κύπρο και βρίσκεται στο επίκε

ντρο του δημόσιου ενδιαφέροντος, είτε του αποδίδονται είτε δεν του αποδίδονται οι 
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ευθύνες. Αλλά κάποτε κάποια περισσότερη ευαισΟησία αν υπήρχε, ίσως να ήταν και 

διαφορετικές οι καταστάσεις. Όμως, αν παραγνωρίζεται η Βουλή, γιατί να μην 

παραγνωριστούν και άλλα σημαντικά πράγματα σε αυτό τον τόπο και γιατt να μην 

επικρατήσει ο οποιοσδήποτε τυχαίος, για να μην προχωρήσω και στο θέμα του 
εγκλήματος. 

Έγινε πολλή αναφορά στο έγκλημα σήμερα σαν να είναι αστυνομικό το 
πρόβλημα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τουλάχιστον από τη σκοπιά που υπάρχει 

στο κείμενο και ο προβληματισμός που υπάρχει στον ομιλούντα δεν είναι ότι 

πρόκειται για αστυνομικό πρόβλημα. Είναι πρόβλημα της κυβέρνησης, αλλά δεν 

είναι μόνο πρόβλημα αυτής της κυβέρνησης. Είναι το aπόστημα μιας κοινωνίας το 
οποίο διερράγη. Εκείνο που συζητούμε δεν είναι οι στατιστικές. Δεν είναι οι 

αριθμοί. Δεν είναι πόσα εξιχνιάστηκαν ή όχι. Ακόμα και αν εξιχνιάζονταν όλα τα 
εγκλήματα, έχουμε μπει σε μια άλλη εποχή της κοινωνίας μας και έχουμε μπει σε μια 

άλλη εποχή του εγκλήματος, αγαπητοί συνάδελφοι. Και είναι τούτο το ανησυχητικό 

στην όλη υπόθεση. Και ακόμα πιο ~νησυχητικό είναι ότι, ανεξάρτητα από το τι λένε 
υπερασπιστές ή κριτές της κυβέρνησης, αποκαλύπτεται ανίσχυρο το κράτος 

μπροστά στο έγκλημα. Και αυτό είναι γενική παραδοχή. 

Ο λαός βρίσκεται ανάμεσα σε ένα σύμπλεγμα όπου από τη μια· πλευρά υπάρχει 

η αδυναμία της κυβέρνησης και από την άλλη υπάρχει μια έξαρση ενδημική του 

εγκλήματος και μέσα στη μέση ο λαός και η μεγάλη ανασφάλεια η οποία εκδηλώ

νεται. Όταν μιλούμε για έγκλημα, ναι, θα προχωρήσω σε αυτό που έγινε πρόκληση 
προηγουμένως, στα γενεσιουργά αίτια του εγκλήματος και στο χαρακτήρα της 

κοινωνίας μας σήμερα. Πέραν του εγκλήματος, θεωρώ ένα από τα πιο βασικά 
σημεία, εκδηλωτικά της κατάστασης, τη βία, όπως άκριτα παρουσιάζεται μέσα στην 
κοινωνία μας, την κατάλυση της έννοιας του νόμου, όπως παρουσιάζεται μέσα στην 

κοινωνία μας, τα γεγονότα προχθές στη Λεμεσό, στο γήπεδο. Είναι εξαιρετικά 
ανησυχητικά αυτά τα γεγονότα, γιατί δεν είναι μεμονωμένα. Συνδέονται με μια 
κοινωνική αποδιοργάνωση. Οι νύκτες, όπως τις ζούμε τουλάχιστον οι περίοικοι της 

περιοχής της Γρίβα Διγενή ή κάποιων δισκοθηκών, όπου δεν υπάρχει ο νόμος του 
κράτους, δεν υπάρχει η δυνατότητα παρέμβασης οποιουδήποτε, όπου κάποια νύκτα 
κατελήφθη η Λευκωσία, καταλύθηκαν κάθε έννοια αρχής και κάθε έννοια νόμου στη 
Λευκωσία. Και όλα αυτά μπορεί σε κάποιες περιπτώσεις να δίνουν την εντύπωση 

aυθορμητισμού της νεολαίας ή παιδικών αμαρτημάτων ή οποιωνδήποτε επιπόλαιων 

σφαλμάτων, όμως στο τέλος μπορεί να συνδέονται με τη ζωή αυτών που τα κάνουν 

και με τη ζωή εκείνων που έρχονται σε επαφή μαζί τους. Είναι παιχνίδια που 

σημαίνουν ότι έχει φτηνίσει η ζωή στην Κύπρο. 

Γιατί φτήνισε η ζωή; Ναι, δεν είναι της τωρινής κυβέρνησης, δεν είναι κάτι για 

το οποίο μπορεί να ζητήσει κανένας άμεσα ευθύνες από τον τωρινό Υπουργό ή την 
τωρινή αστυνομία. Ήταν ο τρόπος της ανάπτυξής μας. Μιας άναρχης ανάπτυξης. 

Μιας ανάπτυξης που αναζήτησε τους ψηλούς ρυθμούς στη στατιστική, όμως αδιαφό

ρησε για το ποιες συνέπειες θα έχει στην κοινωνία μας, για το τι θα σήμαινε η 
παρουσία δυόμισι εκατομμυρίων τουριστών με τα συνήΟειά τους, με τα ναρκωτικά 

τους, για το τι θα σήμαινε να μετατρέπαμε τη νεολαία μας σε υπηρέτες μέσα στα 

διάφορα ξενοδοχεία, χωρίς τις φιλοδοξίες που Οα έπρεπε να έχει ένας νέος, πνευμα
τικές ή άλλες. ΓLατί οι φιλοδοξίες έγιναν καθαρά οι κερδοφόρες φιλοδοξίες, που 

παράγουν εισόδημα, όχι η παραγωγική απασχόληση, έστω και αν αυτό το εισόδημα 

αυτό προέρχεται από μια υπηρετική απασχόληση. 
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Και επειδή μπήκαμε σε αυτή την άναρχη ανάπτυξη, μας απασχόλησε στη 

Βουλή το θέμα των ξένων εργατών, των παράνομων εργατών. Και εμμένω στο θέμα 

των παράνομων υπό την εξής έννοια: Οι παράνομοι εργάτες, που είναι και αυτοί 

δυστυχισμένοι άνθρωποι, καταδιωκόμενοι, διότι είναι παράνομοι, επιδιδονται και 
εκείνοι σε παρανομία και μεγεθύνεται το χάσμα της παρανομίας μέσα στην Κύπρο. 
Και αν έρχονται κάποιοι παράνομοι, αυτοί δεν έρχονται με έμπνευση δική τους. 
Εμείς τους φέρνουμε. Κάποια γραφεία. Κάποιοι εισαγωγείς οργανώνουν καταδο

λίευση της Δημοκρατίας και φέρνουν τους ξένους παράνομους. Ο πειρασμός του 

κέρδους είναι μ.εγάλος. Και απασχολούνται δεξιά και αριστερά, κάτω από άθλιες 
συνθήκες, μέσα στα πλαίσια του σύγχρονου δουλεμπορίου. Και από εκεί και πέρα, 
ναι, θα γίνουν και παρανομίες και κλοπές και εγκλήματα. Και έχουν γίνει και 

κάποιοι φόνοι για τους οποίους δακτυλοδειχτούμενοι είναι στο τέλος και κάποιοι 

ξένοι εργάτες, παράνομοι ή νόμιμοι. 

Τα γκέτο πια είναι μια πραγματικότητα στην Κύπρο, κάτι που δεν υπήρχε ποτέ 

προηγουμένως. Έχουμε γκέτο πια, αγαπητοί συνάδελφοι. Έχουμε γκέτο και είναι 

καθορισμένα και τα ξέρουμε. Στη Λευκωσία είναι η καρδιά της Λευκωσίας, είναι 
κάποιες ακραίες συνοικίες, όπου δεν έχεις τη δυνατότητα να κυκλοφορήσεις με 

ασφάλεια. Και πολλές φορές μας κάνουν παράπονο πολίτες γι' αυτή την κατάσταση 

και εγκαταλείπονται οι χώροι από τους κατοίκους τους, γιατί κατελήφθησαν από 

αυτούς τους γκετοποιημένους, είτε δικοί μας είναι είτε ξένοι. Γιατί είναι και περι

θωριακές δικές μας καταστάσεις που κατοικούν εκεt. 

Υπάρχει λοιπόν ένα ολισθηρό υπόστρωμα διάβρωσης, με μια προέκταση σε 
παράνομες δραστηριότητες. Και είναι και οι οικιακές βοηθοί που είναι δηλωτικά 

τοπία στην κοινωνία που ζούμε. Και ποιες περιπλοκές έχει αυτό για την κοινωνία 
μας; Δε θα επεκταθώ. Όμως, θα προχωρήσω στο θέμα της εκμετάλλευσης, της 
εμπορίας των γυναικών, όπως γίνεται πια στον τόπο μας και μας έχει δυσφημήσει. 

Και ο Ρένος ο Πρέντζας μαζί με την κυρία Κληρί.δου έχουν γράψει το θέμα, το 

οποίο εξετάζεται από καιρό και ελπίζω να ολοκληρωθεί. Αλλά, τι γίνεται με την 

εμπορία των γυναικών; Ήταν πρώτα οι μπυραρίες, έμεναν κάποιες παράνομα, 

τουρίστριες για κάποιο χρονικό διάστημα, ανεξέλεγκτες καταστάσεις, μέχρι που 

προχωρήσαμε σε αυτό το αίσχος και το όνειδος που βρίσκει την προβολή του μέσα 

στον τύπο και στα μέσα μαζικής επικοινωνίας μας, τα μασατζίδικα και τους διάφο

ρους εισαγωγείς γυναικών που τις διαθέτουν επί ενοικίω στα διάφορα κέντρα, με 

πέντε λίρες ενοίκιο την ημέρα ο εισαγωγέας. Και από εκεί και πέρα δημιουργείται 
ένα ολόκληρο δίχτυο από συμφέροντα και από την εκμετάλλευση των γυναικών και 
τη δημιουργία τεράστιων κερδών τουλάχιστο μέχρι της στιγμής. Και ποιοι είναι 

που κάνουν αυτό το εμπόριο; Άνθρωποι του υποκόσμου. Άνθρωποι που στελεχώ

νουν τις συμμορίες αυτή τη στιγμή. Και όταν έκανα την έρευνα, μου δηλώθηκε από 
επίσημες πηγές ότι δόθηκε άδεια σε ανθρώπους με βεβαρημένο μητρώο ή έστω με 

βεβαρημένη παρουσία μέσα στην κοινωνία -ανεξάρτητα από πολιτική τοποθέτηση 

του ποιοι είναι οι κύριοι αυτοί- άδεια για να φέρνουν γυναίκες, για να τις εκμεταλ

λεύονται μέσα στα σύγχρονα πορνεία των μασατζίδικων. Και γίνονται με την 
κάλυψη του κράτους όλα αυτά τα πράγματα. Εδώ ας μπει μια σημείωση πολιτικής 

ευθύνης, αγαπητοί συνάδελφοι Υπάρχει και κοινωνική ευθύνη και θα έρθω και σε 

αυτό. Και επειδή είναι δύσκολο να φέρνεις γυναίκες με άδεια -ναι, προηγουμένως, 

έγινε μια παρέμβαση από πλευράς του κ. Χριστοδουλίδη- φέρνουμε Ελληνίδες 
πλέον. Και είναι συχνά τα δημοσιεύματα "Νέες αφ(.ξεις" με νέο οργιώδη τρόπο 
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δραστηριότητας στους διάφορους χώρους. Διότι, όταν κάποτε επιζήτησε αυτή η 

Δημοκρατία να ελέγξει κάποιες αφίξεις από την Αθήνα, προσεβλήθησαν τα πατριω

τικά αισθήματα διαφόρων ότι θίξαμε τους Έλληνες αδελφούς. Καταργήθηκαν οι 

διαδικασίες και άνοιξε ο δρόμος για την αθλιότητα, την παρανομία, την εμπορία 

γυναικών. Και διερωτώμαι: Και αν αυτή τη στιγμή παρέμβη το κράτος για να 

απελάσει κάποιες γυναίκες μέσα από αυτούς τους χώρους, νομίζετε ότι είναι 

δύσκολο να ξεσπάσει πάλι νέα εθνική κρίση ότι απελαύνονται Έλληνες υπήκοοι 

κ.λπ.; Να μην παραξενευτείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι είναι δυνατό να γίνει και 

αυτό, διότι χαλαρώσαμε τους ρυθμούς ελέγχου ως κράτος. Και εδώ προσθέστε 
δεύτερη πολιτική ευθύνη, ανεξάρτητα ποιος την έχει ή ποιος δεν την έχει. 

Αλλά το έχω σημειωμένο και θα το διαβάσω από το κείμενό μου, γιατί, ναι, 

έχει σημασία. Είπαμε να φτάσουμε στο βάθος του προβλήματος σήμερα, να μη 

μείνουμε στην επιφάνεια. Η υπόθεση και η αναζήτηση μονοπωλίων, ναι, είναι η 

αιτία των εγκλημάτων. Αλλά δεν είναι μόνο οι εγκληματίες που συχνάζουν σε 

αυτούς τους χώρους. Νόμιμοι, aξιοπρεπείς και aξιοσέβαστοι πολίτες της Δημοκρα

τίας συντηρούν το κύκλωμα. Ίσως και αυτό να υπήρχε σε παλαιότερα χρόνια. Μας 

λένε οι ιστορίες ότι υπήρχαν τέτοια πράγματα. Όμως, το οργανωμένο έγκλημα που 

στηρίζεται στην οργανωμένη πορνεία στηρίζεται πάνω σε αυτή την κοινωνία. Και 

όλοι οι διάφοροι που συχνάζουν, τα aξιοσέβαστα ονόματα της κοινωνίας, αν καμιά 

φορά κάνει επιδρομή η αστυνομία, δεν ξέρω και εγώ ποιους θα βρει εκεί μέσα και 

δεν ξέρω ποιες πιέσεις θα γίνουν εναντίον όλων μας, και της κυβέρνησης και της 

αστυνομίας, για να μη βγουν στην επιφάνεια κάποια τρανταχτά ονόματα. 

Είναι λοιπόν η υπόθεση της παρανομίας, της πορνεtας, των συνδικάτων, των 

μονοπωλίων, των εγκληματικών παραγόντων καρπός τούτης της κοινωνίας, τούτων 

των συνηθειών, τούτης της κατάστασης. Και αν έμεναν τα πράγματα περιορισμένα 

ως εδώ, ναι, θα αφορούσαν κάποια άτομα, κάποιους ανθρώπους. Αλλά ήρθαν και 

τα ναρκωτικά. Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν πάει πολύς καιρός που, όταν ακούγαμε 

για ναρκωτικά στη Βουλή, τα παίρναμε aψήφιστα. Λέγαμε υπάρχουν σε άλλους 

τόπους, σε μας ποτέ. Τέτοια περίπτωση δεν είναι δυνατό να υπάρξει. Έχουμε ισχυ

ρούς δεσμούς οικογένειας στην Κύπρο και δεν μπορεί να παρέμβει το ναρκωτικό, να 

γίνει τρόπος ζωής. Σήμερα οι νέοι μας, μaκριά και πέρα από τον έλεγχο των οικογε
νειών τους, ακόμα και από την εφηβική ηλικία, μέσα σε χώρους που είναι δυνατό να 

περνούν ολόκληρή τους τη νύχτα, χωρίς κανέναν έλεγχο, κάτω από τα δίχτυα 

ανθρώπων οι οποίοι αναζητούν το κέρδος, την εκμετάλλευση των νέων, ωθούνται 

στην κατανάλωση χασίς. Και τουλάχιστον εγώ δέχθηκα μερικές φορές την επίσκεψη 

γονιών που ήρθαν για να μου πουν: "Ξέρετε, ο γιος μου είναι χρήστης. Κάνετε 

κάτι, παρέμβετε προς τις αρχές". Και επενέβην προς τις αρχές σε κάποιες περιπτώ

σεις. Και σήμερα πέστε μου ποιος γονιός δεν ανησυχεί για το τι θα γίνει με το γιο 

του ή με την κόρη του, όταν κινείται έξω από το σπίτι του, έξω από κάθε έλεγχο, 

μέσα σε αυτή την κοινωνία, μέσα σε αυτά τα δεδομένα. Η ανασφάλεια και η έγνοια 

είναι μεγάλη. Είναι γι' αυτό το λόγο που συζητούμε απόψε. Συζητούμε για την 

κοινωνία μας, συζητούμε για τα σπίτια μας, συζητούμε για τα παιδιά μας, που επεν

δύουμε σε αυτά όλα μας τα χρήματα και όλους μας τους κόπους και όλες μας τις 

φιλοδοξίες. Γιατί πια δεν μπορεί να είναι κανένας ασφαλής για το τι είναι δυνατό 

να συμβεί γύρω μας. 
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Και υπάρχει και το ξέπλυμα του χρήματος. Ξέρετε, ίσως να νομίζετε ότι έχω ; 
και έμμονες ιδέες με τις υπεράκτιες εταιρείες. Δεν έχω. Όμως, θυμούμαι από την 
πρώτη ημέρα, διότι έτνχε να ήμουν στη Βουλή όταν ψηφιζόταν από το 1976-1977 η 
πρώτη νομοθεσία, είχα διατνπώσει κάποιες έγνοιες. Ότι πάμε για τις υπεράκτιες 
εταιρείες και καλά θα είναι να έρθουν κάποιες σοβαρές εταιρείες. Αλλά δε θα 
γίνουμε και εμείς Βηρντός; Τότε ήταν η Βηρντός το επίκεντρο της ανωμαλίας. Και 
εξελισσόμαστε σε ένα είδος Βηρυτού, ίσως και χειρότερης Βηρυτού από εκείνη. 

Διότι στο κάτω κάτω εκεί ήταν και ένας εμφύλιος πόλεμος. Όμως, στην περίπτωση 
τη δική μας, ναι, υπάρχει ξέπλυμα χρήματος και ανέρχεται σε κατιτt. Αλλά δε r 
φαίνεται σtLς στατιστικές μας, δε φαίνεται στους λογαριασμούς των τραπεζών μας. 
'Ομως, εξηγήστε μου πώς διακινούνται τόσοι, με τόσα πολλά χρήματα που πετιού-
νται και τι σημαίνουν όλες αντές οι διαφημίσεις μέσα στους χώρους μας, οι ξενό-

γλωσσες διαφημίσεις στους τόπους μας που απευθύνονται προς τους ξένους 
σίγουρα, προς τα χρήματα των ξένων, που έρχονται με κάθε πιθανό ή απίθανο 
τρόπο σε αυτό τον τόπο. Και εδώ υπάρχει πολιτική ευθύνη, αγαπητοί συνάδελφοι. 

Έχω κάνει κάποιους υπολογισμούς, αγαπητοί συνάδελφοι, από τα στοιχεία 
που έτυχε να μαζέψω. Ναι, επισκέφθηκα και εγώ την αστυνομία και συζήτησα με 
τους ανθρώπους και διέκρινα εκεί την έγνοια και την αγωνία των ανθρώπων της 
αστυνομίας. Γιατί, στο κάτω κάτω, αν για μας αυτά τα πράγματα είναι θέματα 
πολιτικής ευθύνης, γι' αυτούς μπορεί να συνδέονται με την ίδια τη ζωή τους, τη θέση 
τους μέσα στην κοινωνία. Δε θα θέλουν να χαρακτηρίζονται ως οι ανίκανοι οι 

οποίοι κατέστρεψαν την κοινωνία, δε θέλουν να θεωρούνται οι υπεύθυνοι αντού του 
σημερινού δράματος. Ναι, και έμαθα στοιχεία. Στην Κύπρο υπάρχουν αντή τη 
στιγμή γύρω στα σαράντα μασατζίδικα, λέει, που θα έχουν εκατόν εξήντα με διακό
σιες γυναίκες εναλλασσόμενες. Και κάθε γυναίκα κάθε μέρα κάνει έναν κύκλο εργα
σιών γύρω στις πεντακόσιες έως χίλιες λίρες, κύριοι συνάδελφοι. Υπάρχουν χίλιες 

εκατόν ή χίλιες πεντακόσιες, κυρία Κληρίδου, aρτίστες; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Χίλιες διακόσιες. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Χίλιες διακόσιες; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μα, πόσες ώρες δουλεύει; Για να κάνει χίλιες λίρες πρέπει να δουλεύει είκοσι 
τέσσερις ώρες ασταμάτητα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Α ν προχωρήσετε στη διερεύνηση του θέματος, θα μάθετε ότι υπάρχουν και 

τιμολόγια για το είδος των υπηρεσιών που προσφέρουν κάΟε πεντάλεπτο. Και 
υπάρχουν και οι aφελείς και υπάρχουν και οι άνθρωποι οι οποίοι χάνουν περιου

σίες ολόκληρες μέσα σε τέτοιους χώρους. Και δεν είναι οι ξένοι, οι τουρίστες, είναι 

οι δικοί μας οι νεόπλοντοι ή οι δικοί. μας ανώριμοι ή οι δικοί μας μεσήλικες ή 
εκείνοι που πλουσίεψαν ξαφνικά για οποιοδήποτε λόγο, για να μην κατονομάσω 

οτιδήποτε. 

Και υπάρχουν οι χίλιες πεντακόσιες, χίλιες διακόσιες aρτίστες, που ακόμα και 

να βάλουμε το εισόδημα από το νόμιμο τρόπο εργασίας τους, ναι, αποδίδουν γύρω 
στις πενήντα μt εβδομήντα χιλιάδες λίρες την ημέρα. Και υπάρχουν και τα ναρκω-
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τικά. Και αν υπολογίσουμε ότι τα κέρδη της παραοικονομίας του εγκλήματος, της 

πορνείας, των ναρκωτικών ανέρχονται γύρω στις διακόσιες χιλιάδες λίρες την 

ημέρα, δεν είμαστε εκτός πραγματικότητας, αγαπητοί συνάδελφοι. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Κάτι λένε που δεν ακούγεται.) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να σας πω. Ξέρετε τι; Όταν έκανα τους λογαριασμούς, έβγαζα μεγαλύτερους 

αριθμούς. Τους μείωσα, για να είμαι μέσα στα πλαίσια κάποιας πιθανής πραγματι

κότητας, διότι βγάζω έξι εκατομμύρια λίρες το μήνα, βγάζω εξήντα εκατομμύρια 

λίρες το χρόνο μέσα σε έναν πολύ περιορισμένο κύκλο ανθρώπων, οι οποίοι, με 
επίκεντρο αυτή όλη την κοινωνία, αποκομίζουν τεράστια κέρδη και κάνουν τους 

φόνους για τη μονοπώληση όλων αυτών των καταστάσεων με τον εκμαυλισμό τον 

οποίο επιτυγχάνουν. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο υπολογισμός σας, κύριε συνάδελφε, αναφέρεται στην εκμετάλλευση των 

γυναικών ή και των ναρκωτικών; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και των ναρκωτικών. Μπορώ να πω και των χαρτοπαιχτικών λεσχών. Είναι 

κάποια ενδεικτικά στοιχεία που έχω. Για παράδειγμα, θεωρείται ότι από τα ναρκω

τικά είναι γύρω στη μία με πέντε λίρες ένα τσιγάρο. Όταν σε κόψουν σε περίπτωση 

ανάγκης, ναι, θα πάρουν και επτά λίρες. Και είναι είκοσι λίρες για τα σκληρά 

ναρκωτικά. Έγκλημα δεν είναι μόνο ένας φόνος. Είναι πληθώρα συστατικών στοι

χείων, που, αν τα αναλύσουμε, στο καθένα υπάρχει και εξήγηση, υπάρχει και τρόπος 

αντίδρασης και δυνατότητα παρέμβασης. 

Μπροστά λοιπόν σε αυτή την κατάσταση υπάρχουν δύο δυνατότητες. Η μία 

είναι να αντιδράσουμε ως κοινωνία με όλες μας τις δυνάμεις. Η άλλη να πούμε: τι 
να κάνουμε; Δεν μπορούμε να κάνουμε τίποτε. Θα συμβιώσουμε με το έγκλημα. 

Και εδώ θεωρώ ανεπίτρεπτη τη δήλωση που έγινε μέσα στον Απρίλη, ότι "Μη γνοιά

ζεστε. Ξέρετε, είναι φόνοι μεταξύ εγκληματιών και ουδεμία ανησυχία δικαιολο
γείται από το κοινό". Αν αναφέρομαι, δεν είναι για να δώσω μεγαλύτερες διαστά

σεις στο θέμα, αλλά για να τονίσω μια νοοτροπία η οποία μπορεί να υπάρξει σε 
ανθρώπους χωρίς κρίση. Και δυστυχώς εκφράστηκε και από επίσημα χείλη, γιατί 

αλίμονο αν πούμε ότι η έννοια της παρανομίας, η έννοια του εγκλήματος είναι κάτι 

που δεν αφορά την κοινωνία και είναι κάτι που αφορά μόνο τους εγκληματίες. Τότε 
σημαίνει ότι δεν έχουμε περιθώρια αντίδρασης ή δυνατότητες αντίδρασης και θα 

γλιστρούμε όλο και πιο πολύ μέσα σε έναν κυκεώνα aποσύνθεσης του εσωτερικού 
μας μετώπου, κάτι που είναι το πιο κεντρικό σημείο που θα πρέπει να μας απασχο

λήσει σε έναν τόπο κατεχόμενο, σε μια Κύπρο που πρέπει να αγωνίζεται για την 

ύπαρξή της, για τη σωτηρία της. 

Έχουμε ένα εσωτερικό μέτωπο διάτρητο. Άρχισε με τους λαθρέμπορους είτε 

των ριφιών είτε των ψαριών είτε οτιδήποτε. Και τώρα οι περισσότερες ποσότητες 

των ναρκωτικών διοχετεύονται στην Κύπρο μέσα από τη νεκρή ζώνη. Και είναι 
τυχαίο αυτό; Όταν μας λένε ότι ο Ε"ίμές, πώς τον λένε, ήταν πράκτορας της ΜΙτ 

και διέθετε δύο κιλά χασίς, ήταν δική του ανακάλυψη; Ήταν τρόπος δράσης προσω-
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πικός δικός του ή ήταν εντεταλμένος; Μήπως οι Τούρκοι, που ενεργούν μελετημένα 

σε κάθε περίπτωση, σε αυτή την περίπτωση έχουν βάλει στόχο τη νεολαία μας και 

την κοινωνία μας, για να επιτύχουν μια αποσάρΟρωση, για να μην είμαστε σε θέση 
να αντισταθούμε; Και έχετε πει, αγαπητέ μου συνάδελφε Κυριάκο, ότι υπάρχουν 

άνθρωποι που έχουν πλουσιέψει από τα λαθρεμπόρια, από όλα αυτά τα πράγματα 

και έχουν γίνει ηγετικοί παράγοντες της κοινωνίας. Και έχετε δίκαιο. Διότι η 

κοινωνία μας δεν εξετάζει το ηθικό αντίκρισμα ενός ανθρώποv, αλλά το πόσο χρήμα 

κατέχει, ανεξάρτητα από τον τρόπο που το απέκτησε. Αυτές είναι οι αξίες της 

κοινωνίας μας σήμερα. 

Και το ερώτημα από το τελευταίο συμβάν, που συγκλόνισε την κοινή γνώμη, 

είναι το εξής: Μας είπαν ότι αυτός ο Τούρκος λαθρέμπορος, που ζήτησε δύο 

χιλιάδες λίρες για δύο κιλά -και από εδώ μπορεί να μάθει κανένας και την τιμή του 

χασίς- φαίνεται ότι συνελήφθη, τραυματίστηκε. Η αστυνομία μας λέει ότι τραυματί

στηκε κατά τη σύλληψή του, ο Γενικός Γραμματέας μας λέει ότι κακοποιήθηκε και 

μετά τη σύλληψή του. Εγώ είμαι έτοιμος να δεχθώ και το ένα, να δεχθώ και το άλλο. 

Ήταν όμως ο ενδεδειγμένος τρόπος αυτός με τον οποίο ενεργήσαμε; Τον αφήσαμε 

ελεύθερο και μας είπε ο Ντενκτάς ότι συλλάβαμε έναν αθώο. Και δείξαμε και δυσπι

στία στη δικαστική μας αρχή. Α ν ήταν ένοχος ή αθώος, τα δικαστήριά μας θα 

έπρεπε να το αποδείξουν. Αν βασανίστηκε ή όχι, θα έπρεπε η δική μας δικαιοσύνη 

να το αποδείξει. Και αν βασανίστηκε, να τιμωρηθεί από εμάς και όχι να γίνουμε 

περίγελο του κόσμου και να δώσουμε την ευχέρεια να μας μεταχειρίζονται με αυτό 

τον τρόπο και να διευκολύνουμε ακόμα περισσότερο το λαθρεμπόριο των ναρκω

τικών. 

Υπάρχουν όμως και άλλα αίτια της σημερινής κατάστασης. Εξαντλούμαστε 

όλοι, όταν μιλούμε για την πατρίδα μας στο πολιτικό θέμα. Βγάζουμε λόγους πύρι

νους. Κάνουμε ομιλιες και αναλύσεις. Ουδέποτε όμως ασχοληθήκαμε με το εσωτε

ρικό μέτωπο, με την προσφυγιά, με την κατοχή, με όλες τις σvνέπειες που παρουσιά

ζονται. Θα σας διαβάσω μόνο τρεις γραμμές που έτυχε να διαβάσω χθες. Και θα 

κατονομάσω την εφημερίδα, είναι ο "ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΣ", έτσι ας το πούμε και ως 

μνημόσυνο για το Χριστόφορο τον Παττίχη, που τουλάχιστο για μένα ήταν και ένας 

παιδικός φίλος που πέθανε νωρίς. Λέει λοιπόν η εφημερίδα, ο ρεπόρτερ της εφημε

ρίδας: 'Ή άτακτη κοινωνική σύνθεση των κατοίκων του Τραχωνίου λόγω της 

μαζικής παρουσίας εκτοπισμένων θεωρείται από την αστυνομία ως το αίτιο της 

έξαρσης του εγκλήματος στο Τραχώνι, στο οποίο αποδίδεται ο χαρακτηρισμός 

'εκκολαπτήριο παραβατών"'. Όλοι γνωρίζουμε τι σημαίνει προσφvγιά. Νομίζουμε 

ότι προσφvγιά είναι μόνο ότι έχασες το σπίτι σου και σου δίνω άλλο σπίτι. Όχι, 

κύριοι συνάδελφοι και κυρία συνάδελφος. Προσφvγιά σημαίνει απώλεια του κοινω

νικού σου περιβάλλοντος. Σημαίνει απώλεια της προσωπικότητάς σου. Χάνεσαι 

μέσα σε ένα άγνωστο περιβάλλον και χάνεις κάτι από την αξιοπρέπεια και την 

υπόστασή σου. Και δεν έχασαν μόνο οι πρόσφυγες που διαλύθηκαν τα χωριά τους 

και έχασαν τη θέση τους μέσα στην κοινωνία και μέσα στην Κύπρο. Θυμούμαι 

πάντα, αγαπητοί συνάδελφοι, τη φιγούρα ενός βοσκού με· τη μαγκούρα του βρακά να 

κάθεται πάνω στο πεζούλι της Γρίβα Διγενή, όταν ήταν η παλιά η έκθεση "προσφυ

γικός συνοικισμός". Και ένιωθες ότι ήταν τόσο ξένος εκείνος ο άνθρωπος πάνω σε 

εκείνο το πεζούλι, που εξέφραζε όλη την έννοια της aποξένωσης που μπορεί να 

_, 
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αισθάνεται ένας άνθρωπος. Αυτή η αποξένωση έγινε μέσα στους πρόσφνγες. Αυτή 
η αποξένωση έγινε και μέσα στους μη πρόσφυγες, με τον άναρχο τρόπο ανάπτυξης 

της κοινωνίας μας. Και μέσα σε αυτή την έλλειψη συνοχής και αρχών και προσανα

τολισμών και αντιμετώπισης των πραγματικών προβλημάτων λέχθηκε προηγου

μένως ότι έγινε και μελέτη από κοινωνιολόγους ότι πρέπει να γίνουν όμως πολύ 

περισσότερα πράγματα, για να αντιμετωπίσουμε τα κοινωνικά προβλήματα. 

Λέχθηκε για τη χούντα, αγαπητοί φίλοι, αγαπητοί συνάδελφοι, και θεωρήθηκε 

πυροτέχνημα πολιτικό εναντίον τον Δημοκρατικού Συναγερμού. Όχι. Είναι μια 

κοινή τραγωδία η υπόθεση της χούντας, του φασισμού, της ΕΟΚΑ Β', των εγκλη

μάτων. Ναι. Και ο ιός υπάρχει. Και ο ιός χτυπά, όποτε θέλει. Είναι όπως το 

AIDS, που υπήρχε για αιώνες, ξέρω εγώ, και κάποτε χτυπά. Είναι τα τραύματα που 

άφησε το πραξικόπημα και οι φόνοι και η κατάλυση κάθε αρχής και κάθε νομιμό

τητας τέτοια που, ναι, είναι στο υπόβαθρο της εγκληματικότητας. Στο υπόβαθρο 
της δράσης ανθρώπων του υποκόσμου σήμερα. Μπορεί κάποτε να φορούσαν και τη 
γαλανόλευκη, να μας έκαναν τους πατριώτες. Σήμερα είναι κοινοί εγκληματίες. 

Ασκήθηκαν στην έννοια τον εγκλήματος. Και δε λέω ότι υπήρχαν μόνο συναγερ

μικοί εγκληματίες, για να εξηγούμαι. Μπορεί η κάθε πλευρά να έχει και το δικό της 

μερίδιο. Αλλά σίγουρα το πραξικόπημα, η χούντα, ο φασισμός, η παρανομία 

εκτρέφει παρανομία. 

Εγινε μεγάλη αναφορά στο θέμα των εγκλημάτων. Αγαπητέ μου συνάδελφε 

κύριε Πουργουρίδη, ναι, μπορεί οι αριθμοί των εγκλημάτων να έχετε δίκαιο πως 

είναι οι ίδιοι, ίσως είναι και μικρότεροι. Αν υπάρχει κάτι το ανησυχητικό, είναι στο 

χαρακτήρα αυτών των εγκλημάτων. Και πάνω σε αυτά ουδείς διαφωνεί. Είμαι 

βέβαιος ότι δε θα διαφωνήσετε, κύριε συνάδελφε. Ουδείς μπορεί να διαφωνήσει ότι 

δεν είναι αστυνομικό το πρόβλημα. Δεν είναι στατιστική η ανάλυσή του και, όπως 

είπα και στην αρχή, δεν είναι ακόμα θέμα εξιχνίασης. Είναι θέμα ενός δράματος. 

Και έχω και εγώ πολλούς αριθμούς, όμως δε θέλω να σας κουράσω αυτή την ώρα, 

έντεκα και σαράντα έξι λεπτά τη νύχτα, με καινούριους αριθμούς. Αλλά, αν οι 
φόνοι παρέμεναν σταθεροί, έχουμε μια τεράστια αύξηση των εγκλημάτων σε άλλους 

χώρους. Νομίζω να αναφέρω μόνο έναν, έτσι για να μη σας κουράζω, τα ναρκωτικά 

για παράδειγμα. Είχαμε είκοσι εννιά περιστατικά το 1985. Φτάσαμε στα εκατόν 
τριάντα πέντε το 1994, εκατό σαράντα τρία μέχρι το Νιόβρη του 1995. Και είναι 

εκατόν τοις εκατόν εξακριβωμένα, εξιχνιασμένα. Γιατί; Διότι αυτά πιάσαμε. 

Σκεφτείτε πόσες χιλιάδες άλλα υπάρχουν που δεν πιάνονται. Και δεν έχει σημασία 
η εξιχνίαση, κύριε συνάδελφε. 

Και φνσικά τεράστιος αριθμός διαρρήξεων. Από πεντακόσιες ογδόντα δύο το 

1981 εννιακόσιες εξήντα επτά το 1995. Άλλα σοβαρά εγκλήματα: Από εξακόσια 

εβδομήντα οκτώ το 1981 χίλια οχτακόσια εβδομήντα επτά το 1995. Είμαστε σε έναν 

κόσμο ανωμαλίας, αγαπητοί συνάδελφοι. 

Τώρα έρχομαι στο Οέμα των ευθυνών για την όλη κατάσταση. Είπα από την 

αρχή ότι οι ευθύνες είναι ευρύτερες, κοινωνικές. Και έχω και τα στοιχεία των 

φόνων που έγιναν στις περιόδους ανωμαλίας και το '60 και το '63 και το '70 και το 
'74, που είναι τεράστιος ο αριθμός των φόνων εκείνης της εποχής. Και μπορώ να 

πω ακόμα ότι πολλά από τα εγκλήματα της εποχής ξεκινούσαν και μέσα από την 

ίδια την αστυνομία. Αυτή είναι η τραγική πραγματικότητα. Να μην τα αποσιωπούμε. 
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Κα~ απόψε, που μεταβλήθηκε κάπως η συζήτηση μέχρ~ της στ~γμής σε θέμα αστυνο

μίας, μπορώ να πω κα~ το άλλο, ότι και η αστυνομία, ναι, είναι καθρέφτης της 

κο~νωνίας μας, των παρεμβάσεων όλων μας, της κακομεταχείρ~σης που υπέστη η 

αστυνομία από δ~άφορες πλευρές και φυσικά και των πραξικοπηματιών και φυσικά 
και των μεταθέσεων και φυσικά και όλων των παρεμβάσεων που μόνο δυσμενή 
χαρακτήρα έχουν. 

Εγώ δε θα αναφέρω ούτε για μεγάλους αξιωματικούς ούτε για οτιδήποτε. 
Αλλά έχω ένα παράδειγμα που το λέω από την αρχή της διακυβέρνησης Κληρίδη 

μέχρι σήμερα. Ενός δικού μου φίλου, που τον εκτιμώ πολύ, απλού αστυνομικού. 
Ενός ανθρώπου από αυτά τα παιδιά του λαού μας, τα φιλότιμα, τα εργατικά. 

Έκατσε και έμαθε τούρκικα. Ήταν στην υπηρεσία τουρκικών υποθέσεων της αστυ
νομίας. Δούλευε σκληρά και συστηματικά. Και αλλάζει η κυβέρνηση και βρίσκεται 
και αυτός στην τροχαία, για να γράφει ποιος παραβαίνει την ταχύτητα και στη θέση 
του μπήκε άνθρωπος που δεν ήξερε τούρκικα. Εγώ δε λέω τίποτε άλλο. Σίγουρα, 
λέω, ήταν φίλος μου. Ευπρεπής άνθρωπος, που δε χρησιμοποίησε ποτέ τη θέση του 

για οποιοδήποτε πολιτικό λόγο. Αλλά ειλικρινά την έχω αναφέρει στους πάντες 
αυτή την περίπτωση. Δε θέλω να αναφερθώ σε οτιδήποτε άλλο. Ναι, έγιναν παρεμ
βάσεις και έβλαψαν την αστυνομία. Έτσι έχει και η τωρινή κυβέρνηση το δικό της 
μερίδιο και πολιτική ευθύνη γι' αυτά τα πράγματα. Έχουν και οι προηγούμενοι; 

Σί.γουρα έχουν. Έχει και η τωρινή κυβέρνηση το δικό της μερίδιο. 

Δεν μπορεί κανένας να κατηγορήσει την κυβέρνηση ότι ευθύνεται αυτή για την 
κατάσταση σήμερα. Εγώ θα αναφέρω μόνο ένα σημείο στο οποίο αποδίδω ιδιαίτερη 
σημασία, τις aποφυλακίσεις, aποφυλακίσεις εγκληματιών που είχαν καταδικαστεί 
σε πολύχρονες φυλακίσεις. Ξαφνικά βρέθηκαν ελεύθεροι και κυκλοφόρησαν μέσα 
στους χώρους τους και κυκλοφόρησαν ως πανίσχυροι άνθρωποι με επιρροή, που 

μπορεί να βγαίνουν από φυλακές και να μη λογαριάζουν ούτε τα δικαστήρια και να 

μην έχουν πέραση πάνω τους οι νόμοι. Και μερικοί από αυτούς το πλήρωσαν. 
Υπήρξαν και οι ίδιοι θύματα στο τέλος φονικών επιθέσεων. Επειδή δεν είμαι 

νομικός, ρώτησα νομικούς, έγκυρους νομικούς, που μου είπαν: "Ξέρεις, δε δίνεται 
χάρη σε εγκληματίες. Χάρη δίνετα~ μόνο αν πρόκειτα~ να πεθάνει κάποιος στη 

φυλακή ή, όπως λένε, για aνήκεστο βλάβη της υγείας του, αν έχει πάθει καρκίκο ή 

οτιδήποτε που πρέπει να αποφυλακ~στεί, τότε του δίνεις χάρη". Δε δίνεις χάρη σε 

εγκληματία λίγους μήνες μετά που καταδ~κάζεται σε πολύχρονη φυλάκιση, γιατί 

συνελήφθη, γιατί εξιχνιάστηκε το έγκλημά του. Ένα έγκλημα καταστροφής περιου

σίας με χρήση εκρηκτικών υλών. Έχω τα ονόματα. Δε θα τα αναφέρω, γιατί είμαι 
βέβαιος ότι τουλάχιστο στους νομικούς εδώ θα πρέπει να είναι όλα αυτά γνωστά. 

Κα~ υπάρχει και η άλλη ευθύνη, και δεν ξέρω ποιοι βρίσκονται πίσω τους, και 
κάποια γελοιοποίηση και της αστυνομίας και των δυνάμεων ασφαλείας. Η περί

φημη υπόθεση του ΕΚΑΣ. Μη νομίζετε ότι δεν αφήνει τραύματα πάνω στην έννοια 
της σοβαρότητας είτε της αστυνομίας είτε των υπηρεσιών. Και διερωτώμαι αν δε θα 

μπορούσαν να προληφθούν αυτά τα πράγματα. Και έχω την εντύπωση ότι τουλάχι
στον εμείς οι πολι τες, που τα είδαμε από τον τύπο όλα αυτά τα πράγματα, αντιλαμ

βανόμαστε ότι θα είχαμε γλυτώσει, αν ήμασταν λίγο πιο προσεκτικοί, από όλες 

αυτές τις καταστάσεις. 

Κύριο~ συνάδελφο~. κυρία συνάδελφος. Νω, είναι εύκολο να απε~κονίζε~ς μια 
κατάσταση. Το δύσκολο είναι τα μέτρα που θα πρέπε~ να ληφθούν. Αυτό είναι 
γεγονός ότι θα πρέπει να μας απασχολήσει περισσότερο στη Βουλή, για να προτεί-
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νουμε κάποια μέτρα, για να σκεφτούμε, για να προβληματιστούμε. Αρχίζουμε αυτή 
τη συζήτηση -και θα τελειώσει σίγουρα η συζήτηση χωρίς να έχει τελειώσει το 
έγκλημα- θα συνέλθει η σύσκεψη στο Προεδρικό, θα τελειώσει χωρίς να τελειώσει το 

έγκλημα και θα πρέπει να σκεφτούμε πώς θα πρέπει να παρακολουθήσουμε όλη αυτή 
την υπόθεση. Είμαστε Βουλή και θα πρέπει να χρησιμοποιήσουμε και τις δυνάμεις 
μας και τις εξουσίες μας. Ναι, με την Επιτροπή Εσωτερικών μας, μέσα από τους 

θεσμούς και τις διαδικασίες μας. Έχει κάποια χρήματα η Βουλή. Να διαθέσει 
χρήματα για τη διερεύνηση της κατάστασης. Να κάνουμε εκθέσεις, όπως γίνονται 
στα άλλα κοινοβούλια του κόσμου, όπου παρουσιάζονται λευκές βίβλοι είτε εκθέ

σεις. Να δώσουμε μια ολοκληρωμένη προσέγγιση του θέματος, γιατί είναι πολύ

πλοκο το θέμα και θα χρειαστεί μακροχρόνια προσπάθεια και θα στηριχτεί πάνω σε 
αυτή τη μεγάλη προσπάθεια η αντιμετώπιση του εγκλήματος. 

Διατυπώσαμε διαφωνίες, όταν λέχθηκε για κατάργηση άρθρου του συντάγ
ματος από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Και δεν το κάναμε από aντιπολιτευτι

κούς λόγους. Το κάναμε, αγαπητοί συνάδελφοι, διότι αισθανόμαστε ότι η Δημο
κρατία δεν έχει εξαντλήσει τα περιθώριά της και τον ομαλό και τον κανονικό τρόπο 
χρησιμοποίησης όλων των δυνατοτήτων. Είναι το άλλο το οποίο λέμε όλοι -και δεν 
ξέρω πόσο το υπηρετούμε- να προασπίσουμε την αξιοκρατία μέσα στο αστυνομικό 
σώμα. Να έρθει η κυβέρνηση να κάνει την αυτοκριτική της και να αναλάβει τις δικές 
της πολιτικές ευθύνες. Μα! γίνονται τώρα τα εγκλήματα; Ατυχία της. Όμως, γίνο
νται τώρα κάποια εγκλήματα. Και δεν είναι παραδοχή αδυναμίας να παραδεχθεί 

κάποιος κάποιες πολιτικές ευθύνες για ό,τι συμβαίνει γύρω του, όπως ζητούμε και 
από την αστυνομία να αναλάβει τις δικές της ευθύνες και την κρίνουμε. 

Να σας πω και κάτι; Το θέμα των πολιτικών ευθυνών δεν είναι θέμα που 
έρχεται κάποιος από το βήμα της Βουλής και λέει: "Φέρει πολιτική ευθύνη ο 
Υπουργός Εσωτερικών ή ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας". Το θέμα της πολιτικής 

ευθύνης είναι συναίσθηση του λαού. Ναι, ο λαός πιστεύει ότι υπάρχουν και πολι
τικές ευθύνες. Πώς θα αντιμετωπίσουμε αυτό το ερώτημα; Είναι ένα ερώτημα και 
για μας και για σας, αγαπητοί μου συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Είναι ένα κοινό πρόβλημα όλων. Και εδώ ειναι που φαινεται ο θαρραλέος πολι

τικός, αυτός που ξεχωριζει για το πόσο συναισθάνεται την κατάσταση. Όταν δολο

φονήθηκε ο Λαμπράκης, δεν ήταν ο Καραμανλής που τον δολοφόνησε, όμως θεωρή

θηκε ο Καραμανλής υπεύθυνος εκείνου του φόνου και του αποδόθηκαν πολιτικές 
ευθύνες. 

Για την κατάσταση στην Ιταλία. Εχει φυσικά ήταν μπλεγμένη και μια διασύν

δεση πολιτικών και μαφίας, όπως είναι και στη Μάλτα. Και ένας από τους λόγους 

που συναντά δυσκολίες η Μάλτα στην ένταξή της στην Ευρωπα'ίκή Ένωση είναι 

πως υπάρχει η αίσθηση ότι η μαφία ελέγχει πολλές από τις επιχειρήσεις μέσα στη 
Μάλτα, πέραν των διασυνδέσεων που λέγεται πως έχει με τον Καντάφι. Η έννοια 

της μαφίας βαραίνει μέσα στην Ευρώπη σε σχέση με τη Μάλτα. Ας ελπίσουμε ότι δε 
θα έχουμε και εμείς ένα άλλο είδος μαφίας σε αυτό τον τόπο, γιατί, αν θα επιβιώ
σουμε σε αυτό τον τόπο, θα επιβιώσουμε με την ποιότητά μας, θα επιβιώσουμε με 
την ευνομία, θα επιβιώσουμε με το σεβασμό του νόμου. 

Όταν κουβέντιαζα με την αστυνομία, αγαπητοί συνάδελφοι, μου είπαν πολλά 
πράγματα οι άνθρωποι. Σκέψεις, ιδέες. Δε Οα τα αναφέρω. Μπορεί να μην είμαι 
και καλός μεταδότης των προτάσεών τους αυτών, αλλά κάπου θα πρέπει να τους 

ακούσουμε. Να ακούσουμε όλες τις προτάσεις και κοινωνιολόγων και αστυνομικών 
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και εκπαιδευτικών και άλλων επωτημόνων και να δούμε πού θα μπορέσουμε να 
καταλήξουμε, για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε και να διαφυλάξουμε τον τόπο 

μας. 

Είμαι από εκείνους -και πιστεύω ότι όλοι σας συμφωνείτε- που θεωρούν τη 
χούντα, το φασισμό και το πραξικόπημα τη μεγαλύτερη εθνική τραγωδία, που εγώ 

τουλάχιστον την έβλεπα από την 21η Απριλίου του 1967 και διέθεσα όλες τις δυνά
μεις μου εναντίον της. Και σήμερα βλέπω στο έγκλημα, αγαπητοί φίλοι, τη νέα 

ωρολογιακή βόμβα που υπάρχει κίνδυνος να ανατινάξει ολόκληρη την κοινωνία μας 
στον αέρα. Ναι, πρέπει να δείξουμε εγρήγορση και ευαωθησία. Βλέπουμε μπροστά 
μας και τις αιτίες του εγκλήματος και βλέπουμε μπροστά μας και τα ίδια τα εγκλή-
ματα. Και θα πρέπει σίγουρα να δείξουμε την ανάλογη ευαισθησία, για να προλά-

βουμε και μπορούμε να προλάβουμε το κακό. Έχουμε καλό κόσμο. Έχουμε δυνατό-
τητες. Υπάρχει ακόμα φιλοτιμία στον τόπο μας. Υπάρχουν περιθώρια. Δε γίναμε 
όλοι εγκληματίες. Υπάρχουν κάποιοι εγκληματίες. Αλλά θα πρέπει σίγουρα να 
βρεθούν οι τρόποι και οι δρόμοι περιορισμού μέχρι εκμηδένισης του εγκλήματος, 

για να σωθεί ο τόπος, αγαπητοί συνάδελφοι. 

Και Οα πρέπει, ναι, να προχωρήσουμε όλοι μαζί στην αντιμετώπιση του εγκλή
ματος. Όμως εδώ επικαλούμαι την απλή λογική, την κοινή λογική. Μέσα σε έναν 
τόπο την ευθ\ινη τη φέρει η κυβέρνηση. Είναι το προνόμιο και το φορτίο της πολι

τικής εξουσίας. Τη φέρει λοιπόν η κυβέρνηση. Θα πρέπει να δώσει κάποια δείγματα 
η κυβέρνηση. Ότι συναισθάνεται την κατάσταση. Ότι είναι πρόθυμη και έτοιμη να 

πάρει τα μέτρα που τέλος πάντων θα ανταποκρίνονται στις ανάγκες, ώστε να δώσει 
την ευχέρεια και σε όλους τους άλλους να σταθούμε όλοι από πλάι, για να μπορέ

σουμε να σώσουμε τον τόπο από τη νέα επαπειλούμενη καταστροφή, από τη 

διαφθορά, από την αποσ\ινθεση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑ:ΣΙΑΔΗΣ: 

Ήταν καλή ομιλία. 

Μ . ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Α ν τελείωσαν οι φιλοφρονήσεις ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, δεν είναι φιλοφρονήσεις. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι είναι αρκετά προχωρημένη η ώρα, αλλά 
θα προσπαθήσω να μην επαναλάβω τα όσα ήδη λέχθηκαν. 

Όσον αφορά τη σημερινή κατάσταση, το πρόβλημα της εγκληματικότητας, τα 

αίτια, τις γενεσιουργιακές αιτίες, τα κοινωνικά προβλήματα, τα προβλήματα μέσα 

στο σπίτι, της νεολαίας και όλα αυτά υπάρχουν παντού και πάντοτε θα υπάρχουν. 

, 
' 

..~ ι 

Υπήρχαν προηγουμένως και είναι τα ίδια όλων των χωρών, είτε τριτοκοσμικές είναι : 
είτε αναπτυσσόμενες είναι είτε ακόμα και αν είναι αναπτυγμένες και δυτικοευρω-

πα'ίκές ή αν είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες ή η Ιαπωνία. Παντού υπάρχει το οργανω- ι 

μένο έγκλημα, χειρότερο από την Κύπρο βέβαια, είτε είναι η Ρωσία ή οι χώρες της 
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πρώην Σοβιετικής Ένωσης ή είναι aφρικανικές χώρες ή οπουδήποτε μπορεί να 

υπολογίσει κανείς. Θα πρέπει πάντα να συνεχίσουμε να εξαλείφουμε τις αιτίες που 

δημιουργούν το έγκλημα. Αλλά αυτό να είμαστε βέβαιοι ότι δε θα μπορέσουμε να το 

πετύχουμε άμεσα. Μπορεί να μην μπορέσουμε να το πετύχουμε ποτέ. 

Αντίθετα, πιστεύω ότι πρέπει να δοθεί κάπου αλλού πολύ περισσότερη 

σημασίια, στην πρόληψη και στην εξυγίανση του εγκλήματος. Και παρόλο που 

λέχθηκε πολλές φορές ότι το πρόβλημα της εγκληματικότητας δεν είναι αστυνομικό 

πρόβλημα, εγώ διαφωνώ· είναι αστυνομικό πρόβλημα. Είναι πρόβλημα που 

πιστεύω ότι εμείς το έχουμε δημιουργήσει ως κοινωνία, ως πολιτεία σήμερα στην 

ίδια την αστυνομία. Η αστυνομία πρέπει να ενισχυθεί. Είναι ο σύμμαχος του λαού 

ενάντια στο έγκλημα. Είναι ο προστάτης που θα προλάβει το έγκλημα και είναι ο 

τιμωρός που θα τιμωρήσει το έγκλημα. Χωρίς την αστυνομία οι νόμοι δεν έχουν 

καμιά σημασία, τα δικαστήρια δεν έχουν καμιά σημασία και οτιδήποτε λέμε εμείς 

εδωπέρα σήμερα πάλι δεν έχει καμιά σημασία. Γι' αυτό πρέπει η αστυνομία να 

ενισχυθεί και πρέπει να μην υποσκάπτεται από οποιαδήποτε πλευρά, είτε είναι 
κυβερνητική είτε είναι αντιπολίτευση. Δεν πρέπει η αστυνομία και δεν πρέπει η 

δράση της αστυνομίας να γίνεται θέμα κομματικής εκμετάλλευσης από οποιαδήποτε 

πλευρά. Αντίθετα, πρέπει να είναι στόχος ενίσχυσης, να γίνεται μια ειλικρινής 

προσπάθεια να ενισχυθεί η αστυνομία όχι μόνο υλικά, αλλά και ηθικά. 

Σίγουρα, δεν μπορεί κανείς σήμερα να αμφισβητήσει ότι υπάρχει έξαρση του 

εγκλήματος. Μπορεί να μην είναι τόσο δραματικά τα νούμέρα -ακούστηκαν 

διάφορες στατιστικές έχω και εγώ τις δικές μου, δεν υπάρχει λόγος να τις 

αναλύσω- αλλά υπάρχει έγκλημα σήμερα και σε ορισμένους τομείς -βομβιστικές 

επιθέσεις ας πούμε- έχει αυξηθεί και μένει ανεξιχνίαστο ένα πολύ μεγάλο μέρος. 

Δηλαδή, συμφωνώ και εγώ με τους προηγούμενους ότι μπορεί να μην είναι ο 

αριθμός τόσο μεγάλος, αλλά η φύση πλέον των αδικημάτων και των εγκλημάτων 

είναι ιδιαίτερα ανησυχητική. Ακόμα, όχι μόνο έχει αυξηθεί η παρανομία, αλλά 

βλέπουμε τους ίδιους τους δράστες να έχουν aποθρασυνθεί. Διάβασα έναν τίτλο 
εφημερίδας χθες που έλεγε: "Δώσανε τα χέρια, υποσχέθηκαν ειρήνη". Νόμισα ότι 

διάβαζα για τη Βοσνία, αλλά τελικά ήταν για τη Λεμεσό, πρωτοσέλιδο. Μπορεί ο 
κόσμος να κοιμάται ήσυχος, γιατί δύο οικογένειες έχουν συμφιλιωθεί και υπόσχο

νται ειρήνη η μια στην άλλη. Βεβαίως, άμα έχουν ειρήνη η μια με την άλλη, διερω

τώμαι τι θα πάθουμε εμείς. Αλλά αυτό είναι ένα άλλο θέμα. Και σ' αυτό έρχεται 

και προστίθεται, και πρέπει να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους, το χαμηλό 

ηθικό που έχει σήμερα η αστυνομία και τα μέλη της, είτε αυτοί είναι απλοί αστυνο

μικοί είτε ανώτατοι αξιωματικοί. Γιατί; Γιατί νιώθουν ότι αδικούνται, νιώθουν ότι 

διώκονται, νιώθουν ότι γίνονται τα εξιλαστήρια θύματα για διάφορες καταστάσεις 

που κακώς έχουν, αλλά για τις οποίες δεν ευθύνονται αυτοί. Και ταυτόχρονα δε 

γίνεται καμιά προσπάθεια ριζικής αντιμετώπισης των προβλημάτων, άρα λυπούμαι 

να πω ότι γίνονται περισσότερο προσπάθειες εντυπωσιασμού. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι από την αρχή, ότι το Δημοκρατικό Κόμμα είναι 

ενάντια στους βασανισμούς οποιουδήποτε πολίτη, είτε είναι κρατούμενος είτε όχι. 

Είναι ενάντια στη βία από όπου και να προέρχεται και γι' αυτό δε θέλω και ούτε θα 

επιτρέψω να παρερμηνευτούν αυτά που θα πω αργότερα, διότι το καλοκαίρι 

δυστυχώς έτσι έγινε και η θέση του κόμματός μας παρερμηνεύτηκε. Αλλά πρέπει να 
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δούμε πού βρίσκεται σήμερα η κατάσταση της αστυνομίας. Σήμερα οι αστυνομικοί 
δεν έχουν τον ενθουσιασμό για την αναγκαία αυτοθυσία για την πάταξη του 

σοβαρού εγκλήματος και τη δίωξη επαγγελματιών πλέον και ιδιαίτερα επικίνδυνων 

δραστών. Και αυτό γιατί.; Γιατί αυτή τη στιγμή που διακινδυνεύουν οι ίδιοι τη ζωή 

τους, για να μπορέσουν να εξιχνιάσουν και να αποτρέψουν διάφορα εγκλήματα, 

ένας μεγάλος αριθμός καταδικασθέντων κακοποιών έχει απολυθεί πρόωρα με ειδική 

χάρη και είναι έξω και κυκλοφορεί. Έστω, δέχομαι, μπορεί να υπάρχουν νομότυποι 

λόγοι, αλλά αυτό δεν είναι αρκετό και ούτε είναι αρκετό ορισμένοι εγκληματίες να 

παρέχουν πληροφορίες. που πιθανότατα οι ίδιοι τις δημιουργούν, για να πάρουν ως 

αντάλλαγμα την απελευθέρωσή τους. Αυτό είναι επικίνδυνη κατάσταση και στέλλει 

μηνύματα προς όλες τις κατευθύνσεις, κάτι ιδιαίτερα επικίνδυνο για τη δική μας 

κοινωνία σήμερα. 

Επαναλαμβάνω ότι όλοι συμφωνούμε πως η απάνθρωπη μεταχείριση κρατου

μένων είναι aπαράδεχτη σε μια δημοκρατική κοινωνία και οι ένοχοι πρέπει να τιμω

ρούνται. Άρα, δεν πρέπει να θυματοποιούμε συγκεκριμένα άτομα, όταν χωρίς 

αποδείξεις τους χαρακτηρίζουμε βασανιστές, με μόνη ουσιαστική μαρτυρία από 

άτομα που τα ίδια έχουν βαρύ ποινικό μητρώο, χωρίς να υπάρχει αντικειμενική 

μαρτυρία και όταν εκείνοι που καταγγέλλουν έχουν ιδιαίτερους λόγους όχι μόνο να 

εκδικηθούν εκείνους που τους συνέλαβαν και βεβαίως έγιναν η αιτία να καταδικα

στούν, αλλά ελπίζουν και να χρησιμοποιήσουν αυτές τις καταγγελίες για να εξασφα

λίσουν ελαφρότερη ποινή, μπορεί και απόλυση. 

Αυτό στέλλει ένα λανθασμένο μήνυμα προς όλες τις κατευθύνσεις και αυτό 

πρέπει να το προσέξουμε. Από τη μια, προς τους εγκληματίες στέλλεται το μήνυμα 

''Αντισταθείτε στη σύλληψή σας. Αυτό γίνεται σήμερα. Το πολύ πολύ, αν η αστυ

νομία δεν κάνει τίποτα, θα δραπετεύσετε, θα φύγετε. Α ν όμως η αστυνομία προσπα

θήσει να σας σταματήσει και χτυπηθείτε στην προσπάθεια αυτή, θα κάνετε δύο 

καταγγελίες, θα πείτε ότι βασανιστήκατε και μετά θα μπορέσετε και να γλιτώσετε 

και να εκδικηθείτε τους αστυνομικούς". 

Σήμερα, το έγκλημα στην Κύπρο έχει πάρει μεγάλες διαστάσεις. Προηγου

μένως είπα ότι δεν είναι θέμα συχνότητας, είναι η ένταση, είναι το είδος που χρειά

ζεται υπέρμετρο ζήλο και αυτοθυσία από τους αστυνομικούς, για να το αντιμετωπί

σουμε. Έχουμε ξεφύγει από τα παλιά μικροεγκλήματα, από τους φόνους τιμής και 

αντιμετωπίζουμε σήμερα οργανωμένο έγκλημα, με οικονομικά οφέλη και σκοπιμό

τητες, επαγγελματίες δολοφόνους, επαγγελματίες βομβιστές, εγκληματίες που έχουν 

σήμερα, κύριοι συνάδελφοι, το θράσος να καίνε αυτοκίνητα αστυνομικών, εγκλημα

τίες που έχουν το θράσος να παραγγέλλουν δολοφονίες αστυνομικών. Και είναι 

γνωστό ότι στην τελευταία περίπτωση του Καλοψιδιώτη, που αυτοανατινάχτηκε 

στην προσπάθειά του να κάνει βόμβα, μέσα στο σημείωμα υπήρχαν ονόματα αστυνο

μικών που σήμερα διώκονται, διότι υποτίθεται ότι είναι aπάνθρωποι. Άνθρωποι 

που το ίδιο το οργανωμένο έγκλημα τους έχει θέσει ως στόχο. 

Πρέπει να προβληματιστούμε τι μηνύματα στέλλουμε στους κακοποιούς και 

στους αστυνομικούς με τις ίδιες πράξεις. Όταν οι μεν αστυνομικοί είναι αυτή τη 

στιγμή υπό διωγμό για κάτι που δεν έκαναν, ενώ ταυτόχρονα οι κακοποιοί που 

καταδικάστηκαν κυκλοφορούν ελεύθερα. Ανοίξτε τις εφημερίδες. Κάθε μέρα θα 

διαβάσετε "Πήγε αστυνομικός να συλλάβει κάποιον και του επιτέθηκε". Οι αστυνq.ιικοί 

. . 
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σήμερα τρώνε ξύλο. Γιατί τρώνε ξύλο; Δεν είναι δυνατοί; Εγώ σας λέγω ότι η σημε

ρινή αστυνομία είναι και πιο δυνατή και πιο γεροδεμένη και πιο εκπαιδευμένη από 
την προηγούμενη αστυνομία. Αλλά πού τολμούν πλέον να αντισταθούν; Βρέθηκαν 
να είναι αυτοί οι κατηγορούμενοι πλέον. Αυτό το πράγμα είναι νομίζω αφέλεια να 

πιστεύουμε ότι δεν επηρεάζει την εγκληματικότητα στην Κύπρο, όταν κρατούμενοι 

παριστάνουν τους παράγοντες αυτή τη στιγμή, επειδή έχουν απολυθεί από τη 
φυλακή. Όταν οι αστυνομικοί φοβούνται πλέον και αρχίζει να επικρατεί η 

νοοτροπία σήμερα -και είναι άνθρωποι και δεν μπορούμε να το καταδικάσουμε αυτό 
το πράγμα- να έρθει το τέλος του μηνός, να πάρουν την επιταγή τους. Αυτό 
επικρατεί σήμερα. Γιατί να διακινδυνεύσουν; Όταν άνθρωποι, τη στιγμή που οι 
περισσότεροι συνάδελφοί τους κρύβονταν για να μην αναγκαστούν να πάρουν κατά
θεση από ορισμένους συλληφθέντες κρατούμενους, που θεωρούνταν ο φόβος και ο 

τρόμος στον υπόκοσμο, όταν αυτοί οι αστυνομικοί που με θάρρος εκτέθηκαν και 
μπήκαν στο στόχαστρο σήμερα είναι υπό διωγμό. 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν αντιμετωπίζουμε έτσι το έγκλημα. Επαναλαμβάνω, 
καταδικάζουμε τα βασανιστήρια, καταδικάζουμε τις κακοποιήσεις των κρατου

μένων, καταδικάζουμε παραβιάσεις ανθρώπινων δικαιωμάτων και των υπόπτων και 

όλου του κόσμου, αλλά έχουν και οι ίδιοι οι αστυνομικοί ανθρώπινα δικαιώματα 
και εξακολουθούμε στην Κύπρο να είμαστε κράτος δικαίου. Σίγουρα, υπάρχουν 
αδυναμίες στο μηχανισμό έρευνας καταγγελιών εναντίον αστυνομικών οργάνων και 
πιθανόν να υπάρχουν αστυνομικοί οι οποίοι έχουν παραβεί το νόμο και θα πρέπει 
να επικεντρωθούμε στην αντιμετώπιση αυτών των αδυναμιών. Δεν πρέπει όμως, 
επειδή υπάρχουν αυτές οι αδυναμίες, να καταλήγουμε σε αυθαίρετα συμπεράσματα 
εναντίον αθώων, ξεχνώντας μια βασική αρχή του κυπριακού δικαίου, ότι όλοι είναι 
αθώοι μέχρι να αποδειχθεί το ενάντιον πέραν πάσης λογικής αμφιβολίας. 

Και εδώ θα ήθελα να πω ότι πάσχει η διαδικασία που ακολουθήθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο για τη γνωστή περίπτωση των δώδεκα. Σίγουρα και το 
Υπουργικό Συμβούλιο και ιδιαίτερα ο Πρόεδρος είχαν καλή προαίρεση και πρόθεση 

να πατάξουν μια παρανομία που παρουσιάστηκε μπροστά τους και να διώξουν 

αυτούς που κάποιοι τους είπαν ότι πιθανόν να είναι οι ένοχοι. Αλλά αυτή η διαδι
κασία είναι ενάντια στο αίσθημα του δικαίου στην Κύπρο. Οι ενδιαφερόμενοι 
θεωρήθηκαν ένοχοι και τιμωρήθηκαν, εκτός αν καταφέρουν εκείνοι να αποδείξουν 
ότι είναι αθώοι. Αυτό δεν ισχύει στην Κύπρο. Ακόμα και η ίδια η ερευνητική 

επιτροπή, στα συμπεράσματα της οποίας βασίστηκε το Υπουργικό Συμβούλιο -
παρόλο που τα συμπεράσματα αυτά είναι αυθαίρετα και επηρεασμένα από το γενι
κότερο κλίμα που επικρατούσε, διότι στην ουσία υπήρχαν δύο μαρτυρίες, ο λόγος 

του ενός ενάντια στο λόγο του άλλου και προτιμήθηκε ο λόγος του κακοποιού- αλλά 
ακόμα και η ίδια η επιτροπή παραδέχθηκε και αναφέρει μέσα στο πόρισμά της ότι, 

ναι, διαπίστωσε κακοποιήσεις, αλλά δε λέει ποιοι τις έκαναν. Δεν μπορεί ούτε και 
είναι στους όρους εντολής ούτε μέσα στις δυνατότητές της να καταλήξει στο ποιοι 

έκαναν τους βασανισμούς ή τις κακοποιήσεις. Πώς μπορεί λοιπόν το Υπουργικό 

Συμβούλιο να το καθορίζει αυτό το πράγμα; Ναι, ήταν νόμιμο, ο νόμος υπάρχει, 
εμείς τον ψηφίσαμε και κακώς τον ψηφίσαμε. Είναι ένας νόμος που λέει ότι μπορεί 

να σε απολύσει ο άλλος, εκτός αν αποδείξεις εσύ το αντίθετο. Μας ξέφυγε, κύριοι 

συνάδελφοι, και αυτό το πράγμα πρέπει να το διορθώσουμε. Δεν ταιριάζει μέσα 
στην έννοια του κυπριακού δικαίου αυτό το σύστημα. 

Σε πολλά σημεία συμφωνώ με τις διαπιστώσεις του κ. Χρίστου και με αυτά 
που ο κ. Χατζηδημητρίου είπε μετά στην αναθεωρημένη του ομιλία. Ιδιαίτερα 
συμφωνώ μ' αυτά που είπε ο κ. Χρίστου σε ό,τι αφορά την εγκληματικότητα, αλλά 
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διαφωνώ με τον τρόπο που τα χρησιμοποίησε. Πιστεύω ότι τα χρησιμοποίησε με 

κομματική σκοπιμότητα και για αντιπολίτευση. Τα ίδια λέγαμε -Οέλω να υπενθυ
μίσω ό,τι λέχθηκε προηγουμένως από άλλον ομιλητή- και όταν διακυβερνούσαν 

άλλοι, ότι τα προβλήματα είναι διαχρονικά, τα προβλήματα είναι μέσα στην 
κοινωνία και τα προβλήματα υπάρχουν. Θα πρέπει να επικεντρωθούμε στην 
επίλυσή τους και όχι στην εκμετάλλευσή τους. Δεν κερδίζουμε έτσι απολύτως 

τίποτε. 

Δεν μπορούμε να επιρρίπτουμε ευθύνες μόνο σε μια κατεύθυνση για την εγκλη
ματικότητα σήμερα. Ευθύνη έχουν και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. Λέχθηκε προη

γουμένως, αλλά πρέπει να το τονίσουμε αυτό, ότι η ηρωοποίηση των εγκληματιών 

και αντίθετα η σπίλωση του ονόματος των αστυνομικών που τους συλλαμβάνουν 
στέλλουν λανθασμένα μηνύματα στη νεολαία. Θα πρέπει οι ίδιοι -δεν είμαι υπέρ της 
λογοκρισίας- επιτέλους εκείνο τον περίφημο κώδικα να τον φέρουν. Αλλά, αν δεν 
τον φέρουν -πέρασε πολύς καιρός- θα πρέπει ίσως αυτή η Βουλή να επέμβει. Θα 
πρέπει να σταματήσουν οι υπερβολές. Διαβάζοντας την εφημερίδα, θα νόμιζε κανείς 
ότι από τη μια η μεν αστυνομία είναι η πιο διεφθαρμένη στον κόσμο, διότι αμέσως 
μεγαλοποιούνται τα πάντα, και από την άλλη ότι η Κύπρος είναι η χώρα με το μεγα
λύτερο αριθμό εγκλήματος. Και το ένα είναι υπερβολή και το άλλο είναι υπερβολή. 

Τα ίδια τα μέσα μαζικής ενημέρωσης έχουν τεράστια επιρροή σήμερα. Ακόμα κι 

αυτά που λέμε εμείς εδωπέρα, οι εκπρόσωποι του λαού, στο λαό θα πάνε μέσω των 
μέσων μαζικής ενημέρωσης. Άρα, έχουν τεράστια ευθύνη και θα πρέπει να προσέ
χουν πώς μεταδίδουν τις ειδήσεις προς τον κόσμο. 

Δε θέλω να μιλήσω περισσότερο, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. Έχει 
περάσει αρκετή ώρα και υποσχέθηκα δεκαπέντε λεπτά. Νομίζω καλά πάω, αλλά θα 
εισηγούμουν, τελειώνοντας, το θέμα της εγκληματικότητας να είναι μόνιμα εγγε

γραμμένο στην Επιτροπή Νομικών ή Εσωτερικών -αυτό είναι θέμα διαδικασίας- και 
η αντίστοιχη Επιτροπή να ενημερώνεται συνεχώς. Αλλά θα πρέπει να συνεργα
στούμε όλοι, και το κράτος και η Βουλή, αλλά και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, για 

να ενισχυθεί ο ρόλος της αστυνομίας. Είπα προηγουμένως μακάρι να μπορέσουμε 

και να προσπαθούμε συνέχεια και εγώ θα έλεγα ακόμα να γί. νει και ειδική επιτροπή 
που να ασχοληθεί. με τα αίτια και την αντιμετώπιση του εγκλήματος στην Κύπρο. 
Αλλά, μέχρι να γLνει αυτό το πράγμα, ο μόνος τρόπος για να μπορέσουμε να βοηθή

σουμε τον κυπριακό λαό και την κυπριακή κοινωνία είναι να ενισχύσουμε την αστυ
νομία από όλες τις απόψεις, όχι μόνο υλικά, αλλά και ηθικά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δε θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, απλώς θα παρακαλούσα μετά από τις εμπερι
στατωμένες ομιλίες, ανεξάρτητα από το πού συμφωνούμε ή διαφωνούμε, επειδή 
υπήρχε μια σοβαρότητα στην αντίκριση του θέματος και επειδή πράγματι πρόκειται 
περί. σοβαρού θέματος, θα παρακαλούσα να συνεχιστεί. η συζήτηση του θέματος 
αυτού την Τετάρτη το πρωί μέχρι τη 1.00 μ.μ. ή τις 4.00 μ.μ. το απόγευμα και στις 5.00 
οπωσδήποτε είναι προκαθορισμένη η συνεδρία για τη συζήτηση του κυπριακού 
προβλήματος. Θα ήθελα λοιπόν να παραμείνει το θέμα, διότι λέχθηκαν από ένα 
συγκεκριμένο ομιλητή υπερβολές ή ζητήθηκε να πολιτικοποιηθεί αντί να aντικρι
στούν με όση σημασία θα έπρεπε τα αίτια και τα αιτιατά του εγκλήματος. Για τούτο 

και παρακαλώ όπως συνεχιστεί η συζήτηση του θέματος την ερχόμενη Τετάρτη στις 
9.00 το πρωt. 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Στις 10.00 π.μ., γιατί έχει Επιτροπή Εσωτερικών. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν είναι έτσι, τότε στις 10.00 π.μ. μέχρι τη 1.00 μ.μ. και μπορεί να χρησιμο
ποιήσουμε και μία ώρα το απόγευμα προ της συζητήσεως ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μέχρι τη 1.00 μ. μ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Φαίνεται ότι δεν υπάρχει δύναμη να αντισταθεί στην εισήγηση περί συνέχισης 
της aποψινής ή σημερινής συζήτησης, διότι αρχίσαμε χθες. Καταφέραμε να διαρ
κέσει η συζήτηση δύο μέρες! Εδώ λοιπόν θα διακόψουμε τη συζήτηση επί του 
θέματος αυτού. Όπως είναι η πρόταση, θα συνεχιστεί την προσεχή Τετάρτη, 20 του 
μηνός, στις 10.00 το πρωί και πληροφορείται το Σώμα ότι το απόγευμα, στις 

5.00 μ.μ., θα αρχίσει η συζήτηση του θέματος "Οι τελευταίες εξελίξεις του 
Κυπριακού". Η επόμενη τακτική συνεδρία θα είναι την προσεχή Πέμπτη, 21η Δεκεμ

βρίου 1995, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α' : Νομοθετική Εργασία 

1) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος 
του 1996. 

2) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1995 . 

3) Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1994. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προtiπολογισμού Νόμος (Αρ. Ι) του 

1995. 
5) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Αγλαντζιάς 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 
6) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοι

νωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. Ι) του 1995. 

7) Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1995. (Πρόταση νόμου). 

8) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιητικός) Νόμος του 
1995. 

9) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
(Πρόταση νόμου). 

10) Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 

Υπηρεσία Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

11) Ο περί της Διαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη 

Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμος του 1995. (Πρόταση 

νόμου). 

12) Ο περί Ποινικού Κώδικα (τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1995. 

13) Ο περί Δήμων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. (Πρόταση 

νόμου). 
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14) Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. (Πρόταση 

νόμου). 

15) Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994. 
16) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

(Πρόταση νόμου). 

17) Ο περί Ενοικιοστασίου (τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
(Πρόταση νόμου). 

18) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1993. 
(Πρόταση νόμου). 

19) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 
(Πρόταση νόμου). 

20) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

21) Ο περί Επιτρόπου Διοικήσεως (Γροποποιητικός) Νόμος του 1994. 
(Πρόταση νόμου). 

22) Ο περί Ελαττωματικών Προ"(όντων (Αστική Ευθύνη) Νόμος του 
1995. 

23) Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Γροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 
24) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Γροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. 
25) Οι περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Γροπο

ποιητικοt) Κανονισμοί του 1995. 
26) Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών- Θέση Πρώτου Οδοντιατρικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 
27) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση 

Συμβάσεων Ακαδημα"Lκού Προσωπικού) Κανονισμοί του 1995. 
28) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (fέλος Καταβλητέον 

υπό Εργοδοτών) (Γροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1995. 
29) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Γροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 
30) Οι περί Μηχανών Παιγνίου (Εγγραφή και Έκδοση Αδειών) (τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 
31) Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέσεις Μετεωρολογικού 

Λειτουργού Α', Μετεωρολογικού Λειτουργού, Ανώτερου Μετεωρο

λογικού Επιθεωρητή, Μετεωρολογικού Επιθεωρητή, Μετεωρολο
γικού Βοηθού lης Τάξης, Μετεωρολογικού Βοηθού 2ης Τάξης, 
Μετεωρολογικού Βοηθού 3ης Τάξης, Ανώτερου Προγνώστη Καιρού 
και Προγνώστη Καιρού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

32} Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από το Πάγιο Ταμείο για το μήνα rανουάριο 
του 1996. 

33) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αναπτύξεως για το μήνα Ιανου

άριο του 1996. 
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34) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί. τη 

διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 
και Παθόντων για το μήνα Ιανουάριο του 1996 . 

35) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 
μήνα Ιανουάριο του 1996. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β' Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Γ' : Ερωτήσεις -Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ' : ------------

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 0.22 π.μ.) 

Οι ακόλονθοι Βονλεντές νπέγραψαν τον κατάλογο των παQόντων με αλφαβη

τική σειQά: 

Αγαπίου Γιαννάκης Μιχαηλίδης Θάσος 

Αναστασιάδης Νίκος Μουσιούττας Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ Μούσκος Ανδρέας 
Γεωργίου Αριστοφάνης 

Ομήρου Γιαννάκης 
Γιάγκου Κίκης 

Παναγιδης Κίμων 
Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 
Παπαγεωργίου Παύλος 

Θεοδούλου Λάκης 
Παπαρές Αυγερινός 

Θεοδώρου Δώρος Παρισινός Ανδρέας 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ιωαννίδης Ιωάννης Πουργουρίδης Χρίστος 

Καζαμίας Κίκης Πρέντζας Ρένος 

Καράς Αντώνης Ρολάνδης Νίκος 

Κατσελλή Ρήνα Σολωμής Χρίστος 

Κατσουρίδης Νίκος Σοφοκλέους Θάσος 
Κληρίδου Καίτη 

Συλλούρης Δημήτρης 
Κοντίδης Δημήτρης 

Φιλtππου Ανδρέας 
Κουκουμάς Ανδρέας 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 
Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 
Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 
Χριστοδουλίδης Δώρος 

Μακρίδης Ισίδωρος Χρίστου Ανδρέας 

Μάτσης Ιωάννης Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑvτιπQόσωποι θρησκεντικώv Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση γι.α το νομοσχέδιο 'Ό περt Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Συμπληρωματικού Προ'\Jπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 1995", η συζήτηση που ακολούθησε [Κ. Καζαμίας, 

Ν. Αναστασιάδης, Δ. Θεοδώρου, Προεδρεύων (Α. Αντωνίου), Ν. Κατσου

ρίδης, Ευ. Ευσταθίου, Ν. Μουσιούττας, I. Μακρίδης, Ν. Πιττοκοπίτης, 
Μιχ. Κυπρι.ανού, Π. Παπαγεωργίου, Χρ. Πουργουρίδης , Δ. Ηλιάδης, 

Δ. Συλλούρης] και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. Ι Ι του 1995). 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 2) του 1995", οι σύντομες 
απόψεις του κ. Δ. Θεοδώρου για το θέμα και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Παράτασης της Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Λεμεσού (Κυρωτικός) Νόμος του 1995", η 
συζήτηση που ακολούθησε (Δ. Θεοδώρου, Κ. Παναγtδης, Α. Χρίστου, 

'Α. Χρυσοστόμου, Ευ. Ευσταθίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Συμπληρωματική Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Προστασίας της 

Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1994", 
η συζήτηση που ακολούθησε (I. Ιωαννίδης, Ν. Μουσιούττας, Δ. Κοντίδης, 

Ν. Πιττοκοπίτης, Α. Παρισινός, Σ. Χατζηγιάννης, Μάρκος Κυπριανού, 

Τ. Χατζηδημητρίου, Ρ. Πρέντζας, Δ. Χριστοδουλίδης, Ευ. Ευσταθίου, 

Γ. Αγαπί.ου) και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Η συζήτηση που έγινε (Ν. Πιττοκοπίτης, Κ. Κληρίδου, Π. Παπαγεωργίου, 

Κ. Κωνσταντίνου, Δ. Ηλιάδης, Δ. Συλλούρης, Γ. Αγαπίου, Μάρκος 

Κυπριανού, Ρ. Κατσελλή, Θ. Σοφοκλέους, Α. Καράς, Α. Παρισινός) για 

την πρόταση νόμου 'Ό περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994" και απόρριψή της. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου 'Ό περί Χωριτικών Αρχών (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1995", η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Χρίστου, 

Α. Καράς, Ευ. Ευσταθίου, Ν. Μουσιούττας, Γ. Αγαπίου, Ν. Αναστα

σιάδης, Δ. Θεοδώρου, Δ. Χριστοδουλίδης, Δ. Ηλιάδης, Χρ. Πουργου

ρίδης, Προεδρεύων, Δ. Κοντίδης, Κ. Κωνσταντίνου) και απόρριψή της. 

8) Έκθεση για την πρόταση νόμου 'Ό περί Αποχετευτικών Συστημάτων 

(Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995", η συζήτηση που ακολούθησε 
(Ν. Μουσιούττας. Α. Χρίστου, Α. Καράς, Δ. Θεοδώρου. Δ. Ηλιάδης) και 

ψήφισή της σε νόμο. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

(Επίτιμοι Διδάκτορες) Κανονισμοί του 1995" και έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 

(Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προα

γωγής και Προσαυξήσεων) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995" και 
έγκρισή τους. 
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11) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Εισφορές) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995" και έγκρισή τους. 

12) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κατα

βλητέα Δικαιώματα) (Γροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1995" και 
έγκρισή τους. 

13) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

14) Ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα τίμης για διαχωρισμό οικοπέδων για τις 

φτωχές οικογένειες - Η παραβίαση ανθρώπινων δικαιωμάτων και θεμε
λιωδών ελευθεριών Κυπρίων πολιτών από τις βρετανικές βάσεις). 

15) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (το αίτημα για κατα

σκευή δρόμου που να ενώνει την Κοίλη με την περιοχή "Ζελεμένος" -Το 

αίτημα για ηλεκτροφωτισμό του δρόμου που σvνδέει τη Μουτταγιάκα με 

το δρόμο Λεμεσού-Λευκωσίας - Η αποζημίωση των κατοίκων Κοίλης για 
ζημιές από τον πρόσφατο σεισμό - Η ευθυγράμμιση των επικίνδυνων 

στροφών στο δρόμο Αρμίνου-Φιλούσας). 

16) Διεξαγωγή συζήτησης (Κ. Παναγίδης, Ν. Αναστασιάδης, Α. Χρίστου, 

Τ. Χατζηδημητρίου, Δ. Συλλούρης) όσον αφορά το χρόνο και τη διαδι

κασία συζήτησης του θέματος σχετικά με τη σημειούμενη έξαρση του 

εγκλήματος. 

17) Αγορεύσεις Βουλευτών (Α. Χρίστου, Χρ. Πουργουρίδης, Τ. Χατζηδημη

τρίου, Μάρκος Κυπριανού) για το θέμα 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση 

του εγκλήματος τον τελευταίο καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφά

λειας των πολιτών και οι ευθύνες της πολιτείας" . 

Τιμή: 75σ 

τυπώθηκε στο ΤνπογQαφείο της Κuποιαχής ΔημοκQατtας, Λενι<ωσία. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Σ'Γ' ΒΟΥ ΛΕΥΊΊΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 20ής Δεκεμβρίου 1995 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 10.3 \ μ.μ.) 

(Αρ. 12) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. Παρακαλώ το 

Γραμματέα να διαπιστώσει την απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΠΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλω να aπολογηθώ για το ότι περιμένατε λίγη ώρα. Δυστυχώς υπήρχε κάτι 

το πάρα πολύ επείγον και έτσι δεν μπορέσαμε να τελειώσουμε γρηγορότερα. 

Λοιπόν, συνεχίζουμε τη συζήτηση του θέματος 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση 

του εγκλήματος τον τελευταίο καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των 

πολιτών και οι ευθύνες της πολιτείας", που έχει εγγραφεί με εισήγηση του Κοινο

βουλευτικού Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. Χρίστου 

και του Κοινοβουλευτικού ΕκπQΟσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

κ. Τ. Χατζηδημητρίου. 

Θα ήΟελα να σας αναφέρω, κύριοι συνάδελφοι, ότι δυστυχώς τα χρονικά 

πλαίσια είναι περιορισμένα, διότι το απόγευμα θα συζητηθεί το Κυπριακό. Η συνε

δρία το απόγευμα θα είναι η ώρα πέντε. Υπήρξε η εισήγηση, κατά τη διάρκεια της 

συσκέψεως με τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, να εξαντληΟεί το θέμα μέχρι 

η ώρα 1.00 μ.μ. με 1.15 μ.μ., συμπεριλαμβανομένων και των δευτερολογιών. 

(727) 
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Γι' αυτό το λόγο, γίνετω η παράκληση εκ μέρους της έδρας, αν είναι δυνατό, να 
συντομεύσουμε, για να μπορέσουμε να καλύψουμε αυτό το Οέμα και να συνεχίσουμε 

το απόγευμα με το άλλο Οέμα. 

Επίσης θέλω να σας αναφέρω ότι εκκρεμούν και τριάντα πέντε νομοσχέδια για 

την αυριανή συνεδρία του Σώματος και ήδη έχουν απο<rασιστεί κ(ιποιες ρυθμίσεις 

για συντόμευση του όλου Οέματος. 

Λοι;τόν, ;τοιος ζητά το λόγο; Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΠΟΥ: 

Εισηγούμαι, κύριε Ιl ρόεδρε, να τεθεί υπόψη της ολομέλειας η πρόταση που 

έχετε κάνει στη σύσκεψη των εκπροσιl>πων των κομμάτων. Αν υιοΟετηΟεί, να 

υπάρξει και ανάλογη ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χρίστου, ο λόγος που δεν την ανέφερα είναι ότι η μια πλευρ(ι μου 

ανέrrερε ότι υπάρχουν ήδη δύο έτοιμες ομιλίες και πιΟανώς οι ομιλητές να μην 

μπορέσουν να μείνουν μέσα στα πλαίσια τα οποία είχαμε εισηγηθεί. Ο κ. Χατζηδη
μητρίου συΥ'Λεκριμένα μου είπε όη έχει δύο ομιλητές και θα είναι πολύ δύσκολο ... 
αλλά, αν συμφωνούμε, Οα αναφέρω τη συνεννόηση. 

Ναι, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μεταΒίΒασα τα συζητηΟέντα και την παράκληση να πούμε 

εκείνα που έχουμε να πούμε μέσα στα επιτρεπτά χρονικά όρια. Έτσι, νομίζω ότι Οα 
χ(ωοιιμε περισσότερη cί>ρα, αν συνεχίσουμε τη συζιjτηση για το χρόνο. Να δούμε αν 

Οα υπάρξει πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γι' αυτό το λόγο να αναrrέρω, για να μην υπάρξει καμιά ;ταρεξήγηση, τα όρια 

τα οποία έχουμε εισηγηΟεί, δηλαδή τριάντα πέντε λεπτά ο Δημοκρατικός Συνα
γερμός. τριάντα το ΑΚΕΛ, είκοσι πέντε το Δημοκρατικό Κόμμα και είκοσι η Ει\ΕΚ. 

Και Οα δώσουμε την ευκαιρία με αυτό τον τρόπο στην κάΟε πλευρά για δευτερολο

γίες δέκα λεπτών, αν το επιΟυμούν τα κόμματα. 

Ποιος θέλει να μιλήσει; Ναι, κύριε Θεοδώρου. 

Λ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Θέλω να υποΟέσω ότι τα χρονικά όρια που αναrrέρατε δεν αποτελούν 

α;τό<rαση προς εrrαρμογή. Διότι, αν πρόκειται περί αποq-άσεως για εqαρμογή, έχω 

την εντύ;τωση ότι Βάζουμε τα δυο μας πόδια σε ένα πα;τούτσι. Υπάρχει χρόνος. 

Στις 5.00 μ.μ. θα γίνει η συνεδρίαση για το εΟνικό Οέμα και μπορούμε να συνεχί
σουμε, αν θέλουμε, με διακοπή μιας ώρας και μετά τις 2.00 μ.μ. με 2.30 μ.μ., ούτως 
ιi>στε όσοι επιθυμούν να μιλήσουν να μιλήσουν. Πρόκειται για ένα πάρα πολύ 

σοΒαρό θέμα και, αν πρόκειται περί αποφάσεως να μπουν πλαίσια τριάντα πέντε, 

τριάντα. είκοσι πέντε και είκοσι λεπτcί>ν, εγώ τουλάχιστον Οα διαφωνήσω. 

ΙΙΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, είναι αυτό που ξεκίνησα νιι λέγω στο Σιi>μα, όπως και ότι η 

εισr]γησή μου δεν έγινε αποδεκτή. Αυτό ξεκίνησα να λέγω. Δεν είμαι εγώ που σας 

διέψευσα επί του Οέματος. Έχω διαψευσθεί. 
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Λοιπόν, έχει το λόγο πρώτα ο κ. Ομήρου επί της ουσίας του θέματος. Να μη 

χάσουμε καιρό στη διαδικασία. Ζήτησε το λόγο ο κ. Ομήρου. Θα δώσω το λόγο 
μετά στον κ. Ρολάνδη, ο οποίος δε μίλησε, αντιλαμβάνομαι, μετά είναι ο κ. Μιχα
λάκης Κυπριανού, μετά ο κ. Κοντίδης και μετά ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΚΑ Π:ΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δηλαδή δεν υπάρχει συνεννόηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, Οα είναι λάθος να θεωρήσουμε ότι υπάρχει συνεννόηση. 

Η μόνη συνεννόηση που υπάρχει είναι να μπούμε κατευθείαν στην ουσία. 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ. OMJIPOY: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η έξαρση της εγκληματικότητας τον τελευταίο καιρό στην Κύπρο, η ανάπτυξη 
αυτού που ονομάζεται ''οργανωμένο έγκλημα". η δράση ομάδων του υποκόσμου στη 
βάση παράνομων δραστηριοτήτων, η δημιουργία δικτύων διακίνησης ναρκωτικών 

και πορνείας αποτελούν φαινόμενα πρωτόγνωρα για την κυπριακή κοινωνία, που 

συγκλονίζουν τους Κύπριους πολίτες. 

Μέσα σε ένα μικρό σχετικά χρονικό διάστημα οι συνθήκες ησυχίας και ασ<rά

λειας, για τις οποίες η Κύπρος περηφανευόταν παραδοσιακά, έχουν αλλάξει δραμα
τικά και ο κοινωνικός ιστός έχει μπει σε μια διαδικασία σταδιακής αποσύνΟεσης . 
Ανατινάξεις παγιδευμένων αυτοκινήτων, εμπρησμοί και εν ψυχριδ δολοφονίες, που 

σχεδόν όλες παραμένουν ανεξιχνίαστες, αποτελούν το θλιβερό απολογισμό της 
έξαρσης της εγκληματικής δραστηριότητας, η οποία έχει πλέον αναχθεί σε μέγα 

εθνικό κίνδυνο. 

Για να έχει νόημα και πρακτική χρησιμότητα αυτή η συζήτηση, θα πρέπει να 
αναζητήσουμε πρώτα τα αίτια αυτής της πρωτόγνωρης για τα κυπριακά δεδομένα 
εγκληματικής δραστηριότητας. 

Δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι οι οικονομικές και κοινωνικές διαφοροποιή
σεις των τελευταίων χρόνων επέδρασαν καταλυτικά στη δομή της κυπριακής κοινω
νίας, η οποία έπαψε πια να έχει τον κλειστό παραδοσιακό της χαρακτήρα και παρα
δόθηκε ευάλωτη στις αρνητικές επιρροές ξένων προτύπων και ξενόφερτων τρόπων 

συμπεριφοράς. 

Η αυθεντικότητα της κυπριακής κοινωνίας χάΟηκε κάτω από την πλημμυρίδα 
των αρνητικών ψαινομένων που εισάγει ο τουρισμός. καθώς ο μιμητισμός, η 

επίδειξη, η σπατάλη, η υπερκατανάλωση και η κραιπάλη της καταναλωτικiις κοινω
νίας οδήγησαν στη βαθμιαία κατάρρευση των παραδοσιακιi>ν αξιών της κυπριακής 
κοινωνίας, που ήταν το μέτρο, η ανεκτικότητα και το αίσθημα αλληλεγγύης. 
Μακριά από κάθε πρόθεση ηθικολογίας θα πρέπει να πούμε ότι η κυπριακή 
κοινωνία αφέθηκε ανέτοιμη και aνυπεράσπιστη στο κύμα των αρνητικ<δν επιδρά
σεων που έψερε μαζί της η νέα εποχή της παγχοσμιοποίησης των οικονομιών, των 

ε..-τικοινωνιών και των τουριστικών και μεταναστευτικών ρευμάτων. 

.... Η επανάσταση στον τομέα των μέσων μαζικής επικοινωνίας με την ασυγκρά-

τητη είσοδο και τον πολλαπλασιασμό του μαγικού κόσμου των εικόνων παρά το 

γενικά θετικό της χαρακτήρα επέφερε ακόμα ένα ρήγμα στο φλοιό προστασίας της 
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κυπριακής κοινωνίας, καθώς η ανεξέλεγκτη προβολή κάθε μορφής αντικοινωνικής 

και fγκληματικής δραστηριότητας με τη θεοποίηση της κατανάλωσης και τον έως 
Οιινατου ανταγωνισμό επέτεινε το φαύλο κύκλο της ανατροπής των χαρακτηρι

στικών και της φυσιογνωμίας της κυπριακής κοινωνίας. Η αποτυχία μέχρι στιγμής 

καΟιέρωσης ενός πλαισίου που να ρυθμίζει, στη βάση ενός αμοιβαία αποδεκτού 
κώδικα, τις τηλεοπτικές συμπεριφορές είχε και έχει το μερίδιό της στην αρνητική 

εξέλιξη της κοινωνίας μας. Και ευθύνες έχει και η Βουλή των Αντιπροσώπων 

γι' αυτή την κατάσταση. 

Δυστυχώς, ούτε η παιδεία ούτε η εκκλησία μπόρεσαν να ανταποκριθούν στο 
αυτονόητο καθήκον τους να συνεισφέρουν στη διατήρηση των γνωρισμάτων της 

κυπριακής κοινωνίας, στην απόκρουση των επιθέσεων aποσύνθεσης που αντιμετω

πίζει και στην οικοδόμηση ενός εκπαιδευτικού και πολιτιστικού πλαισίου που να 

ανταποκρίνεται στις ανάγκες των καιρών και των ανθρώπων. Το μεν εκπαιδευτικό 

σύστημα, δέσμιο μιας αντίληψης που προάγει και υπηρετεί τον ανταγωνισμό, 

αποδείχθηκε ανίκανο να εξοπλίσει πολιτιστικά την κοινωνία μας, η δε εκκλησία, 

όταν δεν επιδίδεται σε μια άκρατη και εκτός τόπου και χρόνου ηθικολογία, που την 
κρατεί στο περιθώριο της σημερινής ζωντανής πραγματικότητας, περί άλλα 

τυρβάζει. 

Όλα αυτά, χωρίς να σημαίνει ότι οδήγησαν άμεσα στη δημιουργία της σημε

ρινής ζοφερής εικόνας της εγκληματικής δραστηριότητας, υπήρξαν εντούτοις 

εκείνες οι παράμετροι που επέτρεψαν με τον έναν ή τον άλλο τρόπο να αφεθεί 

aνυπεράσπιστη η κυπριακή κοινωνία στις δυσμενείς ε.ι-τιδράσεις των νέων οικονο

μικών, τεχνολογικών και κοινωνικών εξελίξεων και να αναπτύξει συνεπώς, ως μη 

ώφειλε, τις "ασθένειες" των αναπτυγμένων βιομηχανικών χωρών, το οργανωμένο 

έγκλημα και τις πάσης μορφής παράνομες και aντικοινωνικές δραστηριότητες. 

Η κραυγή αγωνίας που εκπέμπει αυτή η συζήτηση, για να έχει μια ουσιαστική 

θετική συμβολή στους προβληματισμούς που αναπτύσσονται ευρύτερα για την 

πρόληψη και την εξάλειψη του εγκλήματος και της παρανομίας, Οα πρέπει κυρίως 
να ενεργοποιήσει μια συνολική εθνική προσπάθεια, ώστε μέσα από ένα δημοκρατικό 

κοινωνικό διάλογο να καταβληθούν προσπάθειες και να δρομολογηθούν πρωτοβου
λίες, για να ξαναβρεί η κοινωνία μας τη χαμένη της αυτοπεποίΟηση, τη συνεκτικό

τητά της, την αυθεντικότητά της και τις παραδοσιακές της αρετές, που τη βοήθησαν 

άλλωστε μέσα από μια μακρά πορεία διά μέσου λάκκων λεόντων και διά μέσου 
συμπληγάδων να επιβιώσει και να διατηρήσει μια πολιτιστική και εθνική φυσιο

γνωμία. 

Η κατανόηση αυτής της ανάγκης σήμερα αποτελεί όρο και βασική προϋπόθεση 

για την αναστροφή μιας αρνητικής πορείας, που, αν συνεχιστεί, θα δηλητηριάσει 

επικίνδυνα και τις προοπτικές της εθνικής μας επιβίωσης σε μια ιστορική περίοδο 

αμφισβήτησης της ίδιας της ιστορικής συνέχειας του κυπριακού ελληνισμού. 

Όμως, πέρα από τα αίτια και τους παράγοντες που διαμόρφωσαν ένα ευνο'ίκό 

πλαίσιο για την ανάπτυξη στην Κύπρο κάθε μορφής εγκληματικής δραστηριότητας, 

Οα πρέπει να εξετάσουμε σε αυτή τη συζήτηση και την αδυναμία ή έστω τη σοβαρή 

δυσχέρεια που έχουν επιδείξει οι διωκτικές αρχές για την πρόληψη, την εξιχνίαση 

και την καταστολή της εγκληματικότητας. Ιδιαίτερα πρέπει να τονιστεί η αδυναμία 

της αστυνομίας να εξιχνιάσει μια σειρά φόνων που φαίνεται να συνδέονται μεταξύ 

·-

r 



. -.. 

.. 
• 

731 

τους ως προς τα κίνητρα και που έχουν πραγματικά συγκλονίσει την κοινή γνώμη. 

Είναι οι φόνοι που έχουν αποδοθεί στο λεγόμενο ''οργανωμένο έγκλημα", στον 

υπόκοσμο και στις διάφορες ομάδες και έχουν χαρακτηριστεί πόλεμος αλληλοεξό

ντωσης αυτών των ομάδων. 

Η κυπριακή αστυνομία παρουσιάζεται ξαφνιασμένη και τελικά αδύναμη να 
προσεγγίσει τη δυνατότητα εξιχνίασης αυτών των φόνων. Παρά τις διακηρύξεις, τις 

συσκέψεις, τις παρακολουθήσεις υπόπτων και την παροχή προστασίας στα πιθανά 

θύματα δολοφονίας. τα εγκλήματα διαδέχονται το ένα το άλλο, χωρίς να διαφαί
νεται μέχρι τώρα η δυνατότητα εντοπισμού των δολοφόνων και προσαγωγής τους 

ενώπιον των δικαστηρίων. 

Είναι γεγονός ότι η κυπριακή αστυνομία, σε ό,τι αφορά την οργάνωση και τη 

δομή της, υπήρξε από της ιδρύσεως του κυπριακού κράτους προσανατολισμένη στην 

αντιμετώπιση της μικροεγκληματικότητας και, μόνο σε ό,τι αφορά την εσωτερική 

παρανομία για πολιτικούς λόγους, είχε σημαντικές εμπειρίες. Αυτή η κατάσταση 

φαίνεται να καθήλωσε τις δυνατότητες αποτελεσματικής δράσης της αστυνομίας. η 

οποία, επίσης όχι από ευθύνη της, δεν εκσυγχρονίστηκε ούτε σε εξοπλισμό, υλικό 

και μέσα ούτε, το κυριότερο, σε ειδικά στελέχη κατάλληλα εκπαιδευμένα και με 
σύγχρονες aνιχνευτικές και εγκληματολογικές γνώσεις. Η αστυνομία παρέμεινε 

προσκολλημένη στις παραδοσιακές και συνεπώς αναποτελεσματικές με τα σημερινά 
δεδομένα μεθόδους εξιχνίασης του εγκλήματος και ήταν φυσικό να βρεθεί πλήρως 

ανέτοιμη να αντιμετωπίσει το καλά σχεδιασμένο και άριστα και σύγχρονα οργανω

μένο έγκλημα. 

Πρέπει ταυτόχρονα να υπογραμμίσουμε ότι η πολιτική της παρούσας κυβέρ
νησης, να Οέσει την αστυνομία υπό τον πολιτικό και κομματικό της έλεγχο με 

μαζικές μεταθέσεις, μετακινήσεις και τοποθετήσεις, που μερικές φορές είχαν το 

χαρακτήρα πολιτικού διωγμού, επέτεινε τις εγγενείς αδυναμίες του σώματος, 

δημιούργησε πικρίες και, όπως ήταν φυσικό, επηρέασε τον υπηρεσιακό ζήλο και το 

αξιόμαχο της αστυνομίας. 

Η επαναπρόσληψη των 62, αρκετοί από τους οποίους ανήκουν στο αστυνομικό 
σώμα. ήταν ακόμα ένας παράγοντας που υπονόμευσε ακριβώς την αξιοπιστία και το 
ζήλο της αστυνομικής δύναμης. Η επάνοδός τους στην αστυνομία μετά τιμών, 

πολλές φορές και προαγωγών, ανέτρεψε κάθε έννοια δημοκρατικής, υπηρεσιακής 

και ηθικής τάξης και επέφερε πλήγμα στο αίσθημα προσήλωσης των μελών της αστυ

νομίας στην επιτέλεση της αποστολής τους. 

Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, πώς είναι δυνατό να αναμένεται ο αναγκαίος ζήλος 

από τους νομιμόφρονες αστυνομικούς, όταν βλέπουν εκείνους που πήραν τα όπλα 
εναντίον του κράτους και κατέλυσαν τη δημοκρατία να επανέρχονται στις τάξεις 

της αστυνομίας, του κατεξοχήν οργάνου και σώματος που είναι επιφορτισμένο με 
την υπεράσπιση της δημοκρατίας και της νομιμότητας; Αυτή είναι η πικρή πραγμα

τικότητα, αυτή είναι η αμείλικτη αλήθεια, όσο κι αν οι εκπρόσωποι της κυβέρνησης 

δε θέλουν να την παραδεχτούν. 

Παράλληλα, αστυνομικοί που για πολλά χρόνια εκπαιδεύτηκαν στο εξωτερικό 
στη δίωξη του εγκλήματος των ναρκωτικών, σε ξένες γλώσσες και σε άλλους τομείς 

διώχτηκαν από κρίσιμα τμήματα στα οποία υπηρετούσαν, παροπλίστηκαν και αχρη-
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στεύτηκαν, ενιο άτομα τα οποία κατά την περίοδο της ανωμαλίας, της ΕΟΚΑ Β', 
πρωταγωνίστηκαν στην υπονόμευση του νόμιμου κράτους επιβραβειΊτηκαν με προα

γωγές και επ(χνδρωσαν σημαντιϊ<ές ϊ<αι καίριες Οέσεις. Αυτή η απαράδεκτη πρακτική 

επέq'ερε στο αστυνομικό σώμα ένα ισχυρότατο σοκ και το οδήγησε σε μια κρίση σε 

ό,τι α<rορά τα αναγκαία στοιχεία της αυτοπεποίΟησης, της εμπιστοσύνης και της 

ενσυνείδητης έ<rεσης για προσq'ορά. 

11 μείωση της αποτελεσματικότητας της αστυνομίας ή έστω η αδυναμία της να 
ανταποκριΟεί. στην ανάγκη καταστολής του οργανωμένου εγκλήματος, χωρίς να 

εξαντλείται αποκλειστικά σε αυτή την κατάσταση, οφείλεται και σε αυτή σε ένα 

σημαντικό βαΟμό. Είναι καιρός αυτή η κυβέρνηση να πάρει το μήνυμα ότι ο χώρος 

της αστυνομίας δεν προσφέρεται γι' αυτού του είδους την κομματική εκμετάλλευση. 

11 αστυνομία δεν επιτρέπεται και δεν πρέπει να γίνει όργανο κομματικής χειραγώ
γησης των πολιτών, εξασφάλισης επιρροιον και πολιτικής δύναμης. 

Παρ(χλληλα, με κατεπείγοντες ρυθμούς Οα πρέπει να εξασφαλιστεί. η αναγκαία 

τεχνολογική αναβάΟμιση των υπηρεσιών της αστυνομίας σε εξοπλισμό, ο πλήρης 

εκσυγχρονισμός μεΘόδων και πρακτικών και η πρόσληψη επιστημονικού, κατάλληλα 

εκπαιδευμένου προσωπικού που θα ανταποκρίνεται στις σύγχρονες πραγματικό

τητες και ανάγκες. Θα πρέπει ακόμα να μετακληΟούν ξένοι εμπειρογνώμονες που 

να είναι γνώστες των σύγχρονων aνιχνευτικών μεΟόδων και ειδικοί στην αντιμετώ

πιση του σύγχρονου οργανωμένου εγκλήματος. για να βοηΟήσουν την αστυνομία μας 

στην υπέρβαση των σημερινών δυσκολιών. 

Ταυτόχρονα, Οα πρέπει να εκφράσουμε προς την τεράστια πλειοψηφία του 

αστυνομικού σώματος την εμπιστοσύνη μας και τη Οέλησή μας να το στηρίξουμε 

στην αποτελεσματική επιτέλεση του ρόλου και της αποστολής του. Η εκτροπή 

μερικών οργάνων του νόμου α.:τό τα υπηρεσιακά τους καθήκοντα, η χρήση παρά

νομων μεΟόδων ανάκρισης και η κομματική συμπεριq'ορά ορισμένων δεν μπορούν 

να διαγρ(ιψουν το Οετικό ρόλο της αστυνομίας καΟ' όλη τη διάρκεια της περιόδου 

από της κυπριακής ανεξαρτησίας μέχρι σήμερα ούτε όσον αφορά το δημοκρατικό 
ήΟος ούτε όσον αφορά την ανιδιοτελή προσ<('ορά των μcλιον της. 

Ήταν μέγιστη η προσ<rορά της κυπριακής αστυνομίας σε δύσκολες περιόδους 
της κυπριακής ιστορίας, όπως ήταν η τουρκική ανταρσία του 1963-64, η στήριξη του 
νόμιμου κράτους την περίοδο της εσωτερικής ανωμαλίας το 1970-74, η αντίσταση 
στο προδοτικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974 και η υπεράσπιση της Κύπρου 
κατά την τουρκική εισβολή. Σε όλες αυτές τις κρίσιμες στιγμές της σύγχρονης 

κυπριακής ιστορίας η κυπριακή αστυνομία βρέΟηκε στην πρώτη γραμμή των αγώνων 

και επέδειξε απαράμιλλο δημοκρατικό ήθος, πατριωτισμό και αυτοΟυσια καταΟέτο
ντας μια σειρά μαρτύρων στο θυσιαστήριο της Κυπριακής Δημοκρατίας και ανεξαρ

τησίας. 

Έχουμε την πεποίθηση ότι αυτή η αστυνομία μπορεί και σήμερα με τα νέα 

κοινωνικά δεδομένα να διαδραματίσει αποτελεσματικά και άξια το ρόλο της. Και 

είμαι υποχρεωμένος να τονίσω σ· αυτό το σημείο ότι προκαλεί πραγματικά κατά

πληξη η προσπάΟεια της ηγεσίας του Δημοκρατικού Συναγερμού και του κ. Μάτση, 

κατά τη διάρκεια της προχθεσινής δημοσιογραφικής του διάσκεψης, να q'Ορτώσει 

αλλού τις ευΟύνες για μια κατάσταση στην αστυνομία την οποία η ίδια η κυβέρνηση 

δημιούργησε. Και είναι διάφανη η προσπάθεια να αλωΟεί πλήρως η αστυνομία, να 

- . . 

-- . 



.. 

. . . 733 

aποκεφαλιστεί η αστυνομία και να οδηγη0ο1Jμε σε μια πλήρη και απόλυτη υπαγωγή 

της σε ένα αδίστακτο κομματικό κράτος. Προειδοποιούμε ότι εμείς Οα στα0ο1ιμr 

αποφασιστικά αντίΟετοι σε μια τέτοια προσπάΟεια. 

Κύριε Πρόεδρε, συζητι~vτας το θέμα της εγκληματικότητας είμαστε υποχρεω

μένοι να εντοπί.σουμε και μια σειρά αδυναμιών και πολιτικών ευΟυνcί>ν που προκύ

πτουν από αυτό το Οέμα. Λ(ι()η επί λαθών και δηλώσεις που δεν έχουν καμιά σχέση 

με την πραγματικότητα σφραγίζουν τη συμπεριφορά της κυβέρνησης. 

Ο Πρόεδρος αποκαλύπτει από τηλεορ(ισεως δολοφόνους και ομιλεί ως ντέτε

κτιβ προαναγγέλλοντας εξάρΟρωση εγκληματικιi>ν ομάδων και σύλληψη και τιμωρία 

εγκληματιών. τίποτα ωστόσο δεν επιβεβαι<i>νεται με αυτή την ακατάσχετη φιλο

λογία. Σε αποκορύφωμα δε αυτής της προσέγγισης ο κυβερνητικός εκπρόσωπος μας 

καλεί να είμαστε ήσυχοι, γιατί το έγκλημα και οι δολοφονίες αφοροίιν ομάδες του 

υποκόσμου και όχι τους φιλήσυχους πολίτες: "Κοιμηθείτε ήσυχοι, δε σας αφορά το 

έγκλημα". 

Δείγμα αυτής της συμπεριιrοράς υπήρξε και η περίφημη υπόΟεση ΕΚΑΣ με την 

οποία ο Πρόεδρος και η κυβέρνηση ταλαιπιί>ρησαν για ένα μήνα τον κυπριακό λαό, 

μια <rαιδρή ιστορία που διέσυρε το κυπριακό κράτος και έδωσε το μέτρο της 

έλλειψης σοβαρότητας από την πλευρά της κρατικής εξουσί.ας. 

Κατάπληκτοι οι πολίτες παρακολουΟούν την πρωτοφανή ασυνεννοησία και τις 

παλινωδιες. σε ό,τι αφορ(ι το Οέμα της εγκληματικότητας, διερωτώμενοι γιατί 

κάποιοι παίζουν με τα νεύρα και την ανοχή τους με όλα αυτά τα κωμικοτραγικά που 

συμβαίνουν. 

Μια τέτοια περίπτωση υπήρξε και ο πρόσιrατος χειρισμός της υπόθεσης του 

Τουρκοκύπριου Γιουσούφ F.ρκάν. Ένας χειρισμός που συνδέεται με κορυ<rαίους 

πολιτικούς και πολιτΗακούς χειρισμούς που επηρεάζουν την ίδια την αξιοπιστία 

και τη φερεγγυότητα του κυπριακού κράτους διεΟνιi.>ς. 

Όταν συνελήφΟη ο Ερκάν, πομπωδιi>ς ανακοινώθηκε ότι επρόκειτο περί πραγ

ματικού (ιΟλου και μεγίστης επιτυχίας των αστυνομικών αρχών. Ληλιi>θηκε ότι από 

το συλλη<rΟέντα προβλήΟηκε αντίσταση, ότι χτυπησε αστυνομικούς κηι ότι κατά τη 

συμπλοκή που ακολούΟησε τραυματίστηκε και ο ίbιος. ΑναχοινώΟηκε ακόμα ότι ο 

συλληφΟείς Τουρκοκύπριος τ,ταν μεγάλος κατάσκοπος και μεγαλέμπορος ναρκω

τικών -δύο κιλά χασίς βρέΟηκαν στην κατοχτι του- και ότι εξαρΟρώΟηκε δίκτυο κατα

σκοπείας και διακίνησης ναρκωτικών. Μετά από όλα αυτά ο κατάσκοπος και 

έμπορος ναρκωτικών απολύεται! Χωρίς καμι(t επαρκή δικαιολογία. Χάριν του 

δημοσίου συμ<rέροντος, ελέχΟη. 

Και ρωτ(ιμε: Τα ναρκωτικά που βρέΟηκαν στην κατοχή του; Η κατασκοπεία; 

Δε δίδεται καμιά απολ1ιτως απάντηση. ΕλέχΟη μόνο ότι είχε κακοποιηθεί. Μα, αν 

πράγματι κακοποιήθηκε, γιατί δεν κινήθηκαν οι διαδικασίες τιμωρίας αυτών που 

τον κακοποίησαν; Αντί τούτου παραδίδεται στον κ. Ντενκτάς, ο οποίος τον χρησι

μοποιεί ήδη ως ένα θαυμ(ιοιο προπαγανδιστικό όπλο, για να εκΟέτει και να διασύρει 

διεΟν<i>ς το κυπριακό κράτος. 

Όμως, ο κατήφορος δε σταματά ως εδώ. Τα όσα ακολούθησαν συνιστούν ένα 

κλασικό Οέατρο του παραλόγου: Ο Πρόεδρος πληρο<rορείται από τους δημοσιογρά

φους, ευρισκόμενος στη Θεσσαλονίκη, το ότι απολύθηκε ο Τουρκοκύπριος σαράντα 
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οκτώ ολόκληρες ώρες μετά την απόλυσή του. Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος μας 

πληροφορεί ότι έψαξε τον Πρόεδρο και δεν τον βρήκε, ενώ στο μεταξύ ο Ντενκτάς 

έχει ήδη θέσει σε λειτουργία την προπαγανδιστική του μηχανή εξαπολύοντας 

μύδρους εναντίον της κυπριακής κυβέρνησης. 

Και, ενώ όλα αυτά που διαδραματίζοντα~ συνιστούν διασυρμό κάθε στο~χειώ

δους έννοιας μιας υπεύθυνης διακυβέρνησης, κανένας κρατικός aξιωματούχος δεν 

μπαίνει στον κόπο να μας εξηγήσει η έγινε με την κατασκοπεία, επιτέλους, τι έγ~νε 

με τη διακίνηση των ναρκωτικών. Αντίθετα, σε μια προσπάθεια αποπροσανατολ~

σμού από την ουσία του θέματος ξεσπά μια "διαμάχη" γύρω από τις νομικές διαστά

σεις του θέματος, η οποία ωστόσο αποπροσανατολίζε~ από την ουσία του θέματος. 

Ο λαός ανησυχεί βαθύτατα με όλες αυτές ης aπίστευτες ενέργειες. Και δικαι

ολογημένα διερωτάτα~: Μέχρι πού θα φτάσει αυτός ο αυτοδιασυρμός, που 

δυστυχώς εκθέτει δ~εθνώς το κυπριακό κράτος και ακόμα χε~ρότερα δίνει τροφή 

στην υστερική προπαγάνδα του κ. Ντενκτάς; Με όση καλοπιστία κα~ αν επ~χειρηθεί 

η αποτίμηση των κυβερνητικών ενεργειών και παραλείψεων, από την υπόθεση 

ΕΚΑΣ κα~ την κορυφούμενη εγκληματικότητα ως την απόλυση του Ερκάν, δεν 

μπορεί παρά να καταλήξει κανείς στο συμπέρασμα ότι λείπει η υπευθυνότητα, η 

εγκράτεια λόγων και η λήψη μέτρων, που θα δημιουργούσαν στους πολίτες αίσθημα 

εμπιστοσύνης και βάσιμη προσδοκία για μια πορεία αποκατάστασης ενός κλίματος 

εσωτερικής ασφάλειας και σταθερότητας. 

Φτάσαμε πια, αγαπητοί συνάδελφοι, σε ένα οριακό σημείο και δεν είναι 

δυνατό κανένας μας να παρακολουθεί με απάθεια τα όσα συμβαίνουν. Η κυβέρνηση 

οφείλει και θα πρέπει να κατανοήσει τα λάθη της και να στραφεί προς μια επανεκτί

μηση της ως τώρα ακολουθούμενης πορείας. Η εγκληματικότητα, η έξαρση των 

δολοφονιών, τα δίκτυα ναρκωτικών και σωματεμπορίας, το λαθρεμπόριο, η παρά

νομη είσοδος και παραμονή στην Κύπρο αλλοδαπών απειλούν τη συνοχή της 

κυπριακής κοινωνίας. Αν αμέσως τώρα δε ληφθούν μέτρα μέσα από έναν ευρύτατο 

εθνικό κοινωνικό διάλογο, είναι βέβαιο ότι θα θρηνήσουμε επί ερειπίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, 

Δε θα μακρηγορήσω πάνω στο θέμα αυτό, γιατί είναι ένα μείζον εξειδικευμένο 

θέμα και δεν είμαι πραγματογνώμων πάνω σε θέματα αστυνομίας. Θα αναφέρω 

όμως ορισμένα βασ~κά στοιχεία τα οποία αφορούν την αστυνομία και το έγκλημα. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία, κύριε Πρόεδρε, ότι η αστυνομία α.ι-τοτελεί τη σπονδυ

λική στήλη οποιασδήποτε ευνομούμενης κοινωνίας, γιατί είναι συνώνυμη με τη 

νομιμότητα και την ασφάλεια. Πρέπει συνεπώς, πιστεύω, να βοηθείται ιδιαίτερα, 

πολύ περισσότερο σε περ~όδους έξαρσης του εγκλήματος. Και, χωρίς να είμαι 

ειδικός, είμαι της γνώμης ότι χωρίς τη βοήθεια του μέσου πολίτη η απόδοση της 

αστυνομίας μπορεί να κατέβει και κάτω από το 50% της κανονικά αναμενόμενης 
απόδοσής της. Γιατί αστυνομία και πολίτης είναι δυο πράγματα μπλεγμένα χωρίς 

καμιά αμφιβολία, ιδίως όταν έρθει κανείς στο Οέμα της ανίχνευσης των σοβαρών 

εγκλημάτων. 

-- . 
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Κα~ επίσης χωρίς αμφιβολία το έργο της αστυνομίας χα~ των αστυνομ~κών 
γίνετα~ πολύ πιο επαχθές και δύσκολο σε περιόδους κατά τις οποίες παρατηρείτα~ 

έξαρση του εγκλήματος και ιδίως έξαρση του οργανωμένου εγκλήματος. Και δεν 
υπάρχει αμφιβολια ότι διανύουμε μια περίοδο έξαρσης του εγκλήματος χα~ παρου

σίας αυτού που ονομάζουμε ''οργανωμένο έγκλημα". Και δεν υπάρχει λόγος να 

υπερβάλλουμε. Αυτό το οργανωμένο έγκλημα δεν είναι κυπριακό φρούτο· είναι κάτι 

το οποίο παρατηρείται παγκόσμια σήμερα σε όλες τις καταναλωτικές κοινωνίες. ο~ 
λόγοι ίσως είναι αυτοί που ανέφερε και ο προηγούμενος ομιλητής, η τηλεόραση, 

πολλά μέσα μαζικής ενημέρωσης, τα οποία φέρνουν μέσα στο σπίτ~ μας το έγκλημα 

κάθε βράδυ χα~ το βλέπουν τα παιδιά μας. Γι' αυτό δεν μπορεί να αιτ~ώθεμα ούτε το 
μέσο πολίτη ούτε την αστυνομία γι' αυτό το οποίο συμβαίνει σήμερα. Κα~ είναι 

γεγονός ότ~ πριν από δεκαπέντε χρόν~α. για παράδειγμα, αποτελούσε έκπληξη, όταν 

ακούαμε ότι έγινε κάποιος φόνος. Σήμερα αποτελεί έκπληξη το να μην ακούσουμε 

ότι έγινε φόνος με τις σημερινές συνθήκες και το οργανωμένο έγκλημα. 

Τώρα, ποιοι είναι οι κύριοι λόγοι είναι γνωστό και έχουν αναφερθεί πολλές 
φορές. Είναι γεγονός ότ~ στην Κύπρο έχουν μπει πάρα πολλοί ξένο~. μεταξύ των 

οποίων κα~ τυχοδ~ώκτες και άνθρωπο~ ο~ οποίο~ γυρεύουν το εύκολο κέρδος, χωρίς 

καμιά αμφιβολία. Και είναι επίσης γεγονός ότ~ επικρατεί στον ευρύτερο ευρωπα"ίκό 
και το δ~εθνή χώρο η γνώμη ότι η Κύπρος προσφέρεται γι' αυτό το πράγμα. Και 

είνα~ μια μικρή χώρα και η γεωγραφία ίσως ευνοεί αυτό το πράγμα. Μάλιστα, αν 

διαβάζει κανείς ευρωπα·cκές ή αμερικανικές ακόμα εφημερίδες, θα δει ότι πολλά 
πρακτορεία στέλνουν ανταποκρίσεις ξεκινώντας με Nicosia, γιατί εδώ είνα~ η έδρα 
των πρακτορείων, για σημεία που αναφέρονται σε έγκλημα ή και τρομοκρατία 

ακόμα σε όλη τη Μέση Ανατολή. Και έτσι στο μέσο άνθρωπο δημιουργείται καμιά 

φορά η εντύπωση πως είμαστε το επίκεντρο αυτών των καταστάσεων. 

Το λέω αυτό, γιατί συνέβη να με ρωτήσουν προσωπικά σε ευρωπα"Cκή πρωτεύ

ουσα τι σχέση έχει η Κύπρος με αυτά τα εγκλήματα, διότι κάποιος διαβάζει Nicosia 
και μπορεί να μην ξέρει, να μην τοποθετεί εύκολα τη Nicosia. Ξέρε~ πως είναι 

Κύπρος, αλλά δεν την τοποθετεί εύκολα. Και έτσ~ κάποιο εγκληματικό στοιχείο ή 
κάποιος παράνομος μπορεί να συνδέει το όνομα της Λευκωσίας ή της Κύπρου με 

την παρανομία σε κάποιο βαθμό. · 

Είναι επίσης η ευμάρεια και το χρήμα που υπάρχουν σήμερα στην Κύπρο. Να 

μην ξεχνούμε ότι η ευμάρεLα φέρνει το έγκλημα. Είναι γεγονός ότι η Κύπρος έχει 
φτάσει σε ένα ζηλευτό σημείο όσον αφορά το κατά κεφαλήν εισόδημά της -έχουμε 

περίπου 15.500 δολάρια κατά κεφαλήν εισόδημα, όπως είναι γνωστό, αυτή τη 
στιγμή- που είναι ένα από τα ψηλότερα της Μεσογείου, ένα από τα ψηλότερα του 

κόσμου, χωρίς καμ~ά αμφιβολία, και εισόδημα το οποίο συγκρίνεται χωρίς καμιά 

αμφιβολία με την Ευρωπα·cκή Ένωση σήμερα. Και οι δείκτες της οικονομίας είναι 

καλοί. Όταν λοιπόν έχεις αυτά τα στοιχεία, υπάρχει πάντοτε πρόσφορο έδαφος για 

την προαγωγή του εγκλήματος. 

Πέραν τούτου, είναι η κάπο~α γενική αδιαφορία η οποία παγκόσμια παρατη

ρείτα~ σήμερα, για το έγκλημα. Και αναφέρομαι, για παράδειγμα, σε ορισμένους 

πε~ραματ~σμούς που έγιναν και σε άλλες χώρες, όπου βάζουν κάπο~ο άνθρωπο 
ξαπλωμένο στην άκρη του δρόμου και περνούν τα αυτοκίνητα κα~ από τα δέκα αυτο

κίνητα σταματά το ένα, για να δει τι συμβαίνει. Ο άνθρωπος αποστασιοποιείται 

κάπως από το έγκλημα, είτε γιατί αδιαφορεί είτε γιατί φοβάται. 

[ι 
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Δεν αποτελούμε λοιπόν εξαίρεση στην Κύπρο. Είμαστε κι εμείς μέρος του 

παγκόσμιου συνόλου και μοιραίως όλα αυτά τα οποία συμβαίνουν χι αλλού αρχί

ζουν να συμβαίνουν και εδώ. Και δεν μπορεί να απορούμε γιατί συμβαίνουν εδώ, 
γιατί. είναι μέρος αυτής της, ας την ονομάσουμε εντός εισαγωγικ<i>ν, "προόδου" που 
παρατηρείται σήμερα σε όλες τις κοινωνίες της Ευριi>πης στις οποίες Οέλουμε να 
μπούμε χι εμείς ή είναι κάτι αντίστοιχο με αυτό το οποίο συμβαίνει σήμερα στις 

Ηνωμένες Πολιτείες. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η ανίχνευση του εγκλήματος είνcιι δύσκολη και 
ιδίως του οργανωμένου εγκλήματος. Πρέπει να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους: 

Ο μάρτυρας φοβάται να μαρτυρήσει. Και ποιος Οα αλλάξει αυτό το γεγονός σε μια 

μικρή χώρα, όπως είναι η Κύπρος, όπου και η προστασία του μάρτυρα είναι 

δύσκολη; Δεν είμαστε στις Ηνωμένες Πολιτείες όπου Οα σηκώσει η αστυνομία το 
μάρτυρα από τη μια ακτή και θα τον πάρει στην άλλη ακτή, δηλαδή εφτά ιi>ρες με το 

αεροπλάνο διαφορά, Οα του αλλάξει και το όνομα, Οα του δώσει και μια άλλη ταυτό

τητα και Οα ζήσει στην περιοχή ι-κείνη. Εδώ όλη η Κ1iπρος είναι μια απόσταση 

πενi1ντα εξήντα μιλίων! Κατά συνέπεια, ο οποωσδήποτε μάρτυρας είναι φυσικό 

κάπως να φοβάται. Γι' αυτό βλέπουμε και το γεγονός ότι όλοι αποφεύγουν να 

διi>σουν μαρτυρία, ιδίως στην περίπτωση του οργανωμένου εγκλήματος. Κω ακόμα, 

Οα έλεγα, και το ίδιο το αστυνομικό σώμα. 

Φυσικά, αυτό δεν είναι κάτι το οποίο έχει αποδειχΟεί, αλλά είναι ανΟρώπινο, 
όταν εμπλακείς με στοιχεία αυτής της μορφής, με εγκληματικά στοιχεία. Και έτσι ο 

μέσος αστυνομικός μπορεί να έχει κάποιους ενδοιασμούς, κάποιους δισταγμούς τη 
δεδομένη στιγμή, ιδίως με τις επιθέσεις που έχουν γίνει πρόσφατα εναντίον της 

αστυνομίας. 

Μου έχουν μιλήσει αστυνομικοί, μου έχουν πει: "Μα, π<i>ς Οα προχωρήσουμε, 

αι:rού γίνονται τόσες επιθέσεις!" Και υπάρχει η τάση να μη διαχωρίζεις πολλές 
φορές τον καλό αστυνομικό από εκείνον που δεν είναι καλός και έτσι η μομφή 

πέφτει πάνω σε όλους. Και ο μέσος αστυνομικός σού λέει: "Τι να πάω εγώ να 
εμπλακώ σ' αυτό το μεγάλο πρόβλημα, να με σκοτώσουν αίιρω κι εμένα και από την 

άλλη πλευρά να με κατηγορήσουν ίσως για ορισμένα πράγματα για τα οποία δε 

φταίω;" Αυτά είναι πραγματικότητες, έστω κι αν Οέλουμε να τις αποκρύπτουμε. 

Είναι μέρος της ζωής αυτό το πράγμα. 

Είναι γεγονός ότι γενικεύουμε ορισμένα πράγματα, για να έλΟω να συμπλη

ρώσω το προηγούμενο σημείο. Υπάρχουν και αστυνομικοί σκάρτοι, όπως υπάρχουν 

και σκάρτοι άνΟρωποι παντού, και στη ζωή και σε όλες τις υπηρεσίες. Δε σημαίνει 

όμως ότι, επειδή υπάρχει κάποιος σκάρτος άνθρωπος κάπου, είναι σκάρτο και το 

σ<i>μα ολόκληρο ή η υπηρεσία ολόκληρη. Και, επειδή υπάρχει αυτή η γενίκευση, 

δημ~ουργείται πράγματι ένα πρόβλημα. 

Είμαι ο πρώτος ο οποίος θα υποστηρίξει τα ανΟρώπινα δικαιώματα και 

πιστεύω ότι είναι εις πίστιν του Υπουργού και της νυν κυβέρνησης που προώΟησε 
μάλιστα και νομοθεσία σχετικά με τα ανθρώπινα δικαιώματα, την οποία περάσαμε 

από τη Βουλή, και είναι εις πίστιν της Βουλής αυτό το πράγμα, για να μπορεί ο 

Επίτροπος Διοικήσεως να μελετά υποθέσεις οι οποίες άπτονται ανΟρωπίνων δικαι
ωμάτων. Ασφαλώς τα ανΟρώπ~να δ~καιώματα είναι υπεράνω όλων, αλλά από την 

άλλη πλευρά δεν μπορεί τα ανθρώπινα δικαιιi>ματα να γίνονται αντικείμενο εκμε-
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τάλλευσης από τους κακοποιούς. Δηλαδή, επειδή υπάρχει το ανΟρ<i>πινο δικαίωμα, 
το οποίο ο<rείλουμε όχι μία αλλά εκατό φορές να προστατεύουμε, να χρησιμοποιεί 
την ύπαρξη του ανΟρώπινου δικαιώματος ο οποιοσδήποτε παράνομος, για να επιτί.
Οεται aντιδεοντολογικά εναντίον του σώματος, ενός σ<i>ματος το οποίο είναι εντε
ταλμένο με τη φύλαξη, την ασφάλεια και την προστασία της ζωής μας. 

Αν πάρουμε τους αριθμούς, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελ<rοι, και 
Οέλουμε να είμαστε δίκαιοι και αντικειμενικοί, ας αφήσουμε προς στιγμήν κατά 
μέρος το οργανωμένο έγκλημα. Αυτό είναι ένα μείζον Οέμα, το οποίο καμιά χώρα 
δεν έχει λύσει ως τιi>ρα. Δε λέω να μην προσπαθήσουμε να το λύσουμε· ασ<rαλώς 
πρέπει να προσπαΟήσουμε να το λύσουμε με όλους τους τρόπους. Αλλά, ας το 
αφήσουμε προς στιγμήν στο περιθώριο και ας δούμε τι κάνει η αστυνομία, σχετικά 
με το έγκλημα, σε όλους τους άλλους τομείς. Να κάνουμε μια σύγκριση -έχω εδώ 
έναν πίνακα- του τι γινόταν το 1988 και το 1989 και τι γίνεται σήμερα. Χωρίς να 
πολυλογώ, περίπου το Ι 989 η ανίχνευση του εγκλήματος ήταν 57% και σήμερα είναι 
72%. 

Ε, πού βάζουμε αυτή την πρόοδο; Δεν πρέπει να πιστώσουμε κάποιους ανθρώ
πους; Δεν πρέπει να πιστώσουμε και την αστυνομία, το σώμα το ίδιο, αλλά και την 
πολιτική ηγεσία και τη διοίκηση της αστυνομίας με αυτά τα πράγματα; Δε Οα 
ήμαστε άδικοι, αν παραβλέπαμε αυτούς τους αριθμούς; Διότι οι αριθμοί. είναι οι 
μόνοι που είναι αντικειμενικοί· όλα τα άλλα είναι κουβέντες. Εδ<i> έχεις νούμερα: 
το 1989 ανίχνευση 57%, σήμερα ανίχνευση 72%. Πού το βάζουμε αυτό το πράγμα; 
Εντάξει! Υπάρχει οργανωμένο έγκλημα, το οποίο έχει κάποια έξαρση σήμερα, το 
οποίο δεν πολεμάται εύκολα, και το ξέρουμε όλοι. Και να μην το λέμε, το ξέρουμε 
ότι δεν πολεμάται εύκολα. Δεν πρέπει όμως να πιστώσουμε το σώμα με αυτά τα 
αποτελέσματα, τα οποία πράγματι είναι εκη:λtrr.τικά; Δηλαδή, από το 57% είμαστε 
στο 72%! Πρέπει να το διαγράψουμε αυτό το πράγμα; 

Έχω κάποιες εισηγήσεις. Δεν είμαι πραγματογνώμων, αλλά κάποιες σύντομες 

σκέψεις που έχω κάνει να τις απαριθμήσω. 

Διαβάζοντας ορισμένα κείμενα και ορισμένα στοιχεία, πιστεύω ότι πρέπει να 
ξαναγίνει μια εμπεριστατωμένη μελέτη σχετικά με το κατά πόσο το σώμα επαρκεί σε 
αριΟμό για τη δουλειά που πρέπει να κάνει. Γιατί αντιλαμβάνομαι ότι τα τελευταία 
δέκα χρόνια δεν έχει αυξηθεί. ο αριθμός της αστυνομικής δύναμης καΟόλου και, 
παρόλο που δεν έχει αυξηΟει, όχι μόνο έχει να αντιμετωπίσει το οργανωμένο 
έγκλημα, που δεν το είχε στον ίδιο βαθμό πριν από δέκα χρόνια, αλλά επίσης κατορ
Θώνει να εξιχνιάζει κατά 50% περίπου περισσότερο το έγκλημα. Άρα, πρέπει να 
μελετήσουμε κατά πόσο υπάρχει επάρκεια αριΟμητική του σώματος και, δεύτερο, 
κατά πόσο το σώμα είναι καλά καταρτισμένο. 

Και ο προηγούμενος ομιλητής αναφέρΟηκε στην κατάρτιση την εξειδικευμένη 
πλέον, στην ειδική κατάρτιση που χρειάζεται το αστυνομικό σώμα, για να αντιμετω

πίσει το έγκλημα, το οποίο έχει φτάσει σήμερα και εκείνο σε τέτοια σημεία, που δεν 
είναι εύκολο να αντιμετωπισθεί. Έχει αυτή την κατάρτιση το σώμα; Έχουμε 
ανΟρώπους με τα προσόντα που πρέπει να έχουν ή πρέπει να ξαναμελετηΟεί αυτό το 

πράγμα; 

Τρίτο, πιστεύω ότι πρέπει να μελετηθούν ίσως ισχυρότερα κίνητρα για εκείνα 
τα μέλη της δυναμης τα οποία αψηφώντας τη ζωή τους δεικνύουν υπερβάλλοντα 
ζήλο στη δουλειά τους και στην ανίχνευση των εγκλημάτων. Πρέπει να το μελετή

σουμε και αυτό, πιστεύω. 
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τέταρτο, παρόλο που το ανέφερα και πριν, πρέπει να υπάρχει σεβασμός των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων, αλλά πρέπει να υπάρχει, πιστεύω, σεβασμός και προς το 
αστυνομικό σώμα. Να μην το ξεχνούμε αυτό. Να μη σεβόμαστε τη μια πλευρά και 

να aσεβούμε προς την άλλη. Γιατί, πώς περιμένουμε αυτός ο άνθρωπος, ο αστυνο
μικός, να αποδώσει, αν δεν αισθάνεται ότι έχει κάποια συμπαράσταση, κάποια 

φιλία, κάποιο σεβασμό τουλάχιστον από το κοινό, από τους ανθρώπους εκείνους 
τους οποίους προστατεύει; Και πιστεύω ότι δεν πρέπει να · ξεχνούμε, κύριε 
Πρόεδρε, ότι, την ώρα που όλοι εμείς καταγινόμεθα με τη δουλειά μας, καταγινό
μεθα με το σπίτι μας, ξεκουραζόμαστε, διασκεδάζουμε, κάποιος αστυνομικός εκεί 

έξω, στο δρόμο, κυκλοφορεί για μας, για τη ζωή μας, για την ευημερία μας. Και, αν 

δεν πλαισιώσουμε και αν δεν αγκαλιάσουμε αυτό τον άνθρωπο και αν δεν του 
δώσουμε την εμπιστοσύνη μας, δε θα μπορεί ποτέ να είναι αποτελεσματικός και το 
έγκλημα αντί να μειώνεται θα αυξάνεται. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ν. Ρολάνδη, τον Πρόεδρο της Βουλής 

κ. Α. Γαλανό αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Ά. Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η αστυνομία έχει δύσκολο και πολύ ευαίσθητο έργο να επιτελέσει, γιατί 

πρέπει να κατορθώνει να ενεργεί και να δρα διατηρώντας μια ισορροπία μεταξύ της 

αποτελεσματικής aστυνόμευσης και του σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

Το ιστορικό της φιλοσοφίας για την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων 

αντικατοπτρίζεται στη Magna Cartα, τη Διακήρυξη της Ανεξαρτησίας των ΗΠΑ, τη 

γαλλική διακήρυξη για τα ανθρώπινα δικαιώματα, την Οικουμενική Διακήρυξη των 

Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων του 1948 των Ηνωμένων Εθνών και την Ευρωπα·ίκή 
Σύμβαση για την Προάσπιση των Δικαιωμάτων του Ανθρώπου, που επικυρώθηκε με 

το δικό μας Νόμο 39 του 1962. 
Σε μια χώρα σαν τη δική μας, όπου το εθνικό μας πρόβλημα και αυτή ταύτη η 

ύπαρξή μας στηρίζονται στην εφαρμογή των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, θα πρέπει η 
Ευρωπα·ίκή Σύμβαση να γίνεται ιδιαίτερα σεβαστή. Οι καταγγελίες μας στα διεθνή 

σώματα για τις συνεχιζόμενες παραβιάσεις των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στην 
Κύπρο από την Τουρκία θα έχουν περισσότερη πεωτικότητα και απήχηση, αν και 

εμείς έμπρακτα αποδείξουμε ότι σεβόμαστε και εφαρμόζουμε με ιερή ευλάβεια τη 

συνθήκη. 

Δεν εννοούμε όμως με αυτά ότι, όσον αφορά το έγκλημα, θα επιτρέψουμε υπό 

το πρόσχημα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων να υπάρχει ασυδοσία και οι εγκλημα

τίες, που οι ίδιοι καταπατούν τα ανθρώπινα δικαιώματα των άλλων, να παραμένουν 
ασύλληπτοι και ατιμώρητοι. Αυτές τις ώρες, που το ένα έγκλημα διαδέχεται το 

άλλο και διευρύνεται-ο κύκλος αίματος προκαλώντας ανησυχία και τρόμο στο λαό 
μας, πρέπει όλοι μας να αρθούμε στο ύψος των περιστάσεων, να αφήσουμε τις 

κομματικές αντιπαραθέσεις και μακριά από κομματικές σκοπιμότητες να συμπαρα

σταθούμε στην αστυνομική δύναμη, για να μη θρηνήσουμε επί ερειπίων. Είναι 
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aπαράδεχτη η κατάσταση. Όλοι μας παρακολουθούμε με δέος το ατέλειωτο ξεκαθά
ρLΟμα λογαριασμών που γίνεται με μια θρασύτητα πρωτόγνωρη και εκτελείται 

απροκάλυπτα σε πολυσύχναστους τόπους μπροστά στα μάτια δεκάδων ποληών. 

Άραγε θέλουμε να ευνουχίσουμε την αστυνομία; Θέλουμε να την καταστρέ

ψουμε ή να τη δωλύσουμε με όλες τις επαπειλούμενες καταλυτικές κοινωνικές συνέ

πΕLες; 

Η αστυνομία αποτελεί έναν κοινωνικό θεσμό, έναν κοινωνικό ιστό που 
συνLΟτά τη δημοκρατία. Είναι ένα εξάρτημα της κρατικής εξουσίας, για να διασφα

λίζει συνθήκες ευνομίας και ασφάλειας. Και η τήρηση του νόμου και της τάξης 

αποτελεί το θεμέλιο της νομιμότητας. 

Η αστυνομία επιτελεί έργο άχαρο. Άχαρο, γιατί έρχεται συχνά αντιμέτωπη με 

τον πολίτη για την προστασία του πολίτη. Είναι στιγμές που η αστυνομία μπορεί 

να φαίνεται aντιπαθής. Είναι καιροί που η αστυνομία παραγνωρίζεται ως κοινω
νικός θεσμός, παρεξηγείται, περιφρονείται και διαπομπεύεται. Η αστυνομία 
συγκρινόμενη με την αδελφή δύναμη, την πυροσβεστική, που στα μάτια του λαού 

πάνοτε επιτελεί έργο εποικοδομητικό και θεάρεστο, καθίσταται λιγότερο συμπαθής. 
Κι όμως στην πραγματικότητα και η αστυνομία και η πυροσβεστική έχουν έναν και 

μοναδικό στόχο, την προστασία του πολίτη, την πάταξη του εγκλήματος και την 
τήρηση της ευνομίας και της δημόσιας τάξης. Είναι γι' αυτό το λόγο που η αστυ

νομία πρέπει να προστατευτεί. Γιατί ούτε ανθρώπινα δικαιώματα νοούνται χωρίς 
την ύπαρξη δημόσιας τάξης και ασφάλειας ούτε δημόσια τάξη χωρίς κατοχύρωση 
των ανθρωπίνων δικαιώματων έχει νόημα. Θα πρέπει να αυξηθεί το γόητρο και το 

κύρος της αστυνομίας, για να εξυψωθεί και το ηθικό της. 

Οι κατά καιρούς παρεκτροπές αστυνομικών οργάνων δεν πρέπει να λησμο

νούμε ότι προκαλούν την ευαισθησία μας για τα ανθρώπινα δικαιώματα, που τον 
τελευταίο καιρό γίνεται κατάχρησή τους από τους εγκληματίες, για να καλύψουν τις 

εγκληματικές πράξεις και ενέργειές τους σε βάρος του κοινωνικού συνόλου, σε 

βάρος των ανθρωπίνων δικαιωμάτων του νομοταγούς πολίτη. Κατά την τελική μου 
αγόρευση στη διερευνητική επηροπή που εξέταζε τα τραγικά επεισόδια της 

Χλώρακας είχα αναφέρει και τα ακόλουθα: 

"Εμείς θέλουμε την αστυνομική δύναμη Κύπρου να τυγχάνει της εκτίμησης και 

του σεβασμού ολόκληρου του κυπριακού λαού. Και τη θέλουμε να έχει το επιβαλλό

μενο κύρος, για να μπορεί να εκτελεί την υψηλή αποστολή της με επιτυχία . Είναι 

ορισμένα μέλη της αστυνομίας, ένας πολύ μικρός αριθμός, που θέλουμε να κακί
σουμε. Και είναι αυτά που πρέπει να λογοδοτήσουν, γιατί αποτελούν κραυγαλέα 

εξαίρεση και έρχονται σε σύγκρουση με όλα τα άλλα μέλη της δύναμης που ευόρκως 

επιτελούν το καθήκον τους με τρόπο παραδειγματικό και τιμούν και κοσμούν τη 

δύναμη. Πολλές είναι οι περιπτώσεις που αστυνομικά όργανα επάξια τιμήθηκαν 

από την πολιτεία για την προσφορά τους στο κοινωνικό σύνολο". 

Η αστυνομία σήμερα περνά μια σοβαρή κρίση, οι συνέπειες της οποίας θα 

είναι ολέθριες, αν δεν προλάβουμε να την αντιμετωπίσουμε με θεσμικές νομικές και 
δομικές αλλαγές. Να γίνει με περίσκεψη εμπεριστατωμένη μελέτη με επίκεντρο τις 

εξελίξεις στον ευρωπα·ίκό χώρο . 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι θα πρέπει να γίνει πλήρης εκσυγχρονισμός της αστυ

νομίας. Η εμφάνιση νέων μορφών εγκλήματος κατά τα τελευταία χρόνια, οι βελτιω

μένες μέθοδοι που χρησιμοποιούν οι εγκληματίες κατά το σχεδιασμό και την εκτέ-
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λεση των εγκλημάτων και η τελειότητα που επιδεικνύουν στην προώθηση των 
δραστηριοτήτων τους Οα πρέπει να προβληματίσουν την αστυνομία και ιδιαίτερα τις 
ανακριτικές αρχές, που θα πρέπει να αντιπαρατάξουν νέες, βελτιωμένες μεθόδους 

για την ανακάλυψη και σύλληψη των παραβατών. Γι' αυτό το λόγο η αστυνομική 
δύναμη πρέπει να εφοδιαστεί με τα τελειότερα μέσα και με τον πιο κατάλληλο τεχνο

λογικό εξοπλισμό -που σήμερα δυστυχώς οι ξένοι εμπειρογνώμονες μας κατατάσ

σουν τουλάχιστον τριάντα χρόνια πίσω από τις εξελίξεις- για να αντιμετωπιστεί 
αποτελεσματικά η πρόκληση που δέχεται σήμερα από το οργανωμένο και πληρωμένο 

έγκλημα. 

Σε μια χώρα σαν τη δική μας η ύπαρξη οργανωμένου και πληρωμένου εγκλή

ματος είναι aπαράδεχτη. Σε μια χώρα με τις δικές μας γεωγραφικές διαστάσεις, που 
περωτοιχίζεται από Οάλασσα, δεν είναι επιτρεπτό να μην μπορούμε να πατάξουμε 
την εγκληματικότητα. Αν σε άλλες, πολύ μεγαλύτερες χώρες της Ευρώπης, όπου η 

μια συνορεύει με την άλλη, είναι εφικτό να ανακαλύπτονται οι εγκληματίες, πολύ 

πιο εύκολο Οα έπρεπε να ήταν στη δική μας χώρα. όπου Οα μπορούσε η αστυνομία 

να γίνει η σκιά κάΟε γνωστού και επίδοξου εγκληματία. 

Δηλώνοντας ότι γνωρίζουμε τους δολοφόνους δεν aπαλλασσόμαστε από τις 
ευΟύνες μας ούτε λύνουμε το πρόβλημά μας τουναντ(ον δημιουργούμε περισσότερο 

πανικό. Και ο νομοταγής πολίτης δικαιολογημένα προβάλλει το ερώτημα: Αφού 

τους γνωρίζουν, γιατί δεν τους πιάνουν; Ούτε οι εντυπωσιακές συλλήψεις που γίνο

νται τη μια μέρα, για να ακολουθήσει η θριαμβευτική απόλυση, καθησυχάζουν το 

q-όβο και την αγωνία του νομοταγούς πολίτη. 

Και τούτο με φέρνει στη δεύτερη εισήγησή μου: Η εμπιστοσύνη του κοινού, 

που έχει κλονιστεί σε τόσο μεγάλο βαθμό, θα πρέπει να αποκατασταΟεί. Θα πρέπει 
ο πολίτης να είναι σίγουρος ότι η πληροφορία που Οα δώσει Οα παραμείνει κρυμ
μένη στα στεγανά αρχεία του ανακριτή και δε θα διαρρεύσει την επομένη ή και την 

ίδια ακόμα μέρα στον εγχώριο τύπο ή στην τηλεόραση. Η πίστη του λαού ότι στην 

Κύπρο υπάρχει αστυνομική δύναμη που μπορεί να τον προστατεύσει, γιατί είναι πιο 
ισχυρή από το κύκλωμα της παρανομίας, θα του δώσει το κουράγιο να ξεΟαρρέψει, 
για να δώσει πληροφορίες και στην ανάγκη μαρτυρία για την τιμωρία του εγκλη
ματία. Μόνο όταν ο πολίτης νιώσει ότι ο εγκληματίας δε Οα μπορέσει να προβεί σε 
αντίποινα, Οα αισΟανθεί την απαιτούμενη ασφάλεια και Οα συνεργαστεί με την αστυ

νομία στην πάταξη και δίωξη του εγκλήματος . 

Αλλά η αστυνομία από τη δική της πλευρά δημιούργησε άραγε τις κατάλληλες 

συνΟήκες για εμπιστοσύνη και φιλία με τον πολίτη; Πόσες φορές μια αψυχολόγητη 

ενέργεια ενός απλού αστυνομικού, μια κάποια υπεροπτική αυΟάδεια δεν έχει μετα

στρέψει ένα φίλα προσκείμενο στην αστυνομία πολίτη και δεν τον έχει κάμει να 

διάκειται εχΟρικά εφ' όρου ζωής προς την αστυνομία; Αυτά είναι που Οα πρέπει να 
προσέξει η αστυνομία. Οι δημόσιες σχέσεις μεταξύ αστυνομίας και πολίτη πρέπει 

να αποκατασταΟούν. Ο αστυνομικός μπορεί να εκτελεί το καΟήκον του χωρίς 

υπεροψία, χωρίς νεύρα, με τρόπο πολιτισμένο και με σεβασμό προς τον πολίτη. Τα 

"έλα κάτω, ρε, τζιαι μεν με ζαοθωρείς" δεν έχουν σήμερα τη Οέση τους στην 

κυπριακή κοινωνία. 

Αλλά, ας δούμε τις σοβαρές μας ελλείψεις. Γνωρίζετε ότι το νευραλγικό 

τμήμα της ~αλλιστικής εξέτασης επανδρώνεται μόνο με λίγους άνδρες; Γνωρίζετε, 

κύριε Πρόεδρε, ότι σήμερα η αστυνομί.α ασχολείται με την υπόΟεση Λινούς-Φλάσου 

; 
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και έχει να εξετάσει πέραν των δέκα χιλιάδων όπλων; Και ερωτώ: Πώς θα τα 
εξετάσει με ένα τόσο ολιγάριΟμο προσωπικό που στελεχώνεL την αρμόδια υπηρεσία; 

Γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, ότι το τμήμα αποτυπωμάτων επανδρώνεται με εφτά μέλη 

της αστυνομίας, ενώ είχαν να εξετάσουν αυτά τα ε<rτά μέλη μόνο το 1994 ι 837 
υποθέσεις; Γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, ότι σε προηγμένες χώρες πολύ μεγαλύτερές 

μας τα δαχτυλικά αποτυπώματα ολόκληρου του λαού είναι καταχωρημένα και, όταν 
γίνει ένα έγκλημα, δεν υπάρχει τρόπος να διαφύγει ο εγκληματίας, από τη στιγμ1j 

που έχει αφήσει τα aποτυπώματά του; Ενώ στην Κύπρο, δυστυχώς, δεν έχουμε 
ακόμη καταχωρήσει τα δαχτυλικά αποτυπώματα όλων των πολιτών. Γνωρίζετε, 

κύριε Πρόεδρε, ότι το βαλλιστικό τμήμα της αστυνομίας έχει μόνο τρεις άνδρες, εν<δ 

είχε να εξετάσει το ι 994 439 ύποπτα όπλα, 350 κάλυκες και 39 βολίδες; Γνωρίζετε 

ότι στο γραφολογικό τμήμα, που απαρτίζεται μόνο από τέσσερα μέλη, είχαν να 

εξετάσουν 557 υποθέσεις, ενώ στο πυροτεχνουργείο, όπου υπάρχουν μόνο τρεις 
αστυνομικοί, εξετάστηκαν 394 υποθέσεις; Γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, ότι η αστυ

νομία μας δε διαθέτει σήμερα εργαστήριο αναπαράστασης του εγκλήματος; Τα εργα

στήρια αυτού του τύπου στην Ευρώπη είναι το άλψα στην ανίχνευση του εγκλή

ματος. Ακόμη, δεν έχουμε εργαστήριο διερεύνησης και αναπαράστασης τροχαίων 

δυστυχημάτων ούτε εξειδικευμένο εργαστήριο εμπρησμού και δολιοφΟοράς. 

Αλλά μερικοί από σας Οα εκπλαγείτε, όταν πληροφορηθείτε ότι η αστυνομική 
δύναμη Κύπρου εξαρτάται πλήρως για τη διερεύνηση ύποπτων αντικειμένων και 

τεκμηρίων από το κρατικό χημείο. Και όλοι μας γνωρίζουμε ότι η εξέταση των 

τεκμηρίων αυτών θα πρέπει να γίνεται αμέσως, για να μπορεί να διαφωτίσει τον 
εξεταστή της υπόθεσης και να τον καθοδηγήσει ως προς την περαιτέρω πορεία των 
ανακρίσεων. Πολλές είναι οι περιπτ<δσεις που αφέθηκαν ελεύθεροι ύποπτοι, διότι 

καθυστέρησαν να φτάσουν τα αποτελέσματα. Μάλιστα σε μια περίπτωση, κύριε 
Πρόεδρε, όταν ήμουν στη Γενική Εισαγγελία δημόσιος κατήγορος, αφέθηκε ελεύ
θερος ύποπτος για φόνο, διότι καΟυστέρησαν να φτάσουν στην Κύπρο τα αποτελέ
σματα από το αγγλικό χημείο και, όταν αψέΟηκε ελεύθερος, διέπραξε άλλο φόνο. 
'Ε<rτασαν τα τεκμήρια και τα αποτελέσματα από το χημείο της Αγγλίας, που είχαν 

δείξει ότι ενέχεται ο ύποπτος, ότι μπορεί να συνδεΟεί με τα εγκλήματα, αλλά, όπως 

έχω αναψέρει, είχε εν τω μεταξύ διαπράξει και δεύτερο ψόνο. 

Το κυπριακό χημείο επιτελεί ένα σπουδαίο έργο, πλην όμως είναι ανεπαρκώς 

επανδρωμένο σε βαθμό που δεν μπορεί να αντεπεξέλΟει στην εκτέλεση του έργου του 
έγκαιρα παρά τις επίπονες και ευσυνείδητες και υπεράνθρωπες, Οα έλεγα, προσπά
θειες των άξιων λειτουργ<ίJν του. Η αστυνομία χρειάζεται απαραίτητα να έχει το 

δικό της χημείο, για να μπορεί να εκτελεί το έργο της μέσα σε επιτρεπτά χρονικά 

πλαίσια. 

Το έμψυχο υλικό, κύριε Πρόεδρε, της αστυνομίας είναι σήμερα της τάξης των 

τεσσεράμισι χιλιάδων ανδρών. Προηγουμένως ο ίδιος αριθμός εργαζόταν σαράντα 
οχτώ <.δρες. Έχουν υποβιβαστεί οι ώρες σε σαράντα δύο και σήμερα σε σαράντα. Δε 

συμπληρώΟηκε το κενό. Ίσως και εμείς ως Βουλή να έχουμε τις ευΟύνες μας. Θα 
πρέπει απαραίτητα να εγκριΟούν ποσά, για να προσληφθούν νέα μέλη στην αστυ

νομία. 

Έρχομαι τώρα σε ένα άλλο Οέμα: Τον τελευταίο καιρό οι προαγωγές, οι μετα

θέσεις, οι μετατοπίσεις δεν έχουν ικανοποιήσει πλήρως το περί δικαίου αίσθημα 

τόσο των μελών της αστυνομίας, στη συντριπτική τους πλειοψηφία, όσο και του 

κυπριακού λαού. Δεν μπορούν να γίνονται, κύριε Πρόεδρε, πειραματισμοί, ιδιαί-
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τερα όταν έχουμε να επανδρώσουμε νευραλγικά τμήματα, όπως την ΚΥΠ , το ΤΑΕ 

και την Υπηρεσία Δίωξης Ναρκωτικών. Αυτά τα νευραλγικά τμήματα θα πρέπει να 

επανδρώνονται από καταξιωμένους αξιωματικούς και αστυνομικούς. Στη διεύ

θυνσή τους πρέπει να προίστανται άνδρες δοκιμασμένοι, με πείρα, έμπιστοι, που να 

εμπνέουν οι ίδιοι εμπιστοσύνη στους κατωτέρους τους. Είναι αδιανόητο π.χ. ένας 

λοχίας να μην μπορεί ο ίδιος να πάρει μια κατάθεση και να στηρίζεται στον κατώ

τερό του, και υπάρχουν τέτοιες περιπτώσεις, κύριε Πρόεδρε. 

Η ΚΥΠ, το ΤΑΕ και η Υπηρεσία Δίωξης Ναρκωτικών στηρίζονται σε ένα 

μεγάλο βαθμό στην πληροφόρηση και ο κάθε άνδρας αυτών των τμημάτων έχει 

αποκτήσει τους δικούς του πληροφοριοδότες. Και δεν ενδείκνυται άνδρες που 

έχουν αποκτήσει πείρα, που έχουν διακλαδωθεί σε μεγάλο βαθμό να τους μετατοπί.

ζουμε σε ξένες υπηρεσίες και να τους aντικαθιστούμε με άνδρες που ούτε πείρα ούτε 

πληροφόρηση έχουν στο συγκεκριμένο τομέα ούτε μπορούν να πάρουν. Δεν μπορεί 

και δεν ενδείκνυται να μετατίθενται αυτοί οι άνδρες και να αναμένουμε από αστυ

νομικούς που ποτέ δεν έχουν εκτελέσει παρόμοια καθήκοντα να τους αναπληρώ

σουν σωστά. 

Ο κομματικός παρεμβατισμός έχει, πιστεύω, εξασθενίσει την αστυνομική 

δύναμη. Εμείς δε θέλουμε μια δύναμη που να αποτελείται από δικούς μας ή δικούς 

τους ή δικούς σας. Θέλουμε μια δύναμη που οι άνδρες της να είναι εξ ολοκλήρου 

δικοί της. Θέλουμε μια δύναμη που να υποτάσσεται στο κράτος και να αποτελεί. 

εγγύηση για τα δικαιώματα όλων των πολιτών. Είναι κοινό μυστικό ότι όλα τα 

κόμματα ευθύς μετά την ανακοίνωση προαγωγών, μεταθέσεων ή τοποθετήσεων ταξι

νομούν τους άνδρες και πάντοτε βρίσκουν ότι το δικό τους κόμμα έχει αδικηθεί. 

Χρειάζονται τομές, αλλά, για να γίνουν τομές, χρειάζονται θυσίες από εμάς, τα 

κόμματα. Και τότε, αν εμείς οι ίδιοι αναλογιστούμε το μέγεθος του κακού που 

έχουμε επιφέρει, για να βολέψουμε τους δήθεν δικούς μας, τότε σας διαβεβαιώ ότι η 

αστυνομική δύναμη, που αποτελείται σήμερα στη συντριπτική της πλειοψηφία από 

ικανούς και άξιους άνδρες, τότε η αστυνομία θα ανακτήσει το απωλεσθέν γόητρό 

της. Θα κερδίσει και πάλι το ηθικό της ανάστημα, για να επιβάλει με αποτελεσματι
κότητα το νόμο και την τάξη. 

Κύριε Πρόεδρε, ως προς το άλλο θέμα, των δώδεκα, ήδη ο συνάδελφος 

κ. Μάρκος Κυπριανού έχει εκθέσει τις δικές μας θέσεις. Πιστεύω ότι το Υπουργικό 

Συμβούλιο δεν έχει τη νομική εξουσία να δικάσει οποιονδήποτε. Η αίθουσα του 

Υπουργικού Συμβουλίου δεν μπορεί. να μετατρέπεται σε αίθουσα δικαστηρίου. Δεν 
μπορώ να φανταστώ το Υπουργικό Συμβούλιο να δέχεται τεκμήρια, να παίρνει 

καταθέσεις, να αντεξετάζει, για να καταλήξει σε δικά του πορίσματα, τα οποία, 

ούτως ή άλλως, θα μπορούν να προσβληθούν σε κάποια άλλη εξουσία. Γι' αυτό το 

λόγο θέλω να αναφέρω ότι θα ήταν άδικο να δοθεί συνέχεια στη θυματοποίηση 

οποιουδήποτε. Αν υπάρχουν στοιχεία, ο μόνος ενδεδειγμένος τρόπος είναι να 

διοριστεί ποινικός ανακριτής, ο οποίος, αν καταλήξει στο συμπέρασμα ότι υπάρ

χουν στοιχεία αδιάσειστα, τότε μπορεί. να συνεχιστεί η υπόθεση και να εφαρμοστεί ο 
νόμος. Και πάλι επαναλαμβάνω ότι η θυματοποίηση οποιουδήποτε θα οδηγήσει όχι 

μόνο στην κατάρρευση της αστυνομικής δύναμης, αλλά θα φέρει τόσες σοβαρές 

επιπτώσεις στον τόπο, που πραγματικά δε θέλω ούτε καν να τις φαντάζομαι. 

Σας ευχαριστώ. 

ι ι 

: 

- . 
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(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Μιχ. Κυπριανού, ο Πρόεδρος της 

Βουλής κ. Α. Γαλανός επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Κίκης Γιάγκου. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η εγκληματικότητα στην Κύπρο σvνεχώς αvξάνεται και εξελίσσεται. Τα 

εγκλήματα που διαπράττονται εμφανLζονται σαν το παλιρρο·ι:κό κύμα και αποτε

λούν πληγή σε έναν ατέλειωτο κύκλο βίας. Η βία, ο βανδαλισμός και το έγκλημα 

έχοvν πάψει να είναι μεμονωμένα περιστατικά και αποτελούν πλέον ένα επικίνδυνο 

στατιστικό στοιχείο. Το οργανωμένο έγκλημα, το οποίο ήταν μέχρι τώρα άγνωστο 

στον τόπο μας, μπήκε πλέον για τα καλά στη ζωή μας. 

Στον κυπρωκό ορίζοντα φαίνονται σύννεφα που μας οδηγούν στο συμπέ

ρασμα ότι πρέπει η κvπριακή πολιτεία να σημάνει συναγερμό και να αφυπνισθούν 

οι πάντες, για να αναχαιτισθεί η λαίλαπα ποv ονομάζεται "έγκλημα" είτε αvτό είναι 

οργανωμένο είτε μη είτε πρόκειται για εγκλήματα λευκού κολάρου. Δεν υπάρχουν 

πλέον περιθώρια αδράνειας. 

Στο παθητικό της κvβέρνησης καταγράφεται η βαριά εγκληματικότητα, η 

εξάπλωση των ναρκωτικών, τα μασατζίδικα, η ανεξέλεγκτη κυβεία, η όξvνση του 

λαθρεμπορίου και η επιλεκτική εφαρμογή της νομοθεσίας. Οι λόγοι που προκα

λούν, συντηρούν και επιτείνοvν το κλίμα της αντικοινωνικής συμπεριφοράς είναι 

πολλοί και σύνθετοι. Δε θα αναφερθώ σε έκταση σε αυτούς, διότι ούτε εγκληματο

λόγος είμαι ούτε ποινικολόγος. 

Είναι σε όλους γνωστό και από όλους παραδεκτό ότι η βαριά εγκληματικότητα 

έχει σχέση με τα ναρκωτικά, με την πορνεία, με την κvβεία, με τη χαλάρωση των 

ηθών και των οικογενειακών δεσμών, με την κQίση των αξιών και άλλα. 

Τα θύματα αυξάνονται από μέρα σε μέρα. Φαίνεται ότι παρήλθε η μακρά 

περίοδος κατά την οποία οι ειδικοί, οι εγκληματολόγοι, οι ποινικολόγοι και άλλοι 

αναλvτές, μιλούσαν μόνο για τα δικαιώματα των κατηγορουμένων. Η ραγδαία 

αύξηση τοv αριθμού των θυμάτων των εγκληματικών πράξεων και η αδυναμία της 

αστυνομίας να παρέμβει αποτελεσματικά είναι παράγοντες οι οποίοι φαίνεται να 

έχουν αντιστρέψει τις ευαισθησίες των πολιτών και τις θέσεις των ειδικών. 

Πάντοτε όμως στα πλαίσια ~υ πρωταρχικού ρόλου της κυβέρνησης, ποv πρέπει να 

είναι η προάσπιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και η εξασφάλιση της αναγκαίας 

ισορροπίας ανάμεσα στην ελευΟερία και την έννομη τάξη. 

Η σημαία για την προάσπιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στα πρόσωπα 

κατηγοροvμένων ή υπόπτων δεν πρέπει να υποσταλεί.. Παράλληλα όμως πρέπει να 

ενταθούν οι προσπάθειες προς την κατεύθυνση της πρόληψης και της καταστολής 

του εγκλήματος, καθώς και της αποτελεσματικής απονομής της δικαιοσύνης. 

Το άλφα και το ωμέγα της αποστολής της αστvνομίας είναι η πρόληψη και η 

καταστολή τοv εγκλήματος. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι ούτε το άλφα ούτε το 

ωμέγα επιτυγχάνει. Είμαστε όλοι μάρτvρες αvτής της κατάστασης. Οι άνθρωποι 
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του υποκόσμου, όπως τους αποκαλούν, είναι ελεύθεροι και δρουν ανενόχλητοι. Η 

ζωή και η περιουσία του πολίτη ο οποίος θα σταθεί εμπόδιο στα άνομα σχέδιά τους 
τίθενται αμέσως σε κίνδυνο. Όλοι αυτοί αποτελούν το μίασμα της κοινωνίας μας 

και ως τέτοιους θα πρέπει και εμείς να τους αντιμετωπίσουμε. 

Όμως θα παρατηρήσω ότι δεν άκουσα από πουθενά, ούτε από επίσημα χείλη 
ούτε από άλλους, για τα εγκλήματα του λευκού κολάρου. Αυτά τα εγκλήματα, του 

λευκού κολάρου, εμπεριέχουν πολιτικές δραστηριότητες που χαρακτηρίζονται από 

σήψη και διαφθορά. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Κάνουν διάφορα σχόλια για το χρώμα των κολάρων τους.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι, αφήστε και τα λευκά κολάρα και τα μπλε κολάρα. Διόη, 

όταν λέμε λευκά κολάρα, μιλούμε για κάποια εισοδηματική τάξη, ενώ τα μπλε 
κολάρα αναφέρονται σε άλλη. Είναι αγγλική έκφραση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εί. ναι οι χαμηλά αμειβόμενοι αυτοί; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Στο εξωτερικό τουλάχιστον είναι μπλε κολάρα που φορούν. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

Το κολάρο το δικό σας είναι μπλε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, εμένα είναι πράσινο, κύριε Χατζηδημητρίου, αλλά έχετε aχρωματοψία! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Μα, γιατί πράσινο; Έχετε προσχωρήσει αλλού, κύριε Πρόεδρε; 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Είναι νέα η προσχώρηση. 

ΒΟΥ ΛΕΥΠΙΣ: 

Μήπως νέα ομάδα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είμαι Π αναθηνα"ίκός. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Τα πράσινα είναι της παραλλαγής. Μήπως είναι και τα δικά σας τα πράσινα 

της παραλλαγής, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, είναι του Παναθηνα"ίκού, κύριε Αναστασιάδη! 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Και της Ομόνοιας. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Τα εγκλήματα αυτά είναι έργο των ανώτερων κοινωνικο-οικονομικών τάξεων. 

Όμως, λόγω των συνθηκών και του χώρου όπου γίνονται, της μορφής τους και των 

r 

,, 
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προσώπων που εμπλέκονται δεν αποκαλύπτονται και δεν τιμωρούνται, διότι οι 
δράστες δρουν στη σκιά, σε τόπους δυσεπίβλεπτους και υπό το προκάλυμμα της 

νομιμότητας. Πολλές είναι οι περιπτώσεις που άνθρωποι του υποκόσμου και 

άνθρωποι του λευκού κολάρου έχουν σχέσεις μεταξύ τους, με αποτέλεσμα να 
δημιουργείται μια έντονη συνωμοσία σιωπής. 

Ακούσαμε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, από τον Υπουργό Δικαιοσύνης 

και Δημόσιας Τάξης και από τον Αρχηγό της Αστυνομίας ότι γνωρίζουν τους 
δράστες των πρόσφατων εγκλημάτων και ότι το κοινό δίνει πληροφορίες, αλλά 

αρνείται να καταθέσει ενώπιον των δικαστηρίων. Αυτή η επίσημη εκδοχή δεν είναι 
τίποτε άλλο παρά μια πανηγυρική παραδοχή της αστυνομίας και γενικά της κυβέρ

νησης για την αδυναμία τους να εμφυσήσουν αίσθημα ασφάλειας στους πολίτες, 
ώστε να προσέρχονται άφοβα και να καταθέτουν για οτιδήποτε αξιόποινο υποπίπτει 

στην αντίληψή τους. Είναι τρομερά κλονισμένη η εμπιστοσύνη του πολίτη προς την 

αστυνομία. Όμως, ενώ οι αρμόδιοι παραδέχονται την απαράδεκτη αυτή κατάσταση, 

δεν τολμούν να μας πουν τους λόγους του κλονισμού αυτού και επιρρίπτουν τις 

ευθύνες στους πολίτες. 

Η επαναπρόσληψη των 62, οι "ξύλινες βόμβες", ο ΕΚΑΣ, οι εμπρηστές του 
Τροόδους, η Χλώρακα, ο Λεμόνας, ο Ε"ίμές είναι μερικά μόνο από τα αίτια που 

κλόνισαν την εμπιστοσύνη του πολίτη προς την αστυνομία. 

Ποιοι ευθύνονται για όλα αυτά; Ποιος λογοδότησε; Ποιοι για λόγους ευθι
ξίας υπέβαλαν τις παραιτήσεις τους; Κανένας. Και το τραγικό είναι όη υποτιμούν 

τη νοημοσύνη του λαού, όταν θέτουν χρονοδιαγράμματα στην πάταξη του εγκλή

ματος άλλοτε με τον πέλεκυ και άλλοτε με αόρατα μέτρα. 

Δημιούργησαν, επιπρόσθετα με τις άλλες υπηρεσίες που διαθέτουν, το περι
βόητο Γραφείο Συλλογής Πληροφοριών, γνωστό ως ΓΣΠ, και το επάνδρωσαν με 
καθαρόαιμα φιλοκυβερνητικά μέλη της αστυνομίας. Η έγνοια τους, η μόνη 

αποστολή τους είναι η παρακολούθησή μας, όπως και κάθε άλλου πολίτη, για τα 

πολιτικά του φρονήματα. 

Μερικοί μας λένε ότι αυτή την αστυνομία παρέλαβε η σημερινή κυβέρνηση και 

με αυτή την αστυνομία εξ ανάγκης πορεύεται, για να επιβάλει την ευνομία και την 

τάξη. Ναι, αυτή είναι η αστυνομία του χτες και αυτή είναι η αστυνομία του σήμερα. 

Όμως, την αστυνομία του σήμερα την ξήλωσαν κυριολεκτικά. Μπήκαν στην αστυ

νομία οι κλαδικές κομματικές επιτροπές. Όλοι όσοι κριθηκε ότι δεν ανήκουν στους 

κυβερνώντες τέθηκαν στο περιθώριο και προωθήθηκαν στις ανώτερες βαθμίδες 

πρόσωπα χωρίς επαγγελματική κατάρτιση. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι ανώτεροι αξιωματικοί οι οποίοι από τη σημε

ρινή κυβέρνηση προωθήθηκαν σε ανώτερες βαθμίδες δεν είναι κάτοχοι απολυτηρίου 
γυμνασίου. Ένας μάλιστα δεν πέτυχε στις τελικές εξετάσεις στην Αστυνομική 

Σχολή. Και είναι από αυτούς τους ανθρώπους που περιμένει ο πολίτης να μπει 

τάξη στον τόπο μας! 

Ανώτερος αξιωματικός της αστυνομίας, κάτοχος διπλώματος δικηγόρου, 

εγκληματολόγος, έχει παραμεριστεί γιά καθαρά πολιτικούς λόγους. 

Το 1993 η Λάρνακα συγκλονιζόταν από κλοπές και διαρρήξεις. Αποκορύ

φωμα της εγκληματικότητας ήταν η διάπραξη δύο φόνων, της Αξάνα και της 
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Κριστίν. Η Αστυνομία Λάρνακας τέθηκε σε πλήρη δραστηριοποίηση και κατόρθωσε 

να βρει την άκρη του νήματος, με αποτέλεσμα να εξιχνιαστούν οι δύο φόνοι, η 

ένοπλη ληστεία στα Λατσιά, η κλοπή των όπλων της Εθνικής Φρουράς και η κλοπή 

όπλων από τις αποθήκες αποταμίευσης του Νάκη Θεοχαρίδη. 

Όλοι οι άνδρες της αστυνομίας που έλαβαν μέρος στις ανακρίσεις έτυχαν 

εύφημης μνείας. Το παράδοξο είναι ότι ο επικεφαλής των ανακρίσεων, ο Υπαστυ

νόμος Δημητράκης Γεωργιάδης, υπεύθυνος των Τ ΑΕ Λάρνακας, τέθηκε υπό δυσμέ

νεια και μετατέθηκε σε υποδεέστερη θέση, σε αυτή του υπευθύνου της πόλεως 

Λάρνακας. Τα νέα του καθήκοντα ήταν να ελέγχει τα κρατητήρια, τα τηλέφωνα και 

να είναι υπεύθυνος για δέκα με δώδεκα άνδρες. Και όχι μόνο τούτο: Ενώ ήταν 

στην επετηρίδα της αστυνομίας για προαγωγή, τον παρέκαμψαν και προήγαγαν 

άλλους, πιο νέους από αυτόν. 

Γνωρίζετε γιατί κυνηγήθηκε; Όχι για πολιτικούς λόγους. Καταδίωξε το 

λαθρεμπόριο στο αεροδρόμιο και είχε το "θράσος" να καταγγείλει τον κουμπάρο 

υψηλά ιστάμενων προσώπων, που τώρα βρίσκεται σε καίριο πόστο ασφάλειας της 

Δημοκρατίας. 

Επί διακυβέρνησης Κληρίδη όλοι ανεξαίρετα οι αστυνομικοί διευθυντές σε 

όλες γενικά τις αστυνομικές διευθύνσεις αντικαταστάθηκαν δύο με τρεις φορές, 

διότι ήθελαν να τοποθετηθούν στις θέσεις κλειδιά άνθρωποι της απόλυτης εμπιστο

σύνης του κόμματος. 

Ούτε μελέτη ούτε προγραμματισμός μπορούσε να γίνει λόγω των αλλεπάλ

ληλων μεταθέσεων των αστυνομικών διευθυντών. Οι μετακινήσεις των ανώτερων 

αξιωματικών γίνονται με τέτοιο τρόπο, ώστε με τη μετάθεση κάποιου να έρχεται 

δήθεν φυσιολογικά η ανάληψη της διεύθυνσης από κομματικό αξιωματικό. 

Ο Ανώτερος Υπαστυνόμος Στέλικας, ο άνθρωπος που οργάνωσε την 

Υπηρεσία Δίωξης Ναρκωτικών Λεμεσού, ο άνθρωπος ο οποίος συνέβαλε τα μέγιστα 

στη χαλιναγώγηση του εγκλήματος στη Λεμεσό, με την ανάληψη της εξουσίας από 

την κυβέρνηση Κληρtδη μετατέθηκε από τη Λεμεσό στην Κοφίνου, μετά την Κοφίνου 

μετατέθηκε στη Λάρνακα σε θέση ανύπαρκτη, ως υπεύθυνος του Τμήματος Μικροπα
ραβάσεων, θέση για λοχία και όχι για αξιωματικό. Για αρκετό καιρό δεν ήταν τοπο

θετημένος πουθενά και ο άνθρωπος περιέρχετο την αυλή της αστυνομίας . 

Επίσης, με την ανάληψη της εξουσίας από την κυβέρνηση Κληρίδη όλα τα μέλη 

της ΚΥΠ, εκτός ελαχίστων περιπτώσεων, μετατέθηκαν από την υπηρεσία. Κυριολε

κτικά η ΚΥΠ ξηλώθηκε. Το σκάνδαλο των σκανδάλων: Ο αστυνομικός Μάμας 

Νικολάου της ΚΥΠ Λάρνακας, ο οποίος με τέσσερις εκθέσεις πληροφορούσε ότι η 

Μ ΙΤ σχεδίαζε τη δολοφονία του Θεόφιλου Γεωργιάδη, μετατέθηκε από την ΚΥΠ 
στην Υπηρεσία Αλλοδαπών. 

Επί διακυβέρνησης Κληρίδη ο υπεύθυνος του ΤΑΕ Αμμοχώστου, Υπαστυ

νόμος Λευτέρης Σολωμού, αντικαταστάθηκε από κομματικό αξιωματικό. Ο 

Λευτέρης Σολωμού είναι ένας λαμπρός αξιωματικός με εξαιρετικές επιδόσεις και 

περγαμηνές στο ενεργητικό του. Το "έγκλημά" του ήταν ότι εκπλήρωνε πιστά τα 

καθήκοντά του ανεξάρτητα από το ποια ήταν η κυβέρνηση. 

Επί διακυβέρνησης Κληρίδη εκτελούσε χρέη Βοηθού Αστυνομικού Διευθυντή 

Αμμοχώστου ο Πέτρος Πέτρου, ο οποίος μετατέθηκε στη Λευκωσία, στα κομπιούτερ, 
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και στη θέση του προωθήθηκε κομματικός. Ο Πέτρος Πέτρου, ο οποίος πρώτευσε σε 
όλους τους διαγωνισμούς της αστυνομίας και εργάστηκε επί σειράν ετών ως υπεύ

θυνος του Τ Α Ε, τώρα με τη νέα τοποθέτησή του παροπλίστηκε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Προβιβάστηκε, κύριε! 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Τον προβιβάσαμε και τον φέραμε στη Λευκωσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι! Είναι εδώ ο αρμόδιος Υπουργός. Μη μιλάτε εκ μέρους 

του χωρίς την εξουσιοδότησή του! 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε που διακόπτω τον ομιλητή, αλλά, όταν ο 

Υπουργός απουσίαζε κατά την προηγούμενη συνεδρίαση, επικρLΟηκε γιατί απου

σίαζε. Σήμερα ο Υπουργός είναι εδώ, αλλά κανείς δεν είδε ότι ο Υπουργός είναι 

εδώ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, παρακαλώ συνεχίστε τη συζήτηση. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Αστυνομικοί οι οποίοι έτυχαν ειδικής εκπαίδευσης και έμαθαν με έξοδα του 

κράτους για δυο τρία χρόνια ξένες γλώσσες, όπως τουρκικά, αραβικά και γερμα

νικά, με την ανάληψη της εξουσίας από τον Κληρίδη μετατέθηκαν από τα τμήματά 

τους, όπως η Κ ΥΠ και το Τ Α Ε, και τοποθετήθηκαν στην Τροχαία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν θέλετε, εγώ θα προτιμούσα να είναι εδώ ο Υπουργός και πολύ λιγότεροι 

αστυνομικοί, γιατί η αστυνομία έχει και τα άλλα καθήκοντά της και κάποιοι άλλοι 

θα μπορούσαν να τους κατατοπίσουν. Αλλά, από την άλλη αποδεικνύεται και ο 

σεβασμός τους προς τη Βουλή με το να παρακολουθούν τη συζήτηση. Έχει δύο 

όψεις το θέμα. 

Λοιπόν, συνεχίστε. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Ο πιο έμπειρος αστυνομικός της Κύπρου στην εφαρμογή του νόμου περί. πνευ

ματικής ιδιοκτησίας μετατέθηκε μετά την άνοδο στην εξουσία της κυβέρνησης 

ΚληρLδη έξι φορές, πράγμα το οποίο αποτελεί ρεκόρ όλων των εποχών στα αστυνο

μικά χρονικά, και όλα αυτά εξαιτίας των πολιτικών του φρονημάτων και για να 

τρομοκρατήσουν και να καθυποτάξουν τα μέλη της αστυνομίας. 

Ερωτώ από το βήμα της Βουλής: Ποιος διέταξε να απολυθεί ο Σκόρτος, στην 

κατοχή του οποίου βρέθηκαν δέκα κιλά χασίς; Μήπως ο Γενικός Εισαγγελέας; 

Ασφαλέστατα όχι! 

Λειτουργεί στην αστυνομία μια απαράδεκτη κατάσταση, η οποία πρέπει να 

αναχαιτιστεί εδώ και τώρα, διότι μερικοί αποτελούν δημόσιο κίνδυνο και δεν 
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αποκλείεται, αν αφεθούν να συνεχίσουν το απαράδεκτο και επιζήμιο έργο τους, να 
οδηγήσουν τα πράγματα σε τέτοια κατάσταση, που και αυτή ακόμα η ύπαρξη του 

ελεύθερου εδάφους της Κυπριακής Δημοκρατίας να τεθεί σε κίνδυνο. Είναι οι ίδιοι 
αρχιτέκτονες της υπόθεσης Σκόρτου, Λεμόνα, Ε'ίμές, Ζυγίου. 

Μιλούν για τα συμφέροντα του πολίτη, αλλά στην πράξη υπηρετούν τα δικά 
τους και των ημετέρων. Στο όνομα της αξιοκρατίας προωθείται η αναξιοκρατία. 

Μιλούν για ανθρώπινα δικαιώματα οι άνΟρωποι που αποδεδειγμένα τα καταπά
τησαν και τα καταπατούν κάθε λεπτό. 

Προσωπικά διερωτώμαι ποια είναι η αντεγκληματική πολιτική της κυβέρ
νησης. Ανύπαρκτη. Επιβάλλεται μια βαθιά και επείγουσα αλλαγή στη στρατηγική 

της αντιμετώπισης του εγκλήματος, ιδιαίτερα σήμερα που η εγκληματικότητα 

σημειώνει θεαματική άνοδο. Και η αλλαγή αυτή απαιτεί βελτίωση και αναβάθμιση 
των σχέσεων μεταξύ αστυνομίας και πολιτών, όπως και της εικόνας της αστυνομίας, 

ώστε όλοι μαζί να επενδύσουμε από σήμερα για το αύριο, για να ζήσουν οι επερχό

μενες γενιές σε καθεστώς τάξης και ασφάλειας. 

Μερικοί συνάδελφοι προσπαθούν να καλύψουν τα κακώς έχοντα στην αστυ

νομία. Με αυτό δε βοηθούμε να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη του κοινού, ώστε να 
βοηθήσει στην εξιχνίαση του εγκλήματος. Χρειάζονται τολμηρά μέτρα. Ο λαός 

νιώθει ανασφάλεια. Το κράτος πρέπει να φανεί αμείλικτο, διότι θίγεται το κύρος 
του. Χρειάζονται τομές στο αστυνομικό σώμα, για να απομακρυνθεί εκείνη η 

μερίδα του αστυνομικού σώματος η οποία αντί να εκτελεί τα καΟήκοντά της ασχο

λεί. ται με υποθέσεις και εμπλέκεται σε καταστάσεις που εκθέτουν ανεπανόρθωτα το 
αστυνομικό σώμα. 

Εκφράζω τη συμπάθειά μου προς το αστυνομικό σώμα που εργάζεται αμερό
ληπτα με μοναδικά του κριτήρια την προστασία του πολίτη και την τήρηση του 

νόμου και της τάξης. Δεν μπορώ όμως να παρασιωπώ απαράδεκτες καταστάσεις, 
για να είμαι αρεστός, καταστάσεις όπως τις ακόλουθες: 

ι. Αστυνομικοί εργάζονται ως προστάτες νυχτερινών κέντρων. Δόθηκαν 
ονόματα και υπήρξε παραδοχή από την αστυνομία. 

2. Αξιωματικοί παίρνουν προμήθειες από τις μηχανές κυβείας, είναι 

προστάτες λεσχών και ιδιοκτήτες χαρτοπαιχτικών λεσχών. 

3. Είναι μέτοχοι σε δισκοθήκες που παρανομούν. 

4. Γίνεται παραβίαση του στοπ-λιστ στα αεροδρόμια και στα λιμάνια. 

Η επιλεκτική εφαρμογή της νομοθεσίας και ο διαχωρισμός βάσει του "ποιον 

ισχυρό γνωρίζει ο καθένας" κλονίζουν την εμπιστοσύνη του κοινού προς το κράτος 

αλλά ιδιαίτερα προς εκεί.να τα όργανα που είναι επιφορτισμένα με την εφαρμογή 
του νόμου. Θα αναφέρω μόνο μερικά παραδείγματα. 

Την Παρασκευή, 15 Δεκεμβρίου J 995, στη ι π. μ., η αστυνομία συνέλαβε σε 

σωματείο τρία πρόσωπα να επιδίδονται σε κυβεία. Κατασχέθηκε το ποσό των 

±:1.000 και τα χαρτιά. Ο ένας εκ των τριών συνεπλάκη με τον αστυνομικό για πέντε 
λεπτά. Επενέβη ανώτερο στέλεχος του Δημοκρατικού Συναγερμού και απείλησε 

τους αστυνομικούς με μετάΟεση. Επιστράφηκαν και τα χρήματα και τα χαρτιά. Η 
υπόθεση δεν καταγγέλθηκε. Την ίδια μέρα διαβάζω στις εφημερίδες για σύλληψη 

πενήντα τεσσάρων ατόμων και κατάσχεση f23 1. Όλοι οι συλληφθέντες κατηγορή

θηκαν γραπτώς και αφέθηκαν ελεύθεροι. 

r 
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Απόπειρα φόνου στη Λάρνακα: Μεταφέρθηκε ο παραπονούμενος στο αερο

δρόμιο με αυτοκίνητο της αστυνομίας και ί3.000 στην τσέπη, για να μην καταθέσει . 
Οι δύο κατηγορούμ~νοι καταδικάστηκαν ο ένας σε εννέα μήνες φυλακή και ο άλλος 

σε δύο μήνες. Απολύθηκαν σε ένα μήνα με την ψεύτικη δικαιολογία ότι ο ένας είναι 

άρρωστος. Το αντάλλαγμα; Βοήθησαν στις προεδρικές εκλογές απειλώντας ιδιο

κτήτες ραδιοσταθμών και πολίτες. 

Κυβερνητικός υπάλληλος συνελήφθη επ' αυτοφώρω να δωροδοκείται από 

Τουρκοκύπριο. Η υπόθεση έκλεισε με τη δικαιολογία ότι ο κυβερνητικός υπάλληλος 

είναι άρρωστος. 

Συνελήφθη κάτοικος Μαζωτού για λαθροθηρία. Άσκησαν πιέσεις, για να 

κλείσει η υπόθεση, αλλά δεν έγινε κατορθωτό. Στάληκε το 1992 στη Νομική 
Υπηρεσία και η γνωμάτευση ήταν η υπόθεση να πάει στο δικαστήριο. Το 1994 η 
υπόθεση έκλεισε από τη Γενική Εισαγγελία συνηγορούσης και της αστυνομίας. Ο 

κατηγορούμενος γιόρτασε το γεγονός στις 18 Αυγούστου 1994 με τρεις λαγούς και 
δεκαεπτά περδίκια, προ"ίόντα νέας λαθροθηρίας. Στο τραπέζι ήταν υπουργός και 

αξιωματικός της ΚΥΠ. 

Όπλα της Τσάδας: Ο εισαγωγέας που αγόρασε τα όπλα από την Αγγλία πήρε 

και παραγγελίες από παράνομους. ΣκηνοθετήΟηκε παράδοση, ενώ υπήρχαν ατρά

νταχτα στοιχεία για το δικαστήριο. Ο ίδιος φημίζεται ότι κατέΟεσε ί 100.000 στην 
Αγγλία. 

τέσσερα τοις εκατό των υποθέσεων που αφορούν τροχαίες παραβάσεις 

περνούν στον κατάλογο ως "άλλως διατεθείσες". 

Η υπόθεση των πιστωτικών καρτών από τα κατεχόμενα συνεχώς αναβάλλεται, 

διότι μερικοί εκ των κατηγορουμένων, ενώ είναι στο στοπ-λιστ, βρίσκονται στο 

εξωτερικό. Λέγεται ότι απώτερος σκοπός είναι να μην καταδικαστούν οι δύο αστυ

νομικοί που ενέχονται και ο κουμπάρος ανώτερου αξιωματικού. 

Καταγγέλθηκαν πριν από δεκαπέντε ημέρες στα γραφεία του Δημοκρατικού 

Συναγερμού Πάφου άτομα που έπαιζαν σιεμέ. Οι αστυνομικοί απειλούνται με μετά

θεση, αν δεν κλείσει η υπόθεση. 

Καταγγέλθηκαν άτομα σε σωματείο στη Λάρνακα και πολίτης έδωσε οδηγίες 

να σταματήσει η υπόθεση, μέχρι να μπορέσει να έλθει στη Λάρνακα. 

Αστυνομικός κατάγγειλε αξιωματικό για κουκούλωμα υποθέσεων, όπως 

κατοχή όπλου, ανατίναξη κυνηγετικού συλλόγου, ξυλοδαρμός και υπόθεση χασίς. 

Διατάχθηκε έρευνα από το αρχηγείο και ακόμα περιμένουμε το αποτέλεσμα. 

Υπόθεση ξυλοδαρμού πέντε αστυνομικών με ρίψη πυροβολισμών έκλεισε. 

Στην Επιτροπή Νομικών της Βουλής συνάδελφος κατάγγειλε ότι αστυνομικοί 

σε ρόλο δικαστή κλείνουν κέντρα. Σε δύο μήνες κέντρο καταγγέλθηκε τετρακόσιες 

φορές, ενώ για τον ίδιο λόγο άλλα κέντρα στην περιοχή δεν καταγγέλλονται. 

Παραδείγματα αναξιοκρατίας, περιπτώσεων που υποσκάπτουν το κύρος της 

αστυνομίας και επιλεκτικής εφαρμογής του νόμου μπορούμε να παραθέσουμε 

χιλιάδες. Αυτό που χρειάζεται είναι να παρθεί πολιτική απόφαση. τέρμα στο 

κουκούλωμα και στις παρεμβάσεις. Πρέπει να αποκοπεί αποφασιστικά το σάπιο, 

διότι καταστρέφει και το νέο αίμα που έρχεται στην αστυνομία. 

' 
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Κύρ~ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, για να πετύχουμε την αλλαγή, επιβάλ

λεται, μεταξύ άλλων, να κυριαρχήσει στην αστυνομία αξιοκρατία ουσιαστικής 

μορφής και όχ~ απλως μια ωραιόμορφη φρασεολογία με ρητορικές και δημαγωγικές -:. 
εκφράσεις. Η εξαθλίωση, η ηθική κατάπτωση και ο εκφυλ~σμός του πολιτεύματος 

πρέπει να ανακοπούν, διότι επιτρέπουν στους άσχετους και τους ανίκανους να 

λυμαίνονται το κράτος. 

Εμείς είμαστε πρόθυμοι να στηρLξουμε την αστυνομία, ωστε να σταθεί όρθια, 

νοουμένου ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης θα σταματήσει να 

ασχολείται από το πρωί μέχρι το βράδυ με τη φθοροποιό πρακτική των κομματικων 

παρεμβάσεων. Η δε αστυνομία οφείλει να αλλάξει πρόσωπο και να μεταχηρίζεται 

τους πολίτες ανεξαρτήτως της πολιτικής τους τοποθέτησης, της κοινωνικής τους 

τάξης, της οικονομικής τους κατάστασης ή του θρησκεύματός τους. Τότε μόνο ο 

πολίτης θα εμπιστευθεί την αστυνομία. Διαφορετικά θα οδηγούμαστε από το κακό 

στο χειρότερο. 

Δε μίλησα για τη βία στα γήπεδα ούτε για την εξάπλωση των ναρκωτικων, 

όπου η κατάσταση είναι τραγική. 

Κάτι δεν πάει καλά. Τα προβλήματα δε λύνονται με τις συσκέψεις ούτε με τις 

βαρύγδουπες δηλωσεις. Είναι καιρός να ξεφύγουν οι αρμόδιοι από τα λόγια και να 

μπουν στα έργα. Διαφορετικά να είναι βέβαιοι ότι θα παραμείνΕL το όνομά τους 

συνδεδεμένο με την αποτυχία. -

Ευχαριστω. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θέλω να πω κάτι από την αρχή, ότι πραγματικά, με εξαίρεση φυσικά ορισμένες 

εκτροπές, που στην πολιτική, αν θέλετε, επιτρέπονται, η όλη συζήτηση ήταν πάρα 

πολύ χρήσιμη και χαίρομαι που σήμερα βρίσκεται ο Υπουργός Δικαιοσύνης και 

Δημοσίας Τάξεως εδω, για να ακούσει κάποιες απόψεις του Σωματος. Αν είναι κάτι 

για το οποίο λυπούμαι είναι ότι δεν ήταν την προηγούμενη φορά, αλλά σίγουρα θα 

διαβιβαστούν οι απόψεις, γιατί ακούστηκαν, θα πρέπει να παραδεχτω, πάρα πολύ 

σοβαρές εισηγήσεις τόσο από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ 

κ. Χρίστου όσο και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της ΕΔΕΚ κ. Χατζηδημη

τρίου αλλά και από τους άλλους δύο ομιλητές. 

Υπήρξε πράγματι μια καθ' όλα εμπεριστατωμένη μελέτη των αιτίων και των 

αιτιατων του υπάρχοντος προβλήματος. Υπήρξαν δόσεις αντικειμενικότητας, όπως 

δυστυχως υπήρξαν και δόσεις υπερβολικής πολιτικοποίησης ενός προβλήματος που 

ήταν διαπίστωση των ομιλητ<i>ν ότι οφείλεται σε εκείνα τα αίτια που με επιστημο

νικό τρόπο έχουν επιτέλους διαγνωστεί και όχι σε εκείνα στα οποία με τον πολιτικό 

λόγο θέλουν να αποδίδεται. 

Ήταν σαφής ο κ. Χρίστου σε ένα σημείο της ομιλίας του: "Διαφωνούμε έντονα 

με την πολιτική και κομματική εκμετάλλευση που επιχειρείται". Ειλικρινά θα 

χαιρόμουν, αν περιοριζόταν ο κ. Χρίστου στις πάρα πολύ σωστές διαπιστωσεις ότι 
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τα τελευταία πέντε χρόνια -και αυτό προς γνώσιν όλων όσων μίλησαν και δε θα 
τους απαντήσω- υπάρχει μια πρωτοφανέρωτη έξαρση του εγκλήματος. Η κυβέρνηση 

Κληρίδη, για όσους προσπάθησαν να πολιτικοποιήσουν το θέμα, βρίσκεται στην 

εξουσία από το ι 993. Θα δώσω στη συνέχεια φυσικά και στοιχεία στατιστικής του 
Τμήματος Στατιστικής και Ερευνών, για να διαπιστωθεί αν είναι μόνο τα τελευταία 

πέντε χρόνια. Αλλά και μόνο το γεγονός ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

ΑΚΕΛ είχε το θάρρος, έστω και αν στη συνέχεια πολιτικολόγησε, να κάμει αυτή την 

παραδοχή δείχνει πως καταπιάστηκε με το θέμα, τουλάχιστον στα πλείστα σημεία 

της ομιλίας του, με τη δέουσα και πρέπουσα σοβαρότητα. 

Υπάρχει και δεύτερη παραδοχή: Ότι από το 1990 μέχρι σήμερα έχουμε αύξηση 
του σοβαρού εγκλήματος κατά 16%. Όχι από το 1993, κύριε Κίκη Γιάγκου! Από το 
1990 έχουμε έξαρση του σοβαρού εγκλήματος κατά 16%. 

Υπάρχει και τρίτη παραδοχή και είναι εδώ που χαίρομαι τη γνησιότητα 

κάποτε και, αν είμαι στη συνέχεια κάπως κριτικός -θα μου το επιτρέψει ο κ. 

Χρίστου- είναι γιατί οφείλουμε μια απάντηση. Και ακόμα, αν θέλετε, θα προχω

ρήσω και θα είμαι κριτικός για όλους μας και θα το διαπιστώσετε μόνοι σας από 

όσα θα αναφέρω στη συνέχεια, γιατί αλλού αποδίδουμε τις ευθύνες, όταν άλλοι τις 

φέρουν, από τους οποίους δεν εξαιρούμαστε δυστυχώς ούτε και εμείς. Η τρίτη 

παραδοχή λοιπόν είναι ότι καμιά κυβέρνηση ως τώρα δεν είχε ούτε και έχει πολιτική 

ως προς την πρόληψη του εγκλήματος. 

Ας δούμε όμως και κάποιες άλλες σοβαρότατες διαπιστώσεις που έκανε ο 

κ. Χρίστου με τις οποίες απόλυτα συμφωνώ. Ποιοι είναι οι κύριοι παράγοντες 

στους οποίους οφείλεται η έξαρση του εγκλήματος; 

Πρώτο, η μικρή κοινωνία, ανοιχτή στις επιδράσεις, που είναι ισχυρές και 

καταλυτικές από όλες τις πλευρές. 

Δεύτερο, τα δυόμισι εκατομμύρια του ρεύματος των τουριστών, που κατακλύ

ζουν τον τόπο με τις δικές τους συνήθειες και τη δική τους κουλτούρα, τα δικά τους 
ελαττώματα, τις δικές τους, αν θέλετε, αμαρτίες. 

Τρίτο -επαναλαμβάνω: μιλώ για τις διαπιστώσεις του κ. Χρίστου με τις οποίες 

απόλυτα συμφωνώ- η άνθηση των υπεράκτιων εταιρειών και του προσωπικού που 

εργοδοτούν. 

τέταρτο, τα ξένα στρατεύματα και οι πράκτορες ξένων υπηρεσιών που είναι, 

όπως γνωρίζουμε όλοι καλά -όχι τόσο οι πράκτορες όσο τα στρατεύματα- μερικές 

χιλιάδες είτε λέγονται βρετανικά είτε λέγονται της Ειρηνευτικής Δύναμης. Πάρα 

πολύ σωστή διαπίστωση. 

Πέμπτο, λόγω του άριστου συγκοινωνιακού και επικοινωνιακού δικτύου, λέει 

ο κ. Χρίστου και είναι παραδεκτό, η Κύπρος έγινε μέρος διακίνησης ναρκωτικών 

και όπλων. Η στρατηγική της θέση είναι και ένα από τα στοιχεία εξάλλου που οι 

κατά καιρούς κατακτητές εκμεταλλεύτηκαν χρησιμοποιώντας τη ως ορμητήριο ή ως 

βάση, αν θέλετε, αλλά και για άλλους σκοπούς. 

Έκτο, εγγύτητα σε χώρες που διακινούν ή και παράγουν ναρκωτικά. 

Έβδομο, γειτνίαση με χώρες όπου τα τελευταία πενήντα χρόνια η λύση των 

διαφορών βρίσκεται μόνο με τη χρήση βίας. 
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Κάνει ακόμα μια διαπίστωση ο κ. Χρίστου: Μιλά για την Κύπρο η οποία έχει 

καταστεί ενδιάμεσος σταθμός ή ορμητήριο κατατρεγμένων -και είναι πάρα πολύ 

σωστή η διαπίστωση- όπως είναι οι Παλαιστίνιοι, όπως ήταν οι Λιβάνιοι, όπως 

ήταν οι Ισραηλίτες, όπως είναι οι Ρώσσοι, όπως υπήρξαν οι Γιουγκοσλάβοι. Και 

είναι φυσικό, όταν υπάρχουν κύματα προσφύγων ή ανθρώπων υποχρεουμένων να 

χρησιμοποιήσουν ως σταθμό μια περιοχή, να μεταφέρουν σε αυτή και τις κακές και 

τις εγκληματικές και τις όποιες άλλες συνήθειες έχουν. 

Θα σχολιάσω ακόμα μια αναφορά από την ομιλία του κ. Χρίστου. Σας μιλώ 

ειλικρινά: Αν εξαιρέσω το σημείο όπου ασκώντας πολιτική ο κ. Χρίστου είχε 

υπερβεί τα όρια, και είναι εκεί. που θα απαντήσω, για να κάνουμε πιο σωστές 

διαγνώσεις, κατά τα άλλα η ομιλία του κ. Χρίστου, όπως και η ομιλία του κ. Χατζη

δημητρίου, ήταν εντυπωσιακές στη διάγνωση των αιτίων και αιτιατών. 

Θα προχωρήσω πιο κάτω στους εγκληματογόνους παράγοντες, όπως τους 

αποκαλούσε στην ομιλία του. Προέρχονται μάλιστα από μελέτες που επισταμένως 

έχΗ δει ο κ. Χρίστου, από μια έρευνα του Μιχάλη Παπαδόπουλου, του Πρόδρομου 

Προδρόμου, του Νικόλαου Περσιάνη, ύστερα από εντολή μάλιστα της Επιτροπής 

Εσωτερικών, που κράτησε ένα χρόνο. Κάνει ακόμα ο κ. Χρίστου αναφορά στο 

Συμβούλιο της Ευρώπης, όπως ακόμα και στο Ινστιτούτο Ψυχικής Υγείας των 

ΗΠΑ. Ήταν μια σοβαρή μελέτη. 

Και αναφέρει ποιοι είναι αυτοί οι εγκληματογόνοι παράγοντες: Το οικονο

μικο-κοινωνικό μοντέλο που ακολουθήσαμε και ακολουθούμε, η οικογένεια, η 

σχολική αποτυχία και ο λειτουργικός αναλφαβητισμός. Αυτά είναι στοιχεία που 

επιδρούν αρνητικά ή που δημιουργούν, αν θέλετε, εγκληματίες. 

Τα μέσα μαζικής επικοινωνίας. Ήταν τρομερά δηκτικός ο χ. Χρίστου, όταν 

έκανε αναφορά στο πόσο μπορεί να επηρεάσουν τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, και 

δε διαφωνώ, γιατί δεν το λέω, για να πω ότι ο κ. Χρίστου στράφηκε εναντίον των 

μέσων. Έκανε κριτική του τι σερβίρουν λόγω ανταγωνισμού και λόγω αύξησης, αν 

θέλετε, του αριθμού των ιδιωτικών ραδιοτηλεοπτικών σταθμών, οι οποίοι λόγω 

ανταγωνισμού φαίνεται ότι προβάλλουν μεταξύ άλλων, κατά τη διαπίστωση των 

ερευνητών, όπως αναφέρθηκε από τον κ. Χρίστου, προγράμματα με επικέντρωση 

στα εγκλήματα βίας, με επικέντρωση στην καταστολή με ... Γίνεται εισήγηση για 
αυστηρότερες ποινές, π.χ. επαναφορά της ποινής του θανάτου. Γtνεται ηρωοποίηση 

εγκληματιών, και αυτό είναι γεγονός. Προβάλλονται πορνογραφικές ταινίες και 

πρότυπα που δημιουργούν ή οδηγούν προς τα εγκλήματα της σεξουαλικής βίας, με 

προβολή νεαρών εγκληματιών σε πρωτοσέλιδα με τα ψευδώνυμά τους. Και κάνει 

συγκεκριμένη αναφορά, όπως στον Αλ Καπόνε και λοιπά. 

Κάνει ακόμα πιο πολλή αναφορά επικεντρωνόμενος στα θέματα της Κύπρου, 

και έχει απόλυτο δίκαιο. Δε διαφωνώ ούτε κατά ένα γιώτα με όσα διαπιστώνει ο κ. 

Χρίστου. Εθνικό σίριαλ οι φόνοι των γυναικών, πράγματι. Όλοι γίναμε μάρτυρες 

του τι γινόταν όσον αφορά την περιγραφή των εγκλημάτων. Κάνει αναφορά σε 

άλλα εγκλήματα βίας, πολέμους, ταινίες φόνων, ληστειών, βιασμών και λοιπά. Και 

καταλήγει σε ένα συμπέρασμα του Εθνικού Ινστιτούτου Ψυχικής Υγείας των ΗΠΑ, 

το οποίο λέει ότι η τηλεοπτική βία, η προβολή σκηνών τρόμου, σεξουαλικών σκηνών 

και λοιπά επιδρά ή αποτελεί έναν εκπληκτικό ή φοβερό εγκληματογόνο παράγοντα. 
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Αυτές τις διαπιστώσεις δεν μπορεί κανένας να τις αρνηθεί και αυτά τα δεδο
μένα που είναι παραδεκτά, δεν μπορεί κανένας να τα αρνηθεί, όπως επίσης δεν 
μπορεί κανένας να αρνηθεί -και δε με ενδιαφέρει αν κάποιοι άσκησαν κριτική- ότι η 

αστυνομία της Κύπρου είναι αυτή που έχουμε σήμερα, την οποία είχαμε και επί της 

προηγούμενης κυβέρνησης και επί όποιας άλλης κυβέρνησης. 

Αλλά να πω και κάτι: Εγώ δεν αισθάνομαι ότι θα πρέπει οποιοσδήποτε να 

νιώθει ντροπή για την αστυνομία μας, γιατί συγκρινόμενη με την Ευρώπη έχει να 

επιδείξει σημαντικό έργο -και τουλάχιστον αυτό λένε οι Ευρωπαίοι, ειδικοί 
τμημάτων αστυνομίας, όπως είναι η Scotland Yard ή το FBI, όπου μετεκπαιδεύονται 
οι αστυνομικοί μας έχουν να πουν τα καλύτερα λόγια, τις καλύτερες εκτιμήσεις για 

το έργο που επι τελει. 

Πού υπήρξε, κατά τη δική μου θέση, το λάθος; Το λάθος στην όλη αντtκριση 

ήταν ότι, ενώ αρχίσαμε να ασχολούμαστε με σοβαρότητα με ένα κοινωνικό 

πρόβλημα υψίστης σημασίας που απασχολεί τον καθένα, νομίσαμε ότι μέσα από το 

έγκλημα μπορεί να γίνεται ή επιτρέπεται η πολιτικολογία. Αυτό είναι το μεγάλο 

σφάλμα που διαπράχθηκε στη Βουλή. Κάπου νιώθω ότι μειώσαμε αυτό που 

προσπαθήσαμε να μεταδώσουμε ή να κάνουμε συνείδηση σε όλους. Δε θα αποδώσω 
μεγαλύτερη σημασία στις σκοπιμότητες, θα απαντήσω όμως στην πολιτικολογία. 

Και δεν υστέρησε δυστυχώς ο κ. Χρίστου, παρά τις διαπιστώσεις του, σε πολιτικο

λογία. Απλώς σας αναφέρω πως από τη σελίδα 5 μέχρι τη σελίδα Ι 9 κατακεραυνώ
νεται η κυβέρνηση για τις ευθύνες που φέρει. 

Θα κάμω ειδική αναφορά στο κάθε σημείο, για να δούμε επιτέλους τι είναι 

εκείνο που επέδρασε στην αύξηση της εγκληματικότητας: αυτά τα οποία διαπιστώνει 
ο κ. Χρίστου και τα οποία είναι διαπιστώσεις επιστημονικές ή αυτά που η πολιτική 

σκοπιμότητα επιβάλλει και υποβάλλει, ώστε να ασκούμε κριτική επί παντός 

επιστητού, εφόσον δεν είναι εμείς που κυβερνούμε! 

Ξεκίνησε ο κ. Χρίστου ... ή θα κάμω αναφορά στο συγκεκριμένο: Η αλλαγή της 
κυβέρνησης, λέει, έδωσε ισχυρή εντύπωση στήριξης ομο"(δεατών. Είναι η πρώτη 

φορά που ακούω να πολιτικοποιείται το έγκλημα και να υπάρχουν εγκληματίες του 
ΑΚΕΛ, εγκληματίες του ΔΗΚΟ, εγκληματίες της ΕΔΕΚ, εγκληματίες του ΔΗΣΥΙ 

'Ολα τα ανέμενα, αλλά το ότι οι εγκληματίες του κοινού ποινικού δικαίου έχουν 

τάχα και φρονήματα είναι η πρώτη φορά που το πληροφορούμαι! Και μάλιστα 

αποδίδεται η έξαρση αυτή στο γεγονός ότι δόθηκαν, λέει, προεκλογικές υποσχέσεις, 

για να κερδίσουμε τις εκλογές. Δηλαδή για να κερδίσει ο Γλαύκος Κληρίδης, βασι

στήκαμε στις υποσχέσεις που δώσαμε στους εγκληματίες, οι οποίοι για "άγνωστους" 

λόγους, καταπώς άκουσα και διάβασα, απολύθηκαν από τις φυλακές! 

Θα κάμω αναφορά σε μια μόνο από τις υποθέσεις εγκληματία ο οποίος πράγ

ματι απολύθηκε από τις φυλακές το 1994, στις 8 Ιουλιου. Διαβάζω από τους λόγους 
που συνέστησε -ποιος;- ο Γενικός Εισαγγελέας. Και πρέπει να ξέρετε ότι ο Πρόε

δρος της Δημοκρατίας δεν απονέμει χάρη κατά το δοκούν, εκτός αν έχει τη σύμφωνη 

γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα. Έτσι ορίζει το Σύνταγμα, στο άρθρο 53, παρά
γραφος 4. 

Λέει ο κ. Τριανταφυλλίδης: '"Εχει ήδη εκτίσει ποινή πέραν των δύο ετών φυλά

κισης από την οκταετή φυλάκιση στην οποία καταδικάστηκε. Στη δίκη του δεν είχε 
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υπό τις περιστάσεις την ευκαιρία να εξασφαλίσει τις υπηρεσίες δικηγόρου και έτσι 

δεν έχει υπερασπιστεί τον εαυτό του ε~τε μέσω δικηγόρου είτε αυτοπροσώπως". 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας στις 13.6.94, δήλωσε στο Ανώτατο, 
κατά την ακρόαση της έφεσης του καταδίκου: 'Ή καταδίκη του έπρεπε να ακυρωθεί 

γι' αυτό το λόγο, αλλά το δικαστήριο δεν επελήφθη αμέσως του θέματος και ανέβαλε 
την έφεση μετά τις θερινές διακοπές, χωρίς να ορίσει ημερομηνία ακρόασης. Έτσι ο 

κατάδικος παραμένει στη φυλακή, ενώ θα έπρεπε, λέει ο Γενικός Εισαγγελέας, να 

απολυθεί στις 13.6.94. 

Μιχαλάκης Α. Τριανταφυλλίδης, Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, 

8.7.94". 

Μήπως θέλετε να μας πείτε με σοβαρότητα ότι ο κ. Τριανταφυλλίδης έδωσε 
προεκλογικές υποσχέσεις και θα τις υλοποιούσε μετεκλογικά; Είναι δυνατό να 
γίνεται αναφορά σε κάτι που πιθανότατα να αποτελεί νομικό στοιχείο και να το 
πολιτικοποιούμε, προκειμένου να νομίζουμε ότι με αυτό τον πομπώδη τρόπο κατα

κεραυνώνουμε την κυβέρνηση; Και οι απολύσεις και οι χάρες που δόθηκαν επί 
προηγούμενης κυβέρνησης με εισήγηση του Γενικού Εισαγγελέα έγιναν ή δόθηκαν 
χάριν πολιτικής σκοπιμότητας, κύριοι συνάδελφοι; 

Εγώ ακούω συχνά περί σωφρονιστικής, περί μειώσεως των ποινών, περί 

αλλαγής του τρόπου αντιμετώπισής των καταδίκων, περί κοινωνικοποιήσεώς τους 
και δεν άκουσα σε αυτή τη Βουλή κανέναν να ισχυρίζεται ότι πρέπει να αυξήσουμε 
τις ποινές. Εδώ γιατί είναι πολιτικό; Πού είναι οι προεκλογικές υποσχέσεις, πού 
είναι οι "άγνωστοι" λόγοι; Σας τους έκαμα γνωστούς τώρα και δόθηκαν όχι από το 
νυν Γενικό Εισαγγελέα, για να του αποδώσετε πολιτικά κίνητρα, αλλά από τον 
προηγούμενο, που δεν είναι η παρούσα κυβέρνηση που τον διόρισε. 

Επομένως, aτυχέστατη, κατά τη δική μου άποψη, ήταν η αναφορά πως προε

κλογικές υποσχέσεις οδήγησαν στην απόλυση του οποιουδήποτε καταδίκου. Πίσω 
από την κάθε απόλυση υπήρχε ο συγκεκριμένος λόγος, που θα έπρεπε να ικανοποιεί 
πρωτίστως τον ανεξάρτητο αξιωματούχο της πολιτείας που λέγεται Γενικός Εισαγ
γελέας. Και, εν πάση περιπτώσει, όσες δόθηκαν δε δόθηκαν με τον παρόντα Γενικό 
Εισαγγελέα, οπότε θα μπορούσε να υπάρχει το στοιχείο ίσως της πολιτικής 
υποψίας, αλλά επί του προηγούμενου Γενικού Εισαγγελέα, ο οποίος δε διορίστηκε 

από το Γλαύκο Κληρίδη, αλλά ασκούσε, πιστεύω. όπως κατ' επανάληψιν λέχΟηκε 
από αυτή τη Βουλή -και εγώ το υποστηρίζω- με αντικειμενικότητα τα καθήκοντά 
του. 

Λέχθηκε ότι υπάρχουν και αποδίδεται η έξαρση του εγκλήματος στην αποδιορ
γάνωση της αστυνομίας, στις μαζικές μεταθέσεις -το άκουσα από μερικούς- στις 

αναξιοκρατικές προαγωγές, στον άκρατο κομματισμό. Ξηλωθήκαν, λέει, οι Υπηρε
σίες Δίωξης Ναρκωτικών, Αλλοδαπών, ΤΑΕ, ΚΥΠ, ΜΜΑΔ, οι προαγωγές κατά 

99% είναι με πολιτικά κριτήρια που γ~νονται από καταλόγους μάλιστα που καταρτί
ζονται εκτός αστυνομίας, υπάρχει κλονισμός της πειθαρχίας και ανυποληψία, ενώ -
προσέξετε!- το ένα τρίτο των μελών της αστυνομικής δύναμης, κατά τον κ. Χρίστου, 

γνωρίζει ότι δε θα προαχθεί. Το ένα τρίτο! Θα κάμω αναφορά στη συνέχεια, για να 
καταλάβετε τη σημασία του ενός τρίτου που γνωρίζει ότι δε θα προαχθεί. 

Η κυβέρνηση, λέει, χώρισε την αστυνομία σε δικούς μας και ξένους. Ακόμα, 
ότι μετατρέψαμε την αστυνομία σε κομματικό όργανο, καταγράφουμε τα φρονή

ματα, αναιτίως ξυλοκοπούμε έξω από γήπεδα -πιθανόν να αναφερόταν στα επει
σόδια χουλιγκανισμού έξω από το Τσίρειο Στάδιο. 

Ι• 

... 



; 
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Κα~ έγ~νε φυσ~κά αναφορά κα~ στους δώδεκα στους οποίους όταν κάνω 

αναφορά, θα καταλάβετε το μέγεθος της υποκρισί.ας που χαρακτηρίζει όλους εδώ 

μέσα. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Όχι όλους. 

Ν. ΑΝΑΣ'ΓΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα ακούσετε από τα πρακτ~κά της Βουλής, σας παρακαλώ, και τότε θα συνει

δητοποιήσετε τι εννοώ. Κάμετε απλώς υπομονή και θα δείτε πόσες ευθύνες 

φέρουμε, όταν αξιούμε από την κυβέρνηση να εισακούει τις εισηγήσεις της Βουλής, 

κα~ πόσο όλο~ υποκρινόμαστε, όταν έρθε~ η ώρα να μας εισακούσει η κυβέρνηση. 

Αρχίζω από την αποδιοργάνωση της αστυνομίας. Πίστευα ότι κατά τον ί.δ~ο 

τεκμηριωμένο τρόπο διάγνωσης των εγκληματογόνων παραγόντων, των αηtων που 

προκαλούν τα εγκλήματα, ανάλογη τουλάχιστον έρευνα θα γινόταν και όσον αφορά 

το τι έγινε επί άλλων ημερών, κύριοι συνάδελφοι. Και σας αναφέρω τι έγινε: Από 

\η Μαρτίου 1988 μέχρι Ι η Μαρτίου 1989, όταν στην εξουσία ήταν αυτοί που σήμερα 
τους ακούω να κόπτονται για το ξήλωμα της αστυνομίας, έγ~ναν ι ι3ι μεταθέσεις, 

σε ένα χρόνο ι 131 μεταθέσεις. Δεν ήταν ξήλωμα της αστυνομίας αυτό; Δεν ήταν 

ξήλωμα της αστυνομίας το γεγονός ότι για πολιτικούς και μόνο λόγους δύο αξιωμα

τ~κοί και ένας λοχίας, επειδή ήταν πολιτ~κά αντίθετο~ με την κυβέρνηση Βασιλείου, 

απολύθηκαν για λόγους δημοσίου συμφέροντος, χωρίς καν να τους δοθεί το 

δικαίωμα να ακουστούν ενώπιον του Υπουργ~κού Συμβουλίου; 

Αναφέρομαι συγκεκριμένα στους αξιωματικούς Νεόφυτο Παπαγεωργίου και 

Αρέστη Χαραλάμπους κα~ στο λοχία Σκουλλή. Και οι τρεις καλά γνωστοί, φίλοι 

του νυν Υπουργού Εσωτερικών αλλά πολέμιοι τότε της εκλογής του κ. Βασιλείου 

στην εξουσία. Και, ενώ η Γενική Εισαγγελία, ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας γνωμά

τευσε ότι δεν υπήρχε υπόθεση εναντίον τους και ενώ στάληκαν στο πειθαρχικό της 

αστυνομίας και απαλλάχΟηκαν, η κυβέρνηση Βασιλείου στις 30.6.88, χωρίς να 
ενοχλείται κανένας για το ότι ξηλωνόταν χωρίς λόγο το αστυνομικό σώμα, τους 

απέλυσε για λόγους δημοσίου συμφέροντος. 

Είναι γνωστή η απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου του 1990, αλλά γνωστό
τερη θα πρέπει να είναι σ' εμάς, κύριοι συνάδελφοι, η τροποποίηση που είχαμε 

επιφέρει στο νόμο που αφορά την απόλυση για λόγους δημοσίου συμφέροντος 

ακριβώς ύστερα από την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου, με βάση την οποία 

εκρίνετο και εθεωρείτο αντισυνταγματική η διάταξη του νόμου που έδινε στο 

Υπουργικό Συμβούλιο, χωρίς να ακούσει, χωρίς τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγ

γελέα, την εξουσία απόλυσης για λόγους δημοσίου συμφέροντος. Και ομόφωνα η 

Βουλή τροποποίησε τον ανάλογο νόμο και δεν τον κατάργησε. Άφησε το δ~καίωμα 

στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

Γι' αυτό, αν είναι κάτ~ που είπα στην αρχή και θα το πω και ύστερα, είναι πως 

ας μην κοπτόμαστε ορισμένοι από εδώ ότι δε φέρουμε ευθύνη. Ο καθένας έχει το 

δικό του κομμάτι ευθύνης. Διαφορετικά, αν πράγματι δε θέλαμε -εκτός αν θέλαμε, 

επειδή τότε ήταν η δική μας κυβέρνηση!- να είχε η κυβέρνηση τέτοιες εξουσίες, δεν 

έπρεπε να περάσουμε το νόμο ή έπρεπε να καταργήσουμε τ~ς δ~ατάξεις του νόμου. 
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Και αυτό δεν αποτελεt τη θέση μου όσον αφορά τους δώδεκα. Θα την ακούσετε, 
όταν έρθει η ώρα. Απλώς τώρα λέω, ακούοντας κάποιους θέλω να πω ότι πρέπει να 
είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί, όταν νομίζουμε ότι κατακεραυνώνουμε κάποιους, :. 
επειδή εφαρμόζουν νόμους που εμείς η Βουλή, η υπεύθυνη Βουλή, τους ψηφίσαμε. 

Επομένως, κύριοι συνάδελφοι, θα κάμω πιο ειδική αναφορά τώρα στο καθε
στώς μετά τις μεταθέσεις, μετά τις μεταθέσεις του 1988, για να δούμε αν φέρουμε 
ευθύνη και ποιοι φέρουν την ευθύνη. 

Έχουμε, λέει, ξηλώσει την ΚΥΠ, τη ΜΜΑΔ, το ΤΑΕ, τα πάντα. Δεν υπάρχει 
αστυνομία δηλαδή. Δεν υπάρχει τίποτε όρθιο στη θέση του. Γιατί όμως όλος αυτός 
ο θόρυβος; Γιατί αυτός ο πόνος ο τόσο έντονος; Πότε τάχα έκανε καλύτερα η αστυ
νομία τη δουλειά της; Όταν οι υπεύθυνοι της επαγρύπνησης είχαν γραφεία μέσα 
στην ΚΥΠ, σε κάθε αστυνομικό σταθμό και κάθε αστυνομική διεύθυνση; Όταν οι 
προαγωyές γίνονταν από τους επαρχιακούς επαγρύπνησης του ΑΚΕΛ; Όταν τα 

κύρια στελέχη της ΚΥΠ και των διαφόρων μονάδων ανήκαν. αποκλειστικά σε 
αυτούς που κάποιοι ισχυρίζονται ότι αποτελούν το ένα τρίτο; Τότε ήταν δίκαιο 
αυτό και ήταν η άριστη των αστυνομιών, ενώ σήμερα είναι η χείριστη; Έτσι 

κρίνουμε την αστυνομία; 

Τι να πω για τις προαγωγές ημετέρων επί άλλων ημερών, που σε μια πενταετία 
πήραν τρεις ή και τέσσερις προαγωγές; Ήταν οι μόνοι άξιοι! Από όλο το αστυνο
μικό σώμα ορισμένοι ευνοούνταν συστηματικά και κατ' επανάληψιν, ενώ τα δύο 
τρίτα ήταν οι άχρηστοι. Οι εκλεκτοί ήταν το ένα τρίτο που σήμερα γνωρίζει ότι δε 
θα προαχθεί. Έτσι ισχυρίζεται ο κ. Χρίστου, χωρίς όμως αυτή να είναι και η πραγ
ματικότητα, γιατί όλοι γνωρίζουμε, κύριοι συνάδελφοι, και προκαλώ όποιον θέλει 
να μου απαντήσει και να μου πει έναν αστυνομικό διευθυντή επί προηγούμενης 
διακυβέρνησης ή ακόμα και σήμερα που πρόσκειται στο Δημοκρατικό Συναγερμό. 
Είμαι πάρα πολύ προκλητικός και επιμένω: Να μου πείτε έναν αστυνομικό διευ
θυντή που πρόσκειται στο Δημοκρατικό Συναγερμό. Μήπως ο της Λάρνακας, ο κ. • 
Αναξαγόρας, υπήρξε ποτέ του Δημοκρατικού Συναγερμού; Μήπως ο της Λεμεσού; 
Μήπως ο προηγούμενος της Λεμεσού; Μήπως ο της Πάφου; Μήπως ο της Αμμοχώ
στου; Εγώ ακόμα θα σας παρακαλέσω και θα σας προκαλέσω, αν Οέλετε, να μου 
υποδείξετε υπεύθυνο τμήματος του Δημοκρατικού Συναγερμού επί προηγούμενης 
κυβέρνησης ακόμα και της Τροχαίας ή έστω έναν αξιωματικό. 

Όλοι αυτοί ήταν ανάξιοι αστυνομικοί, ήταν ανίκανοι; Μόνοι εκλεκτοί ήταν 
όσους σύστηνε η επαγρύπνηση του ΑΚΕΛ; Και δέχεστε και καταδέχεστε εσείς που 
υπεραμύνεστε του κ. Ποταμάρη και του κ. Παπακώστα, που κατακεραυνώνετε τον 
Πρόεδρο του ΔΗΣΥ, διότι έκανε μια εκτίμηση καλή ή κακή ... Ο Πρόεδρος της Δημο
κρατίας θα αποφασίσει. Ο Πρόεδρος του κόμματος έκανε κάποια διαπίστωση, αλλά 
δεν είναι αυτό που σχολιάζουμε σήμερα. Θέλετε να πείτε ότι τους μετατρέψατε σε 

κομματικά στελέχη του Δημοκρατικού Συναγερμού; Τόσος σεβασμός προς αυτή τη 
δύναμη που ισχυρίζεστε ότι πρέπει να της ορθώσουμε το ανάστημα, να της δώσουμε 

ηθικά ερείσματα, ώστε να μπορεί να αντιμετωπίσει το έγκλημα; Έτσι, ειλικρινά, 
χωρίς αίσθηση μπορεί να αποκαλείτε και να λέτε για τον καθένα ότι μετατρέπεται σε 
κομματικό όργανο; Μα, δεν είμαστε εμείς που τους διορίσαμε! Είναι η δική σας 
κυβέρνηση και εμείς δε διανοηθήκαμε να ενοχλήσουμε κανέναν. Παρέμειναν στην 

ηγεσία της αστυνομίας και, αν γίνονται κάποιες διαπιστώσεις και ακούγονται 
φωνές, εσείς να προσέξετε, που πολιτικοποιείτε το θέμα, να μην προκαλέσετε ζημιά 

στην ηγεσία. 
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Αλλά άκουσα για την κάλυψη τάχα των εγκλημάτων από την παρούσα κυβέρ· 
νηση. Ευτυχώς που βρέθηκαν και κάποιοι συνάδελφο~ -κα~ δε μιλώ γι.α τον 
κ. Χρίστου- να "σοβαρολογήσουν" μέσα σε αυτό το Σώμα και να μας πείσουν ή 

επιτέλους να μας καταστήσουν γνωστό ότι το έγκλημα ανθεί από τότε που ανέλαβε η 
κυβέρνηση Κληρίδη! Οι προστάτες των λεσχών γεννήθηκαν από την lη του Μάρτη 

του Ι 993 και εντεύθεν! Οι προστάτες της πορνείας βρέθηκαν και διεφθάρησαν από 
την 1η Μαρτίου 1993! Τα ναρκωτικά άρχισαν να διακινούνται μόλις πρόσφατα! 

Είναι "νέο" φρούτο και "νέο" φαινόμενο! Μάλιστα, καλά που δε μας εξήγησαν από 
λεξικό, διότι πιθανόν πολλοί να μην πήραμε χαμπάρι, τι εστί ναρκωτικά! Και όλα 
τα κακά και τα εγκλήματα και η έξαρση από τότε άρχισαν! 

Και παρέβλεψε τι είπε ο Κοινοβουλευτικός του Εκπρόσωπος -και λυπούμαι 
που κάνω αναφορά σε αστειολογίες, διότι δε θεωρώ σοβαρή την αναφορά σε τρεις 
τέσσερις αστυνομικούς, εκ των οποίων μάλι.στα μερικοί προήχθησαν επί παρούσης 

κυβερνήσεως, τους οποίους θεωρεί κατατρεγμένους ο προηγούμενος ομιλητής. Και 
μερικοί που κάΟονται και μας παρακολουθούν σήμερα πήραν όχι μία αλλά δύο 
προαγωγές επί παρούσης κυβερνήσεως, γιατί σεβόμαστε και εκτιμούμε το έργο τους, 

ανεξάρτητα από το πού ανήκουν κομματικά. Και γνωρίζει ο κ. Χρίστου αν υπάρ

χουν και πόσοι πήραν προαγωγές στην Αστυνομική Διεύθυνση Λεμεσού παρά το 
γεγονός ότι υποστήριξαν το ΑΚΕΛ. Και λοιπόν; Αν είναι ικανοί αστυνομικοί και 
αξιωματικοί, να προαχθούν, όπου και αν ανήκουν πολιτικά. Και αυτό έγινε στην 

πράξη και αυτό γίνεται στην πραγματικότητα. 

Αλλά υπάρχει και κάτι άλλο: "Φωνάζει ο κλέφτης, για να φοβηθεί ο νοικο
κύρης". Έτσι είναι! Ουδέποτε είμαστε ικανοποιημένοι. Και ορθά το ανέφερε, 
νομίζω, ο κ. Κυπριανού προηγουμένως, όταν έλεγε ότι, μόλις ανακοινωθούν οι 
προαγωγές, αρχίζει ο καθένας να μετρά: Ποι.οι είναι οι δικοί μας, ποιοι είναι οι 

δικοί τους. Κάπου μας αδίκησε. Άλλοι λένε "επιτέλους κυβερνούμε" ή "δεν κυβερ. 
νούμε", άλλοι λένε "επειδή είμαστε στην αντιπολίτευση, δε μας προβιβάζουν" και 

πάει λέγοντας. 

Και τώρα να κάνουμε μια άλλη αυτοκριτική, κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουμε 

πράγματι να εκφράσουμε την εκτίμησή μας προς το αστυνομικό σώμα. Ποιοι χρησι
μοποίησαν την αστυνομία ως προεκλογικά προτεκτοράτα, ως προεκλογικά επιτε
λεία; Πόσες φορές τη χρησιμοποιήσαμε -και δεν αναφέρομαι στην ίδια την αστυ

νομία, αυτή δυστυχώς υπακούει σης οδηγίες των εκάστοτε Υπουργών- για 
εκλογικούς σκοπούς; Ναι ή όχι; Ας κάνουμε μια παραδοχή επιτέλους, αν είμαστε 

έντιμοι. Αφήσαμε αυτούς τους ανθρώπους να επιτελέσουν, όπως έπρεπε και όπως 
όφειλαν, το καθήκον τους ή τους στρατεύαμε, για να ψηφοθηρούν για μας ανά τας 

ρύμας και τας αγυιάς; 

Είναι γνωστές οι υποθέσεις. Τα λάθη είναι βγαίνουμε και είμαστε προκλη
τικοί. Μιλά για την υπόθεση τάδε, που έκλεισε, και για την υπόθεση δείνα. Εδώ 
μιλούμε για μαζικές καταγγελίες που γίνονταν σε προεκλογικές περιόδους, ώστε 
κατά τη διάρκεια των εκλογών να καλεί κάποιον ο αστυνομικός διευθυντής, ο υπεύ
θυνος του τμήματος, και να του λέει: "Σου αναστέλλω, αν ψηφίσεις τον άλφα ή το 

δείνα". Αυτά είναι γεγονότα που κάποια ώρα πρέπει να λεχθούν, αν θέλουμε να 
κάνουμε πραγματικά συζήτηση, τομές, αν θέλουμε να βάλουμε τον δάκτυλον επί τον 

τύπον των ήλων. Πρέπει να το πούμε πως, αν είναι διεφθαρμένοι κάπου, εμείς τους 
διαφθείραμε, τουλάχιστον όσον αφορά την πολιτική. 
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Άκουσα -και κανένας δεν αμφιβάλλει- ότι οι εγκληματικές περίοδοι που 

πέρασε τούτος ο τόπος, του εσωτερικού διχασμού ή της χρήσης της αστυνομίας για 

πολιτικούς λόγους, ήταν από πολλούς και διάφορους. Ξεκινήστε από την ανεξαρ

τησία και ελάτε μέχρι σήμερα, αν θέλετε. Αν είναι κάτι που κάποια ώρα πρέπει να 

μας απασχολήσει -και πιστεύω ότι είναι η ώρα πλέον- είναι να δούμε ότι υπάρχουν 

ένα σωρό γενεσιουργοί λόγοι για τη δημιουργία του εγκλήματος. Έχουμε μια αστυ

νομία που την αποκαλούν ξηλωμένη. Ε! Να δούμε αυτή την ξηλωμένη αστυνομία 

επιτέλους! Να δούμε αν ορθά την εκτιμούμε και την κρίνουμε ή αν εσφαλμένα πολι

τικολογούμε! 

Θα πάρω στοιχεία από το Τμήμα Στατιστικής και Ερευνών. Είναι κρατικό 

ίδρυμα· ανέκαθεν λειτουργούσε. Ελπίζω να μη μας πουν ότι πρόσφατα διορίσαμε 

δικούς μας, για να βγάζουν άλλες στατιστικές! Όσον αφορά το σοβαρό έγκλημα, 

είχαμε 636 υποθέσεις το 1990, 609 το 1991, 624 το 1992, 689 το 1993, 679 το 1994. 
Υπάρχει, όπως είπε ο κ. Χρίστου, μια αύξηση του σοβαρού εγκλήματος κατά 16%. 
Να δούμε τα αποτελέσματα της αστυνομίας. Η διακύμανση, απ' ό,τι βλέπετε, των 

σοβαρών εγκλημάτων είναι μεταξύ 650 και 670 κατ' έτος τα τελευταία πέντε χρόνια. 

Το 1990 η εξιχνίαση με την τότε επιστημονικά διαρθρωθείσα αστυνομία ήταν 
56,19%. Τον επόμενο χρόνο βελτιώθηκε και έφτασε το 57%, για να έρθουμε το 1995 
και παρά την ύπαρξη του οργανωμένου εγκλήματος -και Οα κάμω ειδικότερη 

αναφορά στο οργανωμένο έγκλημα- να φτάσουμε την εξιχνίαση με ξηλωμένη την 

ΚΥΠ, με aποδιοργανωμένη τη ΜΜΑΔ, με το ΤΑΕ να μην υπάρχει, με όλα αυτά τα 

κακά ... για να μην προσθέσω ακόμη, κύριοι συνάδελφοι, τις πάρα πολύ σωστές 
παρατηρήσεις τις οποίες ο κ. Κυπριανού έκαμε: εγκληματολογικά εργαστήρια ουσια

στικά είναι ανύπαρκτα υπό την έννοια της ποιοτικής και ποσοτικής στελέχωσης και 

επάνδρωσης. Χημείο του κράτους: Οκτώ με εννέα μήνες, για να αναλυθούν τα 

διάφορα τεκμήρια, και εμείς αναμένουμε εξιχνίαση εγκλημάτων. Και παρά ταύτα 

εξιχνιάζονται κατά εβδομήντα δύο κόμμα τόσο τοις εκατόν τα εγκλήματα. 

Είναι λοιπόν για να κρίνεται και να επικρίνεται η παρούσα αστυνομία ή για 

να την επευφημούμε και να λέμε ότι επιτέλους έχουμε αστυνομία; Εγώ νιώθω περή

φανος. Όταν δεν έχω δακτυλοσκόπους για τα δακτυλικά αποτυπώματα, όταν δεν 

έχω ηλεκτρονικό αρχείο, όταν δεν έχω χημείο, όταν δεν έχω τα σύγχρονα μέσα για 

την εξιχνίαση, τα αντίστοιχα που χρησιμοποιούν οι εγκληματίες, διερωτώμαι γιατί 

ωρύεστε και ωρυόμεθα, αν θέλετε, για να είμαι δίκαιος: "Ότι ... μα, ... δε γίνεται ... 
υπάρχει έξαρση ... " Υπάρχει. Είναι κανένας που μπορεί να το αρνηθεί; Δεν είναι 

τωρινό το φαινόμενο. 

Ποιο είναι το σημερινό φαινόμενο; Είναι απλούστατα η σύγκρουση των 

φατριών του οργανωμένου εγκλήματος, κάτι που δεν είναι κυπριακή επιδημία. Η 

Μάλτα, η οποία είναι απλούστατα όση η μία των επαρχιών μας, έχει οργανωμένο 

έγκλημα από δεκαετίες. Το Λουξεμβούργο χειρότερα. Στο οργανωμένο έγκλημα 

επικρατεί, αν θέλετε, ο νόμος της σιωπής. Να αναφέρω ένα παράδειγμα: Προχθές 

στη Λεμεσό Καταγγέλθηκε ότι τη νύχτα έγινε ληστεία σε σπίτι Ρώσου και κλάπηκαν 

χρυσαφικά αξίας περίπου σαράντα χιλιάδων τόσων λιρών. Μέχρι το μεσημέρι της 

επομένης είχαν συλληφθεί άπαντες. Εξιχνιάστηκε. Ήταν κοινοί κλέφτες, λωπο

δύτες, διαρρήκτες. Δεν ανήκαν στο οργανωμένο έγκλημα. 
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Η διακίνηση των ναρκωηκών, όπως πολύ σωστά λέχθηκε από τους κυρίους 

συναδέλφους, όταν προμίλησαν- Χρίστου, Χατζηδημητρίου, Κυπριανού κ.λπ .... 
είναι ο κ. Χατζηδημητρίου, νομίζω, που υπολόγισε τα εκατομμύρια των συμφερό

ντων που κρύβονται πίσω από τη διακίνηση των ναρκωτικών και πίσω από τη διακί

νηση των γυναικών και ανέφερε αριθμούς οι οποίοι εκπλήττουν, αλλά και σοκά

ρουν, αν θέλετε. Είναι καλά δικτυωμένοι και η προσπάθεια είναι ποιος θα καταστεί, 

αν θέλετε, ο βασιλιάς της νύχτας. 

Επομένως, το ξεκαθάρισμα των λογαριασμών -που δεν είναι φαινόμενο μόνο 

της Κύπρου- είναι φαινόμενο που δεν είναι εύκολο κανένας να το αντιμετωπίσει, 

όταν υπάρχουν προβλήματα δικονομικά, που αφορούν το δίκαιο της αποδείξεως. 

Μιλώ τουλάχιστον και απευθύνομαι στους συναδέλφους μου δικηγόρους. Το 

αγγλοσαξονικό δίκαιο μιλούμε ότι δεν επιτρέπει και δεν αποδέχεται τα όποια νέα 

επιστημονικά μέσα να αποτελούν τεκμήριο για την ανίχνευση ενός εγκλήματος ούτε 

οι μαγνητοταινίες ούτε οι βιντεοταινίες, έστω κι αν είναι κάτι που μπορεί να το 

βλέπει ο καθένας σας. Υπάρχει πρόβλημα. Υπάρχει πρόβλημα στο να παρουσιάσεις 

ενόχους. Και, όταν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ομιλεί και λέει ότι γνωρίζει η 

κυβέρνηση και πιθανότατα και αρκετοί από εμάς που πληροφορούμαστε -και, όταν 

λέω "από εμάς", εννοώ από όλες τις πλευρές- φαίνεται ότι είναι γνωστά τα στοιχεία, 

πλην όμως, αν δεν υπάρχει η, κατά το δικό μας δίκαιο, μαρτυρία, δεν μπορεί να 

προσαχθούν ενώπιον της δικαιοσύνης. 

Συνεπώς, με όλα αυτά τα προβλήματα που έχουν αναφερθεί, όσον αφορά την 

εξιχνίαση των εγκλημάτων, δε δέχομαι -και δεν το δέχομαι, γιατί τα γεγονότα το 

μαρτυρούν- ότι υπήρξε ξήλωμα. Υπάρχει και πρέπει να υπάρχει εναλλαξιμότητα. 

Είναι καλά γνωστό ότι αξιωματικοί και αστυνομικοί που παρέμειναν επί χρόνια 

στην αυτή υπηρεσία δεν απέκτησαν μόνο διακλάδωση στο τμήμα πληροφοριών ή 

είναι πληροφοριοδότες, αλλά φαίνεται και φέρεται ότι κάποιοι έχουν συνδεθεί και 

με το έγκλημα. 

Και, αν ε'ναι να λέμε την αλήθεια, θα πρέπει να τη λέμε. Και, αν είναι να 

μιλήσουμε για προστάτες λεσχών, ας ανατρέξουμε και ολίγον στο παρελθόν. Και, 

αν είναι να ανατρέξουμε σε προστάτες άλλων καταστάσεων ή, όταν κουκουλώναμε 

αδικήματα αξιωματικών και αστυνομικών, ας δούμε αν ενεργήσαμε σωστά στο 

παρελθόν και αν δεν ενεργούμε σωστά σήμερα. Σας προκαλώ να μου πείτε σε ποια 

υπόθεση δεν έχει διοριστεί ποινικός ανακριτής, όταν παρατηρήθηκε ότι αστυνομικός 

παρέβη τα καθήκοντά του, ανεξαρτήτως σε ποιο πολιτικό κόμμα ανήκει. 

Κάνω αναφορά ειδικότερα ακόμα και σε εκείνους που εσείς δεν έχετε αναφέρει 

-και διερωτώμαι και εκπλήττομαι πώς και δεν έγινε αναφορά, διότι έγινε αναφορά 

και σε ανθρώπους που πρόσκεινται τουλάχιστον στη συγκυβέρνηση, ότι δήθεν 

διώκονται, ενώ προάγονται. Εμείς δε διστάσαμε να διώξουμε ακόμα και αξιωματι

κούς. Και μάλιστα τόσος ήταν ο ζήλος, που το Ανώτατο Δικαστήριο απεφάνθη ότι 

παρανόμως ενεργήσαμε με το να θέσουμε σε διαθεσιμότητα αξιωματικό της αστυνο

μίας. 

Προκαλώ να μου πείτε σε ποια υπόθεση δεν έχει οριστεί ποινικός ανακριτής 

και πόσο δεν ενεργεί αντικειμενικά η παρούσα κυβέρνηση είτε όσον αφορά την 

παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωμάτων είτε όσον αφορά τη διάπραξη οποιουδήποτε 
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αδικήματος, από την ώρα που η παρούσα κυβέρνηση και όχι η προηγούμενη θέτει ή 
έχει τροποποιήσει τις εξουσίες του Επιτρόπου Διοικήσεως αρχικά, ώστε να επεκτα

θούν οι εξουσίες του και να ελέγχει το αστυνομικό σώμα ύστερα από καταγγελίες σε 

βάρος του. 

Δεν είμαστε εμείς και δεν είναι επί των ημερών μας που ο κ. Παπασάββας 
εγκατέλειψε διερευνητική επιτροπή, διότι του δόθηκαν όροι εντολής καταπώς ήθελε 

ο τότε Υπουργός. Και, όταν κρίνουμε, ας ενθυμούμεθα ότι ο γυάλινος πύργος στον 

οποίο τάχα βρισκόμαστε και μας σκεπάζει πιθανόν να μην είναι αρκούντως ικανός 

να μας προστατεύσει. 

Και θα προχωρήσω στη συνέχεια, κύριοι συνάδελφοι, στη διαπίστωση του 

κ. Χρίστου. Θα πω ελάχιστα πράγματα για το ότι τάχατες το ένα τρίτο του αστυνο

μικού σώματος γνωρίζει ότι δε θα προαχθεί. Δηλαδή, κάνει παραδοχή ο κ. Χρίστου 

ότι η "κατατρεγμένη" Αριστερά-ΑΚΕΛ-Νέες Δυνάμεις κατόρθωσε παρά τον "κατα
τρεγμό" να έχει το ένα τρίτο μέσα στην αστυνομική δύναμη, το οποίο και γνωρίζει 

ότι δε θα προαχθεί; Και, αν το ένα τρίτο είναι οι ικανοί και άξιοι, τα δύο τρίτα τι 

έγιναν επί των ημερών σας, κύριε Χρίστου; Μπορούμε, δηλαδή, να πούμε ότι κατά 

τα δύο τρίτα η αστυνομία είναι άχρηστη και ανάξια; Είναι προς αυτούς που απευ

θύνεστο προηγουμένως; Είναι για να δεχτώ ή να καταδεχτώ να αρχίσω να κάμνω 

αναφορά σε αξιωματικούς που προήχθησαν επί παρούσας κυβέρνησης; Δηλαδή, να 

πω κατά πόσο ο κ. Παχίτης είναι του Συναγερμού; Αξιοκρατικά έγινε. Και το 

χαιρόμαστε, γιατί έτσι έπρεπε να γίνει. Όταν ο κ. Στεφάνου έπαιρνε προαγωγές, τις 

πήρε γιατί είναι του Συναγερμού; Θέλετε να πείτε ότι έτσι εγκαταλείπετε κάποιους 

ανθρώπους που υπηρέτησαν και επί προηγούμενης κυβέρνησης; Δε θα κάνω 

αναφορά σε ονόματα. Τελειώνω εδώ. Δεν το δέχομαι, δεν το θέλω. Δε θα ασχοληθώ 
με ανθρώπους οι οποίοι ασχολούνται περισσότερο με την πώληση επίπλων, την 

ενοικίαση καταστημάτων ή τον εκβιασμό καταστηματαρχών, γιατί έπρεπε να παρα

στούν! 

Για να πούμε και το άλλο: Για τις φιέστες της αστυνομίας σε ορισμένες 

πόλεις, τις οποίες χρηματοδοτούσαν μάλιστα λέσχες! Οίκοι ανοχής, κυβείες και όλα 

τούτα, για να κάνει φιέστες η αστυνομία και να παρευρίσκεται ο Υπουργός! Είναι 

γνωστά τα γεγονότα. Δεν ήθελα να κάνω αναφορά. Αλλά, κι αν κάνω, την κάνω για 

να έρθω στο τελικό συμπέρασμα. Όταν έρθω, θα καταλάβετε γιατί κάνω όλες αυτές 
τις αναφορές. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα έρθω σε ένα θέμα το οποίο δεν είναι καθόλου ευχά
ριστο για κανέναν. Αλλά πριν, θέλω απλούστατα να συμβουλεύσω ορισμένους 

συναδέλφους -και αν θέλουν, ας το καταλάβουν, αν θέλουν, ας μην το καταλάβουν
όταν ανέρχονται στο βήμα και αναφέρουν πέντε υποθέσεις, να μη νομίζουν ότι με το 

να γράψει ο τύπος "ξέρετε, συνελήφθη ο τάδε στην τάδε" έκαναν θαύματα. 
Α νέφεραν πέντε υποθέσεις, για να μας πουν ότι υπάρχει διαφθορά. 

Απλώς θέλω να σας πω ότι επί των ημερών κάποιου αστυνομικού διευθυντή σε 

μια επαρχία -τα στοιχεία είναι δεδομένα, είναι ενώπιον της Βουλής, η οποία ασχο

λήθηκε με το θέμα- είχαν κλείσει 1 258 υποθέσεις το 1991 από μια αστυνομική διεύ
θυνση και τέθηκαν ως άλλως διατεθείσες. Το 1992 έκλεισαν Ι 104 υποθέσεις. Σε 

δύο μόνο χρόνια ο άνθρωπος αυτός έκλεισε ως άλλως διατεθείσες όχι για ρουσφέτι, 
όχι για ψηφοθηρία 2 500 περίπου υποθέσεις μιας επαρχίας μόνο. Αυτά ήταν 

ενώπιον της Επιτροπής Ελέγχου. Ακούστηκαν και δόθηκαν στοιχεία. 

-. ·-

·. . 
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Και καλύτερα είναι, άμα βγαίνει στο βήμα ο όποιος Ηρακλής Πουαρώ ή 

όποιος θέλει να κάμνει τον Ηρακλή Πουαρώ, να είναι προσεκτικός, όταν αναφέρει 
ότι καταγγέλθηκε το άλφα ή το βήτα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ανακαλώ, για να μην ... Ήταν λάθος μου. Απλώς είναι ο αστε'ίσμός που λέμε 
προς το συνάδελφο εκτός βήματος. Από του βήματος το ανακαλώ. 

Έρχομαι τώρα στην υπόθεση των δώδεκα. Να κάνω κάτι ξεκάθαρο, κύριοι 

συνάδελφοι: Η θέση του δικού μας κόμματος και η προς τον Πρόεδρο της Δημοκρα

τίας διαβιβασθείσα βούλησή μας είναι ότι δε θέλουμε να θυματοποιηΟεί κανένας, μα 
κανένας. Υπάρχουν άνθρωποι που έχουν δικαστεί και έχουν απαλλαγεί. Υπάρχουν 

άνθρωποι για τους οποίους εκκρεμούν έρευνες, αν δεν ολοκληρωθεί. Και είναι εδώ 
που Οέλω να διορθώσω κάποιο συνάδελφο ο οποίος είπε: "Γιατί δε διορίσατε 

ποινικό ανακριτή;" 

Μα, αν ανέρχεστε στο βήμα, χωρίς να είστε ενήμερος για το τι γίνεται, καλύ

τερα να μη βγαίνετε στο βήμα, κύριε συνάδελφε! Πέραν της απόφασης του Υπουρ

γικού, την ίδια ώρα έχουν οριστεί και ποινικοί ανακριτές για όσα των αδικημάτων 
μπορεί να αποτελέσουν αντικείμενο απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου. Και 

δε δεχόμαστε και δε θα δεχθούμε τη θυματοποίηση. 

Αλλά μίλησα για ένα βαθμό υποκρισίας, υποκρισίας όλων μας, για να καταλά
βετε τι εννοώ. Ενεγράφη στη Βουλή και εσυζητείτο από τις 30 Μαρτίου του 1995, 
φέτος, κύριοι συνάδελφοι, μέχρι το Μάιο του 1995 η άσκηση πνευματικής τρομοκρα
τίας από πλευράς του κ. Πουργουρίδη, διότι κατηγόρησε ή μάλλον δεν κατηγόρησε, 
αλλά έκρινε, είχε ασκήσει έντονη κριτική, αυστηρή κριτική προς τον κ. Λουκα'ίδη 
και τον κ. Παπασάββα για την πολιτικολογία που ασκούσαν σε βάρος της κυβέρ

νησης. Δεν είναι εκείνο που έχει σημασία. 

Θα σας διαβάσω ορισμένα αποσπάσματα και θέλω να ακούσουν όλοι με 
προσοχή, για να καταλάβετε η λέγαμε προς την κυβέρνηση, η οποία θέλουμε, κατά 

τα άλλα, όταν της μιλούμε ή όταν της στέλνουμε μηνύματα, να τα λαμβάνει σοβαρά 

υπόψη. 

Πρακτικά της Βουλής ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1995, σελίδα 77 -θα σας πω 
στο τέλος ποιος τα είπε: "Και δεν είχαν γίνει βέβαια -αναφέρεται στους βασανι

σμούς, κύριοι συνάδελφοι- και δεν είχαν γίνει βέβαια από UFO. για να επαναλάβω 
την πολύ εύστοχη παρατήρηση του κ. Παπασάββα. Για να γίνουν βασανισμοί, προ'\J
πόθεση είναι να υπάρχουν βασανιστές". Για να προχωρήσει πιο κάτω ο ευπαίδευτος 

συνάδελφος: 'Τι Οα ανέμενε ο καθένας από την κυβέρνηση; Τι θα ανέμενε από το 
Συναγερμό, με βάση την αρχή της συνέπειας;" 

Αυτά ήταν ερωτήματα που υποβάλλονταν από τον έντιμο Βουλευτή κ. Ρένο 

Πρέντζα προς εμάς κατά τη συζήτηση του εν λόγω θέματος, για να συνεχίσει πιο 

κάτω: ''Αναμενόμενο ήταν ότι τόσο η κυβέρνηση όσο και ο Συναγερμός, που είχαν 
εγκωμιάσει μέχρις υπερβολής το ήθος των Εισαγγελέων και ιδιαίτερα το ήθος του κ. 
Λουκα'ίδη και του κ. Παπασάββα, αναμενόμενο λοιπόν ήταν ότι Οα ζητούσαν να 

βρεθούν οι δράστες των βασανιστηρίων". 
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Αυτά αξίωνε ο κ. Πρέντζας. Και δεν περιορίζεται εδώ. Θα ακούσετε και 
άλλα: ''Αναμενόμενο ήταν ότι θα ζητούσαν επί των βασανιστών να πέσει ο περι

βόητος πια πέλεκυς του κ. Κληρίδη" . 

Ο πέλεκυς του κ. Κληρίδη να πέσει επί των βασανιστών. Δωφορετικά, τι 

άχρηστη κυβέρνηση, τι χείριστος Συναγερμός είμαστε! 

Προχωρώ πιο κάτω: "Αυτά τα πράγματα ήταν γνωστά δυο και τρία χρόνια 

νωρίτερα και πρέπει και εγώ προσωπικά" λέει ο κ. Πρέντζας "και, καθόσον με 

αφορά, το κάνω τώρα προσωπικά, αλλά και όλοι ενδεχομένως σε αυτό το Σώμα να 

κάνουμε την αυτοκριτική μας. τι κάναμε, όταν χαλούσε ο κόσμος για τα βασανι

στήρια; Τι συζητήσεις και τι μέτρα πήραμε; Πώς δείξαμε την ευαισθησία μας 

απέναντι στην κτηνώδη αναισθησία των βασανιστών;" 

Ήταν και γλαφυρός και ισχυρός στο λόγο ο κ. Πρέντζας, για να συνεχίσει πιο 

κάτω: "Στρουθοκαμηλίσαμε κρύβοντας το κεφάλι στην άμμο, να μη βλέπουμε και να 

μην ακούμε τις οιμωγές των βασανιζομένων πέρα από τις όποιες συζητήσεις έγιναν 

σε επιτροπές της Βουλής. Δε φιμώσαμε, δεν αγανακτήσαμε. Περί άλλα τυρβάζαμε". 

Προχωρά πιο κάτω: 'Άποδειχθήκαμε κατώτεροι των περιστάσεων και με την 

ανοχή που δείξαμε είμαστε συνένοχοι των βασανιστών στα μάτια των βασανισθέ

ντων". 

Ο κ. Πρέντζας καθιστούσε τη Βουλή, τον καθέναν από εμάς ξεχωριστά συνέ

νοχο των βασανιστών, διότι δεν πήραμε μέτρα και στρουθοκαμηλίζαμε! Και δε θα 

κάμω αναφορά στο Συμβούλιο της Ευρώπης, για τα ευρήματα του Συμβουλίου της 

Ευρώπης, που μας έθετε προ των ευθυνών μας ότι έχουμε καταγγελθεί! Και ιδού τα 

ευρήματα και ιδού οι καταθέσεις των βασανισθέντων και ιδού οι τύραννοι! Και 

έχετε υποχρέωση και ως Βουλή και ως κυβέρνηση αλλά ιδιαίτερα ως Συναγερμός να 

πάρετε τάχα μέτρα! 

Αλλά θα συνεχίσω πιο κάτω, διότι δεν είναι η ώρα για να μπορεί κανείς να 

λέει ό,τι θέλει από του βήματος της Βουλής. Συνεχίζει ο κ. Πρέντζας στη σελίδα 

100 των πρακτικών: "Καλύπτουν -προσέξετε, κύριοι συνάδελφοι, καλύπτουν!- περι

θάλπουν και επιβραβεύουν τους ίδιους εκείνους βασανιστές που ως αντιπολίτευση 

κατάγγελλαν. Τώρα που έγιναν πια κυβέρνηση, τους καλύπτουν. Κω αναρωτιέται 

κανένας: Πού δίνουν τα Όσκαρ της υποκριτικής οι Αμερικάνοι; Πού τα χαραμί

ζουν και δε βλέπουν κατά 'δω, να δουν τη δική μας κυβέρνηση και το Συναγερμό; 

Πώς δε βλέπουν τον επιχώριο Συναγερμό της υποκρισίας; Είμαστε υποκριτές, 

κύριοι συνάδελφοι, και συνένοχοι, κύριοι συνάδελφοι, γιατί, ενώ γνωρίζαμε, δεν 

πιάσαμε τους βασανιστές να τους τιμωρήσουμε. Αυτά δεν είμαι εγώ που τα λέω· 

είναι άλλοι που τα είπαν και όσοι τους άκουαν χειροκροτούσαν". 

Για να προχωρήσω όμως και πιο κάτω, γιατί υπάρχει και αναφορά του 

φίλτατού μου Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της ΕΔΕΚ, τον οποίο απόλυτα 

σέβομαι, αλλά γνωρίζοντας τον κ. Χατζηδημητρίου προσωπικά ξέρω ότι αυτά που 

είπε όχι μόνο τα εννοούσε, αλλά είναι εκ βαθέων ψυχής που τα είπε. Όμως, θα 

πρέπει, επαναλαμβάνω, να στεκόμαστε με κάποια δόση aυτοκριτικής απέναντι στο 

τι εμείς κάνουμε κάποιες ώρες, ώστε, όταν η κυβέρνηση μας ακούσει, να ερχόμαστε 

όλοι ανεξαίρετα, γιατί κανένας, μα κανένας δε Οέλει να δει να τιμωρείται ο όποιος 

αθώος. Ακούστε τι είπε ο κ. Χατζηδημητρίου. 

,-
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Είνα~ στα πρακτ~κά, κύριε Χατζηδημητρίου, της 6ης Απριλίου του 1995 . 

"Σε αυτό τον τόπο αποδείχθηκε ότ~ γίνοντα~ βασανιστήρια. Ανεξάρτητα από 

την κυβέρνηση μέσα στα πλαίσια της οποίας έγιναν, κάτω από τη σκέπη της οποίας 

έγιναν, βασανιστήρια που θυμίζουν τις πιο φρικτές εποχές της ανΟ~ωπότητας και τα 
πιο φρικτά καθεστώτα. Έτσι η ευαισθησία έναντι του θέματος των βασανιστηρίων 

πρέπει να θεωρείται όχι μόνο φυσική αλλά και επιβεβλημένη". 

Για να συνεχίσει -και τελειώνω, δε θα σας κουράσω άλλο- στη σελιδα 86: 
"Εκεί που προέκυψε δυσκολία είναι στην κατανομή ευθυνών και στην τιμωρία των 

ενόχων. Βασανιστήρια έγιναν. Βασανιστές δε διώκονται. Βασανιστές συγκαλύπτο
νται. Βασανιστές προστατεύονται. Βασανιστές δεν καταδικάζονται. Ε! Μα ποιος 

είναι υπεύθυνος γι' αυτό το γεγονός; Ναι, γίνεται συνένοχος της έννοιας των βασα
νιστηρίων. Στην προκειμένη περίπτωση και τα δικαστήρια είναι υποκριτικά και η 

κυβέρνηση είναι υποκριτική". 

Αυτά με παρρησία τόνιζε από του βήματος της Βουλής στις 6 Απριλίου όχι 
παρελθόντος έτους, του τρέχοντος έτους και ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Οι υπόλοιποι προσπαθούσαμε να πολιτικολογήσουμε περί της ελευθερίας του 
ατόμου, περί του ηρωισμού των Λαμπράκηδων και τα αυτά των Γενικών Εισαγγε

λέων που ανθίσταντο στην πνευματική υποδούλωση που κάποιοι σκέφτονταν να 

τους επιβάλουν, επειδή στάθηκαν στο καθήκον τους ακέραιοι, έτσι που να κατακε

ραυνώσουν, να πάρουν στα δικαστήρια τους βασανιστές κ.λπ. Και, όταν ήλθε το 
·. πόQισμα της έρεuνας της επιτροπής πον η κυβέρνηση διόρισε, αQχίσαμε όλοι να λέμε 

ότι ο νόμος είναι αντισυνταγματικός, και πιθανόν να είναι. Αρχίσαμε όλοι να λέμε: 
"Αυτή είναι πολιτικοποίηση, αυτή είναι δίωξη χωρίς λόγο". 

Και ακούστε να σας πω κάτι: Όταν λέω "λέμε", δεν εξαιρώ τον εαυτό μου, 

κύριοι συνάδελφοι. Είμαι τίμιος, για να λέω τα πράγματα όπως έχουν. Ούτε εγώ 
θέλω να δω να Ουματοποιούνται αστυνομικοί. Ούτε εγώ θέλω να δω να έχουν 
κάποιοι την τύχη έστω και παροδικά του πατέρα μου, να απολύονται δήθεν για 
λόγους δημοσίου συμφέροντος, χωρίς να ξέρουν γιατί απολύονται, αλλά απλώς 
γιατί τους προσάπτει κάποιος κατηγορία. 

Υπάρχουν αξιωματικοί και υπάρχουν άντρες οι οποίοι έχουν περάσει από 

δικαστήρια και έχουν απαλλαγεί. Παραμένουν κάποιες ίσως πτυχές ή ισχυρισμοί 
εγκληματιών που ισχυρίζονται ότι κακοποιήθηκαν κατά την κράτησή τους. Υπάρχει 

ερευνητική επιτροπή. Εκείνο που νιώθω και πρέπει να μεταφέρουμε -και δεν έχω 
καμιά αμφιβολια γνωρίζοντας το Γλαύκο Κληρtδη και το Γενικό Εισαγγελέα- είναι 
ότι δεν τίθεται Οέμα θυματοποίησης οποιουδήποτε, αν εκ της έρευνας διαπιστωθεί 

ότι δε στοιχειοθετείται οτιδήποτε εναντίον αυτών των δώδεκα ανθρώπων. Καμιά 
κυβέρνηση δε θα ήθελε να τιμωρήσει χάριν της τιμωρίας, αλλά και δεν μπορούσε να 

κάνει διαφορετικά, από την ώρα που το πόρισμα δόθηκε όπως δόθηκε και από την 
ώρα που η Βουλή, όπως διατυμπάνιζε και διακήρυττε, ήθελε τους βασανιστές, 
διαφορετικά η κυβέρνηση και ο Συναγερμός -δε λέω για το Συναγερμό, διότι ο Συνα

γερμός καμιά ανάμειξη δεν είχε- η κυβέρνηση λοιπόν θα ήταν τάχα υποκριτική. Για 

να καταλάβετε καμιά φορά, όταν πολιτικολογούμε, πόσο μπορεί να υπερβάλλουμε, 
θεωρούσαμε το Συναγερμό υπεύθυνο, γιατί δεν τιμωρήθηκαν τάχα κάποιοι που 
φέρονταν ως ασκήσαντες βασανιστήρια επί άλλης κυβερνήσεως. Φτάσαμε και σε 

αυτό το σημείο. 
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Έχω την εντύπωση ότι έχω γίνει ξεκάθαρος για τη θέση του κόμματος, αλλά 

ακόμα μπορώ να μιλώ και εκ μέρους του Υπουργικού Συμβουλίου που ενήσκησε 

κάποια δικαιώματα με βάση νόμο που εμείς τον ψηφίσαμε, εξουσίες που εμείς 

δώσαμε ομόφωνα, μάλιστα. Ακριβώς για να προστατεύσουμε τα ανθρώπινα δικαιώ
ματα, όπως λέει και ο κ. Χρίστου στην ομιλία του, που θέλει την προστασία των 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων και τη μη τιμωρία του όποιου ενόχου. 

Ήρθε η ώρα, κύριοι συνάδελφοι, να πω τα όσα υποσχέθηκα ότι θα έκαμνα. 

ΉρΟε η ώρα να κάνουμε αυτοκριτική. Είπα προηγουμένως και επαναλαμβάνω και 

τώρα: Ας αναλογιστεί ο καθένας πόση ευθύνη φέρουμε για το ότι η αστυνομία 

πιθανόν να έχει πολιτικοποιηθεί. Πόσες φορές και ποιο κόμμα δεν το έπραξε; 
Επιτέλους να σταματήσουμε τις παρεμβάσεις προς τον Υπουργό -και μιλώ και επί 
σημερινής διακυβερνήσεως προς πάσα κατεύθυνση- είτε για να προαγάγει είτε για να 

προσλάβει τον δικό μας. Πόσες φορές δεν το κάναμε στο παρελΟόν -η παρούσα 
κυβέρνηση δεν είχε εκλογές για να το κάνει, δεν υπήρξε εξουσία για να το κάνει, 

αλλά δεν έχει σημασία, έγινε· μπορεί να γίνει. Ας το προλάβουμε. 

Εμείς οδηγήσαμε τους αστυνομικούς στο να διώκουν τους ψηφοφόρους αντί 

να διώκουν τους εγκληματίες. Και, όταν λέω "να τους διώκουν", εννοώ να τρέχουν 

ξοπίσω τους, για να εισπράξουν ψήφους για την εκάστοτε εξουσία. Και, όταν aρχί

σεις να έχεις πάρε δώσε με τα όργανα της τάξης, είναι δεδομένο ότι, την ώρα που 

κάποιο από αυτά θα θέλει το αντάλλαγμα, θα επισκεφθεί τον κύριο Υπουργό προς 
την κυβέρνηση του οποίου απέδωσε μερικές δεκάδες ή εκατοντάδες ή χιλιάδες 
ψήφους. Και, όταν παρανομήσει, βεβαιότατα ο Υπουργός θα δείξει την οίαν πρέπει 

επιείκειαν προκειμένου το στέλεχος να μη διωχθεί, προκειμένου να προστατευθεί. 

Και είναι εδώ που σιγά σιγά πολιτικοποιώντας το σώμα ... και δε μιλώ για τις 
πρόσφατες κυβερνήσεις μιλώ από της εγκαθιδρύσεως της Δημοκρατίας και μιλώ με 

κάΟε καλή διάθεση και καλή πίστη, κάνω τομές, αν θέλετε, στα λάθη και τα δικά μας, 

που πρέπει να βελτιωθούν, αν θέλουμε πράγματι να δούμε αστυνομία του κύρους 

και του ύψους που όλοι θέλουμε. 

Και εδώ να πω ότι παρά τα όσα παρατηρήθηκαν κάπου υπάρχει το φιλότιμο, 

αν θέλετε, και η ανθρωπιά. Και παρ' όλα τα αμαρτήματα φαίνεται ότι εργάζονται οι 

άνθρωποι, ότι προσπαθούν. Υπάρχει ένα έγκλημα. Ας μην του αποδώσουμε τόσες 

διαστάσεις, που θέλουμε να είναι πολιτικές πρώτιστα. Δε φταίει η αστυνομία, 
κάπου αναφέρει. Ποιος φταίει, αν δε φταίει η αστυνομία; Και πού φταίει η 

αστυνομία; Δηλαδή, αν ήταν η προηγούμενη κυβέρνηση, που δεν ευθύνεται ποσώς η 

προηγούμενη κυβέρνηση ... 

Η εξάπλωση των ναρκωτικών, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι θέμα κυβερνή

σεων. Η εξάπλωση του εμπορίου των γυναικών ή των χαρτοπαιχτικών λεσχών είναι 

συνήθειες κακές, είναι εγκληματικές, αν θέλετε, κουλτούρες που εισάγονται από 

αλλού. Δυόμισι εκατομμύρια τουρίστες έχουμε κάθε χρόνο με την ίδια αστυνομία. 

Και είναι μια άλλη αδυναμία αλλά και ένας άλλος άθλος που επιτελεί αυτή η αστυ

νομία. 

Εδώ και δέκα χρόνια δεν έχει αυξηθεί καθόλου η αστυνομική δύναμη. Και 

όμως τι έχει αλλάξει, εν τω μεταξύ, που είναι από τα βασικά που έπρεπε να μας 

απασχολήσουν; Δυόμισι εκατομμύρια τουρίστες πρέπει να αστυνομεύονται, όταν οι 

πλείστοι από αυτούς συλλαμβάνονται τις περισσότερες φορές είτε ψευδώς να καταγ-
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γέλλουν ότι τους λήστεψαν, για να εισπράξουν την ασφάλεια στο εξωτερικό, είτε 

διότι έχουν αυτή τη συνήθεια και μεταφέρουν μαζί τους τα ναρκωτικά εί.τε διότι 

.- ασχολούνται και με την κλοπή, επειδή είναι αδέκαροι και aπένταροι -έχουμε και 
τέτοιου είδους τουρισμό- προκειμένου να περάσουν το υπόλοιπο των διακοπών 

τους ανέξοδα. 

Έχουμε τριάντα χιλιάδες εργάτες, νόμιμους και παράνομους, που πρέπει να 

αστυνομεύονται. Έχουμε υπεράκτιες εταιρείες με υπεράριθμο προσωπικό. Έχουμε 

στρατούς, όπως πολύ σωστά ανέφερε ο κ. Χρίστου, που πρέπει να αστυνομεύονται. 

Έχουμε μια διαχωριστική γραμμή μεταξύ κατεχομένων και ελεύθερου κράτους που 

δεν είναι δυνατό να εποπτευθεί. Και ανθεί το λαθρεμπόριο. Και δεν είναι η πρώτη 

φορά στην παρούσα Βουλή που έγινε εκτεταμένη συζήτηση για το λαθρεμπόριο που 

διεξάγεται. Επί προηγούμενης κυβερνήσεως κράτησε μήνες η συζήτηση. 

Τι μέτρα πήραμε, ώστε να εξοπλίσουμε το κράτος, για να μπορέσει να καταπο

λεμήσει όσους ασχολούνται με το λαθρεμπόριο με τα κατεχόμενα; Ξεκίνησαν με 

αιγοπρόβατα, εξευγένισαν το έγκλημα με τα ουίσκι και μαζί με το ουίσκι φαίνεται 

ότι ήρθαν και τα ναρκωτικά. Είναι καλά γνωστό ότι πρόσφατα έγινε επιχείρηση, 

όποια κι αν ήταν η κατάληξη. Και είναι εις πίστιν της αστυνομίας αυτό και εγώ θα 

ήθελα να συγχαρώ και εκείνους που την εισηγήθηκαν και εκείνους που ηθικά aντά

μειψαν τους αστυνομικούς που διενήργησαν την επιχείρηση. Άλλο είναι αν οι χειρι

σμοί αργότερα υπήρξαν εσφαλμένοι. Σημασία έχει ότι δώσαμε ένα μήνυμα, ότι 

μπορούμε να καταπολεμήσουμε, αν θέλουμε, το έγκλημα. 

Και θέλω χάριν ενημέρωσης να σας πω ότι κανένας δεν ανήκει στο Δημοκρα

τικό Συναγερμό, για να μη νομίσετε ότι εκβιάζω οπαδούς του κόμματός μου. Οι 

άντρες της υπηρεσίας που διενήργησαν την επιχείρηση δεν έχουν καμιά σχέση με τη 

συγκυβέρνηση, αλλά τους χαίρομαι και είναι από αυτούς που δεν ξηλώθηκαν. Είναι 

από αυτούς που υπηρετούν και αμείφθηκαν όπως αμείφθηκαν και οι άλλοι που 

διενήργησαν την επιχείρηση στο Ζύγι πολύ πρόσφατα και εξίσου προήχθησαν, χωρίς 

να ανήκουν σε κανένα κόμμα τουλάχιστον. Δε μας ενδιαφέρουν, κύριοι συνάδελφοι, 

αυτά επιτέλους! 

Μπορεί, ναι -και Οέλω να είμαι τί.μιος απέναντί σας- να έγιναν και προαγωγές 

συναγερμικών. Συγγνώμη! Δηλαδή, οι μόνοι ικανοί είναι οι μη συναγερμικοί; 

Παντού οι συναγερμικοί έχουν αξία. Και σας προκαλώ να το δείτε από τα αποτελέ

σματα των εισαγωγικών εξετάσεων στα πανεπιστήμια ή όπου αλλού υπάρχουν 

εξετάσεις. Μόνο στην αστυνομία δε θα διέπρεπαν οι του Συναγερμού; Και άραγε 

τα πολιτικά φρονήματα άρχισαν να εργάζονται τα τελευταία δυόμισι χρόνια; Δεν 

έπρεπε να προαχθούν οι άξιοι, εκείνοι που πέρασαν εξετάσεις, γιατί τα προηγού

μενα χρόνια κάποιοι πολιτικοποιούσαν το καθετί; 

Τι θα ωφελούσε, όμως, να συνεχίσω να κάμνω ανατομία ενός εγκλήματος; 

Ενός πολιτικού εγκλήματος που βαρύνει όλους εμάς, αν θέλετε, και για το οποίο 

φέρουμε ευθύνη. Κάποιοι που βρίσκονταν στη διακυβέρνηση ή τη συγκυβέρνηση για 

χρόνια περισσότερο, αλλά και κάποιοι που τώρα κυβερνούν, αν θέλετε. 

Και πρέπει να ανταποκριθούμε στην πρόσκληση του Προέδρου της Δημοκρα

τίας, ώστε να κάτσουμε με σοβαρότητα, με συνυπευθυνότητα, να δούμε πώς 
μπορούμε επιτέλους να ενισχύσουμε ηθικά, υλικά, ποσοτικά, ποιοτικά την αστυ-
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νομία. Πρέπει να επιφέρουμε στη νομοθεσία τις αναγκαίες τροποποιήσεις εκεί όπου 

πρέπει και να πάψουμε να διαλαλούμε ότι έχουμε ανάξια αστυνομία. Διότι είναι 

εμείς από μόνοι μας που εμπεδώνουμε στο λαό την έλλειψη εμπιστοσύνης, αν από ·• 
πρωίας μέχρι νυκτός δεν έχουμε τι άλλο να πούμε παρά -αντί τουλάχιστον να πούμε 

ότι υπάρχουν και τα κακά, γιατί υπάρχουν τα κακά, αλλά είναι ελάχιστα μπροστά 

στα καλά- να υπερμεγεθύνουμε και να μεγαλοποιούμε τα πράγματα προκειμένου να 

κερδίσουμε πολιτικά. Ίσως η κυβέρνηση -δεν το ελπίζω- να δώσει άλλες αφορμές, 

για να κερδίσετε πολιτικά, παρά το γεγονός ότι και εκεί θα απογοητευτείτε. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ν. Αναστασιάδη, τον Πρόεδρο της 

Βουλής κ. Α. Γαλανό αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Ν. Μουσιούττας.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ) 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Φαίνεται ότι η σοβαρότητα του θέματος πον συζητούμε είναι τέτοια, είναι 

τόσο μεγάλη, που δεν επιτρέπει σε κανέναν ομιλητή, από οποιοδήποτε πολιτικό 

χώρο και αν προέρχεται, να ομιλεί κατά τρόπο εντελώς μη αποδεκτό. Έχονμε 

ακούσει από όλους τονς ομιλητές, και από το συνάδελφο κ. Αναστασιάδη ασφαλώς, 

πράγματα για τα οποία δεν μπορεί να υπάρξει αντίθετη άποψη. Έχουμε φυσικά 

διαπιστώσει, έχουμε ακούσει πράγματα για τα οποία διατηρούμε τη δική μας, διαφο

ρετική άποψη και έχουμε επίσης διαπιστώσει την έλλειψη αναφοράς σε ορισμένα 

πολύ σημαντικά ζητήματα. 

Ο κ. Αναστασιάδης έχει χρησιμοποιήσει άλλη μια φορά τη μέθοδο της κατα

φυγής στο παρελθόν προς υπεράσπιση του παρόντος. Πρέπει επιτέλους να αντιλη
φθούμε ότι κακό το οποίο έγινε προ πέντε ή προ δέκα ετών δεν μπορεί με κανέναν 

τρόπο να δικαιολογήσει κακό που γίνεται σήμερα. Η σύγκριση δεν πρέπει να 

γίνεται με το παρελθόν αλλά με το δέον, με το πρέπον, με αυτό που έπρεπε να 

γινόταν. Δυστυχώς ο Δημοκρατικός Σνναγερμός τρία χρόνια μετά την ανάληψη της 

εξουσίας δεν έχει ακόμα αποβάλει το πλέγμα της αντιπολίτευσης με το οποίο συμπε

ριφερόταν όλα τα προηγούμενα χρόνια, εξακολουθεί δε και σήμερα να παρασύρεται 

και να συμπεριφέρεται ως αντιπολίτευση της προηγούμενης ή των προηγούμενων 

κυβερνήσεων. Εμείς θέλαμε να ακούσουμε τις απόψεις του κυβερνώντος κόμματος 

ως προς το τι δέον γενέσθαι. Θέλαμε να ακούσουμε τις δικές τους εκτιμήσεις για τις 

ευθύνες τις οποίες φέρει εκείνος ή εκείνο το όργανο το οποίο διαχειρίζεται τα ζητή

ματα που έχουν σχέση με την αστυνομία και με το έγκλημα. Θέλαμε, με άλλα λόγια, 

να αναζητήσουμε και να βρούμε τη λύση, αν είναι δυνατό, του μεγάλου προβλήματος 

το οποίο μας απασχολεί σήμερα. 

Πρέπει να παρατηρήσω επίσης, κύριοι συνάδελφοι, ότι μια ανάλογη κατά

σταση, από την οποία απουσίαζε το αίσθημα της πολιτικής ευθύνης, εμφανίστηκε 

και στην αναφορά του Προέδρου του Δημοκρατικού Συναγερμού κατά τη δημοσιο

γραφική διάσκεψη που έδωσε προχθές. Ήταν διάφανη η πρόθεση και η προσπάθεια 
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επίρριψης των ευθυνών για την απαράδεκτη κατάσταση που επικρατεί γύρω από το 

έγκλημα στην ηγεσια της αστυνομίας. Και πρέπει να πω ότι αυτή η εντύπωση που 

αφέθηκε όχι μόνο δε βοήθησε με οποιοδήποτε τρόπο στην προσπάθεια βελτίωσης της 

κατάστασης, αλλά αντίθετα έβαλε λάδι στη φωτιά της πολιτικοποίησης του ζητή

ματος, της περαιτέρω, αν θέλετε, πολιτικοποίησης του ζητήματος. 

Δε θα ασχοληθώ, κύριοι συνάδελφοι, με την ανάλυση εις βάΟος των αιτίων των 

εγκλήματος. Το έκαμε πάρα πολύ επιτυχώς τόσο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος 

του κόμματός μας, ο κ. Χατζηδημητρίου, όσο και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος 
του ΑΚΕΛ, ο κ. Χρίστου. Έκαναν μια σοβαρότατη, επιστημονική, θα έλεγα, παρου

σίαση και ανάλυση των αιτίων του οργανωμένου εγκλήματος και μας έδωσαν, αν 

θέλετε, τη βάση πάνω στην οποία πρέπει να στηριχτεί η συλλογιστική και η προσπά

θεια αντιμετώπισης αυτού του τεράστιου προβλήματος. 

Σκόπευα να χαιρετίσω την παρουσία του Υπουργού, ο οποίος πιθανόν να έχει 

ανειλημμένες υποχρεώσεις. Ήδη είναι 1.20 μ.μ. σχεδόν. Και σκόπευα να τη χαιρε

τίσω, διότι η δική μου αναφορά σήμερα θα είναι εξ ολοκλήρου αναφορά στις πολι

τικές ευθύνες. Στις πολιτικές ευθύνες που υπάρχουν σε όλες τις βαθμίδες, μη εξαι
ρουμένου ασφαλώς του κυρίου Υπουργού. Αλλά ελπίζω και εύχομαι ότι τα 
μηνύματα της δικής μου ομιλίας, που αφορούν εξ ολοκλήρου, επαναλαμβάνω, το 

θέμα των πολιτικών ευθυνών, θα μεταφερθούν και στον κύριο Υπουργό και 

ασφαλώς και σε ολόκληρη την κυβέρνηση. 

Πρέπει καταρχήν να παρατηρήσουμε, κύριοι συνάδελφοι, ότι το οργανωμένο 

έγκλημα παρουσιάζει μια πρωτοφανή έξαρση -και το τονίζω, μια πρωτοφανή 

έξαρση- τα τελευταία χρόνια. Και, όταν λέω τα τελευταία χρόνια, εννοώ τα δύο, 
τρία, τέσσερα τελευταία χρόνια. Δε θέλω να υποστηρίξω ότι αυτή η χρονική 
σύμπτωση, δηλαδή η σύμπτωση της έξαρσης του οργανωμένου εγκλήματος με την 

ανάληψη της εξουσίας από το Δημοκραηκό Συναγερμό, υποδηλοί. οτιδήποτε· όμως 

είναι μια πραγματικότητα. Όποια νούμερα και αν παρουσιαστούν συγκριτικά για 

το παρελθόν, όποιες εξηγήσεις και αν δοθούν, παραμένει αναντίλεκτη και αδιαμφι

σβήτητη πραγματικότητα ότι αυτό που παρατηρείται τα τελευταία χρόνια ουδέποτε 

στο παρελθόν έχει εμφανιστεί ξανά. 

Βεβαίως οι συνθήκες στις οποίες ζούμε, οι αντικειμενικές συνθήκες, οι κοινω
νικές συνθήκες, οι οικονομικές συνθήκες είναι γεγονός ότι ευνοούν την άνθηση, την 

έξαρση, αν θέλετε, του οργανωμένου εγκλήματος. Αλλά, και γι' αυτές ακόμα τις 

συνθήκες, πέραν του γεγονότος όη είναι συνθήκες για τις οποίες η κοινωνία πρωτί

στως ευθύνεται, δεν μπορεί να μη γίνει παραδεκτό ότι ειδικά γι' αυτές τις συνθήκες 

φέρει ευθύνη η κυβέρνηση. Θα αναφέρω μερικά συγκεκριμένα δείγματα αυτών των 

ευθυνών. 

Λέχθηκε ότι το οργανωμένο έγκλημα ασχολείται με ορισμένους τομείς του 

εύκολου κέρδους και του γρήγορου πλουτισμού. Ένας από αυτούς τους τομείς 

είναι και η εμπορία της λευ-ι<ής σαρκός, είναι η προώθηση γυναικών στην πορνεία. 

Δεν είναι μυστικό, κύριοι συνάδελφοι, ότι άδειες εισαγωγής αλλοδαπών γυναικών 

για καμπαρέ, για τέτοιους οίκους, έχουν δοθεί. από την κυβέρνηση σε σεσημασμένους 

κακοποιούς, σε σεσημασμένα στελέχη του υποκόσμου, ενώ είναι δεδομένο και προϋ
ποτίθεται ότι οι άνθρωποι οι οποίοι παίρνουν άδεια ή αιτούνται να πάρουν άδεια 
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για εισαγωγή τέτοιου δυναμικού πρέπει να έχουν ένα πιστοποιητικό κάποιας κοινω

νικά αποδεκτής διαγωγής και συμπεριφοράς. Πρέπει να αναφέρω τα ονόματα των 

ανθρώπων οι οποίοι παίρνουν αυτές τις άδειες; Και ποιοι εκδίδουν αυτές τις 

άδειες; 

Και ας μη μου λεχθεί ότι είναι το Υπουργείο Εργασίας και ότι είναι το 

Υπουργείο Εσωτερικών διά του Λειτουργού Μεταναστεύσεως nου τις εκδίδει. 

Είναι η κυβέρνηση που εκδίδει τις άδειες. Γιατί, αν αρχίσουμε να λέμε ότι το τάδε 

μέλος του Σώματος φταίει, και το άλλο μέλος του Σώματος φταίει, αλλά δε φταίει 
το κεφάλι, κάπου κάνουμε ένα σοβαρότατο λάθος. Και ο κ. Μάτσης, δίνοντας την 

εντύπωση για την αστυνομία ότι πρόκειται περί κάποιου ημικρατικού οργανισμού, 

διαπράττει ακόμα μεγαλύτερο λάθος. Γιατί η αστυνομία είναι το χέρι του κράτους. 

Είναι το χέρι το οποίο άλλοτε απλώνεται για να υποδείξει, άλλοτε απλώνεται για να 

μην επιτρέψει, άλλοτε απλώνεται για να αγκαλιάσει και να προστατεύσει και άλλοτε 

σφίγγεται ως γροθιά για να πατάξει. Και, αν αυτό το χέρι δε λειτουργεί σωστά, 

είναι ο εγκέφαλος που ευθύνεται και εκεί πρέπει να αναζητηθούν οι ευθύνες. Είναι 

οι πολιτικές ευθύνες στις οποίες κανείς, μα κανείς από τους εκπροσώπους των 

κυβερνώντων δεν έκαμε εδώ πέρα την παραμικρή αναφορά. Και θα κάμω συγκεκρι

μένες αναφορές σε αυτές τις πολιτικές ευθύνες. 

Θα ξεκινήσω από λίγο πιο παλιά με την υπόθεση της Χλώρακας. Όταν, κύριοι 

συνάδελφοι, δώσω εντολή, έγκριση, όπως θέλετε πέστε το, στην αστυνομία να χρησι

μοποιήσει βία για την επίτευξη ενός συγκεκριμένου σκοπού -το περιβόητο "shooι ιο 

k.ill"- πρέπει να γνωρίζω, την ώρα που δίδω την εντολή και πριν τη δώσω, ότι φέρω 

ακέραιη την ευθύνη για ό,τι ήθελε επακολουθήσει. Εγώ είμαι ο πολιτικός προ·ίστά

μενος που δίνει την εντολή και οφείλω να μελετήσω πολύ σοβαρά και εις βάθος όλα 

τα δεδομένα, όλα τα περιστατικά, όλες τις καταστάσεις, πριν δώσω την εντολή. 

Και, αν μεν τα είχα μελετήσει πολύ σοβαρά και εις βάθος, αλλά το αποτέλεσμα ήταν 

αρνητικό, είναι κακή τύχη, αλλά δεν παύει να είναι και πολιτική ευθύνη. Και, αν 

δεν τα είχα μελετήσει εις βάθος και σοβαρά, τότε σημαίνει ότι είναι τσαπατσουλιά 

και είναι ασφαλώς πολιτική ευθύνη. 

Στη Χλώρακα έγινε αυτό που έγινε: Δυο άνθρωποι φονεύθηκαν. Η κοπέλα 
εντελώς αθώα. Για τον άλλον δεν μπορεί να λεχθεί, τέλος πάντων, ότι ήταν και 

φονιάς. Εν πάση περιπτώσει, ήταν ο ένοχος ενός αδικήματος μέχρι της στιγμής που 

διενεργήθηκε η επιθεση. 

Σε οποιαδήποτε άλλη χώρα του κόσμου ο Υπουργός αμφιβάλλω αν θα παρέ

μενε περισσότερο από είκοσι τέσσερις ώρες στην ηγεσία του υπουργείου του και της 

αστυνομίας ύστερα από ένα τόσο συγκλονιστικό γεγονός. Εδώ όμως δεν υπήρξε η 

ανάγκη να συναισθανθεί ο Υπουργός και η κυβέρνηση ότι υπήρχε πολιτική ευθύνη 

γι' αυτό το οποίο έγινε στη Χλώρακα. Και όχι μόνο δεν παραιτήθηκε ο Υπουργός, 

αλλά παρέμεινε στη θέση του μέχρι σήμερα, και επιπλέον- και θέλω να το τονίσω 

αυτό και να το επαναλάβω και το γνωρίζουν πολύ καλά οι εκπρόσωποι της αστυνο

μίας που με ακούουν- η μη απόδοση πολιτικής ευθύνης στον Υπουργό είχε ως 

αποτέλεσμα τη συγκάλυψη υπηρεσιακών ευθυνών, των ευθυνών τουλάχιστον ενός 

συγκεκριμένου ατόμου, ενός αξιωματικού της αστυνομίας, διότι λειτούργησε το 

"κάλυψέ με, να σε καλύψω" σε αυτή την περίπτωση. Και γνωρίζουμε πολύ καλά 

όλοι για τι μιλούμε. 

-. 

--

--

.. 
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Να γιατί. έπρεπε να υπάρξει ανάληψη πολιτικής ευθύνης γι' αυτό το οποίο 

έγινε, έστω και αν ήταν κακή τύχη! Το συμφέρον του κράτους επέβαλλε να ανοίξουν 

: όλες οι πόρτες, να ανοίξουν όλοι οι δρόμοι, να διαλευκανθεί αυτό που έγινε στη 

Χλώρακα, να μη μείνει τίποτε συγκαλυμμένο και κρυφό, για να μην ξαναγίνει στο 

μέλλον κάτι παρόμοιο. Εμείς δεν το πράξαμε. 

._ 

Και συνεχίζω: Όταν η κυβέρνηση, για να εξοφλήσει προεκλογικά γραμμάτια 

και μόνο, αποφάσισε να επαναφέρει στους κόλπους της αστυνομίας μερικούς από 

εκείνους τους επίορκους αστυνομικούς οι οποίοι έστρεψαν τα όπλα ενάντια στο 

κράτος, οι οποίοι στράφηκαν με ενέργειες, όχι με λόγια, ενάντια στο κράτος, έπρεπε 

να γνωρίζει ότι ανέτρεπε αξίες. Γιατί, όταν αμείβεις εκείνον ο οποίος διαπράττει το 

μέγιστο των εγκλημάτων ενάντια σ' αυτό τον τόπο, την προδοσία, τότε κάνεις όλα 

τα άλλα εγκλήματα να φαίνονται μικροπαραβάσεις. Άνοιγε λεωφόρους η κυβέρ

νηση με αυτή της την πράξη για την άνθηση της παρανομίας, για την άνθηση του 

εγκλήματος. Η κυβέρνηση τότε είπε ως δικαιολογία ότι οι άνθρωποι αυτοί δεν 

καταδικάστηκαν από δικαστήριο -βεβαίως σήμερα έρχεται και πράττει το Lδ~ο και 

διώκει ή πρόκειται να διώξει ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

Δεν είναι το ίδιο, κύριε συνάδελφε. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Ναι, θα το επεξηγήσω. Το ίδιο είναι, κατά τη γνώμη της, το λέει η κυβέρνηση 

έτσι. Αλλά δεν είναι ασφαλώς το ίδιο και στη συνέχεια θα πούμε γι' αυτό το 

πράγμα, γι' αυτό το συσχετισμό των καταστάσεων. 

Όμως, κύριοι συνάδελφοι, και αν ακόμα δεν είχαν καταδικαστεί από δικα

στήριο -διότι αρκετοί από αυτούς έχουν καταδικαστεί, ενώ και κάποιοι άλλοι έχουν 

προσφύγει στη δικαιοσύνη και η δικαιοσύνη αποφάσισε ότι ορθώς είχαν εκδιωχθεί 

από την αστυνομία- και αν ακόμα, επαναλαμβάνω, δεν είχαν καταδικαστεί, θέλω να 

ρωτήσω: Οι σημερινές οικογένειες που λυμαίνονται τον τόπο με το έγκλημα έχουν 

καταδικαστεί. από οποιοδήποτε δικαστήριο; Δε γνωρίζουμε όλοι μας ότι αυτές οι 

οικογένειες είναι οικογένειες του εγκλήματος; 

Εκείνο που προέχει, κύριοι συνάδελφοι, σε τέτοιες εξαιρετικές περιπτώσεις 

δεν είναι η δικαστική καταδίκη· απλώς είναι η κοινωνική καταδίκη που προέχει, 

είναι η αίσθηση της κοινωνίας για το αν αυτοί οι άνθρωποι είναι ή δεν είναι ένοχοι 

για ένα τόσο τεράστιο έγκλημα το οποίο διαπράχθηκε μπροστά σε όλη την ανθρωπό

τητα· όχι σε κλειστούς χώρους και σε κλειστούς κύκλους. 

Προχωρώ περαιτέρω, κύριοι συνάδελφοι: Όταν η κυβέρνηση προανήγγελλε τη 

διάλυση μη υπάρχουσας οργάνωσης -όρο που για πρώτη φορά τον άκουα- παρά

νομης δηλαδή, του περιβόητου ΕΚΑΣ ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Συγγνώμη που θα σας διακόψω, αλλά είναι θλιβερό το θέαμα της Βουλής, 

κύριε Πρόεδρε. Ιδιαίτερα από πλευράς δύο εκλεκτών συναδέλφων είναι απαρά

δεκτο. Έφυγε ο Υπουργός, έφυγαν οι Βουλευτές κι ύστερα διερωτόμαστε πόσο 

σοβαρά παίρνουν την υπόθεση του εγκλήματος. Ήθελα απλώς να κάμω αυτή την 

παρατήρηση. Συγγνώμη, κύριε συνάδελφε, που σας διέκοψα. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Παρακαλώ, κύρ~ε συνάδελφε, παρακαλώ! Ελπίζω τα μέσα μαζ~κής ενημέ

ρωσης να δώσουν την εικόνα που πράγματι βλέπουμε αυτή τη στ~ γμή. 

Κ. ΚΩ Ν Στ ΑΝτfΝΟΥ: 

Εν πάση περ~πτώσει, και από την πλευρά μας θα θέλαμε να πούμε ότι κα~ από 

την πλευρά των αντ~πολ~ τευόμενων κομμάτων υπάρχουν μόλ~ς ενν~ά συνάδελφο~. 
τη στιγμή μάλιστα που στο βήμα βρίσκεται συνάδελφος από την αντ~πολίτευση. 

Έπρ~πε να έρθουν όλο~ πάνω. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡfΟΥ: 

ης απουσίες είναι που σημειώσαμε, κύρ~ε συνάδελφε, κα~ είνα~ μετρήσιμες οι 

απουσίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είνα~ αντιπροσωπευτ~κοί εκείνοι που έμειναν, κύρ~ε Χατζηδημητρίου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Συνεχίζω, κύριε Πρόεδρε. 

Η υπόθεση του ΕΚΑΣ ήταν μ~α υπόθεση που αφορούσε Ι 00% την Εκτελεστική 
Εξουσία. Την είχε αναλάβει ο ίδ~ος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Ο ίδιος ανακοί

νωσε την ύπαρξη αυτής της παράνομης οργάνωσης, ο ίδ~ος την κήρυξε εκτός νόμου, 

ο ίδ~ος διακήρυξε τη διάλυσή της κτλ. κτλ. Κα~ πρόκε~τα~ γ~α ένα διασυρμό του 

κράτοuς σε θέματα που αφορούν το έγκλημα ασφαλώς πρωτοφανή: πρωτοφανή και 

σε είδος, πρωτοφανή κα~ σε μέγεθος. 

Ας μη λεχθεί ότ~ γ~· αuτό το θέμα είναι η αστυνομία ποu ευθύνετα~. Κα~ αν 

πάλ~ υποθέσουμε ότ~ η αστυνομία έδωσε κακές, ελλιπείς, εσφαλμένες πληροφορίες 

στην κυβέρνηση, τότε η κυβέρνηση κα~ πάλι φέρΕL το δ~κό της μερίδιο ευΟύνης ποu 

είναι κα~ το πρωταρχ~κό, διότ~ δεν είνα~ σε θέση να ελέγχει τ~ς πληροφορίες που 
παtρνει στα χέρια της. Και αν ακόμα έτσι ήταν, που αμφιβάλλω αν ήταν έτσι, εν 

πάση περ~πτώσει γι' αυτό το ζήτημα η ευθύνη βρί.σκετα~ αποκλειστικά στους ώμοuς 

της κυβέρνησης. 

Κατά τον ίδ~ο τρόπο τα πράγματα ισχύουν κα~ στην περίπτωση του Εψές. 

Κα~ εκεί πομπώδης διακήρυξη της επιτυχίας, ανταμο~βή των αστυνομικών και στη 

συνέχε~α αυτή η καταρράκωση του κράτους την οποία παρατηρούμε σήμερα. Κα~ 

ακόμα πίσω έχει η aχλάδα την οuρά! Γιατί είναι πολλά που θα ακολουΟήσουν κα~ 

πολλά έχε~ να πληρώσε~ αuτή η Δημοκρατία εξα~τtας της υπόθεσης Ε'ίμές. Όταν θα 
πάει η υπόθεση στο Ευρωπα·ίκό Δικαστήρ~ο Ανθρωπίνων Δ~καιωμάτων, τότε είνα~ 

που θα τραβούμε τα μαλλ~ά μας, κύριο~ συνάδελφοι! Κα~ εtνα~ χε~ρ~σμοί εξ 

ολοκλήρο-υ της κυβέρνησης, 100% χε~ρ~σμοί της κυβέρνησης δεν είνα~ χειρ~σμοί της 
αστυνομίας αuτοί. 

Όσον αφορά την αποδ~οργάνωση της αστυνομίας, το ότ~ π.χ. άνθρωπο~ που 

ενέχοντα~ στο πραξ~κόπημα εί.να~ τοποθετημένο~ στ~ς δ~άφορες ΚΥΠ , το γεγονός 

ότι άνΟρωπο~ ο~ οποίο~ έχονν ύποπτες διασυνδέσεις με τον υπόκοσμο βρtσκοντα~ 

στο Τμήμα Ανιχνεύσεως Εγκλημάτων ή στον Ουλαμό Πρόληψης Εγκλημάτων, αυτό 

είναι μια άλλη ιστορία, είναι μια άλλη υπόθεση. 

--
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Κα~ ας μη λεχθεί ότι και γ~· αυτό το θέμα ευθύνεται η αστυνομία. Μπορεί να 

παρουσιαστεί ότι είνα~ η ηγεσία της αστυνομίας που έκαμε τις μεταθέσεις. Όλο~ 
όμως σ' αυτό τον τόπο γνωρίζουμε ότι όλα αυτά που αφορούν μεταθέσεις αστυνο
μικών οργάνων, αξιωματικών της αστυνομίας, λοχιών και αστυνομικών, και ιδιαί

τερα σε τόσο νευραλγ~κά πόστα, είναι θέματα που έχουν να κάνουν κατευθείαν με 
την πολιτ~κή αρχή. Είναι ο ίδιος ο Υπουργός, είνα~ η ίδια η κυβέρνηση που ζητά 

από τον Αρχηγό της Αστυνομίας αυτές τις μεταθέσεις και ο Αρχηγός της Αστυνο

μίας πράττει όπως του ζητηθεί. 

Κατά τη γνώμη μου, ορθά πράττε~. ορθά υπό την έννοια ότ~ δε θα ήταν ορθό ο 

Αρχηγός της Αστυνομίας να βρεθεί σε αντιπαράθεση με την πολ~τ~κή αρχή. Είναι 

πολ~τ~κή η ευθύνη, κύριο~ συνάδελφοι· δεν είναι ευθύνη του Αρχηγού της Αστυνο

μίας, δεν είνα~ ευθύνη της ηγεσίας της αστυνομίας. Είναι πολιτ~κή ευθύνη. Η αστυ
νομία δεν εκλέγετα~. Διορίζεται και είναι εκεί, για να πε~θαρχεί στ~ς διαταγές της 
κυβέρνησης. Και είνα~ η κυβέρνηση η οποία εκδιώκετα~ ή δεν εκδιώκεται από το 

λαό, ανάλογα με την πολ~τ~κή ευθύνη την οποία επ~δικάζει ο κυρίαρχος λαός 

σ' αυτή. 

Αποτελούν λοιπόν ευθύνη της κυβέρνησης κα~ αυτά τα ζητήματα και δεν απαλ
λάσσεται η σημερινή κυβέρνηση οιασδήποτε ευθύνης, επειδή, κατά τον κ. Αναστα
σ~άδη, κα~ η προηγούμενη του κ. Βασιλείου ή η προπροηγούμενη του κ. Κυπριανού 

είχαν παρόμοιες ευθύνες. Και εκείνοι φταίνε και οι σημερ~νοί φταίνε. 

Εμείς, κύριε Αναστασιάδη -λυπούμαι που δεν είστε εδώ- δεν κατοικούμε σε 

γυάλινο σπίτι! Εμείς κατο~κούμε σε σπίτι πολύ γερό, πολύ στερεό και μπορούμε να 
μιλούμε και να κρίνουμε, χωρίς κανείς να μπορεί να μας πει ότι διαπράξαμε αυτά 

τα σφάλματα ή τα λάθη για τα οποία κρίνουμε την κυβέρνηση. Εμείς μπορούμε να 
κρίνουμε, κύριε Αναστασιάδη, και κρίνουμε αυτή τη στιγμή. 

Μήπως πολιτ~κή ευθύνη και πολιτική κάλυψη, λέω εγώ, δεν εtνα~ και το 

γεγονός ότ~ σεσημασμένα πρόσωπα του υποκόσμου, γνωστά πρόσωπα του υποκό

σμου ήταν -δε θέλω να επιμένω ότι είναι- ήταν, λέω, στελέχη πολιτικών κομμάτων; 
Στελέχη πολιτικών κομμάτων! Και, αν θέλετε, εγώ προχωρώ παρακάτω: Δεν είναι 

πολιτική ευθύνη το γεγονός ότι τέτοια στελέχη του υποκόσμου και στελέχη πολι

τικών κομμάτων, όταν και αν ποτέ προσήχθησαν ενώπιον δικαστηρίου, είχαν για 

συνηγόρους δικηγόρους, πολιτικά στελέχη κομμάτων; 

Θα μου πείτε: Μα, ο δικηγόρος τι δουλειά έχει να κάνε~; Αφού είνα~ δικη

γόρος! Ε, όχι, κύριο~! Κάποτε πρέπει να καταλάβουμε ότι η ιδιότητα π.χ. του 

βουλευτή ή του πολιτικού στελέχους δεν μπορεί να διαχωρίζεται από την επαγγελ

ματική ~διότητα, όταν και εφόσον οι συνθήκες το ευνοούν και το επιτρέπουν ή όταν 

τα συμφέροντά μας το ευνοούν και το επιτρέπουν. Η ιδιότητα του βουλευτή, η ιδιό
τητα του πολιτικού στελέχους είναι υπεράνω όλων των άλλων ιδιοτήτων. Αν εγώ 

ήμουν εγκληματίας και αισθανόμουν ότι έχω δικηγόρο ένα μεγάλο πολιτικό 

στέλεχος, ε, τότε θα αισθανόμουν ότι έχω και πολιτική κάλυψη, κύριοι συνάδελφοι! 

Κάποτε πρέπει να λεχθούν αυτά τα πράγματα έξω από τα δόντια, εντελώς έξω από 

τα δόντια. 

Και θα προχωρήσω στο αποκορύφωμα αυτού ακριβώς του σημείου που 

αναφέρω. Το έχω πει πολλές φορές και πρέπει επιτέλους να το συνειδητοποιή

σουμε. Κύριοι συνάδελφοι, ήμουν παρών σε σύσκεψη την οποία συγκάλεσε ο Πρόε

δρος της Δημοκρατίας πριν από ενάμιση δυο χρόνια στη Λεμεσό, για να εξαγγείλε~ 
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εκστρατεία και μέτρα πάταξης του οργανωμένου εγκλήματος. Ήταν μια ευρεία 

σύναξη στην οποία κλήθηκαν τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, διάφοροι παράγοντες, 

εκπρόσωποι οργανωμένων συνόλων, πολιτικών κομμάτων κτλ. κτλ. 

Αφού έγινε το πρώτο μέρος, κατά κάποιο τρόπο, της αποστολής του μηνύ

ματος, αν θέλετε, που περισσότερο απευθυνόταν προς τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, 

ζήτησε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας να εκκενωθεί. η αίθουσα από τα μη εξουσιοδο

τημένα πρόσωπα και να παραμείνουν σ' αυτή μόνο οι εκπρόσωποι των οργανω

μένων συνόλων -μόνο!- για να συζητήσουμε κεκλεισμένων των θυρών μέσα σε 

συνθήκες ιδιαιτερότητας και να πούμε τις απόψεις μας για το πώς θα βοηθήσουμε 

στην πάταξη του οργανωμένου εγκλήματος. Και εξήλθε της αίθουσας πολύς 

κόσμος εν πάση περιπτώσει, όλοι οι δημοσιογράφοι, όλοι οι μικροί αστυνομικοί -
μικρούς εννοώ αυτούς που δεν είχαν βαθμούς- και όσοι άλλοι δεν αποτελούσαν 

εκπροσώπους οργανωμένων συνόλων πλην ενός πλην ενός γνωστού στελέχους 

εγκληματικής οικογένειας και ταυτόχρονα γνωστού στελέχους συγκεκριμένου 

κόμματος, ο οποίος παρέμεινε εκεί, στην κλειστή σύσκεψη στην οποία θα συζητού

νταν τρόποι καταστολής του οργανωμένου εγκλήματος. 

Αν, λοιπόν, αυτό το συγκεκριμένο άτομο, αυτό το άτομο που είναι γνωστό 

μέλος συγ'ι<εκριμένης οικογένειας ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Την οικογένεια την αναφέρετε υπό την έννοια της εγκληματικής οικογένειας 

και όχι της οικογένειας ... 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Βεβαίως, βεβαίως! Δυστυχώς έχει περάσει και στη δική μας ορολογία η αμερι

κάνικη ορολογία με τις οικογένειες και με τους godfathers, τους νονούς. Δυστυχώς 
είμαστε σ' αυτή την κατάσταση. 

Αν, λοιπόν, αυτό το συγκεκριμένο άτομο ... 

Κ. ΚΩΝΣ'ΓΜΠΙΝΟΥ: 

Αν μιλάτε για Φανιέρους που είχαν κάλυψη ... 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Δεν εξαιρώ κανέναν. Δεν εξαιρώ κανέναν, κύριοι συνάδελφοι, αλλά είναι ώρα 

να τα πούμε. 

Κ. ΚΩΝΣΤ ΑΝτΙΝΟΥ: 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Δε μίλησα συγκεκριμένα για σας. Αν αισθάνεστε ότι έχετε συγκεκριμένη περί

πτωση, πέστε την και θα είναι προς τιμήν σας. 

Σε αυτό το άτομο, το οποίο, επαναλαμβάνω, είναι μέλος γνωστής οικογένειας 

και ταυτόχρονα στέλεχος κόμματος, δεν τόλμησε ούτε αστυνόμος ούτε πολιτικό 

πρόσωπο να πει "βγες έξω". Πώς λοιπόν να μην έχουν αυτοί οι άνθρωποι τον αέρα, 

πώς να μην έχουν το θάρρος ή το θράσος και την αίσθηση της πολιτικής κάλυψης; 

Εγώ ρωτώ και το ρώτησα και από τηλεοράσεως και δεν πήρα απάντηση. 

. -

·- ... 
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Κάποτε πρέπει να αναλάβουμε τις ευθύνες μας, κύριοι. Αν υπάρχει οργανω

μένο έγκλημα, τότε υπάρχει, και το τονίζω, πολιτική κάλυψη. Υπάρχει. Και δεν 

εννοώ ότι υπάρχει πολιτική κάλυψη εσκεμμένα από μέρους κάποιου. Όχι. Μπορεί 

να έχει δημιουργηθεί αυτή η αντίληψη ή η αίσΟηση της κάλυψης μέσα από διάφορους 

δρόμους, μέσα από διάφορες καταστάσεις. τελικά πρόκειται περί κάλυψης, αυτό 

είναι που συμβαίνει σήμερα. Είναι λοιπόν πολιτική ευθύνη το ότι συμβαίνουν αυτά 

τα πράγματα στον τόπο μας. 

Και φυσικά, κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί μορφή πολιτικής ευθύνης η συγκά

λυψη της κυβείας, η συγκάλυψη της κυβείας. Και, όταν μιλώ για συγκάλυψη της 

κυβείας, δεν αναφέρομαι σε αυτό που έχει κάνει πάρα πολύ γνωστό ο συνάδελφος, ο 

κ. Γιάγκου. Α ναφέρομαι στα συνηθισμένα κουμαρτζίδικα, τα οποία και αυτή η 

κυβέρνηση και οι προηγούμενες κυβερνήσεις διώκουν ή δε διώκουν ανάλογα με το 

πόσο τα βάζουν στο χέρι για κομματικούς σκοπούς. Είναι πολιτική κάλυψη του 

εγκλήματος και αυτό. 

Και δεν είναι υπόθεση πον έχει να κάνει με αστυνομικούς. Αν κάποιοι αστν

νομικοί στο τέλος γίνονται προστάτες τέτοιων υποστατικών, γtνονται διότι 

βλέπονν, ακούονν, πληροφορούνται ότι μια τέτοια κάλυψη ξεκινά από πολύ πιο 

ψηλά. Και οι άνθρωποι λένε: Αφού οι πολύ πιο ψηλά κάνουν αυτή τη δουλειά, 

γιατί να μην την κάνω κι εγώ με το αζημίωτο; Όλα αυτά εί.ναι στοιχεία πολιτικής 

κάλυψης, κύριε Πρόεδρε, μαζί με με πολλά άλλα, τα οποία δε νομίζω ότι είναι 

ανάγκη να αναφέρονμε. 

Όμως, νπάρχονν και άλλες πολιτικές ενΟύνες. Υπάρχονν πολιτικές ευθύνες 

για τις οποίες δε φταίει μόνο η κυβέρνηση. Υπάρχονν ευθύνες πολιτικές για τις 

οποίες ευθύνεται και η Βουλή και με την έννοια αυτή ευθυνόμαστε κι εμείς ως 

κόμμα. Και θέλω να αναφερΟώ σ' αυτές τις πολιτικές ευθύνες. 

Έχει έρθει στα χέρια μου ένας πίνακας από την αστυνομία που δείχνει συγκρι

τικά την κατάσταση στο αστυνομικό σώμα το 1980 και το 1994. Κάποια στοιχεία τα 
έχει ήδη αναφέρει ο κ. Α ναστασιάδης. Είπε ο κ. Α ναστασιάδης ότι αυτή την περίοδο 

είχαμε π.χ. αύξηση των τουριστών από 353 000 σε 2 100 000. Είχαμε αύξηση του 

εγκλήματος από 63% μέχρι 94%. Είχαμε αύξηση των τροχαίων από 13% μέχρι 87%. 
Είχαμε αύξηση σε όλους τους τομείς εκτός ενός: στο προσωπικό της αστννομί.ας. 

Το προσωπικό της αστυνομίας, κύριοι συνάδελφοι, σύμφωνα με τα στοιχεία 

που η ίδια η αστυνομία δινει, ενώ το 1980 αποτελείτο από 3 666 μέλη, τα οποία 
κατέθεταν 176 000 εργάσιμες ώρες, το 1994 αποτελείται από 3 805 μέλη, που καταθέ

τουν 152 000 εργάσιμες ώρες. Άρα, έχουμε σοβαρότατη μείωση της δύναμης της 

αστυνομίας. Πώς ζητούμε λοιπόν η αστυνομία να ανταποκριθεί στα καθήκοντα που 

απαιτούν οι καιροί; 

Εγώ δεν πρόκειται να ξεχάσω και δεν πρόκειται να καταλάβω την απάντηση 

που πήρα από τον προηγούμενο Αστυνομικό Διευθυντή Λεμεσού, τον κ. Στεφάνου, 

όταν του υπέδειξα ότι οι δισκοθήκες είναι αποδεδειγμένα χώροι όπου διακινούνται 

ναρκωτικά και ότι, κατά κάποιο τρόπο, η αστυνόμευση που γίνεται στις δισκοθήκες 

είναι από ελλιπής μέχρι ανύπαρκτη. Και ο κ. Στεφάνου, έντιμος άνθρωπος ων, 

παραδέχθηκε ότι η αστυνόμευση των δισκοθηκών είναι ελλιπέστατη, διότι δε διαθέ

τουμε προσωπικό. Έχουμε όλα κι όλα επτά οκτώ άτομα- πόσα μου είπε δε 
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θυμούμαι- στην Υπηρεσία Δίωξης Ναρκωτικών, τα οποία ή την Πλατεία Ηρώων θα 

επιτηρούν ή τις δισκοθήκες θα επιτηρούν ή στα κουμαρτζίδικα ή οπουδήποτε αλλού, 

. 

τέλος πάντων, υπάρχουν κίνδυνοι διακίνησης ναρκωτικών θα παρευρίσκονται. -. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Καλά! Ήταν περισσότεροι και τους μείωσαν μετά; 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Δε θέλω να πω αυτό. Θέλω να πω ότι είναι πολύ πολύ χαμηλές οι δυνάμεις 

που η αστυνομία διαθέτει και για τα ναρκωτικά, που είναι ένα πολύ χτυπητό παρά

δειγμα, αλλά και για άλλους σκοπούς. Οφείλαμε να είχαμε δώσει στην αστυνομία 

περισσότερες δυνάμεις, για να μπορέσει να αντεπεξέλθει στα καθήκοντα που 

ζητούμε να διεκπεραιώνει. Αυτό είναι μια πολιτί.κή ευθύνη, κύριοι συνάδελφοι, που 
αφορά ασφαλώς όλους μας. 

Αλλά υπάρχουν και άλλες πολιτικές ευθύνες. Υπάρχουν πολιτικές ευΟύνες 

από μέρους μας, διότι αφήσαμε να λειτουργούν τομείς της δραστηριότητας του 

υποκόσμου χωρίς κάποια νομοθετική κάλυψη, χωρίς κάποια ρύθμιση σκληρή, 

απαγορευτική, αν είναι δυνατό. Και τέτοιοι τομείς είναι τα μασατζί.δικα και πολλά 

άλλα στέκια του υποκόσμου. Η Βουλή θα πρέπει να νομοθετήσει, θα πρέπει αυτούς 

τους χώρους να τους πιάσει με πολύ περισσότερη σοβαρότητα, να τους αντιμετω

πίσει δεόντως, γιατί είναι αυτή η ασυδοσία που δημιουργείται σ' αυτούς τους 

χώρους που επιτρέπει στο οργανωμένο έγκλημα να αναπτύσσεται με τους ρυθμούς : 
που αναπτύσσεται. 

Επίσης η Βουλή πρέπει να επανεξετάσει και το θέμα κάποιων ποινών, 

κάποιων ποινών που επιβάλλονται για εγκλήματα ιδιαζόντως ειδεχθή και aποκρου

στικά. Και δε μιλώ απλώς για φόνους μιλώ για εμπορία ναρκωτικών π. χ., μιλώ για 

σωματεμπορία π.χ. Οι ποινές γι' αυτά πρέπει να είναι σκληρότατες, πρέπει να είναι 

τέτοιες που να φέρουν το μελλοντικό παραβάτη μπροστά στο δίλημμα: Να το κάνω 

και να πάρω τόσα λεφτά, αλλά να βρεθώ στη φυλακή για τόσα χρόνια, ή να μην το 
κάνω; Και πρέπει να αναμένουμε ότι οι σκληρές ποινές Οα αποτρέψουν πολλούς 

επίδοξους εγκληματίες, πάρα πολλούς. 

Αυτά τα ζητήματα πρέπει να μελετηθούν εις βάθος. Και πρέπει να μελετηθεί 
και το θέμα της εγκληματικότητας ως ένα κοινωνικό φαινόμενο. Η έκθεση η οποία 

έχει δοθεί στην Επιτροπή Εσωτερικών από την τριάδα των εμπειρογνωμόνων που 

ανέφερε ο κ. Χρίστου ήταν ένα καλό κείμενο. Η Βουλή και όχι μόνο η Βουλή αλλά 

ολόκληρη η κοινωνία, ολόκληρη η πολιτεία, το κράτος πρέπει να ασχοληθούν με 

σοβαρότητα με αυτά τα θέματα, για να μπορέσουμε, κύριοι συνάδελφοι, να βρούμε 

επιτέλους το δρόμο ο οποίος θα αφήσει τα ελάχιστα δυνατά περιθώρια στο οργανω

μένο έγκλημα. 

Δεν μπορούμε να λέμε και να δεχόμεθα και να πιστεύουμε ότι το οργανωμένο 

έγκλημα, και μάλιστα στο βαθμό και με τη μορφή που παρουσιάζεται σήμερα στην 

Κύπρο, είναι αναπόδραστη συνέπεια της οικονομικής εξέλιξης. Δηλαδή, θέλουν να 

μας πουν περίπου οι κύριοι συνάδελφοι ότι εμείς, που παρουσιάζουμε τώρα το 

οργανωμένο έγκλημα, είμαστε μια χώρα καθυστερημένη, σε σχέση με την Αμερική, 

κατά εξήντα εβδομήντα χρόνια. Εκεί το οργανωμένο έγκλημα άρχισε να παρουσιά

ζεται τόσο έντονα πριν από εβδομήντα περίπου χρόνια. 

.· 
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Δεν είναι έτσι τα πράγματα, κύριοι. Είναι οι κοινωνικές συνθήκες που 
δημιουργούν το οργανωμένο έγκλημα· είναι οι κοινωνικές συνθήκες και είναι τα 

πλαίσια που το κράτος βάζει ή δε βάζει και εί. ναι και ο τρόπος με τον οποίο πατάσ

σεται, το έγκλημα. 

Και θέλω εδώ να πω με λύπη μου ότι, η αντιμετώπιση της υπόθεσης των βασα

νι.στηρίων και, των υπόπτων, των κατηγορουμένων για τους βασανι,σμούς, με τον 

τρόπο που γίνεται δεν κάνει τίποτε άλλο παρά να δίνει την εικόνα της αναβάθμισης 

των ανθρώπινων δικαιωμάτων αυτών που είναι εγκληματίες και τους οποίους 

γνωρίζει όλη η Κύπρος και της ταυτόχρονης υποβάθμισης των δικαιωμάτων των 

αστυνομικών που κατηγορούνται ότι διέπραξαν βασανιστήρια. 

Δεν είμαι ούτε θιασώτης ούτε υποστηρικτής ούτε δέχομαι την έννοια των 
βασανιστηρίων, αλλά αυτοί οι οποίοι φωνάζουν ότι το έγκλημα θα πρέπει να αντι

μετωπιστεί με θωπείες οδηγούν σε πολύ κακά μονοπάτια αυτό τον τόπο. Το 
έγκλημα είναι η έκφραση της κοινωνικής σκληρότητας, είναι η έκφραση της aπαν

θρωπιάς και θα αντιμετωπιστεί μόνο με σκληρό τρόπο. Δεν υπάρχει γλυκύς τρόπος 

αντιμετώπισης του εγκλήματος. 

Επαναλαμβάνω: Δε λέω ότι η αστυνομία θα πρέπει να χρησιμοποιεί τα βασα

νιστήρια, αλλά πρέπει ο εγκληματίας να φοβάται, όταν συλλαμβάνεται από την 

αστυνομία, και. όχι η αστυνομία να φοβάται τον εγκληματία, μήπως δηλαδή την 

κατηγορήσει, μήπως ο αστυνομικός βρεθεί κατηγορούμενος και τελικά τεθεί και σε 

διαθεσιμότητα και χάσει τη δουλειά του, διότι "αδρομίλησε" στον οποιοδήποτε 

εγκληματία ή ύποπτο! 

Πρέπει να βρούμε τη χρυσή τομή, κύριοι συνάδελφοι. Αν δεν καταφέρουμε να 

βρούμε πώς ακριβώς αυτή η αστυνομία θα πρέπει να λειτουργήσει, αν δεν μπορέ

σουμε να βάλουμε πλαίσια μέσα στα οποία το οργανωμένο έγκλημα να μην μπορέσει 

να αυξηΟεί, να μεγαλώσει, να κάνει τα κακά τα οποία κάνει σ' αυτό τον τόπο, πολύ 
φοβούμαι ότι θα ακολουθήσουμε το αμερικάνικο παράδειγμα. Και όσοι είναι 

θιασώτες του αμερικάνικου παραδείγματος μπορούν να είναι από τώρα ευτυχείς. 
'Οσοι όμως δεν είναι -και πιστεύω ότι είναι όλοι μας που δεν είμαστε- μπορούμε να 

είμεθα από τώρα δυστυχείς. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Προηγουμένως ο κ. Χατζηδημητρίου έθεσε θέμα παρουσίας των Βουλευτών 
και, επειδή ήμουν στο γραφείο του κ. Χριστοφόρου, θα ήθελα να πω ότι ο λόγος που 
απουσίαζα από την αίθουσα της Βουλής ήταν ότι είχα μιλήσει μαζί σας και είχα 
αντιληφθεί ότι υπήρχε τάση να αναβληθεί το θέμα και μάλιστα να πάει μετά τις 

γιορτές. 

Νομίζω ότι αυτό το θέμα, όπως το έχουμε ξεκινήσει, ενόψει και του ότι αύριο 
θα γίνει η σύσκεψη στο Προεδρικό και αν σοβαρομιλούμε ότι μας ενδιαφέρει και δεν 
το κάνουμε απλώς για εντυπώσεις, γι,α τον τύπο, πρέπει να ολοκληρωθεί, έστω και 
αν υπάρχει το Κυπριακό στην ημερήσια διάταξη. Το Κυπριακό μπορεί να συζητηθεί 
αύριο το πρωί, αν θέλουμε, ή αύριο την ώρα της γιορτής. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κυπριακό δεν μπορεί να αναβληθεί, ενώ με τα πρόσωπα που είναι. εγγε

γραμμένα εδώ και με το χρόνο που χρειάζονται, όπως τον καταμέτρησα, είναι εκ 

των πραγμάτων αδύνατο να ολοκληρωθεί. σήμερα. 

Γι' αυτό το λόγο εγώ θα εισηγούμουν κάτι άλλο: Να παραμείνει το θέμα εγγε
γραμμένο και να συνεχίσει ακριβώς μετά τις γιορτές, οπότε θα έχει μεσολαβήσει και 
η συνάντηση των αρχηγών των κομμάτων στο Προεδρικό και πιθανόν να έχουμε 
σοφότερες σκέψεις ή εισηγήσεις ή κάποια πληροφόρηση. 

Ο χ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνεστε ότι το Κυπριακό δεν μπορεί για εικοστή φορά 

να μετακινηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Δεν μπορεί, κύριε Χρίστου, να αναβληθεί· το είπαμε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Έχουμε γιορτή αύριο. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Δεν έχουμε γιορτή αύριο. Αύριο έχουμε μια πολύ δύσκολη μέρα, το πρωί με τη 

σύσκεψη του Προεδρικού, κύριε συνάδελφε, και το απόγευμα με τριάντα τέσσερα 

νομοσχέδια. Επομένως εμείς, παρόλο που δεν έχουμε ουσιαστικά μιλήσει -με εξαί

ρεση ένα συνάδελφο- δε διαφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, με την πρότασή σας, γιατί 

προτιθέμεθα και να μιλήσουμε και να δευτερολογήσουμε επί μακρόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το έχω υπόψη μου. Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Όταν προχθές θέσαμε το θέμα αυτό, να μπει ένα πρωινό και να πάμε ολοή
μερο, να ολοκληρώσουμε και μάλιστα να περιμένουμε τη σύσκεψη του Προεδρικού, 
λέχθηκε ότι δεν έχει καμιά σχέση το ένα με το άλλο και ότι Οα ήταν καλύτερα να 
ακουστούν όλες οι απόψεις, πριν πάμε στο Προεδρικό. Με εκπλήττει η αλλαγή 
αυτής της Οέσης και αυτής της λογικής . Είτε έχουμε ένα σκεπτικό, όταν αντιμετωπί
ζουμε ένα θέμα, είτε άλλες είναι οι σκοπιμότητες και οι προτεραιότητές μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτ' απ' όλα, πάνω στο θέμα του Κυπριακού, ορίστηκε η 

συνεδρίαση και στάλθηκε η ημερήσια διάταξη ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, τι το συζητούμε; Δεν πρόκειται να αναβληθεί. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σίγουρα. Είναι απλώς γι.α να τοποθετηθώ· όχι γιατί αισθάνομαι ότι έχει 
δι.αφορετική άποψη ο Προεδρεύων της συνεδρίασης. 

--
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ΈχΗ σταλεί ημερήσια διάταξη και υπάρχει μια ευθύνη και μια δέσμευση, έτσι 

που δε χωρεί συζήτηση ούτε για αναβολή ούτε για οποιαδήποτε άλλη μεταχείριση . 
• · Κακομεταχειριζόμαστε πραγματικά το Κυπριακό έστω και με οποιαδήποτε σκέψη 

περί αναβολής. 

Σε ό,τι αφορά την πορεία της συζήτησης, εκείνο που τέθηκε στην προηγούμενη 

συνεδρίαση ήταν να μην αρχίσει η συζήτηση, διότι μεσολαβεί και η σύσκεψη του 

Προεδρικού. Είχαμε φέρει αντίρρηση ακριβώς γι' αυτό το σημείο και είπαμε ότι η 

συζήτηση έπρεπε να γίνει ανεξάρτητα από τη συζήτηση στο Προεδρικό. Αν νομίζει 

το Προεδρικό -τώρα η σειρά είναι του Προεδρικού- ότι πρέπει να περιμένει, για να 

ολοκληρωθεί η συζήτηση της Βουλής, ας αναβάλει τη σύσκεψή του, για να ολοκλη

ρώσουμε τη συζήτησή μας. Αλλά, σε ό,τι αφορά την πορεία αυτής της συζήτησης, 

για το ότι η συζήτηση διευρύνεται και επεκτείνεται και ως προς τα θέματα και ως 

προς το χρόνο δε φταίνε μόνο αυτοί που ενέγραψαν το θέΙJ:α, αλλά ευΟύνονται και 

αυτοί. που μίλησαν και έθεσαν πάρα πολλά ζητήματα που πρέπει να συζητηθούν 

διεξοδικά. Και, όταν υπάρχει διάλογος στη Βουλή, ή μπαίνει το θέμα ότι έχει 

ολοκληρωθεί και τελειώνει η συζήτηση ή γίνεται αντιληπτό ότι πρέπει να συνεχιστεί 

σε μεγαλύτερο βάθος η συζήτηση. 

·. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το χρόνο, ναι, αν νομίζουν οι κύριοι συνάδελφοι ότι 

πρέπει να συνεχιστεί αμέσως, δε θα μπορούσε να συνεχιστεί μέσα στις προσεχείς 

είκοσι τέσσερις ώρες, διότι εί.ναι κατειλημμένες οι ώρες από τα θέματα της ημερή

σιας διάταξης, εκτός αν θέλουμε να κάνουμε ολονύχτια συνεδρίαση απόψε. Και εγώ 

πραγματικά δε θα είχα καμιά αντίρρηση, αλλά θα είχα να προτεί.νω να συζητήσουμε 

με τον Πρόεδρο ή τον Προεδρεύοντα της Βουλής για την περαιτέρω πορεία της 

συζήτησης, για να καταλήξουμε από κοινού σε μια απόφαση σύμφωνα με τα δεδο

μένα που υπάρχουν και για να μη βρίσκεται σε δύσκολη θέση ο κύριος συνάδελφος 

που αντιπροσωπεύει ελάχιστους μόνο από τους Βουλευτές του κόμματός του αυτή 

τη στιγμή και δεν είναι ούτε σε θέση να εκφράσει τη γνώμη του. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως έχουν εξελιχθεί. τα πράγματα και μάλιστα με τη σημερινή 

συνεδρία, παρά την καταρχήν συμφωνία που έγινε μεταξύ των Κοινοβουλευτικών 

Εκπροσώπων και παρά το ότι είχε καθοριστεί κάποιος χρόνος, πράγμα που στην 

εξέλιξη η Βουλή δεν ενέκρινε, γιατί εξέφρασαν αρκετοί συνάδελφοι την επιθυμία να 

μιλήσουν πάνω σ' αυτό το θέμα και θα έχετε μπροστά σας, εκεί, τα ονόματα πολλών 

συναδέλφων οι οποίοι θέλουν να μιλήσουν και υπόψη σας ότι τουλάχιστον εμείς ως 

Δημοκρατικό Κόμμα, πέραν του ότι θα μιλήσουμε για πρώτη φορά, θα έχουμε και 

συναδέλφους οι οποίοι θα δευτερολογήσουν. Επειδή λοιπόν δίνουμε τεράστια 

σημασία σ' αυτό το θέμα που ξεκίνησε, συμφωνούμε και εμείς όπως το θέμα μείνει 

ανοιχτό για συζήτηση μετά τις γιορτές, για να του δώσουμε την αναγκαία σημασία 

και ακόμα γιατί μπορεί με τη σύσκεψη των πολιτικών αρχηγών που θα γίνει αύριο 

να παρουσιαστούν και νέα στοιχεία, λαμβανομένου υπόψη τουλάχιστον ότι ένας 

πολιτικός αρχηγός δήλωσε ότι έχει συγκεκριμένα στοιχεία τα οποία θα παρουσιάσει . 
Μπορεί τότε, γιατί εμείς δεν είμαστε ενήμεροι γι' αυτά τα πράγματα, πιθανόν να 

έχουμε και άλλα στοιχεία, ώστε να τοποθετηΟούμε και εμείς ως κόμμα πάνω στο 
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συγκεκριμένο θέμα το οποίο συζητούμε. Και επειδή είναι Κεφάλαιο ΔΊ κύριε 
Πρόεδρε, και δεν υπάρχει ο περιορισμός του χρόνου, ότι θα πρέπει να συζητηθεί 

εντός είκοσι τεσσάρων ωρών η αναβολή, γι' αυτό εμείς συμφωνούμε όπως παρα- -. 
μείνει ανοιχτό και συζητηθεί μετά τις γιορτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. ΜακρLδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ στον αγαπητό συνάδελφο κ. Χατζηδημητρίου. 

Με μια δική του υπόθεση ανέμειξε το Προεδρικό και έβγαλε ολόκληρο λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πάνω στο θέμα της αναβολής ή όχι, παρακαλώ. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Μέχρι τη στιγμή αυτή διερωτώμαι αν υπάρχει θέση ή άποψη που να μην έχει 

εκφραστεt. Και εγώ ο οποίος παρέμεινα σ' αυτό το έδρανο σχεδόν ολόκληρη τη 

μέρα σήμερα δεν άκουσα τίποτε που να μην έχει καλυφθεί και πολλές φορές ρώτησα 

και τον εαυτό μου γιατί κάθομαι και ακούω. Παρ' όλη τη σοβαρότητα του θέματος, 

παρά την πολ'ύ πολ'ύ σοβαρή υπόθεση την οποία εξετάζουμε σήμερα, εντο'ύτοις 

έχουμε καλύψει τα πλείστα σημεία και, επειδή και εγώ πιστεύω ότι απλώς εκμεταλ

λευόμαστε το θέμα, για να πολυλογούμε, διερωτώμαι πόσος χρόνος ακόμα παρα
μένει, για να συμπληρώσουμε και να κλείσουμε αυτή την υπόθεση. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Εισηγο'ύμαι, κύριε Πρόεδρε, εφόσον εκφράστηκαν απόψεις και ακούστηκε η 

εισήγηση, να μπει σε ψηφοφορία, για να αποφασίσει η Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Συμφωνούμε στην αναβολή. Όμως, από τώρα μέχρι τις πέντε η ώρα, που θα 

αρχίσει η συνεδρίαση για το Κυπριακό, υπάρχουν τρεις ώρες. Αν διακόψουμε τώρα 

για γεύμα και επιστρέψουμε, ας πούμε, στις 3.00 μ.μ. ή 3.30 μ.μ. , μπορο'ύμε να συζη

τήσουμε μέχρι τις πέντε και μετά να συνεχίσουμε με το Κυπριακό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πάλι δε θα τελειώσουμε. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Υπάρχει συνεδρία της Επιτροπής Οικονομικών. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Υπάρχουν δύο κωλύματα, κύριε Πρόεδρε: Υπάρχει η Επιτροπή Οικονομικών 

στις τέσσερις η ώρα και υπάρχει η ανάγκη για ορισμένους από μας να δουν θέματα 
που έχουν σχέση με το πολύ σοβαρό θέμα, το εξίσου σοβαρό θέμα που ονομάζεται 

GA Π. Ζείτε όλοι τη συζήτηση και τον προβληματισμό της κυπριακής κοινής 

γνώμης. Δε θα το δει η Επιτροπή Οικονομικών, δεν είναι θέματα οικονομικά· είναι 

θέμα γενικότερης δημοσιονομικής πολιτικής και τουλάχιστον εμείς αισθανόμαστε 
ότι έχουμε ευθ'ύνη να δούμε αυτά τα πράγματα. 

.-

·-
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Γι' αυτό, αν θα αναβληθεί η εισήγησή μας, κύριε Πρόεδρε, να αναβληθεί αυτή 

τη στιγμή και να καθοριστεί μια μέρα μέσα στον Ιανουάριο γι' αυτή τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΣυλλούQης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Εδώ μπορεί να διαμορφώνονται πλειοψηφίες, αλλά νομίζω ότι τα κοινοβου

λευτικά θέσμια δεν υποδεικνύουν ότι, όποτε διαμορφώνεται μια πλειοψηφία στην 

εξέλιξη της συζήτησης ενός θέματος, τότε αλλάζουμε τη διαδικασία, και μάλιστα, 

κύριε Χατζηδημητρίου, όταν δεν υπάρχει ισοζυγισμένη τοποθέτηση των θέσεων. 

Από την ΕΔΕΚ, που είναι το μικρότερο από τα κόμματα που ενέγραψαν το θέμα και 

που την ενδιαφέρει τόσο πολύ, τρεις από τους επτά Βουλευτές είναι παρόντες -και 

ας μη μιλάμε για παρουσίες, εν πάση περιπτώσει- και έχουν μιλήσει δύο σήμερα και, 

αν μετρηΟεt και ο χρόνος ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τρεις σήμερα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ποιοι είναι οι τρεις; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και ο κ. Ομήρου. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ο κ. Ομήρου και ο κ. Θεοδώρου. Ποιος άλλος μίλησε; Επειδή από τις δέκα το 

πρωί παρακολουθώ ανελλιπώς τη συζήτηση, ξέρω ποιοι μιλήσατε και τι ακριβώς 

είπατε και πόση ώρα μιλήσατε. Αυτή δεν είναι ισοζυγισμένη τοποθέτηση της 

Βουλής, ανεξάρτητα από το τι θα αποφασίσει η πλειοψηφία: να μιλά το μεγαλύτερο 

κόμμα με έναν ομιλητή και η ΕΔΕΚ με δύο και να διακόπτουμε τη συζήτηση, επειδή 

διαμορφώθηκε η ώρα δύο το μεσημέρι μια πλειοψηφία! Εισηγούμαι -και παρακαλώ 

να τεθεί σε ψηφοφορία- να συνεχίσουμε στις 3.00 μ.μ., όπως έχει εισηγηΟεί και ο 
κ. Κοντίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Συλλούρη, μπορεί να μην ήταν πράγματι ισομερής ο καταμερισμός του 

χρόνου στα διάφορα κόμματα ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι. Ο χρόνος ήταν κατανεμημένος προς όφελος του 

Δημοκρατικού Συναγερμού. Στην περασμένη συνεδρία ο κ. Πουργουρtδης μίλησε 

μία ώρα, ενώ οι εισηγητές μίλησαν από μισή ώρα, και σήμερα ο κ. Αναστασιάδης 

μίλησε μία ώρα και πέντε λεπτά. Πώς ο χρόνος είναι άδικα κατανεμημένος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ισομερώς είπα· όχι άδικα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα που θέτει ο κ. Συλλούρης είναι ότι κάναμε το λάθος 

να μετάσχουμε στη συζήτηση; 
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Ναι, μας ενδιέφερε και πήραμε μέρος στη συζήτηση και θέλουμε ακόμα να 
συζητήσουμε περαιτέρω το θέμα. Και στο κάτω κάτω ένα κόμμα μέσα στη Βουλή 
μετριέται με τις απόψεις που έχει και, αν από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού 
δεν έχουν πολλές απόψεις ή δε θέλουν να τις παρουσιάσουν, αυτό είναι άλλη 

ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλή. Να δούμε και καμιά ιδέα θηλυκή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν δύο εισηγήσεις αυτή τη στιγμή. Δε συζητώ την εισή

γηση να συνεχίσουμε, διότι υπάρχουν πρακτικά θέματα: θα συνεδριάσει η Επιτροπή 

Οικονομικών σήμερα. 

Αλλά υπάρχει η εισήγηση, την οποία έθεσε ο συνάδελφος κ. Χατζηδημη

τρίου, το απόγευμα μετά το Κυπριακό μέχρι το βράδυ ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

(Διαμαρτύρεται.) 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Έτσι είπατε και δεν έχετε ένσταση... Να ολοκληρώσω ... αυτή είναι ... το βράδυ, 
ναι, μετά ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Η εισήγηση που έκανα ήταν να σιιναντηθο"ύν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό

σωποι με τον Πρόεδρο της Βουλής, για να συζητήσουμε ψύχραιμα το θέμα, πριν 

πάρουμε τελική απόφαση σ' αυτήν εδώ τη συνεδρίαση. Διότι το μόνο σημείο στο 

οποίο μπορεί να έχει δίκαιο ο κ. Συλλούρης είναι ότι αυτή τη στιγμή συμβαίνει να 

λείπουν οι συνάδελφοι και εμείς αναγνωρίζουμε την αδυναμία του να υποστηρίξει 

τη θέση του λόγω της απουσίας και προτείνω να βρεθούμε οι Κοινοβουλευτικοί 

Εκπρόσωποι ... 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡIΟΥ: 

... και να αποφασίσουμε για τα περαιτέρω. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Διότι μπορεί να λείπουν οι αρχηγοί και αρκετοί Βουλευτές ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Πρόεδρος ήρτε στην ώραν του, νομίζω! 

(Γέλια) 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. Γαλανός επανέρχεται στην 

έδρα.) 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Συγγνώμη! Νομίζω ότι μου αφαιρέθηκε ο λόγος χωρίς να μου τον αφαιρέσει ο 

Πρόεδρος. Κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω τις δυο εισηγήσεις μου; 

- . -

.-



.. 
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Κυρία Κατσελλή, ήμουν συνεννοημένος με τον κ. Μουσ~ούττα και παίρνω την 

ευθύνη, αλλά προχωρήστε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Υπάρχουν δύο πρακτικές ε~σηγήσεις: Η μία είναι να συνεχίσε~ η συζήτηση 

μετά τη συζήτηση του Κυπρ~ακού απόψε μέχρι τελείας εξαντλήσεως χα~ η δεύτερη 

πρακτική εισήγηση είνα~ να αναβληθεί γ~ το Γενάρη. Αυτά τα δύο έχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία χα~ κύριοι, αρχ~κά ήταν χα~ δική μου εισήγηση, όταν άνο~γε το θέμα, να 

αναβαλλόταν η συζήτηση για τις 25 Ιανουαρίου, αλλά, επε~δή τελικά ήταν πολύ 

έντονη η συζήτηση και επειδή βεβαίως η ολομέλεια παίρνει απόφαση -μπορεί ο 

Πρόεδρος να ορίζει συνεδρίες, αλλά η ολομέλεια αποφασίζει- αποφάσισε μεταμεσο

νύχτια να συνεχίσει αυτή την εβδομάδα και έθεσε κάποιες παραμέτρους στη συζή

τηση. 

Τώρα επανέρχεται κοντά μου το θέμα χα~ θεωρώ ότ~. έτσ~ όπως εξελίχθηκε η 

όλη υπόθεση, είναι προτιμότερο να αναβληθεί για τις 25 Ιανουαρίου 1996, όπως 
ήταν η αρχ~κή άποψη. Πιστεύω ότ~ μέχρι τις 25 Ιανουαρίου θα είμαστε κάπως σοφό
τερ·οι στην αντιμετώπιση του Οέματος, διότι εγώ π~στεύω ότ~ υπάρχουν έντονα 

αισθήματα απ' όλες τις πλευρές, για να μην πω περισσότερο βαριά πράγματα. Δε 

νομίζω όμως ότι με το να τελειώσουμε σήμερα τελειώνει ένα θέμα το οποίο θέμα 

υπάρχει και θα υπάρχει. Κατά συνέπεια και επειδή θέλω και εγώ να μ~λήσω και δε 

θα προλάβουμε ... είμα~ χα~ εγώ Βουλευτής κα~ θέλω να πω κάπο~ες απόψε~ς. Δεν 

προλαβαίνουμε όμως σήμερα ούτε μπορούμε να συνεχίσουμε αργά την Πέμπτη ή 

αύριο το πρωί. Αύρ~ο το ΠQωί στις έντεκα υπάρχει σύσκεψη στο Προεδρικό, κύριε 

Συλλούρη, για το θέμα του εγκλήματος υπό τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Δεν 

μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα. 

Λοιπόν, ψύχραιμα θα αντιμετωπίσουμε τα Οέματα και στις 25 Ιανουαρίου θα 

συνεχιστεί η συζήτηση. Γι' αυτό το θέτω σε ψηφοφορία. Υπάρχουν άλλες απόψεις; 

Εκτός αν είναι ομόφωνο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά συνέπε~. συμφωνούμε για τις 25 Ιανουαρίου. Λυπούμαι που ήρθα 

κάπως aργοπορημένα, αλλά νομίζω ότι φεύγουμε σύμφωνοι επί του θέματος. 

Επανερχόμαστε στις 5.00 μ.μ. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να τεθεί η εισήγησή μου σε ψηφοφορία, γιατί εγώ 

πιστεύω ότι αύριο στο Προεδρ~κό αυτή η Βουλή θα έπρεπε να πάει με συγκεκριμένες 

εισηγήσεις. Εκτός από γενικές διαπιστώσεις και πολιτικολογία δε νομίζω ότι αυτή 

η Βουλή κατέληξε σε συγκεκριμένες εισηγήσεις που θα μπορούσαν να αξιοπο~ηθούν 

αύριο στο Προεδρικό . Γ ι' αυτό, να τεθεί σε ψηφοφορία. 

I' 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Συλλούρη, Οα ήθελα να σας κατατοπίσω ότι αύριο η συνεδρία στο Προε
δρικό, στην οποία εκτός από τους αρχηγούς των κομμάτων θα συμμετάσχει και ο 
Πρόεδρος της Βουλής, ο Γενικός Εισαγγελέας και ο αρμόδιος Υπουργός, θα είναι 
ενημερωτικής φύσεως. Θα είναι η πρώτη από πολλές συναντήσεις που θα συνεχι
στούν. Επομένως, και να συζητούσαμε το θέμα αύριο μέχρι τις έντεκα το πρωί, με 
το κλίμα το οποίο υπάρχει σήμερα -και να είμαστε ειλικρινείς μεταξύ μας- δε θα 
καταλήγαμε σε ομόφωνες εισηγήσεις. 

Ο κ. Χρίστου και μετά ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Α.ΧΡlΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αύριο η συνάντηση στο Προεδρικό δε θα είναι η συνάντηση 
της Βουλής με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας θα είναι συνάντηση των κομμάτων. 
Και τα κόμματα έχουν απόψεις και εισηγήσεις οι οποίες έχουν τεθεί ξανά ενώπιον 
της κυβέρνησης, η οποία όμως δεν τις έλαβε υπόψη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χρίστου, το τελευταίο νομίζω ότι δε χρειαζόταν. Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ακούστηκε από δύο συναδέλφους. και από τον αγαπητό κ. 
Μακρίδη και από το φιλο κ. Συλλούρη, ότι ό,τι κάναμε ως τώρα ήταν πολιτικολογία 

πάνω στο θέμα. Αυτό αποτελεί ύβρη εναντίον της Βουλής και είναι απαράδεκτο, 
εκτός αν περιλαμβάνει και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. οπότε σημαίνει ότι 

έχουμε πέσει πολύ χαμηλά ως κοινοβούλιο για να χαρακτηρίζουμε ως πολιτικολογία 

μια ολόκληρη συζήτηση που μας απασχόλησε τόσες πολλές ώρες με τόσο μεγάλη 

προσπάθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω τη λήξη της σημερινής πρωινής συνεδρίας. 

(Ώρα διακοπής: 2.08 μ. μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα επανέναρξης: 5.17 μ.μ.) 

Κηρύσσω την έναρξη της απογευματινής συνεδρίας του Σώματος. Το μονα

δικό θέμα που θα απασχολήσει το Σώμα σήμερα το απόγευμα είναι "Οι τελευταίες 

εξελίξεις του Κυπριακού", που έχει εγγραφεί με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών 

Ομάδων του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος 

ΕΔΕΚ. 

Υπάρχει απαρτία. Γίνεται έναρξη της συζήτησης. Τα δυο κόμματα που το 
ενέγραψαν είναι η ΕΔΕΚ και το ΑΚΕΛ. Ποιος θα ήθελε να μιλήσει πρώτος; 

Ο γιατρός. Είδατε το σεβασμό που σας έχει το ΑΚΕΛ! Σας άφησε να μιλήσετε 

πρώτος. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η απόπειρα συζήτησης του Κυπριακού στη Βουλή αποτελεί καθρέφτη της 
γενικής αντιμετώπισης του εθνικού μας θέματος. Όλοι παραδεχόμαστε ότι το 

--
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Κυπριακό αντιμετωπίζει μία μονίμως χρόνια κρίση. Όμως κατά καιρούς εμφανίζο

νται είτε σημεία κινδύνου επιδείνωσης της κατάστασης είτε ευκαιρίες για βελτίωση 

της κατάστασης. Αυτές οι περιπτώσεις έχουν συγκεκριμένη χρονική διάρκεια και η 

αξιοποίησή τους ή η αποφυγή των κινδύνων είναι θέμα άμεσης δράσης. 

Όταν λοιπόν το Κυπριακό εγγράφεται από οποιοδήποτε κόμμα στη Βουλή, η 

Βουλή οφείλει ή να χωρήσει στην άμεση συζήτηση του θέματος ή στην απόρριψή του, 

αν πιστεύει ότι αυτή δεν ενδείκνυται. Η αναβολή αποτελεί εκφυλισμό, που είναι 

χειρότερος και από την απόρριψη. Άλλωστε, τουλάχιστον από τη δική μας σκοπιά, 

η εισαγωγή του θέματος είχε στόχο την υιοθέτηση κάποιων συγκεκριμένων αποφά

σεων για τη συγκεκριμένη πτυχή για την οποία εγγραφόταν προ μηνών το θέμα. Ως 

προς τις γενικές τοποθετήσεις των κομμάτων, υπάρχουν οι πάγιες Οέσεις τους και 
ασφαλώς δεν αναμένεται ότι θα διαφοροποιηθούν με μια συζήτηση στη Βουλή. Α ν 

διαφοροποιηΟούν, θα διαφοροποιηθούν από δική τους επανεκτίμηση των συνθηκών 
και δυνατοτήτων. Δυστυχώς, συζητούμε το θέμα μήνες μετά την εγγραφή του από 

την ΕΔΕΚ και ίσως και μήνες ή βδομάδες πολλές μετά την εγγραφή του από το 

ΑΚΕΛ. 

Με βάση αυτά που είπα, δε θα επιχειρήσω μια ολοκληρωμένη τοποθέτηση, 

αλλά θα σταθώ κυρίως στις τελευταίες εξελίξεις, στις προτεραιότητες και στα άμεσα 

καθήκοντα. Απλώς λακωνικά θα σκιαγραφήσω τις παρελθοντικές εξελίξεις μόνο 

στο μέτρο που μου χρειάζεται, για να στηρίξω τις σημερινές μας θέσεις. 

Να μου επιτραπεί να πω ότι το Κυπριακό είναι το χρονικό μιας ακατανόητης 

τραγωδίας, το χρονικό μιας σειράς λαθών και παραλείψεων, που για τον ψυχρό 

παρατηρητή, ιδίως τον εκτός Κύπρου παρατηρητή εγγίζει τα όρια του θεάτρου του 

παραλόγου. Η στάση της κατοχικής Τουρκίας και η στάση των συμμαχικών δυνά

μεων έναντι της κατοχικής Τουρκίας έχουν ένα συγκεκριμένο ελατήριο κατανοητό, 

ανεξάρτητα από την κυνικότητα και το παράνομο της υφής αυτού του ελατηρίου. 
Είναι η δική μας η στάση που χρειάζεται έναν Πιραντέλλο ή έναν Ιονέσκο, για να 

εQμηνευθεί! 

Κατά την άποψή μας, μετά την τουρκική επιδρομή ήταν σαφές, έπρεπε να ήταν 

σαφές ότι το Κυπριακό δεν είναι απλώς μια διακοινοτική διαμάχη αλλά κυρίως 

θέμα ξένης επιδρομής και κατοχής. Δε θα ασχοληθώ με την προΊ:στορία, με την 

ιστορία προ του 1974, που και πάλι θα μας οδηγούσε στο συμπέρασμα όη η ουσία 
του Κυπριακού και τότε ακόμα θα έπρεπε να αναζητηθεί στους στόχους και στις 

προοπτικές της Τουρκίας και όχι στις διακοινοτικές διαφορές που υπήρχαν. 

Όμως, παρά τη γενικά αποδεχτή διαπίστωση για τον κατοχικό χαρακτήρα του 

προβλήματος, ενεπλάκημεν σε ένα διακοινοτικό διάλογο με τη φρούδα ελπίδα ότι η 

Τουρκία -γιατί αυτό πρέπει να είναι το συμπέρασμα-βρισκόταν εδώ για την 

προστασία της τουρκοκυπριακής κοινότητας και ότι έτσι το θέμα ήταν μεταξύ Ελλη

νοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. Όσο κι αν φαίνεται παράλογο, εδώ οδηγεί η 

επιλογή του διακοινοτικού διαλόγου ως της ενδεδειγμένης διαδικασίας για λύση του 

κυπριακού προβλήματος. 

Θα επαναλάβω ότι κάποια στιγμή ο διακοινοτικός διάλογος θα καταστεί 

αναπόφευκτος ακόμα και για μας που εισηγούμαστε ότι στο στάδιο της επιδρομής 
άλλη θα έπρεπε να ήταν η διαδικασία. Γιατί, κι αν ακόμα απομακρυνθούν τα τουρ-

I! 
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κικά στρατεύματα, θα παραμείνουν θέματα τα οποία πράγματι θα πρέπει να συζητη
θούν μεταξύ των δυο κοινοτήτων, γιατί είναι οι δυο κοινότητες που θα πρέπει από 

κοινού να αποφασίσουν για τις συνθήκες υπό τις οποίες θα διαβιούν σε μια κοινή 

πατρίδα. 

Το αιτιολογικό το οποίο συνήθως δινόταν ήταν ότι αυτή η προτροπή για τις 
διακοινοτικές συνομιλίες πεQιεχόταν στα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών. Επομένως, κατ' αυτή την άποψη, δεν είχαμε άλλη διέξοδο. Να μου 

επιτραπεί να πω ότι αυτό το επιχείρημα δεν ευσταθεί., γιατί αυτής της προτροπής 

προηγείτο η απαίτηση για απομάκρυνση των τουρκικών στρατευμάτων και αργό

τερα, όταν έγινε η ανακήρυξη του χωριστού τουρκοκυπριακού ψευδοκράτους, για 

ανατροπή των aποσχιστικών ενεργειών και αποκατάσταση της δημογραφικής ισορ

ροπίας, η οποία είχε διαταραχθεί με τη συνειδητή εισαγωγή εποίκων από την 

Ανατολία. 

Γιατί και εδώ υπάρχει ένα πρόβλημα. Οι ξένοι μας λένε: "Μα, το θέμα των 

πολιτικών προσφύγων είναι γενικό θέμα της Ευρώπης -και είναι- και όλων των 

χωρών!" Όμως, όταν κάποιοι καταφεύγουν στην Ευρώπη είτε για οικονομικούς 

είτε για πολιτικούς λόγους, αυτό δε γίνεται κατόπιν συνειδητής προσπάθειας μιας 

συγκεκριμένης χώρας να διαφοροποιήσει τη δημογραφική σύνθεση μιας άλλης 

χώρας, όπως έγινε στην Κύπρο. Άλλωστε είναι γνωστό ότι γι' αυτή τη δημογραφική 

αλλαγή δε συνάντησε η Τουρκία μόνο τη δική μας αντίδραση αλλά τότε τουλάχιστον 

και την αντίδραση των Τουρκοκυπρίων. 

Όλα τα ψηφίσματα υποστηρίζουν την ενότητα του χώρου και του κράτους και 

τη διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Όμως, δυστυχώς απομονώθηκε μόνο 

το θέμα του διακοινοτικού διαλόγου. Και εδώ επίσης θέλω για πολλοστή φορά να 

διαψεύσω κάποιες επικλήσεις που γίνονται για την πολιτική Μακαρίου. 

Ναι, ο Μακάριος για ένα διάστημα είναι γεγονός ότι πράγματι αποδέχθηκε το 

διακοινοτικό διάλογο ως την ενδεδειγμένη διαδικασία. Όμως, ήδη από το 1977 ο 
Μακάριος διαπίστωνε δημόσια ότι ο διακοινοτικός διάλογος είχε εξαντλήσει τη 

χρησιμότητά του και εχρησιμοποιείτο πλέον ως άλλοθι από την Τουρκία και 

πρόσθετε ότι μόνο διαδικασία πιέσεων προς την Τουρκία θα μπορούσε πλέον να 
διασπάσει το αδιέξοδο. Αυτά το 1977. 

Αντί τούτου, οι εκάστοτε διαδοχικές κυβερνήσεις ακολούθησαν διαμετρικά 

αντίθετη πολιτική. Έγινε η αποδοχή του δεύτερου σχεδίου Ντε Κουεγιάρ από την 

κυβέρνηση Κυπριανού, των ιδεών Γκάλι από τον Βασιλείου, των μέτρων οικοδό

μησης εμπιστοσύνης από τη συγκυβέρνηση ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ. Και όλα αυτά, όλα, 

στηρίζονται στη νομιμοποίηση δυο χωριστών κρατικών οντοτήτων με επικυριαρχικά 

δικαιώματα της Τουρκίας σε ολόκληρο τον κυπριακό χώρο μέσω μιας χαλαρής 

κεντρικής εξουσίας. 

Και εδώ πρέπει να διαλύσουμε μια άλλη αυταπάτη: Η Τουρκία ακόμα 

προτιμά αυτή τη λύση, της ύπαρξης ενός συνδετικού ιστού μεταξύ δυο χωριστών -
τουλάχιστον στην ουσία χωριστών- κρατικών οντοτήτων παρά τον πλήρη διαμε

λισμό. Γιατί ο πλήρης διαμελισμός τουλάχιστον σταματά τις περαηέρω προοπτικές 

της Τουρκίας να αξιοποιήσει μελλοντική παρουσία Τουρκοκυπρίων στις ελεύθερες 

τώρα περιοχές, για να δημιουργήσει περαιτέρω προβλήματα. Αυτό πρέπει να το 

έχουμε πάντοτε υπόψη μας. 

.· 
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Όσο η θεραπευτική αγωγή συγκρούεται σχιζοφρενικά με τη διάγνωση η πορεία 

της τραγωδίας θα γίνεται δυσμενέστερη. Και δυστυχώς αυτό συμβαίνει και σήμερα. 

Το εί.πα και σε άλλη περί.πτωση στη Βουλή και το επαναλαμβάνω: Διάγνωση: πνευ

μονία, θεραπεία: επίδεση του γόνατος. Α ν επιζήσει ο ασθενής, θα επιζήσει, γιατί η 

ασθένεια δεν ήταν ευθύς εξαρχής μοιραία. Αν είναι μοιραία, ο γιατρός δεν έχει 

επέμβει με τη σωστή θεραπευτική αγωγή. 

Εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος για λόγους εξεύρεσης ενός μίνιμουμ 

κοινού παρονομαστή για τη δημιουργία αυτού που λέγαμε "κοινή στρατηγική" -παρά 

το ότι η θέση μας είναι αυτή την οποία περιέγραψα, ότι δηλαδή ο διακοινοτικός 

διάλογος είναι μια εκτός πραγματικότητος διαδικασία- aποδεχθήκαμε ως μεταβα

τική διευθέτηση την άποψη ότι θα μπορούσε να επαναληφθεί ο διακοινοτικός 

διάλογος, εφόσον θα τηρούνταν ορισμένες προϋποθέσεις, τις οποίες έθεσε ο ίδιος ο 

Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας. Δηλαδή η αποδοχή της μιας και μόνης 

κυριαρχίας και η σύγκλιση απόψεων στις βασικές πτυχές του κυπριακού προβλή

ματος. 

Ακολούθησε η επίσκεψη στην Αθήνα και αυτή η θέση επιβεβαιώθηκε επίσημα 

από την ελληνική κυβέρνηση και από το Εθνικό Συμβούλιο και εδώ και στην Αθήνα. 

Ακολούθησε το φιάσκο του Λονδίνου όπου, ό,τι και να μας πουν, το θέμα της διαδι

κασίας τέθηκε στην ημερήσια διάταξη. Βεβαίως, κακώς τέθηκε έστω και έμμεσα και 

μέσω των ιδεών Γκάλι, όταν μέσα στις ιδέες Γκάλι υπήρχε η πρόνοια -όχι δική μας, 

αλλά υπήρχε η πρόνοια- ότι η κυριαρχία είναι μία μεν, αλλά πηγάζει ισότιμα και 

από τις δυο κοινότητες. Όπως κι αν το αναλύσει κανείς αυτό το θέμα, αυτό 

σημαίνει δυο χωριστές κυριαρχίες. 

Μετά από ένα διαδικαστικό κενό με την αμερικανική προσοχή να βρίσκεται 

στη Βοσνία και τον Χόλμπρουκ απασχολημένο φτάνουμε στη σημερινή πραγματικό

τητα. Θελήσαμε και τότε -και είναι τότε που θέλαμε να συζητηθεί το θέμα- να τονί

σουμε και από το βήμα της Βουλής, όπως τονίσαμε δημόσια και εδώ και στην Αθήνα 

-γιατί σ' αυτό συνίστατο η δική μου τουλάχιστον επίσκεψη στην Αθήνα- ότι δεν 

έπρεπε να αναμένουμε παθητικά τη νέα αμερικανική πρωτοβουλία, που θα είχε και 

την επίδραση της Βοσνίας, αλλά θα έπρεπε εμείς οι ίδιοι να αναλάβουμε πρωτοβου

λίες. 

Η ιστορία του Κυπριακού είναι μια ιστορία συνεχούς αντιμετώπισης ξένων 

πρωτοβουλιών κάποτε καλών, κάποτε κακών. Όμως δεν είχαμε και δεν έχουμε 

ακόμα μια συγκεκριμένη ολοκληρωμένη στρατηγική ή, κι αν κάποτε θεωρητικά την 

έχουμε, σε καμιά περίπτωση αυτή η στρατηγική -όπως λέγεται π.χ. για τις αποφάσεις 

του '89 του Εθνικού Συμβουλίου- σε καμιά περίπτωση λοιπόν δεν αποτέλεσε μια 

πραγματικά ομόφωνη εθνική στρατηγική. 

Η περίοδος αυτή, η νεκρή, συνέπιπτε με μια περίοδο κατά την οποία η αμερι

κανική Βουλή των Αντιπροσώπων -όχι το Κογκρέσο- είχε υιοθετήσει ψήφισμα για 

την απομάκρυνση των τουρκικών στρατευμάτων κατ' αντιπαράθεση προς την 

επίσημη αμερικανική πολιτική. Γιατί πρέπει να αντιληφθούμε ότι συχνά υπάρχει 

πράγματι διαφορετική θεώρηση των θεμάτων από την επίσημη αμερικανική πολιτική 

και από το Κογκρέσο. Ακόμα και τώρα στο θέμα του προϋπολογισμού βλέπουμε 

ποια σύγκρουση υπάρχει ανάμεσα σε αυτά τα δυο κέντρα εξουσιών. 
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Ήταν λοιπόν δική μας εισήγηση -και θα ήταν κι εδώ επίσημα- ότι Οα 'πρεπε 
τότε να αναληφθούν άμεσες πρωτοβουλίες στον αμερικανικό χώρο, για να μπορέ
σουμε να εδραιώσουμε αυτή την αντίληψη, ότι το Κυπριακό είναι θέμα απομά
κρυνσης των τουρκικών στρατευμάτων, όπως πείσαμε τότε το Κογκρέσο να κάνει, 
και ότι μόνο με την απομάκρυνση των τουρκικών στρατευμάτων θα δημιουργούνταν 
οι προυποθέσεις για έναν πραγματικό, έναν ουσιαστικό διακοινοτικό διάλογο. Θα 
έπρεπε επίσης να αλωνίσουμε τότε και τον ευρωπα"ίκό χώρο, για να δημιουργήσουμε 
το ανάλογο κλίμα. Δυστυχώς αυτό δεν έγινε. 

Αυτό, βέβαια, δε θέλω να παρεξηγηθεί. Αναφέρθηκα σε δυο βασικούς πόλους, 
την Αμερική και την Ευρώπη. Θα ήταν σφάλμα να παραγνωρίζαμε το ρόλο τον 
οποίο μπορεί να διαδραματίσει και η Ρωσία στις κυπριακές εξελίξεις. Μπορεί η 

Ρωσία να έχει τα προβλήματά της σήμερα, και τα έχει. Αλλά δεν μπορεί παρά να 
επαναπροβληθεί στο πολιτικό προσκήνιο με άλλα συμφέροντα από τα συμφέροντα 

τα οποία διαμορφώνουν τις αμερικανικές και καμιά φορά τις ευρωπα·ίκές προο

πτικές -καλύτερα, χειρότερα, δεν το εξετάζω αυτή τη στιγμή. Γιατί η τέχνη -το είπα 
πολλές φορές- είναι η αξιοποίηση των εμπλεκόμενων συμφερόντων από μικρές 
χώρες, που δε στηρίζονται στη δική τους αυτοδύναμη δυνατότητα να λύσουν τα 
εσωτερικά ή τα εθνικά τους προβλήματα. Όπως επίσης δεν μπορούμε ακόμα και να 
παραγνωρίζουμε το διεθνή χώρο, αν πράγματι είμαστε ειλικρινείς, όταν λέμε ότι μια 
από τις ενέργειες τις οποίες θα αναλάβουμε θα είναι και η επαναπροσφυγή στη 

Γενική Συνέλευση του Οργανισμού των Ηνωμένων Εθνών, όπου χρειαζόμαστε πλέον 

μια σημαντική πλειοψηφία. Η επίσκεψη και οι δηλώσεις του Ρώσου Υφυπουργού 
Εξωτερικών μαρτυρούν αυτό το νέο στοιχείο της επανεμπλοκής της Ρωσίας σε περι
φερειακά προβλήματα, άσχετα αν τελικά στο Συμβούλιο Ασφαλείας δεν πέρασε η 
άποψη για αποστρατιωτικοποίηση. 

Τώρα, έχουμε τη νέα αμερικανική πρωτοβουλία, αναμένουμε. Τι αναμένουμε; 

Από τις δηλώσεις των επισήμων αλλά και από το αμερικανικό ερωτηματολόγιο
θεματολόγιο-σχέδιο φοβούμαι -και νομίζω πως είναι προβλεπτό- ότι η πρωτοβουλία 
θα εστιαστεί στην αναβίωση των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης και στοιχείων 
των ιδεών Γκάλι με το αιτιολογικό ότι και τα δυο αυτά έχουν υιοθετηθεί, οι μεν 

ιδέες Γκάλι από την προηγούμενη κυβέρνηση, τα δε μέτρα οικοδόμησης εμπιστο
σύνης στη νέα τους μορφή από τη συγκυβέρνηση. 

Και ας μην επανέλθουμε στη γνωστή αφελή τακτική μας να υποστηρίζουμε ότι 
για όλα φταίνε οι ξένοι. Εμείς δε φταίμε ποτέ για την τραγωδία την οποία αντιμε
τωπίζουμε! Αναζητούμε πάντοτε aποδιοπομπαίους τράγους εκτός της κυπριακής 

πραγματικότητος. Οι περισσότερες, αν όχι όλες, οι προτάσεις, τα περισσότερα, αν 

όχι όλα, τα σχέδια έχουν καταρχήν υιοθετηθεί από τις κατά καιρούς κυπριακές 

κυβερνήσεις, προτού προβληθούν από τους ξένους στο δικό μας εσωτερικό πολιτικό 
προσκήνιο. 

Θα με ρωτήσετε: Εφόσον η αμερικανική πρόταση εκ προοιμίου, κατ' εμέ, είναι 

αρνητική, πώς εισηγούμαι και λέω ότι θα έπρεπε να αντιλάβουμε πρωτοβουλίες 
προς τον αμερικανικό παράγοντα; Το ερμήνευσα και είπα ότι υπάρχουν διαφορε
τικά κέντρα λήψεως αποφάσεων και είναι η πεποίθησή μου ότι δεν υπάρχει πραγμα

τική σύγκρουση αμερικανικών συμφερόντων και καλής λύσης του Κυπριακού. Η 
αμερικανική πολιτική -και το επανέλαβα συχνά από αυτό το βήμα- στρέφεται πράγ

ματι προς τις τουρκικές θέσεις, γιατί υπάρχει μια υπερτροφική αντίληψη για τον 

περιφερειακό ρόλο της Τουρκίας. 

.-
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Και, αν αυτή η αντίληψη ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα, θα είναι πολύ 

δυσχερές να αλλοιώσουμε τις αμερικανικές θέσεις. Αν όμως αυτή η αντίληψη είναι 

διαβλητή, είναι τρωτή, δεν είναι πραγματική, υπάρχουν πολλά περιθώρια· και είναι, 

κατά την άποψή μας. Γιατί πιστεύω ότι ακόμα και μέσα στους αμερικανικούς 

κύκλους λήψεως αποφάσεων εδραιώνεται πλέον η αντίληψη ότι αυτό που χρειάζο

νται στην περιοχή δεν είναι χωροφύλακα αλλά πρεσβευτή. Και άλλες είναι οι ιδιό

τητες του χωροφύλακα και άλλες οι ιδιότητες του πρεσβευτή. Άσε που και ως 

χωροφύλακας η Τουρκία, κατά την εποχή που υπήρχε η Σοβιετική Ένωση, αμφίβολο 

θα ήταν αν θα μπορούσε να διαδραματίσει σωστά το ρόλο της! Ως πρεσβευτής 

σίγουρα δεν μπορεί να πετύχει. Το κυριότερο γνώρισμα του πρεσβευτή είναι η 

ανάπτυξη καλών σχέσεων με τους λαούς στους οποίους θέλει να πλασάρει ορισμένα 

συμφέροντα. Η Τουρκία έχει σχέσεις κακής γειτονίας με όλες τις χώρες πλην του 

Πακιστάν στο οποίο οι Αμερικανοί έχουν άμεση πρόσβαση. Οι Αμερικανοί έχουν 

πολυδιάστατη σήμερα πολιτική έναντι των Αράβων. Ακόμα και η Συρία αυτή τη 

στιγμή διαφοροποιεί τη Οέση της, αν και εφόσον δοΟεί λύση η οποία θα αποδίδει τα 

υψώματα Γκολάν. 

Άρα, ο ρόλος της Τουρκίας δεν είναι αυτός ο οποίος ανεμένετο. Ούτε ως 

πορεία προς τα πετρέλαια του Καυκάσου έχει πετύχει, διότι απέτυχε -το είπα 

πολλές φορές- να γίνει μητρόπολη των πρώην ισλαμικών σοβιετικών δημοκρατιών. 

Για να μην αναφερθώ στο Κουρδικό, που δεν μπορούν πια να το παραγνωρίζουν 

ούτε στην Αμερική και μιλούν πια για πολιτική λύση του προβλήματος και αναγκά

ζονται να αντιπαραταχθούν προς τη γενοκτονία των Κούρδων, ούτε στα εσωτερικά 

θέματα ούτε στα νερά του Ευφράτη· αυτά τα είπα πάρα, πάρα πολλές φορές. 

Ούτε η προβολή του κινδύνου του φανταμενταλισμού πείθει, γιατί υπάρχει 

σοβαρό επιχείρημα. Αν πράγματι η κ. Τσιλέρ ή η οποιαδήποτε κ. Τσιλέρ θεωρούσε 

το φανταμενταλισμό κύριο εχθρό των προοπτικών της, να ερμηνεύσει πώς 

συμβαίνει, ώστε, ενώ παραβιάζει τα ανθρώπινα δικαιώματα πολλών ομάδων -
κακώς, αλλά τα παραβιάζει- των Κούρδων, των αριστερών, των δημοσιογράφων, 

των διανοουμένων, των συντεχνιακών, δεν παραβιάζει τα δικαιώματα των φανταμε

νταλιστών. Δεν υπήρξε καμιά περίπτωση που να μας δείξει ότι στρέφεται -όπως 

στρέφεται ο Μουμπάρακ ή οποιοσδήποτε άλλος, οι Αλγερινοί- εναντίον ακόμα και 

των ανθρωπίνων δικαιωμάτων των φανταμενταλιστών. 

Πιστεύω πως δεν προβάλαμε επαρκώς το ποια είναι η σημασία του γεωπολι

τικού χώρου της Ελλάδας και της Κύπρου μέσα στις νέες περιφερειακές συνθήκες, 

συνθήκες πολύ σημαντικές και για την Αμερική και για την Ευρώπη. Γιατί και η 

Ευρώπη επανανακαλύπτει την ανατολική Μεσόγειο ως μια σημαντική περιοχή, γιατί 

η ανατολική Μεσόγειος είναι ουσιαστικά μια μεγάλη ενεργειακή πηγή, την οποία 

έχει ανάγκη η Ευρώπη· για να μην αναφερθώ και στην άλλη σημασία, την εμπορική 

και την οικονομική. 

Είπα ότι είναι προβλεπτή η αμερικανική πρωτοβουλία. Γιατί; Ας δούμε τι 

περιλαμβάνεται στο αμερικανικό ερωτηματολόγιο. Είπα ότι δεν πρόκειται για θεμα
τολόγιο αλλά για μια έμμεση υποβολή σχεδίου. Γιατί. τα ερωτήματα, όπως λένε οι 

δικηγόροι, είναι ''leading questions", δηλαδή μας δίνουν και τις απαντήσεις 

επομένως δεν είναι ουσιαστικά ερωτήματα. 
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Α ναφέρονται στην ταχεία εφαρμογή των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης 

παρά το γεγονός ότι και ο Πρόεδρος ακόμα εtχε δηλώσει: ''Εντάξει, είχα δεχθεί τα 

μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης σε κάποιο στάδιο, σήμερα όμως αυτά είναι ξεπε- -. 
ρασμένα, γωτί δεν υπάρχει πολιτική θέληση της άλλης πλευράς". Τουλάχιστον 

φραστικά λέει ότι δεν είναι πρόθυμος να προχωρήσει στην υλοποίηση των μέτρων 

οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Σύμφωνα με το ερωτηματολόγιο, τα μέτρα οικοδόμησης 

εμπιστοσύνης υπάρχουν και θα υλοποιηθούν και μάλιστα θα υπάρξει ταχεία 

υλοποίησή τους. 

Όταν μέσα στο ερωτηματολόγιο λένε ποιο ποσοστό κυριαρχικών δικαιωμάτων 

ή μάλλον ποια κυριαρχικά δικαιώματα θα κρατήσουν τα κρατίδια, αυτό σημαίνει 

ότι η πηγή κυριαρχίας είναι τα κρατίδια, οι κοινότητες, οι οποίες εκχωρούν 

ορισμένα από τα κυριαρχικά τους δικαιώματα στην κεντρική κυβέρνηση και κατα

κρατούν ό,τι δεν εκχωρούν. Αυτό σημαίνει ότι έχουν χωριστή κυριαρχία και δεν 

είναι τυχαίο το ότι εμείς αρχίσαμε ταυτόχρονα -εννοώ η επίσημη πλευρά, όχι εμείς

να συζητάμε τα θέματα κυριαρχίας είτε στο Λονδίνο είτε ακόμα ... 

Και πρέπει να πω ότι πολύ εξεπλάγην, όταν άκουσα τον κυβερνητικό εκπρό

σωπο να λέει: "Μα, το να συζητούμε δεν πειράζει! Όλα τα πράγματα είναι υπό 

συζήτηση". Δηλαδή, αν θέσω ως θέμα το φύλο του κυβερνητικού εκπροσώπου, 

δέχεται να το συζητήσουμε, αφού είναι αυτονόητο; Ασφαλώς δεν το δέχεται! 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Το δέχεται. 

Λ. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ελπίζω να μην το δέχεται! 

Όσον αφορά το Οέμα των περιουσιών, δεν αναφέρονται σε ανάκτηση αλλά 

στην εξέταση των εναπομεινασών απαιτήσεων ανταλλαγής ή αποζημιώσεων. 

Διεγράφη το δικαίωμα επανάκτησης περιουσίας. 

Με τον περιορισμό της εγκατάστασης από το ένα κρατίδιο στο άλλο το 

δικαίωμα εγκατάστασης διαγράφεται. 

Θεωρούν δεδομένη την παρουσία των τουρκικών και ελληνικών στρατευ

μάτων· απλώς οι αριθμοί συζητιούνται και έτσι το αίτημα για απομάκρυνση των 

τουρκικών στρατευμάτων δεν είναι υπό συζήτηση. Και πρέπει να πω ότι εδώ και 

εμείς οι ίδιοι υπονομεύουμε τις προτάσεις μας! Υπήρχε η πρόταση της κυβέρνησης, 

την οποία όλοι μας προσυπογράψαμε, για αποστρατιωτικοποίηση, η οποία και είναι 

ορθή. Αφ' ης στιγμής μετά από αυτή την πρόταση κάνεις δεύτερη πρόταση, είναι η 

δεύτερη που ισχύει. Άμα αρχίσουμε τη σταδιακή εφαρμογή και δεχτούμε ότι με την 

απομάκρυνση ενός μικρού ή μεγάλου αριθμού τουρκικών στρατευμάτων θα αρχί

σουμε και εμείς να ελαττώνουμε τις αμυντικές μας δαπάνες, πιστεύω ότι το θέμα θα 

μετατραπεί σε ένα χρόνιο θέμα, το οποίο ίσως, έστω κι αν μπουν χρονοδιαγράμ

ματα, θα παραμείνει στα αρχικά στάδια και μόνο. 

Ακόμα και έμμεσα από το ερωτηματολόγιο γίνεται φανερό ότι η λύση πρέπει 

να προηγηθεί της ένταξης και σε αυτό φαί νεται ότι όλοι μας συμφωνούμε, όλοι μας 

όσοι συμφωνούν. Όταν ο κ. Ντενκτάς σε κάποιο από τα έγγραφα προς τον κ. Μπίτι 

είπε ότι είναι πρόθυμος έναντι ανταλλαγής κυριαρχίας και πολιτικής ισότητας να 

-· 
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αποδεχθεί η Κύπρος να ενταχθεί -μετά τη λύση, φυσικά- στην Ευρωπα·cκή Ένωση, 

έγιναν πανηγυρισμοί. Και καλά από τον Μπίτι! Αλλά πρέπει να πω ότι κι εδώ 
κάποιοι θεώρησαν ότι αυτό αποτελεί κάποια διαφοροποίηση της στάσης του κ. 

Ντενκτάς! 

Γίνεται μνεία σε παρεκκλίσεις από το ευρωπα·ίκό κεκτημένο, σε ενδιάμεση 

κυβέρνηση στο κεφάλαιο για τη διεθνή εκπροσώπηση κ.λπ. Δε θα σας απασχολήσω 
με περαιτέρω λεπτομέρειες του αμερικανικού ερωτηματολογίου-θεματολογίου

σχεδίου. Είναι απαράδεκτο το έγγραφο. 

Η δική μας εισήγηση, η οποία φαίνεται δεν έγινε κατανοητή. Τουλάχιστον 

δημόσια δεν ήταν απάντηση προς αυτό το σχέδιο. Η δική μας εισήγηση είναι ότι 

αυτό το σχέδιο είναι απαράδεκτο και ότι θα έπρεπε να πούμε στους Αμερ.ικανούς 
"γνωρίζετε τις θέσεις μας επί όλων αυτών των θεμάτων, γνωρίζετε τις θέσεις της 

τουρκικής πλευράς επί όλων αυτών των θεμάτων, εσείς οι ίδιοι καταλήξατε στο 
συμπέρασμα ότι οι τούρκικες θέσεις είναι απαράδεκτες και ότι τότε μόνο θα έπρεπε 

να επαναρχίσει ο διάλογος, όταν θα υπήρχε διαφοροποίηση των τούρκικων θέσεων. 
Εσείς οι ίδιοι παραδεχθήκατε ότι το κλειδί είναι στην Άγκυρα, εσεις οι ίδιοι μας 

εL-τατε ότι ξέρετε πως η κ. Τσιλέρ θέλει να λύσει το Κυπριακό, αλλά η δυσχέρεια 

είναι οι στρατιωτικοί. Εσείς οι ίδιοι μας είπατε ότι θα αποστέλλατε προς τους 
στρατιωτικούς διάφορους δικούς σας aπεσταλμένους, για να πεισθούν οι στρατιω

τικοί να διαφοροποιήσουν τις θέσεις τους, για να επιτρέψουν στην 'καλοπροαίρετη' 
Τσιλέρ να μπορέσει να προχωρήσει για λύση του κυπριακού προβλήματος. Κάντε 

το! Και, όταν φέρετε διαφοροποιημένες τουρκικές θέσεις, ελάτε να τις συζητή

σουμε, διότι συζήτηση θέλουμε. Με συζήτηση θα λυθούν τα προβλήματα. Αλλά 
εσείς οι ίδιοι είπατε ότι με αυτές τις προ'\Jποθέσεις δεν υπάρχουν περιθώρια για 

συζήτηση". 

Δεν το κάναμε και είπαμε να απαντηθεί το έγγραφο. Είπαμε αυτό να γίνει 
προφορικά. Ο Πρόεδρος τελικά έδωσε γραπτώς τις απαντήσεις. Εμένα αυτό δε με 

απασχολεί και πολύ παρά μόνο ως παραβίαση κάποιας απόφασης, γιατί εγώ 

προτιμώ τις γραπτές απαντήσεις από τις προφορικές. Τουλάχιστον όμως θα 

μπορούσαμε να τις έχουμε. Αυτή τη γραπτή απάντηση την πήραμε μόλις πρόσφατα. 

Εγώ τουλάχιστον -δεν ξέρω τα άλλα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου- μόλις προ 

μερικών ημερών πήρα για πρώτη φορά αυτό το περιβόητο μνημόνιο, το οποίο είδα 

στον τύπο προτού το πάρω. Και όμως αφήνονται συνεχώς αιχμές ότι τα έγγραφα 

διαρρέουν από το Εθνικό Συμβούλιο. Εγώ τα διάβασα στις εφημερίδες και με 
έκπληξή μου είδα ότι ανταποκρίνονται σε αυτά που μας δόθηκαν. 

Πάντως θα έπρεπε να αναμένεται ότι η αμερικανική πρωτοβουλία θα περι

στραφεί γύρω από αυτό το έγγραφο. Η κ. Τσιλέρ πολύ προσφυώς στην κηδεία του 

Ραμπίν μπροστά στο Γενικό Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών δήλωσε
και δημιούργησε διεθνές ενδιαφέρον- ότι η Τουρκία είναι υπέρ των μέτρων οικοδό

μησης εμπιστοσύνης. Γιατί; Ασφαλώς γιατί αντιλαμβάνεται ότι αυτό δημιουργεί 

τις προ'\Jποθέσεις για την κατεύθυνση προς την οποία θα στραφεί η αμερικανική 

πρωτοβουλία. 

Θα έπρεπε να είχαμε δημιουργήσει άλλο κλίμα. Αλλά έστω και τώρα -γιατί 

στόχος μου δεν είναι η παρελθοντολογία- θα πρέπει άμεσα να γίνει σαφές, προτού 
εκδηλωθεί η αμερικανική πρωτοβουλία, ότι δε θα ανεχθούμε την αναβίωση των 

μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης, δε θα ανεχθούμε λύση στη βάση των ιδεών 
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Γκάλι. Θα πρέπει ο οποιοσδήποτε διάλογος να γίνει πάνω στη βάση που οι ίδιοι 

παραδέχθηκαν όη θα έπρεπε να υπάρχει, για να αρχίσει ο διακοινοτικός διάλογος. 

Γιατί, όπως κατάντησε να μιλάμε για δικοινοτική διζωνική ομοσπονδία, χωρίς να 

δίνουμε ορισμούς, χωρίς εμείς οι ίδιοι να δίνουμε το περιεχόμενο αυτών των όρων, 

προειδοποιώ ότι το αποτέλεσμα θα είναι ότι η δικοινοτική διζωνική ομοσπονδία θα 

μετατραπεί σε ουσιαστικό ψευδώνυμο των χωριστών κρατικών οντοτήτων με επικυ

ριαρχικά δικαιώματα της Τουρκίας σε ολόκληρο τον κυπριακό χώρο, πράγμα χειρό

τερο και από τη σημερινή απαράδεκτη κατάσταση. 

Τελικά είχαμε την επίσκεψη των Μπίτι και Γουόρεν Γκας. Οι φόβοι επαληθεύ

τηκαν. Π ροτείνεται τώρα μέσω Ντενκτάς, γιατί δεν είναι προτάσεις Μπίτι, αλλά 

θεωρούνται ότι προέρχονται από τον κ. Μπίτι και από τον κ. Γκας -Γκας, rκος, δεν 

ξέρω πώς προφέρεται. Γκας ελπίζω-ότι αυτό αποτελεί μια πρόοδο, αποτελεί ένα νέο 

βήμα. Άρα, λένε, τώρα πρέπει να κάνετε κι εσείς ένα νέο βήμα. Τι ήταν το νέο 

βήμα; Το είπα και πριν: Να δώσουμε πολιτική ισότητα, να δώσουμε χωριστή 

κυριαρχία και να δώσουμε -όχι να πάρουμε, όπως λένε- αντάλλαγμα· να δώσουμε ως 

αντάλλαγμα ότι η ένταξη θα γίνει μετά τη λύση και ακόμα να δώσουμε το δικαίωμα 

στον Ντενκτάς να έχει βέτο στο αν θα γίνει ή δε θα γίνει η ένταξη. 

Είναι ανταλλάγματα αυτά; Είναι αντάλλαγμα το ότι εμείς έμμεσα παραδεχό

μαστε ότι χρειαζόμαστε και τη συγκατάθεση του κ. Ντενκτάς, για να μπορέσουμε να 

πραγματοποιήσουμε την ένταξη; Άλλο θέμα αν θα ήμαστε ευτυχείς -και πιστεύω ότι 

αυτό υπάρχει- αν βεβαίως η τουρκοκυπριακή κοινότητα -όχι ο Ντενκτάς- είναι υπέρ 

της ένταξης. Αυτό θα είναι ένα θετικό βήμα. Αλλά εγώ πιστεύω ότι αυτό το βήμα 

υπάρχει. Α ν οι Τουρκοκύπριοι ήταν ελεύθεροι να εκφQαστούν υπέρ ή εναντίον της 

ένταξης, εγώ τουλάχιστον προσωπικά πιστεύω ότι η πλειοψηφία των Τουρκοκυ

πρίων -όχι του πληθυσμού των κατεχόμενων περιοχών αλλά των Τουρκοκυπρίων

θα ήταν υπέρ της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. 

Διερωτώμαι πόσο προσεχτικοί πρέπει να είμαστε, γιατί κάποιες αμφιλεγό

μενες δηλώσεις του Προέδρου για χωριστά δημοψηφίσματα είναι φυσικό να τις 
ερμηνεύουν οι ξένοι ως μια εκ πρώτης όψεως διάθεσή μας να αποδεχθούμε το 
δικαίωμα βέτο της τουρκοκυπριακής κοινότητας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπα'ίκή Ένωση. 

Φαίνεται πως σήμερα όλα τα πράγματα εστιάζονται στην κυριαρχία και δικά 
μας σφάλματα οδήγησαν εδώ. Έγινε ολόκληρος αγώνας στη Νότιο Αφρική, για να 
πούμε ότι δεν μπορεί οποιαδήποτε μειοψηφία να εξισώνεται με την πλειοψηφία. Το 
"κάθε άνθρωπος και μια ψήφος" ήταν το σύνθημα του Μαντέλα και όλοι είπαν ότι 
δεν είναι ρεαλιστικό. Πώς είναι δυνατό οι άσπροι, οι οποίοι είναι και οι κυρίαρχοι, 

να δεχθούν μια τέτοια τοποθέτηση, η οποία ουσιαστικά θα τους έκανε μειοψηφία, 

όπως είναι μειοψηφία σήμερα σε μια κυβέρνηση; Και όμως αυτό επετεύχθη. 

Εγώ πρέπει να πω ότι ντρέπομαι. Είχα τη μεγάλη τιμή να είμαι ο Πρόεδρος 
διεθνώς της επιτροπής εναντίον του απαρτχάιντ και γι' αυτό το ειδικό θέμα. Και 
βλέπω τώρα ότι εκεί πετύχαμε και εδώ εμείς οι ίδιοι δεχόμαστε ότι το 82% και το 
18% είναι τα ίδια. Δεν ξέρω ποια μαθηματικά μπορούν να οδηγήσουν σε αυτό το 
συμπέρασμα. Τα δικά μου μαθηματικά πάντως δεν πρόκειται ποτέ να με πείσουν 
ότι είναι ποτέ δυνατό να υπάρξει πολιτική ισότητα με οποιεσδήποτε αλχημείες 
μεταξύ του 18% και του 82%! Το να κατοχυρωθούν οι μειονότητες, το να είναι 

-- .-
-· 
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βέβαιοι γω τα ανθρώπινά τους δικαιώματα το να είναι βέβαιοι για τα κοινοτικά 

τους δικαιώματα ναι, είναι δημοκρατία. Και είναι η νέα μορφή που προσπαθούμε 
να δημιουργήσουμε σε ολόκληρο τον κόσμο και ειδικά στην Ευρώπη, γιατί κάθε 

χώρα έχει μειονότητες. Και οι μειονότητες δεν μπορούν παρά να προστατεύονται, 
παρά να μετέχουν ενεργά στη διαμόρφωση της εσωτερικής πολιτικής αλλά μέσα σε 

δημοκρατικά όρια. 

Στην Ευρώπη το κλίμα είναι ρευστό και πρέπει να το παραδεχτούμε. 

Επικρατεί η αντίληψη ότι είναι βέβαιο ότι η ένταξη της Κύπρου είναι εκτός συζή

τησης. Αυτό είναι σφάλμα. Είναι γεγονός ότι έγιναν σοβαρά βήματα προς αυτή την 

κατεύθυνση. Και θα ήταν μηδενισμός να μην παραδεχθούμε ότι το γεγονός ότι 
υπάρχει απόφαση ότι έξι μήνες μετά τη διακυβερνητική θα αρχίσουν οι διαπραγμα

τεύσεις για την ένταξη της Κύπρου δεν αποτελεί ένα θετικό βήμα· είναι θετικό βήμα. 
Το να νομίζουμε όμως ότι αυτό το θετικό βήμα έχει τροχιοδρομήσει χωρίς 
επιστροφή την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·(κή Ένωση φοβούμαι ότι είναι 

υπερβολή την οποία μπορεί να πληρώσουμε. 

Αν το λέω, δεν είναι για να δημιουργήσω αντίθετα ρεύματα, γιατί εγώ φανα
τικά πιστεύω ότι η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·(κή Ένωση θα αποτελέσει, 
εφόσον πραγματοποιηθεί, το σοβαρότερο γεγονός που μπορεί πράγματι να δώσει 

λύση και στα άλλα προβλήματα της Κύπρου πολύ πολύ καλύτερη από οποωδήποτε 
άλλη προοπτική. Αλλά, αν δεν αντιληφθούμε ότι χρειάζεται ακόμα πολλή δουλειά, 
για να εδραιωθεί αυτό το βήμα, θα βρεθούμε μπροστά σε εκπλήξεις. 

Κάποτε ο Σιράκ, κάποτε ο Γκονζάλες, κάποτε κάποιος άλλος μας αφήνουν 
αιχμές ότι υπάρχουν ακόμα προβλήματα. Ακόμα και όταν ήμασταν στις Βρυξέλλες 

πρόσφατα, ο κ. Μπες, ο οποίος αντιπροσωπεύει τη γερμανική κυβέρνηση, μου είπε: 

"Μα, ξέρετε, δεν είναι δυνατό να μπει η Κύπρος χωρίς να μπει η Τουρκία!" Βέβαια, 

αντέδρασε η Πολίν Γκρην, που ήταν μπροστά, και του λέει: "Ποιος είσαι εσύ! Εμείς 
θα πούμε ποιος μπαίνει και ποιος δεν μπαί.νει!" Αλλά ανεξάρτητα από αυτό, δείχνει 
τις προθέσεις. Ακόμα και ο Σερζ Αμπού, ο οποίος ήταν και αυτός παρών, μου είπε: 
"Όχι, όχι, θα αρχίσουν οι διαπραγματεύσεις". Αλλά προειδοποιώ ότι η Ισπανία 
έκανε δεκαπέντε χρόνια ενταξιακές συνομιλίες και η Μεγάλη Βρετανία είκοσι. 

Δεν τα λέω αυτά, για να δημιουργήσω αρνητικό κλίμα. Θέλω θετικό κλιμα, 
γιατί εγώ πιστεύω ακράδαντα, και το επαναλαμβάνω φορτικά, ότι η πορεία προς 

την Ευρώπη είναι η σημαντικότερη εξέλιξη της κυπριακής ιστορίας. Αλλά πρέπει να 

δουλέψουμε, για να εδραιώσουμε το μη αμφισβητήσιμο αυτής της πορείας. Και 

είναι εδώ που χρειάζεται και πολύ στενή συνεργασία με την Ελλάδα, γιατί η Ελλάδα 
έχει δικαιώματα aρνησικυρίας σε ορισμένες περιπτώσεις, τα οποία οφείλει να αξιο
ποιήσΕL, αν και εφόσον υπάρξει ανάγκη, αν και εφόσον ζητηθεί να παρεμποδιστεί η 

ένταξη της Κύπρου, δεδομένου ότι άλλες χώρες έχουν άμεση ανάγκη για διεύρυνση 
προς άλλες κατευθύνσεις. 

Πέραν τούτου, όπως είπα, θα πρέπει να τονίζουμε και τη σημασία που έχει η 
ένταξη της Κύπρου για την Ευρώπη. Το είπα προ αμνημονεύτων χρόνων, ότι δεν 

πείθεις τον Ευρωπαίο με το να λες ποια είναι τα δικά μας πλεονεκτήματα. Τον 
πείθεις με το να λες ποια είναι τα πλεονεκτήματα της Ευρώπης, που υπάρχουν και 

είναι σημαντικά και το έχω διαπιστώσει και σε χώρους όπου δεν το διαπίστωνα 
πριν, στη Γερμανία, όταν πήγα πρόσφατα. Και μάλιστα όλων των κομμάτων είναι 

αυτή η διαπίστωση, παρόλο που ήμουν προσκεκλημένος του Σοσιαλοδημοκρατικού 
Κόμματος την ίδια αντίληψη βρήκα και από τους χριστιανοδημοκράτες και από 

τους πρασίνους και από τους αριστερούς. 
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Δυστυχώς είχαμε κα~ μια αρνητ~κή εξέλ~ξη, την τελωνε~ακή ένωση της Τουρ

κίας με την Ευρωπα·ίκή Ένωση. Εμείς αντ~ταχθήκαμε, κα~ όταν ακόμα ήρθε η αρνη

σ~κυρLα της ελλην~κής κυβέρνησης για την τελωνε~ακή ένωση. Αντ~λαμβανόμαστε 

τ~ς δυσχέρε~ες που αντιμετώπιζε η ελληνική κυβέρνηση, αλλά η άποψή μας ήταν ότι 

παρά τις δυσχέρειες ήταν μ~α αρνητική ενέργεια. 

Έκτοτε δυστυχώς η επίσημη στάση εδώ διευκόλυνε την ένταξη. Όταν από 

επίσημα χείλη ακουγόταν ότι δε μας αφορά αυτό το θέμα και από άλλους ακουγόταν 

ότι η τελωνειακή ένωση της Τουρκίας ί.σως να υποβοηθούσε μάλιστα την υπόθεσή 

μας, γιατί η Τουρκία με αυτό τον τρόπο θα δεχόταν πιο αποτελεσματ~κές πιέσε~ς 

από την Ευρώπη, τότε αυτή τη στιγμή δεν έχουμε κανένα δ~καίωμα δυστυχώς να 

μεμφόμεθα κανέναν. r~ατί δ~κά μας λάθη και παραλείψε~ς πάλι οδήγησαν στην 

τελωνειακή ένωση της Τουρκίας με την Ευρώπη. Μπορούσε να γίνει και χωρίς τα 

δικά μας λάθη, δεν μπορώ να το ξέρω. Αλλά τουλάχιστον δικά μας λάθη και παρα
λείψεις υποβοήθησαν αυτή την πορεία. 

Και εδώ θέλω να θέσω τα θέματα στην ορθή τους διάσταση. Το Λα'ίκό Κόμμα 

και οι Φιλελεύθεροι προ μακρού είχαν αποφασίσει αυτό το πράγμα. Και μας είχε 

προειδοποιήσει η Πολίν Γκρην ότι με αυτή την εξέλιξη τελικά θα ήταν αναπόφευκτη 

η τελωνειακή ένωση. Και τελ~κά κα~ οι σοσ~αλιστές κατά πλειοψηφία αποφάσισαν 

υπέρ της τελωνειακής ένωσης. Και έβαλαν και κάποιους όρους τουλάχιστον αυτοL. 

Και επιτροπή παρακολούθησης και επαγρύπνησης. Αλλά αρχικά το θέμα τέθηκε 

από το Λα'ίκό Κόμμα, των Συντηρητικών και από τους Φιλελεύθερους. 

Βεβαίως. θα πρέπει να πω ότι αυτά τα επιχειρήματα, ότι ο τρόπος να επηρεα

στεί η Τουρκία είναι ο εναγκαλισμός της, είναι τρομακτικά επικίνδυνα. Μήπως θα 

πούμε και στο αμερικανικό Κογκρέσο: Προς Θεού, μην υιοθετείτε ψηφίσματα τα 

οποία ερεθίζουν την Τουρκία; Μήπως θα πούμε και στον κ. Πόρτερ: Προς Θεού, μη 

ζητάς η Αμερική να μειώσει την επιχορήγηση προς την Τουρκία. γιατί με αυτό τον 

τρόπο δε θα έχετε πιθανότητες να επηρεάσετε την τουρκική πολιτική; Να πάρουμε 

απόφαση επιτέλους. Θα συμβουλεύουμε τους φιλους μας να αναβαθμLζουν τ~ς 

σχέσεις τους με την Τουρκία, γιατί με αυτό τον τρόπο θα την επηρεάζουν ή θα απαι

τούν με πιέσεις προς την Τουρκία, γιατί η Τουρκία μόνο πιέσεις μπορεί να αντιλη

φθεί, για να διαφοροποιήσει τη στάση της; 

Άλλωστε η Τσιλέρ έδωσε την απάντηση. Δεν πρόλαβε να στεγνώσει το μελάνι 

της υπογραφής της τελωνειακής ένωσης και η κ. Τσιλέρ προκλητικά και προσβλη

τικά για την Ευρώπη δήλωνε ότι, αν η Ευρώπη τολμήσει να δεχθεί την ένταξη της 

Κύπρου, η Τουρκία θα ενσωματώσει τα κατεχόμενα. Διερωτώμαι γιατί δεν αντιδρά

σαμε. Γιατί δεν πήγαμε στην Ευρώπη και να ρωτήσουμε τι γίνεται με αυτές τις προU

ποθέσεις; Ποια ήταν η δική μας αντίδραση, αν θέλαμε και η Ευρώπη να έχει 

ανάλογες αντιδράσεις; 

Θα πρέπει να πω ότι επιμένω ότι η συνεργασία με την Ελλάδα αποτελεί κλειδί, 

και υπάρχουν στοιχεία καλής συνεργασίας, αλλά υπάρχουν και χάσματα. Ο Παπαν

δρέου έχει επανατοποθετήσει με τις προγραμματικές του δηλώσεις στη Βουλή το 

θέμα ως θέμα επιδρομής με πρώτο ζητούμενο την απομάκρυνση των στρατευμάτων. 

Δεν έχουμε πολιτική που να συμπορεύεται προς αυτή την κατεύθυνση. Ένα σημα

ντικό όμως θετικό βήμα συνεργασίας υπήρξε το ενιαίο αμυντικό δόγμα. 

--
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Ειλικρινά εγώ πιστεύω ότι δεν υπάρχο-υν επιχειρήματα εναντίον αυτής της 

πορείας. Γνωρίζω τα επιχειρήματα. Λέχθηκε ότι αυτό μπορεί να υπομονεύσει την 

κρατική μας οντότητα. Ειλικρινά πιστεύω ότι αντίθετα η κρατική μας οντότητα 

ενισχύεται, γιατί αμυντικά δόγματα δεν υπογράφονται μεταξύ επαρχιών. Το είπα 
και σε άλλη περίπτωση. Δεν μπορεί να μιλήσει κανείς για αθηνα·ι:κοκρητικό ή κρητι

κοαθηνα·ι:κό δόγμα. Μόνο μεταξύ ελεύθερων κρατών υπάρχουν αμυντικά δόγματα . .. 
Ούτε πιστεύω ότι αυτό θα δημιουργήσει πολεμική ατμόσφαιρα, γιατί η άλλη 

πλευρά θα προσπαθήσει να αναβαθμίσει και τις δικές της δυνάμεις. Αυτό γίνεται 

κάθε μέρα. Αντίθετα, πιστεύω ότι το ενιαίο αμυντικό δόγμα έχει τρομακτική 

σημασία πολιτική, γιατί δίνει μηνύματα σε όλους οι οποίοι θέλουν αυτή τη στιγμή 

ομαλότητα στην περιοχή: στους Αμερικανούς, οι οποίοι ελέγχουν την περιοχή, και 

στους Ευρωπαίους, οι οποίοι θέλουν να μπουν στην περιοχή, ότι θα πρέπει να είναι 
προσεχτικοί, γιατί μια αναμέτρηση στην Κύπρο, μια άλλη ενέργεια περιπέτειας της 

Τουρκίας είναι δυνατό να οδηγήσει σε απρόβλεπτες συνέπειες. 

Δεύτερο, το ηθικό του λαού σίγουρα ενισχύεται και, τρίτο, ενισχύεται η 

διαπραγματευτική μας δυνατότητα. Εδώ πρέπει να πω ότι αισθάνομαι οδύνη, γιατί 

αυτό δεν έχει αξιοποιηθεί. Ενώ για μένα το αμυντικό δόγμα είναι κυρίως το τρίτο, 

γιατί με αυτό τον τρόπο θα είχαμε πιο σκληρή σπονδυλική στήλη και θα μπορούσαμε 
να λέμε όχι, όταν πρέπει να λέμε όχι, δυστυχώς οι εξελίξεις δεν έχουν επιβεβαιώσει 

αυτή την τοποθέτηση, γιατί δεν είδαμε οποιαδήποτε προσπάθεια εκ μέρους της 

κυβέρνησης να ενισχύσει πραγματικά τη διαπραγματευτική της δυνατότητα. 

Ποια είναι τα συμπεράσματά μου, για να τελειώνω. Σύντομα θα αντιμετωπί
σουμε μια νέα αμερικανική πρωτοβουλία. Α ν δε σπεύσουμε να αποστείλουμε τα 

σωστά μηνύματα για τις προθέσεις μας -όχι γιατί αυτό είναι πανάκεια, αλλά τουλά
χιστον κάτι μπορεί να κάνει- η πρωτοβουλία θα εστιαστεί στα μέτρα οικοδόμησης 
εμπιστοσύνης, σε κάποια στοιχεία των ιδεών Γκάλι, σε θέματα κυριαρχίας και πολι

τικής ισότητας με αντάλλαγμα την ένταξη της Κύπρου στην Ευρώπη μετά τη λύση. 

Δηλαδή, θα είναι και πίεση προς εμάς να δεχθούμε οποιασδήποτε μορφής λύση, για 
να μπορέσουμε να βρεθούμε στην Ευρώπη. 

Και, αν πιστεύουμε ότι μια κακή λύση θα διορθωθεί, αν μπούμε στην Ευρώπη, 

αυτό είναι λάθος. Η Ευρώπη ναι, πράγματι θέλει λύση με βάση το ευρωπα·ι:κό κεκτη
μένο εκ των προτέρων. Αν εμείς δεχθούμε δυο χωριστές κυριαρχίες, αν νομίζουμε 
ότι θα πάμε στην Ευρώπη και η Ευρώπη θα πει "α! τώρα αυτό δεν ισχύει, αυτό είναι 

σφάλμα", κάνουμε λάθος. Εμείς πρέπει να είμαστε προσεχτικοί στο τι είδους λύση 

θα αποδεχτούμε. Πρέπει από τώρα να αρχίσουν αποστολές σε Ηνωμένες Πολιτείες, 

Ευρώπη, να αρχίσει αξιοποίηση της αξιόλογης ελληνοαμερικανικής κοινότητας, η 
οποία μπορεί να είναι πιο αποτελεσματική λόγω των προσεχών προεδρικών 

εκλογών. 

Θα πρέπει επιτέλους αυτό το περιβόητο θέμα της προσφυγής στη Γενική Συνέ
λευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών να υλοποιηθεί. Κάθε φορά ποιο είναι το 

επιχείρημα; "Δεν προπαρασκευαστήκαμε". Πόσα χρόνια επιτέλους χρειάζεται να 

προπαρασκευαστούμε, για να πάμε στη Γενική Συνέλευση, όπου το κλίμα είναι πολύ 
πιο ευνο'ίκό παρά στο Συμβούλιο Ασφαλείας, όπως αποδεικνύεται από τα ψηφί

σματα στο Κίνημα των Αδεσμεύτων και από τα ψηφίσματα στην Κοινοπολιτεία, 
όπου εξασφαλίζουμε καταπληκτική πλειοψηφία σε καλά ψηφίσματα; 
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Είπα και πριν και επαναλαμβάνω συμπερασματικά ότι στην Ευρώπη αλλιώ
τικη πρέπει να είναι η εκστρατεία, ότι πρέπει να επ~κεντρωθεί στο τι προσφέρουμε 

εμείς στην Ευρώπη. Μέχρ~ σήμερα τα κόμματα δεν έχουν αξ~οπο~ηθεί σε αυτό τον 

τομέα. Α ν υπήρξαν πρωτοβουλίες, υπήρξαν πρωτοβουλίες εκ μέρους των 

κομμάτων. Πρέπε~ να υπάρξει ένα συγκεκριμένο πρόγραμμα πέραν του κυβερνη
τικού ή τουλάχιστον γ~α τα κόμματα που έχουν ανάλογες ομάδες εκεί θα είναι πολύ 
αποτελεσματικό να πηγαίνουν τακτικά σε αυτές τις ομάδες. Ξέρω ότι αυτό γίνεται, 

αλλά γίνεται συνήθως πρωτοβουλιακά με ένα ενιαίο σχέδιο, με κυβερνητικό 
προγραμματισμό, για να μπορέσουμε να επηρεάσουμε όσο μπορούμε να επηρεά
σουμε. Γιατί εγώ το είπα και δημόσια στη διάσκεψη τύπου που είχα, ότι δε θα κατη
γορήσω έναν αρχηγό κόμματος ο οποίος κατάφερε να πάρει ένα ή δυο ή τρία, γιατί 
δεν εξαρτάται από αυτόν, αλλά θα τον κρίνουν από την προσπάθεια που θα κάνε~ 
εκεί που θα πάει, για να μπορέσε~ να επ~τύχε~ κάποια αποτελέσματα. 

Το Εθνικό Συμβούλιο κα~ ο Πρόεδρος πρέπει δημόσια το Σάββατο να επαναβε

βαιώσουν εντελώς ανοιχτά ότι είναι αδιανόητη η επανέναρξη διαλόγου χωρίς να 
τηρηθούν οι προϋποθέσε~ς που το Εθνικό Συμβούλιο, ο Πρόεδρος και η ελληνική 
κυβέρνηση έχουν υιοθετήσει. Και να αποκλείσουμε φυσικά συνάντηση κορυφής. Θα 
πρέπει να πιέσουμε όσο μπορούμε τους Αμερικανούς να στρέψουν την προσοχή 
τους προς την Τουρκία γι.α δ~αφοροποίηση της στάσης της, διαφορετικά να πάψουν 
να μας λένε ότι θα έλθει ο κ. Χόλμπρουκ, για να ασχοληθεί με το Κυπριακό. Καλω

σορίζουμε κάθε πρωτοβουλία, αν στρέφετα~ προς την ορθή κατεύθυνση. Δεν καλω
σορίζουμε απλώς πρωτοβουλtες οποιασδήποτε πο~ότητας. Νά 'ρθε~ ο κ. Χόλμπρουκ, 
αλλά νά 'ρθει, γ~α να εφαρμόσε~ κάποιες συγκεκριμένες αρχές τις οποίες οι ίδιοι 
έχουν παραδεχθεί ότι πρέπει να υιοθετήσουν. 

Θα πρέπει ο συντονισμός με την Ελλάδα να γίνει ακόμα πιο έντονος, ιδιαίτερα 
στο κο~νοβουλευτικό επίπεδο. Δεν εξαρτάται από μας μόνο· ίσως εξαρτάται περισ
σότερο και από κείνους. Αλλά είναι καιρός να δούμε με ποιο τρόπο μπορεί να 
υπάρξει συντονισμός. Δεν υπάρχει τόσος συντονισμός όσος θα έπρεπε· υπάρχει 
σπασμωδικός, όταν βρισκόμαστε στα διάφορα διεθνή βήματα. 

Πρέπει να αξιοποιήσουμε τις αδυναμίες της Τουρκίας. Είμαστε πάντα "καλά 

παιδιά". Το Κουρδικό, όταν αναφέρεται, κανένας από μας δε σηκώνεται πάνω να 

πάρει το λόγο. Θα τον πάρουν οι Γάλλο~ -το κανένας είναι υπερβολή· όσο πρέπε~ 
δεν το κάνουμε, ενώ πρέπε~ η Τουρκία να κρατηθεί στο εδώλιο του κατηγορουμένου· 

κάνει μ~α γενοκτονία σήμερα εκεί, την οποία αρχίζουν να παραδέχονται οι πάντες. 
Δεν το αξιοποιούμε αυτό. 

Δεν αξιοπο~ούμε το θέμα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, δεν πάμε με τους 
Άραβες, ιδιαίτερα μ' εκείνους που θα έχουν συνέπειες από την πολιτ~κή πάνω στα 
νερά του Ευφράτη. Πρέπε~ επιτέλους να κινηθούμε, να κάνουμε τον περιβόητο 
πολ~τ~κοστρατιωτικό περίγυρο, γ~α τον οποίο και πάλ~ έχω χλευαστεί. Θα χλευ

αστώ κα~ τώρα, αλλά δε με πε~ράζει· έχω συνηθίσε~. Προπαντός πρέπει να αποφασί

σουμε ότι, όταν διακηρύττουμε μια γραμμή, ομόφωνη τουλάχιστον, την κρατούμε, 
αν θέλουμε οι ξένοι να μας υπολογίζουν. ηατί, αν διακηρύττουμε μια γραμμή και 

με την πρώτη πίεση υποχωρούμε, κανένας, μα κανένας δε μας παίρνει στα σοβαρά. 

Για να έχει κάποια πρακτική αξία αυτή η συζήτηση στη Βουλή, εισηγούμαι 

μετά το τέλος να γίνει μ~α μικρή επιτροπή η οποία να αποφασίση ορισμένα πράγ
ματα για όσα μπορεί να αποφασίσει αυτή η Βουλή. Κα~ θα τα πω όχι στα πλαίσια 

της δικής μας κοσμοθεωρίας. 

. -
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Δε θα εισηγηθώ στη Βουλή να εγκαταλειφθεί ο διακοινοτικός διάλογος, όπως 

είναι η άπΟψή μου. Αλλά εLσηγούμαι στη Βουλή να αποφασίσει ότι ο διακοινοτικός 

διάλογος δεν επαναρχίζει, αν δεν τηρηθούν οι προ\Jποθέσεις τις οποίες θέσαμε. Να 

αποφασίσει την προσφυγή στη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών, για να αποτελεί. μια πιεστική απόφαση προς την Εκτελεστική Εξουσία. Να 

αποφασίσουμε αποστολές -αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει ήδη μια απόφαση- στο 

αμερικανικό Κογκρέσο επανειλημμένες και όχι μία. Τουλάχιστον διάβασα στις 

εφημερίδες ότι θα γίνει κάποια επίσκεψη. Να αποφασίσουμε κομματικές αποστολές 

στην Ευρώπη, να γίνει ένα ενιαίο σχήμα. Τα είπαμε από την πρώτη στιγμή. Δε γίνο

νται. 

Να κάνουμε μια επιτροπή η οποία να επαγρυπνεί για την υλοποίηση κάποLων 

στοιχειωδών αποφάσεων. Να προωθήσουμε τις σχέσεις μας με τη Ρωσία. Να αξιο

ποιήσουμε το Κίνημα των Αδεσμεύτων και της Κοινοπολιτείας, αν θα πάμε στη 

Γενική Συνέλευση. Να καταγγείλουμε την Τουρκία τώρα άμεσα στις ειδικές 

επιτροπές του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών αναφορικά με τους εγκλωβισμένους. 

Υπήρξε μια συμφωνία της Βιέννης. Εγώ δεν ήμουνα υπέρ. Και δεν ήμουν 

υπέρ σαφώς, γιατί προειδοποιούσα ότι εμείς θα κάνουμε αυτά τα οποία θα συμφω

νήσουμε, θα γίνει ο διαχωρισμός των κοινοτήτων, αλλά η Τουρκία δε θα τα κάνει 
και το μόνο που θα γίνει πλέον είναι ότι θα επιτρέψουμε να εκβιάζονται οι Τουρκο

κύπριοι, που δεν ήθελαν τότε να πάνε στο βορρά, να πάνε, αλλά τίποτε δε θα πετύ

χουμε από τους Τούρκους στο θέμα των εγκλωβισμένων . 

Να καταγγελθεί. Υπάρχει μια καταπελτική έκθεση για την παραβίαση των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων των εγκλωβLσμένων· να την αξιοποιήσουμε. Το ίδιο να 

γίνει και για τους αγνοουμένους. Και εκεί. έχουμε αρκετά στοιχεία, αν σωστά πολι

τευθούμε και πάρουμε συγκεκριμένες περιπτώσεις που είναι τόσο χτυπητές, που 

κανένας δεν μπορεί να τις αμφισβητήσει. 

Εφόσον έγινε πια η τελωνειακή ένωση, εγώ δε θα συνεχίσω στην πολιτική μου 

να παQελθοντολογώ· έκλεισε το θέμα. Ποιο είναι τώQα το επόμενο βήμα: Να αξιο

ποιήσουμε αυτά που είναι υποχρεωμένη η Τουρκία να τηρήσει λόγω του ότι είναι 

τώρα συνδεδεμένη με την Ευρώπη με την τελωνειακή ένωση. Θα σεβαστεί τις 

αποφάσεις των ευρωπα·ίκών δικαστηρίων, αναφορικά με τις εξαγωγές από τα κατε

χομένα; Αν όχι, τι πρόγραμμα έχουμε για την καταγγελία μιας χώρας που είναι 

συνδεδεμένη με την Ευρώπη με τελωνειακή ένωση και δεν τηρεί τις υποχρεώσεις της; 

Υπάρχουν πολλές, αλλά δεν είναι ώρα τώρα να κάτσω να τις αναφέρω μία μία. 

Θα κάνουμε αυτό το πράγμα; Θα πάρουμε αυτή την απόφαση; Θα σταματή

σουμε επιτέλους αυτή τη σπασμωδική, aσπόνδυλη πολιτική και θα υιοθετήσουμε μια 

ρεαλιστικtΊ, διεκδικητική εξωτερική πολιτική μέσα στα πλαίσια των αρχών του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και μέσα στα πλαίσια της ευρωπαΊ:κής νοοτροπίας; 

Δεν εLσηγούμαι να κάνουμε πράγματα τα οποία θα μας φέρουν σε αντιπαρά

θεση με εκείνους τους οποίους έχουμε ανάγκη, αν θέλουμε πράγματι να έχουμε 

συμμαχικό περίγυρο, για να λύσουμε το Κυπριακό. Αλλά να τους αξιοποιtΊσουμε 

τουλάχιστον θετικά. Δεν υπάρχει κανένας, τουλάχιστον από τους συνομιλητές που 

είχα εγώ, ο οποίος να λέει "ναι, πράγματι, τα τουρκικά στρατεύματα πρέπει να 

παραμείνουν στην Κύπρο". Κανένας σε κανένα χώρο. Μόνο με μια διεκδικητική 
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εξωτΕQική πολιτική και με εγκατάλειψη της πολιτικής του καλού παιδιού υπάρχουν 

πράγματι πιθανότητες, και υπάρχουν, να σπάσουμε τα σημερινά αδιέξοδα και να 

ανοίξουμε πραγματι.κά το δρόμο προς την Ευρώπη, ένα δρόμο που πραγματικά. 

κατά τη γνώμη μου, θα αποδειχθεί σωτήριος για την εθνική μας υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Από το ΑΚΕΛ ποιος θα ήθελε να μιλήσει; Ο κ. Χριστόφιας. Όσον αφορά 

εισηγήσεις για το τι δέον γενέσθαι, η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή είναι η 

Επιτροπή Εξωτερικών. Αν επιθυμεί οποιαδήποτε πλευρά, μπορεί να καταθέσει 

ψήφισμα ή εισηγήσεις στην Επιτροπή Εξωτερικών για επεξεργασία. Δεν υπάρχει 

άλλη, αν θέλετε, ουσιαστική διαδικασία πέραν αυτής. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΊΌΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πέρασαν τρία ολόκληρα χρόνια, για να συζητήσουμε σε ειδική συνεδρία το 

Κυπριακό, σε αντίθεση με το τι συνέβαινε πριν από το '93, όταν αυτό το Σώμα συζη
τούσε συχνά τις εξελίξεις στο εθνικό μας θέμα. Αρκετές φορές αναλήφθηκαν πρωτο
βουλίες για συζήτηση του Κυπριακού, όμως αυτές δεν καρποφόρησαν, γιατί 

δυστυχώς προσέκρουσαν στην απροθυμία των κομμάτων της συγκυβέρνησης. 

Το ΑΚΕΛ πιστεύει ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει και δικαίωμα αλλά 

και καθήκον να τοποθετείται πάνω στις εξελίξεις στο Κυπριακό. Εντάσσεται και 
αυτό το θέμα στο φάσμα των σοβαρών ζητημάτων για τα οποία είναι απαραίτητος ο 
κοινοβουλευτικός έλεγχος. 

Πέραν τούτου, η Εκτελεστική Εξουσία, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, που 

είναι ο καθ' ύλην υπεύθυνος να χειρίζεται το Κυπριακό, δε θα έβλαπτε καθόλου, 

αλλά αντίθετα θα ήταν πολύ χρήσιμο, κατά την άποψή μας, να είχε υπόψη του τη 
θέση του Νομοθετικού Σώματος, προτού λάβει σημαντικές αποφάσεις, ή ακόμα να 

γνώριζε την κριτική προσέγγιση της Βουλής των Αντιπροσώπων σε αποφάσεις που 

λήφθηκαν. Κάτι τέτοιο ίσως θα απέτρεπε τη λήψη λανθασμένων αποφάσεων ή την 
επανάληψή τους στο μέλλον. 

Για παράδειγμα, σήμερα δε θα έβλαπτε σε τίποτε, αν εδώ, στη διάρκεια της 

συζήτησης των εξελίξεων του Κυπριακού, είχαμε εκπροσώπηση και της Εκτελε

στικής Εξουσίας. Α ντιθετα, θα έλεγα ότι θα δίναμε το μήνυμα στον κυπριακό λαό 
και προς τα έξω ότι η μια εξουσία, η Εκτελεστική Εξουσία, σέβεται και λαμβάνει 
υπόψη την άλλη, τη Νομοθετική Εξουσία. Με δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε 

ότι καλό κάνει και σε τίποτε δε ζημιώνει η συζήτηση του Κυπριακού και των εξελί

ξεων σε αυτό στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Διαφωνούμε ριζικά με την προσέγγιση που υπάρχει από πλευράς κυβερνώντων 

για παραγνώριση της Βουλής αλλά ακόμα και του Εθνικού Συμβουλίου με το δικαι

ολογητικό ότι το συνταγματικό δικαίωμα για τη λήψη αποφάσεων ανήκει στον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Δεν αμφισβητούμε καθόλου τα συνταγματικά δικαιώ

ματα του Προέδρου της Δημοκρατίας. Από την άλλη, όμως, πέρα από τη συνταγμα

τική πτυχή, υπάQΧει και η πολιτική· υπάQΧει, αν θέλετε. η ηθική πλευρά του όλου 

θέματος, που επιβάλλει τη μεγαλύτερη δυνατή συλλογικότητα στους χειρισμούς του 

Κυπριακού. 

. . 
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Εμείς επαναλαμβάνουμε ότι κανενός οι ώμοι δεν είναι τόσο στt.βαροί, ώστε να 

μπορεί να αναλάβει μόνος του το βάρος των αποφάσεων και των χειρισμών στο 

Κυπριακό, πολύ περισσότερο μάλιστα γιατί, αν φτάσουμε σε λύση, αυτή δε θα είναι 

λύση που θα συνοδεύεται από πανηγυρισμούς. 

Το ΑΚΕΛ ενέγραψε ως θέμα προς συζήτηση τις εξελίξεις του Κυπριακού, γιατί 

με ανησυχία διαπιστώνουμε μια φοβερή οπισθοδρόμηση στο εθνικό μας θέμα. 
Οπισθοδρόμηση που δεν αποκλείεται να οδηγήσει και σε κλείσιμο του προβλήματος 
έξω από τα πλαίσια των αποφάσεων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. Υπάρχει 

ακόμα ο κίνδυνος η οπισθοδρόμηση που παρατηρείται να οδηγήσει στην οριστικο

ποίηση της διχοτόμησης. Πού στηρίζουμε αυτές μας τις ανησυχίες και τις εκτιμή

σεις; 

Το Νιόβρη του 1992 ύστερα από πολύχρονες προσπάθΕLες της κυβέρνησης 
αλλά και του συνόλου της πολιτικής ηγεσίας είχαμε φτάσει σε ένα σημείο όπου 

εζητείτο από την τουρκική πλευρά να τοποθετηθεί ξεκάθαρα πάνω σε μια σειρά 
κρίσιμων ζητημάτων του Κυπριακού και μάλιστα να ευθυγραμμιστεί με τα ψηφί

σματα του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Σήμερα, η ανάγκη υλοποίησης των ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας 

από τους τρίτους που ασχολούνται με το Κυπριακό έχει ουσιαστικά εγκαταλειφθεί. 
Όλο και λιγότερο γίνεται λόγος για τα ψηφίσματα και τις αποφάσεις του Οργανι

σμού Ηνωμένων Εθνών. Δε ζητείται από την Τουρκία και τον Ντενκτάς να ευθυ

γραμμιστούν με τις πρόνοιες αυτών των ψηφισμάτων, αλλά αναζητούνται γενικά 

και αόριστα τρόποι εξε"ύρεσης κοινο"ύ εδάφους για πρόοδο. Και κάθε τόσο μας 

ανακοινώνουν και πρόοδο. Αυτό σημαίνει ότι υποχωρήσεις θα πρέπει να κάνει και 

η ελληνοκυπριακή πλευρά και μάλιστα σε θέματα αρχής, όπως είναι το θέμα της 

κυριαρχίας. Και, αν δε θέλουμε να εμπαίζουμε και τους εαυτούς μας και το λαό 

μας, πρέπει να πούμε ότι οι πιέσεις στρέφονται και προς τη δική μας πλευρά με 

ζητούμενο την κυριαρχία. 

Τυχόν εγκατάλειψη των ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών ως 

βάσης για αναζήτηση λύσης του Κυπριακού προειδοποιούμε ότι θα οδηγήσει σε 

καταστροφική για την Κύπρο πορεία. 

Πέρα από την παραγνώριση των ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών, υπάρχει και η παραγνώριση ή ακόμα και ο παραγκωνισμός και του ίδιου του 

διεθνούς οργανισμού στις διαδικασίες αναζήτησης λύσης στο Κυπριακό. Για πρώτη 

φορά στην ιστορία του Κυπριακού στις μυστικές συνομιλίες του Λονδίνου δεν 

παρευρισκόταν εκπρόσωπος των Ηνωμένων Εθνών. Και είναι γενική η εκτίμηση ότι 

από της εκδήλωσης της αμερικανικής πρωτοβουλίας τα Ηνωμένα Έθνη έχουν 

υποβαθμιστεί στο ρόλο του απλού παρατηρητή. 

Το Κυπριακό για δεκαετίες βρίσκεται στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών. 

Μπορεί τα Ηνωμένα Έθνη να μην κατόρθωσαν να λύσουν το πρόβλημα, στήριξαν 

όμως τη διεθνή αναγνώριση της Κυπριακής Δημοκρατίας και έδωσαν ένα πλαίσιο με 

βάση το οποίο μπορεί να εξευρεθεί μια όσο το δυνατό πιο δίκαιη και βιώσιμη λύση 

στο Κυπριακό, αποδεχτή και από τις δυο πλευρές. Αυτό το πλαίσιο είναι τα ψηφί

σματα του ΟΗΕ και οι συμφωνίες κορυφής. Ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών είναι 

εκείνος ο διεθνής οργανισμός στον οποίο η Κύπρος πλεονεκτεί από την άποψη της 
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στήριξης και της αλληλεγγύης. Είναι εκείνος ο οργανισμός όπου χώρες που για 

διάφορους λόγους υποστηρίζουν θέσεις ταυτόσημες ή παραπλήσιες με τις δικές μας 

για λύση του Κυπριακού έχουν και λόγο και ρόλο. Αν εγκαταλειφθούν τα πλαίσια 

των Ηνωμένων Εθνών, τότε πολύ φοβούμαστε ότι ανοίγουν μπροστά μας δρόμοι 
που οδηγούν σε νέες περιπέτειες. 

Πολλοί μας καλούν να παραδειγματιστούμε από τις διαδικασίες επίλυσης του 

Παλαιστινιακού και του Βοσνιακού στα οποία ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών 
διαδραμάτισε μειωμένο ή και καθόλου ρόλο. Τα πιο πάνω παραδείγματα δεν είναι 
τα καλύτερα προς μίμηση όσον αφορά το Κυπριακό. Αλίμονο αν, για παράδειγμα, η 

λύση στο Κυπριακό θα στηριχθεί στα τετελεσμένα του εθνικού ξεκαθαρίσματος που 
επέβαλε η Τουρκία διά της βίας, διά της βίας των όπλων, στη βάση του βοσνιακού 
προηγουμένου, το οποίο μάλιστα προβάλλει ήδη ο κ. Ντενκτάς! Δημοσιογραφικές 

πληροφορίες λένε ότι το προβάλλει και ο κ. Χόλμπρουκ τελευταία σε δηλώσεις του. 

Ένα άλλο στοιχείο οπισθοδρόμησης είναι η προτεραιότητα που εξακολουθεί 
να δίδεται από πολλού στα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης (ΜΟΕ), όπως αυτά 
έχουν διαμορφωθεί με το πακέτο του 1994. Και ας μην ξεγελούμε τους εαυτούς μας. 
Η προτεραιότητα αυτή υπάρχει και φωτογραφίζεται μάλιστα πολύ έντονα στο λεγό

μενο αμερικανικό ερωτηματολόγιο. 

Υπενθυμίζουμε ότι το ΑΚΕΛ εκτίμησε το νέο πακέτο των ΜΟΕ ως ετερο
βαρές, ως πακέτο που περιέχει κινδύνους για την οντότητα της Κυπριακής Δημο

κρατίας και που πρακτικά είναι πάρα πολύ δύσκολο να εφαρμοστεί. Το γεγονός ότι 
ο Πρόεδρος Κληρίδης αποδέχτηκε καταρχήν τα ΜΟΕ παρά την αντίθετη γνώμη του 

Εθνικού Συμβουλίου είναι ένα προηγούμενο που είτε μας αρέσει είτε όχι -και εμάς 
δε μας αρέσει-θα το βρίσκουμε πάντα μπροστά μας. Ούτε και σε αυτό το θέμα θα 
πρέπει να αυταπατώμεθα ότι δήθεν τα ΜΟΕ έχουν ενταφιαστει 

Κατά συνέπεια, υπάρχει πάντα ο κίνδυνος να ασκηθούν πιέσεις για εφαρμογή 
των ΜΟΕ ή κάποιας παραλλαγής προχωρημένων ΜΟΕ. Σε περίπτωση δε εφαρ
μογής προχωρημένων ΜΟΕ, χωρίς να υπάρχει πρόοδος επί της ουσίας του 

Κυπριακού, χωρίς ο κ. Ντενκτάς να έχει εγκαταλείψει την αξίωσή του για διπλή 

κυριαρχία, είναι aπτός ο κίνδυνος τα ΜΟΕ να μας μείνουν ως η λύση του 

Κυπριακού· μια κακή λύση του Κυπριακού. 

Το θέμα της κυριαρχίας και η επαναφορά του στο προσκήνιο μας ανησυχούν 

ιδιαίτερα. Η χωριστή κυριαρχία είναι το εισιτήριο του κ. Ντενκτάς προς τη νομιμο

ποίηση της διχοτόμησης. Το ψήφισμα 789 του Συμβουλίου Ασφαλείας υιοθέτησε την 
Έκθεση Γκάλι S/24830, που μεταξύ άλλων απέρριπτε τη χωριστή κυριαρχία. Σήμερα 
δεν υπάρχει η ίδια κατηγορηματική αντιμετώπιση. Ο κ. Ντενκτάς δεν πιέζεται να 

εγκαταλείψει την απαίτησή του και να ευθυγραμμιστεί με τα ψηφίσματα του ΟΗΕ 

που μιλούν για μια και μόνη κυριαρχία. Αντίθετα, οργιάζουν στο παρασκήνιο οι 
συζητήσεις για φόρμουλες που θα μπορούσαν να ικανοποιήσουν τις απαιτήσεις του 
κ. Ντενκτάς για κυριαρχία. 

Για την άκρως επικίνδυνη αυτή εξέλιξη δεν είναι άμοιρη ευθυνών και η 
επίσημη ελληνοκυπριακή πλευρά. Το γεγονός ότι στις άτυπες διαβουλεύσεις του 

Οκτώβρη του 1994 αλλά και στις μυστικές συνομιλίες του Μάη του 1995 αφέθηκε το 
μήνυμα ότι η ελληνοκυπριακή πλευρά είναι έτοιμη να συζητήσει κάποιες παραχωρή
σεις στο θέμα της κυριαρχίας υπό ορισμένες προυποθέσεις έδωσε την ευκαιρία όχι 
μόνο στον κ. Ντενκτάς να επιμένει στη διχοτομική του θέση, αλλά και στους τρίτους 
να μιλούν για "θαρραλέα" προσέγγιση που μπορεί να οδηγήσει σε πρόοδο. 

- .. 

-· 
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Το μήνυμα του Προέδρου Κληρίδη για την κυριαρχία το αξιοποιούν και ο 

κ. Ντενκτάς και οι τρίτοι. Και δεν το αξιοποιούν για το καλό της Κύπρου. Πολύ 
φοβούμαστε πως η διπλή κυριαρχία ή έστω μια ερμαφρόδιτη φόρμουλα περί κυριαρ

χίας που θα ικανοποιεί τον κ. Ντενκτάς είναι στοιχείο δεδομένο για εκείνους που 

μεθοδεύουν τη λύση του Κυπριακού. Νομίζω ότι οι δηλώσεις του πρέσβη των 

Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, του κ. Μπάουτσερ, την περασμένη Κυριακή 

στην εφημερίδα 'Ό ΑΓΩΝ" είναι αρκετά aποκαλυπτικές, ώστε να εί.ναι και αρκετά 

πειστικές. 

Και δε φτάνουν τα περί κυριαρχίας που ζητά ο κ. Ντενκτάς και που σερβίρουν 

οι ξένοι με την ανοχή και tσως και με τη συγκατάθεση του Προέδρου της Δημοκρα

τίας. Σε αυτά πρέπει να προσθέσουμε και την εκτροπή από ομόφωνες αποφάσεις 

του Εθνικού Συμβουλίου στα θέματα των εγγυήσεων και της στάθμευσης πολυε

θνικής δύναμης, που σαν κεραυνό εν αιθρία έριξε στο τραπέζι του Εθνικού Συμβου

λtου ο Πρόεδρος Κληρίδης, ο οποίος ζητά εμπλοκή του ΝΑΤΟ αντί του Συμβουλίου 

Ασφαλείας. 

Στο ανεδαφικό και το επιζήμιο αυτής της θέσης του Προέδρου δε θα αναφερθώ 

σε αυτή μου την ομιλtα, γιατί ολοκληρωμένο υπόμνημα του ΑΚΕΛ, που ελπίζουμε 

να συζητηθεί στη συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου στις 23 αυτού του μήνα, έχει 
δοθεί στον Πρόεδρο. Θα περιοριστώ μόνο να πω πως τόσο σοβαρά και κεφαλαιώδη 

ζητήματα δεν είναι νοητό να εγείρονται από το παράθυρο χωρίς κανέναν ουσια

στικό προβληματισμό και καμιά συζήτηση. Ούτε είναι αποδεκτό να αντιμετωπίζο

νται από τον κυβερνητικό εκπρόσωπο οι αντιρρήσεις των μελών του Εθνικού 

Συμβουλίου σε τέτοια θέματα με aφορισμούς περί δογματισμού των διαφωνούντων 
και να εννοεί το ΑΚΕΛ. Διαφώνησε και το Δημοκρατικό Κόμμα, διαφώνησε και η 

ΕΔΕΚ. Και απευθύνεται ο κυβερνητικός εκπρόσωπος στο "δογματισμό" του ΑΚΕΛ, 

γιατί το ΑΚΕΛ δε θέλει το ΝΑΤΟ, πράγμα που, ας μου επιτραπεί να πω, χαρακτη

ρίζει μια υπό εξέλιξη αλαζονική συμπεριφορά του Εκπροσώπου. 

Κύριε Πρόεδρε, εν συντομία θα λέγαμε ότι η φοβερή οπισθοδρόμηση στην 
οποία βρίσκεται σήμερα το Κυπριακό καθορίζεται από τα εξής στοιχεία: 

1. Παραγνώριση των ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας ως βάσης 

λύσης του Κυπριακού. 

2. Παραγνώριση του διεθνούς οργανισμού στις διαδικασίες επίλυσης του 

Κυπριακού. 

3. Προτεραιότητα σε ΜΟΕ που δυνατό να αποτελέσουν και την τελική λύση. 

4. Επαναφορά της θέσης για χωριστή κυριαρχία στη βάση του πάρε δώσε με 

αντάλλαγμα την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Ένωση μετά τη 

λύση του Κυπριακού. 

Εδώ και μήνες η κυβέρνηση έχει εναποθέσει όλες της τις ελπίδες στην αμερικα

νική πρωτοβουλία και αναμένει, όπως η ίδια δηλώνει συνεχώς, την εξέλιξή της. Το 

ΑΚΕΛ αντιλαμβάνεται ότι, όπως δυστυχώς έχει διαμορφωθεί ο κόσμος, δεν .έχουμε 
ως Κύπρος την πολυτέλεια να επιλέγουμε ποιος μπορεί να μας βοηθήσει και ποιος 

όχι. Αυτό το αντιλαμβανόμαστε. Έχουμε όμως την υποχρέωση -και το υπογραμ

μίζω, έχουμε την υποχρέωση- και το καθήκον να προβάλλουμε κάποιες θέσεις αρχής 

προς οποιουσδήποτε επιδεικνύουν ενδιαφέρον για το Κυπριακό και να εργαζόμαστε 



800 

σκληρά, για να πείσουμε για την ανάγκη να σεβαστούν αυτές τις αρχές. Πιστεύουμε 

ότι η όποια πρωτοβουλία τρίτων πρέπει να στοχεύει στην υλοποίηση των ψηφι

σμάτων των Ηνωμένων Εθνών και να βοηθά το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ στην 

αποστολή της προσφοράς των καλών του υπηρεσιών. Δυστυχώς, η αμερικανική 
πρωτοβουλία από την αρχή κινήθηκε σε λάθος δρόμο. Παραγνωρίζει τα ψηφίσματα 

του Συμβουλίου Ασφαλείας και παρακάμπτει τον ίδιο τον ΟΗΕ. 

Η κυπριακή κυβέρνηση θα 'πρεπε να είχε υποδειξει στους Αμερικανούς τα 

σωστά πλαίσια μέσα στα οποία αναμένουμε να κινηθεί η πρωτοβουλία τους. Δεν το 
έπραξε όμως. Α ντ' αυτού περιορίστηκε στο ρόλο του παθητικού θεατή, που περι
μένει πώς και πότε θα αναζωογονηθεί το αμερικανικό ενδιαφέρον. Παράλληλα η 
κυπριακή κυβέρνηση θα 'πρεπε να είχε επιδείξει περισσότερο ενδιαφέρον για άλλες 
πρωτοβουλίες, όπως τη ρωσική, που κινείται σε πιο αποδεχτό πλαίσια για μας. 

Ούτε και αυτό έπραξε. 

Το ΑΚΕΛ δεν έχει ενημερωθεί επίσημα και σε βάθος για το πού πραγματικά 
προσανατολίζεται η αμερικανική παρέμβαση, η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη μετά τη 
συμφωνία στη Βοσνία. Τα μηνύματα όμως που παίρνουμε από διάφορες επαφές, 
καθώς και οι δημοσιογραφικές πληροφορίες, γεννούν ερωτηματικά και εύλογες 
ανησυχίες. Και πάλι γίνεται λόγος για προτεραιότητα των ΜΟΕ. Γίνεται λόγος 
επίσης για αξιοποίηση της εμπειρίας που αποκόμισε ο κ. Χόλμπρουκ στο Βοσνιακό. 
Γίνεται λόγος για πιέσεις προς τη δική μας την πλευρά, ώστε να υποχωρήσει στο 
θέμα της κυριαρχίας και να συγκατατεθεί σε μια χαλαρή συνομοσπονδία -και δεν 
ξέρω αν είναι το πρώτο βήμα, αλλά ο Πρόεδρος χθες μας είπε ότι πιστεύει και 
υποστηρίζει μια χαλαρή ομοσπονδία. 

Όλα αυτά δεν μπορεί παρά να μας ανησυχούν· ιδιαίτερα οι παραλληλισμοί 
που γίνονται με το Βοσνιακό. Το Κυπριακό είναι ένα διεθνές πρόβλημα εισβολής 
και κατοχής, κατά κύριο λόγο, που δεν έχει κοινά στοιχεία με το Βοσνιακό, πέρα 
από το γεγονός ότι στην Κύπρο επεβλήθη διά της βίας των όπλων το εθνικό ξεκαθά
ρισμα, πολύ πριν εφαρμοστεί η ίδια μέθοδος στη Βοσνία. Επαναλαμβάνουμε ότι θα 
ήταν τραγικό για την Κύπρο και την υπόθεσή μας τελικά οι τρίτοι να υποστηριξουν 
μια λύση που θα έχει ως βάση το εθνικό ξεκαθάρισμα του 1974. 

Όσον αφορά το κεφαλαιώδες θέμα της κυριαρχίας, είναι φανερό ότι καλλιερ
γείται η ιδέα της αποδοχής χωριστής κυριαρχίας ως αντάλλαγμα για την αποδοχή 

από μέρους του κ. Ντενκτάς της ένταξής μας στην Ευρωπα'ίκή Ένωση. Αυτό 
άλλωστε γίνεται φανερό από τα κείμενα που πρότεινε ο κ. Ντενκτάς ή ο κ. Μπίτι, ο 
aπεσταλμένος του Αμερικανού Προέδρου, στις δυο πλευρές ως βάση για επανέναρξη 

των συνομιλιών. 

Πολύ φοβούμαστε ότι το ΑΚΕΛ θα δικαιωθεί και πάλι στις προβλέψεις και 
στις ανησυχίες του. Η πορεία ένταξης από μέτωπο αγώνα για σωστή λύση του 

Κυπριακού μετατρέπεται σε εκβιασμό για aπαράδεχτες υποχωρήσεις στο εθνικό μας 
θέμα. Η φιλοσοφία της κυβέρνησης για ένταξη πάση θυσία και η εναγώνια προσπά

θεια των κυβερνώντων να επιδεικνύουν επιτυχίες τάχα στην ενταξιακή πορεία πέρα 
από αυτές που υπάρχουν μας καθιστούν ήδη ευάλωτους σε πιέσεις και εκβιασμούς, 
όπως είχε προειδοποιήσει το ΑΚΕΛ. Ήδη μας το λένε: "Αν θέλετε ένταξη, δεχτείτε 

παραχωρήσεις στο θέμα της κυριαρχίας." Αλλά, γιατί να μη μας το λένε οι τf)ίτοι, 
αφού πρώτοι εμείς -και εννοώ την κυβέρνηση του κ. Κληρίδη- ριξαμε την ιδέα με τις 
"θαρραλέες", όπως τις αποκάλεσε ο κ. Αμπού, προτάσεις που κάναμε στις άτυπες 

συνομιλίες; 

--
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Μια και βρισκόμαστε στο θέμα της ένταξης, ανοίγω μια παρένθεση, για να 

κάνω την εξής παρατήρηση: Η κυβέρνηση υπερηφανεύεται για τις επιτυχίες της 

.· στην ενταξιακή πορεία. Αν λάβουμε υπόψη πρόσφατες δηλώσεις του Βαν Ντεν 

Μπρουκ, καθώς και άλλες παρόμοιες δηλώσεις, ότι διαπραγματεύσεις θα αρχίσουν 

μεν, αλλά αυτό δε σημαίνει ότι θα καταλήξουν και σε επιτυχία, οι προβαλλόμενες 

επιτvχίες στην ενταξιακή πορεία τίθενται υπό σοβαρή αμφισβήτηση. Θέλω να πω 

ότι συμφωνώ πλήρως ότι θα αρχίσουν μεν, αλλά δεν είναι γνωστό αν θα καταλήξοvν 

κάπου, προπάντων αν ως τότε δεν είναι λελvμένο και το κυπριακό πρόβλημα. 

Πέραν τούτου, το Κυπριακό με την απόφαση του Δουβλίνου του 1990 εθεω
ρείτο ότι επηρέαζε τις σχέσεις της Ευρωπα·ι:κής Ένωσης με την Τουρκία. Η Τουρκία 

πέτυχε την τελωνειακή της ένωση με την Ευρώπη, χωρίς να είναι υποχρεωμένη να 

παρουσιάσει την παραμικρή έστω υποχώρηση από την αδιάλλακτη στάση της στο 

Κυπριακό. Φτάσαμε στο σημείο να μας καλούν να μην αντιδρούμε στην ευρωπα'ίκή 

πορεία της Τουρκίας και στην τελωνειακή της ένωση με την Ευρωπα'ίκή Ένωση, 

γιατί αυτό θα έχει επιπτώσεις στη δική μας ενταξιακή πορεία. Ο ίδιος ο Πρόεδρος 

της Δημοκρατίας και ο Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού περίπου έκαναν 

τέτοιες δηλώσεις. 

Στο σημείο αυτό θα 'θελα να ρωτήσω κατά πόσο οι επιτυχίες που ανακοίνωνε 

ο έντιμος Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, κάθε φορά που συμμ~τείχε σε 

συνεδρίες τον Ευρωπα·ι:κού Λα'ίκού Κόμματος, εξαντλούνται στην ψήφο που έδωσε 

· , το Ευρωπα'ίκό Λα'ίκό Κόμμα στο Ευρωκοινοβούλιο υπέρ της τελωνειακής ένωσης 

της Τουρκίας με την Ευρωπα·ίκή Ένωση. Θεωρώ επίσης καθήκον μου σε αυτό το 

σημείο να αναφέρω ότι η ομάδα της αριστεράς ήταν η μόνη ομάδα που καταψήφισε 

την τελωνειακή ένωση της Τουρκίας με την ΕυρωπαΊ:κή Ένωση. Φαντάσου! 

._ 

Κύριε Πρόεδρε, η εικόνα που παρουσιάζει το Κυπριακό είναι ζοφερή. Θα πω 

ότι βλέπουμε την ευρωπα'ίκή ομάδα σvνεχώς και συχνά. Η εικόνα λοιπόν που 

παρουσιάζει το Κυπριακό είναι ζοφερή. Δεν παραβλέπουμε ότι η αδιάλλακτη πολι
τική της 'Α γκυρας και του Ντενκτάς φέρει την ευθύνη γι' αυτή την κατάσταση. Δεν 

παραβλέπουμε ότι η απροθυμία των συμμάχων της Τουρκίας να ασκήσουν την 

όποια πίεση πάνω στην 'Αγκυρα ενθαρρύνει και τρέφει την τουρκική αδιαλλαξία. 

Θα ήταν όμως λάθος, δε θα ήταν σωστό να παραβλέπουμε και τις ευθύνες της 

κυβέρνησης Κληρίδη. Ο Πρόεδρος Κληρίδης άρχισε τη θητεία του με επαγγελίες για 

απεγκλωβισμό από τη δέσμη ιδεών. Ακολούθησε μια αντιφατική, μια λανθασμένη 

πολιτική, η οποία χαρακτηριζόταν από aυτοσχεδιασμούς και η οποία εν πολλοίς 

ήταν υποταγμένη στην εξυπηρέτηση σκοπιμοτήτων στο εσωτερικό. Η πολιτική του 

αυτή δημιούργησε κενά', τα οποία οι τρίτοι έρχονται αμέσως να γεμίσουν με ιδέες 

και προσεγγίσεις που κάθε άλλο παρά τροχιοδρομούν μια σωστή λύση στο 

Κυπριακό. 

Σήμερα βρισκόμαστε εγκλωβισμένοι στα ΜΟΕ του ι 994. τίθεται υπό συζήτηση 
στη βάση του πάρε δώσε η αρχή της μιας και μόνης κυριαρχίας. Δεχόμαστε εκβια

σμούς για υποχωρήσεις σε θέματα αρχής προκειμένου να προωθηθεί η ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Ένωση. Όλα αυτά σκιαγραφούν όχι μια επιτυχή πολιτική 

αλλά μια αδιέξοδη πολιτική, η συνέχιση της οποίας θα έχει τραγικές επιπτώσεις 

στην Κύπρο και στο λαό μας. 
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Η κυβέρνηση Κληρί.δη επαίρεται για τις επιτυχίες της στην προώθηση του 

Κυπριακού. Μας είναι αδύνατο να κατανοήσουμε πώς μπορεί να γίνεται λόγος για 

επιτυχίες, τη στιγμή που, όπως ο ίδιος ο Υπουργός των Εξωτερικών της κυβέρνησης 

διαπίστωσε, το Κυπριακό βρίσκεται στη χειρότερή του φάση από το 1974. Η 

ανάλυση που κάναμε πιο πάνω καταρρίπτει τους ισχυρισμούς περί επιτυχιών και 

δικαιώνει την εκτίμηση του Υπουργού Εξωτερικών. 

Κύριε Πρόεδρε, η εκτίμηση της κατάστασης στην οποία βρίσκεται το Κυπριακό 

είναι το ένα. Το άλλο είναι τι πρέπει να γίνει, για να βγούμε από τα σημερινά 

επικίνδυνα αδιέξοδα. Ομολογώ πως αυτό δεν είναι απλή δουλειά. Το ΑΚΕΛ έχει 

κάνει μια ολοκληρωμένη πρόταση, την οποία υποβάλαμε με τον πιο επίσημο τρόπο 

μέσα από τις αποφάσεις του πρόσφατου δέκατου όγδοου συνεδρίου μας. 

Καταρχήν, θα πρέπει να αποκατασταθεί επιτέλους η αξιοπιστία και η αποτελε
σματικότητα του Εθνικού Συμβουλίου, ώστε να καταστεί και πάλι το συλλογικό 

όργανο χειρισμού του κυπριακού προβλήματος. Η πρακτική της παραγνώρισης των 

αποφάσεων του Εθνικού Συμβουλίου από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας πρέπει 

οριστικά να εγκαταλειφθεL. Μας αναμένουν δύσκολες ώρες και θα βρεθούμε στην 
ανάγκη να αντιμετωπίσουμε δύσκολα ερωτήματα και διλήμματα από τα οποία θα 

εξαρτηθεί το μέλλον της Κύπρου. Μόνο με συλλογική, υπεύθυνη και σοβαρή 
προσέγγιση θα είμαστε σε θέση ως πολιτική ηγεσία αυτού του τόπου να διαδραματί

σουμε σωστά το ρόλο μας. 

Επειδή λέγονται και γράφονται πολλά, επειδή δόθηκαν μηνύματα περί κυριαρ

χίας που, κατά τη γνώμη μας, έβλαψαν την υπόθεση της Κύπρου, επειδή ο στόχος 
για ομοσπονδιακή λύση βάλλεται και πάλι, επιβάλλεται να επαναβεβαιώσουμε ως 

πολιτική ηγεσία ορισμένες αρχές, έτσι που να έχουμε κοινή προσέγγιση και κοινούς 

στόχους. Να επαναβεβαιώσουμε την προσήλωση όλων μας στις αρχές λύσης του 

Κυπριακού, όπως αυτές εμπεριέχονται στα ψηφίσματα του ΟΗΕ και τις συμφωνίες 

κορυφής και όπως έχουν κωδικοποιηθεί στις ομόφωνες προτάσεις της ελληνοκυ

πριακής πλευράς του Γενάρη του 1989. Αν χρειάζεται οι προτάσεις αυτές κάπου να 
συμπληρωθούν με τυχόν νέα δεδομένα, αυτό να το κάνουμε μέσα από ένα δημοκρα

τικό και νηφάλιο διάλογο στο Εθνικό Συμβούλιο και μακριά από σκοπιμότητες. Να 

επαναβεβαιωθεί. ότι η κυριαρχία της μελλοντικής ομοσπονδιακής Κυπριακής Δημο
κρατίας θα είναι μία και αδιαίρετη. 

Στη βάση των πιο πάνω επαναβεβαιώσεων πρέπει να αποδυθούμε σε διεθνή 
εκστρατεία προς όλες τις κατευθύνσεις. Τις όποιες πρωτοβουλίες τρίτων πρέπει να 
τις προσεγγίζουμε μέσα από το φακό της εμμονής στις θέσεις αρχής για λύση του 

Κυπριακού, πιο πέρα από τις οποίες δεν μπορούμε να υποχωρήσουμε. Το 

Κυπριακό πρέπει να επανέλθει στα πλαίσια των Ηνωμένων Εθνών και στη σωστή 

βάση αναζήτησης λύσης, που είναι τα ψηφίσματα του ΟΗΕ και οι συμφωνίες 

κορυφής. 

Επειδή δεν αποκλείεται να κληθούμε και πάλι σε κάποιου είδους διάλογο -και 

είναι φυσικό να κληθούμε στην πορεία- από τώρα, πριν βρεθούμε προ τετελεσμένου 

γεγονότος, θα πρέπει να υπογραμμίζουμε προς κάθε κατεύθυνση, πρώτο, ότι εμμέ

νουμε όντως σε ειρηνική λύση του Κυπριακού μέσω διαπραγματεύσεων και, 
δεύτερο, ότι τυχόν νέος διάλογος μπορεί να αποδώσει, μόνο αν η τουρκική πλευρά 

εγκαταλείψει τις αξιώσεις της για χωριστή κυριαρχία και αποδεχτεί τα σχετικά 

ψηφίσματα του ΟΗΕ. 

-. 



.· 

·-

803 

Και επί των ΜΟΕ πρέπει να είμαστε πολύ προσεκτικοί. Επιθυμούμε μέτρα 
οικοδόμησης εμπιστοσύνης, όμως ταυτόχρονα πρέπει προς κάθε ενδιαφερόμενο να 
υποδεικνύεται ότι τυχόν εφαρμογή προχωρημένων ΜΟΕ νοείται, μόνο αν υπάρξει 

πρόοδος και επί της ουσίας του Κυπριακού. 

Τις θέσεις αυτές το ΑΚΕΛ είναι έτοιμο να τις συζητήσει μέσα στα πλαίσια του 
Εθνικού Συμβουλίου, ώστε στις κρίσιμες ώρες που περνά το εθνικό μας πρόβλημα 

να έχει η κυβέρνηση και η πολιτική ηγεσία, κατά το δυνατό, κοινές τοποθετήσεις, οι 

οποίες να ενδυναμώνουν και την πειστικότητά μας αλλά και τις αντιστάσεις μας. 

Κύριε Πρόεδρε, το ΑΚΕΛ παρά την εκτίμησή του ότι η οριστική διχοτόμηση 

χτυπά την πόρτα μας έχει την πεποίθηση ότι είναι δυνατή ακόμα η αποτροπή της 

διχοτόμησης. Είναι δυνατό να τροχιοδρομηθούν εξελίξεις προς την ορθή κατεύ

θυνση λύσης του Κυπριακού. Για να πετύχουμε όμως αυτούς τους στόχους, θα 

πρέπει να αξιοποιήσουμε σωστά κάθε δυνατότητα που μας δίδεται. Θα πρέπει 
ενεργά να παρεμβληθούμε στις διαδικασίες που μας αφορούν και να τροχιοδρομή

σουμε εμείς θετικές εξελίξεις. Θα πρέπει να έχουμε ξεκάθαρες θέσεις και να προχω

ρούμε με συλλογικούς, σοβαρούς και υπεύθυνους χειρισμούς μακριά από τους 
πειρασμούς της μικροπολιτικής και των παραταξιακών συμφερόντων. Το μήνυμα 

του ΑΚΕΛ είναι μήνυμα αγώνα και αισιοδοξίας. Μπορούμε να αισιοδοξούμε για 
ένα καλύτερο αύριο. αν διεξαγάγουμε ένα σωστό αγώνα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

•• (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Δ. Χριστόφια, τον Πρόεδρο της Βουλής 
κ. Α. Γαλανό αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Α. Α ντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Α. ΑΝτΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Παπαδόπουλος παρακαλώ. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Κάθε φορά που η Βουλή ασχολείται με το Κυπριακό, ακούγονται τα συνηθι
σμένα σχόλια και τα ερωτήματα: 'Τι χρειάζεται η συζήτηση", "είναι μια άσκοπη 

δημοκοπία", "ακούμε πάλι τα ίδια και τα ίδια", "τίποτε το νέο δεν έχουμε ακούσει". 

Αυτές είναι απόψεις, κατά τη γνώμη μου, που εκφράζονται από δύο κατηγο

ρίες ανθρώπων. Τους ανθρώπους της μιας κατηγορίας επιεικώς τους αποκαλώ 

"πολιτικά aφελείς". Οι άλλοι είναι αυτοί που θέλουν να παραμείνει το Κυπριακό 
στο παρασκήνιο, στη σιωπή και στην αδιαφορία. Και παραμένει στην αδιαφορία, 

ώστε να μην υπάρχουν ούτε κρίσεις ούτε επικρίσεις για τους χειρισμούς που γίνο

νται, μέχρι την ώρα που από αυτούς τους χειρισμούς να οδηγηθούμε σε τετελεσμένα 

και σε δεσμεύσεις. Σε αυτή την κατηγορία κατατάσσω και αυτούς που αφελώς λένε: 

''Εμείς δεν είμαστε πολιτικοί, δε μας ενδιαφέρουν τα πολιτικά θέματα", έστω και αν 

αυτοί είναι οι δέκτες των δεσμεύσεων και των αποτελεσμάτων των αποφάσεων της 

πολιτικής ηγεσίας. 

Αν υπάρχει ένα ερώτημα που νομίζω ότι νόμιμα έπρεπε να υποβληθεί σε αυτή 

τη Βουλή αυτό είναι γιατί αυτή η Βουλή, που δείχνει τόση πολυπραγμοσύνη για 

τόσα άλλα θέματα, που επιλαμβάνεται παντός επιστητού και ειδικότερα των μικρο

συμφερόντων μικρών ομαδι τ σων πιέσεως που ενδιαφέρονται για την προ<ί:.θηση των 
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δικών τους περιφερειακών θεμάτων, γιατί, λέω, αυτή η Βουλή δε συζητά πιο συχνά 

το Κυπριακό, ώστε να μπορεί ο λαός να γνωρίζει ποια ακριβώς είναι τα διλήμματα 
που αντιμετωπίζει, ποιες είναι οι παράμετροι των προβλημάτων πάνω στις οποίες -. 
βασίζονται οι αποφάσεις της πολιτικής ηγεσίας. 

Και πιστεύω ότι, αν πράγματι επικρατεί η εντύπωση που περιέγραψα πιο 

πάνω ανάμεσα στο λαό μας, τότε κάτι δεν πάει καλά σε αυτή τη Δημοκρατία. Τότε 

είναι πολύ χειρότερα τα πράγματα από ό,τι πιστεύουμε . Τότε είναι που δικαιολο

γείται αυτή η άποψη που ακούγεται κάποτε στην Ελλάδα, πως τάχατες το Κυπριακό 

δεν πουλάει. 

Άραγε έχουμε φτάσει στο σημείο που το Κυπριακό δεν πουλάει ούτε ανάμεσα 

σ' εμάς; Δεν έχουν επίγνωση αυτοί. που ενδιαφέρονται για το πώς θα περισώσουν τα 

λίγα ή τα πολλά που τους έχουν απομείνει ότι είναι ακριβώς η συζήτηση του 

Κυπριακού που θα τους δώσει τη βεβαιότητα για το πού πηγαίνουν; Δεν έχουν 

επίγνωση ότι αυτά τα λίγα ή τα πολλά που αποκτούν και θέλουν να μεγιστοποιή

σουν είναι επίκαιρα και επίπλαστα υπό την απειλή που συνιστά έναντί τους η παρα

μονή των τούρκικων στρατευμάτων στην Κύπρο; 

Έχω την εντύπωση ότι ο λαός ενδιαφέρεται για το εθνικό του μέλλον. Αν δεν 

ενδιαφέρεται, είναι γιατί δε μεριμνούμε, ώστε σωστά να ενημερώνεται πάνω στις 

παραμέτρους οι οποίες ελέγχουν το Κυπριακό. Στο κάτω κάτω ο λαός μας δεν 
έδειξε αδιαφορία για το εθνικό θέμα, όταν διεκυβεύετο η ύπαρξή του και όταν 

διεξήγε τον αγώνα του 1955-59 και όταν υφίστατο τις θυσίες που έχει υποστεί! Δεν 
είναι ο λαός μας αδιάφορος για το εθνικό του θέμα! Δεν είναι τέτοιος ο λαός μας! 

Σωστά συζητείται σήμερα το Κυπριακό και είναι καλή η στιγμή που συζητείται 

το Κυπριακό, γιατί τώρα η λεγόμενη και πολυσχολιαζόμενη "αμερικάνικη πρωτο

βουλία" έχει φτάσει σε ένα κρίσιμο σημείο. Έχει φτάσει στο σημείο που είτε θα 

οδηγηθεί σε αδιέξοδο είτε θα οδηγηθεί. στον τερματισμό της. Βρίσκεται, λοιπόν, ο 
λαός μας μπροστά σε ένα σοβαρό δίλημμα, αν δηλαδή θα καταβάλει το τίμημα που 

απαιτείται, μόνο και μόνο για να διατηρηθεί στη ζωή η λεγόμενη "αμερικάνικη 
πρωτοβουλία", ή αν θα κρίνει ότι το τίμημα που απαιτείται είναι πολύ βαρύ για να 

το καταβάλει, ώστε να οδηγηθεί αυτή η πρωτοβουλία στον τερματισμό της. 

Τώρα που έχει αποκαλυφθεί το πραγματικό περιεχόμενο, οι στόχοι και οι 
σκοποί αυτής της πρωτοβουλίας, πρέπει ο λαός να αποφασίσει σχετικά με αυτό το 

δίλημμα. Και είναι ένα δίλημμα που δεν αφορά μόνο τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

και δε συμφωνώ ότι είναι συνταγματικό δικαίωμα του Προέδρου της Δημοκρατίας 

να χειρίζεται το Κυπριακό και ούτε το Εθνικό Συμβούλιο ούτε οι πολιτικές ηγεσίες 

έχουν το δικαίωμα να το χειρίζονται από μόνες τους αλλά ολόκληρος ο λαός. 

Για να είμαι ειλικρινής, δεν έχει αλλάξει η λεγόμενη "αμερικάνικη πρωτο

βουλία" από την εποχή που αυτή είχε εκδηλωθεί. Απλούστατα, με την πολιτική που 

ακολούθησε ο ελληνισμός της Κύπρου έχει εξαναγκαστεί να αποκαλύψει ποιοι είναι 

οι πραγματικοί της στόχοι, οι επιδιώξεις της και οι σκοποί της. 

Η βασικά σωστή πολιτική της κυβέρνησης, που επανειλημμένα και με επιμονή 

είχε διακηρυχτεί στο παρελθόν, το ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και η ελληνοκυ

πριακή κοινότητα δεν είναι διατεθειμένοι να εμπλακούν σε νέο χρονοβόρο διάλογο, 

χωρίς να αποκατασταθεί κοινό έδαφος πάνω στις βασικές πτυχές του Κυπριακού, 

και η επισήμανση ότι αυτοί που ενδιαφέρονται για την επανέναρξη του διαλόγου 

.-
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έπρεπε να αποταθούν μόνο προς την τούρκικη πλευρά για την αποκατάσταση αυτού 

του κοινού εδάφους, όλα αυτά εξανάγκασαν τους πρωταγωνιστές αυτής της πρωτο-

. • · · βουλίας να αποκαλύψουν τους πραγματικούς τους στόχους. 

.. 

Αποκάλυψαν ότι το πραγματικό περιεχόμενο της λεγόμενης "αμερικάνικης 

πρωτοβουλίας" δεν είναι τίποτε άλλο παρά η επιδίωξη να πεισθεί η πλευρά μας να 

δεχτεί και να ικανοποιήσει και τις τελευταίες εναπομένουσες απαιτήσεις της τούρ

κικης πλευράς, περιλαμβανομένης και της απαίτησής της για χωριστή κυριαρχία, για 

χωριστή διεθνή προσωπικότητα με δικαίωμα σύναψης διεθνών συμβάσεων, για 

διατήρηση πλήρους ισοτιμίας τόσο αριθμητικά όσο και ποιοτικά, καθώς και για 

διατήρηση του δήθεν δικαιώματος της Τουρκίας για χωριστή, μονομερή επέμβαση 

στην Κύπρο. 

Είναι η άποψη του Δημοκρατικού Κόμματος ότι μέσα στα τελευταία είκοσι ένα 

χρόνια μέσω της διαδικασίας των συνομιλιών με τη μέθοδο του σαλαμιού έχουν 

ικανοποιηθεί όλες οι άλλες απαιτήσεις της τούρκικης πλευράς που προβλήθηκαν ή 

προβάλλονταν από το 1974 μέχρι σήμερα. Έχουν ικανοποιηθεί οι απαιτήσεις της 

τούρκικης πλευράς και μάλιστα χωρίς η τούρκικη πλευρά να έχει προβεί στην παρα

μικρή υποχώρηση ή έστω να έχει δεσμευτεί. για οποιαδήποτε υποχώρηση στο μέλλον. 

Άλλοι -όχι η τούρκικη πλευρά- είτε τα Ηνωμένα Έθνη είτε οι εκάστοτε μεσο

λαβητές είτε άλλοι τρίτοι μιλούν και επισείουν μπροστά στα μάτια μας το ενδεχό

μενο, αν ικανοποιήσουμε τις τούρκικες απαιτήσεις, τις εκάστοτε αναβαθμιζόμενες 

τούρκικες απαιτήσεις, να ανταποκριθεί. θετικά και η τούρκικη πλευρά έναντι των 

δικών μας απαιτήσεων. 

Και ερωτώ, και το ερώτημα υποβάλλεται σ' εμας: Προτιμούμε τη διατήρηση 

της κατάστασης όπως έχει ή επειγόμαστε για τη λύση; Φαίνονται οι ξένοι να πείθο

νται, φαίνονται τόσο πρόθυμοι να πείθονται από τις εκάστοτε γενικότερες δηλώσεις 

που γίνονται του τύπου των δηλώσεων της κ. Τσιλέρ ότι "ενδιαφέρεται για λύση", 

"θα βοηθήσει στη λύση", γιατί θέλουν να πειστο'\ίν και ικανοποιο'\ίνται. από αυτές τις 
γενικότητες που καγχάζοντας τους προσφέρουν οι Τούρκοι, για να μας πείσουν ότι 

επείγεται η Τουρκία για λύση του Κυπριακού. Για ποια λύση όμως; Για λύση που 

να ικανοποιεί όλες ανεξαίρετα τις απαιτήσεις της τούρκικης πλευράς σε βάρος του 

ελληνισμού της Κύπρου. 

Οι μόνοι που επείγονται για λύση είμαστε εμείς. Μόνο η ελληνοκυπριακή 

πλευρά επείγεται για λύση, γιατί μόνο η ελληνοκυπριακή πλευρά πληρώνει το 

τίμημα της εισβολής. Μόνο εμείς υποφέρουμε από την τραγωδία της εισβολής και 

της κατοχής. 

Δεν ενδιαφέρονται οι Αμερικάνοι και δεν επείγονται να δουν λύση που να 

τερματίζει την εισβολή και την κατοχή, που να είναι σύμφωνη με τις αρχές του 

διεθνούς δικαίου, που να διασφαλίζει τις βασικές ελευθερίες και τα ανθρώπινα 

δικαιώματα όλων των πολιτών. Δεν ενδιαφέρονται και δεν επείγονται για λύση που 

δε θα ικανοποιεί αυτές τις λίγες εναπομένουσες απαιτήσεις της τούρκικης πλευράς. 

Οι Αμερικάνοι και δυστυχώς σε μεγάλο βαθμό και ο παθητικός παρατηρητής, όχι ο 

απλός παρατηρητής, που ακούει στο όνομα "Γραμματεία των Ηνωμένων Εθνών" 

γίνονται σήμερα οι φορείς και οι κράχτες της τούρκικης πολιτικής και αναλίσκονται 

πότε σε υποσχέσεις, πότε σε απειλές, πότε σε εκβιασμούς για τερματισμό του ενδια-
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φέροντος ή της εκάστοτε πρωτοβουλίας τους, αν δε δεχτούμε να ικανοποιήσουμε 

αυτές τις απαιτήσεις, ώστε να κάμψουν κάθε aντίστασή μας και να εκμαιεύσουν τη 
συγκατάθεση μας για την ικανοποίηση και των τελευταίων απαιτήσεων του Τούρκου 

εισβολέα. 

Είναι η δική μας πλευρά που έχει προβεί μέχρι της ώρας σε όλες τις παραχω

ρήσεις, για να αποδείξει την καλή της θέληση για μια λύση, καθώς και ότι η λύση 

που επιδιώκουμε δεν είναι η επιστροφή στο status quo που υπήρχε πριν από την 
εισβολή. Είναι η δική μας πλευρά που έχασε και είναι η τqύρκικη πλευρά που κατέ

κτησε με τη δύναμη των όπλων αυτά που ποτέ δεν της ανήκαν. Εκτός και αν η 

εισβολή και η κατοχή δημιουργούν δίκαιο! Εκτός και αν θεωρείται παραχώρηση η 

επιστροφή από τον κλέφτη ψιχίων από τα κλοπιμαία! 

Γι' αυτό, πρέπει να γίνει πασίδηλο ότι η δική μας πλευρά επείγεται για λύση 

του Κυπριακού, τόσο για να τερματιστεί το φοβερό τίμημα που συνεχίζουμε να 
καταβάλλουμε καθημερινά, κάθε μέρα που συνεχίζεται η εισβολή και η κατοχή, όσο 
και για να αποτραπεί η παγίωση των απαράδεκτων τετελεσμένων με την άγονη 

πάροδο του χρόνου. Γιατί δεν είμαστε τόσο πολιτικά aφελείς, ώστε να μην κατανο

ούμε ότι η άγονη παρέλευση του χρόνου εργάζεται εναντίον μας, αφού αυτή οδηγεί 

στην παγίωση των τετελεσμένων της εισβολής και της κατοχής. Αυτό, όμως, που 

μας ζητούν δεν είναι τίποτε άλλο παρά η ικανοποίηση και των τελευταίων απαιτή

σεων της τουρκοκυπριακής πλευράς που εναπομένουν, που δεν είναι τίποτε άλλο 

παρά η νομιμοποίηση και η παγίωση των τετελεσμένων με την υπογραφή μας. Μας 

ζητούν, δηλαδή, με την υπογραφή μας να νομιμοποιήσουμε σήμερα όσα θα φέρει η 

πάροδος του χρόνου αύριο. 

Γι' αυτό έχω πει στην αρχή ότι η αμερικάνικη πρωτοβουλία έχει φτάσει σε ένα 

κρίσιμο σημείο. Τώρα που ξεσκεπάστηκε για όλους, εκτός από τους αιθεροβάμονες, 
το πραγματικό της περιεχόμενο, η δική μας πλευρά βρίσκεται μπροστά σε ένα 
φοβερό δίλημμα: Είτε θα δεχτούμε την εμπλοκή μας σε συνομιλίες που σκοπό και 
στόχο θα έχουν την ικανοποίηση και των τελευταίων απαηήσεων της τούρκικης 
πλευράς που εναπομένουν για τη νόμιμη παγίωση όλων των τετελεσμένων της 

εισβολής και της κατοχής είτε θα αντιμετωπίσουμε την απειλή για πιθανό τερμα
τισμό της αμερικάνικης πρωτοβουλίας και τη συνέχιση της aποτελμάτωσης του 

Κυπριακού. Αυτό είναι δίλημμα, δίλημμα που ήδη τέθηκε, με διπλωματική ωραιο
λογία, βέβαια, μπροστά στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και το Εθνικό Συμβούλιο 
και το οποίο απήντησαν. Αυτό όμως το δίλημμα, που πιθανόν να προδιαγράψει όχι 

μόνο το μέλλον του καθενός μας αλλά ίσως και το μέλλον του ελληνισμού στην 
Κύπρο, είναι ένα δίλημμα που πρέπει έγκαιρα να εντοπιστεί και για το οποίο 

έγκαιρα πρέπει να ληφθεί απόφαση όχι μόνο από τις πολιτικές ηγεσίες αλλά και από 

το σύνολο του επηρεαζόμενου λαού. 

Εύχομαι και ελπίζω πως αυτή η συζήτηση στη Βουλή και η σωστή μετάδοσή 

της από τα μέσα ενημέρωσης θα βοηθήσουν το λαό, ακόμα και αυτούς που νομίζουν 
και αρέσκονται να λένε ότι δεν ενδιαφέρονται και δεν αναμειγνύονται στην πολι
τική, να έχουν πληρέστερη ενημέρωση και επίγνωση αυτού που διακυβεύεται 

σήμερα. 

Ποιο είνρι το περιεχόμενο της αμερικάνικης πρωτοβουλίας που αποκαλύ
φθηκε και ποιο είναι το δίλημμα που αυτή η πρωτοβουλία θέτει μπροστά στο λαό; 

-... .. . 

·-
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Για να γίνει κατανοητό το δίλημμα στις πλήρεις διαστάσεις του, πρέπει να γίνει μια 

σύγκριση μεταξύ της δικής μας διακηρυγμένης μέχρι σήμερα θέσης και αυτού που 

· · · · προτείνεται σήμερα με βάση το αμερικανικό σχέδιο. 

.. 

.. 

Την τελευταία φορά που αυτή η Βουλή συζήτησε το Κυπριακό, η διακηρυγμένη 

και ομόφωνα αποδεκτή γραμμή ήταν: Δε δεχόμαστε να εμπλακούμε σε νέο κύκλο 

διαπραγματεύσεων με την τούρκικη πλευρά, εκτός αν προηγουμένως υπάρξει κοινό 

έδαφος πάνω στις βασικές πτυχές του Κυπριακού και αυτό το κοινό έδαφος 

προέλθει από αυτούς που λένε ότι ενδιαφέρονται για τη συνέχιση του διαλόγου 

πειθαναγκάζοντας ή πείθοντας την Τουρκία να μετακινηθεί από τις μέχρι τώρα 

αδιάλλακτες θέσεις της, ώστε όντως να υπάρξει κοινό έδαφος που να επιτρέπει τη 

συνέχιση ενός εποικοδομητικού διαλόγου. 

Κατά τη γνώμη μας αυτή είναι σωστή πολιτική. Αν ακολουθηθεί σωστά και 

μέχρι τέλους με συνέπεια και επιμονή και αν παράλληλα διαμορφώσουμε κάθε άλλη 

πολιτική ενέργεια και εκδήλωση γύρω από αυτό τον κεντρικό άξονα πολιτικής, θα 

αποδώσει. Ή, αν Οέλετε, κάθε παρέκκλιση από αυτή την πολιτική, όπως η εμπλοκή 

μας σε ένα νέο γύρο συνομιλιών, χωρίς και προτού να επιτευχθεί κοινό έδαφος 

πάνω στα βασικά θέματα, αναπόφευκτα θα μας,οδηγήσει σε περαιτέρω κατολίσθηση, 

σε νέες υποχωρήσεις, χωρίς ταυτόχρονα να ανοίγει το δρόμο προς μια λύση του 

Κυπριακού. 

Ακούγεται συχνά το επιχείρημα ότι χωρίς συνομιλίες οδηγούμαστε σε επικίν-

δυνο αδιέξοδο με όλες τις συνεπακόλουθες δυσμενείς συνέπειες και κινδύνους. 

Αυτό είναι μόνο μερικώς σωστό. Νέα εμπλοκή μας σε νέο γύρο συνομιλιών χωρίς 

την απαραίτητη προtJπόθεση της προηγούμενης διαπίστωσης κοινού εδάφους από τη 

μια Οα αποδειχθεί ένας άκαρπος και χρονοβόρος γύρος συνομιλιών και από την 

άλλη θα οδηγήσει όχι σε λύση αλλά σε κλείσιμο του Κυπριακού με την πλήρη ικανο

ποίηση και αποδοχή όλων ανεξαίρετα των απαιτήσεων της τούρκικης πλευράς, που 

δεν είναι τίποτε άλλο παρά η αναγνώριση των τετελεσμένων της εισβολής και της 

κατοχής και η νομιμοποίηση των αποτελεσμάτων τους. 

Η πολιτική της Τουρκίας είναι η χρησιμοποίηση της διαδικασίας του διακοινο

τικού διαλόγου για το ροκάνισμα του χρόνου, ώστε, όπως ελπίζει, με το πέρασμα 
του χρόνου τα ντε φάκτο τετελεσμένα της εισβολής να καταστούν και ντε γιούρε και 

αυτό, βέβαια, το προτιμά με την υπογραφή μας ή και χωρίς την υπογραφή μας αλλά 

με την άγονη πάροδο του χρόνου. 

Ως τακτική για υλοποίηση αυτής της πολιτικής χρησιμοποιεί πολλούς ελιγ

μούς, αναλόγως των συνθηκών που επικρατούν κάθε φορά. Μια όμως είναι η 

σταθερή και πάγια τακτική της τούρκικης πλευράς. Είναι αυταπόδεικτο ότι η 
άκαρπη παρέλευση του χρόνου εργάζεται σε βάρος μας. Είναι επίσης αυταπόδεικτο 

ότι στα πλαίσια του υφιστάμενου ανισοζυγίου δυνάμεων η μόνη δυνατότητα που 

έχει τώρα η ελληνοκυπριακή πλευρά για επίλυση του Κυπριακού είναι η διαδικασία 

των συνομιλιών. Μια σωστή, όμως, διαδικασία συνομιλιών. Όταν και εφόσον η 

Τουρκία κατορθώνει να ευνουχίζει τη διαδικασία των συνομιλιών και να τη μετα

τρέπει σε απλό κουβεντολόι και σε παρωδία διαπραγμάτευσης, αποστερεί από την 

πλευρά μας το μόνο μέσο, το μόνο μοχλό πίεσης που θα μπορούσαμε να έχουμε για 

την προώθηση μιας βιώσιμης λύσης του Κυπριακού. 
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Ταυτόχρονα, ο δικαιολογημένος ζήλος μας για γρήγορη έναρξη ουσιαστικού 

διαλόγου χρησιμοποιεί.ται με το αζημίωτο της τούρκικης πλευράς, για να εκμαιεύσει 

η Τουρκία και οι σύμμαχοί της από μας τη μια ύστερα από την άλλη όλες τις παρα- -
χωρήσεις που μπορεί να εκμαιεύσει. Παραχωρήσεις όχι για λύση του Κυπριακού, 

αλλά απλώς για να δεχτεί την επανέναρξη του διαλόγου. Πρόσθετα, έστω και η 
απλή ύπαρξη συνομιλιών, έστω και η προσδοκία ή το γεγονός ότι επίκειται η επανέ-

ναρξη συνομιλιών α;τοτελεί για την Τουρκία και επενεργεί ως η πιο ασφαλής ασπίδα 

έναντι των πολλάκις φημολογουμένων αλλά μηδέποτε εφαρμοζομένων πιέσεων. 

Μία και μόνη προ'\Jπόθεση χρειάζεται η Τουρκία, για να θέσει σε εφαρμογή 
αυτή την τακτική της: τη δική μας προθυμtα, τη συγκατάθεσή μας να εμπλακούμε σε 
συνομιλίες, χωρίς προηγουμένως να υπάρχει κοινό έδαφος πάνω στις βασικές 
πτυχές του Κυπριακού. Παί.ζουμε έτσι το παιχνίδι της Τουρκίας, της προσφέρουμε 

και την ασπίδα και την ευκαιρία με την πάροδο του χρόνου να παγιώσει τα τετελε
σμένα ανώδυνα και χωρίς καμιά παραίνεση ή πίεση από τους λεγόμενους "κοινούς 
φίλους". Γι' αυτό και στην αρχή αυτής της αναφοράς μου είπα ότι εμείς θεωρούμε 
την πολιτική που ακολουθείται από την κυβέρνηση στο σημείο αυτό σωστή πολιτική. 

Βλέπουμε τώρα, ακριβώς αυτή τη στιγμή, να επαναλαμβάνεται το ίδιο σενάριο 
και να βρίσκεται σε εξέλιξη η πάγια τούρκικη τακτική αλλά πια με κράχτες και νερο

κουβαλητές τις πανίσχυρες Ηνωμένες Πολιτείες και με παθητικό παρατηρητή, αν όχι 
και δεύτερο νεροκουβαλητή, τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών. 

Όπως έχω προαναφέρει, η τούρκικη πλευρά έχει πετύχει να εκμαιεύσει από 
μας παραχωρήσεις, ανοχή ή συγκατάθεση πάνω στις κυριότερες απαιτήσεις της, 
χωρίς ποτέ από το ι 974 μέχρι σήμερα να έχει η ίδια προβεί σε οποιαδήποτε παραχώ
ρηση ή έστω δέσμευση πάνω στα βασικά θέματα που αφορούν την ελληνοκυπριακή 
πλευρά και που μάλιστα είναι θέματα βασικά για τη φυσική και εθνική επιβίωση του 
ελληνισμού στην Κύπρο. 

Για να μην απαριθμήσω όλα τα δεδομένα της προ·ίστορίας είκοσι ενός ετών 

διακοινοτικών συνομιλιών, αναφέρω μια γενική πρόκληση, που εγώ όμως είμαι σε 
θέση να τη στοιχειοθετήσω: Προκαλώ οποιονδήποτε να αναφέρει έστω και μια 
παραχώρηση, έστω την παραμικρή, έστω την πιο ασήμαντη, που έκανε ποτέ η 

Τουρκία από το 1974 μέχρι σήμερα. Έστω και μια. Όχι τις υποσχέσεις των τρίτων 

ότι "θα". Μια δέσμευση, μια παραχώρηση που έχει κάνει η Τουρκία. Ισχυρίζομαι 
και λέω ότι δεν υπάρχει ούτε μια. Ισχυρίζομαι ακόμα ότι δεν υπάρχει δέσμευση της 
τούρκικης πλευράς πάνω σε κανένα από τα θέματα που είναι ύψιστης σημασίας για 
την ελληνοκυπριακή πλευρά και που προκρtνουν αποφασιστικά την εθνική και 
φυσική επιβίωση του ελληνισμού στην Κύπρο. 

Στο εδαφικό δεν υπάρχει η παραμικρή παραχώρηση ούτε δέσμευση για απελευ

θέρωση κατεχόμενων εδαφών. Υπάρχουν μόνο, επαναλαμβάνω, διαβεβαιώσεις 
τρίτων, που ποτέ η τούρκικη πλευρά δεν τις έχει επικυρώσει, πως τάχατες, αν ικανο
ποιηθούν οι απαιτήσεις της τούρκικης πλευράς, τότε πιθανόν, μόνο πιθανόν, η τούρ
κικη πλευρά να ευδοκήσει να ανταποκριθεί "θετικά". 

Ο χάρτης Γκόμπι δεν έγινε αποδεκτός, ο χάρτης Γκάλι δεν έγινε αποδεκτός, 

ενώ στην περίπτωση της Αμμοχώστου, που δεν εtναι καν κατεχόμενη από τα τούρ-
κικα στρατεύματα, η τούρκικη πλευρά απαιτεί να πάρει το ήμισυ της πόλης και 
αναγνώριση της κυριαρχίας της πάνω στα κατεχόμενα εδάφη, για να επιτρέψει την 
επιστροφή των νόμιμων ιδιοκτητών στην υπόλοιπη μισή ή ακόμα και σε λιγότερη 
από τη μισή, που ούτε ανήκει ούτε κατέχεται ούτε ποτέ κατεχόταν ούτε ποτέ ανήκε 

στην τούρκικη πλευρά. 

ι • 
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Ποτέ δεν έχει αποδεχθεί την επιστροφή των προσφύγων στα σπίτια και στις 
περιουσίες τους. Δε δέχτηκε και δε δεσμεύτηκε ούτε πάνω σε περιορισμένη 

• • .-· επιστροφή μικρού αριθμού προσφύγων, έστω και όπως προνοούσε το σχέδιο Γκάλι. 
Η γραπτή αντιπρόταση του κ. Ντενκτάς είναι τέτοια, ώστε σχεδόν κανένας 
πρόσφυγας δε θα είχε το δικαίωμα της επιστροφής. 

Θα λεχθεί ότι στη συνταγματική πτυχή η τούρκικη πλευρά δέχτηκε καθεστώς 
ομοσπονδίας. Πρόκειται για μύΟο. Η τούρκικη πλευρά δέχτηκε μόνο τον τίτλο της 

ομοσπονδίας, αλλά κάτω από αυτό τον τίτλο δίνει το περιεχόμενο δυο χωριστών 
και ισότιμων κρατών. 

Ποτέ δεν έχει αποδεχτεί τα δικαιώματα των ιδιοκτητών περιουσίας στα κατε
χόμενα. Μιλά πάντα για α.ιτοζημιώσεις και για ανταλλαγή περιουσιών και μάλιστα 
απαιτεί πληρωμή αποζημιώσεων από την ελληνική πλευρά που να καλύπτουν, όπως 
λέει, τη δήθεν υπέρτερη αξία των τουρκοκυπριακών περιουσιών στις ελεύθερες 
περιοχές. 

Ποτέ δε δέχτηκε δικαίωμα διακίνησης -εκτός αν διακινούνται ως τουρίστες
και ποτέ δε δεσμεύτηκε ότι οποιαδήποτε λύση θα επιτρέπει την ελεύθερη εγκατά
σταση πολιτών. 

Ποτέ δε δέχτηκε κατάργηση συνόρων και διαχωριστικών γραμμών ούτε 

δέχτηκε ότι Έλληνες υπάλληλοι, λειτουργοί ή αξιωματούχοι του κράτους, έστω και 

του κεντρικού ομοσπονδιακού κράτους, θα μπορούν να διακινούνται στην τουρκο
κυπριακή περιοχή, για να ασκούν οποιαδήποτε από τις αρμοδιότητες που Οα 

ανήκουν στη σφαίρα της εξουσίας της κεντρικής ομοσπονδιακής κυβέρνησης. 

Ποτέ δε δέχτηκε την αποστρατιωτικοποίηση ή την εγκατάλειψη της απαίτησης 

για μονομερές δικαίωμα επέμβασης της Τουρκίας. Ποτέ δε δέχτηκε τη διαφορο

ποίηση ή τον έλεγχο του δήθεν δικαιώματος μονομερούς επέμβασης της Τουρκίας 

στην Κύπρο. 

Ποτέ δε δέχτηκε το δικαίωμα της κεντρικής ομοσπονδιακής κυβέρνησης να 

λαμβάνει αποφάσεις με βάση την πλειοψηφία. Αντίθετα ζητά ομοφωνία ή τέτοιο 
λόγο σε όλες τις αποφάσεις, που να καθίσταται ομοφωνία, ώστε να αποκτήσει δικαι
ώματα λόγου και ελέγχου και για τις υπόλοιπες ελεύθερες περιοχές, όπου τώρα δεν 

έχΗ τέτοιο δικαίωμα ή λόγο. 

Το περιεχόμενο και οι στόχοι της λεγόμενης "πρωτοβουλίας των Αμερικάνων" 

σκιαγραφούνται ανάγλυφα στο ερωτηματολόγιο που οι Αμερικάνοι υπέβαλαν στον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας για να απαντηθεί και που ήδη έχει δημοσιευτεί στον 
τύπο. Από τον τίτλο, από το προοίμιο και από το περιεχόμενο του ερωτηματολο
γίου, είναι ολοφάνερο το σχέδιο λύσης του Κυπριακού που έχουν υπόψη οι υποβο
λείς του ερωτηματολογίου και το πώς σκέφτονται τη λύση των θεμάτων που εγείρο

νται στο Ερωτηματολόγιο. 

Το ερωτηματολόγιο φέρει τον τίτλο "Κατάλογος θεμάτων που πρέπει να 
επιλυθούν". Το προοίμιο του ερωτηματολογίου, που ίσως είναι πιο σημαντικό από 

το περιεχόμενο, καθορίζει ότι αυτά τα έξι ερωτήματα είναι "τα πιο σημαντικά και 
επείγοντα θέματα". 

Συμφωνώ ότι αυτά είναι τα πιο σημαντικά και επείγοντα θέματα αλλά για 
τους Τούρκους, όχι για μας. Ούτε λόγος δε γίνεται σε αυτά "τα πιο σημαντικά και 
επείγοντα θέματα" για την επιστροφή των προσφύγων ούτε για την απομάκρυνση 
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των εποίκων ούτε για τα δικαιώματα της ελεύθερης διακίνησης και εγκατάστασης 

ούτε για την απελευθέρωση όλων των κατεχόμενων εδαφών ούτε για την ισότητα 

ούτε για όλα τα άλλα σημαντικά και επείγοντα θέματα που αφορούν και καίνε την 

ελληνοκυπριακή πλευρά. 

Τα λέω όλα αυτά, παρόλο που μερικά έχουν τονιστεί και από τον κ. Λυσσα

ρίδη στη δική του ομιλία, για να είναι ενήμερος ο κυπριακός λαός για τους βάσιμους 

και σοβαρούς λόγους για τους οποίους το Εθνικό Συμβούλιο ομόφωνα έχει απορ
ρίψει τη λεγόμενη "αμερικάνικη πρωτοβουλία" τουλάχιστον μέχρι αυτή την ώρα. 

Δηλαδή, αν αυτά τα έξι ερωτήματα απαντηθούν ικανοποιητικά από την πλευρά μας, 

θα είναι αυτό το πλαίσιο λύσης του Κυπριακού; Αν δηλαδή και οι δυο πλευρές 

απαντήσουν ικανοποιητικά πάνω σε αυτά τα έξι ερωτήματα, Οα είναι αυτά τα 

πλαίσια και οι παράμετροι της μόνιμης λύσης του Κυπριακού και είναι αυτή η λύση 

αποδεκτή από εμάς; 

Και ας μη λεχθεί ότι δεν ξέρουμε ακόμα ποιες θα είναι οι απαντήσεις ή ποιο 

είναι το περιεχόμενο αυτών των ερωτημάτων, γιατί αυτά τα ερωτήματα είναι έτσι 

διατυπωμένα, ώστε από μόνα τους να υποδηλούν ποια λαμβάνονται ως δεδομένα 

και ποιες παραχωρήσεις γίνονται ήδη αποδεκτές από τη δική μας πλευρά. 

Στο πρώτο ερώτημα, για παράδειγμα, που αφορά την εφαρμογή των μέτρων 

οικοδόμησης εμπιστοσύνης, είναι γνωστή η θέση μας. Για μας τα ΜΟΕ είναι απαρά

δεκτα τόσο με την πρώτη μορφή που είχαν την 2 Ι η Μαρτίου, όπως και μετέπειτα, 

όταν πίσω από την πλάτη μας και στην απουσία μας είχαν διαμορφωθεί στη Βιέννη 

και δυστυχώς υιοθετήθηκαν και από το Συμβούλιο Ασφαλείας. Χωρίς επίλυση των 

άλλων πτυχών, ναι, συμφωνώ μαζί με τον κ. Χριστόφια ότι αυτά τα ΜΟΕ είναι η 

τελική λύση του Κυπριακού και ικανοποιούν όλες τις τούρκικες απαιτήσεις, περι

λαμβανομένης και της απαίτησής τους για χωριστή κυριαρχία. 

Το δεύτερο ερώτημα αφορά τα θέματα της κυριαρχίας και της πολιτικής 

ισότητας. Εμείς δε συμφωνούμε ότι το θέμα της κυριαρχίας μπορεί να αποτελέσει 

αντικείμενο διαπραγματεύσεων. Είναι μη διαπαραγματεύσφο θέμα είτε πρόκειται 

για κυριαρχία που δίνεται από τα πάνω προς τα κάτω είτε πρόκειται για κυριαρχία 

που δίνεται από τα κάτω προς τα πάνω, όπως αφελώς λέχθηκε μετά το φιάσκο του 

Λονδίνου, είτε πρόκειται για συζήτηση δήθεν των εξουσιών των περιφερειών. Το 

θέμα της κυριαρχίας είναι απλούστατα μη διαπραγματεύσιμο Θέμα. Από την ώρα 

που θα δεχτούμε ότι το θέμα της κυριαρχίας μπορεί να γίνει αντικείμενο διαπραγμα

τεύσεων, έστω και για να αποφασιστούν οι εξουσίες των δυο ομόσπονδων κρατών, 

όπως είπε ψες στην τηλεοπτική του συνέντευξη ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, τότε 

ανοίγει η πόρτα για διαπραγματεύσεις πάνω σε ένα μη διαπραγματεύσιμο θέμα. 

Ανοίγει η πόρτα για την ολική ή έστω τη μερική ικανοποίηση και της τελευταίας 

απαίτησης της τούρκικης πλευράς, που μέχρι την ώρα παραμένει aνικανοποίητη. 

Δεν πρόκειται να αποδυθώ σε λεπτομερή ανάλυση των συνταγματικών επιπτώ

σεων της χωριστής κυριαρχίας είτε τέτοια κυριαρχία παρέχεται είτε εκχωρείται από 

τις περιφέρειες προς την κεντρική κυβέρνηση. Αρκεί να πω το πιο κάτω δόγμα: 

Όταν μιλούμε για χωριστή κυριαρχία οποιασδήποτε μορφής, έστω και για ψήγματα 

κυριαρχίας, τότε μιλούμε για δυο χωριστά κράτη. Αν Ηλικρινά η τούρκικη πλευρά 

ενδιαφέρεται πώς η τελική λύση θα δημιουργήσει ένα ενιαίο ομόσπονδο κράτος, δεν 
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πρέπει καν να εγείρει θέμα χωριστής κυριαρχίας. Αν οι ξένοι ενδιαφέρονται για την 

επίλυση αυτού του ύψιστου και βασικού θέματος της κυριαρχίας, δε χρειάζονται 

ούτε οι τεχνικές νομικές ωραιολογίες του τύπου "εκπηγάζει από τις δυο κοινότητες" 

ούτε οποιαδήποτε άλλη ωραιολογία. Μια φράση χρειάζεται και αυτή τη μια πρέπει 

με σταθερότητα και από την αρχή να διεκδικεί η πλευρά μας. Μια φράση που να 

λέει: Απαγορεύεται και στις δυο πλευρές στα πλαίσια διακοινοτικού διαλόγου για 

εγκατάσταση διζωνικού ομόσπονδου κράτους να εγείρουν θέμα κυριαρχίας. 

Το ίδιο ισχύει και για το θέμα της ισότητας. Το ένα είναι συμφυές του άλλου. 

Όπως και να το κάνουμε, από οποιαδήποτε σκοπιά και αν εξεταστεί το θέμα, 

γεγονός παραμένει ότι η ελληνοκυπριακή κοινότητα συνιστά το 82% του πληθυσμού 
και η τουρκοκυπριακή κοινότητα το 18% του πληθυσμού. 

Το τρίτο ερώτημα αφορά το θέμα της εδαφικής πτυχής και του δικαιώματος 

της ελεύθερης εγκατάστασης. Προσέξετε την πονηρή διατύπωση, και αυτός είναι 

τίτλος του ερωτηματολογίου: "Εκτίμηση και ανταλλαγή των εναπομενουσών απαι

τήσεων για περιουσί.α" και "Περιορισμοί περαιτέρω εγκατάστασης από τη μια πολι

τεία στην άλλη". Δηλαδή, το ερωτηματολόγιο παίρνει ως δεδομένο ότι δε θα 

επιτραπεί η άσκηση δικαιωμάτων περιουσίας και δικαιώματα περιουσίας σημαίνει 

το δικαίωμα κατοχής, aπόλαυσης, εκμετάλλευσης, διάθεσης, δωρεάς περιουσίας, 

αλλά δεν περιλαμβάνει το δικαίωμα αποζημίωσης. Άλλο είναι το δικαίωμα αποζη

μίωσης από το δικαίωμα περιουσίας. 

Και τι σημαίνει η φράση "οι εναπομένουσες απαιτήσεις για περιουσία"; 

Δηλαδή τα υπόλοιπα; Οι άλλες έχουν διευθετηθεί; Ναι, κατά το ερωτηματολόγιο 

έχουν διευθετηθεί με την ανταλλαγή των περιουσιών. Αυτή η φράση προϋποθέτει 

ότι η ανταλλαγή είναι η διαδικασία και η μέθοδος για τη διευθέτηση των δικαιω

μάτων περιουσίας. 

Όπως επίσης ερωτήματα δημιουργεί η φράση "περαιτέρω εγκατάσταση". Αυτό 

συνιστά νομιμοποίηση της εγκατάστασης των εποίκων που έχει γίνει ως τώρα. Γι' αυτό 
το ερωτηματολόγιο μιλά μόνο για "περαιτέρω εγκατάσταση". 

Το τέταρτο ερώτημα αφορά την ασφάλεια και την αποστρατιωτικοποίηση. 

Υπενθυμίζω ότι μέχρι την ώρα η θεμελιώδης απαίτηση της ελληνοκυπριακής 

πλευράς σε αυτό το σημείο είναι η πλήρης αποστρατιωτικοποίηση της Κύπρου. 

Όμως. το ερωτηματολόγιο άλλα διαλαμβάνει. Στο ερωτηματολόγιο υποβάλλεται 

πονηρά η εξής ερώτηση: "Επίπεδα και ρόλοι των ελληνικών και τούρκικων στρατευ

μάτων που Οα μείνουν". Δηλαδή θεωρείται δεδομένο ότι ακόμα και μετά τη "λύση" 

θα παραμείνουν στην Κύπρο ελληνικά και τούρκικα στρατεύματα. Εκείνο που το 

ερωτηματολόγιο ζητά να συζητηθεί είναι ο αριθμός και ο ρόλος των ελληνικών και 

των τούρκικων στρατευμάτων που θα παραμείνουν στην Κύπρο μετά τη "λύση". 

Είναι αυτά τα ερωτήματα συνεπή με τη θέση μας για πλήρη αποστρατιωτικοποίηση; 

Το πέμπτο ερώτημα αφορά το θέμα της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή 

Ένωση. Ειδικότερα, το ερωτηματολόγιο, διαγράφοντας έτσι και τη "λύση" που 

έχουν κατά νου οι Αμερικάνοι, εντάσσει την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή 

Ένωση στα πλαίσια "λύσης" του Κυπριακού. Πιο σημαντικό, το ερωτηματολόγιο 

ζητά να συζητηθούν "οι αποκλίσεις" που πρέπει να γίνουν από το ευρωπα'ίκό κεκτη

μένο και παρακαλώ προσέξετε τη φράση: " ... ώστε να εμποδιστεί η παρέμβαση" (του 
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ευρωπαΊ:κού κεκτημένου) με τους όρους λύσης του Κυπριακού''. Όχι ότι οι όροι 

λύσης του Κυπριακού πρέπει να είναι τέτοιοι, ώστε να μην είναι αντίθετοι με το 
ευρωπα"ίκό κεκτημένο, αλλά ότι πρέπει να γίνουν τέτοιες αποκλίσεις, ώστε οι όροι 

λύσης του Κυπριακού που θα είναι αντίθετοι με το ευρωπα·ίκό κεκτημένο να μην 

παρεμβαίνουν μέσα στα πλαίσια της "λύσης" που δημιουργείται. 

Επειδή το θέμα είναι πολύ σοβαρό, παρακαλώ να μου επιτραπεί στο σημείο 

αυτό μια μεγαλύτερη παρέμβαση στο πολυθρύλητο θέμα της ένταξης στην Ευρω

πα·ίκή Ένωση, χωρίς να ασχοληθώ με το έκτο ερώτημα του ερωτηματολογίου, που 

στο κάτω κάτω αφορά μόνο τις μεταβατικές διατάξεις, αν και όταν λυθούν όλα τα 

υπόλοιπα. 

Όσοι, λοιπόν, εκστασιάζονται και προσδοκούν την άφιξη του κ. Χόλμπρουκ 

στην Κύπρο -και δεν είναι της ώρας να ασχοληθώ με το τι γράφουν τα αμερικάνικα 

περιοδικά για το ρόλο, τις θέσεις και τη στάση του στο θέμα της Βοσνίας ούτε με τις 

πρόνοιες της Συμφωνίας του Ντέιτον, την οποία έχω διαβάσει πλήρως- καλά κάνουν 

να ξέρουν ποια είναι τα πλαίσια της λύσης που έχει υπόψη αυτός ο νέος "μάγος της 

πολιτικής", όπως έχει γραφτεί, που τον αναμένουμε ως τον καταλύτη για λύση του 

Κυπριακού. Και τα πλαίσια είναι αυτά τα οποία έχω αναφέρει. 

Και εδώ ακριβώς βρίσκεται το δίλημμα που, όπως έχω πει προηγουμένως, 

μπαίνει σήμερα μπροστά στον κυπριακό λαό: Θα δεχτούμε την πρωτοβουλία 

Χόλμπρουκ με την προσδοκία να φτάσουμε σε μια λύση όπως την προδιαγράφει το 

ερωτηματολόγιο ή θα απορρίψουμε μια τέτοια πρωτοβουλία και μια τέτοια λύση με 

όλες τις συνεπακόλουθες δυσμενείς ε.-τιπτώσεις που θα δημιουργήσει ένα νέο αδιέ

ξοδο και η απόσυρση της αμερικάνικης πρωτοβουλίας; Με άλλα λόγια, ποιο είναι 

το πιο δυσμενές: Μια λύση όπως αυτή που προδιαγράφεται από το ερωτηματολόγιο 

και από την αμερικάνικη πρωτοβουλία ή το αδιέξοδο; Αυτό είναι το φοβερό 

διλημμα και ας μην επαναληφθεί η άποψη που ήδη έχω τονίσει κι εγώ, ότι δηλαδή η 

πάροδος του χρόνου εργάζεται σε βάρος μας. Υπάρχει μόνο ένα χειρότερο από την 

άγονη πάροδο του χρόνου που παγιώνει τα τετελεσμένα: Μια λύση σαν αυτή που 

διαγράφΕL το ερωτηματολόγιο των Αμερικάνων. Αυτό είναι ένα χειρότερο κακό. 

Είπα ότι θέλω να κάνω ειδική αναφορά στο θέμα της ένταξης στην Ευρωπα·ίκή 

Ένωση. Σίγουρα, ο καθορισμός ημερομηνίας για την έναρξη των ενταξιακών 

διαπραγματεύσεων είναι μια σημαντική επιτυχία της κυβέρνησης Κληρίδη και 

κανένας δεν μπορεί να υποτιμήσει τη σημασία της. 

Είναι επίσης γεγονός ότι αποφασιστική σημασία σ' αυτό το επίτευγμα είχε η 

στάση της κυβέρνησης της Ελλάδας. Η Ελλάδα διακινδύνευσε πολλά δικά της 

συμφέροντα και πλήρωσε βαρύτατο τίμημα σε εχθρότητα των εταίρων της στην 

Ευρωπα'ίκή Ένωση, για να πετύχει τη σχετική ιστορική απόφαση. Αυτό δεν πρέπει 

να το ξεχνούμε ούτε να το παραγνωρίζουμε. Ήταν ένα πολύτιμο βέλος από τη 

φαρέτρα της Ελλάδας που χρησιμοποιήθηκε και χάθηκε. Δεν υπάρχουν δυστυχώς 

πολλά άλλα πολύτιμα ή μη βέλη στη φαρέτρα της Ελλάδας, για να χρησιμοποιηθούν. 

Πιθανόν να υπάρχει ακόμα ένα, που θα μπορεί να χρησιμοποιηθεί, όταν θα εξετα

στεί η αίτηση των Δημοκρατιών της πρώην Σοβιετικής Ένωσης, όπως η Τσεχία, η 

Ουγγαρία και η Πολωνία. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Της σοσιαλιστικής κοινότητας, κύριε Παπαδόπουλε! 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα. Του σοσιαλιστικού στρατοπέδου, αν προτιμάτε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Τ. Παπαδόπουλου, ο Πρόεδρος της 

Βουλής κ. Α. Γαλανός επιστρέφει στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είμαστε πολύ μικροί, για να περιγράψουμε οτιδήποτε. Συνεχίστε. κύριε 

Π απαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Η Ελλάδα μάς έδωσε το θεμέλιο, για να χτίσουμε την πορεία μας προς την 

ΕυρωπαΊ:κή Ένωση. Σ ' εμάς εναπόκειται να χτίσουμε πάνω σε αυτό το θεμέλιο και 

να χρησιμοποιήσουμε το δόρυ που μας δόθηκε, όχι μόνο για να ακολουθήσουμε την 
πορεία προς την ένταξη, αλλά και για να την οδηγήσουμε στην ολοκλήρωσή της. Ο 

δρόμος σίγουρα είναι δύσκολος και ανάντης. 

Πολύ σύντομα οι δικές μας εσωτερικές διευθετήσεις για τη νομοθεσία, την 

οικονομία, τη φορολογία, την παραγωγή, το εμπόριο Οα είναι μη αναστρέψιμες, 

αλλά παράλληλα δε θα υπάρχει και καμιά διαβεβαίωση από την Ευρώπη ότι θα μας 

δεχτεί στις τάξεις της στο τέλος του δρόμου προς την Ευρώπη. Δημιουργείται έτσι 

ο κίνδυνος στο τέλος του δρόμου να μας Οέσουν μπροστά σε αυτό το αδυσώπητο 

δίλημμα. Δηλαδή: Έχετε έτσι διαμορφώσει το νομικό σας καθεστώς και την πολι

τική σας πάνω στον προστατευτισμό της παραπαίουσας βιομηχανίας σας, της 

αδύναμης γεωργίας σας, του εμπορίου και του τουρισμού σας, ώστε να μην υπάρχει 

πια πορεία επιστροφής. Όμως, η Ευρώπη δεν μπορεί να δεχτεί στις τάξεις της μια 

χωρισμένη Κύπρο ούτε και να κληρονομήσει το δικοινοτικό πρόβλημα που αντιμε

τωπίζετε. Αφού δρόμο επιστροφής δεν έχετε και αφού δεν έχετε πια άλλη επιλογή 

παρά να ενταχθείτε στην Ευρώπη, πρέπει να προβείτε στις αναγκαίες παραχωρήσεις 
προς την τούρκικη πλευρά, ώστε έγκαιρα να λυθεί το Κυπριακό, για να καταστεί 

δυνατή η ένταξη μιας ομόσπονδης Κύπρου στην Ευρώπη. 

Θα λεχθεί από τους ζηλωτές της πορείας προς την ένταξη, από αυτούς που, 

<bσπερ οι κορυβαντιόντες, αρέσκονται να ακούνε μόνο τη δική τους φωνή και να 

βαυκαλίζονται με τα ευσεβοποΟικά τους οράματα, ότι η ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπα·ίκή Ένωση από μόνη της και αυτόματα θα λύσει όλα μας τα προβλήματα 

που προκύπτουν από την εισβολή. Θα λεχθεί ότι αυτές είναι κασσανδρικές προφη

τείες, είναι αβάσιμοι φόβοι, είναι ένας νέου είδους απορριπτισμός από αυτούς που 
δεν πιστεύουν στη νιρβάνα και στον παράδεισο της Ευρωπα·ίκής Ένωσης. 

Μακάρι όλα αυτά να ήταν αβάσιμοι φόβοι. Διαβεβαιώνω ότι η δική μου 

προσήλωση στην ορθότητα της πολιτικής της πορείας προς την Ευρ<δπη σε τίποτε 

δεν υπολείπεται από την ένταση και την επιμονή με την οποία άλλοι υποστηρίζουν 

αυτή την πορεία. Θέλω, όμως, να πιστεύω ότι ο σωστός ρεαλισμός επιβάλλει τη 

διορατικότητα. Επιβάλλει να είμαστε προμηθείς και όχι επιμηθείς. Να μου επιτρέ

ψετε να υπενθυμίσω ότι αυτούς τους ίδιους φόβους και σχεδόν με την ίδια φρασεο

λογία είχα διατυπώσει από αυτό το ίδιο βήμα κατά τη συζήτηση των περσινών προtJ

πολογισμών. 
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Φοβούμαι όμως και ανησυχώ μήπως έχουμε εξαντλήσει τις προσπάθειες και τη 

λίγη ή πολλή διαπραγματευτική μας δύναμη, τη δική μας και της Ελλάδας, στην 

επιδίωξη καθορισμού ημερομηνίας ή περιόδου έναρξης ενταξιακών διαπραγματεύ

σεων και έτσι έχουμε παραγνωρίσει ή ίσως δεν έχουμε μελετήσει διεξοδικά πολλούς 

και σοβαρούς κινδύνους που ελλοχεύουν. Έτσι, αντί η δυνατότητα ένταξής μας στην 

Ευρωπα·ίκή Ένωση να λειτουργήσει ως μοχλός πίεσης πάνω στην τούρκικη πλευρά, 

για να βοηθήσει στη λύση του Κυπριακού, θα αντιστραφεί και θα λειτουργήσει ως 

μοχλός πίεσης πάνω στη δική μας πλευρά, για να αποδεχτούμε απαράδεκτες θυσίες 

και υποχωρήσεις έναντι της τούρκικης πλευράς, ώστε να ανοίξει η πορεία γ~α 

ένταξή μας στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. 

Ίσως, σοβαρότερος κίνδυνος είναι το ενδεχόμενο η ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπα·ίκή Ενωση να γίνει με ειδικές διευθετήσεις για αποκλίσεις από το ευρω

πα·ίκό κεκτημένο, όσον αφορά την εφαρμογή, στην περίπτωση της Κύπρου, των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων και των βασικών ελευθεριών. Δηλαδή, στην περίπτωση 

της Κύπρου να γίνει ανεκτό ότι δε θα εφαρμόζονται βασικές ελευθερίες, όπως είναι 

η ελεύθερη διακίνηση, η ελεύθερη εγκατάσταση και η ελεύθερη νομή περιουσίας. Για 

το πώς και αν αυτό είναι δυνατό καλά κάνουν οι ενδιαφερόμενοι να διαβάσουν το 

κείμενο της διάλεξης που ο καθηγητής Tashwood έχει δώσει στην τούρκικη πλευρά 
σχετικά με αυτό ειδικά το θέμα. 

Λέγονται όλα αυτά, όχι γιατί εμείς, του Δημοκρατικού Κόμματος, έχουμε 

επιφυλάξεις για την πορεία προς την ένταξη, όχι για να υποσκάψουμε το ζήλο που 

έχει ο λαός και η κυβέρνηση για τη διαδικασία της ένταξης και την ανάληψη των 

δαπανηρών μέτρων που απαιτούνται για την προετοιμασία μας για την ένταξη. 

Αντίθετα, ακριβώς επειδή είμαστε ζηλωτές της πορείας προς την ένταξη, ακριβώς 

επειδή δε θέλουμε να παρεμβληθούν εμπόδια που θα αποκλείσουν την ένταξη, ε.jτιση

μαίνουμε ξανά τους τομείς στους οποίους πρέπει να επικεντρωθούν οι προσπάθειές 

μας γ~α προετοιμασία με σκοπό την αντιμετώπιση των επιχειρημάτων και των 

ελιγμών αυτών που θέλουν να φράξουν την πορεία μας προς την ένταξη. 

Πάνω απ' όλα, τονίζονται όλες αυτές οι συμπληγάδες, γιατί αυτές συνδέονται 

άμεσα με τη συζητούμενη και επιδιωκόμενη λύση του Κυπριακού. Διότι, αν η λύση 

του Κυπριακού περιλαμβάνει πρόνοιες αντίθετες προς το ευρωπα·ίκό κεκτημένο, 

τότε μόνοι μας θα κλείσουμε ερμητικά την πόρτα που ανοίγει το δρόμο προς την 

Ευρώπη. Οδηγούμαστε έτσι σε ένα φαύλο κύκλο, που δημιουργεί ένα αδιάσπαστο 
δίλημμα: Από τη μια μας λέγουν ότι δε θα υπάρξει ένταξη της Κύπρου, εκτός αν 

προηγηθεί επίλυση του Κυπριακού, και από την άλλη μας λέγουν ότι πρέπει να 

δεχτούμε τις απαιτήσεις της τούρκικης πλευράς, για να βρεθεί λύση. Αλλά, όταν 

δεχτούμε τις απαιτήσεις της τούρκικης πλευράς, όπως περιγράφονται στο ερωτημα

τολόγιο των Αμερικάνων, τότε αυτοαποκλειόμαστε από την ένταξη. 

Γι' αυτό είναι ζωτικής σημασίας κυβέρνηση, κόμματα, Βουλευτές, οργανωμένα 

κοινωνικά και οικονομικά σύνολα σε κάθε επαφή τους και από όλα τα βήματα να 

τονίζουν ότι η Κύπρος, επιδιώκουσα διακαώς την ένταξή της στην Ευρωπα·ίκή 

Ένωση, δε θα δεχτεί αποκλίσεις από το ευρωπα·ίκό κεκτημένο. Δεν είναι πρόωρο να 

εγείρεται αυτό το θέμα, για να τονιστεί με σταθερότητα, επιμονή και καθολικά αυτή 

η αμετακίνητη τοποθέτησή μας, όπως σε κάποιο στάδιο έχει απαντήσει ο Κοινοβου

λευτικός Εκπρόσωπος. 
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Η Επιτροπή Εξωτερικών της Βουλής σε πρόσφατη συνεδρία της στις 10 Νοεμ
βρίου 1995 αποφάσισε ομόφωνα να ζητήσει από την κυβέρνηση να επιλέξει και να 

· • εργοδοτήσει τους άριστους των εμπειρογνωμόνων σε θέματα αποκλίσεων από το 
ευρωπα·ίκό κεκτημένο, ώστε έγκαιρα να προετοιμαστούμε, για να αντιμετωπίσουμε 

τις πιέσεις που σίγουρα θα ασκηθούν στην πλευρά μας, για να δεχτούμε τέτοιες 

αποκλίσεις. 

Επαναλαμβάνω ότι, κάθε φορά που γίνεται συζήτηση για το Κυπριακό, ακού

γεται το σχόλιο: "Και, λοιπόν, τι εισηγείστε να γίνει;" Μακάρι να υπήρχαν μαγικές 

λύσεις, μακάρι να υπήρχαν συγκεκριμένοι χειρισμοί και συγκεκριμένα θέματα που 
να μπορούσαν να φέρουν αύριο τη λύση. Δυστυχώς, στα πολιτικά θέματα, ιδιαίτερα 

σε θέματα όπως είναι το Κυπριακό, δεν υπάρχουν εύκολες ούτε γρήγορες λύσεις. 

Αρκεί να υπάρχει σταθερό πλαίσιο που να ακολουθείται με σταθερότητα, με συνέ

πεια και με επιμονή. 

Πιστεύω ότι, εκτός από το τι πρέπει να γίνει, μεγαλύτερη ίσως σημασία έχει το 

η δεν πρέπει να γίνει, για να μην κατολισθήσει η δική μας θέση ακόμα περισσότερο 

από όσο έχει κατολισθήσει. 

Πιστεύω ότι, με βάση τα όσα προαναφέρθηκαν, είναι φανερό ότι τα πλαίσια 

και οι στόχοι της λεγόμενης "αμερικάνικης πρωτοβουλίας" δεν μπορούν να οδηγή
σουν σε αποδεκτή λύση του Κυπριακού. Ακόμα και αν επιβληθεί μια λύση όπως 

αυτή που προδικάζουν τα πλαίσια της αμερικάνικης πρωτοβουλίας, μια τέτοια 

"λύση" δεν πρόκειται να βελτιώσει σημαντικά τη σημερινή τραγική κατάσταση και 

ούτε θα παράσχει ασφάλεια ή κατοχύρωση του μέλλοντος της Κύπρου. 

Το ερώτημα αν με όλα αυτά θέλουμε τον τερματισμό της αμερικάνικης πρωτο

βουλίας είναι ένα ψευδεπίγραφο ερώτημα που, όπως ξέρω, υποβάλλεται από όλους 
τους aξιωματούχους και τους διπλωμάτες της αμερικανικής κυβέρνησης. Σίγουρα 

δε θέλουμε τον τερματισμό της αμερικάνικης πρωτοβουλίας, αλλά θέλουμε τη μετα
κίνησή της πάνω σε ένα σωστό βάθρο, που να συνάδει με τα ψηφίσματα του ΟΗΕ 

και τις αρχές του διεθνούς δικαίου και της δικαιοσύνης έναντι του κυπριακού ελλη
νισμού, που συνιστά το 82% του πληθυσμού της Κύπρου και που είναι ο αδιαμφι
σβήτητος νόμιμος ιδιοκτήτης του 88% της ιδιωτικής περιουσίας στην Κύπρο. Δεν 

επιθυμούμε η λύση να ικανοποιήσει όλες τις δικές μας απαιτήσεις. Τουλάχιστον 
όμως ας μην παραβιάζει aπαράβατες βασικές ελευθερίες και δικαιώματα του κάθε 
πολίτη και όχι μόνο των Ελληνοκυπρίων. 

Προσπάθειά μας, λοιπόν, και άμεσος στόχος μας τις προσεχείς μέρες και 

βδομάδες είναι να κινητοποιήσουμε όλες τις φίλιες δυνάμεις στο Κογκρέσο των 

ΗΠΑ και ανάμεσα στους ψηφοφόρους ελληνικής καταγωγής στις ΗΠΑ, για να 

πιέσουν και να πετύχουν όχι απλή συνέχιση του ενδιαφέροντος του Προέδρου 

Κλιντον, όχι απλή συνέχιση της αμερικάνικης πρωτοβουλίας αλλά τη μετακίνησή 

της πάνω σε σωστούς στόχους και προσανατολισμούς. 

Αν η αμερικάνικη πρωτοβουλία αποβλέπει και εξαντλείται στο πώς θα πιεστεί 

ή θα πειθαναγκαστεί η ελληνοκυπριακή πλευρά να ικανοποιήσει και τις τελευταίες 

εναπομένουσες απαιτήσεις της τούρκικης πλευράς, ώστε να μονιμοποιηθούν τα τετε
λεσμένα της εισβολής και της κατοχής, ναι, τότε επικίνδυνη και ανεπιθύμητη είναι 
αυτή η αμερικάνικη πρωτοβουλία. Α ν στόχος και επιδίωξη της αμερικάνικης 

πρωτοβουλίας είναι να παζαρέψει την απελευθέρωση ασήμαντων κατεχόμενων ελλη-
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νικών εδαφών έναντι της αναγνώρισης και νομιμοποίησης των κατοχικών τετελε

σμένων και της ταυτόχρονης εγκατάλειψης των δικαιωμάτων μας πάνω στην κατε
χόμενη γη μας, τότε, ναι, αχρείαστη είναι αυτή η αμερικάνικη πρωτοβουλία. Γιατί 

κάτι τέτοιο, δηλαδή παζάρεμα ψιχίων γης έναντι της εγκατάλειψης των υπολοίπων 

και της εγκατάλειψης των βασικών δικαιωμάτων και αρχών, αναγνώριση δηλαδή 

του χωριστού ψευδοκράτους, μπορούσαμε να το είχαμε χτες μόνοι μας. Άλλωστε, 

να μην ξεχνούμε ότι εμείς ως Ανατολίτες είμαστε λίγο καλύτεροι στο παζάρεμα από 
τους Αμερικάνους και ίσως μπορεί να πετύχουμε καλύτερη λύση μόνοι μας και να 

γλιτώσουμε και την προμήθεια του μεταπράτη! 

Είναι σωστή η πολιτική που ακολουθεί ο Πρόεδρος Κληρίδης, της άρνησης 

δηλαδή να εμπλακεί σε ένα νέο χρονοβόρο κύκλο διαπραγματεύσεων, εκτός αν και 

προτού υπάρξει κοινό έδαφος πάνω στα βασικά Οέματα. Το κοινό έδαφος πρέπει να 

αναζητηθεί στη μετακίνηση της τούρκικης πλευράς από τις αδιάλλακτες θέσεις της 
πάνω σε βασικά θέματα αρχών, πού δεν είναι διαπραγματεύσιμα. Η μόνη ελπίδα 

που υπάρχει να προωθήσουμε την αμερικανική πρωτοβουλία στο να εκμαιεύσΕL ή να 

πειθαναγκάσει την Τουρκία σε τέτοιες παραχωρήσεις είναι η δική μας άρνηση να 

προσφέρουμε την ασπίδα και το κάλυμμα ενός άκαρπου διαλόγου, που βολεύει και 
την Τουρκία και τις Ηνωμένες Πολιτείες. Θα ενισχύσουμε τη διαπραγματευτική 

θέση του Προέδρου Κληρίδη, την πειστικότητα και την αποτελεσματικότητά του, αν 

από αυτή τη συζήτηση προκύψει ότι κοινή βούλησή μας είναι να μη δεχτεί συνά

ντηση κορυφής ούτε εμπλοκή σε νέο γύρο διαπραγματεύσεων, εκτός αν προϋπάρξει 

κοινό έδαφος πάνω στα βασικά θέματα. Διαφορετικά, απλώς παίζουμε το παιχνίδι 
της τακτικής της τούρκικης πλευράς. 

Με σωφροσύνη και προσγειωμένα να συνεχίσουμε με συνέπεια και επιμονή την 

πορεία μας για ένταξη στην Ευρωπα·ίκή Ένωση χωρίς καμιά απόκλιση από το ευρω

πα·ίκό κεκτημένο. Κάθε υπαινιγμός ή συζήτηση για παρέκκλιση από το ευρωπα"ίκό 

κεκτημένο, ώστε οι καθιερωμένες αρχές να μην επεμβαίνουν στις άνομες διευθετή

σεις που επιδιώκει η Τουρκία, πρέπει να εξοβελίζεται στη γένεσή του. Τώρα είναι η 

ώρα για επιστημονική μελέτη όλων των δυνατών ή προτεινόμενων αποκλίσεων από 

διεθνείς εμπειρογνώμονες, ώστε να μπορούμε να αντιμετωπίσουμε με επιτυχία κάΟε 

εισήγηση για τέτοιες αποκλισεις. Στο μεταξύ, Οα πρέπει να συνεχιστεί και να 

ενταθεί η υλοποίηση και ενίσχυση του αμυντικού δόγματος. 

Επαναλαμβάνω ότι δεν υπάρχουν μαγικές και γρήγορες λύσεις στο Κυπριακό. 

Χρειάζεται υπομονή, επιμονή και θέληση να κάνουμε θυσίες. Δυσανάλογος ο συσχε

τισμός δυνάμεων και πολλοί οι βυσσοδομούντες εναντίον της εδαφικής ακεραιό

τητας και της ανεξαρτησίας της Κύπρου. Όμως, ας χαλυβδώσουμε τη θέλησή μας 

για αντίσταση έχοντας επίγνωση αυτής της μικρής μα σημαντικής και αδιαμφισβή

τητης αλήθειας: Όσα τετελεσμένα και αν επιφέρει η τούρκικη πλευρά, στο τέλος 

χρειάζεται μια μικρή μα αποφασιστική προσΟήκη, που μόνο στο χέρι μας είναι να τη 

δώσουμε ή να την αρνηθούμε. Χρειάζεται μια υπογραφή από ελληνοκυπριακό χέρι 

κάτω από μια συμφωνία που νομιμοποιεί όσα άνομα κατέχει, όσα άνομα έχει κατα

κτήσει η Τουρκία με τη δύναμη της υπεροπλίας της. 

Θέλω να πιστεύω -και μαζί μου έτσι πιστεύει και η πλειονότητα του 
κυπριακού ελληνισμού- ότι δεν υπάρχει ελληνικό χέρι που θα θέσει υπογραφή κάτω 

από μια -ιέτοια συμφωνία. Και, αν υπάρξει τέτοιο χέρι, ο ελληνισμός της Κύπρου 

θα το κόψει. 

I 

\ -

.-
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μάτσης από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού. 

I. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω γραπτό κείμενο, γι' αυτό παρακαλώ να έχω την 

υπομονή σας για τις αναφορές μου σε διάφορες σημειώσεις που πήρα. 

Θα έπρεπε, κύριε Πρόεδρε, κάθε συζήτηση του Κυπριακού ενώπιον της Βουλής 

των Αντιπροσώπων να αποτελούσε ενοποιητικό στοιχείο των Οέσεων όλων μας για 
την αντιμετώπιση του κοινού μέλλοντος της πατρίδας μας. Γιατί κοινή είναι η 

μοίρα καί. πιστεύω ότι όλοι έχουμε ουσιαστικά τους ίδιους βασικούς μόνιμους 

στόχους της απαλλαγής από τις επιπτώσεις της τουρκικής κατοχής, της ενοποίησης 

της πατρίδας μας και της ένταξής της στην ενωμένη Ευρώπη. 

Είναι γεγονός ότι τα τελευταία είκοσι ένα χρόνια έχουμε προσεγγίσει όλοι το 

κυπριακό πρόβλημα με κάποιους ίσως λανΟασμένους τρόπους και έχουμε ουσια

στικά εντάξει στη νέα προσέγγιση για λύση του Κυπριακού τη μορφή της ομοσπον

δίας και όλα τα μειονεκτήματα τα οποία χαρακτήριζαν μια εντελώς διαφορετική 

λύση, εκείνη της Ζυρίχης. Ορισμένα πράγματα έχουν λεχθεί και από τον χ. Λυσσα

ρίδη προηγουμένως. Γι' αυτό, χρειάζεται η προσπάθεια όλων μας, για να επαναφέ

ρουμε τα πράγματα στη σωστή κατεύθυνση. 

Για μας από της ανάληψης της προεδρίας της Δημοκρατίας από το Γλαύκο 

Κληρίδη έχουν επιτελεστεί σημαντικότατα βήματα προς τη σωστή κατεύθυνση, κύριε 

Πρόεδρε. Δεν είναι του παρόντος να τα αναλύσω, αλλά η επέκταση των φιλικών 

σχέσεων με όλους τους λαούς της περιοχής, συμπεριλαμβανομένου του Ισραήλ, η 

προώθηση πρωτοβουλιών και η ανάπτυξη πρωτοβουλιών από τον Πρόεδρο Κλίντον 

και από την Ευρωπα·ι:κή Ένωση και γενικά το μεγάλο, το τεράστιο άλμα της πορείας 

μας προς την Ευρώπη είναι επιτεύγματα τα οποία ουδείς μπορεί να παραγνωρίσει. 

Όταν ανέλαβε ο Γλαύκος Κληρίδης, επέκειτο η έκδοση του Α VIS και οι πληρο
φορίες οι οποίες υπήρχαν ήταν ότι δε θα εξεδίδετο, θα καθυστερούσε ή και Οα ήταν 
αρνητικό. Μετά την ανάληψη της προεδρίας από το Γλαύκο Κληρίδη και με έντονες 

προσπάθειες το Α VIS εκδόθηκε και είναι για μας ευαγγέλιο για τη σωστή πορεία και 
αντιμετώπιση του κυπριακού προβλήματος. Πολλά από τα προβλήματα τα οποία 

αναφέρΟηκαν από όλους τους προηγούμενους έντιμους ομιλητές βρίσκονται λυμένα 

μέσα στο έγγραφο αυτό, το οποίο επικυρώθηκε από την εξ Υπουργών Επιτροπή στις 

4 Οκτωβρίου 1993. Γι' αυτό, Οα ενδιατρί.ψω σε πτυχές αυτού του εγγράφου. 

Είναι λοιπόν η πορεία μας προς την Ευρώπη όπως επιτελέστηκε και προω

θείται για υλοποίηση, είναι δηλαδή οι αποφάσεις της Κέρκυρας, του Έσσεν, προχθές 

της Μαδρίτης θετικότατα βήματα προς τη σωστή κατεύθυνση. Ο δομημένος 

διάλογος, ο πολιτικός διάλογος, η συμμετοχή του Προέδρου της Δημοκρατίας σε 

αυτές τις συσκέψεις είναι βήματα ουσίας τα οποία ουδείς μπορεί να παραγνωρίσει. 

Και είναι γνωστό ότι τόσο η σοσιαλιστική ομάδα διά του Προέδρου της κ. Λυσσα

ρίδη όσο και ο Δημοκρατικός Συναγερμός συμμετέχουν ως ισότιμα μέλη στις αντί

στοιχες ομάδες, τη Σοσιαλιστική Ομάδα και το Ευρωπα·ίκό Λα·ίκό Κόμμα. Εκεί 

έχουμε την ευχέρεια να τοποΟετούμε με σαφήνεια ενώπιον της ηγεσίας της Ευρώπης 

τις σωστές μας θέσεις πάνω στο κυπριακό πρόβλημα. Και είμαι σίγουρος ότι 

υπάρχει και η ανάλογη ανταπόκριση. 
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Είναι επομένως η πορεία μας προς την Ευρώπη ουσιαστικής σημασίας και να 

μου επιτρέψετε να απαντήσω σε διάφορα ερωτήματα που τέθηκαν, διότι οι απαντή
σεις βρίσκονται στο έγγραφο αυτό, και λυπούμαι που το παραγνωρίζετε και ουδείς 
το αναφέρει. Όλοι ασχολούνται περισσότερο με πιθανότητες αρνητικών πτυχών 

στην αντιμετώπιση του Κυπριακού ή με δηλώσεις σκοπιμότητας ή και ουσίας που 
κάνουν ορισμένοι για δικούς τους λόγους είτε λέγεται Γκονζάλες είτε λέγεται οτιδή
ποτε άλλο και παραγνωρίζουν τον κατευθυντήριο άξονα αντιμετώπισης του 

Κυπριακού που βρίσκεται σ' αυτό το έγγραφο. 

Αυτό το έγγραφο καθορίζει ότι η αίτηση για ένταξη της Κύπρου έχει υποβληθεί 
εκ μέρους όλης της Κυπριακής Δημοκρατίας, ολόκληρου του εδάφους της 

Κυπριακής Δημοκρατίας και επομένως η Ευρωπα·ι:κή Ένωση, όπως χαρακτηριστικά 

λέει, εφόσον γίνεται αναφορά πιο πάνω στους Τουρκοκύπριους και την παράνομη 
τουρκοκυπριακή Δημοκρατία, η Ευρωπα·ι:κή Ένωση αντίθετα, λέει, σύμφωνα με τη 

σταθερή της θέση, συμπλέει με τα Ηνωμένα Έθνη για τη νομψότητα της κυβέρνησης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και τη μη αναγνώριση της ούτω καλούμενης 'Τουρ

κικής Δημοκρατίας της Βόρειας Κύπρου" και θεωρεί την αίτηση αποδεκτή όπως και 

τις διαδικασίες που προβλέπονται κάτω από τις συν&ήκες της εξέτασης αυτής της 
υποψηφιότητας, και καλύπτει ολόκληρη την Κυπριακή Δημοκρατία. 

Λέχθηκε, κύριε Πρόεδρε, και ηγέρθησαν λογικά ερωτήματα. τt γίνεται με τις 

αποκλίσεις; Τι γίνεται με τα derogations, όπως είναι ο νέος τίτλος με τον οποίο 
ασχολούμαστε και τον οποίο φέρνουμε συνεχώς μπροστά μας; Μα, οι απαντήσεις 
είναι τετραγωνικά τοποθετημένες στο έγγραφο αυτό! Και το έγγραφο αυτό με σαφή

νεια υποστηρίζει την υλοποίηση σε όλο το έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας του 
ευρωπα·ι:κού κεκτημένου και έχει τεράστια σημασία αυτό το έγγραφο, όπως προδια

γράφει την πορεία μας. Οι ελευθερίες, λέει, και τα συγκεκριμένα δικαιώματα θα 
έπρεπε να εξασφαλιστούν στο πλαίσιο συνολικής διευθέτησης που Οα αποκατα
στήσει τη συνταγματική τάξη στο σύνολο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Και παρακάτω συνεχίζει: Σε αυτό το πλαίσιο θα ήταν σκόπιμο να ληφθεί 
πρόνοια με την προοπτική της μελλοντικής προσχώρησης στην Ευρωπα'ίκή Ένωση, 

ώστε η διαδικασία λήψης αποφάσεων στο επίπεδο της Εκτελεστικής Εξουσίας και 
του νομοθετικού ελέγχου να είναι συμβατή με τους κοινοτικούς μηχανισμούς 
διαβούλευσης και λήψης αποφάσεων και να επιτρέπει στις κυπριακές αρχές αφενός 

να υιοθετήσουν το ευρωπα'ίκό κεκτημένο και αφετέρου να το εφαρμόσουν αποτελε

σματικά στο σύνολο της νήσου. 

Μα, τι άλλο θέλουμε, κύριοι, για να στηριχθούμε και ενωμένοι να δώσουμε 
αποτελεσματικά ενωμένοι αυτή τη μάχη; Γιατί να μεμψψοιρούμε για derogations ή 
αποκλίσεις που είτε οι Αμερικάνοι είτε οποιοιδήποτε καλόπιστοι ή κακόπιστοι ειση

γητές μπορεί να μας παρουσιάσουν; 

Εμείς είναι με σαφήνεια που τοποθετούμαστε σ' αυτά τα θέματα και μάλιστα η 
παράγραφος αυτή μας δίνει και κάποιες σοβαρές διεξόδους από τα τρωτά, τα πολύ 

τρωτά σημεία των ιδεών Γκάλι, και ξέρετε ποια είναι. Είναι όσα μειονεκτήματα μας 
έφερε η Ζυρίχη, τα οποία ουσιαστικά συνοψίζονται στις ιδέες Γκάλι και στα οποία 
προσπαθούν όσοι υποστηρίζουν το σύνολο των ιδεών Γκάλι να προσαρμόσουν αυτή 

την πορεία. Δεν προσαρμόζεται, αγαπητοί μου, με τις ιδέες Γκάλι η ευρωπα·ι:κή μας 

πορεία, εκτός αν εμείς ενδοτικά συμπεριφερόμενοι δεχθούμε να την προσαρμό

σουμε. Ελπίζω κανένας να μην έχει αυτή τη διάθεση. 

,-
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Θέλετε να αναφερθώ σε κάποια συγκεκριμένα πράγματα; Διότι έγινε και 

γίνεται σημαντική αναφορά στη χωριστή κυριαρχία. Μα, αν υπάρχει αφετηρία 

προβλήματος στο θέμα αυτό, τι άλλο είναι από τις ιδέες Γκάλι και την τοποΟέτηση 
σ' αυτό το έγγραφο ότι η κυριαρχία απορρέει, εκπηγάζει, emanates, κατά το αγγλικό 
κείμενο, εξίσου από τις δύο κοινότητες, πράγμα το οποίο αντίκειται στο AVIS όπως 
το έχουμε μπροστά μας; Πώς διαφορετικά μπορούμε να αντιμετωπίσουμε τα μειονε

κτήματα της Ζυρίχης, σε ό,τι αφορά τη λειτουργία της Εκτελεστικής και της Νομοθε
τικής Εξουσίας, παρά υιοθετώντας αυτό το έγγραφο; 

Ξέρετε πολύ καλά, κύριοι συνάδελφοι, ότι στις ιδέες Γκάλι υποστηρίζεται ότι 

σε θέματα όπως η εξωτερική πολιτική, η ασφάλεια, η ιθαγένεια, η φορολογία, ο 

προϋπολογισμός και άλλα σοβαρά θέματα, πολύ σοβαρά θέματα, θα έχουν το 
δικαίωμα βέτο και οι δύο, Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρα

τίας. 

Αν τα αναφέρω, είναι διότι θέλω να υποστηρίξω, όπως υποστηρίζει ο Δημο
κρατικός Συναγερμός μόνιμα, την εμμονή μας στο πνεύμα της ευρωπα'ίκής μας 

πορείας, διότι αυτή η εμμονή και η ενωμένη φωνή όλων μας προς αυτή την κατεύ

θυνση είναι που θα μας δώσουν τα όπλα να αποσείσουμε κινδύνους που επισείονται 

πάνω από τις κεφαλές μας σε μια μελλοντική διευθέτηση του Κυπριακού. 

Λέχθηκε ότι ο κ. Βαν Ντεν Μπρουκ -δε θυμούμαι ποιος έντιμος ομιλητής τον 

ανέφερε- κάπως διαφορετικά σχολιάζει τα προβλήματα. Λυπούμαι, αλλά έχω τις 

θέσεις του κ. Βαν Ντεν Μπρουκ, είχα συνομιλίες μαζί του, όπως είχα συνομιλίες και 
με τον Πρόεδρο της Ευρωπα'ίκής Ένωσης, ο οποίος με διαβεβαίωσε ότι δεν πρέπει 

να λαμβάνουμε υπόψη φωνές που ακούγονται και εισηγήσεις που επαναλαμβάνο
νται για δυσκολία να μπει η Κύπρος στην Ευρώπη ή για αναγκαιότητα να λύσουμε 
πρώτα το Κυπριακό και μετά να μπούμε στην Ευρώπη: "Στην Ευρώπη θα μπείτε 

είτε με λυμένο είτε με άλυτο το Κυπριακό". 

Και το μήνυμα της ευρωπα'ίκής πορείας δεν απευθύνεται προς εμάς απευθύ
νεται προς την άλλη πλευρά, απευθύνεται προς την Τουρκία και δεν είναι λάθος να 
υπογραμμίσουμε ότι την πρώτη της ουσιαστική ήττα η Τουρκία μετά το 1974 την 
έχει υποστεί με την απόφαση της 6ης Μαρτίου για την έναρξη των ενταξιακών 

διαπραγματεύσεων της Κύπρου με την Ενωμένη Ευρώπη. Και αυτά δε νομίζω ότι 

μπορεί να τα αμφισβητήσει κανένας. 

Ο κ. Βαν Ντεν Μπρουκ λέει σαφέστατα ότι, όσον αφορά την Κύπρο, η Ευρω

πα'ίκή Επιτροπή οφείλει κατά πρώτο λόγο να παρακολουθεί προσεκτικά την εξέλιξη 

της πολιτικής κατάστασης στο νησί.. Έχοντας υπόψη ότι η Κύπρος θα ενταχθεί σε 

τελευταία ανάλυση στην Ευρωπα'ίκή Ένωση, είναι προφανές ότι η Ένωση θα είναι 
ενήμερη των κατευθυντήριων γραμμών της πολιτικής διευθέτησης, κατά τρόπο που 

να μπορεί να προβλέψει ότι οποιαδήποτε συμφωνία για διευθέτηση του Κυπριακού 

θα συνάδει με τους κανόνες και τις ισχύουσες διατάξεις της Ένωσης, που θα χρησι
μοποιηθούν επίσης ως βάση της συμφωνίας ένταξης. 

Επομένως, τι μας λέει ο κ. Βαν Ντεν Μπρουκ; Όλα αυτά τα οποία ανέφερα 
προηγουμένως για τα οποία θα πρέπει να είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί και 

υπογραμμίζει παρακάτω ότι οι βάσεις της διευΟέτησης Οα είναι το ευρωπα'ίκό κεκτη

μένο. Ποιος μπορεί να ισχυριστεί ή να επιμείνει ή να δεχθεί αποκλίσεις ουσίας από 

το ευρωπα'ίκό κεκτημένο, κύριοι συνάδελφοι, εφόσον είναι το σημαντικότερο 
απόκτημα το οποίο έχουμε λάβει τα τελευταία χρόνια; 
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Κάνω αυτές τις αναφορές, για να μη μακρηγορήσω, προσθέτοντας ένα άλλο 

σημαντικό στοιχείο στο οποίο πιστεύω ότι συμποσούται η ουσία του κυπριακού 

προβλήματος. Είναι η λέξη "ασφάλεια". Ασφάλεια με την τριπλή της σημασία και • • 
έννοια: ασφάλεια των δύο κοινοτήτων, ασφάλεια της Κυπριακής Δημοκρατίας και 

ασφάλεια της ειρήνης και της σταθερότητας στην περιοχή. 

Δεν μπορούν οι δύο κοινότητες να αισθάνονται ασφαλείς, εφόσον υπάρχουν 

κατοχικά στρατεύματα για μας ή εφόσον δε διευθετείται ικανοποιητικά το κυπριακό 

πρόβλημα. Πώς θα διευΟετηθεί και ποια είναι η άποψη του Δημοκρατικού Συνα

γερμού; Θα σας την πω αμέσως μετά. 

Ανέφερα την ασφάλεια της Κυπριακής Δημοκρατίας και η άποψή μας, όπως 

εντοπίζεται στο AVIS, είναι ότι αυτή εξασφαλίζεται με την ένταξή μας στην ενωμένη 
Ευρώπη. 

Και προχωρούμε στο επόμενο σημαντικό βήμα και στην τοποθέτηση ότι 

παράλληλα η Κύπρος πρέπει να ενταχθεί σε ένα συλλογικό όργανο ασφάλειας στο 

οποίο να ανήκουν οι χώρες της ενωμένης Ευρώπης. Έχουμε αποφασίσει τουλάχι

στον ως Ευρωπα·ίκό Λα·ίκό Κόμμα στη Μαδρίτη προ ενός μήνος ότι η Δυτικοευρω

πα·ίκή Ένωση θα υποστηριχθεί να είναι ο αποτελεσματικός αμυντικός βραχίονας 

της ενωμένης Ευρώπης και ότι όλες οι χώρες της ενωμένης Ευρώπης θα ενταχθούν 

στη Δυτικοευρωπα·ίκή Ένωση. 

Υποστηρίζουμε παράλληλα ότι, αν έχουμε τη δυνατότητα, αν μας παράσχουν 

αυτή τη δυνατότητα, η Κύπρος θα πρέπει να επιδιώξει την είσοδό της στο ΝΑΤΟ. 

Είναι το ΝΑΤΟ σημαντικότατος σταθμός ασφάλειας για την Κύπρο και όσοι παθαί-

νουν αλλεργία με τη λέξη ΝΑΤΟ είναι πλέον καιρός να προσαρμοστούν με τα σημε-

ρινά διεθνή δεδομένα. Να προσαρμοστούν με τον ίδιο τον πρώην κομουνιστή και 

νυν Πρόεδρο της Πολωνίας, ο οποίος αμέσως μετά την εκλογή του δήλωσε ότι 

στόχος του είναι η πορεία προς την Ευρώπη και η ένταξη στο ΝΑΤΟ. Και σήμερα 

το ΝΑΤΟ έχει περισσότερους δεσμούς με χώρες της πρώην Ανατολικής Ευρώπης 

παρά με την Κύπρο. Με την Κύπρο ουσιαστικά δεν έχει κανένα δεσμό. 

Ποια είναι τα πλεονεκτήματα αυτής της εξέλιξης; Μα, aσφαλέστατα μια 

τέτοια εξέλιξη μας οδηγεί άμεσα στην αποχώρηση των κατοχικών στρατευμάτων! Η 

παρουσία της Αμερικής μέσα στο ΝΑΤΟ εξασφαλίζει ... 

Μπορεί ο κ. Χριστόφιας να μΗδιά. Είναι όμως καιρός να αντιμετωπίσει με τη 

σοβαρότητα των στιγμών το μέλλον του τόπου και να προσαρμοστεί, αν το θέλει, με 

τις αναγκαίες συνθήκες που ο κυπριακός ελληνισμός βλέπει σίγουρα ικανές να του 

εξασφαλίσουν το μέλλον σε αυτή την περιοχή του κόσμου. 

Οι κίνδυνοι που μας απειλούν, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι απλοί και δεν 

είναι τυχαίοι και πρέπει να βρούμε τους τρόπους να τους αντιμετωπίσουμε. Η 

Ελλάδα μήπως δεν είναι στο ΝΑΤΟ; Όλες οι χώρες της ενωμένης Ευρώπης δεν 

ανήκουν στο ΝΑΤΟ; Το ΝΑΤΟ δε θα παράσχει ασφάλεια; Όπως είπε ο κ. Κλίντον, 

ο Πρόεδρος των Ηνωμένων Πολιτειών, οποιαδήποτε χώρα με την παρουσία της στο 

ΝΑΤΟ εξασφαλίζει από τις ίδιες τις Ηνωμένες Π ολιτείες την ασφάλειά της από 

εξωτερικούς κινδύνους. Είναι παράγοντες τους οποίους δεν μπορούμε να υποβαθ

μίσουμε, όσο και αν υπάρχουν αποκλίσεις στις απόψεις επί του σημείου τούτου. 

.. 
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Πέραν τούτου, κύριοι συνάδελφοι, αν δεν επιδιώξουμε να προσαρμόσουμε τη 

συλλογιστική μας με τα συμφέροντα που διακινούνται στην περιοχή μας, ένα θέμα 

το οποίο ο χ. Λυσσαρίδης κατ' επανάληψιν τα τελευταία χρόνια θίγει, και έχει 

απόλυτο δίκαιο, δε Οα μπορέσουμε να βγούμε εύκολα από τα αδιέξοδα. Το 

συμφέρον της τρίτης πτυχής, του τομέα "ασφάλεια", έγκειται στο ότι η Ευρώπη, οι 

Ηνωμένες Πολιτείες και ευρύτερα ο κόσμος απαιτούν ειρήνη, σταθερότητα και 

ασφάλεια στην ανατολική Μεσόγειο. Κανένας δεν επιδιώκει αναταραχή εδώ, σ' 

αυτό το νευραλγικό στρατηγικό χώρο. Διότι αναταραχή σημαίνει αναταραχή στη 

Μέση Ανατολή, αναταραχή στο βαλκανικό χώρο και σύγκρουση της Ελλάδας με την 

Τουρκία. 

Πέραν όλων αυτών, ο φανταμενταλισμός -και τον βλέπουν οι ξένοι αυτό τον 

κίνδυνο- όπως εξελίσσεται μέσω των εποίκων στα κατεχόμενα εδάφη, δεν αφήνει 

αμέτοχους τους ξένους στην επισήμανση αυτού του κινδύνου. Είναι γνωστό, κύριοι 

συνάδελφοι, ότι οι έποικοι αυξάνονται, ότι οι Τουρκοκύπριοι φεύγουν -μας το 

είπαν και προχθές στο "Λήδρα Πάλας" οι ίδιοι οι Τουρκοκύπριοι πολιτικοί ηγέτες

και ότι μεταξύ των εποίκων είναι ευκολότατο να αναπτυχθεί ο φανταμενταλισμός. 

Έχουμε και πληροφορίες ότι άρχισε η ανέγερση ιερατικών λυκείων στην κατεχόμενη 

Κύπρο. Αυτά δεν τα λέμε εμείς μας τα λένε κατευΟεtαν οι ίδιοι οι Τουρκοκύπριοι 

πολιτικοί ηγέτες. 

Ποιους μπορεί να αφήσει ανέπαφους από αυτούς τους κινδύνους μια τέτοια 

εξέλιξη; Ασφαλέστατα όχι την Ευρώπη, της οποίας τα συμφέροντα από μια ανατα

ραχή θα επηρεαστούν, διότι η στρατηγική σημασία της Κύπρου δεν παραγνωρίζεται 

από κανέναν. ΑναφέρΟηκαν και προηγουμένως τα μεγάλα συμφέροντα που διακι

νούνται λόγω του πετρελαίου και άλλως πως. Ενδιαφέρεται η Ευρώπη για τη 

σταθερότητα, όπως ενδιαφέρεται και η ίδια η Αμερική. 

Άκουσα αυτές τις απόψεις από τον ίδιο τον κ. Χόλμπρουκ σε τραπέζι, όταν 

ήταν πριν αϊτό πολλούς μήνες εδώ στην Κύπρο, ο οποίος είδε με ιδιαίτερο ενδια

φέρον τον κινδυνο τοv εποικισμού όπως εξελίσσεται. Όσοι ήταν παρόντες στο 

τραπέζι θα θυμούνται ότι. προτού κλείσει το δείπνο. σηκώθηκε ο κ. Χόλμπρουκ και 

είπε: "Μάλιστα, άκοvσα από τον κ. Μάτση ότι υπάρχει και ένα μεγάλο πρόβλημα, 

του εποικισμού, και είναι πρόβλημα το οποίο δεν μπορούμε να παραγνωρίσουμε". 

Νομίζω ότι κάποιοι από τους έντιμους συναδέλφους που βρίσκονται εδώ ήταν 

παρόντες και σε εκείνο το δείπνο. 

Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρώπη εξυπηρετεί τα μέγιστα τα εvρωπα'ίκά 

συμφέροντα και όχι μόνο τα δικά μας, διότι η Κύπρος με τη δομή και τις υπηρεσίες 

της και τη στρατηγική της θέση μπορεί να δώσει διεξόδους για την εξυπηρέτηση των 

ευρωπα"ίκών συμφερόντων στον αραβικό κόσμο, στη Μέση Ανατολή, στο Ισραήλ και 

αυτό κανένας δεν το παραγνωρίζει στην Ευρώπη. Επομένως, συμπίπτουν τα συμφέ

ροντα της Ευρώπης με την ένταξη της Κύπρου σε αυτή, όπως συμπίπτουν, κατά την 

ταπεινή μας εκτίμηση, και τα συμφέροντα της Αμερικής. 

Είναι επί του σημείου αυτού που το ενιαίο αμυντικό δόγμα ή ο αμυντικός 

σχεδιασμός έχει προσλάβει ιδιαίτερη σημασία και έννοια και είμαστε ευγνώμονες 

προς την Ελλάδα για την αφοσίωση με την οποία συνεργάζεται με την κυπριακή 

κυβέρνηση για την πραγμάτωση αυτού του στόχου. Διότι με τον ενιαίο αμυντικό 
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σχεδιασμό αυξάνεται η διαπραγματευτική μας ικανότητα και προσφέρεται αίσθημα 

ασφάλειας στον κυπριακό ελληνισμό και αυτό κανένας μας δεν μπορεί να το 
αρνηθεί. Από δημοσκοπήσεις έχει φανεί ότι πέραν του 85% του κυπριακού ελληνι
σμού αισθάνεται μεγάλη ικανοποίηση γι' αυτό το επίτευγμα της κυβέρνησης Κληρίδη 

και της κυβέρνησης Παπανδρέου. 

Ο ενιαίος αμυντικός χώρος δίνει όλα τα εχέγγυα και τα κίνητρα στο διεθνή 

παράγοντα να προβληματιστεί για τους κινδύνους του φανταμενταλισμού που 
ανέφερα προηγουμένως και για το ότι πρέπει να αποτρέψει οποιασδήποτε μορφής 

αναταραχή στην Κύπρο που θα έφερνε σε αντιπαράθεση την Ελλάδα και την 
Τουρκία. Είναι εδώ που δημιουργείται το κίνητρο και υποκινείται το ευρωπα·ίκό ή 

το αμερικάνικο ενδιαφέρον για προσέγγιση λύσης του Κυπριακού. 

Κύριοι συνάδελφοι, αν δεν πάρουμε, όπως σωστά λέχθηκε, εμείς τις ·δικές μας 

πρωτοβουλίες σε πολλές πτυχές του κυπριακού προβλήματος, αν δεν πείσουμε με τη 
δική μας επιχειρηματολογία εξερχόμενοι όλοι μας προς πάσαν κατεύθυνση, αν δεν 
προλάβουμε πρωτοβουλίες οι οποίες επίκεινται και με την πειστικότητά μας δεν 
τροχιοδρομήσουμε τις σκέψεις εκείνων που θα πάρουν τις πρωτοβουλίες προς τη 

σωστή κατεύθυνση, νομίζω ότι θα αφήσουμε και πάλι το χρόνο ανεκμετάλλευτο και 

ίσως θα αναγκαστούμε να πληρώσουμε τίμημα. Είναι πολύ προτιμότερο να προλαμ
βάνουμε τα πράγματα παρά να αντιδρούμε στις πρωτοβουλίες που έρχονται από 
έξω, όπως γινόταν για πολλά χρόνια, όταν μια νέα πρωτοβουλία μάς έβαζε όλους να 

αντιπαρατασσόμεθα για την ερμηνεία της πρωτοβουλίας και των στόχων της, με 
αποτέλεσμα ο χρόνος να αφήνεται να διαρρέει. 

Λέχθηκε, κύριε Πρόεδρε, ότι επίκειται η έναρξη κάποιου είδους συνομιλιών. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού, η οποία εν πολλοίς δε 
διαφέρει από τις θέσεις οι οποίες εκτέθηκαν και είναι σύμφωνη με τη θέση του Προέ

δρου της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Έχουμε ζήσει όλα αυτά τα χρόνια την έμπρακτη αδιαλλαξία της Τουρκίας, η 
οποία -σωστά το υπογράμμισε ο κ. Παπαδόπουλος- δε μας παρέσχε μέχρι σήμερα 

κανένα στοιχείο διαλλακτικότητας ή υποχωρητικότητας σε οποιοδήποτε βαθμό. 
Είμαστε επομένως υποχρεωμένοι να είμαστε πολύ προσεκτικοί στο πώς αντιμετωπί

ζουμε τις εξελίξεις, χωρίς να απορρίπτουμε οποιαδήποτε πρωτοβουλία είτε από την 

Ουάσιγκτον είτε από τις Βρυξέλλες. Γι' αυτό και συμφωνούμε ότι, αν δεν υπάρξει 

μετακίνηση από τα ουσιαστικά προβλήματα-θέματα που παρουσιάζονται στην αντι
μετώπιση του Κυπριακού, όπως τα αξιολόγησε και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

και όπως τα αξιολογούμε, πιστεύω, όλοι μας, δε θα πρέπει να εμπλακούμε σε 

διάλογο. Μόνο με αυτή την ουσιαστική διαφοροποίηση της άλλης πλευράς και μόνο 
αν υπάρχει κοινό έδαφος, θα πρέπει να πορευτούμε σε διαπραγματεύσεις, για να μη 
δεχθούμε επιπτώσεις επιβλαβείς για το μέλλον αυτού του λαού. 

Υπό αυτή την προοπτική ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι έτοιμος και 

συμπαραστέκεται στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στις αποφάσεις που παίρνει και 
στους χειρισμούς τους οποίους κάνει και μέσα σ' αυτό το σκηνικό, όπως απορρί

ψαμε προχθές στο Εθνικό Συμβούλιο όλοι μας τις πρωτοβουλίες ή τα χαρτιά που 

μας διακόμισαν οι Αμερικανοί αντιπρόσωποι, όπως τα διατύπωσε ουσιαστικά ο 
κ. Ντενκτάς, έτσι θα πρέπει να προχωρήσουμε. Και να είμαστε πολύ προσεκτικοί. 
Για μας κάλυψη και πορεία και άξονας είναι η Ευρώπη. Παραγκωνίζοντας τις 

μεμψιμοιρίες και τις δηλώσεις που γίνονται, πορευόμαστε με αποφασιστικότητα στο 
στόχο μας και πιστεύω ότι τελικά θα πετύχουμε αυτό το στόχο. 
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Σε σχέση με αυτή την κατεύθυνση, θέλω τελειώνοτας να απευθυνθώ και προς 

τους Τουρκοκυπρίους και να τους πω ότι την κοινή πορεία προς την Ευρώπη και τα 

οφέλη της ασφάλειας και της ευδαιμονίας που θα προκύψουν από αυτή την εξέλιξη 

θέλουμε να τα μοιραστούμε μαζί τους σε μια ενωμένη κοινή πατρίδα, όπως όλοι 

στοχεύουμε να επιτύχουμε. 

Θέλω να υπογραμμίσω τη σαφή διαφοροποίηση για πρώτη φορά των Τουρκο

κύπριων πολιτικών ηγετών, οι οποίοι τοποθετούνται τώρα υπέρ της ένταξης στην 

Ευρώπη με το επιχείρημα όμως ότι πρέπει πρώτα να λύσουμε το Κυπριακό. 

Νομίζω ότι έγινε ένα μεγάλο διαφοροποιημένο βήμα και οφειλουμε και εμείς 

με τις επαφές που πραγματοποιούμε να τους πείσουμε για τη δική μας ειλικρίνεια 

και καλή διάθεση και το ενδιαφέρον για τους ίδιους, για να πραγματοποιήσουμε 

αυτό τον άθλο και να αποκαταστήσουμε τα ανθρώπινα δικαιώματα, όπως γίνονται 

και υλοποιούνται στην ενωμένη Ευρώπη, και να προχωρήσουμε προς ένα σίγουρο, 

ασφαλισμένο μέλλον αφήνοντας πίσω μας ένα θλιβερό παρελθόν. 

Εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός εντοπίζουμε τους στόχους μας στο 

μέλλον, στο μέλλον του ελληνισμού, στο μέλλον το οποίο δε μας επιτρέπει να διακυ

βεύσουμε κανένα από τα ζωτικά μας συμφέροντα σε κανένα μέρος της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, από τον Απόστολο Ανδρέα μέχρι τον Α κάμα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και τώρα ζήτησε το λόγο ο χ. Ρολάνδης. Τον καλώ στο βήμα. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Η φωνή μου μοιραίως θα είναι η άλλη φωνή, αλλά νομίζω ότι είναι χρήσιμη 

και η άλλη φωνή. Προβληματίζει και μας κάμνει να σκεπτόμεθα ότι υπάρχουν ίσως 

και άλλες πλευρές του νομίσματος, τις οποίες πρέπει ασφαλώς να μελετούμε 

συνεχώς. 

Πρέπει να πω ξεκινώντας, με όλο το σέβας προς τους εγγράψαντες το θέμα, 
ότι πιστεύω ότι αυτή η συζήτηση, παρόλο που είναι χρήσιμο να συζητείται το 

Κυπριακό στη Βουλή, είναι κάπως άκαιρη. Και είναι κάπως άκαιρη με την εξής 

έννοια: Δεν έχουμε εξελίξεις αυτή τη στιγμή. Είναι γεγονός ότι υπάρχουν κάποιες 

ενδείξεις. Υπάρχουν κάποια χαρτιά, περιμένουμε ότι θα εκδηλωθεί ίσως κάποια 

πρωτοβουλία, αλλά δεν έχουμε εξελίξεις, για να μπορέσουμε να κρίνουμε αυτές τις 

εξελίξεις. Και όμως βρισκόμαστε εδώ και συζητούμε, χωρίς να υπάρχει συγκεκρι

μένο αντικείμενο για αυτή τη συζήτηση. 

Δικαιολογημένα δημιουργείται η εντύπωση σε κύκλους διάφορους ότι γίνεται 

αυτή η συζήτηση, ίσως για να αποτρέψουμε την οποιαδήποτε πρωτοβουλία ενδεχο

μένως θα ακολουθήσει. Και από ορισμένα που ελέχθησαν οδηγούμεθα και σε αυτό 
το συμπέρασμα. Ίσως, δηλαδή, η συζήτηση αυτή για ορισμένους να θεωρηθεί εφαλ

τήριο αποτροπής της οποιασδήποτε πρωτοβουλίας ενδεχομένως θα υπάρξει, αμερι
κανικής, ευρωπα'ίκής ή άλλης. Είναι ορισμένοι που είναι αντίθετοι με την πρωτο

βουλία- θα μπω σε κάποιες λεπτομέρειες μετά και θα σας δώσω κάποια 

επιχειρήματα, για να ακούσετε. 
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Εγώ δεν είμαι αντLΟετος και πιστεύω πράγματι ότι, αν δεν κινηθούμε, αν δεν 

υπάρξουν πρωτοβουλίες, στο τέλος θα μας μείνει η διχοτόμηση και η κατοχή. Ο 

κ. Χριστόφιας είπε προηγουμένως ότι ευρισκόμεΟα πολύ κοντά στη διχοτόμηση και • • • 
συμφωνώ απόλυτα. Νομίζω ότι έχουμε σχεδόν μπει πλήρως στη διχοτόμηση αυτή τη 
στιγμή. Τουλάχιστον, αν πάει κανείς και δει τι συμβαίνει απ' εκεί, απ' εκεί που είναι 
η κατακτημένη περιοχή, απ' εκεί απ' όπου οι Τουρκοκύπριοι φεύγουν συνεχώς, τότε 

αντιλαμβάνεται το δράμα μας. 

Θέλω να πω επίσης ότι πιστεύω, και το λέω ειλικρινά, ότι όχι μόνο βρισκό
μαστε πολύ μακριά από την πραγματικότητα, αλλά συνεχώς αρμενίζουμε όλο και 

μακρύτερα από την πραγματικότητα. Είμαστε, βρίσκω, διαχρονικά aπροσγείωτοι, 

πολύ μακριά από τα γεγονότα, πολύ μακριά από αυτά που συμβαίνουν. Και νομίζω 

πως το λάθος μας είναι πως τα βλέπουμε όλα μέσα από το φακό των δικών μας 
επιθυμιών και όχι μέσα από ένα φακό παγκοσμιότητας. Δηλαδή, βλέπουμε μέσω της 
Κύπρου το παγκόσμιο και όχι μέσω του παγκοσμίου την Κύπρο. Γι' αυτό οδηγού

μεθα πολλές φορές σε λανθασμένα συμπεράσματα· έχουμε λανθασμένες εντυπώσεις 

για τα διεθνή δεδομένα και ξεχνούμε ότι η Κύπρος είναι ένα διεθνές δεδομένο κι 
αυτή. Δεν μπορεί να λύσει το πρόβλημα από μόνη της χωρίς καμιά αμφιβολία. 

Και μπαίνω σε κάποιες λεπτομέρειες. Ας δούμε κάποια από τα μεγάλα διεθνή 

προβλήματα των τελευταίων πέντε ετών μπροστά στα οποία η Κύπρος είναι μια 

παρωνυχίδα, σχεδόν τίποτε: Καμποτία, θέμα Νότιας Αφρικής, Μεσανατολικό, 

Βοσνία, τώρα Ιρλανδία. Στα προβλήματα αυτά υπήρχαν και θέματα εισβολής και 

κατοχής και θέματα προσφύγων και θέματα θανάτων εκατοντάδων χιλιάδων 

ανθρώπων. Δηλαδή το δικό μας πρόβλημα αποτελεί μια μικρή μικρογραφία ενός 
οποιουδήποτε από αυτά τα θέματα. Και όμως έγινε προσπάθεια και κινήθηκαν αυτά 

τα θέματα προς λύση μέσω κάποιας διαπραγματευτικής διαδικασίας, η οποία κάπου 
έγινε αποδεκτή και η οποία κάπου κατέληξε. Μπορεί ακόμα να μην έχει φτάσει στο 
optimum αυτή η πορεία, αυτό το process, αλλά άρχισε η κίνηση. 

τι άλλο βλέπουμε σ' αυτές τις περιπτώσεις; Και το λέω πάλι με όλο το σέβας 
προς τον κ. Χριστόφια και τις απόψεις που έχει για τα Ηνωμένα Έθνη. Κι εγώ έχω 

παρόμοιες απόψεις. Αλλά ποια είναι τα γεγονότα. Δυστυχώς και για μας και για τα 

ίδια τα Ηνωμένα Έθνη δεν έχουν ούτε δύναμη, δεν έχουν ούτε στρατό, δεν έχουν 
ούτε χρήματα. Εξαρτώνται από τους ισχυρούς- είναι ετερόφωτα. Αυτή είναι μια 

πραγματικότητα γνωστή σε όλους σήμερα. 

Καμποτία: Ασφαλώς είχαν κάπως πρωταγωνιστικό ρόλο. Χωρίς όμως την 

παρέμβαση των ισχυρών, χωρίς τις δεκαοχτώ χώρες που πήγαν και υπέγραψαν εκεί 
με πρωταγωνιστές διαφόρους, περιλαμβανομένης και της Αυστραλίας, το Νιόβρη 

του '9 Ι δε θα υπήρχε λύση του καμποτιανού προβλήματος. 

Βοσνία: Στο τέλος ανύπαρκτα τα Ηνωμένα Έθνη. 

Μεσανατολικό: Ανύπαρκτα από την αρχή ως το τέλος. 

Νότιος Αφρική: Ανύπαρκτα. 

Ιρλανδία: Ξεκινούν χωρίς τα Ηνωμένα Έθνη. 

Δεν είναι διότι θέλουμε να είμεθα εκτός Ηνωμένων Εθνών, αλλά οι παγκό
σμιες πραγματικότητες σήμερα δυστυχώς ει ναι τέτοιες, που δεν έχουν τον τρόπο τα 

Ηνωμένα Έθνη να είναι αποτελεσματικά. Άλλωστε, το δήλωσε πλειστάκις και ο 
Γενικός Γραμματέας, ο οποίος παραπονέθηκε ότι δεν έχει τον τρόπο να προχωρήσει. 
Αυτή είναι η αλήθεια. 

-· 
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Υπάρχουν λοιπόν οι ισχυροί, οι οποίοι σήμερα με τις σημερινές παγκόσμιες 

πραγματικότητες έχουν υποκαταστήσει σε μεγάλο βαθμό τα Ηνωμένα Έθνη και 
κινούνται για να λύσουν προβλήματα. Το Βοσνιακό προχθές μετά από τόσες παρεμ

βάσεις των Ηνωμένων Εθνών, μετά από επιτρόπους και τοποτηρητές που είχαν τα 
Ηνωμένα Έθνη στη Γιουγκοσλαβία ήλθαν οι Αμερικανοί, έκαμαν τη σύσκεψη στο 

Ντέιτον και το έλυσαν ή έδωσαν κάποια λύση. Το ίδιο συνέβηκε με όλα τα άλλα 

μεγάλα Οέματα. 

Τι γίνεται λοιπόν και στην Κύπρο. Άρχισε, φαίνεται, να εστιάζεται το ενδια

φέρον των ισχυρών και στην Κύπρο. Αυτό είναι ένα γεγονός σήμερα, το οποίο ούτε 

μπορεί να αλλάξουμε ούτε πιστεύω ότι θα έπρεπε να θέλουμε να αλλάξουμε. Και 
δεν είναι μόνο οι Ηνωμένες Πολιτείες οι οποίες κινούνται προς τη δική μας κατεύ

θυνση. Κινείται και η Ευρώπη, κινείται και η Ρωσία. Όλοι έχουν στείλει aπεσταλ

μένους και από επαφές που έχω κάμει έχω διαπιστώσει πως είναι όλοι ομόγνωμοι 

περίπου στο πώς πρέπει να κινηθούμε και τι πρέπει να κάμουμε. 

Είναι γεγονός ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας κινήθηκε με πολύ θάρρος, 
κατά τη γνώμη μου, σε ό,τι αφορά θέματα που εμπίπτουν στο φάσμα του κυπριακού 

προβλήματος. Λίγους μήνες μετά που εξελέγη, αποδέχθηκε τα μέτρα οικοδόμησης 
εμπιστοσύνης. Εμείς τον είχαμε υποστηρίξει, τον είχαν υποστηρίξει και ορισμένοι 

άλλοι στην αρχή, ορισμένοι από τους άλλους τελικά έπαψαν να τον υποστηρίζουν 
σε αυτό το θέμα, αλλά επί ένα χρόνο ολόκληρο είχε υποστηρίξει αυτή τη διαδικασία. 

Είχε επίσης επιχειρήσει άτυπες συνομιλίες σε μια προσπάθεια να κινήσει το 
κυπριακό πρόβλημα. 

Συνεχώς όμως, και το λέω με λύπη αυτό το πράγμα, υπήρχε μια ανάσχεση από 

μέρους του Εθνικού Συμβουλίου. Δηλαδή, ο Γλαύκος Κληρίδης πατούσε το πεντάλ 

της βενζίνης και το Εθνικό Συμβούλιο το στόπερ. Και δεν μπορούσε να υπάρξει 
κίνηση. Αυτό συνέβηκε και στο θέμα των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης και σε 

άλλα θέματα. Αυτές είναι οι δικές μου εκτιμήσεις, όπως κρίνω τα γεγονότα βλέπο

ντάς τα ως πολιτικός. Και καταλήγουμε σήμερα ουσιαστικά σε μεγάλο βαθμό να 
παίρνει τα ηνία και να απαντά πάνω σε πολλά θέματα ή να αποφασίζει πάνω σε 

πολλά θέματα το Εθνικό Συμβούλιο. 

Τι έγινε με την τελευταία προσπάθεια των Αμερικανών; Πιστεύω ότι ακολου

θήσαμε -και έχω κάμει ήδη δήλωση γι' αυτό το Οέμα- μια απόλυτα λανθασμένη 
πορεία λόγω του Εθνικού Συμβουλίου. Ποια είναι αυτή η απόλυτα λανθασμένη 

πορεία; Φέραμε πίσω στην Κύπρο την πρόταξη, η οποία απέθανε τη δεκαετία του 
'80. Τη φέραμε πίσω και την έχουμε εγκαταστήσει ξανά στον πολιτικό χώρο και 

κινούμεθα με βάση αυτή. Ερχόμεθα και λέμε ότι για να συνομιλήσουμε, πρέπει να 

γίνει αυτό, αυτό, αυτό κι εκείνο. Ποια είναι η λογική συνέπεια αυτής της θέσης; Ας 

σκεφτούμε λογικά. Ο Ντενκτάς θα πει "εντάξει, εσύ θέλεις αυτό, αυτό, αυτό κι 

εκείνο, εγώ θέλω άλλα δεκαπέντε πράγματα". Και το είπε αυτό το πράγμα. Και τι 

γίνεται παρακάτω; Έρχεται μοιραίως ο κάποιος μεσολαβητής που ξέραμε πως θά 

'ρθει. ΉρΟε ο κ. Μπίτι και λέει "εσείς λέτε άλφα, βήτα, γάμα, δέλτα και ο Ντενκτάς 
λέει έψιλον, ζήτα μέχρι το κάπα, θα καθίσω να δω πώς θα βρω μια λύση, όπως 

κάμνουν όλοι οι μεσολαβητές". 

Α ν δεν το καταλάβαμε αυτό το πράγμα, δεν ξέρω τι είμαστε. Α ν δεν το κατα

λάβαμε αυτό το πράγμα σ' αυτή τη ζωή, κάμνουμε τεράστιο σφάλμα, κάμνουμε τερά

στιο λάθος, αν δεν καταλάβαμε αυτή τη διαδικασία. Και αποδείχθηκε αυτό το 
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πράγμα. Ήρθε ο κ. Μπίτι και ετοίμασε ένα χαρτί, το οποίο μας έδωσε και δε μας 
άρεσε και το απορρίψαμε. Ε! τι πετύχαμε; Τετραγωνίσαμε τον κύκλο, που το 
απορρίψαμε, δηλαδή; Είναι καμιά εξυπνάδα; Ο Μπίτι θα ξανάρθει. Τι θα γίνει 

παρακάτω; Ποια θα είναι η παρακάτω πορεία; Δηλαδή στο τέλος -και σημειώστε το 
και θα με θυμηθείτε!- θα πάμε σε κάποιες συνομιλίες φορτωμένοι με το περιεχόμενο 
κάποιου χαρτιού. Κι εμείς ξεκινήσαμε αυτό το παιχνίδι βάζοντας εκ προοιμίου 
όρους, για να πάρουμε αντι-όρους και να βρεθούν οι μέσες λύσεις. Αυτή είναι η 

δική μου εκτίμηση. 

Κι έρχομαι τώρα και στο θέμα των εμπλεκόμενων συμφερόντων, το οποίο 
ορθά στο παρελθόν ήγειρε αρκετές φορές ο κ. Λυσσαρίδης. Δε νομίζω ότι είναι 
λανθασμένη αυτή η θέση. Κάθε άλλο! Ασφαλώς υπάρχουν συμφέροντα που εμπλέ
κονται σε κάθε θέμα. Εκεί. που διαφέρουμε είναι στο πώς λειτουργούν αυτά τα 
εμπλεκόμενα συμφέροντα. Δηλαδή, αυτοί που έχουν τα συμφέροντα δεν περιμένουν 
να τους πούμε εμείς ποια είναι τα συμφέροντά τους, έστω κι αν επιχειρήσουμε να 

τους το πούμε. Και αποδείχθηκε αυτό το πράγμα πλειστάκις. 

Λέγαμε πως δε συμφέρει στην Ευρώπη να έχει τελωνειακή ένωση με την 
Τουρκία. Και όμως η Ευρώπη έκαμε τελωνειακή ένωση με την Τουρκία με συντρι
πτική πλειοψηφία, μάλιστα, και των σοσιαλιστών και των φιλελευθέρων και των 
συντηρητικών. Όλοι έβαλαν μέσα την Τουρκία, διότι έτσι έκριναν τα συμφέροντά 
τους. Εμείς μπορεί να επιχειρηματολογούμε έναν αιώνα και να λέμε "δεν είναι αυτό 
το συμφέρον σας, κύριοι" ή να λέμε στους Αμερικάνους "είναι άλλο το συμφέρον 
σας, διότι δεν έχει τη σημασία που νομίζετε η Τουρκία", αλλά δεν είναι αυτό που 
λέμε εμείς που έχει σημασία· σημασία έχει το πώς κρίνουν εκείνοι τα δικά τους 
συμφέροντα και το απέδειξε η ζωή πως εκείνοι κρίνουν τα δικά τους συμφέροντα 
διαφορετικά από ό,τι τα κρίνουμε εμείς και είναι εκείνο που κρίνουν εκείνοι που 
έχει σημασία και όχι η δική μας, υποκειμενική κρίση. 

Πού ευρισκόμεθα λοιπόν αυτή τη στιγμή εδώ; Έρχεται ο Αμερικάνος, ο Ευρω

παίος και ο Ρώσος που έχουν πράγματι εμπλεκόμενα συμφέροντα. 

Ο μεν Αμερικάνος θέλει να λύσει το Κυπριακό, για να μειωθεί η αντιπαράθεση 
μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. Σωστό. 

Η Ευρώπη θέλει να λύσει το Κυπριακό, για να απαλλαγεί η Τουρκία από αυτό 

το άγχος, να μην υπάρχει το πρόβλημα και να μπορεί απερίσπαστη και χωρίς δυσκο
λίες να συναλλάττεται και αύριο να την καταστήσει και πλήρες μέλος της. Και το 

Οέλει αυτό η Ευρώπη, να μην έχετε αμφιβολία. 

Έρχεται η Ρωσία -και αυτά που σας λέω τα έχω πάρει και από τον Υπουργό 

που ήταν εδώ τελευταίως με τον οποίο συνομίλησα- που και αυτή έχει εμπλεκόμενα 
συμφέροντα, ίσως περισσότερα από τους άλλους. Και αυτή θέλει διάλογο, για να 

λυθεί το Κυπριακό, διότι έχει συμφέροντα λόγω των αγωγών πετρελαίου που 
μπορεί να περάσουν είτε μέσω Ρωσίας είτε μέσω Τουρκίας -και οι Αμερικανοί είναι 
υπέρ της Τουρκίας. Έχουν κοινά συμφέροντα στη Μαύρη Θάλασσα, έχουν κοινά 
συμφέροντα στις Δημοκρατίες της Κεντρικής Ασίας, γι' αυτό θέλουν και οι Ρώσοι 
να λυθεί το Κυπριακό. 

Και ερωτώ, κύριοι: Όλοι οι μεγάλοι παίκτες σ' αυτό το παιχνίδι του σκακιού 
έχουν εμπλεκόμενα συμφέροντα και τα εμπλεκόμενα συμφέροντά τους δεν είναι 
αυτό που θέλουμε εμείς είναι αυτό που θέλουν εκείνοι. Και Οα έλθουν κάποια καλή 
πρωία μέσα στο 1996, για να μας πουν: Ελάτε, κύριοι, σε κάποιο Ντέιτον, για να 

διαπραγματευθεί τε το Κυπριακό. Ποιες θα είναι οι δικές μας επιλογές; 

Ί> -
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Η μία επιλογή είναι να πούμε "ερχόμεθα" και να πάμε να διαπραγματευθούμε. 
Η άλλη επιλογή είναι να πούμε "δεν ερχόμεΟα". Ας δούμε ένα αρνητικό σενάριο, 
που είναι όμως ενδεχόμενο. 

Δυσκολεύονται αυτοί πρώτα απ' όλα να μας μετατρέψουν σε μια Γιουγκοσ
λαβία; Ρωτώ. τι ήταν η Γιουγκοσλαβία πρι ν από έξι χρόνια; Μια χώρα που ευημε

ρούσε, μια ηγέτιδα χώρα, ηγέτιδα των Αδεσμεύτων- είναι η χώρα στην πρωτεύουσα 
της οποίας ιδρύθηκε το Κίνημα των Αδεσμεύτων- και καθ' όλα αξιοπρεπής χώρα. 
Ξαφνικά κάποιοι λόγω συμφερόντων είπαν να κοπεί σε κομμάτια η Γιουγκοσλαβία· 
να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους. Και εκίνησαν τη Σλοβενία, για να κοπεί σε 

κομμάτια η χώρα αυτή. Ήλθε η Σλοβενία και ανακήρυξε τη δική της ανεξαρτησία. 

Ακολούθησε η Κροατία, ακολούθησε η Βοσνία, ακολούθησαν τα Σκόπια. Κι εκεί 
που είχες μια ενωμένη ομοσπονδιακή Γιουγκοσλαβία, ξαφνικά πού βρεθήκαμε; 

Βρεθήκαμε να έχουμε τέσσερις χώρες! 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη. Με όλο το σέβας, να διακόψω τον ομιλητή. Κινδυ

νεύουμε να γελοιοποιηθούμε μέσα σ' αυτή την αιθουσα, διότι ακούμε πάνω την 

εκφωνήτρια αντί τον ομιλητή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε δίκαιο, κύριε Χατζηδημητρίου, κάτι πρέπει να γίνει. Αν δε σταματήσει 

η εκφωνήτρια, τότε θα εκκενώσω την αίθουσα από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 
Παρακαλώ, σταματήστε! 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε λαμβάνεστε υπόψη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, θα παρακαλέσω το Γενικό Διευθυντή της Βουλής να σταματήσει αυτή η 
υπόθεση. Υπάρχουν κάποιες υπηρεσίες στη Βουλή· να αναλάβουν τα καθήκοντά 

τους. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Υπάρχει Κοσμήτορας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Κοσμήτορας είναι για τους Βουλευτές. Υπάρχουν υπηρεσίες, υπάρχει 

Γενικός Διευθυντής. Να σταματήσει! Δεσποινίς, σταματήστε, διότι ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν ακούει, νομίζω. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πώς δεν ακούει! Ακούει, αλλά δε λαμβάνεται υπόψη ο Πρόεδρος. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Λοιπόν, αν μπορώ να συνεχίσω. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Περιμένετε να τελειώσει και ύστερα παίρνετε σειρά. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Έχετε δίκαιο απόλυτο. Εγώ δεν άκουα καλά, διότι μιλούσα. 



828 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Χατζηδημητρίου. Η κυρία αντιλαμβάνεται ότι θα πρέπει να σταμα
τήσει, για να μπορεί να γίνει συζήτηση; Δεν έχω δει ποια είναι η κυρία, είναι τα 

φώτα, αλλά λέω ότι δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτή η ιστορία. 

Λοιπόν, συνεχίστε, κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Λοιπόν, όπως έλεγα, η Γωυγκοσλαβία ήταν μια αξιοπρεπής χώρα στο διεθνές 
στερέωμα και βρέθηκε ξαφνικά κομμένη σε κομμάτια, διότι κά.ι-τοιοι είχαν συμφέ

ροντα να την κόψουν σε κομμάτια. Δε μιλώ αυτή τη στιγμή υπέρ των Σέρβων, διότι 
έχουν και οι Σέρβοι τη δική τους ευθύνη σε ορισμένα πράγματα· να 'μαστε αντικειμε

νικοt. Αλλά οι Σέρβοι είδαν ξαφνικά τη χώρα τους να κόβεται σε κομμάτια· κινή
θηκαν να δουν τι θα κάμουν, κίνησαν αρχικά το στρατό τους, αποτέλεσμα: 
εμπάργκο. Εγονατίσαν τους με το εμπάργκο. Και ύστερα, για να μην μπαίνουμε σε 

λεπτομέρειες, τους βομβάρδισαν κι από πάνω! Το αποτέλεσμα: το Ντέιτον. Ούτε 

τον κ. Μλάτιτζ ακούμε, ούτε τον κ. Κάρατζιτς ακούμε πλέον, εκείνες τις διάφορες 

φωνές που υπήρχαν. Σήμερα αντιμετωπίζουν το γεγονός να πάνε να δικαστούν 

κιόλας! Αυτά είναι τα γεγονότα, να πού κατέληξε η Γιουγκοσλαβία του 1989-90. 

Να ρωτήσω και κάτι άλλο: Α ν όλοι αυτοί οι ισχυροί πράγματι έχουν τα 

συμφέροντα τα οποία έχω αναφέρει- και τα έχουν, τα έχουν και οι Αμερικανοί, τα 

έχουν και οι Ευρωπαίοι, όπως ανέλυσα, λόγω συμφερόντων τεράστιων οικονομικών 

με την Τουρκία, τα έχει και η Ρωσία- αν λοιπόν τα έχουν κι εμείς δεν πάμε σε μια 

διαδικασία τύπου Ντέιτον και λέμε συνεχώς όχι, ποια είναι η δυσκολία τους να μας 
κλειδώσουν την πόρτα της Ευρωπα·ίκής Ένωσης; Ρωτώ. Είναι δική μας η Ευρω

πα·cκή Ένωση; Μας έδωσαν κανένα κοτσάνι; Έχουμε καμιά βεβαίωση ότι θα 
μπούμε; Έχουμε μια δέσμευση να διαπραγματευθούμε. Αυτό είναι που έχουμε. Και 
τη στιγμή που θα ληφθεί η σημαντική απόφαση, θα υπάρχουν τουλάχιστον δεκα
πέντε βέτο κυρίαρχων κρατών, τα οποία θα ασκηθούν χωριστά το ένα από το άλλο 

και θα ληφθούν αποφάσεις. 

Αν λοιπόν κάποια συμφέροντα θα έχουν παραβλαφθεί λόγω της δικής μας 

στάσης, που θα έχουμε πει κάποιο όχι σ' αυτή την πορεία, τι τους εμποδίζει να μας 

αφήσουν εκτός Ευρώπης; Εγώ λέω το αντιθετο: Θα μας αφήσουν εκτός Ευρώπης. 

Δεν έχω καμιά αμφιβολία. Και αυτό μου έχει λεχθεί. εμένα από ορισμένους. Δε 
Οέλω να πω λεπτομέρειες. Θα μας αφήσουν εκτός Ευρώπης, μην έχετε καμιά αμφι

βολία· και οι Ευρωπαίοι και οι Αμερικανοί, που έχουν παραπάνω επιρροή στην 

Ευρώπη από ό,τι έχουν οι Ευρωπαίοι. Άρα, πώς Οα λύσουμε αυτό το πρόβλημα το 
οποίο εμείς περιπλέξαμε σε κάποιο βαθμό με τους όρους και τους αντι-όρους και τα 
χαρτιά που μας έφεραν και θα μας φέρουν στο μέλλον; 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω το εξής: 

Ασφαλώς, όπως είπα και προηγουμένως, δεν είμαστε οι μόνοι που έχουμε προβλή
ματα· υπάρχουν άλλοι με μεγαλύτερα προβλήματα από μας. Και άλλοι αντιμετώ

πισαν εισβολή και κατοχή, νεκρούς, πρόσφυγες στο πολλαπλάσιο από ό,τι αντιμετω
πίσαμε εμείς. 

Ας πάρουμε το Μεσανατολικό. Συγκρίνεται το ένα με το άλλο; Και όμως Οα 

ήθελα να σας διαβάσω πέντε λόγια. Αυτά που είπε ο βασιλιάς Χουσε·ίν της Ιορδα
νίας, ο οποίος είχε πίσω την κατειλημμένη Δυτική Όχθη, τις εκατοντάδες χιλιάδες 

νεκρούς και τους πρόσφυγες και μια λύση διαπραγμάτευσης, η οποία ασφαλώς δεν 

. -
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άρεσε σε πολλούς, γι' αυτό και δολοφονήθηκε ο Ραμπίν. Γιατί δολοφονήθηκε; 

Επειδή άρεσε η λύση; Ο Ραμπί ν ήταν ο άνθρωπος ο οποίος δούλεψε για έναν ιστο

ρικό συμβιβασμό, για μια δύσκολη ειρήνη και δολοφονήθηκε. 

Λοιπόν, τι είπε ο έχων την κατειλημμένη Δυτική Όχθη βασιλιάς Χουσείν προς 

τον Ραμπίν; Του είπε το εξής: "Δεν πίστεψα ποτέ πως θα ερχόταν η μέρα που θα 
θρηνούσα το χαμό ενός αδερφού, ενός συνεργάτη και φίλου μου, ενός ανθρώπου, 

ενός στρατιώτη που μας συνάντησε στην αντίπερα όχθη μιας αντιπαράθεσης, τον 

οποίο σεβόμεθα και ο οποίος μας σεβόταν και ο οποίος έκαμε όσα έκαμε, για να 

μπορέσουμε να ξεπεράσουμε την αντιπαράθεση, να θεμελιώσουμε το διάλογο και να 

αφήσουμε μια άξια κληρονομιά". 

Μέσα λοιπόν από το αίμα της διένεξης των Αράβων με το Ισραήλ με τις εκατο

ντάδες χιλιάδες τους νεκρούς, τους πρόσφυγες, την κατειλημμένη γη, αυτά 

ελέχθησαν από τον έναν από τους δυο aντιπάλους μπροστά στον άνθρωπο ο οποίος 
δολοφονήθηκε, γιατί είχε το πολιτικό θάρρος να συνομολογήσει μια συμφωνία η 

οποία πιθανόν σε πολλούς να μην ήταν αρεστή. 

Η ερώτησή μου είναι η εξής, κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι: 

Έχουμε εμείς το πολιτικό θάρρος ή θα το έχουμε να κάμουμε κάτι παρόμοιο; Α ν 

έλθει η στιγμή της δύσκολης λύσης, που, ομολογώ, δε θα είναι εύκολη λύση και δε θα 

είναι λύση αρεστή ούτε σ' εμάς ούτε στην άλλη πλευρά ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Οποιασδήποτε λύσης; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν είπα ''οποιασδήποτε λύσης", κύριε Χατζηγιάννη. Είπα "της λύσης". Της 

λύσης που θα αποτελεί τον ιστορικό συμβιβασμό. 

Αν λοιπόν έλθει αυτή η στιγμή και συνομολογηθεί αυτή η λύση, όπως συνομο

λογήθηκε στο θέμα του Μεσανατολικού και σε άλλα θέματα, θα έχουμε το πολιτικό 

θάρρος να πούμε το ίδιο που λέχθηκε γι' αυτό τον άνθρωπο τον οποίο κατηγόρησαν 
κάποιοι κι εκείνον ότι προχώρησε σε οποιαδήποτε λύση, γι' αυτό και τον δολοφό
νησαν; 

Και το περίεργο είναι ότι εδώ ολόκληρος ο πολιτικός κόσμος του συμπαρα

στάθηκε, ενώ ήταν για πολλούς εδώ ηττοπαθής, αφού δέχτηκε μια λύση συμβιβα

στική για την οποία οι δικοί του άνθρωποι τον δολοφόνησαν. Εμείς πήγαμε εκεί, 

πήγε όλη η πολιτική ηγεσία αυτής της χώρας και γονάτισε δίπλα του. Αυτό έκαμε η 

Κύπρος ολόκληρη. 

Είμεθα σε θέση να κάμουμε αυτό το οποίο έκαμαν οι Άραβες και το Ισραήλ; 

Είμεθα σε θέση να κάμουμε αυτό το οποίο κάμνει ο Μαντέλα με τον Ντε Κλερκ στη 

Νότιο Αφρική; Είμεθα σε θέση να κάμουμε αυτό που γίνεται μέσα στην αιματοβαμ

μένη Καμποτία ή στην Ιρλανδία; Πιστεύω ότι, αν είμεθα στη θέση ... 

Σ. ΧΑ ΤΖΗ ΓΙΑΝΝΗΣ: 

(Κάτι ψιθυρίζει.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Χατζηγιάννη, μη διακόπτετε! Δε θα βάλετε εσείς τους όρους 

αν έχουμε πολιτικό θάρρος ή όχι. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να φέρω ένσταση σ' αυτό το θέμα. Είναι η δεύτερη 

φορά που παρεμβαίνει ο Βουλευτής. Αν θέλει να μιλήσει, έχει δικαίωμα να μιλήσει, 

αλλά δεν έχει δικαίωμα να με διακόπτει. 

Θέλετε να με ξαναδιακόψετε; Τι θέλετε; 

Η ερώτησή μου, λοιπόν, είναι κατά πόσο κι εμείς εδώ στην Κύπρο έχουμε το 

πολιτικό θάρρος να κάμουμε αυτό που έκαμαν αυτοί οι άνθρωποι υπό δύσκολες 
συνθήκες. Η γνώμη μου είναι ότι, αν έχουμε αυτό το πολιτικό θάρρος, μια μέρα Οα 

δούμε ημέρες καλύτερες. Αν δεν το έχουμε, δε θα τις δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τελειώσατε, κύριε Ρολάνδη; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

τέλειωσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ τον κ. Λυσσαρίδη να με αντικαταστήσει. Θέλω να πω λίγα λόγια, 

αν μου επιτρέπετε. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Α . Γαλανό αντικαθωτά στην 

έδρα ο κ. Β. Λυσσαρίδης.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(8. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης ας μου επιτρέψει μια πικρή σκέψη, ότι ο αείμνηστος Αρχιεπί

σκοπος Μακάριος είχε το πολιτικό θάρρος να μιλήσει για το εφικτό και, μόλις 

μίλησε για το εφικτό, η μια δολοφονική απόπειρα διαδέχθηκε την άλλη. Και είχαμε, 
ναι, το πολιτικό θάρρος να δεχθούμε την ομοσπονδία, την οποία δεχόμαστε ακόμα

και θα μιλήσω γι' αυτό το Οέμα- όμως το αποτέλεσμα ήταν ότι η τουρκική πλευρά με 

κανέναν τρόπο δεν εκμεταλλεύτηκε, αν θέλετε, αυτή τη διάθεση για λύση, αλλά 

βρεθήκαμε πάντοτε απέναντι σε ένα τείχος αδιαλλαξίας και κάθε βήμα που έγινε 
μπροστά από τη δική μας πλευρά σήμαινε ένα βήμα πίσω από την άλλη πλευρά. 

Με άλλα λόγια, ναι, να υπάρχει πολιτικό θάρρος, όταν είναι έτοιμοι και οι 

δύο παίκτες, αν θέλετε, ή και τα δύο μέρη σε μια διαπραγμάτευση να κάνουν βήματα. 

Όταν όμως η μια πλευρά αισθάνεται ότι ομιλεί από θέση ισχύος και δεν είναι έτοιμη 

για οποιαδήποτε λύση, τότε πολλές φορές είναι λάθος η άλλη πλευρά να προβαίνει 

στη μια υποχώρηση μετά την άλλη, πράγμα το οποίο όχι μόνο δεν οδηγεί σε λύση, 

αλλά aποθρασύνει την άλλη πλευρά. Και δυστυχώς δεν έχουμε να κάνουμε με τους 

προοδευτικούς Τουρκοκυπρίους, οι οποίοι πιθανώς να θέλουν λύση, να θέλουν να 

ζήσουμε μαζί σε μια ενωμένη Κύπρο, σε μια επανενωμένη Κύπρο, να έχουμε τους 

ίδιους οραματισμούς, να δουλέψουμε μαζί, για να χτίσουμε μια Κύπρο που να είναι 

γέφυρα ειρήνης των λαών της περιοχής σε μια ομοσπονδία, αλλά στην πραγματικό

τητα απέναντί μας είναι ο τουρκικός επεκτατισμός, μια Τουρκία η οποία έχει 

επεκτατικά σχέδια έναντι όλων των όμορων και γειτονικών της λαών. 
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Θα ήθελα όμως να μου επιτραπεί να προβώ σε μερικές γενικές παρατηρήσεις 

και συμπεράσματα αλλά και σε κάποιους προβληματισμούς και πρακτικές εισηγή
σεις. Δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές συμφωνούμε διαφωνούντες ή 
διαφωνούμε συμφωνούντες. Στην πραγματικότητα δε διαφωνούμε όσον αφορά το τι 
επιδιώκουμε, όσον αφορά την ουσία του Κυπριακού, το ποια λύση θέλουμε με τις 
διεκδικήσεις μας. Εκεί που διαφωνούμε, πιστεύω, είναι σε θέματα τακτικής και 
στρατηγικής, τα οποία δυστυχώς πολλές φορές μεγεθύνουμε ένεκα του έντονου -και 
τον χαιρόμαστε-δημοκρατικού μας βίου και των αντιπαραθέσεων τις οποίες έχουμε, 
και δε μας επιτρέπει αυτό το πράγμα να χτίσουμε την απαραίτητη μεσοπρόθεσμη και 
μακροπρόθεσμη εθνική στρατηγική, κάτι το οποίο δυστυχώς επιτυγχάνει η Τουρκία, 
και τον απαραίτητο συντονισμό μεταξύ μας. 

Ο Καραμανλής κάποτε έλεγε -και το έχει πει σε πολλούς συνομιλητές του- ότι 
οι μικροί λαοί -και εννοούσε την Ελλάδα, πόσο μάλλον η Κύπρος- ελέγχουμε το 
25% έως το 30% των αποφάσεων γι' αυτά τα οποία μας αφορούν. Το υπόλοιπο 
ποσοστό δυστυχώς το ελέγχουν οι δυνατοί της γης. Αυτό σημαίνει ότι τα περιθώριά 
μας για λάθη είναι πάρα πολύ περιορισμένα. Αλλά αυτό σημαίνει ταυτόχρονα ότι 
υπάρχει μεγάλη ανάγκη να χαράξουμε μια, όπως ανέφερα, μεσοπρόθεσμη και μακρο
πρόθεσμη εθνική και πανεθνική στρατηγική, η οποία να βασίζεται οπωσδήποτε σε 
μια σύμπνοια, σε μια αλληλεγγύη, σε κάποιους κοινούς στόχους, σε μια κοινή 
πορεία, κάτι το οποίο δυστυχώς μέχρι τώρα δεν έχουμε καταφέρει να επιτύχουμε. 

Λέγεται ότι βρισκόμαστε κοντά στη διχοτόμηση. Το τόνισε ο κ. Χριστόφιας, 

νομίζω. Δε διαφωνούμε. Κάπου βρισκόμαστε μεταξύ φθοράς και aφθαρσίας. 
Κάπου οι ξένοι που μας επισκέπτονται μας ρωτούν: "Μα, θέλετε άραγε λύση;" 
Έντεχνα βέβαια. Κάποιοι ξένοι μας λέγουν: "Ξέρετε, η τραγωδία της Κύπρου είναι 
ότι δεν υπάρχει τραγωδία". Κάποιοι λένε: "Άραγε δε μας λέτε και εσείς σε κάποιες 
ιδιαίτερες συνομιλίες σας, σε κάποια σαλόνια: 'Αυτοί από εκεί και εμείς από εδώ';" 
Ακόμα όμως υπάρχουν και κάποιες φωνές αυτή την εποχή, που πραγματικά έχουμε 

ξεπεράσει την τελευταία βάση της ομοσπονδίας και αρμενίζουμε στο πέλαγος της 

συνομοσπονδίας, οι οποίες λένε να εγκαταλείψουμε την ομοσπονδία, να εγκαταλεί
ψουμε τις συμφωνίες κορυφής. 

Αναρωτιόμαστε: Αν πράγματι χρησιμοποιηθούν αυτές οι θέσεις από τους 
aντιπάλους μας ή από εκείνους οι οποίοι ρυθμίζουν τις τύχες του κόσμου, πού 
οδηγούν; Η εγκατάλειψη της ομοσπονδίας δε σημαίνει τίποτε άλλο παρά ένα 
μήνυμα: ότι ο λαός μας δε θέλει λύση ομοσπονδιακή, δε θέλει επανένωση. Και αυτό 
θα είναι το έναυσμα για διαδικασίες που θα οδηγήσουν στην οριστική διχοτόμηση 

της Κύπρου. Και θέλω να τονίσω σήμερα από αυτό το βήμα ότι αυτές οι φωνές 
μπορεί να είναι καλή τη πίστει που γίνονται, μπορεί να γίνονται στην απελπισία 

μας, επειδή η τουρκική αδιαλλαξία συνεχίζεται και κάπου θέλουμε να δημιουργή
σουμε μια καταλυτική κατάσταση, δεν είναι όμως αυτός ο τρόπος. Αυτές οι φωνές 
περί της εγκατάλειψης της ομοσπονδιας και των συμφωνιών κορυφής δίδουν επιχει
ρήματα σε όσους θέλουν να διατηρηθεί το sιatus quo και πέραν αυτού να αρχίσει η 
διαδικασία της αναγνώρισης του ψευδοκράτους. Πρέπει να προσέξουμε πάρα πολύ, 
διότι παίζουμε πράγματι με τη φωτιά, όταν μιλούμε εναντίον της ομοσπονδίας και 

όταν δίνουμε την εντύπωση ότι έχουμε εγκαταλείψει κάποια πράγματα τα οποία 

έχουν συμφωνηθεί. Είμαστε πάρα πολύ μικροί, για να εγκαταλείψουμε κάποια 
συμφωνηθέντα, και δεν εί.ναι κανένας ενδοτισμός ο οποίος οδηγεί σε αυτά τα λόγια. 
Σε τελευταία ανάλυση, η εγκατάλειψη της ομοσπονδίας οδηγεί στην πιο ενδοτική 
λύση που μπορεί να φανταστεί κανένας, οδηγεί στη διχοτόμηση. 
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Το άλλο σημείο που Οέλω να τονίσω είναι η διαφορά, το χάσμα το οποίο 
υπάρχει μεταξύ λόγων και έργων. Μιλούμε για την ανάγκη επανατοποθέτησης του 

Κυπριακού. Μιλούμε για την ανάγκη να επαναφέρουμε το Κυπριακό ως θέμα -. • • 
εισβολής και κατοχής μετά από είκοσι ένα χρόνια κατά τα οποία έχουν ξεχαστεί οι 

εξωτερικές πτυχές και κατά τα οποία έντεχνα η τουρκική προπαγάνδα και η όλη 

πορεία του Κυπριακού έχουν μετατρέψει ή έχουν, κατά κάποιο τρόπο, στρέψει το 

φακό του παγκόσμιου ενδιαφέροντος στο Κυπριακό ως μια διακοινοτική διαφορά. 

Και λέω: Πώς θα γίνει αυτή η επανατοποθέτηση; Με το να τα λέμε εμείς εδώ στη 

Βουλή; Με το να γίνονται συζητήσεις από τηλεοράσεως μεταξύ μας; Με το να 

διακηρύσσουμε με ομιλίες από τα βήματα τα οποία βρίσκονται στη μικρή Κύπρο και 

τις οποίες δεν παρακολουΟεί κανένας ότι το Κυπριακό είναι θέμα εισβολής και 

κατοχής; 

Έρχομαι στο ζωτικό τομέα της διαφώτισης. Στο τέλος κατάντησε να λέμε 

"διαφώτιση" και δίπλα κάποιοι να γράφουν "δονκιχωτισμός'Ό Τι πάει να πει δονκι

χωτισμός; Όταν βλέπουμε την τουρκική εξωτερική πολιτική, όταν βλέπουμε την 

τουρκική προπαγάνδα, όταν βλέπουμε την κ. Τσιλέρ να αλωνίζει στα ευρωπα"ίκά 

σαλόνια, όταν βλέπουμε μέσα σε τρεις τέσσερις μήνες, ενώ όλοι οι φίλοι μας στο 

Ευρωκοινοβούλιο μας διαβεβαίωναν ότι με τίποτε δεν μπορεί να εγκριθεί η τελω

νειακή ένωση της Τουρκίας με την Ευρώπη, να γίνεται όλη αυτή η αναστροφή των 

πραγμάτων ένεκα της πολύ έντονης τουρκικής προπαγάνδας, ένεκα των διακόσιων 

με τριακόσιων εκατομμυρίων λιρών με τα οποία έχει καταφέρει η Τουρκία να δώσει 

την εικόνα που θέλει ... που σε ένα βαθμό είναι η πραγματική, αλλά είναι υπερμεγε
θυμένη εικόνα· είναι pcrceptions, όπως λένε. Είναι εικόνες τις οποίες η ίδια η 
Τουρκία θέλει να παρουσιάσει. 

Έχει μεγεθύνει τον κίνδυνο του ισλαμικού φανταμενταλισμού, ενώ στην πραγ

ματικότητα ο ισλαμικός φανταμενταλισμός ανθεί, όταν υπάρχει καταπίεση των 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων, όπως έγινε στην Περσία. Αλλά έχει αντιστρέψει την 

πραγματικότητα. Όταν βλέπουμε να παρουσιάζεται ως ο προστάτης των διόδων 

των πετρελαίων από τη Μέση Ανατολή προς τη Δύση και τώρα ως ο προστάτης των 

διόδων των πετρελαίων από το Καζακστάν, που είναι η νέα πηγή προς τη Δύση, 

όταν παρουσιάζεται ως ο καλός πρέσβης της Δύσης έναντι των νέων ισλαμικών 

δημοκρατιών που ξεπήδησαν από την πρώην Σοβιετική Ένωση, όταν παρουσιάζεται 

ως ο σταθεροποιητικός παράγοντας στα Βαλκάνια, όταν παρουσιάζεται ως ο καλός 

μεσολαβητής στον Εύξεινο Πόντο, όταν παρουσιάζεται ως ο σύμμαχος της Δύσης 

στην επιχείρηση ανακούφισης στο Ιράκ -και εδ<i> μιλούμε για κάποιους Κούρδους 

του Ιράκ για τους οποίους τα ανθρώπινα δικαιώματα έχουν σημασία, ενώ οι 

Κούρδοι του Ιράν δεν υπάρχουν και ενώ οι Κούρδοι της Τουρκίας είναι υπό κατα

δίωξη. Όταν λοιπόν έχει καταφέρει να μεταλλάσσει όλα αυτά τα πράγματα η 

Τουρκία και να κινείται μεταξύ του ενός ταμπλό και του άλλου και να παρουσιάζει 

τη δική της πολιτική και να εξηγεί σε κάθε ταμπλό τα πράγματα διαφορετικά και να 

πείθει, τότε πρέπει να αντιληφθούμε πόσο φτωχή είναι η δική μας διαφώτιση. Και 

μιλούμε εδώ για κονδύλια των f:900.000. Και δεν είναι δικαιολογία το να πούμε 

"ξέρετε, έγιναν κάποτε σκάνδαλα στη διαφώτιση". Ναι, έγιναν σκάνδαλα. Αν έγιναν 

σκάνδαλα, να επιληφθεί. η δικαιοσύνη των σκανδάλων. Αλλά δεν μπορούμε πράγ

ματι να μιλούμε για επανατοποθέτηση του Κυπριακού στην Αμερική, στην Ευρώπη, 
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για κινητοποίηση των Ελληνοαμερικανών, για κινητοποίηση της ομογένειας, για να 

ευαισθητοποιηθεί η διεθνής κοινή γνώμη ... και οι μουσουλμάνοι στη Βοσνία 
κέQδισαν τον πόλεμο διά της διαφώτισης, ενώ στο θέατρο του πολέμου είχαν 
κεQδίσει οι Σέρβοι. Όταν χρησιμοποιούμε αυτά τα ελάχιστα κονδύλια. οι ξένοι που 
μας παρακολουθούν, ακόμα και οι σύμμαχοι της Τουρκίας, δε θεωρούν ότι είναι 

σοβαρά αυτά τα οποία λέμε. 

Και είναι καιρός, λέγω, να υπάρξει αυτή η συνέπεια, να πάρουμε σοβαρά το 

θέμα της διαφώτισης. Και δε λέμε να δαπανούμε λεφτά έτσι, να τα πετούμε για να 
λέμε "ζήτω η διαφώτιση". Αλλά από την άλλη να μη μηδενίζουμε κάτι το οποίο 

ουσιαστικά μπορεί να προσφέρει κάποια πράγματα. Και εμείς θα ελέγξουμε πώς 
δαπανώνται τα κονδύλια για τη διαφώτιση. Και δε μιλούμε για ποσότητα· μιλούμε 
για ποιότητα. Μιλούμε για κάποιο οργανισμό διαφώτισης. Μιλούμε για να φύγει η 
διαφώτ~ση από κάποια στεγανά, τα οποία έχουν πολλά άλλα πράγματα να ασχολη
θούν και δεν προλαβαίνουν να δουν αυτά τα πράγματα. 

Λέγω ότι έφτασε η ώρα και για την Ελλάδα και για την Κύπρο που, αν θέλουμε 
να διεκδικήσουμε εθνικά συμφέροντα, πρέπει να τα διεκδικήσουμε πειστικά. Πρέπει 

να αντιληφθούμε τη σημασία που έχουν σήμερα τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 
Πρέπει να αντιληφθούμε ότι με τα ηλεκτρονικά μέσα κερδιζονται και χάνονται 

μάχες. Δε γίνονται πλέον πόλεμοι. Είναι η κοινή γνώμη η οποία αποφασίζει 
κάποια πράγματα. Και, για να αναστραφούν κάποια πράγματα μετά από είκοσι ένα 

χρόνια, χρειάζεται μια τεράστια προσπάθεια. Είμαστε έτοιμοι να το κάνουμε ή 

θέλουμε να συνεχίσουμε να κάνουμε αυτό τον αγώνα από καθέδρας και οι ξένοι να 
βλέπουν το ψηλό βιοτικό μας επίπεδο, την ανάπτυξή μας, τους πύργους που 
χτίζουμε στην άμμο, την ευημερία η οποία υπάρχει και την οποία χρησιμοποιούν 

εναντίον μας; 

Και, βεβαίως, δεν αντιλαμβάνονται ότι κάτω από αυτή την ευημερία η ψυχή 

του Έλληνα Κυπρίου είναι διχοτομημένη. Ότι είμαστε έτοιμοι να θυσιάσουμε 
εκατό φορές αυτή την ευημερία φτάνει να ξαναενώσουμε τον τόπο μας. Δεν το αντι

λαμβάνονται, διότι αυτά είναι τα κριτήρια. Αυτός είναι ο τρόπος σκέψης του Ευρω
παίου και πρέπει να είμαστε πιο πειστικοί παρά να προχωρούμε σε βαθιές αναλύ

σεις για το γιατί πρέπει να δεχθούμε το ένα ή το άλλο. Επιτέλους, να κάνουμε 
κάποια πράγματα, για να έχουμε κάποια περισσότερη επιλογή του τι θα μας 
προσφερθεί. Εκτός αν στην πραγματικότητα είμαστε μοιρολάτρες και το μόνο 
πράγμα το οποίο έχουμε να aντιτάξουμε είναι ότι θα έρΟει εκείνη η μέρα, η μαύρη 
μέρα, αλλά ας την καθυστερήσουμε αυτή τη μαύρη μέρα, διότι είμαστε πατριώτες. 

Τότε το μόνο που θα πετύχουμε είναι να την καθυστερήσουμε. Αυτό είναι το 

καθήκον μας; 

Εγώ λέω ότι δεν είμαστε μοιρολάτρες. Και εγώ λέω ότι aντιστρέφουμε τη 

μοίρα. Ο λαός αυτός, ο ελληνισμός, ουδέποτε υπήρξε μοιρολάτρης και πήρε τη 
μοίρα του στα χέρια του. Αλλά, για να πάρουμε τη μοίρα μας στα χέρια μας, πρέπει 

να πάρουμε σοβαρά το μέλλον στα χέρια μας. Να δώσουμε μάχη για τη διαφώτιση. 
Να δώσουμε μάχη για την κοινή γνώμη των ευρωπα·ίκών λαών και του αμερικανικού 

λαού. Να κινητοποιήσουμε τους Ελληνοαμερικανούς. 

Μιλούμε για ελληνοαμερικανικό λόμπι. Στην πραγματικότητα το λόμπι είναι 

το τουρκικό λόμπι, διότι είναι εντός της μηχανής είναι εντός της αμερικανικής 

μηχανής, του Πενταγώνου, του State Department, των μεγάλων βιομηχανικών 
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μονάδων στρατιωτικού υλικού και πετρελαίου. Είναι εκεί που κινείται αθόρυβα το 
τουρκικό λόμπι. Το δικό μας είναι εξωτερικό λόμπι, στο Κογκρέσο. 

Και, αν θέλουμε κινητοποίηση και αν ξοδεύουμε για την άμυνα -και δεν είναι 

μυστικό- τετρακόσια και πεντακόσια εκατομμύρια δολάρια- και φαίνονται στους 

προϋπολογισμούς, δεν αποκαλύπτω μυστικά- τότε είναι αστείο πράγμα να ξοδεύ

ουμε για την επίθεση -διότι η διαφώτιση είναι η επιθετική αιχμή του δόρατος- ένα 

εκατομμύριο δολάρια ή ενάμισι εκατομμύριο δολάρια. Δε λέω να μην ξοδεύουμε -
και το λέγω έντονα, γιατί το αισθάνομαι- για την άμυνα. Ακόμα περισσότερα να 

ξοδέψουμε, αν χρειαστεί. Αλλά κάπου να αλλάξουμε τις προτεραιότητές μας και να 
πάρουμε στα σοβαρά την προσπάθεια της διαφώτισης για το τι πραγματικά είναι το 

Κυπριακό. 

Διότι, αν νομίζουμε ότι σήμερα με τη νέα τάξη πραγμάτων το δίκαιό μας κυλά 
μόνο του, δεν κυλά πλέον ο ποταμός μόνος του. Η νέα τάξη πραγμάτων δεν 

αποτελεί τίποτε άλλο παρά τα συμφέροντα εκείνων που ανήκουν σε αυτή τη νέα 

τάξη πραγμάτων. Πρέπει να αντιληφθούμε όη η κατάρρευση της Σοβιετικής 

Ένωσης έχει αντιστρέψει όλα τα ισοζύγια. Δεν υπάρχει πλέον ένα παγκόσμιο 

σύστημα ασφάλειας, έστω και αν αυτό ήταν το ισοζύγιο του τρόμου, το πυρηνικό 

ισοζύγιο μεταξύ των δύο υπερδυνάμεων. Σήμερα υπάρχουν τοπικά συστήματα 

ασφάλειας, τα οποία εξαρτώνται από τους δυνατούς της κάθε περιοχής και από το 

πώς πείθουν αυτοί. οι δυνατοί ότι εξυπηρετούν τα συμφέροντα της υπερδύναμης 
Αμερικής ή των μονίμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Κατά συνέπεια, πρέπει να ενταχθούμε σε αυτή τη νέα τάξη πραγμάτων που δεν 
έχει ούτε το αντίβαρο της Σοβιετικής Ένωσης. Τουλάχιστον η Ρωσία δεν έχει 

μπορέσει ακόμα να επιστρέψει στο ρόλο μιας μεγάλης δύναμης ούτε υπάρχει το 
αντίβαρο των Αδεσμεύτων που επέτρεπαν στην Κύπρο να διαδραματίσει ένα ρόλο. 

Υπάρχει το αντίβαρο της Ευρωπα·cκής Ένωσης, το οποίο μέχρις ενός βαθμού διευ
ρύνει τις παραμέτρους του Κυπριακού από ελληνοτουρκικό πρόβλημα -εμείς δεν το 

δεχόμαστε έτσι, αλλά έτσι θέλουν να το βλέπουν οι Τούρκοι- σε ευρωπα'ίκό 
πρόβλημα και δημιουργεί Lσως κάποιες, αν θέλετε, δυνατότητες για άσκηση πιέσεως 

στην Τουρκία ένεκα συγκλίσεων, φιλοδοξιών, συμφερόντων. Αλλά και εκεί, για να 

υπάρξει αυτή η σύγκλιση και να είναι ευνοΊ:κή για την Κύπρο, πρέπει να προχωρή

σουμε στο να πείσουμε για την πραγματική υφή του Κυπριακού και να δημιουργηθεί 

πίεση από κάτω προς τα πάνω. Ειδάλλως, Οα αναμένουμε μοιρολατρικά τη μοίρα 
μας . 

Επανέρχομαι και ρωτώ: Υπάρχει διαφώτιση; Υπάρχει ομόνοια μεταξύ μας; 
Υπάρχει αλληλεγγύη; Υπάρχει αρετή; Υπάρχει σχεδιασμός; Υπάρχει στρατηγική; 

Υπάρχει εΟνική πολιτική; Μεταφέρουμε κοινά και ομοιόμορφα μηνύματα; Υπάρχει 

ενότητα στη βάση και την κορυφή; Αντιλαμβανόμαστε ότι, αν δεν υπάρξουν όλα 
αυτά, σε κάποια στιγμή οι βάρβαροι στο τέλος θα περάσουν για δεύτερη και 

οριστική φορά; Κατά συνέπεια, πέρα από τις αναλύσεις, τις εμβαθύνσεις, τη 

διατριβή, αν θέλετε, στα του κόσμου, στις συγκυρίες οι οποίες συμβαίνουν, στους 
συσχετισμούς και στα εμπλεκόμενα συμφέροντα, ας αποφασίσουμε όχι μόνο τι 

θέλουμε αλλά και πώς το διεκδικούμε. 

Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. Γαλανός επανέρχεται στην 

έδρα.) · 

. -

.· 
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Κύριοι συνάδελφοι, αν θα υπάρξουν δευτερολογLες, έχει συμφωνηθεL, επειδή 

εLμαστε δημοκρατια εδώ, η σειρά των δευτερολογιών να είναι αντίστροφη. Δηλαδή, 
εκείνοι που ξεκLνησαν πρώτοι θα με( νουν τελευταίοι. Αλλά θα ήθελα να ρωτήσω αν 

αισθάνεστε ότι θα υπάρξουν ... 

Αν υπάρξουν, θα δώσω το λόγο κατά σειρά. Κατά συνέπεια, η σειρά είναι του 

κ. Μάτση. Αισθάνεστε ότι θέλετε να δευτερολογήσετε; Οποιοσδήποτε συνάδελφος 

θέλει να δευτερολογήσει ... 

Δ. ΧΡΙΣΊΌΦΙΑΣ: 

Θέλουμε να δευτερολογήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βεβαίως, έχετε το δικαίωμα. Αλλά το θέμα είναι ότι, αν δευτερολογήσετε 

εσεLς, τότε θα αισθανθούν το δικαίωμα να δευτερολογήσουν και άλλοι. Κατά συνέ

πεια, το θέμα εLναι ότι, αν απεμπολήσει κάποιος τη σειρά δευτερολογίας, εLναι λίγο 
δύσκολο να αντιστρέψουμε τη σειρά. Πώς το χειριζόμαστε; 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εLναι φυσικό, εφόσον μόλις έχει τελειώσει ο Πρόεδρος του 

κόμματος, να μη δευτερολογήσει. Τι να δευτερολογήσει! Ό,τι είχε να πει το εtπε 
στην πρωτολογία του. Αν θα δευτερολογήσει, είναι φυσικό να απαντήσει σε άλλο 

συνάδελφο δευτερολογούντα. Η πρόθεση, εξ όσων αντιλαμβάνομαι, του Προέδρου 
του κόμματος είναι να μη μιλήσει. Αν όμως προκύψει οτιδήποτε το οποίο πιθανόν 

να χρειάζεται απάντηση, θα είμαστε κατά το δυνατό συντομότεροι, πολύ σύντομοι 

στην απάντηση προς τον κ. Χριστόφια. Δεν είναι πρόθεση να μην έχει την ευχέρεια 

ο κ. Χριστόφιας, αλλά άκουσε ήδη τις θέσεις μας. Συνεπώς, αν είναι, ο κ. Χριστό
φιας θα απαντήσει σε όσα είπε ο Πρόεδρος του κόμματος. Και δεν είναι θέμα 

σειράς, προς Θεού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, καλά. Θα ήταν μια οργανωμένη, αν θέλετε, δευτερολογία, όπως 

είχαμε πει. Εφόσον όμως δε θα είναι, τότε είναι φυσικό αυτό που λέτε, κύριε 

Α ναστασιάδη. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορεί συνεχώς κάποιος να είναι σε δυσμενή θέση, να 

απαντούν οι άλλοι στη δική του ομιλια είτε είναι πρωτολογία είτε είναι δευτερο
λογία. Αυτή είναι η έννοια των συμφωνηθέντων το πρωί. Δηλαδή, πρωτολογείς, 

σχολιάζει κάποιος την ομιλία σου και έχεις την ευχέρεια εσύ που σχολιάστηκες να 

σχολιάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Χρίστου, αυτό που λέτε είναι σωστό, αλλά οδηγούμαστε σε ένα 

λογικό αδιέξοδο. Ο κ. Μάτσης αισθάνεται ότι έχει απαντήσει, διότι ήταν τελευ

ταίος. Κατά συνέπεια, δεν μπορεί να πάρει το λόγο. Θα πάρει το λόγο ο κ. Χριστό-
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φιας. Όμως, δεν μπορώ να τον aποκλείσω, βάσει των κανονισμών, από το να 

απαντήσει. Δηλαδή, αυτή είναι η διαδικασία. Τώρα, για να είμαστε δικαιοι, θα 
μπορεί ο κ. Χριστόφιας να μπει σε τριτολογία. Πλέον φεύγουμε, επαναλαμβάνω, ·- - • 
από την οργανωμένη δευτερολογία. Επομένως γίνεται συζήτηση. Απλό. 

Ο κ. Μάτσης και ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι κάνουμε άσκοπη συζήτηση. Αν οποιοσδήποτε από 

τους έντιμους αρχηγούς έχει να πει οτιδήποτε σε δευτερολογία, να πάρει το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου, κύριε Χριστόφια. Λέγω απλώς, κύριε Χριστόφια, ότι 

θα μπούμε σε συζήτηση και δεν υπάρχει τίποτε το οργανωμένο πλέον. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Από ό,τι αντιλαμβάνομαι, η περιπλοκή προκύπτει από την αλλαγή της σειράς. 

Αν επαναληφθεί η ίδια σειρά, η προηγούμενη, θα αντιληφθεί ο καθένας αν έχει να 
προσθέσει οτιδήποτε. Έτσι, εισηγούμαι, για να μη συζητούμε περαιτέρω, να επανα

ληφθεί το προηγούμενο σκηνικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, βάσει του Κανονισμού της Βουλής, αν οποιοσδήποτε επιθυμεί να 
δευτερολογήσει, έχει αυτό το δικαίωμα και οποιοσδήποτε έχει το δικαίωμα να του 

απαντήσει. Επομένως, ο κ. Χριστόφιας έχει το λόγο και έχει το δικαίωμα και να 
τριτολογήσει και να γίνει συζήτηση. Όμως θα μείνουμε στα πλαίσια των αρχηγών 

των κομμάτων. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι οι κάμερες είναι μεγάλη πρόκληση, 

φαίνεται, αλλά εν πάση περιπτώσει, με όλο το σεβασμό, θα πω ότι οι τοποθετήσεις 
κάποιων συναδέλφων με υποχρεώνουν να δευτερολογήσω. Η όλη ομιλία του Προέ
δρου του Δημοκρατικού Συναγερμού δεν ήταν ομιλtα σχετικά με τη συζήτηση των 

εξελίξεων· ήταν απάντηση σε ομιλίες άλλων συναδέλφων που βγήκαν στο βήμα. 
Ουσιαστικά, ήταν δευτερολογία από πρωτολογία σε τελευταία ανάλυση. Ήταν 

δικαίωμα, βέβαια, του κ. Μάτση να κάνει σχόλια. 

Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι κάποιες τοποθετήσεις, σε σχέση με την πορεία 

της Κύπρου προς την Ευρωπα·ίκή Ένωση, χτίζονται με βάση το επιθυμητό και όχι 

με βάση το πραγματικό. Εκλαμβάνουμε τις επιθυμίες μας ως πραγματικότητα. Και, 
βεβαίως, η γνωμοδότηση μιλά για την εφαρμογή του ευρωπα·ίκού κεκτημένου σε 

ολόκληρη την Κυπριακή Δημοκρατία. Αν με ρωτάτε, εφόσον είναι ανοιχτό το 
κυπριακό πρόβλημα, αυτό είναι και το πρόβλημά μας στην πορεία ένταξης της 

Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Διότι θα μας πουν -μας το λένε ήδη και πρέπει να 

ανοίξουμε τα αυτιά μας καλύτερα και να μην ακούμε εκείνο που θέλουμε να ακούμε

ότι είναι ανάγκη το ευρωπα'ίκό κεκτημένο να εφαρμοστεί σε ολόκληρη την επικρά

τεια της Κυπριακής Δημοκρατίας και γι' αυτό "θα πρέπει να λύσετε πρώτα το 

κυπριακό πρόβλημα, θα μας πουν, για να ~-τορεί να εφαρμοστεί σε ολόκληρη την 

επικράτεια της Κυπριακής Δημοκρατίας". Αυτό λέει και η γνωμοδότηση την οποία 

χρησιμοποίησε ο σεβαστός κ. Μάτσης. Αυτή είναι η πραγματικότητα, την οποία θα 

μας λένε καθημερινά οι Ευρωπαίοι μιλώντας για αποκλίσεις. 

.. 
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Δεν είμαστε εμείς που μιλούμε για αποκλίσεις. Είναι εκείνοι οι ίδιοι που 

αναλαμβάνουν τις πρωτοβουλίες που μιλούν για αποκλίσεις από το ευρωπα'ίκό 

κεκτημένο. Είναι εκείνοι οι ίδιοι οι οποίοι δυστυχώς για λόγου τους εφαρμόζqυν το 

ευρωπα'ίκό κεκτημένο, αλλά για λόγου μας, επειδή στη μέση είναι η Τουρκία και τα 

μεγάλα συμφέροντά τους σε σχέση με την Τουρκία, δε θέλουν να εφαρμόσουν το 

ευρωπα'ίκό κεκτημένο. Αυτή είναι μια δεινή και στυγνή πραγματικότητα. Είναι 

αυτοί οι ίδιοι που στο Δουβλίνο είπαν ότι ο δρόμος της Τουρκίας προς την Ευρω. 

πα'ίκή Ένωση περνά από την Κύπρο. Αυτοί είναι που το είπαν ή δεν είναι αυτοί; 

Αυτοί οι ίδιοι όμως, χωρίς να κάμει καμιά υποχώρηση η Τουρκία, αλλά αντίθετα 

σκληρύνοντας τη στάση της στο Κυπριακό, ζητώντας και διπλή κυριαρχία και δύο 

ξεχωριστά κράτη, φέρνοντας και άλλα στρατεύματα και άλλο οπλισμό, αυτοί οι 

ίδιοι λένε ότι η τελωνειακή ένωση της Τουρκίας με την Ευρωπα'ίκή Ένωση δεν έχει 

σχέση με το Κυπριακό. Και, αν έχει μια σχέση, μας είπαν, είναι θετική, γιατί, 

τάχατες, θα βοηθηθεί η Τουρκία να αλλάξει τη στάση της. Και είναι πολύ λυπηρό 
που και κάποιοι από εμάς επανέλαβαν αυτή τη Οέση, την ώρα που ο Ντενκτάς ζητά 

διπλή κυριαρχία και την ώρα που μπαίνουν και οι Αμερικανοί ως προπομπός για τη 

διπλή κυριαρχία. 

Το θέμα της διπλής κυριαρχίας, κύριοι, δεν είναι ιδιοτροπία κανενός που δεν 

την αποδέχεται. Και το λέω αυτό το πράγμα, γιατί έχει ρωτήσει και ο κ. Ρολάνδης: 

"Έχουμε το πολιτικό Οάρρος εμείς επιτέλους να πούμε ναι στη λύση του κυπριακού 

προβλήματος;" Εγώ λέω ότι ναι, έχουμε το πολιτικό θάρρος και η ελληνοκυπριακή 

πλευρά ως τώρα το έχει αποδείξει πλείστες όσες φορές αυτό το πολιτικό Οάρρος . 
Στριμωγμένοι, βέβαια, για να είμαστε εντάξει μετά τις εγκληματικές πράξεις της 

χούντας και της ΕΟΚΑ Β' και το κουβάλημα της Τουρκίας στην Κύπρο. Βρήκαμε 

όμως το πολιτικό θάρρος να δεχθούμε δικοινοτική διζωνική ομοσπονδία. Αυτό δεν 

είναι υποχώρηση· αυτό είναι φοβερή παραχώρηση από πλευράς της ελληνοκυ· 

πριακής πλευράς, η οποία δείχνει βούληση και θέληση για λύση στο κυπριακό 
πρόβλημα και επανένωση της Κύπρου και του λαού της. 

Αλλά υπάρχουν και κάποια όρια. Και η κυριαρχία είναι η αρχή χωρίς την 

οποία δεν υπάρχει κυπριακό κράτος. Ή το κατανοούμε αυτό το πράγμα ή τέλος 

πάντων θέλουμε την όποια λύση. Η κυριαρχία δεν έχει σχέση με συνταγματικά 
δικαιώματα. Η κυριαρχία είναι υποκείμενο του διεθνούς δικαίου. Έχει άμεση και 

απόλυτη σχέση με την οντότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας ή του όποιου κράτους. 

Α ν διαμελιστεί και παραχωρηθεί, τότε δίνει τη δυνατότητα στον Ντενκτάς ή στον 

όποιο Ντενκτάς, την ώρα που θα θέλει, να τη χρησιμοποιήσει για το διαχωρισμό. 

Επειδή κάποτε και ο κ. Ρολάνδης και άλλοι aρεσκόμαστε να φέρνουμε παρα

δείγματα, να μου επιτρέψετε να φέρω και εγώ ένα παράδειγμα. Στις συναντήσεις 

που είχαμε στο "Λήδρα Πάλας" -και επικαλούμαι και τον κ. Μάτση και τον κ. 

Λυσσαρίδη, που ήταν παρόντες- συζητήθηκε το θέμα της κυριαρχίας. Πρέπει να πω 

με ικανοποίηση ότι όλοι οι Ελληνοκύπριοι πολιτικοί ηγέτες, μη εξαιρουμένου και 

του κ. Ρολάνδη ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Άλλο πράγμα θέλω να πω. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κάμνετε λάθος, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όχι, δεν κάνω κανένα λάθος. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δε χρησιμοποίησα τη λέξη "κυριαρχία" στην ομιλία μου. 

Δ. ΧΡLΣΊΌΦΙΑΣ: 

Τη χρησιμοποιώ εγώ, για να τονίσω ότι υπάρχουν όρια στις παραχωρήσεις και 

υπάρχουν και όρια πολιτικού θάρρους. Αυτό είναι που θέλω να πω. 

Ο κ. Αττούν, ενώ όλοι μας προσπαθήσαμε να υπογραμμίσουμε ότι δεν μπορεί 

να διαιρεθεί, καλέ, η κυριαρχία, διότι αυτό θα σημαίνει το τέλος του ανεξάρτητου 

κυπριακού κράτους, ο άνθρωπος μας είπε ξεκάθαρα: "Θέλουμε κυριαρχία, γιατί 

είχαμε πικρές εμπειρίες το '63, είχαμε πικρότερες εμπειρίες το '74 και θέλουμε να 
διασφαλιστούμε μήπως και ξανασυμβεί να χωρίσουμε και να μείνουμε επί ξύλου 

κρεμάμενοι. Θέλουμε αναγνώριση". 

Έχουμε την εντύπωση ότι τα σαίνια και τα σαχίνια -και τα δυο μαζί- του 

Υπουργείου Εξωτερικών της Τουρκίας που μεθόδευσαν την απαίτηση για χωριστή 

κυριαρχία είναι επιπόλαια; Και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι ο νομομαθής Πρόε

δρος της Κυπριακής Δημοκρατίας, που αρέσκεται να αναλύει τα θέματα ... Γιατί, 

έστω και όπως το ανέλυσε ψες στη συζήτηση, συζητά κυριαρχία; Δεν έπρεπε να 
συζητά η δική μας η πλευρά το θέμα της κυριαρχίας. Κάποτε, για να μου απαντή

σουν ορισμένοι, λένε: "Μα, στις ιδέες Γκάλι γίνεται λόγος για μία μεν και αδιαίρετη 

κυριαρχία, αλλά η οποία εκπηγάζει -το είπε και ο κ. Μάτσης προηγουμένως- από τις 

δύο κοινότητες!" 

Θέλω να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι τις ιδέες Γκάλι δεν είμαι εγώ που 

τις συνέταξα ούτε είναι το ΑΚΕΛ που τις συνέταξε ούτε δέχθηκε τέτοιο σημείο στις 
ιδέες Γκάλι ποτέ το ΑΚΕΛ. Και είναι συνεπές με τις θέσεις τσu από τότε. Τα 

πρακτικά του Εθνικού Συμβουλίου είναι στη διάθεση όλων. Ουδέποτε δεχθήκαμε 
αυτή τη διατύπωση του κ. Γκάλι στις ιδέες Γκάλι. Έτσι, για να το ξεκαθαρίζουμε! 

Διότι απαντούμε ορισμένοι: "Μα, οι ιδέες Γκάλι ... "Ε! και ρωτώ: Αν οι ιδέες Γκάλι 
λένε ακόμα και για χωριστή κυριαρχία, τι σημαίνει αυτό το πράγμα; Σημαίνει ότι το 

αποδέχθηκε αυτό το ΑΚΕΛ; Ποτέ δεν το αποδέχθηκε και δε θα το αποδεχθεί το 

ΑΚΕΛ. Για να είμαστε, επαναλαμβάνω, συνεπείς με αυτά που λέμε και με αυτά που 

υποστηρίζουμε. Και πάλι επικαλούμαι συναδέλφους, μέλη του Εθνικού Συμβου

λίου. 

Τι περαιτέρω παραχωρήσεις λοιπόν να κάμει η δική μας πλευρά; Η δική μας 

πλευρά δέχθηκε και την πολιτική ισότητα, όπως τη διαγράφει ο Γενικός Γραμμα

τέας. Δέχθηκε και πολλά άλλα σημεία, τα οποία είναι σοβαρότατες παραχωρήσεις. 

Δέχθηκε να είναι συγκεντρωμένοι οι Τουρκοκύπριοι στη μια περιοχή και να τη διοι

κούν με πλήρη αυτονομία. Είναι παραχωρήσεις αυτά και δείχνουν βούληση. 

Νομίζω ότι, παρόλο που σε αρκετές περιπτώσεις μπορεί σε χειρισμούς να μη 

συμφωνούμε πλήρως με τον κ. Παπαδόπουλο, πρέπει να πω ότι έχει δίκαιο, όταν 

λέει: "Πέστε μου ποιες παραχωρήσεις έχει κάνει ο κ. Ντενκτάς και η Τουρκία ως 

τώρα". 

. -
-. 
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Αν μιλούμε για τον Ραμπί.ν, στον οποίο υποκλιΟήκαμε όλοι, το ρόλο του 

Ραμπtν είναι η Τουρκία και ο Ντενκτάς που πρέπει να τον παίξουν. Διότι είναι το 

• - Ισραήλ που ήταν η κατοχική δύναμη. Και είναι η Τουρκία που είναι η κατοχική 

δύναμη. Και, αν πρέπει να δείξει ακριβώς πολιτικό θάρρος ένας ηγέτης, αυτός είναι 

ή ο κ. Οζάλ ή η κ. Τσιλέρ ή ο όποιος πρωθυπουργός και πρόεδρος της Τουρκίας, 

καθώς και ο κ. Ντενκτάς, ο ηγέτης της τουρκοκυπριακής κοινότητας. Εδώ είναι η 

ουσία του όλου θέματος. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Να δώσει από αυτά που πήρε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ούτε καν να δώσει από αυτά που πήρε. Δε θα δώσει ακριβώς από αυτά που 

πήρε. Αυτά δεν τα δικαιούται· είναι σφετερισμένα, είναι σφετεριστές. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, κύριε, συμφωνείτε όλοι. Όλοι συμφωνούμε. Και, ζωή σε λόγου μας, 

ο κ. Οζάλ! 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ μη μου ευνουχίζετε το λόγο μου. 

Έχει γίνει λόγος και πάλι για το ΝΑΤΟ. Να μπούμε στο ΝΑΤΟ, να σωθούμε. 

Άλλη αυταπάτη, φοβερή αυταπάτη, επικίνδυνη αυταπάτη η οποί.α καλλιεργείται 

στον κυπριακό λαό. Φοβερά επικίνδυνη. Σας λέω: Και να παρακαλούμε, το ΝΑΤΟ 

δε μας θέλει, κύριοι! Δεν πρόκειται το ΝΑΤΟ να aντιπαρατεθεί με την Τουρκία για 

χάρη της Κύπρου. Με κανέναν τρόπο. Απολύτως με κανέναν τρόπο. Η Ελλάδα 

απειλείται από την Τουρκία ότι θα κηρύξει πόλεμο, αν η Ελλάδα επεκτείνει τα 

χωρικά της ύδατα στα δώδεκα μίλια, με βάση διεθνή συνθήκη την οποία υπέγραψε η 

Ελλάδα. Την απειλεί με πόλεμο. Ποιο ΝΑΤΟ θα υπερασπιστεί την Ελλάδα, σας 

παρακαλώ, σε τέτοια περίπτωση; Χτί.ζουμε και πάλι με τη φαντασία μας, χωρίς να 

λαμβάνουμε υπόψη τις πραγματικότητες. Πρέπει να σας πω ότι το ΝΑΤΟ δεν καλύ

πτει χώρα μέλος του από επιοεση χώρας μέλους του. Αυτά τα πράγματα επιτέλους 

το κυβερνών κόμμα και η κυβέρνηση πρέπει να τα μελετήσουν. Δεν μπορεί να τα 

ρίχνουμε πάνω στο τραπέζι και να τα λέμε στον κυπριακό λαό έτσι, απλά. 

Η Δυτικοευρωπα·ίκή Ένωση, όταν δέχθηκε την Ελλάδα στις γραμμές της, 

έκαμε ακόμα ένα βήμα: Δέχθηκε ως συνδεδεμένο μέρος και την Τουρκία. Γιατί. 

άραγε; Διερωτηθήκαμε γιατί το έκανε αυτό το πράγμα η Δυτικοευρωπα·ίκή Ένωση 

και άλλαξε και το καταστατικό της και δεν καλύπτει την Ελλάδα σε αυτή την περί

πτωση σε μια σύγκρουση με την Τουρκία; Έχουμε κατανοήσει δηλαδή ότι η Τουρκία 

είναι εμπλεγμένο μέρος στο Κυπριακό και ότι δεν πρόκειται να ξεμπλεχτεί και με τη 

λύση στο κυπριακό πρόβλημα; Κάποιο ρόλο στις εγγυήσεις θα παίζει η Τουρκία. 

Και μη μου πείτε ότι υπάρχει κανένας από όλους αυτούς τους φίλους μας, τους 

άσπονδους του ΝΑΤΟ, που θα υποχρεώσει την Τουρκία να μην είναι και εγγυήτρια 

δύναμη! Το δείχνουν καθημερινά σήμερα με τις πρωτοβουλίες τους σήμερα οι 

Αμερικανοί. 
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Σας παρακαλώ! Ναι μεν άλλαξαν τα πράγματα, αλλά οι Αμερικανοί είναι την 

Τουρκία που "τζηεύκουν" καθημερινά. Παραβίασαν αποφάσεις των Ηνωμένων 
Εθνών τις οποίες και οι tδιοι ψήφισαν. Σνγκάλνψαν τον κ. Ντενκτάς. Έδωσαν 

προτεραιότητα στα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Τονς κάναμε και εμείς τόπο, 

βέβαια, ο Πρόεδρος Κληρίδης, δεχόμενος την αποκλειστική συζήτηση των μέτρων 

οικοδόμησης εμπιστοσύνης και την αποδοχή τονς. Δε συζητούν την ουσία για τρία 

σχεδόν χρόνια. Απαιτεί η Τουρκία κυριαρχία, όπως και ο κ. Ντενκτάς. Εγκρίθηκε 
πέρσι ψήφισμα τον Σνμβουλtου Ασφαλείας που μιλά για μία και μόνη κυριαρχία 

και έρχονται, αmή την ώρα που μιλούμε, οι Αμερικανοί να αναλάβονν πρωτοβονλία 
και να βάλονν στη ζνγαριά τον πάρε δώσε την ένταξη στην Ευρωπα·ίκή Ένωση και 

την κνριαρχία. Απαράδεκτο! Εντελώς απαράδεκτο! Πώς θα μας σώσει έτσι η 
ένταξη στην Ευρωπα·ι:κή Ένωση; Παραχωρώντας κνριαρχία; 

Άστε που εδώ μιλάμε για ευρωπα·ίκό κεκτημένο! Το ευρωπα·ίκό κεκτημένο 

αυτόματα πουθενά δεν εφαρμόζεται. Θέλω να σας διαβεβαιώσω, αγαπητοί συνά

δελφοι, και είναι έντονη η άποψή μου αυτή -μακάρι να βγω ψεύτης- ότι οι Ευρω

παίοι θα μεριμνούν, ώστε να νλοποιούν το ευρωπα·ίκό κεκτημένο κατά γράμμα 

"έσσω τονς". Αν γίνουμε κομμάτι τους μετά τη λύση του Κυπριακού, λυπούμαι να 

παρατηρήσω ότι ολίγον τους ενδιαφέρει τι λύση Οα πάρουμε. ΚαΟόλον δεν πιέζο

νται και δεν καταπιέζονται, αν δε θα υλοποιείται το ευρωπα·ίκό κεκτημένο μετά τη 

λύση του κνπριακού προβλήματος. Αν τους πάρουμε ένα ομόσπονδο ενωμένο 

κράτος, θα το δεχθούν. Αν τους πάρουμε ένα κράτος χωρισμένο στα δύο με συνομο
σπονδία και με δύο κυριαρχίες, πάλι θα το δεχθούν και θα μας πουν "ευχαριστώ". 

Λοιπόν, εγώ λέω όχι. Εγώ λέω ότι θα δεχθούν και διχοτόμηση ακόμα, αν τους την 
πάρουμε με την υπογραφή μας, και δε θα σκεφτούν το ευρωπα·ίκό κεκτημένο, σας 

διαβεβαιώ. Και, αν εμείς αποφασίσουμε ότι βασικές ελενθερίες θα ανασταλούν ή δε 

θα υλοποιηθούν, πάλι θα το δεχθούν και δε θα σκεφτούν το ευρωπα·ίκό κεκτημένο. 

Γι' αυτό εμείς δεν έχον με αλλεργία, όταν ακούμε για ΝΑ ΤΟ. Δεν ξέρω δηλαδή, 

αλλά "σκοτώστε μας και βάλτε μας νέφτι", πον λαλεί ο λόος. Έχει η Κύπρος 
"καλές" εμπειρίες α.-τό το ΝΑΤΟ, εν πάση περιπτώσει. "Πολύ καλές", για να απενθυ

νόμαστε με ανοιχτές αγκάλες και να θριαμβολογούμε ότι θα μας σ<i>σει το ΝΑΤΟ. 

Είναι συνένοχο το ΝΑ ΤΟ στην τραγωδία αυτού του τόπου. Το λένε και οι φάκελοι, 

το λέει η ζωή, το παραδέχονται οι ίδιοι οι ηγέτες σε διάφορα πόστα, οι Αμερικανοί 

και οι άλλοι. Και επαναλαμβάνω ότι ουδέποτε το ΝΑΤΟ θα καλύψει την Κύπρο σε 
βάρος της Τουρκίας. Αν αυτό το πράγμα δε γίνεται κατανοητό, λυπούμαι να παρα

τηρήσω ότι φαίνεται ότι ζούμε σε άλλο κόσμο. Και ο κυπριακός λαός, για να έχει 
ελπίδες επιβίωσης, θα πρέπει επιτέλους από τους ηγέτες του να ενημερώνεται σωστά 

με έναν πραγματισμό, με μια αντικειμενική αντίκριση των δεδομένων. 

Θα πω δυο λόγια μόνο και θα κατέβω από το βήμα. Ο κ. Ρολάνδης συχνά 

πυκνά κατηγορεί το Εθνικό Συμβούλιο ότι βάζει όρους. Και λέει ότι βάζει όρους 
παρά το γεγονός ότι ο Πρόεδρος Κληρίδης σκέφτεται διαφορετικά. 

Φίλε κύριε Ρολάνδη, αν Οα είμαστε αντικειμενικοί, να είμαστε σε όλα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, στο τρίτο πρόσωπο, κύριε Χριστόφια. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν πειράζει. 

• 

.. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, εμένα με πειράζε~. κύριε Ρολάνδη. Υπάρχουν κανονισμοί και ισχύουν 

για οποιονδήποτε. 

Δ. ΧΡΙΣΊΌΦΙΑΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Βέβαια, λαστιχάρουν οι κανονισμοί. πολλές φορές, 

αλλά δεν πειράζει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. Όσο είμαι εγώ εδώ, δε λαστιχάρουν. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εντάξει. Θα είστε εδώ και θα τους λασηχάρετε και θα σας υποδείξω, κύριε 

Πρόεδρε, πόσες φορές το κάνατε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να μου το υποδείξετε και θα aπολογηθώ τότε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ : 

Με όλο το σεβασμό προς το συνάδελφο, τον κ. Ρολάνδη, αν θα είμαστε αντικει

μενικοί., θα πρέπει να είμαστε σε όλα αντικειμενικοί. 

Είναι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας από μόνος του που δέχθηκε τα μέτρα οικο

δόμησης εμπιστοσύνης βγαίνοντας από αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου. Και 
είναι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας από μόνος του που πήγε στις άτυπες συνομιλίες 

βγαίνοντας από αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου. Αλλά και πάλι από μόνος του 

ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ήρθε στο Εθνικό Συμβούλιο χωρίς καμιά πίεση, από 

εμάς τουλάχιστον, και είπε ότι μετά το 939, εφόσον ο Ντενκτάς και η Τουρκία εμμέ
νουν στις αδιάλλακτες θέσεις τους και ζητούν διπλή κυριαρχία, βάζουμε ως όρο να 
γίνει αποδεκτή η μια και μόνη κυριαρχία και να δημιουργηθεί κοινό έδαφος σε πέντε 

έξι σημεία. Και το ΑΚΕΛ διαφώνησε με τον Πρόεδρο, κύριε Ρολάνδη, στα πέντε έξι 

σημεία. Και εδώ, στην Κύπρο, και στην Αθήνα, διότι συζητήσαμε, πριν πάμε στην 
Αθήνα. Εμείς θεωρήσαμε όtL ήταν αρκετός ο όρος να γίνει αποδεκτή η κυριαρχία, 

για να επαναρχίσει κάποιος διάλογος. 

Θέλω επίσης να υπογραμμίσω ότι προχτές στη συνεδρία του Εθνικού Συμβου
λιου κανένα απολύτως από τα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου δεν πίεσε τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας στην απόρριψη των δύο χαρτιών. Το ένα το απέρριψε, πριν 

έρθουμε στο Εθνικό Συμβούλιο, και το άλλο, μόλις μπήκαμε στο Εθνικό Συμβούλιο, 
χωρίς καμιά συζήτηση ο Πρόεδρος είπε: "Εν τζιαι πιστεύκω να έσιει κανέναν που να 
συμφωνά με τούντο χαρτί.ν!" Και είπαμε όλοι ασφαλώς ότι δε συμφωνούμε. Ο 

Πρόεδρος. Να το ξεκαθαρίζουμε αυτό το πράγμα. 

Καμιά λοιπόν πίεση δε δέχεται ο Πρόεδρος. Εγώ λέω ότι δέχεται πίεση σκοπι
μοτήτων. Και εκεί. που λογαριάζει ης σκοπιμότητες ο ίδιος αναλαμβάνει πρωτο
βουλίες και για απόρριψη και χαρτιών και για να βάλει όρους επιπρόσθετους από 
εκείνους που, κατά τη δική μας τουλάχιστον άποψη, είναι αναγκαίοι για να επαναρ

χίσει ο διάλογος. Συνεπώς, όταν μιλούμε για το Εθνικό Συμβούλιο και γίνεται αυτή 

η επίθεση συνεχώς κατά του Εθνικού Συμβουλίου, πρέπει να λέμε τα σύκα σύκα και 

τη σκάφη σκάφη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 



842 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι οι συμφωνίες περί οργανωμένης συζήτησης δεν 

ισχύουν. Οποιοσδήποτε θέλει να λάβει μέρος, έτσι είναι γραμμένο το θέμα, "Συζή
τηση των εξελl.ξεων του ΚυπρLακού", καL είναι για συζήτηση, εφόσον θέλουν να 

μιλήσουν διάφοροι. Εγώ επί του παρόντος δεν επιθυμώ να μιλήσω. Όμως δε 
δέχομαι ότι πρέπει να δηλώσω από τώρα. Θα ακούσω τι θα πουν οι υπόλοιποι. 
Πιθανόν να χρειαστεί να μιλήσω και μία και δύο φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ρώτησα ποιοι θέλουν το λόγο σε αυτό το στάδιο, για να σας δώσω σειρά. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Σε αυτό το στάδιο, κύριε Πρόεδρε, δεν τον θέλω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σε αυτό το στάδιο μετά τον κ. Μάτση, ο κ. Ρολάνδης και ο κ. Λυσσαρίδης 

θέλουν να κάμουν μια εισήγηση στο τέλος. 

I. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Άκουσα ομολογουμένως με πολλή προσοχή τις αναφορές του κ. Χριστόφια 

βασικά στην ομιλία μου. Λυπούμαι, διότι διαφωνώ με πολλά από τα θέματα που 
ήγειρε και με τον τρόπο που τα ήγειρε. 

Θέλω να παραδεχθώ ότι η πορεία μας προς την Ευρώπη και η τελική ένταξη 
της Κύπρου σε αυτή, που θα γίνει, δε θα είναι χωρίς εμπόδια και δε θα είναι χωρίς 
δυσκολίες. Έχουμε επίγνωση των δυσκολιών και των εμποδίων και, όταν διακινού
μαστε στην Ευρώπη και ο κ. Λυσσαρίδης και άλλοι, δε διακινούμαστε για αναψυχή· 

διακινούμαστε για να παρακολουθούμε τα δεδομένα, να αγωνιζόμαστε και να 
πεtΟουμε για την ορθότητα των θέσεών μας. 

Δε δέχομαι όμως τη συλλογιστική του κ. Χριστόφια ότι ουδέποτε θα εφαρμο
στεί το ευρωπαΊ;κό κεκτημένο στην Κύπρο, ουδέποτε θα γίνει το άλλο, ουδέποτε θα 
διασφαλιστούν οι ελευθερίες και τα ανθρώπινα δικαιώματα. Για όνομα του Θεού! 

Είναι ποτέ δυνατό να διανοηθούμε ότι θα μας βάλουν στην Ευρώπη και θα μας 
aποκόψουν όλα τα πλεονεκτήματα τα οποία κάθε Ευρωπαίος πολιτης διατηρεί και 
χαίρεται; Γιατί να μας βάλουν; 

Και δε Οέλω να επανέλθω στις προσωπικές εμπειρίες και τις διαβεβαιώσεις 
που πήρα από τον κ. Σαντέρ, από τον Καγκελάριο κ. Κολ, οφείλω να το πω, πριν 

από το Έσσεν. Αλλά θα αναφερθώ στη συζήτηση προχθές στη γερμανική Βουλή, 
όταν ο ίδιος ο Καγκελάριος τόνισε με έμφαση ότι η Κύπρος θα αρχίσει ενταξιακές 
διαπραγματεύσεις έξι μήνες μετά τη διακυβερνητική, ανεξάρτητα από τη λύση ή μη 

του κυπριακού προβλήματος. Και δεν είναι η πρώτη φορά που ο κ. Βαν Ντεν 

Μπρουκ είπε: "Μα, αν θα εξαρτηθεί. η ένταξη της Κύπρου από τη βούληση της Τουρ

κίας, τότε η Κύπρος είναι από αυτή τη στιγμή όμηρος της Τουρκίας". Είναι η 
Ευρώπη προδιατεθειμένη να κρατήσει την Κύπρο όμηρο; Γιατί να της δώσει την 

ευκαιρία για ενταξιακές διαπραγματεύσεις; ηα να αναφέρω και μια άλλη αναφορά 

του Προέδρου του Ευρωπα'ίκού Κοινοβουλίου, ο οποίος ήταν πρόσφατα στην 
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Κύπρο χαL είπε, όταν υπεράσπιζε την τελωνειακή ένωση της Τουρκίας: "Όταν εμείς 

δε θέλουμε η Τουρκία να κρατήσει όμηρο την Κύπρο για τη λύση του Κυπριακού, 

ασφαλώς δε θέλουμε χαL η Κύπρος να κρατήσει όμηρο την Τουρκία στην τελωνειακή 

της ένωση". Είναι θέσεις του χ. Χεντζ· δεν είναι δικές μου Οέσεις. 

Επομένως, αυτή η συλλογιστική του κ. Χριστόφια, ότι η Κύπρος πορεύεται 

προς την Ευρώπη, αλλά δε θα πετύχει την ένταξή της, εκτός αν λύσει το Κυπριακό, 
εκτός, εκτός, είναι εντελώς αδιανόητη για μας και μάλιστα αποκαλύπτει την ενδό

μυχη τοποθέτηση του κ. Χριστόφια και του κόμματός του που ήταν αντιευρωπαΊ:κή. 
Και είναι με δυσκολία, είναι ο κοινός πολίτης, ο υποστηριχτής του ΑΚΕΛ, που 

αναγκάζει σήμερα την ηγεσία του ΑΚΕΛ να στραφεί προς την Ευρώπη. Και δεν 

είναι κρυφό αυτό το πράγμα και, όπως έλεγε από αυτό το βήμα -πόσες φορές, βρείτε 
το στα πρακτικά της Βουλής- ουδέποτε η Κύπρος θα εξασφαλίσει ένταξη στην 

Ευρώπη, ουδέποτε θα τη δεχθούν. 

Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι, ενώ η Κύπρος οδεύει προς την Ευρώπη, ήρθε 

το ΑΚΕΛ να υποστηρίξει αυτή την πορεία και νομίζω ότι το ίδιο θα συμβεί και με 
το ΝΑΤΟ. Δεν είναι το ΝΑΤΟ το παλιό. Σήμερα με υπενθύμισαν συνάδελφοι τι 
τους είπε ο Υπουργός Άμυνας της Ελλάδας στην Επιτροπή Άμυνας της Βουλής, ότι 

δηλαδή οι μελλοντικές ειρηνευτικές δυνάμεις των Ηνωμένων Εθνών θα είναι το 
ΝΑΤΟ, διότι εξέλιπε ο ρόλος και η παλιά σημασία του ΝΑΤΟ. Και δεν είναι τυχαίο, 

κύριε Χριστόφια, που το Συμβούλιο Ασφαλείας προχθές ενέκρινε τα στρατεύματα 

του ΝΑ ΤΟ που πήγαν στη Βοσνία με ομόφωνη απόφασή του. 

Γιατί να μηδενίζουμε τα πάντα; Δε λέω ότL είναL τα πάντα ρόδLνα για μας. 

Προσπαθούμε στην αδυναμία στην οποία βρισκόμαστε με είκοσι ένα χρόνια τουρ

κικής κατοχής να βρούμε τις χαραμάδες από τις οποίες θα κινηθούμε, για να 
βγάλουμε αυτό τον τόπο από το αδιέξοδο. Εσείς απορρίπτετε τα πάντα. Επιδει

κνύετε μόνιμη aρνητικότητα, που ειλικρινά μας λυπεί, διότι εμείς θέλουμε να 
είμαστε συμπορευόμενοL μαζί σας, με όλο τον κυπριακό ελληνLσμό, στην αντιμετώ

πιση των προβλημάτων. τις δυσκολίες τις διαπιστώνουμε ... 

Δ. ΧΡΙ:Σ:ΤΟΦΙΑΣ: 

Υποστηρίζουμε τις ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου, κύριε 

Μάτση. Δεν απορρίπτουμε τα πάντα. τις ομόφωνες προτάσεις του Εθνικού 

Συμβουλίου καL μόνο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Εκεί δεν έχουν μέσα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Μάτση, συνεχίστε. Να μη σας ευνουχίζουμε το σκεπτικό 

σας! 

(Γέλια) 

I. ΜΑΤΣΗΣ: 

Θέλω να συνεχίσω πράγματι λέγοντας με σοβαρότητα ότι, αν το ευρωπα·ίκό 

κεκτημένο, όπως το βλέπει ο χ. Χριστόφιας, θα είναι δύσκολο να εφαρμοστεί στην 

Κύπρο από χώρες δημοκρατικές της ενωμένης Ευρώπης, τότε να μας πει πώς θα 

εφαρμοστούν τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. Ποιος θα τα εφαρμόσει τα 
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ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών; Εκτός αν πράγματι θέλουμε να εφαρμόσουμε το 
789, το οποίο είναι το μόνιμο καταφύγιο του Γενικού Γραμματέα του ΑΚΕΛ και το 
οποίο έχει μέσα πλείστα όσα πράγματα με τα οποία πράγματι διακινδυνεύεται η 
πορεία μας προς το μέλλον και προς την Ευρώπη, διότι υιοθετεί τις ιδέες Γκάλι. 
Και λυπούμαι που κάνω αυτές τις αναφορές, αλλά είναι οι ιδέες Γκάλι που 
προνοούν χωριστά δημοψηφίσματα μετά τη λύση για ένταξη στην Ευρώπη, είναι οι 
ιδέες Γκάλι που δινουν όλα τα βέτο, είναι οι ιδέες Γκάλι που προνοούν μεταβατική 
περίοδο δεκαοχτώ μηνών. Και προσέξετε, κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα πράγματα 
κατά τη διάρκεια των οποίων θα σχηματιστούν επιτροπές, για να φτιάξουν το 
σύνταγμα, και θα σταματήσει να υφίσταται ουσιαστικά το κυπριακό κράτος τους 
δεκαοχτώ αυτούς μήνες. Διότι μια τριμελής επιτροπή από εκπρόσωπο της μιας 

κοινότητας, της άλλης κοινότητας και των Ηνωμένων ΕΟνών με σύμφωνη γνώμη 

των ηγετών των δύο κοινοτήτων θα χειρίζεται την εξωτερική πολιτική της Κύπρου 

αυτούς τους δεκαοχτώ μήνες. 

Γιατί, νομίζετε, εκφράζουμε ανησυχία για τις πρόνοιες των ιδεών Γκάλι και 

του 789 που υιοθετεί όλα αυτά τα πράγματα; Επειδή μας ανακόπτει τελεσίδικα το 
δρόμο προς την Ευρώπη με όλα αυτά τα δεδομένα. Δεν είναι από αντιπολιτευτική 
διάΟεση που αναφέρω αυτά τα δεδομένα· είναι από ανησυχία για το μέλλον και από 

αγωνία για το τι θα γίνουμε και πώς θα σώσουμε αυτό τον τόπο. Και όλοι μαζί 
μπορούμε να τον σώσουμε, αν με σοβαρότητα και με νηφαλιότητα προχωρήσουμε 
στο να επισημάνουμε τα στοιχεία στα οποία μπορεί να συμπορευθούμε. 

Και, αν θέλετε, κύριοι συνάδελφοι, για να μην πολυλογώ, εφόσον βρίσκομαι 
στο βήμα, να κάνω μια πρόταση προς όλους σας, προς τους τέσσερις, προς τους 

τρεις αρχηγούς των κοινοβουλευτικών ομάδων. Την έχω κάνει και στο Εθνικό 
Συμβούλιο· άλλοι την απέρριψαν και άλλοι τη δέχτηκαν. Εισηγούμαι με ειλικρίνεια, 
με κατανόηση, με ομοψυχία να συνέλθουμε μία και δύο μέρες, να ανταλλάξουμε 

ελεύΟερα απόψεις για πράγματα που λέγονται και πράγματα που δε λέγονται, να 
προβληματιστούμε και, ει δυνατόν, να εξαγάγουμε τα κοινά μας συμπεράσματα αντί 

να διαλογιζόμαστε δημόσια και να προβάλλουμε με επιχειρήματα τις αντίθετες 
απόψεις που έχει ο καθένας πάνω στις τρέχουσες εξελLξεις. Θεωρώ πάρα πολύ 

εποικοδομητική μια τέτοια εξέλιξη. Ένα διήμερο να συζητήσουμε αυτά τα πράγ
ματα και να πάρουμε αποφάσεις και να βγούμε λεβέντες, ενωμένοι, και να πούμε ότι 
αυτό υιοΟετούμε, αυτό προσυπογράψουμε και προς αυτή την πορεία κατευθυνό
μαστε, αφού επισημάνουμε και τα καλά και τα κακά και αφού συζητήσουμε θέματα 
στα οποία δεν έχει το θάρρος κανένας να τοποθετηθεί στο Εθνικό Συμβούλιο, διότι 
καταγράφονται στα πρακτικά. Και μη μου πείτε ότι δεν έχουμε ελεύθερο διάλογο. 
Βεβαίως έχουμε ελεύθερο διάλογο. Υπάρχουν θέματα όμως που δεν επιτρέπουν σε 
κανέναν την έκφραση απόψεων και προβληματισμού γι' αυτά, ώστε να τα δει γραμ

μένα στα πρακτικά και να μπορεί να χρησιμοποιηθούν από τον οποιονδήποτε. Να 

γίνει μια τέτοια συζήτηση, όχι για να πούμε άσχημα πράγματα. αλλά για να προβλη
ματιστούμε γύρω από δυνατότητες και προοπτικές οι οποίες μπορεί να μας βοηθή

σουν όλους να χαράξουμε τη σωστότερη τοποθέτησή μας. και εγώ το εισηγούμαι 

αυτό το πράγμα και είμαι έτοιμος να συμμετάσχω σε μια τέτοια συζήτηση, σε έναν 

ελεύθερο διάλογο μεταξύ μας. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω να πω περισσότερα, για να μην ξανανοίξουμε το ίδιο 

κεφάλαιο στη συζήτηση, αλλά ειλικρινά πιστεύω ότι όλες οι δυνατότητές μας, όλες 
οι προδιαγραφές που έχουμε μπροστά μας. όλες οι διαβεβαιώσεις που έχουμε από 

. - ., 
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υπεύθυνα σοβαρά πολιτικά πρόσωπα της Ευρώπης μας οδηγούν στη μόνη διέξοδο. 

Δεν έχουμε εύκολες άλλες διεξόδους, κύριοι συνάδελφοι, εκτός της πορείας προς 

την Ευρώπη παρ' όλα τα εμπόδια και τις δυσκολίες που θα συναντήσουι.ι.ε εν τω 

μεταξύ στο δρόμο μας και τα οποία είμαι σίγουρος ότι μπορούμε να υπερβούμε και 

να οδηγήσουμε αυτό τον τόπο στο ποθητό τέρμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης. Από τη θέση σας, κύριε Ρολάνδη. Ελπίζω ότι θα είστε 

σύντομος. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Ήθελα απλώς, κύριε Πρόεδρε, να διορθώσω ορισμένες εντυπώσεις που ενδεχο

μένως να δημιουργήθηκαν από τη δευτερολογία του κ. Χριστόφια ή από κάποιες 

παρεμβάσεις του κ. Χατζηγιάννη προηγουμένως, για να βάζουμε τα πράγματα όπως 

είναι. Όχι διότι με φοβίζει οτιδήποτε· είναι γνωστό ότι τη γνώμη μου τη λέω χωρίς 

να φοβάμαι οτιδήποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν υπάρχει οτιδήποτε του κ. Χατζηγιάννη στα πρακτικά, κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Όχι, δεν έχω πει ότι είπε. Απλώς έκανε μια παρέμβαση από τη Οέση του και 

μπορεί να δημιούργησε εντυπώσεις. 

Όταν μιλούσα και ρωτούσα κατά πόσο είμαστε διατεθειμένοι να δεχθούμε 

έναν πολιτικό συμβιβασμό, χωρίς να πω λεπτομέρειες, μέσα στο πλαίσιο ασφαλώς 

είναι, για παράδειγμα, οι ιδέες Γκάλι. Είναι εδώ που προβληματίζομαι. Οι ιδέες 

Γκάλι έγιναν δεχτές ως βάση για διαπραγμάτευση από το κόμμα σας και από μένα 

και είναι δεχτές. Και θυμάστε ότι εγώ ήμουν ένας από τους πολιτικούς αρχηγούς 

μαζί με τον Μιχάλη Παπαπέτρου και εσάς που συνοδεύσαμε τον τότε Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας στη Νέα Υόρκη ακριβώς γι' αυτό το θέμα: το 789 και τις ιδέες Γκάλι. 

Είναι γνωστό ότι υποστήριξα και υποστηρίζω και τα μέτρα οικοδόμησης εμπι

στοσύνης, τα οποία και εσείς υποστηρίξατε στο παρελθόν· αν θέλετε να σας φέρω 

στοιχεία, να σας τα φέρω. Το 1980, έχω και τις εφημερίδες, έχω και τα λεχθέντα 
στις συσκέψεις, είχαν υποστηριχθεί. τα παρόμοια ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Στο τρίτο ενικό, κύριε Ρολάνδη, για να μη μου πουν ότι λαστιχάρω. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Επειδή μίλησε και ο κ. Χριστόφιας στο πρώτο και δέχεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έχει πρόβλημα, αλλά επειδή έκανα παρέμβαση στη μια περίπτωση, δε θέλω 

να μην κάνω και στην άλλη, διότι τότε λαστιχάρω. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εντάξει, στο τρίτο, αφού εν πεζινάρης, όι λαστιχάρης! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μπορεί να πεζινάρω, αλλά δε λαστιχάρω! 

(Γέλια) 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εκείνο που θέλω να πω είναι το εξής: Κατά καιρούς από πολιτικές δυνάμεις 

έγιναν δεχτές ορισμένες θέσεις οι οποίες απορρίφθηκαν από πολλούς άλλους. 
Δηλαδή, τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης έγιναν δεχτά το 1980 από αρκετά 
κόμματα, και από το ΑΚΕΛ και από το Δημοκρατικό Συναγερμό, και έχω τα στοι

χεία. Θέλετε να τα δημοσιεύσω αύριο; Τα δημοσιεύω. Απορρίφθηκαν από άλλα 
κόμματα. Οι ιδέες Γκάλι έγιναν δεχτές από κάποιες δυνάμεις και απορρίφθηκαν 
από άλλες. Είναι γι' αυτό που έθεσα το ερώτημα. 

Αυτά τα θέματα, τα ΜΟΕ και οι ιδέες Γκάλι, περιέχουν τα δύσκολα στοιχεία 
μιας πιθανής λύσης. Δε μίλησα ούτε για κυριαρχία ούτε για μειωμένη κυριαρχία 

ούτε για κάτι τέτοιο. Ρώτησα για τις κάπως προχωρημένες Οέσεις που κατά καιρούς 
τα Ηνωμένα Έθνη ομόφωνα υιοθέτησαν. Αυτή τη στιγμή κρατούμε τα ψηφίσματα 
των Ηνωμένων Εθνών τα τελευταία, τα οποία δε λένε τίποτε άλλο παρά για ΜΟΕ 
και για χάρτη Γκάλι. Αυτές είναι οι θέσεις της διεθνούς κοινότητας ομόφωνα. 

Δηλαδή, των πέντε μόνιμων μελών και των δέκα μη μόνιμων, τα οποία αντιπροσω

πεύουν τις πέντε ηπείρους και συμβουλεύονται όλους τους άλλους, πριν να πουν 

ναι. 

Αυτές τις θέσεις είναι που ρώτησα κατά πόσο έχουμε το πολιτικό Οάρρος να 
τις δεχτούμε και δεν είναι θέμα πού είναι Ραμπίν, πού είναι ο Αράφατ και πού είναι 

η Τουρκία. Το θέμα είναι τι θα γίνει με το πρόβλημά μας εδώ και πώς θα προχωρή
σουμε, αν κάποιες θέσεις, όπως είναι αυτές, από ένα σημαντικό μέρος του πολιτικού 
κόσμου απορρίπτονται, ενώ από άλλους γίνονται δεχτές. Πώς θα προχωρήσουμε; 

Έχω αναφερθεί προσωπικά στο θάρρος, όπως το βλέπω εγώ, του Προέδρου 
της Δημοκρατίας δεν είμαι aπολογητής του. Έχω την εντύπωση ότι το Εθνικό 

Συμβούλιο σε πολλά σημεία αποτέλεσε ανασχετικό παράγοντα στις προσπάθειες του 
Προέδρου της Δημοκρατί.ας tσως και η έκβαση ορισμένων θεμάτων να ήταν αποτέ

λεσμα του Εθνικού Συμβουλίου. Είναι δικαίωμά μου ως πολιτικός να κρίνω αυτά 
που βλέπω και να καταλήγω σε συμπεράσματα. Μπορεί να διαφωνούμε εδώ, αλλά 
αυτή είναι η δική μου προσωπική εντύπωση, ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας στο 

θέμα των ΜΟΕ, για παράδειγμα, που εσείς τα δεχτήκατε στο παρελθόν και, για να 
είμαι ειλικρινής και αντικειμενικός, και στη Νέα Υόρκη, όταν πήγαμε με τον 

κ. Κληρίδη, το ΑΚΕΛ τα είχε δεχτεί· ύστερα φυσικά τα μελέτησε ξανά ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μα, δεν είχε ΜΟΕ τότε! 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Βεβαίως είχε ΜΟΕ! 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

'Οχι, κύριε Ρολάνδη. Ήταν βασικές αρχές πάνω στις οποίες θα συζητούσαμε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αυτό το είπε και ο κ. Παπαπέτρου και ήταν και άλλοι παρόντες εκεί. Τώρα, , -
αν μπούμε σε συζήτηση, και εγώ ήμουν εκεt. Ας το βάλουμε έτσι. Εγώ τουλάχιστον 

άκουσα με τα δικά μου αυτιά. Δεν ξέρω αν κρατούν πρακτικά. 
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Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, επιτρέπετε; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Σας επιτρέπω. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 
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Δεν υπήρχε τότε πακέτο ΜΟΕ στη Νέα Υόρκη· υπήρχαν τέσσερα σημεία, 

τέσσερις κύκλοι. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Μου επιτρέπετε να ρωτήσω κάτι; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Παρακαλώ! 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Υπήρχε το βασικό θέμα των ΜΟΕ, δηλαδή από τη μια μεριά τα Βαρώσια και 

από την άλλη το αεροδρόμιο Λευκωσίας. Και είναι γεγονός ότι κόμισα μαζί μου το 
φάιλ από το 1980 και το άνοιξα εκεί και διαβάσαμε τι υπήρχε μέσα λεπτομερώς και 
βρήκαμε παράλληλα στοιχεία στη Νέα Υόρκη ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, έχω την εντύπωση ότι δε γίνεται συζήτηση στο Σώμα πλέον· 

γίνεται ακροαματική διαδικασία . 

Δ. ΧΡ ΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Υπήρχαν τέσσερα πράγματα: Να ανοίξει το αεροδρόμιο της Λευκωσίας, να 

ανοίξουν τα Βαρώσια· αυτό υπήρχε, κατά λέξη. τίποτε περισσότερο και τίποτε λιγό
τερο. Όλα τα άλλα, από εκεί και πέρα, τα διαπραγματεύτηκε ο Πρόεδρος μαζί με 

τους διάφορους ειρηνευτές και έγινε το γνωστό πακέτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι, είναι ακροαματική διαδικασία. 

Κύριε Ρολάνδη, συνεχίστε. Κύριε Χριστόφια, έχετε το δικαίωμα να απαντή

σετε στο τέλος, αλλά να μη γίνει διάλογος προς το τέλος. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δε θέλω να aντιδικήσω με τον κ. Χριστόφια. Απλώς πιστεύω ότι αδικεί τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας, διότι ήμουν και εγώ εκεί. τι να σας πω άλλο; Από εκεί 
και πέρα είναι θέμα απόψεων. Εγώ τα σημείωσα μέσα στο φάιλ μου· πήρα και 

σημειώσεις. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Και εγώ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Και εσείς, εντάξει. Δε θέλω να aντιδικήσω. Απλώς αναφέρω ορισμένα πράγ

ματα, ότι κατά καιρούς άλλως πως παρουσιάζονται ή κατά καιρούς άλλες είναι οι 
θέσεις. Και επίσης υπάρχει αυτή η διάσταση απόψεων, δηλαδή οι ιδέες Γκάλι είναι 

καλές για ορισμένους, δεν είναι καλές για άλλους. Τα ΜΟΕ σήμερα είναι καλά για 

ορισμένους, αύριο δε θα είναι καλά για άλλους. Το ίδιο συμβαίνει από το 1974. 
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Και ρώτησα: Λαμβανομένων υπόψη των δ~άφορων θέσεων που τέθηκαν 
ενώπ~όν μας τ~ς οποίες έχε~ υ~οθετήσε~ ομόφωνα το Συμβούλ~ο Ασφαλείας με τα 
πέντε μόν~μα και τα δέκα μη μόνιμα μέλη του, δηλαδή όλη η υφήλιος, με βάση αυτές, 

λύνουμε το Κυπρ~ακό; 

Όπως βλέπω από αυτή τη Βουλή, δεν το λύνουμε. Είναι εδώ που προβληματί

στηκα. Τι να πω άλλο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, αν μου επιτρέπετε, να πω ... 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Να πω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ένα λεπτό, κύριε Πιττοκοπίτη, θα σας δώσω το λόγο· δεν είναι ο κ. Ρολάνδης 

που θα σας δώσει το λόγο. Αλλά πρεπει να πω το εξής ... 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παίρνετε το λόγο όποτε αποφασίσετε εσείς. Δεν αφήνετε 

ομιλητή να τελειώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, κύριε Κατσουρίδη, ρωτώ τον κ. Ρολάνδη αν τέλειωσε. Όταν τελειώσε~ ο 

κ. Ρολάνδης, θα δώσω το λόγο σε οποιονδήποτε άλλο θέλει να μιλήσει. 

Λοιπόν, κύριε Ρολάνδη, έχετε τελειώσε~; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν ξέρω αν υπάρχει οτιδήποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, ρωτώ αν έχετε τελειώσει. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Έχω συμπληρώσει, ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, αν έχετε τελειώσει, κύρ~ε Ρολάνδη, χα~ δεν έχετε τίποτε άλλο να πείτε, 

να δώσω το λόγο στους κ. Παπαδόπουλο, Πιττοκοπίτη και Κατσουρίδη. 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Ποιοι δέχτηκαν τα ΜΟΕ; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εννοεί τε τώρα; 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Τώρα, τώρα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Π ιττοκοπίτη, δεν μπορεί να γίνεται διάλογος μέσα στη Βουλή. Μα, 

καταλαβαίνετε δηλαδή; Να κρατήσουμε κάποια τάξη στο Σώμα, σας παρακαλώ 

πάρα πολύ! Δεν είναι Επιτροπή· είναι ολομέλεια! 

Ναι, ο κ. Παπαδόπουλος. 

. -
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν επιθυμώ να οδηγηθεί η συζήτηση σε απάντηση και ανταπά

ντηση του κ. Ρολάνδη, αν είναι το επίκεντρο της συζήτησης που έγινε εδώ οι 

απόψεις που λέχθηκαν από τον κ. Ρολάνδη. Όμως, ίσως σε όσους ακούουν και δεν 
ξέρουν τα παρεπόμενα να δημιουργείται η εντύπωση ότι όλοι όσοι μίλησαν σ' αυτή 

τη Βουλή, εκτός από τον κ. Ρολάνδη, μίλησαν είτε για σκοπούς δημοκοπίας είτε για 
σκοπούς συγκάλυψης είτε γιατί δεν έχουν το θάρρος να πουν την αντίθετη φωνή. 

Απλούστατα εμείς λέμε τις απόψεις μας όπως τις πιστεύουμε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν είπα τέτοιο πράγμα, κύριε Π απαδόπουλε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, γιατί διακόπτετε; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εμένα, κύριε Ρολάνδη, δε με ενοχλεί καθόλου, αν θέλετε να διακόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, αν θέλετε να απαντήσετε, μη διακόπτετε! Μη διακόπτετε! 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Είμαι έτοιμος να κάνω και διάλογο, είμαι έτοιμος και να σας απαντήσω για 

πρώτη φορά. Εγώ δεν είπα ότι είπατε εσείς. Αυτή όμως είναι η εντύπωση η οποία 
δημιουργείται, ότι ο θαρραλέος είναι εκείνος που έχει τη δύναμη να λέει απαρά

δεκτα πράγματα για το σύνολο. Γιατί αυτά που λέτε είναι απαράδεκτα και δεν τα 
αποδέχεται η μέγιστη πλειοψηφία του κυπριακού λαού, εξαιρουμένων των οπαδών 

σας. Ακόμα και το κόμμα στο οποίο ο κ. Ρολάνδης βρίσκεται ενταγμένος, ακόμα και 

αυτό το κόμμα διαφωνεί μ' αυτά που λέει· τουλάχιστον έτσι aντιλήφθηκα εγώ. Γι' 
αυτό είναι που απαντώ, όχι για τίποτα άλλο. 

Διότι μέσα στα ίδια τα λεγόμενά του υπάρχουν συμφυείς aντινομίες, αφού 
από τη μια μας επέσεισε ως δαμόκλεια σπάθη την επανειλημμένη έλευση και επανέ

λευση του κ. Χόλμπρουκ, ο οποίος θα κρατεί το χαρτί και θα μας λέει, όπως έκανε 

στη Βοσνία, "είτε το δέχεστε είτε έχετε κυρώσεις και σας γονατίζω", όπως γονάτισε 

τάχατες τη Σερβία, όπου το 85% της οικονομικής δραστηριότητας συνεχιζόταν 
απρόσκοπτα και πουθενά δε λειτουργούν οι οικονομικές κυρώσεις, ή με τα αερο

πλάνα, όπως βομβάρδισαν τους Σέρβους. Μετά λέει ότι πρέπει να έχουμε το θάρρος 

να δεχτούμε όχι την οποιαδήποτε λύση αλλά μια λύση όπως νομί.ζη ότι τη θέλει. 

Είναι αντινομία αυτή: Ή δεν έχουμε τη δύναμη να αντισταθούμε, οπότε το 
λογικό συμπέρασμα είναι ότι θα δεχτούμε τα πάντα, ό,τι μας πει ή το πολύ πολύ να 

συζητήσουμε το μέγεΟος της περιφέρειας του φεσιού που θα μας φορέσουν -και 

μπορεί να μας δώσουν τρία μεγέθη, για να διαλέξουμε- και αν αυτοί οι άλλοι, οι 
υποβαλλόμενοι στη φεσοφορία, δεν το δέχονται, διότι αποτελεί εξευτελισμό της 

ανθρώπινής τους αξιοπρέπειας, τότε δεν έχουν το θάρρος. 

Θάρρος έχει εκείνος που παίρνει τις αποφάσεις για τα δύσκολα πράγματα, 
χωρίς όμως να αγγίζει τα όρια στα οποία θίγεται η εθνική και η προσωπική του 

αξιοπρέπεια. Και ρωτώ -και είναι μια απάντηση που πρέπει να δοθεί: Δεδομένου 

ότι είμαστε μικροί, δεδομένου ότι η Τουρκία είναι πάνοπλη, δεδομένου ότι όλοι οι 
ισχυροί της γης, δεδομένου ότι τα πέντε μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας 
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και άλλοι υιοθετούν τις απαράδεκτες λύσης που προτείνουν, είναι η θέση μας όη, 

αφού δεν έχουμε επιλογή, πρέπει να δεχτούμε τα πάντα; η είναι επιτέλους αυτό το 
οποίο προτείνετε; Προτείνετε να δεχτούμε μια οποιαδήποτε λύση; 

Εμείς λέμε ότι υπάρχουν μερικά όρια πέρα από τα οποία δεν είναι πλέον 
θάρρος το να δεχτούμε λύση, αλλά είναι ηρωική μωρία, γιατί ούτε μόνιμη ούτε 

ασφαλισμένη λύση θα έχουμε ούτε θα επιβιώσουμε, ώστε να απολαύσουμε τα αγαθά 
αυτής της λύσης, ούτε η λύση θα επιβιώσει πάνω από τις τρεις μέρες των εορτα

σμών. Συγγνώμη! Εδώ είπα υπερβολή, γιατί κανένας δε θα θέλει να γιορτάσει για 
τρεις μέρες μια ημέρα εορτασμού που θα συνοδεύσει το αποτέλεσμα, αυτού του 

είδους τη λύση. 

Και όλα τα παραδείγματα τα οποία παρά τοις αφελοίς εκλαμβάνονται ως 
βαθυστόχαστες σοφίες του κόσμου, όλα έχουν έναν κοινό παρονομαστή: Κάπου 
υπάρχει ένα ισοζύγιο δυνάμεων είτε είναι Άραβες με τα πετρέλαια και την αριθμη. 
τική υπεροπλία που έχουν είτε είναι το Ισραήλ με την τεχνολογία και τις Ηνωμένες 
Πολιτείες για στήριξη και υποστήριξή τους είτε πρόκειται για τη Νότια Αφρική, 
όπου υπάρχουν τα εκατομμύρια της πλημμυρίδας των μαύρων έναντι της μειονό

τητας των λευκών, και δεν είναι ώρα τώρα να κάνουμε αυτή την καθολική, την 
παγκόσμια πολιτική, για να δείχνουμε απλώς γνώση των παγκόσμιων, των διεθνών 

εξελίξεων. 

Θάρρος: Πολιτικό θάρρος, ναι, έδειξε αυτός ο λαός. Και δε μιλώ για άτομα· 
μιλώ για το λαό ως σύνολο. Είχε το πολιτικό θάρρος να προτείνει εγγράφως τη 
μέγιστη παραχώρηση που μπορούσε να γίνει ποτέ: τη διζωνική ομοσπονδία με 
χάρτη. Αυτό ήταν πολιτικό θάρρος, ναι. Πολιτικό θάρρος τι είναι; Λαμβανομένων 
υπόψη των συνθηκών που μας πίεζαν, των δεδομένων που οδηγούσαν στη διαιώνιση 
της κατάστασης που υπήρχε, η πλειοψηφία του Εθνικού Συμβουλίου, εξαιρουμένης 

βέβαια της ΕΔΕΚ, είχε το πολιτικό θάρρος και να υποβάλει εκείνη την εποχή aπαρά
δεχτη πρόταση για το λαό και να πείσει το λαό ότι ήταν μια αποδεχτή λύση. Όμως, 

διασφάλιζε τα ελάχιστα εχέγγυα, τουλάχιστον στα χαρτιά που συνυπήρχαν μέσα σ' 
αυτή την πρόταση. Όπως. για παράδειγμα, το ότι έπρεπε να εφαρμοστούν ... ήταν 
προϋπόθεση αυτή· εγώ παρέδωσα τις προτάσεις, άρα ξέρω τι λέω και δεν τις παρέ
δωσα ως κλητήρας, ήμουν ο Πρόεδρος της Επιτροπής που τις συνέταξε. Υπήρχε 
λοιπόν το εχέγγυο της εφαρμογής των τριών βασικών ελευθεριών. Και στο 
εξώφυλλο των προτάσεων, για όποιον ενδιαφέρεται να τις διαβάσει, γράφει: "Αυτές 

οι προτάσεις υποβάλλονται υπό την αίρεση ότι θα εφαρμοστούν οι τρεις βασικές 
ελευθερίες, διαφορετικά δεν ισχύουν". 

Έκτοτε έχουμε μάθει ότι αυτή είναι η πάγια τακτική της Τουρκίας. Όχι, 

έχουμε μάθει να εγκαταλείπουμε τις βασίκές απαιτήσεις που διασφαλίζουν την 
επιβίωσή μας. Έχουμε μάθει ότι πάγια τακτική της Τουρκίας και των Αμερικάνων 

είναι να εκμαιεύουν από εμάς παραχωρήσεις υπό ορισμένες προUποθέσεις και οι 
πρώτες που πάσχουν, οι πρώτες που ξεχνιούνται, οι πρώτες που σβήνονται είναι 
αυτές οι προUποθέσεις και μας μένει η ουσία. 

Όπως θα γίνει, αν ένας ακολουθήσει την τακτική του τάχατες πολιτικού 

θάρρους, που λέει ο κ. Ρολάνδης, λόγω της απηλής του κ. Χόλμπρουκ και της 
επίγνωσης της αδυναμίας μας, της παντελούς αδυναμίας μας: Πρέπει να δεχτούμε 
τα πάντα υπό την προUπόθεση ότι θα μιλήση. Ρωτήθηκε από κάποιο συνάδελφο -
έστω από τα έδρανα: "Οποιασδήποτε λύσης;" Και είπε: "Όχι, της λύσης". Μα, εμείς 
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τι επιδιci>κουμε; Λύση πικρή με μεγάλο πολιτικό τίμημα, αλλά που τουλάχιστον να 

διασφαλίζει την εθνική και φυσική μας επιβίωση και την ανθρci>πινη και την εθνική 
μας αξιοπρέπεια, και αυτό θέλει πολύ θάρρος και πολύ ρεαλισμό και πολλή 

επίγνωση για να το δεχτεί αυτός ο λαός. 

Δε θέλω να εμπλακω στη συζήτηση για το ΝΑΤΟ, γιατί εγci> τη θεωρci> ακαδη
μα·ίκή. Ούτε πρόκειται να εξετάσω τις ενοχές, όπως λέχθηκε, του ΝΑΤΟ ούτε κατά 

πόσο είναι αλλαγμένο το κλίμα ή ο ρόλος του. Δε με αφορούν αυτά τα θέματα, κατά 

τη γνci>μη μου. Απλci>ς λέω ότι είναι δύσκολο, όταν ένας κατατάσσεται ως απλός 
φαντάρος σε ένα σύνταγμα όπου είναι διορισμένος συνταγματάρχης ο εχθρός του, 
να αναμένει ότι θα τύχει δικαιης συμπεριφοράς. Αρχικά μόνο γι' αυτό έλαβα το 

λόγο, αλλά στη συνέχεια χρειάστηκε να πω και άλλα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Αυτό λέγω και ο άλλος κάθεται στην άνεσή του και τον διατάζει και πέντε 
μέρες κράτηση, διότι κοιμήθηκε. 

Κύριε Πρόεδρε, πήρα το λόγο κυρίως για ένα θέμα, για να απαντήσω στην 
πρόταση του κ. Μάτση. Είναι γεγονός ότι ο κ. Μάτσης έθεσε ξανά αυτή την 

πρότασή του στο Εθνικό Συμβούλιο. Δεν ξέρω αν πήρε απαντήσεις από τους 
υπόλοιπους, όμως εγω θυμάμαι ότι και τότε του απάντησα με αυτά που θα πω εδci>: 
Όταν εμείς μιλούμε στο ΕΟνικό Συμβούλιο, λέμε ακριβci>ς εκείνα που πιστεύουμε 
και αισθανόμαστε. Αλίμονο, αν στο Εθνικό Συμβούλιο λέγονται και γράφονται 
απόψεις ή σχόλια για το μέλλον από σκοπιμότητες ή αν τα μέλη του Εθνικού 

Συμβουλίου φοβούνται να πουν αυτά που ειλικρινά πιστεύουν μην τυχόν χρησιμο
ποιηθούν εναντίον τους, όπως κακci>ς, κατά τη γνci>μη μου, έγινε σε προηγούμενες 
εκλογές από πολιτικούς aντιπάλους. Εμάς δε μας νοιάζει. Αυτά που λέμε στο 
Εθνικό Συμβούλιο έχουμε και το θάρρος να τα δούμε γραμμένα και έχουμε και την 
πίστη ότι είναι σωστά, ωστε να τα υπερασπίσουμε, αν λεχθούν δημοσίως. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Όλοι τα έχουμε γραμμένα, κύριε Παπαδόπουλε. Δε θυμάμαι τι έχω πει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Προχωρήστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Λυπούμαι, πιθανόν να μην κατάλαβα. Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι δεν 
υπάρχει τίποτε για μας από αυτά που λέμε το οποίο δεν πρέπει να γραφτεί, ανεξάρ
τητα από θάρρος. Και θέλω να πιστεύω ότι όλα ανεξαίρετα τα μέλη του Εθνικού 
Συμβουλίου -γιατί δε θέλω να προσβάλω κανέναν- μιλούν στο Εθνικό Συμβούλιο με 

βάση τα όσα πιστεύουν και με βάση τα όσα ειλικρινά κρίνουν ότι μπορούν να 
υποστηρίξουν και δημόσια και ιδιαιτέρως. Έτσι Οέλω να πιστεύω ότι είναι οι συνά
δελφοι στο Εθνικό Συμβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο γιατρός . 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Θα υπάρξουν δευτερολογίες; 

,, 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βεβαίως θα υπάρξουν! Είναι ανοιχτή συζήτηση πλέον. Όποιος θέλει θα 

μιλήσει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όχι, δεν είναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γιατί, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Έπρεπε να μας το πείτε από την αρχή. Τώρα που έχω την ευκαιρία να πω τι 

ήθελα να πω εκείνη την ώρα, αν μου επιτρέπει, βέβαια, ο κ. Λυσσαρίδης ... 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ορίστε. 

Ν. ΚΑτΣΟΥΡlΔΗΣ: 

Εγώ ήθελα να ρωτήσω εσάς, με βάση τη διαδικασία, αν δικαιούστε όλες αυτές 

τις παρεμβολές που κάνετε συχνά ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έκανα ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να με ακούσετε και να μου απαντήσετε. 

Και, δεύτερο, με ποια ιδιότητα μιλήσατε, του Προέδρου της Βουλής, του Αντι

προέδρου του ΔΗΚΟ ή του απλού Βουλευτή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η απάντησή μου είναι ότι πρώτα πρώτα δεν έκαμα καμιά παρεμβολή παρά 

μόνο προσπαθώ να κρατήσω μια τάξη. 

Και, δεύτερο, ναι, μιλησα ως Πρόεδρος της Βουλής, γιατί αισθάνομαι ότι 

τουλάχιστον αυτά τα οποία είπα εκπροσωπούν μια πλειοψηφία σ' αυτό το Σώμα. 

Αν υπάρχει οποιοσδήποτε εδώ που αισθάνεται ότι αυτά τα οποία είπα δεν τον αντι

προσωπεύουν, να το δηλώσει, ώστε να γνωρίζω ότι δεν αντιπροσωπε'ύω τουλάχι
στον το σύνολο. Αλλά έχω την εντύπωση ότι συνεχίζω να εκπροσωπώ μια πλειο

ψηφία εδώ με αυτά τα οποία είπα, γιατί δεν έθιξα κανέναν. 

Από την άλλη ο Πρόεδρος της Βουλής έχει το δικαίωμα να ομιλεί από αυτό το 

βήμα και αυτό το γνωρίζει και ο κ. Λ υσσαρίδης, ο οποίος μίλησε πολλές φορές κι ο 

ίδιος, και άλλοι Πρόεδροι Βουλής. Κατά συνέπεια, δε θα δεχθώ να αλλάξουν οι 

όροι εντολής, κύριε Κατσουρtδη, με όλο το σέβας. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όταν γίνεται συμφωνία, κύριε Πρόεδρε, ότι μιλούν οι εκπρόσωποι ή οι 

αρχηγοί των κομμάτων, κατά τη δική μου αντίληψη, συμπεριλαμβάνει και εσάς; 

Εγώ έχω ακούσει άλλους που διετέλεσαν Πρόεδροι αυτής της Βουλής να λένε ότι 

δεν έχετε αυτό το δικαίωμα. Ας τοποθετηθούν. 

Και το τελευταίο: Ο Πρόεδρος της Βουλής δε μιλά εκ μέρους της Βουλής, αν 

δε συμφωνούν οι πλευρές. Δε μιλά εκ μέρους της πλειοψηφίας της Βουλής. Δεν Ι: 
ι ι 



.. .. 

• > 

' · 

. . 

853 

είστε Πρόεδρος ΔΗΣΥ-ΔΗΚΟ στη Βουλή αλλά Πρόεδρος της Βουλής, έστω κι αν 

συμπεριφέρεστε κάποτε ως Πρόεδρος ΔΗΣΥ-ΔΗΚΟ στη Βουλή . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, δε δέχομαι αυτούς τους υπαινιγμούς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Το είπατε μόνος σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Πρόεδρος της Βουλής ομιλεί ή εκ μέρους του συνόλου ή εκ μέρους της 

πλειοψηφίας αυτό είναι γνωστό. 

Το δεύτερο το οποίο μπορεί να μη γνωρίζετε είναι πως ανέφερα στον 

κ. Χριστόφια, πριν μιλήσω, ότι θα μιλούσα από το βήμα της Βουλής και, αν είχε 
οποιαδήποτε ένσταση, μπορούσε να μου το αναφέρει. Δε χρειαζόταν να πάρω την 

άδεια, αλλά ήδη το είχα αναφέρει. Γι' αυτό το λόγο να σας παρακαλέσω να προχω
ρήσει ο γιατρός. Νομίζω ότι δεν είναι σωστή αυτή η συζήτηση που γίνεται και δε 
νομίζω να έκαμα οτιδήποτε που να έθιξε οποιονδήποτε. Π ροσπαΟώ να κρατήσω 

κάποια τάξη στο Σώμα, τίποτε άλλο. Αν αυτό είναι αμαρτία του Προέδρου της 
Βουλής, το να προσπαθεί να κρατήσει κάποια τάξη, θα συνεχίσω να έχω αυτή την 

αμαρτία. 

Γιατρέ μου, προχωρήστε. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦ ΙΑΣ: 

Κύριε Λυσσαρίδη, σας παρακαλώ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡlΔΗΣ: 

Δε διευθύνω εγώ τη συζήτηση. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εγώ ξέρετε ότι θεωρώ ότι είμαι λίγο ευγενικός. Περνά ο Πρόεδρος της 

Βουλής από δίπλα μου και μου λέει: 'Έννά μιλήσω τζι' εγώ". Εννά του πω 

"σταμάτα, Πρόεδρε, δε θα μιλήσεις"; 

(Γέλια) 

Δε γίνονται αυτά τα πράγματα. Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν έπρεπε να το 
αναφέρετε αυτό το πράγμα, κατά τη γνώμη μου. Δεν ελέχθη επίσημα πουθενά ότι θα 

μιλήσει ο Πρόεδρος της Βουλής. Εγώ, αν ελέγετο, για να είμαι εντάξει, μπορεί και 
να μην είχα αντίρρηση. Δεν είναι θέμα ότι τώρα προβάλλω αντίρρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστόφια, δε σας το ανέφερα για να πάρω την άδεια. Απλώς σας το 

ανέφερα. Αισθάνομαι ότι ως Πρόεδρος της Βουλής, όταν θέλω να τοποθετηθώ σε 

κάτι, πρέπει να το κάνω. Αλλά ίσως να έπρεπε να το είχα αναφέρει προηγουμένως . 
Δε σημαίνει όμως ότι χρειάζεται άδεια ο Πρόεδρος της Βουλής, αν θέλει να μιλήσει. 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 
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Ι. ΜΑΠ:ΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να διατηρήσουμε μια σωστή προσέγγιση σε μια 
σοβαρή συζήτηση· μας παρακολουθεί και ο λαός, να μην εξευτελίζουμε ένα σοβαρό 

θέμα, όπως είναι το Κυπριακό. Τουλάχιστον ας κρατηθεί μια τάξη. Να δευτερολο
γήσουν οι αρχηγοί, όσοι θέλουν να δευτερολογήσουν, αλλά να προχωρήσουμε με 

σωστή πορεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό προσπαθώ να κάνω, κύριε Μάτση, αλλά φαίνεται ότι βρίσκομαι υπό 

αμφισβήτηση. Γι' αυτό το λόγο προσπαθώ να εξηγήσω κάποια πράγματα που δε 
χρειαζόταν να εξηγήσω. 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Σε κάθε τραγωδία πάντοτε παρεμβάλλονται και ορισμένα θέματα, για να 
υποβαθμίσουν την τραγωδία. Ίσως αυτό γίνεται και σήμερα. 

Είχα την εντύπωση ότι δε θα χρειαζόταν να επαναλάβει κανείς επιχειρήματα ή 

να αντικρούσει επιχειρήματα, γιατί, όπως είπα και στην πρωτολογία μου, δυστυχώς 
δεν αναμένει κανείς ότι μια συζήτηση στη Βουλή είναι δυνατό να καταλήξει σε 

διαφοροποιήσεις των τοποθετήσεων των κομμάτων. Μπορεί να προβληματίσει και 

μπορεί αυτός ο προβληματισμός κάποτε να έχει αποτελέσματα. Βέβαια, πιστεύω ότι 
θα ήταν εξωπραγματικό να πιστεύει κανείς ότι μέσα στη Βουλή θα παρατηρηθεί μια 

σημαντική και ουσιαστική διαφοροποίηση θέσεων λόγω των επιχειρημάτων τα 
οποία αναπτύσσονται από την άλφα ή τη βήτα πλευρά. 

Βγήκα εδώ, για να δηλώσω ότι είμαι δειλός, ότι πάσχω από αθεράπευτη δειλία. 

Αν πολιτικό θάρρος είναι να αποδέχεται κανείς τις οποιεσδήποτε προτάσεις που 
στην ουσία όχι μονάχα υπονομεύουν την εθνική υπόσταση αυτού του λαού, αλλά 

προσβάλλουν και την αξιοπρέπεια του κάθε Κύπριου πολίτη, τότε δηλώνω αδιόρ
θωτα και αθεράπευτα δειλός. Α ν πολιτικό θάρρος ήταν να εγκαταλείπεται κάποτε η 
αυτοδιάθεση για κάτι άλλο, αν πολιτικό θάρρος ήταν κάποτε, όταν λέγαμε ότι ουδέ

ποτε θα συζητήσουμε επί τη βάσει των δεδομένων τα οποία προκάλεσε η βία και η 
κατοχή και το εθνικό ξεκαθάρισμα και η εγκαθίδρυση τουρκικού στρατού που να 
διχοτομεί την πατρίδα μας, να βρούμε αργότερα το πολιτικό θάρρος να αποδε

χθούμε αυτά τα δεδομένα, εγώ δηλώνω έλλειψη πολιτικού θάρρους. 

Ασφαλώς η πολιτική είναι η επιστήμη του εφικτού και ασφαλώς -και σ' αυτό 

συμφωνώ με τους συναδέλφους που το έχουν πει- όταν κανείς αντιμετωπίζει εθνικά 
θέματα, ναι, πρέπει οπωσδήποτε να λαμβάνει υπόψη και διεθνείς συνθήκες και περι

φερειακές συνθήκες και το εφικτό. Όμως το εφικτό είναι συνδυασμός των αντικει

μενικών συνθηκών και της απόφασης ενός λαού να αγωνιστεί προς τη σωστή κατεύ
θυνση, καθώς και της απόφασής του, αν χρειαστεί, να υποστεί θυσίες, για να 

μετατρέψει αυτό που εκ πρώτης όψεως φαίνεται μη εφικτό σε εφικτό. Διαφορετικά 

η πολιτική θα υπαγορευόταν κατά κανόνα από μια υπέρτερη δύναμη. Αν αυτή ήταν 

η διεθνής τάξη πραγμάτων, εγώ θα προτιμούσα να aπουσιάζω από τον πλανήτη. 
Διότι αυτό πλέον θα σήμαινε ανθρώπους εθελόδουλους, ανθρώπους αναξιοπρεπείς. 

Δεν είναι πολιτικό θάρρος η συνεχής προσαρμογή προς απόψεις που εκ προοι

μίου συγκρούονται ακόμα και με τη δυνατότητα επιβίωσης του κυπριακού ελληνι

σμού σ' αντά τα χώματα. Δεν είναι πολιτικό θάρρος η συνεχής υποβάθμιση των 
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δικών μας ήδη υποβαθμισμένων αιτημάτων και η συνεχής προσαρμογή προς εντελώς 

παράλογες και παράνομες αξιώσεις ενός κατακτητή. Δεν είναι πολιτικό θάρρος να 

λέμε ότι είμαστε έτοιμοι, αν χρειαστεί, να συζητήσουμε -έστω κι αν αυτό δε λέχθηκε, 

αυτό υποδηλοί η θεωρία- ακόμα και θέματα κυριαρχίας. Γιατί τι μπορούμε να 
κάνουμε; Δεν έχουμε τη δυνατότητα αντίστασης. Ομολογώ ότι δεν ανέμενα ότι στο 
Κοινοβούλιο μιας χώρας υπό κατοχή θα μπορούσε να θεωρείται πολιτικό θάρρος η 
προσαρμογή προς προτάσεις που ουσιαστικά, επαναλαμβάνω, υπονομεύουν και την 

εθνική και τη βιολογική μας ύπαρξη σ' αυτά τα χώματα. Πολιτικό Οάρρος είναι να 
μπορείς να αγωνίζεσαι γι' αυτό που είναι σωστό μέσα σε συνθήκες πράγματι ρεαλι
στικές, αλλά να αγωνίζεσαι. 

Το ίδιο δυστυχώς συνέβη και με τα περιβόητα εμπλεκόμενα συμφέροντα. Η 
δική μου αναφορά από χρόνια στα εμπλεκόμενα συμφέροντα σε καμιά περίπτωση 

δεν ερμηνεύετο ότι, εφόσον υπάρχουν τα εμπλεκόμενα συμφέροντα και εφόσον τα 

εμπλεκόμενα συμφέροντα είναι ισχυρότερα από τις δικές μου δυνατότητες, είμαι 
υποχρεωμένος να προσαρμοστώ προς τα εμπλεκόμενα συμφέροντα. Αυτό αποτελεί 

πολιτική μοιρολατρεία, αυτό αποτελεί ουσιαστικά πολιτική εθνικής αυτοκτονίας. 

Ποια είναι η έννοια των εμπλεκόμενων συμφερόντων; Και το είπα επανειλημ

μένα και νόμιζα ότι δε θα χρειαζόταν να το επαναλάβω. Μελετώντας τα εμπλεκό
μενα συμφέροντα προσπαθείς να διαγνώσεις ποια είναι τα θετικά υπό την έννοια 

ότι δε συγκρούονται με τους δικούς σου βασικούς στόχους και αυτά τα θετικά 
προσπαθείς να τα αξιοποιήσεις. Όσον αφορά τα αρνητικά, προσπαθείς να βρεις τα 

αδύνατα σημεία των αρνητικών και πάλι επί τη βάσει των δικών τους εθνικών 

συμφερόντων, γι' αυτό και αναφέρθηκα στον κατιόντα ρόλο της Τουρκίας, για να 

μπορέσεις πράγματι να τα αξιοποιήσεις όσο μπορούν να αξιοποιηθούν. 

Λέχθηκε "μα, η Αμερική αυτή τη στιγμή αποδίδει την άλφα σημασία στην 
Τουρκία", και την αποδίδει. Τι πρέπει να κάνουμε μελετώντας τα εμπλεκόμενα 

συμφέροντα; Αν προβλέπουμε ότι ο ρόλος της Τουρκίας θα αναβαθμίζεται, ναι, 
πρέπει να προβλέπουμε ότι η αμερικανική πολιτική θα συνεχίζει να είναι αυτή που 

είναι και ίσως μάλιστα να γίνεται και σκληρότερη. Αν όμως η δική μας διάγνωση, 

μελετώντας τα εμπλεκόμενα συμφέροντα, είναι ότι ο ρόλος της Τουρκίας θα 
υποβαθμίζεται, τότε προσπαθουμε να αξιοποιήσουμε αυτή την τυχόν καλή, αν είναι 
καλή, διάγνωση. 

Μιλήσαμε για τη Ρωσία που ευτυχώς εμπλέκεται επιτέλους ευτυχώς, ξανά. 

Όταν τα εμπλεκόμενα συμφέροντα συγκρούονται μεταξύ τους, η τέχνη του εφικτού 

της πολιτικής είναι να aξιοποιείς αυτή την αντιπαράθεση συμφερόντων προς 

όφελος των δικών σου εθνικών συμφερόντων. 

Άλλωστε σ' αυτό στηρίχθηκε το Κίνημα των Αδεσμεύτων. Όλη η θεωρία των 
πρωταγωνιστών του Κινήματος των Αδεσμεύτων ήταν ότι σ' έναν κόσμο δυο υπερ
δυνάμεων ο τρόπος να ελιχΟείς και ο τρόπος να επιβιώσεις είναι η αξιοποίηση 
αυτής της αντιπαράθεσης των εμπλεκόμενων συμφερόντων των μεγάλων, τα οποία 

καμιά από τις δυνάμεις οι οποίες ανήκαν στους Αδεσμεύτους δεν μπορούσαν 

ασφαλώς να αντιμετωπίσουν. Μάλιστα λέχθηκε και το περιβόητο από τον τζέρτζια, 

ο οποίος ήταν και ο πρωταγωνιστής της ίδρυσης του Κινήματος των Αδεσμεύτων, 
όταν σε κάποια στιγμή φαινόταν ότι θα υπήρχε κάποια συνεργασία Ηνωμένων Πολι

τειών και Σοβιετικής Ένωσης: 'Τώρα μας χρειάζεται, λέει, το Κίνημα των 

Αδεσμεύτων, για να προστατευθούμε από τη σύμπτωση συμφερόντων". Αυτό 
σημαίνει εμπλεκόμενα συμφέροντα. Τα μελετούμε και προσπαθούμε να τα αξιοποιή
σουμε προς όφελος της δικής μας πλευράς. 
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Υπάρχουν πάντα δυο φιλοσοφίες. Η μια είναι η μηχανιστική αντιμετώπιση 

των ισοζυγίων και το σήκωμα των χεριών ρεαλιστικά και σοφά και με σωφροσύνη. 

Γιατί, πώς μπορούμε να aντιταχθούμε σε ένα εκ προοιμίου αρνητικό ισοζύγιο δυνά
μεων; Και η άλλη είναι η δυναμική ρεαλιστική αντιμετώπιση των καταστάσεων, 

γιατί κανένα ισοζύγιο δυνάμεων δεν είναι μόνιμο και κανένα ισοζύγιο δυνάμεων δεν 
είναι απομονωμένο. 

Και το είπα αυτό επανειλημμένα από αυτό το βήμα: Αν το Κυπριακό ήταν ένα 

απομονωμένο πρόβλημα, η Κύπρος σήμερα θα ήταν τουρκική επαρχία. Ο λόγος που 
δε συμβαίνει αυτό είναι ότι καμιά από τις δυνάμεις οι οποίες εμπλέκονται σ' αυτό 

που ονομάζουμε κυπριακή κρίση δεν αντιλαμβάνεται ότι οποιαδήποτε έκρηξη σ' 
αυτό τον τομέα δεν περιορίζεται στα γεωγραφικά σύνορα της Κύπρου. Άλλωστε, 
ήταν, όπως θυμάστε, δική μου πρώτη άποψη -και συγκρούστηκα με την προηγούμενη 

κυβέρνηση γι' αυτό το θέμα- ότι, όταν πηγαίναμε στην Ευρώπη, δεν έπρεπε να συζη
τάμε μόνο για τα δικά μας πλεονεκτήματα -δεν είπα να μην τα πούμε- αλλά έπρεπε 

να προσπαθήσουμε να ανεύρουμε τα επιχειρήματα, αν υπάρχουν και αν είναι ρεαλι
στικά και αν πράγματι εμπίπτουν μέσα στα σωστά δικά τους εμπλεκόμενα συμφέ

ροντα, σχετικά με το ποια είναι τα πλεονεκτήματα γι' αυτούς, που τους καλούμε 
αυτή τη στιγμή να εμπλακούν ή μάλλον που είναι εμπεπλεγμένοι και που τους 
καλούμε να αξιοποιήσουν αυτή την εμπλοκή προς μια θετική κατεύθυνση. 

Αν πράγματι πολιτικό θάρρος σημαίνει κάθε φορά -και υπήρξε δυστυχώς αυτό 

το φαινόμενο- να λέμε τι μπορούμε να κάνουμε. Εγώ μάλιστα θα πρέπει να το πω: 
Ναι, διαφώνησα, όταν κάναμε προτάσεις επί χάρτου, και με τον τρόπο που τις 
κάναμε, γιατί προειδοποιείς ότι αυτή η πρόταση θα καταντήσει μη aντιστρεπτή. 

Γιατί λέχθηκε τότε ότι, αν η Τουρκία δε δεχόταν τις προτάσεις Κλίφορντ, εμείς θα 
τις aποσύραμε. Και προειδοποίησα ότι δεν είναι εύκολο να αποσύρει μια αδύνατη 
δύναμη προτάσεις τις οποίες έδωσε. Θα παραμείνουν και δε Οα είναι μόνο αυτές. 
Θα αποτελέσουν αφετηρία, όχι μόνο για να εδραιωθούν κάποια συμπεράσματα που 

μπορούσαν να βγάλουν οι ξένοι από την αποδοχή αυτών των προτάσεων, αλλά και 

για να εξελιχθούν σε αυτό που εξελίχθηκαν σήμερα. Και υπάρχουν τα τότε δεδο
μένα, ότι προειδοποιούσα πως αυτό θα οδηγήσει πλέον στο μέλλον σε καθαρές 
προτάσεις για χωριστές κρατικές οντότητες και επικυριαρχικά δικαιώματα της 

ΊΌυρκίας από τότε. 

Γι' αυτό χρειάζεται προσοχή. Όταν μιλάμε για πολιτικό ρεαλισμό, να μιλάμε 

για πραγματικό πολιτικό ρεαλισμό. Να γνωρίζουμε, όταν κάνουμε μια πρόταση, 
ποιες Οα είναι οι προεκτάσεις της όχι μόνο σήμερα αλλά και ύστερα από χρόνια. 

Γιατί αυτές οι προεκτάσεις θα μας καταστήσουν δέσμιους των δικών μας προτά

σεων. 

Διαφώνησα με τις ιδέες Γκάλι, γιατί προέβλεπα ότι θα χρησιμοποιηθούν σε 

βάρος μας, για να μας πουν: Εσείς οι ίδιοι aποδεχθήκατε κάτι που, αν το μελετή

σετε σωστά, θα αποδειχθεί ότι δέχεστε χωριστές κρατικές οντότητες, ακόμα και 
χωριστές κυριαρχίες. Το ίδιο ισχύει και για τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Α ν αυτό θα ήταν πολιτικό θάρρος, θα θεωρούσα τον εαυτό μου ανάξιο να ονομαστεί 

θαρραλέος. 

Αν όμως πολιτικό θάρρος είναι μ~ ρεαλισμό, μετριοφροσύνη, χωρίς ακρότητες 

και χωρίς εξτρεμισμούς, πρώτο, να αποφασίζει κανείς ότι δεν είναι διατεθειμένος 
να γίνει δούλος, ότι δεν είναι διατεθειμένος να απεμπολήσει ανθρώπινα δικαιώ-
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ματα, ότι δεν εtναι διατεθειμένος να διαγράψει πατρίδις που δε διαγράφονται πια 

πουθενά στο τέλος του εικοστού αιώνα και, δεύτερο, με σωστή τακτική, με μετριο

φροσύνη, το επαναλαμβάνω, χωρίς εξτρεμισμούς να αντιλαμβάνεται ακόμα και την 

ανάγκη να εξυπηρετήσει τα συμφέροντα της άλλης πλευράς -και όχι της κατακτη

τικής δύναμης, της Τουρκίας, για μένα η άλλη πλευρά σ' αυτό το θέμα είναι οι Τουρ
κοκύπριοι- ναι, τότε θέλω να παρουσιάζομαι ως άνθρωπος με πολιτικό θάρρος. 

Γιατt και από αυτό το βήμα θέλω να δηλώσω ότι εγώ σε καμιά περίπτωση δε 
θεώρησα και δε θεωρώ τους Τουρκοκύπριους την άλλη πλευρά του νομίσματος. Η 
άλλη πλευρά είναι η Τουρκία. Και, αν με πραγματικές προτάσεις που θα ικανο

ποιούν τα καλώς νοούμενα τουρκικά συμφέροντα, ακόμα και τις ψυχολογικές τους 
φοβίες, θα μπορούσαμε να βρούμε μια λύση, εγώ δε θα δισταζα, ναι, να συμβαδίσω 

με μια τέτοια προοπτική. Αλλά, αν πολιτικό θάρρος είναι να αποδεχθώ να εξυπηρε

τήσω τους στόχους της Τουρκίας, τότε δε θα έχω αυτό το πολιτικό θάρρος. 

Θα σας υπενθυμίσω ότι όχι μόνο εγώ αλλά και ο Ου Θαντ το 1964 προειδο
ποιούσε ότι στόχος της Τουρκίας ήταν να αξιοποιήσει την παρουσία της τουρκοκυ

πριακής κοινότητας στα κυπριακά εδάφη, να δημιουργήσει το μύθο του αδυνάτου 
δήθεν της συμβίωσης των δυο κοινοτήτων και να προσπαθήσει να δημιουργήσει ένα 
γεωγραφικό προγεφύρωμα. Το 1964 είχαμε προειδοποίηση από την πλέον τότε 
ασφαλή πηγή, το Γενικό Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. Γι' αυτό, 

ειλικρινά λυπούμαι, αλλά πρέπει επιτέλους να δώσουμε μια για πάντα απάντηση σε 
αυτού τους είδους τις θεωρίες περί πολιτικού θάρρους και σωφροσύνης. 

Λέχθηκε πολύ σωστά από τον κ. Παπαδόπουλο "ας μας πουν μια υποχώρηση". 

Υποχωρήσεις κάνει κανείς, όταν φτάσει στην ώρα της υπογραφής. Εκείνος που 

κάνει υποχωρήσεις μονομερείς, χωρίς να βρίσκεται στα πρόθυρα της λύσης, 
πληρώνει αυτές τις μονομερείς υποχωρήσεις. Γι' αυτό για μένα όλες οι υποχωρή

σεις που έγιναν δεν έγιναν με το σωστό τρόπο. Κι αν ακόμα θα έπρεπε κάποτε να 

γίνουν, θα έπρεπε να γίνουν, όταν και η άλλη πλευρά θα ήταν έτοιμη να προσυπο

γράψει εκείνη τη στιγμή μια λύση. Διαφορετικά θα είχαμε, όπως και έχουμε, το 
φαινόμενο, για το οποίο προειδοποίησα, οι μεν υποχωρήσΗς να παραμένουν, αλλά 

η λύση όχι μονάχα να μη γ~νεται πλησιέστερη, αλλά και να απομακρύνεται. Και 

αυτή είναι η πικρή ιστορία του κυπριακού δράματος. Επιτέλους, ας βρούμε τη 
σπονδυλική μας στήλη μέσα στα πλαίσιά μας. Γιατί ο ποντικός δε βρυχάται, αλλά 

και ο ποντικός δεν αυτοκτονεL. Μέσα στα πλαίσιά μας, ας βρούμε το πολιτικό 
Οάρρος επιτέλους να διεκδικήσουμε τα δικαιώματά μας. 

Ναι, για την Ευρώπη θα υπάρξουν δυσχέρειες, αλλά συμφωνώ ότι είναι ίσως η 
μόνη ελπιδοφόρα προοπτική που υπάρχει αυτή τη στιγμή. Και η προειδοποίηση που 
πρέπει εμείς οι ίδιοι να δεχτούμε είναι ότι πράγματι δεν πρέπει να δεχτούμε εκ των 

προτέρων λύση -και ελπίζω αυτό να είναι ομόφωνο- η οποία να έρχεται σε αντίθεση 
με το ευρωπα·ι:κό κεκτημένο. Αυτό θα ήταν σφάλμα, γιατί πράγματι τότε θα 
υπήρχαν οι κίνδυνοι να μας πουν "αφού εσείς τα δεχθήκατε, θα τα δεχθούμε κι 

εμείς". Αλλά πιστεύω ότι, αν δεν τα δεχθούμε και αν μπούμε στην Ευρώπη έστω και 

όπως είμαστε τώρα, διαιρεμένοι, ναι, το αποτέλεσμα θα είναι ότι θα έχουμε ξανά 

μια επανενωμένη πατρίδα. Γιατί, έστω κι αν μας δεχθεί η Ευρώπη, θα μας δεχθεί ως 
σύνολο, όπως έκανε με τη Γερμανία, και γνωρίζοντας ότι δεν μπορούμε να ασκή

σουμε κυριαρχία πάνω στο χώρο που σήμερα είναι κατεχόμενος, τελικά, ναι, θα 

ενωθεί η Κύπρος και τελικά, ναι, τα ανθρώπινα δικαιώματα θα κατοχυρωθούν. 
Αρκεί να μη δεχθούμε εμείς εκ των προτέρων λύση η οποία να έρχεται σε αντίθεση 
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με το ευρωπα·ίκό κεκτημένο, γιατί τότε ή δε θα μας δεχθούν ή, αν μας δεχθούν, θα 
μας πουν "σας δεχόμαστε υπό αυτές τις προί!ποθέσεις που εσείς οι ίδιοι έχετε 

αποφασίσει". 

Λέχθηκε ακόμα ότι δεν υπάρχει συγκεκριμένο αντικείμενο σε αυτή τη συζή

τηση. Αν σήμερα δεν αντιλαμβανόμαστε πόσο επιτακτικό εtναι το να συζητήσουμε 
το Κυπριακό, δεν ξέρω πότε θα το αντιληφθούμε. Βρισκόμαστε στα πρόθυρα της 
εκδήλωσης της πρωτοβουλίας Χόλμπρουκ. Και θα θέσω το ίδιο ερώτημα που έθεσα 
στην πρωτολογία μου: Θα αναμένουμε παθητικά την εκδήλωση αυτής της πρωτο

βουλίας, για να βρεθούμε και πάλι μtρικοί να συμφωνούμε, μερικοί να διαφωνούμε 
και μερικοί να συμφωνοδιαφωνούμε; Ή επιτέλους θα αναλάβουμε εμείς αυτή τη 

στιγμή, πριν εκδηλωθεί ακόμα η πρωτοβουλία, τις δικές μας πρωτοβουλίες, ώστε να 

προσπαθήσουμε -δεν ξέρω αν θα το πετύχουμε- να δημιουργήσουμε ένα κλίμα το 
οποίο να τροχιοδρομεί αυτή την πρωτοβουλία προς την ορΟή κατεύθυνση; Γιατί 

εγείρεται το ερώτημα: "Μα, δε θέλουμε αμερικανική πρωτοβουλία;" Βεβαίως 
Οέλουμε! Μα, ποια πρωτοβουλία; Μια πρωτοβουλία που να τροχιοδρομεί μια 

δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. Αν η αμερικανική πρωτοβουλία θα 
τροχιοδρομεί, όπως φαίνεται να τροχιοδρομεί, μια λύση διχοτομική με δυο κυριαρ

χίες, ναι, τότε δε θέλουμε αμερικανική πρωτοβουλία. Ναι, τότε Οα πρέπει να 
προσπαθήσουμε να τη σταματήσουμε. Και έχω το θάρρος, αφού μιλούμε για πολι

τικό θάρρος, να πω: Ναι, αν η διάγνωσή μας είναι ότι, ό,τι και να κάνουμε, αυτή η 
πρωτοβουλία θα στραφεί προς μια κατεύθυνση διπλής κυριαρχίας, τότε. ναι, πρέπει 

να έχουμε το θάρρος να πούμε ότι δε θέλουμε αυτή την πρωτοβουλία. 

Ναι, είναι γεγονός ότι ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών έχει χάσει τη δύναμη 
την οποία κάποτε είχε. Έχει όμως ακόμα μια ειδική δύναμη την οποία μπορούμε να 

αξιοποιήσουμε. Και όσο κι αν λέμε ότι τα ψηφίσματά του είναι θεωρητικά -και 
είναι εν πολλοίς θεωρητικά- ασκούν κάποια επίδραση στη διαμόρφωση του πολι
τικού κλίματος και να μην υποτιμούμε αυτές τις δυνατότητες. Γιατί, στο κάτω 

κάτω, πώς εμείς ζητάμε να λύσουμε το κυπριακό πρόβλημα; Δημιουργώντας το 

σωστό πολιτικό κλίμα στην Αμερική, αν τα καταφέρουμε, δημιουργώντας το σωστό 
πολιτικό κλίμα στην Ευρώπη, αν τα καταφέρουμε, δημιουργώντας παγκόσμια το 

σωστό κλίμα, αν τα καταφέρουμε. Δε θα λύσουμε το κυπριακό με πολεμικές μεθό
δους. Αφού λοιπόν θα το λύσουμε με αυτές τις μεθόδους, καθετί το οποίο συντείνει 
σtη δημιουργία του σωστού πολιτικού κλίματος και χρήσιμο είναι και επιβάλλεται 
να αξιοποιηθεί. 

Όταν εισηγούμουν τη συζήτηση του κυπριακού θέματος στη Βουλή τότε, 

αλλιώτικη θα ήταν η πρότασή μου για απόφαση και αλλιώτικη θα ήταν η πρότασή 

μου για το ρόλο της Βουλής, γιατί αν τότε ενοείτο το τότε συγκεκριμένο καθήκον, 

τώρα είναι άλλο. 

Και Οα επαναλάβω ότι η πρότασή μου είναι: Αν θέλετε, αύριο να πάρουμε μια 

απόφαση, αφού έχουμε κάποια διαβούλευση, και να δημιουργήσουμε μια επιτροπή 

με έναν από κάΟε κόμμα, που θα παρακολουθεί την υλοποίηση αυτής της απόφασης 

και τα καθήκοντά μας όπως προκύπτουν, είτε γιατί είναι δικά μας, αποκλειστικά 

κοινοβουλευτικά, είτε γιατί πρέπει να πιέσουμε, αν χρειαστεί να πιέσουμε, και την 

κυβέρνηση για να ακολουθήσει αυτές τις αποφάσεις. 

Αν επρόκειτο να κάμω εδεκίτικη πρόταση, θα έλεγα ότι Οα πρέπει να εγκατα

λειφθεί ο διακοινοτικός διάλογος και να ζητήσουμε εδώ και τώρα διεθνή διάσκεψη. 
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Ξέρω ότι αυτό δεν είναι δυνατό να υιοθετηθεί από την πλειοψηφία της Βουλής. Για 
να καταλήξω σ' αυτό που είπε και ο κ. Μάτσης αλλά και πολλοί άλλοι: Αν καταφέ

ρουμε να βγούμε με ένα μίνιμουμ τουλάχιστον προσανατολισμό, θα ήταν καλύτερα 
και είμαι έτοιμος να κάνω και τη δική μου προσαρμογή, την οποία δυστυχώς πολλές 

φορές έκαμα χωρίς να θέλω. Τώρα ας την κάνω εΟελοίισια ως εξής: 

Πρώτο, δε θα επιτρέψει αυτή η Βουλή, όσο περνάει από το χέρι της, επανά
ληψη του διακοινοτικοΊ) διαλόγου, εκτός αν υπάρξει σαφής και κατηγορηματική 
δήλωση της Τουρκίας και της τουρκοκυπριακής ηγεσίας ότι θα υπάρχει μια και μόνη 
κυριαρχία χωρίς καμιά περαιτέρω διευκρίνιση. Η κυριαρχία δε χρειάζεται διευκρι
νίσεις. Και αν συμφωνοίιμε -αν δε συμφωνοίιμε θα φανεί από τη διαπραγμάτευση

ο διάλογος δεν είναι δυνατό να αρχίσει, αν δεν υπάρξουν προϋποθέσεις ώστε να 
έχει κάποια αποτελέσματα. Και προϋποθέσεις είναι, αν όχι η σύμπτωση, τουλάχι
στον η σύγκλιση απόψεων πάνω στις βασικές πτυχές του κυπριακού προβλήματος. 

Δείιτερο, αυτή η Βουλή επιμένει ότι πρέπει να προσφύγουμε στη Γενική Συνέ
λευση του ΟργανισμοΊ) Ηνωμένων Εθνών χωρίς περαιτέρω δικαιολογητικά, τα 
οποία κατάντησαν πλέον πολύ aνιαρά, γιατί τα ακούμε εδώ και όχι χρόνια, αλλά 

ίσως αρχίζουμε να μπαίνουμε σε δεκαετίες. 

Τρίτο, ζητούμε από την κυβέρνηση να αναλάβει δραστηριότητα στην Αμερική, 

αλλά ζητούμε κι εμείς οι ίδιοι να αναλάβουμε άμεσες αποστολές και σε κοινοβου
λευτικό επίπεδο και σε κομματικό επίπεδο, κάτι που χρειάζεται και στον αμερικα
νικό και στον ευρωπα"ίκό χώρο και ιδιαίτερα στον ευρωπα·ίκό, όπου πράγματι τα 

κόμματα μπορούν να διαδραματίσουν κάποιο ρόλο. Κω το είπα και στην πρωτο
λογία μου και το λέω και τώρα: Αν οι Φιλελεύθεροι δεν πεισθούν, δε θα λέω ότι 
φταίει ο εκπρόσωπος της Κύπρου στους ΦιλελευΟέρους. Αν πάει εκεί και προσπα
θήσει να πείσει για την ανάγκη της ένταξης της Κίιπρου χωρίς σύνδεση με προηγού

μενη λίιση του Κυπριακού, εγώ θα τον συγχαρώ για τον αγώνα που έχει κάνει. 
Από εκεί. και πέρα μακάρι να ήταν όλα στα χέρια μας. Άρα, εγώ τις αποτυχίες θα 
τις θεωρώ αποτυχίες όλων μας, όπως και τις επιτυχίες του ενός στο δικό του τομέα 
θα τις θεωρώ επιτυχίες του συνόλου της πολιτικής ηγεσίας και του κυπριακού λαού. 

Θα πρέπει να γίνει επιτέλους το συντονιστικό όργανο που υπάρχει μεταξύ του 

ελληνικού Κοινοβουλίου και του δικού μας, να πάρει σάρκα και οστά. Και να 

υπάρξουν, όπως είπαμε, συσκέψεις πριν από κάΟε εμφάνισή μας είτε σε διεΟνές είτε 
σε περιφερειακό βήμα, για να έχουμε συντονισμό ενεργειών. 

Άλλο: Αμέσως αποστολές στη Ρωσία. Θα πρέπει να πάμε να διαγνώσουμε 
πρώτα τις ρωσικές προθέσεις και να δούμε πώς αξιοποιούνται. Είχα κι εγώ την 
ευκαιρία να συναντήσω τον Υ φυπουργό Εξωτερικών και πρέπει να πω ότι ήμουν 

πολύ ευτυχής από τη συνάντηση. Βέβαια, υπήρξε η αδυναμία ότι δεν μπόρεσε αυτή 

η πρόταση να προωθηθεί στο Συμβούλιο Ασφαλείας, αλλά οι απόψεις τις οποίες 

άκουσα θα μπορούσε να αξιοποιηθούν στο ακέραιο από τη δική μας πλευρά. Να μην 

ξεχνάμε ότι η Ρωσία δεν είναι η καλύτερη φίλη της Τουρκίας. 

Με τους Αδεσμεύτους κάτι γίνεται, αντιλαμβάνομαι. Μπορεί να το κάνει η 
κυβέρνηση όπως και με την Κοινοπολιτεία, γιατί υπάρχουν οι ειδικοί. 

Το επόμενο: Άμεση καταγγελία της Τουρκίας για ειδικά θέματα. Αφού αυτή 
τη στιγμή δεν μπορέσαμε να την κρατήσουμε στο εδώλιο του κατηγορουμένου για το 
βασικό μας πρόβλημα, να την κρατήσουμε στο εδώλιο του κατηγορουμένου για τους 
εγκλωβισμένους -και έχουμε πολλά στοιχεία- και για τους αγνοουμένους -και 

έχουμε πολλά στοιχεία . 
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Και το τελευταίο: Στις αποστολές μας στην Ευρώπη βασικό αίτημα να είναι 
ότι η Ευρώπη πρέπει να εμμείνει η Τουρκία να προσαρμοστεί προς το ευρωπα·ίκό 

κεκτημένο όσον αφορά χώρες της τελωνειακής ένωσης. Να μελετήσουμε με προσοχή 

ποιες είναι οι ευθύνες μιας χώρας που έχει τελωνειακή ένωση με την Ευρώπη. Κι 
εγώ μπορεί να μην τις ξέρω όλες ξέρω μερικές. Κάποιοι άλλοι σοφότεροι από μένα 

να μελετήσουν αυτό το θέμα, να βρουν τον κατάλογο των ευθυνών της Τουρκίας, 
των καθηκόντων της Τουρκίας και να κρατούμε συνεχώς αυτό το Οέμα ανοιχτό, 
ώστε η Τουρκία να πληρώσει τουλάχιστον το τίμημα για το ότι έγινε δεκτή στην 

Ευρωπα·ίκή Ένωση. 

Αν αυτά γίνονται δεκτά, η εισήγησή μου είναι τέσσερις να κάτσουμε αύριο να 

παρουσιάσουμε ένα σχέδιο απόφασης σε αυτή τη Βουλή και οι ίδιοι να aποτελέ

σουμε την επιτροπή συνεχούς επαγρύπνησης για την υλοποίηση αυτού του σχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης και μετά, αν έχουμε ολοκληρώσει, να συζητήσουμε τη διαδικα
στική πρόταση του κ. Λυσσαρίδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Είμαι υποχρεωμένος, κύριε Πρόεδρε, να επανέλθω στο βήμα της Βουλής, για 
να βάλουμε στη θέση τους ορισμένα πράγματα· ορισμένα πράγματα τα οποία ξεκί

νησαν από κάποια ορολογία που χρησιμοποίησα εγώ σωστά, πιστεύω, και η οποία 

έχει ερμηνευτεί με διάφορους τρόπους. Έχω πει αυτό το οποίο δε λέγεται μόνο 
στην Κύπρο, αλλά λέγεται παντού, ότι ναι, χρειάζεται πολιτικό Οάρρος, για να λυθεί 

ένα δύσκολο εθνικό θέμα. 

Είναι γεγονός ότι, αν πάμε πίσω, αν κάνουμε μια σύντομη αναδρομή στο 

Κυπριακό, Οα δούμε ότι ο Μακάριος στις 12 Φεβρουαρίου 1977 υπέγραψε την 
πρώτη συμφωνία κορυφής υψηλού επιπέδου μαζί με τον Ντενκτάς. Με τη συμφωνία 

εκείνη έθετε το βόρειο μέρος της Κύπρου, ένα μέρος της Κύπρου βόρεια, υπό τη 

διοίκηση της τουρκοκυπριακής κοινότητας. Και επίσης την έκταση αυτού του τεμα
χίου δεν την εξαρτούσε από τον πληθυσμό των Ελλήνων και των Τούρκων αλλά από 
άλλους παράγοντες. Αν δεν κάνω λάθος, ο κ. Λυσσαρίδης τότε είχε διαφωνήσει με 

αυτή τη Οέση του Μακαρίου. Ρωτώ: Η θέση αυτή του Μακαρίου, που ασφαλώς δεν 

περιείχε όλα τα επιθυμητά για μας, αποτελούσε πράξη πολιτικού θάρρους ή δεν 
αποτελούσε πράξη πολιτικού θάρρους; 

Μετά, όπως ανέφερε ο κ. Παπαδόπουλος, δόθηκε ο χάρτης, δόΟηκαν προτάσεις 

με χάρτη συγκεκριμένο νομίζω για 20% και, την ίδια στιγμή που δίναμε την πρόταση 
για 20%, ο κ. Κληρίδης έπαιρνε επιστολή από το Μακάριο η οποία μιλούσε για 25%, 
και την είδα εγώ αυτή την επιστολή, κρατούσε αντίγραφο, νομίζω, και ο κ. Κυπριανού. 

Αυτή η επιστολή εδόθη -νομίζω ότι την έχω και στο αρχείο μου. Δηλαδή προτείναμε 

20% και μιλούσαμε για 25%. Γιατί το έκανε ο Μακάριος; Από δειλία; Δεν αντιλαμ

βανόταν τις δυσκολίες οι οποίες υπήρχαν; Και ρωτώ: Αυτό είναι πολιτικό θάρρος 

ή δεν είναι πολιτικό θάρρος; 

Ήρθαμε μετά στο 1978, σης 10 Νοεμβρίου, και μας έδωσαν το αμερικανικό 
σχέδιο. Το απέρριψαν όλοι εκτός από το Δημοκρατικό Συναγερμό. Στο σχέδιο 

εκείνο υπήρχαν ανεπιθύμητα στοιχεία. Για πρώτη φορά γινόταν αναφορά στο 

γεγονός ότι, για να περάσει οποιαδήποτε νομοθεσία πρακτικά, έπρεπε να έχουμε 

έγκριση και των Τουρκοκυπρίων. Και κάνει αναφορά σε ένα σημείο -το ξέρω, γιατί 

• 
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εγώ παρέλαβα το σχέδιο εκείνο στις 10 Νοεμβρίου στη Νέα Υόρκη- σε πρόσφυγες 

που δε θα γυρίσουν πίσω. Ρωτώ: Η πράξη τότε αυτή του κ. Κληρίδη εμπεριείχε 
-.- πολιτικό θάρρος ή δεν εμπεριείχε πολιτικό θάρρος; 

. ~ 

• I 

-· 
• 

Πάμε παρακάτω, στο 1981. Ερχόμαστε στην αξιολόγηση του τότε Γενικού 

Γραμματέα, την οποία αποδέχτηκε ο τότε Πρόεδρος κ. Κυπριανού. Ορθώς την 
αποδέχτηκε. Είχε μέσα όλα τα δύσκολα σημεία τα οποία περιείχε και το αμερικα

νικό σχέδιο. Ρωτώ: Εμπεριείχε ή δεν εμπεριείχε πολιτικό θάρρος εκείνη η πράξη; 

Ερχόμαστε στο 1983 με τους δείκτες του Πέρεζ Ντε Κουεγιάρ. Απορρίφθηκαν 
από δύο κόμματα και έγιναν δεκτοί από το Δημοκραηκό Συναγερμό και από το 

ΑΚΕΛ· και μάλιστα έντονα δεκτοί. Περιείχαν και εκείνοι ανεπιθύμητα στοιχεία. Η 

πράξη αυτή αποτελεί πολιτικό θάρρος ή δεν αποτελεί. πολιτικό θάρρος; 

Ερχόμαστε στο 1985, στο Γενάρη, που ο τότε Πρόεδρος Κυπριανού στις 17 με 
20 Ιανουαρίου αρνήθηκε να υπογράψει εκείνο το κείμενο στη Νέα Υόρκη. Επανα

στάτησαν τα δύο κόμματα. Επαναστάτησαν, όχι απλώς είχαν ένσταση. Και έγινε 

τότε, υποτιθεται, και η περίφημη συνεργασία, η οποία κατέληξε στις βουλευτικές 
εκλογές τις πρόωρες το Δεκέμβριο του 1985. Και είχαν ένσταση. Και είπαν ότι 

πρέπει να δεχτούμε αυτό το έγγραφο, το οποίο, πιστέψετέ με, κύριοι συνάδελφοι, 

εμπεριείχε πολλά ανεπιθύμητα σημεία, τα οποία ασφαλώς απέρριψε ο κ. Λυσσα

ρίδης. Τα απέρριψε. Ρωτώ: Αυτές οι πράξεις είναι πράξεις πολιτικού Οάρρους ή 

δεν είναι πράξεις πολιτικού θάρρους; 

Πάμε παρακάτω, στο 19 .. μετά το 1988, όταν ανέλαβε ο κ. Βασιλείου με τις 

ιδέες Γκάλι, το χάρτη Γκάλι, που έγιναν καταρχήν δεκτές ως βάση για διαπραγμά

τευση. Είναι αυτές οι πράξεις, που πάλι τις απέρριψε ο κ. Λυσσαρίδης, πράξεις 
πολιτικού θάρρους ή δεν είναι πράξεις πολιτικού θάρρους; Να πούμε και τα ΜΟΕ, 

τα οποία κατά καιρούς άλλοι αποδέχονταν και άλλοι απέρριπταν. 

Α ν πάρουμε λοιπόν ένα αμάλγαμα όλων αυτών των καταστάσεων, ασφαλώς θα 
δούμε ότι αυτό το αμάλγαμα εμπεριέχει στοιχε~α τα οποία για τον προηγούμενο 

ομιλητή αποτελούν πολιτική δειλία και όχι πολιτικό θάρρος. Είναι εδώ που πρέπει 

να δούμε πού τραβούμε αυτή την ευλογημένη τη γραμμή, για να ξέρουμε πού οδηγού
μεθα. Δε μιλώ για άλλες παραχωρήσεις ή υποχωρήσεις μιλώ γι' αυτά τα οποία κατά 

καιρούς η πλειοψηφία η πολιτική έχει αποδεχτεί και τα οποία εμπεριέχουν στοιχεία 

τα οποία δεν είναι aρεστά σε πολλούς. Είναι ή δεν είναι πολιτικό θάρρος αυτό το 

πράγμα; Είναι αυτό το ερώτημα το οποίο μέσα μας πρέπει να απαντήσουμε. 

Και εγώ θεωρώ πολιτικό θάρρος και αυτή την πρόταση που έκανε σήμερα ο 

κ. Μάτσης -εγώ δεν είμαι μέλος του Εθνικού Συμβουλίου- που αφήνεL να νοηθεί ο 
άνθρωπος ότι ναι, κάποια πράγματα επιτέλους πρέπει να συζητηθούν με κάποιον 

άλλο τρόπο. Να κάτσουμε να σκεφτούμε, να δούμε πού πάμε, πού πάει αυτός ο 

τόπος με τους εποίκους, με τους Τουρκοκυπρίους που φεύγουν, με την περιοχή την 

απ' εκεί η οποία έχει αλλάξει χαρακτήρα. Έτσι αντιλαμβάνομαι την πρόταση. Είναι 

αυτό πολιτικό θάρρος ή δεν είναι πολιτικό θάρρος; 

Η γνώμη μου είναι ότι εδώ είναι που πρέ.ι-τει να τραβήξουμε τη γραμμή και να 

αποφασίσουμε, κύριοι, έστω και εί.κοσι δύο χρόνια μετά τι θέλουμε και τι δε 
θέλουμε. Πράγματι αυτή τη στιγμή θέλουμε μια προσφυγή στη Γενική Συνέλευση; 

Δεν είναι θέμα να είναι κανείς αντίθετος. Δε σημαίνει τίποτε. Ρωτήστε όποιον 
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θέλετε στο εξωτερικό αυτή τη στιγμή. Αυτή τη στιγμή παντοδύναμο είναι το 
Συμβούλιο Ασφαλείας. Να πάμε, για να αυτοκορο'ίδευόμεθα δηλαδή; Τι να πάμε! 

Να πάρουμε ένα ψήφισμα το οποίο θα μείνει στα χαρτιά; Αυτό θέλουμε; Και τι Οα 
κερδίσουμε, αν το πάρουμε αυτό; Θα λυθεί το Κυπριακό; Θα μετακινήσουμε έστω 

και έναν Τούρκο; Θα πάει έστω και ένας πρόσφυγας πίσω; Ρωτώ! Πέστε μου! Το 

πιστεύετε πράγματι; 

Κατά συνέπεια έχουμε, πιστεύω, σ' αυτή τη Βουλή ένα σοβαρό πρόβλημα 

μπροστά μας. Δεν είναι απλό το πρόβλημα. Δεν είναι ποιος είναι ο θαρραλέος και 
ποιος δεν είναι ο θαρραλέος. Είναι τι θα γίνει η Κύπρος παρακάτω, αν δεν μπορέ

σουμε να βρούμε το δρόμο, αν δεν μπορέσουμε να καταλάβουμε ότι αυτά τα οποία 

ανέφερα προηγουμένως, τα διάφορα συμφέροντα, δυστυχώς δεν καθοδηγούνται από 
εμάς. Αυτοί που έχουν τα συμφέροντα ξέρουν πολύ καλά να κρίνουν πού είναι το 

συμφέρον τους. Οι Αμερικανοί και οι Ρώσοι δεν περιμένουν από τη μικρή Κύπρο 

να τους πει πού είναι το συμφέρον τους. Αλίμονο! Εκείνοι έχουν πραγματογνώ
μονες περισσότερους από τον πληθυσμό μας που δουλεύουν πάνω σ' αυτά τα 

θέματα. 

Άρα, πιστεύω ότι κάτι πρέπει να γίνει, κάπου πρέπει να τραβηχτούν κάποιες 

γραμμές και, αν θέλουμε αυτός ο τόπος να σωθεί, αν δε θέλουμε να χαθεί, διότι 

υπάρχουν και χειρότερα από αυτά που αντιμετωπίζουμε σήμερα, πρέπει πράγματι, 

με βάση αυτά τα οποία κατά καιρούς έγιναν αποδεκτά από διαφόρους, να καθίσουμε 
κάτω να τα αξιολογήσουμε, διότι σήμερα αυτά είναι και η θέση της διεθνούς κοινό

τητας, είναι και η Οέση του Συμβουλίου Ασφαλείας. Είτε το θέλουμε είτε όχι, και τα 
ΜΟΕ και οι ιδέες Γκάλι και όλα αυτά τα οποία κατά καιρούς άλλοι δέχτηκαν και 

άλλοι απέρριψαν σήμερα είναι υιοθετημένα από το Συμβούλιο Ασφαλείας. Και 
αυτό πρέπει να το έχουμε υπόψη μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, ζητήσατε το λόγο; Μετά που θα τελειώσετε, θα το 

θέσω σε ψηφοφορία, εκτός αν υπάρχει η ένσταση ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς είναι αντίθετη η πρόταση που έχω να κάνω. Μετά τις 

τοποθετήσεις, ιδιαίτερα του κ. Ρολάνδη, νομίζω ότι τέθηκε ενώπιόν μας το σύνολο 

του Κυπριακού με προεκτάσεις στο χρόνο ολόκληρο, τουλάχιστον από το 1974 και 
μετά, και δεν μπορούν να παραμείνουν τα πράγματα με αυτή τη γενική τοποθέτηση. 

Νομίζω ότι χρειάζεται περαιτέρω συζήτηση και ζητώ να μεταβληθεί η απόφαση όσον 

αφορά το επίπεδο στο οποίο διεξάγεται η συζήτηση. Να γενικευθεί, για να συμμετά
σχουμε και οι υπόλοιποι, γιατί έχουμε να καταθέσουμε απόψεις, σκέψεις και ιδέες 

πάνω σε όσα συζητήθηκαν σήμερα. Να οριστεί μετά τις γιορτές μία συνεδρίαση και 

να συνεχιστεί η συζήτηση όσο καιρό χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Α ν συμφωνούν οι υπόλοιποι συνάδελφοι, τότε θα ορίσουμε ημερομηνία στην 

επόμενη συνεδρία. Η επόμενη συνεδρία του Σώματος μετά την αυριανή θα είναι 

στις 25 Ιανουαρίου, αλλά είμαι στη διάθεσή σας. για να ορίσουμε ειδική ημερομηνία 
για συνέχιση της συζήτησης. 

Ναι, κύριε Α ναστασιάδη, να σας δώσω το λόγο, αλλά υπάρχει και κάτι το 

διαδικαστικό που εισηγήθηκε ο κ. Λυσσαρίδης. 

... 
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Η εισήγησή μου είναι τις απόψεις και τις εισηγήσεις που εκφράστηκαν να τις 

εξετάσει η Επιτροπή Εξωτερικών που είναι η αρμόδια Επιτροπή. Δηλαδή είναι πιο 

ορθόδοξο να το δει η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή αντί. να ορίσουμε έναν 

από κάθε κόμμα. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Αν θα γίνει αναβολή, δεν υπάρχει λόγος να πάρουμε απόφαση επί. αυτού του 

θέματος. Και είναι γεγονός ότι γενικεύθηκε πλέον η συζήτηση· δεν έμηνε στο 

επίπεδο το οποίο είχε συμφωνηθεί. Επομένως, νομίζω ότι η πρόταση για συνέχιση 
της συζήτησης μετά τις γιορτές είναι λογική και δεν υπάρχει λόγος αυτή τη στιγμή 

να ασχοληθούμε με αυτή την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα διερωτηθώ ποια σημασία έχουν πλέον οι συναντήσεις που 

γίνονται στις οποίες υποτίθεται ότι καταλήγουμε σε κάποιες αποφάσεις. Εγώ δε 
διαφωνώ να συζητείται το Κυπριακό, αν θέλετε, επί. ημερησίας βάσεως, όπως και 

συζητείται, αλλά έχω την εντύπωση ότι οι αρχηγοί και οι εκπρόσωποι των 

κομμάτων έχουμε εκφράσει τις θέσεις των κομμάτων μας. Και είπαμε, αν είναι να 

συζητηθεί. στα σοβαρά το Κυπριακό και να κρατηθεί ένα επίπεδο, για να μην αρχί

σουμε να λέμε ο καθένας ό,τι θέλει, να δώσουμε την ευχέρεια στους αρχηγούς ή 

στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να εκφράσουν τις απόψεις και τις πολι
τικές μας θέσεις που εκφράζονται γι' αυτό από τα πολιτικά μας γραφεία. Αν 

επομένως τίθεται τώρα θέμα γενίκευσης της συζήτησης ωσάν να είναι το αμπελουρ
γικό και λοιπά, ε! δεν ξέρω, αλλά έχουμε καταλήξει κάπου. Και ή θα το τηρούμε 

αυτό ή όχι. Α ν θέλετε να γενικευτεί η συζήτηση, δεν έχουμε ένσταση. Δε θα αρνη

θούμε τη συζήτηση, αλλά δε θα συνέλθουμε ξανά και δε θα δεχτούμε πλέον τις δήθεν 

συμφωνίες που γίνονται στη σύσκεψη των αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων, 

διότι δεν έχουν καμιά απολύτως σημασία. 

Πέραν αυτού, έχω την εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, ότι θα δοθεί η ευκαιρία το 

Σάββατο στις συνεδρίες του Εθνικού Συμβουλίου, όπου, υποτίθεται, με σοβαρότητα 
συνέρχονται οι πολιτικές ηγεσίες, για να εκφράσουν απόψεις, να πουν τις θέσεις 

τους, να εισηγηθούν πολιτική, να υιοθετήσουν πολιτική. Αν είναι για το θεαθήναι ή 

απλώς για να μας ακούει ο λαός και κάποτε μάλιστα να διαπληκτιζόμαστε για το 

ποιου είναι η σειρά να δευτερολογήσει και ποιου όχι και να υφίσταται, αν θέλετε, 

και η σοβαρότητα του θέματος υπόσκαψη, ε! δεν ξέρω αν είναι αυτό που επιδιώ
κουμε, αλλά η δική μας θέση είναι πως τουλάχιστον, όταν αποφασίζουμε ή συναπο

φασίζουμε, θα πρέπει να έχουμε και μια συνέπεια. 

Διερωτώμαι τι είναι αυτό το οποίο απόψε προέκυψε και επιβάλλει το Γενάρη, 

το Φεβράρη, το Μάρτη και λοιπά να συνεχωτεί. η συζήτηση εφ' όλης της ύλης από 

όλους τους κυρίους συναδέλφους. Και αυτό δεν υποτιμά κανέναν. Ήταν αυτοδέ

σμευση των κομμάτων, γιατί ήθελαν να δώσουν στη συζήτηση και να κρατήσουν τη 

συζήτηση κάπου σε ένα επίπεδο και σοβαρότητας και οπωσδήποτε έκφρασης 

απόψεων, και έχω την εντύπωση ότι κανένα, μα κανένα κόμμα δεν εκφράζεται εγκυ

ρότερα παρά μόνο διά του Προέδρου του ή του Κοινοβουλευτικού του Εκπρο

σώπου . 
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Συνεπώς, εtμαι της άποψης, κύριε Πρόεδρε, ότι δε θα βοηθήσει το πρόβλημά 

μας η συνέχιση από του βήματος της Βουλής της συζήτησης, ενώ υπάρχουν και άλλα 
βήματα, ως γνωστόν. Ακούστηκαν οι απόψεις και ελέχθησαν όσα θα ελέγοντο. Αν 

έχουμε οτιδήποτε άλλο, αυτό εtναι που πρέπει να συζητήσουμε και πάρα πολύ 
σωστά έχετε εισηγηθεί, γιατί υπάρχουν και θέματα συνταγματικά που πρέπει να μας 
προβληματίσουν, να εξετάσουμε, κύριε Πρόεδρε του Σοσιαλιστικού Κόμματος, κατά 

πόσο μπορεί η Βουλή να δεσμεύει ή όχι την κυβέρνηση στο χειρισμό εξωτερικών 

υποθέσεων. 

Το γνωρίζω, κύριε Παπαδόπουλε, γι' αυτό ήγειρα το θέμα και ευχαριστώ που 
το επιβεβαιώνετε. 

Επομένως, πιστεύω ότι εκεtνο το οποίο μπορεί να γίνει είναι να παραπεμφθεί 

στην Επιτροπή Εξωτερικών η πρόταση του κ. Λυσσαρtδη με τη γνώμη πιΟανότατα 

και του Γενικού Εισαγγελέα, έτσι που να διαμορφώσουμε μια απόφαση που να είναι 
και συνταγματικά πρέπουσα αλλά και πολιτικά ορθή και να αποφασίσουμε ή να 

υωθετήσουμε, αν θέλετε, σε μία άλλη συνεδρία μια πρόταση της Επιτροπής Εξωτε
ρικών, όπως θα διαμορφώσει την πρόταση του κ. Λυσσαρίδη στο τέλος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου, μετά ο κ. Χατζηδημητρίου και ο κ. Κυπριανού. Απλώς Οέλω να 

υπενθυμίσω ότι το Κυπριακό Οα συζητηΟεί και στις 16, 17 και 18 Ιανουαρίου που 
είναι οι προϋπολογισμοί.. ι • 

Α. ΧΡΙΣΊΌΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι ήταν aτυχέστατη η διατύπωση του κ. Αναστασιάδη 

ότι, αν γενικευτεί η συζήτηση, ο καθένας θα λέει ό,τι θέλει. Νομίζω ότι κάθε 
Βουλευτής έχει την ικανότητα να λέει εκείνα που θέλει και εκείνα που πρέπει. Το 

ένα είναι αυτό. 

Το δεύτερο αφορά τις συμφωνίες των εκπροσώπων των κομμάτων. Θα ήθελα 
να παρατηρήσω ότι είναι εκ πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού -όχι του κ. Αναστα

σιάδη, Βουλευτών του- που πολλές φορές αμφισβητήθηκαν αυτές οι αποφάσεις. 
Τυπικά έχουν δίκαιο, έχουν δικαίωμα ... 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Με συγχωρείτε! Ο κ. Δώρος Χριστοδουλίδης είναι δικός σας Βουλευτής. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Κύριε Αναστασιάδη, θέλετε να αναφέρω τρεις φορές τον κ. Πουργουρίδη; 
Θέλετε να τον αναφέρω; Εγώ σας λέω ότι τρεις φορές ο κ. Πουργουρί.δης, ίσως 

δικαιολογημένα, αμφισβήτησε τις αποφάσεις. Επομένως τη στιγμή αυτή δε συζη

τούμε την απόφαση η οποία τηρήθηκε. Συζητούμε μια νέα πρόταση, η οποία προκύ

πτει από το περιεχόμενο και την έκταση της συζήτησης που κάνουμε αυτή τη στιγμή. 

Αν τη δεχόμαστε, τη δεχόμαστε. Εκείνη η απόφαση τηρήθηκε πλήρως και καΟαρά. 

Και επί της ουσίας, πιστεύουμε ότι αυτή η Βουλή δεν μπορεί να συζητά πολλά 

άλλα θέματα ώρες, απεριόριστες κάποτε, και να αποφεύγει, αν το θελήσει, να συζη-

.. 

τήσει το Κυπριακό. Δεν υποβαθμίζεται το Κυπριακό ούτε υπάρχει, νομίζω, θέμα '- · 
σύγκρισης μεταξύ αμπελουργικού, Κυπριακού ή οποιουδήποτε άλλου θέματος. Αν η 
Βουλή κρίνει ότι πρέπει να το συζητήσει, είναι υπόχρεη να το συζητήσει. Δε νομίζω 

• 
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ότι προκύπτει κακό από αυτή τη συζήτηση. Ούτε ότι οι αποστάσεις μεταξύ των 

πλευρών μεγεθύνονται, αν η Βουλή συζητήσει σε μεγαλύτερη έκταση το Κυπριακό. 

Αντίθετα, νομίζω ότι με τη συζήτηση, την καλόπιστη συζήτηση, και με τη διαφορά 

των απόψεων που εκφράζονται γίνεται καλύτερη η κατανόηση των απόψεων της 
κάθε πλευράς. Και αυτό οδηγεί σε περισσότερη συναίνεση παρά σε περισσότερη 
αντιπαράθεση. Άρα είμαστε υπέρ της συνέχισης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

τ. ΧΑτΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν έκανα την πρόταση, δεν την έκανα, ούτε για να αλλάξω την 
απόφαση, όπως είχε ληφθεί, ούτε για να δημιουργήσω πρόβλημα στο Σώμα. Αλλά 
υποχρεωτικά επεβλήθη λόγω του γεγονότος ότι ένας Βουλευτής που δεν είναι εκπρό
σωπος κόμματος ... 

(Γέλια) 

Συγγνώμη, κύριε συνάδελφε! Που δεν είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, 
είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε, συνεχίστε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν είναι εκπρόσωπος κόμματος που έχει πολιτική κομματική ομάδα. 

τ. ΧΑτΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

... που δεν έχει κομματική ποληική ομάδα. Ένας Βουλευτής που δεν είναι 

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ομάδας -αυτό είναι που εννοούσα- πήρε το λόγο 

τρεις φορές και όχι μόνο αυτό, ναι, αλλά άλλαξε, μπορώ να πω, και την ισορροπία 

της συζήτησης. Διότι στο τέλος κατάντησε να γίνεται διάλογος όλων των πολιτικών 

αρχηγών με τον κ. Ρολάνδη. Μπορώ να πω ότι στην ουσtα στο τέλος η συζήτηση 

έχασε και το ουσιαστικό της νόημα και το περιεχόμενο που θέλαμε να δώσουμε με 
την αναφορά των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, ναι, και υποχρεώΟηκα ως εκ του 

γεγονότος ότι μπήκαν καινούρια στοιχεία μέσα να αλλάξει και ο χαρακτήρας της 
συζήτησης. 

Και το δεύτερο, το πιο σημαντικό, εtναι ότι λέχθηκαν τόσα πολλά πράγματα 

εφ' όλης της ύλης, που θα πρέπει να συνεχιστεί η συζήτηση, για να δοθούν απαντή

σεις. Και ορισμένα από αυτά πρέπει να μελετηθούν κιόλας. Έγινε αναφορά σε 

αρχεία, έγινε αναφορά σε ιστορικά γεγονότα που, αν σιωπήσουμε, σημαίνει ότι τα 

αποδεχόμαστε. Και ειλικρινά εγώ αισθάνομαι μειωμένος να φύγω από εδώ, μετά 
που άκουσα τόσα πράγματα, χωρίς να είμαι σε Οέση και άμεσα να απαντήσω, για να 
είμαι ειλικρινής. Ναι, χρειάζεται να ζητήσω πηγαίες πληροφορίες. Ο κ. Ρολάνδης 
επικαλείται την πείρα του του Υπουργού Εξωτερικών και, αν υπήρχε κανένα χαρτί 

που δε βγήκε μέχρι τώρα στη δημοσιότητα, ναι, μας το έβγαλε απόψε. Εμείς τι 

πρέπει να κάνουμε; Να δεχτούμε ως αδιαμφισβήτητη τη μαρτυρία ενός ανθρώπου 

που στο τέλος δημιουργεί πολιτικό προηγούμενο και, ναι, δημιουργεί και ένα 
σχετικό σκεπτικό που οδηγεί σε ορισμένα συμπεράσματα; Αισθάνομαι ότι πραγμα
τικά πρέπει να συνεχιστεί η συζήτηση και να δοΟούν απαντήσεις στις προεκτάσεις 

που υπήρξαν σήμερα σ' αυτή τη συνεδρίαση. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης και μετά ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι ειλικρινά ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κυπριανού και μετά ο κ. Ρολάνδης, αλλά ο κ. Αναστασιάδης δικαιούται 
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να πάρει το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι τα επιχειρήματα του κ. Χρίστου 

θα μπορούσε να αναπτυχθούν άνετα στους αρχηγούς και εκπροσώπους των 

κομμάτων και με κανέναν τρόπο δεν ήθελα να θίξω ή να πλήξω συναδέλφους. Έχω 
εμπιστοσύνη σε κάθε Μέλος ξεχωριστά της Βουλής. Όταν όμ.ως ο κ. Χρίστου ήταν 

παρών -και όχι ο κ. Χριστόφιας- στη λήψη της απόφασης για τη συζήτηση και το 

επίπεδο της συζήτησης, ανάλογα επιχειρήματα, δηλαδή ότι θα πρέπει να τηρήσουμε 
κάποιο επίπεδο, αν θέλετε, ηγεσίας ... και, αν δεν εμπιστευόμαστε την ηγεσία να 
συζητά το Κυπριακό, γιατί την εμπιστευόμαστε και την παραπέμπουμε στο Εθνικό 
Συμβούλιο; Είχα την εντύπωση ότι λέγονται κάποια πράγματα τα οποία, ενώ δε 

μειώνουν ποσώς, κρατούν κάποιο επίπεδο· και επίπεδο υπό την έννοια ότι εκφρά

ζουν τις θέσεις του κόμματος, εκφράζουν τις ανησυχίες, εκφράζουν τις αγωνίες, 
εκφράζουν τους προβληματισμούς, όπως ο καΟένας. Αν υπάρχουν αρχηγοί που δεν 
εκφράζουν τις κοινοβουλευτικές τους ομάδες, αυτό είναι άλλο πρόβλημα. Και δεν 

πιστεύω ότι συμβαίνει με το ΑΚΕΛ. Και δε συμβαίνει ούτε με την ΕΔΕΚ ούτε με 

κανέναν μας, αλλά επιτέλους ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μόνο σ' εμάς συμβαίνει; 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είστε ο κανένας εσείς, κύριε Παπαδόπουλε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Αναστασιάδη, μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επομένως, αν αντιδράσαμε, δεν είναι διότι ανησυχούμε αν Οα συζητηθεί, και 

όσες μέρες θέλει ας συζητείται. Αλλά δε νομίζω ότι, επειδή εξέφρασε κάποια άποψη 

ο κ. Ρολάνδης, την όποια άποψη, κύριοι συνάδελφοι ... στο κάτω κάτω επιτέλους 

ζούμε σε δημοκρατία και μπορεί να διαφωνούμε κάθετα! Σημαίνει ότι δεν έχει το 

δικαίωμα του λόγου; Και Οα πρέπει να τον κάτσουμε στο σκαμνί και να του πούμε 
ότι είναι εφιάλτης; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Υπάρχει το δικαίωμα της απάντησης. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Βεβαιότατα, αλλά έχω την εντύπωση ότι ο κ. Λυσσαρίδης και δεινός ρήτορας 
είναι και εμπεριστατωμένη απάντηση έδωσε. Και ήταν και με επιχειρήματα που 

έδωσε την απάντηση. Αν το κάνω, το κάνω διότι τουλάχιστον εκείνο που είχαμε 

αντιληφθεί στις συσκέψεις ήταν ότι θέλαμε να γίνει μια σοβαρή συζήτηση στη 
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Βουλή. Δεν έχω καμιά ένσταση και δεν αμφιβάλλω ότι και ο κ. Χατζηδημητρίου, αν 

μιλήσει, θα παραμείνει σοβαρή η συζήτηση, όπως και όποιος άλλος συνάδελφος 
Βουλευτής βεβαιότατα. Αλλά εκείνο που δε θα έχει είναι αυτό που ούτε η σημερινή 

συζήτηση είχε, τη δημοσιότητα, την άμεση προβολή και τα λοιπά. Θα γίνει όπως με 

τους προUπολογισμούς, που μιλούν όλοι οι συνάδελφοι, που κανένας δεν τους 

ακούει, που οι αίθουσες είναι κενές και περιμένει ο καθένας τη σειρά του, και 

λυπούμαι που το κάνω. Έτσι θέλετε να γίνεται η συζήτηση του Κυπριακού; Τηρή

σαμε μία τάξη, μία ευπρέπεια, ακούστηκαν επιχειρήματα, δόθηκαν απαντήσεις εκεί 

που έπρεπε να δοθούν και είμαι της άποψης ότι, αν πραγματικά η επιδίωξή μας 

ήταν να γίνει μια σοβαρή συζήτηση, έγινε. Η όποια συνέχιση δεν ωφελεί. 

Αν όμως το θέλει η πλειοψηφία, εμείς δεν είμαστε εκείνοι που δε θα ψηφίσουμε 

ναι. Να συνεχίσει επ' άπειρον. Και συνεχίστε και λύστε το Κυπριακό από του 

βήματος της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, αν μου επιτρέπετε, νομίζω ότι υπάρχει μία παρεξήγηση. 

Το Κυπριακό, αν θέλετε, είναι μόνιμα γραμμένο στη Βουλή. Πάντοτε ήταν γραμ

μένο και πάντοτε επιλέγαμε την ημερομηνία. Αν θυμάστε, πριν το γράψει το ΑΚΕΛ 

και η ΕΔΕΚ, ήταν γραμμένο και ανεβάλλετο. Κατά συνέπεια, είναι στο χέρι μας, αν 

θέλουμε .. . και εγώ πιστεύω ότι υπάρχει μια πλειοψηφία και δε χρειάζεται να το 
βάλω σε ψηφοφορία. Και, εφόσον θα υπάρξει η συζήτηση και στους προvπολογι

σμούς ... 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣIΑΔΗΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. Ή είναι συνέχιση της παρούσας ή όχι. Η συζήτηση των 

προvπολογισμών είναι εντελώς διαφορετική και να μην τα συγχέουμε. Αν η 

επιθυμία του Σώματος είναι να συνεχιστεί και σε άλλη συζήτηση το εθνικό θέμα, να 

συνεχιστεί, αλλά όχι στη συζήτηση για τους προϋπολογισμούς του κράτους. Έτερον 

εκάτερον. Εκεί είναι παρεμπιπτόντως, στα γενικά πλαίσια πολιτικής, που ασχο

λείται ο κάθε αρχηγός ή ο κάθε Βουλευτής με τις έννοιες. Η πρόταση του κ. Χατζη

δημητρίου ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Έτο που έχεις και κάπου δίκαιο! 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε. Είναι πάντοτε που έχω δίκαιο. Εκείνο στο οποίο δυσκο

λεύεστε είναι να παρακολουθήσετε και να αντιληφθείτε πόσο δίκαιο έχω. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Είναι γεγονός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, συνεχίστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορεί κάποτε να έχω δίκαιο, κάποτε άδικο, κύριοι συνά

δελφοι. Τώρα επανέρχομαι από τον αστε·ίσμό στη σοβαρότητα, όπως ο καθένας μας ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισηγείστε να συνεχιστεί ή να μη συνεχιστεί αυτή η συζήτηση; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Η δική μου εισήγηση, αν με παρακολουθείτε, κύριε Πρόεδρε, και έχει σημασία 

αυτό που λέω, είναι πως, κατά τη δική μου άποψη, με βάση τους όρους με τους 

οποίους είχαμε ξεκινήσει να κάνουμε τη συζήτηση του θέματος, με βάση τις συσκέ

ψεις που είχαμε κάνει οι αρχηγοί ή οι εκπρόσωποι των κομμάτων μας, έχουμε 

τηρήσει και την αναγκαία σοβαρότητα και το απαιτούμενο επίπεδο και έχουμε δώσει 

τις θέσεις μας, έχουμε δώσει τα μηνύματα. Αν θέλουν όμως κάποιοι συνάδελφοι να 

μείνει εγγεγραμμένο, εμείς είμαστε οι τελευταίοι που θα φέρουμε ένσταση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κυπριανού. Κύριε Λυσσαρίδη, αν μου επιτρέπετε, επειδή έχει ώρα που 

ζήτησε το λόγο ο κ. Κυπριανού, να του δώσω το λόγο. Όταν μιλήσει ο κ. Κυπριανού 

και εσείς και για να μην υπάρχει καμιά παρεξήγηση, εγώ θα βάλω σε ψηφοφορία την 

εισήγηση το θέμα να παραμείνει και να συνεχιστεί, για να τελειώνουμε. 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θέλω να εμπλακώ στη συζήτηση για το αν θα αναβληΟεί 

ή όχι. Αυτό θα το δούμε μετά. Έχει ώρα που ζήτησα το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σας έδωσα το λόγο. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Βεβαίως, μετά το πινγκ πονγκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων πέρασε 

αρκετή ώρα από τη στιγμή που έγινε το σχόλιο του κ. Αναστασιάδη. Και παρ' όλο 

το σχόλιο του κ. Χρίστου μετά σε απάντηση το επανέλαβε ο κ. Αναστασιάδης. Και 

θέλω να πω ότι εγώ προσωπικά νιώθω προσβεβλημένος από το συνδυασμό του 

επιπέδου της συζήτησης με τον αριθμό ή με το κατά πόσο οι Βουλευτές που Οα μιλή

σουν είναι αρχηγοί ή Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ή απλοί Βουλευτές. Με όλο το 

σέβας, και εμείς έχουμε σοβαρά πράγματα να πούμε και να προσθέσουμε στη συζή

τηση. 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ε! Μα όταν μπαίνουν τέτοια στοιχεία, εγώ, άμα ξανάρτω μαζί σας να συζητή

σουμε ... 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Αναστασιάδη, σας παρακαλώ, εγώ δε σας διέκοψα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Δεν είναι εσάς που διέκοψα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ! Επιτέλους να κρατήσουμε κάποια τάξη! 

• 

•• 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Και αυτό που θέλω να πω είναι ότι βλέπω τα επιχειρήματα του κ. Αναστα

σιάδη πάνω στη συμφωνία που έγινε. Πιθανώς να νιώθει ότι δεν τηρείται ή ότι 

εξαντλήθηκε το θέμα. Αλλά θα παρακαλούσα, επειδή έχει συμβεί ξανά και λέχθηκε 

ξανά σ' αυτό το Σώμα, ότι, αν είναι σοβαρή η συζήτηση, μιλούν οι αρχηγοί και, άμα 

δεν είναι σοβαρή, μιλούμε εμείς οι υπόλοιποι, πιστεύω ότι εκ μέρους των συνα

δέλφων πρέπει να διαμαρτυρηθούμε και να μη φύγουμε από εδώ με τέτοια φράση 

μέσα στα πρακτικά. Πιστεύω ότι είναι άλλη έννοια που έπρεπε να δοθεί και να το 

διορθώσουμε, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κυπριανού, νομίζω ότι μιλούσαμε για επίπεδο. 

Ναι, κύριε Αναστασιάδη, αλλά ζήτησε το λόγο ο κ. Λυσσαρίδης προηγουμένως. 

Είναι αρχηγός κόμματος ... 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣJΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ξέρω και σέβομαι τον Πρόεδρο της ΕΔΕΚ. Σας παρακαλώ, δε 

χρειάζεται να μου συστήσετε τον κ. Λυσσαρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, συγγνώμη, δηλαδή, αλλά έχω και εγώ το δικαίωμα να μη 

μου κάμνετε διαρκώς τον έξυπνο σε κάτι! Είχε ζητήσει το λόγο προηγουμένως. 

Δηλαδή, επιτέλους να σεβαστούμε την έδρα εδώ! Δηλαδή, συγγνώμη! Έχω όλη την 

ψυχραιμία στον κόσμο, αλλά νομίζω ότι κάπου το έχουμε παρακάνει . 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο γρόνθος σας δε με ανησυχεί και δε με φοβίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

εσείς διαρκώς επιτίθεστε. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ηγέρθη ένα θέμα από κάποιο συνάδελφο και, για να μη μείνουν παρερμηνείες 

... και aπολογούμαι αν παίρνω το λόγο από σας, κύριε Πρόεδρε, αλλά είμαι βέβαιος 

ότι με κατανοείτε. Ούτε για τη σοβαρότητα των συναδέλφων μου μίλησα ούτε έθιξα 

έτσι θέμα, αλλά, μια και ο κ. Χρίστου το εγείρει, από τούδε και στο εξής δηλώνω 

πως ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος δε συμμετέχω σε συμφωνίες Κοινοβουλευ

τικών Εκπροσώπων ή αρχηγών. 

Δεν μπορεί πλέον να είμαστε ή να προσπαθούμε να υποσκάπτει ο ένας τον 

άλλο για κάτι που εκφράζεται σε κάποιες συσκέψεις. Όχι για να υποβιβαστούν ή να 

υποβαθμιστούν συνάδελφοί μας, αλλά για να τηρηθούν ... και δεν είναι, νομίζω, 

υποτιμητικό αυτό και είναι σε όλες τις Βουλές του κόσμου που γίνεται. Αν προ 

ημερησίας διατάξεως αποφασιστεί ότι μόνο οι αρχηγοί μιλούν σε κάποιο θέμα, δε 

σημαίνει ότι υποβαθμίζονται οι λοιποί των Βουλευτών. Και δεν είναι η πρώτη 

φορά που γίνεται, κύριοι συνάδελφοι, αυτό. Και δεν είναι η πρώτη φορά που 

γίνεται η συμφωνία στους προϋπολογισμούς "οι αρχηγοί να έχουν τόση ώρα και οι 

λοιποί τόσες ώρες και μοιράστε τες μεταξύ σας". Και λυπούμαι για τον κ. Χρίστου, 

διότι προσπάθησε να δώσει κάποιο άλλο μήνυμα και άλλη έννοια σε όσα είπα. 
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Απλούστατα λέω κω υποστηρίζω ότι από τούδε και στο εξής δε δεσμευόμαστε 

και οι συζητήσεις θα γίνονται από όλους και γLα όλους, για να μάθουμε να είμαστε 
συνεπείς κοινοβουλευτικοί και όχι να νομίζουμε ότι η δημαγωγία επιτρέπει στον 

οποιονδήποτε να υποσκάπτει κάποιους θεσμούς που έχουν καθιερωθεί σε αυτή τη 
Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λυσσαρί.δης κω μετά ο κ. Χρίστου. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Θα συμφωνούσα ότι ασφαλώς συμφωνίες που γίνονται στο επίπεδο των 

αρχηγών των κομμάτων πρέπει να τηρούνται. Δεν μπορώ παρά να συμφωνήσω με 

αυτή την αρχή την οποία έθεσε ο κ. ΑναστασLάδης. Φαίνεται ότι δεν έχουμε αποσα

φηνίσει καλά τι εννοούμε με αυτό το θέμα. Δε λέω καλώς ή κακώς. Εγώ σέβομαι 
τον κ. Ρολάνδη, αλλά υπήρξε η εντύπωση ότι δεν είναι δυνατό να γίνεται συζήτηση 
στη Βουλή επί του επιπέδου των αρχηγών των κομμάτων και ένας Βουλευτής, 

ανεξαρτήτως του αν είναι αρχηγός μη κοινοβουλευτικού κόμματος, να δικαιούται 

να πάρει τρεις φορές το λόγο. Εδώ υπάρχει ένα θέμα το οποίο πρέπει να ξεκαθα

ρίσει. 

Δεύτερο, συμφωνώ με τον κ. Αναστασιάδη ότι σε καμιά περίπτωση δεν έγινε 
νύξη για το επίπεδο της συζήτησης εκ μέρους των υπολοίπων Βουλευτών. Απενα

ντίας, μάλιστα, ελέχθη, για να είμαι δίκαιος, ότι πολύ σοβαρά πράγματα θα ακου

στούν και σέβομαι τη σοβαρότητα όλων. Άρα, δεν υπάρχει το θέμα ότι από οποιο
δήποτε εκπρόσωπο κόμματος υπάρχει υποτίμηση της ικανότητας ή της σοβαρότητας 

οποιουδήποτε Βουλευτή. 

Για να αποφευχθούν περαιτέρω παρεξηγήσεις, κάνω την εισήγηση το θέμα να 
παραμείνει μεν, αλλά να συζητηθεί στο επίπεδο των αρχηγών των κομμάτων με ποιο 

τρόπο πλέον θα συνεχίσουμε αυτή τη συζήτηση. Να μη θεωρηθεί η συζήτηση τερμα
τισθείσα, αλλά να παραμείνει το θέμα στην ημερήσια διάταξη και να παραπεμφθεί 

στο επίπεδο των πολιτικών αρχηγών για τα περαιτέρω. Έτσι νομίζω ότι μπορεί να 
δημιουργηθεί και κάποια ύφεση στην ατμόσφαιρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Λυσσαρίδη, θέλω να πω κάτι το οποίο πρέπει να μπει κάτω, στα 
πρακτικά. Ο κ. Ρολάνδης είναι τεσσεράμισι χρόνια εδώ κω οι συμφωνίες των 

αρχηγών των κομμάτων γίνονταν πάντοτε γνωρίζοντας ότι ο κ. Ρολάνδης δεν 

υπόκειται ... δεν είναι η πρώτη φορά. Πάντα ο κ. Ρολάνδης παίρνει το λόγο. Κατά 
συνέπεια, δεν είναι επιχείρημα αυτό για τον κ. Ρολάνδη, διότι όλοι γνωρίζουμε πως 
τον κ. Ρολάνδη δεν μπορεί να τον εμποδίσουμε, βάσει του Συντάγματος. Δεν 

υπόκειται σε συμφωνίες. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επικαλούμαι και τη σοβαρότητα του θέματος και τη σοβαρό

τητα του Σώματος και θέλω να πω ότι στη ρύμη του λόγου του ο κ. Α ναστασιάδης 

είπε αυτό που διαπίστωσε ο κ. Χρίστου. Εγώ είμαι σί.γουρος ότι δεν ήθελε να θίξει 
ασφαλώς κανέναν απολύτως συνάδελφο και δεν εννοούσε ότι, όταν συζητούμε σε 

επίπεδο πέρα από τους ηγέτες των κομμάτων, γίνεται λιγότερο σοβαρή η συζήτηση. 
Δεν μπορεί να εL ναι έτσι. 

, 
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Από 'κει και πέρα θα ήθελα να καλέσω και το συνάδελφο να είμαστε έτσι, λίγο 

πιο ψύχραιμοι και να δούμε πού καταλήγουμε στο τέλος. Θέλω να πω ότι 

πάμπολλες φορές κάτσαμε ως αρχηγοί. και εκπρόσωποι των κομμάτων και πήραμε 

αποφάσεις οι οποίες τελικά άλλαξαν. Πήραμε, για παράδειγμα, για το θέμα που 

συζητούμε πέντ' έξι φορές την τελευταία τριετία την απόφαση να το συζητήσουμε ... 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επί ποίου επιπέδου, κύριε Χριστόφια; 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Επί επιπέδου Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και αρχηγών των κομμάτων. 

Όμως, στη διάρκεια της δουλειάς της Βουλής ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Το κάναμε γιατί υποτιμούσαμε τους συναδέλφους; 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όχι βέβαια! 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Τότε, γιατί πήραμε τέτοια απόφαση ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, γίνεται διαλογική συζήτηση. Σας παρακαλώ να με βοηΟήσετε να 

-r) κάνω τη δουλειά μου εδώ! Κύριε Χριστόφια. 

, Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Πήραμε τέτοια απόφαση, γιατί. θέλαμε να περιορίσουμε τη συζήτηση σε ένα 

βαθμό. Ο βασικός λόγος, πιστεύω, είναι αυτός. Δεν μπορεί να είναι άλλος. Για 

να μη συζητήσουμε επί πολλές ώρες ... 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Και να εξευτελίσουμε το θέμα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙ ΑΣ: 

Όχι, αυτό εγώ δεν το δέχομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, θα κηρύξω τη λήξη της συνεδρίας. Επομένως, να μη γίνεται διάλογος, 

γιατί θα κηρύξω τη λήξη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δεν είμαι εγώ που κάμνω διάλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είναι για σας που το λέω, κύριε Χριστόφια. Παρακαλώ, συνεχίστε. 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Πολλές φορές ως τώρα τα τελευταία χρόνια, ενώ πήραμε τέτοιες αποφάσεις σε 

επίπεδο αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων, αναβλήθηκε η συζήτηση και 

αναβλήθηκε η συζήτηση μετά από παράκληση, μετά από κάποιες, τέλος πάντων, 

απόψεις ή κάποια επιχειρήματα βασικά από πλευράς του δικού σας του κόμματος, 

του κυβερνώντος κόμματος. 

Ι ι 
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Ν. ΑΝΑΣ'Γ ΑΣJΑΔΗΣ: 

Τι σχέση έχει; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 
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Με συγχωρείτε! Έχει κάποια σχέση. Άλλαζε η απόφαση, παρόλο που κάποιοι 

ήθελαν να συζητηθεί το θέμα. Άλλαζε η απόφαση, δείχναμε κατανόηση, δείχναμε 

σεβασμό, δεν εγείραμε στην ολομέλεια της Βουλής το θέμα γιατ(. να βιάζονται και να 

παραβιάζονται οι αποφάσεις των αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων και 

διερωτώμαι τώρα που εγείρεται ένα θέμα από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 

ενός κόμματος θεωρεί ότι ο τρόπος, η τροπή, αν θέλετε, που πήρε η συζήτηση 

σηκώνει να συζητηθεί το πρόβλημα και σε άλλη συνεδρία, γιατί έγινε αυτό θέμα 

αρχής και θέμα κατά πόσο Οα συνεχίσει να υπάρχει ο θεσμός των εκπροσώπων των 

κομμάτων. Νομίζω ότι είναι λάθος, με όλο το σεβασμό. Πιστεύω ότι μπορούμε 

κάλλιστα να συζητήσουμε την πρόταση του κ. Χατζηδημητρίου χωρίς να λωβείται 

και χωρίς να αμφισβητείται ο θεσμός των συναντήσεων των εκπροσώπων των 

κομμάτων είτε αρχηγοί είτε Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έγινε συζήτηση εντός συζήτησης. Εγώ εκείνο το οποίο θα κάνω τώρα και, αν 

θέλετε, καταψηφίστε το ... 

Α. ΧΡlΣ'ΓΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έδωσα το λόγο σ' εσάς, αλλά δε θα δώσω σε άλλο το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣ'ΓΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ακριβώς. Προτίθεμαι, αφού μιλήσουν οι κοινοβουλευτικοί που θέλουν να 

μιλήσουν, να βάλω σε ψηφοφορία το θέμα αν εξαντλήθηκε ή όχι η συζήτηση. Αν η 

απόφαση είναι · ότι δεν εξαντλήθηκε, τότε θα καθορίσουμε ημερομηνία -δεν είναι 

ανάγκη σήμερα- για να συνεχιστεί η συζήτηση και το επίπεδο. Δεν μπορεί να συνεχι

στεί η συζήτηση με την τροπή που παίρνει, διότι είναι συζήτηση εντός συζήτησης. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ζήτησα και πριν από εσάς, κύριε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, επειδή είναι θέμα διαδικασίας, έχετε προτεραιότητα. 

• 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, ζήτησα και πριν από εσάς και είναι και θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε την προτεραιότητα σε θέμα διαδικασίας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Επειδή αισθάνομαι πολύ άβολα μετά τη συζήτηση του εθνικού μας θέματος να 

γίνεται αυτή η συζήτηση, η εισήγηση διαδικασίας που βάζω είναι να θέσετε την 

πρόταση του κ. Χατζηδημητρίου σε ψηφοφορία χωρίς άλλη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό προτίθεμαι να κάνω, αλλά ο κ. Χρίστου έχει ζητήσει το λόγο. Θα του 

τον δώσω και μετά ... Όχι, κύριε Μουσιούττα. Ζήτησαν άλλοι πέντε, δε γίνεται. 

Θα το βάλω σε ψηφοφορία και μην το ψηφίσεις. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εξαρτάται τι θα πει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΚοLτάξετε: Ο καθένας έχει να πει κάτι. Αν μου επιτρέπετε, θα ακούσω τον κ. 

Χρίστου που του είχα δώσει το λόγο και θα το βάλω σε ψηφοφορία. Αν αισθάνεστε 

ότι δεν έληξε η συζήτηση, τότε να ψηφίσετε ότι δεν έληξε η συζήτηση. Αλλά δεν 

μπορεί να συνεχιστεί αυτή η συζήτηση εντός συζήτησης. Εξάλλου, όταν υπάρχει 

διαδικαστική πρόταση από Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, είμαι υποχρεωμένος να 

τη βάλω αμέσως σε ψηφοφορία. Επειδή όμως είχε δοΟεί ο λόγος προηγουμένως 

στον κ. Χρίστου, θα ακούσω και τον κ. Χρίστου και θα προχωρήσω. Αυτό λένε οι 

κανονισμοί. 

Α. ΧΡΙΣ'fΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, οι αποφάσεις των εκπροσώπων των κομμάτων είναι υπό την 

αίρεση της έγκρωης των κοινοβουλευτικών τους ομάδων, εκτός αν έχουν προσυνεν

νοηθεί., και στην πορεία οποιασδήποτε διαδικασίας υπό την αίρεση της έγκρισης της 

ολομέλειας. 

Το πρωί είχαμε συμφωνήσει να μιλήσουμε τριάντα πέντε λεπτά εσείς, τριάντα 

λεπτά εμείς, είκοσι πέντε και είκοσι. Όταν ήρθαμε στην ολομέλεια, σε πέντε λεπτά 

αυτή η απόφαση αναιρέθηκε. Δεν υπήρξε ο ανάλογος οίστρος, το ανάλογο πάθος και 

η ανάλογη διαφωνία και καλώς δεν υπήρξαν. διότι μια απόφαση κάθε στιγμή 

υφίσταται τις αλλαγές αυτού του περιβάλλοντος που είναι η ολομέλεια. Σ' αυτή την 

περίπτωση νομίζω ότι η συμφωνία τηρήθηκε. Εδώ μπαίνει μια νέα πρόταση πέρα 

και ύστερα από τη συμφωνία και νομίζω ότι η οργή και η αγανάκτηση δεν ωφελούν 

σε τίποτε . 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βάζω το θέμα σε ψηφοφορία. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε γίνεται να ακούγονται επίθετα και να κάνετε τάχα ότι δεν 

τα ακούσατε. Δεν το δέχομαι. Ούτε από οργή ούτε από αγανάκτηση διακατέχομαι 
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για την πρόταση του κυρίου συναδέλφου. Αν οργίστηκα ή εξοργίστηκα, είναι διότι 

προσπαθήσατε να διαστρέψετε ή να αποδώσετε άλλα απ' όσα εννοούσα για συναδέλ

φους μου. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Δε δέχομαι τις κατηγορίες του κ. Αναστασιάδη. Υπάρχουν τα λόγια του κατα

γραμμένα στα πρακτικά της Βουλής και παρακαλώ να αναγνωστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, δεν είναι ύβρις η λέξη "οργή" και "αγανάκτηση". Δεν 

είναι επίθετο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, χωρίς οργή και με πλήρη ψυχραιμία λέω ότι δεχόμαστε 

απόλυτα την πρόταση του κ. Χατζηδημητρίου και δε δεσμευόμαστε από τούδε και 

στο εξής όσον αφορά τις λεγόμενες συμφωνίες είτε κυρίων είτε όπως άλλως λέγο

νται των αρχηγών ή ΚοινοβουλευtLκών Εκπροσώπων. Η ολομέλεια, κατά το 

Σύνταγμα, αποφασίζει και από τούδε και στο εξής αυτή θα αποφασίζει. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση στην πρόταση του κ. Χατζηδημη

τρίου. Αν υπάρχει, να την ακούσω. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, Οέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. Κύριε Μουσιούττα, λυπούμαι, με 

όλο το σέβας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Πριν από την πρόταση Χατζηδημητρίου έγινε πρόταση Λυσσαρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι η ίδια πρόταση. Η πρόταση Λυσσαρίδη είναι να οριστεί ημερομηνία 

αργότερα. Αυτή είναι η πρόταση. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Όχι, επίκεινται εξελίξεις και θα ήταν καλά να βγει μια απόφαση, αν συμφωνή

σουν τα κόμματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, έληξε η συνεδρία, με βάση την πρόταση Χατζηδημητρίου όπως τροπο

ποιήθηκε από τον κ. Λυσσαρίδη. 

('Ωρα λήξης: 11.08 μ.μ.) 

: .. 
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Οι ακόλο"θοι Βο"λε"τές "πέγQαψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλtππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

1) Αγορεύσεις και παρατηρήσεις (Γ. Ομήρου, Ν. Ρολάνδης, Μιχ. Κυπριανού, 

Κ. Γιάγκου, Πρόεδρος, Α. Χρίστου, Τ. Χατζηδημητρίου, Α. Φιλίππου, 

Ν. Αναστασιάδης, Α. Καράς, Δ. Θεοδώρου, Κ. Κωνσταντίνου, Δ. Συλλούρης) 

για το θέμα 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος τον τελευταίο 

καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτών και οι 

ευθύνες της πολιτείας" (συνέχιση της συζήτησης). 

lα) Διεξαγωγή συζήτησης [Δ. Συλλούρης, Προεδρεύων (Ν. Μουσιούττας), 

Α. Χρίστου, Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. Πιττοκοπίτης, I. Μακρtδης, 

Δ. Κοντίδης, Ρ . Κατσελλή, Πρόεδρος] αναφορικά με την αναβολή ή μη της 

συζήτησης του θέματος και τελική αναβολή του. 
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2) Αγορεύσεις, συζήτηση και παρατηρήσεις (Β. Λυσσαρίδης, Δ. Χριστόφιας, 

Τ. Παπαδόπουλος, I. Μάτσης, Ν. Ρολάνδης, Σ. Χατζηγιάννης, Πρόεδρος, 
Ν. Αναστασιάδης, Α. Χρίστου, Τ. Χατζηδημητρtου, Ν. Κατσουρίδης, .ι 

Ν. Πιττοκοπtτης) για το θέμα "Οι τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού". 

2α) Διεξαγωγή συζήτησης (τ. Χατζηδημητρtου, Πρόεδρος, Β. Λυσσαρίδης, 

Ν. Αναστασιάδης, Α. Χρίστου, Ν. Ρολάνδης, Τ. Παπαδόπουλος, Δ. Χριστό

φιας, Μ. Κυπριανού, Ν. Μουσιούττας) ύστερα από αίτημα του κ. Τ. Χατζη
δημητρίου για αναβολή του θέματος και διεύρυνση των πλαισίων διεξα
γωγής της συζήτησης και τελική αναβολή του. 

Τιμή: 75σ 

τυπώθηκε στο Τvπογραφεtο της κ vπριακής Δ ημοκοατιας, Λεvκωσία. 

' ·-
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Στ' ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 2Ιης Δεκεμβρίου 1995 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ.) 

(Αρ. 13) 

Κύριοι συνάδελφο~. κηρύσσω την έναρξη των εργασ~ών της σημερ~νής συνε

δρίας της Βουλής. Παρακαλώ τον κ. Γραμματέα να δ~απ~στώσει αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ
Αριστερά-Νέες Δυνάμε~ς γι' αυτό το ωραίο δωράκι, το οποίο βρήκα στην έδρα του 
Προέδρου εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Ν. ΑΝΑΣΥ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα δεν είναι μόνο εσύ που το βρήκες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βεβαίως, θα ήμουν περισσότερο ικανοποιημένος αν ήταν κάπως μεγαλύτερο το 
πανεράκι αυτό, αλλά ... 

Ναι, κύριε Αναστασιάδη. 

.. Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: .. 
Κύριε Πρόεδρε, επειδή ευχαριστείτε μόνο εκ μέρους σας, θέλω να πω ότι είναι 

όλοι οι Βουλευτές που πήραμε το δωράκι, επομένως εγώ ευχαριστώ εκ μέρους όλων 
μας. 

(877) 
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Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Εγώ ενόμισα πως είναι για βαφτίσια, τόσο μικρό που είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έχει σημασία. Εγώ εκτιμώ το δώρο και το ανακοινώνω. 

Δ. ΧΡ ΙΣτΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει μεγάλη αξία το δωράκι, διότι, αν το ανοίξετε από κάτω 
είναι γεμάτο σταυρούς προτίμησης. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Και μας τους εδώσετε όλους εμάς; Δεν τους εφυλάξετε για σας; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απέδειξε για ακόμα μια φορά τον ελληνισμό του το ΑΚΕΛ, διότι είναι "φοβού 
τους Δαναούς και δώρα φέροντας". 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Του χρόνου θα σας βάλουμε φακελάκι, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Πάντως βοηθά και το έργο των οδοντιάτρων το πανεράκι αυτό με το περιεχό
μενό του, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι. Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Α', που είναι η Νομο

θετική Εργασία. Αρχίζουμε με τα τελευταία θέματα στην ημερήσια διάταξη. Ο 
κ. Χατζη'ίωάννου μου τα ετοίμασε ανάποδα. Δεν πειράζει. Θα περάσουμε πρώτα τα 
ομόφωνα. 

Αρχίζουμε με τα υπ' αριθμό 32, 33 και 34 που είναι ''Αποφάσεις της Βουλής 
των Αντιπροσώπων που Εξουσιοδοτούν τη Διενέργεια Δαπάνης από το Πάγιο 

Ταμείο, το Ταμείο Αναπτύξεως και το Ταμείο Α νακουφίσεως ΕκτοπισΟέντων και 

Παθόντων για το Μήνα Ιανουάριο του 1996" και για τα οποία υπάρχει κοινή 
Έκθεση. Παιρνούμε πρώτα τα δωδεκατημόρια για να κόψουμε δρόμο, κύριοι συνά

δελφοι. Επειδή είναι ομόφωνη η Έκθεση, τη θεωρώ αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠΙΎΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'ΆΠΟΦΑΣΕΙΣ 

τι-JΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτillΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΟΥΝ ΤΗ ΔJΕΝΕΡ

ΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΠΑΓΙΟ ΤΑΜΕΙΟ, ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΚΑΙ 

ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠ ΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τις 
πιο πάνω Αποφάσεις σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Δεκεμβρίου 
1995. 
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Με τις πιο πάνω Αποφάσεις της Βουλής παρέχεται η εξουσιοδότηση πραγμα

τοποίησης δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο του 1996 ποσού που δεν υπερβαίνει το 
τμήμα του ολικού ποσού που προβλέπεται στον Τακτικό Προϋπολογισμό, στον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως και στον Προϋπολογισμό του Ταμείου Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων του 1995 και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό 

διάστημα, δηλαδή στο μήνα Ιανουάριο του 1995, σχετικά με κάθε κεφάλαιο δαπάνης 
ξεχωριστά, όπως προβλέπεται και στις τρεις περιπτώσεις των προϋπολογισμών. Οι 

δαπάνες αυτές αναφέρονται αναλυτικότερα στους πίνακες που επισυνάπτονται στις 
αντίστοιχες Αποφάσεις της Βουλής. 

Όπως αναφέρεται και στις τρεις πιο πάνω Αποφάσεις, δε Οα μπορεί να γίνει 

οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε και θα μπορεί. να πληρωθεί 
οποιαδήποτε νέα θέση, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική 
τους μορφή ο Τακτικός Προϋπολογισμός, ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως και ο 

Προϋπολογισμός του Ταμείου Ανακουφίσεως ΕκτοπισΟέντων και ΠαΟόντων του 
1996. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το άρθρο 168 του συντάγματος της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, σε περίπτωση που οι προϋπολογισμοί δεν ψηφιστούν από 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι την ημέρα που αρχίζει το οικονομικό έτος στο 

οποίο αυτοί αναφέρονται, η Βουλή των Αντιπροσώπων μπορεί, αφού τηρηΟούν οι 

διατάξεις του συντάγματος, με Απόφασή της να εξουσιοδοτεί τη διενέργεια οποιασ
δήποτε δαπάνης που απαιτείται για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει τον ένα 

μήνα κάθε φορά και σε καμιά περίπτωση τους δυο μήνες συνολικά, από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου ή από οποιοδήποτε άλλο λογαριασμό του δημοσίου, 

εφόσον το θεωρήσει αναγκαίο για τη συνέχιση των δημόσιων υπηρεσιών που 

προβλέπονται στους προϋπολογισμούς και ειδικότερα μέχρι την εκπνοή του πιο 

πάνω χρονικού διαστήματος. Η δαπάνη που εγκρίνεται για οποιαδήποτε υπηρεσία, 

σύμφωνα με τα πιο πάνω, δεν μπορεί κατ' αναλογία να υπερβαίνει το αντίστοιχο 

ποσό που έχει ψηφιστεί για την ίδια υπηρεσία στον προϋπολογισμό του προηγού

μενου οικονομικού έτους. 

Οι προτεινόμενες εξουσιοδοτήσεις από τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη 

διενέργεια των δαπανών που αναλύονται στους πίνακες που επισυνάπτονται είναι 

αναγκαίες για σκοπούς συνέχισης των διάφορων υπηρεσιών για τις οποίες γίνεται 
πρόνοια στον Τακτικό Προϋπολογισμό, τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως και τον 

Προϋπολογισμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και ΠαΟόντων του 
έτους αυτού, μέχρι να καταστεί δυνατή η μελέτη και ψήφιση των προϋπολογισμών 

αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋ

πολογισμού ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση Αποφά

σεων, με την ταυτόχρονη όμως διευκρίνιση ότι η εισήγηση αυτή δεν προκαθο
ρίζΗ και τις τελικές θέσεις των Μελών της Επιτροπής για τους υπό εξέταση 
προϋπολογισμούς . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Α ν δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλώ τον κ. Γραμματέα να προχωρήσει στην 

ανάγνωση των τριών Αποφάσεων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτΙΠΡΌΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟΤΟ ΠΑΓΙΟΤΑΜΕJΟ ΠΑ ΤΟ ΜΗΝΑ IANOYAPIO 
ΤΟΥ 1996 

ΕΠΕΙΔΗ δε γίνεται κατορθωτή η μελέτη και ψήφιση του περί Προϋπολογισμού 

Νόμου του 1996 από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την έναρξη του οικονο
μικού έτους 1996. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ επιπρόσθετα με το ποσό που πρέπει να βαρύνει το Πάγιο 

Ταμείο, όπως προνοείται από το Σύνταγμα ή Νόμο, είναι αναγκαία η συνέχιση 

υπηρεσιών για τις οποίες γίνεται πρόνοια στον Τακτικό Προϋπολογισμό του 1995. 

ΓΙ' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα 

ακόλουθα:-

(α) Π αρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1996 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον Τακτικό Προϋπολογισμό του 1995 και που 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα σε σχέση με κάθε Κεφάλαιο 

Δαπάνης, όπως φαίνεται στον Πίνακα που επισυνάπτεται. 

Νοείτω ομως ότι το ποσό που θα δαπανηθεί κάτω από οποιοδήποτε 

'Λι •flι...•ο ι)εν μπορεί να υπερβεί το ποσό που προνοείται στον Τακτικό 

11\)οUπολογισμό του 1996 σε σχέση με το Άρθρο αυτό. 

ιΙ\> Δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή 
σκοπούς και δεν μπορεί να πληρωθεί καμμιά νέα Οέση μέχρι την τελική 

έγκριση του Τακτικού Προϋπολογισμού του Ι 996 από τη Βουλή των Αντι
προσώπων. 

(γ) Δεν μπορεί να διενεργηθεί δαπάνη από Άρθρα που είναι σημειωμένα με 

σταυρό (+) μέχρι να παρασχεθούν πλήρεις λεπτομέρειες του σχεδίου και 
ληφΟεί η εξουσιοδότηση του Υπουργού Οικονομικών με μορφή "Εξουσιο
δοτήσεως για Διενέργεια Δαπανών". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l I ροχωρείστε με τη δεύτερη Απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤffiΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΛΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ 

ΙΑΝΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1996 

ΕΠ ΕΙΔΗ δε γίνεται κατορθωτή η μελέτη και ψήφιση του περί Ειδικεύσεως 

Πιστώσεως (ταμείο Αναπτύξεως) Νόμου του 1996 από τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων πριν από την έναρξη του οικονομικού έτους 1996. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΉ είναι αναγκαία η συνέχιση υπηρεσιών για τις οποίες γίνεται 

πρόνοια στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του ι 995. 

ΓΙ' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα 

ακόλουΟα:-

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 
Ιανουάριο του 1996 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 

·. 
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ποσού που προβλέπεται στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1995 και 
που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα σε σχέση με κάθε Κεφάλαιο 

Δαπάνης, όπως φαίνεται στον Πίνακα που επισυνάπτεται. 

Νοείται όμως ότι το ποσό που θα δαπανηΟεί κάτω από οποιοδήποτε 

Άρθρο δεν μπορεί να υπερβεί το ποσό που προνοείται στον Προϋπολο

γισμό Αναπτύξεως του 1996 σε σχέση με το ΆρΟρο αυτό. 

(β) Δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή 

σκοπούς και δεν μπορεί να πληρωθεί καμμιά νέα θέση μέχρι την τελική 

έγκριση του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως του 1996 από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

(γ) Δεν μπορεί να διενεργηθεί δαπάνη από Άρθρα που είναι σημειωμένα με 
σταυρό (+) μέχρι να παρασχεθούν πλήρεις λεπτομέρειες του σχεδίου και 
ληφθεί η εξουσιοδότηση του Υπουργού Οικονομικών με μορφή ''Εξουσιο
δοτήσεως για Διενέργεια Δαπανών". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Διαβάστε και την τρίτη Απόφαση, κύριε Σοφοκλέους και θα τις περάσουμε 

μαζί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτΙΠΡΌΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕ 

ΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΤΟΥ 1996 

ΕΠΕΙΔΉ δε γίνεται κατορθωτή η μελέτη και ψήφιση του περί Ειδικεύσεως 

Πιστώσεως (ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του 1996 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την έναρξη του οικονομικού έτους 

1996. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση υπηρεσιών για τις οποίες γίνεται 

πρόνοια στον Προϋπολογισμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και 

Παθόντων του 1 995. 

Π' ΑΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλt) των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα 
ακόλουθα:-

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1996 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον Προϋπολογισμό του Ταμείου Ανακουφί
σεως ΕκτοπισΟέντων και Παθόντων του 1995 και που αναλογεί στο ίδιο 
χρονικό διάστημα σε σχέση με κάθε Κεφάλαιο Δαπάνης, όπως φαίνεται 

στον Πίνακα που επισυνάπτεται. 

Νοείται όμως ότι το ποσό που θα δαπανηΟεί κάτω από οποιοδήποτε 

Άρθρο δεν μπορεί να υπερβεί το ποσό που προνοείται στον Προϋπολο
γισμό του Ταμείου Α νακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων του 

1996 σε σχέση με το Άρθρο αυτό. 

(β) Δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή 
σκοπούς και δεν μπορεί να πληρωθεί καμμιά νέα θέση μέχρι την τελική 

έγκριση του ΠρσUπολογισμού του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέ

ντων και Παθόντων του 1996 από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 
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(γ) Δεν μπορεί να διενεργηθεί δαπάνη από Άρθρα που είναι σημειωμένα με 

σταυρό(+) μέχρι να παρασχεθούν πλήρεις λεπτομέρειες του σχεδίου και 

ληφθεί η εξουσιοδότηση του Υπουργού Οικονομικών με μορφή "Εξουσιο-

δοτήσεως για Διενέργεια Δαπανών". --

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, υπάρχει ένσταση όπως οι τρεις Αποφάσεις της Βουλής για τους προϋ

πολογισμούς, δηλαδή τα δωδεκατημόρια, εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι τρεις Αποφάσεις εγκρίνονται. 

Συνεχίζουμε με το υπ' αριθμό 35 που είναι "Απόφαση της Βουλής των Αντι
προσώπων που Εξουσιοδοτεί τη Διενέργεια Δαπάνη; από Ορισμένα Νομικά 

Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το Μήνα Ιανουάριο του 1996". Η Έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΌ-Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'ΆΠΟΦΑΣΗ 

ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτΙΠΡΌΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡ

ΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΌΣΩΠΑ ΔΗΜΌΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ IANOY ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλιππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω Απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Δεκεμβρίου 
1995. 

Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά 

πρόσωπα δημόσιου δικαίου εξουσιοδότηση για διενέργΕLα δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1996 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του ολικού ποσού που 
προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το 

1995 και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Ιανουάριο του 
1995. Σημειώνεται ότι οι προϋπολογισμοί των νομικών αυτών προσώπων για το 

1996 δεν έχουν ακόμα κατατεθεί στη Βουλή για έγκριση. 

Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να διενεQγηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για 

νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα 

νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρις ότου εγκριθούν από τη Βουλή και 

πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί τους για το 1996. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περί νομικών προσώπων δημόσιου 

δικαίου (ψήφιση προϋπολογισμών) νομοθεσία, οι προϋπολογισμοί των νομικών 

προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 

χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός. 

ι 
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Ωστόσο, ο~ προυπολογισμοί αυτοί δεν έχουν ακόμα κατατεθεί στη Βουλή, πράγμα 
που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, 

όπως προβλέπεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ο~κονομικών και Προυπολογισμού, με βάση τα 

πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές Οέσεις που θα πάρει κατά τη 
μελέτη κάθε προUπολογισμού ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση της υπό συζήτηση Απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε με την 

ανάγνωση της Απόφασης, κύριε Γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕJΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΙΙΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ IANOYAPIOTOY 1996 

ΕΠ ΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νο~ηκών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 
(Ψήφισις Προυπολογισμών) Νόμους, ο~ προϋπολογισμοι των νομικών αυτών 

προσώπων κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση των δαπανών 
που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των προυπολογισμών αυτών 

για μελέτη χα~ ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από τις 31 Δεκεμ
βρίου 1995. 

ΚΑ Ι ΕΠΕΙΔΉ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομικά πρόσωπα. 

ΓΙ ' Α ΎτΟΥΣ τους λόγους, η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο 

κάτω: 

(Ι) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1996 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον προυπολογισμό του Ι 995 κάθε νομικού 
προσώπου δημόσιου δικαίου και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό 

διάστημα. 

(2) Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηΟεt οποιαδή
ποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά 

νέα Οέση μέχρι την τελ~κή έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του 

προυπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαιου για το νέο 
οικονομικό έτος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση της Απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η Απόφαση εγκρίνεται. 

Προχωρούμε με το υπ' αριθμό 27 που είναι "Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση Συμβάσεων Ακαδημα·ίκού Προσωπικού) Κανονι

σμοί του 1995. Επειδή υπάρχει τροπολογία από το Δημοκρατικό Κόμμα και δεν 
είναι ομόφωνη, παρακαλώ ... 
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Ν. ΑΝΑΣ'ΓΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Α ναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣ'ΓΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα παρακαλέσω -φυσικά δεν έχω υπόψη μου αν εξαντλούνται οι προθεσμίες 

των Κανονισμών- αν είναι δυνατό να μείνει το θέμα αυτό αμέσως μετά τις γιορτές, 
για την πρώτη συνεδρία της Βουλής. Υπάρχουν κάποιες διαφορές μεταξύ των 
κοινοβουλευτικών ομάδων. Πιστεύω ότι μπορεί η Επιτροπή, εφόσον συνεδριάσει, 
να βρει τη συνισταμένη. Γι' αυτό και παρακαλώ όπως αναβληθεί για την επόμενη 

συνεδρίαση και αν εκπνέουν, ας αποσυρθούν και ας επανακατατεθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, θέλω να σας πληρο
φορήσω ότι η επόμενη συνεδρίαση είναι στις 25 Ιανουαρίου που σημαίνει ότι 
εκπνέουν οι Κανονισμοί. Κατά συνέπεια θα αποσταλούν πίσω στην κυβέρνηση και 
θα επιστραφούν. Δε βλέπω να υπάρχει ένσταση, γι' αυτό και ακολουθούμε την εισή
γηση του κ. Α ναστασιάδη. Απλώς θα ζητήσω από την Εκτελεστική Εξουσία να ... 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Ο κ. Αναστασιάδης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, ζήτησε μια βδομάδα αναβολή την περασμένη βδομάδα. Σημειώστε ότι η 
απόφαση της Επιτροπής ήταν ομόφωνα θετική. Δόθηκε αυτή η βδομάδα αναβολής. 
Γενικά δε θα είχαμε αντίρρηση να δοθεί και άλλη αναβολή, αλλά δε βλέπουμε το 
λόγο, κύριε Πρόεδρε. Αυτή τη βδομάδα που είχε δοθεί η αναβολή, η Επιτροπή 

Παιδείας Οα μπορούσε να είχε συνεδριάσει. Κατά συνέπεια, δε βλέπουμε κανένα 

λόγο γιατί να μην προχωρήσουμε στην ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Φιλίππου, ή συμφωνείτε ή διαφωνείτε. Αν συμφωνείτε με την αναβολή, 

δε χρειάζεται άλλη συζήτηση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω κάτι, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν ήταν πρόθεσή μου να προκαλέσω συζήτηση. Μας έχει παρακαλέσει η 

Σύγκλητος του Πανεπιστημίου να ξαναδούμε κάποια σημεία, διότι με την τροπο

ποίηση που έγινε δεκτή, όπως την είχε υποβάλει ο κ. Φιλίππου, προκαλούμε προβλή
ματα στο διορισμό του καθηγητικού προσωπικού, των πανεπιστημιακών. Και 

I 
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είπαμε να δούμε κάποιες άλλες συναινετικές προτάσεις, ούτως ώστε, επιτέλους, 

κάποια ώρα να ξεπεράσουμε τα προβλήματα που κατά καιρούς γεννούνται με το 
πανεπιστήμιο. Αυτή και μόνο είναι η πρόθεση και τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έληξε το θέμα, κύριε Α ναστασιάδη. 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν η Αριστερά θέλει να περάσει την εισήγηση του κ. Φιλίππου όπως έχει, εγώ 

Οα την περάσω ομόφωνα, αλλά το βάρος της ευθύνης θα το φέρει ο κ. Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, κύριοι. Έληξε το θέμα. Δεν υπάρχει ένσταση . Αν θέλετε, Οα το 
συζητήσουμε στις 25 του Γενάρη. Αντιλαμβάνομαι ότι το ΑΚΕΛ δεν έχει ένσταση. 

Προχωρούμε στο άλλο Οέμα. 

Κύριε Φιλίππου, δε συζητούμε για θέμα που συμφωνούμε. Αν διαφωνείτε, 
είναι άλλο θέμα. Αλλά βλέπω ότι συμφωνείτε με την αναβολή, όπως την ανέφερε ο 

κ. Α ναστασιάδης. Στο επόμενο θέμα ... 

A.ΦIΛillΠOY: 

Θα πω δύο λόγια, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. 

Α. ΦΙΛJΠΠΟΥ: 

Η εισήγηση δεν ήταν εισήγηση του κ. Φιλίππου ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είπατε, κύριε Φιλίππου. Μα δε γίνεται ... 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Ήταν του κ. Χρυσοστόμου ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Φιλίππου, σας παρακαλώ, μη με στενοχωρείτε. Εφόσον δε διαφωνείτε 

σαν κόμμα ... 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Με συγχωρείτε. Όταν γίνεται αναφορά είτε περί ευθυνών είτε περί του ποιος 

κατέθεσε μια τροπολογία και υπάρχει διαφορετική εκτίμηση, πρέπει για δύο δευτε

ρόλεπτα να δίνετε το λόγο, για να γίνεται η διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Κύριε Φιλίππου, αν είναι περί ευθυνών που τίθεται το θέμα, κάνετε τη διευ

κρίνιση. 
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Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Δεν είναι καμιά ευθύνη, κύριε Πρόεδρε. Εμείς χαιρόμαστε για την τροπο

ποίηση που κάναμε, ο κ. Χρυσοστόμου και ο ομιλών. Έγινε αποδεκτή ομόφωνα 

από όλους αλλά ο κ. Α ναστασιάδης, αφού θέλει αναβολή και συμφωνεί η ομάδα μας, 

την έχει την αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, εντάξει. Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 28 που είναι "Οι περί. Αρχής 
Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Γέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Γροποποιητικοί) 

(AQ. 2) Κανονισμοί του 1995". Η Έκθεση είναι ομόφωνη και γι' αυτό θεωρείται 

αναγνωσθεί.σα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡτΙΣΕΩΣ (τΕΛΟΣ ΚΑΤΑΒΛΗ

ΤΕΟΝ ΥΠΟ ΕΡΓΟΔΟΤΩΝ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1995" 

Παοόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Ανδρέας Παρισινός 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Πιττοκοπί.της 

Κίμων Παναγίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας κω Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Δεκεμ
βρίου 1995. 

Με τους προτεινόμενους Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

20 και 37 των περί Βιομηχανικής Καταρτίσεως Νόμων, σκοπείται ο καθορισμός του 
ανώτατου ορίου απολαβών για τον υπολογισμό του τέλους βιομηχανικής κατάρ

τισης σε f3 14 εβδομαδιαίως ή ι 1.361 μηνιαίως, αντί ί292 εβδομαδιαίως ή ι 1.265 
μηνιαίως που είναι σήμερα. 

Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων που συνοδεύει τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, η αναθεώρηση των 

τελών καθίσταται αναγκαία, για να εναρμονιστούν με τα ανώτατα όρια των ασφαλι

στέων αποδοχών που λαμβάνονται υπόψη για σκοπούς εισφορών στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Σημειώνεται ότι το τέλος εισπράττεται από το Τμήμα 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων για λογαριασμό της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως 

Κύπρου και ότι όλες οι ενδιαφερόμενες πλευρές συμφώνησαν με τις πρόνοιες των 

υπό συζήτηση Κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

-. 

-. 
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•· ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

.- Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε με το υπ' αριθμό 30 που είναι "Οι περί Μηχανών Παιγνίου 
(Εγγραφή και Έκδοση Αδειών) (fροποποιητικοί) Κανονισμοί του ι995. Η Έκθεση 

είναι και πάλι ομόφωνη και γι' αυτό θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝJΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τfΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΜΗΧΑΝΩΝ ΠΑΙΓΝΙΟΥ 

(ΕΓΓΡΑΦΗ ΚΑ Ι ΕΚΔΟΣΗ ΑΔΕΙΩΝ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1995" 
ΠαQόντες : 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης ΚοντLδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις ι3 Δεκεμβρίου ι995. Στη συνε

δρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς που εκδίδονται με βάση το άρθρο 4 της 
βασικής νομοθεσίας για τους οίκους στοιχημάτων και παρεμποδίσεως της κυβείας 

σκοπείται ο καθορισμός των όρων για την έκδοση άδειας και λειτουργίας του 

παιγνιδιού που είναι γνωστό ως "καζαντί'Ό 

Ειδικότερα, με τους πιο πάνω Κανονισμούς ρυθμίζονται, ανάμεσα σ· άλλα, τα 

ακόλουθα: 

ι. Καθορίζεται η ανώτατη αξία συμμετοχής στο παιγνίδι καθώς και το 

κέρδος/δώρο σε f ι και f ι5 αντίστοιχα. 

2. Αναγράφεται ευκρινώς η αξία των δώρων, καθώς και το αντίτιμο συμμε

τοχής σε κάθε κατηγορία των δώρων. 

3. Παραχωρείται μόνο μία άδεια σε κάθε άτομο που ασκεί το επάγγελμα 

αυτό· η άδεια είναι προσωπική και δε μεταβιβάζεται. 

4. Απαγορεύεται σε άτομα κάτω των δεκαέξι ετών να παίζουν "καζαντί" 

εκτός αν συνοδεύονται από τους γονείς τους. 

Η Κοινοβουλευτ'ική Επιτροπή Εσωτερικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν, ώστε 

τα δώρα που διατίθενται για το παιγνίδι να είναι τοποθετημένα πάνω στην παραδο

σιακή κατασκευή του παιγνιδιού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

ίγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε με το υπ' αριθμό 31 που είναι "Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρε
σίας - Θέσεις Μετεωρολογικού Λειτουργού Α', Μετεωρολογικού Λειτουργού, 
Ανώτερου Μετεωρολογικού Επιθεωρητή, Μετεωρολογικού ΕπιΟεωρητή, Μετεωρο
λογικού Βοηθού Ιης Τάξης, Μετεωρολογικού ΒοηΟού 2ης Τάξης, Μετεωρολογικού 
ΒοηΟού 3ης Τάξης, Ανώτερου Προγνώστη Καιρού και Προγνώστη Καιρού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. Η Έκθεση είναι και πάλι ομόφωνη και γι' αυτό 
Οεωρεί τα ι αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ Π ΕΡ\ ΜΕΤΕΩΡΟΑΟΓΙΚΗΣ 
ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ - ΘΕΣΕΙΣ ΜΕΤΕΩΡΟΑΟΓΙΚΟΥ ΑΕΠΟΥΡΓΟΥ Α', ΜΕΤΕΩΡΟ
ΛΟΓΙΚΟΥ ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ, ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΜΕΤΕΩΡΟΛΟΓΙΚΟΥ ΕΠ ΙΘΕΩΡΗΤΉ, 
ΜΕΤΕΩΡΟΛΟΓΙΚΟΎ ΕΠΙΘΕΩΡΗΤΉ , ΜΕΤΕΩΡΟΑΟΓΙΚΟΥ ΒΟΗΘΟΥ lΗΣ 
ΤΑΞΗΣ, ΜΕΤΕΩΡΟΛΟΓΙΚΟΎ ΒΟΗΘΟΥ 2ΗΣ ΤΑΞΗΣ , ΜΕΤΕΩΡΟΛΟΓΙΚΟΎ 
ΒΟΗΘΟΥ 3ΗΣ ΤΑΞΗΣ, ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΠΡΟΓΝΩΣΤΗ ΚΑΙΡΟΥ KAr 
ΠΡΟΓΝΩΣτΙΙ ΚΑΙΡΟΥ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόvτες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Νοεμβρίου και 14 Δεκεμβρίου 

1995. 
Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 

και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται ο καΟορισμός νέων σχεδίων 
υπηρεσίας για τις ακόλουθες θέσεις στη Μετεωρολογική Υπηρεσία: 

Ι ) Μετεωρολογικού Λειτουργού Α', 

2) Μετεωρολογικού Λειτουργού, 

3) Ανώτερου Μετεωρολογικού Επιθεωρητή, 

4) Μετεωρολογικού Επιθεωρητή, 

5) Μετεωρολογικού Βοηθού \ης τάξης, 

6) Μετεωρολογικού Βοηθού 2ης τάξης, 

7) Μετεωρολογικού Λειτουργού 3ης τάξης, 

8) Ανώτερου Προγνώστη Καιρού, και 

9) Προγνώστη Καιρού. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 
κυβερνητικούς αρμόδιους ο καθορισμός νέων σχεδίων υπηρεσίας για τις πιο πάνω 

-, 
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θέσεις κατέστη απαραίτητος, επειδή η σύγχρονη τεχνολογία και οι μέθοδοι που 
χρησιμοποιούνται στη Μετεωρολογική Υπηρεσία έχουν αλλάξει, με αποτέλεσμα να 

απαιτείται ανάλογη αλλαγή στα καθήκοντα και απαιτούμενα προσόντα των πιο 

πάνω αναφερόμενων θέσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τις επιδιώξεις των υπό 
αναφορά Κανονισμών και κατά πλειοψηφία των Μελών της Βουλευτών των Κοινο

βουλευτικιδν Ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, του Δημοκρατικού Κόμματος 

και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλεντές της Κοινοβοvλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις θέσεις τους κατά τη 

σνζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε τώρα με το πρώτο θέμα που είναι ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών 

και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 1996". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ομόφωνη η Έκθεση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι, αλλά επειδή υπάρχουν, κύριε Κατσουρίδη, κάποιες παρατηρήσεις και 
σχόλια, θεώρησα σωστό για αποφυγή και της συζήτησης, να αναγνωσΟούν τα σχόλια 

από τον Πρόεδρο. Αλλά αν θέλετε να θεωρηθεί αναγνωσθείσα, θεωρείται αναγνω
σθείσα. Αλλά τα σχόλια τα θεωρώ αρκούντως σημαντικά, για να αναγνωσθεί η 
Έκθεση. Βέβαια είναι μεγάλη η Έκθεση, μιλούμε για εννιά σελίδες. Αν όλοι έχετε 
αναγνώσει την Έκθεση και Οέλετε να θεωρηθεί ως αναγνωσθείσα, δεν έχω ένσταση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ• ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΏΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 11, ι 8 

: 
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και 20 Δεκεμβρίου 1995. Στα πλαίσια της συνεδρίασης αuτής κλήθηκαν και 
εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υποuργός Εμπορίοu, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
σuνοδεuόμενος από εκπροσώπους του Υπουργείου τοu, καθώς και εκπρόσωποι των 
Υπουργείων Οικονομικών και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. Στην 
πρώτη σuνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν επίσης και παρεuρέθηκαν εκπρόσωποι 
των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ, ΔΕΟΚ, των αγροτικών οργανώσεων 

ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτικής και Παναγροτικός, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ, 
καθώς και εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Αγελαδοτρόφων. 

Με το νόμο ποu προτείνεται σκοπείται η αναπροσαρμογή από την 1η Jανουα

ρίοu 1996 των συντελεστών των τελωνειακών δασμών κατά τρόπο που να καθί
σταται δυνατή η εφαρμογή των διατάξεων που απορρέουν από το δεύτερο στάδιο 
της συμφωνίας συνδέσεως μεταξύ της Δημοκρατίας και της Ευρωπα·cκής Ένωσης. 

Παράλληλα με το ίδιο νομοσχέδιο προτείνεται επίσης η υιοθέτηση νέων συντε

λεστών τελωνειακών δασμών αναφορικά με ορισμένα εισαγόμενα εμπορεύματα τα 
οποία δασμολογούνται στα πλαίσια της εφαρμογής της τελικής πράξης του Γύρου 
της Ουραγουάης. τέλος, επιφέρονται και ορισμένες τροποποιήσεις που αποσκο

πούν στον εκσυγχρονισμό του δασμολογί.ου. 

Όπως είναι γνωστό η κυβέρνηση της Δημοκρατίας υπέγραψε στις 19 Οκτω
βρίου 1987 το σχετικό Πρωτόκολλο που καθορίζει τους όρους και τη διαδικασία για 
την εφαρμογή του Δεύτερου Σταδίου της Συμφωνίας Σύνδεσης της Κύπρου

Ευρωπα·cκής Ένωσης. Το Πρωτόκολλο αυτό είχε κυρωθεί στις 31 Δεκεμβρίου 1987 
με τον κυρωτικό νόμο αρ. 321 τοu 1987. 

Υπενθυμίζεται ότι οι βασικές διατάξεις τοu Πρωτοκόλλου που αφορούν και 
επηρεάζουν το κυπριακό δασμολόγιο προβλέπουν ότι οι ισχύοντες εισαγωγικοί 

δασμοί, για προ"ίόντα προερχόμενα από την κοινότητα και που καλύπτονται από τη 
συμφωνία Οα μειώνονται σταδιακά σε τρόπο ώστε μέσα σε περίοδο δέκα χρόνων να 
μηδενιστούν. Ταυτόχρονα, η Κύπρος με την υπογραφή του Πρωτοκόλλου ανέλαβε 
την υποχρέωση να υιοθετήσει μέσα στην ίδια χρονική περίοδο των δέκα χρόνων, το 
κοινό εξωτερικό δασμολόγιο της κοινότητας. Στα πλαίσια υλοποίησης των διατά
ξεων των άρθρων 5 και 8 του Πρωτοκόλλου η σταδιακή διαφοροποίηση των δασμών 
άρχισε να εφαρμόζεται την Ιη Μαρτίου 1988 με την ψήφιση του περί Τελωνειακών 
Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου 58 του 1988 και Οα ολοκληρωθεί με 
ετήσιες τροποποιήσεις του ίδιου Νόμου που σύμφωνα με τις διατάξεις του Πρωτο

κόλλου πρέπει να γίνονται την Ι η Ιανουαρίου κάθε χρόνου. 

Οι αναγκαίες τροποποιήσεις στους δασμολογικούς συντελεστές που θα 
ισχύουν για το 1996 περιέχονται στο νομοσχέδιο που προτείνεται. 

Πέρα από τις πιο πάνω τροποποιήσεις που απορρέουν από τη συμφωνία 
σύνδεσης Κύπρου-Ευρωπα·ίκής Ένωσης, η Δημοκρατία είναι υποχρεωμένη να περι

λάβει στο δασμολόγιο πρόνοιες για την υλοποίηση και των υποχρεώσεων που απορ
ρέουν από τη συμφωνία της τελικής πράξης του Γύρου της Ουραγουάης που έχοuν 

υπογραφεί απο την κυβέρνηση στις 15 Απριλίου 1994 και κυρωθεί από τη Βουλή με 
το Νόμο 16 (111) του 1995. 

Μεταξύ των άλλων δεσμεύσεων που έχει αναλάβει η Κυπριακή Δημοκρατία, 
ως αποτέλεσμα της Κύρωσης της Τελικής Πράξης, είναι και η κατάργηση των 

απαγορεύσεων και των ποσοτικών περιορισμών στις εισαγωγές γεωργικών και 

βιομηχανικών προ"Cόντων από την lη Ιανουαρίου 1996. Η προστασία της ντόπιας 

-. 

-. 
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~- γεωργικής και βιομηχανικής παραγωγής, εκτός από την κατηγορία των ειδών 

ένδυσης, Οα γίνεται μόνο με δασμολογικά μέτρα στα πλαίσια όμως των συγκεκρι

. · 
μένων δεσμεύσεων της Κύπρου ένανη της Γενικής Συμφωνίας Δασμών και Εμπο

ρίου . 

Παρά το γεγονός ότι οι δεσμεύσεLς που απορρέουν από την Κύρωση της 

Τελικής Πράξης παρέχουν στην Κύπρο την ευχέρεια να υιοθετήσει ψηλούς προστα

τευτικούς δασμούς, η δυνατότητα αυτή περιορί.ζεται για τα προ·ίόντα που καλύπτο

νται από τη Συμφωνία Τελωνειακής Ένωσης καθότι με βάση τη Συμφωνία Τελω

νειακής Ένωσης έχει αναληφθεί υποχρέωση για κατάργηση των δασμολογικών και 

άλλων περιορισμών για εισαγωγές από την Ευρωπα·ίκή Ένωση και την υιοθέτηση 
του κοινού εξωτερικού δασμολογίου για προ·ίόντα από τρίτες χώρες από \η Ιανουα

ρίου 1998. 

Εξωτίας αυτής της αλληλοεπίδρασης των δύο συμφωνιών και σύμφωνα με το 

γράμμα κω το πνεύμα της Συμφωνίας Τελωνειακής Ένωσης, καΟώς επίσης και της 

προοπτικής ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση, οποιεσδήποτε αυξήσεις 

στους δασμούς για προ·ίόντα που καλύπτει η Συμφωνία Τελωνειακής Ένωσης θα 

μπορούσαν να γίνουν μόνο μετά από Συμφωνία της Κύπρου και της Ευρωπα·ίκής 

Ένωσης. Οι σχετικές διαπραγματεύσεις συμπληρώθηκαν τον Οκτώβριο του 1995 
και κατέληξαν σε συμφωνία για όλα τα προ·ίόντα εκτός του βοδινού κρέατος και 

των τυριών, για τα οποία θα υπάρξουν στο εγγύς μέλλον περαιτέρω διαβουλεύσεις. 

Τόσο οι συντελεστές που έχουν προκύψει ως αποτέλεσμα της δασμοποί.ησης 

των ποσοτικών περιορισμών όσο και οι συντελεστές που έχουν συμφωνηθεί στα 

πλαίσια των διαβουλεύσεων με την Ευρωπα·ίκή Ένωση για τα προ·ίόντα που περι

λαμβάνονται στη συμφωνί.α τελωνειακής ένωσης έχουν ενσωματωθεί στο προτει νό

μενο νομοσχέδιο. 

Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω διαφοροποιήσεων που προτείνονται στο δασμο

λόγιο και, όπως ήταν αναμενόμενο, υπήρξαν μαζικές παραστάσεις των επηρεαζο

μένων προς τη Βουλή με διαφορετικά αιτήματα τα οποία ποικίλουν και εί.τε 

αφορούν τη μείωση του προτεινόμενου δασμού είτε την περαιτέρω αύξηση του 
δασμού με σκοπό την προστασί.α εγχώριων προ·ίόντων ή ακόμα και τη δασμολογική 

απαλλαγή κάποιου προ·ίόντος. 

Η Επιτροπή θέλει να παρατηρήσει ότι κατανοεί. τις ανησυχίες των ενδιαφερό
μενων πλευρών αλλά και τη σοβαρότητα του όλου θέματος που απαιτεί τόσο από 

την κυβέρνηση όσο και από τη Βουλή σωστούς χειρισμούς, ώστε να μπορέσει η 

Δημοκρατία να τηρήσει τις διεθνείς δεσμεύσεις της χωρίς όμως να παραβλάπτει τα 

συμφέροντα των διάφορων ομάδων του πληθυσμού τα οποία θα πρέπει να 

σημειωθεί ότι πολύ συχνά είναι και μεταξύ τους συγκρουόμενα. Η Επιτροπή για 

την εξέταση του νομοσχεδίου αυτού είχε να αντιμετωπίσει πρόσθετα το σοβαρότατο 

πρόβλημα της μη παραχώρησης ικανοποιητικού χρόνου για τη μελέτη του όλου 

θέματος ως αποτέλεσμα της κατάθεσης του νομοσχεδί.ου στις 30 μόλις του περα
σμένου Νοεμβρίου μέσα στην περίοδο μελέτης από την Επιτροπή των προϋπολογι

σμών του κράτους για το 1996 και πριν από τις επικείμενες διακοπές του Σώματος 
στη διάρκεια των οποίων το νομοσχέδιο αυτό προβλέπεται να τεθεί σε εφαρμογή. 

Η Επιτροπή κατανοεί. τη δυσκολία ποιι εί.χε να αντιμετωπίσει η κιιβέρνηση 

μέχρι να ολοκληρώσει τις διαβουλεύσεις της με την Ευρωπα·ίκή Ένωση ιδιαί.τερα 

ι ι 

Ι ι 
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λόγω του ότι δεν εξαρτάτο από την ίδια ο χρόνος της έναρξης των διαπραγματεύ

σεων. Γι' αυτό και δεν επιθυμεί να ασκήσει κριτική προς την κυβέρνηση για την πιο 

πάνω καθυστέρηση. Από την άλλη όμως η Επιτροπή πιστεύει ότι και η κυβέρνηση 

θα πρέπει να επιδείξει την ανάλογη κατανόηση και πνεύμα συνεργασίας προς τη 

Βουλή, ώστε μετά την εφαρμογή του δασμολογίου να επαναφέρει ενώπιον του 

Σώματος για επανεξέταση οποιαδήποτε προ"ίόντα για τα οποία δυνατό να διαπιστω
θούν προβλήματα τα οποία η Βουλή είναι πρόθυμη να επανεξετάσει. 

Η Επιτροπή έκανε σαφή την πιο πάνω επιθυμία της στα πλαίσια της συζήτησης 

του νομοσχεδίου με τους εκπροσώπους της Εκτελεστικής Εξουσίας και είναι μετά 

από τη διαβεβαίωση του παριστάμενου Υπουργού ότι η επιθυμία της αυτή θα γίνει 

σεβαστή που προχώρησε στην περαιτέρω εξέταση και στην εισήγηση για την ψήφισή 

του. 

Η Επιτροπή κάτω από τις πιο πάνω περιστάσεις κάλεσε στις συνεδριάσεις της 

μόνο οργανωμένες ομάδες και σύνολα παρά το γεγονός ότι παραστάσεις έγιναν 

ενώπιόν της και από ιδιώτες ή και μικρότερες οργανώσεις τους οποίους η ίδια η 

Επιτροπή συμβούλευσε να αποταθούν στα επιμελητήρια και στις οργανώσεις τους 

ώστε να εκπροσωπηθούν μέσω αυτών στη σχετική συνεδρίαση της Επιτροπής Οικο

νομικών και Προϋπολογισμού. 

Η Επιτροπή έχει την άποψη ότι με αυτή τη διαδικασία το Οέμα καλύφθηκε 

ενώπιόν της σε ένα μεγάλο βαθμό και ότι τα μηνύματα των επηρεαζομένων έφτασαν 

κοντά της. Η Επιτροπή εντούτοις πιστεύει ότι το όλο θέμα πέρα από την απλή 

ενημέρωσή της για τα αιτήματα των επηρεαζομένων απαιτεί βαθιά και διεξοδική 

μελέτη από την ίδια σε συνεργασία με τα αρμόδια υπουργεία, μελέτη η οποία θα 

έπρεπε να είχε προηγηθεί της εφαρμογής του δασμολογίου. Γι' αυτό και η Επιτροπή 

πιστεύει ότι το θέμα χρειάζεται συνεχή παρακολούθηση και μελέτη ώστε να εντοπι

στούν τα προβλήματα ή θέματα που θα προκύψουν από την εφαρμογή στην πράξη 

του νέου αυτού δασμολογίου. 

Για σκοπούς αναφοράς η Επιτροπή παραΟέτει περιληπτικά τα προ"ίόντα τα 

οποία από τα όσα εκτέθηκαν ενώπιόν της φαίνεται να απασχόλησαν τις οργανώσεις 

σε σχέση με τους δασμολογικούς συντελεστές που προτείνονται στο νέο δασμολόγιο: 

(α) Γεωργικά Προ"ίόντα 

Τυριά, κρέατα, ομογενοποιημένα κρέατα, χυμοί, πατάτες, κρεμμύδια, 

ντομάτες, όσπρια, μπιζέλια, ελαιόλαδο, σπορέλαια, ψάρια και άλευρα. 

(β) Βιομηχανικά προ"ίόντα 

Είδη υπόδησης, τουρπίνες, ξυλοκάQβουνα, πρώτες ύλες για ξυλεία, αλου

μίνια. 

Πέρα από τις κατά προ"ίόν απόψεις που εκτέθηκαν στην Επιτροπή τέθηκε 

έντονα από τον Κυπριακό Σύνδεσμο Καταναλωτών και τις συνδικαλιστικές οργα

νώσεις το θέμα της ενδεχόμενης επίδρασης του νέου δασμολογίου πάνω στον τιμά

ριθμο. 

Η Επιτροπή, αφού άκουσε τις απόψεις των ενδιαφερόμενων οργανώσεων και 

ενημερώθηκε από τους εκπροσώπους της Εκτελεστικής Εξουσίας για τους λόγους 

για τους οποίους οι συγκεκριμένοι δασμολογικοί συντελεστές για τα προ"ίόντα που 

-. 
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αναφέρθηκαν έχουν καθοριστεί στο ύψος που προτείνεται και αφού προβληματί

στηκε για το χειρισμό του όλου θέματος έχοντας ενώπιον της να συγκεράσει τους 
διάφορους παράγοντες που προαναφέρθηκαν αποφάσισε τα πιο κάτω: 

(α) Η Επιτροπή σέβεται τη διεθνή δέσμευση της Δημοκρατίας να θέσει σε 

εφαρμογή τις πρόνοιες του νέου δασμολογίου την Ι η Ιανουαρίου 1996, γι' 
αυτό και εισηγείται την ψήφ~ση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου καλώντας 

όμως την κυβέρνηση να επανέλθει στη Βουλή τον Ιανουάριο με τις προτά

σεις της αναφορικά με τους δασμολογικούς συντελεστές για τους οποίους 

θα κριθεί ότι χρειάζονται επανεξέταση. 

(β) Η Επιτροπή παράλληλα έκρινε σκόπιμο να προτείνει στο στάδιο αυτό την 

τροποποίηση κάποιων δασμολογικών συντελεστών στο βαθμό που αυτό 

είναι δυνατό μέσα στα περιθώρια που θέτουν οι δύο συμφωνίες για 

ορισμένα από τα προ·ίόντα για τα οποία της έγιναν παραστάσεις από 

τους ενδιαφερομένους. Η Επιτροπή προχώρησε στην εισήγηση αυτή, 

αφού πείστηκε ότι τα αιτήματα των ενδιαφερομένων ήταν από τη μια 

δικαιολογημένα και από την άλλη οι ζητούμενες διαφοροποιήσεις δεν 

αναμένεται να δημιουργήσουν πρόβλημα στις δύο συμφωνίες ή στην οικο

νομία. Η Επιτροπή τοποθετούμενη θετικά έναντι κάποιων αιτημάτων 

των ενδιαφερομένων δε σημαίνει ότι αποκλείει σε μεταγενέστερο στάδιο 

την επανεξέταση ή τη θετική της τοποθέτηση έναντι κάποιων άλλων από 

τα αιτήματα τα οποία δεν υιοθετήθηκαν στο στάδιο αυτό. Αντίθετα, η 

Επιτροπή επαναλαμβάνει την πρόθεσή της να τα επανεξετάσει τον 

προσεχή Ιανουάριο ή και αμέσως αργότερα. Ακόμα η Επιτροπή έχει τη 

γνώμη ότι τα αιτήματα που της υποβλήθηκαν πολύ πιθανό να μην εξαντ

λούν και τα θέματα που χρειάζονται επανεξέταση είτε γιατί δεν εντοπί

στηκαν από τους ενδιαφερόμενους ή την ίδια είτε γιατί θα προκύψουν 

από την εφαρμογή του νέου δασμολογίου στην πράξη. Για όλα αυτά τα 

θέματα είναι που η Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να βρίσκεται σε εγρή

γορση και να παρακολουθεί τις εξελίξεις παρουσιάζοντας στη Βουλή τις 

προτάσεις της για την αντιμετώπισή τους. 

Η Επιτροπή με την επιφύλαξη των πιο πάνω και χωρίς να εξαντλεί όλες τις 

δασμολογικές κλάσεις στις οποίες προτείνονται αναλυτικότερα διαφοροποιήσεις, 

ενδεικτικά αναφέρει τις ακόλουθες τροποποιήσεις στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο: 

1) Τυριά και βοδινό κρέας 

Η Επιτροπή μετά από εισήγηση της Εκτελεστικής Εξουσίας ενόψει της 

συνέχισης των διαβουλεύσεων της κυβέρνησης με την Ευρωπα·ίκή Ένωση 

για τα πιο πάνω προ·ίόντα εισηγείται την υιοθέτηση τέτοιων δασμολο

γικών ποσοστώσεων για αυτά, ώστε στην ουσία να διατηρηθεί το υφιστά

μενο δασμολογικό καθεστώς το οποίο στη συνέχεια αναμένεται να τροπο

ποιηθεί ανάλογα με την κατάληξη των πιο πάνω διαβουλεύσεων. 

2) Σπορέλαια - Ομογενοποιημένα εγκυτιομένα κρέατα - Φασόλια - Κατεψυγ
μένο αρνί 

Γίνεται εισήγηση από την Επιτροπή για τη μείωση των δασμολογικών 

συντελεστών που αφορούν τα προ·ίόντα αυτά. 
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3) Ψάρ~α 

rινεται εισήγηση το δασμολογ~κό καθεστώς γ~α τα ψάρια, που ας 

σημειωθεί δεν εμπίπτουν σε καμιά από τις δύο συμφωνίες, να δ~ατηρηθεί 

ως έχει σήμερα και το όλο θέμα να εξεταστεί εξυπαρχής τον ερχόμενο 

Ιανουάριο. 

4) Ξυλεία 

Γίνεται εισήγηση για μείωση των δασμολογικών συντελεστών σε δύο 

υποπροΊ:όντα ξυλείας που χρησιμοποιούνται ως πρώτη ύλη στη βιομη

χανία. 

5) Είδη υπόδησης 

Η Επιτροπή σε ό,τι αφορά τα βρεφικά παπούτσια εισηγείται τη μείωση 

των δασμολογικών συντελεστών στα υφιστάμενα επίπεδα. Για τα 

υπόλοιπα παπούτσια, αθλητικά και άλλα, τα Μέλη της Επιτροπής θα 

τοποθετηθούν κατά τη διάρκεια της συζήτησης του όλου θέματος στην 

Ολομέλεια. 

6) Βωμηχανία μακαρονοποιίας 

Με στόχο την προστασία της ντόπιας παραγωγής γίνεται εισήγηση να 

δοθούν για τα προ"ίόντα που χρησιμοποιούνται στην παραγωγή των 

μακαρονιών τέτοιες δασμολογικές ελαφρύνσεις όπως αυτές που προτεί

νεται να δοθούν στη βιομηχανία μπισκότων. 

7) Τουρπίνες 

Η Επιτροπή υιοθετεί τα αιτήματα των ενδιαφερομένων για τη μείωση των 

δασμολογικών συντελεστών μια και σύμφωνα με τις διευκρινίσεις που 

δόθηκαν από την κυβερνητική πλευρά οι προτεινόμενοι συντελεστές εκ 

παραδρομής είχαν καθοριστεί στο ύψος που προτάθηκαν. 

Η Επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τα πιο 
πάνω ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως έχει τελικά 

διαμορφωθεί. Η Επιτροπή με την ευκαιρία αυτή καλεί τις αρμόδιες υπηρεσίες να 

ελέγχουν με ιδιαίτερα αυξημένη φροντίδα τις τιμές της αγοράς για να αποφευχθεί το 

ενδεχόμενο κάποιοι επιτήδειοι να επιχειρήσουν να εκμεταλλευτούν την εισαγωγή 

του νέου δασμολογίου και την άγνοια του καταναλωτή για τις νέες τιμές που θα 

διαμορφωθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Μουσιούττας και μετά ο κ. Καζαμίας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει συναίνεση ένα από τα προ"ίόντα 

που αφορά υποπρο"ίόντα ξυλείας να επανέλθει στη δασμολογική κλίμακα, όπως 

κατατέθηκε και η περαιτέρω συζήτηση για τυχόν μείωσή του να μετατεθεί όπως και 

για μερικά άλλα προ"ίόντα για το Γενάρη. Δηλαδή εισηγούμασε τροποποίηση του 

δασμού για υποπρο"ίόντα ξυλείας, επαναφορά του στα επίπεδα που κατατέθηκε και 

μελέτη κατά τον Ιανουάριο για τυχόν μειωσή του. 

.. 

·. 
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•· ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Δηλαδή θέλετε να καταθέσετε τροποποίηση, κύριε Μουσιούττα, για τα προΊ:. 

όντα ξυλείας, η οποία δεν είχε κατατεθεί. στην Επιτροπή Οικονομικών. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Είναι μόλις της ώρας, κύριε Πρόεδρε, και είχα εξηγηθεί με τη Γραμματεία ότι 

μπορεί να γίνει προφορικά, κατά τη διάρκεια της Ολομέλειας. Γι' αυτό το λόγο, αν 

υπάρχει ομοφωνία, μπορεί να τροποποιηθεL. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Α ν δεν υπάρχει ένσταση, τότε θα αφαιρεΟεί από τις κλίμακες εδώ και θα 

προχωρήσουμε χωρίς τα προ·ι:όντα ξυλείας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Όχι, δεν είναι αυτό που εννοώ, κύριε Πρόεδρε. Η Επιτροπή Οικονομικών 

μείωσε το δασμό από 16% σε 8%. Να επανέλθει στο \6% και, αν θα μειωθεί., να 
μελετηθεί το Γενάρη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. Να θεωρηθεί ως δέσμευση του Σώματος να το δει η Επιτροπή Οικο

νομικών. Μάλιστα. 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητοί συνάδελφος και συνάδελφοι, 

Σήμερα ουσιαστικά καλούμαστε να εκπληρώσουμε ένα καΟήκον το οποίο 

πηγάζει βασικά από την συνυπογραφή από μέρους της Κυπριακής Δημοκρατίας της 

Γενικής Συμφωνίας Δασμών και Εμπορίου. την οποία αυτή η Βουλή επικύρωσε με 

την ομόφωνη ψήφο της περL τα τέλη του περασμένου Ιούλη. Είναι ουσιαστικά μια 

φυσιολογική εξέλιξη την οποία κανένας σοβαρός και υπεύθυνος άνθρωπος δεν 
μπορεί να αμφισβητήσει. 

Να υπενθυμίσουμε απλώς ότι, ενώ οι διαβουλεύσεις στα πλαίσια του λεγό
μενου γύρου της Οuραγουάης διεξήγοντο για μερικά χρόνια, η Εκτελεστική Εξουσία 

ουσιαστικά μέχρι τον περασμένο Μά"ίο δε θεώρησε σκόπιμο να κρατήσει ενήμερο για 

τις διαβουλεύσεις στις οποίες λάμβανε μέρος το Νομοθετικό Σώμα, το οποίο ήταν εκ 

των προτέρων γνωστό ότι θα καλείτο με την υπογραφή και την ψήφο του να επικυ

ρώσει αυτή τη συμφωνία. 

Κατόπιν πρωτοβουλίας Βουλευτών και μόνο στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, έγινε μια πρώτη ενημέρωση περί 

τα τέλη Μαίου. Ουσιαστικά λίγες μόνο μέρες προτού η κυβέρνηση υπογράψει αυτή 

τη μεγάλης σημασίας εμπορική διεθνή συμφωνία. Και οικονομική, όχι μόνο εμπο

ρική. Αν δεν υπήρχε αυτή η πρωτοβουλία, κύριε Πρόεδρε, πιθανόν περί τα τέλη του 

Ιούνη, άρον άρον και με συνοπτικές ίσως διαδικασίες, θα καλούμασταν να βάλουμε 

τη σφραγίδα του Νομοθετικού Σώματος σε μια συμφωνία, για την οποία δε θα 

είχαμε στην κυριολεξία ιδέα περί τίνος επρόκειτο. Εκτός και αν το Σώμα από δική 
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του πρωτοβουλία ή από ιδιωτική πρωτοβουλία των Βουλευτών, μάΟαινε οτιδήποτε -. 
θεωρούσαν σκόπιμο. Ακριβώς εδώ είναι η στιγμή που θα πρέπει να ψέξουμε αυτή 

την αδυναμία της κυβέρνησης και να παρακαλέσουμε, αλλά ταυτόχρονα και να απαι-

τήσουμε, μια και χρειάζεται η δική μας έγκριση για να ισχύουν όλες αυτές οι 
διεθνείς συμφωνίες, στο μέλλον αυτό το πράγμα να μην επαναληφΟεί. 

Δυστυχώς όμως, κύριε Πρόεδρε, όλες αυτές τις προειδοποιήσεις που είναι 
γεμάτες περιεχόμενο και ουδόλως εξυπηρετούν οποιαδήποτε άλλη σκοπιμότητα, η 

κυβέρνηση τις έβαλε από το ένα αυτί και τις έβγαλε από το άλλο. Το αποτέλεσμα 

ήταν να φέρει το δασμολόγιο λίγες μόνο μέρες, δεκαπέντε περίπου, προτού κλείσει η 
Βουλή τις εργασίες της για τις χριστουγεννιάτικες και πρωτοχρονιάτικες γιορτές, 

μας το πέταξε ουσιαστικά πάνω στο τραπέζι και μας είπε, "Βάλτε την υπογραφή 
σας". Αντιλαμβάνεστε, αγαπητοί συνάδελφοι, και όλοι Οα συμφωνείτε μαζί μου, ότι 
μια τέτοια συμπεριφορά δεν μπορεί να θεωρηθεί υπεύθυνη. 

Ασφαλώς υπάρχει ένα δικαιολογητικό για την Εκτελεστική Εξουσία και αυτό 
είναι η πολύ μεγάλη καθυστέρηση την οποία, σε μεγάλο βαθμό, προκάλεσε η Ευρω

πα·ίκή Ένωση με τις αρχές της στις Βρυξέλλες που κώφευσε σε κάποιες παρακλήσεις 
της κυβέρνησης να άρχιζαν οι διαβουλεύσεις, αν δεν απατώμαι, κατά τον μήνα 

Αύγουστο. Είναι γεγονός ότι καθυστέρησαν να ξεκινήσουν αυτές οι διαβουλεύσεις. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Τελικά ποιος φταίει; Η κυβέρνηση που κώφευσε ή η ΕΟΚ που κώφευσε; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Εγώ δεν είπα ότι η κυβέρνηση κώφευσε. Είπα ότι έβαλε από το ένα και έβγαλε 
από το άλλο. Άρα το άκουσε και δεν το έλαβε υπόψη. Η Ευρωπα·ίκή Ένωση 

κώφευσε, μάλιστα. Έχω την εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, ότι όσο αδύνατοι και μικροί 

και να είμαστε, μπορούμε να αυξήσουμε το μίνιμουμ της αξιοπρέπειάς μας, απαιτώ

ντας από τις Βρυξέλλες να λαμβάνουν έναν ισότιμο, όπως τον Οέλουν, συνεταίρο 
πολύ σοβαρότερα υπόψη. Τουλάχιστον για το μέλλον. Και Οα μπορούσε η 

Κυπριακή Κυβέρνηση να προειδοποιήσει, αν θέλετε, όσο γελοία πιθανόν να φανεί η 
λέξη σε κάποιους, μάλιστα να προειδοποιήσει, ότι δε θα είχε οποιαδήποτε ευθύνη αν 

η Συμφωνία Τελωνειακής Ένωσης, της οποίας η κυπριακή πλευρά εκτελεί άψογα 

όλες τις υποχρεώσεις από το 1987, με την έναρξη του νέου χρόνου πιθανόν να είχε 
δυσκολίες. Και αυτές οι δυσκολίες δε θα προκαλούνταν λόγω ενεργειών της 

κυπριακής πλευράς αλλά λόγω αυτής της αδιαφορίας των Ορυξελλών. Έχω την 

εντύπωση ότι αυτό το πράγμα δεν έγινε και μπορούσε και έπρεπε να γίνει. 

Πρέπει, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, να δώσουμε τα συγχαρητήριά 

μας σε όλους τους υπηρεσιακούς παράγοντες οι οποίοι επεξεργάστηκαν αυτή τη 

συμφωνία. Όμως δεν μπορούμε να μην παρατηρήσουμε ότι στην ενημέρωση που 

είχαμε, τόσο την επίσημη στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Οικονομικών, όσο και 
στις εξειδικευμένες συναντήσεις που είχαμε, γιατί τις θεωρούσαμε σκόπιμες για να 

ενημερωθούμε περισσότερο, είχαμε αντιφατική πληροφόρηση. Είναι γνωστό ότι 
εμπλέκονται σ' αυτή την πληροφόρηση τρία Υπουργεία. Το Υπουργείο Οικονο

μικών, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και το Υπουργείο 

Γεωργίας. Και είναι πολλές οι φορές που με την αντιφατική προσέγγιση που 

υπήρχε από τα αρμόδια υπουργεία, σίγουρα δημιουργήΟηκε μεγαλύτερη σύγχυση 

από τη σύγχυση που μπορούσαν να προκαλέσουν οι απλοί αριθμοί που, όπως είπα 
προηγουμένως, μας πετάχθηκαν πάνω στο τραπέζι. 
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Γι' αυτό ουσιαστικά και εμείς σμίγουμε τη φ<ι.>νή μας με τη φωνή του 

Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου, με αυτή των συνδικαλι

στικών οργανώσεων αλλά και των αγροτικών που κατέθεσαν όλες τις απόψεις τους 
στην Επιτροπή και μίλησαν για καθυστέρηση ενημέρωσης, για ελλιπή ενημέρωση και 

για ελλιπή προετοιμασία. 

Προτού μπω σε δύο εξειδικευμένα θέματα, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι εμείς, 

σεβόμενοι την υπογραφή της Κυπριακής Δημοκρατίας σ' αυτή τη διεθνή σύμβαση, αν 

και έχουμε για πολλά θέματα αρκετές επιφυλάξεις για την ορθότητα των προτάσεων 

που μας γίνονται λόγω του πολύ σύντομου χρόνου που είχαμε στη διάθεσή μας και 

πιστεύω ότι κανένας δεν μπορεί να μη δεχθεί αυτή τη δικαιολογία, θα υπερψηφί

σουμε το δασμολόγιο, γιατί απλά πρέπει να λειτουργήσει. Κάναμε τις προτάσεις 

που είχαμε να κάνουμε για κάποιους νευραλγικούς τομείς και βασικά προ'ίόντα τα 

οποία παίζουν σημαντικό ρόλο στην καθημερινή ζωή των καταναλωτών. Όμως, 

όπως είναι και η διατύπωση στην έκθεση, επιφυλάσσουμε όλα μας τα δικαιώματα να 

επανέλθουμε και γι' αυτά που ψηφίζουμε αλλά και για πολλά άλλα, τα οποία δεν 

αγγίζουμε καθόλου σήμερα και τα οποία πιθανόν με τη μελέτη να διακριβώσουμε ότι 

χρειάζονται προτάσεις για διαφοροποίηση ή άλλως πως. 

Ακριβώς σ' αυτό το σημείο και εμείς με τη σειρά μας θα δεχθούμε τις ανησυ

χίες, οι οποίες μόλις σήμερα έφτασαν υπό μορφή σήματος SOS <ΧJ-τό τις Δασικές 

Βιομηχανίες και όλους τους εμπλεκόμενους με αυτές, όχι γιατί έχουμε πειστεί πέραν 

πάσης λογικής αμφιβολίας για το λογικό αίτημα. Απλώς, επειδή θέλουμε να κατα

λογίσουμε καλή πίστη σε αυτά που μας λέγονται, θα τα διερευνήσουμε από μόνοι 

μας και έτσι για να διευκολύνουμε και τις εργασίες του Σώματος για να μην υπάρξει 

συζήτηση, γιατί αντιλαμβάνομαι είναι ομόφωνες όλες οι πλευρές, θα δεχθούμε τη 

διαφοροποίηση της ομόφωνης τοποθέτησης της Επιτροπής Οικονομικών το 8%, 
όπως το έχει προτείνει η κυβέρνηση, να επανέλθει στο 16%, με το δικαίωμα, πριν 
από το τέλος του Γενάρη, να το επανεξετάσουμε και αν χρειαστεί να επανατοποθετη

θούμε, θα το κάνουμε. 

Σε αυτό το σημείο, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να κάμω και την τοποθέτησή μας 
αναφορικά με τα είδη υπόδησης που η Έκθεση λεει ότι η τοποθέτηση θα γίνει στην 

Ολομέλεια. Έγινε μεγάλη συζήτηση πάνω σ' αυτό το Οέμα, έχοντας υπόψη τις ευαι

σθησίες οι οποίες υποβλήθηκαν προς το Σώμα αναφορικά με τον κλάδο υπόδησης 

που καθορίζουμε ως αθλητικά παπούτσια, εννοώντας τα παπούτσια καθημερινής 

χρήσης που χρησιμοποιούνται κυρίως από μαθητές, φοιτητές και νεαρά ή κάπως 
ωριμότερα άτομα. 

Πρέπει να πούμε ότι στον τομέα των παπουτσιών για εισαγωγές από την 

Ευρωπα'ίκή Ένωση ισχύει μια ποσόστωση της τάξης των 550,000 ζευγών τα οποία 
δασμολογούνται με κατά μέσο όρο 16%, ενώ για εισαγωγές παπουτσιών από τρίτες 
χώρες ο δασμός τους είναι κατά μέσο όρο γύρω στο 33%. Η κυβέρνηση, με το αιτιο
λογικό της προστασίας της ντόπιας βιομηχανίας, πρότεινε πέραν αυτών των 

δασμών άλλους προστατευτικούς δασμούς της τάξης των f2.50 το ζεύγος για εισα
γωγές από Ευρωπα'ίκή Ένωση και f4.00 το ζευγάρι για εισαγωγές από τρίτες χώρες. 

Πρέπει επίσης να πούμε ότι από την Ευρώπη εισάγονται κυρίως από την 

Ελλάδα και την Ιταλία όχι αθλητικά παπούτσια, αυτά τα οποία συνηθίζουμε να λέμε 

πολιτικά, δεν ξέρω τι άλλο καθορισμό να τους δώσω, και ουσιαστικά, κατά τις εκτι-
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μήσεις μας, η πρόταση της κυβέρνησης για να βάλει δασμό !:2.50 για εισαγωγές ·• 
πέραν των 550,000 πρώτων ζευγών που θα εισαχθούν, είναι κατά τη γνώμη μας 
χωρίς αντίκρισμα. Γιατί με βάση τις στατιστικές που υπάρχουν, αυτή η ποσότητα 

ούτε φέτος πλησιάστηκε, ούτε πέρυσι είχε πλησιαστεί. Και έχοντας υπόψη ότι αυτός -. 
ο προστατευτικός δασμός θα εκλείψει σε δύο χρόνια, ουσιαστικά θα είναι χωρίς 
αντίκρισμα. Άρα, αυτό που μένει είναι η πρόθεση και η πρόταση της κυβέρνησης να 
δασμολογήσει επιπλέον του 32% με ±:4.00 τα αθλητικά παπούτσια τα οποία κατά 95% 
εισάγονται από τρίτες χώρες και που χρησιμοποιούνται καθημερινά, όπως είπα 

προηγουμένως, κυρίως από μαθητές και φοιτητές. 

Η δική μας η προσέγγιση είναι αρνητική πάνω σ' αυτή την πρόταση, έχοντας 

υπόψη ότι αυτά τα παπούτσια ουδόλως κατασκευάζονται στην Κύπρο. Άρα δε 
στέκει το επιχείρημα της πρόθεσης προστασίας της ντόπιας βιομηχανίας. Απλώς 
και μόνο, έχοντας υπόψη ότι ο κάθε γονιός για το παιδί του, κατά μέσο όρο θα 
αγοράσει δύο ή και ίσως τρία ζευγάρια παπούτσια το χρόνο, το αποτέλεσμα θα είναι 
να επιβαρύνουμε το πλατύ καταναλωτικό κοινό με επιπλέον επιβάρυνση της τάξης 
των μερικών εκατομμυρίων λιρών στα προσεχή δύο χρόνια. 

Η δική μας η πρόταση είναι, μετά από διαβουλεύσεις που έγιναν με το Τελω

νειο, παρά το γεγονός ότι χθες είχαμε κάποιες διαβεβαιώσεις ότι δεν μπορούν να 
ξεχωριστούν δασμολογικά αυτά τα παπούτσια, σήμερα μας διαβεβαιώνουν ότι έστω 
και δύσκολα μπορεί να γίνει αυτός ο διαχωρισμός, η πρόταση μας, λέω, είναι πως 

επειδή κατά 90% αυτή η ανησυχία είναι κοινή σε όλους μας να αναγνωριστεί και να 
αποφευχθεί αυτή η επιπλέον δασμολογική επιβάρυνση. Έχει το Τελωνείο την ευχέ

ρεια εκεί και όπου το 5% ίσως των εισαγωγών αμφισβητηθεί να το κατατάξει εκεί 
που το ίδιο το τμήμα καταλαβαίνει και εκτιμά και ας πληρωθεί για εκείνη την πολύ 

μικρή ποσότητα το ποσό των ±:4.00. 

Γι' αυτό και εμείς εισηγούμαστε τα αθλητικά παπούτσια ή όπως και να ονομα
στούν -αυτό είναι θέμα των υπηρεσιακών- να θεωρηθούν ως ξεχωριστή ταρίφα με 

δασμολογική επιβάρυνση μειωμένη κάτω του ποσού των ±:4.00 ή των ±:2.50, αν είναι 
από την Ευρωπα·ι:κή Ένωση. 

Κλείνω την παρέμβασή μου, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνοντας ότι εγκυμο

νούνται αρκετοί κίνδυνοι για πιθανή αύξηση του τιμάριθμου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Και τη Οέση μας για την ξυλεία, κύριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Τη θέση μας για την ξυλεία είχα την εντύπωση ότι την κάλυψα. Συμφωνούμε 

να επανέλθει στο ι 6% και έχουμε κάθε δικαίωμα συμπληρώνοντας τις μελέτες μας 
να επαναφέρουμε την πρόταση για πιθανή μείωση περί το τέλος του Γενάρη. 

Κύριε Πρόεδρε, κάτι με το οποίο πιστεύω ότι όλοι μας θα συμφωνήσουμε, 

είναι να επικρίνουμε την Εκτελεστική Εξουσία και είμαι σίγουρος ότι δε θα διαφω
νήσει κανένας μαζί μου, διότι δεν ήταν σε θέση να μας δώσει έστω και ενδεικτικά τις 

οποιεσδήποτε πιθανές επιπτώσεις, τις σίγουρες εμείς λέμε επιπτώσεις από την 

αλλαγή του δασμολογίου πάνω στον τιμάριθμο. 

Έχω την εντύπωση ότι μια σοβαρή κυβέρνηση, έχοντας υπόψη ότι τεχνοκρα

τικώς πλαισιώνεται από άρτια στελέχη, αυτή τη μελέτη την ενδεικτική έστω θα 

έπρεπε να την κάμει. Δεν την έκαμε και πρέπει να την κάμει. Πρέπει να την κάμει, 
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έχοντας ταυτόχρονα ανοικτά τα μάτια, ούτως ώστε να εντοπίζουμε ανά πάσα στιγμή 
κατά τη διάρκεια του έτους όλες τις πιθανές προβληματικές περιπτώσεις, για να 

αποφύγουμε πιθανές στρεβλώσεις μέσα στην κυπριακή αγορά. Ταυτόχρονα θα 

πρέπει να γίνεται έλεγχος στο μέτρο, όχι μόνο του δυνατού, αλλά το δυνατό να 
αυξήσουμε την απαίτησή μας για έλεγχο της αισχροκέρδειας. Ή μάλλον για καταπο

λέμηση της αισχροκέρδειας. Όχι μόνο να την ελέγχουμε αλλά να την καταπολεμή
σουμε εκεί και όπου τη διακριβώσουμε. Και εδώ επαναφέρουμε μια πρόταση του 

κόμματός μας για σκέψη, όχι για απόφαση σήμερα ... 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

food for thought δηλαδή. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Μάλιστα. Να σκεφτούμε την πιθανότητα καθορισμού για τα ευαίσθητα προ·ί

όντα, όπως είναι για παράδειγμα τα γεωργικά, του μίνιμουμ και του μάξιμουμ της 
τιμής τους. Με αυτό τον τρόπο ούτε εκφράζουμε τη θέλησή μας να τρώμε τις 

ντομάτες με πέντε σεντ αλλά δεν είμαστε και έτοιμοι να τις πληρώνουμε δύο ή τρεις 
λίρες το κιλό. Γι' αυτό η πιθανότητα κάποιας απόφασης που να καθορίζει αυτό τον 
τομέα πιστεύω ότι θα είναι πολύ εξυπηρετική. Και για τους ίδιους τους γεωργούς 

και για τους καταναλωτές. 

τέλος καλούμε την αρμόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχα

νίας, το Τμήμα Προστασίας του Καταναλωτή, παρόλες τις σιωπηρές εξαγγελίες της 

κυβέρνησης και της διαφαινόμενης πρόθεσης κατάργησης αυτού του τμήματος, όχι 

μόνο να μην επιτρέψει την κατάργησή του και να μην προχωρήσει σ' αυτή, αλλά να 

το ενισχύσει ακόμα περισσότερο, γιατί ιδιαίτερα τη χρονιά που μας μπαίνει, ο 

ρόλος του πρέπει να είναι καθοριστικός σε αυτά τα σημεία που είπα αμέσως προη

γουμένως. Δηλαδή της καταπολέμησης της αισχροκέρδειας και της προστασίας, 

όπως είναι και η ονομασία του, των καταναλωτών. 

Φάνηκε απαράδεκτο σε όλους εμάς, όταν ακούσαμε δηλώσεις στην Επιτροπή 
Οικονομικών, πως εtναι διαπιστωμένο πως υπάρχουν εισαγωγεtς οι οποtοι πάνω 

στα προ'ίόντα πλατιάς κατανάλωσης κερδίζουν 300% και πλέον. Αν αυτό το 

πράγμα το θεωρούμε φυσιολογική εξέλιξη στα πλαίσια της ελεύθερης αγοράς, 
πιστεύω ότι δεν μπορούμε να υιοθετήσουμε τέτοιους κανόνες παιγνιδιού. Γι' αυτό 
ας προβληματιστούν οι αρμόδιες υπηρεσίες και ας διαμορφώσουν Κανονισμούς και 

νομοθεσία ακόμα, αν θέλουν, και να είναι σίγουροι ότι θα έχουν την ομόφωνη και 

ομόθυμη υποστήριξη αυτού του Σώματος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Καζαμία ο κ. Αβραάμ Αντωνίου αντικα

τέστησε τον κ. Γαλανό). 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Α. ΑΝτΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Ιεροδιακόνου παρακαλώ. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα είμαι σύντομος, γιατί αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει 

πάρα πολλή πίεση. 



900 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η σύγκριση με ποιο γίνετα~. κύρ~ε Ιεροδ~ακόνου; 

Λ- ΙΕΡΟΔΙΑΚΌΝΟΥ: 

Συγγνώμη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η σύγκριση με ποιο γι νεται; 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΌΝΟΥ: 

Επειδή είχε πει και ο συνάδελφος ότι θα είναι σύντομος. 

(Γέλ~α) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

r~α να ξέρουμε. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΌΝΟΥ: 

Αρχίζω από το σημείο που ανέφερε ο κ. Καζαμίας ότι δεν ήταν σε θέση να μας 

δώσουν οποιαδήποτε μελέτη για τις επιπτώσεις πάνω στον τιμάριθμο. Είναι 

γεγονός ότι γνώριζαν ή μπορούσαν να μας δώσουν απαντήσεις για τις επιπτώσεις 

κάθε προ-ίόντος πάνω στον τιμάριθμο, αλλά ολοκληρωμένη μελέτη δεν υπήρχε και 

φαίνεται ότι δεν ήταν εύκολο να γίνει εκτίμηση της συμπεριφοράς στην αγορά. 

Λόγω του ότι αλλάζουν οι τιμές και οι δασμοί πιθανόν η κατανάλωση ενός προ"ίό

ντος, μέρος της κατανάλωσης ενός προ"ίόντος, να διοχετευόταν προς άλλα παρό

μοια προ-ίόντα, γι'αυτό δεν ήταν πράγματι σε Οέση να μας δώσουν οποιαδήποτε 

μελέτη, η οποία να δείχνει τις επιπτώσεις συνολικά πάνω στην ΑΤ Α ή πάνω στον 

τιμάριθμο. 

Ένα άλλο σημείο στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. συνάδελφος είναι ότι πράγματι η 

νομοθεσία αυτή κατατέθηκε πολύ αργά, πριν είκοσι μία μέρες. Βέβαια το σημείο της 

επίκρισης ότι είχε η κυβέρνηση στη διάθεσή της χρόνο, για να έρθει να ενημερώσει τη 
Βουλή, αντιλαμβάνομαι ότι αφορά το περιεχόμενο της Σύμβασης. Το περιεχόμενο 

της Σύμβασης υπογράφτηκε από την κυβέρνηση τον Απρtλιο του 1995, κατατέθηκε 
στη Βουλή, παραπέμφθηκε στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, μελετήθηκε 

και επικυρώθηκε από αυτό το Σώμα και κανονικά, δεν ξέρω πώς έγινε, αυτό το 
Σώμα έπρεπε να ήταν ενήμερο για το περιεχόμενο της σύμβασης. 

Για το περιεχόμενο του δασμολογίου δεν είχε πληροφόρηση η κυβέρνηση με 

την οποία να μπορούσε η κυβέρνηση να έρθει στη Βουλή προηγουμένως για να 

ενημερώσει. Από ό,τι μας λέχθηκε άρχισαν από τις αρχές του 1995 επαφές με την 
Ευρωπα·ίκή Ένωση, για να αρχίσουν τις συζητήσεις γύρω από τη διαμόρφωση του 

δασμολογίου, διότι έπρεπε το δασμολόγιο αυτό να τυγχάνει της συγκατάθεσης και 

της Ευρωπα·ίκής Ένωσης. Φαίνεται ότι υπήρξε καθυστέρηση και τουλάχιστον έτσι 

μας λέχθτrι<ε. Από εκεί και πέρα, αν κάποιος θέλει να αμφισβητήσει αυτά που μας 

λέχθηκαν, είναι άλλο Οέμα. Φαί.νεται ότι η καθυστέρηση οφειλόταν στην πλευρά της 

Ευρωπα-ίκής Ένωσης. Μάλιστα από ό,τι μας λέχθηκε επιχείρησαν ένα-δύο μήνες 

μετά και άλλους δύο μετά και τελικά μεσολάβησαν οι διακοπές του καλοκαιριού και 

οι ουσιαστικές διαπραγματεύσεις άρχισαν τον Οκτώβρη και μόλις είχαν ολοκλη

ρωθεί. κατατέθηκαν στη Βουλή. Αυτή ήταν η αιτιολόγηση που μας δόθηκε από 

πλευράς Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Ό 

-. 
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Επαναλαμβάνω όη η κυβέρνηση μπορούσε να δώσει πληροφορίες στη Βουλή 

όσον αφορά το περιεχόμενο της συμφωνίας, αλλά αυτή η συμφωνία κατατέθηκε στη 
Βουλή και πέρασε τον Ιούνιο, που σημαίνει ότι μελετήθηκε και εγκρίθηκε, αλλά 

πάνω στο συγκεκριμένο δασμολόγιο δεν ήταν σε θέση να δώσει οποιαδήποτε πληρο

φόρηση στη Βουλή. 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω και λίγα γενικά λόγια γι' αυτή τη νομοθεσία που 
έχουμε μπροστά μας. Είναι γεμάτη από αλληλοσυγκρουόμενα συμφέροντα. Τόσο 

στην Επιτροπή, όταν ήρΟαν οι διάφορες οργανώσεις, όσο και σε επαφές τις οποίες 
κάνουν μαζί μας αλλά και στα υπομνήματα που στέλλουν, τα αιτήματα είναι από το 

"αυξήστε το δασμό τον οποίο προτείνει η κυβέρνηση", "διπλασιάστε και τριπλα

σιάστε αυτό που δίνει η κυβέρνηση", "αφήστε τον όπως είναι" μέχρι και "μειώστε 
τον" ή "απαλείψετέ τον". Είναι φυσικό ένα τέτοιο νομοθέτημα, όσο περισσότερο 
μένει σε εκκρεμότητα, τόσο περισσότερο πιστεύω ότι θα δίνει την ευκαιρία στα 

αλληλοσυγκρουόμενα συμφέροντα να ασκούν ποικιλοτρόπως επιρροές και πιέσεις. 

Παρόλο που είχαμε σύντομο χρονικό διάστημα μπροστά μας, τρεις βδομάδες, 
εντούτοις πιστεύω ότι η Επιτροπή -και εδώ θα ήθελα να ευχαριστήσω τα Μέλη της 
Επιτροπής και το προσωπικό της Γραμματείας της Βουλής- κατάφερε να διανύσει 

αρκετό δρόμο. Έμειναν μερικές εκκρεμότητες και οι περισσότερες είναι αυτές που 
μας ζήτησε η ίδια η Εκτελεστική Εξουσία, διότι ακόμα συνεχίζει τις διαπραγματεύ
σεις. Αναφέρομαι στην περίπτωση των τυριών και του βοδινού κρέατος. Πολλά 

όμως άλλα προϊόντα τα διεξήλθαμε, τα συζητήσαμε και πιστεύω ότι καταλήξαμε σε 
εκείνο το οποίο νομίζουμε ότι είναι το καλύτερο σημείο στο οποίο μπορούσαμε να 

καταλήξουμε. Μένουν ακόμα δύο τρία άλλα θέματα, τα οποία θα τα δούμε μαζί με 

τα τυριά και το βοδινό κρέας μέσα στον Ιανουάριο, αλλά θέλω να πω ότι αυτό το 

οποίο περνούμε σήμερα δεν το περνά απλώς η Βουλή έτσι στα στραβά. Το έχει μελε

τήσει, όχι σε ικανοποιητικό βαΟμό -να μην ξεχνούμε ότι είναι και μια υπέρογκη 

δασμολογία που ξεπερνά τις χίλιες σελίδες- αλλά σε κάποιο βαθμό που της 

επιτρέπει σήμερα να το περάσει με αυτές τις προϋποθέσεις τις οποίες αναφέρει μέσα 

στην Έκθεση. 

Το τελευταίο σημείο στο οποιο θα ήΟελα να αναφερθώ είναι αυτό που αφορά 

τα παπούτσια. Διεξήχθη πάρα πολλή συζήτηση όσον αφορά τα παπούτσια. Όλες οι 

πλευρές θέλαμε ή πεισθήκαμε από τα επιχειρήματα που πρόβαλαν οι διάφορες οργα
νώσεις όη τουλάχιστον πάνω στα αθλητικά παπούτσια που δεν παράγονται στην 
Κύπρο δεν έπρεπε να προστεθεί η επιβάρυνση των ί2.50 από την Ευρώπη και των 

f4.00 στο γενικό δασμολόγιο. Εκεί σκοντάψαμε στην ορολογία του τι είναι αθλη

τικό παπούτσι. Σύμφωνα με τους υπεύΟυνους του τελωνείου την ορολογία αυτή την 
καθορίζει το δασμολόγιο της Ευρωπα·ίκής Ένωσης και δεν μπορούμε να την αλλά

ξουμε για τους σκοπούς αυτής της νομοθεσίας. Σύμφωνα με εκείνη την ορολογία 
αθλητικά παπούτσια είναι βασικά αυτά τα οποία χρησιμοποιούνται στα αΟλήματα 

στίβου. Πρέπει να έχει πρόκες, χαλκάδες, ράγες. Επίσης μας λέχΟηκε ότι και να 
διατυπώσουμε μω άλλη ορολογία του τι είναι αθλητικό παπούτσι, πάλιν θα υπάρχει 

μια μεγάλη κατηγορία παπουτσιών που Οα είναι πολύ δύσκολο να την ξεχωρίσει ο 
τελωνειακός, όταν φτάσουν τα εμπορεύματα στο τελωνείο και να αποφασίσει κατά 

πόσο αυτά είναι αΟλητικά ή μη αθλητικά παπούτσια. 

Στην προσπάθειά μας να επιφέρουμε κάποια βελτίωση, είχαμε πει τότε να 

μειώσουμε τις f4 .00 του γενικά δασμού στις f2.50 και ανάλογα να μειωθεί η επιβά
ρυνση στα εισαγόμενα από την Ευρώπη. Τώρα αντιλαμβάνομαι ότι από πλευράς 



-

902 

ΑΚΕΛ γίνεται εισήγηση να μπει μια νέα ορολογία όσον αφορά το αθλητικό ·• 
παπούτσι. Προσωπικά, αν ήμουν πεπεισμένος ότι είναι εύκολο να γίνει αυτό το 

πράγμα, δε Οα είχα καμιά αντίρρηση, εφόσον και οι τέσσερις πλευρές μέσα στην 

Επιτροπή είχαμε συμφωνήσει πάνω σε αυτό το σημείο και συμφωνούμε και τώρα 

στην ολομέλεια. Εκείνο το οποίο με ανησυχεί είναι μήπως μπει μια ορολογία η 

οποία να συγχύζει τις τελωνειακές αρχές, όταν φτάνουν τα εμπορεύματα, ή αν 

θέλετε, να δίνει και μια τεράστια διακριτική εξουσία και εγώ προσωπικά άρχισα να 

φοβούμαι ότι εκεί που δίνεται πάρα πολλή διακριτική εξουσία και εκεί που δίνεται 
περιορισμένη υπάρχουν περιπτώσεις όπου τείνει να δημιουργεί κάποιες καταχρήσεις. 

Γι' αυτό, αν δεν έχει αντίρρηση η πλευρά του ΑΚΕΛ και αν συμφωνούν και οι 

άλλες πλευρές, η εισήγησή μου θα ήταν, αφού θα δούμε και άλλα εμπορεύματα μέσα 

στον Ιανουάριο -ελπίζουμε μέσα στο πρώτο δεκαπενθήμερο του Ιανουαρίου- αν θα 
μπορούσαμε να περάσουμε τώρα το δασμολόγιο, όπως προτείνεται από την κυβερ

νητική πλευρά και να αναλάβουμε δέσμευση ότι πράγματι, αν μπορέσουμε να βρούμε 

ορολογία η οποία να μας πείσει ότι δε θα παρέχει ουσιαστικά εν λευκώ στις τελω

νειακές αρχές το δικαίωμα να λένε "αυτό είναι αθλητικό και το άλλο δεν είναι αθλη

τικό", τότε σίγουρα να συνεργαστούμε, ώστε το αθλητικό παπούτσι να μην επιβα

ρυνθεί με τις L4.00 ή τις n.so από την Ευρώπη. 
Κύριε Πρόεδρε, aπολογούμαι που δεν ήμουν τόσο σύντομος όσο έπρεπε. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μας προειδοποίησες ήδη, κύριε Ιεροδιακόνου. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητώντας σήμερα για την GA Π και στην πραγματικότητα για τη Γενική 
Συμφωνtα Δασμών και ΕμπορLου, συζητούμε για κάτι το πολύ σημαντικό, το πολύ 

μεγάλο. Δε συζητούμε απλά και μόνο ένα νέο σύστημα δασμολογίου, δε συζητούμε 

ένα σύστημα δασμολογίου που θα φέρει άγνωστες συνέπειες στην αγορά, στην εμπο

ρική και οικονομική μας ζωή. Αυτό είναι κάτι που το υποψιαζόμαστε και το 

νιώθουμε, αλλά από την άλλη μεριά γνωρίζουμε ότι είναι κάτι που δεν μπορούμε να 

το αποφύγουμε, γιατί μπήκαμε μέσα σε αυτό το μηχανισμό, δεσμευθήκαμε με τη 

διεθνt') σύμβαση, προχωρούμε στην υλοποίηση του δασμολογίου, είμαστε από τα 

ιδρυτικά μέλη αυτής της σύμβασης και θα επιφορτιστούμε όλες αυτές τις ευθύνες 

που συνεπάγεται. 

Τη μόνο σημείωση που θα ήθελα να κάμω σε αυτή την αρχική μου παρατήρηση 

είναι ότι είμαστε υποχρεωμένοι να μπούμε, γιατί, αν δεν μπούμε μέσα σε αυτή τη 

συμφωνία, αν προσπαθήσουμε δηλαδή να απαλλαγούμε από τον πονοκέφαλο και τις 

συνέπειες και τα προβλήματα που θα αντιμετωπίσουμε μπροστά μας, εκείνο που θα 

καταφέρουμε είναι πιθανό να απομονώσουμε την Κύπρο από κάθε έννοια οικονο

μικού και εμπορικού περιβάλλοντος και στο σημερινό κόσμο δεν μπορεί να ζήσει 

κανένας απομονωμένος. Το μόνο που θα μπορούσα να επικαλεστώ είναι, όταν η 

Κύπρος για λόγους όχι πολύ σοβαρούς δε συμμετείχε στον Οργανισμό Ευρωπα"ίκής 
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Συνεργασίας και Ανάπτυξης και δε συμμετείχε ως ιδρυτικό μέλος, αργότερα, όταν 

θέλησε να μπει, συνάντησε το βέτο της Τουρκίας και ενώ όλες οι χώρες, όσες επιζη
τούν να μπουν και όχι μόνο οι ευρωπα'ίκές, έχουν τις πόρτες ανοικτές, για την 

Κύπρο είναι κλειστές λόγω τουρκικού βέτο. Μια τυχόν καθυστέρηση εισδοχής της 
Κύπρου, θα ζητούσε πλειοψηφία των δύο τρίτων που μπορεί να ήταν δύσκολο με 

μια τουρκικfι αντίδραση. 

Όμως, τόνισα ότι είναι κάτι το πολύ σημαντικό και το πολύ μεγάλο αυτό που 
γίνεται με την έγκριση του δασμολογίου. Μας βάζει μέσα στην έννοια των παγκό

σμιων εξελίξεων ή αν θέλετε ακόμα να πούμε συρόμαστε μέσα στην έννοια της 
παγκοσμιοποίησης της οικονομίας, γιατί αυτή η συμφωνία κατά κύριο λόγο προω
θήθηκε από τους μεγάλους, από την οικονομία των Ηνωμένων Πολιτειών, της Ιαπω

νίας, της Ευρώπης και, αν χρησιμοποιήθηκε χρόνος πολύς ωσότου να συμφωνηθεί, 
ωσότου να καταλήξει και η Ευρωπα·ίκή Ένωση σε μια πολιτική, είναι γιατί γινό

ντουσαν οι διαπραγματεύσεις μεταξύ Ηνωμένων Πολιτειών-Ευρωπα·ίκfις Ένωσης 
και Ηνωμένων Πολιτειών- Ιαπωνίας και για βιομηχανικά και για αγροτικά προΊ;. 

όντα. 

Αυτό το οποίο κάνουμε σήμερα είναι να βάζουμε και την Κύπρο μέσα σε αυτό 

το παγκόσμιο σύστημα και για να μπορέσει να ανταποκριθεί η Κύπρος, θα πρέπει 
να επιδείξει ικανότητα και επάρκεια και στον κυβερνητικό και στο δημόσιο τομέα 
αλλά και στον ιδιωτικό, στον επιχειρηματικό, στον εμπορικό, στο βιομηχανικό 

τομέα. Είτε θα μπορέσουμε να ανταποκριθούμε στις προκλήσεις και τις δυσκολίες 
που δημιουργούνται είτε, ναι, θα κόψουμε πίσω και θα οδηγηθούμε σε μια μεγάλη 

καθυστέρηση, οπισθοδρόμηση και δε χωρεί. η πορεία των εξελίξεων τέτοιου είδους 

καταστάσεις. 

Εκείνο που θα ήθελα να προσθέσω, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι δεν είναι 

μια αλλαγή που γίνεται και θα είναι σταθερή και μόνιμη. Αρχίζουμε να μπαίνουμε 

μέσα σε ένα συνεχώς εξελισσόμενο σύστημα με συνεχείς αλλαγές. Σfιμερα εγκρί
νουμε το νέο δασμολόγιο, μέσα σε δύο χρόνια θα έχουμε κατάργηση του δασμολο
γίου με την Ευρωπα'ίκή Ένωση, γιατί. θα ολοκληρωθεί η συμφωνία της τελωνειακής 

ένωσης και μέσα σε κάποια χρόνια που θέλουμε να είναι λίγα, όταν Οα γίνουμε μέλη 

της Ευρωπα'ίκής Ένωσης, θα καταργηθεί. πλήρως αυτός ο όγκος των χαρτιών τον 

οποLο σήμερα ψηφίζουμε και που είναι δυνατό αύριο να συμπληρώσουμε ή να 

τροποποιήσουμε. Δηλαδή αυτό που κάνουμε σήμερα δεν είναι τίποτε το σταθερό 
τίποτε το μόνιμο, αλλά είναι η έναρξη μιας πορείας εξελίξεων τις οποίες θα πρέπει 
να παρακολουθούμε συνεχώς και μάλιστα με επάρκεια και ικανότητα. Α ν δεν πετύ

χουμε να το κάνουμε, ναι, θα οπισθοδρομήσει η Κύπρος και Οα πάει στην ουρά των 
καταστάσεων και των εξελίξεων και δεν έχουμε αυτή την πολυτέλεια και αυτή τη 

δυνατότητα για τη μικρή μας πατρίδα. 

Μέσα σε αυτό το σύστημα είπαμε ότι και ο ιδιωτικός τομέας αλλά προ παντός 

ο κυβερνητικός, αν θέλει να παίξει το λεγόμενο επιτελικό ρόλο που μας είπαν 
πολλοί και ανέπτυξαν οι υπουργοί, είναι στάδιο δόξας λαμπρό, διότι από τις 

διαπραγματεύσεις που θα κάνει η κυβέρνηση πάνω σε διεθνές επίπεδο, για να κρατεί 

την Κύπρο μέσα στο παγκόσμιο οικονομικό σύστημα, θα εξαρτάται και η πορεία της 

οικονομίας μας. Και έχουμε διαπιστώσει ότι έγιναν λάθη και σφάλματα στη 

συμφωνία για την τελωνειακή ένωση, έγιναν παραλείψεις τις οποίες σήμερα 
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βρίσκουμε μπροστά μας. Δεν τις ε;ταναδιαπραγματευθήκαμε και σήμερα μας •• 
φέρνουν σε δύσκολη ή δυσμενή θέση. Έτσι, το να έχουμε έναν επαρκή δημόσιο τομέα 
που να είναι σε θέση να διαπραγματεύεται τις σχέσεις της κυπριακής οικονομίας 
μέσα σε αυτό το παγκόσμιο σύστημα, είναι πρωταρχικό και κύριο αν θέλουμε να 
επιβιώσουμε ως οικονομία και ως λαός. 

Σίγουρα θα έχουμε και ένα μήνυμα που πρέπει να περάσει σήμερα προς κάθε 
κατεύθυνση, ότι δε θα μπορεί να επιβιώσει οτιδήποτε το οποίο δε θα είναι συναγωνt
σιμο μέσα σε αυτό το σύστημα. Δεν μπορεί. να συντηρηθεί ούτε με δασμολόγια ούτε 
με οποιεσδήποτε άλλες προστατευτικές πρόνοιες. Μέσα σε κάποιο χρονικό 
διάστημα έχουμε ένα περιΟώριο προσαρμογής που θα πρέπει να το εκμεταλλευΟούν 
οι πάντες πριν οδηγηθούμε σε καταστάσεις ανεπιθύμητες. 

Περνούμε λοιπόν αυτό το δασμολόγιο που είναι ψηλοί δασμοί και στην πραγ
ματικότητα είναι και αναίρεση αυτού που ψηφίζουμε, όμως το τελικό του νόημα θα 
είναι πράγματι ότι θα μας βάλει μέσα στο θέμα της φιλελευθεροποίησης του εμπο
ρίου. 

Κατά τη συζήτηση πληροφορηθήκαμε μερικά πράγματα πολύ ενδιαφέροντα. 
Δύο πράγματα τουλάχιστον μου έκαμαν εξαιρετική εντύπωση: Από το σύστημα 
όπως λειτουργούσε μέχρι τώρα, με τις ποσοστώσεις και τις άδειες εισαγωγής, 
κάποιοι αποκόμιζαν τεράστια κέρδη σε βάρος του λαού. Όταν ακούσαμε για τα 
παπούτσια για παράδειγμα, τα λεγόμενα αθλητικά παπούτσια του λαού που λέμε ότι 
είναι για τα παιδιά που θα πάνε στο σχολείο, ότι εισάγονται με δεκαπέντε δολλάρια 
και πωλούνται ογδόντα λίρες, αν η αισχροκέρδεια έχει άλλη λέξη, δεν ξέρω τι 
πρέπει να αναφέρω. Όταν για κάτι που εγώ συζήτησα, για το Οέμα της τιμής των 
ψαριών, να διατηρηΟεt δηλαδή το σημερινό σύστημα, πληροφορήθηκα ότι εισάγεται 
με 75 σεντ μέχρι .t:Ι το κιλό και πωλείται .t:.4.50, ναι, είναι αισχροκέρδεια. Και δεν 
ξέρω με ποιο τρόπο είναι δυνατό να αντιμετωπιστούν αυτές οι καταστάσεις, ώστε 
να προστατευθεί το κοινό. 

Έκανε κάποιες εισηγήσεις ο συνάδελφος ο κ. Καζαμίας, υπάρχει στην Έκθεση 
της Επιτροπής η σχετική πρόταση, αλλά δε θα πρέπει να μείνουμε μόνο σε προτά
σεις και σε εισηγήσεις. Θα πρέπει σίγουρα μαζt με το δασμολόγιο να προστατευ

θούν οι τιμές και να ελεγχθεί η όλη κατάσταση, ώστε τουλάχιστον να επι τευχΟεί ο 
στόχος. Εφόσον λέμε ότι φιλελευθεροποιείται το εμπόριο, εφόσον λέμε ότι πιστεύ
ουμε στους νόμους της αγοράς, εφόσον λέμε ότι πιστεύουμε στην έννοια του συνα
γωνισμού και της μείωσης των τιμών, πρέπει να λειτουργήσει αυτό το σύστημα. 

Διότι, αν πάμε σε αυτή την κατάσταση χωρίς να λΗτουργήσει και το σύστημα, Οα 
είναι ένα καινούργιο τραγικό αδιέξοδο και για την οικονομία του τόπου αλλά ιδιαί 
τερα για τον καταναλωτή. 

Πάνω στις επιμέρους εισηγήσεις, μέσα στα πλαίσια της προσπάθειας για 
αναζήτηση μιας ομοφωνίας, το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ θα συναντήσει τις 
ανησυχίες και τις κοινές προσεγγίσεις των άλλων συναδέλφων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Βέβαια θέλω να υπενθυμίσω στους Βουλευτές να έχουν επίγνωση του 
προγράμματος που ετοιμάζει ο κ. Αγα..-τ:ίου. Την ώρα τη γνωρίζετε. Από εκεί και 
πέρα είσαστε ελεύθεροι να μιλήσετε όσο θέλετε. Δε σας διακόπτω, κύριε 
Μουσιούττα. 



.· 

905 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Πολύ σύντομα και από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Ο λόγος που παίρνω το λόγο είναι για να αποδώσω τον προσήκοντα έπα~νο 

προς τους υπηρεσιακούς, οι οποίοι εργάστηκαν πάνω σε αυτό το δασμολόγιο μέσα 

στα πολύ στενά περιθώρια και εργάστηκαν υπό συνθήκες μάχης, θα έλεγα, διάφορων 

στρατοπέδων και προσέχοντας ταυτόχρονα μήπως πληγεί και ο τιμάριθμος. Αυτό 

είναι μια πολύ λεπτή υπόθεση που χρειάζεται ισορροπίες και χειρισμούς. 

Θέλω να συμφωνήσω με το συνάδελφο κ. Καζαμία για τη σκέψη του για εξεύ

ρεση τρόπων πάταξης της αισχροκέρδειας, η οποία με τα λίγα αγαθά για τα οποία 

έγινε λόγος, αποδείχθηκε ότι συντελείται και αν δεν υπάρχουν τρόποι πρέπει να 

εξευρεθούν. 

τέλος, ήθελα κι εγώ να τονίσω ότι θα ήταν επιπόλαιο να πει κανένας ότι η 

Επιτροπή Οικονομικών εμβάθυνε σε όλα τα θέματα του δασμολογίου. Αυτό εκ των 

πραγμάτων ήταν αδύνατο, όμως υπάρχει πάντα η διάθεση, όταν το δασμολόγιο θα 

μπει στην πράξη, να αντιμετωπιστούν οι οποιεσδήποτε ανωμαλίες παρουσιαστούν, 

για να διατηρηθεί. ακριβώς αυτή η λεπτή ισορροπία που έχει να κάμει με τα συμφέ

ροντα των μαζών κατανάλωσης της ντόπιας παραγωγής γεωργοκτηνοτροφικών 

προ'ίόντων και της ντόπιας βιομηχανίας και με προσοχή ασφαλώς για μη επηρεασμό 

του τιμαρίθμου, ο οποίος θα είχε με τη σειρά του αλυσιδωτές επιπτώσεις. 

Μια παρατήρηση, όμως, ήθελα να κάμω, κύριε Πρόεδρε. Κάποιοι που είχαν 

ανησυχήσει για τους δασμούς προστατευτισμού που μείωσε στη συνεδρία της η 

Επιτροπή Οικονομικών και εξέθεσαν το πρόβλημά τους σε όλες τις πλευρές της 

Βουλής και όλες οι πλευρές έδειξαν κατανόηση και υποσχέθηκαν να επανεξετάσουν 

το θέμα κατά τον Ιανουάριο, μόλις είχαν ακούσει τους προλόγους των πλευρών, 

όπως τοποθετήθηκαν, εξαφανίστηκαν από το οίκημα της Βουλής. Αυτό δεν είναι σε 

πίστη τους, αλλά η Βουλή δε θα το λάβει υπόψη της και, όπως υποσχέθηκε, θα 

επανεξετάσει χωρίς δέσμευση το πρόβλημά τους. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Κοιτάξετε, από τη θέση μου πολύ ολίγα, κύριε Πρόεδρε. Πράγματι, ανέμενε 

κάποιος ότι θα μελετηθεί ένα δασμολόγιο χίλιων διακόσιων σελίδων σε πέντε ή έξι 

μέρες ή και πέντε και έξι μήνες, ακόμα θα έλεγα εγώ, είναι κάτι το οποίο δεν 

μπορούσε να αναμένεται. Είναι όμως γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι είμαστε υποχρεω

μένοι να συμβαδίσουμε με την Ευρώπη, εφόσον η επιλογή μας είναι πέρα για πέρα 

πια ευρωπα'ίκή. Το μόνο κατά συνέπεια που απομένει να γίνει, κύριοι Πρόεδροι, 

(Γέλια) 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. Γαλανός επανέρχεται στην 

έδρα του). 
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Σε ακούμε, κύρ~ε Ευσταθίου, απλώς έγ~νε αλλαγή φρουράς. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ : 

Το μόνο, κύριε Πρόεδρε, που απομένε~ να γίνει είναι να μερ~μνήσουμε, ώστε 

να μην επιβαρυνθεί το επίπεδο της ζωής του λαού και ο τιμάριθμος. Διότι, όταν 

επιβαρυνθεί ο τιμάριθμος και προσπαθούμε να μπούμε στην Ευρώπη, τότε φεύγουμε 

από το επιτρεπόμενο και από το επιδιωκόμενο, από τους δείχτες και γίνεται ο λεγό

μενος φαύλος κύκλος. 

Επίσης θα πρέπε~ να λάβουμε υπόψη μας ότι το επίπεδο της ζωής του λαού 

πρέπει να διαφυλαχθεί, για να μην έχουμε τις παράπλευρες μάλλον συνέπειες και 

επιδράσεις. Κύριε Πρόεδρε, τώρα θα υπάρχει αδικαιολόγητη αύξηση των ημών, και 

εκεί ακόμα που επιβάλλεται ένα δασμολόγιο σε είδη που δεν είναι γενικής χρήσεως ή 

γενικής καταναλώσεως λόγω της aντανακλάσεως που παρατηρείται πάντοτε στην 

οικονομία. Είστε οικονομολόγος και γνωρίζετε όη, όταν αυξηθεί η τιμή του 

βουτύρου, αυξάνεται και η τιμή της μαργαρίνης από μόνη της! Είναι η αλληλεπί

δραση που γίνεται. Θα υπάρξει. Είναι ευχής έργο να ληφθούν τέτοια μέτρα, ώστε η 

αισχροκέρδεια που οδηγεί τα παπούτσια των δεκαπέντε δολαρίων να πωλούνται 

ογδόντα λίρες, όπως είπε ο συνάδελφος κ. Χατζηδημητρίου, να μην επαναληφθεί και 

εδώ, διόη εν τοιαύτη περιπτώσει θα έχουμε πολύ περισσότερα να θρηνήσουμε ή να 

μας αναστατώσουν στην προσπάθειά μας και στην πορεία μας προς την Ευρώπη. 

τελειώνω με το να πω ότι φαίνεται ότ~ το σημερ~νό νομοθέτημα αποτελεί την 

αρχή του τέλους του προστατευτισμού κα~ ότι γ~α να μπορέσει η κυπρ~ακή οικο

νομία πλέον να επιβ~ώσει θα πρέπει να είναι aνταγωνίσιμη, πράγμα που επιβάλλει 

σοβαρότατα καθήκοντα και μέγιστη υποχρέωση τόσο σε εκείνους που χαράσσουν 

την οικονομική πολιτική, αλλά και την εφαρμόζουν, ώστε να είναι σοβαροί, να είναι 

συνεπείς, να είναι πραγματικά άκρως τεχνολόγοι και συνεπέστατοι, άλλως πως Οα 

μεινουμε πράγματι έξω από την πορε(α προς την παγκοσμιότητα μέσα στην οποtα 

επιλέξαμε να μπούμε και μέσα στο χώρο της οποίας προσδοκά ο λαός αυτός να 

επιβιώσει, κατόπιν όλων αυτών των επιβουλών που εξυφαίνονται από όλες τις 

κατευθύνσεις εναντίον του. 

Την πρόταση που κάνει ο κ. Ιεροδιακόνου αναφορικά με τα παπούτσια σε 
αντιπαραβολή με την πρόταση του συναδέλφου κ. Καζαμία νομίζω μπορούμε να τη 

συγκεράσουμε ως εξής: Να μείνουν οι δασμοί όπως έχουν, πριν να εισαχθεί το 

νομοθέτημα αυτό και να μελετηθεί τον Ιανουάριο. Δεν μπορεί να γίνει; Γιατί; 

Πόσοι είναι οι δασμοί σήμερα των παπουτσιών; Υπάρχουν οι δασμοί αυτοt. Να 

διατηρηθούν όπως έχουν και στις 15 Ιανουαρίου, που θα συνεδριάσουν οι οικονομο
λόγοι, να αποφασίσουν τι θα γίνει. Γιατί να βάλουμε τους ψηλούς δασμούς και να 

τους αφαιρέσουμε; Μου λένε ότι δε γίνεται, κύριε Π ρόεδρε, διότ~ υπάρχε~ ειδικό 

θέμα οικονομικής φύσεως. Το δέχομαι. ·-

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε γίνεται. Σας το λέω και εγώ, κύριε συνάδελφε. Από το γραφείο μου 

άκουσα πόσο διπλωματικά και συνδικαλιστικά έβαλε κάποια θέματα ο κ. Αντωνίου, 

ότι ο χρόνος κυλά, αλλά ο Α"ί Βασίλης δεν μπορεί να περιμένε~. η· αυτό θεωρώ ότι 
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εξαντλείται η συζήτηση. Αν υπάρχουν τροπολογίες, να προταθούν τώρα, ειδάλλως 
θα το βάλω σε ψηφοφορία και χωρί.ς να χάνουμε πολύ χρόνο, θα πω αν ψηφίζουμε 

αυτό το πακέτο ή όχι. Α ν δεν υπάρχουν τροπολογίες, τότε αυτά όλα που έχω κοντά 

μου θεωρούνται ότι έχουν ψηφιστεί. 

Η μόνη τροπολογία είναι για την ξυλεία για την οποία συμφωνήσαμε 

ομόφωνα. Έχοντας αποδεχθεί αυτή την τροπολογία του κ. Μουσιούττα, αν δεν 

υπάρχει άλλο ... 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Είμαι υποχρεωμένος να επαναφέρω την πρόταση που κάναμε για τα αθλητικά 
παπούτσια, κύριε Πρόεδρε. Σας επαναλαμβάνω ότι σε επαφές με το Τμήμα Τελω

νείων μας λέχθηκε ότι είναι δύσκολο μεν, όχι όμως ακατόρθωτο. Και αυτό το 
πράγμα εμάς μας ικανοποιεί, ότι θα πρέπει να καταβληθούν προσπάθειες, εκείνες 
που χρειάζεται, για να γίνουν οι διευθετήσεις. Και στα αθλητικά παπούτσια, τα 
οποία, επαναλαμβάνω, είναι πολύ πλατιάς κατανάλωσης και καθημερινής από 

μαθητές και από την καταπληκτική πλειοψηφία της νεολαίας μας, να μην μπει η 

επιπλέον δασμολογική επιβάρυνση των δυόμισι λιρών από Ευρωπα·ίκή Ένωση και 

τεσσάρων λιρών από τρίτες χώρες. Και για όλα τα άλλα παπούτσια, συμπεριλαμβα
νομένων παντούφλων κ.λπ., παραμένουν οι δασμοί ως προτείνει η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πάνω στην ουσία του θέματος δεν έχουμε καμιά διαφωνία. 
Εδώ όμως γίνεται λόγος ότι θα γίνει ένας νέος ορισμός. Από ποων θα γίνει αυτός ο 

ορισμός; Ποιος θα τον εγκρίνει; Αφού πρέπει να επανέλθει πάλι εδώ. Το να μπει 

ένας νέος ορισμός που να λέει τι είναι αθλητικό παπούτσι, να μπορεί να γίνει αυτός 

ο ορισμός ... Όταν ήμασταν στην Επιτροπή, ζητήσαμε από το τελωνείο να μας πει 
αν μπορούμε να κάνουμε νέο ορισμό και μας είπε όχι, δεν μπορούμε. Είμαστε 

δεσμευμένοι. Αυτή είναι η ορολογία που δίνει το δασμολόγιο της Ευρώπης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εν πάση περιπτώσει μειώσατε το δασμό, αντιλαμβάνομαι. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Να το μειώσουμε δικαιούμαστε, κύριε Πρόεδρε. Το μειώσαμε σε όλα τα 

παπούτσια. Ακριβώς, επειδή δεν μπορούσαμε να κάνουμε το διαχωρισμό μεταξύ 

του συνηθισμένου παπουτσωύ και του αθλητικού και στην προσπάθειά μας κάπου 

να έρθουμε στο μέσο αυτών που υποστηρίζαμε, υποχρεωθήκαμε να μειώσουμε την 

υποχρέωση, την επιβάρυνση ακόμα και στα συνηθισμένα τα παπούτσια, παρόλο που 

δε θέλαμε. 

Γι' αυτό η εισήγησή μου είναι πρακτική και πιστεύω ότι δε θίγει τα συμφέ

ροντα κανενός μέχρι τότε. Και να έχει παραγγελίες οι οποίες έρχονται, μπορεί να 

μπουν σε αποθήκες αποταμιεύσεως. Όταν ξέρει ο κόσμος, όταν οι εισαγωγείς 

ξέρουν ότι η Βουλή σε τρεις βδομάδες θα ξαναδεί το θέμα, πιστεύω ότι αυτό πρέπει 

να είναι ... 

Ι ι 



908 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή εισηγείστε να μπουν bonded, ωσότου το ξαναδεί η Βουλή; 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι, τα τέσσερα, πέντε θέματα, τα οποία έχουμε πει ότι 

βρίσκονται σε εκκρεμότητα και θα τα μελετήσουμε με την πρώτη ευκαιρία μέσα στον 

Ιανουάριο -και εγώ λέω ότι Οα προσπαθήσουμε να είναι ακόμα και πριν τις 

15 Ιανουαρίου- να είναι γνωστό και στην αγορά και σε αυτούς που εμπορεύονται τα 

παπούτσια ότι πρόθεση της Βουλής είναι να μελετήσει και τα αθλητικά παπούτσια. 

Και από εκεί και πέρα, αν ένας εισαγωγέας Οέλει να εκτελωνίσει μέρος, διότι έχει 

ζήτηση, άλλο θέμα αυτό. Αν όμως έρθει μια παραγγελία και θέλει να περιμένει την 

απόφαση της Βουλής, μπορεί να τα αφήσει ή στο τελωνείο ή σε αποθήκη αποταμίευσης. 

ΠΡΟΕΔρΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι, αν δεν υπάρχει εκτός από τη ξυλεία άλλη πρόταση και έχει 

γίνει αυτή η εισήγηση, που νομίζω είναι ρεαλιστική εισήγηση δε χάΟηκε ο κόσμος. 

Για τρεις βδομάδες μπορούν να μπουν bonded και προχωρούμε στην ψήφιση του 
νομοσχεδίου. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Η πρότασή μας παραμένει ... ; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η πρότασή σας παραμένει, αλλά δεν μπαίνει .. . Θέλετε να τη βάλω σε ψηφο

φορία; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Κάτι λένε που δεν ακούγεται). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να τη βάλω σε ψηφοφορία. Μάλιστα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. Είμαστε σίγουροι, κύριε Καζαμία, 

ότι η πρότασή σας μπορεί να εφαρμοστεί; Δηλαδή, μπορεί να γίνει ο διαχωρισμός 

των αθλητικών παπουτσιών; 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Όχι, τώρα· άλλη ώρα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Επειδή μπορεί να μην κατάλαβα χαλά, θέλω να μας το εξηγήσετε. 

Κ. ΚΑΖΑΜ ΙΑΣ: 

Το είπα δύο φορές, Οα το επαναλάβω. Έχω την εντύπωση ότι δεν έχουμε 

άκουσμα ανεύθυνων ανθρώπων. Σας λέω ότι επί τρεις ώρες σήμερα το πρωί συζη

τούσαμε αυτό το θέμα, γιατί νιώθαμε πολύ έντονα, όπως εκφράζουμε και τώρα πολύ 

έντονα τις απόψεις μας. Μας λέχθηκε ότι είναι πολύ δύσκολο μεν, κατορθωτό δε. 

Και αυτό μας ικανοποιεί. Αυτή τη διατύπωση, κύριε Πρόεδρε ... 

Ό 
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•· ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύρ~ε Καζαμία, θέλετε να διατυπώσετε συγκεκρψ.ένα την τροποποίησή σας, 

για να τοποθετηθεί το Σώμα; Διότι, θα βάλω πρώτα την τροποποίηση. Πώς έχει 

ακριβώς η τροποποίηση που τίθεται σε ψηφοφορία; 

Κ. ΚΑΖΑΜ ΙΑΣ: 

Η διατύπωση η δική μας, κύριε Πρόεδρε, είναι πως για παπούτσια υπό την 

επωνυμία "αθλητικά παπούτσια" -και δώσαμε στο τελωνείο τι εννοούμε με τον 

ορισμό "αθλητικά παπούτσια"- τους δίνουμε τη διακριτική ευχέρεια να τα ονομά

σουν όπως εκείνοι θεωρούν ορθότερα. Αν το θεωρήσουν σκόπιμο, να τοποθετηθούν 
κάτω από συγκεκριμένη δασμολογική κλάση, η οποία να μην επιβαρύνεται με την 

επιπλέον δασμολογική επιβάρυνση των δυόμισι λιρών για εισαγωγές από Ευρω

πα·(κή Ένωση και τεσσάρων λιρών από τρίτες χώρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή, αθλητικά παπούτσια ως θα ορισθούν από τις αρμόδιες αρχές και 

κατατασσόμενα κάτω από τη συγκεκριμένη δασμολογική κλάση απαλλάσσονται της 

έξτρα φορολογίας. Αυτή είναι η πρόταση. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου και ο κ. Ρολάνδης. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Μα, κύριε Πρόεδρε, για όνομα του Θεού! Θα ψηφίσει αυτό το Σώμα αθλητικά 

παπούτσια τα οποία θα ορίσουν κάποιοι δημόσιοι υπάλληλοι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι δε γίνεται αυτό το πράγμα ούτε συνταγματικά 

ούτε νομικά. Γνωστή η φράση "Delegaιum non esιe delegare". Δεν μπορεί σε έναν 

που δίνεται η εξουσία να νομοθετήσει να αναΟέσει αυτό το έργο σε άλλο. Πρέπει η 

Βουλή σήμερα να ψηφίσει τον ορισμό. Δε νοείται ορισμός που να λέει ως ήθελε 

ορ~στεί από τους υπαλλήλους, διότ~ δεν μπορούν οι υπάλληλοι, δεν έχουν την 

εξουσία να νομοθετούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γι' αυτό, κύριε Παπαδόπουλε, είπα να εκφραστεί ακριβώς ως έχει η τροπο

λογία, να δούμε αν μπορεί, αν θέλετε νομοτυπικά να εκφραστεί. 

Ο κ. Χρίστου και μετά ο κ. Ρολάνδης. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν το Σώμα συμφωνεί με την άποψη που εξέφρασε ο κ. Καζα

μίας, να βρούμε τη διατύπωση -μας παρέχεται ο χρόνος μ.έχρι τις επτά η ώρα- και να 

την ενσωματώσουμε στο νόμο που ψηφίζουμε. Α ν συμφωνούμε με την ουσία, 

νομίζω μπορεί να βρεθεί η διατύπωση. Αν υπάρχει διαφωνία με την ουσία, τότε να 

ψηφίσουμε και να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης έχει ώρα που ζήτησε το λόγο. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και εγώ έχω πολλές αμφιβολίες, ανεξαρτήτως ουσίας, κατά 

πόσο από τη στιγμή που η Κύπρος έχει υιοθετημένη την ταρίφα των Βρυξελλών, το 

Brussels ιariff, μπορούμε εμείς αυτή τη στιγμή να δημιουργήσουμε υποκατηγορία σε 
αυτή την ταρίφα και να της δώσουμε δική μας ονομασία. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν είμαστε έτοιμοι, νομίζω, πάνω σε ένα τέτοιο θέμα και 

νομίζω η εισήγηση του κ. Ιεροδιακόνου είναι πολύ σωστή. Είναι πολύ μεγάλα 

θέματα αυτά. Δεν είναι απλά θέματα των τελωνείων. Η Κύπρος έχει υιοθετημένη 

την ταρίφα των Βρυξελλών. Θα κάνουμε δική μας κατηγορία τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, να μου επιτρέψετε ως Πρόεδρος ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Τελείωσα. Δεν έχω τίποτε άλλο να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να μου επιτρέψετε να πω το εξής: Μπορεί για λόγους νομοτυπικούς να 

θεωρήσετε ότι αυτή η τροποποίηση δεν ευσταθεί. Εν πάση περιπτώσει, οι συνά

δελφοι θέλουν να βάλουν αυτή την τροπολογία. Την έχω βάλει. Κατά συνέπεια, θα 

ψηφίσετε. Ή θα την aπορρίψετε για λόγους ουσίας ή θα την aπορρίψετε για λόγους 

νομοτυπικούς. Α ν θέλετε, δικαιολογήστε την ψήφο σας. Όμως τέθηκε μια τροπο

ποίηση, η οποία θα ψηφιστεί ή θα απορριφθεt. Έτσι τίθεται. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου και το βάζω σε ψηφοφορία. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, βάζω δεύτερη τροπολογία. Να παραμείνει όπως έχει και θα 

είναι ανοικτό το Οέμα, το οποίο θα μελετηθεί με όλες τις άλλες εκκρεμότητες, οι 

οποίες παραπέμφθηκαν στο πρώτο δεκαπενθήμερο Ιανουαρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή, με άλλα λόγια, να το αφήσουμε και αυτό, όπως την ξυλεία, εκτός. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Να παραμείνει η πρόταση της κυβέρνησης, όπως είχε έρθει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είναι τροπολογία, κύριε Ιεροδιακόνου, αυτή. Είναι μια εισήγηση. Δεν 

είναι τροπολογία αυτή. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Είναι τροπολογία της άλλης τροπολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, αλλά για λόγους ψηφοφορίας δεν είναι τροπολογία, διότι όπως έχει είναι 

εισήγηση. Είναι εισήγηση, δεν είναι τροπολογία για ψηφοφορία. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εν πάση περιπτώσει, επειδή μας ρώτησε ξανά ο κ. Χρίστου αν 

συμφωνούμε πάνω στην ουσία, το έχει πει δεκαπέντε φορές τουλάχιστον και δεν 

-. 
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•· έπρεπε να ερωτηθώ -δεν έπρεπε να ερωτηθούμε- και το είχαμε συμφωνήσει και μέσα 

στην Επιτροπή Οικονομικών, και είναι εν γνώσει όλων των κομμάτων αυτό το 

πράγμα. Υπάρχει μια πρακτική δυσκολία και επαναλαμβάνω ότι αν παραμείνει 

όπως έχει και το δει η Επιτροπή εντός είκοσι ημερών, δεν έχω καταλάβει πού 

βρίσκεται το πρόβλημα και γιατί συζητούμε γύρω από αυτό το Οέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά συνέπεια, θα κάνω και εγώ αυτό το οποίο αγγλικά θα πούμε "ruling", την 
απόφαση. Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει η άποψη από κάποιες πλευρές ότι θα μείνει 

ανοικτό το θέμα, διότι και εκείνες οι πλευρές θέλουν να το ξαναδούν. Αλλά, εν 

πάση περιπτώσει, το ΑΚΕΛ επιμένει σε αυτή την τροπολογία, ανεξάρτητα του πώς 

το βλέπετε νομοτυπικά ή ουσιαστικά. Ουσιαστικά έχετε ξεκαθαρίσει τη Οέση σας, γι' 

αυτό Οέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία, όπως την έχει διατυπώσει ο κ. Καζαμίας. 

Πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 16 ψήφους υπέρ, 23 εναντίον και 3 αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Ερμηνεία. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 2. 

Τελωνειακοί δασμοι. Δεύτερος πtνακας. Άρθρο 3. 

Δασμοί προτιμήσεως. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

Γενικός δασμός. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 5. 

Τελωνειακές διευθετήσεις που αφορούν τις Ένοπλες Δυνάμεις κ.λπ. Άρθρο 6. 

Επιβολή και είσπραξη τελωνειακών δασμών από την ημερομηνία κατάθεσης 

του νομοσχεδίου στο οποίο προβλέπονται. Άρθρο 7. 

Φόροι κατανάλωσης. Τρίτος Πίνακας. Άρθρο 8. 

Διευθετήσεις περί τους φόρους κατανάλωσης, που αφορούν τις Ένοπλες 

Δυνάμεις κ.λπ. ΆρΟρο 9. 

Μείωση δασμού επί εμπορευμάτων επανεισαγομένων μετά προηγούμενη 

επεξεργασία. Άρθρο Ι Ο. 
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Απαλλαγή υπό όρους. τέταρτος Πίνακας. Άρθρο 11. -. 

Επιστροφή καταβληθέντος δασμού ή φόρου κατανάλωσης. Πέμπτος Πίνακας. 

Άρθρο 12. 

Εξουσία τροποποίησης των διατάξεων που αφορούν την επιστροφή δασμών. 

Άρθρο 13. 

Διαζευκτικοί συντελεστές. Άρθρο 14. 

Εξουσία επιστροφής τελωνειακού δασμού ή φόρου κατανάλωσης. Άρθρο 15. 

Διάθεση μεταχΗρισμένων εμπορευμάτων. Άρθρο 16. 

Απαγορευτικές διατάξεις και περιορισμοί. ΆρΟρο Ι 7. 

Κατάργηση των περί Τελωνειακών Δασμιί>ν και Φόρων Κατανάλωσης Νόμων 

του 1995. ΆρΟρο 18. 

Έναρξη ισχύος. Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα ι μέχρι 19 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Σημειώνω την εισήγηση του κ. Ιεροδιακόνου όη το θέμα οπωσδήποτε θα το 

μελετήσει εντός των προσεχών μερικών βδομάδων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και Π ροtJπολογισμού. 

Δε χρειάζονται, πιστεύω, δικαιολογίες ψήφου, διότι έχουν γίνει ξεκάΟαρες οι 

θέσΗς των διαφόρων πλευρών. 

Για να προχωρούμε, θα δώσω προτεραιότητα στο ενοικιοστάσιο και θα 

επιστρέψω στα άλλα, γιατί θέλω να βεβαιωθώ ότι μέχρι τις 7.30 μ.μ καλύπτουμε 
κάποια θέματα που εκκρεμούν από πολλού χρόνου. 

Τα επόμενα θέματα είναι τα υπ' αριθμό 16, 17, 18 και 19 στην ημερήσια 
διάταξη, που είναι 'Ό περί Ενοικιοστασίου (τροποποιητικός) Νόμος του 1995", ''Ο 
περί Ενοικιοστασίου (τροποποιητικός) Νόμος του 1992", ''Ο περί Ενοικιοστασίου 
(τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1993" και ''Ο περί Ενοικιοστασίου (τροπο
ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991 ",(Προτάσεις νόμου). Υπάρχει κοινή Έκθεση, η 
οποία παρακαλώ να διαβαστεί. Δεν είναι ομόφωνη, κύριοι συνάδελφοι. Θέλω όμως 

να υπενθυμίσω ότι υπάρχει μια συνεννόηση ότι οι θέσεις των διαφόρων πλευρών 

εκφράζονται ξεκάθαρα στην Έκθεση, αν θέλετε να τηρήσουμε τουλάχιστον αυτή τη 

συνεννόηση. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ τΙΣ 

ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝτΑΙ: 

1. 'Ό ΠΕΡΙ ΕΝΟΙΚΙΟΣτΑΣΙΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1991" 

2. 'Ό ΠΕΡΙ ΕΝΟΙΚΙΟΣΤΑΣΙΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1992" 

3. "Ο ΠΕΡΙ ΕΝΟΙΚΙΟΣΤΑΣΙΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1993" 

4. 'Ό ΠΕΡ Ι ΕΝΟΙΚΙΟΣΤΑΣΙΟΥ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις δύο πρώτες από τις 
πιο πάνω προτάσεις νόμου σε αρκετές συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν 

μεταξύ 4 Φεβρουαρίου 1992 και 22 Ιουνίου 1993. Στις συνεδρίες αυτές παρευρι
σκόταν και ο Βουλευτής κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 

Η Επιτροπή, έπειτα από ενδελεχή μελέτη του όλου Οέματος, υπέβαλε την 
1η Ιουλίου 1993 Έκθεση προς το Σώμα για λήψη σχετικής απόφασης, λόγω των 
διιστάμενων Οέσεων που εκφράστηκαν ενώπιόν της. Στο μεταξύ, ο Υπουργός Δικαι
οσύνης και Δημοσίας Τάξεως με επιστολή του ζήτησε την αναβολή της συζήτησης, 

ώστε να παρασχεθεί χρόνος στο Υπουργείο του να υποβάλει συγκεκριμένες απόψεις 
επί των τριών προτάσεων νόμου, γιατί στο μεταξύ είχε κατατεθεί και η τρίτη από 
αυτές. Στη συνέχεια, η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Εσωτερικών με Συμπληρωμα

τική Έκθεσή της, η οποία υποβλήθηκε στις 14 Ιουλίου 1993, εισηγήθηκε στην ολομέ
λεια του Σώματος αναβολή της συζήτησης του θέματος, για να μελετηθεί η ενοικιο

στασιακή νομοθεσία στο σύνολό της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών κατά την περίοδο μεταξύ 16 Νοεμ
βρίου 1993 και 12 Ιουλίου 1995 επανεξέτασε και ολοκλήρωσε τη μελέτη των πιο 
πάνω προτάσεων νόμου. Στο διάστημα αυτό πραγματοποιήθηκαν πολλές συνεδρίες 

και σ' αυτές προσκλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του Δικαστηρίου Ελέγχου Ενοικιά
σεων, του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων και της ΠΟΒΕΚ. Σε αρκετές από τις 

συνεδρίες αυτές παρευρισκόταν και ο Βουλευτής κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 

Με τους νόμους που προτείνονται σκοπείται ο εκσυγχρονισμός της υφιστά
μενης ενοικιοστασιακής νομοθεσίας, έτσι που να αρθούν οι υπάρχουσες αδικίες σε 

βάρος τόσο των ενοικιαστών όσο και των ιδιοκτητών ακινήτων. 

Ειδικότερα, με την πρώτη πρόταση νόμου, που κατατέθηκε από το Βουλευτή 
κ. Άριστο Χρυσοστόμου, προβλέπονται μεταξύ άλλων τα πιο κάτω: 

(α) Επανακαθορίζονται οι όροι "θέσμιος ενοικιαστής" και "κατοικία", ενώ 

παράλληλα επεκτείνεται ο ορισμός του όρου "ενοικιαστής", ώστε να περι 
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λαμβάνει τα τέκνα και τους γονείς αμφοτέρων των συζύγων. Επανακαθο

ρίζεται επίσης ο όρος "ακίνητο", ώστε να περιλαμβάνει και τη γη, καθώς 
και κάθε ακίνητο που θα συμπληρωθεί μέχρι την ημερομηνία έναρξης της 

ισχύος του υπό ψήφιση νόμου. 

(β) Διευρύνεται η εξουσία του Δικαστηρίου Ελέγχου Ενοικιάσεων, ώστε: 

(i) να αναθεωρεί, να τροποποιεί ή να ακυρώνει τα σχετικά διατάγματα, 
στις περιπτώσεις που δεν τηρούνται ουσιώδεις όροι τους 

(ii) να επιφυλάσσει προς εξέταση από το Ανώτατο Δικαστήριο οποιαδή

ποτε νομικά ζητήματα ανακύπτουν κατά τη διαδικασία που διεξάγεται 

ενώπιόν του· και 

(iii) να καθορίζει το ύψος της αποζημίωσης που καταβάλλεται στον ενοι
κιαστή σε περιπτώσεις ανάκτησης κατοχής ακινήτου από τον ιδιο

κτήτη. 

(γ) Καθορίζεται το δίκαιο ενοίκιο ως το τρέχον ελεύΟερο ενοίκιο του 

ακινήτου, αφού ληφθούν υπόψη η χρονολογία ανέγερσης, ο χαρακτήρας, 

το μέγεθος, η τοποθεσία και η κατάσταση του ακινήτου. 

(δ) Λαμβάνεται πρόνοια, ώστε το ενοίκιο που καθορίζεται από το δικαστήριο 

να μην είναι χαμηλότερο από το 50% του δίκαιου ενοικίου ούτε να υπερ
βαίνει το 80% του ενοικίου αυτού. 

(ε) Ρυθμίζεται η ανάκτηση κατοχής του ακινήτου στις περιπτώσεις: 

(i) παράλειψης καταβολής οφειλόμενων ενοικίων· 

(ii) απαίτησης από τον ιδιοκτήτη, το σύζυγο ή τα τέκνα του για ιδιοκατοί
κηση· 

(iii) οικοδόμησης νέου κτιρίου· και 

(iν) μετατροπής του υφιστάμενου κτιρίου. 

(στ) Παρέχεται το δικαίωμα επιδόματος ενοικίου σε όλους τους εκτοπισθέντες 

ενοικιαστές που δεν έχουν ιδιόκτητη κατοικία στις ελεύθερες περιοχές. 

(ζ) ΡυΟμίζονται: 

(i) οι υποχρεώσεις του ιδιοκτήτη για επιδιορθώσεις στην οικοδομή που 

δεν περιλαμβάνονται στο ενοικιαστήριο συμβόλαιο· 

(ii) οι υποχρεώσεις του ενοικιαστή για προστασία του ακινήτου από 

ζημιές που μπορεί να προκληθούν από τον ίδιο· και 

(iii) ο τρόπος καταβολής των κοινοχρήστων, καθώς και ο τρόπος διενέρ

γειας ορισμένων εργασιών για συντήρηση της οικοδομής. 

Η δεύτερη πρόταση νόμου, που κατατέθηκε από το Βουλευτή κ. Ευστάθιο 

Ευσταθίου, σκοπό έχει την εξαίρεση από την ενοικιοστασιακή νομοθεσία των 

ακινήτων που ανήκουν στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

Η τρίτη πρόταση νόμου, που κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σκοπό έχει την επέκταση της ενοικιοστασιακής 

νομοθεσίας σε ολόκληρη την κυπριακή επικράτεια, καθώς και την απόδοση της ιδιό

τητας του θέσμιου ενοικιαστή σ' όλους τους ενοικιαστές ακινήτων. 

-. 
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Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κατέθεσαν 
ενώπιον της Επιτροπής σχετικό υπόμνημα που περιείχε πληθώρα παρατηρήσεων και 

εισηγήσεων αναφορικά με τις επιμέρους διατάξεις των τριών προτάσεων νόμου. Οι 

εισηγήσεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως αποσκοπούν στην 
εξισορρόπηση των διιστάμενων απόψεων μεταξύ του Συνδέσμου Ιδιοκτητών 

Ακινήτων και της ΠΟΒΕΚ, ούτως ώστε η όλη ενοικιοστασιακή πολιτική να καταστεί 
λιγότερο περιοριστική και παράλληλα να προστατεύεται το δικαίωμα της κατοικίας 

και της επαγγελματικής στέγης. 

Συνοπτικά, οι εισηγήσεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 

αφορούν: 

(α) την επέκταση του ενοικιοστασίου σε όλα τα υποστατικά χωρίς χρονικό 

περιορισμό· 

(β) τη σταδιακή αύξηση του ενοικίου μέχρι και το 80% του αγοραίου ενοι
κίου, ώστε να εξασφαλιστεί η καταβολή δίκαιου ενοικίου· 

(γ) τη ρύθμιση των περιπτώσεων ανάκτησης κατοχής του ακινήτου γω ιδιο

κατοίκηση, για επαγγελματική στέγη του ιδιοκτήτη και για ουσιαστικές 
μετατροπές στο κτίριο. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ιδιο
κτητών Ακινήτων μεταξύ άλλων υποστήριξαν ότι για τον εκσυγχρονισμό της ενοι

κιοστασιακής νομοθεσίας και την επικράτηση του αισθήματος δικαίου ανάμεσα 

στους ιδιοκτήτες θα πρέπει: 

(α) Η γη να εξαιρεθεί από την προστασία του νόμου περί ενοικιοστασίου· 

(β) να καθοριστεί ότι ο ενοικιαστής είναι ο αναφερόμενος στο ενοικιαστήριο 

συμβόλαιο και να εξαιρεθούν από την ενοικιοστασιακή νομοθεσία τα 
διατηρητέα, οι μακροχρόνιες μισθώσεις και οι ιδιοκτήτες που είναι 

ταυτόχρονα και ενοικιαστές 

(γ) ως δίκαιο ενοίκιο να καθοριστεί το τρέχον ενοίκιο και να καταργηθεί το 
ανώτατο ποσοστό αύξησης των ενοικίων· 

(δ) η ανάκτηση κατοχής του ακινήτου να καλύπτει και τους συγγενείς του 

ιδιοκτήτη και να πραγματοποιείται στις περιπτώσεις εκείνες που ο ενοι
κιαστής: 

( i) καθυστερεί την καταβολή δυο ενοικίων· 

(ii) δε χρησιμοποιεί. το ακίνητο για περισσότερο από έξι μήνες 

(iii) δεν καταβάλλει τα κοινόχρηστα· 

(ίν) επιφέρει μετατροπές στην οικοδομή χωρίς την έγκριση του ιδιοκτήτη· 

(ε) τα έξοδα της δίκης να βαρύνουν τον ενοικιαστή· 

(στ) να μην υπάρχει υποχρέωση ενοικίασης του ακινήτου στον ίδιο ενοι

κιαστή, σε περίπτωση κατεδάφισης και ανέγερσης νέας οικοδομής και 

{ζ) η επιδότηση των ενοικίων των εκτοπισθέντων να ρυθμιστεί με αυτοτελή 

νομοθεσία. 

Οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ υποστήριξαν ενώπιον της Επιτροπής: 

(α) τη χρονική επέκταση του ενοικιοστασίου, καθώς και τη γεωγραφική του 

επέκταση σε ολόκληρη την επικράτεια της Δημοκρατίας 
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(β) τη χαμηλότερη ποσοστιαία αύξηση του ενοικίου· 

(γ) τη μη τροποποίηση των διατάξεων της υφιστάμενης νομοθεσίας για την 

ανάκτηση κατοχής του ακινήτου· 

(δ) την εξεύρεση τρόπων ικανοποίησης των ιδιοκτητών, σε περίπτωση που 

διαπιστώνεται ότι το ενοίκιο είναι δυσανάλογα χαμηλό. 

Στα πλαίσια της μελέτης του όλου θέματος και υπό το φως των συζητήσεων 

που έγιναν γύρω από το όλο θέμα, ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου κατέθεσε στην 

Επιτροπή νέες συμπληρωματικές εισηγήσεις για τροποποίηση, σε αρκετά σημεία, της 

αρχικής πρότασης νόμου που κατέθεσε ο ίδιος. Οι κυριότερες από τις τροποποιή

σεις αυτές αναφέρονται στα ακόλουθα θέματα: 

α) Η γη να μη θεωρείται για σκοπούς ενοικιοστασίου ακίνητο . 

β) Η μερική χρήση της κατοικίας για επαγγελματικούς σκοπούς να μην 

αλλοιώνει το χαρακτήρα της ενοικίασης. 

γ) Η αύξηση του ενοικίου να μην υπερβαίνει εκάστοτε το 25% του αγοραίου 
ενοικίου, με δυνατότητα να προστίθεται κάθε δυο χρόνια αύξηση 10%, 
μέχρι που το ενοίκιο να εξισώνεται με το 75% του αγοραίου ενοικίου. 

δ) Η αποζημίωση που δικαιούται ο ενοικιαστής σε περίπτωση ανάκτησης 

κατοχής του ακινήτου από τον ιδιοκτήτη να παραμείνει όπως προβλέ

πεται στην ισχύουσα νομοθεσία, δηλαδή ενοίκια εννέα και δεκαοκτώ 

μηνών για οικίες και καταστήματα αντίστοιχα. 

τέλος, ο κ. Ανδρέας Χρίστου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κατέθεσε νέα πρόταση με τίτλο ''Ο περί Ενοικιοστα

σίου (fροποποιητικός) Νόμος του 1995" στην οποία μεταξύ άλλων προβλέπονται τα 
ακόλουθα: 

α) Έπεκτείνεται ο όρος "ακίνητο", ώστε να περιλαμβάνονται και οι σταθμοί 

πώλησης πετρελαιοειδών. 

β) Καθορίζεται η αναπροσαρμογή ενοικίου με πρόσθετη αύξηση 10% ανά 
διετία, με την προUπόθεση ότι δεν έχει δοθεί τέτοια αύξηση από το 1983. 

γ) Καταβάλλεται στον ενοικιαστή, σε περίπτωση ανάκτησης από τον ιδιο

κτήτη της κατοχής του ακινήτου και κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις 

επιπρόσθετη αποζημίωση, η οποία δεν υπερβαίνει το ύψος της εμπορικής 

εύνοιας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις 

νόμου σε νέο κύκλο συνεδριάσεών της που έγιναν μεταξύ 4 Οκτωβρίου και 

20 Δεκεμβρί.ου 1995. Στις συνεδρίες αυτές μελετήθηκαν σε βάθος και λεπτομερειακά 
όλες οι προτεινόμενες τροποποιήσεις και συνεκτιμήθηκαν όλες οι παραστάσεις που 

τέθηκαν ενώπιόν της. 

Η Επιτροπή λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα προηγήθηκαν και με γνώμονα τη 

ρύθμιση μιας κοινώς αποδεκτής ενοικιοστασιακής νομοθεσίας, τηρουμένων των 

επιμέρους θέσεων ορισμένων πλευρών της Επιτροπής για ορισμένα θέματα, ειση

γείται στη Βουλή την ψήφιση των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, αφού προηγου

μένως ενοποιηθούν σε ένα κείμενο με τον τίτλο "Ο περί Ενοικιοστασίου (fροπο

ποιητικός) Νόμος του 1995". 
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Ανάμεσα στις τροποποιήσεις που προτείνονται και ενσωματώνονται στο νέο 
αυτό κείμενο, επισημαίνονται οι πιο κάτω: 

α) Περιλαμβάνονται στην ενοικιοστασιακή νομοθεσία οι σταθμοί πώλησης 
πετρελαιοειδών. 

β) Διευρύνεται ο ορισμός "ακίνητο", ώστε να περιλαμβάνονται τα ακίνητα 
που συμπληρώνονται μέχρι · την έναρξη της ισχύος του υπό αναφορά 
σχεδίου νόμου. 

γ) Καθορίζονται ανά πενταετία υπό το Υπουργικό Συμβούλιο οι περιοχές 
που ελέγχονται από το ενοικιοστάσιο. 

δ) Καθορίζεται ποσοστό 40% του μέσου όρου των ενοικίων της μικρής 
περιοχής όπου βρίσκεται το ακίνητο ως το ενοίκιο μετά την πρώτη αίτηση 

για αύξηση του ενοικίου και το οποίο αυξάνεται κατά ι Ο% ανά διετία, 
μέχρι να φθάσει στο 90% του μέσου όρου των ενοικίων της μικρής 
περιοχής. Για την ειδική αυτή ρύθμιση και χωρίς να υπάρχει διαφωνία 

ως προς τις γενικότερες ρυθμίσεις που προτείνονται, η Οέση των Μελών

Βουλευτών του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι οι αυξήσεις πάνω στα 

καταβαλλόμενα σήμερα ενοίκια από τους θέσμιους ενοικιαστές να 

μπορούν να φθάνουν στα πλαίσια μιας δεκαετίας το ύψος του δίκαιου 

ενοικίου που αντιπροσωπεύει το 75% του τρέχοντος αγοραίου ενοικίου. 

ε) Διαλαμβάνεται πρόνοια για την εκδίκαση των υποθέσεων εξώσεως που 

εκκρεμούν ενώπιον του δικαστηρίου με βάση το υπό αναφορά τροποποιη

μένο σχέδιο νόμου. 

τέλος, η Επιτροπή φρονεί ότι για τους σκοπούς επέκτασης του ενοικιοστασίου 

επιβάλλεται να ενταχθούν σ' αυτό οι περιοχές που παρουσιάζουν αυξημένη εμπο

ρική και τουριστική ανάπτυξη, όπως είναι οι περιοχές του Πισσουρίου, της 

Ορόκλινης, της Ορμήδειας, της Έμπας, του Κόλπου των Κοραλλίων, της 

Χλώρακας, του Ιδαλίου, του Τσερίου και του Γερίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑ'ΓΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή η Έκθεση είναι ομόφωνη σε όλα τα σημεία -και τουλά

χιστον η 'Εκθεση, όπως είναι διαμορφωμένη, δεν έχει διαφωνία- υπάρχει μόνο μία 
τροπολογία των συναδέλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού. Εγώ εισηγούμαι να 

τεθεί η τροπολογία και να τοποθετηθεί το Σώμα πάνω σε αυτήν. 

Πριν κατέλθω όμως, θα ήθελα να σημειώσω ένα γεγονός. Ότι μετά από επτά 
χρόνια και μετά από σκληρή δουλειά αυτή την πενταετία έγινε κατορθωτό να 
φθάσουμε με πάρα πολλές δυσκολίες σε ένα συμβιβαστικό νομοσχέδιο για το ενοι
κιοστάσιο, το οποίο ταλαιπώρησε και τους ενδιαφερόμενους και τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Νομίζω είναι κοινή η θέση που εκφράζει ο Πρόεδρος της Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής Εσωτερικών· καλύπτει όλες τις πλευρές. Παρακαλώ το Δημο
κρατικό Συναγερμό να προτείνει την τροπολογία του, για να τεΟεt σε ψηφοφορία. 
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Α. ΚΑΡΑΣ: 

Η τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού, κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται στη 

σελίδα 8 της Έκθεσης και είναι ως ακολο'ύθως: Επειδή μερικά των υποστατικών, 
σ'ύμφωνα με το νόμο που θα ψηφιστεί, προορίζονται να φτάσουν στο δίκαιο ενοίκιο 
περίπου σε δεκαπέντε, δεκαέξι χρόνια, προτείνουμε όπως τα υποστατικά αυτά, που 
διέπονται από τον ενοικιοστασιακό νόμο, φτάσουν στο δίκαιο ενοίκιο, που είναι 
του ύ-ψους του 75% του τρέχοντος αγοραίου ενοικίου σε μια προθεσμία που να μην 
υπερβαί. νει τα δέκα χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Πόσοι υποστηρίζουν την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

... υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η πρόταση δεν εγκρίνεται. 

Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποί.ηση του άρΟρου 2 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο S. 

Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου. Άρθρο 9. 

Τροποποίηση του άρθρου J3 του βασικού νόμου. Άρθρο 10. 

Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου. Άρθρο 11. 

Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικο'ύ νόμου. Άρθρο ι2. 

Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου. Άρθρο 13. 

Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου. Άρθρο 14. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 ι του βασικού νόμου. Άρθρο 15. 

Αναρtθμηση υφιστάμενων άρθρων και προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο ι6. 



919 

: ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

. · 
Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι μέχρι 16 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι μέχρι 16 εγκρίνονται . 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως οι προτάσεις νόμου ψηφιστούν σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι προτάσεις νόμου ψηφίζονται σε νόμο. 

Τα νομοσχέδια υπ' αριθμό 2 και 3 στην ημερήσια διάταξη, που είναι 'Ό περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995" και 'Ό 
περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Γροποποιητικός) (AQ. 2) Νόμος του 

1994", έχουν κοινή ΈκΟεση. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθεση, γιατί το ΑΚΕΛ, αντιλαμβάνομαι, επιφύλαξε τις θέσεις του. 

Α ν όμως οι θέσεις είναι τελικά ομόφωνες, τότε δε χρειάζεται να διαβαστεί η Έκθεση 
και θα προχωρήσουμε, αν δεν υπάρχουν και ομιλητές, στη δεύτερη ανάγνωση. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕγτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΠΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ l) 

'ΌΠΕΡ! ΦΟΡΟΛΟΠΑΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ ι995" ΚΑΙ 2) 'Ό ΠΕΡΙ ΒΕΒΑΙΩΣΕΩΣ ΚΑΙ ΕΙΣΠΡΑΞΕΩΣ 

ΦΟΡΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1994" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

κ ίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\Jπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Δεκεμβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθτrι<αν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 

του Υπουργε(ου Οικονομικών. 

Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η διαφοροποίηση του φορο

λογικού καθεστώτος που ίσχυε για τις ασφαλιστικές εταιρείες μέχρι το ι 994. 

Το νομοσχέδιο αυτό προβλέπει ειδικότερα τα εξής: 

(α) Τα κέρδη που προέρχονται από ασφαλιστικές εργασίες εξακολουθούν να 
εξακριβώνονται όπως προέβλεπε το άρθρο 26 του βασικού νόμου μέχρι το 
ι 994, αλλά μέρος του άρθρου διαφοροποιείται, ώστε, στις περιπτώσεις 
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που ο καταβλητέος φόρος πάνω στα κέρδη δεν υπερβαί.νει το Ι ,5% του 
ακαθάριστου ποσού ασφαλίστρων, η διαφορά να καταβάλλεται υπό 
μορφή ελάχιστου φόρου εισοδήματος αντί ως προκαταβολή φόρου εισο

δήματος. 

(β) Οι ζημιές από εργασίες μακροπρόθεσμου κλάδου εξακολουθούν να μη 
συμψηφίζονται με το εισόδημα που προέρχεται από άλλες πηγές, επιπρό
σθετα όμως οι ζημιές αυτές δε μεταφέρονται στα επόμενα έτη. 

(γ) Όλες οι ζημιές των ασφαλιστικών εταιρειών που επιδίδονται σε ασφαλι

στικές εργασίες μακροπρόθεσμων κλάδων οι οποίες έχουν συσσωρευθεί 
μέχρι και το φορολογικό έτος 1994 διαγράφονται. 

(δ) Ποσό το οποίο έχει καταβληθεί ως προκαταβολή φόρου εισοδήματος για 
οποιοδήποτε φορολογικό έτος μέχρι και το φορολογικό έτος 1994 και το 
οποίο δεν έχει μερικώς ή ολικώς συμψηφιστεί με τον καταβλητέο φόρο 
μεταφέρεται και συμψηφίζεται με τον καταβλητέο κατά τα επόμενα έτη 
φόρο. Ο φόρος αυτός υπερβαίνει το Ι ,5% του ακαθάριστου ποσού ασφα
λίστρων, μέχρις ότου η προκαταβολή αυτή αποσβεστεί πλήρως. 

(ε) Επίτευξη, στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό, ομοιομορφίας με νέες διατάξεις 

αναφορικά με τον τρόπο εξακρίβωσης του ύψους τόσο των διάφορων 
υποχρεώσεων των ασφαλιστικών εταιρειών όσο και των αποθεματικών 
που δημιουργούνται από τις εταιρείες αυτές για την κάλυψη των εν λόγω 
υποχρεώσεων. 

Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 
περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων, ώστε να καθοριστεί με τη μεγαλύτερη 
δυνατή σαφήνεια ο τρόπος υπολογισμού του προσωρινού αντικειμένου του φόρου 

στην περίπτωση των ασφαλιστικών εταιρειών, ο χρόνος υποβολής του υπολογισμού 

αυτού στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, καθώς και οι εξουσίες του Εφόρου σε 

περίπτωση άρνησης ή παράλειψης υποβολής τέτοιου υπολογισμού ή μη έγκαιρης 

καταβολής του προσωρινού φόρου. 

Όπως εί.ναι γνωστό, τα πιο πάνω νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή για 

πρώτη φορά το Δεκέμβριο του 1994, αλλά, επειδή την περίοδο εκείνη η Επιτροπή δεν 
είχε στη διάθεσή της αρκετό χρόνο, για να μελετήσει σε βάθος το όλο θέμα, εισηγή

θηκε τη συνέχιση του καθεστώτος που αφορούσε τον τρόπο φορολογίας των ασφαλι
στικών εταιρειών, που ίσχυε μέχρι το τέλος του έτους 1993, για έναν ακόμα χρόνο. 

Η κυβέρνηση, αφού διαβουλεύθηκε και με το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εται
ρειών, επανήλθε στη Βουλή με τις ίδιες βασικά προτάσεις έχοντας ελαφρώς τροπο

ποιήσει το πρώτο νομοσχέδιο, αφού το δεύτερο εκκρεμούσε έκτοτε στην Επιτροπή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προt>πολογισμού, αφού μελέ

τησε το όλο θέμα και έλαβε υπόψη τις εξηγήσεις που της δόθηκαν από τους εκπρο
σώπους του Υπουργείου Οικονομικών, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις και των δύο νομοσχεδίων, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε 

νόμους, αφού προηγουμένως γίνουν σε αυτά ορισμένες νομοτεχνικές τροποποιήσεις 

που κρίθηκαν απαραίτητες ως αποτέλεσμα κυρίως της ανάγκης αναπροσαρμογής 
ορισμένων προθεσμιών που προβλέπονται σε αυτά. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις θέσεις τους κατά τη 

συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια του Σώματος. 

-. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(τροποποιητικός) Νόμος του ι995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του δευτέρου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου για την προσΟήκη νέου άρθρου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι 'Ό περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

Δήμου Αγλαντζιάς (Κυρωτικός) Νόμος του 1995". Αντιλαμβάνομαι ότι η Έκθεση 

είναι ομόφωνη, επομένως θεωρείται αναγνωσθείσα. 

l 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΓΙΚΗΣ ΕΠ ΙτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ ΑΓΛΑΝΤΖΙΑΣ 

(ΚΥΡΩτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\Jπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 13 Δεκεμβρίου 
1995. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας για παροχή 

κυβερνητικής εγγύησης προς το Δήμο Αγλαντζιάς για την αποπληρωμή δανείου 

συνολικού ύψους f:489.000 που ο δήμος συνήψε με τη Συνεργατική Κεντρική 
Τράπεζα. 

Το πιο πάνω δάνειο συνήφθη από το Δήμο Αγλαντζιάς, για να καταστεί 

δυνατή η χρηματοδότηση των κατασκευαστικών έργων στη βιοτεχνική περιοχή. Για 

τη δαπάνη των έργων αυτών πρόκειται να συνεισφέρει και η κυβέρνηση τα δύο 

τρίτα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση 

της συμφωνίας που αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Δήμου Αγλαντζιάς (Κυρωτικός) Νόμος του 1995. 

-. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο και η συμφωνία 
κυρωθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η 

συμφωνία κυρούται. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού ΠQουπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1995". Αντιλαμβάνομαι ότι και εδώ η 
Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα δε χρειάζεται να διαβαστεί. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΓΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ "Ο 
ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΟΥ ΠΡσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΙΙΣ ΤΗΛΕΠΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. L) ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και στις 
18 Δεκεμβρίου 1995. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήΟηκαν και 
εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το ταμείο της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου συμπληρωματικής πίστωσης ύψους !:18.050 και η 
διάθεσή του για τη δημιουργία σαράντα πέντε νέων θέσεων στην Αρχή. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου είχαν την ευκαιρία να αναπτύξουν στην Επιτροπή 
τα σχέδια της Αρχής για αναδόμηση της διευθυντικής ομάδας του προσωπικού της, 
την αναθεώρηση του θεσμικού της πλαισίου και γενικά όλες τις ενέργειες που 

προγραμματίζει να πάρει, για να αντιμετωπίσει τα εσωτερικά και εξωτερικά της 
προβλήματα. Μέσα στα σχέδια της Αρχής εμπίπτει και η ίδρυση των σαράντα πέντε 
νέων θέσεων που προτείνονται με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\Jπολογισμού, αφού έλαβε 
σοβαρά υπόψη τις θέσεις των εκπροσώπων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 
συμφωνεί με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' 
αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 

f 18.050 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου Ι 995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση Οέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι μέχρι 4 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι 4 εγκρί νοντω. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περι Συμπληρωματικού Προ\Jπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. I) του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο θέμα υπ' αριθμό 21 στην ημερήσια διάταξη, που είναι 'Ό περί 
Επιτρόπου Διοικήσεως (Γροποποιητικός) Νόμος του 1994" (Πρόταση νόμου). Αντι

λαμβάνομαι ότι η Έκθεση είναι ομόφωνη, γι' αυτό και θεωρείται αναγνωσΟείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΘΕΣΜΩΝ, ΑΞΙΩΝ ΚΑ Ι 

ΕΠΙτΡΌΠΟΥ ΔΙΟΙΚΗΣΕΩΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΌΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟ

ΡΕΙΊΆ Ι 'Ό ΠΕΡΙ ΕΠΙτΡΌΠΟΥ ΔΙΟΙΚΗΣΕΩΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΊΊΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1994" 

ΠαQόvτ:ες: 

Δώρος Θεοδώρου, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους, εκπροσωπώντας τον κ. Γ. Μάτση 

Ανδρέας Χρίστου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως 
εξέτασε την υπό αναφορά πρόταση νόμου, που κατατέΟηκε στη Βουλή από την ίδια, 

σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις Ι 4 Νοεμβρίου 1994 και στις 
8 Μαtου, 27 Νοεμβρίου και 14 Δεκεμβρίου 1995. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν 

και παρέστησαν ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και εκπρόσωποι 

των Υπουργείων Οικονομικών και Εσωτερικών, ο τέως και ο νυν Γενικός Εισαγγε

λέας της Δημοκρατίας, ο Επίτροπος Διοικήσεως, καθώς και εκπρόσωποι της 
Ένωσης Δήμων Κύπρου και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ενώσεων Κοινοτήτων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για τον Επίτροπο Διοικήσεως, έτσι που η αρμοδιότητα του Επιτρόπου Διοική
σεως να επεκταθεί και στον έλεγχο των δραστηριοτήτων των αρχών τοπικής διοί
κησης, δηλαδή των δήμων, των συμβουλίων βελτιώσεως και των χωριτικών αρχών. 

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δήλωσε αρχικά στην 

Επιτροπή ότι το Υπουργείο του αντιτίθεται στην ψήφιση της υπό αναφορά 
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πρότασης νόμου, γιατί αυτή θα έχει ως επακόλουθο την ανάγκη για περαιτέρω 
ενίσχυση του Γραφείου του Επιτρόπου Διοικήσεως και συνεπώς επιβάρυνση του 
δημοσίου. Ο Υπουργός εισηγήθηκε η τροπολογία αυτή να προωθηθεί αργότερα, 
αφού λειτουργήσει στην πράξη και δοκιμαστεί καλύτερα ο θεσμός του Επιτρόπου 

Διοικήσεως. Την τοποθέτηση αυτή υιοθέτησε και το Υπουργικό Συμβούλιο το 1993, 
όταν τέθηκε το θέμα ενώπιόν του από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Σε μεταγενέστερο στάδιο, ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 

δήλωσε στην Επιτροπή ότι το Υπουργείο του είναι έτοιμο να επανεξετάσει τις τοπο

θετήσεις του για το υπό αναφορά σχέδιο νόμου, νοουμένου ότι προηγουμένως θα 

εξεταστεί το διοικητικό και οποιοδήποτε άλλο κόστος από την υλοποίηση της 

προτεινόμενης τροπολογίας. 

Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε στην Επιτροπή ότι το 

Υπουργείο Εσωτερικών δεν τάσσεται εναντίον της προτεινόμενης τροπολογίας, 

αλλά πιστεύει ότι θα ήταν καλύτερα να προωθηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε στην Επιτροπή ότι το 

Υπουργείο του δεν αντιτίθεται στην υπό εξέταση πρόταση νόμου, νοουμένου ότι 

αυτή δε θα έχει ως επακόλουθο την αύξηση του προσωπικού που εργοδοτεί το 

Γραφείο του Επιτρόπου Διοικήσεως, γεγονός που συνεπάγεται αύξηση των 

κρατικών δαπανών. Πρόσθεσε όμως ότι το Υπουργείο του είναι έτοιμο να δώσει 
προτεραιότητα στο Γραφείο του Επιτρόπου Διοικήσεως στον τομέα της περαιτέρω 

στελέχωσής του, με την πλήρωση των θέσεων που εκκρεμούν σήμερα ένεκα κάποιων 

νομικών δυσκολιών. 

Ο Επίτροπος Διοικήσεως τάχθηκε υπέρ της πρότασης νόμου, γιατί, όπως 

υποστήριξε, το κοινό αντιμετωπίζει προβλήματα στη συνεργασία του με τις αρχές 

τοπικής διοίκησης. Εξάλλου, η προτεινόμενη ρύθμιση, που ισχύει ήδη σε πολλές 

ευρωπα·ίκές χώρες, δε θα απαιτήσει τη στελέχωση του Γραφείου του με επιπρόσθετο 

προσωπικό. 

Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Δήμων Κύπρου δήλωσε στην Επιτροπή ότι η 

Ένωση, παρόλο που δεν αντιτιθεται στην προτεινόμενη ρύθμιση, πιστεύει ότι η 

τοπική διοίκηση στην Κύπρο δεν είναι έτοιμη στο παρόν στάδιο να αποδεχτεί μια 

τέτοια ρύθμιση. 

Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ενώσεων Κοινοτήτων, παρόλο 
που επικροτούν το θεσμό του Επιτρόπου Διοικήσεως, τάχθηκαν υπέρ της εξαίρεσης 

των συμβουλίων βελτιώσεως και των χωριτικών αρχών από την προτεινόμενη 

ρύθμιση. 

Το ΚΕΒΕ με σχετική επιστολή του τάχθηκε υπέρ της υπό εξέταση πρότασης 

νόμου, γιατί πιστεύει ότι η εφαρμογή της θα διευκολύνει τους πολίτες και τον 

επιχειρηματικό κόσμο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, 

αφού έλαβε σοβαρά υπόψη της ότι η υπό αναφορά πρόταση νόμου δε συνεπάγεται 

επιβάρυνση του δημοσίου με την πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού, ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί, έτσι 

που ο όρος "αρχή τοπικής διοίκησης" να περιλαμβάνει τους δήμους, τα συμβούλια 

βελτιώσεως, τα συμβούλια καθορισμένων περιοχών, τα συμβούλια αποχετεύσεων 

και τα συμβούλια υδατοπρομήθειας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τί.τλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιτρόπου Διοικήσεως (τροποποιη
τικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ελαττωματικών Προ·ι:όντων (Αστική Ευθύνη) 
Νόμος του 1995 ". Η Έκθεση είναι ομόφωνη και Θεωρεί. τα ι αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΛΑΠΩ

ΜΑτΙΚΩΝ ΠΡσΙ·ΟΝΤΩΝ (ΑΣτΙΚΗ ΕΥΘΥΝΗ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Μούσκος 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Χριστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 
21 Σεπτεμβρίου, στις 2 και 30 Νοεμβρίου και στις 14 Δεκεμβρίου 1995. Στις συνε
δρίες αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Επίτροπος Νομοθεσίας, καθώς και εκπρό
σωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, της 

ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και των συνδικαλι
στικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εισαγωγή νομοθεσίας που να καθιε
ρώνει αυστηρή ευθύνη των παραγωγών καταναλωτικών προ·ι:όντων έναντι των κατα
ναλωτών για ζημιές που προκαλούνται στην υγεία ή στην περιουσία τους από προ·ι:
όντα που είναι ελαττωματικά από άποψη ασφάλειας. Το πιο πάνω νομοσχέδιο 
βασίζεται σε αντίστοιχη Οδηγία της Ευρωπα·ι:κής Ένωσης του 1985 και ετοιμάστηκε 
με τη βοήθεια ξένου εμπειρογνώμονα. 
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Σύμφωνα με όσα κατέθεσαν ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η πιο πάνω Οδηγία εφαρμό

ζεται σχεδόν σ' όλα τα κράτη-μέλη της Ευρωπα·ίκής Ένωσης, και σε πολλές χώρες 

μη μέλη της. Εκεί όπου εφαρμόστηκε δεν επήλθε οποιαδήποτε δυσμενής επίπτωση 
στις εμπορικές συναλλαγές. 

Με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προβλέπονται, ανάμεσα σε άλλα, και τα 
ακόλουΟα: 

(α) Για πρώτη φορά ο καταναλωτής δεν υποχρεούται να αποδείξει αμέλεια, 

για να τεκμηριωθεί η ευθύνη του παραγωγού για τη ζημιά ή τη βλάβη στην 

υγεία του. Αρκεί να αποδείξει την ύπαρξη ελαττωματικού προ'ίόντος, την 

πρόκληση ζημιάς από τη χρήση του, καθώς και την αιτιώδη συνάφεια 

ζημιάς και ελαττωματικού προ·ι:όντος. 

(β) Η έννοια "προ·ι:όν" για τους σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου 

σημαίνει οποιοδήποτε κινητό αγαθό, εκτός από τα γεωργικά προ'ίόντα ή 
τα προ·ι:όντα κυνηγίου ή αλιείας, και περιλαμβάνει τις πρώτες ύλες ή τα 

συστατικά προ'ίόντος, τον ηλεκτρισμό και το υγραέριο. 

(γ) Η έννοια "παραγωγός" είναι διευρυμένη, ώστε να περιλαμβάνει και τον 

κατασκευαστή ή και αυτόν που τοποθετεί το εμπορικό σήμα του στο 

προ'ίόν. Εκτός από τον "παραγωγό" προ'ίόντος ευΟύνονται επίσης από 

κοινού και ξεχωριστά και οι εισαγωγείς και οι προμηΟευτές των προ'ίό
ντων στην αγορά, υπό ορισμένες προϋποθέσεις. 

(δ) Η έννοια "ζημιά" περιλαμβάνει θάνατο, προσωπική βλάβη και ζημιά σε 

περιουσία, κινητή ή ακίνητη. 

(ε) Η ελαττωματικότητα ενός προ'ίόντος κρίνεται με βάση την τεχνογνωσία 
που ίσχυε, όταν αυτό τέθηκε σε κυκλοφορία στην αγορά από τον κατα

σκευαστή του. 

(στ) Ένα προ'ίόν κρίνεται ελαττωματικό με βάση τη λογική ή κανονική χρήση 
του, λαμβανομένων υπόψη, ανάμεσα σε άλλα, του τρόπου καL του σκοπού 
της κυκλοφορίας του, των οποιωνδήποτε προειδοποιήσεων που αναγρά

φονται σ' αυτό, περιλαμβανομένου και οποιουδήποτε σήματος καθώς και 

του χρόνου της κυκλοφορίας του. 

(ζ) Ο Κύπριος καταναλωτής μπορεί να διεκδικήσει αποζημιώσεις στα 
κυπριακά δικαστήρια για βλάβες από τη χρήση ελαττωματικών προ'ίό
ντων που εισάγονται από τις χώρες της Ευρωπα·ίκής Ένωσης. 

(η) Αποκλείεται η εκδίκαση αποζημιώσεων, όταν η ζημιά αφορά ζημιά σε 
περιουσία και η αποζημίωση που θα επιδικαζόταν δεν υπερβαίνει το ποσό 

των ί250. 

(θ) Το δικαίωμα του Κύπριου καταναλωτή για διεκδίκηση αποζημιώσεων 
παραγράφεται τρία χρόνια από το χρόνο κατά τον οποίο έλαβε γνώση της 

ζημιάς. 

Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ υιοθέτησαν τις πρόνοιες του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου και εισηγήθηκαν ορισμένες βελτιώσεις στο κείμενό του. 
Παράλληλα πρότειναν να μετατεθεί η έναρξη της ισχύος του για διάστημα δύο 
χρόνων από την ημερομηνία ψήφισής του. 
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Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών υιοθέτησαν τους 

σκοπούς του υπό εξέταση νομοσχεδίου και εισηγήθηκαν την άμεση εφαρμογή του. 

Διαφώνησαν όμως με τις πQόνοιές του που αφορούν την εξαίρεση από τις διατάξεις 

του των κινδύνων που δυνατό να αναπτυχθούν (deve\opmenι risκs) και των αποζη

μιώσεων για ποσά κάτω των διακοσίων πενήντα λιρών. 

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ 

τάχθηκαν υπέρ της άμεσης ψήφισης και εφαρμογής του υπό εξέταση νομοσχεδίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε σοβαρά 

υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση του υπό εξέταση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού επενεχθούν σ' αυτό ορισμένες 

τροπολογίες που κρίθηκαν αναγκαίες για τη σαφέστερη απόδοση του κειμένου του 

και αφού καθοριστεί ως χρόνος έναρξης της ισχύος του η Ιη Ιανουαρίου 1997. 

Το Μέλος της Επιτροπής κ. Δ. Θεοδώρου δήλωσε ότι διατηρεί ορισμένες 

επιφυλάξεις για επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου τις οποίες θα 

αναπτύξει στην ολομέλεια του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ πρόκειται περί ουσιαστικής διαφωνίας. Η ομάδα μας 

συμφώνησε να ενσωματώσουμε το περιεχόμενο. Οι διαφωνίες αυτές είναι για να το 

κάνουν ισχυρότερο προς όφελος περισσότερο του καταναλωτή. Τα σημεία στα 

οποία διαφωνούμε είναι δύο σημεία τα οποία εκ των υστέρων τροποποιήθηκαν με 

αίτημα της πλευράς των παραγωγών, των εμπόρων και βιομηχάνων. 

Στο άρθρο 2, κύριε Πρόεδρε, παράγραφος άλφα, προτελευταία γραμμή, αναφε
ρόταν αρχικά -να διαβάσω ολόκληρο το κείμενο- "το πρόσωπο αυτό ή οποιοδήποτε 

άλλο πρόσωπο σε κίνδυνο προσωπικής βλάβης οποιασδήποτε μορφής, περιλαμβανο
μένου οποιουδήποτε κινδύνου στην υγεία, ο οποίος κατά κανόνα δεν αναμένεται 
εύλογα" αναφερόταν "ότι θα επέλθει από τη χρήση του προ·~όντος". Επέμεναν οι 

παραγωγοί να προστεθεί και η λέξη "αντικειμενικά". Έγινε ολόκληρη συζήτηση και 

ξανά συζήτηση στα Υπουργεία κ.λπ. Τελικά, το πέρασαν. Εγώ δεν πείστηκα από τη 
συζήτηση και από τις ερωτήσεις που έγιναν εκεί ενώπιον της Επιτροπής ότι η 

προσθήκη της λέξης "αντικειμενικά" διατηρεί την ίδια ισχύ αυτής της παραγράφου 

προς όφελος του καταναλωτή. 

Φοβούμαι και φοβάται η ομάδα μας ότι η προσθήκη της λέξης "αντικειμενικά" 

θα δώσει στον παραγωγό, που έχει την ευθύνη για το προ·ίόν, επιχειρήματα πάνω 

στα οποία θα μπορέσει να στηριχτεί, για να aποσείσει από τους ώμους του την 

ευθύνη. Και ανέφερα συγκεκριμένα παραδείγματα, τα οποία δεν είναι της ώρας να 

τα αναφέρω εδώ. 

Το δεύτερο σημείο, το οποίο νομίζω ότι δεν πρέπει να το αφήσουμε έτσι είναι η ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, για να προχωρούμε, να το βάλουμε αυτό σε ψηφοφορία, 

εκτός αν είναι ομόφωνο, και να μπούμε στο δεύτερο. 

-. 
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• Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Εισηγούμαι, με άλλα λόγια, από το άρθρο 2, παράγραφος (α), να αφαιρεθεί η 
λέξη "αντικειμενικά" προ της φράσης "και εύλογα". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή θα πρέπει να πω ότι πιθανότατα να είναι βάσιμες οι 
τροποποιήσεις, αλλά όπως γίνονται, κάτω από τις συνθήκες που γίνονται, χωρίς 
μελέτη του θέματος, πιθανό να διαπράξουμε λάθη, εγώ θα εισηγούμουν, χωρίς να 
απορρίπτω την ορθότητα πιθανότατα των όσων λέει ο κ. Θεοδώρου, να ψηφίσουμε 
ως έχει και αν διαπιστώσουμε στην εφαρμογή ότι όντως οι ανησυχίες του κ. συνα
δέλφου είναι βάσιμες, νομίζω ότι εύκολα μπορούμε να τροποποιήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

MIX. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι ο φίλος κ. Θεοδώρου εξέφρασε αυτές τις ανησυχίες. 

Προσπαθήσαμε όλοι μας να τον καθησυχάσουμε. Φαίνεται ότι ο κ. Δώρος δεν καθη
συχάζεται. Νομίζω ότι η εισήγηση του κ. Αναστασιάδη είναι πολύ καλή. Ήδη την 
είχαμε κάνει και εμείς στην Επιτροπή στον κ. Δώρο. Νομίζω τώρα ίσως ο 

κ. Α ναστασιάδης, που έχει περισσότερη γοητεία, να ασκήσει κάποια επιρροή πάνω 
στον κ. Θεοδώρου ... 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κυπριανού, θέλω να σου πω όη ο κ. Θεοδώρου δε γοητεύεται εύκολα. 
Επομένως, αν επιμένει, θα το βάλω σε ψηφοφορία. 

Μ Ι Χ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Μα, δεν είναι θέμα για ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. Έκαμε συγκεκριμένη τροπολογία ο κ. Θεοδώρου. 

Ναι, κύριε Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, καταρχήν είμαστε οπωσδήποτε εναντίον οποιασδήποτε 
αναβολής. Πρόκειται περί πάρα πολύ σημαντικής νομοθεσίας και θα προκληθούν 
σοβαρές αντιδράσεις και στους καταναλωτές, αν αναβάλουμε το θέμα γι' αυτό το όχι 
ουσιώδες. Δεν είναι ουσιωδέστατο, αλλά αισθάνομαι ότι θα είναι ισχυρότερος ο 
νόμος, αν γίνει αποδεκτή η πρότασή μας. Είναι πάρα πολύ απλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, δεν έγινε αποδεκτή για τους λόγους που εξήγησα. Θέλετε να 
γίνει ψηφοφορία ή το αποσύρετε; 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Όχι, δεν το aποσύρω. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

'Ηδη η Επιτροπή ασχολήθηκε με αυτό το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το ακούσαμε. 

Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του κ. Θεοδώρου, να φύγει από τη μέση η 

λέξη "αντικειμενικά"; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

... υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

... εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροπολογία δεν εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στη δεύτερη τροποποίηση, κύριε Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Η δεύτερη τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε, αφορά την έναρξη ισχύος του παρό

ντος νόμου. Δίδεται μια μεταβατική περίοδος για την εφαρμογή του παρόντος 

νόμου ίση με ένα χρόνο. Λέχθηκε από τους εμπόρους, παραγωγούς κ.λπ. ότι χρειά

ζονται δύο χρόνια, για να προσαρμοστούν με τις ανάγκες της νομοθεσίας, κυρίως 

για να συνάψουν τις σχετικές ασφαλίσεις. Εγώ έμεινα έκπληκτος με το μακρό 

χρονικό διάστημα που ζήτησαν, αλλά φαίνεται ότι είναι η συνήθεια να ζητούμε 
πολλά, για να παίρνουμε λίγα. Τελικά, ζήτησαν πολλά και πήραν πολλά. Π ιστεύω 

ότι είναι πάρα πολύ μεγάλο το χρονικό διάστημα του ενός έτους. Αυτή η νομοΟεσία 

πρέπει να εφαρμοστεί, ει δυνατό, άμεσα, αλλά δέχομαι ότι παραχώρηση δύο, τριών 

μηνών, για να συμβληθούν με τις ασφαλιστικές εταιρείες είναι υπέρ αρκετός χρόνος. 

Γι' αυτό η τροποποίηση που προτείνω είναι αντί να τεθεί σε ισχύ την Ι η Ιανου

αρίου 1997, να τεθεί σε ισχύ την 1 η Απριλίου ι 996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, αν προτείνω έξι μήνες να πάμε ομόφωνα, τι λέτε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δε γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε γίνεται. Εντάξει. Καλά. 

Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Η Επιτροπή ασχολήθηκε με αυτό το θέμα και απέρριψε αυτή την εισήγηση. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Η τροπολογία του κ. ΘεοδώQΟυ τίθεται σε ψηφοφορία. Πόσοι 

υποστηρίζουν την τροπολογία του κ. Θεοδώρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροπολογία δεν εγκρίνεται. 

Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Εφαρμογή του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

Έννοια ελαττωματικού προ'ίόντος. Άρθρο 4. 

Ευθύνη παραγωγού. 'Αρθρο 5. 

Ευθύνη προσώπων άλλων εκτός από τον παραγωγό. Άρθρο 6. 

Μείωση ή εκμηδένιση κτλ. ευθύνης. Άρθρο 7. 

Κοινή και κεχωρισμένη ευθύνη. Άρθρο 8. 

Επιφύλαξη συμβατικών ή άλλων δικαιωμάτων. Άρθρο 9. 

Αποκλεισμός ζημιάς σε ορισμένες περιπτώσεις. 'Αρθρο 1 Ο. 

Χρονικά όρια για έγερση αγωγής και παραγραφή του δικαιώματος. Άρθρο ι 1. 

Υπερασπίσεις κατά αγωγών. Άρθρο 12. 

Εξομοίωση της ευθύνης με εκείνη του αστικού αδικήματος της αμέλειας σε 

ορισμένα θέματα. Άρθρο 13. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα ι μέχρι 14 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι 14 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελαττωματικών Προ'ίόντων (Αστική 

Ευθύνη) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο υπ' αρ. 23 θέμα της Νομοθετικής Εργασίας που είναι ''Ο περί 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995''. Η Έκθεση 

είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ Β ΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔIΟ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΕΜΠΟΡΙΑΣ 

ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΑ Τ Α ΤΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΠΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Μούσκος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1995. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουρ

γείων Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του 

Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και των αγρο
τικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε
σίας για το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, ώστε να δοΟεί στο πιο πάνω 
Συμβούλιο η αποκλειστική εξουσία εισαγωγής, εμπορίας, διακίνησης ή άλλης χρήσης 

του πατατόσπορου. είτε αυτός εισάγεται είτε παράγεται επιτόπου καΟώς και ο 
αποκλειστικός έλεγχος της φύτευσης του πατατόσπορου. 

Με το ίδιο νομοσχέδιο προτείνεται ακόμα η απαλλαγή του Συμβουλίου Εμπο
ρίας Κυπριακών Πατατών από τελωνειακούς δασμούς και τέλη πάνω σε μηχανικό 
εξοπλισμό, οχήματα ή άλλα υλικά που εισάγει για την εκπλήρωση του ρόλου του, με 

βάση τη σχετική νομοθεσία. 

Ο εκπρόσωπος του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών δήλωσε στην 
Επιτροπή ότι το Συμβούλιο και μετά την ψήφιση της υπό αναφορά νομοθεσίας θα 
εξακολουθήσει να προμηθεύεται πατατόσπορο μέσω tης διαδικασίας ζήτησης 
προσφορών από ιδιώτες για την κάλυψη των αναγκών της κυπριακής αγοράς. 

Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας σε 
γραπτή γνωμάτευσή του υποστήριξε την άποψη ότι οι πρόνοιες της Συμφωνίας της 

GΑΠ για τη φιλελευθεροποίηση των εισαγωγών-εξαγωγών, που κύρωσε η Κύπρος, 
δεν απαγορεύουν στα συμβαλλόμενα κράτη-μέρη να εισαγάγουν νομοθεσία για 
άδειες εισαγωγής εκεί όπου χρειάζεται, εφόσον οι διατάξεις της νομοθεσίας αυτής 
θα συνάδουν με τις σχετικές διατάξεις της GA Π. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε σοβαρά 
υπόψη τις πιο πάνω δηλώσεις του εκπροσώπου του Συμβουλίου Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών και τη γνωμάτευση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομο

σχεδίου σε νόμο. 

-. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. Όλοι συμφωνούμε. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. · Αρθρο ι. 

Τροποποίηση του άρΟρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠροσΟήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Προσθήκη νέου άρΟρου στο βασικό νόμο. Άρθρο 7. 

Τροποποίηση του άρΟρου 53 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο. Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι έως 9 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα δύο θέματα υπ' αριθμό 9 και 10 'Ό περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993" (Πρόταση νόμου) και 'Ό περί Αξιο

λόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμος του 1995" 
(Πρόταση νόμου). Υπάρχει Κοινή Έκθεση. Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει τροπο
λογία του Δημοκρατικού Κόμματος. Θέλετε να διαβαστεί η ΈκΟεση ή θέλετε να 
αναγνωστεί η τροπολογία, όπως έγινε προηγουμένως; Ερωτώ το Δημοκρατικό 

Κόμμα το οποίο οπωσδήποτε έχει καταθέσει την τροπολογία. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εμείς έχουμε τροπολογία; Τροπολογία από ποιον, κύριε Πρόεδρε; 

Δεν είναι τροπολογία, είναι ένα γράμμα του Υπουργείου Οικονομικών, αν 

είναι εκείνο στο οποίο αναφέρεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ έχω σημείωση εδώ ότι υπάρχει τροπολογία, κύριε Παπαδόπουλε, για 

ψηφοφορία. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Α, μάλιστα. Βάλτε την τροπολογία πρώτα ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή να θεωρηθεί η Έκθεση αναγνωσθεtσα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ναι, αλλά θέλω να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να θεωρηθεί. η Έκθεση αναγνωσθείσα, να μιλήσετε, και μπορεί κατά τη διάρ
κεια της ομιλίας σας να εισάξετε και την τροπολογία, εκτός αν θέλετε να αναγνω
σθεί η Έκθεση. 

Ναι, κύριε Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Έχω την εντύπωση ότι πρόκειται περί σοβαρότατης θεσμικής νομοθεσίας και 
όχι για τίποτε άλλο αλλά για τα μέσα μαζικής ενημέρωσης καλό είναι να διαβαστεί. 
και η Έκθεση. Εξάλλου χρόνος υπάρχει, αν ο λόγος που δε θα το κάμουμε είναι ο 
χρόνος. Είναι σοβαρότατη θεσμική νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ ερώτησα αν υπάρχει ένσταση. Εφόσον υπάρχει ένσταση, να αναγνωσθεί η 

Έκθεση και παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής να αναγνώσει την 
Κοινή Έκθεση και των δυο νομοσχεδίων. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΩΝ ΕΠΠΡΟΠΩΝ ΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΘΕΣΜΩΝ, 

ΑΞΙΩΝ ΚΑΙ ΕΠΠΡΟΠΟΥ ΔIΟΙΚΗΣΕΩΣ ΓΙΑ ΠΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ 

ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝτΑ Ι I) 'Ό ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗ
τΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ 2) 'Ό ΠΕΡΙ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ ΥΠΟΨΗΦΙΩΝ 
ΓΙΑ ΔΙΟΡΙΣΜΟ ΣτΗ ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Κοινοβουλευτική ΕπιtQΟΠή 

Νομικών 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Αντωνtου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Κοινοβουλευτική ΕπιτQοπή 

θεσμών, Αξιών και ΕπιτQόπου Διοικήσεως 

Δώρος Θεοδώρου. Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους, εκπροσωπώντας 

τον κ. I. Μάτση 

Ανδρέας Χρίστου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως σε κοινή συνεδρία τους που πραγματοποιήθηκε την 3 Ι η Μαρτίου 1994 

·. 
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άρχισαν την εξέταση της πρώτης πρότασης νόμου, ενώ και τις δύο προτάσεις νόμου, 
μαζί με άλλα σχέδια νόμου που στόχο έχουν την προαγωγή της αξιοκρατίας, 
εξέτασαν από κοινού σε πολλές συνεδριάσεις τους, που πραγματοποιήθηκαν από το 

Μάιο μέχρι και το Νοέμβριο του Ι 995. 

Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω σχεδίων νόμου, οι δύο Επιτροπές 

είχαν την ευκαιρία να ακούσουν τις απόψεις ειι.προσώπων των Υπουργείων Οικονο

μικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και Άμυνας, του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας, των Προέδρων των Επιτροπών Δημόσιας και Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας, του Επίτροπου Νομοθεσίας και του Επίτροπου Διοικήσεως. Τις απόψεις τους 
εξέθεσαν επίσης στις Επιτροπές εκπρόσωποι της ΜΕΠ, καΟώς και εκπρόσωποι των 

διοικητικών συμβουλίων και της διεύθυνσης της ΑΗΚ, της Α"ΓΗΚ, του ΡΙΚ, του 
ΘΟΚ, της Αρχής Λιμένων Κύπρου, του ΚΟΑ, της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτί

σεως Κύπρου, του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης, του ΚΟΤ, της Αρχής 

Κρατικών ΕκΟέσεων, των Κυπριακών Αερογραμμών, της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, της ΠΑΣΥΔΥ, της ΠΟΕΔ και της Ένωσης Δήμων Κύπρου. Δεν 

προσήλΟαν στις Επιτροπές, παρόλο που προσκλήΟηκαν, εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Παιδείας και Πολιτισμού, του ΣΑΠ, του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της ΟΗΟ-ΣΕΚ, της 

ΣΥΔΗΚΕΠ-ΠΕΟ, της ΔΕΟΚ και του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου. Στις συνε

δριάσεις ήταν τέλος παρών και ο Βουλευτής κ. Νίκος Μουσιούττας. 

Οι δυο Επιτροπές μελέτησαν εξάλλου και υπομνήματα με τις θέσεις και ειση
γήσεις διάφορων υπηρεσιών και οργανώσεων αναφορικά με τα υπό συζήτηση σχέδια 

νόμου. 

Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή την 
2Ιη Οκτωβρίου 1993 από το Βουλευτή κ. Δώρο Θεοδώρου, είναι η καΟιέρωση 
υποχρεωτικής γραπτής εξέτασης για την πρόσληψη υπαλλήλων σε θέσεις στη 
δημόσια υπηρεσια για τις οποίες δεν απαιτούνται πανεπιστημιακά προσόντα και ο 

λεπτομερειακός καθορισμός της διαδικασίας διεξαγωγής της εξέτασης, καθώς και 
της διαδικασίας υποβολής ενστάσεως όσον αφορά το αποτέλεσμά της. Επίσης το 
αποτέλεσμα της γραπτής εξέτασης καθορίζεται ως το βασικό κριτήριο για την πρόσ

ληψη ενός υποψηφίου στη δημόσια υπηρεσία. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή, με την εν λόγω πρόταση νόμου επιδιώκεται η ενδυ
νάμωση και η εμπέδωση της αξιοκρατίας και της ίσης μεταχείρισης των πολιτών με 
αντικειμενικές και διαφανείς εξεταστικές διαδικασίες βασιζόμενες σε μετρήσιμα και 
αντικειμενικά κριτήρια, καθώς και η ουσιαστική εξάλειψη των παρεμβάσεων στις 
διαδικασίες αυτές. 

Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή στις 
30 Μαρτίου 1995 από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού 
Κόμματος κ. Τάσσο Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
κόμματός του, είναι η εισαγωγή αυτοτελούς νομοθεσίας για τη ρύΟμιση της διαδικα
σίας αξιολόγησης υποψηφίων για διορισμό τους στη δημόσια υπηρεσία, όπως η 
τελευταία καθορίζεται στο άρθρο 122 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρα
τίας, ώστε να περιλαμβάνονται σε αυτή και οι ημικρατικοί οργανισμοί, η αστυνομία 
και οι κυπριακές Αερογραμμές, αλλά μόνο για τις θέσεις των οποίων η βασική αντι
μισθία δεν υπερβαίνει κατά εκατό λίρες Κύπρου το ανώτατο όριο της κλίμακας Α 7 
του κρατικού μισθολογίου. 
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Ειδικότερα, με βάση τις διατάξεις του εν λόγω σχεδίου νόμου, η πρόσληψη 
υποψηφίων στις πιο πάνω θέσεις θα γίνεται με βάση τα αποτελέσματα της γραπτής 
εξέτασης και της προφορικής συνέντευξης. Στην προφορική συνέντευξη όμως δε θα 

δίνεται βαρύτητα που να υπερβαίνει το δέκα τοις εκατόν της βαρύτητας που θα 
δίνεται στη γραπτή εξέταση, εκτός και αν η εμφάνιση, η αρτιμέλεια ή άλλα προσόντα 

αποτελούν σημαντικό παράγοντα για την εκτέλεση των καθηκόντων της συγκεκρι
μένης θέσης και με την προϋπόθεση ότι η κατά περίπτωση αρμόδια αρχή θα εκδώσει 
κανονισμούς που να επιτρέπουν μια τέτοια διαφοροποίηση στην αξιολόγηση, με 

βάση αντικειμενικά και μετρήσιμα κριτήρια. 

Καταθέτοντας ενώπιον των δυο Επιτροπών, οι εκπρόσωποι των Υπουργείων 
Οικονομικών και Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως τάχθηκαν υπέρ οποιωνδήποτε 
ρυθμίσεων που σκοπό έχουν την εμπέδωση της αξιοκρατίας. Οι εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών ανέφεραν ενημερωτικά ότι αρκετά σχέδια υπηρεσίας που 
αφορούν θέσεις της δημόσιας υπηρεσίας περιέχουν τον όρο της επιτυχίας σε γραπτό 
διαγωνισμό ή και σε ειδικό γραπτό διαγωνισμό, ενώ παράλληλα, όπως είπαν, προω
θείται σχέδιο αναμόρφωσης του δημόσιου τομέα, το οποίο έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο και στο οποίο λαμβάνεται επίσης πρόνοια για τη βελτίωση 
της διαδικασίας πρόσληψης προσωπικού στο δημόσιο τομέα. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Άμυνας δήλωσε στην Επιτροπή ότι για τις 
προσλήψεις στην Εθνική Φρουρά ισχύουν ειδικές ρυθμίσεις, οι οποίες κρίνονται 

ικανοποιητικές. 

Η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας με υπόμνημά της προς τις δυο Επιτροπές 
τάσσεται έναντια στην απόδοση ουσιαστικής βαρύτητας στη γραπτή εξέταση, γιατί 
με την πρακτική αυτή υποσκάπτεται η συνταγματικά κατοχυρωμένη ανεξαρτησία της 

ΕΔ Υ, η οποία είναι και η μόνη αρμόδια να αποφασίζει αναφορικά με τα αποτελέ
σματα των γραπτών εξετάσεων που διεξάγονται υπό την αιγίδα της υπηρεσιακής 

συμβουλευτικής επιτροπής. Αντιθέτως, η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας τάσσεται 
υπέρ της απόδοσης μεγαλύτερης βαρύτητας στην προφορική εξέταση , συνδυασμένης 
με σαφώς καθορισμένα σχέδια υπηρεσίας, πρακτική η οποία ακολουθείται και 
διεθνώς. 

Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας με υπόμνημά της υιοθετεί τη θέση ότι 

οι ισχύουσες για τους εκπαιδευτικούς λειτουργούς ρυθμίσεις είναι ικανοποιητικές, 
αφού, με βάση αυτές, έχουν θεσμοθετηθεί μετρήσιμα κριτήρια για την ένταξή τους 
στον πίνακα δωριστέων. Με τη θέση αυτή συμφώνησε και ο εκπρόσωπος της 
ΠΟΕΔ, ο οποίος εισηγήθηκε τη βελτίωση του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου για 
τους εκπαιδευτικούς μόνον όσον αφορά τις προαγωγές. 

Ο Επίτροπος Διοικήσεως τάχθηκε υπέρ και των δύο προτάσεων νόμου, γιατί, 

κατά την άποψή του, και οι δύο συμβάλλουν στον περιορισμό των αναξιοκρατικών 
προσλήψεων. Με τη θέση αυτή συμφώνησε και ο Επίτροπος Νομοθεσίας. 

Οι εκπρόσωποι των διοικητικών συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών 

τάχθηκαν στην πλειοψηφία τους υπέρ των πιο πάνω προτάσεων νόμου, νοουμένου 
όμως ότι θα βελτιωθούν, ώστε η διαδικασία της γραπτής εξέτασης να γίνει πιο απλή 
και εφαρμόσιμη. Ταυτόχρονα, εισηγήθηκαν να αυξηθεί η αποδιδόμενη στην προφο
ρική εξέταση βαρύτητα, να καθοριστούν και άλλα κριτήρια για τη συνεκτίμηση και 
άλλων προσόντων και να εξαιρεθούν από τη διαδικασία της γραπτής εξέτασης οι 
υποψήφιοι ορισμένων θέσεων, όπως είναι π.χ. οι καθαρίστριες, οι εργάτες, οι 
ηθοποιοί, οι αεροσυνοδοί. κ.ά. Με τις θέσεις αυτές συμφώνησαν και οι εκπρόσωποι 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 
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τέλος, οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ Δ Υ τάχθηκαν υπέρ των δύο προτάσεων 
νόμου προτείνοντας κάποιες τροποποιήσεις αναφορικά με τη βαρύτητα που Οα 

πρέπει να δίνεται στις γραπτές εξετάσεις, ενώ εισηγήθηκαν την καθιέρωση ενός 

ενιαίου πιστοποιητικού γνώσεων σε γυμνασιακό επίπεδο, σε συνδυασμό με το βαΟμό 

του απολυτηρίου. Επίσης πληροφόρησαν τις Επιτροπές ότι ήδη προωθείται ο 
θεσμός της αυτόματης προαγωγής στη δημόσια υπηρεσία μέχρι την κλίμακα Α 7. 

Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Δωικήσεως, αφού αξιολόγησαν τις απόψεις που εκτέθηκαν ενώπιόν τους, προχώ
ρησαν στην κατ' άρθρο εξέταση των υπό αναφορά σχεδίων νόμου και, σε συνεργασία 
με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, τον Επίτροπο Διοικήσεως 

και τον Επίτροπο Νομοθεσίας, επέφεραν σε αυτά κάποιες τροποποιήσεις οι οποίες 
κρίθηκαν αναγκαίες. Στη συνέχεια, οι δύο Επιτροπές διαμόρφωσαν τα υπό 
αναφορά σχέδια νόμου σε ενιαίο κείμενο, το οποίο ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή 

να ψηφιστεί σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, ώστε: 

(α) Ο διορισμός σε κενές θέσεις μέχρι την κλίμακα Α 7 μετά την έναρξη της 
ισχύος του παρόντος Νόμου να διενεργείται με βάση τη σειρά αναγραφής 

των υποψηφίων σε πίνακα ο οποίος θα καταρτιστεί γ ω περίοδο ενός 

χρόνου και ο οποίος στη συνέχεια Οα αναθεωρείται κάθε χρόνο, με βάση 
τα αποτελέσματα της γραπτής εξέτασης, της προφορικής εξέτασης, αν έχει 
γίνει, τα προσόντα που θεωρούνται πλεονέκτημα για τη συγκεκριμένη 

θέση, τα άλλα ακαδημα·ίκά προσόντα και την πείρα του υποψηφίου. 

(β) Τα πιο πάνω κριτήρια να έχουν την εξής βαρύτητα: 

(i) μηδέν μέχρι εκατό μονάδες τα αποτελέσματα της γραπτής εξέτασης. 

(ίί) μηδέν μέχρι δέκα μονάδες τα αποτελέσματα της προφορικής εξέτασης. 

(iii) μηδέν μέχρι δέκα μονάδες τα προσόντα που θεωρούνται πλεονέκτημα 
για τη συγκεκριμένη θέση. 

(ίν) μηδέν μέχρι τρεις μονάδες τα άλλα ακαδημα·ίκά προσόντα. 

(ν) μηδέν μέχρι επτά μονάδες η πείρα. 

(γ) Οι υποψήφιοι κάποιας θέσης να έχουν τη δυνατότητα να ζητούν να 
πληροφορούνται τους λόγους του αποκλεισμού τους από τον κατάλογο 
των υποψηφίων. 

(δ) Να διαφυλάσσονται τα δικαιώματα επαγγελματικής αποκατάστασης των 

αναπήρων και των εξαρτωμένων των πεσόντων, των αγνοουμένων, των 

αναπήρων και των εγκλωβισμένων. όπως αυτά καθορίζονται στη σχετική 

νομοθεσία. 

(Κατά τη διάρκεια της ανάγνωσης της Έκθεσης ο Πρόεδρος της Βουλής αντι

καταστάθηκε στην έδρα του από το Βουλευτή κ. Α. Αντωνίου) 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μπορώ να έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, βεβαίως. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μετά από μια πορεία μαραθώνια, δύσκολη, κατορθώσαμε οι 

Επιτροπές Νομικών και Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως και τα μέλη των 
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Επιτροπών τα οποία λαμβάνουν μέρος σης εργασίες των δύο Επιτροπών, να 

φτάσουμε σ' ένα αίσιο τέλος διαμορφώνοντας ένα νόμο ο οποίος κατά τη γνώμη της 

Επιτροπής θα ανοίξει μια νέα εποχή στον τομέα της αξιοκρατίας και της ίσης μετα

χείρισης των πολιτών. 

Αισθάνομαι την ανάγκη ως Πρόεδρος της Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 

Επιτρόπου Διοικήσεως να εκφράσω τις ευχαριστίες μας για τη στενότατη συνερ

γασία που είχαμε με το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, τον Επίτροπο Διοική

σεως, τον Επίτροπο Νομοθεσίας και τους εκπροσώπους των διάφορων Υπουργείων 

και Τμημάτων τα οποία συνεργάστηκαν με την Επιτροπή, για να φτάσουμε σ' αυτό 

το αίσιο τέλος. τις ευχαριστίες μας επίσης προς τη Γραμματεία των Επιτροπών της 

Βουλής, της οποίας η βοήθεια στη διεκπεραίωση αυτού του έργου ήταν ουσιώδης. 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα αναφερθώ στο ιστορικό αυτής της υπόθεσης, διότι είναι 

πολύ πιθανό να κάνω λάθος. Δεν είμαι βέβαιος από πότε έχει αρχίσει αυτή η 

προσπάθεια ή τουλάχιστον αυτή η φιλολογία για την αξιοκρατία. Και όποια ημερο

μηνία και αν καθορίσω ως έναρξη αυτής της προσπάθειας ή της φιλολογίας πολύ 

πιθανό να έχω λάθος. Αλλά κατά τη διάρκεια της θητείας αυτής της Βουλής πρέπει 

να λεχθεί. εις πtστιν της Βουλής ότι το θέμα της αξιοκρατίας είναι από τα πρώτα 

θέματα, έστω, που απασχόλησαν το Σώμα από το 1991 στην ολομέλεια της Βουλής. 
Λήφθηκαν αποφάσεις από την ολομέλεια, το θέμα παραπέμφθηκε στην Επιτροπή 

Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως η οποία Επιτροπή επεξεργάστηκε όλες 

τις θέσεις οι οποίες μπήκαν μπροστά στην ολομέλεια της Βουλής και στη συνέχεια 

τα δυο νομοσχέδια υποβλήθηκαν προς αυτή από το συνάδελφο κ. Παπαδόπουλο και 

από τον υποφαινόμενο. Εργαστήκαμε σκληρά για να φτάσουμε σ' αυτό το τέλος και 

παραδίδουμε μια νομοθεσία σήμερα η οποία θέτει τα πλαίσια μέσα στα οποία θα 

διενεργείται η διαδικασία της πρόσληψης υπαλλήλων στη Δημόσια Υπηρεσία μέχρι 

την κλίμακα Α 7. Θέτει τα πλαίσια, το τονίζω, γιατί αυτό το οποίο υπήρχε μέχρι 

σήμερα ήταν κάτι που δεν μπορούσε να χαρακτηριστεί πλαίσιο. Εγώ δε θέλω να 

αμφισβητήσω την ορθότητα ή μη των αποφάσεων που λαμβάνονταν σε όλα τα 
επίπεδα και σε όλους τους τομείς είτε λέγεται Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας είτε 

λέγονται Διοικητικά Συμβούλια Ημικρατικών Οργανισμών ή οτι~ήποτε άλλο. Αυτό 

το οποίο αμφισβητεί ολόκληρος ο κόσμος ή η συντριπτική πλειοψηφία του λαού 

είναι το γεγονός ή το μη γεγονός ότι αντικειμενικά κριτήρια δεν υπήρχαν κατά τη 

διάρκεια αυτής της διαδικασίας των προσλήψεων. 

Αυτό το οποίο λοιπόν σήμερα εισάγεται από την Επιτροπή είναι τα αντικειμε

νικά κριτήρια, όπως περι γραφικά αναφέρονται στην Έκθεση των δυο Επιτροπών 

και η στέρεη διαδικασία, συγκεκριμένη διαδικασία των εξετάσεων. Η διαδικασία 

είναι ουσιώδες τμήμα της νομοθεσίας την οποία καταθέτουμε σήμερα στην ολομέ

λεια. Θα έλεγα ότι είναι η ουσία της νομοθεσίας. Διόη οποιαδήποτε άλλη πρόνοια 
έμπαινε στη νομοθεσία, χωρίς τη συμπερίληψη συγκεκριμένης διαδικασίας, 

διάφανης διαδικασίας, στέρεης διαδικασίας θα καθιστούσε τη νομοθεσία αναποτελε
σματική, είτε το ίδιο αναποτελεσματική όπως ήταν στο παρελθόν είτε θα εξακολου

θούσε να ήταν αναποτελεσματική. 

Κύριοι συνάδελφοι, τι μας οδήγησε για να φτάσουμε σ' αυτό το σημείο της 

καθιέρωσης αυτών των συγκεκριμένων κριτηρίων και της διαδικασίας παρά την 

αντίθετη γνώμη της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, την οποία πολύ σεβόμεθα; 
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Στο κάτω κάτω αυτοί είνα~ ειδ~κότερο~ από εμάς. Και μας εί.παν σαφώς χα~ απερ~

φράστως ότι η τάση σήμερα δεν είνα~ να δίνεται βαρύτητα στη γραπτή εξέταση αλλά 
στην προφορική εξέταση. Αυτό μας είπαν ως ενημέρωση ότι συμβαίνει παγκοσμίως. 

Είναι η τάση να κρίνει η Επιτροπή που διενεργεί τις προσλήψεις κατά τη δική της 

κρίση με βάση περισσότερο τα αποτελέσματα της προφορικής εξέτασης παρά της 
γραπτής εξέτασης. Μπορεί να είναι σωστά αυτά τα πράγματα, αλλά ποιο είναι το 

ζητούμενο σ' αυτή την κοινωνία στην οποία σήμερα διαβιούμε; Το ζητούμενο είναι 

να γίνονται διορισμοί κατά τον τρόπο που μια Επ~τροπή θεωρεί ορθό ή να γίνονται 

διορισμοί κατά τον τρόπο που η πλειοψηφία του λαού ή ολόκληρος ο λαός θεωρεί 
ορθό; Χρειαζόμεθα πλέον, κύριε και κυρίες συνάδελφοι, να εφαρμόσουμε το ρητό 
ότι η γυναίκα του Καίσαρα δεν πρέπει απλά να είνα~ τίμια αλλά είναι ανάγκη 

απόλυτη κάτω από τις σημερινές συνθήκες και να φαίνεται τίμια. 

Και φτάσαμε σ' αυτό το σημείο, κύριοι συνάδελφοι, λόγω, εγώ δε θα έλεγα των 

κυβερνήσεων απλώς και μόνο, φτάσαμε λέω σ' αυτό το σημείο λόγω κοινωνικών 
καταστάσεων, λόγω του ότι οι αξίες σ' αυτό τον τόπο έχουν αλλοιωθεί, οι παλαιές 
αξίες είτε δεν ισχύουν πλέον είτε είναι υποβαθμισμένες. Σήμερα τείνουμε να 

μετρούμε τον άνθρωπο με την επιτυχία ή με τη θέση την οποία κατέχει. Αλλά πολύ 

ολίγο ενδιαφερόμεθα για το πώς κέρδισε αυτή την επιτυχία ή αυτή τη θέση ή αυτά τα 

χρήματα τα οποία έχει ο άνθρωπος. Και έχει σημασία, κύριοι συνάδελφοι, το πώς. 
Το πώς είναι η απάντηση στο ποια είναι η ηθική της κοινωνίας. Και πρέπει να 

δημιουργήσουμε ή πρέπει να συντείνουμε να δημιουργηΟεί μια κοινωνία στηριγμένη 

πάνω σε στέρεες ηθικές βάσεις. Πρέπει να έχει σημασία το πώς κατακτά κάποιος 

μια θέση στο δημόσιο. Δεν μπορεί να θεωρείται προσόν η ασυδοσία, δεν μπορεί να 

θεωρείται προσόν η συγγένεια ή το ότι κάποιος βρίσκετα~ κοντά σε κάποιο πολιτικό 

πρόσωπο και αποδίδεται εύνοια μέσα απ' αυτό τον τρόπο. Προσόν πρέπει να 

θεωρείται η φιλομάθεια, προσόν πρέπε~ να θεωρείται η επψέλεια, προσόν πρέπει να 

θεωρείται η απόκτηση προσόντων όσο το δυνατό περισσοτέρων. Και η οργανωμένη 
κοινωνία, η πολιτεία, το κράτος πρέπε~ να θεσπίσε~ νόμους μέσα από τους οποίους 

να ανταμείβοντα~ αυτές οι αξίες, αυτά τα προσόντα τα οποία τόσο πολύ έχουν 

παραμεληθεί σ· αυτή την κο~νωνία. 

Να λοιπόν πο~α είνα~ η ανάγκη που επέβαλε τη Οέσπιση αυτής της νομοθεσίας, 

κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Θεοδώρου, είμα~ υποχρεωμένος να υπενΟυμίσω τη στενότητα χρόνου 

που υπάρχει. Δε θα σας διακόπτω, απλώς θέλω να υπενθυμίσω αυτό το πράγμα. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μάλιστα, τελειώνω τώρα. Αν δε μου κάμνετε την υπενθύμιση, πιθανό να είχα 
κατεβεί και από το βήμα κιόλας, κύριε Πρόεδρε, μέχρι τώρα. 

Θέλω να πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω, ότ~ αυτή η νομοθεσία την 

οποία θα θεσπίσουμε σήμερα θα ανοίξει μια καινούργια εποχή στον τόπο μας. Δε 
θέλω να π~στεύω ή δε θέλω να πω ότι αύριο κιόλας, την επομένη της ψήφισης της 

νομοθεσίας θα εκλείψει ως διά μαγείας το φαινόμενο της ευνοιοκρατίας. Δε Οα 
εκλείψει ως δια μαγείας. Θα περιοριστούν όμως ασφυκτικά οι δυνατότητες άσκησης 
ευνοιοκρατίας. Εφόσον θα εφαρμοστεί αυτός ο νόμος, οι δυνατότητες των 
διάφορων αξιωματούχων που είνα~ σε θέση να ασκήσουν διακριτική εξουσία περιο-

I! 
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ρίζονται, γιατί περιορίζεται ασφυκτικά η ίδια η διακριτική εξουσία. Χρειαζόμαστε 

να προχωρήσουμε προς την κατεύθυνση της αναστήλωσης των αξιών μας και το 

χρειαζόμαστε πολύ περισσότερο, γιατί βρισκόμαστε κάτω από συνθήκες ημικατοχής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αντιλαμβάνομαι το ζήλο και την αγωνία όλων σας για να πάμε στα ευχάριστα 
γιορτινά προγράμματα που ετοιμάζει η Βουλή. Αλλά να μου επιτρέψετε να πω ότι 

και αυτά τα τρία νομοσχέδια πρέπει να θεωρούνται ότι και αυτά είναι γιορτινά. 
Τουλάχιστον προσωπικά αισθάνομαι ιδιαί.τερα ευτυχής που μετά από οκτώ μήνες 

προσπαθειών κωλυσιεργεtας, και θέλω να το πω από τη Βουλή, δεν τολμά κανένας 
να πει ότι δε θέλει το νόμο. Και δεν τον θέλουν το νόμο όσοι θεωρούν ότι η πελα

τειακή υποστήριξη και προσφορά που προσφέρουν στον κόσμο προσφέρει και άλλα 

κομματικά οφέλη, και επειδή δεν τολμούν να πουν ότι δεν ψηφίζουν το νόμο, από 
τον Ιούνιο μέχρι σήμερα, ακόμα και σήμερα αντιμετωπίζουμε αυτή την κωλυσιερ

γεία. Και δεν μπορώ παρά να αναφέρω ότι ακόμα και σήμερα το Υπουργείο Οικο

νομικών στέλλει νομοσχέδιο που ουσιαστικά λέει ό,τι προνοεί αυτή η πρόταση 
νόμου και θέλουμε να τα ακυρώσουμε τα ακυρώνουμε με τη γελοία επιχειρηματο
λογία ότι μόλις προσφάτως έχει υποβληθεί το νομοσχέδιο, όταν σε δεκατέσσερις 

συνεδρίες παρίσταντο, όταν τα κείμενα πήγαν επανειλημμένα μπροστά τους, όταν 
υπέβαλαν εισηγήσεις, κατά τη γνώμη μου όχι αναγκαίες, και περί. το Σεπτέμβριο, αν 
θυμούμαι, σε μια απέλπιδα προσπάθεια να εγκριθεί, η πρόταση νόμου, εγώ είχα πει 
"δέχομαι όλες τις εισηγήσεις, όλες, δεδομένου ότι Οα περάσει". Και δέχτηκα τις 
εισηγήσεις. Και να γράφουν τώρα, μια βδομάδα πριν εγκριθεί η πρόταση νόμου ότι, 

"επειδή μόλις προσφάτως έχει περιέλθει εις γνώση μας η πρόταση νόμου"; Ε, αυτό 

το θεωρώ πραγματικά κορωνίδα της κωλυσιεργείας. Και τι λέει το προτεινόμενο 
νομοσχέδιο. Ναι, να γtνονται εξετάσεις εκτός για τις περιπτώσεις που δε θα γtνο

νται εξετάσεις -παρένθεση εδώ- κάτι που μου θυμίζει τις προτάσεις του κ. Γκάλι για 
την απόσυρση των τούρκικων στρατευμάτων που λέει "Οα φύγουν όλα τα τούρκικα 
στρατεύματα εκτός απ' αυτά που θα μείνουν". Προσθέτει περαιτέρω ότι ναι, αυτές 
οι εξετάσεις θα γίνονται με κανονισμούς που επί τη βάσει τούτου του νόμου θα 
δημιουργήσει η κυβέρνηση. Μερικοί από σας είστε νεαροί, μπορεί να ζήσετε να τους 

δείτε, άλλοι από μας δε Οα ζήσουν. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, επαναλαμβάνω, έχω υπόψη μου τη βία σας 
για να τερματιστεί η συζήτηση στην ολομέλεια, όμως πρέπει να τονισθεί πόσο σημα
ντικό είναι αυτό το σχέδιο νόμου. Εγώ δε θα το αναγάγω στο επίπεδο του συνά
δελφου κ. Θεοδώρου, ότι είναι νομοσχέδιο που Οα επιφέρει την αξιοκρατία. 
Μακάρι να 'ταν. Απλώς Οα καταπατήσει μερικές μορφές, σε μερική έκταση την 

κοινωνική μάστιγα, γιατί είναι κοινωνική μάστιγα, του ρουσφετιού. Θα αποκατα
στήσει για μερικούς ανθρώπους το δικαίωμά τους σε αξιοπρέπεια, γιατί εδώ 
μιλούμε γω αξιοπρέπεια. Είναι εξευτελισμός του πολίτη να χρειάζεται να παρακα

λέσει τον οιονδήποτε Βουλευτή ή εμένα ή οποιοδήποτε, για να πάρει αυτό που δικαι
ούται με την αξία του, να πάρει διορισμό στην κρατική υπηρεσία. Είναι εξευτελι
σμός εκείνου που είναι ο δέκτης των επηρεασμών, ας πούμε εγώ, όταν με πλησιάζει 
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κάποιος να μου λέει "μπορείς να μιλήσεις για μένα για να διοριστώ"; Πέραν του 

δικού του εξευτελισμού είναι καL δικός μου εξευτελισμός, διότι με υποβιβάζει στο 
επίπεδο ότι είναι δυνατό να επηρεαστώ από άλλα κριτήρια πλήν της καταλληλό

τητάς του και να χρησιμοποιήσω προς φίλους μου ή προς ανθρώπους που επηρεάζω 

την επιρροή μου, για να διοριστεί. Και ύστατος εξευτελισμός αυτού που δέχεται την 
ε.ι-τιρροή· του διορίζοντος. Για ποιο λόγο να υποβάλω το φίλο μου, το διορίζοντα, 
στον εξευτελισμό να κάνει κάτι παρά συνείδηση, να διορίσει δηλαδή κάποιο ή να με 

δυσαρεστήσει εμένα ότι δε μου έκανε το θέλημά μου; Είναι δυνατό αυτή η τριπλή 
σειρά εξευτελισμών να γίνεται ανεχτή; Μήπως οι επιχειρήσεις είναι αυτών που 

διορίζουν; Μήπως για παράδειγμα το Συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών, 

κάνει διορισμούς σε εταιρεία δική του, ιδιωτική; Αυτοί μπορεί να διορίζουν, όμως 

είναι επιχείρηση δική τους; Είναι δικαίωμα του κάθε πολίτη, αν έχει την αξία, να 

προσληφθεί στην υπηρεσία. 

Λέω, δεν επιφέρει την αξιοκρατία η πρόταση νόμου, διότι εξαιρούνται αυτοί 
οι οργανισμοί που δουλεύουν με χρήματα του κράτους, όπως οι Κυπριακές Αερο

γραμμές, όπως μερικοί άλλοι οργανισμοί που για συνταγματικούς λόγους δεν 
μπορούν να περιληφθούν, γι' αυτό ελπίζω και εύχομαι να επινοηΟεί τρόπος, ώστε να 
περιληφθούν κι αυτοί. Τουλάχιστον όσον αφορά εμένα θα προσπαθήσω να κατα

θέσω νέα πρόταση νόμου, για να περιληφθούν. 

Δεύτερο, καλύπτει μόνο μέχρι την κλίμακα Α 7 και δεν καλύπτει τις άλλες 
θέσεις που δεν είναι μικρότερος ο αριθμός των ευνοιοκρατικών διορισμών ή προα

γωγών που γίνονται. Ας είναι κι αυτό! Δεν είμαι πολιτικά αφελής, δεν έχω την 
ψευδαίσθηση ότι θα παταχθεί το ρουσφέτι έστω και γι' αυτές τις λίγες θέσεις, με τις 
πολλές εξαιρέσεις που συγκαταβατικά έχουμε δεχθεί με την ελπίδα ότι θα εγκριθεί ο 
νόμος, τουλάχιστον όμως θα δώσει ένα μήνυμα ότι αυτή η Βουλή, ομόφωνα ελπίζω, 
θα δώσει το μήνυμα ότι θέλει να γίνει απαρχή στην κοινωνία μας για την επικρά
τηση του σεβασμού της ανθρώπινης αξιοπρέπειας. Το τονίζω ξανά, δεν είναι για 

αξιοκρατία, είναι για το σεβασμό της ανθρώπινης αξιοπρέπειας. Σκεφτείτε τον 

εξευτελισμό του πατέρα, του συγγενή, του ίδιου του υποψηφίου να περιμένει εναγω
νίως έξω από το γραφείο του κρατούντος για να του πει "σε παρακαλώ πες μια 
κουβέντα για την κόρη μου να διοριστεί, για το γιο μου να διοριστεί, για μένα να 
διοριστώ". Είναι εξευτελισμός του ανθρώπου. Δεν υπάρχει κατά τη γνώμη μου 
βαρύτερος εξευτελισμός και ευτυχείς είμαστε που δεν υπάρχει η ανεργία που υπήρχε 
προηγουμένως στην Κύπρο. Επειδή μια από τις τραυματικές εμπειρίες της ζωής 
μου ήταν όταν είχε η Κύπρος ανεργία 10% και είδα στο γραφείο μου άνθρωπο δυο 
μέτρα από την Κυθρέα γονυπετής να με παρακαλεί να του βρω δουλειά, ένα, από τις 
χιλιάδες. Ε, δεν υπάρχει μεγαλύτερη τραγωδία από τον άνΟρωπο που αξίζει, θέλει 
να δουλέψει, έχει την ικανότητα να δουλέψει και δεν μπορεί να διοριστεί είτε λόγω 
ανεργίας είτε λόγω παρεμβάσεων των παραγόντων. Και ποιοι είμαστε εμείς οι 
παράγοντες επιτέλους, που νεμόμαστε το κρατικό μισθολόγιο και την κρατική 
υπηρεσία, για να διορίζουμε τους ευνοούμενούς μας; Μιλώ και για τους τρεις 
νόμους μαζί. Και επειδή επικράτησε να θεωρείται ότι ήμουν από τους πρωταγωνι
στές αυτού του νόμου, θέλω να πω και τώρα όπως κάθε φορά λέω, ότι αυτός ο 
νόμος βασίζεται και ενσωματώνει τις προτάσεις νόμου που κατέθεσαν οι συνά
δελφοι Δώρος Θεοδώρου της ΕΔΕΚ και Ανδρέας Χρίστου του ΑΚΕΛ-Αριστερά
Νέες Δυνάμεις. Παραμένει ένα κενό. Η άλλη πρόταση νόμου που είχα καταθέσει 
για την ποινικοποίηση αυτών που αναλίσκονται σε τέτοιου είδους επηρεασμούς για 
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το διορισμό. Ξέρω όλα τα επιχειρήματα. ότι δε λύονται τα προβλήματα με τις ποινι

κοποιήσεις, ότι θα δώσουμε λαβή σε σuκοφαντίες, όμως αυτή η κοινωνική μάστιγα 
έφτασε σε τέτοια μεγάλα επίπεδα, ώστε νομίζω ναι, αξίζει να ποινικοποιηθεί, αξίζει 

να δικαστούν έστω και ένας, έστω και δύο για να δοθεί αυτό το μήνυμα, έστω κι αν 

δεν είναι η καταλληλότερη μέθοδος για την πάταξη της μάστιγας που λέγεται 

ρουσφέτι. Όπως τώρα που ψηφίζουμε δεν εί.ναι θεραπεία, είναι μήνυμα που 

θέλουμε να δώσουμε. Και μη μου πείτε "πού θα βρεθεί απόδειξη"; Εγώ έχω στα 

χέρια μου τηλεομοιοτυπικά μηνύματα, fax, όπως λέγονται, fax από κομματικές 
ηγεσίες που λεν "εμείς συστήνουμε να διοριστούν οι κάτωθι. Και είναι και βλάκες, 

μεταξύ άλλων, όταν το στέλλουν με fax. Έχω οκτώ fax στα χέρια μου. Και ας μη 

λεχθεί ότι δεν υπάρχουν μαρτυρίες. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, σύγχρονη μέθοδος του εγκλήματος το fax. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Πραγματικά, κύριε Πρόεδρε, το σχόλιο του αγαπητού μου φίλου κ. Αναστα

σιάδη θα έπρεπε να οδηγήσει σε χαλάρωση της τεταμένης ατμόσφαιρας που δημιουρ

γείται, όχι από τα λεγόμενά μου, από τη σοβαρή κατάσταση που υπάρχει στην 

κοινωνία μας, τον εξευτελισμό του ανθρώπου. Και είναι ευχάριστη παρένθεση μέσα 

σ' αυτό το κλίμα. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω επειδή επειγόμαστε όλοι για το χρόνο, 

λέγοντας ότι θα επαναφέρω την πρόταση νόμου για την ποινικοποίηση. Τα δικα

στήρια προσφέρουν αρκετές προστασίες και εγγυήσεις για τους αθώους. Μαρτυρία, 

τουλάχιστον όσον με αφορά εμένα, δε θα διστάσω, θα το θεωρήσω τιμή μου να είμαι 

ο πρώτος μάρτυρας που θα καταγγείλω εκείνο που θα ακούσω ότι έχει επέμβει, 
ανεξαρτήτως κόμματος, ανεξαρτήτως βαθμού, εξαιρουμένων βεβαίως των 

βουλευτών που έχουν ασυλία και δεν μπορεί να γίνει τίποτε. Και η ίδια πρόταση 
νόμου να καλύψει τις Κυπριακές Αερογραμμές, όπου κατά τη γνώμη μου έχουν 

υπερβεί και τα εσκαμμένα. Μια ασυδοσία που επικρατεt! 

Κύριε Πρόεδρε, η εντύπωση πως αυτό το λεγόμενο ρουσφέτι βοηθά τα 
κόμματα, είναι τόσο αφελής, τόσο αντιθετη από την πραγματικότητα σήμερα, που 

δεν ξέρω πως ξύπνιοι άνθρωποι που αποτελούν τις κομματικές μας ηγεσίες είναι 
δυνατό να τρέφουν τέτοιες ψευδαισθήσεις. Μα αυτοί που επιδιώκουν το ρουσφέτι, 

σας το λέω υπευθύνως, γυροφέρνουν όλα τα κόμματα. Στις λίγες φορές που 

κάποιοι μπορεί. να τολμήσουν να 'ρθουν στο γραφείο μου τους λέω: "Να πάτε στο 

κυβερνών κόμμα". "Α, μα πήγα". "Να πάτε στο ΑΚΕΛ". "Μα ξέρω τον τάδε, τάδε, 

του μίλησα". "Να πάτε στην ΕΔΕΚ" -σπάνια. 

(Γέλια) 

"Είδα το γιατρό". Ώστε και αν γίνει το δικό τους δεν ξέρουν ποιο να ευχαρι

στήσουν, που να δώσουν την ψήφο τους! Και κυρίως για κάθε μια θέση που 
δημιουργείται υπάρχουν μίνιμουμ δέκα υποψήφιοι. Ή ικανοποιείς τον ένα και 
έχεις άλλους εννέα κομματικούς υποστηρικτές που εt ναι δυσαρεστημένοι και λεν 

"κύριε, εκείνο που τον αγαπούσες, ορίστε, τον κανόνισες, εμένα για να μη με κανονί

σεις σημαίνει δε με αγαπάς". 

Έχετε, έχετε κι εσείς, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Ι ι 
Ι ι 

Ι ι 

~ I 



; Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

(KάtL λέεL που δεν ακούεται) 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Έχουν και οι κύριοι της ΕΔΕΚ. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 
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Συμπλήρωσ' το, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΏΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Και εν πάση περLπτώσει, όσον αφορά τη Δημόσια Υπηρεσια, πόσες είναι οι 

νέες Οέσεις; Αυτή η Βουλή ξέρει. Πόσες νέες θέσεις ιδρύουμε που μπορούν να 

διοριστούν ρουσφετολογικά; Πόσες; Τριακόσιες το χρόνο; Οι άλλοι ειναι διορι

στέοι από τον κατάλογο εκπαιδευτικών, οι άλλοι είναι άλλα επαγγέλματα που έχουν 
ειδικότητα ... Πόσες είναι οι θέσεις; 

Και ποιούμαι έκκληση στην κοινωνία μας, όχι στους βουλευτές, να τερματί

σουμε αυτό τον εξευτελισμό των ανθρώπων της Κύπρου. Τους χρειαζόμαστε για 

άλλους αγώνες και δεν μπορεί ένας να αγωνίζεται, όταν για να επιβιώσει, όταν για 

να βρει εργασία τον υποβάλλεις σε ανθρώπινο εξευτελισμό. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αλήθεια τελειώνω αυτή τη φορά, με επανάληψη των 

ευχαριστιών που έχει εκφράσει ο κ. Θεοδώρου προς τον Επίτροπο Διοικήσεως, προς 

το Γενικό Εισαγγελέα κυρίως που πολύ βοήθησε γι' αυτό το τελικό κείμενο, προς τον 

Επίτροπο Νομοθεσίας και σε όλους τους υπηρεσιακούς λειτουργούς που βοήθησαν 

την Επιτροπή μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Από τη Οέση μου, κύριε Πρόεδρε, μόνο δυο λόγια. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, κύριε ΧρLστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Υπάρχει μια τροπολογία η οποία τεχνικά υποβάλλεται τώρα, γιατι υποβλή
θηκε στην Επιτροπή αλλά ήταν την ημέρα που επρόκειτο να συζητηθεί κι έτσι δεν 
είχε κυκλοφορήσει πριν τη δωδεκάτη, όπως κατά παράδοση γίνεται, ενώ δεν απαι
τείται από τους Κανονισμούς. Εν πάση περιπτώσει, για να είμαστε σύμφωνοι και 

με την παράδοση είναι απλώς να περιληφθούν και τα αποχετευτικά σχέδια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Την έχω μπροστά μου, κύριε Παπαδόπουλε, και όταν θα έρθει η ώρα θα τη 

βάλω. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Συγγνώμη, κύριε Χρίστου, για τη διακοπή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Είναι περιττό να πούμε ότι συμφωνούμε και υπερθεματίζουμε και για την 
ψήφιση αλλά προπαντός, κύριοι συνάδελφοι, για την εφαρμογή, για την αξιοποίηση 
αυτής της εργασίας η οποία έγινε, διότι έχω την εντύπωση ότι τα εμπόδια δεν έχουν 

ξεπεραστεί πλήρως και δεν ξεπερνιούνται μόνο με την υιοθέτηση αυτής της 
πρότασης νόμου από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, γιατί ίσως να εμφανιστούν 
πολλές δυσκολίες. 

Θέλω να επισημάνω το εύρος των προνοιών αυτής της νομοθεσίας. Καλύπτει 
σχεδόν όλους τους χώρους που έχουν σχέση με τον πολίτη και με το ενδιαφέρον του 

πολίτη να υπηρετήσει στη δημόσια ή την ημικραηκή υπηρεσία και ακόμα επεκτεί

νεται στην τοπική αυτοδιοίκηση, στους δήμους, στα συμβούλια υδατοπρομήθειας, 
στα συμβούλια αποχετεύσεων και οπουδήποτε το κράτος και η πολιτεία έχουν το 

δικαίωμα, την ευχέρεια, την υποχρέωση να διορίζουν επί συμβάσει τους πολίτες. Το 
τρίτο σημείο αφορά τις αδυναμίες αυτής της νομοθεσίας. Υπάρχει η εντύπωση και 
πολλοί θα ισχυριστούν και τώρα και στο μέλλον ότι υπάρχουν αδυναμίες, υπάρχουν 
κενά και υπάρχουν ίσως και κάποιες αντιφάσεις τα οποία είμαι βέβαιος ότι θα 
εμφανιστούν στην πορεία εφαρμογή της. Αυτές και οποιεσδήποτε άλλες ουδόλως 
μειώνουν την αξία αυτής της προσπάθειας και θα πρέπει να είμαστε όλοι έτοιμοι, 
στο βαθμό που θα εμφανίζονται, να βελτιώνουμε αυτό το πράγμα το οποίο σήμερα 
δίνεται για αξιοποίηση από την πολιτεία. 

τέλος, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι το θέμα των Κυπριακών Αερογραμμών που 

έχει Οίξει ο κ. Παπαδόπουλος είναι πάρα πολύ σοβαρό θέμα. Είναι ένας από τους 
οργανισμούς όπου η αυθαιρεσία και ο ετσιθελισμός έχουν δώσει τα χειρότερα παρα
δείγματα μεταχείρισης ανθρώπων. Και θα αναμένουμε και τον κ. Παπαδόπουλο, 
αλλά και τη βοήθεια από τους aξιωματούχους του κράτους, τον Επίτροπο Διοική
σεως και το Γενικό Εισαγγελέα να μας βοηθήσουν να ξεπεράσουμε και αυτό το 

εμπόδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χρίστου ο Πρόεδρος επανήλθε στην έδρα 

του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Απλώς θα πω πολύ λίγες λέξεις, γιατί πρόκειται για Οεσμικότατο νομοθέτημα 
το οποίο οφείλεται στην έγνοια όλων μας, αλλά ιδίως των συναδέλφων κ. Τάσσου 
Παπαδόπουλου, Δώρου Θεοδώρου και Αντρέα Χρίστου που υλοποίησαν αυτή την 
ανησυχία με το να προτείνουν την πρόταση νόμου την οποία ψηφίζουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και των κοινοβουλευτικών τους ομάδων. Αντιλαμβάνομαι ότι είναι εκ μέρους 

των κοινοβουλευτικών τους ομάδων που κατατέθηκαν. 

ΕΥ. ΕΥΣτΑΘΙΟΥ: 

Δεν ξέρω, νομίζω ότι είναι μάλλον προσωπικά που κατατέθηκε αυτή η 
πρόταση νόμου. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, από ό,τι ξέρω, δεν είναι προσωπικά, τουλάχιστον από πλευράς ΔΗΚΟ. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Προσωπική πρωτοβουλία, εννοώ. 

Βεβαίως, οι κοινοβουλευτικές ομάδες τα χαιρέτισαν και τα αγκάλιασαν. 
Εκείνο όμως το οποίο πρέπει 'να λεχθεί και οφείλουμε να το πούμε είναι μήπως 

εκληφΟεί ότι τα νομοθετήματα αυτά καθ' οιονδήποτε τρόπο θίγουν τον Πρόεδρο και 
τα Μέλη της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας του κράτους προς τους οποίους 
πρέπει να αναφερθεί ότι τους οφείλονται έπαινοι και εύφημη μνεία για το έργο που 
επιτελούν αμερόληπτα και αντικειμενικά. 

Πρόκειται για μια επιτροπή της δημόσιας υπηρεσίας που δεν μπορεί να βρεθεί 
οτιδήποτε να λεχΟεί εναντίον και του προέδρου και των μελών της. Έτσι να μη 
θεωρηθεί ότι τα νομοθετήματα στρέφονται εκεί. Τα νομοθετήματα στρέφονται στην 
πραγματικότητα εναντίον της προσπάθειας που γίνεται με τη μέθοδο, όπως θα ακου
στεί και στο άλλο νομοθέτημα, της πλάγιας τακτικής. Να μπαίνουμε δηλαδή στη 
δημόσια υπηρεσία, χωρίς ακριβώς τον έλεγχο και την εξέταση που η Επιτροπή Δημό

σιας Υπηρεσίας, δυνάμΗ του συντάγματος και των νόμων, οφείλει να κάνει. Οι 

έκτακτοι υπάλληλοι, οι οποίοι γίνονται πολλές εκατοντάδες και χιλιάδες, στο τέλος 
μονιμοποιούνται και μπαίνουν στο δημόσιο τομέα με τον τρόπο αυτό. 

Το δεύτερο που πρέπει να λεχθεί κύριε Πρόεδρε, είναι ότι οι γραπτές εξετά
σεις σίγουρα δημιουργούν τα αντικειμενικά και τα ελεγχόμενα κριτήρια, για να 

δούμε ποιοι είναι εκείνοι οι οποίοι aξίως μπορεί να εισέλΟουν στη δημόσια 
υπηρεσία. Αλλά οι γραπτές εξετάσεις προϋποθέτουν γνώσεις και οι γνώσεις αγορά

ζονται από εκείνους οι οποίοι διαθέτουν χρήματα και σίγουρα τα παιδιά του 
εργάτη, του φτωχού ανΟρώπου αυτού του λαού δεν μπορούν να διαθέσουν χρήματα, 
που ανέρχονται σε πολλές χιλιάδες λίρες το χρόνο πολλές φορές, για να αγοράζουν 
την αναγκαία γνώση, ώστε να διαγωνίζονται με ίσους όρους με τους άλλους οι 
οποίοι διεκδικούν και εκείνοι μια ανάδειξη στην κοινωνία. Γι' αυτό το λόγο θα 
ήταν ευκταίο αυτά τα διαγωνίσματα στο μέλλον να μην είναι γνωσιολογικά μόνο, 
εφόσον όλοι έχουν το δίπλωμα, το πτυχίο της σχολής μέσης εκπαίδευσης, αλλά να 

είναι γραπτές εξετάσεις ευφυίας ή αντιλήψεως, ώστε και αυτά τα παιδιά να έχουν 
την ευκαιρία να διαγωνιστούν με όλους εκείνους οι οποίοι με το χοντρό πορτοφόλι 
των πλούσιων γονιών τους μπορούν να πάρουν όση γνώση Οέλουν μέχρι και τον 
τίτλο του διδάκτορα της επιστήμης εκεί που άλλοι δεν μπορούν λόγω του ότι 
στερούνται αυτών των μέσων να πάρουν ακόμα και το δίπλωμα του νυχτερινού 

γυμνασίου. 

Και αν πρέπει να δίνονται έπαινοι, θα πρέπει να γίνει αναφορά και στην 
κ. Ελένη Ηλιάδη η οποία επανειλημμένα μετέτρεψε σε κείμενα πολλές εισηγήσεις του 
Γενικού Εισαγγελέα και όλων των ευπαίδευτων εισηγητών και όταν προέκυπτε εκεί 
σύγκρουση που μπορούσε να πει κανένας καμιά φορά ότι δεν μπορούσε να βγει από 
μέσα, τα έκανε να είναι τα ωραία κείμενα των νομοθετημάτων που προτείνονται. 

Νομίζω ο κ. Χρίστου είχε να προτείνει και μια τροποποίηση την οποία μου 

επέδωσε μεν αλλά λησμόνησε να την πει. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Στο επόμενο νομοσχέδιο, κύριε Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣτΑΘΙΟΥ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Όπως φαίνεται και από την Έκθεση που κυκλοφόρησε, οι προτάσεις νόμου, 
όπως έχουν εγκριθεί, είναι ομόφωνες και συνεπώς βρίσκουν και τη δική μας πλευρά 
να συμφωνεί. Αν είναι κάτι που θα ήθελα απλά να προσθέσω πέραν του ότι 
συμφωνώ με τους προλαλήσαντες είναι "είθε αυτή η νομοθεσία να ήταν νόμος εδώ 

και δεκαετίες". Ίσως η επιδημία της αρρώστιας που λέγεται ρουσφέτι δε θα είχε 
εξαπλωθεί σε βαθμό που να χρειάζεται και η ποινικοποίηση, για να θεραπεύσουμε 
σήμερα το κακό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σοφοκλέους. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Είναι εντάξει, κύριε Πρόεδρε, μίλησε ο κ. Αναστασιάδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω φτάσαμε στο τέλος της συζήτησης. Νομίζω όλοι χαιρετίζουμε αυτή τη 

νομοθεσία. Εκείνο που έχει σημασία, όπως έχει σημασία με πολλούς άλλους 
νόμους, είναι να εφαρμοστούν στο μέλλον, διότι αυτή η νομοθεσία τείνει να αντι
στρέψει ένα κακό θεσμό. Να το αντιληφθούμε αυτό το πράγμα, γι' αυτό μεγάλη 

σημασία για μας έχει ότι θα πρέπει να παρακολουθήσουμε ως Βουλή των Αντιπρο
σώπων πολύ πιστά την εφαρμογή της. 

Λοιπόν, προχωρούμε, κύριοι, στην ψηφοφορία. 

Θα θέσω, κύριε Παπαδόπουλε, την τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος 

πρώτα· νομίζω ότι είναι ομόφωνη. Εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην κατ' άρθρο ψήφιση του νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Εφαρμογή του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

Κριτήρια επιλογής. Άρθρο 4. 

Υποψηφιότητες, ενστάσεις κτλ. Άρθρο 5. 

Γραπτές εξετάσεις. Παράρτημα. Άρθρο 6. 

Διαδικασία κατάρτισης καταλόγου επιτυχόντων. Άρθρο 7. 

Μεταβατικές διατάξεις. Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 8 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το Ι μέχρι και το 8 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμος του 1995. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα ''Ο περί της Διαδικασίας Πρόσληψης 'Εκτα
κτων Υπαλλήλων στη Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμος του 1995". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής να αναγνώσει την 'Εκθεση στο 
Σώμα. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΩΝ ΕΠΙτΡΌΠΩΝ ΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑ Ι ΘΕΣΜΩΝ, 
ΑΞΙΩΝ ΚΑΙ ΕΠΙτΡΌΠΟΥ Δ ΙΟΙΚΗΣΕΩΣ ΓΙΑ ΤΗΝ Π ΡΌΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ 
ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ ''Ο ΠΕΡ Ι ΤΗΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣlΑΣ ΠΡΟΣΛΗΨΗΣ ΕΚΤΆΚΤΩΝ 
ΥΠΑΛΛΉΛΩΝ ΣΤΗ ΔΗΜΟΣΙΆ ΚΑΙ ΕΚΠΑΙΔΕΥτΙΚΉ ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Κοινοβοvλεvτική Επιτροπή 

Νομικών: 

ΕυστάΟιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργί-ου 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Κοινοβονλεvτική Επιτροπή 

θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 

Διοικήσεως: 

Δώρος Θεοδώρου, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους, εκπροσωπώντας 
τον κ. Γ. Μάτση 

Ανδρέας Χρίστου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως εξέτασαν την πιο πάνω πρόταση νόμου, μαζί με άλλα σχέδια νόμου που 

στοχεύουν στην προαγωγή της αξιοκρατίας, σε μεγάλο αριθμό κοινών συνεδριάσεών 
τους που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από το Μάιο μέχρι και το Νοέμβριο του 

1995. 

Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω σχεδίων νόμου, οι δύο Επιτροπές είχαν 
την ευκαιρία να ακούσουν τις απόψεις εκπροσώπων των Υπουργείων Οικονομικών, 

Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και Άμυνας, του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο
κρατίας, του Προέδρου της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, του Προέδρου της 
Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, του Επιτρόπου Νομοθεσίας και του 
Επιτρόπου Διοικήσεως, καθώς και εκπροσώπων της ΜΕΠ, των διοικητικών συμβου-
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λίων και της διεύθυνσης της ΑΗΚ, της ΑΤΗΚ, του ΡΙΚ, του ΘΟΚ, της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου, του ΚΟΑ, της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου, του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης, του ΚΟΤ, της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων, 
των Κυπριακών Αερογραμμών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της 

ΠΑΣΥΔΥ, της ΠΟΕΔ και της Ένωσης Δήμων Κύπρου. Εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Παιδείας και Πολιτισμού, του ΣΑΠ, του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, της 
Επιτροπής Σιτηρών, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της ΟΗΟ-ΣΕΚ, της ΣΥΔΗΚΕΠ

Π ΕΟ, της ΔΕΟΚ και του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου δεν προσήλθαν ενώπιον 
των Επιτροπών, παρόλο που είχαν προσκληθεί. 

Σης συνεδριάσεις αυτές ήταν παρών και το Μέλος της Βουλής κ. Νίκος 
Μουσιούττας. 

Οι δυο Επιτροπές είχαν επίσης την ευκαιρία να μελετήσουν υπομνήματα με τις 
Οέσεις και εισηγήσεις υπηρεσιών και οργανώσεων για τα υπό αναφορά σχέδια 

νόμου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται, που κατατέθηκε στη Βουλή από τον 

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Ανδρέα 
Χρίστου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας, στις 2 Φεβρουαρίου 1995, 
είναι η κάλυψη του κενού που υπάρχει στη διαδικασία πλήρωσης των έκτακτων 
Οέσεων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία, με απώτερο στόχο τη διασφάλιση 

της αξιοκρατίας. 

Ειδικότερα, με το υπό αναφορά σχέδιο νόμου προτείνεται ο ετήσιος προγραμ

ματισμός από τον προηγούμενο για τον επόμενο χρόνο των έκτακτων Οέσεων στη 
δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία, η δημοσίευσή τους και η διενέργεια διορισμών 
έκτακτων υπαλλήλων από κατάλογο, με σειρά προτεραιότητας. Ο διορισμός των 
έκτακτων υπαλλήλων, αφού εγκριθεί από τη Βουλή, θα διενεργείται από επιτροπή 
της Υπηρεσίας Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού και η περίοδος απασχόλησής 

τους Οα διαρκεί έξι μήνες μόνο, χωρίς δικαίωμα επαναδιορισμού. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή του θέματος, ο νόμος που προτείνεται σκοπεύει 
στον περιορισμό της ανεξέλεγκτης πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων για την κάλυψη 
μόνιμων αναγκών, δεδομένου ότι με άλλη σχετική νομοθεσία που ψήφισε η Βουλή 
έχουν παγοποιηθεί οι προσλήψεις στο δημόσιο τομέα. 

ΕκΟέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης για το υπό αναφορά σχέδιο νόμου, οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν στην Επιτροπή ότι η κυβέρνηση 
συμφωνεί πως υπάρχει ανάγκη καθορισμού της διαδικασίας πρόσληψης των έκτα
κτων υπαλλήλων, γι' αυτό κατέθεσε στη Βουλή σχετικό νομοσχέδιο. Στο νομοσχέδιο 
γίνεται επίσης εισήγηση για αξιοποίηση των ήδη υπηρετούντων έκτακτων υπαλ
λήλων σε μόνιμες θέσεις, με βάση τριετές πρόγραμμα aπορρόφησής τους, και για 
περιορισμό της απασχόλησης έκτακτων υπαλλήλων μόνο για την κάλυψη εποχιακών 
αναγκών, η διάρκεια των οποίων δε θα υπερβαίνει τους έξι μήνες, ή άλλων πραγμα
τικών αναγκών που καθορίζονται λεπτομερειακά. 

Ο Επίτροπος Διοικήσεως δήλωσε στην Επιτροπή ότι συμφωνεί με την πρόταση 
νόμου, αλλά εισηγείται τη νομοθετική βελτίωσή της και την εξαίρεση της εκπαιδευ
τικής υπηρεσίας από τις ρυθμίσεις αυτές. 

Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας με γραπτό υπόμνημά της ζήτησε την 
εξαίρεση της εκπαιδευτικής υπηρεσίας από τις πρόνοιες του σχεδίου νόμου, γιατί οι 
προσλήψεις έκτακτων εκπαιδευτικών λειτουργών γίνονται με βάση τη σειρά προτε-
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ραιότητας των υποψηφίων στον πίνακα διοριστέων, που τηρείται με βάση το 

σχετικό νόμο, και γιατί αυτές αφορούν βασικά έκτακτους διορισμούς για ολόκληρο 

το σχολικό έτος ή για ορισμένο χρονικό διάστημα για αντικατάσταση εκπαιδευτικών 

λειτουργών, καθώς και έκτακτους διορισμούς πτυχιούχων σε θέσεις δασκάλων στη 

δημοτική εκπαίδευση για ολόκληρο το σχολικό έτος. 

Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Αρχής Βιομηχανικής 

Καταρτίσεως Κύπρου, του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης και άλλων 
ημικρατικών οργανισμών δήλωσαν στην Επιτροπή ότι το όλο θέμα δεν τους αφορά, 
από τη στιγμή που στις υπηρεσίες τους δεν προσλαμβάνονται έκτακτοι υπάλληλοι. 

Οι εκπρόσωποι του ΘΟΚ δήλωσαν στην Επιτροπή ότι ο οργανισμός 

λειτουργεί βασικά με έκτακτο προσωπικό και ότι εκ των πραγμάτων είναι αδύνατος 
ο ετήσιος προγραμματισμός των αναγκών του από τον προηγούμενο για τον 

επόμενο χρόνο. 

Οι εκπρόσωποι του ΚΟΤ δήλωσαν στην Επιτροπή ότι ο οργανισμός χρησιμο

ποιεί έκτακτους υπαλλήλους εκεί όπου οι ανάγκες δεν μπορούν να ικανοποιηθούν 
από το υφιστάμενο προσωπικό. Οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν να οριστικο
ποιείται ο κατάλογος των ενδιαφερομένων έπειτα από προφορική συνέντευξη, να 
αναθεωρείται κάΟε εξάμηνο και όχι σε ετήσια βάση, για να δίνεται η ευκαιρία 
εγγραφής και άλλων ενδιαφερομένων, και τέλος να μπορούν να προσληφθούν για 
περίοδο πέραν των έξι μηνών άτομα που η προηγούμενη υπηρεσία τους κρίθηκε 

ικανοποιητική. 

Οι εκπρόσωποι της Π ΑΣΥ Δ Υ τάχθηκαν υπέρ της οριστικής ρύθμισης του 

θέματος των εκτάκτων και συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου για 
σταδιακή απορρόφηση των ήδη υπηρετούντων έκτακτων υπαλλήλων. 

Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν τους, καΟώς και τις 
πρόνοιες του κυβερνητικού νομοσχεδίου για τις προσλήψεις έκτακτων υπαλλήλων, 

προχώρησαν στην κατ' άρθρο εξέταση της υπό αναφορά πρότασης νόμου και, σε 
συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, επέφεραν σ' 

αυτή κάποιες τροποποιήσεις που κρίθηκαν αναγκαίες. 

Οι Επιτροπές υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή της σε 
νόμο, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί, ώστε να εξαιρεθούν από τις πρόνοιές της 
οι εκπαιδευτικοί που διορίζονται με βάση τους πίνακες διοριστέων, οι κυβερνητικοί 
εργάτες που ασκούν χειρωνακτική εργασία, οι εργάτες που απασχολούνται ως 
χρονομέτρες και όσοι έκτακτοι απασχολούνται για περίοδο που δεν υπερβαίνει κατ' 

ανώτατο όριο τις δεκαπέντε εργάσιμες ημέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

Αυτός ο νόμος που θα ψηφίσουμε αποτελεί στην πραγματικότητα συμπλήρωση 
μιας αναγκαίας νομοθεσίας για την καθιέρωση όσο το δυνατό μεγαλύτερου βαθμού 
αξιοκρατίας στη δημόσια υπηρεσία με την ευρεία της έννοια. 
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Θέλω να πω ότι ο θεσμός των εκτάκτων υπήρξε στο παρελΟόν το παράθυρο, 

κατά άλλους η καμαρόπορτα, μέσα από την οποtα περνούσαν οι χιλιάδες των ευνοη
μένων με διορισμούς που γίνονταν κατευθείαν από υπουργούς ή από διάφορα 

γραφεία και διάφορες υπηρεσίες. Και πρέπει να λεχθεί ότι λέχθηκε πολλές φορές 
απ' αυτό το βήμα σ' αυτή την αίθουσα το γεγονός πως ο αριθμός των επίσημων 

διορισμών στη δημόσια υπηρεσία είναι μειωμένος τα τελευταία χρόνια, αλλ' αυτό 

δεν αποτελεί και απόδειξη της μείωσης των δαπανών του κρατικού μισθολογίου, 

διότι την ίδια στιγμή που υπήρχαν μειωμένες προσλήψεις επίσημων κυβερνητικών 

υπαλλήλων γίνονταν χιλιάδες προσλήψεις εκτάκτων, χωρίς διαδικασίες, χωρίς αντι

κειμενικά κριτήρια, με απόλυτη αυθαιρεσία, μπορεί να πει κανείς. Αυτό το νομο

σχέδιο στην πραγματικότητα Οα καταργήσει τους εκτάκτους είτε το έχουμε εννοήσει 

είτε όχι. Από τη στιγμή που οι Οέσεις των εκτάκτων δε θα είναι ελκυστικές για τους 

υποψηφίους, από τη στιγμή που θα γνωρίζουν ότι μόνο για έξι μήνες μπορούν να 

φυτευτούν σ' αυτή τη Οέση, Οα σταματήσουν να ενδιαφέρονται και δε θα έχουμε 

υποψηφίους γι' αυτές τις Οέσεις και τελικά Οα καταργηθεί. στην πραγματικότητα ο 

θεσμός των εκτάκτων ή, αν δε θα καταργηθεί, θα περιοριστεί εκεί όπου πράγματι 

είναι απολύτως αναγκαίο. 

Και επιπλέον θα οδηγήσει έμμεσα και κάπου αλλού. Θα οδηγήσει στη λύση 

του άλλου προβλήματος, του μεγάλου προβλήματος, των πάρα πολλών εκτάκτων 

που υπάρχουν για χρόνια στη δημόσια υπηρεσία. Και αυτή τη φορά, κύριοι συνά

δελφοι, αυτό το ζήτημα Οα λυθεί κατά τρόπο οριστικό, διότι το ξανάλυσε η Βουλή 

αλλά ξαναδημιουργήθηκε η στρατιά των εκτάκτων, γιατί ακριβώς υπήρχαν οι νομο

θεσίες και οι διαδικασίες που επέτρεπαν να αναγεννάται αυτή η στρατιά. 

Τώρα η νομοθεσία δε θα επιτρέπει τη δημιουργία νέας στρατιάς εκτάκτων, αν 
και πιστεύω ότι, όταν θα έρθει η ώρα, αυτοί που έχουν προσληφθεί με τον τρόπο της 

διαδικασίας των εκτάκτων καλώς ή κακώς έχουν αποκτήσει ένα κεκτημένο, κατά το 
ευρωπα·ίκό κεκτημένο, με τη μακρά τους υπηρεσία, επομένως θα μονιμοποιηθούν 

και τότε αυτή η μονιμοποίηση πιστεύω θα είναι και η τελευταία που θα αποφασίσει 
η κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Χαιρετίζουμε την πρόταση νόμου και ασφαλώς θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο 

σε νόμο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θέλω να ξεκαθαρίσω από την αρχή ότι η πρόταση νόμου αφορά οποιεσδήποτε 

νέες προσλήψεις εκτάκτων γίνουν από Ιη Ιανουαρίου 1996· δεν αφορά καθ' οιονδή
ποτε τρόπο ευρισκόμενους στην υπηρεσία έκτακτους υπαλλήλους. Επαναλαμβάνω, 

αφορά αυτούς που θα προσληφΟούν. Και αυτή η πρόταση νόμου δεν έγινε, επειδή η 

Βουλή των Αντιπροσώπων συμφωνά με τη διαιώνιση και την επέκταση του θεσμού 
των εκτάκτων. Αντίθετα, έχω την άποψη ότι υπάρχει πολιτική βούληση από όλες τις 

πλευρές της Βουλής να τερματιστεί η λειτουργία αυτού του θεσμού που δε νομί

ζουμε τελικά ότι εξυπηρετεί ή τη δημόσια υπηρεσία ή τους προσλαμβανόμενους ή 
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οποιουσδήποτε άλλους. Επειδή όμως ταυτόχρονα γνωρίζουμε ότι στον ένα ή στον 

άλλο βαθμό, αυτό το πράγμα δεν μπορεί να επιτευχΟεί από τη μια μέρα στην άλλη, 

γι' αυτό θεωρήθηκε σκόπιμο τουλάχιστον εκείνες οι λίγες περιπτώσεις -ελπίζουμε
κατά τις οποίες θα συνεχίσουν να προσλαμβάνονται έκτακτοι ή αυτοί που θα προσ

λαμβάνονται για κάποιες συγκεκριμένες εργασίες και είναι εκ φύσεως έκτακτοι, 

δηλαδή δε μονιμοποιούνται, διότι δεν υπάρχει μόνιμη προς τούτο εργασία, να 
περιοριστούν στο ελάχιστο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Οι εποχιακοί. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όχι, οι εποχιακοί εξαιρούνται. Οι εποχιακοί είναι μια άλλη κατηγορία. 

Θα γίνονται με τις πρόνοιες της πρότασης αυτής που έχετε μπροστά σας. 

Το θέμα των εκτάκτων έχει πάρει τα τελευταία χρόνια μια έξαρση ανείπωτη 

και μάλιστα μερικά Υπουργεία, μερικές υπηρεσίες, μερικοί ημικρατικοί οργανισμοί 

κυριολεκτικά έχουν κάΟε ευχέρεια -αν στη δημόσια υπηρεσία υπάρχει μορατόριουμ 

και δυσκολεύεται κάποιος να συμπληρώσει τις θέσεις- με την εύκολη οδό των εκτά

κτων να συμπληρώνουν Οέσεις που είχαν κάθε ευχέρεια να τις συμπληρώσουν με 

μόνιμο προσωπικό! Είναι ένα φαινόμενο που το συναντά κανένας σε πάρα πολλά 

τμήματα. Τριάντα κενές θέσεις και τριάντα έκτακτοι! Δηλαδή, υποκαταστήσαμε την 

πρόσληψη μόνιμων υπαλλήλων με τους έκτακτους, θεωρώντας κάποιοι ότι στοιχί
ζουν λιγότερο αλλά σίγουρα το ελατήριο είναι η ευκολία με την οποία μπορεί να 

βάλεις έναν έκτακτο και η παράλληλη ευκολία που μπορείς να διευθετήσεις ποικίλες 

υποχρεώσεις. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Άλλοι στοιχίζουν λιγότερο και άλλοι περισσότερο. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Μάλιστα. 

Το θέμα των εκτάκτων, κύριοι συνάδελφοι, δεν αποτελεί θέμα της παρούσας 

συζήτησης και δε θα μας απασχολήσει. Όμως μιλώ για τους εκτάκτους εν υπηρεσία. 

Όμως, θεωρήσαμε ως εισηγητές καθώς και οι επιτροπές που είχαν συζητήσει 

αυτό το θέμα, ότι δεν είναι αυτής της στιγμτjς καΟήκον, θα πρέπει όμως να είναι 

καθήκον μέσα στο 1996 να ασχοληθούμε με το τι Οα γίνει μ' αυτούς τους ανΟρώ
πους. Γι' αυτό στην πρόταση νόμου σαφέστατα ιδίως στην παράγραφο 8 και σε ένα 
άλλο σημείο, αναφέρεται ότι οι εν υπηρεσία ευρισκόμενοι έκτακτοι υπάλληλοι δεν 

επηρεάζονται από τις πρόνοιες αυτής της πρότασης νόμου και η υπηρεσία τους ή η 

παράταση της υπηρεσίας τους ή η επανατοποθέτησή τους διέπεται από τους μέχρι 

τώρα υφιστάμενους νόμους. 

Και επειδή, κύριοι συνάδελφοι, στον όρο έκτακτοι υπάλληλοι δεν περιλαμβά

νονται οι δεκαπενθήμεροι και επειδή διαπιστώθηκε ότι Οα ήταν δυνατό με την εφαρ

μογή από Ιη Ιανουαρίου ή από την ημέρα της δημοσίευσης αυτού του νόμου να 

απολυθούν όχι γιατί η υπηρεσία Οέλει να τους απολύσει, αλλά γιατί ο νόμος οδηγεί 

προς την απόλυσή τους -δεκαπενθήμεροι ή επί άλλης βάσεως εργαζόμενοι- προτεί
νουμε μια προσθήκη που μπορεί να είναι εκ του περισσού αλλά την προτείνουμε, για 
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να είνα~ σαφής. Στο άρθρο 11 να προστεθεί η ακόλουθη επιφύλαξη: "Νοείται περαι
τέρω ότι για πρόσωπα που υπηρετούν πάνω σε δεκαπενθήμερη ή άλλη βάση και στη 

διάρκεια των τελευταίων δώδεκα μηνών έχουν συνολική υπηρεσία τουλάχιστον έξι 

μήνες, οι διατάξεις του παρόντος νόμου δεν έχουν εφαρμογή και εξακολουθούν να 

ισχύουν οι πρόνοιες του πιο πάνω -τους αναφέρει-νόμου". Δηλαδή, αν θα απολυ
θούν από την υπηρεσία ή αν θα συνεχιστεί η εργοδότησή τους δε θα σχετίζεται με 

αυτό το νόμο αλλά με τους υπόλοιπους νόμους οι οποίοι προνοούσαν την πρόσ

ληψη των εκτάκτων. Με αυτό τον τρόπο, επαναλαμβάνω. καλύπτεται σίγουρα ο 
καθένας ο οποίος σήμερα είναι έκτακτος και τη μελλοντική του τύχη θα την αποφα
σίσει οποιαδήποτε απόφαση ληφθεί είτε είναι από τη Βουλή είτε από την κυβέρνηση 

για το πώς αυτοί οι έκτακτοι μονιμοποιούνται ή απολύονται ή αποζημιώνονται ή 

άλλως πως. 

Ευχαριστώ, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ευσταθίου, να σας δώσω το λόγο, από τη θέση σας, γιατί έχει κυλήσει ο 
χρόνος. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, Οα πρέπει να λεχθεί ότι αυτός ο νόμος επαναφέρει τη συνταγ

ματική τάξη. Τι προβλέπεται στο Σύνταγμα, στο άρθρο 122 και μετέπειτα; Λέει πως 

για να υπάρχει αξιοκρατία καθιδρύεται επιτροπή δημόσιας υπηρεσίας της οποίας η 
θητεία είναι μεγαλύτερη από τη θητεία του Προέδρου της Δημοκρατίας που διορίζει 
αυτή την Επιτροπή, ώστε να μην είναι επιρρεπής αυτή η Επιτροπή σε έξωθεν επεμ

βάσεις. Αυτό το δεύτερο σημείο που αναφέρεται εκεί είναι ότι είναι τόσο κατοχυρω

μένη αυτή η Επιτροπή, ώστε μόνο υπό τους όρους που απολύονται οι δικαστές του 

ανώτατου δικαστηρίου μπορούν να απολυθούν. Και σ' αυτή την Επιτροπή ανατέ
θηκε η πρόσληψη των δημόσιων υπαλλήλων του κράτους, η αξιολόγηση των ικανό
τερων για να προσληφθούν με σκοπό να εδραιωθεί η αξιοκρατία. Μ ε τη μέθοδο της 
προσλήψεως των έκτακτων υπαλλήλων όχι από την κυβέρνηση αυτή και μόνο είναι 

ιστορία της δηκοκρατίας η λεγόμενη η οποία έχει καταχωρηθεί και στα λεξικά μας 

για την αναξιοκρατία που είχε τότε εφαρμοστεt. Οφείλουμε να λέγουμε τα πράγ

ματα με το όνομά τους. Με τη μέθοδο της προσλήψεως εκτάκτων δεν έχει να παίξει 

ρόλο η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας αλλά διάφοροι άλλοι παράγοντες οι οποίοι 

κατ' εντολήν και με μέσα διορίζουν τους έκτακτους υπαλλήλους κατά κανόνα. Στο 

τέλος αυτοί έμπαιναν στη δημόσια υπηρεσία με νόμο του κράτους, διότι εδημιουρ

γείτο κοινωνικό πρόβλημα. Δεν μπορεί πλέον να υπάρξει τρόπος διαφυγής. Αν 
θέλεις υπάλληλο, τον παίρνεις μονίμως, αν δε χρειάζεσαι τον υπάλληλο, δεν τον 

παίρνεις καθόλου. Και το λεγόμενο μορατόριουμ είναι και λίγο ψευδεπίγραφο, 
διότι, ενώ έχουμε τριάντα θέσεις, όπως λέχθηκε από τον κ. Χρίστου, ανοιχτές και 
υποτιθεται δεν τις πληρούμε για να εξοικονομήσουμε χρήματα, τις πληρούμε με τη 

μέθοδο της προσλήψεως εκτάκτων τους οποίους επιλέγουμε εμείς που τους διορί

ζουμε και όχι το ανεξάρτητο όργανο και δεν υπάρχει μορατόριουμ δεν υπάρχει 
τίποτε. Διότι οι άνθρωποι στο τέλος δίκαια Οα απαιτήσουν τη μονιμοποίησή τους. 

Από την άποψη αυτή πιστεύω ότι είναι μια επάνοδος στη συνταγματική τάξη. 

Επ' ευκαιρία, επειδή τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θα σας ευχηθώ χρόνια πολλά 
και κάθε ευτυχία, επειδή θα αναχωρήσω με την άδειά σας. 

(Γέλια) 



: 

953 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και εγώ σας εύχομαι το ίδιο, κύριε Ευσταθίου. Καλά είπατε η δικοκρατία με 

γιώτα. 

ΕΥ. ΕΥΠΑΘΙΟΥ: 

Όχι ήταν με ήτα που το εννοούσα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν προχωρούμε στην τροπολογία. 

Είναι αποδεχτή η τροπολογία, δεν υπάρχει ένσταση. 

Προχωρούμε στην ψήφιση του νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Διαδικασία διαπίστωσης αναγκών για την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων. 

Πίνακας. Άρθρο 3. 

Διαδικασία καταρτισμού καταλόγων έκτακτων υπαλλήλων από την Υπηρεσία. 

Άρθρο4. 

Διορισμός έκτακτων υπαλλήλων από την Επιτροπή. Άρθρο 5. 

Κριτήρια καθορισμού της σειράς προτεραιότητας στους καταλόγους έκτακτων 

υπαλλήλων. Άρθρο 6. 

Γενικές αρχές που διέπουν την πρόσληψη έκτακτων νπαλλήλων. Άρθρο 7. 

Υπηρετούντες έκτακτοι υπάλληλοι. Άρθρο 8. 

Έκτακτοι υπάλληλοι για εποχιακή εργασία. Άρθρο 9. 

Κανονισμοί. Άρθρο 10. 

Κατάργηση και επιφύλαξη. Άρθρο 11. 

Παράνομη πρόσληψη. Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 12 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν νπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το ι μέχρι και το 12 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί. της Διαδικασίας Πρόσληψης Έκτα

κτων Υπαλλήλων στη Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμος του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Το ΑΚΕΛ μας έχει δώσει ένα δώρο. Πρόσεξα, ότι ο κ. Θεοδώρου και μερικοί 
άλλοι τρέφονται με τις κουφέττες. Αποτέλεσμα, δίδαγμα... τελειώσαμε νομίζω, 
κύριε Πρόεδρε, τη συνεδρία, δεν είναι έτσι; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Οχι δεν τελειώσαμε, έχουμε Κεφάλαιο Β'. 

(Γέλια) 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θα μας φάει την κούρσα ο κ. Αναστασιάδης, κύριε Πρόεδρε. 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αφού ξεκίνησα θα πω την παρατήρησή μου. 

Αποτέλεσμα είναι ότι μερικούς θα κόψει η όρεξή τους και Οα φάει το ψωμί μας 

το ΑΚΕΛ. 

(Γέλια) 

Προειδοποιώ για όσους τρώνε κουφέττες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, εκείνο που πρόσεξα είναι ότι το ΑΚΕΛ εLναι δημοκρα
τικό. Αφήνει τρεις καραμέλες κόκκινες αλλά έχει και τρεις άσπρες, που σημαίνει 

ότι δέχονται μέχρι το 50%. 

(Γέλια) 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Εξάλλου έσιει μερικούς που εν κόφκει η όρεξή τους ό,τι τζιαι να συμβεί. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, δυστυχώς έσιει τζιαι κάποιους που μπορεί να μασήσουν το 

δόντι τους με τόσες καραμέλες. 

(Γέλια) 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Τραπεζικών Αργιών Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου 
Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία 

Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπετω στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Διπλωμάτων Ευρεσηεχνίας Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Συντάξεων (Ορισμένοι Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας) (τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Ο περί της Χορήγησης Ειδικής Αύξησης στη Σύνταξη των Μελών της 

Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμος του Ι 995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ι I) Ο περί Σπόρων Νόμος του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλ
λοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου- Θέση Γενικού Διευ
θυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηχαν από το Υπουργείο Εργασίας χαι Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεω
ρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηχαν από το Υπουργείο Συγχοινωνιών χαι Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομιχών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Δημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την 
Κάλ'uψη Βασικών Αναγχών) Κανονισμοί του 1995. 
Κατατέθηχαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνιχών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας χαι Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Ί"ροποποιη

τιχοί) Κανονισμοί του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (τροποποιη

τικοί) Κανονισμοί του ι 995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) 'Εκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από την 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλη
τισμού σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογι
σμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμου του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων προς την Αρχή Λιμένων Κύπρου 
σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί. Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

19) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως προς τον Οργανισμό 
Νεολαίας σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογι
σμού του Οργανωμού Νεολαίας Νόμου του 1995. 
ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία· και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 
εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλή
ψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 
Νόμου του 1985. (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ-υπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

21) Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Γροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 1995. 

ΚατατέΟηκε από το Βουλευτή κ. Τάκη Χατζηδημητρίου, Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ και από τον κ. Αριστο

φάνη Γεωργί.ου, Βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις-Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργο\ι Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώ-τηση ΣΊ''Δ' 364, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσο\ι κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

"Σχετικά με τη δυνατότητα αξιοποίησης των ομβρίων υδάτων που θα σ-uλλέγο

νται από το αποχετευτικό σύστημα ομβρίων υδάτων μείζονος Λεμεσού, σας πληρο

φορώ τα ακόλουθα: 

Τα όμβρια ύδατα που θα συλλέγονται μέσω του αποχετευτικού συστήματος θα 

καταλήγουν στην παραλιακή περιοχή, για τη δημιουργία δε κατάλληλου αποθηκευ

τικού χώρου (κατασκευή υδατοδεξαμενής) θα απαιτηθούν τεράστιες εκτάσεις, η 

απόκτηση των οποίων συνεπάγεται την καταβολή πολύ ψηλών αποζημιώσεων, 

πέραν του ότι θα είναι πολύ δύσκολο να αποκτηθούν λόγω της ανάπτυξης που 

υπάρχει στην περιοχή. Επιπλέον, θα χρειαστούν αντλιοστάσια και αγωγοί άντλησης 

και μεταφοράς του νερού στις περιοχές που θα αρδεύονται, πράγμα που αναμένεται 

να καταστήσει το όλο έργο οικονομικά ασύμφορο και μη βιώσιμο . 

Πέραν των πιο πάνω, το νερό που θα προέρχεται από τους δρόμους θα μετα

φέρει πολλά φερτά υλικά, όπως ξύλα, χαρτιά, πλαστικά και άλλα δοχεία, επίσης δε 

θα περιέχει λάδια και άλλες χημικές ουσίες από τις εξατμίσεις των αυτοκινήτων και 

δυνατό να καθίσταται ακατάλληλο για οποιαδήποτε χρήση, εκτός αν τύχει σχετικής 

επεξεργασίας. 

Αναφέρεται εξάλλου ότι, επειδή οι αναμενόμενες ροές θα προέρχονται από 

πλήμμυρες και επομένως σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα θα υπάρχουν πολύ 

μεγάλες ποσότητες νερού που θα πρέπει να συσσωρευτούν, αποθηκευτούν και 

αντληθούν για χρήση εκεί όπου θα υπάρχει ανάγκη, η κατασκευή ενός τέτοιου έργου 

κρίνεται ασύμφορη. 

Με βάση τα πιο πάνω, προκύπτει ότι, τόσο για οικονομικούς όσο και για 

τεχνικούς και άλλους λόγους, δεν ενδείκνυται η εκμετάλλευση και αξιοποίηση των 

ομβρίων υδάτων του αποχετευτικού συστήματος μείζονος Λεμεσού για aρδευτικούς 

σκοπούς." 
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: Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 1995 τοtι Υποtιργο\ι Εσωτερικών κ. Ντίνοtι 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 539, ημερομηνίας 1ης Ιοtινίοtι 1995, τοtι 

Βοtιλεtιτή εκλογικt1ς περιφέρειας Λεμεσο\ι κ. Δώρο" θεοδώρου. 

''Ο δρόμος Μαλ~άς-Δοράς έχει μήκος 5 χμ. και πλάτος οδοστρώματος 4 μέτρα . 

Κατά τα έτη 1991-1994 δαπανήθηκε από την επαρχιακή δ~οίκηση ποσό !:24.000 για 
βελτιώσεις/ευθυγραμμίσεις δύο στροφών του δρόμου. Φέτος διατέθηκε ποσό !:6.000 
για τοποθέτηση κιγκλιδωμάτων σε επικίνδυνα σημεία και f:IO.OOO για επάλειψη με 
πρέμιξ τμήματος του ασφαλ τικού οδοστρώματος." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίοtι 1995 τοtι Υποtιργο\ι Εσωτερικών κ. Ντίνο" 

Μιχαηλίδη στις ερωτήσεις ΣΊ''Δ ' 571 και ΣΊ'Έ'45, ημεοομηνίας 2 Ιοtινίοtι και 
20 Σεπτεμβρίου 1995, των Βοtιλεtιτών εκλογ ικής περιφέρειας Πάφοtι κtιρίων 
Γιαννάκη Ομήροtι και Νίκοtι Πιττοκοπίτη, αντίστοιχα. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Κοίλης να ευθυγραμμιστεί ο δρόμος 
Τσάδας-Κοί.λης στα σημεία που υπάρχουν επικίνδυνες στροφές, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Ο αναφερόμενος δρόμος είναι μήκους 4 χμ. περίπου. Το ασφαλτικό του 
οδόστρωμα διευρύνθηκε παλαιότερα από 3,50 σε 5,50 μέτρα. Φέτος ολοκληρώθηκε η 
επίστρωσή του με πρέμιξ και κατά την εκτίμησή μας ο δρόμος βρίσκεται σήμερα σε 
άριστη κατάσταση. Επικίνδυνες στροφές δεν υπάρχουν και κατά συνέπεια δεν απαι
τείται οποιαδήποτε άλλη εργασία. 

Πρόσφατα έγινε καθάρισμα των παγκέττων από διάφορες ακαθαρσίες και 
χόρτα, με αποτέλεσμα σήμερα να υπάρχει πλήρης ορατότητα." 

Απάντηση ημεοομηνίας 24 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργο\ι Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 600, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 
1995, τοtι Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με την κατασκευή του παρακαμπτήριου Πέγειας προς Κάθικα, σας 

πληροφορώ ως ακολούθως: 

Τα κατασκευαστικά σχέδια του παρακαμπτήριου Π έγειας, μήχους 2,8 χμ., που 
υπολογίζεται να στοιχίσει βάσει προκαταρκτικής εκτίμησης t550.000, βρίσκονται σε 
προχωρημένο στάδιο, αλλά δεν έχουν συμπληρωθεί, διότι εξετάζονται νέες ενστά

σεις του Δήμου Πέγειας, καθώς και επηρεαζόμενων ~διοκτητών. 

Ωστόσο, υπολογίζεται ότι μέσα στο 1996 θα διευθετηθεί. το πρόβλημα των 

ενστάσεων χαι θα οριστικοποιηθούν τα σχέδια, με προοπτική να συμπεριληφθεί 

πρόνοια στον ΠροtJπολογισμό Αναπτύξεως του 1997 για έναρξη του έργου. 
Σημειώνεται επίσης ότι οι προτεινόμενες πιστώσεις των f:200.000 στον ΠροtJ

πολογισμό Αναπτύξεως του 1996 για το δρόμο Κόλπου των Κοραλλίων- Κάθικα 
(παρακαμπτήριου Π έγειας και Κάθικα) θα διατεθούν για έναρξη των εργασιών 
κατασκευής του παρακαμπτήριου Κάθικα, μήκους 1,8 χμ., έναντι προtJπολογιζό

μενης δαπάνης ±:350.000, του οποίου τα κατασκευαστικά σχέδ~α είναι έτοιμα." 

Απάντηση ημερομψίας 24 Νοεμβρίου 1995 τοtι Υπουργο\ι Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 605, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1995, τον Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το αίτημα του Δήμου Πέγειας για παραχώρηση οικονομικής 

βοήθειας για την επιδιόρθωση των αγροτικών δρόμων εντός και εκτός της περιοχής 
αναδασμού, σας πληροφορώ ότι ο Δήμος Πέγειας προωθεί. σταδιακά τη συντήρηση 
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των αγροτικών δρόμων, με βάση προτεραιότητες, από τον προυπολογισμό του, ο 
οποί.ος ενισχύεται κάθε χρόνο με κρατική χορηγία. Φέτος η κρατική χορηγία ανήλθε 

στο ποσό των .t:Ι5.SOO." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίον 1995 τον Υπονργοv Σνγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμον Αδαμίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 640, ημερομηνίας 30 Ιοννίον 
1995, τον Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοv κ. Ανγερινοv Παπαρέ. 

"Σχεηκά με την ανέγερση τοπικού μουσείου και την αναστήλωση ορισμένων 

αρχαίων μνημείων στην περιοχή Αμαθούντας, σας πληροφορώ ως ακολούΟως: 

α) Η ανέγερση τοπικού μουσείου στην ΑμαΟούντα περιλαμβάνεται στα 

μελλοντικά προγράμματα του Τμήματος Αρχαωτήτων, αλλά πριν από την 

υλοποίησή του θα πρέπει να προηγηθεί η συμπλήρωση ορισμένων 

ανασκαφών και να ετοιμαστεί. γενικό σχέδιο για τη διαμόρφωση και 

τοπιοτέχνηση του αρχαιολογικού χώρου, που να επιτρέπει την ανέγερση 
σε κατάλληλο χώρο και του τοπικού μουσείου, σε συνδυασμό με το 

κέντρο επισκεπτών. 

β) Για το αρχαίο λιμάνι δεν προγραμματίζεται να γίνει οποιαδήποτε 

αναστήλωση, γιατί μια τέτοια ενέργεια θα είχε ως αποτέλεσμα την κατα

στροφή των αυθεντικών αρχαιολογικών καταλοίπων και Οα αποτελούσε 
κατάφωρη παραβίαση της Σύμβασης της Βενετίας για τη διατήρηση της 

παγκόσμιας αρχιτεκτονικής και αρχαιολογικής κληρονομιάς. 

γ) Ο ναός της Αφροδί.της άρχισε ήδη να αναστηλώνεται μερικώς. Συγκεκρι

μένα, έχει ανακατασκευαστεί το κρηπίδωμα και συμπληρώθηκε η μελέτη 

για αναστήλωση της ανωδομής, όσο αυτό επιτρέπεται από το υπάρχον 

αρχαίο υλικό. 

δ) Το αρχαίο τείχος συντηρείται και η ανασκαφή του θα συνεχιστεί μέχρι να 

ολοκληρωθει. 

ε) Η αρχαία αγορά έχει ήδη αναστηλωθεί μερικώς. Περαιτέρω αναστήλωσή 

της δεν ενδείκνυται, γιατί κάτι τέτοιο θα οδηγούσε σε σύγχρονη κατα
σκευή, πράγμα που αντίκειται στις πρόνοιες της Σύμβασης της Βενετίας. 

στ) Όσον αφορά την αρχαία σήραγγα, οποιαδήποτε μελέτη για την αξιολό

γησή της θα αναληφθεί μετά την ολοκλήρωση της ανασκαφικής έρευνας." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίον 1995 του Υπονργοv Σνγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Δ' 648, ημερομηνίας 10 Ιονλίον 
1995, του Βονλεντή εκλογικής πεQιφέρειας Πάφον κ. Γιαννάκη Ομήρον. 

"Σχετικά με την ολοκλήρωση της μελέτης για διεύρυνση του γεφυριού στη 

συμβολή των δρόμων προς Χλώρακα και Έμπα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο Κλάδος Κυκλοφοριακών Μελετών του Τμήματος Δημόσιων Έργων έχει 

ετοιμάσει ρυθμιστικό σχέδιο για τη διαμόρφωση της συμβολής των δρόμων προς 

Χλώρακα και Έμπα (παρά τα 'Διπλαρκάτζια') περιλαμβανομένης και διεύρυνσης 

της υφιστάμενης γέφυρας. Η ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων υπολογί
ζεται να ενταχθεί στο πρόγραμμα μελετών του 1996, με στόχο την ένταξη του έργου, 
το κόστος του οποίου υπολογίζεται προκαταρκτικά σε !300.000, στον Προυπολο
γισμό Αναπτύξεως του 1997." 

Ι ι 
jι 
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·Απάντηση ημεοομηνίας 24 Νοεμβρίον 1995 τον Υπονργού Εσωτερικών κ. Ντίνον 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση Σ'f'Δ' 659, ημερομηνίας 11 Ιονλίον 1995, τον 

Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστον κ. Κίκη Γιάγκον. 

"Σχετ~κά uε το αίτημα της κο~νότητας Φρενάρους γ~α διαπλάτυνση και ασφαλ

τόστρωση του χωμάτινου δρόμου Φρενάρους-Σωτήρας (Αγίας Θέκλας), σας πληρο

φορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπό αναφορά δρόμος αρχίζει από το Φρέναρος, δ~ασχίζει τη βιομηχα

ν~κή περιοχή Σωτήρας και καταλήγει στο δρόμο Σωτήρας-Αγίας Θέκλας. 

Υφίσταται και χρησ~μοποιείτα~ ως αγροτικός δρόμος από πάρα πολλά 
χρόνια, όμως στο μεγαλύτερό του μέρος δεν είναι εγγεγραμμένος ως 

δημόσ~ος. 

(β) Α ίτημα των α~ρετών μελών του συμβουλίου βελτ~ώσεως είναι η δ~απλά
τυνση και ασφαλ τόστρωσή του, διότι εκτός από τη γεωργική του χρήση, 

Οεωρείτα~ η καλύτερη προσπέλαση των κατοίκων του Φρενάρους στις 
τουριστικές παραλιακές περιοχές της επαρχίας Αμμοχώστου. Το αίτημα 

αυτό τέΟηκε και κατά την επίσκεψή μου στην κοινότητα Φρενάρους στις 
29.6.1995. Όμως, μου αναφέρθηκε ότι το θέμα προσκρσύει στην άρνηση 

ιδιοκτητών κτημάτων να συγκατατεθούν στη δωρεάν παραχώρηση μέρους 

των κτημάτων τους για διεύρυνση/εγγραφή του δρόμου και στη διαφορά 
που διαπιστώθηκε αναφορικά με τη θέση του υφιστάμενου δρόμου που 

διασχίζει τη βιομηχανική περιοχή Σωτήρας. Η ενδεδειγμένη διαδικασία 
για την επιτυχή προώθηση του α~τήματος είνα~ η απαλλοτρίωση των 

επηρεαζόμενων ιδιοκτησ~ών από το συμβούλιο βελτιώσεως. Πληροφο
ρούμα~. εν τω μεταξύ, ότι το συμβούλιο βελτιώσεως Φρενάρους επανεξε

τάζει το όλο θέμα σε συνεργασία με τους επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες, με 
σκοπό να προχωρήσε~ στις ενδεδειγμένες ενέργε~ες." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίον 1995 τον Υπονργού Εσωτερικών κ. Ντίνον 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση Στ'Ε' 14, ημερομηνίας 4 Ανγούστον 1995, τον 

Βονλεντή εκλογ ικtjς περιφέρειας Αμμοχώστον κ. Κίκη Γιάyκον. 

"Σχετικά με το αίτημα της κο~νότητας Κοφί.νου να ασφαλτοστρωΟεί ο δρόμος 
Κάτω Κοφίνου προς το δρόμο Αγκλεισίδων και την κτηνοτροφική περιοχή, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Κάτω Κοφίνου προς Αγκλεισίδες έχει ασφαλτοστρωΟεί κατά το 

1993 έναντ~ δαπάνης f: 10.000. 
(β) Ο δρόμος προς την κτηνοτροφική περιοχή είναι χωμάτινος, μήκους 

0,7 χμ., και για την ασφαλτόστρωσή του απαιτείται δαπάνη !:27.000. Η 

εκτέλεση της εργασίας θα προωθηθεί ανάλογα με άλλες προτεραιότητες 

και τις πιστώσεις που θα διατεθούν στο μέλλον. Ενδέχεται να καταστεί 

δυνατή η διάθεση ορισμένου ποσού μέσα στο 1996." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίον 1995 τον Υπονργού Σνγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμον Αδαμίδη στην ερώτηση Στ'Ε' 30, ημερομηνίας 28 Ανγούστον 
1995, τον Μέλονς της Βονλής εκλογικής περιφέρειας Λενκωσίας κ. Καίτης 

Κληρίδον. 

"Σχετικά με διάφορα αιτήματα/προβλήματα της Περιστερώνας που αφορούν 

το οδικό δικτυο της περιοχής, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

i 
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I. Αναμόρφωση του κύριου δρόμου εντός της Περιστερώνας (παλιός δρόμος 

Λευκωσίας-Τροόδους) σε συνδυασμό με την κατασκευή πεζοδρομίων και 

αποχέτευσης 

Οι εργασίες αναμόρφωσης του κύριου δρόμου εντός Περιστερώνας ήδη 

προωθούνται από το Τμήμα Δημόσιων Έργων. Οι βελτιώσεις που προνο

ούνται διαλαμβάνουν κατασκευή αποχετευτικού, διαπλάτυνση και κατα

σκευή πεζοδρομίων, όπου είναι δυνατό, έναντι ολικής δαπάνης ίΙΙΟ.ΟΟΟ. 

Μέσα στο 1995 έχει διατεθεί. ποσό ±:40.000 για κατασκευή της πρώτης 
φάσης του έργου από το κονδύλι 21.04.3-96.825 'Βελτιώσεις κυρίων 

δρόμων που διέρχονται μέσω παρακαμπτομένων χωριών'. Για το 1996 
έχει περιληφθεί στον προϋπολογισμό επίσης ποσό ±:40.000, ενώ προγραμ
ματίζεται να περιληφθεί στον προϋπολογισμό του 1997 για συμπλήρωση 
των εργασιών ποσό ±:30.000 κάτω από το ίδιο κονδύλι. 

2. Υπόγεια διάβαση στον υπεραστικό δρόμο (καινούριο) Λευκωσίας

Τροόδουι;. Κατασκευή διάβασης πεζών με σήμανση, ως προσωρινή λύση. 

Το αίτημα μελετήθηκε από το Τμήμα Δημόσιων Έργων και ουσιαστικά 

αφορά την κατασκευή ανισόπεδου κόμβου στη διασταύρωση του κύριου 

δρόμου με τους δρόμους προς Περιστερώνα και προς Κατωκοπιά, χρησι

μοποιώντας ένα από τα ανοίγματα της υφιστάμενης γέφυρας του κύριου 

δρόμου πάνω από τον ποταμό Σερράχη. Η δαπάνη για την κατασκευή του 

έργου υπολογίζεται να είναι της τάξης των !300.000. Επίσης, πέρα από 

τα προβλήματα διακίνησης που Οα δημιουργηθούν, θα απαιτηθεί η χρήση 

γης εντός της οικιστικής περιοχής, γεγονός που αποτρέπει τη λύση αυτή. 

Για αύξηση της οδικής ασφάλειας στο σημείο αυτό, μελετήθηκε ως διαζευ

τική λύση ο φωτισμός του κύριου δρόμου και της διασταύρωσης. Η 

σχετική μελέτη έχει ήδη συμπληρωθεί από την ΑΗΚ και της παραχωρή

θηκαν οι σχετικές πιστώσεις για εκτέλεση της εργασίας. Όσον αφορά το 

αίτημα για κατασκευή ισόπεδης διάβασης πεζών, ως προσωρινή λύση, από 

μετρήσεις που έχουν γινει και με βάση τα κριτήρια δε φαίνεται να 

υπάρχει διακίνηση πεζών που να δικαιολογεί την κατασκευή διάβασης 

στο σημείο αυτό. Επιπρόσθετα, η δημιουργία ισόπεδης διάβασης πεζών 

στον υπεραστικό αυτό δρόμο δεν παρέχει ασφαλείς συνθήκες διακίνησης 

στους πεζούς, αφού οι οδηγοί δεν τηρούν το όριο ταχύτητας και αναπτύσ

σουν ψηλές ταχύτητες. Το αίτημα τέθηκε στην ίεχνική Επιτροπή του 

Κεντρικού Φορέα για επί.λυση κυκλοφοριακών προβλημάτων' και για 

τους πιο πάνω λόγους απορρίφθηκε. Σημειώνεται ότι το Τμήμα Δημόσιων 

Έργων προωθεί. σταδιακή βελτίωση/αναβάθμιση των επικίνδυνων 

σημείων/τμημάτων του υφιστάμενου δρόμου Ακακίου - Περιστερώνας -
Αστρομερίτη στα πλαίσια του Προ'Uπολογισμού Αναπτύξεως. Στα σημεία 

που ήδη μελετούνται περιλαμβάνεται και η βελτίωση της πιο πάνω 

διασταύρωσης. Τα σχετικά κατασκευαστικά σχέδια προγραμματίζεται να 

συμπληρωθούν περί τα μέσα του 1996, οπότε, αναλόγως των πιστώσεων 
που θα εγκριθούν στους επόμενους προϋπολογισμούς, θα προωθηθεί και 

η βελτίωση της συμβολής." 

• 



... 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίο" 1995 της Υπο\Jργού Παιδείας και Πολιτι
σμού κ. Κλαίρης Αγγελίδο" στην ερώτηση ΣΤ'Ε' 32, ημερομηνίας 28 Αυγούστο" 
1995, το" Μέλο"ς της Βοvλής κ. Καίτης Κληρίδοv . 

"Σας πληροφορώ ότι τόσο τα μονοπάτια μελέτης της φύσης όσο και η 

κυπριακή φύση στο σύνολό της αξιοποιούνται για δι.δακτικούς σκοπούς από τους 

μαθητές των δημοτικών σχολείων, γυμνασίων και λυκείων μας κυρίως στα πλαίσια 
διερευνήσεων υπαίθρου και μελετών τύπου μικρών μελετών. Ενδεικτικά αναφέ
ρουμε ότι διερευνήσεις και μελέτες μαθητών με Οέμα την κυπριακή φύση και τα 
προβλήματά της τυγχάνουν κάθε χρόνο βράβευσης και διακρίσεων σε τοπικούς και 

διεθνείς διαγωνισμούς. 

Επισημαί~υμε επιπρόσθετα ότι τα αναλυτικά προγράμματα των φυσιογνω
στικών και βιολογικών μαθημάτων έχουν πρόσφατα ριζικά αναθεωρηθεί, 
ώστε θέματα φύσης και περιβάλλοντος να αποτελούν υποχρεωτικό αντικείμενο δι.δα
σκαλίας." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίοv 1995 τοv Υποvργού Γεωργ ίας, Φvσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρiδη στην ερώτηση Στ'Ε' 50, ημερομη
νίας 21ης Σεπτεμβρίοv 1995, το" Βοvλεvτή εκλογικής περιφέQειας Πάφοv 

κ. Λάκη θεοδούλοv. 

"Σχετικά με την εγκατάσταση αυτόματων υδρομετρητών σε αγροκτήματα που 

• αρδεύονται από το φράγμα Αργάκας, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προκήρυξε προσφορές για την εξασφάλιση 

αυτόματων υδρομετρητών. Οι προσφορές που υποβλήθηκαν έχουν αξιολογηθεί και 

παραπέμπονται μέσα στις επόμενες λίγες μέρες στο Κεντρικό Συμβούλιο 

Προσφορών για κατακύρωση, η οποία αναμένεται να γίνει πριν από το τέλος του 

χρόνου. Θα ακολουθήσει η παραλαβή αυτόματων υδρομετρητών και η εγκατάστασή 

τους αρχές του ι 996." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίο" 1995 τοv Υπο"ργού Γεωργίας, Φvσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 115, ημερομη
νίας 25 Οκτωβρίοv 1995, το" Βοvλεvτή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Λάκ11 
θεοδο\ιλο". 

"Με βάση υδρογεωολογικά δεδομένα οι πιθανότητες ανόρυξης επηυχούς 

γεώτρησης στην παλιά Θελέτρα είναι περιορισμένες. Παρόλο τούτο, θα προγραμμα

τιστεί η ανόρυξη μιας γεώτρησης, με την ελπίδα ότι θα αποβεί επιτυχής και Οα 

συμβάλει στη θετική αντιμετώπιση των αρδευτικών προβλημάτων της περιοχής. 
Διευκρινίζεται ότι άμεση προτεραιότητα έχουν οι γεωτρήσεις που Οα ανορυχθούν 

για την ενίσχυση κοινοτικών υδατοπρομηθειών." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Δ' δε θα συζητηθεί σήμερα. Η επόμενη συνεδρία του Σώματος 

ορίζεται για την Τρίτη, 16 Ιανουαρίου 1996, στις 3.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη : 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

I. Ο περί ΠροtJπολογισμού Νόμος του 1996. 

2. Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 

1996. 
3. Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (fαμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέ

ντων και Παθόντων) Νόμος του Ι 996. 



ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': ------------

ΚΕΦΑΛΑIΟ Γ': ------------

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': -------------
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Πριν κλείσουμε, υπάρχει το εξής: Εκ μέρους της Κωνοβουλευτικής Ομάδας 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις οι Βουλευτές Λάρνακας κ. Δώρος Χριστοδου

λίδης και Θάσος Μιχαηλίδης ζητούν την εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ', με τη διαδικασία 

του επείγοντος, του ακόλουθου θέματος: 'Ή επιτακηκή ανάγκη γLα την επέκταση 

και τον εκσυγχρονισμό του λιμανιού της Λάρνακας για να μπορέσει να διατηρηθεί 

ως εμπορικό και διαμετακομιστικό λιμάνι". Τώρα, αν εγγραφόταν ως έκτακτο για 

να παραπεμφθεί ως θέμα προτεραιότητας στην αρμόδια Επιτροπή, που είναι η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, νομίζω όη ναι, αλλά 

υπάρχει μεγάλη εκκρεμότητα σοβαρών θεμάτων και δεν ξέρω, αν επιθυμείτε, το θέτω 

στην ολομέλεια, να συζητηθεί. Δεν ξέρω ποια είναι η επιθυμία των εγγραψάντων το 

θέμα, αν είναι να παραπεμφθεί στην Επιτροπή να το δουν ως έκτακτο ή αν είναι να 

συζητηθεί ως θέμα έκτακτο στην ολομέλεια. 

Θ. Μ ΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Νομίζω ότι είναι δέκα φορές γραμμένο απ' όλες τις ομάδες, αλλά τίποτε δεν 
έγινε. Επειδή εκκρεμεί τώρα και είναι πολύ επείγον θα παρακαλέσοηιε ως Λαρνα-

κείς όπως το βάλουμε στα επείγοντα του Κεφαλαίου Δ'. ~ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ο κ. Χρίστου. 

Να έχουμε υπόψη μας ότι η πρώτη κανονική συνεδρία θα είναι στις 25 Ιανουα

ρίου 1996, μετά από τους προϋπολογισμούς. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι κανένας δε διαφωνεί και ότι υπάρχει 

πράγματι ένα επείγον θέμα. 

Στις 25 Ιανουαρίου προφανώς δεν μπορεί να το συζητήσουμε. Α ν θεωρηθεί 

επείγον, και εισηγούμαστε να θεωρηθεί, θα μπορέσουμε να το τοποθετήσουμε 

αμέσως μετά τις 25 Ιανουαρίου. Να θεωρηθεί ως ένα Οέμα προτεραιότητας, οπότε 
μετά την ολοκλήρωση των Οεμάτων που είναι ανοιχτά, θα ακολουθήσει αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να τεθεί στα θέματα προτεραιότητας σε εκείνα τα λίγα θέματα που θα προλά

βουμε να συζητήσουμε μέχρι τέλος της θητείας της παρούσας Βουλής. Υπενθυμίζω 

ότι έχουμε περίπου τρακόσια θέματα. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Α ν θεωρηθεί θέμα προτεραιότητας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα είναι μέσα στα πέντε, δέκα τα οποία θεωρούνται Οέματα προτεραιότητας. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εντάξει. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σας εύχομαι καλές γιΟQτές. 
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Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 7.20 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές uπέyραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη-

ηκή σειρά: 

Α γαπί.ου Γιαννάκης Λυσσαρίδης Βάσος 

Αναστασιάδης Νίκος Μακρίδης Ισίδωρος 

Α ντωνίου Αβραάμ Μάτσης Ιωάννης 

Γεωργίου Ανδρέας Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μιχαηλίδης Θάσος 

Γιάγκου Κίκης Μουσιούττας Νίκος 

Δημητρίου Οδυσσέας Μούσκος Ανδρέας 

Ευθυμίου Ττίμης Ομήρου Γιαννάκης 

Ευσταθίου Ευστάθιος Παναγίδης Κίμων 

Ηλιάδης Δημήτρης Παπαδόπουλος Τάσσος 

Θεοδούλου Λάκης Παπαρές Αυγερινός 

Θεοδώρου Δώρος Παρισινός Ανδρέας 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ιωαννίδης Ιωάννης Ρολάνδης Νίκος 

Καζαμίας Κίκης Σοφοκλέους Θάσος 

Καράς Αντώνης Συλλούρης Δημήτρης 

Κατσελλή Ρήνα Φιλίππου Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Χάσικος Σωκράτης 

Κληρίδου Καίτη Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κοντίδης Δημήτρης Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κ ουκουμάς Ανδρέας Χρίστου Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος Χριστόφιας Δημήτρης 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χρυσοστόμου Άριστος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Λ υσιώτης Λώρης 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΚαλαΊ:τζιάν Πετρός 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το θέμα ''Αποφάσεις της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτούν τη διενέργεια δαπάνης από το Πάγιο Ταμείο, το Ταμείο 

Αναπτύξεως και το Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθό
ντων για το μήνα Ιανουάριο του 1996" και έγκριση αυτών. 
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2) Έκθεση για το Οέμα "Απόφαση της Βουλής των Αντ~προσώπων που εξου
σιοδοτεί τη δ~ενέργε~α δαπάνης από ορ~σμένα νομ~κά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου γ~α το μήνα Ιανουάριο του 1996" και έγκριση αυτής. 

3) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Αρχής Βιομηχανικής καταρτίσεως 

(Γέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Γροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονι
σμοί του 1995" και έγκριση αυτών. 

4) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Μηχανών Παιγνίου (Εγγραφή και 

Έκδοση Αδειών) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995" και έγκριση 
αυτών. 

5) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας -
Θέσεις Μετεωρολογ~κού Λειτουργού ΑΊ Μετεωρολογικού Λειτουργού, 

Ανώτερου Μετεωρολογικού Επιθεωρητή, Μετεωρολογικού Επιθεωρητή, 

Μετεωρολογικού Βοηθού I ης Τάξης, Μετεωρολογικού Βοηθού 2ης Τάξης, 
Μετεωρολογικού Βοηθού 3ης Τάξης, Ανώτερου Προγνώστη Καιρού και 
Προγνώστη Καιρού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995" και 

έγκριση αυτών. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 1995", οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
έγιναν (Ν. Μουσιούττας, Κ. Καζαμίας, Λ. Ιεροδιακόνου, Τ. Χατζηδημη

τρί.ου, Ευ. Ευσταθίου, Δ. Συλλούρης, Τ. Π απαδόπουλος, Α. Χρίστου, 
Ν. Ρολάνδης, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου 1) 'Ό περί Ενοικιοστασίου (τροποπο~η
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991" 2) "Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιη
τικός) Νόμος του 1992" 3) 'Ό περί Ενοικ~οστασίου (Γροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1993" και 4) 'Ό περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιη
τικός) Νόμος του 1995", οι σύντομες αναφορές που έγιναν (Ν. Κατσου
ρίδης και Α. Καράς) και ψήφισή τους σε νόμο. 

8) Έκθεση για τα νομοσχέδια 'Ό περί Φορολογtας του Εισοδήματος (Γροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995" και 2) 'Ό περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων (Γροποπο~ητικός) Νόμος (Αρ. 2) του 1994" χω 
ψήφισή τους σε νόμους. 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

Δήμου Αγλαντζιάς (Κυρωτικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε 
νόμο. 

Ι 0) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπ~κοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1995" και ψήφισή 
του σε νόμο. 

11) Έκθεση για την πρόταση νόμου 'Ό περί Επιτρόπου Διοικήσεως (Γροπο
ποιητικός) Νόμος του 1994" και ψήφισή της σε νόμο. 

12) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Ελαττωματικών Προ'ίόντων (Αστική 

Ευθύνη) Νόμος του Ι 995", οι σύντομες αναφορές κα~ η συζήτηση που 
έγιναν (Δ. Θεοδώρου, Ν. Αναστασιάδης, Μιχ. Κυπριανού, Πρόεδρος) 

και ψήφισή του σε νόμο. 

13) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 
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14) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου 1) ''Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1993" και 2) ''Ο περί Αξιολόγησης Υποψη
φίων για διορισμό στη δημόσια υπηρεσία Νόμος του 1995", οι α γορεύ
σεις που έγιναν (Δ. Θεοδώρου, Τ. Παπαδόπουλος, Α. Χρίστου, Ευ. 

Ευσταθίου, Ν. Αναστασιάδης) και ψήφισή τους σε νόμο. 

lS) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί της Διαδικασίας Πρόσληψης 

Εκτάκτων Υπαλλήλων στη Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμος 

του 1995", οι αγορεύσεις που έγιναν (Δ. Θεοδώρου, Α.' Χρίστου, 

Ευ. Ευσταθίου) και ψήφισή της σε νόμο. 

16) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

ι 7) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η αξιοποίηση των 

ομβρίων υδάτων μείζονος Λεμεσού- Η ευθυγράμμιση και βελτίωση του 

δρόμου Μαλιάς-Δοράς - Το αίτημα της κοινότητας Κοίλης για ευΟυ
γράμμιση του δρόμου Τσάδας-Κοίλης- Η κατασκευή του παρακαμπτή

ριου Πέγειας προς Κάθικα- Το αίτημα του Δήμου Πέγειας για παραχώ

ρηση οικονομικής βοήθειας για την επιδιόρθωση των αγροτικών του 

δρόμων - Η ανέγερση τοπικού μουσείου και η αναστήλωση ορισμένων 
αρχαίων μνημείων στην περιοχή Αμαθούντας - Η διεύρυνση του γεφυ
ριού στη συμβολή των δρόμων προς Χλώρακα και Έμπα - Το αί.τημα 

της κοινότητας Φρενάρους για διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωση του 

χωμάτινου δρόμου Φρενάρους-Σωτήρας (Αγίας Θέκλας) - Η ασφαλτό
στρωση του δρόμου Κάτω Κοφίνου-Αγκλεισίδων- Το οδικό δίκτυο της 

Περιστερώνας- Η αξιοποίηση των μονοπατιών της φύσης - Η εγκατά
σταση αυτόματων υδρομετρητών στην Αργάκα - Η άρδευση της Θελέ
τρας-) 

18) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' του ακόλουθου θέματος: 

'Ή επιτακτική ανάγκη για την επέκταση και τον εκσυγχρονισμό του 

λιμανιού της Λάρνακας, για να μπορέσει να διατηρηθεί. ως εμπορικό 

και διαμετακομιστικό λιμάνι" (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των 

Βουλευτών Δ. Χριστοδουλίδη και Θ. Μιχαηλίδη εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις) . 

Τιμή:75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της ΚuπQιαχής ΔημΟΚQατίας, Λευκωσία. 
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ΠQακτικά της Βουλής των Αντιπ Qοσώπων 

ΣΊ'' ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 16ης Ιανουαρίου 1996 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 3.09 μ.μ.) 

(Αρ. 14) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν 

υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ λίγη ησυχία. Ο Πρόεδρος οικουρεί λόγω γρίππης, γι' αυτό και 

προεδρεύω του Σώματος. Το θέμα μας είναι η συζήτηση των τριών προϋπολογι

σμών. Παρακαλώ να κατατεθεί η κοινή Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαρίστως να τη διαβάσω, αλλά παραδοσιακά θεωρείται 

αναγνωσθείσα η Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καθήκον μου είναι να ρωτήσω. Αυτό προβλέπουν οι Κανονισμοι. Αν η Βουλή 

θέλει να θεωρηθεί αναγνωσθείσα, τότε να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

(969) 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑ Ι Ι. 

'Ό ΠΕΡΙ ΠΡσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1996", 2. 'Ό ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥ
ΣΕΩΣ ΠΙΣτΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1996" ΚΑ13. 'Ό 
ΠΕΡ Ι ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΠΙΣτΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙ

ΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Οι τρεις προϋπολογισμοί του κράτους για το 1996, ο Τακτικός Προϋπολογι
σμός, ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως και ο ΠροίJπολογισμός του Ταμείου Ανακου
φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων, κατατέθηκαν στη Βουλή στις 5 0Λτωβρίου 
1995 μαζί με τα επεξηγηματικά σημειώματα που συνήθως τους συνοδεύουν. 
Σύμφωνα με την καθιερωμένη διαδικασία και οι τρεις προίJπολογισμοί παραπέμ
φθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροίJπολογισμού για 

μελέτη και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε κατά προτεραιότητα τους προϋπολογισμούς πραγματο

ποιώντας δεκαοκτώ συνολικά συνεδρίες από τις 20 Οκτωβρίου μέχρι τις 18 Δεκεμ
βρίου 1995. Στα πλαίσια της καθιερωμένης διαδικασίας μελέτης των προϋπολογι
σμών, τα Μέλη της Επιτροπής είχαν την ευκαιρία, σε πρώτο στάδιο, να ακούσουν 
τους Υπουργούς να αναλύουν τα θέματα πολιτικής που εμπίπτουν στη σφαίρα των 
αρμοδιοτήτων και δραστηριοτήτων των Υπουργείων τους και, σε δεύτερο στάδιο, να 
ανταλλάξουν μεταξύ τους απόψεις γύρω από τα ζητήματα αυτά. 

Η Επιτροπή, προτού αναφερθεί. στην όλη φιλοσοφία και τη γενικότερη κυβερ

νητική πολιτική, όπως αντικατοπτρίζονται στους υπό συζήτηση προίJπολογισμούς 

και όπως αναλύθηκαν από τον Υπουργό Οικονομικών στην εναρκτήρια συνεδρία 
της, θεωρεί σκόπιμο να σημειώσει ότι υπήρξε και φέτος έγκαιρη κατάθεση των προίJ

πολογισμών στη Βουλή από την κυβέρνηση. Η Επιτροπή με την ευκαιρία αυτή 

εκφράζει την ικανοποίησή της για το γενικότερο πνεύμα συνεργασίας που επέδειξε 

κάθε Υπουργείο, αλλά και για την προθυμία ιδιαίτερα του Υπουργείου Οικονο

μικών να παράσχει κάθε συμπληρωματική πληροφορία που του ζητήθηκε. 

Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, οι προϋπολογισμοί, όπως εγκρίθηκαν 

από το Υπουργικό Συμβούλιο και κατατέθηκαν στη Βουλή, εκφράζουν ουσιαστικά 
την οικονομική και κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης για το υπό αναφορά έτος, η 

οποία προωθεί τους ευρύτερους στρατηγικούς στόχους για σταθερότητα και εκσυγ
χρονισμό της οικονομίας με ταυτόχρονη ενίσχυση των αναπτυξιακών δυνατοτήτων 
και της άμυνας του τόπου αφενός και την επιτάχυνση της διαδικασίας για εναρμό

νιση με το κοινοτικό κεκτημένο αφετέρου. 

Σύμφωνα πάντοτε με τον Υπουργό Οικονομικών, η κυβέρνηση αποδίδει 
σημασία τόσο στην ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας όσο και στη διατήρηση της 

ευρωστίας και σταθερότητάς της. Ειδικότερα, οι κεντρικές στρατηγικές επιδιώξεις 

.-
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της συνίσταντα~ στον εκσυγχρονισμό της κυπρ~ακής ο~κονομίας κα~ στην ενίσχυση 

της ανταγων~στ~κότητάς της, στην πληρέστερη αξιοποίηση των πόρων της χα~ στην 

επίσπευση της προετο~μασίας για ένταξη στην Ευρωπα'ίκή Ένωση. Σημαντ~κή 
παράμετρος της στρατηγικής της κυβέρνησης είναι επίσης η διατήρηση κα~ αναβάθ

μιση του περιβάλλοντος, με παράλληλη σταδιακή βελτίωση της πο~ότητας και του 

επ~πέδου ζωής του λαού μέσα στα πλαίσια της διακηρυγμένης κυβερνητ~κής κο~νω

νικής πολ~τικής. 

Με βάση τις δηλώσεις του Υπουργού ο~ προUπολογισμοί, μαζί με τα άλλα 

νομοθετικά μέτρα, αποφάσεις και κυβερνητικά σχέδια, αντικατοπτρίζουν την οικο

νομ~κή και κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης και εντάσσονται στα ευρύτερα 

πλαίσια που διαγράφονται στο στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης 1994 - 1998. 

Κύριο χαρακτηριστικό των οικονομικών εξελίξεων κατά το 1995, κατά τις 
εκτιμήσεις του Υπουργού Οικονομικών, ήταν η συνέχιση της ανάπτυξης της οικονο

μίας με ικανοποιητικό ρυθμό για δεύτερο συνεχή χρόνο, γεγονός που κατά κύριο 

λόγο οφείλετα~ στην εγχώρια ζήτηση, της οποίας ο ρυθμός αύξησης επιταχύνθηκε 

και σε μικρότερο βαθμό στην εξωτερική ζήτηση, παρά την επιβράδυνση του ρυθμού 

aύξησής της. 

Ο ρυθμός ανάπτυξης την πρώτη διετία της περιόδου που καλύπτει το στρατη

γικό σχέδιο ανάπτυξης 1994 - 1998 εκτιμάται ότι θα κυμανθεί γύρω στο 5%, υπερ
βαίνοντας το στόχο του σχεδίου, που προνοεί μέσο ετήσιο ρυθμό ανάπτυξης 4%. 
Ειδικότερα, το 1995 η οικονομία αναμένεται να σημειώσει ρυθμό ανάπτυξης 4,5% 
που κρίνεται ικανοποιητικός. Ο πληθωρισμός σημειώνει κάθετη πτώση και από 

4,7% το 1994 αναμένεται να κατέλθει γύρω στο 3% ικανοποιώντας το αντίστοιχο 
κριτήριο σύγκλισης της Συνθήκης του Μάαστριχτ. 

ο~ συνθήκες πλήρους απασχόλησης στην αγορά εργασίας συνεχίστηκαν και 

φέτος και το ποσοστό ανεργίας κυμαινόταν γύρω στο 2,6%. Το ισοζύγιο τρεχουσών 
συναλλαγών αναμένεται να είναι, σύμφωνα πάντοτε με τον Υπουργό Οικονομικών, 

ελλειμματικό κατά ί66 εκ. ή 1,7% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ'ίόντος, λόγω της 
αύξησης της κατανάλωσης που οδήγησε σε αύξηση των εισαγωγών. Σημαντική 

αύξηση αναμένεται να σημειώσουν τα συναλλαγματικά αποθέματα, τα οποία από 

ί1563 εκ. θα ανέλθουν στα ί1900 εκ. στο τέλος του 1995. 

Το δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένετα~. σύμφωνα με τους υπολογισμούς του 

Υπουργείου ο~κονομικών, να ανέλθε~ το 1995 σε ί102 εκ. ή 2,6% του Ακαθάριστου 
Εγχώρ~ου Προ'ίόντος σε σύγκριση με ί52 εκ. ή 1,5% του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προ'ίόντος το 1994. 

Το δημόσιο χρέος, εξαιρουμένου του ενδοκυβερνητικού, όπως προνοεί ο 

ορισμός του Μάαστριχτ, υπολογtζετα~ το 1995 στο 54,9% του Ακαθάριστου Εγχώ
ριου Προ'ίόντος. Το δημόσ~ο εξωτερικό χρέος με βάση τις εκτιμήσεις του Υπουργού 

Οικονομ~κών θα συνεχίσει την πτωτική του τάση και αναμένεται να φθάσει το 9,5% 
του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ'ίόντος σε σύγκριση με 12,1% το 1995. 

Ο Υπουργός δήλωσε τέλος πως τα πιο πάνω στοιχεία που κατατέθηκαν στην 

Επιτροπή καταδεικνύουν ότι η όλη οικονομική κατάσταση είναι γενικά ικανοποιη

τική, αλλά δε θα πρέπει να προκαλεί εφησυχασμό, γιατί σε ορισμένους τομείς εξακο

λουθούν να υπάρχουν διαρθρωτικά προβλήματα, καθώς και ανάγκες εκσυγχρονι-
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σμού και τεχνολογικής αναβάθμισης. Προσπάθεια της κυβέρνησης είναι η σημερινή 

ικανοποιητική οικονομική κατάσταση να καταστεί μόνιμη και διαρκής. .,. 

Τα υπόλοιπα οικονομικά μεγέθη, σύμφωνα με τα στοιχεία του Υπουργείου 

Οικονομικών που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, παρουσιάζουν την ακόλουθη εικόνα: 

(α) Το Ακαθάριστο Εγχώριο Προ'ίόν αναμένεται να διευρυνθεί το 1995 σε 
επίπεδα γύρω στα 4,5%, ρυθμός που κρίνεται ικανοποιητικός, παρά το 
γεγονός ότι είναι χαμηλότερος από τον προηγούμενο χρόνο, που ήταν 

5,6%. 

(β) Ο ρυθμός πληΟωρισμού παρουσίασε για τρίτη συνεχή χρονιά πτωτική 
τάση και υπολογίζεται ικανοποιώντας φέτος και το κριτήριο του 

Μάαστριχτ να υποχωρήσει κάτω του 3% σε σύγκριση με 4,7% το 1994, 
4,9% το 1993 και 6,5% το 1992. 

(γ) Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών εκτιμάται ότι θα παρουσιάσει 
έλλειμμα της τάξης των ±:66 εκ. περίπου, ενώ τα δύο προηγούμενα χρόνια 
παρουσίασε πλεόνασμα. Η αρνητική αυτή εξέλιξη στις εξωτερικές συναλ

λαγές οφείλεται στην επιτάχυνση της εγχώριας ζήτησης, που οδήγησε σε 

ψηλή αύξηση των εισαγωγών. 

(δ) Η ιδιωτική και σε μικρότερο βαθμό η δημόσια κατανάλωση θα παρουσιά
σουν ανάκαμψη, συμβάλλοντας στην επίτευξη ικανοποιητικού ρυθμού 

ανάπτυξης. 

(ε) Οι πάγιες επενδύσεις αναμένεται ότι θα σημειώσουν ανάκαμψη κατά 3,5% 
περίπου μετά από δύο συνεχή χρόνια που παρουσίασαν σημαντική κάμψη 

της τάξης του 12,3% το 1993 και 3,7% το 1994. Οι επενδύσεις σε κατα
σκευαστικά έργα αναμένεται ότι θα διευρυνθούν γύρω στο 2%, ενώ 
κάθετη ει ναι η προσδοκώμενη αύξηση των επενδύσεων σε μεταφορικό 

εξοπλισμό. 

Η εξωτερική ζήτηση για αγαθά και υπηρεσίες εκτιμάται ότι θα αυξηθεί 

γύρω στο 5%, σε σύγκριση με αύξηση 8,1% που παρουσίασαν το 1994. Η 
επιβράδυνση της εξωτερικής ζήτησης οφείλεται στην αναμενόμενη 

συγκράτηση του ρυθμού αύξησης των αφίξεων τουριστών από 12,4% το 
1994 σε 4% το 1995. 

(στ) Ο ευρύς γεωργικός τομέας υπολογίζεται ότι θα σημειώσει αύξηση πέραν 

του 10% σε σύγκριση με μείωση κατά 14% που σημείωσε το 1994. Η 

αύξηση οφείλεται στις καιρικές συνθήκες που ευνόησαν την παραγωγή 

των περισσότερων γεωργικών προ'ίόντων, όπως των πατατών, εσπεριδο

ειδών, των σταφυλιών και των λαχανικών. 

(ζ) Ο τομέας της μεταποίησης, στην ανάπτυξη του οποίου στηρίχθηκε η 
επαναδραστηριοποίηση της οικονομίας μετά την εισβολή, συνέχισε να 

αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα ανταγωνιστικότητας τόσο στην εσωτε

ρική όσο και στην εξωτερική αγορά. Το ι 995 ο τομέας αυτός εκτιμάται 
ότι θα παρουσιάσει στασιμότητα σε σχέση με αύξηση κατά 3% που 
σημείωσε το ι 994. 

(η) Ο τομέας των κατασκευών υπολογίζεται ότι θα σημειώσει θετικό ρυΟμό 

ανάπτυξης, ύψους 2% περίπου, σε σύγκριση με το 1993 και 1994 που 
σημειώθηκε μείωση 0,4% και 4,8% αντίστοιχα. 
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(θ) ο~ τριτογενείς τομείς υπολογίζετα~ να σημε~ώσουν αύξηση 4,8% σε σχέση 
με 7% το 1994 κα~ συνέχισαν να αποτελούν το βασ~κό μοχλό ανάπτυξης . 
Η συμμετοχή τους στο Ακαθάριστο Εγχώρ~ο Προ·ι:όν ανήλθε στο 69,7% 
σε σύγκριση με 69,2% το 1994 και 62,5% το 1985. 

Ο τομέας των ξενοδοχείων/εστ~ατορίων εκτιμάται ότι θα παρουσιάσε~ 

αύξηση γύρω στο 2,5% σε σχέση με 12,8% το 1994. Οι αφίξεις τουριστών 
υπολογίζεται ότ~ αυξήθηκαν κατά 4% περίπου και θα φθάσουν τα 2,15 εκ. 
σε σύγκριση με αύξηση 12,4% το 1994. Ο τομέας του εμπορίου σημείωσε 
αύξηση γύρω στο 6,5%, ο χρηματοπιστωτ~κός τομέας αύξηση κατά 7% και 
οι κοινοτικές, κοινωνικές και προσωπικές υπηρεσίες αύξηση ύψους 8%. 

(ι) Οι συνθήκες πλήρους απασχόλησης που χαρακτηρίζουν την οικονομία 

γ~α μακρά σειρά ετών συνεχίστηκαν και το 1995. Το ποσοστό ανεργίας 
τον Ιανουάριο του 1995 ήταν 3%, αλλά στους επόμενους μήνες ακολού
θησε πτωτική τάση φθάνοντας μέχρι 2,3% το δίμηνο Απριλίου-Μαtου, 
ενώ για ολόκληρο το χρόνο εκτιμάται ότι θα κυμανθεί γύρω στο 2,6% ή 7 900 
άτομα σε σύγκριση με 2,7% ή 8 000 άτομα το 1994. Επιπρόσθετα, πρέπει 

να αναφερθεί ότ~ εργάζοντα~ νόμιμα στην Κύπρο γύρω στις 20 000 αλλο
δαποί. 

(ια) Το ισοζύγιο άδηλων πόρων συνέχισε να είνα~ πλεονασματ~κό, αλλά ο 
ρυθμός αύξησης του πλεονάσματος επιβραδύνθηκε σε σχέση με το 1994 
λόγω της συγκράτησης της διεύρυνσης στ~ς αφίξε~ς τουρ~στών. Το πλεό

νασμα εκτφάται ότ~ θα ανέλθει στα ί925 εκ. σε σύγκρ~ση με πλεόνασμα 

ί889 εκ. το 1994. Τα έσοδα από τον τομέα του τουρισμού υπολογίζετα~ 
ότι θα ανέλθουν γύρω στα ί850 εκ. σε σύγκρ~ση με ί810 εκ. το 1994. Τα 
έσοδα από υπεράκτ~ες ετα~ρείες, που είναι η δεύτερη πηγή άδηλων πόρων, 

συνέχισαν την ανοδική τους πορεία. Οι άλλες πηγές εισροής ξένου 
συναλλάγματος παρουσιάζουν επίσης αύξηση, αφού σε μεγάλο βαθμό 

εξαρτώνται από τον τουρισμό. Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, 

δηλαδή το άΟρο~σμα του εμπορικού ισοζυγίου και του ισοζυγίου άδηλων 

πόρων, εκτιμάται ότι θα είναι ελλειμματικό κατά ί66 εκ., που αντιστοιχεί 
στο ι ,7% περίπου του Ακαθάρ~στου Εγχώριου Προ"ίόντος σε σχέση με 
πλεόνασμα ί28 εκ. το 1994 ή 0,8% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ·ι:ό
ντος. Αν εξαιρεΟούν ο~ εισαγωγές στρατιωτ~κού εξοπλισμού, το ~σοζύγιο 

τρεχουσών συναλλαγών θα είναι περίπου ισοσκελισμένο. 

(ιβ) Τα συναλλαγματικά αποθέματα στο τέλος του τρέχοντος έτους αναμέ

νεται να ανέλΟουν στα ί1.900 εκ. σε σχέση με ί1.563 εκ. το τέλος του 

1994, καλύπτοντας έτσι εισαγωγές 15 μηνών. 

(ιγ) Το μακροπρόθεσμο εξωτερικό χρέος της Κύπρου υπολογίζεται στα ί865 εκ. 

ή 22,3% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ"ίόντος σε σύγκριση με ί886 εκ., 
που αντιστοιχούσε στο 24,8% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ"ίόντος το 
1994. Η μείωση αυτή οφείλεται όπως και τα προηγούμενα χρόνια στο 

γεγονός ότι η χρηματοδότηση του δημοσιονομικού ελλείμματος γίνεται με 

προσφυγή στον εσωτερικό δανεισμό. 

Το δημόσιο μακροχρόνιο εξωτερικό χρέος, περιλαμβανομένου του χρέους 

για την άμυνα, εκτιμάται ότι θα μειωθεί στα ί343 εκ. ή 8,8% του Ακαθάρι-
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στου Εγχώριου Προ'ίόντος σε σύγκριση με !404 εκ. ή 11,3% το 1994. Το 
συνολικό εξωτερικό δημόσιο χρέος (περιλαμβανομένων των Ευρωπα'ίκών 

Πιστωτικών τιτλων) υπολογtζεται να μειωθεί στα !483 εκ. σε σύγκριση με 
ί561 εκ. το 1994. 

Αναλυτικά, κάθε προϋπολογισμός ξεχωριστά παρουσιάζει την πιο κάτω 

εικόνα: 

1. ΤΑΙΠΙΚΟΣ ΠΡΟΎΌΟΛΟΓΙΣΜΟΣ 

(α) Έσοδα 

Σύμφωνα με το Υπουργείο Οικονομικών, τόσο τα έσοδα όσο και οι δαπάνες 
του Τακτικού Προϋπολογισμού προϋπολογίστηκαν με βάση την ισχύουσα νομο

θεσία. Τα έσοδα του Τακτικού Προϋπολογισμού ανέρχονται σε ί1002,1 εκ. σε 

σύγκριση με τα αναθεωρημένα έσοδα του προ\Jπολογισμού για το 1995, που αναμέ
νεται να ανέλθουν σε ί94 Ι εκ. 

Τα προϋπολογιζόμενα καθαρά έσοδα που θα προέλθουν από τους άμεσους 
φόρους ανέρχονται σε ί321, 7 εκ. σε σύγκριση με !287 ,4 εκ. που προήλθαν από 
αναθεωρημένους άμεσους φόρους το 1995 και ί252,2 εκ. που ήταν τα πραγματικά 
έσοδα από άμεσους φόρους το 1994. 

Τα προϋπολογιζόμενα καθαρά έσοδα που θα προέλθουν από τους έμμεσους 
φόρους θα αυξηθούν και θα φτάσουν τα !498,7 εκ. σε σύγκριση με ί496,4 εκ. του 
αναθεωρημένου προϋπολογισμού για το 1995 και !423,1 εκ. που ήταν τα πραγμα
τικά έσοδα από έμμεσους φόρους το 1994. 

Όσον αφορά τα μη φορολογικά έσοδα, δηλαδή τα έσοδα που προέρχονται από 
την πώληση αγαθών και την παροχή υπηρεσιών, αυτά προϋπολογίζονται για το 1996 
σε ί59,3 εκ. σε σύγκριση με !56,1 εκ. του αναθεωρημένου προϋπολογισμού για το 
1995 και ί49,8 εκ. που ήταν τα πραγματικά έσοδα που προήλθαν από τις ίδιες πηγές 
το 1994. Εξάλλου, τα έσοδα από τα ενοίκια, δικαιώματα κτλ. υπολογίζεται να ανέλ
θουν το 1996 σε !26,1 εκ. σε σύγκριση με !25,2 εκ. του αναθεωρημένου προ\Jπολογι
σμού για το 1995. Τα έσοδα από τις μεταβιβάσεις. καθώς και διάφορα άλλα έσοδα 
προϋπολογίζεται να ανέλθουν το 1996 σε L73,4 εκ. σε σύγκριση με ί69 εκ. αναθεω
ρημένα έσοδα το 1995 και ί61,2 εκ. που ήταν τα πραγματικά έσοδα που προήλθαν 
από τις ίδιες πηγές το 1994. 

Συγκριτική ανάλυση των εσόδων του Τακτικού Προ\Jπολογισμού για την 

περίοδο 1990- 1996 επισυνάπτεται στην παρούσα Έκθεση ως Παράρτημα Α'. 

(β) Δαπάνες 

Σύμφωνα με τον Τακτικό Προ\Jπολογισμό για το 1996, όπως αρχικά κατατέ
θηκε στη Βουλή, χωρίς να περιλαμβάνονται σ' αυτόν οι τροπολογίες που ακολού

θησαν στη συνέχεια, οι τακτικές δαπάνες θα ανέλθουν σε !1,040,109 εκ. περίπου σε 
σύγκριση με ί922,669 εκ. του αναθεωρημένου προ\Jπολογισμού για το 1995 και 
ί843,421 εκ. που ήταν οι πραγματικές τακτικές δαπάνες το 1994. 

Οικονομική ανάλυση των δαπανών του Τακτικού Προ\Jπολογισμού για το 

1996 και για τα πέντε προηγούμενα χρόνια επισυνάπτεται στο τέλος της Έκθεσης 
αυτής ως Παράρτημα Β'. 

2. ΠΡΟΎ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ 

Σύμφωνα με το Γραφείο Προγραμματισμού, ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως 
για το 1995 έγινε με τρόπο που να συνάδει με τις γενικές κατευθύνσεις και επιδιώ-
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ξει.ς της κυβέρνησης. Οι βασικές οικονομικές επιδιώξεις, εκτός από την προώθηση 

σταθερής, ικανοποιητικής και ισοζυγισμένης ανάπτυξης υπό συνθήκες σχετικής 

σταθερότητας κω πλήρους απασχόλησης, είναι ο εκσυγχρονισμός της οικονομίας 

και η ενίσχυση της υποδομής της, έχοντας κυρίως υπόψη την ανάγκη για επιτάχυνση 

της διαδικασίας εναρμόνισης με τα δεδομένα που επικρατούν στην Ευρωπα"ίκή 

Ένωση και για περιορισμό του δημοσιονομικού ελλείμματος, έτσι που να συνάδει, 
κατά το δυνατό, με τα κριτήρια σύγκλισης της Συνθήκης του Μάαστριχτ. Επιπρό
σθετα, δίνεται μεγαλύτερη έμφαση σε παράγοντες που βελτιώνουν την ποιότητα 
ζωής, όπως είναι το περιβάλλον, η πολιτιστική ανάπτυξη και η αναβάθμιση του 

επιπέδου της υγείας του λαού. 

Ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως για το 1996 προβλέπει δαπάνες ύψους !213,2 εκ. 
από το Ταμείο Αναπτύξεως και f\0,4 εκ. περίπου από το Ταμείο Δημόσιων 

Δανείων. Από τις πιστώσεις που προτείνονται ποσό ύψους !131,6 εκ. αντιπροσω
πεύει επενδυτικές δαπάνες, που αποτελούν το 8,7% των συνολικών δημόσιων 
δαπανών και το 15% περίπου των επενδύσεων της οικονομtας. 

Σημειώνεται ότι από τις πιστώσεις του Ταμείου Αναπτύξεως f52,9 εκ. θα 
διατεθούν για την προώθηση και περαιτέρω εφαρμογή του σημαντικού προγράμ

ματος για την Ανάπτυξη του Οδικού Δικτύου, !21,4 εκ. για την Υδατική Ανάπτυξη, 
!18,6 εκ. για έργα για τους αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου, fl6,6 εκ. για πολεο
δομικά και αποχετευτικά σχέδια, f Ι 3,2 εκ. για την παιδεία, !9 εκ. για το Πανεπι
στήμιο Κύπρου, f Ι ,9 εκ. για την πολιτιστική ανάπτυξη, ί13,1 εκ. για την αγροτική 
ανάπτυξη, ί12,7 για το στεγαστικό πρόγραμμα των κυβερνητικών υπηρεσιών, Π, Ι εκ. 
για την ανάπτυξη της δημόσιας υγείας και !6,9 εκ. για προώθηση του τομέα του 
εμπορίου κω της βιομηχανίας. 

Στο τέλος της παρούσας Έκθεσης παρατίθεται ως Παράρτημα Γ' συγκριτικός 

πίνακας, στον οποίο παρουσιάζεται η κατανομή των δαπανών αναπτύξεως από το 

Ταμείο Αναπτύξεως και το Ταμείο Δημόσιων Δανείων όσον αφορά τους κυριότε
ρους τομείς δραστηριότητας για το Ι 996 σε σύγκριση με τον αρχικό προϋπολογισμό 
του 1995. 

Με την ευκαιρία της ανάλυσης των δαπανών του ΠροUπολογισμού Αναπτύ

ξεως, σημειώνεται ακόμα μια φορά ότι δεν έχει μέχρι τώρα υλοποιηθεί η δέσμευση 

που έχει αναληφθεί για τη μεταφορά στον Τακτικό Προϋπολογισμό όλων εκείνων 
των επαναλαμβανόμενων τακτικών δαπανών που, αυστηρά χαρακτηρίζοντάς τες, 

δεν αποτελούν αναπτυξιακές δαπάνες με την έννοια των δαπανών που περιέχονται 
στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. Η Επιτροπή Οικονομικών επαναλαμβάνει την 

προτροπή της, γιατί τέτοια μεταφορά θα δίνει ακριβέστερη εικόνα για τις καθαρά 

αναπτυξιακές δαπάνες. 

3. ΠΡΟΎΏΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΥΟΠΙΣθΕΝΤΩΝ 

ΚΑΙ ΠΑθΟΝτΩΝ 

Ο Προϋπολογισμός του Τ.Α.Ε.Π. για το 1996, όπως κατατέθηκε στη Βουλή, 
προβλέπει δαπάνες ύψους !.77,3 εκ. σε σύγκριση με τις αναθεωρημένες δαπάνες 
ύψους !68,0 εκ. για το 1995, καθώς και έσοδα ύψους !21,6 εκ. σε σύγκριση με t25,1 εκ. 
με βάση τον αναθεωρημένο προϋπολογισμό του 1995. 

Το κύριο έσοδο του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων 
προέρχεται από την προσωρινή προσφυγική επιβάρυνση που επιβάλλεται στις εισα

γωγές και που ανέρχεται στα !15 εκ. σε σύγκριση με ί\6 εκ. που ήταν ο αναθεωρη
μένος προϋπολογισμός για το 1995. 
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Συγκριτική ανάλυση των εσόδων και δαπανών του Προfutολογισμού του 

Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων επισυνάπτεται ως Παράρ

τημα Δ' στο τέλος της παρούσας Έκθεσης. 

4. ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΠΙΚΗΣ 

ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΎΌΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, αφού μελέ

τησε τους οικονομικούς δείκτες, όπως παρουσιάστηκαν και αναλύθηκαν ενώπιόν 
της από τους αρμοδίους, διαπιστώνει για άλλη μια φορά ότι το δημοσιονομικό 

έλλειμμα συνεχίζει να αυξάνεται τόσο σε απόλυτους αριθμούς όσο και ως ποσοστό 

του Ακαθάριστου Εγχώριου ΠροΊ:όντος. Το συνολικό δημόσιο χρέος ως ποσοστό 

του Ακαθάριστου Εγχώριου ΠροΊ:όντος είναι επίσης αυξημένο. 

Η Επιτροπή εκφράζει την ανησυχία της για τα επαναλαμβανόμενα και 

διογκούμενα ελλείμματα και το χρέος της οικονομίας μας, γιατί πιστεύει ότι αποτε

λούν συνεχή κίνδυνο για τη σταθερότητά της. Η Επιτροπή χαιρετίζει τα θετικά 

φαινόμενα στην εξέλιξη της οικονομίας κατά το 1995, που είναι κυρίως η επιτά
χυνση του ρυθμού ανάπτυξης της οικονομίας, η μείωση του ρυθμού πληθωρισμού 

και η οριακή μείωση της ανεργίας. Εντούτοις, η Επιτροπή συμμερίζεται την άποψη 

του ίδιου του Υπουργού Οικονομικών ότι "η γενικά ικανοποιητική οικονομική 

κατάσταση δε θα πρέπει να προκαλεί εφησυχασμό, γιατί σε ορισμένους τομείς 

εξακολουθούν να υπάρχουν διαρθρωτικά προβλήματα, καθώς και ανάγκη εκσυγχρο

νισμού και τεχνολογικής αναβάθμισης". 

Η Επιτροπή επιπλέον τονίζει ότι όχι μόνο δε χωρεί εφησυχασμός, αλλά αντί

θετα απαιτείται εγρήγορση στη λήψη και την εφαρμογή τέτοιας πολιτικής και 

μέτρων που θα συγκρατήσουν τους πιο πάνω δείκτες και, αν είναι δυνατό, θα τους 

περιορίσουν σε επίπεδα υγιούς οικονομίας. Ιδιαίτερα θα πρέπει να ληφθεί υπόψη 

ότι οι θετικές εξελίξεις δεν οφείλονται πάντοτε ή αποκλειστικά στην άσκηση ορθο

λογικής πολιτικής, αλλά και σε εξωγενείς παράγοντες που δεν είναι σε καμιά περί
πτωση δεδομένοι. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι οι λόγοι που συνέτειναν στην κάμψη 

του ρυθμού πληθωρισμού ήταν οι ευνο·cκές καιρικές συνθήκες, η υποτίμηση του 

δολαρίου και το χαμηλό επίπεδο του διεθνούς πληθωρισμού. Ακόμα θα πρέπει να 

σημειωθεί ότι ο ρυθμός της οικονομικής ανάπτυξης επηρεάζεται σε μεγάλο βαθμό 

από τον τομέα του τουρισμού, που μπορεί σε ένα βαθμό να διαμορφώνεται από την 

κυβερνητική πολιτική, αλλά επηρεάζεται δραματικά και από αστάθμητους εξωγενείς 

παράγοντες. 

Η Επιτροπή, με βάση τις πιο πάνω διαπιστώσεις της και χωρίς να επιθυμεί να 

κλονίσει το αίσθημα αισιοδοξίας με το οποίο η κυβέρνηση αντικρίζει φέτος την 

κατάσταση της οικονομίας μας, θέλει να επαναλάβει και να τονίσει την ανάγκη για 

υιοθέτηση aυστηρότερης δημοσιονομικής πολιτικής που θα συμβάλει άμεσα στον 

περιορισμό των αυξητικών τάσεων που παρουσιάζονται στα προαναφερθέντα οικο

νομικά μεγέθη. 

Η Επιτροπή, όπως εξάλλου και η κυβέρνηση, πιστεύει ότι η πολιτική που θα 

οδηγήσει στη βελτίωση των δημόσιων οικονομικών και στην εξυγίανσή τους πρέπει 

να έχει πρώτιστο στόχο τη μείωση των καταναλωτικών δαπανών. Μέσα από αυτή 

τη θεώρηση η Επιτροπή διαπιστώνει ότι υπάρχουν ακόμα πολλά περιθώρια 
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συμπίεσης των δαπανών και πως, αν δεν υιοθετηθεί η ενδεδειγμένη πολιτική λιτό
τητας, δεν πρόκειται ποτέ να διασφαλιστούν συνθήκες σταθερότητας για την οικο
νομία ούτε και να υπάρξουν προϋποθέσεις για συνέχιση της οικονομικής 

ανάπτυξης. 

Η Επιτροπή έχει την άποψη όη η ορθολογική πολιτική λιτότητας και περισυλ
λογής επιβάλλει μείωση στις καταναλωτικές δαπάνες, οι οποίες θα πρέπει να περιο
ριστούν στα χαμηλότερα δυνατά επίπεδα, ώστε η οικονομία μας να προσανατολιστεί 
σε αναπτυξιακά έργα και στη δημιουργία της κατάλληλης υποδομής που θα επιτρέ
ψουν την ισορροπημένη ανάπτυξη όλων των δραστηριοτήτων ενός εκσυγχρονι
σμένου κοινωνικού κράτους. Η Επιτροπή πιστεύει ακόμα ότι μόνο έτσι θα οδηγη
θούμε στην επιδιωκόμενη εναρμόνιση με τα δεδομένα της ΕυρωπαΊ;κής Ένωσης. Η 
συγκράτηση κάποιων δεικτών μέσα στα πλαίσια των ευρωπα·ίκών κριτηρίων 

σύγκλισης με τρόπους λογιστικούς ή γιατί δεν έγινε κατορθωτή η υλοποίηση σε 
μεγάλο βαθμό του Προ'Uπολογισμού Ανάπτυξης σίγουρα δεν αποτελεί τον ορθό 
δρόμο που θα μας οδηγήσει σταθερά και με βεβαιότητα στην από όλους επιθυμητή 
εναρμόνιση με την Ευρώπη. 

Η Επιτροπή, διατυπώνοντας αυτές τις απόψεις, δεν υποτιμά την προσπάθεια 
που κατέβαλε ή καταβάλλει η κυβέρνηση για την εξυγίανση των δημόσιων οικονο
μικών, αλλά πιστεύει ότι υπάρχουν πολλά ακόμα περιθώρια βελτίωσης στον τομέα 
των οικονομικών και της εφαρμογής πολιτικής λιτότητας και πως θα πρέπει να 
διανύσουμε πολύ δρόμο ακόμα για να τα εξαντλήσουμε. Γι' αυτό η Επιτροπή 
πιστεύει ακράδαντα ότι απαιτείται ψηλό αίσθημα ευθύνης και συνέπεια από όλους, 

κυβέρνηση, Βουλή και κοινωνικούς εταίρους. 

Άμεσα και κύρια συνδεδεμένος με τις καταναλωτικές δαπάνες είναι ο τομέας 
της απασχόλησης στη δημόσια υπηρεσία. Όσον αφορά τον τομέα αυτό, η Επιτροπή 
διαπιστώνει ότι φέτος η κυβέρνηση έχει εφαρμόσει αυστηρότερη πολιτική, με αποτέ
λεσμα ο αριθμός των νέων θέσεων και αναβαθμίσεων που ζητούνται με τον προ'Uπο
λογισμό του 1996 να είναι σχετικά περιορισμένος. Θα πρέπει όμως να σημειωθεί 
ότι στους προ'\Jπολογισμούς αυτούς θα συμπεριληφθούν τελικά και όλες οι νέες 
θέσεις και αναβαθμίσεις που πρόσφατα εγκρίθηκαν από τη Βουλή ως μέρος συμπλη

ρωματικού προ'Uπολογισμού του 1995, και τις οποίες είχε αρνηθεί η Επιτροπή να 
εξετάσει στα πλαίσια των προ'Uπολογισμών του 1995 γιατί δε συνοδεύονταν από την 
κατάλληλη, ολοκληρωμένη και σφαιρική μελέτη του θέματος. Η Επιτροπή, έχοντας 

αυτή τη φορά ενώπιόν της περιορισμένες προτάσεις για νέες θέσεις και αναβαθμί
σεις, προχώρησε στην εξειδικευμένη εξέτασή τους, εγκρίνοντας όσες από αυτές έχει 

πεισθεί ότι είναι δικαιολογημένες. 

Η Επιτροπή με την ευκαιρία αυτή θέλει να κάνει αναφορά στη νομοθεσία για 
την αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού στη δημόσια υπηρεσία και ειδι
κότερα στον τρόπο που αυτή εφαρμόζεται από την κυβέρνηση με την κατάθεση 
σωρείας προτάσεων για εξαίρεση θέσεων από τις πρόνοιές της, με αποτέλεσμα η 
εξαίρεση από την αναστολή της πλήρωσης μιας θέσης να τείνει να μετατραπεί σε 
κανόνα. Η Επιτροπή πιστεύει ότι, αν η νομοθεσία αυτή δεν εφαρμοστεί με φειδώ 
και περίσκεψη, θα πρέπει τελικά η σκοπιμότητά της να επαναξιολογηθεί και, αν 
κριθεί σκόπιμο, να περιοριστεί μόνο στις θέσεις που κενώνονται κατά τη διάρκεια 
του έτους. Έτσι, όλες οι προτεινόμενες στον προϋπολογισμό νέες θέσεις θα πρέπει 
κατά τεκμήριο να είναι απόλυτα αναγκαίες και δικαιολογημένες και να εγκρίνονται 
ως τέτοιες χωρίς την αίρεση της ταυτόχρονης παγοποίησής τους. 

ι ι 
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Το κεφάλαιο της απασχόλησης των έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία απασχολεί εδώ και χρόνια κυβέρνηση και Βουλή. Η Επιτροπή, διαχωρίζο- , 
ντας το θέμα των υπηρετούντων εκτάκτων, στους οποίους θα πρέπει νόμιμα και 

δίκαια να δοθούν οι κατάλληλες ευκαιρίες να αξιοποιήσουν το χρόνο που 

ανάλωσαν εργαζόμενοι για χρόνια στη δημόσια υπηρεσία με την ανοχή όλων, 

πιστεύει ότι θέμα η πρόσληψη εκτάκτων στο μέλλον θα πρέπει να τερματιστεί. 

Είναι γεγονός ότι ενώπιον της Επιτροπής εκκρεμεί σχετικό κυβερνητικό νομο

σχέδιο. Δεν κατέστη εντούτοις δυνατή η παραπέρα προώθησή του, γιατί οι πρόνοιες 

που έχουν περιληφθεί σ' αυτό δεν υπηρετούν τους στόχους και τις επιδιώξεις που 

έχουν τεθεί. Ήδη, η Επιτροπή έχει απευθύνει μακροσκελή επιστολή προς τον 

αρμόδιο Υπουργό, στον οποίο υποδεικνύει τα κενά και τις αδυναμίες του προταθέ

ντος μέ-cρου. Ταυτόχρονα, ορισμένα Μέλη της Επιτροπής εκδήλωσαν την πολιτική 

τους βούληση να εισηγηθούν την ψήφιση αποφασιστικών νομοθετικών μέτρων που 

να θέτουν τέρμα στις στρεβλωτικές καταστάσεις των οποίων η παρουσία διαιωνίζει 

το όλο πρόβλημα. 

Συναφές με την ανάγκη συμπίεσης των καταναλωτικών δαπανών, αλλά και με 

την πρόσληψη εκτάκτων εί.ναι και το θέμα της παραγωγικότερης αξιοποίησης του 

διαθέσιμου προσωπικού, καθώς και της υιοθέτησης καλύτερων μεθόδων εργασίας. 

Η Επιτροπή παρατηρεί ότι δεν έχουν γίνει ουσιαστικά βήματα στον τομέα αυτό, 

παρόλο που υπάρχουν τεράστια περιθώρια βελτίωσης και παρά τις επαναλαμβανό

μενες κυβερνητικές διαβεβαιώσεις για εκπόνηση μελετών που θα οδηγήσουν στην 

αξιοποίηση του διαθέσιμου προσωπικού. Η Επιτροπή έχει σημειώσει με προσοχή τα 

σχέδια της κυβέρνησης για αναμόρφωση της δημόσιας υπηρεσίας, πιστεύοντας ότι 

αυτή τη φορά δε θα παραμείνουν απλές εξαγγελίες χωρίς κανένα αντίκρισμα. Μετά 

την κατά κεφάλαιο μελέτη και των τριών προϋπολογισμών η Επιτροπή αποφάσισε 

ομόφωνα ή κατά πλειοψηφία να εισηγηθεί. ορισμένες τροποποιήσεις, οι οποίες έχουν 

ενσωματωθεί στο τελικό κείμενο των προϋπολογισμών που κατέθεσε για συζήτηση 

ενώπιον του Σώματος. 

Οι σημαντικότερες από τις τροποποιήσεις που προτείνονται καλύπτουν ζητή

ματα που άπτονται και των τριών προϋπολογισμών και για τα οποία η Επιτροπή 

αισθάνεται την ανάγκη να διατυπώσει συμπληρωματικά τις πιο κάτω παρατηρήσεις: 

(α) ΛειτΟ\JQγιχά 'Εξοδα Κ\JβεQνητιχών ΓQαφείων 

Η Επιτροπή έχει τη γνώμη ότι τα έξοδα αυτά επιδέχονται μείωση, γι' αυτό και 

θα προτείνει την περικοπή τους, ώστε αυτά να περιοριστούν στα περσινά επίπεδα, 

δίνοντας έτσι ακόμα ένα μήνυμα στην κυβέρνηση αναφορικά με την ανάγκη υιοθέ

τησης πολιτικής λιτότητας και χωρίς να επηρεάζει τα τμήματα εκείνα που κατόρ

θωσαν να κρατήσουν τις δαπάνες τους στα επίπεδα αυτά. Η πρόταση αυτή καθώς 

και οι άλλες που ακολουθούν δεν πρέπει με κανένα τρόπο να ερμηνευτεί ότι συνι

στούν μηχανική μείωση των κονδυλιών, ώστε να έρθει στη συνέχεια η Βουλή να τα 

συμπληρώσει στη διάρκεια του χρόνου αποδεχόμενη συμπληρωματικούς προϋπολο

γισμούς. Η Επιτροπή αναμένει από όλους τους αρμοδίους να αρθούν στο ύψος των 

περιστάσεων και με υπευθυνότητα και δημόσιο πνεύμα να εφαρμόσουν τις περι

κοπές που γίνονται. 
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(β) Ναύλα και Δαπάνες yια Ταξίδια στο ΕξωτεQικό, ΣννέδQια στην ΚύπQο 

και Φιλοξενία 

Περιθώρια για περαιτέρω συμπίεση υπάρχονν κατά τη γνώμη της Επιτροπής 

και στις δαπάνες που αφορούν αυτούς τους τομείς, παρά τη δήλωση του Υπουργού 

Οικονομικών ότι ήδη έγινε προσπάθεLα γLα περιορισμό των δαπανών αιιτών, γι' 

αυτό και εισηγείται μείωσή τους στα περσινά επίπεδα. Παράλληλα, η Επιτροπή 

θεωρεί χρήσιμο να τονίσει ότι τα ταξίδια στο εξωτερικό μπορεί να είναι χρήσιμα, θα 

πρέπει όμως να αξιοποιούνται κατάλληλα, ώστε να είναι και αποδοτικά. Για το 

σκοπό αυτό απαιτείται συντονισμός των αρμόδιων υπηρεσιών όσον αφορά τον 

προγραμματισμό των ταξιδιών, καθώς και συνεχής έλεγχος της αποδοτικότητάς 

τους. 

(y) AyoQά Μηχανοκίνητων Οχημάτων Αστννομίας 

Η Επιτροπή εισηγείται την έγκριση ί261.450 μόνο για την αγορά μηχανοκί

νητων οχημάτων της αστυνομίας, ποσό το οποίο, μαζί με τις ί365.490 που εγκρί

θηκαν με συμπληρωματικό προϋπολογισμό, θα καλύψει τις ανάγκες αυτές της αστυ

νομίας. Ταυτόχρονα, η Επιτροπή αναμένει ότι οι αρμόδιοι δε θα παραλείψουν να 

ασκήσονν αυστηρό έλεγχο όσον αφορά τη χρήση των οχημάτων της αστυνομίας, τα 

πρόσωπα που δικαιούνται να τα χρησιμοποιούν και τα ωράρια χρησιμοποίησής 

τους. 

(δ) ΑνέyεQση Επαρχιακών Κvβερνητικών ΚτιQίων στη Λενχωσία 

Η Επιτροπή εισηγείται τη διαγραφή του κονδυλιού για την ανέγερση επαρ

χιακών κυβερνητικών κτιρίων στην οδό Κινύρα στη Λειικωσια, γιατί πιστεύει ότι το 

έργο αυτό δε δικαιολογείται από τις σύγχρονες αντιλήψεις για το φυσικό και δομη

μένο περιβάλλον. Η Επιτροπή πιστεύει ότι η ανέγερση των κτιρίων στο σημείο αυτό 

της πόλης θα επιφέρει οικολογική επιβάρννση στην περιοχή και οξύτατο συγκοινω

νιακό πρόβλημα. Για τους λόγους αυτούς η Επιτροπή επανειλημμένα τα τελευταία 

χρόνια έχει καταψηφίσει το σχετικό κονδύλι, αλλά είναι έτοιμη να εγκρίνει αποζη

μιώσεις για απαλλοτριώσεις σε οποιαδήποτε άλλη περιοχή που θα θεωρηθεί από 
τους ειδικούς κατάλληλη για ανέγερση των κτιρίων αυτών. 

(ε) Κατασκενή δQόμοv πQωταQχικής σημασίας από τη λεωφόQΟ ΛάQνακας 

και Αyλαντζιάς ΠQΟς λεωφόρο Λεμεσού, Νοσοκομείο ΜακάQιος Γ' και 

διεθνή έκθεση 

Η Επιτροπή, παρά το γεγονός ότι θα εγκρίνει το κονδύλι, 'ύψους ί50.000, που 

προβλέπεται για το έργο αυτό, επιθυμεί να διειικρινίσει ότι η έγκρισή της αυτή δεν 

εξυπακούει και έγκριση του όλου έργου, με την κατασκευή του οποίου έχει επανει

λημμένα διαφωνήσει. Η Επιτροπή έχει πληροφορηθεί ότι οι ίSΟ.ΟΟΟ αφορούν 

κάλυψη συμβατικής υποχρέωσης της κυβέρνησης για τα σχέδια. Γι' αιιτό, επειδή δεν 

επιθυμεί να αφήσει την κυβέρνηση εκτεθειμένη, θα εισηγηθεί την έγκριση του κονδυ
λιού, δηλώνοντας όμως παράλληλα την αντίθεσή της στο σχεδιασμό του δρόμου 

αιιτού. 

(στ) Νέες θέσεις-Αναβαθμίσεις 

Όπως έχει ήδη προαναφερθεί, η Επιτροπή προχώρησε στην εξειδικευμένη 

εξέταση των προτάσεων για νέες θέσεις και αναβαθμίσεις, εγκρίνοντας όσες απ' 

αυτές θεώρησε δικαιολογημένες. Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η Επιτροπή κατά την 
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εξέταση αυτή ενέκρινε τις περισσότερες από τις προτάσεις, οι οποίες φέτος ήταν πιο 

περιορισμένες. Η Επιτροπή έχει εντοπίσει στις προτάσεις της κυβέρνησης για 

ίδρυση νέων θέσεων την υιοθέτηση, σε μεμονωμένες περιπτώσεις, της κλίμακας 

εισδοχής Α6-9- 10 αντί της κλίμακας Α8- 10, η οποία υπήρχε μέχρι τώρα. Η 
Επιτροπή, χαιρετtζοντας την καινοτομία αυτή, προχώρησε στην υιοθέτηση της 

κλίμακας αυτής σε αντικατάσταση της κλίμακας Α8-1 Ο, εκεί όπου επρόκειτο για τη 

δημιουργία νέων θέσεων ή για όσες υφιστάμενες παρόμοιες θέσεις θα κενωθούν στο 

μέλλον, φροντίζοντας ταυτόχρονα να μην επηρεαστούν τα συμφέροντα υπηρετού

ντων ήδη υπαλλήλων. 

Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή επιθυμεί να σχολιάσει ότι δεν ε~σηγείται την 
έγκριση των προτάσεων που αφορούν το Υπουργείο Άμυνας, γιατί πιστεύει ότι 

υπάρχει θέμα δομής στο Υπουργείο αυτό, καθώς και θέμα αρμοδιότητας των 

λειτουργών του σε σχέση με την Εθνική Φρουρά. Η Επιτροπή πιστεύει ότι το θέμα 

της δομής του Υπουργείου Άμυνας και του σχεδιασμού του θα πρέπει να ρυθμιστεί 

με την υιοΟέτηση της σωστής διάρθρωσης και τη θέσπιση των νομοθετικών μέτρων 

που δυνατό να απαιτούνται ώστε η λειτουργία του Υπουργείου Άμυνας να αποκα

τασταθεί όπως σε όλα τα άλλα Υπουργεία. Η Επιτροπή δηλώνει πρόθυμη να μελε

τήσει προτάσεις της κυβέρνησης που θα αντιμετωπίζουν το πρόβλημα όπως το έχει 

εντοπίσει η Επιτροπή Οικονομικών και που θα δημιουργούν τις κατάλληλες θέσεις, 

κατά προτίμηση εναλλάξιμες, στο Υπουργείο Άμυνας, ώστε αυτό να μην υστερεί 

από τα άλλα Υπουργεία είτε σε δομή είτε σε αρμοδιότητες. 

Με γνώμονα τις πιο πάνω διαπιστώσεις της και με βάση τις εισηγήσεις για 

περικοπή άλλων επιμέρους κονδυλίων, η Επιτροπή έχει ανάλογα διαφοροποιήσει 

τους υπό συζήτηση προϋπολογισμούς. Το τελικό κείμενο για κάθε προϋπολογισμό 
ξεχωριστά βρίσκεται στη Γραμματεία της Βουλής και στη διάθεση κάθε Μέλους του 

Σώματος, ενώ αντίγραφό τους δόθηκε σε κάθε κόμμα. 

Ορισμένα από τα Μέλη της Επιτροπής, είτε γιατί διαφωνούν με ορισμένες από 

τις προτεινόμενες τροπολογίες είτε γιατί προτιθενται να εισηγηθούν και άλλες, 

επιφύλαξαν το δικαίωμά τους να τοποθετηθούν ανάλογα κατά το στάδιο της κατά 

κεφάλαιο δαπανών έγκρισης και των τριών υπό συζήτηση προϋπολογισμών. 

Χωρίς να επηρεάζεται η γενική αυτή επιφύλαξη για τις υπό έγκριση κατά 

κεφάλαιο δαπάνες, τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις έχουν υιοθετήσει για συμπερίληψη στην 

Έκθεση της Επιτροπής την πιο κάτω δήλωση: 

'Τα Μέλη της Επιτροπής Οικονομικών - Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά διαπιστώνουν ότι η ευφορία που διακατέχει τις κυβερνη

τικές προσεγγίσεις λόγω της μείωσης του δημοσιονομικού ελλείμματος σε 

ί102.000.000 το 1995 και ί52.000.000 το 1994 δε δικαιολογείται, έχοντας υπόψη ότι 
με τους επιπλέον φόρους που επέβαλε η κυβέρνηση από το 1993 τα έσοδα του 
κράτους αυξήθηκαν κατά ί100.000.000 περίπου ετησίως. Λαμβάνοντας λοιπόν 

υπόψη και το γεγονός ότι οι δαπάνες για την υλοποίηση του αμυντικού εξοπλι

στικού προγράμματος ήταν περιορισμένες σε σύγκριση με τα τελευταία χρόνια, 

καθώς και το γεγονός ότι το ποσοστό υλοποίησης του Προϋπολογισμού Ανάπτυξης 

του 1995 είναι χαμηλότερο από το μέσο όρο που συνηθίζεται, κατά την άποψη των 
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Βουλευτών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις το δημοσιονομικό έλλειμμα έπρεπε 

να περιοριστεί σε πολύ χαμηλότερα επίπεδα. Για το πιο πάνω Οέμα, καθώς και για 

άλλοuς οικονομικούς δείκτες η Κοινοβοuλεuτική Ομάδα τοu ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις θα εκφράσει τις απόψεις της στην ολομέλεια, όποu θα τοποΟετηθεί και επί 

τοu σuνόλοu των προϋπολογισμών." 

Με τις επιφuλάξεις αuτές, η Επιτροπή εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βοuλή 

την ψήφιση σε νόμοuς και των τριών uπό σuζήτηση προϋπολογισμών, όπως έχοuν 

τελικά διαμορφωθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο τοu Δημοκρατικού Σuναγερμού, τον κ. Μάτση, να 

καταθέσει τις θέσεις τοu επί των προϋπολογισμών. 

Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Με την κατάθεση των φετινών προϋπολογισμών συμπληρώνεται τριετία της 

προεδρίας Κληρίδη και θεωρώ επιβεβλημένο να κάνω μια περιεκτική αξιολόγηση 

του επιτελεσθέντος έργου εσωτερικά αλλά και στο Κυπριακό. Θα ήθελα όμως να 
εκφράσω την ικανοποίησή μου, διότι πολλές από τις προεκλογικές θέσεις του Δημο
κρατικού Συναγερμού έχουν ήδη πραγματοποιηθεί και πολλές από τις uπολειπό

μενες αναμένεται να συμπληρωθούν κατά τα δύο επόμενα χρόνια. 

Η κυπριακή οικονομία σήμερα βρίσκεται σε aξιοζήλευτο επίπεδο. Όλοι οι 

βασικοί οικονομικοί δείκτες σημείωσαν κατά το 1995 μια άνευ προηγουμένου 

βελτίωση. Ο πληθωρισμός μειώθηκε στο 2,6%, που είναι ο δεύτερος χαμηλότερος 
ρuθμός από το 1971, ικανοποιώντας για πρώτη φορά πλήρως το σχετικό κριτήριο 
του Μάαστριχτ, ενώ στην αγορά εργασίας επικρατούν συνθήκες πλήροuς απασχό

λησης με την ανεργία να είναι μόνο στο 2,6%. Το δημοσιονομικό έλλειμα, που 

αποτελούσε για χρόνια τον κύριο αποσταθεροποιητικό παράγοντα της οικονομίας, 

για τρίτη σuνεχή χρονιά μειώθηκε και έφθασε στο 1,3% τοu Ακαθάριστοu Εγχώριοu 
Προ·ίόντος (ΑΕΠ) και είναι έτσι το χαμηλότερο ποσοστό ποu σημειώθηκε από το 
1972. Σημειώνεται επίσης, και αυτό είναι το σημαντικό, ότι και στα τρία πρώτα 

χρόνια της διακυβέρνησης Κληρίδη το δημοσιονομικό έλλειμμα κυμάνθηκε κάτω 

από το 3% που καθορίζει το σχετικό κριτήριο τοu Μάαστριχτ . Το δημόσιο χρέος, 
υπολογιζόμενο σύμφωνα με τα κριτήρια της Ευρώπης, ήταν το 1995 54% του ΑΕΠ, 

υπερκαλύπτοντας άνετα και αυτό το κριτήριο σύγκλισης με το Μάαστριχτ. Κατά 

την πρόσφατη επίσκεψη του κλιμακίοu τοu Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου, ο 
επικεφαλής τοu κλιμακίου, μετά τη συνάντησή του με τον Υπουργό Οικονομικών, 

δήλωσε ότι "οι επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας είναι εντυπωσιακές". Ακόμη, οι 

εμπειρογνώμονες της Ευρωπα·ίκής Ένωσης δε χάνοuν εuκαιρtα να αναφέρουν ότι η 

Κύπρος εξ' απόψεως μακρο-οικονομικών μεγεθών είναι σήμερα έτοιμη για ένταξη. 

Μόλις προχθές, ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου επιβεβαίωσε τη θετική 

πορεία της οικονομίας κατά το 1995 και προδιέγραψε την ίδια καλή εξέλιξη για το 
1996. Μόνο το ΑΚΕΛ φαίνεται να αδυνατεί να δεί αυτή την πραγματικότητα και 

ψάχνει απεγνωσμένα να εντοπίσει αδuναμίες και παραλείψεις στην κυβερνητική 

πολιτική, αναμασώντας το τροπάριο περί συντηρητικής και νεοφιλελεύθερης οικο

νομικής πολιτικής και κεφαλαιοκρατικής διακυβέρνησης. Αλλά τα πράγματα δεν 

είναι καθόλου έτσι, όπως θέλει να τα παροuσιάσει το ΑΚΕΛ. 
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Αντίθετα, η τριετία πον πέρασε, σε ό,τι αφορά την κοινωνική μέριμνα και το 

ενδιαφέρον τον κράτους για τις χαμηλά αμειβόμενες τάξεις τον πληθνσμού, άνετα 
μπορεί να χαρακτηρισθεί η χρνσή περίοδος των κοινωνικών παροχών και το 
γνωρίζει ο λαός. Και δεν μπορεί το ΑΚΕΛ, όσο κι αν προσπαθεί, ν' αποκρύψει 

αντό το γεγονός. Δεν ήταν προεκλογική δέσμευση του Δημοκρατικού Σνναγερμού η 

παροχή της κοινωνικής σύνταξης, την οποία νλοποίησε η κνβέρνηση Κληρίδη και με 

την οποία θα ευεργετηθούν πέραν των J 6.000 οικοκυρών και αγροτισσών με ετήσια 
δαπάνη ίl8.SOO.OOO; Δεν είναι κοινωνική αρωγή προς τον προσφυγικό μας κόσμο η 
διαγραφή των !84.000.000 των προπολεμικών χρεών των προσφύγων και η παράλ
ληλη διαγραφή επιπρόσθετων !55.000.000 εκ των στεγαστικών δανείων των 

προσφύγων και οι επιπρόσθετες διευκολύνσεις προς τον προσφυγικό μας κόσμο; 
Και δεν ήταν μεγάλης σημασίας από κοινωνικής πλευράς η ίδρυση, η λειτουργία και 

η έμπρακτη εφαρμογή και νλοποίηση του Φορέα Ίσης Κατανομής των Βαρών με 

πρόνοια il2.000.000 για τα δύο πρώτα χρόνια της λειτουργίας τον; Γιατί, όταν τη 
διακυβέρνηση έλεγχε η σημερινή αντιπολίτευση και η ηγεσία του ΑΚΕΛ, δεν πραγμα

τοποίησε αυτά τα σημαντικά βήματα των κοινωνικών παροχών και αρέσκεται απλώς 

και μόνο να κατηγορεί το Δημοκρατικό Συναγερμό για συντηρητισμό και εξυπηρέ

τηση του κεφαλαίου; Και δεν είναι βήμα σημαντικότατο η υλοποίηση της προεκλο
γικής δέσμενσης του ΔΗΣΥ για παροχή φορολογικών ελαφρύνσεων προς την τερά

στια πλειοψηφία του κυπριακού ελληνισμού για ποσό i33.000.000 βάσει του 

νομοσχεδίου που ενέκρινε ήδη το Υπουργικό Σνμβούλιο και το οποίο πολύ σύντομα 

θα συζητήσουμε ενώπιον του Σώματος; Δεν είναι με αυτές τις φορολογικές 

ελαφρύνσεις που υπερκαλύπτεται ο πληθωρισμός των τελευταίων ετών και παρέχο

νται επιπρόσθετα ευεργετήματα προς τον εργάτη, τον αγρότη, τον υπάλληλο, το 
μικροεπιχειρηματία, τον αυτοεργοδοτούμενο; 

Ανέφερα, κύριε Πρόεδρε, μερικά μόνο στοιχεία των κοινωνικών παροχών της 

κυβέρνησης Κληρtδη, για να ανατρέψω την κακόπιστη επιχειρηματολογία που 

προάγει η αντιπολίτευση στον τομέα αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, στην τριετία πον πέρασε σε ό,τι αφορά το Κυπριακό και παρά 

τη συνεχιζόμενη προκλητική τουρκική αδιαλλαξία, πετύχαμε βήματα καθοριστικής 
σημασίας για το μέλλον μας για δύο βασικούς λόγους: 

Πρώτο, η σύσφιξη των σχέσεών μας με την Ελλάδα και η έμπρακτη εφαρμογή 

του ενιαίου αμυντικού σχεδιασμού όχι μόνο αύξησε τη διαπραγματευτική μας δυνα
τότητα και το αίσθημα ασφάλειας στο λαό μας, αλλά κατέστησε και το Κυπριακό 
επίκεντρο ενδιαφέροντος και επηρεασμού των διεθνών κέντρων αποφάσεως. Διότι, 

τυχόν αναταραχή με αφετηρία την Κύπρο, οδηγεί σε σύγκρουση δύο κράτη μέλη του 

ΝΑΤΟ, με aνησυχητικές προεκτάσεις στα Βαλκάνια και στη Μέση Ανατολή. Μια 

τέτοια εξέλιξη ανατρέπει τη σταθερότητα και την ειρήνη στην ευαίσθητη στρατηγικά 

περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και επηρεάζει άμεσα τα συμφέροντα της 

Ευρώπης, των Ηνωμένων Πολιτειών και άλλων στην περιοχή. 

Δεύτερο, η ιστορική για την Κύπρο απόφαση της 6ης Μαρτίου 1995 άνοιξε 
τελεσίδικα το δρόμο για ένταξή μας στην Ενωμένη Ευρώπη και για απαλλαγή μας 

από την τουρκική κατοχή. Ο δρόμος δεν είναι καθόλου εύκολος. Θα υποστούμε 

πιέσεις και σκληρές υποδείξεις για υποχωρήσεις. Πρέπει να είμαστε ενωμένοι και 

αποφασιστικοί υπερασπιστές του ευρωπα'ίκού κεκτημένου. Είναι το ουσιαστικό
τερο ωφέλημα που κερδίζουμε από την ενταξιακή μας πορεία, που μας παρέχει το 

.. 
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στέρεο έδαφος, για να υπερασπιστούμε λύση ευρωπα·ίκού περιεχομένου, που θα 

αποκαθιστά όλα τα ανθρώπινα δικαιώματα και ελευθερίες σε μία ενωμένη και 

ομόσπονδη Κύπρο προς όφελος όλων των νόμιμων κατοίκων της, Ελληνοκυπρίων 

και Τουρκοκυπρίων. 

Η Κύπρος δε ζητά τίποτε λιγότερο από όσα ο ευρωπαίος πολίτης απολαμβάνει 
σήμερα. Και ζητά ασφάλεια. Η ένταξή μας στην Ευρώπη μας παρέχει αυτή την 

ασφάλεια. Η παράλληλη όμως ένταξή μας και σε συλλογικό όργανο ασφάλειας, στο 

οποίο συμμετέχουν και όλα τα κράτη μέλη της Ενωμένης Ευρώπης, όπως είναι η 

ΔυτικοευρωπαΊ:κή Ένωση ή το ΝΑΤΟ, μας κατοχυρώνουν αυτή την ασφάλεια. Μια 

τέτοια εξέλιξη μας παρέχει εξελικτικά και τη δυνατότητα της απαλλαγής από τον 

αναχρονιστικό Θεσμό των εγγυητριών δυνάμεων, για να μας καταστήσει από κράτος 

υπό κηδεμονία σε ισότιμο κράτος μέλος της Ενωμένης Ευρώπης. 

Αυτά είναι μερικά από τα αξιόλογα βήματα που έγιναν επί προεδρίας 

Κληρί.δη, όπως τα υποστήριξε για πολλά χρόνια ο Δημοκρατικός Συναγερμός. Και 

αυτά δεν μπορεί να τ' αρνηθεί, όσο και αν προσπαθεί να τ' αγνοήσει, το ΑΚΕΛ, γιατί 

οι ίδιοι οι οπαδοί του ΑΚΕΛ στη μεγάλη τους πλειοψηφία τα δέχονται και τα 

αναγνωρίζουν. Και την Ευρωπα·ίκή μας πορεία και τον ενιαίο αμυντικό σχεδιασμό 

με την Ελλάδα. 

Κύριοι συνάδελφοι, με βάση την πρόσφατη ομόφωνη απόφαση του Εθνικού 

Συμβουλίου για το ενιαίο, το αδιαχώριστο και το αδιαπραγμάτευτο της κυριαρχίας 

της Κυπριακής Δημοκρατίας, ας δώσουμε αποφασιστικά ενωμένοι όλοι αυτή τη 

μάχη και θα την κερδίσουμε. 

Η προεδρία Κληρίδη, κύριοι συνάδελφοι, παρέλαβε μια αστυνομική δύναμη με 

μία ιεραρχία, την οποία όχι μόνο σεβάστηκε και διατήρησε, αλλά και την προήγαγε 

σε πολλές περιπτώσεις. Δεν εξήσκησε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας το συνταγμα

τικό του δικαίωμα να αντικαταστήσει τον Αρχηγό και τον Υπαρχηγό της αστυνο

μίας. 

ΑντLΟετα, συνεργάστηκε στενά με όλους και κάλυψε όλους σε συγκεκριμένες 

περιπτώσεις, δύσκολες περιπτώσεις. Το έγκλημα όμως, το οποίο υφίστατο πάντοτε 

στο παρελθόν, προσέλαβε aνησυχητικές διαστάσεις στο χρόνο που πέρασε. Οι 

ειδικές συνθήκες του μεγάλου τουριστικού ρεύματος, οι χιλιάδες των ξένων 

νόμιμων και παράνομων εργατών, η συγκεκαλυμμένη πορνεία, τα ναρκωτικά, ο 

εvκολος και παράνομος χρηματισμός, η διείσδυση παράνομων και επικίνδυνων 

στοιχείων από τα κατεχόμενα, τα πολλά κοινωνικά προβλήματα που αναπτύχθηκαν 

από την προσφυγοποίηση του ενός τρίτου του πληθυσμοv και πολλοί άλλοι γνωστοί 

και άγνωστοι παράγοντες δημιούργησαν πρόσφορο έδαφος για αύξηση της εγκλημα

τικότητας και επικίνδυνη κλιμάκωση του οργανωμένου εγκλήματος. 

Το καλό όνομα της Κύπρου άρχισε να τtθεται εν αμφιβόλω όχι μόνο μεταξύ 

του πληθυσμού μας αλλά και στο εξωτερικό. Η υπεύθυνη για την παρακολούθηση 

και την πρόληψη του εγκλήματος αστυνομία δεν κατόρθωσε να ανακόψει το έγκλημα 

και πολύ περισσότερο δεν κατόρθωσε να παρουσιάσει τους ενόχους ενώπιον της 

δικαιοσύνης. Η ηγεσία της αστυνομίας συλλογικά υστέρησε στον ουσιαστικότατο 

αυτό τομέα της αποστολής της. Ποιοι είναι οι λόγοι; Δεν αναλύθηκαν ποτέ μέχρι 

σήμερα. Ποιος π.χ. σώφρων πολίτης μπορεί να αποδεχθεί ότι δεν έπρεπε να ζητηθεί 
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από το κράτος λόγος για όλα τα εξελιχθέντα προ, κατά και μετά την επιχείρηση 

εναντίον τον Τουρκοκύπριου Εμές στα Λύμπια; Δεν κατανεμήθηκαν ευθύνες, δε 

ζητήθηκαν ενοχές. Όλα αφήνονται aπείραχτα να εξελίσσονταL χωρίς τομές, χωρίς 

ερωτήματα. ΜέχρL πότε όμως; 

ΈγLνε όμως γνωστό όη πληροφορίες σημαντLκές διοχετεύοντο εκτός αστυνο

μίας, ότL aπεκρύβησαν στοιχεία και πληροφορίες προς τις αρμόδιες αρχές, ότι το 

Υπουργικό Συμβούλιο παρεπλανήθη ή δεν πληροφορήθη πλήρως την αλήθεια σε 

ορισμένες σημαντικές περιπτώσεις, μια υπηρεσία δεν παρουσιάζεται να έχει εμπι

στοσύνη για κοινοποίηση εμπιστευτικών πληροφοριών σ' άλλη υπηρεσία του 

κράτους, διότι φοβούνται διαρροή στους ενδιαφερομένους και πολλά άλλα. Και το 

χειρότερο, εμπλοκή ελαχίστου, ευτυχώς, αριθμού αστυνομικών οργάνων σε παρά

νομες ενέργειες. 

Όλ' αυτά και πολλά άλλα δεν επιβάλλουν άμεσες ενέργειες, aποφασιστικές 

ενέργειες από το κράτος; Ποιος άλλος έχει την εντολή από το λαό να τον προστα

τεύσει; Θέλω στο σημείο αυτό να υπογραμμίσω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

εκτιμά και έχει πλήρη εμπιστοσύνη στην ολότητα της αστυνομικής δύναμης, της 

οποίας το κύρος θέλει να προστατεύσει και να αποκαταστήσει, για να μπορεί να 

εκτελεί, όπως πρέπει πλήρως την αποστολή της. 

Είναι τις λίγες μονάδες που μπορεί να ενέχονται έμμεσα ή άμεσα που ψέγω 

έντονα. Αλλά τομές πρέπει να γίνουν. Έπρεπε να είχαν γίνει προ πολλού. Αυτό 

τουλάχιστον προσωπικά είχα εισηγηθεί στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Αναμέ

νουμε στην επόμενη συνάντησή μας με τον Πρόεδρο να ενημερωθούμε για όσα δε 

γνωρίζουμε και να κάνουμε τις εισηγήσεις μας. 

Εκείνο όμως το οποίο δεν είναι δυνατό να αποφύγω να σχολιάσω, είναι και 

πάλι η συμπεριφορά του ΑΚΕΛ. Θα ανέμενε κανείς πιο υπεύθυνη στάση από αυτό 

το κόμμα στο σοβαρότατο αυτό θέμα, εφόσον είναι και η ηγεσία της αντιπολιτευσης. 

Ας αποφασίσει επιτέλους η αντιπολίτευση. Αφού επιθυμεί πάταξη του εγκλήματος 

καL επί μήνες κατηγορεί. την κυβέρνηση για απραξία καL αδυναμία, πώς μπορεί 

τώρα, όταν η κυβέρνηση είναι αποφασισμένη να προχωρήσει σε μέτρα, το ΑΚΕΛ να 

επιδίδεται και πάλι σε αντίστροφη πολιτική εκμετάλλευσης του Οέματος; 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήταν οπωσδήποτε παράλειψη, αν δεν αναφερόμουν σε 

συντομία στο μεγάλο θέμα του εκσυγχρονισμού του δημόσιου τομέα και στην 

πάταξη της μάστιγας της γραφειοκρατίας. Ο πολίτης πολλές φορές αντί να εξυπη

ρετείται, ταλαιπωρείται. Ο πολίτης όμως, ο οποίος φορολογείται και συντηρεί το 

κράτος, έχει το δικαίωμα της έγκαιρης εξυπηρέτησης και διεκπεραίωσης των υποθέ

σεών του. Έχει ο πολίτης το δικαίωμα να απαιτεί επιτάχυνση των διαδικασιών, είτε 

αυτές αφορούν την έκδοση αδειών οικοδομής ή την έκδοση διαβατηρίων ή τη 

βεβαίωση των φορολογικών του υποχρεώσεων και άλλων πολλών. Στα θέματα 

αυτά, αλλά και σε πολλά άλλα, η κατάσταση ούτε ικανοποιητική είναι ούτε παρα

δεκτή. Είναι απαράδεκτη. Πρέπει, επιτέλους, να ληφθούν οι επιβαλλόμενες αποφά

σεις, να σταματήσει η διαιώνιση των aχρείαστων διαδικασιών, η γραφειοκρατεία να 

καθηλωθεί και η προσήλωση σε απηρχαιωμένα συστήματα να εγκαταλειφθεί. Ενδια

τρίβοντας γενικότερα επί της οικονομίας, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω 

τούτο. Χωρίς καμιά δόση υπερβολής μπορεί. αβίαστα να συναχθεί το συμπέρασμα 
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ότι οι επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας κατά το 1995, όπως αυτές αντικατοπτρί
ζονται μέσα από τους κύριους οικονομικούς δείκτες, ήταν πολύ ικανοποιητικές, 
παρά τα διαρΟρωτικά προβλήματα που υπήρχαν στο παρελθόν και πολλά από τα 
οποία συνεχίζουν να υπάρχουν. Η οικονομία συνέχισε την αναπτυξιακή της πορεία 

με πολύ ικανοποιητικό ρυθμό, συμβάλλοντας έτσι στην περαιτέρω άνοδο του 
βιοτικού επιπέδου του λαού. Και είναι το βιοτικό μας επίπεδο το τρίτο κατά σειρά, 
με μικρή διαφορά από τις δύο άλλες χώρες της Μεσογείου, τη Γαλλία και την 

Ιταλία. 

Είναι σημαντικό, και πρέπει να τονισθεί, ότι οι προεκλογικοί στόχοι, που η 

σημερινή κυβέρνηση έθεσε ενώπιον του λαού, έχουν ήδη σε αρκετά σημεία 
υλοποιηθεί ή ακόμα και υπερκερασθεί. Σύμφωνα με τα πιο πρόσφατα προκαταρ

κτικά στοιχεία, που δημοσιοποίησε το Υπουργείο Οικονομικών την περασμένη 
Παρασκευή, προκύπτει ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα το 1995 δε θα ξεπεράσει τα 

!50.000.000. Το ποσό αυτό ως ποσοστό του ΑκαΟάοιστου Εγχώριου Προ'ίόντος 
αντιστοιχεί με 1,3% και είναι το χαμηλότερο, όπως τόνισα, ποσοστό που σημειώ
θηκε από το 1972. Πρόκειται για ένα πολύ σημαντικό επίτευγμα, η σημασία του 

οποίου γίνεται ακόμη πιο μεγάλη, λαμβάνοντας υπόψη ότι η επίδοση αυτή είναι 
καλύτερη από εκείνη του 1994 που ήταν 1,5%. Από τις δεκαπέντε χώρες μέλη της 
Ενωμένης Ευρώπης το 1995 μόνο το Λουξεμβούργο είχε καλύτερη δημοσιονομική 
επίδοση από ό,τι η Κύπρος σήμερα. 

Η σταδιακή μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος ήταν ένας από τους 

πρωταρχικούς στόχους της σημερινής κυβέρνησης, γιατί. τα δημόσια οικονομικά 
αποτελούσαν τον κύριο ασθενή παράγοντα της οικονομίας μας, ασκούσαν αποστα

θεροποιητικές πιέσεις και έτειναν να υποσκάψουν το αναπτυξιακό της υπόβαθρο. 
Χάρη στην αυστηρή και πειθαρχημένη δημοσιονομική πολιτική, που ακολουθήθηκε 

κατά τα τελευταία χρόνια, έγινε κατορθωτό να αναστραφούν αρκετές ανεπιθύμητες 

τάσεις, που παρουσίαζαν τα δημόσια οικονομικά και να εισέλΟουμε σε μια πορεία 
δημοσιονομικής εξυγίανσης. 

Η αισθητή μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος έναντι του Ακαθάριστου 
Εγχώριου Προ'ίόντος οδήγησε. όπως είναι φυσικό, και σε ανάλογη συγκράτηση του 
δημόσιου χρέους. Ο λόγος του δημόσιου χρέους, εξαιρουμένου του ενδοκυβερνη
τικού, σε σχέση με το ΑΕΠ . το 1995 εκτιμάται στο 54%, που είναι ελαφρά καλύτερος 
σε σχέση με το 1994 και είναι ασφαλώς κάτω από το 60% που προβλέπουν οι δείκτες 
του Μάαστριχτ. 

Προβάλλεται από κόμματα της αντιπολίτευσης ο ισχυρισμός ότι η βελτίωση 

των δημόσιων οικονομικών οφείλεται αποκλειστικά στις αυξημένες εισπράξεις του 

Φόρου ΠροστιΟέμενης Αξίας και στη μειωμένη εξέλιξη των αμυντικών δαπανών. Το 

επιχείρημα είναι μονομερές και μονόπλευρο. Ασφαλώς και δεν παραγνωρίζουμε 

τους δύο αυτούς παράγοντες. Όμως, η αντικειμενική αλήθεια είναι ότι η θεαματική 
βελτίωση των δημόσιων οικονομικών οφείλεται κυρίως σε μια σειρά μέτρων πολι
τικής που εισήχθησαν και προωθήθηκαν με τόλμη, συνέπεια και αποφασιστικότητα 

από την κυβέρνηση. Τα διορθωτικά αυτά μέτρα κάλυψαν τόσο το σκέλος των 

δαπανών όσο και το σκέλος των εσόδων κατά τρόπο ισορροπημένο. Επεδείχθη, εν 
προκειμένω, τόλμη και συνέπεια ανεξαρτήτως πολιτικού κόστους. 

Από την πλευρά των δαπανών υπογραμμίζω την πειΟαρχημένη και αποτελε

σματική πολιτική που εφαρμόστηκε, όσον αφορά τη δημιουργία νέων θέσεων, την 
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περιοριστική πολιτική απασχόλησης με το πάγωμα στην πλήρωση κενών θέσεων 

πρώτου διορισμού και, γενικά, τη συγκράτηση του αριθμού των προσλήψεων 
προσωπικού σε μόνιμη ή έκτακτη ή ωρομίσθια βάση. Ενώ παλαιότερα υπήρχαν έτη 

που ο αριθμός νέων θέσεων ξεπερνούσε τις ι 000 ή ι 500, τα τελευταία χρόνια αυτός 
περιορίστηκε αισθητά. Πιο συγκεκριμένα, το 1995 προγραμματίσθηκε η δημιουργία 
δεκαοκτώ μόνο πρόσθετων θέσεων, αφού από τις προταθείσες 577 θέσεις οι 351 
αφορούσαν έκτακτους υπαλλήλους που ήδη υπηρετούν έναντι των προτεινόμενων 

θέσεων, ενώ προβλέφθηκε η κατάργηση 208 θέσεων. Υπογραμμίζω, επίσης, ότι οι 

προσπάθειες για έλεγχο των καταναλωτικών δαπανών, των υπερωριών και των 

λειτουργικών εξόδων άρχισαν να αποδίδουν καρπούς. Και αυτό για πρώτη ίσως 

φορά από την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός θεωρεί το πρόβλημα της φοροδιαφυγής ανεπιθύ

μητο και aντικοινωνικό φαινόμενο, το οποίο πρέπει να καταπολεμηθεί όσο πιο 
αποτελεσματικά είναι δυνατό και οι διαστάσεις του οποίου θα πρέπει να περιορι
στούν χωρίς δεύτερη σκέψη. Επιβάλλεται να ισχύσει στην πράξη η συνταγματική 

επιταγή ότι κάθε πολιτης θα πρέπει να συνεισφέρει στο δημόσιο ταμείο ανάλογα με 

τις οικονομικές του δυνατότητες. Παρέχω και από του επίσημου αυτού βήματος τη 

διαβεβαίωση ότι θα στηρίξουμε τις προσπάθειες της κυβέρνησής μας προς αυτή την 

κατεύθυνση. 

Η συνετή δημοσιονομική διαχείριση, την οποία ακολούθησε με αποφασιστικό

τητα η κυβέρνηση, έχοντας ως γνώμονα το συμφέρον του τόπου και της οικονομίας, 

χωρίς κομματικούς υπολογισμούς ή μικροπολιτικές σκοπιμότητες, θα πρέπει να 

συνεχιστεί απαρέγκλιτα. Ίσως να είμαστε το πρώτο κόμμα στην εξουσία που 

λαμβάνουμε τόσο σκληρά μέτρα, χωρίς να υπολογίζουμε το πολιτικό κόστος. Τα 

επιτυχή αποτελέσματα που σημειώθηκαν, δε θα πρέπει να οδηγήσουν σε εφησυχασμό 

ή χαλάρωση. 

Η σταθερότητα του επιπέδου απασχόλησης στο δημόσιο τομέα αποτελεί θέμα 

κλειδί για παγίωση των θετικών αποτελεσμάτων. Ως θέμα προτεραιότητας, πιστεύ
ουμε ότι επιβάλλεται επίσης να γίνει επαναξιολόγηση υφιστάμενων προγραμμάτων 

και σχεδίων, τα οποία δε συνάδουν με τις σημερινές και τις διαγραφόμενες κοινωνι

κοοικονομικές συνθήκες ή ανάγκες. Η βελτίωση της σύνθεσης των δημόσιων 
δαπανών επιβάλλεται και από τη διαδικασία εναρμόνισης με την Ενωμένη Ευρώπη, 

η οποία υπαγορεύει τη διενέργεια πρόσθετων δαπανών σε ορισμένους βασικούς 

παραγωγικούς τομείς, όπως είναι εκείνοι της γεωργίας και της βιομηχανίας. 

Ο πληθωρισμός το 1995, με βάση τα τελικά στοιχεία που ανακοινώθηκαν 
πρόσφατα, σημείωσε θεαματική αποκλιμάκωση και περιορίστηκε στο πολύ χαμηλό 

επίπεδο του 2,6% σε σχέση με 4,7% το ι994. Το ποσοστό αυτό πληθωρισμού ήταν το 
δεύτερο χαμηλότερο από το 197 ι και για πρώτη φορά η κυπριακή οικονομία ικανο
ποιεί το αντίστοιχο κριτήριο σύγκλισης του Μάαστριχτ πλήρως. Η εξέλιξη αυτή 

είναι, αναμφίβολα, αξιοπρόσεκτη, γιατί συμβάλλει ουσιαστικά και στη βελτίωση της 

ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μας. 

Το τελευταίο διάστημα είδαν το φως της δημοσιότητας ανησυχίες, όσον αφορά 

ενδεχόμενες επιπτώσεις στις τιμές από την εφαρμογή του νέου δασμολογίου. Από 

εκτιμήσεις και μελέτες που έχουν γίνει, προκύπτει ότι θα υπάρξουν κάποιες αυξη

τικές τάσεις, όχι όμως σε βαθμό που να δημιουργούν προβλήματα ή ανεξέλεγκτη 
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κατάσταση. Θα πρέπει, πάντως, οι αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες να παραμείνουν σε 

εγρήγορση και να παρακολουθούν στενά τη συμπεριφορά την τιμών, ιδιαίτερα κατά 
τους πρώτους μήνες του 1996 και να εισηγηθούν διορθωτικά μέτρα οποτεδήποτε 
κριθεί αυτό αναγκαίο. 

Οι συνθήκες εσωτερικής σταθερότητας της κυπριακής οικονομίας το 1995 
σημείωσαν βελτίωση, όπως συνάγεται από τη μείωση του πληθωρισμού και από τη 

διατήρηση συνθηκών πλήρους απασχόλησης. Ενώ σε πολλές άλλες χώρες η ανεργία 

αποτελεί κύριο και ακανθώδες κοινωνικό-οικονομικό πρόβλημα, το ποσοστό ανερ
γίας στην Κύπρο παρέμεινε στο πολύ χαμηλό επίπεδο του 2,6%. Χαρακτηριστικά 

σημειώνω ότι το μέσο ποσοστό ανεργίας στις χώρες της Ενωμένης Ευρώπης το Ι 995 
ήταν 11%. 

Όπως ανέφερε ο Υπουργός Οικονομικών στην ομιλία του ενώπιον του 
Σώματος, ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας το 1995 σε πραγματικούς 
όρους εκτιμάται γίιρω στο 5%, που είναι πολύ ικανοποιητικός. Ο ρυθμός αυτός 
συγκρίνεται πολύ ευνο·ι:κά με τις επιδόσεις των κρατών μελών της Ενωμένης 
Ευρώπης, οι οποίες σημείωσαν μέσο ρυθμό οικονομικής μεγέθυνσης γύρω στο 2, 7%. 

Το μεγαλύτερο βάρος της προσαρμογής στο νέο διεθνές οικονομικό περι

βάλλον που διαμορφώνεται, πέφτει ασφαλώς στους ώμους των επιχειρήσεων, οι 
οποίες είναι σε καλύτερη θέση από οποιοδήποτε άλλο να εφαρμόσουν τις κατάλ

ληλες στρατηγικές αντίδρασης. Και έχουμε εμπιστοσύνη στον πολυπράγμονα και 

ευέλικτο Κύπριο επιχειρηματία. Πιστεύουμε ότι επιβάλλεται να αναλάβουμε μια 
ανανεωμένη προσπάθεια αναδιοργάνωσης της οικονομίας μας και ενίσχυσης της 

aνταγωνιστικότητάς της, ενόψει μάλιστα και της προοπτικής ένταξf)ς μας στην 
Ευρώπη. Σ ' αυτή την προσπάθεια, πέρα από τους επιχειρηματίες και τα διευθυντικά 
στελέχη, σημαντικό ρόλο έχουν να διαδραματίσουν οι εργαζόμενοι και οπωσδήποτε 

η κυβερνητική πολιτική, όλοι οι κοινωνικοί εταίροι. Υπάρχουν, αναμφίβολα, 
μεγάλα περιθώρια για αύξηση της παραγωγικότητας, αναβάθμιση της τεχνολογίας 

και βελτίωση της ποιότητας των παραγόμενων αγαθών και υπηρεσιών. Τα στοιχεία 
αυτά αποτελούν βασικές προϋποθέσεις, για να διατηρήσουν τους ψηλούς ρυθμούς 

ανάπτυξης της οικονομίας και του κατά κεφαλή εισοδήματος. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός υποστηρίζει σθεναρά τη διενέργεια ψηλών 

αναπτυξιακών δαπανών από μέρους του κράτους για κάλυψη υφιστάμενων και 

αντικειμενικά ιεραρχημένων αναγκών. Η εκτέλεση έργων υποδομής, όπως δρόμων, 

υδατικών έργων, αεροδρομίων, δημόσιων κτιρίων, σχολείων και νοσοκομείων, 
εκτός από το γεγονός ότι βελτιώνει την αποδοτικότητα της οικονομίας , αναβαθμίζει 

επίσης την ποιότητα ζωής του λαού. Δε θα κάνω αναδρομή στα σημαντικότατα έργα 

που συμπληρώθηκαν και τα πολύ σημαντικά που έχουν αρχίσει. Άλλοι συνάδελφοι 

θα ασχοληθούν με τα επιμέρους κεφάλαια και θα δώσουν λεπτομερείς καταλόγους 

αυτών των aξιοπρόσεκτων επιτευγμάτων της κυβέρνησης Κληρίδη. Και κανείς μας 

δεν μπορεί, παρά να επαινέσει την αξιοζήλευτη προσπάθεια που καταβάλλεται και 

πραγματοποιείται για τη συμπλήρωση των υφιστάμενων έργων υποδομi)ς και πολύ 

περισσότερο για το σχεδιασμό νέων έργων. 

Χαιρετίζουμε με ικανοποίηση τις σημαντικές πρωτοβουλίες της κυβέρνησης με 
σκοπό την ενίσχυση των παραγωγικών δραστηριοτήτων της οικονομίας, πάντοτε 

μέσα στα πλαίσια του περιοριστικού παράγοντα των δημόσιων οικονομικών. 

Υπογραμμίζουμε τη σημασία και σπουδαιότητα των διαφόρων φορολογικών και 
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άλλης μορφής κινήτρων, τα οποία εισήχθησαν ή τυγχάνουν επεξεργασίας και που 

αποσκοπούν στην ενίσχυση των παραγωγικών τομέων της μεταποίησης, της γεωρ

γίας και του τουρισμού. Τα κίνητρα αυτά αναμένεται να δημιουργήσουν το κατάλ

ληλο επενδυτικό κλίμα και να αυξήσουν τις επενδύσεις, οι οποίες παρουσιάζουν 

σημεία υποτονίας. 

Όσον αφορά τη στρατηγική στον τομέα του τουρισμού, αυτή πρέπει επιτέλους 

να επικεντρωθεί καθοριστικά στην αναβάθμιση της ποιότητας του τουριστικού 

προ'ίόντος και στη διείσδυση σε νέες αγορές και όχι στη συνέχιση της επέκτασης του 

ξενοδοχειακού δυναμικού. Πρέπει να επιδειχθεί ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τον 

τουρισμό. Ήδη, το φυσικό περιβάλλον άρχισε να εκπέμπει προειδοποιητικά 

σήματα, ενώ η ανταγωνιστικότητα του τουριστικού μας προ'ίόντος βρίσκεται σε 

οριακά επίπεδα. Πέρα από τα εξαγγελθέντα κίνητρα από την κυβέρνηση, η 

αναστολή της επιβολής του τέλους του 3% για τον ΚΟΤ και η προώθηση σημαντικών 
έργων τουριστικής υποδομής μέσω του Π ραUπολογισμού Αναπτύξεως αναμένεται 

να έχουν θετική συμβολή στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του τουρισμού μας. 

Όσον αφορά τον τομέα της γεωργίας, η κυβέρνηση, συνεπής προς τις διακηρύ

ξεις της, ακολουθεί μια καθ' όλα αξιέπαινη φιλαγροτική πολιτική με ουσιαστικό 

περιεχόμενο, που στοχεύει στην ενίσχυση των γεωργικών εκμεταλλεύσεων και στην 

αύξηση του εισοδήματος των γεωργών. Χωρίς αμφιβολία η πολιτική αυτή, η πιο 

προοδευτική από την ύπαρξη της Κυπριακής Δημοκρατίας σε ό,τι αφορά τον αγρο

τικό τομέα, συμβάλλει στην αναζωογόνηση της υπαίθρου και στην άνοδο του 

βιοτικού επιπέδου των αγροτών μας. Έχουν πραγματοποιηθεί και προγραμματίζο

νται άλματα στην αγροτική πολιτική. 

Λόγω του περιορισμένου χρόνου είναι αντικειμενικά αδύνατο να αναφερθώ 

στα πολυάριθμα μέτρα ουσιαστικής, έμπρακτης στήριξης της γεωργοκτηνοτροφίας 

που λήφθηκαν από την κυβέρνηση κατά τα τρία πρώτα χρόνια που βρίσκεται στην 

εξουσία. Περιορίζομαι να αναφέρω επιγραμματικά τη νέα πολιτική δανειοδότησης 

της γεωργίας με τους γνωστούς πολύ ευνο·ι:κούς όρους, την αύξηση των επιδοτήσεων 

για τα αμπελουργικά προΊ:όντα, τη χρηματοδοτική βοήθεια προς τις οινοβιομηχανίες 

και την οικονομική βοήθεια που παραχωρήθηκε ή/και παραχωρείται σε σειρά γεωρ

γικών προ'ίόντων, όπως είναι τα εσπεριδοειδή, οι πατάτες, οι ντομάτες, τα μήλα, τα 

κρεμμύδια, τα κεράσια, το γάλα και το βοδινό κρέας, η νέα προσέγγιση στον τομέα 

του αναδασμού και στη γεωργική ασφάλιση και πολλά άλλα. 

Η κυβέρνηση επεξεργάζεται ολοκληρωμένο σχέδιο στήριξης της γεωργίας, το 

οποίο θα αρχίσει να εφαρμόζεται σύντομα, ώστε να επιβιώσει ο τομέας μέχρι την 

ένταξη της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη, οπότε θα έχουμε πρόσβαση στα ταμεία 

στήριξης και στα οφέλη της κοινής αγροτικής πολιτικής. Έμφαση θα δοθεί στις 

γεωργικές εκμεταλλεύσεις που ικανοποιούν το κριτήριο της μακροπρόθεσμης βιωσι

μότητας και της ύπαρξης συγκριτικού πλεονεκτήματος. 

Στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής η κυβέρνηση του Προέδρου Κληρίδη 

επέδειξε αξιοπρόσεκτη συνέπεια στις προεκλογικές της δεσμεύσεις . Διαπιστώνουμε 

με ιδιαίτερη ικανοποίηση ότι συνδυάστηκε με επιτυχία η αναπτυξιακή ενίσχυση των 

παραγωγικών τομέων με την παράλληλη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου όλου του 

λαού, με ξέχωρη έμφαση στα χαμηλά και μεσαία εισοδηματικά στρώματα. 
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Η ενίσχυση της παραγωγικής βάσης της οικονομίας μας και η ταυτόχρονη 

προώθηση της κοινωνικής αλληλεγγύης, με τη δημιουργία ίσων ευκαιριών κοινω
νικής ανέλιξης και τη διασφάλιση ενός ανθρώπινου επιπέδου διαβίωσης για όλους 
τους πολίτες, αποτελούν τους βασικούς άξονες της φιλοσοφίας του κυβερνητικού 
προγράμματος και της εφαρμοσμένης κυβερνητικής πολιτικής. 

Πρέπει να υπογραμμισθεί έντονα ότι η κυβέρνηση Κληρίδη παρουσιάζει σημα
ντικότατο έργο στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής, όπως ήδη περιληπτικά στην 

εισαγωγή μου ανέφερα. Η επίσπευση της ένταξης της Κύπρου στην Ενωμένη 
Ευρώπη αποτελεί κύρια προτεραιότητα της πολιτικής της κυβέρνησης αλλά και του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. Η πιο σημαντική επιτυχία στον οικονομικό τομέα της 
διακυβέρνησης Κληρίδη είναι η τοποθέτηση της ευρωπα"t:κής μας πορείας στο επίκε
ντρο της οικονομικής πολιτικής. Η ενταξιακή μας προσπάθεια αποτελεί τώρα τον 
πρωταρχικό γνώμονα για τις οικονομικές μας αποφάσεις και η εναρμόνιση με το 

κοινοτικό κεκτημένο την πυξίδα της οικονομικής μας πολιτικής. Κατά το 1995 
λήφθηκαν σημαντικές αποφάσεις, όσον αφορά την πορεία ένταξής μας. Με την 
απόφαση της 6ης Μαρτίου 1995 καθορίστηκε χρονοδιάγραμμα, σύμφωνα με το 
οποίο οι ενταξιακές μας διαπραγματεύσεις θα αρχίσουν έξι μήνες μετά το τέλος της 
Διακυβερνητικής Διάσκεψης του 1996. Σημαντικό επίσης γεγονός είναι ότι η 
απόφαση για το διαρθρωμένο διάλογο, ο οποίος διεξάγεται σε διάφορα επίπεδα και 
στοχεύει στην προετοιμασία του εδάφους για τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις, 

προχωρεί ικανοποιητικά. 

Είναι πολύ σημαντικό να υπογραμμισθεί ότι η κυπριακή οικονομία από 
μακροοικονομική άποψη βρίσκεται σε προχωρημένο βαθμό προετοιμασίας, αφού 
ουσιαστικά ικανοποιεί άνετα και τα πέντε κριτήρια σύγκλισης του Μάαστριχτ και 
νομίζω είναι η τέταρτη χώρα από τις υφιστάμενες εντός της Ενωμένης Ευρώπης που 
ικανοποιεί απόλυτα και τα πέντε αυτά κριτήρια, δηλαδή το δημοσιονομικό 
έλλειμμα, το δημόσιο χρέος, τον πληθωρισμό, το μακροπρόθεσμο επιτόκιο και τη 
σταθερότητα της συναλλαγματικής ισοτιμίας του νομίσματός μας. Θα πρέπει εν 
προκειμένω να τονισθεί ότι τρεις έως τέσσερις μόνο χώρες, όπως ανωτέρω τόνισα, 
από τα δεκαπέντε κράτη μέλη της Ενωμένης Ευρώπης ικανοποιούν τα κριτήρια αυτά 

της δημοσιονομικής πειθαρχίας και οικονομικής σταθερότητας. 

Οπωσδήποτε δεν τρέφουμε την ψευδαίσθηση ότι η πορεία μας προς την 
Ενωμένη Ευρώπη θα είναι εύκολη και ανώδυνη. Αντίθετα, γνωρίζουμε τις δυσκο
λίες, από τις οποίες θα περάσουμε. Θα περάσουμε μέσα από σκόπελους και συμπλη
γάδες. Η επιτυχής κατάληξή της απαιτεί λεπτούς χειρισμούς και επίμονη προπαρα
σκευαστική εργασία, η οποία επιβάλλεται όσο μπορεί να επιταχυνθεt. Πιστεύουμε 
ότι φέτος η προσπάθεια εναρμόνισης θα πρέπει να εισέλθει σε ένα πιο ουσιαστικό 
στάδιο, με την προώθηση συγκεκριμένων μέτρων με πιο συστηματικό τρόπο και 
επιταχυνόμενο ρυθμό. Δεν έχουμε την πολυτέλεια για καθυστέρηση και επιβάλλεται 

να τηρήσουμε το χρονοδιάγραμμα που έχει ήδη καθορισθεί. 

Σημαντικές μεταρρυθμίσεις προς την εναρμόνιση με την Ευρώπη άρχισαν να 

γίνονται από την Ι η Ιανουαρίου με ριζική μεταρρύθμιση στον τρόπο λειτουργίας της 
νομισματικής πολιτικής και την εισαγωγή της μεθόδου των δημοπρασιών στην 
πώληση των τραπεζικών χρεογράφων στις τράπεζες. Οι αλλαγές αυτές στοχεύουν 

στη σταδιακή προσαρμογή του χρηματοδοτικού συστήματος στο ευρωπα·ίκό περι
βάλλον μεταβαλλόμενων επιτοκίων και ελευθέρων εισροών και εκροών κεφαλαίων. 

Αυτό βέβαια θα χρειαστεί σταδιακή επεξεργασία και προσεκτική παρακολούθηση. 
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Έχοντας υπόψη τα προβλήματα και τις αδυναμίες που συσσωρεύθηκαν εδώ 
και 35 χρόνια στο δημόσιο τομέα, αλλά και τις προκλήσεις που ο τομέας αυτός αντι
μετωπίζει μέσα σε μια σύγχρονη κοινωνία, όπως η κυπριακή, ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός υποστηρίζει ένθερμα το σχέδιο αναμόρφωσης του δημόσιου τομέα, που εκπο

νήθηκε από την κυβέρνηση και βρίσκεται ήδη σε στάδιο εφαρμογής. Θέλουμε μια 

δημόσια υπηρεσία που να λειτουργεί παραγωγικά με σύγχρονα μέσα, συστήματα και 
μεθόδους, μια υπηρεσία που να είναι ταγμένη στην εξυπηρέτηση του πολίτη και του 
δημόσιου συμφέροντος. Ένα δημόσιο τομέα που να τον διακρίνει ψηλό επίπεδο 
επαγγελματισμού και προσφοράς υπηρεσtών με αποδοτικό και οικονομικό τρόπο. 

Διακηρύσσουμε για μια ακόμη φορά ότι γνώμονας της πολιτικής μας δεν είναι το 

στενό κομματικό συμφέρον, όπως άλλωστε το αποδείξαμε, αλλά το γενικότερο 

συμφέρον του τόπου και της οικονομίας. το καλώς νοούμενο συμφέρον ολόκληρου 

του λαού. Η δημόσια υπηρεσία υπερβαίνει τα όρια της κάθε κυβέρνησης, γιατί είναι 
ταγμένη να υπηρετεί το διαχρονικό κράτος και το σύνολο του λαού. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός Οικονομικών στην πρόσφατη 

ομιλία του ενώπιον του Σώματος, αναφερόμενος στις προοπτικές της οικονομίας 

για το 1996, υπογράμμισε ότι αυτές παρουσιάζονται ευοίωνες. Με βάση τα σημε

ρινά δεδομένα προβλέπεται ότι ο ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης θα κυμανθεί γύρω 
στο 4,5%, που θεωρείται πολύ ικανοποιητικός και διασφαλίζει τη συνέχιση των 
συνθηκών πλήρους απασχόλησης. Συμφωνούμε με τις προβλέψεις αυτές, καθώς 
επίσης και με την εκτίμηση ότι η επίπτωση από την εφαρμογή του νέου δασμολογίου 

στον πληθωρισμό θα είναι μέσα σε ανεκτά όρια. 

Με βάση τους προUπολογισμούς που βρίσκονται ενώπιον του Σώματος, εκτι
μάται ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα αντιπροσωπεύει το 4,1% του ΑΕΠ. Αναμέ

νουμε και αισιοδοξούμε ότι η κυβέρνηση κατά το στάδιο της υλοποίησής τους θα 
αξιοποιήσει όλα τα περιθώρια εξοικονομήσεων, έτσι που το 1996, όπως και τα τρία 
προηγούμενα χρόνια, το δημοσιονομικό έλλειμμα να κινηθεί μέσα στα πλαίσια των 

στόχωv που έχουν τεθεί, δηλαδή κάτω του 3%. Άλλωστε το 1994 και το 1995 οι 
προϋπολογισμοί ανέβαζαν το δημοσιονομικό έλλειμμα στο 4%, ενώ τελικά αυτό 
περιορίστηκε στο 1,5% και 1,3% αντίστοιχα. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσει τους προUπολογισμούς, γιατί 

αυτοί συνδυάζουν την οικονομική ανάπτυξη με την κοινωνική δικαιοσύνη και 

διαπνέονται από πνεύμα λιτότητας, υπευθυνότητας και περισυλλογής. Είναι προU

πολογισμοί νοικοκυρεμένοι με έντονο το πνεύμα του προγραμματισμού και των 

ρεαλιστικών στόχων. Η σημερινή κυβέρνηση θέτει με τόλμη και ειλικρίνεια τα 

κοινωνικά και οικονομικά μας πράγματα ενώπιον του λαού και, ενώ υποβαθμίζει τα 

πολύ αξιόλογα επιτεύγματά της, εκθέτει στις πραγματικές διαστάσεις τους τα 
υφιστάμενα προβλήματα και αδυναμίες, χωρίς ωραιολογίες ή σκόπιμες αποκρύψεις. 

Το 1996 είναι χρονιά κατά την οποία όλοι, κυβέρνηση, Βουλή και κρατική 
υπηρεσία, θα πρέπει να επιταχύνουμε το βηματισμό μας προς την κατεύθυνση της 

Ενωμένης Ευρώπης. Με προγραμματισμό και συντονισμό, πολλή δουλειά, δημωυρ

γικό πνεύμα, συνεργασία και αποφασιστικότητα, γιατί τα χρονικά περιθώρια που 

έχουμε στη διάθεσή μας είναι περιορισμένα. 

Θα ήθελα, καταλήγοντας, να τονίσω ότι η οικονομία μας είναι εύρωστη και με 

ευοίωνες προοπτικές. Τα προβλήματα που παρουσιάζει μπορούμε να τα αντιμετω

πίσουμε με επιτυχία, αν όλοι μας επιδείξουμε πνεύμα συγκατάβασης, συλλογικό
τητας και συνεννόησης. 

-· 
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Η οικονομία είναι υπόθεση όλων μας. Είμαστε βέβαιοι ότι με το όραμα της 
Ενωμένης Ευρώπης ενώπιόν μας, μπορούμε να αντιμετωπίσουμε με επιτυχία τις 

προκλήσεις που παρουσιάζονται και να κάνουμε την προοπηκή πραγματικότητα. 

Για το καλό της πατρίδας μας, για την ευημερία και την πρόοδο του λαού μας, για 

τις επόμενες γενιές. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ασχολήθηκα, παρά πολύ περιοριστικά, με το κυπριακό 

πρόβλημα, διότι, όπως γνωρίζει το Σώμα, συζητήσαμε προ ολίγων ημερών ειδικά το 

Κυπριακό και την κατάσταση στην οποία βρίσκεται και το θέμα βρίσκεται ήδη 
αναγεγραμμένο για συνέχιση αυτής της συζήτησης. 

Ένα θέμα επί του οποίου όμως θα ήθελα, προτού κλείσω, να αναφερθώ περιε
κτικά, είναι το θέμα της αποκατάστασης και της σταθεροποίησης των θεσμών και 
της αποκατάστασης της πλήρους εμπιστοσύνης του λαού στους θεσμούς αυτούς. 

Και επειδή είναι μέσα στην επικαιρότητα το θέμα της αξιοκρατίας, το καταραμένο 

για όλους μας ρουσφέτι, το καταδικασμένο απ' όλους μας ρουσφέτι, θέλω να εκΟέσω 
με πολλή συντομία εισηγήσεις και θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού και να 
προκαλέσω, όπως προκάλεσα πολλές φορές από το 1982 που έθιξα αυτά τα θέματα 
ακριβώς με τον ίδιο τρόπο, την ηγεσία των πολιτικών κομμάτων και τον Πρόεδρο 

της Δημοκρατίας στην υλοποίηση κάποιων συγκεκριμένων βημάτων, που θα άρουν 
επιτέλους από ολόκληρο το λαό την αντίληψη ότι συνεχίζει και υφίσταται ρουσφέτι 
και παραβιάζεται η αξιοκρατία. 

Θέλω να εισηγηθώ, κύριοι συνάδελφοι, για να αποκαταστήσουμε ενώπιον του 
λαού αυτό τον απαραίτητο παράγοντα εμπιστοσύνης, όλα τα σώματα τα οποία 
·ασκούν την εξουσία προσλήψεων και προαγωγών είτε στη δημόσια υπηρεσία είτε 
στους ημικρατικούς οργανισμούς είτε στους δήμους ή τα συμβούλια βελτιώσεως είτε 

στην εκπαιδευτική υπηρεσία να απαρτίζονται από υπηρεσίες του τύπου της 
Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, οι οποίες θα τυγχάνουν της εμπιστοσύνης όχι 

μόνο του Προέδρου της Δημοκρατίας, που έχει το συνταγματικό δικαίωμα να 

διορίσει αυτές τις επιτροπές αλλά και των πολιτικών ηγεσιών των εν τη Βουλή και 

άλλων κομμάτων. Είναι εισήγηση την οποία επαναλαμβάνω κατ' επανάληψη, διότι 
πιστεύω ότι μπορούμε όλοι μας να επισημάνουμε δέκα ανεξάρτητους, ακέραιους, 

aπερίσπαστους από επεμβάσεις πολίτες και να τους αναθέσουμε αυτό το έργο. Και 
να είμαστε σίγουροι ότι κανένας μας και κανένας πολίτης δεν μπορεί να επέμβει 

στην εκτέλεση της υψηλής αυτής αποστολής. Δεν είναι καθήκον, κατά την άποψή 
μας, στα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών να χρησιμοποιούν πέραν του 95% 
του χρόνου τους στις προσλήψεις και στις προαγωγές των υπαλλήλων που βρίσκο

νται στην υπηρεσία αυτών των οργανισμών. Η υψηλή αποστολή την οποία έχουν να 

φέρουν εις πέρας είναι η σωστή πολιτική που πρέπει να εφαρμόσουν προς όφελος 

των οργανισμών, στους οποίους ανετέθη το έργο της αντιπροσώπευσης και να προα
γάγουν αυτή την πολιτική προς όφελος όλου του λαού. Προκαλώ όλους να 
υλοποιήσουμε αυτή την αρχή, διότι επί προεδρίας Κληρίδη, παρά τη διαπόμπευση 

του θέματος της αξιοκρατίας, θέλω να τονίσω με έμφαση, διότι το πιστεύω απόλυτα, 
ότι η αξιοκρατία υλοποιήθηκε έμπρακτα στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό από οποτε
δήποτε προηγουμένως στο παρελθόν. Και θέλω αυτά τα πράγματα να γίνουν 

γνωστά, διότι ο θεσμός των εξετάσεων εφαρμόζεται σε πλείστους τομείς, και όσοι 
από τους συναδέλφους χαμογελούν, τους προκαλώ σε δημόσια συζήτηση επί όλων 
των πτυχών αυτού του θέματος. Είναι μόνιμη πρόκληση, την οποία απευθύνω 
προσωπικά προς την ηγεσία του ΑΚΕΛ, να παρευρεθούμε μαζί σας σε δημόσια συζή

τηση του θέματος ενώπιον όλου του λαού, μέσω των μέσων μαζικής επικοινωνίας. 

li 

I Ι 
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Δε θα ήθελα να προσθέσω, κύριε Πρόεδρε, περισσότερα, παρά να τονίσω, 

καταλήγοντας, ότι μέσα στις ειδικές συνθήκες και τις υφιστάμενες κυπριακές πραγ

ματικότητες, ο Δημοκρατικός Συναγερμός κτίζει το δικό του όραμα για το μέλλον, 

με λογισμό και με όραμα προχωρεί. Με την υπευθυνότητα που τον διακρίνει έδωσε 
μαθήματα ποιότητας στη μακρά αντιπολιτευτική του ζωή. Εξήσκησε την κριτική του 

μέσα στο πνεύμα της ορθής επιχειρηματολογίας και του υπεύθυνου λόγου. Δημιούρ
γησε και προήγαγε το ήπιο πολιτικό κλίμα. Πολέμησε το φανατισμό και τον εξτρε

μισμό και σταθεροποίησε την υπευθυνότητα και τη σωφροσύνη. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι ισότιμο μέλος του Ευρωπα·ίκού Λα"ίκού 

Κόμματος, των Χριστιανοδημοκρατικών κομμάτων της Ενωμένης Ευρώπης και 

ασπάζεται τη φιλοσοφία τους. 

Ποια είναι αυτή η φιλοσοφία σε γενικές γραμμές; Είναι η φιλοσοφία της 

οικονομίας της αγοράς μέσα σε πνεύμα δημοκρατίας και προαγωγής της ιδιωτικής 
πρωτοβουλίας και βασίζεται στην κοινωνική δικαιοσύνη και στο σεβασμό του περι

βάλλοντος. 

Επίκεντρο του ενδιαφέροντός μας είναι ο άνθρωπος. Ο κάθε πολίτης, ο καλά 

πληροφορημένος, ο ενεργός πολίτης. Όχι, απλώς, ο πολίτης μιας συγκεκριμένης 
τάξης μόνο· όλοι οι πολίτες. Γι' αυτό και είμαστε πολυταξικό κόμμα: Εργάτες, 

υπάλληλοι, βιομήχανοι, έμποροι, επιχειρηματίες. Όλες οι τάξεις του πληθυσμού 
αντιπροσωπεύονται στο Δημοκρατικό Συναγερμό και αντιπροσωπεύει το μεγαλύ

τερο ποσοστό εργατικών τάξεων και αγροτικών τάξεων από οποιοδήποτε άλλο 
κόμμα. Ενδιαφερόμαστε για το σύνολο του λαού και το ενδιαφέρον μας αυτό το 

βλέπετε στην πράξη και θα το δείτε να είναι πολύ εντονότερο στο μέλλον. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου εκ μέρους του ΑΚΕΛ. 

Α. ΧΡ ΙΣΊΌΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, Κύριοι Συνάδελφοι, 

Η καθιερωμένη συζήτηση των κρατικών προϋπολογισμών από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αποτελεί για το ΑΚΕΛ πολιτική πράξη ύψιστης σημασίας. Όπως το 

πολιτικό μας θέμα συναρτάται με την επιβίωση του λαού και της πατρίδας μας, 
κατά τον ίδιο τρόπο το κοινωνικό και οικονομικό γίγνεσθαι απεικονίζει τις δυνατό
τητες αντοχής αλλά και δημιουργίας αυτού του λαού μέσα σε aντίξοες συνθήκες. Η 
συζήτηση των πρα\.Ιπολογισμών, μιας πατρίδας που απειλείται από διχοτόμηση, δεν 

μπορεί να αντιμετωπίζεται ως μια καθιερωμένη και τυποποιημένη αντιπαράθεση 

απόψεων για τα δημοσιονομικά θέματα, αλλά σαν δοκιμασία της σοβαρότητας και 

της ευθύνης των πολιτικών δυνάμεων του τόπου. 

Δε θα αναφερθώ, όπως ήταν το σύνηθες στο Κυπριακό, γιατί έχει ξεκινήσει 

μια συζήτηση στο Σώμα, η οποία σύντομα θα συνεχιστεί. 

Η εκτενής και εναγώνια αναφορά του κ. Μάτση στην αστυνομία από την άλλη 

είναι κατανοητή, γιατί νιώθει ότι οι χειρισμοί της κυβέρνησης και κατ' επέκταση και 

η θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού δεν πείθει κανένα. Ούτε σ' αυτό το θέμα θα 
επεκταθώ, γιατί στις 25 του μηνός, την επόμενη Πέμπτη, στη Βουλή των Αντιπρο-
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σώπων συνεχίζεται η συζήτηση για το έγκλημα, η οποία έχει τώρα μετατραπεί, έχει 

μεταφερθεί στο έγκλημα που επιδιώκεται να συντελεστεί σε βάρος της αστυνομίας. 
Εκεί θα τοποθετηθούμε και θα δώσουμε τις δικές μας θέσεις και απόψεις. 

Κάτω λοιπόν από το μικροσκόπιο όλων ημών και του ίδιου του λαού μας τίθε
νται σήμερα οι τρείς κρατικοί προϋπολογισμοί, οι οποίοι ως προς τη δομή τους 

αποτελούν συνέχεια των προϋπολογισμών που έχουν παρουσιαστεί στο Σώμα 

ουσιαστικά από το 1974 μέχρι και σήμερα. Η φιλοσοφία κατάρτισης των προ\Jπολο
γισμών του κράτους επιβλήθηκε από την ίδια την κυπριακή πραγματικότητα και τις 
ιδιόρρυθμες συνθήκες ανάπτυξης, που επέβαλαν η εισβολή και ο ντε φάκτο διαχωρι
σμός της πατρίδας μας. Είναι γι'αυτό που οι Προ\Jπολογισμοί Ανάπτυξης, για 

παράδειγμα, παρά τις επιμέρους παρεμβάσεις των εκάστοτε κυβερνήσεων εξακολου

θούν να εκφράζουν σε μεγάλο βαθμό τις αναπτυξιακές ανάγκες του τόπου. Το ίδιο 

ισχύει και για τον Προ\Jπολογισμό Ανάπτυξης που έχουμε μπροστά μας, παρά τις 
αδυναμίες του, οι οποίες εντοπίζονται βασικά στην υποβάθμιση των δαπανών και 
στην αδυναμία της σημερινής κυβέρνησης - λόγω έλλειψης οράματος- να διευρύνει 

τους αναπτυξιακούς ορίζοντες της χώρας μας. Κατά τον ίδιο ακριβώς τρόπο είναι 

τεχνοκρατικά δομημένος και ο προϋπολογισμός του Ταμείου Α νακούφισης Εκτοπι
σθέντων και Παθόντων, ο οποίος εκφράζει σε γενικές γραμμές την προσπάθεια του 
κοινωνικού συνόλου να στηρίξει τον προσφυγικό κόσμο, βοηθώντάς τον να στεγα

στεί σε πιο aξιοπρεπείς συνθήκες και να επαναδραστηριοποιηθεί οικονομικά. Παρό

μοια εικόνα παρατηρείται και στον Τακτικό Προϋπολογισμό, όπου οι καθιερωμένες 
δαπάνες προσωπικού, συντήρησης και λειτουργίας της κρατικής μηχανής, οι χορη

γίες και οι κοινωνικές παροχές μπορεί να αυξομειώνονται, εκφράζοντας σε κάποιο 
βαθμό τη φιλοσοφία των εκάστοτε κυβερνήσεων, από την άλλη όμως εξακολουθούν 
να είναι δομημένες κατά τον ίδιο σχεδόν τρόπο, όπως και προηγούμενα. 

Πέρα λοιπόν από κάποιες εξαιρέσεις δαπιστώνουμε ότι οι τρεις κρατικοί 

προ\!πολογισμοί έχουν στην πορεία του χρόνου καθιερώσει τη δική τους δυναμική, 

μια δυναμική η οποία σε μικρό μόνο βαθμό εκφράζει τη γενικότερη κυβερνητική 

κοινωνική και οικονομική φιλοσοφία και πολιτική. Στο δικό μας πολιτειακό 
σύστημα η οικονομική πολιτική ττις κυβέρνησης ασκείται βασικά με μια σειρά από 
νομοθετήματα, από ενέργειες και από αποφάσεις -ιδιαίτερα του Υπουργικού 

Συμβουλίου- οι οποίες δε βρίσκουν κατ' ανάγκην την έκφρασή τους μέσα στους 

κρατικούς προϋπολογισμούς. 

Φυσιολογικά λοιπόν, το Σώμα κατά τη συζήτηση των κρατικών πρσ\Jπολογι

σμών δεν περιορίζεται στα αυστηρά πλαίσια του περιεχομένου τους, αλλά καλείται 

να κρίνει την κοινωνική και οικονομική πολιτική των συγκυβερνώντων κομμάτων 

στο σύνολο της. 

Κύριε Πρόεδρε, η οικονομική ανάκαμψη του 1994 συνεχίστηκε και κατά το 
1995 παρόλο που αυτή πραγματοποιήθηκε με βραδύτερους ρυθμούς. Οι θετικοί 
ρυθμοί ανάπτυξης που παρουσίασε η κυπριακή οικονομία, οφείλονται βασικά στην 
αύξηση της εσωτερικής κατανάλωσης και στην οικονομική ανάκαμψη στις χώρες

μέλη της Ευρωπα·ίκής Ένωσης, η οποία αποτελεί το βασικό οικονομικό μας εταίρο, 
στις ευνο·ίκές τιμές των πετρελαιοειδών διεθνώς, στην υποτίμηση της στερλίνας και 

στην πτώση της τιμής του δολαρίου, γεγονότα που κατέστησαν τις εισαγωγές προ"ίό
ντων στην Κύπρο φθηνότερες, καθώς και στις ιδεώδεις καιρικές συνθήκες του 1995, 
οι οποίες ήταν ιδιαίτερα βοηθητικές για την παραγωγή και εξαγωγή γεωργικών 

προ"ίόντων. 
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Σε αντιδιαστολή με τα πιο πάνω, τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα της 

οικονομίας μας, όπως είναι το δημοσιονομικό έλλειμμα, το ψηλό δημόσιο χρέος, η 

διαβρωμένη ανταγωνισηκότητα των κυπριακών προ·ι:όντων στις διεθνείς αγορές και 

η συνεχιζόμενη εξάρτηση από τον τουρισμό, εξακολουΟούν να λειτουργούν ανασταλ

τικά, aποδυναμώνοντας τις υγιείς αναπτυξιακές δομές της οικονομίας μας. 

Τόσο οι διεθνείς όσο και οι εσωτερικές οικονομικές συνθήκες συνεχίζουν να 

επηρεάζουν καταλυτικά την κοινωνική και οικονομική ανάπτυξη του τόπου. Και 

επειδή οι δυνατότητες της μικρής Κύπρου να επηρεάσει τις διεθνείς οικονομικές 

εξελίξεις είναι ουσιαστικά ανύπαρκτες, αναμέναμε από την κυβέρνηση να επικε

ντρώσει την προσοχή της στην επίλυση των χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων 

που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία. Αντί γι' αυτό, κατά το 1995 συνεχίστηκε 
η ίδια νεοσυντηρητική κοινωνική και οικονομική πολιτική και φιλοσοφία που εγκαι

νιάστηκε το 1993 με τη φορολογική χιονοστιβάδα της συγκυβέρνησης και η οποία 
πολιτική περιστρέφεται γύρω από τρεις βασικούς άξονες: 

1) Ο πρώτος άξονας αφορά την πολιτική της λιτότητας, η οποία όμως επηρε
άζει αποκλειστικά και μόνο τα χαμηλά και μεσαία εισοδηματικά στρώματα, σε αντί

θεση με την αστική τάξη της οποίας τα συμφέροντα όχι μόνο δε θίγονται, αλλά 

δημιουργείται γι'αυτή το ιδανικό θεσμικό πλαίσιο για πραγματοποίηση ολοένα και 

περισσότερων κερδών. Η μείωση των κρατικών χορηγιών και οι περικοπές στα 

κονδύλια για την παιδεία, τον πολιτισμό και τον αθλητισμό, η αδιαφορία για την 

τοπική αυτοδιοίκηση και κύρια η ανισότητα στην κατανομή και ανακατανομή των 

εισοδημάτων και το έντονα άδικο φορολογικό σύστημα, σε αντίθεση πάντοτε με την 

εύνοια και τα κίνητρα που παρέχονται στο κεφάλαιο, φωτογραφίζουν, κατά την 

άποψή μας, τον αντιλα·ίκό χαρακτήρα των κοινωνικών και οικονομικών επιλογών 

της συγκυβέρνησης. 

2) Ο δεύτερος άξονας της κυβερνητικής οικονομικής πολιτικής αφορά τη 

λεγόμενη φιλελευθεροποίηση της κυπριακής οικονομίας. Με το προσφιλές για την 

κυβέρνηση αλλά και την Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων πρόσχημα της 

εναρμόνισης με το ευρωπα·ι:κό κεκτημένο, επίσημα δηλώθηκε ενώπιον της Βουλής 

ότι η φιλελευθεροποίηση του χρηματοπιστωτικού τομέα είναι θέμα χρόνου. 

Θέμα χρόνου λοιπόν είναι για την συγκυβέρνηση η απελευθέρωση των επιτο

κίων, η οποία αναμένεται να έχει πολύ αρνητικές για τον κυπριακό λαό αλλά και 

την οικονομία του τόπου συνέπειες. Όλες ανεξαίρετα οι μελέτες που έχουν γίνει 

μέχρι σήμερα τόσο από εμάς όσο και από άλλους φορείς, συμφωνούν σε ένα βασικό 

σημείο: Στο ότι η απελευθέρωση των επιτοκίων θα έχει ως αποτέλεσμα την κατακό

ρυφη αύξηση των ίδιων των επιτοκίων. Το ίδιο συνέβηκε και στην καταπληκτική 

πλειοψηφία των χωρών που προχώρησαν προς αυτή την κατεύθυνση. Το ίδιο και 

χειρότερο θα συμβεί και στη χώρα μας, στην οποία, σε αντίθεση με άλλες χώρες, το 

όλο χρηματοπιστωτικό σύστημα ελέγχεται από ένα πανίσχυρο ολιγοπώλιο, το οποίο 

είναι σε θέση να επηρεάζει και να καθορίζει τα επιτόκια. 

Προειδοποιούμε την κυβέρνηση από το βήμα της Βουλής ότι οι συνέπειες από 

μια τέτοια ενέργεια θα είναι ανυπολόγιστες. Η κατακόρυφη αύξηση των επιτοκίων, 

μετά την απελευθέρωσή τους, θα οδηγήσει σε άμεση αύξηση του κόστους παραγωγής 

και στη συνέχεια των τιμών αλλά και του πληθωρισμού, γεγονός που θα οδηγήσει σε 
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περαιτέρω υπόσκαψη της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μας. Το ότι προηγή

θηκε μια πολυετής αναπτυξιακή πορεία έχει δημιουργήσει ευφορία αλλά και πολλά 
χρέη. Το 58% των κυπριακών νοικοκυριών έχει συνάψει δάνεια για ανέγερση κατοι
κίας, ενώ ένα άλλο πρόσθετο 31% έχει συνάψει δάνεια για απόκτηση επtπλων, αυτο
κινήτου ή οικιακού εξοπλισμού. Τυχόν αύξηση των επιτοκίων θα δημιουργήσει 
σοβαρά προβλήματα με καταστροφικές συνέπειες για την πλειοψηφία των 
κυπριακών οικογενειών. 

Είμαστε σίγουροι, κύριε Πρόεδρε, ότι η κυβέρνηση είναι σε θέση να γνωρίζει 
τις συνέπειες μιας τέτοιας ενέργειας. Παρ' όλ' αυτά, αιχμάλωτη των δεσμεύσεών της, 
επιχειρεί την κάθετη αντιπαράθεση με την συντριπτική πλειοψηφία του λαού, αδια
φορώντας για τις συνέπειες, με τον ίδιο ακριβώς τρόπο που αδιαφορούν κάποια 
δήθεν πολυταξικά κόμματα. 

Από τη νεοσυντηρητική οικονομική πολιτική της κυβέρνησης δεν έχει ξεφύγει 
ούτε η πολιτική των τιμών. Στο όνομα και πάλι της φιλελευθεροποίησης επιχει
ρείται η κατάργηση κάθε ελέγχου στις τιμές, με αποτέλεσμα την έξαρση του πληθω
ρισμού, τον εξανεμισμό των εισοδημάτων, τη διάβρωση της ανταγωνιστικότητας των 
κυπριακών προ"ίόντων, με άμεσο αρνητικό αντίκτυπο και στους καταναλωτές και 
στους παραγωγούς και στις εξαγωγές. Πρόσθετα, υποσκάπτεται από τη συγκυβέρ

νηση η Επιτροπή Ελέγχου Τιμών, ένας θεσμός με ουσιαστική προσφορά στον τομέα 
της ρύθμισης και λειτουργίας της αγοράς. Το ΑΚΕΛ, κύριοι συνάδελφοι, δεν 
πρόκειται να συναινέσει με την πολιτική των λεγόμενων φιλελευθεροποιήσεων που 

ακολουθούν τα συγκυβερνώντα κόμματα, η οποία φαίνεται να ανταποκρίνεται στα 
μέτρα μεγάλων συμφερόντων. 

3) Ο τρίτος άξονας της κοινωνικής και οικονομικής πολιτικής της συγκυβέρ
νησης είναι αυτός που προβάλλει και προωθεί την πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων 
μέσα από το επαναλαμβανόμενο σίινθημα για λιγότερο κράτος. Αυτό το σύνθημα 
φαίνεται ότι έχει συγκεκριμένο περιεχόμενο. Με το πρόσχημα της μειωμένης αποδο

τικότητας αλλά και της εναρμόνισης με το Ευρωπα·ίκό κεκτημένο η συγκυβέρνηση 

έχει ήδη προχωρήσει σε συγκεκριμένες αποφάσεις για ιδιωτικοποιήσεις, όπως για 

παράδειγμα η περίπτωση της μαρίνας της Λάρνακας, ορισμένες υπηρεσίες της 
ΑΤΗΚ και ίσως άλλα που δε γνωρίζουμε. Την ίδια στιγμή επιχειρείται η ιδιωτικο

ποίηση τμημάτων και ολόκληρων οργανισμών δημόσιας ωφέλειας. Θέλω να 

αναφέρω ότι η κυβέρνηση του Προέδρου Κληρίδη υποβαθμίζει σκόπιμα, μέσω 
στελεχών της, και αφήνει ακόμα να υποσκάπτονται διάφοροι οργανισμοί δημόσιας 

ωφέλειας, ώστε το μελλοντικό ξεπούλημά τους να καταστεί ευκολότερο. 

Παρά την τεράστια για την οικονομία μας σημασία του δημόσιου τομέα, και 
ιδιαίτερα των ημικρατικών οργανισμών, η συμμετοχή τους στο Ακαθάριστο 
Εγχώριο Προ"ίόν είναι πολύ ισχνή και συγκριτικά πολύ πιο μικρή από άλλες χώρες 
της Ευρωπα"ίκής Ένωσης. Γεγονός είναι ότι στην Κύπρο πολύ λίγα υπάρχουν για 
ιδιωτικοποίηση. Δυστυχώς όμως, και παρά τη σημαντική ομολογουμένως συμβολή 
των οργανισμών κοινής ωφέλειας στην κοινωνική και οικονομική ανάπτυξη του 

τόπου μας, το κυπριακό κεφάλαιο ορέγεται και αυτά τα λίγα, τα οποία με τη συμπα
ράσταση της κυβέρνησης επιχειρεί να αποκτήσει. 

Το ΑΚΕΛ γνωρίζει πολύ καλά ότι σε αρκετούς ημικρατικούς οργανισμούς 

υπάρχουν συσσωρευμένα σοβαρά προβλήματα. Εκείνο που χρειάζεται όμως δεν 
είναι, κατά την άποψή μας, το ξεπούλημά τους, αλλά η λήψη μέτρων για εξυγίανση, 
για εκσυγχρονισμό, για βελτίωση της αποδοτικότητας και της παραγωγικότητας και 
στους ημικρατικούς και σε άλλους οργανισμούς δημόσιας ωφέλειας. 
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Γνωρίζουμε, κύριε Πρόεδρε, πολύ καλά ότι η κυπριακή οικονομία είναι 

υποχρεωμένη, όχι άμεσα αλλά σταδιακά, να προσαρμοστεί μέσα στις συνθήκες ενός 

νέου διεθνούς οικονομικού περιβάλλοντος. Αυτές οι συνθήκες αναμένεται να είναι 

ιδιαίτερα ανταγωνιστικές και ανεξάρτητα από το πόσο καλά θα είμαστε προετοιμα
σμένοι, αναπόφευκτα θα κληθούμε ν' αντιμετωπίσουμε σοβαρά προβλήματα. Αντί 

όμως η κυβέρνηση να προχωρήσει σ' ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα ομαλής προσαρ

μογής της οικονομίας μας προς τα διεθνή και ευρωπα·ίκά δεδομένα και αντί της 

επεξεργασίας ενός στρατηγικού σχεδίου ανάπτυξης, επιχειρούν να ερμηνεύσουν 

κάποιοι στην κυβέρνηση το κοινοτικό κεκτημένο επιλεκτικά και στη βάση της εξυπη

ρέτησης των συμφερόντων του ιδιωτικού τομέα. 

Με επικεφαλής την Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων, η οποία ενθαρ
ρύνεται από την ανοχή και πιθανόν και από την υποστήριξη της κυβέρνησης, προω

θούνται αντιλα"ίκά μέτρα και μεθοδεύσεις. Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι οι συντο

νισμένες επιθέσεις των εργοδοτικών οργανώσεων ενάντια στην αυτόματη 

τιμαριθμική αναπροσαρμογή και στα άλλα κεκτημένα των εργαζομένων και τα 
απαράδεκτα αιτήματά τους για παγοποίηση μισθών και μεροκαμάτων συνοδεύονται 

από παράλληλες και ταυτόχρονες κυβερνητικές εκκλήσεις για "λογικά" και περιορι

σμένα αιτήματα. Ούτε είναι τυχαίο το γεγονός της επικέντρωσης των κυβερνητικών 

εισηγήσεων για την παραγωγικότητα, στο δήθεν ψηλό εργατικό κόστος. Όπως, 

επίσης, δεν είναι καθόλου τυχαία η απαράδεκτη κυβερνητική πρόταση για το 

κρατικό μισθολόγιο και την απαγόρευση των απεργιών σε ζωτικούς τομείς της οικο

νομίας, οι απόπειρες για διάλυση του Γραφείου Προγραμματισμού και πολλά άλλα. 
Όλα αυτά, κατά την άποψή μας, αποτελούν δείγματα της νεοσυντηρητικής και 

αντεργατικής πολιτικής που ακολουθείται σ' αυτό τον τόπο. 

Κατά τη διάρκεια της περσινής συζήτησης των προtJπολογισμών είχαμε 

προβλέψει ότι, ενόψει των βουλευτικών εκλογών η κυβέρνηση θα επιχειρούσε, 
παρόλο που η οικονομική της πολιτική είναι διαποτισμένη από στοιχεία που αυθε

ντικά την καταγράφουν, να παρουσιάσει μια άκρως ωραιοποιημένη εικόνα της πολι
τικής της, της aντίληψής της μέσα στο περιτύλιγμα δύο-τριών θετικών της ενερ
γειών. Ανυπόκριτα χαιρετίζουμε την εισαγωγή της κοινωνικής σύνταξης. Ήταν ένα 

αίτημα πολλών οργανώσεων και φορέων που δρομολογήθηκε από το 1992 και, προς 
πίστη της, το υλοποίησε η παρούσα κυβέρνηση. Όμως, και στην προβολή αυτού του 

θετικού βήματος παρατηρούνται υπερβολές, αφού γίνεται αναφορά σε δαπάνη 

ύψους ί18,4 εκ. ενώ η πραγματική παροχή είναι γύρω στα ίΙΟ εκ. μόνο, εφόσον το 

υπόλοιπο ποσό, όπως είναι γνωστό, αποκόπτεται από άλλες παροχές που έπαιρναν 

οι δικαιούχοι από άλλα συστήματα. 

Μας ικανοποιεί επίσης η έναρξη της λειτουργίας του Φορέα Ισότιμης Κατα

νομής Βαρών. Είναι ένα θετικό βήμα προς την ορθή κατεύθυνση, παρόλο που στις 

πρώτες εκτιμήσεις μας για τη λειτουργία του διαπιστώνουμε ότι επικρατεί μια περί

πλοκη γραφειοκρατική διαδικασία, η οποία απωθεί αρκετούς ενδιαφερόμενους. 

Απαιτείται απλούστευση της διαδικασίας εξέτασης των αιτήσεων. Αυτό όμως που 

αφορά την ουσια, είναι ο τρόπος διάθεσης των κονδυλιών. Πρέπει να γίνεται κατά 

τρόπο που να επωφελούνται περισσότερο τα φτωχότερα και τα μεσαία εισοδηματικά 

στρώματα και όχι οι προ πολλού επαναδραστηριοποιηθέντες επιχειρηματίες και 

εταιρείες. 
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Μια πρόσθετη θετική εξέλιξη είναι η διαγραφή των προσφυγικών χρεών. 
Δηλώνουμε ικανοποιημένοι και από αυτή την ενέργεια και υπενθυμίζουμε ξανά σ' 
αυτό το Σώμα ότι πρώτη η αριστερά εισηγήθηκε την παγοποίηση των προσφυγικών 

χρεών, ενώ σε κατοπινό στάδιο, και συγκεκριμένα στις 9 Μαtου 1991, εισηγηθήκαμε 
την παραγραφή και των προσφυγικών χρεών προς τις εμπορικές τράπεζες. Τότε, 

λόγω άλλων σκοπιμοτήτων, η εισήγηση εκείνη του ΑΚΕΛ αντιμετωπίστηκε εχθρικά 

από τα σημερινά κόμματα της κυβέρνησης. Παρ' όλ' αυτά όμως το γεγονός ότι έστω 

και αργά διαπίστωσαν την ορθότητα των θέσεών μας, μας ικανοποιεί. 

Πολύ φοβούμαστε λοιπόν ότι οι ενέργειες της κυβέρνησης εμπεριέχουν και το 

στοιχείο της προεκλογικής σκοπιμότητας και μέσα στη γενικότερη οικονομική της 

πολιτική θα μείνουν χωρίς συνέχεια. Εκτιμούμε ότι τη σχετική προεκλογική 'ύφεση σ' 

αυτό τον τομέα από μέρους της κυβέρνησης θα ακολουθήσει μετεκλογικά η 

υλοποίηση των δηλώσεων των υπουργών για αύξηση του συντελεστή του φόρου 

προστιθέμενης αξίας στο 12%-15% και η υλοποίηση της πολιτικής των ιδιωτικο
ποιήσεων στα λιμάνια και στα αεροδρόμια. Ειλικρινά, κύριοι συνάδελφοι, ευχό

μαστε να διαψευσθούμε σ' αυτές μας τις εκτιμήσεις. 

Πολύ πρόσφατα η κυβέρνηση Κληρίδη, κάτω από έντονες πιέσεις ολόκληρου 

του συνδικαλιστικού κινήματος, συγκατένευσε στην παραχώρηση ορισμένων φορο

λογικών ελαφρύνσεων. Θέλουμε να δηλώσουμε ότι δεν τις θεωρούμε ικανοποιητικές, 

γιατί δεν είναι ελαφρύνσεις, αλλά προσαρμογή σ' αυτό που ίσχυε το 1991, στα δεδο
μένα δηλαδή εκείνου του χρόνου. Είναι ανεπαρκείς, γιατί έχουν μεσολαβήσει πάνω 
από τέσσερα χρόνια από την τελευταία φορολογική μεταρρύθμιση και σ'αυτό το 

διάστημα πολλοί εργαζόμενοι, που προηγούμενα δεν πλήρωναν καθόλου φόρο εισο
δήματος, καλο'ίινται σήμερα να καταβάλουν ποσά καθόλου ευκαταφρόνητα για τα 

δικά τους έσοδα. Ακόμα, οι φορολογικές ελαφρύνσεις που δόθηκαν δε λαμβάνουν 
υπόψη όλο το ύψος του πληθωρισμού, με αποτέλεσμα ο φόρος εισοδήματος να 
αφαιρεί σημαντικό μέρος από τα πραγματικά εισοδήματα των εργαζομένων. Δεν 

υπάρχει καμιά πρόνοια για τα χαμηλά εισοδήματα, τα οποία με βάση τη φορολογική 

μεταρρύθμιση του 1991 δεν πλήρωναν φόρο εισοδήματος, όπως για παράδειγμα 
πρόσφυγας οικογενειάρχης με δυο παιδιά και εισόδημα κάτω των ί6.500. 

Με την αύξηση των έμμεσων φόρων τους οποίους καλούνται να πληρώσουν 

και οι φτωχοί, αν δεν υπάρξουν- και δεν υπάρχουν αυτή τη στιγμή- στις προτάσεις 

της κυβέρνησης ιδέες για αντισταθμιστικά κοινωνικά μέτρα, τα φτωχά στρώματα 
δεν ωφελούνται από καμιά ελάφρυνση και η λεγόμενη ανακατανομή γίνεται τελικά 

σε βάρος τους. 

Το ΑΚΕΛ, εκτός από την αύξηση του αφορολόγητου ορίου στις 3.000 λίρες και 
την αύξηση των εκπτώσεων και των πιστώσεων του φόρου εισοδήματος στο ύψος 
του τιμάριθμου των τελευταίων τεσσάρων χρόνων, έχει προτείνει με πρόταση νόμου 
στη Βουλή την τιμαριθμοποίηση των δεικτών του φόρου εισοδήματος για οριστική 
επίλυση του προβλήματος. 'Εχουμε εξετάσει, κύριοι συνάδελφοι, την πείρα άλλων 
χωρών και διαβεβαιώνουμε την κυβέρνηση και τα κόμματα που συμμετέχουν σ' αυτή 
ότι η πρακτική αυτή ακολουθείται από την πλειοψηφία των χωρών-μελών της Ευρω

πα"ίκής Ένωσης. 

Καλούμε επίσης την κυβέρνηση να συναινέσει με την πρότασή μας για απαλ
λαγή των υπερωριών από το φόρο εισοδήματος και να προχωρήσει άμεσα στην 

κατάθεση εισηγήσεων για πάταξη της φοροδιαφυγής. Πρόσθετα, το ΑΚΕΛ δηλώνει 
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ότι θα επαναφέρει για συζήτηση στη Βουλή την πρότασή του για επιστροφή του 

φόρου προστιθέμενης αξίας που πληρώνεται για την ανέγερση πρώτης κατοικίας για 

ιδιοκατοίκηση, αξίας μέχρι πενήντα χιλιάδων λιρών. Το πώς θα λειτουργήσει τεχο
νοκρατικά ο μηχανισμός της επιστροφής του ΦΠ Α δεν πρέπει και δεν μπορεί να 

αποτελέσει εμπόδιο για την εισαγωγή αυτού του φιλολα'ίκού μέτρου. Δυστυχώς, 
κύριοι συνάδελφοι, η αδικία που επικρατεί στο φορολογικό μας σύστημα συνεχώς 

μεγαλώνει, αφού η συντριπτική πλειοψηφία των εσόδων του κράτους προέρχεται 
από τις έμμεσες φορολογίες. Το ποσοστό των έμμεσων προς τους άμεσους φόρους 

είναι 61% προς 39% γεγονός που αποδεικνύει, κατά την άποψή μας, την άδικη κατα
νομή των φορολογιών. Το ΑΚΕΛ διαπιστώνει ότι τα τελευταία δύο χρόνια, εκτός 
από το γεγονός ότι οι έμμεσες φορολογίες αυξήθηκαν σε βάρος των άμεσων, η 

αύξηση του φόρου προστιθέμενης αξίας στο 8% και η επιβολή άλλων μαζικών 
έμμεσων φορολογιών έχει διαφοροποιήσει έντονα και τη δομή αυτών των ίδιων των 

φορολογιών σε βάρος των χαμηλομεσαίων εισοδηματικών στρωμάτων. Η κλιμάκωση 
που επιτεύχθηκε το 1990 με την παρέμβαση του ΑΚΕΛ έχει δυστυχώς εξουδετερωθεί 
μαζί με τα υπόλοιπα αντισταθμίσματα και κοινωνικές παροχές. Η ίδια και χειρό

τερη κατάσταση επικρατεί στο φόρο εισοδήματος, όπου τη μερίδα του λέοντος 

υποχρεώνονται να καταβάλουν οι μισθωτοί εργατο\Jπάλληλοι, σε αντιθεση με 

μεγάλη μερίδα των επιχειρηματιών, που με χίλιους δυο τρόπους αποφεύγουν να 

εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους. 

Η συντηρητική πολιτική της κυβέρνησης διατηρεί, μεγεθύνει και διαιωνίζει ένα 

άλλο ιδιαίτερα σοβαρό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι εργαζόμενοι. Είναι αυτό 

που καλούμε το πρόβλημα των εισοδηματικών χασμάτων. Το χάσμα στα εισοδήματα 

δημιουργείται βασικά λόγω της ιδιοποίησης μεγάλου μέρους του παραγόμενου προ'ί

όντος. Οι διαστάσεις του εισοδηματικού χάσματος στην Κύπρο είναι τεράστιες. 

Συγκεκριμένα διακόσιες εξήντα πέντε χιλιάδες μισθωτοί, αυτοτελώς εργαζόμενοι 

και αγρότες μοιράζονται ί2,3 δισ. ή το 61% του Ακαθάριστου Εθνικού Προ'ίόντος 
έναντι ίl,S δισ. ή 39% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ'ίόντος, που μοιράζονται 
μόνο εννιά χιλιάδες μεγαλοεπιχειρηματίες. Τα εισοδήματα δηλαδή των εκπροσώπων 

της αστικής τάξης στην Κύπρο είναι το λιγότερο δεκαέξι φορές μεγαλύτερα (κατά 

κεφαλή) από τα εισοδήματα των υπόλοιπων εργαζομένων. Τα εισοδήματα των 

μισθωτών εργατο\Jπαλλήλων, οι οποίοι αποτελούν και το πολυπληθέστερο στρώμα 

στην Κύπρο, ανέρχονται μόνο στο 49% του συνόλου, που είναι και το χαμηλότερο 
ποσοστό στην Ευρώπη. Αν σ'αυτά που ανέφερα προστεθεί. και το γεγονός ότι στην 

Κύπρο οι εργαζόμενοι επί διακυβέρνησης του κ. Κληρίδη καταβάλλουν μεγαλύτερο 

μερίδιο φορολογιών απ' ό,τι οι εργαζόμενοι στην Ευρώπη, τότε δε διστάζω να πω 

ότι για πρώτη φορά στην Κύπρο παρατηρούνται τόσο έντονες διαφοροποιήσεις, 

στις οποίες σίγουρα έχει οδηγήσει η ακολουθούμενη πολιτική. Το χάσμα όμως στα 

εισοδήματα δεν εξαντλείται μόνο σε αυτή του την πτυχή. Χάσμα υπάρχει και μεγα

λώνει μεταξύ δημόσιου, ημικρατικού και ιδιωτικού τομέα, εισοδηματικό χάσμα 

υπάρχει μεταξύ πόλης και υπαίθρου, χάσμα υπάρχει και βαθαίνει και μέσα στον ίδιο 

τον δημόσιο τομέα. 

Το εισοδηματικό χάσμα που υπάρχει και δημιουργεί ρήγματα στην κοινωνία 

μας δεν πρέπει ασφαλώς να μας οδηγεί ούτε σε ακραίες τοποθετήσεις ούτε και σε 

ισοπεδωτικές θέσεις. Αυτό όμως είναι χωρίς αμφιβολία το αποτέλεσμα του άδικου 
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τρόπου κατανομής και ανακατονομής του εθνικού εLσοδήματος. Εκείνο που 

συνεπώς χρειάζεται είναι πρώτα απ' όλα η σε βάθος ανάλυση του προβλήματος, για 

να εντοπίσουμε όλες του τις παραμέτρους και στη συνέχεια μια σοβαρή αναπροσαρ

μογή στην εισοδηματική πολιτική της χώρας και μια άλλη μεγαλύτερη τομή στο 

φορολογικό μας σύστημα και στην κοινωνική πολιτική του κράτους. 

Σε μια μικρή χώρα, όπως είναι η Κύπρος, πρέπει να καταλάβουμε όλοι ότι η 

προκλητική χλιδή και η πολυτέλεια είναι περισσότερο από ορατές. Αντίθετα, η 

φτώχεια και η εξαθλίωση - που υπάρχουν και στην Κύπρο έστω και σε μικρότερο 
βαθμό- συνήθως aποχρωματίζονται στις παρυφές του κοινωνικού μας οικοδομή

ματος και καθίστανται δυσδιάκριτες. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το χάσμα που υπάρχει στα εισοδήματα του κρατικού 

και ημικρατικού τομέα από τη μια και του ιδιωτικού τομέα από την άλλη αποτελεί 

μια από τις βασικότερες αιτίες ύπαρξης του ρουσφετιού. Τα ικανοποιητικά εισοδή

ματα και οι ευνο·,κότεροι όροι εργασίας, καθιστούν το δημόσιο και ημιδημόσιο 

τομέα ελκτικότερους του ιδιωτικού. Αυτό το στοιχείο είναι που ορισμένες δυνάμεις 

χρησιμοποιούν κατά κόρον, για να επιτύχουν πολιτικά οφέλη. Και είναι, κύριοι 

συνάδελφοι, θλιβερό αλλά και εξευτελιστικό για τον άνθρωπο και την κοινωνία να 

στηρίζεται πολιτικά και εκλογικά στο ρουσφέτι και στην έμμεση συντήρηση μιας 

κατάφωρης αδικίας. Είμαι απόλυτα πεπεισμένος ότι η εξάληψη των οικονομικών 

ανισορροπιών μεταξύ του δημόσιου και του ι-διωτικού τομέα είναι ένας ουσιαστικός 

τρόπος καταπολέμησης της μάστιγας του ρουσφετιού. 

Και ειρήσθω εν παρόδω, εμείς είμαστε έτοιμοι αυτή τη στιγμή να συζητήσουμε 

με τον κ. Μάτση και σε δημόσιο διάλογο από τα μέσα ενημέρωσης και ενώπιον 

οποιουδήποτε ακροατηρίου, όχι για να καταδικάσουμε φραστικά και με πύρινους 

λόγους το ρουσφέτι, αλλά για να υιοθετήσουμε, όπως έκανε πρόσφατα η Βουλή -με 

την πρωτοβουλία Βουλευτών από τα τρία κόμματα το ΔΗΚΟ, την ΕΔΕΚ και το 

ΑΚΕΛ- νομοθετήματα τα οποία θα επιβάλλουν τη διαδικασία η οποία σ' ένα βαθμό 

αντιμετωπίζει αυτή τη μάστιγα. Όμως, ταυτόχρονα δεν πρέπει να είμαστε και 

υποκριτές. Δεν μπορεί ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, ο οποίος κατήγγειλε συγκεκρι

μένα πράγματα εδώ, να αγνοείται. Και κατήγγειλε ο κ. Παπαδόπουλος ότι έχει στα 

χέρια του φωτοτηλεμηνύματα που έστειλαν κομματικοί αξιωματούχοι του ΔΗΣΥ σε 

Υπουργούς και κρατικούς aξιωματούχους και ζητούσαν το διορισμό προσώπων. 

Δεν μπορεί αυτή η αναφορά να παραγνωρίζεται και υποκριτικά από το βήμα της 

Βουλής να εισηγούμαστε άλλες επιτροπές, καινούριες επιτροπές, άλλα σώματα τα 

οποία και πάλι θα βρίσκονται κάτω από αυτή την πίεση των τηλεμηνυμάτων, των 

τηλεφωνημάτων και πολλών άλλων μεθοδεύσεων. 

Επομένως, κύριοι συνάδελφοι, το θέμα δεν προσφέρεται ούτε για δημαγωγία 

ούτε για συζήτηση δημοσίως. Προσφέρεται για περισυλλογή και ανάληψη των 

βαριών ευθυνών που έχουν κύρια αυτοί που κυβερνούν. 

Κύριε Πρόεδρε, έχουν συμπληρωθεί τρία σχεδόν χρόνια από την ανάληψη της 

διακυβέρνησης του τόπου από τον κ. Κληρίδη. Ως κόμμα δώσαμε αρκετή πίστωση 

χρόνου, αναμένοντας από την κυβέρνηση την επεξεργασία ολοκληρωμένης και 

συγκεκριμένης αναπτυξιακής πολιτικής, η οποία θα καθορίζει τις παραμέτρους και 

τους προσανατολισμούς των διαφόρων τομέων της οικονομίας σε μια εποχή που 
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αναπτυσσόμαστε, σ· ένα ιδιαίτερα αφιλόξενο οικονομικό περιβάλλον. Δυστυχώς, 

ακόμα περιμένουμε. Το έργο της κυβέρνησης προς αυτή την κατεύθυνση περιορί

ζεται, μπορώ να πω, σε ημίμετρα, σε αποσπασματικές κινήσεις και αόριστες εξαγγελίες. 

Η λειψή προετοιμασία της οικονομίας μας όσον αφορά την εναρμόνιση και η 

πορεία μας στον προενταξιακό διάλογο, ουσιαστικά με άδεια χέρια, μας ανησυχούν 

ιδιαίτερα. Επιπτώσεις σίγουρα θα έχουμε και αυτό δεν μπορεί κανένας να το αμφι

σβητήσει. Αυτές όμως οι αρνητικές για την οικονομία και τους εργαζόμενους 

επιπτώσεις μπορούν να μετριασθούν, κατά την άποψή μας, με την κατάλληλη επαγ

γελματικού και ψηλού επιπέδου προετοιμασία ενόψει του προενταξιακού διαλόγου. 

Δυστυχώς, αυτό που χαρακτηρίζει τους χειρισμούς της κυβέρνησης σ' αυτό τον 

τομέα δεν είναι, και δεν μπορούμε να πούμε ότι είναι, η σοβαρότητα και η επιμέλεια. 

Ένα δείγμα είναι η προχειρότητα με την οποία αντιμετωπίσαμε και θα αντιμε

τωπίσουμε ως κοινωνία την εφαρμογή της Γενικής Συμφωνίας Δασμών και Εμπο

ρίου, της ΓΚΑΠ. Κρίνοντας τη Συμφωνία της ΓΚΑΠ στη βάση των σημερινών 

αναπτυξιακών δεδομένων, βασικά οφέλη αναμένεται ότι θα αποκομίσουν οι πλέον 

αναπτυγμένες οικονομικά χώρες, οι οποίες είναι σε θέση ν' αξιοποιήσουν σε μεγαλύ

τερο βαθμό απ' ό,τι οι φτωχές τα συγκριτικά πλεονεκτήματα από την ύπαρξη και 

επικράτηση του διεθνούς ανταγωνισμού σε παγκόσμιο επίπεδο. Όσον αφορά την 

Κύπρο, η αδυναμία της κυβέρνησης να διαπραγματευτεί και να εισαγάγει το δασμο

λόγιο εκείνο, το οποίο θα στηρίζει ικανοποιητικά την αγροτική παραγωγή, θα 

λαμβάνει υπόψη την προστασία του καταναλωτή, την αποτροπή δημιουργίας μονο

πωλιακών καταστάσεων και την ανάσχεση έντονων πληθωριστικών πιέσεων, θα έχει, 

κατά την άποψή μας, ως αποτέλεσμα ορισμένοι τομείς της οικονομίας να μείνουν 

χωρίς επαρκή δασμολογική προστασία, ενώ η επιλογή της υπερβολικής προστασίας 

άλλων θα δημιουργήσει πληθωριστικές τάσεις. 

Η εγκατάλειψη της κυπριακής βιομηχανίας και ιδιαίτερα της μεταποιητικής -
και αναφέρω εδώ ότι η υπόδηση εξαφανίζεται, ενώ η ένδυση οδηγείται προς την ίδια 

κατεύθυνση- η αδυναμία της κυβέρνησης να προχωρήσει στη λήψη ουσιαστικών 
μέτρων στήριξης αυτών των τομέων, που πλήττονται αδυσώπητα από τον ανταγω

νισμό και η συνεχής μείωση του μεριδίου στον τομέα του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προ·ίόντος δεν μπορεί να κολακεύουν με κανένα τρόπο και δεν πρέπει να κολα

κεύουν με κανένα τρόπο τους κυβερνώντες. Εδώ και τρία χρόνια ακούμε για μέτρα 

στήριξης της βιομηχανίας, εδώ και τρία χρόνια αναμένουμε να δούμε μια ολοκληρω

μένη βιομηχανική πολιτική χωρίς όμως αποτέλεσμα. 

Η γεωργοκτηνοτροφική μας παραγωγή και γενικότερα η αγροτική οικονομία 

οδηγείται σε σταδιακή δασμολογική απογύμνωση, ενώ αρκετά ξένα προ·ίόντα εμφα

νίζονται καθημερινά στην αγορά, χωρίς να γίνεται οποιαδήποτε προσπάθεια 

στήριξης του τομέα. Μια ολοκληρωμένη αγροτική πολιτική, πέρα από τη δασμολο

γική προστασία, η οποία σε κάποιο στάδιο θα σταματήσει, απαιτεί κρατική βοήθεια 

για εκσυγχρονισμό και βελτίωση της παραγωγής και αύξηση της παραγωγικότητας 

του τομέα με την παράλληλη εισαγωγή μηχανισμών εμπορίας, ώστε να σταματήσει η 

κερδοσκοπία και να καταστούν τα ντόπια προ·ι:όντα aνταγωνιστικότερα. 

Η ίδια και χειρότερη είναι η κατάσταση που επικρατεί στην τουριστική μας 

βιομηχανία. Η ανυπαρξία τουριστικής πολιτικής, η χαμηλή παραγωγικότητα, η 

ασυνεννοησία των Κυπριακών Αερογραμμών, των ξενοδόχων και του κοτ, η 
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έλλειψη τουριστικής υποδομής, τα τραύματα που δημιουργήσαμε στο περιβάλλον 
και η έλλειψη ελέγχου στις τιμές, με όλα να θυσιάζονται στο βωμό του πρόσκαιρου 
κέρδους, οδηγούν δυστυχώς στην σταδιακή απώλεια της Βρετανικής αγοράς. 

Δε θέλουμε να είμαστε μάντεις κακών, όμως προειδοποιούμε ότι, αν η λήψη 

μέτρων καθυστερήσει ακόμα περισσότερο, τότε η χρυσή κότα, στην οποία ως χώρα -
λανθασμένα, αλλά είναι γεγονός- έχουμε στηρίξει το οικονομικό μας μέλλον, θα 

σταματήσει να παράγει ή θα γεννά πολύ λιγότερα αυγά. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η ανάκαμψη της οικονομίας των χωρών 
της Ευρωπα·ίκής Ένωσης είναι ένας από τους βασικότερους λόγους των θετικών 
οικονομικών αποτελεσμάτων του 1995. Υπολογίζεται ότι ο ρυθμός ανάπτυξης της 
οικονομίας μας για το 1995 έφτασε στο 4,5% έναντι 5,6% κατά το 1994. Στην 
επίτευξη αυτού του χαμηλότερου, αλλά ικανοποιητικού ρυθμού ανάπτυξης, συνέ
βαλαν, όπως ήδη έχουμε αναφέρει, η καθολική ανάκαμψη στις χώρες της Ευρω

πα"ίκής Ένωσης, η ευνο"ίκή διεθνής τιμή του πετρελαίου, η σταθερότητα της λίρας 

μας και άλλα γεγονότα. Σε αντίθεση με το 1994, βασικός μοχλός της ανάπτυξης 
ήταν η εγχώρια ζήτηση -ιδιωτική και δημόσια κατανάλωση- και κατά δεύτερο λόγο η 
εξωτερική ζήτηση για τουρωτικές βασικά υπηρεσίες. Η πιο σημαντική αύξηση όμως 
σημειώθηκε στα μακράς χρήσεως καταναλωτικά αγαθά. Ελαφρά αύξηση σημειώθηκε 
και στη δημόσια κατανάλωση, λόγω της αύξησης των αμυντικών δαπανών. 

Ανάκαμψη παρατηρήθηκε και στις επενδύσεις, οι οποίες όμως δεν έχουν φτάσει στο 

επιθυμητό επίπεδο. 

Η μείωση στην εξωτερική ζήτηση οφείλεται κυρίως στα προβλήματα που 

παρουσιάζει η βρετανική τουριστική αγορά, προς την οποία ο ΚΟΤ και η κυβέρνηση 

θα πρέπει να επανέλθουν με νέες ιδέες, που να εξυπηρετούν τις συγκεκριμένες απαι

τήσεις. Ενώ υποστηρίζουμε τη μη εξάρτηση του τουρισμού μας από τη βρετανική 

αγορά, από την άλλη διαφωνούμε με κάποιες τάσεις εγκατάλειψής της, οι οποίες 

παρατηρήθηκαν πρόσφατα. 

Όσον αφορά την απασχόληση, παρόλο που το ποσοστό ανεργίας παραμένει 
χαμηλό (2,7%) και συγκρινόμενο με άλλες ευρωπα"ίκές χώρες ασφαλώς είναι ευνο·ί
κότερο, συγκρίνοντάς το με το παρελθόν -το 1992 για παράδειγμα ήταν 1,8%- θα 
διαπιστώσουμε ότι υπάρχουν αρκετά περιθώρια για μείωσή του. Η έλλειψη πολι

τικής από μέρους της κυβέρνησης, όσον αφορά την απασχόληση αλλοδαπών, έχει ως 

αποτέλεσμα αυτή τη στιγμή η νόμιμη απασχόληση το 1995 να αυξηθεί κατά 25% σε 
σχέση με το 1994 και να φτάσει στις είκοσι χιλιάδες ανθρώπους, ενώ η παράνομη 
ξεπερνά τις δεκαέξι χιλιάδες περίπου. Οι ξένοι εργαζόμενοι σήμερα αποτελούν το 
12% του εργατικού δυναμικού, γεγονός που πρέπει να μας ανησυχήσει ιδιαίτερα. 
Τονίζουμε ότι δε διακατεχόμαστε από ξενοφοβία. Δημιουργούνται όμως καθημε
ρινά σοβαρά οικονομικά και κοινωνικά προβλήματα και παρατηρούνται αρκετές 

περιπτώσεις άγριας εκμετάλλευσης ξένων εργαζομένων, με αποτέλεσμα να εκτίθεται 

η χώρα μας σοβαρά στο εξωτερικό. Θεωρούμε ακόμα ότι η έλλειψη εργατικού δυνα
μικού μπορεί να αντιμετωπιστεί με πολλαπλές θετικές επιπτώσεις, εργοδοτώντας 

Τουρκοκύπριους εργάτες και τεχνίτες. Κατά το 1995 ο ρυθμός αύξησης της παραγω
γικότητας έχει υποχωρήσει στο 2,3% σε σύγκριση με 3,7% το 1994. Το επίπεδο 
αύξησης της παραγωγικότητας κρίνουμε ότι δεν είναι καθόλου ικανοποιητικό και 

απεικονίζει ανάγλυφα τη διαβρωμένη ανταγωνιστικότητα κάποιων τομέων της οικο-
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νομtας μας. Δυστυχώς, η κυβέρνηση δεν κατάφερε να επεξεργαστεί. ένα ολοκληρω

μένο σύστημα παροχής κινήτρων και συμβουλευτικών υπηρεσιών προς τους προβλη

ματικούς τομείς και αντ' αuτQύ συνεχίζει να φορτώνει τις ευθύνες στο "υπερβολικό 

εργατικό κόστος" και στην ΑΤ Α, η οποία κατά την ίδια χρειάζεται "αναδόμηση", 

αντίληψη που συμπίπτει σχεδόν με εκείνη των μεγαλοεργοδοτών. 

Το 1995 παρατηρήθηκε αποκλιμάκωση του ρυθμού του πληθωρισμού, ο οποίος 
μειώθηκε γύρω στο 3%. Οι λόγοι της μείωσης του πληθωρισμού δεν οφείλονται σε 
οποιεσδήποτε ενέργειες της κυβέρνησης προς την επιθυμητή κατεύθυνση, αλλά στην 

ύπαρξη -και αυτός ήταν πολύ βασικός παράγοντας- ικανοποιητικής προσφοράς 

γεωργικών προ"ίόντων σε χαμηλές τιμές, λόγω των ευνο"ίκών καιρικών συνθηκών, 

και στο χαμηλό ύψος του διεθνούς πληθωρισμού. Θα θυμάστε, κύριοι συνάδελφοι 

ότι μια από τις πρώτες βασικές διακηρύξεις της κυβέρνησης ήταν ο περιορισμός του 

δημοσιονομικού ελλείμματος. Παρά την αισθητή λοιπόν αύξηση των εσόδων της 

κυΒέρνησης από τις πρόσθετες φορολογίες που επέβαλε -f:21 Ο εκ. απέδωσε μόνο ο 
Φ.Π.Α.- εντούτοις το δημοσιονομικό έλλειμμα αυξάνεται σταδιακά. Ενώ το 1994 
ήταν 1,5%, το 1995 θα κυμανθεί γύρω στο 2,7% και το 1996, αν υλοποιηθούν στο 
βαθμό που πρέπει οι προϋπολογισμοί ανάπτυξης και οι δαπάνες για την άμυνα, 

αναμένεται να ξεπεράσει κατά πολύ το 4%, γεγονός που θα αποτελέσει το πρόσχημα 
για την επιβολή νέων φορολογιών. Η αύξηση του δημοσιονομικού ελλείμματος 

πιστοποιεί την αδυναμία της κυβέρνησης να περιορίσει τις καταναλωτικές δαπάνες 

και να αυξήσει τα έσοδά της, μέσω μιας ορθολογιστικής και δίκαιης φορολογικής 

πολιτικής. Και ενώ αυτές οι δαπάνες αυξάνονται συνεχώς μέσα από τους κρατι

κούς προϋπολογισμούς, οι χορηγίες και οι κοινωνικές παροχές παρουσιάζουν 

μείωση. 

Ένα ιδιαίτερο πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, το οποίο 

παρουσιάζει, δημιουργεί στρεβλώσεις στην εσωτερική αγορά, είναι αυτό που αφορά 

τη δράση των ολιγοπωλίων στην Κύπρο. Παρόλο που για το ευρωπα"ίκό κεκτημένο η 

δημιουργια συνΟηκών υγιούς ανταγωνισμού αποτελει ευαγγέλιο, στην Κύπρο 

λειτουργούν δεκάδες μονοπωλιακές και ολιγοπωλιακές καταστάσεις. Τα ολιγο

πώλια καθορίζουν τιμές με απεριόριστο ποσοστό κέρδους σε βάρος πάντοτε του 

καταναλωτή. Ιδιαίτερα εμφανείς ολιγοπωλιακές καταστάσεις είναι αυτές των 

τραπεζών, των εισαγωγέων αυτοκινήτων, των μεγάλων εταιρειών κατασκευών και 

παρόμοιων άλλων εταιρειών. Οι πρόσφατες συγχωνεύσεις και εξαγορές εταιρειών 

από ολιγοπώλια πρέπει επίσης να μας προβληματίσει. Επισημαίνουμε ακόμα ότι η 

παραμορφωτική εικόνα που παρουσίασε πρόσφατα η χρηματιστηριακή αγορά θα 

οδηγήσει πολλούς μικρούς επενδυτές σε πτώχευση. 

Το θέμα του Γενικού Σχεδίου Υγείας τείνει να μετατραπεί. σε τηλεοπτικό 

σίριαλ. Από πλευράς του Υπουργείου Υγείας ακούεται ένα συνεχές δοξαστικό για 

την αναγκαιότητά του, η πράξη όμως αποδεικνύει την απροθυμία ή το λιγότερο την 

αδυναμία της κυβέρνησης να προχωρήσει στην εφαρμογή του. 

Στον τομέα της στέγασης χαιρετίζουμε τη βελτίωση των κριτηρίων παροχής 

δανείων από τους δύο αρμόδιους ημικρατικούς οργανισμούς. Το φιλολα"ίκό στεγα

στικό σχέδιο όμως των ακριτικών περιοχών έχει ουσιαστικά εξουδετερωθεί. Το 

ΑΚΕΛ δε Οα διστάσει να χαιρετίσει την επαναφορά του, έστω κι' αν αυτό γίνει προε-
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κλογικά προς άγραν ψήφων. Παραμένει όμως, κύριοι συνάδελφοι, σαν βάρος στη 
συνείδηση της κυβέρνησης, της Βουλής και γενικότερα της κοινωνίας μας η 

αδυναμία να δώσουμε πρόταση και λύση στο οξύτατο πρόβλημα της στέγης για τα 

νεαρά χαμηλόμισΟα ζευγάρια, κυρίως της πόλης και των προαστείων. 

Εκτιμούμε, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ότι η οικονομική και κοινω

νική πολιτική που ακολουθεί. η κυβέρνηση έχει δημιουργήσει προβλήματα στη 

συντριπτική πλειοψηφία των εργαζομένων. Η επιμονή στην τυφλή αντιγραφή ενός 

καθολικά αποτυχημένου μοντέλου οικονομικής ανάπτυξης φοβούμαστε ότι θα 

οδηγήσει τον τόπο και την οικονομία σε μεγαλύτερα αδιέξοδα. 

Υπάρχει κανένας σήμερα που να μπορεί με πειστικά επιχειρήματα να 

αποδείξει ότι η μορφή οικονομικής ανάπτυξης που ακολουθείται είναι εναρμονι

σμένη με τις ανάγκες των λα'ίκών στρωμάτων; Θα μπορούσε κάποιος να ισχυριστεί 

ότι η οικονομική πολιτική της κυβέρνησης έχει οδηγήσει σε δικαιότερη κατανομή και 

ανακατανομή του εθνικού εισοδήματος; Ή ακόμα ότι η πολιτική της κυβέρνησης 

οδηγεί σε δικαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών; 

Στην αρχή της ομιλίας μου είχα επισημάνει τις ιδιαιτερότητες στη δομή και 

στη διάρθρωση των κρατικών προϋπολογισμών αλλά και το γεγονός ότι οι φετινοί 

προϋπολογισμοί είναι δομημένοι κατά τον ίδιο ακριβώς τρόπο, όπως και οι προη

γούμενοι. Στο βαθμό όμως που οι τρεις προϋπολογισμοί εκφράζουν την οικονομική 

φιλοσοφία της κυβέρνησης έχουμε να παρατηρήσουμε τα ακόλουθα: 

ΤΑΚτΙΚΟΣ ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ: 

α) ·εσοδα: 

Τα έσοδα αυτού προέρχονται βασικά από έμμεσες φορολογίες !:498,7 εκ. και 
από άμεσες f32 1,7 εκ. Από τις έμμεσες φορολογίες f230 εκ. αναμένεται ν' αποτελέ
σουν τα έσοδα από το φόρο προστιθέμενης αξίας. Το ΑΚΕΛ δε διαφωνεί με την 

αύξηση των εσόδων του κράτους, φτάνει όμως να προέρχονται από την επιβολή 

δίκαια καταμερισμένων φορολογιών, κάτι που δυστυχώς αφίσταται της πραγματι

κότητας. Ο συσχετισμός μεταξύ έμμεσων και άμεσων φορολογιών βαρύνει υπέρ των 

πρώτων, τις οποίες θεωρούμε κι εμείς λιγότερο δίκαιες. Όσον αφορά τις άμεσες 

φορολογίες, και κύρια το φόρο εισοδήματος, παρατηρούμε ότι το ποσοστό που 

πληρώνουν οι επιχειρήσεις μειώνεται συνεχώς, σε αντίθεση με το ποσοστό των 

μισθωτών που παρουσιάζει συνεχή αυξητική τάση. 

β) Δαπάνες: 

Ο Τακτικός Προϋπολογισμός του 1996 προβλέπει δαπάνες ύψους 

ί\.255.000.000 έναντι ί1.140.000.000 για το 1995. Τα ποσά αυτά αφορούν βασικά 
δαπάνες προσωπικού, πληρωμές τοκοχρεολυσίων, λειτουργικά έξοδα της κυβέρ

νησης, δαπάνες κοινωνικής πρόνοιας, επιχορηγήσεις και τα κονδύλια για την άμυνα 

και τη διαφώτιση. 

Βασική μας διαπίστωση είναι ότι η κυβέρνηση, παρά τις εξαγγελίες της, έχει 

αυξήσει το έλλειμμα στον Τακτικό Προϋπολογισμό στα ί253 εκ. έναντι !:224 εκ. που 
ήταν το 1995. Τα κύρια αίτια του ελλείμματος αφορούν το διογκωμένο τομέα της 
κρατικής μηχανής και τα συνεχώς αυξανόμενα λειτουργικά έξοδα της κυβέρνησης, 

περιλαμβανομένων και εκείνων που αφορούν την ανεξέλεγκτη εισροή έκτακτων 

υπαλλήλων. Φαίνεται ότι οι διακηρύξεις για λιτότητα αφορούν αποκλειστικά και 
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μόνο τους εργαζόμενους και όχι τις καταναλωτικές δαπάνες. Θέλουμε να επισημά

νουμε ότι δεν έχουμε διαπιστώσει λιτότητα. Οι μόνες περικοπές είναι αυτές που 
κάνει η Βουλή. Και παρά την εξαγγελία του Υπουργικού Συμβουλιου παλαιότερα 

για μείωση των καταναλωτικών δαπανών μέχρι και i25 εκ . , οι λειτουργικές δαπάνες 

αυξήθηκαν από f:SI εκ. σε ί63 εκ. Δηλαδή αύξηση κατά 24%. 

Έχουμε ξανατονtσει, κύριοι συνάδελφοι, ότι αντιτιθέμεθα στη συνέχιση της 

επιχορήγησης του ΚΟΤ με ίl3 εκ., γι' αυτό θα καταψηφίσουμε το συγκεκριμένο 

κονδύλι. Το ποσό αυτό πρέπει να εισπράττεται απευθείας από τον οργανισμό μέσω 

της επαναφοράς του 3% επί των τιμολογίων των ξενοδοχείων. Είναι αδιανόητο οι 
φορολογούμενοι να επιδοτούν έμμεσα τη ξενοδοχειακή βιομηχανία. Εκείνο που η 

κυβέρνηση οφείλει να πράξει για βελτίωση της κατάστασης, είναι η δημιουργία 

τουριστικής και περιβαλλοντικής υποδομής και η περαιτέρω διαφήμιση του τουρι

στικού μας προ"ίόντος στις ξένες αγορές. Είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε οποιαδή

ποτε κυβερνητική ή άλλη πρόταση για ενθάρρυνση της τουριστικής ανάπτυξης στον 

τόπο μας. 

Η μονόπλευρη αντιμετώπιση των αγώνων του κυπριακού λαού, οι οποίοι 

σύμφωνα με την κυβέρνηση περιορίζονται στον αγώνα του '55-'59, εκφράζεται με 
πρόταση για επιχορήγηση ύψους ί235.000 στο Μέλαθρο Αγωνιστών ΕΟΚΑ, με 

χορηγία ύψους ί350.000 λιρών για το Συμβούλιο Μνήμης ΕΟΚΑ και ακόμα 

ίl80.000 από το Υπουργείο Υγείας, επίσης για το Μέλαθρο Αγωνιστών ΕΟΚΑ. 

Είναι εμφανές ότι η κυβέρνηση, παραγνωρίζοντας τις πολλές χιλιάδες aντιφασίστες 

πολεμιστές του Β' Παγκοσμίου Πολέμου, όσους αγωνίστηκαν, φυλακίστηκαν και 

διώχθηκαν από την αποικιοκρατία, πέραν των αγωνιστών της ΕΟΚΑ, αυτούς που 

αγωνίστηκαν το 1963 και το 1967 και ιδιαίτερα όσους πολέμησαν ενάντια στο φασι
στικό πραξικόπημα και στην τουρκική εισβολή, επιχειρεί να περιορίσει τους αγώνες 

του κυπριακού λαού σε μια μόνο χρονική περίοδο, προκαλώντας, κατά την άποψή 

μας, τα αισθήματα χιλιάδων ανθρώπων. Το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει τα κονδύλια στα 

οποία έχω αναφερθεί. Θα υπερψηφίσουμε όμως το κονδύλι για επιδιόρθωση και 
επέκταση του Μουσείου Αγώνος με την ελπίδα ότι το υφιστάμενο μουσείο θ' αποτε

λέσει χώρο προβολής και aπότισης τιμής για όλους ανεξαίρετα τους αγωνιστές του 

κυπριακού λαού. 

Εκφράζουμε ακόμα τη διαφωνία και την απαρέσκειά μας για την πρόΟεση της 

κυβέρνησης να αυξήσει τον αριθμό των εθελοντών πενταετούς υπηρεσίας, γιατί 

πιστεύουμε ότι οι ανάγκες μπορούν να καλυφθούν με άλλους τρόπους, τους οποίους 

έχουμε καταθέσει ενώπιον της Βουλής, όταν αρχικά συζητήθηκε αυτό το Οέμα. Η 

ενέργεια αυτή φοβούμαστε ότι διαφοροποιεί τη δομή και το χαρακτήρα της Εθνικής 

Φρουράς, ενώ με την πρόσληψη μη Κυπρίων υπηκόων αφήνουμε λανθασμένα πολι

τικά μηνύματα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το ΑΚΕΛ συμφωνεί και υπερθεματίζει με τη συμπερί

ληψη στον Τακτικό Προί!πολογισμό των κονδυλίων για τη διαφώτιση. Αναμένουμε 

όμως από την κυβέρνηση να επιλέξει μέσα από διάφανες διαδικασίες τους καλύτε

ρους τρόπους αξιοποίησης αυτών των μέσων και να δημιουργήσει μηχανισμούς 

ελέγχου της εκροής, αλλά και της απόδοσης αυτών των κονδυλιών. Για να έχουμε 

αποτελεσματική διαφώτιση, θα πρέπει πέρα από την έγκριση κονδυλίων στον προί!

πολογισμό να προχωρήσουμε στον εκσυγχρονισμό και στην αναδιάρθρωση των 
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διπλωματικών μας υπηρεσιών, με πάγιο στόχο την έγκαιρη και σαφή τοποθέτησή 

μας σε όλα τα θέματα στη βάση του συμφέροντος της Κύπρου και μόνο. Το ΑΚΕΛ 

σε σχέση με τη. διαφώτιση εισηγείται για αποφυγή μελλοντικών προβλημάτων και 
για μεγιστοποίηση της αποτελεσματικότητας, έστω και αυτών των λίγων που δαπα

νούνται, τη δημιουργία Διακομματικής Επιτροπής Διαφώτισης, η οποία πιστεύουμε 

μόνο θετικά θα συμβάλει στην όλη προσπάθεια. 

Κακίζουμε την ενέργεια της κυβέρνησης να μειώσει δραστικά την χορηγία 

προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού (ΚΟΑ). Με την πρόταση που έχουμε 

μπροστά μας η χορηγία προς τον οργανισμό μειώνεται κατά 28%. Η ενέργεια αυτή 
της κυβέρνησης είναι αποτέλεσμα της συνεχιζόμενης ανυπαρξίας ολοκληρωμένης 

αθληηκής πολιτικής. Το 1995 η κυβέρνηση απέκοψε ί2 εκ. από το πρόγραμμα του 
ΚΟΑ για αθληηκά έργα και εγκαταστάσεις. Από τους προϋπολογισμούς του 

κράτους που έχουμε μπροστά μας, γιατί δεν έχουμε εκείνο του ΚΟΑ, διαφαίνεται 

ότι το ίδιο θα γίνει και τώρα. Θεωρούμε, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν 

είναι δυνατό να συνεχίσει η αντιπαράθεση κυβέρνησης και ΚΟΑ με την κυβέρνηση 

να απορρίπτει τις προτάσεις του διοικητικού συμβουλίου και της διεύθυνσης αυτού 

του οργανισμού. Α ν δεν κάνουν καλά τη δουλειά τους, τότε να τους αλλάξει. Α ν 

όμως όχι, οφείλει να τους λαμβάνει υπόψη. 

Θέλουμε εδώ να σημειώσουμε με ικανοποίηση ότι η κυβέρνηση έχει σημειώσει 

την κριτική που κάναμε στο παρελθόν, πέρσι, για τις περικοπές κονδυλίων για το 

σχολικό αθλητισμό και η πρότασή της είναι σαφώς βελτιωμένη. Παρόμοιας όμως 

προσκρούστιας μεταχείρισης τυγχάνει και η πολιτιστική μας ανάπτυξη, γεγονός που 

οδήγησε τον κ. Νίκο Παναγιώτου, προΊ:στάμενο των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, σε πρόσφατη συνέντευξή του να δηλώσει, με 

λίγα λόγια, όη με δυο λίρες δεν υλοποιείται πολιτιστική πολιτική. Στον τομέα της 

Παιδείας η Υπουργός κ. Κλαίρη Αγγελίδου ήταν πολύ εύγλωττη και για όσα είπε 

και για όσα δεν είπε στην Επιτροπή Οικονομικών. Εκτός από τη μείωση των κονδυ

λίων για το Πανεπιστήμιο, του οποίου τη δημιουQγtα οι κυβεQνώντες ποτέ δεν είδαν 

με ιδιαίτερη συμπάθεια, έγινε πρόσφατη απόπειρα εξουδετέρωσης της κρατικής 

προδημοτικής εκπαίδευσης, γεγονός που μας βρίσκει να διαφωνούμε κάθετα. 

Έχουμε ακόμα, κύριοι συνάδελφοι, για όσους ενδιαφέρονται, μειωμένα κονδύλια 

στον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης για τη συντήρηση και ανέγερση σχολικών κτιρίων. 

Παρόλο που τα υφιστάμενα σχολικά κτίρια βρίσκονται σε πολύ άσχημη κατάσταση 

και έπρεπε τα κονδύλια εδώ να α-υξάνονται και όχι να μειώνονται, εντούτοις έχουμε 

μείωση από 8,7% σε 7,2%. 

Μελετώντας κάποιος διαχρονικά και σε βάθος τους κρατικούς προϋπολογι

σμούς, θα διαπιστώσει ότι η παρούσα κυβέρνηση προσπαθεί να κάμει διαχωρισμό 

των δικών της ευθυνών από τις ευθύνες της τοπικής αυτοδιοίκησης, εγκαταλείπο

ντας σ' ένα βαθμό και τους δήμους και τις κοινότητες. Η τοπική αυτοδιοίκηση, για 

να μπορέσει να διαδραματίσει το ρόλο που της εναποθέτει η κυβέρνηση, η Βουλή και 

γενικά η πολιτεία, χρειάζεται οικονομική αρωγή από το κράτος. Γνωρίζοντας τα 

τεράστια οικονομικά προβλήματα των δήμων και τα χρέη που έχουν, εισηγούμαστε 

στην κυβέρνηση, δεδομένης και της αύξησης του αριθμού των δημαρχούμενων 

περιοχών, να επανεξετάσει το ύψος της χορηγίας και τουλάχιστο να το διπλασιάσει. 
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ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ- ΤΑΕΠ 

Ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως προβλέπει δαπάνες ί2 1 3 εκ. Αν ληφθεί υπόψη 
ο τιμάριθμος, αυτό το κονδύλι βασικά παραμένει στάσιμο. Θεωρούμε ότι η 

κυπριακή οικονομία απαιτεί ακόμα πιο ψηλούς αναπτυξιακούς ρυθμούς, οι οποίοι 

σχετίζονται και με την ανάληψη υποχρέωσης, από μέρους του κράτους, για επενδύ
σεις σε έργα υποδομής. Μέσα σ'αυτά τα πλαίσια το δηλώσαμε και πέρσι, το δηλώ

νουμε και τώρα, το ΑΚΕΛ θα υποστηρίξει και θα συνεχίσει να υποστηρίζει την ελεγ

χόμενη διάθεση αυξημένων κονδυλίων για την ανάπτυξη. 

Εκφράζουμε όμως την απογοήτευσή μας για την αδυναμία της κυβέρνησης να 

υλοποιήσει σε μεγαλύτερο βαθμό τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. Κατ' εμάς η 

μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, μέσω του περιορισμού των κονδυλίων 

ανάπτυξης, είναι και αντιοικονομική και απαράδεκτη. 

Η καθήλωση των κονδυλίων του Υπουργείου Γεωργίας, για παράδειγμα, στα 

i38 εκ., που σημαίνει καθαρή μείωση, αν λάβουμε υπόψη τον πληθωρισμό, αλλά και 
τις αυξημένες ανάγκες, καταδεικνύει μια αντίληψη για τον τρόπο που πρέπει να 

στηριχθεί η γεωργία και η κτηνοτροφία. Γι' αυτό καλούμε την κυβέρνηση να μελε

τήσει τις ολοένα αυξανόμενες ανάγκες ενόψει και της εναρμόνισης με το ευρωπα·cκό 

κεκτημένο και να προχωρήσει άμεσα στην αναθεώρηση αυτής της πολιτικής έναντι 

του αγροτικού κόσμου. 

Θα ήθελα εδώ να αναφέρω με ιδιαίτερη έμφαση την εγκατάλειψη, γιατί 

πρόκειται περί εγκατάλειψης, κύριοι συνάδελφοι, του λιμανιού της Λάρνακας. Ένα 

πάγιο και δικαιολογημένο αίτημα των κατοίκων της πόλης συναντά τη συνεχή αδια

φορία των κυβερνώντων. Η εκβάθυνση και η επέκταση του λιμανιού, ώστε να 

δέχεται πλοία μεγαλύτερου εκτοπίσματος, θα αναζωογονήσει την πόλη, αλλά ιδιαί

τερα Οα ενθαρρύνει την ανάπτυξη του εμπορίου. Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση να 

προχωρήσει στη συμπερίληψη του λιμανιού της Λάρνακας στα άμεσα αναπτυξιακά 

της σχέδια. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, για τρίτη συνεχή χρονιά από το βήμα της 

Βουλής των Αντιπροσώπων είμαστε υποχρεωμένοι να καταγγείλουμε στον 

κυπριακό λαό την αντιλα·cκή κοινωνική και οικονομική πολιτική της κυβέρνησης 

Κληρίδη. Το δημοσιονομικό έλλειμμα, το ταμειακό έλλειμμα και το συνολικό 

δημόσιο χρέος αυξάνονται, παρά τα αυξημένα έσοδα του κράτους και παρά τη 

μείωση των δαπανών για την παιδεία, τον αθλητισμό, τον πολιτισμό και άλλους 

τομείς της ζωής. Ιδιαίτερα, το δημόσιο χρέος παρατηρούμε ότι αυξήθηκε κατά 50% 
μέσα σε τρία χρόνια. Από !2,2 δισεκ. έχει ανέλθει στα f:3,3 δισεκ. Και αυτό είναι 

σχεδόν σε ποσοστό που πλησιάζει το 90% επί του Ακαθάριστου Εθνικού Προ·ίόντος. 
Αυτοί οι υπολογισμοί, κύριοι συνάδελφοι, είναι με βάση τη φόρμουλα που εισήγαγε 

ο Δημοκρατικός Συναγερμός για την ανάλυση αυτών των δεδομένων, μιλώντας εδώ 

στις 13 Ιανουαρίου 1993. Τα έσοδα του κράτους προέρχονται από άδικες φορολο
γίες που επωμίζονται, κατά την εκτίμησή μας και σύμφωνα με τους αριθμούς, κύρια 

οι μισθωτοί με την επιβολή ιδιαίτερα βαριών έμμεσων φορολογιών. Το φορολογικό 

μας σύστημα εκτιμούμε ότι γίνεται συνεχώς και πιο καταπιεστικό. 

Όπως έχουμε ήδη πει, αυτή η πολιτική καθρεφτίζεται στους προϋπολογισμούς 

σε πολύ μικρό βαθμό, με εξαίρεση φυσικά τις πηγές των εσόδων. Οι κρατικοί. προϋ-
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πολογισμοί και ιδιαίτερα ο Προϋπολογισμός Ανάπτvξης και ο Προϋπολογισμός του 
Τ.Α.Ε.Π. παρουσιάζουν μια δική τους τάση αλλά και μια σχετική στατικότητα. 

Γι'αυτό και η υπερψήφιση μεγάλου μέρους -εκεί που συμφωνούμε- των τριών προϋ

πολογισμών δε σημαίνει κατ' ανάγκη και έγκριση της κοινωνικής και οικονομικής 
πολιτικής της κυβέρνησης, η οποία βρίσκεται σε πλήρη αντίΟεση όχι μόνο με τη δική 

μας αντίληψη, αλλά και με την κεντρώα φιλοσοφία της μικτής οικονομίας που 

ακολουθείτο από την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας. Το γεγονός ότι οι προϋ
πολογισμοί περιλαμβάνουν τα αναπτυξιακά κονδύλια για τις πόλεις, την ύπαιΟρο, 
την οικονομία και τους πρόσφυγες, ωθεί το ΑΚΕΛ, παρά την έντονη διαφωνία του 

με τη φιλοσοφία της κυβέρνησης, στην υπερψήφισή τους, και στην καταψήφιση μόνο 

των κονδυλίων εκείνων με τα οποία διαφωνούμε ριζικά. Για μας η ψήφιση των 

κρατικών προίJπολογισμών της ταλαιπωρημένης και μοιρασμένης μας πατρίδας 

αποτελεί πολιτική πράξη, ιδιαίτερα όταν η οντότητα και η κυριαρχία αυτής της 

χώρας αμφισβητούνται. Είναι ακόμα έκφραση της δικής μας αντίληψης για τα 

μεγάλα Οέματα του δημόσιου βίου και όταν πολιτευόμαστε και όταν aντιπολιτευό

μαστε. 

Κύριε Πρόεδρε, το ΑΚΕΛ μπροστά στη επίθεση, υπό τα όμματα της κυβέρ

νησης της δεξιάς, των πιο ακραίων κύκλων της εργοδοσίας και του μεγάλου κεφα

λαίου, στάθηκε χωρίς μισόλογα στο πλευρό των εργαζομένων. Υπερασπίστηκε μαζί 

τους κατακτήσεις που επιτεύχθηκαν με σκληρούς, πολύχρονους και αιματηρούς 

αγώνες. Υπερασπίστηκε και θα συνεχίσει να υπερασπίζει την αυτόματη τιμαριθμική 
αναπροσαρμογή, το δικαίωμα της απεργίας, το δικαίωμα για μεγαλύτερο μερίδιο 

των εργαζομένων στην κατανομή του εθνικού πλούτου. 

Διαβεβαιώνουμε ακόμα μια φορά από το βήμα της Βουλής ότι Οα συνεχίσουμε 

να αγωνιζόμαστε, με μεγαλύτερο ακόμα σθένος, για την προάσπιση και ανάπτυξη 

του βιοτικού επιπέδου και των κατακτήσεων όλων των εργαζομένων, των εργατών, 

των υπαλλήλων, των αγροτών, των βιοτεχνών, των καταστηματαρχών, των επιστη

μόνων των διανοουμένων, του κάθε ενός που μοχθεί για ένα καλύτερο αύριο, για 
μια ειρηνική και ευημερούσα Κύπρο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χρίστου τον Προεδρεύοντα του 
Σώματος αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρ. Κατσαμπάς). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος, 

ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Προεδρεύοντα, κύριοι συνάδελφοι, βρίσκομαι βέβαια στη μειονεκτική 

θέση να μιλώ τρίτος, έπειτα από δυο ομιλίες συναδέλφων διάρκειας μιας ώρας. 

Πέραν του ότι έχουν πει σχεδόν όσα είναι δυνατό να ειπωθούν για τον προίJπολο

γισμό, πιστεύω έχουμε δοκιμάσει και την αντοχή των aξιότιμων κυρίων υπουργών, 

οι οποίοι μας τιμούν κατ' εξαίρεση φέτος με την καθολική παρουσία τους, όπως και 

των δημόσιων λειτουργών και ανώτερων αξιωματούχων του κράτους που παρακο
λουΟούν τη συζήτησή μας. Γι' αυτό η δική μου ομιλία, σπεύδω να πω, θα είναι 

κάπως διαφορετική από των συναδέλφων και θα ασχοληθεί κυρίως με δυο κεφά

λαια: Πρώτο, με τον τρόπο συζήτησης των προίJπολογισμών από τη Βουλή και 

ι ι 

~I 
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δεύτερο, με θέματα που σχετίζονται με την Ευρωπα·ίκή Ένωση. Πριν όμως αρχίσω 

την ομιλία μου, δεν μπορώ παρά να αναφερθώ, μια και έγινε μνεία, στο θέμα της 

αξιοκρατίας και του ρουσφετιού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, δεν ακούγεστε ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Η δική μου η φωνή είναι στα συνηθισμένα επίπεδα. Αν τα μικρόφωνα είναι 

ελαττωματικά, άλλος ευθύνεται. Τώρα ακούγομαι καλύτερα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ σας ακούω· είναι κάτω που δεν ακούουν. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Συνεχίζω λέγοντας ότι δεν μπορώ να αφήσω ασχολίαστα μερικά θέματα που 

ελέχθησαν για την αξιοκρατία. Χαίρομαι, γιατί κοινή ομολογία είναι η καταδίκη 
αυτής της μάστιγας του εξευτελισμού της ανθρώπινης αξιοπρέπειας με το σύστημα 

του ρουσφετιού και χαίρομαι, γιατί όλα τα Μέλη της Βουλής, όλες οι πλευρές της 
Βουλής καταδικάζουν αυτή την απαράδεκτη τακτική τόσο έντονα από αυτό το βήμα 
της Βουλής. Να μου επιτραπεί όμως να παρατηρήσω ότι δεν μπορούν να γίνουν 

πολύ πιστευτοί αυτοί οι εξορκισμοί εναντίον του ρουσφετιού, όταν είναι τοις πάσι 

γνωστό, είναι γεγονός αποδεδειγμένο και αυτόδηλο ότι στο Προεδρικό Μέγαρο, στη 

Βουλή και στα υπουργεία υπάρχουν έμμισθες υπηρεσίες για την κατ' ευφημισμό 

εξυπηρέτηση των πολιτών. Επομένως, αντί να μιλούμε για συζητήσεις, δημόσιες ή 

ιδιωτικές, εγώ θα επαναλάβω ξανά την πρόταση νόμου που έχουμε καταθέσει ως 

κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος για ποινικοποίηση της 

οποιασδήποτε παρέμβασης και θα την επαναφέρω την άλλη εβδομάδα, οπότε θα 

παραστείτε και θα στοιχηθείτε και θα μετρηθείτε. Και ας μη λεχθεί πώς θα αποδει
χθεί. Συμφωνώ ότι με τους νόμους δεν εκριζώνεται αυτή η μάστιγα, αλλά ας 

δώσουμε το μήνυμα. Θα εκριζωθεί, όταν υπάρξει μαρτυρία. Από αυτό το βήμα της 

Βουλής εγώ δηλώνω: θα είμαι ο πρώτος μάρτυρας εναντίον οποιουδήποτε ακούσω ή 

περιέλθει στην αντίληψή μου ότι παρεμβαίνει, για να επηρεάσει στο διορισμό ή στην 

προαγωγή οποιουδήποτε δημόσιου υπαλλήλου. Και ας κριθεί η δική μου πειστικό
τητα έναντι αυτού που θα πει ότι είναι ψευδής. 

ΒΟΥ ΛΕΥ'ΓΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά.) 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ε! αν είσαστε τόσοι πολλοί, ώστε η συνεδρίαση της Βουλής να γίνεται μόνο 

στη φυλακή, τούτο γενέσθω, αλλά προς καθησυχασμό σας οι Βουλευτές έχοvν 

ασυλία. Μιλώ για υπουργούς, για λειτουργούς του Προεδρικού Μεγάρου, για 

άλλους κομματάρχες, αρχηγούς κομμάτων που δεν είναι Μέλη της Βουλής και αυτοί 

εξαιρούνται. 

(Γέλια) 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

'Έφοίτσιασές" τους, κύριε nαπαδόπουλε. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Προεδρεύοντα, κύριοι συνάδελφοι, οι προUπολογισμοί για το οικονο

μικό έτος 1996 που συζητούμε τώρα, πρέπει να το πούμε, κατατέθηκαν έγκαιρα και 
ίσως για πρώτη φορά η Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής συμπλήρωσε έγκαιρα -
αρχές Δεκεμβρίου 1995- την "ακροαματική" πτυχή του θέματος με τα διάφορα 

υπουργεία και τμήματα. Η Έκθεση της Επιτροπής που βρίσκεται μπροστά σας, 

δίνει ανάγλυφα την εικόνα του κοπιώδους και σοβαρού έργου που επιτέλεσε η 

Επιτροπή και της εμπεριστατωμένης ανάλυσης πληθώρας θεμάτων πολιτικής που 

εγείρονται από τη συζήτηση των προϋπολογισμών στο στάδιο της εξέτασής τους από 

την Επιτροπή. Για μια ακόμα φορά θέλω να αποδώσω δημόσιο έπαινο και ευχαρι

στίες στον Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονομικών, συνάδελφο κ. Λεόντιο Ιεροδια

κόνου, στο Διευθυντή των Υπηρεσιών των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών και στους 

συναδέλφους του, που με κοπιώδη και ψηλού επιπέδου εργασία βοήθησαν την 

Επιτροπή να συμπληρώσει έγκαιρα το έργο της. Παρά ταύτα, η συζήτηση και, όπως 

ελπίζω, η έγκριση των προUπολογισμών παρατάθηκε μέχρι τώρα, έτσι που και φέτος 

να καταστεί αναπόφευκτη η χρήση της διαδικασίας του δωδεκατημορίου, τουλά

χιστο για το Γενάρη. Αυτό οφείλεται στην ανάγκη για περαιτέρω διερεύνηση και 

συζήτηση από την Επιτροπή θεμάτων αρχής, ως αποτέλεσμα της μη έγκαιρης λήψης 

των απαντήσεων της κυβέρνησης σε ερωτήματα ποιι ιιποβλήθηκαν από Μέλη της 

Επιτροπής ή από την Επιτροπή ως σύνολο και που αφορούσαν θέματα αρχής. 

Επειδή αυτή είναι η τελευταία φορά που αυτή η Βουλή, με την τωρινή σύνθεση, 

συζητά την Έκθεση της Επιτροπής Οικονομικών και με βάση τα πορίσματα της 

Επιτροπής αυτή η Βουλή καλείται να εγκρίνει τον προUπολογισμό και επειδή δεν 

ξέρω αν θα έχω ξανά την ευκαιρία να μιλήσω ως Βουλευτής πάνω στο θέμα, θέλω να 

πω και δημόσια από το βήμα της Βουλής τις επιφυλάξεις που έχω προσωπικά και 

που ήδη έχω διατυπώσει στην Επιτροπή Οικονομικών για τον τρόπο και τη διαδι

κασία εξέτασης των ετήσιων προUπολογισμών. Ίσως η νέα Βοιιλή, ποιι θα προέλθει 

από τις προσεχείς βουλευτικές εκλογές, θελήσει να εξετάσει αυτό το θέμα και να 
βρει πιο aποτελεσματικούς τρόπους εξέτασης των προUπολογισμών. Γι' αιιτό να 

μου επιτραπεί να διαθέσω λίγο χρόνο απ' αυτόν ποιι έχω στη διάθεσή μου, για να 

εντοπίσω τουλάχιστο μερικούς τομείς που, κατά την γνώμη μου, προσφέρονται για 

προβληματισμό. 

Η συζήτηση των προUπολογισμών, όπως γίνεται μέχρι σήμερα, δεν προσφέ

ρεται για συζήτηση της γενικότερης οικονομικής πολιτικής της εκάστοτε κυβέρ

νησης. Αυτό είναι αναπόφευκτο, αφού οι προUπολογισμοί καλύπτουν και αντανα

κλούν μόνο ένα μικρό μέρος της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης. Αυτό το 

μέρος είναι ουσιαστικά το κομμάτι που αφορά την καταγραφή των δαπανών που 

προτίθεται να πραγματοποιήσει η κυβέρνηση για τον επόμενο χρόνο. Όσον αφορά 

τα έσοδα, στην ουσία ο προUπολογισμός περιέχει μια καταγραφή του παρελθόντος 

και προβλέψεις για αυξομειώσεις με βάση την υφιστάμενη κατάσταση και όχι με 

βάση τη φορολογική πολιτική που θα ακολουθήσει η κυβέρνηση στους προσεχείς 

δώδεκα μήνες. Αυτό είναι αναπόφευκτο, αφού θα ήταν άσοφο για μια οποιαδήποτε 

κυβέρνηση να δίνει με τους προUπολογισμούς ενδείξεις για τα αντικείμενα μελλο

ντικής φορολογίας, ειδικότερα πάνω σε εισαγόμενα προ"ίόντα. Αν γινόταν κάτι 

τέτοιο, αυτό θα ισοδυναμούσε με παροχή προειδοποίησης σε εμπορευόμενους και 
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εισαγωγείς να πληρώσουν τις αποθήκες τους με προ"ίόντα, προτού υποβληθούν 

ψηλότεροι δασμοί, ώστε να αποκομίσουν κέρδη, διαθέτοντας τα αποθέματά τους 
στην αγορά σε ψηλότερες τιμές, αν και όταν επιβληθούν νέοι φόροι κατανάλωσης ή 

δασμοί. Κατά συνέπεια, στην πράξη οι προUπολογισμοί αφορούν μόνο τον τομέα 

της καταγραφής των δαπανών. Όμως, ακόμα και αυτός ο περιορισμένος τομέας της 

οικονομικής πολιτικής του κράτους, σε σύγκριση με τη σφαιρική εξέταση της οικο

νομίας, περιορίζεται ακόμα περισσότερο από τα πιο κάτω δεδομένα: 

Ένα πολύ ψηλό ποσοστό των δαπανών -μερικοί το τοποθετούν στο ψηλό 

ποσοστό του 80%- χαρακτηρίζεται "ανελαστικές δαπάνες", δηλαδή δαπάνες που 

αφορούν το μισθολόγιο των δημόσιων υπαλλήλων, συμβατικές υποχρεώσεις του 

κράτους, εξυπηρέτηση δανείων κ.τ.λ., που είτε το θέλει είτε όχι η Βουλή, δεν 

μπορούν να περικοπούν. Ένα πολύ σημαντικό ποσοστό των προ\Jπολογιζόμενων 

δαπανών αφορά τη συνέχιση έργων που βρίσκονται υπό εκτέλεση. Για παράδειγμα, 

μεγάλα οδικά έργα, υδατικά έργα, επιχορηγήσεις που κανένας δε διανοείται να περι

κόψει ή να αφήσει τα έργα ασυμπλήρωτα. Κατά συνέπεια, ακόμα και στον περιορι

σμένο τομέα ελέγχου των δαπανών μόνο πάνω σε ένα περιορισμένο ποσοστό των 

δαπανών έχει αποτελεσματικό λόγο η Βουλή. Όταν μάλιστα ληφθεί υπόψη ότι, 

σύμφωνα με το Σύνταγμα, η Βουλή δεν μπορεί από μόνη της να προτείνει οποιαδή

ποτε έργα ή αύξηση των κρατικών δαπανών, ελπίζω να γίνεται πλήρως κατανοητό 

από όλους ότι, όπως σήμερα γίνονται οι συζητήσεις του προ\Jπολογισμού, είναι 

πολύ περιορισμένος ο ρόλος και η αποτελεσματικότητα της Βουλής. Γι' αυτό 

άλλωστε, και είμαι βέβαιος ότι αρκετοί συνάδελφοι μπορούν να το επιβεβαιώσουν 

από δική τους, προσωπική εμπειρία, σε όλη τη μακρά περίοδο της συζήτησης των 

προtiπολογισμών -διάρκειας τριών μηνών περίπου- οι παρεμβάσεις και πιέσεις προς 

τους Βουλευτές περιορίζονται σε ομάδες πιέσεων από δημόσιους υπαλλήλους 

σχετικά με τις αναβαθμίσεις των μισθολογικών τους κλιμάκων και τη δημιουργία 

νέων θέσεων -συνήθως προαγωγής- και όχι για θέματα οικονομικής πολιτικής της 

κυβέρνησης. 

Όσον αφορά τα διάφορα υπουργεία, τους προt!πολογισμούς τους και το έργο 

τους, οι εμφανίσεις μπροστά στην Επιτροπή, κατά κύριο λόγο, εξελίσσονται σε 
απαρίθμηση πραγματικών -και συνήθως όχι τόσο πραγματικών- επιτευγμάτων κατά 

υπουργείο και επεξήγηση προγραμμάτων που βρίσκονται σε εφαρμογή εδώ και 

αρκετά χρόνια ή σε εξέλιξη. Περιορισμένες είναι οι περιπτώσεις που εγείρονται και 

συζητούνται θέματα πολιτικής και αυτά συνήθως εγείρονται από πλευράς 

Βουλευτών. Διερωτώμαι κατά πόσο δικαιολογείται πράγματι η διάθεση τόσου 

χρόνου από τόσους πολλούς ανώτατους λειτουργούς του κάΟε υπουργείου, για να 

προετοιμαστούν για την παρουσία τους μπροστά στην Επιτροπή, μετά να παρουσιά

ζονται κατά δεκάδες, για να ακούσουν ως βουβοί παραστάτες, όπως και οι 

Βουλευτές, την ανάγνωση των πεπραγμένων του υπουργείου τους. Σίγουρα κάθε 

ευκαιρία που δtνεται στους Βουλευτές για ενημέρωσή τους και για συζήτηση του 
κυβερνητικού έργου ή πτυχών της δραστηριότητας του κάθε υπουργείου είναι 

χρήσιμη. Διερωτώμαι όμως κατά πόσο όλη αυτή η προσπάθεια και όλος αυτός ο 

πολύτιμος χρόνος δε θα ήταν δυνατό να χρησιμοποιηΟεί. με πιο επωφελή τρόπο. 

Υποβάλλω για προβληματισμό, ίσως από τη νέα Βουλή, τις πιο κάτω εισηγή

σεις του Δημοκρατικού Κόμματος: 
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Το Υπουργείο Οικονομικών, μαζί με την υποβολή των ετήσιων προϋπολογι

σμών για τον επόμενο χρόνο, να υποβάλλει στη Βουλή αλλά για συζήτηση και όχι 

μόνο για ενημέρωση: 

Ανασκόπηση της οικονομικής κατάστασης του κράτους και της κυβέρνησης για 

το χρόνο που πέρασε με επισήμανση όχι των επιδιώξεων ή των προσμονών αλλά 

των αδυναμιών και των κινδύνων που παρουσιάζει η οικονομία. 

Απαραίτητα, κατάλογο των συγκεκριμένων μέτρων -τονίζω τη λέξη ''συγκεκρι

μένων"- με οικονομική αποτίμηση που σκοπεύει να λάβει το υπουργείο για την άρση 

αυτών των αδυναμιών ή των κινδύνων. Οι διακηρύξεις του τύπου "η κυβέρνηση θα 

συνεχίσει την πολιτική της συμπίεσης των δημόσιων δαπανών" δεν είναι ο τύπος 

διακηρύξεων που έχω υπόψη μου. Μιλώ για συγκεκριμένα μέτρα που να συνοδεύο

νται με πρόβλεψη-εκτίμηση συγκεκριμένων ποσών κατά τομέα, ώστε και η Βουλή να 

μπορεί να συγκρίνει από τα αποτελέσματα του επόμενου χρόνου τη σωστή τήρηση 

του προ'\Jπολογισμού. 

Εφόσον το κύριο πρόβλημα της οικονομίας, όπως άλλωστε αναφέρεται τόσο 

στην ομιλία του κ. Υπουργού Οικονομικών στη Βουλή όπως και στην Έκθεση της 

Επιτροπής Οικονομικών, είναι το συνεχώς διευρυνόμενο δημοσιονομικό έλλειμμα

με απλά λόγια η συνεχής αύξηση των δαπανών πέρα από τα έσοδα του κράτους

νομίζω ότι είναι καιρός η κυβέρνηση να καθορίσει και να εξαγγείλει δημόσια 

πρόγραμμα ετήσιας ποσοστιαίας μείωσης των δαπανών της. Πιθανόν να ενθυμείσθε 

ότι, πριν τέσσερα χρόνια, ο συνάδελφος κ. Μάρκος Κυπριανού και εγώ από μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ είχαμε καταθέσει πρόταση νόμου για 

υποχρεωτική μείωση των δαπανών κατά εκατοστιαία αναλογία και για περίοδο δέκα 

ετών. Εκείνη η πρόταση νόμου, που ήταν βασισμένη σε παρόμοιο νομοσχέδιο 

γνωστού ως "Πρόταση Pack.man" στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, δεν έτυχε 

υποστήριξης ούτε από την κυβέρνηση ούτε δυστυχώς από άλλες πλευρές της Βουλής 

και κατέληξε, χωρίς να καταψηφιστεί, στο νεκροταφείο προτάσεων νόμου της 

Βουλής. Παρεμπιπτόντως, αναφέρω ότι έκτοτε στις ΗΠΑ έχει επέλθει συμφωνία 
μεταξύ του Προέδρου Κλtντον -θα το έχετε δει από τις οθόνες της τηλεόρασης- και 

του κογκρέσου για υποχρεωτικό ισοσκελισμό του προ'\Jπολογισμού σε περίοδο επτά 
ετών. 

Αν όμως είναι αλήθεια ότι στην Κύπρο για οποιουσδήποτε λόγους δεν ενδεί
κνυται ή δεν είναι εφικτή η νομοθετική επιβολή υποχρέωσης πάνω στην κυβέρνηση 

και σμίκρυνση, μείωση ή εξάλειψη του δημοσιονομικού ελλείμματος, τίποτε δεν 

εμποδίζει την κυβέρνηση από του να καταρτίσει και να εξαγγείλει σχέδιο για μείωση 

των λεγόμενων "ανελαστικών" δαπανών κατά ποσοστιαία αναλογία κάθε χρόνο, ας 

πούμε σε περίοδο δέκα ετών, ώστε να επέλθει αυτή η μείωση ή η σμίκρυνση του 

δημοσιονομικού ελλείμματος σε aποδεχτά ή μη επικίνδυνα επίπεδα. Στα πλαίσια 

της κατάθεσης των ετήσιων προϋπολογισμών και στα πλαίσια της λεκτικά διακηρυγ
μένης αλλά πρακτικά μη εφαρμοζόμενης πολιτικής της κυβέρνησης για συρρίκνωση 

των κυβερνητικών δαπανών και για τη μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος θα 

ανέμενα από το Υπουργείο Οικονομικών δήλωση πολιτικής που να λέει για παρά

δειγμα: 

"Έχουμε αποφασίσει τη μείωση των ανελαστικών κρατικών δαπανών κατά 5% 
ή 10% ή 15%" κάθε χρόνο. 
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"Έχουμε ορίσει, κατά υπουργείο, τα πιο κάτω συνολικά επίπεδα δαπανών και 

οι επικεφαλής υπουργοί υποχρεούνται να μειώσουν τις δαπάνες τους με τρόπους 

και προτεραιότητες που θα επιλέξουν οι ίδιοι, στο ανώτατο επίπεδο που έχει 

καθοριστεί. 

"Θέτουμε μπροστά στη Βουλή για συζήτηση το ποσοστιαίο επίπεδο μείωσης 

δαπανών και την κατανομή αυτών των μειώσεων κατά υπουργείο, όπως και την 

οροφή συνολικών δαπανών του κάθε υπουργείου, με τις περικοπές που αυτή η 

οροφή συνεπάγεται. Παραθέτουμε τα αντίστοιχα ποσά κατά κονδύλι." 

Διαζευκτικά, η κυβέρνηση είναι υποχρεωμένη να επιβάλει φορολογία, τόσο 

φορολογία από άμεσους φόρους όσο και φορολογία από έμμεσους φόρους. 

Σε τέτοια θέματα πολιτικής θα μπορούσαν να επικεντρωθούν οι συζητήσεις 

στην Επιτροπή Οικονομικών για τον προϋπολογισμό και αυτή είναι στην ουσία και 

στον τύπο η συζήτηση της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης, μέσα στα συνταγ

ματικά και νομικά πλαίσια που επιβάλλει το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρα

τίας. Δε νομίζω ότι, παρόλο που η Βουλή έχει την αρμοδιότητα, η Βουλή είναι σε 

θέση να αποφασίζει υπεύθυνα, όπως κάνει τώρα, αν σε μια υπηρεσία χρειάζονται 

δύο αντί τέσσερις θέσεις λειτουργών ή αν είναι δικαιολογημένη η αναβάθμιση μισθο

λογικών κλιμάκων για μια ή άλλη θέση, εκτός εκεί όπου δημιουργείται προηγούμενο 

ή όπου η απόφαση εγείρει θέμα γενικότερης πολιτικής, όπως είχαμε στο φετινό 

προϋπολογισμό. Απλούστατα, γιατί οι Βουλευτές δεν μπορούν να έχουν υπόψη 

τους όλα τα δεδομένα ούτε τα γεγονότα ούτε και όλοι διαθέτουν την εξειδικευμένη 

γνώση, για να τοποθετηθούν υπεύθυνα πάνω σε τέτοια θέματα πολιτικής. 

Όσον αφορά τα θέματα νέων έργων ή έργων αναπτύξεως, επίσης θα μπορούσε 

να ακολουθηθεί μια νέα διαδικασία: 

Αφού η κυβέρνηση αποφασίσει το συνολικό ποσό που μπορεί ή θέλει να 

διαθέσει για έργα αναπτύξεως, να υποβάλλει ταυτόχρονα στη Βουλή και τις προτι

θέμενες πηγές χρηματοδότησης. Δηλαδή, αν η χρηματοδότηση θα προέλθει από 
πόρους του κράτους ή από δανειοδότηση και κατά πόσο αυτή η δανειοδότηση ειναι 

μέσα στα πλαισια της συνολικής δανειοδότησης του κράτους, που είναι aποδεχτά 

από τη Βουλή. Μαζί. με την απαρίθμηση των νέων έργων ή προγραμμάτων να παρέ

χεται δεσμευτική ανάλυση του πρόσθετου ανθρώπινου δυναμικού, που τυχόν χρειά

ζεται για την εκτέλεση του έργου ή τη συνεχή λειτουργία του προγράμματος. Μόνο 

έτσι θα εί. ναι από την αρχή γνωστή η συνολική δαπάνη του έργου ή του προγράμ

ματος και η Βουλή θα έχει καθαρή εικόνα των επαναλαμβανόμενων δαπανών από 

χρόνο σε χρόνο. Αυτή η απαρίθμηση των νέων έργων πρέπει να περιλαμβάνει την 

ιεράρχηση προτεραιότητας που η κυβέρνηση αποδίδει σε κάθε έργο, όπως και 

διαζευκτικές επιλογές, με βάση τις απαιτήσεις κοινοτήτων ή άλλων ομάδων συμφε

ρόντων ή πιέσεων. Βέβαια η τελική επιλογή, σύμφωνα με το Σύνταγμα, επαφίεται 

στη διακριτικ~ ευχέρεια της Εκτελεστικής Εξουσίας. 'Ομως, οι απόψεις της Βουλής, 
οι προτιμήσεις της Βουλής, πρέπει να λαμβάνονται σοβαρά υπόψη από την κυβέρ

νηση ή τουλάχιστον η κυβέρνηση να αναλαμβάνει την ευθύνη μελέτης της κάθε 

πρότασης με το κριτήριο κόστους/οφέλους. 

Όπως είναι η διαδικασία που σήμερα ακολουθείται, όταν παρουσιάζεται 
μπροστά στη Επιτροπή Οικονομικών ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως, είναι ήδη 
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πολύ αργά για τον ιδιώτη Βουλευτή ή ακόμα και για το σύνολο της Βουλής να 
επηρεάσει τις ήδη ειλημμένες κυβερνητικές αποφάσεις. Δεν μπορώ να ξεχάσω τις 

αγωνιώδεις επικλήσεις του συνάδελφου Βουλευτή της ΕΔΕΚ, του κ. Τάκη Χατζηδη

μητρίου, για τον περιβόητο δρόμο Κάμπου. Για χρόνια και χρόνια εγείρει το θέμα, 
που υποτίθεται ότι υποστηρίζεται απ' όλες τις πλευρές της Βουλής. Και η απάντηση 

είναι: "Δεν έχει μελετηθεί, δεν έχει αναλυθεί το κόστος/όφελος, δεν έχουν λυθεί τα 

προβλήματα του περιβάλλοντος και της όδευσης" και δε θα πω αυτά τα οποία 

λέχθηκαν στην Επιτροπή, δημοσιεύτηκαν στον τύπο μάλλον με τύπο ελαφρής συζή

τησης, ενώ πρόκειται για ένα τραγικό θέμα που φέρνει επί τάπητος τη δύναμη, την 

εξουσία, αν θέλετε, το ρόλο που έχει η Βουλή στη συζήτηση των ετήσιων προϋπολο

γισμών, τουλάχιστον όπως γίνεται σήμερα. Η συνήθης απάντηση της κυβέρνησης 

είναι αποφασιστική και αναντίλεκτη. Ακούμε για παράδειγμα: "Είναι ενδιαφέ

ρουσα η πρόταση του αξιότιμου κυρίου Βουλευτή, αλλά, προτού ληφθεί απόφαση, 

πρέπει να διεξαχθεί μελέτη σκοπιμότητας κόστους/οφελους και να ιεραρχηθεί η 
προτεραιότητα της πρότασης έναντι άλλων αναγκών." Η ίδια ιστορία επαναλαμβά

νεται τον επόμενο χρόνο μέχρι τη λήξη της θητείας της Βουλής ή μέχρι να aπελπι

στεί ο ενδιαφερόμενος Βουλευτής. Ανάλογα με την προσωπική επιρροή βέβαια του 

Βουλευτή ή του κόμματός του μπορεί να εξαναγκαστεί η διεξαγωγή ή όχι της 

μελέτης. Και αν δε διεξαχθεί έγκαιρα τέτοια μελέτη, τότε η πρόταση του Βουλευτή 

παίρνει και αυτή την άγουσα προς το νεκροταφείο "ενδιαφέρουσων" αλλά μη "πραγ

ματοποιήσιμων" προτάσεων. 

Η κατάσταση της οικονομίας 

Οι εκτιμήσεις του Δημοκρατικού Κόμματος είναι ότι σ' αυτή την έκταση, τη 

μικρή έκταση, που οι ετήσιοι προϋπολογισμοί μπορούν να αντικατοπτρίζουν τη 

σφαιρική εικόνα της οικονομίας -και έχω ήδη πει σε ποιο περιορισμένο επίπεδο 

αντικατοπτρίζουν αυτή την εικόνα- οι προϋπολογισμοί για το 1996 παρουσιάζουν 
μια βελτιωμένη εικόνα της οικονομίας του τόπου. Δεν πρόκειται να αναφερθώ σε 

συγκρικριμένους αριθμούς ή ποσοστά, αφού άλλωστε οι προηγούμενοι ομιλητές 
έχουν αναφερθεί, ο καθένας από τη σκοπιά του, σε αυτά τα μεγέθη. Επιγραμματικά 

μόνο αναφέρω την προβλεπόμενη διεύρυνση του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ·ι:όντος 

σε 4,5%, παρόλο που πρέπει να σημειωθεί. ότι αυτή η εξέλιξη σε μεγάλο βαθμό οφεί
λεται σε εξωγενείς παράγοντες που δεν ανήκουν στον έλεγχο της κυβέρνησης, όπως 
είναι η οικονομική ανάκαμψη στην Ευρώπη, που είναι ο βασικός εμπορικός εταίρος 

της Κύπρου και η σταδιακή υπερφαλάγγιση των μεταβατικού χαρακτήρα προβλη
μάτων στις πρώην σοσιαλιστικές χώρες της κεντρικής και ανατολικής Ευρώπης, οι 

οποίες παρουσιάζονται τώρα ως καρποφόρο πεδίο δραστηριότητας για τους 

Κύπριους επιχειρηματίες και για διακρατικές σχέσεις. Οι επενδύσεις σε κατασκευα

στικά έργα έχουν σημειώσει κάποια ανάκαμψη έπειτα από την ανησυχητική πτωτική 

τάση της περιόδου 1993-1994. Ο ρυθμός πληθωρισμού για τρίτη κατά συνέχεια 
χρονιά σημειώνει πτωτική τάση, πράγμα που βοηθά στη διατήρηση της αγοραστικής 

αξίας των εισοδημάτων των εργαζομένων. Η εργοδότηση παραμένει ικανοποιητική 

με το βαθμό ανεργίας, εξαιρουμένου του χρόνιου προβλήματος της απορρόφησης 

των απόφοιτων πανεπιστημίων, σε σημείο που η Κύπρος να μπορεί να καυχάται ότι 

έχει απαλλαγεί από τη μάστιγα της ανεργίας και να δικαιούται να μιλά για συνεχή 

και σταθερή διατήρηση συνθηκών πλήρους απασχόλησης, τουλάχιστο στα τελευταία 

δεκαπέντε χρόνια. 
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Όλα αυτά είναι Οετικά και ελπιδοφόρα οικονομικά μεγέθη, που διαγράφουν 

ικανοποιητική εικόνα της οικονομίας του τόπου. Όμως, όλα αυτά τα επιτεύγματα 
βρίσκονται κάτω από τη μόνιμη απειλή του δημοσιονομικού ελλείμματος. Όλα τα 

οικονομικά επιτεύγματα μπορούν να εξανεμιστούν από τη μια μέρα στην άλλη, αν δε 
ληφθούν έγκαιρα και με βάση μακρόχρονο προγραμματισμό αποτελεσματικά μέτρα 

για γεφύρωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, για συρρίκνωσή του και για την 

επαναφορά του σε ελεγχόμενα επίπεδα. Δε νομίζουμε ότι αρκούν οι διαπιστώσεις 

για τον κίνδυνο ούτε είναι αποτελεσματικές από μόνες τους οι ευσεβοποθικές, ας 

μου επιτραπεί να πω, κυβερνητικές διακηρύξεις ότι η κυβέρνηση θα συνεχίσει να 

καταβάλλει προσπάθειες για σμίκρυνση του δημοσιονομικού ελλείμματος. Βέβαια, 

η κυβέρνηση έχει το μεγαλύτερο ρόλο και την πιο σημαντική ευθύνη, για να 

επινοήσει και να τροχιοδρομήσει αποτελεσματικά μέτρα, για να ανοίξει αυτή η 

μακροχρόνια και μακροπρόθεσμη πορεία, που θα οδηγήσει αtσια στη σμίκρυνση ή 

εξαφάνιση του δημοσιονομικού ελλείμματος. Νομίζουμε όμως ότι αυτή η προσπά

θεια θα έχει μεγαλύτερες πιθανότητες επιτυχίας, αν η κυβέρνηση, λαμβάνοντας 

υπόψη και τις απόψεις και ευαισθησίες των κοινοβουλευτικών κομμάτων της 

Βουλής, τις δηστάμενες νοοτροπίες και φιλοσοφίες έναντι του κεφαλαίου και των 

εργαζομένων αντίστοιχα, έναντι των εργοδοτών και των οικονομικά ασθενέστερων 

τάξεων, με συμβιβασμό και συνεργασία, πετύχει συλλογικότητα και συναίνεση σε 

αυτό το έργο. Αν η κυβέρνηση δείξει και αποδείξει -και σε αυτή πέφτει το κύριο 

βάρος της προσπάθειας και της απόδειξης- ότι είναι αποφασισμένη και έχει την 

πολιτική βούληση να εξετάσει το θέμα έξω και πάνω από πολιτικές ή κομματικές 

σκοπιμότητες, αν εφαρμόσει πολιτική διαφάνεια στην οριοθέ:cηση του προβλήματος 

στις αληθινές και πραγματικές του διαστάσεις, επιδιώκοντας με ειλικρίνεια να 

γίνουν τα κοινοβουλευτικά κόμματα εκτιμώμενοι συνεργάτες στην κοινή προσπά

θεια και όχι κομματικοί και πολιτικοί ανταγωνιστές, τότε, τότε ίσως, υπάρχει 

ελπίδα, για να καταστεί η προσπάθεια κοινή και για να επιτύχει. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα έχει υποβάλει συγκεκριμένες εισηγήσεις, που περιλαμ

βάνονται στην αρχή της ομιλίας μου, για την επίτευξη αυτής της διαφάνειας με νέα 

διαδικασία συζήτησης των προUπολογισμών και γενικότερα για σωστή και σε βάθος 

συζήτηση για την οικονομία του τόπου. Δε γνωρίζουμε αν η νέα διαδικασία που 

εισηγηθήκαμε μπορεί να εφαρμοστεί ή, όταν εφαρμοστεί, αν μπορεί να πετύχει. 

Εκείνο που είναι βέβαιο είναι ότι θα φέρει μια πιο πλήρη, υπεύθυνη και σε βάθος 

αντίληψη και κατανόηση των προβλημάτων, οπότε εισηγήσεις και λύσεις θα 

προσφερθούν σε ευρύτερη ποικιλία, απ' ό,τι γίνεται σήμερα με την αποσπασματική 

εξέταση των ετήσιων προt>πολογισμών και της οικονομίας. Οι δικές μας εισηγήσεις 

είναι αυτές. Αν υπάρχουν άλλες καλύτερες και πιο αποτελεσματικές, ας τις ακού

σουμε. Αν, όπως ανέφερα προηγούμενα, η συζήτηση των προϋπολογισμών στο 

στάδιο της Επιτροπής Οικονομικών δεν παρέχει την ευχέρεια και την ευκαιρία για 

συζήτηση σε βάθος της σφαιρικής εικόνας της οικονομίας, σε αντίθεση, οι συζητή

σεις στην ολομέλεια, όπως και σήμερα ακούσαμε, και σωστά, καλύπτουν ολόκληρο 

το φάσμα των οικονομικών εξελίξεων και μάλιστα σε συνάρτηση με το πολιτικό μας 

θέμα. 

Όπως είναι φυσικό, τα οικονομικά δεδομένα που περιέχονται στην Έκθεση 

της Επιτροπής, όπως και το περιεχόμενο της καθιερωμένης ομιλίας του Υπουργού 
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Οικονομικών, τυγχάνουν διάφορων ερμηνειών και οδηγούν σε διαφορετικές ερμη

νείες. Η οικονομική φιλοσοφία του κάθε κόμματος, η διαφορετική ιεράρχηση των 
προτεραιότητων, η διάθεση έναντι της κυβέρνησης, όλα αυτά χωριστά αλλά και όλα 

μαζί και σε διάφορους βαθμούς, επηρεάζουν τις τοποθετήσεις του κάθε κόμματος. 
Σε ένα όμως σημείο φαίνεται να συμπίπτουν οι απόψεις όλων των κοινοβουλευ

τικών κομμάτων. Η συνεχιζόμενη αύξηση των δημόσιων δαπανών, η διεύρυνση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος και ο συνεπαγόμενος αυξημένος δανεισμός της κυβέρ
νησης είναι οι τρεις αλληλοεπηρεαζόμενες και αλληλοεξαρτώμενες όψεις του ίδιου 
νομίσματος, που όλες καταλήγουν στο αθροιστικό αποτέλεσμα της αύξησης των 
ποσών που η κυβέρνηση υποχρεούται να δανείζεται. Είναι η διαπίστωση της 
Επιτροπής ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα συνεχίζει να αυξάνεται εκτός ελέγχου, 

τόσο σε απόλυτους αριθμούς όσο και ως ποσοστό του Ακαθάριστου Εγχώριου 

Προ'ίόντος. 

Είχα την ευκαιρία και σε μια άλλη περίπτωση να επισημάνω ότι οι οικονομο

λόγοι, τόσο από κυβερνητικής πλευράς όσο και από μέρους της Βουλής αλλά και 
από μέρους διάφορων οργανωμένων και μη οικονομικών τομέων, χρησιμοποιούν 
μια δική τους γλώσσα και ορολογία, η οποία σε πολλούς από μας φαίνεται σαν ξένη 
γλώσσα. Λες και βάλθηκαν να εισάγουν αυτή την ορολογία, για να την καταλαβαί
νουν μόνο οι ίδιοι και να μην την καταλαβαίνουμε εμείς. Αφήνω κατά μέρος ότι 
ούτε μεταξύ τους φαίνεται να συμφωνούν για τα διάφορα μεγέθη, για την ποσο
στιαία αναλογία αυτών των μεγεθών και για τη σημασία τους στην οικονομία του 

τόπου. Για παράδειγμα, με την κατάθεση των προUπολογισμών, τον Οκτώβρη του 
1995, μπροστά στην Επιτροπή των Οικονομικών επανειλημμένα δηλώθηκε ότι το 
δημοσιονομικό έλλειμμα μέσα στο 1995 αναμενόταν να ανέλθει σε ποσοστό 2,6%, αν 
δεν κάνω λάθος, του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ'ίόντος. Υποθέτω ότι αυτή ήταν η 

ηλικρινής πρόβλεψη της κυβέρνησης και πάνω σε αυτή, υποθέτω, βασίστηκαν οι 

προϋπολογισμοί για το 1996. Πρόσφατα, πριν μια εβδομάδα, διάβασα κυβερνητική 
ανακοίνωση ότι τελικά "λόγω ευνο·ίκών εξελίξεων", όπως λέχθηκε, αυτό το ποσοστό 

Οα πέσει στο μισό, δηλαδή στο Ι ,3%. Εύλογα διερωτώμαι πώς είναι δυνατό οι 
ειδικοί, οι μανδαρίνοι της οικονομίας του τόπου, να έχουν πέσει τόσο έξω. 
Μιλούμε για 50% διαφορά ή για t:50-ί60 εκ. στη διαφορά του ισοζυγίου του προ'\J
πολογισμού. Αν τον Οκτώβρη του 1995 -εγώ λέγω ακόμα μέχρι και το Δεκέμβρη του 
1995 που συνεχίζαμε τις συζητήσεις στην Επιτροπή Οικονομικών- είχαν πέσει τόσο 

πολύ έξω, ποια διαβεβαίωση έχουμε, ποια πίστη εγώ μπορώ να δώσω ότι δεν 
πέφτουν τώρα έξω; Μήπως πρόκειται για ένα νέο τρόπο υπολογισμού αυτού του 

ελλείμματος; Ποιες ήταν αυτές οι μαγικές ευνο·ίκές εξελιξεις κατά τους δυο περα

σμένους μήνες που έφεραν τέτοια σωτήρια εξέλιξη; Και αν η οικονομία μας είναι 

τόσο ευάλωτη σε εποχιακές ευνο·ίκές εξελίξεις ενός-δύο μηνών, τι θα γίνει αν άλλες 

εποχιακές, δυσμενείς όμως αυτή τη φορά, εξελίξεις μέσα στον, ας πούμε, Φλεβάρη 

και Μάρτη του 1996 διπλασιάσουν αυτό το έλλειμμα; Διότι, όταν εξωγενείς εξελί
ξεις που είναι εκτός του δικού μας ελέγχου και που δεν μπορούν να προβλεφθούν 

από τους οικονομολογικούς μανδαρίνους μπορούν να επιφέρουν τέτοιας έκτασης 

αλλαγές, στη σκέψη και στη γλώσσα του απλού πολίτη έρχεται η θυμοσοφική φράση 

"ό,τι ανεβαίνει-πέφτει". 

Προσπάθησα, σας διαβεβαιώ, προσπάθησα με πολλή φροντίδα να διαλέξω το 
ακριβές δημοσιονομικό έλλειμμα από τα aπειράριθμα που αναφέρονται στις οικονο-

ι ι 
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μικές εκθέσεις της κυβέρνησης, από τις πολλές παραλλαγές και τρόπους υπολογι

σμού του δημοσιονομικού ελλείμματος που χρησιμοποιούν οι οικονομολόγοι της 
κυβέρνησης μέσα από μια πολυσέλιδη εγγραφή των ηλεκτρονικών υπολογιστών που 

έχω υπόψη μου και την έχω στη διάθεση οποιουδήποτε θέλει να τη δει. Διαβάζω: 

"Μικτές Οικονομικές Ανάγκες του Στενού Κυβερνητικού τομέα". Να σας το 

πω και αγγλικά, γιατί έτσι είναι γραμμένο μέσα στο έντυπο: "Gross Financing Needs 
of Naπow Government". Τώρα τι είναι η "Naπow Governmenι" άλλοι ξέρουν. 

"Πρωτογενές Ταμειακό Έλλειμμα". ("Primary Cash Deficiι"). 

'Τριτογενές -νομίζω είναι τεταρτογενές που εννοούν, αλλά λένε Τριτογενές

Έλλειμμα" ("Tertiary Cash Defίcit"). 

"Δημόσιο χρέος περιλαμβανομένου του ενδοκυβερνητικού δανεισμού" ["Public 
Debt (inclusive intergovernmental")] f3.5 14.000.000, αν αγαπάτε. 

Δημόσιο χρέος -περιλαμβανομένων των αμυντικών δαπανών, αλλά εξαιρου

μένων των ενδοκυβερνητικών- !2.195.000.000, αν αγαπάτε. 

Δημόσιο χρέος που περιλαμβάνει όλα τα ανωτέρω εξαιρουμένου του "Βυθιζό
μενου Ταμείου" ("Sinking Fund"). Εγώ λογαριάζω βυθιζόμενης οικονομίας, αλλά 

είμαι σίγουρος όη κάτι εννοούν. 

Γι' αυτό εγώ, για τους σκοπούς αυτής της ομιλίας -και να με συγχωρούν οι 

οικονομολόγοι- δε θα χρησιμοποιήσω αμφισβητούμενους οικονομικούς όρους που 

μάλιστα καταγράφουν διάφορα ποσά για κάθε περίπτωση αναλόγως της σελίδας, 

αναλόγως του σκοπού που τα υποβάλλουν, αλλά θα χρησιμοποιήσω δυο απλά και 
αδιαμφισβήτητα ποσά, που τα καταλαβαίνει ο κοινός άνθρωπος. 

Πρώτο: Το δημόσιο χρέος (all inclusive governmental debt, όπως το λένε) από 
κάθε πηγή, εσωτερική, εξωτερική, διακυβερνητική και τα πάντα, χωρίς το "Βυθιζό

μενο Ταμείο", είναι !3.514.500.000 έναντι !2.483.800.000, όταν ανέλαβε αυτή η 
κυβέρνηση το ι 993. 

Δεύτερο: Οι ανάγκες για δανεισμό από την κυβέρνηση για το 1996 -και αυτή 
είναι εκτίμηση του Γενάρη του 1996- ανέρχονται σε !451 εκ., δηλαδή ί:SΟ εκ. περισ
σότερα από πέρσι και ί96 εκ. περισσότερα από το 1993. 

Η απλή μου αριθμητική -και δέχομαι εκ προοιμίου ότι μπορεί να κάνω λάθος, 

άλλωστε εtνω ένας τομέας που έχω αδυναμία- λέγει ότι χρέος !3.5 14.000.000 -ας 
ξεχάσουμε το κόμμα πέντε- ανέρχεται σε ποσοστό 85,5% του Ακαθάριστου Εγχώ
ριου Προ'ίόντος, όπως το δίνει η κυβέρνηση. Ακόμα και αν εξαιρεθεί ο δανεισμός 

από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το ποσοστό αυτού του χρέους ανέρχεται 

σε ποσοστό 53,4% του ΑΕΠ και προς στιγμή, παραγνωρίζω το πρόσθετο χρέος από 
το "Βυθιζόμενο Ταμείο" ("Sinking Fund"). Και στις δυο περιπτώσεις -και το λέω 

υπεύθυνα-είμαστε έξω από τον αντίστοιχο "δείκτη" του Μάαστριχτ, τουλάχιστο 

σχετικά με το θέμα του δανεισμού και δε συμπίπτουμε και με τους πέντε δείκτες. 

Τουλάχιστο σ' αυτό δε συμπίπτουμε. Διότι το έχω πει επανειλημμένα και το επανα

λαμβάνω και προκαλώ τους οικονομολόγους του κράτους να το διαψεύσουν. Για 

τον υπολογισμό του δημόσιου χρέους και για τους σκοπούς των δεικτών του 
Μάαστριχτ δεν εξαιρείται, το τονίζω, δεν εξαιρείται ο δανεισμός από το Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων του τύπου του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων που 

έχουμε στην Κύπρο. Εκείνο που μπορεί να εξαιρεθεί, σύμφωνα με τη διατύπωση 

ι ι 
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των δεικτών του Μάαστριχτ, είναι σχέδια ασφαλίσεων και συντάξεων που χρηματο

δοτούνται μόνο ή κυρίως από την κυβέρνηση. Στη δική μας περίπτωση τα αποθέ

ματα των κοινωνικών ασφαλίσεων προέρχονται κατά 88% από τους εργαζόμενους 
και τους εργοδότες και η κυβερνητική συνεισφορά είναι μόνο ένα μικρό ποσοστό 

του συνόλου των αποθεμάτων. Και για να είμαι δίκαιος, αυτή την ίδια άποψη είχα 

πει σε τηλεοπτική συζήτηση προς τον τέως Πρόεδρο Βασιλείου και την αρνήθηκε, 

αλλά έτσι είναι η ερμηνεία της Συμφωνίας του Μάαστριχτ. Έχω διαβάσει επανει

λημμένα τη Συμφωνία του Μάαστριχτ και επιμένω ότι αυτή είναι η σωστή ερμηνεία 

της. Μπορεί να μην έχω εξειδικευμένες οικονομολογικές γνώσεις και να μη 

γνωρίζω για το "Βυθιζόμενο Ταμείο", αλλά η συμφωνία του Μάαστριχτ στο σημείο 

αυτό είναι νομικό έγγραφο και είναι δουλειά των νομικών, όχι των οικονομολόγων, 

να ερμηνεύουν τα νομικά κείμενα. 

Με τη δική μου απλουστευμένη μέθοδο υπολογισμού του δημοσιονομικού 

ελλείμματος προκύπτουν τα εξής απλά αλλά αδιάψευστα συμπεράσματα: 

Για να αντιμετωπίσει τις οικονομικές του ανάγκες το κράτος, μέσα στο 1996 
πρέπει να δανειστεί !:451 εκ., δηλαδή rso εκ. περισσότερα από πέρσι. Δηλαδή τα 

έσοδα του κράτους μέσα στο 1996 δεν αρκούν, για να πληρωθούν οι υποχρεώσεις 
του κράτους και πρέπει να δανειστούμε rso εκ. περίπου περισσότερα, από όσα 
δανειστήκαμε πέρσι και που ακόμα τα χρωστούμε, τα περσινά δηλαδή, χωρίς συγκε

κριμένο πρόγραμμα αποπληρωμής τους. Επίσης, αυτή η χώρα έχει σήμερα -όχι 

τώρα αλλά από χρόνια- συσσωρευμένο χρέος !3,514.500.000, για το οποίο πληρώνο
νται τόκοι και πρέπει κάποτε να πληρωθούν και δόσεις αποπληρωμής. Το σύνολο 

των εσόδων του κράτους μέσα στο 1996, όπως φαίνονται στη σελίδα εννιά της 
Έκθεσης της Επιτροπής Οικονομικών, είναι ί\.002.000.000. Ο καθένας μπορεί να 

λογαριάσει -όχι οι οικονομολόγοι μόνο, αλλά όσοι ξέρουν απλή αριθμητική- πόσοι 

είναι οι τόκοι πάνω σε σύνολο χρέους !3.514.500.000 και τότε μπορεί να υπολογίσει 
ποιο ποσοστό από το σύνολο των εσόδων του κράτους, δηλαδή το ένα δισεκατομ

μύριο, μπορούμε να διαθέσουμε ή διαθέτουμε, για να πληρώνουμε τόκους, χωρίς να 

λογαριάζονται οι δόσεις αποπληρωμής των χρεών. Εκείνο που γίνεται είναι ότι 

συνεχώς συνάπτουμε νέα δάνεια, για να εξοφλήσουμε, αν επιτρέπεται η φράση, τους 

τόκους που χρωστούμε για κάθε χρόνο ή παλιά χρέη που καθίστανται πληρωτέα και 

πρέπει να ξοφληθούν. Αρκεί να μας δανείζουν για όσο καιρό θα μας δανείζουν και 
για όσο καιρό οι τόκοι δε θα υπερκαλύπτουν τα ετήσια έσοδα του κράτους. Με αυτή 

όμως την τακτική το συνολικό χρέος θα συνεχίσει να αυξάνεται κατά !50 με ί\00 εκ. 
το χρόνο, μέχρις ότου τα έσοδα του κράτους δε θα αρκούν πια για την πληρωμή των 

τόκων και την εξυπηρέτηση των δόσεων των υφιστάμενων δανείων. Το συνολικό 

ύψος του δημόσιου χρέους που ανέρχεται σε αναλογία 85,5% του Ακαθάριστου 
Εγχώριου Προ'ίόντος είναι από μόνο του οικονομικός λόγος για τον αποκλεισμό 

της Κύπρου από την Ευρωπα·cκή Ένωση. 

Να πούμε και λίγα για την πορεία προς την Ευρωπα·cκή Ένωση. Κάτω από τις 

σημερινές περιστάσεις και όχι μόνο ενόψει της κατάστασης του δημόσιου χρέους, 

που θα αποτελέσει τροχοπέδη στην αίτηση της Κύπρου για ένταξη, δεν είναι νοητό 

να γίνεται συζήτηση της οικονομικής κατάστασης της Κύπρου, χωρίς σαφή και 

χωριστή αναφορά στα θέματα της Ευρωπα'ίκής Ένωσης. 
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Το Δημοκρατικό Κόμμα είναι στερρώς προσηλωμένο στην πορεία για ένταξη 
στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Δεν μπορεί άλλωστε να παραγνωριστεί ότι επί προεδρίας 
Σπύρου Κυπριανού επιτεύχθηκε η Τελωνειακή Ένωση που άνοιξε το δρόμο για την 

ένωση της Κύπρου με την Ευρώπη. Εξάλλου, όπως ήδη έχει αναφερθεί, η Ευρω

πα·ίκή Ένωση είναι ο κυριότερος εμπορικός εταίρος της Κύπρου. Το Δημοκρατικό 

Κόμμα διακηρύσσει ότι είναι τεταγμένο ανεπιφύλακτα και χωρίς όρους ή προUποθέ

σεις υπέρ της αποτελεσματικής προώθησης της ένταξης της Κύπρου στην Ευρω
πα"ίκή Ένωση. Η απόφαση για προώθηση της ένταξης εί.ναι ανεπιφύλακτη και 

χωρίς όρους. Ταυτόχρονα όμως, παράλληλα και με ίση ένταση το Δημοκρατικό 

Κόμμα υποστηρίζει ότι η ένταξη της Κύπρου δεν είναι νοητό να γίνεται ή να γίνει 
υπό όρους που η Ευρωπα·ίκή Ένωση ή η Τουρκία ή οι Ηνωμένες Πολιτείες θα επιβά

λουν πάνω στην Κύπρο, κάτι που σήμερα επιχειρούν. Όπως εμείς δε θέτουμε όρους 
για προώθηση της αίτησης για ένταξη, εξίσου κατηγορηματικά δηλώνουμε ότι δεν 

πρέπει να δεχτούμε ένταξη υπό όρους, ειδικότερα όσον αφορά την εφαρμογή του 
ευρωπα·ίκού κεκτημένου στη περίπτωση της Κύπρου. Κάτι τέτοιο Οα καΟιστούσε 

την Κύπρο μέλος και εταίρο δεύτερης κατηγορίας. Ταυτόχρονα, θα αφαιρούσε από 
το λαό μας το ένα και ίσως ισχυρότερο αιτιολογικό για την προώθηση της ένταξης, 
που είναι τα πολιτικά πλεονεκτήματα της ένταξης. Π ιο συγκεκριμένα, η εφαρμογή 

του ευρωπα·ίκού κεκτημένου, όσον αφορά την εφαρμογή των ανθρώπινων δικαιω

μάτων και την κατοχύρωση των βασικών ελευθεριών, της ελεύθερης διακίνησης, 

εγκατάστασης και δικαιωμάτων περιουσίας για τον κάθε πολίτη της Κύπρου, 
ανεξάρτητα από φυλή, θρησκεία, φύλο ή εθνική καταγωγή. 

Η έναρξη των ενταξιακών διαπραγματεύσεων με κανένα τρόπο δεν πρέπει να 
μας οδηγήσει σε αρνητική στάση έναντι των διαπραγματεύσεων που διεξάγονται 

παράλληλα για λύση του κυπριακού προβλήματος. Είναι λανθασμένη πέρα για πέρα 
η εντύπωση που δημιουργείται από μερικούς, είτε από αφέλεια είτε ηθελημένα, ότι η 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση αυτόματα και από μόνη της θα λύσει 

για μας τα προβλήματα της ασφάλειας μας, της εφαρμογής των ανΟρώπινων δικαιω
μάτων και των τριών βασικών ελευθεριών. Οι πολιτικές και διαπραγματευτικές μας 
θέσεις στη διάρκεια των διαπραγματεύσεων για λύση του Κυπριακού πρέπει να 

είναι ότι δε δεχόμαστε προτάσεις ή διευθετήσεις γι' αυτά τα βασικά θέματα. που 
είναι δυνατό να φράξουν το δρόμο μας προς την Ευρώπη. Θα φράξουμε από μόνοι 

μας το δρόμο μας προς την Ευρώπη, αν εμείς δεχτούμε πολιτική λύση του 

Κυπριακού, που θα περιορίζει την ελεύθερη διακίνηση, εγκατάσταση και δικαιώ

ματα περιουσίας. Διότι κάτι τέτοιο θα δώσει στην Ευρωπα·ίκή Ένωση ή έστω σε μια 

από τις χώρες της Ευρωπα·ίκής Ένωσης το δικαίωμα να πει -αφού η ένταξη μας 
είναι θέμα ομοφωνίας και κάθε χώρα μέλος της Ευρωπα"ίκής Ένωσης έχει δικαίωμα 
βέτο για την ένταξη μας- ότι οι εσωτερικές διευθετήσεις του πολιτικού θέματος της 

Κύπρου που έχουμε συμφωνήσει ή που θα έχουμε συμφωνήσει ως τότε, είναι αντί

θετες με το κοινοτικό κεκτημένο πάνω σε αυτά τα θέματα και άρα δεν ικανοποιούμε 
τα βασικά κριτήρια για αποδοχή μας στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. 

Αυτή είναι η δύναμη αλλά ταυτόχρονα και η αδυναμία της θέσης μας, αναφο

ρικά με τις προενταξιακές συνομιλίες. Πρέπει να δηλώσουμε ότι υπάρχει μια 

διγλωσσία γι' αυτό το θέμα, σίγουρα από πλευράς των Ηνωμένων Πολιτειών και 
ίσως και από κάποια μέλη της Ευρωπα·ίκής Ένωσης που είναι σύμμαχοι της Τουρ

κίας. Από τη μια πλευρά μας λένε: 'Ή ένταξη σας δεν μπορεί να γίνει, εκτός αν και 

προτού λυθεί το Κυπριακό. Γι' αυτό, δεχτείτε να ικανοποιήσετε τις απαιτήσεις της 

-. 
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τούρκικης πλευράς, ώστε να εξευρεθεί λύση του Κυπριακού, που θα καταστήσει 

δυνατή την απρόσκοπτη ένταξή σας. Όμως, η ικανοποίηση των τελευταίων τούρ

κικων απαιτήσεων, όπως πρόσφατα έχουν ξεκαθαρίσει -εγώ πιστεύω ότι πάντοτε 
υπήρχαν αλλά τώρα έχουν βγει στην επιφάνεια- για εθνικά αμιγείς περιοχές, στις 

οποίες θα απαγορεύεται η επιστροφή εκτοπισμένων στα σπίτια και στις περιουσίες 

τους, η άσκηση από την κεντρική κυβέρνηση της ομοσπονδίας των εξουσιών για την 

κατοχύρωση των ανθρώπινων δικαιωμάτων αυτών που θα επιστρέψουν, δηλαδή η 

άρνηση τέτοιας αρμοδιότητας στην κεντρική κυβέρνηση και τελικά το θέμα της χωρι

στής κυριαρχίας, έστω και ψηγμάτων κυριαρχίας, είτε από πάνω προς τα κάτω είτε 

από τα κάτω προς τα πάνω, θα είναι από μόνοι τους λόγοι για αποκλεισμό της 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. 

Είναι ως αποτέλεσμα αυτού του διλήμματος που επινοήθηκε η διαδικασία ή η 
πρόταση, αν θέλετε, για αποκλίσεις από το ευρωπα·ίκό κεκτημένο στην περίπτωση 

της Κύπρου. Μας εισηγούνται, "αυτοπεριορισμό" του δικαιώματος επιστροφής των 

προσφύγων στα σπίτια και στις περιουσίες τους, διότι, τάχατες, ο "aυτοπεριορι

σμός" δεν αποτελεί απόκλιση από το ευρωπα·ίκό κεκτημένο. Με βάση αυτό τον 

αυτοπεριορισμό, μετά την ένταξη, ο Κύπριος θα δικαιούται ελεύθερα να μεταβεί στη 
Γερμανία ή στη Γαλλία ή στην Αγγλία να εγκατασταθεί, να αποκτήσει περιουσία, να 

εργαστεί, αλλά δε θα μπορεί να ταξιδέψει ως τουρίστας ούτε στην Κερύνεια, έστω 

και αν η Κύπρος είναι μέλος της Ευρωπα"ίκής Ένωσης. 

Όταν, λοιπόν, ακούμε aξιωματούχους της Ευρωπα·ίκής Ένωσης να δηλώνουν: 

'Ή σημερινή κατάσταση στην Κύπρο είναι απαράδεκτη" ή "επέστη ο χρόνος για λύση 

του Κυπριακού", αντί να εκστασιαζόμαστε από την κατανόηση των θέσεών μας, 
καλά κάνουμε να είμαστε διπλά προσεκτικοί και να ιχνηλατούμε κατά πόσο τέτοιες 

δηλώσεις σημαίνει ότι απευθύνονται προς την Τουρκία, για να άρει τις υπερφίαλες 

απαιτήσεις της ή κατά πόσο είναι σ· εμάς που απευθύνονται και μας καλούν να 

δεχτούμε τις υπερφίαλες απαιτήσεις της τούρκικης πλευράς ή και παρεκκλίσεις από 

το ευρωπα·ίκό κεκτημένο, για να λυθεί το Κυπριακό με διχοτομική λύση, ώστε η 

αβεβαιότητα να μην αποτελεί τροχοπέδη στην πορεία προς την ένταξη μιας μοιρα

σμένης πατρίδας, στην οποία δε θα ισχύει το κοινοτικό κεκτημένο της ελεύθερης 
εγκατάστασης, διακίνησης και νομής περιουσίας. Έτσι το επιχείρημα αντιστρέφεται. 

Αντί η αίτηση για ένταξη να είναι η ασπίδα μας εναντίον των υπερφίαλων απαιτή

σεων της τούρκικης πλευράς, μετατρέπεται σε δόρυ στη φαρέτρα της τούρκικης 

πλευράς, που μας πιέζει ασφυκτικά να δεχτούμε τις τούρκικες απαιτήσεις, ώστε να 

λυθεί το Κυπριακό, για να καταστεί δυνατή η ένταξη της μισής Κύπρου στην Ευρω

πα·ίκή Ένωση και κατ' ακολουθία η νόμιμη αναγνώριση από μας συνόρων διαχωρι

σμού μέσα στην Κύπρο. 

Γι' αυτό το λόγο, πρέπει από τώρα στη γένεση αυτής της τάσης, κυρίως έναντι 

των Η.Π.Α., να καθιστούμε με κάθε ευκαιρία σαφές και έναντι οποιουδήποτε τιμή

ματος ή συνέπειας, με συνέχεια και με συνέπεια, σαφέστατα να καθορίζουμε ότι 

απαιτούμε δικαιωματικά την ένταξή μας στην Ευρωπα·ίκή Ένωση, χωρίς παρεκκλί

σεις, χωρίς αποκλίσεις, χωρίς αποδοχή συζήτησης ότι είναι δυνατό να δεχτούμε να 

καταβάλουμε το τίμημα της δημιουργίας συνόρων στη Κύπρο ή προσωρινό -που θα 

γίνει μόνιμος- αποκλεισμό του δικαιώματος ελεύθερης διακίνησης, εγκατάστασης 
και νομής περιουσίας, για να πετύχουμε, τάχατες, την ένταξή μας στην Ευρωπα"ίκή 

ι ι 
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Ένωση, ανεξάρτητα από συνέπειες, έστω και αν η πρώτη συνέπεια είναι η ανακοπή 

των διαπραγματεύσεων για ένταξή μας στην ΕυρωπαΊ:κή Ένωση. Έχω βάσιμες 

υποψίες ότι δεν είναι αυτή η πεντακάθαρη και σαφής πολιτική που ασκείται από 

τους κυβερνητικούς ιθύνοντες στις διαβουλεύσεις τους σχετικά με το θέμα της 

ένταξης. Γι' αυτό το λόγο, θέλω να καταστήσω σαφές ότι το Δημοκρατικό Κόμμα δε 

θα θεωρήσει τυχόν ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·~κή Ένωση με αποκλίσεις από 

το ευρωπα·~κό κεκτημένο ως επίτευγμα αλλά ως εθνική καταστροφή. 

Πρόσφατα, ο Υπουργός Οικονομικών έχει εξαγγείλει την ίδρυση επιτροπών 

μελετών, που σκοπό και έργο θα έχουν την ιεράρχηση των μέτρων, νομοθετικών, 

οικονομικών και άλλων για την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας και διαδικα

σιών προς το ευρωπα·ι:κό κεκτημένο. Συμφωνούμε απόλυτα με αυτή τη διευθέτηση 
και υπερθεματίζουμε. Όμως ταυτόχρονα, προειδοποιούμε ότι, όταν η Κύπρος 

αλλάξει τις οικονομικές, νομικές, θεσμικές και εμπορικές διευθετήσεις της, ώστε να 

εναρμονιστεί με την Ευρώπη, αυτή θα είναι μια πορεία για μας χωρίς επιστροφή. 

Μετά την εναρμόνιση, για παράδειγμα, στο θέμα των επιτοκίων, των μεταφορών, 

των επικοινωνιών, της λειτουργίας ασφαλιστικών εταιρειών, θα είναι αδύνατο για 

την Κύπρο να επιστρέψει πίσω, αν, μη γένοιτο, η πορεία προς την Ευρώπη για 

κάποιο λόγο ανασταλεί. Έτσι, στο τέλος της μέρας, αντί αυτή η εναρμόνιση να 

είναι βάθρο για ισχυροποίηση της αίτησής μας για ένταξη, μπορεί. να αποβεί μοχλός 

πίεσης πάνω στη δική μας πλευρά να δεχτούμε τις απαιτήσεις της τούρκικης 

πλευράς ή των συμμάχων της, για να λυθεί το Κυπριακό με τρόπο που να ικανο

ποιεί και τις τελευταίες απαιτήσεις της Τουρκίας, ώστε να επιτευχθεί η ένταξη, 

εφόσον οι εσωτερικές οικονομικές, πολιτικές, θεσμικές και διαδικαστικές διευθετή
σεις, που μέχρι τότε θα έχουν γίνει, θα είναι για μας μη αναστρέψιμες. Προειδο

ποιούμε, για να μη βρεθούμε σε δυο-τρία χρόνια μπροστά στο αδυσώπητο δίλημμα 

"μπροστά γκρεμός και πίσω ρέμα". 

Το τρίτο σημείο που θέλω να τονίσω είναι η τάση, που έγινε πολύ της μόδας 

τελευταία, της επιλεκτικής επίκλησης προνοιών της Ευρωπα·cκής Ένωσης, έτσι που 

η "επιλεκτική πορεία" προς την Ευρώπη να ταιριάζει με την εξυπηρέτηση των 

συμφερόντων ισχυρών ομάδων οικονομικών πιέσεων. Για παράδειγμα, πιέζουν τη 

Βουλή για φιλελευθεροποίηση των επιτοκίων "διότι έτσι προνοούν τα διατακτικά 

(directiνes) της Ευρωπα·ίκής Ένωσης", αλλά ξεχνούν ότι η Ευρωπα·ίκή Ένωση 

απαγορεύει τον έλεγχο ποσοστού από ένα άτομο ή εταιρεία ή αδελφικές θυγατρικές 

εταιρείες που διαθέτουν ποσοστό πάνω από 5% στο κεφάλαιο της τράπεζας ή ότι 
απαγορεύουν σε τράπεζα να ελέγχει πάνω από 20% της οικονομικής δραστηριότητας 
σ' έναν τόπο. Σ' εμάς είναι 35% και 42%. Πιέζουν τη Βουλή για φιλελευθεροποίηση 

των ασφαλίστρων, αλλά δεν αναφέρουν τους περιορισμούς που επιβάλλει η Ευρω

πα·~κή Ένωση για διαχωρισμό ασφαλειών ζωής από γενικές ασφάλειες ή για τον 

έλεγχο ή την επένδυση των αποθεμάτων των ασφαλιστικών εταιρειών από ασφά

λειες ζωής. 

Δυστυχώς, από αυτή την επιλεκτική επίκληση των προνοιών του ευρωπα·cκού 

κεκτημένου για οικονομικά θέματα δεν αποτελεί εξαίρεση η κυβέρνηση. Για παρά

δειγμα, είναι γνωστό ότι η Ευρωπα·ι:κή Ένωση απαγορεύει την επιχορήγηση ή την 

οικονομική στήριξη με κυβερνητικά κεφάλαια κρατικών αεροπορικών εταιρειών. 

Είναι γνωστό ότι από το 1998 θα απαγορεύεται στα κράτη-μέλη της Ευρωπα·ίκής 

-. 
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Ένωσης η λειτουργία καταστημάτων αδασμολόγητων ειδών σε αεροδρόμια. 

Σύμφωνα με πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν στο τύπο, η κυβέρνηση της Δημοκρα

τίας έχει ήδη υπογράψει συμφωνία με τις Κυπριακές Αερογραμμές, που η Βουλή δε 

γνωρίζει ακόμα, για εκχώρηση της εκμετάλλευσης των καταστημάτων αφορολό

γητων ειδών στον εθνικό αεροπορικό μεταφορέα. Όπως είναι γνωστό, το εισόδημα 

του κράτους από τα καταστήματα αδασμολόγητων ειδών ανέρχεται περίπου στο 

ποσό των Ι Ο εκ. το χρόνο. Όπως δημοσιεύτηκε, η εκμετάλλευση αυτών των κατα

στημάτων για πενταετή περίοδο, δηλαδή μέχρι το 2001, δηλαδή ύστερα από την 
απαγόρευση της Ευρωπα·cκής Ένωσης, θα δοθεί στις Κυπριακές Αερογραμμές 

έναντι ί5 εκ. το χρόνο. Δηλαδή καθαρή επιχορήγηση ί5 εκ. το χρόνο για πενταετή 

περίοδο, πράγμα που απαγορεύεται από τα διατακτικά (directiνes) της Ευρωπα·cκής 

Ένωσης. Αφήνω κατά μέρος ότι υπάρχουν ιδιώτες μέτοχοι των Κυπριακών Αερο

γραμμών που έτσι θα πάρουν "δώρο" πόρους του δημοσίου που αντιστοιχούν στο 

πιο πάνω ποσό. 

Σε κατάληξη άποψή μας είναι ότι χρειάζεται ριζική τομή τόσο στην κατάρτιση 

των ετήσιων προtlπολογισμών όσο και στη διαδικασία συζήτησής τους από τη 

Βουλή. Ο ρυθμός αύξησης των συνολικών δαπανών της κυβέρνησης εξακολουθεί να 

παραμένει απαράδεκτα ψηλός σε αντιστοιχία με την αύξηση των εσόδων, πράγμα 

που καθιστά αναπόφευκτο το συνεχώς αυξανόμενο δανεισμό. Το <lJ-ιοτέλεσμα είναι 

η συνεχής αύξηση του δημόσιου χρέους που έφτασε σε επίπεδα, που μόνο η πληρωμή 

τόκων και δόσεων απορροφά το μέγιστο ποσοστό των ετήσιων εσόδων του κράτους, 

έτσι που να μη μένουν πόροι για εκτέλεση των αναγκαίων έργων αναπτύξεως. 

Μέχρι αυτή την ώρα η κυβέρνηση δεν έχει καταρτίσει ή, αν έχει καταρτίσει, δεν έχει 

παρουσιάσει στη Βουλή ολοκληρωμένο και αποτελεσματικό σχέδιο για αναστολή 

αυτής της καταστροφικής πορείας. Δεν υπάρχει δίκαιο ή αποτελεσματικό σχέδιο 

για απορρόφηση των έκτακτων υπαλλήλων αλλά και για το κατά πολύ υπεραριθμό

τερο εργατοtlπαλληλικό προσωπικό που εργοδοτείται πάνω σε "ωριαία" βάση. Δεν 

υπάρχει ιεράρχηση των έργων ανάπτυξης με βάση αντικειμενικά και συνεπή 

κρ~τήρια, με αποτέλεσμα να διανοίγεται η ευκαιρία για κομματ~κές ή τοπικές σκοπι

μότητες άσχετες με ορθολογικό οικονομικό σχεδιασμό. 

Παρά ταύτα, το Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει τους προtlπολογισμούς του 

1996, όπως διαμορφώθηκαν από την Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής. Υπάρ
χουν σημεία ανάκαμψης της οικονομίας και υπάρχουν ελπίδες για επιβολή αλλαγών 

από τη νέα Βουλή των Αντιπροσώπων. Ψηφίζουμε τους προtlπολογισμούς, γιατί 

δίνουμε πίστη στις προθέσεις της κυβέρνησης. Στο κάτω-κάτω ας μην ξεχνούμε μια 

δογματική -εγώ θα έλεγα σωστή- εκτίμηση ενός σοφού οικονομολόγου που είναι 

εκτός κυβέρνησης και που είπε: 

"Σε μια οικονομία όπου το 80% της δραστηριότητας βρίσκεται στα χέρια του 
ιδιωτικού τομέα χρειάζεται πολλή προσπάθεια, πολύ μυαλό, πολλή γνώση, πολλή 

συνέπεια -από τους οικονομολόγους της κυβέρνησης- για να καταστραφεί η οικο

νομία της Κύπρου από κυβερνητικές αποφάσεις." 

Ευτυχώς η κυβερνητική γραφειοκρατία και η κυβέρνηση δε συντονίζονται και 

δε διαθέτουν κανένα από αυτά τα χαρακτηριστικά και αυτό μας σώζει από χρόνο σε 

χρόνο και από κυβέρνηση σε κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μου διεμηνύθη ότι ο Υπουργός Οικονομικών θα ήθελε να παρέμβει και aξιο
ποίησα την παρουσία του Γενικού Εισαγγελέα, για να ρωτήσω, εάν αυτό είναι 
αποδεχτό. Νομίζω όμως ότι πρέπει να ζητήσω τη γνώμη του κ. Λ υσσαρίδη και του 
κ. Ρολάνδη, που είναι οι επόμενοι δύο ομιλητές και υστερότερα ... 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Όχι, όχι, την άδεια της Βουλής πρέπει να ζητήσετε, διότι ένας υπουργός δικαι
ούται τότε μόνο να ανέλθει στο βήμα, αν η Βουλή τον καλέσει ή αν η Βουλή το 

επιτρέψει. Επομένως, αυτό που πρέπει να ζητήσετε είναι τη γνώμη της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Υπάρχει ένσταση εκ μέρους της Βουλής; Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είμαστε της άποψης πως το αίτημα του Υπουργού Οικονομικών, κάτι που για 

πρώτη φορά ίσως συμβαίνει ... 

DΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Ακούγονται ομιλίες.) 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

... επί παρούσας διακυβέρνησης ήθελα να πω. 

(Γέλια) 

Θα πρέπει να γίνει αποδεχτό, γιατί στο κάτω-κάτω εκείνο το οποίο επιδιώ
κουμε όλοι, συμπολιτευόμενοι ή aντιπολιτευόμενοι, είναι ο διάλογος και εμείς 

χαιρόμαστε και Οα το Οέλαμε, αν είναι, όχι μόνο κατά τους προυπολογισμούς αλλά 
και συχνότερα ακόμα, να παρευρίσκονται υπουργοί, ώστε να γίνεται αυτός ο 

διάλογος, να γίνεται ακόμα πιο κατανοητή και η κυβερνητική πολιτική αλλά και οι 

απόψεις, αν Οέλετε, της αντιπολίτευσης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Λυσσαρίδης. 

D. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Όμως, νομίζω ότι πιο ορΟό Οα είναι να ακουστούν πρώτα οι ομιλίες όλων των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων και τότε να δοΟεί η ευκαιρία στον Υπουργό, διότι 
μπορεί να υπάρξουν και άλλα Οέματα για τα οποία ο κ. Υπουργός Οα Οέλει να τοπο
ΟετηΟεί, ώστε να μη χρειαστεί να ανεβαίνει και να κατεβαίνει από το βήμα κάΟε 

φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡ ΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι δε γίνεται για πρώτη φορά. Εμείς δεν 
έχουμε καμιά ένσταση να πάρει το λόγο ο κ. Υπουργός και είμαστε υπέρ του 
διαλόγου και εντός της Dουλής και εκτός της Dουλής και με την κυβέρνηση και με τα 

άλλα κόμματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Θα έλεγα ότι ... Ναι, ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ούτ' εμείς έχουμε ένσταση· αντίθετα καλωσορίζουμε τη διάθεση του 
κ. Υπουργού να μιλήσει. Να υπενθυμίσω ότι και άλλες φορές έχει γίνει. Παλιότερα 
ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων εί,χε λάβει μέρος στη συζήτηση στη Βουλή, 
όταν συζητείτο το θέμα της ΞΕΚΤΕ. Εμείς, εν πάση περιπτώσει, καλωσορίζουμε την 

πρόθεση του κ. Υπουργού να μιλήσει, για να αρχίσει ο διάλογος με απαντήσεις, 
υποθέτω, των κομμάτων, σ' αυτά που θα πει ο κ. Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι θα συμφωνήσουμε με την πρόταση του κ. Λυσσαρίδη, διότι μπορεί. 

να προκύψουν άλλα σημεία από την ομιλία του κ. Λυσσαρί.δη και του κ. Ρολάνδη, 
για να μην ανεβαίνει και να κατεβαίνει στο βήμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, έχει ιδιαίτερη σημασία να απαντήσει τώρα ο Υπουργός. 
Έχουν εκφραστεί θέσεις από ένα μέρος της κυβέρνησης ή κόμματος που στηρίζει την 
κυβέρνηση και είμαι της άποψης πως έχει μεγαλύτερη σημασία ο διάλογος να γίνει 

τώρα, παρά να γίνει μετά. Κάποιος θα μπορούσε να πει ότι οι Οέσεις της αντιπολί
τευσης είναι από την τάση της αντιπολίτευσης. Όταν όμως κόμμα το οποίο συγκυ

βερνά κάνει την κριτική που ακούσαμε, έχω την εντύπωση ότι ο διάλογος εί.ναι 
ακόμα πιο εποικοδομητικός. Αν μη τι άλλο να γνωστοποιηθούν και οι θέσεις του 

Υπουργικού Συμβουλίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. Χρίστου. 

Α.ΧΡ ΙΣτΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς αντιλαμβανόμαστε την παρέμβαση του κ. Υπουργού όχι 

ως αντιδικία με ένα κόμμα που συμμετέχει στην κυβέρνηση αλλά ως μια τοποθέτηση, 

η οποία είναι ευπρόσδεκτη στις απόψεις που θα ακουστούν από τα άλλα κόμματα. 
Εν πάση όμως περιπτώσει, λόγο εμείς δεν έχουμε στο πότε Οα μιλήσει ο 
κ. Υπουργός έχουν περισσότερο οι συνάδελφοι οι οποίοι δεν έχουν μιλήσει ακόμα. 

Εμείς δεν έχουμε ένσταση να μιλήσει και τώρα ο κ. Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ούτ' εγώ, κύριε Πρόεδρε, έχω ένσταση να μιλήσει τώρα ο Υπουργός, διότι 
είναι γεγονός ότι ελέχθησαν ορισμένα πράγματα που πρέπει να απαντηθούν. 
Προσωπικά πιστεύω ότι ελέχθησαν και πράγματα που είναι πολύ ανακριβή. Εγώ 
στην παρέμβαση τη δική μου είμαι υποχρεωμένος να θέσω τα πράγματα στη θέση 

τους αλλά, εάν ο Υπουργός επιθυμεί τώρα να παρέμβει, πιστεύω ότι είναι δικαίωμά 
του, εάν το θέλει και η Βουλή, να παρέμβει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι ακόμα και για τους αρχηγούς των κοινοβουλευ
τικών κομμάτων δε δίνεται η ευκαιρία να απαντούν σε κάποιο αμέσως μετά που θα 

πει κάτι και ότι αναμένουν τη σειρά τους, για να τοποθετηθούν. Γι' αυτό έχω την 
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εντύπωση ότι η ορθότερη διαδικασία είναι να ακουστούν οι πρωτολογί.ες και 
ακολούθως έχει δικαίωμα ο Υπουργός να απαντήσει. Διαφορετικά θα απαντήσει 
τώρα στον κ. Παπαδόπουλο. Πιθανότατα θα θέλει να απαντήσει αργότερα και σε 

δική μου ομιλία. Πώς θα γίνεται; Κάθε φορά που θα μιλά ένας κοινοβουλευτικός 

αρχηγός θα επεμβαίνει ο Υπουργός, για να απαντήσει; Ειλικρινά πιστεύω ότι λογι
κότερη ... Βέβαια αν το αίσθημα στη Βουλή είναι να μιλήσει τώρα να μιλήσει τώρα. 
Όμως, πιστεύω όη είναι πιο λογική διαδικασία να παραμείνει ... Και εμείς θα 
θέλαμε να απαντήσουμε σε ορισμένα πράγματα, αλλά περιμέναμε τη σειρά μας. Δεν 

είπαμε: "Ξέρετε, πρέπει να απαντήσουμε αμέσως". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ομόφωνη θέση ότι ο Υπουργός δικαιούται να μιλήσει και μπορεί να 

μιλήσει. Η διαφωνία είναι κατά πόσο θα μιλήσει τώρα ή αφού ΙJυμπληρωθούν οι 
ομιλίες όλων των άλλων κοινοβουλευτικών εκπροσώπων. Θέτω το Οέμα σε ψηφο
φορία, για να αποφασίσουμε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ε! ποιος θα αποφασίσει; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εάν ο κ. Λυσσαρίδης νιώθει έντονα ότι πρέπει να μιλήσει, νομίζω πρέπει να 

του δοθεί. η δυνατότητα. Δεν είναι θέμα που αποφασίζεται διά ψfιφου. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣIΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν μπορώ να καταλάβω πώς θα αποφασίσουμε! 

(Γέλια) 

Υπάρχουν δύο απόψεις. Η μια είναι ότι πρέπει να μιλήσει τώρα, για να 
απαντήσει στις φρέσκες στην αντίληψή μας επικρίσεις του κ. Τάσσου Παπαδό

πουλου και η άλλη άποψη είναι να περιμένουμε, αφού μιλήσουν όλοι, διότι μπορεί 
να υπάρξουν και άλλες θέσεις προς τις οποίες θα διαφωνήσει. Ποιος θα αποφασίσει; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ζητάτε από τη Βουλή διά ψήφου ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αν θα μιλήσει τώρα ή αν θα μιλήσουν όλοι και μετά. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

... να μη δώσει το λόγο σε έναν Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, όχι. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

... πράγμα το οποίο είναι και εκτός διαδικασίας αλλά και εκτός ηΟικών δικαι
ωμάτων ημών και υμών. 

-. 

IΙ 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δηλαδή εσείς είστε υπέρ του να μιλήσει ο κ. Λυσσαρίδης. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Όχι, είμαι υπέρ του ο κ. Λυσσαρίδης να αποφασίσει. Δεν είμαι υπέρ του να 

μιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης αποφάσισε και λέει: "Αφού με ακούσει και εμένα και τον 
κ. Ρολάνδη." 

(Γέλια) 

Ναι, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το Σύνταγμα σαφώς προνοεί στο άρθρο 79/2 ότι οι υπουργοί 
δύνανται και να παρευρίσκονται και δε χρειάζονται άδεια. Και ορθά αποφάσισε η 
Βουλή. Εκείνο το οποίο λέω είναι, όταν ζητά την παρέμβαση, του δίνεται ο λόγος 

την ώρα που ζητά την παρέμβαση. Συνεπώς είναι η θέση μου, με όλο το σεβασμό 
προς τον Πρόεδρο της ΕΔΕΚ, ότι ουδόλως παρακωλύεται το δικαίωμά του. Αντί
θετα, αφού ακουστεί ο Υπουργός την ώρα που ζητά την παρέμβαση, μπορεί να μη 

θέλει να απαντήσει στον κ. Λυσσαρίδη, να αισθάνεται την ανάγκη να απαντήσει 
στον χ. Παπαδόπουλο. Θα του πούμε: "Περίμενε να μας ακούσεις όλους και εν 

συνεχεία, αν θέλεις, aπάντα σε έκαστον εξ ημών;" 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Έτσι λέει ο χ. Λυσσαρtδης. 

Ν. ΑΝΑΣ'f ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Συγνώμη! δεν αμφισβητώ τη γνώμη του κ .... Δε σημαίνει ότι δε σέβομαι, αλλά 
δε σημαίνει ότι και συμφωνώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Σύμφωνοι. Γι' αυτό το θέτω σε ψηφοφορία. Ποιος θα αποφασίσει; Εγώ; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Είναι δικαίωμα κάθε Μέλους, κύριε Πρόεδρε, να έχει την άποψή του. Αλλά 
υπάρχουν τα θέσμια και οι κανονισμοί. Εγώ συμφωνώ μαζί σας ότι την απόφαση δε 
θα την πάρω εγώ, αλλά θα την πάρει το Σώμα. Είναι το Σώμα που δίνει ή δε δίνει 
το δικαίωμα λόγου σε τέτοιες περιπτώσεις και όχι ένα Μέλος της Βουλής, όπως 

είναι ο υποφαινόμενος, ο οποίος λέγω ότι πρέπει να μιλήσω αυτή τη στιγμή. Όμως, 

δε συμφωνώ καθόλου και μάλιστα εντονότατα διαφωνώ με την άποψη ότι, όποτε 

αποφασίσΗ ένας Υπουργός να διακόψει τη συνεδρία της Βουλής, για να λάβει το 

λόγο, μπορεί να το χάνει. Αυτό ακόμη και για αρχηγούς κομμάτων ισχύει μεν, αλλά 
ισχύει με όρια. Γι' αυτό, εγώ πιστεύω ότι πρέπει να θέσετε το θέμα στη Βουλή και η 

Βουλή να αποφασίσει και όχι εσείς ή εγώ αν τώρα θα μιλήσει ο κ. Υπουργός ή 

αργότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Λοιπόν, νομίζω ότι πρέπει να αποφασίσουμε, διότι δεν αισθάνομαι ισχυρός 

τόσο πολύ που να αποφασίσω εγώ, να πω στον κ. Χριστοδούλου "έλα στο βήμα 
τώρα ή έλα στο τέλος". 
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Ποιοι είναι υπέρ της παρεμβολής τώρα του κ. Χριστοδούλου; 

I. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, κύριε Μάτση. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσω με τον κ. Χρίστου ότι προτιμούμε να μη θέσετε 

το θέμα σε ψηφοφορία επί του συγκεκριμένου σημείου. Εάν ο κ. Λυσσαρίδης αισθά

νεται ότι πρέπει να μιλήσει τώρα, να του δώσετε το λόγο και μετά να δοθεί η 

ευκαιρία στον κ. Υπουργό να κάνει την παρέμβασή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αργότερα. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Και ο κ. Ρολάνδης Οα θέλει να μιλήσει στη συνέχεια. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Για να μην περιπλέκομε το θέμα παραπάνω, εγώ θα του δώσω το λόγο πριν 

από εμένα, αν το επιθυμεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Λυσσαρίδη, έχετε το λόγο. Πάντως, όταν μιλούσατε, κύριε Παπαδό

πουλε, στο πρώτο μέρος της ομιλίας σας, νομίζω ότι αδικούσατε τον εαυτό σας. 

Αφού κάνατε τόση διατριβή γύρω από ακαταλαβίστικα πράγματα, θα μπορούσατε 

να πάρετε δοκτοράτο στα οικονομικά. 

(Γέλια) 

Ο κ. Λ υσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, θ'αρχίσω και φέτος με το ίδιο προοίμιο που 

άρχισα και τον περασμένο χρόνο, γιατί δυστυχώς απέτυχα να πείσω τη Βουλή, αλλά 

θέλω να πιστεύω ότι προβλημάτισα τον Κυπριακό λαό. 

Έγκριση των προ1Jπολογισμών μιας κυβέρνησης σημαίνει συγκατάθεση στην 

πολιτική που ακολουθεί. Αυτή η θέση είναι αποδεκτή διεθνώς με μόνη εξαίρεση την 

Κύπρο. Όταν συζητάμε τους προϋπολογισμούς, δε συζητάμε απλώς το αλφα ή το 

βήτα κονδύλι, το άλφα ή βήτα έργο, αλλά τη συνολική πολιτική μιας κυβέρνησης. 

Αν κανείς συμφωνεί, υπερψηφίζει, αν κανείς διαφωνεί, καταψηφίζει. Δεν υπάρχει 

διαφυγή από αυτή τη τετραγωνικά λογική άποψη. Ούτε το προεδρικό σύστημα 

αλλοιώνΕL το σκηνικό. Βλέπουμε τι γίνεται ακόμα και σε προεδρικά συστήματα, 

όπως στην Αμερική, ανεξάρτητα με ποια από τις δυο πλευρές θα μπορούσε να 

συμφωνήσει κανείς, τον πρόεδρο ή το κογκρέσο. Το αποτέλεσμα είναι ένας διαρκής 

διάλογος για την εξεύρεση συμφωνίας ή εκλογές. 
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Θέλω να υπενθυμίσω και πάλι ότι στη δική μας περίπτωση οι μισθοί των 
υπαλλήλων και οι συμβατικές υποχρεώσεις της κυβέρνησης πληρώνονται από το 

πάγιο ταμείο, ανεξάρτητα από την έγκριση ή μη των προUπολογισμών, γιατί επανει

λημμένα λέχθηκε: "η θα γίνει, αν η Βουλή καταψηφίσει τους προ'\Jπολογισμούς; 

Χάος." Και αυτό θα απαντήσει και σε αυτά που είπε ο κ. Παπαδόπουλος. Αυτό που 

εκκρεμεί είναι πώς διατίθενται τα υπόλοιπα κονδύλια. Ικανοποιεί ο καταμερισμός 

τις κοινωνικές ανάγκες αυτού του τόπου; Είναι ορθές οι προτεραιότητες; Πώς 
διασφαλίζονται τα έσοδα του κράτους; Είναι ορθό και δίκαιο το φορολογικό 

σύστημα; Οδηγεί προς μια σωστή κοινωνική διάρθρωση και μια σωστή ανακατα

νομή του εθνικού εισοδήματος; Ακόμα, λειτουργεί σωστά και προς όφελος του 

πολίτη ο κρατικός μηχανισμός ή κατά τρόπο ευνοιοκρατικό που εξευτελίζει την 

αξιοπρέπεια του πολίτη και καταστρατηγεί τα δικαιώματά του; Είναι ορθή η 

προσέγγιση προς τους ημικρατικούς οργανισμούς και ιδιαίτερα η ιδιωτικοποίηση 

μονοπωλιακών κλάδων, με τον τρόπο που επιχειρεί τα ι, πράγμα που σε τελευταία 
ανάλυση Οα το πληρώσει ο πολίτης και μάλιστα όχι απλώς ο μη προνομιούχος 

πολίτης αλλά όλα τα στρώματα των πολιτών; Είμαστε ικανοποιημένοι από τη 

χρήση των δημοσίων κεφαλαίων; Είναι χρηστή η δημόσια διοίκηση; Και φυσικά το 

βασικό, είναι ικανοποιητικοί οι χειρισμοί για την πορεία του εθνικού θέματος; 
Αυτό σημαίνει ολοκληρωμένη κυβερνητική πολιτική και δεν έχω εξαντλήσει φυσικά 

όλο τον κατάλογο των ερωτημάτων. 

Α ν απαντούμε θετικά σ' αυτά τα ερωτήματα ή έστω σχετικώς θετικά, τότε 

πρέπει να υπερψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς, για να ενθαρρύνουμε την κυβέρ
νηση να συνεχίσει την πολιτική της. Αν απαντούμε αρνητικά, τότε καταψηφίζουμε 

την κυβέρνηση, για να την εξαναγκάσουμε, είτε να τροποποιήσει ριζικά τους προU

πολογισμούς σε σημείο που για μας να απαντούνται θετικά τα ερωτήματα, τα οποία 

έχω θέσει, είτε να πάμε σε εκλογές, αν οι καταψηφίζοντες αποτελούν την πλειο

ψηφία. Άλλωστε, αν οι καταψηφί.ζοντες αποτελούν τη μειοψηφία, οι προ'\Jπολογι

σμοί. ούτως ή άλλως θα υπερψηφιστούν. 

Ο κ. Παπαδόπουλος είπε ότι, όπως συζητούνται οι προ'Uπολογισμοί, βρισκό· 

μαστε προ τετελεσμένου γεγονότος, οι αποφάσεις έχουν ληφθεί και το μόνο που μας 
μένει είναι η μεμψιμοιρία ή η μικρή διαφοροποίηση ορισμένων επιμέρους κονδυ

λίων. ΛάΟος. Να η μέθοδος, αντί για όλα αυτά που είπε ο κ. Παπαδόπουλος, τα 

πολύπλοκα και μη εφαρμόσιμα. Η μέθοδος είναι απλή. Αν η πλειοψηφία της 

Βουλής διαφωνεί με την οποιαδήποτε κυβέρνηση να της πει: "Δεν ψηφίζω τους 

προίJπολογισμούς και σου υποδεικνύω ότι πρέπει οι προ'Uπολογισμοί σου να έχουν 

περίπου αυτή τη βάση. Θα μπει ένας διάλογος, αν όχι, θα αναγκαστώ να καταψη

φίσω τους προ-υπολογισμούς". 

Είναι γι' αυτό που πιστεύω ότι η κριτική μιας πολιτικής και η υπερψήφιση των 

προUπολογισμών είναι λανθασμένη πολιτική. Ούτε μπορεί να λέει: "Ξέρετε έχουμε 

εθνικές ανάγκες". Οι εθνικές ανάγκες θα πάνε καλύτερα, αν εξαναγκαστεί οποιαδή

ποτε κυβέρνηση να διαφοροποιήσει τους προ'\Jπολογισμούς, όπως το θέλει η τυχόν 

πλειοψηφία της Βουλής. 

Είμαι υποχρεωμένος, και αυτό θα διευκολύνει και τον κ. Υπουργό, να επανα

λάβω και φέτος ότι ακόμα πιο αντιφατική είναι η στάση των συγκυβερνώντων 
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κομμάτων, τα οποία κάνουν εξουθενωτική κριτική εναντίον του κυβερνητικού 
έργου, αλλά κυβερνούν ή συγκυβερνούν, για να βοηθήσουν στην υλοποίηση μιας 

πολιτικής που τόσο έντονα κατακρίνουν. Δεδομένου ότι ο Πρόεδρος και η κυβέρ

νηση χειρίζονται σχεδόν μονοπωλιακά το εθνικό θέμα, που είναι το πρώτο στην 

ιεράρχηση των θεμάτων, διαφωνία σ'αυτό το θέμα θα έπρεπε να σημαίνει αποχώ

ρηση από το κυβερνητικό σχήμα. Πολύ περισσότερο έπειτα από όλα όσα έχουν 
λεχθεt. 

Θα υπενθυμίσω ακόμα ότι ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ δήλωσαν προς τον Κυπριακό λαό 

ότι γέφυρα συγκόλλησης των κομμάτων ήταν το εθνικό θέμα. Και όμως στο εθνικό 
διακηρύττουν διαμετρικά αντίθετες απόψεις. Και θα ήθελα ειλικρινά μια απάντηση 

στο πώς ερμηνεύουν αυτή την αντίφαση. Γιατί ο Υπουργός μπορεί να μιλήσει για 
τις αντιφάσεις επί των οικονομικών θεμάτων, αλλά εμένα με αφορά κάτι πολύ ευρύ

τερο, το πολιτικό θέμα. Ειλικρινά, χωρίς να θέλω να θίξω κανένα, δεν είναι δικαιο
λογημένη η υποψία ότι συγκολλητικός δεσμός δεν είναι η σύμπτωση πάνω στο 

εθνικό θέμα αλλά, πολύ φοβούμαι, ο καταμερισμός υπουργικών θώκων και κυβερνη

τικών θέσεων μέσα στον κρατικό μηχανισμό; Αυτά ακούγονται, αυτά λέγονται, 
γιατί ο λαός ζητά μια απάντηση σε αυτό το αντιφατικό ερώτημα, το οποίο ανάγκασε 

τον Υπουργό να θέλει να διακόψει τη συζήτηση της Βουλής, για να έρθει στο βήμα 

και να εκφράσει τις δικές του απόψεις. Μήπως θα ήταν λογικότερο να λεχθεί ότι 
έχουν την ίδια κοινωνικο-οικονομική θεωρία, ανεξάρτητα από τις επιμέρους 

διαφορές, ότι ανήκουν στην ίδια ιδεολογική ευρεία παράταξη, ότι το εθνικό είναι 
δευτερεύον και ΕJ-τ:ομένως διαφορές πάνω στο εθνικό θέμα δεν είναι δυνατό να 

οδηγήσουν σε διάλυση της συμμαχίας και της συγκυβέρνησης; Αυτό θα το καταλά

βαινα. Βέβαια αρμόδιο κάθε κόμμα, για να καθορίσει το στίγμα του, είναι το ίδιο, 

όμως είμαι υποχρεωμένος, με όλο το σεβασμό προς όλους τους συναδέλφους, να 

διαπιστώσω αυτές τις εξώφθαλμες αντιφάσεις. 

Για μας παραμένει πάγια θέση ότι το εθνικό θέμα και η κοινωνικο-οικονομική 

πολιτική αλληλοσυνδέονται και αλληλοεπηρεάζονται και ότι μια οικονομική πολι

τική που δημιουργεί μεγάλα κοινωνικά χάσματα υπονομεύει και το αγωνιστικό 
κλίμα, το οποίο είναι απαQ<Χίτητο για την προώθηση της εθνικής μας υπόθεσης. 

Θα πρέπει ακόμα να τονίσω ότι κάθε κοινωνία χαρακτηρίζεται από τις αξίες 
που προωθεί και από τα πρότυπα που προβάλλει. Είναι τραγικό στην Κύπρο, με 

την κατοχή και τους εθνικούς κινδύνους, προβαλλόμενα πρότυπα να είναι οι κατα
ναλωτικές αξίες, να είναι η επιβράβευση της εθνικής αδράνειας και του ρεαλισμού 
της υποταγής. Δε μιλώ για βιοτικό επίπεδο, γιατί αυτό πρέπει να είναι στόχος κάθε 

κοινωνίας, κάθε κυβέρνησης, κάθε κόμματος. Μιλώ για καταναλωτικά πρότυπα και 

καταναλωτικές αξίες. Χρειαζόμαστε άλλα ερεθίσματα προς την κοινωνία και ιδιαί

τερα τη νέα γενιά που, ενώ είναι αγνή και έτοιμη για αγώνα, ταλαιπωρείται και 

ευνουχίζεται από κατεστημένα άσχετα με τους οραματισμούς του προδομένου λαού 

μας και εξοργίζεται και επειδή εξοργίζεται, δεν έχει τρόπο επανάστασης και αποπο

λιτικοποιείται, λόγω και της αναξιοκρατίας που πλήττει την αξιοπρέπεια των 

πολιτών και που υπονομεύει τις δικαιολογημένες προοπτικές τους για ανέλιξη. 

Είναι φυσικό στην οποιαδήποτε κριτική ανάλυση μιας πολιτικής της οποιασ

δήποτε κυπριακής κυβέρνησης να στρεφόμαστε με ιδιαίτερη έμφαση στους κυβερνη

τικούς χειρισμούς στο εθνικό μας θέμα, ένα θέμα από το οποίο εξαρτάται η 

επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού και η ακεραιότητα της πατρίδας μας . 
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Είναι γεγονός ότι πρόσφατα είχαμε την ευκαιρία μέσα στη Βουλή να συζητή-
•• σουμε τις τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού. Πιστεύω όμως ότι δεν μπορεί να 

γίνεται συζήτηση προίJπολογισμού, ό,τι και αν προίJπήρξε, χωρίς αναφορά στο 

βασικό θέμα που απασχολεί σήμερα το λαό μας. Δυστυχώς δεν καταλήξαμε σε 

αποφάσεις σε μια προσπάθεια ανακοπής ενός σαφώς διαφαινόμενου ολισθηρού 
εθνικού κατήφορου. Θα επαναφέρω τις εισηγήσεις μου και θα ζητήσω από το Σώμα 

να τοποθετηθεί πάνω στο σχέδιο απόφασης που, όπως θυμάστε, ανέγνωσα κατά τη 
συζήτηση του εθνικού μας θέματος στη Βουλή. 

Οι εξελίξεις είναι ραγδαίες και οι υπαναχωρήσεις καθημερινές. Είναι γνωστό 

σε όλους ότι το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ, αμέσως μετά την τουρκική επιδρομή 

τόνιζε ότι η διαδικασία για επίλυση του Κυπριακού θά έπρεπε να φέρνει την 

Τουρκία στην τράπεζα των διαπραγματεύσεων και όχι την τουρκοκυπριακή κοινό
τητα, ότι άμεσα επείγον καθήκον θά έπρεπε να είναι η άμυνα, γιατί τότε μόνο θα 

είχαμε και διαπραγματευτικές δυνατότητες και ότι η συνεργασία με την Ελλάδα 

αποτελούσε και αποτελεί κλειδί στην όλη προσπάθεια. Δυστυχώς, επελέγη διακοινο
τική διαδικασία, το σύνθημα "κάθε σπίτι και κάστρο, κάθε πατριώτης και στρα

τιώτης" αντιμετωπίσθηκε με χλευασμό, για να υλοποιηθεί εν μέρει με το αμυντικό 
δόγμα ύστερα από δεκαετίες και η συνεργασία με την Ελλάδα δεν είχε τη σωστή 

οργανωμένη μορφή. 

Δε χρειάζεται να επαναλάβω ότι η διακοινοτική επιλογή άφηνε την επιδρομική 
Τουρκία ανενόχλητη και οδήγησε σε συνεχείς υποχωρήσεις σε μια μάταιη προσπά

θεια εξευμενισμού της Τουρκίας και εξεύρεση λύσης. Αδιαμφισβήτητες διεθνείς 

αρχές και ευρωπα·ίκές, στις οποίες αναφέρθηκε ο κ. Παπαδόπουλος, παραμερί

σθηκαν ή υποπτευόμαστε ότι θα παραμεριστούν με τη δική μας συγκατάθεση, ψηφί
σματα του ΟΗΕ και της Ευρώπης παραγνωρίσθηκαν, νομιμοποιήσαμε με την συγκα

τάθεσή μας τα αποτελέσματα της τουρκικής επιδρομής, και αυτό πρέπει να γίνει 

κατανοητό, συζητώντας λύσεις που στηρίζονται στα αποτελέσματα αυτής της 

επιδρομής, στο εθνικό ξεκαθάρισμα και στα χωριστά κρατίδια, όπως και αν τα λέτε, 
γιατί τα λέμε με εγγυημένες πλειοψηφίες, πράγμα που γελοιοποιεί τις διακηρύξεις 

μας για το δικαίωμα επιστροφής όλων των προσφύγων στις εστίες και στις περιου

σίες τους. Πώς είναι δυνατό να υπάρχουν εγγυημένες πλειοψηφίες και να κατοχυ
ρώνεται το δικαίωμα όλων για επιστροφή στις πατρογονικές τους εστίες; 

Θα υπενθυμίσω ότι κάθε φορά υποσχόμασταν στο λαό ότι δε θα υπάρξουν νέες 

υποχωρήσεις -δε πιστεύω να υπάρχει κανένας μέσα σε αυτή την αίθουσα που να μη 
θυμάται ανάλογες διακηρύξεις- και κάθε φορά προβάλλουμε το επιχείρημα: "Μα τι 
θέλετε; Οι προτάσεις μας είναι τελεσίγραφο; Βεβαίως και θα κάνουμε νέες υποχω

ρήσεις". Αυτό σημαίνει ότι το πάρε δώσε που προκύπτει από το πήγαινε έλα των 

ξένων είναι μόνο δώσε. 

Ελέχθη από τους συγκυβερνώντες ότι οι ιδεές Γκάλι είναι αδύνατο να γίνουν 

δεκτές ως βάση διαπραγμάτευσης, αν δεν τροποποιηθούν ορισμένες πρόνοιες, οι 

οποίες και κατονομάσθηκαν. Ελέχθη από τους συγκυβερνώντες ότι υπήρξε 

συμφωνία για μια κοινή γραμμή στο εθνικό θέμα, της οποίας το περιεχόμενο στην 

ουσία ουδέποτε πληροφορηθήκαμε. 

Ποια είναι όμως σήμερα ή πολιτική της συγκυβέρνησης ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ; Και 

εγώ λέω της κυβέρνησης, γιατί για μένα όσο ένας είναι στην κυβέρνηση είναι τμήμα 

της κυβέρνησης. Ενώ είχε αποφασισθεί στην Αθήνα ότι δε θα γινόταν αποδεκτός 
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νέος γύρος διακοινοτικών συνομιλιών, χωρίς την προUπόθεση η Τουρκία και η 
τουρκοκυπριακή ηγεσία να αποδεχθούν τη μια και μόνη κυριαρχία και χωρίς να 
υπάρξει σύγκλιση στις βασικές πτυχές του Κυπριακού, είχαμε το φιάσκο του 
Λονδίνου, που στην ουσία εκμηδένισε τη συμφωνία Αθηνών. Ενώ υπήρχε ομόφωνη 

απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου ότι κατ' ουδένα τρόπο η κυριαρχία δεν ήταν θέμα 
προς συζήτηση, η κυβέρνηση μέχρι πρόσφατα διακήρυττε ότι δέχεται συζήτηση 

κυριαρχίας. Και δεν ευσταθεί το δικαιολογητικό ότι και η προηγούμενη κυβέρνηση 
δέχθηκε συζήτηση μέσω των ιδεών Γκάλι με την περιβόητη σιβυλλική ρήτρα ότι η 

κυριαρχία είναι μια αλλά πηγάζει ισότιμα από τις δυο κοινότητες, πράγμα που ήταν 
κακό και κακίζω την προηγούμενη κυβέρνηση, αλλά η τωρινή κυβέρνηση είπε ότι δε 

δεσμευόταν από την απόφαση του κ. Βασιλείου. Προβλήθηκε μια νέα φόρμουλα που 
μπορεί να αποδώσει δίπλωμα ευρεσιτεχνίας . Συζητούμε κυριαρχία, αλλά δεν την 

διαπραγματευόμαστε. Μα η συζήτηaη είναι διαπραγμάτευση και η κυριαρχία είναι 
και εκτός διαπραγμάτευσης και εκτός συζήτησης. 

Είναι γεγονός ότι η τελευταία απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου επαναφέρει 

το θέμα στην αρχική του βάση ότι δηλαδή η κυριαρχία δεν είναι προς συζήτηση. 
Όμως, και εδώ είναι που θέλω να επιστήσω την προσοχή του λαού, οι εντυπώσεις 

για τους ξένους καλώς ή κακώς μένουν. Και αυτές οι εντυπώσεις κοινοποιούνται 
ως απόψεις της δικής μας πλευράς και δημιουργούν κλίμα. Γιατί, όταν επίσημος 
εκπρόσωπος του ΟΗΕ κοινοποιεί προς φίλους μας, πρόσφατα, ότι τάχατες η δική 

μας πλευρά αποδέχεται χωριστές κυριαρχίες με αντάλλαγμα ο Ντενκτάς να προσυ
πογράψει μετά τη λύση την ένταξη της Κύπρου, δηλαδή και χωριστές κυριαρχίες και 

λύση μετά την ένταξη και εκχώρηση δικαιώματος στον Ντενκτάς να προσυπογράψει 
ή να μην προσυπογράψει τη λύση, όταν ο εκπρόσωπος αυτός ισχυριζόταν προς 

φίλους μας ότι η δική μας πλευρά δέχεται εκ περιτροπής προεδρία με αντάλλαγμα 
την αποχώρηση τουρκικών στρατευμάτων κ.ά., έστω κι αν αυτά δεν αποτελούν τη 

δική μας θέση, έστω και αν αυτά διαψεύδονται κατηγορηματικά, οι εντυπώσεις 
παραμένουν. Και αν αργότερα σε διεθνή βήματα ή σε περιφερειακά βήματα αχθεί το 

θέμα σε συζήτηση για την κυριαρχία ή για την εκ περιτροπής προεδρία, αν παραμεί
νουν αυτές οι εντυπώσεις, είναι φυσικό ότι αυτοί οι φίλοι μας δε Οα αντιδράσουν, 
γιατί θα πιστεύουν ότι αυτό αποτελεί την επίσημη γραμμή της κυπριακής κυβερ

νήσης, ενώ θα πρόκειται, ελπίζω, περί παρερμηνειών. 

Θα επαναλάβω και ας είμαι πικρός . Ούτε το βήμα της Βουλής ούτε οι εθνικές 
ανάγκες ούτε η κρισιμότητα των στιγμών επιτρέπουν απλώς ευγένειες και κολα

κείες. Το ένα από τα συγκυβερνώντα κόμματα διαφωνεί, λέει, ριζικά, αλλά συγκυ
βερνά, για να υλοποιηθεί μια πολιτική την οποία θεωρεί άκρως απαράδεκτη. Περαι

τέρω πρέπει να προειδοποιήσω ότι από δηλώσεις ακόμα και από δείγματα γραφής, 
δίνεται η εντύπωση ότι στα παρασκήνια αναλαμβάνονται δεσμεύσεις ερήμην του 

λαού και του Εθνικού Συμβουλίου. Είναι γι' αυτό που πιστεύω ότι αυτή η Βουλή 

οφείλει με απόφασή της να εδραιώσει τη θέση, για όσο αξίζει, γιατί σίγουρα δεν 
μπορούμε να επιβάλουμε στην κυβέρνηση απόφαση, αλλά να εδραιώσει ως δική της 

απόφαση ότι είναι αδιανόητη η συζήτηση της κυριαρχίας και να προειδοποιήσει την 

οποιαδήποτε κυβέρνηση, σημερινή ή αυριανή ή χθεσινή ότι, αν δε συμμορφωθεί, θα 

υιοθετήσει όλα τα μέτρα που έχει η Βουλή στη διάθεσή της, για να εξαναγκάσει την 
οποιαδήποτε κυβέρνηση να συμμορφωθεί. Έχει μέτρα και τα μέτρα είναι η μη 
ψήφιση των προtJπολογισμών ή, αν ψηφιστούν, η μη ψήφιση οποιωνδήποτε κονδυ

λίων συμπληρωματικών προtJπολογισμών ή νομοσχεδίων. 

fι 

,, 
ι ι 
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Είναι κοινή πεποίθηση όλων πια των πολιτικών κομμάτων ότι η πορεία της 

Κύπρου προς την Ευρώπη αποτελεί την πιο ουσιαστική ελπιδοφόρα προοπτική. 
Έγιναν Οετικά βήματα, όπως η απόφαση για έναQξη ενταξιακών διαπραγματεύσεων 

έξι μήνες μετά τη διακυβερνητική. Όμως, η πορεία δεν είναι χωρtς εμπόδια και δεν 
κατέστη ακόμα τελεσίδικη. Δυστυχώς, υπάρχουν ακόμα κυβερνήσεις και πολιτικές 

δυνάμεις που συνδέουν το θέμα της ένταξης με τη λύση. Θα χρειασθεί πολύ συστη
ματική και σκληρή δουλειά, γLα να μετατρέψουμε αυτή την πορεία σε αδιαφιλονί

κητη. 

Εδώ θα συμφωνήσω με τον κ. Παπαδόπουλο. Θέλουμε την ένταξη, αλλά υπάρ
χουν κίνδυνοι, αν δεν πολιτευθούμε σωστά. Ναι, υπάρχουν κίνδυνοι να δεχτούμε 
τέτοιες παρεκκλίσεις από το ευρωπα·ίκό κεκτημένο, ώστε ή να μην μπούμε ή αν 

μπούμε, αυτά που δεχτήκαμε να μην είναι ανατρέψιμα. Γιατί πρέπει να αντιλη
φθούμε ένα πράγμα: Αν εμείς δεχτούμε παρεκκλισεις από το ευρωπα·ίκό κεκτημένο, 

η Ευρώπη θα μας δεχτεί, για να λύσει το πρόβλημα και θα πει: "Αν δεν μπορείτε να 

πάτε στην Κερύνεια, εσείς αποφασίσατε ότι δεν μπορείτε να πάτε". Ούτε και εγώ 
πιστεύω ότι αυτόματα θα λυθούν τα προβλήματα αυτά στο μέλλον. 

Θα πρέπει επίσης να εργασθούμε σκληρά, για να εξαναγκαστεί η Τουρκία να 
προσαρμοσθεί προς τις υποχρεώσεις της που πηγάζουν από την τελωνειακή ένωση. 

Έγινε. Κακώς. Τώρα όμως δεν είναι η ώρα απλώς, για να κάνουμε μεταθανάτιες 
αναλύσεις. Υπάρχουν σοβαρές δεσμεύσεις για την Τουρκία, ως μέλος της Ευρω

πα·ίκής Ένωσης, που απορρέουν από τις αποφάσεις των πολιτικών και των δικα

στικών οργάνων της Ευρώπης. Θα επαγρνπνούμε ή και πάλι θα έχουμε πολιτική 

καλού παιδιού; 

Η ευρωπα·ίκή προοπτική δεν πρέπει να αποτελέσει ανασχετικό παράγοντα της 

πορείας προς τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ, της παραμονής του θέματος στα 
πλαίσια του ΟΗΕ και της αξιοποίησης όλων των χωρών και περιφερειακών 

σωμάτων και ειδικά της Ρωσίας που επανέρχεται στο διεθνές πολιτικό προσκήνιο 

και της οποίας τα συμφέροντα δε νομίζω ότι συμπίπτουν με τις τουρκικές αξιώσεις 
και βλέψεις. Δε θα μπω σε ανάλυση, το έκανα, ίσως χρειαστεί να το κάνω και πάλι. 

Το αμυντικό δόγμα πράγματι υπήρξε μια σοβαρή θετική εξέλιξη, την οποία το 

Σοσιαλιστικό Κόμμα υπέδειξε αμέσως μετά την τουρκική επLδρομή και η οποία 
δυστυχώς καθυστέρησε πολύ. Παρ' όλ' αυτά, ναι, εγώ λέω ότι ήταν μια πολύ σωστή 
κυβερνητική ενέργεια η υλοποίηση ή αν θέλετε η υιοθέτηση του αμυντικού δόγματος. 
Όμως, έχω και μια παρατήρηση. Πέρα από τις θετικές στρατιωτικές επιπτώσεις, 

όλοι μας είπαμε ότι το αμυντικό δόγμα αυξάνει τις διαπραγματευτικές μας δυνατό
τητες. Αυτό δεν το αξιοποίησε η κυβέρνηση. Δεν είδα πιο διεκδικητική εξωτερική 

πολιτική. Δεν είδα την κυβέρνηση με βάση αυτό που λέχθηκε ότι θα σκεφτούν όλοι 
αν θα θέλουν έναν πόλεμο μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας, αν Οα Οέλουν ανωμαλία σε 
μια περιοχή, στην οποία έχουν ύψιστα οικονομικο-πολιτικά συμφέροντα, δεν είδα 

ότι υπήρξε αξιοποίηση αυτής της τρομακτικής δυνατότητας με στροφή προς μια 

έντονη, λογική και διεκδικητική εξωτερική πολιτική. Ούτε το "συναποφασίζουμε" 

έχει σωστά υλοποιηθεί, γιατί υπήρξαν περιπτώσεις, όπως στο Λονδίνο, όπου η 

κυπριακή κυβέρνηση αποφάσισε χωρίς προσυνεννόηση. 

Η διεύρυνση των σχέσεων με την Ελλάδα είναι θετική εξέλιξη και είναι 

γεγονός ότι υπήρξαν επανειλημμένες επισκέψεις υπουργών και άλλων αξιωμα

τούχων στην Κύπρο στο πρόσφατο παρελθόν, αλλά πρέπει να υπάρξει πιο ουσια-
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στικός συντονισμός, δεδομένου ότι η Ελλάδα όχι μόνο αποτελεί το φυσικό ισχυρό 

προστάτη του κυπριακού ελληνισμού, αλλά και δεδομένων των δυνατοτήτων που 

έχει μέσα στον ευρωπα·ίκό χώρο. Υπήρξε τελευταία μια κρίση, που ίσως να μην 

επέτρεπε αυτό που είπα. Αυτή η κρίση μετά τη γενναία απόφαση του Πρωθυ

πουργού Ανδρέα Παπανδρέου φαίνεται ότι τελειώνει, διότι έδωσε το πράσινο φως 

για την πορεία προς μια νέα πρωθυπουργική φυσιογνωμία, χωρtς ο ίδιος να φεύγει 

ολωσδιόλου από το πολιτικό προσκήνιο. Όλοι ευχόμαστε να μη φύγει, διότι ο 

Ανδρέας Παπανδρέου υπήρξε μια προσωπικότητα, η οποία σφράγισε και τις νεοελ

ληνικές εξελίξεις, αλλά σφράγισε κυρίως, έστω και με λάθη, όπως όλοι μας κάνουμε 

λάθη, μια πολύ πολύ θετική πολιτική, αναφορικά με το κυπριακό πρόβλημα και 

πιστεύω ότι η παρουσία του Ανδρέα Παπανδρέου σ' αυτό το θέμα υπήρξε καταλυ

τική. Ευχή όλων μας είναι να ξεπεραστεί αυτή η περίοδος της κρίσης και η νέα 

κυβέρνηση που θα προκύψει από το ΠΑΣΟΚ να στηριχθεί πάνω στις ίδιες αρχές που 

ο Ανδρέας Παπανδρέου, ως ιδρυτής και Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, έθεσε αναφορικά με 
τα εθνικά θέματα και ειδικά με το Κυπριακό. 

Στο εσωτερικό πρέπει επιτέλους να πάρουμε μια συγκεκριμένη απόφαση. 

Ενθαρρύνουμε ανοχή της κατοχής ή και συνεργασία με το κατοχικό καθεστώς, γιατί 

δεν μπορούμε να κάνουμε διαφορετικά ή μέσα στα πλαίσια μιας λογικής και οργα

νωμένης στρατηγικής εκφράζουμε την αντιπαράθεσή μας προς την κατοχή; Π ρέπει 

να πω ότι η εντύπωση είναι ότι όχι μονάχα έχει επέλθει εθισμός προς την κατοχή, 

αλλά επιπλέον ενθαρρύνεται η προσαρμογή προς τη "νομιμότητα" του σημερινού 

διχοτομικού status quo. Δε θα μπω σε παραδείγματα. Αν χρειαστεί, θα το κάνω στη 
δευτερολογία μου. 

Είναι καιρός να αντιληφθούμε ότι, αν δεν εγκαταλείψουμε τη μοιρολατρική 

υποταγή προς τα δήθεν μη διαφοροποιημένα σημερινά δεδομένα, αν δεν υιοθετή

σουμε διαδικασία που να προσαρμόζεται στην κατοχική υφή του κυπριακού 

δράματος, αν δεν υιοθετήσουμε μια πανεθνική aντικατοχική στρατηγική, αν δε 

δημιουργήσουμε το σωστό αγωνιστικό κλίμα, το Κυπριακό θα οδηγηθεί προς περαι
τέρω εκτροπές και θα παραμείνουμε στην ιστορία ως η γενιά που όχι μονάχα 

πρόδωσε τα οράματα του κυπριακού ελληνισμού, που ήδη έχουν ως ένα βαθμό πια 

καταστεί ανέφικτα και, ίσως η λέξη να εt ναι βαριά, άνοιξε το δρόμο προς τον εθνικό 

αφανισμό. 

Δεν τρέφουμε αισθήματα μισαλλοδοξίας. Αντίθετα. Μισούμε την κατοχή, 

αλλά αισθανόμαστε συμπόνοια για τους Τουρκοκύπριους, που στην ουσία αποτε
λούν τραγικά θύματα της ίδιας επιδρομικής δύναμης, της Τουρκίας. Όχι μονάχα δεν 

επιδιώκουμε παραβίαση των δικαιωμάτων τους ή μείωση της αξιοπρέπειας και της 

εθνικής τους ταυτότητας, αλλά αντίθετα είμαστε έτοιμοι να κατοχυρώσουμε δικαιώ

ματα, ακόμα και προνόμια, και να σεβαστούμε πλήρως την εθνική τους ταυτότητα 

και την αξιοπρέπειά τους. ΟΜΩΣ, με μεγάλα γράμματα, θέλουμε να κατοχυρώσουμε 

και τα δικαιώματα της πλειοψηφίας. Δεν μπορούμε να δεχτούμε ρατσιστικά καθε

στώτα, μέσα στα οποία τα δικαιώματα της πλειοψηφίας καταστρατηγούνται. Το 

είπα και πριν. Πολεμήσαμε, για να έχει ο Νέλσων Μαντέλα ένα καθεστώς, όπου 

κάθε άνθρωπος έχει τα ίδια δικαιώματα και δεν μπορούμε εμείς να δεχτούμε στη 

δική μας ευρωπα·ίκή πατρίδα καταστάσης, όπου θα υπάρχουν διαφοροποιημένα 

δικαιώματα και δυσμενείς διακρίσεις εναντίον της πλειοψηφίας. Επιδιώκουμε λύση 

-. 
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στη βάση δημοκρατικών αρχών, στη βάση του ισότιμου σεβασμού όλων των πολιτών, 

~ ανεξάρτητα από εθνική προέλευση ή θρησκεία. Και αυτό δεν ισχύει μόνο για τους 
Τουρκοκύπριους. Έχουμε υποχρέωση -και σε αυτό θα δώσουμε εξετάσεις- να βοηθή

σουμε σε όλους τους τομείς τη μαρωνίτικη και aρμένικη κοινότητα και τους Λατί

νους. Δίνουμε εξετάσεις, γιατί θα κριθούμε και για τα άλλα και πρέπει να περά

σουμε αυτές τις εξετάσεις με άριστα. 

Τώρα θα ασχοληθώ με τα οικονομικά θέματα. 

Η οικονομία μας παρουσιάζει τις ίδιες διαρθρωτικές αδυναμίες, στις οποίες 
το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ αναφέρθηκε επανειλημμένα. Το σχεδόν μονοδιά
στατο της οικονομίας μας (70%) μπορεί να μην ενέχει εμφανεί.ς για τους πολλούς 
κινδύνους, όμως στην πραγματικότητα αποτελεί μια πολύ επικίνδυνη λανθάνουσα 
νόσο. Οποιαδήποτε ανωμαλια, όχι μονάχα στην Κύπρο, στην περιοχή, όπως έγινε με 
τον Αραβικό Κόλπο, θα μπορούσε να επηρεάσει την τουριστική βιομηχανία και να 
οδηγήσει σε οικονομική κατάρρευση. Την aπευχόμαστε αλλά δεν εξαρτάται από 
εμάς. Αλλά ακόμα και χωρίς ανωμαλί.α, η συνέχιση αυτής της διάρθρωσης, θα έχει 
σοβαρές οικονομικές επιπτώσεις, γιατί, αν οι παραγωγικοί τομείς υποτονιστούν, 

πέραν της εξάρτησης από εξωγενείς παράγοντες, που ακόμα και με πολιτικές 

αποφάσεις θα μπορούν να επηρεάσουν την οικονομία μας -θυμάστε, όταν οι Αμερι

κάνοι είπαν να μην πηγαίνουν τουρίστες στην Ελλάδα για λόγους καθαρά πολιτικού 

εκβιασμού- η συρρίκνωση του γεωργοκτηνοτροφικού κλάδου και της βιομηχανίας θα 
ισοδυναμεί με εισαγωγές σχεδόν όλων των προ·ίόντων από το εξωτερικό και δε 

χρειάζεται φαντασία, για να αντιληφθεί κανείς τις συνέπειες μιας τέτοιας εξέλιξης. 

Το ερώτημα είναι: Υπάρχουν δυνατότητες στροφής προς μια πολυδιάστατη 
οικονομία; Η απάντηση είναι θετική, γιατί για μεν την κτηνοτροφία έχουμε τις 
κλιματολογικές συνθήκες και τις πρώτες ύλες, για δε τη βιομηχανία δεν έχουμε τις 

πρώτες ύλες, αλλά έχουμε το ανθρώπινο δυναμικό, το οποίο θα μπορούσε να 
στραφεί σε ειδικές μονάδες που στηρίζονται πάνω σε εξελιγμένη τεχνολογία. 

Πριν προχωρήσω στην εξέταση επί μέρους τομέων, θά ήθελα να τονίσω αυτό 

που μας διαφοροποιεί από την οικονομική πολιτική τόσο της σημ~ρινής όσο και 

προηγούμενων κυβερνήσεων πάνω σε κοσμοθεωριτική βάση, γιατί αυτό που λείπει 

από τη συζήτηση της Βουλής, πρέπει να το ομολογήσω, είναι μια σφαιρική προσέγ
γιση απόψεων, αντιλήψεων και προτάσεων. Δε συζητούμε κονδύλια για τον τάδε 
δρόμο, συζητούμε μια σφαιρική προσέγγιση κοινωνική και πρέπει να πω ότι, μετά 

την κατάρρευση των κομουνιστικών καθεστώτων της ανατολικής Ευρώπης, οι δυο 

προβαλλόμενες προσεγγίσεις των σύγχρονων προβλημάτων είναι η δεξιά νεοσυντη
ρητική, νεοφιλελεύθερη, κερδοκεντρική αντίληψη με εξιδανίκευση των νόμων της 

αγοράς, χωρίς κοινωνική ουσιαστικά παρέμβαση, θεοποίηση και η ανθρωποκεντρική 

προσέγγιση του δημοκρατικού σοσιαλισμού που δέχεται νόμους αγοράς, αλλά 
κοινωνικής αγοράς, που στρέφεται προς μια κοινωνία αλληλεγγύης. Για να το 

κάνεις, πρέπει να έχεις κοινωνικό κεφάλαιο και για να έχεις κοινωνικό κεφάλαιο 
πρέπει να το πάρεις από τις τάξεις που μπορούν να παράσχουν το κοινωνικό κεφά
λαιο. Γι' αυτό, λέω ότι συγκρούεται με τις δεξιές κερδοκεντρικές αντιλήψεις για 

δημιουργία ικανοποιητικού κεφαλαίου, για να δώσει κοινωνικές παροχές, ενθάρ

ρυνση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας -γιατί αποδείχΟηκε ότι, χωρίς την ενθάρρυνση 
της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, δεν υπάρχει σωστή παραγωγικότητα, αλλά όχι προς 
κοινωνία πολλών ταχυτήτων- και προς εξυπηρέτηση του συνολικού φάσματος των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων. Τα είπα πολλές φορές, δε Οα τα επαναλάβω. 
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Θα πω μόνο κάτι που δε φαίνεται να σχετίζεται άμεσα με τη σημερινή 
κυπριακή πραγματικότητα, αλλά όμως θα το αντιμετωπίσουμε, ιδιαίτερα αν θα 
μπούμε στην Ευρώπη κι όταν θα μπούμε: Με την τεχνολογική ανάπτυξη μειώνεται ο 
χρόνος που απαιτείται για την παραγωγή προ"ίόντων. Τι σημαίνει αυτό το πράγμα; 
Αυτό σημαίνει ότι πρέπει ένα καθεστώς ή να δεχτεί να μειώσει τις ώρες εργασίας, 

χωρίς να μειώσει τα εισοδήματα των εργαζομtνων, γιατί θα υπάρξει ανωμαλία, ή θα 
έχει ένα τεράστιο ποσοστό ανεργίας. Κι αν έχει ένα τεράστιο ποσοστό ανεργίας και 
πληρώνει σωστές κοινωνικές παροχές, θα είναι χειρότερο, παρά αν μειώσει τις ώρες 
εργασίας. Άρα θα έχει μια κοινωνική ανωμαλία. Να, γιατί πιστεύω ειλικρινά ότι 
κερδοκεντρικά καθεστώτα αδυνατούν να αξιοποιήσουν την τεχνολογική πρόοδο και 
προτιμούν να μην υπάρχει τεχνολογική ανάπτυξη, όπως συνέβη σε μερικές περιπτώ
σεις και σε καθεστώτα της Ανατολικής Ευρώπης, παρά να αντιμετωπίσουν αυτό το 

φαινόμενο. 

Όπως είπα, στην Κύπρο αυτή τη στιγμή το πρόβλημα δεν υπάρχει, γιατί δεν 

έχουμε ανεργία, όμως θα ήταν σφάλμα να μην αντιμετωπίσουμε από τώρα κάποιες 
προδιαγραφές για αντιμετώπιση ενός τέτοιου προβλήματος, αφού λέμε ότι Οέλουμε 
να προσαρμοστούμε προς το ευρωπαΊ:κό γίγνεσθαι. 

Επίσης, θέλω να πω κάτι. Επειδή πολλές φορές μιλούμε για την ανάγκη 

προσαρμογής προς την Ευρώπη, θα πρέπει να πω, όταν μιλούμε να μιλούμε επί 
συνολικού επιπέδου, γιατί κάποιες φορές κάνουμε συγκρίσεις αριθμών και ξεχνούμε 
ποιες είναι οι κοινωνικές παροχές στην Ευρώπη και ποιες είναι οι δικές μας. Όταν 

περηφανευόμαστε ότι το κατά κεφαλή εισόδημα είναι πάνω από $15.000, ας πούμε 
και ποιες είναι οι κοινωνικές παροχές. Χαμηλές συντάξεις σε σημείο που αν δεν 
υπήρχε οικογενειακή βοήθεια, το ποσοστό των Κυπρίων πολιτών που θα αντιμετώ
πιζε προβλήματα πραγματικής φτώχειας, μέχρι σημείου που να μην μπορεί ... υπάρ
χουν και τώρα, αλλά το ποσοστό θα ήταν τεράστιο, αν δεν υπήρχε η οικογενειακή 
συμβολή. Μια κοινωνία δε στηρίζεται ούτε στην ατομική συμβολή, για να λύσει 
κοινωνικά προβλήματα, ούτε στην οικογενειακή. Θα πρέπει να τα λύει με βάση τις 
κοινωνικές παροχές. Το ίδιο ισχύει για άλλους τομείς όπως υγεία, στέγη, αλλά δε 

θα μπω σε λεπτομέρειες. 

Θέλω να χαιρετίσω την κοινωνική σύνταξη, αλλά και να πω ότι δεν πρέπει να 

αφαιρείται το εισόδημα από το οικογενειακό εισόδημα του συζύγου, γιατί τότε τα 
ποσά που λέχθηκε ότι θα παραχωρηθούν με την κοινωνική σύνταξη πραγματικά 
συρρικνώνονται σε πολύ μεγάλο βαθμό. Πολύτεκνοι, αυτοτελώς εργαζόμενοι που 
δεν έχουν τα ίδια δικαιώματα με τους εργαζόμενους, ενώ στην Ευρώπη ισχύουν για 
όλους τους πολίτες τα ίδια δικαιώματα. Επιδόματα ανεργίας για εκείνους που για 
πρώτη φορά εγγράφονται στους καταλόγους. Τα έχουμε; Ένας επιστήμονας ο 

οποίος τελείωσε, αν δεν έχει δουλέψει, δεν είναι άνεργος. Τι είναι, αφού δε βρίσκει 

δουλειά; 

Θέλω να επαναλάβω και φέτος ότι καταψήφιση των προυπολογισμών δε 
σημαίνει μηδενισμό των κυβερνητικών επιτευγμάτων, γιατί αυτό θα ήταν άρνηση ή 

δε σημαίνει ότι δεν υπάρχουν τομείς, στους οποίους σημειώθηκε πρόοδος. Σημαίνει 
μια άλλη σφαιρική θεώρηση των κοινωνικο-οικονομικών θεμάτων, μια άλλη σφαι

ρική θεώρηση μιας άλλης μορφής κοινωνίας με ενίσχυση του ατομικού κινήτρου, 
αλλά και με αλληλεγγύη προς τους μη προνομιούχους. Μιας κοινωνίας με σωστές 

κοινωνικές αρχές που στοχεύει σε ανύψωση του βιοτικού επιπέδου, αλλά δεν 
προβάλλει ως πρότυπα τα καταναλωτικά, πολύ περισσότερο όταν η πατρίδα αντιμε-
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τωπtζει εθνικούς κινδύνους. Θέλουμε μια κοινωνία που τιμά τους πολίτες που 
αναλίσκονται για την πατρίδα και τα κοινά, που προβάλλει πολιτικο-ηθικές αξίες, 
οι οποίες δημιουργούν το σωστό κλίμα για απελευθέρωση των κατεχομένων και 

αποκατάσταση των δικαιωμάτων. 

Η στροφή προς τα καταναλωτικά πρότυπα, η ανατροπή αξιών, η ισοπέδωση 

των πολιτικών ηγεσιών και όταν ακόμα διαφωνούν ριζικά μεταξύ τους -φταίει η 
πολιτική ηγεσία, λες και η πολιτική ηγεσία είναι συλλογικό όργανο λήψεως 
ομόφωνων αποφάσεων- η υιοθέτηση διαδικασιών για το εθνικό μας θέμα που 

οδηγούν σε επανειλημμένα αδιέξοδα, στρέφουν μεγάλο ποσοστό πολιτών σε αποπο
λιτικοποίηση, πράγμα που βολεύει όσους θέλουν λύσεις ερήμην του λαού και εννοώ 

κυρίως τους ξένους. Η αποπολιτικοποίηση είναι χειρότερη και από την κακή 

επιλογή, γιατί όταν ο πολίτης έχει μια κακή επιλογή και απογοητευθεί, θέλω να 
ελπίζω ότι αναζητά μια άλλη επιλογή, αλλά παραμένει ενεργός πολtτης. 

Περαιτέρω, η αναξιοκρατία, το καρκίνωμα του ρουσφετιού, η κομματικο

ποίηση του κρατικού μηχανισμού, συμπεριλαμβανομένης και της αστυνομίας, πλήτ
τουν και την αποτελεσματικότητα της κυβερνητικής μηχανής και την αξιοπρέπεια 

του πολίτη. Θα πρέπει να υιοθετηθούν μετρήσιμα κριτήρια και είμαι πρόθυμος να 

προσυπογράψω, άλλωστε ήταν επανειλημμένη δική μας εισήγηση αυτό που είπε ο 
κ. Μάτσης για τη δημιουργία ανεξάρτητων επιτροπών. Έχω και συγκεκριμένη 

πρόταση, με ανοικτές συνεδρίες η Βουλή να ακούει ποιοι θα είναι αυτοί, όπως 

γίνεται σε πολλά προεδρικά καθεστώτα, ώστε να βρούμε τους καταλληλότερους, οι 
οποίοι θα μπορούσαν να αναλάβουν τα θέματα των διορισμών, των προβιβασμών, 
των τοποθετήσεων. Μόνο έτσι θα ξαναδώσουμε στον πολίτη αξιοπρέJ-τ:εια. Καλή 

είναι η ποινικοποίηση, αλλά εγώ αμφιβάλλω αν θα έχει αποτελέσματα. Θα την 
ψηφίσω, δεν είναι αυτό το πρόβλημα. Αυτό που χρειάζεται είναι η απούσα πολιτική 

βούληση. 

Και για να μη φαίνεται ότι κάνουμε μόνο κριτική στην κυβέρνηση, θα 
αναφερθώ στους ημικρατικούς οργανισμούς,όπου η κατάσταση είναι ανάλογη και 
χειρότερη. Και στη διοίκηση αυτών των οργανισμών μετέχουν και τα κόμματα, 

έστω και αν πάντα υπέρτερη είναι η παρουσία των κυβερνώντων κομμάτων και 

τώρα των συγκυβερνώντων. Πιστεύω ότι τα κόμματα δεν πρέπει να μετέχουν στη 

διοίκηση, δεν πρέπει να είναι μέλη των διοικητικών συμβουλίων. Θα πρέπει να 

έχουν παρατηρητές, για να μπορούν να επιβλέπουν, διότι όταν μετέχουν στα διοικη

τικά συμβούλια χάνουν τον ελεγκτικό τους ρόλο. Αυτά τα συμβούλια να συστήνο

νται με τα ίδια αξιοκρατικά κριτήρια και με ανοικτές ακροάσεις μέσα στη Βουλή, η 
οποία πρέπει, όπως γίνεται ακόμα και για τους πρέσβεις στην Αμερική, να δίνει τη 
συγκατάθεσή της για ανεξάρτητους ανθρώπους που θα αναλάβουν, ώστε να μην 

καθίστανται μονοκομματικά συμβούλια των εκάστοτε κυβερνώντων. Διότι τότε, 

αντί να διορθώσουμε το κακό, θα το κάνουμε ακόμα χειρότερο. Θα ήθελα επίσης να 

μετέχουν και οι εργαζόμενοι σε αυτά τα συμβούλια. 

Σε αυτό το σημείο θα σταθώ στους διαφαινόμενους κινδύνους ιδιωτικοποιή
σεων μονοπωλιακών κλάδων της οικονομίας, που σήμερα βρίσκονται υπό κρατικό 

έλεγχο. Τομείς ανταγωνιστικοί εί.ναι φυσικό να βρίσκονται ακόμα και να αποδίδο
νται στον ιδιωτικό τομέα. Όμως η ιδιωτικοποίηση των ελάχιστων στην Κύπρο 

τομέων που σήμερα λειτουργούν ως ημικρατικοί οργανισμοί, θα αποβεί. σε βάρος 

Ι ι 
li 
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του κοινωνικού προορισμού αυτών των μονάδων, γιατί δεν υπάρχουν κερδοσκο-
πικοί οργανισμοί που θα κάνουν ανάπτυξη μη παραγωγική, και αν ακόμα δια νομο- ..,. 
θεσίας τους την επιβάλουμε, γιατί υπήρξαν τοποθετήσεις να τους επιβάλουμε να 

κάνουν τις άλφα και βήτα αναπτύξεις. Να μου επιτραπεί να πω ότι είναι ωραία 

θεωρία, αλλά δεν τη βλέπω να εφαρμόζεται. Αυτό θα αποβεί ακόμα και σε βάρος 

του πολίτη. Είναι δυνατό στα πρώτα στάδια να φαίνεται ότι το κόστος υπηρεσιών 

για τον πολίτη θα είναι μικρότερο, όμως αργότερα, σε τελική ανάλυση, θα αποβεί 
πολύ μεγαλύτερο και δε θα είναι μόνο σε βάρος του μη προνομιούχου πολίτη αλλά 
και σε βάρος των επιχειρήσεων, οι οποίες θα έχουν να πληρώσουν πολύ αυξημένα 
ποσοστό για τις υπηρεσίες που θα απολαμβάνουν. Υπάρχουν τομείς, ιδιαίτερα 

μονάδες ψηλής τεχνολογίας που δεν υφίστανται τώρα, στις οποίες θα μπορούσε να 

υπάρξει μικτός χαρακτήρας, κρατικός και ιδιωτικός, ακόμα και με τη διαχείριση 

στα χέρια του ιδιωτικού τομέα και ο κρατικός τομέας να έχει την κεφαλαιουχική 

παρουσία και φυσικά τα έσοδα. 

Υπάρχει και ένας άλλος κίνδυνος για την οικονομία. Νομίζω πως αναφέρθηκε 

ήδη από τον κ. Παπαδόπουλο. Η υπερσυγκέντρωση μονάδων, πολλές φορές 

ζωτικών, σε συγκεκριμένα άτομα. Θα πρέπει να παραδεχθούμε ότι η aντιμονοπω

λιακή μας νομοθεσία είναι ανεπαρκής και ακόμα και αυτή δεν υλοποιείται και θα 

πρέπει να υιοθετήσουμε μια ολοκληρωμένη νομοθεσία. Λέχθηκε για 5%. Αν βρεθεί 
ότι άλλο μέλος της οικογένειας στην Ευρώπη ή και στην Αμερική μετέχει εκεί που 

δεν πρέπει να μετέχει, οι ποινές είναι πολύ αυστηρές. Σε εμάς εδώ μετέχει με 5% ο 
άνδρας, με 5% η γυναίκα, με 5% ο γυιος, με 5% η κόρη, με 5% ο πεθερός, με 5% η 
πεθερά και στο τέλος αυτό που ονομάζεται δημόσια εταιρεία είναι ιδιωτική εται

ρεία. Θα πρέπει να πω ότι αυτά τα καρτέλ δεν είναι τωρινά και είμαι υποχρεωμένος 

να αναφέρω ότι η προηγούμενη κυβέρνηση συμβούλευσε καρτέλ τραπεζικό με τους 

συνεργατικούς οργανισμούς. Πού πάμε, αν είναι κυβερνητική πολιτική όχι η aντι

μονοπωλιακή αλλά η μονοπωλιακή; 

Το ίδιο ισχύει για το χρηματιστήριο με τις ενδο-οικογενειακές διευθετήσεις και 
με παραγκωνισμό των επαγγελματιών, των ενδιαφερομένων, αλλά και του απλού 

επενδυτή. Αυτό γίνεται σήμερα και είχαμε το τελευταίο παράδειγμα ορισμένες 

μετοχές να ανεβοκατεβαίνουν όχι για λόγους προσφοράς και ζήτησης, αλλά για 

λόγους καθαρά aποκόμισης παράνομων κερδών, πράγμα που σε οποιαδήποτε άλλη 

χώρα θα επέσυρε ποινικές ευθύνες. 

Το τραπεζικό σύστημα πρέπει να ενταχθεί στην εξυπηρέτηση του οποιουδή

ποτε ευρύτερου σχεδίου ανάπτυξης και ταυτόχρονα θα πρέπει να αποκλεισθούν 

τρόποι τεχνητής εξόγκωσης των τόκων, πράγμα που πλήττει και τον πολίτη αλλά 

και την επιχειρηματική δραστηριότητα. 

Το θέμα του περιβάλλοντος αποτελεί σήμερα ένα από τα πιο ουσιώδη διεθνή 

προβλήματα και φυσικά και τοπικά. Πάλι θα μιλήσω ως σοσιαλιστής, με την άδειά 

σας. Κερδοκεντρικά συστήματα και υποανάπτυξη ταλαιπωρούν το περιβάλλον. 

Χρειάζεται να υπάρχει ανθρωποκεντρική προσέγγιση για ποιότητα ζωής και σοσια

λιστική προσέγγιση για προστασία του περιβάλλοντος. Στην Κύπρο η κατάσταση 

έχει πάρει δραματικές διαστάσεις. Κινδυνεύουμε να μετατραπούμε σε χώρα χωρίς 

πράσινο και χωρίς περιβαλοντικά aξιοποιήσιμες ακτές, χωρίς εθνικά πάρκα και 

χωρίς άγρια ζωή. Κάποιος χιουμορίστας στη Λεμεσό έβαλε ένα τόξο και έγραψε: 
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"από εδώ φτάνεις σε ακτή", διότι όλα τα άλλα είναι υπό ιδιωτική επιτήρηση. Πέραν 

των επιπτώσεων στην ποιότητα ζωής, θα πρέπει να επισημάνουμε ότι ακόμα και ο 

τουρισμός, εν ονόματι του οποίου γίνονται οι παραβιάσεις, θα καταστραφεί, αν δεν 

προσέξουμε. 

Για όλα αυτά τα θέματα δε θα σας ταλαιπωρήσω πολύ, γιατί. θα καταθέσουμε 

με το πρόγραμμά μας προς το λαό ολοκληρωμένες τοποθετήσεις. 

Στη σύγχρονη κοινωνία τα μέσα μαζικής επικοινωνίας αποτελούν ίσως την πιο 

ισχυρή μορφή εξουσίας και το αντιλαμβανόματε όλοι, ιδιαίτερα εμείς. Η πολυ

φωνία είναι επιθυμητή, απαραίτητη και πρέπει να ενθαρρυνθεί. Όμως, ταυτόχρονα 

τα ελεγχόμενα από το κράτος μέσα πρέπει να ενισχυθούν, γιατί είναι φυσικό να 
αντιμετωπίζουν δυσχέρειες υπέρτερες από αυτές που αντιμετωπίζουν τα ιδιωτικά. 

Περαιτέρω, πρέπει να αποτελούν τη φωνή όχι των εκάστοτε κυβερνώντων αλλά του 
λαού και να είναι στρατευμένα στην εξυπηρέτηση των βασικών στόχων της χώρας 

και όχι οποιουδήποτε κόμματος και στη δική μας περίπτωση στην εξυπηρέτηση του 
αγώνα μας για ουσιαστική ελευθερία. Η ύπαρξη ενός νομικού κατοχυρωμένου 

κώδικα για όλα τα μέσα επικοινωνίας είναι άμεσο καθήκον. Στην Ελλάδα είναι 

πάρα πολύ αυστηρός και είναι αρκετά ικανοποιητικός. 

Προετοιμαζόμαστε για είσοδο στην Ευρώπη και αυτό ασφαλώς προUποθέτει 

προσαρμογή πολλών τομέων της οικονομίας μας, αν θέλουμε να επιβιώσουμε και να 
προοδεύσουμε μέσα στον ευρωπα·cκό χώρο. Χρειαζόμαστε μια νέα βιομηχανική 

πολιτική που θα προχωρεί σε υπέρβαση της καΟιερωμένης στάθμης χαμηλής τεχνο
λογίας. Και αυτό μπορεί να γίνει με τη συνεργασία με ευρωπα·cκές μονάδες ή με την 

εξειδίκευση ψηλής τεχνολογίας. Το είπα πολλές φορές, το είχαμε στην Κούβα με τη 

βιογενετική μονάδα. Ιδιαίτερα, αυτό θα προσελκύσει και το ανώτερο ανθρώπινο 

δυναμικό της διασποράς. Χρειάζεται κρατική βοήθεια προς αυτή την κατεύθυνση 

και ολοκληρωμένο σχέδιο, κι εμείς είμαστε πρόθυμοι να συνεισφέρουμε σε αυτή την 
κρατική βοήθεια. 

Το ίδιο ισχύει για την αγροτική μας πολιτική και την ανάγκη αξιοποίησης 

προ"Cόντων, που λόγω κλιματολογικών συνθηκών ευνοούνται είτε ως πρώιμα είτε ως 

ποιοτικώς υπέρτερα. Και για τους δύο τομείς χρειαζόμαστε μια ολοκληρωμένη 

εμπορική πολιτική και εξεύρεση αγορών με κυβερνητική πρωτοβουλία. Ξέρω τις 
δυσχέρειες που υπάρχουν και που τώρα με τη συμφωνία GΑΠ γίνονται μεγαλύ

τερες, όμως υπάρχουν τρόποι εκβιασμού μιας αγοράς, όπως είναι η ιαπωνική, η 

οποία από την Κύπρο εξάγει πολλές δεκάδες εκατομμυρίων και στην Κύπρο εισάγει 

μερικές εκατοντάδες χιλιάδες απλώς. Θα πρέπει να στραφούμε σε σύγχρονες μεθό

δους παραγωγής και μέτρα για προστασία της ποιότητας, της ασφάλειας και της 

ανταγωνιστικότητας και αποφυγή της κατάχρησης φυτοφαρμάκων και κτηνιατρικών 

φαρμάκων, γιατί αυτό όχι μόνο θα καταστρέψει τη δική μας υγεία, θα καταστρέψει 

και την αγορά μας στο εξωτερικό, γιατί αν γίνει αντιληπτό ότι περνούμε ορισμένους 

στόχους, πολύ φοβούμαι ότι θα αντιμετωπίσουμε προβλήματα. Όμως, η ανάγκη 
προσαρμογής προς το ευρωπα·cκό γίγνεσθαι δεν πρέπει να χρησιμοποιείται προσχη
ματικά από τη συγκυβέρνηση, για ενέργειες που δεν υποβάλλονται από την εντα
ξιακή πορεία. 

Η σχεδόν βέβαιη αύξηση του ΦΠΑ, μετά τις βουλευτικές εκλογές, γιατί τώρα 

κανένας δεν τολμά να τον αυξήσει, δεν είναι όπως αφήνεται να νοηθεί μια ενέργεια 

που υποβάλλεται από την ευρωπα"Cκή προσαρμογή. Αποτελεί απλώς εύκολη μέθοδο 

ι ι 
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διασφάλισης κρατικών εσόδων, με μεθόδους που πλήττουν κυρίως τα χαμηλά εισο-

δηματικά στρώματα. Χώρες που έγιναν μέλη της Ευρωπα·ι:κής Ένωσης είχαν ~ 

περίοδο χάριτος γ ω προσαρμογή γύρω από αυτά τα θέματα. Άλλωστε η προσαρ-

μογή πρέπει να συνδεθεί και με τα ωφελήματα που προκύπτουν από την ένταξη. Όχι 

να κάνουμε όλες τις προσαρμογές -και συμφωνώ ότι δε θα είναι πλέον aντιστρέ-

ψιμες- και μετά να έχουμε προβλήματα, αν τυχόν δεν καταφέρουμε να μπούμε στην 

Ευρωπα·ι:κή Ένωση, που ελπίζω να μην είναι βέβαια η περίπτωση. Πρέπει να γίνεται 

επίσης σε σύγκριση με τις κοινωνικές υπηρεσίες, όπως προσφέρονται στην Ευρώπη. 

Το 1995 εισπράχθηκαν !210 εκ. από το ΦΠΑ, για το \996 η είσπραξη υπολογί
ζεται σε ί230 εκ. Το ερώτημα είναι: Πόσο ποσοστό του εισπραττόμενου ΦΠΑ από 

τον πολίτη καταλήγει στα κυβερνητικά ταμεία και πόσο παραμένει στα χέρια 

ιδιωτών, οι οποίοι, ενώ εισπράττουν, δεν πληρώνουν; Ξέρο τις δυσχέρειες. 

Θέλουμε ένα ολοκληρωμένο σχέδιο και πρόταση ότι αυτό δεν πρόκεται να γίνει. Θα 

ήταν αδιανόητο ο πολίτης να ενισχύει ουσιαστικά τους φοροφυγάδες. Και ενώ η 

κυβέρνηση μεθοδεύει μεθόδους aπομύζησης εισοδημάτων, φαίνεται να φλερτάρει και 

με τη διαφοροποίηση της ΑΤ Α και να υποβιβάσει έτσι την αγοραστική δύναμη των 

εισοδημάτων. Χρειάζεται ενίσχυση η βιομηχανία και πρέπει να δοθεί, γιατί είναι 

γεγονός, όχι όμως σε βάρος των εργοδοτουμένων. Υπάρχουν μέθοδοι. Αν υπήρχε 

μια πολιτική τιμών και εισοδημάτων, με ουσιαστικό έλεγχο τιμών, και υπάρχουν 

τρόποι, έστω και αν έχουμε κάποιες νομικές δυσχέρειες, τότε και η τιμαριθμική 

αύξηση θα ήταν πολύ μικρότερη. 

Θα στραφώ προς ορισμένα νέα ανησυχητικά κοινωνικά φαινόμενα: Την αυξα

νόμενη χρήση ναρκωτικών και το οργανωμένο έγκλημα. Θα ήταν υπεραπλούστευση 

να τα αντιμετωπίζουμε ως μεμονωμένα φαινόμενα. Θα πρέπη να αναζητήσουμε τα 

αίτια. Μια κοινωνία που αντιμετωπίζει άμεσους εθνικούς κινδύνους, που η 

προσοχή της θα έπρεπε να είναι στραμμένη στον αγώνα για εθνική επιβίωση, πώς 

δημιουργεί τάσεις προς τις κατευθύνσεις που έχω προαναφέρει; Η ανατροπή 

ηθικών αξιών, η αναξιοκρατία και ο εξευτελισμός του πολίτη, τα καταναλωτικά 
πρότυπα, ο εύκολος χρηματισμός της παραοικονομίας, τα ναρκωτικά, τα πορνεία, 

ασφαλώς και μερικά που δεν μπορούμε να αποφύγουμε, ο τουρισμός, αποτελούν 

μερικά από τα γενεσιουργά αίτια αυτών των φαινομένων. 

Αναφορικά με την αδυναμία καταστολής του οργανωμένου εγκλήματος, θα 

πρέπει και πάλι να διερευνήσουμε τα αίτια. Τον κομματικό παρεμβατισμό όλων των 

κατά καιρούς κυβερνησάντων ή συγκυβερνησάντων κομμάτων. Έτσι, προαγωγές, 

μεταθέσεις, τοποθετήσεις εγίνονταν με κομματικά κριτήρια και αυτό έπληττε και την 

πειθαρχία και την αποδοτικότητα της αστυνομίας. Και τώρα γίνεται μια ακόμα πιο 

εκτεταμένη προσπάθεια πλήρους κομματικοποίησης του αστυνομικού σώματος. 

Έχουμε πληροφορίες ότι σε κάθε αστυνομική διεύθυνση υπάρχει κομματικός υπευ

θυνος, για να κατευθύνει τα πάντα. Έτσι, καλά στελέχη της αστυνομίας μοιραία 

οδηγούνται προς παραιτήσεις ή παραγκωνισμό. 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ενδιαφέρεται για μια κοινωνία ομαλότητας και ασφά

λειας που αρμόζει στο φιλήσυχο Κύπριο πολίτη. Το οργανωμένο έγκλημα πρέπει να 

παταχθεί όσο ακόμα υπάρχουν τα περιθώρια. Διορισμοί, προβιβασμοί και τοποθε

τήσεις να ανατεθούν σε ειδική ανεξάρτητη επιτροπή με συγκατάθεση της Βουλής. 

Να βελτιωθούν τα μετρήσιμα κριτήρια. Να μετακληθούν ειδικοί. Να σχηματισθεί 
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ειδικό σώμα. Να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη του κοινού προς την αστυνομία, 

ώστε ο πολίτης να προσφέρει πληροφορίες και να υπάρχουν όλα τα μέτρα προστα

σίας του. Θα πρέπει επίσης να τονιστεί ότι οι αμετροεπείς δηλώσεις των κυβερνώ

ντων δυστυχώς έπληξαν το κύρος ολόκληρου του αστυνομικού σώματος, ακόμα και 

την καλή φήμη της Κύπρου στο εξωτερικό. CNN και BBC ασχολούνται όχι μόνο με 
το έγκλημα στην Κύπρο, αλλά λένε: "τι γίνεται, υπάρχει αστυνομία"; Αυτή η φοβία 

να μη μετατραπεί και σε μια αντιοικονομική τοποθέτηση. Αν μερικοί αστυνομικοί 

παρανομούν, και φαίνεται ότι υπάρχουν, είτε με κακοποιήσεις είτε με συμμετοχή σε 

εγκλήματα, να τιμωρηθούν αμέσως παραδειγματικά με τις νόμιμες διαδικασίες. Η 

γενίκευση ευθυνών για ολόκληρο το αστυνομικό σώμα αποτελεί απαράδεκτη συμπε

ριφορά εκ μέρους της κυβέρνησης. Μέτρα ναι, αλλά τα κατάλληλα. 

Να θεραπεύσουμε όμως και τα αίτια. Να αναστηλώσουμε αξίες, να στρέψουμε 

την προσοχή του πολίτη στα ουσιαστικά εθνικά και κοινωνικά προβλήματα, να τον 

καταστήσουμε κοινωνό στο χειρισμό των θεμάτων του, να καταπολεμήσουμε, το λέω 

για πολλοστή φορά, τα καταναλωτικά πρότυπα, να δημιουργήσουμε σωστές 

συνθήκες αξιοποίησης του ελεύθερου χρόνου, να εδραιώσουμε την αξιοκρατία και 

να έχουμε ως γνώμονα το σεβασμό όλων των πολιτών ανεξάρτητα από ιδεολογική 

τοποθέτηση. Να ασχοληθούμε με κατανόηση με τα προβλήματα της νέας γενιάς. Να 

απαλλαγούμε από την αναχρονιστική αντίληψη ότι η νέα γενιά δε στρέφεται προς 

ηθικές αξίες. Αντιθετα. Κάθε νέα γενιά είναι καλύτερη από την προηγούμενη, 

αλλιώτικα δε θα υπήρχε πρόοδος. Να αντιληφθούμε ότι η γυναίκα δεν έχει μόνο ίσα 

δικαιώματα, αλλά είναι απόλυτα ίσης αξίας με τον άνδρα και θα πρέπει να βρει τη 
θέση της σε όλους τους τομείς δραστηριότητας και ιδιαίτερα στα κέντρα λήψης 

αποφάσεων. 

Θα τελειώσω με αναφορά στα άμεσά μας καθήκοντα, όπως προκύπτουν από τη 

σύγχρονη κυπριακή πραγματικότητα. Αυτή τη στιγμή στο εθνικό μας θέμα αντιμετω

πίζουμε μια σχετική στασιμότητα με κύρια αναμονή την εκδήλωση της αμερικανικής 

πρωτοβουλίας. τι μπορούμε να προβλέψουμε για το περιεχόμενο της αμερικανικής 
πρωτοβουλίας; Το αμερικανικό ερωτηματολόγιο- θεματολόγιο-σχέδιο μας δίνει την 

πρώτη ένδειξη. Προτεραιότητα στα ΜΟΕ και θέματα κυριαρχίας. Η χαρά του 

κ. Μπίτι και του κ. Γκας για τις προτάσεις Ντενκτάς επιβεβαιώνουν την καχυποψία 

για το επίκεντρο της αμερικανικής πρωτοβουλίας. Ο Ντενκτάς προτείνει χωριστές 
κυριαρχίες με αντάλλαγμα την εκ μέρους του προσυπογραφή της ένταξης της 

Κύπρου στην Ευρωπα·ι:κή Ένωση μετά τη λύση. Δηλαδή όλα δικά του. Αντί λοιπόν 

να στραφούν προς τον Ντενκτάς, εκφράζουν ευαρέσκεια και με αυτό τον τρόπο 

ενθαρρύνουν περαιτέρω αδιαλλαξία της τουρκικής πλευράς, σε σημείο που να εκτο

ξεύονται απειλές από την τουρκική κυβέρνηση της κυρίας Τσιλέρ ότι, αν γίνει 

ένταξη, Οα ενσωματωθούν τα κατεχόμενα με την Τουρκία και τελευταία με το 

ανακοινωθέν Ντεμιρέλ-Ντενκτάς, το οποίο λέει ότι τότε μόνο η Κύπρος μπορεί να 

μπει στην Ευρωπα·ι:κή Ένωση, όταν θα μπει και η Τουρκία. Αν, υπό αυτές τις προίJ

ποθέσεις, αφεθεί χωρίς δική μας παρέμβαση η εκδήλωση της αμερικανικής πρωτο

βουλιας, είναι σαφές τι θα συζητούμε. 

Και ρωτάω: Θέλουμε αυτά να είναι τα υπό συζήτηση θέματα; Α ν όχι, τι 

κάνουμε; Θα πρέπει άμεσα να αρχίσουν αποστολές στις ΗΠΑ και ιδιαίτερα στο 

κογκρέσο, για να διαμηνύσουμε ότι μια τέτοια πρωτοβουλία όχι μονάχα δε θα 
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οδηγήσει προς λύση, αλλά θα επιδεινώσει την κατάσταση σε μια περιοχή που τους 

ενδιαφέρει άμεσα και ότι το κογκρέσο θα πρέπει να εμμείνει στη δική του πρόσφατη 

απόφαση για αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων. Να καταδείξουμε ότι αντί

παλη πλευρά είναι η Τουρκία. Να προβάλουμε την πρόταση μας για αποστρατικο

ποίηση. Να τονίσουμε ότι, για να είναι βιώσιμη μια λύση, πρέπει να στηρίζεται σε 

αρχές δικαίου και δημοκρατίας. Να αξιοποιήσουμε το ελληνοαμερικανικό στοιχείο 

και μάλιστα ενόψει των αμερικανικών εκλογών. Να εμπλέξουμε την Ευρώπη στη 

βάση των αποφάσεων του Ευρωκοινοβουλίου. Αντιλαμβάνομαι ότι θα έχουμε 

σύντομα εκπρόσωπο. Να συντονιστούμε με την Ελλάδα, που ως μέλος της Ευρω

πα·ίκής Ένωσης έχει ειδικά δικαιώματα. Όλα αυτά τώρα. Άμεσα. Να μην προφασι

στούμε την προεκλογική περίοδο, γιατί δε μας παίρνει ο χρόνος. Των εκλογών και 

των κομμάτων προηγείται η πατρίδα. Να καταγγείλουμε την Τουcκία στα αρμόδια 

σώματα για το θέμα των αγνοουμένων και των εγκλωβισμένων. 

Πριν μπω σε μερικές παρατηρήσεις πάνω στην ομιλια του Υπουργού Οικονο

μικών, θα ήθελα λακωνικά να ανακεφαλαιώσω και μερικές οικονομικές ουσιώδεις 

παρατηρήσεις. Θα πρέπει να παραδεχτούμε ότι η Κύπρος δυστυχώς γίνεται παρά

δειγμα κοινωνίας δ'ύο ταχυτήτων, με ψηλό κατά κεφαλή εισόδημα, χαμηλές κοινω

νικές παροχές και με αρκετό ποσοστό πολιτών να αντιμετωπίζει δραματικά οικονο

μικά προβλήματα. Θα επαναλάβω το του Γεωργίου Παπανδρέου: "Οι αριθμοί 

ευημερούν, αν ευημερούν, αλλά όχι ο μέσος πολίτης." 

Είναι χαρακτηριστικό ότι το 1994 το Ακάθαριστο Εγχώριο Προ"ίόν ανέβηκε 

πάνω από 5%, ενώ οι πραγματικές απολαβές των εργαζομένων μόνο 2,3%. Έτσι το 
μερίδιο των εργαζομένων από το ΑΕΠ μειώνεται συνεχώς και αυτό σημαίνει ότι 

διευρύνεται το κοινωνικό χάσμα. Το φορολογικό σύστημα επιβαρύνει ακόμα περισ

σότερο την κατάσταση. Το 1995 το 54% των άμεσων φόρων εισπράχθηκαν από 
μισθωτούς και μόνο 25% από εταιρείες. Στα τελευταία τρία χρόνια τα έσοδα από τη 
φορολογία των υπαλλήλων σημείωσαν αύξηση 66%, από f..94,7 εκ. το 1992 σε f..l56,2 εκ. 
το 1995. Η αύξηση είνα πολύ πιο ψηλή από την αύξηση του ΑΕΠ και του πληθωρι
σμού. Για να περιοριστεί η αδικία, θα έπρεπε κάθε χρόνο να αναθεωρούνται οι 

συντελεστές και οι κλίμακες με βάση τον τιμάριθμο, αλλιώς υπάρχει αθέατη αύξηση 

της φορολογίας των μισθωτών. 

Η κυβέρνηση αναφέρεται σε μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος. Θα 

πρέπει να σημειώσουμε ότι οι δαπάνες σημειώνουν άνοδο. Για το 1996 προβλέπεται 
αύξηση κατά 11,4% για δαπάνες προσωπικού και 23,5% για δαπάνες λειτουργίας 
της κρατικής μηχανής. Άρα η περίφημη μείωση οφείλεται σε σημαντική μείωση των 

δαπανών των αμυντικών δαπανών και στη μη υλοποίηση έργων. 

Α ναφορικά με τον εξαγγελόμενο εκσυγχρονισμό στα πλαίσια της εναρμόνισης 

της οικονομίας μας. πιστεύω ότι δυστυχώς υπάρχουν μόνο διακηρύξεις. Ασφαλώς, 

επιβάλλεται μια αναβάθμιση και του κρατικού μηχανισμού και του ιδιωτικού τομέα. 

Η δημιουργία κέντρων, όπως ανακοινώνεται, δεν είνω επαρκής, όπως δεν ήταν 

επαρκής η δημιουργία φορέων της προηγούμενης κυβέρνησης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προί!πολογισμού ορθά αναφέ

ρεται στη φιλοσοφία και τη γενικότερη κυβερνητική πολιτική, όπως αντικατοπτρί

ζεται στους προί!πολογισμοίlς και είναι αυτή τη γενική φιλοσοφία που καλοίlμαστε 
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να υπερψηφίσουμε η να καταψηφίσουμε, γιατί, όπως προσθέτει η Επιτροπή, οι 

προUπολογισμοί εκφράζουν ουσιαστικά την οικονομική και κοινωνική πολιτική της 
κυβέρνησης. Και ενώ οι ορισμοί για τις στρατηγικές επιδιώξεις μπορεί να φαίνο

νται αποδεκτοί, στην ουσία η όλη φιλοσοφία επαναλαμβάνει την ίδια συντηρητική 

άποψη προηγούμενων προUπολογισμών και προηγούμενων κυβερνi)σεων και 

ασφαλώς δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες μιας σύγχρονης κοινωνικής αλληλεγ

γύης. Ούτε η μέθοδος διασφάλισης εσόδων, ιδιαίτερα με τη παράνομη και ημινόμιμη 
φοροδιαφυγή και την κατανομή βαρών, ούτε η κατανομή εθνικού προ·ίόντος ή το 

επίπεδο κοινωνικών υπηρεσιών μπορούν να θεωρηθούν ικανοποιητικά. Δεν μπορεί 
κανείς παρά να συμφωνi)σει με την Επιτροπή για την ανησυχία της για τα εξογκού

μενα ελλείμματα, το χρέος της οικονομίας μας και την ανάγκη μείωσης των κατανα

λωτικών δαπανών, όπως και για τη μη πρόσληψη εκτάκτων με την ταυτόχρονη μονι
μοποίηση των υπαρχόντων. Θα επανατονίσω ότι οι εξοικονομήσεις δεν πρέπει να 

γίνονται σε βάρος των απαραίτητων αναπτυξιακών προγραμμάτων. 

Θα τελειώσω λέγοντας ότι δεν αναφέρθηκα σε πολλούς βασικούς τομείς, γιατί 

άλλοι βουλευτές της ΕΔΕΚ Οα το πράξουν και γιατί δημοσιοποιείται σύντομα το 

πλήρες πρόγραμμα του Σοσιαλιστικού Κόμματος. Λακωνικά τα συμπεράσματα 

είναι ότι δε μας ικανοποιούν οι χειρισμοί στο εθνικό θέμα, ότι οι κοινωνικό

οικονομικές δομές δεν εναρμονίζονται με τις αναγκαιότητες και τις δυνατότητες της 
κυπριακής οικονομίας, ότι μαρτυρούμε και πάλι την ίδια απόσταση μεταξύ διακηρύ

ξεων και πράξεων και στο εθνικό και στα θέματα εσωτερικής διοίκησης. 

Για να εκφράσει κανείς την αντίθεσή του προς μια κυβερνητική πολιτική, έχει 

μόνο ένα πρακτικό μέτρο. Την καταψήφιση των προUπολογισμών. Για να είμαστε 

συνεπείς λοιπόν με την κριτική που ασκούμε και με τις πράξεις μας, θα καταψηφί

σουμε τους προUπολογισμούς. Θα επαναλάβω αυτά που και πέρσι είπα : "Αυτό δε 
μεταφράζεται σε απόρριψη της αναγκαιότητας ενός ειλικρινούς πανεθνικού 

διαλόγου και της προσπάθειας εξεύρεσης, όπου είναι δυνατό, κοινών παρονομα
στών, γιατί επαναλαμβάνω πως πάνω από κόμματα, εκλογές και ιδεολογίες είναι η 

πατρίδα και στον αγώνα για τη σωτηρία της θεωρούμε το σύνολο του λαού ως συνα
γωνιστές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα παραχωρήσω το βήμα στον Υπουργό Οικονομικών κ. Χριστόδουλο 

Χριστοδούλου, που του το παραχωρεί ο κ. Ρολάνδης. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(ΧΡΙΠΟΔΟΥ ΛΟΣ ΧΡΙΠΟΔΟΥ ΛΟΥ) 

Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε, αξιότιμοι κύριοι Βουλευτές, 

Πρέπει να ομολογήσω ότι, όταν ζήτησα το λόγο, δεν είχα πρόθεση να κάνω μια 

ομιλία που να καλύψει όλα τα σημεία που είχαν τεθεί υπό μορφή κριτικής, καλόπι
στης πάντοτε, αλλά η οποία, κατά τη δική μου γνώμη ως Υπουργού Οικονομικών, 

δεν ανταποκρινόταν προς την πραγματικότητα, αλλά να δώσω κάποιες διευκρινί

σεις, για να αρθούν κάποιες, και έ'ιtδηλα αλλά και πρόδηλα, λανθασμένες εντυπώ
σεις, οι οποίες είχαν δημιουργηθεί καλόβουλα μεν, αλλά οπωσδήποτε με βάση ισχυ

ρισμούς και στοιχεία που δεν έχουν καμιά σχέση με την αντικειμενική 

πραγμαηκότητα. 
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Πρέπει όμως να πω όη, όπως διαμορφώθηκε η κατάσταση έπειτα από την εισή

γηση, την άποψη ή τη θέση του κ. Λυσσαρίδη, τον οποίο ευχαριστώ -λυπούμαι που 

δεν μπορώ να τον ευχαριστήσω και γιατί θα καταψηφίσει τους προUπολογισμούς

είμαι πλέον υποχρεωμένος να αναφερθώ και σε μερικά άλλα επιμέρους σημεία, τα 

οποία έχουν τεθεί και με τα οποία και διαφωνώ, αλλά και που έχω την άποψη ότι θα 

μπορούσα με δεδομένα και στοιχεία να αποδε(.ξω ότι είναι λανθασμένα. 

Ευχαριστώ εν πάση περιπτώσει όλους, γιατί. μου παρέχετε αυτή την ευκα~ρία, 

ανεξάρτητα αν αυτό είναι και εκ του Συντάγματος ίσως ένα από τα δικαιώματα ή 
από τα καθήκοντά μας ως μελών της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Έχει λεχθεί ότι η κυβέρνηση αυτή προβαίνει σε ιδιωτικοποιήσεις και ότι 

αποτελεί φιλοσοφία και έμπρακτη πολιτική της η ιδιωτικοποίηση. Λυπούμαι που 
δεν μπορώ και εγώ να συμφωνήσω με αυτή την άποψη. Πρώτ' απ' όλα, θα ήθελα να 

πω ότι δεν έχει γίνει καμιά απολύτως ιδιωτικοποίηση. Και αν οποιοσδήποτε 

γνωρίζει, σίγουρα θα ήταν καλύτερα να αναφέρει συγκεκριμένα παραδείγματα. 
Εκείνο που συμβαίνει είναι η άποψη και η πολιτική μας ότι είναι ανάγκη να υπάρξει 
εκσυγχρονισμός στη δομή και ιδιαίτερα στη λειτουργία, ναι, και ημικρατικών οργα

νισμών, ούτως ώστε να ανταποκρίνονται προς τις νέες συνθήκες, προς τα νέα δεδο
μένα, προς την ευρωπα·ίκή πραγματικότητα, αν θέλετε, η οποία αποτελεί την πυξίδα, 

το στόχο και τον προορισμό μας. 

Έχει λεχθεί ότι η κυβέρνηση και με την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών, 

αλλά και με πρόσφατη ανακοίνωσή της, δίνει μια ωραιοποιημένη εικόνα της οικονο

μίας. Λυπούμαι και πάλι, γιατί η ωραιολογική αυτή έκφραση δε συνοδεύεται από 
πειστικά στοιχεία. Ήταν και παραμένει πολιτική και της κυβέρνησης, αλλά και του 

Υπουργού Οικονομικών, ότι η οικονομία δεν είναι υπόθεση με την οποία μπορεί 

κανείς να παίζει και πολύ περισσότερο να εμπαίζει είτε τα κόμματα είτε το λαό. 
Γιατί. ακόμη η οικονομία είναι δεδομένα, είναι στοιχεία, είναι η ίδια η ζωή και τα 
δεδομένα και τα στοιχεία και η ί.δια η ζωή είναι αδιάψευστα. Γι' αυτό ακριβώς, αντί 

απαντήσεως, προτιμώ να αναφερόμαστε σε συγκεκριμένους αριθμούς. 

Λέχθηκε ότι υπάρχει δραματική χηροτέρευση του δημοσιονομικού ελλείμ
ματος, φοβερή διεύρυνση του δημόσιου χρέους. Λέχθηκε ακόμη ότι και η επίτευξη 
της κάθετης μείωσης του πληθωρισμού ήταν περιστασιακή ή ακόμη οφείλεται σε 
εξωγενείς παράγοντες. Αρχίζοντας από τον πληθωρισμό, εμείς δεν aποκλείσαμε 
ούτε τους εξωγενείς παράγοντες, γιατί προσωπικά ως Υπουργός Οικονομικών 

δήλωσα -και άλλοι πριν από μένα Υπουργοί Οικονομικών είχαν δηλώσει- ότι η 
κυπριακή οικονομία είναι μικρή, είναι ανοιχτή και είναι ευαίσθητη σε εξωγενείς 
παράγοντες. Συνεπώς, διερωτώμαι γιατί επιστρατεύετε το επιχείρημα ότι ο πληθω
ρισμός οφείλεται σε εξωγενείς παράγοντες, για να μειωθεί ένα επίτευγμα. Είναι ένα 
επίτευγμα. Όταν ήταν 4,7% και όταν ήταν 6,5% και πάλι υπήρχαν οπωσδήποτε οι 
εξωγενείς και οι εσωγενείς παράγοντες. 

Θα έλεγα όμως ότι υπήρξε και μια προσεγμένη, αποφασιστική, προγραμματι

σμένη πολιτική· δεν ήταν μόνο οι εξωγενείς παράγοντες. Καθόσον αφορά τον 
πληθωρισμό και πάλι, ναι, είναι γεγονός ότι το 2,6% του πληθωρισμού για το 1995 
είναι το δεύτερο καλύτερο από το 1971 στην Κύπρο και αισθητά πιο κάτω από το 
μέσο πληθωρισμό των δεκαπέντε χωρών της Ευρωπα·ίκής Ένωσης. Αν θέλουμε να 
μειώσουμε τη σημασία του, είναι δικαίωμα του καθενός, είναι όμως μια πραγματικό

τητα. 
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Έχει επίσης λεχθεί ότι το δημόσιο χρέος διευρύνεται ανησυχητικά. Ναι, το 

δημόσιο χρέος αυξάνεται. Το συνολικό δημόσιο χρέος αυξάνεται. Είναι γεγονός, 
γιατί. οι αριθμοί και τα ποσοστά είναι εκεί.. Δεν ανταποκρίνεται όμως στην πραγμα
τικότητα ο ισχυρισμός ότι το συνολικό δημόσιο χρέος αυξάνεται με ρυθμούς μεγα
λύτερους από εκείνους που αυξανόταν τα προηγούμενα χρόνια. Αντίθετα, σε μια 
τριετία αυξήθηκε κατά 3%, ενώ σε μια πενταετία είχε αυξηθεί κατά 10% το συνολικό 
δημόσιο χρέος. Από 70% έγινε 80,5%. Εμείς παραλάβαμε 80,5% και αυτή τη στιγμή 
έχουμε 83%. Και εκείνο το οποίο έχει σημασία, αγαπητέ Κί.κη, είναι η τάση και η 
τάση είναι μειωτική της αύξησης. Δεν είναι ευχάριστο οπωσδήποτε το ότι αυξά
νεται, αλλά ας μην ξεχνάμε και κάτι άλλο: Μόνο για την εξυπηρέτηση των τόκων 

αυτού του δημόσιου χρέους, που κυρίως προήλθε από την εισβολή, και το 1995 και 
το 1996 θα δαπανηθούν ί220.000.000, τεσσερισήμισι φορές περισσότερα από το 
δημοσιονομικό μας έλλειμμα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Επιτρέπετε παρέμβαση, κύριε Υπουργέ; 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

Εγώ επιτρέπω. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σύντομα, κύριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Υπουργέ, με συγχωρείτε, απλώς θέλω να σας βοηθήσω. Μιλήσατε και 

είπατε ότι παραλάβατε το δημόσιο χρέος και το αυξήσατε μόνο κατά τρεις ποσο

στιαίες μονάδες. Γεγονός είναι ότι πρέπει να μας ξεκαθαρίσετε ως κυβέρνηση -
απευθύνομαι σε εσάς τώρα, επειδή είστε εσείς στο βήμα, αύριο θα απευθύνω την 
ερώτηση και προς το κυβερνών κόμμα- με ποια φόρμουλα, επιτέλους, θέλετε να 
κάνετε τις συγκρίσεις σας. Με τη σύγκριση την οποία εσείς σήμερα ως Υπουργός 

Οικονομικών δηλώσατε ότι έχετε βελτιώσει με το 54% επί του Ακαθάριστου Εγχώ
ριου Προ·ίόντος το δημόσιο χρέος ή με τη φόρμουλα που μας παίδεψε εδώ σε αυτή 
τη Βουλή το κόμμα το οποίο εκφράζετε και κυβερνά σήμερα και μας επέβαλε ότι το 
δημόσιο χρέος ένα είναι και ήταν το 1993 !:2.200.000.000 ή 74% επί του ΑΕΠ ή 
!:3.300.000.000 σήμερα ή περίπου 85%; Εν πάση περιπτώσει, από το 74% ως το 85% 
είναι έντεκα ποσοστιαίες μονάδες, αλλά η κατά 50% αύξηση ισχύει. 

Απλώς, θέλω να ξεκαθαρίσετε στο λαό με ποια στοιχεία θέλετε να κάνετε τις 

συγκρίσεις. Πρέπει παρόμοια στοιχεία να συγκρίνετε. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

Ναι, βεβαίως. Τα στοιχεία είναι παρόμοια, οι συγκρίσεις είναι οι ίδιες και η 

μεθοδολογία παραμένει η ίδια. Και εξηγούμαι: Το συνολικό δημόσιο χρέος, το 

οποίο ανέφερα ότι ανέρχεται σήμερα, σύμφωνα με τα τελευταία προκαταρκτικά 

στοιχεία με τη λήξη του έτους 1995, γύρω στο 83% -και αν δεν το έχουμε ανακοι
νώσει, θα το ανακοινώσουμε και αυτό- υπολογίστηκε με την ίδια μέθοδο που υπολο

γιζόταν το συνολικό δημόσιο χρέος στην προηγούμενη διακυβέρνηση. Άλλωστε, 

αυτό δε γίνεται από τους πολιτικούς, γίνεται από τους υπηρεσιακούς. 
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Αλλά θα απαντήσω και στο δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας και δε θα 

απαντήσω ως πολιτικός, θα απαντήσω κυρίως και ως τεχνοκράτης. Το δημόσιο 
χρέος, το οποίο έχει σημασία για σκοπούς δειχτών της Συνθήκης του ΜάαστQιχτ, 

είναι εκείνο το οποίο δεν περιλαμβάνει το ενδοκυβεονητικό χρέος και έτσι απαντώ 

και στον κ. Παπαδόπουλο, ο οποίος μπορεί να το είπε και στον κ. Βασιλείου και 

μπορεί να το λέει όσο θέλει και σε άλλους δέκα ΠQοέδρους. Σημασία έχει τι λέει η 

Ευρωπω:κή Ένωση. Και ο Επίτροπος για την Ενιαία Αγορά της Ευρώπης, ο 

κ. Μόντι, όντας στην Κύπρο τον Οκτώβριο για το διαρθρωμένο διάλογο, ρωτήθηκε 

σε δημοσιογραφική διάσκεψη να δώσει την ερμηνεία της Ευρωπα·ίκής Ένωσης και 

απάντησε: "Όχι το ενδοκυβερνητικό στο δημόσιο χρέος". Αυτή είναι η απάντηση 

συνεπώς, καθόσον αφορά το δημόσιο χρέος για σκοπούς της Ευρωπα·ίκής Ένωσης, 

για σκοπούς της Συνθ-ήκης του Μάαστριχτ. Αλλά και γι' αυτό πρέπει να πούμε ότι 

το 1995 από 54,9%, που ήταν το 1994, θα πέσει στο 54%. Είναι και αυτό ένα 

επίτευγμα, το οποίο πιστεύω, ιδιαίτερα εσύ, αγαπητέ Κίκη, θα ήσουν ο τελευταίος, 

που δε θα το αναγνώριζες. Εμείς όμως, σε καμιά περίπτωση δε θέλουμε να το 

οικειοποιηθούμε ως επίτευγμα μόνο της κυβέρνησης. Εt.ναι επίτευγμα όλου του 

λαού. 

Θα ήθελα όμως και κάτι άλλο να πω. Δε δέχομαι σε καμιά περίπτωση ότι 

εκείνοι που βγάζουν τα στοιχεία είναι μανδαρίνοι. Λυπούμαι πάρα πολύ. Είναι 

αξιόλογοι επιστήμονες. Είναι άνθρωποι οι οποίοι τίμησαν και τιμούν το λειτούQ

γημά τους. Είναι άνθρωποι οι οποίοι δουλεύουν ευσυνείδητα. Και αντί να κάνουμε 

χαρακτηρισμούς, θα ήταν πολύ περισσότερο ορθό, επειδή δεν έχουν το δικαίωμα της 

πρόσβασης στο βήμα, για να υπερασπίσουν τους εαυτούς τους, να αποδεικνύουμε με 

στοιχεία γιατί είναι μανδαρίνοι. Και γνωρίζουμε πολύ καλά τι σημαίνει "μανδα

ρίνοι". Περιττό δε να πω ότι και προσωπικά δε θεωρώ ότι ηγούμαι ή προ·ίσταμαι 

μανδαρίνων, αλλά έντιμων ανθρώπων, οι οποίοι ευσυνειδήτως και αντικειμενικά 

κάνουν τη δουλειά τους. 

Έχει λεχθεί ότι οι φορολογικές ελαφρύνσεις που έχουν προταθεί δεν αποκαθι
στούν την αγοραστική δύναμη των εισοδημάτων που ίσχυαν το 1990. Είναι γεγονός 

ότι ο ισχυρισμός αυτός ποοεβλήθη από έναν από τους τοεις κοινωνικούς συνεταί

ρους των συνδικαλιστικών οργανώσεων. Έχουμε αποδείξει, κατά τη γνώμη μας, με 

στοιχεία ότι, με βάση τον πληθωοισμό που έχει επέλθει, θα πρέπει να υπολογίσουμε 

ένα ποσοστό 24,9%, που αντιστοιχεί σε ί29.200.000. Η δική μας ΠQόταση είναι 

ί32.800.000. Θα δοθεί βέΒαια η ευκαιρία και στη Βουλή να τα ξαναπούμε, αλλά 
πρέπει να είστε βέβαιοι ότι η μεθοδολογία μας είναι ανοιχτή και τα στοιχεία μας 

ει ναι στη διάθεσή σας. 

Έχει λεχθεί ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα έχει τρομακτικά διευρυνθεί. Ναι, 

έχει τρομακτικά μειωθεί. Αυτό λένε οι αριθμοί. Υπήρξε επίκριση, γιατί δήθεν 

αίφνης την Παρασκευή το δώσαμε. Δεν είναι αίφνης. Αυτό γίνεται κάθε χρόνο. 

Και πότε γίνεται; Όταν λήξει το έτος. Όταν υπάρχουν τα διαθέσιμα στοιχεία, τα 

οποία είναι προκαταρκτικά. Και διερωτώμαι γιατί φέτος να ενοχλεί και δεν 

ενοχλούσε άλλα χρόνια, όταν πάντοτε επί τη λήξει του έτους, δίνονταν τα πρώτα 

προκαταρκτικά στοιχεία. Αντίθετα, ανέμενε κανείς ότι θα λέγονταν και ορισμένα 

θετικά πράγματα γι' αυτό το επίτευγμα, το οποίο δεν είναι δικό μας. Είναι 

επίτευγμα όλων. Και όμως είναι Ι ,3%. Αλλά και ως προς το φοβερό επιχείρημα: 
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"Μα, είναι δυνατό 50%;" Ναι, είναι δυνατό. Το 50% είναι μεγάλη υπόθεση. τα 
ί50.000.000 δεν εί.ναι μεγάλη υπόθεση, διότι περί ί50.000.000 πρόκειται. Είναι 
μικρό το δημοσιονομικό έλλειμμα και τα ί50.000.000 σε έναν προUπολογισμό του 

f:1.500.000.000 δαπανών, ναι, είναι ασήμαντο ποσοστό και μπορεί να συμβει. 
Συνεπώς, και ως προς αυτό είναι νομίζω σωστό να αίρονται οι εντυπώσεις που 
δημιουργούνται, όταν μιλούμε για ποσοστό 50%, ενώ πρόκειται μόνο για 

ί50.000.000. 

Ούτε θα ήθελα να δημιουργήσω την εντύπωση ότι γίνονται θαύματα. Αναφέρω 

τι έλεγε η Figaro πριν από μια βδομάδα ότι πολλοί ζηλεύουν τις επιτεύξεις της 
κυπριακής οικονομίας, αναφερόμενη όχι σε 1,3%, αλλά σε 2,6% δημοσιονομικό 
έλλειμμα και σε πληθωρισμό όχι 2,6%, αλλά σε 3% που προβλέπαμε. Και σε 
δημόσιο χρέος εξαιρουμένου του ενδοκυβερνητικού όχι 54%, που είναι τώρα, αλλά 
56%. Εμείς θέλουμε να τα υποτιμήσουμε. Βεβαίως, ο καθένας είναι δικαίωμά του 
να το κάνει, αλλά οι ξένοι είναι σε θέση εν πάση περιπτώσει στην Ευρώπη να εκτι

μούν στη σωστή διάστασή τους τα πραγματικά γεγονότα και δεδομένα. 

Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, αν έχω αφιερώσει πολύ χρόνο, αλλά θεώρησα ότι, 
εφόσον μου δόθηκε ο λόγος, θα έπρεπε να απαντήσω τουλάχιστο σε μερικά από τα 

θέματα που έχουν εγερθεί. Γι' αυτό να μου επιτρέψετε πολύ σύντομα ακόμα να 

αναφερθώ σε ορισμένα σημεία τα οποία έχουν θιγει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η προσοχή με την οποία σας ακούει η Βουλή, δείχνει ότι είναι ενδιαφέροντα 

τα όσα λέτε. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Λέχθηκε ότι η Κύπρος είναι μια μικρή και ανυπο
λόγιστη οικονομία. Επαναλαμβάνω, ναι, μικρή, πολύ μικρή ανοιχτή οικονομία, 

αλλά με διεθνή φερεγγυότητα. Εικοστή πέμπτη από τις εκατό ογδόντα χώρες του 

κόσμου. Και αυτό δεν το λέω εγώ. Το λέει το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο, το λέει 
η Διεθνής Τράπεζα. Το λέει η Ευρωπα·ίκή Ένωση. Και αυτό δεν είναι επίτευγμα 
αυτής της κυβέρνησης είναι επιτευγμα όλου του κυπριακού λαού. 

Λέχθηκε ακόμα ότι, ναι, πετύχαμε αυτά τα πράγματα. Αλλά ποιες είναι οι 

κοινωνικές μας παροχές; Γιατί υπερβάλλετε λέγοντας για κοινωνικές παροχές; 

Εγώ δε λέω ότι έχουμε καλύτερες ή περισσότερες κοινωνικές παροχές από την 

Ευρώπη. Λέω όμως ότι πιθανόν και να έχουμε. Το θέμα είναι να αποδειχθεί αν 
έχουμε ή αν δεν έχουμε. Εκείνο που ξέρω μόνο είναι ότι η φορολογία ως ποσοστό 

επί του κατά κεφαλή εισοδήματος στην Κύπρο είναι 25%, στην Ευρώπη είναι 35%. 
Ούτε αυτό σημαίνει ότι εκδηλώνω πρόθεση πολιτικής για αύξηση της φορολογίας, 

αλλά μερικά πράγματα πρέπει να λέγονται, για να προσλαμβάνουμε τις σωστές 

διαστάσεις και της δικής μας πραγματικότητας. 

Ο φtλτατός μου κ. Λυσσαρίδης έχει κάνει τον υπαινιγμό ότι θα αυξηθεί ο 

Φόρος Προστιθέμενης Αξίας και δε θα είναι, γιατί το επιβάλλουν εναρμονισιακοί 

λόγοι, αλλά ίσως γιατί θα το επιβάλει η ανάγκη για αύξηση των δημόσιων εσόδων. 

Θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι για την ώρα δεν είναι μέσα στις προθέσεις μας. 
Αν το επιβάλει η πραγματικότητα, που για την ώρα δεν το επιβάλει, επαναλαμβάνω, 

έχουμε την τόλμη να σας το πούμε και θα έχουμε την τόλμη να σας το πούμε. Αλλά 

αυτό το πράγμα ούτε αποφασίστηκε ούτε βρίσκεται μέσα στους στόχους μας για το 
1996, για το οποίο και μιλούμε. 
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Λέχθηκε ακόμη ότι ο λόγος που έχουν γίνει εξοικονομήσεις, ο λόγος που έχει 

μειωθεί το δημοσιονομικό έλλειμμα είναι γιατί δεν έχουν γίνει δαπάνες. Προκαλώ 
οποιοδήποτε να αποδείξει ότι το ποσοστό υλοποίησης των δαπανών του Προϋπολο

γισμού Αναπτύξεως για το 1995 και για το 1994 ήταν μικρότερο από τα προηγού
μενα χρόνια, από το μέσο όρο, για να μπορείτε αυτά που λέτε, πράγματι, να έχουν 
το σωστό αντίκρισμα. Ο δικός μου ισχυρισμός είναι ότι είχαμε ελαφρά ψηλότερο 

ποσοστό υλοποίησης, καθόσον αφορά τις αναπτυξιακές μας δαπάνες. Λέχθηκε 

ακόμη -για σκοπούς πληρότητας θα τα καλύψουν-ότι, ναι, μειώθηκε το δημοσιονο

μικό έλλειμμα, απλά γιατί δεν έγιναν κάποιες αμυντικές δαπάνες. Η απάντηση 

είναι: Όχι. Δεν έγιναν και κάποιες αμυντικές δαπάνες. Όχι, γιατί επιδιώχθηκε να 

μη γίνουν, αλλά γιατί οι διαδικασίες δεν επέτρεψαν να γίνουν όλες οι αμυντικές 

δαπάνες που είχαν προβλεφθεί. Όμως υπήρξαν και αυξήσεις των εσόδων και αυτό 

δεν οφείλεται στην αύξηση της φορολογίας. Είναι γιατί δώσαμε ιδιαίτερη σημασία 

στη φοροεισπρακτική μας ικανότητα. Δώσαμε ιδιαίτερη σημασία στην οργάνωση 

και λειτουργία των αρμόδιων τμημάτων και δημιουργήσαμε σε κάποιο βαθμό και 

ψυχολογία συμμόρφωσης προς τις φορολογικές υποχρεώσεις του λαού. 

Λυπούμαι που δυνατό να εκληφθεί. ότι αυτολιβανιζόμαστε. Δεν είναι αυτή η 

πρόθεση. Ούτε και θέλω να aντιδικήσω με κανένα. Προσωπικά, επανειλημμένα, 

διακήρυξα ότι η οικονομία δεν είναι υπόθεση κανενός ξεχωριστά ή κόμματος ή πολι

τικής κατάστασης. Είναι κοινή υπόθεση. Είναι εθνική υπόθεση η οικονομία. 
Πρέπει όμως, εφόσον μας ακούει ο λαός και εφόσον θέλουμε να δίνουμε τη σωστή 

διάσταση των πραγμάτων, να ερμηνεύουμε σωστά τα επιτεύγματα και τα μεγέθη, 

έστω και αν μπορεί να διαφωνούμε σε ερμηνείες των μεγεθών αυτών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον Υπουργό Οικονομικών για την παρέμβασή του. Διερωτώμαι 

αν η νέα Βουλή δεν πρέπει να συζητήσει κοινοβουλευτικό σύστημα αντί προεδρικό. 

(Γέλια) 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πριν δώσετε το λόγο στον κ. Ρολάνδη, θα ήθελα να πω δυο 

λόγια επί της τάξης και επί της διαδικασίας. Αυτή η Βουλή ήταν και σωστή και 

αρκετά καλή, ώστε να δώσει τη δυνατότητα στον Υπουργό να πει αυτά που 'fιθελε να 

πει. Τώρα πρέπει να συνεννοηθούμε πότε και πώς θα έχουμε την ευκαιρία να τα 

σχολιάσουμε. Θα πω ένα και μοναδικό σημείο, για να τεκμηριώσω τη θέση μου. Ο 

κ. Υπουργός είπε ότι η οικονομία είναι αριθμοt. Ηλίου φαεινότερον δεν υπάρχει. 

Το πώς παρουσιάζονται οι αριθμοί όμως -μπορεί να είμαστε όλοι σωστοί- το παρά

δειγμα το έδωσε ο ίδιος. Δημόσιο χρέος χωρίς το ενδοκυβερνητικό, δημόσιο χρέος 

με το ενδοκυβερνητικό εντελώς διαφορετικά πράγματα. 

Κατά συνέπεια, ή απαντούμε απόψε και καλυπτόμαστε από τα μέσα 'Ι'ι. όταν θα 

υπάρξει δευτερολογία των αρχηγών και των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων, καλύ

πτεται η συζ'fιτηση, σχολιάζονται οι απόψεις του Υπουργού και πάλι είναι ευπρόσ

δεκτος να είναι παρών στο κλείσιμο της συζήτησης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Θα έχουμε άπλετο χρόνο αύριο και μεθαύριο να συζητήσουμε. Δε θα υπάρ

χουν τα μέσα βέβαια ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι πολύ. Το θέμα είναι, όπως ο κ. Υπουργός είπε 

πολύ σωστά, ότι μια και μας ακούει ο λαός, να ακούει την αλήθεια, θα πρέπει να 

ακουστούν και οι δύο απόψεις. Η πρότασή μας είναι καθαρή, είτε απόψε συζητούμε 

είτε κατά τη διάρκεια της δευτερολογίας. Δεν έχουμε ένσταση για το πότε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Νομίζω ότι είναι κατά τη διάρκεια της δευτερολογίας, διότι απόψε πρέπει να 

κλείσουμε με την πρωτολογία των κοινοβουλευτικών αρχηγών. Ο κ. Υπουργός 

αισθάνθηκε την ανάγκη και πολύ συνετά έδωσε την απάντησή του σε ορισμένα 

σημεία που έπρεπε να απαντηθούν, δεν υπάρχει θέμα. 

Κύριε Λυσσαρίδη, θέλετε να μιλήσετε; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Θα έλεγα ότι συνήθως οι δευτερολογίες καλύπτονται από τα μέσα. Επομένως, 

δεν υπάρχει πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

Προτού μπω στο θέμα μου. θα ήθελα και εγώ να επικυρώσω ότι από επαφές 

που είχα με λειτουργούς της ΕυρωπαΊ;κής Ένωσης, aσφαλέστατα το δημόσιο χρέος 

λογίζεται, αφού αφαιρεθεί το ενδοκυβερνητικό χρέος. Δε συμφωνώ με αυτό το 

οποίο είπε ο κ. Κατσουρίδης ότι μπορεί να δημιουργηθεί οποιαδήποτε σύγχυση με 
αριθμούς. Οι αριθμοί. είναι πάντοτε αριθμοί. και όπως και αν παρουσιαστούν, κατα

λήγουν στο ίδιο συμπέρασμα. Δηλαδή, αν ακολουθήσουμε τη φόρμουλα ότι αφαι

ρείται το ενδοκυβερνητικό χρέος, όπως πρέπει να αφαιρείται, τότε καταλήγουμε σε 

ένα κλάσμα, αν ακολουθήσουμε άλλη φόρμουλα καταλήγουμε σε άλλο κλάσμα. 

Αλλά ξέρουμε ποια φόρμουλα χρησιμοποιούμε. 

Κατά συνέπεια, πολύ σωστά, η κυβέρνηση λέει ότι το δημόσιο χρέος είναι 54% 
πάνω στο Ακαθάριστο Εγχώριο Προ·ίόν, με βάση τους δείκτες και τα κριτήρια του 

Μάαστριχτ. Αυτή είναι η βάση, βάσει της οποίας πρέπει να κριθεί το δημόσιο χρέος. 

Έτσι δε βλέπω πού δημιουργείται η οποιαδήποτε σύγχυση. 

Κύριε Πρόεδρε, είθι~ται κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών να γίνεται 

εκτενής αναφορά στο εθνικό θέμα. Δεν πρόκειται όμως να μιλήσω πάνω στο εθνικό 

θέμα, γιατί τις θέσεις μου τις έχω εκθέσει ενώπιον της ολομέλειας του Σώματος στις 

20 του Δεκέμβρη, με τρεις παρεμβάσεις τις οποίες είχα κάμει τότε. Θέλω απλώς, αν 
μου επιτρέπετε, να πω δυο τρία λόγια. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία, καμιά αμφιβολία, ότι μπαίνουμε σε μια κρίσιμη 

περίοδο και ότι η Κύπρος, στο πρώτο τρίμηνο αυτού του χρόνου, κατά πάσα πιθα

νότητα, θα βρεθεί σε ένα πολύ σοβαρό σταυροδρόμι της ιστορίας της. Είναι σαφές 



1048 

ότι ισχυρές χώρες ενδιαφέρονται να κινήσουν μοχλούς για λύση του κυπριακού 

προβλήματος, με στόχο ασφαλώς, χωρίς καμιά αμφιβολία, να αναστρέψουμε την 
καταστροφή και την πανωλεθρία του 1974, η οποία οφείλεται στην εγκληματική 
βουλιμία της Τουρκίας αφενός, αλλά αφετέρου και στη δική μας αφροσύνη. 

Σ' αυτή την προσπάθεια, το αποτέλεσμα θα εξαρτηθεί σε μεγάλο βαθμό από την 

εξέλιξη των γεγονότων αλλά και από τη δική μας κρίση, τους δικούς μας χειρισμούς, 

τις δικές μας σκέψεις, τις δικές μας θέσεις, χωρίς καμιά αμφιβολία. 

Πιστεύω πως στόχος μας πρέπει να είναι η ειρήνη. Στόχος μας πρέπει να 

είναι μια πατρίδα ανεξάρτητη, κυρίαρχη και εδαφικά ακέραιη. Έχει λεχθεί ότι οι 
ηγέτες καθιστούν τα γεγονότα εφικτά και πως οι μεγάλοι ηγέτες τα καθιστούν 

αναπόφευκτα. Θέλω απλώς να ευχηθώ στο Γλαύκο Κληρίδη, κατά τη διάρκεια της 

προεδρίας του, να καταστήσει την ειρήνη στην Κύπρο αναπόφευκττ1• 

Θα έρθω τώρα, κύριε Πρόεδρε, στο θέμα της οικονομίας. Έχουμε ακούσει 

αρκετά σήμερα πάνω σ' αυτό το θέμα. Δε θα μπω σε λεπτομέρειες, διότι οι λεπτομέ

ρειες πιστεύω ότι δεν έχουν έννοια. Υπάρχει ένας πρώτος προβληματισμός. Είναι 

καλή και υγιής η κυπριακή οικονομία ή δεν είναι καλή; Μήπως είναι προβληματική; 

Υπήρξε συζήτηση πάνω σ' αυτό το σημείο. Ακούσαμε απόψεις και απόψεις. 

Προτού μπω σε κάποιες λεπτομέρειες θα έλεγα το εξής: Γιατί δεν ακούμε τι 

λένε οι τρίτοι για μας, που στο κάτω κάτω δεν έχουν ούτε λόγο να μας κολακέψουν 

ούτε να παρουσιάσουν τα πράγματα διαστρεβλωμένα ή διογκωμένα προς τη μια ή 

προς την άλλη κατεύθυνση; Τον περασμένο Νοέμβριο είχαμε την έκθεση του 

Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου, η οποία αναφέρει επί λέξει: "οι επιδόσεις της 

κυπριακής οικονομίας είναι aξιοζήλευτες τόσο από άποψης των ρυθμών ανάπτυξης 
που έχουν επιτευχθεί όσο και από άποψης μακροοικονομικής σταθερότητας, ιδιαί

τερα κατά τα τελευταία δύο μέχρι τρία χρόνια. Υπογραμμίζει το Διεθνές Νομισμα

τικό Ταμείο τα τελευταία δύο τρία χρόνια. 

Ίσως ο Υπουργός Οικονομικών να μην ήθελε να κάμει αναφορά στην κυβέρ

νησή του και στα οποιαδήποτε δικά του επιτεύγματα. Εγώ, ως ηγέτης του κόμματος 

των Φιλελευθέρων, που δεν ανήκω στην κυβέρνηση ή τη συγκυβέρνηση, έχω 

δικαίωμα να το κάνω. Και λέω με σαφήνεια ότι αυτή τουλάχιστον η Έκθεση του 

Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου, ενός αντικειμενικού σώματος, ενός διεθνούς 

σώματος, σαφώς αναφέρει ότι τα τελευταία δύο τρία χρόνια υπήρξε μια σημαντική 

βελτίωση της οικονομίας. Και πρέπει να αποδLδουμε τον έπαινο, εκεί όπου αρμόζει 

να τον αποδώσουμε. Χωρίς καμιά αμφιβολία η κυβέρνηση Κληρί.δη μπορεί να πάρει 

τον έπαινο σημαντικής καλυτέρευσης της οικονομίας, όπως λέει το Διεθνές Νομι

σματικό Ταμείο και όχι όπως λέει το οποιοδήποτε κόμμα στην Κύπρο. Σημαντικής 

καλυτέρευσης των οικονομικών δεδομένων. 

Πέραν όμως του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου και άλλοι οργανισμοί, 

διεθνείς οργανισμοί και ο διεθνής τύπος συνεχώς αναφέρονται στα επιτεύγματα της 

κυπριακής οικονομίας. Δεν ανήκουμε πλέον στο νότο, όπως ανήκαμε πριν δέκα και 

δεκαπέντε χρόνια. Η Κύπρος ανήκει χωρίς αμφιβολία στο βορρά. Ανήκει στις 

χώρες εκείνες οι οποίες είναι ανεπτυγμένες χώρες και όχι αναπτυσσόμενες χώρες. 

Ανήκει στην ίδια ομοταξία με το Ηνωμένο Βασίλειο, τη Γαλλία, την Ισπανία, την 

ΙταλLα και άλλες παρόμοιες χώρες και βρίσκεται λίγο πιο κάτω από την οικονομία 
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της Γερμανίας, των Ηνωμένων Πολιτειών, της Νορβηγίας, της Σουηδίας και του 
Καναδά. Αυτά είναι τα αντικειμενικά διεθνή δεδομένα, με βάση διεθνή κριτήρια τα 
οποία δε δημιουργεί ο οποιοσδήποτε. Τα διεθνή κριτήρια τα δημιουργούν οι 
διεθνείς πραγματογνώμονες και είναι με βάση αυτά τα κριτήρια που κρινόμαστε και 

εμείς σήμερα. 

Πέραν αυτών όμως, πρέπει να πω και το εξής: Η ΚύπQΟς δεν παρουσιάζει 
ορισμένα τραγικά φαινόμενα, τα οποία παρουσιάζουν ακόμα και οι εξελιγμένες 
χώρες. Πάρτε τις Ηνωμένες Πολιτείες. Έχουν δύο εκατομμύρια άστεγους οι 
Ηνωμένες Πολιτείες. Δύο εκατομμύρια πρόσωπα, δηλαδή το Ι % του πληθυσμού, 
που δεν έχουν στέγη πάνω από την κεφαλή τους, που δεν έχουν πού να κοιμηθούν. 
Η Γαλλία έχει 400.000 άστεγους. Ας αφήσουμε τις χώρες εκείνες, των οποίων 

μεγάλο μέρος του πληθυσμού τους υποσιτίζεται και πεινά. Ας πάρουμε τις ανεπτυγ

μένες χώρες, χώρες οι οποίες μάλιστα ανήκουν στο G7, στις επτά πιο ανεπτυγμένες 
βιομηχανικά χώρες του κόσμου. Λοιπόν, αυτές οι χώρες έχουν τραγικά στοιχεία και 

τραγικές εξελίξεις μέσα στο δικό τους οικονομικό χώρο. Έχουν ανθρώπους που δεν 
έχουν πού να κοιμηθούν, έχουν ανθρώπους που πεινούν. Έχουμε δυσπραγούντες 
στην Κύπρο. Χωρίς αμφιβολία έχουμε, αλλά, ευτυχώς, στην Κύπρο δεν έχουμε αυτά 
τα απαράδεκτα τραγικά φα ι νόμενα. 

Έτσι, χωρίς αμφιβολία, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι η Κύπρος μπορεί να 

σταθεί περήφανα στα πόδια της. Είναι μια μικρή οικονομία. Το συνολικό μέγεθος 
της οικονοίας είναι 8,5 δισεκατομμύρια δολάρια έναντι συνολικού παγκόσμου μεγέ
θους 24 τρισεκατομμυρίων δολαρίων. Δηλαδή η παγκόσμια οικονομία είναι τρεις 

χιλιάδες φορές πιο μεγάλη από την κυπριακή οικονομία. Αλλά παρ' όλ' αυτά 
μπορούμε να είμαστε περήφανοι και να σταθούμε περήφανα στα πόδια μας στο 
διεθνή χώρο. 

Ένας από τους βασικούς λόγους είναι διότι τα οικονομικά δεδομένα της 
Κύπρου -και αναφέρθηκε σ' αυτό στην ομιλtα του και ο Υπουργός Οικονομικών

σίγουρα μπορεί να πάρουν πιστοποιητικά πολύ καλής υγείας. Αν θέλουμε να 
είμαστε αντικειμενικοί, αν θέλουμε να βλέπουμε τα γεγονότα και τους αριθμούς 
όπως είναι και όχι όπως θέλουμε να τους κατασκευάσουμε, αυτά είναι τα γεγονότα. 

Ποια είναι τα γεγονότα; Με δύο λόγια. Πληθωρ~σμός; Κάτω από το 3%. 
Πόσες χώρες, κύριοι συνάδελφοι, έχουν πληθωρισμό κάτω από το 3%; Αν πάρουμε 
τη Λατινική Αμερική, ξεκινούμε από το 10.000% και κατεβαίνουμε κάτω. Αν 
πάρουμε την Ευρώπη -έχω αρκετά στοιχεία εδώ- μιλούμε για 8%, για 7%, για 6% και 
ελάχιστες χώρες προσεγγίζουν αυτό το νούμερο. 

Ανεργία στην Κύπρο: 2,5%. Ευρωπα·ίκή ανεργία; ι ι%. Κατά κεφαλή εισό

δημα: Πέραν των 15.000 δολλαρίων. Δηλαδή ένα από τα ψηλότερα του κόσμου 
αυτή τη στιγμή. Δημοσιονομικό έλλειμα: 1,3%. Μα για όνομα του Θεού! Πού 

βρίσκετε αυτή τη σηγμή τέτοιο δημοσιονομικό έλλειμμα; Έχω εδώ τους αριθμούς 
των ευρωπα·ίκών χωρών. Ξέρετε πόσο είναι εκεί το δημοσιονομικό έλλειμμα, το 

οποίο λογίζεται με τους τρόπους που αναφέρθηκαν προηγουμένως, τους τρόπους 
που ανέφερε και ο Υπουργός; Αυστρία 5%, Βέλγιο 4%, Βρεττανία 5%, Δανία 2%, 
Φιλανδία 5%, Γαλλία 5%, Γερμανία 2%, Ελλάς 11%, Ιρλανδία 3%, Ιταλία 8%, 
Λουξεμβούργο ι%, Ολλανδια 3%, Πορτογαλλία 6%, Ισπανία 6% και Σουηδία, η 
περίφημη Σουηδία, 9%. Αυτό είναι το budget deficit σύμφωνα με το περιοδικό 
"τime" των βασικών χωρών της Ευρωπα·ίκής Ένωσης, δηλαδή της πιο προηγμένης 

ομάδας χωρών στον κόσμο αυτή τη στιγμή μαζί με τις Ηνωμένες Πολιτείες και την 

Ιαπωνία. 
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Πρέπει να σας πω ότι κοίταξα αυτά τα στοιχεία μέσα από διεθνείς εγκυκλο
παίδειες και το δικό μου συμπέρασμα είναι το εξής: Όσο μικρή και αν είναι η οικο

νομία μας, με βάση όλα τα κριτήρια και όλα τα δεδομένα, η Κύπρος αυτή τη στιγμή 

είναι δεύτερη μετά το Λουξεμβούργο διεθνώς. Και αν θέλετε, να σας το αποδείξω 
αυτό το πράγμα. Α ν πάρουμε όλους τους δείκτες, οι οποίοι αφορούν την οικονομία, 
και συγκρίνουμε την Κύπρο με τις άλλες χώρες, θα βρούμε ότι η Κύπρος είναι 

δεύτερη διεθνώς. 

Και ασφαλώς, για να κλείσω αυτό το κεφάλαιο, το δημόσιο χρέος είναι ίσο με 

το 54% -σωστά λέχθηκε- του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ·ίόντος. Αυτά είναι τα 
οικονομικά δεδομένα της Κύπρου. Μιλούμε για αριθμούς. Δε μιλούμε για υποθέ
σεις, δε μιλούμε για θέσεις, μιλούμε για νούμερα και τα νούμερα δεν αλλοιώνονται. 
Ακόμα και αν παρουσιαστούν διαφορετικά σε μια περίπτωση, όπως ανέφερε προη

γουμένως ο κ. Καζαμίας, όταν γινόταν με άλλο τρόπο η σύγκριση, όμως αυτή είναι η 

σωστή σύγκριση. Και σήμερα, όπως έχουν τα δεδομ.ένα, αυτή είναι η σωστή 

σύγκριση. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Πέστε το απ' εκεί αυτό, κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δε θα το πω απ' εκεί, λέω ποια είναι τα δεδομένα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Η φόρμουλα ήρθε απ' εκεt. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν ξέρω ποιου είναι η φόρμουλα. Λέω ότι η σωστή φόρμουλα είναι αυτή και 

με βάση τη σωστή φόρμουλα η Κύπρος βρίσκεται μέσα στα σωστά δεδομένα. Αυτό 

είναι που λέω. Χωρίς καμιά αμφιβολία. 

Η θετική λοιπόν εικόνα που παρουσιάζει, χωρίς καμιά αμφιβολία, κύριε 

Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, η Κύπρος, ασφαλώς δεν πρέπει να συγκαλύπτει και 

ορισμένα προβλήματα, τα οποία παρουσιάζει η δική μας οικονομία και ο δικός μας 

κοινωνικός χώρος. Έχουμε το θέμα των προσφύγων. Ένα πελώριο θέμα. 160.000 
άνθρωποι. Είκοσι δύο χρόνια υπό κατοχή οι περιουσίες τους. Στερήθηκαν τα 

πάντα. Λήφθηκαν ασφαλώς όλα αυτά τα χρόνια μέτρα, για να επουλωθούν οι 

πληγές, αλλά αυτοί οι άνθρωποι, έπειτα από είκοσι δύο χρόνια, είναι λογικό να 

αρχίσουν να αισθάνονται σαν πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Δεν υπάρχει αμφι

βολία. Έχουν στερηθεί την περιουσία τους. Δε φταίει γι' αυτό ούτε η νυν, ούτε η 
προηγούμενη κυβέρνηση, ούτε κανένας. Είναι ένα τεράστιο κοινωνικό πρόβλημα. 

Ο φορέας που έχει προωθηθεί πρόσφατα από την κυβέρνηση Κληρίδη, πιστεύω 

ότι θα βοηθήσει προς την κατεύθυνση απάμβλυνσης αυτού του τεράστιου προβλή
ματος, αλλά δε βλέπω πώς μπορεί αυτό το θέμα εύκολα να λυθεί, διότι ακόμα και 
μια περιουσία !10.000 αν επιχειρούσαμε ποτέ να δώσουμε κατά κεφαλή στα 
πρόσωπα αυτά, για να τους aποζημιώσουμε, μιλούμε για ένα ποσό !1.600.000.000, 
που είναι αδύνατο να φορτωθεί αυτό το ποσό ποτέ η κυπριακή οικονομία. Άρα εδώ 
δεν υπάρχει λύση, για να είμαστε και αντικειμενικοί. Δεν υπάρχει τρόπος να 

επιλυθεί αυτό το πρόβλημα. 

Το δεύτερο θέμα είναι το ευρύτερο θέμα της κοινωνικής δικαιοσύνης. Και εδώ 
συμφωνώ ότι πρέπει συνεχώς η κυβέρνηση, σε ένα σύστημα οικονομίας της αγοράς, 

• • 

• 
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σε ένα σύστημα ελεύθερης οικονομίας, να παρακολουθεί συνεχώς τα οικονομικά και 
κοινωνικά δεδομένα και εκεί που πρέπει να παρεμβαίνει. Όταν έχεις την οικονομία 
της αγοράς, χωρίς αμφιβολία δίνεις την ευκαιρία σε κάποιους ανθρώπους να 
αναπτυχθούν, να δημιουργήσουν επιχειρήσεις, να κερδίσουν χρήματα και η κυβέρ

νηση έχει καθήκον να ισοσκελίσει σε κάποιο στάδιο αυτές τις καταστάσεις. 

Τα μέσα τα οποία χρησιμοποιούνται είναι αφενός η φορολογία και από την 
άλλη οι κοινωνικές παροχές. Είναι ένας τρόπος να εξισορροπήσουμε τις οποιεσδή
ποτε αδικίες που δημιουργούνται από το σύστημα, το οποίο είναι το σωστό σύστημα 
και είναι σχεδόν το μόνο σύστημα το οποίο εφαρμόζεται σήμερα διεθνώς. Δεν εφαρ
μόζεται σήμερα, εκτός από ελάχιστες περιπτώσεις, άλλο σύστημα από αυτό. 

Πιστεύω ότι στο φορολογικό τομέα -ακούσαμε προηγουμένως ποιες είναι οι 

φορολογίες στην Κύπρο και ποιες στην Ευρώπη- μπορεί να επιχειρηματολογεί 
κανείς για μήνες, δεν έχει τέλος αυτό το θέμα. Υπάρχουν 185 χώρες στον κόσμο και 
η καθεμιά έχει τις δικές της φορολογικές αντιλήψεις. Στον τομέα των κοινωνικών 
παροχών εκείνο το οποίο μπορώ να πω είναι το εξής. Δε γνωρίζω πού είναι ψηλό

τερες και πού είναι χαμηλότερες, αλλά εκείνο που μπορώ να πω είναι το εξής: 
Εμείς aυξάνουμε τις κοινωνικές παροχές μέσα σε ένα παγκόσμιο κλίμα αρνητικό 

για τις κοινωνικές παροχές. 

Είδαμε τι έγινε στη Γαλλία τον περασμένο μήνα και τον πιο πίσω μήνα, 
ακριβώς διότι η κυβέρνηση ήθελε να μειώσει τις κοινωνικές παροχές, είδαμε τι 
γίνεται στις Ηνωμένες Πολιτείες με τη σύγκρουση του κογκρέσου με τον Πρόεδρο, 
που κατέληξε στο λεγόμενο shut down της κυβερνήσεως. Έκλεισε η κυβέρνηση και 

χάθηκαν 800.000 θέσεις για ένα μήνα τώρα, διότι δε συμφωνούν και διότι οι ρεπου
μπλικάνοι θέλουν να μειώσουν τις κοινωνικές παροχές και να καταλήξουν σε 
ισοσκελισμένο προtJπολογισμό μέχρι το έτος 2002. 

Πολλές ευρωπα'ίκές χώρες ακολουθούν αυτή την Lδια πορεία. Η Σουηδία για 
παράδειγμα. Άρα, ενώ διεθνώς μειώνονται οι κοινωνικές παροχές, στην Κύπρο 
αυξάνονται. Χωρίς να ξέρω και να είμαι σε θέση -το λέω αυτή τη στιγμή- να κάμω 
συγκρίσεις του τι δίνουμε εμείς σήμερα και τι δίνουν άλλοι. Αλλά εμείς aυξάνουμε 

και εκείνοι μειώνουν και αυτό είναι εις πίστιν και της κυβέρνησης, και του λαού και 
της Βουλής που προωθεί αυτή την πολιτική των χορηγιών. 

Ένα άλλο μεγάλο θέμα, για το οποίο δεν άκουσα να γίνεται λόγος σήμερα στη 
Βουλή, είναι το πρόβλημα της έλλειψης ανταγωνιστικότητας στην οικονομία μας. 

Και πάλι δε λέω ότι πρέπει να πληρώσει το τίμημα γι' αυτό το πράγμα ο εργαζό
μενος για παράδειγμα ή ο εργοδότης. Φαίνεται ότι στην Κύπρο που υπάρχει 
ευημερία, όλοι προσπαθούν από αυτή την οικονομική πίτα να πάρουν ό,τι μπορούν. 
Χιλιάδες φορείς, χιλιάδες άνθρωποι, χιλιάδες συμφέροντα, ο καθένας προσπαθεί να 
αποκομίσει ό,τι μπορεί από την οικονομία της Κύπρου. 

Πού καταλήγουμε με όλα αυτά; Καταλήγουμε στο τραγικό σημείο -είναι 
τραγικό αυτό- της έλλειψης ανταγωνιστικότητας. Ακούμε θεωρίες: Να αλλάξουμε 

τη βιομηχανική μας πολιτική. Να αλλάξουμε την τουριστική μας πολιτική. τι 
σημαίνουν όλα αυτά; Ποια πολιτική θα αλλάξουμε; Σε μια χώρα η οποία έχει είτε 
βιομηχανίες, είτε εργοστάσια, είτε ξενοδοχεία τα οποία παρουσιάζουν ένταση στον 
τομέα των εργατικών χειρών. Οι δικές μας οι εργατικές χείρες στοιχίζουν για παρά
δειγμα περίπου 1000 δολλάρια κατά κεφαλή και στην Ιορδανία στοιχίζουν 80 
δολλάρια και στην Αίγυπτο στοιχίζουν 50 δολλάρια και στην Τουρκία στοιχίζουν 100 . 
η θα κάνουμε εδώ στην Κύπρο; 

Δε λέω ότι φταίνε οι εργαζόμενοι, δεν είναι αυτό το επιχείρημά μου. Όμως 
έχουμε κάποιο πρόβλημα. Έχουμε κάποιο πολύ σοβαρό πρόβλημα. Και αυτά που 
γράφουν οι εφημερίδες κάθε μέρα για έλλειψη ανταγωνιστικότητας, για καταστροφή 
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του τάδε ή του άλλου τμήματος της βιομηχανίας, για προβλήματα στον τουρισμό, δε 

λύονται με τα λόγια, δε λύονται με αλλαγή πολιτικής. Κανείς δεν επενδύει περαι

τέρω, εφόσον υπάQΧουν τα προβλήματα. Αν δεν καθίσουμε κάτω να δούμε πώς θα 
χειριστούμε αυτό το πρόβλημα, δε θα έχουμε λύση και στο τέλος θα έρθουμε σε μια 
οικονομική και βιομηχανική σύγκρουση και δεν ξέρω πού θα καταλήξουμε με αυτό 
το θέμα. 

Αυτό είναι ένα πελώριο θέμα. Όλοι, και οι πλούσιοι και οι λιγότερο πλού
σιοι, οι πάντες πιέζουν για βελτιώσεις. Έχουμε βάλει πάνω μας φτερά Ικάρου 
κέρινα και πετούμε προς τα πάνω και δε σκεπτόμαστε κάποια στιγμή ότι ενδεχο

μένως θα έρθει η ώρα της πτώσης. Δεν το έχουμε καταλάβει αυτό το πράγμα, 
παρόλο που έχουμε σήματα κινδύνου από παντού αυτή τη στιγμή. Δεν έχω ακούσει 

επαρκή σχολιασμό γι' αυτό το πολύ σοβαρό θέμα και πώς το αντιμετωπίζουμε ούτε 

από τη Βουλή ούτε από την ομιλία του Υπουργού. Εγώ το θεωρώ αυτή τη στιγμή το 

θέμα. Σαν το θέμα. Σαν το οικονομικό θέμα της Κύπρου, αυτό το θέμα, το οποίο 
ενδεχομένως θα γονατίσει και την οικονομία μας και θα γονατίσει όλους μας. 

Αν βρούμε λύση, και οι εργοδότες και οι εργαζόμενοι, όλοι οι κοινωνικοί 

εταίροι και η κυβέρνηση, σ' αυτό το μείζον θέμα της έλλειψης ανταγωνιστικότητας, 
σε δύο-τρία χρόνια σχεδόν δε θα υπάρχουν δασμοι. Δε θα είναι μόνο οι εξαγωγές 
που δε θα είναι ανταγωνιστικές. Θα εισάγονται προ'ίόντα εδώ με πολύ χαμηλότερο 
κόστος και δε θα μπορούμε να πωλούμε και τα επιτόπια προ'ίόντα μας. Και 

μιλούμε μετά για νέα βιομηχανική πολιτική -δεν ξέρω τι σημαίνει αυτό το πράγμα- ή 

για νέα τουριστική πολιτική -ούτε αυτό ξέρω τι σημαίνει- όταν έχουμε αυτό το τερά

στιο πρόβλημα στα πόδια μας, το οποίο δεν έχουμε μέχρι σήμερα επιλύσει. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας απλώς λίγα λόγια για την πορεία μας 
προς την Ευρωπα'ίκή Ένωση. Δεν υπάρχει αμφιβολία πως είναι η ορθή πορεία για 

την Κύπρο. Πριν κάποια χρόνια, εκείνοι που πιστεύαμε σ' αυτή την πορεία είμαστε 

πολύ λιγότεροι σ' αυτό τον τόπο. Σήμερα, ευτυχώς, το αίτημα είναι καθολικό. 

Χωρίς την ΕυρωπαΊ:κή Ένωση η Κύπρος είναι aποξενωμένη, είναι απομογωμένη, 

στη Μέση Ανατολή. Είναι σαν νύφη χωρίς γαμπρό, είναι σαν νύφη χωρίς σπίτι, το 

οποίο να μπορεί να προωθήσει προς τον ευρωπα'ίκό χώρο με τον τρόπο που πρέπει 
να το προωθήσει. 

Χρειαζόμαστε την Ευρώπη και πρέπει να κάμουμε βίωμά μας ότι αυτή η 
πορεία με κάθε τρόπο πρέπει να συνεχίσει και να μη χάσουμε καμιά ευκαιρία. 

Από την άλλη πλευρά δεν πρέπει να έχουμε την αντίληψη ή ψευδαισθήσεις 

σχετικά με τις δυσκολίες που θα αντιμετωπίσουμε. Υπάρχουν αρκετοί, και από 
τους φίλους μας ακόμα, οι οποίοι συνδέουν αυτή την ενταξιακή πορεία και στο 
τέλος την ένταξή μας με τη λύση του κυπριακού προβλήματος. Αυτές είναι οι θέσεις 

αρκετών και να μην ξεχνούμε ότι την ώρα που θα φτάσουμε στο κατώφλι, για να 
γυρίσουμε το κλειδί να ανοίξουμε να μπούμε μέσα, θα υπάρχουν δεκαπέντε ίσως και 
περισσότερα, αν μπουν και άλλες χώρες, δεκαπέντε βέτο, δεκαπέντε κλειδιά και 
πρέπει να ανοίξουν και τα δεκαπέντε ταυτόχρονα. Α ν δεν ανοίξει ένα από τα δεκα
πέντε, δεν μπορούμε να μπούμε σε αυτό τον πολύ προνομιακό για μας χώρο. 

Άρα, έχοντας υπόψη τις δυσκολίες, έχοντας επίσης υπόψη το γεγονός ότι 
ακόμα και οι Ηνωμένες Πολιτείες, σύμφωνα με πληροφορίες που έχω εγώ, 

πιστεύουν ότι συνδέεται η πορεία αυτή με τη λύση του Κυπριακού, πρέπει να έχουμε 
επίγνωση του γεγονότος ότι οι δυσκολίες δεν είναι πίσω μας. Οι δυσκολίες είναι 

μπροστά μας, σε ό,τι αφορά αυτή την πορεία. Πρέπει να αναπροσαρμόσουμε τις 

σκέψεις μας. Έχουμε περάσει πολύ λιγότερα απ' όσα θα αντιμετωπίσουμε και 

πρέπει να αγωνιστούμε προς τη σωστή κατεύθυνση. 

• 
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Γενικά, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι οι προ'Uπολογισμοί που είναι ενώπιόν μας 

είναι σωστοί. Αντικατοπτρίζουν μια καλή οικονομία, με καλά οικονομικά δεδο
μένα. Θα έλεγα ότι πρέπει ως Κύπρος, και δεν αναφέρομαι μόνο στην κυβέρνηση, 
να είμαστε περήφανοι, γιατί μια χώρα που πέρασε από την εισβολή πρtν από είκοσι 
δύο χρόνια, που έχει επί είκοσι δύο χρόνια κατοχή, που είναι μικρή, πολύ μικρή, 
τρεις χιλιάδες φορές μικρότερη από το συνολικό μέγεθος της παγκόσμιας οικονο
μίας, κατόρθωσε να μπορεί να σταθεί περήφανη ανάμεσα στους πρώτους και όχι 
ανάμεσα στους τελευταίους. Και εμείς, ως Φιλελεύθεροι, θα ψηφίσουμε αυτούς 

τους προϋπολογισμούς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αγαπητοί συνάδελφοι, νομίζω ότι στο σημείο αυτό φτάσαμε στο πέρας της 

σημερινής συνεδρίας. Θα συνεχίσουμε αύριο το πρωί, στις 10.00. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα διακοπής: 8.08 μ. μ.) 

Οι αχόλο"θοι Βο\ιλε\ιτές \ιπέγραψαν τον κατάλογο των παQόντων με αλφαβη-

τιχή σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης Μάτσης Ιωάννης 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Α ντωνίου Αβραάμ Μουσιούττας Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας Μούσκος Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γιάγκου Κίκης Παναγίδης Κίμων 

Ευθυμίου Ττίμης Παπαγεωργίου Παύλος 

Ηλιάδης Δημήτρης Παπαδόπουλος Τάσσος 

Θεοδώρου Δώρος Παπαρές Αυγερινός 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Παρισινός Ανδρέας 

Ιωαννι.δης Ιωάννης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Καζαμίας Κίκης Πουργουρίδης Χρίστος 

Καράς Αντώνης Πρέντζας Ρένος 

Κατσαμπάς Χριστάκης Ρολάνδης Νίκος 

Κατσελλή Ρήνα Σοφοκλέους Θάσος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κληρι.δου Καίτη Φιλίππου Ανδρέας 

Κοντίδης Δημήτρης Χάσικος Σωκράτης 

Κουκουμάς Ανδρέας Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χριστοδουλίδης Δώρος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρίστου Ανδρέας 

Λυσιώτης Λώρης Χρυσοστόμου Άριστος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Μακρίδης Ισίδωρος 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια: Ι. ''Ο Π ερί. Προϋπολογισμού Νόμος του 

1996", 2. ''Ο Π ερι Ειδικεύσεως Π ιστεώσεως (fαμεί.ο Αναπτύξεως) Νόμος 
του 1996" και 3. "Ο Περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (fαμε(ο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος του 1996", η συζήτηση που ακολού
θησε (Γ. Μάτσης, Α. Χρίστου, Τ. Παπαδόπουλος, Β. Λυσσαρίδης, 

Ν. Ρολάνδης) και η παρέμβαση του Υπουργού Οικονομικών κ. Χριστό

δουλου Χριστοδούλου. 

Τιμή: 7Sσ 

'Γuπώθηκε στο τυπογQαφείο της Κυπο~ακής ΔημοκQατίας, Λευκωσια. 

• 

• 



-. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Σ'Γ ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 
Συνεδρίαση l 7ης Ιανουαρίου 1996 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 10.13 π.μ.) 

(Αρ. 15) 

Κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της πρωινής συνεδρίας 

της Βουλής με θέμα τους προ'Uπολογισμούς. Παρακαλώ τον κύριο Γραμματέα να 

διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Η απαρτία πρέπει να υπάρχει και στο κάθε κόμμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είμαι υπεύθυνος για τα διάφορα κόμματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν τίθεται τέτοιο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Να ευχηθούμε στους Αντώνηδες χρόνια πολλά και ευτυχισμένα. Είναι του 

Αγίου Αντωνίου σήμερα. Πιθανόν μερικοί να έχουν πάει στην εκκλησία και να 

καθυστέρησαν να προσέλθουν στη συνεδρίαση. 

Θα παρακαλούσα να με βοηθήσετε να κρατήσουμε μια καλή τάξη στη σημερινή 

συνεδρία. Όπως ξέρετε, οι ώρες συνολικά του κάθε κόμματος καθορίστηκαν με 

(1055) 
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συνεννόηση των πολιτικών αρχηγών. Έχει τέσερις ώρες ο Δημοκρατικός Συνα-

γερμός, τρεις ώρες και σαράντα πέντε λεπτά το ΑΚΕΛ, τρεις ώρες και δεκαπέντε 

λεπτά το Δημοκρατικό Κόμμα και δύο ώρες και σαράντα πέντε λεπτά η ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο ΔΗΣΥ μου είπαν ότι έχει τέσσερις ώρες και δεκαπέντε λεπτά, κύριε 

Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Τέσσερις και δεκαπέντε; Εμένα μου είπαν τέσσερις. Τώρα, να εξηγηθούμε. 

Γ. ΑΓΑΠ IΟΥ: 

ΔΗΣΥ και Φιλελεύθεροι ή μόνο ΔΗΣΥ, κύριε Πρόεδρε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τι κυβέρνηση είμαστε, αν δεν πάρουμε δεκαπέντε λεπτά παραπάνω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αρχίζουμε με τον κ. Παπαρέ του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Α Υ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Παραδοσιακά η γεωργία στην Κύπρο θεωρείται ένας από τους πιο σημαντι-

κούς τομείς της οικονομίας. Όμως, παρά το γεγονός ότι από το Ι 980 η ολική παρα
γωγή έχει αυξηθεί από !73.000.000 σε f:Ι78.000.000 μέχρι το 1994, εντούτοις η συνει
σφορά της στο ακαθάριστο εγχώριο προ"ίόν έχει ελαττωθεί από το 10% στο 5,4%, 
κυρίως εξαιτίας της γρήγορης επέκτασης των άλλων τομέων της οικονομίας μας 

αλλά και γιατί οι κοινωνικοοικονομικές συνθήκες που επικρατούσαν τα τελευταία 

χρόνια και που επικρατούν ακόμα στον τόπο μας παρά τις προσπάθειες βελτίωσής 

τους δεν είναι καθόλου ευνο"ίκές για τον αγροτικό τομέα. Ποιες είναι αυτές οι 

συνθήκες; 

Κοινωνικοοικονομικές σuνθήκες 

(α) Ο πολυτεμαχισμός της γης, ο οποίος συνεχίζεται με αμείωτο ρυθμό. 

(β) Η μερική απασχόληση που επεκτείνεται από τους εξωγεωργικά απασχο

λουμένους. 

(γ) Η ελλιπής ενημέρωση ανάμεσα στον αγροτικό κόσμο, όσον αφορά τον 

τομέα της συνεχώς εξελισσόμενης γεωργοκτηνοτροφικής τεχνολογίας. 

(δ) Η ανεπαρκής επένδυση σης γεωργικές εκμεταλλεύσεις. 

(ε) Οι κλιματολογικές συνθήκες, οι οποίες, αν και ευνοούν μερικές καλλιέρ

γειες, προκαλούν προβλήματα σε πολλές άλλες. 

(στ) Όπως ανέφερα και πιο πάνω, η αυξημένη πίεση πάνω στο γεωργικό 

τομέα από άλλους τομείς της οικονομίας. 

Αποτέλεσμα των πιο πάνω συνθηκών είναι να δημιουργούνται επιπρόσθετα 

.-

.. -

προβλήματα, όπως το αυξημένο κόστος παραγωγής, το μειωμένο εισόδημα του • 
αγρότη -είναι περίπου το μισό των ειδοσημάτων των υπόλοιπων τάξεων του λαού-

και κατά συνέπεια η εγκατάλειψη της υπαίθρου από τα νεαρά κυρίως άτομα. 

.. 



-. 
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Το έιηο της κυβέρνησης 

Η κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη, μόλις ανέλαβε, παρά τα πολλά οικονομικά και 

άλλα προβλήματα τα οποία είχε να επιλύσει και παρά τις πιο πάνω ενδογενείς και 

εξωγενείς συνθήκες, έδωσε μεγάλη σημασία στον αγροτικό τομέα και ακολούθησε 
μια φιλαγροτική πολιτική, που είχε δύο βασικούς άξονες. 

Ο πρώτος άξονας ήταν η άμεση επίλυση καυτών προβλημάτων τα οποία δεν 
επιδέχονταν αναβολή. Αναφέρω μερικά παραδείγματα: 

Βελ ηώθηκε σημαντικά το σύστημα αγροτικής δανειοδότησης. Παραχωρούνται 

δάνεια που καλύπτουν μέχρι και το 80% του επενδυτικού κόστους με περίοδο 
αποπληρωμής μέχρι δεκαπέντε χρόνια και επιτόκιο 5%. 

Βελτιώθηκε επίσης το σχέδιο αγροτικής δανειοδότησης για την παραμονή των 

νέων στην ύπαιθρο. Συγκεκριμένα, το ποσό δανείου ανά δικαιούχο ανέρχεται στις 

±:16.000 με περίοδο αποπληρωμής δεκαπέντε χρόνια και επιτόκιο 5%. Επιπρόσθετα, 
παρέχεται η δυνατότητα για δάνειο i7.000 για αγορά γης. 

Αυξήθηκε η κυβερνητική χορηγία προς τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης 
από το 50% στο 75% των εισπραττόμενων ασφαλίστρων. 

Απαλλάχθηκαν οι αγροτικές κοινότητες από την οικονομική επιβάρυνση για 
την ταχυδρομική τους εξυπηρέτηση, ενώ παράλληλα επεκτάθηκαν οι ταχυδρομικές 

υπηρεσίες στην ύπαιθρο. 

Δόθηκαν πάνω από ι Ι 0.000.000 ως βοήθεια στους καλλιεργητές εσπεριδο
ειδών, στους αμπελουργούς, στους καλλιεργητές πατατών, στους κτηνοτρόφους, 

στους φυστικοπαραγωγούς και σε άλλους καλλιεργητές. 

Αναφέρουμε επίσης το πρόγραμμα ανάπτυξης και αξιοποίησης των υδάτινών 
μας πόρων, που είναι δεκαπενταετούς διάρκειας. Με βάση τον προγραμματισμό 

αυτό, πριν από το 2000 θα έχουν ολοκληρωθεί όλα τα μεγάλα υδατικά έργα, μεταξύ 
των οποίων θα είναι και ο σταθμός aφαλάτωσης. 

Στον τομέα της κτηνοτροφίας άρχισε ήδη η εφαρμογή ενός μεγαλόπνοου 
ενοποιημένου σχεδίου ανάπτυξης της κτηνοτροφίας, που αντιμετωπίζει σφαιρικά τα 

προβλήματα του κλάδου, καθώς και τα σοβαρά χωροταξικά προβλήματα, όπως είναι 
η απόφαση να μετακινηθούν όλες οι φάρμες μακριά από τις οδικές αρτηρίες και τις 
αστικές περιοχές. Το σχέδιο θα ολοκληρωθεί μέσα στα επόμενα δέκα χρόνια με 

κόστος i30.000.000. 
Σύμφωνα με το σχέδιο, τα ανώτατα ποσά δανειοδότησης σε μερικούς τομείς, 

όπως η ανέγερση υποστατικών και η αγορά εξοπλισμού, ανήλθαν από i2.000 σε 
±:30.000 για την αγελαδοτροφία και από f:S.OOO σε il7.000 για την αιγοπροβατο
τροφία. 

Δεύτερος άξονας είναι η πορεία προς την Ευρώπη. Η κυβέρνηση Γλαύκου 

Κληρίδη άρχισε την υλοποίηση και του δεύτερου άξονα, που είναι η εναρμόνισή μας 

με το ευρωπα·ίκό κεκτημένο. Όρισε διυπουργική επιτροπή, η οποία ετοίμασε 

συγκριτική μελέτη για τα μέτρα στήριξης της Κύπρου και Ευρωπα·cκής Ένωσης. Με 

την οριστικοποίηση της μελέτης συστάθηκε ομάδα εργασίας, η οποία θα ετοιμάσει 

και θα υποβάλει συγκεκριμένες εισηγήσεις και χρονοδιαγράμματα για τη στρατηγική 

στήριξης της γεωργίας στο διάστημα που μεσολαβεί μέχρι την ένταξη και την 

πρόσβαση της Κύπρου στα ταμεία στήριξης της Ευρωπα"ίκής Ένωσης . 
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Επ~πρόσθετα, συστάθηκαν ειδικά κλιμάκια για τη μελέτη και την προώθηση 

της δημιουργίας του αναγκαίου θεσμικού πλαισίου για την εναρμόνισή μας, για την 

αξιοποίηση των κοινοτικών προγραμμάτων και για την απαιτούμενη αναβάθμιση 

και βελτίωση των υφιστάμενων δομών της κυπριακής γεωργίας. 

Όλα αυτά τα μέτρα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, και πολλά άλλα, 
τα οποία δεν μπορώ να απαριθμήσω λόγω χρόνου, ήταν ρητές προεκλογικές υποσχέ

σεις που περιλαμβάνονταν στο πρόγραμμα του Γλαύκου Κληρίδη και οι οποίες 

υλοποιήθηκαν αθόρυβα, χωρίς τυμπανοκρουσίες, με αποκλειστικό σκοπό τη βοήθεια 

του αγρότη και όχι το μάρκεηνγκ και τον εντυπωσιασμό. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Μέσα στην τριετία που πέρασε η κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη κατόρθωσε αυτό 
που φαινόταν ακατόρθωτο: Προσέφερε τεράστια βοήθεια στον αγροτικό κόσμο και 

παράλληλα έθεσε τα θεμέλια για την υλοποίηση του δεύτερου σκέλους της πολιτικής 
της, που είναι η εναρμόνισή μας με την Ευρωπα'ίκή Ένωση. 

Στον υπό συζήτηση προtlπολογισμό προβλέπονται για το 1996 στον τομέα της 
γεωργίας τα ακόλουθα ποσά: f.13.000.000 για την αγροτική ανάπτυξη και 
!21.400.000 για την υδατική ανάπτυξη. Αξίζει επίσης να κάμω ιδιαίτερη αναφορά 

στα ποσά για τα επιμέρους μεγάλα έργα και σχέδια, όπως !.1.300.000 για το ενοποιη
μένο σχέδιο ανάπτυξης της κτηνοτροφίας, του οποίου το συνολικό κόστος θα 
ανέλθει στα !.32.000.000, και !.3.300.000 για τα μεγάλα αρδευτικά έργα των 

κοιλάδων Διαρίζου και Έζουσας, των οποίων το συνολικό κόστος θα ανέλθει στα 
!42.500.000. 

Ασφαλώς, κύριοι συνάδελφοι, παραμένουν πολλά τα οποία θα πρέπει να 
γίνουν. Και να είστε βέβαιοι ότι θα γίνουν. Παρά τις συνεχείς προσπάθειες της 

κυβέρνησης για ανακούφιση και παροχή ουσιαστικής βοήθειας στον αγροτικό 

κόσμο, ο Δημοκρατικός Συναγερμός συνεχίζει παράλληλα να κάνει τις δικές του 
μελέτες με σκοπό να υποβοηθήσει την κυβέρνηση στο έργο της για ανάπτυξη της 

γεωργοκτηνοτροφίας μέσα στα πλαίσια των ευρωπαΊ:κών δεδομένων και προτύπων. 

Η γεωργοκτηνοτροφική απασχόληση πρέπει να καταστεί οικονομικά βιώσιμη, 

ώστε να στηριχΟεt το γεωργικό εισόδημα και να διατηρηθεί η ζωτικότητα του γεωρ

γικού τομέα και το βιοτικό επίπεδο των αγροτών και των αγροτισσών, να διατη

ρηθεί η ύπαιθρος ζωντανή, να διατηρηθούν οι τιμές των γεωργικών προ'ίόντων αμει

πτικές, να εξασφαλίζονται επαρκείς προμήθειες τροφίμων για το λαό. 

Όσον αφορά τώρα την απαραίτητη εναρμόνισή μας με την ευρωπα'ίκή πραγμα

τικότητα, πιστεύουμε ότι είναι αναγκαία μια τέτοια στρατηγική για την αγροτική 

πολιτική, ώστε η προσπάθεια εναρμόνισης κατά την προενταξιακή περίοδο να συνο

δεύεται από τα αναγκαία μέτρα στήριξης και ενδεχομένως και προσανατολισμού, 

όπου κρίνεται αναγκαίο. Ιδιαίτερη έμφαση θα πρέπει να δοθεί σε μέτρα τεχνολο

γικής αναβάθμισης, αναδιάρθρωσης και βελτιώσεων, που να στοχεύουν στη σωστή 
διαχείριση των γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων. στην αύξηση της παραγωγι

κότητας, στην αναβάθμιση της ποιότητας και στη βελτίωση της εμπορίας των γεωρ

γοκτηνοτροφικών προ'ίόντων με ταυτόχρονη λήψη μέτρων διατήρησης και προστα

σίας του περιβάλλοντος. 

Μέσα σε αυτό το πνεύμα προτείνουμε διάφορα μέτρα στήριξης, τα οποία πολύ 
συνοπτικά είναι: 

,-·· 
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(α) Επιδοτήσεις. Βελτί.ωση και σταδιακή αναδιάρθρωση τον σντήματος 
επιδοτήσεων, ώστε και με το ενρωπα'ίκό κεκτημένο να σννάδει, αλλά και 

η γεωργοκτηνοτροφία μας να μην πληγεί. 

(β) Έργα υποδομής. Είναι αναγκαίο να δοθεί μεγαλύτερη σημασία σε έργα 
νποδομής τα οποία να βοηθούν και να στηρίζουν τη γεωργοκτηνοτροφία 

μας, όπως χωροταξικά σχέδια καταστρωμένα με σεβασμό προς το περι
βάλλον, αρδεντικά έργα, αναδασμός, καθώς και άλλα μέτρα για βελτfωση 

των συνθηκών παραγωγής και εμπορίας, όπως περιφερειακοί σύνδεσμοι, 

ηλεκτροδότηση γεωργοκτηνοτροφικών υποστατικών και θερμοκηπίων με 
επιδοτημένο κόστος. διάνοιξη αγροτικών δρόμων κ.λπ. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι οι επενδύσεις σε έργα υποδομής δε θεωρούνται 

επιδοτήσεις από την Ευρωπα'ίκή Ένωση. 

Από αυτά τα έργα πιστεύουμε ότι ο αναδασμός είναι ένα βασικό σχέδιο 
που συμβάλλει θετικά και αποτελεσματικά στην επίλνση των χρόνιων 

προβλημάτων που αντιμετωπίζει σήμερα η κυπριακή ιδιοκτησία, θέτοντας 

έτσι τις σωστές βάσεις για την αποδοτική και ορθολογική εκμετάλλευση 
της γεωργικής γης. Γι' αυτό, επιβάλλεται η περαιτέρω βελτίωση του 

συστήματος παρά το γεγονός ότι στον τομέα αυτό έγιναν μεγάλα και 

ουσιαστικά βήματα από τη σημερινή κυβέρνηση. 

Παρά το γεγονός ότι υπάρχουν κίνητρα για τη λειτουργία των περιφε

ρειακών συνδέσμων, είναι απαραίτητη η περαιτέρω ενθάρρυνσή τους με 

ισχυρότερα κίνητρα μέσω του υφιστάμενου ειδικού σχεδίου ίδρυσης και 
λειτουργίας περιφερειακών σννδέσμων παραγωγής και εμπορίας γεωρ

γικών προ'ίόντων. 

Επίσης, απαιτείται η αναδιοργάνωση τον όλου συστήματος εμπορίας με 
τη λειτουργία συντονιστικού φορέα των περιφερειακών συνδέσμων, ο 

οποίος θα συντονίζει τη διάθεση αλλά και την παραγωγή. Στόχοι του 

νέου συστήματος εμπορίας θα είναι η μείωση του κόστους εμπορίας με 
την αποφυγή των μεσαζόντων, η βελτίωση και η τυποποίηση της ποιό

τητας και η σταθεροποίηση των εισοδημάτων των παραγωγών σε ψηλό

τερα από τα σημερινά επίπεδα. 

(γ) Συνεχής παρακολούθηση και εισαγωγή νέας τεχνολογίας με την οποία θα 
επιτνγχάνεται η ποιοτική σταθεροποίηση και αναβάθμιση των γεωργοκτη
νοτροφικών προ'ίόντων και επιπρόσθετα η μείωση του κόστους παρα

γωγής. 

(δ) Παρά την τεράστια βελτίωση του συστήματος δανειοδότησης, χρειάζεται 

συνεχής βελτίωσή του, για να ανταποκρίνεται στα νέα οικονομικά δεδο

μένα και απαιτήσεις. 

(ε) Παρά τη σημαντική επίσης βελτίωση του συστήματος γεωργικής ασφά

λισης, υπάρχουν ακόμα περιθώρια βελτίωσης. 

Κύριε Πρόεδρε, ο χρόνος δε μου επιτρέπει να αναφερθώ στις κατά κεφάλαια 

προτάσεις μας, που καλύπτονν τομείς της γεωργίας και της κτηνοτροφίας, το 
υδατικό, την αλιεία, η οποία είναι ένας εξελισσόμενος τομέας στον τόπο μας, τα 

δάση μας και πολλά άλλα επιμέρονς θέματα, όπως ο φντοϋγειονομικός έλεγχος και 

ο εξελισσόμενος τομέας των οπωροκηπευτικών ειδών. 
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Τελειώνοντας θέλω να διαβεβαιώσω ότι οι προσπάθειες τόσο της κυβέρνησης 

όσο και του Δημοκρατικού Συναγερμού θα συνεχίζονται με αμείωτο ρυθμό, ώστε να 
ανέλθει στο σημείο που του αξίζει το βιοτικό επίπεδο του αγροτικού κόσμου, να 

προσελκύονται νέοι άνθρωποι στη γεωργία, κτηνοτροφία και αλιεία και να καταστεί 

η απασχόληση στους τομείς αυτούς οικονομικά βιώσιμη. 

Στα πλαίσια αυτά η πορεία της ένταξής μας στην Ευρωπα·ίκή Ένωση, καθώς 

και η μετέπειτα ένταξή μας, μπορούν να αποβούν προς όφελος των αγροτών, αν 

προετοιμαστούμε και προγραμματιστούμε έγκαιρα, ώστε να μπορέσουμε να ανταπο

κριθούμε στις ευρωπα·ίκές προκλήσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Ρήνα Κατσελλή. Συγγνώμη! Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Εντάξει, δεν πειράζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία! Ελάτε, κυρία Κατσελλή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Η ζακέτα της έχει τέτοιο χρώμα, που δεν μπορούμε παρά να υποχωρήσουμε, 
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευτυχώς που δε χειροκροτούμε, διότι, αν είχαμε χειροκροτήματα, ποιος θα τη 

χειροκροτούσε από τους έντιμους Βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εμάς ει ναι το χρώμα μας. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Το κόκκινο είναι βυζαντινό χρώμα, παρακαλώ! Προϋπήρχε πολλών πραγ

μάτων. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Για να είμαστε δίκαιοι, η πορφύρα ήταν το βυζαντινό· όχι το κόκκινο. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στο λίγο χρόνο που μου παραχωρήθηκε θα θίξω με συντομία κυρίως θέματα 

των τριών Επιτροπών των οποίων είμαι Μέλος, δηλαδή των Επιτροπών Εξωτε

ρικών, Προσφύγων και Περιβάλλοντος. 

Σημειώνω όμως πως, παρόλο που έχουμε καλή οικονομία, πλούτο και κατανα

λωτισμό σε παράλογα και επικίνδυνα επίπεδα κάποτε, στην Κύπρο σήμερα υπάρ

χουν τάξεις πολιτών που είναι φτωχές και νεαρά ζευγάρια που το πρόβλημα της 

στέγασής τους τους είναι βραχνάς και εφιάλτης. Ελπίζω αυτό το θέμα να το θίξει 

εκτενέστερα άλλος συνάδελφος από το ΔΗΚΟ. 

Προσωπικά εξακολουθώ να έχω το θλιβερό προνόμιο να εκπροσωπώ μια εξ 

ολοκλήρου κατεχόμενη επαρχία, που δεν μπορεί να απαιτήσει να υπάρχουν στους 

.--
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προϋπολογισμούς κονδύλια για την ανάπτυξή της γενικά, και όχι μόνο: Φέτος 

είδαμε να συζητείται απροκάλυπτα στις διάφορες επαφές για λύση του Κυπριακού η 

κυριαρχία της Κυπριακής Δημοκρατίας, αν θα είναι από κάτω προς τα πάνω ή από 
πάνω προς τα κάτω, σαν να μην είναι το ίδιο επικίνδυνο να παζαρεύουμε με οποιο
δήποτε τρόπο και σε οποιαδήποτε κατεύθυνση την πεμπτουσία της υπόστασης του 
κράτους μας. Για τούτο Οεωρώ καθήκον μου και ως Βουλευτής του Δημοκρατικού 
Κόμματος αλλά και ως εκτοπισμένη Κερυνειώτισσα να τονίσω πως η κυριαρχία του 

κράτους μας πρέπει να παραμείνει μία και δεδομένη. 

Έχουν ενταθεί και οι φωνές αυτών που μας λένε: "Ξεχάστε την Κερύνεια, δε 

θα την ξαναδείτε". Και μας το λένε κατάμουτρα, δυστυχώς. Οι Κερυνειώτες όμως 
επιμένουμε να πάρουμε πίσω τα ανθρώπινα δικαιώματά μας. Α ν δεν τα aξιωθούμε, 
σίγουρα σε κάποιο στάδιο Οα τα χάσουν και οι υπόλοιποι μη εκτοπισμένοι Έλληνες 

Κύπριοι. Ακούστηκε πρόσφατα από τον κατεχόμενο προμαχώνα της Λευκωσίας, 
λιγότερο από πεντακόσια μέτρα μακριά από εδώ, από τα οργανωμένα σύνολα νέων 
Τουρκοκυπρίων και παιδιών Τούρκων εποίκων το σύνθημα "δεν ξεχνούμε το νότο", 
δηλαδή το μη κατεχόμενο μέρος της Κύπρου. Αν αυτό το σύνθημα δε μας έχει κάνει 

να σκεφτούμε και να αναΟεωρήσουμε σε πολλά σημεία τη συμπεριφορά μας, σίγουρα 
οδηγούμαστε προς την καταστροφή. 

Επαναλήφθη-ι<ε πριν από λίγες βδομάδες από το βήμα της Βουλής η φαινομε

νικά λογική θεωρία: Είμαστε οι αδύνατοι και δεν μπορούμε παρά να υπακούσουμε 

στους οποιουσδήποτε δυνατούς ή πλανητάρχες δηλαδή να συναινέσουμε στον 

αφανισμό μας. Μα, αν η συμπεριφορά των προηγούμενων γενιών μας ήταν αυτή, 

τότε δε θα υπήρχαν Έλληνες Κύπριοι όχι τρεις αιώνες πριν, από τον καιρό της 

τουρκοκρατίας ή της φραγκοκρατίας ή των Ρωμαίων, αλλά από τον καιρό των 

Περσών και των Αιγυπτίων! 

Όμως, όπως πολύ σωστά παρατήρησε σε πρόσφατη ομιλία του ο Κοινοβουλευ

τικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος, κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, για τη 

λύση του Κυπριακού είναι απαραίτητη μια λεπτομέρεια: η υπογραφούλα μας. Θέλω 

να πιστεύω ότι δεν υπάρχει χέρι ανάμεσά μας που να είναι πρόθυμο να υπογράψει 
τον αφανισμό μας, όπως δεν υπήρξε και προηγουμένως. Η μόνη σωτηρία μας ως 

αδύνατοι που είμαστε είναι να επιμείνουμε στα δLκαιά μας. 

Είναι τραγελαφικό να προβάλλεται το παράδειγμα του Ραμπίν, ο οποίος 

"μεγαλόψυχα εκχώρησε εδάφη στους Παλαιστινίους", ενώ εμείς δεν είμαστε 

πρόθυμοι για κάτι τέτοιο! Λέχθηκε από αυτό το βήμα, της Βουλής. Αν είναι να 

παραλληλιστεί ο Ραμπίν με κάποιους, δεν πρέπει να είναι μ' εμάς που διωχθήκαμε. 
Το Ισραήλ πήρε σε κάποιο στάδιο εδάφη και τώρα, μετά από συμφωνίες, τα δίνει 

πίσω. Γι' αυτό ο Ραμπίν υπήρξε πραγματικά ξεχωριστή μορφή και θα παρακαλού

σαμε να υπήρχε αντίστοιχός του στην Τουρκία. Δυστυχώς όμως η τουρκική κυβέρ

νηση μέσω των εκπροσώπων της στην Κύπρο παραμένει αδιάλλακτη σε όλα. Ταλαι
πωρεί τους εγκλωβισμένους, δεν προχωρεί στο θέμα των αγνοουμένων μας και μας 
αφήνει χωρίς επιστροφή και χωρίς τα δικαιώματά μας. 

Ακόμα και η ελπιδοφόρα προοπτική ένταξής μας στην Ευρωπα"ίκή Ένωση 
καταντά να μην είναι αποτελεσματική, εφόσον άρχισαν να μας ρωτούν πόσο 

πρόθυμοι είμαστε να παρεκκλίνουμε από το ευρωπα·ίκό κεκτημένο . Ερώτηση στην 

οποία θα πρέπει να απαντήσουμε, γιατί, όσο δεν απαντούμε, δίνουμε ελπίδες πως 

δεχόμαστε να aποστασιοποιηθούμε και από τα πιο αυτονόητα ανθρώπινα δικαιώ
ματα και πρακτικές που ισχύουν στην Ευρωπα"ίκή Ένωση. 



1062 

Στο μεταξύ ο προσφυγικός κόσμος υπομένει για άλλον ένα χρόνο την κοινω

νική αδικία, έστω και αν φέτος δόθηκαν μερικές διευκολύνσεις. Ο Φορέας Ίσης 

Κατανομής Βαρών δε Οα δικαιώσει ποτέ την ονομασία του. Προσωπικά πιστεύω 

πως θα δημιουργήσει περισσότερα προβλήματα από όσα θα λύσει, προβλήματα με 

επικίνδυνο πολιτικό κόστος μάλιστα, που δυστυχώς δεν έχω καιρό να τα αναπτύξω 

τώρα. 

Οι γυναίκες εκτοπισμένες, το μισό του προσφυγικού κόσμου, εξακολουθούν 

επιπλέον να αδικούνται συλλήβδην από την Κυπριακή Δημοκρατία, που το 1974 δεν 
ήταν σε θέση και δεν είναι σε θέση εξακολουθητικά από τότε να τις προστατέψει, 

ώστε να παραμείνουν στις πόλεις, στα χωριά και στα σπίτια τους. 

Παρά τους ισχύοντες νόμους και τις διεθνείς συμβάσεις που έχουμε κυρώσει, 

υπάρχει η διαφοροποίηση πατρογονίας και μητρογονίας προς όφελος της πατρογο

νίας. Η σχετική πρόταση νόμου εκκρεμεί με διάφορες προφάσεις, που όχι μόνο δε 

στέκουν, αλλά είναι και απαράδεκτες. Για τούτο η Βουλή δεν πρέπει να στείλει στο 

νεκροταφείο των νόμων, κατά τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΔΗΚΟ, και 

αυτό το σχέδιο νόμου. 

Η συμπεριφορά μας, όπως αντανακλάται σε μεγάλο βαθμό και στους προϋπο

λογισμούς, είναι σαν να είμαστε η τελευταία γενιά που θα ζήσει σ' αυτά τα χώματα. 

Το τι θα μείνει στα παιδιά μας δεν περνά από το νου μας και δε λαμβάνεται καμιά 

πρόνοια. Από το δημόσιο χρέος, που μας είπαν ότι δεν πρέπει να μας ανησυχεί, 

μέχρι τις φυσικές πηγές του τόπου. Και ο όρος "αειφόρος ανάπτυξη" είναι άγνω

στος. Αειφόρος ανάπτυξη όμως σημαίνει πρόοδο και ανάπτυξη που επιτρέπει στους 

πόρους ενός τόπου να μην εξαντλούνται, αλλά να ανακυκλώνονται εσαεί, ώστε και 

οι μελλοντικές γενιές να μπορούν να τους απολαμβάνουν και να προοδεύουν. 

Εγκρίνονται κονδύλια, για να ρημαχτεί περισσότερο ο τόπος με την κακώς 

εννοούμενη πρόοδο τόσο στο ανθρωποποίητο όσο και στο φυσικό περιβάλλον. Δεν 

είμαι εγώ που τα εντοπίζω αυτά αλλά οι τεχνοκράτες, που τα γράφουν σε εκθέσεις 

τους, και όλα είναι καλά και άγια, μέχρι τη στιγμή που η Εκτελεστική Εξουσία 

σαρωτικά αγνοεί τους πάντες και τα πάντα και παίρνει τις εντελώς αντίθετες 

αποφάσεις. Παραπέμπω στην ανακοίνωση του Επιστημονικού Τεχνικού Επψελητη

ρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) της 2Ιης του περασμένου Νιόβρη. Για τον προϋπολογισμό 

του ΕΤΕΚ πληρώνει ο Κύπριος φορολογούμενος i300.000 το χρόνο. Το ΕΤΕΚ 

εργάζεται ευσυνείδητα, για να αγνοείται, όπως σε μεγάλο βαθμό αγνοείται και η 

Υπηρεσία Περιβάλλοντος κατά 99%. 

Το ΕΤΕΚ προτείνει μεταξύ άλλων την παγοποίηση της ανάπτυξης στην 

περιοχή του Ακάμα μέχρι την έγκριση και υλοποίηση του Σχεδίου Περιβαλλοντικης 

Διαχείρισης της Χερσονήσου του Ακάμα. Και αυτό γίνεται είτε μέσω της Βουλής 

είτε από την κυβέρνηση την ίδια. Δε βλέπω καμιά διάθεση δυστυχώς ούτε μέσω της 

Βουλής ούτε από την κυβέρνηση για κάτι τέτοιο. Αντίθετα, ακόμα και εκεί όπου 

υπάρχουν περιορισμοί, το Υπουργικό Συμβούλιο σχεδόν καθημερινά δίνει χαλαρώ

σεις, που χειροτερεύουν την κατάσταση, αντί να κάνει πιο αυστηρούς τους νόμους. 

Οι νόμοι μας είναι διάτρητοι από χαλαρώσεις σε όλους τους τομείς, που τώρα 

επεκτάθηκαν μέχρι το δικαίωμα παύσης αστυνομικών χωρίς προσφυγή στη δικαιο

σύνη, θέμα που αποτελεί την καυτή γραμμή της επικαιρότητας σήμερα και για το 

οποίο το ΔΗΚΟ σταθερά επιμένει στις νόμιμες διαδικασίες μέσω της δικαιοσύνης. 

--• 

.. • 
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Τονίζω πως με την υιοθέτηση προγράμματος αειφόρου ανάπτυξης δε ζημιώνο
νται πολίτες ή χωριά. Αντίθετα, μέσα σ' αυτά τα πλαίσια υπάρχουν προγράμματα 
για γενναίες αποζημιώσεις προς τους επηρεαζόμενους πολίτες και για έργα 

υποδομής στα χωριά. Υπάρχουν λύσεις και μάλιστα εφαρμοσμένες με επιτυχία σε 
άλλες χώρες. Απλώς οι αρμόδιοι, στενόμυαλα, δε θέλουν μέχρι στιγμής να τις δουν 
και στο μεταξύ καταστρέφεται το περιβάλλον, δυστυχούν οι επηρεαζόμενοι πολίτες 
και φθίνουν τα χωριά. 

Πολύ σωστά η Επιτροπή Οικονομικών διέγραψε το κονδύλι για τα κυβερνη
τικά κτίρια στην οδό Κινύρα. τι γίνεται όμως με την περιοχή της Αρχιγραμματείας; 

Θα παρουσιαστεί μια περιβαλλοντική μελέτη από τους ανθρώπους που θέλουν να 

καταστρέψουν την καρδιά της Λευκωσίας και να προχωρήσουν στην ανέγερση σπιρ

τοκουτιών εκεί, πράγμα που θα επιφέρει του κόσμου τα προβλήματα, χωρίς να μελε
τηθούν υπαλλακτικές λύσεις; Γιατί. δε μελετήθηκε ούτε μια υπαλλακτική λύση για το 

πρόβλημα αυτό! 

Έστω και τώρα κάνω έκκληση να μην εγκριθεί αυτό το κονδύλι και να μη 

διαμαρτυρηΟεί. η Π ΑΣΥ Δ Υ ότι η Βουλή παρεμβάλλει εμπόδια. Τα εμπόδια προέρχο
νται από έμμονες ιδέες των υπευθύνων που, αντίθετα με πολλούς ημικρατικούς 
οργανισμούς, αρνούνται να μελετήσουν τολμηρές υπαλλακτικές λύσεις και προτι

μούν να κάνουν αβίωτη αυτή την τόσο σημαντική από πολλές απόψεις περιοχή της 

Λευκωσίας. Και αυτό με καταστρατήγηση των σχετικών διεθνών συμβάσεων που 
υπογράψαμε και που έχουμε υποχρέωση να σεβόμαστε και να τηρούμε . 

Όλες αυτές οι καταστρατηγήσεις των νόμων πρέπει να απασχολήσουν σοβαρά 

τη Βουλή, γιατί σε κάποιο στάδιο θα λογοδοτήσουμε και εμείς ως Βουλή στους 

διεθνείς οργανισμούς που, όταν καταλάβουν τι συμβαίνει, οπωσδήποτε θα σταματή
σουν και κάθε χρηματοδότηση. 

Κατά τα άλλα, από τους προUπολογισμούς φαίνεται καθαρά πως είμαστε ένα 

υδροκέφαλο τουριστικό κράτος, που θυσιάζη τα πάντα, για να αυξήσει το τουρι
στικό προ·ι:όν, όπως το λέμε ευγενικά, χωρίς να γίνονται ικανοποιητικές προσπά

θειες για σφαιρική ανάπτυξη και άλλων τομέων. Είναι αλήθεια πως ο τουρισμός 
είναι το πιο εύκολο αλλά και το λιγότερο σίγουρο κέρδος. Χαιρόμαστε γιατί οι 

τουρίστες μας είναι 2 150 000 φέτος, ενώ οι μελέτες των ειδικών λένε πως, για να 
είμαστε ισοζυγισμένοι, χωρίς κοινωνικά προβλήματα, θα έπρεπε να δεχόμαστε μόνο 

ένα εκατομμύριο. 

Στο μεταξύ, ένα μεγάλο ποσοστό υπηρεσιών δεν προέρχεται από εμάς αλλά 

από το εξωτερικό, όπου πηγαίνουν και τα χρήματα, από το ξένο εργατικό δυναμικό 

μέχρι τις ντομάτες και τα άλλα είδη που σερβίρονται στα ξενοδοχεία. τι μένει σ' 

εμάς; Το περιβαλλοντικό κόστος; Και αν συμβεί. κάτι και σταματήσουν οι τουρί

στες, τι κάνουμε; Έχουμε εναλλακτικές λύσεις ή απλώς πεινούμε; 

Το πόσο τρέμουμε, κυριολεκτικά τρέμουμε, για να κρατηθούμε σε αυτή την 

επισφαλή κατάσταση, και το πόσο πολλά είμαστε διατεθειμένοι να Ουσιάσουμε 

φαίνεται καθαρά από τις δύο προτάσεις νόμου που εκκρεμούν και δε συζητούνται 

από αυτή τη Βουλή παρά τις τόσες πιέσεις και τις εκκλήσεις μου για πάνω από οκτώ 

χρόνια. Α να φέρομαι στις προτάσεις νόμου που κατέθεσα, ώστε η πρώτη αναγραφή 

στις πινακίδες που βρίσκονται σε δημόσιους χώρους να είναι σε μια από τις 
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επίσημες γλώσες της Δημοκρατίας. Ουσιαστικά δεν υπάρχει η πολιτική βούληση να 

ψηφιστούν μήπως και επηρεαστεί το τουριστικό προ·ίόν, μήπως και χαρακτηρι

στούμε μη ευρωπα·ίκή χώρα, τη στιγμή που η ελληνική είναι μία από τις επίσημες 

γλώσσες της Ευρωπα·ίκής Ένωσης. 

Τα υπό αναφορά σχέδια νόμου έφτασαν στην ολομέλεια στις 23 Ιουνίου 1994, 
για να ψηφιστούν, και η Έκθεση ήταν ομόφωνη. Ο τότε συνάδελφος και νυν 

Γενικός Εισαγγελέας είπε πως χρειάζεται να μπει μεταβατική περίοδος εφαρμογής 

του νόμου και τα σχέδια νόμου πήγαν στην Επιτροπή Εσωτερικών για απλή νομοτε

χνική επεξεργασία και ψήφιση σε δεκαπέντε μέρες. Από τότε δεν έχουν περάσει, 

φαί νεται, ακόμη οι δεκαπέντε μέρες, πράγμα που δείχνει τη δειλία μας, τη δειλία 

αυτής της Βουλής και την υποκριτική νοοτροπία που επικρατει. 

Δε θα επεκταθώ. Απλώς παραπέμπω σε ένα από τα πολλά άρθρα που κατ' 

επανάληψιν βλέπω στις εφημερίδες, αυτό του συνδικαλιστή Ανδρέα Βασιλείου, τον 

οποίο και συγχαίρω. Το άρΟρο έχει τίτλο 'Ή εθνική ευαισθησία της Βουλής των 

Αντιπροσώπων". Εγώ απλώς κάνω έκκληση να βρεί καιρό επιτέλους ο Πρόεδρος 

της Επιτροπής Εσωτερικών, ο συνάδελφος Κατσουρίδης, και να αφιερώσει δεκα

πέντε λεπτά στην Επιτροπή Εσωτερικών για τις δύο απλές αλλαγές που χρειάζονται 

οι δύο αυτές προτάσεις νόμου πριν από τη διάλυση αυτής της Βουλής ή η Βουλή να 

πει θαρρετά ότι δε θέλει αυτές τις δύο προτάσεις νόμου. 

Επαναλαμβάνω την εισήγησή μου για δημιουργία Υποεπιτροπής Πολιτισμού 

στην Επιτροπή Παιδείας. Η Επιτροπή Παιδείας έχει τόσα εκπαιδευτικά προβλή

ματα να μελετήσει, που τα θέματα πολιτισμού παραμερίζονται πάντα. Σε έναν τόπο 

υπό ημικατοχή η αντοχή βρίσκεται στις πολιτιστικές καταβολές και η Βουλή μας δεν 

έχει έστω μία υποεπιτροπή, για να μελετά σοβαρά αυτά τα θέματα και προπάντων 

να επαγρυπνεί. 

Δεν παραλείπω να ευχαριστήσω το προσωπικό της Βουλής για την τόσο 

πρόΟυμη εξυπηρέτησή του, αλλά είναι ανάγκη να μελετηθούν σύγχρονοι τρόποι 

παρουσίασης των εγγράφων της Βουλής, με κατάλληλη αρtΟμηση, όπως γίνεται σε 

άλλα Κοινοβούλια, για να ξέρουμε επακριβώς τι ψηφίζεται, χωρίς τον κίνδυνο της 

σύγχυσης, που είναι συχνό φωνόμενο στη Βουλή μας τελευταία. Παράλληλα, θα 

γίνεται έτσι εξοικονόμηση κόπου, χρήματος και χαρτιού, το οποίο παράγεται σε 

βάρος των δασών της γης. Χώρια που θα πρέπει να ανακυκλώνεται ο άχρηστος 
χάρτης της Βουλής μας, για να δίνουμε, αν μη τι άλλο, το καλό παράδειγμα! 

Γνωρίζω πως πολλοί με χαρακτηρίζουν ονειροπαρμένη και με κατηγορούν 

πως πολλές φορές ασχολούμαι με λεπτομέρειες. Οι λεπτομέρειες όμως είναι που 

αλλάζουν τον κόσμο προς το καλύτερο και, ενώ σ' αυτούς που, παράλληλα με τα 

ουσιαστικά, νοιάζονται και για τις λεπτομέρειες και για μερικά άλλα πράγματα οι 

"νουνεχείς", οι συντηρητικοί προσάπτουν αρνητικά κοσμητικά επίθετα, αυτοί οι 

ίδιοι οι "νουνεχείς" εκ των πραγμάτων τελικά αναγκάζονται να τους παραδεχτούν, 

αφού υιοθετούν τις εισηγήσεις τους, και προχωρεί ο κόσμος προς το καλύτερο. 

Δεν παραλείπω να κάνω την ευχή να έχουμε περισσότερες γυναίκες στην 

επόμενη Βουλή όχι σε βάρος των αντρών συναδέλφων αλλά για μια δικαιότερη 

εκπροσώπηση όλων των πολιτών της Δημοκρατίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

•. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύρ~ε Πρόεδρε, επειδή έγ~νε μ~α αναφορά, αν μου επ~τρέπετε, να κάνω μ~α 

παρέμβαση. 

Τα Οέματα που έχει θέσει η κ. Κατσελλή όχι μόνο πέρασαν από την Επιτροπή, 

αλλά έφθασαν μέχρι την ολομέλεια. Με την παρέμβαση του κ. Αλέκου Μαρκίδη 

πριν από την κακή εκείνη ώρα του Φεβρουαρίου που έγινε η αλλαγή, όταν ήταν 

ακόμα Βουλευτής, λέχθηκε ότ~ υπήρχε πρόβλημα συνταγματικότητας και 

επέστρεψαν στην Επιτροπή, η οποία είχε φόρτο εργασίας, και σι γουρα δεκαπέντε 

λεπτά, για να αντιμετωπίσεις την κ. Κατσελλή, δεν είναι ποτέ αρκετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ θα προτιμούσα να τα πείτε στην αγόρευσή σας αυτά τα πράγματα, κύριε 

Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡlΔΗΣ: 

Όχι, δε θα ασχοληθώ με τη δουλειά της Βουλής στην αγόρευσή μου· θα ασχο

ληθώ με την κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξε~. Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η συζήτηση των προϋπολογισμών δινε~ την ευκαιρία στο Σώμα να ασχοληθεί 

επισταμένως με την οικονομική και κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης. Πολύ 

περισσότερο μας δίνει τη δυνατότητα να αντιληφθούμε πώς σκέφτεται να δράσει η 

κυβέρνηση, ποιες είναι οι προτεραιότητές της και γενικά μέσα σε ποια πλαίσια θα 
κινηθεί. 

Η μελέτη ειδικά του Προ\Jπολογισμού Αναπτύξεως μας δείχνει αν η κυβέρνηση 

ορθά αφουγκράζεται τα μηνύματα των καιρών, αν έχουν γίνει οι ορθές επιλογές. 

τέλος, η σύγκριση των ποσών που πραUπολογίστηκαν να δαπανηθούν φέτος με 

αυτά των προηγούμενων χρόνων δείχνει τις τάσεις που υπάρχουν στην κυβερνητική 

οικονομική πολιτική, καθώς και αν αυτές οι τάσεις συμβαδίζουν ή τουλάχιστον 

προσεγγίζουν την πραγματικότητα, αν βοηθούν ή προετοιμάζουν τους διάφορους 

τομείς της εθνικής μας ο~κονομίας να αντεπεξέλθουν στις προκλήσεις της εποχής. 

Το 1996 είναι έτος οριακό, το οποίο σηματοδοτεί νέες καταστάσεις που άρδην 
ανατρέπουν τις μέχρι σήμερα συνθήκες. Η εφαρμογή της συμφαινίας της GΑΠ, η 

εφαρμογή του νέου δασμολογίου, η απαρχή της φιλελευθεροποίησης του εμπορίου 

έχουν επιταχύνει αυτό που ξεκίνησε με τη μονόπλευρη και οικειοθελή εναρμόνιση με 

το ευρωπα·ίκό κεκτημένο. 

Δεν είναι πρόθεσή μου να μακρηγορήσω και να ασχοληθώ με το σύνολο των 

προϋπολογισμών. Θα περιοριστώ στον Προϋπολογ~σμό Αναπτύξεως και ειδικά σε 

ό,τι έχει σχέση με την αγροτική οικονομία, και αυτό φυσικά μέσα στο περιορισμένο 

χρονικό πλαίσιο που διαθέτω. 
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Ένα πρώτο ζήτημα στο οποίο καλούμαστε να απαντήσουμε είναι κατά πόσο τα 

λόγια των κυβερνώντων συνάδουν με τα έργα. Αρχίζοντας από το προεκλογικό 

πρόγραμμα του κ. Κληρίδη παρατηρούμε ότι γίνεται λόγος για τα διαρΟρωτικά 

προβλήματα της αγροτικής οικονομίας και για την ανάγκη αναβάθμισης και εκσυγ

χρονισμού της. Στα τρία χρόνια διακυβέρνησης Κληρίδη οι αρμόδιοι Υπουργοί 

επανειλημμένα με δηλώσεις τους μιλούσαν για την ανάγκη αναδιάρθρωσης και προε

τοιμασίας της αγροτικής οικονομίας. 

Ο έντιμος Υπουργός Οικονομικών κ. Χριστόδουλος Χριστοδούλου, μιλώντας 

ενώπιον της ολομέλειας του Σώματος με την ευκαιρία της συζήτησης των προϋπολο

γισμών για το 1996, ανέφερε μεταξύ άλλων: " ... πρέπει κυρίως να εστιάσουμε την 
προσοχή μας στο γεγονός ότι βασικοί παραγωγικοί τομείς, όπως εκείνοι της γεωρ

γίας και της βιομηχανίας, συνεχίζουν να αντιμετωπίζουν προβλήματα ανταγωνιστι
κότητας, που αποδίδονται στις υφιστάμενες διαρθρωτικές αδυναμίες". Και στη 

συνέχεια υπογράμμισε: "Οι κύριες στρατηγικές επιδιώξεις, με βάση τις οποίες ετοι

μάστηκαν οι τρεις προϋπολογισμοί του 1996, είναι η αναδιάρθρωση των επιμέρους 
παραγωγικών τομέων της οικονομικής δραστηριότητας και η τεχνολογική τους 

αναβάθμιση ... ". 

Πώς λοιπόν συνάδουν τα λόγια του έντιμου Υπουργού Οικονομικών και 

γενικά της κυβέρνησης κατά τα τελευταία τρία χρόνια με τα έργα σε ό,τι αφορά την 

αγροτική οικονομία; Την απάντηση μας τη δίνουν τα κονδύλια για την αγροτική 

οικονομία που προβλέπονται στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως, τα οποία σε ποσο

στιαία αναλογία σε σύγκριση με το ολικό σύνολο των κονδυλίων συνεχώς μειώνονται. 

Αν λοιπόν το 1993, κύριοι συνάδελφοι, με την έναρξη της διακυβέρνησης 
Κληρίδη η ποσοστιαία αναλογία των κονδυλίων για την αγροτική οικονομία σε 

σύγκριση με το σύνολο του ΠροίJπολογισμού Αναπτύξεως ήταν 22,51%, τότε το 1994 
ήταν 20,41%, το 1995 μειώθηκε στο 17,66%, ενώ το 1996 προγραμματίζεται να παρα
μείνει στα ίδια επίπεδα του 1995, δηλαδή στο 17,66%. 

Ένα άλλο στοιχείο που θα πρέπει να αναφερθεί είναι ότι ο ετήσιος ρυθμός 
αύξησης των κονδυλίων στους ΠροίJπολογισμούς Αναπτύξεως ήταν 14,82% το 1994 
σε σύγκριση με το 1993, 18,76% το 1995 σε σύγκριση με το 1994 και 4,76% το 1996 σε 
σύγκριση με το 1995. Την ίδια στιγμή τα αντίστοιχα ποσοστά για το Υπουργείο 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, δηλαδή για την αγροτική οικονομία, 

ήταν μόνο 4,14%, 2,63% και 5,64%. Αν τώρα περιοριστούμε στον πρώτο και τελευ
ταίο χρόνο της συγκυβέρνησης, βλέπουμε ότι το γενικό σύνολο του Προϋπολογισμού 

Αναπτύξεως το 1996 είναι κατά 42,74% αυξημένο σε σύγκριση με το 1993, ενώ για 
το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος η αύξηση αυτή περιο

ρίζεται μόλις στο 12,9%. 

Για να μη δημιουργούνται λανθασμένες εντυπώσεις, οφείλουμε να αναφέρουμε 

ότι όλοι οι υπολογισμοί μας έχουν γίνει με βάση τις τρέχουσες τιμές. Αν aφαιρού

σαμε από τα ποσά τον πληθωρισμό ή τα υπολογίζαμε σε σταθερές τιμές, π.χ. του 

1993, η εικόνα θα ήταν πολύ ζοφερότερη, γιατί σε μια τέτοια περίπτωση αποδει
κνύεται πέραν πάσης αμφιβολίας ότι οι δημόσιες επενδύσεις παρουσιάζουν σημα

ντική μείωση. 

Συνοψίζοντας τα πιο πάνω βγαίνει αβίαστα το ακόλουθο συμπέρασμα: Ενώ 

στα λόγια οι κυβερνώντες μιλούν για την αναγκαιότητα εκσυγχρονισμού και 

.. 
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αναβάθμισης της αγροτικής οικονομίας, ενώ δέχονται ότι υπάρχουν σοβαρά διαρ

θρωτικά προβλήματα, εντούτοις στην πράξη αντί να βοηθούν χειροτερεύουν την 

κατάσταση. Το χάσμα μεταξύ της ανάπτυξης της αγροτικής οικονομίας και των 

άλλων τομέων διευρύνεται συνεχώς. 

Α ν εξετάσουμε τους δυο βασικούς τομείς της αγροτικής οικονομίας, δηλαδή 

τους τομείς της γεωργίας και της κτηνοτροφίας, παρατηρούμε ότι η αγροτική πολι

τική της κυβέρνησης Κληρίδη συνοψίζεται στα εξής: Τα προϋπολογιζόμενα 

κονδύλια του 1994 για τη γεωργία ήταν κατά 10,6% μειωμένα σε σύγκριση με το 
1993, το 1995 ήταν κατά 5,13% μειωμένα σε σχέση με το 1994 και το 1996 υπάρχει 
μια οριακή αύξηση της τάξης του 0,72% σε σχέση με το 1995. Τα αντίστοιχα 

ποσοστά στον τομέα της κτηνοτροφίας ήταν 50,9%, 42,2% και 18,78%. Ενώ στη 

γεωργία παρατηρείται μια σημαντική μείωση στα κονδύλια ακόμα και σε τρέχουσες 

τιμές, την ίδια στιγμή δε θα πρέπει να μας παραπλανούν οι ψηλοί ρυθμοί αύξησης 

των κονδυλίων στον τομέα της κτηνοτροφίας, γιατί σε απόλυτους αριθμούς οι συνο

λικές αυξήσεις από το 1993 μέχρι το 1996 ήταν μόνο f1.092.050 σε τρέχουσες τιμές. 

Τώρα, πώς είναι δυνατό με τέτοια πολιτική η γεωργοκτηνοτροφία να αναβαθ

μιστεί, να εκσυγχρονιστεί, να γίνει πιο ανταγωνιστική, ώστε να έχει τη δυνατότητα 

να αντιμετωπίσει τα κελεύσματα των καιρών, μόνο οι κυβερνώντες το γνωρίζουν! 

Στην πράξη βλέπουμε ότι υπάρχει παντελής απουσία μιας αναπτυξιακής πολιτικής, 

πράγμα που δεν υποβοηθά όχι μόνο τον εκσυγχρονισμό των γεωργικών εκμεταλλεύ

σεων αλλά ούτε και την αύξηση του αγροτικού εισοδήματος, που είναι από τα πιο 

χαμηλά. 

Οι αρμόδιοι Υπουργοί και οι κομματάρχες που στηρίζουν την κυβέρνηση 

αρέσκονται να μιλούν για τη φιλαγροτική δήθεν πολιτική, επαναλαμβάνοντας συνέ

χεια τα εκατομμύρια που δήθεν δόθηκαν ως βοήθεια σε μερικούς κλάδους της γεωρ

γοκτηνοτροφίας, και θέλουν να πιστεύουν ότι ως εδώ τελειώνουν και οι ευθύνες του 

κράτους. 

Η βοήθεια προς τους εσπεριδοκαλλιεργητές ύψους !.1.500.000 αντί !.4.500.000 
που απαιτούνται για την κάλυψη του κόστους ισοδυναμεί με ilO τον τόνο. Αυτό 

σημαίνει ότι ο εσπεριδοκαλλιεργητής μαζί και με τη βοήθεια που πήρε των fJ Ο δεν 
κάλυψε το κόστος παραγωγής, όπως τουλάχιστον επίσημα το ίδιο το Υπουργείο 
Γεωργίας καθορίζει. 

Ο ντοματοπαραγωγός "βοηθήθηκε" με μερικές χιλιάδες λίρες, στην πράξη όμως 

η βοήθεια που πήρε ήταν τέτοια, ώστε να ανέλθει η τιμή του παραγωγού στα δέκα 

σεντ το κιλό, τη στιγμή που το κόστος παραγωγής της ντομάτας, ανάλογα με την 

περιοχή, κυμαίνεται από δεκαπέντε μέχρι είκοσι σεντ το κιλό. Πέραν του γεγονότος 

ότι το απολεσθέν εισόδημα του Ιούνη, του Ιούλη και του Αυγούστου, όταν η 

ντομάτα διατέθηκε σε εξευτελιστικές τιμές, δε λήφθηκε υπόψη για τον καθορισμό της 

ζημιάς. 

Κάτι παρόμοιο επαναλήφθηκε και με τους κρεμμυδοπαραγωγούς. Δηλαδή, η 

βοήθεια που παρέχεται δεν είναι βοήθεια στήριξης των παραγωγών, γιατί, από τη 

στιγμή που δεν καλύπτει το πραγματικό κόστος, οδηγεί τους παραγωγούς σε επιπρό

σθετο δανεισμό και σε σύντομο χρονικό διάστημα στην εγκατάλειψη του επαγγέλ

ματός τους . 
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Το αναφέραμε και κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών του 1995, το επανα
λαμβάνουμε και φέτος: Η όποια βοήθεια είναι καλοδεχούμενη, αλλά εμείς δε 
θέλουμε αγρότες επαίτες, που να εξαρτώνται από τη διάθεση των κρατούντων, των 
οποιωνδήποτε κρατούντων. Εμάς μας ενδιαφέρει τι πράττει το κράτος, ώστε να 

παρέχονται τα εχέγγυα, για να μπορεί ο αγροτικός κόσμος να ατενίζει το μέλλον του 

με αυτοπεποιθηση. Για να επιτευχθεί όμως κάτι τέτοιο, απαιτούνται σημαντικές 
επενδύσεις ύψους μερικών δεκάδων εκατομμυρίων λιρών. Απαιτεί τα ι ριζική 
αλλαγή στη νοοτροπία κατάρτισης του Προί!πολογισμού Αναπτύξεως. Απαιτείται 

αλλαγή στη φιλοσοφία που διέπει τους τρόπους ανάπτυξης της εθνικ'ής μας οικονο

μίας. 

Η παρούσα κυβέρνηση αποδείχτηκε ανίκανη να αρθεί στο ύψος των περιστά
σεων. Τρία χρόνια στην εξουσία και η παρούσα κυβέρνηση μας παρουσιάζει για 

τρίτη κατά συνέχεια φορά τους προϋπολογισμούς που η ίδια έχει καταρτίσει. Τρία 

χρόνια στην εξουσία και δεν έχει παρουσιαστεί ένα συγκεκριμένο ουσιαστικό σχέδιο 

ανάπτυξης. Απλώς συνεχίζουν τα σχέδια που έθεσαν σε λειτουργία προηγούμενες 
κυβερνήσεις. 

Το μόνο σχέδιο που προπαγανδίζουν είναι το ενοποιημένο σχέδιο ανάπτυξης 

της κτηνοτροφίας, το κόστος του οποίου θα ανέλθει σε ±:30.000.000 και το οποίο θα 
ολοκληρωθεί σε δέκα χρόνια. Ένα μεγαλεπήβολο σχέδιο, κατά τους εμπνευστές του, 
το οποίο όμως ουσιαστικά περιορίζεται στη σύμπτυξη προί!παρχόντων σχεδίων και 

βασικά στοχεύει στη μετακίνηση κτηνοτροφικών υποστατικών που γειτνιάζουν με 

κύριους τουριστικούς δρόμους, όπως στην περίπτωση της Αραδίππου. Και στην 

περίπτωση αυτή δεν ήταν οι ανάγκες, οι άμεσες ανάγκες της κτηνοτροφίας που 

ώθησαν στο σχέδιο αυτό, αλλά βασικά οι ανάγκες του τουρισμού. Το ενοποιημένο 

σχέδιο ανάπτυξης της κτηνοτροφίας έχει τόσο καλά μελετηθεί, που, για να πραγμα
τοποιηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, θα πρέπει να δοθούν πλήρεις λεπτομέρειες στο 

Γραφείο Προγραμματισμού και να ληφθεί εξουσιοδότηση από τον Υπουργό Οικονο

μικών. Αυτή είναι η σοβαρότητα των κυβερνώντων. Και στην προκειμένη περί
πτωση, όσο ψηλαφούμε το όλο θέμα, ανακαλύπτουμε ότι "άνθρακες ο θησαυρός". 

Κι ας επιμένουν οι κυβερνώντες κομπάζοντας ότι θα σώσουν την κτηνοτροφία. 

Ήδη από την Ι η Ιανουαρίου 1996 ο γεωργοκτηνοτρόφος γεύεται τους καρπούς 
της GΑΠ. Το νέο δασμολόγιο έχει τεθεί σε εφαρμογή. Η αντίστροφη μέτρηση για 

τη φιλελευθεροποίηση του εμπορίου άρχισε. Η κυβέρνηση και οι αρμόδιες υπηρε

σίες της δεν είναι σε θέση να πουν με σαφήνεια ποιες θα είναι οι επιπτώσεις και πώς 
θα αντιμετωπιστούν. Ο ερασιτεχνισμός χαρακτηρίζει τους κυβερνώντες και σ' αυτό 

τον τομέα, ερασιτεχνισμός που τελικά θα κληθούν να τον πληρώσουν οι γεωργοκτη

νοτρόφοι. 

Στην ομιλία του έντιμου Υπουργού Οικονομικών υπάρχει μια φράση η οποία 

συνοψίζει μια ολόκληρη πολιτική, που δεν εκλα·Lκεύεται όμως προς τα έξω. Ο 

κύριος Υπουργός μας πληροφόρησε ότι "έχει τύχει επεξεργασίας ολοκληρωμένο 
σχέδιο έμπρακτης στήριξης για βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και προσαρμογής 

προς το κοινοτικό κεκτημένο με στόχο την υποβοήθηση των βιώσιμων δραστηριο

τήτων". 

Ενδιαφέρον το γεγονός ότι η κυβέρνηση έχει ήδη καθορίσει τους βιώσιμους 

τομείς της γεωργοκτηνοτροφίας. Πότε όμως θα τους δώσει στη δημοσιότητα; Δε θα 

πρέπει οι άμεσα ενδιαφερόμενοι, δηλαδή οι αγρότες, να έχουν γνώση; Οι δεντρο-
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καλλιεργητές των ορεινών περιοχών έχουν βιώσιμες μονάδες; Το αγελαδινό γάλα 

εκτός της παστερίωσης έχει μέλλον στην Κύπρο; Τα σιτηρά θα εξακολουθήσουν να 

έχουν προοπτική; Η χοιροτροφία και η πτηνοτροφία θα έχουν τη δυνατότητα να 

επιβιώσουν; Σε μερικά χρόνια θα βρίσκουμε αμπελουργούς; 

Αυτά είναι μερικά ερωτήματα στα οποία η κυβέρνηση και οι αρμόδιοι 

Υπουργοί, εφόσον έχουν επεξεργαστεί ολοκληρωμένα σχέδια, θα πρέπει να δώσουν 

σταράτες απαντήσεις. Ζούμε την εποχή της διαφάνειας, αλλά οι κυβερνώντες 

βλέπουν προς τα πίσω, σε παρωχημένες εποχές. Το ερώτημα λοιπόν εξακολουθεί να 

υπάρχει: Πώς θα στηριχθεί η γεωργοκτηνοτροφία; Ποιες είναι οι σκέψεις της κυβέρ

νησης; 

Δε θέλουμε να πιστεύουμε ότι θα ακολουθηθεί η πεπατημένη, όπως και σε 

άλλες χώρες που έγιναν μέλη της Ευρωπα·cκής Ένωσης, δηλαδή η πρόωρη συνταξιο

δότηση των αγροτών και η συρρίκνωση του ποσοστού τους στο 2% με 3% του οικο
νομικά ενεργού πληθυσμού. Η κυβέρνηση λοιπόν ας ξεκαθαρίσει τη θέση της. 

Η αγροτική οικονομία εξακολουθεί όχι μόνο να είναι ο φτωχός συγγενής των 

προϋπολογισμών, αλλά η θέση της χειροτερεύει ακόμα περισσότερο. Κατά τη συζή

τηση των προϋπολογισμών για το 1994 και το 1995, είχαμε αναφέρει μια σειρά από 
μέτρα για την αναβάθμιση και τον εκσυγχρονισμό της αγροτικής οικονομίας. Μέτρα 

που, αν λαμβάνονταν υπόψη και aπλοποιούνταν, θα λύνονταν αρκετά από τα 

προβλήματα της γεωργοκτηνοτροφίας. Οι εισηγήσεις μας όμως απευθύνθηκαν σε 

ώτα μη ακουόντων. Θα επαναλάβουμε και φέτος μερικές βασικές μας εισηγήσεις, 

που η υλοποίησή τους θα δημιουργήσει τις αναγκαίες προϋποθέσεις για την εφαρ

μογή ριζικών αγροτικών μεταρρυθμίσεων. 

Για να ορθοποδήσει λοιπόν η αγροτική οικονομία, απαιτείται: 

(α) Άμεση δημιουργία ταμείων στήριξης και ενίσχυση των επιδοτήσεων προς 

την αγροτική οικονομία. 

(β) Αύξηση και ενοποLηση του γεωQγικού κλήQου, καΟώς και δημιουQγί.α 

βιώσιμων κτηνοτροφικών μονάδων. 

(γ) Ρύθμιση των ζητημάτων που σχετίζονται με τα νερά με την ίδρυση Αρχής 

Υδάτων. 

(δ) Αυστηρότερος αγορανομικός έλεγχος στις τιμές των βασικών συντελε

στών που επηρεάζουν αρνητικά το κόστος. 

(ε) Εξασφάλιση αμειπτικών τιμών για τα γεωργοκτηνοτροφικά προ"ίόντα. 

(στ) Ρύθμιση των ζητημάτων διάθεσης και εμπορίας με την προώθηση οργανω

μένων φορέων και πρώτιστα συμβουλίων εμπορίας. 

(ζ) Περαιτέρω βελτίωση και επέκταση των γεωργικών ασφαλί.σεων. 

(η) Ριζοσπαστική ρύθμιση των αγροτικών χρεών και εξασφάλιση αυξημένων 

πιστωτικών περιθωρίων. 

Η κυβέρνηση έχει χαράξει την πορεία της και την ακολουθεί με συνέπεια, 

ανεξάρτητα αν ως αποτέλεσμα αυτής της πορείας καταβαραθρώνεται η αγροτική 

οικονομία και ο Κύπριος γεωργοκτηνοτρόφος παραμένει έρμαιο των φιλελευθερο

ποιήσεων και της μονόπλευρης εναρμόνισης με το ευρωπα·ίκό κεκτημένο. 
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Οι προϋπολογισμοί του 1996, όπως και οι προϋπολογισμοί του 1995 και του 
1994, αποδεικνύουν ότι η πολυδιαφημιζόμενη αγροτική πολιτική της κυβέρνησης 
Κληριδη είναι κενή περιεχομένου: Δε δίνει λύσεις, δε δίνει προοπτικές. Ο Κύπριος 

γεωργοκτηνοτρόφος καλείται χωρίς τη στήριξη του κράτους να δώσει τη μάχη για το 

μέλλον της αγροτικής οικονομίας, για την αναβάθμιση και για τον εκσυγχρονισμό 

της. Η κυβέρνηση πλέοντας σε πελάγη ευφορίας θεωρεί συστατικό της ενταξιακής 

προετοιμασίας μας την ικανοποίηση των κριτηρίων σύγκλισης της Συνθήκης του 

Μάαστριχτ, ανεξάρτητα αν αυτό αποβαίνει σε βάρος της εθνικής οικονομίας και 

ειδικότερα της αγροτικής οικονομίας, ενώ θα έπρεπε πρώτιστο μέλημα να ήταν η 

ενίσχυση, η στήριξη και η αναβάθμιση των τομέων της οικονομίας μας, για να δυνη

θούν να αντεπεξέλθουν όσο το δυνατό καλύτερα στις επιπτώσεις μιας πιθανής 

ένταξης στην Ευρωπα·ι:κή Ένωση. 

Αυτή η κυβέρνηση δεν μπορεί και δεν είναι σε θέση να αφουγκραστεί τα μηνύ

ματα του αγροτικού κόσμου. Είναι γι' αυτό που η δημοκρατική αλλαγή στη διακυ

βέρνηση του τόπου αποτελεί επιτακτική ανάγκη: για να δοθεί ξανά η ελπιδα στον 

αγροτικό κόσμο και στο σύνολο του κυπριακού λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάκης Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος, κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε τους τρίτους προϋπολογισμούς της κυβέρνησης Κληρίδη. Για να 

εννοήσουμε τη σημασία τους, θα πρέπει να λογαριάσουμε ότι ο κ. Κληρίδης εξελέγη 

Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας δεκαεννέα χρόνια μετά την εισβολή. Τώρα 

διανύουμε τον εικοστό δεύτερο χρόνο μαζί με όλα τα προβλήματα ·που συσσώρευσε 

το πραξικόπημα, η κατοχή και ο χρόνος. Και είναι με αυτό το κριτήριο που Οα 

κρίνουμε ιδιαίτερα το ρόλο και τη συμβολή στην αντιμετώπιση αλλά και στη 

δημιουργία των προβλημάτων από πλευράς κυβέρνησης Κληρίδη. 

Ο κ. Κληριδης, που θεωρούσε λάθος την αναφορά σε μακροχρόνιο αγώνα, που 

ήθελε άμεσες και συνεχείς συνομιλίες, που ήθελε να έχει άμεση λύση, κατάφερε να 

έχει μια aποτελματωμένη κατάσταση χωρίς συνομιλίες εδώ και δύο χρόνια. Παρά 

τις κάποιες τολμηρές, όπως από τρίτους χαρακτηρίστηκαν, προτάσεις του, υποχρε

ώνεται να διαπιστώνει ότι δεν υπάρχει προοπτική λύσης. Για να επανέλθει, λέει, 

στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων χρειάζεται ουσιαστική αλλαγή στις τουρκικές 

θέσεις. 

Όμως, στο μεταξύ ο κ. Κληρίδης μετέσχε σε συναντήσεις και συνομιλίες 

άμεσες ή έμμεσες, δοκίμασε τις μεθόδους του και έκανε, μέσα στα πλαίσια της δικής 

του τακτικής, νέες πρόσθετες και απρόβλεπτες προτάσεις, που τελικά εξασθένισαν 

τις δικές μας θέσεις και έγιναν ισχυρά επιχειρήματα στα χέρια του Ντενκτάς. Κάνει 

δηλώσεις ο κ. Κληρίδης και αντιδηλώσεις, επεξηγεί, συζητά, αλλά μας λέει πως δε 

διαπραγματεύεται το θέμα της κυριαρχίας. Μιλά ακατάπαυστα για την άμυνα, 

αναφέρεται σε πιεσομανtα, χωρίς να μας λέει ποια είναι η πολιτική του, ποιο το 

σκεπτικό πάνω στο οποίο στηρίζεται. Αλλά ιδιαίτερα πάνω στα φλέγοντα εσωτε

ρικά θέματα, έκανε επανειλημμένες δηλώσεις πάνω σε μια σωρεία θεμάτων, ιδιαί-
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τερα για την αστυνομία, μέχρι που αποκάλυψε και τις μαγνητοταινίες, και δεν ξέρω 
ποιο αντίκτυπο θα είχε κάη τέτοιο, αν γινόταν σε οποιαδήποτε άλλη χώρα του 
κόσμου! Ο χ. Κληρίδης μας λέει ότι δεν πρέπει να βγάζουμε τη γλώσσα μας περί

πατο, εκτός αν η γλώσσα του κ. Κληρίδη βγαίνει τροχάδην και όχι απλώς περίπατο, 

βάδην. 

Ο κ. Κληρίδης βρέθηκε να πελαγοδρομεί ως χειριστής του Κυπριακού χωρίς 
πυξίδα και χωρίς κάποιο προσανατολισμό. Παραμέρισε, μας λέει, τις ιδέες Γκάλι 

και σε αντικατάστασή τους πήρε την πρωτοβουλία για τα μέτρα οικοδόμησης εμπι

στοσύνης. Πέραν των όσων συζητούνταν την εποχή εκείνη, πρόσθεσε και το αερο
δρόμιο της Λευκωσίας. Συζητούσε τα μέτρα και μάλιστα δήλωνε αποδοχή τους, 

χωρίς να αναφέρεται σε σύνδεση με τη συνολική λύση, στηρίζοντας όλη του την 
πολιτική στη λογική ότι θα απορρίπτονταν από τον Ντενκτάς. Όταν όμως τελικά 
τα Ηνωμένα Έθνη και οι Ηνωμένες Πολιτείες κατάφεραν χωρίς δυσκολία να 
πείσουν τον Ντενκτάς να τα δεχθεί με κάποιες τροποποιήσεις, τότε ο κ. Κληρίδης 
θυμήθηκε τη συνολική λύση . Όμως τα μέτρα είναι εκεί και μας περιμένουν και 
ακόμη και με την εκδοχή που τα αποδέχτηκε υποκαθιστούν ουσιαστικά τη λύση 
πάνω στην πιο ελάχιστη βάση που θα ήταν ποτέ δυνατό να διανοηθούμε. Έτσι, πλάι 

στις ιδέες Γκάλι που μας γυροφέρνουν σε όλα τα στο μεταξύ σχέδια προστέθηκαν 
και τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Η κυβέρνηση Κληρίδη περηφανεύεται για την ευρωπα·ική της πολιτική και για 

τα επιτεύγματά της, όσον αφορά την ενταξιακή πορεία το χρόνο που μας πέρασε. 
Όμως, μέσα στα πλαίσια ακριβώς αυτής της πορείας, ο κ. Κληρίδης φέρεται από 
τους ανθρώπους των Ηνωμένων Εθνών και της Ευρωπα"ίκής Ένωσης να έχει συζη
τήσει με τον Ντενκτάς παραχωρήσεις στο χώρο της κυριαρχίας και της προεδρίας με 

αντάλλαγμα την αποδοχή της ενταξιακής πορείας από την τουρκική πλευρά. 

Και στην περίπτωση αυτή, όπως συνέβηκε ακριβώς και με τα ΜΟΕ, φαίνεται 
να καταλήφθηκε ο κ. Κληρίδης από την ίδια νοοτροπία. Νόμιζε ότι θα έκανε 
κάποιες προτάσεις, αλλά η αποδοχή τους θα συναντούσε την τουρκική άρνηση και 
έτσι θα εμφανιζόταν πρωτότυπος, θαρραλέος, ηγέτης ο οποίος τολμά να κάνει 
προτάσεις που η άλλη πλευρά δεν τις αποδέχεται. Όμως ο Ντενκτάς μας επιφύλαξε 
και πάλι νέα έκπληξη: Αποδέχτηκε αυτό που εμφανίστηκε σε επίσημα έγγραφα ως 
πρόταση Κληρίδη και συμφώνησε με την ενταξιακή πορεία. 

Τώρα, εμείς καταφερόμαστε εναντίον του αμερικανικού παράγοντα, που 
υπήρξε ο κομιστής του μηνύματος, και λησμονήσαμε ότι φέρουμε την κύρια ευθύνη 
για τη σημερινή κατάσταση σύνδεσης της κυριαρχίας με την ένταξη στην Ευρωπα"ίκή 
'Ενωση. Μετά την έκφραση της διαφωνίας ολόκληρου του πολιτικού κόσμου και τις 
λα"ίκές αντιδράσεις ο Πρόεδρος Κληρίδης προσπάθησε να δικαιολογηθεί προβάλλο
ντας τις προ'\Jποθέσεις με τις οποίες θα μπορούσε να συζητήσει την κυριαρχία ή 
λέγοντας ακόμα ότι τις συζητά, αλλά ότι δεν τις διαπραγματεύεται. 

Ανεξάρτητα από οποιαδήποτε σοφιστικά τεχνάσματα του Προέδρου, μέτρο 
κρίσης της πρότασης για χωριστή κυριαρχία οποιασδήποτε μορφής παραμένει το 
γεγονός ότι ο αρχικός εισηγητής της χωριστής κυριαρχίας ήταν ο Τούρκος συνταγ
ματολόγος, σύμβουλος του Ντενκτάς και τέως Υπουργός Εξωτερικών της Άγκυρας, 
κ. Σο'\Jζάλ με το πονηρό σκεπτικό ότι, αν μετά τη λύση προέκυπτε οποιαδήποτε 
κρίση, τότε δε θα έπρεπε να υπήρχε πια μόνο μtα Κυπριακή Δημοκρατία αλλά δύο 
κρατίδια με τη δική τους κυριαρχία, που θα μπορούσαν να έχουν τη δική τους 
ανεξάρτητη ζωή και διεθνή πορεία. 
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Φυσικά, θέμα νομιμοποίησης του παράνομου καθεστώτος και διαχωρισμού θα 

εμφανιστεί όχι ύστερα από οποιαδήποτε σχετική συμφωνία, αλλά από τη στιγμή που 
θα δεχτούμε την οποιασδήποτε μορφής χωριστή κυριαρχία ή κυρίαρχη ισότητα, -. 
όπως τώρα την αποκαλούν. Τότε θα αλλάξουν αυτόματα τα δεδομένα του 

Κυπριακού, τότε ενδέχεται να αρχίσουν οι αναγνωρίσεις του καθεστώτος του Ντεν-
κτάς. Αλλά και αυτές να μην αρχίσουν, το βέβαιο είναι ότι θα θεωρηθεί πια νόμιμη 
η παρουσία του κατοχικού στρατού, μια και θα βρίσκεται στο έδαφος της τουρκοκυ-
πριακής πλευράς. 

Αν υπάρχει ένα μήνυμα που (jα πρέπει να δώσει η Βουλή με τον πιο κατηγορη

ματικό τρόπο, αυτό είναι ότι το θέμα της κυριαρχίας δεν είναι συζητήσιμο και 

φυσικά ούτε διαπραγματεύσιμο, γιατί σε ενάντια περίπτωση γινόμαστε συνεργοί. στη 
νομιμοποίηση των τουρκικών ενεργειών εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας. Ιι 

Ίσως κατά τη συζήτηση του Κυπριακού μας δίνεται μια μοναδική ευκαιρία, ώστε να 
βγει μια απόφαση του Σώματος που να καθιστά τη διαπραγμάτευση της κυριαρχίας 
απαγορευμένη. 

Ένα άλλο σημείο σύγχυσης και αντιφάσεων εκ μέρους του κ. Κληρίδη ήταν η 

δήλωσή του υπέρ της προσφυγής στη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών. Όλα τα προηγούμενα χρόνια ήταν αντίθετος της πορείας προς τα Ηνωμένα 
Έθνη. Ακόμα και πρόσφατα παρουσίαζε εκθέσεις του Υπουργείου, όπου έλεγε ότι 

δε συνέφερε να γίνει κάτι τέτοιο. Όμως ξαφνικά μετέβαλε θέση. η άραγε ήταν 

αυτό που τον έκανε να αλλάξ~ γνώμη; Και άλλαξε πραγματικά γνώμη ή και στην 

περίπτωση αυτή πρόκειται για μια δήλωση που εξυπηρετεί κάποιες άλλες σκοπιμό

τητες, όπως οι άλλες προηγούμενές του κινήσεις; 

Υπάρχει και ένα άλλο πολύ σημαντικό θέμα στο οποίο, νομίζω, θα πρέπει να 

δώσουμε όλοι ιδιαίτερη σημασία: η έννοια και η υπόσταση της Κυπριακής Δημοκρα

τίας, που δεινοπαθεί δυστυχώς από της γενέσεώς της. Δε φαίνεται να νοιάζεται ο κ. 

Κληρίδης για το κύρος της Δημοκρατίας και ποτέ ή σπάνια κάνει αναφορά στο 

σύνολο του πληθυσμού της Κύπρου, ώστε να φαίνεται ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρα
τίας είναι Πρόεδρος ολόκληρης της Κύπρου. Συμπεριφέρεται μόνο ως ηγέτης της 

ελληνοκυπριακής κοινότητας και σπάνια ως Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας 

που καλύπτει όλο το έδαφος της Κύπρου και όλο τον κυπριακό λαό. Αυτό, αν 

γινόταν, θα μας διασφάλιζε εγκυρότητα, θα ανταποκρινόταν στη διεθνή αναγνώριση 

που έχει η κυπριακή κυβέρνηση και θα στήριζε την ευρωπα·cκή μας πορεία. 

Άλλωστε. η αίτηση ένταξης υποβλήθηκε από την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημο

κρατίας και αφορά ολόκληρο το νησί και ολόκληρο το λαό. 

Πότε αλήθεια θα εννοήσουμε ότι η διάσωση της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι 

η σημαντικότερη υπόθεση για όλους μας, για την κυπριακή κυβέρνηση και για την 

ελληνική κυβέρνηση; Δεν είναι αρκετό το μίσος της τουρκικής ηγεσίας έναντι της 

Κυπριακής Δημοκρατίας και η καθημερινή αμφισβήτησή της από το στρατό κατοχής, 

για να μας κάνουν να εννοήσουμε όη θα πρέπει να την προστατεύσουμε με όλες μας 

τις δυνάμεις; Δεν έχουμε ακόμη εννοήσει ότι η επιβίωσή μας συνδέεται απόλυτα με 

την επιβίωση της Κυπριακής Δημοκρατίας; 

Όταν μιλούμε για κράτος, εννοούμε κράτος με ισοπολιτεία και δικαιοσύνη για 
όλους τους πολίτες του, με δημοκρατία και σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

Τέτοιο κράτος πρέπει να επιδιώκουμε στη διαδικασία αναζήτησης λύσης του 
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Κυπριακού και τέτοιο κράτος πρέπει να διαφυλάττουμε στο ελεύθερο τμήμα του 
νησιού μας. Όταν έγινε λόγος για βασανιστήρια έστω και σε περιορισμένη κλίμακα, 
αυτό ήταν αρκετό, για να αφήσει εκτεθειμένη τη Δημοκρατία. Και πιο εκτεθειμένη 
την αφήνουν aποκαλύψεις για μαγνητοταινίες και δηλώσεις ότι ενέχονται αστυνο

μικοί σε διάφορα εγκλήματα, όταν οι σχετικές αναφορές μένουν χωρίς τις ανάλογες 

πράξεις. 

Το κράτος μας, η Κυπριακή Δημοκρατία, θα πρέπει να ακτινοβολεί δικαιοσύνη 
και σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων. Ούτε συγκάλυψη εγκλήματος επιτρέ
πεται ούτε αποσιώπηση ευθυνών δικαιολογείται, γιατί κυρίως σε τέτοιες περιπτώ
σεις αμαυρώνεται η εικόνα της και πλήττεται και εξασθενίζει το κύρος της. Αν στο 

παρελθόν τολμούσαμε να καταδικάσουμε ανοιχτά κάποιες εγκληματικές πράξεις και 
κάποιες εγκληματικές πράξεις εναντίον των Τουρκοκυπρίων, θα aφαιρούσαμε 

προσχήματα από τον Ντενκτάς που στηρίζει την πολιτική του στη συντήρηση του 
φυλετικού μίσους. Αν οι θεσμοί και οι υπηρεσίες λειτουργούσαν πιο υπεύθυνα, δε 
θα είχαμε υποθέσεις όπως του ΕΚΑΣ, της Αστυνομίας και του Ε"ίμές, που μας 
αφήνουν εκτεθειμένους και προσφέρουν η καθεμιά από αυτές νέα επιχειρήματα στον 
Ντενκτάς, για να στηρίζει τη χωριστική του πολιτική. 

Πέραν των aσυγχώρητων σφαλμάτων και της aπέραντης ελαφρότητας που 

επιδείχθηκε σε θέματα εσωτερικής πολιτικής αλλά και στο ίδιο το Κυπριακό, υπάρ

χουν και άλλες σοβαρές παραλείψεις. Αν οι ξένοι έκαναν προτάσεις για μέτρα οικο
δόμησης εμπιστοσύνης, αυτό συνέβη, γιατί ουδέποτε εμείς κάναμε κάποιες δικές μας 
προτάσεις που να δείχνουν πίστη στο κοινό μέλλον για όλους τους κατοίκους της 

Κύπρου. Αν οι ξένες πρεσβείες της Τσεχίας, των ΗΠΑ ή της Βρετανίας αναλαμβά

νουν πρωτοβουλίες επαναπροσέγγισης, αυτό γίνεται, γιατί απουσιάζει η δική μας 
συγκροτημένη πρωτοβουλία. Αν αντιμετωπίζουμε προβλήματα στην Ευρωπα·ίκή 
Ένωση με τα χρηματοδοτικά πρωτόκολλα και μελλοντικά με τις ίδιες τις συνομι

λίες, αυτό συμβαίνει, γιατί δεν προβληματιστήκαμε όσο έπρεπε, για να έχουμε δικές 
μας πειστικές προτάσεις και εισηγήσεις. 

Την αναζήτηση λύσης στο κυπριακό πρόβλημα έγινε παραδεχτό ότι τη διευκο
λύνει η ευρωπα·~κή πορεία, γιατί τοποθετεί το Κυπριακό πάνω σε μια νέα διεθνή 

βάση με επίκεντρο τις Βρυξέλλες. Και μέσα σε ένα νέο διεθνές θεσμικό πλαίσιο 
Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι θα μπορούν να διαφυλάξουν τη φυσιογνωμία 
τους και ταυτόχρονα θα μπορούν να ενώσουν τις προσπάθειές τους ως μέλη μιας 
ευρύτερης ενότητας. Τα σύνορα θα γίνουν χώροι συνεργασίας και όχι διαχωρισμού 
με όλους τους λαούς της Ευρώπης και της περιοχής. Η Ευρωπα·ίκή Ένωση 
αποτελεί ένα όραμα και έναν προσανατολισμό που μπορεί να εμπνεύσει και να 
καθοδηγήσει όλους τους Κυπρίους ανεξάρτητα από φυλή ή θρησκεία. Μπορεί η 
Ευρώπη να αποτελέσει έναν κοινό στόχο για όλους τους Κυπρίους. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων εκπροσωπεί θεωρητικά το σύνολο του λαού και 
ολόκληρη την Κύπρο. Διατηρεί είκοσι τέσσερις κενές έδρες για τους Τουρκοκύ
πριους πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας. Θα πρέπει αυτή την κρίσιμη ώρα να 
δηλώσουμε ότι τους λογαριάζουμε στη λήψη των διάφορων αποφάσεων, ιδιαίτερα 
στην ενταξιακή μας προς την Ευρωπα·ίκή Ένωση πορεία. Σκεφτήκαμε και καταγρά
ψαμε τα ωφελήματα που θα προκύψουν ιδιαίτερα για τους Τουρκοκυπρίους. Μας 
θλίβει το χαμηλό βιοτικό τους επίπεδο. Για να αντιμετωπιστεί όμως το πρόβλημα, 
θα πρέπει να αποδεσμευτεί η οικονομία τους από την Τουρκία και να προχωρή
σουμε όλοι μαζί σε μια κοινή προσπάθεια για την κοινή ευημερία. 
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Το ενδιαφέρον μας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση δεν 

κρύβει καμιά άλλη σκέψη πέραν της πεποίθησης ότι αποτελεί ιστορική επιταγή, για 

να συμπορευτεί η Κύπρος με το σύγχρονο κόσμο. Τείνουμε χέρι φιλίας προς τους 

Τουρκοκυπρίους, γιατί έχουμε πραγματική έγνοια για την τύχη και για το μέλλον 

ολόκληρης της Κύπρου και ολόκληρου του λαού. Η ένταξη στην Ευρωπα·ίκή Ένωση 

θα δώσει νέες προοπτικές σε όλους και θα διασφαλίσει ένα ειρηνικό και δημιουρ-

γικό μέλλον για τα παιδιά μας. Η ζωή τους σε μια τέτοια περίπτωση διαγράφεται 

πολύ καλύτερη από τη δική μας. Ας μη διστάσουμε να τους δώσουμε αυτή την 

ευκαιρία. 

Μια δημοκρατική και ανεξάρτητη Κυπριακή Δημοκρατία θα αποτελέσΗ 

γέφυρα ειρήνης για την Ελλάδα και την Τουρκία και αυτή θα είναι η πιο μεγάλη 

συνεισφορά μας στο όραμα της ιστορικής συμφιλίωσης του ελληνικού και του τουρ

κικού έθνους, ενώ στην ενάντια περίπτωση, στην περίπτωση της αναμέτρησης, ο 

πόλεμος θα οδηγήσει μόνο στον όλεθρο και την καταστροφή. 

Η πορεία μας προς την Ευρώπη είναι ίσως η μόνη πολιτική που μας δίνει 

διέξοδο και προοπτική. Όταν μιλούμε για Ευρωπα·ίκή Ένωση, θα πρέπει να έχουμε 

κατά νου τη δυναμική που τη συνοδεύει στη δημιουργία νέων συνθηκών για τους 
πολίτες της ενωμένης Ευρώπης. Η ικανότητά μας να συλλάβουμε το νόημα και τις 

διαστάσεις των ευρωπα·ίκών εξελίξεων θα μας ενδυναμώσει, για να αντιμετωπί
σουμε όλες τις δυσκολίες που θα βρεθούν μπροστά μας. Κι αυτές θα είναι πολλές. 

τις περιέγραψαν συνάδελφοι χθες και συμφωνώ απόλυτα μαζί τους, με ό,τι έχουν 

πει. Είναι κάποιες προεκτάσεις των δικών τους σκέψεων όσα καταθέτω παρακάτω. 

Είναι λοιπόν πολλές οι δυσκολίες και σε ορισμένες στιγμές πιθανόν να φαίνο

νται aξεπέραστες. Όμως, αν θέλουμε να επιβιώσουμε, θα πρέπει να οπλιστούμε με 

δύναμη, aπαντοχή, γνώσεις και ικανότητες τέτοιες, που θα μας βοηθήσουν να τις 

υπερβούμε. Να μην ξεχνούμε ότι αντιμετωπίσαμε κιόλας πολλές δυσκολίες, ότι 

περάσαμε μέχρι της στιγμής πολλά εμπόδια με την αίτηση, τη γνωμοδότηση, τις 

διάφορες αποφάσεις του Συμβουλtου και του Ευρωκοινοβουλίου. Γνωρίζουμε ότι 

μας αναμένει μια δύσκολη διαπραγμάτευση για την ένταξη και ότι η πραγματική 

δυσκολία, το πραγματικό πρόβλημα θα εμφανιστεί την κρίσιμη στιγμή που θα χρεια

στούμε τη συγκατάθεση των άλλων για την ένταξή μας, ιδιαίτερα αν μέχρι τότε δεν 

έχει λυθεί. το κυπριακό πρόβλημα. 

Έναρξη των διαπραγματεύσεων με την Κύπρο και τη Μάλτα έξι μήνες μετά 

σημαί.νει ότι θα φτάσουμε στα μέσα του 1998. Αν όλα πάνε καλά, αν υπάρχει Οετικό 
κλί.μα για την Κύπρο και οι ενταξιακές συνομιλίες διαρκέσουν, ας ελπίσουμε, μόνο 

ενάμιση χρόνο, τότε η Κύπρος μπορεί να ενταχθεί στην Ευρωπα·ίκή Ένωση γύρω 

στα πρώτα χρόνια της νέας χιλιετηρίδας. Για να μπορέσουμε να συνυπάρξουμε με 

τις άλλες ευρωπα·ίκές χώρες μέσα στα πλαίσια μιας κοινής οικονομίας, θα πρέπει να 
είμαστε σε θέση να διαπραγματευτούμε, να κάνουμε συμμαχίες και να υπερασπι

στούμε τα συμφέροντά μας. 

Χρειαζόμαστε και εδώ μια πειστική παρουσία ως κράτος. Θα πρέπει να 

έχουμε μηχανισμούς ευέλικτους και aποτελεσματικούς. Χρειαζόμαστε μια δημόσια 

·.-

.-

·-

υπηρεσία που να μπορεί να μελετά και να διασφαλίζει τεκμηριωμένα επιχειρήματα -.. 
στις δύσκολες διαπραγματεύσεις που θα κάμνει η πολιτική ηγεσία. Χρειαζόμαστε 

ακόμα ένα ισχυρό και δυναμικό Υπουργείο Εξωτερικών στελεχωμένο με άξιους 
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ανθρώπους. Χρειαζόμαστε μια δημόσια υπηρεσία που να μπορεί να παίζει έναν 

επιτελικό ρόλο στο εσωτερικό της χώρας αλλά και στο διεθνή χώρο, όπου τελικά θα 

διαμορφώνονται οι πιο σημαντικές αποφάσεις που θα επηρεάζουν τη ζωή μας. 

Η έννοια της διάσωσης της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι πρωταρχικής σημα

σίας για την ένταξή μας, γιατί από τις δυνατότητες και τις ικανότητες της κυβέρ

νησης και του δημόσιου τομέα θα εξαρτηθεί η πορεία μας προς την ΕυρωπαΊ:κή 

Ένωση και το μέλλον μας μετά την ένταξη. Η Ευρώπη τείνει μεν σε ένωση λαών, 

αλλά είναι ακόμα υπόθεση συνεργασίας κρατών, και εμείς δεν πρέπει να είμαστε 
υποδεέστερο κράτος. Οι προσπάθειές μας για λύση αποσκοπούν στην ενίσχυση της 

κρατικής μας οντότητας. Γι' αυτό και η λύση θα πρέπει να είναι τέτοια, που να 

ενισχύει την έννοια ενός κράτους ικανού να διαπραγματεύεται και να αντεπεξέρ

χεται με επιτυχία μέσα στον κυκεώνα της Ευρώπης. 

Η ιταλική προεδρία, μέσα στα πλαίσια της οποίας θα αρχίσει η διακυβερνητική 
διάσκεψη, αναλαμβάνει μια πρωτοβουλία για το Κυπριακό. Θα πρέπει να είμαστε 
πρόθυμοι και ανοιχτοί σε κάθε ευρωπα'ίκή πρωτοβουλία, μέσα στα πλαίσια του 
ευρωπα·ίκού κεκτημένου και της εμβρυώδους ακόμη αντίληψης για κοινή εξωτερική 
πολιτική και ασφάλεια, και να αντιμετωπίζουμε όλες τις πρωτοβουλίες με σοβαρό
τητα και όχι με τη συμπεριφορά που επιδείξαμε με την ανάληψη της ιταλικής πρωτο

βουλίας, ανεξάρτητα από τα μειονεκτήματα ή τις διαφωνίες που είναι δυνατό να 
έχουμε. Φράσεις όπως "κορόιδο, Μουσολίνι" δUτλα από το όνομα του Ιταλού 
Υπουργού δεν εξυπηρετούν ούτε την Κύπρο ούτε προσδίδουν σοβαρότητα στον 
τόπο μας σε μια δύσκολη διαπραγμάτευση . 

• , Στην περίοδο που εμείς συνομιλούμε με την Ευρωπα'ίκή Ένωση δε θα υπάρχει 

... 

ακόμα η σταθερότητα προς την οποία εμείς προσβλέπουμε με την κοινή άμυνα και 
ασφάλεια. Είναι γι' αυτό που πρέπει, παράλληλα με την ευρωπα'ίκή μας πορεία, να 

ενισχύσουμε το πιο βασικό μας επιχείρημα, αυτό που η κρατική υπόσταση μας 
διασφαλίζει και που γίνεται διεθνώς αποδεχτό. 

Ένα έγκυρο κράτος μπορεί να στηρίζει την ασφάλειά του πάνω στα δικά του 
μέσα, στην άμυνα και στις συμμαχίες που μπορεί να εγκαθιδρύσει. Ιδιαίτερη 
σημασία για μας αποκτά η συνεργασία με την Ελλάδα. Σίγουρα, η Ελλάδα και ο 
ελληνισμός της διασποράς αποτελούν τον πιο βασικό παράγοντα πάνω στον οποίο 
μπορούμε άμεσα να στηριχτούμε για άμεση και πρακτική βοήθεια. Στην ελληνική 
βοήΟεια και συμπαράσταση οφείλουμε τις προόδους που κάναμε στην ενταξιακή μας 
πορεία και στην αμυντική συνεργασία μεταξύ Κύπρου και Ελλάδας οφείλουμε τη 
μεταβολή των δεδομένων που μέχρι πρόσφατα ήθελαν την Τουρκία απόλυτο 
κυρίαρχο στην περιοχή. 

Το ενιαίο αμυντικό δόγμα με το καθαρά αποτρεπτικό και ειρηνικό πνεύμα και 
νόημα έδωσε δείγματα μιας νέας δυναμικής. Η Κύπρος και η Ελλάδα, μέσα στα 
πλαίσια της συνεργασίας δύο ανεξάρτητων κρατών, αλληλοενισχύονται έναντι των 
κοινών αντιπάλων και αλληλοϋποστηρίζονται για μια στρατηγικής σημασίας 
παρουσία στην Ανατολική Μεσόγειο. Στο βαθμό που η έννοια της συνεργασίας των 
δύο κρατών θεμελιώνεται γερά πάνω σε αυτή τη βάση, η απόδοση του δόγματος 
γίνεται πιο επωφελής και για την Κύπρο και για την Ελλάδα και για την περιοχή 
μας γενικότερα. Το αμυντικό δόγμα στα πρώτα, στα αρχικά στάδια δίνει δείγμα 
πρωτοφανών δυνατοτήτων του ελληνικού παράγοντα που, αν τις αξιοποιήσει σωστά 
μέσα στην ίδια την Ευρώπη, τη Δυτικοευρωπα'ίκή Ένωση και την Ατλαντική 
Συμμαχία, Οα ενισχύσει το ρόλο του στις διεθνείς και ιδιαίτερα στις μεσανατολικές 

εξελίξεις. 

-
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Τόσο το θέμα της ένταξής μας στην Ευρωπα·ίκή Ένωση όσο και το θέμα της 

άμυνας αποτελούν ζητήματα που έχουν ρίζες σε προηγούμενες αποφάσεις και 

επιτεύγματα που θα απαιτήσουν ακόμη μεγαλύτερη προσπάθεια για το μέλλον. 
Γι' αυτό, αποτελεί αμάρτημα η μονοπώληση θεμάτων που, για να στηριχτούν, χρειά

ζονται ως προUπόΟεση την πολυπόθητη ενότητα όλων των πολιτικών μας δυνάμεων. 

Γι' αυτό, οι πολλές δηλώσεις, τα ηχηρά λόγια και κάποτε οι αμετροέπειες, παρ' όλο 

τον ενθουσιασμό που μπορεί να προκαλούν, δίνουν επιχειρήματα στους εχθρούς 

μας και μας εξασθενίζουν. 

Στο χώρο της άμυνας έγιναν αρκετά, όμως όσα υπολείπεται να γίνουν είναι 

περισσότερα. Αυτό ας το έχουν υπόψη τους όσοι μιλούν μπροστά σε μικρόφωνα. 

Προσφέρουν τη χειρότερη υπηρεσία στην άμυνα όσοι μέσα από την κυβέρνηση, του 

Προέδρου μη εξαιρουμένου, κάνουν εκμετάλλευση της άμυνας για δικούς τους ιδιο

τελείς σκοπούς. Για να διατηρούμε τα σωστά μεγέθη στις εκτιμήσεις μας, Οα πρέπει 

να θυμούμαστε ότι το προηγούμενο τετραετές εξοπλιστικό πρόγραμμα υλοποιήθηκε 

. μόνο σε μικρό ποσοστό -για να μην αναφέρω αριθμούς- και ότι το νέο πενταετές 

πρόγραμμα δεν έχει ακόμη γνωστοποιηθεί ούτε στη Βουλή ούτε στο Εθνικό 

Συμβούλιο. Και εκείνο που ποτέ δεν πρέπει να ξεχνούμε είναι ότι έχουμε να 

κάνουμε με την τουρκική στρατιωτική μηχανή. 

Σήμερα έγινε γνωστή μια κλοπή πυρομαχικών από στρατόπεδο της Εθνικής 

Φρουράς. Το συμβάν αυτό θυμίζει την απαίσια εποχή της ΕΟΚΑ Β' και, όπως και 

εκείνη την εποχή, έτσι και τώρα τέτοιες ενέργειες οδηγούν το εσωτερικό μέτωπο στο 

χάος, πλήττουν την Εθνική Φρουρά και υπονομεύουν το κύρος της Κυπριακής 

Δημοκρατίας. Και σκεφτείτε για λίγο, αγαπητοί συνάδελφοι, τι θα γίνει, αν χρησι

μοποιηθούν αυτά τα πυρομαχικά που κλάπηκαν -και φαίνεται ότι η κλοπή έγινε εκ 

προμελέτης και έγινε για να χρησιμοποιηθούν. Σκεφτείτε το ενδεχόμενο να χρησιμο

ποιηθούν. Ποιους προUπολογισμούς συζητούμε; Αυτούς που θα ανατινάξει στον 
αέρα η οποιαδήποτε πιθανή αυριανή ανωμαλία, αφού σίγουρα μέσα σε ένα τέτοιο 

κλίμα καμιά δραστηριότητα και προπαντός ούτε ο τουρισμός ούτε και οι υπηρεσίες 
δε θα μπορούν να υπάρξουν; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, φαίνεται ότι τα προβλήματα του εσωτερικού μετώπου 

είναι τα πιο βασικά και τα πιο κρίσιμα για την περαιτέρω πορεία μας, πιο κρίσιμα 
ακόμα και από την ανάγκη αντψ.ετώπισης του εξωτερικού εχθρού. 

Ως Επιτροπή 'Αμυνας είχαμε την ευκαιρία να συναντηθούμε στην Αθήνα με 

τον Πρόεδρο της ελληνικής Βουλής, τον κ. Κακλαμάνη, την αντίστοιχη Επιτροπή 
'Αμυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων της ελληνικής Βουλής και τον Υπουργό 
'Αμυνας, τον κ. Αρσένη, μαζί με τους συνεργάτες του πολιτικούς και στρατιωτικούς. 
Θεωρώ καθήκον μου να μεταφέρω στη Βουλή των Αντιπροσώπων τη διαπίστωση ότι 

ο πολιτικός σχεδιασμός της αμυντικής συνεργασίας Ελλάδας-Κύπρου στα πλαίσια 
του ενιαίου αμυντικού δόγματος γίνεται με σοβαρότητα και υπευθυνότητα, έχει 
φιλειρηνικούς σκοπούς και έχει αποτρεπτικό χαρακτήρα. Και ελπίζω να γίνεται 
κατανοητή η σημασία των λέξεων, γιατί δε θέλω να επεκταθώ. Επιτυχία του 
δόγματος θα είναι η συντήρηση και η συστηματική ανάπτυξή του και όχι η κατασπα
τάλησή του σε άσκοπες, άχρηστες και επικίνδυνες δηλώσεις, πολύ περισσότερο 
μάλιστα όταν συνδέονται με προτάσεις και εισηγήσεις που μας μετατρέπουν σε 

στόχους. 

.... -
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Υπάρχουν και κάποια άλλα φαινόμενα που θα πρέπει να τεθούν υπό έλεγχο, 

για να προστατεύσουμε το αμυντικό δόγμα. Κάποιο~. όχι μέσα από τους επίσημους 

φορείς του, θέλουν να παρουσιάζονται στο διεθνή χώρο προμήθειας στρατιωτικού 

υλικού ως εκπρόσωποι του δόγματος για την εξασφάλιση παραγγελιών. τέτοια 

φαινόμενα θα πρέπει να παταχθούν εν τη γενέσει τους, γιατί δυστυχώς κάποιες 

παρόμοιες τάσεις έχουν ήδη εκδηλωθεί. 

Εκείνο επίσης που θα πρέπει να κατανοήσουν όλοι είναι ότι, όταν η Κυπριακή 

Δημοκρατία ζητά διεθνείς προσφορές για οποιοδήποτε υλικό, θα πρέπει να σέβεται 
τους όρους που η ίδια ορίζει. Αν για οποιουσδήποτε μη πειστικούς λόγους ανατρέ

πονται τα αποτελέσματα των διεθνών διαγωνισμών, τότε πλήττεται η αξιοπιστία της 
Κύπρου και δημιουργούμε κακό όνομα στο διεθνή χώρο, κάτι που τελικά μπορεί να 
βλάψει την αμυντική μας προσπάθεια. Επίσης, δεν υπάρχει λογική εξήγηση για το 
ότι θα πρέπει να παρακάμπτονται χαμηλότερες προσφορές για ομοειδή αντικείμενα. 

Κι ας μη λεχθεί ότι αυτό αποτελεί πατριωτικό καθήκον, γιατί δεν αποτελεί πατριω
τική ένδειξη η οποιαδήποτε κατασκευαστική ή άλλη ανεπάρκεια. 

Για να υπάρχει ένας καλύτερος και αποδοτικότερος έλεγχος της αμυντικής 

προσπάθειας, απαιτείται η θεσμοθετημένη λειτουργία του Υπουργείου Άμυνας, 

ώστε η Εθνική Φρουρά να βρίσκεται κάτω από το σταθερό και συνεχή έλεγχο της 

πολιτείας. Η σημερινή κατάσταση, κατά την οποία η Εθνική Φρουρά παραμένει 

μετέωρη χωρίς επαρκή οργανικό και λειτουργικό δεσμό με την κρατική μηχανή, 

αποτελεί επικίνδυνο κατάλοιπο του παρελθόντος που επεδίωκε επικυριαρχία του 

στρατού ή ένα είδος συνεταιρισμού μεταξύ στρατού και κράτους. Υπάρχουν θέματα 
θεσμικά, οικονομικά, λειτουργικά και διοικητικά που θα πρέπει να ρυθμιστούν, 

όπως ακριβώς συμβαίνει σε κάθε ευνομούμενη δημοκρατική πολιτεία. 

Πέραν των διεθνών πτυχών, έχουμε και το εσωτερικό μέτωπο που θα πρέπει 
να μας απασχολήσει ιδιαίτερα, γιατί. παρουσιάζει τις δικές του επικίνδυνες ρωγμές. 
Η υπόθεση των 62 ήταν μια πρόκληση που ισοδυναμεί με ύβρη έναντι του λαού και 
ζει ακόμα στη λα·cκή συνείδηση. Η αποσιώπηση του πραξικοπήματος, η διαστρέ
βλωση της ιστορίας, η μονοπώληση του πατριωτισμού πλήττουν καίρια την ενότητα 

του λαού και οδηγούν σε φασιστοειδείς καταστάσεις. 

Ζούμε όμως τα τελευταία χρόνια και άλλες συγκλονιστικές αλλαγές στην 

κοινωνική μας συγκρότηση και τις οικονομικές μας δομές. Ζούμε μέσα στη χλιδή 
και ξεχνούμε ότι πλάι μας υπάρχει για πολλούς δυστυχία και στέρηση. Και δε 
φαίνεται να λογαριάζουμε το πόσο επιφανειακή και επίπλαστη είναι η ευημερία μας. 

Τα 15.000 δολάρια του κατά κεφαλήν εισοδήματος μας φέρνουν τρίτους σε πλούτο 
μετά τη Γαλλία και την Ιταλία, αλλά αυτό είχε πολλές και σοβαρές συνέπειες και όχι 
πάντα προς την κατεύθυνση της προόδου και της ευημερίας. Όμως, φαίνεται ότι 

λίγο λογαριάζουμε τα προβλήματα και πιο πολύ αναζητούμε ακόμη περισσότερο 
πλούτο. Εμφανίζονται σαφή φαινόμενα διαφθοράς, ξαφνικών ή ανεξήγητων πλου

τισμών, που δε δικαιολογούνται από το εισόδημα ή το μισθό πολλών από τους 
νεόπλουτους που κυκλοφορούν γύρω μας. Γράφονται και λέγονται πολλά για σκάν
δαλα που μένουν στο τέλος όλα μετέωρα χωρίς επανάκτηση του δημόσιου πλούτου 

και χωρίς ποινές. 

Η δημόσια υπηρεσία γίνεται στόχος διάβρωσης από ισχυρά συγκροτήματα, 

πολιτικά ή οικονομικά. Γίνεται πολύς λόγος για το ρουσφέτι. Προσπαθούμε να 

-
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περιορίσο1!με τους ευνοιοκρατικούς διορισμούς. Όμως, η έννοια της εύνοιας είναι 

ευρύτερη: συνδέεται με κάθε πράξη και ενέργεια με την οποία είναι δυνατό να 
υπάρξει παροχή, χαριστική απόφαση, ευνοιοκρατική στάση, προτίμηση, ακόμα και 

χρονική επιτάχυνση για τη διευθέτηση κάποιων υποθέσεων. Πώς, αλήΟεια, 
μπορούμε να κάνουμε τον πολίτη να αισθάνεται ισότιμη τη μεταχείριση του 
κράτους; Η σημερινή κυβέρνηση έχει δημιουργήσει την αίσθηση ότι προωθεί το 
κομματικό κράτος σε όλη του τη δόξα. Όπου είναι δυνατό, να συμβαίνουν γεγο
νότα, αλλά να μην υπάρχει ποτέ τεκμήριο καταδίκης ή aποδοκιμασίας. Και αλίμονο 

στον τόπο, αν επιτραπεί αυτή η εξέλιξη. 

Οι ενδείξεις είναι πολλές. Πληροφορίες αναφέρουν ότι κάποιοι δημόσιοι 
υπάλληλοι οργανώνονται συστηματικά, για να προωΟούν τις εντολές του κόμματος, 
και θα παρακολουθήσουμε στενά αυτή την πορεία. Ήδη έχουμε κάποιες ενδείξεις 
υπόψη μας. 

Επανήλθε πρόσφατα με τη διακυβέρνηση Κληρίδη ο έλεγχος των πολιτικών 
φρονημάτων. Καταγγείλαμε ότι αυτό γίνεται με τους νέους εθνοφρουρούς και 
επιβεβαιώθηκε από τον Υπουργό. Γίνεται όμως και με τις προσλήψεις στο δημόσιο 
και στον ημικρατικό τομέα: Ο άνθρωπος της ΚΥΠ πηγαίνει στις γειτονιές και ρωτά 
για τα φρονήματα των υποψηφίων για πρόσληψη σε διάφορες υπηρεσίες. 

Χάσαμε ακόμα τον έλεγχο των πραγμάτων ... 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

(Κάτι λέει.) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Αν έχετε παρατήρηση, κύριε Συλλούρη, μπορείτε να την κάνετε απευθυνόμενος 

σ' εμένα ή στην ομιλία σας. Δεν είναι μέθοδος που συνηθίζεται. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Είχα την εντύπωση ότι η ομιλία σας μπορεί να είναι αυτή που ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Συλλούρη, δε σας έχει δοθεί ο λόγος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θα σας δώσω την ευκαιρία να κάνετε επανάληψη, κύριε Συλλούρη, για να 
μπορέσετε καλύτερα να αντιμετωπίσετε τα πράγματα. 

Έχουμε πέραν των δύο εκατομμυρίων τουρίστες και θέλουμε και άλλους. 
Προτάσεις για νέες τεράστιες δαπάνες από τα έσοδα του κράτους χάριν του τουρι
σμού και εισηγήσεις που πλήττουν τις Κυπριακές Αερογραμμές μας προκαλούν 

μεγάλη ανησυχία. 

Αποκτήσαμε μια από τις μεγαλύτερες ναυτιλίες του κόσμου, χωρίς να είμαστε 

σε θέση να ελέγχουμε την κατάσταση. Και γι' αυτό μας περιβάλλει διεθνής αποδοκι
μασία. Οι υπεράκτιες εταιρείες και το ξέπλυμα χρήματος πρέπει να συγκεντρώνουν 

την έγνοια του κράτους. 

Από φέτος λειτουργεί το επίσημο χρηματιστήριο και η διακίνηση των μετοχών 

δημιουργεί νέους, πρωτοφανέρωτους ρυθμούς στην οικονομική ζωή. Το κεφάλαιο 
συγκεντρώνεται όλο και σε λιγότερα χέρια, ενώ το ξένο Οα αρχίσει σύντομα να κάνει 
την εμφάνισή του. Τα κοινωνικά και οικονομικά χάσματα θα γίνονται όλο και πιο 

αισθητά. 
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Οι ξένοι εργάτες, θέμα που παρακολουθούμε από κοντά στη Βουλή, νόμιμοι 
και παράνομοι, συγκροτούν ένα νέο πληθυσμό που απλώς τον aπωθούμε στο περι-

-- θώριο. Η πορνεία και τα ναρκωτικά οικοδομούν το οργανωμένο έγκλημα. Η 

ανασφάλεια είναι ένα νέο αίσθημα που προστέθηκε τον τελευταίο καιρό. 

t 

.. 

Η παιδεία μας μπήκε σε κρίση. Τα μέσα μαζικής ενημέρωσης έχουν μπει για τα 

καλά στη ζωή μας και δημιουργούν νέα, θλιβερά και πολλές φορές aπαράδεχτα 

πρότυπα συμπεριφοράς. Ταυτόχρονα η κρατική ραδιοτηλεόραση αφήνεται να 

ατονεί και να παρακμάζει. τελευταίο συμβάν η ένταξη στα δορυφορικά προγράμ

ματα της ελληνικής ραδιοφωνίας των προγραμμάτων του ΡΙΚ, κάτι που υποβαθ

μίζει το κράτος και υποτιμά τις προσφερόμενες υπηρεσίες. Ας ελπίσουμε ότι θα 

προληφθεί αυτή η νέα υπόσκαψη της κρατικής μας παρουσίας. 

Η τεχνολογική πρόοδος και ιδιαίτερα οι επικοινωνίες μέσα από τους υπολογι

στές ή τα δίκτυα των τηλεπικοινωνιών διευρύνουν τους ορίζοντες και μας τοποθε

τούν μπροστά σε νέες προκλήσεις σε παγκόσμιο επίπεδο και είναι αυτές που πρέπει 

να αντιμετωπίσουμε. 

Η γεωργία και η βιομηχανία αντιμετωπίζουν πρόβλημα ύπαρξης. 

Το περιβάλλον και η πολιτιστική μας κληρονομιά καταστρέφονται και εξαφα

νίζονται. 

Υπάρχει ακόμη ανισότητα στην ανάπτυξη των επενδύσεων και σε έργα 

υποδομής. Χθες έκανε αναφορά ο κ. Παπαδόπουλος στο δρόμο Πύργου-Τηλλυρίας

Κάμπου-Ορκόντα. Ναι, είναι ένας δρόμος σύμβολο, γιατί εδώ και είκοσι δύο 

χρόνια συζητούμε την κατασκευή του, και ακόμα συζητείται. Και όχι απλώς συζη

τείται, αλλά κάποτε θα πρέπει να γίνει και έλεγχος για το πόσα χρήματα έχουν 
δαπανηθεί μέχρι της στιγμής για τα διάφορα σχέδια και για τις διάφορες συζητήσεις 

και για τις διάφορες ανακατασκευές, για να φανεί ότι έγινε και σπατάλη του δημό-
σιου χρήματος χωρίς να έχει προωθηθεί το έργο. 

Και υπάρχει η νότια και η δυτική πλευρά της επαρχίας Λευκωσίας που 

στερούνται δρόμων και έργων. Δεν έχουν γίνει έργα στην περιοχή της Λευκωσίας, 

όπου υπάρχει ακόμα ο κάμπος, ο οποίος αποτελεί μια βασική πηγή πλούτου με τα 

αγροτικά προ'ίόντα τα οποία παράγονται. Ο Πεδιαίος, ο Καρκώτης, όλοι οι άλλοι 
ποταμοί παραμένουν χωρίς υδατοφράκτες. Ο δε δρόμος που υπάρχει προς την 

περιοχή Μόρφου με κάμνει, κάθε φορά που πηγαίνω, να θυμάμαι τον παππού μου, 

που είχε άμαξα και έκανε την πορεία, τη συγκοινωνία, με την άμαξα, γιατί είναι 

περίπου πάνω στα αχνάρια του ίδιου δρόμου, που υπάρχει ακόμα, ο δρόμος που 

σήμερα χρησιμοποιείται. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Πόσες κυβερνήσεις; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Για όλες τις κυβερνήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι τουριστικός, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έχει τουριστική χάρη. 
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Υπάρχει ακόμη το εσωτερικό και το εξωτερικό δημόσιο χρέος στα οποία έχουν 

αναφερθεί οι άλλοι συνάδελφοι, γι' αυτό και δε θα προχωρήσω σ' αυτά τα θέματα. 

Η ευρωπα·ι:κή μας πορεία δε θα μας περιμένει ούτε η διεθνής συμφωνία για το 

εμπόριο θα φανεί επιεικής απέναντί μας. Αυτά τα νέα δεδομένα απαιτούν τη δυνα

τότητα συνεχών και ταχύτατων εσωτερικών αλλαγών. Λίγο να βραδυπορήσουμε ή 

να δυσκολευτούμε να παρακολουθήσουμε το γύρω μας κόσμο, θα μας παρασύρει το 

ποτάμι της καθυστέρησης χωρίς πολλές ελπίδες επανόρθωσης. Όμως, για να μπορεί 

η κοινωνία μας να παρακολουθεί έναν ταχύτατα μεταβαλλόμενο κόσμο, για να 

μπορεί να ανταποκρίνεται στα σύγχρονα, ψηλά κριτήρια παραγωγικότητας και 

ποιότητας, χρειάζεται να έχουμε όλοι τη δυνατότητα της συνεχούς αλλαγής και 

προσαρμογής. Χρειαζόμαστε πολιτικές δυνάμεις με κατεύθυνση προς το μέλλον, 

ικανές να αναλάβουν τη μεγάλη ευθύνη της αναμόρφωσης της Κύπρου. Χρειαζό

μαστε μεθοδική και συστηματική εργασία, πίστη και αφοσίωση στον τόπο και στις 

δυνατότητές του. 

Και εδώ θα πρέπει να παραδεχτούμε ότι το αγκομαχητό που μας κατέλαβε 

οφείλεται στις δυσκολίες προσαρμογής μας στα νέα απαιτητικά δεδομένα. Οι 

ισχυρές, πολιτικά και οικονομικά, καθοδηγητικές ομάδες του πληθυσμού απεκδύο

νται κάθε ευθύνης και στρέφονται εναντίον των εργαζομένων, που στη συντριπτική 

τους πλειοψηφία και ανίσχυροι είναι και ανεύθυνοι για τα προβλήματα που υπάρ

χουν. Θα έπρεπε να δίναμε δείγματα προσαρμογής με άλματα στον τομέα της παρα

γωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας των παραγόμενων προ·ι:όντων της τεχνο

λογίας και της ποιότητας. Αντί γι' αυτό καταναλισκόμεθα σε άσκοπες και άστοχες 

συγκρούσεις μεταξύ εργοδοτών μιας ξεπερασμένης εν πολλοίς τεχνολογίας και 

εργαζομένων που θα μπορούσαν να αποδώσουν καλύτερα. 

Η κυβέρνηση μας παρέδωσε κάποιους πραUπολογισμούς που κινούνται στα 

γνωστά πλαίσια και ένα σκεπτικό που δε φαίνεται να κατανοεί τις συγκλονιστικές 

αλλαγές που γι νονται γύρω μας. Χρειάζεται μια άλλη πορεία, που όμως ούτε τη 

βλέπει ούτε μπορεί να την αναλάβει η κυβέρνηση Κληρίδη, μια κυβέρνηση που 

προσπαθεί να ρυθμίσει το παρελθόν, τη στιγμή που χρειάζονται νέες αντιλήψεις και 

ριζοσπαστικές αλλαγές για το μέλλον. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Τ. Χατζηδημητρίου τον Προεδρεύοντα 

του Σώματος κ. Χρ. Κατσαμπά αντικατέστησε στην έδρα ο κ. r. Αγαπίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ) 

Ο κ. Μούσκος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο Κοσμήτορας δεν έπρεπε να βρίσκεται στη θέση του σε μια 

τέτοια συζήτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή δεν είναι πλήρης η Βουλή, μπορεί να κάτσει στη θέση του ο Κοσμή

τορας, σύμφωνα με τους κανονισμούς. 
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Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα ασχοληθώ σήμερα με τις δραστηριότητες του Υπουργείου Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού που, όπως είναι γνωστό, καλύπτει ένα ευρύτατο φάσμα 

δραστηριοτήτων οι οποίες αυξάνονται συνεχώς. Παρά το γεγονός όμως αυτό, 

σημειώνω με πολλή ικανοποίηση ότι οι προτάσεις αυτού του Υπουργείου για τους 

προϋπολογισμούς του 1996 έχουν ετοιμαστεί και πάλι μέσα στα πλαίσια της πολι· 
τικής της κυβέρνησης για λιτότητα, χωρίς όμως να εμποδίζεται η εύρυθμη 

λειτουργία του Υπουργείου και η επιδίωξή του να επιτύχει τους υψηλούς του 

στόχους. 

Με την ευκαιρία της συζήτησης των προϋπολογισμών στη Βουλή θα ήθελα να 

ανασκοπήσω τις δραστηριότητες του Υπουργείου αυτού και να αναφερθώ σε 

συντομία στα διάφορα προγράμματα για τον ερχόμενο χρόνο. 

ΕΜΠΟΡΙΟ · ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

Βασικός στόχος της πολιτικής του Υπουργείου στον τομέα του εμπορίου, 

όπως έχει εξαγγελθεί από τον αρμόδιο Υπουργό, είναι η περαιτέρω ανάπτυξή του σε 

συνδυασμό με την εγχώρια παραγωγή και ταυτόχρονα η φιλελευθεροποίησή του με 

τρόπο που να συνάδει τόσο με τη συμφωνία της GA Π όσο και με τη συμφωνία 
τελωνειακής ένωσης Κύπρου-Ευρωπα'ίκής Ένωσης. 

Όσον αφορά τις εξαγωγές, μέσα στα πλαίσια των προϋπολογισμών θα συνεχι

στεί η προσπάθεια ενίσχυσης αφενός των υφιστάμενων αγορών και εξεύρεσης 

αφετέρου νέων. Εκφράζουμε την ικανοποίησή μας, γιατί ήδη κατά το πρώτο 

εξάμηνο του 1995 έχει παρατηρηθεί μια αύξηση του ύψους των 11,9% και 10,4% 
τόσο για τις εγχώριες εξαγωγές όσο και για τις επανεξαγωγές αντίστοιχα. 

Η προσπάθεια για μείωση της γραφειοκρατίας ελπίζουμε ότι θα συνεχιστεί και 

ότι θα δοθεί ιδιαίτερη προσοχή στην ορθολογιστική διεξαγωγή του εμπορίου. 

Στόχος είναι ο εμπορικός τομέας να γίνεται συνεχώς πιο αποδοτικός και να 

βρίσκεται σε πλήρη ισορροπία με τον ευρύτερο τομέα παραγωγής, για να μπορεί να 

συνεχιστεί η συνεισφορά του στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου του λαού μας. 

Η φιλελευθεροποίηση του εισαγωγικού τομέα δε θα πρέπει να πλήξει τη βιομη

χανία ούτε τη γεωργοκτηνοτροφία. Αντίθετα, θα πρέπει με τη συνεχή ενίσχυση της 

βιομηχανίας και της γεωργοκτηνοτροφίας να αξιοποιηθούν οι νέες προοπτικές που 

διανοίγονται από τη φιλελευθεροποίηση των ξένων αγορών. 

Ένας άλλος σημαντικός τομέας στον οποίο θα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη 

έμφαση με την ανάληψη διάφορων δραστηριοτήτων είναι η προώθηση των υπηρε

σιών, ενός τομέα ο οποίος συνεισφέρει στο ακαθάριστο εγχώριο προ'ίόν πέραν του 

55%. Στον τομέα των υπηρεσιών η Κύπρος συγκεντρώνει πολλά πλεονεκτήματα και 
πρόθεση του Υπουργείου είναι ακριβώς η αξιοποίηση στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό 

αυτών των πλεονεκτημάτων. Μέσα στα πλαίσια αυτής της προσπάθειας, πραγματο

ποιήθηκε εντός του 1995 για πρώτη φορά σε συνεργασία με το ΚΕΒΕ και την ΟΕΒ 
έκθεση υπηρεσιών (CYSERV), που σημείωσε πραγματικά αρκετή επιτυχία. Αυτές οι 
προσπάθειες θα συνεχιστούν και κατά το 1996. 
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BIOMHXANIA 

Τα τελευταία χρόνια η βιομηχανία αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα λόγω 
της αύξησης του κόστους παραγωγής, της έλλειψης εργατικού δυναμικού και της 

μειωμένης ανταγωνιστικότητας. Όλα αυτά έχουν οδηγήσει σε επιβράδυνση του 

ρυθμού ανάπτυξης του τομέα και σε στασιμότητα των εξαγωγών. 

Για να μπορέσει η βιομηχανία μας να αντεπεξέλθει στις δύσκολες αυτές 

συνθήκες, πρέπει να καταβληθεί συντονισμένη προσπάθεια εκσυγχρονισμού της και 
γενικά ενίσχυσης της aνταγωνιστικότητάς της με έμφαση στην εμπορία, την 

ευελιξία, την εξειδίκευση στην παραγωγή και την ποιότητα. 

ΓLα τη στήριξη του μεταποιητικού τομέα η κυβέρνηση παρέχει διάφορα σχέδια, 
όπως το Σχέδιο Παροχής Κυβερνητικής Εγγύησης, το Σχέδιο Παροχής Χορηγιών για 

Μεταποιητικές Μονάδες στην Ύπαιθρο, το Σχέδιο Παροχής Χορηγιών για την 

Εγκατάσταση Συστημάτων Ελέγχου της Βιομηχανικής Ρύπανσης και το Σχέδιο 

Επιδότησης Μελετών για Αναδιάρθρωση και Ενίσχυση της Ανταγωνιστικότητας 

Βιομηχανικών Μονάδων, το οποίο λειτουργεί μέσω του Ιδρύματος Τεχνολογίας. 
Για τα διάφορα αυτά σχέδια περιλαμβάνονται σχετικές πιστώσεις στους προυπολο

γισμούς του 1996 ύψους 5.000.000 περίπου. Για ορισμένα από τα σχέδια αυτά έχουν 
περιληφθεί στους προυπολογισμούς αυξημένες πιστώσεις για το 1996 ως 

ακολούθως: 

(α) Για την προώθηση των εξαγωγών βLΟμηχανικών προ·ίόντων και την αντι
μετώπιση του αυξανόμενου ανταγωνισμού ποσό f:280.000. 

(β) Για τη διενέργεια εκστρατείας για την προβολή και υποστήριξη των 

βιομηχανικών προ·ίόντων στην εγχώρια αγορά ποσό ί70.000. 

(γ) Για την επέκταση των βιομηχανικών περιοχών και την δημιουργία νέων 

βιομηχανικών οικοπέδων ποσό 0.000.000. 

Μέσα στα πλαίσια της προσπάθειας για στήριξη του μεταποιητικού τομέα 

τοποθετείται και η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου στις αρχές του 1995 για 
παραχώρηση χορηγίας ύψους f:694.000 για την ίδρυση και λειτουργία Κέντρου 
Πληροφοριών και Τεχνικής Βοήθειας για τον κλάδο ένδυσης, για το οποίο έχει περι
ληφθεί σχετική πρόνοια ποσού ύψους !200.000 στους προυπολογισμούς του 1996. 

Θα πρέπει επίσης να αναφερθεί ότι πρόσθετα εξετάζεται από τα αρμόδια 

Υπουργεία η εισαγωγή νέων κινήτρων και μέτρων, όπως σχεδίων χορηγιών και 

μακροπρόθεσμης χαμηλότοκης δανειοδότησης για τεχνολογική αναβάθμιση και 
ενθάρρυνση των επενδύσεων στο μεταποιητικό τομέα, για τα οποία έχει περιληφθεί 

σχετική πρόνοια στους προ'\Jπολογισμούς του 1996. Η απαιτούμενη δαπάνη θα 

καθοριστεί., όταν ολοκληρωθεί η μελέτη για τα νέα αυτά σχέδια, για τα οποία αναμέ
νεται να ληφθούν σύντομα αποφάσεις. 

Εισηγούμαι το Σχέδιο Παροχής Χορηγιών για Μεταποιητικές Μονάδες στην 

Ύπαιθρο να ενισχυθεί, για να καλύψει ακριτικές περιοχές, όπως την Αθηένου, που 

αντιμετωπίζουν ιδιάζοντα προβλήματα. 

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ 

Το 1995 οι αφίξεις τουριστών αναμένεται να κυμανθούν στα ίδια περίπου 
επίπεδα με το 1994 και τα έσοδα σε ξένο συνάλλαγμα αναμένεται να κυμανθούν 
μεταξύ f:830.000.000 και f860.000.000 περίπου. Συνοπτικά, κατά το 1995 παρατηρή

θηκε ύφεση από την αγορά του Ηνωμένου Βασιλείου, ενώ αυξήθηκε το τουριστικό 
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ρεύμα από αγορές της Κεντρ~κής κα~ Ανατολ~κής Ευρώπης, όπου επ~κεντρώθηκαν 

οι προσπάθειες προβολής του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. Για το 1996 δεν 
μπορούν να γί.νουν ακόμα ξεκάθαρες προβλέψεις. 

Οι αυξημένες όμως πιστώσεις που προτεί.νονται γ~α το 1996 θα χρησιμοποιη
θούν και πάλ~ γ~α τη συντήρηση κα~ την ποιοηκή αναβάθμ~ση του τουρ~στ~κού 

ρεύματος από τη σημαντικότερη αγορά της Κύπρου, το Ηνωμένο Βασίλειο, κα~ γ~α 

την αύξηση του τουριστ~κού ρεύματος από τις αγορές προτεραιότητας της Κύπρου. 

Θα επιδιωχθεί επίσης η διεύρυνση της βάσης των τουριστικών μας αγορών με σημα

ντικές επενδύσε~ς στ~ς νέες αγορές της Ρωσίας και του Ισραήλ στις οποίες ο 

Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού ί.δρυσε μέσα στο 1995 δ~κά του γραφεία. 

Π~στώσε~ς θα δ~ατεθούν επίσης και για τις επ~χορηγήσεις διαφημιστικών κατα

χωρήσεων κα~ άλλων εκδηλώσεων προβολής της Κύπρου από μέρους των οργα

νωτών ταξιδιών. Με τον τρόπο αυτό αυξάνεται η συχνότητα προβολής της Κύπρου 

στις τουριστικές αυτές αγορές με την ελπίδα ότι θα μειώσουμε σε μεγάλο βαθμό τα 

προβλήματα που παρουσιάζοντα~ σήμερα στην κυπριακή τουριστική βιομηχανία 

λόγω κυρίως του ψηλού λε~τουργικού κόστους. 

Πιστεύω ότι θα ήταν παράλειψή μου, αν δεν αναφερόμουν στο σημαντικό έργο 

που επιτελεί το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, τμήμα το 

οποίο υπάγεται επίσης στο Υπουργεί.ο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. Στο 

Τμήμα αυτό, παρά τα προβλήματα που αντιμετωπίζει λόγω έλλε~ψης προσωπικού, 

κατά τους πρώτους δέκα μήνες του 1995 η εγγραφή νέων εταιρειών παρουσίασε 
αύξηση της τάξης του 3% σε σύγκριση με το 1994, ενώ η αύξηση σε σύγκριση με το 
1990 ήταν κατά 114% . 

Παράλληλα, όμως, η εγγραφή υπεράκτιων κα~ ναυτιλ~ακών εταιρε~ών μειώ

θηκε κατά 38% και αυτό εί.να~ που πρέπει να προσέξουμε, κύριοι συνάδελφοι, διότ~ 
ακριβώς το Τμήμα, παρά τις φιλότ~μες προσπάθειες του προσωπικού, δεν μπόρεσε 

να ~κανοπο~ήσε~ κα~ τις εταιρείες που βασικά ήταν υπεράκτιες λόγω έλλειψης 

προσωπικού με αποτέλεσμα, εκτός του ότι το κράτος στερήθηκε σημαντικά έσοδα 

που θα προέκυπταν από την εγγραφή τους, να χάσουμε και την εγκαθί.δρυση αυτών 

των εταιρειών στην Κύπρο μαζί με όλα τα άλλα παρεμφερή ωφελήματα που θα 

είχαμε στην κυπρ~ακή οικονομία. 

Από το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού πληροφορηθήκαμε κατά 

την πρόσφατη συζήτηση αυτού του θέματος στην Επιτροπή Εμπορίου της Βουλής 

ότι διεξάγεται μελέτη με στόχο να διαπιστωθούν ο~ επ~ρόσθετες ανάγκες σε προσω

π~κό. 

Το θέμα αυτό είνα~ πράγματ~ πολύ σοβαρό και είμαι βέβαιος ότι η στελέχωση 

του Τμήματος αυτού με επιπρόσθετο προσωπικό δε θα καθυστερήσει περισσότερο, 

ώστε να τερματιστεί το φα~νόμενο της απώλε~ας από το κράτος σημαντ~κών εσόδων 

αλλά κα~ η δυσφήμηση που γίνετα~ στο εξωτερ~κό για την αδυναμία εξυπηρέτησης 

ξένων εταιρειών μέσα σε λογικά χρονικά πλαίσ~α. όπως συμβαίνει κα~ στ~ς άλλες 

χώρες του εξωτερ~κού. 

ΣΥΝΕΡΓ Α τΙΚ Η ΑΝΑΠΤΥΞΗ 

Ο θεσμός αυτός έχει ήδη μια πολύχρονη ιστορία στην Κύπρο. Πρόσφερε και 

θα συνεχίσει να προσφέρει πολλαπλές και πολύτιμες υπηρεσίες στην κυπριακή 
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κοινωνία και ο ρόλος του εξακολουθεί να επηρεάζει όλες τις πτυχές της οικονο

μικής και κοινωνικής δραστηριότητας στον τόπο μας. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

όχι μόνο επιθυμεί να συνεχίσει αυτή την πορεία, αλλά και να ενισχυθεί πάνω στη 

σωστή βάση με γνώμονα τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου όλου του πληΟυσμού. 

Η ευρωπα·ίκή πορεία θα πρέπει να έχει τον ευνο·ίκό αντίκτυπό της και στο 

συνεργατισμό, που θα πρέπει να εκσυγχρονιστεί, για να συνεχίσει τον ουσιαστικό 

αναπτυξιακό του ρόλο, ενώ Οα πρέπει να αξιοποιηθούν οι σχετικές μελέτες που 

έγιναν και γίνονται προς αυτή την κατεύθυνση. 

Λυπούμαι πραγματικά που λόγω έλλειψης χρόνου δε θα μπορέσω να 

αναφερθώ και στις άλλες υπηρεσίες του Υπουργείου Εμπορίου, όπως εκείνες του 

Ανταγωνισμού και της Προστασίας του Καταναλωτή, καθώς και στις άλλες δραστη

ριότητες αυτού του Υπουργείου. Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα 

ήθελα να ανασκοπήσω σε συντομία ορισμένα προβλήματα που αντιμετωπίζει σήμερα 

η πόλη και επαρχία μου. 

Θα ήταν, πιστεύω, παράλειψη εκ μέρους μου αν δεν προέβαινα σε μια πολύ 

σύντομη ανασκόπηση των εξελίξεων γύρω από τα διάφορα αναπτυξιακά έργα της 

πόλης και επαρχίας μου με έμφαση στους τομείς που παρουσιάζουν προβλήματα. 

Ως Βουλευτής της επαρχίας της Λάρνακας δεν μπορώ να αντιπαρέλθω το 

γεγονός ότι η πόλη και η επαρχία μου με ιστορικές επιδόσεις στο εμπόριο και στη 

βιομηχανία παρουσιάζονται σήμερα ουραγοί στους τομείς αυτούς. Η σοβαρή αυτή 

υστέρηση δεν είναι άσχετη με τη χρόνια παραμέληση που υφίσταται η Λάρνακα και 

που δυστυχώς συνεχίζεται μέχρι σήμερα. 

Διαπιστώνουμε με πολλή ανησυχία τη σοβαρή οπισθοδρόμηση που παρουσιά

ζουν σοβαρά έργα υποδομής στην πόλη μας, που αναπόφευκτα θα έχει σοβαρές 

επιπτώσεις στην περαιτέρω οικονομική ανάπτυξή της και στη βελτίωση του βιοτικού 

επιπέδου των κατοίκων της. 

Δεν μπορούμε να παραβλέψουμε το γεγονός ότι, ενώ πριν από λίγα χρόνια 
υπήρχε σαφής απόφαση για επέκταση του λιμανιού και της μαρινας της Λάρνακας, 

αυτή όχι μόνο δεν υλοποιήθηκε, αλλά στην ουσία ματαιώθηκε και τέθηκε υπό την 

αίρεση καινούργιων μελετών. Σε ένδειξη καλής θέλησης aποδεχτήκαμε την πρόταση 

του Προέδρου της Δημοκρατίας για νέα μελέτη, όμως θα επαγρυπνούμε και δεν 

πρόκειται να δεχτούμε ούτε να ανεχτούμε άλλη καθυστέρηση στη λήψη απόφασης. 

Δεν είναι δυνατό, κύριοι συνάδελφοι, να αγνοήσουμε το γεγονός ότι η μελέτη 

για την ανάπτυξη του αεροδρομίου της Λάρνακας και για την κατασκευή νέων 

σύγχρονων ακραίων κτιρίων δεν προχώρησε μέσα στα χρονικά πλαίσια που είχαν 

προγραμματιστεί. Δεν μπορούμε να μην ανησυχούμε έντονα για τη σοβαρή τουρι

στική υποβάθμιση της πόλης και περιοχής μας που, ενώ πριν από μερικά χρόνια 

συγκέντρωνε το 1/5 της παγκύπριας τουριστικής δυναμικότητας, σήμερα πλησιάζει 
το 1/10 της δυναμικότητας σε κλίνες. 

Τα ορεινά χωριά της Λάρνακας, τα οποία μαστίζονταν από την αστυφιλία και 

το μαρασμό και aφαιμάσσονταν κυριολεκτικά από τα δυναμικά τους στελέχη, σε 

σημείο που να έχουν καταντήσει σήμερα τεράστια γηροκομεία, με τη συμπλήρωση 

του δρόμου Βάβλας- Χοιροκοιτίας αναμένουμε ότι θα μπορέσουν να αναπτυχθούν 

σε ικανοποιητικό βαθμό. 

·.-
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Σ' αυτό το σημείο θα ήθελα να ευχαρ~στήσω την κυβέρνηση εκ μέρους όλων 

των κο~νοτήτων της Ορεινής για το μεγάλο ενδιαφέρον που επέδειξε περιλαμβάνο

ντας στους προUπολογισμούς σημαντικά κονδύλια για ην πραγματοποίηση αυτού 

του σημαντικού έργου, όπως και για την προώθηση της κατασκευής και άλλων 

οδικών αρτηριών στην ύπαιθρο, όπως εκείνων του Μαζωτού-Ζυγίου, Αθηένου

Αβδελλερού και Οδού-Φαρμακά. 

Η μεγάλη τουριστική περιοχή στο δρόμο Δεκέλειας εξακολουθεί να παραμένει 

για χρόνια αθεράπευτα υποβαθμισμ.ένη παρά τα σχέδια που έχουν εκπονηθεί και τις 

εξαγγελίες που τα έχουν κατά καιρούς συνοδεύσει. 

Όσον αφορά τα σχέδια για τη μετατροπή της Λίμνης της Ορόκλινης σε χώρο 

ενεργού ψυχαγωγίας, ένα έργο στο οποίο πρωτοστάτησα και ως Πρόεδρος του 

Επιμελητηρίου τότε αλλά και τώρα ως Βουλευτής εγγράφοντας προ τριετίας σχετικό 

θέμα στην Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας της Βουλής, λυπούμαι να παρατη

ρήσω ότι, παρά το γεγονός ότι το έργο αυτό φάνηκε από τις μελέτες ότι είναι οικο

νομικά βιώσιμο, εντούτοις δε βλέπουμε ακόμα να έχει μπει στις διαδικασίες 

υλοποίησής του. 

Άλλο σχέδιο το οποίο αναμένει για αρκετά χρόνια υλοποίηση είναι το σχέδιο 

των Αλυκών Λάρνακας. Έχει από χρόνια τώρα εκπονηθεί πρόγραμμα από το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο, όπως είναι γνωστό, περιλαμβάνει 

προτάσεις για προστασία και εμπλουτισμό των οικοσυστημάτων και γενικά της 

χλωρίδας και της πανίδας της περιοχής, για την απόκτηση από το δημόσιο της ιδιω

τικής γης που δυνατό να δημιουργήσει προβλήματα με ανεπιθύμητες αναπτύξεις, για 

την απομάκρυνση των ασυμβίβαστων χρήσεων και για τη βελτίωση της προσπέλασης 

στο εσωτερικό του χώρου. Όμως, δυστυχώς, η υλοποίηση και αυτών των σχεδίων 

καθυστερεί αδικαιολόγητα λόγω της γνωστής γραφειοκρατίας και η περιοχή μετα

τρέπεται σε χώρο aπόθεσης σκυβάλων και άλλων ακαθαρσιών από aσυνείδητους 

πολίτες. 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι επιτέλους Οα αλλάξει η νοοτροπία αναφορικά με 

το αναπτυξιακό πρόγραμμα της Λάρνακας και ότι η κυβέρνηση θα προχωρήσει στην 

υλοποίηση αυτών των λίγων έργων που είναι αυτή τη στιγμή προγραμματισμένα, για 

να σταματήσει η Λάρνακα να χαρακτηρίζεται επαρχία στην οποία ευδοκιμούν τα 

σχέδια, αλλά δυστυχώς δεν πραγματοποιούνται έργα. 

Οι γενικές αυτές παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

δε μειώνουν με κανέναν τρόπο τις θετικές ενέργειες που έγιναν ή βρίσκονται υπό 

εξέλιξη στον τομέα της αρμοδιότητας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού. Πολύ σύντομα αναμένεται η αποπεράτωση της βιομηχανικής περιοχής 

στο χώρο επέκτασης της ελεύθερης βιομηχανικής ζώνης στη Λάρνακα, γεγονός που 

θα βοηθήσει στη στέγαση νέων βιομηχανικών επενδυτικών μονάδων. Με την προσω

πική παρέμβαση του Υπουργού έχουν ήδη ρυθμιστεί αρκετά προβλήματα των βιομη

χανικών περιοχών, αναμένουμε όμως ότι θα επιδειχθεί ανάλογο ενδιαφέρον και για 

τις βιομηχανικές ζώνες που πάσχουν από έλλειψη βασικής υποδομής. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Α. Μούσκου ο Προεδρεύων της Βουλής 

κ. Χρ. Κατσαμπάς επέστρεψε στην έδρα.) 
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Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

Οι προUπολογισμοί του κράτους και οι κατευθύνσεις τους, δηλαδή το πού 

πάνε τα κονδύλια, εκφράζουν σε μεγάλο βαθμό την οικονομική και κοινωνική πολι

τική της κυβέρνησης. Οι αρχές που διέπουν την κοινωνικοοικονομική πολιτική της 

κυβέρνησης Κληρίδη, της συγκυβέρνησης ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ, εξαγγέλθηκαν και διατυπώ

θηκαν πολλές φορές με ομιλίες και δηλώσεις του Προέδρου της Δημοκρατίας, του 

Υπουργού Οικονομικών και άλλων μελών της κυβέρνησης. 

Κρίνοντας από τις δηλώσεις των κυβερνώντων, η κοινωνικο-οικονομική πολι

τική της κυβέρνησης χαρακτηρίζεται και διέπεται από τη νεοσυντηρητική φιλοσοφία 

του νεοφιλελευθερισμού στην οικονομία και στα κοινωνικά πράγματα. Μια τέτοια 

πολιτική εφαρμόζεται την τελευταία δεκαετία από τα ευρωπα·ίκά δεξιά κόμματα, 

όπου βρίσκονται στην εξουσία, που υπερισχύουν και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και 

καθορίζουν την κοινωνικοοικονομική πολιτική της. 

Στο στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της κυβέρνησης για το 1994-1998 υπογραμ

μίζονται κατηγορηματικά τα πιο κάτω: 

-·-

"Συναφής επιδίωξη -του νέου στρατηγικού σχεδίου δηλαδή- είναι η φιλελευθε- , -
ροποίηση της κυπριακής οικονομίας σε όλα τα πεδία. Οφείλουμε να συνειδητοποιή-

σουμε ότι η πολιτική του προστατευτισμού δεν ανταποκρίνεται στα σημερινά δεδο-

μένα" . 

Αυτή είναι η κοινωνικοοικονομική πολιτική της κυβέρνησης που εξαγγέλθηκε 

επίσημα, δηλαδή φιλελευθεροποίηση της οικονομίας σε όλους τους τομείς. 

Στόχος του νεοφιλελευθερισμού στην οικονομία είναι η σταδιακή και τελικά 
πλήρης κατάργηση του προστατευτισμού, έτσι που να κυριαρχήσει μια απόλυτα 

ελεύθερη αγορά στην οικονομία, που να διέπεται αποκλειστικά από το νόμο της 

προσφοράς και της ζήτησης σε ένα αδυσώπητα ανταγωνιστικό σύστημα τιμών όχι 

μόνο των υλικών αγαθών και των υπηρεσιών αλλά και της ίδιας της εργατικής 

δύναμης, που είναι αντικείμενο αγοραπωλησίας και στυγνής εκμετάλλευσης στο 

λεγόμενο "ελεύθερο καπιταλιστικό σύστημα". 

Με τη λήξη της τελωνειακής ένωσης στο τέλος του 1997 καταργούνται τελειω
τικά οι προστατευτικοί δασμοί πάνω στα βιομηχανικά, κτηνοτροφικά και γεωργικά 

προ·ίόντα που προέρχονται από τι~ χώρες της Ευρωπα·ίκής Ένωσης, ενώ τα αντί

στοιχα προ·ίόντα της Κύπρου στην εσωτερική αγορά θα βρίσκονται σε μειονεκτική 

ανταγωνιστική θέση λόγω υποδεέστερης ποιότητας και λόγω ψηλού κόστους παρα

γωγής, που έχει άμεση σχέση με την παραγωγικότητα της βιομηχανίας και γενικά της 

οικονομίας μας, καθώς και με τον εκσυγχρονισμό της τεχνολογίας της βιομηχανίας 

και των κτηνοτροφικών και γεωργικών μονάδων. 

Ήδη τα τελευταία τρία χρόνια μια σειρά κλάδων της κυπριακής βιομηχανίας 

διαλύθηκαν ή συρρικνώθηκαν και αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα επιβίωσης. 

Η βαλιτσοποιtα σχεδόν διαλύθηκε, η υποδηματοποιία συρρικνώθηκε κάτω από το 30% 
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της παραγωγής της, η ένδυση κα~ η επ~πλοπο~ία συρρ~κνώθηκαν κάτω του 50% της 
παραγωγής τους, ενώ η β~ομηχανία τροφίμων, που π~στεύαμε ότι δε θα επηρεαζόταν, 
αντιμετωπtζε~ προβλήματα επιβίωσης, όπως κα~ οι βιομηχανίες παγωτού και 

μπ~σκότων, γ~ατί ο~ δασμοί στα ε~σαγόμενα παγωτά και μπισκότα μειώνοντα~ χρόνο 

με το χρόνο λόγω της τελωνειακής ένωσης και καθιστούν μη ανταγωνιστικά τα 
παγωτά και τα μπισκότα κυπριακής παραγωγής. 

Γ~α να επιβιώσει η κυπριακή οικονομία του ελεύθερου ανταγωνισμού στα 

πλαίσια της Ευρωπα"ίκής Ένωσης και του ελεύθερου παγκόσμιου ανταγωνισμού 
που άρχισε να διαμορφώνεται με τη συμφωνtα της GA Π και την εφαρμογή της από 
το 1996, θα έπρεπε, διαμέσου των προ\Jπολογισμών των τελευταίων τρ~ών χρόνων 
και ιδιαίτερα δ~αμέσου του προ\Jπολογισμού αυτού του χρόνου, να ληφθούν τέτο~α 

μέτρα με τον καθορ~σμό σημαντικών κονδυλίων στους προ\Jπολογισμούς, που να 
έχουν στόχο την αύξηση της παραγωγικότητας της κυπριακής οικονομίας με τον 

εκσυγχρονισμό της τεχνολογίας στη β~ομηχανία, την κτηνοτροφία κα~ τη γεωργία. 

τέτοιοι. στόχο~ θα έπρεπε να ήταν η αναβάθμ~ση του Κέντρου Παραγωγ~κό
τητας, έτσ~ που να καταστεί κέντρο επ~στημονικών ερευνών γ~α την παραγωγικό

τητα και όχ~ να λειτουργεί ως εκπα~δευτικό ίδρυμα, κα~ η αναβάθμιση του Α τΙ σως 
τεχνολογικού ινστιτούτου που να προετοιμάζει τεχνολόγους διάφορων ε~δικοτήτων, 

γνώστες της σύγχρονης τεχνολογίας. 

Ένα άλλο ~νστιτούτο που θα έπρεπε να αναβαθμιστεί είνα~ το Ινστιτούτο 

Γεωργ~κών Ερευνών, για να συμβάλει στην αύξηση της παραγωγικότητας και στη 
βελτίωση της ποιότητας των κτηνοτροφικών κα~ γεωργικών προ"ίόντων, ώστε να 

γίνουν ανταγων~στ~κά στην ευρωπα·ίκή κα~ την παγκόσμ~α αγορά. 

Θα έπρεπε επίσης να μελετηθεί η δυνατότητα να καταστεί το Πανεπιστήμ~ο 
Κύπρου και κέντρο επ~στημονικών ερευνών στον τομέα της κυπριακής οικονομίας 

και βιομηχανίας, εκπονώντας μελέτες και κάνοντας έρευνες που να βοηθούν την 

ανάπτυξη της ο~κονομίας και ειδικότερα της β~ομηχανίας. 

Μόνο με τέτοια προετοιμασία και τέτοια μέτρα που να προωθούν την αύξηση 

της παραγωγικότητας, τον εκσυγχρονισμό της τεχνολογίας στη β~ομηχανία και την 

οργάνωση της εργασίας θα μπορέσει η κυπριακή ο~κονομία να αντιμετωπίσει αποτε

λεσματικά τα προβλήματα επιβίωσής της, που άρχισαν ήδη να την απειλούν με την 

τελωνειακή ένωση κα~ Οα οξύνονται περισσότερο με την ένταξη -αν τελικά γίνει, 
γιατί υπάρχουν πάρα πολλά ερωτήματα αν τελ~κά θα μπούμε μετά το 2000 στην 
Ευρωπα·ίκή Ένωση για πολιτικούς λόγους- και με τη συμφωνία της GΑΠ με την 

οποtα θα οξυνθεί περισσότερο η ανταγωνιστικότητα, γιατί η συμφωνία της GA Π θα 
μας οδηγήσει σε μια παγκόσμια ελεύθερη αγορά. 

Η κυβέρνηση επιμένει στη φιλελευθεροποίηση της κυπριακής οικονομίας "σε 

όλα τα πεδία", και το υπογραμμίζει, χωρίς να λαμβάνει κανένα ουσιαστικό μέτρο 

για την αντιμετώπιση των προβλημάτων επιβίωσης της οικονομίας που προκαλού

νται και που θα δημιουργηθούν στο μέλλον από τη φιλελευθεροποίηση της αγοράς. 

Η πιο πάνω πολιτική της κυβέρνησης, όσον αφορά την οικονομία, και η 

μεγάλη καθυστέρηση των εργοδοτών να εκσυγχρονίσουν την τεχνολογία των βιομη

χανιών τους θα οδηγήσουν σε ύφεση την κυπριακή οικονομία, που δε θα μπορέσει 
να αντεπεξέλθει στο σκληρό ανταγωνισμό, τα επόμενα πέντε χρόνια μέχρι το 2000 
και τελικά σε κρίση, που θα έχει ανυπολόγιστες επιπτώσεις πάνω στους εργαζομέ
νους και γενικά στον κυπριακό λαό, όσον αφορά την ευημερία του και το βιοτικό 
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του επίπεδο, οι οποίες θα εκδηλωθούν με μεγάλο ποσοστό ανεργίας και συρρίκνωση 
της αγοράς, ενώ θα προκαλέσουν φτώχεια, μιζέρια και αθλιότητα σε χιλιάδες εργα-

ζομένους. • -
Κύριε Πρόεδρε, 

Η τοπική αυτοδιοίκηση στην Κύπρο τα τελευταία δέκα χρόνια με την εφαρ

μογή του νόμου ι ι 1/85 περί δήμων γνώρισε πρωτοφανή ανοδική εξέλιξη. Δεκαέξι 
κοινότητες, πρώην συμβούλια βελτιώσεως, μετατράπηκαν σε δήμους στις ελεύθερες 
περιοχές και η κατεχόμενη Λύση ξανάγινε δήμος. Κάποτε η Λύση ήταν δήμος και 

ξανάγινε πρόσφατα. Λειτουργούν στις ελεύθερες περιοχές της Κύπρου είκοσι τρεις 
δήμοι κι άλλοι εννέα είναι κατεχόμενοι. Οι είκοσι τρεις δήμοι που λειτουργούν στις 

ελεύΟερες περιοχές έχουν πληθυσμό περισσότερο των τετρακόσιων τριάντα 
χιλιάδων δημοτών, που αποτελούν σχεδόν το 65% του πληθυσμού της ελεύθερης 
Κύπρου. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση, δηλαδή δήμαρχοι και δημοτικά συμβούλια, φέρουν 

την ευθύνη για τη λύση ζωτικών προβλημάτων της περιοχής τους, όπως είναι τα πιο 

κάτω: 

(α) Πολεοδομική ανάπτυξη. 

(β) Οχληρία, καθαριότητα. 

(γ) Κοινωνική και πολιτιστική ανάπτυξη. 

Φέρουν την ιδιαίτερα σοβαρή ευθύνη για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των 
δημοτών τους με τον καταρτισμό και την εφαρμογή κοινωνικών και πολιτιστικών 

προγραμμάτων και την εκτέλεση κ οι νωφελών έργων. 

Τα έσοδα των δήμων που προέρχονται από εισπράξεις ανταποδοτικών τελών 

(για σκύβαλα, καθαριότητα, άδειες οικοδομής και διαχωρισμού οικοπέδων και επαγ
γελματικό φόρο) φτάνουν μόνο για τη λειτουργία των δήμων, για τη λειτουργία των 
δημαρχείων, για μισθούς και μόνο για λίγα έργα τα οποία είναι πολύ μικρά, όπως 

πάρκα κ.ά. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση, για να είναι σε θέση να διαδραματίζει το ρόλο που της 

ανατέθηκε από την κυβέρνηση, τη Βουλή και τους δημότες της για συνεχή αναβάθ
μιση της ποιότητας ζωής στους δήμους, χρειάζεται μεγάλη οικονομική ενίσχυση από 

το κράτος και τη δικαιούται, γιατί υπάρχουν, όπως είπα, τετρακόσιες τριάντα 
χιλιάδες δημότες φορολογούμενοι από το κράτος, οι οποίοι ζητούν και δικαιούνται 

αναβάθμιση της ποιότητας ζωής τους. 

Δυστυχώς το κονδύλι για τη χορηγία προς τους είκοσι τρεις δήμους είναι μόνο 
!2.385.422. Φαίνεται να είναι διπλάσιο σχεδόν από το κονδύλι του προfuτολογι
σμού του 1995, του περασμένου χρόνου. Όμως το ίδιο κονδύλι για το 1994 ήταν 
!2.022.000. Δηλαδή το κονδύλι του 1996 είναι ελαφρώς ψηλότερο από εκείνο του 
1994. Ουσιαστικά η χορηγία προς τους δήμους επανήλθε στα επίπεδα του 1994. Με 
μια τέτοια χορηγία, δηλαδή με !2.385.422, οι δήμοι δεν μπορούν να προγραμματί
σουν και να εκτελέσουν αξιόλογα κοινωφελή έργα, όπως μεγάλα πάρκα, γυμνα

στήρια, αίΟουσες για πολιτιστικές εκδηλώσεις και άλλα κοινωφελή έργα. 

Η άποψη και η θέση μας είναι ότι η χορηγία προς τους δήμους πρέπει να 

I • • 

αυξηθεί κατά πολύ, σε ποσό που να ισούται με το ένα τοις εκατό του συνόλου των '-
εσόδων του προUπολογισμού, που το 1996 θα είναι γύρω στο ένα δισεκατομμύριο 
κυπριακές λιρες. Δηλαδή, να δοθεί χορηγία της τάξης των ί Ι 0.000.000, ποσό που θα 
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δώσει τη δυνατότητα στις δημοτικές αρχές να προγραμματίσουν στον προϋπολο

γισμό ανάπτυξης του δήμου τους σημαντικά έργα η καθεμιά, αναγκαία για την 
ανάπτυξη της περιοχής τους . 

Αφο'ύ με την αναβάθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης στη χώρα μας τα τελευ
ταία χρόνια επιτε'ύχθηκε σε σημαντικό βαθμό αποκέντρωση της εξουσίας, θα πρέπει 
να δοθεί και η ανάλογη οικονομική επιχορήγηση στους δήμους, για να μπορέσουν να 
εφαρμόσουν τις εξουσίες που έχουν και την αναπτυξιακή πολιτική τους, δηλαδή να 

λειτουργήσουν ως τοπική αυτοδιοίκηση, όπως γίνεται στις χώρες της Ευρωπα·ίκής 

Ένωσης. Όταν η Κ'ύπρος ενταχθεί στην Ευρωπα·ίκή Ένωση, τότε θα 'μαστε υποχρε

ωμένοι να ακολουθήσουμε τα πρότυπα της Ευρωπα·ίκής Ένωσης όσον αφορά την 

τοπική αυτοδιοίκηση, δηλαδή το κεκτημένο, όπως ονομάζεται, σ' αυτό τον τομέα. 

Στην Ευρώπη, όπου ανήκουμε, και ιδιαίτερα στην Ευρωπα·ίκή Ένωση, στην 

Αμερική και σε άλλες χώρες της υφηλίου η τοπική αυτοδιοίκηση ασχολείται με όλη 

την ανάπτυξη της περιοχής που διοικεί. Κι ανήκουν σ' αυτή όλες οι δημόσιες υπηρε

σίες και τα δημόσω ιδρ'ύματα που βρίσκονται μέσα στα όρια του δεδομένου δήμου, 

όπως οι αστυνομικές αρχές, τα δημόσια νοσοκομεία, τα γηροκομεία, οι παιδικοί 
σταθμοί κ.ά. 

Η Ευρωπα"ίκή Ένωση αποδίδει μεγάλη σημασία στην ανάπτυξη και αναβάθ

μιση της τοπικής αυτοδιοίκησης και την ενισχύει νομοθετικά με εξουσίες και με 

οικονομικές χορηγίες, γιατί τη θεωρεί έτσι εκδημοκρατισμένη διοίκηση και πιο 

αποτελεσματική, όσον αφορά τις σχέσεις της με τους πολίτες-δημότες και όσον 
αφορά την τοπική, οικονομική, κοινωνική και πολιτιστική ανάπτυξη . 

Τελειώνοντας θα θέλαμε να υπογραμμίσουμε, αν και είναι αργά, ότι η κυβέρ
νηση θα πρέπει να λάβει τα αναγκαία μέτρα για την αύξηση της παραγωγικότητας 
και τη βελτίωση της ποιότητας των κυπριακών προ"ίόντων, ώστε να είναι ανταγωνι
στικά στην Ευρωπα·ίκή Ένωση και τη διεθνή αγορά, καθώς και τα δέοντα μέτρα για 

την αναβάθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, έτσι που να ανταποκρίνεται στα ευρω
πα·ίκά πρότυπα. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανο'ύ. 

Μ. ΚΥΠΡ ΙΑΝΟΥ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε, κ'ύριοι συνάδελφοι, 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι κατά τη συζήτηση των κρατικών προϋπολογισμών 

δεν εξετάζονται μόνο τα επιμέρους κονδύλια αλλά ολόκληρη η κυβερνητική πολι

τική. 

Στη σ'ύντομη -που ελπίζω να είναι σ'ύντομη- παρέμβασή μου θα ήθελα να ασχο
ληθώ με μερικά επιμέρους εξειδικευμένα θέματα, μια και η θέση του κόμματός μας 

για τον προϋπολογισμό ως σύνολο έχουν ήδη εκφραστεί εμπεριστατωμένα, με λεπτο

μέρειες και με σαφήνεια. Γι' αυτό και πιστεύω ότι θα συνέβαλλα περισσότερο σ' 

αυτή τη συζήτηση, αν περιοριζόμουνα σε δυο τρία συγκεκριμένα θέματα που 
απασχολο'ύν όλη την κυπριακή κοινωνία και ιδιαίτερα τη νεολαία του τόπου μας. 

Δεν είναι κάτι το νέο το ότι η κοινωνία μας περνά μια κρίση σήμερα: αξίες 
αμφισβητούνται, παραδοσιακοί θεσμοί καταργο'ύνται ή αλλοιώνονται, επικρατεί 
άγχος και αγωνία για το πο'ύ πάμε και πού θα καταλήξουμε. Κανείς δεν το νιώθει 
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αυτό πιο έντονα από τους νέους της Κύπρου, που ίσως για πρώτη φορά μετά το 
1974 κοιτάζουν το μέλλον με αβεβαιότητα, με ανασφάλεια, αλλά και τελώντας 
ταυτόχρονα υπό συνεχείς κατηγορίες, όπως "οι νέοι είναι έτσι" , "οι νέοι είναι 

αλλιώς", "δεν έχουν αρχές, δεν έχουν αξίες, δεν έχουν στόχους, δεν έχουν αγωνιστι

κότητα''. Και βέβαια οι κατηγορίες προέρχονται από αυτούς που είναι οι κατεξοχήν 
υπεύθυνοι για τη σημερινή κατάσταση της νεολαίας, από τις παλαιότερες γενιές, που 

όμως πέρα από τους aφορισμούς, δεν παίρνουν πρακτικά μέτρα για την αντιμετώ

πιση του ζητήματος. 

Τα ναρκωτικά έχουν πια μπει για τα καλά στη ζωή μας. ΊΌ έγκλημα έχει 

εγκλωβίσει τους νέους, αφού όλο και αυξάνεται ο αριθμός των νέων που συμμετέ

χουν στο σοβαρό έγκλημα. Κι εδώ είναι που η κυβέρνηση έχει να διαδραματίσει 
σοβαρό ρόλο, ρόλο καθοδήγησης, προστασίας αλλά και σωφρονισμού, προστατευ

τικό αλλά και τιμωρητικό. Αυτός ο ρόλος πρέπει να εκφράζεται και μέσα από τους 

προUπολογισμούς του κράτους. Οι σχετικές υπηρεσίες χρειάζονται ενίσχυση σε 
έμψυχο υλικό αλλά και σε τεχνικά μέσα, σύμφωνα με τις σύγχρονες ανάγκες. Θα 

ήμασταν άδικοι, αν μηδενίζαμε το έργο της κυβέρνησης σ' αυτό τον τομέα. Όμως 

δεν είναι αρκετά. Χρειάζεται μια πιο ολοκληρωμένη πολιτική, αποφασιστικότητα 

και πρακτικά αποτελέσματα. Σίγουρα είναι απογοητευτικό που ο Οργανισμός 

Νεολαίας ακόμα δε λειτούργησε πλήρως και ακόμα δεν έχει επιδείξει έργο. Όμως

το είπαμε πολλές φορές και θα το λέμε συνέχεια- όλος ο κρατικός μηχανισμός θα 

πρέπει να έχει πολιτική για τους νέους, γιατί δεν υπάρχει Υπουργείο που να μην 
επηρεάζει τη νεολαία. 

Οι νέοι όμως χρειάζονται και στόχους, πρότυπα, είδωλα, ήρωες που να τους 

κρατούν μακριά από το έγκλημα, το γρήγορο χρήμα, την aρρωστημένη αλλά έντονη 

δόξα και δημοσιότητα που δίνει η συμμετοχή σ' αυτό. Δυστυχώς εδώ η κυβέρνηση 

δεν έχει καταφέρει ακόμα αποτελέσματα. Α ντιθετα κατάφερε, άθελά της, πιστεύω, 
να καταστρέψει την ήδη αμφισβητούμενη υπόληψη της αστυνομίας, να εκμηδενίσει 

το ήδη χαμηλό ηθικό των αστυνομικών, να εξαλείψει την ήδη κλονισμένη εμπιστο

σύνη του κοινού προς την αστυνομί.α. 

Σίγουρα οι προθέσεις της κυβέρνησης ήταν καλές και ενήργησε με σωστά 
κίνητρα. Όμως το αποτέλεσμα είναι που μετρά. Ο δημόσιος διάλογος μόνο ζημιά 

έκανε και σε τίποτε δεν ωφέλησε . Ίσως να μην υπήρξε μεγαλύτερο λάθος από το να 
αφήνονται να διαρρέουν ή να ανακοινώνονται ψtθυροι ή υποψίες, ιδιαίτερα 

εναντίον της αστυνομίας, προτού αυτά αποδειχθεί ότι είναι βάσιμα και αληΟή. 
Δυστυχώς, αντί να γίνει προσπάθεια να διατηρηθεί το κύρος της αστυνομίας, 

διασύρθηκε χωρίς λόγο και πρακτικό όφελος. Όλες οι ενέργειες θα μπορούσαν να 

γίνονταν διακριτικά και αθόρυβα με μεγαλύτερη αποτελεσματικότητα και οι μεμο

νωμένες περιπτώσεις θα μπορούσαν να αντιμετωπίζονταν ακριβώς έτσι, χωρίς γενι

κότητες. Γι' αυτό και βρίσκει τώρα επιχειρήματα η αντιπολίτευση, ώστε να μιλά για 

πολιτικές σκοπιμότητες. Οι ενέργειες ήταν συνήθως σπασμωδικές και γι' αυτό 

φαίνονταν μερικές φορές να είναι εκδικητικές. Δεν είδαμε μια συγκεκριμένη 

ολοκληρωμένη πολιτική που να εμπνέει εμπιστοσύνη και να πείθει πως το κράτος 

ελέγχει τα πράγματα, αλλά αντίθετα μια πολιτική προσωποποίησης των προβλη

μάτων και δημιουργίας aποδιοπομπαίων τράγων, τη στιγμή που διάφορες ενέργειες 

της ίδιας της κυβέρνησης δημιούργησαν περισσότερα προβλήματα παρά τα 

επέλυσα ν. 
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Εδώ και εβδομάδες ολόκληρη η Κύπρος με πρώτα τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 

ξέχασε ποιοι είναι οι πραγματικοί εγκληματίες και ασχολείται με ισχυρισμούς 
εναντίον της αστυνομίας. Ξεχάσαμε ποιοι εμπορεύονται τα ναρκωτικά και σκοτώ

νουν τα παιδιά μας, ποιοι βάζουν βόμβες σκοτώνοντας αθώους και μη, ποιοι κάνουν 
ληστείες, ποιοι δολοφονούν. Είμαι σίγουρος πως όλοι αυτοί κάθονται στις λέσχες 

τους, στα καμπαρέ και στα πορνεία τους και μας κορο'ίδεύουν όλους αλλά ιδιαίτερα 

το κράτος. 

Δε διαφωνούμε, αλλά αντίθετα επικροτούμε τις προσπάθειες της κυβέρνησης 
για εξυγίανση της αστυνομίας και αποβολή όσων διεφθαρμένων και εγκληματικών 

στοιχείων υπάρχουν σ' αυτή. Θα συμφωνούσαμε ακόμα και με ριζοσπαστικές τομές 
σε aπαρχαιωμένους θεσμούς της αστυνομίας, ούτως ώστε να μπορέσει να εκσυγχρο

νιστεί και να αντιμετωπίσει τους νέους κινδύνους, τις νέες μορφές εγκλήματος που 

έχουν παρουσιαστεί σήμερα στην κοινωνία μας. Ακόμα, επικροτούμε την κατα

στολή των βασανισμών από αστυνομικά όργανα· δεν είναι αυτές αποδεκτές μέθοδοι 
εξιχνίασης εγκλημάτων σήμερα, αλλά διαπράττουν οι ίδιοι έγκλημα. Όμως θέλει 
προσοχή το πώς Οα επιτευχθούν όλα αυτά. Δεν πρέπει από υπερβάλλοντα ζήλο να 
θυματοποιηΟεί κανένας. Να μην ξεχνάμε τη βασική αρχή της δικαιοσύνης ότι καλύ

τερα να γλιτώσει ένας ένοχος παρά να καταδικαστεί ένας αθώος. 

Θα στηρίξουμε τον Πρόεδρο και την κυβέρνηση στην όλη προσπάθειά τους για 

εξυγίανση και εκσυγχρονισμό της αστυνομίας. Όμως ο στόχος πάντα Οα πρέπει να 
είναι η εξουδετέρωση του εγκλήματος στην Κύπρο. Και θέλουμε να πιστεύουμε ότι 

ο Πρόεδρος Κληρίδης και η κυβέρνηση θα λάβουν σοβαρά υπόψη τις Οέσεις μας, μια 
και ως Βουλευτές είμαστε πιο κοντά στο λα'ίκό αίσθημα και τις ανάγκες του λαού. 

Αλλάζοντας θέμα θα κάμω τη διαπίστωση πως ο χρόνος που μας πέρασε θα 
μπορούσε να χαρακτηριστεί χρόνος κρίσης για την παιδεία της Κύπρου. Από την 

προδημοτική μέχρι την τριτοβάθμtα, από τα νηπιαγωγεία μέχρι το Πανεπιστήμιο, 
παντού υπήρξαν σοβαρά προβλήματα, άλλες φορές ουσίας και άλλες για λόγους 
άσχετους με την παιδεία. Η Βουλή πάντα στηρίζει την παιδεία και πάντοτε εγκρίνει 
κονδύλια για σκοπούς εκπαίδευσης. Γι' αυτό και μας απογοήτευσε το γεγονός ότι 
στους ελάχιστους τομείς στους οποίους αποφασίστηκε φέτος να γίνουν οικονομίες 
περιλήφθηκε και η παιδεία και βέβαια ο πολιτισμός. 

Το είπαμε και το επαναλαμβάνουμε: το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
δεν πρέπει να έχει μόνο το όνομα, αλλά πρέπει να έχει και τη χάρη. Οι προ-υπολογι
σμοί που συζητούμε δεν πείθουν προς αυτή την κατεύθυνση. Καλούμε την κυβέρ
νηση να πάρει πρόσθετες πρωτοβουλίες για την ανάπτυξη της παιδείας και του πολι
τισμού κι εμείς δηλώνουμε ότι θα τις αντιμετωπίσουμε θετικά. 

Όσον αφορά το Πανεπιστήμιο, πιστεύω πως θα πρέπει φέτος να εξεταστεί το 
όλο Οέμα συνολικά και σφαιρικά, με βάση τις εμπειρίες που έχουμε μέχρι σήμερα. 
Είναι απογοητευτικό που το θέμα των μόνιμων κτιριακών εγκαταστάσεων, της 
πανεπιστημιούπολης, δεν έχει σημειώσει καμιά πρόοδο. Το χτίσιμο δεν έχει αρχίσει 
ακόμα και φαί νεται να επικρατεί μια σύγχυση για το κόστος και το τι θα περιλαμ
βάνει τελικά το έργο. Καλούμε την κυβέρνηση να επιταχύνει την έναρξη των έργων, 
αλλά και να περιλάβει σ' αυτό τη φοιτητική εστία, που, όπως αποδείχτηκε πλέον, 
είναι αναγκαιότητα και όχι πολυτέλεια. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα θα στηρίξει το Πανεπιστήμιο και θα εγκρίνει τα 
κονδύλια που αναφέρονται σ' αυτό και βέβαια τη σχετική κρατική χορηγία. Θέλουμε 



1092 

το κρατικό Πανεπιστήμιο να έχει τα μέσα να συναγωνιστεί. τα ξένα πανεπιστήμια, 

αλλά και να αντιμετωπίσει τα παράνομα πανεπιστήμια του ψευδοκράτους. Ακόμα, 

θέλουμε το Πανεπιστήμιο να είναι ένα ανεξάρτητο ίδρυμα περήφανο για την ακαδη

μα"ίκή του παράδοση, μακριά από πολιτικές ή άλλες σκοπιμότητες. Και θα υπερα

σπιστούμε την αυτονομία και την ανεξαρτησία του. 

Όμως ορισμένες πραγματικότητες δεν πρέπει να ξεχνιούνται. Το Πανεπι

στήμιο Κύπρου είναι ένα ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυμα σε μια χώρα που τελεί υπό 

ημικατοχή, που καθημερινά κινδυνεύει η κρατική της οντότητα και που το μεγαλύ

τερο κομμάτι του πληθυσμού της αντιμετωπίζει τον κίνδυνο της εθνικής εξόντωσης 
από τον ξένο εισβολέα. Αυτό δημιουργεί μια ιδιαίτερη ευθύνη στο Πανεπιστήμιο το 

οποίο έχει μια αποστολή που, είτε το θέλουν οι καθηγητές του είτε όχι, η ιστορία την 

έχει βάλει στους ώμους του, ιδιαίτερα εφόσον είναι το μόνο κρατικό ίδρυμα 

ανώτατης εκπαίδευσης στην Κύπρο. Δεν πρέπει να ξεχνούν ότι δεν κάνουν ακαδη

μα·ίκό διάλογο αλλά μονόλογο, ότι μιλούν με την αρμοδιότητα, την πειστικότητα 

αλλά και την ευθύνη της aυθεντίας, χωρίς να υπάρχει κάποιος με την ίδια βαρύτητα 

να τους αντικρούσει. 

Γι' αυτό, όλη η πανεπιστημιακή κοινότητα Οα πρέπει να αντιληφθεί το ρόλο 

που έχει να διαδραματίσει, που είναι ρόλος συμβολής στον εθνικό μας αγώνα και 

τον αγώνα για την κρατική μας επιβίωση. Το σύνθημα για τη δικοινοτικότητα του 

Πανεπιστημίου δεν πρέπει να χρησιμοποιείται ως δικαιολογία για απαλλαγή από 

αυτές τις ευθύνες του. Πουθενά δε μιλά ο νόμος περί δικοινοτικότητας. Το Πανεπι

στήμιο είναι κρατικό και ως τέτοιο πρέπει να αγωνίζεται για τη διατήρηση και την 

προστασία της κρατικής οντότητας της Κύπρου, ενώ οι πράξεις, τα λόγια του και η 

διδασκαλία του πρέπει να έχουν αυτό το στόχο. Βασιζόμαστε στους φοιτητές περισ

σότερο απ' ό,τι σε οποιονδήποτε άλλο, για να παρακολουθούν και να εξασφαλίζουν 

την ορθή πορεία και πολιτική του Πανεπιστημίου. 

Ακόμα, μέσα στα πλαίσια που ανέφερα προηγουμένως, το Πανεπιστήμιο είναι 

μέρος της κυπριακής κοινωνίας και συντηρείται από τους φόρους που πληρώνουν 

οι πολίτες του κράτους. Αυτό το κάνει να υπόκειται και σε έλεγχο και σε κριτική. 

Δεν είναι αλάνθαστο και δεν είναι υπεράνω κριτικής, αρκεί αυτή να γίνεται καλό

πιστα. Δεν μπορεί όμως, όποτε γίνεται ένα σχόλιο για το Πανεπιστήμιο, έστω και 

αν είναι έντονο ή κι αν προέρχεται από πολιτικούς, να θεωρείται αυτό επέμβαση 

στην αυτονομία του Πανεπιστημίου. Η Κύπρος είναι δημοκρατία, όπου ο λόγος 

είναι ελεύθερος, όπου η κριτική και η έκφραση απόψεων επιβάλλονται, και κανείς 

δεν μπορεί να ξεφύγει από αυτά, όποιο πρόσχημα και να προβάλλει. 

Στον τομέα της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης έφτασε πια η ώρα να ξεκαθαρίσει 

μια και καλή το θέμα των ιδιωτικών σχολών. Χαιρετίζουμε την έστω καθυστερη

μένη κατάθεση των σχετικών νομοσχεδίων και τώρα εναπόκειται σ' εμάς να τα 

επεξεργαστούμε και να τα ψηφίσουμε. Η αβεβαιότητα που τόσοι νέοι ζουν, ιδιαί

τερα αυτοί που βασίστηκαν σε κάποιες προσδοκίες και συνεχίζουν τις σπουδές τους 

στο εξωτερικό, θα πρέπει επιτέλους να τελειώσει και η θυματοποίηση των νέων από 

τη διαμάχη μεταξύ κράτους και σχολών να σταματήσει. 

Το θέμα του Α τι ήρθε ο χρόνος να το αντιμετωπίσουμε οριστικά. Ο εκσυγχρο

νισμός της νομικής υπόστασης του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου είναι πια 

μια αναγκαιότητα. Η μετατροπή των εκπαιδευτικών από δημόσιους υπαλλήλους σε 
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ακαδημα·ίκούς πιστεύουμε ότι θα συμβάλει στην πιο σωστή ακαδημα·ίκή εξέλιξή του. 
Αυτό όμως θα πρέπει να γίνει μέσα σε πλαίσια σύμπνοιας και συνεργασίας των 

εμπλεκόμενων μερών και όχι με διαμάχες που ακόμα μια φορά θα τις πληρώσουν οι 
φοιτητές. Ειδικά τώρα που το Α η θα έχει να αντιμετωπίσει τις ιδιωτικές σχολές, 
θα πρέπει να του δοθεί η νομική και ακαδημα·ίχή δυνατότητα να παρέχει πτυχία 

ανώτατης και όχι μόνο ανώτερης εκπαίδευσης. Σ' αυτό τον τομέα όχι μόνο είμαστε 
διατεθειμένοι να εγκρίνουμε τα σχετικά κονδύλια, όταν προταθούν, αλλά και να 
πάρουμε νομοθετικές πρωτοβουλίες. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τελειώνοντας θα ήθελα να εκφράσω και μια άποψη ως Βουλευτής Λευκωσίας. 

Και αυτή αφορά τα έργα υποδομής και τις δαπάνες του προUπολογισμού που γίνο
νται στην επαρχία Λευκωσίας. Προς Θεού! Δε θα ήθελα να αρχίσει συζήτηση και 
ανταγωνισμός μεταξύ των εκπροσώπων των διάφορων επαρχιών ούτε εισηγούμαι 

ούτε Οα επιτρέψω να παρερμηνευτεί η θέση μου ότι δήθεν Οα πρέπει να μειωθούν τα 
κονδύλια για τις άλλες επαρχίες. Ούτε με ενδιαφέρουν προσωπικά τα ποσοστά του 

προUπολογισμού που αναλογούν σε κάθε επαρχία ούτε τα συνολικά ποσά που δίνο
νται στην κάθε επαρχία. Αυτό που με απασχολεί είναι ο προγραμματισμός των 
έργων υποδομής και ανάπτυξης στη Λευκωσία. 

Από τη φύση των πραγμάτων μιλούμε στις άλλες επαρχίες για λιμάνια, αερο

δρόμια, μαρίνες, μονάδες aφαλάτωσης, υδατοφράχτες και πολλά άλλα έργα. Εδώ 
και πάρα πολλά χρόνια -και αυτό το φαινόμενο δεν είναι πρόσφατο- δεν έχουμε δει 
τίποτε στη Λευκωσία στον τομέα των νέων έργων υποδομής. Μόνη εξαίρεση ο 
δρόμο9 για την Κοχχινοτριμιθιά που χι αυτός είναι ελλιπής, γιατί θα έπρεπε να 
έφτανε μέχρι τον Αστρομερίτη. Το Πανεπιστήμιο, παρόλο που εδώ και τόσα χρόνια 
λήφθηκε η απόφαση, ακόμα δεν άρχισε να χτίζεται. Ο δρόμος του Πύργου, όπως 

είπε ο κ. Χατζηδημητρίου προηγουμένως, ακόμα μελετάται, που πιστεύω ότι, αν θα 
χάναμε αποστολή στον Άρη, θα είχαμε ήδη στείλει και τον πύραυλο. Δικαστήρια 
χτίστηκαν σε όλες τις πόλεις, στη Λευκωσία ακόμα. Νοσοκομεία χτίστηκαν σε όλες 
τις πόλεις, στη Λευκωσία ακόμα. Υδατοφράκτες έχουν γίνει σε όλα τα ποτάμια στις 

άλλες επαρχίες, στη Λευκωσία ακόμα. 

Δυστυχώς πιστεύω ότι η Λευκωσία πληρώνει ένα κόμπλεξ που Οέλει τις κυβερ
νήσεις να δίνουν περισσότερο βάρος στην ενίσχυση των άλλων επαρχιών έναντι της 
επαρχίας όπου βρίσκεται η πρωτεύουσα. Επαναλαμβάνω: Δεν εισηγούμαστε τη 
μείωση των έργων σε άλλες επαρχίες. Αυτό που ζητάμε είναι ισότιμη αντιμετώπιση 
της μεγαλύτερης επαρχίας που τελεί υπό ημιχατοχή και που δεν έχει πρόσβαση, κι 
αυτό έχει σημασία, στη μεγαλύτερη πηγή πλούτου στην Κύπρο, τον τουρισμό. Οι 
Βουλευτές Λευκωσίας του ΔΗΚΟ έχουμε εδώ και πολύ καιρό εγγράψει σχετικό θέμα 
στην Επιτροπή Εσωτερικών. Πιστεύω ότι, όταν συζητηθεί το θέμα, θα μπορέσουμε 
όλοι οι Βουλευτές να συμφωνήσουμε και να καταλήξουμε σε μια κοινή Οέση, που να 
ενισχύει μεν τη Λευκωσία αλλά όχι σε βάρος οποιασδήποτε άλλης επαρχίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οχ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

'Οπως είναι γνωστό, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως είναι 
υπεύθυνο για την αστυνομία, την πυροσβεστική υπηρεσία, τις φυλακές, το κρατικό 
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αρχείο, τα κτίρια της δικαστικής υπηρεσί.ας κω το Ταμείο ΕπLδότησης Ενοικίων. 
Το Υπουργείο έχει επίσης αρμοδιότητες σε θέματα γυναίκας και οικογενειακού 

δικαίου, είναι αρμόδιο για τη συνομολόγηση και παρακολούθηση της εφαρμογής 

διακρατικών συμφωνιών νομικής συνεργασίας και εποπτεύει τον Οργανισμό 
Νεολαίας. 

ΑΣΤΥΝΟΜΙΑ 

Η αποστολή της αστυνομίας, όπως αυτή καθορίζεται από τον περί. Αστυνομίας 
Νόμο, είναι η τήρηση του νόμου και της τάξης, η διατήρηση της γαλήνης, η πρόληψη 
και πάταξη του εγκλήματος και η σύλληψη των παρανομούντων. Πέραν όμως 

τούτου, η αστυνομία αναλώνει ένα σημαντικό μέρος του ανθρώπινου δυναμικού και 
των μέσων της στην παροχή άλλων υπηρεσιών, όπως κοινωνικών υπηρεσιών και 
ανθρωπιστικής βοήΟειας, προς το κοινό. 

Στα πλαίσια αυτά βασικός στόχος είναι η μείωση της εγκληματικότητας και 
παράλληλα η αύξηση του ποσοστού ανίχνευσης του εγκλήματος. Για την επίτευξη 
αυτού του στόχου λήφθηκαν ήδη μέτρα για την καλύτερη αξιοποίηση του προσω
πικού, για πιο γρήγορη επέμβαση, καθώς και για την επίτευξη καλύτερης συνεργα

σίας με το κοινό. 

Σύμφωνα με τα υπάρχοντα στοιχεία, κατά το 1995 παρουσιάζεται αύξηση της 
εγκληματικότητας και ταυτόχρονα ισόποση αύξηση του ποσοστού ανίχνευσης. 
Συγκεκριμένα, ο αριθμός των σοβαρών αδικημάτων που διαπράχθηκαν μέχρι το 
τέλος Σεπτεμβρίου του 1995 σημείωσε αύξηση περί το 2% σε σύyχριση με την αντί
στοιχη περίοδο του 1994. Την ίδια περίοδο το ποσοστό ανίχνευσης των σοβαρών 
εγκλημάτων παρουσιάζει αύξηση από 70,8% το 1994 σε 72,2% το 1995. 

Οι ραγδαίες κοινωνικοοικονομικές αλλαγές που τα τελευταία χρόνια παρατη
ρούνται σε παγκόσμια κλtμακα έχουν επηρεάσει και την Κύπρο και επιβάλλουν την 

αναδιοργάνωση της αστυνομίας και την αναπροσαρμογή των μεθόδων και των 
διαδικασιών που εφαρμόζει, για να είναι σε θέση να ανταποκρίνεται στο μεγαλύτερο 

δυνατό βαθμό στις συνεχώς αυξανόμενες ευθύνες και υποχρεώσεις της, καθώς και 
στις απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής. 

Ένα θέμα που μας απασχολεί είναι και η μεγάλη συχνότητα των τροχαίων 

δυστυχημάτων με αποτέλεσμα πολλούς σοβαρούς τραυματισμούς και απώλειες 

ζωών. 

Βασική επιδίωξη της κυβέρνησης είναι η παραπέρα αναβάθμιση των δυνατο
τήτων και ικανοτήτων της αστυνομtας, ώστε να βελτιωΟεί η παραγωγικότητα κω η 
αποτελεσματικότητά της όσον αφορά την αντιμετώπιση της κατάστασης. Η στρατη

γική περιστρέφεται γύρω από τρεις βασικά άξονες, που είναι: 

(α) Το προσωπικό. 

(β) Ο εκσυγχρονισμός του εξοπλισμού της αστυνομίας. 

(γ) Η βελτίωση της εικόνας της υπηρεσίας και παράλληλα η ενδυνάμωση της 

συνεργασίας κοινού και αστυνομίας. 

Τα προγράμματα που προωθούνται για την επίτευξη των πιο πάνω σκοπών 

και στόχων είναι: 

(α) Η ενίσχυση του ανθρώπινου δυναμικού στους διάφορους βαθμούς της 

αστυνομίας, ιδιαίτερα με επιστημονικό και εξειδικευμένο προσωπικό 
στους τομείς της διοίκησης και της καταπολέμησης του εγκλήματος. 
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(β) Η βελτίωση του μορφωτικού και επαγγελματικού επιπέδου των νέων 
μελών, η βασική εκπαίδευση και εξειδίκευσή τους, καΟώς και η συνεχής 
εκπαίδευση, επιμόρφωση και εξειδίκευση αυτών που υπηρετούν στην 

αστυνομία τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό. Θεμελιακό ρόλο 
στον τομέα της εκπαίδευσης διαδραματίζει η Αστυνομική Ακαδημία. 

(γ) Η εφαρμογή αξιοκρατικών κριτηρίων στις διαδικασίες προσλήψεων, 

προαγωγών και τοποθετήσεων, κάτι που αποτελεί σοβαρό κίνητρο για 
μεγαλύτερη αποδοτικότητα. 

Σημειώνεται ότι διεξάγεται μελέτη για την τροποποίηση των Κανονισμών που 

ισχύουν για τις προαγωγές με στόχο τη διασφάλιση αξιοκρατικών προαγωγών, που 

θα βασίζονται σε αδιάβλητες διαδικασίες και σε αντικειμενικά κριτήρια. Προγραμ

ματίζεται επίσης η υποβολή σχετικού νομοσχεδίου και Κανονισμών στη Βουλή σε 
σύντομο χρονικό διάστημα. 

(δ) Η εφαρμογή του θεσμού της εναλλαξιμότητας κατά τρόπο που να 

συμβάλει στην καλύτερη λειτουργικότητα και παραγωγικότητα της αστυ

νομίας, καΟώς και στην τόνωση του ηθικού και του αισθήματος δικαιο
σύνης των μελών του σώματος. 

(ε) Η σύμπτυξη υφιστάμενων αστυνομικών σταθμών με τη δημιουργία νέων 
περιφερειακών σταθμών σε κατάλληλα επιλεγμένες κεντρικές Οέσεις. ώστε 

να επιτυγχάνεται η σύγχρονη αστυνόμευση, που συνδυάζει την άρτια 
αριθμητική στελέχωση με έναν υπερσύγχρονο εξοπλισμό και εξασφαλίζει 

έτσι ταχεία επέμβαση και αποτελεσματικότερη απόδοση στον αγώνα για 
την πρόληψη και πάταξη του εγκλήματος τόσο στις αστικές όσο και στις 

αγροτικές περιοχές. Με τους σύ-y-,<ρονους περιφερειακούς σταθμούς 

γίνεται εξοικονόμηση προσωπικού και η αστυνομία έχει τη δυνατότητα να 

επεμβαίνει σε οποιοδήποτε μέρος της Κύπρου μέσα στο λιγότερο δυνατό 

χρόνο οποιαδήποτε ώρα του εικοσιτετραώρου. 

(στ) Η ανέγερση νέων αστυνομικών σταθμών για τη δημιουργία καλύτερων 
συνθηκών εργασίας για τα μέλη της αστυνομίας και για τη βελτίωση της 

λειτουργικότητας και παραγωγικότητας. 

(ζ) Η ενίσχυση της αστυνομίας με εργαστηριακό, μηχανογραφικό και επικοι

νωνιακό εξοπλισμό, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική στην πρόληψη 
και καταπολέμηση του εγκλήματος. 

(η) Η σταδιακή ανανέωση του μηχανοκίνητου στόλου και η ενίσχυση της 

αστυνομίας με πλωτά και πτητικά μέσα για την καλύτερη επιτήρηση του 

θαλάσσιου και εναέριου χώρου της Κύπρου και την αποτελεσματικότερη 
αντιμετώπιση έκτακτων επειγουσών καταστάσεων. 

(θ) Η προώθηση μέτρων για τη μείωση των οδικών δυστυχημάτων και η 
διεξαγωγή εκστρατειών που να αποβλέπουν στην πρόληψη της διάδοσης 
των ναρκωτικών, στην περαιτέρω μείωση της εγκληματικότητας και στην 

αύξηση του ποσοστού ανίχνευσης. 

(ι) Η ενίσχυση της συνεργασίας με υπηρεσίες ξένων χωρών και με διεθνείς 
οργανισμούς με ιδιαίτερη έμφαση στους τομείς της καταπολέμησης του 
οργανωμένου εγκλήματος, του λαθρεμπορίου ναρκωτικών, του οικονο

μικού εγκλήματος και της τρομοκρατίας. 
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Αναφέρεται σχετικά όη έχει αναληφθεί, μέσα στα πλαίσια της πολιτικής της 

Δημοκρατίας, προσπάθεια για εναρμόνιση με το ευρωπα·ίκό κεκτημένο. Ο δομη
μένος διάλογος με την Ευρωπα"ίκή Ένωση σε θέματα δικαιοσύνης και εσωτερικών 

υποθέσεων βρίσκεται σε ικανοποιητικό επίπεδο. Ήδη έχουν πραγματοποιηθεί δύο 
συναντήσεις με κοινοτικούς εκπροσώπους, μία στο Λουξεμβούργο και μία στις 
Βρυξέλλες με τους Υπουργούς Εσωτερικών και Δικαιοσύνης. 

( ια) Η δημιουργία μηχανισμού και η προώθηση διαδικασιών βελτίωσης της 

εικόνας της αστυνομίας για την καλλιέργεια στο κοινό αισθήματος εμπι

στοσύνης προς την αστυνομία και για την περαιτέρω σύσφιγξη της συνερ
γασίας μεταξύ πολιτών και αστυνομίας. 

Για να μπορέσει η αστυνομία να εκπληρώσει την αποστολή της, πρέπει, εκτός 

της αναγκαίας προς αυτή συμπαράστασης ολόκληρου του λαού, να είναι και αριθμη

τικά επαρκής. Το ι 982 υπηρετούσαν στην αστυνομία τρεις χιλιάδες οκτακόσω 
εβδομήντα εφτά μέλη όλων των βαθμίδων, εκ των οποίων οι διακόσιοι έντεκα ήταν 
έκτακτοι ειδικοί αστυφύλακες. Την ίδια χρονιά το ωράριο μειώθηκε από σαράντα 

οκτώ σε σαράντα δύο ώρες εβδομαδιαίως και από την ι η Ιανουαρίου 1993 μειώΟηκε 
περαιτέρω από σαράντα δύο σε σαράντα ώρες εβδομαδιαίως. Η μείωση αυτή συνε

πάγεται αύξηση του αριθμού της δύναμης κατά επτακόσια πενήντα εννέα άτομα, για 
να διατηρηθεί η ίδια αποδοτικότητα και αποτελεσματικότητα. Παρόλο που οι οργα

νικές θέσεις της αστυνομίας , συμπεριλαμβανομένων και των έκτακτων ειδικών 
αστυφυλάκων, ανέρχονται το 1995 σε τέσσερις χιλιάδες εκατό δεκαέξι, εκ των 
οποίων οι ενενήντα έξι είναι θέσεις έκτακτων ειδικών αστυφυλάκων, εντούτοις 

λόγω της μείωσης του ωραρίου το προσωπικό της αστυνομίας ουσιαστικά είναι 

μειωμένο κατά ι 1,22%, που αντιστοιχεί σε πεντακόσια είκοσι μέλη. 

Ταυτόχρονα μέχρι σήμερα υπήρξε ουσιαστική αύξηση του όγκου εργασίας της 

αστυνομίας. Η πρόσφατη έξαρση της εγκληματικότητας και ιδιαίτερα των πολύ 

σοβαρών εγκλημάτων, οι ορατοί κίνδυνοι που απειλούν την κοινωνία μας από την 

εξάπλωση της χρήσης των ναρκωτικών, η εμφάνιση του οργανωμένου εγκλήματος 

στον τόπο μας, η κατακόρυφη αύξηση των θανατηφόρων και άλλων σοβαρών 

τροχαίων δυστυχημάτων και οι παράνομες δραστηριότητες μιας μερίδας του ογκώ

δους τουριστικού ρεύματος που κατακλύζει καθημερινά τη χώρα μας δεν μπορούν 
να αντιμετωπιστούν αποτελεσματικά παρά μόνο αν υπάρξει αριθμητική επάρκεια 

του αστυνομικού προσωπικού. 

Όπως έχουν διαμορφωθεί σήμερα οι συνθήκες, δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια 
για παραπέρα αναβολή της ενίσχυσης της αστυνομίας. Για την ορθή αντιμετώπιση 

της κατάστασης είχε υποβληθεί πρόταση στα πλαίσια των προtlπολογισμών του 1995 
για τη δημιουργία εξειδικευμένων οργανικών θέσεων επιστημονικού προσωπικού, 

θέσεις όμως οι οποίες απορρίφθηκαν κατά τους προυπολογισμούς του 1995. 

Στον Τακτικό Προtlπολογισμό του ι 996 προβλέπεται η ενίσχυση της αστυνο
μίας με το προτεινόμενο προσωπικό, ώστε να δοθούν σε αυτή οι δυνατότητες για 
εκπλήρωση της αποστολής της. Αν αυτές οι θέσεις υπήρχαν στους προϋπολογι

σμούς του ι995, η αντιμετώπιση της κατάστασης μέχρι σήμερα ενδεχομένως να ήταν 

διαφορετική. 

Οι νέες θέσεις που προβλέπονται στοχεύουν στην ενίσχυση των διάφορων 

υπηρεσιών, περιλαμβανομένου του αρχηγείου, των επαρχιακών διευθύνσεων, της 
μονάδας καταπολέμησης του εγκλήματος κ.λπ., με εξειδικευμένο επιστημονικό 

,_ .. 

.·· 



.. ~ 

-. . 

1097 

προσωπικό και με επι.πρόσθετα προσόντα στη διοίκηση. Μεταξύ των εξειδικευ
μένων κλάδων που Οα στελεχωθούν περιλαμβάνονται και εκείνοι των ανακρίσεων, 
των αποτυπωμάτων, της βαλλιστικής γραφολογίας, της πυροτεχνουργίας και των 
τροχαίων δυστυχημάτων . 

Για την καταπολέμηση του οικονομικού εγκλήματος δημιουργήθηκε εξειδικευ
μένο γραφείο στο Αρχηγείο της Αστυνομίας. Για την αρτιότερη στελέχωσή του 
απαιτείται η πρόσληψη και ένταξη στις τάξεις της αστυνομίας και επιστημόνων 
λογιστών. 

Για την πιο εύρυθμη λειτουργία των αστυνομικών σταΟμών και την πληρέ
στερη συμμόρφωση των αστυνομικών προς τους κανονισμούς και τις αστυνομικές 
διατάξεις δημιουργήθηκε ειδική μονάδα, η Διεύθυνση ΕπιΟεωρήσεων και Ελέγχου 
στο Αρχηγείο της Αστυνομίας, που επιθεωρεί επί συστηματικής βάσεως όλους τους 
αστυνομικούς σταθμούς. 

Συνοπτικά αναφέρεται ότι οι θέσεις που ζητούνται, για να καλύψουν τις πιο 
πάνω ανάγκες, είναι: 

(α) Δέκα θέσεις Αστυνόμων Β', Ανώτερων Υπαστυνόμων και Υπαστυνόμων. 

Πρόκειται για εξειδικευμένες θέσεις, οι κάτοχοι των οποίων Οα πρέπει να 
κατέχουν μεταπτυχιακό δίπλωμα στους κλάδους της Νομικής, της 

Χημείας, της Φυσικής, των Μαθηματικών, της Μηχανολογίας και της 
Κοινωνιολογίας/ Εγκληματολογίας. Οι θέσεις προορίζονται για τους 
κλάδους των ανακρίσεων, των αποτυπωμάτων, της βαλλιστικής γραφολο-

• 4 γίας, της πυροτεχνουργίας, των τροχαίων δυστυχημάτων και της εισαγγε

λίας. 

(β) Μία θέση Ανώτερου Υπαστυνόμου, θέση δηλαδή εγκεκριμένου λογιστή 

για την ενίσχυση της Ειδικής Ανακριτικής Ομάδας Σοβαρών Υποθέσεων 
Δόλου στο Αρχηγείο Αστυνομίας. 

(γ) Μία θέση Ανώτερου Υπαστυνόμου και Λοχία, για να ανταποκρίνονται 

στα καθήκοντα στατιστικολόγου στο Τμήμα Μελετών και Ανάπτυξης. 

Όσον αφορά τις εισηγήσεις στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως, γίνονται 
προτάσεις για συμπλήρωση της ανέγερσης των περιφερειακών αστυνομικών 
σταθμών Κοφίνου και Λακατάμειας-Ορεινής, για ανέγερση νέου περιφερειακού 
σταθμού στην Πόλη της Χρυσοχούς, για έναρξη των εργασιών ανέγερσης νέων 
σταθμών στα Κούκλια και στην Αραδίππου και για βελτιώσεις σε διάφορους άλλους 

σταθμούς. 

Ουσιαστική επίσης σημασία αποδίδει η κυβέρνηση στην Πυροσβεστική 
Υπηρεσία, της οποίας ο ρόλος δεν περιορίζεται μόνο σε θέματα πυρκαγιών, αλλά 
εκτείνεται και στην εφαρμογή κανονισμών για την πυροπροστασία με τη μελέτη και 
έγκριση των σχετικών αδειών οικοδομής. 

Για το 1996 δίδεται έμφαση στην καλύτερη και αποτελεσματικότερη αντιμετώ
πιση των πυρκαγιών στην ύπαιθρο και ζητείται να εγκριθεί από τη Βουλή η πρώτη 
φάση της στελέχωσης των αγροτικών πυροσβεστικών σταθμών με μόνιμο προσω
πικό, καθώς και η εξασφάλιση του αναr.<αίου εξοπλισμού. Θα συνεχιστεί επίσης η 
σταδιακή ανανέωση του πεπαλαιωμένου εξοπλισμού της Πυροσβεστικής. Πρόσθετα 
προβλέπεται η επάνδρωση των αεροδρομίων Λάρνακας και Πάφου σύμφωνα με 
τους διεθνείς κανονισμούς, καθώς και η μερική στελέχωση σε πρώτη φάση του 
Πυροσβεστικού Σταθμού Κα"ίμακλίου. 
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ΑΠΟΝΟΜΗ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 

Στον τομέα της δικαιοσύνης η κυβερνητική πολιτική στοχεύει στην ενίσχυση 

της Δικαστικής Εξουσίας για την επιτάχυνση της απονομής της δικαιοσύνης. 

Γι' αυτό, πέρα από την απλοποίηση και την ταχύτερη διεκπεραίωση των διαδικα

σιών που επιτυγχάνονται με νομοθετικές και άλλες ρυθμίσεις σε συνεργασία με το 

Ανώτατο Δικαστήριο, η κυβέρνηση προχωρεί στην παροχή προς τα δικαστήρια όλων 

των μέσων που θα διευκολύνουν το έργο των δικαστηρίων και του δικηγορικού μας 

κόσμου. Μέσα σε αυτά τα πλαίσια προγραμματίζονται τα πιο κάτω αναπτυξιακά 

έργα μέσα στο ι 996: 

(α) Ανέγερση δικαστικού μεγάρου στη Λευκωσία. Έχει ήδη προκηρυχθεί 

αρχιτεκτονικός διαγωνισμός για τις μελέτες ανέγερσης δικαστικού 

μεγάρου που θα στεγάσει το Ανώτατο Δικαστήριο. Η υπολογιζόμενη 

δαπάνη για το διαγωνισμό και άλλες προκαταρκτικές εργασίες ανέρχεται 

σε ί200.000. Η δαπάνη του όλου έργου υπολογίζεται σε ί.Ί.ΟΟΟ.ΟΟΟ 
περίπου. 

(β) Πρόσθετα κτίρια για το Επαρχιακό Δικαστήριο Λεμεσού. Η ετοιμασία 

των αρχιτεκτονικών σχεδίων και μελετών αναμένεται να αρχίσει νωρίς το 

1996. Για το ι996 υπάρχει πρόνοια στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 

ύψους ί250.000 για την κάλυψη των δαπανών για την εκπόνηση των 

μελετών από ιδιώτη αρχιτέκτονα, καθώς και για τις προκαταρκτικές 

εργασίες. 

ΚΡΑτΙΚΟ ΑΡΧΕΙΟ 

Η πολιτική της κυβέρνησης αναφορικά με το κρατικό αρχείο είναι η όσο το 

δυνατό ταχύτερη ανάπτυξη και πλήρης λειτουργία του, ώστε να μ.ι-ιορέσει να εκπλη

ρώσει την αποστολή του, που συνοψίζεται στη μόνιμη φύλαξη, συντήρηση και 

διαχείριση των κρατικών αρχείων, στην επιθεώρησή τους από το κοινό και ιδιαίτερα 

από τους ερευνητές, καθώς και στην εξυπηρέτηση του Πανεπιστημίου. 

Το κρατικό αρχείο στεγάζεται σήμερα σε ενοικιαζόμενα και ακατάλληλα 

κτίρια. Το aρχειοφυλάκιο είναι κεκορεσμένο και βρίσκεται στο υπόγειο πολυώ

ροφου κτιρίου, όπου οι συνΟήκες φύλαξης των αρχείων δεν είναι ικανοποιητικές. 

Για τους πιο πάνω λόγους επιβάλλεται η μόνιμη στέγαση του κρατικού 

αρχείου σε νέο ειδικό κτίριο. Στον Προυπολογισμό Αναπτύξεως για το ι 996 έχει 
περιληφθεί πρόνοια για κάλυψη των δαπανών αρχιτεκτονικού διαγωνισμού και των 

προκαταρκτικών εργασιών. 

Μέσα στα ίδια πλαίσια και παράλληλα με το πρόγραμμα της μόνιμης στέγασης 

του κρατικού αρχείου προωθείται και η σωστή και επαρκής στελέχωσή του με το 

απαιτούμενο προσωπικό. 

θΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ τΗ ΓΥΝΑΙΚΑ 

Στον τομέα των Οεμάτων που αφορούν τη γυναίκα η κυβερνητική πολιτική 

στοχεύει στην πλήρη εξάλειψη των διακρίσεων που γίνονται σε βάρος της γυναίκας 

και στη νομοθετική κατοχύρωση της ισότητας σε όλους τους τομείς, καθώς και στην 
πλήρη και πιστή εφαρμογή της νομοθεσίας αυτής, ώστε να γεφυρωθεί το χάσμα που 

υπάρχει μεταξύ νόμου και πράξης. 
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Στην προώθηση των πιο πάνω στόχων συμβάλλει αποφασιστικά ο εθνικός 
μηχανισμός για τα δικαιώματα της γυναίκας, ο οποίος συστάθηκε από την κυβέρ
νηση το Φεβρουάριο του 1994 με τη συμμετοχή ενδιαφερόμενων γυναικείων συνδι
καλιστικών και άλλων οργανώσεων. 

Τα έξοδα λειτουργίας του εθνικού μηχανισμού καλύπτονται πλήρως από την 
κυβέρνηση, η οποία μέσω αυτού επιχορηγεί τις γυναικείες οργανώσεις, ώστε να 

αναπτύξουν και να εφαρμόσουν δικά τους προγράμματα, που να υποστηρίζουν τις 
γυναίκες, καθώς και να συμμετέχουν σε διεθνή συνέδρια. 

ΝΕΟΛΑΙΑ 

Η πολιτική της κυβέρνησης σε θέματα που αφορούν τη νεολαία είναι η παροχή 

στο νεοσύστατο διοικητικό συμβούλιο του Οργανισμού Νεολαίας όλων των απαραί
τητων μέσων, ώστε να μπορέσει να διαδραματίσει σωστά το ρόλο του και να αντα

ποκριθεί στις υποχρεώσεις του, σύμφωνα με τον περί Οργανισμού Νεολαίας Νόμο 
του 1994, συμπεριλαμβανομένης και οικονομικής βοήθειας, όπως προβλέπεται στον 
προϋπολογισμό. 

ΦΥΛΑΚΕΣ 

Η αποστολή του Τμήματος Φυλακών συνοψίζεται στο τρίπτυχο της ασφαλούς 

κράτησης των καταδίκων, της ανθρωπιστικής μεταχείρισης και της επανένταξής 

τους στην κοινωνία. Από πλευράς ασφάλειας, μεταχείρισης και επανένταξης των 
καταδίκων στην κοινωνία βρισκόμαστε ως Κύπρος σε πολύ ικανοποιητικά επίπεδα. 
Στόχος της κυβερνητικής πολιτικής είναι η εξύψωση του επιπέδου των προσφερό
μενων υπηρεσιών, σύμφωνα με τις διεθνείς και κυρίως τις ευρωπα·ίκές προδια

γραφές, σε όλους αυτούς τους τομείς. 

Οι στόχοι αυτοί δεν μπορούν να επιτευχΟούν χωρίς να προσφέρουμε στο 
Τμήμα Φυλακών τα απαραίτητα μέσα, ώστε να μπορέσει να εκπληρώσει σωστά και 
αποτελεσματικά την αποστολή του. Για την επίτευξη των στόχων αυτών έχουν 

πρόσφατα γίνει μελέτες με τη βοήθεια ξένων εμπειρογνωμόνων σχετικά με τη 

βελτίωση της οργάνωσης και λειτουργίας του Τμήματος, την επιμόρφωση του 

προσωπικού και των καταδίκων και την κτιριακή ανάπτυξη των φυλακών. Με βάση 

τις μελέτες αυτές, έχει καταρτιστεί πενταετές πρόγραμμα για υλοποίηση των εισηγή

σεων μέσω των κρατικών προϋπολογισμών. 

ΑΝΟΙΧΤΗ ΦΥ ΛΑΚΗ 

Οι κρατούμενοι στην ανοιχτή φυλακή διαμένουν σε προκατασκευασμένα 

κτίσματα που χτίστηκαν πριν από αρκετά χρόνια για άλλους σκοπούς και που 

σήμερα βρίσκονται σε κακή κατάσταση, παρουσιάζουν συχνά προβλήματα, κυρίως 
στις υγειονομικές τους εγκαταστάσεις, και κάθε άλλο παρά κατάλληλα μπορούν να 

θεωρηθούν. Πέραν τούτου, μπορούν να φιλοξενήσουν περιορισμένο αριθμό κρατου
μένων, δηλαδή τριάντα πέντε με σαράντα άτομα. 

Γι' αυτό, μελετήθηκε με τη βοήθεια ξένων ειδικών το θέμα της ανέγερσης νέων 

κτιρίων για την ανοιχτή φυλακή διπλάσιας δυναμικότητας από την υφισταμένη. Για 

την έναρξη των εργασιών για την ανέγερση νέων διαμερισμάτων της aνοιχτής 

φυλακής προβλέπεται ποσό ίrψους ί 150.000. 

ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΚΑΙ ΛΕΗΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ ΦΥΛΑΚΩΝ 

Ο διαχωρισμός των καταδίκων σε διάφορες κατηγορίες, που έχει γίνει τα 

τελευταία χρόνια και συνεχίζει να γίνεται, για να συνάδει με τα ευρωπα'ίκά 
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πρότυπα, και ο μεγάλος αριΟμός των αλλοδαπών καταδίκων συνέτειναν στην 
αύξηση των οργανικών θέσεων των δεσμοφυλάκων από εκατό σαράντα έναν σε 

εκατόν εξήντα τρεις. Αργότερα προέκυψε η ανάγκη πρόσληψης άλλων δεκ<ΧJ-τέντε 

έκτακτων δεσμοφυλάκων. 

Σε συσχετισμό με την εγκατάσταση του ηλεκτρονικού συστήματος ασφάλειας 

έγινε εμπεριστατωμένη μελέτη, σύμφωνα με την οποία απαιτείται αύξηση των οργα

νικών θέσεων κατά σαράντα εννέα έναντι της κατάργησης των προαναφερόμενων 

δεκαπέντε έκτακτων θέσεων και τοποθέτηση ενός Διοικητικού Λειτουργού και ενός 

Λογιστικού Λειτουργού. 

TAM EIO ΕΠΙΔΟΤΗΣΗΣ ΕΝΟΙΚΙΩΝ 

Το Ταμείο Επιδότησης Ενοικίων επιδοτεί ενοίκια για οικογένειες εκτοπισθέ

ντων και παθόντων που δεν έτυχαν βοήθειας από άλλα κυβερνητικά στεγαστικά 

σχέδια. Οι πόροι του Ταμείου προέρχονται από χορηγία του Υπουργείου Οικονο

μικών. 

Ο προϋπολογισμός του Ταμείου αυτού περιλαμβάνεται στο ΤΑΕΠ και για το 

1996 ανέρχεται σε i Ι .410.000, δηλαδή υπάρχει αύξηση κατά L23Ι.ΟΟΟ έναντι του 
1995 ή ποσοστό 19,67%. Από το ποσό αυτό f:1.262.000 αφορά δαπάνη επιδοτήσεως 
ενοικίων δικαιούχων και το υπόλοιπο άλλα λειτουργικά έξοδα του Ταμείου. 

Έχοντας υπόψη όλα τα έργα τα οποία γίνονται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης 

και Δημοσίας Τάξεως, θεωρούμε ότι συντελείται αξιόλογο έργο και γι' αυτούς τους 

λόγους ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσει τους προϋπολογισμούς που 

αφορούν το Υπουργείο αυτό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο τελευταίος ομιλητής της πρωινής συνεδρίας είναι ο κ. Θάσος Μιχαηλίδης. 

Θ. Μ ΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, όσοι είστε παρόντες, 

Τα δημοτικά, κοινοτικά και μερικά άλλα προβλήματα της πόλης και επαρχίας 

Λάρνακας θα είναι το θέμα της ομιλίας μου κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών 

του 1996. Η επιλογή αυτού του θέματος δεν είναι τυχαία. Είναι το αποτέλεσμα της 
εμπειρίας που είχα από επαφές με πλατιά στρώματα του λαού στην πόλη και τις 

κοινότητες, εμπειρίας που φέρνει στην επιφάνεια μια σειρά προβλημάτων που, ενώ 

φαινομενικά θεωρούνται μικρά, στην ουσία βασανίζουν και ταλαιπωρούν τους 

κατοίκους των πόλεων και των χωριών και επιδρούν αρνητικά στη ζωή και στην 

ανάπτυξή τους. 

Η κοινωνική ανάπτυξη και η ζωή των κατοίκων παρουσιάζουν ραγδαίες 

αλλαγές και αυξημένες ανάγκες. Η πρόβλεψη αυτών των αναγκών και κυρίως τα 

μέτρα για την οικονομική κάλυψή τους είναι ένα από τα κυριότερα καθήκοντα της 

κυβέρνησης και όλων των ενδιαφερόμενων σωμάτων. Στόχος και επιδίωξή μας με 

τους ετήσιους προϋπολογισμούς του κράτους πρέπει να είναι να προωθηθούν τα 

προβλήματα και των δήμων και κοινοτήτων. 

Ο Οεσμός της τοπικής αυτοδιοίκησης, που ολοένα και αναπτύσσεται, πρέπει με 

κάθε τρόπο να ενισχυθει Η κυβέρνηση πρέπει να αυξήσει τη χορηγία προς τους 
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δήμους και τις κοινότητες, για να μπορέσουν να αναπτύξουν περισσότερη πρωτο
βουλία και δραστηριότητα στη μελέτη και προώθηση των τοπικών προβλημάτων, 

όπως τα αποχετευτικά έργα και η αναγκαία υδατοπρομήθεια, η απρόσκοπτη 

λειτουργία των νηπιαγωγείων, η επέκταση της προδημοτικής εκπαίδευσης και ο 

διορισμός νέων νηπιαγωγών. 

Σχεδόν όλες οι κοινότητες είναι φορτωμένες με χρέη δυσανάλογα με τις οικο

νομικές τους δυνατότητες. Σχετικά βαριές φορολογίες επιβάλλουν οι χωριτικές 
αρχές και τα συμβούλια βελτιώσεως, για να καλυφθούν οι δόσεις για την υδατοπρο

μήθεια, για τον οδικό φωτισμό, για την καθαριότητα, για τη συντήρηση των κοινο

τικών νηπιαγωγείων και για έργα μέσα στις κοινότητες. Η φορολογία αυτή σε 

αρκετές κοινότητες πληρώνεται και από τους συνταξιούχους που είναι μόνιμοι 

κάτοικοι. 

Όμως οι ανάγκες όλων των πόλεων εξακολουθούν να είναι ακόμη μεγαλύ

τερες. Δεν πρέπει να μας διαφεύγει το γεγονός ότι τόσο στη Λάρνακα όσο και στις 

άλλες πόλεις με την προσφυγιά υπήρξε απότομη αύξηση του πληθυσμού με αποτέ
λεσμα τη δημιουργία κυκλοφοριακών και άλλων προβλημάτων. 

ΛΙΜΑΝΙ 

Το μεγαλύτερο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η Λάρνακα είναι η ανεπάρκεια 

και η αδράνεια του λιμανιού της. Ο εκσυγχρονισμός και η επέκτασή του αποτελούν 

την πρωταρχική προϋπόθεση για τη διατήρηση της εμποροοικονομικής και τουρι

στικής ζωής της Λάρνακας . 

Η κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει στην υλοποίηση της υπόσχεσής της για την 

αναβάθμιση και επέκταση του λιμανιού. Η μελέτη της Τράπεζας Αναπτύξεως περι

λαμβάνει πέντε συνολικά σενάρια. Αν και υπήρχε το ομόφωνο πάγιο αίτημα της 

Επιτροπής Ανάπτυξης Λάρνακας να διατηρηθεί το λιμάνι ως εμπορικό

διαμετακομιστικό και ταυτόχρονα να εξυπηρετεί και επιβατική κίνηση, η κυβέρνηση 
αθέτησε την υπόσχεσή της προς τους Λαρνακείς και άσκησε πιέσεις, ώστε να εγκατα

λειφθεί το δίκαιο αυτό αίτημα. Οποιαδήποτε όμως λύση ή οποιοδήποτε σενάριο 

λύσης κι αν δοθεί, το λιμάνι χρειάζεται αναβάθμιση και επέκταση, για να γίνει αντα

γωνιστικό. 

ΑΕΡΟΔΡΟΜΙΟ 

EL ναι αναγκαία η επέκταση και βελτίωση του Διεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας. 
Θεωρούμε όμως απαραίτητο να υπογραμμίσουμε ότι, όσον αφορά το έργο αυτό, οι 

αρμόδιοι πρέπει να λάβουν σοβαρά υπόψη τις απόψεις των κοινοτήτων που γειτνιά

ζουν με το αεροδρόμιο, καθώς και άλλων ενδιαφερόμενων ιδιοκτητών γης και 

υποστατικών. Τα Μενεού, η Δρομολαξιά, το ΚLτι, τα Περβόλια υπέστησαν τις συνέ

πειες πολλών απαλλοτριώσεων γης δικής τους για το αεροδρόμιο και για άλλους 

σκοπούς. Γι' αυτό, δε θα ήταν ορθό να προχωρήσει η κυβέρνηση στην επέκταση του 

αεροδρομίου, προτού συνεννοηθεί με τους κατοίκους της περιοχής με σκοπό την 

καλύτερη και δικαιότερη αποζημίωσή τους για την απαλλοτριωμένη γη τους. 

ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΟΔΙΚΟΥ ΔΙι<τΥΟΥ 

Η ανάπτυξη ενός ικανοποιητικού δικτύου που θα συνδέει τις κοινότητες με τις 

πόλεις ή τα επαρχιακά κέντρα έχει τεράστια σημασία. Θα διευκολύνει τη διακίνηση 

των κατοίκων της υπαίθρου προς τα αστικά κέντρα και τις βιομηχανικές περιοχές 

και θα επιτρέψει σε εργατικό δυναμικό να απασχοληθεί στην παραγωγή. 
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Αποτελεί θετική εξέλιξη το γεγονός ότι ολοκληρώθηκε πριν από χρόνια ο 
δρόμος τετραπλής κατεύθυνσης από τη Λευκωσία μέχρι τη Λάρνακα και ο δρόμος 
Λάρνακας-Κοφίνου-Λεμεσού. Αυτά τα έργα διευκόλυναν σημαντικά την κυκλο

φορία προς τη Λευκωσία και τη Λεμεσό και αντίστροφα. 

Χαιρετίζουμε τα έργα που έγιναν, όπως είναι η Λεωφόρος Αρτέμιδος, η 
Λεωφόρος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ' προς Δεκέλεια, η Λεωφόρος Φανερωμένης 

και ο εξωρα·cσμός του παραλιακού μετώπου της πόλης μας. 

Μισοτελειωμένος παραμένει όμως ο δρόμος Λεμεσού-Λάρνακας αφήνοντας 
την εντύπωση στους επισκέπτες της πόλης ότι το υπόλοιπο του δρόμου από τον 
κόμβο Καλού Χωριού και μετά οδηγεί σε κάποιο απόμερο χωριό. Ο δρόμος θα 
πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι τα φώτα τροχαίας του πυροσβεστικού σταθμού. 

Αναβάθμιση χρειάζεται και ο δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας και γενικά το οδικό 
δίκτυο της πόλης και της ευρύτερης επαρχίας Λάρνακας. Ο δρόμος Λάρνακας
Δεκέλειας πρέπει να κατασκευαστεί με τέτοιο τρόπο, που να εξυπηρετεί όχι μόνο 
τους ιδιοκτήτες περιουσιών που βρίσκονται στην παραλία, αλλά πρωτίστως να 
εξυπηρετεί ορθολογιστικά όλες τις επηρεαζόμενες κοινότητες. 

Αποφάσεις επίσης θα πρέπει να ληφθούν το ταχύτερο δυνατό τόσο για το 
δρόμο Μενεού-Μαζωτού όσο και για το δρόμο Μαζωτού-Ζυγίου. 

Όσον αφορά το νέο δρόμο Αθηένου-Λάρνακας μέσω Αβδελλερού, για λόγους 

οικονομικούς και άλλους υποστηρίζουμε τη δίκαιη απαίτηση της Αθηένου για τη 

γρήγορη εκτέλεση του έργου αυτού. Και όχι αναβολές. 

ΔΡΟΜΟΣ ΡΙΖΟΕΛΙΑΣ-ΑΕΡΟΔΡΟΜΙΟΥ 

Ο δρόμος αυτός θα εξυπηρετεί το διεθνές αεροδρόμιο παρακάμπτοντας την 
πόλη της Λάρνακας. Είναι ένα σημαντικό έργο παγκύπριας εμβέλειας, που επηρε

άζει όμως αρκετές περιουσίες Αραδιππιωτών. Η Αραδίππου έχει παραχωρήσει 

τεράστιες εκτάσεις γης για προηγούμενα έργα, όπως για την ανέγερση προσφυγικών 

συνοικισμών, τη δημιουργία της βιομηχανικής περιοχής Λάρνακας, της ζώνης ελεύ

θερου εμπορίου κ.λπ. Επομένως, απαραίτητο συστατικό για την απρόσκοπτη κατα

σκευή του δρόμου αυτού είναι η συναίνεση των Αραδιππιωτών. 

Η θέση του Δήμου Αραδtππου αποτελεί την καλύτερη διευθέτηση του προβλή

ματος, που είναι η λύση των Ιταλών εμπειρογνωμόνων η οποία επηρεάζει πεντακό

σιες σκάλες λιγότερες, γεγονός που θα κοστίσει και κατά fS.SOO.OOO λιγότερα και θα 
επιτρέψει την εκτέλεση τοπικών έργων ανάπτυξης, την ανακούφιση της περιοχής 

που βάναυσα επηρεάζεται και την ένταξη του σημαντικού αυτού έργου στα σχέδια 
του Δήμου Αραδίππου για ορθολογιστική ανάπτυξη. 

ΛΕΩΦΟΡΟΣ ΣΊ'ΡΑΤΗΓΟΥ τJΜΑΓΙΑ 

Η Λεωφόρος Στρατηγού τιμάγια αποτελεί βασικό συγκοινωνιακό κόμβο, 
γι' αυτό και η συνέχιση της σημερινής κατάστασης δημιουργεί τεράστια προβλήματα. 
Πρέπει να επισπευσθεί η ετοιμασία των σχεδιων για την ανακατασκευή και τον 
πλήρη εκσυγχρονισμό της λεωφόρου αυτής με ευθυγράμμιση, διαπλάτυνση, κατα
σκευή αποχετευτικού και ηλεκτροφωτισμό, για να τερματιστεί η σημερινή απαρά

δεκτη κατάσταση. 

ΔΡΟΜΟΣ ΧΟΙΡΟΚΟΙτJΑΣ-ΟΡΕΙΝΗΣ ΛΑΡΝΑΚΑΣ 

Είναι έργο εξαιρετικής σημασίας για τη δυσπραγούσα ορεινή περιοχή της 
Λάρνακας. Το τριαντάχρονο αίτημα των κοινοτήτων της Ορεινής για την εκτέλεση 
αυτού του έργου άρχισε από το 1992 να υλοποιείται. 
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ΔΡΟΜΟΣ ΟΔΟΥ-ΦΑΡΜΑΚΑ 

Μέσα στο 1992 από την προηγούμενη κυβέρνηση δ~κα~ώθηκε το αίτημα των 
κατοίκων της Οδού γ~α κατασκευή του δρόμου αυτού. Τα έργα άρχισαν μέσα στο 

L994, όπως είχαν προγραμματ~στεί. Χρειάζεται να επ~σπευσθεt η ολοκλήρωση του 
έργου χωρίς αναβολές. 

ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΚΥΜΑΤΟθΡΑΥΣΤΩΝ 

Για την προστασία της τουριστικής μας παραλίας από τη διάβρωση γίνονται 

συνεχώς μελέτες αλλά έργα καθόλου. 

ΛΥΜΑΤΑ ΚΕΛΛΙΩΝ 

Μέχρι το τέλος του 1995 μας υποσχέθηκαν οι αρμόδιοι ότι θα λειτουργούσε ο 
σταθμός επεξεργασίας λυμάτων του αποχετευτικού της Λάρνακας και θα συμπερι

λάμβανε και τις τέσσερ~ς επηρεαζόμενες κοινότητες, πράγμα που δεν έγινε, και έτσι 

θα πρέπει η κυβέρνηση να δώσει λύση. 

Οι άλλες πενήντα κοινότητες, Οδυσσέα, δε μας είπε κανένας πού τα παίρνουν. 

MAPINA ΛΑΡΝΑΚΑΣ 

Διαφωνούμε με τη σκέψη για ιδιωτικοποίηση της μαρίνας. Καλούμε την 

κυβέρνηση να προχωρήσει άμεσα σε νέα έργα. 

ΛΙΜΝΗ ΤΗΣ ΟΡΟΚΛlΝΗΣ 

Ενώ συμπληρώθηκαν οι μελέτες σκοπ~μότητας και βιωσιμότητας που έγιναν 

από τον ΚΟΤ, την Τράπεζα Αναπτύξεως και το Συμβούλιο Βελτιώσεως Ορόκλινης 

που δείχνουν ότι το έργο είναι βιώσιμο και απόλυτα χρήσιμο για την τουριστική 

υποδομή του τόπου και όχι μόνο της Λάρνακας, προβάλλονται διάφορα εμπόδια 

από διάφορες κατευθύνσεις με αποτέλεσμα να καθυστερεί αδικαιολόγητα η 
υλοποίησή του. Χωρίς άλλη καθυστέρηση η κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει στην 

υλοποίηση του έργου αυτού. 

X EfMEPINO ΔΗΜΟτΙΚΟ θΕΑΤΡΟ 

Το προηγούμενο Δημοτικό Συμβούλιο είχε αποφασίσει την ανέγερση καινού

ριου χειμερινού Δημοτικού Θεάτρου. Επιλέχθηκε ύστερα από σχετικό διαγωνισμό 

το σχέδιο και απαλλοτριώθηκε ο χώρος. Δυστυχώς πρόσφατα ματαιώθηκαν τα 

σχέδια αυτά και μετατρέπεται σε θέατρο το κέντρο-εσηατόριο 'Ήράκλης". Ο χώρος 

αυτός του Δημοτικού Κήπου είναι τελείως ακατάλληλος για θέατρο, γιατί καταστρέ

φουμε έναν από τους λίγους πνεύμονες πρασίνου που διαθέτει η πόλη μας και δεν 

υπάρχουν χώροι στάθμευσης. Με αυτή τη λανθασμένη επιλογή η Λάρνακα στερή

θηκε ένα σημαντικό έργο που θα την αναβάθμιζε περαιτέρω πολιτιστικά για πολλές 

δεκαετίες. 

ΛΑΙΚΗ ΓΕΗΟΝΙΑ 

Επείγει η επέκταση της Λα"ίκής Γειτονιάς για την αναζωογόνηση και του εμπο

ρικού κέντρου. Η καθυστέρηση που παρατηρείται είναι αδικαιολόγητη. 

ΠΑΡΚ Ο ΑΛ ΥΚΗΣ 

Το έργο μελετάται χρόνια και, ενώ έχει τις δυνατότητες και να εμπλουτίσει 

σημαντικά το τουριστικό μας προ"ίόν και να δώσει απεριόριστες δυνατότητες 

ενεργού ψυχαγωγίας στον ντόπιο πληθυσμό, δυστυχώς παρατηρούμε και σε αυτό 

αδικαιολόγητες καθυστερήσεις. 
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ΣΤΕΓΑΣΊΊΚΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ 

Τα κριτήρια για τη συμπερίληψη στα διάφορα κυβερνητικά προγράμματα για 
στέγαση προσφύγων εξακολουθούν να είναι αρκετά αυστηρά και σίγουρα δεν αντα
ποκρίνονται στα σημερινά δεδομένα. Επίσης τα παρεχόμενα ποσά για τα διάφορα 
προγράμματα στέγασης δε Οεωρούνται καθόλου ικανοποιητικά υπό τις σημερινές 
συνθήκες. 

Πρέπει να μεταστεγαστούν οι πρόσφυγες που κατοίκησαν σε σπίτια χαμηλού 

κόστους και χτίστηκαν τα πρώτα χρόνια της προσφυγιάς. Η επιδιόρθωση τουρκο
κυπριακών σπιτιών, ώστε να καταστούν πιο κατάλληλα για κατοίκηση, είναι 

αναγκαία και επιβεβλημένη. 

Όσον αφορά την εξασφάλιση στέγης στα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα των 

μη προσφύγων, ο Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης δεν μπορεί να καλύψει 
όλες τις ανάγκές και ιδωtτερα τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα του λαού. 
Γι' αυτό είναι αναγκαία η ενίσχυση του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης και η ενίσχυση 

του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης. Οι οργανισμοί αυτοί πρέπει να χτίσουν 

κατοικίες με χαμηλό κόστος, τις οποίες να παραχωρούν στους εργαζομένους είτε με 
το σύστημα της ενοικιαγοράς είτε με χαμηλό ενοίκιο. Αυτό μπορεί να γίνει και στην 

πόλη και στα χωριά. 

Πρέπει να ενισχυθούν και να επισπευσθούν οι διαδικασίες διαχωρισμού οικο

πέδων για τις άπορες οικογένειες. Η παροχή των οικοπέδων αυτών πρέπει να συνε

χιστεί, διότι θα βοηθήσει εκατοντάδες νεαρά ζευγάρια να παραμείνουν στα χωριά 
τους και έτσι θα εμποδιστεί η αστυφιλία. Πρόβλημα υπάρχει στο θέμα της μη 
παροχής τίτλων ιδιοκτησίας αυτών των οικοπέδων, για να μπορούν οι δικαιούχοι 
να τα υποθηκεύουν στον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης. 

ΟΡΕΙΝΗ ΛΑΡΝΑΚΑΣ 

Σοβαρό πρόβλημα για την επαρχία Λάρνακας ήταν πάντοτε η αναζωογόνηση 

των μακρινών περιοχών, όπως είναι η ορεινή περιοχή Λάρνακας. Αυτή η ορεινή 
περιοχή πρέπει να βοηθηθεί με διάφορα οδικά και άλλα αναπτυξιακά έργα, όπως τα 
ειδικά σχέδια ανάπτυξης και τα μέτρα για τον περιορισμό της aστυφιλίας και μετα

νάστευσης, η προώθηση του αγροτουρισμού στα γραφικά χωριά της Ορεινής, η 
συντήρηση των αγροτικών δρόμων από το κράτος, η συνέχιση της δημιουργίας 
μικρών φραγμάτων και της ανόρυξης διατρήσεων, τα αρδευτικά έργα, οι χωμάτινες 

δεξαμενές, η αυξημένη επιχορήγηση για την εκτέλεση aντιδιαβρωτικών έργων και τις 

ισοπεδώσεις κτημάτων και η επιδότηση των μεταφορικών μέσων των χωριών της 

Ορεινής. 

Για να βοηθηθεί και να αναπτυχθεί η περιοχή, καθώς και για να συγκρατηθεί ο 

πληθυσμός της Ορεινής, πρέπει να γίνει η σύνδεση Βαβατσινιάς-Μαχαιρά και Οδού
Φαρμαχά. Εκτιμούμε τα προτεινόμενα έργα βελτίωσης και αναμένουμε μεγαλύτερο 

και αυξανόμενο το ενδιαφέρον της κυβέρνησης προς αυτή την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Στο σημείο αυτό νομίζω ότι πρέπει να τερματίσουμε την πρωινή μας συνε

δρίαση και να επανέλΟουμε η ώρα τρεις το απόγευμα. 

('Ωρα διακοπής: 1.04 μ. μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 3.18 μ.μ.) 

... . 
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~ Συνεχίζουμε με την απογευματινή μας συνεδQία. ΠQώτος ομιλητής είναι ο 
κ. Οδυσσέας Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΉΤΡΙΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι Βουλευτές, 

Στη σημερινή μου ομιλία με την ευκαιρία της συζήτησης των προϋπολογισμών 

θα αναφερθώ σε σοβαρά προβλήματα της επαρχίας μου σε συνάρτηση με τις Κοινο

βουλευτικές Επιτροπές στις οποίες μετέχω, όπως είναι οι Επιτροπές Εσωτερικών, 
Συγκοινωνιών και Υγείας, καθώς και σε γενικά θέματα. 

Πρώτο θέμα είναι η γεωργία. Σοβαρό πρόβλημα ήταν και παραμένει η μη 
διάθεση των γεωργικών προ"ίόντων σε αμειπτικές τιμές, όπως των πατατών, των 

εσπεριδοειδών, των σιτηρών και άλλων. Ο προβληματισμός των παραγωγών για το 
αν θα συνεχίσουν τις αγροτικές τους ασχολιες είναι δικαιολογημένος και είναι 
καθήκον της κυβέρνησης να προγραμματίσει σωστά την παραγωγή και διάθεση 
αυτών των προ·ι:όντων του μόχθου και του ιδρώτα του είλωτα τούτης της γης, αν 

θέλει να παραμείνουν αυτοί οι σκλάβοι της γης στις πατρογονικές τους εστίες και 

να συνεχίσουν να αγωνίζονται και να θυσιάζονται για να παράγουν δίνοντας στους 
άλλους το δικαίωμα με ελαφρότερες εργασίες να ζουν από τους δικούς τους κόπους. 

Δε μηδενίζω το έργο της κυβέρνησης και δεν ισχυρίζομαι ότι αδιαφορεί, αλλά 

... απέχει πολύ από την πραγματικότητα και από αυτό που δικαιωματικά πρέπει να 

πάρει ο γεωργός σήμερα. Πρέπει να βρεθεί τρόπος πλήρους ασφάλισης του κόπου 

του γεωργού, πρέπει να κατοχυρωθεί το επάγγελμά του, ώστε να αισθάνεται 

ασφαλής στο τραχύ και δύσκολο έργο του. Πρέπει να του εμπνεύσει το κράτος το 
αίσθημα της ασφάλειας, της αγάπης προς τη δουλειά του, να νιώσει ότι είναι αξιο
πρεπής και αμειπτική η απασχόλησή του, ώστε να νιώθει περηφάνια και σιγουριά 
για τη δουλειά του. 

Με τον τρόπο αυτό Οα αντιμετωπιστεί και η τάξη των άνεργων επιστημόνων, 
που αποτελούν φαινόμενο aντιπαραγωγικό, ολέθριο και aντιοικονομικό για το 

κράτος με όλα τα συνεπακόλουθα. 

Το κράτος είναι υποχρεωμένο να παρέχει, σύμφωνα με την αρχή του κοινω

νικού κράτους, την απαραίτητη οικονομική βοήθεια και τις αναγκαίες υπηρεσίες και 

να συμμορφώνεται προς τη συνταγματική του υποχρέωση να εξασφαλίζει σε όλους 
τους πολίτες αξιοπρεπή διαβίωση και κοινωνική ασφάλεια. Όχι από οίκτο, συγκα

τάβαση ή γενναιοδωρία, αλλά από υποχρέωση να τηρεί το Σύνταγμα και τους 

νόμους. 

ΛΙΜΑΝΙ 

Η αναβάθμιση και επέκταση του λιμανιού της Λάρνακας, ένα πάγια δικαιολο

γημένο και αναγκαίο έργο για τη Λάρνακα, καθυστερεί αδικαωλόγητα για σειρά 
ετών. Η Λάρνακα είχε και έχει λιμάνι. Απλούστατα δε λειτουργεί. Και ο λόγος της 

μη λειτουργίας του είναι ότι έχει εγκαταλειφθεί. Τρεις επί σειρά κυβερνήσεις 
μιλούν για την αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας, για την εκβάθυνση και 

.. επέκτασή του και αντί της αναβάθμισης επέρχεται η εγκατάλειψη. Εβδομήντα 
εκατομμύρια λίρες που ξοδεύτηκαν κατά καιρούς μέχρι σήμερα παραμένουν αναξιο

ποίητα σε βάρος τόσο του λιμανιού όσο και της οικονομίας του κράτους. . 
I 

• 
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Ο ρυθμός επίλυσης του προβλήματος κωλυσιεργεί ανησυχητικά και τελευταία 
με τις προτάσεις που έχουν τεθεί ενώπιόν μας υπάρχει ακόμα περισσότερη κωλυ

σιεργία και δημιουργείται διάσπαση των δυνάμεων που αγωνίζονται για το λιμάνι 

μας. 

Εκφράζουμε για άλλη μια φορά έντονη διαμαρτυρία για αυτή τη μεταχείριση 

της επαρχίας μας ενάντια στις διακηρυγμένες θέσεις της κυβέρνησης για ισομερή 

ανάπτυξη των λιμανιών, που ποτέ δεν εφαρμόστηκαν. 

Αν παρακολουθήσει κανείς τις συζητήσεις μέσα από τα πρακτικά της Βουλής 

για δέκα τουλάχιστον χρόνια θα διαπιστώσει ότι, κάθε φορά που συζητούμε τους 
προϋπολογισμούς του κράτους, το λιμάνι της Λάρνακας είναι το πιο βασικό θέμα 

που συζητείται από όλους τους Βουλευτές Λάρνακας, εκτός από τις άλλες συζητή

σεις που γίνονται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

ΑΕΡΟΔΡΟΜΙΟ 

Ομολογουμένως το αεροδρόμιο αποτελεί. για τη Λάρνακα ένα προνόμιο. Το 

αεροδρόμιο Λάρνακας, που είναι σήμερα το διεθνές αεροδρόμιο της Κύπρου, μετά 
την εισβολή και για είκοσι δύο σχεδόν χρόνια παραμένει με τις συχνές μεταβολές 

και τροποποιήσεις μια πρόχειρη κατασκευή. Έχουν ξοδευτεί μέχρι σήμερα αρκετά 

εκατομμύρια λίρες, χωρίς να έχουμε ένα αεροδρόμιο της προκοπής, εφάμιλλο 

οποιουδήποτε άλλου αεροδρομίου της γύρω περιοχής. Ούτε μια πινακίδα δεν έχει 

τοποθετηθεί. μέχρι σήμερα, έτσι που να βλέπει ο επισκέπτης που έρχεται στην Κύπρο 

από τα δύο εκατομμύρια των επισκεπτών που διακινούνται μέσω αυτού ότι είναι το 

διεθνές αεροδρόμιο της Κύπρου ή έστω το αεροδρόμιο της Λάρνακας. 

Το θέμα αυτό το έθιξα τόσο με επιστολή μου προς το αρμόδιο Υπουργείο όσο 
και με επερώτηση στη Βουλή, χωρίς να επιλυθεί. Μου αναφέρθηκε απλώς ότι οφεί

λεται σε κάποιες δυσκολίες των Δημοσίων Έργων και στις συχνά παρατηρούμενες 

καθυστερήσεις. Έχουν περάσει τα τρία χρόνια, για να μπει μία ταμπέλα! 

Και αυτό λοιπόν το αναμενόμενο αξιόλογο έργο, το αεροδρόμιο, για το οποίο 

υπήQξε τουλάχιστον η απόφαση να επεκταθεί., καθυστεQεί, γιατί. δήθεν υπάρχει 

πρόβλημα με το υπέδαφος και τις σεισμικές επιπτώσεις. Κανείς δεν αμφισβητεί τις 

επιστημονικές μελέτες και ούτε ισχυριζόμαστε ότι πρέπει να παρακαμφθούν. Γιατί 

όμως τόσο παράκαιρα και aργοπορημένα έγιναν αυτές οι εκτιμήσεις; Οποιοσδήποτε 

καλόπιστος πολίτης πραγματικά έχει κάθε λόγο να διερωτάται και να σκέφτεται 
μήπως και αυτές είναι κάποιες προφάσεις για καθυστέρηση και αυτού του έργου, 

που τουλάχιστον έχει αποφασιστεί. Θα αναμένουμε και ο χρόνος θα δείξει σύντομα. 

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ 

Η Λάρνακα παραμένει η μοναδική επαρχία στην Κύπρο με περιορισμένη 

τουριστική ανάπτυξη. Κανένα τουριστικό έργο υποδομής δεν έχει γίνει τα τελευ

ταία επτά χρόνια λόγω των τελευταίων περιορισμών. 11 Λάρνακα έχει μετατραπεί 
σε χώρο διερχόμενων τουριστών με προορισμό άλλες πόλεις χωρίς την ανάλογη 
αξιοποίηση. 

Ενώ βασική τουριστική πολιτική του κράτους ήταν και παραμένει η προσέλ

κυση τουριστών μέσης και ανώτερης τάξης και ενώ όλες οι σημερινές και μελλο

ντικές προσπάθειες κατατείνουν στο να διασφαλιστεί ποιοτικά αυτό το επίπεδο 

τουριστικού ρεύματος, εντούτοις δεν υπάρχει δίκαιη και ορθολογιστική κατανομή 
του τουρισμού μας πάνω σε παγκύπρια βάση. 

... -
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Παράδειγμα: Για δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια μιλούμε για τη δημιουργία του 

τουριστικού πάρκου της Ορόκλινης. Το ανέφερε προηγουμένως ο συνάδελφος, ο 

Θάσος. Ανεφάρμοστη υπόσχεση παραμένει και αυτό το έργο, το οποίο έχει εμπλακεί 

στα γραφειοκρατικά γρανάζια και έχει πραγματικά καταπνιγει. 

Ο ΚΟΤ, η ψυχή της τουριστικής μας ανάπτυξης, μέσω του οποίου εκφράζεται 
και υλοποιείται η τουριστική μας πολιτική, ο οποίος ομολογουμένως έχει να 
επιδείξει ένα καθ' όλα αξιόλογο έργο και έχει προβάλει διεθνώς την Κύπρο, δεν 
κατάφερε στον τομέα της ανάπτυξης της Λάρνακας να δώσει κάποιο φωτεινό παρά

δειγμα και δείγματα γραφής στην επιβαλλόμενη αυτή προσπάθειά του. Δε μηδενί
ζουμε με κανέναν τρόπο το ρόλο του ΚΟΤ. Θα μπορούσε όμως να εντείνει περισσό

τερο τις προσπάθειές του για την αύξηση του τουρισμού μας, που αποτέλεσε και 

αποτελεί τη ραχοκοκαλιά της οικονομίας μας. 

Αυτό Οα μπορούσε να γίνει, για παράδειγμα, με την αύξηση του χειμερινού 
τουρισμού, με την επίτευξη ακόμη μεγαλύτερης επίδοσης στον τουρισμό συνεδρίων, 
ο οποίος μέχρι σήμερα εμφάνισε εντυπωσιακά αποτελέσματα, με την προώθηση του 
εξειδικευμένου τουρισμού, π.χ. την εξειδικευμένη κάθοδο ξένων περιηγητών κατά 
ομάδες με ειδικά ενδιαφέροντα, π.χ. αρχαιολογίας, πτηνολογίας, βοτανολογίας 
κ.λπ., με τη διαφώτιση και την προσέλκυση σε ολόχρονο πλάνο του λεγόμενου 

τουρισμού τρίτης ηλικίας και με την υποβοήθηση και περαιτέρω ανάπτυξη με 
διάφορα σχέδια του εσωτερικού μας τουρισμού. 

Συγκεκριμένο παράδειγμα τρόπου αξιοποίησης του τουρισμού στη Λάρνακα 

είναι η ενθάρρυνση για τη δημιουργία νέων τουριστικών μονάδων και η κατάργηση 
• .• των υφιστάμενων κριτηρίων που είναι aπροσπέλαστα. Επίσης η αξιοποίηση της 

παραλίας τόσο προς τη Δεκέλεια όσο και προς το Κίτι, Μαζωτό και Αλαμινό, η 
αξιοποίηση των αρχαιολογικών χώρων, η αξιοποίηση της Αλυκής, η δημιουργία 
χώρων πρασίνου, η δημιουργία πάρκων, η βελτίωση της συγκοινωνίας με τα χωριά 

της επαρχίας κ.λπ. 

ΚΥΒΕΡΝΗτΙΚΑ ΚτΙΡΙΑ 

Ένα πολύ σοβαρό πρόβλημα, που επιτέλους κάποτε πρέπει να αντιμετωπιστεί 
σωστά χωρίς να επιρρίπτουμε ευθύνες στην παρούσα κυβέρνηση, είναι το πρόβλημα 
των κυβερνητικών κτιρίων. Κάποτε στη Λάρνακα μπορούσε ο πολίτης να εξυπηρε
τηθεί από οποιοδήποτε κυβερνητικό γραφείο ή υπηρεσία, χωρίς να χρειάζεται να 
μετακινηθεί σε χώρο μεγαλύτερο από πεντακόσια μέτρα. Αστυνομία, Επαρχιακή 
Διοίκηση, Δικαστήριο, Τελωνείο, Κτηματολόγιο, Νοσοκομείο, όλα αυτά τα κυβερνη
τικά κτίρια λειτουργούσαν μαζί. Σήμερα, για να εξυπηρετηθεί ο πολίτης της 
Λάρνακας, Οα πρέπει να καλύψει και τα τέσσερα σημεία του ορίζοντα κάθετα και 
διαγωνίως σε απόσταση από τρία έως έξι χιλιόμετρα, λες και έγινε συντονισμένη 
προσπάθεια, για να ταλαιπωρείται το κοινό. 

Δεν μπορεί με κανέναν τρόπο να δικαιολογηθεί η μη χρησιμοποίηση ενός 
ορόφου του Νοσοκομείου Λάρνακας, ενός σύγχρονου νοσοκομείου, που παραμένει 
κλειστός από την ημέρα της λειτουργίας του. Εγχειρήσεις αναβάλλονται λόγω 
ελλείψεως χώρου. Αξονικός τομογράφος δεν υπάρχει. Και μιλούμε για Νοσοκομείο 
Λάρνακας, που όμως εξυπηρετεί και τη Λάρνακα και την Αμμόχωστο. Ειδικότητες 
μερικών γιατρών δεν υπάρχουν καθόλου. Το φυσιοθεραπευτήριο λειτουργεί με 
στενότητα χώρου πέραν του 70%, δηλαδή έχει μόνο το 30% του κανονικού χώρου 
που έπρεπε να υπάρχει. Παιδιά με ειδικά εγκεφαλικά προβλήματα, που χρειάζονται 
καθημερινή φυσιοθεραπεία, μόλις και μετά δυσκολίας μπορούν να εξυπηρετηθούν 
μια φορά την εβδομάδα και μάλιστα από μη μόνιμο προσωπικό. 
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ΦΡΟΝτΙΔΑ ΟΑΙΔΙΩΝ ΜΕ ΕΙΔΙΚΕΣ ΑΝΑΓΚΕΣ ΚΑΙ ΤΡΗΗ ΗΛΙΚΙΑ 

ο τομέας αυτός είναι γενικός και δεν αφορά μόνο τη Λάρνακα. Ομολογου
μένως στον τομέα αυτό έγινε ένα θαρραλέο βήμα από την κυβέρνηση, αλλά δυστυχώς 
απέχει πολύ από την αναμενόμενη αξιοπρεπή μεταχείριση που οφείλει το κράτος σε 

αυτές τις κατηγορίες ανθρώπων. Το κυπριακό Σύνταγμα διαλαμβάνει το δικαίωμα 
του κάθε πολίτη για αξιοπρεπή διαβίωση και κοινωνική ασφάλεια. Η ικανοποίηση 

της απαίτησης του κάθε ανθρώπου για αξιοπρεπή διαβίωση αποτελεί επιτακτική 
νομική υποχρέωση του κράτους, διαφορετικά η παράλειψη του κράτους να εκπλη
ρώσει αυτή του την υποχρέωση το καθιστά υπόλογο για παραβίαση της συνταγμα

τικής τάξης. 

Ποιος από μας, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι μάρτυρας τόσων τρανταχτών 
καθημερινών γεγονότων; Άνθρωποι με ειδικές ανάγκες μας επισκέπτονται και μας 
ζητούν ένα και μοναδικό πράγμα: όχι ρουσφέτι, όχι διάκριση, όχι χατίρι αλλά 
δικαίωμα ζωής, δηλαδή δικαίωμα εξασφάλισης εργασίας. 

Ποιο κυβερνητικό πρόγραμμα ή ποια κυβέρνηση μερίμνησε μέχρι σήμερα για 

την παροχή εργασίας σε αυτή την κατηγορία των ανθρώπων; Ποιος μπορεί να ισχυ

ριστεί ότι με το εξευτελιστικό επίδομα που παίρνει ένας άνθρωπος με ειδικές 
ανάγκες, και αν παίρνει, μπορεί να ζήσει aξιοπρεπώς; Όταν σήμερα οι δημόσιοι 
υπάλληλοι, που παίρνουν ψηλούς μισθούς και έξτρα από τις υπερωρίες, κάνουν και 
δεύτερη και ίσως και τρίτη δουλειά, για να βελτιώσουν τα οικονομικά τους, δεν 
έχουν το δικαί.ωμα αυτοί οι άνθρωποι να ασχολούνται ή έστω να υποαπασχολού-

νται κάπου; Ποιος ιδιώτης θα φανεί μεγαλόψυχος και θα προσλάβει κάποιον εν ~ - • 
γνώσει του ότι πιθανώς να μην ανταποκρίνεται ικανοποιητικά στην εργασία του 

ανταμείβοντάς τον ανάλογα; Γιατί να μη γίνουν ειδικά κυβερνητικά κέντρα σε κάθε 
επαρχία, για να απασχολούνται αυτοί οι άνθρωποι έστω και ζημιογόνα για την 
κυβέρνηση, αφού με τον τρόπο αυτό θα παρασχεθεί σε αυτά τα άτομα το δικαίωμα 
εξασφάλισης εργασίας αντί να τους προσφέρεται ένα χαμηλό εξευτελιστικό επίδομα; 

Πότε θα βελτιωθούν τα γηροκομεία μας, ώστε να παρέχουν πραγματικά 
ανθρώπινες κοινωνικές υπηρεσίες και ζηλευτή φροντίδα σε υψηλά επίπεδα, όπως 

πραγματικά αξίζει στο λαό μας, που περήφανα προσφέρει μια ολόκληρη ζωή και 

αργοπεθαίνει παραμελημένος σε κάποια ακατονόμαστα ιδρύματα; Δεν παραγνω
ρίζω φυσικά το γεγονός ότι υπάρχουν και κάποια αξιόλογα ιδρύματα, αλλά 

δυστυχώς αυτά φιλοξενούν μόνο την υψηλή τάξη και την υψηλή κοινωνία. 

Θεωρούμε αξιέπαινη την προσπάθεια του Υπουργείου για την κατ' οίκον 
φροντίδα των γερόντων, αλλά μπορούν να εφαρμοστούν ακόμα καλύτερα προγράμ

ματα και να υπάρξει περισσότερη βελτίωση της σημερινής κατάστασης. 

Εθνικό θέμα, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, σήμερα ζούμε σε μια εποχή που συντε

λεί τα ι μια πραγματική κοσμογονία και που τα γεγονότα εκτυλίσσονται με ταχύτητα 
φωτός και εκείνο που φαινόταν προηγουμένως μη ρεαλιστικό και παράλογο και που 

ο ανθρώπινος λογισμός ήταν δύσκολο να συλλάβει, εκείνο που προηγουμένως 

παρουσιαζόταν σαν όνειρο θερινής νυκτός ή φαινόμενο άγριας φαντασίας είναι 

σήμερα χειροπιαστό και πραγματικό. Τα δεδομένα που υπάρχουν σήμερα γύρω μας 

αναπόφευκτα θα επηρεάσουν και το δικό μας εθνικό πρόβλημα θετικά ή αρνητικά, 
ανάλογα με τη στάση μας και τους χειρισμούς μας. Πιστεύουμε ότι με μια πραγμα

τικά ευφάνταστη πολιτική, με μια δυναμική πολιτική, με μια πολιτική που να ζητά 
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και όχι να εκλιπαρεί, με μια πολιτική που να κρατεί το κεφ<Μ.ι ψηλά και όχι με το να 

είμαστε "ευπειθείς θεράποντες", με το ανάλογο ανάστημα για απαίτηση των δικαίων 
και των δικαιωμάτων μας και όχι με την υποχώρηση στις απαιτήσεις του κατακτητή, 

για να μη χαλάσει το κλίμα των συνομιλιών, πραγματικά θα βρούμε τη σωστή 

δικαίωση. 

Ο ελληνισμός της Κύπρου στο μέλλον θα ευγνωμονεί εκείνους που στάθηκαν 
πραγματικά φραγμός στο ξεπούλημα της Κύπρου. Σήμερα ο λαός της Κύπρου, που 

με καρτερία άντεξε είκοσι δύο σχεδόν ολόκληρα χρόνια, πρέπει να εγερθεί επιτέλους 

και να σταθεί εμπόδιο σε απαράδεκτες λύσεις, να εγερθεί και να βροντοφωνάξει: 

Αρκετά δώσαμε, τέρμα πλέον στις υποχωρήσεις, τέρμα πλέον στον εξευτελισμό! 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Γιαννάκης Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Συζητούμε τους φετινούς προϋπολογισμούς μέσα σε ένα κλίμα εσωτερικής 
πολιτικής έντασης, αστάθειας αλλά και κοινωνικής, θα έλεγα, ανασφάλειας. Οι 

πολίτες αισθάνονται έντονη ανησυχία για την πορεία της εσωτερικής διακυβέρ

νησης, καθώς οι κυβερνητικές πράξεις και παραλείψεις, οι αντιφάσεις και οι παλι
νωδίες των κυβερνώντων σφραγίζουν τα έργα και τις ημέρες τους. 

Ο χειρισμός του Οέματος της αστυνομίας και γενικότερα της εγκληματικότητας 
από την κυβέρνηση, η άμετρη φιλολογία με δηλώσεις επί δηλώσεων, η διατύπωση 

ισχυρισμών που αποδεικνύονται εκ των υστέρων έωλοι και αβάσιμοι, η εκτόξευση 
συλλήβδην κατηγοριών εναντίον του αστυνομικού σώματος και τελικά η διάφανη 

προσπάθεια άλωσής του και μετατροπής του σε κομματικό όργανο πολιτικής χειρα
γώγησης των πολιτών συνιστούν μια συνολική πολιτική και θεσμική κρίση, που 

υπονομεύει την ομαλή πορεία του τόπου. 

Παράλληλα θα πρέπει να υπογραμμίσουμε ότι οι εγγενείς αδυναμί.ες του 

κυβερνητικού δικομματικού σχήματος επιτείνονται συνεχώς, καθώς οι αντιφάσεις, η 

διγλωσσία, η έλλειψη συντονισμού και η αδυναμία περιστολής των διαρκώς εκδη

λούμενων συγκρούσεων αποτελούν τα κύρια χαρακτηριστικά του. Βρισκόμαστε προ 

ενός φαινομένου κυβερνητικής aσυνεννοησίας, απουσίας αποτελεσματικότητας και 

πάνω απ' όλα έλλειψης σοβαρότητας και υπευθυνότητας για μια στοιχειώδη διακυ

βέρνηση του τόπου. Όσοι από τους συγκυβερνώντες δεν το αντιλαμβάνονται απλώς 

στρουθοκαμηλίζουν και όσοι το αντιλαμβάνονται και σιωπούν ή αδρανούν δεν είναι 

λιγότερο συνένοχοι για τη ζοφερή πορεία του τόπου. 

Έχουμε φτάσει στο θλιβερό σημείο η Κύπρος να διασύρεται διεθνώς μετά τις 

βαρύγδουπες και επανειλημμένες καταγγελίες του Προέδρου περί δολοφόνων αστυ

νομικών, οι οποίες ωστόσο μέχρι στιγμής δεν επιβεβαιώνονται, αφού ούτε συλλή

ψεις έχουν διενεργηθεί ούτε καν έναρξη οποιασδήποτε έρευνας έχει τροχιοδρομηθεί. 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας δυσφορεί δημόσια για τις πληθωρικές και 

εκτός θεσμικού, συνταγματικού και νομικού πλαισίου δηλώσεις του Προέδρου περί 
δολοφόνων και μαγνητοταινιών, τη στιγμή που οι κατεξοχήν αρμόδιοι για το 

ανακριτικό έργο ούτε τα στοιχεία κατέχουν -δεν κατέχουν- ούτε τη διαδικασία για 

την ανακριτική και δικαστική εκκαθάριση αυτών των θεμάτων έχουν ξεκινήσει. 
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Και εύλογα οι πολίτες διερωτώνται, απορούν και εξανίστανται: Πού επιτέ
λους μας οδηγεί αυτή η κυβέρνηση με αυτού του είδους τους πολιτειακούς πειραμα

τισμούς, τις θεσμικές αρρυθμίες, τη σύγχυση και τη σύγκρουση ρόλων και αρμοδιο

τήτων, καθώς και τις yι.άφες, όπως συνέβη με την περιβόητη υπόθεση ΕΚΑΣ; 

Ο κ. Μάτσης χθες μας είπε ότι θα έπρεπε να ζητηθούν και ευθύνες για την 

υπόθεση Ε"ίμές. Από ποιους, κύριε Μάτση; Από την αντιπολίτευση; Εμείς ξέρουμε 

ότι για τις πράξεις και τις παραλείψεις των κυβερνώντων ευθύνη φέρει η υπεύθυνη 
κυβέρνηση του τόπου. Ο κ. Μάτσης αποτάθηκε στη Βουλή, για να μας πει ότι δε 

ζητήθηκαν ευθύνες για την υπόθεση Ε"ίμές. Από εμάς ζητά ευθύνη ο κ. Μάτσης; 

Ο λαός απαιτεί να εγκαταλειφθούν οι ερασιτεχνισμοί, να συναισθανθεί η 

κυβέρνηση τις βαρύτατες ευθύνες της και να ανανήψει έστω και τη δωδεκάτη ανακό

πτοντας αυτό τον καταστροφικό κατήφορο. Ως μέλη της λα"ίκής αντιπροσωπείας με 

αυξημένες ευθύνες, που οφείλουμε να είμαστε οι ευαίσθητοι δέκτες και οι έγκυροι 

εκφραστές των απόψεων του λαού, απευθύνουμε μέσα από αυτή την επίσημη συζή

τηση των πεπραγμένων και των ποληικών και οικονομικών προοπτικών αυτή την 

αγωνιώδη έκκληση προς την κυβέρνηση, που είναι στην πραγματικότητα και λα·ίκή 

επιταγή: Να συνέλθει, να σοβαρευτεί, να αναλάβει τις ευθύνες της και να εγκατα

λείψει τις αιτιάσεις περί ευθύνης της αντιπολίτευσης στη δημιουργία της πολιτικής 

έντασης των ημερών. Αυτή η κυβέρνηση δεν έχει ανάγκη αντιπολίτευσης, γιατί η 

ίδια η κυβέρνηση αποτελεί την καλύτερη και ικανότερη αντιπολι τευση του εαυτού 

της. 

Κύριε Πρόεδρε, σε μια κορυφαία στιγμή αποτίμησης των πολιτικών και οικο

νομικών δεδομένων, όπως είναι η στιγμή της συζήτησης των κρατικών προϋπολογι

σμών, έχουμε καθήκον να διατυπώσουμε τη συνολική μας θέση απέναντι στο κυβερ

νητικό έργο, αλλά και να ανιχνεύσουμε και να επισημάνουμε τις προοπτικές της 

οικονομίας, της κοινωνίας και του ίδιου του μέλλοντος του λαού και του τόπου. 

Η συζήτηση και των φετινών προϋπολογισμών σηματοδοτείται από ένα 

διεθνές περιρρέον κλίμα αστάθειας, αβεβαιότητας και κινδύνων. Μπορεί ο ψυχρός 

πόλεμος και ο διπολισμός να ανήκουν πια στο παρελθόν, ωστόσο η ανθρωπότητα 

δεν έχει απαλλαχθεί από τις αγωνίες, τις ανησυχίες και τους φόβους για το σήμερα 
και το αύριο. Είμαστε σε μια μεταβατική περίοδο με πρωτόγνωρα φαινόμενα, που 

ανασυνθέτουν το παγκόσμιο πολιτικό σκηνικό και ανακατανέμουν ρόλους. 

Η περίφημη νέα τάξη πραγμάτων της μοναδικής σήμερα υπερδύναμης δεν έχει 

δικαιώσει τις προσδοκίες των ανθρώπων και της παγκόσμιας κοινωνίας για μια 

δίκαιη αντιμετώπιση των διεθνών και περιφερειακών υποθέσεων στη βάση των 

αρχών του δικαίου και της ηθικής. Η πολιτική των δύο μέτρων και των δύο 

σταθμών και της κατίσχυσης των συμφερόντων έναντι του διεθνούς δικαίου συνεχί

ζεται με τις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής ως δύναμη παντοκράτωρ να ενδύει 

τις αποφάσεις της με το περίβλημα αποφάσεων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

Η Ευρωπα·ίκή Ένωση, προς την οποία η Κύπρος προσβλέπει για τη διασφά

λιση του πολιτικού και οικονομικού της μέλλοντος, εισέρχεται σε μια εξαιρετικά 

κρίσιμη περίοδο αποφάσεων για το μελλοντικό της ρόλο, καθώς η διακυβερνητική 

διάσκεψη αναμένεται να αποβεί καθοριστική ως προς το αν η μελλοντική Ευρώπη 

θα εξελιχθεί σε μια ομοσπονδία ισότιμων εθνών και λαών ή σε μια Ευρώπη
διευθυντήριο των ισχυρών και των δυο ταχυτήτων. 
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Η δική μας πατρίδα, καθώς βαδίζουμε την τελευταία πενταετία που θα μας 

οδηγήσει στον εικοστό πρώτο αιώνα, βρίσκεται ακόμα υπό τουρκική κατοχή και 

αγωνίζεται να πετύχει τη λύτρωσή της από τα δεινά με την εφαρμογή των αρχών του 

διεθνούς δικαίου. Είναι φανερό ότι οι αδιέξοδοι χειρισμοί των τελευταίων είκοσι 

ενός χρόνων με τη μονόδρομη διαδικασία ενός άκαρπου και ατελέσφορου διακοινο

τικού διαλόγου έχουν φτάσει και έχουν υπερβεί τα όριά τους και ότι επιβάλλεται 

επιτέλους μια άλλη εθνική στρατηγική που απαιτεί από όλους γενναιοφροσύνη και 

υπερβάσεις. Δυστυχώς η κυβέρνηση με τους αντιφατικούς και μη πειστικούς χειρι

σμούς της δημιουργεί το κατάλληλο κλίμα, ώστε οι πιέσεις να στρέφονται προς τη 

δική μας πλευρά, όπως γίνεται τελευταία με το θέμα της κυριαρχίας. 

Η αναμενόμενη αμερικανική πρωτοβουλία αντιμετωπίζεται παθητικά, ενώ το 

καθήκον της κυβέρνησης είναι μια ολόπλευρη διεθνής διαφωτιστική εκστρατεία, 

κυρίως στις Ηνωμένες Πολιτείες, με στόχο την τροχιοδρόμηση της πρωτοβουλίας 

προς τη σωστή κατεύθυνση. Καθώς αναδιαμορφώνεται ο γεωπολιτικός χάρτης των 

Βαλκανίων και της Μέσης Ανατολής, θα πρέπει να θεωρείται αφελής η πεποίθηση 

ότι το Κυπριακό θα παραμείνει έξω από τους συνολικούς σχεδιασμούς αυτών που 

καθοριστικά τροχιοδρομούν τις εξελίξεις. 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ επαναλαμβάνει ότι αυτές τις κρίσιμες για τον 

τόπο και το λαό ώρες ο εθνικός διάλογος, μέσα και από αντιθέσεις και από διαφω

νίες, μπορεί και πρέπει να αποτελέσει σταθερό σημείο και μέσο μιας εΟνικής συνεν

νόησης μακριά από ιδεολογικές αντιπαραθέσεις, που δεν έχουν θέση σε ζητήματα 

εθνικής επιβίωσης. Η μεγάλη πρόκληση σήμερα για όλους μας είναι η ανάδειξη της 

διαχείρισης της εθνικής μας υπόθεσης σε κορυφαίο θέμα άσκησης μιας μεγαλόπνοης 

πατριωτικής στρατηγικής και η κατάθεση όλων των διαθέσιμων δυνάμεών μας σε 

μια πραγματική σταυροφορία για τη σωτηρία της Κύπρου. 

Παρά τις βαρύγδουπες αναφορές σε οικονομικά επιτεύγματα, τα δεδομένα δεν 

επιβεβαιώνουν μια τέτοια πραγματικότητα και προοπτική. Το τεράστιο δημόσιο 

χρέος, η συνεχιζόμενη άνιση κατανομή του εθνικού εισοδήματος, τα ελλείμματα, τα 
χαμηλά εισοδήματα των γεωργοκτrινοτρόφων. η ανισότητα μεταχείρισης κέντρου και 

περιφέρειας δε δικαιολογούν διθυράμβους και αυτολιβανίσματα ούτε επιτρέπουν 

αισιοδοξία. Συνεπώς, δε μας επιτρέπουν και να συνυπογράψουμε μια τέτοια πολι

τική. 

Το είπε και ο Πρόεδρος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ και το επαναλαμ

βάνουμε: Η από μέρους μας καταψήφιση των προϋπολογισμών δεν πρέπει να ερμη

νεύεται ως απόρριψη των επιμέρους κονδυλίων για έργα ανάπτυξης και για τις 

λειτουργικές δαπάνες του κράτους. Η από μέρους μας καταψήφιση των προϋπολο

γισμών αποτελεί πράξη ευθύνης και συνέπειας προς τις αρχές, τις διακηρύξεις και 

την πολιτική μας, που βρίσκεται σε διαφωνία και σύγκρουση με την ακολουθούμενη 
πολιτική της κυβέρνησης. 

Μέσα από τους προϋπολογισμούς αναδεικνύεται μια συνολική πολιτική που 

δεν υπηρετεί τα πραγματικά συμφέροντα του λαού και του τόπου, δεν εξυπηρετεί τις 

εθνικές προτεραιότητες και δεν οικοδομεί μια κοινωνία αλληλεγγύης και ένα κράτος 

πρόνοιας και στοργής για τις αδύνατες ομάδες του πληθυσμού. ΑντίΟετα, υιοθε

τείται μια κοινωνική και οικονομική αντίληψη που συνεχίζει και διαιωνίζει την 

προνομιακή μεταχείριση των λίγων και υπονομεύει την κοινωνική συνοχή. Είναι 
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μια πολ~τική που οδηγεί αργά κα~ σταθερά τη μετεξέλιξη της Κύπρου σε μια 

κο~νωνία των 2/3 κατά το προς αποφυγήν πρότυπο των οικονομιών ορισμένων 
ευρωπα·,κών χωρών, όπου μεγάλα τμήματα του πληθυσμού σπρώχνονται στο οικο

νομικό και κοινωνικό περιθώριο. 

Ει ναι άλλωστε φανερό από την κατακόρυφη αύξηση του αριθμού των δημό

σιων βοηθημάτων που παραχωρούνται τα τελευταία χρόνια ότι όλο και περισσό

τερες οικογένειες πέφτουν κάτω από το όριο της φτώχειας, καθώς οι εισοδηματικές 

ανισότητες οξύνονται. Η ψαλίδα συνεχώς ανοίγει, σε ό,τι αφορά την κατανομή του 

εθνικού εισοδήματος, και αυτό αποτυπώνει μια σκληρή νεοφιλελεύθερη, νεοσυντη

ρητική οικονομική πολιτική. 

Ο Υπουργός των Οικονομικών στη χθεσινή του παρέμβαση υπερασπίστηκε την 

ύπαρξη μιας κοινωνικής πολιτικής και ισχυρίστηκε ότι αυτή ανταποκρίνεται στα 

δεδομένα του εθνικού εισοδήματος, ενcό συγκρίνεται, και μάλιστα ευνο·ίκά, με τα 

ευρωπα·ίκά δεδομένα. 

Πρόκειται για μια γενικόλογη τοποθέτηση που δεν έχει σχέση με την πραγματι

κότητα. Οι συντάξεις είναι εντελώς ανεπαρκείς και σε μερικές περιπτώσεις 
μπορούν να χαρακτηριστούν συντάξεις πείνας, ενώ τα δημόσια βοηθήματα είναι 

απαράδεκτα χαμηλά. Στην πράξη δεν υπάρχει μια ουσιαστική πολιτική κοινωνικής 

ευαισθησίας και αλληλεγγύης για τις μη προνομιούχες τάξεις του πληθυσμού. 

Ακόμα και όπου επιχειρείται μια παρέμβαση για την αντιμετώπιση των κοινωνικών 
προβλημάτων, αυτό γίνεται μέσα στα πλαίσια μιας φιλανθρωπικής αντίληψης και 

νοοτροπίας και όχι μέσα στα πλαίσια ενός στρατηγικού οικονομικού προγραμματι
σμού, που θα στοχεύει στην κοι νων~κή συνοχή, στην πραγματική στήριξη των ασθε

νέστερων κοινωνικών ομάδων και στην αναδιανομή του εθνικού εισοδήματος. 

Μια στρατηγική κοινωνικής δικαιοσύνης δε γίνεται ούτε με ευχολόγια ούτε με 
αγαθές προθέσεις και μεγάλους λόγους. Για να υπάρξει κοινωνική πολιτική, θα 
πρέπει να εξασφαλίζεται αναδιανομή του εθν~κού εισοδήματος υπέρ των λα.,κών 

τάξεων μέσω μιας αναδιανεμητικής λε~τουργί.ας του φόρου ε~σοδήματος, που Οα 

πρέπει να αφαιρεί από τον πλούτο και τα συσσωρευμένα κέρδη και να δίνει σε 

όλους εκείνους που γ~α οποιοδήποτε λόγο ζουν στο περ~θώρ~ο της οικονομικής κα~ 

της κοινωνικής ζωής. 

πως όμως είναι δυνατό να γίνει αυτό, όταν οι περιβόητες οικονομικές 
ελαφρύνσεις δεν αφορούν ουσιαστικά τα χαμηλά εισοδήματα, όταν τα διαφημι
σθέντα με την εισαγωγή του ΦΠΑ αντ~σταθμιστικά κοινωνικά μέτρα είνα~ εντελώς 

ανεπαρκή, όταν ο φόρος εισοδήματος είναι κομμένος και ραμμένος στα μέτρα των 
προνομιούχων και όταν η φοροαποφυγή οργιάζει; Ακόμα, πώς είναι δυνατό να 

μιλάμε για αναδιανομή του εθνικού εισοδήματος, όταν το φόρο εισοδήματος τον 

πληρcί>νουν βασ~κά οι μισθωτοί; 

"Πού είδατε τις ιδιωτικοποιήσεις;" είπε ο κύριος Υπουργός. Του απαντούμε: 
Είναι η μαρίνα της Λάρνακας, ορισμένες υπηρεσίες της ΑΤΗΚ, η συνεχής υποβάθ
μιση του Τμήματος Δημοσίων Έργων, οι εξαγγελίες για ιδιωτικοποιήσεις στην 

Τράπεζα Αναπτύξεως, στην ΑΤΗΚ, στις Κυπριακές Αερογραμμές. 

Ούτε δόθηκαν ικανοποιητικές απαντήσεις για τους τρομακτικούς κινδύνους 
που εγκυμονεί η μονοδιάστατη κατεύθυνση της κυπριακής οικονομίας προς τον 
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τομέα των υπηρεσιών. Στην Ευρωπα'ίκή Ένωση μας προειδοποιούν συνεχώς ότι 

παρά την ύπαρξη ικανοποιητικών οικονομικων δεικτών η κατάσταση της οικονο

μίας μας είναι εξαιρετικά επισφαλής. Τι έπραξε η κυβέρνηση για τη διαφοροποίηση 
αυτής της ζοφερής εικόνας; 

Από χρόνο σε χρόνο η κατάσταση επιδεινώνεται με τη συνεχώς αυξανόμενη 

εξάρτηση της οικονομίας από τις υπηρεσίες. Η συνεισφορά της γεωργίας στο 

ακαθάριστο εγχώριο προ'ίόν είναι απαράδεκτα χαμηλή, ενώ η βωμηχανία διαλύεται. 

Και η όλη εικόνα επιβαρύνεται ακόμα περισσότερο από ενέργειες της κυβέρνησης με 

σαφώς αντιλα'ίκό περιεχόμενο. Η κατάθεση του γνωστού ανελεύθερου aντεργατικού 

νομοσχεδίου, η ανοχή απέναντι στην επίθεση των εργοδοτών εναντίον της ΑΤ Α και 

η μη αποκρυβόμενη πρόθεση αύξησης του ΦΠΑ αποτελούν μερικές από αυτές. 

Αναφέρθηκε χτες ο Υπουργός Οικονομικών στο θέμα της αύξησης του φόρου 

προστιθέμενης αξίας και υπήρξε ειλικρινής. "Προς το παρόν δεν έχουμε αποφα

σίσει αύξηση του ΦΠΑ" είπε ο κύριος Υπουργός. Εμείς ωστόσο προειδοποιούμε ότι 

η οικονομική και φορολογική πολιτική που ακολουθεί η κυβέρνηση δεν της αφήνει 

άλλη επιλογή. Τα ελλείμματα θα πρέπει να καλυφθούν. Και η κυβέρνηση δε θα έχει 

άλλη επιλογή παρά να στραφεί προς την αύξηση του ΦΠΑ. Μπορεί οι προεκλογικές 

σκοπιμότητες να επιβάλλουν την αναβολή. Και ο Υπουργός το είπε: "Προς το 

παρόν". Εμείς προειδοποιούμε το λαό ότι θα επιχειρηθεί η αύξηση του ΦΠΑ μετε

κλογικά ως η μόνη μέθοδος που απομένει στην κυβέρνηση με βάση την οικονομική 

πολιτική που ακολουθείται. Και με την ευκαιρία χαλούμε τα κόμματα της συγκυ

βέρνησης να δεσμευτούν, κατά τη διάρκεια αυτής της συζήτησης, ότι δε θα ψηφίσουν 

οποιαδήποτε αύξηση του φόρου προστιθέμενης αξίας ούτε προεκλογικά ούτε μετε

κλογικά. 

Υπάρχει ένα ακόμα Οέμα που αναδείχθηκε κυρίαρχο κατά τη διάρκεια της 

χθεσινής συζήτησης, ένα Οέμα που συνδέεται και επιβαρύνει ακόμα περισσότερο την 

κακοδιαχείριση και την αναποτελεσματικότητα στο δημόσιο τομέα. Είναι το περί

φημο θέμα της αναξιοκρατίας, της αθέμιτης συναλλαγής, της διαμεσολάβησης, το 
κοινώς λεγόμενο "ρουσφέτι". Επί προεδρίας Κληρίδη, μας είπε ο κ. Μάτσης, η αξιο

κρατία υλοποιήθηκε έμπρακτα". Δεν ξέρουμε αν πρόκειται για κακόγουστο αστείο ή 

για χαριτολόγημα του κ. Μάτση. Εκείνο που ξέρουμε είναι ότι αυτή η κυβέρνηση 

όχι μόνο συνεχίζει την πρακτική προηγούμενων κυβερνήσεων, αλλά δικαιούται και 

ενός τίτλου: του τίτλου του πρωταθλητή της αναξιοκρατίας, της διαμεσολάβησης 
και του ρουσφετιού. Καταγγέλλουμε ενώπιον της Βουλής ότι το ρουσφέτι οργιάζει 

και υποβάλλει σε μια διαδικασία εξευτελισμού και διασυρμού ιδιαίτερα τη νέα γενιά 

της πατρίδας μας. 

Οι διάφορες υπηρεσίες έχουν τεθεί κάτω από τον έλεγχο κομματικών επιτη

ρητών-κηδεμόνων και η πρόσληψη ακόμα και του τελευταίου εργάτη πρέπει να 

εγκριθεί από το κομματικό διευθυντήριο. Η αξία και τα προσόντα παραγνωρίζο

νται και παραμερίζονται και αυτό που μετρά είναι το συστατικό έγγραφο, που 

φτάνει μερικές φορές απευθείας από τον Υπουργό ή τον κομματικό εντεταλμένο. 

Είναι πραγματικά ντροπή αυτό που συμβαίνει. Και είναι ντροπή όχι μόνο για 

τους κυβερνώντες αλλά και για εκεί νους τους θλιβερούς κυβερνητικούς λειτουργούς 

οι οποίοι ανέχονται τον εξευτελισμό και υπακούουν ως πειθήνια όργανα στις 
κομματικές εντολές παρακάμπτοντας κάθε έννοια χρηστής διοίκησης, καθώς και 
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κείμενους νόμους και κανονισμούς. Και ας μην προσπαθούν οι κυβερνώντες με 

λεκτικούς aφορισμούς και πύρινους λόγους και ακόμα με προκλήσεις

πυροτεχνήματα να συσκοτίσουν την πραγματικότητα. Γιατί η πραγματικότητα βοά, 

διαψεύδει και κονιορτοποιεί κάθε υποκριτική αντίθετη άποψη. 

Και, αφού υπήρξε η πρόκληση, ιδού και η απάντηση: Σας προκαλώ, κύριοι 
συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού, να ερευνήσετε με ποιο τρόπο προσλή
φΟηκε πριν από μια βδομάδα ένας Βοηθός Εργαστηρίου και δυο Βοηθοί Χωρομέ
τρες στο Τμήμα Δημοσίων Έργων Πάφου. Καταγγέλλω ότι κάθε υπηρεσιακή τάξη 

καταργήθηκε. Ότι κομματικοί αξιωματούχοι του Δημοκρατικού Συναγερμού 
Πάφου εγχαταστάθηκαν επί ώρες μέσα στα γραφεία των Δημοσίων Έργων επιτηρού
ντες αυστηρά τη διαδικασία, ενώ ένας εκ των κομματικών επιτηρητών ήταν ο 
σύζυγος υποψηφίας, την οποία τελικά και επέβαλε στις προσλήψεις. Και αυτό δε 
συμβαίνει για πρώτη φορά. Είναι η πάγια τακτική στο Τμήμα Δημοσίων Έργων 

Πάφου. Με την προκήρυξη κενών θέσεων εκτάκτων και ωρομισθιων η διαδικασία 
ελέγχεται απολύτως από τους κομματικούς επιτηρητές, οι οποίοι παράνομα Ησέρχο
νται στα γραφεία του Τμήματος και ετσιθελικά επιβάλλουν τους εκλεκτούς τους. 

Πρόκειται για κατάλυση όχι κάθε έννοιας αξιοκρατίας απλώς, αλλά για καθυ
πόταξη της κυβέρνησης στο κόμμα για ουσιαστική διάλυση της ίδιας της οντότητας 

του κράτους απέναντι σε μια αδίστακτη κομματική κραιπάλη, απέναντι σε μια 

αδίστακτη κομματική ρουσφετολογική προσέγγιση. Ας λείπουν λοιπόν οι κλαυθμυ
ρισμοί. και τα ψεύτικα τα λόγια, τα μεγάλα. Ας δώσουν πρώτα δείγμα γραφής όσοι 
κόπτονται για την ανάγκη αξιοκρατίας, μαζεύοντας τους aσύδοτους και θλιβερούς 
κομματικούς τους κράχτες, οι οποίοι διασύρουν καθημερινά κάθε έννοια νομιμό
τητας, χρηστής διοίκησης και ισοπολιτείας κατεξευτελίζοντας και θεσμούς και την 

ίδια την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ δηλώνει ότι από τώρα και στο εξής θα καταρ
τίσει μαύρη βίβλο για όλο αυτό το όργιο των κομματικών παρεμβάσεων στη δημόσια 
υπηρεσία και στους ημικρατικούς οργανισμούς. Θα αποκαλύπτει όλους τους δημό

σιους λειτουργούς που παραβιάζουν την υπηρεσιακή νομιμότητα μετατρεπόμενοι 

είτε σε κομματικούς κηδεμόνες υπηρεσιών είτε σε συνεργούς ή άβουλα όργανα 
κομματικών εντολέων. Είναι καιρός όλοι αυτοί. να διαπομπεύονται δημοσίως, να 

παραδίδονται στη λα"ίκή χλεύη και να τυγχάνουν της aποδοκιμασίας της κοινωνίας. 

Είναι η ώρα να περάσουμε, κύριοι συνάδελφοι, από τα λόγια στην πράξη και να 

θέσουμε τα θεμέλια μιας εξυγιαντικής σταυροφορίας, αν πραγματικά θέλουμε να 
ξεριζώσουμε το καρκίνωμα του ρουσφετιού, που κατατρώει καθημερινά τα σωθικά 
της κοινωνίας και των θεσμών, αλλά και μειώνει την αξιοπιστία της πολιτικής 
διαδικασίας. 

Μερικές συνοπτικές παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε, προτού τελειώσω, πάνω σε 

ειδικά θέματα: 

Στον τομέα της γεωργίας επιβάλλονται δραστικές διαφοροποιήσεις. Τα εισο

δήματα των γεωργών εξακολουθούν να εί.ναι απαράδεκτα χαμηλά. Η άνιση μεταχεί
ριση κέντρου και περιφέρειας μεγεθύνεται και οδηγεί σε εγκατάλειψη και μαρασμό 

πολλές αγροτικές κοινότητες. Η αμπελουργία φθίνει και οδηγείται σταδιακά στα 
πρόθυρα της κατάρρευσης. Είναι επείγουσα η ανάγκη εκπόνησης και υλοποίησης 
ενός ολοκληρωμένου μακροπρόθεσμου σχεδιασμού για τη στήρι,ξη του αμπελουρ
γικού κόσμου. Είναι αναγκαία η στήριξη της γεωργίας και της κτηνοτροφίας με την 
εξασφάλιση μηχανισμών διάθεσης των προ"ίόντων και τη δημιουργία αγροτικών 

βιομηχανικών μονάδων με προηγμένη τεχνολογία. 

• 
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Εξάλλου, ενόψει της προοπτικής ένταξης στην Ευρωπα'ίκή Ένωση θα πρέπει 

να τονίσουμε ότι επιβάλλεται η λήψη μιας σειράς μέτρων, έτσι που το επtπεδο 
ανάπτυξης της κυπριακής γεωργίας να μη δημιουργεί προσκόμματα στην ομαλή της 

ένταξη και προσαρμογή στα ευρωπα'ίκά δεδομένα. 

Τιμές ασφάλειας, συνέχιση των επιδοτήσεων για τα προβληματικά γεωργικά 

προ'ίόντα και ολοκλήρωση του γεωργικού ασφαλιστικού συστήματος είναι μέτρα 
που θα πρέπει να ισχύσουν για την επιβίωση και την παραπέρα ανάπτυξη της 
κυπριακής γεωργίας. 

Δεν ξέρω αν έχω ώρα ή αν την κλέβω από τους συναδέλφους μου, γι' αυτό Οα 
παραλείψω την αναφορά μου σε μερικά θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Περάσατε το ημίωρο, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Θα προχωρήσω σε ένα τελευταίο Οέμα, στο περιβάλλον και την ανάγκη 

προστασίας του, που είναι ένα τεράστιο Οέμα. Θα αναφερθώ μόνο στο θέμα των 

ασκήσεων των βρετανικών στρατευμάτων στον Ακάμα και ήθελα σε αυτή την 

επίσημη συζήτηση να καταγγείλουμε την κυβέρνηση ότι, παρά το ομόφωνο ψήφισμα 

της Βουλής των Αντιπροσώπων με το οποίο της ζητείται να ενεργήσει προς τη 

βρετανική κυβέρνηση για τον τερματισμό των καταστροφικών στρατιωτικών ασκή

σεων, δεν έχει πράξει απολύτως τίποτε με αποτέλεσμα η περιοχή του Ακάμα να 

κινδυνεύει να μετατραπεί σε σεληνιακό τοπίο. 

Σε ό,τι αφορά τα ιδιαίτερα προβλήματα της επαρχίας μου, της Πάφου, Οα 
έλεγα ότι η πολιτική της άνισης μεταχείρισης συνεχίζεται, καθώς ολόκληρες περιφέ

ρειες της υπαίθρου οδηγούνται στην εξαφάνιση λόγω της έλλειψης κρατικής 

στοργής. 

Παράλληλα οι ρυΟμοί κατασκευής του δρόμου Λεμεσού-Πάφου είναι εξαιρε

τικά αργοί με σίγουρο αποτέλεσμα την παραβίαση του χρονοδιαγράμματος που έχει 

τεθεί, ενώ το αεροδρόμιο εξακολουθεL να δυσφημεί την Κύπρο στις αεροπορικές 

εταιρείες και τους ξένους περιηγητές. 

Τα οδικά έργα που οδηγούν προς την ύπαιθρο καρκινοβατούν ή προχωρούν με 

ρυθμό χελώνας. Ο δρόμος που θα ενώνει την Πάφο με τα ορεινά θέρετρα παραπέ
μπεται ουσιαστικά στις ελληνικές καλένδες, ο δρόμος Περιστερώνας-Λυσού 
προχωρεί με απαράδεκτα αργούς ρυθμούς, ενώ ένας σύγχρονος αυτοκινητόδρομος 

Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς παραπέμπεται στο 2010. 

Τα πολεοδομικά έργα της πόλης Πάφου και της Γεροσκήπου δεν προωθούνται, 
ενώ το υδατικό έργο Έζουσας-Κανναβιούς, που θα βοηθήσει στη συγκράτηση του 

πληθυσμού σε πλείστες κοινότητες της Πάφου, ακόμα συζητείται. 

τέλος, οι αμπελουργοί της επαρχίας αντιμετωπίζουν το φάσμα της πλήρους 

οικονομικής καταστροφής, ενώ το σχέδιο που αφορά την περιοχή του Ακάμα για 
στήριξη των κοινοτήτων της περιοχής βρίσκεται στα σπάργανα. 

Στηλιτεύουμε αυτή τη συμπεριφορά της κυβέρνησης και την καλούμε να αντι

ληφΟεί ότι η δυσμενής αυτή μεταχείριση αποτελεί πλήγμα στην αξιοπιστία της 

αναφορικά με τους ισχυρισμούς της ότι προωθεί μια ισόρροπη πολιτική πεοιφε

ρειακής ανάπτυξης. 
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Κύριε Πρόεδρε, η συνολική μας θέση απέναντι στη γενική πολιτική της κυβέρ

νησης δε μας επιτρέπει να συμπορευθούμε. Δεν είναι στόχος μας ο μηδενισμός. Και 

θα ήθελα να αναφέρω στα θετικά της κυβέρνησης, παρά τις επιμέρους αδυναμίες 

αυτών των μέτρων, το Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών, την κοινωνική σύνταξη, τη 

διαγραφή προσφυγικών χρεών και ορισμένα μέτρα για τη γεωργία με σκοπό την 

ανακούφιση από θεομηνίες και άλλους δυσμενείς παράγοντες. 

Εμείς, ωστόσο, του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ πιστεύουμε σε μια άλλη 

πολιτική, που θα εξυπηρετεί πρώτιστα τα συμφέροντα της κοινωνικής πλειοψηφίας 

των εργαζομένων, Οα οικοδομεί ένα κράτος πρόνοιας και ίσων ευκαιριών και ακόμα 

με έμπνευση και φαντασία θα αξιοποιεί. τις τεράστιες δυνατότητες του λαού μας. 

Σε αυτή την πορεία θα επιμείνουμε να ανοίξει ο δρόμος για μια εθνική 

αναπτυξιακή στρατηγική που θα υπηρετεί σωστά το λαό και τον τόπο, Οα δημιουργεί 

προ'\.!ποΟέσεις ενίσχυσης του αγώνα του λαού μας κω Οα θέτει τα Οεμέλια για τον 

εκσυγχρονισμό της κοινωνίας μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θάσος Σοφοκλέους. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι πια κανόνας, όταν συζητούμε τους προ'\.!πολογισμούς του κράτους, να 

συζητούμε και το εθνικό θέμα, καθώς και την όλη πολιτική του κράτους, πιο πολύ 

στο επίπεδο των αρχηγών των κομμάτων. Έχουν λεχθεί πολλά. Εκείνο που όλοι 
μας νιώθουμε να μας απασχολεί είναι η συνεχιζόμενη κατοχή της μισής μας 

πατρίδας και η έλλειψη προοπτικής για τη λύση του εθνικού μας προβλήματος. 

Συζητούμε λοιπόν τους προϋπολογισμούς για το 1996 κάτω από τραγικές 
συνθήκες, σε μια πατρίδα μοιρασμένη από τον Τούρκο κατακτητή. Πιστεύω πως οι 
ευΟύνες μας είναι πολύ μεγάλες, γι' αυτό και χρειαζόμαστε όραμα, πίστη και 

απόφαση για Ουσίες και αγώνα για την ελευθέρωση της πατρίδας μας. Και μας 
χρειάζεται ακόμα ενότητα, ομοψυχία και ενιαία πολιτική βούληση. 

Δε θα ασχοληθώ με όλο το φάσμα των προϋπολογισμών. Θα καταπιαστώ 
βασικά με τα Οέματα της παιδείας. Όπως είναι παγκόσμια παραδεδεγμένο, η 
παιδεία είναι ο ακρογωνιαίος λίθος που στηρίζει την κοινωνία. Διαμέσου των 

αιώνων ο ελληνισμός κατόρθωσε να επιζήσει και να δημιουργήσει, γιατί πάντοτε 
βασίστηκε στο ανθρώπινο δυναμικό. Είναι με βάση το ανθρώπινο δυναμικό που ο 

ελληνισμός της Κύπρου κατόρθωσε να κρατηθεί και να επιβιώσει διαμέσου των 
αιώνων. Είναι τα γράμματα και η εκπαίδευση που στήριξαν για αιώνες το λαό μας. 
ώστε να κρατηθεί στις ρίζες του και να διατηρήσει τα ήθη και τα έθιμά του. 

Επομένως σήμερα, κατά μείζονα λόγο, που έχουμε να παλέψουμε με τους 
Αττίλες, χρειάζεται ανθρώπινο δυναμικό με ψυχική δύναμη και αντοχή. Γι' αυτό 
και υποστηρίζουμε μια ενιαία υπερκομματική ελληνοκεντρική εκπαιδευτική πολι
τική μακριά από τον μικροκομματισμό, που να έχει στενούς δεσμούς με την αντί
στοιχη εκπαίδευση στην Ελλάδα. ώστε να διατηρείται η ελληνικότητα της εκπαί
δευσής μας και η προσήλωσή της στα στοιχεία που συνθέτουν την εθνική μας 
ταυτότητα: τη γλώσσα, την ιστορία, τον πολιτισμό και την παράδοσή μας. Υποστη-
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ρίζουμε μια παιδεία που να προσφέρει ίσες εκπαιδευτικές ευκαιρίες σε όλους και σε 
όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης με στόχο πάντοτε να διαπλάθει πολtτες με 
εθνική, ελληνική συνείδηση, ελεύθερους και δημοκρατικούς, ικανούς να βιώνουν τις 

aνθρωπιστικές αξίες και να σέβονται την αξιοπρέπεια των συνανθρώπων τους με 
πνεύμα αλληλοκατανόησης και αλληλοσεβασμού. 

Παράλληλα πρέπει η παιδεία μας να δίνει τη δυνατότητα στους αποφοίτους 

της μέσης και της τεχνικής εκπαίδευσης, όπως και στους πτυχιούχους της ανώτερης 

και ανώτατης εκπαίδευσης, να συναγωνίζονται σε διεθνή επl.πεδα και να συμβάλ
λουν θετικά και ενεργά στην επιστημονική, οικονομική, τεχνολογική, κοινωνική και 
πολιτιστική ζωή, ώστε να μπορέσουμε να φτάσουμε στα επl.πεδα της ενωμένης 

Ευρώπης. 

Υποστηρίζουμε ότι χρειάζεται συνεχής ανανέωση και αναβάθμιση της ποιό
τητας και των μεθόδων της εκπαίδευσης. Πιστεύουμε ότι είναι ωφέλιμο να γίνει 

σταδιακή επέκταση της προδημοτικής εκπαίδευσης προς τα κάτω, γιατί Οεωρούμε 
απαραίτητο να εκμηδενιστεί η απόσταση μεταξύ δημοτικού και γυμνασίου. Πρέπει 
μεταξύ αυτών των δυο βαθμίδων να υπάρχει ενότητα, συνέχεια και συνέπεια και όχι 

χάσμα. Είναι απαραίτητο ο νέος μετά από εννεαετή φοίτηση να είναι ικανός να 

ανταποκριθεί στις εκπαιδευτικές απαιτήσεις της εκπαιδευτικής κατεύθυνσης που θα 
επιλέξει ή, στην περίπτωση που θα διακόψει τη φοίτησή του, να μπορεί να ενταχθεί 
δημιουργικά στην κοινωνία. 

Όσον αφορά τη λ υκειακή εκπαίδευση, πιστεύουμε ότι πρέπει σταδιακά να 

ενοποιηθεί, ώστε λύκειο και τεχνική να αποτελούν έναν ενιαίο φορέα, πράγμα που 

Οα ενισχύσει την κοινωνική συνοχή και την κοινωνική δημοκρατία. Μέσα στα 

πλαίσια αυτά πρέπει να παρακολουθήσουμε την εφαρμογή του ενιαίου λυκείου, 
ώστε εξελικτικά να πάρει τη σωστή του πορεία. Με ικανοποίηση είδαμε τη 
λειτουργία του ενιαίου λυκείου και την εμπιστοσύνη που έδειξε ο κόσμος μας στο 
θεσμό αυτό. 

Όπως με ευχαρίστηση πληροφορούμαστε, μέσα στα πλαίσια της προετοιμα

σίας για ένταξή μας στην Ενωμένη Ευρώπη, το Υπουργείο Παιδείας έχει εισαγάγει 

στα λύκεια και τη διδασκαλία οχτώ συνολικά ξένων γλωσσών. 

Παράλληλα προβάλλει αδήριτη η ανάγκη να ενισχυθεί η αξιοπιστία του εκπαι

δευτικού μας συστήματος και του απολυτηρίου μας. Γι' αυτό, πρέπει ο θεσμός των 
ενιαίων απολυτήριων εξετάσεων και ο θεσμός των εισαγωγικών εξετάσεων να 
τύχουν προσεκτικής μελέτης. 

Ένας σημαντικός τομέας που θα πρέπει να τύχει προσοχής είναι και το 

σύστημα μαθητείας. Ένθερμα υποστηρίζουμε την αναδιοργάνωση και την επέκταση 

του θεσμού με τη λειτουργία μιας σχολής μαθητείας σε κάθε πόλη υπό την ευθύνη 

του Υπουργείου Παιδείας. 

Η τριτοβάθμια εκπαίδευση, δημόσια και ιδιωτική, αναπτύχθηκε, όπως είναι 
γνωστό, τα τελευταία χρόνια και έχει λίγη ζωή, ώστε να μην μπορεί ακόμα κανείς να 

βγάλει τα συμπεράσματά του. 

Πιστεύουμε απόλυτα στην πολύπλευρη και πολυσήμαντη αποστολή του Πανε

πιστημίου Κύπρου και αναμένουμε ότι το Πανεπιστήμιο θα καταστεί ένας δυνα
μικός παράγοντας για την επιστημονική, πνευματική, κοινωνική, πολιτική και ιδιαί

τερα την εθνική πρόοδο και σταθερότητα. Θέλουμε οι νέοι μας μέσα στην ενωμένη 
Ευρώπη, όπου, όπως πιστεύουμε, θα ενταχθούμε σύντομα, να είναι φορείς και 

ι ι ,, 
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εκφραστές της παιδείας, της γλώσσας και τον πολιτισμού μας. Δίνουμε ιδιαίτερη 
σημασία ειδικά στο Τμήμα Επιστημών της Αγωγής. Ο ρόλος τον είναι πολύσημα

ντικός, γιατί αυτό είναι που θα προετοιμάσει τους εκπαιδευτικούς που θα αναλά
βουν να διδάξουν τους νέους μας. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός αναγνωρίζει την προσφορά των ιδιωτικών ιδρυ

μάτων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Πρέπει όμως η πολιτεία να ελέγχει και να αξιο
λογεί το έργο τους. Χρειάζεται οπωσδήποτε νομικό πλαίσιο για την αξιολόγηση και 
την αναγνώριση των διπλωμάτων τους. 

Το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο επιτελεί ένα αξιόλογο έργο όσον αφορά την ενδο

ϋπηρεσιακή επιμόρφωση, την παιδαγωγική κατάρτιση, την έρευνα και την εκπαιδευ

τική τεχνολογία. Πιστεύουμε ότι σύντομα πρέπει να αναλάβει και την προϋπηρε

σιακή κατάρτιση των καθηγητών. Το Τμήμα Ανάπτυξης Προγραμμάτων και η 
συγγραφή βιβλίων ίσως θα έπρεπε να υπάγονται στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. 

Πληροφορούμαστε ότι υπήρξαν περιπτώσεις που η συγγραφή ενός βιβλίου στοίχισε 

πολλές χιλιάδες λίρες στο δημόσιο, γιατί για χρόνια κάποιοι εκπαιδευτικοί ήταν 

αποσπασμένοι για το σκοπό αυτό. Πληροφορούμαστε ακόμα ότι πολλά συγγράμ
ματα αλλάζουν από χρόνο σε χρόνο χωρίς ουσιαστικές αλλαγές, πράγμα που 

ανεβάζει τα έξοδα χωρίς να προσφέρει κάτι το ουσιαστικό. 

Ένας θεσμός που τον θεωρούμε απαραίτητο και πολύ εποικοδομητικό είναι ο 
θεσμός των σχολικών εφορειών. Οι σχολικές εφορείες αποτελούν την έκφραση τον 

ενδιαφέροντος και της συμμετοχής της κοινότητας στα θέματα της παιδείας. 

Πιστεύουμε πως ο θεσμός αυτός θα λειτουργήσει καλύτερα, αν ο κάθε δήμος ή 
ακόμα και κάθε κοινότητα έχει τη δική της σχολική εφορεία. 

Στον πολιτιστικό τομέα χρειάζεται ενίσχυση των πολιτιστικών υπηρεσιών. 
Πρέπει να γίνουν έργα υποδομής. Με ικανοποίηση παρακολουθούμε τις δραστηριό
τητες της Κρατικής Ορχήστρας Δωματίου και της Κρατικής Ορχήστρας Νέων. Ήδη 
έχει προσληφθεί ο μαέστρος Άγις Ιωαννίδης και αποσπάστηκαν καθηγητές της 

μουσικής από τη μέση εκπαίδευση για την καλύτερη λειτουργία τους. 

Στον τομέα των τεχνών δίνουμε ιδιαίτερη σημασία, γιατί αναμφισβήτητα 

συμβάλλει στη μόρφωση και στην καλλιέργεια τον ατόμου και βοηθά στην πνευμα
τική ανέλιξη. Υπερθεματίζουμε για την τακτική του Υπουργείον Παιδείας και 

Πολιτισμού να αγοράζει έργα Κυπρίων καλλιτεχνών. Υποστηρίζουμε τη διοργά
νωση εκθέσεων και τη συμμετοχή σε αυτές, όπως και την οργάνωση γενικότερα εκδη

λώσεων. 

Το Συμβούλιο Ιστορικής Μνήμης επιτέλεσε και επιτελεί σημαντικό έργο για τη 

συντήρηση των ιστορικών χώρων και τη δημιουργία μνημείων. Οργάνωσε εκδηλώ
σεις πολιτιστικές και εθνικές. Προώθησε την κτιριακή επέκταση του Μουσείου 
Αγώνος μαζί. με τον Προκαθήμενο της Εκκλησίας της Κύπρου, τον Αρχιεπίσκοπο 

Χρυσόστομο. Αναστήλωσε κρησφύγετα και συντήρησε ιστορικούς χώρους. 

Ανεγείρει μνημείο ηρώων στο Λιοπέτρι. Οργάνωσε την πλωτή έκθεση κειμηλίων του 

αγώνα της ΕΟΚΑ. 

Με λύπη ακούσαμε από τον εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ ότι δεν ψηφίζει τους προϋ
πολογισμούς του Συμβουλίου Ιστορικής Μνήμης της ΕΟΚΑ. Δυστυχώς διαπιστώ

νουμε και πάλι τη μεγάλη δυσκολία του ΑΚΕΛ να aπαγκιστρωθεί. από το σύνδρομο 
της ενοχής της μεγάλης απουσίας του από τον απελευθερωτικό αγώνα του 

κυπριακού λαού. Δε θα μπορέσει ποτέ το ΑΚΕΛ να αρθεί στο ύψος των περιστά-

ι .• 

, 
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σεων. Τους ενοχλεί να διατηροvνται ζωντανές οι μνήμες της ΕΟΚΑ. Τους ενοχλεί 

ακόμα και η απλή αναφορά στο μεγαλείο εκείνου του αγώνα της ΕΟΚΑ, που η τότε 

ηγεσία του ΑΚΕΛ πρόδωσε. Χρειάζονται πολλή αποτοξίνωση. Χρειάζονται 

θάρρος, για να νικήσουν το σ'\ίνδρομο της ενοχής. Θέλουν να δουν τους αγωνιστές 

να πεθαίνουν στην ψάθα, όσοι απέμειναν, γιατί αρκετοί έχουν πεθάνει ήδη εγκατα
λειμμένοι. 

Προκαλώ το ΑΚΕΛ. Το προκαλώ και τους προσκαλώ νά 'ρθουν και να περά
σουν μόνο μια βραδιά στις σπηλιές της ΕΟΚΑ, στα βουνά των σπηλιών και του 
Τροόδους με τις ίδιες συνθήκες και με τα ίδια μέσα που περνοvσαν οι αγωνιστές της 
ΕΟΚΑ. Τους προκαλώ και τους προσκαλώ να περάσουν μια ν'\ίχτα στα κελιά των 

μελλοθανάτων και του διαμερίσματος εφτά, όπως και στο μπλοκ της αγχόνης. Και 

τότε, τότε ας μιλο'\ίν! 

Ισχυρίστηκε ο κ. Χρίστου ότι υπάρχουν κι άλλοι αγωνιστές, που δεν έτυχαν 

καμιάς προσοχής. Μα, κι αν αυτό είναι αληθές, δε νομίζουμε ότι δικαιολογεί τη 

στάση τους έναντι των αγωνιστών της ελευθερίας. 

Στον τομέα των γραμμάτων καθιερώθηκε ο θεσμός των aριστείων γραμμάτων, 
ώστε κάθε χρόνο να βραβεvεται ένας εκπρόσωπος του χώρου των γραμμάτων, ένας 
των εικαστικών τεχνών και ένας της μουσικής. Με ικανοποίηση οργανώθηκε και 
φέτος από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμοv σε συνεργασία με το Δήμο 
Λευκωσίας το φεστιβάλ "Τα Κvπρια". Στις εκδηλώσεις αυτές έλαβαν μέρος ελλη

νικά και ξένα συγκροτήματα με επιτυχία. 

Όλοι ανεξαίρετα ζητοvμε από την κυβέρνηση να ξοδεvει για την αντιμετώπιση 

πολλών προβλημάτων και για την καλυτέρευση των συνθηκών λειτουργίας πολλών 
τμημάτων και τάξεων. Την ίδια όμως στιγμή ασκούμε κριτική και κάνουμε επίθεση, 

γιατί αυξάνεται το δημοσιονομικό έλλειμμα και γιατί η κυβέρνηση επιβάλλει φορο

λογίες. Και βλέπει κανείς μια ειρωνεία με τη ρήση "μια στο καρφί και μια στο 

πέταλο". Δυστυχώς, τα μεγάλα ποσά που το κράτος ξοδεύει για την άμυνα δυσκο

λεύουν το έργο της κυβέρνησης. Επίσης, η αντιμετώπιση των πολλαπλών προβλη

μάτων του προσφυγικοv μας κόσμου και πολλές άλλες προτεραιότητες δυσκολεύουν 
το αναπτυξιακό πρόγραμμα της κυβέρνησης. 

Δυστυχώς πρέπει και αυτό να λεχθεί: Πολλές υπηρεσίες διασπαθίζουν το 
δημόσιο χρήμα και σε πολλές περιπτώσεις γίνονται και καταχρήσεις. Γι' αυτό, 

έχουμε υποχρέωση να χειριζόμαστε τα δημόσια χρήματα με σύνεση και φειδώ. Να 

ιεραρχοvμε τις ανάγκες μας και να κάνουμε τις απαραίτητες μελέτες πριν από την 

εκτέλεση οποιουδήποτε έργου. 

Θεωροvμε δίκαιο να συγχαρούμε την κυβέρνηση για τη φροντίδα του Υπουρ

γείου Παιδείας και τη γενναιόδωρη αντιμετώπιση των πολλαπλών προβλημάτων του 
Πανεπιστημίου. Όπως και άλλοτε τόνισα, η δημιουργία του Πανεπιστημίου έγινε 

βεβιασμένα, χωρίς υποδομή, ιδιαίτερα στεγαστική. Αυτό είχε και έχει επιπτώσεις 

μέχρι και σήμερα. Το στεγαστικό πρόβλημα είναι το πιο σοβαρό. Είναι όμως εις 

πίστιν της κυβέρνησης και του Υπουργείου Παιδείας το ότι προσωρινά έχουν 

επιλvσει αυτό το πρόβλημα με την αγορά δυο σημαντικών ακινήτων, του κολεγίου 
ΑΜΕΡΙΚΑΝΟΣ και της πολυκατοικίας έξω από το χώρο της Παιδαγωγικής Ακαδη
μίας, όπου στεγάζεται το Πανεπιστήμιο. Ελπίζω και εύχομαι σvντομα να προω
θηθεί η τελική στέγαση του Πανεπιστημίου στο χώρο της Αθαλάσσας. Ελπίζω και 
εvχομαι το όνειρο της πανεπιστημιοvπολης να γίνει πραγματικότητα, ώστε όλα τα 

προβλήματα στέγασης του Πανεπιστημίου και των φοιτητών μας να λυθούν. 
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Κύριε Πρόεδρε, ο ΔημοκρατLκός Συναγερμός θα ψηφίσει τους προUπολογι

σμούς του κράτους. 

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή μας και την υποστή

ριξή μας στο θεσμό και το έργο του Επιτρόπου Διοικήσεως. ΕLχα την ευκαιρία να 

συνεργαστώ μαζί του αρκετό χρόνο ως Μέλος της Επιτροπής Θεσμών και Αξιών 

αντικαθιστώντας τον Πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού, τον κ. Μάτση. 

Παρακολούθησα με ιδιαίτερο ενδιαφέρον τις ενέργειές του και τις προσπάθειες που 

καταβάλλει για την αντιμετώπιση των πλείστων περιπτώσεων που φτάνουν κοντά 

του. Μελέτησα με προσοχή τις πολυάριθμες περιπτώσεις που το γραφείο του αντι

μετώπισε και ανεπιφύλακτα εκφράζω την ευαρέσκεια και την ικανοποίησή μας. Τις 

χειρίστηκε υπεύθυνα και κατέβαλε κάθε δυνατή προσπάθεια για τη διερεύνηση παρα

πόνων εναντίον κάθε υπηρεσίας και κάθε λειτουργού που ασκεί εκτελεστική ή διοι

κητική εξουσία. Ενημέρωνε ανελλιπώς με μηνιαία συνοπτικά σημειώματα την 

Επιτροπή Θεσμών και Αξιών για όλα τα θέματα που απασχολούσαν το γραφείο του. 

Με ικανοποίηση διαπιστώνουμε ότι ο Οεσμός του Επιτρόπου Διοικήσεως 

γίνεται ολοένα και περισσότερο γνωστός στο κοινό και εδραιώνεται στη συνείδηση 

του λαού μας. Χαιρετίζουμε με ικανοποίηση την ανάπτυξη των σχέσεων του 

Επιτρόπου με τα αντίστοιχα γραφεία Ombudsmen του εξωτερικού και την απόφαση 
του Συμβουλίου της Ευριi>πης να συγκαλέσει στην Κύπρο την Πέμπτη Διάσκεψη 

Στρογγυλής Τράπεζας τον Ιούνιο του 1996 με τη συμμετοχή των Ευρωπαίων 

Ombudsmen. 

Με λύπη παρακολουΟούμε τα όσα συμβαίνουν στην αστυνομία. Το φαινόμενο 

δεν είναι σε κανέναν ευχάριστο. Και θα είμαι πολύ δυστυχής, αν πράγματι υπάρ

χουν αστυνομικά όργανα που ενέχονται σε πράξεις εγκληματικές. Πρέπει όμως να 

πούμε καθαρά πως αυτή είναι η κληρονομιά που βρήκε ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός. Γιατί. αν υπάρχει διαφθορά, αυτή δεν έγινε τα τελευταία δύομισι χρόνια. 

Και, αν δεν μπορέσαμε ακόμα να ξεκαθαρίσουμε τα πράγματα, είναι γιατί θέλαμε 

και θέλουμε να μην παραβιάσουμε τις δημοκρατικές διαδικασίες. Όμως να είστε 
βέβαιοι ότι θα ξεκαθαρίσουμε τα πράγματα και ο κάθε κατεργάρης θα επιστQέψει 

στο σπίτι του. 

Η κλοπή των όπλων από την Εθνική Φρουρά είναι απαράδεκτη και μας έχει 

αναστατώσει. Καλούμε την κυβέρνηση να αναλογιστεί τις συνέπειες και να επιβάλει 
την τάξη στους κόλπους της Εθνικής Φρουράς. Δεν επιτρέπεται κάθε τόσο να 

συλλαμβάνονται ή και να εκτελούνται εθνοφρουροί μας στην πράσινη γραμμή. Δεν 

επιτρέπεται οι νέοι μας, στους οποίους σκεφτόμαστε να δώσουμε δικαίωμα ψήφου 

στα δεκαοχτώ, να κοιμούνται στα φυλάκια και να τους πιάνουν στα πράσα οι εχθροί 

μας. 

Θα αγγίξω το θέμα του ρουσφετιού. Εκείνο που έχω να υπογραμμίσω είναι 

ότι ο Δημοκρατικός Συναγεομός πήρε την εξουσία μόλις ποιν από δυόμισι χρόνια. 

Κι ακόμα να υπογραμμίσω και να υπενθυμίσω ότι τόσο η Επιτροπή Δημόσιας 

Υπηρεσίας όσο και η Επιτοοπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας δεν ελέγχονται από το 

Δημοκρατικό Συναγερμό, και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Κι ακόμα θέλω να πω ότι 

ο Δημοκρατικός Συναγερμός, και να θέλει να ικανοποιήσει το 35% και πλέον των 
οπαδών του που για δεκάδες χρόνια αδικούνται, δεν μπορεί να το πράξει, γιατί όλες 

οι υπηρεσίες ελέγχονται από άλλους. Και αυτό το ξέοετε πολύ καλά. 
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Αυτά δεν τα λέω γιατί υπερασπίζω το θεσμό του ρουσφετιού. Διαφωνούμε 
κάθετα με το ρουσφέτι. Υπερασπίζω όμως την απονομή δικαιοσύνης σε αυτούς που 

αδικούνται για χρόνια. Και ρουσφέτι είναι να προσλαμβάνεις κάποιον που δεν το 

αξίζει και που δεν το δικαιούται σε βάρος άλλων που έχουν προτεραιότητα. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, κάνω έκκληση σε όλους για ομοψυχία και 

εθνική συμφιλιωση με στόχο να σώσουμε την πατρίδα μας. Θέλω από αυτό το βήμα, 
που είναι στημένο με τα δάκρυα και το αίμα του λαού μας, να στείλω ένα μήνυμα 

προς τον αγωνιζόμενο λαό μας: Ότι εμείς, αγαπητέ Τάκη Χατζηδημητρίου, δεν 

ξεγράφουμε πατρίδες και δε διαθέτουμε πολιτική βούληση υποταγής στις ορέξεις 

της Άγκυρας και του Ντενκτάς. Εμείς διαθέτουμε μία και μοναδική βούληση, τη 

βούληση να αγωνωτούμε με όλες μας τις δυνάμεις, για να επιστρέψουμε στις πατρο

γονικές μας εστίες και να ξαναδιαφεντεύσουμε τους τόπους μας. Να αγωνιστούμε, 

για να επικρατήσουν οι αρχές του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων ΕΟνών, οι 
αρχές του δικαίου και τα ανθρώπινα δικαιώματα για ολόκληρο τον κυπριακό λαό 

και σε ολόκληρο το νησt. Υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι, ενότητα σκοπού και ο 

σκοπός είναι ένας, μοναδικός και αναλλοίωτος: η σωτηρία της πατρίδας μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Δώρος Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος, κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι της 

δημόσιας υπηρεσίας που μας τιμάτε σήμερα, όπως και χτες, με την παρουσία σας -
χαιρετίζω και τη συνεχή παρουσία των εκπροσώπων του τύπου και είμαι βέβαιος ότι 

θα συνεχίσουν να δίνουν αντικειμενική κάλυψη των όσων αναφέρονται από αυτό 

εδώ το βήμα. 

Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά νιώθω πολύ στενοχωρημένος που ένας προδότης 

διαδέχεται στο βήμα έναν αγωνιστή χωρίς εισαγωγικά. Ανήκω, και το καυχιέμαι, 

στη μεγάλη εκείνη παράταξη του λα"ίκού κινήματος που ονομάζεται ΑΚΕΛ. Μόλις 

προ ολίγου ακούσαμε τον έντιμο συνάδελφο κ. Σοφοκλέους, κατά την έναρξη της 

ομιλtας του, συλλήβδην να μας χαρακτηρίζει προδότες, ενώ στο τέλος κάλεσε σε 

πάνδημο αγώνα όλους, συμπεριλαμβανομένων και των "προδοτών", αντιλαμβά
νομαι, του ΑΚΕΛ. Υπάρχει μια τεράστια διαφορά. Και λυπούμαι που κάνω αυτή 

την εκτροπή από το Οέμα ή από τα θέματα με τα οποία Οα ήθελα να ασχοληθώ, αλλά 
νομίζω ότι δε ζούμε σε χώρα που κατοικείται από κάφρους και, επειδή και μνήμη 

διαθέτουμε και Οέληση έχουμε αποδείξει ότι έχουμε, Οα ήΟελα με λίγα λόγια να κάνω 

μια αναφορά σε αυτό το ψυχροπολεμικό κάλεσμα που έκανε προ ολίγου ο αγωνι

στής της ΕΟΚΑ κ. Σοφοκλέους. 

Κατ' εμάς. αγωνιστής είναι ένας: ο αδούλωτος κυπριακός λαός, ο οποίος 

αποδεδειγμένα δεν είχε ανεχτεί στην ιστορία του καμιά κατοχή. Κατ' εμάς, ο εθνικο

απελευθερωτικός αγώνας ενάντια στον εγγλέζικο ιμπεριαλισμό ούτε άρχισε το 1955 
ούτε τέλειωσε το 1959. Άρχισε από την ημέρα που ήρθαν απρόσκλητοι από τον 

κυπριακό λαό οι Άγγλοι αποικιοκράτες, κορυφώθηκε την περίοδο του 1931 με τα 
γνωστά Οκτωβριανά, τα οποία εμείς δε λησμονούμε, και συνεχίστηκε η κορύφωσή 

του με μια επέτειο που προχτές κάποιοι αγωνιστές χωρίς εισαγωγικά ή και με εισα

γωγικά τιμούσαν. Αναφέρομαι στην επέτειο του ενωτικού δημοψηφίσματος. Συνέ-
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χισε ο κυπριακός λαός να αγωνίζεται με τη συμμετοχή του στους καθημερινούς 

λα"ίκούς αντιαποικιακούς αγώνες και ο αγώνας κορυφώθηκε κατά την περίοδο του 

1955-59 παίρνοντας και μια άλλη μορφή, την ένοπλη μορφή. 

Το ΑΚΕΛ τιμά τον εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα, τον aσταμάτητο εθνικοαπε

λευθερωτικό αγώνα του κυπριακού λαού, συμπεριλαμβανομένου οπωσδήποτε και 
του ένοπλου εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ και των αγωνιστών της, 

παρόλο που διαφώνησε έντιμα, και το εtπε, με τη μορφή του αγώνα, δηλαδή με την 

ένοπλη πάλη. Και πιστεύω ότι ουδείς ορθά σκεπτόμενος σήμερα αμφιβάλλει για την 

ορθότητα εκείνης της διαφωνίας του ΑΚΕΛ αναφορικά με τη σκοπιμότητα ή την 

αναγκαιότητα της ένοπλης μορφής της πάλης. 

Ταυτόχρονα το ΑΚΕΛ καταδίκασε, καταδικάζει και θα συνεχίσει να καταδι

κάζει τις δολοφονίες πολιτικών αντιπάλων της δεξιάς κατά τη διάρκεια του εθνικο
απελευΟερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ με τη δήθεν, τη χωρίς απόδειξη ρετσινιά του 

προδότη. Και θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε για τη δικαίωση της μνήμης εκείνων 

των αδικοσκοτωμένων Ελλήνων Κυπρίων από αδίστακτους τότε εγκληματίες δολο

φόνους που τους δολοφόνησαν στιγματίζοντάς τους ως προδότες. Άλλο το ένα, 

άλλο το άλλο. 

Έχουμε την τιμή ταυτόχρονα να μην ανήκουμε σ' εκεi.νη την άλλη την ομάδα 

που κάποιοι θέλουν να ξεχνούν, που φέρει το όνομα αρχικά της πρώτης ΕΟΚΑ, 

αλλά συνέχισε και με το δεύτερη, τη γνωστή ΕΟΚΑ Β'. Αν κάποιοι αγωνιστές της 

πρώτης ΕΟΚΑ συνέχισαν να "αγωνίζονται" και μέσα στη δεύτερη, την ΕΟΚΑ Β', και 

σήμερα Οέλουν να προκαλέσουν σύγχυση μεταξύ της πρώτης και της δεύτερης, εμείς 

λέμε: Όχι, η ΕΟΚΑ Β' ήταν εγκληματική. Αγωνιστές σε αυτή την παράταξη δεν 

αναγνωρίζουμε. Αυτούς όλα τα κόμματα, συμπεριλαμβανομένου του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, όλες οι παρατάξεις και ο σημερινός Πρόεδρος της Κυπριακής Δημο

κρατίας τους έχουν καταδικάσει ως προδότες. Κατ' εμάς, σύγχρονοι προδότες με 

βούλα συνεχίζουν να υπάρχουν. Είναι οι αμετανόητοι εκείνοι εγκληματίες που 

πρόδωσαν την Κύπρο, που κατέστρεψαν την Κύπρο, που έφεραν τον Αττίλα, ο 

οποίος Αττίλας συνεχίζει να παραμένει στην Κύπρο. 

Και θα ήΟελα να τονίσω ότι ο αγωνιστής ουδέποτε αναφέρει για τον εαυτό του 

"εγώ είμαι ο αγωνιστής", όπως γίνεται συνήθως τελευταίως. Ακόμα κι αν ο αγωνι

στής πεθάνει στην ψάθα, δε θα είναι ο μόνος αγωνωτής που θα έχει πεθάνει στην 

ιστορία στην ψάθα. Συνήθως οι αγωνιστές πεθαίνουν στην ψάθα χωρίς να εκφρά

ζουν ζώντας το παράπονό τους . Και δεν πιστεύω κανένας εξ ημών και εξ υμών 

αγωνιστής να διεκδικεί δάφνες για το αίμα που έχυσε, για τη φυλακή, για τους βασα

νισμούς, για τις δολοφονικές απόπειρες που υπέστη, για την καταδίωξή του στο 

διάστημα του χουντοφασιστικού πραξικοπήματος ή και πριν ή για την ένοπλη aντί

στασή του ενάντια στο φασωμό ούτε να διεκδικεί αμοιβές άλλες πλην των ηθικών 

αμοιβών. Και οι αγωνιστές ούτε κι αυτές διεκδικούν. Τους τις δίνει η ιστορία και 

έκαστος ή έχει κριθεί ή θα κριθεί. 

Οπωσδήποτε το ΑΚΕΛ προδοτικό είναι, κατά την εκτίμησή μας, μόνο στους 

εγκεφάλους εκείνων που βαρύνονται με την πραγματική προδοσία των σύγχρονων 

χρόνων, με το πραξικόπημα ενάντια στη δημοκρατία, με το φασισμό και με την 

πρόσκληση προς τον Αττίλα να έρθει στην πατρίδα μας. 

. . ' 
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Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος στο υπόλοιπο διάστημα εξ ανάγκης. Θα 
ήθελα να φέρω σε γνώση του Σώματος κάποιες, κατ' εμένα, aποκαλυπτικές πληρο

φορίες. Έγινε μια κάποια αναφορά χτες από τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο σε 

υπΟψίες του σε σχέση με το θέμα, που έχουν επιβεβαιωθεί, κατ' εμένα, σήμερα από 

μία είδηση που μόλις ήρθε, ότι ο κ. Ρίτσαρντ Χόλμπρουκ φέρεται να έχει δηλώσει 

στους Ελληνοαμερικάνους, στο ελληνοαμερικάνικο λόμπι χτες ότι το 1996 θα είναι 
ο χρόνος λύσης του Κυπριακού. 

Λόγω της συμμετοχής μου στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου 

της Ευρώπης, θέση με την οποία με τίμησε και το κόμμα μου και η Βουλή, έχω συνε

χείς και τακτικές επαφές με καμιά πεντακοσαριά περίπου Βουλευτές και των 

τριάντα επτά χωρών-μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης. Κατά το τελευταίο 

διάστημα του ενάμιση περίπου μi]να, συνεχώς έρχονται πληροφορίες που λένε ότι το 

Κυπριακό έχει συμφωνηθεί να λυθεί. Η επίσημη κυπριακή πλευρά φέρεται, βάσει 

των πληροφοριών, να έχει αποδεχτεί προτάσεις ξένων παραγόντων που δυνατό να 

οδηγήσουν σύντομα, πολύ σύντομα σε λύση του Κυπριακού. 

Αυτά εγώ τα στηρίζω σε αξιόπιστους συναδέλφους Βουλευτές από τη Μεγάλη 

Βρετανία, από την Ιρλανδία, από την Ολλανδία, από την Αυστρία, από τη 

Φινλανδία, σε Βουλευτές που ανήκουν σε διαφορετικά Κοινοβούλια, που ανήκουν 

σε διαφορετικές πολιτικές παρατάξεις, σε Βουλευτές οι οποίοι διάκεινται φιλικά 

στην υπόθεση του κυπριακού λαού, σε Βουλευτές οι οποίοι είναι ουδέτεροι αλλά και 

σε Βουλευτές οι οποίοι είναι εχθροί της κυπριακi]ς μας υπόθεσης . 

Όλες αυτές οι πληροφορίες μιλούν για κάποια προβλήματα γεωγραφικής 

αναπροσαρμογής που απομένουν. Συγκεκριμένα μιλούν για πιθανή απόδοση της 

περιοχής Μόρφου υπό τη διοίκηση της ελληνοκυπριακής κυβέρνησης με κάποιο 

τμήμα συνοικιών της Αμμοχώστου και με εκχώρηση εκείνου του πράγματος που 

συζητείται μεν, αλλά δεν είναι διαπραγματεύσιμο, της κυριαρχίας. 

Εγώ δεν είμαι άμεσος γνώστης, δε γνωρίζω αν αυτά τα πράγματα αληθεύουν, 

αν πράγματι αυτή είναι η πραγματικότητα, αλλά σας κοινοποιώ αυτές τις πληροφο

ρίες που προέρχονται από αξιόπιστους Βουλευτές αρκετών χωρών όλων των παρα

τάξεων, εχθρών και φίλων. Συγκεκριμένα μου έχει λεχθεί ότι συντομότατα ορίζεται 
mediator, μεσολαβητής, από φιλικi] μας χώρα της Ευρώπης, υπό την καθοδήγηση του 
οποίου το Κυπριακό θα οδηγηΟεί σύντομα σε λύση. Αυτά μαζί με όλες τις ντόπιες 
πληροφορίες μάς δίνουν όλες τις τελευταίες κινήσεις στις οποίες έχει ασκηθεί 

κριτική, πιστεύω, από όλα τα κόμματα μαζί με την ομόφωνη απόφαση του Εθνικού 

μας Συμβουλίου ότι δεν εκχωρείται η κυριαρχία. 

Και το κόμμα μου και εγώ είμαστε υπέρ της λύσης, αλλά, αν αληθεύουν όλα 

αυτά, δε θα μιλούμε για πραγματική λύση του Κυπριακού, αλλά θα μιλούμε, 

πιστεύω, για κάποια λύση του Κυπριακού η οποία οπωσδήποτε δε θα εξυπηρετεί τα 

καλώς νοούμενα συμφέροντα του κυπριακού λαού. 

Δεύτερο σημείο αναφοράς για μένα είναι κάποια σχόλια στις ομιλίες του 

κ. Μάτση και του Υπουργού των Οικονομικών, του κ. Χριστοδούλου. Ο κ. Χριστο

δούλου είπε την αλήθεια, όπως και ο κ. Ρολάνδης, τώρα που το βλέπω, για 

κάποιους αριθμούς. Πράγματι είπαν την αλήθεια. Ελέχθη όμως, κατ' εμένα, η μισή 

αλήθεια, αλλά, πάλι κατ' εμένα, η μισή αλήθεια καμιά φορά μπορεί να είναι συνώ

νυμη και της μη αλήθειας, του ψεύδους. Πώς; 
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Η Κύπρος, μας ελέχθη με στόμφο από τον κ. Μάτση και από τον κ. Χριστο

δ9ύλου -πράγμα που επιβεβαίωσε από εξωτερικές πηγές, τους nmes, τον Economist 
ο κ. Ρολάνδης- πληροί τα κριτήρια του Μάαστριχτ. Αλήθεια. Αυτό το οφείλει, 
συνέχισε ο Υπουργός των Οικονομικών, όχι μόνο στην κυβέρνηση αλλά και σε 

ολόκληρο τον κυπριακό λαό. Άλλη αλήθεια. Όμως δεν είναι η φουλ αλήθεια, η 
πλήρης αλήθεια. Η Κύπρος, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, είναι 

γνωστό ότι από την ημερομηνία της υποβολής της αίτησης ένταξης στην ΕυρωπαΊ:κή 

Ένωση πληρούσε τα οικονομικά κριτήρια του Μάαστριχτ. Τα πληρούσε. Αυτό δεν 

είναι φαινόμενο σημερινό, δεν είναι ε.;τίτευγμα της σημερινής κυπριακής κυβέρνησης 
αυτός ο άθλος είναι επίτευγμα των προηγούμενων κυβερνήσεων. Ιδιαίτερα το άλμα, 

όσον αφορά την πλήρωση των κριτηρίων, αφορά την προηγούμενη κυβέρνηση του 

κ. Βασιλείου. 

Αυτά δεν τα λέγω εγώ, ο Βουλευτής του ΑΚΕΛ· αυτά μας τα είπαν το 1992 σε 
προεκλογική περίοδο επί κυβέρνησης Βασιλείου στην επίσημη διακομματική 
αποστολή στις Βρυξέλλες, την έδρα της ενωμένης Ευρώπης, όταν ο Πρόεδρος της 

Βουλής και αρχηγός της αποστολής μας σε συζήτηση με τα ανώτατα στελέχη της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης είπε: 

σας;" 

"Μα, ξέρετε, δεν πάει καλά η οικονομία της Κύπρου τώρα τελευταία!" 

"Πώς δεν πάΕL καλά, κύριε Πρόεδρε! Πόσος είναι ο πληθωρισμός σας;" 

"Άλφα". 

"Μα, είστε καλύτεροι από τη Γερμανία! Πόσο είναι το ποσοστό της ανεργίας 

"Βήτα". 

"Μα, είστε οι καλύτεροι από όλους στην Ευρωπα·ίκή Ένωση! Πόσος είναι ο 

ρυθμός ανάπτυξής σας;" 

"Γάμα". 

"Μα, εσείς είστε μέσα στους πρώτους τρεις της Ευρωπα·ίκής Ένωσης!" 

1992, κάπου Σεπτέμβρης, κάπου Οκτώβρης. 

Αυτός δεν είναι άθλος αυτής της κυβέρνησης. Διότι αυτή η κυβέρνηση μπορεί 
να έλεγε -και το έλεγε, όταν μιλούσε εδώ και ο Πρόεδρος της σημερινής κυβέρνησης
και προεκλογικά και μετεκλογικά ότι παρέλαβε οικονομικό χάος. Δεν παρέλαβε 

όμως οικονομικό χάος παρέλαβε μια εύρωστη οικονομία. Και παρά τις προσπά

Οειές τους και την αντιλα·ίκή τους πολιτική θα παραδώσουν το 1998 μία όχι χαώδη 
και καταστρεμμένη κυπριακή οικονομία, διότι η κυπριακή οικονομία είναι υγιής. 

Το δεύτερο σημείο, όσον αφορά τα οικονομικά, αναφέρεται σε κάποιους αλχη
μωτικούς τρόπους παρουσίασης. Το 1992 εδώ, σε αυτή τη Βουλή, ο σημερινός 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας με μεγάλη εμμονή προσπαθούσε να μας αποδείξει ότι ως 

δημόσιο χρέος πρέπει να λογίζεται το σύνολο του εξωτερικού και του ντόπιου, του 

λεγόμενου -χτες μας το είπαν- ενδοκυβερνητικού ή εσωτερικού χρέους. Άλλως πως, 

λέει, δεν είναι ορθή η εικόνα. Χ τες παρουσιάστηκε ως δημόσιο χρέος μόνο το εξωτε
ρικό χρέος και σωστά έπρεπε να παρουσιαστεί έτσι. Αυτό κρίνεται βάσει των κριτη

ρ(ων της Ευρωπα·ίκής Ένωσης. 

Βάσει εκείνων των αριθμών τότε, η αντιπολίτευση έλεγε ότι ο κάθε Κύπριος 

πολίτης χρωστεί, προτού καν γεννηθεί, f:4.300. Συμφωνούσαμε τότε. Πράγματι, ο 

' . 
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καθένας εξ ημών χρωστούσε !:4.300. Σήμερα, μετά από τρία χρόνια διακυβέρνησης, 
με τη βοήθεια του φίλτατου κ. Κίκη Καζαμία υπολογίσαμε ότι χρωστούμε !:5.250, 
χρωστούμε κάπου ί950 ο καθένας εξ ημών, χωρίς να έχει συμμετοχή παραπάνω. 

Είναι ένας δείκτης. Είναι μια ένδειξη ότι αυξήθηκε το χρέος του καθενός μας. Αυτή 

είναι η αλήθεια των αριθμών. 

Τρίτο σημείο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χριστοδουλίδη, κύριε Χριστοδουλίδη, δεν είναι δική μου άποψη· είναι 
των συναδέλφων σου του ΑΚΕΛ: Επειδή μιλάτε εκ του προχείρου, παρασυρθήκατε 
και μακρηγορείτε ... 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Απολογούμαι. Αν μου δώσετε ένα λεπτό, τελειώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ σας δίνω και πέντε λεπτά, αλλά είναι θέμα να μη φάμε τη μερίδα του 

λέοντος σε βάρος των άλλων. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ. Να τα κάνουμε δυόμισι, για να μην κακοφανίσεις ... Άμα εν' 

τζιαμαί ο κ. Παπαγεωργίου, η κάσια εν' καλή. 

Τρίτο σημείο που ήθελα να σχολιάσω είναι το ενιαίο αμυντικό δόγμα. 
Ευτυχώς μέχρι και σήμερα στη σημερινή συνεδρίαση κανένας δεν έχει κατηγορήσει 

το ΑΚΕΛ για προδοτική στάση, όσον αφορά τις συγκεκριμένες διαφωνίες του 

έναντι του ενιαίου αμυντικού δόγματος. Γι' αυτό, με δυο λόγια Οα υπενθυμίσω ότι 
το ΑΚΕΛ ήταν, είναι και θα παραμείνει υπέρ της ενίσχυσης της αμυντικής θωρά

κισης της Κυπριακής Δημοκρατίας, την οποία θεωρεί έναν εκ των ακρογωνιαίων 
λίθων στον αγώνα για την ορθή ειρηνική πολιηκή λύση του Κυπριακού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και aπολογούμαι προς τους σuνάδελφους του 
ΑΚΕΛ, αν έκλεψα κανένα δευτερόλεπτο από το χρόνο τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δεν είναι δευτερόλεπτα. 

(Γέλια) 

Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΌΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Στον περιορισμένο χρόνο που μου παραχωρήθηκε θα ασχοληθώ με την αγρο
τική πολιτική, τους τομείς του εμπορίου, της βιομηχανίας, του τουρισμού και των 

υπηρεσιών. 

ΓΕΩΡΓΙΚΟΣ ΤΟΜΕΑΣ 

Με την εισβολή οι Τούρκοι έθεσαν υπό κατοχή το 75% της παραγωγικής γης 
του νησιού μας. Έτσι, στις ελεύΟερες περιοχές απέμειναν 205 000 εκτάρια καλλιερ
γήσιμης γης. Από τις 205 000 εκτάρια το 14%, δηλαδή 38 500 εκτάρια, είναι aρδεύ
σιμη γη και το 86%, δηλαδή 164 000 εκτάρια, μη aρδεύσιμη . 
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Ο γεωργικός τομέας συνεισφέρει περίπου το 6,5% στο ακαθάριστο εγχώριο 
προ·(όν, απασχολεί το 12,2% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού και παράγει 
περίπου το 21% των ολικών εγχώριων εξαγωγών. Παρά τη ραγδαία ανάπτυξη 

άλλων τομέων, όπως του τουρισμού και των υπηρεσιών, ο γεωργικός τομέας συνε

χίζει να είναι ένας από τους βασικούς τομείς της οικονομίας. 

ΦΙΛΑΓΡΟτJΚΗ ΠΟΛΙτΙΚΗ 

Η κυβέρνηση αδιαμφισβήτητα εφάρμοσε φιλαγροτική πολιτική. Αντιμετώπισε 

έκτακτα προβλήματα και στήριξε με επιδοτήσεις και άλλα μέτρα κτηνοτρόφους, 

εσπερ~δοκαλλιεργητές, πατατοπαραγωγούς, αμπελουργούς, φιστικοπαραγωγούς, 
ντοματοπαραγωγούς, παραγωγούς κρεμμυδιών κ.ά. Βελτίωσε ουσιαστικά υφιστά

μενα σχέδια και εισήγαγε νέα, που αποσκοπούν στην αναβάθμιση της κρατικής μέρι

μνας προς τον αγρότη, μερικά από τα οποία είναι : 

(α) Αναθεώρηση του θεσμικού πλαισίου της αγροτικής δανειοδότησης. 

(β) Αύξηση της δανειοδότησης προς τους συνδέσμους φρούτων και λαχα

νικών και μείωση του επιτοκίου από 7% σε 4%. 

(γ) Σημαντική βελτίωση του σχεδίου αναδασμού. 

(δ) Επέκταση της γεωργικής ασφαλίσεως και αύξηση της κυβερνητικής χορη

γίας προς τον ΟΓΑ. 

(ε) Απαλλαγή των αγροτικών κοινοτήτων από την οικονομική επιβάρυνση 

για την ταχυδρομική εξυπηρέτηση. 

(στ) 'tναρξη της εφαρμογής του δεκαετούς ενοποιημένου σχεδίου ανάπτυξης 

της κτηνοτροφίας, που θα στοιχίσει t33.000.000. Κύριος στόχος του 

σχεδίου είναι ο εκσυγχρονισμός, η εκμηχάνιση και η χωροταξική και περι

βαλλοντική αναβάθμιση των κτηνοτροφικών μονάδων. Λαμβάνεται 

επίσης πρόνοια για τη μετακίνηση όλων των κτηνοτροφικών μονάδων 

από αστικές και τουριστικές περιοχές και από υπεραστικούς δρόμους. 

(ζ) Εφαρμογή σχεδίου επεξεργασίας και χρήσης των χοιρολυμάτων. 

(η) Ψήφιση του νόμου για την εγγραφή των αγροτικών δρόμων. 

(0) Καθιέρωση της κοινωνικής σύνταξης, που καλύπτει και την αγρότισα, η 

οποία είναι ο στυλοβάτης της αγροτικής οικονομίας. 

ΑΛΛΑ ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΜΕΤΡ Α 

Πέρα όμως από τα όσα έχουν γίνει, θα αναφερθώ περιληπτικά σε επιμέρους 

μέτρα στα οποία αναφέρθηκα και σε άλλες περιπτώσεις, η εφαρμογή των οποίων θα 

συμβάλει στην αναβάθμιση του αγροτικού τομέα, στην αύξηση της συνεισφοράς του 

στο ΑΕΠ και στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των αγροτών μας. 

(α) Η θέσπιση νομοθεσίας για την μακροπρόθεσμη ενοικίαση γεωργικής γης. 

(β) Η δημιουργία οργανισμού αγοράς και πώλησης γης για γεωργικούς 

σκοπούς. 

(γ) Η ρύθμιση θεσμικά της εγκαταλειμμένης γης. 

(δ) Η ενθάρρυνση της δημιουργίας βιώσιμων μονάδων (ομαδικών καλλιερ

γειών που να καλύπτουν την παραγωγή, συσκευασία, εμπορία ή και μετα

ποίηση των γεωργικών προ·ι:όντων). 

•. 

.. . 
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(ε) Η εκπόνηση προγράμματος κατάρτισης των αγροτοπαίδων, έτσι που να 

ενθαρρυνθεί η απασχόλησή τους στο γεωργικό τομέα. 

(στ) Η ενθάρρυνση της δημιουργίας συνδέσμων προστασιας φυτών, κάτι που 

θα συμβάλει στη μείωση του κόστους και στη συλλογική καταπολέμηση 

των φυτικών ασθενειών. 
ι ι 

{ζ) Η δημιουργία των κατάλληλων χώρων στα λιμάνια και τα αεροδρόμια για 

αποτελεσματικό φυτοϋγειονομικό έλεγχο. jι 

(η) Η αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτημάτων που έχει η Κύπρος για 

την παραγωγή εκτός εποχής λαχανικών, λουλουδ~ών και φυτών γλάστρας 

και η ανάπτυξη της καλλιέργειας αρωματικών φυτών. 

(θ) Η αναθεώρηση του υπάρχοντος σχεδίου σανοποίησης, η ενθάρρυνση της 

παραγωγής ειδικών φυτών, όπως των ψυχανθών, και η προσαρμογή της 
πολιτικής μας στα σχέδια της Ευρωπα·cκής Ένωσης με στόχο τη χρηματο-

δότηση από τα κοινοτικά ταμεία. 

(L) Η ενθάρρυνση της χαρουποκαλλιέργειας σε περιοχές που δεν προσφέρο-

νται για άλλες καλλιέργειες. Η Ευρωπα"ι:κή Ένωση ενθαρρύνει τη χαρου-

ποκαλλιέργεια με ψηλές επιδοτήσεις. 

(ια) Με την κατασκευή στις πόλεις αποχετευτικών συστημάτων ομβρίων 

υδάτων θα πρέπει να εξευρεθούν τρόποι αποθήκευσης και αξιοποίησής 

- ... τους. Είναι έγκλημα στην ξηροθερμική Κύπρο να διοχετεύουμε τεράστιες 

ποσότητες νερού στη θάλασσα, ενώ προβαίνουμε στην εγκατάσταση δαπα-

νηρών συστημάτων aφαλάτωσης. 

(ιβ) Η επίσπευση της λήψης απόφασης για τη δημιουργία περιφερειακών 

σφαγείων. 

(ι γ) Η εντατικοποίηση των εργασιών για υλοποίηση του προγράμματος για 

τον αγροτουρισμό. 

(~δ) Η εκπόνηση ολοκληρωμένου σχεδίου αποχετευτικών έργων για την 

ύπαιθρο και ο προγραμματισμός της εκτέλεσής του με οικονομική 

βοήθεια από το κράτος ανάλογη με την οικονομική κατάσταση της κάθε 

κοινότητας. Στις δυσπραγούσες κοινότητες, όπως της νότιας Μαρα-

θάσας, η δαπάνη να καταβάλλεται στο σύνολό της από το κράτος. 

(ιε) Η δημιουργία ικανοποιητικού αριθμού κρατικών νηπιαγωγείων και 

βρεφοκομικών σταθμών στην ύπαιθρο. 

(ιστ) Η παροχή μακροχρόνιου χαμηλότοκου στεγαστικού δανείου σε όλα τα 

νεαρά ζευγάρια που θα εγκατασταθούν στην ύπαιθρο. 

(ιζ) Η εκπόνηση από τους Οργανισμούς Χρηματοδοτήσεως Στέγης και 

Αναπτύξεως Γης ειδικών σχεδίων που θα βοηθήσουν τα νεαρά ζευγάρια 

που ασχολούνται με τη γεωργοκτηνοτροφία να αποκτήσουν τη δική τους 

στέγη στα χωριά. 

' 
(ι η) Η κυβέρνηση οφείλει να εγκύψει με στοργή στο κοινωνικοοικονομικό . 

πρόβλημα που παρουσιάζεται στις άγονες και ζημιογόνες διαδρομές των 

αγροτικών λεωφορείων. 

; 



1128 

ΕΥΡΩΠΑΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΚΑΙ ΓΕΝΙΚΗ ΣΥΜΦΩΝΙΑ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΕΜΠΟΡΙΟΥ 

(GΑΠ) 

Η πορεία προς την Ευρωπα·cκή Ένωση και η ένταξη στην GA Π δε Οα είναι 
aνθόσπαρτες. Δυστυχώς ο χρόνος δε μου επιτρέπεL να αναφερθώ σης δεσμεύσεις 

και σε άλλες λεπτομέρειες. 

Είναι πασιφανές πως η Κύπρος δε θα μπορούσε να αναμένει πρόοδο και 

ανάπτυξη απομονωμένη από τις άλλες χώρες. Ούτε όμως θα μπορέσει να λει τουρ

γήσει αποτελεσματικά σε φιλελεύθερο καθεστώς εμπορίου, χωρίς να επιτύχει τον 

υψηλότερο δυνατό βαθμό ανταγωνιστικότητας των προ·ίόντων που παράγει. 

Αναγκαστικά η Κύπρος έχει ενταχθεί στη διεθνή οικονομική αρένα τσυ έντονου και 

ψυχρού ανταγωνισμού και ο δρόμος αυτός εί. ναι χωρίς επιστροφή. 

ΓΕΝΙΚΟΙ ΠΡΟΣΑΝΑΤΟΛιΣΜΟΙ ΚΑΙ ΣτΟΧΟΙ 

Κυριότερος στόχος πρέπει να είναι η γενική αναδιάρθρωση και αναβάθμιση 

της κυπριακής γεωργίας με την αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτημάτων και 

την αυτοδύναμη και συνεχή ορθολογική ανάπτυξη των διαθέσιμων πόρων, χωρίς να 

παραβλέπεται ο πάγιος στόχος για διατήρηση του φυσικού περιβάλλοντος. Ο 

στόχος αυτός μπορεί να επιτευχθεί σε συνδυασμό με άλλα αγροπολιτικά μέτρα και 

προγράμματα με κύρια επιδίωξη τη βελτίωση των αγροτικών εισοδημάτων και τη 
μεγιστοποίηση της συνεισq-οράς στη γεωργοκτηνοτροq-ική παραγωγή και στην οικο

νομία γενικότερα όχι μόνο των πλήρως αλλά και των μερικώς απασχολουμένων στη 

γεωργία. 

Στα πλαίσια της εναρμόνισης με τα νέα δεδομένα θα πρέπει να επιδιωχΟούν οι 

πιο κάτω επιμέρους στόχοι: 

(α) Η προσαρμογή στους τρόπους που εφαρμόζει η Ευρωπα·ίκή Ένωση 

αναφορικά με την εισοδηματική στήριξη. 

(β) Η αναδιάρθρωση και αναπροσαρμογή των επιδοτήσεων. 

(γ) Ο περαιτέρω συντονισμός μεταξύ των υπηρεσιών που ασχολούνται με τη 

γεωργική έρευνα και τις γεωργικές εφαρμογές. 

(δ) Η αποφυγή της ληστρικής εκμετάλλευσης των περιορισμένων φυσικών 

πόρων και ο προγραμματισμός για εξειδικευμένες καλλιέργειες στην 

κατάλληλη χρονική περίοδο και στις κανονικές ποσότητες με στόχο τη 

μεγάλη ευρωπα·cκή αγορά ή και την επιτόπια αγορά με την υποκατάσταση 

πάνω σε ανταγωνιστική βάση ομοειδών προ·ίόντων που σήμερα εισάγο

νται. 

(ε) Η οργάνωση της εγχώριας αγοράς. Η καθοδήγηση και η ενθάρρυνση των 

παραγωγών για τη δημιουργία περιφερειακών συνδέσμων διάθεσης των 

προ·ίόντων θα συμβάλουν στον καλύτερο προγραμματισμό και Οα περιο

ρίσουν τις τεράστιες διακυμάνσεις των τιμών, που είτε εκμηδενίζουν τα 

γεωργικά εισοδήματα σε περιόδους υπερπροσφοράς είτε ενθαρρύνουν τις 

εισαγωγές γεωργικών προ·ίόντων, όταν η επιτόπια παραγωγή είναι μειω

μένη. Παράλληλα θα επέλθει σημαντική μείωση στη διαφορά μεταξύ των 

τιμών παραγωγού και των λιανικών τιμών. 

Είναι δεδομένο πως η γεωργία δεν μπορεί να επιβιώσει χωρίς στήριξη. Αυτός 

ο κανόνας έγινε κατανοητός τόσο στην Ευρώπη όσο και στις άλλες αναπτυγμένες 
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οικονομίες. Η Ευρωπα·ίκή Ένωση δLαθέτει μεγάλα ποσά για την αναβάθμιση και 

στήριξη της γεωργίας. Μετά την ένταξή μας Οα ωφεληθούμε από τα ταμεία της 

Ευρωπα·ίκής Ένωσης. Τι κάνουμε όμως μέχρι τότε; 

Για να αντιμετωπιστούν οι σοβαρές δονήσεις και τα προβλήματα που προκύ

πτουν από τον ευρωπα·ίκό προσανατολισμό και την ένταξή μας στην GΑΠ, Οα 

πρέπει αμέσως να δημιουργηθούν με εθνικούς πόρους ταμεία στήριξης που να καλύ

πτουν τους ευαίσθητους τομείς της γεωργοκτηνοτροφίας μέχρι την ένταξή μας. 

ΝΕΟ ΔΑΣΜΟΛΟΓΙΟ 

Κατά τη συζήτηση του νέου δασμολογίου από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών είχε τονιστεί πως επιβαλλόταν η ψήφισή του, για να μη βρεθεί η 

Κύπρος εκτός νυμφώνος. Εφόσον όμως δεν παρείχετο ο απαιτούμενος χρόνος για 
διεξοδική εξέταση, η Βουλή θα προέβαινε στην ψήφισή του με την προϋπόθεση ότι 

εντός του Ιανουαρίου Οα υποβάλλονταν εισηγήσεις για τροποποιήσεις. 

Προτού ακόμα εφαρμοστεί το νέο δασμολόγιο, διαφάνηκε πως, εκτός από τα 

είδη για τα οποία εκφράστηκαν επιφυλάξεις, υπάρχουν και αρκετά άλλα. Ως παρά

δειγμα αναφέρω το συμπύκνωμα, υλικό απαραίτητο για την πτηνοτροφία, που μέχρι 

την 31η Δεκεμβρίου ι995 εισαγόταν ατελώς. Από την Ιη Ιανουαρίου 1996 θα επιβα
ρύνεται με ψηλό δασμό ανεβάζοντας την τιμή του από f.270 τον τόνο σε f. ι .300 τον 
τόνο. Είναι πρόδηλο πως, αν η μεγάλη αυτή αύξηση δε διαφοροποιηθεί, θα επιφέρει 

καίριο πλήγμα στην πτηνοτροφία. Σε επαφές που είχα με τον Υπουργό Οικονο

μικών τονίστηκε πως, κατά τη μελέτη του δασμολογίου από τους υπηρεσιακούς, Οα 

διέλαθε της προσοχής τους και έδωσε οδηγίες για την αντιμετώπιση του προβλή
ματος και την κατάΟεση τροποποιητικού νομοσχεδίου. 

Το μέλι, η μελισσοκομία και κατ' επέκταση το φυσικό περιβάλλον αντιμετωπί

ζουν σοβαρό πρόβλημα λόγω ακριβώς του νέου αυτού δασμολογίου. Το θέμα θα 
απασχολήσει κατά προτεραιότητα την Έ.;ιιτροπή Γεωργίας. 

Πιθανόν να υπάρχουν και άλλες περιπτώσεις. Γι' αυτό θα πρέ.;τει τόσο οι 
αρμόδιοι λειτουργοί όσο και οι επηρεαζόμενες τάξεις να μελετήσουν με ιδιαίτερη 

προσοχή το νέο δασμολόγιο και έγκαιρα να υποβάλουν τεκμηριωμένες εισηγήσεις 

στην Επιτροπή Οικονομικών, ώστε να αποφευχΟει αναστάτωση στην οικονομία. 

ΕΜΠΟΡΙΟ 

Ο τομέας του εμπορίου διαδραματίζει αδιαμφισβήτητα πρωταγωνιστικό ρόλο 

στην ενίσχυση και διασφάλιση ψηλού βιοτικού επιπέδου για το λαό μας, γι' αυτό και 

η ενασχόληση του Σώματος με τον τομέα αυτό είναι επιβεβλημένη. Η άποψη αυτή 

προσλαμβάνει ιδιαίτερη σημασία, αν λάβουμε υπόψη τις νέες συνθήκες που δημιουρ

γούνται στη χώρα μας αλλά και στο διεθνές πεδίο μετά την εφαρμογή της νέας 

συμφωνίας της GA Π. 

Η Κύπρος έχει αναπτυχθεί και μετατραπεί σταδιακά, λόγω συγκριτικού πλεο

νεκτήματος, κυρίως σε χώρα παροχής υπηρεσιών. Κατά το 1995 ο τριτογενής 
τομέας αναμένεται να αντιπροσωπεύει πέραν του 69% του ΑΕΠ. Στο ποσοστό αυτό 
σημαντικό μερίδιο, περίπου ι 1 ,5%, κατέχει ο υποτομέας του εμπορίου, που περι
λαμβάνει τις εισαγωγές και τις εξαγωγές αγαθών, οι οποίες, κατά το πρώτο δεκά

μηνο του 1995, σημείωσαν αύξηση έναντι της αντίστοιχης περιόδου του 1994. 
Συγκεκριμένα, οι εισαγωγές αγαθών γLα εγχώρια κατανάλωση αυξήθηκαν κατά 

1 ι ,8% και έφτασαν το f.l.l 00.000.000, ενώ οι συνολικές εξαγωγές (εγχώριες και 
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επανεξαγωγές) αυξήθηκαν κατά 15% φτάνοντας τα i453.700.000. Τα στοιχεία αυτά 
δείχνουν τόσο το δυναμισμό του Κύπριου επιχειρηματία όσο και τη σημασία του 
τομέα του εμπορίου για την υγιή και σταθερή ανάπτυξη της οικονομίας μας. 

Η πολιτική της ελεύθερης οικονομίας που ακολουθήθηκε για τόσα χρόνια Οα 

πρέπει να συνεχιστεί και να εμπεδωθεί ακόμα περισσότερο. Θα πρέπει συνεπώς να 

διασφαλίσουμε και να διευκολύνουμε την απρόσκοπτη λειτουργία του εισαγωγικού 

εμπορίου μέσω της κατάργησης σε όλα τα επίπεδα των γραφειοκρατικών διαδικα

σιών, οι οποίες δυσχεραίνουν την ομαλή διεξαγωγή του εμπορίου, προσθέτουν 

aχρείαστο κόστος στο δημόσιο και τον ιδιωτικό τομέα και περιορίζουν τις δυνατό

τητες της χώρας μας να εξελιχθεί σε ένα διεθνές επιχειρηματικό και οικονομικό 

κέντρο στην περιοχή. Στο επίκεντρο λοιπόν των προσπαθειών μας θα πρέπει να 

βρίσκεται η δωσφάλιση της συνεχούς διάθεσης στην αγορά όλων των αγαθών και 

προ"ίόντων σε σωστούς συνδυασμούς ποιότητας και τιμής και η ενίσχυση των 

συνθηκών ανταγωνισμού. 

Όσον αφορά τον τομέα των εξαγωγών αγαθών, Οα πρέπει ως χώρα να εντεί

νουμε ακόμα περισσότερο τις προσπάθειές μας για ενίσχυση των εξαγωγικών μας 

προοπτικών. Ο αναμενόμενος οξύτερος διεθνής ανταγωνισμός λόγω της εφαρμογής 

της συμφωνίας της GΑΠ, που καταργεί τους περιορισμοιίς και τις απαγορεύσεις 

στις εξαγωγές προ"ίόντων από και προς τις διάφορες χώρες, θα δημιουργήσει 

αναπόφευκτα επιπρόσθετα προβλήματα στις προοπτικές διείσδυσης των κυπριακών 

εξαγωγών τόσο στις παραδοσιακές όσο και σε νέες αγορές. 

Προκειμένου να υπάρξει διασφάλιση της αυξητικής πορείας των εξαγωγών και 

ειδικότερα των εγχώριων εξαγωγών, θα πρέπει να διαθέσουμε σημαντικά κονδύλια 

από τον Τακτικό Προί!πολογισμό του κράτους για σκοποιίς προώθησης και 

προβολής των προ"ίόντων μας σε ξένους αγοραστές. Μέσα στα πλαίσια αυτά θα 

πρέπει να εγκριθο\ίν ικανοποιητικά ποσά προς το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχα

νίας και Τουρισμού για τη διοργάνωση εμπορικών αποστολών στο εξωτερικό, για τη 

συμμετοχή της Κύπρου σε διεθνείς εκθέσεις γενικής και εξειδικευμένης μορφής και 
για τη διοργάνωση εξειδικευμένων εκθέσεων στην Κύπρο με πρόσκληση ξένων 

αγοραστών. Ο θεσμός των εμπορικών κέντρων θα πρέπει να στηριχθεί και να ενδυ

ναμωθεί με την ίδρυση νέων, όπου χρειάζονται, ενώ Οα πρέπει να ενθαρρ\ίνεται 

συνεχώς και η ανάμειξη των διπλωματικών μας υπηρεσιών στις προσπάθειες προώ

Θησης των κυπριακών εξαγωγών. 

Παράλληλα θα πρέπει να προωθηθεί η παροχή κινήτρων στις εξαγωγικές 

επιχειρήσεις, ώστε να εντάξουν στις δραστηριότητές τους προγράμματα έρευνας 

αγορών, και να εκπονηθεί σχέδιο παροχής διευκολ\ίνσεων προκειμένου να ενισχυ

θο\ίν οι ανταγωνιστικές δυνατότητες των κυπριακών εξαγωγών. 

BIOMHXANIA 

Η ύπαρξη του τομέα της βιομηχανίας θεωρείται άκρως απαραίτητη σε κάΟε 

σιίγχρονη αναπτυγμένη οικονομία. 

Σε αντίθεση με τον τομέα του εμπορίου τα δεδομένα στον τομέα της βιομηχα

νίας παρουσιάζονται ιδιαίτερα ανησυχητικά. Ο τομέας της μεταποίησης στη χώρα 

μας παρουσιάζει τα τελευταία χρόνια μια καθοδική πορεία, όπως αυτή εκφράζεται 

ως ποσοστό συμμετοχής στο ΑΕΠ , το οποίο αναμένεται να κατέλθει στο 12,4% το 
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1995 σε σύγκριση με 13% το 1994 και 16% το 1987. Μείωση παρατηρήθηκε επίσης 

στο ποσοστό απασχόλησης εργατικού δυναμικού στη βιομηχανία από 20% το 1987 
σε 17% το 1993 και γύρω στο 14% το 1995, που είναι ενδεικτική και πάλι των 
προβλημάτων που αντιμετωπίζει ο τομέας αυτός. 

Σοβαρότατα και διαχρονικά προβλήματα, όπως η απώλεια της ανταγωνιστικό
τητας του τομέα σε τοπικό αλλά και σε διεθνές επίπεδο, η συνεχής και ανεξέλεγκτη 

αύξηση όλων των συντελεστών του κόστους παραγωγής, η μειωμένη παραγωγικό
τητα, η ελλιπής οργάνωση και διεύθυνση των επιχειρήσεων, η χαμηλή προστιθέμενη 
αξία, η μειωμένη αξιοποίηση του μηχανολογικού εξοπλισμού, οι περιορισμένοι 

πλουτοπαραγωγικοί πόροι και το μικρό μέγεθος της εγχώριας αγοράς είναι 
ορισμένα από τα προβλήματα που αντιμετωπίζει σήμερα η βιομηχανία στην Κύπρο. 

Σε όλα τα πιο πάνω αναμένεται να προστεθούν από την Ιη Ιανουαρίου 1996, 
ημερομηνία εφαρμογής της GΑΠ, και όλα τα προβλήματα που δημιουργούνται ως 

αποτέλεσμα της κατάργησης του προστατευτισμού, που περιόρισε τις εισαγωγές 

διάφορων προ'ίόντων στην Κύπρο. Οι ψηλοί δασμοί που έχουν επιβληθεί στις εισα
γωγές ορισμένων βιομηχανικών προ'ίόντων, των οποίων η εισαγωγή περιοριζόταν 

στο παρελθόν, θα είναι διάρκειας μόνο δυο χρόνων και δεν αναμένεται να επιλύ

σουν τα προβλήματα ανταγωνιστικότητας της βιομηχανίας. 

Η αντιμετώπιση των προβλημάτων του τομέα θα προέλθει μέσα από την παρα
γωγή υψηλής ποιότητας προ'ίόντων τεχνολογικού βάθους, όπου κυρίαρχο στοιχείο 

θα πρέπει να είναι η συνδυασμένη χρήση σύγχρονης τεχνολογίας και η παραγωγική 
αξιοποίηση του επιστημονικού και εργατικού δυναμικού. Ιδιαίτερη σημασία πρέπει 

να δοθεί στο θέμα της καινοτομίας, στο σχεδιασμό και στην ανάπτυξη νέων προ'ίό

ντων, στην παραγωγή προ'ίόντων υψηλής τεχνολογίας, όπου αξιοποιούνται κατά 

κύριο λόγο οι επιστημονικές γνώσεις, στην αγορά τεχνογνωσίας και στην υπογραφή 

συμφωνιών συνεργασίας με ξένες επιχειρήσεις για τεχνολογική, επιστημονική και 

άλλης μορφής αναβάθμιση των κυπριακών βιομηχανιών και των στελεχών τους. Ο 
τομέας της εξειδίκευσης είτε κατά προ'ίόν είτε κατά παραγωγική διαδικασία και η 

ενθάρρυνση των συνεργασιών και των συγχωνεύσεων μεταξύ των κυπριακών βιομη
χανιών θα συμβάλουν αποφασιστικά στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του 
τομέα. 

Η πορεία της Κύπρου προς την Ευρωπα'ίκή Ένωση, η ολοκλήρωση της συμφω

νίας τελωνειακής ένωσης το 1997 και η εφαρμογή της συμφωνίας της GΑΠ από lη 
Ιανουαρίου 1996 αποτελούν αρκετά ισχυρές πιέσεις όσον αφορά την ανάγκη ταχείας 
και αποτελεσματικής αναδιάρθρωσης της βιομηχανίας. 

Ο ρόλος του ιδιωτικού τομέα στην κατεύθυνση αυτή είναι πρωταρχικής σημα
σίας και θα πρέπει με κάθε τρόπο να ενθαρρυνθεί και να προκληθεί. Σημαντικό

τατος όμως είναι και ο ρόλος του κράτους και της Βουλής στην προσπάθεια αυτή. 
Η ταχεία εφαρμογή μέτρων στήριξης της βιομηχανίας καθίσταται εκ των προτέρων 

αναγκαία και θα πρέπει να προχωρήσει αμέσως, αν πραγματικά επιθυμούμε να συνε
χίσουμε να έχουμε τη δική μας βιομηχανική παραγωγή. 

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ - ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

Ο τομέας του τουρισμού αλλά και των υπηρεσιών γενικότερα αποτελεί αναμ

φισβήτητα το μεγαλύτερο τομέα της κυπριακής οικονομίας, συνεισφέροντας ένα 

τεράστιο εισόδημα από πλευράς ξένου συναλλάγματος στον τόπο. Η χώρα μας, 
λόγω της γεωγραφικής της θέσης και των φυσικών της πλεονεκτημάτων, των 
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όμορφων παραλιών, του ωραίου μεσογειακού κλίματος αλλά και της παραδοσιακής 

φιλοξενίας των κατοίκων της, πέτυχε aξιοζήλευτο επίπεδο προσφοράς τουριστικών 

υπηρεσιών και κατάφερε μέχρι πρό τινων χρόνων να αποτελεί έναν από τους 

επικρατέστερους τουριστικούς προορισμούς ιδιαίτερα για τους Ευρωπαίους. 

Σήμερα, δυστυχώς, η εικόνα αυτή δε φαίνεται να συνεχίζεται και μάλλον 

διαφαίνονται κάποιες διαφορετικές εκτιμήσεις. Μπορεί οι προβλέψεις να αναφέρο

νται σε αύξηση του αριθμού των τουριστών που θα επισκεφθούν την Κύπρο κατά το 

1996, εκείνο όμως που μετρά περισσότερο είναι η αγοραστική δύναμη αυτών των 
επισκεπτών και το τι θα σημαίνει για την οικονομία του τόπου από πλευράς εσόδων 

η παρουσία όλων αυτών των τουριστών στην Κύπρο. Σημειώνεται ότι η κατά 

κεφαλήν δαπάνη των τουριστών για το 1995 αναμένεται να φτάσει τις !400 σε 
σύγκριση με !200 το 1980. 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι τα μέτρα που έχουν τροχιοδρομηθεί μεταξύ των 

ξενοδόχων, των τουριστικών πρακτόρων, του ΚΟΤ και του Υπουργείου Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού θα βοηθήσουν στο μεσοπρόθεσμο και στο μακροπρό

θεσμο μέλλον στην ορθολογική ανέλιξη του κυπριακού τουρισμού. Για να τελεσφο

ρήσουν όμως τα πιο πάνω, θα πρέπει να γίνουν τάχιστα ενέργειες προς τις εξής δύο 

κατευθύνσεις: Πρώτο, πρέπει να προσεχθεί. ιδιαίτερα η τιμολογιακή πολιτική για το 

άμεσο μέλλον, ώστε η Κύπρος να μπορεί. να προσφέρει πακέτα στους ξένους 

πράκτορες, και, δεύτερο, να προχωρήσει τόσο από το κράτος όσο και από τον ιδιω
τικό τομέα η εκτέλεση των απαραίτητων έργων τουριστικής υποδομής για εμπλου

τισμό και την αναβάθμιση των παρεμφερών τουριστικών δραστηριοτήτων, που θα 

μας επιτρέψουν να προσβλέπουμε στην προσέλκυση ποιοτικού τουρισμού. 

Όσον αφορά τον ευρύτερο τομέα των υπηρεσιών, πρέπει να συνεχιστούν και 

να εντατικοποιηθούν οι προσπάθειες προώθησης και προβολής της Κύπρου ως 

κέντρου παροχής υπηρεσιών, καθώς και ως διεθνούς και περιφερειακού εμπορικού 

κέντρου. Οι υπεράκτιες εταιρείες που λειτουργούν στην Κύπρο, εκτός του ότι 

αφήνουν μεγάλα χρηματικά ποσά στο κράτος υπό μορφή φορολογικών και άλλων 

εσόδων, διακινούν αρκετά εμπορεvματα μέσω των κυπριακών λιμανιών και προβάλ

λουν την Κύπρο ως διεθνές κέντρο διεξαγωγής τριγωνικού εμπορίου με όλα τα 

γνωστά πλεονεκτήματα για την οικονομία του τόπου. 

Η Κύπρος έχει επιτύχει αρκετά στον τομέα αυτό και, καθώς διαθέτει αρκετό 

επιστημονικό προσωπικό που μπορεί να προσφέρει ψηλού επιπέδου υπηρεσίες, 

σταδιακά, αν γίνει σωστή και ορθολογική προώθηση του τομέα αυτού, μπορεί να 

εξελιχθεί σε έναν πολύ προσοδοφόρο τομέα για την οικονομία του τόπου. 

ΕΠΙΣΊΗΜΟΝΙΚΟ Δ ΥΝΑΜΙΚΟ 

Ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα που μας απασχολούν στην Κύπρο είναι 

η επαγγελματική αποκατάσταση και η ορθολογική αξιοποίηση του πολυτιμότερου 

κεφαλαίου, του επιστημονικού δυναμικού. Για την επιστημονική κατάρτιση των 

νέων μας δαπανώνται τεράστια ποσά, όταν όμως συμπληρώσουν τις σπουδές τους 

και επιστρέψουν στην Κύπρο, παραγνωρίζονται, ετεροαπασχολούνται ή παραμέ

νουν άνεργοι. Έτσι, αναγκαστικά καταφεύγουν στο εξωτερικό, με αποτέλεσμα η 

ημικατεχόμενη πατρίδα μας να στερείται των πολύτιμων γνώσεών τους που τόσο 

πολύ τις έχει ανάγκη. Πλήθος καταξιωμένων Κυπρίων επιστημόνων διαπρέπει στις 

πιο προηγμένες χώρες του κόσμου, ενώ η πατρίδα τους είναι γι' αυτούς αφιλόξενη. 
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Επιβάλλεται να συσταθεί ειδική ε.;τι τροπή η οποία να μελετήσει σε βάθος το 
όλο Οέμα και να υποβάλει εισηγήσεις που να αποσκοπούν στην αξιοποίηση του 
επιστημονικού δυναμικού στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό τόσο από τον ιδιωτικό 

τομέα όσο και από τις κρατικές και ημικρατικές υπηρεσίες. 

ΤΡΑΠΕΖΙΚΑ ΙΔΡΥΜΑΤΑ 

Ο ρόλος των τραπεζών είναι καθοριστικός για τη λειτουργία του οικονομικού 

μας συστήματος. Γι' αυτό, το τραπεζικό μας σύστημα πρέπει να είναι οικονομικά 

εύρωστο, όμως την οικονομική του ευρωστία θα πρέπει να την αποκτά στα πλαίσια 
των νόμων. Σύμφωνα με τον Αριστοτέλη, "η σωτηρία της πόλης βρίσκεται στους 

νόμους". Το άρθρο 28 του Συντάγματος αναφέρει : "Π άντες είναι ίσοι ενώπιον του 

νόμου, της διοικήσεως και της δικαιοσύνης και δικαιούνται να τύχωσιν ίσης 

προστασίας και μεταχειρίσεως" . 

Στην περίπτωση των τραπεζών διαπιστώνεται κατ' εξακολούθησιν καταστρα
τήγηση των νόμων. Επιβάλλουν το νόμο της ζούγκλας, το νόμο του ισχυροτέρου, 
και οι νόμοι του κράτους δεν τυγχάνουν εφαρμογής. Το φαινόμενο είναι φοβερά 
επικίνδυνο, γι' αυτό και Οα πρέπει να ληφθούν μέτρα. Ανησυχητικό επίσης είναι το 

πρόσφατο φα ι νόμενο που φέρει τα τραπεζικά μας ιδρύματα να επιδιώκουν να 
θέσουν υπό τον έλεγχό τους την οικονο~ιία του τόπου. Το θέμα είναι πολύ σοβαρό 

και θα πρέπει να μας προβληματίσει. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η αναφορά μου στο εμπόριο, στη βιομηχανία, στον τουρισμό και γενικά στις 

υπηρεσίες θα ήταν πλημμελής, αν δεν αναφερόμουν και στη μάστιγα των ακάλυπτων 
επιταγών. Πρόκειται για ένα αναπτυσσόμενο καρκίνωμα, που έχει πάρει επικίν

δυνες διαστάσεις και πλήττει καίρια την οικονομία του τόπου. Ο νόμος που ψηφί
σαμε πριν από οκτώ χρόνια αποδείχτηκε αναποτελεσματικός. Η αστυνομία, παρά 

τα άλλα σοβαρά καθήκοντα και προβλήματα που αντιμετωπίζει, καταβάλλει φιλό
τιμες προσπάθειες να βοηθήσει μετατρεπόμενη σε εισπράκτορα ακάλυπτων 

επιταγών. Όμως η κατάσταση συνεχώς χειροτερεύει. Το καρκίνωμα αναπτύχθηκε 
επικίνδυνα. Χρειάζεται εγχείρηση. Γι' αυτό, θα πρέπει να ψηφιστεί τροποποιητικός 

νόμος με δραστικές πρόνοιες, ώστε να τεθεί τέρμα στην απαράδεκτη αυτή κατά

σταση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα ήθελα να επισύρω την προσοχή στο γεγονός ότι εδώ και δεκαπέντε λεπτά 

τη συνεδρία παρακολουθεί ο Υπουργός Οικονομικών κ. Χριστοδούλου, γεγονός το 

οποίο μας τιμά και δείχνει το ενδιαφέρον της κυβέρνησης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

11 παρουσία του είναι τον ίδιο που τιμά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι Οέμα εκτιμήσεως. 

Στο μεταξύ πήρα μια χειρόγραφη σημείωση, σύμφωνα με την οποία, διαπορεί 

ένας γιατί ο κ. Πιττοκοπίτης κάθεται εκεί από πολλή ώρα και αν αυτό σχετίζεται με 
τους ισχυρισμούς για ανασχηματισμό . 

(Γέλια) 



ΒΟΥΛΕΥΓΕΣ: 

(Ακούγονται ομιλίες.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παρισινός έχει το λόγο. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 
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Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, 

αγαπητοί παρατηρητές, 

Η ανατολή του 1996 βρίσκει την πατρίδα μας να βαδίζει αποφασιστικά στην 
ευρωπα"ίκή λεωφόρο που άνοιξε διάπλατα ο χρόνος που πέρασε. Την ίδια ώρα περι

μένουμε με συγκρατημένη αισιοδοξία αλλά και δικαιολογημένη αγωνία τις επόμενες 
κινήσεις των δυνατών για το εθνικό μας θέμα. Μέσα σε τούτο το σκηνικό, της 

έντασης και της προσμονής, ο πολίτης της Κυπριακής Δημοκρατίας αισθάνεται με 
ικανοποίηση ότι το βασικό υπόβαθρο της αντοχής και του αγώνα του, ο τομέας της 
υγείας, υπηρετείται αποτελεσματικά. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός διακήρυξε ξεκάθαρα από την ίδρυσή του ότι ο 

κυπριακός λαός, που παλεύει για την εθνική και φυσική του επιβίωση, δικαιούται 
και πρέπει να έχει άριστες συνθήκες φροντίδας στα θέματα υγείας, σε κάθε παρά

μετρο, για κάθε ηλικία, για κάθε περίπτωση, όσο κι αν αυτή η κρατική ανταπόκριση 
επιβαρύνει τον όποιο προt!πολογισμό. Στηρίξαμε και στηρίζουμε με πάθος την 

κυβέρνηση Κληρίδη σε κάθε της βήμα και αποσκοπούμε στην αναβάθμιση, στον 
εκσυγχρονισμό και στην άψογη ανταπόκριση στις προκλήσεις της εξέλιξης σε κάθε r. • 

τομέα της ιατροφαρμακευηκής περίθαλψης και προσφοράς. Ναι, το ίδιο κάναμε για 
κάθε κυβέρνηση μέχρι σήμερα, γιατί περήφανα λέμε ότι για μας, το Δημοκρατικό 

Συναγερμό, θέματα ύψιστης σημασίας, όπως το θέμα της υγείας, είναι πάνω από 
πρόσωπα, κόμματα και κυβερνήσεις. Παράλληλα δε διστάζουμε να ψέξουμε για 

λάθη, παραλείψεις ή ολιγωρtα στον τόσο ευαίσθητο αυτό τομέα. 

Κύριε Πρόεδρε, σήμερα έχουμε μπροστά μας τους κρατικούς προt!πολογι

σμούς του 1996. Με ικανοποίηση διαπιστώνουμε μια αύξηση του ποσού που διατί
θεται κάτω από το κεφάλαιο "Υγεία". Για πρώτη φορά ο προt!πολογισμός του 

αρμόδιου Υπουργείου πλησιάζει τα ίΙΟΟ.ΟΟΟ.ΟΟΟ, ί86.500.000 στον Τακτικό Προt!

πολογισμό και ί7. 100.000 στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. 

Αναμένουμε όλοι ότι η μελετημένη και προγραμματισμένη αύξηση κονδυλιών 
σε καθορισμένους τομείς της ιατρικής φροντίδας και δράσης θα δώσει την ευκαιρία 
απάμβλυνσης προβλημάτων που έχουν εντοπισθεί και που θίξαμε από του βήματος 

της Βουλής στο πρόσφατο παρελθόν. Ας παραθέσουμε ορισμένα από τα θέματα που 

χρήζουν ξεχωριστού ενδιαφέροντος και χειρισμού: 

Σήμερα όλες οι μεγάλες πόλεις της Κύπρου έχουν το προνόμιο να στεγάζουν 

τα κρατικά νοσοκομεία σε υπερσύγχρονα κτίρια με πολύ ικανοποιητικό τεχνικό 

εξοπλισμό με μοναδική εξαίρεση την πρωτεύουσα. Η Λευκωσία, η μεγαλύτερη σε 

πληθυσμό πόλη του νησιού, εξυπηρετείται ακόμα από το Γενικό Νοσοκομείο, που 

στεγάζεται σε ένα ταλαιπωρημένο, μεγάλης ηλικίας κτίριο, που στέκει όρθιο, αφού 
του έγιναν κατά καιρούς και του γίνονται και σήμερα διάφορες "χειρουργικές επεμ

βάσεις". Εκφράζουμε την ευαρέσκειά μας, γιατί στον προϋπολογισμό προβλέπεται 
ποσό f2. 700.000 για την έναρξη οικοδόμησης του νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκω
σίας. 
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Είχαμε την ευκαιρία να ενημερωθούμε για τα κατασκευαστικά σχέδια σε συνε
δρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας. Ομάδα ειδικών επιστημόνων μας 
παρουσίασε μακέτες των αρχιτεκτονικών σχεδίων και μας μίλησε με κάθε λεπτομέ
ρεια για το εντυπωσιακά λειτουργικό κτίριο που πρόκειται να στεγάσει το νέο μας 

νοσηλευτήριο. Ήδη γνωρίζουμε ότι προχωρούν στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
τελική έγκριση, ώστε να ζητηθούν αμέσως προσφορές, με τη βεβαιότητα ότι σε 

λίγους μήνες θα έχουμε τη χαρά να δούμε την κατάθεση του θεμέλιου λίθου. 

Εμείς ζητούμε την επίσπευση της έναρξης κατασκευής και της δέσμευσης του 

αναδόχου, ώστε να εξασφαλιστεί η ολοκλήρωση του αναγκαιότατου αυτού έργου 
μέσα στις τακτές προθεσμίες. Πικρή είναι η πείρα μας για κάθε έργο του δημοσίου, 

αφού έχει γίνει πια κανόνας η κατά μερικά χρόνια καθυστέρηση στην παράδοση. 

Για έργα που αφορούν την υγεία απαιτούμε να ληφθούν όλα τα ασφαλιστικά μέτρα, 
ώστε να μην έχουμε την ίδια κορο·ι:δία. 

Είχαμε πέρσι επισημάνει το μεγάλο, μόνιμο πια πρόβλημα της πολύωρης ή και 
πολυήμερης ταλαιπωρίας σε ορισμένα εξωτερικά ιατρεία. Σήμερα βελτιώθηκε 

αισθητά η κατάσταση, αλλά πρέπει και είναι δυνατό να δοΟεί μέσα σε χρόνο λογικό 
η οριστική λύση, ώστε αυτό το πρόβλημα να αποτελέσει παρελθόν για τα νοσηλευ

τήριά μας. Υπουργείο, ιατρικό, νοσηλευτικό και γραμματειακό προσωπικό σε 

κοινές συσκέψεις να βάλουν στο τραπέζι θέσεις, απόψεις και εισηγήσεις πρακτικές 

και άμεσες. Η Βουλή θα είναι ολοπρόθυμη, εκεί όπου μπορεί, να συμβάλει και να 

βοηθήσει ουσιαστικά. 

Ο θάλαμος παραμονής και θεραπείας ασθενών με AIDS επιβάλλεται τάχιστα 
να στεγαστεί σε χώρο που να προσφέρει πραγματικά ανθρώπινες συνθήκες, όπου το 
πολύ αξιόλογο προσωπικό, ιατρικό και νοσηλευτικό, μαζί με την άξια επαίνου και 

συγχαρητηρίων εθελοντική ομάδα στήριξης και συμπαράστασης θα προσφέρουν την 
ανθρώπινη ζεστασιά στα τραγικά θύματα της αρρώστιας. 

τέλος, επαναλαμβάνουμε την άμεση προτεραιότητα ενός νέου στρατηγικού 

σχεδίου πολύπλευρης ιατρικής φροντίδας για τη σεβαστή τρίτη ηλικία, τους πατε

ράδες και τους παππούδες μας. Είναι ανάγκη επιτακτική που πρέπει να βρει λύση 
σήμερα, πριν αποτελέσει χιονοστιβάδα. 

Κύριε Πρόεδρε, ίσως να αρκούσαν δυο λέξεις, αν ήθελε ένας αντικειμενικός 

κριτής να βαθμολογήσει την πολιτική της κυβέρνησης Κληρίδη, και αυτές είναι οι 

λέξεις "λίαν καλώς". Με απλή αναφορά σε τίτλους κεφαλαίων ερμηνεύεται η βαθμο

λογία: 

Αναβάθμιση όλων των νοσηλευτηρίων κάθε πόλης και κάθε κοινότητας. 

Άριστος εξοπλισμός με ό,τι πιο σύγχρονο και λειτουργικά αναγκαίο και 
χρήσιμο. 

Πρώτης τάξης ιατρικό και παρα·ίατρικό προσωπικό. 

- Ευκαιρίες και κίνητρα για συνεχή επιμόρφωση και επιστημονική εξέλιξη 
με υποτροφίες, αποστολές, άφιξη εδώ κορυφαίων ξένων λεκτόρων και 

καθηγητών. Ογδόντα χιλιάδες λίρες προβλέ.ί"tει για το 1996 ο Τακτικός 
Προ\Jπολογισμός για σεμινάρια και συνέδρια στην Κύπρο. 

- Έντονη διαφώτιση σε θέματα υγείας και προληπτική ιατρική. Φέτος 
γίνεται πρόβλεψη ί200.000 για το κάπνισμα, το AIDS, τον καρκίνο, τις 
καρδιοπάθειες, την τερηδόνα, το διαβήτη κ.λπ. 
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- Σύναψη σύμβασης με τα καλύτερα νοσοκομεία της Αγγλίας, της Ελλάδας, 
του Ισραήλ, ακόμα και των ΗΠΑ, για την αποστολή Κυπρίων πολιτών 

για εξειδικευμένη θεραπεία. Η πρόβλεψη είναι ί6.000.000. 

- Ιατρική περίθαλψη στην Κύπρο σε μη κυβερνητικές υπηρεσίες. Πρόβλεψη 

ί950.000. 

- Για φάρμακα γίνεται πρόβλεψη ί7.400.000. Μια πρωτοφανής προσφορά 
στον πολίτη, όπως μας λένε οι ξένοι ειδικοί και επιστήμονες που το 
διαπιστώνουν. 

Εδώ πρέπει να παρατηρήσουμε με έμφαση ότι δε βρέθηκε μέχρι σήμερα ο 
σωστός τρόπος λογικού ελέγχου, ώστε με το περίσσευμα των χρημάτων να γίνει 

ακόμα πιο σωστή η προσφορά στον τομέα αυτό. Πολύ συχνά μας αναφέρεται ότι 

μετά το θάνατο ηλικιωμένου γονιού ανακαλύπτονται φυλαγμένες τσάντες γεμάτες 

με λογής λογής φάρμακα, που συσσωρεύθηκαν με την αλόγιστη παραχώρησή τους 

από τις κρατικές υπηρεσίες. 

- Ένα ποσό ί200.000 βρίσκεται κάτω από τον τίτλο "Ασφάλεια- Φρού

ρηση". 

Η Επιτροπή Υγείας της Βουλής αισθάνεται περήφανα δικαιωμένη, γιατί είχε 
την πρωτοβουλία να εισηγηθεί τα πιο πάνω, και με την άμεση και θετική ανταπό

κριση του Υπουργού το είδε να υλοποιείται. Τάξη, ηρεμία και πολιτισμένη ατμό
σφαιρα επικρατούν σήμερα στα κρατικά νοσηλευτήρια, όπου οι γιατροί και οι νοση
λευτές μπορούν πια απερίσπαστοι να αφοσιωθούν στο έργο τους και οι ασθενείς 
ήρεμοι να δεχτούν την ιατρική φροντίδα. 

- Για το Κέντρο Παραπληγικών προβλέπονται :Ε200.000, ένα επιβεβλημένο 
βήμα για την ολοκληρωμένη πολιτική αντίκριση του δίκαιου αυτού αιτή

ματος. 

- Άρχισε η ανέγερση του Ογκολογικού Κέντρου με την οικονομική 

συνδρομή της Τράπεζας Κύπρου ύψους μερικών εκατομμυρίων λιρών. 

- Λειτούργησε το 1995 στο Μακάρειο Νοσοκομείο ο θάλαμος για τους 
ενήλικους λευχαιμικούς. Μεγάλη προσφορά. Υπήρξε έντονο αίτημά μας. 

Συγχαίρουμε τον Υπουργό για την ανταπόκρισή του. 

Προσβλέπουμε τώρα στην ταχύτατη ολοκλήρωση κάθε απαιτούμενης προετοι
μασίας, ώστε πολύ σύντομα να ευτυχήσουμε να δούμε να γίνονται στην Κύπρο και 

οι μεταμοσχεύσεις μυελού των οστών. Μεγάλο θα είναι το κέρδος για τον τόπο από 

κάθε άποψη. 

Δεν μπαίνουμε σε λεπτομερή αναφορά κατά επαρχία και κατά νοσηλευτήριο 

της αναρίθμητης σειράς έργων αναβάθμισης, γιατί ο χρόνος αυτής της αναφοράς 
είναι περιορισμένος. 

Α ν λοιπόν η χρονιά του ι 995 μπορεί ανεπιφύλακτα να χαρακτηριστεί χρονιά 
κοινωνικής αγάπης και στοργής προς τον άνθρωπο, η τολμηρή βελτίωση της 
προσφοράς στον τομέα της υγείας από το κράτος βάζει τη σφραγίδα της στο γνήσιο, 

το χειροπιαστό και ζεστό αγκάλιασμα του κάθε πολίτη από την εκλελεγμένη κυβέρ
νησή του. 

Πρόκληση για το ι 996 δύο βασικά για μας θέματα: 

Η αξιοποίηση του ιδιωτικού τομέα της ιατρικής. Πολύ σημαντικός ο ρόλος 

που πρέπει να παίζει ο εξαίρετα καταρτισμένος ιδιώτης γιατρός στην κοινή προσπά-

-

·-
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θεια. Καλούμε το Υπουργείο να κάνει πράξη τις εισηγήσεις της Επιτροπής Υγείας 
της Βουλής και να δικαιώσει τις προσδοκίες μας ότι επιτέλους Οα συμπεριφερθεί ως 
Υπουργείο Υγείας για όλους τους επιστημονικούς φορείς. 

τέλος, με πολλή προσοχή παρακολουθούμε τις εξελtξεις στο πελώριο θέμα 
"Εθνικό Ασφαλιστικό Σχέδιο Υγείας". Ως Δημοκρατικός Συναγερμός υποστηρίξαμε 
την ανάγκη εισαγωγής γενικού σχεδίου σε όλες τις κομματικές διακηρύξεις μας. Σε 
διάστημα τριάντα περίπου μηνών το αρμόδιο Υπουργείο ανέλυσε και αξιοποίησε τις 
μελέτες, άρχισε και ολοκλήρωσε το διάλογο με τους κοινωνικούς εταίρους και τα 
οργανωμένα σύνολα που έχουν άμεσο ενδιαφέρον και πληροφορούμαστε ότι πολύ 
σύντομα, πριν κλείσει η παρούσα Βουλή, θα κατατεθεί ολοκληρωμένο νομοσχέδιο. 

Από το βήμα της Βουλής συνάδελφος από κόμμα της αντιπολίτευσης έκανε 

ειρωνική αναφορά λέγοντας ότι το σχέδιο υγείας κατάντησε τηλεοπτικό σίριαλ. 
Ναι, υποστηρίζουμε την ελεύθερη, τη δημόσια συζήτηση κάθε πτυχής, γιατί είναι ένα 
νέο σχέδιο μεγαλεπήβολο που, για να λειτουργήσει σωστά, πρέπει να πειστούν για 
την ορθότητα και αναγκαιότητά του όλοι οι πολίτες. Γιατί λοιπόν ενοχλεί η διαφά

νεια; 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρωμένες εισηγήσεις για συνολικό πολιτικό σχεδιασμό 
στο κεφάλαιο ''Υγεία" για το νέο αιώνα, για το 2000, διατηρούμε το δικαίωμα να τις 
παρουσιάσουμε στο σύνολο του λαού στην προεκλογική μας διακήρυξη. 

τελειώνοντας και με τη βεβαιότητα ότι κάθε νέος χρόνος θα είναι χρόνος 
προόδου και αλμάτων προς το καλύτερο για την υγεία του συνόλου του λαού, 
εκφράζουμε την αποφασιστική μας υποστήριξη προς την κυβέρνηση Κληρίδη υπερ

ψηφίζοντας τους προϋπολογισμούς. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Α. Παρισινού, τον Προεδρεύοντα 
κ. Χρ. Κατσαμπά αντικατέστησε ο κ. Α. Αντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΜΠΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Κοντtδης. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η υγεία εt ναι ένα από τα πιο πολύτιμα αγαθά που θα πρέπει να απολαμβάνει ο 
πολίτης κάθε κράτους. Το κάθε κράτος έχει την υποχρέωση να εξασφαλίζει ιατρο
φαρμακευτική περίθαλψη όλων των βαθμίδων σε όλους τους πολίτες ανεξάρτητα 
από την οικονομική τους κατάσταση και δωρεάν στο σημείο παροχής της. Με λίγα 
λόγια, ο πολίτης πρέπει να μπορεί να έχει ιατροφαρμακευτική περίθαλψη την ώρα 

που την έχει ανάγκη, χωρίς το κόστος να είναι αποτρεπτικό γι' αυτόν. 

Μια άλλη μεγάλη ευθύνη του κράτους είναι ο τομέας της πρόληψης και της 

προστασίας της υγείας του λαού από τις ασθένειες που τον απειλούν. Στην 

Ευρώπη, μια και όλοι μιλούμε και στοχεύουμε προς τα εκεί, αλλά και στις άλλες 
αναπτυγμένες χώρες η υγεία έχει καταταχθεί στις πρώτες προτεραιότητες του 
κράτους και αποτελεί αναπόσπαστο μέρος του τρίπτυχου υγεία-παιδεία-ισότητα 
έναντι του νόμου. Η Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας έχει θέσει τις βασικές αρχές και 

τους άξονες γύρω από τους οποίους η κάθε πολιτεία πρέπει να κινηθεί., για να 
προσφέρει στον κάθε πολίτη "υγεία για όλους μέχρι το έτος 2000". 
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Αν τώρα ρίξουμε μια ματιά στις αναπτυγμένες χώρες, για να δούμε με ποιο 

τρόπο επιτυγχάνουν την παροχή στους πολίτες τους ιατροφαρμακευτικής περί

θαλψης, θα παρατηρήσουμε ότι το βασικό στοιχείο που χαρακτηρίζει σήμερα όλες 
τις αναπτυγμένες χώρες είναι η αγωνία που τις κατέχει για το αν θα μπορέσουν να 
συνεχίσουν να ικανοποιούν τη συνεχώς αυξανόμενη ζήτηση από τους πολίτες ιατρο
φαρμακευηκής περίθαλψης και ταυτόχρονα να παρακολουθούν τις εξελίξεις που 

καθημερινά αλλάζουν το σκηνικό της ιατρικής επιστήμης στην πιο πλατιά της 

μορφή. 

Είναι αναντίλεκτο το γεγονός ότι η ιατρική επιστήμη γίνεται διαρκώς πιο 
πολύπλοκη και πιο πολυδάπανη. Η ραγδαία ανάπτυξη της ιατρικής είναι πια ένα 

γεγονός και ένα καθημερινό φαινόμενο στις μέρες μας. Η τελειοποίηση της τεχνολο

γίας έκανε δυνατή την ιατρική παρέμβαση στον ανθρώπινο οργανισμό, κάτι που 
πριν από λίγα χρόνια θα μπορούσε να υπάρχει μόνο στα έργα επιστημονικής φαντα
σίας. Αυτή η ανάπτυξη είχε και έχει ως αποτέλεσμα τη δημιουργία πολύπλοκων και 
πολύτεχνων ιατρικών κέντρων εξοπλισμένων με πανάκριβα τεχνολογικά μέσα. Αν 

κοντά σε αυτά προστεθεί και η ανάπτυξη που συντελείται σήμερα στη φαρμακευτική 
επιστήμη, καθώς επίσης και η αύξηση του μέσου όρου ζωής του ανθρώπου. τότε θα 
κατανοήσουμε γιατί όλες οι χώρες προσπαθούν να εκσυγχρονίσουν τα συστήματα 
υγείας που έχουν και να τα καταστήσουν ικανά να ανταποκρίνονται στις ανάγκες 

των πολιτών τους. 

Η Κύπρος σήμερα βιώνει τη δική της εμπειρία στον τομέα της υγείας. Μια 

εμπειρία που θα πρέπει να στοχεύει στη βελτίωση της παροχής ιατροφαρμακευτικής 

περιθαλψης και ακόμα περισσότερο στην επεξεργασία στρατηγικού σχεδίου που να 

στοχεύει στην ετοιμασία των υπηρεσιών υγείας, έτσι που να μ."tορούν να ανταποκρι

θούν στις προκλήσεις της σημερινής εποχής. 

Τα τελευταία χρόνια βλέπουμε να ξεπροβάλλουν στην Κύπρο το ένα μετά το 

άλλο καινούρια νοσοκομεία, στολίδια στις πόλεις όπου βρίσκονται και όλα πολλών 

αστέρων, όπως πολύ ορθά τα χαρακτήρισε ο Υπουργός Υγείας. Κι όμως αυτά τα 
ιδρύματα χτίζονται χωρίς να λαμβάνονται υπόψη οι ανάγκες μας σε διαθέσιμα 
νοσοκομειακά κρεβάτια τόσο στον κρατικό όσο και στον ιδιωτικό τομέα. 

Η ανάπτυξη της δευτεροβάθμιας ιατρικής έχει πάρει στην Κύπρο τεράστιες 

διαστάσεις. Δεν υπάρχει όμως σωστή ανάπτυξη και βλέπουμε σήμερα πολλά νοσο

κομειακά κρεβάτια τόσο στον κρατικό όσο και στον ιδιωτικό τομέα να είναι άδεια ή 
τμήματα να υπολειτουργούν. Ολόκληροι όροφοι και στα τέσσερα καινούρια νοσο

κομεία της Κύπρου είναι κλειστοί για τον άλφα ή βήτα λόγο. Κι όμως στο Γενικό 

Νοσοκομείο Λευκωσίας υπάρχει τρομερή έλλειψη χώρων και κρεβατιών. Η 
απόσταση της Λευκωσίας από τη Λάρνακα και τη Λεμεσό δεν είναι τέτοια, που να 

εμποδίζει να μεταφέρουμε τμήματα ή μέρος αυτών από το Γενικό Νοσοκομείο 

Λευκωσίας σε αυτές, μέχρι να χτιστεί το προγραμματισμένο από πολλά χρόνια και 

παραμένοντα στα σχέδια νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. Ελπίζω να προχωρή

σουμε τάχιστα προς αυτή την κατεύθυνση. 

Πώς όμως είναι δυνατό να γίνει σωστός προγραμματισμός στο Υπουργείο 

Υγείας, όταν ο έντιμος Υπουργός δεν ασχολείται με τον καθορισμό στρατηγικής και 

το σχεδιασμό στον τομέα της υγείας, αλλά ασχολείται αποκλειστικά σχεδόν με τη 

συγγραφή διατριβής για τη νέα "επιστήμη" που ακούει στο όνομα "ρουσφετολογία": 
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Πότε θα μπορέσει να ασχοληθεί με τα σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο 

τομέας της υγείας, αφού ασχολείται διαρκώς με το ποια καθαρίστρια Οα προσλη

φθεί, ποια νοσοκόμα θα μετατεθεί, πού και ποιοι έκτακτοι πρέπει να παυθούν, 
ποιους ημετέρους πρέπει να προσλάβει και με πόσες ψήφους θα εξαργυρωθεί η κάθε 

του ενέργεια; 

Το άλλο θέμα της παραπομπής των ασθενών στο εξωτερικό, αυτό και αν είναι 

θέμα που απασχολεί τον έντιμο Υπουργό Υγείας! Στον προθάλαμο του υπουργικού 

γραφείου θα συναντήσεις καθημερινά τον ανθρώπινο πόνο και τη δυστυχία. 

Προστρέχουν οι καημένοι στον Υπουργό Υγείας, για να αποφασίσει σε ποια χώρα 

του εξωτερικού θα παραπεμφθούν για εγχείρηση. Και εκεί αρχίζει το παζαρλίκι του 

πόσα θα καταβάλει το κράτος και πόσα ο πολίτης, ανεξάρτητα από την οικονομική 

του κατάσταση. Εδώ είναι που κόβει και ράβει ο Υπουργός! Έξω από κάθε έννοια 

πρσUπολογισμού. Και το παζάρεμα αυτό γίνεται χωρίς αρχές και χωρίς κριτήρια. 

Ο κάθε πολίτης βρίσκεται στην κρίση του Υπουργού, για να του "κόψει την ποινή 

του". Πόσοι δυστυχείς και ταλαιπωρημένοι περιμένουν επί ώρες, για να δουν τον 

έντιμο Υπουργό Υγείας και να λύσουν κάποιο πρόβλημα υγείας που τους 

απασχολεί! 

Να με η ασχολείται ο κύριος Υπουργός. Ζητήματα και προβλήματα που θα 
έπρεπε να λύνονται σε επίπεδο διεύθυνσης, που είναι και η αρμοδιότητά της, λύνο

νται σε στρατηγικό επίπεδο, που έχει άλλες αρμοδιότητες. Πώς όμως να λυθούν 

αυτά τα προβλήματα σε άλλα επίπεδα, όταν εδώ και ενάμιση χρόνο τα Τμήματα 

Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας παραμένουν ουσιαστικά 

ακέφαλα και ρόλο αρχίατρου στην επικράτεια της Δημοκρατίας εκτελεί ο Γενικός 

Διευθυντής του Υπουργείου Υγείας; Είναι μάλιστα μια απόδειξη αυτό ότι είτε 

υπάρχει aρχίατρος είτε όχι με τα σημερινά δεδομένα κανένας δεν πρόκειται να το 

χαμπαρtσει για πολλά χρόνια. Και όμως ο έντιμος Υπουργός Υγείας με πρότασή 

του στο Υπουργικό Συμβούλιο ζήτησε και πέτυχε την παράταση των υπηρεσιών του 

τότε αρχίατρου ως απαραίτητου για την ομαλή λειτουργία των ιατρικών υπηρεσιών 

και ως του πιο έμπειρου να βοηθήσει στο μεταβαηκό στάδιο της αναδιοργάνωσης 

τόσο των ιατρικών υπηρεσιών όσο και του ίδιου του Υπουργείου Υγείας. 

Όμως, από την ημέρα της παράτασης των υπηρεσιών του αρχίατρου μέχρι το 

τέλος του 1994 δεν έγινε καμιά απολύτως πράξη που να δικαιολογεί την παράταση 
των υπηρεσιών του. Αντίθετα, φάνηκε καθαρά ότι ο κύριος Υπουργός ήθελε τον 

αφυπηρετήσαντα Διεθυντή Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, 

όχι για να βοηθήσει στην αναδιοργάνωση του τμήματός του, αλλά για να είναι 

υποτελής του, για να είναι το πειθήνιο όργανο του Υπουργού και να του προσφέρει 

κάθε είδους εκδουλεύσεις σε σχέση με προσλήψεις, μεταθέσεις και προαγωγές υπαλ

λήλων. 

Αφού καμιά αλλαγή δεν έγινε στις υπηρεσίες υγείας, φτάσαμε στο τέλος του 

1994, οπότε ο Υπουργός Υγείας με τη σοφιστική σκέψη του ζήτησε να καταργηθεί η 
θέση του Διευθυντή Ιατρικών Υπηρεσιών έχοντας υπόψη του με τον τρόπο αυτό να 

διορίσει τον κ. Μαλιώτη στη θέση αυτή, αφού η θέση δε θα υπήρχε και τότε ο μόνος 

τρόπος να λειτουργούν ομαλά οι υπηρεσίες θα ήταν η παράταση των υπηρεσιών του, 

σύμφωνα με τους ισχύοντες κανονισμούς της δημόσιας υπηρεσίας. Είναι όμως προς 

τιμήν αυτού του Σώματος το ότι καθήλωσε τη θέση αυτή με διπλό σταυρό και έτσι 
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δεν μπορούσε να γίνει παράταση των υπηρεσιών του κ. Μαλιώτη. Όμως, από τα 
έργα και τις ημέρες του Υπουργού Υγείας διαπιστώνεται ότι παράνομα και παρά
τυπα διατηρούσε τον κ. Μαλιώτη στην υπηρεσία και χρειάστηκε η παρέμβαση του 
Υπουργού Οικονομικών και του Γενικού Εισαγγελέα, για να αναγκαστεί ο Γενικός 
Διευθυντής να τον παραιτήσει. 

Και τίθενται στο Σώμα τα ερωτήματα: 

(α) Ποιος θα πληρώσει την παράνομη παραμονή του κ. Μαλιώτη στη θέση 
του Διευθυντή Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας; 

(β) Ποια ήταν τα προσόντα και η πείρα -εκτός από το ρουσφέτι!- που είχε ο 

κ. Μαλιώτης και δεν μπορούσε να aφυπηρετήσει; 

(γ) Ποιος είναι ο υπεύθυνος για όλες τις παράνομες πράξεις του κ. Μαλιώτη 
κατά τη διάρκεια της παράνομης παραμονής του στο Τμήμα Ιατρικών 

Υπηρεσιών; 

Το πιο φαιδρό όμως, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι στους προυπολογισμούς του 
1 996 φι γουράρουν δυο θέσεις Διευθυντή Ιατρικών Υπηρεσιών, δηλαδή επανερχό
μαστε εκεί απ' όπου ξεκινήσαμε. Μήπως ενάμισης χρόνος δεν ήταν αρκετός, για να 
προωθηθούν οι αλλαγές που εισηγήθηκαν οι εμπειρογνώμονες για την αναδιάρ
θρωση των άμοιρων ιατρικών υπηρεσιών; Μήπως ξαναρχίζουμε νέες μελέτες, γιατί 

οι παλιές έχουν μπαγιατέψει; 

Το με πόση σοβαρότητα χειρίζεται το Υπουργείο Υγείας και κατ' επέκταση η 
κυβέρνηση τα θέματα της υγείας φαίνεται και από το γεγονός ότι τη μια μέρα 
εγκρίνει πρόταση για παράταση των υπηρεσιών του κ. Μαλιώτη, την άλλη μέρα 
καταργεί τη θέση και αποφασίζει τη δημιουργία δυο νέων θέσεων και την τρίτη μέρα, 
κατά τας γραφάς, επαναφέρει τη θέση του Διευθυντή Ιατρικών Υπηρεσιών στα 
παλιά της τα λημέρια. Το πελώριο ερώτημα που απασχολεί όλους όσους σχετίζο
νται με τα θέματα υγείας είναι πώς μπορεί αυτή η κυβέρνηση να αντιμετωπίσει τα 
σοβαρά θέματα υγείας που έρχονται ολοταχώς καταπάνω μας, όταν τα θέματα της 
πυραμίδας των ιατρικών υπηρεσιών τα χειρίζεται με αυτό τον ανεύθυνο τρόπο. 

Κύοιε Πρόεδρε, το Υπουργείο Υγείας, καθώς επίσης και όλα τα τμήματά του, 
πάσχουν από τη χρόνια ασθένεια της ανεπάρκειας. Δεν έχουν τις δυνάμεις, με τη 
σημερινή δομή και τον τρόπο λειτουργίας τους, να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις 
της σύγχρονης ιατρικής επιστήμης και να οργανώνουν την προσφορά ιατροφαρμα

κευτικής περίθαλψης στο λαό. Αυτά δεν είναι άποψη δική μου· τα αναφέρουν οι 
εμπειρογνώμονες που κλήθηκαν, για να συμβουλεύσουν την κυβέρνηση πώς να 
προχωρήσει στην αναδιοργάνωση του παρόντος συστήματος υγείας. Και, παρόλο 
που το Υπουργείο Υγείας είναι γνώστης αυτής της ανεπάρκειας του συστήματος και 
παρόλο που από τον Απρίλιο του 1993 έχει στα χέρια του την έκθεση των εμπειρο
γνωμόνων με τίτλο "Επισκόπηση της διεύθυνσης και οργάνωσης του Υπουργείου 
Υγείας της Κυπριακής Δημοκρατίας", εντούτοις καμιά προσπάθεια δεν έγινε για την 

υλοποίηση των εισηγήσεων των εμπειρογνωμόνων. 

Και ας μη σκεφτούν και ας μην πουν οι εκπρόσωποι της συγκυβέρνησης ότι 
αυτά τα λέω για να κάμω αντιπολίτευση, γιατί, αν ρίξουν μια ματιά στα κονδύλια 
των προυπολογισμών του Υπουργείου Υγείας, θα δουν ότι καμιά από τις εισηγήσεις 
των ειδικών για τη διάρθρωση του Υπουργείου Υγείας και των τμημάτων του δε 
λαμβάνεται υπόψη. Και αναπόφευκτα κάθε μέρα που περνά γίνονται πιο άσχημα τα 
πράγματα στο Υπουργείο Υγείας, μέχρι που να οδηγηθούμε σε πλήρη αποδιοργά

νωση. 

• 

.. 
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Πριν θρηνήσουμε όμως πάνω από τα συντρίμμια του συστήματος υγείας, 

καλούμε το Υπουργείο ΥγεLας και κατ' επέκταση την κυβέρνηση να εγκύψουν με 

περισσότερη σοβαρότητα στα θέματα της υγείας αυτού του λαού και να προχωρή
σουν εδώ και τώρα στη δημιουργία ενός σώματος το οποίο τάχιστα να αξιολογήσει 
και να θέσει τις προτεραιότητες για την αναδιοργάνωση των υπηρεσιών υγείας του 

λαού μας πάνω στη σωστή βάση. 

Δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε, ένεκα του περιορισμένου χρόνου, για το σχέδιο 
υγείας. Όπως θυμάστε, και πέρσι και πρόπερσι είχα προειδοποιήσει πολλές φορές 

από το βήμα αυτό αλλά και μέσω του εγχώριου τύπου ότι ο τρόπος με τον οποίο το 

Υπουργείο Υγείας και προσωπικά ο κύριος Υπουργός χειρίζονται το ζήτημα του 
γενικού σχεδίου υγείας θα το οδηγήσει με μαθηματική ακρίβεια στον εκφυλισμό και 
στο ναυάγιο. Όμως παράλληλα ο κύριος Υπουργός προσπαθεί να δημιουργήσει τις 

πραUποΟέσεις, έτσι που τις δικές του ευθύνες της αποτυχίας να τις ρίξει στους 

ώμους άλλων. 

Τώρα η νέα πορεία που διαγράφεται -και προειδοποιώ το Σώμα και θα το 
δείτε, ελπίζω να ζούμε όλοι να το δούμε- είναι η εξής: ΊΌ Υπουργείο Υγείας, χωρίς 

να λύσει κανένα από τα προβλήματα που δημιουργούνται με την εφαρμογή του 
γενικού σχεδίου υγείας και χωρίς να προβεί σε καμιά προετοιμασία -δεν έχει γίνει 

τίποτε από τις εισηγήσεις των εμπειρογνωμόνων- θα επεξεργαστεί στα γρήγορα ένα 

γενικό σχέδιο υγείας που η εφαρμογή του θα είναι εκ των πραγμάτων αδύνατη και 
Οα το αποστείλει στη Βουλή με την ελπίδα ότι αυτή, ενόψει των επερχόμενων 

βουλευτικών εκλογών, δε θα μπορέσει να προχωρήσει. Έτσι, η προεκλογική προπα
γάνδα από την πλευρά του Υπουργείου Υγείας και του κόμματός του θα συμπερι

λαμβάνει και το γενικό σχέδιο υγείας. Έτσι μας είπε πριν από λίγο και ο συνά
δελφος κ. Παρισινός, ότι είναι έτοιμο το σχέδιο υγεLας. Τώρα, τι θα γίνει μετά τις 

εκλογές, όταν όλα αυτά θα αποσυρθούν και θα έρθουν νέα, και ποιος θα είναι ο νέος 
Υπουργός Υγείας, άξιος που θα ζήσει! 

Αυτά είναι, κύριε Πρόεδρε, τα τεχνάσματα και οι εξυπνάδες του έντιμου 

Υπουργού Υγείας σε σχέση με το γενικό σχέδιο υγείας. Βλέπετε, πρέπει να ξέρεις 
πώς να κρύβεις την ανεπάρκειά σου και να ξέρεις και την τέχνη να ρίχνεις το φταί

ξιμο κάπου αλλού! 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιωαννίδης. 

I. ΙΩΑΝΝ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, 

Μέγιστο και πολύτιμο αγαθό για τον άνθρωπο είναι η υγεία, αφού χωρίς αυτή 

δεν μπορούμε να προχωρήσουμε σε κανενός είδους δραστηριότητα. Το ψηλό 

επίπεδο υγείας ενός λαού είναι δείκτης ανάπτυξης, προόδου και πολιτισμού. 

Έχουμε καθήκον να πετύχουμε και να διασφαλίσουμε ψηλή στάθμη υγείας στον 
τόπο μας και να δώσουμε έτσι στο λαό μας τη δυνατότητα για μεγαλύτερη δραστη
ριοποίηση και δημιουργία. Ακόμα θα του δώσουμε με αυτό τον τρόπο τη δυνατό

τητα και την ικανότητα να αντισταθεί και να αμυνθεί στα κατακτητικά σχέδια του 

Τούρκου εισβολέα, που καραδοκεί να επεκτείνει την κυριαρχία του και στο 

υπόλοιπο νησί. 
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Ο πολιτισμός αυτού του νησιού, που ξεκινά από τα βάθη των αιώνων και έχει 

μια ιστορία τριών χιλιάδων χρόνων, μας επιβάλλει να εγκύψουμε με σοβαρότητα 
και υπευθυνότητα και να λύσουμε τα σοβαρά προβλήματα στον τομέα της υγείας 

που απασχολούν από δεκαετίες τον τόπο και το λαό, για να μπορέσουμε να προχω
ρήσουμε απερίσπαστοι στην ανά.J-ττυξη όλων των άλλων τομέων, του οικονομικού 

κοινωνικού, πολιτικού, πολιτιστικού κ.λπ. 

Τα σοβαρά αυτά προβλήματα εί.ναι: Το γενικό σχέδιο υγείας, τα νοσηλευηκά 

ιδρύματα, τα εξωτερικά ιατρεία των νοσοκομείων, τα περιφερειακά νοσοκομεία, τα 
αγροτικά υγειονομικά κέντρα, η Νοσηλευηκή Σχολή και η έλλειψη νοσοκόμων, ο 

συντονισμός των δύο τομέων που ασχολούνται με την ιατροφαρμακευτική περί

θαλψη του λαού, του κρατικού και του ιδιωτικού, τα φάρμακα. 

Το Υπουργείο Υγείας, το στρατηγείο από όπου διευθύνεται ο ζωτικός αυτός 
τομέας της υγείας του λαού, έχει καθήκον να μελετήσει και να λύσει τα προβλήματα 

αυτά που αφορούν την παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στον τόπο μας. Ο 

χώρος της υγείας δεν είναι πεδίο εξυπηρέτησης οποιωνδήποτε συμφερόντων και 

πολύ περισσότερο προσωπικών φιλοδοξιών. Το Υπουργείο Υγείας λειτουργεί και 
κινείται πάντοτε με γνώμονα την εξυπηρέτηση του λαού, την περίθαλψή του και τη 

βελτίωση του επιπέδου υγείας στον τόπο μας. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ασχοληθώ τώρα με μερικά από τα προβλήματα που 

απασχολούν το Υπουργείο Υγείας και το λαό μας: 

ΓΕΝΙΚΟ ΣΧΕΔΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 

Στην αναφορά μου πέρσι στη Βουλή με την ευκαιρία της συζήτησης των προϋ

πολογισμών έλεγα: "Κατά τη γνώμη μου, η ρίζα του κακού στην εφαρμογή του 

γενικού σχεδίου υγείας είναι οι ξένοι εμπειρογνώμονες που ήταν μακριά από την 

Κύπρο, την κυπριακή πραγματικότητα και την ψυχοσύνθεση του Κυπρίου και, 

ακόμα, δεν μπορούσαν στο λίγο διάστημα που έμειναν στην Κύπρο να πάρουν τον 
παλμό των Κυπρίων και τις ολοκληρωμένες απόψεις όλων των εμπλεκομένων στο 

θέμα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης. Όλα τα σχέδια που προτάθηκαν από 
ξένους εμπειρογνώμονες είχαν εξ υπαρχής το σπόρο της αποτυχίας, διότι ελάμ

βαναν ως πρότυπο ξένες προς την Κύπρο πρακτικές και άγνωστες προς την 

κυπριακή νοοτροπία κοινωνικές και οικονομικές δομές". 

Δυστυχώς αυτή η αναφορά μου έχει επαληθευτεί κω βρισκόμαστε πάλι στο 

ίδιο σημείο και επαναλαμβάνεται το ίδιο σκηνικό. Το προταθέν τελευταίο σχέδιο 

από τους ξένους εμπειρογνώμονες κρίνεται ανεφάρμοστο και ξεκινούμε από την 
αρχή να διερευνούμε πάλι νέες προσεγγίσεις, νέες ιδέες και νέες προτάσεις για 

μελέτη κάποιου νέου σχεδίου υγείας. Το τελευταίο σχέδιο δεν εφαρμόστηκε ύστερα 

από πολλές αντιρρήσεις του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου και σοβαρές επιφυλά

ξεις των άλλων ενδιαφερόμενων μερών σχετικά με τη χρηματοδότησή του. 

Εμείς, το Δημοκρατικό Κόμμα, θέλουμε να τονίσουμε ακόμα μια φορά ότι 

παραμένουμε προσηλωμένοι στην εισαγωγή ενός γενικού σχεδίου υγείας, διότι 

είμαστε πεπεισμένοι ότι αυτό θα αποτελέσει το εργαλείο για την υλοποίηση των 

αρχών που διέπουν την πολιτική μας για την υγεία. Θέλουμε να διασφαλίσουμε 

ιατροφαρμακευτική περίθαλψη σε όλους τους πολίτες, ανεξάρτητα από την οικονο

μική τους κατάσταση και τον τόπο διαμονής τους. Ο τόπος διαμονής των πολιτών 

δεν πρέπει να είναι αιτία για υποβάθμιση της ιατρικής τους φροντίδας. 

,. 
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Υποστηρίζουμε ότι πρέπει να εφαρμοστεί και να επεκταθεί η πρωτοβάθμια 
ιατρική φροντίδα στην ύπαιθρο με αποτελεσματική επάνδρωση και σωστό 

εξοπλισμό των αγροτικών υγειονομικών κέντρων. Πέραν του 80% των αρρώστων 
που επισκέπτονται καθημερινά γιατρό αντιμετωπίζουν προβλήματα στην παροχή 
πρωτοβάθμιας ιατρικής περίθαλψης. Έτσι θα επιλύσουμε κατά μεγάλο μέρος το 

σοβαρό πρόβλημα που ταλαιπωρεί καθημερινά τους ασθενείς αλλά και τους 
γιατρούς των εξωτερικών ιατρείων των νοσοκομείων. 

Εξάλλου, προ καιρού υπήρξε μια συμφωνία μεταξύ του Παγκύπριου Ιατρικού 
Συλλόγου και του Υπουργείου Υγείας για την ανάθεση της πρωτοβάθμιας ιατρικής 
φροντίδας στους ιδιώτες γιατρούς και διερωτώμαι, κύριοι συνάδελφοι, γιατί δεν 
υλοποιήθηκε, αφού από τη μελέτη που έγινε φαινόταν ότι το κόστος ήταν χαμηλό 
(ί500.000) και ότι αυτό θα αποτελούσε την απαρχή της εφαρμογής σχεδίου υγείας 
χωρίς καθυστερήσεις και χωρίς διοικητικά έξοδα. Κατά τη γνώμη μου, Οα ήταν μια 
αρχή χωρίς μεγάλο κόστος, που θα μας άνοιγε το δρόμο για την οικοδόμηση του 
γενικού σχεδίου υγείας. Αυτή η ενέργεια ήταν μέσα στην κυπριακή πραγματικότητα. 
Θα έλυνε τα ιατρικά προβλήματα ενός μεγάλου μέρους του πληθυσμού και Οα αγκα
λιαζόταν με πολλή ζέστη από τους εργαζομένους και τους εργοδότες, ενώ, ακόμα 
πιο σημαντικό, Οα είχε την αμέριστη συμπαράσταση του ιατρικού κόσμου. 

Τώρα οι νέες προτάσεις που υπέβαλε ο n αγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος για 
μελέτη ενός νέου γενικού σχεδίου υγείας περιέχουν αρκετά θετικά στοιχεία αλλά και 
αρκετά αρνητικά και ανεδαφικά. Για παράδειγμα, η εισήγηση για ανεξάρτητα και 

aυτοσυντήρητα νοσοκομεία πώς μπορεί να εφαρμοστεί; Ας αφήσουμε κατά μέρος 

όσους έχουν κεκτημένα δικαιώματα και θα αντιταχθούν σε μια τέτοια ενέργεια. 
Πόσα χρόνια θα χρειαστούν, για να γίνουν aυτοσυντήρητα τα νοσοκομεία, και τι θα 
γίνεται στην περίπτωση που δε θα μ . .-τορούν να καλύπτουν τα έξοδά τους; Θα κλεί.
νουν ή και πάλι θα επιχορηγούνται από το κράτος και το φορολογούμενο πολίτη; 

Η άλλη εισήγηση πάλι από τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο αναφέρεται σε 

καθορισμένο σφαιρικό προϋπολογισμό του γενικού σχεδίου υγείας. τι θα γίνεται 
στην περίπτωση που θα χρειάζονται περισσότερα, μεγαλύτερα ποσά για φάρμακα ή 
αμοιβές γιατρών ή νοσήλια; Θα αρνούμαστε την περίθαλψη και Οα αφήνουμε τον 
άρρωστο στην τύχη του ή μήπως θα μένουν κάποιοι απλήρωτοι με όλες τις συνέ
πειες της υποβάθμισης του επιπέδου της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης; 

Π ιστεύουμε ότι το Υπουργείο Υγείας οφείλει να μελετήσει τις αρχές και τις 
λεπτομέρειες του σχεδιου και να αναλάβει τις ευθύνες του και όχι να προσπαθήσει 
να πασάρει το σχέδιο στη Βουλή χωρίς ολοκληρωμένη μελέτη και χωρίς τις δικές 

του θέσεις και απόψεις. Η μετάθεση στη Βουλή των ευθυνών για τη λύση των 
προβλημάτων δε νομίζουμε ότι είναι ο σωστός τρόπος αντιμετώπισης των δυσκο
λιών. Το σχέδιο, για να έχει επιτυχία, πρέπει να είναι απλό στην εφαρμογή και 

μακριά από δαιδαλώδεις και περίπλοκες διαδικασίες. Και ακόμα να τυγχάνει της 

συναίνεσης όλων των εμπλεκόμενων μερών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Ένα άλλο θέμα που μας απασχολεί, κύριε Πρόεδρε, είναι τα εξωτερικά ιατρεία 
των νοσοκομείων. Η κατάσταση στα εξωτερικά ιατρεία των νοσοκομείων μας δεν 
έχει βελτιωθεί και θα εξακολουθήσει να βρίσκεται στο ίδιο επίπεδο, μέχρις ότου 
γίνει μια ριζική αλλαγή στην όλη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στον τόπο μας είτε 

με την εισαγωγή ενός γενικού σχεδίου υγείας είτε με την ανάθεση της πρωτοβάθμιας 

περίθαλψης στον ιδιωτικό τομέα . 



1144 

Καθημερινά ένας μεγάλος αριθμός αρρώστων μαζεύεται στις αίθουσες 

αναμονής των νοσοκομείων και περιμένει να εξεταστεί από το γιατρό, που και 

αυτός, καταπονημένος από το μεγάλο αριθμό αρρώστων που εξετάζει, αδυνατεί να 

προσφέρει την απαιτούμενη αγάπη και τον οφειλόμενο σεβασμό προς την προσωπι

κότητα του ταλαιπωρημένου αρρώστου. 

Η αναβάθμιση των αγροτικών υγειονομικών κέντρων και των περιφερειακών 

νοσοκομείων θα βοηθήσει στην απάμβλυνση του προβλήματος των εξωτερικών 

ιατρείων. Με αυτό τον τρόπο θα δοθεί και ένα κίνητρο στα χωριά μας για αναζωο

γόνηση και ανάπτυξη. Ακόμα, τους θερινούς μήνες και σε περιόδους τουριστικής 

αιχμής ορισμένα αγροτικά υγειονομικά κέντρα πρέπει να επανδρώνονται κατάλ

ληλα, για να μπορούν να ανταποκρίνονται στις αυξημένες ανάγκες. Παράδειγμα οι 

Πλάτρες, που εξυπηρετούν ολόκληρο σύμπλεγμα χωριών και ένα μεγάλο αριθμό 

παραθεριστών. Εξαγγέλθηκε κάποιο σχέδιο, αλλά δεν έχει προχωρήσει η υλοποίησή 

του. 

ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑ- ΔΙΚΟΙΝΟτΙΚΑ ΙΔΡΥΜΑΤΑ 

Τα νοσοκομεία των πόλεών μας έχουν αναβαθμιστεί από πλευράς κτιριακών 

εγκαταστάσεων. Χρειάζεται όμως πολλά να γίνουν ακόμα στο θέμα της επάν

δρωσης, του εξοπλισμού, της διοίκησης και της λειτουργίας. 

Το Νέο Νοσοκομείο Λεμεσού, που μόλις προ διετίας εγκαινιάστηκε, έχει πολλά 

κενά και λειτουργικές αδυναμίες. Πέραν του ότι είναι χτισμένο μακριά από την 

πόλη, η δυναμικότητά του σε κρεβάτια είναι μικρότερη από εκείνη του παλιού νοσο

κομείου. Οι τεράστιοι διάδρομοι, οι χώροι υποδοχής και οι πολλοί. κοινόχρηστοι 

χώροι δημιουργούν σοβαρά ΠQοβλήματα στη λειτουργία του. Λόγω της αρχιτεκτο

νικής διαρρύθμισής του χρειάζεται πολλαπλάσιο προσωπικό απ' όσο χρειαζόταν το 

παλιό νοσοκομείο, για να λειτουργήσει υποφερτά, με συνέπεια τη μεγάλη οικονο

μική επιβάρυνση του κράτους. Ενώ είναι ένα νοσοκομείο που βρίσκεται στο μέσο 

της ελεύθερης περιοχής της Κύπρου, μεταξύ Λευκωσίας, Λάρνακας και Πάφου, 

εντούτοις βασικές μονάδες, όπως η ογκολογική και η νευροχειρουργική μονάδα, δε 

λειτουργούν. 

Για το ογκολογικό είχαμε το κληροδότημα των !200.000 της Μαρίας Γεωργίου 
Παυλίδη και τη δήλωση του Υπουργού ενώπιον της Επιτροπής Υγείας για ίδρυσή 

του στο Νοσοκομείο Λεμεσού. Όμως, φαίνεται ότι κάποιοι σύνδεσμοι και άτομα 

που έχουν τις δικές τους φιλοδοξίες εδώ στη Λευκωσία δε θέλουν ογκολογικό στη 

Λεμεσό και πολύ φοβούμαι ότι ο Υπουργός έχει ενδώσει στις απαιτήσεις τους. 

Με τον ίδιο τρόπο η δωρεά από συμπολίτιδά μας συσκευής αιμοπεταλίων για 

το Νοσοκομείο Λεμεσού μεταφέρθηκε στο Νοσοκομείο Λευκωσίας με διάφορες 

δικαιολογίες και προφάσεις. 

Η Μονάδα Εντατικής Θεραπείας Νεογνών που βρίσκεται στο Νοσοκομείο 

Λεμεσού δεν εξοπλίζεται και δεν επανδρώνεται με παιδίατρους και νοσηλευτικό 

προσωπικό, ώστε να είναι ανεπαρκής και να κινδυνεύουν πολλές φορές νεογέννητα 

που τόσο την έχουν ανάγκη. Υπήρξαν περιπτώσεις νεογνών που δεν έγιναν δεκτά 

από το τμήμα και κινδύνευσε η ζωή τους. τέλος, ασθενοφόρο που δωρήθηκε από 

συμπολίτη μας για τις ανάγκες της Εντατικής Νεογνών πάλι βρίσκεται στη 

Λευκωσία και παραμένει αχρησιμοποίητο στην αυλή του Μακάρειου Νοσοκομείου. 

·- -
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Το σοβαρότερο όμως είναι ότι, ενώ έχουμε έλλειψη κλινών και αναγκάζονται 

οι γιατροί να αποστέλλουν αρρώστους, προτού aποθεραπευτούν, στο σπίτι τους με 

κίνδυνο της ζωής τους, ο πέμπτος όροφος του Νοσοκομείου Λεμεσού παραμένει 

κλειστός. Και διερωτώμαι γιατί συνεχίζεται αυτή η κατάσταση. 

Από διετίας εξαγγέλθηκε από τον Υπουργό ότι θα σταθμεύει ασθενοφόρο σε 

κεντρικό σημείο της πόλης μας, ώστε να έχει παντού εύκολη πρόσβαση σε περίπτωση 

επειγουσών κλήσεων, χωρίς όμως μέχρι τώρα να έχει πραγματοποιηθεί η εξαγγελία. 

Η πρώην κλινική Τριτοφτίδη λέχθηκε σε δημοσιογραφική διάσκεψη του 

Υπουργού ότι θα μετατραπεί σε μουσείο ιατρικής και σε ιατρική βιβλιοθήκη. Τώρα 

με έκπληξη ακούμε ότι θα δοθεί σε κάποιο σε"Cχη για τη δημιουργία κάποιου 

ιατρικού κέντρου. 

Ας δούμε τώρα τι θα γίνει και με το νέο Νοσοκομείο Λευκωσίας που ύστερα 

από τρία χρόνια καθυστέρησης έχει προγραμματιστεί ότι θα αρχίσει η ανέγερσή του 

εντός του 1996. Πράγματι, όπως έχουμε πληροφορηθεί, θα είναι επιβλητικό, θα 

συγκεντρώνει όλα τα τμήματα και τις υπηρεσίες και θα είναι εξοπλισμένο με τα 

τελευταίου τύπου μηχανήματα. Θα λειτουργήσει ως γενικό νοσοκομείο με Οαλάμους 

για δευτεροβάθμια ιατρική περίθαλψη, ως κέντρο αναφοράς και ως κέντρο εκπαί

δευσης στην ιατρική. Σε αντίθεση με αυτά, υπάρχουν οι απόψεις ότι θα είναι ένα 

νοσοκομείο πέραν των δυνατοτήτων και των αναγκών μας, με περισσότερα δωμάτια 

από όσα χρειαζόμαστε, με πολλούς και άχρηστους κοινόχρηστους χώρους, εκτός 

.• διεθνών προτύπων, με αποτέλεσμα να έχουμε πολύ ψηλό κόστος ανά κλίνη χωρίς 

ουσιαστικό όφελος. 

• 

Παράλληλα όμως με την ανέγερση του υπερσύγχρονου αυτού νοσοκομείου, 

που θα έχει όλα τα τμήματα και τις υπηρεσίες, δημιουργούμε στην πράοι νη γραμμή 

δικοινοτικά κέντρα, όπως λέγονται, που είτε το θέλουμε είτε όχι σε κάποιο στάδιο 

θα ακρωτηριάσουν σταδιακά το νέο νοσοκομείο, προτού ανεγερθεί και προτού 

λειτουργήσει. Τα κέντρα αυτά έχουν ανάγκη την υποστήριξη άλλων ειδικοτήτων και 
εργαστήρια με πανάκριβο εξοπλισμό. Εξάλλου, μπορεί. αυτά τα ιδρύματα να χτίζο

νται με έξοδα άλλων χωρών ή οργανισμών, τελικά όμως η λειτουργία και η συντή

ρησή τους αφήνονται στο κράτος, που θα είναι υποχρεωμένο κάθε χρόνο να δαπανά 

τεράστια ποσά. Ένα θέμα που εγείρεται είναι τι θα γίνουν τα αντίστοιχα τμήματα 

στα διάφορα νοσοκομεία και τις ιδιωτικές κλινικές, εφόσον Οα λειτουργούν αυτά τα 

ιδρύματα. Μήπως θα πρέπει να κλείσουν και ο πανάκριβος εξοπλισμός τους να 

πουληθεί ως παλιοσίδερα; 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν είμαι εναντίον της λειτουργίας 

ειδικών ιατρικών κέντρων, αλλά πιστεύω ότι αυτά πρέπει να εντάσσονται στον 

ευρύτερο κυβερνητικό σχεδιασμό και να μην αφήνεται η ίδρυσή τους στην επιθυμία 

των διάφορων χωρών ή οργανισμών με αποτέλεσμα να υποχρεώνεται στο τέλος το 

κράτος να αναλαμβάνει την οικονομική διαχείριση και επιχορήσηγή τους. 

Συγκεκριμένα εισηγούμαι τα ακόλουθα: 

Για το Κέντρο Νευρολογίας και Γενετικής, που ήδη λειτουργεί, να καθορι

στούν επακριβώς οι αρμοδιότητές του, η επάνδρωση και ο εξοπλισμός του, ώστε να 

μην έχουμε διπλούς εξοπλισμούς και διπλές υπηρεσίες, να διατηρήσει τον ερευνη

τικό του χαρακτήρα και να μην επεκταθεί στο νοσηλευτικό τομέα . 
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Για το καρδιολογικό ίδρυμα, που η ανέγερσή του δεν έχει προχωρήσει ακόμα 
και έτσι νπάρχει καιρός για δεύτερες σκέψεις, πρέπει να αναφέρω τους εξής προβλη

ματισμούς: 

- Αν αποτελέσει τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, σίγουρα τόσο 

τα έξοδα ανέγερσής του όσο και τα έξοδα λειτουργίας του θα είναι πολύ 
μικρότερα. 

- Πώς είναι δυνατό να λειτουργήσει ανεξάρτητο καρδιολογικό κέντρο, 

όταν είναι δεδομένο ότι ο άρρωστος από καρδιά χρειάζεται την υποστή

ριξη πολλές φορές και άλλων ειδικοτήτων και αντLΟετα ένας μη 
καρδιακός μπορεί ξαφνικά να χρειαστεί καρδιολογική ή καρδιοχειρουρ

γική υποστήριξη; Για παράδειγμα, αν ένας άρρωστος υποβάλλεται σε 

αγγειογράφημα στο Γενικό Νοσοκομείο και χρειαστεί εσπευσμένα 

χειρουργική επέμβαση, τι γίνεται; Θα τρέχουμε στο καρδιολογικό ίδρυμα; 

- Ένα ανεξάρτητο καρδιολογικό κέντρο χρειάζεται και εργαστήριο και 

δαπανηρό εξοπλισμό. Αν όμως είναι μέρος του Γενικού Νοσοκομείου 

Λευκωσίας, ο εξοπλισμός και τα εργαστήρια θα είναι κοινά. 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΑ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑ 

Τα περιφερειακά νοσοκομεία Κυπερούντας, Πόλης και Παραλιμνίου είναι, 

πιστεύω, υποβαθμισμένα και σχεδόν λειτουργούν ως αγροτικά υγειονομικά κέντρα. 

Πιστεύω ότι, εφόσον δεχόμαστε την αναγκαιότητά τους για πολλούς λόγους, οφεί

λουμε να τα επανδρώσουμε και να τα εξοπλίσουμε κατάλληλα, ώστε να ανταποκρί
νονται στις ανάγκες των κατοίκων για πρωτοβάθμια και δευτεροβάθμια ιατρική 

περίθαλψη. Η λειτουργία των βασικών τμημάτων, όπως είναι το Τμήμα Παθολογίας 
και Γενικής Χειρουργικής, με την υποστήριξη των ανάλογων εργαστηρίων θα 
μπορούσε να προσφέρει σημαντική βοήθεια στον αγροτικό πληθυσμό και κίνητρο 

για αναζωογόνηση και ανάπτυξη. 

ΦΑΡΜΑΚΑ - ΦΑΡΜΑΚΟΒΙΟΜΗΧΑΝΙΕΣ 

Τα φάρμακα είναι το δεύτερο συστατικό της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 
και είναι σημαντική η συμβολή του στην υγεtα του λαού και στην οικονομία του 
τόπου μας. Οι φαρμακοβιομηχανίες που δημιουργήθηκαν στην Κύπρο έχουν 
συμβάλει σημαντικά στην οικονομία αλλά και στην εν γένει ιατροφαρμακευτική 
περtθαλψή μας. Εισηγούμαι στο Υπουργείο Υγείας να δημιουργήσει στο Χημείο 
του κράτους ειδικό τμήμα για έλεγχο των φαρμάκων που κυκλοφορούν στην Κύπρο, 
σύμφωνα με τις διεθνείς απαιτήσεις και τα διεθνή δεδομένα. Αυτό όχι μόνο θα 
δώσει νέα ώθηση στη σημαντική αυτή βιομηχανία, αλλά Οα αυξήσει την εμπιστοσύνη 
του κοινού και των γιατρών προς τα φάρμακα της δικής μας παραγωγής. Και 
ακόμα θα μπορούμε πιο εύκολα να τα εξάγουμε στο εξωτερικό με σημαντικό κέρδος 
από την εισροή ξένου συναλλάγματος στον τόπο μας. 

ΠΡΟΛΗΠτΙΚΉ IATP IKH 
Προτού τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να αναφερθώ και στο θέμα της 

πρόληψης, ένα θέμα ύψιστης σπουδαιότητας και μεγάλης πρακηκής σημασίας. 

Η Κύπρος σε ορισμένα θέματα προληπτικής ιατρικής πρωτοστάτησε και ήταν 
πολλές φορές παράδειγμα προς μίμηση, όπως στην περίπτωση του εχινοκόκκου και 
της μεσογειακής αναιμίας. Το Υπουργείο Υγείας έχει κάμει κάποια βήματα στον 
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τομέα αυτό. Γιατί όμως η μονάδα που ήλθε από την Ελλάδα για τον πληθυσμιακό 

έλεγχο των γυναικών για καρκίνο του μαστού και του τραχήλου της μήτρας δε συνε

χίζει τη λειτουργία της; Ή, ακόμα, γιατί δεν προχωρούμε στη δημιουργία παρό

μοιων μονάδων στα νοσοκομεία των πόλεών μας και. στη δημιουργία δικής μας 
κινητής μονάδας για την ύπαιθρο; Αυτά τα μέτρα θα μπορούσαν να προσφέρουν 

ουσιαστική βοήθεια στην πρόληψη. Για τό θέμα του διαβήτη ήλθε κάποιος εμπειρο
γνώμονας και έκαμε τις εισηγήσεις του. Και πάλι γιατί σκοντάφτουμε και δεν 
προχωρούμε; 

Κύριε Πρόεδρε, με σωστό προγραμματισμό, διαπαιδαγώγηση, εκπαίδευση, 
διαφώτιση και ενημέρωση μπορούμε να δημιουργήσουμε τις προϋποθέσεις για μια 
σωστή πολιτική στον τομέα της πρόληψης. Χρειάζεται να διατεθούν κονδύλια προς 
αυτή την κατεύθυνση. Η διάθεση χρημάτων για την πρόληψη αποτελεί μια μεγάλη 
επένδυση, η οποία σιγά σιγά θα αρχίσει να αποδίδει στο πολλαπλάσιο. Έχω τη 
γνώμη ότι πρέπει να δημιουργήσουμε ειδικό τμήμα για την προληπτική ιατρική στο 

Υπουργείο Υγείας που να ασχολείται αποκλειστικά με τον τομέα αυτό . 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. I. Ιωαννίδη, ο κ. Χρ. Κατσαμπάς 

επανέρχεται στην έδρα του Προέδρου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι η πέμπτη χρονιά που έχω την τιμή από το βήμα αυτό να σχολιάσω τους 

προϋπολογισμούς του κράτους. Τα προηγούμενα χρόνια ένιωθα την ανάγκη να 
εξηγήσω και να τεκμηριώσω γιατί δεν ήταν για μας δυνατό να δώσουμε θετική ψήφο. 
Φέτος, αισθάνομαι ότι εξηγήσει.ς οφείλουν να δώσουν εκείνοι που αποφάσισαν ότι 
αυτοί οι προϋπολογισμοί τους εκφράζουν, ότι αυτοί οι προϋπολογισμοί τους ικανο
ποιούν. Καλούνται αυτοί οι συνάδελφοι να εξηγήσουν στο λαό πώς είναι δυνατό 

αυτοί οι προϋπολογισμοί να τους εκφράζουν, καλούνται να εξηγήσουν στο λαό 

γιατί αυτοί οι προϋπολογισμοί τους ικανοποιούν. 

Έχω μαζέψει πολλά ερωτήματα που θέτουν οι απλοί άνΟρωποι αυτού του 
τόπου και θα τα θέσω, χωρίς να προσδοκώ ότι είτε εγώ είτε οποιοσδήποτε πολίτης 

αυτού του τόπου θα πάρουμε μια αξι.όπιστη απάντηση. 

Πριν όμως περάσω στα ερωτήματα, θα ήθελα να εκφQάσω την εκτίμησή μου 
για το γεγονός ότι οι προϋπολογισμοί κατατέθηκαν έγκαιρα, για το γεγονός επίσης 
ότι οι Υπουργοί έδειξαν και προθυμία και υπομονή να ακούσουν και να απαντή
σουν τις πολλές και συχνά ενοχλητικές ερωτήσεις και παρατηρήσεις μου, καθώς και 
για το γεγονός ότι κατά κανόνα ανταποκρίθηκαν τόσο σε δικές μου όσο και σε 
άλλων συναδέλφων απαιτήσεις να μας δώσουν συμπληρωματικά στοιχεία με γραπτά 

σημειώματα. 

Είναι εξάλλου δίκαιο να σημειωθεί ο άψογος τρόπος με τον οποίο διηύθυνε 
τις δεκαοκτώ συνολικά μακρές συνεδρίες για το θέμα αυτό ο Πρόεδρος της Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Λεόντιος Ιεροδια

κόνου, καθώς και το κλίμα συνεργασίας που επικράτησε μεταξύ των Μελών της 

Επιτροπής κατά τη διάρκεια της διαδικασίας . 
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τέλος, θα ήταν παράλειψη, αν δεν εκφράζονταν ευχαριστίες και έπαινος προς 
τη Γραμματεία των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών και ειδικότερα προς τον 
κ. Κωστάκη Χριστοφόρου και την κ. Βασιλική Αναστασιάδου αλλά και προς όλα τα 

μέλη του προσωπικού της Βουλής για τη βοήθεια και τη συνεργασία τους, όταν 

εξετάζαμε τους προϋπολογισμούς, όπως και σε κάθε άλλη κοινοβουλευτική διαδι-
κασία. 

Π ρέπει ακόμη να προσθέσω ότι οι παρατηρήσεις που διατύπωσε ο Κοινοβου
λευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, 

αναφορικά με τον τρόπο εξέτασης των προϋπολογισμών, με βρίσκουν σχεδόν συνο
λικά σύμφωνο. Είναι παρατηρήσεις aντλημένες από την κοινή εμπειρία και είναι 

παρατηρήσεις εύστοχες. 

Θα προσθέσω τρία ακόμη σχόλια: ένα για την ομιλία του κ. Μάτση, ένα για 

την ομιλία του κ. Χρίστου και ένα για την παρέμβαση του Υπουργού Οικονομικών 

κ. Χριστόδουλου Χριστοδούλου. 

Ο κ. Μάτσης ήταν ο πρώτος ομιλητής σε αυτή τη συζήτηση. Αναμενόμενο 

λοιπόν ήταν να πει τις θέσεις του κόμματός του· δεν ήταν όμως αναμενόμενο να 

προβάλει αντιθέσεις σε θέσεις που δεν είχαν αναφερθεί, που δε γνώριζε αν θα 
αναφέρονταν και που δεν υπήρχε καμιά ανάγκη να τις πιθανολογήσει. Ωστόσο, ο 

κ. Μάτσης στις τέσσερις από τις είκοσι έξι σελίδες της ομιλίας του αναφέρεται στο 

ΑΚΕΛ, επιτίθεται στο ΑΚΕΛ και απαντά σε θέσεις που υπολόγιζε ότι θα εξέφραζε 
το ΑΚΕΛ. Γιατί. αυτή η εριστική διάθεση; Γιατί αυτή η έκρηξη αντιακελισμού από 

' -

τον κ. Μάτση, μια έκρηξη που μας θυμίζει παρωχημένες εποχές; ~. 

Είναι ευεξήγητο το φαινόμενο. Όπως όλοι στην κυβέρνηση και στο Δημοκρα

τικό Συναγερμό, έτσι και ο κ. Μάτσης ενδόμυχα γνωρίζει ότι δεν υπάρχει υπόθεση. 
Γνωρίζει ότι η κυβέρνηση Κληρίδη έχει απογοητεύσει ακόμη και τους πιο πιστούς 

και aφοσιωμένους οπαδούς του κόμματός του. Περίμεναν ότι θα είχαν μια σοβαρή, 
μια νούσιμη, μια μετρημένη διακυβέρνηση, μια διακυβέρνηση από μια κυβέρνηση 
που είχε ασκηθεί επαρκώς με την επί μακρόν θητεία στην αντιπολίτευση. Αντί 

τούτου, βλέπουν μια κυβέρνηση που κατακρημνίζεται μόνη της, που κατρακυλά από 

το ένα λάθος στο άλλο και από τη μια γκάφα στην άλλη και που τους τελευταίους 

μήνες έχει χάσει κάθε ίχνος αξιοπιστίας. 

Δεν τολμά ο κ. Μάτσης να πει στους ανθρώπους αυτούς "συγγνώμη". Δεν 
τολμά να παραδεχτεί. ότι τόσο το κόμμα του όσο και η κυβέρνησή του τα έχουν κάμει 

θάλασσα. Και νιώθει ότι δεν πείθει υμνώντας τις γκάφες και τα λάθη. Γι' αυτό -και 
φυσικά υποτιμώντας βάναυσα τη νοημοσύνη του λαού- νομίζει ότι θα συσπειρώσει 

τους πραγματικά aπογοητευμένους συναγερμικούς με την εκτόξευση μύδρων 
εναντίον του ΑΚΕΛ. Αλλά ο κόσμος ξέρει ότι αυτή τη στιγμή υπό κρίση δεν είναι 

το ΑΚΕΛ· το ΑΚΕΛ κρίθηκε το 1993 και τοποθετήθηκε στην αντιπολίτευση. Τώρα 
είναι η ηγεσία του Δημοκρατικού Συναγερμού που κρίνεται. Και αυτό που απευθύ
νουν στον κ. Μάτση όσοι είχαν ψηφίσει Δημοκρατικό Συναγερμό είναι μια κραυγή 

ικεσίας, μια έκκληση γεμάτη αγωνία: "Ένα έλεος, μη μας εξευτελίζετε άλλο!" Είναι 

αυτή την κραυγή, είναι αυτή την έκκληση που εξέφρασε άλλωστε με τη δήλωσή του 

και ο Βουλευτής τolJ Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Ττίμης Ευθυμίου. 

Από την πλευρά του ο κ. Χρίστου, ο οποίος ακολούθησε στο βήμα τον 

κ. Μάτση, άσκησε ευρύτατη και εν πολλοίς εύστοχη κριτική στην κυβερνητική πολι
τική. Κατέκρινε τους προϋπολογισμούς και κατέκρινε την κυβερνητική πολιτική. 
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Και πού κατέληξε; Στο ότι το ΑΚΕΛ αυτή την πολιτική με την οποία, όπως είπε, 
βρίσκεται σε πλήρη αντίθεση, αυτή την πολιτική που βρίσκεται, όπως είπε ο 
κ. Χρίστου, σε πλήρη αντίθεση με την κεντρώα φιλοσοφία της μεικτής οικονομί.ας, 

που ακολουθείται από την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας, αυτή την πολιτική 

που εκφράζεται μέσα από τους προϋπολογισμούς, αυτή την πολιτική την εγκρίνει. 

Δεν την εγκρίνει με λόγια, δεν την εγκρίνει με αγορεύσεις. Την εγκρίνει όμως με την 

κορυφαία κοινοβουλευτική πράξη, με την υπερψήφισή της. τέτοια αντιπολίτευση 
δεν υπάρχει κυβέρνηση να μην την ονειρεύεται. 

Θα θυμίσω την κατάληξη της ομιλίας μου για τους προϋπολογισμούς του 1995. 
Έλεγα λοιπόν τα ακόλουθα: 

"Κλείνοντας την ομιλία μου για τους προϋπολογισμούς του περασμένου 

χρόνου και αναφερόμενος στο θέμα των 62, είχα πει τα ακόλουθα: 'Είμαι βέβαιος 

ότι η αντίδραση και του ΔΗΚΟ και του ΑΚΕΛ είναι ειλικρινής. Όμως δεν είναι 
αντίδραση αποτελεσματική. Αποτελεσματική με έναν τρόπο μόνο μπορεί να γίνει, 

έναν τρόπο που είναι πραγματικά δραστικός: με την καταψήφιση των προϋπολογι

σμών. Όσο αυτό δε γίνεται, η αντίθεση στην επαναπρόσληψη των 62 παραμένει 
θεωρητική. Δε γίνεται πράξη και δε στοχεύει σε αποτέλεσμα'". 

Η αντίθεση εκείνη δεν έγινε πράξη. Οι προϋπολογισμοί υπερψηφίστηκαν από 

το ΔΗΚΟ και το ΑΚΕΛ και μαζί και με τις ψήφους του κόμματος των 62 πέρασαν 
και έγιναν νόμος. Μαζί τους πέρασαν και οι 62. Ούτε πιο συνετή ούτε πιο μετριο
παθής έγινε η κυβέρνηση μετά την ψήφιση των προϋπολογισμών της. Εκείνο που 

ήθελε το είχε πάρει. Τους φραστικούς σας μύδρους, κύριοι συνάδελφοι, τους άφησε 

στα πρακτικά, για να τους φάνε τα ποντίκια, που επιπολάζουν στην περιοχή αυτή. 

"Όχι λόγια λοιπόν. Τα λόγια δε δημιουργούν άλλοθι έναντι της ιστορίας. 

Πράξη, κύριοι συνάδελφοι, πράξη! Καταψηφίστε τους προϋπολογισμούς, αλλιώς 

μην περιμένετε καλύτερη διακυβέρνηση". Αυτά είχα πει πέρσι. Η προειδοποίηση 

ήταν σαφής χωρίς το παραμικρό ίχνος αμφιβολίας ή ταλάντευσης. 

Ο χρόνος που μεσολάβησε την έχει δικαιώσει πλήρως. Όχι μόνο δεν είχαμε 

καλύτερη διακυβέρνηση, αλλά αντίθετα είχαμε πολύ πολύ χειρότερη. Είχαμε μια 

διακυβέρνηση χαοτική. Μια διακυβέρνηση υπονομευτική της κοινωνικής συνοχής. 

Μια διακυβέρνηση που παίζει εν ου παικτοtς. Μια διακυβέρνηση που διασύρει την 

Κύπρο διεθνώς χειρότερα και από το χειρότερο συκοφάντη της. Μια διακυβέρνηση 
άκρως επικίνδυνη. Η κυβέρνηση αυτή έδειξε και το νου και την ποιότητά της. Δε θα 

γίνει καλύτερη. Η αναγκαστική, ενόψει των βουλευτικών εκλογών, αυτοχαλιναγώ

γηση που ανακοίνωσε χθες ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος έχει ημερομηνία καταλη

κτική. Την επομένη των εκλογών θα ορμήσει αχαλίνωτη και θυελλώδης σαν ταύρος 

εν υαλοπωλείω. Και κανένα πρόβλημα δε θα έχει, αν στους προϋπολογισμούς του 

1997 ο κ. Χρίστου ανέβει σε αυτό το βήμα, για να παραστήσει τον επιμηθέα. 

Αυτά όμως τα λόγια δεν απευθύνονται μόνο προς το ΑΚΕΛ· απευθύνονται και 

προς το ΔΗΚΟ και προς τον κ. Παπαδόπουλο. Γιατί οι είκοσι οκτώ από τις είκοσι 

εννιά σελίδες της ομιλίας του είναι η τελειότερη και όχι απλώς η τελειότερη αλλά 

και η ορθότερη τεκμηρίωση των λόγων για τους οποίους αυτοί οι προϋπολογισμοί 

είναι εθνικά, πολιτικά και ηθικά επιβεβλημένο να καταψηφιστούν. Η τελευταία 

παράγραφος της ομιλίας του στη σελίδα είκοσι οκτώ είναι η απόδειξη της ορθότητας 
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του ισχυρισμού μου: "Παρά ταύτα" λέει ο κ. Παπαδόπουλος "το ΔΗΚΟ θα ψηφίσει 
τους προϋπολογισμούς". Παρά ταύτα, το υπογραμμίζω. Παρά ταύτα. Με τέτοια 

όμως "παρά ταύτα" είναι προβλεπτό ποιο θα είναι τελικά και το "διά ταύτα". Ήδη 

το ψηλαφούμε. 

Ο κ. Λυσσαρίδης το είπε χθες πολύ καθαρά: 'Των εκλογών και των κομμάτων 
προηγείται η πατρίδα". Ας πάψουμε όλοι επιτέλους να διαμελίζουμε τα ιμάτιά της! 

Ας πάψουμε επί τον ιματισμόν της να βάζουμε κλήρον! 

Έρχομαι τώρα στην παρέμβαση του φίλου μου, Υπουργού των Οικονομικών. 
Δεν έγιναν ιδιωτικοποιήσεις, μας είπε. Ο δημόσιος τομέας έχει συμβολή στο ακαθά
ριστο εγχώριο προ·ι:όν της τάξης του 14% και ο ευρύτερος δημόσιος τομέας, δηλαδή 
οι ημικρατικοί οργανισμοί και οι σχολικές εφορείες, της τάξης του 7,7%, ένα σύνολο 
δηλαδή 21% με 22% του ακαθάριστου εγχώριου προ"ίόντος. Τα όρια συνεπώς στα 
οποία μπορεί να αναπτυχθεί η ιδιωτικοποίηση είναι εξ αντικειμένου περιορισμένα. 
Ωστόσο, η κυβέρνηση και εξήγγειλε και προωθεί την υλοποίηση αυτής της πρόθεσης. 

Θα έλεγε όλη την αλήθεια ο κύριος Υπουργός, αν ομολογούσε ότι η υλοποίηση 
αυτής της πρόθεσης δεν έχει ακόμη επιτευχθεί. 

Μας είπε ο κύριος Υπουργός ότι ο πληθωρισμός έχει μειωθεί και ότι αυτό έχει 

σημασία και όχι τόσο οι λόγοι της μείωσής του. Αν η μείωση του πληθωρισμού 
είναι πανευρωπα·ι:κό φαινόμενο, αν στη μείωση του πληθωρισμού συνέβαλε 

ουσιωδώς η μείωση της συναλλαγματικής αξίας του δολαρίου, αν στη μείωση του 

πληθωρισμού συνετέλεσαν αποφασιστικά οι καλές για τη γεωργία καιρικές συνθήκες 
και αν τον επηρέασε καθοριστικά το γεγονός ότι οι μισθολογικές αυξήσεις που 
δόθηκαν στους μισθωτούς ήταν πολύ κάτω από την αύξηση του ακαθάριστου εγχώ

ριου προ"ίόντος και την αύξηση της παραγωγικότητας, αυτά είναι λεπτομέρειες. 

Αφού έπεσε ο πληθωρισμός, μπράβο σε όλους που τον ρίξαμε! 

Αλλά για το δημόσιο χρέος ο κύριος Υπουργός δεν καταφρόνησε καθόλου τις 

λεπτομέρειες. Αντίθετα, περιστράφηκε σαν μπαλαρίνα σε μαιάνδρους και χάθηκε σε 
λαβύρινθους. Εμείς δεν τον ακολουθούμε. Εμείς μένουμε στο καταθλιπτικό 

άθροισμα, το άθροισμα των f:3.514.000.000. Σε όλη την ιστορία μέχρι την εκλογή 

του κ. Βασιλείου η Κύπρος είχε συσσωρεύσει χρέος !1.000.000.000 και κάτι. Στα 

πέντε χρόνια του κ. Βασιλείου έγινε ί2.000.000.000 και κάτι. Σε τρία χρόνια διακυ
βέρνησης Κληρίδη αυξήθηκε σχεδόν κατά ί Ι .300.000.000. Με τη φόρα που πήρε, 

μέχρι να φύγει η κυβέρνηση Κληρίδη, θα ξεπεράσει τα ί5.000.000.000. Αν κάθε 

παιδί που γεννήθηκε το 1994 γεννήθηκε με χρέος ί5.500, κάθε παιδί που θα γεννηθεί 
το 1998 θα γεννιέται με χρέος κοντά στις ί\0.000. Είναι αυτή συνετή οικονομική 

πολιτική; Είναι αυτή συνετή διαχείριση; Είναι αυτό σεβασμός προς τα παιδιά που 

θα γεννηθούν; 

Καυχιέται ο κύριος Υπουργός ότι η φορολογία στην Κύπρο είναι 25%, ενώ 
στην Ευρώπη είναι 35%. Στην περσινή μου ομιλία είχα συγκρίνει τα φορολογικά 
έσοδα της Κυπριακής Δημοκρατίας με τα φορολογικά έσοδα των Ηνωμένων Πολι

τειών και της Ευρώπης: 31,6% στις Ηνωμένες Πολιτείες, 45,5% κατά μέσο όρο στη 
δυτική Ευρώπη, 46,1% στη Γερμανία, 46,3% στην Ιταλία, 48% στην Αυστρία, 49,6% 
στη Γαλλία, 50% στο Βέλγιο, 51,2% στην Ολλανδία, 54% στη Φινλανδία, 55,2% στη 
Νορβηγία, 56,2% στη Σουηδία και 58,6% στη Δανία. Είχα επίσης αναφέρει την προέ
λευση και τη σύνθεση των φορολογικών εσόδων στην Κύπρο και είχα υποδείξει 

. -
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τούτο: Ότι η σχέση των φορολογικών εσόδων ενός κράτους προς το ακαθάριστο 
εγχώρω προ·ι:όν είναι ο δείκτης της αλληλεγγύης που επικρατεί σε μια κοινωνία. 

Και ο δικός μας δείκτης σίγουρα δεν είναι καθόλου τιμητικός. 

Και, αν ο κ. Ρολάνδης δε βλέπει άστεγους στην Κύπρο, ας έλθει, και ας έλθει 
και ο κύριος Υπουργός των Οικονομικών μαζί, για να δείξω και στους δύο πολλά 
δείγματα δυστυχίας πολύ περισσότερα από όσα δείχνουν κάΟε Χριστούγεννα οι 
τηλεοπτικοί σταθμοί, πολύ περισσότερα και πολύ τραγικότερα από ό,τι μπορούν να 
διανοηθούν. 

Είναι όμως ώρα να έλθω και στα ερωτήματα γ~α τα οποία μίλησα στην αρχή. 
Γιατί εγκρίνουν τους προϋπολογισμούς οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ αλλά επίσης και 
οι συνάδελφοι του ΔΗΣΥ και του ΔΗΚΟ; Μήπως επειδή αυτή η κυβέρνηση παρέ
λαβε κράτος και καθημερινά το μετατρέπει σε χάος; Συνειδητοποιούν τι εγκρίνουν; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την αύξηση σε τρία χρόνια του δημόσιου 
χρέους κατά ποσό πέραν του ί 1.000.000.000; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που διαπράττει αυτό που ο 
κ. Παπαδόπουλος είχε ονομάσει "σκέτη βλακεία", την κατάθεση δηλαδή νομοσχεδίου 
που ποινικοποιεί τους συνδικαλιστικούς αγώνες και το δικαίωμα της απεργίας; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που, έχοντας ενώπιόν της 
νομοσχέδιο για την ασφάλεια και την υγεία στην εργασία, νομοσχέδιο συμφωνημένο 

πλήρως από τους εργοδότες και από τους μισθωτούς, από το συνδικαλιστικό 
κίνημα, δεν το καταθέτει στη Βουλή; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που έχει aποψιλώσει από 
στελέχη τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, το μόνο καταφύγιο για τους πιο 

δυστυχισμένους και τους πιο καταφρονεμένους ανθρώπους αυτού του τόπου; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που αναστάτωσε την τριτο
βάθμια εκπαίδευση και που δεν αφήνει σε χλωρό κλαρί το Πανεπιστήμιο; Την κυβέρ
νηση που κωλυσιεργεί και δεν καταθέτει νομοθεσία για το Α τι με αποτέλεσμα να 
δημιουργούνται εκεί νέες θύελλες και νέες αναστατώσεις και αμφισβητήσεις ακόμη 
και της ύπαρξης και των επιπέδων και των τίτλων σπουδών που δίνει αυτό το 
ίδρυμα; Που βρίσκεται σε καθημερινή σύγκρουση με τις οργανώσεις των καθηγητών 
και των δασκάλων, έστω και αν οι ηγεσίες αυτών των οργανώσεων υποστηρίζουν τα 
κόμματα της συγκυβέρνησης; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που βάζει μορατόριουμ στις 
θέσεις πρώτου διορισμού και αναβαθμίζει ανερυθρίαστα τις υψηλόμισθες θέσεις 
υψηλόμισθων υπαλλήλων; Που απαγορεύει τη νόμιμη πλήρωση θέσεων και τις 
πληρώνει με προσλήψεις εκτάκτων; Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση 
που δίνει ανακριβή νούμερα για τους εκτάκτους; Και προηγουμένως ο συνάδελφος 
Κίκης Καζαμίας -τον προλαβαίνω, ήλπιζα ότι θα επροηγείτο στο βήμα- μου είχε 
δείξει τα αποδεικτικά στοιχεία εξαπάτησης αυτής της Επιτροπής. Και θα τα πει 
βέβαια ο ίδιος. Λυπούμαι, γιατί κάπως προαναγγέλλω ένα στοιχείο της ομιλίας του. 
Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν μια κυβέρνηση που επιμένει να θυματοποιεί εκτά
κτους με πολυετή υπηρεσία; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν μια κυβέρνηση που ανάγκασε αυτή τη Βουλή 
να ψηφίσει δύο νόμους, για να περιορίσει το ρουσφέτι, και θα υποχρεωθεί σίγουρα 
να ψηφίσει και άλλους, για να προστατεύσει και τους ωρομίσθιους και άλλους 
κλάδους εργαζομένων στο δημόσιο και σε εταιρείες με κρατική συμμετοχή, όπου 
οργιάζει το ρουσφέτι; 
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Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν μια κυβέρνηση που η πολιτική της θα φέρει 
μαύρες μέρες στους γεωργοκτηνοτρόφους και τη μεταποιητική βιομηχανία; Και 
σχετικά με τα θέματα αυτά, μίλησαν ήδη άλλοι συνάδελφοι, αλλά επίσης οι εφημε
ρίδες κάθε μέρα μας δίνουν τα τεκμήρια και τις αποδείξεις. Συνειδητοποιούν ότι 

εγκρίνουν μια κυβέρνηση που φλυαρεί ακατάσχετα για την ανταγωνιστικότητα, 

αλλά, όπως και οι προκάτοχοί της, δεν κάνει τίποτε, για να τη διαφυλάξει και να τη 
βελτιώσει; Ότι εγκρίνουν μια κυβέρνηση που, όπως το είπε και ο κ. Παπαδόπουλος 

-όχι με αυτά τα λόγια αλλά με αυτή την έννοια- εφαρμόζει μια μονόπλευρη εναρμό
ν.ιση με την Ευρώπη, μια εναρμόνιση που εξυπηρετεί τα συμφέροντα των λίγων 
ενάντια στα νόμιμα συμφέροντα του συνόλου; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που αποπειράθηκε τον aποκε

φαλισμό της Γενικής Εισαγγελίας, γιατί αυτή η Γενική Εισαγγελία κατάγγελλε παρα
βιάσεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων; Ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που ήθελε τη 
φίμωση και την παύση του Άκη Παπασάββα και του Λουκή Λουκα·ίδη σε σχέση με 

τα βασανιστήρια; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που ενίσχυσε με αρχηγούς και 
στελέχη τις συμμορίες που ονομάζει "οργανωμένο έγκλημα", δίνοντας προεδρική 
χάρη στους Αεροπόρους και τους Πατόζες; Ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που 

δαπανά πολλαπλάσια για τη φρούρηση των Αεροπόρων από όσα δαπανά για τη 

φρούρηση των πολιτικών αρχηγών; 

Συνειδητοποιούν ότι εγκρίνουν την κυβέρνηση που αχρηστεύει ή ακόμη και 

εξαναγκάζει έμμεσα σε παραίτηση στελέχη της αστυνομίας με επιστημονική κατάρ
τιση, πείρα και επιτυχίες στη δίωξη του εγκλήματος, γιατί είναι άνθρωποι με μια 

κάποια ιστορία, με μια δημοκρατική ιστορία; 

Και να πω στο σημείο αυτό και τούτο: Η κυβέρνηση Κληρίδη το αργότερο σε 
δύο χρόνια θα φύγει. Θα τη διαδεχθεί μια κυβέρνηση στην οποία θα συμμετέχουμε 

και εμείς. 

(Γέλια) 

Γελάτε! 

Ο πρώτος όρος γ~α τη συμμετοχή μας θα εtνα~ τούτος: Όλο~ οι αστυνομ~κοί 

που αναγκάζονται σήμερα να aφυπηρετήσουν θα έχουν όλο~ το δικαίωμα να επανέλ

θουν. Και να προσΟέσω χα~ τούτο: Η αστυνομία Οα απαλλαγεί από τα τραύματα 
που της προκαλεί η κυβέρνηση Κληρίδη· θα απαλλαγεί. 

Αυτή είναι η κυβέρνηση που εγκρίνετε, κύριοι συνάδελφοι; 

Είναι γνωστό τι έγινε με τους παθόντες αστυνομικούς. Είναι γνωστό ότι τους 

κάλεσαν να παρουσιάσουν εν έτει 1995 βεβαιώσεις ότι τραυματίστηκαν το 1964 ή ότι 
κακοποιήθηκαν το 1974. Θα πω περισσότερα την ερχόμενη βδομάδα. Να μην πω 
τώρα τι απάντησε ένας αστυνομικός, όταν τον ρώ"tησαν. Θα είναι ενδιαφέρον και 

ας το αφήσουμε. 

Ξέρουμε όλοι ότι ο Πρόεδρος συκοφάντησε συλλήβδην τα μέλη του αστυνο

μικού σώματος και ταυτόχρονα συκοφαντούσε urbi et orbi ολόκληρη την Κύπρο· ότι 
η κυβέρνηση καταριέται από τη μια το έγκλημα και από την άλλη τίποτε δεν κάνει ή 

• 

. -
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τίποτε δεν έκανε, για να εξαλείψει τις γενεσιουργές αιτίες του, που βρί-σκονται στο • 
σωματεμπόριο, στα καμπαρέ, στα μασατζίδικα, στις μπυραρίες που είναι και πορνο-

μάγαζα, στο χαρτοπαίγνιο και στα ναρκωτικά. 
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Ξέρουμε τι γίνεται στους ημικρατικούς οργανισμούς και τι βυσσοδομείται στο 

ΡΙΚ. 

Ασφαλώς, κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε. Και σίγουρα πολλοί από εσάς ξέρετε 

καλύτερα και περισσότερα από όσα ξέρω εγώ. Και ξέρετε και πολλά άλλα. Ξέρετε 

σίγουρα και τους χειρισμούς στο εθνικό μας θέμα. Και τη συζητήσιμη αλλά αδια

πραγμάτευτη κυριαρχία και όλες τις παλινωδίες και τις τολμηρές, όπως χαρακτηρί

στηκαν, και προωθημένες, όπως περιγράφτηκαν, θέσεις, που δεν είναι τίποτε άλλο 

παρά αποδοχές που αναιρούν τον όρκο τον επανειλημμένο "την πατρίδα ουκ ελάττω 

παραδώσω". 

Πώς, λοιπόν, εγκρίνετε τους προϋπολογισμούς; Ή μήπως ξεχνάτε τη δήλωση 

του Υπουργού των Οικονομικών ότι οι προϋπολογισμοί εκφράζουν ουσιαστικά την 

οικονομική και κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης ! Γιατί, λοιπόν, ο στρουθοκαμη

λισμός; Ή μήπως είναι γιατί θεωρούνται οι υπό κρίση προtiπολογισμοί τουλάχι

στον αξιόπιστοι! Αλλά δεν είναι. 

Με το μορατόριουμ, όπως εξήγησα και άλλοτε, η φιλοσοφία των προtiπολογι

σμών ανατρέπεται. Περιλαμβάνονται θέσεις και προβλέπονται δαπάνες που δε θα 

γίνουν, που προγραμματισμένα, πριν από τη συγγραφή των προtiπολογισμών, πριν 

από την κατάθεση και πριν από την ψήφισή τους ήταν γνωστό ότι δε θα γίνουν. 

Αλλά δεν είναι οι μόνες που δε θα γίνουν. 

Προγραμματίζεται δημοσιονομικό έλλειμμα πάνω από το 4% και ο Υπουργός 
•. • μας διαβεβαίωσε, όταν παρουσίαζε τους προϋπολογισμούς στην Επιτροπή Οικονο

μικών και Προtiπολογισμού, ότι τελικά αυτό θα περιοριστεί στο 2,6%. Αυτό όμως 

σημαίνει περίπου ίΙΟΟ.ΟΟΟ.ΟΟΟ ή το μισό σχεδόν Προtiπολογισμό Αναπτύξεως. 

Χρειάζεται αποκρυπτογράφηση; Να την κάνουμε! Σημαίνει ότι ένας μεγάλος 

αριθμός έργων μπήκε στους προϋπολογισμούς για σκοπούς εντυπώσεων. Θα έχουν 

την τύχη του δρόμου Πύργου-Κάμπου-Ορκόντα· θα έχουν την τύχη πολλών άλλων 

έργων. Αναξιόπιστη κυβέρνηση, αναξιόπιστοι προϋπολογισμοί. Και, βέβαια, 

αναξιόπιστη και η οποιαδήποτε θετική ψήφος. 

Την κυβερνητική αναξιοπιστία την ξέρουν, εκτός των άλλων, και οι κάτοικοι 

της πόλης και επαρχίας Λάρνακας, που χόρτασαν και βαρυστομάχιασαν με τις 

υποσχέσεις Κληρίδη για αναβάθμιση του λιμανιού τους. Τη θυμάται με οργή ο 

κοινοτάρχης της Τόχνης και οι άλλοι κοινοτάρχες και κάτοικοι των χωριών της 

περιοχής Βασιλικού. Την ξέρουν και οι Ακακιώτες με το RAINBOW. Την ξέρει 

τόσο η πόλη όσο και η ύπαιθρος της Λευκωσίας τελικά ο κάθε Κύπριος την ξέρει. 

Και φυσικά την ξέρουν και όλοι οι νέοι επιστήμονες, που τη νιώθουν κάθε φορά 

που περνούν έξω από τα γραφεία της ΚΥΠ. Γιατί δεν είναι ΚΥΠ · είναι γηροκομείο 

στο οποίο περιθάλπονται οι συνταξιούχοι γέροντες, φίλοι του κ. Κληρίδη, τους 

οποίους τακτοποίησε με τοποθέτηση στην ΚΥΠ . 

Ξέρουμε όλοι ότι η κατάσταση δεν εί.ναι καλή. Ότι εξαιτίας των aπανωτών 

aτοπημάτων της κυβέρνησης πάμε από το κακό στο χειρότερο. Ότι αυτό το κατρα

κύλισμα πρέπει να το σταματήσουμε. Ας βάλουμε λοιπόν φραγμό: Καταψηφίζο

ντας τους προtiπολογισμούς αναγκάζουμε την κυβέρνηση να έρθει σε διαπραγμά

τευση με τη Βουλή. Μια τέτοια διαπραγμάτευση θα δώσει τη δυνατότητα να 

κλείσουμε τη μελανή σελίδα των σφαλμάτων και να συμφωνήσουμε με την κυβέρ-
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νηση έναν τρόπο διακυβέρνησης που να είναι σοβαρός και υπεύθυνος, έναν τρόπο 

διακυβέρνησης που να διασφαλίζει την ενότητα του λαού και τη συνοχή της κοινω
νίας, που να ενδυναμώνει τη δημοκρατία και να αποκαθιστά την εμπιστοσύνη των 
ξένων προς το κράτος και την κοινωνία μας. Είναι, κύριοι συνάδελφοι, μια πράξη 

πολιτικής ευθύνης που την οφείλουμε στον τόπο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα ερχόμουν στο βήμα, αν έμενα με τις εντυπώσεις μετά τα όσα έχω ακούσει, 
την κριτική εναντίον της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης, ότι υπάρχει χάος 

και χρεοκοπία. 

Ήμουν σίγουρος από την αρχή ότι η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα δε θα 

παρουσίαζε τα πάντα ρόδινα, αλλά θα κωδικοποιούσε το έργο της κυβέρνησης και 
θα προχωρούσε σε συγκεκριμένες εισηγήσεις. Διάβασα όμως ξανά την ομιλία του κ. 

Χρίστου -ήταν πράγματι η πετυχημένη αντιπολίτευση της τριακονταετίας- η οποία 

εύστοχα παρουσίασε και κωδικοποίησε τα συσσωρευμένα προβλήματα που η κυβέρ

νηση Κληρίδη παρέλαβε. Ταυτόχρονα, όχι μ.ε πολλή επιτυχία αλλά ενδεικτικά έδωσε 

και δείγματα του έργου της κυβέρνησης Κληρίδη, όπως είναι π.χ. η βελτίωση του 
φορολογικού συστήματος, η κοινωνική σύνταξη, οι ελαφρύνσεις όσον αφορά τα 

προπολεμικά χρέη, ανεξάρτητα από τους λόγους αυτών των επιτευγμάτων, που ήταν 

είτε η πίεση των συνδικαλιστικών οργανώσεων είτε γιατί υπήρχε αίτημα από χρόνια. 

Επομένως, με την απλή εξήγηση προς το Σώμα και προς το λαό ότι αυτά τα επιτεύγ
ματα μπορεί να θέλαμε όλοι να τα πετύχουμε από χρόνια, αλλά είναι αυτή η κυβέρ

νηση που τα πέτυχε, νομίζω ότι θα πρέπει να ευχαριστήσουμε τον κ. Χρίστου για 

την κωδικοποίηση. 

Για μας, το Δημοκρατικό Συναγερμό, επαναλαμβάνω ότι δεν είναι όλα ρόδινα. 
Όμως με μεγάλη ικανοποίηση διαπιστώνουμε ότι το 1995 ήταν χρονιά μακροοικονο
μικής σταθερότητας και ανάπτυξης. Η οικονομική πολιτική της κυβέρνησης 
Κληρίδη πέτυχε τη συγκράτηση των μακροοικονομικών μεγεθών σε επίπεδα που 

ικανοποιούν τα κριτήρια του Μάαστριχτ με οικονομική ανάπτυξη διπλάσια εκείνης 

των χωρών της Ευρωπα"ίκής Ένωσης μέσα σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης. 
Αυτά, χωρίς να παραμεληθεί καθόλου η κοινωνική διάσταση της οικονομικής μας 

πολιτικής. 

Η στρατηγική επιλογή, που σήμερα υποστηρίζεται από όλες τις πλευρές της 

Βουλής επιτέλους, για ένταξη στην Ευρωπα·cκή Ένωση καθορίζει τη μακροοικονο

μική πολιτική της κυβέρνησης. Στόχος αμετάθετος για το 1996 πρέπει να παρα
μείνει η ικανοποίηση των κριτηρίων που καθορίζονται στη Συνθήκη του Μάαστριχτ. 
Θα ήταν τραγικό, αν η ευρωπα·ίκή προοπτική της Κύπρου ετίθετο υπό αμφισβήτηση 

για οικονομικούς λόγους. 

Ο θεσμικός εκσυγχρονισμός σε όλους τους τομείς της οικονομίας με στόχο την 

εναρμόνιση με το ευρωπα"ίκό κεκτημένο αποτελεί αναγκαιότητα που δεν μπορεί να 

περιμένει. Ιδιαίτερα η εναρμόνιση του χρηματοπιστωτικού τομέα πρέπει να ξεκι

νήσει το συντομότερο, έτσι που να ολοκληρωθεί έγκαιρα, αλλά και να δοθεί χρόνος 

στην αγορά να προσαρμοστεί στα νέα δεδομένα. 

.. 
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Η πρόκληση που δημιουργείται από την προοπτική ένταξης της Κύπρου στην 

Ευρωπα'ίκή Ένωση αλλά και από τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τη συμφωνία 

της τελωνειακής ένωσης και την επικύρωση της GΑΠ είναι μεγάλη. Οι κυπριακές 

επιχειρήσεις θα πρέπει να προχωρήσουν αμέσως σε εκσυγχρονισμό και να υιοθετή

σουν σχεδιασμούς που θα τους επιτρέψουν να ανταποκριθούν στο ανταγωνιστικό 
περιβάλλον το οποίο διαμορφώνεται. Η κυβέρνηση Κληρίδη με συγκεκριμένα μέτρα 

παρέχει κίνητρα στήριξης, ιδιαίτερα στους τομείς της γεωργίας και της βιομηχανίας, 

που αντιμετωπίζουν το οξύτερο πρόβλημα. 

Η κυβέρνηση και η Βουλή πρέπει μέσα στο 1996 να μελετήσουν την εισαγωγή 
αποτελεσματικής αποτρεπτικής νομοθεσίας για τις ακάλυπτες επιταγές. Η υφιστά

μενη νομοθεσία προδήλως δεν είναι αποτελεσματική. 

Στο σημείο αυτό πρέπει να τονιστεί η δέσμευσή μας για εκσυγχρονισμό της 

οικονομίας, δημοσιονομική λιτότητα και σύγκλιση. Επ' ουδενί λόγω δε θέτει υπό 

αίρεση την έμπρακτα αποδεδειγμένη απόφασή μας για ενίσχυση των ασθενέστερων 

οικονομικών τάξεων του λαού μας. Ο θεσμός της κοινωνικής σύνταξης, η διαγραφή 

των προπολεμικών χρεών, η δημιουργία του Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών και η 

στήριξη των αγροτών μας, καθώς και οι φορολογικές ελαφρύνσεις, αποτελούν 

αποστομωτική απάντηση στις κατηγορίες για έλλειψη από την κυβέρνηση κοινω

νικής ευαισθησίας και για προθέσεις φιλελεύθερης πολιτικής. 

Ο εκσυγχρονισμός του δημόσιου τομέα είναι απαραίτητος, για να ανταποκρι

θούμε στις ανάγκες του σύγχρονου ανθρώπου στο σύγχρονο κόσμο. Πρέπει να 

συνειδητοποιήσουμε ότι ρόλος του κράτους είναι να προσφέρει υπηρεσίες προς τον 

πολίτη. Για να επιτευχθεί αυτό, απαιτείται μια ευέλικτη και αποτελεσματική 

δημόσια υπηρεσία, στόχος που εκπληρώνεται με την υλοποίηση του σχεδίου εκσυγ
χρονισμού και αναμόρφωσης του δημόσιου τομέα, που είναι πολιτική δέσμευση της 

κυβέρνησης Κληρίδη και που το επεξεργάζεται το Υπουργείο Οικονομικών. 

Η ικανοποίηση των δημοσιονομικών κριτηρίων σύγκλισης τα τελευταία τρία 

χρόνια αποτελεί σημαντική επιτυχία της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης . 

Ιδιαίτερη σημασία έχει το γεγονός ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα περιορίστηκε στο 

1,3% του ακαθάριστου εγχώριου προ'ίόντος, ένα νούμερο που, όπως μας εξήγησε και 
ο Υπουργός Οικονομικών χθες, από το 1972 τώρα για πρώτη φορά μπορέσαμε να 
πετύχουμε. Αυτή είναι σαφής ένδειξη της υπευθυνότητας με την οποία αυτή η 
κυβέρνηση διαχειρίζεται τα λεφτά του φορολογούμενου πολtτη. 

Στο θέμα της ορθολογιστικής διαχείρισης των χρημάτων του φορολογούμενου 

πολίτη εμπίπτει οπωσδήποτε και το φλέγον θέμα των προσφορών. Ήδη έχει γίνει 

σοβαρή δουλειά επί του θέματος και πρωταρχική μας επιδίωξη είναι η θέσπιση 

νομοθεσίας για την αντιμετώπιση του προβλήματος. Παρακαλούμε την κυβέρνηση 

να προωθήσει το θέμα. Αυτή η Βουλή, πριν κλείσει το Μάιο, πρέπει να περάσει το 

νόμο περί της διαδικασίας προσφορών. Είναι ένα ατέλειωτο παιχνίδι το να 

τρέχουμε πίσω από σκάνδαλα, γιατί δεν μπορούμε να τα αποδείξουμε. Μόνο με τη 

θέσπιση προληπτικής νομοθεσίας θα μπορέσουμε τουλάχιστον ως νομοθετικό σώμα 

και ως κυβέρνηση να πούμε ότι επιτελέσαμε το καθήκον μας σε αυτό τον τομέα. 

Η συζήτηση για τους προί!πολογισμούς αποτελεί μια καλή ευκαιρία για 

προβληματισμό, όσον αφορά τη μελλοντική εξέλιξη της κυπριακής οικονομίας και 

το ρόλο της στην περιοχή μέσα στη νέα διεθνή οικονομική σκηνή. Η κυπριακή οικο-
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νομία βασίζεται κατεξοχήν στις υπηρεσίες. Βασική πηγή πλούτου και ανάπτυξης 

είναι το ανθρώπινο δυναμικό. Η υπερβολική εξάρτηση από τον τουρισμό πρέπει να 
μας προβληματίσει και νομίζω ότι προβληματίζει όλες τις πλευρές της Βουλής. 

Είναι απαραίτητη όμως η περαιτέρω ανάπτυξη του τομέα των υπηρεσιών και πέραν 

της τουριστικής βιομηχανίας. Αυτός ο στόχος μπορεί να επιτευχθεί με τη βελτίωση 

των υπηρεσιών και την απλοποίηση των διαδικασιών. Είναι απαραίτητος ο συντο

νισμός των κυβερνητικών τμημάτων και η εξάλειψη της γραφειοκρατίας. Το διεθνές 
σκηνικό είναι έντονα ανταγωνιστικό και απαιτείται αμέσως η λήψη των αναγκαίων 

μέτρων προς την κατεύθυνση που προανέφερα, έτσι που η Κύπρος να καταστεί ένα 

περιφερειακό οικονομικό κέντρο. 

Ιδιαίτερη προσοχή πρέπει να δοθεί στην ανάπτυξη της Κύπρου ως κέντρου 
παροχής υπηρεσιών στη Μέση Ανατολή. Η συνεισφορά της Κύπρου στην εμπέδωση 

της ειρήνης στον ευαίσθητο γειτονικό μας χώρο μπορεί και πρέπει να είναι σημα
ντική και πρακτική. Η Κύπρος μπορεί να αποκομίσει σημαντικά πολιτικά και οικο

νομικά οφέλη από αυτή τη συνεισφορά. Πρέπει να είμαστε πειστικοί, όταν λέμε πως 

στόχος μας είναι η Κύπρος να καταστεί το προκεχωρημένο φυλάκιο της ενωμένης 

Ευρώπης στο χώρο της Μέσης Ανατολής και της Βορείου Αφρικής. 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, είναι πεποίθησή μου ότι 
η Κύπρος θα πάει μπροστά, αν όλοι θέσουμε ως στόχο μας την αλλαγή της νοοτρο

πίας, τον εκσυγχρονισμό των θεσμών και του δημόσιου τομέα, τον εκσυγχρονισμό 

των ιδιωτικών επιχειρήσεων, τον εκσυγχρονισμό του τρόπου αντιμετώπισης των 
προβλημάτων. Έτσι η Κύπρος θα καταστεί πραγματικά κέντρο στη δική μας 

περιοχή. 

Εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός έχουμε αποφασίσει να ακολουθήσουμε 

αυτή την πορεία και να ενισχύσουμε την κυβέρνηση Κληρίδη στην αντιμετώπιση των 
προκλήσεων της σύγχρονης εποχής οδηγώντας την Κύπρο στο δρόμο της προόδου 

και της ευημερίας. 

Η ασθενική προσπάθεια της αντιπολίτευσης και η ατεκμηρίωτη προσπάθεια 

όλων των άλλων να υποβαθμίσουν τις οικονομικές επιτυχίες της κυβέρνησης νομίζω 

ότι δε βοηθούν τη συλλογική προσπάθεια για στήριξη της κυπριακής οικονομίας. 
Συλλογική πρέπει να είναι η προσπάθεια και ας είμαστε περισσότερο θετικοί παρά 

επικριτικοί, όχι γιατί δεν πρέπει να γίνεται αντιπολίτευση, αλλά γιατί το έργο της 
οικονομίας είναι δουλειά όλων μας. 

Θα ήθελα μόνο ένα λεπτό, για να πω για ορισμένα έργα στα διάφορα Υπουρ

γεία τα οποία δεν έπρεπε οι συνάδελφοι να παραγνωρίσουν, γιατί. τα γνωρίζουν. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Θα τα πούμε εμείς. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Θα τα πείτε εσείς. Εντάξει, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κίκης Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, 

Τελικά η κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού, κύριε Πρόεδρε, δε φτάνει που 

, . 

• 



. \ 

1157 

μας βασανίζει με τη διακυβέρνησή της, φαίνεται ότι βάλθηκε -θα χρησιμοποιήσω μια 
χαρακτηριστική κυπριακή λέξη, γιατί. δίνει πλήρως την έννοια- και να μας 

χασκιάσει. Τελικά τι είμαστε, αγαπητοί συνάδελφοι; Στείρα αντιπολίτευση, όπως 

μας καθόρισε χθες ο κ. Μάτσης, ή αντιπολίτενση όνειρο, όπως ουσιαστικά μας 

καθόρισε ο κ. Σνλλούρης σήμερα εκφράζοντας και τις ευχαριστίες του; Διαλέξτε 

και, μέχρι αύριο που θα τελειώσουμε τη συζήτηση των προϋπολογισμών, σας παρα

καλώ να μας πείτε! 

Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά είναι πολύ, ανησυχητικά αδύνατη σε επιχειρηματο

λογία η παρουσίαση των θέσεων του κυβερνώντος κόμματος, όπως τουλάχιστον 

παρονσιάστηκαν με τη χθεσινή εισαγωγική ομιλία του Προέδρου του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. Έχουν τελεσίδικα και αμετάκλητα, κατά την άπΟψή μου, παραμεριστεί 

και οι τελευταίες αμφιβολίες που πιθανόν να νπήρχαν σχετικά με το ότι ο Δημοκρα

τικός Συναγερμός -και είναι αυτός ένας μύθος ο οποίος εδραιώθηκε από τον ίδιο το 

Δημοκρατικό Σνναγερμό όσα χρόνια ήταν στην αντιπολίτευση- με το εκτόπισμα που 

έχει στη δημόσια υπηρεσία θα ήταν τάχατες το κόμμα που θα μπορούσε να κυβερ

νήσει αποτελεσματικότερα. Αυτός ο μύθος λοιπόν αναπτύχθηκε, όταν ο Δημοκρα

τικός Συναγερμός ήταν αντιπολίτευση στο παρελθόν, και ήταν ασφαλώς υποθετικός, 

ενώ η κατάρριψή τον αυτή είναι παρούσα και, πολύ περισσότερο, είναι πραγματική 

επιβεβαίωση. Οι τοποθετήσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού, όπως παρονσιά

στηκαν από τον Πρόεδρό τον χθες με την έναρξη της συζήτησης των προϋπολογι

σμών, δεν μπορούν να θεωρηθούν παρά στείρα συμπολίτευση. 

Εξάλλου, αυτός ακριβώς είναι και ο κυριότερος λόγος που, κατά την άποψή 

μου, ο αγαπητός Υπουργός των Οικονομικών, ανησυχώντας για το ότι οι εντvπώ

σεις για το έργο της κυβέρνησης στο τέλος της πρώτης ημέρας της συζήτησης θα 

ήταν αρνητικές, ζήτησε να χρησιμοποιήσει το δικαίωμά του για παρεμβολή στη συζή
τηση. 

'Ισως να μην ήξερε ότι θα παρενέβαινε ακολούθως και ο κ. Ρολάνδης, που, να 

νπενθυμίσω, οι χθεσινές τον τοποθετήσεις ήταν εκ διαμέτρου αντίθετες από τις 
τοποθετήσεις τις οποίες έκαμνε για τρία τέσσερα χρόνια στην Επιτροπή Οικονο

μικών, όταν συζητούσαμε εφ' όλης της ύλης για τα οικονομικά. Οι τοποθετήσεις του 

αγαπητού κ. Ρολάνδη στα οικονομικά δε διαφέρουν και πολύ από τις τοποθετήσεις 

του στο πολιτικό μας πρόβλημα. Καθαρώς πεσιμιστικές δηλαδή. Έτσι, δεν εκπλά
γηκα φυσικά ούτε χθες με τις τοποθετήσεις που ακούσαμε, γιατί αντιλαμβάνομαι ότι 

βρισκόμαστε σε προεκλογική περίοδο και ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός ακόμα 

δεν έχει καταλήξει ποια Οέση θα τον δώσει στο ψηφοδέλτιό τον. 

Η οικονομία, συμφωνώ απόλντα, δεν είναι απλοί αριθμοί. Ότι δηλαδή το 

δημόσιο χρέος είναι !2.000.000.000 ή ί3.500.000.000. Ότι το ακαθάριστο εγχώριο 

προ"ίόν είναι f.4.000.000.000 ή το δημοσιονομικό έλλειμμα είναι ί\.300.000 ή 

f:SO.OOO.OOO. Ή ότι οι φορολογικές ελαφρύνσεις είναι ί33.000.000 ή !29.000.000. 

Αν θέλονμε να θεωρούμε τους εαυτούς μας σοβαρούς και ως τέτοιονς να μας 
υπολογίζουν, πρέπει σωστά να ενημερώνουμε το λαό και όχι να τον εμπαίζουμε, 

όπως ακριβώς χθες ανέφερε και ο έντιμος Υπουργός των Οικονομικών. Το θέμα 
όμως που μπαίνει μπροστά μας είναι ποιος αλήθεια εμπαίζει το λαό. Και στο 

ερώτημά μου αυτό φυσικά δεν εννοώ κατ' ουδένα λόγο τον έντιμο Υπουργό Οικονο

μικών. 
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Φαίνεται όμως ότι ο αρχηγός του Δημοκρατικού Συναγερμού δε διάβασε την 

Έκθεση της Επιτροπής Οικονομικών της Βουλής ή τουλάχιστον δε θεώρησε σκόπιμο 
να προβληματιστεί πάνω στις ομόφωνες διαπιστώσεις των Μελών της Επιτροπής 

Οικονομικών, που, εξ όσων έχω υπόψη μου, υιοθετήθηκαν, και πολύ σωστά, και από 

τον έντιμο Υπουργό των Οικονομικών. Πρέπει επιτέλους ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός και ο Πρόεδρός του να αποφασίσουν πότε ενημερώνουν σωστά και πότε 
εμπαίζουν το λαό. Τώρα που, με βάση τη δική τους φόρμουλα, το συνολικό δημόσιο 

χρέος πλησιάζει τα ί3.500.000.000 ή το 85% επί του ακαθάριστου εγχώριου προ'ίό
ντος αυξημένο μέσα σε τρία χρόνια κατά 50% σε σύγκριση με τα ί2.300.000.000 ή 
περίπου το 73% επί του ακαθάριστου εγχώριου προ'ίόντος ή κατά την προεκλογική 
περίοδο, όταν το Γενάρη του 1993, κατά τη συζήτηση των προUπολογισμών, από 
αυτό εδώ το ιδιο βήμα ο Δημοκρατικός Συναγερμός έστελνε στον κυπριακό λαό το 

μήνυμα της χρεοκοπίας λέγοντας κατά λέξη ότι "βρισκόμαστε στο χείλος του 

γκρεμού"; Αν δεχτούμε λοιπόν ότι πράγματι βρισκόμασταν τότε στο χείλος του 

γκρεμού, τώρα, με βάση την ίδια πάντοτε λανθασμένη και παραπλανητική συναγερ

μική λογική, είμαστε σίγουρα κατατσακισμένοι στα βάθη του γκρεμού. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σε αυτή την επιχειρηματολογία την οποία αναπτύσσει ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός και στα στοιχεία τα οποία παρατίθενται, για να φανεί το 
έργο της κυβέρνησης, κάποια μεγέθη τα οποία πέρσι, κυρίως διά στόματος Κυβερνη
τικού Εκπροσώπου, προπαγανδίζονταν ως θετικά φέτος δεν αναφέρονται σχεδόν 
καθόλου, γιατί αυτά έχουν διαφοροποιηθεί και ασφαλώς δεν μπορεί να στηρίξει 
κάποια επιχειρηματολογία η κυβερνητική πλευρά. Αναφέρομαι στο σύνολο του 

δημόσιου χρέους. Σίγουρα προς τα έξω και κατά την πορεία μας προς την Ευρώπη

συμφωνώ και εγώ με τον Υπουργό Οικονομικών- ίσως να έχουν τα στοιχεία που 

έδωσαν σημασία. Όμως δεν μπορούμε καθόλου να παραγνωρίζουμε την ουσία του 
συνόλου του δημόσιου χρέους. 

Πέραν τούτου, θα πρέπει να σας υπενθυμίσω πως πέρσι ένα από τα προπαγαν

διστικά στοιχεία του Κυβερνητικού Εκπροσώπου ήταν το ισοζύγιο των τρεχουσών 
συναλλαγών, το οποίο για πολλούς και γνωστούς λόγους ήταν θετικό. Φέτος που 
είναι αρνητικό, γύρω στα ί66.000.000, καμιά αναφορά. 

Αν πάλι, όπως μας υπέδειξε ο κ. Ρολάνδης αλλά και ο Υπουργός Οικονο

μικών, πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη και το τι λένε οι ξένοι για μας υποδεικνύοντάς 

μας το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο ή τους τεχνοκράτες της Ευρωπα'ίκής Ένωσης, 

τότε θα τους υπενθυμίσω -και κάποιοι τουλάχιστον από θεληματική απροσεξία τα 
παρέβλεψαν και τα παραβλέπουν μέχρι σήμερα- ότι, όταν το 1993 κινδυνολογούσαν 
οδηγώντας την κυπριακή αγορά σε έναν πρωτόγνωρο και απρόσμενο μαρασμό, η 

γνωμοδότηση της Ευρωπα'ίκής Ένωσης, που δημοσιοποιήθηκε μεν τον Ιούνη του 

1993, έγινε όμως επεξεργασία της, με βάση τα στοιχεία, μέχρι το τέλος του 1992, μας 
άναβε το πράσινο φως για την οικονομική μας είσοδο στην Ευρώπη. Ακριβώς με τα 

ίδια στοιχεία της κινδυνολογίας του Δημοκρατικού Συναγερμού και των στελεχών 

του. Ποιος λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, εμπαίζει το λαό; 

Η οικονομική ανάπτυξη, που είναι 4,5% φέτος, θεωρείται ικανοποιητική. 
Όμως, έγινε πολλή αναφορά και από μέρους του Προέδρου του Δημοκρατικού 
Συναγερμού σε εκτιμήσεις της Κεντρικής Τράπεζας πέραν των εκτιμήσεων των 

ξένων. Θα ήθελα να υποδείξω πως, κατά τις εκτιμήσεις της Κεντρικής Τράπεζας ... 
επειδή η δική μας λογική σε πολλά θέματα θεληματικά ή άθελα δε γίνεται αποδεκτή, 
χρησιμοποιώ τη λογική της άλλης πλευράς, που με κανέναν τρόπο δεν μπορεί να την 
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καταρρίψει ή να την απορρίψει. Η Κεντρική Τράπεζα λοιπόν ισχυρίζεται ότι η 

οικονομική ανάπτυξη της τάξης του 4,5% επικεντρώνεται κυρίως στην αύξηση του 
ρυθμού επέκτασης της εγχώριας ζήτησης, της κατανάλωσης δηλαδή. Α ν μας χαρο

ποιεί αυτό το γεγονός, πως την οικονομική μας ανάπτυξη την οφείλουμε στην 

αύξηση της κατανάλωσης της εγχώριας αγοράς, τότε διερωτώμαι ακόμα αν αυτή η 

αυτο·ι:κανοποίηση δεν είναι επικίνδυνη. 

Φυσικά εμείς δεν υιοθετούμε αυτή την προσέγγι.ση. Είπαμε ότι και άλλοι 

λόγοι έχουν παίξει το θετικό τους ρόλο. Απλώς χρησιμοποιώ τη λογική του κυβερ
νώντος κόμματος, για να δούμε στο τέλος ποιος είναι στείρος και ποιος είναι εποι

κοδομητικός στην έκφραση των απόψεών του· ποιος είναι γόνιμος και ποιος είναι 

στείρος. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Γόνιμος ή στείρος; Απ' ό,τι ξέρω, είναι όλοι γόνιμοι, κύριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Έρχομαι τώρα στο δημοσιονομικό έλλειμμα. Έγινε αναφορά, και είναι 

σωστή, ότι τα τελευταία τρία χρόνια κρατήθηκε το ποσοστό του δημοσιονομικού 

ελλείμματος επί του ακαθάριστου εγχώριου προ·ι:όντος κάτω του 3%. Όμως, θα 
ήθελα εδώ να παραθέσω κάποια στοιχεία, τα οποία πιστεύω ότι θα μας προβληματί

σουν σωστότερα και θα μας οδηγήσουν σε υγιέστερα συμπεράσματα. 

Είναι γνωστό ότι οι φορολογίες που επιβλήθηκαν από το μήνα Μάιο του 1993 
και υιοθετήθηκαν από τα κόμματα της αντιπολίτευσης έφεραν στο δημόσιο ταμείο 
μέχρι το τέλος του 1995 περίπου ί250.000.000 ή ίΙΟΟ.ΟΟΟ.ΟΟΟ κατά μέσο όρο το 
χρόνο. Ταυτόχρονα με την υλοποίηση του αμυντικού προγράμματος πάνω σε 

τετραετή βάση, που είχε συμφωνηθεί, έμεινε πίσω κατά τα χρόνια 1993, 1994 και 
1995 με στοιχεία τα οποία έχουν δημοσιοποιηθεί -για να μην κατηγορηθούμε ότι 
αποκαλύπτουμε και κρατικά μυστικά-κατά ί220.000.000. Δηλαδή, πλην ί77.000.000 

το 1993, πλην !97.000.000 το 1994 και πλην ί43.000.000 το 1995. 

Και ερωτώ κατά πόσο είναι δίκαιο, λογικό αλλά και υγιές να αυτο·ίκανοποιού
μαστε ότι ρίξαμε το δημοσιονομικό μας έλλειμμα κάτω του 3% φέτος μειώνοντάς το 
στο 1,3% ή σε !50.000.000, όπως ανακοίνωσε το Υπουργείο Οικονομικών, έχοντας 
υπόψη πως την ίδια στιγμή αυτο·ι:κανοποιούμαστε προβάλλοντας προς τον κόσμο το 

θέμα του ενιαίου αμυντικού δόγματος, που σημαίνει σε πολύ μεγάλο βαθμό αναβάθ
μιση του ενδιαφέροντός μας και όχι μόνο αλλά και των δαπανών μας για τα 
αμυντικά μας προγράμματα, τη στιγμή που οι ίδιοι οι αριθμοί μας διαψεύδουν. 

Επι.πλέον, αυτά τα δύο ποσά μαζί την τριετία 1993-1995 μας κάνουν σύνολο, 
αγαπητοί συνάδελφοι, σχεδόν μισό δισεκατομμύριο λίρες. Για την ακρίβεια 
ί470.000.000. Οι επιπλέον δαπάνες, οι πολυδιαφημισμένες, της τριετίας της διακυ

βέρνησης Κληρίδη είναι: κοινωνική σύνταξη ί4.000.000 το 1995 επιπλέον δαπάνη 
επί συνόλου !8.000.000, διότι έχει μπει σε ισχύ το δεύτερο εξάμηνο, σύνολο 

ί8.000.000, εκ των οποίων γνωρίζουμε ότι τα ί4.000.000 είναι aποκοπές από άλλες 

παροχές που δίνονταν με άλλους τρόπους και από άλλα ταμεία. 'Αρα επιπλέον 
αύξηση ί4.000.000. 

Έχουμε στη συνέχεια τις πολυδιαφημιζόμενες επιχορηγήσεις που, όπως 
αναφέρεται και στο διαφημιστικό φυλλάδιο της κυβέρνησης, είναι της τάξης των 
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ίlΟ.ΟΟΟ.ΟΟΟ αυτή την τριετία και τις φορολογικές ελαφρύνσεις, οι οποίες προτά

θηκαν κατόπιν πιέσεων διάφορων κοινωνικών συνόλων στο τέλος του 1993, συνο-
λικά μέχρι το τέλος του 1995 περίπου ί12.000.000 έως !14.000.000. Δηλαδή, εξοικο- • -
νομήσεις και επιπλέον έσοδα από φορολογίες μισό δισεκατομμύριο λίρες, δίνουμε 
πίσω !26.000.000 με !28.000.000 και βγάζουμε το συμπέρασμα ότι δικαιούμαστε να 
αυτοΊ:κανοποιούμαστε ότι μειώσαμε το δημοσιονομικό έλλειμμα. 

Γι' αυτό, έχω την εντύπωση ότι, αν είμαστε πιο ειλικρινείς προς το λαό παρου

σιάζοντάς του τα πραγματικά μεγέθη και προβαίνοντας στις σωστές συγκρίσεις, και 
πεLΟουμε περισσότερο και ανεβάζουμε το κύρος μας, αλλά και προβληματιζόμαστε 

ορθότερα, για να αντιμετωπίσουμε υγιώς και από κοινού, αν Οέλετε, τα προβλήματα 
της οικονομίας που μπαίνουν μπροστά σε όλους μας. Σε άλλους ως κυβέρνηση και 

συμπολίτευση, που έχει την κύρια και τη βασική ευθύνη, και σε άλλους ως αντιπολί

τευση, που έχει την ευθύνη να αγρυπνά, να ελέγχει και να προτείνεL. 

Έγινε νύξη για "τη χρυσή περίοδο των κοινωνικών παροχών". Το αναφέρω 
κατά λέξη από την ομιλία, νομίζω, του κ. Μάτση. Σε αυτή την περίοδο τι έχει γίνει; 

Έχουν γίνει αρκετά θεηκά· όμως να τα αναλύσουμε. 

Έγινε διαγραφή χρεών και πολύ σωστά έγινε και κακώς καθυστέρησε η προη

γούμενη κυβέρνηση να την υλοποιήσει, αν και υπήρχε η απαίτηση αυτή. Όμως, τι 
παροχή είναι αυτή, αγαπητοί συνάδελφοι, η οποία προέρχεται από μια καθαρά λογι

στική πράξη μέσα στους προϋπολογισμούς; Και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Δεν 
έβγαλε ούτε μία λίρα η κυβέρνηση, για να δώσει πίσω σε οποιονδήποτε , και κανένας 

από τους οφειλέτες δεν πήρε οποιαδήποτε ειδοποίηση στα είκοσι δύο χρόνια της 
προσφυγιάς για να επιστρέψει οποιοδήποτε ποσό. Σας λέω ότι είναι θετικό· όμως 
να μην το μεγαλοποιούμε. Να μην κατηγορούμε μόνο την αντιπολίτευση ότι είναι 

σκληρή και πιθανόν στείρα -και δεν αποδέχομαι το χαρακτηρισμό- και να μη 

βλέπουμε από την άλλη την προσπάθεια να είμαστε στείρα συμπολίτευση! 

Έρχομαι στις φορολογικές ελαφρύνσεις οι οποίες είναι προ των πυλών. 

ΠροτάΟηκαν στη Βουλή και αντιλαμβάνομαι ότι θα μελετηθούν πολύ σύντομα και 
θα υπερψηφιστούν. Μάλιστα, σε μεγάλο βαθμό ή, αν Οέλετε, στην ολότητά τους 

αποκαθιστούν κάποια πράγματα. Δεν παύουν από το να είναι μεν ελαφρύνσεις, 

όμως δεν είναι βελτίωση συγκριτικά με οποιοδήποτε προηγούμενο φορολογικό 

σύστημα. Ουσιαστικά επανερχόμαστε, όπως γίνεται κάθε φορά κάθε τέσσερα πέντε 
χρόνια, στους συντελεστές που ίσχυαν το 1991 και που επιβλήθηκαν ουσιαστικά 
μαζί με την προσφορά διάφορων κοινωνικών παροχών, που ήταν συνυπολογισμένες 

από αυτό το Σώμα τότε, της τάξης των ί40.000.000. 

Ακριβώς εδώ υπάρχει μια ειδοποιός διαφορά: Βάλαμε την αύξηση του φόρου 

προστιθέμενης αξίας τον Ιούλιο του 1993 και ερχόμαστε με δυόμισι ολόκληρα 
χρόνια καθυστέρηση να προσφέρουμε ένα μέρος πίσω όχι ως αντιπαροχή αλλά 

ουσιαστικά αποκαθιστώντας τα πραγματικά εισοδήματα που ίσχυαν το 1991. Και 

στο διάστημα αυτό πραγματικά οι υπηρεσίες του κράτους αύξησαν τις φορολογικές 
τους εισπράξεις κατά δεκάδες εκατομμύρια λίρες. Νομίζω, αν δε με απατά η μνήμη 

μου, ότι πρέπει να είναι γύρω στα ί70.000.000. 

Όμως πρέπει να πούμε ότι από την αύξηση του τιμάριθμου και μόνο, χωρίς να 
υπολογιστούν οποιεσδήποτε αυξήσεις των μισθών των μισθωτών ή των κερδών επί 

των επιχορηγήσεων, έβαλε στα ταμεία της η κυβέρνηση επιπλέον με τα δικά της στοι
χεία {45.000.000. Διότι, αν γύρω στα f:30.000.000 είναι το αντιστάθμισμα της 
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διαφοράς του τιμάριθμου από τότε μέχρι σήμερα, αν διαιρέσουμε διά τέσσερα, τα 
τέσσερα αυτά χρόνια είναι ί?.ΟΟΟ.ΟΟΟ το χρόνο. Τον πρώτο χρόνο ί?.ΟΟΟ.ΟΟΟ, το 

δεύτερο !14.000.000, τον τρίτο !21.000.000 και φθάνουμε περίπου στα ~0.000.000. 
Δε θα επεκταθώ όμως σε αυτό τον τομέα. Αντιλαμβάνομα~ ότι ο συνάδελφος 
Αβραάμ Α ντωνίου θα επεκταθεί. περισσότερο. 

Οι κοινωνικές παροχές, αγαπητοί. συνάδελφοι, είναι καλές είναι καλές, 

κυρίως όμως γι' αυτούς που τις χρειάζονται περισσότερο, και αυτά είναι τα φτωχό

τερα και τα μεσαία εισοδηματικά στρώματα. Έχω την εντύπωση πως με το φορολο

γικό σύστημα που έχουμε, με αυτό που επικρατεί τα τελευταία πέντε με έξι χρόνια, 

υπάρχουν χιλιάδες οικογένειες ο~ οποίες δεν πληρώνουν φόρο εισοδήματος, γιατί 

αυτό δεν τους το επιβάλλει το ύψος των εισοδημάτων τους, είναι όμως υποχρεω

μένες να πληρώνουν τις αυξήσεις των έμμεσων φόρων. Πληρώνουν την αύξηση από 

5% σε 8% του συντελεστή του φόρου προστιθέμενης αξίας, θα κληθούν το 1997, ίσως 
κατά τις αρχές του ή στο τέλος του 1996 να πληρώσουν την αύξηση από 8% σε 12%, 
κατά πάσαν πιθανότητα, και θα τους επιστρέψουμε κάτι ως αντιπαροχή λίγο πριν 

από τις προεδρικές εκλογές του 1998. 

Όμως, όλοι αυτοί., όλες αυτές οι χιλιάδες των φορολογουμένων δε βρέθηκε 

φόρμουλα, ούτως ώστε να μην είναι ουσιαστικά εκείνα τα στρώματα και εκείνη η 

τάξη που επιβαρύνονται περισσότερο με την αύξηση της έμμεσης φορολογίας. Αυτή 

η τάξη είπαμε ότι είναι οι φτωχότεροι πρόσφυγες, που τους έχει αφαιρεθεί το 
δικαίωμα να αποκτήσουν κατοικία, γιατί δε χτίζουμε πλέον προσφυγικούς οικι

σμούς, και λόγω του ότι δεν έχουν αποταμιεύσεις απαγορεύεται εκ των κανονισμών 
να υποβάλουν αίτηση για στέγαση σε κυβερνητικά οικόπεδα, ακόμα και αν είναι οι 

ακρίτες συμπατριώτες μας οι οποίοι θα ήθελαν να στεγαστούν στην πράσινη 

γραμμή. Όμως το σχέδιο το οποίο είχε προταθεί από την προηγούμενη κυβέρνηση 

απορρίφθηκε με το δικαιολογητικό ότι ήταν αρκετά γενναιόδωρο. Η λέξη δεν είναι 

δική μου· είναι από κυβερνητικά έγγραφα του Υπουργείου Οικονομικών που 

έφτασαν στην Επιτροπή Οικονομικών. Υπάρχουν επίσης και οι φτωχότερες οικογέ
νειες που είπα προηγουμένως ότι λόγω του μεγέθους του εισοδήματός τους δεν τους 

επιβάλλεται φόρος εισοδήματος, όμως πληρώνουν όλες τις αυξήσεις της έμμεσης 

φορολογίας. 

Υπάρχουν λοιπόν όλα αυτά τα στοιχεία που σας παραθέτουμε πολύ/ονyκεκρι
μένα και που σας υποχρεώνουν όλους να λέτε από μέσα σας ότι έχουμε δίκαιο ή 

τουλάχιστον ότι προβληματιζόμαστε υγιώς. Δυστυχώς, όμως, για τον αρχηγό του 

κυβερνώντος κόμματος λυπούμαι να πω ότι θεωρούνται κακόπωτη ε.ι-τιχειρηματο

λογία και αναμασημένα λόγια. Η απάντησή μας λοιπόν είναι σύντομη και περιε

κτική: "Τα δικά μας του γειτόνου μας". 

Ακούστε λοιπόν τη συναγερμική προσέγγιση ή καλύτερα τα συνθήμα-~α/του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, αφού γνωρίζουμε ότι οι τοποθετήσεις τους δε γΟνονται 
αποδεκτές και από πολλούς κομματικούς συντρόφους τους, συμπεριλαμβανομένων 
και στελεχών του Υπουργείου Οικονομικών, όπως διαφαίνεται από διάφορες συζη

τήσεις μας: Η βελτίωση των δεικτών της οικονομίας επήλθε ουσιαστικά τα τελευ

ταία τρία χρόνια λόγω μέτρων πολιτικής λιτότητας και περισυλλογής. 

Ας εξετάσουμε την πρόοδο ή την ανάπτυξη των οικονομικών δεικτών από το 

1975 και κυρίως από το 1980 μέχρι το 1995 με εξαίρε~η το 1991, που είχαμε την 
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κρίση στον Κόλπο. και το 1993 που βασικά, κατ' εμάς, λόγω της ύφεσης που υπήρχε 
στην Ευρώπη και κυρίως στην αγγλική αγορά με τις επιπτώσεις στον κυπριακό 
τουρισμό, αλλά και του μαρασμού που επήλθε στην κυπριακή αγορά λόγω της κινδυ
νολογίας του Δημοκρατικού Συναγερμού κατά την προεκλογική περίοδο, δεν υπήρξε 
ουσιαστικά αυταπόδεικτη πολιτική λιτότητας και περισυλλογής. 

Οι αποκοπές οι οποίες γίνονται στους κρατικούς πρσ\Jπολογισμούς είναι 

βασικά αυτές που γίνονται, συνήθως ομόφωνα, συμπεριλαμβανομένου και του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, στην Επιτροπή Οικονομικών και υιοθετούνται από την 
ολομέλεια του Σώματος. Όσον αφορά τα λειτουργικά έξοδα, που είναι ίσως ένας 
από τους τομείς στους οποίους θα μπορούσαν να υπάρξουν κάποια έσοδα, η αύξησή 
τους ήταν στους τελευταίους προϋπολογισμούς που προτάθηκαν γύρω στο 24%. Τα 
τελευταία τρία χρόνια ελαφρώς πάνω από το 50%. Και πιστεύω ότι αυτά τα στοι

χεία είναι ενδεικτικά ψηλά και δε δείχνουν καθόλου πρόθεση μείωσης αυτών των 

δαπανών. 

Έχουμε έλλειμμα των τριών προϋπολογισμών της τάξης των ί52Ι.ΟΟΟ.ΟΟΟ, 

που είναι το μέγιστο μέχρι τώρα. Δεν έχουμε ουσιαστική αύξηση των αναπτυξιακών 
προγραμμάτων, λαμβανομένης υπόψη και της αύξησης με βάση το ρυθμό του τιμά
ριθμου. 'Εχουμε ανεπαίσθητη αύξηση και πιστεύω ότι η οικονομία μας δεν είναι 

κεκορεσμένη, έτσι που να μην απαιτεί αυξημένα αναπτυξιακά κονδύλια. 

Έγινε νύξη για πειθαρχημένη πολιτική νέων θέσεων. Θα σας υπενθυμίσω ότι 
μόνο πέρσι οι προτάσεις της κυβέρνησης απορρίφθηκαν ομόφωνα και πανηγυρικά 

από αυτό το Σώμα και ήταν της τάξης, πέραν της εκπαίδευσης και της υγείας, των 

τριακόσιων πενήντα νέων θέσεων και περισσότερων των επτακόσιων τόσων αναβαθ
μίσεων. Απορρίφθηκαν ομόφωνα αυτές οι προτάσεις, και από το μεγαλύτερο, το 

κυβερνών κόμμα. Έχουμε την πρόταση παγώματος των κενών Οέσεων -τετρακόσιων 
με τετρακόσιων πενήντα περίπου- αλλά έχουμε και ταυτόχρονη πρόταση για αποπα

γοποίηση τριακόσιων πενήντα θέσεων. 

Τώρα πηγαίνω σε έναν τομέα όπου, κύριε Πρόεδρε, θα μου επιτρέψετε να 
κάμω και μια πάρα πολύ σοβαρή καταγγελία. Αφορά το θέμα των εκτάκτων. Έγινε 
νύξη από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού -κω γίνεται κάθε χρόνο, έγινε και 

πέρσι και πρόπερσι- πως έχει συρρικνωθεί ο αριθμός των έκτακτων υπαλλήλων. 
Εμείς ως καλόπιστοι συνάδελφοι και με τα στοιχεία τα οποία μας παρατίθενται 
υιοθετούσαμε αυτά τα στοιχεία και κάπου δεν ερχόμασταν σε αντιπαράθεση με τις 

μέχρι και θριαμβολογίες του Δημοκρατικού Συναγερμού για την τάχατες μείωση του 

αριθμού των έκτακτων υπαλλήλων. 

Φέτος όμως μπήκαμε στον κόπο, κύριε Πρόεδρε, να ελέγξουμε κάποια στοι

χεία. Και είναι με λύπη μας, με πολ-ύ μεγάλη λύπη και ανησυχία που διαπιστώνουμε 
πώς υπάρχει μια παραπληροφόρηση. Με βάση στοιχεία τα οποία παρατέθηκαν στην 

Επιτροπή Οικονομικών τον Ιούνιο του 1993, τρεις δηλαδή μόνο μήνες μετά την 
αλλαγή της κυβέρνησης, ο αριθμός των εκτάκτων ανερχόταν στους οκτακόσιους 

οκτώ. Μιλώ από έγγραφα τα οποία είναι στη διάθεση οποιουδήποτε συναδέλφου 
από τη γραμματεία της Επιτροπής Οικονομικών. Τον Απρίλιο του 1995 παρατέθηκε 
ένα σημείωμα στην Επιτροπή Οικονομικών με ημερομηνία 5 Απριλίου 1995, το 
οποίο έλεγε πως ο αριθμός των έκτακτων υπαλλήλων, συμπεριλαμβανομένων και 
αυτών που είχαν υπηρεσία λιγότερη του ενός έτους, ανερχόταν στους εννιακόσιους 

ογδόντα τέσσερις. 

. -
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Περιήλθε στα χέρια μας, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, άλλο 

σημείωμα επίσημο, με ημερομηνία 3 Απριλίου 1995 -το προηγουμένο είναι 5 Απρι
λίου 1995. Το έγγραφο της 3ης Απριλί.ου 1995 -δύο ημέρες προηγουμένως- μιλά για 

αριθμό έκτακτων υπαλλήλων που ανέρχεται στους χίλιους διακόσιους δύο. Ο 

τίτλος του σημειώματος είναι ο ί.διος: "Συνοπτική κατάσταση έκτακτου προσω

πικού που υπηρετεί στη δημόσια υπηρεσία". 

Καταγγέλω, κύριε Πρόεδρε, από αυτό το βήμα της Βουλής ότι υπήρξε προσπά

θεια παραπλάνησης του Νομοθεηκού Σώματος από την Εκτελεστική Εξουσία. 
Κάνω αυτή την καταγγελία με όλη τη συναίσθηση του περιεχομένου της. Θα αναμέ

νουμε ασφαλώς, προτού βγάλουμε περισσότερα συμπεράσματα, κάποιες εξηγήσεις. 
Πιστεύω ότι τον καθένα μας πρέπει να τον ανησυχούν αυτά τα στοιχεία. Γιατί, αν 

αποδειχτούν σωστά, κύριε Πρόεδρε, αυτά τα στοιχεί.α, τότε πέστε μου με ποιο 

σκεπτικό θα απαιτείται αξιοπιστία, κυρίως από μέρους της αντιπολίτευσης, στον 

αυστηρό έλεγχο του έργου της κυβέρνησης. 

Πρέπει όμως να σας πω ακόμα κάτι: Διαπιστώθηκε από την επιτροπή Οικο

νομικών ότι υπάρχουν έκτακτοι υπάλληλοι στη δημόσια υπηρεσία που υπηρετούν 
χωρίς να έχουν εγκριθεί τα συγκεκριμένα κονδύλια, με αποτέλεσμα δεκάδες έκτα

κτοι υπάλληλοι να υπηρετούν για τρεις και τέσσερις μήνες, αλλά να μην υπάρχουν 

κονδύλια για να πληρωθούν. Είναι ένα ολίσθημα το θέμα της πρόσληψής τους, 

αλλά είναι διπλό και διπλάσιο ολίσθημα το γεγονός ότι προσωπικό εργοδοτείται με 
εργοδότη την κυβέρνηση και δεν πληρώνεται κανονικά. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Και εκατοντάδες που θεωρούνται αυτοεργοδοτούμενοι. Πληρώνονται με το 
κομμάτι και θεωρούνται αυτοεργοδοτούμενοι. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Επιπλέον αυτό. 

Η αντιπολίτευση, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι δεν 

υπάρχει για να χειροκροτει. Εντοπίζουμε τα θετικά σημεία και, βεβαίως, δε θα τα 
υπερτονίζουμε. Αυτό είναι δουλειά δική σας και το κατά πόσο πείθετε ή όχι είναι 

θέμα του λαού. Κάπου πείθετε, κάπου δεν πείθετε. Όμως η δουλειά της αντιπολί
τευσης είναι να εντοπίζει, είναι να ελέγχει αδυναμίες, εί.ναι να κάνει συγκεκριμένες 

προτάσεις. Και εμείς θα κάνουμε. 

Διαπιστώνουμε, κύριε Πρόεδρε, μελετώντας τους προϋπολογισμούς κάποια 

στοιχεία τα οποία θα θέλαμε να υποδείξουμε ότι χρειάζονται βελτίωση. Είναι η 

μείωση των αναπτυξιακών δαπανών για τη γεωργία. Θα προχωρήσω με πιο 

γρήγορο ρυθμό, γιατί ταλαιπώρησα αρκετά το Σώμα. Υπάρχει ονομαστική μεί.ωση 
αυτών των κονδυλίων κατά 18% τα τελευταία χρόνια ή μείωση κατά 35% σε πραγμα
τικά μεγέθη. 

Έχω την εντύπωση πως η γεωργία με τα προβλήματα που αντιμετωπίζει και με 

την επιρροή που θα έχει σε αυτή η ένταξή μας ή ο δρόμος ένταξης προς την Ευρώπη 

χρειάζεται ακόμα περισσότερη στοργή και φροντίδα. Δε φτάσαμε στο σημείο εκείνο 

που να θεωρείται ο κλάδος αυτός κορεσμένος. Άρα η κυβέρνηση καλείται να 

προχωρήσει με γοργότερους ρυθμούς στην ανάπτυξη του τομέα της γεωργίας. 

Εδώ διαπιστώνουμε μια μετωπική σύγκρουση λόγων και έργων. Διαπιστώ

νουμε μείωση των αναπτυξιακών δαπανών του Υπουργείου Παιδείας κατά 11% σε 

ι . 
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ονομαστικά ποσά. Βλέπουμε μια μείωση του ενδιαφέροντος για την προδημοτική 
εκπαίδευση. Βλέπουμε μια στασιμότητα στα πολιηστικά, όπου από ένα κονδύλι 

ί2.100.000 το ί1.000.000 πάει σε μισθούς και μόνο οι !:180.000 πηγαίνουν σε επιχο- , , 
ρηγήσεις φορέων και άλλων πολιτιστικών συγκροτημάτων. 

Έχουμε εδώ την κατάθεση της μαρτυρίας του πλέον αρμόδιου προσώπου, που 
δεν μπορεί να είναι άλλο από το Διευθυντή του Τμήματος Πολιτιστικών Υπηρεσιών 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ο οποίος ισχυρίζεται ότι με δύο λίρες 
δεν μπορείς να κάνεις πολιτισμό. Όποιος ενδιαφέρεται μπορούμε να του δώσουμε 

αντίγραφο. Οι διαπιστώσεις αυτές λένε ότι αυτό που χρειάζεται και που μέχρι 

στιγμής λείπει είναι τα οράματα και οι πολιτικές αποφάσεις. Είναι και θέμα 

διάθεσης, η οποία μέχρι στιγμής απουσιάζει. 

Έχουμε επίσης δραστικές μειώσεις των κονδυλίων για τον αθλητισμό. Έγινε 
μια αναφορά στην εισήγηση του κ. Χρίστου προηγουμένως. Πιστεύουμε ότι δεν 

υπάρχει κρατική φροντίδα για τη σωστή ανάπτυξη του αθλητισμού μας. Π ιστεύω 

ότι αδικούμε και όλους εκείνους που aνιδιοτελώς ασχολούνται ουσιαστικά με τον 

αθλητισμό, αλλά πολύ περισσότερο αδικούμε τους αθλούμενους νέους, οι οποίοι 

έχουν τα κότσια να φτάσουν μέχρι και τον πρωταθλητισμό και να είναι άξιοι 

πρεσβευτές της πατρίδας μας στο εξωτερικό. 

Έχουμε για παράδειγμα πάρα πολλούς σκοπευτές τελευταίως, όπως είναι ο 

Σωτηρίου και ο Κουρτέλλας, ο οποίος είχε την ατυχία να πάρει πανευρωπα·ίκή 

χρυσή διάκριση, ενώ ήταν στρατιώτης. Το μπράβο της πατρίδας και της κυβέρνησης 

προς αυτό τον αθλητή με τα αρκετά χρυσά και άλλα μετάλλια ήταν ότι, επειδή 
συμπλήρωσε την κανονική του άδεια στο στρατό, δε βρέθηκε φόρμουλα να απολυΟεί 

την ημέρα της απόλυσής του και απολύθηκε μόλις προχθές, υπηρετώντας επιπλέον 

εκατόν είκοσι μέρες στην Εθνική Φρουρά. Αυτό ήταν το ευχαριστώ της πατρίδας 

προς έναν πρωταθλητή. 

Ν. ΑΝΑΣΓ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έπρεπε να μας το πείτε πιο έγκαιρα, να ενώσουμε τη φωνή μας μαζί σας. 

Υπήρχε κανένας που θα διαφωνούσε, δηλαδή; Γιατί δεν το εγείρατε την ώρα που 

έπρεπε; 

Κ. ΚΑΖΑΜ1ΑΣ: 

Το εγείραμε, κύριε Πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαLδείας. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Πότε; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Το ενέγραψα στην Επιτροπή σας. Απουσιάζατε στο εξωτερικό, πρέπει να πω. 

Όμως τα πρακτικά είναι εκεί. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε, εκκρεμούν προτάσεις νόμου στην Επιτροπή που η κυβέρ
νηση καθυστερεί να τις αποδεχτεί. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μπορεί να τις περάσει όμως η Βουλή. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σίγουρα μπορεί να τις περάσει! 
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Κ. ΚΑΖΑΜIΑΣ: 

Χαtρομαι που η καταδίκη αυτής της πράξης είναι ομόφωνη από το Νομοθε-

- ι τικό Σώμα. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εγώ λέω ότι είναι γκάφα ολκής. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κλείνω την παρέμβασή μου, κύριε Πρόεδρε, προχωρώντας σε πέντε συμπερά

σματα. 

Το πρώτο είναι τεχνοκρατικό. Διαπιστώνουμε ότι οι προί!πολογισμοt 

δυστυχώς δεν αναδομήθηκαν ακόμα, όπως ομόφωνα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

διαπίστωσε πως χρειάζονται εδώ και τρία χρόνια -φυσικά ισχύει η διαπίστωση πως 
οι προί!πολογισμοί Οα μπορούσαν να γίνουν και νωρίτερα- όμως σε αυτή τη 

σύνθεση ... 

ΧΡ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

(ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ) 

Έχει τριάντα πέντε χρόνια που είναι έτσι τα πράγματα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ακριβώς, κύριε Υπουργέ. Όμως η διαπίστωση παραμένει και θα τη λέμε 
πάντα, αφού είναι ομόφωνη προσέγγιση. Πιστεύουμε όμως πως, αν αναδομηθούν 

·" κάπως διαφορετικά, τουλάχιστον το μίνιμουμ το οποίο θα μπορούσε να γίνει είναι 
ότι, αν τα στοιχεtα τα οποία αφορούν μισθούς και άλλα επιδόματα και φαίνονται 

μέσα στον Π ροί!πολογισμό Ανάπτυξης συνομολογηθούν μαζ( με τα υπόλοιπα, ο 
Προί!πολογισμός Ανάπτυξης θα είναι πολύ πιο ρεαλιστικός προς τα έξω. 

. -
t 

Η δεύτερη διαπίστωση, που είναι και πολιτική, κύριε Πρόεδρε, και έχει παρα

πάνω σημασία, είναι ότι με τη λήξη του τρίτου χρόνου της παρουσίας της κυβέρ
νησης στο πολιτικό προσκήνιο κατ' ουδένα λόγο δεν μπορεί να ευχαριστιέται ο 
Πρόεδρος αλλά και η κυβέρνηση του ότι υλοποίησαν την προεκλογική εξαγγελία 
πως θα είναι Πρόεδρος και κυβέρνηση όλων των Κυπρίων. Πιστεύω ότι γι' αυτό 

εδώ ούτε και το παρδαλό κατσίκι δεν πείθεται! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αυτό υπάγεται στη γεωργοκτηνοτροφία. 

(Γέλια) 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

'Αλλη διαπίστωση αρκετά σοβαρή είναι ότι οι εξαγγελίες για εκσυγχρονισμό 
της δημόσιας υπηρεσίας δεν έχουν ακόμα υλοποιηθεί και ας μας επιτραπεί να πούμε 
ότι είναι πρόθεση που αφορά την αύξηση της παραγωγικότητας. Ευελπιστούμε όσο 
το δυνατό πιο σύντομα να προωθηθούν συγκεκριμένες προτάσεις από μέρους της 
κυβέρνησης, ούτως ώστε αυτός να υλοποιηθεί. Το μόνο το οποίο έγινε προς αυτή 
την κατεύθυνση και έχει θετικά αποτελέσματα ήταν η μηχανογράφηση της δημόσιας 
υπηρεσίας, η οποία παρεμπιμπτόντως να υπενθυμίσω ότι καθυστερήΟηκε από αυτή 
την κυβέρνηση από τον καιρό που ήταν αντιπολίτευση, γιατί τα σχετικά κονδύλια 
είχαν ήδη προταθεί με τους προί!πολογισμούς του 1992 και είχαν αποκοπεί πανηγυ
ρικά από τα σημερινά κυβερνώντα κόμματα . 
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Μια άλλη εξαγγελία που δεν έχει υλοποιηθεί και είναι πάρα πολύ μεγάλης 
σημασίας είναι η δικαιότερη κατανομή των οικονομικών βαρών. Θα γίνει τώρα 
ασφαλώς μια πρόταση για διαφοροποίση των φορολογικών συντελεστών. Όμως 
πιστεύουμε ότι, όσο δε γίνεται αποδεκτή η πρότασή μας -ή να φύγω το "μας", γιατί 
μπορεί να ενοχλεί- η πρόταση, λοιπόν, πως είναι δικαιότερο να τιμαριθμοποιηθούν 
οι συντελεστές, για να είναι κάθε χρόνο δικαιότεροι, δεν πρόκειται να γίνει δικαιό-
τερη κατανομή των βαρών της άμεσης φορολογίας. 

Άλλη διαπίστωση είναι πως ακόμα δεν καταφέραμε να καταπολεμήσουμε τη 
φοροδιαφυγή παρά μόνο φραστικά. Γνωρίζω ότι βρίσκεται ίσως στο τέλος της 
επεξεργασίας του ένα συγκεκριμένο πρόγραμμα. Όμως εξαγγελίες σίγουρα δε δικαι
ούμαστε να αποδεχόμαστε με ευχαριστίες. Είναι πράξεις που καλούμαστε να 
κρίνουμε περισσότερο. 

Κάτι άλλο το οποίο καλούμε την κυβέρνηση να κάνει είναι να επεξεργαστεί 

τρόπους καταπολέμησης της αισχροκέρδειας. Είναι ένας τομέας ο οποίος θα πάρει 
νέες διαστάσεις μετά τη λεγόμενη φιλελευθεροποίηση και τις προσπάθειες τις οποίες 
διαπιστώνουμε ότι γίνονται για συρρίκνωση του ρόλου της Επιτροπής Ελέγχου 

Τιμών. 

τέλος, δεν έχει προωθηθεί η κυβερνητική υπόσχεση για δικαιότερη ανακατα
νομή του ακαθάριστου εγχώριου προ'ίόντος, γιατί δεν πιστεύω πως μπορεί κανένας 
να είναι ευχαριστημένος με οποιασδήποτε μορφής επιχορηγήσεις συγκεκριμένων 
κλάδων, όπως έχουν δοθεί για παράδειγμα στη γεωργία, οι οποίες όμως δεν 
αφορούν πλατιές φτωχές και μεσαίες εισοδηματικές τάξεις. 

Δε βελτιώθηκε η ποιότητα της ζωής μας, αφού δεν υπήρξε βελτίωση των παρα
μέτρων της, όπως είναι το περιβάλλον, ο πολιτισμός, ο αθλητισμός, η καταπολέμηση 
του εγκλήματος, η καταπολέμηση της εξάπλωσης των ναρκωτικών, η υγιής απασχό

ληση της νεολαίας. 

'Ολες αυτές είναι διαπιστώσεις μας, κύρι,ε Πρόεδρε. Και προτάσεις έχουμε και 
έτοιμοι να προβληματιστούμε μαζί με την κυβέρνηση είμαστε. Είμαστε στη διάθεσή 
της για ένα διάλογο όχι μόνο εντός της Βουλής αλλά και εκτός της Βουλής. 

Είμαι σίγουρος ότι οι τεχνοκράτες του Υπουργείου Οικονομικών, τους 
οποίους βαθύτατα εκτιμώ για τη δουλειά τους, αλλά και ο κυπριακός λαός περισσό
τερο θα πιστοποιήσουν στο τέλος της συζήτησής μας αύριο ότι, αν υπήρξε κάτι σε 
αυτή που μπορεί να θεωρηθεί στείρο1 σίγουρα αυτό είναι οι, τοποθετήσεις του Δημο
κρατικού Συναγερμού όπως εκφράστηκαν μέχρι τώρα, όχι όλες, μερικές όμως 
σίγουρα. 

Αντίθετα, δεν υπήρξε κακόπιστη η επιχειρηματολογία της παράταξης του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, που ακόμα μια φορά παραδίνει μαθήματα σοβαρό
τητας και υπευθυνότητας στη μελέτη και στην αξιολόγηση όλων των στοιχείων που 
μπαίνουν μπροστά μας. Αναμένουμε σωστή αξιολόγηση της συζήτησης στη Βουλή 
από την κυβέρνηση. Εμείς θα τη βοηθήσουμε στα δύο χρόνια που της απομένουν 
μέχρι την απομάκρυνσή της από τη διακυβέρνηση αυτού του τόπου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Θα παρακαλέσω τον κ. Αβραάμ Α ντωνίου να καταλάβει την προεδρία, γιατί θα 
ήθελα να πω και εγώ μερικά πράγματα. Αν δε τολμούσα από εδώ, θα πεταγόταν 

I -

πάνω ο κ. Αγαπtου... . . 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αναφέρετε το όνομά μου, κύρ~ε Πρόεδρε. Σαν να μην επιτρέπεται από τον 

Κανονισμό και θα σας βάλουν σε διαθεσιμότητα. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Α. Αντωνίου αντικαθιστά στην έδρα τον κ. Χρ. Κατσαμπά.) 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Αγαπητοί συνάδελφοι, 

Δεν ισχυρίζομαι ότι είμαι έμπειρος σε τέτοιου είδους συζητήσεις. Είχα δε 

επικεντρώσει την προσοχή μου σε δύο θέματα: στο περιβάλλον και στα πολιτιστικά. 

Αλλά, παρακολουθώντας από το βασανιστικό πόστο του Προεδρεύοντος της Βουλής 

όλη αυτή τη συζήτηση, θα ήθελα να πω κάποιες γενικές απόψεις. 

Η οικονομία και οι προϋπολογισμοί δεν είναι της κυβέρνησης, αλλά είναι του 

κράτους, γι' αυτό και έτσι πρέπει να αντικρίζονται. Εγώ προσωπικά χάρηκα την 

παρέμβαση του Υπουργού Οικονομικών χθες, γιατί ήταν μετρημένη, δεν απέκρυπτε 

τα οποιαδήποτε μειονεκτήματα ή αδυναμίες έχουμε στην οικονομική μας πορεία και 

άφηνε χώρο για κριτική. Και υπάρχει χώρος για κριτική και όχι για να κάμουμε 

αντιπολιτευτική τοποθέτηση. Α ν λάβουμε σοβαρά υπόψη τις τρομακτικά δύσκολες 

πολιτικές συνθήκες μέσα στις οποίες βρισκόμαστε και τα προβλήματα που θα έχουμε 
να αντιμετωπίσουμε εντός των ημερών με την αμερικανική αποφασιστικότητα για το 

Κυπριακό και γενικά για το πρόβλημά μας, θα έπρεπε να είμαστε περισσότερο 

προσεκτικοt. 

Έγινε λόγος για αντιλα"(κή πολιτική της κυβέρνησης. Ο λαός είναι το 95% του 
κυπριακού πληθυσμού με εξαίρεση τους βιομήχανους, τους επιχειρηματίες, τους 

ασφαλιστές κ.λπ. Ποια ηλίθια κυβέρνηση ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και τούτοι είναι μέρος του λαού. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Είναι μέρος του λαού, αλλά δεν τους θεωρούμε λαό. Είναι η αιματορου

φήχτρα αντίδραση, όπως έλεγαν κάποτε. 

(Γέλια) 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Είδες ότι ωφελούν τα μαθήματα του μαρξισμού; 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Ναι, ναι. Εγώ ερωτώ ποια ηλίθια κυβέρνηση ακολουθεί αντιλα"ίκή πολιτική 
τέσσερις μήνες πριν από τις εκλογές. Πρέπει να είναι ηλίθια μια τέτοια κυβέρνηση. 

'Υστερα, αν ακούσω τις έντονες επικριτικές τοποθετήσεις ορισμένων συνα
δέλφων και είμαι ένας ξένος, θα σχηματίσω την εντύπωση ότι ζω σε μια χώρα όπου 
η φτώχεια, η δυστυχία, η ανέχεια και η κακοριζικιά είναι τα κύρια χαρακτηριστικά 
γνωρίσματα αυτού του τόπου. Και δεν είναι έτσι τα πράγματα! 

Μια άλλη σκέψη ερχόταν συνέχεια στη σκέψη μου ακούγοντας τις ακραίες 
κριτικές: "Απ' ον αππέξω του χορού πολλά τραούδκια ξέρει". Δηλαδή, αν οι έντονα 
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επικρίνοντες την κυβέρνηση ήταν κυβέρνηση, τι θα έκαμναν; Θίγηκαν διάφοροι 

τομείς και ακούς διάφορα: Πρέπει να δώσουμε χρήματα γι' αυτό και γι' αυτό και για 

το άλλο. Πόθεν, κύριε; Αφού τούτα είναι, τούτη είναι η δυνατότητά μας! 

Όταν ο Ντισραέλι ανέλαβε την κυβέρνηση στη Βρετανία, ένα από τα νομο

σχέδια της προηγούμενης κυβέρνησης που το επέκρινε -ήταν ένα νομοσχέδιο περί 

πατατών- το ενέκρινε. Όταν έγινε Πρωθυπουργός, αυτά που επέκρινε τα εφάρμοζε. 

Και τον πλησιάζει ένας φίλος του -να μου επιτρέψετε να το πω στα αγγλικά, όπως 

το είπε, και θα το μεταφράζω- και του λέει: "Κύριε Πρωθυπουργέ, αυτό που κάνεις 

είναι αυτό που επέκρινες". Και η απάντηση: "Don't forget ιhat Ι am not ιhe 

iπesponsible opposition but the responsible government or this counιry". Δηλαδή, 

μην ξεχνάτε ότι δεν είμαι η ανεύθυνη αντιπολίτευση αλλά η υπεύθυνη κυβέρνηση 

αυτής της χώρας. Και η Αγγλία δεν είχε ανοιχτό πρόβλημα. Εν πάση περιπτώσει, 

αυτά ως γενικές εντυπώσεις. 

Ήθελα να θίξω το θέμα του περιβάλλοντος και να πω πόσο σοβαρό το θεωρώ, 

γιατί είναι ένας τομέας στον οποίο εμπλέκεται αναπόφευκτα και η τουρκοκυπριακή 

πλευρά. Δεν έχουμε ως τώρα μια ολοκληρωμένη περιβαλλοντική πολιτική και το 

αποτέλεσμα της έλλειψης αυτής της πολιτικής είναι να ταλαιπωρούνται βιομηχα

νίες. Είχαμε πριν από μερικά χρόνια τη βιομηχανία μπαταρίων, αν θυμάστε. Από 

έλλειψη ορθής πολιτικής, όταν οι άνθρωποι αποφάσισαν να κάμουν ένα εργοστάσιο 

μπαταρίων, πήγαν στα βάθη των χωραφιών της Δευτεράς, όπου δεν υπήρχε ψυχή 

Θεού, και έκαμαν ένα εργοστάσιο. Δώσαμε όμως άδεια να οικοδομηθούν σπίτια και 

έγινε οικιστική περιοχή. Να φύγει το εργοστάσιο. Είναι το RAINBO\V και τόσα 
άλλα. 

Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μετονομάστηκε σε Υπουργείο 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και ξέρω ότι υπάρχει ένα τμήμα 
περιβάλλοντος το οποίο, προς έπαινον των αρμοδιων, καταβάλλεται προσπάθεια, 
γι.ατί είναι. νέο τμήμα, να ενισχυθεί με πολύ καλούς επιστήμονες που ξέρουν γι.α το 
περιβάλλον. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Σήμερα τρεις είναι. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Σήμερα τρεις είναι, καλά! Τώρα αρχίζουμε. Νομίζω ότι πρέπει. να παροτρύ
νουμε την κυβέρνηση να ολοκληρώσει την περιβαλλοντική της πολιτική, διότι το 
θέμα σχετίζεται και με τις σχέσει.ς μας με την άλλη πλευρά. Και εδώ βρίσκεται. η 
πολιτική σημασία του περιβάλλοντος. 

Να θυμηθούμε ότι. χάρη στις προσπάθειές μας -είναι και σχετικό το θέμα 
υγείας- κατορθώσαμε να απαλλαγούμε από τον εχινόκοκκο. Το 1961 είχαμε εκατόν 
πενήντα έξι θανάτους από εχινόκοκκο και καταστροφή κρέατος που είχε προσβληθεί 
αξίας ί3.000.000. Και τα εκατομμύρια λίρες τότε ήταν εκατομμύρια λίρες. Κατορ
θώσαμε με τα μέτρα μας να εξαλείψουμε τον εχινόκοκκο. Επανεμφανίστηκε, 
αγαπητοί συνάδελφοι, και ήρθε από τα κατεχόμενα τα οποία είναι ανοιχτά στην 

Τουρκία. 

Ποιος ανησύχησε για το γεγονός όη οικοδομούνται απέναντι από την Κύπρο, 
στα 'Αδανα, τρεις πυρηνικοί. σταθμοί, οι οποίοι. σε ποιότητα είναι αμφιβόλου αξίας; 
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Η Ελλάς σήμερα τρέμει κυριολεκτικά και διατρέχει πράγματι σοβαρό κίνδυνο από 
τους δύο πυρηνικούς σταθμούς παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος στη Βουλγαρία, οι 

οποίοι κατασκευάστηκαν με τα σοβιετικά πρότυπα αλά Τσέρνομπιλ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Άμα είναι με τα σοβιετικά πρότυπα, δε διατρέχουν κίνδυνο. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Γιατί; Ξεχνάς το Τσέρνομπιλ; 

Γι' αυτό θεωρώ ότι είναι απαραίτητος ο καθορισμός μιας ολοκληρωμένης 

περιβαλλοντικής πολιτικής. 

Περνώ στα πολιτιστικά, για να κλείνω. Δυστυχώς σπάνια βλέπω άλλο 

Βουλευτή σε πολιτιστικές εκδηλώσεις, στο θέατρο και οπουδήποτε αλλού, εκτός από 

το Νίκο Μουσιούττα. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Στη Λευκωσία μόνο. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Ναι, στη Λευκωσία. Πρέπει να σας πω ότι διαθέτουμε ένα αξιολογότατο 

καλλιτεχνικό δυναμικό στην Κύπρο -ηθοποιούς, μουσικούς, σκηνοθέτες κ.λπ.- και 
όμως, όπως λέει ο Νίκος Παναγιώτου, ούτε δύο λίρες δε δίνουμε για τον πολιτισμό. 

Από αυτή τη Βουλή πρέπει να σταλούν τα μηνύματα. Αν το ΛΟΠΟ είναι για τον 

αθλητισμό και για τον πολιτισμό, να το πούμε στην κυβέρνηση ότι δεν είναι τελικά 

για τον πολιτισμό, διότι δεν παίρνει λεφτά αυτός ο τομέας. Και πρέπει να υπάρ

ξουν λεφτά για τον πολιτισμό, γιατί ο πολιτισμός είναι θωράκιση ηθική και εθνική. 

Α ν δε υπολογίσουμε τις δυσκολίες που υπάρχουν στο εθνικό μας πρόβλημα -
επανέρχομαι στις πρώτες μου εντυπώσεις, γιατί μερικές απόψεις συναδέλφων για το 

εθνικό μας πρόβλημα, όταν μιλούσαν, μου έδιναν την εντύπωση ότι εκπροσωπούν 
καμιά υπερδύναμη, ενώ δεν έχουμε επtγνωση δυστυχώς των δυνατοτήτων μας, όπως 

και των δυνατοτήτων του αντιπάλου μας- αν λοιπόν υπολογίσουμε τις ανάγκες του 
εθνικού μας αγώνα, τότε διαφορετικά θα aντικρίσουμε και την οικονομική πολιτική 
της κυβέρνησης ως αντιπολίτευση και όλα τα άλλα προβλήματα τα οποία σχετίζο

νται με την ηθική υπόσταση αυτού του λαού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Διόφαντος Χρυσοστόμου παρακαλώ. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Χρ. Κατσαμπάς επιστρέφει στην έδρα.) 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, 

Ενόψει των προεδρικών εκλογών του 1993 ο κ. Γλαύκος Κληρίδης και ο Δημο
κρατικός Συναγερμός είχαν απευθυνθεί προς τον κυπριακό λαό ζητώντας την ψήφο 
του με αντάλλαγμα την υλοποίηση ενός συγκεκριμένου προγράμματος διακυβέρ
νησης που επαγγελόταν "μια νέα εποχή βασισμένη στην πείρα". 

ι ι 
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Στο πρόγραμμα εκείνο επισημαινόταν ότι οι εκλογές ήταν κρίσιμες για το 

μέλλον του τόπου και δινόταν η σαφής διαβεβαίωση πως, σε περίπτωση εκλογής του, 
ο κ. Κληρίδης, θα αντιμετώπιζε τα ζητήματα κοινωνικής και οικονομικής ανάπτυξης 

με την ίδια προσοχή που θα έδινε και στο εθνικό θέμα. Ήθελε δηλαδή ο κ. Κληρίδης 
να τονίσει τη μεγάλη σημασία που έχη η σφαιρική και ισόρροπη κοινωνικοοικονο

μική ανάπτυξη του τόπου τόσο για την εθνική μας επιβίωση όσο και για τη σωστή 

λύση του εθνικού μας θέματος. Ως κατακλείδα δε, αφού πληροφορούσε πως το 

συγκεκριμένο πρόγραμμα ήταν προ"ίόν πολύμηνης συστηματικής εργασίας εμπειρο

γνωμόνων, τεχνοκρατών και πολιτικών, εξέφραζε την απόλυτη βεβαιότητα πως θα 

εφαρμοζόταν με συνέπεια και αποφασιστικότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, δεδομένων των πιο πάνω τοποθετήσεων, κατά τη γν<uμη μου, 
έχει μεγάλη σημασία, τώρα που υπάρχει η εμπειρία των τριών χρόνων της διακυβέρ
νησης Κληρtδη, να ερευνήσουμε και να διαπιστώσουμε αντιπαραβάλλοντας τις τότε 
διακηρύξεις με τη σημερινή πραγματικότητα πόσες και ποιες από τις υποσχέσεις 
που προεκλογικά μοιράστηκαν απλόχερα έχουν υλοποιηθεί και μετατραπεί σε έργα. 

Γιατί μόνο αυτά είναι που ενδιαφέρουν άμεσα τον κόσμο και που σε τελευταία 
ανάλυση καθορίζουν το βαθμό ειλικρίνειας των κομμάτων και αυτών που τα εκπρο

σωπούν στα ανώτατα πολιτειακά αξιώματα. 

Παρακολουθώντας λοιπόν τις ομιλίες συναδέλφων Βουλευτών επί των 
διαφόρων πτυχών της διακυβέρνησης Κληρίδη και έχοντας ως μέτρο σύγκρισης τις 

προεκλογικές του θέσεις, αβίαστα μπορεί κάποιος να συμπεράνει πως υπάρχει τερά
στιο χάσμα μεταξύ λόγων και έργων και πως ο τόπος πισωδρομεί. 

Εγώ επέλεξα να ασχοληθώ με τις επιδόσεις της κυβέρνησης Κληρίδη στα 
θέματα προστασίας του περιβάλλοντος, αφενός μεν γιατί στις μέρες μας αναγνωρί
ζεται καθολικά ο πολύ σημαντικός ρόλος που το περιβάλλον διαδραματίζει για το 
μέλλον του ανθρώπινου γένους και γενικότερα του πλανήτη μας, αφετέρου δε, και 
δεν το κρύβω, γιατί είχα εντυπωσιαστεί από τις σχετικές προεκλογικές τοποθετή
σεις. 

Ειδικά σε ό,τι αφορά την πατρίδα μας, εκτός από τις βλαβερές επιπτώσεις που 
η ανεξέλεγκτη οικονομική εκμετάλλευση έχει επιφέρει στο φυσικό μας περιβάλλον, 
σοβαρότατα περιβαλλοντικά προβλήματα προκαλούνται από την ύπαρξη των πολε
μικών βρετανικών βάσεων, ενώ την κατάσταση χειροτέρεψε, ως γνωστόν, κατακό
ρυφα η βάρβαρη τουρκική εισβολή και η κατοχή μεγάλου μέρους της Κύπρου με τα 
συνεπακόλουθα σοβαρά κοινωνικοοικονομικά προβλήματα. Επομένως, επιτακτικά 
προβάλλει η ανάγκη χωρίς καθυστερήσεις να μεθοδευτούν διαδικασίες και να 
παρθούν τα αναγκαία μέτρα, ώστε να τεθεί φραγμός στη συνεχιζόμενη καταστροφή 
του περιβάλλοντός μας, φυσικού και aνθρωπογενούς, και στο βαθμό που είναι 
δυνατό να επιδιωχθεί η επαναφορά του στη φυσιολογική του κατάσταση. 

Μελετώντας το προεκλογικό πρόγραμμα Κληρίδη με βρήκε σύμφωνο η παρα
τήρηση πως απαραίτητη προϋπόθεση για την υλοποίηση των στόχων μιας περιβαλ
λοντικής πολιτικής είναι η εφαρμογή ενιαίας στρατηγικής μέσα από την οποία θα 
υλοποιηθεί το οποιοδήποτε πρόγραμμα για το περιβάλλον. Γι' αυτό, επιχείρησα να 
ελέγξω τρία χρόνια μετά την εκλογή Κληρίδη σε ποιο βαθμό εφαρμόστηκε η περιβαλ
λοντική στρατηγική της κυβέρνησής του, αφού αυτή, σύμφωνα και με τη δική του 
άποψη, Οα προκαθόριζε και την τύχη της όλης ευφάνταστης περιβαλλοντικής πολι
τικής του. Ας εξετάσουμε λοιπόν μία μία τις βασικές φάσεις της ενιαίας περιβαλλο
ντικής στρατηγικής του κ. Κληρίδη. 

... 
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1. Ενιαίος ΦοQέας ΠQοστασίας ΠεQιf:\άλλοντος 

Είναι και δική μας άποψη πως η σύσταση ενός φορέα για θέματα περιβάλλο

ντος αποτελεί τον ακρογωνιαίο λίθο μιας νέας, μιας σωστής περιβαλλοντικής πολι
τικής. 

Στο προεκλογικό πρόγραμμα του Δημοκρατικού Συναγερμού αναφέρεται πως 
ο Φορέας Προστασίας Περιβάλλοντος ως μια ανεξάρτητη, αυτοδύναμη υπηρεσία με 

κατάλληλες νομικές εξουσίες, σωστά στελεχωμένη και με ουσιαστικές αρμοδιότητες, 

που θα τις συγκεντρ<.i>νει από όλα τα Υπουργεία, είναι το πρ<.i>το πράγμα που θα 
πρέπει να γίνει. Εν<.i> λοιπόν στη θεωρία έτσι έχει η κατάσταση, στην πράξη το 

πρ<.i>το και ίσως το μόνο πράγμα που έκανε η κυβέρνηση Κληρίδη ήταν να αλλάξει 

την πινακίδα στην είσοδο του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικ<.i>ν Πόρων και να το 
μετονομάσει σε Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικ<.i>ν Πόρων και Περιβάλλοντος, εν<.i> ο 

Φορέας Προστασίας του Περιβάλλοντος συνεχίζει ακόμα να οργαν<.i>νεται. Ούτε καν 
την υφιστάμενη Υπηρεσία Περιβάλλοντος δε φρόντισαν να ενισχύσουν οι κυβερν<.i>

ντες. 

Αυτή η ασυνέπεια μεταξύ διακηρίιξεων και έργων είναι από μόνη της ιδιαίτερα 

χαρακτηριστική και μας δίνει το δικαίωμα να αμφισβητήσουμε την οποιαδήποτε 

κυβερνητική δραστηριότητα στον τομέα του περιβάλλοντος, αφού από τους ίδιους 
τους σχεδιαστές του Δημοκρατικού Συναγερμού και τους εμπειρογν<.i>μονες του 

επιτελείου του κ. Κληρίδη η σύσταση του φορέα εθεωρείτο "το πρ<.i>το πράγμα που 

θα έπρεπε να γίνει για να μπορέσει να υλοποιηθεί η περιβαλλοντική πολιτική" τους. 

2. θεσμικό πλαίσιο και νομοθεσία 

Το προεκλογικό πρόγραμμα του Δημοκρατικού Συναγερμού μιλά για καθυστέ
ρηση επί Βασιλείου στην προ<.i>θηση νέων νόμων και ανάλογων κανονισμ<.i>ν στη 
Βουλή, πράγμα που το χαρακτηρίζει έλλειψη στοιχει<.i>δους ιεράρχησης προτεραιο

τήτων. Και αυτό παρά το γεγονός ότι τότε είχε προωθηθεί για έγκριση και εφαρ
μογή μια σειρά νομοθετημάτων και κανονισμ<.i>ν, όπως ήταν ο περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερ<.i>ν Νόμος, ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
Νόμος, ο περί Επικίνδυνων Ουσι<.i>ν Νόμος, ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμος (90!72) που τέθηκε σε εφαρμογή κ.λπ. 

Ως θέμα αρχής συμφων<.i> ότι υπάρχουν πάντα περιθ<.i>ρια για κάτι καλύτερο, 
ιδιαίτερα όταν μιλούμε για το περιβάλλον. Αν όμως αυτή ήταν η εκτίμηση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού σε ό,τι αφορά αυτό τον τομέα, τότε π<.i>ς χαρακτηρίζουν 
τη σημερινή κατάσταση; Ας μας πουν ποια και πόσα νομοθετήματα και κανονισμοί 
προωθήθηκαν επί προεδρίας Κληρίδη στη Βουλή και γιατί δεν έχουν ακόμη ολοκλη
ρ<.i>σει το νόμο πλαίσιο για το περιβάλλον, που έχει τεράστια σημασία, μια και είναι, 
όπως αυτοαποκαλούνται, η κυβέρνηση των έργων. Ή μήπως δεν είναι έτσι τα πράγ-

ματα! 

3. ΟQγάνωση πεQιβαλλοντικοu αQχείον 

Η δημιουργία του είναι γεγονός πως είναι απαραίτητη. Θα μας βοηθήσει στο 
να γνωρίσουμε το φυσικό και ανθρωποποίητο περιβάλλον, πράγμα που θα μας 
κάνει πιο aποτελεσματικούς στην αντιμετ<.i>πιση της οικολογικής κρίσης που περνά 

ο τόπος. 

Δυστυχ<.i>ς όμως και εδ<.i> τα πράγματα κινούνται με ρυθμούς χελ<.i>νας ουσια-

στικά τίποτε δεν έχει γίνει. 

I! 
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4. ΠQόt\Jrtες μελέτες rtQοστασίας 

Δεν είναι όμως καλύτερη η κατάσταση και σε ό,τι αφορά τις πρότυπες μελέτες 
προστασίας, η προώθηση των οποίων είναι αναγκαία για την προστασία ή επανόρ
θωση το~ περιβάλλοντος ή για την κατανόηση θεμάτων που έχουν σχέση με αυτό. 
Από αυτη την άποψη η δημιουργία ινστιτούτου περιβαλλοντικών ερευνών θεωρείται 
έργο υποδομής πρωταρχικής σημασίας για τη στήριξη όλων των προγραμμάτων 
περιβαλλοντικής. πολιτικής, ενώ η εκπόνη?η του οικολογικού χάρτη της Κύπρου, 
του οικολογικου συντάγματος, όπως ευστοχα αποκαλείται, θεωρείται επίσης 
απόλυτα απαραίτητη. 

Δυστυχώς, όμως, τίποτε δεν προχωρεί στην πράξη. Όλα μένουν απλώς ωραίες 
σκέψεις στο προεκλογικό πρόγραμμα Κληρίδη. 

S. ΠεQιβαλλοντική πληQοφόQηση 

. Η σημασία της δεν μπορεί σε καμιά περίπτωση να υποβαθμιστεί. Όμως και 
εδω από κυβερνητικής πλευράς δε διαπιστώνουμε να γίνεται τίποτα το ουσιαστικό. 
Εντούτοις, η εισαγωγή ειδικών μαθημάτων στην εκπαίδευση, όπως και η καθιέρωση 
ειδικών εκπομπών από τα δημόσια μέσα μαζικής ενημέρωσης, θα μπορούσαν να 
αποβούν πολύ υποβοηθητικά. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, βλέπουμε πως από την, έστω και σε αδρές 
γραμμές, ανάλυση των διάφορων φάσεων της περιβαλλοντικής στρατηγικής της 

κυβέρνησης, που, σύμφωνα και με τη δική της γνώμη, αποτελεί την απαραίτητη 
προUπόθεση για την υλοποίηση των στόχων της περιβαλλοντικής πολιτικής 
Κληρtδη, προκύπτει ότι υπάρχει μια χτυπητή ασυνέπεια μεταξύ διακηρύξεων και 
έργων. Επομένως, ολοφάνερα μπορεί να υποστηριχτεί πως απέτυχε η κυβέρνηση 
και στον τομέα του περιβάλλοντος όπως και σε όλους τους άλλους τομείς. Απλά, 
είναι συνεπής προς τον ανεπανάληπτο εαυτό της. 

Φυσικά, για να είμαστε δίκαιοι, πρέπει να διευκρινίσουμε ότι δεν ήταν ούτε 
λίγη ούτε και εύκολη η δουλειά που έπρεπε να γίνει. Σε μια τέτοια περίπτωση, 
όμως, από μόνο του προβάλλει το ερώτημα: Γιατί ο Δημοκρατικός Συναγερμός και 
οι εμπειρογνώμ.ονές του δεν πίστωναν και τους προηγούμενους κυβερνώντες με τα 
ίδια ελαφρυντικά; 'Η μήπως ο σκοπός, δηλαδή η άγρα ψήφων, άγιαζε τα μέσα! 
Φαίνεται ότι έτσι είναι πραγματικά. Τώρα όμως ήρθε η στιγμή να πληρώσουν το 
τίμημα της δικής τους ασυνέπειας. Ο κόσμος τους έχει καταλάβει και θα τους αντα
μείψει ανάλογα. 

Κύριε Πρόεδρε, το γεγονός ότι η κυβέρνηση Κληρίδη δεν κατόρθωσε να εφαρ
μόσει την περιβαλλοντική της πολιτική δεν είναι το μεγαλύτερο κακό που επηρεάζει 
αρνητικά τα περιβαλλοντικά πράγματα του τόπου. Ολοκληρωτική καταστροφή 
συνιστά η διαπίστωση πως η κυβέρνηση αυτή δεν έχει παραδειγματιστεί από προη
γούμενες εμπειρίες και δε φαίνεται να έχει τη βούληση να αντισταθεί στις πιέσεις 
και να πάρει μέτρα, για να παρεμποδίσει οφθαλμοφανείς καταστροφικές παρεμβά
σεις στο φυσικό περιβάλλον του τόπου. 

Η περίπτωση της απόφασης που λήφθηκε μετά από ασφυκτικές πιέσεις και με 
την οποία ανακλήθηκε η ανάκληση των χαλαρώσεων που λανθασμένα η προηγού
μενη κυβέρνηση έδωσε στην εταιρεία "Harbour Shore Estates Lιd" στην περιοχή του 
κόλπου των Κοραλλίων, καθώς και η όλη μεταχείριση του Ακάμα, όπου η κυβέρνηση 
με εκπληκτική απάθεια αφήνει να καταστρέφονται περιοχές σπάνιας φυσικής ομορ
φιάς, όπως η περιοχή του Αγίου Γεωργίου Πέγειας και της Τοξεύτρας, αλλά και η 
περίπτωση του φράγματος του Ασπρόκρεμμου, όπου έμμεσα και άμεσα επηρεάζεται 
αρνητικά το περιβάλλον, είναι ενδεικτικές και αποκαλύπτουν πόσο ευ?λωτη είναι. η 
κυβέρνηση στις πιέσεις ημετέρων, όπως για παράδειγμα του Υπουργου Εξωτερικων 
κ. Αλέκου Μιχαηλίδη. 

•. . 
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' Θα μπορούσε ένας να απαριθμήσει και πάμπολλα άλλα παραδείγματα που 

αφήνουν εκτεθειμένη την κυβέρνηση. Εγώ θα προτιμήσω να αναφέρω απλώς ότι 
-.. , στην έκδοση του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών με τίτλο "Κυβερνητικό έργο 

διετίας 1993-1995" δε γίνεται απολύτως καμιά αναφορά στις κυβερνητικές δραστη
ριότητες για το περιβάλλον. Αυτό συνιστά σιωπηρή παραδοχή ενοχής. 

. . ~ ., 

.. 
' 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, νομίζω ότι 

φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. Η επόμενη συνεδρία Οα είναι αύριο 
στις δέκα το πρωί. Θα παρακαλούσα να είμαστε στην ώρα μας, γιατί υπάρχει πολλή 

εργασία. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 7.50 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 
Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Ν . 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσαμπάς Χριστάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Π απαρές Α υγερι νός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΠΙΝΑΚΑΣ Π ΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Αγορεύσεις και σύντομες παρατηρήσεις [Αυ. Παπαρές, Ρ. 
Κατσουρίδης, Χρ. Μαυροκορδάτος, Τ. Χατζηδημητρίου, Α. 

Κατσελλή, 

Μούσκος, 
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Α. Κουκουμάς, Μ. Κυπριανού, Α. Καράς, Θ. Μιχαηλίδης, Ο. Δημητρίου, Γ. Ομήρου, .,. 
Θ. Σοφοκλέους, Δ. Χριστοδουλίδης, Ά. Χρυσοστόμου, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Παρι-
σινός, Δ. Κοντίδης, I. Ιωαννίδης, Ρ. Πρέντζας, Δ. Συλλούρης, Κ. Καζαμίας, , ... 
Ν. Αναστασιάδης, Δ. Θεοδώρου, Χρ. Χριστοδούλου (Υπουργός Οικονομικών), 

Χρ. Κατσαμπάς, Α. Χρίστου, Γ. Αγαπίου, Δ. Χρυσοστόμου] για τα θέματα (1) ''Ο 

περί Προϋπολογισμού Νόμος του 1996", (2) ''Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως 

(Γαμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1996" και (3) ''Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως 
(Γαμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος του 1996" (συνέχιση 
της συζήτησης). 

...-. -

Τιμή: 75σ 

1'\ιπώθηκε στο ΤuπογQ<Ιφείο της Κuποιακής ΔημοκQ<Ιτίας, Λειr.ι<ωσία. .• ... 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Στ' ΒΟΥ ΛΕΥΎΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 
Συνεδρίαση 18ης Ιανουαρίου 1996 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 10.25 μ.μ.) 

(Αρ.16) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της Βουλής. Παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΠΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζουμε τη συζήτηση των προ\Jπολογισμών. Από τον κατάλογο των 

ομιλητών που έχω εδώ βλέπω ότι πρώτος είναι ο κ. Μακρtδης, ο οποίος απουσιάζει. 
Περνώ στο ΑΚΕΛ, στον κ. Λυσιώτη. 

Λ. Λ ΥΣ ΙΩτΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, στον περιορισμένο χρόνο που έχω στη 

διάθεσή μου θα αναφερθώ στα θέματα του πολιτισμού και της πολιτιστικής 

ανάπτυξης. 

Εί.ναι γενικά παραδεχτό ότι η ανάπτυξη του πολιτιστικού τομέα στη χώρα μας 

έχει υστερήσει έναντι της οικονομικής ανάπτυξης και ότι χρειάζεται να γί.νουν 

πολλά, για να υπάρξει σημαντική βελτίωση. Με την ανάληψη της εξουσίας από την 

κυβέρνηση Κληρtδη, μια από τις πρώτες της ενέργειες ήταν η μετονομασία του 

Υπουργείου Παιδείας σε Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Με αυτή την ενέρ

γεια προσπάθησε να δείξει τη σημασία και το ενδιαφέρον της γLα τον πολιτισμό και 

(] 175) 



1176 

την πολιτιστική ανάπτυξη. Εμείς, όπως θα θνμάστε, εκφράσαμε την αμφιβολία μας 

αν η μετονομασία αυτή θα επέφερε οποιαδήποτε ουσιαστική αλλαγή προς το καλύ

τερο. Αντή η αμφιβολία βασιζόταν στο γεγονός ότι η μετονομασία δε συνοδευόταν 

με οποιεσδήποτε άλλες ουσιαστικές αλλαγές. 

Σε λίγους μήνες, συγκεκριμένα στις 13 Μαtον, κλείνουν τρία ολόκληρα χρόνια 
από τη μετονομασία αυτή. Θα ήταν δε φυσικό μέσα σ' αυτό το χρονικό διάστημα, 
πον καλύπτει το μισό και πλέον της θητείας της κυβέρνησης Κληρίδη, να γίνονταν 
αισθητές αλλαγές στον τομέα αντό και να υπήρχαν μάλιστα και έργα για παρον

σίαση. Στην πολντελέστατη έκδοση της κυβέρνησης που πρόσφατα κυκλοφόρησε με 
τον τίτλο 'Ή πολιτική τον εκσνγχρονισμού και της ανανέωσης" και με την οποία η 

κυβέρνηση προσπαθεί να προβάλει το έργο της από το Ι 993 μέχρι το 1995, δηλαδή 
για μια περίοδο δύο χρόνων, αναφέρεται και στο σημαντικό θέμα τον πολιτισμού. 
Η όλη αναφορά κατά λέξη είναι η πιο κάτω: "Όσον αφορά την πολιτιστική 
ανάπτυξη, καθιερώθηκε ο νέος θεσμός Τα Κύπρια', ενισχύθηκαν οι κρατικές ορχή

στρες και καθιερώθηκε σε έντεκα αγροτικά κέντρα σειρά πολιτιστικών εκδηλώσεων, 
με γενικό τίτλο 'Αθηνά'." Αντό είναι το όλο έργο της κυβέρνησης Κληρίδη και το 
προβάλλει! Τα "Κύπρια" πον, ενώ προβάλλονται σαν νέος θεσμός, είναι στην πραγ

ματικότητα η μετονομασίq τον "Πολιτιστικού Σεπτέμβρη" πον είχε θεσπίσει και 
λειτονργήσει η προηγούμενη κυβέρνηση, η αόριστη αναφορά ότι ενισχύθηκαν οι 
κρατικές ορχήστρες και ακόμα ότι καθιερώθηκε σε έντεκα αγροτικά κέντρα σειρά 

πολιτωτικών εκδηλώσεων. 

Δυστυχώς, η πραγματικότητα είναι ότι σε τίποτε δε βοήθησε μέχρι σήμερα τον 

πολιτισμό και την πολιτιστική ανάπτυξη η μετονομασία του Υπουργείον Παιδείας 
και σε Πολιτισμού, γιατί δεν άλλαξε στην ουσία τίποτε μέχρι σήμερα. Και αντό δεν 

το λέμε μόνο εμείς τον ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δννάμεις, δεν το λένε τα άλλα αντιπο
λιτενόμενα την κυβέρνηση κόμματα, αναγκάστηκε να το δηλώσει επίσημα και η ίδια 
η Υπονργός Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κλαίρη Αγγελίδον, λέγοντας επί λέξει ότι: 

"Οι επιδιώξεις έμειναν οράματα, αφού το Υπουργείο μετονομάστηκε σε Υπουργείο 

Πολιτισμού, χωρίς να είναι στην πραγματικότητα. Δεν έχουμε ούτε τη δυνατότητα 

ούτε τα οικονομικά μέσα ούτε και τα έργα υποδομής για να γi.νονμε Υπουργείο 

Πολιτισμού". Αντά δήλωνε επίσημα πριν μερικούς μήνες η Υπονργός Παιδείας και 
Πολιτισμού, κάνοντας όμως ταυτόχρονα συνειδητά μια λανθασμένη εκτίμηση. 

Φόρτωνε την ευθύνη για τη μη ύπαρξη ουσιαστικών αλλαγών γενικά στην αδράνεια 

της πολιτείας και όχι στην κυβέρνηση Κληρίδη, στην οποία και η ίδια συμμετέχει. 

Δνστνχώς για την κ. Υπουργό, με τις διαπιστώσεις της δεν απαλλάσσονται των 

ευθυνών ούτε η ίδια ούτε η κυβέρνηση Κληρίδη, αλλά ούτε και τα κόμματα ΔΗΣΥ

ΔΗΚΟ πον την νποστηρίζονν. 

Εμείς, η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, κατά τη 

συζήτηση τον νομοσχεδίον για τη μετονομασία τον Υπονργείον Παιδείας και σε 

Πολιτισμού κάναμε σνγκεκριμένες, ολοκληρωμένες εισηγήσεις για ονσιαστικές 

αλλαγές πον θα βοηθούσαν στη σννεχή πολιτιστική ανάπτνξη. Επίσης, κατά τη 
συζήτηση των προUπολογισμών του 1994 και 1995 επισημάναμε ότι τους προυπολο
γισμούς τονς χαρακτήριζε μια στενή και περιορισμένη αντίληψη για το πολιτιστικό 

μέλλον τον τόπον. Ασκήσαμε κριτική, με στόχο να υπάρξει αλλαγή στον τρόπο 
αντιμετώπισης τον σοβαρού αυτού τομέα και δηλώσαμε έτοιμοι να υποστηρίξουμε 

κάθε μέτρο και κάθε σνμπληρωματικό ποσό πον θα έφερνε η κυβέρνηση και πον θα 

είχε στόχο την ουσιαστική αναβάθμιση στον τομέα τον πολιτισμού. 

.. -
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Μέχρι σήμερα τίποτα δεν έχει αλλάξει από πλευράς κυβέρνησης στον τομέα 

αυτό. Ακόμα μια επιπρόσθετη απόδειξη οι προUπολογισμοί. του 1996 που έχουμε 
σήμερα μπροστά μας προς συζήτηση. Κύριε Πρόεδρε, μελετώντας τον Τακτικό 

ΠροUπολογισμό και τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως, η πρώτη διαπίστωση είναι 
ότι η κυβέρνηση Κληρί.δη για τρίτη συνεχή χρονιά αντιλαμβάνεται τον πολιτισμό και 

την πολιτιστική ανάπτυξη πολύ περιορισμένα. Οι προUπολογισμοί για τον πολι

τισμό του 1996 δεν ξεπερνούν το πενιχρό ποσοστό του 0,7%, δηλαδή παρουσιάζεται 
η ίδια εικόνα με τους προUπολογισμούς του 1995. Μια άλλη διαπί.ότωση είναι ότι 
απουσιάζουν και πάλι ολοκληρωτικά τα έργα υποδομής. Πουθενά δε γίνεται εισή
γηση, μελέτη ή προγραμματισμός για έργα υποδομής που θα έχουν ως αποτέλεσμα 

την ανάπτυξη των τεχνών. Πουθενά δε γίνεται αναφορά σε μόνιμη πινακοθήκη. Δεν 
υπάρχει άλλωστε και ανάγκη, αφού βρέθηκε η λύση με την τοποθέτηση των έργων 

τέχνης σαν στολίδια στους τοίχους των γραφείων των Υπουργών και των άλλων 
αξιωματούχων της κυβέρνησης! Μάλιστα, κύριοι συνάδελφοι, τελευταία ακούστηκε 
και η άποψη της οικονομικής εκμετάλλευσης των έργων τέχνης με την ενοικίασή 

τους σε μεγάλες εταιρείες, ιδιωτικά γραφεία κ.λπ., που θα αποφέρει και έσοδα στο 
ταμείο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. Αν φυσικά το επιτρέψει το 

Υπουργείο Οικονομικών και δεν καταλήξουν και αυτά όπως και τα έσοδα από το 

ΛΟΠΟ-ΠΡΟ ΤΟ στο πάγιο ταμείο της Δημοκρατίας. 

Γενικά τους προUπολογισμούς τους διαπερνά μια στασιμότητα, χωρίς 

πρόταση και προοπτική. Αυτό που τους χαρακτηρίζει είναι μια στενή και περιορι

σμένη αντίληψη για το πολιτιστικό μέλλον του τόπου. Αναλυτικά, οι προUπολογι

ζόμενες δαπάνες του κράτους παρουσιάζονται ως ακολούθως: 

- Πολιτιστικές Υπηρεσίες Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού: 

!2.083.000. 

Πολιτιστικές δραστηριότητες- πολιτιστική ανάπτυξη: ί 1.85 Ι .000. 

ΘΟΚ: !1.900.000. 

Τμήμα Αρχαιοτήτων: !4.753.000. 

Μια απλή σύγκριση των πιο πάνω ποσών με τα αντίστοιχα ποσά του 1995 
φανερώνει ότι όλα τα τμήματα επιχορηγούνται και το 1996 με τα ίδια περίπου 
χρήματα που είχαν πάρει και το 1995. Αν λάβουμε υπόψη μας τον πληθωρισμό, τότε 
στην πραγματικότητα έχουμε μείωση των επιχορηγήσεων. Ιδιαίτερα σημειώνω τη 

μείωση κατά !330.700 του ποσού με το οποίο επιχορηγείται το κεφάλαιο "Πολιτι

στικές και άλλες υπηρεσίες - πολιτιστική ανάπτυξη". Αντίθετα με τις μειωμένες 

χορηγίες στους τομείς των γραμμάτων και των τεχνών, αυξημένες παρουσιάζονται 

οι δαπάνες για μισθούς και ημερομίσθια τόσο στις πολιτιστικές υπηρεσίες όσο και 

στο Τμήμα Αρχαιοτήτων. Όπως ανέφερα και πιο πριν, στο σύνολο των δυο προU
πολογισμών η πολιτιστική ανάπτυξη καταλαμβάνει το πενιχρό ποσοστό του 0,7%. 
Αν δε αφαιρέσουμε τους μισθούς και ημερομίσθια, τα έξοδα του γραφείου και τα 
οδοιπορικά, οι δαπάνες για πολιτιστική ανάπτυξη και καλλιτεχνική δημιουργία δεν 

ξεπερνούν το 0,2%. Αυτά τα αριθμητικά και συγκριτικά δεδομένα τρία χρόνια μετά 
την ανάληψη της εξουσίας από την κυβέρνηση Κληρί.δη επιβεβαιώνουν δυστυχώς για 

μι-α ακόμα φορά την υποτίμηση της κυβέρνησης προς τον πολιτισμό. 

Όμως, κύριοι συνάδελφοι, ούτε αυτά τα λίγα τα οποία η κυβέρνηση θεωρεί 
αρκετά για την πολιτιστική ανάπτυξη και καλλιτεχνική δημιουργία ούτε αυτά τελικά 

θα δαπανηθούν. Από συγκρίσεις μεταξύ των εγκεκριμένων προUπολογισμών και 
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των πραγματικών δαπανών για τα έτη 1993 και 1994 φαίνεται ότι ο βαθμός πραγμα
τοποίησης των δαπανών των προυπολογισμών ήταν για τον Τακτικό Προυπολο

γισμό το 1993 95% και για το 1994 92,5% και για τον Προυπολογισμό Ανάπτυξης το 
1993 75% και το 1994 70%. Για τα συγκεκριμένα κονδύλια που αφορούν τον πολι

τισμό είχαμε την εξής εικόνα: 

Για την πολιηστική ανάπτυξη: Το 1993 δε δαπανήθηκαν ί364.248 ή το 30%. 
Το 1994 δε δαπανήθηκαν ί400.000 ή το 26,3%. 

Στο Τμήμα Αρχαιοτήτων: Το 1993 δε δαπανήθηκαν f-519.610 ή το 28,93%. Το 
1994 δε δαπανήθηκαν ί837.000 ή το 33,8%. 

Στην Πολιτιστική Υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού: Το 
1993 δε δαπανήθηκαν ί317.918 ή το 24%. Το 1994 δε δαπανήθηκαν ί177.630 ή το 
12,10%. 

Για το 1995 δεν υπάρχουν τα τελικά στοιχεία, αλλά υπολογίζεται ότι παρου
σιάζεται η ίδια περίπου κατάσταση, ενώ για τους προ'\Jπολογισμούς του Ι 996, αν 
θυμάστε, στην ομιλια του στη Βουλή ο Υπουργός Οικονομικών χρησιμοποίησε το 

φαινόμενο αυτό για να επιχειρηματολογήσει και να προβλέψει ότι, ενώ το δημοσιο

νομικό έλλειμμα προ'\Jπολογtζεται ότι θα ανέλθει στα ί168 εκ. ή στο 4, Ι% του 
Ακαθάριστου Εγχώριου Προ'ίόντος, εκτιμάται ότι τελικά δε θα υπερβεί το 3% του 
Ακαθάριστου Εγχώριου Προ'ίόντος, που προβλέπεται μάλιστα και στη Συνθήκη του 
Μάαστριχτ, λόγω ακριβώς της μη πραγματοποίησης των δαπανών των προ'\Jπολογι

σμών. Ουδέν σχόλιον επί του προκειμένου. 

Σε κάθε εκδήλωση, κύριοι συνάδελφοι, σε κάθε ομιλία δεν παραλείπουμε να 

αναφερθούμε στον πολιτισμό μας και στη ζωτική του σημασία για την ύπαρξη αυτού 
του τόπου. Τον θεωρούμε μάλιστα ένα πανίσχυρο όπλο άμυνας, αλλά και επίθεσης, .~ 

τη δύναμη που μπορεί να υπερασπιστεί τον τόπο. Όλες αυτές οι διαπιστώσεις είναι 
αληθινές. Μάλιστα, εμείς πιστεύουμε ότι, αν αυτός ο τόπος ζει και προσβλέπει με 

αισιοδοξία στο μέλλον, αυτό το οφείλει βασικά στον πολιτισμό του. Γι' αυτό και 

είμαστε τόσο κατηγορηματικοί στη θέση μας ότι πρέπει το κράτος να αναβαθμίσει 

ουσιαστικά το ρόλο του στον τομέα του πολιτισμοίι. Δυστυχώς, αποδεικνίιεται ότι η 

προσθήκη του ονόματος πολιτισμού στο Υπουργείο Παιδείας απέτυχε να αναβαθ-

μίσει την προσφορά του Υπουργείου στον τομέα του πολιτισμού. Η εικόνα που 

παρουσιάζεται τρία χρόνια μετά είναι δυστυχώς απογοητευτική. Δεν υπάρχει πολι-

τική με στόχους στον τομέα του πολιτισμού. Δεν υπάρχει προγραμματισμός. Δε 

διατιθενται επαρκείς πόροι για την πολιτιστική ανάπτυξη. Είναι εμφανής η 

αδυναμία των υφιστάμενων μηχανισμών και των εμπλεκόμενων φορέων να προωθή-

σουν την πολιτιστική δραστηριότητα. Λείπει η πολιτιστική υποδομή. Δεν υπάρχει 

ικανοποιητική συμμετοχή του κοινού στην πολιτιστική διεργασία. Η πολιτιστική 

επικοινωνία είναι ελλιπής και η ανταλλαγή με τις χώρες του εξωτερικού περιορι-

σμένη. 

Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

θεωρεί αναγκαιότητα για ουσιαστική προς το καλύτερο αλλαγή τη δημιουργία ενός 

δημόσιου πολιτιστικού οργανισμού. Έχουμε συγκεκριμένη ολοκληρωμένη πρόταση 

και είμαστε έτοιμοι να τη συζητήσουμε με όλους τους ενδιαφερομένους, κυβέρνηση, 

κόμματα και φορείς των δημιουργών. Ταυτόχρονα, είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε -
και να υποστηρίξουμε κάθε εισήγηση που έχει στόχο την ουσιαστική αναβάθμιση στο 

πρωταρχικό αυτό θέμα που λέγεται πολιτισμός. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτού καλέσω τον επόμενο ομιλητή, μια αyακοίνωση, για να γνωρίζουμε το 

χρόνο τον οποίο το κάθε κόμμα με τι.ς αγορεύσεις μελών του ανάλωσε μέχρι χθες. 
Το σήμερα δεν υπολογίστηκε ακόμα. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός ανάλωσε εκατόν 

έντεκα λεπτά, το ΑΚΕΛ εκατόν είκοσι οκτώ λεπτά, το ΔΗΚΟ ογδόντα δνο λεπτά 
και η ΕΔΕΚ ενενήντα τέσσερα λεπτά. Αυτά μέχρι χθες. 

Να καλέσω τον κ. Μιχαλάκη Κυπριανού να μιλήσει. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Επειδή το 1996 θεωρείται από πολλούς και ιδιαίτερα από τον αμερικανικό 
παράγοντα η χρονιά της Κύπρου, έκρινα σκόπιμο να μιλήσω για το Κυπριακό, με 

κάποια έμφαση στα ανθρώπινα δικαιώματα. Τα πολυάριθμα ψηφίσματα της Γενικής 
Συνέλευσης και του Συμβουλίου Ασφαλείας που ακολουθούν την τουρκική εισβολή 
και που καλούν για αποχώρηση των ξένων στρατευμάτων , επιστροφή των 
προσφύγων στις κατεχόμενες περιοχές τους και διακρίβωση της τύχης των αγνοου

μένων παραμένουν απλές διακηρύξεις και ευχολόγια χωρίς κανένα απολύτως αντί
κρισμα. Ούτε οι πέντε γύροι διαπραγματεύσεων που διεξήχΟηκαν δεν απέδωσαν 

τίποτε το σημαντικό. 

Το 1977 ο Πρόεδρος Αρχιεπίσκοπος Μακάριος και ο Ραούφ Ντενκτάς συμφω
νούν, στην παρουσία του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών, να επαναλη-

.. φθούν οι συμφωνίες με βάση τις τέσσερις κατευθυντήριες γραμμές και έτσι συμφω

νείται ότι το κράτος που θα προέλθει από τις συνομιλίες θα πρέπει να είναι μεν 

ανεξάρτητο, αδέσμευτο και δικοινοτικό, αλλά επίσης και ομοσπονδιακό. Η 
αποδοχή της ομοσπονδίας ήταν η μεγαλύτερη υποχώρηση της ελληνικής κυπριακής 

πλευράς, για να επιτευχθεί μια βιώσιμη λύση στο Κυπριακό. Εμείς του ΔΗΚΟ 
επιδιώκουμε και θέλουμε και πιστεύουμε σε έναν έντιμο συμβιβασμό, που θα 
οδηγήσει στην ίδρυση μιας πραγματικής ομοσπονδίας που να εξασφαλίζει την 
ενότητα της χώρας, τη λειτουργικότητα του κράτους και την πλήρη εφαρμογή των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων και των βασικών ελευθεριών. 

Απαραίτητες προUποθέσεις για μια γνήσια ομοσπονδιακή λύση του Κυπριακού 
είναι η αποχώρηση των κατοχικών στρατευμάτων, χωρίς σύνορα, χωρίς επεμβατικά 

δικαιώματα της ΊΌυρκίας και η κατοχύρωση των βασικών ελευΟεριών και ανθρώ
πινων δικαιωμάτων. Η προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων στα πλαίσια ενός 
ομοσπονδιακού συστήματος είναι ένα από τα κύρια ενοποιητικά γνωρίσματα, διότι 

τα ανθρώπινα δικαιώματα προστατεύονται και απολαμβάνονται από όλους τους 

πολίτες ενός ομοσπονδιακού κράτους σ' όλη την έκτασή του, για όλο τον πληθυσμό 
και κατά πάντα χρόνο, σε καθεστώς ισονομίας και ισοπολιτείας, χωρίς καμιά 
διάκριση φυλής, θρησκείας ή γλώσσας. Είναι αυτό που ξεχωρίζει σε τελευταία 

ανάλυση το ομόσπονδο κράτος από τη συνομοσπονδία. Δεν υπάρχουν σύνορα 
σχετικά με την προστασία και απόλαυση των ανθρώπινων δικαιωμάτων σε 

ομόσπονδα κράτη. Άξονας της διαπραγμάτευσής μας θα πρέπει αναπόφευκτα να 

είναι η κατοχύρωση και η εφαρμογή των τριών ελευθεριών, της ελεύθερης διακί
νησης, της ελεύθερης εγκατάστασης και του δικαιώματος της περιουσίας. 

Εξετάζοντας το θέμα από πλευράς διεθνούς δικαίου, θέλω να υποδείξω τα 
ακόλουθα: Η προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων από ένα κράτος είναι τώρα 
αντικείμενο του διεθνούς δικαίου και διασφαλίζεται με διεθνείς συμβάσεις, όπως η 

• 
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σμών, όπως τα Ηνωμένα Έθνη και το Συμβούλιο της Ευρώπης, των οποίων η 
Κύπρος είναι μέλος. Η μετατροπή ενός ενιαίου κράτους, όπως είναι σήμερα η 

Κύπρος, σε ομόσπονδο, ως αποτέλεσμα αποκέντρωσης της κρατικής εξουσίας, όπως 

θα είναι στη δική μας περίπτωση, δε θεωρείται κατάργηση κράτους και έτσι οι 

υποχρεώσεις αναφορικά με τα ανθρώπινα δικαιώματα μεταβιβάζονται στο νέο 
κράτος, ιδιαίτερα μάλιστα εφόσον το νέο κράτος θα ασκεί εξουσίες στην ί.δια 

περιοχή και στους ίδιους πολίτες όπως και το προηγούμενο. Οι μέχρι σήμερα τουρ

κοκυπριακές θέσεις βασίζονται στη λανθασμένη υπόθεση ότι υπάρχουν ήδη δύο 

κυρίαρχα κράτη που θα ενωθούν σε ένα σύστημα ομοσπονδιακό. Στη δική μας περί

πτωση δεν υφίσταται το κυριότερο προαπαιτούμενο της ιδρύσεως μιας ομοσπον

δίας, η προUπαρξη δηλαδή δύο χωριστών κρατών ή εδαφικών νομικών οντοτήτων τα 

οποία για διάφορους λόγους, γεωγραφικούς παράγοντες, κοινή άμυνα, απαλλαγή 

από ξένες εξαρτήσεις, οικονομικά ωφελήματα και παρόμοια, θέλουν να συνενωθούν 

σε ένα κράτος ομοσπονδιακής μορφής, όπως ιστορικά συμβαίνει με όλα τα ομοσπον

διακά κράτη. Ίσως η Κυπριακή Δημοκρατία να είναι από τις μοναδικές εξαιρετικές 

περιπτώσεις που ένα ενιαίο κράτος θα υποδιαιρεθεί όχι για κανέναν άλλο λόγο, 

αλλά με αποκλειστικό σκοπό να μετατραπεί σε ένα ομόσπονδο κράτος. 

Τη λύση της ομοσπονδίας τη δέχτηκε η ελληνοκυπριακή πλευρά και, όπως 

υποδεικνύεται στα γενικά συμπεράσματα, στις κατευθυντήριες γραμμές Μακαρίου

Ντενκτάς του 1977, που ενσωματώθηκαν και έγιναν δεχτές στις συμφωνίες 

Κυπριανού-Ντενκτάς της 1 9ης Μαίου 1979, έγινε δεκτό να ιδρυθεί μια ανεξάρτητη, 

αδέσμευτη, δικοινοτική ομοσπονδιακή δημοκρατία. Ορθά υποδεικνύεται ότι το νέο 

ομοσπονδιακό κράτος θα έχει ως θεμέλιο την ενότητα. Το ομοσπονδιακό κράτος 

από απόψεως διεθνούς δικαίου αποτελεί μια ενιαία νομική οντότητα που είναι 

υποκείμενο διεθνούς δικαtου, με ενιαία εκπροσώπηση στο διεθνές πεδίο και από 

απόψεως εσωτερικού δημόσιου δικαtου διέπεται από τις τέσσερις ενότητες, ενότητα 

του εδάφους, ενότητα του λαού και συνεπώς ενότητα ιθαγένειας και την ενότητα της 

ομοσπονδιακής πολιτικής εξουσίας που ασκείται από το ομόσπονδο κράτος κατευ

θεί-αν σε όλους τους πολίτες, χωρίς την παρεμβολή των κυβερνήσεων των μελών που 

αποτελούν το ομοσπονδιακό κράτος. Ιδιαίτερα στο ομοσπονδιακό κράτος η 

προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων θεωρείται ότι αποτελεί μέριμνα μόνο του 
ομοσπονδιακού κράτους και της κυβερνήσεως αυτού. Με το σημερινό μας σύνταγμα 

προστατεύονται σε ικανοποιητικό βαθμό όλα τα ανθρώπινα δικαιώματα, περιλαμβα

νομένων των κοινωνικών. Την ίδια προστασία θα πρέπει να δίνει και το ομοσπον

διακό κράτος με ανάλογες συνταγματικές διατάξεις. 

Υπάρχει η άποψη ότι θα εδημιουργείτο σύγχυση και θα επλήττετο σοβαρά η 
αξιοπιστία μας, αν γινόταν απόπειρα απαγκίστρωσής μας από τα συμφωνημένα που 

ανέλαβαν κατά καιρούς οι ηγεσίες μας από το 1974 και εντεύθεν. Όμως, εμείς ποτέ 
δεν έχουμε προβάλει οποιαδήποτε δυναμική διαμαρτυρία ούτε δημιουργήσαμε καμιά 
δυσχέρεια, όταν ο Ντενκτάς αθετούσε και παραβίαζε τις συμφωνίες κορυφής, όταν 

ανακήρυσσε το ψευδοκράτος του, όταν περιφρονούσε και aποκήρυσσε τη συμφωνία 

για την Καρπασία, όταν έφερνε εποίκους, όταν έδιωχνε εγκλωβισμένους, όταν 

μοίραζε τίτλους κυριότητας για τις κλεμμένες περLΟυσίες μας, όταν πολιτογραφούσε 
τους κουβαλητούς της Ανατολίας. Ο ίδιος ο Ντενκτάς ξέσκισε τις συμφωνίες 

κορυφής και ανάλογα με τις περιστάσεις μεταπηδούσε από θέση σε θέση, ζητώντας 
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πότε ισοτιμία, πότε αυτοδιάθεση, πότε απόσχιση και πότε προσάρτηση των κατεχο

μένων από την Τουρκία. Φαίνεται όη ο τουρκικός απορριπτισμός δεν αντιμετωπί
στηκε από τη δική μας πλευρά ούτε με δυναμισμό, αλλά ούτε και με αποφασιστικό

τητα. Η Τουρκία, μέσω της τουρκοκυπριακής πλευράς, χρησιμοποίησε τη διαδικασία 
των συνομιλιών για να κερδίζει χρόνο, που τη βοηθά στην παγίωση των τετελε

σμένων της εισβολής και στο να προχωρεί και να δημιουργεί νέα τετελεσμένα. 

Επικαλούμενοι την ύπαρξη συνομιλιών, καταφέρνουν να αποφεύγουν την κριτική ή 

τις πιέσεις από τη διεθνή κοινότητα και να τις στρέφουν προς τη δική μας πλευρά 

ως πιο αδύνατη και πιο ευάλωτη στην αποδοχή πιέσεων. Έτσι, στη διάρκεια της 

πολύχρονης διαδικασίας των συνομιλιών, η Τουρκία ενίσχυσε τη στρατιωτική 

παρουσία της στα κατεχόμενα, εισήγαγε και εγκατέστησε μέσα στα δικά μας σπίτια 
χιλιάδες εποίκους από την Ανατολία, διένειμε τις περιουσίες μας, κατέστρεψε ή 

ξεπούλησε την πολιτιστική μας κληρονομιά στα κατεχόμενα και αρνείται να προβεί 

σε οποιαδήποτε υποχώρηση ή χειρονομία καλής θέλησης. 

Οι λανθασμένοι χειρισμοί του πρώην Προέδρου της Δημοκρατίας κ. Βασιλείου 

οδήγησαν στην πολυθρύλητη έκθεση Γκάλι και στη δέσμη ιδεών και στο ψήφισμα 750, οι 
πρόνοιες του οποίου έρχονται σε άκρα αντίθεση με τις διακηρύξεις του ΟΗΕ αναφο

ρικά με τα ανθρώπινα δικαιώματα. Και όμως εμείς οι ίδιοι δεχτήκαμε αυτό το 

ψήφισμα, χωρίς καν να υπολογίσουμε τους κινδύνους που συνεπάγεται η εφαρμογή 

των προνοιών του ψηφίσματος 750. Ο τότε Πρόεδρος Βασιλείου, στην αγωνία του 
να μας ωραιοποιήσει το ψήφισμα 750, δήλωνε ότι: "θα είναι αυτοκτονία να διαφω
νήσουμε με τις αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας, όπως έχουν διαμορφωθεί". 

Παρόλο που στην παράγραφο 23 της έκθεσης Γκάλι γινόταν αναφορά σε κατοχύ
ρωση ανθρώπινων δικαιωμάτων των Κυπρίων πολιτών, τα δικαιώματα αυτά δεν 

καθορίζονταν. Εκείνο όμως που προκύπτει σαφώς από την εν λόγω έκθεση είναι ότι 

το δικαίωμα εγκατάστασης και ιδιοκτησίας των Κυπρίων πολιτών σε ολόκληρο το 

έδαφος του ομόσπονδου κυπριακού κράτους όχι μόνο δεν κατοχυρώνεται, αλλά 

πλήττεται λόγω της αρχής περί εξασφάλισης πλειοψηφίας πληθυσμού και ιδιοκτη

σίας γης πάνω σε κοινοτική βάση. Η καταστρατήγηση των δικαιωμάτων αυτών 

σύμφωνα με τις εν λόγω ιδέες, αν υιοθετηθεί. ως μέρος λύσης του Κυπριακού, αναμέ

νεται να κατοχυρωθεί στο ομοσπονδιακό σύνταγμα και στη συνέχεια να θεσμο
ποιηθεί στο νομικό σύστημα των ομοσπονδιακών κρατών μελών. Αυτό θα είναι 

ασυμβίβαστο με την Ευρωπα·cκή Συνθήκη Ανθρώπινων Δικαιωμάτων. 

Παρακολουθούμε με σκεπτικισμό το ενδιαφέρον που έχει πρόσφατα επιδειχθεί 
από την Ουάσιγκτον. Οι προθέσεις και τα εκκολαπτόμενα σχέδια λύσης του 

Κυπριακού της αμερικανικής πρωτοβουλίας αντικατοπτρίζονται στο "ερωτηματο

λόγιο" που έθεσαν στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας τον περασμένο μήνα. Το πρώτο 

ερώτημα του ερωτηματολογίου αφορά τα Μέτρα Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης και το 

δεύτερο ερώτημα αφορά τα θέματα της κυριαρχίας και της πολιτικής ισότητας. 

Είναι σαφές ότι η πρωτοβουλία αυτή θα επικεντρωθεί στην εξεύρεση μιας κάποιας 

λύσης για την οποία θα πρέπει να γίνουν "αμοιβαίες και ουσιαστικότερες υποχωρή

σεις". Η ενταξιακή πορεία προς την Ευρωπα'ίκή Ένωση και οι δύο ξεχωριστές 

κυριαρχίες των κρατών μελών του υπό ίδρυση ομόσπονδου κράτους θεωρείται 

μάλλον βέβαιο ότι θα αποτελέσουν το υπόβαθρο της υπό εκκόλαψη λύσης του 

Κυπριακού. Η τελευταία δραστηριοποίηση του αμερικανικού παράγοντα για μια 

λύση που θα είναι αποτέλεσμα μιας διαπραγμάτευσης στο θέμα της κυριαρχίας 
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πρέπει να προκαλεί φόβο, αν όχι και πανικό, διότι μια τέτοια λύση θα εγκυμονεί 

σοβαρότατους κινδύνους για τη δική μας πλευρά. Ο ίδιος ο Πρόεδρος Κληρίδης 
θεωρεί ιδιαίτερα κρίσιμη αυτή τη χρονιά και πιστεύει ότι θα ασκηθούν πιέσεις και 
στις δυο πλευρές. Αλίμονο δε αν οι Αμερικάνοι προσανατολίζονται να μας πιέσουν 

να κάνουμε υποχωρήσεις στο θέμα της κυριαρχίας. Εξάλλου, φαίνεται ότι οι Αμερι

κάνοι επιθυμούν λύση του Κυπριακού πριν από την ένταξή μας στην Ευρωπα·ίκή 

Ένωση. Η Τουρκία απροκάλυπτα απειλεί ότι θα ενσωματώσει τα κατεχόμενα, σε 

περίπτωση που η ένταξή μας στην Ευρώπη προηγηθεί της οποιασδήποτε λύσης του 

Κυπριακού. Εί.ναι φανερό ότι, από τη στιγμή που θα δεχτούμε έστω να συζητήσουμε 

-εγώ δε λέγω ότι θα διαπραγματευτούμε- θέμα κυριαρχίας, οι ΗΠΑ θα προωθήσουν 

μια λύση πολύ χαλαρής ομοσπονδίας που ουσιαστικά δε θα διαφέρει από καθεστώς 

συνομοσπονδίας. Μια τέτοια ομοσπονδία-συνομοσπονδία θα αποδειχθεί στο τέλος 
χειρότερη και από τη διχοτόμηση. Ο Πρόεδρος Κληρίδης είχε δεχτεί να συζητήσει, 

όπως είπε, αλλά χωρίς να διαπραγματευτεί το Οέμα της κυριαρχίας. Εξάλλου, ο 

κ. Κασουλίδης εξέφρασε την άποψη ότι θα ήταν λάθος να μη συζητήσουμε το θέμα. 

διότι στην περίπτωση αυτή Οα δι ναμε στον Ντενκτάς το δικαίωμα να αποκλείσει και 

αυτός άλια θέματα που θα θέλαμε εμείς να συζητήσουμε. Η θέση αυτή του Κυβερνη

τικού Εκπροσώπου έχει ευτυχώς παραμεριστεί με την απόφαση του Εθνικού 

Συμβουλίου που απέκλεισε κάθε συζήτηση για την κυριαρχία. 

Εμείς ως ΔΗΚΟ θεωρούμε ότι έχουμε ήδη κάνει αρκετές υποχωρήσεις και ότι 
έχουμε υποστεί οδυνηρές και aνυπόφορες πιέσεις, χωρίς η άλλη πλευρά να έχει 

προβεί στην παραμικρή υποχώρηση, χωρίς να εξασφαλίσουμε οποιοδήποτε αντάλ

λαγμα. Θα πρέπει να το κάνουμε σαφές και να το πούμε χωρίς περιστροφές στους 

Αμερικανούς ότι δε δεχόμαστε να συζητήσουμε οποιαδήποτε λύση κάτω από οποιο
δήποτε σχήμα, αν η προτεινόμενη ομοσπονδία δεν εξασφαλίζει την επιστροφή των 

προσφύγων στα σπίτια τους, αν η ομοσπονδία που μας προσφέρουν δεν εξασφαλίζει 

και δεν εφαρμόζει τις τρεις βασικές ελευθερίες. Δεν είμαστε διατεθειμένοι να συζη

τήσουμε μια λύση που δε θα εξαποστέλλει τους εποίκους πίσω στην Ανατολία ούτε 

μια λύση που θα διατηρεί τα σύνορα και τα συρματοπλέγματα. Στον αμερικανικό 
παράγοντα Οα πρέπει να το χάνουμε σαφές ότι η εμπλοκή του στην εξεύρεση λύσης 
του Κυπριακού είναι μεν ευπρόσδεκτη, αλλά θα πρέπει η λύση αυτή να είναι βασι

σμένη στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και στις συμφωνίες κορυφής. Η 
αναζητούμενη λύση θα πρέπει να στοχεύει στη δημιουργία ενός ομόσπονδου 

κράτους που να έχει μια κυριαρχία, μια διεθνή προσωπικότητα, μια ιθαγένεια και 
ένα πραγματικά λειτουργήσιμο σύνταγμα. Η κυριαρχία ενός αναγνωρισμένου 

κράτους είναι μια και αδιαίρετη και ασκείται σε όλη την ε.)τιχράτεια της χώρας από 

τη νόμιμη και αναγνωρισμένη κυβέρνηση. Θα πρέπει με τη λύση αυτή να κατοχυρω

θούν τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι βασικές ελευθερίες, στα οποία περιλαμβάνο

νται το δικαίωμα επιστροφής όλων των προσφύγων στα σπίτια τους, η ελεύθερη 

διακίνηση και εγκατάσταση και το δικαίωμα ιδιοκτησίας. Θα πρέπει να αποχωρή

σουν όλα τα τουρκικά κατοχικά στρατεύματα και οι έποικοι. Οι διεθνείς εγγυήσεις 

να είναι πολυμερείς, να είναι σύμφωνες με το Χάρτη του ΟΗΕ και να μην υπάρχει 

το δικαίωμα μονομερούς επέμβασης. 

Πίστη και πεποίθηση του Δημοκρατικού Κόμματος είναι να μη μετακινηθούμε 

από τις ήδη οριακές θέσεις μας. Μόνο έτσι θα προβληματίσουμε και θα εγκαταλει
φθεί η προσπάθεια προώθησης λύσης με μόνο γνώμονα την ικανοποίηση της Τουρ<ίας. 
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Για την ενίσχυση των θέσεών μας θα πρέπει να αξιοποιήσουμε ακόμη περισσότερο 

την ευρωπα·ική και ρωσική ενεργότερη εμπλοκή στις προσπάθειες πάντα των 

Ηνωμένων Εθνών. Κάτω από αυτές τις προfutοθέσεις και συνομιλούμε και συζη

τούμε και διαπραγματευόμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω στη διάθεσή μου είκοσι τέσσερα λεπτά, σύμφωνα με τους 

υπολογισμούς του Κοινοβουλευτικού μας Εκπροσώπου και επειδή δε Οέλω να φάω 
από το χρόνο των υπόλοιπων δύο συναδέλφων, να σας παρακαλέσω στα είκοσι ένα 

λεπτά δώστε μου ένα σήμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να σου το δώσει ο κ. Παπαγεωργίου που κρατεί το ωράριο. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Ευχαριστώ. Να το πάρω με ενδιαφέρει. Το ποιος θα το δώσει δεν έχει τόση 

σημασία. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

Διανύουμε χρόνο εκλογών και ήταν λογικό να αναμένουμε, και ήταν λογικό 

από την κυβέρνηση να το πράξει, αυξημένες παροχές ενόψει των εκλογών. Είναι 

μια πρακτική που εφαρμόζεται σε όλο τον κόσμο, ιδίως από τα κόμματα τα συντη

ρητικά. Κατά τη διάρκεια της κυβερνητικής τους θητείας ταλανίζουν τον κόσμο με 

αφαιρέσεις και κάποια στιγμή, όταν πλησιάσουν οι εκλογές, δίνουν στον κόσμο, έτσι 

για να τον γλυκάνουν και να οδηγηθεί στις κάλπες με αγαθά αισθήματα έναντι της 

κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στη Βρετανία φτηνίζει το τσάι και η ζάχαρη λόγω των εκλογών. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μάλιστα. Η δική μας η κυβέρνηση φυσικά δεν αναμενόταν να αποτελέσει εξαί

ρεση και έχει προβεί σε κάποιες παροχές, οι οποίες φυσικά, θέλω να επαναλάβω και 

θα επανέλθω σ' αυτό το σημείο, δεν είναι στα μεγέθη που τόσο ο έντιμος αρχηγός 

του Δημοκρατικού Συναγερμού όσο και ο έντιμος Υπουργός Οικονομικών μας 

έχουν καταθέσει. Πρόκειται περί διογκωμένων καταστάσεων και θα το αποδείξω 

ακόμα μια φορά. Όμως, εκείνο που μας ενδιαφέρει για την πολιτική της κυβέρ

νησης δεν είναι το τι τώρα ενόψει εκλογών λέγει και πράττει. Μας ενδιαφέρει η 

πορεία της από την ώρα που ανέλαβε την εξουσία μέχρι σήμερα. Και αυτή την 

πορεία, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να την παρουσιάσω σύντομα με ορισμέ

νους δείκτες τους οποίους αποφεύγουν συνήθως να μας παρουσιάσουν τόσο οι 

κυβερνώντες όσο και οι υπηρεσιακοί, οι οποίοι φυσικά εκτελούν εντολές των πολι

τικών τους προ·ισταμένων. 

Ο πρώτος δείκτης που θέλω να σας παρουσιάσω είναι η αναλογία των άμεσων 

φόρων προς τους έμμεσους φόρους. Είναι ένας δείκτης ο οποίος δείχνει τους 

προσανατολισμούς αυτής της κυβέρνησης. Από πού παίρνει όταν εισπράττει για να 
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ανακατανείμει μετά αυτό το εισόδημα και προς όφελος ποίων θα το ανακατανείμει. 
Το από πού παίρνει έχει σημασία. Α ν παίρνει άμεσα από αυτούς που έχουν ή αν 

παίρνει έμμεσα από τους πάντες, είτε έχουν είτε δεν έχουν. Οι αναλογίες λοιπόν 

των άμεσων προς τους έμμεσους φόρους είναι από το '90 μέχρι σήμερα οι εξής: 

1990- 81,2% (ήτανπροτηςεισέλευσηςτουΦΠΑ) 

1991 - 72,2% 

1992 - 64,00% 

1993 - 61% 

1994 - 59,6% (προσέξτε, μειώνει η κυβέρνηση συνεχώς την είσπραξη των 
άμεσων φόρων, το ποσοστό δηλαδή, σε σχέση με τους έμμεσους φόρους) 

Για το 1996 η κυβέρνηση δείχνει 61,2%, αλλά δεν περιλαμβάνεται στα νούμερα 
η οπωσδήποτε προτιθέμενη αύξηση του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας παρά τις 
οποιεσδήποτε διαβεβαιώσεις του Υπουργού. Ο Υπουργός λέει όη τώρα δεν είναι 

στη σκέψη τους. Θα είναι στη σκέψη τους αμέσως μετά τις βουλευτικές εκλογές. 

Και αυτό το νούμερο δε θα είναι 61,2%, αλλά σίγουρα θα είναι κάτω από το 59,6%, 
που αντιστοιχεί στο 1994. Με συγχωρείτε, 64,5% προβλέπεται για το 1996 και αυτό 
θα είναι σίγουρα πολύ χαμηλότερο. 

Δεύτερο, είναι η σχέση των εταιρειών ως προς τη φορολογία των φυσικών 

προσώπων. τι παίρνει από τις εταιρείες και τι παίρνει από τα φυσικά πρόσωπα. 

Είναι κοινή αντίληψη ότι ο πλούτος κυρίως συσσωρεύεται από τις εταιρείες και 

ιδιαίτερα τις μεγάλες εταιρείες. Και θα ανέμενε κανείς ότι κυρίως αυτές τις εται
ρείες θα φορολογούσε το κράτος. Παραθέτω τα νούμερα: Για το 1990 η σχέση της 
φορολογίας των εταιρειών ως προς τη φορολογία των φυσικών προσώπων είναι 36,2%. 
Το 1991 ανεβαίνει στο 39,7%, το 1992 ανεβαίνει ακόμα περισσότερο στο 42,9%, το 1993 
ανεβαίνει ακόμα περισσότερο στο 46,9%, το 1994 πέφτει στο 42,7%, το 1995 στο 42% 
και το ι 996 προβλέπεται -πώς τους διέφυγε και δε φρόντισαν να δημιουργήσουν κι 
εδώ εντύπωση;- στο 40%. 40% η σχέση των φορολογιών από εταιρείες σε σχέση με 
τις φορολογίες για τα φυσικά πρόσωπα. 

Το τρίτο που μας ενδιαφέρει ιδιαίτερα ως σοσιαλιστές είναι η αναλογία των 

δαπανών κοινωνικής πρόνοιας σε σχέση με το σύνολο των εσόδων του κράτους. 
Δαπάνες κοινωνικής πρόνοιας σε σχέση με τα έσοδα του κράτους: Το 1991 11%. Το 
1992 12,3%. Το 1993 12,3%. Το 1994 πέφτει στο 1 1,9%. Το 1995 ανεβαίνει ελαφρώς 
στο 12,2%. Το 1996 ανεβαίνει στο 14%. Όμως, αν ληφθεί υπόψη ότι το '96 οπωσδή
ποτε θα έχουμε αύξηση του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, τότε το ποσοστό δε θα 

είναι 14%, αλλά θα είναι περίπου στο επίπεδο του 11%. Δηλαδή, βλέπουμε ότι αυτή 
η κυβέρνηση ακολουθεί μια πολιτική μείωσης της προσφοράς κοινωνικής παροχής 
προς αυτούς οι οποίοι κυρίως τη χρειάζονται. 

Ένας τελευταίος δείκτης που θέλω να παρουσιάσω είναι των δαπανών κοινω
νικής πρόνοιας σε σχέση με τους φόρους (το σύνολο των φόρων, άμεσων και 

έμμεσων, όχι το σύνολο των εσόδων). Είναι κι αυτός ένας χαρακτηριστικός δείκτης 
και καλά θα ήταν κάποτε οι κυβερνώντες να μας παρουσιάζουν και αυτά τα στοι

χεία. Το 1991 είναι 16,1%, το 1992 16,3%, το 1993 16,3% (μια σταθεροποποίση). Το 
1994 (αυτό είναι δείκτης που αφορά τη σημερινή κυβέρνηση) 14,8%. Πέφτει το 1995 
στο 15,2% λόγω της εφαρμογής της κοινωνικής σύνταξης και το 1996 προβλέπεται 
να ανέβει στο 17,2%. Αλλά και εδώ αναμένεται αύξηση του Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας και επομένως και εδώ τα νούμερα θα είναι πολύ διαφορετικά. 

. . 
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Δηλαδή, η τάση που παρουσιάζει αυτή η κυβέρνηση, σύμφωνα με τα στοιχεία 

που η ίδια παρέθεσε ... Τα νούμερα προέρχονται από τους πίνακες που έχει δώσει το 
Υπουργείο Οικονομικών· οι αναλογίες έχουν βγει από εμένα. Τα νούμερα είναι που 

έχουν σημασία. Σύμφωνα λοιπόν με τα νούμερα, η τάση της κυβέρνησης είναι 

αφενός τάση απορρόφησης εισοδημάτων από τον εργαζόμενο κυρίως και όχι από τις 
εταιρείες και, δεύτερο, μείωση στην πραγματικότητα του ύψους των κοινωνικών 

παροχών, ανεξαρτήτως του γεγονότος ότι έχει δοθεί π.χ. η κοινωνική σύνταξη, για 

την οποία θα μιλήσω πιο κάτω. 

Υπάρχουν σίγουρα και επιτεύγματα αυτής της κυβέρνησης και δεν ανήκω στην 
κατηγορία των μηδενιστών και θα τα αναφέρω τα επιτεύγματα, προσπαθώντας να 
μην αφήσω τίποτε πίσω, σχολιάζοντάς τα κιόλας. Θα τα αναφέρω όχι διογκωτικά, 

όχι διθυραμβικά, αλλά στις διαστάσεις που εγώ νομίζω ότι έχουν αυτά τα επιτεύγ

ματα. 

Ξεκινώ με την κοινωνική σύνταξη. Ο έντιμος αρχηγός του Δημοκρατικού 

Συναγερμού μας είπε ότι αυτή η κυβέρνηση θα δώσει το 1996 σε 13 500 δικαιούχους 
ί18,5 εκ. υπό μορφή κοινωνικής σύνταξης. Κύριοι συνάδελφοι, έχω αναφέρει και σε 
προηγούμενη αγόρευσή μου από το βήμα της Βουλής ότι δεν είναι αυτά τα νούμερα, 

ότι γίνεται παραπλάνηση. Στην προσπάθειά της η κυβέρνηση να διογκώσει παρα

πλανεί. Και θέλω να καταθέσω επίσημα εδωπέρα επιστολή του Υπουργείου Οικονο
μικών αναφορικά με αυτό το ζήτημα. Θα διαβάσω τα σημεία μόνο που αφορούν τον 

αριθμό. Για το '95, λέει η επιστολή αυτή, θα πληρωθεί προς τους δικαιούχους ως 
κοινωνική σύνταξη ποσό ί7,9 εκ., ενώ για το 1996 ποσό ί18,3 εκ. Ήδη, υπάρχει μια 
μικρή διαφορά απ' αυτό που δηλώνει ο κ. Μάτσης, αλλά αυτό δεν έχει σημασία. Το 
ποσό της αύξησης που αποκόπτεται από τους συνταξιούχους του Ταμείου Κοινω
νικών Ασφαλίσεων για τους εξαρτωμένους τους οι οποίοι αποκτούν δικαίωμα σε 

κοινωνική σύνταξη υπολογίζεται για το 1996 σε ί6,7 εκ. και το ποσό που θα εξοικο
νομηθεί λόγω του συμψηφισμού του ποσού του δημόσιου βοηθήματος με το ποσό της 

κοινωνικής σύνταξης υπολογίζεται για το 1996 σε ί1,6 εκ. Δηλαδή, ί6,7 εκ. και ί1,6 εκ. 
μας κάνουν !8,3 εκ. που αφαιρούνται από τα ί18,3 εκ. Δηλαδή, το ποσό της κοινω
νικής σύνταξης το οποίο επιβαρύνεται το κράτος πέραν όσων έδινε μέχρι σήμερα 

δεν είναι ί18,3 εκ. Είναι ίΙΟ εκ. Προσωπικά αμφισβητώ αν το ί1,6 εκ. είναι ί1,6 εκ. 
Κατά τη γνώμη μου, από ορισμένες έρευνες που έχω κάνει, θα είναι αρκετά μεγαλύ

τερο και νομίζω ότι τελικά το νούμερο που αντιστοιχεί. στην επιβάρυνση του δημο

σίου για σκοπούς παροχής κοινωνικής σύνταξης δε θα είναι καν ί10 εκ.· θα είναι 
αρκετά κάτω των ί10 εκ. Καταθέτω λοιπόν την επιστολή αυτή στη Γραμματεία. 

Το δεύτερο επίτευγμα το οποίο η κυβέρνηση μας έχει αναφέρει μετ' επιτάσεως 

είναι ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών. Ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών 

είναι ένα επίτευγμα. Δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία. θα ανακουφίσει σ' ένα σημα

ντικό βαθμό κάποια στρώματα τα οποία έχουν επωμισθεί σχεδόν κατ' αποκλειστικό
τητα και εξ ολοκλήρου τα βάρη της εισβολής και της κατοχής. Επισύρω την 

προσοχή του Σώματος στο εξής σημείο: Δικαιούχοι σ' αυτό το φορέα για σκοπούς 

λήψης δαvείου δε θα είναι μόνο τα φυσικά πρόσωπα· δικαιούχοι θα είναι και οι 

εταιρείες. Και επειδή η λήψη αυτού του δανείου θα συναρτάται άμεσα από την 
περιουσία που έχει είτε το φυσικό πρόσωπο είτε η εταιρεία στα κατεχόμενα, θα 
ήθελα να παρακαλέσω τους αρμοδίους του Υπουργείου να μας δώσουν μια εξήγηση 

και μια ανάλυση τι αναμένεται να δικαιούνται οι εταιρείες από τα ί16,5 εκ. που 
έχει προικοδοτηθεί ο φορέας και τι αναμένεται να πάρουν τα φυσικά πρόσωπα, 
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διότι πολύ φοβούμαι ότι η κυβέρνηση και εδώ κάνει μια επίδει.ξη κοινωνικής πολι

τικής, αλλά ταυτόχρονα ικανοποιεί κύρια και σε πολύ μεγάλο βαθμό τους ανθρώ
πους οι οποίοι τη στηρίζουν, δηλαδή το μεγάλο κεφάλαιο και τις μεγάλες εταιρείες. 

Αν ένας ιδιώτης, κύριοι συνάδελφοι, έχει περιουσία εκτιμημένη με τις αξίες του 
1980-81 σε f30.000 και μια εταιρεία με τις ίδιες αξίες εκτιμήσεως έχει f3 εκ .• τι 
αναμένεται να πάρει δηλαδή ο ιδιώτης και τι αναμένεται να πάρει η εταιρεία; Πολύ 
φοβούμαι ότι υπάρχουν loopholes και ότι αυτό θα πρέπει να μελετηθεί και από εμάς 
με πολύ μεγάλη προσοχή. 

Τα προπολεμικά χρέη. Το είπα και το ξαναλέω, πρόκειται πΕQί υπογραφής 

ληξιαρχικής πράξης. Εδώ τα προπολεμικά χρέη ουσιαστικά ήταν διαγραμμένα από 

την εισβολή. Η εισβολή τα διέγραψε. Ουδείς τόλμησε να τα ζητήσει και ουδείς 

διανοήθηκε να εισπράξει ή να δώσει σε αποπληρωμή αυτών των χρεών. Η κυβέρ
νηση υπέγραψε ληξιαρχική πράξη. Ορθώς και μπράβο της, αλλά ας μη μας λέει ότι 
"χάρισα !84 εκ. στους πρόσφυγες". Δε χάρισες, κυρία κυβέρνηση, !84 εκ. στους 
πρόσφυγες. Αυτών των λεφτών είναι η εισβολή που κατέστησε την πληρωμή και 

αποπληρωμή αδύνατη. 

Οι φορολογικές ελαφρύνσεις προαναγγέλλονται. Δεν κατέχω το θέμα. Προα
ναγγέλλονται ελαφρύνσεις και δε θέλω να το αμφισβητήσω και θα είναι κάτι το 

καλό. Αλλά δεν ξέρουμε τι μας περιμένει, σε ποιο ύψος θα επέλθει η αύξηση του 

ΦΠΑ. Δηλαδή, από τη μια ελαφρύνει τη μια τσέπη και από την άλλη βαρύνει την 
άλλη τσέπη η κυβέρνηση. Εκείνο το οποίο έχει σημασία είναι το τελικό αποτέλεσμα. 
Τι θα κερδίσει ή τι θα χάσει σε τελευταία ανάλυση ο φορολογούμενος πολίτης. Και 

πολύ φοβούμαι ότι θα χάσει και απ' αυτή την περίπτωση. 

Υπάρχουν επιτυχίες σε κάποιους οικονομικούς δείκτες το '95 και είναι αξιό
λογες επιτυχίες και δε θα τις αμφισβητήσω. Ναι, και το 2,7 και το 1,3 και το 5 ι%, 
όλα όσα ελέχθησαν είναι επιτυχίες οι οποίες καταγράφονται στο ενεργητικό αυτής 
της κυβέρνησης και πιστώνεται η κυβέρνηση. Όμως, πρέπει να κατατεθεί εδώ και 

πώς επιτεύχθηκαν αυτοί οι δείκτες. Πέραν των εξωγενών παραγόντων οι οποίοι 
επηρεάζουν και επηρέασαν φαίνεται σε πολύ μεγάλο βαθμό. και το είπε και ο 
Υπουργός, επιτεύχθηκαν με ουσιαστική καθήλωση των μισθών και των ημερομι

σθίων στον ιδιωτικό τομέα. Στην πραγματικότητα δεν υπήρξαν αυξήσεις στον ιδιω
τικό τομέα. Επιτεύχθηκαν με τις χιλιάδες των ξένων εργατών οι οποίοι προσφέ

ρουν φτηνή εργατική δύναμη και οι οποίοι εργοδοτούνται παράνομα από πάρα 

πολλούς εργοδότες. ΕπιτεύχΟηκαν με τις αυθαίρετες απολύσεις τακτικών υψηλόμι
σθων εργατών, παλαιών, για να αντικατασταθούν με νέους χαμηλόμισθους. Στο 

δημόσιο τομέα επιτεύχθηκε αυτό το πράγμα με παραχώρηση μηδαμινών έως πολύ 

πενιχρών αυξήσεων, πολύ κάτω της παραγωγικότητας. Επιτεύχθηκαν με τη διαρκή 

απειλή της κατάργησης της ΑΤΑ. Επιτεύχθηκαν με τη μη εκτέλεση των εξοπλι

στικών δαπανών. Θέλω να πω ότι παρόμοια πολιτική βελτίωσης των δεικτών 
ακολούθησαν στο παρελΟόν και ακολουθούν όλα τα συντηρητικά κόμματα. με τις 

ίδιες μεθόδους. Και είναι κλασική η περίπτωση της Θάτσερ στη Μεγάλη Βρετανία, η 
οποία πέτυχε πράγματι εντυπωσιακή βελτίωση των οικονομικών δεικτών. Όμως, η 

Θάτσερ τουλάχιστο δεν αύξησε το δημόσιο χρέος, πράγμα το οποίο συνέβηκε με τη 

σημερινή κυβέρνηση, η οποία, όπως ελέχθη, από !2,2 δισ. το ανέβασε στα !3,5 δισ. 

Μετά, θα ήθελα. κύριοι συνάδελφοι, να ασχοληθώ με ορισμένα θέματα της 
αρμοδιότητας των Επιτροπών στις οποίες μετέχω και σε συντομία με ορισμένα 

θέματα της επαρχίας της οποίας είμαι αντιπρόσωπος σ' αυτή τη Βουλή. 

. -
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Δημόσια νyεία 

Μπαίνουμε πλέον στον τέταρτο χρόνο της διακυβέρνησης Κληρίδη και το 
περιβόητο σχέδιο υγείας δεν έχει ακόμα αποφασιστεί καν από την κυβέρνηση. Οι 
εμπειρογνώμονες προειδοποιούν ότι το υφιστάμενο σύστημα, που προσφέρει βέβαια 
καλό επίπεδο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, δε θα μπορέσει να αντέξει στις 
ραγδαία αυξανόμενες αντικειμενικές απαιτήσεις και πιέσεις και ότι θα καταρρεύσει. 
'Ηδη, ο ιδιωτικός ασφαλιστικός τομέας καταλαμβάνει όλο και μεγαλύτερο μέρος 

στην ιατροφαρμακευτική ασφάλιση του κοινού, με προφανείς κινδύνους αμερικανο
ποtησης του τομέα υγείας, με δυο βέβαια κατηγορίες πολιτών: των ασφαλισμένων σε 

ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες με τέλεια μεν αλλά πανάκριβη κάλυψη και των μη 

ασφαλισμένων οι οποίοι τυγχάνουν ελλιπέστατης ιατροφαρμακευτικής φροντίδας 
και είναι καταδικασμένοι σε περίπτωση που θα aσθενήσουν σοβαρά σε θάνατο 
συνήΟως. Οι ολιγωρίες της κυβέρνησης δε δικαιολογούνται, πολύ περισσότερο που 
είναι ο ίδιος ο Υπουργός Υγείας που προειδοποιεί για κατάρρευση του υφιστά

μενου συστήματος. Πράγματι, ο Υπουργός είναι επανειλημμένα που προειδοποίησε 
για τους κινδύνους κατάρρευσης του υφιστάμενου συστήματος και δε δικαιολο
γείται το γεγονός ότι μπαίνουμε στον τέταρτο χρόνο και ακόμα δεν είδαμε τίποτε γι' 

αυτό το περιβόητο σχέδιο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης. 

Νευραλγικός για την υγεία του λαού είναι ο ρόλος των υπηρεσιών που ελέγ

χουν την καταλληλότητα του νερού, των τροφίμων και των φαρμάκων. Οι υπηρε

σίες αυτές και βασικά το Κρατικό Χημείο δε δικαιούνται να κάνουν λάθη ούτε 
ολιγωρίες ούτε να έχουν ανεπάρκειες. Η κυβέρνηση οφείλει να μεριμνήσει με πάσα 
σοβαρότητα για την επαρκή στελέχωση, τον επαρκή εξοπλισμό και την καταλληλό

τητα των χώρων όπου γίνονται οι σχετικές αναλύσεις και μετρήσεις και να μην 
εμποδίζει τη διαφάνεια στα αποτελέσματα αυτών των μετρήσεων. Πρέπει επίσης 

και παράλληλα να διασφαλιστεί πέραν πάσης υποψίας ότι οι υπηρεσίες αυτές δε θα 
εμπλακούν στους πολέμους στους οποίους διάφοροι ανταγωνιστές ομοειδών προ·ίό
ντων εμπλέκονται. Μοναδική αποστολή αυτών των υπηρεσιών είναι η προστασία 

της υγείας του λαού. 

Βιομηχανία 

Και αυτή η κυβέρνηση έχει αποτύχει στη βιομηχανική της πολιτική ή μάλλον 
έχει αποτύχει να καταστρώσει καν βιομηχανική πολιτική. Τα προβλήματα της 
βιομηχανίας, που άρχισαν να εκδηλώνονται με ένταση από το τέλος της δεκαετίας 
του '80, συνεχίζουν να ταλανίζουν το σημαντικό αυτό κλάδο της οικονομίας, με 
αποτέλεσμα το συνεχή περιορισμό του ρόλου του. 

Για τον κατήφορο αυτό της βιομηχανίας ευθύνη φέρουν ασφαλώς και κάποιοι 

βιομήχανοι που εξακολουθούν να παραμένουν προσκολλημένοι στο '75 με το φτωχό 
εργατικό δυναμικό και τις βιομηχανίες έντασης εργασίας. Φτηνό εργατικό δυναμικό 
δεν υπάρχει πλέον και είναι ανάγκη ζωτική να γίνει στροφή προς βιομηχανίες 

έντασης κεφαλαίου και προς την ποιότητα και προς την πρωτοτυπία. 

Η περιβόητη ανταγωνιστικότητα της οικονομίας μας, που συχνά πυκνά συνδέ
εται από τους διάφορους επιχειρηματίες και τους εκπροσώπους τους με το επίπεδο 

των μισθών και επιδιώκεται η αποκατάστασή της με τη μείωση ή την παγοποίηση 

των απολαβών των εργαζομένων, δεν είναι με αυτό τον τρόπο που θα κερδηθεί. 
Είναι με την αναδιοργάνωση της οικονομίας και προπάντων της βιομηχανίας και 

του τουρισμού και τη χάραξη αντίστοιχα στρατηγικής προσαρμοσμένης στις παγκό-
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σμιες συνθήκες, αλλά και στην κυπριακή πραγματικότητα. Αυτή τη στρατηγική 
καλείται επε~γόντως να χαράξε~ η κυβέρνηση από το ι 989 που παρουσιάστηκε 
έντονα το πρόβλημα. Ασφαλώς σε συνεργασία με τους κο~νωνικούς εταίρους. 

Δυστυχώς όμως αυτό που συμβαίνε~ από πλευράς των εργοδοτών είναι 
προσπάθεια επιβολής όρων, προσπάθεια καθυπόταξης του εργατικού σκέλους της 
παραγωγικής διαδικασίας, επίθεση ενάντια στην Α Τ Α, επίθεση ενάντια στους 
μισθούς, εργοδοτική ασυδοσία, απολύσεις παλιών υψηλόμισθων εργαζομένων κτλ. 

κτλ. κτλ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Τρία λεπτά σας έμειναν, κύριε συνάδελφε. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΎ: 

Ορίστε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Τρία λεπτά σας έμειναν. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΎ: 

Όχι, είναι δεκαεννιά λεπτά, μου μένουν πέντε, κύριε Πρόεδρε. Έχω σημειώσει 
εδώ ι Ι .02'. Ένα ρουσφέτι μικρό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αφού αμφισβητείτε τους αριθμούς του προίiπολογισμού και του Υπουργείου 

Οικονομικών, δε θα αμφισβητήσετε την κρίση μας; 

Προχώρα, κύριε Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Όλα λοιπόν για τους εργοδότες επικεντρώνονται στο ύψος του ημερομισθίου 
και η κυβέρνηση φαίνεται ότ~ ποδηγετείται από την εργοδοσία, με αποτέλεσμα να 
μην μπορεί να διαδραματίσει τον καθοδηγητικό, τον ηγετικό της ρόλο στην κατά
στρωση της νέας οικονομικής και βιομηχανικής στρατηγικής. 

'ΥπαιθQΟS και αγQΟ'tική πολιτική 

Είναι η εντύπωσή μου ότι, παρά την ύπαρξη παλιών και νέων προβλημάτων, η 
κατάσταση της υπαίθρου ακολουθεί βελτιωτική πορεία. Η αστυφιλια έχε~ ανακοπεί, 
ο πληΟυσμός στα χωριά συγκρατείται και σε αρκετές περιπτώσεις παρουσιάζεται 
ανάκαμψη. Αποφασιστικό ρόλο σ' αυτή την εξέλιξη διαδραμάτισαν η κατάσταση του 
οδικού δικτύου που βελτιώνεται συνεχώς και η παροχή σε όλα τα χωριά των ευκο
λιών του σύγχρονου τεχνολογικού πολιτισμού, με βασικό το νερό, τον ηλεκτρισμό 

και το τηλέφωνο. 

Θα πρέπει επίσης να αναφερθεί εδώ ότι τα αγροτικά προ'Cόντα έτυχαν καλύ
τερης προστασίας από τη σημερινή κυβέρνηση, πράγμα που βοήθησε στην αύξηση 
των αγροτικών εισοδημάτων. Εύφημη μνεία πρέπει επίσης να γίνει στις διάφορες 
επιδοτήσεις/επιχορηγήσεις αγροτικών προ'Cόντων, όπως οι πατάτες, τα εσπεριδο
ειδή, τα σταφύλια κτλ., ενέργειες τις οποίες το κόμμα επικροτεί και υπερθεματίζει. 

Το έχουμε διακηρύξει. και το επαναλαμβάνουμε ότι η ύπαιθρος θα επιβιώσει 
και θα στηριχθεί με τις επιδοτήσεις. Και όταν λέμε επιχορηγήσεις και επιδοτήσεις, 
δεν εννοούμε μόνο επί των προ'Cόντων των αγροτών. Εννοούμε επιχορηγήσεις για 

τη στέγη, για τη συγκοινωνία, για την ψυχαγωγία, για τις επιχειρήσεις στην ύπαιθρο, 

για το ρεύμα και το τηλέφωνο, για το φόρο εισοδήματος, για την παιδεία. Για όλα. 

. -
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Ει.δικά για το θέμα της στέγης, οι κάτοικοι της ορεινής υπαίθρου υποχρεώνο
νται σήμερα να δαπανούν περισσότερα χρήματα για να ικανοποιήσουν τις αισθη

τικές απαιτήσεις της πολεοδομίας, η οποία απαιτεί π.χ. κεραμίδι και ξύλο ή πέτρα. 

Στις περιπτώσεις αυτές η κυβέρνηση πρέπει να βοηθά τους ανθρώπους της υπαί

θρου, έτσι ώστε το τελικό κόστος της κατοικίας τους να μην είναι ψηλότερο από το 

κόστος μιας ανάλογης κατοικίας σε αστική περιοχή ή περιοχή όπου δεν υπάρχουν 

αισθητικές απαιτήσεις της πολεοδομίας. 

Αξιοκρατία 

Η κυβέρνηση απέτυχε παταγωδώς στον τομέα αυτό. Προτάσεις μπορεί να 
κάνει τώρα ο κ. Μάτσης, όμως τους νόμους της αξιοκρατίας η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ 

έκανε έμμεσα ό,τι μπορούσε για να ματαιωθεί η ψήφισή τους. Τρία χρόνια εκκρε

μούσαν στη Βουλή και όταν ετοιμάστηκε πλέον η νομοθεσία, ζητήθηκε από το ΔΗΣΥ 
τέσσερις φορές αναβολή της συζήτησης στη Βουλή. Την τελευταία μάλιστα στιγμή 

εστάλη επιστολή από το Υπουργείο Οικονομικών που πληροφορούσε ότι έχει 

απόψεις που θέλει να τις εκθέσει στην Επιτροπή, όταν η Επιτροπή είχε κάνει και την 
Έκθεσή της. Στη διάρκεια της διακυβέρνησης Κληρίδη η αξιοκρατία δεινοπάθησε 

όσο ποτέ άλλοτε. Μόνο η εποχή της διακυβέρνησης Κυπριανού συγκρίνεται με τη 

σημερινή. Η ψήφιση του νόμου της αξιοκρατίας ανοίγει καινούργιες προοπτικές 

για την αποκατάσταση της ανθρώπινης αξιοπρέπειας του πολίτη και την αντικειμε

νική αξιολόγησή του για πρόσληψη στο δημόσιο. 

Πόλη και επαρχία Λεμεσο\ι 

Θα ασχοληθώ και με τη Λεμεσό. Τελευταία έχει αναπτυχθεί στην πόλη και την 

επαρχία Λεμεσού ένα διεκδικητικό κίνημα για την ανάπτυξη της πόλης, βασισμένο 

στο αίσθημα ότι η Λεμεσός είναι αδικημένη και ότι έχει εγκαταλειφθεί. Οργανώσεις, 

προσωπικότητες, πολιτικοί όλο και συχνότερα διεκτραγωδούν την κακή κατάσταση 

στην οποία έχει περιέλθει ο μεγαλύτερος δήμος της Κύπρου και κατηγορούν με 

δριμύτητα τις αρχές, τόσο την κυβέρνηση όσο και το Δήμαρχο και το δημοτικό 

συμβούλιο, για έλλειψη ενδιαφέροντος και για μεροληψία υπέρ άλλων πόλεων και 
επαρχιών. 

Υπάρχουν και ταλανίζουν τη Λεμεσό πολλά και σοβαρότατα προβλήματα τα 

οποία η παθητική παρέλευση του χρόνου μεγεθύνει και τα καθιστά βασανιστικά και 
δυσεπίλυτα. Τα προβλήματα αυτά τείνουν να καταστρέψουν κυριολεκηκά τη ζωή 

της πόλης και της επαρχίας κι όσο η κυβέρνηση αναβάλλει τόσο η αντιμετώπισή 

τους θα γίνεται δυσκολότερη και δαπανηρότερη. 

- Το κυκλοφοριακό εντός της πόλης. 

- Το κυκλοφοριακό στον παρακαμπτήρω Λεμεσού - Πάφου. - Το αποχετευ-
τικό των ομβρίων υδάτων. 

Ο λυματότοπος στο Βατί, που μολύνει ολόκληρη την περιοχή και τον 

υδατοφράκτη των Πολεμιδιών με δυσοσμία, με κουνούπια με ποντίκες. 

Η κατάσταση των δρόμων. 

- Το παραλιακό μέτωπο. 

- Η μη κατασκευή έργων όπως το κλειστό αθλητικό κέντρο, ενώ στις άλλες 

πόλεις έγιναν και δύο, όχι μόνο ένα. 

- Η έλλειψη πάρκων, χώρων πρασίνου και παιδότοπων. 
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- Η ηχορύπανση κα~ η καταστροφή στη Γερμασόγεια. 

- Τα ναρκωτικά. 

Το έγκλημα. 

- Η πολ~τιστιχή ακινησία. 

- Η μαρίνα και το ψαρολίμανο. 

τι κάνε~ η κυβέρνηση για τα προβλήματα αυτά; Μια ματιά στον Προϋπολο

γισμό Ανάπτυξης θα μας πείσει για την έλλειψη ενδιαφέροντος προς τη Λεμεσό και 
την εγκατάλειψη της συμπρωτεύουσας. Γ~α την υδατική ανάπτυξη η Λεμεσός 

παίρνει ί3 εκ. από τα ί21 εκ. που έχει ο προϋπολογισμός. Στη βιομηχανία, επειδή 

γίνεται η νέα βιομηχανική περιοχή στον Ύψωνα, παίρνει πολλά, ί2,17 από τα ί3 εκ. 

Για τα πολεοδομ~κά ί1 εκ. από τα ίlΟ εκ., με τα τόσα πολεοδομικά προβλήματα που 

έχε~ η Λεμεσός. Για την αγροτική ανάπτυξη είναι καλό το ποσοστό το οποίο παίρνε~ 
η Λεμεσός. Στην παιδεία ί364.000 από τα ίΙΟ εκ. Στα δημόσ~α έργα ί3 εκ. από τα 

ί27 εκ. Δεν περιλαμβάνονται οι πολύ μεγάλο~ δρόμοι, π.χ. της Πάφου. Στα 

δημόσια κτίρια t890.000 από ί10.700.000. Από το Υπουργείο Υγείας μόνο i500.000 
στα ί7 εκ. Σύνολο δηλαδή ί12 εκ. στα ί!ΟΟ εκ. που αντ~στοιχούν σ' αυτά τα Οέματα. 
Άρα, είνα~ παραμελημένη η Λεμεσός κα~ έχουν δίχα~ο ο~ άνθρωποι να φωνάζουν 

και πρέπει η κυβέρνηση να κο~τάξε~ με περισσότερο ενδιαφέρον αυτή την πόλη και 
την επαρχία. 

Ως σοσ~αλ~στής Βουλευτής θα καταψηφίσω, γιατί δε με εκφράζει η κυβερνη

τική φιλοσοφία για την οικονομία και την κο~νωνία, μ~α φ~λοσοφία που ευνοεί τους 

προνομιούχους και τις μεγάλες επιχειρήσεις, που τείνει να ελαττώσει το μερίδιο της 

άμεσης φορολογίας σε σχέση με την έμμεση, που τείνει να ελαττώσε~ το μερίδιο των 
δαπανών χοινων~κής πρόνο~ας σε σχέση με το σύνολο των εσόδων, που δίνει ένα 
εκατομμύριο και το διογκώνει για να φαίνεται δύο εκατομμύρια, που χειραγωγείται 
από τους μεγάλους επιχειρηματικούς κύκλους τόσο στην οικονομική όσο και στην 

εργατική κοινωνική πολιτική, που ευθύνεται για τη διάλυση της αστυνομίας και την 
έξαρση του οργανωμένου εγκλήματος, που έχει αναγάγει την ημετεροχρατία και την 

ευνοιοκρατία σε επιστήμη. 

Δε μηδενίζουμε το έργο της κυβέρνησης Κληρίδη. Ασφαλώς έχη και τα θετικά 

της. Οι οικονομικοί δείχτες, η ανάκαμψη της υπαtΟρου, η διαγραφή των προπολε

μικών χρεών, όσο χι αν είναι ληξιαρχική πράξη, ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών είναι τα Οετικά. Υπάρχουν θετικά. Όμως εμείς, ως σοσιαλιστικό κόμμα, Οα 
θέλαμε και θα μπορούσαμε να καθιερώσουμε δικαιότερο φορολογικό σύστημα, όπου 
ο~ πλούσιοι θα έδιναν πολλά και οι φτωχοί λίγα ή καθόλου. Θα μπορούσαμε να 
εισάξουμε σύστημα κοινωνικών παροχών με πολύ καλύτερες συντάξεις και ωφελή

ματα. Θα μπορούσαμε να καθιερώσουμε επαρκές σύστημα υγείας, ικανό να ανταπο
κριθεί στις σύγχρονες απαιτήσεις. Θα μπορούσαμε να φτιάξουμε ένα κράτος κοινω
νικής πρόνοιας, δικαιοσύνης, αξιοπρέπειας, αξιοκρατίας και πολιτ~σμού, 
διαφυλάσσοντας τους πόρους και την ανθεκτικότητα της οικονομίας, που είναι ο 
θεμελιός για την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Ως Βουλευτής Λεμεσού έχω επίσης κάθε λόγο να καταψηφίσω τους προϋπολο

γισμούς, γιατί πράγματι αυτή η κυβέρνηση έχει εγκαταλείψει τη Λεμεσό στην τύχη 
της. Η καταψήφιση αυτή ας θεωρηθεί και κραυγή διαμαρτυρίας όλων πιστεύω των 

κατοίκων της συμπρωτεύουσας κ~ ένα μήνυμα προειδοποίησης προς τους κυβερνώ

ντες για την ύπαιθρο κα~ γ~α την πόλη της Λεμεσού. 

Ευχαρ~στώ. 

. -
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ήταν συγκινητική η προσπάθεια του κ. Θεοδώρου, που θύμιζε αγώνα δρόμου, 

αλλά δυσκολέψαμε τον κ. Γιαννάκη Α γαπίου ο οποίος παίρνει σημειώσεις επί όλων 

των ομιλιών και στο τέλος δυσκολεύτηκε να κρατήσει τις σημειώσεις του. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Με εξέπληξε ο συνάδελφος κ. Αγαπίου, διότι είχα την εντύπωση ότι ουδείς 

ακούει κανένα σ' αυτή τη συνεδρίαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Για τ' όνομα του Θεού! Είναι οι πιο σημαντικές συνεδριάσεις. Θα ήθελα 

επίσης, παρόλο που μόνο ένα δείγμα του πράγματος είναι παρόν, να αναφέρω ότι 

σήμερα είναι η γιορτή του Αγίου Αθανασίου. Δεν είναι βέβαια λα·cκός Άγιος, όπως 

είναι ο Απόστολος Ανδρέας και άλλοι. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Ούτε ο Θάσος είναι λα-ίκός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

... αλλά διαθέτουμε δυο Θάσους στη Βουλή, οι οποίοι υποσχέθηκαν να μας 
κεράσουν στο διάλειμμα. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Είναι ξεχωριστές προσωπικότητες οι Αθανάσηδες! 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο λόγος ανήκει στον κ. Σωκράτη Χάσικο του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η οικονομική πολιτική της κυβέρνησης Κληρίδη σ' ό,τι αφορά την ανακούφιση 

των προσφύγων αναντίλεκτα θεωρείται και είναι η πλέον γενναιόδωρη. Αυτό 
μάλλον αναγνωρίζεται από όλες τις πλευρές της Βουλής, συμπολιτευόμενες και 
aντιπολιτευόμενες, στη σημερινή κυβέρνηση. Διέγραψε, χάρισε δηλαδή, όλα τα 

δάνεια που είχαν δοθεί στους πρόσφυγες για αυτοστέγαση. Με την πράξη αυτή 
είκοσι χιλιάδες πρόσφυγες που χρωστούσαν ί55 εκ. σήμερα δε χρωστούν τίποτε. 

Επιπλέον, η σημερινή κυβέρνηση διέγραψε όλα τα προπολεμικά χρέη των 

προσφύγων και παθόντων προς τις τράπεζες, ύψους ί51 εκ., προς τις συνεργατικές 

τράπεζες, ύψους f20 εκ., και προς το κράτος, ύψους f7 εκ. Ως προς την Τράπεζα 
Αναπτύξεως, επίσης διέγραψε τα χρέη, τα οποία είναι f2,4 εκ. 

Ακόμα, θα ήταν παράλειψη να μην υπενθυμίσουμε την ουσιαστική λειτουργία 

του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, προς τον οποίο η κυβέρνηση για τα έτη 1995 
και '96 παραχώρησε ποσά του ύψους των f8 εκ. υπό μορφή προικοδότησης και 
εγγύησης για σκοπούς παραχώρησης εγγυήσεων προς χρηματοπιστωτικά ιδρύματα 

για κάλυψη δικαιούχων στέγασης και δραστηριοποίησης. 

Η αναθεώρηση, κατάργηση και διεύρυνση των εισοδηματικών κριτηρίων για τη 

στέγαση των προσφύγων, το ύψος των παρεχόμενων βοηθημάτων για κυβερνητικά 

στεγαστικά δάνεια ήταν προβλήματα που, ενώ εκκρεμούσαν για χρόνια, η παρούσα 

κυβέρνηση φρόντισε επίσης να επιλύσει κατά τρόπο ικανοποιητικό. 
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Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η συζήτηση των προϋπολογ~σμών έδωσε την ευκαιρία στην αντιπολίτευση να 
επαναλάβει τις αρνητικές της προσεγγίσεις. Από αυτές βέβαια δεν εξαιρέθηκε ούτε 

το Κυπριακό. Ακούσαμε το συνάδελφο κ. Δώρο Χριστοδουλίδη να μας λέει ότι 
συμφωνήθηκε ούτε λίγο ούτε πολύ η λύση του Κυπριακού, σαν να πρόκειται περί 
μυστικής συμφωνίας κυπριακής κυβέρνησης και ξένων παραγόντων ερήμην του 

κυπριακού λαού. Το μόνο που απομένει, μας είπε ο κ. Χριστοδουλίδης, είναι 
κάποια προβλήματα γεωγραφικής αναπροσαρμογής, όπως η απόδοση της Μόρφου, 
λες και το αν αποδοθεί η Μόρφου ή όχι είναι θέμα ήσσονος σημασίας ή ευκαταφρό

νητο, και επιπλέον αναπροσαρμογή όσον αφορά την παραχώρηση της Αμμοχώστου 
έναντι πάντοτε της εκχώρησης κυριαρχίας στην τουρκοκυπριακή κοινότητα. Για την 

Κερύνεια βέβαια καμιά αναφορά . . 
ης αποκαλύπτικές πληροφορίες του ο κ. Χριστοδουλίδης τις εξασφάλισε, 

λέει, από Βουλευτές των τριάντα επτά χωρών μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης 

που συνάντησε κατά την τελευταία περιοδεία του στην Ευρώπη. Δε νομίζω να ήταν 

ανάγκη ο κ. συνάδελφος να αναζητεί από τους Βουλευτές του Συμβουλίου της 
Ευρώπης πληροφορίες για το ποια θα είναι η λύση του Κυπριακού, ούτε πρόκειται 

για κανένα μυστικό. Άμα μπει στον κόπο και ξαναδιαβάσει, διότι είμαι βέβαιος ότι 
διάβασε τις συμφωνίες κορυφής 1977- 79, θα πληροφορηθεί ότι το είδος της λύσης 
συμφωνήθηκε από τότε. Οι γεωγραφικές αναπροσαρμογές είναι από τότε υπό εκκρε
μότητα και διαπραγμάτευση και η κυριαρχία θα ασκείται σύμφωνα με τις εξουσίες 
που καθορίζει μια διζωνική στο έδαφος και δικοινοτική στον πολιτικό χαρακτήρα 

ομοσπονδία. 

Αν γεννάται ένα θέμα απ' αυτά που ακούσαμε από τον κ. συνάδελφο, είναι το 

κατά πόσο εισηγείται εγκατάλειψη ή καταγγελία των συμφωνιών κορυφής, θέμα 
βέβαια που κατ' εμένα δεν υφίσταται. Απλώς, από κεκτημένη αντιπολιτευτική ταχύ

τητα ο κ. Χριστοδουλίδης βλέπει μυστικές συμφωνίες γύρω από τη λύση του 
Κυπριακού. Για μας, κύριοι συνάδελφοι, δε χωρούν μυστικές ή ύποπτες συμφωνίες 

λύσης του Κυπριακού. Τα πάντα θα τεθούν ενώπιον του κυπριακού λαού και ως 
κυρίαρχος που είναι θα έχει και τον τελευταίο λόγο. 

Οι θέσεις μας είναι ξεκάθαρες. Η λύση θα προκύψει από τις συμφωνίες 
κορυφής Μακαρίου-Ντενκτάς, Κυπριανού-Ντενκτάς και σ' αυτό είμαστε όλες οι 
πλευρές της Βουλής ομόφωνες. Επομένως, η επιδιωκόμενη λύση δεν μπορεί να 
είναι έξω από αυτά τα πλαίσια, που δυστυχώς ή ευτυχώς αυτά είναι εκεί, αυτά μας 

δέσμευσαν και άρα θα πρέπει να κινηθούμε μέσα σ' αυτά. 

Το ερώτημα είναι κατά πόσο μέσα απ' αυτές τις δοσμένες συνθήκες μπορεί να 

διασφαλιστεί η επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού στη γη των πατέρων του και η 

κατοχύρωση των απαράγραπτων δικαιωμάτων του. Η απάντηση είναι, ναι, 
μπορούμε, αν επιμείνουμε με σωστούς χειρισμούς στην εφαρμογή του κοινοτικού 

κεκτημένου και των αρχών του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών. Θα 

πρέπει ο κάθε πολίτης της Κυπριακής Δημοκρατίας να έχει την ελευθερία της διακί

νησης, της εγκατάστασης και της απόκτησης περιουσίας σ' όλη την επικράτεια της 

χώρας. Αυτό ακριβώς θα διασφαλίσει και στον πρόσφυγα της Κερύνειας να 

επιλέξει, αν το επιθυμεί -και είμαι βέβαιος ότι το επιθυμεί- την επιστροφή και τη 
χωρίς εμπόδια διαβίωση και δραστηριοποίησή του στη γη των πατέρων του. 

Ευχαριστώ. 
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(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χάσικου ο Προεδρεύων της Βουλής 

κ. Χριστάκης Κατσαμπάς αντικαταστάθηκε στην έδρα του από το Βουλευτή 

κ. Άριστο Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΌΜΟΥ) 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

Στην παρέμβασή μου αυτή επιθυμώ να ασχοληθώ με τους προUπολογισμούς 

του ΤΑΕΠ και την εν γένει προσφυγική πολιτική της κυβέρνησης και την πολιτική 

έναντι των εγκλωβισμένων, των συγγενών των αγνοουμένων και των παθόντων. 

Εξετάζοντας κάποιος τους αριθμούς, όπως αυτοί εκτtθενται στους προϋπολο
γισμούς, παρουσιάζεται μια θετική εικόνα. Αντιθέτως, αναλύοντας έναν προς έναν 

τους διάφορους τομείς που συνθέτουν τον προϋπολογισμό του Τ Α ΕΠ, διαπιστώνει 
ότι η διαφημιζόμενη φιλοπροσφυγική πολιτική της κυβέρνησης δεν είναι τόσο 

βοηθητική ή φιλική. 

Επειδή κάποιοι θα μας πουν ότι κάνουμε στείρα αντιπολίτευση, θα ήθελα, 
προτού προχωρήσω, να εκτιμήσω ως θετική εξέλιξη τη διαγραφή των προπολεμικών 

χρεών, καθώς και των μεταπολεμικών δανείων για στεγαστικούς σκοπούς. Θέλω 

όμως εδώ να σημειώσω ότι η μη επιστροφή από τις τράπεζες στους πρόσφυγες που 

πλήρωσαν των χρημάτων τους και η μη ψήφιση της πρότασης νόμου του ΑΚΕΛ 

αποτελεί μια χάρη εκατομμυρίων των κομμάτων της συγκυβέρνησης προς τις εμπο

ρικές τράπεζες. Τα στεγαστικά δάνεια που χαρίστηκαν ήταν απλή ισολογιστική 
πράξη, γιατί κανένας οφειλέτης δεν πλήρωνε και καμιά κυβέρνηση δε ζητούσε την 
πληρωμή τους. 

Έρχομαι τώρα να εξετάσω τα διάφορα ζητήματα: 

Α. Στέyαση 

Τα διάφορα προηγούμενα στεγαστικά προγράμματα συνεχίζονται, πλην του 
σχεδίου ανέγερσης νέων κυβερνητικών οικισμών. Έχουμε διαφωνήσει με την 

απόφαση της κυβέρνησης να τερματίσει τα σχέδια ανέγερσης νέων οικισμών, γιατί 

ουσιαστικά με αυτό το μέτρο πλήττονται τα φτωχότερα στρώματα των προσφύγων, 
καθώς και τα νέα ζευγάρια που έχουν κατά κοινή ομολογία τα μεγαλύτερα οικονο

μικά προβλήματα. Περαιτέρω εμείς δεν είμαστε ικανοποιημένοι ούτε και με τα 

υφιστάμενα οικονομικά κριτήρια ούτε με τα παρεχόμενα ποσά βοήθειας, τα οποία 

θεωρούμε χαμηλά και απαιτούμε την αύξησή τους, ούτως ώστε να προσεγγίζονται το 

κόστος ζωής και οι αυξήσεις που παρουσιάζονται συνεχώς. Στα θέματα διάνοιξης 
νέων οικοπέδων για αυτοστεγάσεις δεν υπάρχει η σωστή προσέγγιση και δεν 

υπάρχει πολιτική που να ικανοποιεί τις υφιστάμενες πραγματικές ανάγκες. Π.χ. 

στην επαρχία Λευκωσίας δεν υπάρχουν διαθέσιμα οικόπεδα ούτε υπάρχει πρόθεση 
δημιουργίας νέων οικοπέδων για το 1996. 

Β. Σuvτήοηση οικισμών και επιδιοQθώσεις αuτοστεyάσεων 

Στους προUπολογισμούς υπάρχουν κονδύλια για συντήρηση, αλλά μόνο 

πρόσκαιρη και επιφανειακή, ενώ, δεδομένου ότι οι περισσότεροι συνοικισμοί έχουν 

"γεράσει", χρειάζεται μια άλλη πολιτική, μια πολιτική ριζικής ανανέωσης των οικι-
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στικών μονάδων. Στα θέματα των αυτοστεγάσεων καλύπτονται μόνο εκείνες οι 

κατοικίες που έχουν κτιστεί με ποσά μέχρι f.\.800. Ταυτόχρονα, έχουν μειωθεί τα 
ποσά επιδιορθώσεων μέχρι ύψιστου ποσού !3.500, σε αντίθεση με το τι ίσχυε προη
γουμένως. που ήταν f:6.000. Αφέθηκε όμως παραθυράκι για έγκριση του Υπουργού 

για μεγαλύτερο ποσό. Γιατί αυτό το παραθυράκι; Για να γίνεται το ρουσφέτι. 

Πρότασή μας επί του θέματος να διατηρηθεί η προηγούμενη πολιτική απορρίφθηκε. 

Επαναφέρουμε την πρότασή μας αυτή, καθώς και πρόταση για επιδιορθώσεις σε 

όλες τις αυτοστεγάσεις, εάν τούτο είναι αναγκαίο από τις συνθήκες της κάθε κατοι
κίας. 

Γ. ΑκQιηκές ΠεQιοχές Λενκωσίας 

Το σχέδιο που εισήγαγε η προηγούμενη κυβέρνηση μειώθηκε αρχικά και μετά 
καταργήθηκε από τη νυν κυβέρνηση, η οποία έχει αφήσει τους ακρίτες στο έλεος του 

Αττίλα. Χαρακτηρίστηκε από την κυβέρνηση το σχέδιο αυτό γενναιόδωρο. Εμείς 
απαιτούμε επαναφορά του αρχικού σχεδίου τόσο για στεγαστικούς σκοπούς όσο και 
για σκοπούς επαγγελματικής δραστηριοποίησης της πράσινης γραμμής. Εάν η 

κυβέρνηση επιθυμεί να εγκαταλείψει τους ακρίτες της πράσινης γραμμής, εμείς 

διαφωνούμε και ποτέ δε θα τους εγκαταλείψουμε, μέχρι να παύσουν να είναι 

ακρίτες και η Κύπρος να επανενωθεί.. 

Δ. Πιστοποιητικά ιδιοκατοίκησης 

Η κυβέρνηση έχει εγκαταλείψει το σχέδιο αυτό παρά τις δικές μας προτάσεις 
και πιέσεις και έχει αφήσει aπροστάτευτες τις εφτάμισι χιλιάδες οικογένειες που 

επηρεάζονται. Αποτέλεσμα είναι ότι περιουσία χιλιάδων λιρών μεγάλου αριθμού 

προσφυγικών οικογενειών παραμένει χωρίς αντίκρισμα και πως εξακολουθούν να 

υφίστανται τα προβλήματα διαδοχής, αξιοποίησης, επιδιόρθωσης κ.λπ. Επείγει να • 
συνεχίσει άμεσα το σχέδιο και να επιλυθούν κάποια προβλήματα που υπάρχουν. 

Ε. ΜεταφοQικά μαθητών 

Η πληρωμή των μεταφορικών για τους πρόσφυγες μαθητές καταργήθηκε από 
το Υπουργείο Παιδείας, για να αναγκαστούν να το επαναφέρουν μετά που εμείς 

εγγράψαμε θέμα στη Βουλή. Τώρα και πάλι εισήγαγαν οικονομικά κριτήρια σαν το 

πρώτο βήμα κατάργησης και πάλι των μεταφορικών. 

ΣΤ. ΚέντQα νεολαίας 

Έγιναν σημαντικές περικοπές στην πολιτική διατήρησης και δραστηριο

ποίησης των νέων μας στους συνοικισμούς. Μειώθηκαν οι επιθεωρητές-βοηθοί, οι 
βιβλιοθήκες εγκαταλείφθηκαν, η βοήθεια απόκτησης μέσων απασχόλησης των νέων 

μας έχει μειωθεί στο χαμηλότερο βαθμό. Πιστεύουμε ότι χρειάζεται πολιτική υγιούς 

απασχόλησης της νεολαίας μας και αγωνιστικής διαπαιδαγώγησής της. 

Ζ. ΦοQέας Ισότιμης Κατανομής ΒαQών 

Χαιρετίζουμε τη λειτουργία του φορέα, αλλά δε θεωρούμε ότι τα εφαρμοζό
μενα πέντε σχέδια αποκαθιστούν τη φερεγγυότητα των προσφύγων και των ιδιο

κτητών περιουσιών στις κατεχόμενες περιοχές. Ο φορέας θα δίνει μόνο δάνεια και 

εγγυήσεις. Είναι γι' αυτό το λόγο που παρά τον αρχικό ενθουσιασμό δεν υπάρχει 
σήμερα μεγάλη προθεσμία για υποβολή αιτήσεων. Πιστεύουμε ότι οι διαδικασίες 

αίτησης πρέπει να απλοποιηθούν και ταυτόχρονα να αναπτυχθεί νέα πολιτική από 

το φορέα, που να αποδίδει την πραγματική φερεγγυότητα των προσφύγων. 
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Η. Τοvοκοκvπ(μακές πεοιοvσίες 

Η διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών είναι ένα βασικό πρόβλημα 

που ζητά άμεση αντιμετώπιση. Βασική δική μας αρχή είναι ότι αυτές οι περιουσίες 

πρέπει να χρησιμοποιούνται προς όφελος των προσφύγων για σκοπούς στέγασης, 

επαγγελματικής στέγης και για γεωργικούς σκοπούς. Η κυβέρνηση επιχείρησε να 

αυξήσει τα ενοίκια επί των τουρκοκυπριακών περιουσιών, αλλά μετά την ερρωμένη 

ένσταση του ΑΚΕΛ αυτός ο κίνδυνος αποτράπηκε μέχρι τώρα. Ελπίζουμε να 

επικρατήσουν φρονιμότερες σκέψεις επί του θέματος. Παρά την επιμονή μας, ακόμη 

ο Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών δεν έχει δώσει στοιχεία για τα ψεύτικα έγγραφα ενοι
κίασης που έχουν κάποιοι επιτήδειοι για να θησαυρίζουν εις βάρος των προσφύγων. 

Επιθυμούμε την πάταξη των υφιστάμενων παρανομιών μέσω της δικαστικής οδού. 

Χρειάζεται να υπάρχει συνεχώς βελτίωση των υφιστάμενων οικιστικών και επαγγελ

ματικών μονάδων. 

θ. Εγκλωβισμένοι 

Οι αυξήσεις στα παρεχόμενα επιδόματα δεν είναι ικανοποιητικές και δεν 

καλύπτουν ούτε τις πρόσφατες αυξήσεις του τιμάριθμου. Πρέπει να λυΟεί το θέμα 
της γεωργικής και κτηνοτροφικής παραγωγής των εγκλωβισμένων είτε με αποζη

μίωση είτε με ελεύθερη πώλησή τους στις ελεύθερες περιοχές. Στα θέματα της εκπαί

δευσης των εγκλωβισμένων παιδιών πρέπει ανεξαρτήτως κόστους να δοθεί βαρύ
τητα στην ποιότητα της εκπαίδευσης που δίνεται. 

Οι συνθήκες ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης χρειάζονται περαιτέρω 
βελτίωση. 

Επιμένουμε ότι οι συγγενείς των εγκλωβισμένων πρέπει να έχουν δικαίωμα να 

επισκέπτονται τους εγκλωβισμένους, όχι όμως κατά τρόπο που να αναγνωρίζουν 

άμεσα ή έμμεσα το ψευδοκράτος του Ντενκτάς. 

I. ΣVΎΎενεις αyνοοvμένων και παθόντων 

(α) Η κυβέρνηση αρνείται να τηρήσει τη συμφωνία του 1992 για αυξήσεις στα 
παρεχόμενα επιδόματα και συγκεκριμένα κατά ποσοστό 15%. 

(β) Τα θέματα της επαγγελματικής αποκατάστασης δεν έχουν λυΟεί. ακόμη 
παρά την καταρχήν συμφωνία και τα διάφορα διοικητικά όργανα δε 
θέλουν να εφαρμόσουν τη φιλοσοφία προτεραιότητας που προβλέπει η 

νομοθεσία που πρότεινε το ΑΚΕΛ και εγκρίθηκε από τη Βουλή. 

(γ) Μέχρι τώρα δεν έχουν δοθεί από το κράτος στις οικογένειες των πεσό

ντων, των αγνοουμένων και στους ανάπηρους οι ηθικές αμοιβές που έχει 

υποχρέωση η πολιτεία να δώσει ως ένδειξη της ελάχιστης αναγνώρισης 

της προσφοράς αυτών των ανθρώπων για την Κύπρο μας. 

(δ) Ούτε σκέψεις γίνονται για την ανέγερση ενός μνημείου για όλους τους 

αγωνιστές της ελευθερίας και της δημοκρατίας, ενώ για το μέλαθρο της 

ΕΟΚΑ ο προϋπολογισμός προβλέπει κονδύλια πέριξ του εκατομμυρίου. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Εμείς του ΑΚΕΛ είμαστε έτοιμοι να συνεργαστούμε με όλες τις πλευρές της 

Βουλής και την κυβέρνηση, μακριά από τυμπανοκρουσίες ή υπερβολές, για προώ

θηση της σωστότερης πολιτικής για τους πρόσφυγες, τους εγκλωβισμένους, τους 
συγγενείς των αγνοουμένων και τους παθόντες. 
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ΠQοβλήμα'tα επαQχίας Λενκωσίας 

Ως Βουλευτής της επαρχιας Λευκωσίας νιώθω για ακόμα μια φορά την ανάγκη 

να εκφράσω την έντονη δυσφορία της επαρχίας μας, γιατί. η Λευκωσία όλο έργα 

ακούει και έργα δε βλέπει. 

(α) Το φράγμα του Καρκώτη, που θα δώσει ζωή στην περιοχή Σολιάς και στις 

ελεύθερες περιοχές μέχρι και τη Λευκωσία, παραμένει ακόμη στάσιμο και 

χωρίς καμιά πρόοδο. 

(β) Δεν έχουν γίνει σχέδι<Ι για υδατοφράκτες στους ποταμούς Πεδιαί.ο και 

άλλους. 

(γ) Δεν προχωρούν τα εμπλουτιστικά έργα, για να βοηθήσουν τα υδροφόρα 

στρώματα της επαρχίας μας, με αποτέλεσμα, αν έρθει ακόμα μια χρονιά 

ανομβρίας, οι Λευκωσιάτες να πουν το νερό νεράκι. 

(δ) Στο θέμα της διαπλότυνσης και ευθυγράμμισης του δρόμου Κοκκινοτρι
μιθιάς-Τροόδους δεν έχουμε καμιά πρόοδο. 

(ε) Οι παρακαμπτήριοι δρόμοι προς τον κύριο δρόμο Λευκωσίας- Λεμεσού 

δεν έγιναν. 

(στ) Ο νέος κόμβος παρά τη βιομηχανική περιοχή Στροβόλου δεν έχει προχω-

ρήσει, με αποτέλεσμα την ταλαιπωρία του κοινού. 

(ζ) Το νέο νοσοκομείο Λευκωσίας παραμένει ακόμα στα χαρτιά. 

(η) Η περιοχή της ορεινής Λευκωσίας παραμένει σε εγκατάλειψη. 

(θ) Η δημιουργία βιοτεχνικών περιοχών στη Λευκωσία δεν έχει προχωρήσει 

καθόλου. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κλείω με το εξής: Τα προσφυγικά ζητή

ματα, τα ζητήματα των εγκλωβισμένων, τα ζητήματα των αγνοουμένων δεν είναι 

ζητήματα για τα οποία θα πρέπει εμείς να συγκρουόμαστε με τον οποιοδήποτε 

τρόπο. Είναι ζητήματα που πρέπει να μας ενώνουν και είναι ζητήματα στα οποία 

θα πρέπει να υπάρχουν κοινοί. χειρισμοί.. Καλώ όλους, κι εμείς ως κόμμα είμαστε 
στη διάθεση και της κυβέρνησης και των συναδέλφων εδώ και όλων των κομμάτων, 

να συνεργαστούμε για την ανάπτυξη όλων εκείνων των κατάλληλων σχεδίων για 

λύση των υφιστάμενων προβλημάτων, αλλά και για να δώσουμε τη σωστή προο

πτική. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Αριστοφάνη Γεωργίου ο Προεδρεύων της 

Βουλής κ. Χριστάκης Κατσαμπάς επέστρεψε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

Ο κ. Κίμων Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓIΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρώτα θα εκφράσω την ικανοποίησή μου για την παρουσία των λειτουργών 
της κυβέρνησης και την υπομονή τους να παρακολουθούν τις συζητήσεις για τους 

προUπολογισμούς. 
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Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά θα καταπιαστώ με μερικές 

πτυχές της κοινωνικής πολιτικής, τις θέσεις του Δημοκρατικού Κόμματος πάνω σ' 

αυτή και τι προτείνουμε. Επίσης, να μου επιτραπεί να καταπιαστώ με μερικά 

προβλήματα, σοβαρά προβλήματα της πόλης μου, και σ' ένα βαθμό με την αστυ

νομία. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα με τον όρο "κοινωνική δικαιοσύνη" εννοεί την 

απαραίτητη παρέμβαση του κράτους στο κοινωνικοοικονομικό σύστημα, ώστε να 

εξασφαλίζονται τα βασικά δικαιώματα του πολίτη, όπως η ελευθερία, τα ανθρώπινα 
δικαιώματα, η ποιότητα ζωής, η ευημερία, κ.λπ. 

Στόχος είναι η προστασία των οικονομικά ασθενέστερων τάξεων και η στήριξή 

τους, όπου χρειάζεται, η προώθηση της δικαιότερης κατανομής του εθνικού εισοδή

ματος, η παροχή κοινωνικών υπηρεσιών σύμφωνα με τις ανάγκες όλων των τάξεων, 

η προστασία της λειτουργίας του ελεύθερου ανταγωνισμού, η άσκηση οικονομικής 
δραστηριότητας από το ίδιο το κράτος, εκεί όπου επιβάλλεται και όπου η ιδιωτική 

πρωτοβουλία αδυνατεί να δραστηριοποιηθεί. 

Στα πλαίσια της κοινωνικής πολιτικής του Δημοκρατικού Κόμματος aποβλέ

πουμε επίσης στον περιορισμό της aστυφιλίας μέσα από τη βελτίωση της περιφε
ρειακής και αγροτικής ανάπτυξης, στη σωστή αξιοποίηση του ανθρώπινου παρά

γοντα, στην πολιτιστική ανάπτυξη, στη διασφάλιση της λειτουργίας του 

συνεργατικού κινήματος σύμφωνα με τις αρχές του και στη θέσπιση νομοθεσίας που 

να προβλέπει αυστηρές ποινές για προστασία των καταναλωτών. Στόχος είναι 

πάντοτε να εξασφαλιστεί σε κάθε πολίτη ψηλό επίπεδο διαβίωσης , στέγασης, 

μόρφωσης και υγείας. 

Γενικός στόχος της κοινωνικής πολιτικής μας είναι η ποιοτική και ποσοτική 

βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών και η ανάλογη ανύψωση του βιοτικού 

επιπέδου του λαού. Ειδική έμφαση θα δοθεί. στους επιμέρους σκοπούς και στόχους 

των κοινωνικών υπηρεσιών που έχουν αντικείμενο τον πολίτη. 

Επιδίωξη του Δημοκρατικού Κόμματος είναι πάντοτε η αύξηση της 

προσφοράς και η βελτίωση των κοινωνικών παροχών και υπηρεσιών προς όλους 

τους πολίτες της Δημοκρατίας. Θα δώσουμε όλη μας τη βοήθεια στο κράτος, για να 

πετύχει αυτό το στόχο. Για το σκοπό αυτό εισηγούμαστε να αυξηΟούν όλα τα επιδό
ματα, όπως τα δημόσια βοηθήματα και οι μειωμένες συντάξεις, για να μπορούν οι 

δικαιούχοι να ζουν μια πιο αξιοπρεπή ζωή. Δεν παραγνωρίζουμε το γεγονός ότι 

έχουν γίνει αρκετά στον τομέα των κοινωνικών παροχών, ιδιαίτερα στον τομέα της 
καθιέρωσης της κοινωνικής σύνταξης, που είναι πράγματι ένα σοβαρό κοινωνικό 

μέτρο. Πιστεύω πως υπάρχουν περιθώρια να γίνουν ακόμα πάρα πολλά. 

'Ατομα τQίτης ηλικίας 

Θα καταπιαστώ, αγαπητοί συνάδελφοι, με το θέμα της τρίτης ηλικίας. Το 11% 
περίπου του πληθυσμού είναι άτομα της τρίτης ηλικίας. Το κράτος πρέπει να εφαρ

μόσει μια πολιτική με έμφαση στην κοινωνική στήριξη των ηλικιωμένων. 

Η ευημερία των πολιτών της τρίτης ηλικίας είναι ένα από τα πιο σημαντικά 

θέματα που αντιμετωπίζει η χώρα μας σήμερα και που θα αντιμετωπίσει στα 
επόμενα χρόνια, λόγω της δημογραφικής ανάπτυξής της. Το αύριο πιθανώς να μας 

βρει εντελώς aπροετοίμαστους. Οι περισσότεροι ηλικιωμένοι εκφράζουν την 

επιθυμία να περάσουν τα τελευταία χρόνια της ζωής τους στο σπίτι όπου έζησαν. 
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Όμως, η πραγματικότητα εtναι πολλές φορές διαφορετική. Η σημερινή ανάπτυξη 

της κοινωνίας αναγκάζει πολλούς από αυτούς να βρίσκονται σε κρατικές στέγες ή 

άλλα ιδρύματα υποδοχής ηλικιωμένων, παραμένοντας στην απομόνωση στο τέλος 

της ζωής τους. 

Γι' αυτό εισηγούμαστε να δοθεt έμφαση σε προγράμματα κοινοτικής 

ανάπτυξης. Να ενθαρρυνθούν οι κοινότητες να αναπτύξουν προγράμματα με τα 
οποία να καλύψουν τις ανάγκες των μελών τους. Το κράτος να ενισχύσει τις κοινό

τητες αυτές με τεχνική και οικονομική βοήθεια, μέσω του προγράμματος των 
κρατικών χορηγιών. Με τον τρόπο αυτό θα μειωθούν τα έξοδα του κράτους και θα 

προσφερθούν καλύτερες υπηρεσίες με την εμπλοκή των ενδιαφερομένων. 

Τα προγράμματα για τους ηλικιωμένους πρέπει να επεκταθούν και να καλύ

ψουν όλες τις αγροτικές περιοχές. Να ενθαρρυνθούν και να υποστηριχθούν οι ενέρ

γειες των συνεργατικών ιδρυμάτων, των κοινοτήτων, των δήμων και άλλων οργανω

μένων ομάδων που ενδιαφέρονται για την ψυχαγωγία των ηλικιωμένων να 

διευρύνουν τα υφιστάμενα προγράμματά τους και να ιδρύσουν και νέα. 

Να δοθεί έμφαση στην κατ' οίκο και διημερεύουσα φροντίδα. Να σταματήσει η 
εισαγωγή ατόμων σε ιδρύματα. Αυτό να γίνεται μόνο σε περιπτώσεις που δεν 

υπάρχει άλλη λύση. 

Να αξιολογούνται συνεχώς τα υφιστάμενα προγράμματα και να αναπροσαρ

μόζονται σύμφωνα με τις σύγχρονες ανάγκες. Να καταπολεμηθεί η απομόνωση, η 

αποξένωση και η περιθωριοποίηση των ηλικιωμένων και να αξιοποιηθούν η πείρα 

και οι γνώσεις τους. 

Η μετακίνηση ηλικιωμένων ατόμων στα ιδρύματα πρέπει να είναι συνειδητή 

πράξη κοινωνικής προσφοράς και να αποτελεί την τελευταία λύση, αφού εξαντλη

θούν όλες οι δυνατότητες να ζήσει ο ηλικιωμένος στο οικογενειακό του περιβάλλον. 
Αξίζει εδώ να τονιστεί ότι όλες οι έρευνες που έγιναν μέχρι σήμερα απέδειξαν ότι οι 

περισσότεροι ηλικιωμένοι αντιπαθούν τις στέγες ηλικιωμένων και στις περισσό

τερες περιπτώσεις η διαμονή σε στέγη δεν είναι εκλογή των ιδιων, αλλά των παιδιών 
ή άλλων συγγενών τους. 

Να μελετηθούν τρόποι καλύτερης στελέχωσης και λειτουργίας όλων των 
στεγών ηλικιωμένων, με στόχο την εξύψωση της ποιοτικής προσφοράς προς αυτούς. 

Η ανάγκη προσφοράς υπηρεσιών κοινωνικού λειτουργού σε όλες τις στέγες 

ηλικιωμένων, ιδιωτικές, κοινοτικές και κρατικές, πρέπει να γίνει συνείδηση σε 
όλους όσους λειτουργούν τέτοια ιδρύματα. Επειδή τα προβλήματα των ηλικιω
μένων είναι άμεσα συνδεδεμένα και με προβλήματα υγείας, επιβάλλεται συντονι
σμός των ενεργειών μεταξύ των δύο Υπουργείων, Εργασίας και Υγείας, για καλύ
τερη αντιμετώπιση και επίλυση των προβλημάτων αυτών. 

Τα μέσα μαζικής επικοινωνίας και όλοι όσοι ενδιαφέρονται για τους ηλικιωμέ

νους πρέπει να ενημερώνουν τους νεότερους για τα ιδιαίτερα προβλήματα των 
ηλικιωμένων και να τους τονίζουν τα δικαιώματα της ηλικίας αυτής. Επίσης, να 
τονίζουν τις υποχρεώσεις των νέων έναντι των ηλικιωμένων και να τους δημιουρ

γούν αισθήματα αγάπης, αποδοχής και κατανόησης. 

Πρέπει τέλος να προωθηθούν μέτρα για ιατρική περίθαλψη των ατόμων τρίτης 

ηλικίας, για άμεση εξυπηρέτησή τους στα νοσοκομεία και για ενί.σχυση των αγρο

τικών ιατρείων. 
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'Ατομα με ειδικές ανάγκες 

Συχνά άτομα με ειδικές ανάγκες δεν έχουν ίσες ευκαιρίες να προσφέρουν στο 
κοινωνικό σύνολο ό,τι θέλουν και μπορούν. Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν 
πρέπει να επιλυθούν άμεσα και αποτελεσματικά. Χωρίς καμιά αμφιβολία μπορεί 
κανείς να ισχυριστεί ότι τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο υπάρχει μια συνεχής κι νη
τικότητα και πρόοδος στα θέματα που αφορούν τα άτομα με ειδικές ανάγκες. Το 
κίνημα υπέρ των ατόμων αυτών είναι ένα από τα πιο πετυχημένα στον τόπο μας και 
αυτό οφείλεται στους ίδιους τους γονείς, στην κοινωνία μας, που είναι ευαισθητο
ποιημένη στον τομέα αυτό, και στη θετική ανταπόκριση του κράτους. 

Σίγουρα υπάρχουν πολλά νέα προγράμματα που μπορούν να γίνουν και άλλα 
υφιστάμενα που πρέπει να εκσυγχρονιστούν και να εμπλουτιστούν σύμφωνα με τις 
νέες τάσΗς. Όλα τα προγράμματα για τα άτομα με ειδικές ανάγκες πρέπει να εt ναι 
ευέλικτα, για να μπορούν να αναπροσαρμόζονται στις νέες επιστημονικές αντιλή

ψεις και μεθόδους χωρίς άλλη καθυστέρηση. 

Πρέπει να σπάσει το σημερινό κατεστημένο και να εργοδοτούνται πιο πολλά 

άτομα με ειδικές ανάγκες στον κυβερνητικό και ιδιωτικό τομέα και να τους δοθούν 
περισσότερες ευκαιρίες για ψυχαγωγία και κοινωνική αποκατάσταση. Οι εργοδότες 

μπορούν να συμβάλουν ουσιαστικά στην επαγγελματική αποκατάσταση των ατόμων 
αυτών, με το να τους εργοδοτούν και να δημιουργούν το κατάλληλο κλίμα γι' 

αποδοχή τους από το περιβάλλον της εργασίας τους. Εδώ απαιτούνται τα κατάλ

ληλα κίνητρα προς τον ιδιωτικό τομέα για εργοδότηση τέτοιων ατόμων . 

Επιβάλλεται να υπάρξει περαιτέρω κινητοποίηση για ευαισθητοποίηση των 
πλατιών στρωμάτων του λαού μας από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας για σωστή 
ενημέρωση για τις ανάγκες και τις δυνατότητες των ατόμων με νοητική καθυστέ

ρηση, ώστε να γίνουν δεκτά ως ισότιμα μέλη της κοινωνίας μας στα σχολεία, στον 
τόπο εργασίας, στους χώρους αναψυχής, στις γειτονιές και οπουδήποτε αλλού 

διακινούνται. 

Πρέπει να τονιστεί πως κράτος, οργανωμένοι φορείς, επαγγελματίες, εθελο
ντές και οικογένειες πρέπει να επικεντρώσουμε την προσοχή μας στα πιο κάτω 

σημεία, που πιστεύω ότι πρέπει να κατευθύνουν τις ενέργειές μας και την προσφορά 

μας στα άτομα με ειδικές ανάγκες: 

- Όλα τα άτομα είναι πολύτιμα μέλη της κοινωνίας στην οποία ζουν. 

- Τα άτομα με ειδικές ανάγκες μεγαλώνουν και ενηλικιώνονται. Τόσο αυτά 

όσο και οι οικογένειές τους έχουν τα ίδια δικαιώματα συμμετοχής που 
έχουν όλα τα άλλα μέλη της κοινότητας στη λήψη αποφάσεων, ιδιαίτερα 
αυτών που επηρεάζουν τη ζωή τους. 

- Τα άτομα με ειδικές ανάγκες είναι καλύτερα να μην ξεριζώνονται από το 

οικογενειακό τους περιβάλλον, αλλά να ενισχύονται οι οικογένειές τους 

για να αντεπεξέλθουν όσο το δυνατό καλύτερα στις επιπρόσθετες δυσκο
λίες που έχουν να αντιμετωπίσουν. 

- Ιδιαίτερα τα άτομα με πνευματική καθυστέρηση μας έχουν αποδείξει ότι, 
όταν τους δοθούν τα κατάλληλα μέσα και ευκαιρίες για εκπαίδευση και 

εργοδότηση, μπορούν και αυτά να προσφέρουν στο κοινωνικό σύνολο . 

- Τα άτομα αυτά από εμάς ζητούν κατανόηση, αποδοχή, σεβασμό και ευκαι

ρίες για απασχόληση και ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης. 
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Πολύτεχνοι 

Στόχος της πληθυσμιακής πολιτικής του Δημοκρατικού Κόμματος είναι να 
αποφευχθεί ο κίνδυνος δημογραφικής α.;τοδυνάμωσης. Ο κίνδυνος αυτός αποκτά 
ιδιαίτερη σημασία στις σημερινές συνθήκες κατοχής και εποικισμού, όπως επίσης 

και λόγω της υπογεννητικότητας που παρατηρείται. Γι' αυτό η αντιμετώπισή του 
αποτελεί έναν από τους βασικότερους στόχους της κοινωνικής πολιτικής του Δημο
κρατικού Κόμματος και θα ενισχύσουμε το κράτος σε κάθε του προσπάθεια, για να 

πετύχει τους στόχους του. 

Η παροχή οικογενειακών επιδομάτων και άλλων ωφελημάτων στους πολύτε
κνους θα πρέπει να είναι κύριο μέλημα κάθε κυβέρνησης. Μέσα στα πλαίσια της 

βελτίωσης της πληθυσμιακής μας πολιτικής στόχος είναι βελτίωση των επιδομάτων, 
η μελέτη στεγαστικών προγραμμάτων, η επέκταση της ήδη προσφερόμενης δωρεάν 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, η βελτίωση του συστήματος επιχορήγησης 
σπουδών, η παροχή ειδικών υποτροφιών για προσοντούχα παιδιά πολυτέκνων. 

Επίσης, πρέπει να μελετηθούν περαιτέρω φορολογικές ελαφρύνσεις. 

Π ρέπει ακόμα να συνεχιστεί η πρακτική υποστήριξη της εργαζόμενης μητέρας, 
με περαιτέρω βελτίωση των δικαιωμάτων για μακρά άδεια τοκετού, διακοπή εργα
σίας, κινητό ωράριο, φροντίδα των παιδιών σε βελτιωμένους με κατάλληλα μέσα 
βρεφοκομικούς σταθμούς και νηπιαγωγεία. Το εβδομαδιαίο επίδομα μητρότητας θα 
πρέπει να βελτιώνεται συνεχώς και να αυξηθεί το επίδομα τέκνου. 

ΑνάπηQοι και παθόντες. 

Οι ανάγκες των αναπήρων πρέπει να αντιμετωπιστούν καλύτερα. Η διακίνησή 
τους πρέπει να διευκολύνεται. Πρέπει να υπάρχουν χώροι στάθμευσης στις πόλεις 
για τα πρόσωπα αυτά και να υποδεικνύονται με ειδικές πινακίδες. Επίσης, τα 
δημόσια, ημικρατικά, δημοτικά κτίρια πρέπει να εξοπλίζονται κατάλληλα για την 
ταχεία και καλή εξυπηρέτηση του κοινού, συμπεριλαμβανομένων και των παρά
λυτων και ανάπηρων, διασφαλίζοντας και τη δυνατότητα εύκολης προσέλευσης των 
ατόμων αυτών. Πρέπει ταυτόχρονα να δίδεται περισσότερη χρηματική βοήθεια στα 
πρόσωπα αυτά όταν δεν μπορούν να εργαστούν. 

Ιδιαίτερη ευαισθησία θα πρέπει να επιδειχθεί στα προβλήματα των παθόντων, 
που για μας ήταν και θα είναι θέμα ύψωτης προτεραιότητας. Το Δημοκρατικό 

Κόμμα προσδίδει μεγάλη σημασία στους εξαρτωμένους πεσόντων και αγνοουμένων, 

στους ανάπηρους του αγώνα της ΕΟΚΑ 1955 - 59, της τουρκικής ανταρσίας του 
1963, του πραξικοπήματος και της εισβολής, καθώς επίσης και στους εξαρτωμένους 
μελών της Εθνικής Φρουράς που χάνουν τη ζωή τους στο καΟήκον ή στα μέλη της 
Εθνικής Φρουράς που τραυματίζονται. 

Θέλω να είμαι δίκαιος. Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η κυβέρνηση του 
κ. Κληρtδη έχει κάνει αρκετή πρόοδο στα θέματα κοινωνικής πολιτικής. Χρειάζο

νται όμως να γίνουν πολλά ακόμα. Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα επαναλαμβάνω 
πως θα ενισχύσουμε την κυβέρνηση να προβεί σε θαρραλέα βήματα, για να 

προσφέρει καλύτερες συνθήκες διαβίωσης σε κάθε πολίτη, ιδιαίτερα στον αγροτικό 
κόσμο, στους εργαζόμενους, στους παθόντες και στους χαμηλά αμειβόμενους. 

Θα σταθώ ιδιαίτερα στο θέμα της στέγασης των μεσαίων και χαμηλά αμειβό
μενων τάξεων του λαού μας, των αγροτών μας και αυτών που κατοικούν στις 
πόλεις. Επιβάλλεται η χάραξη μιας πραγματικά δίκαιης πολιτικής. Είναι οι τάξεις 

που χρειάζονται την αρωγή του κράτους. Πρέπει να παραδεχτούμε ότι υπάρχουν 

-. 
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κραυγαλέες περιπτώσεις που οι στεγαστικές συνθήκες είναι από άθλιες μέχρι αθλιό

τατες. Το θέμα της στέγασης των νέων φτωχών ζευγαριών τόσο στην πόλη όσο και 

στην ύπαιθρο θα πρέπει να είναι πρωταρχικός στόχος για να έχει νόημα η έννοια 

της κοινωνικής δικαιοσύνης. Οπωσδήποτε, επικροτούμε τη διεύρυνση των κριτη

ρίων των δύο ημικρατικών οργανισμών για απόκτηση στέγης. 

ΣννεQγα-ι:ισμός. 

Δεν μπορεί κανένας να μιλά γ~α κοινωνική πολιτική, αν δεν αναφερθεί στο 

συνεργατισμό, αν δεν αναφερθεί στην τεράστια σημασία αυτού του κορυφαίου 

κοινωνικοοικονομικού θεσμού που τόσα πολλά προσέφερε και προσφέρει σε όλες 
τις τάξεις του λαού μας, ιδιαίτερα στον αγροτικό κόσμο, στον εργαζόμενο, στον 

κάθε πολίτη. 

Το συνεργατικό κίνημα στην Κύπρο αγκάλιασε το λαό και ο λαός αγκάλιασε 

το συνεργατικό κίνημα. Γι' αυτό προόδευσε, γι' αυτό θα προχωρήσει ακόμα πιο 

μπροστά. Ποιος μπορεί στα αλήθεια να παραγνωρίσει την τεράστια και ουσιαστική 

προσφορά του κινήματος σε όλους τους τομείς της οικονομικής δραστηριότητας του 

τόπου μας; Σε τι να αναφερθώ; Στη διευκόλυνση στέγασης των χαμηλών και 

μεσαίων εισοδηματικών τάξεων, στον πιστωτικό τομέα, στην εμπορία των γεωρ

γικών προ"(όντων, στο βιομηχανικό τομέα, στο γεωργικό τομέα, στον τραπεζικό 

τομέα και τόσους άλλους τομείς οικονομικής δραστηριότητας; Γι' αυτό το Δημο

κρατικό Κόμμα θα δώσει κάθε ενίσχυση στο συνεργατικό κίνημα, κάθε βοήθεια και 

συμπαράσταση, ώστε να συνεχίσει να παίζει σωστά τον κοινωνικοοικονομικό του 

ρόλο προς όφελος ολόκληρου του λαού της Κύπρου. 

ΑγQοηκή αvάπ-ι:νξη. 

Με αυτό το θέμα μου δίνεται η ευκαιρία να καταπιαστώ με διάφορα προβλή

ματα της επαρχίας μου. Επί κυβερνήσεως Σπύρου Κυπριανού προγραμματίστηκε 

και εκτελέστηκε το Σχέδιο Περιφερειακής Ανάπτυξης Πιτσιλιάς. Ένα σχέδιο που 

έδωσε πνοή, δημιούργησε σωστές προϋποθέσεις ανάπτυξης και εξύψωσης του 

βιοτικού επιπέδου των αγροτών μας στις πολύ φτωχές περιοχές της επαρχίας μου. 

Αυτή η εμπειρία, αυτός ο πετυχημένος τρόπος αγροτικής ανάπτυξης έκτοτε δεν έχει 

χρησιμοποιηθεί. 

Θεωρητικά υπάρχουν δύο σχέδια που αφορούν την επαρχία Λεμεσού: το 

σχέδιο αγροτικής ανάπτυξης Μαραθάσας και το σχέδιο ενιαίας ανάπτυξης των 

κρασοχωριών. Θεωρητικά μόνο, γιατί απλώς γίνεται κάθε χρόνο μια κατανομή 
κονδυλίων, χωρίς να προχωρήσουν στον καταρτισμό περιφερειακού προγράμματος 

όχι μόνο η σημερινή κυβέρνηση, αλλά και η προηγούμενη, του κ. Βασιλείου. 

Επιθυμώ να τονίσω την ανησυχία μας για το ότι, αν δεν προγραμματιστούν 

περιφερειακά προγράμματα ανάπτυξης της περιοχής Μαραθάσας και των κρασοχω

ριών τώρα, αύριο θα είναι πολύ αργά. Ιδιαίτερα η περιοχή Μαραθάσας κάθε μέρα 
που περνά μαραίνεται, κάθε μέρα που περνά εγκαταλείπεται. Είναι πραγματικά 

κρίμα να αφεθούν αυτές οι όμορφες αγροτικές περιοχές να καταστραφούν. Γι' αυτό 

καλούμε την κυβέρνηση, που, είμαι βέβαιος, επιδεικνύει σοβαρό ενδιαφέρον για τη 

λύση των προβλημάτων της υπαίθρου, να προχωρήσει χωρίς καθυστέρηση στον 

προγραμματισμό, σχεδιασμό και εκτέλεση ολοκληρωμένου σχεδίου περιφερειακής 

ανάπτυξης της περιοχής Μαραθάσας και των κρασοχωριών. 
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Με αυτή την ευκαιρία δεν μπορώ να μην αναφερθώ στην καθυστέρηση που 

παρετηρήθη στην υλοποίηση του υδατικού έργου του Ξυλούρικου, που περιλαμβάνει 

έντεκα φτωχά χωριά. Ύστερα από πολλές αναβολές και αλλαγές των στόχων των 

σχεδίων, με ικανοποίηση παρατηρώ ότι στον προ'\Jπολογισμό του 1996 υπάρχει 
κονδύλι ίlΟΟ.ΟΟΟ για περαιτέρω μελέτες και σχέδια και έναρξη εργασιών, όπως 

αναφέρει το επεξηγηματικό σημείωμα, για κατασκευή εξωποτάμιων αρδευτικών 

έργων. Την ίδια ικανοποίηση αισθάνομαι για την παραχώρηση, έστω και αργά, 

κονδυλίου ίlΟΟ.ΟΟΟ για σχέδια και έναρξη εργασιών για υδατοδεξαμενές στο 

σύμπλεγμα χωριών της περιοχής Λάνιας. Εκείνο που επιθυμώ να τονίσω είναι η 

ανάγκη για υλοποίηση αυτών των σχεδίων με απόλυτη προτεραιότητα. 

Ως Βουλευτής Λεμεσού είμαι υπόχρεος να επισημάνω πως έργα οδικής 

ανάπτυξης της υπαίθρου καΟυστερούν αδικαιολόγητα, παρόλο που υπάρχουν διαΟέ

σιμα κονδύλια. τέτοια είναι ο δρόμος Ερήμης- Ομόδους, Μανδριών - Πλατρών και 

ο δρόμος Κυπερούντας - Αγρού. Επίσης, θέλω να αναφέρω ότι επιτέλους μπήκε 

μπροστά και η υλοποίηση του σχεδίου, αφού φυσικά ετοιμαστούν, όπως αναφέρεται 

στο επεξηγηματικό σημείωμα, περιβαλλοντικές μελέτες, επιδιόρθωσης του νευραλ

γικού δρόμου Π λατρών- Προδρόμου. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήταν άδικο να μην αναγνωρίσουμε την προσπάθεια 

της κυβέρνησης για ανάπτυξη της υπαίθρου. Όμως, μένουν πολλά ακόμα να γίνουν. 

Ο αμπελουργός, ο κτηνοτρόφος, ο φθαρτοπαραγωγός, ο εσπεριδοκαλλιεργητής 

χρΕLάζονται ενίσχυση, χρειάζονται την κρατική αρωγή, χρειάζονται την υποστήριξη 

και τη στήριξη της κυβέρνησης. Εμείς θα υποστηρίξουμε κάθε προσπάθεια που 

αποσκοπεί στην οργανωμένη, προγραμματισμένη ανάπτυξη της υπαίθρου. Για εθνι

κούς, για κοινωνικούς και οικονομικούς λόγους, η ύπαιθρος πρέπει να ενισχυθεί 

και να ανακοπεί η αστυφιλία αποτελεσματικά. 

Δεν μπορώ αυτή την ώρα να μην εκφράσω την πικρία μου για την καθυστέρηση 

κατασκευής διάφορων σημαντικών έργων στην πόλη μου, στη Λεμεσό, όπως είναι ο 

παραλιακός δρόμος, η μαρίνα, οι βιομηχανικές περιοχές και τόσα άλλα. 

Επίσης, δεν μπορώ παρά να εκφράσω την απογοήτευσή μου για την καθυστέ

ρηση υλοποίησης του σχεδίου για το Αθλητικό Κέντρο της Λεμεσού και γενικά για 

άλλα αθλητικά κέντρα της πόλης και της επαρχίας. Έχω την πεποίθηση πως ο ΚΟΑ 

θα πρέπει να προχωρήσει το ταχύτερο δυνατό, γιατί αδικούν πραγματικά την πόλη 

και την επαρχία. Αναμένουμε επίσης τη δημιουργία αθλητικών εγκαταστάσεων στην 

ύπαιθρο. 

Για το θέμα που συζητήθηκε στη Βουλή 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του 

εγκλήματος τον τελευταίο καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των 

πολιτών και οι ευθύνες της πολιτείας" έχουν εκφραστεί οι απόψεις του Δημοκρα
τικού Κόμματος από τους συναδέλφους Βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος, 

τον κ. Μάρκο Κυπριανού και τον κ. Μιχαλάκη Κυπριανού, που μίλησαν στη Βουλή, 

και από δημόσια δήλωση του προέδρου του κόμματός μας, του κ. Σπύρου 

Κυπριανού γι' αυτό το θέμα και δεν επιδέχονται καμιά αμφισβήτηση. Όμως, 

προσωπικά αισθάνομαι την ανάγκη -και αυτό πηγάζει από τη μεγάλη μου έγνοια και 

ανησυχία για την έξαρση του εγκλήματος που σημειώνεται- να εκφράσω μερικές 

σκέψεις μου ή και παρατηρήσεις μου ως μια ειλικρινής φωνή, χωρίς καμιά υστερο

βουλία, χωρίς καμιά κομματική, αν θέλετε, εκμετάλλευση. 

·. 

: 
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Πρώτο, σίγουρα η διαρροή πληροφοριών, οι ψίθυροι και οι υποψίες ιδιαίτερα 

εναντίον της αστυνομίας, προτού αυτά αποδειχθούν βάσιμα και αληθή, αποτελούν 

σοβαρό λάθος. Δεύτερο, η κυβέρνηση κατάφερε, πιστεύω άθελά της, να τραυματίσει 

το ήδη κλονισμένο κύρος της αστυνομίας, να κλονίσει πιο πολύ την εμπ~στοσύνη 

του κοινού προς την αστυνομία. Τρίτο, η θεμελιώδης αρχή δικαίου, ότι κάθε 

πολίτης θεωρείται αθώος μέχρι της αποδείξεως της ενοχής του σε δικαστήριο πρέπει 

να γίνεται πάντα και χωρίς εξαίρεση σεβαστή, έτσι που να μη δημιουργείται το 

παραμικρό περιθώριο θυματοποίησης οποιουδήποτε. Υπενθυμίζεται ότι αυτή η 

θεμελιώδης αρχή δικαίου είναι κατοχυρωμένη από το σύνταγμα της Κυπριακής 

Δημοκρατίας. Γι' αυτό εκεί όπου η νομοθεσία μας τυχόν ερμηνεύεται ως εξαίρεση 

αυτής της αρχής, η εξαίρεση μόνο σε ελάχιστες περιπτώσεις και με πολλή φειδώ 

πρέπει να εξετάζεται, μέχρις ότου η νομοθεσία ευθυγραμμιστεί με τη θεμελιώδη 

αρχή του τεκμηρίου της αθωότητας. τέταρτο, δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η ζημιά 

που προκαλείται από την κατάσταση που δημιουργήθηκε θα έχει σοβαρές συνέπειες 

στον τόπο μας. Η καταπολέμηση του εγκλήματος επιτυγχάνεται με αστυνομία 

δυνατή, αστυνομία με κύρος, αστυνομία με ψηλό φρόνημα και ηθικό και σίγουρα με 

τη συνεργασία του κοινού. Γι' αυτό έκκλησή μου και θερμή παράκληση από έναν 

άνθρωπο με πολύχρονη παρουσία στη Βουλή των Αντιπροσώπων είναι να υπάρξει 

μια ειλικρινής προσπάθεια, πάνω από κομματικές σκοπιμότητες και με τη συνερ

γασία όλων των κομμάτων, των οργανωμένων συνόλων, της κυβέρνησης και του 

λαού, να εξυψώσουμε το ηθικό της αστυνομίας, να επανακτήσει ο λαός μας την εμπι

στοσύνη του προς την αστυνομία. Πρέπει όλοι μας να θέσουμε τους εαυτούς μας 

προ των ευθυνών μας, ιδιαίτερα η κυβέρνηση, που επιβάλλεται να πάρει μέτρα προς 

ενδυνάμωση του ηθικού της αστυνομίας και της αποτελεσματικότητάς της. Η αστυ

νομία, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να τύχει ιδ~αί τερης προσοχής από όλους μας, 

διαφορετικά ο λαός μας Οα πληρώσει βαρύ τίμημα και μάλιστα τώρα που χρειαζό

μαστε όσο ποτέ άλλοτε την ενότητα όλων των δυνάμεων του τόπου. 

Τελειώνοντας, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ χρέος 

μου να συγχαρώ όλο το προσωπικό της Βουλής και ιδιαίτερα την Υπηρεσία των 

Κοινοβουλευτικών Επιτροπών που με επικεφαλής το Διευθυντή της με πολλή 

προθυμία βοηθούν εμάς τους Βουλευτές να διεκπεραιώσουμε την εργασία μας και 

πολλές φορές ο καθένας μας με τις δικές του ιδιοτροπίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ισίδωρος Μακρίδης. 

I. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

Μέσα σε κλίμα προεκλογικής έντασης, με πρώτο στόχο τις βουλευτικές 

εκλογές και δεύτερο τις προεδρικές, διεξάγεται και σήμερα η συζήτηση των προUπο

λογισμών του 1996. Μέσα σ' αυτό το κλtμα ακούστηκαν και θα ακουστούν απόψεις, 
θέσεις και επιθέσεις που για μερικούς θεωρούνται καθ' όλα σωστές και άψογες για 

την προβολή των κομμάτων ή των ατόμων μας. Στην πραγματικότητα όμως μειωνό

μαστε και ως άτομα και ως θεσμός και λυπούμαι να το αναφέρω. Ουαί και αλίμονο 

αν χρειάζεται κανένας σ' αυτό το Σώμα ή ως άτομο ή ως κόμμα να κάνει χρήση αντι-

ι ι 
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προδοτικού εμβολιασμού, ανεβαί. νοντας στο βήμα, χρησιμοποιώντας τη φράση 

"ανεβαίνω στο βήμα ως προδότης". Δε χρειάζονται τα κόμματα αyώνα διελκυν
στίνδας πατριωτισμού, αλλά αγώνα συνοχής και διαλόγου για τα κοινά ζωτικά 

προβλήματα που αντιμετωπίζει για χρόνια ο τόπος μας. 

Δεν υπάρχουν κόμματα μύθοι, κύριοι συνάδελφοι, γιατί για άλλους ο ΔΗΣΥ 

ήταν Ορύλος και έγινε εξουσία και άλλα κόμματα εξίσου θρύλοι για τους οπαδούς 

τους, που στήριξαν εξουσίες στο παρελθόν, ηγούνται σήμερα της αντιπολίτευσης. 

Μπορεί κι εγώ να μην πιστεύω σε κάποια κοσμοθεωρία, αλλά δεν μπορώ να μην 

τρέφω εκτίμηση και σεβασμό προς τα έθνη και τα εκατομμύρια των λαών που την 

aσπάστηκαν. Αν τα δύο μεγαλύτερα κόμματα, που εκπροσωπούν πέραν του 60% 
του λαού μας, θεωρούνται μεταξύ τους μύθοι, προδότες ή δεν ξέρω τι και με τις 

ηγεσίες τους λασπωμένες και εκμηδενισμένες στα μάτια των οπαδών του άλλου 

κόμματος, τότε ξανά ουαί και αλίμονο. Βρισκόμαστε όλοι εδώ, ως κόμματα και ως 

Βουλευτές, πιστεύοντας ότι όλοι από τον προμαχώνα μας σκοπεύουμε με τα δικά 

μας μέσα στον κοινό στόχο, που δεν είναι τίποτε άλλο από το συμφέρον του λαού 

μας. Τις επιτυχίες του καθενός μας τις κρίνει κάθε πενταετία ο αλάνθαστος λαός. 

Κι επειδή η αλάνθαστη φύση δεν έδωσε σε ένα κόμμα όλο το μυαλό, τα ανθρωπι

στικά και φιλολα'ίκά αισθήματα και χαρίσματα, η εξουσία στη δημοκρατία μας είναι 

εναλλασσόμενη. 

Μερικοί συνάδελφοι και ιδιαίτερα του μικρότερου αντιπολιτευόμενου 

κόμματος προσπαθούν να αποφύγουν αυτή τη φυσική αλήθεια και να μηδενίσουν τα 

πάντα, προσπαθώντας να παρουσιαστούν υπερπλήρης ευαισθησιών και ανώτερου 

πνεύματος κρίσεως, άμωμοι και αμόλυντοι. Χθες ανεφέρθη και ένα παράδειγμα για 

κάποια παρέμβαση. Δυστυχώς και το ίδιο αυτό κόμμα παρέμβαση έκανε και ανακά

λυψε ότι έκαναν και άλλοι παρεμβάσεις. Αλλά θα πάω πίσω σε κάποιο άλλο παρά

δειγμα του προέδρου της ΕΔΕΚ σε προηγούμενες συζητήσεις των προ\!πολογισμών. 

Όταν κάποτε αναφερόμασταν σε κάποιες λεπτομέρειες των προ\!πολογισμών, ο 
κ. Λυσσαρtδης σοφά, πολύ σοφά, ανέφερε, και τον ευχαριστώ, πως δεν υπάρχει 

λόγος να αναφερόμαστε σε λεπτομέρειες των προ\!πολογισμών, διότι δεν υπάρχει 

κυβέρνηση που να μην έχει κάνει κάτι. Δυστυχώς, από τις ομιλιες που ακούσαμε 

μέχρι της στιγμής, τα πάντα έχουν εκμηδενιστεί. Αυτό δεν είναι ορθό, κύριοι συνά
δελφοι. Στις δημοκρατικά οργανωμένες κοινωνίες η δράση και οι παρεμβάσεις των 

δημόσιων φορέων στην οικονομία δεν είναι ανεξέλεγκτες και aσυντόνιστες, αλλά 

κατευθύνονται και συντονίζονται από την πολιτική εξουσία, η οποία, ελεγχόμενη 

από το λαό, εκφράζει, με τις αποφάσεις τις οποίες λαμβάνει και τις κατευθύνσεις 

τις οποίες χαράσσει και ακολουθεί, τη θέληση και τις επιδιώξεις της χλειοψηφtας. 

Έτσι και οι κρατικοί προ\!πολογισμοί που έχουμε ενώπιόν μας σήμερα για ψήφιση 

ενσωματώνουν σε μια πολιτική πράξη τους στόχους και τις κατευθύνσεις της οικο

νομικής πολιτικής για το 1996 και τα μέσα που θα χρησιμοποιηθούν για την πραγ
ματοποίησή τους. Οι τρεις προ\!πολογισμοί που έχουμε σήμερα μπροστά μας για 

ψήφιση είναι ο καθρέφτης της δημοσιονομικής πολιτικής, αλλά ταυτόχρονα αποκα

λύπτουν ανάγλυφα την πορεία της κυπριακής οικονομίας που και για τα δύο πρέπει 

·να αισθανόμαστε όλοι περήφανοι, και συμπολίτευση και αντιπολίτευση, διότι από 

κοινού σε πολλές περιπτώσεις καθοδηγήσαμε ακόμα και τις κυβερνητικές αποφάσεις. 
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Η οικονομία μας στο σύνολό της κατά το 1995 κινήθηκε μέσα σε συνθήκες 
εντυπωσιακής σταθερότητας και προόδου. Δυσκολεύεται κάποιος να εντοπίσει 

έστω και έναν οικονομικό δείκτη που κινήθηκε ουσιαστικά αρνητικά. Κύριοι συνά

δελφοι, ο οικονομικός αγώνας του 1995 έληξε με τους κανόνες του. Ο αγώνας έχει 
κερδηθεί. Ανεξαρτήτως δικαιολογιών, ανεξαρτήτως καιρικών συνθηκών, ανεξαρ

τήτως οικονομικής σταθερότητας στην Ευρώπη και ανεξαρτήτως άλλων, δεν ξέρω 

ποιων, λόγων, ο αγώνας έχει κερδηθεί αναμφιβολα. Αν για ένα θέμα η σημερινή 

κυβέρνηση θα πρέπει να κατηγορηθεί, είναι ότι κάνει πολλά και λέγει λίγα. Και 

αυτό το λέμε και εμείς. Έχει να παρουσιάσει έργο ζηλευτό. Η ευφάνταστη και 

σταθερή οικονομική πολιτική που ακολουθεί η κυβέρνηση Κληρίδη από την πρώτη 

μέρα της εκλογής της στην εξουσία φέρνει κάθε μέρα και καλύτερα αποτελέσματα. 

Και για όλα αυτά δεν έχει μόνο την έσωθεν καλή μαρτυρία, με τα έργα και τις 

παροχές που απλόχερα προσφέρει στο λαό, αλλά και την έξωθεν καλή μαρτυρία. 

Διότι και στο παρελθόν εδίδοντο αριθμοι Και σήμερα δίδονται αριθμοί. Και δίδο

νται με τον επιστημονικό και όχι με το λα'ίκό τρόπο. Και υπάρχει ελευθερία να 

ερευνηθούν από τον οποιοδήποτε οποτεδήποτε. Τι άλλο θα περίμενε κανείς να 

ακούσει, όταν πρόσφατα μόλις το κλιμάκιο του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου 

που επισκέφθηκε την Κύπρο για ανασκόπηση της πορείας της οικονομίας τη χαρα

κτήρισε εντυπωσιακή; Όταν κοινοτικοί παράγοντες συνέχεια λένε ότι η Κύπρος 

από απόψεως μακροοικονομικών μεγεθών είναι ήδη πανέτοιμη για ένταξη στην 

Ευρωπα'ίκή Ένωση. Ελέχθησαν και από τον Υπουργό, τα επαναλαμβάνω και εγώ . 
Σήμερα έχουν τεθεί οι ορθές βάσεις για σταθερότητα της οικονομίας, συνεχή 

ανάπτυξη και κοινωνική προστασία. Και αυτό γιατί η κυβέρνηση του Προέδρου 

Κληρίδη δουλεύει με πρόγραμμα που περιέχει συγκεκριμένους στόχους και χρονο

διαγράμματα. Επαναλαμβάνω, χρονοδιαγράμματα. 

Σήμερα μιλούν τα αποτελέσματα, μιλούν τα έργα της πολιτικής αυτής, τα 

βλέπει όλος ο λαός και από δεξιά και από αριστερά. Μάλιστα, κύριοι συνάδελφοι, η 

τριετία 1993-1995 μπορεί να χαρακτηριστεί ως η χρυσή περίοδος των κοινωνικών 
παροχών. Αυτό ας το κρίνει ο λαός και όχι επικρίσεις. 

Δε θα αναφερθώ ούτε στα προπολεμικά χρέη ούτε στο Φορέα Ισότιμης Κατα

νομής Βαρών ούτε στη λα'ίκή σύνταξη -έχουν γι' αυτά λεχθεί αρκετά- αλλά σε 

κάποια άλλα μικρά σημεία που δημιουργούν τη νέα εικόνα, όπως τα νέα κριτήρια 

διάθεσης κρατικών οικοπέδων σε φτωχές οικογένειες στα χωριά, ώστε να περιλη

φθούν και οι επαναπατριζόμενοι Κύπριοι, καθώς και οι κάτοικοι των χωριών που 

εγκαταστάθηκαν στις πόλεις και επιθυμούν να επανεγκατασταθούν στις κοινότητες 

καταγωγής τους. Επίσης, στα πλαίσια της σύγχρονης αντίληψης της κυβέρνησης για 

ενίσχυση της οικονομικής βάσης της τοπικής αυτοδιοίκησης και για ενίσχυση του 

ρόλου της, η κυβέρνηση αποφάσισε τον Απρίλιο του 1995 την επιχορήγηση των 
δήμων με 3,5 τοις χιλίοις των κρατικών εσόδων, επιστροφή σ' αυτούς μέρους του 
ΦΠΑ και μερική επιχορήγηση της ανέγερσης δημοτικών μεγάρων. Και τούτα προς 

απάντηση συναδέλφων για το σχόλιό τους για εγκατάλειψη των δήμων. 

Αλλά μήπως η κυβερνητική πολιτική στους παραγωγικούς τομείς της οικονο

μίας, γεωργία, βιομηχανία και τουρισμό, υστέρησε; Καταργήθηκαν οι δασμοί για 

πρώτες ύλες οι οποίες προέρχονται από την Ευρωπα'ίκή Ένωση και χρησιμοποιού

νται από τους κλάδους ένδυσης, υπόδησης και βαλι τσοποιίας, ενώ εφαρμόστηκε το 
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κοινό εξωτερικό δασμολόγιο της Ευρωπα·ίκής Ένωσης για εισαγωγές των υλών 

αυτών από άλλες χώρες. Προωθήθηκε η καθιέρωση κινήτρου δεκαετούς φορολο

γικής απαλλαγής, με στόχο την ανάπτυξη της βιομηχανίας σε νέους και υποσχόμε

νους τομείς. Κατατέθηκε νομοσχέδιο στη Βουλή για αναθεώρηση της φορολογίας 

των μερισμάτων εταιρειών, έτσι ώστε η συνδυασμένη φορολογία για μερίσματα, 

εταιρικός φόρος και φόρος εισοδήματος να μην υπερβαίνει το 40%. Με το ίδιο 

νομοσχέδιο μειούται ο απαιτούμενος αριθμός των επιχειρήσεων που συμμετέχουν 

σε κοινοπραξία από πέντε σε τρεις, προκειμένου να δικαιούνται της φορολογικής 

έκπτωσης του 40% για δαπάνες επενδύσεων. Επίσης, οι ζημιές των επιχειρήσεων θα 
μεταφέρονται και θα συμψηφίζονται στα επόμενα πέντε χρόνια. Ακόμη αποφασί

στηκε η παραχώρηση χορηγίας ύψους f694.000 για ίδρυση Κέντρου Πληροφοριών 

και Τεχνικής Βοήθειας για τον κλάδο της ένδυσης. Για τη στήριξη της βιομηχανίας 

δεν ακούσαμε καμιά επιπρόσθετη εισήγηση από την αντιπολιτευση κατά τη διάρκεια 

του έτους. Αναστάληκε η καταβολή του τέλους του 3% προς τον ΚΟΤ. Για τούτο 

ακούσαμε επικρίσεις. Φαίνεται ξεχνούμε πότε υποστηρίζουμε και πότε όχι τους 

μικρομεσαίους που ασχολούνται με την τουριστική βιομηχανία. Το 1993 ψηφίστηκε 
ο νόμος για την ίδρυση του χρηματιστηρίου και τον Ιούλιο του ι 995 ψηφίστηκαν οι 

αναγκαίοι λεπτομερείς χρηματιστηριακοί κανονισμοt. Δόθηκαν συνολικά f4.700.000 
κατά την περίοδο ι 993- ι 995 υπό μορφή βοήθειας για στήριξη των εσπεριδοκαλλιερ
γητών. Η βοήθεια μεταφράστηκε σε εξαγορά και στάχτη στα μάτια των καλλιερ

γητών. Τι προτείνει η αντιπολιτευση; Μήπως κι άλλα δάνεια προς τους καλλιερ

γητές; Ενισχύθηκαν οι αμπελουργοί με πρόσθετη βοήθεια f2.1 00.000 στη διετία 
1993-1994. Δόθηκε βοήθεια f4.600.000 στους πατατοπαραγωγούς για αντιμετώπιση 
των προβλημάτων που παρουσιάστηκαν στις εξαγωγές πατατών. Με τον ίδιο τρόπο 

στηρίχθηκαν οικονομικά με σημαντικά ποσά κι άλλες παραγωγικές τάξεις, με στόχο 

να αντέξουν οι αγρότες μέχρι την ένταξή μας στην Ευρωπα"ίκή Ένωση. 

Αλλά και στους τομείς της παιδείας, του αθλητισμού, του πολιτισμού και της 

υγείας οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους και δεν είναι, κύριοι συνάδελφοι, θέμα 

εντυπώσεων που προσπαθήσατε απεγνωσμένα να δημιουργήσετε, συνάδελφοι της 

αντιπολίτευσης εννοώ. Στον τομέα της παιδείας το ι992 επί διακυβέρνησης Βασι

λείου έγινε δαπάνη f108.800.000, ενώ το ι 995 η δαπάνη ήταν fl62.500.000, σημειώ
νοντας αύξηση 49,4%. Για τον πολιτισμό, που τόσο πολύ φαίνεται να κόπτονται οι 

συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, οι δαπάνες από το 1992, φτάνοντας τα ±:10.400.000 το 1995 
από τα fS.OOO.OOO, υπερδιπλασιάστηκαν. Στον τομέα του αθλητισμού οι δαπάνες το 
1995 έφτασαν τα f8.700.000 από τα f5.900.000 το ι992, σημείωσαν δηλαδή αύξηση 
47,5%. Αλλά μήπως ο τομέας της υγείας υστέρησε αυτή την τριετία; Οι αριθμοί και 
εδώ μιλούν εύγλωττα. Οι δαπάνες το 1992 ήταν f61.500.000 και αυξήθηκαν στα 

±:81.400.000 το 1995, σημειώνοντας αύξηση 32,4%. 

Αλλά μίλησε ο συνάδελφος του ΑΚΕΛ και για μείωση των αναπτυξιακών 

δαπανών στον τομέα της γεωργίας . Διερωτάται κανείς πλέον πόση αντικειμενικό

τητα παρέμεινε στους Βουλευτές του ΑΚΕΛ. Μα τι θέλετε επιτέλους, κύριοι συνά

δελφοι; Να κάνουμε αγωγό διπλής κατεύθυνσης από την Πάφο προς την Αμμό

χωστο; Τα έργα τα μεγάλα έχουν τελειώσει, άρα έπρεπε και οι προϋπολογισμοί να 

δείχνουν μικρότερα ποσά. Δεν έχετε αντιληφθεί ότι τα μεγάλα υδατικά έργα έχουν 

.. 
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ολοκληρωθεί; Ο τομέας της γεωργίας, πολύ ορθώς κατά τη γνώμη μας. έλαβε τη 
μερίδα του λέοντος από τις δαπάνες του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως την τελευ
ταία δεκαετία. Αλλά μήπως είναι τυχαίο το γεγονός ότι ο κ. συνάδελφος δεν 

αναφέρθηκε στο σύνολο των δαπανών αναπτύξεως; Μήπως γιατί οι αριθμοί δε 
βόλευαν; Την περίοδο 1992-1995 ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως αυξήθηκε σε 
ονομαστικούς όρους κατά 55,6% και σε πραγματικούς κατά 36,5%. Αυξήσεις που 
μόνο εντυπωσιακές και aξιοζήλευτες μπορεί να χαρακτηριστούν. 

Επίσης, επί της διακυβέρνησης Κληρίδη είναι πράγματι εξαιρετικά δύσκολο να 
αντιπολι τεύεται κανείς την κοινωνικοοικονομική πολιτική της κυβέρνησης. Οι 

αριθμοί είναι αδιάψευστοι και τιμωρούν αυτούς που βάναυσα τους κακοποιούν. 

Είναι πράγματι εντυπωσιακό, επαναλαμβάνω, όλοι οι βασικοί οικονομικοί δείκτες 
να βρίσκονται στα σημερινά επίπεδα, που όλους θα έπρεπε να μας κάνουν περήφα
νους, γιατί αυτά τα αποτελέσματα είναι επιτεύγματα όλου του λαού. Ξεχνούμε ότι 
βελτιώθηκε σημαντικά το σύστημα της αγροτικής δανειοδότησης και της γεωργικής 
ασφάλισης. Τα κυβερνητικά δάνεια καλύπτουν σήμερα μέχρι 80% του επενδυτικού 
κόστους των έργων, με περίοδο αποπληρωμής δεκαπέντε χρόνια και επιτόκιο 5%. 
Αυξήθηκε η κυβερνητική χορηγία προς τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓ Α) 

από το 50% στο 75% των εισπραττόμενων ασφαλίστρων. 

Σημαντικό και έντονο ήταν το πρόγραμμα δημόσιων επενδύσεων της τριετίας 
που πέρασε, με σταθερή αύξηση των πραγματοποιηθεισών δαπανών από τα 

!105.000.000 το 1992 στα !149.000.000 το 1995, με παράλληλη -και αυτό είναι το 
σημαντικό- βελτίωση των δημοσιονομικών μεγεθών λόγω της πειθαρχημένης πολι
τικής που ακολουθούμε. Το πρόγραμμα επενδύσεων αποβλέπει στον περαιτέρω 
εκσυγχρονισμό της οικονομίας μας με το σχεδιασμό και την έναρξη σημαντικών 
έργων ανάπτυξης, όπως ο αυτοκινητόδρομος από τη Λάρνακα προς τις ελεύθερες 
περιοχές, ο κυκλοφοριακός κόμβος στην είσοδο της Λευκωσίας (!:2.000.000), η κατα
σκευή και ο σχεδιασμός νέων φραγμάτων, όπως της Αρμίνου και του Καρκώτη -δεν 

αναφέρω τη Βυζακιά η οποία έχει συμπληρωθεί- τα αρδευτικά έργα της κοιλάδας 
Διαριζου και η υδατοπρομήθεια Πάφου, η κατασκευή διυλιστηρίου νερού στη 

Λεμεσό και στην Τερσεφάνου, η εγκατάσταση αγωγού στο διυλιστήριο Τερσεφάνου 

για τη Λευκωσία, σειρά έργων υποδομής για την παιδεία, το Ρυθμιστικό Σχέδιο 
Ανάπτυξης της περιοχής Αμιάντου και η επαναφορά του φυσικού περιβάλλοντος σε 
περιοχές παλαιών ή παράνομων λατομείων, η προώθηση της κατασκευής νέου αερο

δρομίου στη Λάρνακα και η επέκταση κτιρίων στα αεροδρόμια Λάρνακας και 
Πάφου, το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, εργασίες στο Γενικό Νοσοκομείο 

Λεμεσού, νέος ιατρικός εξοπλισμός, τα νέα κυβερνητικά κτίρια και το νέο κτίριο της 

Βουλής. Ποια από τα πιο πάνω έργα έχουν στόχο τη μικροπολιτική, κύριοι συνά

δελφοι, όχι του ΑΚΕΛ αυτή τη φορά; Ας τα ονομάσουν. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

ΤουΔΗΚΟ. 

I. ΜΑΚΡlΔΗΣ: 

Όχι. Του μικρότερου. Είναι φανερό λοιπόν ότι το κράτος σήμερα νοιάζεται 
για όλα τα στρώματα του λαού και έχει πολιτική πρόταση που υλοποιείται σταθερά 
για όλα τα θέματα που το απασχολούν και το ενδιαφέρουν. Φνσικά, δεν μπορώ να 
μην αναφερθώ και στα συνθήματα "Κάτω το χέρι από την ΑΤΑ" και "Όχι στις ιδιω-
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τικοποιήσεις". Φαίνεται από το πες πες των συναδέλφων της αντιπολίτευσης θα το 
πιστέψουμε και εμείς. Ουδέποτε δηλώσαμε και ουδεμία πρόθεση είχαμε και τις 

απαντήσεις τις έχετε πάρει και από τον ίδιο τον Υπουργό. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Την τριετία που πέρασε τα περισσότερα βραχυπρόθεσμα προβλήματα αντιμε
τωπίστηκαν μέχρι σήμερα επιτυχώς και οι στόχοι της κυβερνητικής πολιτικής υπερ
κεράστηκαν. Τα δημόσια οικονομικά παρουσιάζουν σήμερα σημαντική βελτίωση, η 

οικονομία επανέκτησε ψηλούς ρυθμούς οικονομικής ανάπτυξης, η εξωτερική θέση 
της Κύπρου διατηρείται ισχυρή, ο πληθωρισμός αποκλιμακούται για να ικανο

ποιήσει τα κριτήρια του Μάαστριχτ και οι συνθήκες πλήρους απασχόλησης επικρα

τούν στην αγορά εργασίας. Υπάρχουν όμως και χρόνια προβλήματα που εκ της 

φύσεώς τους χρειάζονται χρόνο για να επιλυθούν. Η σταδιακή απώλεια της αντα

γωνιστικότητας της οικονομίας μας, οι διαρθρωτικές αδυναμίες στη βιομηχανία, τη 
γεωργία, τον τουρισμό και τις εξαγωγές μας, που δεν είναι φαινόμενο της τριετίας 
δυστυχώς, αλλά κληρονομιές για τις οποίες επικρινόμαστε, είναι ορισμένα από τα 

προβλήματα εκείνα που απαιτούν συνεχή, συστηματική και υπεύθυνη αντιμετώπιση 
και για τα οποία ήδη τροχιοδρομήθηκαν λύσεις ευρύτερου χρονικού ορίζοντα. Αν 
έχετε, κύριοι συνάδελφοι, καμιά θαυματουργή μέθοδο επίλυσης των πιο πάνω διαρ
θρωτικών αδυναμιών, ας την ακούσουμε και θα σας πιστώσουμε ανάλογα. 

Ως αποτέλεσμα των συνδυασμένων μέτρων που λήφθηκαν, οι βραχυπρόθεσμοι 
στόχοι της οικονομίας και ειδικότερα της δημοσιονομικής πολιτικής προσεγγί

στηκαν στο μέγιστο δυνατό βαθμό. Δε θα αναφερθώ στο δημοσιονομικό έλλειμμα· 
θα αναφερθούν άλλοι συνάδελφοι αργότερα. Θα αναφερθώ όμως στην αγορά εργα

σίας, όπου επικρατούν συνθήκες πλήρους απασχόλησης του εργατικού δυναμικού, 

με ανεργία του ύψους του 2,6% -παρόλο που λέχθηκε, το επαναλαμβάνω, διότι 
πρέπει να τα επαναλαμβάνουμε για να τα θυμόμαστε- του οικονομικά ενεργού 

πληθυσμού, σε αντίθεση με τις χώρες της Ευρωπα·ίκiις Ένωσης όπου το ποσοστό 

ανεργίας έχει πάρει aνησυχητικές διαστάσεις, ξεπερνώντας το 10% σε πολλές από 
αυτές. Σ' αυτό το τελευταίο επίτευγμα της κυπριακής οικονομίας γίνεται ιδιαίτερη 
μνεία και αναφορά, τονίζοντας ότι θα πρέπει να το διαφυλάξουμε, επιδεικνύοντας 

όλοι σύνεση και υπεύθυνη συμπεριφορά. 

Με όλα αυτά που λέχθηκαν δε χωρά καμιά αμφιβολία ότι η οικονομία 

βρίσκεται σημερα πιο πολύ παρά ποτέ στην ορθή πορεία. Σ' αυτά τα τρία πρώτα 

χρόνια έχει γίνει συστηματική και σκληρή, μολονότι αθόρυβη, εργασία, παρόλο που 

ο πρώτος χρόνος της διακυβέρνησης Κληρίδη υποχρεωτικά ακολούθησε τους προtl
πολογισμούς της προηγούμενης κυβέρνησης, άρα δύο ουσιαστικά χρόνια. Μια 

ισχυρή οικονομία αποτελούσε πάντοτε το απαραίτητο υπόβαθρο του εθνικού αγώνα 

που διεξάγουμε και την αναγκαία προϋπόθεση για ένταξή μας στην Ευρωπα'ίκή 

Ένωση. Σήμερα υπάρχουν τα εχέγγυα για επιτυχή εξέλιξη του αγώνα μας. Γι' αυτό 

και εμείς λέμε ναι στους προUπολογισμούς του 1996 και δίνουμε τη θετική μας ψήφο 
και κάθε συμπαράσταση προς την κυβέρνηση Κληρίδη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όταν ο αγαπητός συνάδελφος έλεγε, πες πες, παρ' ολίγο να το πιστέψουμε και 

εμείς, μου θύμισε μια ιστορία προ πεντηκονταετίας σε μια απογευματινή εφημερίδα, 

. . 
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στο γραφείο εκεί. Τη μια μέρα ένας από τους συναδέλφους έλεγε "να πω ένα ψέμα 

βρε παιδιά;" "Να το πεις." Το επαναλάμβανε τη δεύτερη ημέρα, το επαναλάμβανε 
την τρίτη. Την τέταρτη ήταν εtδηση στην εφημερίδα! 

Ο κ. Παύλος Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να είμαι πολύ σύντομος 

λόγω και του προχωρημένου της ώρας. 

Πρώτα τρεις γενικές παρατηρήσεις για το θέμα της οικονομίας. Πρώτη παρα

τήρηση: Η οικονομία της ημικατεχόμενης πατρίδας μας είναι αρκετά ισχυρή και δεν 

έχουμε πτωχεύσει, όπως μας έλεγε η συγκυβέρνηση στην προεκλογική περίοδο των 

προεδρικών εκλογών. Και δε βρίσκεται η οικονομία μας σε τραγική κατάσταση και 

στα πρόθυρα της πτώχευσης όχι ένεκα των μέτρων που λήφθηκαν τα τρία τελευταία 

χρόνια από τη συγκυβέρνηση. Ουσιαστικά κανένα ριζικό μέτρο ανοικοδόμησης της 

οικονομίας δεν έχει ληφθεί. Τα έξοδα και το κρατικό μισθολόγιο αυξάνονται 

συνεχώς, οι έκτακτοι υπάλληλοι διπλασιάστηκαν, δεν έχουν ξεκινήσει νέα μεγάλα 

έργα ανάπτυξης και οι επιπρόσθετες φορολογίες έφεραν ένα εισόδημα στην κυβέρ

νηση πέραν των ί Ι 00.000.000. Και δεν έχει πτωχεύσει η οικονομία μας, γιατί έχει 

γερά θεμέλια. Και τούτο πρέπει να αποδοθεί κατά κύριο λόγο σε όλες τις απελ

θούσες κυβερνήσεις, αλλά προπαντός σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό. 

Η δεύτερη παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε: Το καλάθι της νοικοκυράς έχει "φκαι

ρώσει", μας έλεγαν οι συγκυβερνώντες. Τώρα όχι μόνο έχει "φκαιρώσει", αλλά έχει 

πάρει και τον πάτο και φτάσαμε στο σημείο για πρώτη φορά στην ιστορία της 

κυπριακής οικονομίας να τρώει ο φτωχόκοσμος τις πατάτες ί 1,50 σεντ το κιλό. Και 
τούτο ένεκα ακριβώς των κακών προϋπολογισμών του Συμβουλιου Πατατών που 

διορίστηκε από τη συγκυβέρνηση. 

Τρίτη παρατήρηση για την οικονομία: Εκτός από τη σύνταξη της νοικοκυράς, 

που στοίχισε στην κυβέρνηση και θα στοιχίσει περίπου δαπάνη ί8.000.000 το χρόνο, 

τη διαγραφή των προσφυγικών χρεών, για την οποία δεν πλήρωσε τίποτε η κυβέρ
νηση, και την έναρξη λειτουργίας του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, δεν έχουν 

ληφθεί άλλα βασικά κοινωνικά μέτρα που να ανακουφίζουν ουσιαστικά τις χαμηλές 

εισοδηματικές τάξεις του λαού μας. Αντίθετα, είμαστε μάρτυρες μιας νέας φιλελεύ

θερης, θατσερικής και συντηρητικής πολιτικής, που κύριο στόχο έχει να πλήξει τα 

χαμηλά εισοδηματικά στρώματα, όπως π.χ. η προσπάθεια για αχρήστευση της ΑΤ Α, 

η κατάργηση του δικαιώματος της απεργίας στις ουσιώδεις υπηρεσίες, οι ιδιωτικο

ποιήσεις και η μείωση των επιχορηγήσεων των αγροτών. Το πιο ανησυχητικό είναι 

ότι το μερίδιο των εργαζομένων και των χαμηλών εισοδηματικών τάξεων στο εθνικό 

προ·ίόν συνεχώς μειώνεται και αυτό πρέπει να μας προβληματίσει όλους. 

Κύριε Πρόεδρε, για το Υπουργείο Συγκοινωνιών δυο λόγια. Η πολιτική 

κατεύθυνση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, όπως αυτή εκφράστηκε από 

τον έντιμο Υπουργό Συγκοινωνιών επανειλημμένα, μεταξύ άλλων στόχων βασικό 

άξονα έχει, εν ονόματι της περιβόητης εναρμόνισης, τις ιδιωτικοποιήσεις, τις οποίες 

ονομάζει αναδομήσεις βασικών υπηρεσιών του Υπουργείου του και ημικρατικών 

οργανισμών της αρμοδιότητάς του. Τέτοιες υπηρεσίες είναι τα δημόσια έργα, η 

ηλεκτρομηχανολογική υπηρεσία, το ταχυδρομείο, η ΣΥΤ Α, τα λιμάνια και οι 
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μαρίνες. Για το σκοπό αυτό και με συγκεκριμένες οδηγίες και κατευθύνσεις που 

δόθηκαν, ζητήθηκαν σχετικές μελέτες από την Τράπεζα Αναπτύξεως οι οποίες, 
παρόλον ότι είναι έτοψες από καιρό, δε δημοσιοποιούνται και δε θα ανακοινωθούν 

πριν από τις βουλευτικές εκλογές. 

Επειδή ο έντιμος Υπουργός Οικονομικών κατά τη χθεσινή συνεδρία ζήτησε να 
του δώσουμε αποδείξεις και στοιχεία για τις ιδιωτικοποιήσεις, αναφέρω συγκεκρι
μένες πράξεις που, κατά τη γνώμη τη δική μου, αποτελούν ιδιωτικοποιήσεις. Πρώτο 
θέμα η κατάργηση της υπηρεσίας επιδιορθώσεων τηλεφώνων της ΣΥΤ Α. Και τι 
έγινε με αυτό το θέμα; Σήμερα όλα τα τηλέφωνα επιδιορθώνονται από τον ιδιωτικό 
τομέα. Το κόστος; Από μελέτες που έχουν γίνει, έχει αυξηθεί κατά 40%. Ένα άλλο 
σημείο που αφορά ιδιωτικοποίηση πλήρη: Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε 

πρόσφατα, κατά τη γνώμη μου παράνομα, γιατί. έπρεπε να προηγηθεί τροποποίηση 

της νομοθεσίας και αλλαγή του νομικού πλαισίου λειτουργίας της Αρχής Λιμένων, 

αποφάσισε λοιπόν το παλιό λιμάνι της Λεμεσού να γίνει μαρίνα και ψαρολίμανο 
και να δοθεί στον ιδιωτικό τομέα. τι άλλο από ιδιωτικοποίηση είναι αυτό; Τρίτο, 
εξήγγειλε πρόθεση για ιδιωτικοποίηση της υπηρεσίας του 192 της Αρχής Τηλεπικοι
νωνιών και κατόπιν αντίδρασης όλων των κομμάτων στην Επιτροπή Συγκοινωνιών 

το ανέστειλε. τέταρτο, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε ιδιωτικοποίηση των 

λιμανιών αναψυχής, συμπεριλαμβανομένης και της μαρίνας της Λάρνακας. Και 

πέμπτο, από πληροφορίες πρόσφατες, πολύ πρόσφατες που έχω, αυτή τη στιγμή 

μελετάται η αναδόμηση του ταχυδρομείου. Κατά τη γνώμη μου, η αναδόμηση που 

μελετάται σημαίνει ιδιωτικοποίηση. 

Παρατηρήσεις αναφορικά με τη στάση της κυβέρνησης σε σχέση με το προσω

πικό του Υπουργείου Συγκοινωνιών: 

Πρώτο, η πρόσληψη ημέτερων έκτακτων υπαλλήλων και εργατών για εξυπηρέ
τηση καθαρά κομματικών σκοπών συνεχίζεται. Κάθε έκτακτη πρόσληψη πρέπει να 
εγκρίνεται από ειδική ομάδα, κομματική ομάδα. Τούτο έγινε και συνεχίζει να 

γίνεται, παρά την αντίθεση τόσο της Υπηρεσίας Δημόσιας Διοίκησης και Προσω
πικού όσο και του ίδιου του προηγούμενου γενικού διευθυντή, όπως γράφτηκε και 

στον τύπο. Δεύτερο, υποβάθμιση και συνεχής μείωση του ρόλου του Τμήματος 

Δημόσιων Έργων, με παράλληλη συγκέντρωση των εξουσιών στο Υπουργείο, με τη 

δημιουργία νέων τμημάτων ή και διευθύνσεων ή και διευθυντικών θέσεων. Και 
αυτό σε αντίθεση με σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 

17.9.91. Τρίτο, αναβάθμιση ανώτερων θέσεων του νεο·ίδρυθέντος Κλάδου Ελέγχου 
σε διευθυντικές, με κλιμακα AIS από Α Ι 4, ενώ αυτό το πράγμα δε δικαιολογείται 
από τη σχετική οργανωτική δομή των υπηρεσιών. Ταυτόχρονα, ζητείται η 

δημιουργία μιας δεύτερης θέσης Ανώτερου Λειτουργού Ελέγχου, ενώ υπάρχει άλλη 

κενή στην ίδια υπηρεσία για ένα χρόνο. Το ίδιο γίνεται και με τον Κλάδο Τηλεπι
κοινωνιών, όπου ζητούνται νέες διευθυντικές θέσεις, ενώ μπορούν να χρησιμοποιη
θούν οι υφιστάμενες υπηρεσίες του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 
που υπάρχει ισχυρισμός ότι αδρανούν. 

Για το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, την Αρχή Αδειών και την Αναθεωρητική 

Αρχή, θα αναφερθώ σε περιορισμένα θέματα. Μια παράλειψη του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών, κύριε Πρόεδρε -και αυτό δεν αναφέρεται στην παρούσα κυβέρνηση, 
αναφέρεται σε όλες τις κυβερνήσεις- είναι πως δεν έχουν επανδρωθεί μέχρι σήμερα 
τα κέντρα επιθεωρήσεως οχημάτων και παραμένουν εκεί κτισμένα και αδρανούν. 
Και το αποτέλεσμα είναι να κυκλοφορούν στο δρόμο όλα τα ιδιωτικά οχήματα 
χωρίς καμιά επιθεώρηση και να αποτελούν κίνδυνο συνεχή για ατυχήματα. 
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Εμφανής είναι η πρόθεση της κυβέρνησης για κατάργηση της Αρχής Αδειών 

και της Αναθεωρητικής Αρχής, για την οποία φαίνεται ότι έχει ετοιμαστεί και 

σχετική μελέτη και έχουν ζητηθεί απόψεις απ' όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς. 

Λίγα λόγια για το οδικό δίκτυο. Μια γενική παρατήρηση για το οδικό δίκτυο 
όλης της Κύπρου είναι ότι από την ανάληψη της εξουσίας από τη νέα κυβέρνηοη 
μέχρι σήμερα σχεδόν κανένα νέο έργο δεν έχει ξεκινήσει. Εκείνο που γίνεται είναι η 

συνέχιση των προγραμματισθέντων που ξεκίνησαν από την προηγούμενη κυβέρνηση. 
Το συνολικό ύψος της δαπάνης των Προϋπολογισμών Αναπτύξεως του 1996 για το 
οδικό δίκτυο είναι f52.000.000, εκ των οποίων τα !:22.500.000 για τη συνέχιση του 
δρόμου Λεμεσού - Πάφου, τα Β.ΟΟΟ.ΟΟΟ για την επιδιόρθωση του δρόμου Λευκω
σίας - Λεμεσού και άλλα περίπου Π.ΟΟΟ.ΟΟΟ για διευθέτηση υφιστάμενων απαιτή
σεων από εκτελεσθέντα έργα και για κάποιες άλλες επιδιορθώσεις και άλλα μικρά 

έργα. Αν λάβουμε υπόψη ότι περίπου το 20% με 30% των προί!πολογιζόμενων 
δαπανών για αναπτυξιακά έργα συνήθως δεν εκτελείται, τότε θα συμφωνήσετε μαζί 

μου ότι το ποσό που έχει εγκριθεί από την κυβέρνηση και προτείνεται στους προί!
πολογισμούς για την οδική ανάπτυξη είναι πολύ μικρό. 

Βασικά έργα που καθυστερούν: Πρώτο, ο περιβόητος δρόμος Ορκόντα -
Πύργου, ο οποίος συζητείται για πολλά χρόνια και τον τελευταίο καιρό, κύριε 
Πρόεδρε, συζητήθηκε στην Επιτροπή Συγκοινωνιών. Υπάρχει στον προί!πολογισμό 
πρόνοια για il.300.000. Αυτή η πρόνοια υπάρχει για τρία συνεχή χρόνια και 
δυστυχώς για κάποιους λόγους, είτε γιατί δεν έχουν τελειώσει οι περιβαλλοντικές 
μελέτες, που έπρεπε να τελειώσουν από τον περασμένο Μάιο, είτε διότι η κυβέρ

νηση, το Υπουργείο Συγκοινωνιών, δεν έχει αποφασίσει την οριστική όδευση του 
δρόμου, ο δρόμος δε θα τελειώσει. Και αν συνεχίσουν με το ρυθμό που πάνε, ο 

δρόμος Πύργου - Λευκωσίας θα τελειώσει το 2010. Και διερωτώμαι αν θα υπάρ
χουν τότε κάτοικοι στην περιοχή Τηλλυρίας για να τον χρησιμοποιούν ή αν θα 
χρησιμοποιείται για ρομαντικούς περιπάτους των κατοίκων της Λευκωσίας. 

Το δεύτερο είναι η συνέχιση της ευθυγράμμισης και διαπλάτυνσης του δρόμου 

Λευκωσίας- Τροόδους. Και αυτό το είχαμε δει στην Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

μας πληροφόρησαν ότι μελετάται και δυστυχώς δε θα ξεκινήσει, απ' ό,τι μας είπαν, 

πριν από το 1998. Προσωπική μου άποψη είναι πως δεν υπάρχει πολιτική απόφαση 
της κυβέρνησης να γίνει αυτός ο δρόμος, να συνεχίσει, και τούτο γιατί υπολογίζουν 
σε λύση του Κυπριακού, για να επανέλθει στην προηγούμενή του κατεύθυνση. 

Τρίτο, η βελτίωση των κυκλοφοριακών κόμβων της Λεμεσού. Εδώ υπάρχει 
πρόνοια ilSO.OOO στον Προί!πολογισμό Αναπτύξεως, μας λέχθηκε ότι θα ξεκινήσουν 
σταδιακά το έργο το 1998 και θα τελειώσουν δύο κόμβοι το 2002. Και τι γίνεται με 

τη συμφόρηση που υπάρχει σήμερα στους κόμβους της Λεμεσού; 

τέταρτο, ο παρακαμπτήριος δρόμος της τουριστικής περιοχής Πάφου μέχρι το 

αεροδρόμιο, που τρεις φορές συζητήθηκε στην Επιτροπή Συγκοινωνιών και καμιά 

πρόνοια δεν υπάρχει στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. 

Πέμπτο, ο παρακαμπτήριος δρόμος Αραδί.ππου - Αερολιμένα Λάρνακας. Εδώ 
επιβάλλεται άμεση απόφαση της κυβέρνησης και, κατά τη γνώμη μας, πρέπει να 

ληφθούν σοβαρά υπόψη οι απόψεις του Δήμου Αραδίππου. 

Έκτο, ο νέος δρόμος Δεκέλειας- Αμμοχώστου. Υπάρχει πρόνοια στον προϋ
πολογισμό ύψους !3.000.000 για ανακατασκευαστικά σχέδια και για έναρξη του 
έργου. Δεν υπάρχει οριστική απόφαση για την όδευσή του. 
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Έβδομο, ο παρακαμπτήριος δρόμος Τσερίου - Δευτεράς και Τσερίου - νέου 

δρόμου Λευκωσίας- Λεμεσού. Υπάρχει κονδύλι f:65.000 που αντιλαμβάνομαι είναι 
για μελέτες και μικρές επιδιορθώσεις. 

Όγδοο, η διαπλάτυνση/ανακατασκευή του δρόμου Λινούς - Γαλάτας - Αγίου 

Νικολάου. Και γι' αυτό υπάρχει έντονο παράπονο πως για τρtα συνεχή χρόνια 
υπάρχει πρόνοια f:100.000 ή f:300.000 στον Προ\!πολογισμό Αναπτύξεως και 

δυστυχώς, για κάποιους λόγους που εμείς δεν ξέρουμε, δεν ξεκινά το έργο. 

Επίσης, ένα σημαντικό σημείο το οποίο πρέπει να δει η κυβέρνηση και εμείς θα 
το υποστηρίξουμε είναι να αυξηθούν οι δαπάνες που προβλέπονται για ανάπτυξη 

του οδικού δικτύου που συνδέει τις κοινότητες της υπαίθρου. 

Για την επαρχία Λευκωσίας, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι είναι η πιο παραμελη

μένη επαρχία απ' όλες τις επαρχίες από πλευράς αναπτυξιακών έργων. Εκτός από 

το φράγμα της Βυζακιάς που τέλειωσε από την προηγούμενη κυβέρνηση και 

ορισμένα άλλα μικρά έργα που συμπληρώνονται από την παρούσα κυβέρνηση, δεν 

υπάρχει οποιοδήποτε άλλο ουσιαστικό έργο ανάπτυξης της επαρχίας Λευκωσίας, 
ιδιαίτερα της δυτικής Λευκωσίας. Το μόνο έργο που προνοείται στον πρα\Jπολο

γισμό ει ναι η αναμόρφωση του υπεραστικού δρόμου Λευκωσίας - Λεμεσού στην 

είσοδο της βιομηχανικής περιοχής Στροβόλου. Προνοούνται νομίζω f:2.000.000 ή 
f:3.000.000 και αυτό αναμένεται να ξεκινήσει. 

Σοβαρή καθυστέρηση, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει στο θέμα του περιβόητου φράγ

ματος του Καρκώτη. Και εδώ θα θυμίσω στους συναδέλφους -βλέπω τον 

κ. Μουσιούττα και τον κ. Χατζηδημητρίου που ήταν παρόντες και τον κ. Συλλούρη

πως έξι μήνες μετά την α\ιάληψη της εξουσίας από τη νέα κυβέρνηση κλήθηκε ειδική 

σύσκεψη στο Υπουργείο Γεωργίας από τον αγαπητό φίλο Πρόεδρο του Δημοκρα

τικού Συναγερμού και τους Υπουργούς, πήγαμε όλοι, παρευρεθήκαμε, για να 

επισπευσθεί η διαδικασία, να ξεκινήσει το φράγμα Καρκώτη. Έχουν περάσει τρία 

χρόνια και από πληροφορίες που μας έδωσαν πρόσφατα στην Επιτροπή Γεωργίας, 

όπου είχαμε γράψει το θέμα, ετοιμάζονται, λέει, να βγουν προσφορές -μακάρι να 

βγουν και εμεί.ς θα χαιρετίσουμε- τον ερχόμενο Σεπτέμβρη. Εν τω μεταξύ εκατομ

μύρια τόνοι νερού πηγαίνουν στη θάλασσα και ταυτόχρονα έχουμε απόφαση από το 

Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας να αυξηθεί το κόστος του νερού και η δαπάνη, γιατί 

υπάρχει έλλειψη . 

Κύριε Πρόεδρε, ένα σοβαρό θέμα το οποίο καθυστερεί εί.ναι ο βόρειος αγωγός 

-είναι σοβαρό θέμα και πρέπει όλοι να το αντιληφθούν- που προνοεί. τη μεταφορά 

νερού από τις περιοχές Τηλλυρίας στο Ποτάμι και τη δημιουργία φράγματος, για να 

αντιμετωπιστούν τα σοβαρά προβλήματα -και ο κ. Συλλούρης τα έχει δει και ο 

κ. Χατζηδημητρtου και ο κ. Μουσιούττας- που αντιμετωπίζουν από πλευράς 

ύδρευσης και άρδευσης οι περιοχές της δυτικής Λευκωσίας. Και είναι βασικό έργο 

το οποίο θα λύσει σοβαρά προβλήματα όλης της επαρχίας Λευκωσίας. 

Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω με δύο λέξεις για το περιβόητο θέμα των σχεδίων 

αναζωογόνησης της πράσινης γραμμής. Είχε προγραμματιστεί και ξεκίνησε από την 

προηγούμενη κυβέρνηση και συνεχίζεται από την παρούσα. Είχαμε φέρει το θέμα 

στην Επιτροπή Πράσινης Γραμμής της Βουλής, γιατί υπήρχε καθυστέρηση στην 

υλοποίηση των έργων υποδομής του σχεδίου, αλλά ταυτόχρονα γιατί υπήρχε 
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απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, μόλις ανέλαβε η νέα κυβέρνηση, η στεγα
στική του πτυχή ουσιαστικά να αχρηστευθεί. Από !50.000 για κάθε οικογένεια περι
κόπηκε στις !20.000. Και μέχρι σήμερα, απλώς για ενημέρωση, έχουν κτιστεί διακό
σιες κατοικίες περtπου. Αλλά ο κ. Μουσιούττας, όταν το συζητούσαμε, ανέφερε ότι 
!20.000 που έχει μείνει το ποσό για τη στέγαση είναι περιπαίξιμο για τον κόσμο, 
γιατί απ' αυτό μόνο οι !3.000 ουσιαστικά είναι βοήθεια. Επιβάλλεται -και εμείς θα 
χαιρετίσουμε την απόφαση της κυβέρνησης, η οποία ήδη ανέφερε ότι θα συνεχίσει το 
πρόγραμμα, με προχθεσινή ανακοίνωση του Υπουργείου Εσωτερικών- να επανέλθει 
το ποσό στις !35.000 και να γίνει με πιο γοργό ρυθμό η δανειοδότηση των δήμων, 
για να συνεχίσουν τα έργα υποδομής τα οποία βρίσκονται υπό ανέγερση. 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς δύο λέξεις για το Υπουργείο Εργασίας. Δυστυχώς, το 
σοβαρό πρόβλημα των αυτοτελώς εργαζομένων συνεχίζει να υπάρχει, οι οποίοι 
επιχορηγούνται στις συντάξεις τους από τις εισφορές των μισθωτών. Ένα άλλο 

σοβαρό πρόβλημα, το οποίο πρέπει να αντιμετωπίσουμε όλοι μα~ και να βοηθή
σουμε την κυβέρνηση να το αντιμετωπίσει, είναι το πρόβλημα των ξένων εργατών, 
το οποίο έχουμε δει πολλές φορές στην αρμόδια Επιτροπή Εργασίας. Δυστυχώς, 
δεν έχουν ανακοινωθεί νέα κριτήρια για την είσοδο των ξένων εργατών, ο δε 

αριθμός των παρανόμων έχει ξεπεράσει τον αριθμό των νομίμων. Και είναι ένα 

σοβαρό πρόβλημα το οποίο έχει κοινωνικές επιπτώσεις σε όλο το λαό μας. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Στο σημείο αυτό θα διακόψουμε, για να επανέλθουμε στις 3.00 μ.μ. 

Α. ΧΡΙΣ'ΓΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή υπήρξε παράκληση να γίνει στις 3.30 μ.μ. η έναρξη της 
συνεδρίας και από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους έγινε αποδεκτή αυτή η 

πρόταση, θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, να γίνει στις 3.30 μ.μ. η έναρξη 
της συνεδρίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Χρίστου, άμα πούμε 3.00. θα γίνει 3.30 και αν πούμε 3.30, θα γίνει 4.00. 
'Αστε το 3.00. Και χθες το ίδιο συνέβη. Είπαμε 3.00 και αρχίσαμε 3.30. Θα παρακα
λούσα όμως το ΔΗΚΟ να είναι έτοιμο, είναι ο κ. Μουσιούττας και ο κ. Πιττοκο
πίτης, και την ΕΔΕΚ επίσης, βλέπω ότι απουσιάζουν οι δύο ομιλητές, για να μη 

σπαταλούμε άδικα χρόνο. Να πούμε 3.00 και ξεκινούμε 3.30. 

Έτσι έγινε χθες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

(Γέλια) 

(Ώρα διακοπής: 1.07 μ. μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 3.24 μ.μ.) 

Συνεχίζουμε τη συνεδρία. Θα παρακαλέσω όμως τον κ. Θάσο Σοφοκλέους, τον 
εορτάζοντα, να μας ενημερώσει πόσος είναι ο χρόνος που έμεινε στα διάφορα 

κόμματα. 
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ΕΥ. ΕΥΣΙΆΘΙΟΥ: 

Μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τώρα είναι καλύτερα, για να ξέρετε. Γιατί μετά; Πόσος αναλώθηκε ως τώρα; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Πόσος παραμtνει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Σοφοκλέους. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Α ν δεν έχουμε κάνει λάθος -πάντοτε οι μαθηματικοί βάζουν και το αν 

μπροστά- ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει ακόμα εκατό δεκαέξι λεπτά, το ΑΚΕΛ 

έχει ακόμα πενήντα οκτώ λεπτά, το ΔΗΚΟ έχει εξήντα ένα λεπτά και η ΕΔΕΚ 

σαράντα έξι. 

ΕΥ. ΕΥΣτΑΘΙΟΥ: 

Όχι, πενήντα έξι είναι της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είπαμε, αν δεν υπάρχει λάθος. Να κάνουμε έλεγχο. (Ακούονται σχόλια μεταξύ 

των Βουλευτών για το χρόνο που έμεινε για το κάθε κόμμα.) 

Η ΕΔΕΚ σαράντα έξι λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι την ευαισθησία σας, γιατί αυτές οι ομιλίες επηρεάζουν τη 

διαμόρφωση της πολιτικής κατάστασης στην Κύπρο αποφασιστικά και πρέπει να 

είμαστε πολύ αυστηροί. 

Λοιπόν, ο κ. Ευστάθιος Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εδώ έχω και ένα χαρμόσυνο να πω: 'Ή Πάφος είναι μαζί σου", λέει. (Δείχνει 

προς τους Βουλευτές μια κόλλα που βρισκόταν στο βήμα.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε λέει όμως μαζί με ποιον είναι η Πάφος. 

ΕΥ. ΕΥΣτΆΘΙΟΥ: 

Θα το πω και το άλλο, κύριοι συνάδελφοι: "Πιττοκοπίτη ή θάνατο", λέει. 

(Δείχει προς τους Βουλευτές μια δεύτερη κόλλα.} 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Ώρα να σοβαρολογήσουμε. 

. -
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ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πριν από εμένα στο βήμα έχουν θίξει διάφορα σημεία τα οποία καλύπτουν ένα 

σημαντικό μέρος και της κυβερνητικής δράσης και της φιλοσοφίας των προUπολογι

σμών. Η δική μου η παρέμβαση θα προσπαθήσω να είναι περιορισμένη. Και ξεκινώ 

με το να πω ότι επί του περιεχομένου των προUπολογισμών θέλω να παρατηρήσω 

ευθύς από την αρχή ότι δε βλέπω εγώ σχεδόν καμιά διαφορά μεταξύ των φετινών 

προUπολογισμών και των προϋπολογισμών που έχουν κατατεθεί την τελευταία 

δεχαετία επί των κυβερνήσεων των Προέδρων Κυπριανού, Βασιλείου και τώρα του 

Προέδρου Κληρίδη. Όλους αυτούς τους προϋπολογισμούς της τελευταίας δεκαε

τίας τους έχουμε καταψηφίσει, γιατί είναι αντίθετοι με τη δική μας κοσμοθεωρία, 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του σοσιαλιστικού δημοκρατικού κινήματος, όπως 

αυτή η κοσμοθεωρία εκφράζεται και επιδιώκεται στον ευρύτερο ευρωπα"ίκό χώρο 

από το ευρωπα·ίκό σοσιαλιστικό κόμμα, του οποίου τυγχάνουμε ισότιμα μέλη τα 

τελευταία χρόνια. 

Η διαφωνί.α μας στηρίζεται σε θέματα αρχής και δεν αποτελεί. δυστροπία ούτε 

αρνητική προδιάθεσή μας η μη επιψήφισή τους. Και αν όλοι όσοι διαφωνούν και 

έχουν εκφράσει έντονες διαφωνίες, αυτές τις τελευταίες τουλάχιστο δυο μέρες που 

παρακολουθώ, τους καταψήφιζαν, τότε θα εξαναγκαζόταν η κυβέρνηση να τους 

αναδιατυπώσει, να τους βελτιώσει, να τους εναρμονίσει με την επιθυμία και τη 

βούληση της λα"ίκής αντιπροσωπείας, ώστε να ανταποκρίνονται προς τις προσδο

κίες του λαού. Όπως συμβαίνει αυτή τη στιγμή με τις Ηνωμένες Πολιτείες, όπου οι 

προϋπολογισμοί του Προέδρου Κλίντον έχουν απορριφθεί, δεν έχουν ψηφιστεί και 

δεν έγινε κανένα χάος. Απλούστατα, ξανακάθονται όλοι, τους ξαναδιατυπώνουν, 

τους διορθώνουν, για να επιτελέσουν τους σκοπούς που οι διαφωνούντες θέλουν να 

επιτελέσουν. Και στις Ηνωμένες Πολιτείες μιλούσαν για διόγκωση του δημόσιου 

χρέους, για τα δημοσιονομικά ελλείμματα, όπως μίλησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό

σωπος του ΔΗΚΟ κ. Παπαδόπουλος, και δεν ψηφίστηκαν αυτοί οι προϋπολογισμοί. 
Άλλωστε, πρέπει να σταματήσει να επικρατεί και η αντίληψη ότι μη ψηφίζοντας 

έναν προϋπολογισμό δημιουργείται χάος, γιατί πολλά κονδύλια του προϋπολογι
σμού είναι πιστωμένα στο πάγω ταμείο της Δημοκρατίας και το πάγιο ταμείο 

χρηματοδοτεί εκείνη τη διάρθρωση του κράτους, ώστε να μην επέλθει οποιαδήποτε 

κρατική ανωμαλία. Το να κατηγορούμε, κατά συνέπεια, και να επικρίνουμε με τους 
πιο ισχυρούς όρους τους προUπολογισμούς, αλλά στο τέλος να τους ψηφίζουμε, 

καταντά, κατά τη γνώμη μου, οι κατηγορίες και οι αφορισμοί καταντούν, μια πολι

τική υποκρισία ή ένας λα"ίκισμός σκέτος και τίποτε περισσότερο από αυτό. 

Θέλω τώρα, κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ σε μερικούς από τους λόγους 

που μας οδηγούν και πάλι να μην ψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς, που είναι 
λόγοι αντίθετοι με την κοσμοθεωρία και τις πολιτικοκοινωνικές επιδιώξεις και τη 

φιλοσοφία μας. 

Ας αρχίσουμε, κύριοι συνάδελφοι, από το κατά κεφαλήν εισόδημα, το οποίο 

τόσο έχει διαφημιστεί τελευταία. Αυτό ανέρχεται στις δεκαπέντε χιλιάδες δολάρια, 
που σημαίνει επτά χιλιάδες λίρες περίπου το χρόνο για κάθε άτομο. Τούτο σημαίνει 

ότι η μέση κυπριακή οικογένεια -δυο γονείς, τρία παιδιά και ένας γέροντας- όλων 

μαζί το εισόδημα ανέρχεται στις σαράντα δυο χιλιάδες λίρες το χρόνο ή στις τρεισή-
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μισι χιλιάδες λίρες το μήνα. Αυτό θα ήταν η δίκαιη μερίδα της οικογένειας σε ένα 
κράτος, αν εφαρμοζόταν το ανθρώπινο δικαίωμα της αρχής της ισότητας, της κοινω

νικής δικαιοσύνης, αυτά που λέμε ότι αποτελούν την ισοπολιτεία. Αυτός είναι ο 

μέσος όρος του εισοδήματος και εννοούμε του φανερού εισοδήματος. 

Γνωρίζετε, κύριοι συνάδελφοι, πόσοι απολαμβάνουν αυτό το μέσο όρο; Το 

δυο με τρία τοις εκατό του πληθυσμού, που σημαίνει ότι το στερείται το ενενήντα 

επτά τοις εκατό του πληθυσμού. Ώστε διαπιστώνουμε ευθύς από την αρχή ότι 

υπάρχει άνιση κατανομή του εθνικού εισοδήματος και τίποτε δε μας λέει, από τίποτε 

δε φαίνεται στους προUπολογισμούς ότι θα αμβλυνθούν αυτές οι ανισότητες. Αντί

θετα, η πιο αδύνατη από οικονομικής και κοινωνικής άποψης τάξη, οι συνταξιούχοι 

του ιδιωτικού τομέα, η οποία αποτελεί ένα ουσιώδες τμήμα του πληθυσμού, έχει 

εισόδημα που πρέπει να μας κάνει να ντρεπόμαστε, αφού καλούνται οι διμελείς 

έστω οικογένειες των απόμαχων γερόντων να ζήσουν με συντάξεις της τάξης των 

χίλιων πεντακόσιων λιρών το χρόνο, από τις οποίες θα πρέπει να πληρώσουν για το 

ρεύμα, για το νερό, για τα τέλη της καθαριότητας, για τη μετάβασή τους εκεί που θα 

πάνε, που οφείλουν ίσως να πηγαίνουν και λόγω της κατάστασης της υγείας τους. 

Βέβαια, σε πολλές περιπτώσεις οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Μέριμνας επεμβαίνουν 

και με δημόσια βοηθήματα, δηλαδή με την επισημοποιημένη ελεημοσύνη, συνεισφέ

ρουν στις έσχατες περιπτώσεις βοήθεια, για να αποφευχθεί η λιμοκτονία εκείνων οι 

οποίοι μια ολόκληρη ζωή αδιάκοπα εργάστηκαν και μόχθησαν για τη δημιουργία 

του πλούτου που υπάρχει μεν, αλλά τον νέμονται οι λίγοι, οι ελάχιστοι. 

Κύριοι συνάδελφοι, στην Κύπρο υπάρχει καθεστώς οικονομικής ολιγαρχίας

αυτή είναι η μεγάλη αλήθεια, η πικρή αλήθεια- το οποίο καθεστώς συντηρούμε και 

προάγουμε, αφού αφήνουμε την πορεία των πραγμάτων να πορεύεται χωρίς 

ανακοπή. Και δεν αποτελεί ανακοπή η διαπίστωση της αδικίας και η φραστική 

κριτική και καταδίκη της, όταν εγκρίνουμε με την επιψήφιση των προUπολογισμών 

την πορεία αυτή. Στο τέλος όλη η επίκριση και η κριτική καταντά μεμψιμοιρία και 

φλυαρία. 

Άλλοι τομείς που δε μας ικανοποιούν είναι η παροχική πολιτική του κράτους 

προς τις ασθενέστερες ή και τις ευρύτερες τάξεις του λαού, που είναι και αυτή 

ανεπαρκής και μη ικανή να αμβλύνει τις κοινωνικές ανισότητες και την κοινωνική 

αδικία. 

Τροχάδην αναφέρομαι στους τομείς της αναβάθμισης των υπηρεσιών και της 

ποιότητας της δημόσιας υγείας, στην ποιότητα και στο επίπεδο ζωής των μεγάλων 
μαζών του λαού και ιδίως των κατοίκων της υπαίθρου. Η ποιότητα της ζωής της 

υπαίθρου βρίσκεται στα πιο χαμηλά επίπεδα και κάνει τη ζωή εκεί κάθε άλλο παρά 

ελκυστική. Τα κίνητρα για τη συντήρηση και τη διατήρηση των πληθυσμών της 

υπαίθρου είτε ελλείπουν εντελώς εί.τε είναι ασήμαντα. 

Έχει παραλειφθεί ο επαρκής σχεδιασμός για ανάπτυξη των πρωτογενών 

τομέων της οικονομίας και έχει δοθεί ιδιαίτερη προσοχή και υποστήριξη στην 

ανάπτυξη του δευτερογενούς τομέα, όπως είναι ο τουρισμός και η παροχή υπηρε

σιών, που είναι η ραχοκοκαλιά ή το υπόβαθρο της οικονομίας μας, αλλά που είναι 

τομείς εξαιρετικά ευαί.σθητοι και μπορεί κυριολεκτικά εν μιά νυκτί και μόνο να μην 

αποδίδουν, ώστε να καταστραφεί ό,τι έχει επιτευχθεί και να δημιουργηθεί το χάος 

που όλοι φοβόμαστε. 

. -

.. 
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Ελλείπει ο συντονισμός στην προσφορά υπηρεσιών ή στην εκτέλεση έργων των 
διάφορων υπηρεσιών του δημόσιου και του ημιδημόσιου τομέα, με αποτέλεσμα τη 
σπατάλη χρήματος και την ταλαιπωρία του κοινού λόγω της έλλειψης του συντονι

σμού αυτού. 

Επισημαίνω, κύριοι συνάδελφοι, τη βραδύτητα στην εκτέλεση εκείνων των 

έργων που αποφασίζονται λόγω μιας άσκοπης γραφειοκρατίας, αλλά και λόγω της 
αποφυγής ευθυνών ή της ευθυνοφοβίας. Στο σημείο αυτό θα ήθελα να αναφέρω και 
να επισημάνω την τάση που επικρατεί στους ανώτερους και ανώτατους φορείς της 
δημόσιας εξουσίας να θυματοποιούν αναιτίως τους υφισταμένους τους ή για να 
αποκομίσουν εφήμερους επαίνους από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας ή για να 
επιδειχθούν ως δήθεν αυστηροί.. Γι' αυτό αδιαφορούν για την υπόληψη και τον οφει

λόμενο σεβασμό προς τους υφισταμένους ή τους συνεργάτες τους λειτουργούς, με 
αποτέλεσμα να τελματώνονται οι διεργασίες εκτέλεσης ή διεκπεραίωσης έργων 
κοινής ωφελείας που έχουν αποφασιστεί ή να υπερβαρύνονται οι δαπάνες λόγω της 
καθυστέρησης που παρατηρείται. 

Χρειάζεται σίγουρα αναδιάρθωση της δημόσιας υπηρεσίας, με τον εξοπλισμό 
της με σύγχρονα μέσα διευκόλυνσης του έργου των δημόσιων υπαλλήλων, η εξασφά
λιση κατάλληλων χώρων εργασίας, ώστε να γίνεται και ο αναγκαίος έλεγχος, συντο
νισμός και επιτήρηση του έργου της από την προ·ι:στάμενη αρχή. για την αύξηση της 
παραγωγικότητας του δημόσιου τομέα. Λόγω αυτής της ανεπάρκειας και των 
συνεχών αναβολών στο να διορθωθούν τα κακώς έχοντα, επιβαρύνεται ο κρατικός 

προUπολογισμός με δεκάδες εκατομμύρια λίρες ετησίως, για να συντηρείται ένας 
υδροκέφαλος δημόσιος τομέας, όταν η οικονομία, για να αντιμετωπίσει τις ανάγκες 

της, εισάγει χιλιάδες εργάτες από το εξωτερικό. 

Άλλη παρατήρησή μας είναι ότι, ενώ παρουσιάζεται η κυβέρνηση στην 

προσπάθειά της να εξοικονομήσει χρήματα φειδωλή στις προσλήψεις δημόσιων 
υπαλλήλων, προσλαμβάνονται εντούτοις εκατοντάδες έκτακτοι υπάλληλοι ως φθηνό 
εργατικό δυναμικό, με αποτέλεσμα να γίνονται προσλήψεις οι οποίες στερούνται 
εντελώς των εχεγγύων της aξιοκρατικής επιλογής, αφού οι προσλήψεις γίνονται όχι 
από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, της οποίας οι αποφάσεις δυνάμει του 
συντάγματος τίθενται υπό τον έλεγχο του Ανώτατου Δικαστηρίου, αλλά από τους 
ευρισκόμενους στην εξουσία, με τρόπο αδιαφανή και με κριτήρια που προάγουν την 

ευνο·ι:οκρατική μεταχείριση. Ταυτόχρονα, οι έκτακτοι υπάλληλοι, οι οποίοι έχουν 
τα ίδια και καλύτερα πολλές φορές προσόντα με τους μόνιμους συναδέλφους τους, 
αμείβονται πολύ χαμηλότερα και εργάζονται με δυσμενέστερους όρους από αυτούς, 
με αποτέλεσμα να δημιουργείται ένα αίσθημα αδικίας και aπογοήτευσης στις τάξεις 
των έκτακτων υπαλλήλων ή και ένα αίσθημα υπερΟψίας μέσα στις τάξεις των 
μόνιμων υπαλλήλων, με επιζήμια αποτελέσματα στην παραγωγικότητα, το ζήλο και 
την αποτελεσματικότητα του δημόσιου τομέα. 

Οι προσλήψεις, όπως έχω πει, έχουν ως αποτέλεσμα την εδραίωση της αναξιο
κρατίας και του περίφημου ρουσφετιού, γιατί οι προσλήψεις γίνονται όχι μέσω της 
συνταγματικά κατοχυρωμένης διαφανούς και ελέγξιμης οδού της Επιτροπής Δημό

σιας Υπηρεσίας, αλλά κατ' επιταγήν των εις την εξουσίαν ευρισκομένων, των 
εκάστοτε κυβερνώντων, με βάση κομματικά κριτήρια και με βασικό κριτήριο και 

προσόν το αν ο διοριζόμενος πρόσκειται ή όχι στην πολιτική παράταξη των κυβερ

νώντων· αυτό κατά κανόνα. Τα νομοθετήματα που ψηφίστηκαν πρόσφατα πιστεύω 
ότι θα θέσουν τέρμα στην απαράδεκτη αυτή κατάσταση της πρόσληψης έκτακτων 



1218 

υπαλλήλων. Σίγουρα όμως θα πρέπει χωρίς καμιά καθυστέρηση να διευθετηθεί το 

θέμα των έκτακτων και των ωρομίσθιων υπαλλήλων, οι οποίοι θα πρέπει να εντα

χθούν στις τάξεις των μόνιμων υπαλλήλων, ώστε να δοθεί ευκαιρία για ανέλιξη των 

υπαλλήλων αυτών με την πλήρη ένταξή τους στην κρατική μηχανή, υπό καθεστώς 

ισοπολιτείας και ισονομίας και χωρίς δυσμενείς διακρίσεις σε βάρος τους . 

Ακούστηκαν ηχηροί αφορισμοί εναντίον του ρουσφετιού από τα συγκυβερ

νώντα κόμματα. Λυπούμαι να πω ότι δεν μπορώ να μην εκφράσω αισθήματα ίσως 

και θυμηδίας, όταν ακούω τους aφορισμούς αυτούς από τον κ. Μάτση, όταν είναι 

καλώς γνωστό π.χ. ότι προ μερικών μηνών εξακόσια πενήντα περίπου μικρά και 

μεσαία στελέχη του Δημοκρατικού Συναγερμού εγγράφως και ενυπογράφως ζήτησαν 

από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας την απομάκρυνση του Υπουργού Δικαιοσύνης 

και Δημόσιας Τάξης, γιατί δεν εξυπηρετούσε ικανοποιητικά τις κομματικές τους 

απαιτήσεις στο αστυνομικό σώμα. Και τούτο το γνωρίζει καλά ο πρόεδρος του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, οποίος δεν έκανε οτιδήποτε για να αποτρέψει τη 

συλλογή των υπογραφών, αλλά και ούτε για να μην υποβληθεί η αίτηση αυτή στον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 

Άκρο σκεπτικισμό δημιουργεί και η πρόταση για ποινικοποίηση του ρουσφε

τιού. Διότι, κύριοι συνάδελφοι, το ρουσφέτι το μετέρχονται εκείνες οι πολιτικές 

δυνάμεις οι οποίες διορίζουν και ελέγχουν τους ανώτατους aξιωματούχους του 

κράτους, εκείνους δηλαδή που μπορεί να αποφασίσουν και να δημιουργήσουν τον 

ευνοιοκρατικό διορισμό και την ευνοιοκρατική τοποθέτηση. Είναι ποτέ δυνατό να 

διανοηθούμε ότι αυτοί οι ανώτεροι φορείς της εξουσίας θα καταγγείλουν εκεί νους 

που τους τοποθέτησαν στα aξιώματά τους ή εκείνους από τους οποίους εξαρτάται η 

περαιτέρω παραμονή και ανέλιξή τους στα αξιώματα αυτά; Η ποινικοποίηση, κατά 
συνέπεια, ως αποτέλεσμα θα έχει να εδραιώσει ένα φέουδο ευνο·ι:κών ανταποκρί

σεων μεταξύ των αξιωματούχων των κυβερνώντων κομμάτων. 

Ένα άλλο σημείο που θα ήθελα θα θίξω επί της ουσίας των πρσ\Jπολογισμών 
και των πεπραγμένων της κυβέρνησης είναι ότι παρουσιάζεται ένα φαινόμενο ποινι

κοποίησης της ζωής των πολιτών μας, της ζωής του κυπριακού λαού, αφού περί τις 

ογδόντα με εκατό χιλιάδες υποθέσεις ποινικής φύσεως καταχωρούνται στα δικα
στήρια, πράγμα που σημαίνει ότι ένας στους τρεις περίπου ενήλικες κατοίκους του 
τόπου μας εμφανίζεται στο Ποινικό Δικαστήριο και του επιβάλλονται ποινικές 

κυρώσεις για θέματα που θα μπορούσαν να διευθετηθούν με διαφορετικό τρόπο, αν 

επιδεικνυόταν η οφειλόμενη συμπεριφορά του κράτους προς τον πολίτη. 

Το φαινόμενο είναι απαράδεκτο, αλλά και η διαγωγή του κράτους βάναυση 

απέναντι των πολιτών, γιατί επιμαρτυρεί έλλειψη σεβασμού και ευαισθησιών προς 
το λαό και συντήρηση της αντίληψης του βασιλικού αποικιακού κράτους έναντι των 

υπηκόων του, οι οποίοι θα πρέπει από καιρό σε καιρό να αισθάνονται την ισχύ της 

κρατικής εξουσίας για να συνετίζονται και να πειθαρχούν. Σήμερα η εξουσία, 
κύριοι συνάδελφοι, πηγάζει από το λαό και ασκείται εν ονόματι και προς το 

συμφέρον του λαού από εντολοδόχους οι οποίοι παίρνουν την εντολή από το λαό 
και οι οποίοι οφείλουν, κατά συνέπεια, να τον σέβονται και να επιδεικνύουν προς 
αυτόν τη δέουσα συμπεριφορά και σεβασμό. Αυτά τα λίγα είχα να πω για τα θέματα 
του προ'\Jπολογισμού και του κυβερνητικού έργου. 
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Έρχομαι τώρα στο κορυφαίο θέμα μας, το οποίο είναι το εθνικό μας θέμα. 
ει ναι πράγματι το κορυφαίο θέμα που πρέπει να απασχολεί όλους το εθνικό θέμα 
και η επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού στη γη των προγόνων μας. Εδώ που 

έζησαν, υπέφεραν, δημιούργησαν, καταπιέστηκαν, αλλά επιβίωσαν χίλιες περίπου 
γενιές Ελλήνων στην μακραίωνη ιστορία μας. Η πολιτική που έχει ακολουθηθεί όλα 
αυτά τα χρόνια, παρά τις προσπάθειες που καταβλήθηκαν, δεν οδήγησε σε τίποτε 

και η κατοχή εξακολουθεί στο ένα τρίτο της κυπριακής γης. Η πολιτική αυτή ήταν 

λανθασμένη, γιατί στηρίχτηκε σε μια ανύπαρκτη προϋπόθεση, ότι η Τουρκία θα 

μπορούσε να καταλήξεL σε μια έντιμη, δίκαιη και βιώσιμη λύση του κυπριακού 
προβλήματος, λύση η οποία θα επέτρεπε την επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού 

και Οα διασφάλιζε τα συμφέροντα των Τουρκοκυπρίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, έχετε αναλώσει δεκαοκτώ λεπτά ως τώρα από τα είκοσι 

τρία, αν μοιράσουμε το χρόνο της ΕΔΕΚ. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Έχω, έχω, θα το τελειώσω και θα αφαιρεθεί από τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κήδομαι των συμφερόντων του συναδέλφου σας, του Δημήτρη του Ηλιάδη. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Μήπως είναι για το θέμα που ασχολούμαι που ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι, όχι. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Τα συμπεράσματα στα οποία μπορεί να καταλήξει πέραν πάσης αμφιβολίας 

και ο πιο συντηρητικός πολίτης είναι τα ακόλουθα: 

(α) Δεν υπάρχει καμιά προοπτική επίλυσης του κυπριακον προβλήματος 

μέσω των διαδικασιών του διακοινοτικού διαλόγου. Οι Τούρκοι δε δέχο

νται λύση η οποία να κατοχυρώνει τα στοιχειώδη δικαιώματα των 

πολιτών, σύμφωνα με το διεθνές δίκαιο και τις διεθνείς συμβάσεις, και 

ούτε πρόκειται να υπάρξει κράτος λει τουργήσιμο, έχοντας υπόψη την 

αντίληψή τους για τη μορφή του κράτους που θέλουν να δημιουργηθεί. 

(β) Οι συνομιλίες έχουν επιτελέσει το μοναδικό σκοπό που επιδίωκαν οι 
Τούρκοι, δηλαδή να εδραιώσουν επαρκώς την κατοχή, ώστε σήμερα να 

προβάλλουν ότι υπάρχει το συστατικό στοιχείο της ντε φάκτο άσκησης 

κρατικής εξουσίας εκ μέρους τους στο κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου. 

(γ) Στην περσινή ομιλία του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρα

τικού Κόμματος κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, που ήταν ο συνομιλητής σ' 

ένα στάδιο, μας είπε ότι πρότεινε στους Τούρκους να διαλέξουν ένα από 

τα σαράντα ένα μοντέλα που υπήρχαν υπό μορφή ομοσπονδίας στον 

κόσμο και οι Τούρκοι τα απέρριψαν όλα ανεξαιρέτως. Έτσι, δεν υπάρχει 
καμιά αμφιβολία ότι εκείνο που επιθυμούν οι Τούρκοι είναι, εκτός από 

τη νόμιμη αναγνώριση του παράνομου κράτους τους, να υπάρχουν 
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τέτοιες άλλες διευθετήσεις, ωστε να έχουν λόγο και στο ελεύθερο τμήμα 

της Κύπρου, το οποίο, όπως διακηρύττουν οι πολιτικοί τους χωρίς περι

στροφές, θα τουρκοποιήσουν. Τούτο θα γίνει με τη συνεχή μεταφορά 

εποίκων στο δικό τους κράτος και τη διοχέτευσή τους με το πρόσχημα 

του δήθεν ενιαίου κράτους στη νότια Κύπρο, ωστε να αλλοιωθεί. ο πληθυ

σμός στο νότο και να προσαρτίσουν την Κύπρο, όπως έκαναν και με την 

Αλεξανδρέττα. 

Η εξέλιξη αυτή, που έχει ευνοήσει τόσο τους Τούρκους, δυστυχ<i>ς έγινε με τη 
δική μας άθελη συνέργια, αφού συνεχίζαμε και συνεχίζουμε τις δήθεν διαπραγματεύ

σεις, που στοχεύουν στην πάροδο του χρόνου, για να εδραιωθούν τα κατοχικά 

επιτεύγματα και τετελεσμένα. Και ήταν φωνή βο<i>ντος εν τη ερήμω οι συνεχείς 

προειδοποιήσεις μας ότι εκεί θα κατέληγαν τα πράγματα όπου ~χουν πράγματι 

καταλήξει. Είναι γεγονός ότι τη λύση της ομοσπονδίας τη συμφωνήσαμε με τις 

συμφωνίες κορυφής του 1977 και του 1979. Εκεί συμφωνήθηκαν οι γενικές αρχές 

που θα καθόριζαν τη μορφή του ομοσπονδιακού κράτους. Και οι κατευθυντήριες 

γραμμές που συμφωνήθηκαν ήταν ότι όλοι οι πρόσφυγες θα επανέρχονταν στα 

σπίτια και στις περιουσίες τους, ότι οι Τούρκοι που θα ήθελαν να μείνουν στο υπό 

τουρκοκυπριακή διοίκηση τμήμα της ομοσπονδίας θα εξασφάλιζαν την κατοικία 

τους με κυβερνητική δαπάνη, ότι όλοι θα είχαν τα ανθρ<i>πινα δικαι<i>ματα που 

αναγνωρίζονται από το διεθνές δίκαιο και τις διεθνείς συμβάσεις τόσο για την 

επιλογή του τόπου όπου θα διέμεναν όσο και για την επιλογή του τόπου όπου θα 

ασκούσαν την εργασία τους. Επίσης ότι όλοι θα ασκούσαν δικαίωμα ψήφου με βάση 

την αρχή ένας άνθρωπος μια ψήφος. τίποτε από αυτά δε δέχονται οι Τούρκοι. 

Κατά συνέπεια, έχουν απορρίψει τις προτάσεις μας ή έχουν αθετήσει εκείνα που 

συμφωνήθηκαν να γί.νουν. Και εδω είναι το μέγα λάθος που διαπράττεται, γιατί οι 

Τούρκοι θεωρούν ότι το σημερινό παράνομο τουρκοκυπριακό κράτος αποτελεί 

κεκτημένο της Τουρκίας και το θεωρούν πλέον το άλλο συμβαλλόμενο μέρος στις 

διαπραγματεύσεις για να συνομολογηθεί ομοσπονδία, σύμφωνα με την αρχή ότι ένα 
ομοσπονδιακό κράτος συνομολογείται όταν δυο ήδη υφιστάμενα κράτη αποφασί

ζουν να συνενωθούν σε μεγαλύτερο κράτος. 

Είναι η θέση μου ότι η ομοσπονδία δεν είναι το κεκτημένο της Τουρκίας και 

ότι έχει παύσει πλέον να αποτελεί τη βάση για την επίλυση του κυπριακού προβλή

ματος, αφού δεν τη δέχονται οι Τούρκοι. Το πρόβλημα, κατά συνέπεια, παραμένει 

πρόβλημα παραβίασης του διεθνούς δικαίου, γιατί έγινε εισβολή που καταδικάστηκε 

από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνων και τη διεθνή κοινωνία και η εισβολή αυτή 

εξακολουθεί να υπάρχει. Το αίτημά μας, κατά συνέπεια, θα πρέπει να είναι η 
απελευθέρωση της Κύπρου με την απομάκρυνση των τουρκικων στρατευμάτων και, 

αφού η Τουρκία δε δέχεται την ομοσπονδία, να επανέλθουμε στο σύνταγμα του 

1960. Δηλαδή να εφαρμοστούν τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθν<i>ν για τον τερμα
τισμό της κατοχής και την επάνοδο της συνταγματικής τάξης, την οποία κατέλυσε η 

Τουρκία, που ήταν η εγγυήτρια δύναμη της συνταγματικής αυτής τάξης. 

Το κυπριακό πρόβλημα είναι πρόβλημα που δημιουργήθηκε από την εισβολή 

και την κατοχή των εδαφ<i>ν μας και οι εισβολείς δεν είναι οι Τουρκοκύπριοι, αλλά η 

επιθετική ΤουQΚία. Αναγνωρίζω ότι είμαστε αδύνατοι και ότι δεν μπορούμε να 
αντιπαραταχθούμε προς την Τουρκία ως κυπριακό κράτος στο πεδίο της μάχης για 
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την απελευθέρωση της πατρίδας μας, που θα ήταν το υπέρτατο καθήκον. Έχουμε 
όμως το αναφαίρετο δικαίωμα να προασπίσουμε την εθνική μας αξιοπρέπεια, την 
τιμή και τα δικαιώματά μας. Έχουμε το καθήκον να υπερασπίσουμε την πατρίδα 
μας και την κρατική μας υπόσταση. Δεν μπορεί ποτέ η αδυναμία να θεωρείται 
λόγος για εθνική μειοδοσία και η aτίμωση και η υποδούλωση ουδέποτε αποτέλεσαν 
τη λύση εθνικών προβλημάτων. 

Η Τουρκία είναι προφανές ότι επιβουλεύεται τα ελληνικά εδάφη όχι μόνο της 

Κύπρου, αλλά και στον ελλαδικό χώρο. Παρά το γεγονός ότι αντιμετωπίζει τρομα
κτικά σε όγκο οικονομικά και κοινωνικά προβλήματα, εντούτοις διατηρεί πλήρως 
συγκροτημένες και ετοιμοπόλεμες στρατιωτικές δυνάμεις σε τρία μέτωπα, με αντι
κειμενικό στόχο την εκδήλωση πολεμικής επίθεσης εναντίον του ελλαδικού και του 
κυπριακού χώρου. Μιλώ για τη στρατιά του Έβρου απέναντι στα ελληνοτουρκικά 

σύνορα, τη στρατιά του Αιγαίου απέναντι στις νήσους Λέσβο, Χίο, Σάμο και Ρόδο, 

όπου είναι ελλιμενισμένος και τεράστιος aποβατικός στόλος. Επίσης, διατηρεί τη 
στρατιά της Κύπρου τόσο εντός των εδαφών της Κυπριακής Δημοκρατίας όσο και 

στην απέναντι ακτή. 

Είναι πέραν πάσης αμφιβολίας σαφές ότι σκοπός της διατήρησης αυτών των 

δυνάμεων είναι να χρησιμοποιηθούν ως στQ<Χτιωτικές δυνάμεις για την ενσωμάτωση 

της Δυτικής Θράκης και των νήσων του Αιγαίου και του υπόλοιπου της Κύπρου 

στην Τουρκία. Οι προθέσεις αυτές πρέπει να συμπεραίνονται επαρκώς, γιατί εκδη

λώνονται με την ύπαρξη αυτών των στρατευμάτων. Αλλά στην Τουρκία συμβαίνει 

και κάτι το μοναδικό στην ιστορία των εθνών. Δηλαδή, οι πολιτικοί και στρατιω
τικοί ηγέτες της από καιρό σε καιρό απερίφραστα διακηρύττουν την πρόθεσή τους 
αυτή. Το σχέδιο αποτελεί μέρος του ευρύτερου σχεδίου που έχει η Τουρκία, του 

γνωστού ως παντουρκισμού, που είναι το δόγμα του τουρκικού επεκτατισμού, ο 

οποίος έχει ήδη εκπληρωθεί με την προσάρτηση όλων των εδαφών της Αρμενίας, 

εκτός από το μικρό τμήμα της ελεύθερης Αρμενίας σήμερα και επίσης με την 
προσάρτηση του μικρού κράτους της Αλεξανδρέττας, της Ιωνίας και μέρους της 

Κύπρου. 

Γι' αυτό πρέπει να συνεχιστεί η προσπάθεια της ενίσχυσης της αμυντικής μας 

θωράκισης, γιατί ακράδαντα πιστεύω ότι, αν αξιοποιηθεί το υφιστάμενο πολεμικό 

υλικό με την αναδιοργάνωση και αναδιάταξη των εφεδρειών, με την επίσπευση της 
πρόσληψης μόνιμων στελεχών στο στράτευμα, τη χωρίς καθυστέρηση δημιουργία 

της πολιτικής άμυνας και την κατασκευή των αναγκαίων έργων υποδομής, μπορεί η 
Κύπρος να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά τον τουρκικό επεκτατισμό εντός των 

εδαφών της, για να αποφύγει τον επαπειλούμενο άμεσο κίνδυνο. 

Χαιρετίζω και επικροτώ την προαγωγή του ενιαίου αμυντικού δόγματος, το 

οποίο τότε μόνο θα αποδώσει, αν και εμείς εδώ πράξουμε τα απαιτούμενα, ώστε να 
αξιοποιηθεί η προσφερόμενη ελλαδική συνδρομή, ώστε να καλυφθούν οι αδυναμίες 
της αμυντικής μας διάταξης, όπως είναι η αεροπορική και ναυτική κάλυψη. Παράλ

ληλα, πρέπει να ενταθούν οι προσπάθειές μας στο διπλωματικό και πολιτικό πεδίο, 

σε όλα τα επίπεδα στο εξωτερικό και οι προσπάθειες για ένταξη της Κύπρου στην 

Ενωμένη Ευρώπη. Και στον τομέα αυτό πρέπει να λεχθεί ότι, σε αντίθεση με την 
ολιγωρία που επέδειξε η προηγούμενη κυβέρνηση του Προέδρου Βασιλείου, η σημε
ρινή κυβέρνηση, με την ομόθυμη υποστήριξη όλων των πολιτικών κομμάτων, 

προχωρεί στις διαδικασίες της ένταξης και σε αυτό συμβάλλουν οπωσδήποτε 
ευνο·ίκά οι καλοί δείκτες της οικονομίας μας. 
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r~α το εθν~κό θέμα έχω να πω ότ~ θα πρέπε~ θα σταματήσε~ αμέσως να 
θεωρείτα~ πανάκε~α του προβλήματός μας η ομοσπονδία, γ~ατί δεν ε'να~ η 
ομοσπονδία η ιδαν~κή λύση, αλλά το έσχατο σημείο της υποχώρησης του κυπριακού 
ελλην~σμού απέναντι σε μια μειονότητα του δεκαοκτώ τοις εκατό, η οποία, αντί να 
εκτιμήσει το μέγεθος της προσφοράς μας, θεωρεί κεκτημένο της την ομοσπονδία, την 
οποία δεν αποδέχεται στην ουσία, αλλά τη χρησιμοποιεί ως έπαλξη για τη διχοτό-
μηση της Κύπρου και την τουρκοποίηση σε μεταγενέστερο στάδιο της κυπριακής 

επικράτειας. 

. . 

Η ομοσπονδία απορρίφθηκε από τους Τούρκους από το ι 977 και αυτές ήταν οι 
τελευταίες λέξεις που ο αείμνηστος Αρχιεπίσκοπος Μακάριος άφησε ως τελευταία li 
υποθήκη στην ομιλια του στην Πλατεία Ελευθερίας προς τον κυπριακό λαό τον 
Ιούλιο του 1977. Αίτημά μας είναι να αρθεί η κατοχή και αυτό πρcβάλλεται όχι από Ι ι 
εμάς, δυστυχώς, αλλά από ξένους φίλους μας στα διάφορα κέντρα συναντήσεων των 
αντιπροσώπων της διεθνούς κοινότητας. Το αίτημα της απελευθέρωσης και της 

άρσης της κατοχής είνα~ αίτημα που γίνεται αντιληπτό από όλους και τυγχάνει 
υποστήριξης από όλους όσους πιστεύουν στις αρχές της διεθνούς έννομης τάξης και 
μπορεί να έχει αποτελέσματα. 

Και μια τελευταία αναφορά. Είχα πει στην περσινή μου ομιλία ότι η ένταξή 
μας στην Ευρώπη δε θα γίνει γιατί υπάρχει διάθεση φιλανθρωπίας απέναντί μας και 

ότι η αίτησή μας δεν είναι μια αίτηση ελεημοσύνης και επαιτείας. Προχθές ακόμη η 
πρόεδρος του Ευρωπα·ίκού Σοσιαλιστικού Κόμματος, κ. Πωλιν Γκρην, δήλωσε ότι η • -
Ευρώπη χρειάζεται την Κύπρο, γ~ατί. είναι χώρα ευρωπα'ίκή με μοναδική γεωπολι-

τική στρατηγική θέση. Η Κύπρος είναι η ανατολική πύλη της Ευρώπης, είναι πολι-

τικός και γεωγραφικός χώρος που τον χρειάζεται οπωσδήποτε η Ευρώπη, γιατί την 

κάνει π~ο δυνατή κα~ την επεκτείνει μέχρι τ~ς ακτές της Ανατολικής Μεσογείου. 

Είνα~ Ευρώπη η Κύπρος, ενώ η Τουρκία δεν είναι Ευρώπη. Είναι ο aσιατικός 

φανταμενταλισμός, είναι χώρα η οποία δεν μπορεί να ενταχθεί στην Ευρώπη, για 

λόγους πολιτιστικούς, θρησκευτ~κούς, κουλτούρας κα~ άλλους. Η Ευρώπη ουδέ-
ποτε Οα δεχτεί την Τουρκία ως ισότιμο μέλος της και η Κύπρος θα είναι το προκε-

χωρημένο φυλάκιο της Ευρώπης σε μια περιοχή όπου η Ευρώπη χρειάζεται να έχε~ 

παρουσία. 

Επιγραμματ~κά λέγω τελε~ώνοντας ότι οι σημερινοί πρσUπολογισμοt δεν είναι 

διαφορετικοί από τους άλλους προ'ύπολογισμούς που έχουμε καταψηφίσει. Δε θα 

τους ψηφίσουμε και φέτος, για τους λόγους που έχω αναφέρει. Παρά ταύτα, πρέπει 

να λεχθεί ότι οι δείκτες που έχουν επιτευχθεί διευκολύνουν την είσοδό μας στην 

Ευρώπη και η επίκρισή μας γι' αυτούς στηρίζεται στους λόγους αρχής που έχω 

αναφέρει. Στην κοινωνικοοικονομική προσέγγιση των θεμάτων η κυβέρνηση αυτή 

δεν εtνα~ χειρότερη από τις άλλες κυβερνήσεις της δεξιάς που κυβέρνησαν τον τόπο 

τα τελευταία χρόνια. Η κατάσταση τότε μόνο θα αλλάξε~. όταν αναλάβει την 

εξουσία κα~ τη διακυβέρνηση της χώρας κυβέρνηση που θα διαπνέεται από τα 

ιδεώδη της κοινων~κής δ~καιοσύνης, που θα σταθεί δίπλα στις ασθενέστερες, τις 
καταπιεσμένες τάξεις του λαού, που θα λύσει υπαρκτά προβλήματα, ώστε να γίνει η 

ζωή των ανθρώπων καλύτερη και από υλική άποψη και από άποψη ποιότητας. 

Είμαστε οι προασπιστές των ανθρώπινων δ~καιωμάτων και η σύγχρονη αντίληψη 

του σοσιαλισμού δεν είναι τίποτε άλλο εκτός από του να δούμε ότι αυτά τα ανθρώ-
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πι να δικαιώματα τα απολαμβάνει, τα ασκεί, τα νέμεται ο λαός. Τότε μόνο θα έχουμε 
καλύτερες προσδοκίες, όταν εδραιώσουμε αίσθημα αλληλεγγύης, δικαιοσύνης και 

αξιοπρέπειας στον κάθε άνθρωπο, στο κάθε σπίτι του άξιου αυτού λαού, ο οποίος 

χρειάζεται ηγεσία αντάξια της ιστορίας και των προσδοκιών που του αξίζουν. 

Θα θεωρούσα παράλειψή μου κατερχόμενος από το βήμα να μην κάνω και μια 

αναφορά στην παρέμβαση του Υπουργού των Οικονομικών, ο οποίος, αισθανόμενος 
την ανάγκη να υπερασπιστεί το έργο της κυβέρνησης στην οποία ανήκει, είχε το 
θάρρος να ανέλθει στο βήμα της Βουλής, για να αντικρούσει ό,τι νόμιζε ότι 

μπορούσε να αντικρούσει και ό,τι θεώρησε ότι ήταν αναγκαίο, για να υπερασπίσει 

τους προUπολογισμούς που κατήρτισε η συγκυβέρνηση. Πρέπει να ξέρετε ότι η 

επίδειξη τέτοιας διαγωγής επιμαρτυρεί πολιτικό θάρρος. Άλλο αν ?υμφωνούμε 

προς όσα μας είπε ως αντίκρουση των επιχειρημάτων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝτΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

Συνεχίζουμε και ολοκληρώνουμε σήμερα τη συζήτηση των τριών προUπολογι

σμών του κράτους, έχοντας ως διαπίστωση πως το 1995 υπήρξε καλύτερο από 
άποψη οικονομικής σταθερότητας και ανάπτυξης. Όλοι σχεδόν οι οικονομικοί 

δείκτες κινήθηκαν σταθερά προς τα πάνω ή έχουν βελτιωθεί σημαντικά. 

Τα συγκεκριμένα πολιτικά και οικονομικά μέτρα της κυβέρνησης πέτυχαν να 

συγκρατήσουν τους δείκτες σε ανεκτά και καλύτερα ασφαλώς πλαίσια παρά προη

γουμένως και μάλιστα σε σημείο που να ικανοποιούν τα κριτήρια του Μάαστριχτ 

και με αυξανόμενη τάση συνεχούς ανάκαμψης και ανάτασης της οικονομίας μας, 

σημείο ασφαλώς ενθαρρυντικό για τα οικονομικά και κοινωνικά πράγματα του 

τόπου, κάτι το οποίο δίνει νέα διάσταση και προοπτική για το μέλλον. Είναι σ' 
όλους γνωστό ότι η οικονομική πολιτική της κυβέρνησης είναι συνυφασμένη με την 

ικανοποίηση των κριτηρίων που καθορίζονται από τη συνθήκη του Μάαστριχτ. Η 

αδήριτη ανάγκη για εκσυγχρονισμό της οικονομίας του κράτους σ' όλους ανεξαίρετα 
τους τομείς, ούτως ώστε να υπάρξει εναρμόνιση με το ευρωπα·ίκό κεκτημένο, 

αποτελεί ανάγκη η οποία πρέπει να αρχίσει να γίνεται συνείδηση απ' όλους, ούτως 

ώστε η νέα πραγματικότητα με τις κατάλληλες ενέργειες και διαδικασίες να μας βρει 

έτοιμους για άμεση και έμμεση προσαρμογή. Ο ανταγωνισμός τον οποίο όλοι 

σχεδόν οι τομείς της οικονομίας θα συναντήσουν θα είναι ασφαλώς πολύ μεγάλος 

και, για να υπάρξει ανταπόκριση στην πρόκληση, πρέπει η κυβέρνηση από τώρα να 

πάρει τα κατάλληλα μέτρα, αν χρειαστεί ακόμη και νομοθετικά μέτρα μέσω της 

Βουλής, για στήριξη εκείνων των τομέων οι οποίοι θα επηρεαστούν και θα έχουν 

άμεση σχέση με την ανταγωνιστικότητα. Παράλληλα, η στήριξη αυτή πρέπει να έχει 

και τη μορφή των κινήτρων, για να μπορέσουν οι τομείς αυτοί να αντεπεξέλθουν. 

Είναι πολλές οι δυσκολίες τις οποίες θα συναντήσουμε και σε καμιά περίπτωση δεν 

τρέφουμε ψευδαισθήσεις ότι η πορεία μας προς την Ευρώπη θα είναι εύκολη. 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι τα όποια προβλήματα κι αν παρουσιαστούν θα ξεπερα-
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στούν, φτάνει να γίνουν οι κατάλληλοι χειρισμο~ και να υπάρξει η απαραίτητη 

προπαρασκευή. Με σωστό συντονισμό και προγραμματισμό και με συνεργασία 

όλων των πολιτικών δυνάμεων του τόπου, θα επιτευχθεί ο στόχος και η διαδικασία 

θα καταστεί πιο εύκολη. Η οικονομία του τόπου δεν είναι υπόθεση ενός και μόνου· 

είναι υπόθεση όλων. Με την προοπτική και το όραμα της Ενωμένης Ευρώπης 
μπορούμε να αντιμετωπίσουμε με επιτυχία τις προκλήσεις και να κάνουμε την προο

πτική πραγματικότητα, γιατί αυτό επιβάλλει το συμφέρον του τόπου και του λαού. 

Αξιοσημείωτο είναι επίσης το γεγονός ότι τα μέτρα στήριξης του αγροτικού 

κόσμου γενικότερα τα οποία έχει πάρει η κυβέρνηση Κληρίδη για αύξηση του εισο

δήματος των αγροτών μας είναι τέτοιας μορφής, γιατί η ίδLα η κυβέρνηση αποδίδει 

μεγάλη και ιδιαίτερη σημασία στην ανάπτυξη του γεωργικού τομέα. Η παραγωγή 

και εμπορίd των αγροτικών προ'ίόντων αντιμετωπίζει σήμερα σοβαρότατα προβλή
ματα. Κύρια αίτια των προβλημάτων αυτών είναι οι επιδοτήσεις και η γενικότερη 

προστατευτική πολιτική που ακολουθούν η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα και οι ανταγωνί

στριές μας χώρες, η σοβαρή καθυστέρηση που υπήρξε στη λήψη διορθωτικών και 

άλλων μέτρων προσαρμογής στις νέες διεθνείς συνθήκες παραγωγής και εμπορίας, 
οι αδυναμίες στις πρόνοιες της συμφωνίας τελωνειακής ένωσης με την Ενωμένη 

Ευρώπη και η μη λήψη μέτρων ριζικής αντιμετώπισης της κατάστασης, καθώς και η 

γενικότερη διάβρωση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μας τα τελευταία 

χρόνια. 

Η κυβέρνηση από την ανάληψη των καθηκόντων της κατέβαλε κάθε δυνατή 

προσπάθεια για αντιμετώπιση της κατάστασης, στο μέτρο βέβαια του δυνατού και 

λαμβάνοντας υπόψη τις πολύ αρνητικές δημοσιονομικές συνθήκες που παρέλαβε και 

οι οποίες δεν άφηναν περιθώρια για ριζοσπαστικές λύσεις. Ως πρώτο βήμα τέθηκαν 

άμεσα περιορισμοί στις εισαγωγές γεωργοκτηνοτροφικών και βιομηχανικών προ'ίό
ντων που συνδέονται άμεσα με τη γεωργική παραγωγή. Τέτοιοι περιορισμοί 

τέθηκαν στην εισαγωγή κρεάτων, τυριών και παγωτού, φρέσκων και κατεψυγμένων 

ψαριών, συμπυκνωμένου χυμού και χυμών σε λιανική συσκευασία, ξηρών καρπών, 

οσπρίων και άλλων γεωργοκτηνοτροφικών προ'ίόντων. 

Παράλληλα, η κυβέρνηση προχώρησε σταδιακά στην υιοθέτηση διάφορων 

ειδικών μέτρων για στήριξη της παραγωγής αριθμού γεωργικών προ'ίόντων και των 

εισοδημάτων των παραγωγών τους. Τέτοια προ'ίόντα είναι οι πατάτες, τα αμπε

λουργικά και οινικά προ'ίόντα, τα εσπεριδοειδή, τα μήλα, το γάλα και το χοιρινό και 
βοδινό κρέας. Τα μέτρα που λήφθηκαν αναμένεται ότι θα μπορέσουν να απαμβλύ
νουν σε σημαντικό βαθμό τα άμεσα προβλήματα που αντιμετωπίζει το μεγαλύτερο 

μέρος του αγροτικού μας κόσμου. Όμως, είναι φανερό ότι από μόνα τους δεν 

οδηγούν σε ριζικές λύσεις, οι οποίες μπορούν να βρεθούν μόνο στα πλαίσια μιας 

μεσοπρόθεσμης στρατηγικής. 

Ενεργώντας μέσα σ' αυτά τα πλαίσια, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων ετοίμασε, ευθύς μετά την έναρξη της νέας διακυβέρνησης, Σχέδιο Στρατη

γικού Προγραμματισμού/Πλαίσιο Αγροτικής Πολιτικής για όλους του τομείς της 

αρμοδιότητάς του, στο οποίο εκτίθενται οι γενικές κατευθύνσεις και προσανατολι

σμοί που αποτελούν τους μεσοπρόθεσμους και μακροπρόθεσμους στόχους στον 
τομέα της γεωργικής ανάπτυξης. Παράλληλα, έχουν εντοπιστεί ορισμένα θέματα 

που κρίθηκαν σημαντικά, επείγοντα και χρήζοντα άμεσης προώθησης και τα οποία 

αποτέλεσαν τους άμεσους και βραχυπρόθεσμους στόχους. 
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Σε αδρές γραμμές οι μεσοπρόθεσμοι και μακροπρόθεσμοι στόχοι της αγρο

τικής πολιτικής είναι η γενική αναδιάρθρωση και αναβάθμιση της κυπριακής γεωρ

γίας, ώστε να μπορέσει να αξιοποιήσει τα νέα δεδομένα που προδιαγράφονται με 

την τελωνειακή ένωση και την προοπτική ένταξης της Κύπρου, καθώς επίσης και η 

προοπτική για αυτοδύναμη και συνεχή ανάπτυξή της, υπό συνθήκες ορθολογικής 

αξιοποίησης και προστασίας των φυσικών πόρων και του φυσικού περιβάλλοντος. 

Αυτή η πολιτική προωθείται, όπως είναι φυσικό, σε συνδυασμό με διάφορα μέτρα 

που στοχεύουν στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου του αγροτικού πληθυσμού και 

στην ανάπτυξη της υπαίθρου γενικά. Τα μέτρα και τα προγράμματα με τα οποία θα 

επιδιωχθεί η επίτευξη των στόχων αυτών έχουν προταθεί για συμπερίληψη στο ετοι

μαζόμενο νέο πενταετές σχέδιο ανάπτυξης. 

Μερικά από τα μέτρα αυτά, που ήδη αποφασίστηκαν και των οποίων η εφαρ

μογή θα υλοποιηθεί βασικά κατά τη διάρκεια της επόμενης πενταετίας, είναι τα 

ακόλουθα: 

α) Αναθεωρήθηκε ριζικά το αγροτικό δανεωδοτικό σύστημα, ώστε να ενθαρ

ρυνθεί η δημιουργία βιώσιμων γεωργικών εκμεταλλεύσεων. 

β) Λήφθηκαν μέτρα για περαιτέρω προώθηση και επέκταση του αναδασμού. 

Σ' αυτά συγκαταλέγεται και η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για 

αύξηση της κυβερνητικής επιδότησης των δαπανών για κατασκευή του 

οδικού δικτύου στις περιοχές αναδασμού. 

Παράλληλα, λήφθηκαν και άλλα βραχυπρόθεσμα μέτρα για την επίλυση 

άμεσων και καυτών προβλημάτων, όπως η αύξηση της επιδότησης για την κατα

σκευή σανού και η έγκαιρη εξαγγελία των τιμών των σιτηρών, με αύξηση κατά 5%. 
Στο μεταξύ, έχουν ενισχυθεί οι μηχανισμοί συντονισμού παραγωγής και εμπορίας, 

με τη στενή συνεργασία των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Εμπο

ρίου και Βιομηχανίας. Παράλληλα, αυξήθηκε το όριο δανειοδότησης με κυβερνη

τική εγγύηση των περιφερειακών συνδέσμων εμπορίας φρούτων και λαχανικών και 

η επιδότηση του ε.πιτοκιου των δανείων. 

Εκτός από τα προαναφερθέντα μέτρα, αξιοσημείωτη εργασία έγινε και στον 

τομέα της εναρμόνισης με τα ευρωπα·cκά δεδομένα και συγκεκριμένα σε ό,τι αφορά 

την κοινή αγροτική πολιτική των ενωμένων κρατών, όπου αναπτύχθηκε έντονη 

δραστηριότητα. 

Αναφέρονται ειδικότερα η εργασία που αναλήφθηκε μετά από απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου για αξιολόγηση της Συμφωνίας Σύνδεσης με την Ευρω

πα·ίκή Κοινότητα και των επιπτώσεων από την ως τώρα λειτουργία της στο γεωρ

γικό τομέα, η σύσταση διυπουργικής επιτροπής για αξιολόγηση των μέτρων 

στήριξης της κυπριακής γεωργίας υπό το πρίσμα των αντίστοιχων μέτρων που 

εφαρμόζονται στις ευρωπα·cκές κοινότητες και η ετοιμασία μελετών για λήψη 

αναγκαίων μέτρων προσαρμογής στους διάφορους επιμέρους τομείς της κυπριακής 

γεωργίας, κατά τη διάρκεια της προενταξιακής περιόδου, η οποία αναμένεται και 

επίσημα να αρχίσει σύντομα. 

Πολύ χρήσιμη η πρόσφατη διοργάνωση στην Κύπρο σεμιναρίου για θέματα 

ευρωπα"ίκών κοινοτήτων για αξιοποίηση της ελλαδικής εμπειρίας και η ετοιμασία 

και υποβολή διάφορων προτάσεων για αξιοποίηση των κοινοτικών προγραμμάτων 

• 
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που εφαρμόζονται μέσα στα πλαίσια της νέας μεσογειακής πολιτικής ή και μεταξύ 

των χωρών της κοινότητας και τρίτων χωρών σε διάφορους τομείς, όπως το περι

βάλλον, η αξιοποίηση των φυσικών πόρων και η προώθηση της τεχνολογίας. Ο 

εκσυγχρονισμός και η εναρμόνιση της νομοθεσίας μας με εκείνη των ευρωπω:κών 

κοινοτήτων όσον αφορά τον κτηνιατρικό έλεγχο εισαγωγής και υγιεινής του γάλα

κτος, τα πρότυπα ποιότητας διαφόρων προ·ι:όντων και την περιβαλλοντική νομο

θεσία είναι επίσης πολύ αξιοσημείωτα. 

Η νέα κυβέρνηση βελτίωσε σημαντικά τη δανειοδοτική πολιτική στο γεωργικό 

τομέα, με ριζική αναθεώρηση του αγροτικού δανειοδοτικού συστήματος. ώστε να 

ενθαρρυνθεί η δημιουργία βιώσιμων γεωργικών εκμεταλλεύσεων, η βελτίωση και ο 

εκσυγχρονισμός υφιστάμενων παραγωγικών μονάδων και η αύξηση της λειτουργίας 

και της επάρκειας αυτών. Λήφθηκαν επίσης μέτρα για περαιτέρω προώθηση και 

επέκταση του αναδασμού. Διευρύνθηκαν τα κίνητρα για δημιουργία νέων περιφε

ρειακών συνδέσμων εμπορίας φρούτων και λαχανικών. Όσον αφορά τα αμπελουρ

γικά και οινικά προ·ίόντα, αυξήθηκε η στρεμματική επιχορήγηση και διατηρήθηκε η 

έκτακτη οικονομική βοήθεια προς τους αμπελουργούς, σε ποσοστά και αριθμούς 

που για πρώτη φορά δόθηκαν και που έστω και μερικώς ικανοποίησαν τους αμπε

λουργούς μας. Διατέθηκαν ακόμα πιστώσεις για τη συντήρηση και διάνοιξη αγρο

τικών δρόμων σε αμπελουργικές περιοχές και κοινότητες, οι οποίες παράγουν 

εκλεκτά σταφύλια, για να διευκολυνθεί η χρησιμοποίηση ενός σύγχρονου μέσου 

παραγωγής, αλλά και της μεταφοράς αυτών. Για απάμβλυνση των προβλημάτων 

στην εμπορία που αντιμετώπισαν οι εσπεριδοκαλλιεργητές παραχωρήθηκε επιδό

τηση, η οποία κατανεμήθηκε στους παραγωγούς με βάση το ύψος της παραγωγής 

τους. Επιδότησε επίσης τους πατατοπαραγωγούς, φυστικοπαραγωγούς, ντοματοπα

ραγωγούς, τους παραγωγούς κρεμμυδιών και αντιμετώπισε επίσης τα έκτακτα 

προβλήματά τους. Επέκτεινε τη γεωργική ασφάλιση και αύξησε τη χορηγία από 

πλευράς κυβέρνησης στον ΟΓ Α. 

Με ιδιαίτερη ικανοποίηση βλέπουμε να έχει προωθηθεί και να έχει υλοποιηθεί 
η εκτέλεση έργων στην επαρχία Πάφου, όπως ο αυτοκινητόδρομος Λεμεσού-Πάφου, 

ο οποίος προωθείται και η ολοκλήρωση του οποίου θα βοηθήσει τα μέγιστα στην 

ενίσχυση της οικονομίας του τόπου, πέρα από την εξυπηρέτηση γενικότερα του 

λαού. Προωθήθηκε επίσης η κατασκευή τοu φράγματος Αρμίνου και των uδάτινων 

έργων στη κοιλάδα Διαρίζου, τα οποία επιβάλλεται και πρέπει να ολοκληρωθούν το 
σuντομότερο δuνατό. 

Επιβάλλεται ακόμα να ολοκληρωθούν τα σχέδια και η μελέτη για έναρξη εργα

σιών κατασκευής τοu δρόμου Πάφου-Ξερού-Αγίου Νικολάου, πέρα από τα τέσσερα 

χιλιόμετρα τα οποία έχουν ήδη αρχίσει να εκτελούνται, μέχρι την κοινότητα των 

Μαμωνιών. Επίσης, ο δρόμος προς Χολέτρια-Κελοκέδαρα-Σαλαμιού-Φιλούσα

Πραιτώρι επιβάλλεται να αρχίσει το συντομότερο δυνατό. Πρέπει να αρχtσοuν 

επίσης οι εργασίες κατασκευής μαρίνας στην Πάφο, όπως ήδη έχει εξαγγελθεί 

επίσημα από την κυβέρνηση, και να βελτιωθεί η κατασκευή των κτιριακών εγκατα

στάσεων του αεροδρομίου Πάφου. 

Η τριετία 1993-95 μπορεί να χαρακτηριστεί ως τριετία κοινωνικών παροχών 
της κυβέρνησης Κληρίδη προς το λαό, πολιτική την οποία ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός επιδtωκε από την ίδρυσή του. 
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- Διαγράφηκαν τα προπολεμικά χρέη που είχαν οι πρόσφυγες προς διάφο

ρους χρηματοδοτικούς οργανισμούς και προς το δημόσιο, ύψους 

!84.000.000. 

- Διαγράφηκαν τα στεγαστικά δάνεια των εκτοπισθέντων, ύψους 
!55.000.000, που είχαν δοθεί σε είκοσι χιλιάδες προσφυγικές οικογένειες 
για την αυτοστέγασή τους. 

- Διαγράφηκε μέρος των στεγαστικών δανείων των εκτοπισΟέντων δημό

σιων υπαλλήλων, ύψους ί2,7 εκ. 

Παραχωρήθηκε το πενήντα τοις εκατό του στεγαστικού βοηθήματος σε 
όσους στο παρελθόν δεν ικανοποιούσαν τα κριτήρια και είχαν απορριφθεί. 

- Αυξήθηκε κατά δέκα τοις εκατό το στεγαστικό βοήθημα. 

- Διευρύνθηκαν τα κριτήρια διάθεσης των κρατικών οικοπέδων για φτωχές 

οικογένειες σε χωριά, ώστε να περιληφθούν επαναπατριζόμενοι Κύπριοι, 

καθώς και κάτοικοι των χωριών που εγκαταστάθηκαν στις πόλεις και οι 

οποίοι επιθυμούν να επανεγκατασταθούν στις κοινότητες καταγωγής 

τους. 

- Προικοδοτήθηκε ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών και παραχωρή

θηκαν δάνεια σε δικαιούχους αιτητές. 

- Το σπουδαιότερο μέτρο κοινωνικής πολιτικής που λήφθηκε από την 

ίδρυση του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι η εισαγωγή του 

θεσμού της κοινωνικής σύνταξης, από την οποία θα επωφεληθούν αρχικά 
δεκατρείς χιλιάδες και στη συνέχεια δεκαέξι χιλιάδες ανασφάλιστοι 

συμπολίτες μας, κυρίως γυναίκες, αγρότισσες και νοικοκυρές, με ετήσια 

δαπάνη ύψους ί 18,5 εκ. 

- Επιπρόσθετα, η κυβέρνηση κατέθεσε πρόσφατα στη Βουλή το νομοσχέδιο 

για παραχώρηση φορολογικών ελαφρύνσεων. 

Υπήρχαν και υπάρχουν ακόμα και άλλα ωφελήματα και κοινωνικές παροχές 

προς το λαό και προς τις ασθενέστερες τάξεις τα οποία η κυβέρνηση έχει δώσει ή 

μέλλει να προωθήσει και στα οποία έχουν αναφερθεί άλλοι συνάδελφοι του Δημο

κρατικού Συναγερμού. Εκείνο το οποίο σήμερα χρειάζεται πάνω απ' όλα είναι η 
συνεχής προσπάθεια και αλληλοβοήθεια απ' όλους για στήριξη της οικονομίας του 

τόπου, για το καλό όλων χωρίς αμφιβολία, γιατί η πολιτική αυτή Οα ωφελήσει, 

επαναλαμβάνω, όλο το λαό και γιατί η οικονομική πολιτική την οποία η κυβέρνηση 

έχει ακολουθήσει βρίσκεται στην ορθή πορεία και στο σωστό δρόμο. Και όλα αυτά 

μετά από σωστή ασφαλώς δουλειά και προγραμματισμό. Μια δυνατή και ισχυρή 

οικονομία αποδίδει εχέγγυα για την απαραίτητη προσπάθεια για συνέχιση του 

αγώνα που διεξάγουμε για εθνική επιβίωση. Σ' αυτό τον αγώνα όλοι έχουν θέση. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού Οα ψηφίσουμε τους 

προϋπολογισμούς του 1996. 

Επειδή έγινε πολύς λόγος και αναφορά στο ρουσφέτι και στην αναξιοκρατία 

από πλευράς κυβέρνησης και στην προώθηση αυτής της πολιτικής από το Δημοκρα

τικό Συναγερμό, είμαι υποχρεωμένος να αναφερθώ σε μερικά σημεία, που ασφαλώς 

όλοι εδώ πρέπει να γνωρίζουμε, γιατί πρέπει να αναλαμβάνουμε τις ευθύνες μας, 

αφού αναφερόμαστε σ' αυτά μόνο φραστικά και κατά καιρούς και εφόσον έτσι μας 
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συμφέρει, κάνοντας λα"ι:κίστικη πολιτική. Φαίνεται ότι δεν έχουμε συναισθανθεί τις 
υποχρεώσεις μας και την ευθύνη μας έναντι αυτού του λαού. Βλέπουμε κατά 

καιρούς, και όλοι έχουμε παραδείγματα να αναφέρουμε, παρεμβάσεις απ' όλες τις 
πλευρές, απ' όλες τις κομματικές ομάδες προς τα διάφορα υπουργεία και τμήματα 

της κυβέρνησης για χρησιμοποίηση κάποι-ων προσώπων είτε για προαγωγές είτε για 
διορισμούς είτε για οποιαδήποτε άλλη μορφή θετικής παρέμβασης προς τον οποιο

δήποτε. Και αν επισκεφθούμε οποιοδήποτε υπουργεί.ο ή τμήμα, θα ακούσουμε να 
κτυπά το τηλέφωνο και να μιλά από την άλλη άκρη της γραμμής είτε συνάδελφος 

Βουλευτής οποιουδήποτε κόμματος είτε κομματικός aξιωματούχος είτε οποιοσδή

ποτε κομματικός παράγοντας. Και το τηλεφώνημα δεν είναι για χαιρετίσματα ή για 

να περάσει να πιει καφέ ο οποιοσδήποτε κομματικός παράγοντας ή aξιωματούχος, 

αλλά για να χρησιμοποιήσει εί.τε την ιδιότητά του είτε τη δική του παρέμβαση προς 
όφελος οποιουδήποτε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Κωνσταντίνου ο Πρόεδρος της Βουλής 

κατέλαβε την έδρα.) 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Να κάνετε μαύρη βίβλο και να τους γράφετε μέσα! 

Κ. ΚΩΝΣτΑΝτΙΝΟΥ: 

Είναι εξυπηρετήσεις αυτές δεν είναι ρουσφέτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Καρά, μην κάνετε αντιπολίτευση στο Βουλευτή του κόμματός σας. 

Κ. ΚΩΝΣΎΑΝτΙΝΟΥ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Και γίναμε μάρτυρες, ενώ βρισκόμαστε για οποιοδήποτε λόγο σε οποιοδήποτε 

γραφείο, του ότι γίνονται τηλεφωνήματα, όπως ανέφερα προηγούμενα, και προς 

Υπουργούς και προς τμηματάρχες και προς τον οποιοδήποτε για εξυπηρέτηση του 

δικού τους προσώπου για το οποίο ενδιαφέρονται. Και αυτό γινόταν σε πολύ μεγα

λύτερο βαθμό πολύ προηγούμενα και προτού αναλάβει τη διακυβέρνηση του τόπου ο 

κ. Κληρίδης. Και δεν υπήρχε η ευαισθησία από τα αντιπολιτευόμενα σήμερα 

κόμματα, όταν για ολόκληρα χρόνια ο κόσμος του Δημοκρατικού Συναγερμού ή που 

επρόσκειτο ή που ψήφιζε ή έστω που ήταν ταγμένος στο Δημοκρατικό Συναγερμό 

παραμεριζόταν ασύστολα, παρά τα δεδομένα που υπήρχαν από απόψεως προσόντων 

και ικανοτήτων. Γιατί και μόνο επειδή βρίσκονταν και ήταν ταγμένοι στο χώρο του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, αυτοί οι άνθρωποι ετίθεντο στο περιθώριο. Ναι, ήταν 

αμαρτωλοί για κάποιους και έπρεπε αυτοί οι άνθρωποι να παραμεριστούν. Και για 

ολόκληρα χρόνια βλέπαμε να μην μπαίνει κανένας στις τάξεις της αστυνομίας, 

παρόλον ότι είχαν όλες τις ικανότητες και πληρούσαν όλες τις προUποθέσεις. 

Θα αναφερθώ μόνο σ' ένα παράδειγμα, για να δώσω προς το Σώμα να αντιλη

φθεί την αδικία που γινόταν. Αυτό έγινε πριν μερικά χρόνια, προτού ασφαλώς 

αναλάβει τη διακυβέρνηση ο κ. Κληρί.δης. Πρόσωπο το οποίο είχε 19 1(2. γενικό στο 
απολυτήριο γυμνασίου παρακάθησε δυο φορές σε εξετάσεις στην αστυνομία και 

στην πυροσβεστική, κατετάγη μεταξύ των πρώτων, καμία απάντηση. Ήταν 

επιτυχών, καμία απάντηση, παρόλο που είχε και περασμένες εξετάσεις προεισαγω-

' . 
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γικές για πανεπιστήμιο. Αναγκάστηκε στα είκοσι πέντε του χρόνια να παρακαθήσει 

εκ νέου σε νέες εξετάσεις προεισαγωγικές για πανεπιστήμιο. J1έτυχε και πάλι και 

εισήχθηκε στη Φιλοσοφική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών. Στο εικοστό έβδομο 

έτος της ηλικίας του του δόθηκε το δικαίωμα -γιατί εκείνο το χρονικό διάστημα 

υπήρχαν θέσεις στην αστυνομία και μάλιστα μέχρι το εικοστό όγδοο έτος της 

ηλικίας τους- και παρακάθησε σε εξετάσεις και ήταν ο πρώτος επιτυχών εκείνη την 

περίοδο επί προηγούμενης διακυβέρνησης. Πρώτος επιτυχών! Και υπάρχουν και 

τα αποτελέσματα, τα οποία ο καθένας μπορεί και είναι σε θέση να τα δει. Και τι 

έγινε; Ήταν αμαρτωλός, γιατί ήταν στενός συγγενής αξιωματούχου του Δημοκρα

τικού Συναγερμού Πάφου. Οι άνθρωποι οι οποίοι είχαν πετύχει προσλήφθηκαν. 

Αυτός όμως την επόμενη ημέρα πήρε επιστολή που του κοινοποιούσε ότι "κύριε, δεν 

προσλαμβάνεσαι, γιατί έκλεισες το όριο του εικοστού όγδοου έτους της ηλικίας 

σου." Αυτός ήταν ο λόγος για τον οποίο δεν προσελήφθη και αυτό του είχε κοινο

ποιηθεί! Προσέφυγε στα δικαστήρια και δικαιώθηκε. Ο ίδιος μπορεί να μην έχασε, 

ο ίδιος τέλειωσε τις σπουδές του και σήμερα είναι καθηγητής αγγλικής φιλολογίας. 

Έχασε όμως το κράτος. Αυτή ήταν η αξιοκρατία, κύριοι! Δεν υπήρχε καμία ευαι

σθησία τότε. Και αυτό είναι απλώς ένα παράδειγμα, κλασικότατο παράδειγμα, το 

οποίο χαρακτηρίζει την όλη νοοτροπία και συμπεριφορά των τότε κρατούντων και 

της τότε ηγεσίας της αστυνομίας επί διακυβέρνησης Βασιλείου. Και μάλιστα ο 

κ. Βασιλείου ο ίδιος είχε πληροφορηθεί αυτό το γεγονός και αναγνώρισε την αδικία 

και έδωσε οδηγίες, δήθεν, για επαναφορά. Τίποτα. 

Δε θα αναφερθώ στην αξιοκρατική σήμερα διαδικασία που ακολουθείται στην 

Εθνική Φρουρά για επιλογή των δόκιμων αξιωματικών, που εκεί βλέπετε όλοι την 

επιλογή απ' όλες ανεξαίρετα τις καταστάσεις, και από το ΑΚΕΛ και από την ΕΔΕΚ 

και από το ΔΗΚΟ και από το Δημοκρατικό Συναγερμό. Καθαρά αξιοκρατική διαδι

κασία. 

Το θέμα των προσλήψεων στην αστυνομία. Ερωτώ και ζητώ να μάθω αν 

οποιοσδήποτε επιτυχών από οποιοδήποτε άλλο κόμμα ή πολιτική κατάσταση πέραν 
του Δημοκρατικού Συναγερμού δεν έχει διοριστεί και δεν έχει γίνει η πρόσληψή του, 

τη στιγμή που ήταν επιτυχών. Αντίθετα, πάρα πολλοί του Δημοκρατικού Συνα

γερμού οι οποίοι δεν πέτυχαν δε διορίστηκαν ή δεν ικανοποιήθηκε το αίτημά τους. 

Είμαι υποχρεωμένος να αναφερθώ σ' ένα σημείο το οποίο θtγηκε από τον 

αγαπητό, κατά τα άλλα, συνάδελφο Γιαννάκη Ομήρου. Επειδή έγινε αναφορά στο 

ΔΗΣΥ Πάφου και επειδή τυγχάνει να είμαι και επαρχιακός γραμματέας του 

κόμματος και επειδή έγινε αναφορά σε παρεμβάσεις αξιωματούχων του ΔΗΣΥ 

Πάφου σε πρόσφατη πρόσληψη στα Δημόσια Έργα, φαίνεται ότι οι μόνοι οι οποίοι 

δεν παρενέβησαν σ' αυτή τη διαδικασία είμαστε εμείς του Δημοκρατικού Συνα

γερμού. Γιατί μετά την αναφορά έγιναν κάποιες ενέργειες και προσπαΟήσαμε να 

μάθουμε τι έγινε εκεί. Και πληροφορήθηκα ότι, ακόμα και την ώρα της διαδικασίας 
των συνεντεύξεων, αξιωματούχοι από όλες τις κομματικές παρατάξεις -εκτός από 

το ΔΗΣΥ· τουλάχιστο σε επίπεδο αξιωματούχων κανένας δεν παρενέβη- από όλες 

τις άλλες πολιτικές δυνάμεις ανεξαίρετα έγιναν παρεμβάσεις και μάλιστα κι εκείνη 

• τη στιγμή που γινόταν η συνέντευξη. Και ακόμα δόθηκαν και ονόματα από όλες τις 
• 

πολιτικές δυνάμεις στο κέντρο και έγινε προσπάθεια επηρεασμού της διαδικασίας 

για πρόσληψη των δικών τους προσώπων τα οποία οι ίδιοι ήθελαν να προωθήσουν. 
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Αυτή είναι η κατάσταση η οποία επικρατεί και πιστεύω ότι όλοι πρέπει να 
αναγνωρίζουμε την ευθύνη μας, να είμαστε ευαίσθητοι για όλα τα τεκταινόμενα και 

όχι να ενεργούμε ανάλογα με το πότε μας συμφέρει ή κατά το δοκούν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Από το Δημοκρατικό Συναγερμό περίπου έχουν μείνει ενενήντα λεπτά· μίλησε 

είκοσι έξι λεπτά ο κ. Κωνσταντίνου. Για το ΑΚΕΛ έχουν μείνει πενήντα οκτώ 

λεπτά. Από το Συναγερμό έχουν μείνει πέντε ομιλητές, από το ΑΚΕΛ τρεις 

ομιλητές, από το ΔΗΚΟ δυο ομιλητές -εξήντα ένα όμως λεπτά- και από την ΕΔΕΚ 

είναι ο κ. Ηλιάδης μόνο, είκοσι τρία λεπτά. Γι' αυτό το λόγο νομίζω θα δώσω στο 
Συναγερμό, για να υπάρξει καλύτερο ισοζύγιο ομιλιών. Το λόγο έχει ο κ. Ανδρέας 

Γεωργίου. 

Η ΕΔΕΚ, συγνώμη, έχει δεκατρία λεπτά. Σαράντα έξι μείον είκοσι τρία 

μένουν δεκατρία. Ο κ. Γεωργίου. Πήγα να σας δώσω δέκα λεπτά παραπάνω, κύριε 

Ηλιάδη, αλλά δε μας άφησαν! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είμαι ακριβοδίκαιος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μπορώ να διαπιστώσω ότι ο κ. Σοφοκλέους δεν κλέβει, σίγουρα πράγματα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δεν είναι αιχμή για άλλους ότι κλέβουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μιλούμε για το Θάσο που παίρνει τους αριθμούς. Έχει κανέναν άλλο που 

τους παίρνει; Να συγκρίνουμε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τελευταίως, με τάσεις καθαρά aντιπολιτευτικής διάθεσης, αλλά και ενόψει 

των βουλευτικών εκλογών, έγινε πολύ της μόδας κάποιοι να μιλούν και να καταδι

κάζουν το ρουσφέτι. Ο καθένας μάλιστα πον μιλά ποιεί. την νήσσαν, εξαπολύει 

μύδρονς εναντίον των άλλων και κνρίως εναντίον τον Δημοκρατικού Σνναγερμού 

και της κνβέρνησης και βγάζει απ' έξω τον εαυτό τον. Ο συνάδελφος κ. Πρέντζας 

έφτασε στο σημείο να κατηγορεί την κνβέρνηση ότι επιδίδεται επαγγελματικά στο 

ρουσφέτι και από την άλλη να παραδέχεται ότι νπάρχουν σφοδρά παράπονα από 

τονς οπαδούς μας εναντίον της κνβέρνησης. Και είναι αλήθεια ότι νπάρχονν παρά

πονα. Ξέρετε όμως γιατί; Οι οπαδοί μας δεν έχουν παράπονα από τη διακνβέρνηση 

τον τόπου. Οι οπαδοί μας, όπως και η σνντριπτική πλειοψηφία τον κνπριακού 

λαού, είναι εvχαριστημένοι από την πορεία ένταξής μας στην Ενρωπα'ίκή Ένωση, 

την εφαρμογή του δόγματος του ενιαίου αμνντικού χώρου, την οικονομική πολιτική, 

τις κοινωνικές παροχές, τη βοήθεια προς τους αγρότες και τονς πρόσφνγες και 

γενικά από τα έργα της κυβέρνησης Κληρίδη στην τριετία πον μας πέρασε. Α ν έχουν 

λοιπόν οι οπαδοί μας παράπονα, είναι γιατί, σε αντίθεση με ό,τι συνέβαινε στο r 

παρελθόν, εμείς δεν ανοίξαμε θέσεις για να βολέψονμε τονς ημέτερους, αλλά και 
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γιατί ακριβώς η επί εικοσαετία και πλέον αναξιοκρατία, η αδικία και ο διωγμός 

εναντίον των σνναγερμικών ήταν τέτοιου μεγέθους και έκτασης που δυστυχώς τα 
πράγματα δεν μπορούν, όπως ανέμεναν, να διορθωθούν και η δικαιοσύνη δεν 
μπορεί να αποκατασταθεt. Επειδή μάλιστα στα διάφορα πόστα και τις επιτροπές 
που προσλαμβάνουν, διορίζονν και προάγουν βρίσκονται πρόσωπα διορισμένα από 

προηγούμενες κυβερνήσεις και ελεγχόμενα από άλλα κόμματα, η αδικία σε βάρος 

των συναγερμικών εξακολουθεί να υπάρχει σε μεγάλο βαθμό και σήμερα που κυβερ
νούμε, γι' αυτό και τα παράπονα είναι και εντονότερα. Ο συνάδελφος κ. Κοντίδης 

του ΑΚΕΛ έφτασε στο σημείο να απονείμει δοκτοράτο ρουσφετιού στον Υπουργό 

Υγείας, μηδενίζοντας όλα όσα έχει πετύχει στο ζωτικό τομέα της υγεtας. Θα ήθελα 

όμως να ρωτήσω τον κ. Κοντi.δη: Είναι βέβαιος ο κύριος συνάδελφος ότι στα τρία 
χρόνια της υπουργίας του κ. Χριστοφίδη δεν αποτάθηκε σ' αυτόν καμιά φορά και 

δεν του ζήτησε τίποτε και για κανέναν ακελικό ψηφοφόρο; Ο Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ ούτε λίγο ούτε πολύ απείλησε ότι θα παρουσιαστεί και ως 
μάρτυρας κατηγορίας στο δικαστήριο, για να στείλει στη φυλακή συνάδελφούς του 

Βουλευτές ή άλλους πολιτικούς. Μάλιστα ο κ. Παπαδόπουλος αναφέρθηκε έμμεσα 
αλλά σαφώς στον πρόεδρο του ΔΗΚΟ κ. Κυπριανού. Ο κ. Ομήρου μίλησε για 

μαύρη βίβλο, ένα φαινόμενο που &υμί.ζει προγραφές, φακελώματα και δικτατόρευση. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι συνάδελφοι αυτοαπαλλάσσονται των προσω

πικών τους ευθυνών και απευθυνόμενοι στους υπόλοιπούς μας και στην κυβέρνηση 
προβαίνουν σε χαρακτηρισμούς, aφορισμούς και απειλές, γινόμενοι βασιλικότεροι 

του βασιλέως. Δε γνωρίζω τι εννοούν οι σννάδελφοι με τη λέξη ρουσφέτι. Προσω

πικά, με τη λέξη ρουσφέτι, εκτός των περιπτώσεων που θα αναφέρω πιο κάτω, 

εννοώ και την κατάθεση στη Βουλή πρότασης νόμου από Βουλευτή, για να ευνοηθεί 
πελάτης ή φίλος ή ψηφοφόρος του. Επίσης, εννοώ την έντεχνη επέμβαση Βουλευτή 

για τροποποιήσεις σε νομοσχέδιο ή Κανονισμούς, ώστε να ευνοηθούν συγκεκριμένα 

άτομα ή εταιρείες ή οργανισμοί.. Μάλιστα, εάν οι ευνοούμενοι είναι πελάτες του 
Βουλευτή, η κατάσταση είναι ακόμα χειρότερη. Γι' αυτό ο αναμάρτητος πρώτος τον 

λίθον βαλέτω. 

Στην καθημερινή μας ζωή, κύριοι συνάδελφοι, η λέξη ρουσφέτι χρησιμο

ποιείται από το λαό και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, για να υποδηλώσει μόνο ή/και 

κυρίως τη σε βάρος της αξιοκρατίας επέμβαση Βουλευτών και άλλων πολιτικών 

προσώπων για την πρόσληψη, την προαγωγή και τη μετάΟεση συγκεκριμένου 

προσώπου στη δημόσια υπηρεσία και τους ημικρατικούς οργανισμούς. Μάλιστα, 

ότι η επέμβαση αυτή γίνεται μόνο από Βουλευτές και γενικότερα μόνο από πολιτικά 

πρόσωπα. Είναι όμως αυτή η αλήθεια; Αν δηλαδή σήμερα, εδώ και τώρα, εμείς οι 
πολιτικοί, περιλαμβανομένων των πάντων, ατόμων, κομμάτων και κυβέρνησης, 

σταματήσουμε να κάνουμε ρουσφέτι, θα κοπεί το ρουσφέτι ως διά μαγείας και θα 

εφαρμοστεί η αξιοκρατία; Είμαστε δηλαδή εμείς οι πολιτικοί. ή μόνο εμείς η αιτία 

του κακοv; Είμαστε εμείς που βρίσκουμε τον κόσμο και προσφερόμαστε να του 

κάνουμε ρουσφέτι ή είναι ο κόσμος που έρχεται σε μας και μάλιστα με τρόπο 
πιεστικό; Μήπως αρέσει σε κανένα μας η κατάσταση αυτή; Και γιατί ο κόσμος 

έρχεται σε μας; Ο κόσμος που μας θεωρεί δικά του και προσιτά πρόσωπα, με κάποια 

δύναμη, έρχεται σε μας είτε διότι έχει αδικηθεί είτε για να μην αδικηθεί. είτε γιατί. 

γνωρίζει ότι χωρίς "μέσο" δεν έχει καμιά πιθανότητα επιτυχίας. 
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Ας υποθέσουμε ότι όλοι μας κλείνουμε τις πόρτες στον κόσμο που έρχεται 
κοντά μας και σταματούμε αμέσως κάθε παρέμβαση. Πιστεύετε ότι θα προσληφθεί 

ή θα προαχθεί ο καλίrtερος; Ή μήπως αυτός που θα αποφασίσει θα προσλάβει ή θα 

προάξει το συγγενή, το φίλο, το γνωστό, το βαφτιστικό, το γείτονα ή αυτόν που τον 
λάδωσε; 'Ό κόσμος το 'χει τούμπανο και 'μεις κρυφό καμάρι" ότι υπήρχαν και 

υπάρχουν "πολίτες" που πρόσφεραν και προσφέρουν ποσά ύψους fSOO και ±:1.000 
για την πρόσληψη των παιδιών τους στο δημόσιο τομέα, καθώς επίσης ότι υπήρξαν 

και αυτοί που προσέλαβαν αυτά τα παιδιά, λαμβάνοντας τις ±:500 ή τις fl.OOO. 
Είναι μήπως τυχαίο το ότι κανένας δεν έρχεται να μας ζητήσει να τον βοηθήσουμε 

να προσληφθεί καθηγητής στη μέση εκπαίδευση; Ασφαλώς όχι. Απλούστατα, αυτό 
συμβαίνει, γιατί υπάρχουν αντικειμενικά και μετρήσιμα κριτήρια, τα οποία ο κάθε 

ενδιαφερόμενος έχει πειστεί ότι τηρούνται και εφαρμόζονται. 

Εξαντλείται όμως η έννοια της λέξης ρουσφέτι στο πιο πάνω περιεχόμενο; 

Και πάλι ασφαλώς όχι. Εκτός των περιπτώσεων που προανέφερα, το "χοντρό" 

ρουσφέτι και μάλιστα με σοβαρά οικονομικά κίνητρα, ανταλλάγματα και συμφέ

ροντα γίνεται από μη πολιτικά πρόσωπα. Αναφέρομαι για παράδειγμα στον καθο
ρισμό των προδιαγραφών για συγκεκριμένο αντικείμενο ή έργο για το οποίο θα 

προκηρυχθούν δημόσιες προσφορές, με βάση τα δεδομένα συγκεκριμένων εταιρειών 

ή ατόμων, στην έγκριση της παραλαβής ενός δρόμου με πάχος ασφάλτου έστω και 

κατά ένα χιλιοστό λιγότερο των προδιαγραφών, το οποίο επί το πλάτος και επί το 

μήκος του δρόμου μας δίνει αισχροκέρδεια μερικών εκατοντάδων χιλιάδων λιρών, 

στη χάραξη δρόμων με βάση συγκεκριμένες ιδιοκτησίες, στη χρησιμοποίηση ακατάλ
ληλων ή κακής ποιότητας υλικών για την κατασκευή ενός δρόμου και στον προειδο

ποιημένο δειγματοληπτικό έλεγχο, ώστε κατά τη στιγμή της διεξαγωγής του και 

μόνο να χρησιμοποιούνται τα σωστά υλικά. Α να φέρομαι στην εύνοια από τους 

λεγόμενους τεχνοκράτες για ανάπτυξη ή μη ανάπτυξη συγκεκριμένης περιοχής, στη 
διεξαγωγή κατευθυνόμενων μελετών σκοπιμότητας, στην αγορά των χωραφιών του 

κοσμάκη σε εξευτελιστικές τιμές από εκείνους που γνωρίζουν λόγω θέσης ή που 

ελέγχουν την ένταξή τους στις οικιστικές ή τουριστικές περιοχές ή από συγγενείς ή 

φίλους τους και στη μετά από λίγο καιρό ένταξή τους στις περιοχές αυτές. Αναφέ

ρομαι στην εξασφάλιση αντιπροσωπειών και στην ύπαρξη πίσω από προσφοροδότες 

προσώπων που αποφασίζουν για την κατακύρωση των προσφορών συγγενών τους. 

Θα μπορούσα, αγαπητοί συνάδελφοι, να απαριθμήσω σωρεία άλλων περιπτώσεων 
"χοντρού" ρουσφετιού με "μάτσωμα χοντρών" λεφτών ή οικονομικών συμφερόντων 

όχι μόνο χωρίς να έχουν σχέση οι πολιτικοί και τα κόμματα, αλλά που, ενώ τις 

καταδιώκουν, είναι δύσκολο να τις αποδείξουν. 

Είναι κανένας, αγαπητοί συνάδελφοι, που μπορεί να ισχυριστεί βάσιμα και 

σοβαρά ότι η κατάσταση αυτή έχει δημιουργηθεί. τώρα, επί της τριετίας της διακυ

βέρνησης του κ. Κληρίδη; Ή η κατάσταση αυτή προϋπήρχε, συντηρήθηκε, ενισχύ

θη-ι<ε και διατηρήθηκε από πολύ παλιά και επί χρόνια, με αποτέλεσμα να την κληρο

νομήσουμε, μάλιστα κάτω από πρόσωπα και κατεστημένο που είναι δύσκολο να 

εξαλείψουμε. Σε κανέναν πολιτικό δεν αρέσει το ρουσφέτι. Ας συνεργαστούμε 

λοιπόν όλοι μαζί, κυβέρνηση, Βουλή, αλλά προπαντός ο λαός, για να το καταπολε

μήσουμε. Με έργα και όχι με απειλές και aφορισμούς. 

Λυπούμαι, διότι δεν έχω περισσότερο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Επιφυλάσσομαι 

για το θέμα. Ευχαριστώ πολύ. 

• 1 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Κοντίδη. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Επί προσωπικού θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επί προσωπικού θέματος. Μάλιστα. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Φαίνεται ότι ο κ. Γεωργίου, κύριε Πρόεδρε, δεν άκουσε την ομιλtα μου, αλλά, 
εν πάση περιπτώσει, επειδή με ρωτά αν έχω αποταθεί στον κ. Υπουργό, του απαντώ 

ευθέως ότι, ναι, έχω αποταθεί μία φορά, για να του υποδείξω μια αδικία κατάφωρη 
που είχε γίνει και να του ζητήσω να τη διορθώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Φιλtππου. 

"Εν" μας είπες, κύριε Κοντίδη, αν τη διόρθωσε την αδικία. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Όχι, δεν τη διόρθωσε, κύριε Πρόεδρε· δεν την έχει διορθώσει. Μέχρι τώρα δεν 
έχει διορθωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε! τότε να ζητήσουμε κι άλλο ρουσφέτι. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Δεν είναι ρουσφέτι, κύριε Πρόεδρε. Για όνομα του Θεού! Όταν ζητάς να διορ

θωθεί μια αδικία, δεν είναι ρουσφέτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι με χιούμορ που το είπα, αλλά, αν πράγματι είναι αδικία, να μου το 
αναφέρετε κι εμένα, για να δω τι μπορεί να γίνει. 

Κύριε Φιλtππου, παρακαλώ. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η συζήτηση από το κοινοβούλιο και η έγκριση ή απόρριψη των προϋπολογι

σμών ενός κράτους αποτελεί κατά τεκμήριο κορυφαία πράξη του πολιτεύματος. Η 

κυβέρνηση καταθέτει και υποστηρίζει τη γενική πολιτική της και η αντιπολίτευση 

ελέγχει, κρίνει, κατακρίνει και εισηγείται. Σε εκείνα τα πολιτεύματα στα οποία η 

κυβέρνηση προέρχεται από την πλειΟψηφία της Βουλής και στηρίζεται σ' αυτή, η 

απόρριψη των προϋπολογισμών συνεπάγεται την άμεση πτώση της κυβέρνησης. 

Όμως, στα προεδρικά πολιτεύματα, τα αμιγώς προεδρικά, όπως είναι το δικό μας, 

όπου ο πρόεδρος εκλέγεται απευθείας από το λαό και διορίζει την κυβέρνησή του 

και ασκεί εκτελεστική εξουσία χωρίς να απαιτείται ψήφος εμπιστοσύνης ή να 

επιτρέπεται μομφή δυσπιστίας, οι προϋπολογισμοί κατά κανόνα τροποποιούνται ή 

περικόπτονται μόνο. Δεν απορρίπτονται. Αν βέβαια η κοινοβουλευτική πλειο

ψηφία βρίσκεται σε πλήρη αντιπαράθεση με την κυβέρνηση στις βασικές οικονομικές 
ή εθνικές επιλογές της, τότε μπορεί να υποχρεώσει την κυβέρνηση σε αλλαγή 

πλεύσης καταψηφίζοντας τους προϋπολογισμούς της. 
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Η κυβέρνηση διά του Υπουργού Οικονομικών και του προέδρου του Δημοκρα

τικού Συναγερμού υποστηρίζει ότι η κυπριακή οικονομία σήμερα ευρίσκεται σε 

aξιοζήλευτο επίπεδο. Λέγεται μάλιστα και γράφεται ότι το κατά κεφαλή εισόδημα 

των Κυπρίων ξεπέρασε τις $15.000. Είναι πραγματικά γεγονός που οφείλεται στην 

απελευθέρωση από την αγγλοκρατία και στην εργατικότητα των Κυπρίων ότι στην 

Κύπρο επιτελέστηκε μετά το 1960 ένα οικονομικό θαύμα. Παρά την καταστροφή 

του 1974, με το πραξικόπημα και την εισβολή, μετά από λίγα χρόνια η οικονομία 
ανέκαμψε και πάλι και το θαύμα συνεχίστηκε και συνεχίζεται μέχρι τις μέρες μας. 

Πρέπει ωστόσο να σημειώσουμε ότι η ανάπτυξη υπήρξε και συνεχίζει να είναι μονό

πλευρη και πως σε μεγάλο βαθμό "ευημερούν οι αριθμοί και πένονται οι πολίτες". 

Πόσες για παράδειγμα πενταμελείς οικογένειες μισθωτών εργατοtiπαλλήλων ή 

αγροτών στην Κύπρο έχουν εισόδημα $75.000 ή !34.275 περίπου; Ελάχιστες. Αυτό 

συμβαίνει διότι μια μικρή μειΟψηφία μεγαλοεισοδηματιών νέμεται τον εθνικό 

πλούτο. Α ναφέρω μόνο ότι εννιά χιλιάδες μοιράζονται :Ε 1,5 δι σ. σε σύγκριση με 
διακόσιες εξήντα πέντε χιλιάδες που μοιράζονται :Ε2,3 δισ. 

Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, το δημοσιονομικό έλλειμμα το 1993 
ήταν ί78 εκ. και το 1995 ήταν :Ε50 εκ. μόνο. Ο ίδιος όμως αναφέρει ότι το 1996 το 
δημοσιονομικό έλλειμμα προtiπολογίζεται να ανέλθει σε ί 168 εκ. ή στο 4, I% του 
Ακαθάριστου Εγχώριου Προ·cόντος (ΑΕΠ). Ο ίδιος Υπουργός αναφέρει ότι το 

δημόσιο χρέος -με εξαίρεση το ενδοκυβερνητικό- το 1994 ήταν 54,9% του ΑΕΠ και 
το 1995 παρέμεινε περίπου στα ίδια επίπεδα. Το 1996 προtiπολογίζεται "να 
κυμανθεί γύρω στο 53,4% του ΑΕΠ". Δεν αναφέρει δυστυχώς όμως ούτε λέξη ο 

Υπουργός ή η κυβέρνηση για το συνολικό δημόσιο χρέος. Γιατί; Από το Γραφείο 

Προγραμματισμού με δυσκολία μαθαίνουμε ότι το συνολικό δημόσιο χρέος ανήλθε 

το 1994 σε !3,052 δισ. περίπου, ενώ προκαταρκτική εκτίμηση, με βάση τις αλλαγές 
που έχουν γίνει στα έσοδα και τις δαπάνες της κυβέρνησης, το ανεβάζει για το 1995 
σε ί:3,210 δισ. και το προtiπολογιζόμενο για το 1996 σε :Ε3,5 δισ. Δηλαδή κάθε 

Κύπριος σήμερα βαρύνεται με χρέος :Ε5.500. 

Θα επικεντρωθώ στη συνέχεια σε θέματα παιδείας. Η παιδεία, όπως επίσης η 

άμυνα και η εξωτερική πολιτική, χρειάζεται προγραμματισμό, σταθερότητα και 

συναίνεση. Δυστυχώς, η κυβέρνηση στα τελευταία τρία χρόνια όχι μόνο δεν έδωσε 

κοινά aποδεχτές λύσεις στα εκπαιδευτικά προβλήματα, αλλά προκάλεσε φοβερές 
αντιδράσεις και αντιθέσεις από τους άμεσα ενδιαφερόμενους φορείς και τα κόμματα 

της αντιπολίτευσης. Σε μερικές μάλιστα περιπτώσεις προκάλεσε και την αντιπαρά

θεση των συγκυβερνώντων κομμάτων και υποχρεώθηκε να υπαναχωρήσει. 

Προδημοτική εκπαίδευση: Η Υπουργός Παιδείας, με γραπτό σημείωμά της 

στην Επιτροπή Οικονομικών και Προtiπολογισμού, υποστήριξε ότι ''ενδιαφέρεται 

για ενίσχυση και επέκταση της προδημοτικής εκπαίδευσης, ιδιαίτερα στα μη αστικά 

κέντρα ή σε περιοχές που κατοικούνται από ασθενέστερες οικονομικά τάξεις". 
Όμως, οι προtiπολογισμοί του 1996 δεν περιλαμβάνουν καμιά νέα θέση για νηπια
γωγούς. Καμιά δεν περιλάμβαναν και οι προtiπολογισμοί του 1994, ενώ το 1995 
έγιναν μόνο πέντε. Έτσι, ο μέσος όρος νέων θέσεων νηπιαγωγών στο δημόσιο για 

τα τρία χρόνια της διακυβέρνησης Κληρίδη είναι μικρότερος από δύο, ενώ το 

σύνολο των νηπιαγωγών στους καταλόγους διοριστέων υπερβαίνει τους τριακό

σιους. Αισίως δηλαδή, με τους ρυθμούς της κυβέρνησης, οι νηπιαγωγοί αυτοί θα 
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χρειαστούν περισσότερο από εκατόν πενήντα χρόνια, για να διοριστούν σε δημόσια 

νηπιαγωγεία. Πρόσφατα μάλιστα η κυβέρνηση επιχείρησε να καταργήσει με 

απόφασή της την επέκταση της προδημοτικής, μεταφέροντας την ευθύνη από το 

Υπουργείο Παιδείας στο Υπουργείο Εργασίας. Η κατακραυγή των ενδιαφερομένων 

-εκπαιδευτικών και γονιών- που ακολούθησε και η εγγραφή του θέματος από την 

κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και η συζήτησή του στη 

Βουλή υποχρέωσαν την κυβέρνηση σε υπαναχώρηση. 

Δημοτική εκπαίδευση: Από κακό προγραμματισμό στο παρελθόν ήδη από το 

Φεβρουάριο του 1988 υπήρχε μεγάλη έλλειψη δασκάλων. Ως Υπουργός Παιδείας 

τότε διπλασίασα τον αριθμό εισακτέων στην Παιδαγωγική Ακαδημία και κατακρί

θηκα άδικα. Εισηγήθηκα επίσης την αποστολή σπουδαστών και στην Ελλάδα. Το 

1996 εξακολουθεί να υπάρχει μεγάλη έλλειψη δασκάλων, διότι οι διάδοχοί μου εγκα
τέλειψαν την πολιτική μου. Περίπου τετρακόσιοι πτυχιούχοι πανεπιστημίου και 

εκατό νηπιαγωγοί συνεχίζουν να υπηρετούν ως δάσκαλοι, αρκετοί για επτά ή οκτώ 

χρόνια. Ριζική και μόνιμη λύση θα υπάρξει με τον αναγκαίο προγραμματισμό και 

την εισδοχή των απαιτούμενων φοιτητών στο Τμήμα Επιστημών της Αγωγής του 

Πανεπιστημίου Κύπρου. Για να απαμβλύνει στο μεταξύ το πρόβλημα η κυβέρνηση 

θα μπορούσε (α) να μονιμοποιήσει όσους συμβασιούχους εργάζονται ως δάσκαλοι 

και το επιθυμούν, μετά από Ηδική παιδαγωγική κατάρτιση και επιμόρφωση και (β) 

να αποστέλλει συνεχώς φοιτητές για μερικά χρόνια στα παιδαγωγικά τμήματα των 

ελληνικών πανεπιστημίων. 

Μέση εκπαίδευση: Στους καταλόγους διοριστέων περιλαμβάνονται άνω των 

δέκα χιλιάδων εκπαιδευτικών. Κάθε χρόνο διορίζονται διακόσιοι. Μετρήστε πόσα 

χρόνια χρειάζονται, για να διοριστούν αυτοί οι άνθρωποι και η κυβέρνηση επαί

ρεται ότι έχουμε μόνο 3% περίπου ανεργία. Ναι, αλλά οι εκπαιδευμένοι Κύπριοι 

είναι άνεργοι ή υποαπασχολούνται. 

Από το Σεπτέμβριο του 1995 η κυβέρνηση κατάργησε δύο εξαίρετα λύκεια -
ίσως τα καλύτερα- τα Λύκεια Κύκκου Α' και Β' και μία άριστη τεχνική σχολή, την 

Τεχνική Σχολή Αρχαγγέλου "Μακάριος Γ"', για να φτιάξει ένα τρισυπόστατο ενιαίο 

λύκειο, με μεγάλες διαφωνίες των επηρεαζόμενων εκπαιδευτικών και γονιών. Τώρα 

τα παιδιά των εκπαιδευτικών περιφερειών των τριών σχολείων (Άγιος Δομέτιος, 

Ανθούπολη, Μακεδονίτισσα, Παλαιομέτοχο, Κοκκινοτριμιθιά, Ακάκι, Μένοικο, 

Περιστερώνα, Ορούντα, Αστρομερίτης κ.ά.) δεν έχουν δικαίωμα να επιλέξουν τον 

τύπο του σχολείου τους. Δεν έχουν δικαίωμα! Υποχρεωτικά φοιτούν στο Ενιαίο. 

Η κυβέρνηση οφειλει να αναζητήσει σύντομα ή να ανεγείρει ένα κατάλληλο κτίριο 

για τις ανάγκες του Ενιαίου Λυκείου Λευκωσίας και να επαναφέρει άμεσα τα τρία 

σχολεία στην παλιά τους λειτουργία, αποκαθιστώντας έτσι και τα δικαιώματα των 

πολιτών που παραβιάζει συνεχώς. 

Ιδιωτικές σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης: Η λειτουργία τους διέπεται από 

τους νόμους 1/87, 44/90 και 93/90 και φοιτούν σ' αυτές περισσότεροι από τέσσερις 
χιλιάδες σπουδαστές. Με βάση σχετικούς Κανονισμούς άρχισε και η εξέτασή τους 

για αξιολόγηση-πιστοποίηση. Ξαφνικά όμως όλα κατέρρευσαν σαν χάρτινος 

πύργος, διότι υπήρξαν διαφωνίες των ιδιοκτητών με τα αποτελέσματα της αξιολό
γησης. Επίσημα λέχθηκε ότι έφταιγε η αντισυνταγματική δήθεν φράση "και εγκρίνο-

liΙ 
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νται από τη Βουλή" στον Κανονισμό που αναφέρει πως "τα μέλη του Συμβουλίου 
Αξιολόγησης-Πιστοποίησης διορίζονται από την κυβέρνηση και εγκρίνονται από τη 

Βουλή". Αλλά, αν έτσι είχαν τα πράγματα, γιατί η τόσο μεγάλη καθυστέρηση έκτοτε 
εLς βάρος όλων των ενδιαφερομένων; Η κυβέρνηση θα μπορούσε να ξαναστείλει τον 

Κανονισμό στη Βουλή, χωρίς την αντισυνταγματική φράση. Αντ' αυτού όμως 

ξόδεψε έναν περίπου χρόνο και κατέθεσε νέο νόμο (καταργώντας τους τρεις προη

γούμενους) και νέους Κανονισμούς. Ο νέος νόμος μάλιστα, σε αντιθεση με τους 
νέους Κανονισμούς, είναι γραμμένος στην αρχα"ι"ζουσα. Γιατί; 

Έρχομαι τώρα στο Πανεπιστήμιο Κύπρου. Το Πανεπιστήμιο Κύπρου ιδρύ

θηκε τον Ιούλιο του 1989 με το νόμο 144 που ψήφισε ομόφωνα η Βουλή και δέχτηκε 
τους πρώτους φοιτητές το Σεπτέμβρη του 1992. Το 1995, όπως αναφέρεται στο 
διαφημιστικό έντυπο "Κυβερνητικό έργο ... 1993-1995", αυτονομήθηκε. Πράγματι, 

το Πανεπιστήμιο Κύπρου αυτονομήθηκε στις 26 Μαtου 1995. Η τιμή όμως ανήκει 
στο ίδιο το Πανεπιστήμιο και το σύνολο της Βουλής που βοήθησε με διάφορους 

τρόπους και όχι βέβαια στην Εκτελεστική Εξουσία. Η κυβέρνηση, όπως όλοι γνωρί
ζουμε, θέλησε, επέμεινε και πέτυχε να αλλάξει τη νομοθεσία που η Lδια είχε νομοΟε

τήσει προηγουμένως ως ΔΗΚΟ και Συναγερμός, για να μπορεί τώρα να διορίζει τον 

πρόεδρο του Συμβουλίου του Πανεπιστημίου. Επίσης, με την ευκαιρί.α της εκλογής 

σε θέση λέκτορα ενός ΤουQΚοκύπριου, η κυρία Α γγελίδου δήλωσε επανειλημμένα ότι 

θα πρέπει " ... η Υπουργός Παιδείας να μπορεί να παρεμβαίνει τουλάχιστο στο 
Τμήμα Επιστημών της Αγωγής". Και μιλά η κυβέρνηση για αυτονόμηση! 

Η χωροθέτηση του Πανεπιστημί.ου Κύπρου στην Αθαλάσσα αποφασίστηκε ήδη 

από το 1991. Βρισκόμαστε τώρα στο 1996, πέντε χρόνια μετά, και η κυβέρνηση δεν 
έχει καν εγκρίνει το γενικό χωροταξικό σχέδιο της Πανεπιστημιούπολης. Μελε

τούσε μάλιστα την εγκατάλειψη της φοιτητικής εστίας και την τριχοτόμηση της 

Πανεπιστημιούπολης στη Λευκωσία, τα Λατσιά και την Αθαλάσσα. Τονίζω εδώ ότι 

τόσο η Υπουργός Παιδείας όσο και ο Υπουργός Οικονομικών αναφέρουν για φέτος 

ότι "η κρατική χορηγία για το Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι περίπου f.9 εκ.". Φαντα
στείτε! Πέρσι ήταν f.8,5, φέτος έγινε ί9 εκ. Και έχουμε να κτίσουμε Πανεπιστημιού
πολη! Σημειώνεται ότι το ίδιο το Πανεπιστήμιο ζήτησε ί16 εκ., ί6 εκ. από τα οποία 
αφορούν την Πανεπιστημιούπολη. Επισημαίνω ότι η κυβέρνηση δεν έχει ακόμη 

μέχρι της στιγμής που μιλούμε καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τον προ'\J
πολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

Στο μεταξύ τόσο το προσωπικό του Πανεπιστημίου (διδακτικό και διοικητικό) 
όσο και οι φοιτητές αντιμετωπίζουν ασφυκτικά στεγαστικά προβλήματα. Οι 

αίθουσες διδασκαλίας και ο χώρος της βιβλιοθήκης είναι ανεπαρκεί.ς. Η προσωρινή 

δήθεν λύση της "εξορίας" των φοιτητών στα Λατσιά, δίπλα στον αυτοκινητόδρομο, 

αποδείχθηκε προβληματική, αλλά μονιμοποιείται. Παράλληλα, τα ενοίκια των 

διαμερισμάτων έγιναν απρόσιτα για τα βαλάντια των φοιτητών από μικρομεσαία 

εισοδηματικά στρώματα. 

η δέον γενέσθαι; Θέση της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά

Νέες Δυνάμεις είναι ότι η κυβέρνηση οφείλει πάραυτα, χωρίς άλλη χρονοτριβή, να 

εγκρίνει το Γενικό Χωροταξικό Σχέδιο της Πανεπιστημιούπολης. Για κανένα λόγο 

δεν επιτρέπεται να εγκαταλειφθεί η φοιτητική εστία. Η ανέγερση της Πανεπιστη
μιούπολης πρέπει να αρχίσει άμεσα, με πρόγραμμα και προτεραιότητες. Τα 

κονδύλια για το Πανεπιστήμιο πρέπει να αυξηθούν. 

.. 
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Κλείνω με δυο λόγια για τον αθλητισμό. Παρά τις επανειλημμένες εισηγήσεις 

της Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμο-ύ, ομόφωνες εισηγήσεις, και 

σχετικά αιτήματα από την αρμόδια Υπουργό Παιδείας για ενίσχυση του ΚΟΑ με 

κέρδη από το ΠΡΟΤΟ και το ΛΟΠΟ, ώστε να αναπληρώνονται οι απώλειες στις 

εισπράξεις από το ΠΡΟΠΟ, η κυβέρνηση δεν έχει λάβει καμιά απόφαση προς αυτή 

την κατε-ύθυνση. Ο'ύτε έχει δοθεί τίποτε από τις εισπράξεις του ΠΡΟΤΟ και του 

ΛΟΠΟ για τον πολιτισμό. Η κυβέρνηση αντίθετα τοποθετεί τα έσοδα, που ανήλθαν 

σε ί25 εκ. συνολικά, στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκραtίας και μπορεί έτσι να εμφα

νίζει μικρότερα τα ελλείμματα. 

Ευχαριστώ, κ-ύριοι συνάδελφοι. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Α. Φιλίπου τον Πρόεδρο αντικατέστησε 

ο κ. Ά. Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΊΌΜΟΥ) 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κ-ύριε Πρόεδρε, κ-ύριοι συνάδελφοι, 

Καταρχάς θα ήθελα και φέτος να ευχαριστήσω όλους τους συνάδελφους-μέλη 

της Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμο-ύ για τη συνεργασία τους κατά τη 

διάρκεια της μελέτης των προϋπολογισμών του 1996. Θα ήθελα επίσης να ευχαρι
στήσω το προσωπικό της Βουλής το οποίο συμμετείχε στις συνεδρίες και ιδιαίτερα 

το Διευθυντή της Υπηρεσίας Κοινοβουλευτικών Επιτροπών κ. Χριστοφόρου, ο 

οποίος με την πείρα του και τις ικανότητές του, όπως πάντα, διευκόλυνε πολ'ύ το 

έργο μας. 

Κ-ύριε Πρόεδρε, είναι με ικανοποίηση που διαπιστώνεται ότι η πορεία της 

οικονομίας κατά το 1995 ήταν πολ'ύ καλή. Συγκριτικά με άλλα χρόνια δε θα ήταν 
υπερβολή να λεχθεί ότι η επίδοση ήταν εξαιρετική. Μια σειρά από οικονομικο-ύς 

δείκτες τεκμηριώνει αυτή τη διαπίστωση. Και η τεκμηρίωση αυτή εμποδίζει οποιο

δήποτε αξιόπιστο συζητητή να μειώσει ή να διαστρεβλώσει αυτό το αποτέλεσμα. 

Πιο συγκεκριμένα: Ο ρυθμός ανάπτυξης, που είναι ο βασικότερος δείκτης για 

την υγιή οικονομική πορεία μιας χώρας, ανήλθε στο 5%. Αν δε αυτό συγκριθεί με το 
μέσο ρυθμό ανάπτυξης των ευρωπα·ίκών χωρών, τότε το επίτευγμα αποκτά ιδιαί

τερη σημασία, αφο'ύ είναι σχεδόν διπλάσιος ή υπερδιπλάσιος από βασικές χώρες της 

Ευρωπα·ίκής Ένωσης. Ο πληθωρισμός συγκρατήθηκε στο επίπεδο του 2,6%, που 
επίσης αποτελεί επίδοση για τα οικονομικά δεδομένα της Κύπρου. Είναι η δεύτερη 

φορά από το Ι 971 που έχουμε τόσο χαμηλό πληθωρισμό. Έχει δυστυχώς λεχθεί από 
αυτό το βήμα ότι τα θετικά αποτελέσματα στον τομέα του πληθωρισμού δεν οφείλο

νται στη συνετή οικονομική πολιτική της κυβέρνησης ούτε στην υπεύθυνη οικονο

μική συμπεριφορά των οικονομικών εταίρων, αλλά, κατά κύριο λόγο, σε εξωγενείς 

παράγοντες. Αυτό ελέχΟη από αυτό το βήμα. Αυτό θα είχε βάση, αν ο μέσος όρος 

πληθωρισμο-ύ των χωρών της Ευρωπα·ίκής Ένωσης με τις οποίες έχουμε το μεγαλύ

τερο όγκο των συναλλαγών μας ήταν έστω ελαφρά χαμηλότερος από το δικό μας 

πληθωρισμό. Όμως, αυτό δε συμβαίνει. Αντίθετα, ο μέσος όρος του πληθωρισμο-ύ 
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στην Ευρωπα·ίκή Ένωση είναι αισθητά πιο ψηλός. Έρχομαι τώρα στην ανεργία. 
Στην αγορά εργασίας επικρατούν συνθήκες πλήρους απασχόλησης και το ποσοστό 
του 2,7% που αποτυπώνεται στα στατιστικά στοιχεία εξηγείται κατά κύριο λόγο από 
την προσωρινή υποαπασχόληση ή και ετεροαπασχόληση. 

Και τώρα στα κατ' εξοχήν δημοσιονομικά. 

Δημοσιονομικό έλλειμμα: Το δημοσιονομικό έλλειμμα καθ' όλη τη διάρκεια 

της διακυβέρνησης Κληρίδη ακολούθησε σταθερά σημαντική πτωτική πορεία, φτάνο
ντας στο 1,3% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ·ίόντος. Αυτό είναι το χαμηλότερο 
από το 1972. Το 1993 έπεσε στο 2,6%, το 1994 στο Ι ,5% και το 1995, επαναλαμ
βάνω, μειώθηκε ακόμα περαιτέρω, στο 1,3%. Θέλω να υπογραμμίσω ότι αυτός ο 

οικονομικός δείκτης ήταν πάντα το επίκεντρο της προσοχής των κομμάτων και της 

Βουλής -και σωστά ήταν. Όταν το δημοσιονομικό έλλειμμα κυμαινόταν στο 4% ή 
και στο 5%+, όλοι τονίζαμε τους κινδύνους από την ανεξέλεγκτη αύξησή του και την 
ανάγκη μείωσης και ελέγχου του -και σωστά το υπογραμμίζαμε αυτό. Τώρα, που με 

πολλές προσπάθειες, που δεν ήταν πάντοτε aπαλλαγμένες από πολιτικό κόστος, 

μειώθηκε σε ικανοποιητικό, για να μην πω σε εξαιρετικό επίπεδο, αντί αναγνώρισης, 

υπάρχει επίκριση, τουλάχιστον από μερικούς. Αντί απλά να λεχθεί ότι το δημοσιο

νομικό έλλειμμα της Κύπρου έπεσε στο 1,3% και ότι αυτό είναι επίτευγμα, καταβάλ
λεται προσπάθεια διαστρέβλωσης των αριθμών. Οι αριθμοί όμως είναι εκεί και 
είναι ψυχροί. Δεν ανήκουν σε καμιά ιδεολογία. Δε χρωματίζονται ούτε ξεβάφουν. 
Και οι αριθμοί λένε ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα της Κύπρου είναι 1,3% σε 
σύγκριση με το Ακαθάριστο Εγχώριο Προ"ίόν και είναι το δεύτερο καλύτερο στην 
Ευρώπη μετά το Λουξεμβούργο. Είναι καλύτερο και από τη Γερμανία και από τη 

Γαλλία και από την Ολλανδία και απ' όλες τις χώρες της Ευρώπης, εκτός από το 

Λουξεμβούργο. 

Με αυτά που λέω, κύριοι συνάδελφοι, δε Οέλω να ισχυριστώ ότι λύσαμε τα 
προβλήματα της οικονομίας ούτε θέλω να εμπεδώσω αίσθημα εφησυχασμού. Αντί

θετα, προβλήματα υπάρχουν και είναι και σοβαρά και πολλά και επικtνδυνα. Υπάρ
χουν διαρθρωτικά προβλήματα που χρονίζουν. Αυτά δεν μπορούν να αντιμετωπι
στούν από τη μια μέρα στην άλλη. Χρειάζεται μακροπρόθεσμη, συνεπής και 

σταθερή πολιτική. Πρόσθετα, υπάρχουν τάσεις που. αν αφεθούν ανεξέλεγκτες, τα 
σημερινά επιτεύγματα εύκολα μπορούν να ανατραπούν. Στον τομέα αυτό η συμβολή 

όλων, κυβέρνησης, κομμάτων, συνδικαλιστών και εργοδοτικών οργανώσεων, είναι 

αναγκαία. 

Κύριε Πρόεδρε, έχει διεξαχθεί πολλή συζήτηση γύρω από το δημόσιο χρέος. 
Δεν υπάρχει αμφιβολtα πως το δημόσιο χρέος είναι ένα από τα πιο σοβαρά δημοσιο

νομικά προβλήματα που αντιμετωπίζουμε. Κατά τα τρία χρόνια της διακυβέρνησης 

Κληρίδη μερικές πτυχές του δημόσιου χρέους έχουν βελτιωθεί. Το εξωτερικό 
δημόσιο χρέος παρουσιάζει μια σταθερή μείωση κάθε χρόνο. Από ί665 εκ. που ήταν 

το 1992 έπεσε στα ί467 εκ. το 1995. Για το 1996 προβλέπεται ότι θα μειωθεί ακόμη 
περισσότερο και θα κατέλθει κάτω από τα ί400 εκ. ή από το 21,5%, που ήταν σε 
σύγκριση με το Ακαθάριστο Εγχώριο Προ"ίόν το 1992, θα μειωθεί στο 9,3%. Αν 
τώρα στο εξωτερικό χρέος προσθέσουμε και το εσωτερικό -διευκρινίζω εδώ, εξαι
ρουμένου του ενδοκυβερνητικού· και όταν λέμε ενδοκυβερνητικό, ουσιαστικά εννο

ούμε το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων- τότε η εικόνα αλλάζει. Στους ρυθμούς 

aύξησής του όμως, όπως και ως ποσοστό πάνω στο Ακαθάριστο Εγχώριο Προ"ίόν, 
συνεχίζει να παρουσιάζει κάποια βελτtωση. Από το 56,3% που ήταν το 1992 έπεσε 

. -
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στο 54% το 1995. Η βελτίωση όμως αυτή δεν είναι αρκετή, για να καλλωπίσει την 
εικόνα. Με άλλα λόγια το πρόβλημα του δημόσιου χρέους παραμένει σχεδόν αναλ
λοίωτο. Αν δε σ' αυτό προστεθεί και το ενδοκυβερνητικό χρέος, δηλαδή τα χρήματα 
του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τότε η εικόνα παραμένει σχεδόν τόσο 
άσχημη όσο την παρέλαβε αυτή η κυβέρνηση από την προηγούμενη. Το πρόβλημα 
του δημόσιου χρέους όμως δε δημιουργήθηκε από τη σημερινή κυβέρνηση. Το 

πρόβλημα κυρίως κληρονομήθηκε και από τη φύση του το πρόβλημα αυτό δεν 
μπορεί να αντιμετωπιστεί μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα. Χρειάζεται μακρο
πρόθεσμος σχεδιασμός. Για παράδειγμα, και τα τρία χρόνια της διακυβέρνησης 
Κληρίδη είχαμε πρωτογενές πλεόνασμα ί85 εκ. το 1993, ί134 εκ. το 1994 και γύρω 
στα ί\50 εκ. το 1995. Το πρωτογενές πλεόνασμα, κύριοι συνάδελφοι, είναι η 
διαφορά των τόκων που πληρώνουμε σε σχέση με το δημοσιονομικό έλλειμμα. 

Δηλαδή, τα τρία αυτά χρόνια παρουσιάστηκε πρωτογενές πλεόνασμα ύψους ί329 εκ. 

Αυτό σημαίνει ότι, αν δεν είχαμε την υποχρέωση να καταβάλλουμε από τον κρατικό 
προtJπολογισμό τους υπέρογκους τόκους για τα χρέη που συσσωρεύτηκαν πριν από 

τη διακυβέρνηση Κληρίδη, τότε το συνολικό δημόσιο χρέος θα είχε μειωθεί μέσα στα 
τρία χρόνια κατά ί329 εκ. Π ιο απλά. Αν, όταν ανέλαβε η κυβέρνηση Κληρίδη τη 
διαχείριση των δημόσιων οικονομικών, δεν είχαμε δημόσιο χρέος, τότε θα είχαμε 
ί329 εκ. πλεόνασμα συν οι τόκοι. Και για να διευκρινίσω ακόμα κάτι: Επειδή στο 
δημοσιονομικό έλλειμμα υπολογίζονται και τα έσοδα από το Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, αν αφαιρέσουμε και το πλεόνασμα από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφα
λίσεων, το οποίο υπολογίζω στα ί180 Ε"Λ. για τρία χρόνια, τότε πάλι θα συνέχιζε να 
μένει ένα ολικό πλεόνασμα για τα τρία χρόνια ύψους ί\50 εκ. Και όταν λέμε πρωτο
γενές πλεόνασμα, θέλω εδώ να πω ότι -και θα επαναλάβω τους αριθμούς- το Ι 993 
είχαμε πλεόνασμα ί85 εκ., το 1994 ί134 εκ. και το 1995 ί150 εκ. Και τα τρία χρόνια 
είχαμε πρωτογενές πλεόνασμα και ψηλό πρωτογενές πλεόνασμα. Από το 1980 τώρα 
μέχρι το 1992 είχαμε πρωτογενές πλεόνασμα μόνο το 1986 ί13,6 εκ. και το 1989 
ί31,9 εκ. 

Έρχομαι τώρα στο τι είναι δημόσιο χρέος, δηλαδή από ποια ποσά συνίσταται 
το δημόσιο χρέος. Ομολογώ ότι υπάρχει πολλές φορές καλόπιστα και άλλες φορές 
σκόπιμη ίσως σύγχυση πάνω στην έννοια του δημόσιου χρέους. Για παράδειγμα, ο 
κ. Βασιλείου επί διακυβερνήσεώς του ισχυριζόταν ότι εκείνο που έχει σημασία είναι 
το εξωτερικό χρέος μόνο. Αυτά έλεγε. Το εσωτερικό χρέος, έλεγε, και εννοούσε όλο 

το εσωτερικό χρέος, και τον εσωτερικό δανεισμό, αλλά και το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, έχουν δευτερεύουσα ή καμιά σημασία. Αυτές είναι ακριβώς οι λέξεις 
και οι έννοιες που χρησιμοποιούσε ο τέως Πρόεδρος. Στην Επιτροπή Οικονομικών 
διεξήχθη εκτεταμένη συζήτηση για το τι καθορίζει η Συνθήκη του Μάαστριχτ ως 

δημόσιο χρέος. Συμφωνούμε με τους αρμοδίους του Υπουργείου Οικονομικών. 

Στον όρο δημόσιο χρέος η Συνθήκη του Μάαστριχτ περιλαμβάνει εξωτερικό και 
εσωτερικό χρέος, εκτός του ενδοκυβερνητικού δανεισμού, που διευκρινίζω για άλλη 
μια φορά ότι πρόκειται για το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Μάλιστα, μας 
διαβεβαίωσαν ότι αυτή την πτυχή τη διευκρίνισαν με τους συναδέλφους τους των 

Βρυξελλών. Επομένως, θα πρέπει τελικά, για τους σκοπούς της όποιας συζήτησης 
γύρω από το δημόσιο χρέος, να διευκρινίσουμε τους aποδεχτούς ορισμούς. Παίρνο

ντας ως δεδομένο ότι το δημόσιο χρέος συνίσταται από το εξωτερικό και το εσωτε

ρικό χρέος, εξαιρουμένου του ενδοκυβερνητικού, τότε μπορούμε να πούμε ότι 
υπάρχει σταθερή βελτίωση της όλης εικόνας τα τελευταία τρία χρόνια. Και από το 
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56,3%, που ήταν το δημόσιο χρέος το 1992 σε σχέση με το Ακαθάριστο Εγχώριο 
Π ρο'ίόν, έπεσε στο 54%. Και αυτή είναι μια σταθερή βελτίωση. Το δε ποσοστό αυτό 
του 54% ικανοποιεί τους όρους της Συνθήκης του Μάαστριχτ, που επιτρέπουν μέχρι 
και το 60%. 

Παρόλ' αυτά όμως και άσχετα από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, υπάρχει μια 

πτυχή που χρειάζεται περαιτέρω ερμηνεία και προσοχή. Σε χώρες της Ευρώπης τα 

ταμεία κοινωνικών ασφαλίσεων λόγω της μακρόχρονης λειτουργίας τους έχουν 

φτάσει σε στάδιο ωριμότητας. Δηλαδή, δεν είναι προγραμματισμένα να αφήνουν 

κάθε χρόνο σημαντικά πλεονάσματα. Αντίθετα, με το ψηλό ποσοστό ανεργίας που 

έχουν οι χώρες αυτές τα τελευταία χρόνια είτε είναι ισοζυγ~σμένα είτε παρουσιά

ζουν ετήσια ελλείμματα. Στη δική μας περίπτωση όμως το Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων δεν έχει ακόμα ωριμάσει. Είναι προγραμματισμένο να αφήνει πλεονά

σματα, για να δημιουργεί το απαιτούμενο αποθεματικό. Το σημείο προσοχής είναι 

ακριβώς το γεγονός ότι με τη σταδιακή ωρίμανση του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλί

σεων θα παρουσιάζει φυσιολογικά ολοένα και μικρότερα πλεονάσματα -εξαρτάται 

και από τα επίπεδα ανεργίας- ή και καθόλου ετήσια πλεονάσματα. Όλα αυτά ένας 

πρέπει να τα αναμένει σε μία οικονομία. Αυτό σημαίνει ότι η δυνατότητα χρηματο

δότησης των κρατικών δαπανών από τα ετήσια πλεονάσματα του ταμείου αυτού θα 

εξασθενήσει. Αν λοιπόν θέλουμε να αποφύγουμε στο μέλλον την επιβολή βαριών 
φορολογιών ή να μη στερήσουμε από το κράτος τη δυνατότητα απρόσκοπτης 

υλοποίησης του αναπτυξιακού του προγράμματος και αν θέλουμε να διατηρήσουμε 

και να διευρύνουμε την κοινωνική μας πολιτική, θα πρέπει από τώρα που έχουμε 

την άνεση των πλεονασμάτων του ταμείου, να περιορίσουμε στο μεγαλύτερο δυνατό 

βαθμό τις κρατικές καταναλωτικές δαπάνες. Αυτή η κυβέρνηση έκανε μια σοβαρή 

προσπάθεια η οποία αντικατοπτρίζεται στη μείωση του δημοσιονομικού ελλείμ

ματος. 

Αλλά η συμπεριφορά της κυβέρνησης δεν είναι αρκετή από μόνη της. Χρειά

ζεται συνετή και υπεύθυνη στάση από όλους μας. Από τους πολιτικούς χρειάζεται 
απόρριψη του λα'ίκισμού και υπεύθυνη στάση σε παράλογα αιτήματα των οργανω

μένων συμφερόντων. Από τους εργοδότες να είναι περισσότερο αποτελεσματικοί 
στις επενδυτικές τους δραστηριότητες, να αναλάβουν την ευθύνη του εκσυγχρονι
σμού των επιχειρήσεών τους, διαφορετικά δε θα αργήσει η ώρα που και αυτή η τάξη 

θα στρέφεται μαζικά προς το κράτος, όχι απλά για την παροχή κινήτρων, αλλά για 
οικονομική στήριξη με απευθείας παροχές από τα κρατικά ταμεία. Από τους συνδι
καλιστές χρειάζεται αυτοσυγκράτηση. Πρέπει να γίνει κατανοητό ότι η ικανοποίηση 

υπερβολικών αιτημάτων σήμερα υποσκάπτει την κοινωνική ευημερία των ιδίων των 
εργαζομένων αύριο. Η ίδω και ίσως αυξημένη αυτοσυγκράτηση χρειάζεται από τον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα, γιατί οι ψυχροί αριθμοί συνεχίζουν να είναι aνησυχητικοί 
και αμείλικτοι. Θα αναφέρω μερικούς: Οι δαπάνες προσωπικού της κυβέρνησης 
για το 1996 αναμένεται να ανέλθουν στα Ε522 εκ. Από τους άμεσους φόρους, όπως 
είναι ο φόρος εισοδήματος φυσικών προσώπων και εταιρειών, αλλά και ο φόρος 
από ιδιοκτησία γης, γενικά από όλους τους άμεσους φόρους, αναμένεται να εισπρά
ξουμε για το 1996 f321 εκ. με f322 εκ. Οι έμμεσοι φόροι, που είναι γενικά όλοι οι 
δασμοί, φόροι κατανάλωσης, ΦΠΑ, όλα αυτά, αναμένεται να ανέλθουν στα Ε498,7 εκ. 
Δηλαδή, οι άμεσοι φόροι μόνο καλύπτουν μόλις το 61,6% του κρατικού μισθολογίου 

. 
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ή των δαπανών προσωπικού. Οι έμμεσοι φόροι πάλι από μόνοι τους δεν είναι 

αρκετοί να καλύψουν τις δαπάνες προσωπικού του δημοσίου· καλύπτουν το 95,5%. 
Άμεσοι και έμμεσοι τώρα φόροι μαζί: Για κάθε λίρα που εισπράττει το δημόσιο, 

63,6 σεντ δαπανώνται για τις δαπάνες προσωπικού του δημοσίου. Εάν τώρα 

προσθέσουμε πάνω σ' αυτά και ένα δεύτερο κονδύλι, τους τόκους, που αναμένεται 

να ανέλθουν σε ί222 εκ. το 1996, τότε από το σύνολο των άμεσων και έμμεσων 
φόρων, 90,6% απαιτείται μόνο για αυτά τα δύο κονδύλια, τις δαπάνες προσωπικού 
του δημοσίου και τους τόκους που πληρώνουμε ένεκα του δημόσιου χρέους ή απ' 

όλα τα έσοδα του Τακτικού Προϋπολογισμού αυτά τα δύο κονδύλια απορροφούν το 

74,2% από όλα τα έσοδα του Τακτικού Προ'Uπολογισμού. 

Αυτοί οι αριθμοί, κύριοι συνάδελφοι, είναι aνησυχητικοί, είναι ωμοί, είναι 

αμείλικτοι και οικονομικά aνθυγιεινοί. Αυτοί οι δείκτες δεν είναι ελαστικοί και δεν 

μπορούν να αλλάξουν σε μικρό χρονικό διάστημα. Στην περίπτωση των τόκων η 

κατάσταση δεν μπορεί ν' αλλάξει με τίποτε. Είναι καθαρά συμβατικές υποχρεώσεις 

του δημοσίου. Στην περίπτωση των δαπανών του προσωπικού θα μπορούσε να 
αντιμετωπιστεί με ριζοσπαστικά μέτρα, όπως μαζικές απολύσεις κρατικών υπαλ

λήλων ή δραστικές μειώσεις πάνω σης απολαβές τους. Όμως, αυτό δεν αποτελεί 

ρεαλιστική προσέγγιση στο πρόβλημα. Εξάλλου, ουδείς εισηγείται κάτι τέτοιο. Και 

το ερώτημα που τίθεται εδώ είναι: Δεν μπορεί να γίνει τίποτε σ' αυτό τον τομέα; 

Μπορεί να γίνει και έγινε. Είναι σε όλους γνωστό ότι ουσιαστικά έχει τεθεί τέρμα 
στη δημιουργία νέων θέσεων. Οι αυξήσεις στις απολαβές έχουν συγκρατηθεί σε 

σχετικά χαμηλά επίπεδα. Ακόμα, η κυβέρνηση προχώρησε στην παγοποίηση των 

κενών θέσεων. Αυτά είναι κάποια βήματα τα οποία φαίνεται άρχισαν να αποδίδουν. 

Σίγουρα, συνέχιση και εμπλουτισμός αυτής της πολιτικής θα αποδώσει περισσότερο 

μακροπρόθεσμα. 

Έρχομαι τώρα σ' ένα άλλο θέμα, το οποίο θεωρώ, κύριοι συνάδελφοι, πολύ 

σημαντικό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κάνουν φασαρία πίσω και δεν παρακολουθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ ησυχία! 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Δεν πρέπει να μετρά ο χρόνος εις βάρος μας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Από χρόνο έχετε μπόλικο. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Το θέμα αυτό είναι το φορολογικό μας σύστημα. Αυτό το κάνω και γιατί 

πρόσφατα η κυβέρνηση κατέθεσε στη Βουλή τροποποιητική πρόταση του φόρου 

εισοδήματος. Και χαίρομαι γιατί είναι παρών αυτή τη στιγμή και ο Υπουργός Οικο

νομικών. Είναι πολύ γνωστό ότι το σημερινό σύστημα εφαρμόζεται εδώ και πολλά 

χρόνια. Σταδιακά έχουν εισαχθεί στο σύστημα τόσες πολλές τροποποιήσεις που το 

έχουν μετατρέψει σε ένα από τα πιο περίπλοκα συστήματα του είδους του. Ένα 

νομοθέτημα, για να εφαρμόζεται σωστά, πρέπει πάνω απ' όλα να είναι απλό και 

• 
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κατανοητό, Lδιαίτερα ένας νόμος όπως αυτός του φόρου εισοδήματος, που έχει να 
κάνεL άμεσα με τα οικονομικά συμφέροντα όλων των φορολογουμένων. Ο απλός 

φορολογούμενος θα πρέπει να γνωρίζει ποιες είναι OL υποχρεώσεLς του προς το 
κράτος. Και θα πρέπει να μπορεί να τις υπολογίζει με ευκολία, με σαφήνεια και με 
ακρίβεια. Σήμερα, για να συμπληρώσει ένας πολίτης τη φορολογική του δήλωση, 

χρειάζεταL τη βοήθεια ελεγκτή. Και όταν τη συμπληρώσει, ούτε ο ελεγκτής είναι 
πάντοτε σε Οέση να του πει με ακρίβεια το φόρο που θα πληρώσει. ΚαL πώς μπορεί 
να του τον πει; Θα σας πω μερικά παραδείγματα από την πρόταση που κατέθεσε 

πρόσφατα η κυβέρνηση ουσLαστικά για την αλλαγή των φορολογLκών πιστώσεων. 

Προσέξτε μόνο αυτά τα οποία αφορά το τροποποιητικό νομοσχέδιο. ΛέεL: Για κάθε 
παιδί μέχρι δεκαέξι χρόνων που δε φοιτά σε σχολείο μέσης εκπαίδευσης η πίστωση 
από ί\00 να γίνει ί150. Για κάθε παιδί που φοιτά σε σχολείο μέσης εκπαίδευσης 

από ί\50 να γίνεL ί200. Για κάθε παιδί που φοιτά σε σχολή τριτοβάθμιας εκπαί

δευσης στην Κύπρο από ί300 να γίνει !350. Για κάθε παιδί στην Εθνική Φρουρά οι 
ί200 να γίνουν ί250. ΓLα κάθε παιδί κάτω των έξι χρόνων σε βρεφοκομικό ή παιδο

κομικό σταθμό ή με κατ' οίκον παιδοκόμο -προσέξτε τα- η πίστωση από ί50 να γίνει 

f.75. ΓLα κάθε παιδί στο πανεπιστήμιο από ί500 να γίνει ί550. Για κάθε παιδί 
προσώπου με περισσότερα από τρία παιδιά για τα οποία παραχωρούνται πιστώσεις 

οι ί40 να γίνουν f.60. Για σύζυγο από ί200 να γίνει f.250. Για εξαρτώμενους συγγε

νείς από f.\00 να γίνει .L\50 -γLα εξαρτώμενους συγγενείς με ετήσιο εισόδημα κάτω 

των .L600. ΠρέπεL να ψάξει ο φόρος εισοδήματος να ανακαλύψεL πρώτα αν έχεις 
εξαρτώμενο συγγενή και μετά αν το εισόδημα αυτού του εξαρτώμενου συγγενή είναι 

κάτω από .L600! Και μετά συνεχίζει: γήρατος, οι ί200 γίνονται .L250, για στέρηση 
όρασης οι ί200 γίνονται ί250, για εκτοπισμένα πρόσωπα οι ί200 γίνονται ί250. 

Αυτές είναι μερικές πρόνοιες που υπάρχουν μέσα σε αυτό το νόμο. Υπάρχει σωρεία 

άλλων. Αυτό δεν είναι φορολογικό σύστημα. Αυτό είναι λαβύρινθος! Και όταν 

είπα προηγουμένως ότι ούτε ο ελεγκτής δε θα μπορεί να του πει τι φόρο πρέπει να 

πληρώσει, το εννοώ, διότι αυτά, επαναλαμβάνω, είναι μερικά. Φανταστείτε τώρα 

αυτός που πάει στον ελεγκτή να του συμπληρώσει τη φόρμα του να έχει και ασφά

λεια ζωής, να έχει και τόκους από χρήματα που έχει κατατεθειμένα στις τράπεζες. 

Εγώ πρόσφατα έμαθα ότι οι πρώτες ί600 από τόκο στις τράπεζες απαλλάσσονται 

από το φόρο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Έχεις παραπάνω, γι' αυτό. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Και ένας που έχει βεβαίως ποσό που του αποφέρει πάνω από .L600 ανοίγει δυο 
λογαριασμούς στην τράπεζα ή πάει σε δύο τράπεζες. Φανταστείτε ακόμα αν έχει 

χρεόγραφα του δημοσίου, που οι τόκοι τους απαλλάσσονται, αν έχει καταθέσεις 
στον Οργανισμό Αναπτύξεως Γης ή Στέγης, αν έχει μερίσματα από δημόσιες εται
ρείες, φανταστείτε πώς μπορεί ένας να υπολογίσει τι φόρο θα πληρώσει αυτός ο 
άνθρωπος. Και έχουμε και συντηρούμε αυτό το φορολογικό σύστημα. Με αυτό το 

περίπλοκο σύστημα αυξάνονται τα διοικητικά έξοδα, μειώνεται η αποδοτικότητα 
του Τμήματος του Φόρου Εισοδήματος, ταλαιπωρούνται τόσο οι υπηρεσίες όσο και 

οι φορολογούμενοι, αυξάνεται η φοροδιαφυγή και η γραφειοκρατία και το χειρό

τερο είναι ότι ο πολίτης δεν έχει το αίσθημα ότι φορολογήθηκε δίκαια και σωστά. 
Πέραν του ότι είναι περίπλοκο και δαπανηρό, είναι και άδικο. 



1243 

Είνα~ γεγονός ότ~ το υφιστάμενο φορολογικό σύστημα είνα~ προοδευτικό. 

Δηλαδή έχει μια κλ~μάκωση ανάλογα με το εισόδημα του καθενός. Ως προοδευτικό 

σύστημα Οα έπρεπε να ήταν και δίκαιο. Με τις τόσες πολλές τροποποιήσεις που έχει 
δεχθεί, εισήχθησαν τόσες πολλές φορολογικές ελαφρύνσεις και τόσες πολλές φορο

λογικές πιστώσεις που η προοδευτικότητά του έχει αλλο~ωθεί σε μεγάλο βαθμό. Και 

αυτό γιατί επικρατεί μια λανθασμένη, κατά τη γνώμη μου, αντίληψη να εφαρμό

ζουμε κοινωνική πολιτική μέσω των εισοδημάτων του κράτους, μέσω του φορολο

γ~κού συστήματος, δηλαδή μέσω των εσόδων. Αυτό είναι λάθος. Η κοινωνική πολι

τική πρέπει να εκφράζεται μέσω των δαπανών του κράτους. Για να γίνω πιο 

κατανοητός. Το να λέμε ότι ένας φορολογούμενος δικαιούται πίστωση !200 για 
κάθε παιδί αυτό σημαίνει ότι οι χαμηλά αμειβόμενοι είτε δεν ωφελούνται καθόλου 

από την πίστωση αυτή είτε επωφελούντα~ μέρος αυτής της πίστωσης. Οι ψηλά αμει

βόμενο~ όμως επωφελούνται 100% αυτής της πίστωσης, δηλαδή τις ί200 που τώρα 
γίνεται πρόταση να γίνουν !250. Όταν πούμε όμως, μέσω των δαπανών και όχι 

μέσω του φορολογικού συστήματος, ότι για κάθε παιδί δικαιούται ένας επιταγή από 

το κράτος έστω ί 150 -όχι ί250- τότε αυτό το μέτρο ανακουφίζει πραγματ~κά τα 

οικονομ~κά ασθενέστερα στρώματα. Ενώ οι οικονομικά πιο ~σχυροι, αντί να επωφε

λούνται ί250, θα επωφεληθούν και αυτοί μόνο τ~ς ί 150 που θα πηγαίνουν μέσω των 
δαπανών. Γνωρίζω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ότι της πρότασης που 

κατέθεσε η κυβέρνηση στη Βουλή προηγήθηκαν διαπραγματεύσεις με τις συντεχνίες. 

Παρόλ' αυτά κάνω έκκληση και στις συντεχνίες κα~ στα κόμματα να μελετήσουν την 

εισήγηση η κο~νων~κή πολιτ~κή να μην εκφράζεται μέσω του φορολογ~κού συστή

ματος, αλλά μέσω των κρατικών δαπανών. Με αυτό τον τρόπο: 

(α) θα μπορέσουμε να aπλοποιήσουμε το φορολογ~κό σύστημα, 

(β) τα οικονομικά ασθενέστερα στρώματα θα επωφελούντα~ πράγματι από 

την κοινωνική πολιτική, 

(γ) θα παταχθεί τουλάχιστο μερ~κώς η φοροδιαφυγή, 

(δ) το κόστος κάθε κο~νωνικού μέτρου θα μπορεί να υπολογ~στεί με ακρίβεια, 
για να γνωρLζει και η Βουλή και ο λαός το πραγματικό ύψος των κοινω

ν~κών παροχών. 

Ομολογώ ότ~ επεξεργάστηκα μερ~κές φόρμουλες πάνω σ' αυτή τη σκέψη. Σε 

πολύ αδρές γραμμές και ιδιαίτερα διότι είναι παρών και ο Υπουργός Οικονομικών, 
η σκέψη είνα~ να αφαιρεθούν όλες οι πιστώσεις, όλος αυτός ο κυκεώνας και να 

παραμείνουν μόνο μερ~κές φορολογ~κές ελαφρύνσεις, ιδ~αtτερα στ~ς περιπτώσεις 

εξαρτωμένων ατόμων. Να ανέλθει το αφορολόγητο εισόδημα όχι στ~ς !2.000 που 
είναι τώρα και γίνεται εLσήγηση να πάει σης ί2.500, αλλά στις .ί4.000. Και για να 

κατανοήσετε τι εννοώ, μέχρι ί3.000 υπάρχουν δεκαεπτά χιλ~άδες φάκελοι στο Φόρο 
Εισοδήματος, από τους οποίους δεν εισπράττεται ούτε μία λtρα, ούτε μία λίρα. Από 

τις ί3.000 μέχρι τις ί4.000 εισόδημα υπάρχουν άλλοι είκοσι πέντε χιλιάδες φάκελοι, 

από τους οποίους εισπράττεται ελαφρώς κάτω από μισό εκατομμύριο λίρες, δηλαδή 

λιγότερο από ί20 από τον κάθε φάκελο. Γι' αυτό, εάν αυξηθεί το αφορολόγητο εισό
δημα μέχρι κα~ ί4.000, σύμφωνα με τις φόρμουλες τις οποίες έχω επεξεργαστεί, θα 
μπορέσουν να αποφέρουν περίπου τα έσοδα που εισηγείται το κράτος με την 

πρόταση που κάνει τώρα, θα υπάρχει φορολογική ελάφρυνση όλων των φορολογου
μένων, αλλά ιδιαίτερα των οικονομικά ασθενέστερων κο~νωνικών τάξεων. Θα 
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παρακαλούσα τον κ. Υπουργό να μελετήσει αυτή την πρόταση και, νοουμένου ότι 

και η κυβερνητική πλευρά συμφωνεί, να μας καταθέσουν το συντομότερο δυνατό 
φορολογική πρόταση που να εκσυγχρονίζει και να απλοποιεί το φορολογικό μας 

σύστημα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Λ. Ιεροδιακόνου ο Πρόεδρος επέστρεψε 
στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Μετά από τον κ. Ιεροδιακόνου έχουν μείνει τριάντα έξι λεπτά στο ΔΗΣΥ για 

τρεις ομιλητές, τους κυρίους Χατζηγιάννη, Πουργουρίδη και Αναστασιάδη, το 

ΑΚΕΛ έχει σαράντα πέντε λεπτά και δύο ομιλητές, τον κ. Αντωνίου και τον 

Κατσουρtδη, το ΔΗΚΟ έχει εξήντα ένα λεπτά, γι' αυτό φώναξα τον κ. Πιττοκοπίτη, 

και τον κ. Μουσιούττα και η ΕΔΕΚ έχει δεκατρία λεπτά. Αυτά για να υπολογίσετε 

την ώρα των επόμενων ομιλητών. Δεν το είπα για κανέναν άλλο λόγο ούτε για να 

κάνουμε συγκρίσεις, αλλά για να ξέρουν οι ομιλητές μεταξύ τους πόση ώρα διαθέ

τουν. 

Ναι, κύριε Καρά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

(Αστειευόμενος) 

Το μόνο που θέλω να αναφέρω είναι ότι, επειδή ο κ. Θάσος Σοφοκλέους είναι 

μαθηματικός, δε μετρά, διότι υπήρξε και καθηγητής του κ. Κατσουρίδη. Αλλά, αν η 

έδρα κρατεί αριθμούς, θα τους σεβαστούμε. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Θου, Κύριε, φυλακήν τω στόματί μου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Καρά, κάνει πολύ κρύο έξω. Να χαρείς! 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ενώ βρισκόμαστε κάτω από τη συνεχιζόμενη ημικατοχή της πατρLδας μας, η 

Βουλή έχει μπροστά της και συζητά τους τρεις προ'\Jπολογισμούς και καλούμαστε να 

τους εγκρίνουμε, να τους διαφοροποιήσουμε ή και να τους απορρίψουμε στο σύνολό 

τους. Αυτή τη στιγμή και αυτή την ώρα, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να μας διακα

τέχει αίσθημα ευθύνης και δεν πρέπει σε καμιά στιγμή να ξεχνούμε ή έστω να 

διαφεύγει της προσοχής μας ότι, αν δεν επιλύσουμε σωστά και βιώσιμα το εθνικό 

μας πρόβλημα, κάθε προ'\Jπολογισμός ανάπτυξης είναι και μια πιθανή επένδυση 

προς όφελος του Αττίλα. 

Μέσα σ' αυτές τις συνθήκες και με αυτές τις σκέψεις θα προσπαθήσω να κρίνω 

τους προ'\Jπολογισμούς, και ειδικότερα τον Προ'\Jπολογισμό Ανάπτυξης, που τους 

βλέπω ως προ'\Jπολογισμούς ισομερούς ανάπτυξης και δικαιοσύνης έναντι του λαού 

μας- είναι υποχρέωση να συμβαίνει αυτό το πράγμα, για να μπορέσει να αντέξει και 

.. 
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να επιβιώσει μέσα από την ημικατοχή- και όχι ως προUπολογισμούς ανάπτυξης για 

εξυπηρέτηση μερικών, για να γίνουν πλουσιότεροι ή για να αναβαθμιστεί η αξία της 

περιουσίας τους σε βάρος των πολλών, γιατί με αυτό τον τρόπο καμιά σχέση δε Οα 
υπάρχει με την ίση κατανομή του εθνικού εισοδήματος. Δε θα ασχοληθώ με αριθ

μούς, δε θα ασχοληθώ με γενικότητες όσον αφορά τον ΠροUπολογισμό Ανάπτυξης, 

αλλά θα ασχοληθώ με προβλήματα που αγγίζει ο προUπολογισμός και που αφορούν 
την επαρχία Πάφου. Δέχομαι απόλυτα ότι οι ρυθμοί ανάπτυξης είναι εξαιρετικοί, 

δέχομαι ότι είναι απόλυτα σωστοί οι αριθμοί και πως υπάρχει χαμηλός πληθωρι

σμός. Αλλά την ίδια στιγμή θα πρέπει να δεχτούμε, και είναι σωστό, ότι το δημόσιο 

χρέος είναι f:3,514 δισ., τα οποία χρωστά ολόκληρος ο λαός. 

Δεν είναι για να υποστηρίξω τη σημερινή κυβέρνηση, αλλά είμαι υποχρεω

μένος να πω μερικά πράγματα. Την προηγούμενη πενταετία, και μιλώ πάντα για την 

Πάφο, στα γεωγραφικά πλαίσια αυτής της επαρχίας, από την Πέτρα του Ρωμιού 

μέχρι τον Πωμό, μέχρι το Σταυρό της Ψώκας, μέχρι τον Άγω Νικόλαο δεν πραγμα

τοποιήθηκε και δεν έγινε κανένα έργο υποδομής. Και προκαλώ καλόπιστα τον 

οποιοδήποτε συνάδελφο, από οποιαδήποτε πολιτική πλευρά να μου υποδείξει 

συγκεκριμένο έργο υποδομής που έχει γίνει. Αυτή η επαρχία αντιμετωπίζει τερά

στια προβλήματα. 

Κοινότητες Ακάμα 

Από τις ι 1.8.89 εννιά κοινότητες, που όλοι τις γνωρίζετε σήμερα και που 
ονομάζονται "οι κοινότητες του Ακάμα", ούτε την περιουσία τους δεν μπορούν να 

υποθηκεύσουν. Μελέτες πάνω σε μελέτες, τοποθετήσεις πάνω σε τοποθετήσεις, περι

βαλλοντιστές από τη μια, εραστές τους από την άλλη, κατηγορούμενοι εμείς ότι 

είμαστε αντιπεριβαλλοντιστές και αυτοί οι άνθρωποι να υποφέρουν, χωρίς να 

μπορούν να σπουδάσουν παιδί, χωρίς να μπορούν να το παντρέψουν, χωρίς να 

μπορούν να κτίσουν ένα σπίτι, γιατί οι περιουσίες τους έχουν εκμηδενιστεί από τότε 

μέχρι σήμερα και δεν ξέρω για πόσα χρόνια. 

Δρόμος Λεμεσον - Πάφο" 

Παρά τα τόσα προβλήματα και τις δυσκολίες που αντιμετωπίσαμε και αντιμε

τωπίζουμε τα τρία τελευταία χρόνια, με την έναρξη της κατασκευής αυτού του 

μεγάλου έργου οδικής υποδομής, νέα προβλήματα φαίνεται να υπάρχουν και να 

καθυστερεί η προκήρυξη της τρίτης προσφοράς που αφορά το τμήμα του δρόμου 

Πάφου στον οδικό κόμβο Μανδριών, ενώ έπρεπε αυτή η προσφορά να προκηρυχθεί 

πριν ένα μήνα. Θέλω να τονίσω εδώ ότι, τουλάχιστον από τις διαβεβαιώσεις που 

έχω από τον έντιμο Υπουργό Οικονομικών, ο οποίος παρευρίσκεται στη σημερινή 

συνεδρία, λύθηκε χθες αυτό το πρόβλημα και εντός των προσεχών ημερών θα προκη

ρυχθεί η προσφορά. Εν πάση περιπτώσει, η ομιλία μου ήταν γραμμένη πριν τη 

χθεσινή μέρα. Όχι διότι δεν εμπιστεύομαι τον κ. Υπουργό, αλλά επειδή σε αυτό τον 

τόπο για χρόνια πολλά συνηθίσαμε όλοι στο "θα", θα αναμένουμε τουλάχιστον τον 
ένα μήνα ή τις σαράντα μέρες για να δούμε αν προκηρυχθεί αυτή η προσφορά και 

θέλω να πιστεύω ότι πράγματι έτσι είναι. Είμαι υποχρεωμένος να προειδοποιήσω 
την κυβέρνηση ότι παρακολουθούμε αυτό το έργο κάθε ώρα, κάθε μέρα, κάθε 
βδομάδα, κάθε μήνα και θέλω να πιστεύω ότι το γνωρίζουν οι αρμόδιοι και ας 

επιλύσουν τα μικροπροβλήματα που προβάλλουν, για να μπορέσει το έργο να 

λειτουργήσει μέσα στο σωστό χρονοδιάγραμμα, γιατί σε καμιά απολύτως περί-
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πτωση, όσα εμπόδια κα~ όσες δυσκολίες κα~ αν υπάρχουν, δε θα δεχτούμε τη μετακί
νηση του χρονοδ~αγράμματος ολοκλήρωσης της κατασκευής αυτού του έργου, που 

είνα~ το τέλος του 1999. 
ΑεQολιμέvας Πάφου 

Και πέρσ~ και πρόπερσι είπα τα ίδια πράγματα, αλλά δυστυχώς εκ των πραγ
μάτων θα τα ξαναπώ. Ψηφίζουμε, κύριοι συνάδελφοι, εν πολλοίς προυπολογισμούς 

φαντάσματα. Πέρσι ακριβώς έτσι καιρό ψηφίσαμε κονδύλι !2.150.000 για αναβάθ
μιση του αερολιμένα Πάφου και υπογράφηκε και ανατέθηκε η μελέτη στις 17.12.95, 
με χρονοδιάγραμμα αποπεράτωσης αυτής της μελέτης ένα χρόνο, δηλαδή τέλος του 

1996. Εμείς ως ΔΗΚΟ τουλάχιστο θα ψηφίσουμε τους προUπολογισμούς, θα ψηφί
σουμε πάλι το tδιο ποσό, για να αναβαθμιστεί ο αερολιμένας. Δεν μπορεί, κύριοι, 

αυτός ο αερολιμένας να συνεχίσει να είναι σε αυτή την κατάσταση. Γνωρίζουμε 
όλοι πως για την οποιαδήποτε χώρα η βιτρίνα της είναι τα λιμάνια και τα αερο

δρόμιά της. Δεν μπορεί να έχουμε αυτό τον αερολιμένα στην κατάσταση που είναι 
σήμερα, γιατί το λιγότερο μας προσβάλει ως χώρα. Δεν είναι υπόθεση κομματική, 
δεν είναι υπόθεση ποιοι κυβερνούν, είναι υπόθεση που μας αφορά όλους μας. Γι' 

αυτό ειδικά σήμερα, που και οι φίλοι του ΑΚΕΛ έστω και τώρα, προς το τέλος, 
συμφώνησαν ότι πρέπει να πάμε προς την Ευρώπη, αυτά τα πράγματα πρέπει να τα 
προωθήσουμε και να τα επιλύσουμε, γιατί είναι μια περίοδος που όχι μόνο λεκτικά 

αλλά και ουσιαστικά πρέπει να δώσουμε την εικόνα, μέσα από τα έργα υποδομής 
και ειδικά τα λιμάνια και τα αεροδρόμια, ότι πράγματι aξίζουμε να μπούμε στην 

Ευρώπη. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είναι μέσω αεροδρομίου Πάφου που θα πάμε στην Ευρώπη; 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Κα~ μέσω αυτού, γιατί είναι το πιο σίγουρο, συνάδελφε, που Οα παραμείνει ως 

αερολιμένας. 

Μαοίνα Πάφου 

Το Υπουργικό Συμβούλιο, με Απόφασή του το Μάρτη του 1994, αποφασίζει 
την κατασκευή μαρίνας στην Πάφο κατά προτεραιότητα. Πέρασε ενάμισης χρόνος 

κα~ υπογράφτηκε προχθές, φαίνετα~ επειδή θα συζητούσαμε τους προUπολογισμούς, 

και ανατέθηκε η περιβαλλοντική μελέτη, η οποία με βάση την προσφορά Οα πρέπει 
να ολοκληρωθεί σε τέσσερις μήνες. Θέλουμε να πιστεύουμε ειλικρινά ότι μετά την 
αποπεράτωση της περιβαλλοντικής μελέτης, που μέσω αυτής της μελέτης θα καταδει
χθεί και ο ακριβής χώρος όπου θα κατασκευαστεί, θα ξεκινήσουν τα κατασκευα
στικά και οι μελέτες, για να μπορέσει αυτό το έργο να ολοκληρωθει. 

Οδική σύνδεση Αεοολιμέvα Πάφου-τουοιστιχής πεοιοχής 

Με το υπάρχον οδικό δίκτυο, που είναι γνωστό σε όλους σε ποια κατάσταση 

βρίσκεται, ο αερολιμένας Πάφου έχει διακιvήση φέτος ένα εκατομμύριο εκατόν 

πενήντα χιλιάδες επιβάτες σε αυτή την κατάσταση που βρίσκεται. Και υποχρεώνο

νται αυτοί οι επισκέπτες, ενώ όλοι κοπτόμεθα ότι πρέπει να λάβουμε μέτρα και 
πρέπει να δημιουργήσουμε έργα υποδομής και πως πρέπει να βελτιώσουμε τις 

προσφερόμενες υπηρεσίες για να προσελκύσουμε αυτούς τους ανθρώπους, να πηγαί
νουν είκοσ~ χιλιόμετρα για να καταλήξουν στους τόπους διαμονής τους, ενώ με 

τέσσερα χιλιόμετρα από τον αερολιμένα Πάφου θα οδηγούνταν κατευθείαν στην 
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τουριστική περιοχή, όπως και κατά την αναχώρησή τους, και έτσι να μη δημιουργού
νταν τόσα προβλήματα σε αυτούς τους ανθρώπους. Και αν αυτός ο αερολιμένας 
έχει διακινήσει ένα εκατομμύριο φέτος, με την αναβάθμιση του αερολιμένα, αφού 
έχει ανατεθεί η μελέτη και έχει υπογραφτει, και με βάση τα στοιχεία που έχουν 

παρουσιαστεί, προβλέπεται ότι στα δέκα προσεχή χρόνια θα διακινούνται εξίμισι 
εκατομμύρια κόσμος. Γιατί δεν προχωρούμε στην κατασκευή αυτού του δρόμου; 

Εν πάση περιπτώσει, θέλω να πω και το εξής: Ως πολεοδομικό έργο το 
Υπουργείο Εσωτερικών και το Τμήμα Πολεοδομίας το υποστηρίζουν και έχουν 

αποπερατώσει και τα πολεοδομικά ρυθμιστικά σχέδια. Το Υπουργείο Συγκοινω
νιών όμως διαφωνεί, γιατί θα είναι χαμηλή η απόδοση. Οπότε θα πρέπει η κυβέρ
νηση να δει με όλη τη σοβαρότητα και με όλη την καλοπιστία αυτό το αναγκαίο έργο 

που δε θα εξυπηρετήσει μόνο, το τονίζω, την Πάφο, αλλά θα συμβάλει στη γενικό
τερη οικονομία του τόπου. 

Πολεοδομικά έιηα στονς δήμους και στα σνμβο\ιλια βελτίωσης 

Πιστεύω ειλικρινά ότι παρά τις επανειλημμένες υποσχέσεις για δέκα, δεκα
πέντε και είκοσι χρόνια, δεν είναι σημερινή υπόθεση, δεν έγινε κανένα έργο 

απολύτως, εκτός από ένα τμήμα που ονομάζεται "νότιος παρακαμπτήριος", στο 
Δήμο Πάφου ούτε στο Δήμο Γεροσκήπου ούτε στο Δήμο Πόλης ούτε στο Δήμο 

Πέγειας. Και γνωρίζουμε όλοι ότι αυτοί οι δήμοι και αυτά τα συμβούλια είναι 
καταχρεωμένα. δεν έχουν ισχυρούς οικονομικούς πόρους ώστε να μπορέσουν να 

προωθήσουν και να επιλύσουν από μόνοι τους αυτά τα προβλήματα και γι' αυτό 
χρειάζονται την κρατική βοήθεια και συμπαράσταση. Είναι γνωστό σε όλους ότι 
τουλάχιστο σε διάφορους από αυτούς τους δρόμους, που είναι της δεκαετίας του '60 
ακόμα, δεν είναι λίγες φορές που έχουμε θρηνήσει και ανθρώπινα θύματα από 
δυστυχήματα. 

Έχουν αναπτυχθεί περιοχές, όπως η λεωφόρος Τάφου των Βασιλέων προς τη 
Χλώρακα και την Κισσόνεργα. Εκεί υπάρχει το 38% της τουριστικής υποδομής της 
Πάφου και δεν υπάρχει δρόμος, δεν υπάρχει πεζοδρόμιο, δεν υπάρχει φωτισμός. 
Επομένως, δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση. Μας απαντούν οι αρμόδιοι, 

μέχρι πρόσφατα, ότι έχουν έλλειψη προσωπικού και ότι μόνο για σκοπούς σχεδια

σμού και ρυθμιστικών σχεδίων θα πρέπει να μιλούμε για τα πέντε ή έξι προσεχή 

χρόνια και επομένως θα πρέπει να υπολογίσουμε και να μιλούμε για την αποπερά

τωση αυτών των έργων μετά από είκοσι χρόνια. Δεν μπορεί, κύριοι, σε καμιά περί

πτωση να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση. 

Οδικό δίκτυο σε όλη την \ιπαιθρο της επαρχίας Πάφο ν 

Όλοι σε αυτή τη χώρα, μηδενός εξαιρουμένου, κοπτόμεθα και έχουμε ως 

σύνθημα ότι πρέπει να βοηθήσουμε την ύπαιθρο και να την κρατήσουμε στη ζωή. 

Όλες οι κυβερνήσεις, όλα τα πολιτικά κόμματα, όλα τα οργανωμένα σύνολα, ο κάθε 

άνθρωπος. Ειλικρινά πρέπει κάποιος να μας διαφωτίσει, όταν αυτά τα οδικά 
δίκτυα είναι της δεκαετίας του '60 και είναι χαραγμένοι αυτοί οι δρόμοι από την 
εποχή που χρησιμοποιούνταν από κάποιες άμαξες, με ποιο τρόπο θα τους κρατή

σουμε, ποιες προοπτικές δημιουργούμε για να επανέλθουν πίσω αυτοί που έφυγαν, 
όταν αποστάσεις των τριάντα πέντε και σαράντα χιλιομέτρων θέλει κάποιος μια και 

δυο ώρες να τις καλύψει. Αναφέρομαι στο διαμέρισμα Κελοκεδάρων, αναφέρομαι 

στο δρόμο Διαρίζου προς Κέδαρες, προς Λυσό, προς Στενή και όλες αυτές τις 

περιοχές. 
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Το πιο σημαντικό όμως το οποίο συμβαίνει αυτές τις μέρες που μιλούμε και 
συζητούμε τους προUπολογισμούς είναι πως για τρία τμήματα δρόμων που είχαν 
εγκριθεί στον περσινό προUπολογισμό, με δαπάνη ί200.000 και έκταση ενάμισι με 
δυο χιλιομέτρων, προκηρύχθηκαν οι προσφορές το Σεπτέμβρη του 1995, έγινε η 
επιλογή το τέλος του Οκτώβρη, αλλά τότε ανακαλύψαμε ότι δεν έγιναν οι απαλλο
τριώσεις. Και ανακαλύψαμε ότι το Κτηματολόγιο, λόγω έλλειψης προσωπικού, δεν 
μπορούσε να το κάνει με γρήγορους ρυθμούς. Ξεπεράστηκε, αγαπητοί συνάδελφοι, 
το πρόβλημα με το Κτηματολόγιο, έγινε η ανάθεση της προσφοράς σης 27. 12.95. 
Και μιλούσαμε για έργο που είχε εγκριθεί στον προUπολογισμό του 1995. Δεν ξέρω 
πού είναι η ευθύνη, αν είναι σε υπηρεσιακούς ή αν είναι σε πιο ψηλό επίπεδο. Εμείς 
όμως σήμερα εδώ δεν κρίνουμε τις υπηρεσίες, αλλά κρίνουμε -καλόπιστα, το τονίζω, 
όχι για σκοπούς αντιπολίτευσης ή οποιοδήποτε άλλο λόγο- τη σημερινή κυβέρνηση. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Είναι το Υπουργείο Εσωτερικών. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής αντικαθίσταται από τον κ. Γιαννάκη 

Αγαπιου.) 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Μπορεί και να είναι το Υπουργείο Εσωτερικών, κύριε συνάδελφε. Γιατί να 

εξαιρέσουμε το Υπουργείο Εσωτερικών; Υπάρχει ειδικός λόγος δηλαδή; 

Αμπελουογικό 

Ένα από τα αρχαιότερα επαγγέλματα σε αυτή τη χώρα έχει πάρει το δρόμο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ) 

Προσέξτε μη μας παρεξηγήσουν, κύριε Πιττοκοπίτη, διότι το αρχαιότερο επάγ

γελμα είναι άλλο. 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Δεν ασχολούνταν οι Παφίτες με εκείνο το επάγγελμα. Μπορεί να ασχολού

νταν σε άλλες περιοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Με συγχωρείτε, η Αφροδίτη ήταν από την Πάφο! 

Ν. πιποκοπιτΗΣ: 

Στην Πάφο δεν ασχολούνταν με αυτό το επάγγελμα στο οποίο εσείς αναφέ

ρεστε. 

Εξαγγέλθηκαν μελέτες, αναφέρθηκαν σχέδια, κανένα από αυτά δεν έχει εφαρ

μοστεί και όταν ακόμα η προηγούμενη κυβέρνηση είχε εφαρμόσει κάποιο σχέδιο για 

εκρίζωση των αμπελιών ποικιλίας μαύρου, καμιά κατεύθυνση και καμιά συμβουλή 
δε δόθηκε σ' αυτό τον κόσμο για το τι έπρεπε να κάνει με αυτά που είχαν ξεριζωθεί. 

Λόγω της παρατεταμένης ανομβρίας και λόγω της μείωσης της έκτασης στην 

οποία καλλιεργείται αυτό το είδος, βρισκόμαστε σήμερα δυστυχώς σε μια κατάσταση 

που οι οι νοβιομηχανίες ζητούν επίμονα και πιεστικά να εισάξουν τώρα από το 

εξωτερικό χυμό σταφυλιού, για να μπορέσουν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες και τις 
παραγγελίες τους. Η κυβέρνηση πέρσι, και είναι προς πίστη της, ήρθε aρωγός με 

. . 

.. 



1249 

έκτακτη οικονομική ενίσχυση. Θα πρέπει -και πιστεύω, κύριε Υπουργέ των Οικονο

μικών, ότι μας παρακολουΟείτε- να επαναληφθεί και φέτος αυτή η οικονομική 
στήριξη ως έκτακτη οικονομική βοήθεια, για να μπορέσει πράγματι αυτή η τάξη να 
επιβιώσει. Όταν μιλούμε γι' αυτή την τάξη, μιλούμε για χιλιάδες οικογένειες σε δυο 

επαρχίες, την Πάφο και τη Λεμεσό. 

Ένα άλλο σημαντικό στοιχείο που θα πρέπει, υποθέτω τουλάχιστο, να ενδια

φέρει τους συνάδελφους εκείνους που είναι και περιβαλλοντιστές είναι ότι θα 
πρέπει οπωσδήποτε η αμπελοκαλλιέργεια να στηριχθεί, να συντηρηθεί. και να συνε

χίσει να υπάρχει, γιατί εντάσσεται σίγουρα μέσα στο φυσικό περιβάλλον αυτών των 

δυο επαρχιών. Αν πιστέψουμε -και εμείς θα βοηθήσουμε σίγουρα- στην έγκριση 
αρκετών κονδυλιών τα οποία θα διατεθούν προς την κατεύθυνση του φυσικού περι
βάλλοντος, είναι και αυτός ένας τρόπος να ενισχυθούν. 

Υδατικά έQyα και φQάyματα 

Ο έντιμος Υπουργός Οικονομικών που παρευρίσκεται σήμερα εδώ πρέπει να 
είναι καλός γνώστης του θέματος, γιατί πριν την υπουργοποίησή του ήταν Γενικός 
Διευθυντής του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

Κύριε Υπουργέ, όχι τώρα, από την προηγούμενη κυβέρνηση με σήραγγα έχουν 
διοχετευθεί τα νερά του Διαρίζου στον Κούρρη. Ξεκίνησε πριν ένα-ενάμιση μήνα. 
Αυτή η σήραγγα, κύριε Υπουργέ, όπως καλύτερα θα γνωρίζετε από εμένα, στοίχισε 
!26 εκ. Μετά από αγώνες πέντε χρόνων μέσα στους ποταμούς και τους δρόμους, 

ξεκίνησε και κατασκευάζεται το φράγμα της Αρμίνου. Κατατέθηκε ο θεμέλιος λίθος 
τον περασμένο Σεπτέμβρη. Για το φράγμα όμως της Κανναβιούς, κύριε Υπουργέ, 

που έπρεπε με βάση τις υποσχέσεις να ξεκινήσει και αυτό το 1996, με πολλή λύπη δε 
βλέπουμε κανένα κονδύλι στο φετι νό Π ρουπολογισμό Αναπτύξεως του 1996 και, 
όπως είναι γνωστό, από αυτό το φράγμα θα υδρευόταν, θα αρδευόταν ή θα 
ενισχύετο η υδατοπρομήΟεια είκοσι εννιά ολόκληρων κοινοτήτων. Γι' αυτό κάνουμε 
έκκληση προς την κυβέρνηση να προωθήσει αυτό το έργο και εν ανάγκη να καταθέσει 

συμπληρωματικό προυπολογισμό. Πιστεύω η νέα Βουλή -εμείς μπορεί. να μην 

είμαστε- θα τον ψηφίσει, γιατί είναι ένα έργο το οποίο θα συμβάλει τα μέγιστα στο 
να κρατηθεί η ύπαιθρος στη ζωή. 

Ευχαριστώ θεQμά και τον έντιμο Υπουργό ΕQγασίας και Κοινωνικών Ασφαλί

σεων ο οποίος παρευρίσκεται, γιατί το τελευταίο Οέμα που θα καλύψω είναι το ξένο 

εργατικό δυναμικό στην Κύπρο. Φυσικά, ένα μόνο μέρος μπορεί να αφορά τον 

έντψο Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, διότι υπεισέρχονται και 
άλλα υπουργεία και άλλες υπηρεσίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Φαντάζομαι ότι τον ειδοποιήσατε, κύριε Π ιττοκοπίτη, να είναι παρών, διότι 
νομίζω δεν παρευρέθηκε ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όταν 

μιλούσαν άλλοι ομιλητές. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Παρευρέθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, αλλά όταν μιλούσαν για εργατικά θέματα. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Λόγω σύγχυσης το ΑΚΕΛ φαίνεται δεν παρακολουΟεί ποιοι Υπουργοί είναι 
παρόντες. 

(Γέλια) 

ι:ι 

11 
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Ένα εργατικό αλαλούμ και ένα μόνιμο καρκίνωμα έχει γίνει η εργοδότηση 

ξένων εργατών στη χώρα μας. Δε θέλω αυτά που αναφέρω να εκληφθεί από κανέναν 

ότι τα λέω από ρατσιστική διάθεση, γιατί απλά δεν είμαι ρατσιστής. Δεν μπορεί. 
όμως και δεν επιτρέπεται σε μια ημικατεχόμενη χώρα με τα τόσα προβλήματα που 

έχουμε, την ίδια στιγμή, με την όλη συμπεριφορά και του κράτους και των εργο

δοτών και χιλιάδων ακόμα άλλων πολιτών, να εργοδοτούνται στην Κύπρο νόμιμοι 

και παράνομοι, να έχουν δημιουργηθεί τεράστια προβλήματα, να έχει αυξηθεί το 
έγκλημα, να έχει πληγεί ο θεσμός της οικογένειας, να αλλοιώνεται η κοινωνία μας, 

τα ναρκωτικά και οι άλλες παρανομίες να πληθαίνουν και αυτή ταύτη η οικονομία 

και η ανάπτυξη του τόπου γενικότερα να στηρίζεται στις δυνατότητες και να εξαρ

τάται εν πολλοίς και από την εργοδότηση αυτών των ξένων. 

Καλούμε τους αρμόδιους αλλά και γενικότερα τον κυπριακό λαό να αναλογι

στούμε όλοι τις ευθύνες μας για το θέμα των ξένων εργατών, γιατί δεν είναι 

καθόλου υπερβολή να εκτιμήσουμε ότι θα έρθει μια μέρα που θα κλάψουμε όλοι 
πικρά. Τα στοιχεία αποδεικνύουν υπεραπασχόληση των Κυπρίων, αλλά τα ταμεία 

πλεονασμού από τις δήθεν απολύσεις έχουν καταρρεύσει. Διερωτήθηκε κανένας 

γιατί; Διερωτήθηκε κανένας πόσα παιδιά αποκτήθηκαν από γάμους μικτούς και 

βρίσκονται σε κοινωνικά ιδρύματα και παιδικές στέγες; Διερωτήθηκε ή μελέτησε 
κανένας πόσες οικογένειες έχουν εγκαταλειφθεί με αιτία τους ξένους; Συνειδητο

ποίησε κανένας σε αυτό τον τόπο πόσες νέες ασθένειες ανακαλύπτονται και πόσοι 

ανυποψίαστοι έχουν πληγεί; 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο χρόνος μας είναι περιορισμένος, δεν είναι δυνατό σε 

μένα, όπως φυσικά και σε άλλους συνάδελφους Βουλευτές, να πούμε τόσα όσα θα 
θέλαμε ή όσα νιώθουμε. Πιστεύω όμως ότι μέσα σε αυτό το λίγο χρονικό διάστημα 

έχω κάνει μια αντικειμενική, κατά την άποψή μου, κριτική, ειδικότερα του Προϋπο

λογισμού Ανάπτυξης, όσον αφορά τα αναγκαία έργα υποδομής στην επαρχία της 

Πάφου. 

Θέλω να δηλώσω με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο ότι η Πάφος έχει δυνατή 
φωνή και αν χρειαστεί θα την υψώνουμε καθημερινά πιο έντονα και προς κάθε 

κατεύθυνση, γιατί έχουμε σταματήσει να επαιτούμε και απλώς απαιτούμε αυτά που 

μας ανήκουν, απαιτούμε αυτά που πρέπει να πάρουμε. Δε θέλουμε να αδικήσουμε 

κανέναν, αλλά την ίδια στιγμή δε δεχόμαστε να μας αδικούν άλλοι. Οι υποχρεώσεις 

σε αυτό τον τόπο είναι οι ίδιες, αλλά και τα δικαιώματα είναι τα ίδια. Παρά τις 

ελλείψεις και παρά τις διαφωνίες μας για αρκετά από τα άρθρα των προϋπολογι

σμών που έχω αναφέρει, εμείς θα υπερψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς, με την 

ελπίδα ότι η κυβέρνηση θα λάβει σοβαρά υπόψη τις διάφορες παρατηρήσεις και τα 

διάφορα σχόλια που έχουμε κάνει γι' αυτό τον προϋπολογισμό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πιττοκοπίτη. Είμαι σίγουρος ότι η κυβέρνηση θα λάβει 

σοβαρά υπόψη τις παρατηρήσεις σας, ιδιαίτερα αφού προέρχονται από το χώρο των 

κομμάτων της συγκυβέρνησης. 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Αβραάμ Α ντωνίου. 

Ελπίζω ο κ. Υπουργός να παραμείνει, για να ακούσει και την άλλη πλευρά. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, αγαπητο~ 

παρευρισκόμενοι, 

Στην καθιερωμένη ομιλία του προς τη Βουλή ο Υπουργός Οικονομικών 
κ. Χριστόδουλος Χριστοδούλου παρουσίασε τις κύριες οικονομικές εξελίξεις κατά 

τη διάοκεια του Ι 995, τις προοπτικές της οικονομίας για το Ι 996, καθώς και τις 
βασικές παραμέτρους και κατευθύνσεις της οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής 
της κυβέρνησης στη βάση των τριών κρατικών προϋπολογισμών. 

Στην ομιλία μου, δυστυχώς λόγω έλλειψης χQόνου, θα περιοοιστώ σε μερικά 
ζητήματα που αφορούν κατά κύριο λόγο την εργατική και κοινωνική πολιτική της 

κυβέρνησης. Έχω την άποψη ότι το μέγεθος επιτυχίας μιας οικονομικής πολιτικής 

κρίνεται κατά κύριο λόγο από τα αποτελέσματά της στον κοινωνικό τομέα. 

Ποια είναι σήμερα τα κυριότερα θέματα τα οποία επηρεάζουν αρνητικά ή 
πιθανόν και θετικά τις εργασιακές σχέσεις; Πάνω σε ποια ζητήματα παρουσιάζεται 

μια αντιπαράθεση, κάποτε πολύ έντονη, μεταξύ των θέσεων των κοινωνικών 
εταίρων; Ένα από αυτά τα ζητήματα είναι η διαφορετική προσέγγιση που υπάρχει 

μεταξύ των συνδικαλιστικών οργανώσεων, των εργοδοτών και της κυβέρνησης. Τα 

εργατικά συνδικάτα απαιτούν και διεκδικούν ένα λογικό μερίδιο από τον παραγό
μενο πλούτο και την παραγόμενη νέα αξία, ενώ οι εργοδότες, αλλά και η κυβέρνηση, 

μιλούν πάντοτε για λιτότητα και με το επιχείρημα της υπόσκαψης δήθεν της ανταγω
νιστικότητας απαιτούν την παγοποίηση μισθών και ωφελημάτων. Θέλουμε να κατα

στήσουμε σαφές για άλλη μια φορά ότι η πολιτική περί. παγοποίησης όχι μόνο είναι 

κοινωνικά απαράδεκτη, αλλά και ανέφικτη και όπου δοκιμάστηκε έφερε μαζί. της 
μια οξεία εογατική αναταραχή. Και είναι αυτή η πολιτική της γαλλικής κυβέρνησης 

που προκάλεσε μόλις πριν λίγες βδομάδες μια άνευ προηγουμένου κοινωνική και 
πολιτική κρίση στη Γαλλία, έναν πολιτικό σεισμό. Είναι λοιπόν φανερό ότι την 

πολιτική λιτότητας την απορρίπτουν και την πολεμούν όχι μόνο τα συνδικάτα της 

Κύπρου αλλά και τα συνδικαλιστικά κινήματα όλων σχεδόν των χωρών, αναπτυγ
μένων και αναπτυσσομένων. Ας μην κατηγορούνται λοιπόν τα κυπριακά συνδικάτα 

για ανευΟυνότητα, επιπολαιότητα και ασυδοσία. 

Σε συνάρτηση με το θέμα της κίνησης των μισθών είναι και το θέμα της Αυτό

ματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής {ΑΤΑ). Οι εργοδότες για πολύ καιρό έθεταν 

θέμα κατάργησης της Α Τ Α. Κάτω από την πίεση των πραγμάτων άλλαξαν στρατη

γική και έτσι, αντί της κατάργησης, στοχεύουν στην αχρήστευση του θεσμού. 

Βασικά, τόσο οι προτάσεις των εργοδοτών όσο και οι προτάσεις της κυβέρνησης, οι 

οποίες βρίσκονται στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων, δε στοχεύουν πουθενά 

αλλού παρά στον ακρωτηριασμό και στην αχρήστευση της Α Τ Α. Όλες οι κυβερνη
τικές και εργοδοτικές προτάσεις είναι μονόπλευρες και ετεροβαρείς σε βάρος των 

εργαζομένων. Με τέτοιες προτάσΕLς, με τέτοια αντίληψη από μέρους των εργοδοτών 

και της κυβέρνησης, δε βλέπω πώς είναι δυνατό να υπάρξει πρόοδος στις συζητήσεις 

αυτές. Π ρέπει λοιπόν να υπάρξει ουσιαστική μεταβολή της εργοδοτικής αλλά και 

της κυβεονητικής φιλοσοφίας γύρω από το όλο θέμα, προκειμένου να υπάρξει 
θετικό αποτέλεσμα στον κοινωνικό διάλογο. 

Υπάρχει όμως στο προσκήνιο ακόμα ένα πολύ σοβαρό εργατικό θέμα. ΕLναι 

αυτό που αφορά το θεμελιώδες δικαίωμα της απεργίας. Βέβαια, το νομοσχέδιο που 
κατατέθηκε στη Βουλή είναι αυτή τη στιγμή παγωμένο, ενόψει των συζητήσεων που 
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γίνονται μεταξύ τεσσάρων υπουργών και συνδικαλιστικών οργανώσεων. Δυστυχώς, 

οι συζητήσεις μέχρι της στιγμής δεν έχουν οδηγήσει σε ένα θετικό αποτέλεσμα. 
Συνεχίζει η κυβέρνηση να απαιτεί τη νομοθετική ρύθμιση του Οέματος. Είμαστε 
σταθερά υπέρ της άποψης ότι το θέμα της ρύθμισης των απεργιών σε ουσιώδεις 

υπηρεσίες μπορεί να ρυθμιστεί με πολλή επιτυχία στη βάση του κώδικα βιομηχα
νικών σχέσεων. Στην Κύπρο, από τον καιρό της ίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρα

τίας, οι εργασιακές σχέσεις ρυθμίζονταν κατά τρόπο πολύ ικανοποιητικό, αρχικά με 

τη βασική συμφωνία και αργότερα με τον κώδικα βιομηχανικών σχέσεων, συμφωνίες 
οι οποίες ήταν το αποτέλεσμα ελεύθερης διαπραγμάτευσης. Θέλουμε ξανά από αυτό 
το βήμα του νομοθετικού σώματος να προειδοποιήσουμε ότι απαγόρευση ή ακρωτη
ριασμός του θεμελιώδους αλλά και συνταγματικά κατοχυρωμένου αυτού δικαιώ

ματος θα φέρει τις εργασιακές σχέσεις στη χώρα μας σε ένα χάος και σε μια διαρκή 
και ασταμάτητη εργατική αναταραχή. Εκείνοι που πιστεύουν κC'ι επιδιώκουν τη 
συρρίκνωση των συνδικαλιστικών ελευθεριών και δικαιωμάτων προσφέρουν χωρίς 
αμφιβολία πολύ κακή υπηρεσία στην κυπριακή κοινωνία και γενικότερα στον τόπο. 

Θα περάσω τώρα σε ένα άλλο πολύ σημαντικό και επίκαιρο θέμα. Στην ομιλία 

του προς τη Βουλή ο Υπουργός Οικονομικών αναφέρθηκε και στις υπό συζήτηση 
τροποποιήσεις του φόρου εισοδήματος και ανέφερε ότι οι ελαφρύνσεις που ετοί

μασε η κυβέρνηση και κατέθεσε ήδη στη Βουλή ανταποκρίνονται στο αίτημα των 
συντεχνιών για αντιστάθμιση των επιπτώσεων από την αύξηση του πληθωρισμού 
που σημειώθηκε στο διάστημα από την προηγούμενη φορολογική ελάφρυνση του 

1991. Χαρακτήρισε αυτές τις προτάσεις ως πολιτική κοινωνικής δικαιοσύνης και 

στήριξης των λαΊ:κών κοινωνικών στρωμάτων. Ακούστηκαν δηλώσεις και σχόλια 

στα μέσα μαζικής ενημέρωσης ότι οι προτάσεις αυτές αποτελούν δώρο ή πρωτοχρο
νιάτικο "μποναμά" της κυβέρνησης προς τους εργαζόμενους. Νομίζω πρώτος το 

δήλωσε ο κ. Μάτσης. Θέλω από την αρχή να δηλώσω ότι οι κυβερνητικές προτάσεις 
επιφέρουν πράγματι μια ουσιαστική ελάφρυνση για τους εργαζόμενους. Κανείς και 

ούτε εμείς ποτέ δεν έχουμε αμφισβητήσει αυτό το δεδομένο. Παρά ταύτα αυτές οι 

προτάσεις πολύ απέχουν από αυτό που το συνδικαλιστικό κίνημα και γενικά οι 
εργαζόμενοι απαιτούν. Οι κυβερνητικές προτάσεις είναι μόλις το 40% των αρχικών 
συντεχνιακών προτάσεων και λιγότερο από τα δύο τρίτα της τελευταίας aντιπρό

τασης μιας πανσυνδικαλιστικής σύσκεψης. 

Πράγματι όμως οι προτάσεις αυτές αντισταθμίζουν τις επιπτώσεις από την 
αύξηση του πληθωρισμού; Η συνδικαλιστική πλευρά θεωρεί ότι από το 1990, όταν 
αποφασίστηκε η προηγούμενη φορολογική μεταρρύθμιση, η τιμαριθμική αύξηση των 

μισθών είναι 29,6%, ενώ η κυβέρνηση, παίρνοντας ως βάση το 1991, υπολογίζει τον 
πληθωρισμό στο 24,6%. Οι δικοί μας υπολογισμοί είναι ότι οι κυβερνητικές προτά
σεις όχι μόνο δεν αντισταθμίζουν τον πληθωρισμό του 19,6%, αλλά είναι και πολύ 
πιο κάτω από το 25% που λέει η κυβέρνηση. Κανένας εργαζόμενος, είτε χαμηλού 

είτε μεσαίου εισοδήματος, δε διατηρεί το πραγματικό του καθαρό εισόδημα όπως 
ίσχυε το 1991, μετά την αφαίρεση του φόρου. 

Είναι χρήσιμο να δώσω ένα παράδειγμα, για να αποδείξω αυτό που λέω: 
Ένας μισθωτός με ί5.500 συνολικό μισθό το 1991 είχε, μετά την αφαίρεση του 
φόρου εισοδήματος, καθαρό μισθό ί5.095. Προκειμένου να αντισταθμιστεί η 
επίπτωση από τον πληθωρισμό, θα πρέπει ο καθαρός μισθός ί5.095, αυξανόμενος 
κατά 25%, να είναι ί6.369 το 1996. Όμως, οι κυβερνητικές προτάσεις υποβιβάζουν 
το καθαρό εισόδημα του ίδιου μισθωτού, αφαιρουμένου του φόρου εισοδήματος, 
στις ί6.179 αντί στις ί6.369. Με άλλα λόγια το βιοτικό επίπεδο γι' αυτό τον εργαζό
μενο επηρεάζεται δυσμενώς κατά ί 190. 

. . 
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Η ίδια περίπου εικόνα παρουσιάζεται για όλους τους εργαζόμενους, είτε αυτοί 
ανήκουν στα χαμηλά είτε στα μεσαία εισοδηματικά στρώματα, με έναν ή περισσότε
ρους εξαρτώμενους. Πώς λοιπόν το Υπουργείο Οικονομικών βρίσκει ότι οι κυβερ

νητικές προτάσεις αντισταθμίζουν πλήρως τις επιπτώσεις του πληθωρισμού; 

Υπάρχει όμως ακόμα ένα μέτρο που πρέπει να ληφθεί υπόψη. Με βάση τους 

προϋπολογισμούς ο φόρος εισοδήματος για τα φυσικά πρόσωπα για το 1995 ανέρ
χεται περίπου στα !210 εκ. Οι φορολογικές ελαφρύνσεις, όπως η κυβέρνηση τις 

υπολογίζει, είναι της τάξης των ί32,8 εκ., δηλαδή γύρω στο 15% του συνολικού 
φόρου εισοδήματος. Αν μιλούμε λοιπόν για ελαφρύνσεις της τάξης του 25%, τότε 
πώς και γιατί η ολική ελάφρυνση ε~ναι μόνο 15%; 

Θα τελειώσω αυτό το μέρος της ομιλίας μου με ένα σύντομο σχόλιο για τον 

πολυδιαφημισθέντα "μποναμά" της κυβέρνησης προς τους εργαζόμενους. Το όλο 

θέμα διαφοροποίησης του φόρου εισοδήματος δεν είναι κάτι το νέο και ούτε κάτι 
που γίνεται για πρώτη φορά. Τουναντίον, θα έλεγα ότι η κυβέρνηση πολύ καθυστε
ρημένα αντιμετώπισε αυτό το θέμα. Στην ουσία η διαφοροποίηση αυτή γίνεται 
πέντε χρόνια μετά την προηγούμενη, χρονικό διάστημα που κατά τη γνώμη μας είναι 

πάρα πολύ μεγάλο. Στηρίζω αυτή την άποψή μου πάνω στα συγκεκριμένα γεγονότα 

που είχαμε την τελευταία δεκαετία. Ο νόμος για το φόρο εισοδήματος υπέστη 
διαφοροποιήσεις οι οποίες τέθηκαν σε εφαρμογή το Γενάρη του 1985, με πρόσθετες 
βελτιώσεις το Γενάρη του 1986. Ακολούθησαν νέες τροποποιήσεις, οι οποίες 

αποφασίστηκαν στα μέσα του Ι 988 και είχαν αναδρομική ισχύ από το Γενάρη του 
ίδιου χρόνου. Και φτάνουμε στη σημαντική αλλαγή του φόρου εισοδήματος που 

τέθηκε σε εφαρμογή από το Γενάρη του 1991 και η οποία ήταν του ύψους των ί42 εκ. 
στο σύνολο ί\00 εκ. φόρου εισοδήματος εκείνης της εποχής αλλά και με ειδικές 
ρυθμίσεις με ισχύ από το 1990. Δηλαδή, στο διάστημα 1985-1991 είχαμε διαφορο
ποιήσεις του φόρου εισοδήματος τρεις φορές. Είναι ή δεν είναι με πολλή καθυστέ

ρηση που έρχεται η τελευταία πρόταση της κυβέρνησης και για την οποία επιμένει 
να έχει ισχύ από το 1996 και χωρίς καμιά ειδική ελάφρυνση για το 1995; Έχουμε 
λοιπόν δίκαιο όταν λέμε ότι καθυστέρησε η κυβέρνηση τη φορολογική ελάφρυνση 
των εργαζομένων. Φρονούμε ότι η Βουλή θα πρέπει κατά τη συζήτηση του θέματος 

να επιφέρει εκείνες τις αλλαγές με τρόπο ώστε πράγματι η φορολογία του εισοδή
ματος να καταστεί πιο δίκαιη. 

Ακούσαμε πριν λίγο μια ενδιαφέρουσα, θα έλεγα, πρόταση από τον κ. Ιεροδια

κόνου. Δε λέω ότι είναι αποδεκτή, γιατί απορρίπτει τη φιλοσοφία των φορολο
γικών πιστώσεων, που είναι ένα στοιχείο δίκαιης κατανομής των φορολογικών 

βαρών, αλλά δεν παύει από του να είναι ενδιαφέρουσα πρόταση. 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Πολλά σχόλια και συζητήσεις γίνονται γύρω από το πολύ σοβαρό θέμα της 

ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προ"ίόντων και υπηρεσιών. Υπάρχει πράγματι 

ή δεν υπάρχει πρόβλημα ανταγωνιστικότητας; Σ' αυτό το ερώτημα η δική μας 
απάντηση είναι καταφατική. Τα κυπριακά προ"ίόντα αντιμετωπίζουν ένα σκληρό 

ανταγωνισμό τόσο στη διεθνή όσο και στην κυπριακή αγορά. Οι εργοδότες και κατ' 
επέκταση η κυβέρνηση επιμένουν ότι κύρια αιτία της υπόσκαψης της ανταγωνιστικό

τητας των κυπριακών προ"ίόντων είναι οι υπέρμετρες, με τα δικά τους μέτρα, αυξή

σεις των μισθών και άλλων ωφελημάτων. Η δική μας άποψη, την οποία επαναλαμ-
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βάνουμε, είναι ότι η κύρια αιτία του προβλήματος έγκειται στην πολύ χαμηλή παρα

γωγικότητα που έχουμε στην Κύπρο. Το πρόβλημα είναι πάρα πολύ σοβαρό, ιδιαί

τερα στο βιομηχανικό τομέα, όπου η παραγωγικότητά μας είναι περίπου το ένα 

τρίτο αυτού που υπάρχει στην Ευρώπη. Πώς είναι δυνατό λοιπόν τα κυπριακά 

προ·ίόντα να αντεπεξέλθουν στο σκληρό ανταγωνισμό στις διεθνείς αγορές; 

Είναι τώρα μερικά χρόνια που το συνδικαλιστικό κίνημα ασκεί μια έντονη 

πίεση για τη λήψη των αναγκαίων διορθωτικών μέτρων. Δυστυχώς, οι δισταγμοί 

και η απροθυμία των εργοδοτών να συνεργαστούν για την εφαρμογή συγκεκριμένων 

προγραμμάτων δεν αφήνουν το θέμα να προχωρήσει. Ούτε όμως και η κυβέρνηση 

έχει πολύ σαφείς και συγκεκριμένους προσανατολισμούς γύρω από το θέμα της 

παραγωγικότητας. Πιστεύουμε ότι υπάρχουν όλες οι δυνατότητες και όλες οι προU

ποθέσΕLς για να επιτύχουμε ψηλά επίπεδα παραγωγικότητας, φτάνει να υπάρξει η 
αναγκαία θέληση για τη λήψη όλων εκείνων των ενδεδειγμένων μέτρων. 

Ποια είναι τα προβλήματα που πρέπει να αντιμετωπιστούν; Το πρώτο 

πρόβλημα που πρέπει να λυθεί είναι αυτό της συνεχούς αναβάθμισης της επιμόρ

φωσης και της τεχνικής κατάρτισης των εργαζομένων. Ένα δεύτερο ζήτημα που 

πρέπει να αντιμετωπιστεί είναι αυτό της καλύτερης οργάνωσης της παραγωγής. Η 

όλη παραγωγή ενδείκνυται να στηρίζεται σε μια επιστημονικά καταρτισμένη διαδι

κασία. Το τρίτο, ίσως και το σοβαρότερο θέμα είναι αυτό της τεχνολογικής αναβάθ

μισης. Οι κυπριακές βιομηχανίες δεν μπορούν και δεν πρέπει να υστερούν από 

αυτές της Ευρώπης. 

Αυτά είναι μερικά από τα κύρια ζητήματα που μπορούν να μεταβάλουν 

δραστικά την κατάσταση σε σχέση με την παραγωγικότητα. Πιστεύουμε λοιπόν ότι 

το κλειδί για τη λύση του προβλήματος είναι η αύξηση της παραγωγικότητας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ένα από τα σοβαρότερα κοινωνικά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο τόπος 

είναι το θέμα της υγείας και γενικότερα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης. Ως 
γνωστό, προς το σκοπό εισαγωγής ενός εθνικού ασφαλιστικού σχεδίου προσκλή

θηκαν στην Κύπρο εμπειρογνώμονες, οι οποίοι, κατόπιν ενδελεχούς μελέτης, 

υπέβαλαν εισηγήσεις για ένα ολοκληρωμένο σχέδιο. Σίγουρα, το εγχείρημα για εισα

γωγή ενός τέτοιου σχεδίου δεν είναι ούτε εύκολο ούτε απλό. Απαιτείται αναγκαίος 

χρόνος για τη ρύθμισή του. Έχουμε όμως τη γνώμη ότι ο χρόνος που πέρασε από 

τότε που οι εμπειρογνώμονες υπέβαλαν προτάσεις είναι υπερβολικά και θα έλεγα 

αδικαιολόγητα μεγάλος. Σε ό,τι αφορά το θέμα της δαπάνης έχουν από αρκετό 

καιρό διατυπωθεί σαφείς τοποθετήσεις τόσο των συνδικαλιστικών οργανώσεων όσο 

και άλλων ενδιαφερομένων. Συνεπώς, η κυβέρνηση μπορούσε και έπρεπε να είχε 

πάρει μια οριστική απόφαση. 

Έγιναν συζητήσεις και πολύς χρόνος χάθηκε όσον αφορά τα ζητήματα για την 

ιατρική φροντίδα. Υπάρχουν εισηγήσεις οι οποίες στην ουσία ανατρέπουν ριζικά 

την όλη δομή του σχεδίου. Και οι εμπειρογνώμονες μας έχουν προειδοποιήσει ότι 

τέτοιες ριζικές μεταβολές θα θέσουν σε σοβαρό κίνδυνο τη λειτουργία και επιβίωση 

του σχεδίου. Σίγουρα οι απόψεις των γιατρών πρέπει να ληφθούν υπόψη. Όμως, 

είναι ευθύνη του Υπουργείου Υγείας να φροντίσει ώστε η δομή του όλου συστή

ματος να παραμείνει βασικά μέσα στα πλαίσια που έχουν καθορίσει οι εμπειρογνώ-
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μονες. Πιστεύουμε ότι ήρθε η ώρα η κυβέρνηση να ετοιμάσει και να καταθέσει στη 
Βουλή το σχετικό νομοσχέδιο. Την ίδια στιγμή επιβάλλεται η προώθηση έργων 
υποδομής τα οποία θα υποστηρίζουν την εισαγωγή και λειτουργία του εθνικού 
σχεδίου υγείας. 

Για άλλη μια φορά πρέπει να επισημάνουμε την προειδοποίηση των εμπειρο

γνωμόνων ότι το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στην Κύπρο με το 
παρόν σύστημα αυξάνεται με πολύ ψηλούς ρυθμούς. Αν αυτή η κατάσταση αφεθεί 

να συνεχιστεί, αν δεν εισαχθεί σύντομα το εθνικό σχέδιο υγείας, η ιατροφαρμακευ
τική περίθαλψη για την καταπληκτική πλειοψηφία του λαού και ειδικά για τους 
εργαζόμενους θα καταστεί απρόσιτη. Δεν υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι, χώρος για 
περαιτέρω καθυστέρηση. 

Προτού κατέλθω από το βήμα, είμαι υποχρεωμένος να σχολιάσω δυο-τρία 
ζητήματα που εγέρθηκαν κατά τη διάρκεια της συζήτησης: 

Το πρώτο είναι αυτό που αφορά το θέμα της φορολογίας. Μιλώντας ο κ. 
Ρολάνδης είπε ότι στην Κύπρο το ποσοστό φορολόγησης των πολιτών είναι 25% σε 
σχέση με αυτό της Ευρωπα·ίκής Ένωσης, που είναι 35%. Όμως, πρέπει να υπενθυ
μίσω, όχι να υποδείξω, στον κ. Ρολάνδη ότι κάθε λογαριασμός έχει δύο στήλες στα 

λογιστικά βιβλία. Ή πληρώνεις ή παίρνεις. Και σίγουρα αυτό που παίρνουν οι 
πολίτες στις χώρες της Ευρώπης δεν είναι στο ύψος αυτού που παίρνουν οι πολίτες 
της Κύπρου. Δεν έχω χρόνο για να παραθέσω στοιχεία όσον αφορά τις συντάξεις, 
τα επιδόματα ανεργίας κ.λπ. Απλώς, θα δώσω ένα παράδειγμα στο θέμα του ανερ
γιακού επιδόματος, το οποίο είναι γύρω στο 45% ή το πολύ 50%, την ώρα που στην 
Ευρώπη είναι της τάξης του 90%. Για να μην πω για τις συντάξεις ότι η κατάσταση 

είναι δυσκολότερη. 

Το δεύτερο ζήτημα είναι αυτό που αφορά το δημόσιο χρέος. Έχουν λεχθεί 
πάρα πολλά και έχει γίνει πολύς θόρυβος γύρω από το θέμα όσον αφορά το ενδοκυ
βερνητικό χρέος. Μάλιστα, ο κ. Ιεροδιακόνου πριν λίγο είπε ότι η Ευρωπα·ίκή 
Ένωση έχει διευκρινίσει ότι ο δανεισμός από τα ταμεία κοινωνικών ασφαλίσεων 
είναι μέρος του ενδοκυβερνητικού χρέους. Θέλω να πληροφορήσω το Σώμα ότι 
στην Ευρώπη δεν υπάρχουν χώρες στις οποίες το κράτος δανείζεται από το σχέδιο 
κοινωνικών ασφαλίσεων. Και ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί; Γιατί δεν υπάρ
χουν αποθέματα σε καμιά χώρα της Ευρώπης. Πώς λοιπόν στις Βρυξέλλες ή στο 
Στρασβούργο ασχολήθηκαν οι ειδικοί για να αναλύσουν τι θα γίνει και πώς θα αντι
μετωπιστεί το χρέος από τις κοινωνικές ασφαλισεις; 

Στην Κύπρο το χρέος από τις κοινωνικές ασφαλίσεις, οι οποίες βασικά 
ανήκουν στους εργαζόμενους -και το συνδικαλιστικό κίνημα, αιρόμενο στο ύψος 
των περιστάσεων, δέχθηκε να τις παραχωρήσει στο κράτος, μάλιστα με απώλειες 
από τόκους- είναι της τάξης του ί1,150 δισ., την ώρα που το συνολικό δημόσιο 
χρέος είναι της τάξης των ί3,2 δισ. Δηλαδή, το ένα τρίτο ή το 40% του δημόσιου 
χρέους είναι από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Και αυτό το πράγμα το 
κράτος σαφέστατα το οφείλει στους εργαζόμενους. Δεν μπορεί για κανένα λόγο 
ούτε να παραγραφεί ούτε να περιοριστεί.. 

Υπό το φως αυτών των συζητήσεων το συνδικαλιστικό κίνημα είναι υποχρεω

μένο να εξετάσει κατά πόσο από εδώ κι εμπρός θα αφήσει το θέμα των αποθεμάτων 
να πηγαίνει ως δανεισμός προς το κράτος. Είναι ένα δύσκολο θέμα, αλλά, υπό το 
φως των συζητήσεων, το συνδικαλιστικό κίνημα είναι υποχρεωμένο να εξετάσει και 

αυτό το ενδεχόμενο. • 
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Το επόμενο θέμα το οποίο εγείρεται είναι το Οέμα πον αφορά την ασφάλεια 

και την υγεία. Κύριοι συνάδελφοι, αντό το θέμα έχει ταλαιπωρηθεί. πάρα πολύ. 

Αντό το Σώμα συζήτησε το θέμα "ασφάλεια και υγεία" πολύ έντονα και υπέδειξε ότι 

πρέπει να γίνουν σοβαρές μεταβολές στη νομοθεσία. Έχει συζητηθεί το θέμα στο 
πιο αρμόδιο σώμα, στο Εργατικό Συμβουλεντικό Συμβούλιο, έχει αποφασιστεί 

περίπου σε ποιες γραμμές θα κινηθεί το νομοσχέδιο και δυστυχώς παρεμβαίνουν τα 

Υπουργεία Γεωργίας και Υγείας, που κατά τη γνώμη μας είναι αναρμόδια, και 

παρεμποδίζουν και ταλαιπωρούν αυτό το θέμα από του να έρθει το συντομότερο 

δννατό στη Βουλή. Είναι ευθύνη της κνβέρνησης και πρώτα του Υπουργείου Εργα

σίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να ενεργήσονν, ώστε αυτό το θέμα να αρθεί το 

ταχύτερο δυνατό σε αυτό το Σώμα. Δεν μπορούμε να ακούμε καθημερινά για θανα

τηφόρα ατνχήματα εξαιτίας ελλείψεων στη νομοθεσία. 

Την ίδια στιγμή θέλω να επισημάνω έναν κίνδυνο ο οποίος προκύπτει από το 

Υπουργείο Οικονομικών. Για να εφαρμοστούν οι νόμοι περί ασφάλειας, όπως 

προτείνεται να τροποποιηθούν, χρειάζονται περισσότεροι άνθρωποι. Και έχω την 

πληροφορία, ορθή ή λανθασμένη δεν μπορώ να το ξέρω, ότι υπάρχει δισταγμός και 

επιφύλαξη από το Υπονργείο Οικονομικών για την έγκριση πρόσθετων θέσεων γι' 

αυτό το πάρα πολύ σοβαρό θέμα. Πιστεύω ότι αυτό το Σώμα δε θα χρειαστεί ξανά 

να σνζητήσει και να επανέλθει επί τον θέματος, για να φέρει το ίδιο προτάσεις 

νόμων και να πάρει αποφάσεις. 

Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, αντιλαμβάνομαι ότι έχει διευθετηθεί από το Δημοκρατικό Συναγερμό να 

μιλήσει ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, λυπούμαι που είμαι αναγκασμένος να 

μιλήσω από γραπτό κείμενο, κάτι πον δεν κάνω συνήθως, αλλά, επειδή μου έχει 
δώσει το δικαίωμα η κοινοβουλευτική μον ομάδα να μιλήσω μόνο πέντε λεπτά, είπα 

ότι πρέπει να γράψω το λόγο μου, διότι διαφορετικά δε θα μπορούσα να περιοριστώ 

στα πέντε λεπτά. 

Δε θα επαναλάβω τα στοιχεία και τους αριθμούς που επιβεβαιώνουν, κύριε 

Πρόεδρε, πράγματι τα αξιόλογα οικονομικά επιτεύγματα της κυβέρνησης Κληρίδη. 

Άλλωστε, τα πράγματα βοούν από μόνα τους και η παράθεση στοιχείων και 

αριθμών είναι εντελώς αχρείαστη. Ο λαός παρακολουθεί και βαθμολογεί. και δίδει 

άριστα, κατά την άποψή μου, στην κυβέρνηση για τα οικονομικά της επιτεύγματα. 

Έτσι, στο τέλος της πενταετίας ο λαός δε θα απομακρύνει την κυβέρνηση από την 

εξονσία, όπως νωρίς, πολύ νωρίς χθες το απόγευμα, ονειρεύτηκε ο φίλος μου ο 

Κί.κης ο Καζαμίας και ούτε στο τέλος της πενταετίας ο λαός θα δώσει εντολή να 

σχηματιστεί νέα κυβέρνηση, έτσι που να μπορέσει να συμμετέχει σε αυτή και η 

ΕΔΕΚ, όπως νωρίς το απόγενμα και όχι αργά τη νύχτα ονειρεύτηκε ο φίλος μου ο 

Ρένος ο Πρέντζας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Πουργουρίδη, μα ήταν ξύπνιοι και οι δύο, όταν έλεγαν αυτά τα πράγ

ματα. Μήπως είναι λάθος η έκφραση; 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μα, ονειρεύονται ξύπνιοι πολλοί άνθρωποι, κύριε Αγαπίου! 

(Γέλια) 

Ο λαός στο τέλος της πενταετίας είμαι σίγουρος ότι θα δώσει εντολή στη 

συγκυβέρνηση να συνεχίσει τη σημερινή νοικοκυρεμένη οικονομική της πολιτική. 

Στο τέλος της πενταετίας καθολική θα είναι η πεποίθηση του λαού πως ο Χριστό

δουλος Χριστοδούλου είναι ο πιο πετυχημένος Υπουργός Οικονομικών από την 

ανακήρυξη της ανεξαρτησίας και πως θα είναι κρίμα να στερηθεί ο λαός των υπηρε

σιών του με το να αποφασίσει την απομάκρυνση της κυβέρνησης από την εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μπορεί να τον δεχτεί κάποια άλλη κυβέρνηση. 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Η ΕΔΕΚ ένα μόνο τρόπο έχει να συμμετέχει στην επόμενη κυβέρνηση της 

επόμενης πενταετίας. Και αυτός ο τρόπος είναι, όπως σήμερα συμπορεύεται μαζί 

μας και λέει "μπράβο στο Δημοκρατικό Συναγερμό για την πορεία προς την Ευρώπη 

και συμπορεύομαι μαζί του", όπως λέει σήμερα "μπράβο στο Δημοκρατικό Συνα

γερμό για το Ενιαίο Αμυντικό Δόγμα και συμπορεύομαι μαζί του", να πει και 

"μπράβο στο Δημοκρατικό Συναγερμό για την οικονομική του πολιτική και αποφα

σίζω να συμμετέχω στην επόμενη συγκυβέρνηση μαζί με το Δημοκρατικό Συνα

γερμό". 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Υπάρχει η ΕΔΕΚ και δε θα μπορέσει να συμμετάσχει πουθενά. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, τότε πολύ λυπούμαι γιατί δε θα συμμετέχετε στην 

επόμενη συγκυβέρνηση, αν δε βρείτε τρόπο να κάνετε αυτό που σας υποδεικνύω. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται.) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εκείνο είναι θέμα που θα το διαπραγματευτούμε. Αλλά, αν θέλουν να συμμε

τέχουν, η συνταγή είναι αυτή που ακούουν τώρα. 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι ειλικρινά, γιατί δε μου παρέχεται ο χρόνος λόγω 

των πέντε λεπτών που έχω στη διάθεσή μου να αναλύσω τα πολύ σοβαρά θέματα της 

αστυνομίας, στην έκταση που θα ήθελα να τα αναλύσω. Θα πρέπει όμως να πω 

μερικά λόγια, γιατί πολλοί συνάδελφοι στις ομιλίες τους για τον προυπολογισμό 

άγγιξαν το πελώριο αυτό θέμα του οργανωμένου εγκλήματος και της κατάστασης 

στην αστυνομία. Το ΑΚΕΛ και η ΕΔΕΚ κατηγορούν τον Πρόεδρο Κληρίδη και το 

Δημοκρατικό Συναγερμό ότι μεθοδεύουν απομάκρυνση της "δημοκρατικής ηγεσίας 

της αστυνομίας". Παράλληλα, την ίδια στιγμή κατηγορούν την κυβέρνηση και το 

Δημοκρατικό Συναγερμό για ακατάσχετη αναξιοκρατία στην αστυνομία. Τέτοια 

αντινομία εγώ δεν μπορώ να την κατανοήσω, παρόλο που είμαι δικηγόρος και είναι 

-
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σύνηθες φαινόμενο οι aντινομίες μέσα στα δικαστήρια. Γιατί, αν πράγματι υπάρχει 

ακατάσχετη αναξιοκρατία, αυτή η ηγεσία της αστυνομίας, έστω και αν είναι δημο

κρατική, θα πρέπει να θεωρηθεί ο κύριος υπεύθυνος, γιατί χωρίς την υπογραφή και 

συγκατάθεση της ηγεσίας της αστυνομίας, σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία, 

δεν μπορεί να γίνει ούτε μια μετάθεση ούτε μια προαγωγή στην αστυνομία. 

Συνεπώς, ή η δημοκρατική ηγεσία της αστυνομίας δεν είναι κατάλληλη και επιδί

δεται σε όργιο αναξιοκρατίας -και θα πρέπει να συμφωνήσουν μαζί μας να την 

απομακρύνουμε- ή, αν πράγματι η ηγεσία αυτή πρέπει να παραμείνει εκεί, πρέπει να 

ομολογήσουν ότι δεν υπάρχει αναξιοκρατία. Άλλος τρόπος δεν υπάρχει, για να 

εκλείψει αυτή η αντινομία. 

Κατηγορούν την κυβέρνηση για αποτυχία εξιχνίασης έστω και ενός στυγερού 

εγκλήματος. Και όμως οι πάντες γνωρίζουν ότι με την εξιχνίαση εγκλημάτων ασχο

λείται η αστυνομία και όχι ο Υπουργός ή ο Πρόεδρος Κληρίδης. Επομένως, και εδώ 

αν υπάρχουν ευθύνες, δεν είναι στην πολιτική ηγεσία, τους πολιτικούς προ·ίστάμε

νους, αλλά αλλού που πρέπει να αναζητηθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Έχετε περάσει τα επτά λεπτά, κύριε Πουργουρίδη, προς πληροφορίαν σας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι. Απλώς θα πω ότι εμείς ως Δημοκρα

τικός Συναγερμός θέλουμε αστυνομία που να την εμπιστεύεται ο λαός πλήρως. Και 

προς την κατεύθυνση να ανακτήσει η αστυνομία την εμπιστοσύνη του λαού θα 

κάνουμε το καθήκον μας. Και αν, για να ανακτήσει ο λαός την εμπιστοσύνη που 

πρέπει, είναι αναγκαίο να ληφθούν κάποια μέτρα, έστω και να απομακρυνθούν 

κάποιοι που με τις πράξεις τους δίνουν κακό όνομα στην αστυνομία , κανένας δε Οα 

μας εμποδίσει από του να πράξουμε το καθήκον μας απέναντι στο λαό ούτε 

ασφαλώς και οι φωνές του συγκυβερνώντος ΔημοκQατικού Κόμματος, γιατί. στο 

θέμα αυτό θα κάνουμε εκείνο που επιβάλλει η συνείδησή μας για το καλό του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΊί ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, 

Θα μπορούσα να ξαναδιάβαζα λέξη προς λέξη την αναφορά μου στους περσι

νούς προϋπολογισμούς και τα σχόλια μου να ήταν και σήμερα επίκαιρα, γιατί και οι 

φετινοί προϋπολογισμοί, του 1996, δεν είναι τίποτε άλλο παρά αυτό που λέμε "μια 
από τα ίδια". 

Το περσινό δημόσιο χρέος, που ήταν τότε !3,3 δισ., αυξήθηκε κατά ί300 εκ., 
για να φτάσει φέτος, το 1996, τα !3,6 δισ. περίπου. Ο ρυθμός αύξησης του δημό

σιου χρέους εδώ και δέκα χρόνια παραμένει σταθερά ο ίδιος. Αυξάνεται δηλαδή 

κατά ί250 εκ. με !300 εκ. το χρόνο. 

Εδώ, ως απάντηση στην προχθεσινή παρέμβαση του φίλου Υπουργού των 

Οικονομικών αναφορικά με το πώς συντίθεται ο δείχτης του δημόσιου χρέους, θα 

ήθελα να πω τα εξής: Όταν πληροφορούμε το λαό για το τι χρωστούμε, εκείνο που 
σωστά θέλει να μάθει ο λαός είναι το πόσα συνολικά χρωστούμε. Και συμφωνώ με 
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το συνάδελφο Λεόντιο Ιεροδιακόνου ότι είναι καλό να είναι γνωστά αυτά τα 

νούμερα στους πάντες. Ίσως και οι εργαζόμενοι και οι εργοδότες και οι συνδικαλι

στές και οι πάντες, όσοι μπορούν τελοσπάντων να βάλουν ένα λιθαράκι στην ανόρ
θωση της οικονομίας μας, έχοντάς τα υπόψη, ίσως προβληματιστούμε και αλλά
ξουμε μερικές τακτικές και μερικές νοοτροπίες. Τώρα, αν το Μάαστριχτ λέει πως 

στο δείχτη αυτό του δημόσιου χρέους δεν πρέπει να λαμβάνεται υπόψη ο εσωτερικός 
δανεισμός, αυτό ολίγον τον ενδιαφέρει, γιατί ο λαός δε θεωρεί σε καμιά περίπτωση 
πως εκείνα που δανείστηκε το κράτος για παράδειγμα από το Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων τα πήρε δανεικά και αγύριστα. Όλα θα πληρωθούν. Και το συνολικό 

δημόσιο χρέος είναι, ναι, !3,6 δισ. περίπου. 

Το κρατικό μισθολόγιο απορροφά και φέτος το ήμισυ του Τακτικού Προϋπο

λογισμού. Ο αριθμός των δημόσιων υπαλλήλων, που ήταν πέρσι είκοσι εννιά 
χιλιάδες τριακόσιοι εβδομήντα οκτώ, παρά την επίσημη παραδοχή για ύπαρξη 

τουλάχιστο δέκα τοις εκατόν υπεράριθμων, αυξήθηκε και φέτος κατά τριακόσιους 

εξήντα εννιά, για να φτάσει στις είκοσι εννιά χιλιάδες επτακόσιους σαράντα επτά 
υπαλλήλους. Εισηγηθήκαμε πέρσι σταδιακή μείωση. Δυστυχώς, έχουμε φέτος 

σταδιακή αύξηση. 

Το κατά κεφαλήν εισόδημα, που το 1994 ήταν περίπου !5.700, ανέβηκε το 
τέλος του 1995 στις !6.050. Αυξήθηκε δηλαδή !350 κατά κεφαλήν. Εδώ θέλω να 

παρατηρήσω με έμφαση τα ακόλουθα: Μερικοί συχνά πυκνά χρησιμοποιούν, μεταξύ 
άλλων, το ψηλό κατά κεφαλήν εισόδημα του λαού μας -και το συγκρίνουν μάλιστα 

ευνο'ίκά με εκείνο των αναπτυγμένων χωρών της Ευρώπης- για να καταδείξουν ίσως 
το ψηλό τάχα επίπεδο και την ψηλή ποιότητα ζωής του Κύπριου πολίτη. Αν έτσι 

έχουν τα πράγματα, τότε θα έλεγα ότι βρισκόμαστε μπροστά σε ένα ξεθωριασμένο 
ταχυδακτυλουργικό τέχνασμα, που στοχεύει στη συγκάλυψη της κοινωνικής αδικίας 

και της άνισης κατανομής του εθνικού εισοδήματος. Και εξηγούμαι: Υπάρχουν 
σήμερα στην Κύπρο, στην Κύπρο με το ευρωπα·ίκό επίπεδο ευημερίας, σαράντα 

χιλιάδες οικογένειες που το ετήσιο εισόδημά τους κυμαίνεται μεταξύ !1.500 και 
!5.500 ετησίως! Έχουν δηλαδή μέσο όρο εισοδήματος !3.500 το χρόνο. Μιλώντας 

για οικογενειακό εισόδημα !3.500 το χρόνο, πρέπει να έχουμε κατά νουν ότι στατι
στικά στην Κύπρο "οικογένεια" σημαίνει τρία-τέσσερα άτομα. Κατ' ακολουθίαν, το 
κατά κεφαλήν εισόδημα αυτής της τάξης είναι ακριβώς !1.002,94 έναντι του επίσημα 
διαφημιζόμενου κατά κεφαλήν εισοδήματος των !6.050! 

Εδώ, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει το ταχυδακτυλουργικό 
τέχνασμα των κυβερνήσεων και αρχίζει η αποκάλυψη της κοινωνικής αδικίας και 

της ανισότητας. Και πάλι εξηγούμαι: Τα συνολικά εισοδήματα αυτής της τάξης, 

που αποτελεί το 25% του πληθυσμοiι μας, ανέρχονται σε !140 εκ. ετησίως. Αν 
πάρουμε ως δεδομένο ότι το 3% του εισοδήματός μας καταβάλλεται ως φόρος στο 
Φόρο Προστιθέμενης Αξίας, τότε αυτή η τάξη επιβαρiινεται συνολικά με !4,2 εκ. το 
χρόνο. Και επωμίζονται αυτό το φόρο, χωρίς να τυγχάνουν οποιασδήποτε 
ελάφρυνσης ή aνταπόδοσης, γιατί συνεχίζουν δυστυχώς οι άνθρωποι να κάνουν το 

ίδιο λάθος, να μην κερδίζουν δηλαδή αρκετά, έτσι που να φορολογηΟοiιν από το 
φόρο εισοδήματος και να ωφεληθούν επομένως από τις ελαφρύνσεις και τις aνταπο

δόσεις που προσφέρονται! Έτσι, καταλήγουμε αυτή η αναιμική οικονομικά τάξη, 
που έχει η ίδια κραυγαλέα την ανάγκη ενός ορρού αναζωογόνησης, να aφαιμάσσεται 

ουσιαστικά από την πολιτεία, για να αιμοδοτήσει την υπόλοιπη πολυκυτταραιμική 

κοινωνία μας. τι πρέπει να γίνει, κύριε Συλλούρη; 
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Κύριε Πρόεδρε, με αυτά που θα πω δεν επιχειρώ, προς Θεού!, να κοστολογήσω 
ή να συγκρίνω με οτιδήποτε το φαρμάκι και τον καημό της προσφυγιάς. Όμως, 

υπάρχει από την πολιτεία μας μέριμνα για τους πρόσφυγες, για να διάγουν όσο το 
δυνατό εν ανέσει τη δυστυχία τους, με προγράμματα στέγασης και χορηγίες για 

αυτοστέγαση. Για τους εισοδηματίες των L7.000-i7.500 και άνω υπάρχουν σχέδια 
μακροπρόθεσμου δανεισμού μέσω του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης και του Οργα

νισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης. Γι' αυτή την ξεχασμένη τάξη ποιος θα μερι
μνήσει; Ποιος θα μεριμνήσει, για να έχει και αυτή ένα δικό της κεραμίδι πάνω από 

το κεφάλι της; 

Κύριοι συνάδελφοι, εισηγούμαι τη δημιουργία ενός ειδικού ταμείου στήριξης 

αυτής της εισοδηματικής τάξης, στο οποίο να κατατίθενται ετησίως τα t:4,2 εκ. ως 
ανταπόδοση και ως πράξη ίσης μεταχείρισης όλων των πολιτών και να διατίθενται 
αυτά τα ποσά αποκλειστικά και μόνο για στεγαστικούς σκοπούς και για άλλες 
ανάγκες των ανθρώπων αυτής της τάξης. Η στέγαση μερικών από αυτούς, ιδιαίτερα 

των καταγομένων από ακριτικές περιοχές, μαζί με κάποια επιπρόσΟετα ισχυρά 
κίνητρα, θα μπορούσε ίσως και να συμβάλει στην αναζωογόνηση των περιοχών 

αυτών. Σκέψεις για ένα τέτοιο σχέδιο είχα εκφράσει και πριν από λίγο καιρό στην 

ολομέλεια, όταν συζητούσαμε για την αναζωογόνηση των ακριτικών περιοχών και 

γι' αυτό δε θα τις επαναλάβω. 

Και δε θα επαναλάβω, χωρίς όμως και να το ξεχνώ, πως, όταν ψηφίζαμε το 
πακέτο των φορολογικών μέτρων που κατέθεσε στη Βουλή η κυβέρνηση, aπαιτήσαμε 

και πήραμε υπόσχεση πως οι εκ της φορολογίας αδυναμίες που έπλητταν την τάξη 

των χαμηλά αμειβομένων θα μελετούνταν από την κυβέρνηση και πως μέσα σε 

σύντομο διάστημα θα δινόταν κάποια λύση. Πέρασαν δυόμισι χρόνια σχεδόν από 

τότε και δεν είδαμε ακόμη ούτε μελέτη ούτε λύση. Κλείνοντας το κεφάλαιο των 
χαμηλά αμειβομένων, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να συνειδητο

ποιήσουμε και να μην ξεχνούμε πως όσο πιο ψηλό είναι το κατά κεφαλήν εισόδημα 

των πολιτών μιας χώρας τόσο πιο ένοχοι καθίστανται οι ευημερούντες έναντι των 

χειμαζομένων και τόσο πιο πολύ καθίσταται φανερή και εξόφΟαλμη η κοινωνική 

αδικία. 

Ασκώντας καλόπιστη κριτική στο έργο μιας κυβέρνησης και επισημαίνοντας 

τα κακώς κείμενα, δε σημαίνει πως μηδενίζουμε το έργο της. Υπάρχουν στο έργο 

της και τα επαινετέα και τα κατακριτέα. Ούτε θεωρούμε πως η κατάσταση των οικο

νομικών μας πραγμάτων είναι υπόθεση αποκλειστικά και μόνο της κυβέρνησης. 

Άλλωστε, η οικονομία ενός τόπου είναι εθνική υπόθεση και ο ρόλος όλου του λαού 

είναι Οεμελιακά σημαντικός. Είχα εισηγηθεί στο παρελθόν την ανάγκη σύστασης 

ενός εθνικού οικονομικού συμβουλίου, γιατί για μένα, που πιστεύω στο τρίπτυχο 

του Μακαρίου, δεν μπορεί να υπάρξει άμυνα χωρίς οικονομία και οικονομία 

ασφαλώς χωρίς άμυνα. 

Και επειδή η κριτική δεν πρέπει να πηγαίνει μονόδρομο, με το ίδιο πνεύμα θα 

μιλήσουμε και για κάποιους άλλους δείχτες άγνωστους στην οικονομική ορολογία, 

που επηρεάζουν όμως καθοριστικά την υγεία της οικονομίας μας, το νοικοκυριό του 

σπιτιού μας, την πατρίδα μας. Κάποιους δείχτες που αναφέρονται στα λάθη και στα 

πάθη μας, στη συμπεριφορά και στη νοοτροπία μας. Οι περσινοί δείχτες συμπερι-
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φοράς μας βρίσκονται σε έξαρση και ο μπούσουλας των απαιτήσεών μας καλπάζει 
ακράτητος. Απαιτήσεις για μισθολογικές αναβαθμίσεις. Απαιτήσεις για μείωση 
ωραρίου. Και αν η μείωση του ωραρίου συνεπάγεται πρόσληψη πρόσθετου προσω
πικού και αν οι αναβαθμίσεις σημαίνουν μερικά εκατομμύρια λίρες στο ήδη βεβαρη
μένο κρατικό μισθολόγιο, τι με αυτό; Ας τα πληρώσει η Μεγάλη Βρετανία! Γιατί 

συνεχίζουμε, φαίνεται, μερικοί να ξεχνούμε πως έφυγαν οι Εγγλέζοι και πως τούτο 

το κράτος είναι τώρα πια δικό μας. 

Ο δείχτης του πάθους, της κατανάλωσης και της επίδειξης αυξήθηκε αισθητά. 
Είκοσι χιλιάδες εννιακόσια πενήντα τέσσερα φορητά τηλέφωνα GSM πωλήθηκαν 
τους τελευταίους εννιά μήνες. Αυτά τα "μόμπα"ίλ", όπως τα λένε στα "ελληνικά" 

μερικοί από τους χρήστες τους, μας απελευθέρωσαν από τα στεγανά του γεωγρα

φικού μας χώρου και μαζί με την υπόλοιπη τηλεφωνία μπορούμε σήμερα να ικανο
ποιούμε ακόμη και τις ανωμαλίες μας. Κι έτσι, άνετα πια, σε οποιαδήποτε ώρα του 
εικοσιτετραώρου, με λίγα σεντ μπορούμε να ακούσουμε ανέκδοτα, πορνο·ίστορίες, 

να πληροφορηθούμε για στοιχήματα και για άλλα τινά. Με δυο λόγια, ανοίξαμε 
πραγματικά καινούριους ορίζοντες στον αποπροσανατολισμό μας. 

Εδώ θα ήταν χρήσιμο να πληροφορήσω το Σώμα πως κατά πρόσφατη λα"ίκή 

Θυμοσοφία συμπληρώθηκε επιτυχώς το τετράπτυχο των τεσσάρων "φ", που ερμηνεύ

εται: "Φούρπος"- "Φουκού"- Φιλιππινέζα- Φορητό. 

(Γέλια) 

Όμως, μεγάλη έξαρση παρουσιάζει και ο δείχτης των μασατζίδικων. 
Καινούρια ινστιτούτα, με ονόματα όπως "Μεσσαλίνα", "Πίπα", "Φρύνη", διαφημί

ζουν αποκαλυπτικά και ξεδιάντροπα το ενδότερο περιεχόμενο. Ακούστε, κύριοι 

συνάδελφοι, μερικές από τις διαφημίσεις αυτές: Ινστιτούτο ''Eroιίca Massag", ινστι
τούτο "Μεσσαλίνα", ινστιτούτο "Όνειρο" ... 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. Γαλανός επανήλθε στην έδρα 

του.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πάντως, κύριε Μουσιούττα, τους κάνετε την καλύτερη διαφήμιση αυτή τη 

σtLγμή ! 

(Γέλια) 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Ακούστε αυτούς τους δείχτες και θα μιλήσουμε. Τριάντα λίρες "full". 

(Γέλια) 

Κάπου λέει: "Είμαι η δεκαοκτάχρονη Λί.τσα ... ", "Είμαι η δεκαεννιάχρονη 
Έλενα ... ", "Είμαι η εικοσιτριάχρονη Μαίρη ... ". Εδώ το ινστιτούτο "Νάρκησσος" το 
γράφουν με "η"! Φαίνεται κυριολεκτούν. Θα προέρχεται προφανώς από τη νάρκη! 

Το νάρκισσο εγώ στο σχολείο τον έμαθα με ''L". 

(Γέλια) 

Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να αποφύγω τον πειρασμό να παραλληλίσω αυτό 

το φαινόμενο με μια μικρή ιστορία που μου διηγήθηκε ο φίλος Τάσσος Παπαδό

πουλος. 

(Γέλια) 
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Ήταν λέει ένας νεαρός λαχειοπώλης, όταν η Ελλάδα είχε μπει πια στην Ευρω

πα·ίκή Ένωση, και με το γνωστό στυλιάρι που είχαν μπηγμένα πάνω τα λαχεία 
μπήκε σε ένα πολυκατάστημα και άρχισε να διαλαλεί την πραμάτεια του. "Πάρτε, 

κύριοι, λαχεία. Το τυχερό." Οπότε ο επί της ασφάλειας του καταστήματος, σπρώ

χνοντας το μικρό, του είπε: "Fuck off!" Τα μάζεψε ο μικρός, βγήκε έξω ... 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Που σημαίνει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι το πέμπτο "φ", κύριε Κατσαμπά. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Βγήκε ο μικρός έξω σκεφτικός και λέει: "Να τι σημαίνει προσαρμογή προς την 

Ευρώπη. Αντί να μου πει αυτό, μου είπε τούτο.'' Και εδώ, κύριε Παπαδόπουλε, 
αντί να τα λέμε τώρα πια μπορντέλα, χάριν της εναρμόνισης τα λέμε ινστιτούτα. 

Αυτοί πια και αν είναι δείχτες. Και τι δείχτες! Δείχτες ντροπής και ξεπεσμού 

μιας άλλοτε ωραίας κυπριακής κοινωνίας. Ο δείχτης εισαγωγής δούλων και ιππο
κόμων aνοδικός. 

Και στο εθνικό μας θέμα πάμε πολύ καλά! Μπορεί να συζητούμε την 

κυριαρχία, αλλά δεν τη διαπραγματευόμαστε! Εκστασιαζόμαστε αναμένοντας το 
Χόλμπρουκ, το νέο Μεσσία, για λύση του εθνικού μας προβλήματος, ενώ γνωρί
ζουμε το αμερικάνικο ερωτηματολόγιο και θα έπρεπε να ξέρουμε και τα aπαράδεχτα 

που προβλέπει. τέλος, ώσπερ πτωχεύσαντες πρώην Μεγάλοι Έλληνες, εκλιπαρούμε 

αναξιοπρεπώς βοήθεια από τους όποιους "μικρούς" νεομεγάλους. 

Κύριε Πρόεδρε, στην περσινή κατάληξη της αναφοράς μου επί των προϋπολο
γισμών είχα εισηγηθεί διάφορους τρόπους για ανόρθωση της οικονομίας μας και 

είχα κάνει συγκεκριμένες προτάσεις για εξύψωση του αγωνιστικού φρονήματος και 
καλλιέργεια ψυχικής ενότητας ανάμεσα στο λαό. Αν ποτέ κάποιος ενδιαφερθεί για 

τις ταπεινές μου απόψεις, είναι καταγραμμένες στα πρακτικά της ολομέλειας της 

Βουλής και γι' αυτό δε θα τις επαναλάβω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπει ο κ. Μουσιούττας για δέκα δευτερόλεπτα. 

Μόλις έχει εκλεγεί νέος Πρωθυπουργός της Ελλάδας ο κ. Σημίτης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μήπως έχετε και τους αριθμούς, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

86, 75 και 6 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μπορούμε από το βήμα της Βουλής -νομίζω εκφράζω όλες τις πλευρές- να 
ευχηθούμε στο νέο Πρωθυπουργό της Ελλάδας κάθε επιτυχία στο δύσκολο εθνικό 

του έργο. Και βέβαια δεν έχουμε καμιά αμφιβολία πως θα συνεχίσει η ίδια αρωγή 

την οποία τύγχανε η Κύπρος και επί του Πρωθυπουργού κ. Ανδρέα Παπανδρέου. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, σαν κάθε χρόνο έτσι και φέτος ο Κοινο

βουλευτικός μας Εκπρόσωπος ρώτησε έναν έκαστον από την ομάδα μας με ποιο 
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θέμα θα καταπιανόμασταν, για να αποφύγουμε προφανώς τις επαναλήψεις. Είπα 
πως το Οέμα μου θα ήταν μια δέσμη διάφορα. Και επέλεξα αυτό το χαρακτηριστικό 

τίτλο, πρώτο, γιατί η αναφορά σε οικονομικούς δείχτες κατάντησε ανιαρή και μονό
τονη. Δεύτερο, γιατί μέσα από την ποικιλία των ζαρζαβατικών μιας δέσμης με τις 

διάφορες γεύσεις θα μπορούσε κανένας να μεταδώσει πιο κατανοητά τον καημό για 

τον τόπο μας, με την κριτική και την αυτοκριτική του, με την πίκρα και την ειρωνεία 
του, με την αλληγορία, τη σάτιρα και το σαρκασμό του. Τρίτο, γιατί ειλικρινά 
πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, πως αυτά, τα μικρά μικρά παραλειπόμενα σκιαγραφούν 

πιο παραστατικά το χαρακτήρα και τη νοοτροπία μας και τροχιοδείχνουν με εκθαμ

βωτική λάμψη το βάραθρο που χάσκει απΕLλητικό μπροστά μας. 

Όμως, παρ' όλα ταύτα, παρ' όλα όσα είπαμε και δεν είπαμε, υπάρχει ακόμη 

ελπίδα και τρόπος. Και μπορούμε να ορθοδρομήσουμε και πρέπει, γιατί τούτος ο 

ωραίος λαός, ο λαός μας, έχει καλό προζύμι και θα του άξιζε πραγματικά μια καλύ

τερη τύχη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Μουσιούττα, για την πολύ ωραία και την πολύ παραστατική 
ομιλία σας. Έχουν περισσέψει και μερικά λεπτά στο Δημοκρατικό Κόμμα. Δεν 

ξέρω αν θέλετε να τα δανείσετε πουθενά αλλού. 

Πόσα λεπτά έχουν μείνει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα επτά λεπτά θα διανεμηθούν εξίσου σε όλα τα κόμματα, για να είμαστε 

δίκαιοι. Ως Πρόεδρος της Βουλής είμαι υποχρεωμένος, κύριοι ... Μάλιστα, κύριε 

Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εμείς θα τα δώσουμε στον κ. Αναστασιάδη. Εκτός των άλλων, δε νομίζω ότι 
μπορεί να κάνει καλύτερο έργο για να περισώσει τη δυσαρέσκεια της κυβέρνησης 

από τον προυπολογισμό, παρά να τα πει από το βήμα. Οι ίδιοι τα λένε, μεταξύ τους 

τα ακούνε και συμφωνούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, η χειρονομία σας αυτή εκτιμάται δεόντως και γίνεται 

απόλυτα αντιληπτή! 

Λοιπόν, ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Χατζηγιάννης. Κύριε Αναστασιάδη, 

έχετε επτά λεπτά περιπλέον. Πόσα λεπτά έχουν μείνει, κύριε Σοφοκλέους; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Με τη δωρεά του χ. Παπαδόπουλου είναι τριάντα εννιά λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κοιτάξτε, κύριοι. Κάποιους συνάδελφους από όλες τις πλευρές, αν θέλουν 

δυο-τρία λεπτά περισσότερο, δεν πρόκειται να τους εμποδίσουμε. Αλλά έχω την 

εντύπωση ότι δεν είναι σωστό για τη Βουλή να περνούν κάποια λεπτά από το ένα 
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κόμμα στο άλλο. Δεν υπάρχει πρόβλημα. Κάποιοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα Κοινο

βουλευτικοί Εκπρόσωποι, που θα μιλήσουν τελευταίοι, αν θέλουν μερικά λεπτά 

περισσότερο, δεν πρόκειται να παίζουμε με τα δυο-τρία λεπτά. 

Ο κ. Πιττοκοπί.της 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή εί.χε αναλάβει ο συνάδελφος Μουσιούττας να με 
καλύψει, γιατί βιαζόμουν να κατεβώ μήπως του φάω το χρόνο και δεν κάλυψα το 
λιμανάκι στην Πάφο, με τη νέα εξέλιξη τουλάχιστο να χρησιμοποιήσω τρία λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω, κύριοι, ότι αφ' ης στιγμής έχει τελειώσει η ομιλία μας δεν μπορούμε 

να επανερχόμαστε, γιατί. παίρνει τη μορφή δευτερολογίας. Να κρατήσουμε κάπως 

τους τύπους. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙτΗΣ: 

Ε! μα η κάσια είναι δική μας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστεύω ότι, αν οι ομιλητές που έμειναν χρειαστούν ακόμα μερικά λεπτά, δεν 
πρόκειται να παίζουμε, επαναλαμβάνω, με δυο- τρία λεπτά. 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι από το χρόνο που μου έχει διατεθεί από την 

κοινοβουλευτική ομάδα και με τη δική σας χάρη έχω γύρω στα δέκα λεπτά περίπου. 

Καταρχάς, θα έλεγα ότι πράγματι δεν είχα πρόθεση να μιλήσω και γι' αυτό και 

δεν έχω ετοιμάσει ούτε και κείμενο. Αλλά, ακούγοντας τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, κατά κύριο λόγο, και κάποιους άλλους συναδέλφους οι 
οποίοι έχουν μηδενίσει παντελώς το έργο αυτής της κυβέρνησης, είμαι υποχρεω

μένος να δώσω κάποιες απαντήσεις. 

Ο κ. ΧQίστου έχει πει ότι κατά τη διάρκεια της πεQσινής συζήτησης για τους 

προ-υπολογισμούς είχαν προβλέψει ότι ενόψει των βουλευτικών εκλογών η συγκυ

βέρνηση θα επιχειρούσε. παρόλο που η οικονομική της πολιτική είναι διαποτισμένη 

με όλα τα στοιχεία που συνθέτουν τη νεοσυντηρητική πολιτική, να παρουσιάσει μια 

άκρως ωραιοποιημένη εικόνα της κοινωνικοοικονομικής της πολιτικής μέσα στο 

περιτύλιγμα δυο-τριών θετικών της ενεργειών. Με λίγα λόγια, όλα αυτά τα χρόνια 

το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις έχει δει δυο- τρία θετικά και αυτά ενόψει 
μάλιστα των βουλευτικών εκλογών. Και για να μην aπορήσετε, αυτά τα δυο-τρία 

θετικά προσπαθεί και να τα οικειοποιηθεί, γιατί. προχωρεί. παρακάτω και λέει ότι η 
κοινωνική σύνταξη είχε δρομολογηθεί από το 1992. Για το Φορέα Ισότιμης Κατα

νομής Βαρών λέει ότι υπάρχει γραφειοκρατική διαδικασία η οποία απωθεί αρκετούς 
ενδιαφερόμενους και για τα προσφυγικά χρέη -για να μην aπορήσετε- ναι, έχουν 

χαριστεί, αλλά τα κόμματα της συγκυβέρνησης αντιδρούσαν, όταν στο παρελθόν, το 
Μάιο του 1991, λέει, το ΑΚΕΛ είχε εισηγηθεί τη διαγραφή αυτών των χρεών. Κάτι 

το οποίο δεν είναι αλήθεια σε αυτό ειδικά το κεφάλαιο. 

Δεν έχει δει απολύτως τίποτε! Έτσι, πολύ πολύ επί τροχάδην λοιπόν Οα θίξω 

δυο-τρία πράγματα. Τοπική αυτοδιοίκηση: Ενισχύθηκαν τα οικονομικά των δήμων 
με διπλασιασμό της κρατικής χορηγίας. Η κρατική χορηγία από f.I.OOO.OOO ανήλθε 
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σε ί2.000.000 το 1994. Από το 1995 η χορηγία στους δήμους θα ισούται με 3,5% επί 
των κρατικών εσόδων από άμεσες και έμμεσες φοQΟλογ(ες. Και ειδικά για το 1995 
θα ανέλθει στα !2.725.000. Πρόσθετα, θα επιστρέφεται ως χορηγία ποσό που οι 
ίδιοι καταβάλλουν ως Φόρο Προστιθέμενης Αξίας. Πεντακόσιες χιλιάδες για το 

1995, αγαπητοί συνάδελφοι. Επιπρόσθετα, επιχορηγείται η ανέγερση δημοτικών 
μεγάρων με το ένα τέταρτο της δαπάνης. Ύστερα, μειώθηκαν οι κοινοτικές συνει

σφορές μέχρι 20% για την εκτέλεση έργων ανάπτυξης σε χωριά, με πρόσθετη δαπάνη 
!250.000 περίπου το χρόνο. Δεν τα είδαν καθόλου αυτά τα πράγματα! Το μέτρο 
αφορά μόνο τα έτη 1994 και 1995, μέχρι να ολοκληρωθεί η νέα μελέτη για αναπρο
σαρμογή. Από το Ι 995 έχει αναληφθεί από την κυβέρνηση όλη η δαπάνη για την 
αποζημίωση των κοινοταρχών. Ξεχάσαμε αυτό το μεγάλο κεφάλαιο! Έχει πρόσθετα 

διευρυνθεί το σχέδιο δανειοδότησης των νεαρών ζευγαριών με χαμηλά εισοδήματα 

για απόκτηση ιδιόκτητης κατοικίας στην ύπαιθρο με ένταξη νέων κοινοτήτων -
περίπου, αν θυμούμαι καλά, είναι κάπου εννιά κοινότητες: είναι το Αυγόρου, το 

Δασάκι, οι Βρυσούλλες και άλλες. Έχουν διευρυνθεί τα κριτήρια διάθεσης των 
κρατικών οικοπέδων σε φτωχές οικογένειες και δικαιούνται και οι επαναπατριζό
μενοι, καθώς και κάτοικοι χωριών που επιστρέφουν από τις πόλεις στα χωριά τους. 

Έτσι, επί τροχάδην. Αυτά δεν τα έχουν δει οι συνάδελφοι! 

Ερχόμαστε στους πρόσφυγες, οι οποίοι, πιστεύω, δεν είναι αγνώμονες. Και 

επειδή είμαι και εγώ ένας εκ των προσφύγων, λέγω ότι η μόνη κυβέρνηση που είχε 
ιδιαίτερη ευαισθησία στο θέμα των προσφύγων είναι η παρούσα κυβέρνηση. Έγινε 
διεύρυνση ή κατάργηση των εισοδηματικών κριτηρίων και αυξήΟηκε η παρεχόμενη 

οικονομική βοήθεια προς τους εκτοπισθέντες. Και θα ενθυμούνται όσοι είχαν σχέση 
με τους πρόσφυγες την ταπείνωση που υφίσταντο οι πρόσφυγες, όταν περνούσαν 

από τα διάφορα κομματικά γραφεία για να πάρουν ένα στεγαστικό βοήθημα και 

τους έλεγαν: ''Είστε εκτός εισοδηματικών κριτηρίων." Σήμερα δεν υπάρχει αυτός ο 

φραγμός, αγαπητοί συνάδελφοι. Δεν είδαν αυτό το πλεονέκτημα οι συνάδελφοι του 
ΑΚΕΛ! Συνεχίζεται το σχέδιο βελτίωσης και επιδιόρθωσης κατοικιών χαμηλού 

κόστους. Άλλα !7.000.000. Η δική τους η κυβέρνηση διόρθωνε τις κατοικίες που 
ανηγέρΟησαν μέχρι ί1.500. Εμείς επιδLΟρθώνουμε και εκείνες των ί\.800, πρόσθετα 

τους κυβερνητικούς οικισμούς. Δεν τα είδαν αυτά τα πράγματα! Έγινε διαγραφή 

των δανείων που δόθηκαν σε πρόσφυγες για αυτοστέγαση. Και κάτι που είχατε πει 

στην προηγούμενή σας ομιλία, όταν συζητούσατε και δε μου δόθηκε ευκαιρία να σας 

απαντήσω ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, στο τρίτο ενικό πρόσωπο. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Υπολογίζω το χρόνο, κύριε Πρόεδρε, που μου φάγατε! 

(Γέλια) 

Πέραν της διαγραφής των !55.000.000, που αφορούν είκοσι χιλιάδες προσφυ
γικές οικογένειες, !2.000.000 δικαιούνται και οι κυβερνητικοί υπάλληλοι. Γύρω 

στις !700.000 είναι ποσό που ήδη έχει καταβληθεί και θα επιστραφεί από την κυβέρ
νηση. 

Θα περάσω σε έναν άλλο τομέα, κύριε Πρόεδρε, που αφορά τους αγρότες, έτσι 

πάλι επιγραμματικά. Η παρούσα κυβέρνηση έχει φαίνεται ένα μειονέκτημα έναντι 
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της προηγούμενης κυβέρνησης, διότι η προηγούμενη κυβέρνηση έδινε δάνεια με τόκο 

9%, π.χ. στους πατατοπαραγωγούς έδωσε ±:10.000.000 δάνεια και πληρώνουν οι 
πατατοπαραγωγοί i 1.200.000 το χρόνο για τη δόση, ενώ η παρούσα κυβέρνηση 
έδωσε, αν δε με απατά η μνήμη μου, χορηγία στους πατατοπαραγωγούς μέσω του 

Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών ±:3.500.000 το 1993, για να εξασφαλι
στούν αμειπτικές τιμές στους παραγωγούς, και άλλες ±:400.000 για επιδότηση του 
επιτοκίου δανείου του συμβουλίου προς τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα. Με 

λίγα λόγια, ±:4.000.000 μια χρονιά βοήθημα και κανένας δεν το έχει δει σε αυτό το 
Σώμα! Το 1994 έδωσε στους πατατοπαραγωγούς ±:650.000 για κάλυψη της λιριο
μίζας. Κανένας δεν το έχει δει! Οι προηγούμενοι έδιναν δάνεια και τα βλέπαμε. 

Έδωσε στους φιστικοπαραγωγούς ±:100.000. Έδωσε, αν θέλετε, αγαπητοί συνά

δελφοι, για το χοιρινό κρέας ±:360.000. Έδωσε στους εσπεριδοκαλλιεργητές το 1993 
:Ε1.700.000, το 1994 ±:1.500.000, το 1995 ί:1.500.000. Κανένας δεν τα έχει δει αυτά τα 
πράγματα! τίποτε δεν έκανε η παρούσα κυβέρνηση! 

Για να μην μπω σε άλλες λεπτομέρειες, διότι θα φρίξετε από τους αριθμούς 

της ευαισθησίας που έδειξε αυτή η κυβέρνηση, θα μου επιτρέψετε -και λυπούμαι που 

λείπει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ- να σχολιάσω και εγώ ένα 

κεφάλαιο, το οποίο είναι πολυσυζητημένο σε αυτό το Σώμα, το περιβόητο ρουσφέτι. 

Και εδώ θα επικαλεστώ μαρτυρία συναδέλφου μου -όχι του κόμματός του- του 

κ. Ηλιάδη. Την ημέρα που έβαλαν τη βόμβα οι Αράπηδες εδώ στη γέφυρα, αγαπητοί 

συνάδελφοι, επιχειρείτο μια περιοδεία Υπουργού στα Κοκκινοχώρια και ήταν 

ενόψει εκλογών. Την προηγούμενη νύχτα όλοι οι κομματικοί παράγοντες του 

ΑΚΕΛ συν οι Βουλευτές πήγαιναν στα διάφορα χωριά, έβρισκαν τον κόσμο, έβρισκε 

τα προβλήματά του, ετοίμαζε μια επιστολή και την ώρα που ο Υπουργός τέλειωνε τα 

γενικά προβλήματα "Και τώρα, παιδιά, τα προσωπικά προβλήματα". Και δίκην 

ουράς που πηγαίνεις στα γήπεδα "Εγκρίνεται, εγκρίνεται, εγκρίνεται, εγκρίνεται". 

Αυτό το πράγμα γινόταν με σαράντα- πενήντα άτομα σε κάθε χωριό σε όλη την 

περιοδεία. Έβαλαν τη βόμβα οι Αράπηδες εκείνη την ημέρα και σταμάτησε η περιο

δεία. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ποιος Υπουργός τα έκανε τούτα; 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ο προηγούμενος Υπουργός Εσωτερικών. 

Όταν λοιπόν πήγαμε την προηγούμενη, αγαπητοί συνάδελφοι, νομίζω ενόψει 

προεδρικών εκλογών, πάλι συνοδεύοντας τον κ. Υπουργό μαζί με τον κ. Ηλιάδη και 

άλλους συναδέλφους και περιοδεύσαμε πέντε χωριά στα Κοκκινοχώρια ενόψει 

προεδρικών εκλογών, αφού συναντήσαμε το ιδιο σκηνικό και πάλι, την ώρα που 

φτάσαμε στην Ορμήδεια, μου είπε ο κ. Ηλιάδης: "Είδες, ρε, πώς είναι τα κόμματα; 

Έμειναν του ΑΚΕΛ οι ψήφοι και εμάς ο γυρός!" Αυτά δεν ήταν ρουσφετολογία και 

έρχονται σήμερα να μιλούν για ρουσφετολογία. 

Και θα σας πω και κάτι εξωφρενικό που δεν το ξέρετε. Σε δύο aπανωτές 

προσλήψεις στην αστυνομία επί της προηγούμενης διακυβέρνησης, επειδή έδιναν τα 

θέματα και στα θέματα έδιναν και τις απαντήσεις και επειδή δεν προλάβαιναν να 

γυρίζουν και να τους δίνουν τα θέματα, τους συγκέντρωναν σε σπίτια στη Λάρνακα 

Ι ι 
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-ξέρω λεπτομέρειες- και τους έδιναν τα θέματα και τις απαντήσεις η ώρα τρεις το 

πρωί.! Και μάλιστα υπάρχει κάποιος ο οποίος έδωσε λανθασμένη απάντηση στα 

μαθηματικά και δεν πέρασε! Αυτή ήταν, υποτίθεται, η αξιοκρατική διακυβέρνηση 

του παρελθόντος και σήμερα βλέπουμε μόνο ρουσφέτια. 

Να πάμε τώρα στο στρατό επί του κ. Αλωνεύτη, που είκοσι πέντε τουλάχιστον 

άτομα -το είπα κατ' επανάληψη, αλλά κανένας δε θέλει να το ακούσει- δεν είχαν 

περάσει ούτε την έκθεση ούτε άλλη εξέταση, όταν ήταν για πρόσληψη στους αξιωμα
τικούς. Το είπα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας δεκαπέντε φορές. Άλλο 

βαθμό είχαν στο γραπτό και άλλο έβαλαν στο κομπιούτερ. Όταν όμως η αδελφή 

ήρωα ζήτησε χάριν του αδελφού της να δοθούν κάποιες μονάδες για την έκθεση, 

είπε: "Λυπούμαι, δεν μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα." Αυτή ήταν η διακυβέρνηση 
του παρελθόντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, είπατε για δέκα λεπτά ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. τέλειωσα, για να μην πάρω χρόνο του 

κ. Αναστασιάδη. Απλώς, θέλω με δυο λόγια να χαιρετίσω την απόφαση αυτής της 
κυβέρνησης να κάνει για τα Κοκκινοχώρια -μια και είμαι Βουλευτής Αμμοχώστου

νοσοκομείο στο Παραλίμνι, για την ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, λύκειο στο 

Δασάκι και το Αυγόρου και γυμνάσιο στο Λιοπέτρι. Και αναμένουμε ότι αυτή η 

φιλική πολιτική προς την ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου θα συνεχιστεί. 

Λυπούμαι που δεν έχω παραπάνω χρόνο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται.) 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ο λόγος που γίνονται ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, τελειώσατε. Μην απαντάτε, γιατί τρώτε χρόνο από το 

χρόνο του κ. Αναστασιάδη. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα δε σας ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Θα έλεγα ότι επί της προηγούμενης κυβέρνησης, όπου είχε κοινότητα που ελεγ

χόταν από την αριστερά, μόνο εκεί γινόταν γυμνάσιο. Αυτή είναι η παρατήρησή 

μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Χατζηγιάννη . Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει η ρήση ότι "οι τελευταίοι είναι ή καλότυχοι ή κακό
τυχοι". Εγώ είμαι κακότυχος. Από τα τριάντα λεπτά που μου αναλογούσαν στα 
πλαίσια της ομάδας μας, μου έχουν μείνει, αντιλαμβάνομαι, μόνο δεκατρία. Άφησα 
την ομιλία την οποία είχα ... 



Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Είναι καλά τα δεκατρία. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Με συγχωρείτε; 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

1268 

Το δεκατρία είναι τυχερός αριθμός! 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αν επιμηκυνθεί, θα είναι τυχερός, κύριε Αναστασιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ηλιάδη, επίτηδες σας ρωτούν από κάτω, για να τρώνε ι<αι τα δεκατρία 

σας. Λοιπόν, συνεχίστε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επικαλούμαι την κατανόησή σας. 

Έχει αναφέρει, μιλώντας για τη "σημερινή και τη μελλοντική προσδοκώμενη 

διακυβέρνησή τους", ο κ. Πουργουρίδης ότι προσκαλεί και την ΕΔΕΚ να συμμετά

σχει, μια και εμείς υποστηρίζουμε και το ενιαίο αμυντικό δόγμα το οποίο κάνει η 
κυβέρνηση Κληρίδη και την ευρωπα·ίκή της πολιτική. Εμείς έχουμε απαντήσεις σ' 

αυτά τα Οέματα. Εμείς στηρίζουμε το ενιαίο αμυντικό δόγμα και θα το στηρίξουμε, 

γιατί αποτελεί την πολιτική μας για είκοσι ένα χρόνια. Θα το στηρίξουμε περισσό
τερο από τους γνωστούς αντιαμυντικούς κεφαλαιοκρατικούς κύκλους του Δημοκρα

τικού Συναγερμού, οι οποίοι υπονόμευσαν και υπονομεύουν την αμυντική προσπά

θεια αυτού του λαού. Αλλά, κάνοντας το δόγμα και στηρίζοντας εμείς τη δική μας 
πολιτική, έχουμε δύο ερωτήματα και δύο παρατηρήσεις: Χρειαζόταν είκοσι 
ολόκληρα χρόνια ο κ. Κληρίδης και η παράταξή του, για να αντιληφθούν την ορθό

τητα μιας πολιτικής, την οποία διακήρυξε η ΕΔΕΚ και ο Λυσσαρίδης από το 1974; 
Μ~ας πολ~τ~κής την οποία πολέμησαν, ειρωνεύτηκαν και λοιδόρησαν; Και δεύτερη 

παρατήρηση, όσον αφορά το αμυντικό δόγμα: Κύριοι της κυβέρνησης, να λέτε λιγό

τερα και να πράττετε περισσότερα. Και ό,τι καλό κάνετε εμείς Οα το στηρίξουμε, 
γιατί είναι τη δική μας σωστή εθνική πολιτική που αγκαλιάζει ο λαός. Είναι αυτή 

που στηρίζουμε. Όσον αφορά την ευρωπα·ίκή πολιτική, εμείς δεν έχουμε αντιληφθεί 
η Ευρώπη και η ευρωπα"ίκή πολιτική να αποτελούν ιδιοκτησία του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. 

Θα ήθελα να κάνω κάποιες παρατηρήσεις, πολύ πολύ τροχάδην, στην ομιλία 

του Υπουργού Οικονομικών. Είπε ο Υπουργός των Οικονομικών στην ενδιαφέ
ρουσα και μπορώ να πω και επιτυχή, από δικής του πλευράς, παρέμβαση: "Μας 

κατηγορείτε ότι είμαστε η κυβέρνηση των ιδιωτικοποιήσεων. Πέστε μου παραδείγ

ματα συγκεκριμένα." Να του αναφέρουμε συγκεκριμένα παραδείγματα, στα οποία 

θέλουμε και εμείς, στη συνέχεια, αφού τα ερευνήσει, απάντηση. 

Πρώτο, τον Ιούνιο -και έχω το πρακτικό της συνεδρίας- ο Διευθυντής του 

Τμήματος Οδικών Μεταφορών κάλεσε τους αρμόδιους λειτουργούς και τους είπε: 
"Υπάρχει απόφαση του Υπουργού, της κυβέρνησης, να δώσουμε στον ιδιωτικό 
τομέα την εξέταση οδηγών για την έκδοση άδειας." Οι λειτουργοί του είπαν: "Κύριε, 

!: 
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αυτό το πράγμα δεν μπορεί να γίνει από τον ιδιωτικό τομέα, διότι ο νόμος ορίζει 

ότι ασκεί την εξουσία, την προνομία αυτή το κράτος, η κυβέρνηση." Η απάντηση 

ήταν: "Αυτές είναι οι οδηγίες και αυτό θα κάνουμε." Μάλιστα κάποιος υπάλληλος 

είπε: ''Εμείς διαφωνούμε, διότι είμαι υπεύθυνος της κλαδικής κ.λπ." Του είπε: 

"Σιωπή! Θα εφαρμόσουμε αυτή την πολιτική. Αυτή είναι η πολιτική και η απόφαση 

της κυβέρνησης." 

Δεύτερο, στην Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία του ίδιου Υπουργείου η κατά

σταση είναι θλιβερή. Τα μηχανήματα είναι απαρχαιωμένα, είναι αντιπαραγωγικά, οι 

υπάλληλοι κάθονται και κρίνεται ότι πρέπει να δίνονται οι δουλειές έξω, στον ιδιω

τικό τομέα, διότι είναι περισσότερο συμφέρουσες. Θα ήταν λιγότερο συμφέρουσες, 

αν η κυβέρνηση εξόπλιζε και εκσυγχρόνιζε τα δικά της μηχανήματα. Διότι, αν εγκα

ταλείψουμε κάτι για να περιπέσεL σε αχρησία και να γίνει aντιπαραγωγικό, 

ασφαλώς θα πάμε στον ιδιωτικό τομέα. Αλλά δεν είναι αυτή η λύση πάντοτε. 

Πρέπει εδώ να τονίσουμε και το εξής: Δεν έχουμε καμιά αλλεργία και καμιά 

προκατάληψη εναντίον λύσεων ιδιωτικής μορφής, αν αυτές έχουν το χαμηλότερο 

κοινωνικό κόστος και το μεγαλύτερο κοινωνικό όφελος. Αυτό συμβαίνει σε πολλά 

έργα της άμυνας, για τα οποία ουδεμία ένσταση φέρουμε και ψηφίζουμε να γίνονται 

από τον ιδιωτικό τομέα. 

Όμως, τον κ. Υπουργό θα ήθελα να τον ρωτήσω και το εξής: Έχει τονιστεί ότι 

έχουμε φορολογία στο εισόδημα γύρω στο 25% και η Ευρώπη μέσο όρο γύρω στο 
35%. Δύο ερωτήσεις: Πρώτο, ποια είναι η κατανομή στην Ευρώπη ανάμεσα στη 

φορολογία των μισθωτών και των επιχειρήσεων κα~ δεύτερο ποια είναι η κατανομή 

ανάμεσα στα εισοδήματα από τους έμμεσους και τους άμεσους φόρους; Για να είναι 

ολοκληρωμένη η απάντηση του Υπουργού, θα πρέπει να γίνουν και αυτές οι διευκρι

νίσεις, καθώς επίσης και ποιες είναι οι κοινωνικές παροχές στην Ευρώπη και ποιες 

είναι οι κοινωνικές παροχές στο δικό μας τον τόπο. 

Όσον αφορά τη λιτότητα, καταβάλλονται κάποιες προσπάθειες, αλλά δεν 
πρέπει να μας διαφεύγει, κύριε Υπουργέ, ότι οι καταναλωτικές δαπάνες υπερβαt

νουν το 20%, που δε νομίζω ότι είναι δείκτης ο οποίος χαρακτηρίζει ιδιαίτερα σημα
ντική, ικανοποιητική προσπάθεια, για να δώσουμε έναν έντονο χαρακτήρα σε μια 

προσπάθεια λιτότητας όπως την εξαγγέλλετε και όπως και εμείς συμφωνούμε ότι 

πρέπει να είναι. 

Ήθελα να κάνω μερικές παρατηρήσεις, πολύ βιαστικά, κύριε Πρόεδρε, σε 

μερικά σημεία. Υπάρχουν εξαγγελιες για έργα, όπως αυτές που ανέφερε ο κ. Χατζη

γιάννης, για γυμνάσια και για νοσοκομείο στην Αμμόχωστο. Πολύ ωραία! Να 

γίνουν. Είναι ωραίες εξαγγελίες. Αλλά πρώτα ας εκτελεστούν οι αποφάσεις οι 

οποίες έχουν ληφθεί και οι οποίες καθυστερούν για δύο και τρία χρόνια και ύστερα 

να λάβουμε αποφάσεις και για νέα έργα. 

Πρώτο, ο δρόμος Δεκέλειας - Αμμοχώστου καθυστερεί για τρία ολόκληρα 

χρόνια. Έχει αλλάξει οδεύσεις επί οδεύσεων, αλλάζει διαδρομές, τα σχέδια δεν 

τελειώνουν, οι οδεύσεις δεν οριστικοποιούνται και δρόμος δεν ξεκινά. Και είναι 

ένα έργο εθνικής σημασίας για την κυπριακή οικονομία . 

Δεύτερο, ο δρόμος Ριζοελιάς - Αραδtππου - Αεροδρομίου, που είναι ένας 

δρόμος εθνικής σημασίας για το συγκοινωνιακό μας δίκτυο. Αλλάζει οδεύσεις για 
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δύο-τρία χρόνια και αυτή η κυβέρνηση δεν αποφασίζει επιτέλους ποια από τις 

πολλές λύσεις θα προκρίνει, με αποτέλεσμα τις δαπάνες οι οποίες γίνονται από τον 
κόσμο και τις απώλειες στην οικονομία από την καθυστέρηση και το αυξημένο 
κόστος από την καθυστέρηση, η οποία προκαλείται για δύο -τρία χρόνια. Υπάρχουν 

οι αποφάσεις, είμαστε όλοι ομόφωνοι και η κυβέρνηση αλλάζει γραμμές, αντί να 

πάρει απόφαση να αλλάξει μυαλά και να εκτελέσει εκείνα τα έργα τα οποία η ίδια 

έχει αποφασίσει και έχει εξαγγείλει. 

Είναι ακόμα το θέμα του δρόμου Λεμεσού- Πάφου, όπου αλλάζουν οι οδεύ

σεις και οι σχεδιασμοί, κατά παράδοξο καμιά φορά τρόπο δημιουργούνται 
καμπύλες, με πολλά σχόλια, τα οποία δεν είμαστε αρμόδιοι να διερευνήσουμε, αλλά 

αυτά σημαίνουν και δαπάνη και καθυστέρηση και ταλαιπωρία και έλλειψη σοβαρό

τητας. 

Όσον αφορά την προσφυγική πολιτική, ναι, όσα έχει πει ο κ. Χατζηγιάννης 

είναι σωστά. Δε θα τα επαναλάβω. Πιστώσαμε από αυτό το βήμα την κυβέρνηση και 

το επαναλαμβάνω ότι συμφωνούμε και επαινούμε την κυβέρνηση γι' αυτά τα οποία 

έχει κάνει. Είναι γεγονός. Του έχει διαφύγει να αναφέρει και τα θέματα που 
αφορούν το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και το προσθέτω και αυτό. Όμως, 

πρέπει να ξέρουμε ότι υπάρχει έργο να γίνει στον τομέα της στέγασης των 

προσφύγων. Αν δείτε τους πρώτους συνοικισμούς, αν δείτε τουρκοκυπριακά σπίτια 

στα οποία ζουν σήμερα ηλικιωμένοι άνθρωποι και μωρά παιδιά, τα οποία είναι 

ακατάλληλα ακόμα και για ζώα στην κοινωνία που ζούμε, θα ντραπείτε. Είναι μια 
θλιβερή κατάσταση. Έχει αρχίσει η αναδόμηση για παράδειγμα του συνοικισμού 

Τσακκιλερό - Κόκκινες, που θα στεγάσει επτά με οκτώ χιλιάδες ανθρώπους, και 

ούτε σε δεκαπέντε χρόνια, με το ρυθμό που προχωρεί και με τα κονδύλια που διατί

θενται, δεν πρόκειται να τελειώσει. Ούτε σε δεκαπέντε χρόνια! Αν πάτε, αγαπητοί 
συνάδελφοι, στα εξωτερικά ιατρεία του νοσοκομείου της Λάρνακας, θα δείτε ουρά 

τα παιδιά με βρογχικά και με βρογχοπνευμονίες από τις ακατάλληλες συνθήκες 
στέγασης, οι οποίες μια επίσκεψη αρκεί για να προκαλέσουν ντροπή για ολόκληρη 

την κοινωνία μας και όχι μόνο για την κυβέρνηση. 

Έχει σταματήσει η κυβέρνηση την ανέγερση κυβερνητικών οικισμών. Ναι, έχει 

καταργήσει το όριο όσον αφορά τα εισοδήματα και όλοι παίρνουν βοήΟεια, ακόμα 
και εκείνοι που είναι εκατομμυριούχοι. Ουδείς φθόνος. Όμως, αν δεν κτίζει κυβερ

νητικούς οικισμούς, αυτό τι σημαίνει; Τα πιο φτωχά μέλη αυτής της κοινωνίας, 

ανάμεσα στους πρόσφυγες πάντοτε, ακόμα και αν πάρουν τις !:5.000 ή τις t:\0.000 
που τους αναλογούν, είναι αδύνατο να κτίσουν οτιδήποτε, γιατί είναι εντελώς 
ανεπαρκές το ποσό. Άρα, οι πιο φτωχοί είναι καταδικασμένοι να μην έχουν καμιάς 

μορφής βοήθεια για να αποκτήσουν στέγη και πολλοί από αυτούς ζουν κάτω από 
άθλιες συνθήκες. Αυτό είναι το ένα. Δεύτερο, θα πρέπει γρήγορα να επιταχυνθεί η 

αναδόμηση και η αποκατάσταση των παλαιών συνοικισμών. 

Όσον αφορά το θέμα του περιβάλλοντος. Στο θέμα του περιβάλλοντος η 

κυβέρνηση είναι λάθος να λέγεται ότι δεν έχει πολιτική. Η κυβέρνηση έχει πολιτική, 

η οποία ευνοεί τα μεγάλα οικονομικά συμφέροντα, η οποία ευνοεί τις μεγάλες τουρι

στικές μονάδες, τις μεγάλες επιχειρήσεις, έχοντας ως στόχο τους πάντοτε το κέρδος, 

ένα γεγονός όμως που καταστρέφει το περιβάλλον και τελικά θα πλήξει και την 

οικονομία και τον τουρισμό, όπως έχει συμβεί στην Ισπανία και σε έναν αριθμό 

άλλων χωρών. 

. . 
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Είναι κλασικό το παράδειγμα του τι συνέβη με τις χαλαρώσεις τις οποίες η 

κυβέρνηση Βασιλείου είχε παραχωρήσει σε β~ομηχανικό - τουριστικό συγκρότημα 

στον Ακάμα. Είχαμε όλοι εξεγερθεί σ' αυτή τη Βουλή και όταν ήρθε αυτή η κυβέρ
νηση ανακάλεσε τις χαλαρώσεις και είχαμε όλοι ομόφωνα επαινέσει την κυβέρνηση, 

γιατί ανακάλεσε παράλογες και καταστροφικές για το περιβάλλον χαλαρώσεις. Και 
ξαφνικά, προ ελαχίστων μηνών, η κυβέρνηση επανήλθε και είπε: "Τώρα αλλάζω 

γνώμη και επαναφέρω εκείνες τις χαλαρώσεις." 

Δε θα αναφερθώ ούτε στον Πεδιαίο ούτε σε έναν αριθμό άλλων παραβιάσεων 
του περιβάλλοντος με την ανοχή, με τις ευλογίες και με τις αποφάσεις της κυβέρ

νησης. Η κυβέρνηση δεν έχει περιβαλλοντική πολιτική ή αντίθετα έχει μια πολιτική 

η οποία δε σέβεται καθόλου το περιβάλλον. Δεν έχουμε περιπτώσεις ευαισθησίας 
των κυβερνώντων απέναντι στο κοινό κτήμα μας, που είναι η πατρίδα μας και η 

οποία καταστρέφεται με την αλόγιστη φθορά την οποία έχει το περιβάλλον. 

Να αναφερθούμε στο Rainbow; Όταν συζητούσαμε επί κυβερνήσεως Βασι

λείου το Rainbow εδώ, η πιο έγκυρη γνώμη ήταν εκείνη του Κρατικού Χημείου, η 
οποία έλεγε ότι είναι τοξικά τα απόβλητα και δεν είναι δυνατό να ληφθούν διορθω
τικά μέτρα. Η πλειοψηφία αυτού του Σώματος, άλλοι μεν διότι ήταν φίλα προσκεί

μενοι προς την κυβέρνηση, άλλοι δε διότι ήταν φίλα προσκείμενοι προς τους βιομή

χανους, εικάζεται, είπαν: "Όχι, να ληφθούν διορθωτικά μέτρα." Διαφώνησαν η 
ΕΔΕΚ και το ΔΗΚΟ τότε. Τα διορθωτικά μέτρα δεν απέδωσαν, όπως ήταν επιστη

μονικά αναμενόμενο. Έρχεται στη συνέχεια το Κρατικό Χημείο και λέει: "Φύγετέ 
το, διότι καταστρέφεται ανεπανόρθωτα με τα τοξικά απόβλητα η περιοχή και τα 

υπόγεια ύδατα του Ακακίου." 

Και ψάχνει η κυβέρνηση εδώ και αρκετό καιρό, παραδέρνει αναποφάσιστη, για 

να πάρει μια απόφαση να μεταφέρει το βαφείο και τη μια μέρα λέει ότι θα το πάρει 

στη Λεμεσό, την άλλη λέει ότι θα το πάρει παραπέρα. Η καταστροφή συνεχίζεται 
και δεν ξέρει κανένας πως θα καταλήξει σ' αυτό το θέμα, γιατί δεν υπάρχει περιβαλ
λοντική πολιτική και γιατί και εμείς πολλές φορές, ως κόμματα, δεν έχουμε μια 

έγκυρη και υπεύθυνη πολιτική, αλλά εξαρτούμε τις θέσεις μας ανάλογα με το αν 

είμαστε ή αν νομίζουμε ότι είμαστε συμπολίτευση ή αντιπολίτευση. Αυτά για το 

περιβάλλον. 

Όσον αφορά το τελευταίο θέμα στο οποίο, αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, 
θα ήθελα να κάνω μια αναφορά ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μιλάτε για δεκατέσσερα λεπτά. Να σας δώσω ακόμα ένα λεπτό, κύριε Ηλιάδη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δε με φτάνει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ενάμισι λεπτό. 

Δ. ΗΛIΑΔΗΣ: 

Κάνετέ τα τρία, κύριε Πρόεδρε, εν τη μεγαλοθυμία σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είναι θέμα μεγαλοθυμίας. Δύο λεπτά, διότι θα θέλουν και οι άλλοι μετά 

και θα ξεφύγουμε από κάποια πράγματα. Λοιπόν, έχετε δύο λεπτά. 

• 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Εtνα~ ο τελευταίος ομ~λητής από πλευράς της ΕΔΕΚ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, συνεχίστε, κύριε Ηλιάδη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Το τελευταίο σημείο στο οποίο ήθελα να κάνω μια 

αναφορά, κύριε Πρόεδρε, είναι το θέμα της εγκυρότητας, της σοβαρότητας και της 

υπευθυνότητας. Η κυβέρνηση στερείται αυτών των χαρακτηριστικών, όχι πάντα, 

αλλά σε πολλές από τις πολιτικές και τις συμπεριφορές της, γεγονός που κλονίζει 

την αξιοπιστία της και απέναντι στους πολίτες και απέναντι στους λειτουργούς της, 

αλλά και την αξιοπιστία και τη σοβαρότητα της Κύπρου ως κράτους και μάλιστα 

αμφισβητούμενου, από πολλούς, κράτους στο εξωτερικό. 

Χρειαζόμαστε περισσότερη σοβαρότητα. Δεν είναι δυνατό ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας να κάνει απολογισμό για το έργο του και να λέει ότι γνωρίζει τους 

δολοφόνους του Θεόφιλου Γεωργιάδη και ποτέ να μην τους αποκαλύπτει. Να λέει 

ότι οι αρχές γνωρίζουν και τους δολοφόνους των δολοφόνων και να γίνεται σίριαλ 

τύπου αστυνομικού μυθιστορήματος και ποτέ αυτά να μην αποδεικνύονται με στοι

χεία και να γίνεται μια ολόκληρη μυθολογία. Να γίνεται η φαιδρή εκείνη ιστορία 

του ΕΚΑΣ, όπου κάποιος επιχειρηματίας και κάποιοι του υπόκοσμου με πατριω

τικό μανδύα θα έκαναν και θα έφτιαχναν και ποτέ κανείς μέχρι τώρα να μην έχει 

μάθει τίποτε γι' αυτά τα πράγματα, τα οποία ξάφνιασαν και τρομοκράτησαν έναν 

ολόκληρο λαό. 

Δεν είναι δυνατό να έχουμε υποθέσεις σαν αυτή του Ορχάν Ε"ίμές. Να 

καλείται από όργανα της αστυνομίας τηλεοπτικό κανάλι να aπαθανατίζει απόρρητη 

προσχεδιασμένη αστυνομική επιχείρηση. Να παίρνουν προαγωγές εκείνοι οι οποίοι 

είχαν συμμετοχή και στο τέλος να είναι υπόδικοι, κατηγορούμενοι γιατί δεν έκαναν 
καλά το καθήκον τους και να αναγκάζεται ο Εισαγγελέας, σύμφωνα με τη δική του 

εκτίμηση, να τους αφήσει ελεύθερους, διότι διαφορετικά Οα ήταν ίσως τραγικά, από 

τα λεγόμενα ή τα συμφραζόμενα ή τα ερμηνευόμενα από τα λεχθέντα του Γενικού 

Ε~σαγγελέα, τα αποτελέσματα για την Κύπρο, αν προχωρούσε στο δικαστήριο εκείνη 
η υπόθεση. 

Αυτά δεν είναι σοβαρές καταστάσεις και εμείς θέλουμε η κυβέρνηση αυτού του 

τόπου, οποιαδήποτε και αν είναι, να είνω σοβαρή. Γιατί πολλές φορές το ύφος μιας 

διακυβέρνησης καθορίζει και προσδιορίζει την ποιότητά της και το ήθος της. Και 

εμείς, σ' αυτό τον τόπο, ανεξάρτητα από πολιτικές συμφωνίες και από πολιτικές 

διαφωνίες, θέλουμε οι εκάστοτε κυβερνώντες να διαθέτουν και ύφος πολιτικής εξου

σίας και ήθος στην άσκηση της πολιτικής τους. 

Ήθελα να πω τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι οι δικές μας οι πολιτικές δεν 

καθορίζονται και δεν προκαθορίζονται, αν θέλετε, από το κόμπλεξ της συμπολί

τευσης ή από το κόμπλεξ της αντιπολίτευσης. Δεν έχουμε την παραμικρή επιφύλαξη 

να επαι νέσουμε, όπως δεν έχουμε και την παραμικρή επιφύλαξη να ψέξουμε, αν κάτι 

θεωρούμε ότι ει ναι λάθος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

, 

.. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Δεκαοκτώ λεπτά. Πέντε λεπτά παραπάνω. Λοιπόν ο κ. Κατσον

ριδης. 

Ν. ΑΝΑΣ'fΑΣΙΑΔΗΣ: 

Με τούτη την αναλογία πάμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, βάσει των περιπλέον λεπτών που έδωσα, ο κ. Κατσον
ρίδης έχει είκοσι πέντε λεπτά και εσείς είκοσι επτά λεπτά, και σ' αυτά υπολογί
στηκαν και τα επτά λεπτά του κ. Παπαδόπουλου. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, δεν υπολογίστηκαν καθόλου. Συγνώμη. Ήταν τριάντα δύο λεπτά. Συν 
επτά, μας κάνουν τριάντα εννέα. Μίλησε δέκα λεπτά ο κ. Χατζηγιάννης, μου μένουν 
είκοσι εννέα. Συν πέντε από τον κύριο αυτό, είναι τριάντα τέσσερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ήταν τριάντα δύο λεπτά. Μείον έντεκα ο κ. Χατζηγιάννης, μένουν είκοσι ένα. 

Εντάξει, συν επτά, μας κάνουν είκοσι οκτώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Συν πέντε, τριάντα δύο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αφήστε τον να μιλήσει όσο θέλει, γιατί όσο μιλά ο κ. Αναστα

σιάδης χάνει ο Συναγερμός. Μη στενοχωριέστε. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίον, ο κ. Αναστασιάδης είναι τόσο φίλος σας που το 

παίρνει σαν χιούμορ αυτό. 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν του απαντώ, κύριε Πρόεδρε. Απαξιώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, ο κ. Κατσουρί.δης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Καταρχάς, να μου επιτρέψετε να καλωσορίσω το συνονόματο και συνάδελφο 
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Συναγερμού, η παρουσία του 

οποίου μας τιμά ιδιαίτερα! 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣ'f ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είναι η τψηηκή μου φαίνεται σήμερα. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

• Δεν μπορώ, αρχίζοντας, να μη σχολιάσω την ομιλία τον κ. Μονσιούττα, η 
οποία πιστεύω ότι μ' έναν τρόπο πολύ παραστατικό έδωσε απάντηση σε πολλά από 
τα αλχημικά που προβάλλονται κάθε φορά που συζητούν οι επαtοντες περί οικονομίας. 
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Πολύ απλά, για παράδειγμα, ο κ. Μουσιούττας ξεκαθάρισε το θέμα του 

χρέους. τι σημασία έχει τι λέει το Μάαστριχτ, που το κατασκεύασαν κάποιοι για να 

ταιριάζει σε εκείνα που θέλουν να ταιριάζει -και οι συνάδελφοι οικονομολόγοι 

καταλαβαίνουν πολύ καλά τι λέω τώρα. τι σημασία έχει αν ονομάζεται ενδοκυβερ

νητικό ή εξωτερικό ή ταμιακό ή δημοσιονομικό ή δεν ξέρω εγώ τι άλλη ορολογία θα 

εφευρεθεt. Οφείλω να παραδεχτώ την ευρηματικότητα των Κυπρίων τεχνοκρατών, 

διότι από τις αρχές του 1976 που επέστρεψα στην Κύπρο έχουν παρελάσει εκατο
ντάδες νέοι όροι. Ανάλογα με την κυβέρνηση και την πολιτική που θέλει να εφαρ

μόσει, εφευρίσκονται και όροι. Σήμερα ακούσαμε ένα νέο όρο από τον κ. Λεόντιο 

Ιεροδιακόνου: πρωτογενές πλεόνασμα. Σημασία έχει ότι αυτό το χρέος αυξάνεται. 

Αυτό είναι που έχει σημασία. Και αν αυτό το πράγμα το χρωστούμε στο εξωτερικό 

ή το χρωστούμε στο εσωτερικό, το χρωστούμε. Και αν θα πρέπει να πληρωθεί, θα 
πρέπει να πληρωθεί. Εκτός αν οι κυβερνήσεις παραδέχονται εκ προοιμίου ότι δε 

σκοπεύουν να πληρώσουν ποτέ αυτά που παίρνουν από τον Κύπριο. 

Ο κ. Μουσιούττας απάντησε με αριθμούς και σε μια απορία από τις πέντε-έξι 
απορίες που είχε ο κ. Υπουργός στην παρέμβασή του. Μα υπάρχουν στην Κύπρο 

φτωχοί; Υπάρχουν στην Κύπρο άνθρωποι που δυσκολεύονται, που δυσπραγούν; Ο 
κ. Μουσιούττας μας έδωσε έναν πολύ δυνατό αριθμό. Σαράντα χιλιάδες οικογένειες 

με μέσο όρο εισοδήματος !3.500 το χρόνο. 

Το επόμενο σημείο που θα ήθελα να σχολιάσω, πριν μπω σε κάποια άλλα 
συγκεκριμένα θέματα, είναι η μεγάλη αποκάλυψη του κ. Χατζηγιάννη. Τρία χρόνια 

μετά που άλλαξε η κυβέρνηση, προσπαθώντας να απαντήσει στα περί ρουσφετιού 
και πολύ συγκεκριμένα στα περί διαρροής θεμάτων, μας είπε ότι κάποτε, επί της 

προηγούμενης διακυβέρνησης, συγκεντρώνονταν σε σπίτια και τους έδιναν τα 

θέματα με τις απαντήσεις. Εδώ υπάρχει μια σημαντική διαφορά. Επί διακυβέρ
νησης Γλαύκου Κληρίδη είχαμε τρεις περιπτώσεις διαρροής Θεμάτων, με παραδοχή 
των αρμόδιων υπουργών και παραπομπή σε πειθαρχικές επιτροπές -Πυροσβεστική, 
Αστυνομία, Αρχή Λιμένων- ενώ η ανακάλυψη του κ. Χατζηγιάννη είναι προσωπική 

και στηρίζεται σε πληροφορίες, που, όση καλή θέληση και να έχω, δεν μπορώ παρά 
να τις συγκρίνω με τις πολύ "σοβαρές" και "έγκυρες" πληροφορίες που δημιούρ

γησαν και τον ΕΚΑΣ. 

Η ομιλία του συνάδελφου Ιεροδιακόνου, την οποία Οα σχολιάσω μετά, ήταν 
μια καλή ομιλία, αλλά πιστεύω ότι ασχολήθηκε με τα δέντρα και άφησε το δάσος. 
Εγώ διερωτώμαι ποιος ανακάλυψε ότι ο δείκτης βάσει του οποίου κύρια κρίνεται 

μια οικονομία είναι το δημοσιονομικό έλλειμμα; Είναι, πιστεύω, εξ αντικειμένου 

δεδομένο ότι δύο δείκτες κρίνουν την πορεία μιας οικονομίας, αν και εφόσον η 
οικονομία δεν αναπτύσσεται χάριν των αριθμών: είναι η παραγωγή εθνικού εισοδή
ματος και ο τρόπος που κατανέμεται το εθνικό εισόδημα. Όλα τα άλλα είναι δευτε

ρεύοντα και έπονται. Σημασία έχει αν παράγουμε κάθε χρόνο περισσότερα και αν 
κατανέμονται πιο δίκαια. Και στα τρία χρόνια της διακυβέρνησης Κληρίδη η 

σύνθεση αυτών των δύο δεικτών είναι αρνητική. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, οι προυπολογισμοί ενός κράτους είναι 

κατά τη γνώμη μου ένας βασικός μοχλός ανακατανομής του εθνικού εισοδήματος. 

Οι προυπολογισμοί ενός κράτους μάλιστα χωρίς παραγωγικό τομέα, όπως είναι το 
κυπριακό κράτος, είναι ένας πολύ μικρότερος παράγοντας και μοχλός οικονομικής 

I 

I 

. ι 
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ανάπτυξης και διαχείρισης. Δεν πρέπει να μας διαφεύγει ότι στην Κύπρο μεγάλος 
τομέας της οικονομίας διαχειρίζεται από τους ημικρατικούς οργανισμούς. Τα λέω 

αυτά. γιατί θέλω να απαντήσω στην παρατήρηση γιατί το ΑΚΕΛ δεν καταψηφί.ζει 
τους προUπολογισμούς. Γιατί, όπως είναι τα πράγματα στην Κύπρο, οι προϋπολο

γισμοί βασικά είναι προϋπολογισμοί για να μπορεί να λειτουργεί η κρατική μηχανή. 

Και αν τους καταψηφίσουμε και αν δεν εγκριθούν από μια Βουλή οι προϋπολογι

σμοί, πράγμα το οποίο δεν αποκλείουμε ως θέση αρχής, εκείνο που θα επιτευχθεί 
είναι μια κρίση, που είναι απίθανο αν θα οδηγήσει την κυβέρνηση σε πτώση. 

Μάλιστα, τη συγκεκριμένη κυβέρνηση δε θα την οδηγήσει σε πτώση, αφού διαθέτει 

και κοινοβουλευτική πλειοψηφία η οποία δε συνταράσσεται με τίποτε, ούτε με τη 

δήλωση Πουργουρίδη πριν πέντε λεπτά ότι "ό,τι θέλετε λέτε, εμείς στην αστυνομία 

θα κάνουμε αυτό που θέλουμε". 

Εμείς δε θέλουμε να κατηγορηθούμε και να κατηγορηθεί η Βουλή πως δεν 

αφήσαμε να λειτουργήσει ομαλά το κράτος το 1996, χρόνο κατά τον οποίο εκπονού
νται πράγματι σχέδια λύσης του Κυπριακού. Γιατί δεν ήταν ούτε κεραυνός εν 

αιθρία αυτό το οποίο είπε ο κ. Δώρος Χριστοδουλίδης ούτε δικό του κατασκεύασμα 

ούτε κατασκεύασμα των συνομιλητών του, όπως είπε ο εκπρόσωπος. Το δήλωσε ο 

ίδιος ο κ. Χόλμπρουκ, πάνω στον οποίο έχουν κρεμαστεί όλες οι ελπίδες μας για 

πρόοδο στο κυπριακό πρόβλημα. Δε συζητώ αν θα είναι καλή ή κακή. Λέω ότι το 

1996 όλοι παραδέχονται ότι είμαστε μπροστά σε πολύ σοβαρές εξελίξεις. Γι' αυτό 
το λόγο το ΑΚΕΛ θα δώσει με την ψήφο του τη δυνατότητα να λειτουργήσουν τα 
πράγματα ομαλά σ' ό,τι αφορά την κρατική μηχανή. Βέβαια, μας προβληματίζει τι 

θα κάνουμε αν συνεχίσει αυτή η κυβέρνηση να είναι ανάλγητη και αδιάφορη 

μπροστά στις απόψεις που εκφράζονται είτε από την αντιπολίτευση είτε ακόμα και 

από το ένα σκέλος της συγκυβέρνησης. Θα ήθελα όμως να κλείσω με αυτή την ' 
αναφορά στο συγκεκριμένο σημείο. Εμείς του ΑΚΕΛ ουδέποτε αμφιβάλλαμε για 

τον τρόπο που θα κυβερνούσε η συγκεκριμένη εξουσία. Ο προβληματισμός για το 

πώς κυβερνά γίνεται αντιλαμβάνομαι τώρα, και ορθά γίνεται, και σε πολλούς 

άλλους χώρους. 

Δεν μπορεί να περάσει απαρατήρητο και ένα φαινόμενο που αφορά τον 

πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού. Από την πρώτη στιγμή που εκλέχτηκε 
πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού και οσάκις συζητούμε κάτι πολύ σοβαρό, 

όπως οδηγά το αυτοκίνητό του σε μια συγκεκριμένη κατεύθυνση -εννοώ την κίνηση 
και τη ροή του λόγου του- σε κάποια στιγμή εκτρέπεται προς τα αριστερά και 

αρχίζει μια στείρα επίθεση ενάντια στο ΑΚΕΛ. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα είναι διότι στρέφεται προς τα αριστερά, γι' αυτό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν μπορεί να κάνει άλλη στροφή ο κ. Μάτσης προς τα δεξιά, γιατί δεν ξέρω 

πού θα πάει πια. Θα πέσει από τον γκρεμό κάτω! 

Είναι κατανοητό όμως. Είναι διέξοδος. Γιατί, όπως πολύ σωστά παρατήρησε 

ο κ. Πρέντζας. δεν μπορεί να μην ακούει και ο κ. Μάτσης την απογοήτευση ακόμα 

και του μέσου συναγερμικού από αυτή τη διακυβέρνηση. Και δεν μπορεί να νιώθει 
καλά, όταν είναι υποχρεωμένος να συνεργάζεται και να υπακούει σε εκείνους που 

αμφισβήτησε κατά τον πιο έντονο τρόπο. 
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Πολύς χρόνος από την ομιλία του προέδρου του Δημοκρατικού Συναγερμού 

ήταν aφιερωμένος στο ρουσφέτι. Και μάλιστα υπήρξε και συνεπικουρία, και πέρσι 

και φέτος, από άλλους συναδέλφους του Συναγερμού, στην προσπάθεια να παρου

σιαστεί ο κ. Μάτσης περίπου σαν ο 'Α γιος της Αξιοκρατίας! Δεν το είπε κανένας 

άλλος. Ο ίδιος είχε πει στο παρελθόν ότι παρακολουθούσε τις εξετάσεις και έβλεπε 

την πορεία τους και ήταν σίγουρος ότι πήγαιναν τα πράγματα καλά. Είναι ο ίδιος 

που είπε δημόσια ότι τώρα είναι η ώρα να διορθωθούν οι αδικίες. Δε συζητώ αν 

υπήρξαν ή όχι αδικίες. Υπάρχουν διάφορες απόψεις. Αλλά, όταν λες εσύ ο ίδιος 

και παραδέχεσαι ότι τώρα είναι η ώρα να διορθωθούν οι αδικίες, πώς θα διορθω

θούν, όταν οι θέσεις είναι λίγες και δεδομένες; Εις βάρος κάποιων άλλων. 

Πολύ τακτικά οι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού λένε: "Μα πώς 

είναι δυνατό να κάνουμε εμείς τώρα ρουσφέτι, από τη στιγμή που η Επιτροπή Δημό

σιας Υπηρεσίας διορίστηκε από τον κ. Βασιλείου και η Επιτροπή Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας διορίστηκε επίσης από τον κ. Βασιλείου;" Μα μπροστά στην ΕΔ Υ και 

στην ΕΕΥ φτάνει ένα shorι list, όπως λένε οι αγγλομαθείς. Στη δημόσια υπηρεσία 

αυτού του τόπου είναι κοινό μυστικό, όσο και αν θέλετε να το aρνείστε, ότι τη 

συντριπτική πλειοψηφία των θέσεων κλειδιά, των θέσεων που αξιολογούν τους 
υπαλλήλους στο δημόσιο και στον ημιδημόσιο τομέα, την κατέχουν εκείνοι που 

θριαμβολογούσαν και εντός και εκτός Βουλής, όταν πέτυχαν τη νίκη που πέτυχαν 

στις εκλογές της Π Α ΣΥ Δ Υ. Είναι γιατί έχουν την πλειοψηφία που πέτυχαν αυτή 

την εκλογική νίκη. 

(Ακούγονται σχόλια από τους Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, μη διακόπτετε. Συνεχίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Υπήρξαν ακόμα δύο αποκαλυπτικά σημεία στην ομιλία του προέδρου του 

Δημοκρατικού Συναγερμού. Στη σελίδα 15 λέει: 'Ή συνετή δημοσιονομική διαχεί
ριση που ακολούθησε με αποφασιστικότητα η κυβέρνηση, έχοντας ως γνώμονα το 

συμφέρον του τόπου και της οικονομίας, χωρίς κομματικούς υπολογισμούς ή μικρο

πολιτικές σκοπιμότητες, θα πρέπει να συνεχιστεί απαρέγκλιτα. Τα επιτυχή αποτελέ
σματα που σημειώθηκαν δε θα πρέπει να οδηγήσουν σε εφησυχασμό ή χαλάρωση." 

Συνδυασμένο αυτό με την πολύ περήφανη θέση στην οποία νιώθουν να βρίσκοντω 

οι κυβερνώντες γιατί παρουσιάζουν κάποιους συγκεκριμένους οικονομικούς 

δείκτες, μεταφράζεται απλά ότι τα μέτρα λιτότητας και η απόσπαση εκείνων των 

πόρων που χρειάζεται για να βελτιώνονται οι οικονομικοί δείκτες θα συνεχιστεί σε 

βάρος των εργαζομένων. 

Παρακάτω όμως, στην αμέσως επόμενη παράγραφο, ο πρόεδρος του Δημοκρα

τικού Συναγερμού λέει: 'Ή σταθερότητα του επιπέδου απασχόλησης στο δημόσιο 

τομέα αποτελεί θέμα κλειδί για παγίωση των θετικών αποτελεσμάτων." Δηλαδή, 
από τη μια θα κυνηγούμε τους δείκτες και από την άλλη θα διατηρήσουμε τα επίπεδα 

απασχόλησης στον κρατικό τομέα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εννοεί να μην τα αυξήσουμε. 

, 

·. 
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Ν. ΚΑτΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όταν θα έρθετε στο βήμα, μπορείτε να τον ερμηνεύσετε. Είναι και τούτο ένα 
φαινόμενο της παρούσας εξουσίας και διακυβέρνησης. Δηλώνει ένας κάτι, ας πούμε 

ο Πρόεδρος, και ακολουΟεί μετά δήλωση του εκπροσώπου για να ερμηνεύσει τον 

Πρόεδρο και μετά, ανάλογα με το θέμα, δήλωση κάποιου υπουργού ή του Γενικού 
Εισαγγελέα για να ερμηνεύσει την ερμηνεία. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ίντα σύστημα σας εκάμαμε! 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Πράγματι, πρωτοπορείτε σ' αυτό τον τομέα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω να μη διακόπτετε, όπως δε θα διακόπτει κανένας, 

όταν θα μιλά ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης, ο συνάδελφος ο κ. Ανδρέας Γεωργίου, απευ

θυνόμενος απευθείας στον κ. Κοντίδη, τον ρώτησε αν ζήτησε ποτέ ρουσφέτι από τον 
Υπουργό Υγείας, επειδή ασκήθηκε κριτική στον Υπουργό Υγείας για τον τρόπο που 

διευθύνει τον τομέα του. Πρώτα απ' όλα θέλω να σημειώσω ότι αυτό αποτελεί ένα 

πολύ επικίνδυνο προηγούμενο. Ο τρόπος της αναφοράς ήταν επικίνδυνος. Αν το 

γνώριζα, θα έφερνα μαζί μου καταλόγους με κόλλες του Δημοκρατικού Συναγερμού 

και την υπογραφή αξιωματούχων του που ζητούσαν διάφορες διευκολύνσεις από 

τους υπουργούς της προηγούμενης κυβέρνησης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Της προηγούμενης; 

Ν. ΚΑ τΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Φαντάσου η επαγρύπνηση τι κάνει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Καρά και κύριε Συλλούρη, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εγώ δεν το θεωρώ κακό ότι αξιωματούχοι του Δημοκρατικού Συναγερμού ή 

οποιουδήποτε κόμματος αποτείνονται σε υπουργούς για να προωθήσουν κάποια 

προβλήματα και κάποια αιτήματα πολιτών. Διότι τελικά εμείς οι ίδιοι οι Βουλευτές 

έχουμε περάσει ένα μήνυμα στον κόσμο, ότι το καθετί που κάνουμε ίσον ρουσφέτι. 

Όλοι μας, με τον τρόπο που μιλούμε. Και ο κόσμος με τη σειρά του στρουθοκαμη

λίζει. 

Εγώ εκλέχτηκα Βουλευτής για πρώτη φορά το Μάιο του 1991. Νόμιζα ότι με 
ψήφισαν για να εφαρμόζω τους νόμους. Από την επομένη, οι ίδιοι που μας 

ψήφισαν, οι ίδιοι που μας κατηγορούν, μας ζητούν να παραβιάζουμε τους νόμους. 

Αν θα λυθεί αυτό το πρόβλημα, χρειάζεται αμοιβαία προσπάθεια και Βουλευτών και 

ψηφοφόρων. 



1278 

Εν πάση όμως περιπτώσει, στο συγκεκριμένο θέμα. Επειδή έμεινε η εντύπωση 

ότι ζήτησε ο κ. Κοντίδης κάτι άδικο, διότι αμέσως μετά ο κ. Γεωργίου έδωσε και την 
ερμηνεία. τι κατά τη γνώμη του είναι ρουσφέτι, να πούμε τι ζήτησε από τον 

Υπουργό. Ζήτησε μια νυμφευμένη μητέρα δύο παιδιών τεσσάρων χρόνων, που 
κατάγεται και κατοικεί στην Κυπερούντα και ήταν διορισμένη νοσοκόμα εκεί και 

μετατέθηκε στη Λευκωσία, να μείνει στην Κυπερούντα, αντί που κράτησαν στην 

Κυπερούντα μια ανύπαντρη νοσοκόμα. Δεν ξέρω αν αυτό το πράγμα είναι ή δεν 
είναι καθήκον του οποιουδήποτε από εμάς. 

Ο κ. Υπουργός των Οικονομικών, στην παρέμβασή του, η οποία ήταν μια πολύ 

καλή πολιτική παρέμβαση, αλλά όχι τόσο τεκμηριωμένη οικονομικά, έθεσε μερικά 

σημεία. Αυτά τα σημεία τα υποστήριξε και ο κ. Ρολάνδης, αναφερόμενος μάλιστα σε 
πηγές του εξωτερικού, σε διάφορα περιοδικά. Στην ομιλία του ο κ. Ρολάνδης 
αναφέρθηκε στο θαύμα που επιτελείται. Βέβαια, θαύμα επιτελείται σ' αυτό τον τόπο 
στον οικονομικό τομέα από την επομένη του 1974. Και πολύ σωστά ο Υπουργός 

των Οικονομικών είπε ότι ανήκει στο λαό αυτό το θαύμα. Στην ίδια όμως ομιλία ο 

κ. Ρολάνδης προειδοποίησε, με το γνωστό του τρόπο, κατά κανόνα προλέγει κακά, 
ότι επέρχεται η κατάρρευση της οικονομίας. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Όχι πάντοτε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κατά κανόνα, κύριε Ρολάνδη. Το οποιοδήποτε σχέδιο στο Κυπριακό δεν 

μπορούμε να το αρνηθούμε, γιατί το φέρνουν οι ξένοι. Το έγκλημα, όταν συζητού
σαμε την εγκληματικότητα, δεν μπορούμε να το αποφύγουμε, γιατί υπάρχει στο 

εξωτερικό και θα μεταφερθεί και στην Κύπρο. Το θαύμα τελικά θα καταρρεύσει, 
διότι δεν μπορεί να είμαστε εξαίρεση στον κανόνα. Αλλά είναι μια αντίφαση. Δεν 
μπορεί την ίδια στιγμή που οικοδομείται το θαύμα, την ίδια στιγμή να καταρρέει. 
Κάπου υπάρχει λάθος. 

Θέλουμε όμως να επισημάνουμε το εξής, γιατί εμάς δε μας ενδιαφέρει η 
ανάπτυξη από μόνη της: Αυτό το θαύμα πρέπει να μην είναι ενάντια στο ίδιο το 

βιοτικό και πολιτιστικό επtπεδο αυτού του λαού. Και οι αριθμοί λένε ότι το κοινω

νικό χάσμα μεγαλώνει. Στην ομιλία του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

ΑΚΕΛ είπε συγκεκριμένα ότι το χάσμα μεταξύ των εννέα χιλιάδων εργοδοτών και 
του υπόλοιπου λαού έχει μεγαλώσει δεκαέξι φορές. Χαρακτηριστικό ήταν επίσης το 

παράδειγμα του Γενικού Γραμματέα της ΠΕΟ που απέδειξε ότι η οποιαδήποτε 

αύξηση στα εισοδήματα, που είναι ο δείκτης τελικά για τον κάθε πολίτη, ως αποτέ
λεσμα όλων των άλλων δεικτών που κατά τους συναδέλφους και τον κ. Υπουργό 
έχουν βελτιωθεί, δεν κάλυψε ούτε το 25% της διαφοράς του πληθωρισμού. Και αυτά 
δεν τα λέω για να μειώσω τις επιτυχίες αυτής της κυβέρνησης. Με την ίδια, την 

κύρια και εναρκτήρια ομιλία του ΑΚΕΛ, τις έχουμε αναγνωρίσει. 

Γιατί όμως κακοφάνηκε στον κ. Υπουργό, όταν λέχθηκε ότι γίνεται προσπά
θεια ωραιοποίησης των οποιωνδήποτε επιτυχιών; Στη συνέχεια θα δώσω σύγκριση 

σειράς δεικτών του 1992, που από αυτό το βήμα ένας άλλος υπουργός της κυβέρ
νησης Κληρίδη τους περιέγραψε περίπου σαν καταστροφή, και του 1995. 

Στο δημόσιο χρέος έγινε ήδη αναφορά και δε θέλω να επανέλθω επί της 
ουσίας. Όπως εtπα, με καλύπτει ο κ. Μουσιούττας. Όμως, πρέπει να μας απαντή

σουν οι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού. Όταν το 1993, από αυτό το 
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βήμα, ο σημερινός Πρόεδρος της Δημοκρατίας στοιχειοθετούσε όλη την επιχειρημα

τολογία του ενάντια στις θέσεις του τότε Προέδρου γύρω από το θέμα του χρέους, 
στηρίχτηκε πάνω στην καταμέτρηση και του εσωτερικού, του ενδοκυβερνητικού -
όπως θέλετε πέστε το- χρέους. Τώρα δε λογαριάζεται, γιατί έτσι είπε το Μάαστριχτ. 
Μα το Μάαστριχτ είχε πει κάτι διαφορετικό τότε; Αν θα υπολογιστεί με τη 

φόρμουλα Μάαστριχτ, τότε θα πρέπει από αυτό το βήμα να απολογηθούν κάποιοι 

για τον τρόπο το σκόπιμο και τον προεκλογικό που έκριναν τα τότε αποτελέσματα. 
Διαφορετικά, θα δεχτούν την πραγματικότητα, που λέει ότι, αν ληφθούν όλα υπόψη, 
αυτό το χρέος έχει φτάσει στο 85% επί του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ"ίόντος. 

Βέβαια, πρέπει να πούμε ότι, αν κάποια πράγματα δεν εκπληρώνονται και αν 
μειώνεται ο Προυπολογισμός Ανάπτυξης, τότε θα μπορούμε πολύ εύκολα να έχουμε 

και πλεόνασμα στο δημόσιο χρέος. Αν προσθέσετε ακόμα ένα 3% στο Φόρο Προστι
θέμενης Αξίας, τον επόμενο χρόνο θα μας παρουσιάσετε δε(.κτη με f:100.000.000 
πλεόνασμα. Εμάς μας ενδιαφέρει όμως ποιος το πληρώνει. 

Και επιτέλους, επειδή εγώ δε θα αποφύγω εκείνο που είπε ο κ. Τάσσος Παπα
δόπουλος και παρεξηγήθηκε, περί μανδαρίνων -το δέχομαι με την καλή του έννοια
απευθύνομαι και προς τους τεχνοκράτες. Είναι οι ίδιοι άνθρωποι που ετοιμάζουν 
τις εκθέσεις της οποιασδήποτε κυβέρνησης και επιτέλους να μας πουν με βάση ποια 

κριτήρια σταθερά κρίνουν την ανάπτυξη και την εξέλιξη της οικονομίας. Αν τους 

καταπιέζει οποιαδήποτε κυβέρνηση, να ορθώσουν το ανάστημά τους και να πουν 

πως είναι aντιεπιστημονικό αυτό που τους ζητούν να κάνουν. 

Το ποσοστό των ανεκπλήρωτων κονδυλιών έχει μεγαλώσει στην τριετία που 

βρίσκεται στην εξουσία η κυβέρνηση Κληρίδη, όπως έχει μεγαλώσει και το ποσοστό 
του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, όπως δεν έχει υλοποιηθεί αμυντικό πρόγραμμα. 
Και όλα αυτά φυσικά οδηγούν σε κάποιους συγκεκρψένους δείκτες. 

Το θέμα της ιδιωτικοποίησης το έχει σχολιάσει ο συνάδελφος κ. Ηλιάδης. 
Πιστεύω ότι, όταν ανερχόμαστε στο βήμα της Βουλής, όπου και αν ανήκουμε, πρέπει 

να είμαστε απόλυτα ειλικρινείς. Δεν μπορεί να λέμε ότι δεν υπάρχουν αποφάσεις 

και προθέσεις για ιδιωτικοποίηση. Παρακαλώ να φέρουν τις ομιλίες των συνα

δέλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού στην περσινή συζήτηση των προίJπολογι

σμών και ιδιαίτερα του κ. Πουργουρίδη. Πόσο aποκαλυπτικός ήταν για αποφάσεις 

προς ιδιωτικοποίηση, πέραν της γνωστής απόφασης για τη Μαρίνα της Λάρνακας, 

πέραν εκείνων που είπε ο κ. Ηλιάδης και όσων ανέφερε ο κ. Χρίστου. Βέβαια, είναι 
μια αποτυχία αυτής της κυβέρνησης την οποία εμείς χαιρετίζουμε. Ευτυχώς που 

απέτυχε να υλοποιήσει τις προθέσεις της σ' αυτό τον τομέα. Όχι γιατί από Οέση 
αρχής, όπως aρέσκεστε να λέτε, εμείς είμαστε ενάντια στην ιδιωτικοποίηση. Ζητού

μενο πάντα παραμένει ένα, η οποιαδήποτε ενέργεια να αποδίδει μεγαλύτερο εθνικό 
εισόδημα και δικαιότερη κατανομή του. 

Αλλά τι να ιδιωτικοποιηθεί σε μια χώρα όπου όλος ο δημόσιος και ημιδημό
σιος τομέας δεν ξεπερνά το 14%; Εδώ και αν υπάρχει δογματισμός! Αφού μετά από 
τόσα χρόνια κατορθώσαμε να βγούμε στην εξουσία. να δώσουμε εξετάσεις στο κύριό 
μας στήριγμα, που είναι η εργοδοσία, και να τους πούμε, ορίστε, κύριοι. θέλετε και 

ιδιωτικοποίηση; Την κάνουμε. 

Πέτυχε ο θεσμός της Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής στην Κύπρο 
και, ενώ υπάρχει αυτός ο θεσμός, υπάρχει κατά εσάς και το θαύμα, αλλά να την 

περικόψουμε, να την καταστρατηγίσουμε, διότι αυτό απαιτεί η Ομοσπονδία Εργο
δοτών και Βιομηχάνων. 
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Για τον πληθωρισμό αναγνωρίσαμε -και ήταν άδικος ο κ. Υπουργός, όταν 
είπε ότι δεν αναγνωρίσαμε· το αναγνωρίσαμε- ότι έχει πέσει. Αλλά έχει σημασία και 
πώς πέφτει. Πώς μειώθηκε ο δείχτης του πληθωρισμού; Και αυτό ήταν που 
ανέφεραν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ και οι συνάδελφοι της ΕΔΕΚ στις ομιλίες τους. 

Εξήγησαν πώς μειώθηκε ο πληθωρισμός. Γιατί ενόχλησε η εξήγηση; Αν έχετε διαφο
ρετική, να την ακούσουμε. Ούτε και οι δείχτες και η προσαρμογή στους δείχτες του 

Μάαστριχτ μπορεί να θεωρείται επίτευγμα αποκλειστικά αυτής της κυβέρνησης. Με 

εξαίρεση τον πληθωρισμό, που ήταν και πάλι πολύ κοντά, όλοι οι άλλοι δείχτες 
ήταν στα πλαίσια του Μάαστριχτ, πριν ακόμα αναλάβει η νέα προεδρία. 

Αλλά εδώ μου δημιουργείται και ένα άλλο ερωτηματικό, που αποτελεί παρέν

θεση στη συζήτηση για τους προϋπολογισμούς, οι οποίοι δυστυχώς κατά τη γνώμη 
μου τελικά δεν είναι συζήτηση για τους προϋπολογισμούς. Συζητούμε τα πάντα. 

Αλλά αυτό είναι μια πρακτική. Λέχθηκε ότι αυτή είναι η χρυσή περίοδος των κοινω
νικών παροχών. Άρα, σημαίνει ότι η περίοδος του κ. Κληρίδη είναι η περίοδος του 

Περικλή. Εκτός του ότι αναζητώ την Ασπασία, ποια είναι ... 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

Ασπασία είναι η σύζυγος του κ. Ευσταθίου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ευτυχώς που δεν είναι εδώ. 

(Γέλια) 

Θέλω να πω το εξής: Τελικά όσα έχουν δοθεί -και δώσαμε πολλές φορές τους 
αριθμούς- τα έχετε πάρει με το Φόρο Προστιθέμενης Αξίας και με τις παροχές που 

έχετε δώσει στο ιδιωτικό κεφάλαιο. 

Εν πάση περιπτώσει, με δύο λόγια. Εμάς δε μας ενδιαφέρει το θαύμα των 
αριθμών. Μας ενδιαφέρει αυτό που καταλήγει στον Κύπριο πολίτη , στον Κύπριο 

φορολογούμενο. Και εδώ πρέπει να παραδεχτούμε κάτι. Έχουμε μια καταχρεωμένη 

και υπερυποθηκευμένη ευημερία. Ταυτόχρονα, μεγαλώνει το χάσμα. Και όταν 
αναζητούμε τις αιτίες για την αύξηση και του εγκλήματος και της πορνείας και 

πολλών άλλων κακών που περιέγραψε ο κ. Μουσιούττας, να τις αναζητήσουμε και 
εδώ. Διότι, όταν βλέπει ένας των είκοσι ενός χρονών τον άλλο των τριάντα, των 

τριάντα πέντε ή των σαράντα να ζει κατά έναν τρόπο που θα ζούσαν οι βασιλείς της 

εποχής του Λουδοβίκου, θέλει να φτάσει και εκείνος. Και δυστυχώς ζούμε σε μια 
εποχή που όλοι βιάζονται και δεν αναμένουν να φτάσουν κατά έναν ορθόδοξο 
τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, έχετε μιλήσει για είκοσι οκτώ λεπτά. Ήταν αρχικά είκοσι 

δύο, τα έκανα είκοσι πέντε και έχετε φτάσει στα είκοσι οκτώ λεπτά τώρα. Να τα 

κάνουμε τριάντα και να τελειώσουμε, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα αφήσω πίσω αρκετά πράγματα και θα περάσω σε κάτι 

άλλο. Δυστυχώς, δε θα μπορέσω να δώσω ούτε τους αριθμούς που είχα υποσχεθεί 
για τη σύγκριση. 

Έγινε αναφορά σε τρία επιτεύγματα της διακυβέρνησης, άσχετα με την οικο

νομία: Κυπριακό, δόγμα, Ευρωπα·ίκή Ένωση. Θα είμαι πολύ επιγραμματικός. 

,, 
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Κυπριακό: Ξεκίνησε αυτή η κυβέρνηση πριν τρία χρόνια για να απαλείψει ή 
για να ενταφιάσει τα αρνητικά της δέσμης ιδεών και κατά γενική παραδοχή μπροστά 
μας έχουμε κάτι πολύ χειρότερο από τη δέσμη ιδεών. Πρώτο επίτευγμα. 

Δόγμα: Έχει προχωρήσει πολύ το δόγμα, λέχθηκε από πλευράς Δημοκρατικού 

Συναγερμού. Βέβαια, το δόγμα δεν είναι αuτοσχοπός, αλλά ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ 

διερωτήθηκε: "Γιατί την ώρα που προχωρεί το δόγμα και οικοδομείται, την ίδια ώρα 
έχουμε συνεχείς υποχωρήσεις;" Και πράγματι είναι απορία. Γιατί; Ή το δόγμα δεν 
προχωρεί ή κάποιοι, ανεξαρτήτως δόγματος, θέλουν να υποχωρούν εκείνοι. 

Ευρωπα'ίχή Ένωση: Έγιναν βήματα. Το αποτέλεσμα ποιο είναι; Η Τουρκία 
έχει κερδίσει χειροπιαστά εκείνο ποu ήθελε και η δική μας πλευρά αναμένει τις 
εξελίξεις της Διακυβερνητικής και των συνομιλιών και επαφών που θα έχουμε μαζί 
τους και όλοι ανησυχούμε μήπως τελικά κάποιες πρόνοιες της Συνθήκης της Ρώμης 
και του Μάαστριχτ, γενικά δηλαδή του συντάγματος της Ευρωπα·ίκής Ένωσης, δεν 
εφαρμοστούν στην Κύπρο, για να ταιριάσουν με τη λύση που επιδιώκουν να μας 

δώσουν. 

Το τελευταίο σημείο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ -μάλλον το προτελευ
ταίο, κύριε Πρόεδρε· συνολικά θα πάρω δύο λεπτά- επειδή εντός της Βουλής έχει 
επισυμβεί, ανεξάρτητα με το τι έχει επισυμβεί εκτός Βουλής, είναι η χρίση που 
ξέσπασε από αφορμή την ομιλία του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου. Εγώ δεν μπόρεσα 
να καταλάβω τι το τόσο σκληρό λέχθηκε για να προκληθεί αυτή η αντίδραση, η 
οποία, σύμφωνα με την καλά πληροφορημένη, για ό,τι αφορά τον Πρόεδρο, 
"ΑΛΉΘΕΙΑ", οδήγησε στην εξής θέση του Προέδρου: "Δεν ξεκινώ το Υπουργικό 

Συμβούλιο." Και ήταν έτοιμος να aποπέμψει τους Υπουργούς του Δημοκρατικού 
Κόμματος, αν δεν ξεκαθαριστεί. αυτό το θέμα. Γιατί. το αναφέρω αυτό; Για να κατα
δεί.ξω ακόμα μια φορά το ποια νοοτροπία επικρατεί σ' αυτή την εξουσία. Η ίδια 
ακριβώς με εκείνη που πριν είκοσι λεπτά οδήγησε τον κ. Πουργουρίδη να πει: "Ό,τι 

θέλετε λέτε για την αστυνομία. Θα κάνουμε εκείνο που νομίζουμε." 

Και το τελευταίο σημείο, κύριε Πρόεδρε. Γίνεται πολλή αναφορά στα χρέη, αν 

μειώνονται ή αυξάνονται, και γίνονται συγκρίσεις μεταξύ πενταετιών και σίγουρα 
κάθε επόμενη πενταετία, γενικά μιλώντας, θα πρέπει να είναι καλύτερη. Εκείνο που 

θέλω να πω είναι το εξής: Να μην ξεχνούμε γιατί. κληρονόμησε αυτή η κυβέρνηση ή 
η επόμενη που θα έρθει σειρά από χρέη. Τα κληρονόμησε γιατί και ο Πρόεδρος 
Μακάριος και ο Πρόεδρος Κυπριανού έπρεπε να λύσουν, κυρίως με εξωτερικό 
δανεισμό, τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν από την εισβολή και την κατοχή. 
Στη συνέχεια θα έπρεπε να αντιμετωπιστούν και τα προβλήματα αυτά και τα 
προγράμματα της άμυνας και να οδηγηθούμε ταυτόχρονα και σε ένα τέτοιο σημείο 
όπου η οικονομία να μην αποτελεί αχίλλεω πτέρνα σε σχέση με το Κυπριακό. Και 

πιστεύω ότι αυτός ο τόπος, σ' αυτό το σημείο, τα έχει πάει πολύ καλά και δικαι
ούται να περηφανεύεται. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, 

Είναι φυσικό κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών η αντιπολίτευση να 
προσπαθεί να μεγεθύνει -κατά την άποψή της φυσικά- ή να μετατρέψει τις επιτυχίες 

ι ι 

~I 
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σε αποτυχίες, πιστεύοντας πως έτσι πιθανόν να καρπωθεί κάποια από τα οφέλη. 
Παρά ταύτα, δεν είναι δυνατό να αρνηθούν εκείνα τα οποία δεν αρνείται κανένας, 
διότι, όταν υπάρχουν έργα, όσο και αν προσπαθείς να τα μειώσεις, δεν είναι δυνατό 
να γίνεσαι πιστευτός. Και η μηδενιστική αντιπολίτευση το μόνο που κάνει είναι να 
βαθμολογεί ο λαός με μηδέν εκείνους που τη μετέρχονται. Εγώ δε θα ασχοληθώ με 
την οικονομία ή τους δείχτες ή τα χρέη για να αναφέρω αριθμούς και να σας ταλαι
πωρήσω. Τρεις ημέρες αρκετά ταλαιπωρήσαμε και τους αριθμούς και την οικονομία 

που ευημερεί.. Εγώ θα κάνω απλά αναφορά σε ό,τι οι αρμοδιότεροι λένε, που δεν 
είναι άλλοι από τους επαίοντες του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου. 

Μακροοικονομική σταθερότητα, έκθεση της 8ης Νοεμβρίου 1995: 'Ή μακροοι
κονομική στρατηγική των τελευταίων τριών ετών επικεντρώθηκε σε μια σημαντική 

προσπάθεια δημοσιονομικής εξυγίανσης και μια νομισματική πολιτική η οποία 

εξακολουθεί να βασίζεται στο καθεστώς των σταθερών συναλλαγματικών ισοτιμιών. 
Κρίνοντας -λέγουν- από τα μέχρι τώρα αποτελέσματα η στρατηγική αυτή υπήρξε 
επιτυχής. Ο ρυθμός οικονομικής μεγέθυνσης ήταν ψηλός και η ανεργία πολύ 
χαμηλή. Ο πληθωρισμός επιβραδύνθηκε και αναμένεται στο τέλος του χρόνου στα 
3% ή χαμηλότερος. Το ενοποιημένο έλλειμμα της κεντρικής κυβέρνησης συρρικνώ
θηκε αξιοσημείωτα. Το ποσοστό του δημόσιου χρέους προς το Ακαθάριστο Εγχώριο 
Προ"ίόν έχει μειωθεt. Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών είναι ισχυρό και η 
κυπριακή λίρα παρέμεινε σταθερή εν μέσω μιας διεθνούς διαταραχής των συναλ

λαγών." 

Αυτά και μόνο είναι αρκετά για να πιστοποιήσουν την επιτυχημένη οικονο
μική πολιτική της κυβέρνησης Κληρίδη. Και όσα περί του αντιθέτου λέγονται 
αποτελούν απλά μια προσπάθεια κάποιων μεν καλόπιστα να υποδείξουν ότι χρειά

ζεται πράγματι κάποια συνεπής και συνεχής πολιτική, χωρίς να έχουν τη διάθεση να 

υποσκάψουν και κάποιων γιατί πιστεύουν πως έτσι, όπως είπα και προηγούμενα, θα 
κερδί.σουν από την άσκηση αυτής της τάσης της αντιπολι τευτικής. Και επειδή δεν 
είναι μόνο αυτοί του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου που κάνουν κάποιες παρα
δοχές, εγώ, κύριοι συνάδελφοι, αρέσκομαι να παραθέτω αναφορές ακόμα και της 
αντιπολίτευσης που προσπαθεί να μηδενίσει, δεν μπορεί να ξεφύγει όμως από όσα 

θετικά η παρούσα κυβέρνηση έχει πράξει. 

Αναφέρω από την ομιλία του κ. Χρίστου: 'Ή οικονομική ανάκαμψη του 1994 
συνεχίστηκε και κατά το 1995", σελίδα 2, παράγραφος 3. "Χαιρετίζεται η συνέχιση 
του ικανοποιητικού ρυθμού ανάπτυξης το Ι 995 κατά 4,5%". σελίδα 10, παράγραφος 
5. Αυτό, κύριε Κατσουρίδη, αποτελεί και απάντηση σε εκείνο που ρωτούσατε προη

γουμένως. Πως τάχα κριτήριο προκοπής είναι η ανάπτυξη. Ο Κοινοβουλευτικός 
σας Εκπρόσωπος απαντά σε αυτό που εσείς θεωρήσατε ότι μπορούσατε να αμφισβη

τήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, στο τρίτο ενικό, όπως το έχουμε καθιερώσει. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ε καλά! δε νομίζω ο κ. Κατσουρίδης να ενοχλείται, όπως δεν ενοχλούμαι 

όταν μου απαντά, αλλά έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. 

Να προχωρήσω και σε κάποιες άλλες παρατηρήσεις που δεν μπορούσε να 

αποφύγει ο κ. Χρίστου: 'Άνυπόκριτα χαιρετίζουμε την εισαγωγή της κοινωνικής 

σύνταξης", σελίδα 5, παράγραφος 3. Έκφραση ικανοποίησης για το θετικό βήμα 
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έναρξης της λειτουργίας του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, σελίδα 6, παρά
γραφος 1. Έκφραση ικανοποίησης για τη διαγραφή των προσφυγικών χρεών, 

σελίδα 6, παράγραφος 2. Παραδοχή ότι παρατηρήθηκε ανάκαμψη στις επενδύσεις, 

σελίδα ι ι, παράγραφος ι. Παραδοχή ότι το ποσοστό ανεργίας περιορίζεται στο 

2,7%, το οποίο -προσέξτε και έχει σημασία αυτό το οποίο θα διαβάσω- συγκρινό

μενο με άλλες ευρωπα·ίκές χώρες είναι σαφώς χαμηλότερο, σελίδα ι ι, παράγραφος 

3. Παραδέχεται ότι το 1995 παρατηρήθηκε αποκλιμάκωση του ρυθμού πληθωρι
σμού, που μειώθηκε σε επίπεδα γύρω στο 3%. Είναι 2,7%, όταν το 1992 ήταν 6,5% 
και δεν πληρούσε τους δείχτες του Μάαστριχτ, κύριε ΚατσουρLδη. Πάλι έκανα 

αναφορά, aπολογούμαι. 

(Γέλια) 

Χαιρετίζει τη βελτίωση δύο κριτηρίων για παροχή δανείων στέγασης από τους 

δύο αρμόδιους ημικρατικούς οργανισμούς. Αλλά οι δύο αρμόδιοι ημικρατικοί 

οργανισμοί δεν εφαρμόζουν παρά κυβερνητική πολιτική. Συμφωνεί, υπερθεματίζει 

και χαιρετά τη συμπερίληψη στον Τακτικό Προtlπολογισμό κονδυλίων για τη διαφώ

τιση. Εκφράζει την ικανοποίηση του ΑΚΕΛ για την αύξηση των κονδυλίων για το 

σχολικό αθλητισμό. "ΊΌ ΑΚΕΛ όμως -λέει σε άλλο σημείο της ομιλίας του- δεν 
μπορεί παρά να χαιρετίσει την αύξηση των κονδυλίων που αφορούν τη στέγαση και 

γενικά την επούλωση των πληγών του προσφυγικού κόσμου." Κάνει ακόμα και μια 

άλλη παραδοχή, όταν κατ' αντίθεση με τον προηγούμενο από εμένα ομιλητή, έλεγε 

γιατί Οα υπερψηφίσουν τους κρατικούς προϋπολογισμούς. Ο κ. Χρίστου δεν 
ανέφερε ότι είναι για να λειτουργεί το κράτος. Η δικαιολογία που δίνει είναι η 

ακόλουθη: "Οι προϋπολογισμοί περιλαμβάνουν αναπ'Wξιακά κονδύλια για τις 

πόλεις, την ύπαιθρο, την οικονομία, τους πρόσφυγες, γι' αυτό και το ΑΚΕΛ θα τους 

υπερψηφίσει." 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Τελικά είμαστε στείροι ή όχι, κύριε Α ναστασιάδη; 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα ακούσετε γιατί είστε στείροι. Να περιμένετε και θα δείτε πόσο γόνιμοι δεν 

υπήρξατε και πόσο στείροι, κατά την άποψή μου, παραμένετε. 

Τα θετικά όμως πάντοτε υπήρχε κάποιος εξωγενής παράγοντας που τα προκα

λούσε, όπως είπε ο κ. Κατσουρίδης. Τίποτε δηλαδή δε λειτουργεί σ' αυτό τον τόπο 
γιατί υπάρχει μια συνετή κυβέρνηση. Δε διανοήθηκαν να κάνουν σύγκριση με αριθ

μούς της προηγούμενης πενταετίας. Απλά, ο κ. Κατσουρίδης ανέφερε ότι αναμέ

νουμε ότι κάθε πενταετία θα είναι καλύτερη. Όχι, αν επανέλΟουν εκείνοι που 

κυβερνούσαν, εγώ προβλέπω ότι και πάλι θα χειροτερέψει. Αλλά υπήρξε και η 

κριτική από πλευράς του ΑΚΕΛ, που δεν ήταν καλόπιστη και θα την αναφέρω και 

θα δώσω παραδείγματα για να το αποδείξω. "Για τρίτη συνεχή χρονιά από το βήμα 

της Βουλής των Αντιπροσώπων είμαστε υποχρεωμένοι να καταγγείλουμε στον 

κυπριακό λαό την αντιλα"ίκή κοινωνική και οικονομική πολιτική της κυβέρνησης 

Κληρίδη." Ας δούμε την αντιλα"ίκή κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης Κληρίδη 

πέρα από τις παραδοχές του κ. Χρίστου. 

Κοινωνική πολιτική: Να δούμε τι έκανε αυτή η κυβέρνηση: Εισαγωγή του 

θεσμού της κοινωνικής σύνταξης. Θέλει δε θέλει, το παραδέχτηκε και ο κ. Χρίστου. 

Διαγραφή προπολεμικών χρεών των προσφύγων. Και μη μου πείτε ότι δεν τους τα 
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ζητούσε κανένας, γιατί τα κτήματά τους ήταν υποθηκευμένα, οι εγγυητές ήταν 

εγγυητές και σίγουρα αυτό το οποίο νομίζετε ότι ήταν απλό γιατί δεν το πράξατε επί 
δικής σας διακυβέρνησης; Η παρούσα κυβέρνηση τόλμησε, προχώρησε και το 

έπραξε. Εμπορικές τράπεζες: διαγραφή χρεών f51 εκ. Συνεργατικές πιστωτικές 
εταιρείες: διαγραφή χρεών f26 εκ. Δημόσια ταμεία: διαγραφή χρεών f5 εκ. 

Κυπριακή Τράπεζα Αναπτύξεως: διαγραφή στεγαστικών δανείων ! 2,4 εκ. Ποιος 
τους τα ζήτησε, λέει; Ε! γιατί δεν τα διαγράψατε, αφού είχατε στόχο επί κυβερνή

σεως δικής σας να μην τα ζητήσετε; Ήταν απλό να το πράξετε. Η παρούσα κυβέρ
νηση είχε εξαγγείλει τη διαγραφή και το έπραξε. Διαγράφηκαν δάνεια ύψους !55 εκ. 
που είχαν δοθεί σε είκοσι χιλιάδες προσφυγικές οικογένειες για την αυτοστέγασή 
τους σε ιδιόκτητα οικόπεδα κ.λπ. Λειτουργία Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών

και εδώ δεν μπόρεσε να μην το παραδεχτεί ο κ. Χρίστου: Έχει προικοδοτηθεί ο 
φορέας με δώδεκα συνολικά εκατομμύρια λίρες είτε υπό μορφή δανείων είτε υπό 
μορφή βοήθειας. Κριτήρια προσφυγικής ιδιότητας: Έχουν διευρυνθεί, ώστε να 

καλύψουν ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δεν είναι κοινωνικό μέτρο. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν ξέρω αν δεν είναι κοινωνικό μέτρο, αλλά εμείς το κρίνουμε ως ορθή 

κοινωνική πολιτική. Διευρύνθηκαν, ούτως ώστε να καλύψει ο όρος εκτοπισθείς 

πρόσωπα που πριν και μέχρι την εισβολή του 1974 είχαν, λόγω επαγγέλματος, την 
κατοικία τους στις ελεύθερες περιοχές ή στο εξωτερικό, αλλά το σπίτι και γενικά η 

περιουσία τους ήταν στις κατεχόμενες περιοχές. 

Προγράμματα για τους πρόσφυγες και παθόντες: Εγκρίθηκαν διάφορα 

προγράμματα για τους πρόσφυγες και παθόντες που κατά κύριο λόγο αφορούν τη 
στέγαση και την επιδότηση ενοικίων. Και εδώ δεν το αρνήθηκε ο κ. Χρίστου και δεν 
μπορούσε να το αρνηθεί. Αλλά ενδειχτικά αναφέρω: Πρώτο, καταργήθηκαν τα 

κριτήρια για αυτοστέγαση επί ιδιόκτητων οικοπέδων και για αγορά διαμερίσματος 
για όσους γεννήθηκαν πριν ή κατά τη 15η Ιουλίου 1974. Δεύτερο, τροποποιήθηκαν 
ευνο'ίκά τα κριτήρια για τα άλλα σχέδια στέγασης και αυξήθηκαν γενικά οι παροχές 
κατά 10%. Τρίτο, εγκριθηκε η παροχή του 50% της βοήθειας σε πρόσφυγες που 
αυτοστεγάστηκαν με δικά τους έξοδα. τέταρτο, το επίδομα ενοικίου , από το οποίο 
επωφελούνται 2900 προσφυγικές οικογένειες, αυξήθηκε, ενώ διευρύνθηκαν τα εισο
δηματικά κριτήρια για τους δικαιούχους . Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω προγραμ
μάτων οι δαπάνες του ΤΑΕΠ αυξήθηκαν από f45 εκ. το 1992 σε !65,8 εκ. το 1995. 

Στέγαση χαμηλών εισοδηματικών τάξεων, όχι της αστικής τάξης, όχι των 
προσφύγων, αλλά των χαμηλών εισοδηματικών τάξεων: Μέσα στα πλαίσια της όλης 

πολιτικής για στέγαση των χαμηλών εισοδηματικών τάξεων εγκρίΟηκε η ένταξη 

ογδόντα μιας νέων κοινοτήτων σε ακριτικές περιοχές της υπαίθρου, καθώς επίσης 

και η ένταξη σ' αυτά τα σχέδια των πολύτεκνων οικογενειών, ενώ έχουν διευρυνθεί 
τα κριτήρια για τους δικαιούχους. Ακόμα, η παρούσα κυβέρνηση πήρε απόφαση να 

διατίθενται κρατικά οικόπεδα σε χωριά για όσους επαναπατρίζονται ή για τα νέα 

ζευγάρια που επιθυμούν να μετοικίσουν από την πόλη στην ύπαιθρο. Αυτά άραγε 

δεν είναι κοινωνική πολιτική προς τους χαμηλά αμειβόμενους, προς τα χαμηλά 
στρώματα; Θεωρείτε αυτή την πολιτική αντιλα'ίκή; Αλλά θα συνεχίσω: Με βάση 

την ίδια πολιτική στήριξης των χαμηλών εισοδηματικών τάξεων, η κυβέρνηση προώ-

; 

fι 
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θησε μέσα από τους ημικρατικούς Οργανισμούς Χρηματοδότησης Στέγης και 

Ανάπτυξης Γης αισθητή βελτίωση και διεύρυνση των κριτηρίων για παροχή δανείων 

στέγασης στους δικαιούχους. Φορολογικές ελαφρύνσεις: Όσο και αν προσπαθή

σατε να μειώσετε είτε τη σημασία τους είτε την προσφορά της κυβέρνησης, δεν 

μπορεί κανένας να αρνηθεί. πως !:32,8 εκ. δίνονται στις χαμηλές και μεσαίες εισοδη
ματικές τάξεις. Όταν η κυβέρνηση Βασιλείου εισήξε για πρώτη φορά το ΦΠΑ, η 

πρόθεσή της ήταν 10%, αν θυμάστε, και η Βουλή το μείωσε στο 5%. Έγινε πολλή 
αναφορά στην παρούσα κυβέρνηση για την αύξηση των τριών μονάδων μόνο του 

ΦΠΑ, όταν η εισαγωγή του και η επιβολή του έγινε επί άλλης διακυβέρνησης. Ε! 

τότε, όταν ήταν 5%, οι αντιπαροχές δεν ήταν του ύψους ούτε του ήμισυ περίπου ή 
περίπου ήταν ανάλογες του ενός τρίτου. 

Α. ΑΝτΩΝΙΟΥ: 

f:42 εκ. στα f.l 00 εκ. που ήταν στο σύνολό τους του φόρου εισοδήματος. Και 

αυτά είναι στοιχεία αποδεδειγμένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, προχωρήστε. 

Ν. ΑΝΑΣΓ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, έστω και αν το aρνείστε, η κυβέρνηση είπε: "Εγώ το 

κατέθεσα και είμαι έτοιμη να το συζητήσω, αν και εφόσον απαιτείται, ούτως ώστε 

να δοθούν ακόμα περισσότερες ελαφρύνσεις." Αλλά και τα f.32,8 εκ. πιστεύω ότι 
χαιρετίζεται το ότι απευθύνονται όχι προς τους αστούς και το κεφάλαιο, αλλά προς 

τις χαμηλά και μεσαία αμειβόμενες τάξεις. 

Μέριμνα για τους εργαζόμενους: Ας δούμε επιτέλους τι έκανε αυτή η κυβέρ

νηση, όχι για το κεφάλαιο, αλλά για τους εργαζόμενους. 

Γυναίκα: Αυξήθηκε η άδεια της μητρότητας από δώδεκα σε δεκατέσσερις εβδο

μάδες και θα αυξηθεί σε δεκαέξι εβδομάδες το 1996. Αυτό προς όφελος των 

γυναικών που εργάζονται. 

Άτομα με αναπηρίες: Για την επαγγελματική τους αποκατάσταση πέρα από τα 

ισχύοντα προγράμματα εισήχθησαν τρία νέα. Δε θα σας κάνω ειδική αναφορά. 

Σχέδιο για οικονομική βοήΟεια προς αντιμετώπιση ειδικών αναγκών των αναπήρων. 

Η κυβέρνηση αυτή από το 1994 εισήξε νέο σχέδιο για παροχή οικονομικής βοήθειας 
για την προμήθεια τεχνικών μέσων, οργάνων και άλλων βοηθημάτων. Καθιέρωσε 
επίσης επίδομα βαριάς μορφής κινητικής αναπηρίας. Οι χορηγίες της κυβέρνησης 

έφτασαν την τριετία 1993-1995 στο f: 1.240.000. Το ποσό αυτό αντιπροσωπεύει 

περίπου μηνιαίως f.l 00 για καθένα από τους υποφέροντες από βαριά σωματική 
αναπηρία. Ειδικό λαχείο Ταμείου Προνοίας: Μια νέα, αν θέλετε, εισαγωγή θεσμού, 

για να βοηθούνται επιπλέον των όσων παίρνουν με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία. 

Βελτίωση της νομοθεσίας για τον τερματισμό απασχολήσεως: Από τον Ιούλιο 

του 1994 βελτιώθηκε σημαντικά η προστασία που παρέχεται σε εργοδοτουμένους 
των οποίων τερματίζεται η απασχόληση. Μεταξύ άλλων, όπως καλά γνωρίζετε -και 

αυτό δεν είναι η όποια άλλη κυβέρνηση, αλλά η παρούσα που το εισήξε που την 

κατηγορείτε ότι άσκησε θατσερική πολιτική· αλλά όταν θα έρθω στην ώρα της θατσε

ρικής πολιτικής θα μιλήσω διά στόματος του σοσιαλιστή ηγέτη κ. Λυσσαρίδη τι 

ακριβώς είπε και ποιος εφάρμοζε τη θατσερική πολιτική- επεκτάθηκε το δικαίωμα 
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πληρωμής από το Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού και στους εποχιακά απασχο

λούμενους, ακόμα και σε όσους μετατίθενται από τη μια στην άλλη εταιρεία και 

ακόμα σε όσους μετατίθενται από εδώ στο εξωτερικό. Ακόμα, δόθηκε αύξηση του 
ποσού αποδοχών για σκοπούς υπολογισμού της πληρωμής λόγω πλεονασμού ή 
αυξήθηκε, αν θέλετε, από fl 18 σε Η95. Αλλά πρέπει να σας πω ακόμα κάτι, ότι, 
προκειμένου η παρούσα κυβέρνηση του αστικού κεφαλαίου να στηρίξει το Ταμείο 
Πλεονάζοντος Προσωπικού το οποίο χρεοκόπησε εξαιτίας πολλών και διάφορων 
λόγων, επέβαλε εισφορά μόνο προς την εργοδοτική τάξη που, όπως ισχυρίζεστε, 
αντιπροσωπεύει τάχα και την ίδια την κυβέρνηση. 

Ταμεία Προνοίας: Όπως καλά γνωρίζετε, όσον αφορά τα ταμεία προνοίας 
υπήρξε τροποποιητική νομοθεσία, ώστε να προστατεύονται από τις τυχόν καταχρή

σεις των εργοδοτών, δηλαδή από την κακή χρήση ή την κατάχρηση, αν θέλετε, των 

ταμείων που αποτελούν φυσικότατα αποταμιεύσεις των εργαζομένων. 

Επιχορήγηση κατασκηνώσεων των συντεχνιών: Προκειμένου να βελτιωθούν 
οι συνθήκες είτε αναψυχής είτε διακοπών των εργαζομένων, η κυβέρνηση παραχώ
ρησε fl εκ., ούτως ώστε να μπορούν οι εργαζόμενοι να απολαμβάνουν καλύτερες 
συνθήκες διακοπών. Αυτά από μια κυβέρνηση του κεφαλαίου! 

Μέτρα για τη φροντίδα και την προστασία του παιδιού: Υπάρχει σωρεία νέων 

προγραμμάτων· δε θα κάνω ειδική αναφορά. 

Μέτρα για την τρtτη ηλικία: Επεκτάθηκε η υπηρεσία κατ' οίκον φροντίδας. 

Αυξήθηκαν κατά 17% τα τροφεία των ηλικιωμένων. 

Κοινοτική εργασία: Το 1993-1995 προσφέρθηκε οικονομική βοήθεια του 
ύψους των ί3,4 εκ. σε εκατόν πενήντα δύο οργανώσεις που λειτουργούν εκατόν 
ογδόντα δυο προγράμματα. Υπάρχει μια σαφής διαφορά και αναβάθμιση από ό,τι 

ίσχυε μέχρι το 1992. 

Παθόντες και αγνοούμενοι: Πέραν των άλλων ωφελημάτων που οι παθόντες 
και οι οικογένειες αγνοουμένων απολαμβάνουν, η παρούσα κυβέρνηση υιοθέτησε 
ειδικά κριτήρια, με βάση τα οποία προσλήφθηκαν στην αστυνομία παιδιά ή σύζυγοι 

παθόντων ή αγνοουμένων και προήχθησαν αγνοούμενοι αστυνομιχοι 

Επαγγελματική ασφάλεια και υγεία είναι ένας άλλος τομέας. Διερωτώμαι αν 

σας έκανα αναφορά ... Υπάρχουν και οι ηγέτες των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
που γνωρίζουν, για να μη μιλήσω για το πόσα μέτρα έχουν υιοθετηθεί, πόσο έχουν 
μειωθεί δραστικά από είκοσι οκτώ σε είκοσι τέσσερις οι ώρες εργασίας που απαι
τούνται εβδομαδιαία, για να θεωρείται κάποιος πλήρως απασχολημένος. Απαγορεύ

τηκε ακόμα η απόλυση εργοδοτουμένου, επειδή είναι μέλος σε επιτροπή ασφάλειας. 

Αυτά τα έκανε η κυβέρνηση των εργοδοτών, κύριοι του ΑΚΕΛ, κύριοι της ΕΔΕΚ! 

Απαγορεύτηκε η απόλυση εργοδοτουμένου που απουσιάζει με άδεια ασθένειας για 

έξι μήνες. Παραχωρήθηκε δικαίωμα πληρωμής λόγω πλεονασμού σε μια άλλη σειρά 
κατηγοριών και υπάρχει και μια σωρεία συμβάσεων του ILO οι οποίες έχουν υιοθε
τηθεί και οι οποίες φυσικότατα δεν αποτελούν παρά την έκφραση της κοινωνικής 
πολιτικής αυτού του κράτους, το οποίο θέλει να ευημερούν οι εργαζόμενοι, να 
ευημερούν όλες οι τάξεις, όπως στη συνέχεια θα αποδείξω. 

Υπάρχει όμως και κάτι άλλο στη συνέχεια που ανέφερε ο κ. Χρίστου και στο 
οποίο θα πρέπει να γίνει ειδική αναφορά. Το δημοσωνομικό έλλειμμα, το ταμιακό 
έλλειμμα και το συνολικό δημόσιο χρέος αυξάνονται -γι' αυτά έκανα αναφορά στις 

απόψεις του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου. Εκείνο το οποίο θα πω είναι ότι 
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παρά τα αυξημένα έξοδα του κράτους ... αλλά προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι, έχει 
σημασία όταν έλεγα πόσο αρνητική και μηδενιστική είναι η αντιπολίτευση όταν 

ασκείται με τον τρόπο που ασκείται, παρά τη μείωση των δαπανών για την παιδεία, 

τον αθλητισμό, τον πολιτισμό και άλλους τομείς της ζωής. 

Θα έρθω τώρα στις δαπάνες για την παιδεία. Θα αναφέρω, αν θέλετε, συνο

λικά ποσά και αν με προκαλέσετε ευχαρίστως να σας δώσω και ειδικότερα 

κονδύλια. Δαπάνες για την παιδεία: 1990-1992 σύνολο δαπανών, επί διακυβερνή

σεως φιλολαΊ:κών, i282,3 εκ. Τριετία 1993-1995 !:426,8 εκ. Σχεδόν διαπλασιασμός 

των εξόδων για την παιδεία και έχουμε το θράσος να μιλούμε για μείωση των 

δαπανών για την παιδεία. Το 1996 έχουμε !:171,5 εκ., δηλαδή το 1996 οι δαπάνες 
αποτελούν τα 2/3 των συνολικών δαπανών της τριετίας που ήταν η φιλολα·cκή 
κυβέρνηση του κ. Βασιλείου . 

Να έρθουμε στις δαπάνες για τον αθλητισμό, διότι και εδώ τάχα υπήρξε 

μείωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ησυχία, παρακαλώ. 

Κύριε Γραμματέα, ελάτε στη Γραμματεία, σας παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έρχομαι στις δαπάνες για τον αθλητισμό: 1990-1992 σύνολο δαπανών της 
φιλάθλου κυβερνήσεως Βασιλείου και των φιλάθλων της αριστεράς κερκίδας Ε ι 0,9 
εκ. Σύνολο δαπανών της εναντίον του αθλητισμού κυβερνήσεως κατά την τριετία 

1993-1995 L20,5. Υπάρχει μείωση, λέει, των δαπανών για τον αθλητισμό! Για το 

1996 προβλέπονται δαπάνες L7 εκ. Ας πάμε τώρα και στον περιβόητο ... 

Φυσικότατα, κύριε Καζαμία, γελάτε, διότι προσποιείστε ότι αγνοείτε ή όντως 

αγνοείτε ότι στη διάρκεια του οικονομικού έτους έρχονται συμπληρωματικοί προϋ

πολογισμοί, μόλις καθοριστεί η πολιτική για το 1996 του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού. Αυτά συμβαίνουν και στο τέλος του χρόνου Οα δείτε να αυξάνεται 

κατακόρυφα, όπως αυξήθηκε στο διπλάσιο την τριετία 1993-1995. Οι αριθμοί είναι 
εκεί και τα δεδομένα είναι δεδομένα για όσους χρημάτισαν εχει και είναι εύκολο σε 

σας να aποταθείτε· έχετε εκεί ανθρώπους να σας πληροφορήσουν. 

Δαπάνες για τον πολιτισμό: Ακούσαμε ότι οι δαπάνες για τον πολιτισμό 

έχουν μειωθεί κάθετα. Και αναφέρθηκε ότι με L2 εκ. δεν κάνεις πολιτιστική πολι
τική κ.λπ. ΕΙ να σας αναφέρω ότι, εσάς που είστε πάντοτε υπέρ του πολιτισμού, 

πάντοτε υπέρ όλων αυτών των ωραίων κ.λπ., μεταξύ του 1990-1992 το σύνολο των 
δαπανών, επί της δικής σας διακυβέρνησης και με τη δική σας πίεση φαντάζομαι, 

ανήλθε μόλις στα !:15,6 εκ. Επί παρούσας κυβέρνησης το 1993-1995 σύνολο 
δαπανών L23,2 εκ., αύξηση δηλαδή κατά f:8 εκ. σε μια τριετία. Και για φέτος το 

1996, που λέτε ότι δεν υπάρχουν κονδύλια, είναι f:ll,2 εκ. οι πρόνοιες του προϋπο
λογισμού. 

Να μην αναφερθώ στις δαπάνες για την υγεία, που από Ε 173 εκ . την τριετία 

του 1990-1992 την επόμενη τριετία υπερβαίνουν τα ί310 εκ. 

Μίλησαν για μειώσεις και, όπως έχετε όλοι παρακολουθήσει, τα κονδύλια 

έχουν διπλασιαστεί. Αλλά είναι και μια, αν θέλετε. τακτική και μέθοδος που 
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ακολουθεί το ΑΚΕΛ πες πες το ψέμα πολλές φορές κάπου μπορεί να πιάσει και να 

γίνει πιστευτό. Υπάρχει η πιθανότητα να επαναλαμβάνεις πολλές φορές το ίδιο 

ψέμα και να γίνει πιστευτό. Είναι η μέθοδος της προπαγάνδας που χρησιμοποωύν 

όλα τα κομμουνιστικά κόμματα ανά την υφήλιο. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, θέμα τάξης. 

Μπορεί να διαφωνεί ο κ. Αναστασιάδης με τους αριθμούς και τις εκτιμήσεις 

μας, αλλά δε δικαιούται να λέει ότι λέμε ψέματα. Δε λέμε ψέματα. Δίνουμε αριθ

μούς, με τους οποίους μπορεί να διαφωνεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω, κύριε Αναστασιάδη, να χρησιμοποιηθεί κάποια άλλη φρασεολογία, 

για να είμαστε μέσα σε κάποια πλαίσια με συναδέλφους. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα είμαι αρκετά επιεικής. Να πω να διαγραφεί η φράση "λένε ψέματα" και να 

μπει "παραπλανούν", που είναι η αληθής φράση, "δίνοντας παραποιημένους αριθ

μούς". 

Προχωρώ, κύριοι συνάδελφοι. Το χρόνο μου δε θα το διαθέσω για παρεμβά-

σεις. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Να κάνω μια ερώτηση στον κ. Α ναστασιάδη; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, κύριε Θεοδώρου, δεν μπορείτε να υποβάλετε ερώτηση, διότι δεν μπορείτε 

να διακόψετε αγόρευση. 

Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη, επειδή ο χρόνος σας είναι περιορισμένος, να 

μην απαντήσετε και να προχωρήσετε. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, αυτό κάνω. 

Να ακούσετε και κάτι άλλο πολύ σημαντικό. Και πάλι δεν είναι παραπλά

νηση, κύριοι συνάδελφοι, οι αριθμοί όμως μιλούν και ας έρθουν να τους διαψεύ

σουν. 

Εξουδετερώθηκε το στεγαστικό των ακριτικών περιοχών. Έτσι ακούσαμε από 

του βήματος, σελίδα 12, παράγραφος 4 της ομιλίας του κ. Χρίστου. Ακούστε αν έχει 
εξουδετερωθεί: "Σχέδιο για δανειοδότηση νεαρών ζευγαριών σε κοινότητες στην 

αποστρατικοποιημένη ζώνη". 

Θα έρθω, κύριε Χατζηδημητρίου, μη βιάζεστε, σας παρακαλώ, είναι τρία τα 

κεφάλαια, αναφέρομαι στο πρώτο: 1992, που ήταν η φιλόστοργος κυβέρνηση, 
!:900.000. Το 1995 fl,5 εκ. 

Στεγαστικό σχέδιο για την αναζωογόνηση των περιοχών της πράοι νης γραμμής 

Λευκωσίας με δανειοδότηση -αυτό που σας ενδιέφερε, κύριε Χατζηδημητρίου, της 

πράσινης γραμμής, γι' αυτό κάνατε αναφορά: 1992 !:300.000, 1996 f..2 εκ. Καταργή

θηκε; 

' . 
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Στεγαστικό σχέδιο για την αναζωογόνηση των περιοχών της πράσινης γραμμής 

με επιχορήγηση: 1992 ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι παλιές εγκρίσεις, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ποιες παλιές εγκρίσεις, κύριε Χατζηδημητρίου; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, αφήστε τον κ. Αναστασιάδη να τελειώσει. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να με αφήσετε να τελειώσω και αν θέλετε ανεβείτε να το πείτε. Εδώ λέμε ότι 

καταργήθηκε και μου λέτε ότι είναι παλιές εγκρίσεις; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Καταργήθηκε, διότι δεν υπάρχουν νέες εγκρίσεις. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εγώ σας απαντώ με αριθμούς, τι προβλέπουν οι προUπολογισμοί. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

Πήγαν δικαστήριο οι άνθρωποι και κέρδισαν την υπόθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, με αφήνετε να τελειώσω; Αν δεν υπάρχουν νέες αιτή-

σεις ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, δε θα δεχθώ άλλη διακοπή, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Α ν νομίζετε ότι θέλετε να με δέQετε, ελάτε! 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να σε δέρω; 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επιτρέψτε μου να ολοκληρώσω. Το γνωρίζω ότι σας ενοχλούν τα όσα λέω, 

αυτό όμως δε με ενοχλεί εμένα. Το ανέμενα ότι θα σας ενοχλούσαν. 

Αλλά έρχομαι, κύριε Χατζηδημητρίοu, να πω ότι δε λέει κανένας ότι η 

παρούσα κυβέρνηση κατάργησε το σχέδιο αν δεν υπάρχουν αιτητές. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

Το κατάργησε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Θα παρακαλέσω το Δρα 
Λυσσαρίδη να σας σταματήσει από το να ενοχλείτε τον κ. Αναστασιάδη. 

(Γέλια) 
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Ν. ΑΝΑ'Σ'Γ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εγώ απαντώ στη συνέχεLα με συνολικά ποσά και για τα τρία σχέδια. 1992 
i\.300.000, 1996 ί3.750.000. Αν θέλετε, aποταθείτε για να πάρετε, για να δείτε αν 
λειτουργούν τα σχέδια. Εκείνο που σημασία έχει είναι ότι δεν ευσταθούν τα όσα 
παραπλανητικά διαδtδετε, ότι τάχα η παρούσα κυβέρνηση κατάργησε κάποια σχέδια 
της πράσινης ή της παραμεθορίου περιοχής. Το αντίθετο, τα ενίσχυσε και όχι μόνο 

αυτά, αλλά και με σωρεί-α άλλων προγραμμάτων ακριτικών περιοχών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι, έχουν μείνει πέντε λεπτά στον κ. Αναστασιάδη. Αφήστε 

τον. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο κ. Χρίστου δεν παρέλειψε, ως γνήσως εκπρόσωπος των εργαζομένων, να 
κάνει αναφορά ότι η παρούσα κυβέρνηση άφησε τη βιομηχανία να εκφυλίζεται. 
Ευχαριστούμε γLα το ενδιαφέρον σας για τη βιομηχανία. Το δικό της κυβέρνησης 
είναι μεγαλύτερο ! Και φυσικά δεν είμαστε εμείς που αρχίσαμε να κάνουμε μετανά
στες τις βιοτεχνίες ένδυσης, υπόδησης κ.λπ. ούτε εμείς που επί ημερών του κ. Βασι

λείου οδηγήσαμε τον πεθερό του στο εξωτερικό να κάνει εργοστάσια, αλλά οι τότε 
συνθήκες που δημιούργησαν κάποιοι που τότε κυβερνούσαν και που φαίνεται 
αγαπούσαν και συνεχίζουν να αγαπούν τη βιομηχανία! Η παρούσα κυβέρνηση όμως 
έχει μέτρα και έχει προτάςJεις. Καταργήθηκαν οι δασμοί για πρώτες ύλες οι οποίες 
προέρχονται από την Ευρωπα'ίκή Ένωση και χρησιμοποιούνται στους κλάδους 
ένδυσης, υπόδησης και βαλι τσοποιίας, ενώ εφάρμοσε το κοινό εξωτερικό δασμο
λόγιο της Ευρωπα'ίκής Ένωσης. Προωθεί την καθιέρωση κινήτρου δεκαετούς φορο

λογικής απαλλαγής, με στόχο την ανάπτυξη της βιομηχανίας σε νέους και υποσχόμε
νους τομείς. Μεταφορά των ζημιών για περίοδο πέντε ετών για σκοπούς φόρου 
εισοδήματος. Προώθησε τη μείωση της συνδυασμένης επιβάρυνσης του εισοδήματος 
από μερίσματα κ.λπ. με αυξημένη φορολογική έκπτωση, ώστε να καλύπτει συνερ

γασία και τριών επιχειρήσεων αντί πέντε που ίσχυε μέχρι σήμερα. Υποστήριξε το 
Ίδρυμα Τεχνολογίας, το οποίο επιδοτεί με μελέτες, παραχώρησε χορηγία ύψους 
Ε700.000 για την κάλυψη των κεφαλαιουχικών και μέρους των λειτουργικών 

δαπανών του υπό ίδρυση Κέντρου Υπηρεσιών. 

Αλλά υπήρξε και μια άλλη κατηγορία ότι τάχα δεν έχουμε αγροτική πολιτική. 
Θα σας πω και για την αγροτική πολιτική, διότι δεν υπάρχει τομέας που υστέρησε η 

παρούσα κυβέρνηση, όσο και αν επαναλαμβάνετε τα όσα παραπλανητικά διαδtδετε 

κατά τις συγκεντρώσεις ή κατά τις προεκλογικές σας προσπάθειες. 

Με βάση τη νέα πολιτική για εισαγωγή γεωργικών προ'ίόντων, όπως ξέρετε, η 

γεωργική μας παραγωγή προστατεύεται δασμολογικά. Άκουσα ότι την αφήσαμε 
απροστάτευτη. Με την εισαγωγή της GA Π ο απαγορευτικός δασμός των γεωρ
γικών προ'ίόντων φτάνει μέχρι και στο 65%. Στήριξη αγοράς χοιρινού κρέατος: 

Υπήρξε ενεργός συμπαράσταση της κυβέρνησης με συγκεκριμένες χορηγίες. Στήριξη 
εσπεριδοκαλλιεργητών: Για πρώτη φορά υπάρχουν επιδοτήσεις με fA,7 εκ. Μέτρα 

ενίσχυσης μηλοπαραγωγών. Στήριξη πατατοκαλλιεργητών: Ήδη έχει κάνει 
αναφορά ο συνάδελφος κ. Χατζηγιάννης σε πραγματικές επιδοτήσεις ύψους 

ί4.550.000, όσο και αν ο κ. Μαυροκορδάτος προσπαθεί να πείσει τους πατατοπαρα
γωγούς ότι τα δάνεια είναι καλύτερα από τις επιδοτήσεις. Στήριξη φιστικοπαρα

'{ωγών. 

Ι ι 
μ 
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Ενίσχυση αμπελουργών: Εδώ θα πρέπει να σταθώ, τουλάχιστο για όσους 

κατάγονται από αμπελουργικές περιοχές και για όσους γνωρίζουν το αμπελουργικό 

πρόβλημα. Για πρώτη φορά υπήρξε ουσιαστική λύση του αμπελουργικού. Επί των 

ημερών της φιλολα'ίκής κυβερνήσεως φυλακιζόταν ιερέας, γιατί δεν εκρίζωσε τον 

αμπελώνα του, όπως τον είχαν διατάξει -και οι Παφίτες θα πρέπει να το γνωρίζουν. 
Η παρούσα κυβέρνηση επιδοτεί κατά στρέμμα και δεν είναι το μόνο που έπραξε για 

τα θέματα των αμπελουργών ή του αμπελουργικού. 

Για πρώτη φορά παρουσιάστηκε έλλειψη ποσοτήτων για εξαγωγές, κύριοι 

συνάδελφοι, ενώ υπήρχαν πλεονάσματα. Για πρώτη φορά διασφαλίζονται μίνιμουμ 

τιμές ασφάλειας. Για πρώτη φορά οι αγροτικές οργανώσεις, είτε λέγονται ΕΚΑ είτε 

όποια άλλη αγροτική οργάνωση, δεν έχουν να υποβάλουν αιτήματα για το αμπε

λουργικό. Παραμένουν μερικά προβλήματα, ελάχιστα, στα επιτραπέζια, τα οποία 
δεν είναι πια θέμα ρύθμισης, διότι είναι εποχιακή σχεδόν καλλιέργεια, δηλαδή είναι 

μια περίοδο του χρόνου που πρέπει να γίνουν οι εξαγωγές, υπάρχουν κάποιοι 

περιορισμοί, είναι δηλαδή αντικειμενικοί και εξωγενείς οι παράγοντες που πιθανόν 
να μην οδήγησαν στη λύση του αμπελουργικού. 

Αλλά υπάρχει και το σημαντικότερο. Όλοι γνωρίζετε, όσοι τουλάχιστον 

επισκέπτεστε κοινότητες, πως πάγιο αίτημα ήταν η μείωση της εισφοράς στον ΟΓ Α. 

Η παρούσα κυβέρνηση αύξησε τη δική της συνεισφορά από 50% σε 75%. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Υποσχεθήκατε. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Μαυροκορδάτε, ας το κάνατε επί εποχής σας και ο λαός θα σας ευγνω

μονούσε. Αντί να λέτε ευχαριστώ, μη λέτε θέλετε το 100%. Δεν παρέχει κανείς 

δωρεάν τέτοιες ασφαλίσεις. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Άσε τους να πουν και κάτι. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ε! να πουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα τώρα ενοχλείτε και από το Δημοκρατικό Συναγερμό; 

(Γέλια) 

ΑΡΙΣΤΟΦΑΝΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Που ποτζεί τζι αν έσιει αντιπολίτευση! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρήστε, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν έχω καμιά αντιπολίτευση, δεν έχω κανένα πρόβλημα και εν πάση περι

πτώσει κάποιοι που τουλάχιστον είχαν αστειευτεί προηγουμένως φαίνεται είχαν 

προβλήματα στο κόμμα τους. Δε θέλω να επεκταθώ, κύριε Χατζηδημητρίου. Ευχα

ριστώ. 

ι ι 



1292 

Σχέδιο ανάπτυξης κτηνοτροφίας: Υπάρχει συγκεκριμένο σχέδιο με δαπάνη 

επενδύσεων ί33 εκ. 

Μην προκαλείτε να μη σας απαντώ. 

(Γέλια) 

Υπάρχουν και άλλα σχέδια, για να διαφανεί αν η παρούσα κυβέρνηση 
ακολουθεί ή όχι φιλολα'ίκή πολιτική, κύριοι συνάδελφοι. Όσον αφορά τη δανειοδό
τηση του σχεδίου ανάπτυξης της κτηνοτροφίας, από ί2.000 η δανειοδότηση ανήλθε 

στις ί30.000 για την αγελαδοτροφία και για τη δανειοδότηση του σχεδίου ανάπτυξης 

της αιγοτροφίας από ίS.ΟΟΟ η δανειοδότηση ανήλθε στις ί17.000. Επιδοτήσεις ... 
Είναι τόσα πολλά, τα γνωρίζετε εξάλλου και φαίνεται ότι, όσα και αν ακούσετε, 

εκείνο που πρώτιστα σας ενδιαφέρει είναι να πείτε τα πολύ γνωστά που ακούσαμε 
και για τα οποία θα είχα μερικές απαντήσεις για τον κ. Κατσουρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τριάντα τέσσερα λεπτά, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Ε! δώσατε δώδεκα λεπτά στον κ. Κατσουρtδη· δώσατε πέντε λεπτά επιπλέον. 

Σε μένα τέσσερα λεπτά θα δώσετε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ποια δώδεκα λεπτά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα ποια δώδεκα λεπτά στον κ. Κατσουρίδη; 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ε, πέστε πόση ώρα μιλούσε ο κ. Κατσουρίδης. 

Συγνώμη, κύριε Κατσουρίδη, αν θέλετε να κατέβω από το βήμα, γιατί σας 
ενοχλεί ακόμη περισσότερο η παρουσία μου εδώ ... 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριε Αναστασιάδη, έχετε ακόμα τρία λεπτά και θα είναι τριάντα επτά 
λεπτά. Ο κ. Κατσουρίδης είχε τριάντα λεπτά. 

Λοιπόν, συνεχίστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Λέχθηκε όμως και κάτι άλλο και με σοβαροφάνεια και φυσικότατα με τη φιλα
λήθεια που διακρίνει τα κόμματα της αντιπολίτευσης. Εγκαταλείφθηκε η τοπική 
αυτοδιοίκηση και η ανάπτυξη της υπαίθρου. Σας απαντώ, κύριοι συνάδελφοι. με 
αριθμούς: Ενισχύθηκαν τα οικονομικά των δήμων με διπλασιασμό της κρατικής 

χορηγίας του 1994. Από το 1995 χορηγία ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Τα ξανακούσαμε. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Ηλιάδη, να σας παρακαλέσω κάτι. Όταν μιλούσατε, παρά τα όσα 

λέγατε, κάποιοι άλλοι δε γελούσαν. Όταν κάποιοι μιλούν σοβαρά, οφείλετε να τους 

ακούτε με σεβασμό. 

\ . 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ηλιάδη, παρακαλώ μη διακόπτετε. Συνεχίστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα επ~στρέφεται ακόμα, με απόφαση της κυβέρνησης, ο Φόρος Προστιθέμενης 

Αξίας που καταβαλλόταν από τους δήμους και που υπολογίζεται σε f500.000. 
Επιχορηγείται η ανέγερση δημοτικών μεγάρων με το ένα τέταρτο της δαπάνης, με 

μέγιστο ποσό !250.000, και ακόμα και η μηχανογράφηση των υπηρεσιών τους. 
Μειώθηκαν οι κοινοτικές συνεισφορές μέχρι 20% για αναπτυξιακά έργα σε χωριά. 
Το μέτρο αφορά τα έτη 1994-1995, ενώ γίνεται μελέτη για μείωση ακόμα περισσό
τερο της κοινοτικής δαπάνης και αύξηση της κρατικής. Από το 1995 έχει αναληφθεί 
από την κυβέρνηση όλη η δαπάνη για την αποζημίωση των κοινοταρχών. Απαλλάτ

τονται δηλαδή της επιβάρυνσης όλες γενικότερα οι κοινότητες και οι κάτοικοι της 

υπαίθρου. Επεκτάθηκαν οι ταχυδρομικές υπηρεσίες, με αποκλειστική δαπάνη του 
κράτους, σε όλους τους αγροτικούς δήμους και κοινότητες και επεκτάθηκε η κατ' 
οίκον διανομή αλληλογραφίας σε είκοσι δύο επιπρόσθετα κοινότητες. Αυτά είναι 
μέτρα εγκατάλειψης κατά την αντιπολίτευση των δήμων ή των κοινοτήτων της υπαί

θρου. 

Έχω την εντύπωση ότι λέχθηκαν αρκετά, αλλά θα πω ακόμα μερικά: Ακούσαμε 
ότι η παρούσα κυβέρνηση ακολουθεί θατσερική, συντηρητική, νεοφιλελεύθερη πολι
τική. Εγώ δε θα δώσω απάντηση, απάντηση έδωσε ο Βάσος ΛυσσαρLδης, όταν έδινε 

τη δημοσιογραφική του διάσκεψη. Πρόεδρέ μου, πότε τη δώσατε; Σημασία έχει ότι 

τη διαβάζω από τα νέα: ''Ο κ. Βασιλείου μιλά για κέντρο. Μα όταν ήταν στην 

εξουσία, ακολουθούσε και περηφανευόταν την πολιτική Κληρίδη και στα πέντε 

χρόνια ακολουθούσε πολιτική Θάτσερ, την οποία θαύμαζε. Αν λοιπόν η Θάτσερ 
αποτελεί κέντρο, τότε τι είναι δεξιά;" 

Ε! αυτό ως απάντηση προς εσάς που λέτε ότι εμείς τάχα εφαρμόζουμε θατσε

ρική πολιτική. Όταν εσείς κυβερνούσατε, φαίνεται ότι δε διέφερε η δική σας πολι

τική από τη δική μας θατσερική πολιτική. Και μην ξεχνάτε ποιος εισήγαγε τις ιδιω
τικοποιήσεις. Δεν είμαστε εμείς που εισήξαμε τις ιδιωτικοποιήσεις σε υπηρεσίες της 

ΑΤΗΚ ούτε εμείς που αγοράζαμε υπηρεσίες ούτε εμείς που δώσαμε στον ιδιωτικό 

τομέα έργα, ενώ τα εκτελούσε η διοίκηση ή τα Δημόσια Έργα ή κάποια άλλα υπουρ

γεία. Εμείς δε διαφωνούμε με εκείνη την πολιτική. Εσείς είναι που σήμερα τάχα 

διαφωνείτε με τις προσπάθειες της κυβέρνησης να νοικοκυρέψει την οικονομία του 
τόπου, να βελτιώσει τις συνθήκες και να δώσει αυτά που μέχρι σήμερα έδωσε. Και 

γίνεται παραδεχτό ότι, θέλετε δε θέλετε, ύστερα από το Λουξεμβούργο και τη 
Γερμανία είμαστε οι καλύτεροι σε όλους τους δείχτες γενικά από όσες χώρες ήδη 
βρίσκονται στην Ευρωπα·ίκή Ένωση, είτε θέλετε να το παραδεχτείτε είτε θέλετε να 
το aρνηθείτε. 

Αλλά και πέραν αυτού ο κ. Κατσουρίδης ρώτησε τι θαύματα κάναμε στο 
Κυπριακό, την Ευρωπα·ίκή Ένωση και τον αμυντικό χώρο. 

Πρώτο, όσον αφορά το δόγμα, είναι καλά γνωστό ότι διαφωνείτε, κύριε 

Κατσουρίδη, και επtκρίνετε την παρούσα κυβέρνηση. 

Δεύτερο, όσον αφορά το Κυπριακό, τι να πρωτοαναφέρω άραγε; Πως έχουμε 
απεγκλωβιστεί; ΕΙ ναι. Όταν οι ιδέες Γκάλι πρόβλεπαν ξεχωριστά δημοψηφίσματα 

και λύση του Κυπριακού ή μετά τη λύση του Κυπριακού την ένταξη, η δική μας 

κυβέρνηση κατόρθωσε, σε συνεργασία με την ελληνική κυβέρνηση, με τις αποφάσεις 
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της 6ης Μαρτίου και της 12ης Ιουνίου και τις μετέπειτα αποφάσεις, όχι μόνο να 

ξεκινήσει ο δομημένος διάλογος, αλλά να καθορι,στεί και ημερομηνία προεντα

ξιακού διαλόγου. Στο πόσο πετυχημένη υπήρξε η δική μας πολιτική, απάντηση 

αποτελεί το δικό σας συνέδριο, όταν υποχρεωθήκατε, τέσσερα χρόνια μετά που 

φωνασκούσατε 'ΈΟΚ-ΝΑΤΟ το ιδιο συνδικάτο", να υιοθετήσετε απόφαση ότι 

τάσσεστε υπέρ της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Ε! η παρούσα 

κυβέρνηση με την ορθότητα της πολιτικής της υποχρέωσε ακόμα και ένα ΑΚΕΛ σε 

τέσσερα χρόνια να κάνει στροφή εκατόν ογδόντα μοιρών και να φωνάζει "Ζήτω η 

ΕΟΚ"! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Α ναστασιάδη, σαράντα λεπτά. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βάλαμε κάποια λεπτά, αυξήθηκαν τα λεπτά, κύριε Α ναστασιάδη, παρακαλώ 

τελειώνετε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι όχι απλά κακόπιστα, αλλά κακόβουλα 

και κακόπιστα θα μπορούσαν να αρνηθούν το έργο της τριετίας. Χρόνια διαρθρω-

τικά προβλήματα η οικονομ(α μπορεί να παρουσιάζει. Υπάρχουν οπωσδήποτε 1 • 

ανελαστικές δαπάνες που δε μεταβάλλονται σε μια τριετία. 

Έκανε αναφορά ο κ. Κατσουριδης στον πρόεδρο του Δημοκρατικού Συνα

γερμού γιατί αναφέρθηκε στη σταθερότητα του δημόσιου τομέα. Όταν έλεγε σταθε

ρότητα, εννοούσε στασιμότητα στα ποσοστά και αυτός ήταν ο στόχος της κυβέρ
νησης και αυτό εφαρμόζει. Δηλαδή, όχι την αυξητική τάση που είχαν οι 

προηγούμενες κυβερνήσεις. Και αν εί.ναι κάη που πληρώνουμε με πολιηκό κόστος, 

είναι, αν θέλετε, το γεγονός ότι η παQούσα κυβέρνηση, ναι, υιοθέτησε, εννοεί και 

εφαρμόζει πολιτική λιτότητας για όλα όσα έχω προαναφέρει. 

Και για όσους έλπιζαν ότι τάχα θα ακούσουν κάτι για τις διαφορές μεταξύ 
των συγκυβερνώντων, ενδιαφέρθηκε και ο κ. Κατσουρίδης, θέλω να πω κάτι: Μέσα 

σε μια οικογένεια μπορεί να υπάρχουν διαφορές, μπορεί να γίνονται και καβγάδες, 

αλλά η οικογένεια παραμένει οικογένεια. Συνεπώς, όσο και αν προσεύχεστε, όσο 

και αν το επιθυμείτε, όσο και αν αγωνιάτε για τις σχέσεις μας, σας λέω ότι δε διατα

ράσσονται με κανέναν τρόπο, έστω και αν κανένα παιδί aτακτεί και κάνει θόρυβο! 

(Γέλια) 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι. Φτάσαμε στο τέλος της συζήτησης των προϋπολο

γισμών. Πριν φτάσουμε στην ψήφισή τους, θα ήθελα να κάνω κάποιες αναγγελίες 

όσον αφορά τις επόμενες συνεδρίες. 25 Ιανουαρίου θα συνεχιστεί η συζήτηση του 
θέματος για το έγκλημα και την αστυνομία, ι η Φεβρουαρίου θα ολοκληρωθεί η συζή

τηση για το Κυπριακό και ήδη ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ μου έχει παραδώσει ένα 

ψήφισμα το οποίο θα συζητηθεί κατά τη διάρκεια της συνεδρίας αυτής και γύρω 
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στην 21η Φεβρουαρίου έχε~ ζητήσε~ ο Υπουργός Εξωτερικών να απευθύνε~ το λόγο 

από το βήμα της Βουλής για κάπο~α θέμι:ιτα τα οποία θίχτηκαν στη συνεδρία του 
Σώματος. Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΙΠΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντ~λαμβάνομα~ ότ~ η συζήτηση γ~α το Κυπρ~ακό θα γεν~

κευθεί γ~α όλα του Μέλη του Σώματος στη συνεδρία της 1 ης Φεβρουαρtου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτή ήταν η άποψη που εκφράστηκε, εκτός αν ληφθεί δ~αφορετ~κή απόφαση, 

αλλά, από ό,τ~ αντ~λαμβάνομα~. η εισήγηση είναι για γενική συζήτηση. Θα ήθελα 

όμως να σας αναφέρω ότι έχουμε πολύ μεγάλο όγκο νομοθετικής εργασίας. θα 

τελειώσε~ πρώτα η νομοθετική εργασία -υπολογίζω γύρω στ~ς 6.00 μ.μ.- κ~ από εκεί. 

κα~ πέρα θα συνεχ~στεt η συζήτηση για το Κυπριακό. 

Να~. γιατρέ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Έχω την εντvπωση ότ~. επειδή η συζήτηση γ~α το νομοθετικό έργο ίσως προχω

ρήσε~ πέραν ορ~σμένου ορίου, εtνα~ καλά να ορ~στεί η επομένη, διότ~ μ~α συζήτηση 

εφ' όλης της ύλης του κυπριακού προβλήματος κα~ από το σύνολο της Βουλής δεν 

πρέπει φυσικά να περιοριστεί σε πολύ μικρά χρον~κά περ~θώρ~α. r~· αυτό η παρά

κληση είνα~ ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είμεθα κυρίαρχο σώμα, όπως γνωρίζετε, γιατρέ μου -ήσαστε Πρόεδρος του 

Σώματος- επομένως, αν δούμε ότι δεν τελειώνε~ η συζήτηση την Ι η Φεβρουαρίου, θα 

οριστεί νέα ημερομηνία για συνέχ~ση, σίγουρα. 

Εισερχόμαστε τώρα στην ψήφιση των προϋπολογισμών. Υπενθυμίζω ότ~ 

ψηφίζουμε τους προϋπολογισμούς, ως έχουν τροποποιηθεί από την Επιτροπή. 

Έχουμε μπροστά μας δηλαδή τους τροποποιημένους προϋπολογισμούς από την 

Επιτροπή Ο~κονομ~κών, για να μην υπάρξει καμιά παρεξήγηση. Προτίθεμα~ να 

θέσω σε ψηφοφορία τις διάφορες επιπλέον τροποποιήσεις οι οποίες έχουν κατατεθεί 

στο Προεδρείο και μετά θα προχωρήσω στην ψήφιση των προϋπολογ~σμών όχ~ κατά 

Κεφάλαια ή κατά σελίδες, αλλά στην ολική ψήφ~ση. Δηλαδή, ακολουθώ όπως κα~ 

πέρσ~ συνοπτ~κές δ~αδικασίες, δ~ότ~ αυτό αντ~λαμβάνομα~ ότ~ είναι και η επιθυμία 

του Σώματος. Κατά συνέπε~α. ξεκινούμε από τον Τακτ~κό Προϋπολογ~σμό. 

Προχωρώ σε τροποποιήσε~ς που κατατέθηκαν από την κοινοβουλευτική ομάδα 

ΑΚΕΛ-ΑριστεQά-Νέες Δυνάμεις. Σελίδα 230 ... 

Παρακαλώ, κύριοι, ησυχία για να γνωρίζουμε τι ψηφίζουμε ή τ~ καταψηφί

ζουμε. 

Σελίδα 230, Κεφάλαιο 13.03.2.109- Ειδικοί Αστυφύλακες. Αρχικά προτεινό

μενο ποσό t230.000. Η εισήγηση του ΑΚΕΛ είναι να μειωθεί στ~ς ί120.000. 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, κύρ~ε Πρόεδρε, για να μην είνα~ ξεκάρφωτες οι 

προτάσε~ς μας, να μας δώσετε μερ~κά δευτερόλεπτα γ~α την κάθε τροπολογία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, θα σας δινω εσάς το λόγο για την κάθε τροπολογία, να την επεξηγείτε. 
Έχετε να αναφέρετε τtποτε σ' αυτή την τροπολογία; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Η πρότασή μας γίνεται μ' αυτό τον τρόπο, γιατί υπερψηφίζουμε ακριβώς 

επανάληψη του περσινού κονδυλιού αυξημένου κατά !20.000. Δεν εγκρίνουμε το 

διπλασιασμό του ποσού, γιατί μας είναι γνωστό ότι επεξεργάζεται σχέδιο αναδιάρ

θρωσης του αστυνομικού σώματος και υπάρχει πρόθεση να ζητηθούν επιπλέον 

θέσεις κι έτσι οποιεσδήποτε επιπλέον ανάγκες μπορούν να καλ υφθούν από την 
επεξεργασία αυτού του σχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι υποστηρίζουν την τροποποίηση του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απορρίπτεται. 

Σελίδα 495, Κεφάλαιο 18.25.2.00467- Χορηγία στον κοτ. Αρχικά προτεινό
μενο ποσό !13.034.000. Η πρόταση είναι να καταψηφιστεί. 

Έχετε το λόγο, κύριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ο λόγος, κύριε Πρόεδρε, είναι ο ί.διος για τον οποίο προτείναμε καταψήφιση 

του ίδιου κονδυλιού και κατά τον περσινό χρόνο. Όταν πρωτοεισήχθηκε αυτός ο 
θεσμός προ διετίας, θεωρήθηκε, όπως δικαιολογήθηκε από την κυβέρνηση, έκτακτος. 
Πιστεύουμε ότι αυτή η έκτακτη κατάσταση έχει εκλείψει και ο ΚΟΤ μπορεί να έχει 

τα δικά του εισοδήματα από την επαναφορά του 3% επί των τιμολογίων των ξενοδο
χείων και των κέντρων αναψυχής και αυτά τα κονδύλια, αν θέλει η κυβέρνηση, 

μπορεί να τα χρησιμοποιήσει διαφορετικά, ίσως για κοινωνικές παροχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροποποίηση δεν ψηφίζεται. 
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Σελίδα 495, Κεφάλαιο 18.25.2.03499 - Συνεισφορά στο Μέλαθρο Αγωνιστών 

της ΕΟΚΑ. Αρχικά προτεινόμενο ποσό !235.000. Η εισήγηση του ΑΚΕΛ είναι να 
καταψηφιστεt. 

Ορίστε, κύριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Δικαιολόγηση της ψήφου δόθηκε στην εισαγωγική ομιλία της παράταξής μας, 

κύριε Πρόεδρε. Επιπλέον, θα 'θελα να υποδείξω στο Υπουργείο Οικονομικών ότι 

κατά την άποψή μας η αιτιολογία που έδωσαν για καταβολή ποσού έναντι εγγυή

σεων είναι λανθασμένη δικαιολόγηση εδώ. Αν είναι εγγυητής το κράτος, θα 

μπορούσε να δικαιολογήσει το ποσό κάτω από το σχετικό άρθρο που υπάρχει, 

"Πληρωμές Εγγυήσεων". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι υποστηρίζουν την τροποποίηση του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροποποίηση απορρίπτεται. 

Σελίδα 533, Κεφάλαιο 20.02.2.420- Επιχορήγηση Προσκόπων. Αρχικά προτει
νόμενο ποσό !20.000. Η εισήγηση του ΑΚΕΛ είναι να καταψηφιστει. 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Υπάρχουν κατά την άποψή μας και άλλα οργανωμένα σύνολα για νεολαίους 

της ίδιας ηλικίας, κύριε Πρόεδρε· υπάρχει και ο ανάλογος Φορέας Νεολαίας. Αν 
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υπάρχει οποιαδήποτε πρόθεση της κυβέρνησης, θα μπορούσε να εισάξει αυτό το 

θεσμό εκεί, για να γtνει ορθολογισηκότερη εκτtμηση της προσφοράς του οποιουδή

ποτε και δικαιότερη κατανομή των χορηγιών του κράτους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφtζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ειναι το Lδιο μονότονο σενάριο. 

Απορρtπτεται. 

Σελίδα 533, Κεφάλαιο 20.02.2.421 - Επιχορήγηση Οδηγών. Αρχικά προτεινό

μενο ποσό f\0.000. Η εισήγηση του ΑΚΕΛ εtναι να καταψηφιστεL αυτό το ποσό. 

Ο κ. Καζαμtας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Όταν μιλούμε εδώ για Οδηγούς, φυσικά δεν εννοούμε αυτοκινητιστές, κύριε 

Πρόεδρε. Εννοούμε τους συνοδοιπόρους των Λυκόπουλων στους Προσκόπους. 
Δικαιολογία ισχύει η ίδια όπως και για το προηγούμενο κονδύλι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή καταψηφίζεται τους συνοδοιπόρους. 

Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντιον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

·-
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, ένα θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Με συγχωρείτε που θα επέμβω στο δικαίωμα των συναδέλφων της ΕΔΕΚ να 
ψηφίζουν, να καταψηφίζουν ή να απέχουν. Με όλο το θάρρος, έχω την εντύπωση 

πως τα κονδύλια τα οποία εμείς καταψηφίζουμε ενόψει της δήλωσής σας ότι έχετε 

αποφασίσει ότι θα καταψηφίσετε ολόκληρο τον προUπολογισμό, με όλο το θάρρος, 
νομίζω ότι εκεί που είναι καταψήφιση όλων των κονδυλίων θα πρέπει να καταψηφί
ζετε μαζί μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με όλο το σέβας, κύριε Α γαπίου, δε δέχομαι αυτό το πράγμα, διότι η αποχή 

ακριβώς σημαίνει αυτό που λέτε, ότι, επειδή καταψηφίζουν, δε λαμβάνουν μέρος σ' 
οποιαδήποτε ψηφοφορία. Τουλάχιστον έτσι ερμηνεύεται και ερμηνευόταν πάντα. 

Ναι, κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Υπάρχουν κονδύλια τα οποία ίσως να υπερψηφίζαμε αν ήταν απλώς προτηνό

μενα σ' ένα ειδικό νομοσχέδιο και άλλα τα οποία θα καταψηφίζαμε αν συζητούσαμε 
ένα ειδικό θέμα. Και για μερικά απ' αυτά είχαμε πάρει θέση σε προηγούμενες συνε

δρίες της Βουλής. Η έννοια της αποχής τώρα είναι ότι εμείς θέλουμε να πάρουμε 

μια συνολική θέση επί της φιλοσοφίας των προ\Jπολογισμών και καταψηφίζουμε το 
σύνολο αυτής της φιλοσοφίας. Δε συζητούμε ένα ένα αυτά τα κονδύλια. Αυτό δε 

σημαίνει, και το τονίζω, ότι δεν υπάρχουν κονδύλια με τα οποία θα συμφωνούσαμε, 
αν δεν ερχόντουσαν υπό την έννοια του προUπολογισμού, αλλά αν ερχόντουσαν ως 

χωριστά νομοσχέδια και άλλα τα οποία θα καταψηφίζαμε. Αυτή είναι η έννοια της 
δικής μας ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ακριβώς είναι αυτό που ανέφερα, κύριε Λυσσαρί.δη. Έτσι ερμηνεύεται η 

αποχή σας. 

Η επόμενη τροπολογία είναι στη σελίδα 567, Κεφάλαιο 20.03.2.05499 -
Χορηγία στο Συμβούλιο Μνήμης Αγώνα ΕΟΚΑ. Αρχικά προτεινόμενο ποσό 

±:350.000. Η εισήγηση του ΑΚΕΛ είναι να καταψηφιστεί. Ο κ. Καζαμίας, παρα

καλώ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Η δικαιολόγηση ψήφου, κύριε Πρόεδρε, είναι ακριβώς η ίδια όπως ήταν στο 

τρίτο στη σειρά κονδύλι που θέσατε σε ψηφοφορία και για έναν επιπλέον λόγο, γιατί. 

αυτή η κυβέρνηση μέχρι τώρα αθετεί την υπόσχεση που έδωσε από τον πρώτο χρόνο 

που είναι στη διακυβέρνηση, από το 1993, ότι από τον επόμενο, δηλαδή από το 1994, 
θα εισήγαγε κονδύλια που θα κάλυπταν τη μνήμη όλων των aπελευθερωτικών 

αγώνων του κυπριακού λαού, πράγμα το οποίο μέχρι τώρα δεν έγινε ούτε υπάρχουν 

ενδείξεις ότι θα γίνει. Το ίδιο ισχύει και για το επόμενο κονδύλι, για να μην 

επανέρχομαι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, αλλά εtμαι υποχQεωμένος να τα θέσω σε ξεχωQιστή ψηφοφοQία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέQ της τQοπολογtας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16, κύQιε ΠQόεδQε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφtζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 εναντίον. ΉQθε ο κ. Χάσικος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τQΟπολογία δεν εγκQίνεται. 

Η τελευταία τQοπολογtα την οποία έχει καταθέσει για τον Τακτικό ΠQοUπολο

γισμό το ΑΚΕΛ είναι στη σελίδα 642, Κεφάλαιο 22.01.2.499- ΣυνεισφοQές. ΑQχικά 

ΠQΟτεινόμενο ποσό ί285.000. Η εισήγηση εtναι να μειωθεί στις il60.000. Ο κ. Καζα
μtας εί.πε ότι ισχύει ο tδιος λόγος που ανέφεQε ΠQοηγουμένως. 

Πόσοι ψηφtζουν υπέQ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροπολογία δεν εγκQίνεται. 

Είχε κατατεθεt ακόμα μια πQόταση της ΕπιτQοπής Οικονομικών για τQοπο

λογtα στον Τακτικό ΠQο'\Jπολογισμό, που αφοQούσε το Κεφάλαιο 22.02.2. Αντιλαμ
βάνομαι, κύQιε ΙεQοδιακόνου, ότι έχει αποσυQθεί αυτή η τQοπολογία. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Μάλιστα. 

I 

~I 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχουμε καλύψε~ τ~ς τροπολογίες που αφορούν τον Τακτ~κό ΠροUπολογισμό. 

Ε~σέρχομα~ κατευθεtαν στην ψηφοφορία γ~α τον Τακτ~κό ΠροUπολογισμό. 

Ερωτώ πόσο~ ψηφίζουν τον Τακτ~κό ΠροUπολογισμό, ως έχει τροποποιηθεί 
από την Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

43, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσο~ εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; Καμιά. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Ο Ταχτ~χός ΠροUπολογισμός εγκρίνετα~. 

Ε~σερχόμεθα τώρα στον Προϋπολογισμό Αναπτvξεως. Εδώ υπάρχουν δυο 
τροπολογίες. Η μια τροπολογία που έχε~ κατατεθεί από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις και αφορά το Κεφάλαιο 21.07.3, Άρθρο 80.819- σελίδα 189- Σύμπλεγμα 

Νέων Κεντρικών Κυβερνητικών Κτιρίων. Γίνεται εισήγηση να καταψηφιστεί το 

ποσό των ί2.000.000. Να παρακαλέσω τον κ. Καζαμία να επεξηγήσει την τροπο

λογία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Υπενθυμίζω, κύριε Πρόεδρε, το Σώμα ότ~ η Lδ~α πρόταση τον πρώτο χρόνο 

ήταν ομόφωνη, πριν δυο χρόνια, πέρσι προτάθηκε ως τροπολογία κα~ πέρασε με 

πλειοψηφία, το tδιο ελπίζουμε να πεQάσει και φέτος, αν όχι παμψηφεί τουλάχιστον 

πλειΟψηφικά. Να υπενθυμίσω ότι αυτό το κονδύλι έρχεται εδώ και τρία χρόνια στη 

Βουλή χα~ η Βουλή, αν θυμούμαι καλά, ομόφωνα έχει ζητήσει από την Εκτελεστική 

Εξουσία, προτού ξεκ~νήσει τα κατασκευαστικά έργα, να υποβάλε~ προς το Σώμα την 

κατάλληλη και απαιτούμενη περιβαλλοντική μελέτη που ζητείται κα~ από τον τελευ

ταίο ιδιώτη επιχειρηματία, όταν πρόκειται να κάνει κτιριακή ανάπτυξη και που 

επιβάλλεται διά νόμου. Το Lδ~ο όμως το κράτος δεν πράττε~ το ίδιο, όταν έχει 

πρόθεση να κάνει κάτι τέτοιο. Γι' αυτό προτείνουμε την καταψήφιση αυτού του 

κονδυλιού, αν και αντιλαμβανόμαστε πάρα πολύ καλά τις πιεστικές ανάγκες που 

υπάρχουν για βελτίωση των συνθηκών εργασίας των δημόσιων υπαλλήλων. Όμως, 

ταυτόχρονα δεν μπορούμε να παραγνωρίσουμε ότι το tδιο το κράτος δε δικαιούται 

να καταπατεί τους νόμους και να τους περιφρονεί, μη υποβάλλοντας τις αρμόδιες 
περιβαλλοντικές μελέτες που απαιτούνται από τον tδ~ο το νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

18. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τQοπολογία δεν εγκρίνέται. 

Ναι, κύQιε ΧατζηδημητQίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

ΚύQιε ΠQόεδQε, για δικαιολόγηση ψήφου. 

Πάντως κι εμείς θέλουμε να τονίσουμε ότι είμαστε υπέQ της ανοικοδόμησης 
κάποιων νέων κτιρίων για τις κρατικές ανάγκες. Όμως, αντιλαμβανόμαστε ότι 

αυτά τα κτίQια ΠQόκειται να κτιστούν στην πεQιοχή του ΚυβεQνητικού Τυπογρα

φείου, ΠQάγμα που θα οδηγήσει σε καταστροφή μνημείων που συνδέονται με την 

ίδια την ιστοQία της Κύπρου. Και θέλουμε να κάνουμε πQαγματικά μια έκκληση 

ΠQΟς την κυβέQνηση, αν θα προχωQήσει προς αυτή την κατεύθυνση, να σεβαστεί το 
χώρο, να σεβαστεί τα κτίQια του Κυβερνητικού Τυπογραφείου και τα γειτονικά, 

ώστε να διαφυλαχτεί ο χαρακτήρας της Λευκωσίας, όπως τον έχουν ζήσει όλες οι 

γενεές της σύγχρονης εποχής και όπως έχει συνδυαστεί και με την ίδια την κυπριακή 

ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Παπαδόπουλος. Δικαιολογία ψήφου; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα, και είναι και απάντηση στην ανησυχία του κ. Χατζηδημητρίου. 

Η Επιτροπή οικονομικών έχει πQοσθέσει σημείωμα στο κονδύλι, το οποίο λέει 
ότι η εκτέλεση του έQγου αυτού δε θα επηρεάσει το υφιστάμενο κτίριο της ΑρχιγQαμ

ματεtας ως διατηρητέο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Συγνώμη, στην Αρχιγραμματεια περιλαμβάνεται και το Κυβερνητικό ΤυπογQα

φείο; Φοβάμαι ότι δεν περιλαμβάνεται. Και ρώτησα και στην Επιτροπή, όταν 

γινόταν η σχετική συζήτηση, αν τώQα που κάηκε θα ανοικοδομηθεί για να διαφυλα

χτεί και περίπου aντιλήφθηκα ότι το γεγονός ότι κάηκε διευκολύνει την κατεδάφισή 
του, για να κτιστούν τα καινούργια κτίρια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, λυπούμαι, αλλά δε θα γίνει συζήτηση μετά από ψηφοφορία. Έγινε η 

δικαιολογία της ψήφου, η τροπολογία δεν εγκρίθηκε. 

Δικαιολογια ψήφου. Ο κ. Μάτσης, η κυρία Κατσελλή. 

Ναι, κύQιε ΧατζηδημητQίου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θα ήθελα να προσθέταμε ως τροπολογία στη διεvκρί νιση που ανέφερε ο 

κ. Παπαδόπουλος προηγουμένως, "λαμβανομένου υπόψη ότι θα διαφυλαχθούν τα 

σχετικά κτίρια που αναφέραμε προηγουμένως". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν μπορεί να μπει οποιαδήποτε τροπολογία, γιατί δεν έχει κατατεθεί έγκαιρα. 

Υπάρχουν κανονισμοί. 

Ο κ. Μάτσης, δικαιολογία ψήφου. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Η στέγαση των δημόσιων υπαλλήλων δεν είναι πρόβλημα σημερινό. Είναι 

πρόβλημα των παρελθουσών δεκαετιών. Και όλοι γνωρίζουν, και οι έντιμοι συνά

δελφοι γνωρίζουν, ότι υπάρχουν δημόσιες υπηρεσίες που στεγάζονται υπό άθλιες 

συνθήκες. Και διερωτάται κανένας πώς μπορεί να λειτουργούν υπ' αυτές τις 

συνθήκες. Αυτή τη στιγμή γίνεται το πρώτο βήμα. Είμαστε ένθερμοι υποστηρικτές 

της συνέχισης αυτής της προσπάθειας και έχουμε υπόψη μας, με τη διευκρίνιση που 

διάβασε και ο κ. Παπαδόπουλος, ότι η κυβέρνηση aσφαλέστατα θα λάβει υπόψη 

οτιδήποτε αξιόλογο περιβαλλοντικά στην προσπάθεια ανέγερσης αυτών των 

κτιρίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ξέρω την τακτική, γιατί δεν πρόκειται για κανόνα, ότι έπρεπε 

να είχε υποβληθεί προηγουμένως αυτή η τροποποίηση. Νοουμένου όμως ότι, τουλά

χιστον όσο μας αφορά εμάς, με τη λέξη 'Άρχιγραμματεtα" εννοούσαμε το σύμπλεγμα 

της Αρχιγραμματείας, παράκλησή μου είναι, αν είναι ομόφωνη η άποψη, να 

προστεθεί και το Τυπογραφείο. Νομίζω ότι μπορείτε να δείξετε κάποια ελαστικό

τητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, αν είναι ομόφωνη, τότε θα προστεθεί. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για άρση κάθε παρεξήγησης, το 1995 η Επιτροπή Περιβάλλο
ντος της Βουλής, της οποίας προίσταται ο κ. Σολωμής, με ομόφωνη εισήγησή της 

προς το Σώμα είπε ότι, αν δεν προταθεί από την κυβέρνηση περιβαλλοντική μελέτη 

για το χώρο, η Βουλή, πιστή σε προηγούμενές της απαιτήσεις, δε θα πρέπει να 

ψηφίσει κονδύλια για αναμόρφωση εκείνου του χώρου. Τα κυβερνητικά κτίρια είναι 

μια πιεστικότατη ανάγκη και θα θέλαμε να κτιστούν το συντομότερο δυνατό. Αλλά 

από την άλλη η κυβέρνηση η οποία ενδιαφέρεται για την ανοικοδόμηση αυτών των 

κτιρίων, όπως πιστεύουμε, δεν πρέπει επί ενάμιση χρόνο να αρνείται να καταθέσει 

αυτή τη στοιχειώδη περιβαλλοντική μελέτη, η οποία είναι θέμα ελάχιστου χρόνου να 

γίνει και ελάχιστων χρημάτων ως προς το κόστος. Επομένως, υποστηρίζουμε 

πλήρως την άποψη του κ. Χατζηδημητρίου και θα έλεγα, για να είμαστε πιο περιε-

ι: 
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κτικοί, δεν είναι μόνο εκεί το Κυβερνητικό Τυπογραφείο και η Αρχιγραμματεία. 

Υπάρχουν ακόμα τρία κτίρια αξιόλογα από περιβαλλοντικής πλευράς. Γι' αυτό να 

γίνει μια συνοπτική διατύπωση και, για να είμαστε ακόμα μια φορά σαφείς, απλώς 

εμείς επαναφέρουμε ομόφωνη πρόταση της Επιτροπής Περιβάλλοντος και τίποτε 

άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε θα μπούμε σε συζήτηση του θέματος, γιατί έγινε ήδη ψηφοφορία και υπάρ

χουν κάποιοι κανονισμοι. Όμως. αν είμαστε ομόφωνοι να προστεθούν οι λέξεις 
"του ευρύτερου συγκροτήματος της Αρχιγραμματεtας", τότε γίνεται αποδεκτό, διότι 

αυτό αντιπροσωπεύει τη συλλογική θέληση του Σώματος. Βλέπω ότι δεν υπάρχει 

ένσταση και προστίθενται αυτές οι λέξεις. 

Λοιπόν, η επόμενη τροποποίηση αφορά το άρθρο 87.813- Νέο Γενικό Νοσοκο
μείο Λευκωσίας, σελίδα 207. Είναι πρόταση για τροπολογία στον Προ'Uπολογισμό 
Αναπτύξεως του Βουλευτή κ. Τάσσου Παπαδόπουλου. Γίνεται εισήγηση για 

προσθήκη στη στήλη των επεξηγήσεων της ακόλουθης επεξήγησης κάτω από το πιο 

πάνω άρθρο: 

"87.8 ι 3 Οποιεσδήποτε πιστώσεις από το ποσό των ι2.500.000 που προορίζονται 
για προκαταρκτικές εργασίες και έναρξη κατασκευής του εν λόγω έργου 

διατLθενται μόνο μετά την υποβολή στη Βουλή των Αντιπροσώπων ελεγ
κτικής έκθεσης για τα κατασκευαστικά σχέδια του έργου." 

Ο κ. Παπαδόπουλος. παρακαλώ. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. Αυτό το θέμα εξετάστηκε στην Επιτροπή 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, στάλ

θηκε εισήγηση στην κυβέρνηση, δεν έγινε αποδεκτή και η πληροφορία που δόθηκε 
στην Επιτροπή ήταν ότι αυτή η μελέτη μπορεί να γίνει σε δυο-τρεις μήνες. 

Επομένως, το χρονοδιάγραμμα κατασκευής του έργου δεν πρόκειται να επηρεαστεί 
καθόλου. Στο κάτω κάτω μια έκθεση ζητούμε, τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του κ. Παπαδοπούλου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροπολογία του κ. Παπαδόπουλου γίνεται αποδεκτή. 
• 
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Δεν υπάρχουν άλλες τροπολογίες στον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως. 

Θέτω τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως, ως έχει τροποποιηθεί από την Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, σε ψηφοφορία. 

Πόσοι υποστηρίζουν τον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

43. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Επειδή τίθενται ερωτήματα και από τους συναδέλφους αν υπάρχουν κονδύλια 
στους προUπολογισμούς με τα οποία συμφωνούμε, άμυνα ή άλλα οποιαδήποτε, 
υπάρχουν πάρα πολλά κονδύλια μέσα στον προUπολογισμό με τα οποία συμφω
νούμε. θέλω να επαναλάβω φορτικά ότι για μας οι προUπολογισμοί δεν είναι απλά 

έγκριση κονδυλίων, είτε κανείς συμφωνεί είτε κανείς διαφωνεί. Είναι έγκριση σφαι

ρικής οικονομικής πολιτικής. Έτσι, θέλω για πολλοστή φοQά να ερμηνεύσω ότι η 
αρνητική ψήφος για τους προϋπολογισμούς δεν είναι δυνατό να επιμερίζεται σε 
επιμέρους κονδύλια, αλλά αφορά το σύνολο των προUπολογισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως εγκρίνεται. 

Εισερχόμεθα τώρα στην τελευταία ψηφοφορία. Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώ

σεως (ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος του 1996. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του προϋπολογισμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι ομόφωνοι. Δε βλέπω να υπάρχουν ούτε εναντίον ούτε αποχές. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Ο Προϋπολογισμός του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων 

εγκρίνεται. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δικαιολόγηση ψήφου, κύριε Πρόεδρε. 

Εκτιμώντας ότι γίνεται ένα έργο, παρόλον ότι δεν καλύπτει τις δικές μας τις 

αντιλήψεις απολύτως και παρόλον ότι άλλη θα ήταν η δική μας πολιτική, εντούτοις, 
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εκδηλώνοντας την κοινωνική και την εθνική μας αλληλεyyύη προς τους πρόσφυγές, 

δεν έχουμε καμιά άλλη επιλογή από του να ψηφίσουμε τον ΠροUπολογισμό του 

Τ.Α.Ε.Π. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, οι προϋπολογισμοί του κράτους για το 1996, 'Ό περί 
ΠροUπολογισμού Νόμος του 1996", 'Ό περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμείο 
Αναπτύξεως) Νόμος του 1996" και 'Ό περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμείο 

Α νακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νψος του 1996", έχουν εγκριθει. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Υπάρχει κατάθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε μου έχει δοθεί κατάθεση. Για τι πράγματα ομιλείτε, κύριε Γραμματέα; 

Δε νομίζω να υπάρχει οτιδήποτε το επείγον. Η επόμενη συνεδρίαση της 

Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 25 Ιανουαρίου, στις 4.00 το απόγευμα με 
την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

Ι) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 

2) Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) Νόμος του ι 993. (Πρόταση 

νόμου). 

3) Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994. 

4) Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. 

5) Ο περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων (Γροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 
6) Ο περί της Υποχρεωτικής Εφαρμογής του Ελληνικού Συστήματος 

Γραφής (Επίσημα Έγγραφα) Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

7) Ο περί της Διαδικασίας Μεταβολής των Γεωγραφικών Τοπωνυμίων 

της Κυπριακής Δημοκρατίας Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

8) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Γροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. 

9) Οι περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Γροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

\0) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση 

Συμβάσεων Ακαδημα·ίκού Προσωπικού) Κανονισμοί του 1995. 

Ι 1) Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών- Θέση Πρώτου Οδοντιατρικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995. 

12} Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Γροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

13) Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για 

την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 1995. 

, 
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14) Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Κριτήρια 
και Επίπεδα Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης - Πιστοποίησης Κλάδων 
Σπουδών) Κανονισμοί του 1995. 

15) Οι περί Τερματισμού Απασχολήσεως (ταμείον διά Πλεονάζον 
Προσωπικόν) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

16) Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Διατάγματα Προστασίας 
των Δέντρων) Κανονισμοί του 1995. 

17) Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Έκδοση τιμολογίων 
και Αποδείξεων και Τήρηση Αρχείων) Κανονισμοί του 1995. 

18) Οι περί Οδών και Οικοδομών (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1995. 

19) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 
μήνα Φεβρουάριο του 1996. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος τον τελευταίο 
καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτών και οι 
ευθύνες της πολιτείας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. Χρίστου και του Κοινο
βουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. τ. Χατζηδημητρίου). (30.11. ι 995). (Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ''Παραχώρηση νερού από το 
φράγμα Ασπρόκρεμμος για τουριστικούς σκοπούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 
κυρίων 'Α. Χρυσοστόμου και Γ. Ομήρου). (8.4. 1993). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για το θέμα που αναφέ
ρεται ως: 

"(α) Δικαιώματα των προσώπων που κατά τις διακοινοτικές 
ταραχές του 1963-1964 και 1967 έχασαν τις περιουσίες τους ή 
την κατοικία τους και 

(β) Τα ως άνω πρόσωπα θεωρούνται εκτοπισθέντες και έχουν τα 
ίδια δικαιώματα που έχουν οι εκτοπισθέντες και πληγέντες του 
1974." 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 
κ. Αρ. Γεωργίου). (13.10.1992). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως 'Ή απουσία επίσημης γλώσσας από τα ιατρικά 
έντυπα των κρατικών νοσηλευτηρίων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 
κ. Α. Παρισινού). (11.5.1995). 

Λύω τη σημερινή συνεδρία του Σώματος. 

(Ώρα λήξης 9.15 μ.μ.) 

ι ι 
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Οι αχόλοvθοι Βοvλεvtές vπέyQαψαν τον κατάλογο των παQόντων με αλφαβη-

τιχή σειQά: 

Α γαπίου Γιαννάκης Μιχαηλιδης Θάσος 

Α ναστασιάδης Νίκος Μουσιούττας Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ Μούσκος Ανδρέας 

Γεωργίου Ανδρέας Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παναγtδης Κίμων 

Γιάγκου Κίκης Παπαγεωργίου Παύλος 

Δημητρίου Οδυσσέας Παπαδόπουλος Τάσσος 

Ευσταθίου Ευστάθιος Παπαρές Αυγερινός 

Ηλιάδης Δημήτρης Παρισινός Ανδρέας 

Θεοδώρου Δώρος Πιττοκοπtτης Νίκος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Πουργουρtδης Χρίστος 

Ιωαννίδης Ιωάννης Πρέντζας Ρένος 

Καζαμίας Κίκης Ρολάνδης Νίκος 

Καράς Αντώνης Σολωμής Χρίστος 

Κατσαμπάς Χριστάκης Σοφοκλέους Θάσος 

Κατσελλή Ρήνα Συλλούρης Δημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Φιλίππου Ανδρέας 

Κοντίδης Δημήτρης Χάσικος Σωκράτης 

Κουκουμάς Ανδρέας Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χριστοδουλtδης Δώρος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρίστου Ανδρέας 

Λυσιώτης Λώρης Χριστόφιας Δημήτρης 

Λυσσαρtδης Βάσος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μακρίδης Ισίδωρος Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

1. Αγορεύσεις Βουλευτών (Λ. Λυσιώτης, Μιχ. Κυπριανού, Δ. Θεοδώρου, 

Σ. Χάσικος, Αρ. Γεωργίου, Κ. Παναγιδης, Ι. Μακρίδης, Π. Παπαγεωρ

γίου, Ευ. Ευσταθίου, Κ. Κωνσταντίνου, Ανδρέας Γεωργίου, Α. Φιλίππου, 

Λ. Ιεροδιακόνου, Ν. Πιττοκοπίτης, Α. Αντωνίου, Χρ. Πουργουρίδης, 

Ν. Μουσιούττας, Σ. Χατζηγιάννης, Δ. Ηλιάδης, Ν. Κατσουρίδης, 

Ν. Αναστασιάδης) για τα νομοσχέδια α) Ο περί ΠροUπολογισμού Νόμος του 1996, 

ι 
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β) Ο πεQί ΕLδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1996 
και γ) Ο πεQί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμεtο Α νακουφίσεως Εκτοπισθέ
ντων και Παθόντων) Νόμος του 1996 και ψήφισή τους σε νόμους. 

2. Ανακοίνωση της εκλογής του κ. Κώστα Σημtτη στο αξίωμα του ΠQωθυ

πουQγού της Ελλάδας. 

Τιμή: 75σ 

τυπώθηκε στο τυπογραφείο της Κνποι.αχής Δημοκρατιας. Λεuχωσια. 





• 

.. 
• 
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Πρακτικά της; Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΣΊ" ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 25ης Ιανουαρtου 1996 
(Ώρα έναρξης: 4.11 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

(Αρ. 17) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλώ να διαπιστωθεί η 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Α'- Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα είναι ''Ο 

περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 

Διατάξεις) (τροποποιητικός) Νόμος του 1995". Αντιλαμβάνομαι ότι κάποια μέλη 

έχουν την άποψη ότι δεν έχει συμπληρωθεί πλήρως η μελέτη του Οέματος και προτεί

νουν αναΒολή, για να συζητηθεί το θέμα στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

εκ νέου. Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

Δ. ΗΛ IΑΔΗΣ: 

Ποιος ζητά την αναΒολή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου έχει τη γνώμη ότι η Έκθεση δεν αντιπροσωπεύει 

την πραγματικότητα. Αυτό σε γενικές γραμμές έχω υπόψη μου, και ζητά επανεξέ

ταση του θέματος . 

( 1311) 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, δεν υπάρχει ένσταση να αναΒληΟεί, εφόσον το ζητά ο συνά
δελφος. Εμείς είμαστε έτοψοι, εν πάση πεQιπτιί>σει. Απλώς Οα ήθελα να ακοίισω το 
λόγο για τον οποίο ζητείται η αναβολή, την οποία εκ των προτέρων δεχ6μιωτε, 

εφόσον έχει ζητηΟεί. 

ΑΡΙΣΤΟΦΑΝΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ : 

Κύριε Π ρόεδρε, ο λόγος είναι ότι πράγματι χρειάζεται περαιτέρω μιλtτη • 
συγκεκριμένων ζητημάτων όχι ολόκληρου του κειμένου. Και επειδή υπήρξαν μι'χρι 

τώρα δύο Εκθέσεις επί του θέματος και στη δεύτερη δε συμπεριλαμβάνονται 
ουσιώδη πράγματα που συμπεριλαμβάνονταν στην πρ<iηη, πιστεύω ότι είναι ορΟό

τερο να γίνει εκείνο το οποίο πρέπει, να παρουσιαστεί ορΟά και να παραμείνrι στα 
αρχεία της Βουλής και για την ιστορία του όλου ζητήματος . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Νομίζω ότι αναβάλλουμε το θέμα και προχωρούμε στα επόμενα. Το δείιτερο, 
τρίτο και τέταρτο Οέμα δεν είναι έτοιμα και προχωρούμε στο πέμπτο, που είναι ''Ο 

περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995". Ιl <Lρα

καλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΟΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΊΌ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔIΟ ΓΙΟΥ ΊΊΤΛΟΦΟΡΕΙΊΆΙ ''Ο Π ΕΡΙ ΚΥΒΕΡΝΙ-ΙΊΊΚΩΝ 

ΥΔΑτΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες : 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Α ντιί>νης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχίδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Δεκεμβρίου 1995 . Στη συνεi'>ρίαση 
κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοΟε

σίας για τα κυβερνητικά υδατικά έργα, <i>στε τα τέλη και δικαιιi>ματα να καΟορίζο
νται και με βάση το εκτάριο, δεκάριο ή το τετραγωνικό μέτρο. επιπρόσΟετα με τον 
καθορισμό τους με βάση τη σκάλα. 

Με την τροποποίηση αυτή αναμένεται ότι Οα γίνει απλούστερη και αποτελε
σματικότερη η εφαρμογή της νομοθεσίας για τα μέτρα και σταΟμίι. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικ<i>ν ειση
γείται ομόφωνα στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 

όπως αυτό έχει κατατεΟεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

--

• 

• 

• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδί.ου. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 6, που είναι ''Ο περί της Υποχρεωτικής Εφαρ
μογής του Ελληνικού Συστήματος Γραφής (Επίσημα Έγγραφα) Νόμος του 1995". 
Παρακαλώ να αναγνωστεί η Έκθεση της αρμόδLας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Δ. ΚΟΝτtΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτtΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ τtΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο Π ΕΡ! ΤΗΣ ΥΠΟΧΡΕΩτtΚΗΣ 
ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΣΥΣτΗΜΑΤΟΣ ΓΡΑΦΗΣ (ΕΠ ΙΣΗΜΑ 

..... ΕΓΓΡΑΦΑ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αντώνης Καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοοώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τους Βουλευτές κυρίους Τάκη Χατζηδημη

τρίου και Ρένο Πρέντζα, σε αρκετές συνεδρίες της που έγιναν από τις 22 Μαρτίου 
μέχρι και τις 8 Νοεμβρίου 1995. Στα πλαίσια της συζήτησης της εν λόγω πρότασης 
νόμου κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους στην Επιτροπή η Υπουργός 

Παιδείας κω Πολιτισμού, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατί.ας, καθηγητές του Πανεπιστημί.ου 
Κύπρου, μελετητές της κυπριακής διαλέκτου, καθώς και τα μέλη της Μόνιμης 

Κυπριακής Επιτροπής Τυποποιήσεως Γεωγραφικών Ονομάτων. 

Με το νόμο που προτεί.νεται σκοπείται η διασφάλιση της καταχώρησης του 
ονόματος των πολιτών σε επίσημα έγγραφα της Κυπριακής Δημοκρατίας με βάση το 

ελληνικό σύστημα γραφής, καθώς και η εξασφάλιση της προηγούμενης συγκατά

θεσης του ενδιαφερομένου για τη μεταγραφή του ονοματεπώνυμού του σε σύστημα 

γραφής άλλο από το ελληνικό. 
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Όπως ανέφεραν στην Επιτροπή οι εισηγητές της προτεινόμενης νομοΟεσίας, η 
μεταγραφή του ονοματεπ<όνυμου των πολιτών σε επίσημα έγγραφα με βάση το ρομα
νικό αλφάβητο προκάλεσε σύγχυση στο κοινό λόγω αδυναμίας ανάγνωσης των 
ονομάτων και κατ' επέκταση αναγνώρισης των προσώπων στα οποία αυτά ανήκουν. 
Γι' αυτό κρίθηκε αναγκαία η νομοθετική κατοχύρωση του δικαιώματος του πολίτη 
να ορίζει ο ίδιος τον τρόπο με τον οποίο επιθυμεί να αναγράφεται το όνομά του στα 
επίσημα έγγραφα του κράτους. 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας σε επιστολή του επισημαίνει ότι οι 
επίσημες γλώσσες του κράτους είναι η ελληνική και η τουρκική και ως εκ τούτου η 
υπό αναφορά πρόταση νόμου θα πρέπει να τροποποιηθεί ανάλογα. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην Επιτροπή ότι οι 
αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους μεταγράψουν μεν το ονοματεπ<i>νυμο των πολιτών 
στο ρομανικό αλφάβητο, σύμφωνα με τους διεθνείς κανόνες μεταγραμματισμού, 
παράλληλα όμως όσοι το επιθυμούν έχουν τη δυνατότητα να διατηρήσουν για το 
ονοματεπώνυμό τους συγκεκριμένο τρόπο γραφής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή των Αντι
προσώπων την ψήφισή της σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηΟεί, ώστε αφενός 
μεν να είναι δυνατή η καταχώρηση του ονόματος ή του επωνύμου του πολίτη στις 
δύο επίσημες γλώσσες του κράτους, χωρίς να αποκλείεται ο μεταγραμματισμός του 
στο ρομανικό αλφάβητο με την προηγούμενη συγκατάθεση του προσώπου στο οποίο 

αυτό ανήκει, αφετέρου δε να έχει τον τίτλο ''Ο περί του Μεταγραμματισμού των 
Ονομάτων στο Ρομανικό Αλφάβητο (Επίσημα Έγγραφα) Νόμος του 1996". 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να αναγνωστεί και η ΈκΟεση για την επόμενη 
πρόταση νόμου, για να γίνει συζήτηση από κοινού γιατί είναι σχετικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι, όταν αναγινώσκονται Εκθέσεις για τις οποίες υπάρχει 
ομόφωνη απόφαση, ο θόρυβος μεγεθύνεται μέσα στην αίθουσα και Οα παρακαλούσα 
να είμαστε πιο ήσυχοι. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Επειδή είναι ομόφωνες, κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι δεν τους ενδιαφέρει. 

Δ. ΚΟΝ'ΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΊΉΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο Π ΕΡΙ ΤΗΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑΣ 
ΜΕΤΑΒΟΛΗΣ ΤΩΝ ΓΕΩΓΡΑΦΙΚΩΝ ΤΟΠΩΝΥΜΙΩΝ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙ ΑΚΗΣ 
ΔΗΜΟΚΡΑτΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγχου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αντώνης Καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τους Βουλευτές κυρίους Τάκη Χατζηbημη

τρίου και Ρένο Πρέντζα. σε αρκετές συνεδρίες της που έγιναν από τις 29 Μαρτίου 

·-

.. . 
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• μέχρι και τις 22 Νοεμβρίου Ι 995. Στα πλαίσια της συζήτησης της εν λόγω πρότασης 

... 
• 

• 

νόμου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους στην Επιτροπή η Υπουργός 

Παιδείας και Πολιτισμού, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, καθηγητές του Πανεπιστημίου 

Κύπρου, Κύπριοι μελετητές της γλώσσας, καθώς και τα μέλη της Μόνιμης 

Κυπριακής Επιτροπής Τυποποιήσεως Γεωγραφικών Ονομάτων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θεσμοθέτηση διαδικασίας για τη 

μεταβολή των γεωγραφικών ονομάτων, ώστε να κατοχυρωθούν τα τοπωνύμια που 

έχουν ιδιαίτερη ιστορική, γεωγραφική και επιστημονική σημασία για τον τόπο μας. 

Ειδικότερα, στο νόμο που προτείνεται προβλέπονται τα ακόλουθα: 

(α) Η εγκαθίδρυση επιτροπής με την επωνυμία "Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή 

Τυποποιήσεως Γεωγραφικών Ονομάτων" και με κύρια αρμοδιότητα τη 

μελέτη και την υποβολή εισηγήσεων για τη μεταβολή των γεωγραφικών 

ονομάτων. 

(β) Η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσ<ί>πων για έγκριση υπό μορφή κανο

νισμών των εισηγήσεων της Μόνιμης Κυπριακής Επιτροπής Τυποποιή

σεως Γεωγραφικών Ονομάτων. 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας σε σχετική γνωμάτευσή του τονίζει 

ότι η υπό αναφορά πρόταση νόμου δεν παραβιάζει την αρχή της διακρίσεως των 

εξουσιών και επομένως δεν τίθεται θέμα αντισυνταγματικότητας, γιατί δεν περιλαμ

βάνει διατάξεις με αναδρομική ισχύ . 

Η Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού επισήμανε τα ακόλουθα: 

(α) Η τυποποίηση των γεωγραφικιί>ν ονομάτων αποτελεί διεθνή δέσμευση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, η οποία ακολουθεί, κατά την τυποποίηση, όπως 

και όλες οι εμπλεκόμενες χώρες, τις γενικές αρχές οι οποίες έχουν 

διαμορφωθεί έπειτα από πολλές συναντήσεις εκπροσώπων των χωρών 

αυτών. 

(β} Όσον αφορά την Ελλάδα και την Κύπρο, έχει εγκρLΟεί και εφαρμόζεται 

κοινό σύστημα τυποποίησης. 

(γ) Η τυποποίηση περιλαμβάνει τη γραφή του ονόματος στην τοπική γλιί>σσα. 
καθώς και το μεταγραμματισμό του στο λατινικό αλφάβητο. 

(δ) Ο μεταγραμματισμός στο λατινικό αλφάβητο αποσκοπεί στη δημιουργία 

ενός διεθνούς κιί>δικα αναγνώρισης των γεωγραφικιί>ν ονομάτων. 

Πρόσθετα η Υπουργός δήλωσε ότι οι χάρτες με τα τοπωνύμια της Κύπρου που 

κυκλοφορούν στα Ηνωμένα Έθνη θα παραμείνουν ως έχουν. Για ορισμένα όμως 

τοπωνύμια θα διατηρηθεί διπλός τύπος γραφής, ώστε να ικανοποιηθούν οι κάτοικοι 

των οικείων περιοχών. 

Τα μέλη της Μόνιμης Κυπριακής Επιτροπής Τυποποιήσεως Γεωγραφικών 

Ονομάτων δήλωσαν ότι με την τυποποίηση: 

(α) Επιτελέστηκε έργο εθνικό, γιατί έχουν κατοχυρωΟsί στα Ηνωμένα ΈΟνη 
τα ελληνικά τοπωνύμια της Κύπρου. 

(β) Καταγράφηκαν τα τοπωνύμια στην πανελλήνια δημοτική και διατηρήΘηκε 

η ορθογραφία τους. 
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(γ) Αποφεύχθηκε η κακοποίηση της ελληνικής γλώσσας. 

(δ) Τα τοπωνύμια αποδόθηκαν στην πανελλήνια δημοτική με βάση την ιστο
ρική και ετυμολογική προέλευσή τους, χωρίς να λη<rΟεί υπόψη η ((ωνη
τική τους απόδοση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα εκτέ
θηκαν ενώπιόν της, εισηγείται ομόφωνα στη Βουλή την ψήcrιση της υπό ανα<rορά 

πρότασης νόμου σε νόμο, αφού όμως τροποποιηθεί, ώστε: 

(α) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να έχει την εξουσία διορισμού 

συμβουλευτικής επιτροπής με κύρια αρμοδιότητα τη μελέτη και την 

υποβολή πορισμάτων αναφορικά με τα θέματα και τις ενστάσεις που 

παραπέμπει σε αυτή η Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή Τυποποιήσεως 

Γεωγραφικών Ονομάτων. Στη συμβουλευτική αυτή επιτροπή συμμετέχουν 

απαραιτήτως μέλη του ακαδημα·ίκού προσωπικού του Πανεπιστημίου 

Κύπρου. 

(β) Δήμοι και κοινότητες, καθώς και κάθε πολίτης ατομικά, να έχουν το 

δικαίωμα μέσα σε καθορισμένη προθεσμία να υποβάλουν ένσταση αναφο

ρικά με την τυποποίηση γεωγραφικού ονόματος ή το μεταγραμματισμό 

του στο λατινικό αλφάβητο που έγιναν πριν από την έναρξη της ισχύος 

της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

(γ) Ο τίτλος της να διαβάζεται ως 'Ό περί της Διαδικασίας Τυποποίησης των 

Γεωγραφικών Τοπωνυμίων της Κυπριακής Δημοκρατίας Νόμος του 

1996". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Επαναλαμβάνω την παράκληση για να υπάρχει περισσότερη ησυχία στην 

αίΟουσα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ Ι ΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κυρία συνάδελφος, 

Το θέμα που αρχίζουμε τώρα τη συζήτησή του δεν είναι από τα συνηΘισμένα. 
Δεν είναι απ' εκείνα που μπορούμε να ξοφλήσουμε απλώς με την ψήφιση κάποιου 
νόμου. Το Οέμα που συζητούμε σχετίζεται με την ιστορία, τον πολιτισμό, την παρά
δοση αυτού του τόπου, τη γλώσσα του μέσα στη διαχρονική της έννοια, μια γλ<ί>σσα 
που έχει τις ρίζες της στον καιρό του Ομήρου, μια γλώσσα που τόσο στη μορcpή της 
σύνταξής της όσο και στη φωνητική της έκφραση αποτελεί το βασικότερο στοιχείο 
πολιτισμού της Κύπρου, που εί.ναι τμήμα του ευρύτερου ελληνικού πολιτισμού μέσα 
στον οποίο συναρτάται και συνυπολογίζεται με τη δική του ιδιομορφία, τη δική του 
συμβολή και τη δική του σημασία. 

Συζητούμε στην πραγματικότητα για τα ονόματα των Κυπρίων πώς θα γράφο
νται. Συζητούμε για τα τοπωνύμια πώς θα προφέρονται και ποια ορΟογραcrία θα 
έχουν. 'Ομως δε συζητούμε μόνο για αυτά, γιατί εκείνο το οποίο επιζητήθηκε με 
αφορμή τα τοπωνύμια ήταν να ξαναδιατυπωθούν Οεωρίες και να ξαναγραφτεί η 
γλώσσα· να θεωρηθεί η κυπριακή διάλεκτος aπόβλητη, έναντι της οποί.ας Οα πρέπει 

.. . 

"' . 
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να κηρυχΟεί και ένας ανελέητος πόλεμος, γιατί δήθεν τα χαρακτηριστικά τηc: 
~υπριακής διαλέκτου καταπολεμούν την κοινή νεοελληνική, που αυτή και μόνο ο~ 
επρεπε ;α ομιλεί~~ι. Α;αφέρετ~ι, σΙ,γκεκριμένα, το βασικότερο μέλος της 
Επιτροπης με την ει;ης διατυπωση γυρω από το Οέμα: Εξ a<rορμής μιας αποq>άσεωc: 
του Οργανισμού Ηνωμένων ΕΟνών για την τυποποίηση των γεωγρα(rικ<δ~ 
ονομάτω;. η Επιτροπή και ο πιο βασικός συντελεστής της στη διαμόρφωση των 
τοπ~νυμ~ων και των ονομάτων το μετατρέπει σε προσπάθεια τυποποίησης της ελλη
νικης γλωσσας της Ελλάδας και της Κύπρου. Δηλαδή γίνεται μια σαφής προσπά
θεια για την ξαναδιαμόρφωση της γλώσσας και του τρόπου έκcrρασης των Κυπρίων. 

Παίρνω το λόγο με μια ευχή. Να εκφράσω την κοινή ανησυχία για τον τρόπο 
που εφαρμόστηκε στην Κύπρο η προσπάΟεια του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνιδν για 
την τυποποίηση και τη μεταγραφή των κυπριακιi>ν τοπωνυμίων στη ρομανική γραφή. 

Είναι βέβαιο ότι υπήρξε μια απόφαση των Ηνωμένων Εθνών, όπως επίσης είναι 
βέβαιο ότι συστάθηκε με βάση αυτό το ψήφισμα η Κυπριακή Επιτροπή. ΕπειΜι 
μάλιστα καUυστερούσε η υιοΟέτηση των αποιrάσεων της Επιτροπής, η Βουλή ζήτησε 
και την επίσπευσή της ύστερα από σχετική εισήγηση της τότε Βουλευτού κ. Κλαίρης 
Αnελίδου και τώρα Υπουργού Παιδείας. Όλοι νομίζαμε ότι η υιοΟέτηση της ρομα
νικής γραφής Θα συνέβαλλε στην κατοχύρωση των ονομάτων στο διεθνή χιί)ρο και 
ότι θα aπλοποιούσε τον τρόπο αναγραφής με το λατινικό αλφάβητο, ώστε να γίνο

νται τα τοπωνύμιά μας πιο εύληπτα, πιο κατανοητά, ιδιαίτερα από τους ξένους. 
Κανένας δεν μπορούσε να διανοηΟεί όη με την ευκαιρία της εφαρμογής του ρομα

νικού αλιrαβήτου θα μπαίναμε σ' ένα είδος εΟνικού και γλωσσικού πουργατορίου . 
Δεν μπορούσαμε να προβλέψουμε πού Οα μας οδηγούσε μια Ε.-τιτροπή που, με 

εντελώς δικά της κριτήρια, χωρίς δημόσιο διάλογο, χωρίς την εμπλοκή του επιστη

μονικού μας κόσμου, θα προχωρούσε στην εκ βάΟρων αλλαγή της εκφοράς και ορΟο

γραφίας των τοπωνυμίων και ανΟρωπωνυμίων. Η αναγκαιότητα της υιοΟέτησης 

μιας κοινής μεθόδου για την αντιγραφή των τοπωνυμίων προήλΟε κύρια από το 

γεγονός ότι πολλές γλώσσες της Αφρικής δεν είχαν αλφάβητο ή γιατί πολλές τοπικές 

διάλεκτοι δεν μπορούσαν να δώσουν σταΟερή και ακριβή ονομασία στις τοποθεσίες, 
χώρες και πόλεις. Το ίδιο συνέβη και με τα τοπωνύμια της Βορείου. της Κεντρικl]ς 

και της Νότιας Αμερικής. 11 παράδοση στους χιδρους εκείνους διέσωσε τα τοπω
νύμια, ακόμα και μετά που χάΟηκε ο γραπτός και προφορικός λόγος των Ίνκας. των 

Αζτέκων και των άλλων φυλών της αμερικανικής ηπείρου που τις έπληξε η λαίλαπα 
της γενοκτονίας των εισβολέων και των εποίκων της Ευριi>πης. Υπάρχουν όμως οι 
ιστορικές γλώσσες των μεγάλων πολιτισμιί)ν της Ανατολής, όπως η σινική γραφή, 

υπάρχουν και οι 'Αραβες με δική τους γρα<(ή και ακόμα υπάρχει το κυQιλλικό αλφά

βητο με το οποίο δίνονται τα ονόματα με έναν τρόπο εύληπτο. όπως και η ελληνική. 
Χρειαζόταν λοιπόν ένας κοινός κιi>δικας για την κοινή αντίληψη της αναγραφής των 
τοπωνυμίων, ώστε να μπορεί ο σύγχρονος άνΟρωπος των μετακινήσεων και των 

ταξιδίων να αντιλαμβάνεται πού βρισκεται και πού πηγαίνει. 

Στόχος λοιπόν αυτής της αναγραψής ήταν η σαφέστερη διατύπωση των τοπω

νυμίων και ονομάτων, ώστε να διευκολύνεται η συνεννόηση μεταξύ των ανθρ<ί>πων. 
'Οταν ανατέΟηκε το έργο αυτό στην Κυπριακή Επιτροπή, τα μέλη της προσπ{ι()ησαν 
δυστυχώς να προωθήσουν τα δικά τους ιδεολογήματα. Θεώρησαν ότι η μεταγραq'ή 
των ονομάτων στο ρομανικό αλφάβητο έπρεπε να γινει με τη μέΟοδο της πλήρους 
μεταφοράς της ελληνικής ορΟογραφίας, για να μάΟουμε τους ξένους την ορθογραφία 
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που εμείς δε γνωρίζουμε, και με αναγραφή των συμφώνων με έναν τρόπο που δεν 

είναι αναγνώσιμος. Αποτέλεσμα: κανένας μα κανένας ξένος (που υποτίθεται όη γι' 

αυτούς υιοθετήσαμε τη ρομανική γραφή) να μην καταλαβαίνει τα τοπωνύμια. τις 

οδούς ακόμα και τα ονόματά μας. Η Επιτροπή διεύρυνε περαιτέρω τους όρους 

εντολής της και αντί να καταγράψει ή, έστω, να διορθώσει τοπωνύμια εκεί που 

αποδεδειγμένα υπήρχαν λάΟη, προχώρησε στη μεταβολή των τοπωνυμίων και των 

ανθρωπωνυμίων κατά τρόπο ριζικό. Και επειδή τα διάφορα μέλη είτε αδρανοποιή

θηκαν είτε παραιτήθηκαν, συμπεριλαμβανομένου και του Προέδρου της, το όλο έργο 

έμεινε ουσιαστικά στα χέρια ενός και μόνου ανθρώπου, του κυρίου Μενέλαου 

Χριστοδούλου. Γι' αυτό πέρα από τις αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών, το κύριο 

πρόσωπο που ενεπλάκη στην υπόθεση ήταν ο κ. Χριστοδούλου. 'Ή όλη εργασία". 

ομολογεί ο κ. Χριστοδούλου, ''είναι έqγον ημέτερον." 

Θέλω από την αρχή να τονίσω ότι ο κ. Χριστοδούλου αξίζει κάθε τιμής και 

επαίνου για την εν γένει συνεισφορά του στα κυπριακά γράμματα και την εξ επαγ

γέλματος αφοσίωσή του στα ζητήματα της γλωσσολογίας. Ο κ. Χριστοδούλου 

αποτελεί μια απ' εκείνες τις συγκινητικές περιπτώσεις ανθρώπων που κάνουν την 

αφοσίωσή τους σε θέματα πολιτισμού τρόπο ζωής. Όπως ο ίδιος ο κ. Χριστο

δούλου λέγει: "κεκλεισμένος εντός των τειχών επί δεκαετίας δεν έλαβον γν<i>σιν ότι 

έξω των τειχών εγένετο γλώσσα. Και έμεινα με τα πτωχικά μου." Γι' αυτή του την 

αφοσίωση και το πολύμοχθο προσωπικό του έργο θα πρέπει κάποτε να τιμηΟεί από 

την πολιτεία. 

Αν ασχολούμαστε σήμερα στη Βουλή με τον κ. Χριστοδούλου, αυτό οφείλεται 

στο γεγονός όη οι απόψε~ς και οι αντιλήψεις του υπήρξαν καθοριστικής σημασίας 

για την πολιτεία. Έγιναν οι απόψεις του δημόσια υπόθεση, άρα και θέμα πολιτικό. 

Κάθε μέρα που ανοίγουμε τον τηλεφωνικό κατάλογο ή τον οδηγό του ταχυδρομείου, 

όταν κυκλοφορούμε στους δρόμους και ερχόμαστε αντιμέτωποι με τον τρόπο 

αναγραφής των τοπωνυμίων είτε στην ελληνική είτε στη ρομανική γραφή, απορούμε 

και εκπληττόμαστε, όταν φυσικά δεν αγανακτούμε και δεν εξοργιζόμαστε. Πολλές 
κοινότητες και δήμοι αντέδρασαν έντονα και υποχρέωσαν το Υπουργικό Συμβούλιο 

να πάρει διορθωτικές αποφάσεις. Πολλοί άλλοι ειδικοί επιστήμονες διατύπωσαν 

διαφορετικές απόψεις, που δυστυχώς δε λήφΘηκαν υπόψη. Λόγω ακριβώς των αντι

λήψεων του κ. Χριστοδούλου και της Επιτροπής είχαμε τα εξής αποτελέσματα. 

Πρώτο, παραμορφώθηκε ένας μεγάλος αριθμός τοπωνυμίων (όπως Λακκιά, 

Α γλαγγιά, Άσκεια). Δεύτερο, υιοθετήθηκε ένας τρόπος αναγραφής ελληνικών 

λέξεων στη ρομανική γραφή που διαστρεβλώνει φωνητικά τις λέξεις και τις κάνει 

είτε aπρόφερτες είτε ακατανόητες. Δηλαδή η υιοθέτηση της ρομανικής γραφής αντί 

να μας βοηθήσει να συνεννοούμαστε πιο εύκολα με τους άλλους ανθρώπους, κατέ

στησε τα τοπωνύμια ακατανόητα. Η Επιτροπή προχώρησε ακόμα περισσότερο. 

Θεώρησε ότι είναι μέσα στις αρμοδιότητές της η αναγραφή και των ονομάτων των 

πολιτών σύμφωνα με τις δικές της αντιλήψεις. Στάληκε εγκύκλιος της Υπουργού 

Παιδείας (ημ. 17.1.94) στα αρμόδια τμήματα που όριζε πώς θα αναγράφονταν το 
όνομα του κάθε πολίτη και στην ελληνική και στη ρομανική γραφή, στα διαβατήρια 

και σε άλλα έγγραφα, ακόμα και σε έντυπα που εκδίδονται από την κυβέρνηση. 

Ποίο σκεπτικό υπήρξε γύρω απ' αυτό το Οέμα είναι καλό να το φέρουμε σε γν<ί>ση 

της Βουλής για να αντιληφθούμε πού οδηγούμαστε. Η Επιτροπή αποφάσισε ότι Οα 
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έπρεπε να διορΟωΟεί. ο τρόπος γραφής των ονομάτων στην ελληνική και μετά, κατ' 

ανάλογο τρόπο, να γίνεται η μεταγραφή στη ρομανική γραφή. Έτσι, τα μέλη της 
Επιτροπής Οεώρησαν ότι είναι απαράδεκτο, για παράδειγμα, το όνομα του Προέ
δρου της Δημοκρατίας, μεταγραφόμενο σε άλλη γραφή, να γράφεται με C, εν<ί> το 
σωστό θα έπρεπε να ήταν με Κ. Δηλαδή ο κ. Κληρίδης Οα πρέπει να <tλλ<ίξει, 
σύμφωνα με τις οδηγίες της Επιτροπής, το όνομά του. Και Οεωρείται μάλιστα τούτο 
απαράδεκτο από την ίδια την Επιτροπή, όταν λέγει ότι ο ίbιος ο Πρόεδρος: της 

Δημοκρατίας περίπου δε σέβεται τους νόμους του κράτους. 

Λέγει ο κ. Χριστοδούλου ότι "οι ιδιώται ιδιωτικώς δύνανται να αποδίδωσι το 
όνομα αυτών ως θέλουσι. Αλλά ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας ιδιιίηης 
δεν είναι. Όταν ούτος δεν εφαρμόζει το επί.σημον σύστημα μεταγραφής ελληνικών 

ονομάτων, διατί να εφαρμόσωσιν τούτο αι υπηρεσί.αι;" Και επειδή ασχολήΟηκε με 

τη μεταγραφή των ονομάτων στο ρομανικό σύστημα γραφής, αποφάσισε ότι πρέπει 

να διορΟώσει και τα ονόματα των Κυπρίων στην ελληνική, γιατί, όπως ισχυρίζεται, 

το όνομα ενός πολίτη δεν του ανήκει, είναι δημόσιο κτήμα και δικαιούται το κράτος 

να ορίζει κατά πώς επιθυμεί να ονομάζει έναν πολίτη! 'Το επίσημον ελληνικόν 

όνομα", λέγει, "ουδόλως αποτελεί. ιδιωτικόν θέμα του πολίτη. Ουδείς δύναται να 

μεταβαίνει εις ξένας χώρας άνευ επισήμου ονόματος, δηλών ο ίδιος το 6νομα 

αυτού." Και επειδή τα ονόματά μας δεν είναι δικά μας, αλλά δημόσια υπόΟεση, 

πρότεινε ο κ. Χριστοδούλου στο Υπουργείο Εσωτερικών το δικό του τρόπο 

αναγραφής. Αναφέρω μόνο μια από τις θεωρίες του κ. Χριστοδούλου βάσει της 

οποί.ας το γιώτα (ι) προ του άλφα (α) είναι παράλογο και τουρκικό. Γι' αυτό ο 

κ. Σιαμισιάρης πρέπει να λέγεται Σαμισάρης, ο Σιακόλας, Σακόλας, ο φίλος μου ο 

Σιαφκάλης Σαφκάλης και με την ίδια λογική ο κ. Μουσιούττας που δεν τον 

αναφέρει πρέπει να λέγεται Μουσούττας. Και μη νομίσετε ότι είναι κατασκευές 

δικές μου, υπάρχει κατάλογος ονομάτων που αναφέρεται στο πώς Οα πρέπει να 

γράφονται τα ονόματα στα νέα διαβατήρια, τα ευρωπα'ίκά, <i>στε να εξελληνιστοίιν, 

διότι υπάρχει ο μέγας εχΟρός, κατά τον κ. Μενέλαο, η κυπριακή διάλεκτος. Έτσι, 

όταν ο κ. Μενέλαος Χριστοδούλου αντιμετώπισε κάποια πολεμική, μας είπε: 

'Όάλλουσιν εργολαβικώς κατά παντός σημείου αυτής, αποκαταστάσεως ιστορικού 

τύπου, ρομανικής αποδόσεως, προβάλλουσι την αγγλικήν γλώσσαν κατά της ελλη

νικής, επισύρουσι την κυπριακήν διάλεκτον κατά της κοινής ελληνικής. Κατέ

στησαν την τυποποίησιν των ονομάτων Οέμα αντιδικίας, ώστε να μη δύναται να 

εφαρμοσΟή αύτη." Και λέγει στη συνέχεια: "Διά την aντίδρασιν ταύτην παρεσχάτως 

ο Δήμος Λακκιών εδιδυμοποιήθη μετά Δήμου της Ελλάδος, ουχί. ως ελληνικός, αλλ' 

ως τουρκικός απορρίψας το όνομα αυτού Λακκιά και προκρί.νας το τουρκικόν 

Λατσιά, όπερ ουδέ προφέρεται, ουδέ γράφεται ελληνιστί. Από πότε οι Κ ίιπριοι 

προβάλλουσιν επισήμως τους διαλεκτικούς τύπους των ονομάτων αυτών αντί των 

κοινών; Η προβολή της κυπριακής διαλέκτου κατά της κοινής σημαί.νει και την 

συντριβήν της ελληνικής ιδέας εν Κύπρω. " Δηλαδή αυτά τα οποία γίνονται εδ<i>, το 

να Οέλει κανένας να λέγεται το χωριό του με το όνομά του, όπως το παρέδωσαν οι 

γενεές των γενεών, είναι εγκατάλειψη της ελληνικής ιδέας. "Οι μελετ<ί>ντες 

ανατροπήν της αποφάσεως περί των ονομάτων των διαβατηρίων, των ονομάτων μας 

δηλαδή, ας καθίσωσιν ησύχως. Ουδόλως θα επιτύχωσιν ούτοι του σκοπού αυτών. 

Ουδόλως θα επιμύζωμεν πλέον πληττόμενοι." Και παρακάτω ο πολεμικός παιάνας. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δεν το καταλάΒαμε τούτο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

Ε, ούτε εγώ το κατάλαΒα. 

(Γέλια) 

Να μας πει το επιμύζωμεν ο κ. Π ρέντζας. Αλλά παρακάτω εκατάλαΒά το, Οα 

το καταλάβετε και εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι βαθιά ελληνικά τούτα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

"Αν η ελληνική τυποποίησις των ονομ(χτων επολεμήθη διά πυρός και σιδήρου, 

δίκαιον είναι να επιβληΟή διάτων αυτών μέσων." Θα μας τα επιβάλει διά πυuός και 
σιδήρου. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Με συγχωρείτε. κύριε συνάδελ<rε, μου επιτρέπετε μια διακοπή; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Παρακαλώ. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Επιμένετε στην πρότασή σας να τιμηΘεί ο περί ου ο λόγος; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να σας πω· ως προσωπική περίπτωση ο άνΟρωπος είναι αξιόλογος. Το κακό 

είναι ότι αυτός ο άνΟρωπος, με αυτή τη νοοτροπία, έχει διαμορφώσει, αγαπητοί 

συνάδελφοι, το χώρο μέσα στον οποίο κινούμαστε ... 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Με συγχωρείτε που σας διέκοψα, αλλά επειδή από τη μια λέτε να τιμηΟει, από 

την άλλη .. . 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ως πρόσωπο. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

τις ιδέες του, τις προτάσεις του κ.λπ. οι οποιες είναι εντελώς απαράδεκτες ... 
διερωτώμαι, τι πρέπει να τιμήσει δηλαδή η πολιτεία; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Η πολιτεία να τον τιμήσει ως άνθρωπο, αλλά όχι οι αντιλήψεις του να γίνο

νται εθνική υπόθεση. 

Και λέει παρακάτω. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

'Εχω την άποψη ότι ο μεν συνάδελφος κ. Χατζηδημητρίου τα λέει πολίι ωραία, 
αλλά πιστεύω ότι ταυτόχρονα γίνεται β(ιναυση επίΟεση εναντίον ατόμου, το οποίο 
δεν είναι εδώ να απαντήσει και να υπερασπιστεί τον εαυτόν του. Έχει δικαίωμα ο 
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συνάδελφος να κάνει τους σχολιασμούς του ασφαλώς, αλλά πιστεύω, όπως εξελLσ
σεται η υπόΟεση, και μάλιστα και όταν υπάρχει και ερώτηση "και επιμένετε να 

τιμηΟεί;" νομίζω ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε νομίζω ότι περιορίζεται το δικαίωμα ενός Βουλευτού να πει τη γν<i>μη του, 

επειδή ο ενδιαφερόμενος απουσιάζει. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε συνάδελ<rε. αντιλαμβάνομαι το σημείο σας και Οέλω να σας δώσω μία 

απάντηση. Αν το έργο του κ. Μενέλαο1J Χριστοδούλου ήταν η δημοσίευση επιστημο

νικής εργασίας σε ένα επιστημονικό περιοδικό, Οα ήταν δικαίωμά του και Οα άξιζε 

κάΟε προστασίας απ6 μία πολιτική κριτική. Αλλά από τη στιγμή ΠΟ1J περπατάς 

μέσα στους δρόμους και ~λέπεις, για παράδειγμα, το Μάμμαρι ΠΟ1J το ξέραμε ως 

τώρα με γιώτα (ι), να γράφεται με ήτα (η) και ~λέπεις τα Πηγαίνια να γράφονται με 

γιώτα και έψιλον (ι), (ε), ενώ ήταν με η αι ως τώρα μέσα σε όλες τις γραφές και όταν 

έχουμε και τις περιπτώσεις των Λακκιιί>ν και των Λατσιών ΠΟ1J έχουν γίνει περι

βόητα και της Αναφωτίδας που προκάλεσαν την αντίδραση όλων των ανΟριί>πων, το 

Οέμα έχει γίνει δημόσιο. Χθες, για παράδειγμα, περπατιbντας στους δρόμους της 

Λευκωσίας είδα το εξής aπερίγραπτο. Να αναγράφεται "ανΟρώπινα δικαιώματα" με 

ρομανική γραφή, που δε διαβάζεται, και δίπλα square. Αν εκάμαμε πλατε(<t για τα 

ανθρώπινα δικαιώματα έξω από το Προεδρικό Μέγαρο, για να τη βλέπει ο ξένος και 
να ξέρει ότι έξω από το Προεδρικό Μέγαρο τιμούμε τα ανΟριbπινα δικαιιί>ματα, 

πέστε μου τι Οα καταλάβει ένας που θα διαβάσει κατ' αυτό τον τρόπο την έννοια των 
ανΟρωπί.νων δικαιωμάτων. Αν είμαι υποχρεωμένος να διαβ(ισω αυτά τα κείμενα 

και αυτές τις αναφορές, δεν είναι για να πλήξω οποιοδήποτε πάνω σε προσωπική 

βάση, αλλά είναι για να αναφέρω πάνω σε ποιο σκεπτικό στηρίχτηκε η όλη υπόΟεση 

της τυποποίησης των ονομάτων, όχι μόνο των δικών μας, όχι μόνο της ρομανικής 
μεταγραφής που δε διαβάζεται, αλλά ακόμα και της αναγραφής των ξένων 
ονομάτων. Και το γνωρίζετε πολύ καλά, και θα το καταΟέσω στην Επιτροπή 6n ο 
Σαίξπηρ, όταν αναγράφεται στις οδούς, ο Ουάσιγκτων, όταν αναγράφεται στις 

οδούς, δε γράφεται όπως τον ξέρει ο κόσμος όλος, αλλά είναι όπως αυτή η ξFνη λέξη 

προφέρεται στα ελληνικά και από τα ελληνικά μεταγράφεται στη ρομανική γ(Ιαφή. 
Και μας κάμνει καταγέλαστους. Και έχω μια σωρεία ονομάτων από οδο\iς πώς 
έχουν αναγραφεί, ιδιαίτερα στη Λεμεσό, που είναι κάτι που μας εκΟέτει σαν τόπο. 
' Ετσι Οα σας παρακαλέσω να με αφήσετε να ολοκληρώσω και σας διαβεβαιιί> ότι τον 
άνΟρωπο για το έργο του εγιi> προσωπικά τον τιμώ, διότι πράγματι έχει αφιερ<i>σΗ 
τη ζωή του. Αν κρtνω κάτι, κρίνω την πολιτεtα η οποία υιοΟέτησε αυτού του είδους 
τη νοοτροπtα και την αντίληψη. Και να σας πω και κάτι. Ναι, εtναι προσβλητικό 
και για την Κύπρο, και για το Δήμο Λατσιιί>ν, για την Κύπρο ολόκληρη να μου λέει 

ότι διδυμοποιήθηκαν τα Λατσιά ως τουρκι:ι.ή πόλη. Αυτό το πράγμα είναι αδια
νόητο, aφόρητο και δεν είναι δυνατό να το δεχτεί ο οποιοσδήποτε πολίτης. Ή. αν 
Οέλετε ακόμα, δεν μπορούμε να αφήσουμε aσχολίαστες άλλες αναφορές που σχετίζο
νται με το Οέμα που συζητούμε. Για παράδειγμα το όλο σκεπτικό για την αναγραιrή 
των τοπωνυμίων αποσκοπεί στην απάλειψη της κυπριακής διαλέκτου έναντι της 

οποίας χάνει πόλεμο, και λέει: "Θα εί;rωσί τινες ότι οι τίιποι των ονομάτων 
ουδόλως έχουσι σημασίαν. Αλλ' εν τη τυποποιήσει των ονομάτων ούτοι έχουσι μεγί-
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στην σημασίαν. Όταν _υπάρχη παγχόσμιον πρόγραμμα τυποποιήσεως ονομάτων, 
ονόματα άνευ τυποποιησεως είναι οιονεί ανύπαρκτα, μη έχοντα υπόστασιν. Εν 
Κύπρω ιδία μεταξύ των τύπων Αγλαγγιά και Αγλαντζιά χάσμα μέγα εστήρικται, 
εκ~τέρου προσεπισύροντος ιδίαν ιδεολογίαν κατά τα λεχθέντα. Η γλώσσα της 
Κυπρου κυπριοποιείται ραγδαίως. Η γλ(i>σσα της Κύπρου κυπριοποιείται. ο Πρόε
δρος της Κυπριακής Δημοκρατίας διηγείται αστεία εν τω Υπουργικώ Συμβουλίω εν 
τη κυπριακή διαλέκτω." 

Παρακάτω είναι για το Γιαννάκη. Λέει: "η Κυπριακή 13ουλή εορτάζει τα 
Χριστούγεννα εν τη κυπριακή διαλέκτω. Η Κύπρος συμμετέχει εν τω παγκοσμίω 

διαγωνισμό> παιδικού άσματος "Χρυσό Φλουρί." δι' άσματος εν τη κυπριακή 

διαλέκτω. Παρά τον διαγωνισμόν Οεατρικού μονόπρακτου εν τη κυπριαχrΊ 

διαλέκτω, παρεισάγεται νυν υπό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και 'Διαγω

νισμός Κυπριακού Τραγουδιού' εν τη κυπριακή διαλέκτω." Η χ. Κατσελλή δεν είναι 

εδώ να μας πει για την Κερύνεια και το αερούδι. Και ομολογώ, όταν μιλούμε για το 

αερούδι, ο Κυπραίος πώς Οα το καταλάβει καλύτερα; Το αερούδι που φυσά ή το 

αεράκι που φυσά; Είναι πράγματα, πράγματι, που θα πρέπει να μας απασχολήσουν. 

Και λέει παρακάτω: "Εν τοιαύτη επάρσει η κυπριακή διάλεκτος θα ορρωδήση, 

ίνα μη εισέλΟη εις την σχολικήν αίΟουσαν διδασκαλίας; Αλλ' εισελήλακε." Και πάει 

λέγοντας. Επικαλείται παρακάτω την Υπουργό Παιδείας και πολλά άλλα. Δεν 

ξέρω, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν τόσα πολλά που θα μπορο\ισε να αναφέρει 

κανείς από τις αναφορές της Επιτροπής. Ας αφήσουμε τα πρόσωπα. Είναι η 

Επιτροπή για μας που είναι υπεύθυνη. Ανα<rέραμε το όνομα, διότι υπήρξε ο aπολο

γητής της Επιτροπής. Αυτό είναι το έργο της Επιτροπής, αυτό είναι το σκεπτικό 

πάνω στο οποίο στηρίχτηκε η Επιτροπή. 

Πάντως είναι γεγονός ότι η κατάΟrση αυτών των προτάσεων νόμου. ναι, 

άρχισε να φέρει κάποια αντίστροφη μέτρηση. Γιατί μετά που έγινε αυτή η πρόταση 
νόμου, πήγε πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο από το Υπουργείο Εσωτερικών και 
διευκρινίστηκε τουλάχιστον ο τρόπος αναγραq'ής ονομάτων. Θα αναγράφονται τα 
ονόματα όπως θέλει ο ενδιαφερόμενος, όπως προκρίνει ο ενδιαq'ερόμενος. Και 
διατηρήθηκε αυτό το δικαίωμα, αλλά πάλι πότε; Όταν αντιδράσει ο ενδιαφερό
μενος. Αν ο ενδιαφερόμενος δεν πάρει χαπάρι περί τίνος πρόκειται, ο υπάλληλος 
θα το γράψει όπως εκείνος Οέλει κατά το πρότυπο των αποφάσεων της Επιτροπής. 

Υπάρχει και μια άλλη πτυχή του όλου Οέματος που δε στηρίζεται σε καμιά 
λογική ή έστω ετυμολογική αντίληψη, αλλά αποτελεί αποκορύφωμα αυθαιρεσίας. 
Και αυτό αφορά τα ξένα ονόματα, όπως ανέ<rεοα προηγουμένως και έχω ε.ϊιστολή 
'Αγγλου που κατοικεί στην Κύπρο και Οα την καταθέσω στη Γραμματεία, όπου ο 
άνθρωπος αναφέρεται μόνο σε τούτο το σημείο, της αναγραφής των ξένων 
ονομάτων, και πραγματικά λέει ότι προκαλούν γέλωτες ο τρόπος που γράφεται ο 
Σαίξπηρ -δεν μπορώ, θα σας ταλαιπωρήσω να τα κάνω- ο Σιέλε'ί, ο Ντίκενς, και 
πολλοί άλλοι, ο Ντε λα Κρουά που γράφεται κατά έναν τρόπο εντελώς ακαταλαβί
στικο και γελοίο, μέχρι το Φραγκλίνο ΡούσΒελτ, τον τζων Κέννετυ και τα λοιπά. 
Θα την καταθέσω με την ελπίδα, αν είναι δυνατό, από τιi>ρα να διανεμηθεί. Θα 
παρακαλέσω έναν κλητήρα να την πάρει για να τη διανέμει, για να σχηματίσετε ιδέα. 
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ. Για να σχηματίσετε ιδέα μέσα σε ποια έκταση 
γελοιότητας έχουμε περιπέσει, διότι δεν προσέξαμε, κύριοι συνάδελφοι, διότι δε 
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λειτουργούμε ως κράτος, διότι δε χρησιμοποιήθηκαν οι επιστήμονές μας. διότι 
έμεινε το θέμα της τυποποίησης των ονομάτων και των τοπωνυμίων στα χέρια μιας 
μικρής ομάδας και στο τέλος ενός ανθρώπου, που σίγουρα ο άνΟρωπος, πράττοντας 

σύμφωνα με τις αντιλήψεις του, καθόρισε εκείνος τον τρόπο της λειτουργίας του. 

Λοιπόν. ο κ. Χρωτοδούλου διαμαρτύρεται ακόμα διότι "σήμερον εν ταις 

κυπριακαίς τηλεοράσεσι προβάλλονται κυπριακαί σειραί" και αγανακτεί "ότι εν 

τοις σχολείοις το μόνον εν τη κοινή γλώσση είναι το βιβλίον" και Οεωρεί απαρά

δεκτο, διότι ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας ... το ανέ<('ερα προηγουμένως. 
Και συμπεραίνει ο κ. Χριστοδούλου ότι σίγουρα Οα πρέπει να αρχίσει μια μάχη 

τέλος πάντων για την ελληνική γλώσσα. γιατί στην Κύπρο περίπου λειτουργούμε. 

μιλούμε αγγλικά και παραμορφώνουμε την ελληνική γλώσσα. Δηλαδή, εκείνο που 

έχει να πει κανείς εί.ναι το εξής. Όταν διαβάζει αυτούς τους ανΟρώπους, σχηματίζει 

την ιδέα ότι όταν κυκλοφορείς στην Κύπρο δεν ακούς τίποτε άλλο παρά ανΟρώπους 

να μιλούν μεταξύ τους αγγλικά. Και πόσοι ξέρουν καλά αγγλικά στην Κύπρο, δεν 

ξέρω πόσο ελάχιστοι είναι, ώστε να αποδίδεται αυτή η έννοια ότι οι Κύπριοι μιλούν 

αγγλικά. Ί Ι το άλλο, ότι βρίσκεται σε διαμάχη η κυπριακή διάλεκτος με την κοινή 

ελληνική. Εμείς δεν αντιληφθήκαμε ποτέ να υπάρχει αυτiι η διαμάχη. ΑντίΟετα. 

εκείνο το οποίο βλέπουμε είναι ότι σταδιακά και με την πάροδο του χρι>νου η 
γλώσσα, ναι, υφίσταται την επίδραση της κοινής ελληνικής και διαμορφώνεται και 

εξελίσσεται. Η γλώσσα δεν είναι τίποτε το στάσιμο και δε βλέπουμε καμία διαμάχη 

μεταξύ της κυπριακής και της κοινής ελληνικής, την οποία βλέπουν οι άνΟρωποι της 
Επιτροπής. Αλλά, όπως μας είπαν, ήταν "κεκλεισμένοι εντός των τειχών" και δεν 
αντιλήφθηκαν τι εγίνετο απ' έξω. Αυτό λοιπόν είναι το μυστικό της παραμόρ<rωσης 

των τοπωνυμίων και η προσπάθεια αλλαγής των ονομάτων μας. Όλα αυτά είναι 
γραμμένα στην κυπριακή διάλεκτο και θα πρέπει να καταργηθούν. Βλέπει ο πρωτα
γωνιστής της ιστορίας μας μια ανύπαρκτη μάχη μεταξύ κυπριακής διαλέκτου και 

κοινής ελληνικής με αμφίρροπο μάλιστα αποτέλεσμα. Γι' αυτό αποφάσισε να ρίξει 

το βάρος του, για γλωσσαμυντορικούς και εθνικούς λόγους, υπέρ της κοινής 
εναντίον της κυπQιακής διαλέκτου! Κω εμείς όλοι που δεν αντιληφΟήκαμι: να 

υπάρχει αυτή η σύγκρουση, εμείς, λοιπόν, δεν είμαστε ούτε υπερασπιστές της διαλέ
κτου ούτε πολέμιοι της κοινής. Ζητούμε μόνο την εφαρμογή μιας κοινής λογικής 

που δε δέχεται χω δεν παραβιάζει τη γλωσσική πραγματικότητα στην Κύπρο. Η 
γλώσσα ως ζωντανός οργανισμός βρίσκεται σε συνεχή εξέλιξη, και φυσικά και τα 

ίδια τα τοπωνύμια. Για να αλλάξουν όμως τα τοπωνύμια, αυτό δε γίνεται με την 
παρέμβαση κάποιου πεφωτισμένου γλωσσολόγου, αλλά γίνεται πρώτιστα με τη 

γλώσσα του λαού. Ο καθηγητής κ. Μιχάλης Π ιερής στη Βουλή, αλλά και στον τύπο, 
υποστήριξε ότι, σύμφωνα με τις επιστήμες που μελετούν τη γλιδσσα και τη λογοτε

χνία, τιποτε το μεμπτό δεν υπάρχει με τις διαλέκτους αυτές καΟ' εαυτές είτε ειδικό
τερα με την παγιωμένη φωνητική τους. Σημειωτέον ότι στα κείμενά της η Επιτροπή 

αναφέρει ότι λήφθηκε οτιδήποτε άλλο υπόψη εκτός από τη φωνητική εκφορά της, 
διότι λέει δεν ενδιαφέρει τον οποιοδήποτε πώς προφέρονται. Σημασία έχει να κατα
γράφονται χάριν των compuιers. Ευτυχώς το βρήκα εύκολα για να μην ψάχνω τα 

χαρτιά. Λέει: 'Τα ονόματα οιασδήποτε χώρας δεν αναγράφονται εν τοις διιιβατη
ρίοις ίνα αναγιγνώσκωνται, αλλ' ίνα κατατάσσωνται και μηχανογραφώνται. Ο 

τελωνειακός υπάλληλος κατατάσσει τα ονόματα ως <rέρονται εν τοις διαβατηρίοις 
των εισερχομένων, αμελών περί της προφοράς αυτών. Αν σκοπός αναγραφής των 
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ονομάτων εν το~ς δια~ατηρίοις ήτο η ανάγνωσις, θα προνοείτο προς τούτο το 

διεθνές φωνητικόν αλ<rά~ητον." Δηλαδή το πcί>ς γράφουμε τα ονόματά μας μέσα στα 
διαβατήρια δεν εί:ναι για να δια~άζονται, είναι απλώς για να υπάρχουν εκεί χάριν 

του compuιer, της μηχανογράφησης, να το πουμε και ελληνικά. Λέγει ο κ. Χριστο

δούλου όλα αυτά τα πράγματα και προκάλεσε, εί:ναι γεγονός . μεγάλη συζήτηση μέσα 

στο κοινό. 

Αλλά υπάρχουν και άλλα πράγματα και (tλλα σημεία, κυρίες και κύριοι συνά

δελφοι, που σχετίζονται με την ιστορία και την επιστήμη. Το rΙ(tφος το έγραφαν οι 

Λατίνοι με ph -ας χρησιμοποιήσουμε αυτή την αναφορά- είναι στο ευαγγέλιο γραμ

μένο έτσι, και ήρθαμε στον 20ο αιώνα να το αλλάξουμε. για να το κάνουμε με f, 
διότι, λέει, έτσι είναι η ρομανική γραφή. Όταν όμως στην Αμερική η Φιλαδέλ(rεια 

κλήθηκε να αλλάξει το όνομα της αναγραφής της και να το μετα~άλει από το ph σε Γ 
αντέδρασε, διότι, είπε, η παράδοση διαφορετικά μας παρέδωσε την αναγραφή του 

ονόματος και δεν είμαστε πρόΘυμοι να το εγκαταλείψουμε. Εμείς τα εγκαταλεί

ψαμε. Ας αφήσουμε το πόσο αγνώριστη κάναμε τη Χοιροκοιτία και είναι ένα από 

τα πιο γνωστά σημεία που εκφράζει την όλη υπόΟεση. Και η Λακατ(tμεια και η 

Λάνεια. Μα και η ορθογρα<('ία, κύριοι συνάόελq-οι, έχει σημασία. Ξέραμε τη Λάνια 

ως τώρα να γράφεται με 'ια', τώρα έγινε με 'εια' και αν ο κ. Λανίτης πήρε το όνομ(t 

του από τη Λάνια, ο οποιοσδήποτε Λανίτης, αν δεχτούμε ότι ο τύπος της γραφής της 

Λάνιας είναι με 'ει', τότε πρέπει να αλλάξει όνομα, πρέπει να γίνει Λανειάδης. Δεν 

μπορεί να λέγεται Λανίτης με 'ει'. Ή η Άσσια, το φίλο, τον κ. Παπαδόπουλο, 

πρέπει να τον λέμε Ασκειώτη, διότι η Άσσια μετονομάστηκε σε Άσκεια. Και πρέπει 

οι διάφοροι Ασσιώτες να αλλ(tξουν το όνομά τους και πρέπει να γίνουν Ασκει<δτες. 

Κύριοι συνάδελφοι, Οέλω πραγματικά κάμνοντας αυτή τη συζήτηση, παίρνο

ντας την πρωτοβουλία της συζήτησης αυτής σήμερα στη Βουλή, να δηλώσω ότι είναι 

από τα λίγα Οέματα που ειλικρινά έχω ενδιαφέρον τι θα καταγραφεί στα πρακτικά 

της Βουλής, ώστε κάποτε κάποιος μεταγενέστερος που Οα δει όλες αυτές τις γελοιό

τητες που έχουμε κάμει, να ξέρει, ναι, ότι υπήρξε και μία αντίδραση, ότι δεν τα 
δεχτήκαμε τα πράγματα αδιαμαρτύρητα και τα αφήσαμε έτσι. Και ότι ναι, κάναμε 

μια πρόταση νόμου, για να δοθεί η ευκαιρία στο δημόσιο. στο κράτος, στην 

επιστήμη, στους ανθρώπους τους γλωσσολόγους, στους ιστορικούς μας και όλους 

τους άλλους να φέρουν απόψεις, να μπουν σε μια διαδικασία προσαρμογής και 

επανόρθωσης όλων αυτών των τερατωδών πραγμάτων που έχουν γtνει γύρω μας. 

Αλλά υπάρχει και κάτι για το οποίο Οέλω να αποδώσουμε και δικαιοσύνη. 
Υπάρχει μια μεγάλη πολεμική εναντίον του τρόπου που ήταν αναγεγραμμένα μέχρι 

της στιγμής τα τοπωνύμιά μας. Όμως τα το;τωνύμιά μας πότε γράφτηκαν; Όταν 

έγινε το Κτηματολόγιο. Ξέρει κανένας πώς έγινε το Κτηματολόγιο στην Κύπρο; Ή 

ξέρουν οι νεότερες γενιές την ιστορία του Κτηματολογίου που τόσο θαυμάζουμε; 

Πόσοι άνΟρωποι κουράστηκαν, πόσοι άνΟρωποι πέρασαν ~ουνά, λόγκους και 

ποτάμια, έζησαν κάτω από άθλιες συνθήκες με κίνδυνο της ζωής τους, πλησtασαν 

ανθρώπους, κατέγραψαν τοπωνύμια, μαρτυρίες, όλα αυτά τα πράγματα με χίλιους 

κόπους και μόχθους και διατήρησαν και κατέγραψαν αυτή την ονοματολογία της 

Κύπρου. χιλιάδες χιλιάδων τοπωνύμια. Εμείς ερχόμαστε όλα αυτά περίπου σήμερα 

και τα θεωρούμε εθνική ντροπή. Δεν είναι εθνική ντροπή. Είναι εθνική περηφ(tνεια 

και υπάρχει ένα έργο ολόκληρο που πραγματικά θα πρέπει να το τιμούμε. Διότι, 
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λέει, έγιναν επί Αγγλοκρατίας και είναι αγγλική η αναγραφή των τοπωνυμίων. Ε, όχι 

και έτσι. Αν υπάρχουν δύο ονόματα που γράφτηκαν στην αγγλικf1 το ένα είναι το 

Governor's Ocach και το άλλο το Ladies Mile. Αν βγάλουμε έξω τη Λεμεσό από την 
Κύπρο, όλα τα άλλα είναι εντάξει, τέλος πάντων. 

(Γέλια) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Και τούτα στη Λεμεσό. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

Και τούτα στη Λεμεσό. Και Μακένζυ, πάει και η Λάρνακα. 

Αλλά ακούστε, γιατί να έχουμε οτιδήποτε εναντίον του τρόπου αναγραφής, ή 

καταγραφής μάλλον, τοπωνυμίων που μας τα παρέδωσε η ιστορία και η παράδοση 

και φυσικά των ελληνικών τοπωνυμίων και φυσικά των φράγκικων τοπωνυμίων και 

φυσικά των τούρκικων τοπωνυμίων, όπως το Κα"Lμακλί για παρΜειγμα; Πρέπει να 

αλλάξουμε το Κα"ίμακλί επειδή είναι τούρκικο τοπωνύμιο; Αυτή είναι η ιστορία, η 

παράδοση, η οποία συνεχίζεται και δεν έχει κανένας δικαίωμα να αγγίξει πάνω και 

να τη διαστρεβλώσει για οποιουσδήποτε λόγους. Και Ουμούμαι όταν ήμουν στο 
Συμβούλιο της Ευρώπης -να πω και εγώ μια ιστορία- και ήμουν rapportcur πάνω 
στο Οέμα της Κροατίας, ποια ήταν η μεγαλύτερη κατηγορία εναντίον της Κροατίας; 

Ότι προσπαΟούσαν να αλλάξουν στοιχεία της γλώσσας για να την αποκαΟάρουν 

από τα σέρβικα της Σερβίας! Αυτά να τα προσέξουμε, τα προηγούμενα, διότι ;rράγ

ματι μια τέτοια νοοτροπία και αντίληψη δεν είναι δυνατό να στέκει κάτω από 
οποιαδήποτε κριτική και σίγουρα δε θεωρείται δημοκρατική, είναι μάλλον <rασι

στική νοοτροπία. 

Θα το αναψέρω αυτό το απόσπασμα, παρόλο που έχω ξεψύγει από τον ειρμό 

της ομιλίας μου, αλλά λέει σ' ένα από τα κείμενά της η Επιτροπή, για να μη Οίξουμε 
κανένα, συνάδελφε Καρά. Λέει: "δύο μέγιστα κακά τα οποία κατέλιπον οι Άγγλοι 
εν Κύπρω, την αγγλικήν γλώσσαν ως εθνικήν -είναι η εΟνική μας γλώσσα η αγγλική
ήτις χρησιμοποιείται υπό Κυπρίων προς Κυπρίους και την κυπριακήν διάλεκτον 
ήτις εισεπήδησεν ως κοινή εις την νέαν κοινωνίαν των Κυπρίων." Δεν ξέρω πραγ
ματικά αν άνΟρωποι με αυτή τη νοοτροπία μπορούσαν να φέQουν σε πέρας ένα 
τέτοιο τιτάνιο έργο. Αν διαβάσει κάποιος ξένος την αναφορά, αυτή σίγουρα Οα 
σχηματίσει πολύ εσφαλμένη ιδέα για την Κύπρο. 

'Οπως αναφέραμε κιόλας, πολλοί επιστήμονες έχουν διαφωνήσει με τον τρόπο 
εργασίας της Επιτροπής και τον κ. Χριστοδούλου. Ο κ. Πηλαβάκης κρίνοντας την 

εργασία του κ. Χριστοδούλου γράφει μεταξύ άλλων τα εξής: 'Τελευταία ο 
κ. Χριστοδούλου του Κέντρου Επιστημονικ<δν Ερευνών πQοτείνει για αQκετά χωρία 
δικές του ετυμολογίες, τολμηρές κάποτε, και χωρίς τεκμηρίωση." Είναι ένας πολύ 
όμορφος τρόπος ει-ι:ιστημονικής διατύπωσης της διαφωνίας. Για τα τοπωνυμια της 
Κύπρου εργάστηκε ο Σίμος Μενάρδος με τον οποίο ο κ. Χριστοδούλου δια<rωνεί 
ριζικά. Ο Σίμος Μενάρδος γράφει Αγλαντζιά, ενώ αντίΟετα ο κ. Χριστοδουλου 
επιμένει στο Αγλαγγιά. Το Αγίρτα μας το κάμνει Αγίρδα, τη Γιαλούσα, την τόση 
όμορφη λέξη Γιαλούσα, την κάναμε καθαρευουσιάνικη Αιγιαλούσα. Την Αλεύκα την 
κάναμε Αλεύγα και την Ασσιέλλια, Ασκέλια, κύριε Ομήρου, κύριοι Παφίτες. Φυσικά 
να πω και για τη Ζώδια που την εκάναμε με 'ει'! 

' 
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Υπάρχε~ κα~ ένα εξαιρετικό κείμενο του κ. Κωνσταντίνου Γιαγκουλλή, που 
κατατέθηκε στην Επιτροπή. Και θα ζητήσω να γίνει αναφορά μέσα στα πρακτικά 
ότ~ υπάρχε~ ένας όγκος εγγράφων στην Επ~τροπή Εσωτερικ<ί>ν που κατατέΟηκαν 
κατά τη συζήτηση και αν υπάρχει κάποιος που ενδιαφέρεται μπορεί να ανατρέξει σ' 
αυτά και υπάρχει και η μελέτη του κ. Γιαγκουλλή εκεί, που διαιrωνεί με την αλλαγή 
της ορθογραφίας και με την επιστροφή των τοπωνυμίων στους αρχικούς τύπους κα~ 
γράφει πολλά τέτοια χαρακτηριστικά. Θυμούμαι για παράδειγμα τη Γεροσκήπου, 
δεν μπορείς να την πε~ς Ι ερούς Κήπους αυτή τη στιγμή ή το Γερόλακκο, Ιερόλακκο 
επειδή Οα πρέπει να γυρίσουμε σε ετυμολογικές ή ιστορικές αναγραφές. Και δε 
συμφωνεί ο κ. Γιαγκουλλής ότι οι τύποι Λατσιά και Αγλαντζιά είναι τούρκικοι, 

όπως μας λέει η Επιτροπή. 

Ο κ. Ελλάδιος Χανδριώτης γράφει για το θέμα της ρομανικής γραφής -και θα 
καταθέσω στη Γραμματεία σχετικές αναφορές για τρόπο φωνητικής αναγραφής της 
ρομανικής γραφής- και λέει: "θεωρcί> αναγκαίο να τηρούμε τη δική μας γραφή, την 
ιστορική ορθογραφία μια και σ' αυτή είναι γραμμένη η ακριβή μας λογοτεχνική 

παραγωγή και τα λατρευτικά μας κείμενα." Λέει ακόμα ο κ. Χανδριώτης ότι είναι 
περιττό να μεταφέρουμε την ιστορική μας ορθογραφία στην περιοχή της ξένης 
γραφής. Γιατί ο άλλος θα πρέπει να ξέρει για παράδειγμα ότι το Χοιροκοιτία είναι 

με οι, ή οποιαδήποτε άλλη λέξη είναι γραμμένη με αυτό τον τρόπο; 

Υπάρχει όμως και ένα άλλο επιχείρημα της Επιτροπής, κύριοι συνάδελ(/'Οι, 
ότι, "ξέρετε, τα ίδια γίνονται και στην Ελλάδα". Τώρα, το τι γίνεται στην Ελλάδα 
και στην Κύπρο φαίνεται ότι κάποια συνάντηση έγινε της Επιτροπής της δικής μας 

με τους Ελλαδίτες εκεί. Έτυχε να ταξιδέψω τελευταία στην Ελλάδα και στην 

ύπαιθρο και μάλιστα όπου έβλεπα και ταπέλες έβγαλλα και φωτογραφίες. Δεν 

ακολουθείται η ρομανική γραφή. Όμως ο κ. Χριστοδούλου μας έφερε και κάποιες 

φωτογραφίες άλλες που φαίνεται να ακολουθείται ο ίδιος τρόπος της ρομανικής 

γραφής. Πο~ο είναι το αποτέλεσμα μιας τέτοιας κατάστασης; Η πλήρης σύγχυση 

και το πλήρες χάος στην όλη υπόθεση, γιατί σίγουρα αν γράφονται στις ταπέλες τα 

ονόματα πόλεων και χωριών είναι για να τις καταλαβαίνει ο άλλος και όχι για να 

συγχύζεται περισσότερο. 

Τελειώνοντας Οέλω να απαριθμήσω τα προβλήματα που κληροδοτεί στον τόπο 
η τυποποίηση των τοπωνυμίων και η ρομανική τους μεταγραφή με τον τρόπο που 

αποφάσισε η Επιτροπή και στη συνέχεια η κυβέρνηση. 

Πρώτο, εισάγονται ονομασίες και ορθογραφικοί τύποι που δε θα ακολουθη

θούν και έτσι Οα έχουμε άλλες γραφές στα επίσημα κείμενα και άλλα στην καθημε

ρινή ζωή. Οι διαφωνίες Οα συνεχιστούν και Θα αποτελούν μόνιμό σημείο διαμάχης 
μέσα στο λαό και μέσα στους ειδικούς επιστήμονες. Αποτέλεσμα, ένα πρόσΟετο 

στοιχείο σύγχυσης φορτισμένο μάλιστα με ιδεολογικό περιεχόμενο. 

Δεύτερο, η ρομανική μεταγραφή των τοπωνυμίων και των ονομάτων των 

Κυπρίων με την τήρηση της ορθογραφίας και όχι. την προφορική ομιλία και. τη 

φωνητική έκφραση θα συντελεί. στην παραμόρφωση και στη γελοιοποίηση των 

ονομάτων. Και αναφέρεται το όνομα Χοιρομερίδης. Πώς Οα διαβάζεται το Χοιρο

μερίδης με τη ρομανική γραφή; Όταν λάβεις υπόψη σου, αγαπητέ Ευστάθιε, ότι Οα 
πρέπει να μπει το Χ σύμφωνα με τους κανόνες με Ch είναι Choiromeridis. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Και ο Χατζηδημητρίου πώς θα είναι; 

·--
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Τ. XATZHΔIIM HTPIOY: 

Chaιsidimiιriou. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Θα πούμε και τίποτε άλλο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗ ΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε, αυτό πιστεύω ότι είναι από τα σο~αρ6τερα Οέματα· είμαι 
προς το τέλος της ομιλιας μου. Αν εφτάοαμε σ' αυτό το σημείο. φτάσαμε hι6τι δεν 

προσέξαμε όσο έπρεπε αυτή την υπόθεση. Η όλη εργασία χρειάζεται να ξαναγίνει με 

τρόπο μεΟοδικό, τουλάχιστον στα σημεία των έντονων διαφωνι<~ν. Αν ασχολήΟηκα 

με τα τοπωνύμια, το έκανα γιατί. τούτο συνδέεται με τον πολιτισμό, την ιστορία και 

την παράδοση του τόπου που όλοι υπηρετούμε. Ζητούμε τη συνεννόηση πάνω στο 

Οέμα αυτό· καλούμε όλους όσους σκέπτονται με τον ίδιο τρόπο να εγκαταλεί·ψουν τη 
σκέψη ότι προβάλλουμε τους τοπικούς τύπους των τοπωνυμίων έναντι αυτιbν της 

κοινής και ότι επιζητείται η συντριβή της ελληνικής ιδέας εν Κ ύπρω. Και ασφαλώς 

εμείς δεν αντιμετωπίζουμε το θέμα όπως αναφέρεται από τον εκπρόσωπο της 

Επιτροπής ότι 'Ό πόλεμος κεκήρυκται. Πάσαι αι δυνάμεις παραταχΟήσονται. Ποιοι 

είναι οι αντίπαλοι ημών οίτινες θα νικήσωσιν ημάς; Αιαί! Ου παραμένει αυτοίς 
πέτρα ίνα σταΟώσι. Ανατροπή της αποφάσεως περί. των ονομάτων των δια~ατηρίων 

-για τα ονόματά μας δηλαδή- σημαίνει ανατροπήν πάσης τυποποιήσεως ονομάτων 
εν Κύπρω και επομένως αποκοπήν από της τυποποιήσεως των Ηνωμένων ΕΟνών, 

και από της κοινής τυποποιήσεως Ελλάδος - Κύπρου. Αν η τυποποίησις των 
ονομάτων εν ουδενί εφαρμόζηται εν Κύπρω, σημαίνει τι; Αν αύτη εφαρμόζηται 

μόνον εν ταις οδικαίς πινακίσι;" Αυτή είναι η <L-cορία. Δηλαδή για να ικανοποιηθεί 
η Επιτροπή, Οα έπρεπε να αλλάξει τα ονόματα όλων μας. Ε<rόσον δεν αλλάσσονται 
τα ονόματα όλων μας, δεν είναι αρκετό να αλλάσσουν εν ταις οδικαίς πινακίσι. Δε 
θέλουμε λοιπόν πόλεμο ούτε aντιμαχόμαστε την τυποποίηση. Ζητούμε μόνο συνεν

νόηση και λογική σε ένα θέμα που συνδέεται με την ιστορία και την παράδοση του 
τόπου, αλλά και τη ζωή και το όνομα του καθενός μας. Οι προτάσεις νόμου 
αποσκοπούν πρώτο σε ότι αφορά τα ονόματα στο να έχει γν<ί)μη ο καΟένας για το 
όνομα το δικό του στον τρόπο αναγραφής και στην ελληνική ή στην τουρκική, στις 
επίσημες γλ<~σσες της Δημοκρατίας, και στη ρομανική, στη λατινική μεταγραφή του 
ονόματος. Αλλά και σε ό,τι αφορά τα τοπωνίιμια, επειδή ήδη έχει κατατεΟεί ο 
σχετικός κατάλογος στα Ηνωμένα Έθνη, ζητούμε να μπει μέσα σε μία διαδικασία 
αναθεώρησης όλων αυτών των ονομάτων, ιδιαίτερα στα σημεία που υπάρχουν 
έντονες διαφωνίες με τη συμ~ολή μίας επιστημονικής υποεπιτροπής που Οα αποτε
λείται κατά κύριο λόγο από επιστήμονες του πανεπιστημίου μας, γλωσσολόγους, 
ιστορικούς, φιλολόγους, ακόμα και ανθρώπους οι οποίοι ασχολούνται με τη φωνη
τική της γλώσσας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την άδεια σας <L-cό τη θέση μου και από αυτά που Οα πω 
ελπίζω να γίνει κατανοητό γιατί ειδικά ζητώ να μιλήσω από τη Οέση μου και όχι από 
το βήμα της Βουλής. 
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~ι κύριοι Χατζηδημηη~ίου και Πρέντζας, που κατέθεσαν τις προτάσεις, έχουν 
προσφερει μέγιστη υπηρεσία στον ελληνισμό της Κύπρου και πρέπει να τους αποι)ο

θούν έπαινοι για την πρωτοβουλία τους. Η ομιλία όμως του κ. Χατζηδημητρί.ου 
από το βήμα της Βουλής, πιστεύω δεν εξυπηρέτησε τους πραγματικούς σκοπούς του. 
Ένα σοβαρό Οέμα, που έπρεπε να απασχολήσει τη Βουλή και τις Επιτροπές της -την 
απασχόλησε και έχουμε ομόφωνες εκθέσεις ενώπιον της Βουλής- ο κ. Χατζηδημη
τρtου, αγ<ΧJ-τητός ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κατά τα άλλα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, κατά τα άλλα, καθόλα, επέλεξε να το μετατρέψει σε αντιδικία του, 
περίπου, με ένα κύριο Μενέλαο κάτι, δε Ουμάμαι. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Χριστοδούλου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Προφανώς έναν ιδιόρρυθμο, ιδιότυπο άνθρωπο που, απ' ό,τι ακούω, επί δεκα
οχτώ χρόνια υπηρετών στο αρμόδιο τμήμα του Υπουργείου, λέξη δεν έγραψε ούτε 

τίποτε πρόσφερε στο κράτος. Πρόσφατα, aφυπηρέτησε πρόωρα και αφού πήρε τη 

σύνταξή του, σιτίζεται παρά τη Ιερά Μονή Κύκκου. Εμείς τον κάναμε θέμα και το 

μετατρέψαμε σε αντιδικία της Βουλής προς έναν ιδιόρρυθμο και ιδιότυπο άνΟρωπο. 

Γι' αυτό δεν επιθυμώ να μιλήσω από το βήμα της Βουλής και να αποδώσω σημασία, 
σε μια παρωνυχίδα, του βάθους και της έκτασης που έχει δώσει ο συνάδελφος 
κ. Χατζηδημητρίου. ΆνΟρωπος που μέχρι την ιi.>ρα γράφει και εκφράζεται με ιδιο

μορφία της ελληνικής γλώσσας ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν τοις πιναχίσι .. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

που έχει πεθάνει προ πολλού. 

Συγνώμη που Οα το πω. αναφέρομαι σ· έναν που είναι φασίστας, αλλά, χατ(ι τη 

δική μου γνώμη, ο μεγαλύτερος ποιητής όλων των εποχών, όλων των αιώνων, όλων 
των κρατών, ο Έζρα Πάουντ, ο μεγαλύτερος ποιητής όλων των αιιί>νων όλων των 
εποχών, όλων των κρατών, φασίστας όμως επί εποχής Β' Παγκοσμίου Πολέμου, 
γράφει: "Η γλώσσα είναι ζωντανό όργανο και διαμορφώνεται από το λαό και η 
γλώσσα που είναι τυποποιημένη είναι πεθαμένη. Η γλιi>σσα είναι ζωντανή και 
διαμορφώνεται από τη χρήση και από τον ίδιο το λαό". Άσχετα με άλλες διαcrωνίες, 
αυτός ο μεγάλος άνθρωπος αυτό είπε κι εγώ τα Οεωρώ σωστά. Άρα, άνθρωπο που 
γράφει ακόμα με την aπολιθωμένη καθαρευουσιάνικη γλώσσα -όχι καν την καΟομι
λουμένη καθαρευουσιάνικη, αλλά την προ τριακονταετίας- μου τον κάμνει ο φίλος 
μου, ο κ. Χατζηδημητρίου, αντικείμενο συζήτησης από όλη τη Βουλή. 

'Εχει λεχθεί ότι τάχατες επειδή επικυριi>θηκε η έκθεση από τα Ηνωμένα ΈΟνη 
είναι μέγα εθνικό θέμα να την αλλάξουμε και δεν ξέρω πόσα επιχειρήματα αβ(ωιμα 
έχω ακούσει για τον κίνδυνο, αν τάχατες την αλλάξουμε. Εμείς υποβάλαμε τα τοπω
νύμια και τα γεωγραφικά χαρακτηριστικά του τόπου μας στα Ηνωμένα ΈΟνη. Σε 
μας εναπόκειται, όποτε Οέλουμε, να τα αλλάξουμε. 

: 
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Απορώ, δηλαδή, γιατί το κάμνετε τόσο μεγάλο θέμα. Επειδή άστοχα, κατά τη 

γνώμη μου, άκαιρα, η κυβέρνηση σύστησε αυτή την Επιτροπή και της έδωσε εξουσίες 

και έγινε το μη αναμενόμενο αποτέλεσμα που έγινε και η κυβέρνηση δεν ήθελε να το 

αλλάξει, όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα έχουν συμφωνήσει και έγιναν οι προτά

σΕLς νόμου· έληξε το θέμα. Η εισήγησή μου είναι να μη μεγαλοποιήσουμε το θέμα. 

Όλη η Βουλή, δηλαδή οι εκπρόσωποι όλου του Κυπριακού ελληνισμού, δεν είναι 

σωστό να ανηπαρατίθενται σ' έναν ιδιότυπο, ιδιόρρυθμο άνΟρωπο που ζει έξω από 
το χρόνο, έξω από την εποχή. Κι εγώ αμφισβητώ την πραγματική επιστημονική του 

κατάρτιση ή την ικανότητά του να παράξει, όταν, επαναλαμβάνω, για τόσα χρόνια 

δεν έγραψε, παρά το ότι έπαιρνε το μισθό από το κράτος, μια λέξη, ώσπου έγινε 
σιτιζόμενος παρά τω Μετοχίω Κύκκου. 

Η εισήγησή μου είναι να προχωρήσουμε στην ψήφιση των Οεμάτων. Είναι 

μεγάλο θέμα, αλλά είναι θέμα που δεν εγείρεται εξ αφορμής του τι έχει πει ο 
κ. Μενέλαος. Γι' αυτό η εισήγησή μου είναι ότι υποτιμούμε, πιστεύω, πραγματικά το 
επίπεδο της 13ουλής, αν συνεχίσουμε να συζητούμε αυτά τα θέματα. Ο κ. Χατζηδη
μητρίου με έθιξε προσωπικά. Πραγματικά, εγείρει προσωπικό Οέμα όταν το χωριό 
της μητέρας μου που είναι η Άσσια έγινε "Άκεια" ή "Άσκεια", απλώς επειδή ο 

κ. Μενέλαος δεν ξέρει ότι το "C "το λατινικό, ελληνικά είναι σίγμα, και η "Λακατα
μεία", που είναι το δεύτερό μου χωριό, το έχει παραποιήσει, για να μην καταλα

βαίνω από που πηγαίνω σπίτι μου, να χάσουμε και την οδήγηση προς εκεί! 

Η εισήγησή μου προς τους συναδέλφους, η παράκλησή μου προς τους συναδέλ
φους είναι, να μην κάνουμε το θέμα αντιδικία προς ένα πρόσωπο. Ομόφωνη είναι η 
'Εκθεση, ας την εγκρίνουμε και να μην επεκταθεί η συζήτηση που να δίνει άλλα 

μηνύματα και άλλες εντυπιi>σΕLς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σεβαστή η γνώμη σας, κύριε Παπαδόπουλε, αλλά βλέπω πολύ ενδιαφέρον 
κάτω. Ο κ. Κουκουμάς, ύστερα ο κ. Καράς, ύστερα ο κ. Π ρέντζας. 

Ε. ΕΥΣτΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είπατε ο κ. Κουκουμάς και όχι ο κ. 'Τσιουτσιουμά". 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κουκουμά, τον είπα. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Εντάξει. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η μόνη τοπωνυμία που δεν αμφισβητείται φαίνεται είναι η Πιττοκόπου, κύριε 

Π ι ττοκοπί τη. 

Γ. ΑΓΑΠIΟΥ: 

Ο Πιττοκόπος, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Π ιττοκόπος, ναι. 

Ν. πιποκοπιτΗΣ: 

Είναι από εκείνα που δεν μπορεί να τα αλλάξει κανένας. 
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Α . Χ ΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είχε δίκαιο σε πολλά σημεία ο κ. Παπαδόπουλος, και έχει 

δίκαιο σε ορισμένα, αν όντως αυτό που συζητούμε ήταν αντιδικία με τον κ. Μενέλαο 
Χριστοδούλου. Θεωρώ ότι δεν είναι με τον κ. Μενέλαο Χριστοδούλου και αν 
δόθηκαν κάποια παραδείγματα της aντίληψής του ή του τρόπου που διεκπεραίωσε 
την εργασία που του ανέθεσε η κυβέρνηση, είναι για να καταδειχθεί, νομίζω, το 

λανθασμένο της ανάθεσης αυτής της ευθύνης σ· έναν άνθρωπο μc έμμονες, αναχρονι

στικές και ξεπερασμένες απόψεις. Και για να καταδειχθεί ταυτόχρονα και η δική 
μας ευθύνη ως Βουλή που με αρκετή καθυστέρηση, με αρκετή αργοπορία, είχαμε 
αντιληφθεί ότι έγινε αυτό που έγινε. Και Οα είχε δίκαιο ο κ. Παπαδόπουλος, αν όλα 

αυτά τα πράγματα δεν εμφανίζονταν στους δρόμους, στις επιγραφές, σε έντυπα, σε 
οδηγούς τουριστικούς, σε χάρτες που ήδη κυκλοφορούν και στην Κύπρο και στο 

εξωτερικό . Δηλαδή, αν αυτά δεν έβρισκαν ουσιαστικά την αντανάκλασή τους στην 

καθημερινή μας ζωή. 

Εγώ θεωρώ ότι η συζήτηση αξίζει τον κόπο να συνεχιστεί και να ολοκληρωθεί 

με μια κεντρική κατεύθυνση. Να διορθώσουμε ότι διορθώνεται και να προλάβουμε, 
ούτως ώστε στο μέλλον παρόμοιες επιτροπές να απαρτίζονται πράγματι από αντι

προσωπευτική ομάδα γύρω από το κάθε Οέμα. και να δοθούν και κάποια μηνύματα, 

που τα θεωρώ σημαντικά. σε ό,τι αφορά την κυπριακή διάλεκτο. Διότι αυτ(1 που 

ακούσαμε, και δεν είναι τα μόνα, είναι, νομίζω, ύβρεις ενάντια στο λαό μας και 

αυτό πρέπεL να απαντηθεί. Γιατί δεν είναι μόνο ο κ. Μενέλαος Χριστοδούλου. 
υπάρχουν και πολλοί άλλοι που με πιο προσεκτικό τρόπο οδηγούν με τις απόψεις 

τους προς την ίδια κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καράς. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Επειδή η δική μου τοποθέτηση περιέχει στοιχεία πληροφοριών, τα οποία θα 

ήταν ίσως χρήσιμα για όλους για τη συζήτηση, Οα παρακαλούσα και ως εισηγητής 

της πρότασης νόμου, να μου δοθεί τώρα ο λόγος, γιατί νομίζω ότι σε κάποια σημεία 

τουλάχιστον θα διευκολυνθούν όλοι οι συνάδελφοι. Εί.ναι νέα στοιχεία που 

δυστυχώς τα έμαθα πολύ αργά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Απευθυνόμενος προς τον κ. συνάδελ<r<>. του λέω ότι θα είμαι σύντομος, δε θα 

αγορεύσω. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δε με ενοχλεί. 
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Α. ΚΑΡΑΣ: 

. Θα εί~αι σύντο~ος, διότι ως προς την Έκθεση το κόμμα μας συμφωνεί, είναι 
ομοφωνη η ΕκΟεση. Εχουμε διαφωνήσει όμως με μερικά πράγματα και θέλω να τα 
ξεκαθαρίσω, γι' αυτό έχω ανέλθει και στο βήμα. 

Καταρχήν ως προς την καθαρεύουσα η θέση μας είναι ότι αποτελεί κληρο
νο~ιά της ελλ~νικής γλώσσας, αποτελεί πλούτο και συνιστά πλούτο, γιατί είναι 
γλωσσα η οποια χρησιμοποιήθηκε αιώνες αι<ί>νων και επομένως είναι κάτι από την 
κληρονομιά μας. 

Η ?ύσταση της Επιτροπής, και αυτό με ενδιαφέρει να ξεκαθαρίσω, δεν έγινε 
από αυτη την κυβέρνηση. 

Η σύσταση αυτής της Επιτροπής έγινε το 1967, και αν δεν απατώμαι ο 
κ. Παπαδόπουλος ήταν Υπουργός. μέλος της κυβέρνησης. Και ο κ. Μενέλαος 
Χριστοδούλου, ο οποίος αν χαστουκίστηκε από τον κ. Χατζηδημητρίου, κυριολε
κτικά εξετελέσθη από τον κ. Παπαδόπουλο, διορίστηκε από την τότε κυβέρνηση, από 
το 1967. Και όλες οι γραφκότητες αυτές, τις οποίες με τόση γλαφυρότητα περιέ

γραψε ο συνάδελφος κ. Χατζηδημητρίου, άρχισαν να διατυπώνονται από το 1967 
και οι γλαφυρότητες συνεπληρώθησαν το 1992. Και το ερώτημα που τίθεται είναι: 
Η Βουλή, η κυβέρνηση από τότε και στη συνέχεια, δεν αντιλήφθηκαν ότι γίνονταν 

όλες αυτές οι γραφικότητες σε μια επιτροπή; Και ήρθαμε σήμερα να κάνουμε τη 

διαπίστωση και μάλιστα να εκτελέσουμε τον άνθρωπο, που όσο ανίκανος, όσο άχρη
στος κι αν είναι, εν πάση περι.;ιτώσει κατέχει πανεπιστημιακά διπλώματα; Και 

τουλάχιστον είχε την υπομονή να είναι ο μόνος που άντεξε από το Ι 967 μέχρι το 
1995. Και πρέπει να πω ότι εντός της Επιτροπής, και μάρτυράς μου είναι ο συνά

δελφος κ. Χατζηδημητρίου, επιτέθηκα στον κ. Χριστοδούλου και για το ύ<rος και 
για τη γλώσσα που χρησιμοποιούσε σήμερα, με τα σημερινά δεδομένα. Αλλά σήμερα 
δεν το πράττω και νι<ί>θω ότι πρέπει να τον υπερασπίσω, γιατί ακριβώς είναι απών. 

Τα ότι είχαμε να του πούμε, ας τα λέγαμε εκεί, όπως και του τα είπαμε. 

Αλλά αυτή η Επιτροπή πρέπει να παραδεχθούμε ότι προσέφερε και σημαντική 
υπηρεσία, έστω και μόνος του ο κ. Μενέλαος Χριστοδούλου. Γιατί, ενώ διορίζο· 
νταν επιτροπές, παραιτούνταν τα μέλη και ο μόνος που έμενε ήταν ο κ . Μενέλαος 
Χριστοδούλου. ' Ηταν επόμενο ότι ο άνθρωπος με την ιδιομορφία του, με τα ιδιαί
τερά του χαρακτηριστικά, θα προσπαθούσε να βάλει τη σφραγίδα του πάνω στα 
κείμενα, τα οποία γίνονταν αποδεκτά από πλευράς Ηνωμένων ΕΟνών. 11 ευΟύνη 
επομένως, ευσεβάστως εισηγούμαι, δεν είναι αποκλειστικά δικr1 του, είναι συντρέ
χουσα και είναι ευθύνη όλων μας και όλων των κατά καιρούς υπευθύνων και ιδίως 
αυτών που ήταν στην κυβέρνηση που τον διόρισε. 

Χρονικά, κύριοι συνάδελφοι, τα Ηνωμένα Έθνη εδ<ί> και είκοσι οκτώ χρόνια 
ανέλαβαν την προσπάΟεια για τυποποίηση των γεωγραφικών ονομάτων όλου του 
κόσμου και επίσημη μεταγραφή των μη ρομανικών γραφικών συστημάτων, όπως το 
ελληνικό, σε ρομανικό σύστημα γραφής. Η προσπάθεια αυτή κρίΟηχε απαραίτητη 
για την άμεση και απρόσκοπτη διεθνή επικοινωνία και την είσοδο στην περίοδο της 
νέας τεχνολογίας, τη μηχανογράφηση, η χρήση της οποίας βοηθά στην aντιστρεψιμό
τητα του συστήματος. Στην προσπάθειά τους αυτή τα Ηνωμένα Έθvq εισηγήθηκαν 
στις κυβερνήσεις των κρατών να συστήσουν μόνιμες επιτροπές τυποποίησης 
ονομάτων, για να αναλάβουν το έργο και γι' αυτό το σκοπό συγκαλούνται διεθνείς 
συσκέψεις κάΟε πέντε χρόνια. Η πρώτη συγκλήθηκε στη Γενεύη το 1967, η bεύτερη 
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στο Λονδίνο το 1972, η τρίτη στην Αθήνα το 1977, η έκτη στη Νέα Υόρκη το 1992. Η 
Κύπρος πήρε μέρος σε όλες αυτές τις διασκέψεις των Ηνωμένων Εθνών, όπως και 

στις συνόδους ομάδων εμπειρογνωμόνων που πραγματοποιούνται κάθε δυο χρόνια 

με θετικά αποτελέσματα. 

Η κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατί.ας, ακολουθώντας τις εισηγήσεις των 

Ηνωμένων Εθνών και για να προστατεύσει τον τομέα αυτό της ιστορίας και της 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς διατηρώντας και το δημογραφικό χαρακτήρα του 

τόπου μας σε ό,τι αφορά την ορθή απόφαση, σε ότι αφορά την ορΟή μεταγραφή και 

τυποποίηση των γεωγραφικών ονομάτων, σύστησε με απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου τη Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων, 

η οποία ήταν πενταμελής και η θητεία της ανανεωνόταν κάθε πέντε χρόνια. Δε Οα 

ασχοληθώ άλλο με το ιστορικό, γιατί νομίζω ότι θα αναλώσω πολύ από τον πολύ

τιμο χρόνο σας. Έρχομαι να πω μόνο ότι οι πράξεις της σημερινής κυβέρνησης 

είναι ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 1994 
ενέκρινε την αύξηση των μελών της Επιτροπής αυτής κατά τρία μέλη και προχ<i>ρησε 

να στείλει το έργο αυτό στη Βουλή των Αντιπροσώπων, για να περάσει μέσα από το 

φίλτρο της διαδικασίας της Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία είναι και η μόνη 

αρμόδια να εφαρμόσει ως νόμο τη θέληση του λαού. Εμείς είμαστε οι εκπρόσωποι 

του λαού, κύριοι συνάδελφοι, εμείς θα ψηφίσουμε νόμο, εμείς έχουμε εξουσία να 

δεχτούμε ή να μη δεχτούμε τις ιδιομορφίες και τις γραφικότητες του όποιου μέλους 

της Επιτροπής. Επομένως, η θέση μας παραμένει η ίδια, όπως αναφέρεται στην 

Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Σας ευχαριστώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω απλ<ί>ς να αναφέρω ότι δε διαφωνώ ποσώς με όσα είπε ο 

κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Σας ευχαριστώ, κύριε Χατζηδημητρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχάριστο. 

Αγαπητέ, κύριε Πρέντζα, να αφήσω τον κ. Κουκουμά, γιατί τον αδίκησα πάρα 

πολύ, και έχεις τον επίλογο το συντονιστικό, κατά τη γνώμη σας. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Με αυτό το θέμα έτυχε να ασχοληθ<i> όσον αφορά τα Λατσιά. Το 1985 με 
απόφαση των Ηνωμένων Εθνών αποφασίστηκε όπως όλες οι χώρες. όπως λέχΟηκε 

εδώ, τυποποιήσουν τα τοπωνύμια. Και το 1985, αφού υπήρχε αυτή η επιτροπή στην 
Κύπρο, άρχισε την τυποποίηση των ονομάτων και το 1987 κατατέθηκε χάρτης στα 
Ηνωμένα Έθνη της Κύπρου με τα τυποποιημένα ονόματα. Ενώ ήμουν Δήμαρχος 

στα Λατσιά, δε μας είπαν τίποτε. ούτε ζήτησαν τη συγκατάθεσή μας να κάνουν τα 

Λατσιά, "Λακκιά". Ούτε ζήτησαν τη συγκατάθεση του Δημοτικού Συμβουλίου 

Αγλαντζιάς, να κάνουν την Αγλαντζιά, 'Άγλαγγιά", ούτε βεβαίως ρώτησαν και τους 

Ασσιώτες για να κάμουν την Άσσια "Άσκεια". Εδώ παρατηρείται μια σύγκρουση 

-. 
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όσον αφορά το νόμο περί. ΔrΊμων. Ο νόμος περί Δήμων. ιδιαίτερα για τους δήμους 

λέει: "Αλλαγή του ονόματος του δήμου χρειάζεται τη συγκατάθεση του δημοτικού 
συμβουλίου και αν υπάρχει αντίρρηση, μπορεί να φΟάσουν ακόμα και μέχρι το 
δημοψήφισμα". Αυτό δεν έγινε. Δηλαδή το 1985- 1987 ούτε η Οουλή γνώριζε ούτε 
κανένας δήμος ούτε κανενός χωριού, οι πολίτες ότι άλλαζαν τα τοπωνύμια. Το να 

αλλάξεις ένα τοπωνύμιο είναι πολύ επικίνδυνο και το έκαμαν στην ιστορία 

ορισμένοι. Δε θέλω βεβαίως να παρομοιάσω αυτούς που τα έκαναν εδώ, με αυτούς 

που τα έκαναν στην ιστορία, όπως ήταν ο Σιωβέν στη Γαλλία του Ναπολέοντα. μετά 

ο φασισμός και οι άλλοι. Άλλαξαν τοπωνύμια για σκοπούς κατακτητικούς. Αυτό 

δε Οέλω, είπα, να το συγκρίνω με αυτό που έγινε στην Κύπρο. Ο κ. Μενέλαος 
Χριστοδούλου ... 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε και η Κερύνεια που έγινε G ΙRNE. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Και οι Τούρκοι τα άλλαξαν όλα εκεί για τους σκοπούς που είπαμε. Δηλαδή 

για σοβινιστικούς σκοπούς και κατακτητικούς σκοπούς. Έτσι έχουμε, όπως είπαμε, 

αυτή την παραποίηση των ονομάτων και των τοπωνυμίων, χωρίς να έχουμε τη 

συγκατάθεση των ανΟρώπων που ζουν σ' αυτές τις πόλεις ή τα χωριά. Και προχ<ί>

ρησαν και αυτά τα έδωσαν στα Ηνωμένα Έθνη. Η Κυπριακή Δημοκρατία <'>ικαι

ούται δέκα χρόνια ύστερα από το 1987, δηλαδή το 1997, να παρουσιάσει άλλο χ(ιρτη 
κι, αν Οέλει, να αλλάξει ορισμένα τοπωνύμια. Αυτό μπορεί. να γίνει και χαιρετί

ζουμε αυτό το νομοσχέδιο, γιατί. με το νομοσχέδιο αυτό συστήνεται επιτροπή, για να 

δει αυτά τα προβλήματα. Επίσης με αυτό το νομοσχέδιο θα έχουν τη δυνατότητα οι 
δημοτικές αρχές και άλλες αρχές να πουν τη γνιί>μη τους για την αλλαγή των τοπω

νυμίων. 

Η σκέψη αυτών που έκαμαν αυτές τις αλλαγές ήταν να κ(ινουμε περισσότερον 

ελληνικά τα τοπωνύμια. Εγώ ως ιστορικός πιστεύω ότι το όνομα Λατσι<.ι, το ι>νομα 

Αγλαντζιά, είναι ελληνικά και είναι αρχαία ελληνικά. Και στην αρκαδική γλ<;>σσα 
συναντάται και το "τσι" και το ''τσια". Αυτή η γλώσσα που έχουμε, η κυπριακή 
διάλεκτος, είναι από τις πιο ζωντανές στην ελληνική δημοτική γλώσσα και περιέχει 
στοιχεία από τον Τρω·ίκό πόλεμο μέχρι σήμερα. Δηλαδή η γλώσσα μας η κυπuιακή 

έχει στοιχεία αρχαία ελληνικά πάρα πολλά και πιστεύω ότι αυτές οι φράσεις το 

"τσια", το "τσι", το"ντζια" είναι από την αρχαιότητα και όχι από τους Τούρκους. Τα 
Λατσιά ονομάζονταν Λατσιά από το 1570, πριν έρΟουν οι 1Όύρκοι στην Κύπρο. 
Και στο χάρτη τον ενετικό είναι Λατσιά και η Αγλαντζιά, Αγλαντζιά. Έτσι πιστεύω 
ότι έχουμε μια προέλευση αρχαία ελληνική και διαμέσου της γλώσσας έχουμε αυτά 

τα τοπωνύμια που είναι πολύ επικίνδυνο να αλλάξουν. 

Επίσης αυτή τη γλώσσα την κυπριακή την καλλιέργησαν μεγάλοι ποιητές, 

όπως είναι ο Βασίλης Μιχαηλίδης, όπως είναι ο Δημήτρης Λιπέρτης, όπως είναι ο 
Λιασίδης, ο Καρνέρας και άλλοι που στο εξωτερικό Οεωρούνται σαν εθνικοί ποιητές 
μας αυτοί. Και δεν μπορούμε να αλλάξουμε του Βασίλη Μιχαηλίδη "ίλαντρον 
όντας κοπεί καβάτζι". Το "καβάτζι" δεν μπορούμε να το αλλάξουμε να το πούμε 
"καβάκι", γιατί θα αλλάξουμε όλη την ποιητική ροή του Βασίλη Μιχαηλίδη. 

Τελειώνοντας Οα ήΟελα να υπογραμμίσω ότι η Οουλή θα πρέπει να παρακο
λουθεί αυτή την εξέλιξη των τοπωνυμίων και το 1997, που θα κλείσει αυτ6 το 
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χρονικό διάστημα, να κάνουμε μια προσπ(ιΟεια για να επαναψέρουμε τα τοπωνύμια 
στην αρχική τους μορφή, επειδή είναι τα τοπωνύμια μια έκq-ραση εθνογραφική του 

τόπου μας, της ιστορίας μας, του πολιτισμοίι μας. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, Οα αποφύγω τον πειρασμό των πολλών 
σχολίων αναcrορικά με την προσπάθεια "εξελληνισμού" της Αγλαντζιάς και των 
Λατσιών και τόσων άλλων τοπωνυμίων. που ένας εθνικός σουσουδισμός Οέλησε να 

τα μετατρέψει σε 'Άγλαγγιά" ή "Λακκιά". Και διερωτ<ί>μαι απλ<i>ς πώς Οα λέγαμε το 
συνθέτη, το μελοποιητή του εΟνικού μας ίιμνου, το Νικόλαο Μάντζαρο, εφαρμόζο
ντας τις δοξασίες γύρω από την τυποποίηση των γεωγραφικών μας ονομάτων. 
Τηρουμένων των αναλογι<i>ν, Οα το λέγαμε "Μάγγαρο"; Εν πάση περιπτώσει Λατσιά 

δεν γίνεται "Λακκιά", διότι στην επικρατοι·,σα ελληνική ή Οα πούμε "λάκκοι" ή Οα 
πούμε "λακκάκια", "λακκιά" δε γίνεται. Είναι ελληνικά του Μπίθουλα, ελληνικά της 

μαντάμ Σουσούς και βεβαίως δείχνει. αυτός ο σουσουδισμός και ένα εθνικό 
σύμπλεγμα και έναν εθνικό πιΟηκισμό, αλλά και μια εθνική ημιμάθεια. 

Θα πάω όσο μπορώ πιο γρήγορα στην ουσία του Οέματος. Τα επίμαχα θέματα 

που είχαμε προτείνοντας με τον χ. Χατζηδημητρίου τις υπό συζήτηση προτ(ισεις 

νόμου, ήταν πρώτο η αλλοίωση των τοπωνυμίων και της ορΟογραφίας στην ελλη

νική γλώσσα και δεύτερο η κακοποίηση των τοπωνυμίων και ονοματεπωνύμων κατά 
τη μεταγραφή τους στο ρομανικό αλφάβητο. 

Η Υπουργός Παιδείας ενώπιον της Επιτροπής -χωρίς να αμφισβητώ καΟόλου. 

είμαι βέβαιος ότι εντελώς καλόπιστα- υπερασπίστηκε όλα όσα διέπραξε η Μόνιμη 

Κυπριακή Επιτροπή Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων. Και η ίδια η Επιτροπή 

δεν εφείσθη ύμνων και εγκωμίων για το έργο της. Και εδώ πρέπει να είμαι δίκαιος. 
Η Επιτροπή συνεστήθη για πρώτη φορ(t το 195 1 • τη συνέστησε η αποικιοκρατία. 
Όταν το 1967 άρχισαν οι διασκέψεις των Ιlνωμένων ΕΟνών, ανανεώΟηκε αυτή η 
Επιτροπή. Και στη διάρκεια της λειτουργίας της, στα χρόνια από το 1967 μέχρι το 
1996, και ιδιαίτερα σης τελευταίες διασκέψεις, πέτυχε μαζί με την ελληνική αντι
προσωπεία δυο σημαντικές επιτυχίες. 11 πρώτη ήταν ότι δεν είναι νόμιμη η κατα
γραφή οποιουδήποτε τοπωνυμίου που δεν προέρχεται από την εθνική αρχή γεωγρα
φικών ονομάτων και η δείιτερη, το 1992, η οποία θεωρεί παράνομους 

οποιουσδήποτε χάρτες παρουσιάζουν κατεχόμενα εδάψη ως μέρος της επικράτειας 

της κατοχικής δύναμης. Αυτά είναι τα σημαντικότερα έργα που επιτέλεσε αυτή η 

Επιτροπή. 

Όμως ως προς όσα μας είπαν στην Επιτροπή ότι ήταν αποφάσεις των 
Ηνωμένων Εθνών, ότι ενήργησαν στα πλαίσια των γενικιi>ν αρχών που ειχαν υιοθε
τήσει έξι ειδικές διασκέψεις των Ηνωμένων Εθνών κ.λπ., αυτό ήταν για μένα 

εντελώς αναληΟές όχι όταν εξεταζόταν το Οέμα ενώπιον της Επιτροπής, αλλά όταν 
μια περιέργεια με ώΟησε να αναζητήσω· να εμβαθύνω περισσότερο στο θέμα. Αυτή η 

περιέργεια με οδήγησε να βρω τα κείμενα των αποφάσεων, διότι η κυβέρνηση 
αμέλησε να μας τα παρουσιάσει. Ο κ. Πρόδρομος Βάσου του Τμήματος Κτηματολο
γίου και Χωρομετρίας είχε την καλωσύνη να μου δώσει αυτό τον τόμο, ο οποίος 
επιγράφεται ''Αποφάσεις υιοΟετηθείσες στις έξι διασκέψεις των Ηνωμένων ΕΟνών 

• 
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για την Τυποποίηση των Γεωγραφικών Ονομάτων", έναν τόμο που ετοίμασε η 

Μόνιμη Επιτροπή Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων του Καναδά για τα 

Ηνωμένα ΈΟνη. Από περιέργεια άρχισα να διαβάζω τις τελευταίες μέρες τα κείμενα 

και βεβαίως όσο διάβαζα περισσότερο με καταλάμβανε οργή και αγανάκτηση, διότι 

διαπίστωνα ότι τίποτε σε σχέση με την κυπριακή τυποποίηση ή σχεδόν τίποτε δεν 

έγινε σύμφωνα με αυτές τις αποφάσεις, με αυτές τις συστάσεις που έδωσαν τα 

Ηνωμένα ΈΟνη προς τα κράτη μέλη τους. 

Απόφαση με αριθμό 8 της Διάσκεψης του Ο.Η .Ε. του 1992. Η απόφαση αυτή 
αναφέρεται στην πληροφόρηση από χώρες αναφορικά με αλλαγές σε γεωγραq-ικά 

ονόματα και συστήνει τα ακόλουθα: 

'Ή Διάσκεψη συστήνει όπως, όταν είναι δυνατό, κάθε έξι μήνες οι χώρες διαβι

βάζουν πληροφορίες αναφορικά με αλλαγές σε γεωγραφικά ονόματα προς το Γραμ

ματέα της Ομάδας Εμπειρογνωμόνων του ΟΗ Ε για τα Γεωγραφικά Ονόματα, ώστε 

να διευκολύνουν τη Γραμματεία να γνωστοποιεί αυτές τις πληροφορίες μέσω του 

Δελτίου της Ομάδας Εμπειρογνωμόνων ή οποιασδήποτε συναq-ούς έκδοσης, όπως 

της είναι βολικό". Αν επιτρέπονται αλλαγές, πώς δεν επιτρέπεται η διόρθωση κραυ

γαλέων σφαλμάτων; Και πώς εξηγούνται αποφάσεις που πήραν στη δεύτερη και την 

τρίτη Διάσκεψη για διόρθωση λαΟών που οι Διασκέψεις είχαν κάμει ως προς την 

ορολογία και που περιέχονται σ· αυτό τον τόμο; Για όλους τους άλλους επιτρέπεται 

να κάμνουν αλλαγές, να διορθώνουν τα λάΟη τους, και μόνο σε μας απαγορεύεται; 

τι είχε συμβεί; Απλούστατα. η δική μας Επιτροπή ενόμισε ότι εκάΟησε σε παπική 

καθέδρα και ότι στέφθηκε με Παπική Τιάρα και ότι ex caιhedra Οα μπορούσε να 
αποφαίνεται, ωσάν να είχε πάρει κάποιο αποκλειστικό προνόμιο από το Θε6 να 

είναι αλάΟητη, δεύτερη μετά τον Πάπα. 

Αλλά δεν είναι μόνο αυτή η απόφαση. Υπάχει μια σειρά από συστάσεις. Στην 

τέταρτη απόφαση της Πρώτης Διάσκεψης, και έχει σημασία, της Πρώτης Διάσκεψης 

που είχε γίνει το 1967 η σύσταση έχει λατινική αρtΟμηση με το γράμμα Ε' και τίτλο 
'Τα Εθνικά Γεωγραφικά Λεξικά". Διαβάζω από αυτή την απ6φαση: "Συστήνεται 

όπως κάθε αρχή ονομάτων παράγει και συνεχώς αναθεωρεί κατάλληλα γεωγρα<rικά 

λεξικά όλων των τυποποιημένων γεωγρα<rικών της ονομάτων". Όχι δηλαδή το 

1992, από την αρχή, από τη σύστασή της απόφαση της πρώτης Συνόδου, τέταρτη 
αριθμητικά, να παράγει γεωγραφικά λεξικά και συνεχώς να τα αναΟεωρει Δηλαδή 

το "τακ τακ να τελειώνουμε" που μας έλεγαν στην Επιτροπή και ότι δεν μπορούμε 

να αλλάξουμε τίποτε, δεν ήταν αλήθεια. Και βεβαίως με τη διαπίστωση αυτή και 

ενόψει του γεγονότος ότι η έβδομη Διάσκεψη για την τυποποίηση θα γίνει το δεύτερο 

εξάμηνο του 1997 στην Π ερσία, Οα πρέπει η δική μας Επιτροπή, κατάλληλα πλέον 

συγκροτημένη, να ετοιμάσει επΗγόντως τις απαραίτητες διορθ<i>σεις, ώστε να έχει ο 

τόπος και ο άνΟρωπος το όνομά του. Και βεβαίως Θα εισηγούμουν να κληθούν και 

οι ειδικοί επιστήμονες. για να εξετάσουν τον περίφημο πίνακα μετατροπής που 

φέρει την ένδειξη ELOT 743, και περιλή<{'Οηκε στην απόφαση με αριθμό 19 της 
Πέμπτης Διάσκεψης για τον "εκρομανισμό του ελληνικού αλq-αβήτου για γεωγρα

φικά ονόματα". Να κληθούν οι ειδικοί επιστήμονες να εξετάσουν πόσο ανταποκρί

νονται στους σκοπούς αυτής της Διάσκεψης, στους σκοπούς της τυποποίησης, οι 

αντιστοιχίες των μεταγραμματισμών των ελληνικών φθόγγων, των ελληνικιί)ν ήχων 

στη ρομανική γραφή. 
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Και ΒεΒαίως εδώ, Καίτη, χρειάζεται μια επισήμανση πολύ ενδιαφέρουσα. που 
θα ανακουφίσει βεβαίως το εθνικό φρόνημα του Προέδρου της Δημοκρατίας και Οα 
ανακουφίσει και τον κ. Χατζηδημητρί.ου και τον κ. Χατζηγιάννη και την χα Αγγε

λtδου και την χα Κληρίδου. Η απόφαση σχετικά με το ρομανικό αλφάΒητο αφορά 
μόνο τα γεωγραφικά ονόματα, δεν αφορά τα ονόματα ανθρώπων. Δεν υπ(ιρχει 

απόφαση αυτών των Διασκέψεων για το ρομανικό αλφάΒητο που να αναφέρεται σε 

ανθρώπους. Είναι μόνο για τα γεωγραφικά ονόματα. Έτσι ο κ. Κληρίδης μπορεί 
να συνεχίσει όπως για εβδομήντα έξι χρ6νια, να λέγεται Clcrides στην αγγλική και 
στις λατινογενείς γλώσσες με "C", να συνεχίσει να είναι με "C", και η χα Αγγελίδου 
να είναι Claire, όπως το έγραφε, χωρίς να αμαρτάνει εθνικ<ί>ς και χωρίς να αμαρ
τάνει και έναντι των Ηνωμένων ΕΟνών. 

Το όνομα παραμένει προσωπική υπόΟεση του καθενός, προσωπική του ιδιο

κτησία, και είναι καλά τώρα που το ανακαλύπτουμε μέσα σ' αυτές τις αποφάσεις. Η 

κυβέρνηση, η οποία ΒεΒαίως παρεπλανήΟη προφανώς δια ψευδιί>ν παραστάσεων, και 
η Βουλή, η οποία παρεπλανήθη δια ψευδιi>ν παραστάσεων, αλλά προπάντων η 

κυΒέρνηση εν προκειμένω καλείται να ακυρώσει κάθε απόφαση που σχετίζεται με τα 

ονόματα και να αφήσει τον καΟένα να γρ(ιφει το όνομά του, όπως ο ίδιος θέλει, στο 

λατινικό αλφάβητο. Και η Βουλή ΒεΒαίως πρέπει να ακυρώσει την .ΈκΟεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που μας δόθηκε στις 23 Μαρτίου του 1992. 
Διότι και αυτή η έκθεση βασίζεται επί εσφαλμένων πληροφοριιί>ν. 

Επαινούμε το μνημειώδες έργο που επετέλεσε ο Μενέλαος Χριστοbούλου 

μόνος του, εγκαταλειφθείς από τους κατά νόμο συνεργάτες του, αλλά δεν το αποδε

χόμαστε. Δεν μπορούμε να υιοθετούμε διαδικασίες που έγιναν εν ονόματι δήΟεν 

αποφάσεων των Ηνωμένων ΕΟνών, αλλά κατά πλήρη παραβίασή τους. Και Οα 

εξηγήσω περισσότερο, γιατί είναι πλήρης η παραβίαση. 

Η απόφαση 4 της n ρώτης Διάσκεψης, και η μετάφραση είναι δική μου. έτσι ας 

υπάρξει επιείκεια, όπου πιθανώς δεν αποδίδω με απόλυτη ακρίΒεια τα αγγλικά 

κείμενα. Στη Σύσταση Α' αναφέρει: ΕΟνικές Αρχές Ονομάτων. Το καθεσηί>ς. η 
σύνΟεση, η λειτουργία και οι διαδικασίες κάθε ΕΟνικής Αρχής Ονομάτων θα πρέπει 

μεταξύ άλλων 

. να παρέχει τη μέγιστη δυνατότητα επιτυχίας στο εΟνικό πρόγραμμα τυπο

ποίησης ονομάτων· 

- να προνοεί την εγκαΟίδρυση, στα πλαίσιά της, περιq>ερειακών ή τοπικών 

επιτροπών σύμφωνα με την περιοχή ή τη γλώσσα· 

- να λαμβάνει, και αυτό είναι το πιο σημαντικό, υπόψη τις συνέπειες των 

ενεργειών της σε κυΒερνητικές υπηρεσίες, ιδιωτικές οργανώσεις και (ιλλες 

ομάδες και να προνοεί για τη συμφιλίωση αυτών των συμφερόντων όσο 

αυτό είναι δυνατό, με τα μακροπρόθεσμα συμφέροντα της χώρας ως 

σύνολο· 

- να χάνει πλήρη χρήση των υπηρεσιών ερευνητών, χαρτογρά<rων. 

γεωγράφων, γλωσσολόγων και κάθε άλλου εμπειρογνώμονα που μπορεί 

να βοηθήσει την αρχή να διεξάγει αποδοτικά τις εργασίες της 

- να επιτρέπει την τήρηση πρακτικών και διαδικασίες δημοσιοποίησης που 

θα διευκολύνουν την άμεση και ευρεία ενημέρωση για τα τυποποιούμενα 

ονόματα τόσο σε εθνική όσο και σε διεθνή κλίμακα. 

/ 

• 
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Η Σύσταση Β' αναφέρεται στη συλλογή των γεωγραφικών ονομάτων και λέει 

πώς πρέπει να συγκεντρώνονται τα ονόματα κα1. προτείνει: Για κάθε γεωγραφικό 

όνομα που πρόκειται να τυποποιηθεί, συστήνεται μεταξύ άλλων: 

(α) Η επιτόπια και εργαστηριακή έρευνα να είναι κατά το δυνατό πλήρης, 

ώστε να παρέχει πληροφορίες για τα ακόλουθα: 

Γραπτή και προφορική μορφή του ονόματος και της έννοιάς του 

σύμφωνα με τους τόπακες (local inhabiιanιs)· 

Ορθογραφία σε ντοκουμέντα φορολογίας ακίνητης ιδιοκτησίας και 

κτηματολόγια· 

Ορθογραφία σε νέους και παλιούς χάρτες και άλλες ιστορικές πηγές 

Ορθογραφία σε εκθέσεις απογραφών, γεωγραφικά λεξικά και άλλα 

αξιόλογα συναφή ντοκουμέντα· 

Ορθογραφία που χρησιμοποιούν άλλες διοικητικές και τεχνικές 

υπηρεσίες. 

(β) Η τοπική προφορική μορφή του ονόματος να ηχογραφείται σε μαγνητο

ταινία και να γράφεται στη φωνητική απόδοση που έχει εγκριΟεί από την 

ΕΟνική Αρχή Ονομάτων. 

(γ) Ει δυνατόν, να λαμβάνεται η γν<δμη τουλάχιστον δυο τοπικών ανεξάρ

τητων πηγών για κάΟε έρευνα· έρευνα, όχι για κάΟε καταγραφή. 

Επιπλέον γίνεται σύσταση αναφορικά με το προσωπικό που θα έχει την ευθύνη 

της συλλογής των ονομάτων ότι Οα πρέπει να έχει επαρκή κατάρτιση για να αναγνω

ρίζει και να χειρίζεται τα γλωσσολογικά προβλήματα (το φωνητικό σύστημα, τη 

γραμματική δομή και την ορθογραφία), τα γεωγραφικά ονόματα και την ορολογία 

που είναι πιΟανό ν' αντιμετωπίσει. 

Και πάμε στα πιο σπουδαία, κύριοι συνάδελφοι. 

Σύσταση Γ': Αρχές για την εργαστηριακή μεταχείριση των ονομάτων. Συστή

νεται η κάθε Αρχή Ονομάτων να διαμορcrώσει, υιοθετήσει και ορίσει τις καΟο~ηγη

τικές αρχές και την πρακηκή που θα ε<rαρμόζει κανονικά κατά τη διεξαγωγή του 

έργου της. Αυτές οι αρχές και πρακτικές, δηλαδή αυτές οι διαδικασίες, πρέπει να 

καλύπτουν μεταξύ άλλων: 

(α) Τις τυπικές διαδικασίες που ο· ακολουθούνται για την υποβολή στην αρχή 

προτάσεων για νέα ονόματα ή αλλαγές σε ονόματα. 

(β) Τους παράγοντες που θα λαμβάνει υπόψη η Αρχή, όταν εξετάζει προτά

σεις ονομάτων, όπως την τρέχουσα χρήση, το ιστορικό υπόβαθρο και 

άλλα. 

(γ) Τους κανόνες γραφής των ονομάτων που θα εφαρμόζει η Αρχή, και 

(δ) (και είναι πολύ σημαντικό) τις διαδικασίες με βάση τις οποίες όλα τα 

ενδιαφερόμενα μέρη Οα μπορούν να εκφράσουν τις απόψεις τους για μια 

πρόταση ονόματος πριν τη λήψη απόφασης από την Αρχή. 

Καταλαβαίνετε πόση παραπλάνηση μας είχε γίνει, όταν μας έλεγαν ότι δεν 

υπάρχει υποχρέωση να ακούονται, ότι δεν πρέπει να δώσουμε το δικαίωμα να 

μπορούν να κάμουν εκ των υστέρων παραστάσεις οι ενδιαφερόμενοι, όταν είχαν 
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υποχρέωση από το 1967 να κάμουν κανόνες, να κάμουν διαδικασίες, να γνωστοποιή
σουν τους κανόνες και τις διαδικασίες και στις διαδικασίες να καθορίσουν κ<tι π<~ς 
μπορεί κάποιος να πει τη γνώμη του, να φέρει την ένστασή του, και με ποιο τρ6πο 

θα εκρίνετο, όπως Οα δούμε παρακάτω η άποψη του διαφωνούντος. 

Στην επεξεργασία αυτών των προτάσεων, που Οα υπο~άλλονταν, συστήνεται 

μεταξύ άλλων: 

(α) Να αποφεύγεται η περιττή αλλαγή ονομάτων, και 

(β) η ορθογραφία των γεωγραφικ<ί>ν ονομάτων να συνάδει κατά το δυνατ<> με 

την τρέχουσα ορΟογρα<rική πρακτική της χώρας, αναφορικά με τις διαλε

κτικές μορφές. Δηλαδή δε θα πούμε "Πηαίνια", αλλά "Πηγαίνια", δε Οα 

πούμε "Άης Γιώρκης" αλλά Ηα πούμε "Άγιος Γει~ργιος". Αλλ(ι. τα 

"Πηγαίνια" σε καμιά περίπτωση, ενώ ήταν γραμμένα με ήττα (η) και 

άλφα-ιώτα (αι), δε θα τα κάνουμε με ιώτα (ι) και έψιλο (ε), όπως τον 

'Άναλύοντα" δεν μπορούμε να τον κάνουμε από ύψηλο (υ) με ι<ίηα (ι) 

αυθαίρετα -δεν ξέρω πώς ετυμολογ<~ντας- αλλά εν πάση περιπτιί>σει 
ετυμολογία 'Άναλυόντας", "Καταλυόντας" σε σχέση με τα άνω και κιίτω 

δεν ισχύει, γιατί ψηλά είναι ο "Καταλυόντας" και χαμηλά ο 'Άναλυό

ντας", ούτε με τους λέοντες συνάδει η ετυμολόγηση ούτε ενδεχομένως με 

τους ελαιώνες και πιθανώς η άποψη κάποιων ντόπιων ότι ετυμολογείται 

σε σχέση με την εξόρυξη και τη μεταλλευτική εκμετάλλευση του πι•ρίτη 

της περιοχής, ίσως εκεί πιθανότατα να βρούμε καλύτερες ετυμολογήσεις. 

Βεβαίως κανένας αναλυοντίτης δε ρωτήθηκε και αυΟαίρετα το ίιψηλο (υ) 
έγινε ιώτα (ι). 

τέλος, η απόφαση συστήνει στην κάθε Αρχή Ονομάτων -και το συστήνει κατ' 

επανάληψη- να δώσει επαρκή δημοσιότητα στις πιο πάνω αρχές και πρακτικές. Να 

μάθουν όλοι δηλαδή, ότι έγινε αυτή η Επιτροπή, από ποιους αποτελείται, πιί>ς Οα 

δουλέψει και πώς μπορούν όσοι διαφωνούν μαζί της ή όσοι Οέλουν να συμ~(tλουν 
στο έργο της να έρθουν σε επαιrή μαζί της. Και βεβαίως τLϊοτε απ' όλα αυτά δεν 
έχει τηρηθεί. 

Είπαμε ότι συστάθηκε η Επιτροπή από το 1951, πήρε τη μορφή που έχει 
σήμερα από το 1967, αλλά βεβαίως δεν υπήρξε καμιά νομοθεσία που να τη 
συγκροτεί. Συγκροτήθηκε με μια απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου πολΙ) συνο
πτική, σαν Τάφος του Α γ ίου Νεοφύτου, μάλιστα ενδεχομένως μπροστά στους 6ρους 

εντολής αυτής της Επιτροπής ο Τάφος του Αγίου Νεοφύτου να μοιάζει με μυροδο

χείο ως προς την περιεκτικότητά του. Γιατί ουδείς έλαβε γνώση της ύπαρξης της 

Επιτροπής και, όπως μας είπε και ο κ. Μενέλαος Χριστοδούλου στην Επιτροπή της 
Βουλής, η λάθρα βιώσασα αυτή Επιτροπή δεν άκουσε ποτέ κρότον κτιστόν ή ήχον, 

διότι είχε ανεπαισθήτως αυτοαποκλεισθεί από τον κόσμο έξω. 

Αγνόησαν τον κόσμο και ενήργησαν εν αγνοία του κόσμου. Ενήργησαν με 

αδιαφορία για τις συνέπειες του έργου που επιτελούσαν, με αδιαφορία, Οα έλεγα, 

και γι' αυτό τούτο το έργο τους. Και βεβαίως εγνωσμένη η επιμέλεια του κ. Μενέ

λαου Χριστοδούλου και την αναγνωρίζουμε και την τιμούμε. Αλλά για ένα τέτοιο 

έργο -καL δε φταίει ο κ. Χριστοδούλου γι' αυτό- η μονοπρ6σωπη εργασία ήταν 

εντελώς ανεπαρκής. Και σ' ένα έργο που χρειαζόταν εκ προοιμίου διεπιστημονική 

συνεργασία, η μονοεπιστημονική και μονοπρόσωπη εργασία ήταν μοιραίο να 

-
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οδηγήσει εκεί που οδήγησε. Αν δεν καταλήγαμε στις ακρότητες στις οποίες αναφε

ρόμαστε, μπορούσε με διαcrορετικές αντιλήψεις του ερευνητή να καταλήγαμε σε 

άλλου είδους ακρότητες. Αλλά δεν ήταν δυνατό να έχουμε ορθότητα. ΛάΟη Οα 

υπήρχαν, ίσως με λιγότερες ακρότητες. Αν ήταν άλλα τα πρόσωπα θα ήταν άλλου 

είδους οι ακρότητες. 

Η πρόταση, όπως παρουσιάζεται εν(ί>πιον του Σώματος σήμερα, γράφτηκε 

χωρίς να ξέρουμε τις αποφάσεις αυτές των Ηνωμένων Εθνών. Έτυχε επεξεργασίας 

στην Επιτροπή χωρίς η κυβέρνηση να μας q>έρει αυτές τις απο((άσεις. Και πιστεύω 

ότι σε όλες τις κυβερνήσεις από το 1967 μέχρι σήμερα οι άνθρωποι σ' αυτό το Οέμα 
ήταν καλόπιστοι. Απλώς αμέλησαν να διαβάσουν τις αποφάσεις. αμέλησαν να ζητή

σουν να δουν ιδίοις όμμασι και άκουσαν αυτά που τους παρουσίασαν ως αποφάσεις 

και είπαν εντάξει, προχωρήστε. Και αυτό είναι ένα από τα μεγάλα λάθη που 

φαίνεται ότι κάνουμε. Προσωπικά συνέλαβα και άλλοτε τον εαυτό μου να 

διαπράττει αυτό το αμάρτημα της ευπιστίας, να ακούω ότι έτσι το λέει η τάδε 

απόφαση, έτσι το λέει ο τάδε νόμος, να το εκλαμβάνω ως δεδομένο, για να ανακα

λύπτω εκ των υστέρων ότι δε Οα έπρε..ϊε να είμαι τόσο εύπιστος και θα έπρεπε να 

αναζητώ ιδίοις όμμασι να δω το κείμενο. Αυτό θα έπρεπε να γίνει από την κυβέρ

νηση, από τους κατά καιρούς υπουργούς παιδείας, τους αρμόδιους, από τους κατά 

καιρούς υπουργούς εσωτερικών, διότι εμπλέκεται και το Κτηματολόγιο, και δεν 

έγινε και φτάσαμε εδώ που φτάσαμε. 

Όμως η πρόταση νόμου, τώρα, μετά που έλαβα γνώση των αποφάσεων των 

Ηνωμένων Εθνών -και σας τις διάβασα και λάβατε και εσείς γν<ί>ση- πάσχει ως προς 

μια διατύπωση στην παράγραφο 5. Και εκεί στο άρθρο 5 της πρότασης νόμου για 
την τυποποίηση αναφέρεται ότι "δήμοι και κοινότητες και κάΟε πολίτης έχουν το 

δικαίωμα μέσα σε προθεσμία εβδομήντα πέντε ημερών από τη δημοσίευση του παρό

ντος νόμου στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας να υποβάλουν ένσταση ... " 
κ.λπ. Νομίζω ότι, ενόψει της γνώσης που αποκτήσαμε, θα πρέπει το "μέσα σε προθε

σμία εβδομήντα πέντε ημερ<ί>ν" να διαγραφεί, ώστε να μείνει απεριόριστο το 

δικαίωμα και να μην παραβούμε και εμείς νομοθετώντας αυτή την απόφαση των 
Ηνωμένων Εθνών που δε Οέτει χρονικούς περιορισμούς ως προς τη διαδικασία 

μεταβολής ή διόρθωσης των τοπωνυμίων. Και θα είναι εισήγηση κατά τη συζήτηση 

να γίνει δεχτή ως τροποποίηση. 

Δε θα αναφερθώ στις οδούς, όπου το όνομα Σέξπηρ μας παραπέμπει στο σεξ 

και όπου ένας Γερμανός, για να ανακαλύψει ότι η οδός Γκαίτε τιμά ένα συμπα

τριώτη του, θα πρέ..ϊει να πάει σε κάποιο από τα μαντεία των προγόνων μας που 

είναι βεβαίως και αμφίσημα, διότι δεν έδιναν και ποτέ εκείνοι οι πονηροί παπ(ιδες 

των ολυμπίων θεών και ένα χρησμό σαφri που να τον καταλαβαίνει ένας, οπότε 

μάταιη Οα ήταν και η απόπειρα οποιουδήποτε να αναζητήσει μαντεία τώρα. Να 
γράφουμε τα ονόματα ρομανισμένα, όπως τα έγραφαν δηλαδή στη ρομανική γραφή, 

χωρίς να τα εξελληνίζουμε πρώτα, για να τα εκρομανίσουμε εκ νέου. Αφού είναι 

ήδη στο ρομανικό, ας τα γράφουμε όπως επιτέλους είναι. Και αφού είπαμε ότι 
αλλάζουμε, φεύγουμε από τις ξένες γλώσσες και γράφουμε τα ονόματα στην 

κυπραία φωνή, την πάντοτε αρχεγόνως ελληνική, έστω και αν παρατηρείται και 

ασέβεια με τις επιθέσεις εναντίον της διαλέκτου. δε χρειάζεται να γράφουμε το 
Σαίξπηρ με τον τρόπο που γράφεται και δίπλα "street" ή "avenιιe" ή "square". Ας το 

Ιι• 
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κάνουμε όλο το έργο σωστό: 'Όδός"-'Όdοs" ή "λεωφόρος" -γράφεται και το 

λεωφόρος με λατινικούς χαρακτήρες- ή "πλατεία". Ή, αν Θέλουμε να λαμβάνουν 

γνώση οι ξένοι ή να δείχνουμε τιμή προς τα πρόσωπα, ας το βάλουμε στη γλιί)σσα τη 

δική τους ολόκληρο. τι σημαίνει ελληνικουρίστικο λατινικό το όνομα και εγγλέ

ζικος ο χαρακτηρισμός, αν είναι δρόμος, αν είναι οδός, αν είναι λεωφόρος, αν είναι 

πλατεία! Άστε που δεν έχουμε και πλατείες δηλαδή. 

Καταλήγω με το ηθικό δίδαγμα που βγαίνει και που είναι: Πρώτο, Οα πρέπει 

κάΟε φορά που καλούμαστε να δεχτούμε ισχυρισμούς, να ζητούμε να διαβάζουμε και 
οι ίδιοι τα κείμενα, για να μην παθαίνουμε τέτοιες γκάφες και τέτοιες νίλες και 

τέτοιους -και εΟνικούς και διεθνείς-διασυρμούς, όπως μας προέκυψαν με τις χο·ίρο

κο·ίτίες, τις Λακαταμέιες, τις Λανέιες και τους Μπίθουλες της Αγλαγγιάς και των 

Λακκιών. Δεύτερο, να μάθουμε ότι πρέπει να επενδύουμε στην πολυφωνία, τόσο 

αναφορικά με την επιστημονική έρευνα, όσο και αναφορικά με τη μαζική επικοι
νωνία. Να εξοβελιστεί. επιτέλους η μονοκεντρική αντίληψη που μπορεί να ανάγεται 

στους αγώνες της ορθόδοξης εκκλησίας ενάντια στις αιρέσεις των πρώτων χριστια
νικών αιώνων, μπορεί. να ανάγεται στην αυτοκρατορική ιδέα της Ριδμης και της 

Κωνσταντινουπόλεως, αλλά στα τέλη του εικοστού αιώνα, στα τέλη του αιιi>να του 

πλουραλισμού και στην αρχή, ελπίζουμε, μιας χιλιετίας πλουραλισμού, αυτά τα 

πράγματα είναι αναχρονισμοι. Να δεχτούμε ότι δεν υπάρχει ένα κέντρο, μια σοφία, 
μια άποψη, ότι χρειαζόμαστε περισσότερα κέντρα, ιδιαίτερα καθόσον αφορ(ι την 

έρευνα, ιδιαίτερα καθόσον αφορά την επιστημονική γνώση. 

Βεβαίως να πω και κάτι ακόμη, ότι τα μέλη της Επιτροπής Τυποποίησης των 

Ονομάτων δικαιούνται να έχουν και να εκφράζουν ένα παράπονο. Οι άνΟρωποι 

αυτοί, όσοι διορίστηκαν από το 1951 που συνεστήθη η πρ6>τη επιτροπr1 μι';(ρι 

σήμερα, ποτέ δεν πήραν οποιαδήποτε αντιμισΟία. Αν κάποιοι ήταν κρατικοί υπάλ
ληλοι και εργάστηκαν εν μέρει στην ώρα της κρατικής τους εργασίας, της κανονικής 

τους μισθωτής εργασίας, όμως έκαναν και πολλή εργασία εκτός ωρών εργασίας και 
έκαναν και προσωπικά έξοδα δικά τους για να συγκεντρώσουν πληροφορίες, να 

συγκεντρώσουν χάρτες, να έχουν αλληλογραφίες κ.λπ. Θα πρέπει να δώσου~ιε ένα 
μήνυμα προς την κυβέρνηση. Και βεβαίως Οα έπρεπε να το είχαν πάρει και οι προη

γούμενες, αλλά ας το πάρει αυτή και ας το αξιοποιήσει απ' εδώ και πέρα. Δεν 

μπορεί για εθνικής σημασίας έργο, τεράστιο έργο, που θέλουμε να το επαινούμε, να 
είμαστε "ππατταξιήδες" και να θέλουμε να μας το κάνουν οι άνΟρωποι χωρίς καμιά 
αποζημίωση, χωρίς καμιά αμοιβή. Διότι δεν είναι μόνο ο Μενέλαος που ήταν στο 

Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών και αντί άλλης επιστημονικής έρευνας aσχολείτο 

με τη διάσωση ή την κακοποίηση των τοπωνυμίων· ήταν και άλλοι άνθρωποι από το 

Κτηματολόγιο, που ήταν βοηθητικοί κιόλας, και τους έλεγαν πάρτε χάρτες, κάνετε, 

φέρτε το ένα, το άλλο για να γίνει η δουλειά, που κουράστηκαν πραγματικά. Και 
δεν είχαν καμιά ανταμοιβή. Και δεν είχαν καμιά αποζημίωση. Γιατί να μην 

πάρουμε ειδικούς αποσπασμένους για να κάνουν το έργο, αφού του αποδίδουμε 

εθνική σημασία και αφού μάλιστα θέλαμε να προλάβουμε μήπως καταΟέσουν οι 
Τούρκοι δικά τους γεωγραφικά λεξικά και μας προλάβουν αλλοιώνοντας κ.λπ. τα 

ονόματά μας; Και βεβαίως να έχουμε κέντρα ερευνών περισσότερα από ένα. 

Επιστήμονες; Δεν είναι αρκετό να λέμε ότι κάναμε πανεπιστήμιο και έχουμε ένα 
γλωσσολόγο. Αν υπάρξει ενδιαφέρον από τον ιδιωτικό τομέα, να υπάρχει και 

ενίσχυση να λειτουργούν και αυτόνομα αυτοτελή κέντρα με κανόνες που Οα διέπουν 
τη χρηματοδότησή τους, αλλά και που θα είναι επαρκή, για να μπορούν να συνεισφέ-
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ρουν στην ανάπτυξη αυτού του τόπου. Διότι δεν μπορούμε να λέμε ότι έχουμε τερά

στιες επενδύσεις, τις μεγαλύτερες ή από τις μεγαλύτερες στον κόσμο επενδύσεις σε 
επιστημονική γνώση -είμαστε τρίτοι σε αριΟμό φοιτητών και σε αριθμό πτυχιούχων
αλλά να τους θέλουμε να γίνονται υπ(ιλληλοι ρουτίνας όλους τους επιστήμονες, 

όταν έρχονται. Θα πρέπει να κάνουμε επιστημονικά κέντρα. Θα πρέπει να δώσουμε 

στη γνώση και στην έρευνα τη δύναμη να αναπτυχθεί. Οι αναπτυγμένες χ(ί>ρες της 

Ευρώπης, που έχουν είτε το δικό μας επίπεδο κατά κεφαλή εισοδήματος είτε 
ελαφρώς ψηλότερο και αρκετές που έχουν χαμηλότερο από μας, διαθέτουν τερά

στιους πόρους για την έρευνα και η έρευνά τους δεν περιορίζεται μόνο σε νέες 

τεχνολογίες, σε νέες εφευρέσεις, αλλά αφορά και την ιστορία τους, αφορά τον πολι

τισμό τους, αφορά τη γεωγραφία τους. αφορά κάθε πτυχή της επιστημονικής 

γνώσης. Έτσι είναι που Οα είμαστε πραγματικά χρήσιμοι και θα επενδύουμε για τις 

επόμενες γενιές παραγωγικά, διότι η καλή παραγωγή είναι το αποτέλεσμα της συνεί

δησης και του τρόπου ζωής με έρευνα, με αναζήτηση, με καλλιέργεια, πραγματικά 
ισόβια της γνώσης. 

Αυτά, κύριοι συνάδελφοι, και η παράκληση είναι να γίνει δεχτή η μικρής σημα

σίας, από τυπική άποψη, αλλά πολύ ουσιαστική διόρθωση που προτείνω στο άρΟρο 5, 
να διαγραφεί δηλαδή η φράση στη δεύτερη γραμμή του άρθρου "μέσα σε προθεσμία 
εβδομήντα πέντε ημερών από τη δημοσίευση του παρόντος νόμου στην επίσημη 

Εφημερίδα της Δημοκρατίας" και να μείνει το κείμενο χωρίς αυτή τη φράση, ώστε 

όποιος ενδιαφέρεται, όποτε ανακαλύψει, όποτε διαπιστώσει ότι υπάρχει λάθος στη 

γραφή του ονόματος, διότι κάποια νεότερη πληροφορία, κάποια νεότερη διαπί

στωση επιστημονική το επιτρέπει, να μπορεί να το κάνει. Δηλαδή να μη βάλουμε 

σφραγίδα τάφου μετά από εβδομήντα πέντε μέρες σε ό,τι Οα έχει ως τότε πραγματο

ποιηθεί, αλλά να υπάρχει συνεχώς ανοικτή η διαδικασία, όπως ζητούν και οι 

αποφάσες των Ηνωμένων Εθνών για την τυποποίηση των ονομάτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 11 συζήτηση για τα τοπωνύμια έχει εξελιχτεί 
σε συζήτηση επί του γλωσσικού Οέματος ίσως, δηλαδή βλέπω μία προσομοίωση προς 

τα γλωσσικά θέματα τα οποία έχουν συνταράξει κατά καιρούς την κοινή γνώμη και 

εδώ και στην Ελλάδα. Έτσι, η συμβουλή που εδόθη, ότι δεν έπρεπε να αναλίσκετο 
χρόνος, φαίνεται ότι ήταν εκτός κλίματος. Βέβαια και εκεί, όπως και σήμερα, εδόΟη 

πολύς χρόνος και έγιναν μεγάλες συζητήσεις για την αναγκαιότητα μετεξελίξεως της 
γλώσσας. Έχουν λεχθεί πολλά ενδιαφέροντα από τους συναδέλφους, τόσο από τους 

ευπαίδευτους εισηγητές όσο και από άλλους που έχουν λάβει μέρος στη σημερινή 

συζήτηση. 

Θέλω να σταθώ σε ορισμένα σημεία. Το πρώτο είναι ότι η γλώσσα μετεξελίσ

σεται και η ελληνική γλώσσα έχει την τύχη, αν και είναι αρχαία γλώσσα, να 

θεωρείται ως μη νεκρή γλώσσα, ενώ η ιταλική γλώσσα δε Οεωρείται ως εξέλιξη της 
λατινικής και η λατινική θεωρείται ότι είναι μία νεκρή γλώσσα. Η νέα ελληνική 

είναι η εξέλιξη της αρχαίας γλώσσας μέχρι σήμερα. Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια, κύριε 

Πρόεδρε, έχουν μετεξελιχτεί και τα τοπωνύμια. Σήμερα ένα μέρος δε λέγεται "Άις 
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Γιώρκης", λέγεται "Άγιος Γεώργιος". Η Χοιροκιτtα δε λέγεται "Σ(h)ιρουιΟκιά", 
όπως την ξέραμε πριν πενήντα ή σαράντα χρόνια· λέγεται "Χοιροκιτία". Δε λέγεται 
'Τζίτι", λέγεται "Κίτι". Οι ίδιοι οι κάτοικοι αποκαλούν το μέρος τους έτσι και κατά 
συνέπεια και όπως είναι και οι οδηγίες από τα Ηνωμένα Έθνη -τα κείμενα που 
διάβασε ο συνάδελφος κ. Πρέντζας- επιτρέπεται από καιρού εις καιρό νέα απόδοση 

του τοπωνυμίου με την αντίληψη και με τον τρόπο που το αποδέχεται ο πληΟυσμός. 

Σίγουρα δεν είναι νοητό το όνομα του προσώπου να αποτελέσει αντικείμενο 
επιβολής από άλλη πηγή, διότι το μεν όνομα, αν είναι ανήλικος του το δίνουν οι 
γονείς του με τη βάπτισή του, όταν δε γίνει ενήλικος, το αλλάσσει, αν θέλει, και 

παίρνει οποιοδήποτε άλλο όνομα, νοουμένου βεβαίως ότι δεν το κάνει κακοβοίιλως, 
για να παρουσιαστεί ως άλλο πρόσωπο, να κάνει πλαστοπροσωπία και να ωφεληΟεί 

παράνομα ωφελήματα. 

Άλλο σημείο στο οποίο Οέλω να σταΟώ είναι ότι ελέχθησαν πολλά και ίσως 
φεύγοντας απ' εδώ να αφcΟεί να πλανάται ότι ο Μενέλαος Χριστοδούλου είναι ένας 
άνθρωπος όχι σοβαρός ή ένας αμφισβητούμενος ή αμφιλεγόμενος άνθρωπος. Όχι, 
αυτό είναι λάθος. Ο Μενέλαος Χριστοδούλου είναι ένας διαπρεπέστατος γλωσσο

λόγος, εκτιμώμενος όχι μόνο εδώ αλλά διεθνώς, θεωρείται ένας από τους κορυ

φαίους γλωσσολόγους του ελληνικού χώρου και επειδή η ελληνική γλώσσα και η 

γλωσσολογία ως επιστήμη έχουν αναπτυχθεί πάρα πολύ στον ελληνικό χώρο, είναι 

κορυφαίος επιστήμονας. Αυτό να λεχθεί, διά να τιμηθεί ένας άνθρωπος ο οποίος 
λόγω του ζήλου του και λόγω του ότι πήρε την ακραία θέση της άκρας καθαρευ
ούσης έχει παρεξηγηΟει. Αυτό έγινε και στις αρχές του αιώνα, όπως είπα, στον 

ελληνικό χώρο, όπου οι ακρότητες έφτασαν εις εκείνα τα σημεία που ο "Κωνστα

ντίνος ο Παλαιολόγος" ελέγετο "Κώτσιος Παλιοκουβέντας", ο "Μυστικός Δείπνος" 
ελέγετο το "Γροικό του Μούσιη", διότι τότε μπήκαμε σ' αυτή τη μορφή της αντιδι

κίας. Το ότι ο κ. Χριστοδούλου εκφράζεται στην και χειρίζεται την καθαρεύσουσα 
δείχνει ότι είναι άκρως συντηρητικός, όσον α<rοQά τη δική του την επιλογή να 

επικοινωνεί με το γραπτό ή δεν ξέρω και με τον προ<rορικό λόγο, διότι δεν είχα την 

ευκαιρία να τον δω και να συνομιλήσω μαζί του τα τελευταία χρόνια. 

Καταλiιγοντας, Οέλω να πω ότι ψηι:rίζουμε αυτό το νομοθέτημα με την 
απόφαση ότι τα τοπωνύμια πρέπει να αποδίδονται όπως τα αποδέχεται ο λαός, και 

ότι μετεξελίσσονται μαζί με τη γλώσσα και τα τοπωνύμια. Και μία άλλη Βουλή και 

μία άλλη Επιτροπή τα τοπωνύμια που Οα καταγραφούν Οα τα αλλάξει στην εξέλιξη 
του χρόνου λόγω της εξέλιξης της γλώσσας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Νίκος Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

... (δεν ακούγεται καθαρά) για το Μενέλαο Χριστοδούλου βούλομαι εισηγη
Οείναι ότι το θέμα εστί λήξαν. 

ΩΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γέλια) 

Θα παρακαλέσω τον κ. Γιαννάκη Α γαπίου να έρθει να με αντικαταστήσει για 
πέντε λεπτά. Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου να επιτρέψει ... Άλλωστε η δια<rορά, 
φαντάζομαι, θα είναι μερικών μηνών. 

.. 
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(Στο σημείο αυτό τον Προεδρεύοντα κ. Χρ. Κατσαμπά αντικατέστησε στην 
έδρα ο Βουλευτής κ. Γ. Α γαπίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΑΓΑΠ IΟΥ) 

Ο Πρόεδρος δικαιούται να υποδείξει οποιοδήποτε από τα αρχαιότερα Μέλη 
της Βουλής, για να τον αντικαταστήσουν. Δυστυχώς με επέλεξε εμένα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘJΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ ήθελα κάτι να πω αλλά τώρα ... Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα μιλήσει ο κ. Κατσαμπάς και μετά θα σας δώσω το λόγο. (0 Βουλευτής 
κ. Κ. Καζαμίας φωτογραφίζει τον Προεδρεύοντα.) 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Οι φωτογραφίες επιτρέπονται, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γέλια) 

Φαίνεται ότι δε θα aποτελέσω εξαίρεση· όλοι οι Πρόεδροι φωτογραφίζονται. 

ΧΡ. ΚΑΊ'ΣΑΜΠΑΣ: 

Εγράφη ότι απαιτεί και το καφενείο στις Αρόδες μία φωτογραφία του Γιαν

νάκη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή αμφιΒάλλω πότε θα ξαναδοθεί η ευκαιρία να 

συζητηθεί στη Βουλή θέμα γλώσσης ή γλώσσας, Θέλω να θίξω μια άλλη πτυχή του 

προβλήματος που τη βρίσκουμε καθημερινά μέσα στα πόδια μας και εγώ την 

ονομάζω γλωσσικό σοβινισμό ή γλωσσικό εΟνικισμό που κατ' εμέ έχει σχέση με μία 

σκοταδιστική τάση στην οποία Οέλουμε να καταδικάσουμε τον κυπριακό ελληνισμό 

και τον ελληνισμό στο σύνολό του. Υπάρχει μια αντιπάθεια προς τις ξένες γλιόσσες 
και ιδιαίτερα προς την αγγλική γλώσσα, μια από τις πιο ευέλικτες γλώσσες του 

κόσμου. Παρένθεσις. Πρόσ<rατα άκουα μια εκπομπή του BBC για το ποιες είναι οι 
πολύ ομιλούμενες γλώσσες. Πρώτη είναι η εγγλέζικη, δεύτερη η κινέζικη και τρίτη η 

ισπανική. Εμείς θέλουμε να εκτονώνουμε τον αντιβρετανισμό μας για όσα υποφέ

ραμε επί βρετανικής κατοχής στα Οέματα της γλώσσας, χωρίς να αντιλαμβανόμαστε 

ότι aυτοκαταδικαζόμαστε σε αμάΟεια και βλέπεις ανθρώπους που, όταν πεις ένα 

"thank you" ή ένα 'Ό.k." -που το ''o.k." είναι το συγκεκομμένο του "όλα καλά"- σε 

υποβλέπουν και αρνούνται ότι είσαι Έλληνας. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Όχι, δεν είναι έτσι. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Εγώ έτσι το έμαθα στο γυμνάσιο από το Σοφοκλέους. 

Οι Εγγλέζοι και η παγκόσμια επιστήμη δανείστηκαν πάμπολλες ελληνικές 

λέξεις και κανένας δεν εξεγείρεται. Θέλω να υποστηρίξω ότι η ελληνική κυπριακή 
διάλεκτος είναι μια από τις πιο ελληνικές, aρχαίες ελληνικές γλώσσες, με ρίζα 

ομηρική. Γιατί αμφιβολίες για την ελληνικότητα της κυπριακής διαλέκτου ακούμε 
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δυστυχιί>ς και από πολλούς Αθηναίους. Όταν πεις του ΑΟηναίου "να τζηεύκειc το 
ψουμίν" θα νομίζει ότι μιλάς σανσκριτιχά. Κήδομαι του άρτου, crροντί.ζω, μερι~~νώ. 
Η κηδεία του νεκρού είναι η μέριμνα. Φρόντιζε το ψωμί. Το κηδεύω. 

ΕΥ. ΕΥΣτΑΘIΟΥ: 

Χρόνου κήδου. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠ ΑΣ: 

Χρόνου φείδου. Εγώ θα είμαι φειδωλός στο χρόνο. 

Υπάρχει ολόκληρη φράση από τον Όμηρο που σημαίνει ειδαλλιώς, το "ειδε

κανού" που αποτελείται από τέσσερις λέξεις, την οποία χρησιμοποιεί. κατ' επανά
ληψη στα θεατρικά του έργα ο Μιχάλης ο Π ιτσιλλίδης και σήμερα χρησιμοποιείται 

κυρίως σε κάποιες περιοχές της Λεμεσού, όπου θα ακούσεις τη μια γειτόνισσα να 

λέει της άλλης "ρα Μαρία είσαι έτοιμη να πα να ποτίσουμε ειδεκανού να πάω μόνη 

μου" -ειδάλλως να πάω μόνη μου. Υπάρχει η γενική πτώση του αντικειμένου του 

ρήματος "ενθυμούμαι" που τη θεωρούμε aνορθόγραφη και λανθασμένη. "Μέμνησο 

των Αθηναίων", υπάρχει η γνωστή φράση. Το "των Αθηναίων" εί.ναι γενική πτώση. 

Ο Κύπριος ο αγράμματος λαλεί "αθθυμή()ην του χωρκού του τζ' αΟΟυμήΟην του 

τζυρού του" και δεν κάνει ανορθογραφία και αυτό δε δηλώνει αγραμματισμό που δε 

λέει "αΟθυμήΟην το χωρκόν του τζιαι αθΟυμήθην τον τζύρην του". Με αυτά τα λίγα 

Οέλω να υποστηρίξω, γιατί σέf\ομαι τη γλιί>σσα των πατέρων μας, ότι αυτή είναι 

καθαρά ελληνική διάλεκτος. 

Θα κλείσω με την άι-τοψη ενός προσώ;του που σεβόμουν πάντοτε, γιατί σχεδόν 

όσα ξέρω στα ελληνικά απ' αυτόν τα έμαΟα, του μακαρίτη Κώστα Προυσή, ο ο;τοίος 

σε πολύ ανύποπτο χρόνο, προτού αρχίσει αυτή η διελκυστίνδα μεταξύ της μιας και 

της άλλης άποψης, σε άρθρο του από την Αμερική, όπου και πέΟανε, είπε το εξής: 

"Οι ξένες λέξεις σε μια γλώσσα την πλουτίζουν." Αυτά ας έχουμε υπόψη μας, όταν 

συζητούμε μερικά πράγματα, για να παύσουμε να είμαστε σοβινιστές και εΟνικιστές 

και στον τομέα της γλώσσας. 

(Στο σημείο αυτό ο κ . Χρ. Κατσαμπάς επέστρεψε στην έδρu.) 

Γ. ΑΓΑΠ IΟΥ : 

Κύριε Π ρόεδρε, σας συγχαίρω για τη γνώση της κυπριακής διαλέκτου. Μόνο 

που δεν αναφέρατε τη λέξη "αντικούτσι" που σημαίνει αντιπαροχή, αντί κόκκου. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν είναι για την ανάγκη εμπλουτισμού ή τη σημασία του 

εμπλουτισμού μιας γλώσσας με ξένες λέξεις, δυστυχώς ή ευτυχώς η ελληνική 
γλώσσα είναι η πλέον ακατάδεχτη. Η ελληνική γλώσσα είναι η γλώσσα που υιοθέ
τησε τις λιγότερες ξένες λέξεις και εί.ναι η γλώσσα που δεν κράτησε ξένες γλώσσες, 
αλλά τις αποβάλλει. Εφευρίσκει, διαμορφώνει τις δικές της λέξεις, έτσι δεν έχουμε 
φόβο από τις ξένες λέξεις. Η "τσαέρα" που έλεγε η γιαγιά μας δε λέγεται σήμερα. 
Αν ερευνήσουμε, θα δούμε σαράντα με εκατόν ξένες λέξεις συνολικά να υπάρχουν, 
είτε στην κυπριακή διάλεκτο είτε στην πανελλήνια κοινή γλώσσα. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

. -
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Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Απλώς θα ήθελα, ενόψει των προνοι<ί>ν των νομοσχεδίων που προβλέπουν την 
εγκαθίδρυση δύο επιτροπών, της Μόνιμης Μικτής Επιτροπής για τα Τοπωνύμια και 
της ΣυμΒουλευτικής Επιτροπής, την οποία, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχε
δίου, Οα διορίσει η Μικτή Επιτροπή και ενόψει της απόφασης του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών ότι σε δέκα χρόνια απ6 την καταχιi>ρηση που έγινε το 1987 
οποιεσδήποτε αλλαγές πρέπει να κατατεΟούν, και επειδή ο χρόνος που μας μένει 

μέχρι το 1997 είναι πολύ λίγος και είμαι σίγουρος ότι δεν είναι μόνο αυτές οι 
οποίες βγήκαν στη δημοσιότητα οι αλλαγές που έγιναν, αλλά θα είναι πολύ περισσό
τερες, αυτές οι Επιτροπές και κάποιοι ειδήμονες να ασχοληθούν κατά λέξη με ό,τι 

έχουμε καταχωρήσει στα Ηνωμένα Έθνη. Η εισήγησή μου είναι, η Εκτελεστική 

Εξουσία, η κυβέρνηση, ευθύς αμέσως μετά την ψήφιση του νόμου, αμέσως να προχω

ρήσει στο διορισμό των Επιτροπών εκείνων που προνοοΊ)νται στα νομοσχέδια και 
εκείνες οι Επιτροπές να ξεκινήσουν αμέσως δουλειά, ούτως ώστε μέχρι το 1997 να 
εξεταστούν όλες οι ενστάσεις και να είναι στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών κατα

τεθειμένα τα τοπωνύμια, τα οποία σήμερα δι:ν είναι εκείνα που έπρεπε να ήταν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα ταλαιπωρήσω το Σώμα. Ο κ. Παπαδόπουλος, αναφερό

μενος στην καθαρεύουσα, είπε ότι αυτή η γλιί>σσα πέθανε. Και αυτό θα ήθελα να το 
ανασκευάσω, διότι αυτή η γλώσσα, η καΟαρεύσουσα -και προς αυτήν ανεφέρετο

εκτός του ότι, όπως ανέφερα προηγουμένως χρησιμοποιήθηκε σε ... (δεν ακούγεται 
καθαρά), χρησιμοποιήθηκε όταν διορίστηκε ο κ. Μενέλαος Χριστοδούλου και από 
τον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο. Το 1967 κατ' εξοχήν στην καθαρεύουσα μιλοίισαν. 
Και δεν πιστεύω να πέθανε η γλώσσα του Μακαρίου ούτε ο Μακάριος τον οποίο 

τακτικά επικαλείται ο κ. Τάσσος Ιl απαδόπουλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Δεν είναι σωστό να ταυτίζουμε πρόσωπα με έναν τύπο της ελληνικής γλώσσας 
που χρησιμοποιούσαν. Νομίζω ότι ο Μακάριος χρησιμοποιοίισε με την ίδια ευχέ
ρεια τόσο την καθαρεύουσα όσο και τη δημοτική και αυτό είναι χαρακτηριστικό 
γνώρισμα των ανθρώπων που μιλούν καλά την ελληνική. Επομένως νομίζω ότι 
μπαίνουμε σε θέματα που δεν είναι της παρούσης. Η αναφορά στην καθαρεύουσα, 
αν πέθανε, αν δεν πέθανε και αν ο Μακάριος, εφόσον ζει στη συνείδησή μας, πρέπει 
κατ' ανάγκη να ζει και η καθαρεύουσα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα παρακαλούσα να τερματιστεί ... 

Ο κ. Κίμων Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος Καράς αναφέρθηκε σε κάτι που ανέφερε ο κ. 

Παπαδόπουλος και ο κ. Παπαδόπουλος δεν είναι εδώ να απαντήσει. Νομίζω ότι 
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πρέπει να σεβόμαστε και τους συναδέλιrους μας. Ο ίδιος ο κ. Παπαδόπουλος δεν 
παρίσταται στη συνεδρία, για να απαντήσει σ' αυτά που τον κατηγορεί ο συνά
δελφος κ. Καράς. Αλλά πέραν τούτου, Οα συμφωνήσω απόλυτα με ό,τι εί;τε ο κ. 
Χρίστου. Δεν μπορούμε να μιλούμε σήμερα για ;τρόσω;τα σ' αυτή τη συνεδρία και 
να αναφέρουμε το Μακάριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ . ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ : 

Κύριε Π ρόεδρε, και η Βουλή νομοθετούσε μετά την εγκαΟίδρυση της Δημοκρα
τίας στην καΟαρεύουσα. Πάρτε τους νόμους που έχουμε και τις ομιλίες που γίνο
νταν. Η μετεξέλιξη όμως εν τω μεταξύ από το 1960 στον ευρύτερο ελληνικό και τον 
κυπριακό χώρο καθιέρωσε τη δημοτική. Εσείς ως δημοσιογράφος Οα ενΟυμείσΟε ότι 

γράφατε στην καθαρεύουσα. Και μία μορφή ενδιάμεση -που μπορεί να λεχΟεί ότι 
είναι μια ενδιάμεση καθαρεύουσα- ακόμα ισχύει και σήμερα, όταν πολλοί από τους 
ρήτορες παίρνουν το βήμα. Αυτό δείχνει ακριβώς αυτό που έλεγα προηγουμένως. 

Είναι ζωντανή η γλώσσα μας, μετεξελίσσεται και θα εξακολουΟεί να εξελίσσεται, 

όπως Οα εξελίσσεται και το τοπωνύμιο που είναι το θέμα της σημερινής μας συζή

τησης. Και ο Ελευθέριος Βενιζέλος και ο Γεώργιος ΠαπανδQέου και ο Καραμανλtjς 

και ο Μακάριος μιλούσαν τότε στην καθαρεύουσα, διότι έτσι ήταν η συνιjΟεια. 

Τώρα η συνήθεια είναι να μιλούμε σε μια άλλη μορφή της γλιi.>σσας, όπως και να το 

κάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως πάμε να μετατρέψουμε τη συζήτηση σε επιλογή μεταξύ 

δημοτικής και καθαρεύουσας. Θέλω να πω ένα πράγμα μόνο: ότι η ελληνική 

γλώσσα είναι μια και όλες οι λέξεις, είτε aρχαίες είτε νεότερες είτε λέξεις που τις 

χρησιμοποίησε περισσότερο η καθαρεύουσα είτε λέξεις της ι)ημοτικής είτε λέξεις των 

διαλέκτων, είναι όλες ελληνικές, είναι όλες πλούτος δικός μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα σας παρακαλέσω να το κλείσουμε. Δε Οα ψηφίσουμε επί αυτού του 

Οέματος. 

Π ροχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πριί>της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Μεταγραμματισμός ονομάτων στο ρομανικό αλφάβητο. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Μεταγραμματισμού των 

Ονομάτων στο Ρομανικό Αλφάβητο (Επίσημα Έγγραφα) Νόμος του 1995. 

.. 

.. 
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Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί. σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της δεύτερης πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνο;τ:τικός τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

Ερμηνεία. ΆρΟρο 2. 

ΜεταΒολή γεωγραcrικών τοπωνυμίων. ΆρΟρο 3. 

Εγκαθίδρυση επιτροπής. Άρθρο 4. 

Υποβολή ενστάσεων. ΆρΟρο 5. 

Έκδοση Κανονισμι~ν. ΆρΟρο 6. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Υπάρχει μω τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε, για τη δεύτερη πρόταση νόμου. 

"Μέσα σε προθεσμία εΒδομήντα πέντε ημερ<i)\ι ... ". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, του κ. Π ρέντζα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Η τροποποίηση είναι στο άρθρο 5, αν Οέλετε, για να πάμε συνοπτικά. Ήταν 
κάτι που είχα προσΟέσει εγώ· δεν υπήρχε στο αρχικό κείμενο. Ενόψει των στοιχείων 

που είδαμε προηγουμένως, εισηγούμαι να αφαιρεΟεί. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ : 

Εισηγήθηκες και έγινε αποδεχτό ήδη ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ε, όχι, όχι ! Επειδή ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει διαφωνία; 

Εφόσον δεν υπάρχει διαφωνία, εγκρίνεται η τροποποίηση. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το Ι μέχρι το 6 εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το Ι μέχρι το 6 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναιrέρεται ως ο περί της Διαδικασίας Τυποποίησης των 

Γεωγραφικών Τοπωνυμίων της Κυπριακής Δημοκρατίας Νόμος του 1996. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα Οέματα με τους αριΟμούς 10 και 11, που εί.ναι "Οι περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση ΣυμΒάσεων Ακαδημιt"ίκού Προσωπικού) 

Κανονισμοί του 1995" και "Οι περί Οδοντιατρικιi>ν Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου 

Οδοντιατρικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995" αποσύρονται 
από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο υπ' αριΟμό 12 θέμα, που είναι "Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του ι 995". Παρακαλιi> να 

διαβαστεί η Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΙΙ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 

''ΟΙ ΠΕΡ\ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ) (τΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 22 Ιανου
αρίου 1996. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 87 της 
νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, προτείνεται η αξιολόγηση των ανώτερων 

ειδικών ιατρών στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας να γίνεται από διμελή ομάδα, στην 

οποία Οα μετέχουν ο Γενικός ΔιευΟυντής του οικείου Υπουργείου και ο προ·ίστά

μενος του Τμήματος. 

Η πιο πάνω τροποποίηση κρίνεται απαραίτητη, για να μπορεί να αξιολογηθεί 
ο ανώτερος ειδικός ιατρός, ο οποίος κατέχει θέση στην κλίμακα Α 16 και βρίσκεται 
στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, από ιεραρχικά ανώτερο υπάλληλο, μια και ο Διευ

θυντής των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας βρίσκεται επίσης στην κλίμακα Α 16. 
Σημειώνεται ότι παρόμοια ρύΟμιση έχει γίνει και στην περίπτωση των ανιίιτερων 

ειδικών ιατρών των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιi>ν και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έ'yχρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

.,. 

; 
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Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτ<ί> αν υπάρχει ένσταση στην έγκριση των 
Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 13 θέμα, που είναι "Οι περί Δημόσιων Βοηθη
μάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικιiη• Αναγκών) Κανονι
σμοί του 1995". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνη η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσΟείσα. 

ΕΚΘΕΣ Η ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΙΙtτΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙ ΚΩΝ ΑΣΦΑΛ ΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤtτΛΟΦΟΙ)ΟΥΝΤΑΙ 

''Ο Ι Π ΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΒΟΗΘΗΜΆΤΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ (ΑΝΩΤΑΤΟ ΠΟΣΟ 
ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΛ ΥΨΗ ΒΑΣ ΙΚΩΝ ΑΝΑΓΚΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Καίτη Κληρίδου 

Ανδρέας Παρισινός 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Κίμων Παναγίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικ<ί>ν Ασφαλίσεων μελέ
τησε τους υπό αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε 
στις 18 Ιανουαρίου 1996. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς. οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρΟρο 
11 της νομοθεσίας περί Δημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών, το δημόσιο βοήΟημα 
αναθεωρείται από την Ιη Ιανουαρίου 1996 κατά 6% περίπου. Ειδικότερα, το 
δημόσ~ο βοήθημα για το λήπτη αυξάνεται από ί92 σε ί97.50 μηνιαίως κ<Η για κ(ιθε 

εξαρτώμενο από ί:40 σε f:42.50 μηνιαίως. 

Το ποσοστό αύξησης που προτείνεται καθορίστηκε έπειτα από έρευνα που 
διεξήγαγε το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας στην οποία λήφΟηκε υπόψη 

ο πληθωρισμός, οι πραγματικές αυξήσεις τιμών και εισοδημάτων και ο μέσος όρος 

των ασφαλιστέων αποδοχών των ασφαλισμένων στο Ταμείο Κοινωνικών Ασ<rαλί

σεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υιοθε
τώντας τους σκοπούς και τις επιδιιί>ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, α<rού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να 
αναφέρονται ως "Οι περί Δημοσίων ΒοηΟημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό 
για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτcί> αν υπάρχει ένσταση στην έγκριση των 

Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκQί νονται. 

Τα επόμενα πέντε θέματα της ημερήσιας διάταξης αποσύρονται από την Εκτε

λεστική Εξουσία. Τα Οέματα αυτά είναι: 

14) "Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (κριτήρια και 

Επίπεδα Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης - Πιστοποίησης Κλάδων Σπουδ<ί>ν) 

Κανονισμοί του 1995. 

15) "Οι περί Τερματισμού Απασχολήσεως (ταμείον διά Πλεονάζον Προσω

πικόν) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". 

16) "Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Διατάγματα Προστασίας των 

Δέντρων) Κανονισμοί του 1995". 

Ι 7) "Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Έκδοση τιμολογίων και 

Αποδείξεων και Τήρηση Αρχείων) Κανονισμοί του 1995 ". 

18) "Οι περί Οδών και Οικοδομών (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". 

Το τελευταίο θέμα της Νομοθετικής Εργασίας είναι το υπ' αριθμό ι 9, Απόφαση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέQγεια δαπάνης από 

νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του ι 996". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Και εδώ η Έκθεση είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚ ΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙ ΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
Π ΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑ Ι ΩΣ 'ΆΠΟΦΑΣΗ 
ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣIΟΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡ

ΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡ ΙΣΜΕΝΑ NOM IKA Π ΡΟΣΩΠΑ ΔΗ ΜΟΣΙΟΥ 
ΔI KAIOY ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΦΕΒΡΟΥΑΡIΟ ΤΟΥ 1996" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ι εροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ι σίδωρος Μακρίδης 

ΣωκQάτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλί.ππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικ<i>ν και Προϋπολογισμού μελέτησε 
την πιο πάνω Απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιανουαρίου 

1996. 
Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά 

πρόσωπα δημόσιου δικαίου εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης για το μήνα 
Φεβρουάριο του 1996 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα τοιι ολικού ποσού που 
προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το 
1995 και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Φεβρουάριο του 
1995. Σημειώνεται ότι οι προϋπολογισμοί των νομικών αυτών προσώπων για το .-
1996 δεν έχουν ακόμα κατατεθεί στη Βουλή για έγκριση. 
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Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να διενεργηΟεί οποιαδήποτε δαπάνη για 

νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωΟεί οποιαδήποτε νέα Οέση στα 

νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρις ότου εγκριΟούν από τη Βουλή και 

πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί τους για το 1996. 

Όπως είναι γνωστό, σύμq;ωνα με την περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) νομοΟεσία, οι προϋπολογισμοί των νομιχ(i>ν 

προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 

χρονικά περιΟώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός. 

Ωστόσο, οι προϋπολογισμοί αυτοί δεν έχουν ακόμα κατατεΟεί στη Βουλή, πρ(ιγμα 

που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη <'-ιιενέργεια δαπανών, 

όπως προβλέπεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με β(tση τα 

πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές Θέσεις που Οα πάρει κατά τη 
μελέτη κάΟε προtiπολογισμού ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη 13ουλή την 

έγκριση της υπό συζήτηση Απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαβάσει την Απόφαση της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΓΙΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΓΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΊΈΙ ΤΗ 
ΔΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ NOMIKA ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 
ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΤΟΥ 1996 

ΕΠ ΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 
(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών αυτών 

προσώπων κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψή<rιση των δαπαν<ί)ν 
που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑ Ι ΕΠ ΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των προϋπολογισμών αυτ<ί)ν 
για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από τις 31 Λεκεμ-

βρίου 1995. 

ΚΑ Ι ΕΠ ΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσι(i>ν που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομικά πρόσωπα. 

κάτω: 

ΓΙ' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους, η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο 

(ι) παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 
Φεβρουάριο του 1996 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 1995 κάΟε νομικού 
προσώπου δημόσιου δικαίου και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό 

διάστημα. 

(2) Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε Οα διενεργηΟεί οποιαδή
ποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε Οα πληρωΟεί καμιά 
νέα Οέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του 
προtiπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το νέο 
οικονομικό έτος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Από τη Οέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Να εκλα·ίκεύσουμε αυτό το οποίο μπαίνει μπροστά μας για ψήφιση. Είναι 

ουσιαστικά η έγκριση της Οουλής για δεύτερο δωδεκατημόριο για τους ημικρατικούς 
οργανισμούς, για το Φεβρουάριο, που είναι και το τελευταίο που επιτρέπεται με 

βάση το Σύνταγμα να παραχωρήσει το νομοΟετικό σώμα προς αυτούς τους οργανι
σμούς. 

Θα ήΟελα να υποδείξω, κύριε Πρόεδρε, ότι πέρσι έγινε πολύς και πιστεύω 
σοβαρός λόγος για την καΟυστέρηση η οποία παρατηρείται κυρίως τα τελευταία 

χρόνια στην κατάθεση και ως εκ τούτου και στη μελέτη των προϋπολογισμ<i>ν των 
ημικρατικών οργανισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχαμε πει ότι δεν ήταν προϋπολογισμοί αλλά απολογισμοί του έτους. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Θέλω να υποδείξω στο Σώμα, κύριε Π ρόεδρε, ότι την ερχόμενη βδομάδα θα 

είναι μπροστά μας προς έγκριση ο προϋπολογισμός, θεωρητικά και μόνο, γιατί 

πρόκειται π~ρί απολογισμού, των πεπραγμένων του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδή

σεων για το 1995. Είναι το άκρον άωτον. Γι' αυτό θα ήθελα, αν το Σ<i>μα ομό<rωνα 

αποδέχεται, και πιστεύω δεν υπάρχει λόγος να μην το αποδεχτεί, να υπενθυμίσουμε 

την Εκτελεστική Εξουσία πως δεν είμαστε διατεΟειμένοι φέτος να γελοιοποιηΟούμε 

ως Σώμα και εν γνώσει μας να μελετούμε τους προϋπολογισμούς εκτός συνταγμα

τικής τάξης. Και ας μη γίνει αναφορά και πάλιν ότι είναι μια τακτική η οποία 

ακολουΟείται για χρόνια και για χρόνια. Επιτέλους τα κακ<ί)ς έχοντα θα πρέπει 

κάποτε να διορθώνονται και ας ξεκινήσουμε από φέτος. 

Έχοντας υπόψη ότι έχουμε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα μπροστά μας, 

αντιλαμβάνομαι ότι περί το τέλος του Μάρτη με βάση το Σύνταγμα θα πρέ.;τΗ να 

διακόψουμε τις εργασίες μας, ας επιταχύνει τους ρυθμούς της η Εκτελεστική 

Εξουσία, γιατί από ό,τι έχω υπόψη μου πάρα πολλοί προϋπολογισμοί ημικρατικών 

οργανισμών έχουν εμπρόΟεσμα υποβληΟεί προς τα αρμόδια υπουργεία για να 

προχωρήσουν προς το Υπουργικό Συμβούλιο και να κατατεΟούν έγκαιρα προς 

ψήφιση από το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Καζαμίας, αλλά να είμαστε πρακτικοί. Αρκετοί 

ημικρατικοί οργανισμοί έχουν ήδη υποβάλει τους προϋπολογισμούς τους στο 

Υπουργικό Συμβούλιο. Μερικοί δεν τους έχουν υποβάλει και όπως είναι η διαδι
κασία, για να υποβληθούν οι προϋπολογισμοί πρέπει να εγκριΟούν από το Υπουρ

γικό Συμβούλιο. Η πρακτική μου εισήγηση είναι, επειδή δεν είναι εύκολο πάντα για 

-

. . 
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το Υπουργικό Συμβούλιο να συμφωνεί μαζί με τους ημικρατικούς οργανισμούς 
στον περιορισμό των απαιτήσεών τους ή στις πρόνοιες ή στα έξοδα ή γενικά στο 

συνολικό ποσό, ας τεθεί μια ημερομηνία, ας πούμε 28 Μαρτίου. και αν δεν επιτευ
χθεί συμφωνία, θα κατατεθούν οι προϋπολογισμοί όπως τους Οεωρεί σωστούς το 
Υπουργικό Συμβούλιο. Και ας έρθουν οι ημικρατικοί οργανισμοί, που έρχονται 

έτσι και αλλιώς στην Επιτροπή, για να μας πουν άλλες απόψεις. 

Όμως Οα συμφωνήσω με τον κ. Καζαμία ότι δεν είναι νοητό, είναι αντισυνταγ-
,ματικό και παράνομο, να προβαίνουν σε δαπάνες πέρα από το τέλος του Φεβράρη, 
αν δεν έχουν εγκριθεί οι προίJπολογισμοί. τους. Ας κάμουμε την παραχώρηση προτε

λευταία φορά, πριν από την τελευταία που ελπίζω να αποφασίσει η νέα Βουλή, ότι 
τουλάχιστον Οα πρέπει να κατατίθενται στη Βουλή οι προϋπολογισμοί των ημικρα

τικών οργανισμών από την Εκτελεστική Εξουσία όχι αργότερα από το Φεβράρη, 
οπότε η ευΟύνη θα βαρύνει τη Βουλή, αν καΟυστερήσει να εξετάσει και να εγκρίνει 

τους προίJπολογισμούς. Είπαμε προτελευταία φορά. Ελπίζω η νέα Βουλή να εφαρ
μόσει το νόμο και να μην επιτρέπει την πραγματοποίηση δαπανών από ημικρατι

κούς οργανισμούς πέραν των δύο δωδεκατημορίων που επιτρέπει το Σύνταγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να βαρύνει κανένα η ευθύνη αυτή παρά μόνο τους 

υπεύθυνους, αλλά την ίδια ώρα θέλω να δηλώσω πως οτιδήποτε το αδικαιολόγητο 
είναι καταδικαστέο, άρα, αν υπάρχει οποιαδήποτε σοβαρή δικαιολογία, τότε μόνο 

θα τους αποδεχόμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Εφόσον δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, ερωτι~ αν υπάρχει ένσταση στην έγκριση 

της Απόφασης. 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η Απόφαση εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Σας 
προειδοποιώ ότι πρόκειται για μεγάλο κατάλογο καταθέσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίας (τροποποιητικός) Νόμος 
του 1996. · 

Κατατέθηχε από το Υπουργείο Εσωτερικώ_ν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικιί>ν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο Κυρωτικός της Σύμβασης για τη Χορήγηση Ευρωπα·ίκών Διπλωμάτων 
Ευρεσιτεχνίας Νόμος του 1996. 

3) Ο Κυρωτιχός της Συνθήκης Συνεργασίας για τα Διπλώματα Ευρεσιτε

χνίας Νόμος του 1996. 

Και τα δυο νομοσχέδια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού. 



1354 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρα
τίας και της κυβέρνησης του Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεμβοiιργου 

στους Τομείς του Πολιτισμού, της Εκπαίδευσης και Επιστήμης (Κ υρω

τικός) Νόμος του 1996. 

5) Ο περί Σχολικιi>ν Εφορειών Νόμος του 1996. 

Και τα δυο νομοσχέδια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και 

Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Ραδιο<('ωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισ<('οράς) (ΓQοπο
ποιητικός) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικιi>ν. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω πει πολλές φορές και Οα το επαναλάβω. Το γεγονός ότι 

προέρχονται από ένα υπουργείο δεν είναι λόγος να παραπέμπονται στην αντίστοιχη 

επιτροπή. Για παράδειγμα προηγουμένως τρία νομοσχέδια που αφορούν Κ\ΙQ<ί>σεις 

διεΟνών συμβάσεων είναι της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών. Δεν το 

εγείρω ως θέμα, γιατί ξέρω ότι η απάντηση Οα είναι όχι. Μιλιi> όμως για το Οέμα της 

εισφοράς στο PIK. Σίγουρα το Οέμα είναι οικονομικό, άρα σίγουρα πρέπει να παρα
πεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. Αν Οέλει και η Κοινοt~ου

λευτική Επηροπή Εσωτερικών. ας κοπιάσει να το εξετάσουμε μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προίiπολο

γισμού. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Συγγνώμη που το λέω, είναι η εύκολη λύση της Γραμματείας της Βουλής. Από 

πού ήλθε, στείλε το. Να διαβάζουν τα έγγραφα και να κρίνουν ποια είναι η <rύση 

του θέματος που κατατίΟεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) (τροποποιη

τικός) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

.. 



1355 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Αν<1ηατης Εκπαί

δευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας (τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1996. 

10) Οι περί του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λεμεσού (τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1996. 

11) Οι περί του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας ΛάQνακας (τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1996. 

12) Οι περί Αποχετεύσεων Παλαιχωρίου Κανονισμοί του 1996. 

Και οι τέσσεQις Κανονισμοί κατατέUηκαν από το Υπουργείο Εσωτε

ρικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Ε.ι-τιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση Λειτουργού Εμπορικής 

Ναυτιλίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιιί>ν και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

14) Οι περί Υπηρεσίας Δημοσίας Διοικήσεως και Ιl ροσωπικού - Θέση Διευ
Ουντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

15) Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας- Θέση Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Ιης 
Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευτικiJ Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

16) Οι περί Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσι<ί>ν Δημόσιας Υγείας 
- Θέσεις Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοψορίας Ιης Τάξης και Τεχνικού 
Εξωσωματικής Κυκλοφορίας 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως 

(τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Π αιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (fροποποιητικοt) Κανονισμοί του 

1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλ

λοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κανονικά πρέπει να πάνε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. όμως, επειδή υπάρχει μια προ·ίστορtα την οποία 

μελετά η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας και επειδή ειμαστε 

προς το τέλος της βουλευτικής περιόδου, νομίζω θα είναι ευκολότερο να εξεταστεί 

από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Οι περί Δικηγόρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 1996. 

20) Οι περί Ταμείου Συντάξεως Δικηγόρων (fέλη) (τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του 1996. 

Και οι δυο Κανονισμοί κατατέΟηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 

Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 1) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 

Βοηθού Νεκροτομείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του Ι 996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών Γενικοί 

Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Υγείας . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Προ'ίστάμενου Υγειονομικών Υπηρεσιών, Πρώτου Υγειονομικού Επιθε

ωρητή, Ανώτερου Υγειονομικού Επιθεωρητή ι ης Τάξης, Αν<δτερου Υγειο
νομικού ΕπιΟεωρητή 2ης Τάξης, Υγειονομικού Επιθεωρητή Α' και Υγειο

νομικού Επιθεωρητή θ' (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Οι περί Υ δατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) (Συντάξεις 

και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του Συμβουλίου ΥδατοπρομήUειας 

Λευκωσίας του 1996. 

25) Οι περί ΥδατοπρομήΟειας (Δημοτικές και Άλλες περιοχές) (Συντάξεις 

και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του Συμβουλίου ΥδατοπρομήΟειας 

Λεμεσού του ι996. 

26) Οι περί ΥδατοπρομήΟειας (Δημοτικές και Άλλες περιοχές) (Συντάξεις 

και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του Συμβουλίου ΥδατοπρομήΟειας 

Λάρνακας του ι 996. 

27) Οι περί ΥδατοπρομήUειας (Δημοτικές και Άλλες περιοχές) (Συντάξεις 

και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του Συμβουλίου ΥδατοπρομήΟειας 

Αμμοχώστου του ι 996. 

28) Οι περί ΥδατοπρομήΟειας (Δημοτικές και Άλλες περιοχές) (Αξιολόγηση 

Υπαλλήλων) Κανονισμοί των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας, 

Λεμεσού, Λάρνακας και Αμμοχώστου του ι 996. 

29) Οι περί ΥδατοπρομήΟειας (Δημοτικές και Άλλες περιοχές) (Όροι Υπηρε

σίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί των Συμβουλίων ΥδατοπρομήΟειας 

Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Αμμοχώστου του 1996. 

30) Οι περί ΥδατοπρομήΟειας Κανονισμοί του Δήμου Λατσιών του ι996. 

3 Ι) Οι περί Οδών και Οικοδομών (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του ι 996. 

Και οι οκτώ Κανονισμοί κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32) Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Διατάγματα Προστασίας των 

Δένδρων) Κανονισμοί του ι996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών . 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 



' 

1358 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

33) Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου Οδοντιατρικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί. του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικ<ί>ν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση Συμβά

σεων Ακαδημα·ίκού Π ροσωπικοίι) Κανονισμοί του 1996. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Π αιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

35) Οι περί Τερματισμού Απασχολήσεως (ταμείον διά Πλεονάζον Προσω

πικόν) (τροποποιητικοί.) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

36) Οι περί. Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Κριτήρια και 

Επίπεδα Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης - Πιστοποίησης Κλάδων Σπουbών) 

Κανονισμοί του Ι 996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

37) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από την Αρχή 
Κρατικών Εκθέσεων δυνάμει του άρθρου 3( 1 )(α) του περί Π ροσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσί.α Νομικών Ιl ροσώπων Δημοσίου 

Δικαίου Νόμου του 1985. (Αρ. 169 του 1985). 

38) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον ΚΟΤ 
δυνάμει του άρθρου 3(Ι)(α) του περί. Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
στην Υπηρεσί.α Νομικών Προσώπων Δημοσί.ου Δικαίου Νόμου του 1985. 

(AQ. Ι 69 του 1985). 

39) 'Εγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 
στο Κυβερνητικό Χημείο δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλή
ψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικ<ί)ν Προσώπων Δημο

σίου Δικαίου Νόμου του 1985. (Αρ. 169 του 1985). 

Και τα τρία Έγγραφα κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου. Βιομη

χανίας και Τουρισμού. 

-· 

.. 

.. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Π αραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

40) Ετήσια Έκθεση και Λογαριασμοί του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 

Πατατών. 

41) Έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών για την 

περίοδο 1/1 - 31/12/94. 

42) Έκθεση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προς τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 2 του 
Νόμου 74/88. 

Και οι τρεις αυτές Εκθέσεις κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

43) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το Ι 994. 

Κατατέθηκε από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

44) Ετήσια Έκθεση του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 

Πολύτιμα Μέταλλα. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευτιχrΊ Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

45) Έκθεση όσον αφορά την παραχ<i>ρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από την 

Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς το ΘΟΚ σύμφωνα με το εδάφιο (3) 
του Άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου Νόμου του 1995. 

46) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 

από τον ΚΟΑ δυνάμει του άρθρου 3(Ι)(α) του περί Προσλήψεως Εκτά

κτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985. (AQ. 169 του 1985). 

Και τα δύο θέματα κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτι

σμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

47) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από τον ΚΟΤ 

δυνάμει του άρθρου 3( ι )(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλtiλων .-
στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του ι 985. 
(Αρ. ι69 του ι985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινο~ουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\iπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

48) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτου υπαλλήλου 

από την Αρχή Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου δυνάμει του άρΟρου 
3( ι )(α) του περι Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του ι985. (Αρ. ι69 του ι985) . 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προίiπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

49) Έγγραφα που αφορούν τη σκοπούμενη παράταση και πρόσληψη έκτα

κτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3( ι )(α) του 
περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του ι985. (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ιιροίίπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

50) Ο περί της Παροχής κινήτρων σε ιδωκτήτες διατηρητέων οικοδομιi>ν και 
για συναφή θέματα (τροποποιητικός) Νόμος του ι 996. 

Κατατέθηκε από τον κ. Δώρο Θεοδώρου, Βουλευτή του Σ.Κ. ΕΔΕΚ . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικ<ί>ν. 

5 ι) Ο περί Αστυνομίας (τροποποιητικός) Νόμος του ι 996. 

52) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (τροποποιητικός) Νόμος του ι 996. 

Και οι δυο προτάσεις νόμων κατατέθηκαν από τους κυρίους Ανδρέα 

Χρίστου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά

μεις και τον χ. Τάκη Χατζηδημητρίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του 

Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

53) Ο περί. Διευκολύνσεων για την άσκηση του δικαιώματος του εκλέγεσΟαι 
Νόμος του ι 996. 

54) Ο περί Τροποποιήσεως του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας 
Νόμος του ι 996. 

Και οι δυο προτάσεις νόμων κατατέΟηκαν από τον κ. Ρένο Πρέντζα, 
Βουλευτή του Σ.Κ . ΕΔΕΚ . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικιί.>ν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, έχει τελειώσει το Κεφάλαιο Β' , Κατάθεση Νομοσχεδίων και 
Εγγράφων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αQ. ΣΤ'Ε' 162 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 27 ΝοεμβQίου 1995. 

"Π εριήλΟεν εις γνώσιν μου ότι ποσότητα έτοιμου σκυροδέματος που χρησιμο
ποιήθηκε για την κατασκευή τοί.χων αντιστήριξης στο δρόμο Χαντριών-Αγρού είναι 

αρκετά μειωμένης αντοχής. 

Δεδομένου ότι, λόγω των καιρικών συνΟηκών που επικρατούν στην περιοχr) 

αυτή και των παγετών που σημειώνονται, το σκυρόδεμα δε θα έχει μεγάλη διάρκεια 
ζωής, καλεί.ται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για την έκταση του 

προβλήματος, καθώς και να την πληροφορήσει τι μέτρα θα πάρει για την αντιμετώ
πισή του." 

Ερώτησιι με αρ. ΣτΈ' 163 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 28 Νοεμβρίου 1995. 

"Οι κοινότητες που συμμετέχουν στο περιφερειακό σχέδιο αποκομιδής 

σκυβάλων (Καλλέπεια, Τσάδα, Λετύμπου, Πολέμι και ΣτροιJμπt) διαμαρτύρονται 
για τη διακοπή της επιδότησης που τους παρείχε το κράτος μέχρι το ι 993. 

Το σχέδιο εξάλλου επιφορτίζει τις κοινότητες και με την πληρωμή f.4.000 περίπου 
για την απόρριψη των σχυβάλων στο σχυβαλότοπο του Δήμου Πάφου, με αποτέλεσμα 

να αυξάνεται υπερβολικά η φορολογία των κατοίκων των κοινοτήτων αυτών. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το αίτημα των πιο πάνω κοινο

τήτων για συνέχιση της κρατικής επιδότησης αναφορικά με το σχέδιο αποκομιδής 
σκυβάλων;" 

Ερώτησt} με αρ. Στ'Ε' 164 που υποβλήθtικε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 28 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Καλλέπειας της ε.ι-τ:αρχίας Πάφου αναμένει εδώ και ένα χρόνο να 
γίνει εκτίμηση των ζημιών που προξένησε τον περσινό χειμώνα ο ποταμός σε ιδιω
τικές γεωργικές περιουσίες. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το ζήτημα αυτό;" 
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Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 165 που υποβλήθιτκε από το Βου).εντή εκλογικής πεQι<rέρειας 

Πάq-ου χ. Λάχη θεοδοιiλου στις 28 Νοεμβρίου 1995. 

'Το υδρευτικό δίκτυο στην κοινότητα Καλλέπειας της επαρχίας Πάφου έχει 

διαπιστωθεί ότι χρειάζεται άμεση αντικατάσταση. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το πρόβλημα αυτό και πότε 
προγραμματίζει την επίλυσή του;" 

Ερώτησιι με αρ. Στ'Ε' 166 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περ ι<rέρε ιας 
Πάφου χ. Λάκη θεοδοιiλου στις 28 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Καλλέπειας της επαρχίας Πάφου ζητά τη διαπλάτυνση και ευΟυ

γράμμιση του αγροτικού δρόμου που τη συνδέει με την αναπτυσσόμενη περιοχή του 

Γκολφ Τσάδας. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το αίτημα αυτό;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 167 που υποβλι1θιιχε από τους Βουλευτές εχλογικιjς περιφέ

ρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργίου χαι Δώρο Χριστοδουλίδιι στις 29 Νοεμ

βρίου 1995. 

"Με μεγάλη μας έκπληξη διαπιστώσαμε ότι κατά την άφιξη στη Λάρνακα με 

τις πτήσεις των Κυπριακών Αερογραμμών αγγέλλεται η άφιξη στην Κύπρο και όχι η 

άφιξη στο αεροδρόμιο της Λάρνακας ή έστω στη Λάρνακα της Κύπρου. Η έκπληξή 

μας έγινε ακόμα μεγαλύτερη, όταν κατά την άφιξή μας στο αεροδρόμιο της Πάφου 
αναγγέλθηκε η άφιξη στην Πάφο και όχι στην Κύπρο. 

Επειδή, κατά την άφιξη σε οποιοδήποτε αεροδρόμιο του κόσμου, αγγέλλεται η 

άφιξη στην πόλη και όχι στη χώρα ό;του βρίσκεται το αεροδρόμιο και επειδή είναι 

διαφορετική η αγγελία που γίνεται κατά την άφιξη των αεροσκαφ<i>ν των 

Κυπριακών Αερογραμμών στη Λάρνακα α;τό την αγγελία που γίνεται κατά την 

άφιξή τους στην Πάφο, καλείται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων: 

Ι ) Γιατί κατά την άφιξη των αεροσκαφών των Κυπριακών Αερογραμμών 

στη Λάρνακα αγγέλλεται η άφιξη στην Κύπρο; 

2) Γιατί αυτό δε συμβαίνει κατά την άφιξη των αεροσκαφών στο αεροδρόμιο 
της Πάφου: 

3) Αν προτίθεται να διορθώσει χωρίς καθυστέρηση το κείμενο της αγγελίας 

που αφορά τη Λάρνακα, ώστε να συνάδει με την αγγελία της άφιξης στην 

Πάφο αλλά και σε οποιαδήποτε άλλη πόλη του εξωτερικού." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 168 που uποβλήθιικε από το Βουλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδοιiλου στις 30 Νοεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Τσάδας της επαρχίας Πάφου ανησυχεί για την καθυστέρηση που 
παρατηρείται στη συντήρηση και βελτίωση του κτιρίου δημοτικής εκπαίδευσης, 

καθώς και στην εγκατάσταση κεντρικής θέρμανσης. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υ;τουργείο τα προβλήματα αυτά και πότε 

προγραμματίζει την επίλυσή τους; 

Ερώτησιι με αρ. Στ'Ε' 169 ποu υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου χ. Γιαννάκη Ομήρου στις 30 Νοεμβρίου 1995. 

"Σε πρόσφατη τηλεοπτική συνέντευξή της σε ιδιωτικό σταθμό η Βρετανίδα 
Ευρωβουλευτής Πωλίν Γκρην απαντώντας σε σχετική εριi>τηση δήλωσε ότι σε 
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~ παραστάσεις της προς το Βρετανό Υπουργό Άμυνας για τον τερματισμό των στρα

τιωτικών ασκήσεων των Βρετανών στον Ακάμα, που, όπως είναι γνωστό, προκα

λούν τεράστιες καταστροφές, πήρε την απάντηση ότι η κυπριακή κυβέρνηση ουδέ-
., ποτε ζήτησε τον τερματισμό τους. 

.. 

Ενόψει των πιο πάνω παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροιrορt]σει 
τη Βουλή των Αντιπροσιδπων για τα εξής: 

Ι) Γιατί η κυβέρνηση παρά τις επανειλημμένες διαμαρτυρίες και παραστά

σεις των πολιτικών κομμάτων, των περιβαλλοντικών οργανώσεων και 
των πολιτών δεν έχει προβεί μέχρι τώρα σε οποιοδήποτε διάβημα προς τη 
βρετανική κυβέρνηση για τον τερματισμό των πιο πάνω καταστροφικών 
στρατιωτικών ασκήσεων; 

2) Γιατί η κυβέρνηση δεν έλαβε υπόψη το ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής 
των Αντιπροσιi>πων με το οποίο η Βουλή της ζητούσε να ενεργήσει προς 
αυτή την κατεύθυνση; 

3) Γιατί η κυβέρνηση επιδεικνύει την πλήρη και ακατανόητη αυτή αδιαφορία 
για μια μοναδικής φυσικής ομορφιάς περιοχή της πατρίδας μας ανεχό
μενη τη συστηματική καταστροφή της από τους Βρετανούς;" 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Ε' 170 που υποβλήθι1κε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου χ. Κίχιι Γιάγκου την 1ιι Δεκεμβρίου 1995. 

"Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις και ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας 
επανειλημμένα έχουν καταγγείλει ότι διάφοροι εργοδότες κατακρατούν μεγάλα 
χρηματικά ποσά που αποκόπτονται από τους μισθούς των εργατο\ίπαλλήλων για το 
φόρο εισοδήματος, τα ταμεία προνοίας, τις κοινωνικές ασφαλίσεις κ.λπ. 

Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων ποια μέτρα θα πάρει, για να τερματιστεί το απαράδεκτο αυτό φαινόμενο σε 

βάρος των εργατουπαλλήλων και των οικονομικών πόρων του κράτους." 

ΕQώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 171 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής πεQιq έρειας 

Αμμοχώστου χ. Κ ίχι1 Γιάγχου την 1η Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή αύξηση της εγκληματικότητας στον τόπο μας αποτελεί πλέον μια πραγματι

κότητα, η οποία πρέπει επειγόντως να αντιμετωπιστεί. Ο αριΟμός των ανεξιχνία

στων εγκλημάτων αυξάνεται συνεχώς. ενώ όλο και περισσότεροι εγκληματίες 

διαφεύγουν τη σύλληψη. Το οργανωμένο έγκλημα, το οποίο μέχρι πρόσφατα ήταν 

φαινόμενο τελείως άγνωστο στον τόπο μας. έχει πλέον θεμελιωθεί για τα καλά. 
σύμφωνα με τις επίσημες παραδοχές του αρμόδιου Υπουργού Δικαιοσύνης και 

Δημοσίας Τάξεως, ενώ πάντοτε, σύμφωνα με τον ίδιο Υπουργό, πίσω από το οργα

νωμένο έγκλημα βρίσκεται ο κίνδυνος της μάστιγας των ναρκωτικών. 

Πριν από μερικά χρόνια η κατάσταση, όσον αφορά τα ναρκωτικά, ήταν υπό 
έλεγχο, αλλά σήμερα είναι ορατός ο κίνδυνος η Κύπρος να μετατραπεί από διαμετα
κομιστικός σταθμός των ναρκωτικών σε κέντρο κατανάλωσής τους. 

Στα περισσότερα κράτη έχει συνειδητοποιηθεί η τρισδιάστατη μορ(j'ή του 
προβλήματος, που δεν είναι άλλη από την πρόληψη, την καταστολή και τη Οερα:τεία. 

Η κυπριακή αστυνομία διαθέτει τμήμα αρμόδιο για την καταπολέμηση των 
ναρκωτικών, αλλά, λόγω του ότι το πρόβλημα των ναρκωτικ<ί>ν καΟίσταται από 
μέρα σε μέρα οξύτερο, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν πρόκειται να αυξηθεί το προσωπικό της Υπηρεσίας 
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Δίωξης Ναρκωτικών, ώστε να μπορέσΗ να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά το 

πρόβλημα. 

Για να έχουμε πλήρη εικόνα του προΒλήματος, θα θέλαμε να έχουμε συγκριτι

κούς πίνακες των υποθέσεων και των ατόμων που καταγγέλΟηκαν για κατοχή και 
χρήση ναρκωτικών τα έτη \990, 1991, 1992, 1993 και 1994, οι οποίοι να ανα<rέρουν: 

Ι) Τον αριθμό των υποθέσεων κατ· έτος. 

2) Τον αριθμό των προσώπων που ενέχονται σε αυτές. 

3) Την υπηκοότητα των εμπλεκόμενων προσώπων και την ηλικία ενός 

εκάστου. 

Η ορΟή και αντικειμενική ενημέρωση της κοινωνίας μας Οα αποτελέσει σημα
ντικό παράγοντα ευαισθητοποίησης των πολιτών και συνάμα αναχαίτισης του 

προβλήματος αυτού." 

ΕQώτηση με αρ. ΣΤ' Ε' 172 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

"Η κοινότητα Λεμώνας της επαρχίας Πάφου διαμαρτύρεται για τις διακυμάν
σεις που σημειώνονται στην τάση του ηλεκτρικού ρεύματος. με αποτέλεσμα να 

καίγονται κατά καιρούς οικιακές συσκευές. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το πρόβλημα αυτό και ποια μέτρα 
λαμβάνει για την επίλυσή του. καθώς και για την καταβολή αποζημιώσεων σε όσους 

κατοίκους έχουν υποστεί. ζημιές χωρίς να εvθύνονται;" 

ΕQώτηση με αρ. Στ'Ε' 173 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

"Σε διάφορες κοινότητες της επαρχίας Πάφου επικρατεί η εντύπωση ότι 
κονδύλια τοv προυπολογισμού ποv προορίζονταν για την εκτέλεση διάφορων κοινο

τικών αναπτυξιακών έργων έχουν περικοπεί και έχουν διατεθεί. για τις ανάγκες των 

σεισμοπλήκτων. 

Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

Ι ) Αληθεύει ότι έχοvν περικοπεί κονδύλια από τους πρσUπολογισμούς 
ανάπτυξης των χωριών και, αν ναι, γιατ ί κρίΟηκε σκόπιμο να γίνει η 
ενίσχυση των σεισμοπλήκτων με αυτό τον τρόπο και όχι με άλλους πόρους; 

2) Από ποιο συγκεκριμένο ταμείο παρέχονται τα χρήματα για την αποκατά

σταση των σεισμοπλήκτων;" 

ΕQώτηση με αQ. Στ'Ε' 174 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

'Την ώρα που η κvβέρνηση προχωρεί στη διάθεση του νερού των φραγμάτων 

για τουριστικούς σκοπούς, οι κοινότητες που βρίσκονται στα όρια του αρδευτικού 
έργου Πάφοv αναμένουν την υλοποίηση των διακηρύξεων για άρδευση χιλιάδων 
σκαλών γεωργικής γης, ενώ οι κοινότητες που βρίσκονται παρά τον ποταμό 

Έζουσας διαμαρτύρονται για τα σχέδια άρδευσης πολύ περιορισμένων εκτάσεων 
γεωργικής γης. 

. .. 

.. 
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Επειδή είναι γνωστό ότι το νερό των q'ραγμάτων προορίζεται για aρδευτικούς 

και υδρευτικοι;ς σκοπούς, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο γιατί αντί για την ικανο

ποίηση των πιο πάνω αιτημάτων προχωρεί στη διάθεση τεράστιων ποσοτήτων νερού 
για την εκτέλεση τουριστικού έργου και μάλιστα σε μια ευαίσΟητη περιβαλλοντικά 
περιοχή, όπως είναι η Πέτρα του Ρωμιού. 

Με ποια λογική το νερό των φραγμάτων παραχωρείται σε γήπεδα γκολ<r για 

περαιτέρω τουριστική ανάπτυξη, όταν επιστημονικά διαπιστώνεται ότι μετ(ι είκοσι 
περίπου χρόνια η Πά<rος Οα αντιμετωπίσει πρόβλημα ύδρευσης, ενώ οι φυσικοί της 

πόροι Οα είναι εξαντλημένοι;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 175 που υποβλt]θι1κε από το Βουλευτιί εκλογικrjς περ ιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Λετύμπου ζητά τη βελτίωση του αγροτικού δρόμου που οδηγεί 

προς την εκκλησία Φωτολάμπουσας, μήκους ενός περίπου χιλιομέτρου, για τη διευ
κόλυνση της διακίνησης των επισκεπτών. 

Πώς ανημετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Ε' 176 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Λετύμπου ζητά τη διαγραφή των παλι<ίη• ιι{)ατικών χρε<ί>ν των 

ετών 1960 και 1974 ύψους .f: Ι Ι .000 περίπου στα πλαίσια τη' ίδιας πολιτικής και με 
βάση τα ίδια κριτήρια με τα οποία διαγράφτηκαν πρόσ<rατα παρόμοια χρέη των 

κοινοτήτων τίμης, Αγίας Βαρβάρας και Αχέλειας. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το δικαιολογημένο αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΕ' 177 που υποβλήθι1κε από το Βουλευτή εκλογικrjς περ ι(( έρειας 

Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

"Η κοινότητα Λετύμπου ζητά σημαντική αύξηση του κονδυλίου που διcιτίΟεται 

για τους αμπελουργικούς δρόμους, διότι πολλοί από αυτοίις έχουν κασταστεί αδιά

βατοι. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το δικαιολογημένο αίτημα;" 

Ερώτησι1 με αρ. ΣΤ'Ε' 178 που υποβλt]θηκε από το Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

'Το κτίριο του Δημοτικού Σχολείου Λετύμπου χρειάζεται άμεση συντήρηση, το 

κόστος της οποίας εκτιμήΟηκε γύρω στις !10.000. 

Πότε σκοπεύει το αρμόδιο Υπουργείο να αΥτιμετωπtσΗ αυτό το πρόβλημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΕ' 179 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιcrέρειας 

Πάφου κ. Λάκη Θεοδού).ου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Χούλου είναι απομονωμένη, επειδή από τον κεντρικό δρόμο :του 

τη διασχίζει δεν μπορούν να διέλθουν οχήματα, ενώ το αίτημα της κοινότητας για 

επέκταση του νέου δρόμου Τσάδας-Λετίιμπου-Χούλου έχει ωτορριcrΟεί λόγω μη 

προτεραιότητας του έργου. 
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Η κο~νότητα λαμβάνοντας υπόψη αυτά τα δεδομένα εξασq-άλισε τον Αύγουστο 

του 1995 σε περιφερειακή σύσκεψη που έγινε στην Τσάδα την υπόσχεση του 

Υπουργού Εσωτερ~κών γ~α επίσκεψη των αρμοδίων χα~ μελέτη της δυνατότητας 

κατασκευής παρακαμπτήριο υ δρόμου, πράγμα που δεν έγινε. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το δίκαιο αίτημα της κοινότητας 

για την κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου, καθώς και για τη συντήρηση του 

υφιστάμενου δρόμου, ο οποίος βρίσκεται σε άθλια κατάσταση;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 180 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδο\ιλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

"Ο προUπολογισμός ανάπτυξης 1995 διαλάμβανε την εκτέλεση του έργου μετα
φοράς νερού για ενίσχυση της υδατοπρομήθειας της κοινότητας Χούλου. Η κοινό

τητα, αφού διαπίστωσε ότι το σχέδιο ήταν δαπανηρό, υπέδειξε έγκαιρα την ανάγκη 
ετοιμασίας νέου σχεδίου μεταφοράς του νερού. Επειδή όμως μέχρι τώρα δε 
γνωρίζει την τύχη του νέου σχεδίου και το έργο δεν άρχισε να εκτελείται, παρακα

λείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουΟα: 

Ι. Ετοιμάστηκε νέο σχέδιο μεταφοράς νερού ή όχι; 

2. Πότε προγραμματίζεται η εκτέλεση του έργου;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 181 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 

του Σοσιαλιστικο\ι Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάκι1 Χατζηδημητρίου στις 5 Δεκεμβρίου 

1995. 

"Δημοσιεύτηκε στον τύπο ότι παρεμποδίζεται η παροχή φρέσκου γάλακτος 

στους στρατιώτες, γιατί οι κανονισμοί προβλέπουν χρησψοποίηση σακχαρούχου. 

Επειδή έχει παρατηρηθεί. αύξηση του ποσοστού παθήσεων των δοντιών στους 
στρατιώτες, πράγμα που μπορεί να συνδεθεί με τη χρησιμοποίηση σακχαρούχου 

γάλακτος, καλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας διευκρινίσει το όλο Οέμα και να 

μας πληροφορήσει αν σκοπεύει να τροποποιήσει το σχετικό κανονισμό, αν πράγματι 
υπάρχει τέτοιος." 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΕ' 182 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσο\ι κ . Γιαννάκη Αγαπίου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή εξέγερση των φοιτητών του Πολυτεχνείου το Νοέμβρη του 1973 ενάντια στη 
δικτατορία της χούντας αποτέλεσε την πιο ηρωική εκδήλωση του ελληνικού λαού 
και της ελληνικής νεολαίας στον αγώνα τους για την αποκατάσταση της δημοκρα

τίας. Παράλληλα, η καταστολή της εξέγερσης με τα τανκς και τη δολοφονία 

δεκάδων φοιτητών ήταν ένα από τα αποτρόπαια εγκλήματα της χούντας, που κατα
δυνάστευσε τον ελληνικό λαό και καταπρόδωσε την Κύπρο. 

Δίκαια λοιπόν ο ελληνικός λαός και μαζί του ο κυπριακός λαός τιμούν με 

διάφορες εκδηλώσεις, ιδιαίτερα της νεολαίας, την ηρωική αυτή επέτειο και ταυτό

χρονα βρίσκουν τρόπους να εκδηλώσουν την παλλα"ίκή καταδίκη της χούντας για τα 

δεινά που επισώρευσε στην επταετία χα~ να υποσχεθούν πως ποτέ δε θα επιτρέψουν 

να συρθούν ξανά η Ελλάδα και η Κύπρος στη θλιβερή εκείνη κατάντια. 

Με έκπληξη ο κυπριακός λαός πληροφορήθηκε πως φέτος κατά την ημέρα 

της ιστορικής αυτής επετείου ανατέθηκε σε φιλοχουντικό και φιλοπραξικοπη-
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ματία καθηγητή σε σχολείο μέσης παιδείας, και συγκεκριμένα στο Καλογερο

πούλιο Γυμνάσιο Μέσα Γειτονιάς, η εκφιi>νηση του πανηγυρικού λόγου. Παράλ

ληλα, ο κυπριακός λαός άκουσε με αποτροπιασμό πως ο πιο πάνω καΟηγητής 

στην ομιλία του χαρακτήρισε σαν μύθο τη βαρβαρότητα με την οποία η χσίJντα 

κατέστειλε την εξέγερση, χρησιμοποι<ί>ντας τις ερπύστριες των τανκς, κάτω από 

τις οποίες παιδιά του ελληνικού λαού βρήκαν φρικτό θάνατο, και ακόμη χειρό

τερα πως χαρακτήρισε τον δικτάτορα και πρωταίτιο του χουντικού πραξικοπή

ματος Γεώργιο Παπαδόπουλο δημοκράτη που επιδίωκε την εμπέδωση της δημο

κρατίας στην Ελλάδα. 

Επειδή προτίθεμαι να γράψω σχετικό Οέμα στη Βουλή για συζήτηση, καλ<i> το 

αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα το συντομότερο δυνατό για τα 

ακόλουθα: 

(α) Π εριήλθε σε γνώση του το περιεχόμενο της ομιλίας του εν λόγω καΟηγητi); 

(β) Γιατί επιτρέπεται η ανάθεση ομιλιιi>ν σε τέτοιες επετείους σε πρ6σωπα 

γνωστά για τα φιλοχουντικά και φιλοπραξικοπηματικά τους αισΟήματα 

και ακόμη γιατί δεν ελέγχονται οι ομιλίες εκ των προτέρων; 

(γ) Π οια είναι η Οέση του Υπουργείου για τα λεχΟέντα από τον εν λόγω καΟη

γητή; 

(δ) Τι μέτρα προτίΟεται να πάρει το Υπουργείο για να αποφεύγονται παρό

μοιες αξιοΟρήνητες καταστάσεις, έτσι που σε ιστορικές επετείους, 6πως η 

εξέγερση του Πολυτεχνείου και άλλες, να μην επιλέγονται ομιλητές με 

φιλοχουντικές και φιλοδικτατορικές τοποΟετήσεις, αντίθετες με το 

πνεύμα και το νόημα τέτοιων εκδηλώσεων και την επίσημη πολιτική όλων 

των κυβερνήσεων Ελλάδας και Κύπρου;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'ΓΕ' 183 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδο\ιλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

"Αρκετοί αγροτικοί δρόμοι στην κοινότητα Νατάς είναι απροσπέλαστοι, γι' 

αυτό ζητείται η αύξηση των σχετικών κονδυλίων. Ζητείται επίσης καλύτερος 

έλεγχος αυτών των έργων και να μη γίνεται η εκτέλεσή τους παραμονές του 

χειμώνα. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτά τα αηήματα;" 

Ερώτησιι με αρ. Σ'ΓΕ' 184 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιψέρειας 

Πάφου χ. Λάκη θεοδούλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Νατάς διαμαρτύρεται για την καΟυστέρηση που παρατηρείται 

στην επιδιόρθωση των κοινοτικιi>ν δρόμων οι οποίοι υπέστησαν σοβαρές ζημιές από 

την εγκατάσταση νέου υδρευτικού δικτύου . 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει για τους λόγους 

της καθυστέρησης και πότε προγραμματίζει την εκτέλεση αυτού του έργου." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 185 που υποβλήθι1κε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 5 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Αναρtτας θεωρεί ότι αδικείται από την πρόσψατη ωτ<)φαση 

διαγραφής του τοκοχρεολύσιου Αναρίτας, τίμης, Αγίας ΟαρΒάρας για το υδρευτικό 

έργο του 1960. Υποστηρίζει ότι έχει καταΒάλει ποσό fS.OOO περίπου. ενώ η υ<rιστά
μενη υδατοδεξαμενή εξυπηρετεί τις άλλες κοινότητες. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το πρόΒλημα;" 

Ερώτι1ση με αρ. ΣΓΕ' 186 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εκ).ογ ιχής περΗrέρειας 

Πάφου κ. Λάκη Θεοδού).ου στις 5 Δεκφβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Αναρίτας διαπιστιi.>νει καΟυστέρηση στην επέκταση του αρbευ

τικού έργου το οποίο προγραμματίστηκε να εκτελεστεί στα χρόνια 1995-1996. ΊΌ 
έργο ακόμα να ξεκινήσει, ενώ προχωρεί. η κατασκευή των δρόμων του αναδασμοί,, οι 

οποίοι αργότερα Οα υποστούν ζημιές με την εγκατάσταση των αγωγών άρδευσης. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτές τις aνησυχητικές δι<ιπιστ<ί)

σεις της κοινότητας;" 

Ερώτηση με αρ. ΣτΈ' 187 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιqέρειας 

Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 7 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή υδροδότηση στην κοινότητα ΣτρουμπιοίJ παρουσιάζει σοβαρά προΒλί]ματα. 

Το υδρευτικ6 δίκτυο χρειάζεται άμεση αντικατάσταση και απαιτούνται νέες μεγαλύ

τερες υδατοδεξαμενές για εξυπηρέτηση όλων των κατοίκων. 

Πότε προγραμματίζει το αρμόδιο Υπουργείο την επίλυση αυτού του σοΒαρού 

προβλήματος;" 

Ερώτηση με αρ. ΣτΈ' 188 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εκλογικής περιιrέρειας 

Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 7 Δεκεμβρίου 1995. 

'Το κτίριο του δημοτικού σχολείου στο Στρουμπί παρουσιάζει εδιί) και μιρικά 

χρόνια σοβαρά προβλήματα. Το πάτωμα μιας αωουσας υπέστη χαθίζηση, τα <tποχω

ρητήρια είναι σε μακρινή απόσταση από το κτίριο και ακατάλληλα και η στέγη 

χρειάζεται επιδιόρΟωση. Η κατάσταση αυτή διαπιστώΟηκε πριν από τρία χρόνια 

από τις αρμόδιες τεχνικές υπηρεσίες, όμως δε λήφΟηκε κανένα μέτρο. 

Πότε προγραμματίζει το αρμόδιο Υπουργείο την επίλυση αυτών των προ~λη

μάτων;" 

Ερώτηση με αρ. ΣτΈ' 189 που υποβλι}θηκε από το Βουλευτιj εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλον στις 7 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα ΣτQουμπιού ζητά αυξημένο κονδύλι στους προϋπολογισμους για 

βελτίωση των κοινοτικών δρόμων. 

Πώς αντιμετωπίζει αυτό το αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση μ~ αρ. ΣΤΈ' 190 που υποβλήθι1χε από το Βουί.ευτιj εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 7 Δεκεμβρίου 1995. 

"Οι αμπελουργοί Στρουμπιού και Πολεμίου διαμαρτύρονται. διότι ακόμα να 

αποζημιωθούν για τις ζημιές που υπέστησαν από παγετό και καί,σωνα. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργειο αυτό το πρόβλημα;" 

. . 

.· 
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Ερώτηση με αρ. Σ'ΓΕ' 191 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 7 Δεκεμβρίου 1995. 

"Οι κοινότητες Στρουμπιού και Πολεμtου ζητούν επαυξημένα κονδύλια για 

βελτίωση των αμπελουργικών δρόμων. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το δικαιολογημένο αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 192 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 7 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Στρουμπιού διερωτάται για την τύχη του αρδευτικού έργοι•, το 

οποίο απο<rασίστηκε εδ<i> και αρκετό Χαιρό και του οποίου η αρδευτική επιτροπή 

εκλέχτηκε πριν από έναν περίπου χρόνο. 

Πότε προγραμματίζει το αρμόδιο Υπουργείο την εκτέλεση του έργου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 193 που υποβλήθιικε από το Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 7 Δεκεμβρίου 1995. 

"Οι κοινότητες Φύτης και Αγίου Δημητριανού αντιμετωπίζουν σοβαρ6 υδρευ

τικό πρόβλημα εδώ και μερικά χρόνια και πήραν υποσχέσεις για ενίσχυση της 

υδατοπρομήθειάς τους από τα Βρέτσια και τις πηγές στην τοποΟεσία 'Π απαλουκά'. 

Οι κάτοικοι διαμαρτύρονται για την παρατηρούμενη καΟυστέρηση στην προ<i>Οηση 

αυτού του έργου που αφορά την ύδρευσή τους. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το οξύτατο πρόβλημα και 

πότε προγραμματίζει την επίλυσή του;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 194 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 8 Δεκεμβρίου 1995. 

" Μικρές κοινότητες, όπως η Φύτη, οι οποίες εντάχΟηκαν στο σχέδιο αγροτου

ρισμού υποΒάλλονται σε ορισμένους περιορισμούς για την οικοδόμηση, συντήρηση 

και βελτίωση των κατοικιών τους, γεγονός που προκαλεί επιπρόσθετη οικονομική 
επιβάρυνση. Χαρακτηριστικά αναφέρω πως δεν επιτρέπονται αλουμίνια και σιδε

ρένια πορτοπαράθυρα. αλλά ξύλινα, χρειάtεται περικάλυψη των ηλιακών Θερμοσί
φωνων κ.ά. Οι κοινότητες δικαιολογημένα Οέτουν θέμα ανάλογης οικονομικής 
βοήθειας και χαμηλότοκων δανείων. 

Πώς αντιμετωπίζει αυτά τα αιτήματα το αρμόδιο Υπουργείο και γενικ6τερα η 

εκτελεστική εξουσία; " 

Ερώτι1ση με αρ. Στ'Ε' 195 που υποβλιjθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 8 Δεκεμβρίου 1995. 

"Όλες σχεδόν οι κοινότητες της υπαίθρου της /Ι άφου διαμαρτύρονται για την 

άθλια κατάσταση πολλών αγροτικών και αμπελουργικών δρόμων. Ζητούν την 

αύξηση των σχετικών κονδυλιών στους προϋπολογισμούς και αυστηρότερο έλεγχο 

στους εργολάβους που αναλαμβάνουν την εκτέλεση των έργων. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτές ης διαμαρτυρίες και τα αιτή

ματα των κοινοτήτων της υπαίΟρου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΕ' 196 που υποβλtjθι1κε από το Βουλευτιi εκλογικtjς περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 8 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Λάσας στην Πάφο διαμαρτύρεται για τη διαρκή και μακρ6χρονη 

παραγνώριση του αιτήματός της για κατασκευή γέφυρας στο δρόμο Λάσας-Σαραμά. 
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Η κατασκευή αυτής της γέφυρας Οεωρείται το πιο πρωταρχικό πρόβλημα, το οποίο 
χρειάζεται άμεση λύση για την απρόσκοπτη αγροτική απασχόληση των κατοίκων. 

Στις 23 Ιανουαρίου 1995 ο έντιμος Υπουργός Εσωτερικών, απαντιί>ντας σε 
άλλη ερώτησή μου, θεώρησε δίκαιο το αίτημα τόσο για βελτίωση του δρόμου όσο και 

για κατασκευή γέφυρας και ανέq-ερε ότι το όλο πρόβλημα μελετ(ιται από την Επαρ

χιακή Διοίκηση και το Τμitμα Υδάτων αναφορικά με τον τρόπο κατασκευής της 

γέφυρας. 

ΊΌ αρμόδιο Υπουργείο μπορεί να ενημερ<i>σει τη Βουλή των Αντιπροσ<i>πων 
αναφορικά με την τύχη της μελέτης και το zρονοδιάγραμμα εκτέλεσης του έργου;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 197 ποu uποβλι}θηκε από τον Κοινοβοuλεuτικό Εκπρόσωπο 
τον Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδι1μι1τρίοu στις 12 Δεκεμ

βρίον 1995. 

'Ή νέα συνεργασία μεταξύ ΡΙΚ και Ελληνικής Ραδιοφωνίας και Τηλεόρασης 
έχει προκαλέσει έντονη ανησυχία ότι θα σημάνει την εξαφάνιση ή την εξουδετέρωση 

του σήματος του ΡΙΚ ως μιας ανεξάρτητης οντ6τητας από το διεΟνή χώρο. Ένα 

τέτοιο ενδεχόμενο θα αποδειχθεί μειωτικό και για την ίδια την Κυπριακή Δημο
κρατία, το κύρος και την αυτοτέλειά της. Αυτό είναι ιδιαίτερα επιζήμιο σήμερα που 

επιζητεί την ένταξή της στην Ε. Ε. ως μια ενιαία κρατική οντότητα που αντιπροσω

πεύει το σύνολο του λαού της . 

Το σημερινό τετQάωρο-πεντάωρο πρόγραμμα, με μετάδοση όλων των 

ζωντανών εκπομπών και των ειδικών κυπριακού ενδιαφέροντος Οεμάτων, Οα αντι
κατασταθεί με τρίωρο πρόγραμμα, που Οα ενταχθεί στα ελληνικά προγράμματα, 

χωρίς να είναι βέβαιη η σταΟερή μετάδοσή τους. 

Η σκόρπια μετάδοση των εκπομπών κατά τη διάρκεια του εικοσιτετρα<i>ρου θα 

εξουδετερώσει ουσιαστικά τα προγράμματα του PIK, τη στιγμή που ο Μπαϋράκ θα 
κάνει αισθητή την παρουσία του στο διεθνή χώρο μέσα από δορυφόρο ως αυΟύ

παρκτο ίδρυμα του ψευδοκράτους. 

Σύμ<rωνα με πληροφορίες μου, η εγκατάλειψη της σημερινής δορυcrοριχής 

μετάδοσης, που είναι δυνατό να εξασ<rαλιστεί και με λιγότερα χρήματα και καλύ

τερη απόδοση, θα σημάνει και τον τερματισμό από τον προσεχτΊ Φεβρουάριο της 

δορυφορικής μετάδοσης των δύο ραδιοφωνικ<i>ν καναλιών. Αυτό αποτελεί ένα 

πρόσθετο σοβαρότατο πλήγμα για την επικοινωνία του ΡΙΚ με τους απόδημους 

αδελφούς μας. 

Έλαβε υπόψη της η κυβέρνηση τις Π\_1t \Ι zτάσεις αυτές από την αλλαγ1Ί του 

τρόπου συνεργασίας μεταξύ Ελλάδας και Κ ι·~. ••1 \1 και πώς σκοπεύει να αντιμετω

πίσει τα κενά που παρουσιάζονται; 

Πέραν της συνεργασίας, για την οποία ,. υπάρχει αντίρρηση, σκοπεύει η 
κυβέρνηση να διατηρήσει ή όχι και χωριστ • !Ιετάδοση μέσω δορυφόρου των 

προγραμμάτων του ΡΙΚ ή έχει κ(ινει οποιεσδή;τ , ι ι άλλες σκέψεις, ώστε να μην εξου
δετερωΟεί;" 

Ερώτηση με αρ. Στ' Ε' 198 ποu uποβλt]θι1κε από το Βουλεντή εκλογικής περιq>έρειας 

Λάρνακας κ. θάσο Μιχαι1>.ίδι1 στις 12 Δεχεμβρίοu 1995. 

"Παρακαλώ να κατατεΟεί ονομαστικός κατάλογος των ατ6μων στα οποία από 

το 1974 μέχρι σήμερα έχει εκμισΟωΟεί χαλίτικη γη στην περιοχή Αθηένου, ο οποίος 
να αναφέρει και την έκταση γης κατ' άτομο." 

.' 

. . 

·-



1371 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 199 που υποβλήθι1κε από το Βουλευτή εκλογικής περι(f'έρειας 
Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 14 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Κοίλης ζητά τη βελτίωση του κύριου δρόμου προς την ΊΌάδα, 

έτσι που να γίνει πιο ασφαλ1'(ς. 

Συγκεκριμένα ζητά να ευθυγραμμιστεί ο δρόμος σε ορισμένες απότομες 

στροφές και να χαραχΟεί άσπρη γραμμή στο κέντρο του λόγω της τακτικής ομίχλης 

η οποία δημιουργείται και η οποία περιορίζει την ορατότητα. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το δικαιολογημένο αίτημα:" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 200 που υποβλήθφ(ε από το Βουλευτι] εκλογικι]ς περιφέρειας 

Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 14 Δεχφβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Κοίλης ζητά τη συντήρηση του κτιρίου του δημοτικού σχολrίου. 

Συγκεκριμένα χρειάζεται Βελτίωση η στέγη και τα πορτοπαράΟυρα του κτιρίου. 

Ο κοινοτάρχης το 1994 είχε πάρει την απάντηση ότι οι βελτιώσεις θα γίνονταν 
το 1995, χωρίς όμως τίποτα να γίνει, και, επειδή το 1996 προβλέπεται να υπάρχουν 
περισσότεροι από δεκαπέντε μαθητές, η κοινότητα διερωτάται αν μέχρι τότε θα 

βελτιωθεί το κτίριο και αν θα λειτουργήσει το σχολείο, αφού καλυφθεί ο αριΟμός 
των δεκαπέντε παιδιών. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το πρόβλημα αυτό, καθώς και το 
σχετικό αίτημα της κοινότητας;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΈ' 201 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 14 Δεκεμβρίου 1995. • 

"Οι μικρές κοινότητες που αναμένεται να πάρουν νερό από το φρ(ιγμα 

Αρμίνου για aρδευτικούς σκοπούς αδυνατούν να προχωρήσουν σε αναδασμ6 και 

διερωτώνται με ποιο τρόπο θα τους παραχωρηΟεί νερό. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτές τις κοινότητες και πότε 

σκοπεύει να τις ενημερώσει για τα προτεινόμενα σχέδιά του;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 202 που υποβλήθι1κε από το Βου>.ευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου χ. Λάκη θεοδο\ιλον στις 14 Δεκφβρίον 1995. 

'Ή κοινότητα Κοίλης ζητά να ασφαλτοστρωθεί ο αγροτικός δρόμος προς την 
οικιστική περιοχή 'Ζελεμένος', στην οποία υπάρχουν εκατό περίπου οικισηκές 

μονάδες, για να υπάρξει ομαλή σύνδεση της περιοχής με την κοινότητα , εφόσον 

βρίσκονται σε κοινά κοινοτικά όρια. 

Πώς ανημετωπίζει αυτό το δίκαιο αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 203 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 14 Δεχεμβρίοv 1995. 

"Οι κοινότητες της κοιλάδας Διαρίζου και της όδευσης Χολέτρια-Σαλαμιού
Αρμίνου ανησυχούν για την τύχη των υποσχέσεων για Βελτίωση των δύο αυτών 

βασικών οδικών αρτηριών. Η κατασκευή του πρώτου κοινού τμήματος, μήκους 
2 χμ., μόλις που άρχισε το φθινόπωρο του 1995. 

Στους προί!πολογισμούς του 1996 οι προτεινόμενες πιστώσεις, ύψους 

±:350.000, επαναλαμβάνουν τη συμπλήρωση των διάφορων μελετών. Δεν περιλή

φθηκε το συμπληρωμαηκό κονδύλι των ί300.000 για έργα Βελτίωσης του δρόμου 
προς Σαλαμιού στα πλαισια της υπόσχεσης προς την Επιτροπή Συγκοινωνιιί>ν της 

Βουλής και τις κοινότητες. 
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Δικαιολογημένα οι κοινότητες ρωτούν κατά πόσο το 1996 Οα αρχίσουν οποια
δήποτε ουσιαστικά κατασκευαστικά έργα στις δύο αυτές βασικές οδικές αρτηρίες, 
πέραν του πρώτου κοινού τμήματος, μήκους 2 χμ., που μόλις άρχισε. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Uουλή αναφορικά με 

τα πιο πάνω παράπονα και ειδικότερα για τα συγκεκριμένα κατασκευαστικά έργα 

που θα εκτελεστούν το 1996." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 204 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 18 Δεκεμβρίου 1995. 

'Τα ορεινά και απομακρυσμένα χωριά Πραιτώρι, Κέδαρες, Φιλούσα και 

Άγιος Νικόλας Πάφου είναι γνωστό ότι κατάντησαν γηροκομεία και γηροκομείο δεν 

έχουν. Αρκετά άτομα ζουν μια μοναχική ζωή, χωρίς καμιά (['ροντίδα στα τελευταία 

χρόνια της ζωής τους. 

Γι' αυτό οι κοινότητες αυτές ζητούν τη στοργή και τη βοήΟεια του κράτους, 

μέσω των κοινωνικών υπηρεσιών, για τη δημιουργία κοινής στέγης διατροφής, για 

κατ' οίκον εξυπηρέτηση, καΟώς και για τη δημιουργία περιφερειακού γηροκομείου. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτά τα δικαιολογημένα ανθρωπι

στικά αιτήματα και τι μπορεί να προσφέρει στα πλαίσια της κοινωνικής πολιτικής 

του κράτους;" 

Ερώτησιι με αρ. Στ'Ε' 205 που υποβλtjθηκε από το Βουλευηj εκλογικtjς περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 18 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή εταιρεία που ανέλαβε την κατασκευή του αρδευτικού φράγματος Αρμίνου 

προχώρησε πρόσφατα σε απολύσεις εργατικού προσωπικού και οι πληροφορίες που 

κυκλοφορούν συνδέουν αυτή την πράξη με παράταση του συμβολαίου εργολα~ίας 

κατά οκτώ μήνες. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημεριi>σει τη Βουλή κατά πόσο ευστα

θούν οι πιο πάνω πληροφορίες και πιο συγκεκριμένα αν έχει παραταθεί το συμβό

λαιο, για πόσο και ποιοι οι λόγοι που επέβαλαν την παράτασή του." 

Ερώτι1σι1 με αρ. ΣΊ'Έ' 206 που υποβλιjθιικε από το Βουλευτή εκ>.ογ ικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Κουκουμά στις 19 Δεκεμβρίου 1995. 

"Σε επισκέψεις μου σε βιομηχανίες παγωτού και άλλων γαλακτοκομικών προΊ:

όντων, πληροφορήθηκα από τους διευΟυντές των πιο πάνω βιομηχανιών ότι ο 

δασμός για εισαγωγή παγωτού μειώθηκε στα 65% και .000 επιΒάρυνση κατά τ6νο, 
ενώ η αρχική θέση του αρμόδιου Υπουργείου ήταν ο δασμός εισαγωγής παγωτού να 

είναι 86% και f633 επιβάρυνση κατά τόνο παγωτού. 

Με την πιο πάνω μείωση του δασμού και της επιβάρυνσης στην εισαγωγή 

παγωτού Οα αυξηθούν κατά πολύ οι εισαγωγές παγωτού κι οι επιπτώσεις θα εί.ναι 

καταστροφικές για την εγχώρια βιομηχανία παγωτού, που απασχολεί περισσότερους 

από πεντακόσιους εργαζομένους. Επιπτfi>σεις επίσης θα υπάρχουν στους αγελαδο

τρόφους παραγωγούς γάλακτος, γιατί οι πιο πάνω βιομηχανίες αγοράζουν Ι 800 
τόνους γάλακτος το χρόνο, που τους χρησιμοποιούν για κατασκευή παγωτού. 

Ενόψει των πιο πάνω, Οα θέλαμε να πληροφορηθούμε από το αρμόδιο Υπουρ

γείο ποιες ενέργειες κάνει ή λογαριάζει να κάνει για την προστασία των πιο πάνω 

βιομηχανιών, που είναι σημαντικές για την κυπριακή οικονομία." 

.. 
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Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 207 που υποβλtίθι1χε από τους Βουλευτές εκλογιχιίς περιφέ
ρειας Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας κυρίους Ανδρέα Φιλίππου, 
Λώρη Λυσιώτη και Θάσο Μιχαηλίδη , αντίστοιχα, στις 22 Δεκεμβρίου 1995. 

"Πολλοί εκπαιδευτικοί της Λεμεσού διαμαρτύρονται για την αδικία που έγινε 

και συνεχίζει να γίνεται σε βάρος του εκπαιbευτικού Ζαχαρία Κουμοι•διού. 

Συγκεκριμένα ο κ. Κονμουδιού α.ιϊ<i>λεσε υπηρεσία οκτώ ετcί.Ιν στη Οέση 13οη0ού 
Διευθυντή σχολείων δημοτικής εκπαίδευσης και στερήθηκε το hικαίωμα για διεκδί
κηση προαγωγής μεταξύ των ετών ι 982-90. Είχε προαχΟεί το ι 982, ακολούΟησαν 
ακυρωτικές αποφάσεις το 1985 και 1988 και επαναπροαγωγή του από Ι. 9.1982. Το 
1990 η προαγωγή του ακυρώθηκε για λόγους διαδικαστικούς. Η Ε.Ε.Υ. καταχ<i>
ρησε έφεση, την οποία αργότερα απέσυρε ο Γενικός Εισαγγελέας, χωρίς να δοΟεί 

στον κ. Κουμουδιού η δυνατότητα να υπερασπίσει τα δικαιώματά τον. 

Σε cπανεξέταση πον έκανε η Ε . Ε. Υ . το 1 991 παραχcί>ρησc πέντε Οέσεις προα
χΟέντων από το 1982, μεταξύ των οποίων και η Οέση του κ. Κουμουδιού, σε άλλους 
πέντε δασκάλους. Αφού το 1993 υπήρξε ακυρωτική απόφαση χω για τους πέντε πιο 
πάνω αναφερΟέντες δασκάλους, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει 
τη Dουλή γιατί δεν έγινε χρήση του νόμου 46/93 (αποκατάσταση εκπαιδευτικ<i>ν των 
οποίων ακυρώΟηκαν οι προαγωγές), ώστε να λυΟεί το πρόβλημα, για τη δημιουργία 
του οποίου ο κ. Κουμουδιού ουδεμία ευΟύνη φέρει. Πώς μπορεί τώρα να επιλυΟεί 
το πρόβλημα;" 

Ερώτηση με αρ. Στ' Ε' 208 που υποβλήθι1κε από το Βουλευτιί εκ>.ογιχής περιφέρειας 
Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 28 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Πωμού ζητά ενίσχυση της υδατοπρομήΟειάς της από την πηγή 

'Μαρότη'. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το αίτημα και πότε προγραμ

ματίζει να ενισχύσει την υδατο1tρομήθεια της κοινότητας;" 

Ερώτt1σ11 με αρ. ΣΤ'Ε' 209 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικtίς περιεrέρειας 
Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 28 Δεκεμβρίου 1995. 

' '11 κοινότητα Πωμού ε-πιμένει στην ανάγκη ευΟuγράμμισης της κοtτης του 

ποταμού για προστασία των ιδιωτικών περιουσιών και για μερικά τώρα χρόνια 

προβάλλεται η απάντηση ότι χρειάζεται και χωρομέτρηση. 

Πότε επιτέλους το αρμόδιο Υπουργείο θα προωΟήσει τη χωρομέτρηση και 
ευΟυγράμμιση της κοίτης του ποταμού;" 

Ερώτησιι με αρ. Στ'Ε' 210 που υποβλtίθηκε από το Βουλευτt] εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 28 Δεκεμβρίου 1995. 

"Στο αίτημα της κοινότητας Π ωμού για κατασκευή κυματοΟραυστών με σκο1tό 
τη βελτίωση του παραλιακού μετώπον δόθηκε στο παρελΟόν η απάντηση πως 1tρέπει 

να προηγηΟούν σχετικές μελέτες. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων κατά πόσο έχουν προωθηΟεί οι σχετικές μελέτες και αν προτίθεται να ικανο
ποιήσει και πότε το αίτημα της κοινότητας." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 211 που vποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περι<rέρειας 
Πά<rου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 28 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Πωμού αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα αναφορικά με τα 
σχολικά της κτίρια. Χρειάζεται άμεση αντικατάσταση της στέγης του δημοτικού 
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σχολείου και ανέγερση αίθουσας για τις ανάγκες του νηπιαγωγείου, το οποίο •· 
σήμερα λειτουργεί σε αίθουσα του δημοτικού σχολείου. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτά τα προβλήματα και πότε Οα τα 

επιλύσει;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 212 που υποβλι}θηκε από το Βουλευτrj εκλογικής περιψέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 28 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Πωμού ισχυρίζεται ότι το Τμήμα Πολεοδομίας ετοίμασc σχέδια 

για διεύρυνση των κοινοτικών δρόμων εδώ και μερικά χρόνια, όμως το Τμήμα 

Κτηματολογίου δεν προωθεί το όλο έργο. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το παράπονο και το οξύτατο 

αυτό κοινοτικό πρόβλημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΕ' 213 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιj εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 28 Δεκεμβρίου 1995. 

'Ή κοινότητα Χολετριών, η οποία όπως είναι γνωστό μετακινήθηχε το 1974, 
λόγω κακού σχεδιασμού και ανεπαρκούς ελέγχου των έργων που έγιναν εξακολουθεί 

να ταλαιπωρείται και να αντιμετωπίζει αρκετά προβλήματα, τα κυριότερα από τα 

οποία είναι τα ακόλουθα: 

ι. Στους προϋπολογισμούς του 1995 περιλαμβάνονταν ποσά για αποχετευ
τικά ομβρίων υδάτων χαι λυμάτων, αλλά τα έργα αυτά δεν προωΟήΟηκαν. 

Γιατί δεν αξιοποιήθηκαν τα σχετικά κονδύλια; 

2. Χρειάζονται τοίχοι αντιστήριξης των κοινοτικών δρόμων και προστα

σίας των κατοικιών από τα όμβρια ύδατα των δρόμων λόγω υψομέτρου. 

3. Χρειάζεται περίφραξη της αυλής του δημοτικού σχολείου. 

4. Το 1993 ανεγέρθηκαν πέντε νέες κατοικίες χωρίς μάρμαρα στο πάτωμα, 
χωρίς μπάνια, ηλιακούς θερμοσί<rωνες και πάγκους κουζίνας. 

5. ΕξακολουΟούν να υπάρχουν προβληματικές και επικίνδυνες κατοικίες οι 

οποίες πρέπει να αντικατασταΟούν, όμως δεν υπάρχει σχέδιο σταδιακής 

ανέγερσης νέων κατοικιών. 

Πότε επιτέλους το αρμόδιο Υπουργείο θα αντιμετωπίσει ολοκληρωμένα και 

αποφασιστικά αυτά τα προβλήματα, στα πλαίσια ενός συγκεκριμένου προγραμματι

σμού και χρονοδιαγράμματος;" 

Ερώτηση με αQ. ΣΤ'Ε' 214 που υποβλι}θηκε από το Βουλευτιj εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομι}ρου στις 2 Ιανουαρίου 1996. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμετω

πίζει το αίτημα της κοινότητας Καλλέπειας για διάθοση μεγαλύτερου κονδυλίου για 

τους αγροτικούς και αμπελουργικούς δρόμους." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 215 που υποβλι}θφ(ε από το Βουλευτιj εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 2 Ιανουαρίου 1996. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σ<i>μα πότε θα ολοκλη

ρωθεί το έργο υδατοπρομήθειας της κοινότητας Καλλέπειας, που θεωρείται από 

τους κατοίκους και τη χωριτική αρχή κατεπείγουσας προτεραιότητας." 
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Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 216 πον νποβλήθιtκε από το Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφον κ. Γιαννάκη Ομήρον στις 2 Ιανοναρίον 1996. 

'Ή χωριτική αρχή, το συμΒούλιο Βελτιώσεως και οι κάτοικοι Τσάδας διαμαρ

τύρονται για τις συχνές διακοπές του ηλεκτρικού ρεύματος. Καλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα ποια μέτρα λαμβάνονται για να λυΟεί το 

πρόβλημα αυτό;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 217 πον νποβλήθηκε από το Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφον χ. Γιαννάχιι Ομήρον στις 2 Ιανοναρίον 1996. 

'Ή κοινότητα Τσάδας εγείρει από παλιά αίτημα συντήρησης και βελτίωσης των 

τριών παλιών παρακαμπτήριων δρόμων της κοινότητας, των οποίων η σημερινή 

κατάσταση συνιστά κίνδυνο για τη δημόσια ασφάλεια. 

Ποιος ο λόγος της μέχρι τώρα απραξίας των αρμοδίων χω πότε προτίΟεται το 

αρμόδιο Υπουργείο να ανταποκριΟεί. στο πιο πάνω αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 218 πον νποβλήθιtκε από το Βουλεντή εκλογικιjς περιφέρειας 
Λάρνακας χ. Οδνσσέα Δημητρίον στις 3 Ιανοναρίου 1996. 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Οουλή πώς προτίθεται να 

επιλύσει το σοβαρό πρόβλημα του Κεντρικού Πυροσβεστικού Σταθμού Λάρνακας . 

Ο σταθμός είναι κτισμένος από το ι 960 και βρίσκεται σε άθλια κατάσταση, ο 
δε εξοπλισμός του είναι πανάρχαιος. Οι συνΟήκες διαβίωσης των πυροσβεστών δεν 

είναι καθόλου ικανοποιητικές. 

Προσπάθειες για βελτίωση του σταΟμοίι γίνονται για αρκετά χρόνια, χωρίς 

όμως αποτέλεσμα. Η μόνη ριζική λύση είναι η κατεδάφισή του και η ανέγερση νέου 

σταΟμού." 

Ερώτιtση με αρ. Σ'f'Ε' 219 πον νποβλήθηκε από το Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφον κ. Λάκη Θεοδούλον στις 8 Ιανοναρίον 1996. 

'Ή κοινότητα Μαμωνιών αριθμεί γύρω στους πενήντα με εξήντα κατοίκους 

και αδυνατεί να αντεπεξέλθει στα παλιά δάνεια από τους δανειστικούς επιτρόπους, 
τα οποία ανέρχονται γύρω στις 8.000 λίρες. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτό το πρόβλημα μιας 

κοινότητας που πραγματικά αγωνίζεται να κρατηθεί και να επιβιώσει." 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΕ' 220 πον υποβλιίθηκε από το Βουλενttί εκλογικής περιφέρειας 
Πάφον κ. Λάκη Θεοδούλου στις 8 lανοναρίον 1996. 

'Ή μικρή κοινότητα Μαμωνιών, για να επιβιώσει, ζητά το διαχωρισμό οικο

πέδων σε χαλίτικη γη, για να καλύψει τις ανάγκες των απόδημων κατοίκων της και 
άλλων που θα ήθελαν να κατοικήσουν στην κοινότητα για σκοπούς ενδυνάμωσης 

και ανανέωσης της κοινότητας. 

Το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτό το αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'fΈ' 221 πον νποβλήθηχε από το Βονλευτiι εκλογικής περιφέρειας 
Πάφον κ. Λάκη Θεοδούλου στις 8 Ιανοναρίου 1996. 

"Τα ενοικιαστήρια έγγραφα του τσιφλικιού Μαμωνιών λήγουν εντός του ι 996 
και η κοινότητα ζητά να εκφράσει τις απόψεις της έγκαιρα, πριν από τη νέα ενοι

κίαση, αναφορικά με τα κριτήρια ενοικίασης του τσιφλικιού, έτσι ώστε να αρθούν οι 

αδικίες του παρελΟόντος σε βάρος κατοίκων. 
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Το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτό το λογικ6 αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 222 που υποβl.ιjθηκε από το Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 8 Ιανουαρίου 1996. ·-

'Ή κοινότητα Γιόλου ζητά την κατασκευή αποχετευτικού συστήματος των 

ομΒρίων νερών κοντά στον κύριο δρόμο που διασχίζει την κοινότητα για σκοπούς 

προστασίας των κατοικι<i>ν και διεύρυνσης του παλιού κύριου δρόμου της κοινό

τητας, λόγω αυξημένης χρήσης του και για να μπορεί να εξυπηρετεί τουλάχιστο δύο 

διερχόμενα οχήματα. 

Το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτό το δικαιολογημένο αίτημα;" 

Ερώτησιt με αρ. Σ'f'Ε' 223 που υποβλιjθηχε από το Βουλευτιj εκ).ογιχιjς περι<rέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 8 Ιανουαρίου 1995. 

"Η κοινότητα Γιόλου διαμαρτύρεται, γιατί, ενώ η χωριτική αρχή υπέΒαλε 

γραπτώς στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου αίτημα για τη μετακίνηση ορισμίνων 

πασσάλων της που βρίσκονται μέσα στους δρόμους της κοιν6τητας αναq'έροντας 

και τους σχετικούς αριθμούς τους, η Α Η Κ αντί να προχωρήσει στην αντιμετώπιση 

του προβλήματος έχει ζητήσει επιπλέον και τοπογραφικά σχέδια. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το πρόΒλημα, καθώς και τη 

συμπεριφορά της ΑΗΚ;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 224 που υποβλιjθιtχε από το Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 8 Ιανουαρίου 1996. 

'Ή κοινότητα Γιόλου διαμαρτύρεται για τον τρόπο αντιμετώπισης του 

οξύτατου στεγαστικού προβλήματος που αφορά το δημοτικό σχολείο. 

Συγκεκριμένα το έτος ι 993- ι 994 απορρίφΟηκε το δικαιολογημένο αίτημα για 

την ανέγερση νέου σχολικού κτιρίου. 

Το ι 995 περιλήq'Οηκαν στους προϋπολογισμούς κονδύλια ύψους ί20.000 και 
fS.OOO για την κατασκευή δύο νέων αιΟουσ<ί.>ν και τη συντήρηση του κτιρίου αντί
στοιχα, οι οποίες όμως δεν υλοποιήΟηκαν, γιατί. τον ίδιο χρόνο λήφθηκε νέα 

απόφαση για την ανέγερση νέου κτιρίου. 

Και, ενώ στο μεταξύ τα νερά των Βροχών εισέρχονται στο σχολείο, στους 

προ'Uπολογισμούς του ι 996 δεν περιλαμΒάνεται πρ6νοια για την ανέγερση νέου 
σχολικού κτιρίου. 

Πώς σκοπεύει το αρμόδιο Υπουργείο να αντιμετωπίσει τα άμεσα προΒλήματα 

που παρουσιάζονται στο δημοτικό σχολείο και πότε θα προχωρήσει στην ανέγερση 

νέου σχολικού κτιρίου;" 

ΕQώτησιJ με α(!. ΣΤΈ' 225 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιj εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 8 Ιανουαρίου 1996. 

'Ή κοινότητα Γιόλου διαμαρτύρεται για την καθυστέρηση που παρατηρείται 

στην εκτέλεση του έργου μεταφοράς νερού από το φράγμα της Ευρέτου στις κοινό

τητες Γιόλου και Σίμου, καΟώς μάλιστα τα τελευταία δύο τουλάχιστον χρόνια στους 
προϋπολογισμούς περιλαμβάνεται πρόνοια για την έναρξη των σχετικών εργασιών. 

Πότε προβλέπει το αρμόδιο Υπουργείο ότι θα αρχίσει να εκτελείται και πότε 

ότι θα αποπερατωθεί το όλο έργο:" 

.. 
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Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 226 που υποβλt]θηκε από το Βουλευτtί εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Λάκη Θεοδούλου στις 10 Ιανουαρ ίου 1996. 

"Οι κοινότητες Γαλαταριάς και Κοιλίνειας αναμένουν την υλοποίηση υπουρ

γικών υποσχέσεων για Βελτίωση του κύριου δρόμου που τις συνδέει με τη Βασική 

οδική αρτηρία της περιοχής. Στους προϋπολογισμούς του κράτους δεν υπάρχει 

σχετικό κονδύλι γι' αυτό το δρόμο. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το πρόΒλημα και πότε Οα 

;τρnχωρήσει στη βελτίωση αυτού του δρόμου, που Οα βγάλει τις κοινότητες αυτές 

α.:τ . rrιν απομόνωση;" 

Ερώτrιcr rι με αρ. Στ'Ε' 227 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάq ιιι· κ. Λάκη θεοδούλου στις 10 Ιανουαρίου 1996. 

'Ή z"ι νότητα Π ενταλιάς ανησυχεί για την παρατηρούμενη καΟυστέρηση στην 

υλοποίηση rιις απόφασης για μετακίνησή της, αφού η κατάσταση των υφιστάμενων 

κατοικιών zι ιροτερεύει επικίνδυνα. Στους προϋπολογισμούς του 1995 υπήρχε 

κονδύλι f23U.OOO και η κοινότητα διερωτάται γιατί δεν αξιοποιήθηκε. 

Η κοινότητα διαμαρτύρεται επίσης για την πρόθεση περιορισμού των νέων 

οικοπέδων στα δύο τρίτα της κανονικής έκτασης και ζητά πλήρη ενημέρωση για τα 

κριτήρια που εγκρίθηκαν. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτά τα προβλήματα και ιδιαίτερα 

την ανάγκη επίσπευσης της μετακίνησης της κοινότητας;" 

Απάντηση t)μερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδtι στην ερώτηση ΣΓΔ' 590, t)μερομηνίας 5 Ιουνίου 1995, του Βουλευτή 
εχλοyιχής περιφέρειας Λεμεσού χ. Δώρου θεοδώρου. 

"Σχετικά με την ίδρυση αρδευτικών τμημάτων στο χωριό Δύμες αξιοποιώντας 

τις ήδη υπάρχουσες γεωτρήσεις σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

'Ιδρυση αρδευτικού τμήματος γ ια την αξιοποίηση της γεώτρησης 274/89. 

Πρόκειται για γεώτρηση η οποία ανορύχΟηκε από το Τμήμα Γεωλογικής 

Επισκόπησης. Για την αξιοποίησή της ετοι~ιάστηκε σχέδιο από το Τμήμα Α ναπτύ

ξεως Υδάτων με προβλεπόμενη δαπάνη ύψους 60.300 λιρών. 

Προωθείται η ίδρυση αρδευτικού τμήματος στο οποίο Οα υπαχθούν Ν aρδευ

τικοί σύνδεσμοι 'Συκαμνιερό' και 'Κάμπος', καθώς και νέα τεμάχια που εφάπτονται 

των δύο συνδέσμων. 

Ίδρυση αρδευτικού τμήματος στην τοποθεσία Λειβάδι 

Στην περιοχή Πάνω και Κάτω Λειβάδι του χωριού ανορύχθηκε από ομάδα 

κατοίκων και με δική τους πρωτοβουλία γεώτρηση, την οποία εξόπλισαν με αντλη

τικά μηχανήματα, κατασκεύασαν δεξαμενή και εγκατέστησαν αρδευτικό δίκτυο. Η 

αρδευόμενη έκταση ανέρχεται σε 63 σκάλες. 

Η ασφαλής απόδοση της γειί>τρησης ανέρχεται στα 20 κ.μ. την ώρα και μπορεί 
να καλύψει το 55% των υδατικιί)ν αναγκιί>ν των κτημάτων. Δύο νέες γεωτρήσεις που 
ανορύχθηκαν από τους ίδιους κατοίκους για ενίσχυση της πρώτης γεώτρησης 

αποδείχθηκαν ανεπαρκείς για συμπλήρωση των αρδευτικών αναγκών. ΖητήΟηκε, 

ήδη, από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης η ανόρυξη νέας γεώτρησης με σκοπό τη 
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συμπλήρωση των υδατικών αναγκών, για να διευκολυνΟεί η (δρυση αρδcυτικοίJ 
τμήματος, το οποίο να μπορεί να λειτουργήσΗ αποτελεσματικά και χωρίς προΒλή
ματα. 

Γενικεύοντας το Οέμα Οα ήθελα να αναφέρω ότι η ίδρυσή αρδευτικ<i>ν 
τμημάτων, αξιοποιιί>ντας ιδιωτικές ή και άλλες γεωτρήσεις, είναι επιΟυμητή και 
ενΟαρρύνεται από το Υπουργείο μου, γιατί πιστεύω ότι με την ίδρυση αρδευτικών 

τμημάτων επιτυγχάνεται η ορΟολογιστικiJ χρtiση του νερού και η Βελτίωση της ποιό
τητας της ζωής των κατοίκων." 

Απάντηση ημερομι1νίας 8 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αδάμου Αδαμίδιι στι1ν ερώτιισrι ΣΤ'Δ' 595, ιηιερομηνίας 5 Ιουνίου 

1995, του Βουλευτrί εκλογικrjς περ ιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχετικά με τον παρακαμπτήριο δρόμο Πελεντρίου σας πληροφοριi> τα 

ακόλουθα: 

Το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει μελετήσει διάφορες υπαλλακτικές οδεύσεις 
για τη χάραξη του παρακαμπτήριου δρόμου Πελεντρίου και έχει διαφανεί ότι, για 

να γίνει δυνατή η εκτέλεση του έργου, είναι αναγκαία η κατασκευή μεγάλης γέq-νρας 

ψηλού κόστους με συνέπεια η συνολική δαπάνη του έργου να είναι αυξημένη 
(προκαταρκτικά υπολογίζεται σε f800.000 για ένα χμ. δρόμου). 

Κατόπιν οδηγιιi>ν μου έχουν γίνει και νέες μετρήσεις της τροχαίας κίνησης 

μέσα στον Αύγουστο που είναι περίοδος κυκλοφοριακής αιχμής στην περιοχή, 
ενόψει και της λειτουργίας του νέου δρόμου Ποταμιτισσας-Αγρού. Ωστόσο η οικο
νομική απόδοση του έργου παραμένει αρκετά χαμηλή και δε δικαιολογείται από 

τεχνοοικονομική άποψη η εκτέλεση του έργου." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 1995 της Υπουργού Παιδείας και Πολιτ ι 

σμού κ. Κλαίρης Αγγελίδου στην ερώτησι1 Στ'Δ' 628, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 

1995, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη Χατζηδημι1τρίου. 

"ΊΌ Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είναι ιδιαίτερα ευαίσθητο σε Οέματα 
ενίσχυσης της πολιτιστικής ταυτότητας του α>τόδημου ελληνισμού. Προς το σκοπ6 

αυτό αποστέλλει σε οργανωμένες κοινότητες ή ομάδες κατάλληλα βιβλία και οπτικο

ακουστικό υλικό. 

Αξίζει να αναφερΟεί ότι από τη σχολικiι χρονιά 1994-1995 αποσπάστηκε στο 
Πατριαρχείο Ιεροσολύμων ΚύπQLΟς εκπαιδευτικός για τη διδασκαλία της ελληνικής 

γλώσσας σε ελληνορΟόδοξα παλαιστινόπουλα. Το Οέρος του 1995 φιλοξενήσαμε 
στις κατασκηνώσεις του Υπουργείου περί τα εξήντα παιδιά από την Παλαιστίνη με 
άριστα αποτελέσματα, όσον αφορά την ενίσχυση των δεσμών ανάμεσα στους δύο 

λαούς. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο με την υ;τ:' αριΟμό 42.809 απόφασή του ζήτησε σιινο
λική εκτίμηση των αναγκών των αποδήμων μας σε εκπαιδευτικά θέματα σε συνεν
νόηση με τις αρμόδιες ελληνικές αρχές. 

Το Υπουργείο μας ετοίμασε συνοπτικό έγγραφο στο οποίο περιλαμβάνεται και 

η κοινότητα Χαμιντιέ της Συρίας παρά το ότι ως σήμερα δεν υποβλήθηκε uπό την 
κοινότητα οποιοδήποτε αίτημα για εκπαιδευτική ΒοήΟεια. 

Αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου μας Οα συζητήσουν το όλο θέμα με αρμο

δίους του Υπουργείου ΕΟνικής Παιδείας και Θρησκευμάτων για συντονισμ<) των 
ενεργΗών και λήψη αποcrάσεων." 
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Απάντηση ιιμερομιινίας 21ης Δεκεμβρίον 1995 τον Υποι•ργού Εσωτερικών 

κ. Ντίνον Μιχαιιλίδη στιιν ερώτηση Στ'Δ' 656, ιιμερομιινίας 11 Ιονλ ίου 1995, 
τον Βονλευτι1 εκλογικής περιq-έρειας Αιιμοχώστου κ. Κίκιι Γι άγκον. 

"Σχετικά με τη δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στο χώρο της δεύτερης <rάσης 

της Βιομηχανικής περιοχής Φρενάρους σας ;τληροιrορι~ τα ακόλουΟα: 

I) ΊΌ αίτημα για δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στο χώρο της δείηερης 

ιrάσης της βιομηχανικής περιοχής Φρενάρους έχει εγκαταλειιrΟεί, γιατί ο 
χώρος αυτός προορίζεται για διαχωρισμό πρόσΟετων βιομηχανικιί>ν οικο

πέδων. 

2) Έχει συμιrωνηΟεί με το Συμβούλιο Βελτιώσεως Φρεν(ιρους η δημιουργία 
Βιοτεχνικής ζιί>νης δυτικά της βιομηχανικής ζι~νης. Ο κα0ορισμ6ς των 
ορίων της βιοτεχνικής ζώνης εξυπακούει αναΟειί>ρηση των πολεοbομικι~ν 

ζωνών, πράγμα που αναμένεται να γίνει αρχές του 1996. 

3) Αφού γίνουν τα πιο πάνω, τ6τε η τοπική αρχή που έχει σύμφωνα με τη 

νομοθεσία την αρμοδιότητα, μπορεί να προχωρήσει στη δημιουργία βιοτε

χνικής περιοχής και να τύ'..<ει της κρατικής επιχορiιγησης σύμφωνα με την 

ακολουΟούμενη κυβερνητική πολιτική. 

Απάντιιση rιμερομιινίας 16 Δεκφβρίον 1995 του Υπονργού Εσωτερικών κ. Ντίνοu 
Μιχαιιl.ίδιι στην ερώτησιι Σ'ΓΕ' 5, ιιμερομηνίας 1ης Αυγούστοu 1995, τον 
Βουl.εuτή εκl.ογ ικ ιjς περιφέρειας Πάq-οu κ. Γιαννάκη Ομιjροu. 

"Σχετικά με το χρονοδιάγραμμα χωρομέτρησης των δρόμων μέσα στο χωριό 

Μέσανα σας πληροφοριί> ότι αυτή αναμένεται να συμπληρωΟεί μέχρι τέλους Δεκεμ

βρίου 1995 ". 

Απάντιισιι ιιμερομηνίας 4 Δεκεμβρίοu 1995 τοu Υπουργού Συγκοινωνιών και 

'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 8, ιιμερομηνίας 4 Αυγοίιστου 

1995, τοu Βουλεuτιj εκλογικής περι({'έρειας Πάq-οu κ. Γιαννάκιι Ομιjρου. 

"Σχετικά με το οριστικό χρονοδιάγραμμα κατασκευής των δρόμων που Οα ενι~νουν 
την Πάφο μι τα ορεινά μας Οέρετρα μέσω Κελοκεδάρων, Σ<lλαμιούς, Μεσ(ινων, 

Αρμίνου και μέσω των παραποτάμιων κοινοτήτων του Διαρtζου, σας πληροcrορι~ τα 

ακόλουΟα: 

1) Δρόμος Νικόκλειας-Μαμωνιών-Αγίοu Νικολάον μιjκους 30χμ. (μέσω τιις 

κοιλάδας τον Διαρίζου) 

11 μελέτη εκπονείται από ιδιωτικό οίκο μελετητ<ίιν. (ιρχισε την Ι η Α ιιγοίι

στου 1995 και με Βάση το συμβόλαιο θα συμπληρωΟεί σε διάστημα εβδο
μήντα δύο εΒδομάδων. Συναφιος αναφέρεται ότι η προσφορά, σύμφωνα 

με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριΟμό 41.528 και 
ημερομηνία 9 Σεπτεμβρίου 1994, Οα περιλαμβάνει και μελέτη επιπτ<ί>σεων 
στο περιβάλλον, που θα πρέ.-τει να γίνει πριν ή παράλληλα με τη μελέτη 

της χάραξης του δρόμου από τον ίδιο οίκο που Οα επιλεγεί κατόπιν 

ΠQΟσ(/'ΟQών. 

2) Δρόμος Νικόκλειας-Αρμίνου-Φιλούσας μήκους 32,5χμ. 

Η μελέτη εκπονείται από ιδιωτικό οίκο μελετητών, άρχισε στις 26 Μαίου 
1995 και με Βάση το συμβόλαιο θα συμπληρωθεί σε διάστημα πενήντα δύο 
εβδομάδων. 
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Παράλληλα έχει υπογραφεί στις 17 Οκτωβρίου 1995 το συμβόλαιο έναντι 
ποσού f245.000 για βελτίωση του τμήματος του δρόμου α.-τό τη γέφυρα 
Ξερού Ποταμού στο δρόμο Λεμεσού-Πάφου μέχρι τη διασταύρωση προς 

τη Νικόκλεια μήκους 2,2χμ. (κοινό τμήμα των δύο οδεύσεων). Οι εργα

σίες αναμένεται να συμπληρωΟούν μέσα σε ένα χρόνο, με βάση το συμβό

λαιο. 

Επίσης, μέσα στο 1996 προγραμματίζεται η ζήτηση προσφορών και η 
έναρξη εργασιών σε πρόσθετο τμήμα του δρόμου μήκους 2 χμ. από τη 

Νικόκλεια προς τη Σαλαμιού, γιcι το οποίο η μελέτη αναμένεται να ετοιμα

στεί νωρίτερα από τα υπόλοιπα τμήματα του δρόμου Νικόκλειας-Αρμίνου. 

Σημειώνεται ότι για το όλο έργο προβλέπεται ποσό f200.000 στο φετινό Προϋ
πολογισμό Αναπτύξεως και, εν<i> προτάΟηκε από το Υπουργείο ποσό f520.000, έχει 
εγκριΟεί ποσό ί350.000 στον Προϋπολογισμό του 1996, που κατατέθηκε στη Βουλή 
για ψήφιση. Ωστόσο το Υπουργείο έχει ήδη συνεννοηΟεί με το Υπουργείο Οικονο

μικών και θα ενεργήσει για την έγκριση μεγαλύτερων πιστώσεων με την κατάΟεση 

νομοσχεδίου συμπληρωματικού προϋπολογισμού για να δαπανηΟούν μέσα στο 1996, 
μόλις διαφανεί το ακριβές ύψος του ποσού που Οα μπορεί να δαπανηθεί. Ακριβές 

χρονοδιάγραμμα για τη βελτίωση των υπό αναφορά δρόμων δεν μπορεί προς το 

παρόν να καΟοριστεί, διότι αυτό Οα εξαρτηΟεί από τις πρόνοιες που Οα εyιι.ρίνονται 

στους προϋπολογισμούς των επόμενων ετci>ν. Ωστόσο στόχος του Υπουργείου είναι 

η συμπερίληψη αυξημένων προνοιών στους προϋπολογισμούς για επίσπευση της 

εκτέλεσης των εν λόγω έργων." 

ΑπάντησtJ ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Γεωργ ίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ . Κώστα Πετρίδη στην ερώτησιι ΣΤΈ'19, ημερομιι

νίας 4 Αυγούστου 1995, του Βουλευτι1 εκλογικ ι1ς περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κίκη Γιάγκου. 

"ι) Το Υπουργικό Συμβούλιο για την οριστική επίλυση των προβλημάτων που 

δημιουργούνται από τη λειτουργία του λυματότοπου Κελλιιί>ν αποφάσισε να κατα
σκευαστούν δεξαμενές απόρριψης των βιομηχανικών αποβλiΙτων της επαρχίας 
Λάρνακας στην περιοχή του χωριού Κ όσιη, οι οποίες θα χρησιμοποιούνται μέχQι 

την κατασκευή του σταθμού επεξεργασίας στη ΒαΟιά Γωνιά. Όσον αιrοο<ι τα 
οικιακά βοΟρολύματα, αποφασίστηκε να απορρίπτονται στο σταθμό επεξεργασίας 

λυμάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας (Σ.Α.Λ.), αφού κατασκευαστούν 
οι κατάλληλες εγκαταστάσεις. Επίσης απο<rάσισε η δαπάνη για τα πιο πάνω έργα 

να καταβληθεί από την κυβέρνηση. 

2) Οι δεξαμενές απόρριψης βιομηχανικών αποβλήτων κατασκευάστηκαν και 

λειτούργησαν στις αρχές του τρέχοντος έτους και ως εκ τούτου τερματίστηκε η 

απόρριψη βιομηχανικών αποβλήτων στο λυματότοπο Κελλιών. 

3) 'Υ στερα από έντονες διαβουλεύσεις το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας 

συγκατατέθηκε να απορρίπτονται στο σταΟμό επεξεργασίας λυμάτων και τα οικιακά 
βοΟρολύματα τα οποία προέρχονται τόσο από την ευρύτερη περιοχή της Λάρνακας 

όσο και από τις κοινότητες ΛειΒαδι<ί:ιν, Κελλιιi>ν, Τρούλλων και Ορόκλινης. 

4) Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αριθμό 4 ι .195 ημερομη
νίας 8 Φεβρουαρίου 1995 αποφάσισε τη σύσταση υπουργικiις επιτροπής υπό την 
προεδρία του Υπουργού Οικονομικών με τη συμμετοχή των Υπουργών Γεωργίας, 

\ 
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'· Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και Εσωτερικών για την προιί>Οηση του Οέματος 
και την κατασκευή των αναγκαίων έργων για την επεξεργασία των οικιακών ~οθρο
λυμάτων στο σταθμό επεξεργασίας του Σ.Α.Λ. Με την ίδια απόφαση συστάθηκε 
τεχνική επιτροπή υπό την προεδρία του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων στην οποία 
συμμετέχουν με εκπροσώπους τους το Γρα<rείο Προγραμματισμού, ο Γενικός Λογι
στής, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Συμ~ούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας 
και ο Γενικός Ελεγκτής ως παρατηρητής για υποβοήΟηση του έργου της υπουργικής 

επιτροπής. 

5) Ύστερα από διαπραγματεύσεις με τους συμ~ούλους μηχανικούς του έργου 
η υπουργική επιτροπή τον Ιούλιο του 1995 ενέκρινε την ανάθεση της ετοιμασίας των 
σχετικών προδιαγραφιί>ν και την επίΒλεψη της εκτέλεσης των επιπρόσΟετων εγκατα
στάσεων στους ιδίους έναντι του ποσού των !37.000 περίπου. Στη συνέχεια οι 
σύμβουλοι μηχανικοί, αφού πήραν και τις απόψεις της τεχνικής επιτροπής, οριστι

κοποίησαν τους πιο πάνω όρους, οι οποίοι και δόθηκαν στους εργολάβους, για να 
υποβάλουν την προσφορά τους, η οποία αναμένεται να υποβληθεί στις αρχές Δεκεμ

βρίου. 

Αν δεν υπάρξουν επιπρόσΟετα προβλήματα και εφόσον η προσφορά των εργο

λάβων είναι σε τέτοια επίπεδα που δε θα απαιτηΟούν πολλές διαπραγματεύσεις, οι 
κατασκευαστικές εργασίες αναμένεται να αρχίσουν τον Ιανουάριο του ι 996 και με 
βάση το χρονοδιάγραμμα να συμπληρωθούν μέχρι το τέλος του 1996." 

Απάντησt1 ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην εριοτηση ΣΤΈ' 21, •ιμερομηνίας 9 Αυγούστου 
1995, του Βουλευτή εκλογικής πεQιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Όσον αφορά την τελευταία τηλεq;ωνική ψψfΟ<fορία που έγινε για την επιλογή 

της κυπριακής συμμετοχής στο διαγωνισμό τραγουδιού ΕυρωπαΊ:κής Ένωσης

Κύπρου, σας διαβιβάζω aυτόδηλη επιστολή του Λιευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών, 

Ανάπτυξη Δικτύου, της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου με αριθμό φακέλου 

ΔΤΥ-ΑΔ-ΝΝ$002-26 και ημερομηνία 26 Οκτωβρίου 1995, με το περιεχόμενο της 
οποί.ας συμ<rωνώ." 

Απάντηση ημεQομηνίας 22 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Υγείας κ. Μαγώλιι 
Χριστοφίδη στην ερώτησι1 ΣΓΕ' 24, ημερομι1νίας 7 Σε1ττεμβρίου 1995, του 
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίου. 

"Σχετικά με τη διαδικασία αποστολής ελικοπτέρου για επείγοντα ιατρικά περι

στατικά στον Πύργο Τηλλυρίας, σας πληροφορ<ίι ότι η καθυστέρηση στην προσέ

λευση του ελικοπτέρου παρατηρείται στις περιπτώσεις εκείνες στις οποίες η κλήση 

γίνεται εκτός του καθιερωμένου εργάσιμου ωραρίου, οπότε η αεροπορική πτέρυγα 

της αστυνομίας στη Λάρνακα χρησιμοποιεί προσωπικό που βρίσκεται σε καθήκον 

αναμονής στο σπίτι του. 

Κάποια επίσης καΟυστέρηση παρατηρείται όταν το ελικόπτερο, αφού 

απογειωθεί από το ελικοδρόμιο της αεροπορικής πτέρυγας στη Λάρνακα, σταθμεύει 
στην Αστυνομική Διεύθυνση Λευκωσίας στην ΑΟαλάσσα για την παραλαβή 

πρόσθετου πληρώματος, καΟώς και της ιατρικής ομάδας. 

Το Υπουργείο Υγείας σε συνεννόηση με τις άλλες αρμόδιες υπηρεσίες Οα μελε

τήσει το Οέμα με σκοπό την εξεύρεση τρόπων μείωσης του χρόνου άφιξης του ελικο

πτέρου." 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργοv 'Αμυνας κ. Κώστα 
Ηλιάδη στην ερώτηση Σ'f'Ε' 27, ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1995, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Δώρου Χριστοδουλίδη. 

"Σχετικά με τη διαδικασία επιλογής των Υποψηφίων Εφέδρων Αξιωματικών 

(ΥΕΑ) της 958 ΕΣΣΟ σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Το θέμα της νέας διαδικασίας επιλογής των Υ ΕΑ της Ε Ονικής Φρουράς 
συζητήθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας της 

Βουλής κατά τη συνεδρία της στις 3 Αυγούστου 1995, στην οποία 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Άμυνας κω ο Αρχηγός του 

ΓΕΕΦ. 

2) Κατά τη συνεδρία αυτή η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας ενημερώ

θηκε σχετικά με το θέμα και ζήτησε να της δοθούν αντίγρα<rα της 
πρότασης του Υπουργείου Άμυνας, καΟώς και της Απόφασης του Υπουρ
γικού Συμβουλίου αναφορικά με τη νέα διαδικασία επιλογής των ΥΕΑ 

που θα εφαρμοζόταν από την κατάταξη της 958' ΕΣΣΟ. 

3) Το Υπουργείο Άμυνας με επιστολή του με τον ίδιο αριΟμό φακέλου και 
ημερομηνία 16 Αυγούστου 1995 απέστειλε στον Πρόεδρο της Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής Άμυνας τα έγγραφα που ζητήΟηκαν. 

4) Με βάση την εγκριΟείσα νέα διαδικασία έγινε η επιλογή των ΥΕΑ της 958 
ΕΣΣΟ και σχετικός κατάλογος των επιλεγέντων με όλα τα στοιχεία <')ημο

σιοποιήθηκαν στο Κ ΕΝ Λάρνακας, όπου έγινε η βασική εκπαίδευσή τους, 

πριν σταλθούν για την εξειδικευμένη εκπαίδευσή τους σε σχολές της 

Ελλάδας." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργοv Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων κα ι Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδι1 στην ερώτηση ΣΤΈ'32, ημερομη

νίας 28 Αυγούστου 1995, του Μέλους της Βουλής εκλογικιjς περιφέρειας Λευκω

σίας κ. Καίτης Κληρίδου. 

'Το Τμήμα Δασών διαΟέτει στο παρόν στάδιο ικανοποιητικές ποσότητες 
πληροφοριακού υλικού για τα μονοπάτια της φύσης τόσο στα δικά του περιφε
ρειακά γρα<rεία όσο και σ' αυτά του ΚΟΤ. το οποίο θα επανεκδοΟεί, όταν οι ανάγκες 
το απαιτήσουν. 

Όλες οι πινακίδες που υπάρχουν στα μονοπάτια της φύσης παρακολουΟού
νται περιοδικά από το Τμήμα Δασών και όσες καταστρέφονται ή αφαιρούνται κακό

βουλα αντικαθίστανται. 

Τα φυτά που αναγράφονται στις πινακίδες αποτελούν μέρος της χλωρίδας της 

περιοχής και ο λόγος της ενδεχόμενης μη ύπαρξής τους στην περιοχή οφείλεται είτε 

στην κακόβουλη εκρίζωσή τους είτε στην εποχή. 

Σε ό,τι αφορά τη διοργάνωση εκδρομών των σχολείων στα μονοπάτια της 
φύσης, θα επιδιωχΟεί η πραγματοποίησή τους σε συνεννόηση με το Υπουργείο 
Παιδείας." 

Απάντηση 11μερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 36, ι1μερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικής περ ι<rέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με την κατασκευή πεζοδρομίων στην τρίτη φάση του Συνοικισμού 

Αυτοστέγασης Πέρα Χωριού Νήσου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

-· 

.. 
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Η κατασκευή πεζοδρομίων στους συνοικισμούς αυτοστέγασης εκτοπισΟέντων 
γίνεται σταδιακά, ανάλογα με τις διαθέσιμες κατ' έτος πιστιδσεις και με Βάση τις 

προτερα~ότητες, όπως αυτές καθορίζοντα~ απ6 τους ο~κεί.ους επάρχους που δι<ιΒου

λεύοντα~ για το σκοπό αυτό με τ~ς επιτροπές των προσφύγων. Αναφέρεται 

συναφώς ότ~ στους συνοικ~σμούς αυτοστέγασης Νήσου (περιοχές Δ, Η και Ζ) κατα

σκευάστηκαν ήδη πεζοδρόμια συνολικού κ6στους f52.000. 

Για την τρίτη (('άση του συνοικισμοί' Οα ζητηΟεί μελέτη και ετοιμασίιι ι-κτί
μησης της σχετικής δαπάνης από το Τμήμα Δημοσίων Έργων. ενώ η εκτέλιση των 
εργασιών αναμένεται να γίνει μέσα στο 1996." 

Απάντιιση 11μερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 38, ιιμερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 1995, του 
Βουλευτή εκλογικι1ς περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκι1 Γιάγκου. 

"Σχετ~κά με την αξιοποίηση του χώρου πρασίνου στο συνοικισμό αυτοστέ

γασης Πέρα Χωριού (περ~οχή Γ), σας πληροφοριδ πως η αξιοποίηση των χιί>ρων 

πρασίνου σε συνο~κισμοι.,ς αυτοστέγασης γίνεται κατά προτεραιότητα και ανι'ιλογα 
με τις κατ' έτος διαΟέσιμες π~στιδσεις στον Π ρο υπολογισμό του Τ Α ΕΠ. 

Μέχρι τώρα έχουν διατεθεί πιστώσεις ίιψους !2.600 για την αξιοποίηση χιί>ρων 
πρασίνου στην περιοχιi του ΣυμΒουλίου 13ελτιώσεως Νήσου-Πέρα Χωριού. Η αξιο

ποίηση του χώρου πρασίνου και στην περιοχή Γ του συνοικισμού προγραμματίζεται 

να αρχίσει μέσα στο 1996". 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Υγείας κ. Μανώλιι 
Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΓΕ' 43, ιιμερομι1νίας 18 Σεπτεμβρίου 1995, του 
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίου. 

"Σχετικά με το Οέμα της καταλληλότητας των ειδών διατροφής σας πληρο

φορώ τα ακόλουθα: 

Ι. Ο έλεγχος όλων των εισαγόμενων ψαριών διενεργεί τα ι εδώ και αρκετά 

χρόνια από λειτουργούς των Υγειονομικών, των Κτηνιατρικών και των 

Τελωνειακών Υπηρεσιών. 

2. Οι έλεγχοι όλων των φορτίων διεξάγονται στα λιμάνια, στα αεροδριΊμια 

και κατά την εκφόρτωσή τους στις αποθήκες των εισαγωγέων. Περιλαμ

βάνουν μακροσκοπικές και άλλες εξετάσεις, που γίνονται στους τόπους 
επιθεώρησης, καΟιδς επίσης χημικές, παρασι τολογικές και μικροΒιολο
γ~κές εξετάσεις που γίνονται σε δείγματα που αποστέλλοντα~ στο Γrνικ6 

Χημείο και στο εργαστήριο ελέγχου τροφtμων ζωικής προέλευσης, των 

ΚτηνLατρικών Υπηρεσιιδν. 

3. Μέσα στα πλαίσια των ελέγχων αυτών κατά την περίοδο από 16 ΦεΒροιια
ρίου 1995 έως 5 Μαίου 1995 διαπισηδΟηκε ότι σε έξι δείγματα φαγκριού 
και σε ένα δείγμα συναγρίδας που εισήχθηκαν από την Αίγυπτο ΒρέΟηκαν 
ποσότητες υδραργύρου, που κυμαίνονταν από 0.6- Ι .9 μέρη στο εκατομ
μύριο με μέσο όρο που δεν υπερέΒαινε το ένα μέρος στο εκατομμύριο. Οι 

χημικές αναλύσεις έγιναν στο Γενικό Χημείο και τα αποτελέσματά τους 

μελετήθηκαν από διατμηματική επ~τροπή στην οποία συμμετείχαν εκπρό

σωποι των Υγειονομικών και Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Γrνικοίι 

Χημείου, του Τμήματος Αλιείας κα~ του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχα

νίας και Τουρισμού. 
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4. Φαίνεται ότι το πρόβλημα που δημιουργήΟηκε με την υπόθεση των εισαγό
μενων από την ΑLγυπτο ψαρι<i>ν οφείλεται στη διαφορά που υπάρχει στα 

πρότυπα της Ευρωπα"ίκής Ένωσης και της κυπριακής νομοθεσίας απ(> τη 
μια και της f AO/WHO στον κώδικα τροφίμων (Codex AlimcntaritΙs) από 
την άλλη. 

Συγκεκριμένα οι σχετικές οδηγίες της Ευρωπα"ίκής Ένωσης και η 

κυπριακή νομοθεσία καθορίζουν για τα υπ6 αναφορά ψάρια (<rαγκριά, 
συναγρίδες) ως επιτρεπτό επLϊεδο περιεκτικότητας υδραργί1ρου το 
ποσοστό που αντιστοιχεί σε 0.5 ppm, ενώ ο κ<i>δικας τροψίμων της F ΑΟ/ 
\VHO (Codcx Alimcnιarius) θέτει ως καθοδηγητικό όριο το 0.5 ppm μεΟυ
λυδραργύρου για όλα τα ψάρια εκτός των αρπακτικιί)ν και το 1.0 ppm για 
τα αρπακτικά ψάρια (στα οποία υπάγονται και τα πιο πάνω). Διευκρινί

ζεται ότι και η σχετική απόφαση της Ευρωπ<.ι"ίκής Ένωσης διαχωρίζει 
ορισμένα είδη αρπακτικ<i>ν για τα οποία καΟορίζει το ποσοστό Ι ppm, στα 
είδη όμως αυτά δεν περιλαμβάνονται τα φαγκριά και οι συναγρίδες, για 
τα οποία παρουσιάστηκε το πρόβλημα. 

Η εντύπωση που δημιουργήθηκε ότι οι κυβερνητικές υπηρεσίες έχουν 

διαφορετικές απόψεις όσον αcrορά την Κ(tτ<tλληλ6τητα των ψαριιδν 
αυτών, crαίνεται ότι ήταν αποτέλεσμα της σύγχισης ;του δημιουργήΟηκε 

από τον τρόπο που ;ταρουσιάστηχε το Οέμα από τα μέσα μαζικής ενημέ

ρωσης και παρερμηνείας δηλώσεων. 

5. Μετά από μελέτη του όλου Οέματος αποφασίστηκε η διενέργεια αυξη
μένων δειγματοληψιών, με τρόπο σύμφωνο με τις διεθνείς οδηγίες, έτσι 
ώστε οποιαδήποτε απόφαση αναφορικά με ενδεχόμενη απαγόρευση εισα

γωγής φρέσκων ψαριών από την Αίγυπτο να υποστηρίζεται από ισχυρά 
επιστημονικά δεδομένα. Σημει<ί>νεται ότι τα αποτελέσματα των αναλύ

σεων σε επιπρόσθετες δειγματολειψίες που έχουν διενεργηθεί μέχρι 
σήμερα δείχνουν στην πλειοψηψία τους ότι τα ψάρια αυτά ξεπερνούν το 

όριο του 0.5 ppm υδραργύρου (ποσοστ<> 7 ι%). 

Με την ολοκλήρωση του συμφωνηθέντος αριΟμοίι δειγματοληψιιί)ν τα αποτελέ

σματα θα αξιολογηf)ούν συνολικά, με σκοπό τη λήψη σχετικής απόcrασης για α;ταγό

ρευση ή όχι της εισαγωγής τους. 

Καταλήγοντας, επιΟυμώ να σας διαβεβαιώσω ότι ο έλεγχος που διεξάγεται απ6 
τις αρμόδιες υπηρεσίες για όλα τα εισαγόμενα ψάρια είναι ολοκληρωμένος και 

αποτελεσματικός και παρέχει ψηλά επίπεδα προστασίας στον Κύπριο καταναλωτή." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδιι στι1ν ερώτι1σ•ι Στ'Ε' 56, ημερομη

νίας 26 Σεπτεμβρ ίου 1995, του Βουλευτή εκλογ ικής περιq-έρειας Αμμοχώστου 

χ. Κίχη Γιάγχου. 

"Όσον αφορά τη μεταφορά ζώων προς τα κατεχόμενα, σας πληρΟ<fΟQ<ί) τα 

ακόλουθα: 

1) Σύμφωνα με τα περί Περιορισμού της Μετακίνησης, Μεταφοράς Ζ<i>ων, 

Πτωμάτων Ζώων, Ζωικών Προ"ίόντων ή Οιωνδήποτε Αντικειμένων Δυναμένων να 

Υποβοηθήσουν Ης την Εξάπλωσιν της ΑσΟενείας Διατάγματα του 1975-76, παρά
γραφος Ι , εδάφιο (2): 

'Απαγορεύεται η άνευ γραπτής αδείας του Διευθυντού του Τμήματος Κ τηνια
τρικών Υπηρεσιών ή εκπροσώπων αυτού μετακίνησις ή μετα({'ορά ζώων, πτωμ(ιτων 

-· 
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ζώων ή οιωνδήποτε αντικειμένων δυναμένων να υποβοηθήσουν εις την εξάπλωσιν 
ασθενειών εκ περιοχών εις ας δεν διενεργήΟησαν αι εξετάσεις και εμβολιασμοί ζιδων 

υπό του Τμήματος Κτηνιατρικιί>ν Υπηρεσιιί>ν, συμq'ώνως προς τα εκάστοτε εν ισχύι 

σχετικά διατάγματα'. 

Τα διατάγματα αυτά έχουν δημοσιευτεί και στην επίσημη εφημερίδα των 

βρετανικών βάσεων, οι αρχές των οποίων τα ειcrαρμόζουν πιστά. 

2) Σύμφωνα με τα ισχύοντα σχετικά ι'Ίιατάγματα, όλες οι περιοχές μέσα στο 

έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας κηρύσσονται μολυσμένες περιοχές από 

διάφορες ασΟένειες, όπως π.χ.: 

α) Την ενζωοτική λεύκωση των βοοειδών (διάταγμα για τον περιορισμό της 

ενζωοτικής λεύκωσης των βοοειδιi>ν του 1986). 

β) Τη ΒροV"Λέλλωση (περί Περιορισμού της Βρουκέλλωσης των Ζώων 

Διατάγματα του 1978-1982). 

γ) Την ψωροπτική ψώρα (περί Περιορισμού της Ψωροπτικής Ψώρας. των 

Ζώων Διάταγμα του ι 982). 

Επιπρόσθετα, απαγορεύεται η μετακίνηση ζώων από μία εκτροφή ή χωριτική 

περιοχή σε άλλη, όπως και η αγοραπωλησία ζώων για αναπαραγωγικούς σκοπο(ις ή 

σκοπούς πάχυνσης, χωρίς να εξεταστούν προηγουμένως από την Κτηνιατρική 

Υπηρεσία και να εκδοθεί η σχετική άδεια. Η άδεια αυτή δίδεται πάντοτε, όταν δε 
συντρέχουν κίνδυνοι μετάδοσης ασθενειών από μια περιοχή σε άλλη. 

3) Από τα πιο πάνω συνάγεται ότι η διακίνηση ζώων από τις ελεύθερες 

περιοχές προς τα κατεχόμενα δεν απαγορεύεται, εφόσον εξασφαλιστεί προηγου
μένως σχετική άδεια από τις κτηνιατρικές αρχές . 

Από τις πρόνοιες των διαταγμάτων αυτών για εξασφάλιση κτηνιατρικών 

πιστοποιητικών εξαιρούνται τα ζώα που προορίζονται για σφαγή, νοουμένου 6τι ο 

κοινοτάρχης από την περιοχή του οποίου προέρχονται τα ζώα αυτά δηλώνει υπεύ

θυνα στο πιστοποιητικό ιδιοκτησίας που εκδίδει ότι αυτά προορίζονται για σq'αγή 

και όχι για άλλο σκοπό. 

Η προσκόμιση τέτοιων ζώων στο σφαγείο πρέπει να γίνεται μέσα σε σαράντα 
οκτώ ιi>ρες από την έκδοση του πιστοποιητικού ιδιοκτησίας. 

4) Από το 1975 μέχρι σήμερα δε ζητήΟηκε ούτε και εκδόΟηκε από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες μας οποιαδήποτε άδεια για μετακίνηση ζώων ή ζωικών προ'Cόντων από 

τις ελεύΟερες στις τουρκοκρατούμενες περιοχές." 

Απάvτησι1 ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδι1 στην ερώτησι1 Στ'Ε' 57, ημερομη
νίας 27 Σεπτεμβρίου 1995, του Βουλευτιj εκλογικι}ς περιφέρειας Πάφου 

κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

''Είναι γεγονός ότι σε ορισμένα χωριά της επαρχίας Πάφου παρατηρήΟηκε 

ζημιά στα οινοποιήσιμα σταφύλια λόγω προσβολής από την ασθένεια 'βοτρύτης'. 

Οι ζημιές που προκλήΟηκαν στα αμπέλια δεν οφείλονται στη μη αποτελεσματι

κότητα των φυτοφαρμάκων που χρησιμοποιήΟηκαν. Τα φυτοφάρμακα αγοράζονται 

με προσφορές από τους Συνδέσμους Προστασίας του Αμπελιού. Από δειγματολη

πτικό έλεγχο που διενεργήΟηκε, τα δείγματα πληρούσαν τις σχετικές προδιαγραφές. 
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Από τους ίδιους προσφοροδότες παραδόΟηκαν crάρμακα και σε συνδέσμους (tλλων 

επαρχιών, όπου δεν παρατηρήθηκαν οποιαδήποτε προ~λήματα που σχετί.ζονται με 

την αποτελεσματικότητα της καταπολέμησης της ευδεμίδας. Όμως η αποτελεσματι

κότητα των ψεκασμών/σκονισμάτιιΝ επηρεάστηκε από τις καιρικές συνθήκες. Πιο 

συγκεκριμένα αναφέρεται ότι σε ορισμένες αμπελουργικές περιοχές της Πάφου 

σημειώΟηκαν βροχοπτώσεις το Μά"ίο και υγρασία τον Αύγουστο που ξέπλυνΗν τα 

εντομοκτόνα και όπου δεν επαναλήφΟηκαν ψεκασμοί, τα σταφύλια προσβλήΟηκαν 

από την ευδεμίδα. Ορισμένοι παραγωγοί δεν προέ~ησαν σε όλα τα απαραιτητα 

σκονίσματα λόγω των σχετικά χαμηλcί>ν αποδόσεων, με αποτέλεσμα η ευδεμίδ<ι να 

προκαλέσει τόσο άμεσες ζημιές όσο και rμμεσες με την εμ<rάνιση της ασΟένειας 

'βοτρύτης' στις προσβεβλημένες από την ευδεμίδα ρώγες. 

Σε αρκετές περιοχές της Πάφου η παραγωγή ήταν ικανοποιητική και δεν παρα

τηρήΟηκαν ζημιές, λόγω της κανονικής και συστηματικής εφαρμογής των εντομο

κτόνων." 

Απάντηση ημεQομηνίας 3 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργοί~ Γεtι)ργ ίας, Φvσιχών 

Πόρων και ΠεQιβάλλοντος χ. Κώστα Πετ() ίδη στην ερώτησι1 ΣΤΈ' 65, ημερομιι
νίας 27 Σεπτεμβρίου 1995, του Βουί.ευτιj εκλογικής περιcrέρειας Πάφου κ. Λάχrι 

θεοδοίιλου. 

"Σχετικά με το Θέμα της επέκτασης της αρδευόμενης γης της κοινότητας 

Φιλούσας Χρυσοχούς από το φράγμα της Ευρέτου, σας πληροcrοριί> τα ακόλουΟα: 

Ι) Στην κοινότητα Φιλούσας Χρι•σοχούς ολοκληρώθηκε περί τα μέσα του 

τρέχοντος έτους η αρδευτική κάλυψη τετρακόσιων δεκαρίων γης στην 

περιοχή του αναδασμού της κοινότητας από το φράγμα της Ευρέτου, 

όπως προβλέπεται στο αρχικό στάδιο. 

2) Άρχισε, στο μεταξύ, και συνεχίζεται η επέκταση του αρδευτικού δικτί1ου 

για την αρδευτική κάλυψη επιπρόσΟετης περιοχής που συνορεύει με την 

περιοχή αναδασμού με υψόμετρο μέχρι διακόσια είκοσι μέτρα συνολικιiς 

έκτασης ε-ιιατό δεκαρίων περίπου. 11 εργασία αυτή αναμένεται να ολοκλη
ρωΟεί μέσα στο πρώτο τρίμηνο του 1996." 

Απάντηση ημε()ομηνίας 12 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδη στιιν ερώτι1ση ΣΤΈ' 78, ημερομη

νίας 28 Σεπτεμβρίου 1995, του Βουλευτιi εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαν

νάκη Ομήρου. 

"Όσον αφορά τη δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής στην Αμαργέτη. σας 

πληροφοριί> τα ακόλουθα: 

Τα έξι μεγαλύτερα κοπάδια. που αριΟμούν εξακόσια περίπου αιγοπρόΒατα, 

στεγάζονται σε υποστατικά έξω από την κατοικημένη περιοχή της κοινότητας Αμαρ

γέτης. 

Μέσα στην κοινότητα διατηρούν τα υποστατικά τους μί)νο τέσσερις κτηνο

τρόφοι, οι οποίοι κατέχουν από δέκα έως είκοσι πέντε αιγοπρόΒατα ο καθένας. 

Με βάση τα στοιχεία αυτά, δε δικαιολογείται η δημιουργία κτηνοτροcrικής 

περιοχής." 

I·• 
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Απάντησι1 rιμερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομιιχανίας 

και Τουρισμού κ. Κυριάκου Χριστοφιj στιιν ερώτι1ση Στ'Ε'83, ημερομιινίας 

28 Σεπτεμβρίου 1995, του Βοvλευτιj εκλογικιjς περιφέρειας Πάcrov κ . Νίκου 

Πιττοκοπίτη. 

"Σχεηκά με αίτημα της κο~νότητας Χούλου να ενταχθεί και η περιοχή τους 

στην κατηγορία της περιοχής εκλεκτών σταφυλιών (Ξυνιστέρι), σας πληρο(/'ΟQ<ί> τα 

ακόλουΟα: 

Ι) Οι περιοχές που δικαιούνται να παραδίδουν εκλεκτά σταφύλια καΟορί

στηκαν από επιτροπti εμπειρογνωμόνων με Βάση ορισμένα κριτήρια, 
όπως είναι το υψόμετρο, το κλίμα, η παραγωγή σταφυλιών κατά σκάλα 

χ.ά. 

2) Το σχέδιο για παράδοση σταφυλιών εκλεχτής ποιότητας εφαρμόστηκε σε 
δοκιμαστική βάση από το 197 1 και οριστικοποιήθηκε το 1978, επι~αλ
λόταν δε από το γεγονός ότι το 50% σχεδόν της ποσότητας σταφυλι<i>ν 
που παραδινόταν στις οινοβιομηχανίες δεν ήταν καλής ποιότητας, με 

αποτέλεσμα να περιορίζεται σημαντικά η δυνατότητα παραγωγής 

κρασιών ποιότητας και η διάΟεσή τους στις αγορές του εξωτερικού να 

καΟίσταται ιδιαίτερα δύσκολη. 

3) Η Τελωνειακή Ένωση της Κύπρου με την Ευρωπα·ίκή Ένωση και η 

υποχρεωτική εφαρμογή μιας σειράς από κανονισμούς και άλλες οbηγίες 

της Ευρωπα'ίκής Ένωσης που αφορούσαν τον τομέα της αμπελο-οινικής 

Βιομηχανίας επέβαλλαν επίσης την υιοθέτηση και εφαρμογή της συγκrκρι

μένης πολιτικής. 

Η κοινότητα Χούλου δεν ικανοποιεί τα πιο πάνω αναφερόμενα κριτήρια σ' 
ό,τι αφορά τα σταφύλια ποικιλίας Ξυνιστέρι και γι' αυτό τα σταφύλια αυτά καΟορί

στηκαν ως κοινά. 

Σε περίπτωση που μελλοντικά γίνει χαλάρωση των υφιστάμενων χριτηuίων 

για ένταξη και άλλων περιοχών στην κατηγορία των εκλεκτών, Οα εξεταστεί και η 
περίπτωση της πιο πάνω κοινότητας." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 1995 του ΥπουQγού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Κυριάκου Χριστοq-ιj στην ερώτησιι Στ'Ε' 88, ημερομφ•ίας 

29 Σεπτεμβρίου 1995, τον Βουλευτιj εκλογ ικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου 

Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με τη δημιουργία στην κοινότητα Επισκοπής αμπελουργικής ζ<i>νης. 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

I) Το Συμβούλιο Αμπελουργικ<i>ν Προ'ίόντων, μέσα στα πλαίσια της 
προσπάθειάς του να ρυΟμίσει και να ελέγξει τη φύτευση αμπελιών στην 

Κύπρο, απο<rάσισε να περιορίσει τη φύτευσή τους μόνο στις παραδο

σιακές αμπελουργικές περιοχές. Οι περιοχές αυτές καΟορίστηκαν το 1973 
από το Σ.Α.Π . με τη συνεργασία του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος. 

2) Για την ένταξη μιας περιοχής στις παραδοσιακές αμπελουργικές περιοχές 

λήφθηκε υπόψη η έκταση των αμπελιών που υπήρχε στην κάθε πcριοχή 

μέχρι το Δεύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο. Συγκεκριμένα. για την ένταξη μιας 

περιοχής στις παραδοσιακές αμπελουργικές περιοχές Οα έπρεπε αυτή να 
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ήταν καλυμμένη κατά το μεγαλύτερο μέρος της με αμπέλια κατά την πιο 

πάνω περίοδο. Δυστυχώς, στην κοινότητα Επισκοπής δεν υπiιρχε 
περιοχή που να πληρούσε το εν λόγω κριτήριο και γι'αυτό δε συμπεριλή

φθηκε στις εκ παραδόσεως αμπελουργικές περιοχές, με αποτέλεσμα τα 
αμπέλια της Επισκοπής να μην μπορούν να αναμπελωθούν. 

3) Ως γνωστό, το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'Cόντων ύστερα από 

απόφαση της κυβέρνησης ( 1989) ετοίμασε και εφάρμοσε το εΟελοντικό 
Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Εκρίζωση Αμπελιών με στόχο να μειωUεί η 
παραγωγή των σταφυλιών και ιδιαίτερα εκείνων με χαμηλή ποιότητα. 

Στη διάρκεια εφαρμογής του σχεδίου αυτού ( 1989-1993) εκριζιί>Οηκαν 
28 892 σκάλες αμπέλια και πληρcί>Οηκε ως αποζημίωση στους αμπελουρ
γούς το ποσό των ί6.698.769. 

Παρά το γεγονός ότι με την εφαρμογή του Σχεδίου Εκρίζωσης σημει<ί>Οηκε 
μείωση της παραγωγής των σταφυλιών, η κυβέρνηση εξακολουθεί και σήμερα να 
επιβαρύνεται με σημαντικά ποσά υπό μορφή επιδοτήσεων, για να στηρίζει το εισό
δημα των αμπελουργών και τις εξαγωγές των οινοβιομηχανιών, οι οποίες αντιμετω

πίζουν σοβαρά προβλήματα στην εμπορία και διάΟεση των οινικ<ί>ν τους προ'Cόντων. 

Συνεπώς, όπως γίνεται αντιληπτό από τα όσα αναφέρθηκαν πιο πάνω. τυχόν 
επέκταση των αμπελουργικών περιοχών με ένταξη και άλλων, μη παραδοσιακών 

εκτάσεων ενδέχεται να οξύνει ακόμη περισσότερο το πρόβλημα της διάΟεσης των 

πιο πάνω προ'ίόντων. 

Σε περίπτωση που μελλοντικά γίνει οποιαδήποτε αναθεώρηση των αμπελουρ

γικών περιοχών, τότε Οα ληφθεί υπόψη και το αίτηι.ια της κοινότητας Επισκοπής." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Εμπορίου, Β ιομιαανίας 

και Τουρισμού κ. Κυριάκου Χριστοφιj στιιν ερώτιιση ΣΤΈ' 89, ημερομηνίας 
29 Σεπτεμβρίου 1995, του Βουλευτιί εκλογικιjς περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου 

Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με την αναμπέλωση και την επέκταση των αμπελουργικών ζωνών 

στην κοινότητα Γιόλου, καΟώς και το αίτημα να ΟεωρηΟεί η περιοχή της κοινότητας 

Γιόλου περιοχή για εκλεχτά σταφύλια, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι ) Το Συμβούλιο Αμπελουργιχcί>ν Π ρο'ίόντων, στην προσπάθειά του να 

ρυθμίσΗ και να ελέγξει τη φύτευση αμπελιών στην Κύπρο, αποφάσισε να 

περιορίσει τη φύτευση μόνο στις παραδοσιακές αμπελουργικές περιοχές. 

Οι περιοχές αυτές καθορίστηκαν το 1973 από το Σ.Α.Π . με τη συνεργασία 

του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και ΠεριΒάλλοντος. 

2) Για την ένταξη μιας περιοχής στις παραδοσιακές αμπελουργικές περιοχές 

λήφθηκε υπόψη η έκταση των αμπελιών που υπήρχαν στην κάθε περιοχή 

μέχρι το Δεύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο. Συγκεκριμένα, για την ένταξη μιας 

περιοχής στις παραδοσιακές αμπελουργικές περιοχές θα έπρεπε αυτή να 
ήταν καλυμμένη κατά το μεγαλύτερο μέρος της με αμπέλια κατά την πιο 

πάνω περίοδο. Δυστυχώς, μια περιοχή της κοινότητας Γιόλου δεν 

πληρούσε τα εν λόγω κριτήρια και γι' αυτό δε συμπεριλήφθηκε στις εκ 

παραδόσεως αμπελουργικές περιοχές, με αποτέλεσμα τα αμπέλια αυτής 
της περιοχής να μην μπορούν να αναμπελωΟούν. Η υπόλοιπη περιοχή 

έχει ενταχΟεί στην αμπελουργική Ζώνη Γ', της οποίας τα αμπέλια 

μπορούν να αναμπελωθούν με ποικιλίες που καθορίζΗ το Σ.Α.Π . 

. . 
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3) Ως γνωστό, η Κύπρος αντιμετωπιζει πρόβλημα διάθεσης των αμπελουρ

γικών της προ"ίόντων, για την εξαγωγή των οποίων απαιτείται κυβερνη

τική επιδότηση με μεγάλα ποσά. Συνεπ<ί)ς, τυχόν επέκταση των αμπε

λουργικών περιοχών με ένταξη και άλλων μη παραδοσιακών εκτάσεων 

υπό τις περιστάσεις Οα οξύνει το πρόβλημα της διάΟεσης των πιο πάνω 
προ'ίόντων. Παρ'όλα αυτά, όμως, σε περίπτωση που μελλοντικά γίνει 

οποιαδήποτε αναΟεώρηση των αμπελουργικών περιοχών, τότε θα ληφθεί 

υπόψη και το αίτημα της κοινότητας Γιόλου. 

4. Όσον αφορά το αίτημα για ένταξη των σταφυλιών της περιοχής Γιόλου 

στην κατηγορία των εΥ.λεκτcί)ν σταφυλιών, παρακαλώ σημειώστε ότι οι 

περιοχές που δικαιούνται να παραδίδουν εκλεχτά σταφύλια καθορί
στηκαν από επιτροπή εμπειρογνωμόνων με βάση ορισμένα κριτήρια, 

όπως είναι το υψόμετρο, το κλίμα, η παραγωγή σταφυλιών κατά σκ(ιλα 

κ.ά. Η κοινότητα !\όλου δεν ικανοποιεί τα πιο πάνω κριτήρια και γι' 

αυτό τα σταφύλια αυτά παραδίδονται στην κατηγορία των κοινών. 

Σε περίπτωση που μελλοντικά γίνει χαλάρωση των υφιστάμενων κριτηρίων 

για ένταξη και άλλων περιοχών στην κατηγορία των εκλεκτών, τότε Οα εξεταστεί και 

η περίπτωση της κοινότητας Γιόλου." 

Απάντηση ημεοομηνίας 3 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Πεοιβάλλοντος κ. Κώστα Π ετρίδη στις ερωτήσεις ΣΤΈ' 94 και 
ΣΓΕ' 96, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 1995, του Βουλευτιj εκλογικtίς περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

" Ι ) Ερώτηση ΣΤΈ' 94 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων μελετ(ι αμφότερα τα ενδεχόμενα, δηλαδή την 
παροχή νερού για άρδευση γης της κοινότητας Κρίτου τέρα είτε από το υδατικό 

έργο Χρυσοχούς είτε από το υπό μελέτη υδατικό έργο Κανναβιούς. Ανάλογα με τα 
αποτελέσματα που θα προκύψουν μετά από την ολοκλήρωση των σχετικών μελετών, 

τα οποία θα συζητηθούν και με την ενδια<rερόμενη κοινότητα, θα αποφασιστεί από 
ποιό συγκεκριμένο έργο Οα παραχωρηθεί νερό. 

2) Ερώτηση ΣΤΈ' 96 

Κατά τα τελευταία χρόνια ανορύχΟηκαν πέντε συνολικά γεωτρήσεις για την 

κοινότητα Κρίτου Ύέρα. Από αυτές μόνο η γεώτρηση που αξιοποιήΟηκε το 1990 
προς όφελος του αρδευτικού τμήματος 'Κεφαλόβρυσος' και η οποία παρέχει νερό 

και στην κοινοτική υδατοπρομήθεια, ήταν επιτυχής με α;τόδοση 27 χ.μ./ώρα. 

Δυστυχώς πρόσφατα, μειώθηκε και η απόδοση της γεώτρησης αυτής στα 13 κ.μ./ώρα, 
γεγονός που οφείλεται στο φτωχό υδροφορέα της ευρύτερης περιοχής. 

Για την άμεση αντιμετώπιση της κατάστασης η Χωριτική Αρχή Κρίτου τέρας 

εξόπλισε και χρησιμοποιεί προσωρινά, για την ενίσχυση της κοινοτικής υδατοπρο
μήθειας, μια από τις υφιστάμενες γεωτρήσεις με απόδοση 8κ.μ./ώρα, ενώ παράλληλα 

το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοιμάζει σχέδιο για τη μόνιμη αξιοποίησή της, 

νοουμένου ότι η απόδοσή της Οα παραμείνει σταΟερή. 

Κάτω από τις περιστάσεις, και παρόλες τις δυσμενείς προοπτικές ανόρυξης 
επιτυχούς γεώτρησης, θα καταβληθεί προσπάθεια για την ανόρυξη ακόμα μιας 

γεώτρησης με την ελπίδα ότι Οα αποβεί επιτυχής και θα βοηθήσει στη θετική αντιμε

τώπιση των υδρευτικών/αρδευτικών προ~λημάτων της κοινότητας." 
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Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 1995 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στιιν ερώτησιι Σ'f'Ε' 102, ημερο~ι ηνίας 9 Οκτωβρίου 
1995, του Βουλευτή εκλογικι'ις περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Κουκουμά. 

"Σχετικά με την κατασκευή αεροδρομίου ελαφράς αεροπορίας, σας πληρο

φορώ τα ακόλουθα: 

Η καθυστέρηση που παρατηρήθηχε στην προώθηση του έργου για την κατα

σκευή αεροδρομίου ελαφράς αεροπορίας από το 1992 που λήφθηχε η σχετική 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου οφείλεται στο γεγονός πως ο χώρος που εί.χε 

επιλεχθεί αρχικά παρά το σκυβαλότοπο Κοτσιάτη δε θεωρήθηκε κατάλληλος. Ως εκ 
τούτου έγιναν προσπάθειες για την εξεί,ρεση άλλου χ<i>ρου, για την τελική επιλογή 

του οποίου δεν έχει ακόμη λη<rΟεί από<rαση. Παράλληλα προωθείται η διεξαγωγή 

μελέτης από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας και η ετοιμασία πρόσκλησης ενδιαφέ

ροντος για την υποβολή προτάσεων από ιι'Ιιωτικούς φορείς για την κατασκευή και 

διαχείριση του εν λόγω αεροδρομίου με τον περιορισμό του κράτους σε προκαΟορι

σμένο ρυθμιστικό ρόλο." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 1995 του Υπουργού Εσωτερικών χ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 103, ιιμερομιινίας 12 Οκτωβρίου 1995, του 
Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

"Σχετικά με τη δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στη Μέσα Γειτονιά. σας 

πληρο<rορώ τα ακόλουθα: 

Ι) Η πρωτοβουλία για τη δημιουργία βιοτεχνικών περιοχών, σύμ<rωνα με 

την κειμένη νομοθεσία, ανήκει στις αρχές τοπικής διοίκησης. 

2) Αφού οι αρχές τοπικής διοίκησης ετοιμάσουν και υποβάλουν τεχνικοοι

κονομική μελέτη (για το σκοπ<> ιιυτό βοηθούνται από την οικεία επαρ

χιακή διοίκηση και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως), τότε, νοου

μένου ότι το έργο είναι βιώσιμο, επιχορηγούνται από την κυβέρνηση με τα 

δύο τρίτα των δαπανών για τα έργα υποδομής". 

Απάντιισιι ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 1995 της Υπουργού Παιδείας και Πολιτι
σμού κ. Κλαίριις Αγγελίδου στιιν ερώτιιση ΣΓΕ' 106. ημερομηνίας ι 7 Οκτω
βρίου 1995, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος 
ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

"Θέματα που άπτονται της ιστορίας και του πολιτισμού των συνοίκων μας 

Λατίνων, Αρμενίων και Μαρωνιτών καλύπτονται στα αναλυτικά προγράμματα του 

μαθήματος της Ιστορίας της Κύπρου. Επειδή, ωστόσο, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού συμφωνεί ότι μπορεί να δοΟεί μεγαλύτερη έμ(rαση στο θέμα αυτό, 

σκέφτεται να συγκεντρώσει την υπάρχουσα βιβλιογραφία και να την προωΟήσει στα 

σχολεια για την αξιοποίησή της από τους όιδάσκοντες κατά τον καλύτερο δυνατό 

τρόπο." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 107, ιιμερομιι

νίας 23 Οκτωβρίου 1995, του Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη 
Θεοδούλου. 

"Το αίτημα της κοινότητας Πάνω Αρόδων για μείωση της συνεισφοράς των 

ιδιοκτητών γης στη δαπάνη κατασκευής του οδικού δικτίιου στην περιοχή όπου 

' 
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διενεργήθηκε αναδασμός υποβλήθηκε και προηγουμένως από το Βουλευτή 
κ. Λ. Θεοδούλου με την ερώτηση ΣΤΔ' 7, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 1994, και η 
απάντησή μας δόθηκε με την επιστολή με αριθμό φακέλου 262/92, ημερομηνίας 
28 Δεκεμβρίου 1994. 

Η κατασκευή του συγκεκριμένου οδικού δικτύου έγινε σε δυο φάσεις, το 1989 
και το 199 1, οπότε έγινε και η σύναψη των σχετικών δανείων. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αριθμό 39.698, ημερομηνίας 
28 Ιουλίου 1993, αποφάσισε την αύξηση της κυβερνητικής χορηγίας για τις δαπάνες 
κατασκευής του οδικού δικτύου σε περιοχές αναδασμού σε αρκετές κοινότητες της 
Κύπρου. Η ισχύς της απόφασης αυτής άρχισε από την ημερομηνία που λήφθηκε, 
δηλαδή από τις 28 Ιουλίου 1993, και η απόφαση δεν έχει αναδρομική ισχύ. 

Ωστόσο. η κοινότητα Πάνω Αρόδων αναμένεται να ωφεληΟεί στα πλαίσια του 
Διαχειριστικού Σχεδίου του Ακάμα, που προωΟείται από την κυβέρνηση σε συνερ
γασία με τη Διεθνή Τράπεζα. Σκοπός του σχεδίου αυτού είναι η κοινωνική και οικο
νομική αναζωογόνηση των κοινοτήτων του Ακάμα και η προστασία του ποικιλό
μορφου περιβάλλοντος της περιοχής." 

Α.πάντιtση ημερομηνίας 16 Δεχεμβρίον 1995 τον Υπονργού Γεωρ-yίας, Φνσιχών 

Πόρων κα ι Π εριβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 108, ημερομη

νίας 23 Οχτωβρίον 1995, τον Βονλεντιj εκλογ ικής περιφέρειας Πάφον χ. Λάκη 

θεοδούλον. 

" Για την αρδευτική κάλυψη περισσότερης γης στην κοινότητα Δρύμου από το 

υπό μελέτη υδατικό έργο Κανναβιούς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι ) Όλες γενικά οι κοινότητες που Οα αρδεύονται από το υπό αναφορά 

υδατικό έργο ζητούν την ένταξη μεγαλύτερης έκτασης γης για άρδευση. 

Για το λόγο αυτό το θέμα του καθορισμού της γης για κάθε κοινότητα 

ξεχωριστά ανατέθηκε, όπως και στην περίπτωση των υδατικών έργων της 
κοιλάδας του Διαρίζου, σε επιτροπή στην οποία συμμετέχουν όλες οι 

αγροτικές οργανώσεις, εκπρόσωποι των αρμόδιων τμημάτων και πέντε 

κοινοτάρχες που ορίστηκαν σε ευρεία σύσκεψη με τη σύμφωνη γνώμη 

όλων των κοινοταρχών των ενδιαφερόμενων κοινοτήτων. 

2) Μετά την ολοκλήρωση του έργου της επιτροπής ο κ. Υπουργός θα συζη

τήσει το θέμα με εκπροσώπους όλων των επηρεαζόμενων κοινοτήτων, 
περιλαμβανομένων και των εκπροσώπων της κοινότητας Δρύμου, σε 

περιφερειακές συσκέψεις που Οα πραγματοποιηθούν στις αρχές του 1996. 
Ακολούθως, το θέμα θα συζητηθεί σε ευρεία σύσκεψη που θα πραγματο

ποιηθεί στην Πάφο στην οποία Οα κληθούν να μετάσχουν οι Βουλευτές 

Πάφου, εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων και οι κοινοτάρχες 

όλων των επηρεαζόμενων κοινοτήτων με στόχο την κατάληξη σε συναινε

τική λύση ως προς τις συνολικές εκτάσεις γης κάθε κοινότητας ξεχωριστά 

που θα καλυφθούν αρδευτικά από το υπό αναφορά υδατικό έργο." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιανοναρίον 1996 τον Υπονργού Γεωργίας, Φνσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 135, ημερομη
νίας 2 Νοεμβρ ίον 1995, τον Βονλεντιj εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αvγε

ρινού Παπαρέ . 

" I. Η ποντίκα δραστηριοποιεί τα ι και πολλαπλασιάζεται κυρίως κατά τους 
καλοκαιρινούς μήνες. Κατά τους χειμερινούς μήνες, τουλάχιστο στο φυσικό περι-
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βάλλον, η δραστηριότητα και ο πολλαπλασιασμός της μει<i>νετ<ιι. Μπορεί όμως να 
πολλαπλασιάζεται σε κλειστούς χώρους. ό;τ:ως είναι οι αποΟήκ~ς. τα κτηνοτρο(/'ικ(t 

υποστατικά κ.ά. 

Με βάση τα ανωτέρω το Τμήμα Γεωργίας κατέληξε ότι η πιο αποτελεσμ<tτική 
περίοδος καταπολέμησης της ποντίκας είναι από τον Απρίλιο μέχρι τον Οκτιί>βριο. 
Κάθε χρόνο διενεργούνται δύο έως τρεις εκστρατείες καταπολέμησης. 

11 καταπολέμηση της ποντίκας είναι συνεχής, γιατί εκτός από τις οργανωμένες 
εκστρατείες που διενεργούνται από το Τμήμα Γεωργίας, παρέχεται δωρεάν ποντικο
φάρμακο μέσω της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας στους ενδια(/'ερόμενους να 
καταπολεμήσουν την ποντίκα, με καταβολή 15 σεντ κατά κιλό για κάλυψη των 
εξόδων αποΟήκευσης και διακίνησης των δολωμάτων από τη Συνεργατική Κrντρική 

Τράπεζα. 

Στις κατοικημένες περιοχές η καταπολέμηση της ποντίκας διενεργείται σε 
στενιi συνεργασία με τις υγειονομικές υπηρεσίες του Υπουργcίοιι Υγείας. 

Για καταπολέμηση της ποντίκας τόσο στις ελεύΟερες όσο και στις κατεχόμενες 
περιοχές παρέχεται οικονομική βοήθεια από την Υπάτη Αρμοστεία των ΙΙνωμένων 
Εθνών για τους πρόσφυγες. Κατά το λήγον έτος για καταπολέμηση της ποντίκας 

έχουν δαπανηΟεί σε φάρμακα, υλικά και εργατικά γύρω στις ±:200.000." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετι:.>ίδη στην ερώτησι1 ΣΤ' Ε' 140, Ιlμερομη
νίας 3 Νοεμβρίου 1995, του Βουl.ευτή εκλογικιjς :rεριιrέρειας Πάιrου κ. Νίκου 

Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Πάνω Αρόδων. για μείωση της συνει

σφοράς των ιδιοκτητών γης στη όα..-τάνη κατασκευής οδικού δικτύου στην περιοχή 

όπου διενεργήΟηχε αναδασμός, σας πληροqΌρώ τα ακόλουΟα: 

Μέσα στα πλαίσια της ε(/'αρμογής τι 1 11 αναδασμού στις Πάνω Αρόδες κατα
σκευάστηκε οδικό δίκτυο συνολικού μή;ι • ι•ς 55 περίπου χιλιομέτρων, με δαπάνη 
.f542.000 περίπου. Η κατασκευή του έγι ' Ι f ουο φάσεις, το 1989 χω το 1991, οπότε 
έγινε και η σύναψη των σχετικών δανrί 

Η δαπάνη για την κατασκε1•ιi 1 .. ι• πιο πάνω οδικού δικτύου, περιλαμβανο

μένων και των τόκων μέχρι την κτι1ση της κατοχής των νέων τεμαχίων, Οα επιμερι
στεί, σύμφωνα με την πολιτική που ίσχυε κατά το χρόνο κατασκευής των ι~ρ6μων, 

ανά 50% στην κυβέρνηση και στους ιδιοκτήτες. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 39.698, ημερομηνLας 
28 Ι ουλιου 1993, απο<rάσισε την αύξηση της κυβερνητικής χορηγίας για τις ι)απάνες 
κατασκευής του οδικού δικτύου σε περιοχές αναδασμού σ' αρκετές κοινότητες της 
Κύπρου. Η ισχύς της απόφασης αυτής άρχισε από την ημερομηνία που λήφΟηκε η 

απόφαση, δηλαδή από τις 28 Ιουλίου 1993, και η από<rαση δεν έχΗ αναδρομική ισχύ. 

Συνεπώς, σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί ν' αυξηθεί η κυβερ

νητική χορηγία για τις Πάνω Αρόδες, δεbομένου ότι το οδικό δίκτυο στην περιοχή 

αναδασμού κατασκευάστηκε πριν από τις 28 Ιουλίου 1993. 

Ωστόσο, η κοινότητα Πάνω Αρόδων αναμένεται να ωφεληΟεί στα πλαίσια του 
Διαχειριστικού Σχεδίου Ακάμα, που προωθείται από την κυβέρνηση σε συνεργασία 
με τη ΔιεΟνή Τράπεζα. Σκοπός του σχεδίου αυτού είναι η κοινωνική και η οικονο
μική αναζωογόνηση των κοινοτήτων του Ακάμα και η προστασια του ποικιλό

μορφου περιβάλλοντος της περιοχής." 

' 
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Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο Κεφάλαιο Δ' είναι το θέμα "Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος 
τον τελευταίο καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτών και οι 
ευΟύνες της πολιτείας". Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του ΚοινοΒουλευτικού Εκπρο

σώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. Χρίστου και του ΚοινοΒουλευ
τικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τ. Χατζηδημητρίου. 
(30.1 1.1995). Η συζήτηση άρχισε στις 14 Δεκεμβρίου Ι 995 και συνεχίστηκε στις 

20 Δεκεμβρίοv. Η σημερινή σvνεδρία είναι η τρίτη στη σειρά. 

Ο κατάλογος ομιλητών που έχω είναι Κίμων Παναγίδης και Γιαννάκης Αγαπίου. 

Δ. ΚΟΝτΙΔl ΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ρουσφέτι που Οέλει ο Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝτιΔΗΣ: 

Όταν είχε σταματήσει η συζήτηση, ήμουν στη σειρά πρ<ί>τος και περίμενα ότι 
συνεχίζοντας η συζήτηση θα ήμουν πρώτος, διότι είναι συνέχιση της συζήτησης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Νομίζω ότι υπάρχει ένα μικρό λάθος και από τον κ. Κοντίδη και από το Π ροε

δρείο. Είναι η δεύτερη συνεδρίαση, δεν είναι η τρίτη συνεδρίαση και έχουμε σειρά 

εμείς. Θα μιλούσα εγώ και θα δώσω τη σειρά μου στον κ. Πουργουρίδη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

Συγγν<i>μη, μετά ποv έγιναν οι πρωτολογίες των εισηγητ<i>ν μίλησε ο κ. Πουρ

γουρίδης σε εκείνη τη μεταμεσονύκτια ώρα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΙΙΣ: 

Όχι, είναι για τους προϋπολογισμούς που μίλησε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Μέσα στα πλαίσια των προϋπολογισμών αναφέρθηκε και στην αστυνομία. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Σύγχυσε το θέμα και μιλούσε για άλλα πράγματα . 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΛΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω τα πρακτικά. Η Μαρία Πέτρου τα κατέγραφε. Κεφάλαιο Δ': 

Μετά από τον κ. Χρίστου μιλά ο κ. Π ουργουρίδης. Είναι το κείμενο της ομιλίας. 

Εμείς στις 13 του ΔεκέμΒρη. Ώρα διακοπής: 10.48 μ.μ. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ απουσίαζα στο νοσοκομείο. Δεν ξέρω τι έγινε. Θα παρακαλούσα να 

κάνουμε το χατίρι του κ. Κοντίδη, ο οποίος από το πρωί με παρακαλεί, γιατί έχει 

κάτι να κάνει επείγον. Αυτό είναι το ρουσφέτι που έλεγα προηγουμένως. 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα προηγουμένως να μιλήσω, γιατί έχω κάποια επείγουσα 

εργασία να φύγω. 



1394 

ΓΙΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κοντίδη, θα είσαι μακροσκελής; 

Δ. ΚΟΝτJΔΗΣ: 

'Οχι. Ένα δεκαπεντάλεπτο. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την άδεια του κ. Κοντίδη. Προτού αρχίσει ο κ. Κοντίδης, 

αν είναι δυνατό, να ρωτήσετε πόσοι θέλουν να μιλtjσουν, για να ξέρουμε πιί.>ς Οα 

διευΟετήσουμε τη σειρά των ομιλητών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στον κατάλογο έχω τα εξής ονόματα: Δημήτρης Κοντίδης. Γιαννάκης Αγαπίου, 

Κίμων Π αναγί.δης, Άριστος Χρυσοστόμου, Αντιί>νης Καράς, Αριστοφάνης Γεωργί.ου, 

Ρένος Π ρέντζας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κοντtδης. 

Δ. ΚΟΝτJΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Όταν κατατέθηκε στη Βουλή το υπό συζήτηση Οέμα, είχε μια άλλη όψη και μια 

άλλη υφή. Σήμερα, πήρε μια εξελικτική πορεία με πολύ σο~αρές προεκτάσεις. που 

φτάνουν στα όρια των δομών της κρατικής μας οντότητας. Επιτρέψετέ μου να κάνω 

μια σύντομη αναδρομή και να υπενθυμίσω πώς ξεκινήσαμε αυτή τη συζήτηση. 

Κατ' αρχήν, θέλω να τονίσω ότι είμαστε ενάντια σε οποιαδήποτε μορcrή ~ασα

νιστηρίων πολιτών κάτω από οποιονδήποτε μανδύα και κάτω από οποιοδήποτε 

πρόσχημα. Είμαστε ενάντια σε τέτοιες εκδηλώσεις όχι με λόγια, αλλά με έργα. Το 

κόμμα μας, από την ί.δρυσή του, έχει να επιδείξει δεκάδες περιπτιί>σεις όπου εκατο

ντάδες μέλη, φίλοι και οπαδοί του έχουν κατατρεχθεί, βασανιστεί, ακόμα και εκτελε
στεί από τα όργανα της εκάστοτε άρχουσας τάξης. 

Βέβαια. δεν είναι ώρα να αναφερθιί> σε λεπτομέρειες γι' αυτό το ζήτημα. Αν το 

αναφέρω, είναι για να δείξω και να πω σε ορισμένα μέσα μαζικής ενημέρωσης, που 

είπαν το προδοτικό πραξικόπημα ''επάναγχες", πως η δική μας παράταξη για τους 

κοινωνικούς και δημοκρατικούς της αγώνες γνώρισε στο πετσί της τι Οα πει βασανι

στήρια, κατατρεγμοί ακόμα και εκτελέσεις. Άρα, δεν είμαστε στα λόγια ούτε περι

στασιακά, όπως κάποιοι άλλοι, ενάντια στα Βασανιστήρια πολιτιί>ν, αλλά είμαστε εκ 

πεποιΟήσεως και με όλη μας τη δύναμη ενάντια σε οποιοδήποτε βασανισμό, κάτω 

από οποιοδήποτε μανδύα και με οποιοδήποτε πρόσχημα. Ζητούμε και απαιτούμε 

από την εκάστοτε αρχή να παίρνει μέτρα για την πάταξη τέτοιων ενεργειών και να 

διενεργεί. έρευνα για την απόδοση ευθυνών εκεί και όπου υπάρχουν. 

Με την πιο πάνω θέση θέλω να τονί.σω και να πω πως συμφωνούμε με όλους 

εκείνους που ζητούν τη διερεύνηση και την απόδοση ευΟυνών σε όλους όσους ευθύ

νονται για τυχόν ~ασανιστήρια που έγιναν στην Κύπρο στις διάcrορες περιόδους της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. Εκείνο με το οποίο δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε σε 

καμιά περίπτωση είναι η επιλεκτική και σκόπιμη θυματοποίηση μελών του αστυνο

μικού σώματος με περγαμηνές ανδρείας και ήθους, που στο παρελΟόν πρόσιrεραν 

• 
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μεγάλες υπηρεσίες στην υπεράσπιση της Δημοκρατίας και στην ανύψωση του κύρους 

του αστυνομικού σώματος. Δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε ότι υποΟέσεις που 

είχαν φΟάσει στα δικαστήρια και εκδόθηκαν αποφάσεις από τα νόμιμα δικαστήρια 

της Κυπριακής Δημοκρατίας αμ<pισβητούνται από κάποια διερευνητική επιτροπή, η 

οποία στηρίχΟηκε σε καταθέσεις ανθρώπων που έχουν καταδικαστεί και φυλακιστεί. 

Δεν μπορούμε ακόμα να συμφωνήσουμε στο χρόνο που επέλεξαν οι κυβερνώντες για 

το αποκεφάλισμα μέρους της ηγεσίας του αστυνομικού σώματος και το ξεκαΟάρισμα 

λογαριασμών που είχαν με ορισμένα από τα μέλη του που δε Οεωρούνταν "ημέτεροι" 

και να ρίξουν έτσι στο χαμηλότερο δυνατό βαΟμό το κύρος και το αξιόμαχο τnς 

αστυνομικής δύναμης. 

Ο χρόνος που επέλεξαν και ΠΟ\Ι συμπίπτει με την τόσο μεγάλη έξαρση του 

οργανωμένου εγκλήματος δ(νει από τη μια και κάποια άλλα μηνύματα που εύκολα 

μπορούν να παρεξηγηθούν από τους αν(-)ρώπους της νύχτας και του εγκλήματος. 

Από την άλλη, δημιουργεί μέσα στο αστυνομικό σώμα ένα αίσΘημα ανασφάλειας και 

ευθυνοφοβίας, αφού οι αστυνομικοί νιώθουν ότι βρίσκονται εκτεΟειμένοι σε κινδύ

νους που δεν μπορούν να αντιμετωπίσουν και ακόμα χειρότερα ότι βρίσκονται 

έρμαιο στα χέρια της παρανομίας. 

Σήμερα παρατηρείται, κύριε Πρόεδρε, το εξής φαινόμενο: Αντί να προστατεύ

ονται οι εκπρόσωποι του νόμου και της τάξης και να καταδιώκονται οι εγκληματίες, 

συμβαίνει ακριβώς το αντίΟετο: Μεγάλο μέρος του αστυνομικού σώματος τρέχει 

νυχθημερόν, επί εικοσιτετραώρου βάσεως, πίσω από τα ύποπτα εγκληματικά στοι

χεία και τους παρέχει προστασία, ενώ τους αστυνομικούς που το μόνο που έχουν 

κάνει ήταν το καθήκον τους, γιατί δεν έχει ακόμα αποδειχθεί τίποτε εναντίον τους, 

τους αφήνει έκΟετους στις ορέξεις των διαφόρων εγκληματικcί>ν ομάδων. Και 

έχουμε την πρωτοφανή κατάσταση να είναι υπό διωγμό οι εκπρόσωποι της έννομης 

τάξης, ενώ οι εγκληματίες να νιώθουν ασφαλείς. Αλήθεια. διερωτάται ο κάΟε 

έντιμος άνΟQωπος πού φτάσαμε, πού μας οδηγούν και τι σκοπό έχουν οι aψυχολό

γητες και άκαιρες αυτές ενέργειες της κυβέρνησης. Και ακόμα το πελώριο ερ<ίηημα 

που υπάρχει και που αιωρείται στο μυαλό του κάΟε Κύπριου είναι πώς ψτάσαμε ως 

εδώ και ποιοι ευθύνονται για τη σημερινή κατάσταση. 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετέ μου να σκιαγραφήσω εν συντομία την πορεία που 

μας οδήγησε, κατά τη γνώμη μου, στη σημερινή κατάσταση και στα σημερινά αδιέ

ξοδα. Κατ' αρχάς, πρέπει να επισημάνω ότι το οργανωμένο έγκλημα υπήρχε τα 

τελευταία χρόνια στον τόπο μας και μάλιστα με ανοδική τάση. Το πρόβλημα όμως 

είναι πώς το αντιμετωπίζουμε. Εδώ ο<rείλω να κάνω ~ιια σύντομη σίιγχριση της 

προηγούμενης διακυβέρνησης, έστω και αν αυτό ενοχλεί κάποιους, με τη σημερινή. 

Προηγουμένως, το οργανωμένο έγκλημα είχε μια άνευ προηγουμένου zιιrιιi'Ιιι • ιξη και 

αρκετοί απ' αυτούς που λεγόταν ότι είχαν σύνδεση με το οργανωμένο ι : ι ιηtι ι είχαν 

συλληφθεί και μάλιστα μερικοί είχαν καταδικαστεί από τι ι δικαuτ φ_ΙtΙ ι της 

Κυπριακής Δημοκρατίας σε αQκετά χρόνια φυλάκιση. Επικεφαλι'ι; του αστυνομικού 

σώματος στη Λεμεσό ήταν μερικοί από τους σημερινούς αποδιοπομπ<ιίο1 ις τράγους, 

οι οποίοι με κίνδυνο τη ζωti τους, είχαν Ηέσει κατά κά.ι-τοιο τρόπο υπό έλεγχο το 

οργανωμένο έγκλημα. Όμως είχαν κάτι που δεν άρεσε στην παρανομία οίιτε στο 

συνδικάτο του εγκλήματος που άκουε στο όνομα "ΕΟΚΑ 13"', γιατί αυτοί ήταν δημο
κράτες και είχαν περγαμηνές στους αγώνες για υποστήριξη της δημοκρατίας και της 
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έννομης τάξης. Και ας μην αποπειραθεί κάποιος να μου πει ότι θυμήθηκα πάλι το 

πραξικόπημα και την ΕΟΚΑ Β', γιατί όσοι έχουν μνήμη, αλλά και μάτια και αυτιά, 
θα είδαν και θα άκουσαν από την τηλεόραση ότι αρκετοί απ' αυτούς, που Οεωρού
νταν ότι είχαν σχέση με κάποιες εγκληματικές ομάδες, καυχώνταν δημοσίως στα 

ράδια και τις τηλεοράσεις ότι ήταν ενεργά μέλη της ΕΟΚΑ Β' και ακόμη ότι αυτοί 

συνέβαλαν αποφασιστικά για να βγει στην εξουσία η σημερινή κυβέρνηση. 

Ποιο είναι λοιπόν το σκηνικό που παρουσιαζόταν τότε; Από τη μια οι 

άνθρωποι του νόμου βοηθούμενοι σχεδόν από όλο το λαό να μάχονται για την 

πάταξη του εγκλήματος και της παρανομίας και από την άλλη ορισμένοι -και 

υπογραμμίζω το ορισμένοι- που ήταν στο παρελθόν μέλη της ΕΟΚΑ Β' και είχαν 
σχέση με το οργανωμένο έγκλημα να προσπαθούν να αλληλοβοηθούνται, για να 

αποφύγουν τη σύλληψη και την τιμωρία. Σε αυτό το παιχνίδι, δυστυχώς, είχαν 

επιστρατευθεί και κάποια πολιτικά πρόσωπα, που άθελά τους ίσως με εμφανίσεις 
τους σε τραπέζια διασκέδασης, βαφτίσια, γάμους και συγκεντρώσεις έδιναν με το 
κύρος τους πολιτική κάλυψη σε αυτά τα πρόσωπα. Ποιο ήταν το αποτέλεσμα αυτής 
της κατάστασης; 

Στις τελευταίες βουλευτικές, αλλά και προεδρικές εκλογές αρκετά, αν όχι όλα, 
τα γνωστά και καταδικασΟέντα πρόσωπα που φέρονταν να έχουν σχέση με την 
παρανομία τάχθηκαν ανεπιφύλαχτα υπερ κάποιων πολιτικών σχημάτων και 
δούλεψαν δραστήρια για την επιτυχία τους. Ποιο ήταν το αποτέλεσμα αυτής της 
συνδιαλλαγής; Η πρώτη ενέργεια μετά την άνοδο στην εξουσία της κυβέρνησης 
Κληρί.δη ήταν η αποκατάσταση του συνδικάτου του εγκλήματος, της ΕΟΚΑ Β' και η 

αποκατάσταση των 62. Και εδώ, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετέ μου να κάνω μια παρέν

θεση και να πω ότι τροχιοδρομείται, όπως πάνε τα πράγματα, και η αποκατάσταση 
και ηρωοποίηση των μελών της ΕΟΚΑ Β', που έχουν πέσει πολεμώντας ενάντια στο 

νόμιμο κράτος. Με βάση την αλλοίωση της ιστορικής αλήθειας που πάει να γίνει, 

αυτοί θα ηρωοποιηθούν στο τέλος. Είναι μια παρένΟεση, η οποία ελπίζω, να 
διαψευστεί. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

Δ. ΚΟΝΎΙΔΗΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, άμα ακούεις πραξικόπημα και ΕΟΚΑ Β', αν σε πιάνει το 
αυτό σου, τι να σου πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, όχι αντεγκλήσεις. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι εκτός θέματος ο ομιλητής. Έπρεπε να τον διακόψετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και εσείς είστε εκτός τάξης, διότι διακόπτετε τον ομιλητή. Παρακαλι~. να 
αφήσετε τον ομιλητή να συνεχίσει. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εγείρω θέμα ότι είναι εκτός θέματος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ δε βρίσκω να είναι εκτός θέματος. 

.. _ 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Μιλά για τους 62. τι σχέση έχουν με το Οέμα που συζητουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι σχετικό με το θέμα που συζητούμε και οι 62. και οι 12 και οι 5 και οι 

πάντες. 

Σ. ΧΑΤΖΙΙΓΙΑΝΝΗΣ: 

Αλλά είπα ότι συγχωρείται ο ομιλητής, διότι έχουμε εκλογές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επαναλαμβάνω ότι δεν επιτρέπεται να επεμβαίνετε κατά την ώρα που ο 

ομιλητής αγορεύει, εκτός αν τίΟεται θέμα τάξης. Κατ' αρχάς, δεν έχετε Οέσει Οέμα 

τάξης ούτε και διαδικασίας. 

Παρακαλώ, κύριε Κοντίδη, να προχωρήσετε. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ : 

Π άντως, από πλευράς διαδικασίας, είμαι στο Οέμα. Και αν καταλάβετε τι λέω ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κοντίδη, έχω ήδη αποφασίσει. Δεν είστε εσείς που θα αποq-ασίσετε. 

Είστε στο Οέμα και παρακαλώ να συνεχίσετε. 

Δ. ΚΟΝτΙΛΗΣ: 

Η δεύτερη ενέργεια της κυβέρνησης ήταν η α..ϊοφυλάκιση με προεδρική χάρη 

μιας σειράς ατόμων που είχαν δικαστεί και καταδικαστεί για μια σειρά εγκλημάτων 

και βρίσκονταν στις q-υλακές για αρκετό χρονικό διάστημα, δηλαδή κοινιί>ν 

εγκληματιών. 

ΒΟΥΛΕΥτΙΙΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

(>ε συνάδελφε, για όνομα του Θεού! Αν δεν μπορείτε να ακούσετε, πρέπει να 

aποχωρήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κοντίδη, παρακαλώ, θέμα τάξης. Θα παρακαλέσω τους συναδέλφους 

να μη διακόπτουν τον ομιλητή. Όταν Οα έχουν την ευκαιρία νιι μιλήσουν, δικαιού

νται να απαντήσουν. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Μιλιi> για εγκληματίες, οι οποίοι έχουν αποφυλακιστεί. Και, αν Οέλετε, έχω 

και τα ονόματά τους να σας τα αναφέρω, αν με προκαλέσετε, κύριοι συνάδελφ>ι. 

Ποιο ήταν, κύριε Πρόεδρε, το μήνυμα που εστέλλετο με αυτές ης ενεργειες 

τόσο στον κυπριακό λαό όσο και στο συνδικάτο του εγκλήματος; Το μήνυμα που 

εστέλλετο Οα μπορούσε να εκληφθεί, πριί>το ότι η κυβέρνηση δεν είχε λογαριασμούς 

να ξεκαΟαρίσει με την παρανομία, αλλά ξε;τλήρωνε μια υποχρέωση που είχε έναντί 

της για την πολιτική βοήθεια που της είχε δώσει και δεύτερο. όπως και έγινε, Οα 
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μπορούσε να παρερμηνευθεί από το οργανωμένο έγκλημα και να πουν ότι τιi>ρα 

έχουμε δική μας κυ~έρνηση και μπορούμε να πετύχουμε περισσότερα από προηγού

μενα μια και σήμερα θα έχουμε τα μέσα. Το συμπέρασμα αυτό βγαίνει από τη 

συμπεριφορά γνωστών ανΟρώπων της ν1'ιχτας και της παρανομίας. Είναι, κύριε 

Πρόεδρε, γνωστή η συμπεριφορά ανθρώπων που στο παρελΟόν είχαν καταδικαστεί 

για σχέσεις με το οργανωμένο έγκλημα, να παρουσιάζονται σε διάφορα μέρη και να 

συμπεριφέρονται σαν οι εκφραστές και οι εντολοδόχοι του νέου κυβερνητικού 

σχήματος. 

Και εδώ είμαι υποχρεωμένος να πω κάτι που είπε ο συνάδελφος Διί>ρος 

Θεοδώρου. Όταν έγινε η περίφημη συνάντηση στη Λεμεσό για την πάταξη του 

εγκλήματος εκεί που μας αναφέρΟηχε ότι Οα έπεφτε και ο πέλεκυς, σε μια στιγμή ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας ζήτησε να αποχωρήσουν οι δημοσιογράφοι, γιατί Οα μας 

ανακοίνωνε κάτι που έπρεπε να κρατηΟεί μυστικό και να μη ~γει στη δημοσιότητα. 

Και συνάδελφος του ΔΗΚΟ μου υπέδειξε ότι στην αίΟουσα ήταν άτομο που, όπως 

μου είπε, είχε σχέσεις με την παρανομία και το οργανωμένο έγκλημα. Ήταν γνωστό 

άτομο που σχετιζόταν με αυτά τα πράγματα. Αυτό αν το αναφέρω είναι για να 

υποστηρίξω αυτά που είχε πει ο συνάδελφος Δώρος Θεοδώρου. 

Όμως οι παράνομες ομάδες και τα οργανωμένα συνδικάτα δεν είναι ενιαία, 

αλλά έχουν τις δικές τους αντιΟέσεις και το δικό τους εξοντωτικό πόλεμο επικρά

τησης στον παράνομο κόσμο της νύχτας. Και έτσι άρχισε, κύριε Π ρόεδρε, κατά τη 

γνώμη μου, η νέα έξαρση του οργανωμένου εγκλήματος. Ήταν, δηλαδή, αγιi>νας 

επικράτησης. Τώρα, γιατί δεν μπόρεσε η αστυνομία, όπως και στο παρελΟόν, να 

δράσει και να τους πατάξει; Εδώ ακρι~ώς ~ρίσκεται το δεύτερο μεγάλο ολίσθημα 

της κυβέρνησης. Γιατί; Με την άνοδό της στην εξουσία άρχισε ένα άνευ προηγου

μένου ξύλωμα του αστυνομικού σώματος. Ικανά και ειδικά εκπαιδευμένα στελέχη 

σε σχολές τόσο στην Κύπρο αλλά και στο εξωτερικό, επειδή δε θεωρούνταν ημέτεροι 

-και το υπογραμμίζω- μετατίΟεντο εκδικητικά τέσσερις και πέντε φορές σε τμήματα 

που θεωρούνταν περιθωριακά ή σε κάποια γραφεία που σκοπό είχαν την αδρανο

ποίησή τους. Και ας μην ισχυριστούν οι εκπρόσωποι του Δημοκρατικού Συνα

γερμού ότι αυτό είναι εύρημα της αντιπολίτευσης. Εδώ σήμερα, κύριε Πρόεδρε, 

φαίνεται. ανάγλυφα η πρόθεση της κυβέρνησης και βοούν οι πράξεις της. Έτσι, το 

αστυνομικό σώμα έχασε το ενιαίο και αξιόμαχο που είχε προηγούμενα. Εν(ί), με την 

έξαρση του οργανωμένου εγκλήματος έπρεπε να είχαμε ένα αστυνομικό σιi>μα ενιαίο 

και αξιόμαχο, βρεθήκαμε να έχουμε ένα αστυνομικό σώμα που ταλανίζεται μέσα στα 

διάφορα προβλήματα μέσα σε αναξιοκρατικές προαγωγές και μεταθέσεις. Και δεν 

έφτανε μόνο αυτό. Ως χαριστική βολή έρχεται η ενέργεια της κυβέρνησης για επιλε

κτική τιμωρία των δώδεκα -που μπορεί να είναι και λιγότεροι- για να ολοκληρωθεί 

το ξεκαθάρισμα των λογαριασμιi>ν της με το αστυνομικό σώμα. Βλέπετε, έρχονται 

εκλογές μια και το θυμήθηκαν και οι συνάδελφοι. 

Ακόμα Οέλω να προειδοποιήσω πως αν η κυβέρνηση Κληρίδη χρησιμοποιήσει 

αυτή την τραγική κατάσταση, για να ξεκαΟαρίσει την ηγεσία του αστυνομικού 

σώματος από τους μη ημέτερους και να προωθήσει άτομα κομματικά αφοσιωμένα 

στο Δημοκρατικό Συναγερμό, τότε θα θρηνήσουμε πάνω στα εQείπια όχι μόνο αυτού 

τούτου του αστυνομικού σώματος, αλλά πάνω στα ερείπια της Κυπριακής Δημοκρα

τίας. 

.. 
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Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω με έμφαση ότι Οέλουμε ένα αστυ

νομικό σιi>μα ικανό και αξιόμαχο, που να είναι συλλογικό όργανο όλου του λαού 

και του κράτους μας. Π ρέπει να πάψει, επιτέλους, ο Δημοκρατικός Συναγερμός και 

η συγκυβέρνηση να επιδιιi>κουν να κάνουν το αστυνομικό σώμα κομματικό όργανο 

για προώΟηση κομματικών ποληικών επιδιώξεων. Το αστυνομικό σώμα ανή;ιει σε 

όλο τον κυπριακό λαό, ανήκει στη Δημοκρατία της Κύπρου και έτσι πρέπει να 

μείνει. Η κυβέρνηση πρέπει να πάψει να πειραματίζεται με απιίηερο σκοπό το ξεκα

θάρισμα των λογαριασμών στο αστυνομικό σιi>~ια και να πάρει όλα τα ενδεικνυό

μtνα μέτρα για αποκατάσταση του ενιαίου και αξιόμαχου της δί1ναμης και να εδραι

ώσει και να αποκαταστήσει την εμπιστοσύνη και την αγάπη του κοινού προς το 

αστυνομικό σώμα, που τελευταία άρχισε να εξανεμίζεται. Η ευΟύνη της κυβέρνησης 

είναι μεγάλη και θα κριθεί από το λαό η ικανότητα και η αξιοπιστία της. 

Κύριε Πρόεδρε, και κάτι τελευταίο . Πριν κατέλθω από το ~ήμα, δεν μπορ<ί> να 

αποφύγω τον πειρασμό να μην κάνω μια βαΟιά τομή και να επισημάνω τη βασική 

αιτία, τον πυρήνα δηλαδή, της ευθύνης για τη σημερινή κατάσταση και να επιση

μάνω ακόμα ότι, αν δεν αλλάξουν οι κυβερνώντες νοοτροπία, τα δεινά και ο 

γολγοΟάς μας Οα συνεχιστούν. Εκείνο που λείπει παντελώς από τη σημερινή ;ιυβέρ

νηση είναι το ενιαίο κέντρο καΟοδήγησης και η έλλειψη του εγκεφαλικού φιλτραρί

σματος, απαραίτητο για την αξιολόγηση των πληροφοριών και το ζύγισμα των ενερ

γειών της Εκτελεστικής Εξουσίας. Και εξηγούμαι: Πριν λίγους μήνες η κυβέρνηση 

σε δημοσιογραφική διάσκεψη, διά στόματος Προέδρου, συγκλόνισε την κοινή γνιδμη 

aποκαλύπτοντας την εμ<('άνιση της παράνομης οργάνωσης ΕΚΑΣ και με μια κίνηση 

αστραπτjς την έθεσε εκτός νόμου. Για λίγο καιρό εμπαιζόταν η κοινή γνώμη για την 

ύπαρξη ή μη αυτής της οργάνωσης, για τα μέλη και τον αρχηγό της, και τελικ(t 

αποδείχθηκε το φιάσκο της χρονιάς. Και ερωτώ: Σε ποια χ<ί)ρα του κόσμου το 

φιάσκο του ΕΚΑΣ δε θα οδηγούσε σε παραίτηση ολόκληρης κυβέρνησης ή στη χειρό

τερη περίπτωση στην παίJση κάποιου Υπουργού που θα είχε την πολιτική ευΟύνη; 

Βέβαια, στον τόπο μας τέτοια πράγματα δεν μπορούν να συμβούν, γιατί στόχος μας 
φαίνεται είναι να γραφτούμε στο βιβλίο Γκίνες για πολιτική αναλγησία. 

Ένα άλλο περιστατικό έλλειψης εγκεφαλικού φίλτρου είναι η περιβόητη 

μαγνητοταινία για την οποία, όταν έκαμαν την πρώτη τους ανα<rορά σε αυτή, ήταν 

καθαρό ότι επρόκειτο για τηλεφωνική τj άλλως πως παράνομη υποκλοπή συνομι

λίας, η οποία δεν μπορεί να σταθεί στο δικαστήριο, γιατί υπάρχει πάντοτε ο 

κίνδυνος να είναι προ·ίόν μοντ(ιζ, να είναι πλαστή, δηλαδή. Απόδειξη ότι οι πριi>τες 

δηλώσεις πριν καταλάβουν το μέγεθος του ολισΟήματος, ήταν ότι ήταν υποκλοπή. 

Μια, δηλαδή, καθαρά παράνομη πράξη. Απόδειξη είναι οι δηλώσεις του συνά

δελφου Πουργουρίδη, που είναι και ειδικός, νομίζω, σύμβουλος του Προέδρου του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, που κατά λέξη είπε ότι οι μαγνητοταινίες αποτελούν 

προ'ίόν παράνομης υποκλοπής. Μετά τη δήλωση αυτή και τη χιονοστιβάδα που 

απειλούσε να καταπλακώσει τη συγκυβέρνηση, άρχισε να αλλάζει το τροπάρι της 

υποκλοπής και να λέμε: "Ήταν, δεν ήταν" κ.λπ. Με αυτά τα δυο παραδείγματα -
υπάρχουν και άλλα- αλλά με αυτά τα δύο, για να είμαι σύντομος, να τελειώνω, θέλω 

να επισημάνω και να προειδοποιήσω την κυΒέρνηση Κληρίδη, αλλά και τον ίδιο τον 

Πρόεδρο πως θα πρέπει την κάΟε πληροφορία που περνά από την ΚΥΠ , την οποία 

έχει στελεχώσει με καθαρόαιμα στελέχη του Δημοκρατικού Συναγερμού, δεν πρέπει 
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να την παίρνει εκ προοιμίου ορθή, αλλά πρέπΗ να τη φιλτράρει με το δικό του 
μυαλό και κρίση, έτσι που να μην προτρέχει η γλιί)σσα της διιινοίας. Γιατί, με τη 

φόρα που έχει πάρει η ΚΥΠ, μπορεί αύριο να μας υποδείξει ότι "πετά ο κάμηλος" 

και αλίμονο σε αυτό τον τόπο, αν δεν υπάρχει εγκεφαλικό ιrιλτράρισμα. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, τελικά Οα διαβάσω απόχομμα κυπριακής ε<rημε

ρίδας με ημερομηνία 10 Ιανουαρίου 1996 -δεν είναι "Χαραυγf]", συνάδελφε- για να 

δείξω πόσο επικίνδυνα χειριζόμαστε αυτά τα ζητήματα και τι επιπτώσεις μπορούν 

να έχουν γω την οικονομία, αλλά και για την επιβίωση αυτού του τόπου. 

τίτλος: "Γίναμε ρεζίλι διεΟνώς. Σε όλο τον κόσμο έχει εκτεΟεί η Κύπρος λόγω 

των πληροψοριών για αστυνομικούς που ενέχονται σε εγκλ1jματα. Το ευρω:τα·ίκό 
τηλεοπτικό δίχτυ CNN, το BBC, άλλα ξένα πρακτορεία και ο βρετανικός τίιπος 
ασχολήΟηκαν τις τελευταίες μέρες με το Οέμα. Εκτενή κάλυψη έδωσαν οι προχΟε

σινές βρετανικές εφημερίδες για τις καταγγελίες του Προέδρου Κληρίδη για 

ανάμειξη αστυνομικών σε βασανιστήρια κρατουμένων και γενικά στο έγκλημα. I I 
Daily Express έγραψε ότι αστυνομικά εκτελεστικά αποσπάσματα έχουν αφηνιάσει σε 
έναν από τους πιο δημοφιλείς τουριστικοιις προορισμούς των Βρετανών. Η ειrημε

ρίδα Guardian αναφέρει ότι η εικόνα της Κ ίιπρου ως ενός ήσυχου τουριστικού παρα
δείσου έχει επηρεαστεί από την αύξηση της Fγκληματιχότητας. 

Κύριε Πρόεδρε, με αυτή την ανάγνωση άρΟρου από εcrημερίδα, που είναι τόσο 

πολύ εύγλωττη για το τι μπορεί να συμβεί σε αυτό τον τόπο κλείνω την ομιλία μου. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου. Ναι. κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Μου δίνει τη θέση του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Όταν ξεκίνησε την ομιλία του, κίιριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ο 

κ. Κοντίδης, επειδή δεν είμαι και πολύ μεγ(ιλης ηλικίας, μου δημιουργήΟηκε η εντύ

πωση ότι το ΑΚΕΛ ήταν υπό διωγμό από την αστυνομία ή ήταν στο aντάρτικο . Δεν 

ξέρω αν υπήρξε περίοδος της κυπριακής ιστορίας που το ΑΚΕΛ ήταν στο aντάρτικο 

και κατατρέχετο. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΗΣ ΑΚΕΛ: 

Να πάεις να μάΟεις ιστορία, συνάδελφε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Πραγματικά δε θυμούμαι πότε το ΑΚ ΕΛ ήταν στο aντάρτικο. Πρέπει να το 

ομολογήσω. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Υπό διωγμόν, είπε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Υπό διωγμόν από την αστυνομί.α. Μάλιστα . 
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Συνέχισε με το να μας πει ότι Θα ενοχληΟούμε, αν κάμει τη σύγκριση της: σημε
ρινής κυΒέρνησης με τα επιτεύγματα της προηγούμενης κυΒέρνησης. Εμείς δε Οα 
ενοχληΟούμε. Κάποιοι άλλοι Οα ενοχληΟο\tν. Και πράγματι το ΑΚ ΕΛ θα είναι 

καλά να συνεχίσει αυτή την τακτική, να εκΟει(tζει δηλαδή τα επιτεύγματα της κυΒέρ

νησης Βασιλείου. γιατί έτσι είναι και αντικειμενικό και αναλαμΒάνει τις ευθύνες και 

για τα λάΟη της κυβέρνησης Βασιλείου. Ε'' πάση όμως περιπτci>σει. αν ο κ. Βασι
λείου ήταν τόσο σωστός, όπως μας τον παρουσιάζει ο κ. Κοντίδης, Οα φανεί και στα 

εκλογικά ποσοστά που θα πάρει. 

Συνέχισε ο κ. Κοντίδης με εοκαΒητολογία, με την οποία δε Οα ασχοληΟώ, να 

μου επιτρέψετε να μην παρελΟοντολογιi>. Ανεξάρτητα αν το προεδρείο έκρινε <>τι 

ήταν εντός Οέματος, νομίζω ότι Οα είμαστε πιο κατανοητοί. 6ταν μιλούμε για την 

αστυνομία και για το έγκλημα, να μιλούμε για το σήμερα και να κάνουμε και προτά

σεις ακόμα. Φυσικά, ταυτόχρονα θα πρέπει να κάνουμε και κριτική. 

Αρχi1 κάνω με την προεδρική χάρη για την οποία έχει γίνει κριτική απι) τον 

κ. Κοντίδη. Μα είναι γνωστ6, και θα έπρεπε να ήταν ταυτόχρονα και σεΒαστ6, ότι 

προεδρική χάρη δίνεται κατόπιν γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα. Και δεν 
είναι η πρώτη φορά. Έχουμε και προ'ίστορία πάνω σ' αυτό. Φυσικά ο Κοινοβου

λευτικός Εκπρόσωπος του Α Κ ΕΛ, όταν μίλησε την προηγοίιμενη q>ορά, μιλ<ί)\•τας 

για το έγκλημα, είχε περίπου πει ότι το γεγονός ότι ο κ. Σαμψών έχει πάρει προε

δρική χάρη από τον κ. Βασιλείου και εκδίδει εφημερίδα, αυτό επηρεάζει σήμερα την 
εξέλιξη του εγκλήματος περίπου. Αν διαβάσετε την ομιλία του, αυτό θα δείτε. Δεν 

ξέρω αν ήταν εκτός Οέματος, αλλά είναι μέσα στην ομιλία του, η οποία έγινε για το 

έγκλημα και δε θεωρήθηκε να είναι εκτός Οέματος αυτός ο ισχυρισμός . 

Μας έχει πει ο κ. Κοντίδης επίσης για τη συνάντηση στη Λεμεσό και ότι στη 

συνάντηση αυτή υπήρχε κάποιος, ο οποίος είχε σχέση με τους εγκληματίες. Δε 

θεωρήσατε ότι ήταν ευΟύνη σας να ενημερ<i>σετε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας; 

Αυτό είναι ένα ερώτημα που είναι καλά και σήμερα να το απανηΊσουμε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Έπρεπε να το γνωρίζει ο Πρόεδρος αυτό; 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

Αυτό ερωτώ. Έπρεπε ο Πρόεδρος να γνωρίζει; Και εφόσον κάποιοι 
Βουλευτές, οποιουδήποτε κόμματος, γνcί>ριζαν, δεν έπρεπε να το φέρουν σε γν<ί>ση 
του Προέδρου; 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΥποτίΟεται ήξερε τα στελέχη του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Με συγχωρείτε; 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Λέω, υποτίθεται ότι ήξερε τα στελέχη του Δημοκρατικού LΙJναγερμού. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Όφειλε η αντιπολίτευση να τα υποδείξει. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ναι, να τα υποδείξει. 
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Δ. ΚΟΝτΙΛΗΣ: 

Τα υποδείξαμε, κύριε συνάδελφε, τα υποδείξαμε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Το ερώτημα είναι, αν τον υποδείξατε, ο Πρόεδρος τον ανέχτηκε μετά την 

υπόδειξή σας; 

Δ. ΚΟΝτΙΔ Ι Ι Σ: 

Δεν τον έβγαλε έξω πάντως. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Δεν έγινε υπόδειξη, κύριε. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

η να σας κάμω; 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριοι, σήμερα το ΑΚΕΛ κατέχεται απ6 μια -το έχω πει και Οα το επαναλάβω
σύγχυση και δεν ξέρει πώς Οα αντιμετωπίσει αυτό το θέμα του οργανωμένου εγκλή

ματος. Δεν ξέρει αν θα κάμει κριτική στην πολιτική ηγεσία, αν Οα κάμει κριτική 
στην αστυνομία και στην ηγεσία της ή αν Οα κάμει κριτική στο Δημοκρατικό Συνα

γερμό. Εδ<i> Οα πρέπει να ξεκαΟαι;ιίσει τι τέλος πάντων θέλει το ΑΚΕΛ και ποιους 
θεωρεί υπεύθυνους; 

Εγώ προσωπικά Οέλω να παρατηρήσω και να Οεωρήσω υπεύΟυνους για το 
διασυρμό της αστυνομίας τις δημόσιες συζητήσεις που από καιρού κάνει το Α Κ ΕΛ 
και για το Οέμα του λαθρεμπορίου και για το Οέμα των βασανιστηρίων και για το 
θέμα του εγκλήματος. Α ν είχατε οτιδήποτε να υποδείξετε για την αστυνομία. θα 

έπρεπε να το είχατε υποδείξει. Αλλά και μέσα σ· αυτό το Σ<ί)μ<t έχετε κάμει τρεις ή 
τέσσερεις παρεμβάσεις, έχουν γίνει συζητήσεις για το λαΟρεμπόριο και ούτε μία 

εισήγηση δεν έχετε κάμει για βελτίωση της κατάστασης. Και ποτέ. εν πάση περι

πτώσει, δεν έχετε ξεκαθαρίσει ποιος ευθίινεται. 

Για το φιάσκο δε του ΕΚΑΣ, Οα πω μόνο τούτο. Ότι συμπληριi>Οηκε αυτό το 

φιάσκο, εq-όσον το αποκαλείτε φιάσκο, με την επίσκεψη του κ. Χριστόφια στο Προε

δρικό, μετά από την απειλή του κ. Πουμπουρiι από τον ΕΚΑΣ. 

Για να μην πάω και προηγουμένως, στη συμπεριφορά σας, όταν βρίσκονταν 

όπλα και με διάφορες μεΟοδεύσεις δεν συλλαμβανόταν κανένας. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Π ες τους και για τη μεΟόδευση. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Η μεΟόδευση είναι γνωστή, την είπαμε και από τηλεοράσεως. Να μην την 

επαναλάβουμε. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Ακούει μας και ο κόσμος. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Βέβαια, ακούει μας ο κόσμος. Είναι μικρός ο τόπος. 

Όμως. εκτός από το απαντητικό μέρος της ομιλίας μου. Οα μπω στο κυρίως 

μέρος της ομιλίας μου, γιατί νομίζω ότι οφείλουμε να κάνουμε και διαπιστώσεις, να 

.... 
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αναλαμβάνουμε και ευθύνες εκεί που υπάρχουν, αλλά κυρίως να κάνουμε εισηγήσεις 

και εκεί που ως Βουλή έχουμε τη δυνατότητα να νομοΟετήσουμε. για να βελτιci>σουμε 

είτε το σύστημα προστασίας των μαρτύρων, είτε προωΟώντας άλλες νομοUετικές 

διαδικασίες, να το πράξουμε. 

Αν ανατρέξουμε στα στατιστικά δεδομένα της τελευταίας ΕLκοσαετίας και 

κυρίως αν συγκρίνουμε την εγκληματικότητα προ και μετά την τουρκική εισβολή, Θα 

διαπιστώσουμε ότι αυτή αυξάνει με aνησυχητικούς ρυΟμούς. 

Η κυπριακή κοινωνία διέπεται από μία ηπιότητα και αποτελείται κατά κανόνα 

από φιλήσυχους και εργατικούς ανθρ<i>πους. Παρά λΝπόν το γεγονός ότι συγκρι

τικά με άλλες ευρωπα"ίκές χώρες η εγκληματικότητα στην Κύπρο βρίσκεται σε χαμη
λότερα επίπεδα, δεν παύει να είναι στις μέρες μας εμ<rανώς αυξημένη. 

Τα αίτια είναι πολλά και οι ειδικοί μπορούν και επιβάλλεται να επεκταΟούν 

στη σε βάθος επιστημονική έρευνα και ανάλυση του προβλήματος. Μπορούν 

βεβαίως να επισημανΟούν ως βασικά αίτιιι της αύξησης του εγκλήματος στην Κύπρο 
οι κοινωνικο-οικονομικές ανακατατάξεις μετά την τουρκική εισβολή. Ειδικότερα το 

ξερίζωμα από τις πατρογονικές μας εστίες. τα χωριά μας και τις πόλεις μας, ο εκτο

πισμός και η εγκατάσταση μεγάλου αριΟμού προσφύγων στις ελεύΟερες περιοχές, 
συνέβαλε στην άμβλυνση του κοινωνικού ελέγχου. Και αυτό γιατί την αμεσότητα 
που υπήρχε προ της εισβολής, τη διαδέχΟηκε η εμμεσοποίηση και αποστασιοποίηση 

των διατομικών σχέσεων, με αμφίβολο αποτέλεσμα τη διευκόλυνση των aποκλινό

ντων ατόμων και φυσικά των εγκληματιιδν να διαφεύγουν με σχετική ευκολία τον 
κοινωνικό έλεγχο και την αστυνόμευση, συγκριτικά πάντα με την προ της εισβολής 

περίοδο . 

Ένα άλλο βασικό αίτιο αύξησης της εγκληματικότητας στην Κύπρο είναι η 

ταχύρρυθμη οικονομική εξέλιξη. Τα οικονομικά δεδομένα μας έχουν μεταβληθεί 

μετά την τουρκική εισβολή, με αποτέλεσμα να εμ<rανιστούν μορφές και μέΟοδοι 
εγκληματικότητας άγνωστες μέχρι το 1974 ή τουλάχιστον που ήταν προηγουμένως 
σε νηπιακή μορφή. Αναφέρομαι αποκλειστικά στις ληστείες, τις πρόσφατες δολοφο

νίες κτλ. 

Η ραγδαία ανάπτυξη του τουρισμού προκάλεσε σίγουρα ξένες παρεμβάσεις 

και παρεμβολές στον τρόπο ζωής μας, ιbίως της νεολαίας και επηρέασε τα πρότυπα 

συμπεριφοράς μας. τέλος οι ραγδαίες κοινωνικοοικονο~ηκές αλλαγές που παρου

σιάζονται διεθνώς και ιδιαίτερα στον ασιατικό και ευρωπα·ίκό χώρο, έχουν επηρε

άσει τη μορφή του εγκλήματος και επεκτείνονται οι άμεσες επιδράσεις τους στην 

Κύπρο. Η μορφή του εγκλήματος διαcrοροποιείται και το οργανωμένο πλέον 
έγκλημα ξεφεύγει από γεωγραφικά όρω, αναπροσαρμόζει τις μεθόδους του και η 

εξιχνίασή του γίνεται πολυπλοκότερη. 

Το ποσοστό ανίχνευσης του σοβαρού εγκλήματος στην Κύπρο, σύμφωνα με τα 

έγκυρα στοιχεία της αστυνομίας και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 

Τάξεως, είναι αρκετά ψηλό και κυμαιν6ταν γύρω στο 65% - 70% κατά τη χρονική 
περίοχο 1992 - 1995. Αντίθετα, με ανησυχία παρατηρεtτω ένα ιδιαίτερα χαμηλό 
ποσοστό εξιχνίασης φόνων τα τελευταία δύο χρόνια, το οποίο κυμαίνεται μεταξύ 

25%- 37%. Καθίσταται λοιπόν σαφές ότι πρέπει να αναζητηθούν τρόποι αντιμετώ

πισης του ανησυχητικού αυτού φαινομένου, να αναζητηΟούν λύσεις, να εξευρεθούν 
μέτρα έγκαιρης πρόληψης και δραστικής καταστολής του εγκλήματος και να αναζη

τηθούν οι ευθύνες της πολιτείας. 
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Σύμφωνα με την κυπριακή νομοΘεσία, η αστυνομία είναι αρμόδια για την 
πρόληψη και εξιχνίαση του εγκλήματος και τη σύλληψη των παρανομούντων. Τι 
όμως έχει να aντιπαραβάλει η κυπριακή αστυνομία μπροστά στο οργανωμένο 

έγκλημα; Ποια είνα~ η υφιστάμενη κατάσταση σήμερα στην αστυνομία; Βρίσκεται 
πράγματι υπό διάλυση, όπως μας την έχουν σκιαγραq-ήσε~ οι έντιμοι συνάοελcrοι 
Χρίστου και Χατζηδημητρίου στις ομιλίες τους; Και αν βρίσκεται υπό δι(ιλυση, 
ποιος φέρει την ευΟύνη; Η ηγεσία της αστυνομίας, ο Υπουργός Δ~καιοσύνης και 

Δημόσιας Τάξεως, ο Πρόεδρος Κληρίδης, η κυπριακή κοινωνία με τα πολιτικά 
κόμματα και τους κο~νωνικούς φορείς ή ακόμη εμείς ο~ 13ουλευτές, οι εκλελεγμένοι 
αντιπρόσωποι του κυπριακού λαού; Τα ερωτήματα αυτά πρέπει να μας προβληματί
σουν στο σύνολό τους. 

Θα διαφωνήσω μ.ε τη Οέση ότι η αστυνομία βρίσκεται υπό διάλυση, για τον 
απλούστατο λόγο ότι το ποσοστό ανίχνευσης του σοβαρού εγκλήματος -και αναφέ
ρομα~ σε εγκλήματα όπως τους βιασμούς, τις ληστείες, τα ναρκωηκά, τις κλοπές και 
άλλα σοβαρά εγκλήματα- είνα~ ιδιαίτερα ψηλό και όπως ήδη έχω αναφέρει κυμαί
νεται γύρω στο 65% - 70%. Με λίγα λόγ~α στο κοινωνικά σοβαρό έγκλημα η αστυ
νομία παρουσιάζεται αποτελεσματική. 

Δεν παραβλέπω όμως κατ' ουδένα λόγο την αδυναμία της να εξιχνι(ισει το 

οργανωμένο έγκλημα και τους φόνους που έχουν διαπραχΟεί τα τελευταία δύο 
χρόνια. Είναι ένας σαφής διαχωρισμός που πρέπει να μας προβληματίσει όλους. 

Στη συγκεκριμένη μορφή εγκλήματος, η αστυνομία παρουσιάζεται ανίκανη να αντε
πεξέλΟει. Ίσως και να μην της έχουν παρασχεΟεί κατά την τελευταία δεκαετία τα 

κατάλληλα εφόδια και η σωστή επαγγελματική και επιμορcrωτική κατάρτιση, ούτως 
ώστε να μπορεί να αντεπεξέλθει σ' αυτή τη μορφή του εγκλήματος που παρουσιά

ζεται τώρα και στην Κύπρο. 

Μήπως όμως είναι ο Δημοκρατικός Συναγερμός και η κυβέρνηση Κληρίοη που 

έχει αναδείξει την ηγεσία της αστυνομίας, ούτως ώστε να crέρουμε και την πολιτική 

ευθύνη για την προς το παρόν αποτυχία απέναντι στο οργανωμένο έγκλημα; 

Το ΑΚΕΛ και fJ F.ΛΕΚ κατηγορούν την κυβέρνηση Κληρίδη, τον αρμ6διο 

Υπουργό και τα σΙ· ·;κΙ•[~ερνώντα κόμματα για αναξιοκρατικές προαγωγές και 

κομματικοποίηση της αστυνομίας. Και ερωτώ· πόσοι από τους εκατόν ιεραρχικά 

ανώτερους αξιωματικούς της αστυνομίας πρόσκεινται προς το Λημοκρατικ6 Συνα

γερμό; Θα δυσκολευτείτε να αριθμήσετε διψήφιο αριΟμό, αγαπητοί κύριοι συνά

δελφοι. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Να δείτε πόσο Οα δυσκολευτείτε αν ψάξετε να βρείτε του ΑΚΕΛ ακόμα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Εκείνο Οα το βρείτε με τις προηγούμενες κυβερνήσεις. Δεν είμαστε εμείς που 

κάναμε τις προαγωγές. 

Όσο για τις αναξιοκρατικές προαγωγές θα σας παραπέμψω στη σωρεία 

αποcrάσεων του Ανωτάτου Δικαστηρίου, με τις οποίες ακυρ<i>Οηκαν παράτυπες και 

παράνομες αναξιοκρατικές προαγωγές. σης οποίες προέβη η κιιβέρνηση Βασιλείου, 

την οποία το ΑΚΕΛ υποστήριζε. Ανα<rέρω συrι<εχριμένα τους αριΟμούς προσφυγής 
243/92, 255/92, 270/92, 142/92, 210/92. Αναθεωρητική Έφεση 1010, 253/91 και 

σωρεία άλλων. Να μη σας κουράσω. 

• . 
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Και διερωτούμαι σήμερα που γίνεται τόσος πολύς λόγος για αξιοκρατία, ποιες 

επιτέλους προαγωγές της προηγούμενης κυβέρνησης δεν έπασχαν νομικά και τjταν 

αξιοκρατικές. Αν Οέλετε μπορώ να σας αναφέρω και ορισμένους από τους λόγους 

ακύρωσης, όπως για παράδειγμα διαπίστωση πλάνης ή ακόμα ή εύλογη πι0αν6τητα 

πλάνης σε σχέση με ουσι<i.>δες στοιχείο ή παραγνώριση προσόντος ή μη αποκάλυψη 

οποιουδήποτε προσόντος που να δικαιολογεί την κατ' εξαίρεση προαγωγή ή διαπί

στωση πλάνης στην αποτίμηση αξίας του ειrεσείοντα στο κειrάλαιο "νομιμο<rρο

σύνη" και πολλά άλλα. 

Έχουν κάνει επίσης αναφορά οι συν(tδελιrοι και σε ξήλωμα της αστυνομίας 

λόγω μεταθέσεων και σε Ουματοποίηση αστυνομικών στο βωμό της εναλλαξιμό

τητας για κομματικούς λόγους. Συμφωνfi> ότι έχουν γίνει μαζικές μεταθέσεις. Αλλά 

οι μεταθέσεις αυτές έγιναν με βάση τεχνοκρατικό σχέδιο που επεξεργάστηκε το 
Αρχηγείο Αστυνομίας πριν αναλάβει η κυβέρνηση Κληρίδη. Σχετικό έγγραφο το 

οποίο επιβεβαιώνει την πρακτικiι που ακολουΟούσε το Αρχηγείο Αστυνομίας, να 
προβαίνει σε παρόμοιες μεταΟέσεις, μπορ<ί> αν Οέλετε να καταΘέσω στη Βουλή. 11 
διαφορά αυτής της κυβέρνησης είναι ότι είχε την πολιτική βούληση να ε<rαρμόσcι 

την εναλλαξιμότητα για εύλογους λόγους χωρίς να λαμβάνει υπόψη προσωπικ(ι και 

κομματικά κριτήρια και πιέσεις. 

Και ερωτώ πώς ξηλ<ί>θηκε η αστυνομία ειrόσον οι μεταΟέσεις έγιναν μεταξύ 

ομόβαΟμων αξιωματικών; Μήπως υπάρχουν κατά τη γν<ί>μη των συναδέλφων και 
δυσμενή τμήματα στα οποία η τοποθέτηση είναι τιμωρία: Και αν υπάρχουν τέτοια 

τμήματα της αστυνομίας, ποιοι υπηρετοίισαν εκεί προτού αναλάβει η κυβέρνηση 

Κληρί.δη, για πόσο χρονικό διάστημα και γιατί; 

Είναι μήπως παραποίηση στοιχείων το γεγονός ότι το ποσοστό εξιχνιάσεως 

εγκλημάτων στη Λεμεσό και Πάφο είναι χαμηλότερο από τις άλλες επαρχίες ή 

μήπως ήταν ψηλότερο και γι' αυτό οι μαζικές μεταΟέσεις ήταν άδικες και αποσκο

πούσαν στο ξήλωμα της αστυνομίας; 

Ένα άλλο ιδιαίτερα σοβαρό κε<rάλιιιο που απασχολεί. το Δημοκρατικό Συνα
γερμό και την κυβέρνηση Κληρί.δη είναι αυτό των μεθόδων που χρησιμοποιοίινταν 

από αστυνομικά όργανα κατά τη διάρκεια σύλληψης, κράτησης και ανάκρισης 

υπόπτων. 

Βασικές αρχές στις οποίες πιστεύει ο Δημοκρατικός Συναγερμός και οι οποίες 

αποτέλεσαν τους κύριους άξονες της πολιτικής της κυβέρνησης στο θέμα αυτό είναι 

η προσήλωση στο σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και στην ανθρώπινη <1ξιο

πρέπεια με την πιστή τήρηση των προνοι<ί>ν του Συντάγματος και των νόμων, 

καθόλη τη διάρκεια των διαδικασιών σύλληψης, κράτησης και ανάκρισης υπόπτων. 

Καταδικάζουμε κάΟε μοριrή βίας και κάΟε μορφή βασανιστηρίων και αυτή η 
πολιτική εφαρμόστηκε από την κυβέρνηση Κληρίδη. Αυτή η πολιτική εμπrΜΟηκε 

από τον αρμόδιο Υπουργό κ. Ευαγγέλου τόσο με συνεχείς εγκυκλίους προς την 

αστυνομία όσο και με ομιλίες και σαιrείς οδηγίες προς την ηγεσία του σcίJματος. 

Καταγγελίες από πολίτες για κακοποίηση από μέλη του αστυνομικού σcί>ματος 

διερευνήθηκαν με διοικητική έρευνα μετά την ψήφιση του Νόμου περί Επιτρόπου 

Διοικήσεως 98/1974. 

Γ. ΑΓΑΠJΟΥ: 

nοιος τον ψήφισε, κύριε Συλλούρη, το Νόμο περί Επιτρόπου Διοικήσεως; 
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Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

Αυτή η Βουλή, αλλά με εωήγηση της κυ~έρνησης. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Ποιας κυβέρνησης; Πότε ψηφ~στηκε ο Νόμος περί Επιτρόπου Διοικήσεως; 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Δε μιλώ για το Νόμο περί Επιτρόπου Διοικήσεως, κύριε συνάδελ<('ε. Μιλώ 

για το νόμο διεύρυνσης των εξουσιών του επιτρόπου διοικήσεως. Η παρακάτω 
παράγραφος ίσως σας το εξηγήσει καλύτερα. Ο Επίτροπος Διοικήσεως σήμερα έχει 
τη δυνατότητα να διερευνά παράπονα για το αστυνομικό σώμα, ενώ προηγουμένως, 

η προηγούμενη κυβέρνηση δεν δεχόταν να περάσει τέτοιος νόμος. Ανατρέξετε και 
στα πρακτικά της Επιτροπής Εσωτερικών της Βουλής και θα βρείτε και τις τοποΟε

τήσεις. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ήταν συμβουλή του τότε Γενικού Εισαγγελέα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Με συγχωρείτε; 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ήταν συμβουλή του τότε Γενικού Εισαγγελέα προς την τότε κυβέρνηση. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Δηλαδή εννοείτε ότι η κυβέρνηση ήΗελε να περάσει τη διεύρυνση των εξουσι<ί>ν 

του Επιτρόπου Διοικήσεως αλλά η συμβουλή του Γενικού Εισαγγελέα ήταν αντίΟετη. 

Μάλιστα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τώρα δεν είναι αντίθετη, κύριε Συλλούρη; 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Όχι, κύριε Χατζηδημητρίου, τώρα έχουμε περάσει το νόμο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ναι, αλλά μας έστειλε επιστολή ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, νομίζω, για να 

μην ψηφιστεί. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΙ>ΗΣ: 

Όχι. Να το ερευνήσουμε όμως. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Α ν θυμούμαι καλά, η διεύρυνση συνάντησε τη διαφωνία της κυβέρνησης και 

στάληκε επιστολή αλλά στο μεταξύ η Βουλή, όλες οι πλευρές της Βουλής, επέμειναν 
στην ψήφισή του. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Είναι προς πίστη της κυβέρνησης, διότι είναι με εισήγηση του Υπουργείου 

Δικαιοσύνης. Έτσι Ουμάστε εσείς. Μπορεί να κάνω και εγώ λάθος, να το ερευνή

σουμε. Θα ακολουθήσουν και άλλοι συνάδελφοι και Οα ξεκαΟαρίσουμε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓJΑΝΝΗΣ: 

Α ν μου επιτρέπετε, συνάδελφε. 

1 
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Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ναι, βεβαίως. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Βεβαίως οι νόμοι ψηφίζονται από το Σώμα αλλά, όταν τεθούν σε εφαρμογή 
από την κυβέρνηση, τότε που φαίνονται τα αποτελέσματα, έρχονται να τροποποιή

σουν τους νόμους. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ!ΟΥ: 

Φαίνονται οι προθέσεις της κυβέρνησης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Περιμένετε να ακούσετε παρακάτω και τι διοικητικές πράξεις έχει κάνει η 

κυβέρνηση και θα δείτε ότι οι προθέσεις της κυβέρνησης γι' αυτό το θέμα είναι πολύ 
καθαρές και έπρεπε να τις επικροτείτε με λιγότερη διάθεση άρνησης. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Δεν έγιναν πλήρως αντιληπτές, κύριε συνάδελφε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Θα γίνουν. Θα τις πούμε τόσες πολλές φορές που θα τις κατανοήσουμε όλοι. 

Με τη διεύρυνση της εξουσίας του Επιτρόπου Διοικήσεως, με τη δυνατότητα 

να διερευνά παράπονα εναντίον οποιασδήποτε ενέργειας, υπηρεσίας ή λειτουργού 

που υπάγεται στην αρμοδιότητά του για το λόγο ότι παραβιάζει τα ανθρώπινα 

δικαιώματα ή ασκήθηκε κατά παράβαση των νόμων ή κανόνων της χρηστής διοί

κησης, περιλαμβανομένων και παραπόνων για κακομεταχείριση από την αστυνομία. 

Ταυτόχρονα, κύριε Χατζηδημητρίου, αδρανοποιήθηκε το Συμβούλιο Παραπόνων 

της Αστυνομίας που ήταν ένα αναχρονιστικό συμβούλιο χωρίς ουσιαστική 

προσφορά και αντικειμενικές διαδικασίες. Αυτή είναι άλλη μια απόδειξη της 

πρόθεσης της κυβέρνησης να αλλάξει τα πράγματα σ· αυτό το κεφάλαιο. 

Η κυβέρνηση αψηφώντας το πολιτικό κόστος προχώρησε στη διερεύνηση 

καταγγελιών για κακοποίηση πολιτών με διορισμό ερευνητικών επιτροπών και 

ανεξάρτητων ποινικών ανακριτών. Η μεγάλη πλειοψηφία των aτυχών αυτών περι

στατικών διενεργήθηκε κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης Βασιλείου, όπως όλοι 

ξέρετε. 

Η σημερινή κυβέρνηση, γνωρίζοντας το πολιτικό κόστος και αφηφώντας τις 

συνέπειες, ανέλαβε τις ευθύνες της και υιοθέτησε τις αποφάσεις της ερευνητικής 

επιτροπής και τις γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας σχετικά 

με το θέμα αυτό και το Υπουργικό Συμβούλιο προχώρησε με ξεκάθαρες και έννομες 

διαδικασίες στην περιβόητη και πολυσυζητημένη απόφαση που πιθανόν να οδηγήσει 

στον τερματισμό των υπηρεσιών των δώδεκα εμπλεκόμενων μελών της αστυνομίας ή 

κάποιων από αυτούς. 

Γνωρίζοντας επίσης το πολιτικό κόστος, ο Υπουργός Δικαιοσύνης προχώρησε 

και έθεσε πρόσφατα σε διαθεσιμότητα δύο αξιωματικούς της αστυνομίας για διευκό

λυνση των ανακρίσεων ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Τρεις αξιωματικούς. 
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Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Μα γιατί. βιάζεστε; Όταν τα ακούσετε δε Οα διαφωνήσετε σε τίποτε. Λιόη 
αυτό του ζητήθηκε από τη Γενική Εισαγγελία και τους ανεξάρτητους ποινικούς 

ανακριτές που εξετάζουν ης εν λόγω υποΟέσεις. Το ίδιο έπραξε και ο αναπληρωτής 
αρχηγός αστυνομίας γι άλλους τρεις αστυφύλακες. Ενώ η κυ~έρνηση προστατεύει 

το δημόσιο συμφέρον, αναλαμβάνει τις ευΟύνες της και ενεργεί με τρόπο cί.>στε να 
διαφυλάξει το κύρος του κράτους, της Κυπριακής Δημοκρατίας και της αστυνομίας, 

ενώ προσπαΟεί να υπερασπίσει το κράτος που ~ρίσκεται υπό κατηγορία στο 
Συμβούλιο της Ευρώπης για καταπάτηση ανΟρωπίνων δικαιωμάτων, τα κόμματα 
της αντιπολίτευσης προσπαΟούν να εκμεταλλευτούν πολιτικά και να αποκομίσουν 

πολιτικό κέρδος από το πολιτικό κόστος που πηγάζει από την απόφαση του Υπουρ
γικού Συμβουλίου στην περίπτωση των δώδεκα. 

Και τίΟεται το ερώτημα: Ποιος έχει την πολιτική ευθύνη για τα προαναφερό

μενα περιστατικά κακοποίησης πολιτών ή ποιος ενΟαρρύνει με τη στάση του και τη 
συμπεριφορά του την επανάληψη παρόμοιων aτυχών περιστατικών; Πολιτική 

ευθύνη θα υπήρχε για την κυβέρνηση αν δεν είχε την πολιτική θέληση να εcrαρμ6σει 
τις πολιτικές της εξαγγελίες. Οι ενέργειες όμως της κυβέρνησης στον τομέα της 

δημόσιας τάξης αποδεικνύουν ακριβώς το αντίΟετο. Αυτό όμως δε σημαίνει κατ' 
ανάγκη ότι ολόκληρη την ευθύνη φέρΗ αποκλειστικά η ηγεσία της αστυνομίας. 

Εtναι γι' αυτό το λόγο που πρέπει να αναζητηΟούν τα γενεσιουργά αίτια του 

οργανωμένου εγκλήματος και να εξευρεΟούν τρόποι αντιμετώπισης και καταστολής 
του. Εδώ βρίσκεται και η εμπλοκή της Βουλής καθώς και η εμπλοκή όλων των πολι

τικών και κοινωνικcί.>ν φορέων. Σκοπός μας και στόχος μας πρέπει να εί.ναι η 

υποστήριξη και η παροχή κάΟε μορφής βοήθειας στην αστυνομία, ούτως cί.>στε να 

κατορθώσει να ανταποκριθεί στο δύσκολο έργο της. 

Δεν πρέπει να δοΟεί η λανθασμένη εντύπωση ότι τίποτε δε λειτουργεί σωστά 

στην αστυνομία και ότι αυτή βρίσκεται υπό διάλυση. Η αστυνομία έχει πολυά

ριθμες επιτυχίες στην εξιχνίαση του σοβαρού εγκλήματος και παράλληλα ένα σημα

ντικό μέρος του ανΟρ<ί>Πινου δυναμικού της και των μέσων της αναλώνεται ιικόμη 

στην παροχή κοινωνικών υπηρεσιών και στην προσφορά ανθρωπιστικής βσήΟειας 

προς το κοινό. 

Για το λόγο αυτό Οεωρούμε καθήκον μας να προχωρήσουμε σε συγκεκριμένες 

εισηγήσεις: Το φαινόμενο του οργανωμένου εγκλήματος πρέπει να αντιμετωπιστεί 

από κοινού με τη συμμετοχή όλων μας, μακριά από κομματικά οφέλη και κομμα
τικές αντιπαραθέσεις. Όσο πιο πολύ ισχυροποιήσουμε και θωρακίσουμε τους 
θεσμούς και φορείς κοινωνικοποίησης, αλλά και τους φορείς πρόληψης και κατα

στολής της αντικοινωνικής και εγκληματικής συμπεριφοράς, τόσο πιο πολύ Οα 

περιορίσουμε τις ξένες επιδράσεις και φυσικά στο τέλος το έγκλημα. ΚαΟίσταται 

λοιπόν σαφές ότι πρέπει να αποτελέσει άμεση προτεραιότητά μας ο μεγαλύτερος 

δυνατός εκσυγχρονισμός και η ενδυνάμωση της αστυνομίας μας η οποία πρέπει να 
αποτελέσει και αποτελεί την ασφαλισηκή δικλείδα τήρησης των κοινιι>νικ<i>ν 

κανόνων, των νόμων, των Οεσμών και του δημοκρατικού πολιτεύματος. Μέσα σ' 

αυτά τα πλαίσια εισηγούμαι τα ακόλουΟα συγκεκριμένα μέτρα: 

Να δημιουργηΟεL στην αστυνομία επίλεκτη μονάδα καταπολέμησης και 

πάταξης του οργανωμένου εγκλήματος. Να ενισχυΟεί η αστυνομία με εξειδικευμένο. 

επιστημονικό προσωπικό. Να επιδιωχθεί η βελτίωση του μορcrωτικού και επαγγελ-
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ματικού επιπέδου των μελών και της ηγεσίας της αστυνομίας. Να προσ<rερΟούν 
εκπαιδευτικά, ειδικά προγράμματα για την εξιχνίαση του σοβαρού εγκλήματος που 
εφαρμόζονται ήδη στο εξωτερικό. Να συνεχίσει η τεχνολογική ενίσχυση και ο εκσυγ

χρονισμός της αστυνομίας. 

Στη συνέχεια, να καταρτιστεί ειδικό πρόγραμμα προστασίας μαρτύρων και να 

καταβληΟούν προσπάθειες για ανάπτυξη της συνεργασίας του κοινού με την αστυ

νομία. Να γίνει επεξεργασία συγκεκριμένου προγράμματος ανάπτυξης των σχέσεων 

κοινού και αστυνομίας. Να γίνουν οι αναγκαίες νομοθετικές ρυΟμίσεις, ούτως <i>στε 
να υπάρξει διαδικαστικά περισσότερη ευχέρεια στον τρόπο απόδειξης στοιχείων και 

υποθέσεων ενώπιον του δικαστηρίου και να επιτευχθεί απλοποίηση των διαδικα
σιών απόδειξης. Σ' αυτό τον τομέα μπορούμε να βοηθήσουμε και εμείς ως Βουλή, 

αν θέλουμε. 

Επίσης μπορεί να τηρείται αυστηρή εφαρμογή των δικαστικών ποινιόν. Να 

γίνουν οι αναγκαίες νομοΟετικές ρυθμίσεις, ούτως ώστε να θεσμοθετηΟούν και να 
διασφαλιστούν νομοθετικά αξιοκρατικές προαγωγές που να βασίζονται σε αδιά
βλητες διαδικασίες και αντικειμενικά κριτήρια, με σκοπό να επιτευχθεί ενίσχυση της 

ηγεσίας της αστυνομίας με κατάλληλους, προσοντούχους και καταρτισμένους αξιω

ματικούς. 

Να εφαρμοστεί και να λειτουργήσει σωστά και αντικειμενικά ο Οεσμός της 

εναλλαξιμότητας. Να μελετηθούν προγράμματα και συστήματα μεταθέσεων που να 
κάνουν το Σώμα ευέλικτο και αποδοτικότερο. Να εμπεδωθεί αυστηρή πειθαρχία 

των μελών της αστυνομίας στους νόμους και κανονισμούς και να επιβάλλονται 

αυστηρές, υποδειγματικές, αποτρεπτικές ποινές, σε περιπτώσεις αποδεδειγμένων 
σοβαρών πειθαρχικών αδικημάτων. 

τέλος, να γίνει σοβαρή μελέτη αξιοποίησης του ανΟρώπινου δυναμικού της 
αστυνομίας. Να απαλλαγούν τα μέλη της αστυνομίας από καθήκοντα που δεν εμπί
πτουν στις αρμοδιότητές τους, όπως γραφειακά και λογιστικ(ι καθήκοντα και από 

άλλες γραφειοκρατικές διαδικασίες και να αντικατασταΟούν από δημόσιους υπαλ

λήλους του γραμματειακού ;τροσωπικού ;του πλεονάζουν σε αρκετά τμήματα. 

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε. Εμείς τελειώνουμε με ειση

γήσεις, πράγμα που θεωρούμε πολύ σημαντικό και πολύ σοβαρό. Πραγματικά, το 
πράττουμε με πολλή ειλικρίνεια, επειδή αυτό το θέμα της στήριξης της αστυνομίας 
και της αντιμετώπισης του εγκλήματος δεν είναι θέμα κομματικό. Είναι θέμα το 

οποίο θα πρέπει να μας απασχολεί όλους. όχι μόνο για να κάνουμε κριτική, που 

πολλές φορές -και το τονίζω- επιβάλλεται, αλλά για να κάνουμε και εισηγήσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι ο συνάδελφος κ. Χρυσοστόμου έδωσε τη 

σειρά του στον κ. Συλλούρη για να μιλήσει, έχω πληροφορήσει το Προεδρείο σας 

και τις πλευρές της Βουλής ότι στις 8.30 μ.μ. έχουμε κομματική υποχρέωση και 
σίγουρα θα θέλαμε να ακούσουμε τους συναδέλφους που θα μιλήσουν και η παρά

κληση είναι αν μπορεί να διακοπεί σ' αυτό το στάδιο η σημερινή συνεδρία του 

Σώματος. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Νομίζω ότ~ πρέπει να ακουστεί και το δικό μας το κόμμα και να διακόψουμε 

τη συζήτηση. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύρ~ε συνάδελφε, να σας κυκλοφορήσω αντίγραφο της ομιλίας μου και έτσι 

θα ξέρετε τι θα πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

ΑΡ. ΧΡΥΣΌΣτΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ως αρχικό σχόλιο στην αναφορά του συνάδελφου Κοντίδη στη συγκυβέρνηση 

θέλω να τονίσω ακόμα μια φορά με έμφαση πως η απόφαση του ΔΗΚΟ για υποστή

ριξη της κυβέρνησης Κληρίδη δε δεσμεύει ούτε την αυτοτέλεια των αποφάσειί)ν του 

ούτε τη διαφοροποίηση των ιδεολογικών και πολιτικιί>ν τοποθετήσεών του οίιτε τον 

aυτοπροσδιορισμό της στρατηγικής του ούτε τον καθορισμό των σχέσεών του με τα 

άλλα κόμματα. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Συνεχίζουμε σήμερα τη συζήτηση του Οέματος 'Ή έξαρση της εγκληματικό

τητας και η αστυνομία". 

Πρόκειται για πολύ σοβαρό κοινωνικό πρόβλημα που για να το θεραπείισουμε 

θα πρέπει πρώτα να διαγνώσουμε τις αιτίες που το προκαλούν. Είναι παQαδεχτό 

πως το έγκλημα δεν είναι πρόβλημα μιας πόλης ή επαρχίας ούτε γεννήθηκε το 1995. 
Το έγκλημα έχει παγκύπριο χαρακτήρα και είναι διαχρονικό. 

Πραξικόπημα-εισβολή: Η δημοκρατία αποτελεί το Οεμέλιο κάθε ευνομούμενης 

πολιτείας και κάθε πολίτη. Η ξενοκίνητη χούντα κατέλυσε τη δημοκρατία στην 

Ελλάδα με αποτέλεσμα το χουντικό πρuξικόπημα και την τουρκική εισβολή στην 

Κύπρο. Ακολούθησε ο διωγμός και το ξερίζωμα των αδελφιί)ν μας. Πρόσφυγες 

στην ίδιά τους την πατρίδα. Ξεσπίτωμα, καταστροφή, αδικία, ανασφάλεια, αβfβαιό

τητα. Έσπασε η μικρή κοινωνία του χωριού και της ενορίας. Όλα αυτά συγκλό

νισαν το λαό μας. Τα ιδανικά γκρεμίστηκαν. Πρυτάνευσε το μίσος, η έχΟρα, η rκδt

κηση και μέσα στη Οολούρα, τη σύγχυση και το χάος θεμελιώθηκε ο αΟέμιτος 

ανταγωνισμός και κλονίστηκαν Οεσμοί και αξίες. Εκεί που άλλοτε πρυτάνευε το 

συμφέρον του συνόλου, το συμφέρον της πατρίδας, επικράτησε ο aτομισμός. Επίκε

ντρο του ενδιαφέροντος ο εαυτός μας και η α.;-τόκτηση πλούτου με κάθε μέσο. 

Η εμφάνιση νεόπλουτων των οποίων τα εισοδήματα δεν αντιστοιχούν με αυτό 

που προκλητικά επιδεικνύουν καλλιεργεί το μιμητισμό και αποτελεί κακό παρά

δειγμα. Έτσι διαπιστώνουμε πως ποσοστό του λαού μας ζει πέραν των ~υνατο

τήτων του και για να εξασφαλίσει το εύκολο κέρδος μετατρέπεται σε όργανο του 

υπόκοσμο υ. 

Την τουρκική εισβολή στην Κύπρο ακολούΟησε η καταστροφή του Λιβάνου και 

η μαζική κάθοδος και πολύχρονη παραμονή κατοίκων της γειτονικής χιί)ρας με 

διαφορετικά ήθη και έΟψα. 

ι. 
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Την ίδια περίοδο στη στενή λωρίδα της γης που μας απέμεινε αναπτύχΟηκε 

απότομα και υπέρμετρα ο τουρισμός, άλλα ήθη και συμπεριφορά, με επιδράσεις στο 
δικό μας τρόπο ζωής. 

Η εισαγωγή περιορισμένου αριθμού ξένων εργατών κρίθηκε αναγκαία, ξέφυγε 

όμως του ελέγχου και η Κύπρος γέμισε με νόμιμους και παράνομους εργάτες. 

Ο ΛίΒανος αποτελεί χώρο καλλιέργειας και διακίνησης ναρκωτικιi>ν. Η 

μαζική και πολύχρονη παραμονή κατοίκων της γειτονικής χ<i>ρας υποΒοήΗησε τη 
διοχέτευση στη νεολαία μας πάνω σε οργανωμένη βάση των ναρκωτικών. Στην 
εξάπλωση των ναρκωτικών συνέτειναν και εκείνοι οι τουρίστες, χρήστες ή έμποροι 

των ναρκωηκών. Ανάμεσα στους ξένους συνυπάρχουν και εγκληματικά στοιχεία 
που προβαίνουν σε κλοπές, διαρρήξεις και εγκληματικές ενέργειες, μόνοι τους ή σε 

συνεργασία με το ντόπιο έγκλημα. 

Μεικτοί γάμοι: Ο αριΟμός των μεικτών γάμων ή των γάμων ευκαιρίας με 

αλλόΟρησκους αυξάνεται. Η πλειοψηφία αυηi>ν των γάμων δεν έχει δι(tρκεια. 

Αποτέλεσμα: Διαλυμένες οικογένειες και εγκαταλειμμένα ορφανά παιδιά. Και 
εκείνοι οι γάμοι που έχουν κάποια διάρκεια παρουσιάζουν σοβαρά προΒλήματα στο 
Οέμα της αγωγής των παιδιών. 

Οικιακές βοηθοί: Είναι περιπτώσεις που η παρουσία τους είναι αναγκαία. Το 
κακό όμως παράγινε. Και σε αυτό το θέμα λειτουργεί ο μιμητισμός, έτσι ο αριΟμός 
των δύστυχων αυτών υπάρξεων, που δεν ευθύνονται για τη δική μας κακοδαιμονία, 

αυξάνεται επικίνδυνα. 

Ο Οεσμός της οικογένειας: Οι γιαγιάδες των νεόπλουτων προτιμούν το ποκε

ριζέ παρά να ασχολούνται με τα εγγόνια τους. Την ανατροφή των παιδιών στην πιο 
κρίσιμη ηλικία αναλαμβάνουν Σριλανχέζες, Θαϋλανδέζες, και άλλες χαι σίγουρα δεν 
πρόκειται για ελληνοχριστιανική αγωγή. Φεύγει η μητέρα και το παιδί δεν κλαίει. 

Κλαιει όμως, όταν φεύγει η οικιακή βοηθός. Ακούγονται μαΟητές του δημοτικού 

σχολείου να παινεύονται ότι στο σχολείο τους συνόδευσε η Σριλανκέζα τους. 
Δημιουργούμε κοινωνία δουλοπάροικων μήπως; Οι επιπτώσεις στο κοινωνικό μας 

σύστημα είναι φοβερές. Η συνοχή της κοινωνίας διασπάται και ο Οεσμός της οικο

γένειας κλονίζεται συΟέμελα. 

Νέα ή()η και τρόπος ζωής: Χαιρετίσαμε και υποστηρίζουμε τη λειτουργία ιδιω
τικιί)ν ραδιοτηλεοπτικών σταθμών. Όμως ο έντονος ανταγωνισμός δεν tχει ως 
στόχο την ποιότητα. Στον έντονο ανταγωνισμό σύρΟηκε και το κρατικό ίδρυμα. Η 

καΟημερινrΊ προβολή έργων βίας και πρόστυχων έργων που στοχεύουν στην κατά

λυση του Οεσμού της οικογένειας, όπως το έργο εκείνο που ο αδελφός παντρεύεται 

τη γυναίκα του αδελφού, ο πατέρας τη γυναίκα του γιου, ο γιος ξανασμίγει με αυτή 

που παντρεύτηκε ο πατέρας και η μητέρα δε γνωρίζει ποιος από τους δυο ο πατέρας 
ή ο γιος είναι ο πατέρας του παιδιού της. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε Οα δούμε και μερικές σκηνές; 

ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Όμως η οικογένεια αυτή συνεχίζει την πορεία της με ιδιαίτερο ενδιαφέρον την 

ε.ι-ι:ιχειρηματική επιτυχία . 

Τέτοια έργα δυστυχώς έχουν "εμπορικότητα", η προβολή τους όμως και ιδιαί

τερα αμέσως μετά τα δελτία ειδήσεων, πλήττουν τα χρηστά ήΟη και τις παραδόσεις 
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του λαού μας και προκαλούν ρήγματα στο θεσμό της οικογένεως. Ι Ι τηλεόραση έχη 

ησχωρήσει σε κάθε σπίτι και στην πραγματικότητα παραβιάζη το οικογενειακό 

άσυλο. Θα επιτρέψουμε χάριν της εμπορικότητας να φθείρεται ο Οεσμός της οικογέ

νειας: Αυτό το ιερό κύτταρο της κοινωνίας μας; 

Λειτουργικός αναλφαβητισμός: Έχω εγγράψει σχετικό Uέμα στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Παιδείας και ευελπιστώ πως θα συζητηθεί προτού διαλυΟεί το 
Σώμα λόγω εκλογών. Ο λειτουργικός αναλφαβητισμός εκτρέφει το έγκλημα. 

Παρέχει έτοιμο έμψυχο υλικό στους εγκληματίες. Πρόκειται για πολύ σοβαρό Οέμα 

που η αντιμετώπισή του είναι εφικτή. Περαιτέρω ολιγωρία είναι ανεπίτρεπτη και 

καταστροφική. 

Αξιοκρατία: Η αναξιοκρατία εμπεδώνει την αδικία και εκτρέφει την αναρχία. 

Το Θέμα αυτό απασχόλησε το Σώμα πολλές φορές έτσι δε Οα υπεισέλθω σε λεπτομέ
ρειες. Καλά θεσπίσαμε κάποιους νόμους. Να θεσπίσουμε και άλλους, όπου χρειά
ζεται. Δεν είναι αρκετό. Αν δεν υπάρξει αλλαγή νοοτροπίας, αν δε συνειδητοποιή

σουν οι πάντες το μέγεθος της καταστροφής που προκαλείται στο κοινωνικό 

σύνολο, τότε ο τόπος αυτός θα πληρώσει βαρύ τίμημα. 

Απονομή δικαιοσύνης: Όταν η δικαιοσύνη δεν απονέμεται έγκαιρα, καταστρα

τηγούνται οι αρχές του δικαίου και της χρηστής διοίκησης και η δημοκρατία πάσχει. 

Στην Κύπρο γενικά υπάρχει σοβαρό πρόβλημα σε βαΟμό που οι πολίτες να προβλη

ματίζονται αν Οα καταφύγουν στο δικαστήριο. αφού η απόφαση συνήΟως εκδίδεται 

μετά από την παρέλευση πολλών χρόνων. Και είναι φορές -και <>λοι το γνωρίζουμε

που οι πολίτες -όχι σωστά- παίρνουν το νόμο στα δικά τους χέρια. 

Οργανωμένο έγχλημα: Το οργανωμένο έγκλημα εκμεταλλεύεται τις αδυναμίες 

του κοινωνικού μας συστήματος. Οι διάφορες q>ατρίες στοχεύουν στον έλεγχο της 

νυχτερινής ζωής χαι του παράνομου κέρδους. Ναρχωτικά, λαθρεμπόριο, προδοσία, 

κυβεία και πορνεία που διεξάγεται σε χαμπαρέ από "καλλιτέχνιδες" ή σε "εξευγενι
σμένους" χώρους, γνωστούς ως μασατζίδικα. Το προ"ίόν χαι οι υπηρεσίες που 

προσφέοονται ασύστολα, χωρίς ντροπή διαφημίζονται στον τύπο. Οι φατρίες είναι 

αδίσταχτες. Μετέρχονται κάθε μέσο, για να επιβληθούν. Εκβιασμούς, δωροδοκίες, 

προδοσία, έγκλημα. Η πλειοψηφία της κοινωνίας μας που αποτελείται από φιλήσυ

χους και νομοταγείς πολίτες νιώθει aνυπεράσπιστη και αδύναμη έναντι του εγκλή

ματος. Το αίσθημα της ανασφάλειας είναι διάχυτο. Θα μπορούσα να αναφερ()(ί> στη 

νεολαία και τις σημερινές προκλήσεις, στους ανύπαρκτους χώρους υγειούς απασχό

λησης των νέων, στα σημερινά πρότυπα της κοινωνίας και άλλα πολλά, θα έπαιρνα 

όμως πολύ χρόνο. Περιορίστηκα να αναφερθώ περιληπτικά σε χάποιες βασικές 

αιτίες που κατά την άποψή μου υποθάλπουν το έγκλημα. 

Τώρα να μου επιτρέψετε να συνεχίσω με αναφορά στην αστυνομία, στο ρόλο 

της και στα πρόσφατα γεγονότα. Η επιτυχία της αστυνομίας βασίζεται κατά κύριο 

λόγο στη συνεργασία του κοινού. Στο πρόσφατο παρελΟόν προΒλήθηκαν κατά κόρο 

aστήριχτες κατηγορίες για ανάμειξη της αστυνομίας σε λαΟρεμπόριο, σε εμπόριο 

ναρκωτικών και άλλες παρανομίες. Προτού κοπάσει ο σάλος που δημιουργήΟηκε, 

καλοπροαίρετοι αλλά λανθασμένοι χειρισμοί της κυβέρνησης υπόσκαψαν σε επικίν

δυνο βαΟμό το κύρος και την αξιοπιστία της αστυνομικής δύναμης. Όταν δηλώ

νεται επίσημα ότι αστυνομικός που υπηρετούσε στο αρχηγείο μετέφερε πληρο<rορίες 

στον υπόκοσμο της Λεμεσού, όταν ανακοινώνεται επίσημα ότι αστυνομικοί ενέχο-

τ 
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νταL σε δολοφονίες, πώς αναμένεται η ανάκτηση της εμπιστοσύνης του κοινού; 

ΑφέΟηκαν δυστυχώς για αρκετό καιρό οι φήμες να οργιάζουν, τα μέσα μαtικής 

ενημέρωσης να μιλούν για ηχογραφημένη τηλεφωνική συνδιάλεξη μεταξύ δύο αστυ

νομικών προ·ίόν υποκλοπής της Κ ΥΠ -έτσι γράφτηκε στον τύπο- που αποτέλεσε τη 

βασική υποψία ότι αστυνομικοί ενέχονται σε δολοφονίες με αποτέλεσμα ονόματα 

αστυνομικών "δολοφόνων" να κυκλοφορούν στο παζάρι. Αλλεπάλληλες άσκοπες 

δηλώσεις παρουσίαζαν κάΟε φορά διαφορετικά το Οέμα και προκαλούσαν περισσό

τερη σύγχυση στο λαό. Η αστυνομία είναι ζωντανός οργανισμός και είναι φυσικό 

στις τάξεις της να υπάρχουν μονάδες που δεν τιμο\ιν το Σ<i>μα με την παρουσία 

τους. Αυτές οι μονάδες Οα πρέπει να επισημανΟούν και να aχθούν ενώπιον της 

δικαιοσύνης. Η θέση του Δημοκρατικού Κόμματος υπήρξε σαφΙiς από την αρχ1j. Α ν 

υπάρχουν άτομα στην αστυνομία τα οποία διέπραξαν παραπτιί>ματα ή ενέχονται σε 

εγκλήματα, θα πρέπει να υποστούν τις συνέπειες των πράξεών τους, όχι όμως υπό 

μορφή δίκης από μέρους του Υπουργικού ΣυμΒουλίου. Αν το παράπτωμα είναι 

τέτοιο που Οα πρέπει να γίνει πειθαρχική δίωξη, να γίνει πειUαρχική δίωξη. Αν 

πρόκειται για εγκλήματα ή Βασανισμούς τότε η υπόΟεση αφορ(ι τη δικαιοσ\ινη και 

πρέπει οι υποθέσεις αυτές να αχθούν ενιί>πιον των δικαστηρίων. Σε καμιά περί

πτωση δεν πρέπει να θυματοποιηΟεί κανένας. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα διαφωνεί στο να χρησιμοποιηΘεί ο νόμος εκείνος που 

δίνει το δικαίωμα στο Υπουργικό ΣυμΒούλιο να αποφασίζει. Όλα πρέπει να 

αχΟούν ενώπιον της δικαιοσύνης. Ο Πρόεδρος του ΔΗΚΟ κ. Κυπριανού σε δηλώ

σεις του πρόσφατα τόνισε πως κάθε τύπου κρίση και πολύ περισσότερο διοικητική 

απόφαση που δε στηρίζεται σε αποφάσεις των φυσικών δικαστών και των αρμ6bιων 

δικαστηρίων θα πρέπει να Οεωρείται πολιτικά και κοινωνικά απαράδεκτη. Μι· αυτή 

την έννοια γίνεται σαφές πως το ΔΗΚΟ δε συμ<{'ωνεί με απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου για απομάκρυνση μελ<ί>ν της αστυνομίας, ε<rόσον αυτή δεν τεκμηριιί>

νεταL από τα δικαστήρια. 

Βασανιστήρια: Έχω υποστεί φρικτά βασανιστήρια στην Ομορφίτα για δεχαέξι 

μέρες, έτσι δεν μπορεί να διανοηθεί κανένας πως μπορεί να bε;ι:τεL να βασανίζονται 

άνθρωποι και μάλιστα άδικα, γι' αυτό και το ΔΗΚΟ ανεπιφυλακτα καταδικάζει τις 
κακοποLήσΕLς κρατουμένων και τις παραβιάσεις των ανΟρωπίνων δικαιωμάτων των 

υπόπτων. Έχουν όμως και οι αστυνομικοί ανΟριί>πινα δικαιιί>ματα, γι' αυτ6 και 

στην περίπτωση των αστυνομικών πρέπει να ισχύσει η αρχή του δLκαίου 6τι όλοι 

είναι αΟώοι μέχρι να αποδειχΟεί στο δικαστήριο ότι είναι πέραν πάσης αμφιΒολίας 

ένοχοL. 

Θα πρέπει με έμφαση να τονιστεί πως το έργο της αστυνομίας είναι επίπονο, 

επίμοχθο και επικίνδυνο. Από το καθήΧον τους οι αστυνομικοί είναι αναγκασμένοι 

να συχνάζουν σε χώρους ύποπτους και να έρχονται σε επαφή με εγκληματικά στοι

χεία. Να υποδύονται το συνεργάτη, για να παγιδεύσουν τον εγκληματία και έτσι οι 

πράττοντες θέτουν σε κίνδυνο τη ζωή τους και τη ζωή των οικογενει<ί>ν τους. Εκτί

Οενται εκείνοι σε κίνδυνο, για να διασφαλίσουν τη δική μας ασφάλεια, να πατάξουν 

το έγκλημα, να επιΒάλουν το νόμο και να τηρήσουν την τάξη. Η λοιδορία και ο 

διασυρμός του αστυνομικού σώματος κλόνισε περισσότερο την εμπιστοσι'ινη του 

κοινού προς την αστυνομία και επέφερε πτώση του ηΟικού και του ζήλου των μι:λ<i>ν 

του. Οι ισχυρισμοί για παράνομες πράξεις από μέρους αστυνομικών να διερευνη-
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θούν χωρίς χρονοτριβή και το δικαστήριο να αποφανθεί αν είναι ένοχοι ή α0<6οι. 

Αν είναι ένοχοι το δικαστήριο θα επιβάλει ποινή, αν όμως είναι αΟώοι, να αποκατα
σταθεί. το όνομά τους και να τερματιστεί ο ψίθυρος και η κατασυκοφάντηση. Θα 

πρέπει να καταβληθεί κάΟε προσπάθεια με Οετικό τρόπο και από όλους τους διαπλε

κόμενους για αποκατάσταση της εμπιστοσίινης των πολιτών προς την αστυνομία. 

Στην αποκατάσταση του κύρους του αστυνομικού σώματος θα πρέπει να συμβάλουν 

και οι ίδιοι οι αστυνομικοί με έργα από τον απλό αστυνομικό μέχρι τον αρχηγό. Η 
κοινωνία απαιτεί από την αστυνομία να είναι υπόδειγμα συμπεριφοράς είτε με 

στολή ή χωρίς στολή. Το αστυνομικό σ<ί>μα πρέπει να στελεχωθεί με επιστήμονες 

εγκληματολόγους και να εξοπλιστεί με σύγχρονη τεχνολογία, για να αντιμετωπίσει 

τις σύγχρονες μεθόδους που εφαρμόζουν οι εγκληματίες. Η πρόληψη και η πάταξη 

του εγκλήματος απαιτεί συλλογική ευθύνη και δράση. Όλες οι εξουσίες, Εκτελε

στική, Νομοθετική, Δικαστική και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, αλλά κω η 

Εκκλησία και το σχολείο, όλοι μαζί. Το έγκλημα δεν προσφέρεται για κομματική 

εκμετάλλευση. Τα περιθώρια έχουν εκλείψει. Αποτελεί εθνική επιταγή να εγκύ

ψουμε με ιδιαίτερη προσοχή στο όλο Οέμα, να θεραπεύσουμε τις αιτίες και να 

συμβάλουμε θετικά στην πρόληψη και στην πάταξη του εγκλήματος. Η ημικατεχό

μενη πατρίδα μας κινδυνεύει από τα επεκτατικά σχέδια της Τουρκίας. Ας μην 

επιτρέψουμε άλωση εκ των έσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το γεγονός ότι ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου επιμελώς έμεινε μακρυά απ6 την 

κομματική αντιπαλότητα γύρω από το φλέγον αυτό θέμα ... 

Γ. Α ΓΑΠ ΙΟΥ: 

Είναι κέντρο ο κ. Χρυσοστόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριε Αγαπί.ου, ό,τι είπες Οεωρείται άκυρο. 

Τολμώ να παραβιάσω την ιδιαιτερότητα της έδρας αυτής, γιατί θέλω να 

εκφράσω την ευαρέσκειά μου για όλα αυτά που είπε και ιδιαίτερα αυτό που πρέπει 

να μας προβληματίσει. δηλαδή οι διαπιστιδσεις για την κατάσταση της κοινωνίας 
μας σήμερα μετά την εισβολή και κατοχή που εκτρέφει πολλές aντικοινωνικές εκδη

λώσεις. Αντιλαμβάνομαι ότι φΟάσαμε στο τέλος της συνεδρίας. 

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, ι Φεβρουαρίου 1995, στις 4.00 
το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑIΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 

Νόμος του 1995. 

2) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως 

Κύπρου Νόμος του 1996. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου Νόμος (Αρ. Ι) του 1995. 

4) Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (τροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 

5) Ο περί Προ1Jπολογισμού (Ί'ροποποιητικός) Νόμος (Αρ. 1) του 1995. 
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6) Ο περί Ποινικού Κώδικα (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1995. 

7) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κιν()σεως (Γροπο

ποιητικός) Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

8) Ο περί Αρχαιοτήτων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

9) Ο περί Δήμων (τροποποιητικός) Νόμος του 1993. (Πρόταση 

νόμου). 

10) Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994. 

11) Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. 

12) Ο περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Π αιδι<.ί>ν Νόμος του 

1995. 

13) Ο περί Τουρκοκυπριακ<ί>ν Περιουσιων (Διαχείριση και Άλλα 
Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 
14) Ο περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, 

Λειτουργία, Δομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

15) Ο περί Εκλογής Μελ<ί>ν της Βουλής των Αντιπροσωπων (τροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. 

16) Οι περί Εκλογής Μελ<.ί>ν της Βουλής των Αντιπροσωπων (τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

17) Οι περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Γα μείον διά Πλεονάζον 
Προσωπικόν) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

18) Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών- Θέση Π ρ<ί>του Οδοντιατρικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

19) Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως 

(Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1996. 

20) Απόφαση της Βουλής των Α ντιπροσωπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της 

Δημοκρατίας για το 1996. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Δ': 

Ι) "Οι τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού." (Θέμα εγγραφέν με εισή

γηση των ΚοινοΒουλευτικ<.ί>ν Ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά

μεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ). ( 12.1 Ο. 1995). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) "Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος τον τελευταίο 
καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτ<.ί>ν και οι 

ευθύνες της πολιτείας." (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του ΚοινοΒου
λευτικού Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
χ. Α. Χρίστου και του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσια

λιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τ. Χατζηδημητρίου). (30. 11.1995). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
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Τ. XATZf·IΔHMHTPIOY: 

Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα την εγγρα<('ή κάποιου Οέματος. Μπορώ να το u.ναcrέρω 

και να ΟεωρηΟεί ως εισήγηση για εγγραφή. 

Ζητώ την εγγραφή του Οέματος 'Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, ο ρόλος 

του και οι αποφάσεις που πρέπει να ληφΟούν για τη στήριξή του". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, το θέμα Θα εγγραφεί. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 8.15 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη-

τική σειρά: 

Α γ απίου Γιαννάκης Μιχαηλίδης Θάσος 

Αντωνίου Αβραάμ Μουσιούττας Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας Μούσκος Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστο<rάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γιάγκου Κίκης Παναγίδης Κίμων 

Δημητρίου Οδυσσέας Παπαγεωργίου Παύλος 

Ευσταθίου Ευστάθιος Παπαδόπουλος Τάσσος 

Ηλιάδης Δημήτρης Παπαρές Αυγερινός 

Θεοδούλου Λάκης Π ιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοδώρου Δώρος Πουργουρίδης Χρίστος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Π ρέντζας Ρένος 

Ιωαννίδης Ιωάννης Ρολάνδης Νίκος 

Καζαμίας Κίκης Σολωμής Χρίστος 

Καράς Αντώνης Σοφοκλέους Θάσος 

Κατσαμπάς Χριστάκης Συλλούρης Λη~ιήτρης 

Κληρίδου Καίτη Φιλίππου Ανδρέας 

Κοντίδης Δημήτρης Χάσικος Σωκράτης 

Κουκουμάς Ανδρέας Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χρίστου Ανδρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστόφιας Δημήτρης 

Λ υσιώτης Λώρης Χρυσοστόμου Άριστος 

Μακρίδης Ισίδωρος Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Π ΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙ ΕΧΌΜΕΝΩΝ 

Ι . Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Κυβερνητικ(i.>ν Υδατικών Έργων 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

2. ΈκΟεση για την πρόταση νόμου "Ο περί της Υποχρεωτικής Εφαρμογής 

του Ελληνικού Συστήματος Γραφής (Επίσημα Έγγραφα) Νόμος του 1995" 

--

. -,. 

~ 
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καL Έκθεση γLα την πρόταση νόμου ''Ο περί. της Διαδικασίας Μετα()ολiΙς 

των Γεωγραφικών Τοπωνυμίων της Κυπριακής Δημοκρατίας Νόμος του 

1995", οι αγορεύσΗς και η συζήτηση που έγιναν (Γ. Χατζηδημητρί.ου, 

Δ. Θεοδώρου, Α. Καράς, Τ. Παπαδόπουλος, Α. Χρίστου, Ρ. Π ρέντζας, 

Α. Κουκουμάς, ε. Ευσταθίου, Χρ. Κατσαμπάς, Γ. Αγαπίου, Π. Παπαγεωργίου, 

Κ. Παναγί.δης) και ψήφισή τους σε νόμους. 

3) Έκθεση για τους κανονισμούς "OL περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολό
γηση Υπαλλήλων) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995" και έγκρισή 
τους. 

4) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και 

Υπηρεσιών (Ανιίηατο ποσό για την κάλυψη ()ασικών αναγκών) Κανονι

σμοί του 1995" και έγκρισή τους. 

5) Έκθεση για το Οέμα "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξου

σιοδοτεί τη ΔιενέργεLα Δαπάνης από ορισμένα Νομικά Πρόσωπα Λημο

σίου Δικαίου για το Μήνα Φεβρουάριο του 1996" οι σύντομες αναφορές 
που έγιναν (Κ. Καζαμίας, Τ. Πα.ι-ταδόπουλος, ι. Μακρίδης) και έγκρισή της. 

6) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγρά<rων και Κανονισμών. 

7) Ερωτήσεις Βουλευτιi>ν (Οι τοίχοι ανιστήριξης στο δρόμο Χαντριών

Αγρού - Αίτημα κοινοτήτων Πάφου για συνέχιση της κρατικής επιδό

τησης για περισυλλογή σκυβάλων- Οι ζημιές από εκχύλιση ποταμού στην 

Καλλέπεια Πάφου - Το υδρευτLκό δίκτυο στην Καλλέπεια - Αίτημα για 

βελτίωση του δρόμου από την Καλλέπεια προς το ΓΚΟΛΦ Τσάδας - Οι 

αναγγελίες των αφίξεων στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου - Η 

ανάγκη βελτίωσης του δημοτLκού σχολείου Τσάδας - Οι ασκήσεις των 

Βρετανών στον Ακάμα και η στάση της κυβέρνησης - Η κατακράτηση από 
τους εργοδότες ποσών που αποκόπτονται από τους υπαλλήλους για τα 

διάφορα ταμεία- Η ανάγκη αύξησης της δύναμης της Υπηρεσίας Δίωξης 

Ναρκωτικών - Διακυμάνσεις στην τάση του ηλεκτρικού ρεύματος στη 

Λεμόνα - Διαμαρτυρία κοινοτήτων της Πάφου για περικοπή κονδυλίων 

του Προυπολογισμού για κοινοτικά αναπτυξιακά έργα - Η διάΟcση του 
νερού των φραγμάτων για aρδευτικούς σκοπούς, ενώ υπάρχουν υδρευ

τικές και aρδευτικές ανάγκες- Αίτημα Λετύμπου για βελτίωση αγροτικοίι 

της δρόμου - Αίτημα Λετύμπου για διαγρα<rή των υδατικών της χρεών 

από το 1960 έως το 1974 - Αίτημα Λετύμπου για αύξηση του κονδυλίου 
για αμπελουργικούς δρόμους - Αίτημα για βελτίωση του δημοτικού 

σχολείου Λετύμπου - Αίτημα Χούλου για κατασκευή παρακαμπτιjριου 

δρόμου- Η ενίσχυση της υδατοπρομήθειας της Χούλου- Η μη προμήΟεLα 

της Εθνικής Φρουράς με φρέσκο γάλα - Απαράδεκτη καL προκλητικiJ 

ομιλία εκπαιδευτικού για την επέτειο του Πολυτεχνείου - Αίτημα για 

βελτίωση των αγροτικών δρόμων στη Νατά - Η επιδιόρθωση των κοLνο
τLκών δρόμων στη Νατά- Η διαγραφή του τοκοχρεολυσίου της Αναρίτας 

για αρδευτικό έργο του 1960 - ΚαΟυστέρηση στην επέκταση αρδευτικού 

έργου στην Αναρίτα - Η υδροδότηση της κοινότητας Στρουμπιού -
Προβλήματα του δημοτικού σχολείου Στρουμπιού - Αtτημα Στρουμπιού 
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για βελτίωση των κοινοτικ<i>ν δρόμων - Καθυστέρηση στην κατ<ιβολή 

αποζημιώσεων σε αμπελουργούς του Στρουμπιού και του Πολεμίου -
Αίτημα Στρουμπιού και Πολεμίου για ~ελτίωση των αμπελουργικιί>ν 

δρόμων - Η εκτέλεση του αρδευτικού έργου στο Στρουμπί- Το υδρευτικό 

πρόβλημα των κοινοτήτων Φύτης και Αγίου Δημητριανού - Προ~λήματα 
από την ε<{'αρμογΙ) αγροτουρισμού - Η άΟλια κατάσταση αγροτικ<i>ν και 

αμπελουργικών δρόμων στην Π(Ι<f'Ο - Το αίτημα για κατασκευή γέ<{'ιιρας 
στο δρόμο Λάσας-Σαραμά - Ανησυχίες ενόψει της νέας συνεργασίας 

μεταξύ P.I.K και Ε.Τ. - ΕκμίσΟωση χαλίτικης γης στην Αθηένου - Λίτημα 
για βελτίωση του δρόμου Κοίλης-Τσάδας - Λίτημα για συντήρηση του 

δημοτικού σχολείου Κοίλης - Η άρδευση από το φράγμα Αρμίνου -
Αίτημα Κοίλης για ασφαλτόστρωση του δρόμου προς Ζελεμένο - Η 

βελτίωση του δρόμου στην κοιλάδα Διαρίζου και του δρόμου Χσλέτριας

Σαλαμιούς-Αρμίνου - Αίτημα των χωριών Πραιτώρι, Κέδαρες, Φιλούσα 

και AC Νικόλας Πάφου για δημιουργία γηροκομείου - Η κατασκειηΊ του 
φράγματος Αρμίνου - Η μείωση του δασμού για εισαγωγή παγωτοίι - Η 

αδικία σε Μρος του εΥ.παιδευτικού Ζαχαρία Κουμουδιού - Αίτημα για 

ενίσχυση της υδατοπρομήθειας του Πωμού - Η ευθυγράμμιση της κοίτης 
του ποταμού στον Πωμό- Αίτημα για βελτίωση του παραλιακού μετ<i>που 

στον Πωμό - Προβλήματα στα σχολικά κτίρια του Πωμού - Αίτημα 

Πωμού για διεύρυνση των κοινοτικ<i>ν δρόμων- Προβλήματα του χωριού 

Χολέτρια - Αίτημα Καλλέπειας για διάΟεση μεγαλύτερου κονδυλίου για 

τους αγροτικούς δρόμους - Το έργο υδατοπρομήΟειας στην Καλλέπεια -
Οι συχνές διακοπές του ηλεκτρισμού στην Τσάδα - Αίτημα για βελτίωση 

των παρκαμπτήριων στην Τσάδα- Ο Κεντρικός Πυροσβεστικός ΣταΟμός 

Λάρνακας- Οικονομικά προβλήματα της κοινότητας Μαμωνιών- Αίτημα 

Μαμωνιών για διαχωρισμό οικοπέδων σε χαλίτικη γη - Η ενοικίαση του 
τσιφλικιού Μαμωνιιi>ν - Αιτήματα της Γιόλου - Η μετακίνηση πασσάλων 
της Ηλεκτρικής στη Γιόλου - Στεγαστικό πρόβλημα στο δημοτικό σχολείο 

Γιόλου - Η άρδευση της Γιόλου από το φράγμα Ευρέτου - Η βελτίωση 
του κύριου δρόμου που συνδέει τη Γαλαταριά και την Κοιλίνεια με τη 

βασική οδική αρτηρία της περιοχής - Η καΟυστέρηση της απόφασης για τη 
μετακίνηση της κοινότητας Πενταλιάς). 

8) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Οουλευτών (Η ίδρυση αρδευτικιί>ν 

τμημάτων στο χωριό Δύμες - Η χάραξη του παρακαμπτήριου δρόμου 

Πελεντρίου - Η ενίσχυση της πολιτιστικής ταυτότητας του απ6δημου 

Ελληνισμού - Η δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στο χώρο της δε\ιτερης 
φάσης της βιομηχανικής περιοχής Φρενάρους - Η χωρομέτρηση των 

δρόμων μέσα στο χωριό Μέσανα - Τουριστικό χρονοδιάγραμμα κατα
σκευής των δρόμων που θα εν<ί)νουν την Πάφο με τα ορεινά μας Οέρετρα 

μέσω Κελοκεδάρων, Σαλαμιούς, Μεσάνων, Αρμίνου και μέσω των παρα

ποτάμιων κοινοτήτων του Διαρίζου - Η απομάκρυνση των λυμάτων από 
τα Κελιά - Η αξιοπιστία του τηλεφωνικού δικτύου της ΑΤΗΚ - Τα νέα 

κριτήρια για την επιλογή των Υποψηφίων Εφέδρων Αξιωματικ<i>ν - Τα 
μονοπάτια της φύσης - Αίτημα για κατασκευή πεζοδρομίων στο συνοι

κισμό αυτοστέγασης Γ' Π έρα Χωρίου - Η μη αξιοποίηση του χιί>ρου 

' ' . 
• 
, 

. • . • ·. 
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πρασίνου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Γ' Πέρα Χωρίου- Ο έλεγχος των 

εισαγόμενων ψαριών - Το λαθρεμπόριο ζώων από τα κατεχόμενα - Η 

προσβολή από την ασΟένεια 'Βοτρύτης' στα οινοποιήσιμα σταφύλια στην 

επαρχία Πάφου - Η επέκταση της αρδευόμενης γης της κοινότητας 

Φιλούσας Χρυσοχοίις από το crρcιγμα της Ευρέτου - Η δημιουργία κτηνο
τροφικής περιοχής στην Αμαργέτη - Αίτημα της κοινότητας Χούλου να 

ενταχθεί και η περιοχή της στην κατηγορία της περιοχής εκλεκτών σταφυ

λι<~ν - Η δημιουργία αμπελουργικής ζ<~νης στην κοινότητα Επισκοπής -
ιr αναμπέλωση και επέκταση των αμπελουργικών ζωνών στην κοινότητα 

Γιόλpυ -Το αρδευτικό πρόβλημα της κοινότητας Κρίτου τέρα - Η κατα
σκευή εκπαιδευτικού αεροδρομίου - Αίτημα για δημιουργία βιοτεχνικής 

περιοχής στη Μέσα Γειτονιά - Η ανάγκη ένταξης στο ωρολ6γιο 

πρόγραμμα των σχολείων της ιστορίας και του πολιτισμού των Λατίνων, 

των Αρμενίων και των Μαρωνιτιί>ν - Η συνεισφορά των Αρόδων για το 
ξηρικό αναδασμό - Η άρδευση της Δρί1μου από το αρδευτικό έργο Καννα

βιούς - Η καταπολέμηση της :rοντίκας - Αίτημα της κοινότητας Πάνω 

Αρόδων για μείωση της συνεισq-οράς των ιδιοκτητών γης στη δαπάνη 

κατασκευής οδικού δικτύου στην περιοχή όπου διενεργήΟηκε αναδασμός). 

9) Αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Δ. Κοντίδης, Σ. Χατζηγιάννης, 

Δ. Συλλούρης, Αρ. Γεωργίου. Γ. Αγαπίου, Τ. Χατζηδημητρίου και 

Αρ. Χρυσοστόμου) πάνω στο Οέμα 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του 

εγκλtjματος τον τελευταίο καιρό, ο κλονισμός του αισΟήματος α.σ<rάλειας 

των πολιτ<~ν και οι ευΟύνες της πολιτείας" συνέχιση της συζήτησης. 

Ι 0) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' του αχόλουΟου θέματος "Το Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου, ο ρόλος του και οι αποφάσεις που πρέπει να ληφΟούν 

για τη στήριξή του" (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού 

Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τ. Χατζηδημη

τρίου). 

Τυπώθηκε στο ΤυπογQu.ψειο της Κυ:τQιακιjς ΔημοκQατίας:, Λει•κωσία. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Στ' ΒΟΥΛΕΥτΙΚΉ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση Ιης Φεβρουαρίου 1996 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.11 μ.μ.) 

(Αρ. 18) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν 

υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, εισηγούμαι, ένεκα του αριθμού νομοσχεδίων που έχουμε 

ενώπιόν μας, εκεί που οι Εκθέσεις είναι ομόφωνες να μη διαβάζονται και να 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. Υπάρχει ένσταση; Αν δεν υπάρχει ένσταση, τότε 

προχωρούμε στο πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης που είναι "Ο περί Προϋπολο

γισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος του 1995". Αντιλαμβάνομαι η 
Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(1421) 

I . 



1422 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙΊΆΙ "Ο 
ΠΕΡ! Π ΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΠΡΑΚΤΟΡΕΙΟΥ ΕΙΔΗΣΕΩΝ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κ ίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος ΓΙ ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο που κατατέθηκε στη Βουλή την Ιη Δεκεμβρίου 1995 σε συνε
δρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιανουαρίου 1996. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Κυπριακού Πρακτο

ρείου Ειδήσεων. 

Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου, η Επιτροπή ενημερώθηκε από τους 
πιο πάνω εκπροσώπους για τις δραστηριότητες του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδή
σεων και για τα αποτελέσματα της μέχρι σήμερα λειτουργίας του. 

Ο υπό αναφορά προίJπολογισμός προΒλέπει για το 1995 έξοδα ύψους 063.196 
και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από κυβερνητική 
χορηγία ύψους ί315.306 και από άλλες συνδρομές συνολικού ύψους !41.890. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροίJπολογισμού σημειώνο
ντας την καθυστέρηση με την οποία κατατέθηκε στη Βουλή για έγκριση ο πιο πάνω 

προίJπολογισμός, με αποτέλεσμα η όλη διαδικασία να καταστεί. στην ουσία εκ των 
υστέρων έλεγχος του ισολογισμού του ΚΥΠ Ε, καθώς και τη δικαιολογία της κυβερ

νητικής πλευράς για το ότι αυτό οφείλεται στην αλλαγή διοικητικού συμ~ουλίου στο 
πρακτορείο, δηλώνει ότι στο μέλλον δε θα ανεχθεί παρόμοια καΟυστέρηση. 

Η Επιτροπή, υπογραμμίζοντας τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 

Ειδήσεων του 1995 Νόμος του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 

ποσού που δεν υπερβαίνει τις !363.196 για τη χρήση του έτους που λήγει την 3Ιη 
Δεκεμβρίου 1995. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος πtνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρΟρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

.... 
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Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας 

(Μέρος 11). Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα Ι μέχρι και το 5 μαζί με τον Πρώτο και Δεύτερο 
Π ίνακα (Μέρος 11) να εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι και το 5 μαζί με τον llριino 
Πίνακα και Δεύτερο Πίνακα (Μέρος 11) εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Πρακτορείου ε~δήσεων του 1995, Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι 'Ό περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής 

Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος του 1996". 

( Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσΟείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΊΉΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτtΚΗΣ ΕΠtτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑ Ι 

ΠΡQ-Υ ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔIΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό 

ΠΕΡΙ ΠΡQ-Υ ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧ ΗΣ BIOMHXAN I KHΣ ΚΑΤΑΡτtΣΕΩΣ 

Κ ΥΠ ΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ι σίδωρος Μακρίδης 

ΑΒραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιανουαρίου 

1996. Στο στάδιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της 

Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου, οι οποίοι ανέλυσαν τις πρόνοιες του 

υπό συζήτηση προϋπολογισμού και ενημέρωσαν την Επιτροπή για τα προγράμματα 

κατάρτισης που διοργανώνει η Αρχή. 

Ο προϋπολογισμός εσόδων της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως προβλέπει 

για το 1996 έσοδα ύψους f:5.728.000, τα οποία κατά κύριο λόγο Οα προέλθουν από 
το τέλος βιομηχανικής κατάρτισης. Ο προϋπολογισμός εξόδων της Αρχής ανέρχεται 

στα ί5.955.150 και περιλαμβάνει δα;ι:άνες προσωπικού ύψους ί1.292.270 και 

αναπτυξιακές δαπάνες ύψους ί4.128.000. 
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Σύμφωνα με τους εισηγητές του προϋπολογισμού, το προβλεπόμενο έλλειμμα, 

που ανέρχεται στις f.227. 150, θα καλυφΟεί από πλεονάσματα της Αρχής προηγού
μενων ετών, που κατά την 1η Ιανουαρίου 1996 υπολογίζονταν σε ί7.492.655. 

Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του Προϋπολογισμού της 

Αρχής Gιομηχανικής Καταρτίσεως, απο<rάσισε την υιοθέτησή τους, παράλληλα 

όμως παρατηρεί ότι μέσα σε αυτές δεν περιλαμβάνονται οποιεσδήποτε εισηγήσεις 

για την υλοποίηση του οργανογράμματος της Αρχής, που έχει προ καιρού συμφω

νηθεί, γι' αυτό και καλεί την Αρχή χωρίς περαιτέρω καθυστέρηση να προωΟήσΕL την 

υλοποίησή του. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συνήθως τα τελευταία χρόνια, όταν αναφερόμαστε σε προϋπο
λογισμούς ημικρατικών οργανισμών, οι παρεμβάσεις μας είναι αρνητικές. Πιστεύω 

ότι, αν θέλουμε να είμαστε δίκαιοι, θα έπρεπε να κάνουμε μια εύφημη μνεία για τον 
προϋπολογισμό της Αρχής Βιομηχανικής Κατάρτισης, που για πολλά τώρα χρόνια 

είναι και στην έγκαιρη υποβολή του, αλλά και στην αιτιολόγηση ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Παρακαλώ κάποια ησυχία, ιδιαίτερα το χους χους μεταξύ δημοσιογράφων και 

Βουλευτών. 

Ναι, κύριε Καζαμία. 

ΒΟΥ Λ ΕΥ τΙ ΙΣ: 

Είναι αναπόφευκτο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι την ώρα της συνεδρίας. 

Ναι, κύριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

... και στην υποβολή και στην αιτιολόγηση, αλλά και στην ορθότητα παράΟεσης 
όλων των στοιχείων είναι υποδειγματικός προϋπολογισμός. 

Δε θα ήταν άσχημο, αν κάποιοι άλλοι ημικρατικοί οργανισμοί ζητήσουν να 

πάρουν κάποια μαθήματα ίσως υπό μορφή σεμιναρίου ή υποδείξεων, για να είναι 
και εκείνοι ορθότεροι απέναντι στο Νομοθετικό Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνάδελφε, επ' ευκαιρία που το ανέφερες, θέλω να σε πληροφορήσω ότι 

έχω απευθύνει επιστολή στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας πως και φέτος καθυστερεί 

η κατάθεση των προϋπολογισμών πολλών ημικρατικών οργανισμών, και είναι 

γνωστοί εκείνοι που καθυστερούν, δε γνωρίζω όμως αν καθυστερούν στα υπουργεία 
ή στους ημιχρατιχούς οργανισμούς. 
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Ενόψε~ του γεγονότος ότι η Βουλή θα κλείσε~. τελειώνει η θητεία μας αρχές 

Απριλίου, πολύ αμφιβάλλω αν Οα κατατεθούν εγκαίρως. Κατά συνέπεια, οι προϋ-
•• πολογ~σμοί αυτών των οργανισμών θα έρθουν κοντά μας για μελέτη τον επόμενο 

Οκτώβριο, Νοέμβριο στη νέα Βουλή. 

Μεταφέρω το μήνυμα εκ μέρους όλων, ότι πρέπει να γίνει μια προσπάΟεια εκ 

μέρους της κυβέρνησης να κατατεθούν αυτοί οι προϋπολογισμοί μέχρι τέλος 

Μαρτίου. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι παρήγορο ότι υπάρχουν και ορισμένες εξαιρέσεις στα 
Οέματα των προtJπολογισμών και συμφωνούμε με τις παραινέσεις σας. Στο προη

γούμενο νομοσχέδιο, αν προσέξατε, ψηφίσαμε προϋπολογισμό του 1995 και κανο
νικά αν σεβόμασταν τον εαυτό μας και τις διακηρύξεις μας, δε Οα έπρεπε καν να τον 
ψηφίσουμε, έπρεπε να απορριφθεί μετ' επαίνων. 

Επομένως, οι προσπάΟειές σας και οι προσπάθειες της Επιτροπής Οικονο
μικών, ελπίζω να μη γίνονται σε ώτα μη ακουόντων και ιδιαίτερα όσον αφορά τα 
διάφορα Υπουργεία, διότι δεν είνα~ οι ημιχρατιχοί οργανισμοί ή οι οργανισμοί που 

ευθύνονται προφανώς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οπωσδήποτε η επιστολή απευθύνεται προς την κεφαλή της Εκτελεστικής Εξου

σίας κα~ από εκεί Οα γίνουν τα δέοντα. 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως 

Κύπρου ποσού ί5.955.150 για τη χρήση του έτους που λήγει την 3Ιη Δεκεμβρίου 

1996. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

' Ιδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο και Δεύτερο 

Μέρος. ΆρΟρο 5. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. ΆρΟρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα ι μέχρι το 6 μαζί με τον Πρώτο και Δεύτερο 
πtνακα, Πρώτο και Δεύτερο Μέρος να εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι το 6 μαζί με τον Πρώτο και 
Δεύτερο Πίνακα, Πρώτο και Δεύτερο Μέρος εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Οιομη-
χανικής Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος του 1996. · 
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Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψη(/'ιστεί. σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΊΌ επόμενο Οέμα είναι 'Ό περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος (Αρ. I) του 1995". 

(Η ΈκΟεση Οεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑΙ 

Π ΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔIΟ ΓΙΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΆ Ι 'Ό 

Π ΕΡΙ ΣΥ ΜΠΛΗΡΩΜΑτJΚΟΥ ΠΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΕΠΠΡΟΙΙΙ-ΙΣ 

ΣΠΗΡΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ(ΑΡ.Ι)ΊΌΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

ΑΒραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μοuσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Jl ρέντζας 

11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 15 Ιανουαρίου 

1996. Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και εξέ<rρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
της Επιτροπής Σιτηρ<ί)ν Κύπρου και του Υπουργείου Οικονομικ<ί>ν. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το ταμείο της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου ποσού ύψους ί6.735.972 και η διάΟεσή του για την 

αγορά σιτηρ<ί)ν για τις ανάγκες της χώρας. 

Η ανάγκη για την πιο πάνω έγκριση συμπληρωματικής πίστωσης οψείλεται 
στο γεγονός της αύξησης της τιμής των σιτηρών τόσο της ντόπιας παραγωγής όσο 

και διεΟν<i>ς. 

Η ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\iπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' uυτ6 και 

ομόφωνα εισηγειτω στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού τροποποιηΟεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως 'Ό Συμπληρωματικός (Αρ. Ι ) 
του περί Π ροϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμου του 1995 Νόμος 
του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου ποσού 

ί6.735.972 για τη χρήση του έτους που λήγει σης 30 Απριλίου 1996. ΆρΟρο 2. 

Ειδίκευση του ποσού που Οα δα.;τανηΟεί. Π ίνακας. ΆρΟρο 3. 

~-
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρΟρα Ι μέχρι το 3 μαζί με τον Πίνακα να εγκριθούν; 

Ε<rόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι το 3 μαζί με τον Πίνα κ α εγκρί
νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΊ'ΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα ανα<rέρεται ως ο Συμπληρωματικός (Α ρ. Ι) του περί. Π ροU

πολογισμού της Επιτροπής Σιτηρι~ν Κύπρου Νόμου του 1995 Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάρχεL ένσταση το νομοσχέδιο να ψη<rιστεί σε νόμο; 

( Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι 'Ό περί Φορολογίας των Κληρονομιών (τρο:ιοποιη

τικός) Νόμος του 1995 ". Α νηλαμβάνομαι ότι υπάρχει και συμπληρωματική 

ΈκΟεση, πιστεύω δεν είνω ομόφωνη. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Επιτροπτις να αναγνώσει τις δύο Εκθέσεις στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η πρώτη ΈκΟεση έχει διαβαστεί. άρα διαβάζω τη συμπληρωμα

τική Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ τις βλέπω ως μια ενιαία Έκθεση, εφόσον πρόκειται για το ίδιο θέμα, κατά 

συνέπεια να διαβάσεις τη συμπληρωματική. 

Λ. ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΣΥΜΠΛΙΙΡΩΜΑτJΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ 

ΤΙτΛΟΦΟΡΕJτΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΩΝ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΩΝ (τΡΟΠΟ

ΠΟΙΙ-JτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού, αφού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, ετοίμασε σχετική Έκθεση με τις 

εισηγήσεις της, η οποία αναγνώσΟηκε στην ολομέλεια του Σώματος στις 19 Οκτω-

• βρίου 1995. 
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Ως αποτέλεσμα της συζήτησης που επακολούθησε στην ολομέλεια του Σιi>ματος 
αποφασίστηκε η επανεξέταση του νομοσχεδίου από την Επιτροπή Οικονομικών και 

ιδιαίτερα των προνοιών που αφορούν την αύξηση του επιτοκίου πάνω στον ο<rειλό
μενο φόρο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού πραγματο

ποίησε δύο νέες συνεδρίες της στις 15 και στις 22 Ιανουαρίου 1996 για την επανεξέ
ταση των θεμάτων που ηγέρθησαν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέ

λεια του Σώματος. Ως αποτέλεσμα της συζήτησης στις πιο πάνω συνεδριάσεις η 
Επιτροπή αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια την ψήφιση του νομοσχεδίου 
όπως είχε αρχικά διαμορφωθεί από αυτή διαφοροποιώντας μόνο τις διατάξεις που 

αφορούν την αύξηση του επιτοκίου πάνω στον οφειλόμενο φόρο. 

Έτσι, με βάση σχετική διάταξη, το πρόσωπο που είναι υπόχρεο στην καταβολή 

του φόρου δεν επιβαρύνεται με τόκο, εφόσον η μη συμπλήρωση της βεβαίωσης του 
πληρωτέου φόρου κληρονομίας μέσα στην καθορισμένη προΟεσμία οφείλεται σε 

λόγους για τους οποίους δεν ευθύνεται αυτό. 

Η Επιτροπή αποφάσισε επίσης να αντικαταστήσει τις λέξεις "νόθο τέκνο" με 
τη λέξη "εξώγαμο", όπως επιβάλλουν οι σύγχρονες νομικές αντιλήψεις και όπως 

προβλέπεται στη νέα νομοθεσία. 

Υπενθυμίζεται ότι το νομοσχέδιο αυτό. όπως τροποποιήΟηκε αρχικά από την 
Επιτροπή, προβλέπει ότι ο βασικός νόμος θα καταργηθεί την Ιη Απριλίου 1997. Η 
Επιτροπή λογικά αναμένει ότι μέχρι τότε η κυβέρνηση θα είναι έτοιμη να υποβάλει 

τις εναλλακτικές της προτάσεις για την αντικατάσταση της φορολογίας αυτής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, α<r<>ύ 

διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, α<rού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως 'Ό περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1996". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Α γαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν θυμάστε, ήγειρα ένσταση σε κάποια συνεδρία της Βουλής, 

όταν αυτό το νομοσχέδιο συζητείτο και συγκεκριμένα με την αύξηση της φορολογίας 

την οποία Οεωρούσα άδικη, γιατί τις περισσότερες φορές η καθυστέρηση στην 
επιβολή της φορολογίας αυτής οφειλόταν αποκλειστικά στους υπαλλήλους του 

Γραφείου Φόρου Κληρονομιών. 

Χαίρομαι που έστω και κάπως έχει γίνει αποδεκτή ουσιαστικά η πρότασή μου 

με το να καθοριστεί ότι η ευθύνη δε βαρύνει τους κληρονόμους για τη μη συμπλή
ρωση της αίτησης για απαλλαγή από το φόρο κληρονομίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Κύριε Ευθυμίου, αφού είπαμε ότι δεν ασχολείσαι με το ρουσφέτι, τι τα έχεις 

με τον κ. Σολωμή; 

(Γέλια) 

ι: 

fι 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θα ήΟελα όμως να τονίσω ότι αυτή η πρόνοια, η οποί.α μπήκε στο νομοσχεδίο, 
αφορά αποκλειστικά τους υπαλλήλους του Φόρου Κληρονομιών και εκεί πρέπει να 
δοθεί. το μήνυμα ότι, όταν υπάρχει καθυστέρηση στην επιβολή του φόρου κληρονο
μιών, δε θα τρέχει ο τόκος και επομένως θα ζημιώνει η κυβέρνηση, γι' αυτό θα 
πρέπει να επιταχύνουν την απόφασή τους για την επιβολή φόρου κληρονομιών, όχι 
μόνο για την είσπραξη των σχετικών φόρων αλλά και για την υποβοήθηση της 
διανομής της περιουσίας, η οποία πολλές φορές εξανεμίζεται μέχρις ότου διανε
μηθεί, συνεπεί.α ακριβώς της καθυστέρησης που παρατηρείται στην επιβολή του 
φόρου από τους ίδιους τους υπαλλήλους του φόρου κληρονομίας. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου, μια ερώτηση σε παρακαλώ. Όταν καταργηθεί. το 1997 η φορο
λογία, Θέλεις να πεις ότι δε θα έχουν δουλειά να κάνουν οι υπάλληλοι του Φόρου 

Κληρονομιών, θα απολυθούν: Διότι. αν πρόκειται να απολυθούν, έχω πολλούς 
φόβους ότι δε θα καταργηθεί. το 1997. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Δε φαντάζομαι να απολυθούν. θα απορροφηθούν από άλλες υπηρεσίες του 
κράτους, Οα μεταφερθούν κάπου αλλού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Επιτροπή Οικονομικών, εξετάζοντας αυτό το νομοσχέδιο, 
κατέληξε στο συμπέρασμα ότι πρόκειται για μια φορολογί.α που δεν είναι δίκαιη, με 
την έννοια ότι επηρεάζει ανθρώπους τυχαία ή λόγω της δικής τους ατυχίας να πεθά

νουν, πριν προλάβουν να διευθετήσουν τα περιουσιακά τους στοιχεία. 

τέθηκε καταληκτική ημερομηνία η Ι η Απριλίου 1997, αλλά αυτή η καταληκτική 
ημερομηνία δεν πρέπει να αφεθεί, ώστε να φτάσει η υπόδειξη. Η κυβέρνηση να το 
μελετήσει το ταχύτερο και να είναι έτοιμη να καταργήσει αυτή τη φορολογία και να 

βρει άλλους τρόπους αντιμετώπισης του ζητήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠ ΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Επειδή σπάνια η Βουλή καταργεί νόμους που αποφέρουν εισοδήματα στο 
κράτος, πρέπει να πούμε γιατί η Επιτροπή Οικονομικών ομόφωνα πήρε την 

απόφαση ότι αυτός ο νόμος πρέπει να καταργηθεί. Πρώτο, γιατί η περιουσία κατά 
τεκμήριο -όχι πάντα αλλά στις περισσότερες περιπτώσεις- είναι ήδη φορολογημένη 

περιουσία, που συσσωρεύτηκε, για να κληροδοτηθεί σε διαδόχους. Δεύτερο, αν ο 
διαθέτης μεταβιβάσει την περιουσία στα τέκνα του μια μέρα πριν να πεθάνει είναι 
αφορολόγητη, δεν πληρώνει φορολογία. Α ν για λόγους ειδικούς δεν μπορεί ή δε 

θέλει να τη μεταβιβάσει, πληρώνει φορολογία, και εδώ εί.ναι η αντινομί.α, όπως 
συνήθως συμβαίνει. Η κυβέρνηση είπε ότι αυτό το "περίπλοκο" θέμα δεν μπορεί 

εύκολα να το μελετήσει, παρόλο που συμq'ωνά με την ουσία. Γι' αυτό βάλαμε κατα
ληκτική ημερομηνία, ώστε η κυβέρνηση να ξέρει ότι, αν δε φέρει άλλα τροποποιη-
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τικά μέτρα για την αναπλήρωση των <{'όρων που Οα χάσει, Οα καταργηΟεί. και ήδη η 
Επιτροπή έχει δηλώσει στην κυβέρνηση ότι είναι πρόΟυμη να εξετάσει άλλα μέτρα 
για αναπλήρωση του συνολικού ποσού, που εί.ναι αμελητέο μεταξυ μας, που 
εισπράττει η κυβέρνηση, όπως τέλη μεταβιβάσεως ή οτιδήποτε άλλο, ώστε να μην 

απωλεσΟούν έσοδα από την κυβέρνηση. 

Αυτά που είπε ο κ. Αγαπίου είναι σωστά, γιατί., αν δε φταίει εκείνος που δικαι
ούται να πάρει την περιουσία για την καθυστέρηση, γιατί να πληρώνει και <rόρο, 
όταν κατά κανόνα είναι οι κυβερνητικές υπηρεσίες που καθυστερούν να καθορίσουν 
ποιο είναι το ποσό του διεκδικούμενου φόρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, να μου επιτρέψετε να σας πω ότι υπάρχουν και άλλων 
ειδών φορολογίες, όπου δεν υπάρχει η ίδια πρόνοια. Απ' ό,τι αντιλαμβάνομαι στη 
φορολογί.α περί κεφαλαιουχικών κερδών δεν υπάρχει παρόμοια πρόνοια κω είναι 

καλό αυτή η πρόνοια να είναι ενιαία σε όλες τις φορολογίες. Από ό,τι έχω πληρο

φορηΟεί τουλάχιστον. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ας μη μεγιστοποιήσετε το θέμα με συζήτηση τώρα εδώ. Αν υπάρχει άλλη 

ανάλογη περίπτωση, ας έρθει από την κυβέρνηση και η Βουλή πάντοτε επιδιιί>κει την 
ομοιομορφία της νομοθεσίας. Αλλά είναι άλλο θέμα και δεν έχει συζητηΟεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι η ίδια όμως φιλοσοφία. 

Να σας δώσω το λόγο, κύριε Ευσταθίου, αλλά ήθελα απλώς να κάνω το εξής 
σχόλιο: Να μην έχει κανένας αμφιβολία ότι, όταν πρόκειται για απώλεια εσόδων 
του κράτους, το κράτος θα έρθει και θα τα αντικαταστήσει με το παραπάνω. Μου 
κάνει πραγματικά εντύπωση που δε ρωτήθηκε η Επιτροπή Νομικών, διότι με αυτή 

την κατάργηση φορολογίας επηρεάζονται και τα συμφέροντα των δικηγόρων, όσον 
αφορά τα τέλη και πρέπει να το δούμε αυτό το σημείο. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Ε! καλά, όχι δεν ενοχλεί αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Επεκτείνοντας την αιτιολογία του κ. Παπαδόπουλου θα έλεγα ότι υπάρχει και 
ένας άλλος πολύ σοβαρός λόγος, για να μην υπάρχει ο φόρος κληρονομιών. Π ειθα

ναγκάζονται άνθρωποι με το φόβο ότι θα φορολογηΟούν οι περιουσίες τους, να 
αποξενωθούν τις περιουσίες τους, να μείνουν ακτήμονες, να περιέλΟουν πολλές 
φορές σε πλήρη ένδεια, να έχουν την αγωνία από τη μια πλευρά να διασφαλίσουν 
εκείνα τα οποία απέκτησαν με κόπους και μόχΟους και από την άλλη μεριά να μην 

εξαθλιωθούν και αυτό είναι κάτι το οποίο πράγματι χρειαζόταν να ληφθεί υπόψη 
για την κατάργηση ενός αναχρονιστικού φόρου. Αναχρονιστικός, διότι όλη εκείνη η 
περιουσία, όπως λέχθηκε πολύ σωστά, έχει φορολογηΟεί και είναι ό,τι παρέμεινε, 
αφού αφαιρέθηκαν οι φόροι. Πόση φορολογία στο τέλος; Στο τέλος ο καΟένας θα 
μετέρχεται διάφορους τρόπους, για να αποφεύγει και αυτή την καταβολή και ο 

καλύτερος τρόπος είναι βεβαίως η φοροδιαφυγή με τη διαφυγή των κερδ<ί>ν του και 

των περιουσιακών του στοιχείων, εκεί όπου δεν μπορούν να φορολογηΟούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, λίγη ησυχία διότι δεν ακούμε. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου Ι8Β του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 7. 

Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρΟρου. Άρθρο 9. 

Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου. Άρθρο Ι Ο. 

Αντικατάσταση του Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 11 . 

Εφαρμογή του παρόντος Νόμου. ΆρΟρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα Ι μέχρι το 12 να εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι το 12 εγχρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΊΌ επόμενο θέμα είναι ''Ο περί ΠροUπολογισμού Τροποποιητικός (Αρ. Ι) 

Νόμος του Ι 995 ". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑ Ι ''Ο 

ΠΕΡ! ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. I) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργtου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κ ίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 25 Σεπτεμ-
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Β ρ ίου 1995 και στις 22 Ιανουαρίου 1996. Στις συνεδρίες της Επιτροπής κλήΟηκαν 

και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του περί προϋπολογι

σμού νόμου του ι 995 με τη συμπερίληψη σ' αυτόν ειδικής διάταξης, ώστε να ρυΟμι
στεί νομοθετικά ότι εκπαιδευτές της τεχνικής εκπαίδευσης που βρίσκονταν στην 

υπηρεσία την 3 Ι η Μαρτίου 198 ι και κατείχαν τη θέση εκπαιδευτή (Κλίμακες Α8-Α Ι Ο 
και Α ι Ι), όταν προάγονται στη θέση τεχνολόγου (Κλίμακα Α Ι Ι) στην τεχνική εκπαί

δευση, θα τοποθετούνται πάνω σε προσωπική Βάση στην κλίμακα Α 11 επεκτεινόμενη 
κατά δύο προσαυξήσεις. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών η πιο πάνω 

τροποποίηση στοχεύει στην υλοποίηση δικαιολογημένου αιτήματος που α<('ορά 

είκοσι τέσσερις νέους τεχνολόγους, οι οποίοι ζητούν να έχουν ίση μεταχείριση με 

άλλους συναδέλφους τους που έχουν προαχΟεί στην κλίμακα αυτή και πληρούν στην 

ουσία τις ίδιες προϋποΟέσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιi.>ν και Προϋπολογισμού σuμ<('ωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήq-ισή του σε νόμο, αq-ού τροποποιηΟεί ο 

τίτλος του, ιi>στε να αναφέρεται ως ''Ο Τροποποιητικός (Αρ. Ι) του ;τερί Προϋπολο

γισμού Νόμου του 1995 Νόμος του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση της σημείωσης του εδαφίου 130 του Κεφαλαίου 20.02.2 του 
Άρθρου 100/102 "Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων - Βασικοί Μισθοί" του Κε<('α

λαίου 20.02.2 "Παιδεία" του Πρώτου Πίνακα- Δελτία Λαπανών του βασικού νόμου. 
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα Ι και 2 να εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός (Αρ. Ι) του περί Προϋ

πολογισμού Νόμου του ι 995 Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο Οέμα είναι ''Ο περί Ποινικού Κώδικα (τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1995". 

( Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσΟείσα.) 
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ΕΚΘΕΣΗ ΊΊ-ΙΣ ΚΟΙΝ0130ΥΛΕΥΤΙ ΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΝΟΜ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ ΤlτΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 'Ό ΠΕΡΙ ΠΟΙΝ ΙΚΟΥ ΚΩΔIΚΑ (ΓΡΟΠΟ

ΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

ΕυστάΟιος ΕυσταΟίου, Πρόεδρος 

Σο<rοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Δεκεμβρίου 1995 και 25 Ιανουα

ρίου ι 996. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήΟηκε και παρευρέΟηκε εκπρό

σωπος του Υπουργείου Εσωτερικιί>ν. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Ποινικού 

Κώδικα, ώστε, στην περίπτωση που χρησιμοποιούνται μεγάφωνα ή ενισχυτές ήχου 

κατά παράβαση της ισχύουσας νομοθεσίας, να μπορεί η Αστυνομία, έστω και αν 

υπήρξε συμμόρφωση έπειτα από επίδοση γραπτής ειδοποίησης, να προβαίνει σε 

κατάσχεση των μεγα<rώνων, χωρίς να χρειάζεται η επίδοση δεύτερης ειδοποίησης. 

Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενιί>πιον της Επιτροπής 

από τους κυβερνητικούς αρμόδιους, η κατάσχεση μεγαφώνων σύμ(/'ωνα με τα πιο 

πάνω Οα γίνεται μόνο, εφόσον το μεταγενέστερο αδίκημα διαπράττεται μέσα σε 
διάστημα έξι μηνών από την ημερομηνία επίδοσης της γραπτής ειδοποίησης και 

κατά τη διάρκεια της ισχύος της σχετικής άδειας για χρήση μεγαφώνων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών διαμόρφωσε ανάλογα το υπό ψήφιση 

σχέδιο νόμου, ώστε η κατάσχεση μεγαφώνων σε περίπτωση επανάληψης της παρά

βασης σύμφωνα με τα πιο πάνω να γίνεται μέσα σε είκοσι τέσσεQις ώρες αντί μέσα 

σε έξι μήνες από την επίδοση της ειδοποίησης. Με βάση τα πιο πάνω η Επιτροπή 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού τροποποιηΟεί και ο τίτλος του, ιί>στε να αναφέρεται ως 'Ό περί Ποινικού 

Κιί>δικα (τροποποιητικός) Νόμος του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 187 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα Ι και 2 να εγκριθούν; 

Ε<rόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη αν(ιγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναq-έρεται ως ο περί Π οινικού Κώδικα (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινή

σεως (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995". Πρόταση νόμου. 

(Η ΈκΟεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΓΓΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΌΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΙ)ΕΓΓΑΙ ''Ο ΓΙΕΡΙ 

ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΚΙΝΗΣΕΩΣ (τΡΟΠΟ

ΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΊΌΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

ττίμης ΕυΟυμίου 

Παύλος 11 απαγεωργίου 
Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την υπό 

αναφορά πρόταση νόμου που η ίδια κατέΟεσε στη Βουλή, σε τέσσερις συνεδρίες της 

που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 14 Νοεμβρίου 1995 και 23 Ιανουα
ρίου 1996. Στο στάδιο της μελέτης του όλου Οέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοΟεσίας 
για τα μηχανοκίνητα οχήματα και την τροχαία κίνηση, ώστε η απαιτούμενη χρονικτi 

διάρκεια κυριότητας του οχήματος στο εξωτερικό από επαναπατριζόμενους για 

σκοπούς εγγραφής του να καταργείται και παράλληλα να δίνεται η ευκαιρία στα εν 

λόγω πρόσωπα να υποβάλουν αίτηση για εγγραφή του εισαγόμενου οχήματός τους 

μέσα σε τέσσερις μήνες από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, 

δικαίωμα το οποίο θα ασκείται μόνο μια q'Ορά και για ένα μόνο όχημα. 

Όπως είναι γνωστό με βάση την ισχύουσα νομοθεσία περί Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως, απαραίτητη προϋπόθεση για την εγγρα<rή ιδιω

τικού ή φορτηγού μηχανοκίνητου οχήματος ηλικίας μεγαλύτερης των πέντε ή, 

ανάλογα με την περίπτωση, των τεσσάρων ετών, το οποίο εισάγεται στην Κυπριακή 

Δημοκρατία από πρόσωπο που έρχεται στην Κ\Jπρο για μόνιμη εγκατάσταση, είναι 

το όχημα να ανήκει κατά κυριότητα στο πρόσωπο αυτό για δι(ιστημα τουλάχιστον 

τριών μηνών πριν από την άφιξή του. Επειδή η πιο πάνω προUπόΟεση δε φαίνεται 

να εξυπηρετεί κανένα συγκεκριμένο σκοπό, αλλά μάλλον προκαλεί αχρείαστη ταλαι

πωρία, πρακτικές δυσκολίες και σύγχυση στους επαναπατριζόμενους, γι' αυτό 

κρίθηκε σκόπιμο να καταργηθεί με την παρούσα πρόταση νόμου. 

Με μεταβατική διάταξη, που προτείνεται επίσης με το υπό αναφορά σχέδιο 
νόμου, παρέχεται το δικαίωμα στους ιδιοκτήτες οχημάτων, των οποίων τα οχήματα 
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βρίσκονται σε αποθήκες αποταμίευσης και οι οποίοι έχασαν το δικαίωμά τους να 
ζητήσουν με αίτησή τους εγγραφή του οχήματος λόγω παρέλευσης του καθορισμένου 

από το νόμο χρόνου του ενός έτους, να υποβάλουν αίτηση για εγγραφή του 

οχήματος μέσα σε καΘορισμένα χρονικά πλαίσια. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων υιοθέτησαν τις 
προτεινόμενες με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου ρυΟμίσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, λαμβάνοντας υπόψη 

όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήcrιση σε 

νόμο της υπό αναφορά πρότασης νόμου, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως 'Ό περί Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (τροποποιητικός) Νόμος του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Υποχρεώσεις προς εγγραφή μηχανοκίνητων οχημάτων. Άρθρο 2. 

Μεταβατική διάταξη. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρΟρα Ι μέχρι το 3 να εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι μέχρι το 3 εγκρίνονται. 

Π ροχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Γροποποιητικός) Νόμος του ι 996. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση η πρόταση νόμου να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Αρχαιοτήτων (Γροποποιητικός) Νόμος του ι995" . 

( Ι ι Έκθεση θεωρείται αναγνωσΟείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟθΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΙΙΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔIΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑ Ι 'Ό ΠΕΡJ ΑΡΧΑ ΙΟ

ΤΉΤΩΝ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτJΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ ι995" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
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μεταξύ 24 Οκτωβρίου 1995 και 23 Ιανουαρίου 1996. Κατά τις συνεδριάσεις αυτές 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνι<ί>ν και 
Έργων, του Τμήματος Αρχαιοτήτων και του Συνδέσμου Κυπρίων Αρχαιολόγων. 

Με το νόμο που προτείνεται τροποποιείται η βασική νομοθεσία για τις αρχαι
ότητες, με απώτερο στόχο την καλύτερη εφαρμογή της και την πιο αποτελεσματική 

προστασία των αρχαιοτήτων. 

Ειδικότερα, με βάση τις προτεινόμενες τροπολογίες: 

(α) επεκτείνεται η έννοια του όρου αρχαιότητα, 

(β) εισάγεται η απαγόρευση της χρήσης ανιχνευτών μεταλλικών αντικειμένων 

μέσα ή κοντά σε αρχαιολογικους χώρους, 

(γ) παρέχονται στους ιδιοκτήτες αρχαίων μνημείων, 13' Π tνακα, κίνητρα για 
τη διατήρησή τους, 

(δ) ρυθμίζονται θέματα που αφορούν την παροχή άδειας εμπορίας αρχαιο

τήτων, 

(ε) παρέχεται η εξουσία στο δικαστήριο να αναστέλλει με διάταγμα εργασίες 

που επηρεάζουν αρχαία μνημεία, 

(στ) ρυθμίζεται με καλύτερο τρόπο το θέμα της απαγόρευσης της εξαγωγής 

αρχαιοτήτων και 

(ζ) παρέχεται ευχέρεια στα πρόσωπα που κατέχουν παράνομα αρχαιότητες 
να τις δηλώσουν σε τακτή προΟεσμία. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Κυπρίων Αρχαιολόγων με γραπτό υπόμνημά 
τους που κατέθεσαν στην Επιτροπή εισηγούνται μεταξύ άλλων τη σύσταση αρχαιο
λογικού συμβουλίου, το οποίο να επιλαμβάνεται ορισμένων Οεμάτων που σήμερα 
εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων και την 
καθιέρωση αυστηρότερων περιορισμών όσον αφορά την απόσταση από τους αρχαιο

λογικούς χώρους, πέρα από την οποία μπορεί να χρησιμοποιούνται οι συσκευές 

ανιχνευτών μεταλλικών αντικειμένων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωΟεί και αφού τροπο

ποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 'Ό περί Αρχαιοτήτων (τροποποιη

τικός) Νόμος του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 6. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρΟρου. ΆρΟρο 7. 
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Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων Μερών. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου. Άρθρο 9. 

Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου. Άρθρο Ι Ο. 

Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 11. 

Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου. Άρθρο 12. 

Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου. Άρθρο 13. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 14. 

Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου. Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα Ι μέχρι το 15 να εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρUρα I μέχρι το 15 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα ανα<rέρεται ως ο περί Αρχαιοτήτων (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα επόμενα θέματα είναι "Ο περί Δ1)μων (τροποποιητικός) Νόμος του 1993" 
(Π ρόταση νόμου), 'Ό περί Δήμων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994 και 'Ό 
περί Δήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995". Υπάρχει κοινή ΈκΟεση και 
Συμπληρωματική Έκθεση. 

Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, τόσο γι' αυτό το ν6μο περί. Δήμων όσο και για τον περί 

Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, κατόπιν συνεννόησης και με τα 

υπόλοιπα κόμματα, ζητούμε μια εβδομάδα αναβολή, γιατί έχουν προκύψει ορισμένα 

σημεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Μάλιστα. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Δε μας ζήτησε κανένας αναβολή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ζητήθηκε από συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, είναι κοινή Έκθεση, κατά συνέπεια θα αναβληθούν όλα μια 

εβδομάδα. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Όχι, κύριε Π ρόεδρε, μιλούμε για δύο διαqοορετικές Εκθέσεις. Η μια Έκθεση 
αφορά τα των Δήμων και η άλλη Έκθεση α<rοQά τα των βουλευτικών εκλογών. Μας 
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λέχΟηκε εδιi> πέρα ότι tητήΟηκε απ6 ένα κόμμα μια εβδομάδα αναβολή των σχετικών 

μι; τις βουλευτικές εκλογές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΙ'ΙΔΙJΣ: 

Όχι, το αντίΟετο, ζητήΟηκε από το Δημοκρατικό Συναγερμό αναβολή δυο εβδο
μ(ιδων για τον περί Λήμων και επειδή υπάρχει και ένα σημείο που έχει διαφίιγει της 
προσοχής για ό,τι αq-ορά το νόμο περί εκλογής Μελών της Βουλής, ως Πρόεδρος 

της Επιτροπής, ζητώ αναβολή μια εβδομάδα και για τα δυο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι. βάσει των Κανονισμών και του Συντ(ιγματος, η αναβολή δεν μπορεί 

να είναι πέραν της μια εβδομάδας. Κατά συνέπεια και για τα δυο δίνεται αναβολή 

μιας εβδομάδας. 

Έστω και αν ένα κόμμα ζητήσει αναβολή, δεν μπορούμε παρά να τη δώσουμε. 

Κατά συνέπεια το επόμενο θέμα είναι το υπ' αριΟμό 12 της ημερήσιας 

διάταξης. 

Κύριοι συνάδελcrοι, για όνομα του Θεού! λίγη ησυχία, δεν ακούμε τι διαβά

tουμε. Α ν Οέλετε να κουβεντιάσετε να πάτε έξω. 

Είναι 'Ό περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών Νόμος του 

1995'. 

( 11 ΈκΟεση θεωρεί τα ι αναγνωσΟείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΎΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠ ΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛ ΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔIΟ ΠΟΥ ΤJτΛΟΦΟΡΕΙΊΆΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΚΕΝΤΡΩΝ Ιli'ΟΣΊΆΣΙΑΣ ΚΑΙ ΑΠ ΑΣΧΟΛ ΗΣΗΣ ΠΑΙΔΙΩΝ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1995" 
Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παί•λος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκοuμάς 

Καίτη Κληρίδου 

Ανδρέας Παρισινός 

Νίκος Π ιττοκοπίτης 

Κίμων Παναγίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτικi1 Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Νοεμβρίου ι 995 και στις 25 Ιανουαρίου ι 996. Στις συνεδρίες της Επιτροπής 

κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω

νικ<i>ν Ασcrαλίσεων. ενώ στη δεύτερη συνεδρίαση κλήθηκαν επίσης και παρευρέΟηκαν 

εκπρόσωποι των συνδικαλιστικιί>ν οργαν<i>σεων. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η νομοθετική ρύθμιση του Οέματος του 

ελέγχου των κέντρων προστασίας και απασχόλησης παιδιών, με την υιοΟέτηση 

επιπέδων που διασφαλίζουν τη φυσική προστασία, την υγεία, τη φροντίδα και την 
κατάλληλη αγωγή των παιδιών σε όλα τα κέντρα που λειτουργούν για την 

προστασία και απασχόληση παιδιών. 

Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που κατατέΟηκε στην Επιτροπή από το 
αρμόδιο Υπουργείο αναφέρεται ότι, οι κοινωνικοοικονομικές αλλαγές που επισυνέ

βησαν στην κυπριακτ] κοινωνία και η πλήρης απασχόληση των γονιών στην εργασία, 

είχαν ως αποτέλεσμα να παρατηρηθεί τα τελευταία χρόνια αυξημένη ανάγκη για την 
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προστασία και τη φροντίδα των παιδιtί>ν. Ενιί> όμως η φροντίδα των παιδιών 

προσχολικής ηλικίας σε προδημοτικούς σταΟμούς καλύπτεται από τη σχετικt·ι νομο

Οεσία που ρυΟμίζει τους όρους λειτουργίας των σταΟμιί>ν, δfν υπάρχει αν(ιλογη 

νομοΟεσία για τον έλεγχο όλων των άλλων κέντρων προστασίας και απασχ()λησης 

παιδιών, τα οποία λειτουργούν και προσq'έρουν προστασία και απασχόληση στα 

παιδιά της σχολικής ηλικίας μετά τις <ί>ρες του σχολείου. Τα κέντρα αυτά γνωστά 

ως παιδικές λέσχες αναπτύχΟηκαν σταδιακά και λειτουργούν κυρίως πάνω σε κοινο

τική βάση. Σήμερα υπάρχουν παγκύπρια τριάντα περίπου παιδικές λέσχες, ενιi> η 

τάση είναι να αυξάνονται συνεχ<i>ς. Το προτεινόμενο νομοσχέδιο στοχεύει ακριβώς 

στη διασφάλιση των σωστών επιπέδων για την προστασία και απασχόληση των 

παιδιών στα κέντρα αυτά. 

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων εξέφρασαν την πλήρη 

συμφωνία τους με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, το οποίο 6πως ανέφεραν είναι 

απαραίτητο για τη φροντίδα των παιδι<i>ν των εργαζομένων, ενώ δήλωσαν ότι 

αναμένουν τάχιστα την κατάθεση των σχετικών κανονισμών που Οα καταστήσουν 

δυνατή την υλοποίηση του νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικιί>ν Ασφαλίσεων στα 

πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδtου αυτού ζήτησε και πήρε κατάλογο των 

παιδικών λεσχών που λειτουργούν, τον αριΟμών των παιδιών που εξυπηρετούν και 

το ύψος της κρατικής χορηγίας που έχουν πάρει. 

Η Επιτροπή, αφού μελέτησε το όλο Οέμα και έλαβε σοβαρά υπόψη τις Οέσεις 

που εκφράστηκαν ενιί>πιόν της, θεωρεί χρήσιμες και θετικές τις πρόνοιες του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου που αναμένεται να συμβάλει στη διασ<rάλιση των σωστιί>ν 

επιπέδων προστασίας και απασχόλησης των παιδιών, γεγονός που Οα βοηΟήσει τα 

ίδια τα παιδιά αλλά ταυτόχρονα Οα ανακουφίσει και τους εργαζόμενους γονείς. 

Για τους λόγους αυτούς η Επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι<)ιιί>ξεις 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή, σημειώνοντας το σχ6λιο 

της εισηγητικής έκΟεσης του νομοσχεδίου σύμφωνα με το οποίο η εφαρμογή των 

προνοιών του δεν αναμένεται να έχει οποιεσδήποτε οικονομικές επιπτώσεις, Οέλει 

να τονίσει ότι σε καμιά περίπτωση η παρατήρηση αυτή δε Οα πρέπει να αφορά ή να 

επηρεάζει την κρατική χορηγία που παραχωρείται μέχρι σήμερα στα κοινοτικά 

κέντρα προστασίας και απασχόλησης παιδιιί>ν, η οποία Οα πρέπει όχι μόνο να συνε

χιστεί αλλά και να επαυξηθεί, τιbρα μάλιστα που η λειτουργία των κέντρων αυτ<.i>ν 

τίθεται σε σωστή βάση κα~ έλεγχο. 

Με την ίδια ευκαιρία η Επιτροπή έχει εκφράσει προς την Εκτελεστική Εξουσία 

την επιΟυμία της να μελετήσει το σχέδιο παραχώρησης της κρατικής χορηγίας σ' 

αυτά τα κοινοτικά κέντρα, γι' αυτό και ζήτησε να της κατατεΟούν τα σχετικά 

κριτήρια, για να διαπιστώσει αν η χορηγία παραχωρείται με τρόπο αξιοκρατικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρzι]ς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο I. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
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Απαγόρευση διατήρησης Κέντρων χωρίς εγγραφή. Άρθρο 3. 

Εγγραφή Κέντρων. Άρθρο 4. 

Ανάρτηση πιστοποιητικών εγγραφής. Άρθρο 5. 

Ακύρωση Εγγραφής Κέντρου. Άρθρο 6. 

Γνωστοποίηση για την πρόθεση απόρριψης αίτησης για εγγραφή ή ακύρωση 

εγγραφής. Άρθρο 7. 

Εξουσία εισόδου και επιθεώρησης Κέντρων. Άρθρο 8. 

Κανονισμοί. Άρθρο 9. 

Αδικήματα. Άρθρο Ι Ο. 

Μη εφαρμογή του Νόμου αυτού σε ορισμένα Κέντρα και υποστατικά. ΆρΟρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα Ι μέχρι το 11 να εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα Ι μέχρι το 11 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κέντρων Προστασίας και Απασχό

λησης Παιδιών Νόμος του 1996. 

ΙlΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι το υπ' αριθμό 13 'Ό περί Τουρκοκυπριακών Περιου
σιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡfΊΟΥ: 

Την προηγούμενη εβδομάδα είχε ζητηθεί αναβολή και είχα την εντύπωση ότι 

δόΟηκε για δεκαπέντε μέρες, γι' αυτό και ορίστηκε η συνεδρία της Επιτροπής, που Οα 
έβλεπε το Οέμα για το οποίο είχα ζητήσει την αναβολή την προσεχή Τετάρτη, γι' αυτό 

παράκλησή μου είναι να μείνει την προσεχή Π έμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να μείνει. 

Θέλω να σας πω ότι κακώς δίνονται οι αναβολές των δεκαπέντε ημερών, κανο

νικά πρέπει να είναι για μια εβδομάδα. Αλλά, αν δόθηκε ήδη και δε έχει συνεδριάσει 
η Επιτροπή, δεν υπάρχει ... αλλά πρέπει να είμαστε πολύ q-ειδωλοί στις αναβολές. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ : 

Αυτό είχα αντιληφθεί, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Γεωργίου, δεν έχει κανένα πρόβλημα. 

Ο χ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επικαλούμενος πριν δυο λεπτά τη δήλωσή σας ότι πέραν της 
μιας εβδομάδας δε δίνεται αναβολή, λογικά θα πρέπει να σεβαστούμε τα όσα είπατε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, αλλά ήδη δόΟηκε από τον προηγούμενο Προεδρεύοντα, επομένως είμαι 
υποχρεωμένος να σεβαστιί) το τι δόθηκε. 

Σ. ΧΑΣ ΙΚΟΣ: 

Συγν<i>μη, να συμπληρώσω. Ο Π ροεδρεύων έδωσε αναβολή μιας εβδομ(ιδας 
στην προηγούμενη συνεδρία. Εν πάση περιπτώσει όμως, τα όσα είπε ο κ . Αοιστο
φάνης Γεωργίου νομίζω ότι είναι κάτι που μπορεί να πει στην ολομέλεια. Δε 
σημαίνει ότι πρέπει να περιμένουμε να συντάξουμε μια Έκθεση. Και δε βλέπω το 
λόγο γιατί να δίνουμε αναβολές, τη στιγμή ακριβώς που εκείνα τα οποία Οέλει να πει 
ο κ. Αριστοφάνης είναι θέμα της ολομέλειας και όχι της ΈκΟεσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ έχω σημειιί)σει αυτό που ανέφερε ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, δηλαδή ότι 

ο Προεδρεύων έχει δ<i>σει αναβολή για δυο εβδομάδες και έτσι δε συνήλΟε η 
Επιτροπή. Αν έτσι έχουν τα πράγματα, τότε έχει καλώς, αν είναι άλλως πως. να μου 

πείτε, κύριε Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Α ν ήταν διαφορετικά δε θα κυκλοιrορούσε η ημερήσια διάταξη της Επιτροπής, 
η οποία έχει κυκλοφορήσει πριν από σήμερα και να αναφέρει το θέμα στη συζt']τηση 
της Επιτροπής την προσεχή Τετάρτη. Αυτό και μόνο αποδεικνίJει την καλή πίστη η 
οποία υπήρξε. Α ν υπήρξε παρανόηση σε οποιοδήποτε στη δική μας πλευρά, πιστεύω 

ότι δεν υπάρχει θέμα οποιασδήποτε σκοπιμότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σοφοκλέους. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Καταρχάς, πιστεύω ότι ήταν μια εβδομάδα η αναβολrΊ, κύριε Π ρόεδρε, και 
όπως υπογράμμισε και ο κ. Χάσικος, ο λόγος που ζητά την αναβολil ο κ. Γεωργίου, 
όπως μας είπε και στην Επιτροπή, ήταν για κάποιο σημείο της ΈκΟεσης, το οποίο 
μπορεί να αναπτύξει και εδώ. Το θέμα είναι πολύ σοβαρό. Ήδη πρέπει να διi>σουμε 
το πράσινο φως στον κηδεμόνα των περιουσιών να προχωρήσει, διότι υπάρχουν 
τόσες ατασΘαλίες που πρέπει να λυθούν και έπρεπε κανονικά χθές να γίνει συνε
δρία, ο Πρόεδρος όμως δε μας κάλεσε και παραπαίουμε, με στόχο να απομακρύ

νεται αυτή η επίλυση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δ<i>σω το λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ. 

Α. ΧΡΙΣτΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι σωστό να ακολουΘούνται με ευλάβεια οι Κανονισμοί. Αλλά 
Οέλω να επικαλεστώ τη μνήμη σας ότι εδ<ί> δώσαμε αναβολές και δεκαπέντε ημcριί>ν 
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χω τριών εβδομάδων και υπάρχουν και νομοσχέδια που πί1ραν αναβολή (ινευ 

επιστροφής και άνευ καθορισμένης ημερομηνίας συζήτησης. 

Την περασμένη φορά δόθηκε αναβολή δεκαπέντε ημερών και διερωτώμαι γιατί 

πρέπει να συζητούμε αυτό το πράγμα τιί:ιρα, αν ήταν για δεκαπέντε ή για μια Fβδο

μάδα η αναβολή. Ο καθένας έχει τη δική του αντίληψη. Υπάρχουν όμως τα 

πρακτικά, τα οποία μπορούν να μας διορΟώσουν και να μας πουν πόσες μέρες 

δώσαμε. Νομίζω ότι χάνουμε χρόνο να συζητούμε αυτό το Οέμα. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι, θα δώσω ακόμα μια εβδομάδα αναβολή. 

Ναι, κύριε ΕυσταΟίου. 

ΕΥ . ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ : 

Π ράγματι, να δίνουμε αναβολή πριν δυο λεπτά και να αρνούμεΟα αναβολή με 

την αίτηση ενός άλλου Π ροέδρου Ε πι τροπής, νομίζω ότι είναι υπερβολικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι είναι περιττή η περαιτέρω συζήτηση, είναι η τελευταία αναβολή 

που δίνεται. Όταν aπουσιάζω, παρακαλώ τον Προεδρεύοντα να επιμένει ευλαβικά 

στη μια εβδομάδα, διότι αυτοί είναι οι Κανονισμοί. 

Το επόμενο Οέμα είναι το υπ' αριΟμό 14 "Ο περί Παγκύπριας Ένωσης 

Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία, Δομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή 

Θέματα) (τροποποιητικός) Νόμος του 1995". 

Ο κ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡ ΙΊΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι η Έκθεση είναι έτοιμη και περιμέναμε να λάβουμε 

μια γνωμάτευση από το Γενικό Εισαγγελέα για το ποιοι Οα δικαιούνται να συμμετέ

χουν σ' αυτό το συμβούλιο το οποίο Οα διοριστεί. Έχω πάρει προφορικά τη γνωμά
τευση μόλις σήμερα, η οποία δυστυχώς λέει ότι ένας πρόσφυγας ηουλευτής δε δικαι

ούται να συμμετέχει σ' αυτό το Σώμα. Επειδή είναι σοβαvότατο ζήτημα, και 

πιστεύουμε, τουλάχιστον η δική μας η πλευρά, ότι είναι Οέμα που Οα προβληματίσει 
όλες τις πλευρές και ενδεχομένως όλοι οι συνάδελφοι που είναι πρόσφυγες Οα 

Οέλουν να συμμετέχουν σ' αυτό το κίνημα των προσφύγων, Οέλουμε να αναβλ ηΟεί 
και αυτό το Οέμα για την επόμενη εβδομί1δα και την Τετάρτη που υπάρχει ήδη συνε

δρία να καλέσουμε το Γενικό Εισαγγελέα, να το συζητήσουμε μαζί του και ας ευχη
Οούμε να βρούμε τρόπο να ξεπεραστεί αυτό το ζήτημα. Διαφορετικά, ενδεχόμενα 

όλες οι πλευρές να έχουν κάποιες άλλες απόψεις επί του Οέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν και εδώ δίνεται αναβολή μιας εβδομάδας. 

Θέλω όμως, κύριοι συνάδελφοι, να υποδείξω ότι μας έχουν μείνει περίπου 

εννέα συνεδρίες, μέχρι να τελει<ί:ισουν οι εργασίες αυτής της πενταετιας. Υπάρχουν 

πάρα πολλά επείγοντα νομοσχέδια, περίπου σαράντα πέντε, γι' αυτό πρέπει να 

προχωρήσουμε με γοργό ρυθμό, αν θέλουμε να ολοκληρ<ί)σουμε τη δουλειά που 

έχουμε μπροστά μας. Εισήγησή μου είναι από την επόμενη Πέμπτη τουλάχιστο να 

αποφεύγονται οι αναβολές, διότι δεν υπάρχουν πλέον πλαίσια. Δεν προσφέρονται 

πλαίσια και αντιλαμβάνομαι υπάρχει πάρα πολλή εργασία. 
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Λοιπόν, αναβάλλεται και αυτό το θέμα για την επόμενη Π έμπτη. 

Τα υπ· αριθμό 15 και 16 Οέματα έχουν αναβληΟεί. Νομίζω ήταν rισήγηση του 
κ. Κατσουρίδη για αναf\ολή, έστω και αν έγινε επ' αq-ορμή άλλου Οέιιατος. 

Κατά συνέπεια, προχωρούμε στο επόμενο Οέμα "Οι περί ηρματισι ού Απασχο
λήσεως (Γαμείον διά Πλεονάζον Προσωπικόν) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1995". 

( Η ΈκΟεση Οεωρείται αναγνωσΟείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ η-ΙΣ ΚΟΙΝΟΙ30ΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΓΙΗΣ ΕΡΓΑΣIΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙ\JΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΊΊΤΛΟΦΟΡΟΥ:--ι·ι ΑΙ 

''ΟΙ ΠΕΡ! ΤΕΡΜΑτΙΣΜΟΥ Α ΓΙΑΣΧΟΛΙΙΣΕΩΣ (Ί'ΑΜΕΙΟΝ ΛΙΑ fJ \EOI'\ \ΖΟ\: 
ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΝ) (Ί'ΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΊΌΥ ι995" 

Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Καίτη Κληρίδου 

Ανδρέας 11 αρισιν6ς 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Κίμων Πcιναγίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικ<i>ν Ασφαλίσεων μελέ
τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε δiJo συνcορίες της που πραγματοποιήΟηκαν 

στις 7 Δεκεμβρίου ι 995 και στις 25 Ιανουαι.>ίου ι 996. Στην πρ<iηη συνεδρίαση της 

Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υποι,ργείου Fργασία; κω 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Στη δεύτερη συνrδρίc.ιση της Επιτροπής κλήθηκαν και 

εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΓΙ ΕΟ και ΔΕΟΚ και των ει_>γο

δοτικών οργανώσεων ΚΕΒΕ και ΟΕΒ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρΟρα 24 κιιι 25 
του περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των 

βασικών κανονισμών περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Γαμrίον δι(t Πλεονίιζον 

Προσωπικόν), ώστε να αυξηΟεi. η εισφορ(1 στο Ταμείο Τερματισμοί! Αϊασzολήσεως 
από 0,6% σε 1,2% πάνω στο μισΟολόγιο. 

Όπως είναι γνωστό, το Ταμείο για το Πλεονάζον Προσωπικό χρηματοδοηίται 

αποκλειστικά από εισφορές των εργοδοτ<i>ν και από αυτ6 καταβάλλονται οι 

πληρωμές λόγω πλεονασμού. Όπως ανέφεραν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικιί.>ν Ασ<rαλίσεων, το Ταμείο άρχισε να 

λειτουργεί ελλειμματικά από το ι 982. Το \990 η εισq-ορά στο Ταμείο αυξήθηκε ηπ6 
0,5% πάνω στο μισθολόγιο σε 0.6%. Η αί,ξηση αυτή αποδείχτηκε ανεπαρκτi:;. μι· 

αποτέλεσμα το Ταμείο να μην μπορεί σήμερα να ανταποκριΟει στις υποχρrωσειc 
του, γι' αυτό και κρίθηκε σκόπιμη η οικονομική ενbυνάμωσή του με την πρuτει νο

μενη αύξηση της εισφοράς. Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην 

Επιτροπή από τους εκπροσώπους του αρμόbιου Υπουργείου, η εισφορ(t του Ι ,2% 
αναμένεται να αποφέρει μέσα στο 1996 έσοδα ύψους f 17 εκ .. cίJστε το Ταμείο να 

μπορεί να ανταποκρίνεται στις υποχρειί>σεις του, ενώ απ6 το τέλος του 1997 Οα 
αρχίσει να παρουσιάζει πλεόνασμα ύψους f3 εκ. το χρόνο. που Οrωρrίται ότι 
αποτελεί εύλογο όριο ασφάλειας, έχοντας υπόψη τις υποχρεώσεις του Τcιμείοιι. 

Οι εκπρόσωποι τόσο της εργοδοτικής 6σο και της εργατικής πλευράς σι,μφί>

νησαν ότι υπάρχει ανάγκη να ενισχυθοιΊν τα οικονομικά του Ταμείου, <'>ιαφιί>νησαν 

: ι 
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όμως αναφορικά με το ποιος θα επωμιστεί την αύξηση της εισφοράς. Η εργατική 

πλευρά υποστήριξε ότι η αύξηση αυτή θα πρέπει να βαρύνει εξ ολοκλήρου την εργο

δοτική πλευρά, η οποία και σήμερα έχει την αποκλειστική ευΟύνη για τη χρηματοδό

τηση του Ταμείου, γι' αυτό και υποστήριξαν τις πρόνοιες των προτεινόμενων Κανο

νωμών. Οι εκπρόσωποι της εργοδοτικής πλευράς υποστήριξαν ότι οποιαδήποτε 

αύξηση της εισφοράς Οα πρέπει να αναληψΟεί από τον κρατικό προϋπολογισμι> και 

από τους εργαζομένους, υποστηρίζοντας ότι η ευΟύνη για τις απολύσεις δε βαρiινει 

πάντοτε τους εργοδότες. Υποστήριξαν επίσης ότι οποιαδήποτε αύξηση της 

εισφοράς, έστω και αν θεωρείται μικρή, Οα μετακυλιστtί. στο κόστος παραγωγής, με 

αποτέλεσμα να επηρεαστεί η ανταγωνιστικότητα των προ'ίόντων μας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

μελέτησε το όλο θέμα και έλαβε υπόψη της τις απόψεις όλων των ενδιαφερ6μενων 

πλευρών, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμιi>ν, 

γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεΟεί 

από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση να εγκρι

θούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Π ρci>του 

Οδοντιατρικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996". 

(Η ΈκΟεση Οεωρείται αναγνωσΟείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΊΌΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΊΆΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΟΔΟΝΎΙΑ'ΓI'IΚΩ 

ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ - ΘΕΣΗ ΠΡΩΤΟΥ ΟΔΟΝτtΑΓΡΙΚΟΥ ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ (ΣΧΕΛΙΑ 
ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Κοίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοcrάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανοίι 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικci>ν μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Δεκεμβρίου 1995 και 25 Ιανου
αρίου 1996. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομιi<cί>ν και Υγείας, της n ΑΣΥ Δ Υ καΟci>ς και 
επηρεαζόμενοι δημόσιοι υπάλληλοι. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρΟρα 27 
και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται ο καθορισμός του σχεδίου 
υπηρεσίας της θέσης 11 ρώτου Οδοντιατρικού Λειτουργού στις Οδοντιατρικές 

Υπηρεσίες. 
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Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να ακούσει 

τις απόψεις επηρεαζόμενων υπαλλήλων οι οποίοι παρέστησαν στη συνε<'>Qία, 

σύμφωνα με τους οποίους στα απαιτούμενα για τη σχετική Οέση προσόντα θα έπρεπε 

να συμπεριληφΟεί και η διοικητική πείρα, αφού το κυριότερο από τα προβλεπόμενα 

καΟήκοντα αυτής είναι η διοίκηση είτε το11 τομέα της προληπτικής οδοντιατρικής 

είτε του τομέα της θεραπευτικής οδοντιατρικής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΝομικιίJν, υπό το φως των πιο πάνω στοιχείων, 

υιοΟετεί τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται την 

έγκρισή τους, αφού διαμορφωθούν ανάλογα, ώστε κατά την πλήρωση της υπό 

αναφορά Οέσης να θεωρούνται υποψήφιοι και όσα άτομα κατά την ημερομηνία 

έγκρισης των προτεινόμενων Κανονισμών έχουν δεκαετή τουλ(ιχιστον υπηρεσία στη 

θέση Ανώτερου Οδοντιατρικού Λειτουργού από την οποία πενταετή τουλάχιστο 

διοικητική πείρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχι'ις; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οιματος αρχής, υπάρχεL ένσταση να εγκρι

θούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

ΣυνήΟως μιλάτε εσείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, εσείς "φκάλλετε" τα δόντιά μας και εντός και εκτός 

Βουλής. 

(Γέλια) 

Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Δεν ξέρω πώς καταγράφηκε στην 'ΕκΟεση ότι είναι ομόφωνο, αλλά εξ 6σων 

θυμάμαι ο Δημοκρατικός Συναγερμός είχε υποστηρίξει τα σχέδια υπηρεσίας, όπως 

είχαν έρθει από την κυβέρνηση και άρα πρέπει να το διερευνήσουμε αυτό το κεφά

λαιο. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, είπα ότι αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνη. Η ΈκΟεση 

είναι ομόφωνη. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Η ΈκΟεση δεν είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Εγώ είμαι υποχρεωμένος να λάβω υπόψη μου την Έκθεση. 
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ΜΑΡΚΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, την ημέρα που έγιναν οι τοποθετήσεις των ομάδων, δεν 
υπήρχε στην Επιτροπή εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού. Αν δείτε τους 
παρόντες, θα δείτε ότι τα Μέλη προέρχονται από τις άλλες τρεις ομάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

• Κύριε Κυπριανού και κύριε Χατζηγιάννη, ήδη οι Κανονισμοί. ψηιrίστηκαν. 

Όταν κτυπήσει η σφύρα, σημαίνει ότι ψηψίστηκαν. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, συγνώμη, δεν ψηφίστηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ψηφίστηκαν. Ήταν ομόφωνη η Έκθεση, ρώτησα αν υπάρχουν ομιλητές, 
ρώτησα αν υπάρχει ένσταση να εγκριθούν, χτύπησα τη σφύρα και μετά σηκωΟr']κιιτε. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Τυπικά έχετε δίκαιο, αν όμως υπάρχει αυτή η διαψορετική προσέγγιση, ας 

ακουστεί για λόγους καταγραφής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χρίστου, ένα λεπτό. 

Υπάρχει τρόπος, κύριε Χατζηγιάννη, να εκφράσετε την άποψή σας ως δικαιο
λογία ψήφου. 

Σ. ΧΑ'ΓΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η τοποθέτηση των κομμάτων στην Επιτροπή είναι άσχετη από 

την παρουσία των Βουλευτών εκείνη τη στιγμή στη συζήτηση. Ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός πολύ έγκαιρα έδωσε τη θέση του επί. αυτού του σχεδίου υπηρεσίας και 

ήταν να υποστηριχθεί το κυΒερνητικό σχέδιο, όπως είχε σταλθεί στη Βουλή. Άρα 

λοιπόν, πρόκειται περί. λάθους και παρακαλώ να διορθωθεί. ότι ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός υποστηρίζει το σχέδιο υπηρεσίας, όπως έχει σταλθεί από την κυΒέρ
νηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, με όλο το σέΒας. Έχω εδώ μπροστά μου την Έκθεση. Ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός είχε εκπρόσωπο στην Επιτροπή, αναφέρεται εδcο το 

όνομα του εκπροσώπου. Αν θέλετε ναδιορΟωΟεί, ας διορΟωθεί. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αφού γίνεται παραδεκτό από τα Μέλη της Επιτροπής ότι κατά 
την ημέρα της τοποθέτησης απουσίαζαν οι Βουλευτές του Συναγερμού, τι επιμένετε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία Κληρίδου, ήσασταν στην Επιτροπή; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Δεν ήταν παρούσα, κύριε Π ρόεδρε, αφού ο κ. Κυπριανού δηλώνει όχι, η κυρία 

Κληρί.δου δηλώνει όχι. Δημιουργούμε εκ του μη όντος πρόβλημα, αν και εφόσον για 

λόγους πρακτικών τεΟεί ότι δεν είμαστε παρόντες στην Επιτροπή, διαφωνούμε και 

περνά. Τι έγινε, είναι η πρώτη φορά που παρουσιάζουμε διαφωνία; 
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Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης εξέφρασε την άποψή του, η οποία μ:τήκε στα πρακτικά. 

Επομένως, για λόγους πρακτικών μπήκε η απόφασή σας, κύριε Χατζηγιάννη. 

Τότε να γίνει μια παρατήρηση: Στις Εκθέσεις να μην αναφέρονται ονόματα 

Βουλευτών που δε συμμετέχουν. 

ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Με την άδειά σας. 

Επειδή αυτό το νομοσχέδιο είχε συζητηθεί όχι σε μια μόνο συνεδρία και ο 

κ. Χατζηγιάννης στις άλλες ήταν παρών. <rαίνεται θεωρήθηκε σωστό από τη Γραμμα

τεία, μια και σημειωνόταν η παρουσία του, να μπει εκεί. Συμφωνώ όμως μαζί σας 

ότι την τελευταία μέρα της τοποΟετήσεως πρέπει να φαίνεται ποιοι τοποΘετούνται 

και είναι γεγονός ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός είχε τις επιφυλάξεις του, αν μη τι 

άλλο, να μην πω ότι είχε και αντίθετη άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οπωσδήποτε, ο κ. Χατζηγιάννης είπε τις απόψεις του και μπήκαν στα 

πρακτικά. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης 

Εκπαιδεύσεως (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1996". 

(Η ΈκΟεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΊΊΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΠΑ ΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Ο Ι ΠΕΡ ! ΛΕΠΟΥΡΓΙΑΣ ΤΩΝ 

ΔΗΜΌΣΙΩΝ ΣΧΟΛΕΙΩΝ ΜΕΣΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΕΩΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1996" 

ΠαQόντες: 

Θάσος Σοφοκλέους. Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Αντώνης Καράς 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιανουαρίου 1996 στην παρουσία 
εκπροσώπων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

Σκοπός των προτεινόμενων Κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 

άρΟρο 11 της νομοθεσίας για τα κοινοτικά σχολεία μέσης εκπαίδευσης, είναι η 

τροποποίηση των βασικών κανονισμών που διέπουν τη λειτουργία των δημόσιων 

σχολείων μέσης εκπαίδευσης, έτσι που να διασαφηνιστούν οι διατάξεις τους που 

αναφέρονται στις περιπτώσεις που οι μαΟητές του γυμνασιακού κύκλου θεωρούνται 

ότι υστερούν στα εξεταζόμενα μαΘήματα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιιδ

ξεις των προτεινόμενων Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρzής; 

Εψόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, υπάρχει ένσταση να εγκρι

θούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το τελευταίο θέμα του Κεψαλαίου Α' είναι η Απόφαση της Ι3ουλής των Αντι

προσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής 

Θωράκισης της Δημοκρατίας για το 1996. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να αναβληθεί για την ερχόμενη εr~δομάδα, γιατί στο μεταξύ 

εκκρεμεί η τοποθέτηση των κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, αναβάλλεται για μια εβδομάδα. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 

1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

2) Ο περί Π ρο υπολογισμού της Αρχής Κρατικών ΕκΟέσι:ων Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ιlαραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προίίπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων- Θέση Τεχνικού Ιης Τάξης (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επηροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Εκλογές) 

(Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Πολιτιστικών και Άλλων Υπηρεσιών- Θέσεις Ανώτερου Εκπαι

δευτικού Ψυχολόγου και Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου Α' (Σχέδια Υπηρε

σίας) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Π αραπέμπονται στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Έκδοση Τιμολογίων και 

Αποδείξεων και τt']ρηση Αρχείων) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Π ρουπο

λογισμο'ύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Έκθεση όσον αφορά την παραχci.>ρηση εγκρίσεων που δόθηκαν απδ την 

Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς το Πανεπιστήμιο Κύπρου 

σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου του 1995. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικci.>ν και Προίiπολο

γισμο'ύ. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

8) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ

λήλων στη δημόσια και ε-ιιπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3( ι )(α) 
του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985. (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προίiπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

9) Ο περί Ραδιοφωνικών Σταθμών (τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 
Κατατέθηκε από τους κυρίους Νίκο Κατσουρίδη εκ μέρους της Κοινοβου

λευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Τάσσο Παπαδόπουλο 

εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ, Τάκη Χατζηδημη

τρίου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Σ.Κ.ΕΔΕΚ. 

I· Ι 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π αραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 Ο) Ο περί Τηλεοπτικών Σταθμιi>ν Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από τους Βουλευτές κυρίους Νίκο Κατσουρίδη εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Η10σο 

Παπαδόπουλο εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής ομάδας του ΔΗΚΟ, Τάκη 

Χατζηδημητρί.ου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικ<i>ν. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ': Ερωηjσεις - Απαντήσεις 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤ'Ε' 228 που υποβλήθηκε από το Βουλευτti εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 7 ΔεκφβQίου 1996. 

"Είναι κοινά αποδεκτό ότι το οργανωμένο έγκλημα, το οποίο ήταν άγνωστο 

για το φιλήσυχο τόπο μας μέχρι πρόσφατα, έγινε πλέον μέρος της ζωής μας. 

Για ορισμένους ισχύουν οι νόμοι της ζούγκλας. ΓΙ αραμερίζονται οι έννοιες 

της ελευθερίας και της δημοκρατίας, βεβηλώνονται οι Οεσμοί και κυριαρχεί η 

αναρχία. 

Η αυξανόμενη εγκληματικότητα εξαιτίας μιας υπέρμετρης βουλιμίας, αν δεν 

αναχαιτιστεί έγκαιρα και αποτελεσματικά, θα μας οδηγήσει στον οικονομικό 

μαρασμό και η δημοκρατία θα τεθεί σε κίνl">υνο. 

Βασική αρχή μιας ευημερούσας κοινωνίας είναι η ισονομία. Όλοι οι πολίτες 

ασχέτως κοινωνικής τάξης, οικονομικής Οέσης και θρησκείας είναι ίσοι απέναντι 

στο νόμο. 

Η επιλεκτική εφαρμογή της νομοΟεσίας και ο διαχωρισμός με βάση "ποιον 
ισχυρό γνωρίζει ο καθένας", κλονίζει την εμπιστοσύνη του κοινού απέναντι στο 
κράτος και ιδιαίτερα απέναντι σ· εκείνα τ<t όργανα που είναι επιφορτισμένα με την 

εφαρμογή του νόμου. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων όσον αφορά τα εξής: 

Πόσες υποθέσεις τροχαίων παραβάσεων καταγγέλΟηκαν κατά τα έτη 1993, 
1994, 1995 και πόσες από αυτές δεν παρουσιάστηκαν ενci>πιον της δικαιοσύνης κατά 
επαρχία, και ποιοι είναι οι λόγοι της ευνο"ίκiΙς μεταχείρισης των παραβατών: 

Πόσες υποθέσεις τροχαίων παραβάσεων, σοβαρών εγκλημάτων και μη βρίσκο

νται στα συρτάρια του Αρχηγείου της Αστυνομίας για μελέτη πέραν των τριών 
μηνών; 

Πόσες υποΟέσεις για σοβαρά εγκλήματα και μη βρίσκονται στα γραφεία της 
Γενικής Εισαγγελίας πέραν των έξι μηνών για μελέτη; 

Έγκυρες πληροφορίες λένε ότι τόσο στο Αρχηγείο της Αστυνομίας όσο και στη 

Γενική Εισαγγελια βρίσκονται φάκελοι εδώ και τρία χρόνια για μελέτη και γνωμά
τευση και αυτό αποτελεί εύσχημο τρόπο για μερικούς αρμόδιους να κλείουν φακέ

λους, λόγω του χρόνου που πέρασε από τη διάπραξη του αδικ1jματος. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα σχετικά με τα 
πιο πάνω ερωτήματα." 
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Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 229 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 12 Ιανουαρίου 1996. 

'Ή κοινότητα Κάθικα διαμαρτύρεται για την καΟυστέρηση που παρατηρείται 

στην προώθηση της απόφασης για διαμόρφωση της πλατείας της κοινότητας. Εδώ 

και μερικά χρόνια αναμένεται η ετοψασία των σχεδίων. 

Το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτό το πρόβλημα;" 

Ερώτηση με αριθμό Σ'f'Ε' 230 που υποβλήθηκε από το Βουλευτι1 εκλογικής περιφέ
ρειας Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 12 Ιανουαρίου 1996. 

'Ή κοινότητα Κάθικα διαμαρτύρεται για το γεγονός ότι παρατηρείται συνεχώς 

ακύρωση του προγράμματος των περιοδικ<ί>ν ιατρικών επισκέψεων. 

Π ώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτή την κατάσταση και ποια μέτρα 

σκοπεύει να πάρει για την επίλυση του προβλήματος;" 

Ερώτηση με αριθμό Στ'Ε' 231 που υποβλήθιικε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό
σωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημrιτρίου στις 

15 Ιανουαρίου 1996. 

"Σε επίσκεψή μου στα γραφεία του Δήμου Αγλαντζιάι; ο δήμαρχος κ. Α. 

Πέτρου μου εξέθεσε τα σοβαρά προβλήματα που προκαλούνται από την πολύ 

χαμηλή, όπως μου δήλωσε, χορηγία του κράτους για τη δημιουργία της βιοτεχνικής 

περιοχής του δήμου. 

Η κατά ποσοστό 67% κρατική κάλυψη μόνο των έργων υποδομής ανεβάζει το 
κόστος των υποστατικών σε ύψη ουσιαστικά απρόσιτα για τους ενδιαφερόμενους 

βιοτέχνες με πιΟανότατη συνέπεια, όπως προβλέπει ο δήμαρχος, το μεγαλύτερο 

μέρος τους να παραμείνει αναξιοποίητο. 

Αίτημα του δήμου είναι η ουσιαστικότερη συμμετοχή του κράτους στη συνο

λική δαπάνη, ώστε οι όροι να καταστούν ευνο·~χότεροι και να υπάρξει πλήρης, κατά 

το δυνατό, αξιοποίηση της βιοτεχνικής περιοχής. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο Υπουργό να ενημερώσει τη Dουλή σχετικά μc το όλο 

θέμα. " 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 232 πον νποβλήθηκε από το Βονλευτι] εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκιι Γιάγκου στις 19 Ιανουαρίον 1996. 

" Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων για τα ακόλουθα σχετικά με το γήπεδο Κοφίνου: 

α) Γιατί καθυστερεί η παραχώρηση 1::8.330 από τον ΚΟΑ; 

β) Πώς σκέφτεται να αντιμετωπίσει τις ζημιές από τις κακοτεχνίες στο περί

φραγμα; 

γ) Π ότε Οα κατασκευαστεί πόρτα στην είσοδο του γηπέδου;" 

Ερώτηση με αρ. Σ'f'Ε' 233 που νποβλήθιικε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 19 Ιανουαρίου 1996. 

"Α ίτημα της χωριτικής αρχής Αναφωτίας είναι να παραχωρηθεί η διάτρηση 

Ι 2 1/86 και ±:2.000, για να αξιοποιηθεί. στο μέγιστο δυνατό Βα0μ6. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων για τις προθέσεις του." 
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Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 234 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 19 Ιανουαρίου 1996. 

'Ή χωριτική αρχή Κοφίνου ανόρυξε διάτρηση, για να υδροδοτείται η κοινό
τητα με δικό της νερό. Χρειάζεται όμως μηχανή και ένα μικρό έργο που θα συνδέσει 
τη διασωλήνωση του χωριού με τη διάτρηση. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσ<i>πων 

γιατί καθυστερεί η επίλυση του προβλήματος, που Οα έχει ως αποτέλεσμα και τη 

μείωση της τιμής του νερού." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 235 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιj εκλογικής περ ι<rέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 19 Ιανουαρίου 1996. 

"Αίτημα της χωριτικής αρχής Αναφωτίας είναι η διαπλάτυνση και η επάλι:ιψη 

με πρέμιξ των δρόμων Αναφωτίας-Αλεθρικοίι και Αναφωτίας-Αγκλεισίδων. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων για τις προθέσεις του." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 236 που υποβλήθι1κε από το Βουλευτιj εκλογικής περιψέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 19 Ιανουαρίου 1996. 

"Για την εξυπηρέτηση του συμπλέγματος κοινοτήτων της περιοχής Κ ο<rίνου 
και έπειτα από διαβεβαίωση του Υπουργού Εσωτερικών ότι Οα επιστραφούν ί6.600, 
η κοινότητα Κοφίνου συγκατένευσε στην από κοινού αγορά σκυβαλο<rόρου 

οχήματος. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι
προσώπων γιατί καθυστερεί η επιστροφή των χρημάτων για δύο χρόνια." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Ε' 237 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρένο Πρέντζα στις 22 Ιανουαρίου 1996. 

"Πριν από μερικούς μήνες είχε εγερΗεί Θόρυβος αναq-ορικά με τη διαχείριση ή 
και διάθεση πόρων από συναυλίες που είχαν δοΟεί υπέρ των εγκλωβισμένων. Οι 
αρμόδιες αρχές είχαν αναλάβει να προβούν, και εξ όσων γνωρίζω προέβησαν, σε 
ενδελεχείς έρευνες και ανακρίσεις. Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληρο

φορήσει τη Βουλή και την κοινή γνώμη για τα ακόλουΟα: 

(α) Σε ποιο πόρισμα κατέληξαν οι έρευνες; 

(β) Ενοχοποιείται οποιοδήποτε πρόσωπο ή οργανισμός και, αν ναι, τι μέτρα 

έχουν ληφΟεί; 

(γ) Αν ο θόρυβος αποδείχτηκε ότι ήταν άδικος, με ποιο τρόπο η κυβέρνηση 

αποκατέστησε το καλό όνομα και την υπόληψη των κατηγορηθέντων; Αν 

δεν το έκανε μέχρι τώρα, να εξηγήσει την παράλειψή της και να ανακοι

νώσει τις προθέσεις της." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδιι στην ερώτι1ση Στ'Δ' 635, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 

1995, του Βουλευτή εκλογ ικής περιφέρειας Λφεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου. 

"Σχετικά με τα μικρά σκάφη που διενεργούν κρουαζιέρες στις ακτές της 

Κύπρου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

ι) Τα μικρά σκάφη που μεταφέρουν επιβάτες σε παράκτιες κρουαζιέρες 
επιθεωρούνται κάθε χρόνο από επιθεωρητές του Τμήματος Εμπορικής 

Ναυτιλίας πριν από την έναρξη της καλοκαιρινής περιόδου. Ο αρμόδιος 
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επιθεωρητής, αφού ικανοποιηΟεί για την ευστάθεια και γενική κατάσταση 

του σκάφους, καθώς και για τα σωσηκά, πυροσβεστικά και τηλεπικοινω

νιακά του μέσα, το εcrοδιάζει με σχετικό πρωτόκολλο επιθεώρησης, που 

ισχύει μέχρι την 3\η Οκτωβρίου του χρόνου που έγινε η επιθεώρηση. 
Κατά τη διάρκεια της καλοκαιρινής περιόδου που διεξάγονται οι κρουα

ζιέρες γίνονται έκτακτες επιΟεωρήσεις από το Τμήμα Εμπορικής Ναυτι

λίας, μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων που του παρέχει η υφιστάμενη 
στελέχωσή του, για διαπίστωση της συμμόρφωσης των σκαφών αυτ<i>ν με 

τους όρους του πρωτόκολλου επιΟεώρησής τους. Για πιο συχνό και 

τακτικό έλεγχο των σκαφών αυτ<i>ν ζητήθηκε και η συνδρομή της αστυνο

μίας. 

2) Το υφιστάμενο θεσμικό πλαίσιο χρήζει εκσυγχρονισμού και προωΟείται 

ετοιμασία ολοκληρωμένης σχετικής ρύθμισης." 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού 'Αμυνας κ. Κώστα 
Ηλιάδη στην ερώτηση ΣΤΈ' 84, ημερομιινίας 29 Σεπτεμβρίου 1995, του 

Βου).ευτιj εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Σας πληροφορώ ότι αρμόδια επιτροπη του ΓΕΕΦ, αφού μελέτησε το Οέμα 

μετακίνησης του πιο πάνω πεδιου βολής στην ΠελαΟούσα, διαπίστωσε ότι αυτό 

είναι αδύνατο, καθότι η επαρχία Πάφου αναπτύσσεται τουριστικά στο παραλιακό 
μέτωπο, ενώ στο εσωτερικό μέτωπο είναι ορεινη και διάσπαρτη από χωριά. 

Το Υπουργείο Άμυνας έχει δώσει σαφείς οδηγίες στο ΓΕΕΦ για λήψη 
πρόσθετων μέτρων ασφάλειας στο εν λόγω πεδίο βολής, για την οριστική εξάλειψη 

του προβλήματος που δημιουργείται από μη εκρηγνυόμενα βλήματα." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσιχών 
Πόρων και Περιβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτι1σιι ΣΓΕ' 99, ημερομιι

νίας 3 Οκτωβρίου 1995, του Βου).ευτι1 εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαν

νάκη Ομήρου. 

"ΊΌ Υπουργείο ενέκρινε την προώθηση του σχεδίου αναδασμού στην περιοχή 

Δρούσιας σε έκταση 270 περtπου εκταρίων ή 2000 σχαλών πέρσι τον Ιούλιο, 

κατόπιν αιτήματος κατοίκων/ιδιοκτητών γης του χωριού Δρούσιας και έπειτα από 
μελέτη σκοπιμότητας. 

Η Προσωρινή Επιτροπή Αναδασμού Δρούσιας αποφάσισε ομόφωνα να 

προχωρήσει στην εφαρμογη αναδασμού στην περιοχή που ήδη καθορίστηκε. Στη 

συνέχεια το Τμήμα Αναδασμού ζήτησε από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομε

τρίας την ετοιμασία καταλόγου ιδιοκτητών. 

Δεδομένου ότι οι πιο πάνω διαδικασίες είναι χρονοβόρες, το Υπουργείο 

κρίνει ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι ορΟό να επεκταθεί η περιοχή αναδασμού με τη 

συμπερίληψη επιπρόσΟετης έκτασης 1500 σκαλών, γιατί αυτό θα σήμαινε επανάληψη 
της όλης διαδικασίας που έγινε μέχρι τιi>ρα, με αποτέλεσμα να προκληθεί σημαντική 

καθυστέρηση στην εφαρμογή του συγκεκριμένου σχεδίου αναδασμού. 

Α ν όμως μελλοντικά συνεχίσει να υπάρχει ενδιαφέρον από τους ιδιοκτήτες γης 

της νέας περιοχής, στην οποία αναφέρεται ο Βουλευτής κ. Γιαννάκης Ομήρου, θα 

μπορεί να υποβληθεί σχετική αίτηση για προώΟηση δεύτερου σχεδίου αναδασμού, η 
οποία θα εξεταστεί σύμφωνα με τα δεδομένα που θα υπάρχουν και θα ληφΟεί η 

ανάλογη απόφαση, όπως έχει ήδη γίνει σ' (ιλλες παρόμοιες περιπτώσεις." 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσιχώ'' 
Πόρων και Περιβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδη στι1ν ερώτιισ ιι Στ' Ε' 119, Ιlμερομη
νίας 31ιlς Οκτωβρίου 1995, του Βουλευτή εχλογιχι1ς περιq'έρειας Πάιrου 

χ. Νίκου Πιττοχοπίτη. 

"Στα πλαίσια του Ενιαίου Σχεδίου Ανάπτυξης Ακάμα ετοιμάστηκε, μεταξύ 

άλλων, σχέδιο κατασκευής νέας υδατοδεξαμενής, χωρητικότητας 275 κ.μ. νερού, στο 
ύψωμα του Αγίου Γεωργίου, μαζί με τους αναγκαίους αγωγούς από και προς τη 
δεξαμενή αυτή, για την υδροδότηση των ψηλών περ~οχών των κο~νοτήτων Ίνιας κα~ 

Δρούσιας, με προβλεπόμενη δαπάνη ύψους f I 20.000. 

Η εκτέλεση του σχεδίου αυτού θα αρχίσει μέσα στο Ι 996 από τις πιστ<ί>σε~ς 
των !500.000 που προτάΟηκαν για περίληψη στον Π ρουπολογισμό Αναπτύξεως του 
1996 στα πλαίσια του Ενιαίου Σχεδίου Ανάπτυξης Ακάμα." 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος χ. Κώστα Πετρίδι1 στις ερωτι'ισεις Σ'f'Ε' 97 και Σ'f'Ε' 120, 
με 11μερομηνία 3 και 31 Οκτωβρίου 1995, των Βουλευτών εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κυρίων Γιαννάκη Ομήρου και Νίκου Πιττοχοπίτη, αντίστοιχα. 

"Αναφορικά με την αρδευτική κάλυψη γης στην κοινότητα ι\ρούσιας, παρα

Οέτω τα ακόλουθα: 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προβαίνει ήδη στην ετοιμασία μελέτης για την 
κατασκευή χωμάτινης δεξαμενής ή μικροίι φράγματος στον ποταμό 'Κρύα Uρύση' 

για συλλογή της χειμερινής ροής του ποταμού. για άρδευση της περιοχής 'Βασιλόκα
μπος' της κοινότητας Δρούσιας, συνολικής έκτασης 300 δεκαρίων περίπου. Αν μετά 
την ολοκλήρωση της μελέτης προκύψει ότι για τεχνοοικονομικούς λόγους Οα είναι 
ανέφικτη μια τέτοια λύση, θα εξεταστεί και το ενδεχόμενο άρδευσης της περιοχής 

αυτής από το Υδατικό Έργο Χρυσοχούς. Η άρδευση της περιοχής από το υπό 
μελέτη Υδατικό Έργο Κανναβιούς είναι ανέq-ικτη για τεχνικούς λόγους." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 1995 του Υπουργού Ε~ιπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού χ. Κυριάκου Χριστοφι1 στην ερώτηση ΣΓΕ' 123, ημερομηνίας 

31ης ΟκτωβQίου 1995, του Βουλευτι1 εχλογιχτ1ς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα των αμπελουργιί:ιν της κοινότητας ΚάΟικα για συμπερί
ληψη της σουλτανίνας στις επιχορηγημένες ποικιλίες σταφυλιcί)ν, επειδή πρόκειται 

για ξηρική καλλιέργεια, σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

Ι ) Το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων αντιλαμβάνεται τη στρεμμα

τική επιχορήγηση ως κοινωνικό μέτρο, το οποίο στοχεύει στην οικονο

μική ενίσχυση της τάξης των αμπελουργών, οι οποίοι κατέχουν αμπέλια 

οινοποιήσιμων ποικιλιών και δεν κρίνεται ορΟό οι αμπελουργοί των 

αμπελιών ποικιλίας σουλτανίνας να τυγχάνουν της βοήθειας αυτής. 

2) Τα σταφύλια ποικιλίας σουλτανίνας απολαμβάνουν ψηλότερες τιμές από 

τα οινοποιήσιμα, γιατί, εκτός από τη διάθεσή τους στις οινοβιομηχανίες 

σε επιδοτημένη τιμή, μπορούν να διατεθούν στην ντόπια αγορά είτε ως 

φρέσκο φρούτο είτε υπό μορq-ή σταφίδας. 

3) Το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων εδώ και αρκετά χρόνια δεν 

παραχωρεί. άδειες για φύτευση επιτραπέζιων ποικιλι<i>ν σε μη aρδεύσιμες 

περιοχές. 
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Ανεξάρτητα όμως από τα πιο πάνω, το συγκι ;.-. ι μένο αίτημα της κοινότητας 

Κάθικα ενδέχεται να απασχολliσει το ΣυμΒοίJλιο Αμπι λουργικιί>ν Π ρο'ίόντων μελλο

ντικά σε μια προσπάΟεια γενικότερης στηριξης και ανάπτυξης του κλάδου των 

επιτραπέζιων σταφυλιών." 

Απάντηση ιιμερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη, στις ερωτι]σεις Στ'Ε' 132 και 

Σ'f'Ε' 133, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 1996, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτιι. 

"Σχετικά με τα αρδευτικά προβλήματα στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσο

χούς, σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε ήδη σχέδιο για την εκτέλεση των πιο 

κάτω βελτιωτικών έργων στο υφιστάμενο αρδευτικό έργο Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς: 

Ι. Τοποθέτηση νέων αγωγών μεγάλης διαμέτρου. Οι νέοι αυτοί αγωγοί θα 

ξεκινούν από την κατασκευασΟείσα ηδη νέα δεξαμενή, στην οποία θα 

παρέχεται νερό από τα φράγματα Αγίας Μαρίνας και Ευρέτου. 

2. Εγκατάσταση κεντρικών υδροληψιών στους κεντρικούς αγωγούς με μία ή 

περισσότερες κεντρικές παροχές. 

3. Διαχωρισμός της αρδευόμενης περιοχής σε μικρότερες μονάδες. ΚαΟεμιά 

από τις μονάδες αυτές θα είναι ανεξάρτητη και θα εξυπηρετείται από μια 

κεντρική παροχή. 

4. Χρήση των υφιστάμενων αγωγιί>ν ως δευτερεύοντος αρδευτικσύ δικτύου. 

Για διευκόλυνση της κατασκευής των βελτιωτικών έργων αλλά και των 

ιδίων των γεωργών Οα δημιουργηθούν κεντρικοί αγροτικοί δρόμοι. 

Εφόσον οι ιδιοκτήτες της γης αυτης αρνήΟηκαν να παράσχουν τη συγκε

τάθεσή τους, άρχισε και ήδη Βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο η f>ιαδ ι

κασία απαλλοτρίωσης της απαιτούμενης ακίνητης ιδιοκτησίας, στα 

πλαίσια της σχετικής νομοθεσίας. 

Οι εργασίες για την εκτέλεση των Βελτιωτικών έργων θα αρχίσουν μέσα στο 

πρώτο εξάμηνο του 1996 με στόχο την ολοκλήρωσή τους μέσα στο 1997." 

Απάντηση ιιμερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1996, της Υπουργού Παιδείας και Πολιτι
σμού κ. Κλαίρης Αγγελίδον στην ερώτιισιι ΣΤΈ'137, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 

1995, του Βουλευτtj εκλογικι]ς περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει στη διάΟεση του πιστιi>σεις 

ούτε και εμπίπτει στις αρμοδιότητές του η αναπαλαίωση κτιρίων, στα οποία στεγά

ζονταν στο παρελθόν δημοτικά σχολεία, που προορίζονται να χρησιμοποιηθούν για 

κοινοτικούς σκοπούς. 

Για τα κτίρια των δημοτικών σχολείων που δε λειτουργούν το Υπουργείο 

Παιδείας και Πολιτισμού λαμβάνει πρόνοια να γίνονται, όποτε χρειαστεί, μικρής 

εκτάσεως έργα συντήρησης." 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανοvαρίοv 1996 τοv Υποvργού Γεωργίας, Φvσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδι1 στψ ερώτηση ΣΤΈ' 14Ζ, ημερομη

νίας 3 Νοεμβρίου 1995, τοv Βουλευτιί εκλογικiις περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήροv. 

"Σχετικά με την κατασκευή υδατοδεξαμενής για την υδρατοπρομήΟεια των 

κοινοτήτων Γουδί και Χρυσοχούς, παραΟέτω τα ακόλουΟα: 

Για την κατασκευή της υδατοδεξαμενής και άλλων συναφών έργων έχει ετοιμα

στεί ειδικό σχέδιο από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και έχει περιληφΟεί στον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1996, που εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής, πίστωση 
ύψους ί37.400 (με κυβερνητική συνεισ<rορά 4/5 και κοινοτική 1/5), με στόχο την 
κατασκευή του έργου μέσα στο 1996." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Εισερχόμεθα τώρα στο Κε<rάλαιο Δ'. Έχει αποφασιστεί. ότι η συζήτηση του 

Κυπριακού αναβάλλεται για την επόμενη βδομάδα. Το ψήφισμα το οποίο κατέΟεσε 

ο Πρόεδρος της ΕΔΕΚ. ο κ. Λυσσαρίδης, θα παραπεμφΟεί στην Επιτροπή F.ξωτε

ρικών για επεξεργασία και η συζήτηση που θα ακολουθήσει θα είναι στη βάση του 

ψηφίσματος. Οι διευθετήσεις θα συζητηθούν και θα αποφασιστουν εντός της 

επόμενης βδομάδας. Κατά συνέπεια. το επόμενο θέμα είναι το θέμα της εγκληματι

κότητας. Είναι το μόνο θέμα που υπάρχει. 

Ο κ. Αγαπίου έχει το λόγο και μετά ο κ. Παναγίδης, ο κ. Σοφοκλέους και ο 

κ. Π ρέντζας. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ελπίζω να επικρατήσει ησυχία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου. θα υπάρχει άκρα του τάφου σιωπή. 

Ο κ. Μουσιούττας παρακαλώ να με αντικαταστήσει. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δε Θα μείνετε ούτε εσεί.ς να με ακούσετε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα σας ακούσω από το γραφείο μου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ευχαριστώ. Ελπίζω να έχει καλή ηχητική το γραφείο σας. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εξάλλου πηγαίνω έξω, για να φέρω τους φωτογράφους! 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής αντικαθίσταται απ<> τον 

κ. Ν. Μουσιούττα) 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι. 

Προτού προχωρήσω στο κείμενο της ομιλίας μου. Οέλω να πω μερικά λόγια 

για την ομιλία του κ. Συλλούρη πάνω στο Θέμα. Θα 'θελα να πω καταρχάς πως με 

--

!! 

I 



1457 

τις θεωρητικές του εισηγήσε~ς γ~α την αναστολή του εγκλήματος κα~ την αναβάθμιση 

της αστυνομίας δε δια<rωνώ. Εκεί που διαφωνώ είναι με τη διάθεση αυτής της 
κυβέρνησης και του κόμματος που την εκπροσωπεί. να εφαρμόσουν με ειλικρίνεια 

αυτές τις προτάσεις. Πώς μπορεί για παράδειγμα ο κ. Συλλούρης να μιλά και να 

εισηγείται αξιοκρατία στην αστυνομία, όταν όλη η Κύπρος βοά για τις αναξιοκρα

τικές προαγωγές, διορισμούς, μεταθέσεις κτλ. όχι μόνο στην αστυνομία αλλά σ· 

ολόκληρη τη δημόσια και ημικρατική υπηρεσία; Πώς μπορεί να μιλά το κυβερνών 

κόμμα για αξιοκρατία, όταν γνωρίζει πως ακόμα και για τις καΟαρίστριες του νοσο

κομείου Λεμεσού ο διορισμός γίνεται ύστερα από έγκριση και απαίτηση των κομμα

τικών οργάνων από "ημέτερους" χώρους; Πώς μπορεί να μιλά για αξιοκρατία ο 

εκπρόσωπος του κυβερνώντος κόμματος που έχει επισημοποιήσει το θεσμό του 

ρουσφετιού και το δια<('ημίζει μάλιστα κω από την τηλεόραση και που ανάγκασε 

βουλευτή του να επαναστατήσει και να υποβάλει παραίτηση συνεπεία της αναξιο

κρατίας και της χρησιμοποίησης του ρουσφετιού; Πώς εφαρμόζεται η εισήγηση για 

θωράκιση της αστυνομίας, όταν με τις ενέργειες και τις επιπολαιότητές της η κυβέρ

νηση έχει καταρρακώσει το κύρος της, όπως έχει γίνει παραδεκτό απ' όλα τα 

κόμματα εκτός φυσικά από το κόμμα του κ. Συλλούρη; 

Είπε πως έχει γίνει κατάλληλη διερεύνηση των παραπόνων για βασανισμούς 

από ανεξάρτητα πρόσωπα, εννοιί>ντας τη σύνθεση της Ερευνητικής Επιτροπής για 

βασανιστήρια. 

Χωρίς να αμφισβητώ την εντιμότητα των μελών της Ερευνητικής Επιτροπής, 

~ς μου επιτρέψει ο κ. Συλλούρης να αμφισβητήσω την πολιτική ανεξαρτησία των 

μελών της. Ας φροντίσει ο κ. Συλλούρης, αν δεν έχει ήδη πληροφορηθεί, να πληρο

φορηθεί σε ποια πολιτική παράταξη βρίσκονται τα μέλη της Ερευνητικής 

Επιτροπής, για να μη με αναγκάσει να του τα αναφέρω εγώ. 

Μας μίλησε ακόμα για μεΟόδους που χρησιμοπο~ούνται επί σημερινής κυβέρ

νησης για τη σύλληψη και κράτηση υπόπτων. εννοώντας φυσικά τη χρήση άμεμπτων 

και πολιτισμένων μεθόδων, ξεχνώντας τη Χλώρακα, το Λυκουρή, τον Ε'ίμές για τον 
οποίο έχουμε ήδη κάμει παραδοχή και εκτεΟει διεθνώς για τη χρήση βασαν~στηρtων 

εναντίον του. 

Μας θεώρησε μάλιστα ο κ. Συλλούρης συνυπεύθυνους για το φιάσκο του 

ΕΚΑΣ, γιατί ο Δημήτρης Χριστόφιας επισκέφτηκε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

για απειλητική επιστολή που στάλθηκε σε παλαίμαχο στέλεχος του ΑΚΕΛ και έφερε 

την υπογραφή του ΕΚΑΣ. Όταν δόθηκε από την κυβέρνηση η είδηση για την ύπαρξη 

του ΕΚΑΣ με τόση βεβαιότητα και σοβαρότητα, ήταν φυσικό να δοθεί η ευκαιρία σε 

εγκληματικά στοιχεία να επωφεληθούν από το γεγονός και να χρησιμοποιήσουν για 

δικούς τους σκοπούς το όνομά του, όπως <rαίνεται να έγινε με την περίπτωση της 

aπειλητικής επιστολής προς το Μιχάλη Πουμπουρή. Ύστερα από αυτή την εξέλιξη, 

αποτελεί σοβαρή επιχειρηματολογία από μέρους του κ. Συλλούρη ο ισχυρισμός πως 

το φιάσκο του ΕΚΑΣ συμπληρώΟηκε δήθεν με την επίσκεψη του Χριστόφια στον 

Πρόεδρο; 

Λέχθηκε ακόμα πως αυτή η κυβέρνηση εLχε την πολιτική βούληση να εφαρμόσει 

την εναλλαξιμότητα χωρίς πολιτικά κριτήρια. Αλήθεια, το πιστεύει αυτό ο 

κ. Συλλούρης; Εγώ δε θα προσπαθήσω να τον διαψεύσω με δικά μου επιχειρήματα. 

Τον παραπέμπω στα επιχειρήματα του κ. Άριστου Χρυσοστόμου για το θέμα αυτό. 
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Μας μίλησε για τις ενέργειες της προηγούμενης κυβέρνησης ο κ. Συλλοί1ρης, 
συσχετίζοντάς τες με αποφάσεις του Ανιίηατου Δικαστηρίου. Φαίνεται δεν έχει 

περάσει ακόμα το σύνδρομο του μίσους προς την προηγούμενη κυβέρνηση και τρία 

χρόνια μετά τη συγκυ~έρνηση αντί να ~ρουν τρόπους να διορθώσουν τα κακώς 
έχοντα, ασχολούνται ακόμα με το τι δεν έκαμε η προηγούμενη κυβέρνηση. Όσο για 

τις αποφάσεις του Α νώτα του Δικαστηρίου Οα ήΟελα να εισηγηθιί> να αναμένουν να 

έρθει ο καιρός που συμπληρώνονται οι διαδικασίες για την έκδοση αποφάσεων -
όπως είναι γνωστό περνούν δυο τρία χρόνια- για να ακούσουν τις αποq'άσεις του 

Ανώτατου Δικαστηρίου σχετικά με τις προσφυγές εναντίον της σημερινής κυβέρ

νησης και τότε τα ξαναλέμε. 

Μίλησε ο κ. Συλλούρης για σύγχυση που επικρατεί στο ΑΚΕΛ στο π<ί>ς Οα 

αντιμετωπιστεί το θέμα του εγκλήματος, σε ποιο δήΟεν Οα κάμει κριτική και ποιους 

θα θεωρήσει υπεύΟυνουc:. Τα δικά μας του γειτόνου μας, όπως λέμε στην Κύπρο. 

Γιατί να επικρατεί σί''Γ/ ' ι ι στο ΑΚΕΛ για το έγκλημα; τι σχέση έχει το ΑΚ ΕΛ με 
το έγκλημα; Με βάση ποιtt λογική πρέπει να συγχύζεται το ΑΚ ΕΛ για την αποτυχία 

της κυβέρνησης να καταστείλει το έγκλημα; Φαίνεται πως τελευταία ο κ. Συλλοίιρης 

θα ασχολείται με τους μύΟους του Αισώπου. Σ' αυτό το συμπέρασμα έχω καταλiιξει, 

όταν άκουσα το πιο ωραίο αστείο α.ϊό την ομιλία του πως υπεύθυνο για το 
διασυρμό της αστυνομίας είναι το ΑΚΕΛ με τις δημόσιες συζητήσεις που κάνει για 

Οέματα της αστυνομίας. 

Μήπως ο κ. Συλλούρης είχε την εντύπωση πως μιλούσε ενώπων βουλευτών 

άλλης χώρας ή υποτιμά εντελώς τη νοημοσύνη των Μελών αυτού του Σώματος; 

Είναι μήπως το ΑΚΕΛ που δημόσια και επίσημα ανακοίνωσε τη συμμετοχή μελών 

της αστυνομίας σε σοβαρά εγκλήματα, αόριστα και χωρίς αποδεικτικά στοιχεία, 

αφήνοντας εκτεθειμένο όλο το αστυνομικό σcί>μα; 

Είναι το ΑΚΕΛ που ανακοίνωσε την ύπαρξη μαγνητοταινίας που λήq-Οηκε 

παράνομα και αντιθετα με το σύνταγμα και τους νόμους, χωρίς καμιά αποδεικτική 

αξία και που εμπλέκει το αστυνομικό σcί>μα για συμμετοχή σε εγχλήματα; Είναι το 

ΑΚΕΛ που δημοσιοποιώντας την απάντηση του Προέδρου της ΔημοκQατίας στην 

παραίτηση του Υπαρχηγού της αστυνομίας, άφηνε σοβαρές αιχμές και υπονοούμενα 

εναντίον του, εν γνώσει του πως δεν υπήρχε τίποτε μα τίποτε επιλήψιμο εναντίον 

του; Είναι μήπως το ΑΚΕΛ που προανήγγειλε με επίσημες δηλώσεις ανικανότητα 

της ηγεσίας της αστυνομίας, για να αντιμετωπίσει την κατάσταση με σκοπ6 τη 

φθορά του κύρους της ηγεσίας της και την προετοιμασία μ' αυτό τον τρόπο της αντι

κατάστασής της; Σε ποιους λοιπόν νομίζει ότι μιλά ο κ. Συλλούρης, επιρρίπτοντας 

ευθύνη στο ΑΚΕΛ για δημόσιες συζητήσεις; Τι τέλος πάντων είπε ή έκαμε το ΑΚ ΕΛ 
δημόσια για την αστυνομία, που δεν το είχε αναγγείλει εκ των προτέρων η κtιβέρ

νηση ή ο Πρόεδρος ή το κυβερνών κόμμα μέσω των μέσων μαζιχ_ής ενημέρωσης; 

Αυτά τα ερωτήματα ας τα απαντήσει ο κ. Συλλούρης, για να δΕL ποιοι ευΟί1νονται 

για την καταρράκωση του κύρους της αστυνομίας και ας αφήσει το ΑΚΕΛ ήσυχο. 

Θα 'θελα να πω και δυο λόγια για την ομιλία του χ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

Συμφωνώ με τις διαπιστώσεις του για την καταρράκωση του κύρους της αστυνομίας 

από τη συμπεριφορά της κυβέρνησης. Διαψωνώ όμως μαζί. του για την άφεση αμαρ
τιών που της έδωσε, χαρακτηρίζοντας τις ενέργειές της αυτές λανθασμένες μεν αλλά 

καλοπροαίρετες και επαναλαμβάνω πως είναι και λανθασμένες και κακοπροαίρετες 

και οργανωμένες και σκόπιμες. Χαιρετίζω όμως τη στάση του που είναι στάση 
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διαφωνί.ας, έστω προς τη συγκυΒέρνηση, γιατί προέρχεται από ένα βουλευτή συγκυ

βερνώντος κόμματος που, όπως δήλωσε, εκφράζει τις Οέσεις και απόψεις του 

κόμματός του, παρά το γεγονός πως πιστεύω πως δυστυχιί>ς, ενόσω αυτές οι διαφω

νίες παραμένουν φραστικές, ηχούν σε ώτα μη ακουόντων. 

Για την έξαρση του εγκλήματος και τους λόγους δε χρειάζεται να επαναλάβω 

ό,τι έχει λεχΟεί από προηγούμενους ομιλητές, ιδιαίτερα από τον Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Θα ήθελα να σταΘώ περισσότερο στα Οέματα που δημιουργήΟηκαν με την αστυ

νομία, τη μείωση του κύρους της και κατά συνέπεια της αποτελεσματικότητάς της 

στην εκτέλεση του έργου της, ιδιαί.τερα στην ανίχνευση και δίωξη του σοΒαρού 

εγκλήματος. Όσοι δεν έχουν αντιληφθεί τη <rΟορά του κύρους της αστυνομίας και 

τα επακόλουθά της, δε ζουν σ' αυτό τον τόπο και συνεπώς δεν αντιλαμβάνονται πως 

γι' αυτή την κατάσταση την κύρια ευθύνη φέρει η αλλοπρόσαλλη κι ανεύΟυνη συμπε

ριφορά της κυβέρνησης και συνεπώς προσφέρουν κακή υπηρεσία στον τόπο και στη 

θεραπεία του προβλήματος. 

Δεν πρόκειται επίσης να ασχοληΟιί> με τις μαζικές κι εκδικητικές μεταΟέσεις 

και το ξήλωμα υπηρεσιών συνεπεια αυτ<;>ν των ενεργειών ούτε με τις κομματικές ή 

αναξιοκρατικές προαγωγές που άρχισαν και συνεχίζονται από την πριί>τη μ{ρα της 

ανόδου στην εξουσία της σημερινής κυβέρνησης. Άλλωστε, είναι και μια πράξη 

στην οποία έχουν εξειδικευθεί. και την επεκτείνουν σ' όλο το <('άσμα του δημόσιου 

και ημικρατικού τομέα. Ούτε για την επιβράΒευση των πραξικοπηματιών ούτε για 

τα άλλα ανδραγαθήματα που ήταν οι πρώτες εκδηλώσεις για την έναρξη του ξηλώ

ματος της αστυνομίας, αλλά Οα ασχοληθιί> ιδιαίτερα με τη συμπεριφορά της κυβέρ

νησης σε σχέση με τα τελευταία γεγονότα που μεσολάβησαν από την έναρξη της 

συζήτησης του θέματος στη Βουλή και ε<rεξής. 

Θα 'θελα πρώτα σε συντομία να αναφερΟώ στον τρόπο που έχει ενεργήσει η 

κυβέρνηση στα Οέματα της αστυνομίας και ιbιαίτερα στις προσπάθειές της να 

φΟείρει την ηγεσί.α της. Πριδτα μεταθέσεις αδικαιολόγητες, υποβιβασμός κι εξευτε

λισμός, προαγωγές και τοποΟετr)σεις ημετέρων, επαναδιορισμός πραξικοπηματιών. 

Δεύτερο βήμα. αΟόρυβα κι "ευγενικά'", αρχές του '94, παραπλανούν τη Βουλή με ένα 
νομοσχέδιο με τον τίτλο "Περί Συντάξεων (τροποποιητικός) Νόμος του 1994", που 
τελικά ψηφίστηκε με αριθμό 4( Ι )/95, που ενιί> στην Αιτιολογική Έκθεση αναφέρεται 
πως σκοπός του νομοσχεδίου ήταν η τροποποίηση του νόμου για απλούστευση της 

διαδικασίας για πρόωρη αφυπηρέτηση των δημόσιων υπαλλήλων και μελιδν της 

αστυνομίας, στην πραγματικότητα εισήγαγε για πρώτη φορά πρόνοια για αναγκα

στική και πρόωρη αφυπηρέτηση αστυνομικών πέραν του βαΟμού του λοχία. Πως ο 

πραγματικός σκοπός μ' αυτό το νομοσχέδιο ήταν το ξήλωμα της ηγεσίας της αστυνο

μίας που δεν τη Οεωρούσαν δική τους, έγινε φανερό με διάφορους τρόπους. Πρώτο, 

είναι η αντί<rαση αυτού του νόμου με το Νόμο 192/91, που δίνει το δικαίωμα στο 
Υπουργικό, έπειτα από γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα ότι συντρέχουν τέτοιοι 

λόγοι και αφού δοΟεί στο μέλος η ευκαιρία να ακουστεί. Ενιί> με το νόμο του 1991 
πρέπει να γνωμοδοτήσει ο Γενικός Εισαγγελέας πως συντρέχουν λόγοι δημόσιου 
συμφέροντος για τερματισμό των υπηρεσιcί>ν του μέλους της δύναμης και να δοθεί 

στο μέλος η ευκαιρία να ακουστεί, με το καινούριο νομοΟέτημα η υποχρεωτική 
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αφυπηρέτηση μπορεί να απαιτηθεί από οποιοδήποτε μέλος της αστυνομίας πέραν 

του βαθμού του λοχία, που χρειάζεται μέχρι πέντε χρόνια να αφυπηρετήσει. Δηλαδή 
ο καινούριος νόμος είνω "κόμμα ράμμα" κατά την κυπριακή έκφραση στα μέτρα για 

υποχρεωτική αφυπηρέτηση της ανώτερης ηγεσίας της αστυνομίας. 

Προσωπικά προειδοποίησα από τότε πως αυτό το νομοΟέτημα μπορούσε και 

ίσως σκόπευε να εξυπηρετήσει άλλους σκοπούς. Αλλά δυστυχώς, όχι μ6νο δε 

δόθηκε η απαιτούμενη προσοχή στην παρεμΒολή μου, αλλά <rαίνεται πως έχω επαλη

θευτει. 

Ακολούθησε η κατά μέτωπο επίθεση του αρχηγού του κυβερνώντος κόμματος 

εναντίον της ηγεσίας της αστυνομίας, που, παραγνωρίζοντας ή αποκρύπτοντας τις 

ευθύνες της κυβέρνησης για την αστυνομία, ζτ]τησε ή μάλλον προανήγγειλε τον 

aποκεφαλισμό του αστυνομικού σώματος από την ηγεσία του . Αποτέλεσμα, η 

παραίτηση του Υπαρχηγού της αστυνομίας, που η συμπεριφορά της κυβέρνησης τον 

ανάγκασε για λόγους γοήτρου κι ευθιξίας να παραιτηθεί και η επακολουΟήσασα 

λασπολογία και τα υπονοούμενα εναντίον του για σοβαρά εγκλήματα, υπονοούμενα 

τα οποία η κυβέρνηση αναγκάστηκε να διαψεύσει μετά την κατακραυγή και την 

κριτική που υπέστη για τη συμπεριφορ(ι της έναντι αυτού του αξιωματούχου της 

αστυνομίας. 

Συνεχίζεται η υπόσκαψη τους κύρους του Αρχηγού της αστυνομίας και 

ολόκληρης της ηγεσίας, στην οποία, όπως έχω βάσιμες πληρο(f'ορίες και που είναι 

κοινό μυστικό, διαμηνύθηκε η εκΒιαστική απαίτηση της εθελοντικής αφυπηρέτησης, 

για να μην εξαναγκαστούν σε υποχρεωτική αφυπηρέτηση. Στο διάστημα αυτ6 εκδη

λώνεται η πλέον ιλαροτραγική συμπεριφορά της κυβέρνησης με τους δώδεκα και την 

κασέτα. Και συνεχίζεται η θεατρική παράσταση, χωρίς κανένας να γνωρίζει ποιο Οα 

είναι το τέλος. 

Πριν σχολιάσω τα πιο πάνω γεγονότα, θέλω να καθορίσω τη θέση μου για 

άρση οποιασδήποτε παρεξήγησης ή εσκεμμένης παραποίησης των θέσεών μου. 

Είμαι κάΟετα εναντίον οποιουδήποτε αστυνομικού χρησιμοποιεί παρ(ινομες 

μεθόδους ή βία σε αντLΟεση με το νόμο ή χρησιμοποιεί βασανιστήρια εναντίον 

οποιουδήποτε προσώπου κατά τη διερεύνηση, την εξέταση ή την κράτηση. Το Οεωρ<ί> 

ανεπίτρεπτο και καταπάτηση των ανθρ<i>πινων δικαιωμάτων και προσβολiι της 

ανθρώπινης αξιοπρέπειας και τάσσομαι υπέρ της παραδειγματικής τιμωρίας 

οποιουδήποτε χρησιμοποιεί τέτοιες μεθόδους. Περισσότερο ακόμα, καταδικάζω με 
όλη τη δύναμη της ψυχής μου τη συμμετοχή μελιί>ν της αστυνομίας στη διάπραξη 

εγκλημάτων, γεγονός που το θεωρώ διπλό έγκλημα και τάσσομαι ανεπιφύλακτα 

υπέρ της παραδειγματικής τιμωρίας εναντίον οποιουδήποτε αστυνομικού οργάνου 

ενέχεται σε τέτοια εγκλήματα. Επικροτώ και υιοθετώ και επαναλαμΒάνω τα 

λεχθέντα από το Κακουργοδικείο και το Α νώτα το Δικαστήριο σε πρόσφατη υπόΟεση 

με κατηγορούμενο αστυνομικό για μεταφορά οπλισμού: "η ιδιότητα του οργάνου 

του νόμου και της τάξης συνιστά επιβαρυντικό στοιχείο αποκαλυπτικό του μεγέΟους 

της εγκληματικής του ευθύνης. Ο αστυνομικός δεσμεύεται να είναι όχι μόνο ο 

φύλακας του νόμου και της τάξης αλλά και κήρυκας και υπόδειγμα νομιμοφροσύνης 

σε κάθε έκφανση της ζωής του". 

Α νακεφαλαιώνοντας, θέλω να επαναλάβω πως όχι μόνο δεν είμαι αντίΟετος 

αλλά είμαι συνήγορος με τη δίωξη και τιμωρία αστυνομικών οργάνων που ενέχονται 
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σε πράξεις βασανισμών οποιουδήποτε ή σε συμμετοχή σε εγκλtΊματα, νοουμένου πως 

Οα ακολουθείται η σωστή διαδικασία για την προσαγωγή τους ενώπιον της ~ηκαιο

σύνης, όπως πρέπει να γίνεται για τον καΟένα που ενέχεται σε παραβίαση του 

ποινικού κώδικα. 

Την έναρξη της διαδικασίας και τη δίωξη σε ποινικές υποθέσεις έχει, με βάση 

το άρθρο 113.2 του συντάγματος, αποκλειστικά ο Γενικός Εισαγγελέας. Το σχετικό 
άρθρο για κατατόπισή σας έχει ως εξής: 

'Ό Γενικός Εισαγγελεύς της Δημοκρατίας έχει εξουσίαν κατά την κρίσιν 

αυτού προς το δημόσιον συμφέρον να κινή, διεξάγη, επιλαμβάνηται και 

συνεχίζη ή διακόπτη οιανδήποτε διαδικασίαν ή διατάσση δίωξιν καθ' 
οιουδήποτε προσώπου εν τη Δημοκρατία δι' οιονδήποτε αδίκημα. Η 

τοιαύτη εξουσία δύναται να ασκήται υπό του Γενικού Εισαγγελέως της 
Δημοκρατίας είτε αυτοπροσιi>πως είτε δι' υπαλλήλων υπαγομένων εις 

αυτόν ενεργούντων υπό και συμφιί>νως προς τας οδηγίας αυτού." 

Τη διερεύνηση οποιουδήποτε εγκλήματος διεξάγει η αστυνομία, με βάση το 

άρθρο 4(1) του Νόμου περί Πολιτικής Δικονομίας, Κεφ. 155. Με βάση το ίδιο 
άρΟρο της ποινικής δικονομίας, το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται να εξουσιοδο

τήσει οποιοδήποτε πρόσωπο να διεξάγει έρευνα για τη διάπραξη οποιουδήποτε 
ποινικού αδικήματος. 

Παρόλο που αμφισβητώ τη συνταγματικότητα του άρΟρου αυτού της ποινικής 
δικονομίας, εν όψει των προνοιών του άρΟρου 113 του συντάγματος, με βάση το 
οποίο το δικαίωμα αυτό ανήκει αποκλειστικά στο Γενικό Εισαγγελέα, εντούτοις 

θέλω να αναφέρω πως ούτε αυτό το άρΟρο του νόμου ούτε το σύνταγμα δίνουν στο 

Υπουργικό Συμβούλιο ή τον Πρόεδρο της Λημοκρατίας το δικαίωμα να διερευνή
σουν οι ίδιοι ή να διώξουν οποιοδήποτε πρόσωπο για διάπραξη οποιουδήποτε 

αδικήματος. Παρ' όλ' αυτά και μόνο για να πετύχουν το στόχο της φΟοράς του 
κύρους της ηγεσίας της αστυνομίας, ο Πρόεδρος του κράτους και το Υπουργικό 

Συμβούλιο έχουν αναλάβει προσωπικά τη διερεύνηση και τη δίωξη αστυνομικών σε 
αντί.Οεση με τους κείμενους νόμους και το σύνταγμα. Α ν πράγματι διαπράχθηκαν 

βασανιστήρια και υπάρχει τέτοια μαρτυρία γι' αυτό, για να διωχθούν αστυνομικοί, 
το απλούστατο πράγμα είναι να γίνει εισήγηση στην ηγεσία της αστυνομίας ή στο 

Γενικό Εισαγγελέα να κινήσουν το μη',<ανισμό και τη διαδικασία που χρειάζεται και 

που είναι οι μόνοι κατά νόμο υπεύθυνοι να το κάμουν. Να παρουσιάσουν τους 

υπόπτους ενώπιον της δικαιοσύνης και αν βρεΟούν ένοχοι να καταδικαστούν και να 
τιμωρηθούν, μάλιστα παραδειγματικά. Αν υπάρχουν αστυνομικά όργανα που 

εγκλημάτισαν, πάλι να κινηθεί ο κατάλληλος μηχανισμός του κράτους για την παρα

πομπή τους ενώπιον της δικαιοσύνης και να τιμωρηθούν πάλι παραδειγματικά, αν 

βρεθούν ένοχοι. 

Με μια αμφισβητούμενη έκΟεση Ερευνητικής Επιτροπής, η οποία είναι τρωτή 

σε τόσα σημεία που την καθιστά νομικά άχρηστη, και χωρίς οποιαδήποτε δικαστική 

απόφαση, γίνεται άλλος διασυρμός ολόκληρου του σώματος της αστυνομίας. Χωρίς 
να αναφέρομαι στην πολιτική σύνθεση αυτής της Ερευνητικής Επιτροπής που 

αναφέρθηκα προηγουμένως, αναφέρω απλώς πως με τα "ευρήματά" της ανατρέπο

νται ευρήματα κακουργοδικείων για τα ίδια γεγονότα και παράπονα. Στην αρχή 

ξεκίνησε η έρευνα χωρίς την παρουσία των υπό κατηγορία αστυνομικών, ενώ τα 

ονόματά τους ήταν γνωστά από τις καταγγελίες που είχαν δοΟεί προηγούμενα. Δε 
θέλω να αναφερθώ περισσότερο στην υπόθεση αυτή, για να μην επηρεάσω την 
υπεράσπιση των υπόπτων ή την έρευνα της αστυνομίας που έχει ήδη αρχίσει. 
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Με αόριστες αναcrορές για ύπαρξη εγκληματιών στο σώμα της αστυνομίας, 

χωρίς να ακολουΟηΟούν οι νόμιμες διαδικασίες, εκτtοεται ολόΧληρο το αστυνομικό 
σώμα και η ηγεσία του. Ο κάΟε Κύπριος μπορεί δικαιολογημένα με τις ενέργειες 

αυτές της κu~έρνησης, αντί να Βλέπει τον κάΟε αστυνομικό ως τον προστάτη του 

νόμου και της τάξης, να τον Θεωρεί ύποπτο για διάπραξη εγκλημάτων ή συνcργ(tτη 
με τους εγκληματίες. Τότε πού :τάει το κύρος της αστυνομίας και πώς επιτυγχά

νεται η συνεργασία του κοινού με την αστυνομία για την πρόληψη κι εξιχνί<ιση του 

εγκλήματος; 

Το Οέμα της μαγνητοταινίας επαναcrέρει στην επικαιρότητα το φιάσκο του 

ΕΚΑΣ. Η νομική γκάcrα των κυβερνιδντων είναι άνευ προηγουμένου, εκτ6ς αν 
πρόκειται πάλι για νομική άγνοια, που δεν προσπάΟησαν εκ των προτέρων να την 

αποφύγουν με γνωμ(ηευση του Γενικού Εισαγγελέα. Ξέρουν, ο Πρόεδρος και οι 

κυ~ερνώντες ή όφειλαν να ξέρουν πως σύμφωνα με τα άρΟρα 15 και 17 του συντάγ
ματος η επέμ~αση στην οποιαδήποτε επικοινωνία του πολίτη είναι παράνομη και 

απαγορεύεται και επιτρέπεται διά νόμου μόνο στις περιπτιδσεις προσώπων που 

~ρίσκονται στη φυλακή ή σε προφυλάκιση ή στην περίπτωση επαγγελματικής επικοι
νωνίας πτωχεύσαντος προσιi>που. Ξέρουν ακόμα ή όcrειλαν να ξέρουν πως τη 

~ασική αυτή συνταγματική πρόνοια, όπως και όλες τις άλλες πρόνοιες του συντάγ

ματος περί ανΟρώπινων δικαιωμάτων, με Μση το άρθρο 35 του συντάγματος, 
υποχρεούνται να τις διασφαλίζουν τόσο η νομοΟετική όσο και η εκτελεστική και 

δικαστική εξουσία. Ξέρουν ακόμα ή ό<rειλαν να ξέρουν πως το θέμα της μαγνητο

ταινίας αποτέλεσε αντικείμενο στην υπόΟεση ιιστυνομίας εναντίον Γεωργιάδη, 
Α.Α.Δ. 1983, Μέρος 2, σελ. 33, όπως και στο πρόσιr ιηο νομικό ερώτημα αρ. 2 17 που 
εξέτασε το Ανώτατο Δικαστήριο σε επταμελή σίJνΟιοή του. Και στις δυο υποΟέσεις 
το Α νώτα το Δικαστήριο αποφάσισε πως: 

"(α) Μαρτυρία με μαγνητοταινία δεν ιι' '' ι αποδεκτή μαρτυρία εν όψει των 

προνοιών του συντάγ~ιατος. 

(β) Κανένας νόμος δεν επιτρέπει τη μαγνητοφιi>νηση τηλεφωνικών ή άλλων 

συνδιαλέξεων. Το περιεχόμενο των μαγνητοταινιών είναι προ·(όν παρα

Βίασης των Οεμελιωδιi>ν δικαιωμάτων που κατοχυρώνονται από το 

σύνταγμα και επομένως καλύπτεται από τον κανόνα αποκλεισμού των 

μαγνητοταινιών ως μαρτυρίας. Ο αποκλεισμός είναι απόλυτος και δεν 

επιδέχεται κανένα συμ~ιΒασμό ι) εξαLρcση". 

Γιατί ι)εν κατηγορήΟηκε το πρόσωπο που αναψέρεται στη μαγνητοταινία και 

που παραδέχεται, κατά τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. τη διάπραξη εγκλημάτων 

από τον ίδιο και κατονομάζει συνεργάτες; Τι κρύβεται πίσω από αυτή τη σιωπή, 

όταν την ίδια ώρα έχει δημιουργηθεί τόσος σάλος και τόση καχυποψία εναντίον 

ολόκληρου του αστυνομικού σώματος; Μήπως επαναλαμβάνεται το φιάσκο του 

ΕΚΑΣ, όπως είπα και προηγούμενα; 

Καταλήγω πως η κυ~έρνηση με την επιπολαιότητά της και την προχειρ(>τητά 

της, με τους αδέξιους χειρισμούς και την κομματικοποίηση της αστυνομίας έχει 

καταρρακώσει ανεπανόρΟωτα το κύρος και την αξιοπιστία της , με αποτέλεσμα την 

αποξένωσή της από τους πολίτες και τη συνεργασία του κοινού, που αποτελούν 
απαραίτητες προϋποΟέσεις για την εξιχνίαση και την πάταξη του εγκλήματος. 

Ακόμα, με αυτούς τους χειρισμούς η κυ~έρνηση έχει καταφέρει να στρέψει την 

προσοχή και τα αισθήματα του κόσμου εναντίον της αστυνομίας αντί εναντίον του 
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οργανωμένου εγκλήματος κω των εγκληματιών, οι οποίοι με αυτή τη στάση της 

κυβέρνησης έχουν αποΟρασυνθεί και μερικοί από αυτούς μετατράπηκαν σε σταQ της 

τηλεόρασης, ηρωποιώντας τους εαυτούς τους και επιρρίπτοντας όλη την ευΟίινη της 

διάπραξης των εγκλημάτων στο αστυνομικό σώμα. 

Και ας μη μας λεν οι υποστηρικτές της τακτικής αυτής της κυβέρνησης πως 

αυτά είναι λόγια της αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα του ΑΚΕΛ. Εγώ επαναλαμf~άνω 

απόψεις που εκφράστηκαν και από το συγκυβερνών κόμμα, καθώς και απ<> την 

ΕΔΕΚ και από εξωκοινοβουλευτικά κόμματα, επαναλαμβάνω αυτό που ακούεται 
από τον κόσμο, όπου κι αν βρεθεί κανείς. εκτός αν τα αυτιά των κυβερνώντων έχουν 

κωφεύσει. Αν τους ενδιαφέρει η καταπολέμηση του εγκλήματος, οφείλουν με τις 

ενέργειες και τη στάση τους να ανυψώσουν πάνω απ' όλα το καταρρακωμένο κίιρος 

της αστυνομίας, έτσι που να ενθαρρυνΟεί ο κόσμος να συνεργαστεί μαζί της, να 

σταματήσει η κομματικοποίηση της αστυνομίας και να χρησιμοποιηΘούν όλα τα 

ικανά και έντιμα μέλη της αξιοκρατικά και χωρίς εμπάΘεια και τότε θα τους χειρο
κροτήσουμε. Θα βοηΟήσουμε και θα συμπαρασταΟούμε στο έργο της αστυνομίας και 

της κυβέρνησης και θα κατακρίνουμε και θα ξεγυμνώσουμε τους ελάχιστους εκεί

νους που μολύνουν τις γραμμές της αστυνομίας με οποιοδήποτε τρόπο. Δια<rορε
τικά, δεν είμαστε διατεΟειμένοι να ακολουθούμε μια εκτροπή που γίνεται και που 

οδηγεί την εσωτερική μας ασφάλεια από το κακό στο χειρότερο. 

Πριν κατέβω από το βήμα, θα ήθελα με την ευκαιρία των τελευταίων "επιτυ

χιών" της αστυνομίας, ιδιαίτερα στην ανεύρεση παράνομου ή κλεμμένου οπλισμού, 

να εκφράσω την ευχή αυτές να είναι πράγματι αποτέλεσμα της αναβάθμισης του 

αστυνομικού σώματος και της ειλικρινούς συνεργασίας του κοινού μαζί της. 

Διαφορετικά, αν οι πληροφορίες πως οι επιτυχίες αυτές είναι στημένες και είναι 
αποτέλεσμα παζαρέματος ομάδων του υποκόσμου, της ΕΟΚΑ Β' και άλλων εγκλη

ματικών στοιχείων με σκοπό τη συγκάλυψη δικών τους εγκλημάτων ή την παραπλά

νηση της κοινής γνώμης, τότε αυτό θα σιψβάλει στην περαιτέρω καταρράκωση του 

κύρους του αστυνομικου σώματος με συνέπειες που δεν είναι δύσκολο να προβλε

φθούν. 

Ευχαριστώ. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ) 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Συνάδελ<rοι, 

Είναι αναντίλεκτο γεγονός ότι τον τελευταίο καιρό έχουμε έξαρση του εγκλή
ματος. Ενός εγκλήματος που με διάφορες μορ<rές ταλανίζει την κυπριακή κοινωνία 

και προβληματίζει σοβαρά τον κυπριακό λαό. 

Εκεί που κάθε λογικός άνθρωπος ανέμενε τη λήψη σύντονων και αποτελεσμα

τικών μέτρων πάταξης του εγκλήματος, καθημερινά γινόμαστε μάρτυρες ενός 
. πρωτοφανούς φαινομένου για την Κύπρο. Φορτώσαμε- χωρίς να το επιδιώκουμε
όλες τις αμαρτίες στο αστυνομικό σώμα, στηριχτήκαμε σε ενδείξεις - όχι αποδείξεις 

και το τονίζω αυτό ιδιαίτερα - και αναζητούμε την ικανοποίηση, πλήττοντας το 

κύρος της αστυνομίας, αντί να δούμε και να ιεραρχήσουμε τις προτεραιότητες. 

Ποιες είναι οι προτεραιότητες αυτές; 
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Αφού υπάρχει παρανομία, και μάλιστα παρανομία που τη ~λέπουμε να γίνεται 

επιδειχτικά, οφείλουμε αυτή να αντιμετωπίσουμε πρώτα. Α ν έχουμε στοιχεία -
τονίζω στοιχεία σοβαρά και ατράνταχτα - ενάντια οποιουδήποτε μέλους του αστυ

νομικού σώματος, το λογικό είναι να προχωρήσουμε σε δικαστικές διαδικασίες. 

Και για τις διαδικασίες αυτές προσφέρονται οι σχετικοί νόμοι και υφίστανται και 

λειτουργούν τα αρμόδια όργανα. Α ν δεν έχουμε στοιχεία αλλά υποψίες ή έστω 

ενδείξεις, δεν μπορούμε αλλ' ούτε έχουμε δικαίωμα να θυματοποιούμε οποιοδήποτε. 

Δεν είναι απλώς θέμα δικαίου, για μας εδιί> στην Κύπρο είναι και θεμελιώδες Οtμα 

δικαιοσύνης απέναντι σε ένα σιί>μα - σε μια μεγάλη ομάδα ανΟρώπων - που στήριξε 
με θυσίες το κράτος σε πολύ δύσκολες και κρίσιμες ώρες για τον τόπο μας. 

Θεωρώ υποχρέωσή μου να επαναλά~ω κάτι που ανέφερα πρόσφατα σε ομιλία 

μου στη Βουλή: 

"Η Οε ι.ιελιώδης αρχή δικαίου, ότι κάΟε πολίτης θεωρείται αΟώος μέχρι της 

απόδειξης της ενοχής του σε δικαστήριο, πρέπει να γίνεται πάντα και χωρίς εξαί

ρεση σεβαστή, έτσι που να μη δημιουργείται το παραμικρό περιθώριο θυματο
ποίησης οποιουδήποτε. ΥπενΟυμίζεται ότι αυτή η θεμελιώδης αρχή δικαίου είναι 

κατοχυρωμένη από το σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Γι' αυτό, εκεί όπου η νομοΟεσία μας τυχόν ερμηνεύεται ως εξαίρεση αυτiις της 

αρχής, η εξαίρεση μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις και με πολλή φειδώ πρέπει να 

εξετάζεται, μέχρις ότου η νομοΟεσία ευΟυγραμμισΟεί με τη Οεμελιώδη αρχή του 

τεκμηρίου της αθωότητας." 

Γι' αυτό το λόγο, κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουμε ότι η διαδικασία που ακολού
θησε το Υπουργικό Συμ~ούλιο για την περίπτωση των δώδεκα μελών του αστυνο

μικού σώματος πάσχει, γιατί καταστρατηγεί την προαναφερΘείσα αρχή. Για τη 

διαφωνία μας αυτή έκαμε δημόσια δήλωση ο Πρόεδρος του κόμματός μας κ. Σπύρος 

Κυπριανού. 

Η απόταξη μελών του αστυνομικού σώματος από πολιτικό όργανο, όπως είναι 

το Υπουργικό Συμβούλιο, που βασίστηκε πάνω σε πορίσματα επιτροπής έρευνας 
που είναι αντιλεγόμενα, τουλάχιστον όσον αφορά το επίπεδο αποδειχτικών στοι

χείων και κυρίως όσον αφορά την αξιοπιστία μαρτύρων. Έτσι, το Υπουργικό 

Συμβούλιο καλείται να γίνει κριτής, ως οιονεί δικαστήριο αξιοπιστίας μαρτύρων 
και ταυτόχρονα διχαστής και εκτελεστής της απόφασης. Φυσικά, δεν αμφισ~ητούμε 

τις καλές προθέσεις του Υπουργικού Συμ~ουλίου και ιδιαίτερα του Προέδρου 

Κληρίδη να διώξουν αυτούς που τους υπέδειξαν και που φέρονται ως ένοχοι. αλλά 

όπως ανέφερα δεν επελέγησαν οι σωστές και οι ενδεδειγμένες διαδικασίες. 

Θέλουμε να επαναλάβουμε ότι δε δεχόμαστε καμιά Ουματοποίηση οποιουδή

ποτε. Δεν μπορεί να γίνει αποδεκτός ο τερματισμός της υπηρεσίας οποιουδήποτε 

μέλους της αστυνομικής δύναμης, χωρίς προηγούμενα να υπάρχει δικαστική 

απόφαση. Γι' αυτό και καλούμε και συνάμα προτρέπουμε τον Πρόεδρο της Δημο

κρατίας κ. Γλαύκο Κληρίδη, ως άνθρωπο που τον διακρίνουν δημοκρατικά αισΟή

ματα, και το Υπουργικό του Συμ~ούλιο να αποφύγουν μια τέτοια ενέργεια. 

Επαναλαμβάνω ότι αναγνωρίζουμε ότι η προσπάθεια "εξυγίανσης", όπως 

εξαγγέλθηκε, της αστυνομίας, ξεκίνησε, θέλω να πιστεύω, με αγαΟές προθέσεις και 

αγνά ελατήρια, για να μπορεί το κράτος να στηρίξει τα προγράμματά του για 

επιβολή του νόμου και της τάξης. 
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Στο δρόμο όμως, κάπου χάσαμε ίσως το μέτρο και θέμα και θύμα μας έγινε η 
αστυνομία αντί η πάταξη της παρανομίας. Αποδώσαμε σε μέλη του αστυνομικού 
σώματος εγκληματικές πράξεις και αφήσαμε τον κόσμο να χάσει την εμπιστοσύνη 

του, εύκολα γενικεύοντας τους χαρακτηρισμούς των αρμοδίων. 

Κανένας ασφαλώς δεν μπορεί. να συμφωνήσει ούτε με την εμπλοκή αστυνο
μικών σε βασανιστήρια ούτε σε οποιεσδήποτε άλλες παράνομες πράξεις, πολύ 
περισσότερο με την εμπλοκή τους στο οργανωμένο έγκλημα. Και εδώ θα πρέπει να 

τονίσω με έμφαση ότι καταδικάζουμε ανεπιφύλακτα αυτές τις ενέργειες, είτε είναι 
βασανισμοί είτε εμπλοκή αστυνομικών σε οργανωμένο έγκλημα. 

Όμως, η υπόθεση των βασανιστηρίων δεν είναι φετινή. Επανήλθε όμως τ<ί>ρα 

και συνδέθηκε με άλλες υποψίες ενάντια σε μέλη του αστυνομικού σώματος, με 

αποτέλεσμα να βλάψουμε - πολύ φοβο1.'1μαι - ανεπανόρθωτα το σώμα. Ένα σιί>μα 
που εξ ορισμού του ρόλο έχει να ενισχύει και προστατεύει την ομαλή διαβίωση των 

πολιτών. 

Και κάτι σχετικό: Κάθε μέρα ακούαμε από επίσημα χείλη σχόλια, αυστηρές 

προειδοποιήσεις και υποσχέσεις στο κοινό ότι σύντομα θα κατασταλεί η παρανομία 
της αστυνομίας! Αυτά όλα, ενώ στην ουσία δεν έ<rεραν κανένα αποτέλεσμα - που 
τόσο διατυμπανίστηκε - για να σιί>σουμε την αστυνομία, είχαν ως αποτέλεσμα να 

ενθαρρυνθούν όσοι ενοχλούνται από το έργο της αστυνομίας και να συμ.ϊερι<rέρο

νται προκλητικά, περιφρονώντας και κτυπώντας αστυνομικούς και δημοσιογράφους. 

Κύριοι συνάδελφοι, σε μια μικρή χώρα όπως η δική μας, θα μπορούσαμε να 
αντιμετωπίζουμε με απόλυτη επιτυχία κάθε εκδήλωση του εγκλήματος. Δυστυχώς 
όμως, αφήσαμε την ουσία - τουλάχιστον έτσι φαινόμαστε - για να λύσουμε το 

αίνιγμα αν ενέχεται ή όχι η αστυνομία σε εγκλήματα ή ασεβεί προς τα ανΟρώπινα 

δικαιώματα, ξεχνώντας ότι ανΟρώπινα δικαιώματα έχουν και οι ίδιοι οι αστυνο
μικοί και όλοι οι πολίτες. Δημιουργήσαμε - Οέλω να πιστεύω άθελά μας - τις 
συνθήκες εκείνες, όπου όλοι μας νιώθουμε ανασφάλεια, προβληματιζόμαστε και 

νιώθουμε να κινδυνεύουμε από τα φαινόμενα που καΟημερινά προβάλλονται στις 

οθόνες της τηλεόρασης. 

Όπως είναι τώρα η κατάσταση πρέπει: 

- Να αρχίσει μια άλλη προσπάθεια. αντίΟετη με αυτή που ισχύει τ<ί>ρα. 

Π ροσπάθεια ενίσχυσης του καλού ονόματος της αστυνομίας, με σεβασμό 

στο έργο της, με εκτίμηση σε όσους πρόσφεQαν στους αγιί>νες του 

κυπριακού κράτους, με σεβασμό, σε τελευταία ανάλυση, στην κυπριακή 

κοινωνία. 

Η προσπάθεια αυτή θα πρέπει να καταβληθεί από όλους, κυβερνητικούς 

και μη φορείς. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με σχετικά 

προγράμματα στα σχολεία, στην εκκλησία, σε μαζικούς συλλόγους και 

οργανισμούς, ώστε να επιτύχουμε το σεβασμό στους νόμους και την 

ανύψωση του κύρους της αστυνομίας και να την καταστήσουμε ικανή να 

αφοσιωθεί ανενόχλητη στο έργο της για την εμπέδωση του νόμου, της 

ησυχίας, της σωστής λειτουργίας των διάφορων θεσμιί>ν και για την κατα

στολή κάΟε μορφής εγκλήματος. 

Παράλληλα, αν και όταν έχει στοιχεία η κυβέρνηση για παραβίαση των νόμων 

από αυτούς που τάχθηκαν να τους φυλάττουν, να προχωρήσει στις ενδεδειγμένες 
διαδικασίες. 

fl 
ι: 
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Παράλληλα, και η αστυνομία θα πρέπει να μελετήσει και να εφαρμόσει συγκε

κριμένους τρόπους επανάκτησης της εκτίμησης από τους πολίτες, ερχόμενη πιο 

κοντά τους. Τρόποι και μέσα υπάρχουν πιστεύω πολλά, όπως για παράδειγμα η 

ανάληψη και προώΟηση από τα μέλη της αστυνομίας κάποιας κοινωφελούς εργασίας 

ή και άλλης προσφοράς, που Οα τους φέρει ξανά κοντ(ι στον πολίτη. 

Με τον τρόπο αυτό θα επανασυνδεΟεί με το κοινό το οποίο θα επανακτήσει 

την εκτίμησή του προς αυτή. Θα ενισχυθεί έτσι η συνεργασία μαζί της, γιατί η κατα

στολή κάθε παρανομίας και εγκλήματος είναι συλλογικό έργο που προαπαιτεί και 

εμπλέκει όλους. αστυνομία και πολίτες. 

Η κυβέρνηση με προγράμματα επιμόρφωσης και μετεκπαίδευσης μπορεί να 

αυξήσει και να τελειοποιήσει τις δυνατότητες της αστυνομίας και την ικαν6τητ(ι 

της. Ακόμα είναι δυνατό να ενισχυθεί το σιί1μα της αστυνομίας με ειδικούς επιστή-
Ι 

μονες σε εξειδικευμένα Οεματα, όπως π. χ. ψυχολόγους, κοινωνιολόγους, εγκλημωο-

λόγους και από άλλες ίσως ειδικότητες. Επίσης, μπορεί να εφοδιαστεί με εξοπλισμό 

τελευταίας τεχνολογίας που δοκιμάστηκε και πέτυχε στο εξωτερικό. Το έγκλημα 
στην Κύπρο - κακά είναι τα ψέματα - πήρε τη μορφή εξειδικευμένου aνόσιου έργου 

και με τον ίδιο εξειδικευμένο τρόπο πρέ:τει να αντιμετω:τιστεί και να παταχθεί. 

Εν κατακλείδι. Οέλω να τονίσω το αυτονόητο: Κράτος χωρίς ενισχυμένη αστυ

νομία δεν ~ιπορεί να λειτουργήσει. Γι' αυτό κι εμείς. στεκόμενοι πάνω απ6 τα 

προβλήματα που παρουσιάστηκαν, πρέπει να μην παραβλέπουμε την αναγκαιότητα 

αυτή και όλοι, ανεξάρτητα από κομματικές ή άλλες τοποθετήσεις ή ακόμα και σκοπι

μότητες, να συμβάλουμε στην καθολική προσπάΟεια ανύψωσης του κύρους του 

αστυνομικού σώματος και στην επιτυχία του έργου του. 

Ευχαριστώ, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρένος Πρέvτζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. συζητουμε ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά.) 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δεν έχω κείμενο, μην ανησυχείτε. Καλό κουράγιο, καλti δύναμη να με aντέξετε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Αυτό σημαίνει ότι είσαι ελεύθερος σκοπευτής. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Εύχομαι να με aντέξετε. 

Το θέμα, όπως είχε εγγραφεί, επιγράφεται " 11 έξαρση της εγκληματικότητας, το 
αίσθημα ανασφάλειας των πολιτών και οι ευΟύνες της πολιτείας". Σε πρόσφατη 

τηλεοπτική συζήτηση είχα διερευνήσει την ακρίβεια του τίτλου, ως ποιο r~αΟμό 

δηλαδή υπάρχει έξαρση του εγκλήματος και σε ποιους τομείς έχει παρατηρηΟεί και 

σε ποιες μορφές εγκλήματος έχει παρατηρηΟεί αυτή η έξαρση. Με μια σύγκριση των 

στοιχείων της αστυνομίας το συμπέρασμα ήταν ότι δεν υπήρξε συνολικά έξαρση του 
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εγκλήματος, αλλά υπήρξε κάποια εξειδικευμένη έξαρση. που αφορά φόνους και 

απόπειρες φόνων, ανατινάξεις, υποθέσεις ναρκωτικών και ληστείες. Αυτά ήταν τα 

εγκλήματα που είχαν σημειώσει έξαρση. Οι εμπρησμοί είχαν μια έξαρση το 1994, 
όχι όμως το 1995, οι οποίοι κειμένονταν στο μέσο όρο των επιπέδων της περιόδου 
1981-1992. 

Το ποσοστό εξιχνίασης ήταν το δεύτερο ερώτημα που είχα θέσει και q'αίνεται 

ότι υπήρξε υστέρηση από το μέσο όρο της προηγούμενης δωδεκαετίας-δεκατριετίας, 

σ' ό,τι αφορά τους φόνους -τις απόπειρες <rόνων το 1995 μόνο- διότι το 199-t η 
εξιχνίαση ήταν 100%. Σ' ό,τι αιrορά τις ανατινάξεις, αυτές ήταν τα εγκλήματα που 

είχαν χαμηλά ποσοστά εξιχνίασης σε σzέση με το μέσο όρο της προηγούμενης δωδε

καετίας. Καθ' όσον αφορά την αστυνομική δύναμη η οποία έχει την ευΗίινη της 

πρόληψης και της εξιχνίασης του εγκλήματος, οι αριΟμοί δείχνουν ότι το 1980 
είχαμε 3 666 αστυνομικούς, το 1994 3805 αλλά, λόγω της επελθούσης στο μεταξύ 
μείωσης του ωραρίου, στην πραγματικότητα οι διαΟέσιμοι αστυνομικοί ήταν λιγό

τεροι το 1994 και το 1995, απ' ό,τι ήταν δεκαπέντε χρόνια πριν. 

Το επόμενο ερώτημα ήταν κατά :τόσο υπάρχει οργανωμένο έγκλημα, διότι 

είμαστε γενικά ευκολόπιστοι. Λέει κάποιος ένα χαρακτηρωμό, χρησιμοποιεί ένα 

επίθετο, το επαναλαμβάνει κάποιος δεύτερος και σιγά, σιγά το υιοθετούμε 6λοι, 

χωρίς να κάνουμε επαρκή διερεύνηση. Τι είναι οργανωμένο έγκλημα; Πώς ορίζεται 

το οργανωμένο έγκλημα; Ο όρος ''οργανωμένο" εξυπακούει οργάνωση, δομή, μηχα

νισμούς, ~ραχίονες και προεκτάσεις. Από τα πραγματικά στοιχεία γνωρίζουμε ότι 

τέτοιες δομές δεν υπάρχουν στην Κύπρο ή τουλάχιστο δεν υπάρχουν σε τέτοια 

έκταση που να δικαιώνεται ο χαρακτηρισμός "οργανωμένο έγκλημα". Διότι αυτό 

που πραγματικά υπάρχει είναι τρεις σπείρες στη Λεμεσό, μία μέχρι δύο μικρο

σπείρες στη Λάρνακα και στην ελεύθερη περιοχή της Αμμοχιί>στου και λίγο-πολύ 

μεμονωμένοι εγκληματίες σε άλλες γεωγραφικές περιοχές στα ελεύθερα εδά<('η της 

Κύπρου. Ο αριθμός που εμπλέκεται σ' αυτές τις συμμορίες λίγο-πολύ είναι 

γνωστός, καλύπτει γύρω στα πενήντα άτομα. Είναι άνΟρωποι που δραστηριοποιού

νται στο χώρο της νυχτερινής ζωής, στα καμπαρέ, στις χαρτοπαικτικές λέσχες και 

βεβαίως επιπρόσθετα στο νέο φρούτο, τα μασατζίδικα, όπου και οργανωμένη 

πορνεία υπάρχει και ναρκωτικά διακινούνται και εκβιασμοί γίνονται. Και πρέπει 

να πω, σ' ό,τι αφορά τα ινστιτούτα μασάζ, ότι μένω κατάπληκτος από το γεγον6ς ότι 

πριν από πολλές εβδομάδες είχα αναφέρει σε ραδιοφωνική εκπομπή την πληριΗrορία 

ότι χρησιμοποιούνται κάμερες τηλεόρασης που μαγνητοσκοπούν, καταγράφουν τα 

διαδραματιζόμενα για σκοπούς εκβιασμού. Και δεν είχα μέχρι σήμερα κανένα 

ερώτημα από τις αστυνομικές αρχές, δεν είδα καμιά ένδειξη να διερευνάται αυτή η 

πληροφορία, να αναζητείται τεκμηρίωση. Βεβαίως ακούσαμε ότι εντοπίστηκαν 

τέτοια περιστατικά -δεν ξέρω πόσο τεκμηριώθηκαν οι υποθέσεις- και ελπίζω τα 

μηνύματα να δόθηκαν προς όλους τους Οαμιδνες τέτοιων χώρων, σε ποιους κινδύ

νους εκτίθενται, χρησιμοποιώντας αυτοίις τους χώρους, πέρα από την έκΟεση την 

οποία υφίστανται αναφορικά με την υγεία τους και πέρα από τα ρίσκα που αναλαμ

βάνουν, αναφορικά με την οικογενειακή τους ζωή. 

Από τα πιο πάνω στοιχεία που ανέ<rερα, αυτό που συμπεραίνεται είναι ότι 

έχουμε έναν περιορισμένο αριθμό εμπλεκομένων, ότι έχουμε μια γνωστών διαστά

σεων έκταση παράνομης δραστηριότητας και αυτά δεν επιτρέπουν να μιλούμε για 
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οργανωμένο έγκλημα με την έννοια της μαcrίας, για έγκλημα τέτοιων διαστάσεων 
που να είναι αδύνατο με τα υφιστάμενα μέσα της αστυνομίας να αντιμετωπιστεί. 
Δεν έχουμε έγκλημα που να απαιτεί. ειδικές νομοθεσίες ή ειδικές περιστάσεις για την 

περιστολή του, για την εξάρθρωσή του. Πρόκειται για μικρές σπείρες, μια μικρο
γραφία μαφίας που μπορούν να παταχθούν εύκολα, φτάνει να υπάρξει το κατάλ
ληλο κλίμα και η ευχέρεια πραγματικά στην αστυνομία να επιτελέσει το έργο της. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά.) 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ναι, αλλά και σαν μικρογραφία κράτους και πάλι είναι πολύ μικρή η έκταση 
των ομάδων εγκληματιών και είναι μέγα σφάλμα, κατά την άποψή μου, να δημιουρ
γείται η εντύπωση περίπου εθνικού κινδύνου, περίπου καταστάσεως ολέΟρου, για να 
αποσπάται στην πραγματικότητα η προσοχή της κοινής γνώμης από τα ουσι<i>δη, για 
να δημιουργούνται Οέματα περιθωριακά, τα οποία να ανα~α()μίζονται σε κυι,ψ.ιρχα, 

ενώ Οα μπορούσε με κατάλληλες οδηγίες και με αξιοποίηση των κατάλληλων 
ανακριτών η αστυνομία να είχε επιτελέσει το έργο της. Διότι δεν μπορεί να λέμε ότι 
η αστυνομία ξαφνικά έγινε χειρότερη από ό,τι ήταν τον προηγούμενο χρόνο ή τον 
προηγούμενο μήνα και να φορτώνουμε στην αστυνομία αποτυχίες, η γενεσιουργός 
αιτία των οποίων είναι οι πολιτικές αποcrάσεις της κυ~έρνησης. Δεν μπορεί να 
στέλλουμε κάποιο, να τον ειδικεύουμε με δαπάνες του κράτους για τη δίωξη των 

ναρκωτικών και να τον τοποθετούμε στο αεροδρόμιο της Πάφου, για να καταγρ(ιcrει 
μια φορά το μήνα τα μίλια που διένυσαν τα αυτοκίνητα της αστυνομίας. Γιατί. 
κάναμε την επένδυση; Γιατί σπουδάσαμε τον άνθρωπο; Ούτε σεβασμός προς το 
δημόσιο χρήμα υπήρξε ούτε σεβασμός προς την επιλογή της αστυνομίας για το 
συγκεκριμένο μέλος της ούτε και σεβασμός προς την έννοια της πρόληψης και της 
δίωξης ενός εγκλήματος για το οποίο ισχυριζόμαστε ότι όλοι ανησυχούμε. Πού 
είναι η ανησυχία για τα ναρκωτικά, όταν ο ειδικευμένος για να τα αντιμετωπίσει, 

καταγράcrει μίλια και χιλιόμετρα που διανί•ουν τα αυτοκίνητα της αστυνομίας; Δεν 

είναι βέβαια η μόνη περίπτωση ανθρ<i>που στην αστυνομία πον αγανάχτησε και 

έφυγε. Ανακριτές με επιτυχία, ανακριτές με εξαιρετική επίδοση στην πρόληψη και 
στην εξιχνίαση του εγκλήματος έχουν μετακινηθεί και στη Οέση τους μπήκαν (ιλλοι 
αστυνομικοί, άλλα μέλη του αστυνομικού σώματος, που δεν ξέρω πόση προηγού

μενη εμπειρία είχαν και δεν ξέρω πόσο έτοιμοι ήταν για το ξάφνιασμα του εγκλή
ματος που ποιος το προκάλεσε; Δεν είναι η συνολική εικόνα, το συνολικό κλίμα 
μέσα στην κοινωνία μας που διευκόλυνε, που ενθάρρυνε την ανάπτυξη του εγκλή

ματος; 

Οι ισχυρισμοί της κυβέρνησης εναντίον της αστυνομίας, όπως και οι ισχυρι

σμοί σε σχέση με το έγκλημα που φαίνεται ότι δεν έχουν υπόσταση είναι ισχυρισμοί 

και χαρακτηρισμοί που υπερβάλλουν. Είναι ισχυρισμοί και χαρακτηρισμοί. που 
δίνουν μια διάσταση σε ένα υπαρκτό πρόβλημα πολύ μεγαλύτερη από τις πραγμα

τικές του διαστάσεις και βέβαια η επίθεση εναντίον της αστυνομίας, όπως εξελί
χΟηκε, ήταν μοιραίο να κλονίσει και το ηθικό της αστυνομίας και το ζήλο της και τη 
διάθεσή της να αντιμετωπίσει το έγ-ι<λημα, όπως ένα χρόνο πριν είχε μουδιάσει τη 
Νομική Υπηρεσία του κράτους η βάναυση επίθεση εναντίον του Λουκή Λουχα"ίδη, 

εναντίον του Άκη Παπασάββα, εναντίον κάθε μέλους της Εισαγγελίας που είχε την 
τόλμη να καταγγέλλει παρανομίες και να ζητεί την εξιχνίαση και τη δίωξη των 
δραστών των συγκεκριμένων παρανομιιi>ν. Όταν ο Ιl απασάβ~ας έΟετε το ζήτημα 

ι ι 
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και Ούμιζε το ζήτημα των βασανισμών, εζητείτο ο πέλεκυς να πέσει όχι στους βασα
"ιστές, αλλά να πέσει εναντίον του Παπασάββα. Κατηγορείτο ότι πολιτικολογούσε. 

Ασκείτο μία συνολική προσπάΟεω κατατρομοκράτησης, την οποία καταγγείλαμε 

από αυτό το βήμα και την οποία είχε την καλοσύνη να υπενΟυμίσει και ο Κοινοβου

λευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικοίι Συναγερμού. Όμως, όταν γινόταν αυτή η 

συζήτηση, η αντίδραση της κυβέρνησης δεν ήταν "διώκω τα συγκεκριμένα αδικi]

ματα", δεν ήταν "διορίζω ποινικό ανακριτή, διερευνώ και οδηγώ τους συγκεκριμέ

νους υπόπτους στο δικαστήριο, για να δικαστούν από το φυσικό δικαστi]" και, αν 
αποδεικνυόταν η ενοχή τους, να υποστούν τις συνέπειες των πράξεών τους. Αυτό 

που συνέβη ήταν η κάλυψη όσων ένιωθαν ύποπτοι για βασανισμούς, ήταν η διαβε
βαίωση προς όλους όσους τυχόν θα χρησιμοποιούσαν βία εναντίον κρατουμένων ότι 

είχαν την κάλυψη και την υπεράσπιση της αστυνομίας, ήταν η ενΟάρρυνση ουσια
στικά προς ολόκληρο το σώμα της αστυνομίας να υπερβαίνει το νόμο, προκειμένου 

να πατάσσει τους υπόπτους. Και βέβαια δεν ξέρω πόσοι από τους μεγαλοεγκλημα

τίες αυτού του τόπου κακοποιήθηκαν οπουδήποτε από την αστυνομία. Αυτούς που 

ξέρουμε δεν είναι τους μεγάλους εγκληματίες αλλά τα ψαράκια του εγκληματικού 

υπόκοσμου ή εντελώς αΟώους ανθρώπους που δεν ήταν επικίνδυνοι. Το πρ<iηο 
μήνυμα είναι "δέρνετε", το δεύτερο μήνυμα είναι "είσαστε ανίκανοι και πρέπει να 

σας aποδιοργανώσουμε, να σας απομακρύνουμε" και το τρίτο μήνυμα είναι "είσαστε 

και δολοφόνοι και οργανώνετε δολοφονίες". 

Επίσης, ακούσαμε για τις κασέτες από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, ο 

οποίος στην πραγματικότητα δε συχο<rάντησε μόνο το αστυνομικό σώμα, αλλά 
συκοφάντησε την κυπριακή κοινωνία και την Κυπριακή Δημοκρατία, συκο<rάντησε 

το κράτος χειρότερα από το χειρότερο συκοφάντη. Ακούμε γι' αυτές τις κασέτες να 

θρυλούνται πολλά τον τελευταίο καιρό. Ακούμε διάφορες εκδοχές και ειλικρινά 
προσευχόμαστε να μην είναι αλήθεια όσα ακούμε. διότι, αν αληΟεύουν έστω και κατ' 

ελάχιστον όλα όσα λέγονται για τις κασέτες, το κράτος και ο Πρόεδρος προσωπικά, 
στον οποίο δυστυχώς διοχετεύτηκαν οι μαγνητοταινίες, οι κασέτες, θα υποστούν 

διασυρμό που δε θα έχει τον προηγούμενό του και θα είναι πολύ δύσκολο να τον 
ξεπεράσει οποιαδήποτε γκάφα παρόμοια. Εύχομαι ειλικρινά και προσεύχομαι να 

μην είναι αλήθεια όλα όσα λέγονται ή έστω ίχνος από αυτά που λέγονται για τις 

κασέτες. 

Το μήνυμα προς την αστυνομία των τελευταίων μηνών του 1995, το χριστου
γεννιάτικο μήνυμα ήταν τρομοκρατικό. 'Η ταν ότι όλοι είναι ύποπτοι, όλοι κινδυ

νεύουν να διωχθούν, όλοι κινδυνεύουν να υποστούν την οργή και την κόψη του 

πέλεκυ, για τον οποίο τόσο καυχάται η κυβέρνηση και τον οποίο τόσο συχνά επικα
λείται. Βεβαίως, είχαν προηγηθεί και οι "62" και ένα σωρό άλλες πολιτικές συμπε
ριφορές της ίδιας λογικής ,, του ίδιου παραλογισμού με την επαναφορά των "62", 
είχαν προηγηθεί οι aποφυλακίσεις κορυφαίων του εγκλήματος, όπως ο Αεροπόρος, 

όπως ο Πατόζας, όπως πέντε-έξι άλλοι που είχαν αποφυλακιστεί με προεδρική 

χάρη, είχαν προηγηθεί προαγωγές ανθριi>πων που μόνο ο κλάδος ελαίας τους άφησε 

να είναι μέσα στο αστυνομικό σώμα. Είχαν προηγηθεί μεταθέσεις ικανών και κατα
ξιωμένων στελεχών της αστυνομίας, στις οποίες έχω ήδη αναφερΟεί και ήρθε τελικά 

η τελική απειλή. Συνεπώς, υπάρχουν οι ευΟύνες της κυβέρνησης. Αυτά είναι που 

αύξησαν το έγκλημα στην Κύπρο, αυτά είναι που ενθάρρυναν αφενός τους εγκλημα
τίες και απογοήτευσαν αφετέρου τα στελέχη του αστυνομικού σώματος, διότι, όταν 

άκουσαν αίφνης ότι ο επανελΟών τότε Ράφτης τοποθετήθηκε αρχηγός του Ουλαμού 
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Πρόληψης Εγκλημάτων, ε! ποιο άλλο μήνυμα έπρεπε να πάρουν ότι φτάσαμε στο 

χάος; Διότι οι δημιουργοί του χάους επανέρχονται και αυτοί που συντέλεσαν μια 

φορά στην παραγωγή χάους είναι βέβαιο ότι δε Οα υστερήσουν ούτε την επόμενη 

φορά. 

Dεβαίως είναι και η αδράνεια. Καταγγέλθηκε διεθνώς η Κύπρος για το σωμα

τεμπόριο. Πώς αντιμετωπίστηκε; ΔιασύρΟηκε η Κύπρος για τα καμπαρέ και τα 

μασατζίδικα. Ποια αντίδραση υπήρξε; Οι διαφημίσεις των μcισατζίδικων οιJΥιά

ζουν στον τύπο. Σύμφωνα με τα στοιχεία ενός κέντρου ερευνών, του ΑΜΕΡ, το 

1993 είχαν καταχωρηθεί 268 διαcrημίσεις μασατζίδικων έναντι δαπάνης f:7.012. Το 
κόστος των διαφημίσεων το 1994 ανήλθε στο ποσό των ί32.594. Το κόστος για τους 
δέκα πρώτους μήνες του 1995 των ίδιων διαφημίσεων ανήλθε στις !39.900. Μα 

ί40.000 για διαφημίσεις της πορνείας σε δέκα μήνες δεν είναι κάτι που διαφεύγει 

της προσοχής της κυβέρνησης, δεν είναι κάτι που αμέλησε να το δει. Συνεπώς, 

υπάρχει η πολιτική ευθύνη για όλη αυτή την ανοχή και για όλες τις συνέπειες αυτής 

της ανοχής και υπάρχουν και τα εγκληματικά λάθη, όπως για παράδειγμα η περί

πτωση του Ε"ίμές. Συνελήφθη για κατοχή ναρκωτικών. Λέγεται ότι κακοποιήθηκε. 

Αυτό όμως δε σημαίνει ότι απαλλάσσεται από το έγκλημα για το οποίο συνελήφθη. 

Διώκεται για το έγκλημα που συνελήφΟη, διορίζεται ποινικός ανακριτής για τους 

ισχυρισμούς του ότι κακοποιήθηκε, εάν υπάρχει ενοχή αυτών που κακοποίησαν, 

τιμωρούνται, η υπόθεση του εγκλήματος για το οποίο συνελήφΟη οδηγείται στα 

δικαστήρια και εκεί ρυθμίζεται και, αν κακοποιήΟηκε, να αποζημιωθεί από το 

κράτος, αν παρανόμησε, να διχαστεί από το αρμόδιο δικαστήριο. 

(Στο σημείο αυτό τον κ. Ν. Μουσιούττα αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Άρ. 

Χρυσοστόμου.) 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά.) 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δε μιλώ νομικά, μιλώ πολιτικά και μιλώ για την πολιτική ευΟύνη αυτών που 

χειρίστηκαν το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΑΡ. ΧΡΥΣΌΣΤΟΜΟΥ) 

Παρακαλώ! Παρακαλώ! Παρακαλci>! 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Και δε θα ήθελα να επεκταθώ περισσότερο, διότι είναι και αυτή μια από τις 

περιπτώσεις που θα μείνει σκοτεινή, πιΟανότατα, σε σχέση με την ενημέρωση του 

Προέδρου, σε σχέση με το ρόλο όλων των εμπλεκόμενων στο χειρισμό αυτής της 

υπόθεσης. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρέντζα, αν επιτρέπετε, αν επιτρέπει ο κ. Π ρόεδρος, μια συμπλήρωση 

επί του θέματος. Αν επιτρέπει ο κ. Πρόεδρος και αν επιτρέπετε και εσείς. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Παρακαλώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω όχι, διότι Οα αρχίσει διαλογική συζήτηση. Παρακαλιi> ο ομιλητής να 

συνεχίσει την ομιλία του. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Οι συνάδελφοι δε ρώτησαν και διέκοψαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Πρέντζα. παρακαλώ προχωρήστε με την ομιλία σας. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

"Εν" να μου μείνει το παράπονο. 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, στην ομιλία σας στην περασμένη συνεδρία για το 

θέμα αυτό καταθέσατε μια άριστη ανάλυση. Μια ανάλυση κοινωνιολογική που 

παρουσίασε εκτεταμένα την παΟολογία της κοινωνίας μας. Μια παθολογία που 

πραγματικά είναι υπαρκτή. Διότι πώς είναι δυνατό για παράδειγμα η Βουλή να 

απαγορεύει προσλήψεις εκτάκτων και υπουργοί τσαμπουκάδες να κάνουν προσλή

ψεις αυΟαίρετα και παράνομα και χωρίς να έχουν προϋπολογισμό και χωρίς να 

έχουν χρήματα να πληρώσουν αυτούς τους ανΟρώπους. Ποιο είναι το ηΟικό 

δίδαγμα προς την κοινωνία; Μπορείς να περιφρονείς, αν είσαι Υπουργός, τη 

Βουλή, αν είσαι απλός πολίτης, μπορείς να περιφρονείς τους πάντες και να κάνεις 

το δικό σου. 

Φιλολογία για τις ιδιωτικοποιήσεις. Μα είναι μικρός ο τόπος. Είναι γνωστό 

ποιοι θα πάρουν αυτά που προσφέρονται για ιδιωτικοποίηση. 

Εξαγορές επιχειρήσεων. Ακούμε να κινούνται εκατομμύρια λίρες, να διακι

νούνται από τη μια επιχείρηση σε άλλη, μέσα από τη διαδικασία των εξαγοριί>ν. Και 

αναρωτιόμαστε γι' αυτές τις δεκάδες εκατομμύρια λίρες που κυκλοφορούν, που 

διακινούνται, για να εξαγοραστούν ιδιοκτησίες επιχειρήσεων. Δηλώθηκαν ποτέ ως 

εισοδήματα; Εισέπραξε μια δεκάρα γι' αυτά τα εκατομμύρια ο φόρος εισοδήματος; 

Αν δε δίνεται μια διαβεβαίωση ότι φορολογήΟηκαν ακριβοδίκαια, ποιο μήνυμα 

δίνεται στη νέα γενιά, στα παιδιά μας; 

Π οιο μήνυμα δίνεται με την ανοχή του κατ' οίκον πορνό που διοχετεύται από 

τους ραδιοτηλεοπτικούς σταΟμούς; Ποιο μήνυμα δίνεται. όταν η προϋπόΟεση 

λευκού ποινικού μητρώου, για να πάρει κάποιος το δικαίωμα να έχει καμπαρέ ή το 

δικαίωμα να εργάζεται ως ιμπρεσάριος. παρακάμπτεται και η άδεια, όταν συλλη<('θεί 

και δεν έχει πλέον λευκό μητρώο ο κάτοχός της, παραχωρείται σε κάποιο ανδρεί

κελό του που μπορεί να είναι η σύζυγος ή κάποιος συγγενής ή κάποιος μπράβος του; 

Είναι γνωστά τα πρόσωπα και όταν η άδεια έχει αυτή την ευελιξία, αυτή την κινητι

κότητα, βεβαίως η προϋπόθεση για λευκό ποινικό μητρώο γελοιοποιείται και μαζί 

γελοιοποιείται και το ίδιο το κράτος που εν γνώσει του ουσιαστικά αναπαράγει τις 

δραστηριότητες που υποτίΟεται δεν ευνοεί για τους ίδιους ανΟρώπους, είτε άμεσα 

είτε έμμεσα. 

Το ρουσφέτι. Μιλήστε με νεαρούς. ιδιαίτερα με νεαρούς που δεν είχαν πολύ 

καλή σχολική επίδοση. Ζητούν κάτι, μια Οέση, μια δουλειά και όταν τους λες μα δε 

γίνεται, δεν υπάρχει η δυνατότητα, είναι ρουσφέτι, τότε αρχίζουν να σου δίνουν τα 
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παραδείγματα συμμαθητών τους, συνομήλικών τους, γειτόνων τους που τους έβαλε 

ο τάδε, που τους κανόνισε ο τάδε. Τι διδάσκεται μ' αυτό τον τρόπο στην κοινωνία 
μας; Διδάσκεται ο εύκολος τρόπος, η tiσσων προσπάΟεια και βεβαίως το επόμενο 

δεν είναι απλά ο εύκολος τρόπος να βολευτεί κάποιος αλλά το βόλεμα μπορεί. να 
γίνεται και με παράνομους τρόπους. μπορεί να γίνεται και με μορφές διεφΟαρμένες. 

Να πάμε στα σικέ του ποδοσφαίρου, όπου και ο αθλητισμός ακόμη γίνεται 

αντικείμενο συναλλαγής; 

Να μπούμε στα σχολεία, για να δούμε το θρίαμβο των τροπαιούχων του άδειου 

λόγου, όπου το σύνΟημα κυριαρχεί, ένα σύνΟημα που δεν έχει καμιά επαφή με την 
πραγματικότητα, δεν έχει περιεχόμενο και η πράξη η καθημερινή είναι η ολοκληρω

τική ανατροπή αυτού του συνΟήματος; Λέμε μεγάλα λόγια από τη μια και κ(ινουμε 

μικρόπρεπα έργα από την άλλη; Ήμουν σε μια σχολική εκδήλωση τελευταία, στα 

εγκαίνια ενός σχολείου. Υποτιοεται οι μαΟητές του δημοτικού είχαν συναρπαστεί 
τόσο και είχρ.ν εμπνευστεί τόσο από φιλοσοφικού χαρακτήρα ποιήματα της 

Υπουργού Παιδείας, που δεν ήταν της ηλικίας τους να τα διαβάσουν και δεν ήταν 

της ηλικίας τους να τα κατανοήσουν και υποτίθεται ότι τα μελοποίησαν και τα 

τραγούδησαν. Ήταν και ο συνάδελφος, ο κ. Συλλούρης. Μιλούμε για ανΟρ<i.>πους, 

για παιδιά ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ήταν στην παιδική χορωδία; 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Στο ακροατήριο ήταν· είχε ευτυχήσει να μην είναι στη χορωδία. 

Απευθύνεται η εκπαίδευση σε νέους ανθρώπους που το χαρακτηριστικ6 τους 

είναι η ενεργητική φωνή, το πρώτο πρόσωπο. Όταν ήμαστε εμείς στο δημοτικ6 -και 

τα γράφει και ο κ. Σοφοκλέους στο βιβλίο του για την προπαρασκευή του αγcί>να της 

ΕΟΚΑ. θυμάται τι του έλεγε η μάνα του και είναι τα ίδια που έλεγε και σε μας η 

δική μας μάνα και σε όλους μας- τα παιδικά μας τραγούδια ήταν ενεργητικής 

φωνής, το ρήμα ήταν στο πρcδτο πρόσωπο, ήταν "ως πότε παλικάρια", δεν τ'ηαν το 

πολύ δικαιολογημένο, το γεμάτο οδύνη ξέσπασμα του Κώστα Μόντη που λέει 

"ανασήκωσε την πλάτη Πενταδάκτυλέ μου και απόσεισέ τους". Διότι ο Μόντης στην 

απελπισία του κατεχόμενου αναζητεί κάποιο να κάνει κάτι και παραπέμπει στον 

Πενταδάκτυλο με όλο το συμβολισμό του. Όταν όμως το δίδαγμα στο σχολείο είναι 
'Ό Πενταδάκτυλος να ανασηκcί>σει την πλάτη" και εμείς να πάρουμε τα "φ" που 

ανέφερε ο κ. Μουσιούττας και να ευημερήσουμε με τα "φ" εκείνα, βεβαίως δεν παρά

γουμε ανΟρώπους με ήθος, δεν παράγουμε ανθρώπους με φρόνημα και αν τα παιδιά 

μας εξακολουθούν να είναι καλά, αυτό είναι ένα Οαύμα που πρέπει να αποκαλυ

φθούμε μπροστά του, διότι είμαστε τα χείριστα πρότυπα με τις ασυνέπειές μας. 

Είναι και άλλα χαρακτηριστικά που μας εκτρέπουν ως κοινωνία και παρου

σιάζουν την αρρώστια μας ως κοινωνίας. Έγινε το μέλαθρο ευγηρίας αγωνιστών, 

μία εξαιρετική πρωτοβουλία, που όφειλε να προέλθει από το κράτος. Αλλά στον 

πρώτο προϋπολογισμό που αναφέρεται επί διακυβέρνησης Βασιλείου λέει "εγγύηση 

δανείου για την ανέγερση του μελάθρου". Ο κ. Βασιλείου, είτε διότι ένιωUε την 

ανάγκη να τιμήσει τον αγώνα της ΕΟΚΑ είτε διότι προσδοκούσε σε ψήφους, 

ενέκρινε εκείνο το πράγμα ως εγγύηση. ΊΌν επόμενο χρόνο ο προ\Jπολογισμός δε 

μιλά για εγγύηση. μιλά για καταβολή της εγγύησης. Δηλαδή επίσημα το κράτος 
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έρχεται και λέει ότι αυτοί τους οποίους εγγυήθηκα δεν είναι aξιόχρεοι, δεν εκπλη

ρώνουν την υποχρέωση που ανέλαβαν και έρχομαι εγώ ως κράτος να τα πληριί>σω. 

Θα ήταν πολύ ορθότερο το κράτος να έλεγε ότι αναλαμβάνει το μέλαθρο ως κρατική 

υπόθεση, να το λειτουργεί ως ιδιοκτησία του κράτους, να έχει το όνομα της ΕΟΚΑ 

και να κάνει και πενήντα άλλα ιδρύματα, για να τιμήσει τον αγώνα της ΕΟΚΑ, να 

δώσει ονόματα αγωνιστών σ' αυτά, αλλά να είναι κρατικά. 'Οχι, αυτά τα τεχνά
σματα "δωσ' μας εγγύηση να πάρουμε τα λεφτά από την τράπεζα και εμείς δε Οα τα 

πληρώσουμε, οπότε θα έρθεις εσύ ως κράτος να τα πληριί>σεις" και η ατιμωρησία σε 

αυτό το οικονομικό έγκλημα πού πάει; Δε ζητώ ασφαλώς να τιμωρηθεί κανένας. το 
επισημαίνω ως ένα χαρακτηριστικό σύμπτωμα κακού τρόπου άσκησης της εξουσίας, 

που δίνει μηνύματα εκτροπής πέρα από το ήθος που χρειάζεται αυτή η κοινωνία. 

Είχαμε τελευταία και την ιστορία σε σχέση με το μνημόσυνο του στρατηγού 

Γρίβα και την ανέγερση εκείνου του μνημείου. Ένας νεαρός ο οποίος ανατρέχει στα 

κείμενα, ζώντος του στρατηγού Γρίβα, μπορεί να διαβάσει ότι: 

" ... αναμάρτητος δεν δύναται να είναι ο Στρατηγός Γρίβας και οι παρανομού
ντες οπαδοί του, διότι οι ίδιοι έθεσαν εαυτούς εκτός νόμου, ουχί λόγω των πολι

τικών τους απόψεων, αλλά λόγω των μεθόδων τας οποίας χρησιμοποιούν εν 

ονόματι του Στρατηγού και άνευ οιασδήποτε εκ μέρους του καταδίκης των πράξεών 

των, ήτοι της εν ψυχρώ δολοφονίας πολιτών, της επιθέσεως και ανατινάξεως αστυ

νομικών σταθμών και ιδιωτικών περιουσιών, των επιδρομών παρανόμων οπλο

φόρων κατά φιλησύχων κατοίκων, χωρίων και της εν γένει προσπαθείας να επιβά

λουν τας απόψεις των διά της βίας αντί διά του δημοκρατικού Οεσμού των εκλογών. 

Οι παράνομοι οπαδοί του Στρατηγού Γρίβα καταπατούν ούτω πως τα ανΟριί>;ηνα 

δικαιώματα εν τη ευρυτέρα αυτών εννοία, διότι αι διεθνείς συμβάσεις των ανΟρω

πίνων δικαιωμάτων δεσμεύουν μεν νομικώς τας κυβερνήσεις αι οποίαι τας 

υπέγραψαν, αλλ' εν τη ευρυτέρα αυτών εννοία αποτελούν κώδικα συμπερι<rοράς 

ενός εκάστου εξ ημών προς τους συνανθρώπους μας". 

Και συνεχtζει: 

'Ό Στρατηγός Γρίβας κατήλθεν εις Κύπρον κρυφίως το 1971 και κατ6πιν 

μακράς σιωπής και χρόνου εντατικής οργανώσεως παρανόμων ομάδων και εξοπλι

σμού αυτών, επληροφόρησε τον Κυπριακόν λαόν ότι ευρίσκεται εν Κύπρω δι(t να 

αποτρέψη μειοδοτικήν ή προδοτικήν λύσιν του Κυπριακού προβλήματος και διάνα 

επαναφέρη το Κυπριακόν πρόβλημα εις την ορθήν κατ' αυτόν γραμμήν της aυτοδια

θέσεως- ενώσεως. 

Κατερχόμενος εις Κύπρον εγνώριζεν ότι η πολιτική του εφικτού ήτο πολιτική 

βασιζομένη επί των απόψεων της Κυβερνήσεως του εθνικού κέντρου και της 

Κυπριακής Κυβερνήσεως κατόπιν ενδελεχούς σταθμίσεως όλων των δεδομένων τα 

οποία επηρεάζουν την λύσιν του Κυ:τριακού προβλήματος. Ο Στρατηγός είχε 

δικαίωμα να διαφωνήση τόσον με τ ας απόψεις και την πολι τικήν της Ελληνικής 

όσον και της Κυπριακής Κυβερνήσεως. ( ... ) Ουδέν όμως δικαίωμα είχε να προβή 
εις μυστικήν και παράνομον οργάνωσιν και να εξοπλίση πολίτας διάνα επιΒάλη τας 
απόψεις του και διά της βίας και της παρανομίας να καταλάβη την εξουσίαν. ( ... ) 

Αρνούμενος να κατατοπισθή υπευθύνως, (επί του κυπριακού -για να μη 

διαβάζω ολόκληρο το κείμενο) εβρέθη εις την θλιβεράν κατάστασιν άλλοτε μεν να 
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εξαγγέλλη διά του φιλίου προς αυτόν τίιπου ότι ευρισκόμεΟα εις τα πρόΟυρα προδο

τικής λύσεως και να καλή τους πάντας εις συναγερμόν άλλοτε δε να ανακοινοί προς 

τον λαόν ότι ευρισκόμεθα στα πρόθυρα ναυαγίου των ενδοκυπριακών συνομιλι<i>ν. 

Αλλά και εάν επίστευεν, ακατατόπιστος ων, ότι επεξεργαζόμεθα διάτων ενδο

κυπριακών συνομιλιών προδοτικήν ή αντεΟνικήν λύσιν, ο Στρατηγός Οα έπρεπε να 

ζητήση να ενημερωθή ε.-τισήμως επί των εξελίξεων. ( ... ) 

ΠαρεσχέΟη εις αυτόν προ έτους η ευκαιρία υποβολής υποψηφιότητός του εις 

τας υπό της Κυβερνήσεως εξαγγελθείσας εκλογάς διά το Προεδρικόν αξίωμα, την 

οποία όχι μόνον δεν εχρησιμοποίησεν, αλλ' απηγόρευσε και εις οπαδούς του όπως 

Οέσουν υποψηφιότητα, προτιμήσας διά παρανόμων μεΟόδων να παρεμποδίση την 

διεξαγωγήν των. 

Διερωτώμαι εάν αι παράνομοι επιδρομικαί ενέργειαι και ανατινάξεις Αστυνο

μικών Σταθμών, οι οποίοι αποτελούν περιουσίαν του Κυπριακού λαού, μπορούν 

υφ· οιουδήποτε προσώπου, οσονδήποτε <ι<rελούς, να ερμηνευθούν ως ενέργειαι 

προωθήσεως του εθνικού μας προβλήματος και υλοποιήσεως της ενώσεως. Διερω

τώμαι εάν αι παράνομοι επιδρομικαί ενέργειαι οπλοφόρων οπαδών του Στρατηγού 

εναντίον φιλησύχων κατοίκων χωρίων είναι δυνατόν να ΟεωρηΟούν υφ' οιουΟi)ποτε 

ως προωθούσαι την ένωσιν της Κύπρου μετά της μητρός πατρίδος ή ως παρcμποδί

ζουσαι απαραδέκτους λύσεις του Κυπριακο\ι προβλήματος. 

Διερωτ<i>μαι εάν οιαιδήποτε εν ψυχρ<i> <)ολοφονίαι απλών πολιτ<i>ν τ) η τοποθέ

τησις βομβών Ης τας περιουσίας των χω η εν γένει εκδηλωΟείσα βία της οργανώ

σεώς του, είναι δυνατόν να χαρακτηρισΟούν υφ' οιουδήποτε νουνεχούς πολίτου ως 

ενέργειαι προωΟούσαι την ενωτικήν πολιτικτjν. 

Αι ενέργειαι του Στρατηγού Γρίβα προδίδουν τον πραγματικόν σκοπόν του, ο 

οποίος δεν είναι άλλος παρά η δημιουργία χαώδους καταστάσεως εν τη νήσω διάνα 

σχηματισθή η εντύπωσις τόσον εν Κ ύπρω όσον και διεΟν<i>ς ότι δεν υφίσταται 

Κυβέρνησις ή Κυπριακόν Κράτος και να \ιποχρεώση, άνευ εκλογών, τον Πρόεδρον 
της Δημοκρατίας εις παραίτησιν. Πράττων ούτω πως, ουδόλως εστάθμισεν ή έλαβεν 

υπόψιν τας επιπτώσεις της παρανομίας rπί του εθνικού μας Οέματος και επί των 

διεξαγομένων ενδοκυπριακών συνομιλι<ί>ν προς εξεύρεσιν δικαίας λύσεως του 

Κυπριακού προβλήματος οπλίσας ούτοπως το σύνοικον στοιχείον με ακαταμάχητα 

επιχειρήματα επί θεμάτων εσωτερικής ασφαλείας". 

Θα μπορούσα να διαβάσω περισσότερα αποσπάσματα, αλλά νομίζω ότι 

κατέστη σα<('ές ποια ήταν η άποψη την οποία από αυτό το βήμα, στις 10 Ιανουαρίου 

του 1974, λίγες μέρες πριν από το θάνατο του στρατηγού ΓQίβα, ανέπτυσσε ο σημε
ρινός Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο κ. Γλαύκος Κληρίδης. Και βεβαίως ζιί>ντος του 

στρατηγού, όταν ελέγοντο αυτά τα πράγματα και τόλμημα ήταν και θάρρος προϋπέ

θετε και βεβαίως τα αληθή λέγονταν. Αλλά, ενώ αυτή ήταν η αληθινή, η γνήσια 

γνώμη, την ώρα της κρίσεως, την ώρα των γεγονότων, ποιο μήνυμα δίνεται σ' αυτή 

την κοινωνία, όταν είκοσι δύο χρόνια μετά. την ίδια περίπου ημέρα του χρόνου, ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας εξαγγέλλει τερ(ωτιες κρατικές παροχές, για να τιμηΟεί ο 

στρατηγός Γρίβας. Αν γίνεται διαχωρισμός. είναι διδακτικά όσα είχε πει στην ίδια 

ομιλια του ο κ. Τάσσος nαπαδόπουλος και δεν έχω καμιά πρόΟεση να σας ταλαιπω

ρήσω περω τέρω, διαβάζοντας την πραγματικ(ι ιστορική εκείνη ομιλία του κ. Π απ α-
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δόπουλου που είχε ε-.ι<φωνηΟεί από αυτό το βήμα στις 17 Ιανουαρίου 1974. Θα έλεγα ότι 
η λήθη είναι μια πολιτική που οφείλουμε συνειδητά να υιοθετήσουμε με την έννοια ότι 
τα πάθη πρέπει να αφεθούν να καταλαγιάσουν και η ιστορική αξιολόγησι) των 

προσώπων να αφεθεί στους ιστορικούς. Όταν όμως με τέτοιες ιιπερ~λές, όπως η 
απόq-αση δημιουργίας μνημείου εκατομμυρίων λιριi>ν, με τον Αρχιεπίσκοπο ο οποίος 

είχε και εκείνος εκφQασμένες απόψεις πάνω στο θέμα, έρχεται η εκκλησία ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Ακούγονται ομιλίες.) 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ένα δευτερόλεπτο να ολοκληριί>σω τη σκέψη μου και να με διακόψετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ να μη διακόπτετε τον ομιλητή. 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

... και ο Αρχιεπίσκοπος, ο οποίος επίσης είχε εκφρασμένες απόψεις, έρχεται να 
γίνει συγχορηγός και το κόμμα, του οποίου Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είναι ο 
κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, έρχεται επίσης να συμμετάσχει σε μια κακοποίηση της 
πραγματικότητας της ιστορίας, σε μια διαστρέβλωση της ιστορίας, τι ηΟικά διδάγ

ματα δίνονται στην κοινωνία; Κοιτάξτε, έχω τις απόψεις μου, ύμνησα τον αρχηγό 
της ΕΟΚΑ, υπηρέτησα υπό τας διαταγάς του, έχω προσωπική αλληλογρα<rία μαζί 

του, των καλών χρόνων. τιμώ το 1955, θλίβομαι για το Γρίβα του 1971-1974. Η 

ηΟική σύνδεση, η πνευματική σύνδεση του Ι955-ι959 με κάνει να νιώΟω πολύ περισ

σότερο πληγωμένος για το ι 97 ι- ι 974. Δε μιλώ με πάΟος. Έχουν περάσει άλλωστε 
τόσα χρόνια, έχουμε υποστεί τέτοιες εθνικές τραγωδίες και ταπεινώσεις ως αποτέ

λεσμα του ι 97 ι- ι 974, που δεν περισσεύει πάθος, δεν περισσεύει οργή. Αλλίt δεν 
μπορεί να κατασιγαστεί η φωνή μιας έκκλησης, για όνομα του Θεού! Ας α<rήσουμε 
την ιστορία να την κρίνουν οι ιστορικοί. αν δε Θέλουμε να την πούμε όπως πραγμα

τικά εξελίχθηκε. Ας περιοριστούμε στα πλαίσια κάποιου μέτρου, διότι σε σχέση με 
το συζητούμενο Οέμα, διότι τα λέω σε αναφορά με το συζητούμενο Οtμα, δεν παρά

γουμε ανΟρcί>πους με ήθος. δεν εδραιώνουμε αξίες. δεν εόραιιί>νουμε μια κοινωνία 
στηριγμένη γερά στα πόδια της. Λέμε ότι μπορεί να κάνει ένας έγκλημα και Οα 

υπάρξει η ανοχή. Και αν δεν υπάρξει αμέσως, θα ακολουθήσει αργότερα η αποκατά
σταση, η δικαίωση, η εξιλέωση, η ανοχή της κοινωνίας, η αποδοχή εν τέλει από την 
κοινωνία. Εάν αυτές είναι οι αξίες, εάν ο επαμφοτερισμός για τον οποίο μιλοίJσε το 

ι974 ο Τάσσος Παπαδόπουλος επανέρχεται και γίνεται κανόνας ζωής, πάμε σε πολύ 
κακούς δρόμους και είναι πραγματικά έκκληση, ιδιαίτερα προς όσους περισσότερο 

αισθάνονται την ανάγκη να τιμούν τον αρχηγό της ΕΟΚΑ. Εκείνους που περισσό

τερο θέλουν να ξεχαστεί ο αρχηγός της ΕΟΚΑ Β'. Να μείνουμε στα πλαίσια του 

μέτρου. 

(Στο σημείο αυτό τον κ. Άρ. Χρυσοστόμου αντικατέστησε στην έδρα ο 

κ. Γ. Αγαπίου.) 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε συνάδελφε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Παρακαλώ. 
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Α. ΚΑΡΑΣ: 

ΑναφέρΟηκες στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και ορΟώς αναφέρΟηκες και 

πράγμαη οι απόψεις του ήταν και εξακολουΟούν να είναι οι ίδιες, όπως τις 

ανέγνωσες. 

Καθόσον αφορά όμως το γιατί ήταν στο μνημόσυνο. νομίζω ότι υπάρχει 
απόφαση της Βουλής, πλην του ΑΚ ΕΛ, η οποία μετά το Οάνατο του ... 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Και απούσης της ΕΔΕΚ, ~έβαια. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

... τον ανακήρυξε άξιο της πατρίδας, απόq-αση της Βουλής. Επομένως. αν η 

Βουλή όπως ήταν τότε, χωρίς το πραξικόπημα το οποίο έγινε μετά, τον ανακήρυξε 

άξιο της πατρίδας, αυτό θέλετε να το καταργήσετε; Και γιατί βγήκε αυτό το 

ψήφισμα; Και τι μήνυμα έστελλε; Και γιατί εσείς σήμερα Οέλετε να το καταργήσετε; 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας στηριζόμενος σ' αυτή την απόφαση της Βουλής, δεν 

ενομιμοποιείτο να παραστεί στο μνημόσυνο; 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Να σας πω περισσότερα στοιχεία. Π ρcino, εμείς δεν το εγκρίναμε ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε σημαίνει ότι δεν κάνει και η Βουλή σ<rάλματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓIΑΝΝΗΣ: 

Εγώ θα εγείρω θέμα διαδικασίας, κύριε Π ρόεδρε. Το έχω ζητήσει από προη

γουμένως, σήκωσα το χέρι μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης θέμα διαδικασίας. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Θα σας διαβάσω το θέμα πως έχει εγγραφεί. προς συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Δεν είναι ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Να με αφήσετε, κύριε Πρόεδρε, γιατί. ζήτησα επί θέματος διαδικασίας. 

Το θέμα είναι γραμμένο "Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος τον 

τελεταίο καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτών και η ευθύνη 

της πολιτείας". Διερωτώμαι λοιπόν, όλα αυτά τα οποία είπε ο συνάδελψος, που με 

υπομονή ακούσαμε και δεν είχαμε διάθεση να το διακόψουμε, ποια σχέση έχουν με 

αυτό το κεφάλαιο που είναι προς συζήτηση; Σίγουρα, αν θέλει να εγγράψει ο συνά

δελφος θέμα σχετικό με το θέμα το οποίο Οίγει σήμερα, να το εγγράψει και να το 

συζητήσουμε. Δεν αρνούμαστε να συζητήσουμε σ' αυτό το Σιί>μα, όπως ξέρετε, 

κανένα θέμα το οποίο εγγρά<rεται, αλλά νομίζω να είμαστε μέσα στο θέμα το οποίο 

συζητούμε. Διότι αν ξεκινήσουμε να συζητούμε, αν θέλετε, το κεφάλαιο το οποίο 
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έχει θίξει, μπορούμε να πάμε και πιο πίσω, και να συζητήσουμε το Κυπριακό 
πρόΒλημα στην πρόγματικότητα. Αυτό θέλουμε σήμερα; Δεν έχουμε ένσταση, απλώς 
το τονίζω στο Σώμα, αν Οέλει να εγγράψει Οέμα να το εγγράψει και να το συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, κύριε Χατζηγιάννη, κάνατε το σημείο σας ... 

Με συγχωρείτε κύριε ... 

Ρ. ΠΡΕΝΊ'ΖΑΣ: 

Βεβαίως ο κ. Χατζηγιάννης ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου, με συγχωρείτε, δε θα απαντήσετε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

'Οταν λέμε το ανεξιχνίαστο έγχλημα, εννοούμε και το πραξικόπημα, δε δικάστηκε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εννοείτε ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

Και του τελευταίου καιρού, είκοσι χρόνια ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση, κύριε Χατζηγιάννη. Με συγχωρείτε, 

κύριε Χατζηγιάννη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙΙΜΗΤΡΙΟΥ: 

... είναι και αυτό του τελευταίου καιρού, έτσι είναι μέσα στο θέμα, από το 

πραξικόπημα ως σήμερα, ας πούμε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Μάλλον. κύριε Πρόεδρε, ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πρέντζα, με συγχωρείτε, δυο λόγια αν Οέλετε να απαντήσετε αν είστε 

εντός Οέματος ή όχι, για να αποφασίσω αν είστε εντός Θέματος ή όχι. 

Α. ΚΑΡΑΣ : 

Είναι η έδρα που αποφασίζει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Πρέντζα να απαντήσει με δυο λόγια αν είναι εντός 

του Οέματος και Οα αποφασίσω, χύριε Καρά. 

Ρ. ΠΡΕΤΝΖΑΣ: 

Είμαι βέβαιος ότι ο κ. Χατζηγιάνγης ήθελε όχι θέμα διαδιχασίας, αλλά θέμα 

τάξης μάλλον να εγείρει, ... 

Σ. ΧΑ ΤΖΗ ΓΙΑΝΝΗΣ: 

Όχι, Οέμα διαδικασίας. 

I! 
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Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

... διότι είναι ουσιαστικό το θέμα, δεν εί.ναι διαδικαστικό. Αλλά δεν εί.ναι το 

θέμα που αξίζει ... 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πρέντζα, είτε το ένα θέμα ειτε το άλλο εγείρει, παρακαλώ με δυο λόγια 

να μου πεί.τε κατά πόσο εί.στε εντός του Οέματος. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ακριβώς δεν είναι θέμα χαρατηρισμού της παρέμβασης, αλλά της ουσίας της 

παρέμβασης. Έχει την εκτίμηση ο κ. Χατζηγιάννης ότι οι ανα(('ορές οι ιστορικές σε 

σχέση με πρόσφατα γεγονότα, όπως ήταν η εξαγγελί.α του μνημείου του στρατηγού 

Γρίβα και το ύψος της αξίας αυτού του μνημείου και το μέγεθος της κρατικής και 

εκκλησιαστικής συνεισφοράς ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Όχι κρατικής, κύριε Πρέντζα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

... δεν είναι στοιχεία ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Όχι κρατικής, κύριε Π ρέντζα, για όνομα του Θεού! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πρέντζα, παρακαλώ ... 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Το μέγεθος των εισφορών. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Να μην παραπλανάται ο λαός. Είνuι προσωπική ... 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Το μέγεθος των εισφορών, εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Καρά, όχι διαλογικiι συζήτηση. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν λέμε κρατικής χορηγίας, δεν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με συγχωρείτε, δε θα κάμετε αντεξέταση του ομιλητή, ενόσω επεξηγεί τη 

στάση του. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Είναι προσωπική εισφορά του Προέδρου. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Πέραν τούτου εξήγγειλε και κρατική εισφορά, κύριε Καρά, και προκαλιί> να ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Όταν θα σας τη φέρουν μην την ψηφίσετε, κύριε συνάδελφε. 
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Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αφήστε με ... 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται και καταλαμ~άνει 

την έδρα.) 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ! 

(Κτυπά τη ΟQ'ύQα) 

Α ν υπάρχει θέμα προσωπικό θα εγείρετε θέμα προσωπικό, όταν τελειώσει η 

ομιλία του ομιλητή. Αν υπάρχει Οέμα για το οποίο παραφέρθηκε, τότε θα εγερΟεί. 

Μπορεί να μη μας αρέσουν τα πράγματα, μπορεί να μην τα θεωρούμε σωστά, έχουμε 

το δικαίωμα να δευτερολογήσουμε, όχι να διακόπτουμε. Παρακαλώ, κύριε 

Π ρέντζα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Η εξήγηση λοιπόν που Οα ήΟελα να δ<ί>σω στην παρέμβαση εί.ναι ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αλλά αν θέλεις, κύριε Πρέντζα, μην ωτευΟύνεσαι σε οποιοδήποτε, μίλα σε 

τρίτο ενικό, για να μη γί.νεται και διαλογική συζήτηση, γιατί μπορεί και να προκαλούμε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

Λοιπόν, προχωρούμε, για να τελειώνω κιόλας, γιατί αν Οα συζητήσουμε ιιυτά 

που είπα αν είναι εντός Οέματος ή εκτός Οέματος, τα είπα ήδη τέλειωσα, καταγρά

φηκαν, δεν έχει καμιά σημασία ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πρέντζα, αν Οέλεις μην απαντάς, γιατί Οα σου απαντήσουν πάλι. Μίλα 

στο θέμα σου. 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ακριβώς, για να μη χρειαστεί περαιτέρω συζήτηση, ολοκληρώνω αυτ<~ που 

έλεγα πάνω στο θέμα. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓlΑΝΝΗΣ: 

Αύριο θα μας γράφετε ότι δεν μπορούμε να ακούμε για πραξικόπημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, σε παρακαλώ πάρα πολύ να μη διακόπτουμε. Μετ(ι Οα 

σου δώσω το λόγο, αν θέλεις. Λοιπόν, ναι, κύριε Πρέντζα. 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Η κατάσταση του εγκλήματος σε μια χώρα και ο τρόπος αντιμετώπισής του 

και η γνώμη που εκφράζεται για την αστυνομία, συναρτάται απόλυτα με την 

υπόληψη που έχει το κράτος τόσο εσωτερικά, μέσα στη χώρα όσο και εκτός της 

χώρας. Και με τις περιστάσεις του Κυπριακού, με τις περιστάσεις που περνούμε, 

είναι εθνική ύψιστη αναγκαιότητα να διαφυλάσσουμε το κύρος και το aξιοσέβαστο 

του κράτους μας, το κύρος και τη σοβαρότητα της πολιτικής ηγεσίας, το κύρος των 
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θεσμών. Να διαφυλάσσουμε την εφαρμογή των νόμων, γιατί οι επιπτώσεις πάνω 
στο Κυπριακό, που έρχονται έμμεσα μέσα από το στιγματισμό της χώρας, τις οποίες 

γευτήκαμε όλοι σε διάφορες περιπτώσεις, είναι σοβαρές. Και αντί να είμαστε διεκ

δικούντες, πολλές φορές αναγκαζόμαστε να γινόμαστε aπολογούμενοι για πράξεις 
και παραλείψεις, για πομπώδεις εκφράσεις εντυπωσιασμού. που δεν έχουν σχιΌη με 
την πραγματικότητα, για αδράνεια στην αντιμετώπιση υπαρκτών γνωστ(ί}\• και 

τεκμηριωμένων προβλημάτων. τι πρέπει να γίνει; Χρειάζονται μέτρα και για μένα 
πρώτο μέτρο είναι η στήριξη της αστυνομίας και η στήριξη της αστυνομίας δεν 

μπορεί να γίνει με συνεχείς πολιτικές παρεμβάσεις, ούτε με τον Πρόεδρο να αναλαμ
βάνει το ρόλο αστυνομικού επιΟεωρητή και να αποφαίνεται iι να προαναγγέλλει πού 
θα καταλήξουν οι έρευνες και οι ανακρίσεις. Ούτε με τη συνεχή απειλή ότι θα υπάρ

ξουν μέτρα εναντίον της αστυνομίας. Επιβάλλεται επίσης η διόρθωση της παΟολο
γίας, την οποία άριστα είχε τεκμηριιί>σει στην προηγούμενη συνεδρία κ. Άριστος 

Χρυσοστόμου και στην οποία πολλοί άλλοι ομιλητές έκαμαν αναφορά κι εγώ 
ελπίζω λιγότερο από τους άλλους σ' αυτή την ομιλία. 

Αλλά πέρα από αυτά που είναι της αρμοδιότητας της Εκτελεστικής Εξουσίας 
και εμείς ως Σώμα έχουμε ευθύνες. Έχουμε εκκρεμότητες, έχουμε Uέματα 

ατέλειωτα. Θυμίζω την καταψήφιση του νόμου για τα βασανιστήρια, της πρότασης 

νόμου του κ. Ευσταθίου. Ελπίζω να επανέλθει σ' αυτή τη Σύνοδο της Βουλής, τη 
φετινή, και να τεθεί σύντομα ενώπιόν μας, για να γίνουμε σοφότεροι και να την 
υιοθετήσουμε. Εκκρεμούν δυο προτάσεις που έχω καταθέσει για τα καμπαρέ και τα 

λεγόμενα ινστιτούτα μασάζ. Να τις εξετάσουμε σύντομα και να πάρουμε απο<rά

σεις. Δε λέω να εγκρίνουμε σώνει και καλά τις συγκεκριμένες πρόνοιες των συγκε

κριμένων προτάσεων· να τις διαφοροποιήσουμε όπου χρειάζεται, να τις βελτιώ
σουμε, να τις καταστήσουμε όσο γίνεται πιο αποτελεσματικές. Να δοθεί σαφές 
μήνυμα ότι δεν υπάρχει ανοχή και ότι δε Οα υπάρξει το καΟεστώς της aνομίας που 

υπάρχει σήμερα, δηλαδή της έλλειψης επαρκούς νομοθεσίας η οποία καλλιεργεί, 

ενθαρρύνει και αναπτύσσει τις ροπές προς το έγκλημα. Να κάνουμε αυτό που μας 

είχε πει το πρωί στην Επιτροπή Εργασίας η κα Καίτη Κληρίδου. Να α<rήσουμε 
επιτέλους τις υποκρισίες κατά μέρος, να φανούμε συνεπείς με τις υποχρεώσεις μας 

και με τη διαβεβαίωση που δώσαμε, αναλαμβάνοντας αυτό το αξίωμα, να δcί>σου~ιε 

επιτέλους μηνύματα ότι λόγοι και έργα εναρμονίζονται. Έτσι μόνο Οα μπορέσουμε 
να περιορίσουμε το έγκλημα, έτσι μόνο Οα μπορέσουμε να δημιουργήσουμε συνΟήκες 

ηθικής ακεραιότητας, εντιμότητας, εμπιστοσύνης του απλού ανΟρώπου προς το 
νόμο και στο κράτος δικαίου, διότι η φΟορά αρχίζει από την ώρα που κλονίζεται η 
εμπιστοσύνη προς τους θεσμούς, από την ιί>ρα που κλονίζεται το κύρος και η αξιο

πιστία θεσμών και φορέων των θεσμών, θεσμών και ηγετικών προσωπικοτήτων. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σοφοκλέους έχει σειρά. 

Α. ΠΑΡΙΣ Ι ΝΟΣ: 

Συγνώμη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για τι πράγμα, κύριε Π αρισινέ; 

Α. ΠΑΡΙΣ Ι ΝΟΣ: 

Για να μη μένουν εντυπώσεις. Η χα Κληρίδου το πρωί μιλούσε για τις καλλι

τέχνιδες στην Επιτροπή Εργασίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καλά, αλλά η αναφορά του κ. Πρέντζα ήταν μια γενική για υποκρισίες. Οι 
υποκρισίες μπορεί να α<rορούν και καλλιτέχνιδες και οτιδήποτε άλλο. Λε συγκρού

εται με αυτό που είπε ο κ. Πρέντζας. 

Ο κ. Χατζηγιάννης θα πάρει το λόγο. Σας έχω γράψει, κύριε Χατζηγιάννη. Να 

σας γράψω χι εσάς, κύριε Χριστοδουλίδη, μάλιστα. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

Η Dουλή έχει ασχοληΘεί με το Οέμα αυτό πριν από έναν περίπου χρόνο ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σας έχω γράψει στο χαρτί, κύριε Χριστοδουλίδη, μην ακούτε τι σας λεν. 

Παρακαλώ, κύριε Σοφοκλέους. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Και είσαι και συμμαΟητής μου, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Σοφοκλέους, μην aποτείνεσαι στον κ. Χατζηδημητρίου, προχ<ί>ρα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, εγώ είναι για τον κ. Χριστοδουλίδη ... 

Δ. ΧΡ ΙΣτΟΔΟΥ ΛIΔΗΣ: 

Είπε ο Πρόεδρος κάπου να με γράψει. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Δεν ξέρω, πού Οα σε γράψει; 

(γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι, είναι με χιούμορ που λέγονται αυτά τα πράγματα, φυσικά 

ποιος παρενέΒη; Με τον κ. Χριστοδουλίδη είμαστε σαν τα αδέρφια στο ΣυμΒούλιο 
της Ευρώπης. 

Ναι, κύριε Κατσουρίδη, σηκωθήκατε για να μιλήσετε; 

Ν. ΚΑ'Γ1:0ΥΡ ΙΔΗΣ: 

'Οχι, σκεφτόμουν να σας πω να με γράψετε, αλλά, όπως εξελίχθηκε η κατά

σταση, μετάνιωσα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Σοφοκλέους. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Η Βουλή έχει ασχοληθεί με το θέμα αυτό πριν από έναν περίπου χρόνο, όταν 
ενέγραψα παρόμοιο Οέμα με τίτλο: 'Ή έξαρση της βίας, οι ευΟύνες της αστυνομίας 
και των μέσων μαζικής επικοινωνίας". 

'Εχω την άποψη ότι, αν πράγματι θέλουμε να αντιμετωπίσουμε το όλο Οέμα 
στην ουσία του και αν επιδιώκουμε εποικοδομητικά με στόχο να διορΟ<i>σουμε και 
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να βοηΟήσουμε στην ελαχιστοποίηση του εγκλήματος και να δώσουμε τις ορΟές 
κατευΟύνσεις προς τον κόσμο μας και ιδιαίτερα στη νεολαία μας, πρέπει να αναλύ

σουμε τα δεδομένα, να επισημάνουμε τοι•ς συντελεστές, να προσδιορίσουμε τις 

ευθύνες μας, να αναγνωρίσουμε τα λάθη μας και να αναπροσαρμόσουμε τη συμπερι

φορά και τις ενέργειές μας. Α ναμφισ~ήτητα οι νέοι άνθρωποι αναπτύσσονται και 

πλάθονται ανάλογα με την καΟοδήγηση που έχουν και τα πρότυπα που τους προσ<rέ
ρονται. Είναι παραδεκτό ότι το περι~(ιλλον και οι εξωγενείς επιδράσεις και τα 

ερεΟίσματα ακόμα που δέχονται, ιδιαίτερα οι νέοι, συμβάλλουν καΟοριστικ(ι στη 
δόμηση της προσωπικότητάς τους. 

Το Οέμα που συζητούμε σήμερα είναι πολύ σο~αρό και συγχαίρω τους συνα

δέλφους που το έχουν επαναq'έρει στη 13οuλή. Έχω όμως την άποψη ότι το σοβαρό 

αυτό Οέμα δεν προσφέρεται για δημαγωγία, ούτε είναι θέμα για έξαρση μίσους και 

αντιπαράΟεσης ανάμεσά μας. Είναι θέμα που άμεσα ενδιαφέρει όλους μας. Έχει 
άμεση σχέση με την κοινωνία μας, έχει (ιμcση σχέση με τα παιδι(ι μας και το μέλλον 

του τόπου μας. 

Έχω ακόμα την άποψη πως, για όσα απαράδεκτα συμβαίνουν στον τόπο μας, 
υπεύΟυνη δεν είναι μόνο η αστυνομία κι ας μην αναζητούμε εξιλαστήρια θύματα και 
ας μην προσπαθούμε να επιρρίψουμε τις ευΟύνες στους άλλους. ΕυΟύνες έχουμε 

όλοι μας. Άλλος λίγο και άλλος πολύ. 

Ο κυπριακός λαός πέρασε και περν(ι μrγάλη κρίση. ΔέχΟηκε και δέχεται από 

τον καιρό της ανεξαρτησίας μέχρι σήμερα καΟοριστικές αλλαγές. Υπέστη κακιί>σεις, 

πόνεσε ξεσπιτώθηκε, έχασε τα αγαΟά του. Ανατράπηκε η δομή του, χαλάρωσαν τα 

ήθη και τα έθιμά του. ΔέχΟηκε όλων των ειδών τις εξωγενείς επιδράσεις. Η 

κυπριακή κοινωνία διαφοροποιήθηκε σε μεγάλο ~αθμό, ιi>στε σήμερα να παρουσι(tζει 
εντελώς διαφορετικό πρόσωπο. 13έβαια κανένας δεν υποστηρίζει ότι η κοινωνία μας 

πρέπει να παραμένει στατική και ότι η κοινωνική ανέλιξη και η κοινωνική αλλαγή 
είναι φαινόμενο δυσάρεστο. Εκείνο όμως που Οέλω να τονίσω είναι ότι πρέπει αυτή 

η αλλαγή να γίνεται και να Οεμελιώνετuι με τρόπο σταθερό και σαν μια πορεία 
διαδοχής χωρίς άλματα και χωρίς ανατροπές. Και θέλω να υπογραμμίσω την 
επίδραση που έχει αυτή η κοινωνική αλλαγή πάνω στη νεολαία και στην κοινωνία 

και πόσο επηρεάζει τη συμπεριφορά και τη στάση της. 

Ζούμε στην εποχή που η τεχνολογία έχει καΟοριστικό ρόλο στη ζωή μας. Η 

ραγδαία ανάπτυξη στο Βιομηχανικό τομέα άλλαξε τον τρόπο ζωής και συμπερ~
φοράς μας και μετέτρεψε την κοινωνία μας, δυστυχιi>ς, σε υλιστική. 

ο~ εξωγενείς επιδράσεις, η εισαγωγή ξένων στοιχείων με την ταχύτητα που 

αυτά μεταφέροντα~ καθημερινά στην κοινωνία μας και κατ' επέκταση στη νεολαία 
μας από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, μια σκληρή πραγματικότητα που έχει (φεση 

επίπτωση στους νέους μας και που είναι αδ,iνατο να αντιμετωπιστεί με τον τρόπο 

που Οα Οέλαμε και δεν μπορούμε να την ανακόψουμε, ασκούν καΟοριστική επίδραση 
στην όλη κοινωνική εξέλιξη. 

Η οικογένεια, το πρωταρχικό αυτό κί~τταρο της κοινωνίας, έχει υποστεί χαλά

ρωση. Ζούμε λανθασμένα. Έχουμε διαq'οροποιήσει σε μεγάλο ~αΟμό τις αρχές μας. 
Μας νίκησε ο υλισμός. Κινδυνεύει η κοινωνία μας να αλλάξει μορφή. Η παρουσία 

των ξένων Κ<tι αλλόθρησκων που μπήκαν στη ζωή μας και μεγαλώνουν τα παιδιά 
και τα εγγόνια μας, ασκεί αρνητική επίδραση στη δομή της οικογένειας και της 

κοινωνίας και οι επιπτιi>σεις ακόμα είναι πίσω. 
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Η Κύπρος έχει καταντήσει τόπος λαΟρεμ.;τορίου. Τόπος όπου ξεπλένονται 

βρώμικα χρήματα και όπου μαζεύονται οι διεθνείς απατεώνες. Από στατιστι;cές 

υπάρχουν είκοσι και πλέον χιλιάδες ξένοι και άλλες δέκα χιλιάδες παράνομοι. 

Θέλω να υπογραμμίσω ότι όλοι οι φορείς δεν αναλαμβάνουν τις ευΟύνες τους. Η 

οικογένεια έπαυσε να επιτελεί το έργο που της ανήκει. Τα σχολεία έχουν υποβαθ

μίσει το ρόλο τους. Η εκκλησία αδυνατεί να δώσει τα κατάλληλα μηνύματα και να 

βάλει ξεκάΟαρους στόχους. Η έλλειψη προτύπων, η σύγχυση στόχων και προσανα

τολισμού, η σχολική απόρριψη, τα ναρκωτικά. οι κοινωνικοί αποκλεισμοί είναι 

αυτά που συνιστούν την πορεία των νέων μας. Σήμερα οι νέοι μας αντιμετωπίζουν 

ένα σωρό προκλήσεις. Ζουν σε μια εποχή που η εύκολη ηδονή, η καλοπέραση και ο 

ευδαιμονισμός τους προσ<rέρονται με τόση ευκολία και προκλητικότητα. Αντιμετω

πίζουν καθημερινά την πρόκληση και τη διαφΟορά. Ζουν κάτω από την πίεση και 

την ανασφάλεια και διατρέχουν τον κίνδυνο όλων των ειδιi>ν της εκμετάλλευσης. 

Περιστοιχίζονται από εμπόρους ναρκωτικών και εμπόρους λευκής σαρκός. 
Βομβαρδίζονται ανελέητα από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας με πρότυπα και ήρωες 

της μαφίας και του εyχλήματος. Το ραδιόq-ωνο, η τηλεόραση χαι τα έντυπα προβάλ

λουν διαρκώς και ηρωποιούν αδιχήματα χαι παραβάσεις που γίνονται απ6 νέους. 

Συχνά βλέπουμε στην τηλεόραση και στις εφημερίδες φωτογραφίες εφήβων παρα

βατών και από κάτω τα ηρω"ίκά ονόματά τους. Η ενασχόλησή τους με τους <rόνους 

γυναικών χαι την προβολή των σύγχρονων γκάνγκστερς. 11 προβολή της μαύρης 
μαγείας και η σοδειά των κινηματογρα<rικ<ί>ν ταινιών. Σήμερα προβάλλονται ως 

κυρίαρχα ιδανικά στους νέους μας ο πλοί1τος, η δύναμη, η αΟλητιχότητα, η κορμο

στασιά, η ομορφιά. Μια υπερτροφική σωματική ειχόνα και οι ψυχικές και πνευμα

τικές ικανότητες τίθενται σε δεύτερη μοίρα και δεν προβάλλονται. Έτσι λοιπόν, 

μερικοί νέοι, μη έχοντας στήριξη ούτε από το σχολείο ούτε από την οικογένεια ούτε 

από την χοινωνία, γίνονται έρμαιο άλλων δυνάμεων, δεν μπορούν να αντισταθούν 

και οδηγούνται στην αντικοινωνική συμπεριq-ορά. 

Δυστυχώς, η παρακολούΟηση ταινιών βίας και φόνων, σεξουαλικής 
διαστροφής και άλλων παρόμοιων καταστ<ισεων καταντά ε0ισμ6ς και μετατρέπεται 

σε ερεθισμούς που πολλές <r<>σές ξεκλειδ<i>νουν άγριες πτυχές της ανΟρ<i>πινης 

ψυχής. Το φαινόμενο αυτό οι περισότεροι γονείς, δυστυχώς, το παρακολουΟοίιν με 

αδιαφορία. Αν μέσα και κάτω από αυτά τα δεδομένα δούμε τη σημερινή κοινωνία 

και ιδιαίτερα τη νεολαία, Οα πρέπει να παραδεχΟούμε ότι το μεγαλύτερο ποσοστό 

των νέων μας σήμερα παλεύουν και αντιστέκονται με όλες τους τις δυνάμεις, για να 
νικήσουν όλα αυτά τα εμπόδια χαι η πάλη αυτή είναι Βασικά ηριι)ίκή. 

Εκείνο που έντονα φαίνεται χαι που πρέπει να μας προβληματίσει είναι οι 

ευΟύνες της οικογένειας. της εκκλησίας, του σχολείου και γενικά της κοινωνίας. 

δηλαδτΊ των φορέων που πλάΟουν και καΟοbηγούν τους νέους. Το μήνυμα είναι 

σαφές: Οι νέοι δεν είναι εμπόρευμα και δεν προσφέρονται για εκμετάλλευση. 

Έχουμε υποχρέωση να τους προστατεύσουμε από όλες τις καχοστρατιές, αλλά 

προπάντων έχουμε υποχρέωση να τους κατανοήσουμε. 

Τελικά, πρέπει η πολιτεία και ιδιαίτερα η Εκτελεστική Εξουσία να υιοΟετήσει 
μέτρα που να περιορίζουν από τη μια τα αρνητικά στοιχεία που παρουσιάζει η 

εξέλιξη των καιρών και από την άλλη να αξιοποιούν τα Οετικά στοιχεία. Είναι 

καΟήκον της πολιτείας να φροντίσει, ώστε η κοινωνική ένταξη των νέων να γίνεται 

ομαλά και σταδιακά και όχι μέσα από δικαστικούς θεσμούς. 
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Έχουμε την άποψη ότι η πολιτεία Οα πρέπει να παρακολουΟεί τις εξελίξεις και 

την παράλληλη πορεία της κοινωνίας και με βάση την έρευνα, που δυστυχ<ί>ι; δεν 

υπάρχει, να κατευθύνει και να καΟοδηγεί. 

Χρειάζεται στελέχωση και ανάπτυξη των υπηρεσιών πρόληψης και ενιαία 

πολιτική για την πρόληψη των παραβάσεων. Επιβάλλεται η συνεργασία με τα μέσα 

μαζικής επικοινωνίας και η δημιουργία κιί>δικα συμπεριφοράς για Uετική και όχι 
αρνητική συμβολή τους. Όλοι εμείς είμαστε υπεύθυνοι για την ψυχοκοινωνική 
ανάπτυξη της κοινωνίας μας και των νέων μας. Πρέπει να τους δείξουμε αγάπη και 
στοργή, να συνεργαστούμε μαζί τους. να κάτσουμε πλάι τους, να γίνουμε crίλοι τους. 
Βαριά η ευΟύνη των γονιών που τις περισσ6τερες crορές νομίζουν ότι η ευθύνη τους 

είναι μόνο να τους προσcrέρουν υλικά αγαθά. Χρειαζόμαστε και πνευματική τροcrή, 

χρειαζόμαστε αγάπη, χρειαζόμαστε στοργή, κατανόηση. Η εκκλησία πρέπει να 
δώσει τα κατάληλα πρότυπα και στην πράξη να περιβάλει με αγάπη και χριστιανικό 

ήθος τους ανθρώπους και ιδιαίτερα τους νέους. 

Όλοι μαζί πρέπει να συνεργαστούμε, για να ανακόψουμε το κακό. Η ευθύνη 

ασφαλώς της αστυνομίας είναι πολύ μεγ(ιλη. Δυστυχώς, τα τελευταία γεγονότα 

έφεραν στην επιφάνεια δυσάρεστα στοιχεία για την αστυνομία. Είναι λυπηρό, αν 
πράγματι υπάρχουν όργανα της τάξης ;rου \ΙΠΟπίπτουν σε λάΟη και διαπράττουν 
εγκλήματα. Ο πολύπαθος αυτός τόπος έχει υποστεί πάρα πολλά δεινά και δεν 
έχουμε δικαίωμα να α σελ γούμε. 

ΉρΟε η ώρα η κυβέρνηση να ξεκαΟαρίσει τα κακώς έχοντα και να τροχιοδρο

μήσει με σταθερότητα και με αντικειμενικά κριτήρια την πορεία των οργάνων και 

γενικά όλων των κρατικών υπαλλήλων, <ίJστε να εργάζονται υπεύΟυνα και aπονέμο
ντας δικαιοσύνη. 

Δε Οα ασχοληθώ ούτε με τις μαγνητοταινίες ούτε με τον ΕΚΑΣ. Εκείνο που 

είναι βέβαιο είναι ότι πρέπει να ανακόψουμε τον κατήφορο. Πρέπει να εξυγιάνουμε 

το σώμα της αστυνομίας. αν πραγματικά υπάρχει κάτι σάπιο και να το aποβάλουμε. 

Η αστυνομία δεν ανήκει ούτε στην κυβέρνηση ούτε στο ΑΚΕΛ ούτε στο ΔΗΚΟ, 

ανήκει στο λαό και υπάρχει για να προστατεύει και να συνεργάζεται με το λαό. Α ν 

οποιαδήποτε άτομα της αστυνομίας υπέπεσαν σε λάΟη, υποστηρίζουμε ότι η επιλογή 

είναι μια και μοναδική: Να παραιτηθούν από το Σώμα. 

Όσον αφορά το μέλαθρο, για το οποίο αναφέρθηκε ο συνάδελφος Πρέντζας. 
ήταν γνωστό εκ των προτέρων ότι, όσα χQήματα της εγγύησης bε Οα μπορούσαν να 

μαζευτούν, Οα πληρώνονταν από το κράτος. Απλώς, μπήκε η εγγύηση, για να γίνει 

το έργο και όσα λεφτά μαζεύτηκαν δόθηκαν. Το μέλαθρο εξάλλου Οα αξιοποιηΟεί 

για δέκα, για είκοσι το πολύ χρόνια από τους αγωνιστές της ΕΟΚΑ, που ένας, ένας 

πεθαίνουν και φεύγουν. Το μέλαθρο θα παραμείνει στο λαό ως δώρο πάλι της 
ΕΟΚΑ προς το μαχόμενο κυπριακό ελληνισμό. 

Ο στρατηγός Γρίβας Διγενής ανακηρύχΟηκε "άξιος της πατρίδας" από το έΘνος 

των Ελλήνων και από την κυπριακή Βουλή. Αν υπάρχει αυτό το Βήμα, από το οποίο 
μιλούμε και μερικοί τον Βρίζουμε, είναι με τους αγώνες του, είναι με τα κόκκαλα 

και το αίμα των παιδιών του που αγωνίστηκαν, για να ελευθερώσουν αυτό τον τόπο. 

Τα πάΟη δεν τα αφήνετε, αγαπητέ κύριε Π ρέντζα, να καταλαγιάσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μη μιλάτε, κύριε Σοφοκλέους, στο δεύτερο πρόσωπο, στο τρίτο ενικού, παρα

καλώ. 
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Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Τα πάθη δεν τα αφήνει ο αγαπητός κ. Πρέντζας, ούτε μπορούν να καταλαγιά

σουν, γιατί αυτά είναι η τροφή τογς. Δεν <ι<rήνουν τα θέματα αυτά και βρίσκουν 

ευκαιρία να μιλάνε. Κι όταν ακόμα μιλάμε για πατάτες, θα βρουν ευκαιρία να μιλή

σουν και να αναφέρουν πραξικοπήματα και "ΕΟΚΑ βήτες". 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι με τα ρεβίΟια; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, παρακαλ<i> μην προκαλείς απάντηση. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Ο στρατηγός μπορεί να διέπραξε σφ(ιλματα, αγαπητέ κύριε Χατζηδημητρίου, 

στην προσπάθΕLά του να ανακόψει και να συμβάλει στην ελευΟερία του τόπου αυτού. 

Δεν είχε ποτέ του καμία πρόΟεση να βλάψει αυτό τον τόπο και το απέδειξε με όλους 
του τους αγιi>νες. Και ερωτώ: Τι ήρθε να κάμει ο Διγενής το 1971; Να πάρΕL δόξα; 
Να πάρει τιμές ή να πάρει οικονομικά οq-έλη; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ : 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, παρακαλιi>, δε σας ρώτησε εσάς. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ανεξάρτητα από τους λόγους που τον έφεραν, κατέστρεψε την Κύπρο. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Άποψή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ... , παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

... το 1959 ως άξιος της πατρίδας, ως αρχηγός της ΕΟΚΑ. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Άποψή σας! Το έθνος τον ανακήρυξε ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

... αλλά το 1971 κατέστρεψε την Κύπρο. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

'Αποψή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι! 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Υπάρχουν αρκετά ποσοστά του λαού και του έθνους που δε δέχονται τις 

απόψεις σας. Όταν μιλάτε για το Κυπριακό και άμα Οέλετε να μιλάμε για το 

Κυπριακό ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Σοφοκλέους, είσαστε και Γραμματέας, να μιλάτε στο τρίτο ενικό. yια να 

μη γίνεται διαλογική συζήτηση. Αυτός είναι ο λόγος που υπάρχη ο Κανονισμός. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Συγνώμη, κύριε Πρόεδρε, aπολογούμαι. 

Όταν μιλάμε για το Κυπριακό, το Κυπριακό δεν αρχίζει το 197 I. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε τέλειωσε όμως απ<> το 1971. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, παρακαλιίJ. μη διακόπτετε! 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Υπάρχουν, όπως καλά γνωρίζετε, σταΟμοί και είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε 

το Κυπριακό, όπως πάντοτε το συζητάμε. Κιιι υπάρχουν σταΟμοί καθοριστικοί, 

δυστυχώς, αυτής της πορείας. 

Και κάη που πρέπει να λέγεται: Ο Διγενής πέθανε στις 27 Ιανουαρίου του 
1974. Το πραξικόπημα και η τουρκική εισβολή έγιναν τον Ι ούλιο του 1974, έξι 
μήνες μετά το Οάνατό του. Σταματάτε λοιπόν να του ρίχνετε ευΟύνη ότι αυτός έκαμε 

το πραξικόπημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, παρακαλώ κύριε Πρέντζα. σειρά τώρα έχει ο κ. Αριστοφάνης Γεωρ

γίου και μετά ο κ. Χατζηγιάννης. Είναι η σειρά η οποία υπήρχε προηγουμένως. 

Μετά ο κ. Χριστοδουλίδης και μετά, κύριε Πρέντζα, αν θέλετε να δευτερολογήσετε 

θα έχετε την ευκαιρία. 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Μια φράση μόνο θα ήθελα να πω, όχι πολλά πράγματα. Αν μου επιτρέπετε 

τώρα να την πω, αλλιώς περιμένω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να την πείτε την ώρα που Οα έρθει η ώρας σας, εκτός αν πρόκειται για Οέμα 

διαδικασίας ή τάξης, αλλά δε νομίζω. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Θέμα τάξης εν μέρει είναι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εν μέρει, δε γίνεται. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

... καΟόσον εγώ δεν είπα απόψεις ούτε της ΕΔΕΚ ούτε δικές μου. Απλά 

διάβασα τις απόψεις του Προέδρου της Δημοκρατίας και θέλησα να επισημάνω μια 

αντίφαση. Καθόσον αφορά τον ισχυρισμό ότι καλλιεργούμε τα πάΟη, άστοχα ο 

συνάδελφος ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ως το σημείο εκείνο ήσαστε στα πλαίσια του θέματος τ(1ξης. Για τον ισχυ

ρισμό είναι άλλο θέμα, παρακαλώ, είναι απάντηση. 

I 
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Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

........... , όπως θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓIΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα προσπαθήσω να είμω σύντομος, γιατί πιστεύω ότι αρκετά λέχτηz.αν επί 
του θέματος. Θα σχολιάσω κάποιες απόψεις και μετά θα μπω σε κάποιες εισηγήσεις 

και απόψεις της δικής μας παράταξης. 

Δεν μπορώ να μην απαντήσω στο τελευταίο, το οποίο έχει λεχΟεί από αυτ6 το 

βήμα και Οα ήΟελα να κάνω έναν παραλληλισμό. Ένας έντιμος δημόσιος υπάλ
ληλος, ο οποίος μέχρι και την προτελευταία μέρα της υπηρεσίας του ήταν και εΟεω

ρείτο έντιμος και προσοδοφόρος προς την κοινωνία, την τελευταία μέρα μπορεί. να 

καταχράστηκε μία λίρα. Έφυγε από την υπηρεσία. καταδικάστηκε και φυλακίστηκε 

με την επωνυμία "καταχραστής". Συνεπώς, εκείνο το οποίο παρέμεινε είναι το 

"καταχραστής" και όχι το "έντιμος" για τα προηγούμενα πενήντα πέντε χρόνια. 

Συνεπώς, ας έχουμε υπόψη μας αυτά τα πράγματα, όταν βγαίνουμε να λέμε κάποιες 

απόψεις ότι ο στρατηγός Γρίβας για κάποια περίοδο έχει προσφέρει, αλΜ για 

κάποια άλλη περίοδο, δυστυχώς, οδήγησε ή συνέβαλε στο να οδηγηθεί. στην 

προδοσία και στην καταστροφή αυτός ο τ<)πος. Το ότι ο στρατηγός Γρίβας πέΟανε 

έξι μήνες πριν από το πραξικόπημα, αυτό bεν τον απαλλάσσει ιιπό την ευθύνη της 

ύπαρξης της ΕΟΚΑ Β', της δράσης της ΕΟΚΑ D', των παράνομων ενεργει(ί>ν του 
ενάντια στο κράτος, ενάντια σε οικήματα του κράτους, ενάντια στη νόμιμη εξουσία 

και ενάντια σε κάθε μορφή νομιμότητας. Συνεπώς, αυτό δε δίνει κανένα άλλοΟι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Γεωργίου, βεβαίως, έχει ήδη γίνει. Δεν προήδρευα εγώ και φαίνεται ότι 
εισήλθαμε σε Οέματα πραξικοπήματος, στρατηγού Γρίβα κ.τ.λ., αλλά το θέμα είναι η 

εγκληματικότητα και ίσως έχουμε πει και τα Οέματα της αστυνομίας. Βεβαίως, αν 

έχει ήδη ανοίξει το θέμα πιο πλατιά, δεν μπορεί να το περιορίσεις. Κακώς, όμως 

άνοιξε, αν Οέλετε, η f\εντάλια. Συνεχίστε, παρακαλώ. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Ιl ρόεδρε, ο αμέσως προηγούμενος ομιλητής από εμένα είχε κλείσει την 

ομιλία του με αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Συμφωνώ, γι' αυτό λέω ότι μπορείτε να συνεχίσετε. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Εγώ δίνω μια απάντηση και ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. Είχα εγείρει θέμα διαδικασίας, όταν προή

δρευε ο κ. Αγαπίου. Και είχα πει ότι ο συνάδελφος Πρέντζας ήταν εκτός θέματος. 

διότι ακριf\(ί>ς έφυγε από το Οέμα μας και πήγε σε άλλο κεφάλαιο. Ο συνάδελφος 

προηγουμένως, ο κ. Σοφοκλέους, έκρινε ότι έπρεπε να δώσει κάποια απάντηση. 

Εγώ λέω ότι ... 
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ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Και εγ<ί> θα απαντήσω στον κ. Σοφοκλέους, κύριε Χατζηγιάννη. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εγώ λέω ότι μπορούσατε να τον διακόψετε και σε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, αφ' ης στιγμής επετράπη σε ένα Βουλευτή να μιλήσει 

εκτός Οέματος, τότε δεν μπορεί να μείνιι αναπάντητος. Όταν ανοίξει ένα παρά

θυρο, ο αέρας μπαίνει και από τις δύο πλευρές, γι' αυτό θα συνεχίσει. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Θα τα συζητήσουμε όλα, κύριε Πρ6εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο κ. Χατζηγιάννης έβαλε το θέμα και πριν από λίγο και 
δε σχολιάστηκε, εγώ θεωρώ απόλυτα δικαιολογημένο το συσχετισμό και να σας πω 

γιατί. Συζητούμε για το οργανωμένο έγκλημα. Η πρώτη μορφή οργανωμένου συνδι

κάτου του εγκλήματος στην Κύπρο ήταν η ΕΟΚΑ Β'. Δεύτερο, από τις τηλεοράσεις 

μας εν έτει 1995 και 1996 είδαμε τους Φορήδες και τους υπόλοιπους της συνομοτα
ξίας να παινεύονται και να περηφανεύονται ότι είναι της ΕΟΚΑ 0'. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Και τους Φανιέρους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αυτός δεν παινεύθηχε ότι είναι της ΕΟΚΑ Β'. Η πρώτη φορά που αστυνο
μικοί ενήργησαν σαν κοινοί εγκληματίες ήταν στα χρόνια 1971 και 1974. Άρα, και 
πάλι υπάρχει άμεσος συσχετισμός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, συνεχίστε, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Όχι, ο κ. Γεωργίου θα συνεχίσει, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας φυσικ(t. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συγνώμη, κύριε Αριστοφάνη Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Συνεχίζοντας επί του Οέματος, Οα έλεγα ότι ακόμα και αυτή η παράταξη, η 

οποία στηρίζει, υποστηρίζει και σήμερα εξαγνίζει το Γρίβα δεν αρνήΟηκε ότι ο 

Γρίβας ήταν αυτός που δημιούργησε την ΕΟΚΑ θ'. Και συνεπώς, αφού όλοι γνωρί

ζουμε και αφού όλοι ζήσαμε τα δεινά, την καταστροφή και την προδοσία που έφερε 

η ΕΟΚΑ Β' δεν μπορούν να λένε -τη στιγμή που συνεχίζουν να υπάρχουν οι 

πρόσφυγες, οι αγνοούμενοι, οι εγκλωβισμένοι και όλα τα άλλα της καταστροφής του 

'74- ότι θα πρέπει να τον τιμούμε ως ήρωα. 

Έρχομαι τώρα σε κάποια άλλα θέματα, τα οποία αναφέρΗηκαν και πάλι από 

αυτό το βήμα. Το ΑΚΕΛ δεν έκαμε προτάσεις, είπε ο κ. Συλλούρης. Το ΑΚΕΛ 
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έκαμε πολλές φορές προτάσεις, γραπτές προτάσεις και Βρίσκονται στον ΓΙ ρόεδρο 

και στη διάθεση οποιουδήποτε να τις μελετήσει και να τις εφαρμόσει προς την 

κατεύθυνση να έχουμε αποτελέσματα στην πάταξη του εγκλήματος . 

Σύγχυση στο ΑΚ ΕΛ. Φαίνεται ότι οι αντίπαλοί μας από τη σύγχυσή τους. την 

ακυβερνησία και την αναρχία που επικρατεί στην τήρηση του νόμου και της τ(ιξης 

δεν μπορούν να δουν καθαρά προς την άλλη πλευρά της αντιπολίτευσης και μέσα σε 

εκείνη τη θολούρα βλέπουν συγχύσεις και αλλού. Ας νομίζουν ότι έτσι είναι. Εμείς 

είμαστε καθαροί και στο μυαλό και με νηφαλιότητα κρίνουμε και με ωριμ6τητα 

κάνουμε την αντιπολίτευσή μας και τις τοποθετήσεις μας σε όλα τα ζητήματα και 

δεν έχουμε την ανάγκη να μας υποδείξει ο Δημοκρατικός Συναγερμός ότι Οα πρέπει 

να διορθώσουμε τις Οέσεις και τις διάφορες τοποθετήσεις και παρεμβάσεις μας. 

Εξάλλου, ο κυπριακός λαός γνωρίζει πολύ καλά και κρίνει πολύ καλά ποιοι 

είναι εκείνοι που στηρίζονται σε αρχές, ποιοι είναι εκείνοι που δεν έχουν παλιννο

στήσει στις θέσεις τους και ποιοι είναι εκείνοι που τη μια μέρα λένε το άλ<rα. την 

άλλη μέρα το βήτα, την άλλη μέρα το γάμα και την επόμενη μέρα το ωμέγα. Και 

μετά έρχονται την έκτη μέρα της δημιουργίας να διαψεύσουν εκεί να που έκαναν τις 

προηγούμενες και τη μεθεπόμενη να ερμηνεύσουν εκείνα τα οποία διέψευσαν και 

εκείνα τα οποία έκαναν. Και θα έρθω μετά συγκεκριμένα και με χρονολογική σειρά 

να αναφέρω ένα προς ένα τι έλεγαν τη μια μέρα, τι έλεγαν την άλλη, τι άλλαζαν και 

τι επανέφεραν τις επόμενες. 

Α να φέρθηκε εδώ από τον κ. Συλλούρη και από τηλεοράσεως ότι επί προηγού

μενης πενταετίας όλες οι προαγωγές που γίνονταν στην αστυνομία στηρίζονταν σε 

παρατυπίες και γίνονταν παράνομα, γι' αυτό και ακυρώΟηκαν από το Ανώτατο 

Δικαστήριο. Ανέφερε και κάποιους αριθμούς ο κ. Συλλούρης, πιστεύοντας ότι με 

αυτό τον τρόπο μας έχει aποστομώσει, μας έχει δώσει τέτοια απάντηση που δε Οα 

μπορούμε να ελιχθούμε. Του απαντώ ότι για όλες εκείνες τις προαγωγές που 

ανέφερε ότι ακυρώθηκαν από το Ανώτατο Δικαστήριο, όλες πλην μίας, αυτή η 

κυβέρνηση θεωρώντας ότι για τυπικούς λόγους ακυρώθηκαν -και πράγματι ήταν για 

τυπικούς λόγους, για Οέματα αιτιολογίας που ακυρώθηκαν- τους έχει επαναπροα

γάγει αναδρομικά από την ημέρα που είχαν προαχθεί, πριν ακυρωθεί η προcιγωγή 

τους. Και εκεί που ήταν διστακτικοί να κάνουν ό,τι έχουν κάνει για όλους τους 

άλλους ήταν δύο περιπτιi>σεις: Για το μεν επικεφαλή της φρουράς, αρχηγό της αντι

πολίτευσης, δεν τον προήγαγαν αναδρομικά αλλά από τη νέα προαγωγή, ενci) οι 

άλλοι δεκαέξι λοχίες προήχΟησαν αναδρομικά. Και από τους δύο υπαστυν6μους 

που είχαν ακυρωθεί οι προαγωγές τους, ο μεν ένας προήχθη, ενιi> ο άλλος επίμονα -
και είναι ο μοναδικός στην πρακτική της αστυνομίας και της ιστορίας- δεν προήχΟη. 

Και γνωρίζετε γιατί; Γιατί μέσα στο φάκελό του υπάρχει η εύ<('ημη μνεία ότι κατά 

την περίοδο του πραξικοπήματος αντιστάΟηχε, πάλεψε και στα γεγονότα των 

φυλακών που είχαν γίνει ύστερα, ήταν εκείνος ο οποίος πολέμησε και έσωσε αυτή 

την περιοχή. Συνεπώς, αυτά όλα ενοχλούν και γι' αυτό δεν προχωρούν στην επανα

προαγωγή αυτού του συγκεκριμένου. 

Υπάρχει ακόμα μια περίπτωση, που είναι η δεύτερη και μοναδική και Οα ήΟελα 

να δω αν μπορείτε και εσείς να αντιληφθείτε κάποιες ομοιότητες. Είναι η περί

πτωση του αστυνόμου, του Στέq'Ου του Χαραλάμπους, όπου υπάρχει απόψαση του 

ι: 
Ι• 
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Ανώτατου Δ~καστηρίου ότ~ η κυβέρνηση πρέπε~ να τον επαναπροαγάγε~. Υπάρχε~ 

απόφαση του Εφετεί.ου. Όμως, δεν έχει γίνει κάτι τέτοιο. Και ξέρετε γιατί: Γιατί 

και αυτού στο φάκελό του αναγράφεται ότι πολέμησε στην αντί.σταση, ήταν από 

τους μόνους οι οποίοι κατέΟεσαν στα δικαστήρια, για να καταδικαστούν άνΟρωποι 

της ΕΟΚΑ Β' και άνθρωποι, οι οποίοι τον καιρό του πραξικοπήματος έλαβαν 

ενεργό μέρος χα~ ενέχονταν σε δολοφονίες αΟιi>ων, δημοκρατικιi>ν πολιτών. 

Συνεπώς, αυτά τα Οέματα είναι tσως από εκείνα τα Οέματα, τα οποία θα 

πρέπει να μας απασχολήσουν. Αντί αυτού όμως, υπάρχει σωρεία νέων προσφυγών 

στο Ανώτατο Δικαστήριο και όλοι όσοι είναι νομικοί γνωρίζουν το χρόνο που απαι

τείται, για να αποπερατωθεί. μια διαδικασία εναντί.ον προαγωγιi>ν που έγιναν από 

αυτή την κυβέρνηση, όχι για λόγους παρατυπιών ή μη κανονικής αιτιολογίας. 

Υπάρχουν προαγωγές σε αξιωματικούς, ανΟρώπους οι οποίοι είχαν βγει με 

σύνταξη. Υπάρχει η προαγωγή υπεύθυνου φρουράς κόμματος της συμπολίτευσης, ο 

οποίος είχε πάρει και τα συνταξιοδοτικά του δικα~ιi>ματα και ύστερα από κάποιες 

μέρες έγινε υπαστυνόμος. Και υπάρχει προσφυγή και γι' αυτόν στο δικαστήριο. 

Υπάρχει αλλοίωση πρακτικών και συστάσεις άνευ αντικειμένου και άνευ οποιασδή

ποτε σημασίας για πρόσωπο το οποίο υπηρέτησε για τρεις μήνες στην Κ ΥΠ 

Λεμεσού, έγινε σύσταση ότι είναι τόσο αναγκαίες οι υπηρεσίες του που χρειάζεται 

να προαχΟεί από λοχίας σε υπαστυνόμο, για να ηγηΟεί του τμήματος της ΚΥΠ και 

να μπορέσει να πατάξει με αυτό τον τρόπο το έγκλημα στη Λεμεσό. Και προήχθη 

από λοχtας σε υπαστυνόμο δεκαέξι μέρες αργότερα, όταν ήδη είχε βγει στη σύνταξη 

και τώρα είναι εκεί και ηγείται αυτού του σώματος. Αυτή είναι η αξιοκρατία. 

Λέχθηκε όμως και από κάποιο άλλο συνάδελφο, τον κ. Ιlουργουρίδη, ότι το 

1992 υπήρξε και πάλι έξαρση του εγκλήματος. Υπήρξε όμως παραδοχή ότι εξιχνιά
στηκαν πολλά από τα εγκλήματα του Ι 992. Έδωσε όμως και απάντηση ο κ. συνά

δελφος ότι η εξιχνίαση οφειλόταν στα βασανιστήρια τα οποία έχανε η αστυνομία 

εκείνη την εποχή και γι' αυτό εξιχνίασε αυτά τα εγκλήματα. Και αναφερόταν σε 

εκείνα τα Οέματα που ανα<rέQονται για τους διί>δεκα. Μα εκείνοι είναι μεμονωμένες 
περιπτώσε~ς. Μί.α, δύο περιπτώσεις που αναq-έρονται. Άσε που εμείς αμφισβη
τούμε το αληθές των γεγονότων, χωρί.ς να είμαστε -και το διευκρινίζω, γ~α να είνα~ 

γραμμένο μέσα- υπέρ οποιουδήποτε βασανισμού ή καταπάτησης ανΟρώπινων δικαι

ωμάτων από οποιοδήποτε έναντι οποιουδήποτε, είτε αυτός είναι αστυνομιϊ<ός είτε 
αυτός είναι απλός πολίτης είτε aξιωματούχος του κράτους. Άρα, δεν ισχύει αυτό 

το πράγμα. 

Υπήρξαν όμως και επί. αυτής της κυβέρνησης βασανιστήρια. Η περίπτωση 

Εψές, η περίπτωση Λυκουρή, η περί.;ττωση ΜατΟαίου και άλλες. Γιατί δεν εξιχνιά

στηκαν; Άρα, δεν είναι αυτό το αντίδοτο. Και Οα έρθω μετά στο πώς Οα πρέπει να 

ενεργούμε, για να συμβάλουμε στο έργο της αστυνομίας. Είπε ο κ. Πουργουρίδης: 
"Βρίσκω κωμικό τον ισχυρισμό ότι η κυβέρνηση έδειξε αδυναμία να πατάξει το 

έγκλημα". Το λιγότερο που είχε να κάνει είναι να κάνει αυτοκριτική ότι αυτή η 

κυβέρνηση απέτυχε να πατάξει το έγκλημα, το οποίο και ο ίδιος παραδέχεται. Όχι 

να είναι κωμικός ο ισχυρισμός της αντιπολίτευσης ή του κάΟε πολίτη, ο οποίος 
βλέπει την αλήθεια ότι υπήρξε αδυναμία πάταξης του εγκλήματος. Είτε το θέλει είτε 
όχι, η αδυναμία αυτή δε βαρύνει εκείνους που δεν έχουν την εξουσία. Dαρύνει εκεί

νους που έχουν την εξουσία. Δεν μπορεί σ απλός πολίτης να πατάξει το έγκλημα, 

Jι 

r: 
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χωρίς να έχει την αρμοδιότητα ή τις εξουσίες. Την πρώτη εξουσία και την πρώτη 

ευθύνη τη φέρει η κυβέρνηση, η οποία έχει τους τεχνοκράτες της, που είναι η αστυ

νομία, μέσω των οποίων Οα πρέπει να κάνει τη δουλειά της, εψόσον τους καθοδη

γήσει ορΟά και εφόσον τους επιτρέψει να λειτουργήσουν ορθά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, έχω γράψει ακόμα δύο ομιλητές . Ο κ. Χατζηγιάννης, ο 
κ. Χριστοδουλίδης, ο κ. Κατσουρίδης και Οα ήΟελε να κλείσει το Οέμα ο κ. Χατζηδη
μητρίου. Βλέπω ότι δεν υπάρχει και απαρτία, αλλά επειδή υποτίΟεται ότι υπολογί
ζεται η απαρτ(α, όταν ξεκινούμε, θα συνεχίσουμε. Θα ήθελα όμως να ρωτήσω: Δε 

θα ήταν προτιμότερο, ε<rόσον θα κλείσει και το Οέμα, να σuνεχωτεί, αν θέλετε 
δηλαδή, στην επομένη συνεδρία; Διότι δε μας παρακολουθεί κανένας τ<ί)Qα. Δηλαδή 
είναι σοβαρό το θέμα. Θέλω να δω πώς ~λέπει το Οέμα το Σώμα, δηλαδή κατά πόσο 
θα το κλείσουμε απόψε κατά τις 8.00-8.30 μ.μ., όπως προχωρούμε, με τέσσερις 

ακόμα ομιλίες, ίσως και με κάποιες δευτερολογίες ή, αν θέλετε να συνεχιστεί η συζή
τηση στην επόμενη συνεδρία, όταν θα τελειιί>σει ο κ. Χατζηγιάννης, διότι αντιλαμβά
νομαι ότι οι υπόλοιποι συνάδελ<rοι έχουν ψύγει ένεκα υποχρεώσεων. Μήπως υ;τάρ

χουν και σε κάποιους από εμάς ;του έμειναν υποχρεώσεις; 

Θα ήΟελα να ρωτήσω κάΟε πλευρά. Ο κ. Κατσουρίδης. Πιί.Ις το βλέπετε εσείς; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, προβλέπω ότι, αν πάμε μέχρι τις 8.30 μ.μ., Οα μείνουν μόνο οι 
τρεις που Οα μιλήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έτσι προβλέπω και εγώ. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Ο τελευταίος θα μείνει συν ο Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

· Η ο προεδρεύων δηλαδή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επειδή πιστεύω ότι το Οέμα είναι σοβαρό, Οα συμφωνήσω μαζί σας. Τουλά

χιστο στο κλείσιμο να είναι το Σώμα παρόν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έτσι πιστεύω και εγώ, διότι υποβαθμίζουμε το όλο θέμα, αν κλείσει με πέντε 

Βουλευτές. 

Ναι, κύριε Μουσιούττα. 

Ν. ΜΟΥΣ ΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, επειδή, όπως αντιλήφΟηκα, την ερχόμενη βδομάδα θα μιλή

σουμε για το εθνικό, για να μην τύχει το ένα να εκτοπίσει το άλλο ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, τη μεθεπόμενη βδομάδα θα κλείσει το θέμα του εγκλήματος. Δεν έχει 

σημασία. Διότι, αν είναι την επόμενη ύστερα από το εθνικό, θα παρουσιαστεί το 
ίδιο φαινόμενο που παρουσιάζεται και ηί.Ιρα. Κατά συνέπεια, Οα μπει στη μεθεπό
μενη ως πρώτο θέμα, δηλαδή στις ι 5 Φεβρουαρίου. Συνεχίστε, κύριε Γεωργίου. και 
ύστερα από εσάς κλείει η συνεδρία και συνεχίζεται το Οέμα στη μεΟεπόμενη συνεδρία. 
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ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελιrοι. το γεγονός ότι αυτή την περίοδο το 

έγκλημα βρίσκεται σε έξαρση κανείς δεν το αμq-ισβητεί. Ούτε η συμπολίτευση, ούτε 

η αντιπολίτευση ούτε η ηγεσία και οι ιθύνοντες της αστυνομίας. Εκείνο το οποίο 

μπορούμε να πούμε είναι ότι στην πορεία του εγκλήματος μπορούμε να έχουμε την 

ιστορία του εγκλήματος, από πού πέρασε, πού στέριωσε, πού έδωσε παραφυάδες, 

πότε κόπηκαν αυτές και πότε ανεφύησαν. Και υπάρχει ιστορική προέλευση, 

υπάρχει καταγωγή, υπάρχουν και περιοχές οι οποίες έχουν ιδιαίτερη ροπή, αν 

θέλετε, στο έγκλημα. 

Υπήρξε η πάταξη αυτών των εγχληματιχcί>ν τάσεων και εγκληματιών. 

Υπήρξαν οι άνθρωποι που υποχρεώθηκαν από τις σωστές ενέργειες της αστυνομίας 

για μεγάλη περίοδο, παρά το οργανωμένο έγκλημα το οποίο άρχισε να εμφανίζεται, 

να μην προχωρούν σε εγκληματικές ενέργειες. Όμως, λέχθηκε προηγουμένως -Uα το 

επαναλάβω και εγώ τώρα- ότι η ίδια η καταγωγή τους και οι χ<ί>ροι στους οποίους 

συμμετέχουν, επειδή βρέθηκαν στην εξουσία με τις τελευταίες εκλογές, έχουν δώσει 

την ευχέρεια σε αυτούς τους ανΟρώπους, οι οποίοι είχαν και στο παρελθόν εγκλημα

τική συμπεριφορά και συμμετοχiι να θεωρήσουν ότι τώρα ήταν η καταλληλότερη 

περίοδος, για να επιτύχουν εκείνα τα οποία δεν μπορούσαν να επιτύχουν όλα τα 

προηγούμενα χρόνια. Και ας μη λεχθεί εδcί) ότι κάνουμε στείρα αντιπολίτευση. Αν 

χρειαστεί και αν προσκληΟούμε, μπορούμε να τα βάλουμε κάτω με ονόματα και 

τέτοια ονόματα έχουμε. Και Οα δούμε ότι αυτά τα ονόματα μπορεί να προέρχονται 

από κάποιες εγκληματικές οικογένειες του παρελθόντος, συμμετείχαν στην εγκλημα

τική δράση όχι μόνο εναντίον ατόμων ή συμφερόντων οικονομικών ή άλλων, αλλά 

και ενάντια στο ίδιο το κράτος και στην κοινωνία, σίγασαν για πολλά χρόνια, γιατί 

η πολιτική που υπήρχε δεν τους επέτρεπε να ενεργούν εγκληματικά και επανεμιrανί

στηκαν τα τελευταία τρία χρόνια. Συνεπώς, υπάρχει και εδώ σοβαρή εξήγηση αυτών 

των φαινομένων. 

Για να μπορούμε να δούμε αν πρ(ιγματι η αστυνομία μ..-τορεί να ανταποϊ<ριθεί 

στο ρόλο της και να προστατεύσει την κοινωνία από το έγκλημα, Οα πρέπει να 

εξετάσουμε διάφορες πτυχές. Κύρια, είναι η οργάνωση, οι διαδικασίες και η μεθο

δολογία που χρειάζονται και που χρησιμοποιούνται, είναι το ανθρώπινο δυναμικό 

το οποίο έχει και τα μέσα τα οποία διαΟέτει η αστυνομία. Η απάντηση που 

μπορούμε να δώσουμε σε σχέση με το ανΟρώπινο δυναμικό είναι ότι η αστυνομία 

έχει ένα ικανό ανθρώπινο δυναμικό και εcrόσον αξιοποιείται ορΟά, μπορεί να αντα

ποκριθεί στο ρόλο που ο νομοθέτης και το σύνταγμα δίνει στην αστυνομία. 

Σε σχέση με τα μέσα, ποτέ δεν υπήρξε η άρνηση να πλαισιωΟεί και να δοΟούν 

τα κατάλληλα μέσα στην αστυνομία, οιΊτως ώστε να ανταποκρίνεται και στις 

σύγχρονες ανάγκες, αλλά και η τεχνολογία, που είναι απαραίτητη σήμερα, να είναι 

στη διάΟεση της αστυνομίας. Εκεί που Οα πρέπει να διαπιστιί>σοuμε ότι υπάρχουν 

αδυναμίες, είναι στα θέματα οργάνωσης, διαδικασιών και μεΟοδολογίας. Άρα, είναι 

εδώ που ξεκινά η ευθύνη της Εκτελεστικής Εξουσίας. Δεν είναι από μόνη της η 

ηγεσία της αστυνομίας που Οα οργανώσει, Οα μεΟοδεύσει και Οα προχωρήσει. Είναι 

κατόπιν των οδηγιών της Εκτελεστικής Εξουσίας που θα προχωρήσει σε αυτ(ι τα 

πράγματα. Και εί.ναι εδώ που εντάσσονται τα θέματα της αξιοκρατίας, της διοί

κησης, της πειθαρχίας, της ιεραρχίας και της αξιοποίησης των ικανοτήτων. Και 
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είναι εδώ ακριβώς που διαπιστ<ί>νουμε ότι έγινε το μεγαλύτερο έγκλημα σε β(ιρος 

της αστυνομίας. Και είναι εδώ ακριβώς που έγιναν οι μεγαλύτερες παρεμβολές. που 

στέρησαν την αστυνομία από τη δυνατότητά της να είναι αποτελεσματική στο έργο 

της. Και είναι γι' αυτό που εμείς λέμε ότι έχει μεγάλη ευΟύνη αυτή η κυβέρνηση. 

Έχει προβεί σε μεταθέσεις κατά χιλιάδες. Υπάρχουν αξιωματικοί, λοχίες και 

αστυνομικοί που υπηρετούσαν σε εξειδικευμένους κλάδους με επιτυχία και οι 

οποίοι για το λόγο και μόνο ότι δεν ήταν σύμφωνοι με τη σημερινή εξουσία, μετατέ

Οηκαν. Μέσα σε ένα χρόνο υπάρχουν περιπτώσεις και τρεις και τέσσερις και πέντε 

φορές. Και εδώ υπάρχουν, ονόματα και μπορούν να δοΟούν. Θα φέρω ένα μικρό 

παράδειγμα. Ο υπεύΟυνος κλάδου για το Κυπριακό, που υπηρετούσε στην ΚΥΠ, 

μετατέθηκε και δεν του επέτρεψαν καν να παραδώσει στο διάδοχό του για έναν τόσο 

νευραλγικό τομέα, όπως εκείνος για το Κυπριακό. Είναι αυτό προς το συμφέρον 

και προς την απόδοση δυνατοτήτων και ικανότητας στην αστυνομία; ΤουρκομαΟείς 

της Κ ΥΠ μετατέθηκαν, για να μεταφερΟούν είτε στην τροχαία είτε κάπου αλλού, 

όπου δε θα χρειάζονταν πλέον αυτές οι ειδικές γνώσεις, οι οποίες αποκτήΟηκαν με 

έξοδα του κράτους. Ά νΟρωποι που εκπαιδεύτηκαν στα ναρκωτικά. Άνθρωποι των 

ειδικών aντιτρομοκρατικών ουλαμών που εχπαιδεύτηκαν είτε στην Αμεριχή είτε 

αλλού γι' αυτή ακριβώς τη δουλειά, σήμερα, βρίσκονται σε εντελ<ί>ς άσχετες υπηρε

σίες. Επιτέλους, ποιος Οα δ<ί>σει λόγο για τη στέρηση αυτών των ανθρώπων από τη 

σωστή θέση, για να μπορούν να είναι αποτελεσματικοί και να προστατεύσουν την 

κοινωνία; Ποιος άλλος; Εγ<ί> Οα απαντήσω: Η κυβέρνηση θα δώσει λόγο. 

Η αξιοκρατία και η επαναφορά κάποιων παλιών μεΟόδων. Έχω στην κατοχή 

μου έγγραφο υπογεγραμμένο από πέντε πρόσωπα, μέλη του Δημοκρατικού Συνα

γερμού, στο οποίο αναφέρεται ότι κατόπιν οδηγιών της ηγεσίας του Συναγερμού οι 

τοπικές οργανώσεις του Συναγερμού θα πρέπει να ασχοληθούν με το θέμα διορι

σμού προσώπου κάΟε κομματιχής οργάνωσης του Συναγερμού στις ενορίες, στα 

χωριά, όπου λειτουργούν, ανΟρώπου ο οποίος Οα είναι ο αντιπρόσωπος του Δ ΙΙΣΥ 

για λογαριασμό της ΚΥΠ σε αυτή τη συγχεκριμένη περιοχή. Αυτό το έγγραφο, 

όποιος θέλει, μπορεί να περάσει από το γρωrείο μου να το δει. Συνεπώς, όταν ένα 

κόμμα έχει κατά τόπο εκπροσώπους της ΚΥΠ, για ποιο λόγο τους έχει; Για να 

επαναφέρουμε το φακέλωμα; Για να επαναφέρουμε κάποιες μεΟόδσυς που χρησιμο

ποιούνταν σε κάποιες παρωχημένες εποχές και οι οποίες είπαμε επιτέλους επί προη

γούμενης διακυβέρνησης ότι έπρεπε να σταματτισουν; Είναι για να καρφώνουν -να 

το πούμε κυπριακά- συναδέλφους τους; Είναι για να στερούν τις θέσcις από 

κάποιους άξιους μη συμπολιτευόμενους πολίτες; Για ποιο λόγο; Συνεπώς, με αυτές 

όλες τις ενέργειες η κυβέρνηση έχει στερήσει από την αστυνομία τη δυνατότητα να 

χρησιμοποιήσει το δυναμικό της κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο και να είναι 

αποτελεσματικό στις ενέργειές του. 

Ας έρθουμε και στο πώς από το ΔεκέμΒριο και εντεύθεν ο ΔΗΣΥ και η κυΒέρ

νηση αντιμετώπισαν το έγκλημα και την αστυνομία. Έχω ήδη αναφέρει ότι έχουν 

μπει κομματικοί τοποτηρητές στις διάφορες αστυνομικές διευΟύνσεις και εκε:ίνοι 

ενεργούν όχι προς το συμφέQον της κοινωνίας, προς την ασφάλεια του πολίτη αλλά 

για τα κομματικά συμφέροντα. Δημοσιεύσεις υπάρχουν της περιόδου από 20 Δεκεμ
Βρίου και εντεύθεν. Στις 19 Δεκεμβρίου, όπως δημοσιεύτηκε στον τύπο, ο Πρόεδρος 
του Δημοκρατικού Συναγερμού ανέφερε σε δημοσιογραψική του συνέντευξη, :του 
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έγινε στις 18 Δεκεμβρίου, για παραπλάνηση του Υπουργικού Συμβουλίου από την 
αστυνομία σε συγκεκριμένη περίπτωση που σχετιζόταν με το έγκλημα και έλεγε ότι 
χρειάζονται αποτελεσματικές, τελεσίδικες τομές στην αστυνομία κ.τ.λ. Και αναφε

ρόταν σίγουρα στην παραπλάνηση στα Οtματα ΕΚΑΣ, για τα οποία επίσης Οα 

αναφερθώ στη συνέχεια, δηλαδή ότι aυτοδιαψεύδονται μεταξύ τους ο Πρόεδρος του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και ο Πρόεδρος της Δημο

κρατίας. 

Αν υπήρξε παραπλάνηση για το ()έμα του ΕΚΑΣ και αν διαπιστώ()ηκε πριν 

από τις 18 Δεκεμβρίου -βρισκόμαστε στην Ιη Φεβρουαρtου- και αφού ήταν τόσο 

βέβαιος ο Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, πού είναι αυτοί που παραπλά

νησαν; Ή μήπως η παραπλάνηση είναι από εκείνους που <rέραμε από τη σύνταξη 

και τους τοποΟετήσαμε κάπου σε κάποιες διευθύνσεις και είναι γι' αυτό το λόγο που 
δεν προχωρήσαμε να πάρουμε μέτρα γι' αυτούς που μας παραπλάνησαν, που είναι 

δικοί μας άνΟρωποι; Ή μήπως υπήρχαν cίλλες σκοπιμότητες, για τις οποίες βγήκε ο 

καπνός του ΕΚΑΣ και για άλλες σκοπιμότητες για τις οποίες δεν προχωρούν 

σήμερα στην αποκάλυψη αυτών που παραπλάνησαν και γιατί παραπλάνησαν τους 

αδελφούς τους; 

Έλεγε επίσης ο κ. Μάτσης στις 18 Δεκεμβρίου Ι 995 και διαβάζω από την 
Αλήθεια, για να μην πείτε όη είναι από τη Χαραυγή: "Θέτοντας κατ' αυτό τον τρόπο 

σοβαρό θέμα για τα ηγεηκά κλιμάκια του αστυνομικού σώματος". ενώ προέβη και σε 

μια σοβαρότατη καταγγελία, λέγοντας ότι η αστυνομία στη συγκεκριμένη περίπτωση 

επαναλαμβάνει την παραπλάνηση. Καταλτιγοντας, ο Πρόεδρος του Δημοκρατικού 

Συναγερμού λέει: "Έχω χάσει την υπομονή μου με αυτή την κατάσταση" και έδωσε 

το στί.γμα της κατάστασης με αυτό το χάσιμο της υπομονής του. Και πάλι δεν 

είδαμε οτιδήποτε, γιατί ένας ήταν ο στόχος: Να πληγούν οι εναπομείναντες δημο

κρατικοί αξιωματικοί, είτε με το να δοθεί η ευχέρεια δυσμενούς μετάΟεσης εί.τε να 

υποχρεωθούν σε παραιτήσεις είτε να χρησιμοποιήσουμε το Νόμο 192/90 και να τους 
παύσουμε. Είναι ένα καλοστημένο σχέδιο και πλάνο, για να μπορέσουμε να απαλ

λαγούμε από τους πολιτικά ανεπιθύμητους που υπάρχουν στο χ<i>ρο της αστυνομίας, 

εκείνους οι οποίοι αντιστάΟηκαν στις aνομίες και στην καταστροφή του κράτους. 

Υπάρχει σωρεία αντιφάσεων αυτής της πορείας. τι έλεγε την 2 Ι η Δεκεμβρίου Ι 995 
ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος; Διαβάζω από τα επίσημα πρακτικά του Γραφείου 

Τύπου και Πληροφοριών, επιβεβαιώνοντας εκείνα τα οποία έχουμε καταγγείλει και 

εδώ και που κατ' επανάληψη λέμε. Ερώτηση: "Ναι. αλλά μετακινήθηκαν άτομα που 

είχαν σταλθεί στο εξωτερικό και εκπαιδεύτηκαν από τη ΜΜΑΔ;" Απάντηση: "Εγώ 

ξέρω άτομα που εκπαιδεύτηκαν για παράδειγμα στα αραβικά και εντούτοις δεν 

ασχολούνται σήμερα με Θέματα αλλοδαπών". Αυτά τα λέει ο κ. Κασουλtδης. "Ξέρω 

επίσης άτομα που εκπαιδεύτηκαν στα τούρκικα και σήμερα δεν ασχολούνται με 

αυτά. Αυτά είναι επιπρόσΟετα προσόντα. Δε σημαίνει ότι, αν κάποιος μετεκπαι

δευτεί, δεν μπορεί να μετεκπαιδευτεί και κάποιος άλλος". Εδώ συμφωνούμε με τον 

κ. Κασουλίδη, αλλά, αν ο άλλος ο οποίος τοποθετήθηκε στη θέση του μετεκπαιδευ

μένου είναι χωρίς μετεκπαίδευση, τι να τον κάνω εκεί. και τι είδους υπηρεσία να μου 

προσφέρει; 

Επί.σης, προχωρεί και λέει ο κ. Κασουλίδης: "Σας πληροφορώ ότι όλοι οι 
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αστυνομικοί της Αστυνομικής Ακαδημίας αυτή τη στιγμή περνούν από τη ΜΜΑΔ. 

Γιατί να μην εκπαιδευτούν και άλλοι σε αυτά τα Θέματα;" Μα εμείς δε μιλήσαμε για 

τη βασική εκπαίδευση που πρέπει να έχει ο κάΟε αστυνομικός στα θέματα αντιμετιί}

πισης μιας έκτακτης κατάστασης και μιας ενέργειας αντιϊ<οινωνικής ή εγκληματικής. 

Μιλούμε για ειδικές μονάδες που χρειάζονται στις ειδικές περιπτώσεις, στις 
σοβαρές περιπτώσεις. Είναι γι' αυτούς τους λόγους που χρειαζόμαστε τους ανΟρώ

πους που στάλθηκαν για μήνες και ενδεχόμενα για χρόνια στο εξωτερικό, για να 

αποκτήσουν κάποιες ειδικές γνώσεις. 

Τα παίρνω με χρονολογική σειρά και ενδεχόμενα να μην είναι ταυτόσημα τ(ί)ρα 

τα διάφορα Οέματα που χρησιμοποιώ, αλλά βοηθά η σειρά των ημερομηνιών. 

Λέμε, και λέχθηκε και εδώ, ότι κανένας δεν ήΟελε να πλήξει τον κ. Παπακιί)στα 
και άλλους δημοκρατικούς αξιωματικούς της αστυνομίας που βρίσκονται στην 

ηγεσία. Στις 5 Ιανουαρίου 1996, στην επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας 
προς τον κ. Παπακώστα, σαφέστατα άφηνε ο κ. Κ ληριδης, στην τελευταία παρά

γραφο, μια μομφή ενάντια στον κ. Παπακώστα και έλεγε: 'Τα ερωτήματα αυτά 

τέθηκαν και ενώπιόν σας αλλά ανέμενα τις απαντήσεις, πριν αποφασίσω αν Οα 
εξασκούσα το συνταγματικό δικαίωμά μου να σας παύσω". Από τη στιγμή που 

γίνεται παραδοχή ότι, πριν να τεθούν τα ερωτήματα, υπήρχε η σκέψη ότι ο κ. Παπα

κώστας έπρεπε να παυΟεί, σημαίνει ότι -όπως μετέπειτα Οα αναφέρω- εφόσον δεν 
ήταν αναμειγμένος σε καμιά ενέργεια από αυτές που αποδίδονταν σε κάποιους στην 

αστυνομία, ήθελε να τον παύσει. Για ποιο λόγο; Για την έλλειψη ικανοτήτων; Όλοι 
γνωρίζουμε τις ικανότητες που είχε. Παραμένει μόνο ο πολιτικός λόγος, το πολι

τικό κίνητρο και η εξάρΟρωση του κάθε δημοκρατικού πολίτη σε αυτό το χώρο. 

Στις 8 Ιανουαρίου 1996 ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, απαντώντας τόσο για 
το Οέμα Παπακώστα όσο χω για το θέμα του Αρχηγού της Αστυνομίας, σε ερώτηση 

αν τίθεται θέμα παύσης του Αρχηγού της Αστυνομίας, έλεγε: ''Ο Π ρόεδρος Κληρίδης 
δεν απέκλεισε κάτι τέτοιο κω ήταν ξεκάθαρος". Άρα συνεχίζει ο Πρόεδρος 

Κληρίδης, από τις 5 Ιανουαρίου 1996 μέχρι τις 8 Ιανουαρίου 1996, να λέει και να 
επαναλαμβάνει τη δήλωση περί παύσης αξιωματικών. 

ΕρωτηΟείς ο Κ υβερνητιχός Εκπρόσωπος, στις 8 Ιανουαρίου 1996, για τα 

κίνητρα των αστυνομικών, που όπως ανέφερε ο Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συνα

γερμού, ενέχονταν σε εγκληματικές ενέργειες κτλ, απάντησε: "Μας είναι γνωστ(ι και 
τα κίνητρα και οι προεκτάσεις τους, δεν μπορώ όμως αυτή τη στιγμή να σας διi>σω 

περισσότεQα στοιχεία", επικαλούμενος τη Οέση που θα έπρεπε να πάρει ο Γενικός 
Εισαγγελέας. Αφού και τα κίνητρα και τα γεγονότα και τα πρόσωπα ήταν γνωστά, 

τι έχει κάνει αυτή η κυβέρνηση, για να πατάξει αυτά τα εγκλήματα; τίποτε. Και 

ούτε Οα χάνει. Οι αναφορές όλες αυτές είναι μικρά τμήματα του ίδιου σεναρίου. 

Της φθοράς αδιάφθορων ανΟρώπων. 

Και πάλι θα κάμω μια παρένθεση εδώ, γιατί κάποιοι αρέσκονται να παρερμη

νεύουν εκείνα που λέμε. Αν υπάρχουν παρανομούντες, όπου υπάρχουν αυτοί, από 

τα πάνω μέχρι τα κάτω, στη διοίκηση ή στην αστυνομία ή αλλού, Οα πρέπει να πάνε 
στο σπίτι τους ή να πάνε στη φυλακή, αν η παρανομία τους είναι τέτοια. Κανένας 
όμως δεν μπορεί να σπιλώνει το όνομα κανενός, πόσο μάλλον δεν μπορει να 

σπιλώνει το όνομα ενός ολόκληρου σώματος, το οποίο αποτελείται από χιλιάδες 

ανθρώπους. Και αυτά τα πράγματα, όταν έχεις τέτοια στοιχεία στα χέρια σου, δεν 
τα παρουσιάζεις με τέτοιες ανακοινώσεις και με τέτοια συμπεριφορά, αφού έχεις 
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την εξουσία. Πάεις, κάνεις τις συλλήψεις σου, τους παίρνεις μέσα, εφόσον είσαι 

τεκμηριωμένος και μετά βγάζεις μια αστυνομική ανακοίνωση, από αυτές που έχουμε 
μάθει να βγαίνουν, ότι συνελήφΟησαν οι τάδε για τις τάδε ενέργειες. Αυτό μόνο. Δε 

χρειάζονται τα πολλά λόγια σε αυτά τα ζητήματα. 

Ερχόμαστε τώρα στο Οέμα των μαγνητοταινιών. Ξεκίνησε όλη αυτή η ιστορία 

πρώτα για το αν υπάρχουν, μετά για το τι λένε, μετά για το π<δς λήφΟησαν και μετά 

για το αν ήταν μεθυσμένος ή όχι εκείνος που τα έλεγε και δεν είναι τυχαίες οι λέξεις 

που χρησιμοποιώ. 

Στις ι2 Ιανουαρίου 1996 ο κ. Κασουλίδης, σε απάντηση ερώτησης που του 
υποβλήΟηκε, έλεγε: "Είπα ότι δε γνωρίζω να υπάρχουν μαγνητοταινίες", ενώ τόσο ο 

κ. Μάτσης όσο ο κ. Κληρίδης και άλλοι αξιωματούχοι μιλούσαν γι' αυτές τις 

ταινίες. Ο κ. Κασουλίδης, ο λαλίστατος κατά τα άλλα, ο ενήμερος ή που πρέπει να 

είναι ενήμερος για κάΟε ενέργεια και κάΟε πράξη αυτής της κυβέρνησης, δε γνcδριζε 

για κάτι το οποίο ο Πρόεδρος δήλωνε και δημοσίευε. Στην ίδια δημοσιογραφική 

διάσκεψη ρωτήθηκε ξανά και επανέλαβε: "Είπα ότι δε γνωρίζω και επιμένω μέχρι 

και αυτή την ώρα. Δε γνωρίζω να υπάρχουν μαγνητοταινίες". Δηλαδή, αν ήταν ο 

αγαπητός και φίλτατος Κουρτελάρης εδcδ. Οα έλεγε: 'Το χτιv και το χτοσιέριν' ο 

κ. Κασουλίδης". 

Στις ι ι Ιανουαρίου 1996, ύστερα από όλο αυτό το θόρυβο, ύστερα από τη 
φθορά και τη ζημιά που έγινε στο αστυνομικό σ<.ομα και στα μtλη του αστυνομικού 

σώματος, υποβλήθηκε στον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο η εξής ερώτηση: "Χτες έγινε 

γνωστό ότι διεξάγονται αστυνομικές fρευνες σχετικά με το Οέμα της ανάμειξης 

μελών της αστυνομίας και από τις πληρο<rορίες φαίνεται ότι δεν έχει προκύψει 

τίποτε" και απάντησε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος: "Μέχρι στιγμής, ναι, δεν έχει 

προκύψει τίποτε. Μη στηρίζεστε όμως στις πληροφορίες που διαρρέουν. Να είστε 

πάντοτε πολύ επιφυλακτικοί, διότι δε γνωρίζετε τις σκοπιμότητες που έχει ο 

καθένας, για να αφήνει να διαρρέουν πληροq-ορίες" κτλ. Δηλαδή επαναλάμβανε τα 

ίδια που έχω αναφέρει και προηγουμένως. 

Στις ι2 Ιανουαρίου ι 996 έδωσε δεύτερη συνεντεύξη ο κ. Κασουλίδης, μετά το 
μεσημέρι, στην οποία έλεγε: 'Τόνισα εμφαντικά ότι αυτή η μαγνητοταινία" -τ<i>ρα 

υπήρξε μαγνητοταινία- "δεν έχει καμιά σχέση με την παρακολούΟηση τηλεφώνων, δε 

λήφΟηκε από παρακολουθήσεις τηλεφώνων και το πώς λήφθηκε Οα το ακούσουν, 

όταν έρΟει η ώρα". ΕρωτήΟηκε όμως πιο κάτω και έλεγε: "Αναφέρει ονόματα από 

άνθρωπο ο οποίος έλαβε μέρος στις εκτελέσεις". Δηλαδή απέδωσε εκτελέσεις και 

στην αστυνομία. Για μια υπόθεση -και παρακαλώ προσέξτε τη σοβαρότητα ενός 

Κυβερνητικού Εκπροσώπου- εκτελέσεων, πριν ακόμα γίνει ανάκριση, πριν ακόμα 

είναι βέβαιος αν το περιεχόμενο αυτής της μαγνητοταινίας ήταν αληΟές, πραγματικό 

ή ορθό, κάνει δηλώσεις για εκτελέσεις από μέλη της αστυνομίας και λέει ότι υπάρ

χουν και ονόματα. Είναι αυτό το πράγμα σοβαρότητα; Ευτυχ<iJς επενέβη ο Γενικός 

Εισαγγελέας, ο κ. Μαρκίδης, και σταμάτησε αυτή την ακράτεια λόγων. 

Ερχόμαστε στις 15 Ιανουαρίου ι996. Για τη διάρρευση των πληροφοριών 

κακοφανίστηκε ο κ. Κασουλίδης, γιατί η Χαραυγή είχε γράψει πως ο ίδιος είχε 

αναφέρει ότι σκόπιμα η κυβέρνηση άφησε τις πληροφορίες να διαρρεύσουν για τους 

αστυνομικούς και για το έγκλημα και για τους εκτελεστές και για τη μαγνητοταινία 

[ι 
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και έλεγε: "Είπα ότι η κυβέρνηση γνωστοποίησε το γεγονός αυτό". 'Το 'διαρρέω' από 

το 'γνωστοποιώ' έχει διαφορά" είπε ο κ. Κασουλίδης "και το αποτέλεσμα δεν είναι 

το ίδιο." Δηλαδή τρίτα πρόσωπα να μάθουν εκείνο το οποίο είτε "διαρρέω" είτε 

"γνωστοποιώ". Είχε παράπονο, γιατί το έγραψε η Χαραυγή με αυτό τον τρόπο. 

Όταν μετέπειτα όμως διαπίστωσε ότι αυτά τα έλεγε και το ΡΙΚ και το ΚΥΠΕ, 

άλλαξε εκεί να τα οποία έλεγε και είπε ότι παραδέχεται ότι υπήρξαν ψέματα κτλ. 

Θυμάστε ότι πριν από λίγο είχα διαβάσει πως ο κ. Κασουλίδης και ο Πρόε

δρος της Δημοκρατίας δήλωναν ότι υπήρχε το ενδεχόμενο παύσης του χ. Παπα

κώστα, ακόμα και του Αρχηγού της Αστυνομίας, και έρχεται στις 15 Ιανουαρίου 
1996 να δηλώσει: 'Ό κ. Παπακώστας δεν έχει καμιά σχέση με τις εγκληματικές ενέρ
γειες". Αυτό είναι επιβεβαίωση εκείνου το οποίο έχω πει. Δηλαδή, αφού δεν οφεί

λεται σε εγκληματικές ενέργειες, αφού δεν οφείλεται στην έλλειψη ικανοτήτων, άρα 

οφείλεται σε πολιτικούς λόγους η σκέψη για παύση αυτού του ανΟρώπου και άλλων 

οι οποίοι υπηρετούν ορθά την αστυνομία. Συνεχίζει επίσης κατά την ίδια συνέ

ντευξη το τροπάριο για τη μαγνητοταινία και περί της νομιμότητας της λήψης της. 

Αυτή η νομιμότητα της λήψης της, όμως, φάινεται ότι είναι πολύ δύστοκος και δεν 

έχει γεννηθεί ακόμα ούτε και θα γεννηθεί, γιατί δεν υπάρχει νομιμότητα στη λήψη 

αυτής της μαγνητοταινίας ούτε και στο περιεχόμενό της. Και ξέρουν πολύ καλά τι 

σημαίνει στην κυπριακή νομολογία μια μαγνητοταινία και πόσο αποδεκτή μπορεί να 

είναι. 

Θυμήθηκε ο κ. Κασουλίδης, μετά που σπίλωσαν τόσο άσχημα την αστυνομία 

και δημιούργησαν τις φοβερές εντυπώσεις, οι οποίες δημιουργήθηκαν στο λαό, να 

πει στις 15 Ιανουαρίου 1996: "Δεν πρέπει να μιλούμε γι' αυτά τα πράγματα, γιατί 
προσφέρουμε κάλυψη στους φερόμενους εγκληματίες και στους φερόμενους βασανι

στές, οι οποίοι όταν νιώθουν αυτή την κάλυψη" -και ευνοούσε από την αντιπολί

τευση- "νιώθουν τη σιγουριά να μη συνεργαστούν με τον τρόπο που πρέπει με τους 

ανακριτές". 

Δύο πολιτικά ολισθήματα μέσα σε αυτό το μικρό κείμενο: 

Το πρώτο είναι ότι ανέμενε από τους εγκληματίες συνεργασία αυτή η κυβέρ

νηση, για να πατάξει το έγκλημα. Μα, αν είχαν αυτή την πρόθεση, δε θα προέ~αιναν 

στα εγκλήματα. Τα εγκλήματα δε γίνονtcΗ, για να δίνεται μετά συνεργασία στην 

αστυνομία και να αποκαλύπτονται από εκείνους που γίνονται τα εγκλήματα. Τα 

εγκλήματα γίνονται για τους λόγους τους οποίους όλοι γνωρίζουμε. 

Το δεύτερο πολιτικό ολίσθημα είναι ότι η αντιπολίτευση προσφέρει κάλυψη 

στην αστυνομία, για να πατάξει το έγκλημα και όχι κάλυψη στους εγκληματίες, για 

να κλείσουν το στόμα τους και να μην ομολογήσουν το έγκλημά τους. Ουδέποτε 

εμείς είπαμε να συγκαλυφθεί το οποιοδήποτε έγκλημα συνεπώς, όπου υπάρχει μονό

λογος, υπάρχει και η ακράτεια των λόγων, πράγματα τα οποία είναι φυσικά αφορο

λόγητα, θα έλεγε κάποιος στο καφενείο του χωριού μου. 

Την ίδια μέρα γίνονται και άλλες δηλώσεις και ξεκινούμε πλέον με τους 

δώδεκα. Θελήσαμε οι δώδεκα να είναι εκείνοι οι άνθρωποι οι οποίοι θα έσωζαν 

αυτή την κυβέρνηση από την κατακραυγή για τις δικές της ενέργειες, που είχαν 

σχέση με την αστυνομία. Προτιμήθηκε να θυματοποιηθούν άνθρωποι, για τους 

οποίους δεν υπήρχαν στοιχεία ανάμειξης σε βασανισμούς. Και πάλι έχουν σπιλωθεί 



1498 

ονόματα. Προσωπικά, υπό την επαγγελματική μου ιδιότητα, και ι ο λέω, έχω 

συμβουλεύσει κάποιους από αυτούς τους ανΟριi>πους να εγείρουν αγωγή κατ(1 του 

κράτους και να πάρουν αποζημιώσεις για δυσφήμηση και για λίβελο που έχει γίνει 

εναντίον τους. Δεν μπορείς να λες σε κάποιο άνθρωπο, ο οποίος Οα πρέπει να 

καθοδηγεί την πάταξη του εγκλήματος, ότι είναι βασανιστής, χωρίς να έχεις στοι

χεία και χωρίς να έχεις πλήρη ανακριτικό φάκελο συμπληρωμένο στα χέρια σου και 

να είσαι βέβαιος απόλυτα ότι διαπράχΟηκε από μέρους του αυτό ιο έγκλημα. 

Άνθρωποι οι οποίοι στην όλη διαδικασία και στην όλη ιστορία μπορεί να πήραν μια 

κατάθεση των τριών γραμμών ή να κατηγόρησαν απλώς εκείνο ο οποίος θεωρείτο 

ένοχος για το συγκεκριμένο αδίκημα. Και ακόμα επικρέμεται η σπάθη και ο ;rέλεκυς 

επι της κεφαλής των δώδεκα, γιατί αντί να πέσΕL ο πέλεκυς επί του εγκλήματος, 

έπεσε επί των αστυνομικών. Γιατί; Από αυτούς τους δώδεκα κάποιοι ήταν δημο

κρατικοί και κάποιοι έπρεπε να φαγωθούν. 

Ακόμα και στις 16 Ιανουαρίου 1996 και πάλι ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 
έλεγε: "Κατά τη διάρκεια αυηiς της προσπάθειας προέκυψαν στοιχεία, από τα οποία 

διαφαίνεται ότι υπάρχει μικρός αριθμός αστυνομικών που φέρονται αναμεμειγμένοι 

κατά διάφορους τρόπους σε μερικά από αυτά τα εγκλήματα''. Ερωτήθηκε και για τη 

μαγνητοταινία, αλλά άρχισε πλέον να ακολουΟεί τη φωνή του ψαριού. 

Αν έχω κουράσει όσους ήρωες συναδέλφους έχουν μείνει εδώ, το έχω κάνει για 

να καταδείξω ότι, ενώ ο κάΟε πολίτης αντικρίζει το θέμα του εγκλήματος με σοβαρό

τητα, η κυβέρνηση και οι υπεύθυνοι για την τήρηση του νόμου και της τάξης -και δεν 

εννοώ την ηγεσία της αστυνομίας- χειρίζονται τα πράγματα με όλους αυτούς τους 

τρόπους που έχετε ακούσει και με τόση ε;rιπολαιότητα θα έλεγα. 

Εκείνο το οποίο χρειάζεται είναι να υπάρξει αξιοκρατία στην αστυνομία, να 

υπάρξουν πολιτικές αποφάσεις, οι οποίες να οδηγούν στην πάταξη του εγκλήματος. 

Να αναβαΟμισιεί η ικανότητα του αστυνομικού σώματος με την περαιτέρω αναβάΟ

μιση και της Σχολής της Ακαδημίας, με την αξιοποίηση των ανΟρώπων, ανεξάρτητα 

των πολιτικών φρονημάτων τους, στο πόστο το οποίο μπορούν να υπηρετήσουν 

καλύτερα και δtνοντας την ευχέρεια για την αποκατάσταση της σωστής συνεργασίας 

της αστυνομίας με τους πολίτες και της συνεργασίας που θα πρέπει σίγουρα να 

υπάρχει, γιατί αυτό το κράτος αποτελείται από όλους μας και όλων η συνεργασία 

χρειάζεται, για να προχωρήσουμε στην πάταξη του εγκλήματος. 

Εύχομαι και ελπίζω, έστω και τη δωδεκάτη συν ένα λεπτό, αυτή η κυβέρνηση 

να αντιληφθεί τη σοβαρότητα του θέματος, να αντιληφθεί τις σοβαρότατες ευΟύνες 

τις οποίες έχει, να αφήσει ήσυχους τους δημοκρατικούς ανθρώπους που είναι μέλη 

του αστυνομικού σώματος και να τους ενθαρρύνει στην πραγματική εκτέλεση του 

αστυνομικού τους έργου. Ταυτόχρονα, χρειάζεται η διαπαιδαγώγηση μέσα απ6 τα 

σχολεία με πράξεις και ενέργειες που είναι απαραίτητες, για να δημιουργήσουν το 

σωστό άνθρωπο, χρειάζεται να έρθει η νομοθεσία για τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 

και τους ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς, για να μην εμφανίζουν και προβάλλουν όλες 

τις σκηνές βίας, τρόμου, πορνείας, έρωτα και όλων των σχετικών, τα ο:τοία 

βλέπουμε να παρελαύνουν από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, για να μην έχουμε 

μιμητές, διότι δυστυχώς υπάρχουν αυτοί που οδηγούνται στο έγκλημα και μέσω της 

μίμησης αλλά και μέσω των κακών παρεd)ν, να κλείσουμε τις πόρτες και τα παρά-

I ~ 
ιr 



1499 

θυρα που έχουν ανοιχτεί στο να χρησιμοποιείται η Κύπρος είτε από ξένες οργανώ

σεις μαφίας είτε για ξέπλυμα χρήματος είτε άλλως πως. 

Αν σταθούμε σε συγκεκριμένα πράγματα και κατά κλάδο, και αναφέρομαι και 

στο οικονομικό έγκλημα, το οποίο σήμερα άρχισε να ανθεί και αυτό δεν είναι αποτέ

λεσμα καμιάς κυβέρνησης αλλά είναι αποτέλεσμα της διαφοροποίησης των οικονο

μικών συνθηκιί>ν σε αυτό τον τόπο, του ατομικισμού, της ιδιοτέλειας, του καταναλω

τισμού που υπάρχει και της μεγάλης ζωής, την οποία κάποιοι θέλουν να κάνουν, αν 

ερευνήσουμε κατά κλάδους, θα διαπιστώσουμε ότι πολλοί που θεωρούνται σοβαροί 

και που ανήκουν στην υψηλή κοινωνία, συμμετέχουν στη διάπραξη αυτιί>ν των 

εγκλημάτων και αδικημάτων. Υπάρχουν καταγγελίες που έχουν γίνει σε αυτή τη 

Βουλή, όπως η τοκογλυφία η οποία οργιάζει σήμερα σε αυτό τον τόπο και είναι 

γνωστοί αυτοί που κινούν τα νήματα της τοκογλυφίας και οι οποίοι για χίλιες λίρες 

παίρνουν ένα οικόπεδο των δέκα ή των είκοσι χιλιάδων λιρών και μάλωτα το 

κύκλωμα αυτής της τοκογλυφίας συμπεριλαμβάνει τέως κατάδικο για απόπειρα 

ενάντια στο Μακάριο, περιλαμβάνει δικηγόρους. δικηγορικούς υπαλλήλους και 

άλλους. 

Ανέφερα αυτό το Οέμα της τοκογλυ<rίας ως ένα ειδικό θέμα παραδείγματος 

ότι, αν η αστυνομία αφεΟεί να εγκύψει και πάρει οδηγίες να εγκύψει πάνω σε κάΟε 

κατηγορία, είτε αυτή είναι το οικονομικό έγκλημα είτε τα ναρκωτικά είτε η πορνεία 

είτε οποιοσδήποτε άλλος κλάδος της κοινωνικής ζωής, μπορεί να εντοπίσει και με 

το σωστό προγραμματισμό μπορεί να εξιχνιάσει, μπορεί να προλάβει και μπορεί να 

πατάξει το έγκλημα. 

Εύχομαι να προχωρήσουν αυτές οι σωστές και αναγκαίες ενέργειες που πρέπει 

να γίνουν. Εμείς από πλευράς του ΑΚΕΛ είμαστε στη διάθεση και του κράτους και 

της κυβέρνησης και της αστυνομίας, στο βαΟμό που δυνατό οι δικές μας απόψεις Οα 

γίνουν δεκτές, να υποβάλουμε περαιτέρω εισηγήσεις, περαιτέρω προτάσεις και να 

συνεργαστούμε, για να οδηγήσουμε αυτό τον τόπο σε μια καλύτερα ευνομούμενη 

πολιτεία της Ανατολικής Μεσογείου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του Οέματος Οα συνεχιστεί στη μεθεπ6μενη 

συνεδρία, στις 15 Φεβρουαρίου 1996, οπότε αναμένεται και να λήξει. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Π έμπτη 8 Φεβρουαρίου ι 996, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

Ι) Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας Νόμος του 

1996. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 

1995. 

3) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (fαμείο Αναπτύξεως) (fροποποιη 

τικός) Νόμος του 1995. 

4) Ο περί Προϋπολογισμού (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995. 
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5) Ο περi Γραμματίων του Κυπριακού Δημοσiου (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

6) Ο περί της Μεταβίβασης του ΔιεΟνούς Συνεδριακού Κέντρου και 

του Ξενοδοχείου Φιλοξενία σε Εταιρεία Νόμος του 1995. 

7) Ο περi Λιαχειρίσεως της Περιουσίας Ανίκανων Προσώπων Νόμος 

του 1995. 

8) Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οδοντοτε

χνιτών Νόμος του 1995. 

9) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 1995. 

10) Ο περi Δήμων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. (Πρόταση 

νόμου). 

11 ) Ο περί Δήμων (τροποποιητικός) (Α ρ. 2) Νόμος του 1994. 

12) Ο περί Δήμων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995. 

13) Ο περί Τουρκοκυπριακιί>ν Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιητικός) Νόμος του 

1995. 

14) Ο περί Παγχύπριας Ένωσης Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, 

Λειτουργία, Δομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

Ι 5) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (τροπο

ποιητικός) (AQ. 2) Νόμος του 1995. 

16) Οι περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (τροπο

ποιητικοί.) Κανονισμοί του 1995. 

17) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση 

Συμβάσεων Ακαδημα·ίχού Προσωπικού) Κανονισμοi του 1996. 

18) Οι περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων, Θνησιγονιών και Θανάτων 

(ΚαΟορισμός Τύπων) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοi του 1995. 

19) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ('Οροι Υπηρεσίας) (τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1995. 

20) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της 

Δημοκρατίας για το 1996. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': "Οι τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού." 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομάδων 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος 

ΕΔΕΚ). ( 12.10.1995). (Συνέχισητηςσυζήτησης). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 7.44 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθο ι Βουλεvtές υπέγραψαν με αλφαβητική σειρά τον κατάλογο των 

παρόντων: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κ ίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου ΕυστάΟιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμιας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσαμπάς Χριστάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Λ υσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Α υγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα"ίτζιάν Π ετρός 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

Π Ι ΝΑ Κ ΑΣ Π ΕΡ Ι ΕΧΟΜ Ε ΝΩΝ 

ι. 'Εκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο με τον 
τίτλο "Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 
του 1995 Νόμος του 1996". 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Προtiπολογισμού της Αρχής Βιομηχα
νικής Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος του 1996" , η σύντομη συζήτηση που 
ακολούΟησε (Κ. Καζαμίας, Α. Χρίστου) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. 'Εκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προtiπολογισμού 
της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος (AQ. Ι) του 1995" καιψηφισή του 
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σε νόμο με τον τίτλο 'Ό Συμπληρωματικός (Αρ. Ι) του περί Προίίπολογι

σμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμου του ι995 Νόμος του ι996". 

4. Έκθεση και συμπληρωματική έκΟεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Φορσλο

γίας των Κληρονομιών (τροποποιητικός) Νόμος του 1995", η συζrιτηση 
που ακολούΟησε (Γ. Αγαπίου, Ρ. Πρέντζας, Τ. Παπαδόπουλος, 

Ευ. ΕυσταΟίου) και ψηφισή του σε νόμο με τον τίτλο 'Ό περί Φορολσγίας 

των Κληρονομιών (τροποποιητικός) Νόμος του ι996". 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Προϋπολογισμού (τροποποιητικός) 

Νόμος (Αρ. I) του 1995 και ψήqΊσή του σε νόμο με τον τίτλο 'Ό Τροπο
ποιητικός (Αρ. Ι) του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 1995 Νόμος του 

1996". 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί. Ποινικού Κώδικα (τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο 'Ό περί 
Ποινικού Κώδικα (Γροποποιητικός) Νόμος του ι996". 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου 'Ό περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψή<rισή της 
σε νόμο με τον τίτλο "Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (τροποποιητικός) Νόμος του 1996". 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Αρχαιοτήτων (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο 'Ό περί Αρχαιο
τήτων (τροποποιητικός) Νόμος του ι996". 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Κέντρων Προστασίας και Απασχό

λησης Παιδιών Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο 'Ό 
περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών Νόμος του ι996". 

10. Αναβολή έπειτα από συζήτηση (AQ. Γεωργίου, Σ. Χάσικος, Θ. Σοιrο

κλέους, Α. Χρίστου, Ευ. Ευσταθίου) του νομοσχεδίου 'Ό περί Τουρκοκυ

πριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατά

ξεις) (τροποποιητικός) Νόμος του ι 995 ". 

I I. Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περ( Τερματισμού Απασχολ1jσεως 

(ταμείον Διά Πλεονάζον Προσωπικόν) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1995" και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσι<i>ν -
Θέση Πρώτου Οδοντιατρικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονι

σμοί του ι996", η συζήτηση που ακολούθησε (Σ. Χατζηγιάννης, 

Μ. Κυπριανού, Α. Χρίστου, Ν. Αναστασιάδης, Ευ. ΕυσταΟίου) και 

έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 

Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του ι 996" 
και έγκρισή τους. 

14. Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

15. Ερωτήσεις Βουλευτών (Η ευνο·ίκή μεταχείριση παραβατών από την αστυ

νομία - Η καθυστέρηση στη διαμόρφωση της πλατείας στον ΚάΟηκα -
Ακύρωση του προγράμματος των περιοδικών ιατρικών επισκέψεων στον 

Ι ι 
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Κάθηκα- Αίτημα για μεγαλύτερη συμμετοχή του κράτους στη δαπάνη για 

την κατασκευή της Βιομηχανικής περιοχής Αγλαντζιάς -Το γήπεδο στην 

Κοφίνου - Η διάτρηση 121/86 στην Αναφωτία - Η ανόρυξη διάτρησης 

στην Κοφίνου- Αίτημα για Βελτίωση των δρόμων Αναφωτίας-ΑλεΟρικού 

και Αναφωτίας-Αγκλεισίδων - Η αγορά σκυΒαλοcrόρου από την κοινό

τητα Κοφίνου- Το θέμα της διαχείρισης πόρων από συναυλίες υπέρ των 
εγκλωβισμένων). 

16. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η ασφάλεια των 

επιΒατών στα μικρά πλοιάρια - Ο αναδασμός στη Δρούσια - Η ύδρευση 
Δρούσιας και Ίνιας - Η άρδευση στη Δρούσια και προβλήματα άρδευσης 
στη Δρούσια - Αίτημα Κάθηκα για συμπερίληψη της σουλτανίνας στις 

επιχορηγούμενες ποικιλίες - Η άρδευση στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς 

και αίτημα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για διάνοιξη αγροηκών δρόμων

Αίτημα Κάτω Αρόδων για χρήση του πρώτου δημοτικού σχολείου για 

κοινοτικούς σκοπούς- Η ύδρευση στο Γουδί και στη Χρυσοχού). 

17. Συνέχιση της συζήτησης (Γ. Αγαπίου, Κ. Παναγίδης, Ρ. Π ρέντζας, 

Α. Καράς, Σ. Χατζηγιάννης, Τ. Χατζηδημητρίου, Θ. Σοφοκλέους, 

Αρ. Γεωργίου) για το Οέμα "Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος 

τον τελευταίο καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των 

πολιτών και οι ευθύνες της πολιτείας". 

Τιμ1] : 75σ 

Τu;τώθηκε στο Τu;τογρα{ftίο της Κιι:τριακής Δημοκρατίας, Λειrιιωσία. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Στ' ΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗ Π ΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 8ης Φεβρουαριου 1996 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.11 μ.μ.) 

(Αρ.19) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλώ να διαπιστωUεί αν 
υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 
Νόμος του 1996". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 
ΠΕΡ! ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΝΕΟΛΑΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1996" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιανουαρίου 

(1505 
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1996. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Δικαιοσύνης και Δημοσ(ας Τάξεως, καθώς και του Οργανισμού Νεολαίας. 

Στον προ\Jπολογισμό του Οργανισμού Νεολαίας προβλέπονται δαπάνες συνο
λικού ύψους !51 1.165 και έσοδα του ίδιου ύψους. Το σύνολο των εσόδων του Οργα
νισμού προέρχεται αποκλειστικά από κρατική χορηγία. Οι κυριότερες δαπάνες του 
προ\Jπολογισμού του Οργανισμού αναλύονται σε !196.905, που αφορούν διαχειρι
στικά έξοδα, f:299.260, που αφορούν υπηρεσίες προς τη νεολαία, και ίΙS.ΟΟΟ, που 
αφορούν μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

Οι εκπρόσωποι του Οργανισμού ανέλυσαν στην Επιτροπή τα προγράμματα, 

τους στόχους και τις δραστηριότητες του Οργανισμού. 

Στα πλαίσια της συζήτησης του προίίπολογισμού του Οργανισμού με τους 

εκπροσώπους του, επισημάνθηκε από τα Μέλη της Επιτροπής η ανάγκη για αναζή
τηση και εξεύρεση εναλλακτικών λύσεων για τη μερική χρηματοδότηση του Οργανι

σμού από δικές του δραστηριότητες, ώστε να μην είναι πλήρως εξαρτώμενος από 

την κυβερνητική χορηγία. Επίσης, τονίστηκε η ανάγκη ο Οργανισμός να παρακο

λουΟεί τα κονδύλια για την υποστήριξη της καλλιτεχνικής δημιουργίας που τώρα 

έχουν μεταφερθεί στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
και να μεριμνά, ώστε αυτά να χρησιμοποιούνται για την οικονομική υποστήριξη και 
προώθηση νέων δημιουργών. τέλος, έγινε αναφορά και στο φαινόμενο της βίας στα 

γήπεδα, το οποίο οι εκπρόσωποι του Οργανισμού εξέφρασαν την πρόθεση να αναλύ
σουν με απώτερο στόχο την καταστολή του. 

Η Επιτροπή, υπογραμμίζοντας τις πιο πάνω παρατηρήσεις και επισημάνσεις 

της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε 

νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι . 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού ί5 Ι ι . 165 
για τη χρr']ση του έτους που λήγει στις 3 ι Δεκεμβρίου ι 996. ΆρΟρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηΟούν. Πρώτος Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρΟρων για κάλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. ΆρΟρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το πέμπτο μαζί με 

τον Πρώτο Πίνακα και το Συμπλήρωμα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προυπολογισμού του Οργανισμού 

Νεολαίας Νόμος του ι 996. 

t. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί. σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Για το δεύτερο, τρίτο και τέταρτο θέμα, που είναι 'Ό περί Συμπληρωματικού 

Προtlπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1995", 'Ό περί. Ειδικεύσεως Πιστώσεως (ταμείο 
Αναπτύξεως) (τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και 'Ό περί Προtlπολογισμού 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995", υπάρχει κοινή ΈκΟεση. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την ΈκΟεση στο 

Σώμα. 

Λ. Ι ΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΚΟΙΝΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

Π ΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

I. 'Ό Π ΕΡ Ι Π ΡΟ'Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995", 
2. 'Ό Π ΕΡ ! ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (τΑΜΕ ΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) (τΡΟΠΟ

ΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" ΚΑΙ 3. 'Ό Π ΕΡ! ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΟΥ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

ΑΒραάμ Α ντωνίου 

Κί.κης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 25 ΟκτωΒρίου 
1995 και στις 29 Ιανουαρίου 1996. Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω νομοσχε
δίων κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους στην Επιτροπή εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικιi>ν. 

Με τους πιο πάνω νόμους που προτείνονται σκοπεί.ται η τροποποίηση των 

αντίστοιχων Βασικών νομοθεσιών, καθώς και η ψήφιση συμπληρωματικής πίστωσης 

στον προtlπολογισμό του 1995, ώστε να καταστεί δυνατή η αντικατάσταση του 
θεσμού των συνδυασμένων θέσεων/τάξεων με το θεσμό των συνδυασμένων κλιμάκων 

σε ορισμένες θέσεις στη δημόσια υπηρεσία με κλίμακα Α2-Α5/Α 7, Α2-Α4/Α 7και Α4/Α 7. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, οι πιο πάνω 

προτάσεις για αντικατάσταση του θεσμού των συνδυασμένων θέσεων με το θεσμό 

των συνδυασμένων κλιμάκων εντάσσονται μέσα στα πλαίσια της κυβερνητικής πολι

τικής για βελτίωση της λειτουργικότητας της δημόσιας υπηρεσίας, με σκοπό την 

ταχύτερη και πιο αποτελεσματική διεκπεραίωση του κυβερνητικού έργου. 

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο υπό αντικατάσταση θεσμός δημιουργεί. άσκοπη 

γραφειοκρατία και περιττή δαπάνη, γι' αυτό και η αντικατάστασή του κρίνεται 

απαραίτητη. Θα πρέπει επίσης να αναφερθεί. ότι, πέρα από τα διάq-ορα άλλα 
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προβλήματα που η αντικατάσταση του Οεσμού Οα επιλύσει, Οα απαλλάξει και την 

Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας από έναν τεράστιο όγκο καθαρά τυπικών πράξεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικ<i>ν και Προ\Ιπολογισμού, αφού 

ζήτησε και πήρε γνωμάτευση από το Γραq-είο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα

τίας σχετικά με τη συνταγματικότητα των προτεινόμενων νομοσχεδίων, καθ<ί)ς και 

άλλα νομικά ζητήματα για τα οποία ήθελε κάποιες διευκρινίσεις, ομόφωνα ειση
γείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού επενεχθούν σε αυτά ορισμένες 

νομοτεχνικές τροποποιήσεις, ώστε να μετατραπούν σε τροποποιητικούς νόμους του 

1996, και αφού διαφοροποιηθούν ανάλογα και οι τίτλοι τους. <i>στε να αναφέρονται 
κατά περίπτωση ως εξής: Ι) 'Ό περί Προϋπολογισμού (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1996", 2) 'Ό περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) (Γροποποιητικός) 
Νόμος του 1996" και 3) 'Ό περί ΣυμπληQωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (AQ. Ι) 

του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

Αντικατάσταση του Οεσμού των συνδυασμένων θέσεων/τάξεων με συνδυα

σμένες κλίμακες στις θέσεις με κλίμακα Α2-Α5/Α 7, Α2-Α4/Α 7 και Α4/Α 7. Πίνακας. 
Άρθρο2. 

Αντικατάσταση της φράσης "Συνδυασμένες Θέσεις" με τη φράση "Συνδυα

σμένες Κλιμακες" . ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο. καθ<i>ς και 
ο Π ίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα πιο πάνω άρθρα και ο Π ίνακας εγ-..<ρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (τροποποιητικός) 

Νόμος του ι 996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Αντικατάσταση του Οεσμού των συνδυασμένων θέσεων/τάξεων με συνδυα

σμένες κλίμακες στις Οέσεις με κλίμακα Α2-Α5/Α 7, Α2-Α4/Α 7 κω Α4/Α 7. Π ίνακας. 

Άρθρο2. 

-~ 
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Αντικατάσταση της φράσης "Συνόυασμένες Θέσεις" με τη φράση "Συνδυα

σμένες Κλίμακες" . ΆρUρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καΟώς και 

ο Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα πιο πάνω άρΟρα και ο Π ίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (ταμείο 

Αναπτύξεως) (τροποπΝητικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του τρίτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ±:30.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1996. ΆρΟρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που Οα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το ΠQ<i>το μέχρι και το τρίτο, καΟώς και 

ο Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα πιο πάνω άρΟρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Α ρ. ι) του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι 'Ό περί Ρυθμίσεως της Άσκησης 

του Επαγγέλματος των Οδοντοτεχνιτών Νόμος του 1995". Παρακαλώ τον Πρ6εδρο 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σιi>μα. 
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Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τJΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΤΗΣ ΑΣΚΗΣΗΣ ΤΟΥ 

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΟΣ ΤΩΝ ΟΔΟΝΤΟΤΕΧΝΠΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Ανδρέας Παρισινός, Πρόεδρος 

Χριστάκης Κατσαμπάς 

Λώρης Λυσιώτης 

Δημήτρης Κοντίδης 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 
τρΗς συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 Δεκεμβρίου ι 995 και στις 
25 Ιανουαρίου ι 996. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Παγκύπριου Οδοντιατρικού 

Συλλόγου, του Συνδέσμου Οδοντοτεχνιτών και των οδοντοτεχνιτών που εργάζονται 

στα κρατικά νοσηλευτήρια. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η νομοθετική ρύΟμιση της άσκησης του 

επαγγέλματος του οδοντοτεχνίτη και της λειτουργίας οδοντοτεχνικού εργαστηρίου 

με απώτερο στόχο την προστασία της δημόσιας υγείας. 

Ειδικότερα με την προτεινόμενη νομοθεσία καθορίζονται τα προσόντα που 
πρέπει να έχει κάποιος, για να ασκεί. το επάγγελμα του οδοντοτεχνίτη, προδιαγρά

φονται οι προUποθέσεις λειτουργίας οδοντοτεχνικού εργαστηρίου και εγκαθιδρύο
νται τα αρμόδια για την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας σώματα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, με κύριο γνώμονα το συμcrέρον της 

δημόσιας υγείας και αφού έλαβε υπόψη τα στοιχεία και τις απόψεις που τέΟηκαν 
ενώπιόν της, συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου, στο οποιο επέφερε ορισμένες τροποποιήσεις που αφορούν ειδικότερα 
τη σύνθεση του Συμβουλίου Οδοντοτεχνιτών και τους όρους εγγραφής μέλους στο 

σχετικό μητρώο. 

Η Επιτροπή, αφού ενσωμάτωσε τις πιο πάνω τροποποιrΊσεις στο κείμενο του 

νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροπο

ποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του 

Επαγγέλματος των Οδοντοτεχνιτών Νόμος του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Συμβούλιο. Άρθρο 3. 

' .. 
---
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Άσκηση του επαγγέλματος του οδοντοτεχνίτη. Άρθρο 4. 

Οδοντοτεχνικά εργαστήρια. Άρθρο 5. 

Τήρηση μητρώων. Άρθρο 6. 

ΠρουποΟέσει.ς και προσόντα εγγραφής στο Μητρώο Οδοντοτεχνιτών και στο 

Μητρώο Οδοντοτεχνικών Εργαστηρίων. Άρθρο 7. 

Εγγραφή στο Μητρώο Οδοντοτεχνιτών. Άρθρο 8. 

Διαγραφή από το Μητρώο Οδοντοτεχνιτών. ΆρΟρο 9. 

Απαγορευτικές διατάξεις. 'Αρθρο Ι Ο. 

Παρακολούθηση εργασιών από οδοντίατρο. ΆρΟρο 11. 

Υποχρεώσεις οδοντίατρου. Άρθρο 12. 

Πειθαρχικά αδικήματα. Άρθρο 13. 

Παγκύπριος Σύνδεσμος Οδοντοτεχνιτών. Άρθρο 14. 

Αρμοδιότητες του Συμβουλίου του Συνδέσμου. Άρθρο 15. 

Διαδικασία λήψης αποφάσεων από το Συμβούλιο του Παγκύπριου Σύνδεσμου 

Οδοντοτεχνιτών. Άρθρο 16. 

Τακτική γενική συνέλευση. Άρθρο 17. 

Έκτακτη γενική συνέλευση. Άρθρο 18. 

Συνδρομή στο Σύνδεσμο. Άρθρο 19. 

Αδικήματα και ποινές. Άρθρο 20. 

Κανονισμοί. Άρθρο 2 I. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το εικοστό δεύτερο 

εγκρLΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγ

γέλματος των Οδοντοτεχνιτών Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Για τα Οέματα με αριθμό δέκα, έντεκα και δώδεκα, που είναι "Ο περί Δήμων 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1993", 'Ό περί Δήμων (τροποποιητικός) (Α ρ. 2) Νόμος 
του 1994" και 'Ό περί Δήμων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995", υπάρχει 

κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

-
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΙ30ΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ η-ι Ν 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΚΑ Ι ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

1. 'Ό ΠΕΡΙ ΔΗΜΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτJΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993", 2. ''Ο ΠΕΡΙ 

ΔΗΜΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" ΚΑΙ 3. 'Ό ΠΕΡΙ 
ΔΗΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗτJΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1994" ΑΝτJΣΤΟ ΙΧΑ 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Δώρο Θεοδώρου εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, καθώς και τα 

πιο πάνω νομοσχέδια, σε αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 

7 Δεκεμβρίου 1993 και 31 Ιανουαρίου 1996. Στα πλαίσια της μελέτης των πιο πάνω 

σχεδίων νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Εσωτερικών και της Ένωσης Δήμων Κύπρου. 

Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου. έτσι 

που να καταργηθεί το όριο της δεύτερης κατανομής για τις Οέσεις συμβούλου στα 

δημοτικά συμβούλια. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου κ. Δώρο Θεοδώρου, με την 

τροποποίηση αυτή επιτυγχάνεται η ευρ,!τερη δυνατή συμμετοχή στα δημοτικά 

συμβούλια και κατ' επέκταση η ευρύτερη αντιπροσώπευση των δημοτών. Παράλ

ληλα, η νομοθεσία για την εκλογή των αρχών τοπικής διοίκησης καθίσταται ομοιο

γενής, γιατί, όπως είναι γνωστό, τα μέλη των συμβουλίων βελτι<i>σεως και των χωρι

τικών επιτροπών εκλέγονται με το σύστημα της απλής αναλογικής. 

Υπενθυμίζεται ότι η Επιτροπή στις 27 Ιουνίου 1994 ύστερα από μελέτη του 
όλου θέματος είχε υποβάλει ΈκΟεση στην ολομέλεια της Βουλής με την οποία ειση

γείτο στο Σώμα να απορρίψει την υπό αναφορά πρόταση νόμου, cπισημαίνοντας ότι 

οποιεσδήποτε αλλαγές στην εκλογική νομοΟεσtα πρέπει να καλύπτουν κάΟε εκλογική 

αναμέτρηση. Η συζήτηση του όλου θέματος, που είχε προγραμματιστεί να γίνει στις 

7 ΙουλLου 1994, τελικά αναβλήθηκε ύστερα από σχετική απόφαση της ολομέλειας. 
για να μελετηθεί και πάλι το Οέμα στα πλαίσια των αλλαγών του εκλογικού συστή

ματος. 

Στη συνέχεια, μετά τη μείωση του εκλογικού μέτρου για συμμετοχή των 

κομμάτων στη δεύτερη κατανομή των βουλευτικών εδρών η κυβέρνηση κατέΟεσε 

νομοσχέδιο με τον τίτλο 'Ό περί Δήμων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995", 
στο οποίο προβλέπεται η κατάργηση του ορίου συμμετοχής στη δεύτερη κατανομή 

για τις θέσεις συμβούλου. Οι πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου ταυτίζονται 

πλήρως με τις πρόνοιες της πιο πάνω πρότασης νόμου. 

Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου, που φέρει τον τίτλο 'Ό περί Δήμων 
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(Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1994", είναι η τροποποίηση της βασικής νομο
Οεσίας για τους δήμους, ώστε: 

(α) ο αριθμός των συμ~ούλων σε κάθε δήμο να καθορίζεται από τον αριθμό 

των εκλογέων αντί από τον αριθμό των δημοτών· 

(β) ο δημότης ημικατεχόμενου δήμου που έχει αποκτήσει την ιδιότητα του 

δημότη άλλου δήμου να ψηφίζει μόνο σε ένα δήμο, αυτόν της επιλογής 

του, και 

(γ) ο εκτοπισμένος δημότης να υπο~άλλει υποψηφιότητα για την ανάδειξή 

του σε δημοτικό αξίω~ια μόνο σε ένα δήμο, αυτόν της επιλογής του. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην Επιτροπή ότι με 

τις προτεινόμενες τροποποιήσεις η νομοθεσία για τις Βουλευτικές και τις δημοτικές 

εκλογές καθίσταται ενιαία και ταυτόχρονα καταργείται η διπλή ψήφος των εκτοπι

σμένων δημοτών. 

Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων υποστήριξαν ότι ο αριθμός των έξι 

συμβούλων που προνοείται σε ορισμένους δήμους, σύμφωνα με την αναλογία των 

εκλογέων, είναι μικρός και δεν είναι επαρκής για τη στελέχωση των διά<rορων 

επιτροπών του δήμου, με αποτέλεσμα οι επιτροπές αυτές να δυσλειτουργούν. 

Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν ότι το μάξιμουμ του αριθμού 

συμβούλων σε κάθε δήμο πρέπει να καθοριστεί στους είκοσι. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Οουλή την ψήφιση των υπό 

αναφορά σχεδίων νόμου σε νόμο, όπως αυτά ενοποιήθηκαν σε νέο κείμενο με τον 

τίτλο "Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1996" στο οποίο καθορίζεται ότι 
ο αριθμός των συμβούλων για κάθε δημοτικό συμβούλιο δε θα είναι μικρότερος των 

οκτώ, υιοθετώντας έτσι τη Οέση της Ένωσης Δήμων ότι μικρότερος αριΟμός 

συμβούλων δυσχεραίνει τη λειτουργία των δημοτικών επιτροπών. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού υποστή
ριξαν ότι για τη δεύτερη κατανομή των θέσεων του δημοτικού συμβουλίου πρέπει να 
εφαρμοστούν αναλογικά οι διατάξεις της ~ασικής νομοΟεσίας για την εκλογή των 

Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής και τα Μέλη της-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά

Νέες Δυνάμεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ υποστήριξαν ότι δεν πρέπει 

να μειωθεί ο αριθμός των συμβούλων με βάση την αναλογία πληθυσμού σε κανέναν 

από τους υφιστάμενους δήμους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επt Οέματος αρχής; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να σχολιάσω τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού 

που εισηγείται κάτι ανάλογο με τις βουλευτικές εκλογές για συμμετοχή στη δεύτερη 

κατανομή. Ήθελα να υποδείξω ότι στις ~ουλευτικές εκλογές λαμβάνεται όλη η 

επικράτεια της Δημοκρατίας υπόψη ως μία περιφέρεια και, όταν συγκεντρωΟεί το 

ένα πεντηκοστό έκτο, τότε το κόμμα βγάζει Βουλευτή. 
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Στην περίπτωση του δήμου επικράτεια είναι ο δήμος. Και η εισήγησή τους 

είναι άνευ αντικειμένου, εφόσον, αν θέλουν να πάει παράλληλα με τις βουλευτικές 

εκλογές, αυτό σημαίνει ότι στο δήμο πQέπει να πάρουν το πηλίκο της διαίρεσης του 

αριθμού των ψήφων με τον αριθμό των δημοτικών συμβούλων. Δηλαδή δε ζητούν 

τίποτε άλλο· αυτό που ζητούν είναι αυτό που γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν πρόκειται να μακρηγορήσω. Όμως το γεγονός ότι ψηφίζουμε ένα ακόμα 

θεσμικό νομοθέτημα επιβάλλει, νομίζω, να λεχθεί ό,τι πρέπει να λεχθεί απ6 του 

βήματος της Βουλής με την πρέπουσα επισημότητα. 

Καταρχήν, ήθελα να προσθέσω σε όσα ο αγαπητός φίλος κ. Μουσιούττας έχει 

ήδη αναφέρει ότι η πρόταση των συναδέλ<rων του Δημοκρατικού Συναγερμού δε 

διατηρεί τα πράγματα ως έχουν, αλλά τα κάνει ακόμα χειρότερα. Εξηγ<ί>: 

Η σημερινή νομοθεσία προβλέπει ότι ένα κόμμα ή ένας συνδυασμός κομμάτων, 

για να μπει στα δημοτικά συμβούλια, στη δεύτερη κατανομή θα πρέπει να πάρει το 

10% των ψήφων ή το 8% και μία έδρα. Η πρόταση των συναδέλφων του Δημοκρα
τικού Συναγερμού αναλυόμενη για μικρούς δήμους των έξι εδρών δείχνει ότι χειρο

τερεύει η κατάσταση, διότι εκεί πρέπει να πάρει το ένα έκτο των ψήφων, δηλαδή το 

16% των ψήφων, για να μπει στη δεύτερη κατανομή. Δηλαδή, το όριο του 10% το 
ανεβάζουμε ακόμα περισσότερο, στο 16%, και ειλικρινά δεν έχει νόημα. Ο νόμος 
για τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφέρεται στο Ι ,8%, διότι αναφέρεται εφ' 6λης 
της επικρατείας. Διότι, για να αποκτήσει ένα κόμμα Βουλευτή, αναλογικά πρέπει 

να πάρει το Ι ,8% του συνόλου των ψήφων. 

Εν πάση περιπτώσει, όπως ανέφερα στην αρχή, κύριε Πρόεδρε, το νομοΟέτημα 

είναι θεσμικό. Είναι εξ εκείνων των νομοθετημάτων τα οποία επιτυγχάνουν εμβά

θυνση της δημοκρατίας. Και υπό αυτή την έννοια το κόμμα μας, το οποίο έχει 

πρωτοστατήσει στην εισαγωγή αυτού του νομοθετήματος, χαιρετίζει θερμά την 

επικείμενη ψήφισή του από τη Βουλή. 

Ο τομέας της τοπικής αυτοδιοίκησης και μάλιστα της ανώτερης βαθμίδας της 

τοπικής αυτοδιοίκησης, ο τομέας δηλαδή των δήμων, είναι ο τομέας εκείνος στον 

οποίο εξ ορισμού, αν Οέλετε, και εξ ανάγκης η συμμετοχή στη λήψη των απο<rάσεων, 

η συμμετοχή στις διαδικασίες έπρεπε να ήταν η πλατύτερη δυνατή. Δυστυχ<ί>ς ο 

νόμος, όπως είχε μέχρι σήμερα, καθιστούσε τη συμμετοχή των διάφορων ομάδων, 

των διάφορων κομμάτων, πολύ δύσκολη, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις των μικρών 

δήμων με αριθμό εδριί>ν από δέκα και κάτω. Και αυτό το πράγμα απέκλειε κόμματα 

και όχι μικρά κόμματα αλλά κόμματα τα οποία διαδραματίζουν ρόλο σε αυτή την 

κοινωνία. Επί δεκαετίες τα απέκλειε από το να συμμετέχουν στη διαχείριση των 

τοπικών προβλημάτων, τα οποία τοπικά προβλήματα είναι τα προβλήματα της καΟη

μερι νής ζωής. 

Το κόμμα μας είχε υποβάλει την πρόταση νόμου ήδη από τις αρχές του 1993. 
Ήταν μία περιπετειώδης πορεία η πορεία αυτής της πρότασης νόμου. Έφτασε δύο 

.. 
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φορές στην ολομέλεια με απορριπτική πρόταση της Επιτροπής Εσωτερικών. Ενόψει 

όμως της αναμονής εξελtξεων στο θέμα του περί της Εκλογής των Μελ<i)ν της 

Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου αναβλήθηκε η συζήτηση και το αποτέλεσμα ήταν 

ότι τελικά μετά την τροποποίηση του περί της Εκλογής των Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων Νόμου ωρίμασαν οι συνΟήκες, αν θέλετε, και φτάσαμε σε αυτό το 

αίσιο πέρας της τελικής διαμόρφωσης του νόμου περί δήμων, έτσι που πραγματικά 

να επιτρέπει την πλατύτερη δυνατή συμμετοχή στα σώματα που διαχειρίζονται τις 

τοπικές υποθέσεις, και εννοώ τα δημοτικά συμβούλια. 

Θέλω εκ μέρους του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ να χαιρετίσω αυτή την 

εξέλιξη και να ευχηθώ να γίνει το ίδιο και εκεί όπου ακόμα παρουσιάζονται κενά 

στη δημοκρατία, και το τονtζω, διότι στον περί Εκλογής των Μελών των Συμβου

λίων Βελτιώσεως και των Χωριτικών Αρχών Νόμο δυστυχώς υπάρχουν κενά δημο

κρατίας ο νόμος δεν είναι δημοκρατικός. Ο νόμος εκείνος ... δεν πρόκειται, κύριε 
Πρόεδρε, να κάνω ομιλία για το νόμο, αλλά, επειδή συζητούμε για την τοπική αυτο

διοίκηση, μία αναφορά επιθυμώ να κάνω. Ο νόμος λοιπόν εκείνος επιβάλλει το 

διαχωρισμό των ψηφοφόρων σε δύο καταλόγους, των αυτόχθονων και των 

προσφύγων, με αποτέλεσμα να ρίχνει το εκλογικό μέτρο πολύ χαμηλά, πάρα πολύ 

χαμηλά, τόσο χαμηλά σε πολλές περι . .-ττώσεις, ώστε να καθίσταται εντελώς απαγο
ρευτική η συμμετοχή άλλων κομμάτων πέραν των δύο μεγαλύτερων κομμάτων του 

συγκεκριμένου χωριού ή του συγκεκριμένου συμβουλίου βελτιιiJσεως. Και αυτό δεν 

προάγει τη δημοκρατία. 

Εμείς εισηγηθήκαμε τροποποίησή του και θα επανέλθουμε, επειδή έχει απορρι

φθεί αυτή η πρόταση νόμου. Όταν οι συνθήκες θα το επιβάλλουν και όταν ο χρόνος 

θα το επιτρέπει, θα επανέλθουμε και θα ζητήσουμε ξανά τροποποίηση αυτής της 

νομοθεσίας. Όλες οι εκλογές γίνονται με ενιαίους καταλόγους, οι βουλευτικές, 

στους δήμους. Γιατί να μη γίνονται έτσι και στα χωριά μας; Πρέπει αυτό να γίνει 

κάποτε, γιατί αυτό επιβάλλει και η δημοκρατία, αλλά αυτό επιβάλλεται και από τα 

συμφέροντα των χωριών, των κοινοτήτων και των συμβουλίων βελτιώσεώς μας. 

Το κόμμα μας ασφαλώς Οα ψηφίσει το νόμο αυτό και τον χαιρετίζει θερμά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Α ναμφίβολα η νομοθεσία την οποία σήμερα ψηφίζουμε βελτιώνει οπωσδήποτε 

τον περί. Δήμων Νόμο προς το δημοκρατικότερο και στους δήμους μπορεί αυτή τη 

στιγμή να ακούγεται και η φωνή των μικρότερων κομμάτων με την εφαρμογή της 

αναλογικής. Οπωσδήποτε η αρχική απόφαση ή μάλλον οι αρχικές απόψεις ήταν να 

εναρμονιστεί με το νόμο που έχουμε ψηφίσεL για τη Βουλή με ένα όριο της τάξης του 

1,8%, όπως είχε πει ο συνάδελφος Μουσιούττας. Όμως αυτό δεν μπορεί να εφαρμο
στεί στους δήμους, διότι δεν είναι ενιαίος ο αριθμός των δημοτικών συμβούλων, και 
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έτσ~ οπωσδήποτε θα έπρεπε γ~α κάθε δήμο να έχουμε δ~αφορετική αναλογία. r~· 
αυτό ε~σηγηθήκαμε χα~ συμφωνήσαμε με την άποψη ότι θα πρέπει να εφαρμοστεί η 

εντελώς απλή αναλογική, για να μπορέσει να λειτουργήσει ομοιόμορφα σε όλους 

τους δήμους σε αυτή την περίπτωση. 

Όσον αφορά την αλλαγή ανάλογα με τον αριΟμό των ψηφοφόρων να καθορί
ζεται και ο αριθμός των δημοτικών συμΒούλων, εδώ οφείλω να αναφέρω ότι το 

αρχικό νομοσχέδιο ξεκινούσε με βάση τις έξι χιλιάδες για έξι δημοτικούς συμβού

λους και είχε μία πορεία αυξητική, δηλαδή κάΟε τρεις χιλιάδες ψηφοφόρους Οα 

αυξάνονταν κατά δύο οι δημοτικοί. σύμβουλοι. Με αυτό το νομοσχέδιο οπωσδήποτε 

Οα επηρεάζονταν αρκετοί δήμοι, γύρω στους οκτώ. Σε κάπου οκτώ δήμους ο 
αριθμός των δημοτικών συμβούλων θα ήταν λιγότερος από τον προηγούμενο. Γι' 

αυτό έγινε στο τέλος αποδεκτή η εισήγησή μας. η οποία Οα βελτίωνε αυτή την κατά
σταση, αν και εφόσον μειώναμε τον αριθμό των ψηφοφόρων οι οποίοι θα χρειάζο

νταν, για να αυξάνονται κατά δύο οι δημοτικοί σύμβουλοι σε κάθε δήμο. Και αντί 
τρεις χιλιάδες είχαμε εισηγηθεί τις δυόμισι χιλιάδες. 

Με βάση αυτή την εισήγηση, η κυβέρνησή μας έχει κάνει τον υπολογισμό ότι θα 

επηρεάζονταν μόνο δύο δήμοι και αυτοί θα ήταν ο Δήμος Αγίου Δομετίου και ο 

Δήμος Κάτω Πολεμιδιών. Γι' αυτό εισηγηθήκαμε -και βεβαίως δεν έχει περάσει, 
διότι η πλειοψηφία της Επιτροπής είναι εναντίον- ότι δε Οα έπρεπε σε αυτούς τους 
δύο δήμους ειδικά να μειωθεί ο αριθμός των δημοτικών συμβούλων, γιατί Οα 

δημιουργούνταν προΒλήματα. 

Εν πάση περιπτώσει, νομίζουμε ότι είναι λάθος. Θα πρέπει αυτή την τροπο

ποίηση να τη δεχτούμε, έτσι που να μη μειωθεί σε κανένα δήμο ο ήδη υφιστάμενος 
σήμερα αριθμός δημοτικών συμβούλων. Αυτό το νομοσχέδιο οπωσδήποτε δε 

δημιουργεί μεγάλα προβλήματα, αλλά θα ήταν καλύτερα, αν και σε αυτούς τους δύο 
δήμους ομόφωνα ψηφίζαμε την πρόταση η οποία έρχεται από την πλευρά τη δική 

μας, να μη μειωθούν δηλαδή σε αυτούς τους δύο δήμους οι δημοτικοί σύμβουλοι 

κατά δύο, δεδομένου ότι ο αρ~θμός των ψηφοφόρων σε αυτούς τους δύο δήμους 

αλλάζε~ τόσο ραγδαία. Γ~ατί τουλάχιστον στο Δήμο Κάτω Πολεμιδιών υπάρχουν 

συνο~κ~σμοί προσφύγων και ο πληθυσμός εκεί. αυξάνετα~ ραγδαία και, επειδi1 δεν 
μπορούμε να έχουμε την τελευταία απογραφή πληθυσμού, ίσως αυτό θα αδικήσει 

αυτό το δήμο. Γι' αυτό Οα εισηγούμουν στους συναδέλφους να συμφωνούσαν μαζί 
μας, ούτως ώστε η εισήγηση να μη μειωθούν οι δημοτικοί σύμβουλοι σε αυτούς τους 

δύο δήμους να περνούσε ομόφωνα. 

Ευχαρ~στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Βρίσκομαι εδώ, απλώς για να επεξηγήσω τη Οέση του Δημοκρατικού Συνα

γερμού στο υπό συζήτηση θέμα. 

Στις 7 Ιουλίου του 1994 η Βουλή στην ολομέλειά της αποφάσισε την αναβολή 
της εξέτασης του θέματος, για να μελετηθεί ξανά ύστερα από τη θέσπ~ση νομοΟcσίας 

για την εκλογή των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, και η εκφρασθείσα τότε 

άποψη απ' όλες τις πλευρές ήταν ότι και η νομοθεσία για την εκλογή δημοτικ<i>ν 
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αρχόντων έπρεπε να εναρμονιστεί και να ε(('αρμοστεt όπως και για την εκλογή των 

Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων. Και, όπως είναι γνωστό, καθόσον αφορά 

την εκλογή των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, υιοθετήθηκε το ένα πεντη

κοστό έκτο, δηλαδή, για να εισέλθει κάποιος στη Βουλή, πρέπει να λάβει ψήφους 

που να ισοδυναμούν με το ένα πεντηκοστό έκτο του εκλογικού σώματος. Κατ' 

ακολουθίαν, για να εναρμονίσουμε τη νομοθεσία μας απόλυτα, όπως ήταν τότε η 

απόφαση, είπαμε ότι, για να εκλεγεί σε κάθε δήμο ένας δημοτικός άρχοντας, πρέπει 

να παίρνει το πηλίκο που προκύπτει από τη διαίρεση των εδρ<ί>ν προς το εκλογικό 

σώμα. Άρα ο κάθε δήμος Οα κάνει αυτή την πράξη και θα Βρίσκει το εκλογικό 

μέτρο, το οποίο θα του δίνει έδρα στο δημοτικό συμβούλιο. Αυτός ήταν ο ένας 

λόγος. 

Ο δεύτερος λόγος που μας οδήγησε σε αυτή την εισήγηση, σε αυτή τη Οέση ήταν 

ότι έχουμε δήμους πολύ μικρούς, και να μου επιτρέψετε να αναφέρω δήμο της 

Κύπρου στην επαρχία Αμμοχώστου ο οποίος έχει μόνο χίλιους επτακόσιους κατοί

κους. Με την αύξηση του μίνιμουμ αριθμού σε οκτώ, αν εφαρμοστεί η δική μας 

πρόταση, πρέπει να πάρει τουλάχιστον διακόσιες δεκαπέντε ψήφους, για να πάρΕL 

μια έδρα στο δημοτικό συμβούλιο. Αν εφαρμοστεί η απλή αναλογική, τότε και με 

εκατό ή και με ενενήντα ακόμα ψήφους μπορεί κάποιος να πάρει έδρα στο δημοτικό 

συμβούλιο. 

Αναφέρω δε με κάθε ασφάλεια ότι στις προηγούμενες δημοτικές εκλογές στο 

δήμο στον οποίο αναφέρομαι συνασπίστηκαν οι παρέες που εκμεταλλεύονταν 

κρεβατάκια σε μια περιοχή και εξέλεξαν δημοτικό σύμβουλο. Ακόμα και συμπέΟεροι 

ή κουμέρες μεταξύ τους μπορούν να επιτυγχάνουν την εκλογή δημοτικού 

συμβούλου. Στην Κύπρο δεν έχουμε τα μέτρα και τα δεδομένα των μεγάλων ευρω

πα·ίκών κρατών. Πρόκειται για μικρές περιφέρειες όπου γίνονται εύκολα σχηματι

σμοί που μπορούν εύκολα να παίρνουν έδρες. 

Αυτό εκ πρώτης όψεως δεν είναι κακό, εισηγούμαι όμως με όλο το σεβασμό ότι 

αυτό πλήττει αυτήν ταύτην τη λειτουργία των κομμάτων. Και, αν δεχόμαστε ότι τα 

κόμματα είναι αναγκαία συστατικά για να λειτουργεί η δημοκρατία. πολύ φοβούμαι 
ότι με την εισαγωγή της εντελώς απλής αναλογικής, όπως την εισηγείστε, ναρκοθε

τούμε τα ίδια τα κόμματά μας στο επίπεδο των δήμων -σε μερικές περιπτώσεις, δε 

λέω σε όλους τους δήμους. Επομένως η επιθυμία μας να εισαγάγουμε την εντελώς 

απλή αναλογική πιθανώς να υποσκάπτει τη λειτουργία των ίδιων των κομμάτων, 

αφού θα δίδει την ευκαιρία για ευκαιριακούς συσχετισμούς ή συνασπισμούς. Γι' 

αυτό επιμένουμε στην πρότασή μας. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του πρώτου άρθρου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του δεύτερου άρθρου; 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝτtΔΗΣ: 

Υπάρχει η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, ότι δε θα πρέπει να μειώνονται οι 

δημοτικοί σύμβουλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει η τροπολογία ότι δεν πρέπει να μειώνεται ο υφιστάμενος αριΟμός 

δημοτικών συμβούλων. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 1 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 21 ψήφους υπέρ και 26 ψήφους εναντίον η τροπολογία απορρίπεται. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του δεύτερου άρθρου άνευ της τροπολογίας; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ.:\ΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του τρίτου άρΟρου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του τέταρτου άρθρου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τέταρτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έyr.ριση του πέμπτου άρθρου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πέμπτο άρθρο εγχρί νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 139 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του έκτου άρθρου; 

Ε<rόσον δεν υπάρχει ένσταση, το έκτο άρ()ρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (τροποποιητικός) Νόμος του 
1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηιrιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα, που είναι "Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιου

σιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995". Παρακαλ<i> τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να καταθέσει την ΈκΟεση στο Σιί>μα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΓΙΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, ΕΓΚΛΩΒ Ι

ΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔIΟ ΠΟΥ 

ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡ Ι ΤΟΥΡΚΟΚΥΠ ΡΙΑΚΩΝ ΠΕΡΙΟΥΣΙΩΝ (Δ ΙΑΧΕΙ

ΡΙΣΗ ΚΑ Ι ΑΛΛΑ ΘΕΜΑΤΑ) (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ Δ IΑΤΑΞΕ Ι Σ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗ

τJΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παοόντες: 

Αριστοφάνης Γεωργίου, Πρόεδρος 

Κίκης Γιάγκου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε επτά συνεδρίες της, που πραγμα

τοποι ήΟηκαν στο διάστημα μεταξύ 1 ης ΦεΒρουαρίου και Ι3ης ΔεκεμΒρίου 1995. 
Κατά την εξέταση του πιο πάνω νομοσχεδίου κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους ο Υπουργός Εσωτερικών, καθ<i>ς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της ΠΕΠ και της ΠΟΒΕΚ. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του άρθρου 15 του 
βασικού νόμου, ώστε, σε περίπτωση παράνομης επέμβασης, κατάληψης και χρήσης 

τουρκοκυπριακών περιουσιών από ιδιώτες, να παρέχεται στον Κηδεμόνα Τουρκοκυ

πριακών Π εριουσιών ή στους εκπροσώπους του η δυνατότητα ανάκτησης της 

κατοχής των περιουσιών αυτών χωρίς τη λήψη δικαστικών μέτρων. Με τις πρόνοιες 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου συμφώνησαν όλες οι πλευρές που κλήθηκαν ενώπιον 

της Επιτροπής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 
Παθόντων Οεώρησε σκόπιμο, πριν τοποΟετηθεί στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, να 

ι ι 
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εξετάσει αν αυτό αντίκειται προς το Σύνταγμα και αν παραΒιάζει τα ανΟριi>πινα 
δικαιώματα και για το σκοπό αυτό ζήτησε τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας. Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας σε έγγραφη γνωμάτευσή 
του που απέστειλε στην Επιτροπή, με ημερομηνία 13 Μαρτίου 1995, αναφέρει ότι το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο δεν αντίκειται προς το Σύνταγμα ούτε και παραΒιάζει 
ανθρώπινα δικαιώματα. 

Στη συνέχεια η Επιτροπή προχώρησε στην περαιτέρω μελέτη του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου και αποφάσισε την τροποποίησή του, έτσι που να προνοείται η επίδοση 
γραπτής ειδοποίησης, με προθεσμία σαράντα ημερών, για παράδοση στην αρμόδια 

αρχή των παράνομα κατεχόμενων υποστατικών και άλλων αντικειμένων. Στις 8 
Νοεμβρίου 1995 ο Υπουργός Εσωτερικών πληροφόρησε την Επιτροπή πως δεν έχει 
οποιαδήποτε ένσταση να περιληφθεί η πιο πάνω τροποποίηση στο κείμενο του νομο

σχεδίου . 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, ΕγκλωΒισμένων, Αγνοουμένων και 
Παθόντων, αφού περιέλαβε στο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου την πιο 

πάνω τροποποίηση, κατά πλειοψηφία εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
όπως έχει διαμορφωθεί, πιστεύοντας πως η εφαρμογή του Οα Οέσει οριστικό τέρμα 
στην παράνομη κατοχή και εκμετάλλευση των τουρκοκυπριακών περιουσι<i>ν, θα 

αποβεί προς όφελος των προσφύγων και θα εξυπηρετήσει το δημόσιο συμφέρον 

γενικότερα. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζή

τηση του νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ : 

Κύριε Π ρόεδρε, 

Η πραγματικότητα είναι .ότι η δική μας η πλευρά έχcι Οέσει τις προτάσεις της 
στην Επιτροπή, έχουν συζητηθεί και δυστυχώς, κατά τη συζήτηση, δεν πέτυχαν αυτές 
οι απόψεις μας να εξασφαλίσουν την αναγκαία πλειοψηφία, η οποία θα τους έδινε 
το δικαίωμα να ψηφιστούν από την ολομέλεια της Βουλής. Γι' αυτό και αναφέρεται 
εδώ ότι επιφυλασσόμαστε να θέσουμε ξανά αυτές τις απόψεις ενώπιον της ολομέ

λειας. 

Η κύρια άποψη η οποία πηγάζει μέσα από τα πραγματικά δεδομένα της όλης 
υπόθεσης που αφορά τα τουρκοκυπριακά είναι ότι από την καταγραφή των τουρκο

κυπριακών περιουσιών, όπως μετά από απαίτηση της Επιτροπής έχει γίνει. έχει 
διαπιστωθεί ότι μεγάλος αριθμός τουρκοκυπριακών περιουσιών κατέχεται χωρίς να 

υπάρχει η επιβεβαίωση του Κηδεμόνα σήμερα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών. Και 

ο λόγος για τον οποίο κατέχονται, χωρίς να υπάρχει αυτή η επιβεβαίωση και η 
τυπική, αν θέλετε, έγκριση, είναι ότι το νομοσχέδιο για τον Κηδεμόνα Τουρκοκυ

πριακών Περιουσιών έχει εγκριθεί τα τελευταία χρόνια και ουσιαστικά έχει εφαρμο

στεί μετά το 1990. 

Συνεπώς, όλες οι περιπτώσεις κατοχής και χρήσης τέτοιων περιουσιών οι 

οποίες είχαν ξεκινήσει πριν από το 1990 και οι οποίες δεν έτυχαν εγκρίσεων με τις 

.· 
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τότε ισχύουσες καταστάσεις οι οποίες α(('ορούσαν είτε υπουργικές αποφάσεις είτε 
αποφάσεις συμβουλευτικών επιτροπών εί.τε αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου 

δεν είχαν αυτή την έγκριση. 

Σκοπός δικός μας ήταν ουσιαστικά μετά την έγκριση της νομοθεσίας και των 

πρώτων Κανονισμών τον Απρίλιο του 1992 να δώσουμε το δικαίωμα σε αυτούς οι 
οποίοι δεν κρίθηκαν από αρμόδια συμβούλια και τις επιτροπές, αλλά με βάση το 

νόμο θεωρούνται σήμερα ως κατέχοντες παράνομα αυτά τα υποστατικά, να αποτα

θούν στην αρμόδια αρχή και να υποβάλουν την αίτησή τους μέσα σε τακτό χρονικό 

διάστημα· και η πρόταση την οποία είχαμε καταθέσει μιλούσε για έξι μήνες. Εντός 

αυτής της περιόδου θα έπρεπε να υποβάλλονταν οι αιτήσεις. να εξετάζονταν και να 
υπήρχαν και απαντήσεις. Α ν τότε, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία και τους 

Κανονισμούς, διαπιστωνόταν ότι εκείνος ο οποίος κατείχε μια συγκεκριμένη 

περιουσία δεν καλυπτόταν από τη νομοθεσία και τους Κανονισμούς, τότε είχε το 

δικαίωμα η πολιτεία να προχωρήσει εναντίον αυτού του προσώπου και να πάρει 

όλα τα υπό του νόμου προβλεπόμενα μέτρα για την ανάκτηση της κατοχής. 

Δυστυχώς δε δόθηκε αυτό το δικαίωμα σε μεγάλο αριθμό επηρεαζομένων, θα 
έλεγα, και, αν παρ' ελπίδαν ψηφιστεί η νομοθεσία, θα φανούν τα μεγάλα προβλή

ματα τα οποία εμείς είχαμε εντοπίσει από το παρελθόν και τα είχαμε θέσει στην 

Επιτροπή. Και τα θέτουμε και σήμερα εδώ. 

Εκείνο το οποίο επίσης θέλω να τονίσω είναι ότι αυτή η τροποποίηση έχει ένα 

βασικό στόχο. Αυτός ο στόχος είναι να δοθεί το δικαίωμα στον Κηδεμόνα Τουρκο

κυπριακών Περιουσιών, που στη συγκεκριμένη περίπτωση είναι ο Υπουργός Εσωτε

ρικών, με δική του απόφαση να δίνει οδηγίες προς την αστυνομία, για να προβαίνει 

σε άμεση έξωση των επηρεαζομένων. Αυτό ήταν το αρχικό κείμενο της πρότασης, 

όπως είχε έρθει. Και, αν Ουμάστε, ήταν πρόταση δική μας να μπει μια προθεσμία 

έστω και με αυτό το νόμο που ερχόταν και έγινε δεκτή μια προθεσμία αρχικώς δεκα

πέντε ημερών, μετά έγιναν από την Επιτροπή σαράντα οι μέρες και τώρα ξέρω ότι 

υπάρχει πρόταση για τρεις μήνες. 

Εκείνο το οποίο εμείς λέμε είναι ότι σήμερα, αυτή την εποχή, την εποχή της 

επικύρωσης αλλά και της μεγάλης ισχύος των ανθρώπινων δικαιωμάτων, αυτή την 

εποχή όπου αυξάνεται η κάθε ασφαλιστική δικλίδα προστασίας της ατομικής ελευθε
ρίας ή του δικαιώματος εργασίας ή του δικαιώματος κατοικίας, ερχόμαστε και 

καταργούμε από το νόμο τη διαδικασία ανάκτησης της κατοχής μέσω των δικαστη

ρίων και δίνουμε αυτή την εξουσία σε ένα συγκεκριμένο Υπουργό. Δε μεμφόμαστε 

ούτε το σημερινό Υπουργό ούτε εκείνον που θα ακολουθήσει. Εκείνο το οποίο λέμε 

είναι ότι η διαδικασία που υπάρχει σήμερα και είναι αρκετή, η διαδικασία ελέγχου 

της νομιμότητας από το δικαστήριο, θα πρέπει να παραμείνει όπως έχει. Αυτή είναι 

η θέση αρχής. 

Σήμερα, σε πολλές άλλες περιπτώσεις που δεν υπάρχει δικαστικός έλεγχος 

συζητούμε το δικαίωμα και την προσπάθεια να επιβληθεί δικαστικός έλεγχος και να 

αποδίδεται η δικαιοσύνη μέσω των δικαστηρίων. Τώρα, πώς είναι δυνατό σε αυτές 

τις περιπτώσεις να λειτουργούμε αντίστροφα; Και. επειδή ακριβώς λέχθηκε στην 
Επιτροπή, αλλά δεν τεκμηριώθηκε, ότι οι πρόνοιες του νόμου εί.ναι αναποτελεσμα

τικές, λέμε αυτό: Δε δόθηκε κανένας αριθμός από το αρμόδιο Υπουργεί.ο ή από τη 

Γενική Εισαγγελία σχετικά με περιπτώσεις που επιχειρήθηκε η ανάκτηση της 
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κατοχής για τόσες κατοικίες ή για τόσους τουρκοκυπριακούς κλήρους ή για τόσες 

επαγγελματικές στέγες και δεν πετύχαμε να έχουμε αποτέλεσμα μέσω των δικαστη
ρίων. Ούτε ένας αριθμός δε δόθηκε. 

Συνεπ<i>ς, αφού υπάρχει ο νόμος και ο νόμος δε χρησιμοποιήΟηκε, γιατί ερχό
μαστε να τον τροποποιήσουμε, πριν ακόμα δοκιμάσουμε να τον εφαρμόσουμε; Ας 

δοκιμάσουμε να τον εφαρμόσουμε, λέμε εμείς, και, αν δεν πετύχουμε να έχουμε το 
σωστό, το οποίο είναι κοινή θέση όλων, τότε είμαστε στη διάΟεση όλων των 
πλευρών, για να συζητήσουμε ξανά αυτή τη νομοθεσία. Αλλά δεν μπορούμε να τη 
συζητούμε, τη στιγμή που δεν έγινε προσπάθεια να δουλέψει αυτή η νομοΟετική 

πρόνοια! 

Και αυτή η νομοθετική πρόνοια λέει τα εξής: "Πρόσωπο που αποκτά κατοχή ή 
με οποιοδήποτε τρόπο χρήση τουρκοκυπριακής περιουσίας κατά τρόπο διαφορετικό 
από ό,τι προβλέπεται στον παρόντα νόμο είναι ένοχο ποινικού αδικήματος και 
υπόκειται σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τους τρεις μήνες ή σε πρόστιμο που δεν 
υπερβαίνει τις f: 1.000 ή και στις δύο αυτές ποινές. Δεύτερο, το δικαστήριο Ο α έχει 
παράλληλα εξουσία, σε περίπτωση καταδίκης, να εκδίδει διάταγμα έξωσης ή απαγό
ρευσης χρήσης εναντίον προσώπων που κατέχουν ή χρησιμοποιούν με οποιοδrjποτε 
τρόπο τουρκοκυπριακή περιουσία αντίθετα με τις πρόνοιες του παρόντος νόμου". 

Τι πιο αυστηρό θέλαμε να υπάρχει σε μια νομοΟεσία; Εμείς λέμε ότι είναι το 

αυστηρότερο που Οα μπορούσε να υπάρχει. Πάει και φυλακή, εκδιδεται και το 
διάταγμα έξωσης. Αυτός είναι ο στόχος και ο στόχος αυτός κατοχυρ<i>νεται με την 
υφιστάμενη νομοθεσία. Εμείς, επειδή βλέπουμε ότι είναι επαρκής, γι' αυτό και 
υποστηρίζουμε να παραμείνει η νομοθεσία ως έχει. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Μα, δεν εφαρμόζεται, κύριε Γεωργίου! 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Άκουσα ότι δεν εφαρμόζεται. Δεν επιχειρήθηκε να εφαρμοστεί. Εκείνο το 
οποίο πρέπει να γίνει, αφού θέλουμε να εφαρμόσουμε τη νομοΟεσία, είναι να εντοπί
σουμε αυτές τις περιπτώσεις, να τις καταγράψουμε και να ληφΟούν αποφάσεις ότι 

προχωρούμε σε εφαρμογή της νομοθεσίας. Τι λόγος υπάρχει να καταργήσω αυτή τη 

νομοΟεσια και να κάνω άλλη νομοθεσία που να δίνει δικαίωμα να αποφασίζει μόνο 
ο Κηδεμόνας και όχι τα δικαστήρια αυτού του κράτους, τα οποία έχουν από το 
Σύνταγμα την ευΟύνη να ελέγχουν τη νομιμότητα; 

Αυτή είναι η θέση μας. Η θέση μας δεν είναι Οέση συγκάλυψης της παρανο

μίας είναι Οέση συμμόρφωσης με την υφιστάμενη αυστηρότατη νομοθεσία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η κατοχή και η εκμετάλλευση των τουρκοκυπριακών περιουσιών από το 1974 
μέχρι σήμερα αποτελεί ένα σκανδαλώδες φαινόμενο, το οποίο όλοι μας κατά 
καιρούς και σε διάφορες περιπτώσεις έχουμε στιγματίσει, έχουμε επικρίνει και 
έχουμε ζητήσει τη διαφοροποίησή του προς το δικαιότερο. 

.. · 
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Πρώτο, υπάρχουν τουρκοκυπριακές περιουσίες αξίας εκατομμυρίων λιρ<δν οι 

οποίες κατέχονται από μη πρόσφυγες. Δεύτερο, υπάρχουν μεγάλης αξίας τουρκοκυ

πριακές περιουσίες τις οποίες κατέχουν και εκμεταλλεύονται παράνομα άνθρωποι 
μη έχοντες ανάγκη, πολύ πλούσιοι. Και την ίδια ώρα υπάρχουν πρόσφυγες οι 
οποίοι, επειδή έχουν χάσει μέσες ή και τεράστιες περιουσίες στα κατεχόμενα, 
σήμερα αντιμετωπίζουν αυτοί και οι οικογένειές τους πρόβλημα ε.1τιβίωσης. Και, 
επειδή ακριβώς παρανόμως κατέχονται αυτές οι τουρκοκυπριακές περιουσίες από 
μη δικαιούχους, στερούνται του λογικού δικαιώματος αυτοί οι οποίοι έχασαν τις 

περιουσίες τους στον κατεχόμενο βορρά να εκμεταλλευτούν προσωρινά έναντι ενοι

κίου, με βάση τους όρους του νόμου, εκείνο το τμήμα της τουρκοκυπριακής περιου

σίας που νόμιμα, λογικά και δίκαια τους ανήκει. 

Αυτή η νομοθεσία, κύριε Πρόεδρε, συζητείται για έναν περίπου χρόνο στην 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Έχει περάσει πάρα πολλές φάσεις και έχουμε 
όλοι μας προβληματιστεί σε τέτοιο βαθμό, έχουμε διαφοροποιήσει απόψεις τόσο 

πολύ, που περαιτέρω καΟυστέρηση δικαιολογημένα Οα μπορούσε να χαρακτηριστεί 

κωλυσιεργία. 

Λέχθηκε ότι υπάρχουν οι διαδικασίες των δικαστηρίων. Οι διαδικασίες αυτές, 

κύριε Πρόεδρε, λειτούργησαν ελάχιστα. Οι κυβερνήσεις ελάχιστα περιστατικά 

συγκριτικά με τα υπάρχοντα οδήγησαν στα δικαστήρια και οι ελάχιστες αποφάσεις 

οι οποίες έχουν εκδοΟεί δεν έχουν εφαρμοστεί. Όχι, δεν έχουν εφαρμοστεί. Η ακρί

βεια είναι, σύμφωνα με τα στοιχεία του Υπουργείου Εσωτερικών, ότι ουδεμία 

απόφαση περί εξώσεως από τουρκοκυπριακή περιουσία από τις ελάχιστες που 

έχουν εκδοθεί έχει εφαρμοστεί. Ούτε μία. Και, εκεί που υπάρχει μια παράνομη 
κατακράτηση, υπάρχει και μια αντίστοιχη αδικία σε βάρος ενός άλλου ο οποίος 

είναι δικαιούχος. 

Η νομοθεσία την οποία εισηγούμαστε είναι γεγονός ότι δίνει την ευχέρεια και 

την εξουσία για επιτάχυνση των διαδικασιών και θέτει και ορισμένους φραγμούς, αν 

γίνουν δεκτές οι τροπολογίες τις οποίες θα καταΟέσουμε. Και, μόνον εφόσον αυτές 
γίνουν δεκτές, εμείς Οα την ψηφίσουμε. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών ως Κηδε~ιόνας δίνει σαράντα ημέρες προειδοποίηση, 
για να εκκενώσει και να παραδώσει κάποιος ένα ακίνητο. Η δική μας η άποψη είναι 

ότι οι σαράντα ημέρες είναι μικρό χρονικό διάστημα, για να κάνει κάποιος, έστω 

και αν είναι παράνομος, τις διευθετήσεις του και να μεταφέρει αλλού το κέντρο της 
επαγγελματικής του δραστηριότητας ή την κατοικία του. Γι' αυτό εμείς εισηγού

μαστε τροπολογία που αυξάνει τις σαράντα ημέρες σε τρεις μήνες. 

Η δεύτερη τροπολογία την οποία εισηγούμαστε είναι η εξής: Ο Κηδεμόνας την 

ημέρα που θα τεθεί σε ισχύ ο νόμος με τη δημοσίευσή του στην Εφημερίδα της Δ ημο
κρατίας υποχρεούται να ενημερώσει τη Βουλή για το ποια είναι τα παράνομα 

υποστατικά ή ακίνητα τα οποία κατέχονται από οποιονδήποτε, δηλαδή να της δ<όσει 

έναν πλήρη κατάλογο. Και στη συνέχεια, σε οποιαδήποτε περίπτωση αποστέλλεται 
προειδοποίηση ή γίνεται έξωση, να ενημερώνεται με παράλληλη κοινοποίηση και η 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, ούτως ώστε. αν υπάρχουν εκατό ακίνητα σε 

μια επαρχία, να γνωρίζουμε ότι ο νόμος δε λειτουργεί με βάση κριτήρια ευνοιοκρα

τικά, ώστε άλλους να οδηγεί στην έξωση και άλλους όχι. Βεβαίως, αυτό γίνεται και 
τώρα. Υπάρχουν εκατοντάδες παράνομοι και μόνο μερικές δεκάδες έχουν οδηγηΟεί 

στο δικαστήριο και έχουν πάρει διάταγμα έξωσης και ουδέν εξ αυτών των διαταγ
μάτων έχει μέχρι στιγμής εφαρμοστεί. 
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Έτσι, με αυτό τον τρόπο επιτυγχάνουμε την πλήρη διαφάνεια, για να μπορεί 

και η Βουλή, ενήμερη ούσα, να ασκεί αποτελεσματικό κοινοβουλευτικό έλεγχο και 

να αποτρέπει με τη δική της παρέμβαση τη δημιουργία νέων αδικιών. 

Έχουμε και μια τρίτη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, της οποίας η νομοθετική 

επεξεργασία υστερεί· διαβάζω την ουσία της: Από τη λήψη της τρίμηνης προειδο

ποίησης που θα πάρει ένας παρανόμως κατέχων, ο προειδοποωύμενος δικαιούται 

να υποβάλει αίτηση στον Κηδεμόνα, η οποία εξετάζεται εντός της ως άνω περιόδου, 

εντός των τριών μηνών, και, αν δεν την εξετάσει, τότε δεν μπορεί να τον εξώσει. 

Εντός της περιόδου των τριών μηνών. Το αιτούμενο ακίνητο παραχωρείται κατά 

προτεραιότητα στον κατέχοντα, εφόσον αυτός πληροί τα κριτήρια. 

Με λίγα λόγια, αν ένας κατέχει παράνομα ένα ακίνητο και είναι δικαιούχος, 

διότι είναι βιοπαλαιστής, και το ζητούν αυτό και άλλοι δέκα, αυτός έναντι των 

άλλων Οα έχει προτεραιότητα στην παραχιί>ρηση, ακριβώς διότι έχει από ετιί)ν εγκα
ταστήσει εκεί, έστω και παράνομα, τη βιοποριστική του δραστηριότητα. 

Με αυτές τις τρεις τροπολογίες το νομοΟέτημα, κύριε Πρόεδρε, χωρίς να ισχυ

ριζόμαστε ότι θα είναι υπόδειγμα τελειότητας, σίγουρα Οα δίνει τις δυνατότητες να 
οδηγηθούμε σε λιγότερο άδικες και λιγότερο προκλητικές περιπτώσεις και εν πάση 

περιπτώσει να σταματήσει αυτή η παράνομη, σκανδαλώδης και προκλητική κατά

σταση της εκμετάλλευσης των τουρκοκυπριακών περιουσιών από άτομα τα οποία 

κάθε άλλο παρά τις έχουν ανάγκη. Δηλαδή, μη πρόσφυγες πολυεπιχειρηματίες κατέ

χουν παράνομα και εκμεταλλεύονται τουρκοκυπριακές περιουσίες και πρόσφυγες 

δικαιούχοι, που άφησαν περιουσίες και περιουσίες στα κατεχόμενα, πένονται. 

δυστυχούν και δεν έχουν πολλές φορές και τα στοιχειώδη μέσα επιβίωσης. Και 

αυτό δεν είναι καθόλου υπερβολή για όσους γνωρίζουν τα πράγματα τα οποία 

συμβαίνουν στον προσφυγικό μας κόσμο. 

Είναι με αυτές τις σκέψεις και με αυτές τις προϋποθέσεις που εμείς είμαστε 

διατεθειμένοι να ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣ ΙΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Στις 26 Απριλίου ι 991 δημοσιεύτηκε και τέΟηκε σε ισχύ ο περί Τουρκοκυ
πριακών Π εριουσιών Νόμος, που η Βουλή ψήφισε για να τεΟεί επιτέλους τέρμα στις 

μεγάλες αταξίες στην όλη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών. Σκοπό 
είχε επίσης να Οέσει τέρμα στις παράνομες επεμβάσεις και εκμεταλλεύσεις των 

περιουσιών αυτών, η διαχείριση και η κατοχή των οποίων αφήνονταν στη διάΟεση 
του καθενός με τη θεωρία "όποιος αρπάξει του μένει". 

Παρά την ψήφιση του νόμου η παράνομη κατοχή των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών συνεχίζεται και κατηγορείται και η σημερινή κυβέρνηση είτε ότι είναι 

ανίκανη είτε ότι δε θέλει να σταματήσει την αυθαιρεσία αυτή, που στοιχίζει και 

στερεί από το δημόσιο εκατομμύρια έσοδα. 

Η παρούσα κυβέρνηση, θέλοντας να θέσει τέρμα σε όλες αυτές τις αυθαιρεσίες 

και τις παράνομες επεμβάσεις και υπακούοντας συνάμα στις απαιτήσεις αυτής της 

.. 



1525 

Βουλής, προχώρησε στην κατάθεση του υπό συζτ')τηση νομοσχεδίου με το οποίο 

προβλέπεται η λήψη αυστηριον και αποτελεσματικών μέτρων για την έξωση των 

παρανόμως κατεχόντων τουρκοκυπριακή περιουσία και την εφαρμογή της ίσης 

μεταχείρισης. 

Τι προνοεί, κύριοι συνάδελφοι, το νομοσχέδιο αυτό; Σύμφωνα με την υφιστά

μενη νομοθεσία, για να έχει κάποιος υπό την κατοχή του και να διαχειρίζεται τουρ

κοκυπριακή περιουσία, πρέπει να έχει συνάψει συμβόλαιο με τον Κηδεμόνα Τουρκο

κυπριακών Περιουσιών, διαφορετικά είναι παράνομος. Παρά ταύτα, 

παρουσιάζεται το φαινόμενο εκατοντάδες άτομα, πρόσφυγες και μη, να κατέχουν 

και να διαχειρίζονται τέτοιες περιουσίες και να κερδίζουν σε βάρος των υπόλοιπων 

προσφύγων και του κοινού γενικότερα. 

Πέραν του επαγγελματικού αθέμιτου ανταγωνισμού που δημιουργείται μεταξύ 

τους ως επαγγελματιών, φτάνουμε στο φαινόμενο κάποιος να διαχειρίζεται τουρκο

κυπριακή περιουσία με ενοίκιο μηδέν και ένας άλλος δίπλα του είτε είναι 

πρόσφυγας είτε δεν είναι πρόσφυγας να πληρώνει ίσως και πέραν των ί500, ί600 ή 

ί800 το μήνα. Αυτό είναι κλασικό παράδειγμα αθέμιτου ανταγωνισμού μεταξύ 
πολιτών της Κυπριακής Δημοκρατίας, ανεξάρτητα αν συμβαίνει με πρόσφυγα προς 

πρόσφυγα ή πρόσφυγα προς μη πρόσφυγα. 

Με τον υπό ψήφιση νόμο, κύριε Πρόεδρε, απλουστεύονται οι διαδικασίες 

εξώσεως των παρανόμων, αφού δε θα είναι αναγκαίο το δικαστικό διάταγμα που 

συνεπάγεται χρονοβόρες διαδικασίες. Δηλαδή, Οα μπορεί ο Κηδεμόνας να πραγμα

τοποιεί τις εξώσεις με το κριτήριο της μη ύπαρξης συμβολαίου με τους παράνομους 

κατόχους, μεταθέτοντας απλώς το βάρος της αποδείξεως της νομιμότητας στον 

παρανόμως κατέχοντα, κατά τρόπο που οι χρονοβόρες διαδικασίες να τρέχουν 

εναντίον του και όχι εναντίον των προσφύγων και του κοινού γενικότερα. 

Η Επιτροπή Προσφύγων, θέλοντας να εξετάσει τη συνταγματικότητα του υπό 

ψήφιση νομοθετήματος, ζήτησε και είχε γραπτή γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα 

της Δημοκρατίας στην οποία αναφέρεται ότι ο νόμος αυτός είναι καθ' όλα συνταγ

ματικός. Εδώ είναι που Οέλω να κάνω ένα μικρό σχόλιο αναq'Ορικά με τα όσα μας 
είπε προηγουμένως ο Πρόεδρος της Επιτροπής Προσφύγων. Ομόφωνα η Επιτροπή 

αποφάσισε ότι το θέμα των παρανόμων πρέπει επιτέλους να λυθεί. Ομόφωνα 

είπαμε ότι πρέπει να προχωρήσουμε και να βρούμε τρόπους συνοπτικών διαδικα

σιών και όχι να εμμείνουμε στην πεπατημένη, δηλαδή μόνο στην έκδοση δικαστικοίι 

διατάγματος. Ζητήσαμε την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα. Ο Γενικός Εισαγγε

λέας μας ειπε ότι ειδικά γι' αυτό το θέμα δεν υπάρχΕL κίνδυνος ή ζήτημα αντισυνταγ

ματικότητας, και μόνο αφού πήραμε την έγκριση του Γενικού Εισαγγελέα, τη γνωμά

τευσή του, που εν πάση περιπτιi>σει είναι ο νομικός μας σύμβουλος, προχωρήσαμε 

στο νομοθέτημα αυτό. 

Τώρα, ο συνάδελφος Αριστοφάνης έρχεται και συζητά για ανΟρώπινα δικαιώ
ματα, συζητά για αντισυνταγματικότητα. Πραγματικά διερωτ(ί>μαι, χωρίς να θέλω 

να γίνομαι οξύς, για τον Πρόεδρο της Επιτροπής Προσφύγων· διερωτώμαι. 

Εν πάση περιπτώσει, με εισήγηση του Προέδρου της Επιτροπής από δεκαπέντε 

μέρες που ήταν η αρχική προθεσμία προειδοποίησης προς τους παρανόμως κατέχο

ντες πήγαμε στις σαράντα μέρες. Με τη νέα τροποποίηση που εισηγείται σήμερα ο 

συνάδελφος Ηλιάδης μιλούμε για τρεις μήνες προθεσμία προς τον κατέχοντα, για να 



1526 

μπορέσει αυτός να αποδείξει τη νομιμότητα της κατοχής ή να συνάψει νέο συμΒό

λαιο με τον Κηδεμόνα, σύμφωνα με τους όρους του νόμου και των Κανονισμών που 

η Βουλή ψήφισε. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, η ψήφιση του παρό

ντος νομοσχεδίου θα αποφέρει στο ταμείο του Κηδεμόνα ποσό γύρω στο ί 1.000.000, 
το οποίο μπορούσε ασφαλώς και μπορεί να χρησιμοποιηθεί για σκοπούς χρηματοδό

τησης προγραμμάτων υπέρ των προσφύγων, πέραν του γεγονότος ότι θα σταματήσει 

να υφίσταται μια ανώμαλη κατάσταση για την οποία κανείς από εμάς δεν μπορεί να 

είναι και δεν είναι ευτυχής και η οποία αποβαίνει στο τέλος αθέμιτα ανταγωνιστική 
μεταξύ των ίδιων των προσφύγων αλλά και των μη προσφύγων. 

Είναι άποψή μου, κύριε Π ρόεδρε, πως η πλευρά που Οα καταψηφίσει αυτ6 το 

νομοσχέδιο σίγουρα χάνει, γιατί στερείται αυτόματα του δικαιώματος να aντιπολι

τεύεται και να κατηγορεί την παρούσα κυβέρνηση για ατασθαλίες για τις οποίες η 

ίδια, εν πάση περιπτώσει, δεν ευθύνεται· μάλλον τις κληρονόμησε από τις προηγού

μενες κυβερνήσεις και εκείνο που προσπαθεί να κάνει είναι να επιβάλει μια τάξη 

στα πράγματα, όπως εξάλλου και εμείς οι ίδιοι ως Βουλή ζητούμε. 

Ο φόβος που υπήρχε για μεροληπτική άσκηση των εξουσιών από πλευράς του 

Κηδεμόνα πιστεύω ότι εξαφανίζεται ουσιαστικά με την τροποποίηση που εισηγείται 

ο κ. Ηλιάδης, δηλαδή Οα είναι ενήμερη η Βουλή για το ποιος θα διώκεται και 

εναντίον ποιου θα γίνεται η έξωση. Εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός αποδεχό

μαστε τις τροποποιήσεις που έκαμε ο κ. Ηλιάδης, όσον αφορά τόσο την ενημέρωση 
της Βουλής όσο και την τρίμηνη προθεσμία. 

Αναφορικά με το τρίτο, έχω την εντύπωση ότι ως θέμα αρχής θα πρέπΗ να 

ψηφιστεί ο νόμος και, αν δούμε ότι υπάρχει οποιοδήποτε πρόβλημα, είναι στο χέρι 

μας να επανέλθουμε με νέα τροποποίηση και να τον αλλοιώσουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλή. Μετά ο κ. Παπαγεωργίου και ο κ. Κατσουρίδης. Μόνο που 

θα παρακαλέσω να είμαστε σύντομοι, διότι έχω την εντύπωση ότι για κάθε νομο
σχέδιο πρέπει να υπάρχουν και κάποια λογικά χρονικά όρια. Απλώς παράκληση. 

Ορίστε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Όλοι μας συμφωνούμε ότι πρέπει να μπει μια τάξη στη διαχείριση των τουρ

κοκυπριακών περιουσιών. Άλλωστε γι' αυτό ψηφίσαμε το νόμο και έχουμε ορίσει 

Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιιί>ν και του έχουμε δώσει εξουσίες. 

Το παρόν νομοσχέδιο είναι για να δώσει ακόμα μερικές διευκολύνσεις στον 

Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για να προχωρήσει, διότι είναι γεγονός 

ότι η πλειοψηφία των τουρκοκυπριακών περιουσιών κρατείται όχι νόμιμα και 

πολλές φορές και από ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν καμιά σχέση με τον προσφυ

γικό κόσμο. Για είκοσι δύο χρόνια τώρα νέμονται αυτή την περιουσία, ενιί> υπάρ

χουν άλλοι, πρόσφυγες, οι οποίοι είχαν τεράστιες περιουσίες στα κατεχόμενα και 
τώρα δεν παίρνουν απολύτως τίποτε. Αυτή είναι μια κοινωνική αδικία η οποία 

πρέπει και είναι καιρός μετά από σχεδόν είκοσι δύο χρόνια να εκλείψει. 
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Επίσης με την καλύτερη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών 

σημαίνει ότι Οα ωφεληθούν όλοι οι πρόσφυγες, γιατί τα τυχόν έσοδα από αυτές τις 
περιουσίες θα μπαίνουν σε κοινό ταμείο και θα χρησιμοποιούνται ανάλογα για τους 

πρόσφυγες. 

Δε συμφωνούμε με τις προτάσεις του ΑΚΕΛ, διότι πιστεύουμε πραγματικά 
ότι, αν τις δεχτούμε, ο νόμος αυτός θα αδρανοποιηθεί και δε Οα πετύχουμε τίποτε 

περισσότερο. Ο νόμος για τον Κηδεμόνα δεν είναι τώρα που έχει ψηφιστεί· έχει 
πάνω από ένα δυο χρόνια και νομίζω ότι όλοι αυτοί οι παράνομοι, αν δεν είχαν στις 

σκέψεις τους ότι "αυτά τα πιάσαμε και θα μας μείνουν", θα έκαναν τις ενέργειες 
τους, ούτως ώστε να τους δοθεί νόμιμα η έγκριση. Άρα, εφόσον μέχρι τώρα δεν 

τους δόθηκε νόμιμα η έγκριση, είναι καιρός να ψηφιστεί αυτός ο νόμος, για να 

δούμε ποιοι είναι οι νόμιμοι και ποιοι όχι και να δοθούν οι τουρκοκυπριακές 

περιουσίες πρώτα στους δικαιούχους και δεύτερο σε εκείνους που έχουν περισσό

τερη ανάγκη . 

Πραγματικά οι δύο εισηγήσεις της ΕΔΕΚ είναι πολύ εποικοδομητικές και το 

Δημοκρατικό Κόμμα θα τις δεχτεί, δηλαδή θα δεχτεί την τρίμηνη προειδοποίηση για 
την έξωση και επίσης είναι καλό η Βουλή να ξέρει ή τουλάχιστον η Επιτροπή 

Προσφύγων να ξέρει τι γίνεται και τι ενέργειες κάνει ο Κηδεμόνας. Όμως η τρίτη 

τροπολογία, την οποία έθεσε τιί>ρα ο συνάδελφος κ. Ηλιάδης, νομίζουμε πρώτο και 

κύριο ότι είναι πάρα πολύ πρόχειρη και δεύτερο ότι πρέπει να πιστώσουμε τον 

Κηδεμόνα με κοινή λογική, ούτως ώστε να δράσει βάσει αυτού του νόμου, και, αν 
δούμε ότι υπάρχει περιθώριο για βελτίωση ή προσθήκη άρθρων που θα διευκόλυναν, 
τότε εδώ είμαστε για να τα βάλουμε. 

Εκείνο το οποίο είναι αναγκαίο σήμερα είναι οπωσδήποτε να ψηφιστεί αυτό 

το νομοσχέδιο περί τουρκοκυπριακών περιουσιών, διότι ήδη έχουμε καθυστερήσει· 
έχει κατατεθεί εδώ και πάνω από ένα χρόνο και η Επιτροπή Προσφύγων το μελέτησε 

πάρα πάρα πολύ διεξοδικά. Ελπίζουμε με την ψήφισή του να μπορέσει να γίνει 

καλύτερη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών προς όφελος των 

προσφύγων. 

Ευχαριστώ. 

Π ΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π . Π ΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, Θα είμαι σύντομος. 

Από της ανάληψης της εξουσίας από τη νέα κυβέρνηση ένα από τα προγράμ

ματά της ήταν η καταγραφή αυτών των περιουσιών, για να διαπιστωθεί πού 
υπήρχαν παρανομίες, που ξεκίνησε λίγο πριν από την ανάληψη της εξουσίας από 

την παρούσα κυβέρνηση και συνεχίστηκε. 

Όμως, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι ο νυν Υπουργός Εσωτερικιί>ν ήταν 

και από το 1985 μέχρι το 1988 Υπουργός Εσωτερικών και αυτός ήταν υπεύθυνος για 
τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών. Είναι από όλους παραδεκτό ότι 

υπάρχει κατοχή περιουσιών πολύ μεγάλης αξίας από μη πρόσφυγες, από μη δικαιού
χους. Και μάλιστα πρόσωπα τα οποία υπήρξαν και δημόσια πρόσωπα και τα οποία 

ασχολούνται με την αξιοποίηση και πώληση κατοικιών και τα ίδια κατέχουν τουρκο

κυπριακές περιουσίες, και ξέρουν πολλοί συνάδελφοι για ποιους μιλώ. 
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Υπάρχει νομοθεσία. Δεν είναι θέμα ότι δεν υπάρχει νομοθεσία, για να 
πάρουμε τις περιουσίες από τους μη δικαιούχους. Υπάρχει νομοθεσία η οποία δεν 
εφαρμόζεται. Με την προτεινόμενη νομοθεσία εκείνο που ζητείται είναι ο 

Υπουργός Εσωτερικών να ξεκινήσει αύριο το πρωί να λέει στον άλφα "εσύ κατέχεις 

παράνομα, φύγε, εσύ δεν κατέχεις παράνομα, μείνε". Δε νομίζω ότι στη σημερινή 

κοινωνία που ζούμε μπορούμε να στερήσουμε από οποιοδήποτε πρόσωπο το 

δικαίωμα να διεκδικήσει κάτι ή, αν έχει δικαίωμα, τη νομιμότητα της κατοχής της 

περιουσίας που έχει. Εκείνο που έπρεπε να γίνει από την αρχή ήταν να ζητηΟεί από 

αυτούς οι οποίοι κατέχουν περιουσίες και δεν έχουν την έγκριση που έπρεπε να 
έχουν να υποβάλουν τα στοιχεία τους, να εξεταστούν και για όσους κατέχουν παρά
νομα να εφαρμοστούν οι νόμιμες διαδικασίες, για να τους αφαιρεΟούν. Κανένας
και δεν έχω καμιά αμφιβολία- και από τους συναδέλφους αλλά και κανένα πολιτικό 

κόμμα δεν είναι διατεθειμένο να προασπίσει παράνομα κατέχοντες περιουσία των 

Τουρκοκυπρίων. 

Όμως, κύριε Πρόεδρε, όπως είναι το νομοσχέδιο, η διακριτική ευχέρεια που 

δίνεται στον Κηδεμόνα είναι τέτοιας μορφής και τέτοιας απόλυτης εξουσίας, που 

είμαι σίγουρος ότι αντί να λύσει προβλήματα θα δημιουργήσει περισσότερα. Και, 

αν υπήρχε η πολιτική θέληση -και είναι αυτό το σημείο- να φύγουν οι μη δικαιούχοι 
από ης τουρκοκυπριακές περιουσίες, αυτό έπρεπε να ξεκινήσει από τους μη 

πρόσφυγες. Και ξέρουμε πολύ καλά και θέλω να σας θυμίσω ότι το 1974 με το 
πραξικόπημα πολλοί από τους ενόχους της τραγωδίας δημιούργησαν και συνθήκες 

δήθεν νομιμότητας με κάποια εικονικά έγγραφα από Τουρκοκυπρίους, τα ο:τοία 

δυστυχώς δεν έχουν ακυρωθεί μέχρι σήμερα, και κατέχουν περιουσίες πολύ μεγάλης 

αξίας. Και είναι αυτούς που έπρεπε οι εκάστοτε κυβερνήσεις να εκδιώκουν από 

αυτές τις περιουσίες, κατά κύριο λόγο. 

Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω ότι, αν δράσει η Εκτελεστική Εξουσία, το Υ:τουρ

γείο Εσωτερικών, ο Κηδεμόνας, που έχει δυνάμει του νόμου την εξουσία να χρησι

μοποιήσΕL τις νόμιμες διαδικασίες, θα υπάρξει καθυστέρηση. Και σας είπα την εισή
γησή μου: Όπου υπάρχουν κάτοχοL περιουσιών οι οποίοL δεν παρουσιάζουν τη 

σχετική άδεια των αρμόδιων αρχών, μπορούν να κληθούν σε κάποιο χρονικό 

διάστημα να παρουσιάσουν οποιαδήποτε στοιχεία, να ελεγχΟούν και τότε μόνο, 

αφού διαπιστωθεί ότι παράνομα κατέχουν, να ξεκινήσει η νόμιμη διαδικασία που 

προβλέπει ο νόμος που ψηφίσαμε το 1991 και οι σχετικοί κανονισμοί του 1992. 

Από το 1992 μέχρι σήμερα, δυστυχώς, όπως ανέφερε ο συνάδελφος κ. Ηλιάδης, 
υπάρχουν αποφάσεις των δικαστηρίων τις οποίες δεν υλοποίησε η Εκτελεστική 

Εξουσία, ενώ μπορούσε και είχε και την εξουσία να τις υλοποιτΊσει και να εκδιώξει 
παράνομα κατέχοντες. Αν για τρία χρόνια μέχρι σήμερα αλλά και προηγούμενα δεν 

εκδιώχθηκε κανένας, ενώ υπήρχαν αποφάσεις των δικαστηρίων, διερωτώμαι π<ί>ς θα 
εκδιωχθούν με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου. Όμως, κύριε Πρόεδρε -και 

πρέπει να το πούμε- είναι τόσο απόλυτες οι εξουσίες που παρέχονται στον Κηδε
μόνα με αυτή τη νομοθεσία, που εναπόκειται στην απόλυτη διακριτική του ευχέρεια 

να αποφασίσει ότι αυτός κατέχει παράνομα και αυτός δεν κατέχει παράνομα και 

μπορεί να χρησιμοποιηθεί αυτό το μέσο, για να ευνοηθούν οι ημέτεροι. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που εμείς δε θέλουμε κανένας παράνομος να 

μείνει μέσα σε τουρκοκυπριακές περιουσίες, αλλά να ακολουθηθούν οι νόμιμες 

.. 

Jι 

ι ι 

ι ι 
ι ι 
Ι ι 



1529 

διαδικασίες και να εφαρμοστούν τα αντικειμενικά κριτήρια που προβλέπει η νομο

θεσία που έχουμε σήμερα και που έχει ψηφιστεί ομόφωνα από αυτή τη Βουλή. 

Ευχαριστώ. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουριδης. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος. 

Αυτό το οποίο έχω καταλάβει από τη συζήτηση και κυρίως από τις απόψεις 

του συναδέλφου κ. Χάσικου είναι το εξής: Όλες οι πλευρές της Βουλής θέλουν να 

μπει τάξη και να εφαρμοστεί ο νόμος. ΝομοΟεσία υπάρχει, αλλά χρειάζεται κάποιος 

χρόνος, γιατί πρέπει να πάει μέσω των δικαστηρίων. Και επειδή αφορά τους 

πρόσφυγες, που είναι οι πιο δυσπραγούντες, και επειδή πάρα πολλοί από αυτούς 

βρίσκονται σε πολύ δύσκολη θέση, η πλειοψηφία της Βουλής αποφασίζει συνοπτικές 

διαδικασίες άμεσης έξωσης με μοναδικό κριτή και δικαστή τον Κηδεμόνα, με βάση 

την τροπολογία που γίνεται η Βουλή να παρακολουθεί, να μετατραπεί δηλαδή η 

Βουλή σε δικαστήριο! Ειλικρινά δεν μπορ(i> να καταλάβω γιατί πρέπει ειδικά για 

τους πρόσφυγες να εφαρμοστούν αυτές οι συνοπτικές διαδικασίες, τη σηγμή που 

για τους οποιουσδήποτε άλλους πηγαίνουμε μέσω των δικαστηρίων για εξώσεις! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. ο κ. Γιάγκου. 

Μετά τον κ. Γιάγκου θα εισηγηθώ στη Βουλή ότι η συζήτηση θεωρείται τερμα

τισθείσα. Είναι ένα θέμα που νομίζω ότι έχει εξαντληθεί. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Υπάρχουν, όσον αφορά τις τουρκοκυπριακές περιουσίες, τριών ειδών παρανο

μίες. Είναι οι περιπτώσεις που ανέφερε ο συνάδελφος Ηλιάδης, όπου κατέχονται 

από μη δικαιούχους ή χωρίς συμβόλαια περιουσίες εκατομμυρίων λιρών ή κατέχο

νται πέραν των αναγκών τους δύο ή τέσσερα ακίνητα. Ακόμα, από την ΠΟΒΕΚ 

καταγγέλθηκε περίπτωση παράνομης κατοχής υποστατικών για επαγγελματική 

στέγαση είκοσι δύο καταστημάτων, τα οποία ενοικιάζονται σε πρόσφυγες. Και για 

αυτές τις περιπτώσεις υπάρχουν αποφάσεις των δικαστηρίων, οι οποίες και αύριο 

μπορούν να εφαρμοστούν. 

Η μάζα των ούτω καλούμενων παρανομιών είναι οι περιπτώσεις όπου οι 

γονείς δεν το έκαμαν να μεταφερθούν στην καινούρια κατοικία και να μείνει το 

παιδί τους στο τούρκικο χαλαμάντουρον ή οι περιπτώσεις όπου άνθρωποι παρά

λυτοι, ανήμποροι του Γραφείου Ευημερίας διαμένουν σ· αυτές τις τουρκοκυπριακές 

κατοικίες. Εφόσον αποφάσεις υπάρχουν για τις μεγάλες παρανομίες και δεν εφαρ

μόζονται, άραγε Οα στρέψουμε την προσοχή μας στις "παρανομίες" όπου απλώς 

έκανε το παιδί με το γονιό ανταλλαγτJ της κατοικίας; 

Πιστεύω. κύριε Πρόεδρε, ότι η κατάθεση αυτού του τροποποιητικού νομοσχε

δίου είναι ακόμα ένα δείγμα των ελιγμών που γίνονται, για να μετατοπιστούν οι 

ευθύνες στη Βουλή. Είναι ένα παράδειγμα παρόμοιο με αυτό που έγινε και στο ΡΙΚ. 
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Κατά τη γνώμη μου, κύριε Πρόεδρε. υπάρχει νομοθεσία, υπάρχουν αποcrάσεις 

δικαστηρίων. Αυτό που χρειάζεται είναι η πολιτική απόφαση από μέρους της 

κυβέρνησης να μπει μια τάξη στις τουρκοκυπριακές περιουσίες και να τερματιστεί η 

επιλεκτική εφαρμογή της νομοθεσίας, όπως γίνεται μέχρι σήμερα. Οι ίδιες οι διακη

ρύξεις της κυβέρνησης συγκρούονται μεταξύ τους. Η ίδια η κυΒέρνηση δε διαχώρισε 

τις ευθύνες των επάρχων και των προ·ίσταμένων τουρκοκυπριακ<ί>ν περιουσιών. 

Όλα είναι της διάλυσης και ό,τι γίνεται γίνεται χάρη στις φιλότιμες προσπάΟειες 

μερικών υπαλλήλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. Μετά Θα δώσω πέντε λεπτά στον Πρ6εδρο της Επιτροπής 

και το Οέμα Οα κλείσει. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έχει λεχθεί από προηγούμενο συνάδελφο -και είναι και αυτός ο λόγος που 
βγήκα στο βήμα- ότι στην πραγματικότητα με την υπό θέσπιση νομοθεσία ζητείται η 

καθιέρωση συνοπτικής διαδικασίας αντί της κανονικής δικαστικής διαδικασίας. 
Στην πραγματικότητα αυτό δεν είναι σωστό και θέλω να υπενθυμίσω ότι υπάρχει -
και ως Πρόεδρος της Επιτροπής Εσωτερικών πρέπει να το γνωρίζει ο συνάδελφος

νομοθεσία που επιτρέπει στους επάρχους. αναφορικά με τη ζιί>νη προστασίας της 
παραλίας, να μην πηγαίνουν δικαστήριο και να πηγαίνουν εκεί και να κάνουν οι 

ίδιοι την έξωση. Άλλωστε είναι αυτό το νόμο που εφάρμοσε ο κ. Βενιαμίν στην 

Ακτή του Κυβερνήτη και πήγε μια νύχτα, όπως θα θυμάστε, με τους εκσκαcrείς και 

όλα τα υπάρχοντα των προσφύγων, όχι μόνο τα υποστατικά αλλά και τα ψυγεία, 
είχαν μεταφερθεί εκτός της ζώνης προστασίας της παραλίας. Άρα, λοιπόν, αν το 

υπό συζήτηση νομοθέτημα επιτρέπει συνοπτική διαδικασία, μπορούμε να πούμε ότι 

είναι η ίδια συνοπτική διαδικασία που ισχύει και αναφορικά με τις εξουσίες του 
επάρχου στη ζώνη προστασίας της παραλίας. Όταν οποιοσδήποτε τοποθετήσει κάτι 

στη ζώνη προστασίας της παραλίας, δε χρειάζεται να πάει δικαστήριο ο έπαρχος 
πηγαίνει εκεί με τους υπαλλήλους, το φορτώνει και φεύγει και λέει στον άλλο που 

έχει την κατοχή "αν έχεις έννομο συμφέρον. τότε εσύ πρέπει να τρέξεις να το 

αποδείξεις". 

Γιατί απλούστατα, κύριοι συνάδελφοι, οι δικαστικές διαδικασίες, όπως όλοι 

γνωρίζουμε, καθυστερούν και με την καλύτερη προοπτική, για να επιτευχΟεί μια 
έξωση, χρειάζονται τουλάχιστον δέκα χρόνια. Εγώ τουλάχιστον ξεκίνησα να υπερα

σπίζομαι υπόθεση στη Λάρνακα σας διαβεβαιώ τουλάχιστον πριν από έξι επτά 

χρόνια και ακόμη δεν έγινε κατορθωτή η έξωση με δικαστικό διάταγμα. Βεβαίως, αν 
χαθεί η υπόθεση, υπάρχει και η έφεση, που θα κρατήσει άλλα πέντ' έξι χρόνια. Α ν 

στην πραγματικότητα θέλουμε να τερματιστεί αυτή η απαράδεκτη κατάσταση, ο 
καθένας να μπαίνει σε μια περιουσία, να την κατέχει και απλώς να λέει "πήγαινε 

στο δικαστήριο, κυρία κυβέρνηση ή κύριε Κηδεμόνα. και εγώ Οα το κρατώ αυτό και 

Οα το νέμομαι, θα το εκμεταλλεύομαι για δέκα δώδεκα, δεν ξέρω πόσα, χρόνια, αν 

είναι αυτό που θέλουμε, να το πούμε. Νομίζω ότι εκείνο το οποίο σκοπείται με τη 
νομοθεσία αυτή, επαναλαμβάνω, είναι όχι να παραμεριστούν τυχόν υπάρχοντα 

δικαιώματα του κατόχου, αλλά να αντιστραφεί, αν θέλετε, το βάρος της αποδείξεως, 

ώστε, αν έχει έννομο συμφέρον πάνω σε εκείνη την ακίνητη περιουσία, τότε να 

μπορεί ο ίδιος να προσφύγει στη δικαωσύνη. 
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Παρανομίες σίγουρα στον τομέα αυτό πρέπει να ομολογήσουμε ότι υπάρχουν 

πάρα πολλές. Εκείνο το οποίο βοά από μόνο του είναι οι προκλητικές παρανομίες. 

Δε θέλω να εξειδικεύσω, αλλά όσοι ζουν στη Λάρνακα γνωρίζουν ότι υπάρχουν 

τόσο προκλητικές παρανομίες, που διερωτώμαι, δηλαδή, αν υπάρχει κράτος. ΓΙ ραγ

ματικά σήμερα ο κάUε τίμιος πολίτης, ο κάθε νομοταγής πολίτης διερωτάται γιατί 

να μην παρανομήσει και εκείνος, ώστε να βρεθεί και εκείνος κάτοχος μιας μεγάλης 

περιουσίας. Υπάρχουν εκτάσεις ολόκληρες, αγαπητοί συνάδελφοι, εντός της 

πόλεως που κατέχονται από μεμονωμένα πρόσωπα κατά τρόπο πολύ προκλητικό. 

Είναι αυτά τα οποία Οέλει, πιστεύω, να τερματίσει αυτή η νομοθεσία. Να μπει 

λοιπόν εκεί ο Κηδεμόνας μετά την πάροδο τριών μηνών και, αν υπάρχουν δικαιώ

ματα, αν επικαλούνται δικαιώματα, τότε ας προσφύγουν οι ίδιοι στη δικαιοσύνη. 

Έχει αναφερθεί από συνάδελφο ότι κάποια έγγραφα τα οποία υπάρχουν 

μπορεί να έχουν εξασφαλιστεί με τρόπο σίγουρα aπαράδεχτο· αυτή ήταν η αναφορά. 

Δεν το αποκλείει κανένας. Αλλά εκείνο το οποίο εμείς λέμε είναι ότι σίγουρα αυτά 

τα έγγραφα δεν έχουν εξασφαλιστεί κατά τη διακυβέρνηση Κληρίδη. Αυτό δεν έχει 

λεχθεί από τους προηγούμενους ομιλητές. Τα έγγραφα αυτά έχουν εξασφαλιστεί την 

περίοδο που οι οπαδοί του Δημοκρατικού Συναγερμού και ο κ. Κληρίδης δεν είχαν 

κανένα λόγο στη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών. 

Και τέλος, αν μπούμε και στο κεφάλαιο ποιοι κατέχουν και νέμονται σήμερα 

αυτές τις περιουσίες, πιστεύω ότι είναι πολύ εύκολο να αποδειχθεί γιατί οι νοικοκυ

ραίοι εκείνοι οι οποίοι είχαν ακίνητη περιουσία στα κατεχόμενα σήμερα δεν έχουν 

πάρει περιουσία. Είναι είτε γιατt. .. και εννοώ, αν θέλετε, και κατοικίες τουρκοκυ
πριακές, όχι μόνο καλλιεργήσιμη γη. Είναι λοιπόν γιατί, ας πούμε, οι Αμμοχω

στιανοί κάθε μήνα έφτιαχναν τη βαλίτσα τους, για να επιστρέψουν στην Αμμό

χωστο, και ενοίκιαζαν κατοικίες και άρα λοιπόν οι κατοικίες ουσιαστικ(t έχουν 

καταληφθεί από πρόσφυγες οι οποίοι δεν προέρχονταν από την πόλη της Αμμοχώ

στου. Και το επαναλαμβάνω: υπήρχαν οι περιοχές εκείνες στις οποίες για τουλάχι

στον τρία χρόνια όλοι πίστευαν ότι θα επιστρέψουν και είχαν έτοιμες τις βαλίτσες, 
για να επιστρέψουν την επόμενη μέρα στα σπίτια τους. Και έλεγαν: "Αφού Οα 

επιστρέψουμε ... " Δεν επήγαιναν να πάρουν κατοικία τουρκοκυπριακή, για να στεγά
σουν την οικογένειά τους, και ενοίκιαζαν σπίτια και σήμερα εξακολουθούν ακόμη 

να ενοικιάζουν και έμειναν εκτεθειμένοι. 

Όσον αφορά τώρα την καλλιεργήσιμη τουρκοκυπριακή γη, σίγουρα αυτοί που 

κατέχουν τη γη δεν είναι αυτοί που στην πραγματικότητα είχαν ακίνητη περιουσία. 

Εξ ου και ουδέποτε δεχτήκατε, κύριοι συνάδελφοι, να μπει ως κύριο κριτήριο -δε 

λέω αποκλειστικό- της διανομής της τουρκοκυπριακής γης η κατοχή ακίνητης 

περιουσίας στο βορρά. 

Νομίζω ότι είναι καιρός να δούμε σφαιρικά αυτό το πρόβλημα, διότι πιστεύω 

ότι αδικημένοι υπάρχουν σε όλους τους πολιτικούς χώρους -να είμαστε δίκαιοι. Σε 

όλους τους πολιτικούς χώρους όποιοι είχαν προσβάσεις σε κάποιες υπηρεσίες 

απέκτησαν είτε σπίτια -μιλώ για τουρκοκυπριακά σπίτια- είτε κλήρους, οι οποίοι 

σήμερα δυστυχώς μετά από πολλά χρόνια έμειναν ουσιαστικά μόνιμα στην κατοχή 

τους, ενώ όλοι οι άλλοι πρόσφυγες έχουν τοποθετηθεί στην κατηγορία "εσείς καλά 

χάσατε" και καμιά βοήθεια δε δίνεται προς αυτή την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ζητώ την άδεια της Βουλής, ώστε μετά το πεντάλεπτο το οποίο θα δώσω στον 
Πρόεδρο της Επιτροπής να θεωρηθεί η συζήτηση τερματισθεί.σα . 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ε, όχι! Ζητώ την άδεια της Βουλής. Επομένως είνω αργά. Επομένως θα 

θεωρήσω τη συζήτηση τερματισθεί.σα μετά την πεντάλεπτη παρέμβαση του ΓΙ ροέδρου 

της Επιτροπής. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Σε σχέση με την πρόταση να ενημερώνεται η Βουλή, πώς θα είναι δυνατό να 
γνωρίζει η Βουλή αν και ο διπλανός εκείνου εναντίον του οποίου επιχειρείτω η 

έξωση είναι και αυτός με τον ίδιο τρόπο παρανόμως κατέχων; Δεν υπάρχει δυνατό
τητα για τη Βουλή να ελέγχει αυτό το πράγμα. Απλώς δηλαδή Οα ενημερώνεται για 
κάποια ονόματα, χωρίς να μπορεί να προβεί σε οποιοδήποτε έλεγχο για σκοπούς 

ισότητας. Συνεπώς δεν μπορεί να προχωρήσει. 

Έγινε εδώ μια προσπάθεια η οποία αγγίζει τα όρια της ύβρεως ενάντια στα 
κυπριακά δικαστήρια: Τα δικαστήρια είναι χρονοβόρα, τα δικαστήρια είναι έτσι, τα 

δικαστήρια είναι άλλως πως. Αυτό σημαίνει ότι ερχόμαστε να απορρίψουμε το 

συνταγματικό τρόπο επίλυσης διάφορων ζητημάτων νομιμότητας με κάποια 
έκτακτα μέτρα. Μήπως εισηγούμαστε να καταργηθούν τα δικαστήρια και να δικαζό

μαστε από στρατοδικεία; Σίγουρα όχι και κανένας δεν το εισηγείται. Άρα, γιατί. 

εδώ να κάνουμε αυτό το πράγμα; 

Θέλω επίσης να πω ότι είναι λυπηρό από πρόσφυγες Οουλευτές να γίνεται 
σύγκριση των επιχειρηματιών των παραλιών με τους πρόσφυγες που κατέχουν ένα 

σπίτι ως μόνιμη κατοικία. Η αρχή που μπαίνει εδιl> είναι ότι ο πρόσφυγας που 
χρησιμοποιεί ένα σπίτι για κατοικία ή μια επαγγελματική στέγη ως τη μοναδική του 
επαγγελματική στέγη ή ένα κομμάτι γης για να το καλλιεργεί ως βιοποριστικό επάγ

γελμα καλύπτεται από το νόμο είτε κατέχει την τελική έγκριση είτε όχι. Έτσι είναι 
τα κριτήρια της σημερινής νομοθεσίας. Συνεπώς, θα πάμε αυτό τον άνΟρωπο να τον 
βγάλουμε έξω; Πού θα στεγάσει την οικογένειά του, πού Οα στεγάσει το επάγγελμά 

του και πού Οα προχωρήσει διαφορετικά; 

Σε απάντηση κάποιων κατηγοριών: Στρατηγού τιμάγια: τα εκατομμύρια εκεί 

παίζονται, δεν υπάρχει ένα στο ακέραιο. Κατοχή γης: από εκείνους που είχαν και 

όχι από εκείνους που δεν είχαν. Εμείς είμαστε αντίθετοι στο να αφήσουμε κάποιους 
πάντα φτωχούς. Είμαστε υπέρ της ίσης αξιοποίησης και υπέρ της παροχής σε όλους 

της ευκαιρίας να ζήσουν και να aντικριστούν ισότιμα από το κράτος. Χάνουν το 

δικαίωμα όσοι δεν ψηφίζουν αυτή τη νομοθεσία. Τουναντίον, αυξάνουν το 
δικαίωμά τους να φωνάζουν για εφαρμογή των νόμων της πολιτείας οι οποίοι ουδέ

ποτε εφαρμόστηκαν. 

Θα αποφύγω να πω οτιδήποτε περισσότερο, γιατί έληξε ο χρόνος. 

Ευχαριστώ. 

--
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ομόφωνο το άρΟρο Ι και εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εδώ υπάρχουν τροπολογίες. Η πρώτη τροπολογία είναι να αντικατασταθούν 

οι λέξεις "σαράντα μέρες" με τις λέξεις "τρεις μήνες". Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι λέξεις "σαράντα μέρες" αντικαθίστανται. 

Η δεύτερη τροπολογία είναι: "Νοείται περαιτέρω ότι ο Κηδεμόνας θα γνωστο

ποιεί στη Βουλή από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος νόμου τα 

ονόματα των παρανόμως κατεχόντων ή χρησιμοποιούντων τουρκοκυπριακή 

περιουσία, των ηδοποιουμένων να παραδώσουν την κατοχή ή χρήση και εκείνων 

προς τους οποίους έγινε ανάκτηση της κατοχής ή χρήσης τουρκοκυπριακής περιου

σίας". 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η τροπολογία εγκρίνεται. 

Η τρίτη τροπολογία είναι να προστεθούν τα εξής: ''Ο παραβάτης από την ως 

άνω προειδοποίηση δικαιούται να υποβάλει αίτηση, η οποία εξαντλείται εντός της 

ως άνω περιόδου και το αιτούμενο ακίνητο παραχωρείται σε αυτόν κατά προτεραιό

τητα, εφόσον πληροί τα κριτήρια". 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Έχει επαναδιατυπωθεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να την ακούσουμε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

"Νοείται περαιτέρω ότι ο παραβάτης από τη λήψη της ως άνω προειδοποίησης 

δικαιούται να υποβάλει αίτηση, η οποία εξετάζεται εντός της άνω περιόδου, και το 

αιτούμενο ακίνητο παραχωρείται σε αυτόν κατά προτεραιότητα, εφόσον πληροί τα 

κριτήρια". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η τροπολογία εγκρίνεται. 

Θέτω το δεύτερο άρθρο σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Το άρΟρο 2 εγκρίνεται με 30 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και καμιά αποχή. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιητικός) Νόμος 

του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 29 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι 'Ό περί Παγκύπριας Ένωσης 

Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία. Δομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή 
Θέματα) (τροποποιητικός) Νόμος του ι 995". και παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα την εντύπωση ότι η Γραμματεία είχε ενημερώσει το Προε

δρείο. Μετά από ομόφωνη θέση έχει ζητηθεί μια περαιτέρω γνωμάτευση του 

Γενικού Εισαγγελέα, η οποία αναμένεται την προσεχή Τετάρτη. 

-· 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ καλά. Τα επόμενα δυο θέματα. τα υπ' αριθμό 15 και 16, που είναι 
'Ό περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1995" και "Οι περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995", έχουν κοινή Έκθεση και παρακαλ<ί> να 

κατατεθεί. 

Ορίστε, κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Έκθεση μόλις έχει κυκλοφορήσει. Εγώ μόλις τ<i>ρα την πήρα 

και κατά συνέπεια παρακαλώ να αναβληΟεί για την προσεχή βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θέλω επιβεβαίωση ότι η Έκθεση δεν κυκλοφόρησε έγκαιρα. 

Ν. ΡΟΛΑΝΛΗΣ: 

Τη ζήτησα η ώρα εννιά το πρωί: δεν υπήρχε. Η ώρα δώδεκα το μεσημέρι δεν 
υπήρχε και την πήρα μόλις ήρθα στη Βουλή. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ένας επιπλέον λόγος είναι για να ξαναμελετηθεί, αν θέλετε, το νομοσχέδιο, 
διότι φαίνεται ότι διά του νόμου που ψηφίζουμε σήμερα aποτρέπουμε πιΘανές 

συνεργασίες ή συνασπισμούς κομμάτων στο μέλλον. Όπως καθορίζεται αυστηρά με 
αλφαβητική σειρά -μπαίνω στην ουσία, αλλά απλώς είναι για να προβληματίσω, 
ώστε την περίοδο αυτή να απασχολήσει τα Μέλη της Επιτροπής Εσωτερικ<i>ν το 

θέμα- ψηφίζουμε σήμερα πιθανότατα υπέρ του να αποτρέψουμε, αν Οέλετε, ή να 
δυσκολέψουμε κάποια συνεργασία. Πιθανότατα να υπάρξει ένας άλλος σχηματι
σμός. Ο ηγέτης του ενός κόμματος θα ηγείται, ο άλλος θα ακολουθεί. την αλcrαβη

τική σειρά και συνεπώς πιθανότατα να είναι aποτρεπτικός ο νόμος. 

Θα δώσω ένα παράδειγμα: Αν υποθέσουμε ότι αύριο ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ 

αποφασίσουν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με συγχωρείτε, μπαίνουμε στην ουσία. Αυτά τα πράγματα υποτί.Οεται, κατά 

τη γνώμη μου, όη έχουν συζητηθεί στις Επιτροπές και τα κόμματα έχουν καταΟέσει 

τις απόψεις τους. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκαιο. Επιχειρηματολογώ όμως, γιατί υπάρχει και η 

αντίθετη άποψη του ΑΚΕΛ-Αριστερά για τον αλφαβητικό κατάλογο κ.λπ. Να μην 
είναι απλώς αναβολή, διότι, αν είναι αναβολή, τότε δεν ψηφίστηκε σήμερα, θα 
περάσει την άλλη βδομάδα. Εγείρω απλ<i>ς ένα πρόβλημα που κατά πλειοψηφία 
ηγέρθη και, αν αναφέρθηκα στην ουσία, είναι για προβληματισμό. Εγιδ φαντάζομαι 

στο μέλλον μια συνεργασία μεταξύ ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ . Δηλαδή ο αρχηγός της ΕΔΕΚ 

πρέπει να πάει στο λάμδα; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ναι, αυτό είναι. Ασφαλώς αυτή είναι η έννοια του νομοσχεδίου και αυτό 

έχουν υπόψη τους οι ψηφίζοντες. 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πιστεύω όμως, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό Οα αποτελούσε αποτρεπτικό παρά

γοντα για τη συνεργασία κομμάτων, και μην το δείτε σήμερα· δείτε ένα νόμο με 

προοπτική. Αυτό ήταν που ήθελα να πω. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να μου επιτρέψει ο κ. Κατσουρίδης, αλλά μπήκαμε στην ουσία και μια 

απάντηση επιβάλλεται, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να καθίσω κάτω, αν Οα συζητήσουμε επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, εγώ θέλω ένα πράγμα να διαπιστώσω: πότε κυκλοφόρησε η Έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυκλοφόρησε σήμερα εν γνώσει όλων. Η Επιτροπή συνε

δριάζει Τετάρτη. Με την ίδια λογική είναι για τρίτη βδομάδα που θα αναβληθεί 

αυτό το θέμα, επειδή συνεδριάζουμε Τετάρτη. Τα επιχειρήματα που ανέφερε ο 

κ. Αναστασιάδης αναφέρθηκαν. Δε θέλω να πω τα aντεπιχειρήματα, και υπάρχουν 

αρκετά. Η ουσία είναι ότι είναι εν γνώσει όλων μας αυτό το θέμα. 

Κύριε Ρολάνδη, αφού σας ενδιαφέρει τόσο πολύ και παίρνετε την πρόσκληση 

ως Βουλευτής, θα μπορούσατε να καταδεχτείτε μια παρουσία στην Επιτροπή Εσωτε

ρικών, για να αναπτύξετε τη θέση σας. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριοι, υπάρχει Σύνταγμα το οποίο οφείλουμε να σεβόμαστε. Το Σύνταγμα 

μιλά για σαράντα οκτώ ώρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Να παρακαλέσω, όχι διάλογο. 

Ορίστε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ : 

Μόνο μια άποψη, κύριε Π ρόεδρε. Καταρχάς, εκτός του γεγονότος ότι στις 

βουλευτικές εκλογές η υπόθεση της συνεργασίας των κομμάτων δημιουργεί κάποια 

άλλα πολιτικά δεδομένα, όμως και στην περίπτωση των συνεργαζόμενων κομμάτων 

υπάρχει ο αρχηγός του συνασπισμού των κομμάτων και είναι με αυτό τον τρόπο 

που ανημετωπίζονται τα πράγματα. 



1537 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε Οέλω να μπω στην ουσία αυτού του θέματος. Α ν υπάρχει ένσταση, επειδή η 
Έκθεση κυκλοφόρησε αργά, είμαι υποχρεωμένος να ερωτήσω τη Βουλή κατά πόσο 

θέλει να θεωρήσει το νομοσχέδιο επείγον και να το συζητήσει σήμερα. Διότι, μόνο 

αν η Βουλή το θεωρήσει επείγον, είναι δυνατό να συζητηθεί. σήμερα. 

Π οιοι ψηφίζουν υπέρ του ότι το νομοσχέδιο πρέπει να θεωρηθεί επείγον; 

Ο κ. Μάτσης θέλει να μιλήσει; 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι είναι λάΟος που θέτετε το θέμα. Βεβαίως, αν η 

Βουλή αποφασίσει ότι είναι επείγον, μπορεί να το συζητήσει, αλλά είναι σύνηθες 

φαινόμενο στη Βουλή, όταν ένας αρχηγός κόμματος και οποιοδήποτε Μέλος ζητήσει 

αναβολή της συζήτησης λόγω μη έγκαιρης κυκλοφορίας της σχετικής Έκθεσης, να 

δίδεται χωρίς πολλή διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σίγουρα αυτό είναι το Οέσμιο. Αλλά δεν είναι δικαίωμά μου, αν το σύνολο της 

Βουλής επιθυμεί να το Οεωρήσει επείγον, να αρνηθώ να ερωτήσω τη Βουλή. Ορθά 

είπατε ότι το σύνηθες είναι, όταν υπάρχει ένσταση για την έγκαιρη κυκλοφορί.α της 

Έκθεσης, το νομοσχέδιο να αναβάλλεται. 

Ορίστε, κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εκτός του ότι εί.ναι σύνηΟες, είναι η τρίτη φορά που αναβάλ

λεται. Και διερωτώμαι πόση συνέπεια θα είχε αυτή η Βουλή, αν έλεγε ότι σήμερα 

που η ΈκΟεση κυκλοφόρησε την τελευταί.α στιγμή και που υπάρχει Πρόεδρος ενός 

κόμματος που έχει ένα Βουλευτή μέσα στη Βουλή ... και τουλάχιστον, αν δε θα 'μαστε 
δίκαιοι, ώστε να δούμε το θέμα της ουσίας για τις συνεργασίες, Οα πρέπει να ·μαστε 

δίκαιοι και να δούμε ότι δεν μπορεί να αντιπροσωπεύεται σε όλες τις Επιτροπές της 
Βουλής και ότι έχει το δικαίωμα να δει την Έκθεση της Επιτροπής Εσωτερικών 

έγκαιρα, όπως προνοούν και οι Κανονισμοί της Βουλής. Όλα αυτά νομί.ζω ότι 

μπορούμε να τα αναβάλουμε ακόμα μια βδομάδα με συναίνεση και χωρίς 

ψηφοφορίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μόνο που θέλω να υποδείξω, γιατί. καθήκον μου δεν είναι να λάβω μέρος στη 

συζήτηση, ότι, αν πράγματι είναι η τρίτη φορά, δυνάμει του Κανονισμού κανένα 

θέμα δεν αναβάλλεται πέραν της μίας εβδομάδος. Και αυτή η κατάσταση στη Βουλή, 

να παραμένουν θέματα στην ημερήσια διάταξη, δεν είναι ορθή. 

Το λόγο είχε ζητήσει ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι είναι η τρίτη φορά που αναβάλλεται. Εν 

πάση περιπτώσει, παρόλο που κανένα από τα επιχειρήματα δε με έχει πείσει -
συζητείται για μήνες, θα μπορούσε ο κ. Ρολάνδης να προσέλθει, ίσως όμως να ήταν 

σίγουρος ότι θα περνούσε διαφορετικά- εντούτοις, απλώς και μόνο για να μη 

θεωρηθεί ότι οποιοσδήποτε καταπιέζεται ή καταπατάται η δυνατότητά του να 
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εκφραστεί, θα συμφωνούσα σε μιας βδομάδας αναβολή. Αλλά, αν ο κ. Ρολάνδης 

επιθυμεί να έρθει στην Επιτροπή και έρθει την Τετάρτη και πάλι θα πούμε ότι η 

Έκθεση δόθηκε Πέμπτη, τότε από σήμερα θα συμφωνήσουμε ότι την fl έμπτη , 

υπάρξει δεν υπάρξει ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αφού η Έκθεση υπάρχει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, ζητάτε την αναβολή, για να επιδιώξετε τροπολογία. Δεν 

είμαστε μωρά! Για να γίνουν συνεννοήσεις ίσως πετύχετε αλλαγή. Αν υπάρξει 

τροπολογία προς τη μια ή την άλλη κατεύΟυνση, να μη χρησιμοποιηθεί ως επιχεί

ρημα και την επόμενη φορά ζητάτε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. Εφόσον η Έκθεση κυκλοφόρησε, κι αν 

ακόμα υπάρξουν τροπολογίες, το θέμα Οα συζητηθεί στην επόμενη συνεδρία του 

Σώματος. Το θέμα αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και 

Ανανέωση Συμβάσεων Ακαδημα·ίκού Προσωπικού) Κανονισμοί. του 1996". Η 

Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθεtσα. Υπάρχει και Συμπληρωματική 

Έκθεση, η οποία θα θεωρηθεί επίσης αναγνωσΟείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠJτΡΟΙlΗΣ ΠΑJΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "ΟΙ Π ΕΡ! ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜJΟΥ 

ΚΥΠΡΟΥ (ΕΚΛΟΓΗ, ΑΝΕΛΙΞΗ ΚΑ Ι ΑΝΑΝΕΩΣΗ ΣΥΜΒΑΣΕΩΝ 

ΑΚΑΔΗΜΑ·Ι·ΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Φιλtππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Οι πιο πάνω Κανονισμοί. εξετάστηκαν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Νοεμβρίου κ<tι στις 
5 και 12 Δεκεμβρίου 1995. Στο στάδιο της μελέτης των Κανονισμών αυτών κλήΟηκε 
και παρευρέθηκε στην Επιτροπή η Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού με το Διευ

θυντή Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης του ίδιου Υπουργείου, καθώς και ο 

Πρύτανης, ο Αντιπρύτανης, ο Πρόεδρος του Συμβουλίου και ο Διευθυντής Διοί

κησης και Οικονομικών του Πανεπιστημίου Κύπρου. Στις συνεδρίες της Επιτροπής 

παρευρέθηκε και ο Βουλευτής κ. Ά. Χρυσοστόμου. 

Με τους προτεινόμενους Κανονισμούς, που εκδίδονται σύμφωνα με τη νομο

θεσία για το Πανεπιστήμιο Κύπρου, καΟορίζεται η διαδικασία για την εκλογή και 

την ανέλιξη του μόνιμου ακαδημα·ίκού προσωπικού του Πανεπιστημίου Κύπρου. 
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καθώς και για την εκλογή και την ανανέωση των συμ~άσεων του μη μόνιμου ακαδη

μα'ίκού προσωπικού. 

Στους Κανονισμούς αυτούς προβλέπονται ειδικότερα τα ακόλουθα: 

Ι ) Ο διορισμός από τη Σύγκλητο ειδικών επιτροπών, οι οποίες απαρτίζο

νται από καθηγητές τόσο του Πανεπιστημίου Κύπρου όσο και ξένων 

πανεπιστημίων και οι οποίες είναι αρμόδιες για την ετοιμασία των 

τελικών καταλόγων με τους υποψηφίους για διορισμό στο Πανεπιστιjμιο 

Κύπρου, για τις προσωπικές συνεντεύξεις με αυτούς, καθώς και για την 

ετοιμασία και υποβολή σχετικιί>ν τεκμηριωμένων εκΟέσεων στο Συμ~ούλιο 

της οικείας σχολής. 

2) Η σύγκληση του εκλεκτορικού σώματος για την τελική εκλογή του 

μόνιμου και του μη μόνιμου ακαδημα'ίκού προσωπικού. 

3) Η διαδικασία της προαγωγής λέκτορα σε επίκουρο καθηγητή, καθώς και η 

διαδικασία της ανανέωσης των συμβάσεων του μη μόνιμου ακαδημα'ίκού 

προσωπικού. 

Στο στάδιο της μελέτης των Κανονισμών αυτών οι εκπρόσωποι του Πανεπι

στημίου Κύπρου εισηγήΟηκαν στην Επιτροπή ορισμένες τροποποιήσεις στις διατά

ξεις των Κανονισμών, οι οποίες, μαζί με άλλες τροπολογίες που υποβλήθηκαν από 

την ίδια την Επιτροπή, αποτέλεσαν αντικείμενο διεξοδικής συζήτησης της 

Επιτροπής τόσο με τους εκπροσιί>πους του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 

όσο και με τους εκπροσώπους του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

Οι κυριότερες από τις τροπολογίες που υποβλήθηκαν και υιοθετήθηκαν τελικά 

από την Επιτροπή είναι οι ακόλουΘες: 

1) Η διαγραφή του Μέρους 111 των Κανονισμών, που προβλέπει τη διαδι
κασία προαγωγής λέκτορα σε επίκουρο καθηγητή. Η περαιτέρω εξέταση 

του θέματος αυτού ανατέθηκε στους εκπροσώπους του Πανεπιστημίου 
Κύπρου, οι οποίοι και ανέλαβαν την υποχρέωση να επανέλθουν με νέες 

διατάξεις που να καΟορίζουν σαφώς τις εξωρετικές περιπτώσης κατά τις 

οποίες η θέση επίκουρου καθηγητή πληρούται με προαγωγή. 

2) Η προσθήκη στους Κανονισμούς νέας διάταξης, σύμφωνα με την οποία 

στον κάθε υποψήφιο για διορισμό στο Πανεπιστήμιο Κύπρου αποστέλ

λεται, με σκοπό να ενημερωθεί για την τελική επιλογή, αντίγραq>ο του 

μέρους της έκΟεσης της αρμόδιας επιτροπής το οποίο αφορά τόσο τον 

ίδιο όσο και το πρόσωπο που τελικά έχει επιλεγεί. 

τέλος, η Επιτροπή επέφερε στους Κανονισμούς πολλές νομοτεχνικές και 

λεκτικές τροποποιήσεις που κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε αυτοί να συνάδουν με τις 

αντίστοιχες διατάξεις της νομοθεσίας που ισχύει για το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υπό το φως όλων των πιο πάνω 

τροπολογιών τις οποίες επέφερε στους Κανονισμούς ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους όπως έχουν τελικά διαμορφωΟεί, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 

τους, ώστε να αναφέρονται ως 'Ό περί. Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή και 

Ανανέωση Συμβάσεων Ακαδημα'ίκού Προσωπικού) Κανονισμοί του 1996". 

ιιι 

I 
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ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΉ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ 

ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τJΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΕΚΛΟΓΗ , ΑΝΕΛΙΞΗ ΚΑΙ ΑΝΑΝΕΩΣΗ 

ΣΥΜΒΑΣΕΩΝ ΑΚΑΔΗΜΑ·Ι·ΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Όπως εtναι γνωστό, για τους υπό αναφορά Κανονισμούς η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας κυκλοφόρησε ήδη τη σχετική ΈκΟεσή της προς την ολομέλεια 
της Βουλής, επισυνάπτοντας σ' αυτή το κείμενο των Κανονισμιi>ν, όπως διαμορφώ

θηκε με βάση τις ομόφωνες θέσεις της. Ύστερα όμως από σχετικές παραστάσεις της 

Συγκλήτου του Πανεπιστημίου, η Επιτροπή ζήτησε από τη Βουλή να αναβληΟεί η 

συζήτηση των Κανονισμών αυτών, για να παρασχεΟεί χρόνος να επανεξετάσει 

ορισμένες διατάξεις τους. 

Με βάση τα πιο πάνω, η Επιτροπή επανεξέτασε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Φεβρουαρίου 1996 στην 

παρουσία του Αντιπρύτανη του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Προέδρου του Συμβου

λίου του και του ΔιευΟυντή Διοίκησης και Οικονομικών του Πανεπιστημίου. Στη 
συνεδρίαση αυτή της Επιτροπής παρευρέθηκε και ο Βουλευτής κ. Άριστος Χρυσο

στόμου. 

Υπό το φως της ανταλλαγής απόψεων που έγινε κατά τη συνεδρίαση αυτή, η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθέτησε την προτεινόμενη από το Πανεπι

στήμιο Κύπρου εισήγηση για διαφοροποίηση των διατάξεων των Κανονισμ<δν που 

αναφέρονται στη διαδικασία προκήρυξης θέσεων του ακαδημα'(κού προσωπικού. 

Πρόσθετα, η Επιτροπή επέφερε στους Κανονισμούς ορισμένες επιμέρους συμπληρω

ματικές τροπολογίες, που κρίθηκαν αναγκαίες για να διασφαλίζεται η καλύτερη, 
κατά το δυνατό, εκλογή του μόνιμου και μη μόνιμου ακαδημαΊ:κού προσωπικού του 

Πανεπιστημίου Κύπρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, υπό το φως όλων των πιο πάνω 

συμπληρωματικών τροπολογιών τις οποίες επέφερε στους υπό συζήτηση Κανονι

σμούς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορ

φωθεί, αφού τροποποιηθεί. ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως "Οι περί. Πανεπι

στημίου Κύπρου (Εκλογή και Ανανέωση Συμβάσεων Ακαδημα"ίκού Προσωπικού) 

Κανονισμοί του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

Κανονισμών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
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"Οι περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων. Θνησιγονιιί>ν και Θανάτων (ΚιιΟορισμός 

Τύπων) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995" κιιι "Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (Γροποποιητιχοί) Κανονισμοί του 1995" ιιποσί,ροντιιι 
ιιπό την Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β'- ΚιιτάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράq'<ι>ν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1996 του Ταμείου δι(ι την 

Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 1996. 

Κιιτατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

Π ΡΟΕΛΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Π ροΗπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Πολιτικής Άμυνας Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εσωτερικών και Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων (τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του Δήμου Λάρνακας του 1996. 

ΚατατέΟηκαν ιιπό το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Αξιωματικ<ί>ν του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

1 cραρχία, Προιιγωγές και Αφυπηρετήσεις) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1996. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργεί.ο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικ<ί>ν του ΣτρατοΊ! της Δημοκρατίας (Διορι
σμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί του ι 996. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι Δημοτικοί (τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λευκωσίας του 1996. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

li 
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Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

7) Οι περί Ιατρών (Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού κ ύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (τροποποιη

τικοί) Κανονισμοί του 1996. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί. Καταχωρήσεως Γεννήσεων, Θνησιγονιών και Θανάτων (ΚαΟορι

σμός Τύπων) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από τον ΚΟΤ, 

δυνάμει τού άρθρου 3(Ι)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔI'ΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

Π ροτάσεις νόμου: 

11) Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (τροποποιη

τικός) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από τον κ. Σωκράτη Χάσικο, Βουλευτiι εκλογικής περιφέ

ρειας Κερύνειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Άμυνας και Οικονομικ<δν 

και Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Ανακουφίσεως Οφειλετών (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιη

τικός) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από τον κ. Κίκη Καζαμία, Βουλευτή εκλογικής περι<('έρειας 

Αμμοχώστου. 
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Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινο~ουλευτική Επηροπή Προσφύγων. Αν Οέλει, και η 

Επιτροπή Οικονομικών μπορεί να παρακαΟίσει. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

13) Ο περί της Διαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη Δημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

ΚατατέΟηχε από τους Βουλευτές κ. Ανδρέα Παρισινό του ΔΗΣΥ, Δώρο 
Χριστοδουλίδη του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Οδυσσέα Δημητρίου 

του ΔΗΚΟ και Δώρο Θεοδ<.Ορου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

Έχει περατωθεί η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ' : Ερωτήσεις - Απαντήσεις. Δεν υπάρχουν έτοιμες ερωτήσεις 

και απαντήσεις. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ' με τη συζήτηση του Οέματος "Οι τελευταίες 

εξελίξεις του Κυπριακού". 

Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου είχε ζητήσει το λόγο. Μετά ο χ. Χατζηδημητρίου. 

Αν είχα δει τον χ. Χατζηδημητρίου προηγουμένως, θα τον έβαζα πρώτο. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για πολλοστή q-ορά συζητείται σε αυτή την αίθουσα το κυπριακό πρό~λημα. 
Για άλλη μια φορά Οα ακουστούν απόψεις και προβληματισμοί, που είναι η κατά
Οεση της αγωνίας για το μέλλον αυτού του τόπου, για την εΟνική και q-υσική 

επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού. Πολλές φορές έχει ακουστεί εδώ μέσα ότι το 

Κυπριακό διέρχεται την κρισιμότερη καμπή της ιστορίας του. Όμως, για πρ<ίηη 

φορά η διαπίστωση αυτή συνοδεύεται από απτά σημάδια του ότι, αντί να δικαιω

θούν οι αγώνες του λαού μας και να επικρατήσει το δίκαιο και η διεθνής νομιμό
τητα, θα επιβραβευθεί η aρπακτικότητα, η παραβίαση των διεΟνών κανόνων και ο 
στρατοκρατικός ετσιθελισμός του Αττίλα. 

Ως κριτi)ριο για τη λύση του Κυπριακού δεν προβάλλεται η δικαιοσύνη, το 

διεθνές δίκαιο και τα ανθρώπινα δικαιώματα αλλά η ένοπλη υπεροχή του εισβολέα 
και τα συμφέροντα των μεγάλων. Νόμος, η θέληση των δυνατών. Η Τουρκία, ισχυ
ρίζονται, είναι μεγάλη αγορά. Αμερική και Ευρώπη έχουν εκεί μεγάλα συμφέροντα 

οικονομικά και πολιτικά, γι' αυτό και η αδύνατη Κύπρος είναι προτιμ6τερο να 

θυσιαστεί. 

Αυτή τη λογική της υποταγής και της συμμόρφωσης στη δύναμη και στα 

συμφέροΥτα την υποστηρίζουν, δυστυχώς, στο όνομα του ρεαλισμού και μερικοί 
Κύπριοι πολιτικοί. Παρόμοιες φωνές ακούστηκαν και μέσα στη Βουλή. Συνά

δελφος μάλιστα, διαστρε~λώνοντας την πολιτική ιστορία, προέβαλε όλες τις 

διεθνείς διευθετήσεις της τελευταίας πενταετίας από την Καμπότζη μέχρι τη Βοσνία 
και από τη Νότια Αφρική μέχρι την Παλαιστίνη ως λύσεις συμβι~ασμού. Είναι μια 

τραγική διαστρέβλωση που διαγράφει τους αγώνες των Παλαιστινίων, των Σέρβων 

και των αντιρατσιστών. Έχυσαν αίμα, φυλακίστηκαν, βασανίστηκαν, πολέμησαν οι 
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λαοί των χωρών αυτών για την ελευθερία τους. Αν δεν αγωνίζονταν, τα παλαιστι

νιακά εδάφη Οα βρίσκονταν υπό κατοχή και τη Νότια Αq-ρική Οα την κυβερνούσε 

ακόμα το ρατσιστικό καθεστώς. Οι συμφωνίες που υπογράφτηκαν δεν ήταν προ·ί

όντα ενός ενδοτικού συμβιβασμού, ε;τειδή οι αντίπαλοι ήταν ισχυρότεροι· ήταν το 

επιστέγασμα ενός μακροχρόνιου, αιματηροίι αγιί>να. Μπορεί να μην πέτυχαν όσα 

ήθελαν, όμως δε θα έπαιρναν και όσα κέρδισαν, αν δεν αγωνίζονταν. Αν την 

επομένη της εισβολής και της κατάληψης των εδαφών τους οι Παλαιστίνιοι εκλι;τα

ρούσαν για λύση, θα βρίσκονταν ακόμα στην πολιτική επαιτεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μου επιτραπεί να διακόψω. Αντιλαμβάνομαι ότι στην πρωινή συνει'Ίρία 

των αρχηγών των κομμάτων αποφασίστηκε να παραχωρηΟεί σε κάΟε κόμμα χρόνος 

τριάντα έως τριάντα πέντε λεπτ<ί>ν. 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν ενστάσεις για την τήρηση αυτής της απόφασης. 

Θέλω να ξέρω, για να ξέρω με ποιο τρόπο διευθύνω τις εργασίες του Σ<ί>ιιατος: 

ισχύει ή δεν ισχύει η απόφαση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ισχύει. 

Κ . ΠΑΝΑΓIΔΗΣ: 

Μπορεί να μην είναι τριάντα πέντε λεπτά, αλλά να είναι σαράντα με πενήντα 

λεπτά, κύριε n ρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε μιλιί> για μερικά λεπτά. Ζητιί> να ξέρω αν ισχύει καταρχήν η απόq-αση. 

Κ. ΠΑΝΑΓIΔΗΣ: 

Ισχύει, αλλά, επειδή έχουν ετοιμαστεί ορισμένοι συνάδελq-οι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν καταρχήν ισχύει η απόφαση και αν είναι απλώς Οέμα κάποιας υπερ[1ολής, 

νομίζω πως η Βουλή θα το παραβλέψει. Αν όμως δεν ισχύει, Οέλω να το γνωρίζω, 

για να επιτρέψω πλήρη ελευθερία σε όλους τους Βουλευτές. 

Κ. Π ΑΝΑΓIΛΗΣ: 

Ισχύει περί τα σαράντα λεπτά. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μέχρι σαράντα λεπτά. Εντάξει. 

Ορίστε, με συγχωρείτε, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Όχι, κύριε Ρολάνδη. Είναι κρίμα να μικραίνουμε τις διαστάσεις ενός Αραφάτ 

και ενός Μαντέλα, για να τους φέρουμε στα μικρά μας μέτρα. Επέλεξαν την ειρη
νική διευΟέτηση ύστερα από αγώνες. Και οι Σέρβοι της Βοσνίας, αν δεν αγωνίζο

νταν, Οα είχαν αναγκαστεί είτε να φύγουν σιγά σιγά ως πρόσφυγες, όπως έγινε με 

τους δικούς μας εγκλωβισμένους στην Καρπασία που μέσα σε μια εικοσαετία έγιναν 

από χιλιάδες εκατοντάδες, είτε θα ήταν πολίτες δεύτερης κατηγορίας σε μια κροατο

μουσουλμανική χώρα. Και η συμφωνία του Ντέιτον είναι για τους Σερβοβόσνιους 
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ένα είδος δικής τους Ζυρίχης. Σύρθηκαν εκεί και η συμφωνία τούς επιΒλήUηκε. 

Όμως δεν έχασαν μόνο. Κέρδισαν το δικαίωμα της ελευΟερίας και της αυτονομίας 

κάποιων περιοχών που Οα έμεναν υποχείριες των μουσουλμάνων και των Κροατών 

συμμάχων τους και που μέσα από την αντισερβική υστερία που καλλιεργήΟηκε στη 

Δύση εξασφάλισαν ευνο'ίκά ψηφίσματα στον ΟΗΕ και ένοπλη υποστήριξη. 

Και εδώ ακριβώς προβάλλει η αντιφατικότητα της νέας διεθνούς τάξης πραγ

μάτων που ευαγγελίστηκε ο πλανητάρχης του τέλους του αιώνα μας. Στο όνομα των 

ψηφισμάτων του ΟΗΕ και για την επιβολή τους στο Ιράκ και στη Βοσνία κίνησε τη 

στρατιωτική του αρμάδα και ανάγκασε και τους Ευρωπαίους συμμάχους του να 

ακολουθήσουν. Τα ψηφίσματα του ΟΗΕ για την Κύπρο Οεωρούνται την ίδια στιγμή 

από τη μόνη υπερδύναμη πια δεύτερης κατηγορίας ψηφίσματα, τα οποία φαλκιδεύει 

και τροποποιεί με νεότερες υπαγορευμένες αποφάσεις, ώστε να τα φέρει στα μέτρα 

της Τουρκίας. 

Και η Τουρκία, που παραμένει aτιμώρητη για την εισβολή της στην Κύπρο και 

την κατοχή τμήματος του εδάφους μιας ανεξάρτητης χώρας, εκλαμβάνει την ατιμω

ρησία ως ανοχή και συγκατάβαση. Για το λόγο αυτό έχει εξελιχθεί σε ταραξία της 

ανατολικής Μεσογείου και σε κρατικό τρομοκράτη, χωρίς να υπάρχει η πρέπουσα 

διεθνής αντίδραση. Μπαινοβγαίνει με προσχήματα στο Ιράκ και παραβιάζει τα 

σύνορα της γειτονικής της χώρας, σφάζει, τρομοκρατεί, φυλακίζει και καίει τα 

χωριά των Κούρδων επαναλαμβάνοντας τις φρικαλεότητες που διέπραξε σε βάρος 

των Αρμενίων και των Ελλήνων, αμφισβητεί το διεΟνές νομικό καθεστ<[)ς του 

Αιγαίου και προβαίνει σε πειρατικές ενέργειες σε βάρος ελληνικών νησιών. Μετά 

την ατιμωρησία της στην Κύπρο δοκιμάζει ξανά την αντοχή του ελληνισμού. Οι 

τελευταίες ενέργειες της Τουρκίας αποδεικνύουν περίτρανα ότι δε σέβεται ούτε 

πρόκειται να σεβαστεί τη διεθνή νομιμότητα ή τις διεθνείς συνθήκες ούτε και αυτές 

ακόμα που υπέγραψε ή Οα υπογράψει. Μόνιμος στόχος της Άγκυρας είναι η 

αναβίωση της οσμανικής κυριαρχίας και η ανάδειξή της σε μεγάλη δύναμη. 

Η Ευρώπη, όμως, που συνεπικουρεί και στηρίζει το τουρκικό όνειρο, κινδυ
νεύει να καταστεί όμηρος των επιλογών της. Δεν είναι απίθανο. Αντίθετα, όλα 

δείχνουν ότι στην περίπτωση της Τουρκίας ίσως έχουμε επανάληψη του γερμανικού 

πειράματος του μεσοπολέμου. Τότε, οι μεγάλες δυτικές δυνάμεις στήριξαν και 
εξόπλισαν τη ναζιστική Γερμανία, για να αντιμετωπίσει δήθεν τον κομουνισμ<Ί, και 

τελικά αντιμετώπισαν το γερμανικό στρατό. Ο παράλογος εξοπλισμός της αδίστα

κτης τουρκικής στρατιωτικής μηχανής τροφοδοτεί τον τουρκικό εθνικισμό και 

επεκτατισμό, που εκδηλώνονται με διεκδικήσεις από τους γείτονές της και με γενο

κτονία σε βάρος του κουρδικού πληθυσμού. Η Τουρκία είναι η μοναδική χώρα στα 

Βαλκάνια και στην Ευρώπη που διεκδικεί εδάφη από τους γείτονές της. Εύκολα ο 

ρόλος του χωροφύλακα που της προορίζουν οι ΗΠΑ και η Γερμανία, κυρίως, 

μπορεί να εξελιχθεί σε εκείνον του ταραξία. Γι' αυτό είναι προτιμότερο για τα 

συμφέροντα της ίδιας της Δύσης να ανακαλέσει την Τουρκία στη διεθνή νομιμότητα 

αρχίζοντας από το Κυπριακό. 

Δυστυχώς, η αμερικανική πρωτοβουλία πολύ απέχει από την επιδίωξη της 

δικαιοσύνης και την αποκατάσταση του δικαίου. Η αμερικανική πρωτοβουλία 
κινείται στον τριπλό άξονα, πρώτο, της υποβάΟμισης των ψηφισμάτων και του 

ρόλου του ΟΗΕ, δεύτερο, της τήρησης ίσων αποστάσεων από τον επιτιθέμενο και 
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τον αμυνόμενο νομιμοποιώντας έτσι έμμεσα τον εισβολέα και, τρίτο, της προ<i>Οησης 

της επίλ νσης τον ζητήματος με την τακτική τον πάρε δώσε. 

Το πρώτο σκέλος του άξονα, η υποβάθμιση δηλαδή των ψηφισμάτων και του 

ρόλον του ΟΗΕ. είναι ήδη μια πραγματικότητα. Πουθενά δε γίνεται λόγος για ε<rαρ
μογή των ψηφισμάτων της Γενικής Συνέλευσης και τον Συμβουλίου Ασφαλείας, για 

αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων, για επιστροφή των προσφύγων και για 

αποκατάσταση της εδαφικής κυριαρχίας του κυπριακού κράτους. Την τελευταία 

δεκαετία η αμερικανική διπλωματία αγωνίστηκε για βαθμιαία εξουδετέρωση των 

πρώτων ψηφισμάτων με νεότερες αποφάσεις, ηπιότερες και ευνο·,κότερες για την 

Τουρκία. Παράλληλα, ενώ στην αρχή ενεργούσε παρασκηνιακά και προσεκτικά, 

τονίζοντας πάντα ότι οι αμερικάνικες ενέργειες αποσκοπούσαν στη διευκόλυνση και 
ενίσχυση της αποστολής "των καλών υπηρεσιών", όπως λέγαμε, του Γενικού Γραμ

ματέα τον ΟΗΕ, τελικά αφαίρεσε όλα τα προσχήματα παραγνωρίζοντας τόσο το 
Γενικό Γραμματέα όσο και τους εκπροσώπους του και αναλαμβάνοντας την πρωτο

βουλία των κινήσεων. Οι όροι αντιστράφηκαν. Τώρα οι λειτουργοί του ΟΗ Ε διευ

κολύνουν και στηρίζουν τις τάχα καλές υπηρεσίες των αμερικανών αντιπροσώπων. 

Και φυσικά καλές νοούνται οι υπηρεσίες τονς μόνο για την Τουρκία. 

Ο δεύτερος άξονας, η τήρηση ίσων αποστάσεων, αποτελεί μια ισοπεδωτική 

τακτική γεμάτη καιροσκοπισμό και υποκρισία. Πρόκειται για μια τακτική που 
εξυπηρετεί μόνο την Τουρκία. Η ημικατεχόμενη Κύπρος εξισώνεται με την επιτιθέ

μενη Τουρκία. Η εισβολή και η κατοχή θεωρούνται τετελεσμένες. Οι πάνοπλες 

τουρκικές κατοχικές δυνάμεις και η Εθνική Φρουρά είναι απλώς δυνάμεις των αντι

μαχομένων. Το δικαίωμα της άμυνας εξισcί>νεται με το δικαίωμα της επίθεσης. Μας 
καλούν μάλιστα ισότιμα να παύσουμε τους εξοπλισμούς και την ίδια στιγμή εξοπλί

ζουν με τους πιο σύγχρονους πυραύλους την Τουρκία. Είναι <rανερό ότι το Πεντά

γωνο και το Στέιτ Ντιπάρτμεντ απέβαλαν κάθε συναισθηματική διάθεση και συμπά
θεια προς τους αδικημένους και τονς αδυνάτους. Επέλεξαν το ΓολιάΟ με τη 
βεβαιότητα ότι μετά τη Βίβλο δεν πρόκειται ποτέ να επαναληφθεί η ιστορία του 
Δαβίδ. Σίγουρα, όμως, κάθε φορά που απαιτούν ή υπαγορεύουν τη θέλησή τους 

όσον αφορά τις αποφάσεις του ΟΗΕ γω την ανάγκη περιορισμού των εξοπλισμών, 
μόνο θ-υμηδία μπορούν να προκαλούν, αν όχι ντροπή. Δυστυχcί>ς, ακολουθούν την 

τακτική των ίσων αποστάσεων ακολουθούν σε όλα τα σημεία και τις πτυχές του 
Κυπριακού με αποτέλεσμα την ενθάρρυνση της αδιαλλαξίας του Ντενκτάς. Αντιμε

τωπίζεται ήδη ισότιμα. Εξασφάλισε, χάρη στην ύπονλη αυτή τακτική, πολιτική 
ισοτιμία σε όλες του τις διεκδικήσεις, γι' αυτό και δεν πρόκειται πουΟενά να υποχω

ρήσει. 

Το τρίτο σκέλος, η τακτική τον πάρε δώσε, που, σύμφωνα με τους υποστηρι

κτές της, εφαρμόστηκε στο Βοσνιακό, στο Παλαιστινιακό και αλλού, γι' αντό μπορεί 

να εφαρμοστεί και στην Κύπρο, παραγνωρίζει τα πραγματικά δεδομένα και τις 

διαστάσεις του Κ νπριακού. Η τακτική αυτή εφαρμόζεται στις συναλλαγές, οικονο
μικές και πολιτικές, όταν οι δυο συναλλασσόμενοι -γιατί για συναλλαγή πρόκειται
δίνουν για να πάρουν. Δίνει όμως και παίρνει ο καθένας από τα δικά του. Στην 
περίπτωση της Κύπρον θα δώσουμε και θα πάρουμε μόνο από τα δικά μας. Θα μας 
δώσουν, αν μας δώσουν, από τα δικά μας, από αυτά που μας άρπαξαν με τη βία των 

όπλων, και θα δώσουμε πάλι από τα δικά μας. Θα επιστρέψει, λένε, ο κ. Ντενκτάς 

μερικές γειτονιές του Βαρωσιού και εμείς θα άρουμε κάθε μέτρο αποκλεισμού στα 
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κατεχόμενα λιμάνια, ενώ ταυτόχρονα θα λειτουργήσει το αεροδρόμιο Λευκωσίας 
και για τις δυο κοινότητες. Αν αθροίσουμε τα πράγματα, μόνο εμείς δίνουμε. Το 
Βαρώσι είναι ελληνοκυπριακή κατεχόμενη περιουσία. Και το αεροδρόμιο ανήκει 
στη δικαιοδοσία της νόμιμης κυπριακής κυβέρνησης. Είναι μάλιστα απορίας άξιο 
που δεν απαιτούμε ήδη να παραδοθεί από τον ΟΗΕ στις νόμιμες αρχές της Δημο

κρατίας. Δυστυχώς, όμως, πάψαμε από καιρό να είμαστε διεκδικητικοί. Εξετά
ζουμε μόνο τις διεκδικήσεις των άλλων. 

Όλα δείχνουν ότι η αμερικανική πρωτοβουλία είναι μια εκτροπή που 

αποσκοπεί. στην ικανοποίηση των τουρκικών διεκδικήσεων για την αναγνώριση 

ξεχωριστής κυριαρχίας και διεθνούς προσωπικότητας, καθώς και ότι οι ΗΠΑ ποτέ 
δε θα προωΟήσουν λύση που θα δυσαρεστεί την Τουρκία. Πρόκειται για τη μεθό
δευση μιας λύσης δήΟεν ομοσπονδίας που θα ·ναι στην πραγματικότητα συνομο
σπονδία. Η ικανοποίηση των τουρκικών απαιτήσεων έχει ήδη δρομολογηΟεί με 
πρώτη ενέργεια την αναβάθμιση του ψευδοκράτους. Σε αυτό αποσκοπούν οι επισκέ
ψεις του Αμερικανού πρέσβη στο γραφείο του λεγόμενου Υπουργού Εξωτερικών του 
ψευδοκράτους και η παρουσία του στρατιωτικού ακόλουθου της αμερικανικής 

πρεσβείας στην παρέλαση του Αττίλα. Ο Αμερικανός πρέσβης, αντί να καταγγείλει 
τη χρήση από τον κατοχικό στρατό αμερικανικού οπλισμού που χορηγήΟηχε ως 

βοήθεια στην Τουρκία, πράγμα που αντιβαίνει προς τους αμερικανικούς νόμους, 
δικαιολόγησε και υποστήριξε τον υφιστάμενό του. Είναι ντροπή ο εκπρόσωπος 
μιας τόσο μεγάλης χώρας να παραβλέπει την παραβίαση των νόμων της πατρίδας 
του, για να εξυπηρετήσει μικροπολιτικές σκοπιμότητες. Είναι όμως εξίσου ντροπή 
Κύπριοι να συνωστίζονται και να εκλιπαρούν για μια πρόσκληση στις διεξιιί>σεις 
του. Ως απάντηση στην προκλητική συμπεριφορά του κυρίου πρέσβη οι Ελληνοκύ

πριοι θα πρέπει να μπο"ίχοτάρουν κάθε δεξίωσή του. 

Ευελπιστούμε ότι κάποτε η Αμερική θα ξεπεράσει το σύνδρομο Κίσσιγκερ και 

θα αρθεί. στο ύψος των αρχών του Ουάσιγκτον, του Λίνκολν και του ΡούζΒελτ. 
Είναι άδικο να μεθοδεύουν τη νομιμοποίηση του επιδρομέα μετατοπίζοντας αλλού 
το πρόβλημα και τις ευθύνες. Η παραπλανητική θεώρηση που προωθούν, παράλ
ληλα με τις ενέργειες προώθησης λύσης, ότι δήθεν το Κυπριακό δεν ειναι Οέμα 

εισβολής και κατοχής αλλά ψυχολογικό πρόβλημα ανάμεσα στις δυο κοινότητες 
υπηρετεί τους τουρκικούς σχεδιασμούς για πολιτική εξίσωση και αναγνώριση του 
ψευδοκράτους. Σε αυτό αποσκοπεί ο πακτωλός των χρημάτων που διατίθεται από 
διάφορες αμερικανικές υπηρεσίες για συναντήσεις, σεμινάρια, συνέδρια και άλλα 
παρόμοια, όπου θύτες και θύματα εξισώνονται για λόγους ψυχολογικούς. 

Πρόσφατα, μάλιστα, σε παρόμοιο συνέδριο στο Χάρβαρντ εκλέκτορες, καθη
γητές και υποψήφιοι καθηγητές του Πανεπιστημίου της Κύπρου παρακάθισαν 
ισότιμα με καθηγητές από τα ψευδοπανεπιστήμια των κατεχομένων προσφέροντας 
την πολυπόΟητη αναγνώριση στο ψευδοκράτος. Η Σύγκλητος και το Συμβούλιο του 

Πανεπιστημίου μας όχι μόνο κώφευσαν στις σχετικές καταγγελίες μέσα και έξω από 
την Κύπρο, αλλά αντίθετα επιβράβευσαν όσους συμμετείχαν. Κάπου πρέπει να βρει 

ερείσματα και στην πλευρά μας η αμερικανική ταχτική των ίσων αποστάσεων. Η 

αρχή γίνεται από το αυτόνομο Πανεπιστήμιό μας. 

Δυστυχώς, την αμερικάνικη πολιτική συνεπικουρεί το Φόρε·ίν Όφις. Η 

αγγλική διπλωματία μάς δίνει συνεχώς πλάγια χτυπήματα. Μνησικακούν ουσια
στικά οι Άγγλοι διπλωμάτες σε βάρος του κυπριακού λαού. Ουδέποτε μας συγχώ
ρησαν τους αγώνες για ελευθερία. Ουδέποτε μας συγχώρησαν το ότι αντιταχθήκαμε 
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στην κραταιά τους αυτοκρατορία. Γι' αυτό, πλήττουν συνεχώς την ελληνοκυπριακή 

πλευρά και ταυτόχρονα ευνοούν τους Τουρκοκύπριους συμμάχους και συνεργάτες 

τους κατά τον aντιαποικιακό αγώνα. Είναι η εξόφληση μιας οφειλής. Κατά τον 

ίδιο ακριβώς τρόπο που η Γερμανία, για να ξοφλήσει την ιστορική της οφειλή προς 

τους Κροάτες για τη φιλογερμανική τους στάση κατά τη διάρκεια του Δεύτερου 

Παγκόσμιου Πολέμου, ευνόησε τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας και μεθόδευσε τον 

αντισερβικό συνασπισμό τιμωρώντας ετεροχρονικά τους Σέρβους για την εΟνική 
τους αντίσταση ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χρυσοστόμου, συγγνώμη που σας διακόπτω. Έχετε αναλώσει είκοσι 

λεπτά και υπάρχει ακόμα ένας από το κόμμα σας. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΌΜΟΥ: 

Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε . 

... έτσι και η Αγγλία μνησικακεί κατά των Ελληνοκυπρίων και ευνοεί σκανδα
λωδώς την τουρκοκυπριακή πλευρά. 

Τελευταίο δείγμα του αγγλικού φιλοτουρκισμού η ενέργεια του Άγγλου Προέ
δρου του Συμβουλίου Ασφαλείας να δεχτεί τον αντιπρόσωπο του ψευδοκράτους και 

το αίτημα του Άγγλου αρμοστή για έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας από το κατοχικό 
καθεστώς. Η αγγλική διπλωματία, αφού πρώτα μας τιμώρησε με την εμπλοκή της 

Τουρκίας στο Κυπριακό κατά παράβαση της Συνθήκης της Λωζάνης, συνεχίζει την 
αρνητική της στάση με την υπόσκαψη της κυριαρχίας και της αναγνώρισης της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. Η Μεγάλη Βρετανία ως εγγυήτρια δύναμη όφειλε πρώτη 
να ζητήσει την επάνοδο στη συνταγματική νομιμότητα των συμφωνιών της Ζυρίχης, 

τις οποίες εκείνη επέβαλε στην Κύπρο. Όφειλε πρώτη να ζητήσεL την αποχ<δρηση 

των τουρκικών στρατευμάτων. Ήταν το ελάχιστο που θα μπορούσε να κάνει για 

όσα δεν έκανε κατά τη διάρκεια της εισβολής. 

Οι Άγγλοι διπλωμάτες που υποστηρίζουν την επαναδιαπραγμάτευση της 

υπόστασης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της κυριαρχίας της ξεχνούν ή καμώνο

νται πως ξεχνούν ότι σε μια τέτοια περίπτωση πρέπει να τεθεί υπό επαναδιαπραγ

μάτευση και το καθεστώς των βάσεων. Η κυριαρχία τους σε εδάφη της Κύπρου 

στηρίζεται στις συμφωνίες της Ζυρίχης που επέβαλαν την εγκαθίδρυση, όπως και το 
συνταγματικό και το διεΟνές καθεστώς της Κυπριακής Δημοκρατίας. Οποιαδήποτε 
μεταβολή πρέπει να συμπεριλάβει και τις αγγλικές βάσεις. Η Αγγλία έπρεπε να 

μάχεται και να πρωτοστατεί για την επάνοδο στις συμφωνίες της Ζυρίχης και όχι να 

συμπλέει με τις ΗΠΑ στην εξυπηρέτηση των τουρκικών συμφερόντων. Θα πρέπει 

να κατανοήσει η Αγγλία ότι με τη συμπεριφορά της Οέτει υπό αμφισβήτηση τη νομι
μότητα και τη λειτουργικότητα των βάσεών της στην Κύπρο. 

Έχει χρέος να τιμήσει την υπογραφή της, αλλιώτικα η αξιοπιστία της τίΟεται 

υπό αμφισβήτηση. Δεκατέσσερα χρόνια μετά την υπογραφή των συμφωνιών της 

Ζυρίχης, ούσα μάλιστα η μόνη δύναμη στην Κύπρο και τη Μεσόγειο, δεν μπόρεσε ή 

δε θέλησε να αποτρέψει τη γελοιοποίηση των συμφωνιών εκείνων από την Τουρκία. 
Ποιος μπορεί να υποστηρίξει ότι δε θα τηρήσει την ίδια πάλι στάση σε περίπτωση 

οποιασδήποτε καταστρατήγησης οποιασδήποτε νέας συμφωνίας λύσης; 

Επιτέλους, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει κάποτε να γίνουμε πιο διεκδικητικοί, 

πιο μαχητικοί. Κανείς δε Οα μας δώσει, αν δε ζητήσουμε, αν δεν απαιτήσουμε. Και 
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αυτά που ζητούμε είναι ελάχιστα μπροστά σε όσα μας αρνήθηκαν ή aπεμπολήσαμε. 

Επιτέλους, δεν είμαστε απλώς η πλειοψηφία σε αυτό τον τόπο. Είμαστε το 82% και 
aποδεχτήκαμε με τη Ζυρίχη ένα συνεταιρισμό δύο προς ένα με το 18% των Τουρκο
κυπρίων συμπατριωτών μας και τώρα εξαναγκαζόμαστε σε εξίσωση και ισοτιμία. 
Μπροστά σ' αυτή την τεράστια παραχώρηση ζητούμε απλιί>ς μια λύση βιώσιμη και 

λειτουργική, που θα εξασφαλίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα του λαού μας, που δε θα 
καΟιστά την Κύπρο όμηρο της Τουρκίας, που δε θα προδικάζει μεγαλύτερα δεινά 
για τον τόπο μας. Οι διαδοχικές μας υποχωρήσεις, που έγιναν πάντα με την 

υπόσχεση ότι, όταν θα κάναμε εμείς το πρώτο βήμα, θα ακολουΟούσε και η Τουρκία, 

έμεινα ν απλό κεκτημένο για τον Ντενκτάς. Τα έσχατα όρια των υποχωρήσε<i>ν μας 
καθορίστηκαν από το Εθνικό Συμβούλιο, ένα σώμα του οποίου το κύρος και ο 
ρόλος πρέπει να διαφυλαχθούν τόσο από τη συμπολίτευση όσο και από την αντιπο

λίτευση. Είναι γενικό το αίσθημα ότι έχουμε φτάσει σε όρια μη επιτρεπτών νέων 
υποχωρήσεων. Όσα συζητούνται στους πολιτικούς διαδρόμους και τα παρασκήνια 
προκαλούν ρίγος και τριγμό οδόντων. Το επιφώνημα έρχεται μόνο του στα χείλη: 

Φτάνει! Φτάνουν οι υποχωρήσεις, φτάνουν οι πιέσεις, φτάνει και ο εμπαιγμός! 

Αν η νέα αμερικανική πρωτοβουλία αποσκοπεί στη διαρκή ομηρία μας στην 

Τουρκία και στο διαμελισμό της εδαφικής κυριαρχίας, πρέπει να τερματιστεί και να 
υπάρξει από την πλευρά μας ένας νέος πολιτικός σχεδιασμός. Πρέπει να επικε

ντρωθούμε στην ευρωπα·ίκή προοπτική ως πορεία λύσης και στη διατήρηση και 

ενίσχυση του αμυντικού δόγματος ως αποτρεπτικού μηχανισμού της τούρκικης 

επιβουλής. Το αμυντικό δόγμα συνέβαλε και συμβάλλει στην αναθάρρηση και 
ενίσχυση του φρονήματος του λαού μας. Θα πρέπει να γίνει κατανοητό από όλους 

πως ο λαός μας είναι aποφασισμένος να μην επιτρέψει επανάληψη του 1974. Η 

λύση πρέπει να επιτευχθεί με ειρηνικά μέσα, με πολιτικές διαδικασίες και συνομι
λίες, όχι όμως υπό το κράτος της απειλής για πλήρη ένοπλη κατάληψη. 

Η πολιτική της αμυντικής θωράκισης επιτρέπει την ισχυροποίηση των πολι

τικών μας Οέσεων, Οέσεων που πρέπει να στραφούν περισσότερο προς την Ευρώπη. 
Θα πρέπε~ ακριβώς να γίνει συνείδηση η ευρωπα·cκή προοπτική όλων των διcιστά

σεων του Κυπριακού. Πρέπει μάλιστα να καταστεί άξονας της πολιτικής μας η 
επιδίωξή μας για κατοχύρωση του ευρωπα·ίκού κεκτημένου και όχι για απόκλιση 
από αυτό. Η ίδια η Ευρώπη πρέπει να θεωρήσει επιτέλους ψευδοτέχνασμα και 

υποτιμητική Οέση την άρνηση του Ντενκτάς να αποδεχτεί ισότιμη εισδοχή Ελληνοκυ
πρίων και Τουρκοκυπρίων στη μεγάλη κοινοπολιτεία της Ευρωπα·ίκής Ένωσης. 

Την ίδια στιγμή που η Τουρκία οργανώνει τεράστιες εκστρατείες, για να γί.νει δεκτή 
στην Ευρωπα·ίκή Ένωση, ο εγκάθετός της στην Κύπρο Οεωρεί. την είσοδο της 

Κυπριακής Δημοκρατίας βλαπτική για τους Τουρκοκυπρίους. Για άλλη μια φορά 

Ουσιάζει τα συμφέροντα των συμπατριωτών του, για να εξυπηρετήσει τους καιρο

σκοπισμούς του τουρκικού στρατιωτικού κατεστημένου. Την ίδια στιγμή που ο 
Ντενκτάς τάσσεται κατά της εισόδου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση, οι Τουρκοκύπριοι 

φυλλορροούν προς τις χώρες της και ο κατοχικός ηγέτης τούς αναπληρώνει με εποί

κους. 

Κύριοι συνάδελφοι, οι καιροί δεν περιμένουν. Ήρθε η στιγμή των αποφά

σεων. Θα δεχτούμε μοιρολατρικά οποιαδήποτε λύση μας προτείνουν με προσχή

ματα και δικαιολογίες που πάντα θα βρίσκουν ή θα χαράξουμε μια νέα πορεία, 

δίκαιη και ευρωπα·ίκή, που θα κατοχυρώνει όλους τους πολίτες της Κύπρου ανεξάρ-
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τητα από γλώσσα, θρησκεία και συνήθειες; Αυτά είναι στοιχεία πολιτισμού και οι 

πολιτισμοί δε χωρίζουν, αλλά ενώνουν τους λαούς. 

Ο κυπριακός λαός έχει τις δυνατότητες τις πολιτιστικές, τις οικονομικές και 

τις εθνικές να επιβιώσει. Μέσα από τα ερείπια του '74 επιτέλεσε ένα οικονομικό 
θαύμα. Ήταν χάρη στη Οέλησή του να παραμείνει σ' αυτά τα χ<δματα, που ήταν και 

θα παραμείνουν δικά μας. Μπορούσε να επιλέξει τη μετανάστευση και τις επενδύ

σεις σε aσφαλέστερους χώρους. Επέλεξε συνειδητά αυτό τον τόπο που δοκιμάζεται, 

βασανίζεται, αλλά αντέχει, αγωνίζεται και δημιουργεί. Φτάνει να πορευθεί κανείς 

κατά μήκος της πράσινης γραμμής. Στα Λύμ1ηα, στις Βρυσούλλες, στη Δερύνεια 

χτίζουν σπίτια, επενδύουν τις οικονομίες μιας ζωής σε απόσταση δραστικής Βολής 

τυφεκίου. Έτσι απαντούν στον Αττίλα, με την ψυχή τους και την παρουσία τους. 

Αυτή είναι η αντίσταση του λαού μας. Ο ελληνικός κυπριακός λαός είναι ένας 

γενναίος λαός. Το απέδειξε στις αναμετρήσεις του με τους λογής λογής κατακτητές 

και τώρα που, σηκώνοντας βαρύ το φορτίο της εισβολής και της κατοχής, αντιπα

λεύει τα δεινά και τις συμφορές. Γι' αυτό πρέπει να διακριβωθεί η τύχη των αγνοου

μένων και να επιστρέψουν οι πρόσφυγες στις πόλεις και τα χωριά τους, να προσκυ

νήσουν στις εκκλησίες τους και να ψάλλουν τρισάγιο στους τάφους αγαπημένων 

προσώπων. 

Η πολιτική ηγεσία πρέπει πάντα να έχει υπόψη της ότι ο λαός παρακολουθεί, 

κρίνει και συμπαρίσταται. Γι' αυτό, αν υπάρξει ανάγκη γενναίων αποφάσεων, 

αυτός ο λαός θα ακολουθήσει γενναία και υπερήφανα όπως πάντα. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ά. Χρυσοστόμου, τον Προεδρεύοντα της 

Βουλής κ. Β. Λυσσαρίδη αντικατέστησε ο κ. Χρ. Κατσαμπάς.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ) 

Ο κ. Τάκης Χατζηδημητρίου παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κύριοι εναπομείναντες συνάδελφοι, 

Όταν άρχιζε η συζήτηση για το Κυπριακό, υπήρχε μια διαφορετική κατάσταση 

από αυτή που στο μεταξύ εξελίχθηκε με την ολοκλήρωση της συζήτησης. Μεσολά· 

βησε η κρίση στις βραχονησίδες Ί μια και μια πρωτοφανής σε επιΟετικότητα συμπερι

φορά της Τουρκίας εις βάρος του μισού Αιγαίου. Οι άνεμοι μιας συνεχώς εντεινό

μενης κρίσης, που φαίνεται να επεκτείνεται στο άμεσο προβλεπτό μέλλον, 

αναταράζουν πια ολόκληρη την περιοχή της ανατολικής Μεσογείου. Η Άγκυρα 

οξύνει την κρίση σε ολόκληρη την περιοχή. ΠροβάλλΕL διεκδικήσεις πάνω σε ένα 

μεγάλο αριΟμό βραχονησίδων στο Αιγαίο και αυξάνει τις στρατιωτικές της δυνάμεις 

στην Κύπρο. 

(Ακούγονται ομιλίες) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν ακούει κανένας, δυστυχώς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

.. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

'Οχ~. δεν εtνα~ για το αν ακούνε. Το ζήτημα εtνα~ να αισΟάνομα~ όη τέλος 

πάντων εγώ είμα~ ο ομιλητής χα~ όχ~ άλλοι. Αυτό είνα~ το πρόβλημά μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, λtγη ησυχία! 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δικαιούντα~ όσοι Οέλουν να παρακολουθούν, αλλά τουλάχιστον να ακούγετα~ 

μια φωνή μέσα στην αίθουσα· να μην ακούγονται πολλές. Δεν είναι υποχρεωτική η 

παρακολούθηση· είναι μέσα στα κοινοβουλευτικά δεδομένα. Δε θέλουμε ακροα
τήρ~ο· είναι, ας πούμε ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

(Κάτι λέει.) 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πάλι καλά που κατάφερα να αποκτήσω και ακροατήριο! Ευχαριστιί), κύριε 

Καρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ίσως η νέα Βουλή να μεριμνήσει για ένα σώμα επιμελητών που να δικαιούται 

να ... 
(Ακούγονται ομ~λίες) 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υμείς όψεσθε. 

Ναι, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ : 

Λοιπόν, συνεχίζω, κύριε Πρόεδρε. 

Η Άγκυρα οξύνει την κρίση σε ολόκληρη την περιοχή, προ~άλλε~ δε τις διι:κδι
κήσε~ς της πάνω σε ένα μεγάλο αριθμό βραχονησίδων στο Αιγαίο και αυξάνει τ~ς 
στρατιωτικές της δυνάμε~ς στην Κύπρο. 

Η πολιτική της Άγκυρας στηρίχτηκε όλα τα χρόνια του ψυχρού πολέμου που 
προηγήθηκαν σε ένα σχέδιο ενίσχυσης των στρατ~ωτικών της δυνάμεων μέσα στα 
πλαίσια της συμμαχίας του ΝΑΤΟ. Η στρατηγική της θέση στην αντιπαράθεση με τη 
Σοβιετική Ένωση της εξασφάλιζε μια προνομιακή μεταχείριση από το αμερικανικό 
Πεντάγωνο και τη δυτ~κή συμμαχία. Όμως η Τουρκία μεΟοδικά έστρεψε την 
προσοχή της προς άλλες κατευθύνσεις, προς το Α~γαίο, την ανατολική Μεσόγειο και 

την Κύπρο. 

Το ερώτημα που πρέπει να υποβληθεί στους Αμερικανούς αλλά και στους 
άλλους δυτικούς που στήριξαν αυτή την πορεία της Τουρκίας είναι αν έχουν ή όχι 

αναθεωρήσει τις απόψεις τους για το ρόλο της Τουρκίας στην περιοχή. Α ν η 
Τουρκία πρόκειται να διατηρήσει τον ίδιο ρόλο που είχε και τον καιρό του ·ψυχρού 
πολέμου, τότε θα πρέπει να αναμένουμε διαιιί)νιση των προβλημάτων και εκρηκτικές 

συνέπειες για την ίδια την Κύπρο και το Αιγαίο. Και αυτή η προσέγγιση υπήρξε η 
γενεσιουργός α ι τ ία της σημερινής κατάστασης. 
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Δε δώσαμε την πρέπουσα σημασία στην πολιτική της διχοτόμησης με αποτέ
λεσμα να βρίσκεται η μισή μας πατρίδα υπό κατοχή. Δεν έδωσε η Ελλάδα την 
αναγκαία σημασία στις τουρκικές απειλές για τον έλεγχο του Αιγαίου και τώρα 
έχουμε μια χειροπιαστή διεκδίκηση και μια τουρκική υπεροπλία. Τώρα πια δεν 
υπάρχουν άλλα περιθώρια αδράνειας. Το γεγονός ότι η Τουρκία προκαλεί εντάσεις 
και απειλεί με πόλεμο την Ελλάδα και την Κύπρο δε σημαίνει ότι έχει και την 

πρωτοβουλία για τις εξελίξεις στην περιοχή. Ο πόλεμος είναι το χειρότερο που 
μπορεί να συμβεί. Θα γίνει όμως μόνο στην περίπτωση που θα τον επιβάλει η 

Τουρκία. Τότε δε θα υπάρχει άλλη διέξοδος για όλους μας από την υπεράσπιση της 
πατρώας γης με όλες μας τις δυνάμεις. 

Εκτός όμως του πολέμου, που αποτελεί. την πιο ακραία διέξοδο, υπάρχει και η 

πολιτική και η διπλωματία που διαδραματίζουν εξίσου σημαντικό, αν όχι σημαντι
κότερο ρόλο. Μπορεί. τις ώρες της πρόσφατης κρίσης η Ευρώπη και πολύ περισσό

τερο οι Ηνωμένες Πολιτείες να στέκονταν άφωνοι, δίβουλοι, αν όχι μεροληπτικοί 

εναντίον της Ελλάδας, αλλά τις μέρες που ιικολούθησαν υπήρξαν φανερά σημάδια 

ανάκαμψης και ενίσχυσης των ελληνικcί>ν Οέσεων. Και αυτό αποτελεί. ένα πρώτο 
δίδαγμα που πρέπει να λογαριάσουμε, ότι η πολιτική και η διπλωματία είναι ισχυρά 

και αποτελεσματικά μέσα, αν τα χρησιμοποιήσουμε σωστά, με την ενδεδειγμένη 

επιχειρηματολογία, και αν κάνουμε επίσης τις σωστές επιλογές. 

Το ερcί>τημα που μας απασχόλησε όλους ήταν: Είναι δυνατό να εκδηλωθεί 
πόλεμος στο Αιγαίο και να παραμείνει η Κύπρος αμέτοχη; Η Κύπρος ούτε προκαλεί 

ούτε εμπλέκεται στην κρίση του Αιγαίου. Είναι ένα ανεξάρτητο κράτος στην ανατο

λική Μεσόγειο με τη δική του θέση στη διεΟνή κοινωνία. Κανονικά η Κύπρος Οα 

έπρεπε να ήταν έξω από την προοπτική του πολέμου και αυτός πρέπει να είναι ο 

στόχος και η επιδίωξη τόσο της Κύπρου όσο και της Ελλάδας. Όμως, σε ένα τέτοιο 

ενδεχόμενο η Τουρκία λίγα ή κανένα περιΟώριο δε μας αφήνει να κάνουμε υπολογι
σμούς για μια ειρηνική πορεία της Κύπρου. Έχει στην Κύπρο τον κατοχικό στρατό, 

που συνεχώς τον ενισχύει, και μας απευΟύνει συνεχώς απειλές για πόλεμο και κατα

στροφές σε κάθε μας βήμα, σε κάθε αμυντική ή πολιτική μας ενέργεια, από την 
προσπάθεια για την αμυντική μας θωράκιση μέχρι την πορεία μας προς την Ευρω

πα·ίκή Ένωση. Και αυτό μας υποχρεώνει να προσαρμόζουμε την πολιτική μας προς 

το ενδεχόμενο του επαπειλούμενου πολέμου. Φυσικά, στόχος και στρατηγική μας 

είναι η αποτροπή του πολέμου και αυτό είναι και το νόημα του αμυντικού 

δόγματος. Δεν είναι λοιπόν το δόγμα που προκαλεί τον πόλεμο αλλά η επεκτατική 
πολιτική της Άγκυρας, που δε γνωρίζει φραγμούς. 

Όμως, επειδή ο πόλεμος θα είναι μια τραγική εξέλιξη και για τις τρεις χώρες 

της περιοχής και επειδή θα επηρεάσει και άλλα ευρύτερα συμφέροντα, για την πραγ

ματοποίησή του χρειάζεται μεγάλη πρόκληση ή μεγάλη αδεξιότητα, τεράστια σφάλ

ματα, απέραντη δημαγωγία και πολλή πατριδοκαπηλία. Γι' αυτό, η αμυντική μας 

πολιτική και η αμυντική συνεργασία με την Ελλάδα θα πρέπει να έχουν αποτρεπτικό 

χαρακτήρα. Και στο βαθμό που στόχος μας είναι η αποτροπή του και επιτυγχά

νουμε αυτή την αποτροπή επιτυγχάνει και το δόγμα του ενιαίου αμυντικού χcί>ρου. 

Στη συνεργασία και την αποτροπή λοιπόν στηρίζονται τα κοινά συμφέροντα 

Κύπρου και Ελλάδας και η ενδυνάμωση και των δύο χωρών μέσα στο διεθνή χώρο. 

Αν υπήρξε ένα βασικό σφάλμα στην υπόθεση της αμυντικής συνεργασίας 

Ελλάδας-Κύπρου μέσα στα πλαίσια του ενιαίου αμυντικού χώρου, τούτο υπήρξε η 

._ 
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πληθώρα των δηλώσεων γύρω από το δόγμα, οι αμετροέπειες που το συνόδεψαν και 
η πολιτική εκμετάλλευση που του έγινε. Ο λαός μας διψά για ασφάλεια. αλλά 

ταυτόχρονα έχει ανάγκη από σοβαρότητα και υπευθυνότητα. Μόνο μέσα σε 

συνθήκες υπευθυνότητας και σοβαρότητας είναι δυνατό να προστατέψουμε και να 

αξιοποιήσουμε το δόγμα. Διαφορετικά το εκθέτουμε, το εξασΟενίζουμε και δίνουμε 

με τις ρητορικές μας εξάρσεις προσχήματα στους Τούρκους ή ίσως ακόμη και 

αφορμές για δικές τους πρωτοβουλίες. Αν η κρίση γύρω από τα Ίμια προκάλεσε 

στην Κύπρο αισθήματα aπογοήτευσης και αμφιβολίες γύρω από το δόγμα του 

ενιαίου αμυντικού χώρου ... 

(Ακούγονται ομιλίες) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗ ΜΗΤΡIΟΥ: 

Μην ενοχλείστε, κύριε Πρόεδρε, δεν έχει σημασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

... παρακολουθούν ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν πειράζει. Παρακολουθείτε εσείς, νομίζω, και είναι αρκετό. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ : 

Αν η χρίση γύρω από τα Ί μια προκάλεσε στην Κύπρο αισθήματα aπογοή

τευσης και αμφιβολίες γύρω από το δόγμα του ενιαίου αμυντικού χ(i>ρου, τούτο 

οφείλεται κατά κύριο λόγο στη δημιουργία ψευδών εντυπώσεων με ανεδαφικές γύρω 
από το δόγμα δηλώσεις εθνικιστικής κατανάλωσης, εν πολλοίς. 

Η άμυνα και το δόγμα δεν είναι μόνο μια στρατιωτική υπόΟεση, μια στρατιω
τικοποίηση του κυπριακού ζητήματος, αλλά αποτελούν την πιο πειστική έκφραση 
του ότι ο λαός μας Θέλει την ειρήνη , θέλει τη λύση, θέλει μια ειρηνική και ανεξάρ
τητη Κύπρο. Η άμυνα αποτελεί την έκφραση της θέλησης του λαού μας να μην 
υποταχθεί στη βία και στην κατοχή, να μην παραδοθεί στην τουρκική επιβουλή. 
Τούτο αποτελεί βασικό συστατικό για τη διαμόρφωση μιας προοπτικής για λύση 
που να είναι σύμφωνη με το διεθνές δίκαιο για Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυ

πρίους. Μια ισχυρή άμυνα σίγουρα ενισχύει τη διαπραγματευτική Οέση της 

Κύπρου. 

Ερχόμαστε στο ενδεχόμενο της σύρραξης στο Αιγαίο. Θα είναι δυνατό η 
Κύπρος να παραμείνει έξω από την αναμέτρηση; Αν η Τουρκία Οελήσει να εμπλακεί 

σε πόλεμο με την Ελλάδα στον 'Εβρο και στο Αιγαίο μέχρι το Καστελλόριζο, θα 
αφήσει την Κύπρο έξω από τις στρατιωτικές της επιχειρήσεις; Τι είναι εκείνο που 

Οα εμποδίσει την Τουρκία να επεκτείνει τον πόλεμο και στην Κύπρο; Το ότι είμαστε 

ένα ανεξάρτητο κράτος, μέλος του Οργανισμού Ηνωμένων ΕΟνών; Μα, η ΊΌυρκία 
δεν αναγνωρίζει την Κυπριακή Δημοκρατία! Και είναι γνωστό ότι τα στρατιωτικά 

fι 
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της σχέδια εί.ναι ενιαία από τον Έβρο μέχρι και την Κύπρο. Και, όταν η ΊΌυρκία 

εμπλακεί στον πόλεμο, Οα αναζητήσΗ κάΟε bυνατό επιχείρημα, για να στερειi>σει τη 
θέση της. Και θα έχει ο πόλεμος αυτός επεκτατικό νόημα τόσο στο Αιγαίο όσο και 
στην Κύπρο. 

Μπροστά στον τουρκικό κατοχικό στρατό δεν έχουμε παρά να αντιπαρατά

ξουμε τις δικές μας δυνάμεις. Και, όταν μιλούμε για αντιπαράταξη δυνάμεων, Οα 

πρέπει να έχουν έναν πειστικό χαρακτήρα, όσον αφορά τόσο το ηθικό του λαοίι όσο 

και τα μέσα που διαθέτουμε. Α ν η Τουρκία γνωρίζει ότι ένας πόλεμος στην Κ \ιπρο 
δε θα είναι ένας νέος περίπατος, όπως ήταν το 1974, Οα έχουμε ήδη πετύχει να οικο
δομήσουμε έναν αποτρεπτικό παράγοντα. Αν η Τουρκία, παρ' όλες τις δυνάμεις που 

έχει να αντιμετωπίσει στην Κύπρο, θελήσει να δώσει μια συνέχεια στα στρατιωτικά 

της σχέδια για προώθηση ή ολοκλήρωση της κατοχής, τότε σημι..ίνει ότι χρειαζό

μαστε μια δεύτερη γραμμή αποτQοπής. Ως δεύτερη γQαμμή αποτροπής καΟορίζεται 

η συμμαχία με την Ελλάδα με δόγμα ή και χωρίς δόγμα. Η σκέψη ότι μια νέα 

επίθεση στην Κύπρο Οα προκαλέσει την απάντηση της Ελλάδας σε ευαίσΟητες για 

την Τουρκία περιοχές Οα λειτουργεί αποτρεπτικά για μια νέα τουρκική προέλαση 

στην Κύπρο. 

Αν ούτε η πρώτη γραμμή αποτροπής με τις δικές μας δυνάμεις ούτε η δεύτερη 

γραμμή αποτροπής με τη συστράτευση με την Ελλάδα μέσα στα πλαίσια του ενιαίου 

αμυντικού δόγματος δε λειτουργήσουν και η Τουρκία πQοχωρήσει σε ένα γενικευ

μένο πόλεμο, τότε να μην αναζητούμε πια όρια ασφαλείας, γιατί δε θα υπάρχουν. Η 

πυρκαγιά που θα απλωΟεL στην περιοχή Οα είναι εκτός ελέγχου και σίγουρα Οα 

αγκαλιάσει και την Κύπρο. 

Μπορεί. η Τουρκία να επισείει την απειλή του πολέμου, όμως το ευρίηερο 

διεθνές κλίμα δεν ευνοεί τον πόλεμο. Γι' αυτό, μόνο ως παραλογισμός μπορεί να 

υλοποιηθεί η πιθανότητα του πολέμου. Όμως, δυστυχώς είμαστε υποχρεωμένοι να 

χαράσσουμε και εμείς τη δική μας πολιτική με βάση την πιθανότητα του πολέμου 

που, παρόλο που δεν αποτελεί δική μας επιλογή, είναι ένα ενδεχόμενο που μπορεί 

να μας επιβληθεί. Είναι παράλογος ο πόλεμος, τη στιγμή που οι γύρω μας κρίσεις 

ξεπερνιούνται. Το Μεσανατολικό μπήκε σε μια νέα εποχή ρύθμισης και τα 

Βαλκάνια προσπαθούν να μπουν σε μια νέα εποχή. Όταν οι Αμερικάνοι λέγουν ότι 

ένας πόλεμος Θα παραβλάψει τη νοτιανατολική πτέρυγα του ΝΑΤΟ, προς την οποία 

στρέφονται με ιδιαίτερο ενδιαφέρον, και ότι Οα πλήξει δικά τους μεγάλα συμφέ
ροντα, θα πρέπει να εννοήσουν ότι ο παQάγοντας της ανωμαλίας στην περιοχή είναι 

η Τουρκία. Τι θέλουν οι Αμερικάνοι: Μια ασταθή περιοχή υπό την τουρκική επικυ

ριαρχία ή μια σταθερότητα που επιτυγχάνεται μόνο με την επίλυση του Κυπριακού; 

Οι εξελίξεις μας υποχρεώνουν να κάνουμε τους δικούς μας προγραμμαη

σμούς. Πρώτ' απ' όλα θα πρέπει να δώσουμε με τη μεγαλύτερη δυνατή σαφήνεια τη 

Οέση μας μέσα στο παγκόσμιο σύστημα ως μια ανεξάρτητη. κυρίαρχη Δημοκρατία, 

που αντιμετωπίζει μεν προβλήματα παραβίασης της ακεραιότητάς της, όμως δεν 

παύει να υπάρχει και να απαιτεί εφαρμογή του διεθνούς νόμου. Η έννοια της 

προστασίας της εγκυρότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι το πιο κεντρικό 

σημείο πάνω στο οποίο Οα πρέπει να στηριχτεί οποιαδήποτε προσπάθεια είτε για 

σταθερότητα είτε για αποφυγή του πολέμου είτε για αναζήτηση ειρήνης. Η έννοια 

της Κυπριακής Δημοκρατίας ως ανεξάρτητου κράτους είναι αναγκαίο και απαραί-
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τητο να τονιστεί προς κάθε κατεύθυνση και να συνοδευτεί και με ανάλογες πράξεις 

και όχι μόνο με διακηρύξεις. Και υπάρχουν πολλά που μπορούν και πρέπει να 

γίνουν και που σήμερα δε γίνονται και υποσκάπτουν το κύρος της Κυπριακής Δημο

κρατίας. 

Εφόσον ο άμεσος κίνδυνος που αντιμετωπίζουμε προέρχεται από την τουρ

κική κατοχή, την επεκτατική πολιτική της Τουρκίας και την τυχοδιωκτικt) τακτική 

της, αυτή των κρίσεων και των απειλών του πολέμου, η προσήλωσή μας στις 

διεθνείς αρχές θα πρέπει να παραμείνει απαρέγκλιτα στραμμένη προς τους διεΟνείς 

οργανισμούς, τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών και τους άλλους οργανισμούς που 

δίνουν και τη σημασία και τη Βάση της διεθνούς τάξης και της διεΟνούς νομιμό

τητας. 

Η εμπλοκή μας στο νέο περιφερειακό ευρωπα·ίκό και διεΟνές γίγνεσΟαι Οα μας 
εξασφαλίσει μια έγκυρη θέση και θα μας δώσει την ευκαιρία να αποκτήσουμε φίλους 

και συμμάχους. Αυτό Οα βοηθήσει τελικά να γίνουν πιο κατανοητές και οι διαφορές 

μας με την Τουρκία. Αν αυτή τη στιγμή Βρεθήκαμε σε δύσκολη Οέση μπροστ(ι στην 
τουρκική προκλητικότητα και επιθετικότητα, τούτο οφείλεται στο γεγονός ότι μας 

απορρόφησαν τον καιρό που προηγήθηκε δευτερεύοντα Οέματα, όπως ακριΒώς τα 

προβλήματα στα Βαλκάνια και τα περίφημα Σκόπια. Κάναμε σημεία ανcιq-οράς 

επιμέρους ζητήματα, υποτιμήσαμε τον τουρκικό επεκτατισμό και απομακρυνΟήκαμε 
από τα μεγάλα και διεθνή θέματα που διαμορφώνουν τη φυσιογνωμία του σημε

ρινού κόσμου. 

Απομονώθηκε η Ελλάδα και εξασθένησε διεθνώς και αποθρασύν()ηκε η 
Τουρκία ενισχύοντας την επιθετική της τακτική. Οι αποφάσεις της νέας ελληνικής 

κυβέρνησης για δραστηριοποίηση στο διεθνή χώρο είναι χρήσιμες και σημαντικές 

και δείχνουν το δρόμο που πρέπει συστηματικά να ακολουθήσουμε για το 
προβλεπτό μέλλον. Μια ανάλογη πορεία θα πρέπΕL και εμείς να ακολουΟήσουμε με 
στόχο την ενίσχυση του εσωτερικού μετώπου και της διεθνούς Οέσης της Κύπρου. Η 

εγκυρότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι το σημαντικότερο επιχείρημα που 
διαθέτουμε και είναι κρίμα που το υποβαθμίζουμε και το παραμελούμε. 

Κύριε Πρόεδρε, η Βουλή θα έχει την ευκαιρία να εγκρίνει ένα έγγραφο με το 

πέρας της συζήτησης, που καθορίζει και μεθοδεύει τα βήματα της μελλοντικής 

δραστηριότητας και νομίζω ότι θα αποτελέσει μια σωστή βάση για το μελλοντικό 

προγραμματισμό της δράσης της Βουλής μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. Θα παρακαλούσα να είμαστε, κατά το δυνατό, σύντομοι. 

για να αφήσουμε χρόνο και στους άλλους που θα ήθελαν από το κόμμα μας να μιλή

σουν, αλλά και για να μπορούμε να παρακολουθούμε πιο σοβαρά τη συζήτηση. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αν κοιτάξει κανείς την ιστορία της Κύπρου, Οα διαπιστιi>σει ότι δεν είναι 

τυχαίο το γεγονός ότι πέρασαν από αυτή αρκετοί κατακτητές. γιατί απλούστατα 

μέσα από την Κύπρο στην πραγματικότητα ήθελαν να ελέγχουν τα συμφέροντα στην 

περιοχή, που είναι τα πετρέλαια. Όλοι έχουν χρησιμοποιήσει την Κύπρο για το 

Γι 
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δικό τους το συμφέρον, εκτός από τον κυπριακό ελληνισμό, ο οποίος είχε να ρίζει, 

για να χρησιμοποιήσω την κυπριακή διάλεκτο, σ' αυτό τον τόπο, έναν τόπο ο οποίος 

κατοικείται εδώ και τόσα χρόνια κατά το 82% από ελληνικό πληθυσμό. Όλοι, 

Άγγλοι, Τούρκοι και τόσοι άλλοι που πέρασαν πάνω από την Κύπρο, φρόντιζαν 

μέσα από την Κύπρο να εξασφαλίζουν τα συμφέροντά τους στην περιοχή, εκτός από 

τον ελληνισμό. 

Η ΊΌυρκία, η οποία έχει και η ίδια μία αξιόλογη στρατηγική θέση, ήξερε ότι, 

για να ολοκληρώσει ττl στρατηγική της αξία, έπρεπε να ελέγξει και το θαλάσσιο 
χώρο που οδηγεί προς τα πετρέλαια. Από αμνημονεύτων λοιπόν ετών έχει δημιουρ
γήσει αυτή την υποδομή, ναυτικές βάσεις στη Μεσόγειο και στρατιωτικά αεροδρόμια 

στην περιοχή, και θέλει στην πραγματικότητα να ελέγξει το τρίγωνο που λέγεται 

Κρήτη-Ρόδος-Κύπρος. Αν αυτό είναι σωστό, σημαίνει ότι αποδεικνύεται περίτρανα 

ότι σκοπός της επεκτατικής πολιτικής της Τουρκίας είναι να καταλάβει όλη την 

Κύπρο. Αν δηλαδή όντως θέλει η στρατηγική αξία του χώρου της να επεκταθεί και 

στο θαλάσσιο χώρο, ώστε να ελέγχει την πορεία προς τα πετρέλαια, τότε ο στόχος 

της είναι να καταλάβει όλη την Κύπρο. 

Από το Ι 960 ή ίσως και από πιο παλιά ακόμη η Τουρκία έστρεψε την προσοχή 
της στην αναβάθμιση της ναυτικής της δυνάμεως. Ενώ ο ελληνισμός στο χώρο αυτό 

και στην πολιτική, αν θέλετε, ναυσιπλοία αλλά και στη στρατιωτική είχε υπεροπλία 

έναντι της τουρκικής πλευράς, η Τουρκία μέρα με τη μέρα όλα αυτά τα χρόνια 

δυστυχώς αξιοποίησε το χρόνο αυτό και δημιούργησε μία τεράστια πολεμική 

δύναμη και στο χώρο της Οάλασσας. 

τι πρέπει να κάνει ο ελληνισμός, και ο κυπριακός αλλά και ο ελλαδικός και ο 

απανταχού, αν θέλετε, ελληνισμός, αν είναι σωστές οι σκέψεις ότι αμετάθετος 

στόχος της Τουρκίας είναι να πάρει την Κύπρο; 

Πιστεύω και ελπίζω να μην υπάρχει κανένας σε αυτή την αιοουσα που να 

διαφωνεί τουλάχιστον σ' αυτό το κεφαλαιιi>δες σημείο, ότι η Τουρκία θέλει να κατα
λάβει όλη την Κύπρο. Άλλωστε, σε τι άλλο Οα εξυπηρετούσαν τα τεράστια έργα τα 

οποία γίνονται στην κατεχόμενη Κύπρο, όπως τα αεροδρόμια, η δύναμη σαράντα 

τόσων χιλιάδων στρατού και ούτω καθεξής; Είναι για να φυλάγουν τη γραμμή aντι

παρατάξεως των οκτώ χιλιάδων στρατιωτιi>ν, αν οι στόχοι τους δεν ήταν αυτοί; Η 
Κύπρος κάθεται πάνω σε μία ωρολογιακή βόμβα. Κάποτε ένας Ελλαδίτης αξιωμα

τικός της ΕΛΔ ΥΚ έλεγε ότι οι Τούρκοι βλέπουν τον πλούτο που επιτελείται στο 

νότο και τον ορέγονται και, όταν δοθεί η αcrορμή, θα κάνουν το πρώτο βήμα. 

Αν λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτός είναι ο στόχος της Τουρκίας, τι 

πρέπει να κάνει, επαναλαμβάνω, ο κυπριακός ελληνισμός; Νομίζω ότι, αν υπάρχει, 

μπορώ να πω τη λέξη, ένα φάρμακο, αυτό είναι ο ενιαίος αμυντικός χώρος, το 

ενιαίο αμυντικό δόγμα. Δεν είναι σίγουρα μια λεκτική διατύπωση, όπως κάποιοι 

στο παρελθόν είχαν πει, ότι δηλαδή στην πραγματικότητα άλλαξε η λέξη "άμυνα" 

και μιλούμε τώρα για ενιαίο αμυντικό δόγμα. Όχι, αγαπητοί συνάδελφοι. Εμείς 

αντιλαμβανόμαστε ότι το ενιαίο αμυντικό δόγμα πρέπει να εξυπηρετεί τρεις 

σκοπούς. 

Πρώτα και πάνω απ' όλα πρέπει εδώ να γίνουν έργα υποδομής, ώστε η Ελλάδα 

με την παρουσία της, τη νόμιμη παρουσία της -όχι όταν δημιουργείται κρίση αλλά 

με τη μόνιμη παρουσία της- να στέλνει το μήνυμα και προς τους Τούρκους και προς 

ι ι 
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τους άλλους οι οποίοι σήμερα παριστάνουν ότι ενδιαφέρονται ότι η Ελλάδα είναι 

εδώ και δε Οα επιτρέψει ποτέ αυτός ο χώρος να γίνη τουρκικός. Αυτή εί.ναι η μία 

αξία. 

Η δεύτερη αξί.α είναι να σταλεί το μήνυμα ότι ναι, σήμερα ο κυπριακός ελληνι

σμός ευρίσκεται σε μία παρένθεση με το 40% του εδάφους της να κατέχεται από την 
Τουρκία, αλλά δε θα συνεχίσει εσαεί ο κυπριακός ελληνισμός να δέχεται την κατοχή. 

Αυτή είναι μία παρένθεση, όπως πολλές άλλες παρενΟέσεις υπήρξαν στην ιστορία 

του κυπριακού ελληνισμού, και διακόσια και τριακόσια χρόνια κατοχής. Και όταν 

λοιπόν πάρουν το μήνυμα ότι εδώ δεν έχουμε σταυριi>σει τα χέρια και ότι είμαστε 

έτοιμοι να αυτοκτονήσουμε όλοι, αλλά και ενισχύουμε την άμυνά μας και έργα 

υποδομής κάνουμε και εμπλέκουμε την υπόθεση του ελληνισμού, ολόκληρου του 

ελληνισμού, στην υπόΟεση της Κύπρου, τότε, ναι, μπορεί να σκεφτούν διπλά και να 

αποφασίσουν να κάνουν κάποιες κινήσεις για το κυπριακό πρόΒλημα. 

Η τρίτη αξία του ενιαίου αμυντικού δόγματος είναι η πραγματική ενίσχυση 

της άμυνας της Κύπρου. Κανένας, μα κανένας δεν μπορεί να ισχυριστεί στα σοΒαρά 

ότι μπορούμε να μιλούμε για άμυνα, αν δε δημιουργήσουμε έργα υποδομής. Όλοι 
μας βρίσκουμε την εύκολη λύση να ρίχνουμε τις ευΟύνες πάντοτε στην Ελλάδα και 

να λέμε πως η Ελλάδα του Ι 964 μας εγκατέλειψε, η Ελλάδα του Ι 974 μας εγκατέ
λειψε. Ουδέποτε όμως ερωτήσαμε εαυτούς αν κάναμε εκείνα τα αναγκαία έργα 

υποδομής, ώστε η Ελλάδα να μπορεί έμπρακτα να ΒοηΟήσει τον κυπριακό ελλη

νισμό. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κάναμε το πραξικόπημα ... υποδομής ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εγώ λέω ότι έπρεπε να κάνουμε, αγαπητέ συνάδελφε, και στρατιωτικά αερο

δρόμια και οποιαδήποτε άλλα έργα υποδομής, για να μπορεί η Ελλάδα να 

προσφέρει τη βοήθει(ι της προς την Κύπρο. Πραξικοπήματα γίνονται και, αν θέλετε, 
αφορμές δίνονται· σήμερα είναι τα Ίμια. Εσείς ο ίδιος προηγουμένως είπατε 6τι η 

Τουρκία έχει επεκτατική πολιτική και ότι τα σχέδιά της είναι ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μην αναφέρεστε στο '74, κύριε συνάδελφε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓIΑΝΝΗΣ: 

Γιατί εννά μου απαγορέψετε, κύριε συνάδελφε; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, έννεν για να σας απαγορέψω ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓIΑΝΝΗΣ: 

Αυτή είναι η δημοκρατία στην οποία πιστεύετε, κύριε συνάδελφε; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡIΟΥ: 

Σας συμΒουλεύω να μην ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ! 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε συνάδελφε, μόνο εσείς έχετε τα εχέγγυα της δημοκρατικότητας σ' αυτό .... 
το χώρο; 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

... επετράπη η παρέμβαση ... εγώ Οα πω να κάνουμε αναφορά στο 1974, να 
πούμε για το στρατιωτικό πραξικόπημα της χούντας, κύριε ... Ναι, γιατί όχι; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

Δεν έκανε αναφορά στο πραξικόπημα της χούντας. Είπε ότι έλειπαν τα έργα 
υποδομής το 1974. Αυτό κατάλαβε ο κύριος συνάδελφος; Δεν πήρε χαμπάρι ότι 
έγινε πραξικόπημα το 1974; 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣ ΙΑΔΗΣ: 

Πώς δεν πήρε! Πήρε χαμπάρι ότι το έκανε η χούντα των Αθηνών, όπως ήταν 

ακριβώς η ανακοίνωση του ΑΚΕΛ, όπως δημοσιεύτηκε φέτος στη "Χαραυγή" και 
όπως εκδόθηκε τότε. Και είχαν απόλυτο δίκαιο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ακούστε, δε θέλω να γενικεύσω το Οέμα. Φαντάζομαι ότι καταλάβατε το 
νόημα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι δυσκολεύουμε τον ομιλητή ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Δε δυσκολεύομαι, κύριε Πρόεδρε, κάΟε άλλο! Π αίρνει ζωντάνια η Βουλή. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι θέμα αρχής, κύριε Χριστοδουλί.δη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Είναι θέμα αρχής. Δεν αφορά τον κ. Χατζηγιάννη· αφορά την παρέμβαση του 

κ. Αναστασιάδη. Αναφέρθηκε πάλι το ΑΚΕΛ και είναι σαν να αφήνεται το υπονο

ούμενο ότι το ΑΚΕΛ έχει πει ότι το στρατιωτικό πραξικόπημα στην Κύπρο, το 

φασιστικό, το προδοτικό, το έκανε μόνο η στρατιωτική χούντα της Ελλάδας. Παρα

βλέπεται -εσκεμμένα, Οα έλεγα- ότι το ΑΚΕΛ ουδέποτε είπε ότι είναι η χούντα της 
Ελλάδας μόνο που έκανε το φασιστικό πραξικόπημα. Και, να μου επιτρέψετε, συνο

δεύεται αυτό το πραξικόπημα από τα φασιστικά στοιχεία της εγκληματικής ΕΟΚΑ Β'. 

Αυτά. Αφού προκαλέσατε το ΑΚΕΛ, αυτή είναι η θέση του ΑΚΕΛ. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ε, δε θα πάω στο 1955, για να πω, κύριε Π ρόεδρε, εγώ! 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να απαντήσει ο κ. Α ναστασιάδης, για να κλείσουμε το θέμα, και να συνεχίσετε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Απλώς έκανα αναφορά σε ανακοίνωση. Σας καλώ να τη διαβάσετε και δεν έχω 

αμφιβολία ότι έχετε κατά καιρούς κατά κόρον ... το αντίΟετο μάλιστα! Ξεχ(ωατε 
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την ανακοίνωσή σας εκεί κα~ αποδίδετε αποκλε~στ~κά στους Κυπρίους το πραξικό

πημα. Εγ<.i> δεν είπα ότι δε λέτε κα~ για τους Κυπρίους. Εγ<i> λέω τ~ λέγατε στις 

20 Ιουλίου και δέστε την ανακοίνωση, όπως επαναδημοσιεύτηκε φέτος στη 
"Χαραυγή". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να συνεχίσει ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Διερωτώμαι γιατί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ έχανε ... 

Δ. ΧΡΙΣ'ΓΟΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, σας παρακαλώ! 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Την 20ή Ιουλίου ... Συγγνώμη! Συνεχίζει να παραποιεί την αλήθεια! 

Το 1974, την 20ή Ιουλίου οι πλείστοι εδώ ζούσαμε στην Κύπρο και είδαμε και 

με ποιους πολεμήσαμε στις 15 Ιουλίου ... Με συγχωρείτε! Στις 15 είδαμε με ποιους 
πολεμήσαμε και είδαμε και τα παιδιά μας τα στρατευμένα, έχετε δίκαιο, και τους 
αξιωματικούς της χούντας, αλλά συγκρουστήκαμε και με τους εοχαβητατζήδες ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριε ... 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Συγγνώμη! Τα ζήσαμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριε Α ναστασιάδη, δώστε τόπο στην οργή, για να συνεχί

σουμε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν έκανα μια αναφορά, την έχανα για να πω κάη στον χ. Χατζηδημητρί.ου, 

αλλά και πάλι παρακαλώ: Δεν υποτίμησα ή δεν υποβάθμισα την ένταση με την 
οποία το ΑΚΕΛ πιθανόν να επαναλαμβάνει και να αναμασά· το αντίΟετο, αυτός 
ήταν ο κύριος στόχος σας, η κύρια αιχμή κάθε προεκλογικής σας εκστρατείας, ότι 

τάχα εν' άλλοι. Εγώ σας υπέμνησα ανακοίνωση του ΑΚΕΛ που επαναδημοσιεύτηκε 

φέτος, κύριοι συνάδελφοι. Διαβάστε την εφημερίδα σας και Uα τη δείτε. Δεν είπα 

ότι ... 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Επαναλαμβάνω, κύριε Αναστασιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χριστοδουλίδη, σας παρακαλώ! Σας παρακαλώ! Να αφήσουμε τον 

κ. Χατζηγιάννη να συνεχίσει. Παρόλο που φαίνεται ότι οι του Συναγερμού διαβά
ζουν με περισσότερο ενδιαφέρον τη "Χαραυγή" από τους Ακελιστές! 

(Γέλια) 

Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εκείνο που ήΟελα να καταδείξω. κύριε Πρόεδρε, και με εκπλήττει ο συνά

δελφος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ, που παρενέβη, για να πει για το 

1974 ... Εκείνο που ήθελα να καταδείξω είναι ότι, αν δε δημιουργηΟούν έργα 
υποδομής, και εννοώ στρατιωτικά, η Ελλάδα δεν μπορεί να βοηΟήσει έμπρακτα τον 
κυπριακό ελληνισμό. Και εμείς, λέω, βρίσκουμε την εύκολη δικαιολογία να crορτώ
νουμε στην Ελλάδα την ευθύνη. Και πήγε στο 1974 ο συνάδελφος κ.λπ. 

Θα ήθελα λοιπόν να πω ότι με το ενιαίο αμυντικό δόγμα ενισχύεται, επανα
λαμβάνω, και η άμυνα της Κύπρου. Πέραν των δύο άλλων αξιών, αν θέλετε, που 
έχω αναφέρει προηγουμένως, που τονίζουν την ελληνική παρουσία και, αν Οέλετε, 

την αποφασιστικότητα του κυπριακού ελληνισμού να μην αποδεχΟεί εσαεί την 
κατοχή αυτού του τόπου, παράλληλα λέω ότι υπάρχει και η έμπρακτη ενίσχυση της 

άμυνας της Κύπρου. Δεν μπορώ να πιστέψω εγώ ότι μπορούμε να μιλοί1με για 
αποτελεσματική άμυνα, αν δεν εμπλέκεται στην υπόΟεση της άμυνας της Κύπρου 
ολόκληρος ο ελληνισμός. Και, στο κάτω κάτω της γραφής, έπρεπε σήμερα να χαιρό
μαστε ως κυπριακός ελληνισμός, για το ότι κάποιοι στην ΑΟήνα είναι σήμερα 
έτοιμοι, αν Οέλετε, και με πολιτικό κόστος, να μιλούν για το ότι η υπόΟεση της 

Κύπρου είναι υπόθεση όλου του ελληνισμού. 

Παράλληλα, τέλος, πρέπει η Κύπρος να οδεύσει προς την Ευρώπη και πιστεύω 
ειλικοινά ότι κάθε βήμα που κάνει η Κύπρος στην πορεία ένταξης στην Ευρώπη 
είναι, αν Οέλετε, και μια δήλωση προς την τουρκική πλευρά ότι δεν μπορεί να 
υλοποιήσει τους μακροπρόθεσμους στόχους της. Τότε και μόνο τότε, αγαπητοί 

συνάδελφοι, μπορεί να υπάρξει πραγματική διαπραγμάτευση πάνω στο κυπριακό 

πρόβλημα. Α ν δηλαδή η Τουρκία διαπιστιi>σει ότι δεν μπορεί πλέον να καταλάβει 

την Κύπρο και όταν οι τουρκικοί στόχοι καταστούν ανέφικτοι, τότε, ναι, μπορεί να 
διαπραγματευτεί. Και θα καταστούν ανέφικτοι αυτοί οι στόχοι μόνο με την ένταξη 
της Κύπρου στην Ευρώπη και με την υλοποίηση του ενιαίου αμυντικού δόγματος. 
Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι λυσσαλέα η τουρκική πλευρά πολεμά την 
πορεία της Κύπρου προς την Ευρώπη. Ξέρει ότι στην πραγματικότητα με την 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρώπη ό,τι έχει αποκτήσει με την εισβολή και την κατοχή 

Οα το χάσει. Γι' αυτό πιστεύω ότι μπορούν να υπάρξουν κάποτε συνθήκες διαπραγ
μάτευσης, αν ενισχύσουμε στο μάξιμουμ την άμυνά μας και συνεχίσουμε την πορεία 
μας προς την Ευρώπη. Σίγουρα θα προσέθετα, επειδή αναφέρΟηκα σε κυριαρχίες 
κ.λπ., είναι ξεκάθαρο ότι όλοι μιλούμε την ίδια γλώσσα σ' αυτό τον τόπο, ότι 
δηλαδή μία και μόνη είναι η κυριαρχία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του χ. Σ. Χατζηγιάννη ο κ. Ο Λυσσαρίδης 

επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(8. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. ΕυσταΟίου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι η σειρά μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παίρνω τη σειρά που μου έδωσε ο κ. Κατσαμπάς. 

. -. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Επειδή δε μίλησε κανένας από το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩ~ : 

Λυπούμαι, αλλά παίρνω τη σειρά που μου έδωσε ο προκάτοχός μου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Άμα έν' ο κ. Κατσαμπάς, είναι δυνατό να έΒαλε το ΑΚΕΛ μέσα στη σειρά; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Ακούγονται ομιλίες.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Στις 26 Ιουλίου ι 995 aπέστειλα προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας με την 
ευκαιρία της εδώ παρουσίας του κ. Γεράσιμου Αρσένη ένα υπόμνημα, το οποίο 

παρουσιάζεται σήμερα να ταιριάζει με το θέμα που συζητούμε ενώπιον της Βουλής. 

Δε θα το διαΒάσω όλο, γιατί είναι δώδεκα σελίδες και ο χρόνος μου, αντιλαμβά
νομαι, είναι δέκα λεπτά. Θα διαβάσω μερικά αποσπάσματα, για να καταδείξω την 

επικαιρότητα του θέματος, όπως την είδαμε όχι μόνο τότε, πριν από εφτά οχτώ 
μήνες, αλλά και πριν από πολλά χρόνια εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

Αναφέρω στον κύριο Πρόεδρο: "Π ροβαίνω στο διάβημά μου αυτό προς εσάς, 

γιατί πιστεύω ότι διανύουμε τον έσχατο χρόνο πριν από την εκδήλωση άμεσης τουρ

κικής επιθετικής ενέργειας εναντίον του ελληνισμού με ανεπανόρθωτες συνέπειες 

για τις τύχες του έΟνους, αν δε ληφΘούν αμέσως τα αναγκαία μέτρα για την άμυνα 

και την αποτελεσματικti προστασία της ιδιαίτερής μας πατρίδας Κύπρου πριiηιστα, 

η οποία αποτελεί την αχίλλειον πτέρναν της ενιαίας αμυντικής διάταξης του ελληνι

σμού ... " 

Συνεχίζοντας αναφέρω: "Δε χρειάζεται να διακρίνεται κάποιος από πολιτική 

διορατικότητα, για να διαπιστι~σει ότι: 

(α) Η Τουρκία είναι χώρα η οποία αντιμετωπίζει τα δυσκολότερα ΠιJΟ[~λή
ματα τόσο από άποψης οικονομικής αλλά και κοινωνικής συγκρότησης 

και συνοχής. Έχει πληθωρισμό στα πιο υψηλά επίπεδα, το κατά κεφαλiιν 

εισόδημα είναι από τα χαμηλότερα στην περιοχή, αντιμετωπίζει τrρα

στίας διαστάσεως πολεμική εξέγερση εντός των εδαcrών της και υπάρχει 

κοινωνικό πρόβλημα από τα πιο δύσκολα που αντιμετωπίζει σήμερα μια 
χώρα. Εντούτοις η χώρα αυτή διατηρεί πλήρως συγκροτημένες, άριστα 

εξοπλισμένες και ετοιμοπόλεμες σημαντικές στρατιωτικές δυνάμεις σε 
τρία μέτωπα, με αντικειμενικό οτQχο και σκοπό την εκδήλωση ανά πάσαν 
στιγμή πολεμικής επιθέσεως. 

Τα μέτωπα αυτά είναι, πρώτο, η στρατιά του Έ()ρου που στοχεύει προς 
τα σύνορά της με την Ελλάδα στην περιοχή της Θράκης και με αντικειμε

νικό σκοπό την κατάληψη και ενσωμάτωση της Δυτικής Θράκης στην 

Τουρκία. Το δεύτερο μέτωπο ευρίσκεται στρατωνισμένο απέναντι από 

τις νήσους Λέσβο, Χίο, Σάμο, Κω και Ρόδο, όπου επίσης είναι ελλιμενι
σμένος και τεράστιος στόλος αποβατικών σκαφών με προφανή στόχο την 
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κατάληψη των νήσων αυτών σε εύθετο χρόνο, και το τρίτο μέτωπο ευρί
σκεται εντός των εδαφών μας, όπου συντηρείται μια σαφής υπεροπλία σε 
έμψυχο και άψυχο υλικό σε σύγκριση προς τις δυνάμεις που διαθέτει η 
Κυπριακή Δημοκρατία. Αναq-ορικά με το τρίτο αυτό μέτωπο, πρέπει να 

σημειωθεί ότι υπάρχουν και άλλες εφεδρικές δυνάμεις στην απέναντι της 
Κύπρου μικρασιατική ακτή και στρατιωτικές εγκαταστάσεις και υποδομή 

που Οα καταστήσει την Τουρκία, εάν επιθυμεί να εκδηλώσει επίΟεση, πολύ 

πιο ισχυρή στον κρίσιμο χρόνο. 

(β) Είναι πέραν πάσης αμφιβολίας σαφές ότι σκοπός της διατήρησης αυτών 

των στρατιωτικών δυνάμεων, οι οποίες πρέπει να λεχθεί ότι συνιστούν 

για την Τουρκία οικονομικό βάρος επαχθέστατο και εντούτοις διατηρού

νται σε πλήρη ακμή, είναι η κατάληψη ελληνικών εδαφών τόσο του μητρο
πολιτικού χώρου αλλά και η επέκταση της κατοχής•στην Κύπρο, ευΟύς ως 

οι διεθνείς συγκυρίες το επιτρέψουν. Τούτο εντάσσεται στη με συνέπεια 

ακολουθούμενη και διακηρυγμένη εξάλλου εξωτερική πολιτική της Τουρ

κίας, τη γνωστή ως την πολιτική του παντουρκισμού που αποσκοπεί στην 

αναβίωση της οθωμανικής αυτοκρατορίας, όχι ως ένας ρομαντικός 

εθνικός οραματισμός αλλά ως μια συγκεκριμένη επιδίωξη, η οποία έχει 

δρομολογηθεί πριν από εκατό χρόνια και ακολουθείται με συνέπεια όλο 

αυτό το διάστημα. 

(γ) Το φαινόμενο Τουρκία είναι ίσως μοναδικό, διότι η χώρα αυτή διακη
ρύττει την επιθετική της πρόθεση, την έχει οργαν<ί>σει κατά τον πιο 

εμφανή τρόπο και την αποκαλύπτει συνεχώς και με έργα αλλά και με 
λόγους σε όλα τα επίπεδα των φορέων της κρατικής εξουσίας. Ούτε και 

αυτή η χιτλερική Γερμανία δεν έφθασε στο σημείο να διακηρύττει την 
επιθετικότητά της, και όταν ακόμη επετίθετο εναντίον των γειτονικών της 

ευρωπαΊ:κών χωρών. Η Τουρκία είναι το μοναδικό κράτος εις τον κόσμο 
που διακηρύττει την επιθετική της πρόθεση χωρίς περιστροq-ές -τούτο το 
αποδίδω, κύριοι συνάδελφοι, στην οθωμανική αλαζονεία. 

(δ) Ο παντουρκισμός αποτελεί το δόγμα του τουρκικού επεκτατισμου και 

έχει καθιερωθεί πριν εκατό ακριβώς χρόνια επί της εποχής του Σουλ
τάνου Αβδούλ Χαμίτ και αρχικά αποσκοπούσε στην εκκαθάριση των 
χριστιανικών πληθυσμών της Μικράς Ασίας και αργότερα. μετά τον 
περιορισμό των οθωμανικών εδαφών, μετά τη λήξη του Π ρώτου Παγκο

σμίου Πολέμου, στην εκκαθάριση των εδαφών της Μικράς Ασίας από τα 
μη τουρκικά στοιχεία αλλά και στην τουρκοποίηση όλων των μειονο
τήτων που δεν πρέσβευαν την ισλαμική θρησκεία. Μέσα στα πλαίσια 

αυτά, βλέπουμε την εξόντωση των aρμενικών πληθυσμών και την τουρκο
ποίηση των εδαφών της Αρμενίας, την εξάλειψη του ελληνισμού από τη 
Μικρά Ασία και την προσάρτηση του μικρού κράτους της Αλεξανδρέττας 
από τη Συρία. Οι μέθοδοι που χρησιμοποιήθηκαν είναι οι ίδιες με αυτές 
που χρησιμοποιήθηκαν στην Κύπρο, δηλαδή σφαγές, τρομοκρατία για την 
προσφυγοποίηση των γηγενών πληθυσμών και εποικισμός για την κάλυψη 

των κενών". 

Κύριε Πρόεδρε, συνεχίζοντας σε άλλο απόσπασμα αναφέρω στον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας: "Έναντι των δυνάμεων αυτών, για να αρχίσω από την Κύπρο, ουσια
στικά, όπως έχουν σήμερα τα πράγματα, η αμυντική διάταξή μας είναι εντελώς 
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ανεπαρκής. Οι δέκα χιλιάδες εΟνοφρουρο~ -πdιδιά δεκαεφτάμισι με δεκαεννιάμισι 

χρόνων- οι περιορισμένες δυνάμεις της ΕΛΔ ΥΚ και η σημερινή αμυντική <)ιάταξη 

των εφεδρειών μας δεν μπορούν να αποτελέσουν επαρκή ανασχετική δύναμη, αν 

εκδηλωθεί η τουρκική επίΟεση, η οποία προβλέπω ότι Οα εκδηλωθεί σε σύντομο 
χρονικό διάστημα, όπως Θα αναφέρω αργότερα. 

Την αμυντική προσπάθεια στην Κύπρο, κύριοι συνάδελιrοι. τη χαρακτηρίζει 
μια ατονία και μια κυριολεκτικά ανησυχητική αδιαφορία ή έστω υποβάΟμιση. 

Τούτο οφείλεται σε πλείστους όσους παράγοντες, όπως η φρούδη ελπίδα ότι θα 

μπορούσε να λυθεί το κυπριακό πρόβλημα μέσω των διαδικασιιί>ν που επανειλημ

μένα έχουν δοκιμαστεί, δηλαδή με διαπραγματεύσεις. Οι διαπραγματεύσεις για 

πάρα πολλά χρόνια και ιδίως στα αρχικά χρονικά διαστήματα μετά την εισβολή 

τροφοδοτούσαν με ελπίδες το λαό αλλά και τις κυβερνήσεις μας ότι θα μπορο11σαν 

να καταλήξουν σε λύση του κυπριακού προβλήματος. Τούτο αποτελεί πλέον σήμερα 

την κοινή θέση όλων, ακόμη και των πλέον αισιόδοξων, ότι δεν μπορούν να καταλή

ξουν πουθενά αλλού εκτός από την εδραίωση της κατοχής με την παρέλευση μακρού 

χρόνου από τη δημιουργία των τετελεσμένων και ότι οι διαπραγματεύσεις αυτές 

χρησιμοποιούνται από τους Τούρκους, ακριβώς για να εδραιώσουν την εδώ 

παρουσ~α τους, ώστε να αποκομίσουν τα οφέλη της ντε φάκτο παρουσίας τους και 

από διεθνούς αλλά και από εσωτερικής απόψεως με τον εθισμό και την α;-τοδοχή της 

κατοχής. 

τι πρέπει να γίνει, κύριοι συνάδελφοι; Πιστεύω ακράδαντα ότι η Κύπρος έχει 

δυνατότητα να αμυνΟεί εναντίον της τουρκικής επιθέσεως κατά τον πλέον αποτελε

σματικό τρόπο. Η Κύπρος διαθέτει και επαρκές έμψυχο υλικό αλλά και οικονο

μικές δυνατότητες και πόρους που μπορούν να αυξήσουν στο πολλαπλάσιο τις 

αμυντικές της δυνατότητες και την αμυντική της αποτελεσματικότητα. Συγκεκρι

μένα: 

(α) Θα πρέπει χωρίς καμιά καθυστέρηση να δημιουργηθεί η μόνιμη δύναμη 

των πέντε χιλιάδων ανδρών που έχει εξαγγελθεί για το χειρισμό των 
όπλων υψηλής τεχνολογίας με τα οποία έχει ήδη εφοδιασθεί το στράτευμά 
μας ή θα τα προμηΟευΟεί στο μέλλον. I Ι εξέλιξη στον τομέα αυτό δεν 
είναι ικανοποιητική, αν λάβουμε υπόψη τα μέχρι σήμερα αποτελέσματα. 

(β) Εφεδρείες θα πρέπει να αναδιοργανωθούν και να αναδιαταχθούν πλήρως. 

Ε~ναι απαραίτητο όπως οι έφεδροι κατατάσσονται ετησίως για περίοδο 

τριών τεσσάρων εβδομάδων και παραμένουν στρατωνισμένοι για την 

περίοδο της ετήσιας κατάταξής τους, όπως γίνεται σήμερα με την 

Ελβετία, της οποίας το σύστημα πρέπει να εφαρμοσΟεί στην Κύπρο. Ο 

στρατωνισμός των εφέδρων και η ενημέρωσή τους επί των εξελίξεων 

αλλά και η ετήσια εκγύμνασή τους θα αυξήσουν την αμυντική δύνα~ιη της 

Κύπρου αποτελεσματικά με σημαντικό έμψυχο υλικό πλήρως εξοπλι

σμένο και ετοιμοπόλεμο σε οποιαδήποτε χρονική στιγμή. 

(Υ) Θα πρέπει να δημιουργηθεί αμέσως πολιτοφυλακrΊ στην οποία να εντα

χθεί σημαντικός αριΟμός πολιτών, αλλά και επίσης Οα πρέπει να ληφUούν 

όλα τα μέτρα για την προστασία του πληθυσμού σε περίοδο κρίσης, αλλά 

και η διαφύλαξη της παροχής ουσιωδών υπηρεσιών για τη συντήρηση του 

κρατικού μηχανισμού αλλά και για την κοινωνική επιβίωση. Εδώ η κατά-
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σταση είνα~ κυριολεκτικά τραγική, για να μη λεχΟεί ότι είναι εντελώς 
ανύπαρκτη -και αναμένουμε μόνο να συζητήσουμε το νομοσχέδιο το 
οποίο μας στάληκε σήμερα, απλιί>ς σήμερα ύστερα απ<> τόσο καιρό. 

(δ) Είνα~ απαραίτητο να δημιουργηΟεί εθνοφυλακή στην οποία να ενταχθούν 
όλο~ ο~ πολίτες υποχρεωτ~κά μέχρ~ το εξηκοστό όγδοο της ηλικίας τους. 
για να επανδρώσουν τα φυλάκια στη γραμμή aντιπαράταξης αλλά κα~ για 

τη στελέχωση και επάνδρωση οχυρωματικών έργων και υποδομής 

συνεχώς και αδιάλειπτα. 

(ε) Θα πρέπει να εκπονηθεί σχέδιο κατασκευής οχυρωματικών έργων σε όλο 
το μήκος της γραμμής αντιπαράθεσης κατεπειγόντως και με στρατηγ~κό 

σχεδιασμό, τα οποία θα πρέπε~ να εξοπλισθούν με όλα τα αναγκαία 

σύγχρονα αμυντ~κά όπλα, ώστε να καταστεί η Κύπρης ένα απόρΟητο 
φρούρ~ο με αξιοποίηση όλων των πλεονεκτημάτων τα οποία έχει και ο 
αμυνόμενος αλλά και η μορφολογία των εδαφών μας, αφο"ίι στην ελεύΟερη 

περιοχή μας εξακολουθεί να παραμένει ο κύριος ορεινός όγκος της 

χώρας. 

(στ) Θα πρέπε~ να εvταχθούν στην αμυντ~κή προσπάΟcια κα~ ο~ γυναίκες σε 

αρχικό στάδ~ο σε εθελοντική βάση αλλά και στη συνέχεια με εκπλήρωση 
στρατ~ωτ~κής θητείας τουλάχιστον έξ~ μηνιί>ν, γ~α να στελεχωUούν οι 

βοηθητικές υπηρεσίες του στρατεύματος αλλά κα~ άλλες ζωτικές υπηρε
σίες, όπως είνα~ η διαχείρ~ση υλικού, οι τηλεπικο~νωνίες, η ποικίλη 

υποστήρ~η μάχιμων μονάδων. 

(ζ) Είναι απαραίτητο όπως ενταχθεί στο εκπαιδευτ~κό μας πρόγραμμα στις 

δυο τελευταίες τάξεις των σχολείων μέσης παιδείας μια ημιστρατιωτική 

εκπαί-δευση των σπουδαστιί>ν, <ί>στε, όταν αποφο~τούν από τα σχολεία, να 
είναι έτοιμοι να χειρίζονται τα όπλα που θα τους εμπιστευΟεί το στρά
τευμα, αλλά κα~ να έχουν ακμαίο το φρόνημα, το οποίο είναι τόσο 

απαραίτητο για την αποτελεσματική αμυντική προσπ(ιΟεια της χώρας. 

Πιστεύω ότι, αν γίνουν αυτά στην Κύπρο και εμπλακούν όλοι ανεξαLρετα σε 

μια πανστρατιά για την άμυνα της πατρίδας μας. τότε τα πράγματα Οα αλλάξουν 
άρδην. Η ελεύθερη Κύπρος θα καταστεί ένα απόρθητο φρούριο και κανένας δε Οα 
μπορεί να το εκπορθήσει ή να το δ~απεράσει. Γ~ατί σε μ~α ενδεχόμενη πολεμική 
αναμέτρηση δε θα πρόκειται γ~α σύγκρουση Κύπρου και Τουρκίας αλλά για άμυνα 
του πάτριου εδάφους σε μ~α εδαφική περιοχή όπου ο~ τουρκικές δυνάμεις δε Οα 
μπορούσαν να παρατάξουν στρατεύματα πέραν των όσων η στρατιωτική κω στρα
τηγ~κή επιστήμη επ~τρέπουν και αυτές τις δυνάμεις θα μπορεί εύκολα η Κύπρος να 

τις αντιμετωπίσει. Θα μπορούμε τότε να διαπραγματευΟούμε επί ίσο~ς όρο~ς την 

εξεύρεση λύσης, αν κα~ πιστεύω ακράδαντα ότι η Τουρκία δεν πρόκε~τα~ να αποδε
χθεί καμ~ά λύση εκτός από τη διχοτόμηση και τουρκοποίηση της Κύπρου σε μεταγε

νέστερο στάδ~ο. όπως έχουν πλέον τα πράγματα αποκρυσταλλωΟεί. Παρά ταύτα, αν 
πρόκειτα~ να γίνουν δ~απραγματεύσεις, τότε θα μπορούσαν ίσως, αν υπάρξει το 

~σοζύγιο, να αποδώσουν αυτές ο~ διαπραγματεύσεις. 

Αυτά που αναcrέρω πιο πάνω αποτελούν το υπόβαΟρο, για να επ~τύχει το 
ενιαίο αμυντικό δόγμα, διότι τότε και μόνον τότε η Ελλάδα Οα μπορέσει να μας 

βοηθήσε~ αποτελεσματ~κά κα~ να καλύψει τα κενά της αμυντικής μας παράταξης κα~ 
προσπάθειας. Π ιστεύω ότ~. όπως έχουν σήμερα τα πράγματα, η Ελλάδα μπορεί να 
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προστατεύσει το μητροπολιτικό χώρο αποτελεσματικά, διότι η υποδομή, το 

φρόνημα και η εθνική αρετή είναι πλήρως επιστρατευμένες για την προστασία των 
μητροπολιτικών εδαφών. Είναι στην Κύπρο που χρειάζεται να γίνουν όσα παραλεί

φθηκαν να γίνουν για τόσα χρόνια, είναι εδώ που το έΟνος υστερεί από απόψεως 

αμυντικής προσπάθειας. 

Η Τουρκία ευρίσκεται παραταγμένη στρατιωτικά απέναντι στον ελληνισμό, 

για να τον πλήξει στα πολεμικά πεδία και να προσαρτήσει τα εδάφη που 

εποφθαλμιά. Την προσπάθειά της αυτή την προετοιμάζει εμφανώς τα τελευταία 
είκοσι πέντε περίπου χρόνια και θα την εκδηλώσει, κύριοι συνάδελφοι, οπωσδήποτε. 

Τούτο δε θα μπορεί να το πράξει μετά τρία τέσσερα χρόνια, διότι η Ευρωπα'ίκή 

Ένωση με την ολοκλήρωση της συγκρότησής της Οα ματαιώσει τους τουρκικούς 
σχεδιασμούς και προσδοκίες, αφού η ελληνική Θράκη, τα νησιά του Αιγαίου και η 

Κύπρος, ενδεχόμενα, Οα περιλαμβάνονται στα εδάφη της ενωμένης Ευρώπης που Οα 

είναι απαραβίαστα. Συνεπώς ό,τι έχει να γίνει θα πρέπει να αναμένεται ότι θα γίνει 
τα προσεχή τρία τέσσερα χρόνια από αύριο -έλεγα τον Ιούλιο του 1995- και μέχρι 

τότε -και δυστυχώς επαληθεύτηκα. Δεν απομένει έτσι άλλος χρόνος για σκέψεις και 
ηχηρές διακηρύξεις". 

Και τελειώνοντας Οέλω να πω πως κατέληγα με τούτο: 'Τελειώνοντας είναι 
ορθό να αναφέρω ότι την κατάσταση, όπως σας την εκθέτω, την είχαμε κατανοήσει 

τόσο ο Πρόεδρος όσο και η ηγεσία του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ και προει
δοποιήσαμε έγκαιρα. Χαίρομαι, διότι η ουσία των εκτιμήσεων και η προδιαγραφτ'1 

των εξελίξεων, όπως την προβλέψαμε, έχει γίνει κατανοητή και από την υπείιΟυνη 

ηγεσία και δρομολογήθηκε ο νέος αμυντικός σχεδιασμός με αποκορύφωμα το ενιαίο 
αμυντικό δόγμα". Έχουμε όμως επαληθευτεί και στην πρόβλεψή μας για οτιδήποτε 

θα επακολουθούσε από τα πρόσφατα γεγονότα. 

Κύριοι συνάδελφοι, κλείνω την επιστολή μου προς τον Πρόεδρο της Δημοκρα

τίας με τις ακόλουθες γραμμές: "Α ναφέρω τα πιο πάνω, όχι διότι επιδι(ί>κω να 

δρέψω στεφάνια και εύσημα πολιτικής διορατικότητας για το κόμμα και τον 
Πρόεδρό μας, αλλά για να στηρίξω περισσότερο τα επιχειρήματά μου. Εκείνο που 

προέχει σήμερα και άμεσα είναι η προσπάθεια όχι να δρέψουμε στεφάνια διορατικό

τητας, αλλά να αφαιρέσουμε το ακάνθινο στεφάνι της σταυρωμένης Κύπρου και η 

αποκαθήλωσή της από το σταυρό του μαρτυρίου. Αυτό θα είναι η μεγαλύτερή μας 

ικανοποίηση". 

Και η μεγάλη αλήΟεια: Οι Τούρκοι βρίσκονται εδώ, γιατί η χούντα των 

Αθηνών και η ακροδεξιά της Κύπρου μαζί, σε συνεργασία τους έφεραν τους Τούρ

κους και υποφέρει αυτός ο λαός αυτά που υποφέρει. Αυτή είναι η μεγάλη αλήΟεια 

και να μην την ξεχνούμε, αν θέλουμε να αντιμετωπίσουμε με επιτυχία το μέλλον και 

να εγκαταλείψουμε την ποταπότητα και την αθλιότητα των διεργασιών της δεξιάς 
στο παρελθόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Η συζήτηση του Κυπριακού είναι πάντα επίκαιρη, όμως τώρα μέσα από τις 

εξελίξεις που σημειώνονται είναι ιδιαίτερα επίκαιρη και ουσιαστική. Οι εξελίξεις 
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και τα γεγονότα που σημειώνονται δεν υπάρχει αμφιβολία ότι θα επηρεάσουν στον 

έναν ή στον άλλο βαθμό την πορεία του Κυπριακού και το μέλλον αυτού του τόπου. 
Κατά συνέπεια, αποτελούν μια σαφή πρόκληση για κάΟε υπεύθυνο Κύπριο και πολύ 
περισσότερο για την κυ~έρνηση, τη Βουλή και τα κόμματα. Αποτελούν πρόκληση με 

την έννοια της έγκαιρης και υπεύθυνης τοποΟέτησης για την αντιμετώπιση των γεγο

νότων και το θετικό επηρεασμό των εξελίξεων. 

Τα κύρια γεγονότα που συνθέτουν τις σημερινές εξελίξεις είναι εξελισσόμενη 
αμερικανική πρωτοβουλία και η επίσημη εμπλοκή μας σε κάποιον είδους συζήτηση 

και διαπραγμάτευση, μεταξύ άλλων, της κυριαρχίας, της εναλλαγής στην προεδρία, 

τον εδαφικού, του δικαιώματος επιστροφής των προσφύγων, της πορείας προς την 

Ευρωπα·ίκή Ένωση, της aποστρατιωτικοποίησης, των εγγυήσεων κ.ά. 

Εξετάζοντας όλα αυτά τα γεγονότα στα πλαίσια των επίσημων και ανεπί-
' σημων ενημερώσεων, των εκΟέσεων και των δηλώσεων των ξένων που εμπλέκονται 

άμεσα στο Κυπριακό και ειδικότερα του Οργανισμού Ηνω~ιένων Εθνών, της Ευρω
πα'ίκής Ένωσης και των Αμερικανών προκύπτουν τα ακόλουθα: 

Πρώτ' απ' όλα είναι φανερότατο πως η κυβέρνηση χωρίς τη συγκατάθεση της 

πολιτικής ηγεσίας και του Εθνικού Συμβουλίου αποδέχθηκε και ενθάρρυνε την 
ανάπτυξη αμερικάνικης πρωτοβουλίας. Κατά συνέπεια, αποδέχτηκε και τον παρα

μερισμό της πρωτοβουλιας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. Α ντό το γεγονός για 
πρώτη φορά σημειώθηκε μετά το Ι 974 και αποτελεί ένα ζήτημα μείζονος και στρατη
γικής σημασίας, μία αρνητική, κατά την άποψή μας, εξέλιξη. 

Πριν από το τέλος του 1995 η τοποθέτηση του Εθνικού Συμβουλίου ήταν ότι 
οφείλουμε να κινηθούμε κατά τρόπο που να διαφυλαχθεί και να αναπτνχΟεί πρωτο
βουλία του rενικού rραμματέα και του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ και στα 
πλαίσια αυτά, όπως υποστηρίζουν όλα τα κόμματα, είναι ευπρ6σδεκτη και η αμερι

κανική και όποια άλλη πρωτοβουλία. Δυστυχώς, όπως φαίνεται εκ των πραγμάτων, 

ως τώρα η κυβέρνηση δεν κινείται προς την κατεύθυνση που υπέδειξε το Εθνικό 

Συμβούλιο. Η κυβέρνησή μας παραμένει προσηλωμένη, προσβλέπει και επιδι<ί>κει 
την εξέλιξη και ανάπτυξη της αμερικάνικης πρωτοβουλίας και επίσης την ενεργό

τερη ανάμειξη της ΕυρωπαΊ:κής Ένωσης. Υπάρχει λοιπόν μια σημαντική διαιrορε

τική επιλογή, μια διαφορετική πορεία μεταξύ κυβέρνησης και κομμάτων. 

Εμείς θεωρούμε λανθασμένη, αρνητική και επικίνδυνη την επιλογή και την 

πορεία της κυβέρνησης για πολλούς όχι υποκειμενικούς αλλά αντικειμενικούς 

λόγους. Ανάμεσα σ' αυτούς αναφέρω τους ακόλουθους: 

Λίγο πολύ όλοι διαπιστώνουμε και συμφωνούμε ότι οι Αμερικάνοι δυστυχώς 
εξακολουθούν να αντικρίζουν το Κυπριακό όχι μέσα από το φακό του διεΟνούς 
δικαίου αλλά των δικών τους γεωπολιτικών και στρατηγικών συμφερόντων. rι· 
αυτόν ακριβώς το λόγο δεν ασκείται επί της Τουρκίας η ανάλογη πίεση και διαιωνί

ζεται η αδιάλλακτη στάση της. 

Αυτή η πολιτική εκτίμηση δεν είναι θεωρητική· επιβεβαιώνεται συνεχιί>ς από 

την ίδια τη ζωή. Μέσα από την ίδια την αμερικάνικη πρωτοβουλία που ζούμε τα 

τελευταία δυο τρία χρόνια είχαμε τα τελευταία απαράδεκτα ΜΟΕ, τις πιέσεις για 
συζήτηση και διαπραγμάτευση αδιαπραγμάτευτων θεμάτων, όπως η κυριαρχία, τη 
γνωστή επιστολή του Αμερικανού πρέσβη με τα δέκα σημεία συζήτησης και άλλα. 

Η αμερικάνικη συμπεριφορά είναι ευδιάκριτη, αγαπητοί συνάδελφοι, και μέσα 

από τα χθεσινά προκλητικά επεισόδια που προκάλεσε και πάλι η Τουρκία στο 



-
·--

1567 

Αιγαίο σε βάρος της Ελλάδας, μιας χώρας συμμάχου στο ΝΑ'ΓΟ: Πάλι η Αμερική 
έδωσε μια άδικη κάλυψη στην Τουρκία σε βάρος της Ελλάδας. 

Πότε επιτέλους θα αντιμετωπίσουμε την πικρή αλήΟεια και πραγματικότητα; 

Πότε Οα απαλλαγούμε από τις αυταπάτες και τις σκοπιμότητες της αμερικάνικης 
πολιτικής, τις οποίες μας σερβίρει λόγω των ελληνοαμερικάνικων ψήφων και τις 

οποίες εμείς παίρνουμε και καταπίνουμε; 

Είπα πιο πάνω ότι παρουσιαζόμαστε με μια στρατηγική διαφορά ανάμεσα 
στην κυβέρνηση και στην πολιτική ηγεσία σε σχέση με την ανάπτυξη της αμερικά

νικης πρωτοβουλίας. Όμως αυτή δεν είναι η μόνη διαφορά. Η συζήτηση της 
κυριαρχίας, της εναλλαγής στην προεδρία, των νατοΊ:κ<ί>ν εγγυήσεων -και γίνεται 
λόγος ακόμα και για την ένταξη στην Ευρωπα·~κή Ένωση με ανταλλάγματα και σε 

άλλα, φαίνεται, ουσιαστικά θέματα- αποκαλύπτη μια ολόπλευρη στρατηγική και 
πολιτική διαφορά μεταξύ κυβέρνησης και πολιτικών κομμάτων. 

Μελετώντας την κυβερνητική συμπεριφορά, το δικό μας συμπέρασμα είναι ότι 

η κυβέρνηση εμπνέεται από αυταπάτες που την οδηγούν στην πολιτική του "καλού 
παιδιού", μια πολιτική που εκφράζεται με την προσμονή των αμερικάνικων πρωτο
βουλιών, τη συγκατάβαση στην τελωνειακή ένωση της Τουρκίας με την Ευρωπα·ίκή 
Ένωση, την έκφραση της επιθυμίας για ένταξη στο ΝΑΤΟ και άλλα γεγονότα που 

σημειώθηκαν και που δε Οα παραθέσω τώρα, αλλά σκοπεύουν να επιδείξουν "καλή" 
διαγωγή και να καλοπιάσουν τους Αμερικάνους και μερικούς άλλους ισχυρούς. 

Το να είμαστε ρεαλιστές και προσγειωμένοι είναι φρόνιμο, όμως, όταν υπερ

βαίνουμε τα όρια του ρεαλισμού, όταν συμβιβαζόμαστε και υποχωρούμε από τις 
αρχές και τα όρια ασφαλείας, τότε δε διαφέρουμε από τους aπροσγείωτους, από 
αυτούς που επιδιώκουν το ανέφικτο, γιατί και στη μια και στην άλλη περίπτωση θα 

χάσουμε από το στόχο μας. 

Την ώρα που η κυβέρνησή μας συμπεριφέρεται με την πολιτική του "καλού 
παιδιού", δεν παραλείπει να παίζει και ένα δεύτερο βιολί με το οποίο προσπαΟεί να 

συγκαλύψει τον ήχο του πρώτου βιολιού, δηλαδή του βιολιού του "καλού παιδιού". 
Ξεσηκώνει Οόρυβο για τους αμυντικούς εξοπλισμούς και υποΟ(ιλπει τον εΟνικισμό, 
διακηρύσσει δημόσια το αμυντικό δόγμα και υπερβάλλει τις δυνατότητές του 
δημιουργώντας κι αυτή με τη σειρά της αυταπάτες στο λαό και παραγνωρίζοντας το 

γεγονός ότι με αυτή την αντιφατική πολιτική προσφέρονται ερείσματα και επιχειρή
ματα και προς τους aντιπάλους μας, οι οποίοι τα αξιοποιούν και τα εκμεταλλεύο
νται με τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

ΥπενΟυμίζω σε αυτό το σημείο την έκθεση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ με 

την οποία επικρίνονται και οι δυο πλευρές για τους εξοπλισμούς. Εμείς δεν 

είμαστε, όπως είναι γνωστό, ενάντια στους αναγκαίους εξοπλισμούς. Όμως είμαστε 
ενάντια στο θόρυβο που γίνεται σε αυτά τα ζητήματα, τα οποία πρέπει να χειριζό

μαστε με μεγάλη προσοχή και υπευθυνότητα, για να ενισχύουν πραγματικά και όχι 

να αδυνατίζουν τον πολιτικό μας αγώνα. 

Κύριε Πρόεδρε, πίσω από την αντιφατικότητα που παρουσιάζει η κυβερνητική 

πολιτική σίγουρα υπάρχουν οι διαφορετικές απόψεις και εκτιμήσεις. Παρ' όλη 

όμως τη Οολούρα και τη σύγχυση που δημιουργεί η κυβερνητική πολιτική, κατά τη 
δική μας εκτίμηση, τη διαπερνά σαν κόκκινη γραμμή, ως κύρια τάση και κατεύΟυνση 

η υποχώρηση πάνω και πέρα από αρχές, μια υποχώρηση που ξεφεύγει από τα όρια 
της ομοσπονδίας. Η συζήτηση της κυριαρχίας, η καταρχήν αποδοχή των τελευταίων 
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ΜΟΕ και οι "γενναίες" απόψεις του Προέδρου σε μια σειρά άλλων θεμάτων, ναι, 

οδηγούν στο ανεξάρτητο και αντικειμενικό συμπέρασμα ότι ο Πρόεδρος είναι διατε
θειμένος να υπερβεί την ομοσπονδία. Αυτό είναι το μήνυμα που πήραν, αυτή είναι η 
εντύπωση των ξένων παρατηρητών και γενικά των εμπλεκομένων στο Κυπριακό. 

Όταν λοιπόν γίνονται από πλευράς μας αυτές οι κινήσεις, όταν δίδονται αυτά 
τα μηνύματα προς τους ξένους, προς τα Ηνωμένα ΈΟνη και τους Αμερικάνους 

ιδιαίτερα, οι οποίοι εκ προοιμίου γνωρίζουμε όλοι μας ότι σκέφτονται όχι στη βάση 

των αρχών αλλά των συμφερόντων τους και κατά συνέπεια συγκαλύπτουν και 
ευνοούν την Τουρκία, τότε τι εξελίξεις αναμένονται; 

Ασφαλέστατα και χωρίς αυταπάτες πρέπει να συνειδητοποιήσουμε ότι και με 

τις ευθύνες της κυβέρνησής μας βρισκόμαστε μπροστά σε αρνητικές, δυσάρεστες και 

επικίνδυνες εξελίξεις. Τα σενάρια που Οα μας προταθούν -όταν ο ΟΗΕ και άλλες 
δυνάμεις τέθηκαν στο περιθώριο- και που Οα δυσκολευτούμε πολύ να τα αποτρέ

ψουμε, θα 'ναι σενάρια πιέσεων και επικίνδυνων διλημμμάτων προς τη δική μας 
πλευρά, για να συμβιβαστούμε με τα ασυμβίβαστα, για να παραδεχτούμε τα aπαρά

δεχτα, έτσι περίπου όπως και στο Αιγαίο. Εδώ βρίσκεται το κρίσιμο σημείο στο 

οποίο φτάσαμε και στο οποίο οδηγηθήκαμε με την πολιτική του Προέδρου και της 

κυβέρνησής του. 

Δεν υπερβάλλουμε ως ΑΚΕΛ και δεν ξεκινούμε από αντιπολιτευτικά 

ελατήρια, όταν στηριγμένοι στα γεγονότα διαπιστώνουμε ότι οπισθοδρομήσαμε από 
το στόχο και την κύρια επιδίωξή μας. ότι ολισθαίνουμε στον κατήφορο της διχοτό

μησης. Βρισκόμαστε όλοι στο ίδιο καζάνι, που λέει ο λόγος, και θα υποστούμε τις 

ίδιες συνέπειες, γι' αυτό και πρέπει εδώ και τώρα να αναλογιστούμε όλοι τις 
ευθύνες μας. Το πιο απλό και εύκολο πράγμα είναι να επιρρίπτουμε τις ευθύνες 

στους ξένους. Όμως οι ξένοι κάνουν τη δουλειά τους όπως τους υπαγορεύουν τα 
δικά τους τα συμφέροντα. Το ζήτημα, η ουσία και το πρόβλημα είναι ότι εμείς 

παρουσιάζουμε ένα εσωτερικό μέτωπο με σοβαρές διαφωνίες, παρουσιαζόμαστε με 

μια ασταθή και αντιφατική πολιτική, χάσαμε την πρωτοβουλία των κινήσεων και 
δεν επιδιώκουμε να την ανακτήσουμε. συρόμαστε από τη μια κίνηση των ξένων στην 

άλλη και καθίσαμε να αναμένουμε και επιδιώκουμε τις ξένες πρωτοβουλίες μέσα 

από ένα πλέγμα aυταπάτης και ίσως ηττοπάΟειας και ρομαντισμού για τις δυνατό

τητες και τις προθέσεις ιδιαίτερα των Αμερικανών, της Ευρωπα·ίκής Ένωσης και 

του ΝΑΤΟ. 

Οι ευθύνες του Προέδρου και της συγκυβέρνησης γι' αυτή την κατάσταση πραγ

μάτων που έχουμε μπροστά μας είναι ιστορικές και πολύ βαριές. Πρέπει να κατα

νοήσουμε ότι η αντιφατική πολιτική συμπεριφορά τους, η ανοχή του ενός κόμματος 

έναντι του άλλου ακόμα και εκεί όπου διαφωνούν, ακόμα και εκεί όπου παραβιάζο

νται αρχές, έχουν οδηγήσει το Κυπριακό στον πολιτικό βάλτο. Επιβάλλεται να 

αρθούν στο ύψος των περιστάσεων πάνω από οποιεσδήποτε άλλες σκοπιμότητες και 
να ανταποκριθούν στην εθνική, πατριωτική ανάγκη της άμεσης λήψης συλλογικών 

αποφάσεων και μέτρων, για να βγούμε από τον πολιτικό βάλτο, για να προχωρή

σουμε σε μια ορθή, ασφαλή και σταθερή πολιτική στο Κυπριακό. 

Σήμερα χρειαζόμαστε όσο ποτέ προηγούμενα μια ασφαλή και σταθερή πολι

τική, όσο κι αν οι ξένοι μάς υποβάλλουν την επίδειξη ευλυγισίας και ελαστικότητας. 
Το γενικό πλαίσιο της ασφαλούς και σταΟερής πολιτικής υπάρχει: είναι οι συλλο

γικές και ομόφωνες προτάσεις του ΕΟνικού Συμβουλίου. Και, αν χρειάζονται 
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οπο~αδήποτε βελτίωση, αυτό μπορεί να γί.νει μέσα από το Εθν~κό ΣυμΒούλιο. 
Ύστερα, γ~ατί να δεχΟο"ίJμε όη οι Θέσεις μας είναι ανελαστ~κές, όταν έχουμε προχω
ρήσει σε αρκετές υποχωρήσεις; Η επίδΗξη ευλυγισίας και ελαστ~κότητας πuέπει 
πρώτα και κύρια να υπάρξει από την τουρκ~κή πλευρά, η οποία παραμένει σταΟερά 
αδιάλλακτη για πολλά τώρα χρόνια, κι αυτό είναι που έχουμε καθήκον να υποδεί
ξουμε με αποφασιστικότητα στους ξένους. 

Η ζητούμενη από εμάς ευλυγισία και ελαστικότητα αποτελούν ακόμα μια 
απόδειξη των αρνητικών προθέσεων εκείνων που μας ζητούν αυτό το πράγμα και 
που απλούστατα θέλουν να μας σπρώξουν να υπερβούμε τα όρια ασφαλείας, αυτά 
που διασφαλίζουν την ανεξαρτησία κα~ την κυριαρχία του ενός ομόσπονδου 
κράτους της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Στη σημερινή πολιηκή σκακιέρα πρέπει να κατανοήσουμε ότι δεν μπορούμε να 

κρατούμε δυο σχοινιά, να ακολουΟούμε αντιφατική πολιτική. Οφείλουμε να δούμε 

την αντικειμενική πραγματικότητα, ώστε να ακολουΟήσουμε μία ορθή και ασφαλή 

πολιτ~κή και να προλάβουμε οποιαδήποτε επικίνδυνα σενάρια και διλήμματα μαγει

ρεύονται, να υπερασπίσουμε τη δίκα~η υπόθεσή μας και να τροχιοδρομήσουμε 

θετικές εξελίξεις στο Κυπρ~ακό. 

Εκ των πραγμάτων, για να αντιμετωπιστεί όσο είναι καιρός η επικίνδυνη 

κατάσταση στην οποία περιπέσαμε, για να μπούμε σε μια ορθή και ασφαλή πορεία, 

γ~α να επέλθει η αναγκαία ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο, πέραν της συνυπευΟυνό
τητας, επιβάλλεται και η συλλογικότητα τόσο στις αποφάσεις όσο και στις ενέργειες. 

Κι αυτές οι εθνικές, όπως τις αποκαλώ, προ\JποΟέσε~ς υπογραμμίζουν τη σημασία 

και την αξί.α του Οεσμού του ΕΘνικού Συμβουλίου, το οποίο αποτελεί μια μεγάλη 

κατάκτηση του λαού μας, μια ~στορική κληρονομιά του Μακαρίου και όσων συνέ

βαλαν στη δημιουργία του. 

Όσοι επικαλούνται το Σύνταγμα και τις εξουσίες του Προέδρου, για να 
συγκαλύψουν και να δικαιολογήσουν την παραγνώριση του Εθνικού Συμβουλίου 
από τον Πρόεδρο και τη συγκυβέρνηση, προσφέρουν τη χειρότερη υπηρεσία στην 

ενότητα και τη συνεργασία στον αγώνα του λαού μας. 

Η αξία και η σημασία του Εθνικού ΣυμΒουλίου αναγνωρίστηκαν από την αρχή 
ως πράξη μεγάλης πολιτικής και εθνικής ανάγκης και επιβάλλεται να αναγνωρι

στούν και στην πράξη από τον Πρόεδρο, από τα συγκυβερνώντα κόμματα ΔΙΙ ΣΥ

ΔΗΚΟ και από όλες τις πολ~τικές δυνάμεις του τόπου. 

Το Κυπριακό δεν μπορεί να το χειρίζεται ούτε ένα άτομο ούτε ένα ή δυο 
κόμματα. Δεν είναι νομικό και συνταγματικό θέμα· είναι εΟνικοπολιτικό Οέμα που 
επιτάσσει ενότητα και συλλογικότητα, οι οποίες μπορούν να εξασφαλιστούν μόνο 
μέσα από το Εθνικό Συμβούλιο. Σεβαστά τα συνταγματικά δικαιώματα του Π ροέ
δρου της Δημοκρατίας, αλλά χι αυτός οφείλει να σεβαστεί ως εθνική ανάγκη -:η 

συλλογικότητα και το Οεσμό του Εθνικού Συμβουλίου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα ήθελα να ξέρω τον οριστικό κατάλογο των ομιλητών λόγω του ότι υπάρ
χουν τα χρονικά πλαίσια τα οποία εσείς έχετε εγκρίνει. Έχω εδώ τον κ. Ιωαννίδη, 
τον κ. Αντωνίου, τον κ. Ομήρου και τον κ. Αναστασιάδη. Υπάρχουν άλλοι 

ομιλητές; 

Και ο κ. Παναγίδης. 

Ι· 
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Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πιΟανόν να μιλήσω πέντε λεπτά· Οα δω ανάλογα με την 

εξέλιξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θέλω να πω στα κόμματα ότι το ΔΗΚΟ έχει περίπου δέκα λεπτά. Δεν 

πρόκειται να ... 

Δ. ΧΡΙΣτΟΦΙ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό προς όλους τους συναδέλφους και την 
πιθανή επιθυμία του οποιουδήποτε συναδέλφου από οποιοδήποτε κόμμα να εξαντ

λήσει το χρόνο που έχει συμφωνηθεί, θα εισηγούμουν, αν είναι δυνατό, να τερματί

σουμε τη συζήτηση εδώ. Είναι εκπεφρασμένες οι Οέσεις όλων των κομμάτων εφ' 
όλου του φάσματος του Κυπριακού και νομίζω ότι Οα ήταν φρόνιμο να προχωρή

σουμε στην έγκριση της απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης και ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγιi> ποσώς δε διαψωνιi> με τον κ. Χριστόφια και εξάλλου αυτή 

ήταν η θέση μου και όταν την προηγούμενη φορά θεωρήθηκε ότι η σοβαρότητα του 

θέματος ή οι θέσεις, αν θέλετε, του κάθε κόμματος εκφράζονταν με τις ομιλίες των 
αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων. Χαίρομαι, γιατί σήμερα γίνεται αποδεκτό 

και παραδεκτό από όλους ότι εξαντλήθηκε το θέμα, γιατί οι Οέσεις έχουν εκφραστεί 
και έχουν εκφραστεί, κατ' εμένα, αν θέλετε, όχι κατά διάφορο τρόπο από τους 

υπολοίπους των Βουλευτών αλλά κατά τον ίδιο τρόπο, διότι επί βασικών και Οεμε
λιωδών θεμάτων τις Οέσεις του κόμματος είναι φυσικό ο αρχηγός ή ο Κοινοβουλευ
τικός Εκπρόσωπος ή ο εκπρόσωπος που αναλαμβάνει να τις μεταφέρει να τις διατυ

πώνει κατά τον τρόπο που τα πολιτικά γραφεία και γενικότερα η πολιτική του 

κόμματος επιβάλλουν. 

Συνεπώς, δε θα είμεΟα εξ εκείνων που Οα αναιρέσουν τη δήλωση στη συνέπεια. 
να πούμε δηλαδή όη, όπως ακριβώς ο Πρόεδρος του κόμματός μας ή και οι (tλλοι 

αρχηγοί και εκπρόσωποι των κομμάτων έχουν εκφράσει τις θέσεις τους, εμείς 

Οεωρούμε ότι εξαντλήΟηκε το Οέμα. Οι θέσεις έχουν ακουστεί, ακούγονται και στο 
Εθνικό Συμβούλιο, ακούγονται και όπου αλλού και συνεπώς θα ήταν καλό να δούμε 
την απόφαση, ώστε ομόφωνα, αν είναι δυνατό και εφόσον καταλήγουμε, να τεΟεί σε 
ψηφοφορία χωρίς άλλες περαιτέρω ομιλίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

ΊΌ ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος που ζήτησα να μιλήσω -και μετά θα κάμω κάποιες 
παρατηρήσεις για τις αναφορές του κυρίου συναδέλφου- είναι γιατί (-Ια ήταν 

χρήσιμο, προτού αποφασίσουμε, να μας αναφέρετε πραγματικά πόσα λεπτά υπολεί
πονται στο κάθε κόμμα, για να δούμε ποιο είναι το πραγματικό πρόβλημα. 

Σε ό,τι αφορά την αναφορά του κυρίου συναδέλφου, υπάρχουν δύο σημεία: 
Το ένα είναι η έννοια της σοβαρότητας. Δε νομίζω ότι πλήττεται η σοβαρότητα της 

Βουλής, όταν γενικεύεται κάποια συζήτηση και μιλούν και κάποιοι άλλοι πέραν των 

αρχηγών. 
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Το δεύτερο σημείο που Οα ήθελα να αναφέρω είναι ότι, αν ο κύριος συνά
δελφος ήταν μέσα στη Βουλή και παρακολουΟούσε τη συζήτηση, θα ήξερε ότι 

λέχθηκαν και πράγματα που δε λέχθηκαν στην προηγούμενη συνεδρία, διότι στο 
μεταξύ υπήρξαν γεγονότα που σχολι(ιστηκαν από συναδέλφους που νομίζω ότι 

εμπλούτισαν τη συζήτηση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Πιθανόν αύριο να γραφτεί ότι ο Αναστασιάδης την ώρα της συζήτησης του 

εθνικού θέματος ήταν εκτός Βουλής. Ήταν εκτός Βουλiις πράγματι με τον αρχηγό 

του κόμματός σας, με τον κ. Χριστόφια και με τον αναπληρωτή Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο του ΔΗΚΟ, προκειμένου να συζητήσουμε για την ομόφωνη απόφαση, 

κύριε συνάδελφε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τότε, κύριε συνάδελφε, Οα έπρεπε να εκφράσετε γνιί>μη για το τι συζηη'jΟηκε 

εδώ. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα, δεν είπα γνιί>μη! 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είπατε γνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Α. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη! Ξέρετε ότι υπάρχει μια προσπάθεια συνεχούς 

αμφισβήτησης από πλευράς του κ. Χατζηδημητρί.ου και με λυπεί ειλικρινά. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε συνάδελ<rε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Χατζηδημητρίου! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν τέλειωσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ! 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Παρακαλώ, έχετε το λόγο, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με κανέναν τρόπο δεν αμφισβητώ τη σοβαρότητα των συνα

δέλφων. Εξάλλου είμω ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόμματός μου και 

εγώ δέχομαι ότι ο Πρόεδρος του κόμματός μου εξέφρασε τις απόψεις. Άραγε 

υποβαθμίζω τον εαυτό μου; 

Εκείνο το οποίο είπα, και συμβαίνει σε όλα τα κοινοβούλια, είναι ότι, αν επί 

σοβαρών θεμάτων γίνεται επί aρχηγικού επιπέδου η συζήτηση ... αυτό είπα και δε 
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σημαίνει ότι νποβαΟμίζεις τονς συναδέλφους σον Βουλευτές. Γιατί προσπαΟείτε να 

μον αποδώσετε άλλα από αντά που θέλω να πω; Δηλαδή, καμιά φορά η σοβαρότητα 

τον θέματος ίσως να περιορίζει κω λόγω της γενικότερης Οέσης των κομμάτων στην 

έκφραση των θέσεων από τον ηγέτη τον κόμματος. Αυτό είπα και τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Και εμείς συμφωνούμε ότι στο Κυπριακό ειδικά, όταν μιλούν οι αρχηγοί ή 

εκπρόσωποι των κομμάτων, εκφράζουν το κάθε κόμμα. Όμως, εφόσον αντή η αρχή 

δεν έγινε αποδεκτή και δόΟηκε ο λόγος σε αρκετούς Βουλευτές σήμερα, εισηγούμαι 

να δοθεί σε κάΟε κόμμα χρόνος πέντ' έξι λεπτών και να κλείσει το θέι.ια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ είμαι υποχρεωμένος να θέσω την ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Ακούγονται ομιλίες.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριοι Βουλευτές, αν έ-χετε την καλοσύνη. 

Επειδή ετέθη Οέμα από μια πλευρά και είναι Οέμα Κανονισμού, να ΟεωρηΟεί η 

συζήτηση τερματισθείσα, είμαι υποχρεωμένος να ρωτήσω το Σώμα κατά πόσο 

Οεωρεί τη συζήτηση τερματισθείσα. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως τερματίζεται. 

Παρόλο που το έκανα αυτή τη φορά, έχω μια παράκληση προς τη Βουλή: 

Παρά το ότι ο Κανονισμός το επιτρέπει, η παράκλησή μου είναι να γίνεται, προτού 

δοθούν ονόματα συναδέλφων για να μιλήσουν. Το λέω απλώς για λόγους μελλο

ντικής χρήσης, διότι διαφορετικά κάποιοι συνάδελφοι μπορεί να αισθάνονται ότι 

τονς αποκλείστηκε αυτό το δικαίωμα. 

Υπάρχει μια απόφαση η οποία αποτελεί πρόταση όλων των κομμάτων. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ IΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καλό Οα ήταν να δινόταν πέντε λεπτά χρόνος στις κοινοβου

λευτικές ομάδες παρά το γεγονός ότι κάποιοι από εμάς έχουν καταλήξει κάπου. 

Πιστεύω ότι είναι δίκαιο να δοθεί ο χρόνος. 

. . 

IΙ 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα σας δώσω δέκα λεπτών διάλειμμα, αλλά να παρακαλέσω να είναι πράγματι 

δέκα λεπτών και να επανέλθουμε για τη συζήτηση της Απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡIΔΗΣ) 

('Ωρα διακοπής: 7.40 μ.μ.) 

(Ώρα ε.ίτανέναρξης: 7.4 7 μ. μ.) 

Υπήρξαν απλιί>ς μερικές φραστικές παρατηρήσεις και Οα παρακαλέσω το 

Γραμματέα να τις προσΟέσει. Ο Γραμματέας να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α Π ΟΦΑΣΗ 

Ύστερα από τη συζήτηση για το εθνικό θέμα που έγινε στις 20 Δεκεμβρίου 
ι 995 και στις 8 Φεβρουαρίου ι 996 και τις αναφορές σε αυτό κατά τη συζήτηση των 
πρσUπολογισμών του ι996 στις ι6, 17 και ι8 Ιανουαρίου ι996 , η Βουλή των Αντι

προσώπων: 

Επαναλαμβάνοντας τη διαπίστωση ότι το Κυπριακό είναι Οέμα επιδρομής της 
Τουρκίας σε βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας και ότι θύμα αυτής της επιδρομής 
και της συνεχιζόμενης για είκοσι ένα χρόνια κατοχής είναι το σύνολο του 

κυπριακού λαού, 

Επαναλαμβάνοντας τη διακαή επιθυμία του κυπριακού λαού για σύντομο 

τερματισμό της επιδρομής και κατοχής και για ταχεία επίλυση του Κυπριακού, 

Τονίζοντας για άλλη μια φορά ότι η λύση του Κυπριακού πρέπει να συνάδει 
με το δίκαιο και τη διεθνή νομιμότητα, να κατοχυρώνει πλήρως τα ανθρώπινα δικαι

ώματα όλων των Κυπρίων και την ασφάλεια της Κυπριακής Δημοκρατίας και να 

συνάδει με τις αρχές και τις αξίες της δημοκρατίας, 

Επαναβεβαιώνοντας την προσήλωσή μας στα ψηφί.σματα του Ο.Η.Ε. για το 

Κυπριακό, στις συμφωνίες κορυφής, στις αποφάσΗς του ΕΟνικού Συμβουλίου του 

1988 και στις προτάσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς του 1989, καθώς και τη 
δέσμευση όλων προς τις αποφάσεις που λήφθηκαν για τους χειρισμούς του 

Κυπριακού κατά τη σύσκεψη του Εθνικού Συμβουλίου με την κυβέρνηση της 

Ελλάδας στην Αθήνα, 

ΑΠΟΦΑΣΙΖΕJ 

α) Οποιαδήποτε λύση του Κυπριακού, για να είναι <ιποδεκτή, πρέπει να 
κατοχυρώνει τις βασικές ελευθερίες και τα θεμελιώδη ανθρώπινα δικαιώ

ματα όλων των πολιτών, την ενότητα του χώρου και του κράτους, την 

ανεξαρτησία, την εδαφική ακεραιότητα, τη μία και μοναδική διεθνή 

προσωπικότητα και ιθαγένεια και τη μία, ενιαία και μοναδική κυριαρχία, 
που δεν είναι ούτε προς διαπραγμάτευση ούτε Οέμα συζήτησης. 

β) Η λύση του Κυπριακού θα πρέπει να συνάδει με το ευρωπα'ίκό κεκτημένο, 

ώστε να μην τίθεται σε κίνδυνο η ένταξή μας στην Ευρωπα'ίκή Ένωση και 

να νομιμοποιεί καταστάσεις που δε συνάδουν και που παραβιάζουν το 

ευρωπα'ίκό δίκαιο και το ευρωπα·ίκό κεκτημένο. 
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γ) Η Βουλή θα επαγρυπνεί για τη συμμόρφωση της Τουρκίας προς τις 

υποχρεώσεις της, όπως αυτές απορρέουν από την τελωνειακή της ένωση 

με την Ευρωπα·ίκή Ένωση. 

δ) Η Βουλή θα εργαστεί, ώστε οι υπάρχουσες στενές σχέσεις της Κυπριακής 
Δημοκρατίας με την Ελληνική Δημοκρατία να αξιοποιηθούν για την 

ενίσχυση των δυνατοτήτων παρέμβασης στον ευρωπα·ίκό χώρο. 

ε) Ανησυχώντας για την κατάσταση αναφορικά με τη διερεύνηση της τύχης 

των αγνοουμένων, καθώς και για τις συνθήκες διαβίωσης και την κατά
σταση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων των εγκλωβισμένων, η Βουλή 

εκτιμά ότι επείγει η προσφυγή για τα ειδικά αυτ(t Οέματα στα αρμόδια 

διεθνή βήματα και όργανα. 

στ) Ενόψει των διαφαινόμενων ξένων πρωτοβουλιών και προς αποφυγήν 
εστίασής τους σε λανθασμένη κατεύθυνση, θα πρέπΕL αμέσως να αναλη

φΟεί εκστρατεία διαφώτισης, με βάση τις πιο πάνω αQχές, στις ΗΠΑ. στην 

Ευρώπη, στους Αδεσμεύτους, στη Ρωσία και στα λοιπά μέλη του Συμβου

λίου Ασφαλείας. 

ζ) Η Οουλή αναμένΕL ότι όλες οι ενέργειες της κυβέρνησης θα συνάδουν με 

τις πρόνοιες αυτής της απόφασης και Οα στοχεύουν στην πλήρη 
υλοποίησή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από τυπογραφικό λάθος η κυριαρχία λέγεται μοναδική και όχι αδιαίρετη. 

Επομένως να διορθωθεί. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση της απόφασης; 

Ο κ. Κατσαμπάς. 

ΧΡ. ΚΑΤΣΑΜΠΑΣ: 

Δεν υπάρχει ένσταση για την έγκριση της απόφασης, αλλά πιστεύω ότι, αν η 

απόφαση είναι για να πείσει εαυτούς και αλλήλους, για να πείσει εμάς, είναι πολύ 
καλή, όπως και η πλειοψηφία των ομιλιών που ακούσαμε, οι οποίες μου Ούμιζαν 

πανηγυρικούς της 25ης Μαρτίου σε μαθητικές εκδηλώσεις. Αλλά. αν πρόκειται αυτή 
η απόφαση να αποτελέσει τη βάση δραστηριότητας, για να πείσουμε και κάποιους 

άλλους εκτός από εμάς, δεν μπορεί να μην περιέχει τις λέξεις "ομοσπονδιακή λύση", 

δεδομένου ότι πληθαίνουν οι επιθέσΕLς κατά της ομοσπονδιακής λύσης του 

Κυπριακού, και δεν μπορεί να αγνοεί ότι το Κυπριακό είναι θέμα εισβολής και 

κατοχής αλλά και θέμα διευθέτησης των σχέσεων μεταξύ των δύο βασικών κοινο

τήτων της Κύπρου. 

Για το λόγο αυτό στη δεύτερη παράγραφο, στο τέλος που λέει " ... είναι το 
σύνολο του κυπριακού λαού" προτείνω να προστεθεί "Έλληνες και Τούρκοι" και 

στην επόμενη παράγραφο που λέει "επαναλαμβάνοντας τη διακαή επιθυμία του 

κυπριακού λαού για σύντομο τερματισμό της επιδρομής και κατοχής" να προστεθεί 

"και δίκαιη διευθέτηση των διακοινοτικών σχέσεων για ταχεία επίλυση του 

Κυπριακού". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεδομένου ότι η απόφαση είναι αποτέλεσμα διαβουλεύσεων, είναι φυσικό ο 
καθένας να έχει να προσθέσει ή να αφαιρέσει πολλά πράγματα, αλλά είμαι υποχρεω-
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μένος να θέσω την απόφαση σε ψηφοφορία όπως έχει υιοΟετηΟεί από τις κοινοβου
λευτικές ομάδες. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: ' 
Ένα τυπογραφικό λάθος που πρέπει να διορθωθεί στη δεύτερη σελίδα, στην 

τρίτη γραμμή του (β): "Και να μη νομιμοποιούνται καταστάσεις" είναι το σωστ6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καταστάσεις, αυτό είπαμε. 

Π . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

"Και να μη νομιμοποιούνται καταστάσεις" αντί "νομιμοποιεί". Αυτό ι:ίναι το 

σωστό, για να είναι συνεπές με το προηγούμενο. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είναι καΟαρά φραστικό· δεν αλλοιώνει την ουσία. Κύριοι συνάδελφοι, 
για μένα δεν έχει σημασία το φραστικό. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της απόφασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως η απόφαση εγκρίνεται ομόφωνα. 

Εδώ έχουμε φτάσει στο τέλος της ημερήσιας διάταξης. Η επόμενη συνεδρία 
της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 15 Φεβρουαρίου 1996, σης 4.00 το απόγευμα 
με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

Προσψώνηση του Σώματος από τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων 

κ. Απόστολο Κακλαμάνη. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

Ι) Ο περί Τραπεζικών Αργιών Νόμος του 1995. 
2) Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού Δημοσίου (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 
3) Ο περί της Μεταβίβασης του Διεθνούς Συνεδριακού Κέντρου και 

του Ξενοδοχείου "Φιλοξενία" σε Εταιρεία Νόμος του 1995. 
4) Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατα

νομής Βαρών Νόμος του 1996. 

5) Ο περί Διαχειρίσεως της Περιουσίας Ανίκανων Προσώπων Νόμος 

του 1995. 
6) Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμποδίσεως 

της Κυβείας (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 

7) Ο περί Μηχανών Παιγνιδιού και Μηχανών Ψυχαγωγίας Νόμος του 

1995. 
8) Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 
9) Ο περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, 

Λειτουργία, Δομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995. 



ι576 

ι Ο) Ο περί του Μεταγραμματισμού των Ονομάτων στο Ρομανικό Αλφ(ι

βητο (Επίσημα Έγγραφα) Νόμος του ι996. (Αναπομπή). 

Ι Ι) Ο περί της Διαδικασίας Τυποποίησης των Γεωγραφικών Τοπωνυ

μίων της Κυπριακής Δημοκρατίας Νόμος του ι996. (Αναπομπή). 

ι2) Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1995. (Π ρόταση νόμου). 

13) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσιi>πων (τροπο

ποιητικός) (AQ. 2) Νόμος του I 995. 

14) Οι περί Εκλογής Μελ<ί>ν της Βουλής των Αντιπροσώπων (τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του ι 995. 

ι 5) Οι περί Υπηρεσίας Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού - Θέση 

Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του ι 996. 
\ 

16) Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού Τεχνικού 

Ελέγχου Ι ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί. του 1996. 

Ι 7) Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση Λειτουργού Εμπο
ρικής Ναυτιλίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του Ι 996. 

ι8) Οι περί. Τμτ,ματος Jατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας 

Υγείας - Θέσεις τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοφορίας ! ης Τάξης 

και Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοφορίας 2ης Τάξης (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του Ι 996. 

Ι 9) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας -
Θέση ΒοηΟού Νεκροτομείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1996. 

20) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιιi>ν και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας -
Θέσεις Π ρο·ίσταμένου Υγειονομικών Υπηρεσιών, Π ρώτου Υγειονο

μικού ΕπιΟεωρητή, Αν<ίηερου Υγειονομικού Επιθεωρητή Ιης 
Τάξης, Ανώτερου Υγειονομικοίι Επιθεωρητή 2ης Τάξης, Υγειονο

μικού ΕπιΟεωρητή Α' και Υγειονομικού ΕπιΟεωρητή Β' (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί. του ι 996. 

2 ι ) Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του ι 995. 

22) Οι περί Αρχής Βιομηχανικτiς Καταρτίσεως Κύπρου - Θέση Γενικού 
Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του ι 995. 

23) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί. τη 

διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της 

Δημοκρατίας για το Ι 996. 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Γ' : Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

ι) 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος τον τελευταίο 

καιρό, ο κλονισμός του αισΟήματος ασφάλειας των πολιτών και οι 

ευθύνες της πολιτείας". 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του ΚοινοΒουλευτικού Εκπροσιi>;του 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. Χρίστου και του Κοινο

~ουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

κ. Τ. Χατζηδημητρίου). (30.11.1995). (Συνέχιση της συζήτησης). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το Οέμα που αναφέρεται ως "Παραχιi>ρηση νερού α;τό το 

φράγμα Ασπρόκρεμμος για τουριστικούς σκοπούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 

κυρίων Ά. Χρυσοστόμου και r. Ομήρου). (8.4.1993). 

3) ΈκΟεση της ΚοινοΒουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Εγκλωβι

σμένων, Αγνοουμένων και ΙΙαΟόντων για τα Οέματα που αναφέρο-

νται ως: 

(α) "Δικαιώματα των προσώπων που κατά τις διακοινοτικές 

ταραχές του 1963- 1964 και 1967 έχασαν τις περιουσίες τους ή 
την κατοικία τους". 

(β) 'Τα ως άνω πρόσωπα Οεωρούνται εκτοπισθέντες και έχουν τα 

ίδια δικαιώματα που έχουν οι εκτοπισΟέντες και πληγέντες του 
1974" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 

κ. Α ρ. Γεωργίου). ( 13.1 0.1992). 

4) Έκθεση της ΚοινοΒουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το Οέμα που 

αναφέρεται ως 'Ή απουσία επίσημης γλιδσσας από τα ιατρικά 

έντυπα των κρατικών νοσηλευτηρίων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 

κ. Α. Παρισινού). (11.5.1995). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το Οέμα που 
αναφέρεται ως 'Το σύνδρομο επίκτητης aνοσοποιητικής ανεπάρ

κειας (AIDS): κίνδυνοι για την κυπριακή κοινωνία-έκταση και αντι
μετώπιση του προΒλήματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). ( 1.12.1994). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγεί.ας για τα θέματα 

που αναφέρονται ως: 

(α) "Ο τομέας της ιδιωτικής ιατρικής και το ενδιαφέρον του 

Υπουργείου Υγείας γι' αυτόν". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 
κ. Ι. Ιωαννίδη και Δ. Κοντίδη). (24.11.1994). 

(β) 'Ή ανάγκη πρακτικής και ουσιαστικής Βοήθειας και εποπτείας 

του ιδιωτικού τομέα ιατρικής προσφοράς από το Υπουργείο 
Υγείας" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 

κ. Α. Παρισινού). (1.12.1994). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 7.55 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλcrαβη-

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης Μακρίδης Ισίδωρος 
Α ναστασιάδης Νίκος Μάτσης Ιωάννης 

Α ντωνίου ΑΒραάμ Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Γεωργίου Ανδρέας Μιχαηλίδης Θάσος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μουσιοίιττας Νίκος 
Γιάγκου Κίκης Μούσκος Ανδρέας 
Δημητρίου Οδυσσέας Ομήρου Γιαννάκης 

ΕυσταΟίου ΕυστάΟιος Παναγίδης Κίμων 

Ηλιάδης Δημήτρης Παπαγεωργίου Παύλος 
Θεοδούλου Λάκης Π απαρές Α υγερι νός 

Θεοδώρου Δώρος Παρισινός Ανδρέας 

Ι εροδιακόνου Λεόντιος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ιωαννίδης Ιωάννης Πουργουρίδης Χρίστος 

Καζαμίας Κίκης Π ρέντζας Ρένος 

Καράς Αντ<i>νης Ρολάνδης Νίκος 

Κατσαμπάς Χριστάκης Σολωμής Χρίστος 

Κατσελλή Ρήνα Σοφοκλέους Θάσος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κληρίδου Καίτη Φιλίππου Ανδρέας 
Κοντίδης Δημήτρης Χάσικος Σωκράτης 

Κουκουμάς Ανδρέας Χατζηγιάννης Σοcrοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χριστοδουλίδης Δώρος 
Κωνσταντίνου Κιi>στας Χριστόφιας Λημήτρης 

Λ υσιιi>της Λιi>ρης Χρυσοστόμου Άριστος 

Λ υσσαρίδης 13άσος Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Καλα"ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ Π ΕΡ Ι ΕΧΌΜΕΝΩΝ 

Ι) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Νεολαίας Νόμος του 1996" και ψήφισή του σε νόμο. 

2) ΈκΟεση για τα νομοσχέδια (I) ''Ο περί Προϋπολογισμού (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1995 ", {2) "Ο περί Ειδικεύσεως 11 ιστώσεως (Γαμείο 
Αναπτύξεως) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1995" και (3) ''Ο περί Συμπλη
ρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1995" και ψήφισή τους σε 
νόμους (του τελευταίου με αρ. Ι του 1996). 
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3) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλ

ματος των Οδοντοτεχνιτών Νόμος του 1995" καιψήq'ισή του σε νόμο. 

4) 'F.κΟεση για την πρόταση νόμου και για τα νομοσχέδια (I) 'Ό περί Δήμων 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1993", (2) 'Ό περί Δήμων (τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του \995" και (3) 'Ό περί Δήμων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1994" αντίστοιχα, παρατηρήσεις και ομιλίες (Ν. Μουσιούττας, 
Δ. Θεοδώρου, Δ. Κοντίδης, Α. Καράς) και ψήφισή τους σε νόμο με τον 

τίτλο 'Ό περί Δήμων (τροποποιητικός) Νόμος του 1996". 

5) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (τροποποιη

τικός) Νόμος του 1995 ", οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που ακολού
Οησαν (Αρ. Γεωργίου, Α. Μούσκος, Δ. Η λιάδης, Σ. Χάσικος, 

Ρ. Κατσελλή, Π. Παπαγεωργίου. Ν. Κατσουρίδης, Κ. Γιάγκου, Σ. Χατζη

γιάννης) και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Διεξαγωγή συζήτησης [Ν. Ρολάνδης, Ν. Αναστασιάδης, Προεδρεύων 

(D. Λυσσαρίδης), Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. Κατσουρίδης, I. Μάτσης, 

Δ. Συλλούρης] ύστερα από αίτημα του κ. Ν. Ρολάνδη για αναΒολή της 

συζήτησης των θεμάτων (Ι) 'Ό περί Εκλογής Μελιί>ν της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995" και (2) "Οι 
περί. Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1995" και αναβολή τους. 

7) ΈκΟεση και Συμπληρωματική Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί 

Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Ανέλιξη και Ανανέωση ΣυμΒάσεων 

Ακαδημα'ίκού Προσωπικού) Κανονισμοί του 1996" και έγκρισή τους. 

8) ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

9) Αγορεύσεις και παρατηρήσεις (Ά. Χρυσοστόμου, Τ. Χατζηδημητρίου, 

Σ. Χατζηγιάννης, Ν. Αναστασιάδης, Δ. Χριστοδουλίδης, Ν. Κατσου

ρίδης, Ευ. ΕυσταΟίου, Λ. Θεοδούλου) για το Οέμα "Οι τελευταίες εξελίξεις 

του Κυπριακού" (συνέχιση της συζήτησης). 

9α) Σύντομη συζήτηση (Δ. Χριστόφιας, Ν. Αναστασιάδης, Τ. Χατζηδημη-

τρίου, Κ. Ιlαναγίδης) ύστερα από εισήγηση του κ. Δ. Χριστόφια για 

τερματισμό της συζήτησης. 

9Β) Ανάγνωση απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων αναφορικά με το 

κυπριακό πρόβλημα, οι παρατηρήσεις που ακολούΟησαν (Χρ. Κατσα

μπάς, Ρ. Πρέντζας) και έγκρισι] της . 

Τιμt}: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυ:ιογραqΈίο της: Κ υ:τριακής: ΔημοκQ<Ιτίας:. Ληrι.ωσία. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΊ" ΒΟΥ ΛΕΥτJΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 15ης ΦεΒρουαρίου 1996 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.14 μ.μ.) 

(Αρ. 20) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του Σιi>ματος. Παρακαλιί> τον 

κ. Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στο Κεφάλαιο Α', ΝομοΟετική Εργασία, Οα 
ήθελα να σας πληροφορήσω ότι θα διακόψουμε η ώρα 5.45 μ.μ., για να υποδεχτούμε 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, τον κ. Κακλαμάνη. Θα έχουμε μια σύντομη 

συνάντηση στο γραφείο μου μέχρι τις 6.00-6.05 μ.μ. και μετά ο κ. Κακλαμάνης θα 
μιλήσει στη 13ουλή. Εξαρτάται από την πρόοδο της νομοθετικής εργασίας. Το 

αφήνω κοντά σας. Α ν νομίζετε ότι δε Οα χρειαστεί να συνεχίσουμε μετά, τότε Οα 
μείνουμε μέχρι το σημείο που θα φτάσουμε, όταν διακόψουμε στις 5.45 μ.μ. Κατά 

συνέπεια, να μη χάνουμε χρόνο. 

Προχωρούμε με το πρώτο θέμα, που είναι 'Ό περί Τραπεζικών Αργιών Νόμος 

του 1995". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας ΚοινοΒουλευτικής Επιτροπής να 
διαβάσει την ΈκΟεση . 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Είναι ομόφωνη. 

(1581) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν οι Εκθέσεις είναι ομόφωνες και θέλετε να θεωρούνται αναγνωσθείσες, τότε 
προχωρούμε με τα παρακάτω. 

ΕΚΘΕΣΗ ΊΉΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠ ΓΓΡΟΠ ΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑ Ι 
ΠΡΌ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΓΓΛΟΦΟJ>ΕJΊΆ Ι 
'Ό Π ΕΡ ! ΤΡΑΠΕΖΙΚΩΝ ΑΡΓΙΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

ΑΒραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος 11 απαδόπουλος 
Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος 11 Qέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Π ροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 Φεβρουαρίου 
1996. Στη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση και ενοποίηση του 
νόμου που ρυθμίζει το θέμα των τραπεζικών αργιών, έτσι ώστε οι αργίες αυτές να 
συμπίπτουν με τις αργίες που ισχύουν για τη δημόσια υπηρεσία. Η Κοινοβουλευ
τική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\iπολογισμού συμφωνεί με τους σκοποίις και 
τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομό<rωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του 
ώστε να αναφέρεται ως 'Ό περί Τραπεζικιί>ν Αργιών Νόμος του 1996". 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Ε<rόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Ορισμός τραπεζικής αργίας. Άρθρο 3. 

Ειδοποιήσεις, κ.λπ., δίνονται την επόμενη ημέρα. ΆρΟρο 4. 

Τραπεζικές αργίες. 'Αρθρο 5. 

Εξουσία του Υπουργικού Συμβουλίου να ορtζει τραπεζικές αργίες. Άρθρο 6. 

Κατάργηση. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι μέχρι 7 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι 7 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παριί>ν Νόμος θα ανα<rέρεται ως ο περί Τραπεζικών Αργιών Νόμος του 

1996. 

ι ι 

(ι 

(ι 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού Δημοσίου (τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1995". ΑντιλαμΒάνομαι ότι και αυτή η ΈκΟεση είναι 

ομόφωνη, γι' αυτό θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΠΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΊΆΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο 

ΠΕΡ Ι ΓΡΑΜΜΑΤJΩΝ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

ΑΒραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 22 Ιανουαρίου 

1996. Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Οικονομικών και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του περί Γραμματίων 

του Κυπριακού Δημοσίου Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η έκδοση γραμματίων 

του δημοσίου στο εξωτερικό με χρόνο αποπληρωμής μεγαλύτερο του ενός έτους από 

την ημερομηνία της έκδοσής τους. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικιί>ν και της 

Κεντρικής Τράπεζας, η προτεινόμενη τροποποίηση Οα παράσχει την ευχέρεια στην 
Κυπριακή Δημοκρατία να εκδώσει στο εξωτερικό ένα νέο πρόγραμμα ευρωπα"ίκών 

μεσοπρόθεσμων χρεόγραφων με χρόνο αποπληρωμής μεγαλύτερο από αυτόν που 

ισχύει σήμερα. 

Συγκεκριμένα, οι πιο πάνω εκπρόσωποι δήλωσαν στην Επιτροπή ότι μετά την 

επιτυχή έκδοση από την Κυπριακή Δημοκρατία στο εξωτερικό βραχυπρόθεσμων 

χρεόγραφων μέσω του προγράμματος EDP κρίνεται σκόπιμο η Κυπριακή Δημο
κρατία να διεισδύσει σε νέες αγορές του εξωτερικού για χρεόγραφα με διάρκεια 

μεγαλύτερη του ενός έτους μέσω ενός προγράμματος ευρωπα"ίκών μεσοπρόθεσμων 

χρεόγραφων (ΕΜΤΜ). 

Με την ψήφιση της προτεινόμενης νομοΟεσίας Οα δημιουργηΟούν οι απαραί

τητες προϋποθέσεις για την εισαγωγή και υλοποίηση του νέου προγράμματος που 

αναφέρεται πιο πάνω, ενώ, με βάση τις πρόνοιες της υπό τροποποίηση νομοθεσίας, 

για την έκδοση στη συνέχεια οποιωνδήποτε γραμματίων του δημοσίου θα πρέπει να 

ζητείται ειδικά η έγκριση της Οουλής. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού μελέ
τησε το όλο Οέμα, αποφάσισε να περιλάβει στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο διάταξη με 
την οποία να διασφαλίζεται ότι το προ'ίόν της έκδοσης μεσοπρόΟεσμων γραμματίων 
θα χρησιμοποιείται για την αντικατάσταση με ευνο·ίκότερους όρους υφιστάμενων 

εξωτερικών δανείων, καΟιi>ς και ότι η Βουλή, πέρα από την έγκριση που θα συνε
χίσει να παρέχει για την έκδοση τέτοιων γραμματίων, θα ενημερ<ί>νεται για οποιαδή
ποτε τέτοια αντικατάσταση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, αφού 

διαμόρφωσε ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, (ί>σπ να 
αναφέρεται ως 'Ό περί Γραμματίων του Κυπριακού Δημοσίου (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1996". 

ΠΡΟΕΛΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Αντικατάσταση του άρΟρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρΟρα ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα I και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Γραμματίων του Κυπριακού Δημο
σίου (Γροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σ<('ύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Π ροχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι 'Ό περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής ΙJαριί>ν Νόμος του 1996". rι Έκθεση είναι 
ομόφωνη. Υπήρξαν τροποποιήσεις, οι οποίες όμως είναι ομόφωνες. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠ ΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ-
ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ- ΑΓΝΟΟΥΜΕ Ω -ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧ ΕΛΙΟ 
ΠΟΥ τJΦΛΟΦΟΡΕΙτΑ Ι 'Ό ΠΕΡΙ ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓJΣΜΟΥ ΤΟΥ KENTPIKOY 
ΦΟΡΕΑ ΙΣΟτΙΜΗΣ ΚΑΤΑΝΟΜΗΣ ΒΑΡΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Αριστοφάνης Ι'εωργίου, Πρόεδρος 

Κ ίκης Γιάγκου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ισίδωι>ος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων- Αγνοουμένων

Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματο-

.. 
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ποιήθηκαν στις 24 Ιανουαρίου και 7 Φεβρουαρίου 1996. Στο στάδιο της μελέτης 
αυτής κλήΟηκαν και εξέq-ρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικο

νομικών, ο Πρόεδρος και τα μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου του Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών και εκπρόσωποι των προσφυγικών οργαν<όσεων ΠΕΠ, LΠΟΠ 

και Π ΑΣΥΠ ΕΕ. 

Τόσο οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών όσο και εκείνοι του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ανέλυσαν τις πρόνοιες του υπό συζή

τηση προϋπολογισμού και ενημέρωσαν την Επιτροπή για τα προγράμματα που 

εφαρμόζει ο Φορέας μέσα από τις πρόνοιες του προϋπολογισμού για την ισ<)τιμη 

κατανομή βαρών, όπως αυτά προέκυψαν λόγω της τουρκικής εισβολής. 

Ο Προϋπολογισμός του Φορέα προf)λέπει έσοδα ύψους 14.000.000 τα οποία 
προέρχονται από κυβερνητική χορηγία και έξοδα του ίδιου ύψους τα οποία κατανέ

μονται ως ακολούΟως: 

(α) ί222.528 για διαχειριστικά έξοδα, 

(β) ί3.656.000 για παραχώρηση δαvείων, 

(γ) ί82.000 για επιχορήγηση επιτοκίου δανείων, 

(δ) f20 για πληρωμές λόγω εγγυήσεων, 

(ε) f:39.452 για μη προβλεπόμενες δα;cάνες και αποΟεματικό. 

Στον ίδιο Προϋπολογισμό υπάρχει πρόβλεψη για σχέδιο εγγυήσεων προς 

αναγνωρισμένα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα ύψους ί2.000.000 για χάλυψtl δικαι

ούχων επαγγελματικής δραστηριοποίησης ή επέκτασης και ί2.000.000 για κ(ιλυψη 

δικαιούχων στέγασης. 

Η Επιτροπή, αq-ού διεξήλθε τις ε.;ημέρους πρόνοιες του ΠροUπολογισμοίι του 

Φορέα Jσότιμης Κατανομής Βαριόν, και αφού έλαβε υπόψη το σημαντικό ρόλο που 

αναμένεται να διαδραματίσει στην αποκατάσταση της προπολεμικής φερεγγυότητας, 

συμφωνεί με τις βασικές πρόνοιες του προϋπολογισμού. 

Παρά ταύτα, η Επιτροπή, έχοντας υπόψη πως ο Φορέας bεν έχει φτάσει ακόμα 

σε επίπεδα πλήρους δραστηριοποίησης, αποφάσισε να εγκρίνει μόνο τις δύο απι'> τις 
πέντε ζητούμενες Οέσεις προσωπικού, χωρίς να αποκλείει την επανεξέταση της 

απόφασής της, όταν αυτό κριΟεί αναγκαίο. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωΟεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε· θα είμαι σύντομος. Θέλω να επισημάνω ότι 

μετά από πολλά χρόνια προσπάθειας είχαμε φτάσει στο σημείο να εγκρίνουμε τους 

πρώτους προϋπολογισμούς, με την ελ;cίδα να προχωρήσει το ταχύτερο δυνατό 

αυτός ο q-ορέας στη λειτουργία του. 

Όμως, φαίνεται ότι η Βουλή λογάριαζε δίχως τις βουλές του νέου διευΟυντή 

του Κτηματολογίου. Η νέα διεύθυνση του Κτηματολογίου, κατά παράβαση των 
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υποσχέσεων της προηγούμενης διεύθυνσης, αρνήθηκε να εκδώσει οποιαδήποτε 

πιστοποιητικά αξίας των περιουσιών στα κατεχόμενα, προq-ασιζόμενη έλλειψη 

προσωπικού, που δεν της επιτρέπει να διεκπεραιώσει την εργασία η οποία της 

ανατίΟεται. Πρέπει να πω ότι ο κ. Κοτσώνης, που ήταν ο προηγούμενος Γενικός 

Διευθυντής του Κτηματολογίου, κατ' ε;τανάληψη από το 1989 μέχρι και την αq-υπη
ρέτησή του, υποσχόταν ότι ήταν έτοιμος να δώσει τέτοιες βεβαι<i>σεις και εκθέσεις σε 
τιμές του 1980, γι' αυτό και έγινε ο συμΒιΒασμός και αντί σε τιμές σημερινές Οα εκδί
δονται σε τιμές του 1980. Γι' αυτό είναι έκκλησή μας να προχωρήσει το ταχίιτερο 
δυνατό το Κτηματολόγιο να εκδώσει αυτά τα πιστοποιητικά, για να μπορέσει να 

γίνει και η δουλειά αναλόγως. Υπάρχουν αυτή τη στιγμή καταχωρημένες αιτήσεις 

πέραν των οκτακόσιων πενήντα και θα πρέπει να προχωρήσουν, ιi>στε και τα λεφτά 
τα οποία εγκρίνουμε σήμερα να δοθούν στους δικαιούχους. 

Ταυτόχρονα, θα ήθελα να επισημάνω ένα άλλο Οέμα. Δυστυχώς, στην πρόσ
ληψη προσωπικού ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών ξεκίνησε κάπως άσχημα 
και αναξιοκρατικά. Υπήρξαν παρεμβάσεις στο ποιοι Οα προσλαμΒάνονταν και 
ποιοι όχι. Εύχομαι στις νέες θέσεις που έχουμε εγκρίνει τώρα, τις δύο, να μη συνε
χίσει αυτή η κατάσταση. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Δημήτρης Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς πρέπει να πω ότι εμείς χαιρετίζουμε το γεγονός ότι 

η κυβέρνηση αυτή έχει προχωρήσει στη χρηματοδότηση του Φορέα Ισότιμης Κατα

νομής Βαρών, ο οποίος είχε ψηφιστεί από την περασμένη Βουλή, ώστε να μπορέσει 

να επιτελέσει την κοινωνική, αλλά και την εθνική του αποστολή για μείωση των 

συνεπειών τις οποίες υφίσταντο και εξακολουθούν να υφίστανται οι πρόσφυγες ως 

εκ της εισΒολής και της συνεχιζόμενης κατοχής. Αυτό είναι ένα γεγονός το οποίο 

οφείλουμε να χαιρετίσουμε και το χαιρετίζουμε. 

Π ρέπει να πούμε ότι, όταν ήρθε ο προϋπολογισμός, παρατηρήσαμε 6τι έχει 

υπέρογκα έξοδα λειτουργίας και εξ αυτού η Επιτροπή περιέκοψε περισσότερες από 

τις μισές Οέσεις οι οποίες προτάθηκαν απ6 την Εκτελεστική Εξουσία, γιατί Θεωρή
σαμε ότι δεν ήταν καθόλου αναγκαίες και γιατί ένα πολύ σημαντικό μέρος των 

χρημάτων τα οποία δόθηκαν θα καταναλώνονταν για τη λειτουργία του φορέα. 

ΊΌ τρίτο σημείο στο οποίο θα κάνω αναφορά είναι ότι έχει δίκαιο ο συνά

δελφος και γνωρίζουμε και εμείς ότι κατά τη στελέχωση αυτού του οργανισμού ή και 
αυτού του οργανισμού έγιναν παρεμβάσεις και ίσχυσε όχι η αξιοκρατία, αλλά οι 
επιβολές των κομμάτων της συγκυβέρνησης. Και ουδείς μπορεί να το αμφισΒητήσει 

αυτό, διότι μιλούμε για πράγματα πολύ πολύ γνωστά στους παροικούντες στη νήσο 

Κύπρο. Δεν πιστεύουμε ότι ξεκινώντας τη λειτουργία του ένας οργανισμός 

αφήνεται να λειτουργήσει σωστά και αξιοκρατικά, όταν η ίδια η στελέχωσή του 

γίνεται αναξιοκρατικά από τα κόμματα της συγκυβέρνησης. Και ανησυχούμε. 

Γιατί; Διότι, με την ίδια λογική που η στελέχωση ήταν αντικείμενο παζαρεμάτων και 
κομματικών επιβολών, φοβούμαστε μήπως και η παραχώρηση των δανείων προς 
τους πρόσφυγες θα ακολουθήσει την ίδια αναξιοκρατική διαδρομή και κατά πόσο, 

αντί να έχουμε ίση μεταχείριση των προσq-ύγων σε σχέση με τους μη πρόσφυγες, 

είναι δυνατό να έχουμε άνιση μεταχείριση και μεταξύ των ίδιων των προσq-ύγων. 

• 
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Αυτές είναι ανησυχίες οι οποίες προέρχονται από την παρατήρηση και τη γν<ί)ση 

γεγονότων, τα οποία ουδείς καλόπιστος -και τονί.ζω το καλόπιστος- είτε εκ της μιας 

είτε εκ της άλλης πλευράς είναι δυνατό να αμφισΒητήσει, κύριε 11 ρόεδρε. 

Π αρ' όλα αυτά, εμείς θα ψηφίσουμε τον προυπολογισμ6, ο οποίος πέρασε 

ομόφωνα από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Και Οέλουμε να καλlσουμε 

τη συγκυβέρνηση και τα κόμματά της να σεβαστούν το πρόβλημα, τον πόνο και την 

κοινωνική αδικία την οποία υφίστανται οι πρόσφυγες και να μην προκαλέσουν διά 
των επεμβάσεών τους νέες εστίες αναξιοκρατικής συμπεριq'οράς και νέες (ιδικες, 

άνισες, aντικοινωνικές μεταχειρίσεις ανάμεσα στους πρόσφυγες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κ. Κ ατσελλή και μετά ο κ. Αναστασιάδης και ο κ. Μακρίδης απ() το Λημο

κρατικό Συναγερμό. 

Ρ . ΚΑΤΣΕΛΛΗ : 

Κύριε 11 ρόεδρε, από τη θέση μου. Και εμείς χαιρετίζουμε την προικοδ6τηση 

του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Οαρών, παρόλο που έγινε κάπως αργά. Ψηφίσαμε 

το νόμο στην προηγούμενη κυβέρνηση και μόλις τώρα έγινε δυνατή η οικονομική 

στερέωσή του με f.l Ο εκ. μέχρι τώρα. Επισημάναμε από την αρχή ότι ένα μεγάλο 
μέρος αυτών των χρημάτων Οα πάει στα λειτουργικά του έξοδα, όπως και συμβαίνει. 
Αυτό δεν είναι ευχάριστο, αλλά είναι απαραίτητο. Εκείνο το οποίο διαφωνοίψε με 

το συνάδελφο κ. Ηλιάδη είναι ότι έγινε αναξιοκρατικά η στελέχωση. 11 στελέχωση 
έγινε με τις συνήθεις διαδικασίες πρόσληψης υπαλλήλων. Αν έχει στοιχεία για 

άδικη ή μεροληπτική πρόσληψη, να τα καταθέσει. 

Εκείνο όμως το οποίο εκφράζω είναι η ανησυχία μου, γιατί. μέχρι ηi>ρα τα 

δάνεια τα οποία δίνονται, εκτός του ότι είναι περιορισμένα τα κονδύλια, είναι 
απλιί>ς και μόνο φοιτητικά δάνεια και δάνεια για ιατροq-αρμακευτική περίΟαλψη, 
ενώ υπάρχουν πολλοί πρόσφυγες που θέλουν δάνειο για επαναδραστηριοποίηση και 
στεγαστικό δάνειο. Και αυτοί. είναι είτε πρόσφυγες που χρειάζονται στεγαστικά 

δάνεια είτε μη πρόσφυγες που όλη τους η περιουσία είναι στα κατεχόμενα και που 

αυτό το κράτος μέχρι τώρα τους αρνείται την προσφυγική ιδιότητα. 

Πάντως, το Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει το σημεριν(> νομοσχέδιο. με την 

ελπίδιι ότι μελλοντικά θα γίνε ι δυνατή η περαιτέρω οικονομική ενίσχυση του ιrορέα, 

διότι. για να λειτουργήσει ικανοποιητικά, πραγματικά πρέπει να μπουν γενναία 

κονδύλια στο ταμείο του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣ IΑΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, αποτελεί q-αινόμενο δυστυχώς προεκλογικ<i>ν περιόδων, όταν 

πρόκειται για κάτι θετικό, ακόμα και όταν αναγνωρίζουμε τη Οετικότητα της 
προσφοράς, να βρίσκουμε το "αλλά όμως". Και εκπλήττομαι, γιατί δύο συνάδελφοι 

της αντιπολίτευσης καταγγέλλουν, αq-ού χαιρέτισαν καταρχάς, την τάχα αναξιοκρα
τική πρόσληψη. Προκαλώ και τους δύο, αq-ού έχουν στοιχεία αναξιοκρατίας:, να 
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συμβουλεύσουν όσους απέτυχαν να προσληφθούν να προσφύγουν στο Ανώτατο 

Δικαστήριο -εκτός και αν δεν εμπιστεύονται ούτε το Α νώτα το Δικαστήριο- <ί>στε να 

ακυρωθούν οι αναξιοκρατικές προσλήψεις, οι οποLες, ας σημειωΟεL, έγιναν με ~άση 

τις νόμιμες και συνήθεις διαδικασίες που ακολουθούνται: γραπτές εξετάσεις, 
προφορικές εξετάσεις. Ας σημειωθεί ακόμα ότι η Επιτροπή αποτελείται όχι μόνο 

από τα συγκυβερνώντα κόμματα. αλλά από το σύνολο του πολιτικού φάσματος και 
των προσφυγικών οργανώσεων. Πέραν όμως αυτού, η πρόκληση δεν περιορίζεται 

μόνο στο να συμβουλεύσουν ως καλοί δικηγόροι, διότι είναι και οι δύο δικηγ6ροι, 

τους πελάτες τους ή τους ενδιαφερόμενους κομματικούς πελάτες να προσφ\ιγουν 
στο Ανώτατο, αλλά και να εγγράψουν, αν Οέλουν, θέμα στη Βουλή και να διί>σουν 

συγκεκριμένα παραδείγματα. 

Επιτέλους, ένα πάγιο αίτημα των τελευταίων είκοσι χρόνων βρίσκει την 

παρούσα κυβέρνηση να το υλοποιεί με f12 εκ. προικοδότηση. Και αντί που είπαμε, 
επιτέλονς, γίνεται πραγματικότητα ένα πάγιο αίτημα των προσφύγων, προσπαΟούμε 
με τα "αλλά" και τα "όμως" πώς Θα εκμηδενLσουμε. Όσο όμως και αν προσπαΟούν 

κάποιοι να μειώσουν τη σημασία του φορέα, εκείνοι που την εκτιμούν είναι πέραν 
της Βουλής- είναι ο προσφυγικός κόσμος. Συνεπώς, δεν προσπαΟεί πώς να ικανο

ποιήσει η κυβέρνηση ή η συγκυβέρνηση. αν θέλετε. όπως την αποκαλείτε. Εμείς δεν 

ενοχλούμαστε, διότι έτσι είναι. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Η συγκυβέρνηση ... 

Ν. ΑΝ Α Στ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Η συγκυβέρνηση. Εγώ το δέχομαι και το είπα. Επομένως, εκείνο το οποίο η 
παρούσα κυβέρνηση προσπαθεί με τα σuγκυβερνώντα κόμματα να κάνει είναι να 

ασκήσει κοινωνική πολιτική προς κάθε κατεύθυνση, ανεξάρτητα του αν Οα το 
δεχθείτε, αν Οα το aπορρίψετε ή αν θα του βρείτε τα όποια τυχόν, κατά τη q-αντασία 

σας, μειονεκτήματα, προκειμένου να μειώσετε τη σημασία του. 

Με αυτά, κύριε Πρόεδρε, σε απάντηση θέλω να πω ότι οι εισηγήσεις της 

κ. Κατσελλή βεβαίως είναι δεκτές και Οα γίνουν οπωσδήποτε οι δέουσες προς την 
επιτροπτι παραστάσεις, μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων, όπως 

ξεκινά το πρόγραμμα και οι σκοποί του φορέα, ιi>στε να ικανοποιηΟούν όσο το 

δυνατό περισσότεροι των σκοπών τους οποίους τάχθηκε να υπηρετήσει ο φορέας. 
Με τα όσα έχω πει δηλώνω ταυτόχρονα -και δε χωρεί αμφιβολtα- ότι ο Δημοκρα
τικός Συναγερμός Οα υπερψηφίσει το παρόν νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το νομοσχέδιο είναι ομόφωνο βεβαίως. Κύριε Γεωργίου, Οα σας διί>σω το 

λόγο, διότι Οα μπείτε σε δευτερολογίες. Θα δώσω το λόγο στον κ. Καζαμία, στον 

κ. Μουσιούττα, στον κ. Μακρίδη και μετά στον κ. Χατζηγιάννη. Αλλά έχω να παρα
τηρήσω το εξής: Αν Οέλετε μέχρι την ιi>ρα που Οα διακόψουμε να προχωρήσουμε 

στον εκλογικό νόμο. εφόσον έχουμε κάποια ομόφωνα νομοσχέδια, ας γίνουν τοποθε

τήσεις και όχι να συνεχίσουμε τη συζήτηση. διότι δε θα προλάβουμε να περάσουμε 

τον εκλογικό νόμο σήμερα και δεν υπάρχουν περιθώρια. Εκτός αν θέλετε μετά την 
ομιλία του κ. Κακλαμάνη να γίνει και πάλι διάλειμμα και να επιστρέψονμε για τον 

εκλογικό νόμο. 

Ο κ. Καζαμίας έχει το λόγο. 

li 

Ι ι 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι κάποια Μέλη του Σώματος θέλουν όλους τους 

συναδέλφους να χειροκροτούν και μόνο τα έργα της κυβέρνησης. Εμείς δε Οα 

κάνουμε κανενός το χατίρι να είμαστε σε όλα άρνηση. Θα ξεχωρίζουμε τα σωστά 

και θα τα χειροκροτούμε, αλλά πιστεύουμε ότι είναι δύο φορές δική μας υποχρέωση, 
διότι δεν έχουμε την ψευδαίσθηση πως τα κυβερνώντα κόμματα θα εντοπιζουν τα 

ίδια τα λάθη τους, να τα εντοπίζουμε και να τα υποδεικνύουμε, για να γίνει η κυβέρ

νηση ακόμα καλύτερη. Και αυτό είναι προς το συμcrέρον των κυβερνώντων 

κομμάτων. 

Γι' αυτό χαιρετίζουμε από τη μια την ψήφιση σε νόμο και την έναρξη της διαδι

κασίας λειτουργίας αυτού του φορέα, αλλά δε θα κάνουμε κανενός το χατίρι να μην 
πούμε ότι έχει και αδυναμίες. Μάλιστα, αγαπητοί συνάδελφοι, η διακήρυξη ήταν 

ότι αυτός ο οργανισμός έπρεπε να λειτουργήσει από τα τέλη του περασμένου 

χρόνου. Και βρισκόμαστε σχεδόν στον τρίτο μήνα του νέου χρόνου και ακόμα δεν 

άρχισαν να εξετάζονται οι πρώτες αιτήσεις. Και πρέπει να πούμε ότι το δεύτερο 
κύριο και εξίσου σημαντικό σκέλος λεηουργίας του οργανισμού είναι σε πλήρη 

αδράνεια. Εννοώ εκείνο το σκέλος με βάση το οποίο οι πρόσφυγες θα απευΟύνονται 
στις εμπορικές τράπεζες και θα επενδύουν την εγγύηση του φορέα, που ουδόλως 

γίνεται αποδεκτό αυτό το μέτρο και ουσιαστικά αδρανοποιεί το ήμισυ της νομοΟε

σίας την οποία ομόφωνα ψηφίσαμε. 

Αν αυτό το γεγονός Οεωρείται επουσιώδες και δε θα πρέπει να μας απασχολεί 
ότι η ομόφωνη βούληση αυτού του Σώματος για τα πενήντα τοις εκατόν είναι σε 

αδράνεια, τότε λυπούμαι, αλλά νομίζω ότι δεν κάνουμε καλά τη δουλειά μας. Γι' 

αυτό θα εισηγούμουν στους αγαπητούς συναδέλφους να συμφωνήσουν μαζί μας ότι 

τα αδύνατα σημεία, τα οποία πραγματικά παρουσιάζονται, Οα πρέπει να καλέσουν 

την κυβέρνησή τους να τα εξετάσει σοβαρά, για να τα λύσει και ουσιαστικά να 

υλοποιήσει την ομόφωνη βούληση αυτού του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος έχει σειρά. 

Ν. ΑΝΑΣΊ"ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά, όταν ακούγεται καλόπιστη κριτική, τη χαίρεται 

κανένας . Και όπως ξεκίνησε ο κ. Καζαμίας, άρχισα να λέω ότι κάπου ήμουν πιΘα

νότατα αυστηρός στο να κρίνω όσους μας έκριναν. Αλλά, στη συνέχεια απέδειξε ότι 

και πάλι δυστυχώς αυτό το οποίο με ωραία λόγια είπε δεν ανταποκρίνεται στην 

πραγματικότητα. 

Κρίθηκε η κυβέρνηση για το ότι χαΟυστέρησε να λειτουργήσει ο φορέας τρεις 

μήνες. Όμως, δεν ενΟυμούμαι πότε ο κ. Καζαμίας από το 1989 μέχρι το 1993, από 
τότε δηλαδή που ψηφίστηκε ο νόμος μέχρι τότε που έχασαν την εξουσία, έκρινε ή 

επέκρινε την προηγούμενη κυβέρνηση, γιατί, ενώ η Βουλή από το 1989 ψήφισε τη 
σύσταση του φορέα, δεν τον λεηούργησε. Δεν επέκρινε την προηγούμενη που για 

μια πενταετία αδράνησε. Κρίνει ή επικρίνει την παρούσα, γιατί υπήρξε καΘυστέ
ρηση τριών μηνών στη λειτουργία του φορέα. Αυτό λέγεται καλόπιστη κριτική! Σας 

ευχαριστούμε. Τη δεχόμαστε και να είστε πάντα το ίδιο καλόπιστοι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω σε όσους αναφέρθηκαν στα κόμματα της 

συγκυβέρνησης, όπως τα λένε, ότι η ιστορία αυτή κατάντησε ενοχλητική, ανιαρή και 

μονότονη και καλά κάνουν μερικοί να αλλάξουν επιτέλους κασέτα. Εδώ, αν υπήρξε 

ευνοιοκρατικti μεταχείριση σε θέματα πρόσληψης, προκαλώ ειλικρινά και Οα παρα

σταθώ οποιουδήποτε αποδείξει ότι έγινε κάτι τέτοιο. Νομίζω ότι είναι ενοχλητικό 

και άδικο να λέμε κουβέντες για κόμματα και να τους καταλογίζουμε ευθύνες που 
δεν έχουν και μάλιστα για θέματα για τα οποία πρωταγωνιστούν στο να θεσπιστεί 
και νομοθεσία ακόμα για ποινικοποίηση αυτών των ενεργει<δν. Νισάφι, να πούμε! 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μακρίδης. 

I. ΜΑΚΡΙΔ ΙΙ Σ: 

Κύριε Ιl ρόεδρε, συνεχίζοντας μετά τον κ. Μουσιούττα, Οέλω και εγ<ί> να 

δηλώσω ότι φτάνει πλέον διά συνθημάτων να κάνουμε πολιτική και διά της χρήσης 

της μισrΊς αλήθειας. Ακούστηκε για το Κτηματολόγιο. Το Κτηματολόγιο είπε ότι θα 
τελειώσει πρ<δτα τις αιτήσεις για τα σπουδαστικά δάνεια και θα ήταν υποτίΟεται 

τελειωμένα προ μιας ή δύο βδομάδων. Δεν αρνήθηκε κανένας να συνεχίσει. 

Δεύτερο, δηλώθηκε κάτι για τα έξοδα λειτουργίας. Για τα έξοδα λειτουργίας 

δεν ευθύνεται η Βουλή. Ο φορέας προγραμμάτισε σύμφωνα με τις προβλεπδμενες 

αιτήσεις να στελεχώσει το προσωπικό λειτουργίας του φορέα. Εκ των πραγμάτων, 

εκεί που αναμένονταν χιλιάδες αιτητές, έχουμε μόνο οκτακόσιους. Άρα, περιορί

στηκε και ο αριθμός πρόσληψης προσωπικού. 

Σχετικά με την πρόταση του κ. Καζαμία. Η πρόταση του κ. Καζαμία ξεκίνησε 

με τη θεωρία της κατηγορίας. Είναι μια πρόταση, κύριε Καζαμία, την οποία και 

εσείς είδατε και εμείς είδαμε. Παραμένει θετική πρόταση σας λέω και συμq-ωνιδ, 

αλλά δεν ήταν ορθός ο τρόπος παρουσίασής σας, αν Οέλαμε εποικοδομητικ(ι να 

παρουσιάσουμε την υπόθεση. 

Κύριε Ηλιάδη, επειδή δε νομίζω να υπήρξε τόσο έγκλημα και τόσο σq-άλμα, 

τέτοια καθυστέρηση και τόση κριτική μιας ορθότατης πράξης ... 

Δ. ΗΛ Ι Αι\ΙΙ Σ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται.) 

ΠΡΟΕΔJ>ΟΣ: 

Κύριε Μακρίδη, να μην απευθύνεστε σε άλλους Βουλευτές, για να μη γίνεται 

διάλογος. 

I. ΜΑΚΡΙΔ Ι ΙΣ: 

Υπάρχουν στιγμές, κύριε Πρόεδρε, που ο άνθρωπος επαναστατεί πλέον. 

Φτάνει διά συνθημάτων πλέον να κάνουμε πολιτική. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όλοι επαναστατούμε κατά στιγμάς, αλλά χρειάζεται ψυχραιμία. 

I. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Ψυχραιμία υπάρχει, αλλά θα επανέλθω και σε ένα παράδειγμα. Ιδιωτικο

ποίηση, σύνθημα. Ποια ιδιωτικοποίηση; Θέλετε ένα παράδειγμα; Να σας πούμε 

.. 

ι 

ι: 
ii 
Jι 
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δύο. Η μαρίνα της Λάρνακας και οι ε;ι:ιδιορθώσεις των τηλε<r<ί)νων της ΣΥΤ Α. Τα 

δύο παραδεί. γ μα τα και τέρμα. Αυτή είναι η πολιτική της αντιπολίτευσης για την 

ιδιωτικοποίηση επί παραδεί.γματι. Μα, είναι αυτό το μοτίβο που χάνουμε ορΟόδοξη 

πολιτική, εποικοδομητική κριτική των κομμάτων, κύριε Πρόεδρε; 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δώρος Χριστοδουλίδης για πρωτολογία και μετά θα μπούμε στις δευτερο

λογίες. Μετά ο κ. Ευσταθίου. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Εί.ναι με έκπληξη που παρακολουθιί> σήμερα, κύριε Πρόεδρε, και aπολογούμαι 

γιατί θα αναφερθώ ονομαστικά σε δύο συναδέλφους. Δύο πολύ πολύ ήπιοι συνά

δελφοι σήμερα σαν να χάνουν ... Για να μην παρεξηγούμαστε, δε μιλώ για τον 
κ. Αναστασιάδη. Είναι το μοτίβο του το μόνιμο, ο τρόπος της έκφρασής του. Αλλά, 

οι φίλτατοι κ. Μακρίδης και κ. Μουσιούττας έχουν εκφραστεί με τέτοιο τρόπο που 

νομίζω τείνουν να εξομοιωθούν με άλλους συναδέλφους που είναι ίδιον του χαρα

κτήρα τους να μιλούν με αυτό τον τρόπο. Δε θα κατονομάσω τους υπόλοιπους. 

Αλλά τον όρο συγκυβέρνηση ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είσαι γιατρός και μπορεί να είναι κολλητική ασθένεια. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Είπαμέν το χίλιες φορές. Δώσαμε την ερμηνεία. '" Ιλλε τζιαι καλά" Οέλετε 

συγκυβέρνηση εσείς! 

(Γέλια) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Τώρα, αν κάνετε δήλωση, κύριε Μουσιούττα, ότι το ΔΗΚΟ δεν είναι συγκυβέρ
νηση, άλλη υπόθεση. Αλλά, τον όρο συγκυβέρνηση τον χρησιμοποίησε ο ανωτλη

ρωτής πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστοδουλίδη, δεν είναι τη συγκυβέρνηση, είναι το Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών που συζητούμε. Παρακαλώ, προχωρήστε. 

Λοιπόν, για πρωτολογία ο κ. Ευσταθίου, ο κ. Χατζηγιάννης και μετά δευτερο

λογίες, κύριε Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ... 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ε! μα πρέπει να δευτερολογεί πριν από τους άλλους συναδέλφους; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. Βάσει των κανονισμών έχει το δικαίωμα. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελ<rοι, ε-χείνο που Οέλω να πω είναι ότι πράγ

ματι αυτός ο προϋπολογισμός είναι επιτέλους η αρχή της επίλυσης ενός πάρα πολύ 

σοβαρού, μέγιστου προβλήματος και αδικίας που δημιούργησε η τουρκική εισβολή. 

Είναι γεγονός ότι ένα σημαντικότατο μέρος του λαού αυτού, εκτός από το ότι έχασε 

σπίτια, περιουσίες, υπέστη τον εξευτελισμό και την ταλαιπωρία του εκτοπισμού, 

βρέΟηκε και σε ένα σημείο aπόγνωσης, διότι είχε επιφορτιστεί το βάρος όλης εκείνης 

της φοβερής καταστροφής, με τα ψιχία εκείνα τα οποία μπορούσε να δώσει η Δημο

κρατία, πρόχειρη στέγαση ή μέσα άμεσης επιβίωσης. 

Σήμερα, ξεκινούμε κάτι το πολύ καλό, αλλά είναι ανεπαρκές. Εκείνο που Οα 

έλεγα είναι ότι όλα τα κόμματα πρέπει να κάνουμε παραινέσεις και να παρακαλέ

σουμε να εμπλουτιστεί με πόρους ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών, ώστε να 

επιτελέσει την αποστολi1 του, όπως έγινε σε άλλες χώρες της Ευρ<i>πης που είχαν 

παρόμοια προβλήματα. Έχω υπόψη μου την Ομόσπονδη Δημοκρατία της Γερμανίας 

όπου είχαν δοθεί τεράστιοι πόροι, για να μπορέσουν εκείνοι οι οποίοι βρέΟηκαν σε 

αυτή τη φοβερή δυσμένεια να αντιμετωπίσουν τη ζωή τους και την επιβίωσή τους με 

ένα διαφορετικό τρόπο. 

Λυπούμαι να πω ότι πολλοί διορισμοί γίνονται με συνεννόηση εκείνων οι 

οποίοι βρίσκονται σε Οέση υπεροχής. Και αυτό είναι φαινόμενο της κυπριακής 

ζωής. τι να κάνουμε; Πράγματι, επιδεικνύεται μια εύνοια, όταν διορίζουμε 

πρόσωπα τα οποία επιλέγουμε να είναι του χώρου μας. Αυτή τη στιγμή ο χώρος 

είναι η κυβέρνηση των δύο κομμάτων. Το ίδιο σημαίνει συγκυβέρνηση και κυβέρ

νηση δύο κομμάτων -δεν παίζει ρόλο, αγαπητέ Νίκο- που είναι το ΔΗ ΚΟ και το 

ΔΗΣΥ. Πώς θα την πούμε; Ο κ. Μάτσης είναι εδώ. Συνεχώς αγωνίζεται να 

συγκρατήσει αυτή την κυβέρνηση. Τον βλέπουμε καθημερινά στην τηλεόραση να μας 

λέει: "Όλα βαίνουν καλώς. Αίρονται οι παρεξηγήσεις, αλλά αυτή είναι η κυβέρ

νηση''. τι Οα πούμε; Και ο κ. Κυπριανού το ίδιο κάνει. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Πολλές φορές στο παρελθόν μου δόθηκε η ευκαιρία να τονίσω, αν θέλετε και 

υπό την ιδιότητά μου ως εκτοπισθείς, τη μεγάλη ευαισΟησία που η κυβέρνηση 
Γλαύκου Κληρίδη έχει δείξει έναντι των προβλημάτων του προσφυγικού κόσμου. 

Σίγουρα, κανείς δεν ισχυρίζεται, ούτε θα ισχυριστώ και εγώ, ότι όλα τα προβλήματα 

των προσφύγων έχουν επιλυθεί από την παρούσα κυβέρνηση ούτε επίσης Οα ισχυ

ριστώ ότι οι προηγούμενες κυβερνήσεις δεν έχουν κάνει τίποτε για τους πρόσφυγες. 

Είναι όμως δίκαιος έπαινος να πούμε ότι τα μεγαλύτερα προβλήματα, τα 

κεφαλαιώδη, αν θέλετε, αιτήματα του προσφυγικού κόσμου τυγχάνουν αντίκρισης 

από την παρούσα κυβέρνηση. Δε θα αναφερθώ με λεπτομέρειες στη διαγραφή 

προπολεμικών χρεών εκατομμυρίων λιρών. Δε θα αναφερθώ ασφαλώς στην απαλ

λαγή των προσφύγων από εκείνα τα εξευτελιστικά εισοδηματικά κριτήρια στον 

τομέα της στέγασης, που εκεί γινόταν η κομματικοποίηση, κύριοι συνάδελ<rοι, η 

οποία οδηγούσε στο σημείο οι του αντίθετου πολιτικού χώρου ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, προβλέπΗς να μιλήσεις πολλή ώρα; Πώς πετ(ιχτηκες 

πάνω στην έδρα; 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος. Όμως, ιδιαίτερα για το υπό συζήτηση 

σήμερα νομοσχέδιο πρέπει να τονίσουμε πως, και αν ακόμη οποιοσδήποτε συνά

δελφος, καλόπιστα εγώ λέω, εντοπίσει οποιαδήποτε αδυναμία, πρέπει να μην παρα

βλέπει το κεφαλαιώδες, που είναι το γεγονός ότι η παρούσα κυβέρνηση δε χ<δρισε 

τον κυπριακό λαό σε τυχερούς και άτυχους, δεν είπε όσοι έχασαν τις περιουσίες 

τους το 1974 καλά τις έχασαν και καμιά δυνατότητα φερεγγυότητας έστω και για 
f200 να αποταθεί κάποιος σε πιστωτικό ίδρυμα να τύχει βοήθειας. 

Είκοσι χρόνια, κύριοι συνάδελφοι, νομίζω είναι αρκετά και καμιά κυβέρνηση 

δεν υλοποίησε το βασικό αυτό αίτημα του προσφυγικού κόσμου, που είναι η φερεγ

γυότητα του προσφυγικού κόσμου. Παρά το γεγονός ότι ψηφίστηκε νομοθεσία πριν 

από τέσσερα ή πέντε χρόνια, εντούτοις παρέμεινε στο χαρτί και δεν υλοποιήΟηκε. 

Διότι, το να πεις ότι ιδρύεις φορέα και να μην του δώσεις ούτε τους μηχανισμούς 

ούτε και τα χρήματα για να υλοποιήσει τις εξαγγελίες του, στην πραγματικότητα 

είναι εμπαιγμός για τον προσφυγικό κόσμο. 

Σήμερα έπρεπε να μας απασχολήσει όλους μας πώς ενισχύουμε τα έσοδα 

αυτού του φορέα. Και εγώ λέω ότι, ναι. τολμώ να πω ότι περιουσίες οι οποίες είχαν 

μηδαμινή αξία προ του 1974 απέκτησαν σήμερα αξία εκατομμυρίων λιρών. Λοιπόν, 
επαναλαμβάνω, επανερχόμαστε στο σημείο: Υπάρχουν τυχεροί. και άτυχοι; Έπρεπε 

εδώ να σταθούμε. Το τι έγινε στη Γερμανία την περίοδο του πολέμου έπρεπε να το 

ξέρετε. Λήφθηκαν μέτρα ακριβώς για κάλυψη, αν θέλετε, όλων των πληγέντων. 

Στην Κύπρο, επαναλαμβάνω, ενόψει, αν θέλετε, της θέσης ότι είναι η προσωρινό

τητα, για είκοσι τώρα χρόνια αφήνουμε τους πρόσφυγες εκτεθειμένους, χωρίς στην 

πραγματικότητα ουσιαστική βοήθεια. Άρα λοιπόν πρέπει εδώ το Σώμα τούτο, 

πιστεύω, να επιφορτιστεί με τη μελέτη, αν Οέλετε, τρόπων στήριξης των εσόδων 

αυτού του ταμείου, ώστε να υλοποιήσει τους στόχους τους οποίους έχει τάξει η 

βασική νομοθεσία. 

Αναφορικά τώρα με τους τρόπους πρόσληψης, σίγουρα υιοθετώ τα όσα έχουν 

λεχθεί από τους συναδέλφους, ότι, όπου σίγουρα υπάρχει, κατά την εκτίμηση συνα

δέλφων, αναξιοκρατική πρόσληψη, πρέπει να είναι πάντοτε ανοικτή η διαδικασία 

στο Ανώτατο Δικαστήριο και, αν υπάρχει αδικία, να δικαιωθούν. Τονίζω δε και 

τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ότι η σύνθεση του συμβουλίου -
ιδιαίτερα, αν θέλετε, αφού μιλούμε για το φορέα, όλοι γνωρίζουμε πρόσωπα και 

πράγματα- κάθε άλλο παρά σύνθεση κομματικής υφής είναι, για να εξυπηρετήσει 

τους σκοπούς που του αποδίδουν οι αγαπητοί συνάδελφοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, βλέπω ακόμα πέντε συναδέλφους. Οι τρεις δεν πρωτολόγησαν. Ο 

κ. Παπαγεωργίου ζήτησε το λόγο. 

Ναι, κύριε Α ντωνίου. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Θέτω θέμα τερματισμού της συζήτησης επί αυτού του Οέματος. Με όλο το 

σεβασμό προς τους συναδέλφους θεωριi> ότι δεν υπήρξε ουσιώδες αντικείμενο συζή

τησης. Κρίνω δε πολύ περισσότερο ότι από εδώ και εμπρός δεν υπάρχει ουσι<i>δες 

θέμα, γι' αυτό ζητώ όπως τεθεί Οέμα τερματισμού της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέτω σε ψηφοφορία την εισήγηση του κ. Α ντωνίου για τερματισμό της συζή

τησης. Πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

40, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, τερματίζεται η συζήτηση και ευχαριστώ πολύ τον κ. Αντωνίου που με 

την πείρα του ως Προεδρεύων ... 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγχριση πληρωμής από το ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών ποσού Λ.Κ. 4.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 
1996. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίναχας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεqοάλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι μέχρι 4 εγκριθούν; Εφόσον δεν υπάρχει 
ένσταση, τα άρθρα I μέχρι 4 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προυπολογισμού του Κεντρικού 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 9 θέμα είναι ''Ο περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 

(Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία, Δομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1995". 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι επί του υφιστάμενου νομοσχεδίου υπάρχει 
ομοφωνία, όμως, αν ψηφιστεί μετά τη λήψη και της γνωμάτευσης του Γενικού 

Εισαγγελέα σήμερα, τότε Οα δημιουργηθεί κάποιο άλλο πρόβλημα. Στο νόμο 
προβλέπεται ότι διεξάγονται εκλογές για την Π ΕΠ ταυτόχρονα με τις βουλευτικές 

εκλογές και αυτό είναι πολύ σημαντικό και ουσιώδες να το εξετάσει η Επιτροπή και 
να έχουμε την τοποΟέτηση των κομμάτων για το αν είναι έτοιμα να διεξάγουμε 
εκλογές τον προσεχή Μάιο για την Π ΕΠ. Διαφορετικά, Οα χρειαστεί μια μικρή 

τροποποίηση του σημείου αυτού. για να είμαστε εντάξει. Συνεπώς, έχω συνεννοηΟεί 

με το Δημοκρατικό Συναγερμό -με τους άλλους συναδέλφους δεν μπόρεσα ακδμα να 

μιλήσω- να αναβληθεί, ώστε να ρυΟμίσουμε και αυτό το Οέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Γεωργίου, για τους λόγους που αναφέρεις κάνεις ι:ισηγήση για αναf~ολiι 

μιας βδομάδας; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Δεκαπέντε ημερών, για να μπορέσουν και τα κόμματα να πάρουν κ(ιποιες 

θέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με βάση τους Κανονισμούς είναι μια βδομάδα, αλλά θα κοηάξω να το βάλω 

στην ημερήσια διάταξη μετά από δεκαπέντε μέρες. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αναβάλλεται. 

Το επόμενο θέμα είναι 'Ό περί Μεταγραμματισμού των Ονομάτων στο Ρομα

νικό Αλφάβητο (Επίσημα Έγγραφα) Νόμος του 1996". Πρόκειται περί αναπομπής. 

Η Έκθεση είναι ομόq-ωνη, άρα θεωρείται αναγνωσθείσα, και η Επιτροπή εισηγείται 

στη Βουλή να εμμείνει στην αρχική απόφασή της. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΣΩΊΈΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΝ 

ΑΝΑΠΕΜΦΘΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ 'Ό ΠΕΡΙ ΤΟΥ ΜΕΤΑ

ΓΡΑΜΜΑτΙΣΜΟΥ ΤΩΝ ΟΝΟΜΑΊΏΝ ΣΤΟ ΡΟΜΑΝΙΚΌ ΑΛΦΑΒΗΤΟ 

(ΕΠΙΣΗΜΑ ΕΓΓΡΑΦΑ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1996" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών συνήλΟε σε συνεδρία στις 

14 Φεβρουαρίου 1996 και επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε από 
τη Βουλή στις 25 Ιανουαρίου 1996 και ο οποίος αναπέμφΘηκε σε αυτή από τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ' επίκληση του άρΟρου 5 Ι .ι του Συντάγματος. 2:τη 
συνεδρίαση αυτή παρέστησαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, χαθιi>ς και του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού. 
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Οι λόγοι της αναπομπής αναφέρονται σε σχετική επιστολή του Προέδρου της 

Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ημερομηνίας 8 ΦεΒρουαρίου 1996. Σε 
αυτή αναφέρεται σχετικά ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νόμου, απαιτείται η 

συγκατάθεση του πολίτη της Κυπριακής Δημοκρατίας για το μεταγραμματισμό σε 

επίσημα έγγραφα του ονόματος ή του επωνύμου του. ο οποίος πρέπει να είναι 

σύμφωνος με το διεΟνή κώδικα τυποποίησης που έχει εγκριΟεί από τα Ηνωμένα 
Έθνη. Το αντίθετο είναι δυνατό, μόνο αν υποβληθεί πρόταση εκ μέρους της 

Κυπριακής Δημοκρατίας για τροποποίηση του κώδικα αυτού, η οποία να εγκριΘεί. 

Η Επιτροπή επανεξετάζοντας τον πιο πάνω νόμο είχε την ευκαιρία να ακούσει 

τις απόψεις τόσο των εκπροσώπων του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα όσο και 

των εκπροσώπων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα ζήτησε από την 

Επιτροπή την παροχή πίστωσης χρόνου με σκοπό την ενδελεχέστερη μελέτη του 
όλου θέματος. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσαν στην 
Επιτροπή ότι ο μεταγραμματισμός των ονομάτων στο ρομανικό αλφάβητο πρέπει να 

είναι σύμφωνος με το διεθνή κώδικα τυποποίησης που έχει εγκριθεί από τα 
Ηνωμένα Έθνη και έχει υπογραφτεί από την Κυπριακή Δημοκρατία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο 

πάνω, εξακολουθεί να εμμένει στην απόφασή της για τον αναπεμφθέντα νόμο, γι' 
αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή να εμμείνει στην απόφασή της σε σχέση με 

αυτόν , όπως αρχικά είχε ψηφιστεί. 

Παράλληλα, η Επιτροπή επιθυμεί να τονίσει τα ακόλουΟα: 

(1) Οι πρόνοιες του υπό αναφορά νόμου συνάδουν πλήρως με τη σχετική 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 42.464 και ημερομηνία 
19 Απριλίου 1995, με βάση την οποία παρέχεται σε κάθε πολίτη το 
δικαίωμα να μεταγραμματίζει το όνομά του όπως ο ίδιος επιθυμεί. 

(2) Η απόφαση των Ηνωμένων Εθνών για το μεταγραμματισμό των 

ονομάτων αφορά τα γεωγραφικά τοπωνύμια και όχι τα ονόματα των 

φυσικών προσώπων. 

(3) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προσπάθησε να παραπληροφο

ρήσει την Επιτροπή aποκρύβοντας το γεγονός ότι η διεθνής δέσμευση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας αφορά τα γεωγραφικά τοπωνύμια και όχι το 

ονοματεπώνυμο των πολιτών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η αναπομπή απορρίπτεται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι 'Ό περί της Διαδικασίας Τυπο

ποίησης των Γεωγραφικών Τοπωνυμίων της Κυπριακής Δημοκρατίας Νόμος του 

1996". Πάλι πρόκειται περί αναπομπής. Η Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται 

αναγνωσθείσα, και η Επιτροπή εισηγείται στη Βουλή να εμμείνει στην αρχική 

απόφασή της. 
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ΕΚΘΕΣ ΙΙ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΙΙΣ ΕΣΩΊΈΡΙ ΚΩΝ ΓIΛ ΤΟΝ 

ΑΝΑΠΕΜΦΘΕΝΊΆ ΝΟΜΟ ΠΟΥ τΙΊΆΟΦΟΡΕΙΊΆΙ ''Ο ΠF.P I ΤΗΣ Δ Ι ΛΛ Ι ΚΑ

Σ ΙΑΣ ΤΥΠΟΠΟΙ ΙΙΣΗΣ ΊΏΝ ΓΕΩΓΡΑΦΙΚΩΝ ΤΟfΙΩΝΥΜΙΩΝ ΤΗΣ 

ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑτΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Λιί>ρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών συνήλΟε στις 14 Φεβρουαρίου 1996 
και επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο ψήφισε η Βουλή στις 25 Ιανουαρίου 

1996, ύστερα από αναπομπή του από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ' επίκληση 
του άρΟρου 51.1 του Συντάγματος. Στη συνεδρίαση αυτή παρέστησαν και εξέιrρασαν 
τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα

τίας χω του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

Οι προτασσόμενοι λόγοι της ανα..-τομπής, όπως αυτοί αναιrέρονται στη σχετική 

επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Οουλής, ημερομη

νίας 7 Φεβρουαρίου 1996, είναι οι ακόλουΟοι: 

I) Η Μόνιμη Κυπριακή ΕπιτροπιΊ Τυποποίησης Γεωγραφικιί>ν Ονομcίτων 

(ΜΚΕΤΓΟ), που ιδρύΟηκε το 1967, κατέθεσε στην Επιτροπiι Τυποποίησης 
Γεωγραφικcbν Ονομάτων των Ηνωμένων Εθν<ί>ν το λεξικό τυποποίησης 

των γεωγραφικών ονομάτων στην κοινή νεοελληνικrΊ γλώσσα. το οποίο 

έγινε αποδεχτό από τα Ηνωμένα 'ΕΟνη. 

2) Η τυποποίηση των γεωγραιrικ<ί>ν ονομάτων αποτελεί διεΟνή δέσμευση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας και ακολουθεί τις γενικές αρχές που έγιναν 

αποδεχτές από τους εκπροσώπους των χωρc.ί>ν των Ηνωμένων ΕΟνιi>ν. 

3) Στην Κύπρο και Ελλάδα εφαρμόζεται κοινό σύστημα γραφής. 

4) Η τυποποίηση περιλαμβάνει τη γραφή του ονόματος στην τοπική γλcί>σσα, 

καΟώς και το μεταγραμματισμό του στο λατινικό αλφάβητο, που 

αποσκοπεί στη δημιουργία εν6ς διεθνούς κώδικα αναγνώρισης των 

γεωγραφικών ονομάτων. 

5) Οι πρόνοιες του νόμου. που παρέχουν τη δυνατότητα σε δήμους. κοινό

τητες και πολίτες να υποβάλουν ένσταση αναιrορικά με την τυποποίηση 

του ονόματος ή τη μεταγραφή του στο ρομανικό αλφάβητο, αφήνουν ι-κτε

Οειμένη την Κυπριακή Δημοκρατία για αθέτηση διεθνcί>ν δεσμεύσειί)ν της. 

ΕπιπρόσΟετα, οι ίδιες πρόνοιες ενδέχεται να παραβιάζουν την αρχή της 

διακρίσεως των εξουσιcί.>ν. 

Επανεξετάζοντας τον πιο πάνω νόμο, η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να 

ακούσει τις απόψεις των εκπροσώπων του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελtα και 

του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμοίι. 

Η εκπρόσωπος του Γρα<rείου του Γενικού Εισαγγελέα ζήτησε απ6 την 

Επιτροπή πίστωση χρόνου για ενδελεχέστερη μελέτη του όλου Οcματος. 
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Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού επισήμαναν 6τι η 

τυποποίηση των γεωγραφικών ονομάτων αποτελεί. διεΟνή δέσμευση της Δημοκρα

τίας και αποσκοπεί στη δημιουργία διεΟνούς κώδικα. 

Η ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαΒε υπόψη της όλα τα πιο 

πάνω, εξακολουΟεί. να εμμένει στην αρχική απόφασή της για τον αναπεμqΟέντα 

νόμο και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλιi να εμμείνει στην αποφασή της σε σχέση με 

τον αναπεμφθέντα νόμο, δηλαδή όπως αυτός αρχικά είχε ψηφιστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η αναπομπή απορρίπτεται. 

Το υπ' αριΟμό 12 Οέμα είναι ''Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας (τροποποιη

τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995". Η ΈκΟεση είναι ομόφωνη και επομένως θεωρείται 

αναγνωσΟείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠ ΠΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΌΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕJτΑΙ "Ο Π ΕΡ ! ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟ

ΚΡΑτΙΑΣ ("ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Τάκης Χατζηδημητρίου. Πρόεορος 

Χρίστος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Δώρος Χριστοbουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Κίμων Παναγίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπι] Άμυνας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νι>μου 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήUηκαν στις 7 και 14 Δεκεμβρίου 1995 και 
8 Φεβρουαρίου ι 996. Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας. 

Μ ε την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, ποu κατατέΟηκc στη Βουλή από τον 

Πρόεδρο και το Μέλος της Επιτροπής κυρίους Τ. Χατζηδημητρίου και 

Ν. Μουσιούττα, σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοΟεσ(ας για το Στρατό 

της Δημοκρατίας, ώστε πρόσωπα τα οποία καλούνται ονομαστικά και υπηρετούν 

στην ΕΟνική Φρουρά της Δημοκρατίας για συνεχή περίοδο τουλάχιστον 20 χρόνων 
να μονιμοποιούνται κατά το χρόνο της αφυπηρέτησής τους στο βαΟμό που <rέρουν 

κατά το χρόνο αυτό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, λαμβάνοντας υπόψη ότι η προτεινό

μενη ρύΟμιση στοχεύει στην άρση αδικίας σε βάρος προσώπων που έχουν προσφέρει 

μακρόχρονες υπηρεσίες στην ΕΟνική Φρουρά, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή της σε νόμο, όπως έχει νομοτεχνικά διαμορ<rωΟrί και αφου τροπο

ποιηθεί ο τίτλος της, ιί:ιστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Στρατού της Δημοκρωίας 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1996." 

Ι·• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρΟρου. ΆρΟρο 2. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρΟρου. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση , τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στρατού της Δημοκρατίας (τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Για τα Οέματα με τους αριθμούς 13 και 14 υπάρχει κοινή ΈκΟεση. Τα Οέματα 
αυτά είναι ''Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (τροποποιη

τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995" και "Οι περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντι
προσώπων (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995". Επειδή η πρώτη ΈκΟεση 

διαβάστηκε την περασμένη φορά, παρακαλ<i> να διαβαστεί ηi>ρα η συμπληρωματική 
Έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛ ΕΥΊΊΚΗΣ ΕΓΙΙΊΊ)ΟΙΙΙ-ΙΣ 

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΊΆ Ι ''Ο Π ΕΡ\ 

ΕΚΛΟΓΗΣ ΜΕΛΩΝ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτJΠΡΟΣΩfΙΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗ

τrΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΓΙΟΥ 
ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''Ο Ι ΠΕΡ\ ΕΚΛΟΓΗΣ Μ ΕΛΩΝ ΊΊΙΣ 130ΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτΙ

ΠΡΟΣΩΠΩΝ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ Ι ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Α ντιi>νης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Όπως είναι γνωστό, η συζήτηση για το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο 
πάνω Κανονισμούς είχε προγραμματιστεί για τις 8 Φεβρουαρίου 1996, αναβλήΟηκε 
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όμως ύστερα από σχετική απόφαση της ολομέλειας. Σκοπός της αναβολής της συζή

τησης ήταν η επανεξέταση των προνοιιiη• του νομοσχεδίου που σχετίζονται με τη 

συνεργασία κομμάτων και την αναγραcrή των ονομάτων των υποψηq-ίων στο κοινό 

ψηφοδέλ τιο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επανεξέτασε το πιο πάνω νομο

σχέδιο σε συνεδρία της που πραγματωοιήΟηκε στις 14 Φεf~ρουαρίου 1996. Στη 

συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκε και ο Βουλευτής κ. Νίκος Ρολίινδης, ο οποίος 

υποστήριξε ότι οι αρχηγοί των συνεργαζ6μενων κομμάτων πρέπει να προτάσσονται 

του ψηq>οδελτίου, γιατί σε αντίΟετη περίπτωση οι πρόνοιες του νόμου που επιτρέ

πουν τις συνεργασίες κομμάτων παραμένουν χωρίς καμιά πρακτική σημασία. 

Ι Ι Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού μελέτησε το όλο Οέμα, με 

βάση τη διαμορφωΟείσα πλειοψηφία των Μελών της Επιτροπής-Βουλευτών του 

Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδίου και την έγκριση των Κανονισμών, αφοί1 προη

γουμένως το νομοσχέδιο τροποποιηθεί, έτσι ώστε τα ονόματα των υποψηφίων να 

αναγράφονται με αλφαβητική σειρά, με εξαίρεση τον επικεφαλής του συνδυασμού 

του κόμματος και σε περίπτωση συνασπισμού κομμάτων με εξαίρεση τους αρχηγούς 

του συνασπισμού. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 

του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ εμμένουν στις προηγοίtμενες απόψεις τους, 

όπως αυτές έχουν διατυπωΟεί στην Έκθεση που κυχλοq>όρησε στις 8 Φεβρουαρίου 
1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Όπως έχει ανα(('ερΟεί στην Έκθεση. το κύριο επιχείρημα και του χ. Ρολc1νδη 

και των υποστηρικτών της θέσης να εξαιρούνται και οι αρχηγοί των κομμάτων που 

συνασπίζονται από την αλφαβητική σειρά στηρίζεται στο γεγονός ότι διαφορετικά 

δεν έχει νόημα ο συνασπισμός. Είναι 6μως πολύ δύσκολο να γίνει αποδεκτό ότι 

ένας συνασπισμός πραγματοποιείται και έχει ως αποκλειστικό σκοπό να διασφα

λίσει την εκλογή των επικεφαλής εκείνων των κομμάτων τα οποία συνασπίζονται. 

ΥποτίΟεται ότι ένας εκλογικός συνασπισμός γίνεται στη βάση των κοινών Οέσεων 

πάνω στα διάφορα σοβαρά ζητήματα. Αυτό είναι το πρώτο που τιΟελα να πω. 

Το δεύτερο Οέμα είναι ότι, αν έχουμε τέσσερα ή πέντε συνασπιζόμενα κόμματα 

-και έτσι όπως εξελίσσονται τα πράγματα στην Κύπρο, με την εμq>άνιση συνεχώς 

νέων σχηματισμών, μπορεί σε επόμενη εκλογή να συμβεί και αυτό- ποιο είναι το 

νόημα της αλq-αβητικής σειράς, αν οι αρχηγοί των κομμάτων που κατά κανόνα 

έχουν ως έδρα μια επαρχία, τη Λευχωσία. Οα εξαιρούνται της αλq>αβητικής σειράς; 

Το τρίτο σημείο, κίιριε Πρόεδρε, για να τελειώνω. πιστείιω ότι από τη στιγμή 

που η πλειοψηφία της Βουλής θεωρεί ότι πρέπει να εξαιρεΟεί ο αρχηγός ενός 

κόμματος που συνασπίζεται με άλλο κόμμα, για να διευχολυνΟεί η εκλογή του, Οα 
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έπρεπε να έχει το θάρρος αυτή η πλειοψηφία να πάει μέχρι τέλους και να εξαιρέσει 

τον αρχηγό του συνασπιζόμενου κόμματος και από την ανάγκη οταυροδότησης. Θα 

καταθέσω τροπολογία για να εξαιρείται από την ανάγκη σταυροδότησης και ο 

αρχηγός του συνασπιζόμενου κόμματος, διότι. από τη στιγμή που η λογική είναι ότι 

συνασπιζόμενα κάποια κόμματα -στην περίπτωση αυτή ΔΗΣΥ και Φιλελεύθεροι

δεν μπορεί να υποτιμηθεί ή να υποβιβαστεί ο ένας εκ των δύο ηγετών και Οα πρέπει 

ο ένας να ακολουθεί τον άλλο, με την ίδια ακριβώς λογική Οα πρέπει, όπως εξαι

ρείται ο πρ6εδρος του ενός κόμματος από το σταυρό, να εξαιρεΟεί και ο πρόεδρος 

του άλλου κόμματος από το σταυρό. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Θα ισχύει και για τις Νέες Δυνάμεις αυτό; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Καρά, εμείς δεν έχουμε πρόβλημα· εσείς έχετε το πρόβλημα. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Κατσουρίδη τον Πρόεδρο της Βουλής 

αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Α. Αντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Καταρχάς θα πρέπει, εκ μέρους του Σοσιαλιστικού Κ6μματος ΕΔΕΚ, να 

χαιρετίσουμε την αλλαγή η οποία επιφέρεται στη νομοΟεσία με την υποχρεωτική 

αναγραφή πλέον κατά αλφαβητική σειρά των ονομάτων των υποψηφίων στα ψηφο

δέλτια. Αυτή η αλλαγή έχουμε την πεποίθηση ότι, πέραν του γεγονότος ότι απαλ

λάσσει σί.γουρα και τα κόμματα από πολλους πονοκεcfάλους κ<η εσωτερικές τριβές, 

δημιουργεί δικαιότερο πλαίσιο για τους ίδιους τους υποψηQ'ίους και για τον εκλέ

κτορα λαό, προκειμένου να αποφασίσει ποιους ο ίδιος επιλέγει, χωρίς την άνωΟεν 

πίεση που μπορεί να δημιουργεί η επιβεβλημένη σειρά στο ψη<rοδέλτιο εκ μέρους 

του κόμματος. Είναι δηλαδή στην πραγματικότητα αυτή η τροπολογία της νομοΟε

σίας μια περαιτέρω κατάκτηση του εκλογέα σε αυτή τη Δημοκρατία. 

Ακριβώς με βάση αυτή τη λογική έχουμε διαcrωνήσει με την τροποποίηση την 

οποία έκανε στην αρχική πρόταση ο Δημοκρατικός Συναγερμός αρχικά και αργό

τερα το Δημοκρατικό Κόμμα, για εξαίρεση από την αλφαβητική σειρά εκτός του 

αρχηγού του συνασπισμού και των άλλων αρχηγών των συνεργαζόμενων κομμάτων. 

Η άποψή μας είναι ότι κάτι τέτοιο ξεφεύγει πλέον από το πνεύμα και από τα 

πλαίσια της έννοιας του αιρετοί! άρχοντα. Ο αιρετός άρχοντας αναδεικνύεται 

δυνάμει λα·ίκής εκλογής. Αυτή ει ναι η έννοια. Έχουμε την εντύπωση ότι τέτοιες 

προτάσεις τείνουν να αλλάξουν την κατάσταση και να οδηγήσουν σε ανάδειξη 

τέτοιων αρχόντων δυνάμε~ νομοΟεσtας πλέον. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Θέλει σταυρό. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Το ξέρω, κύριε Ρολάνδη, και ΒεΒαίως δεν υπάρχει τίποτε προσωπικό, για να 

εξηγούμαστε, σε αυτή την υπόθεση. Κατά τη γνώμη μας. είναι και λίγο Οέμα αρχής. 

Η εξαίρεση από τη σειρά στην οποία υπ<ιyονται όλοι οι υποψή(('ιοι, εκτός από τους 

αρχηγούς των συνδυασμών, για τους οποίους ήταν αναγνωρισμένο δικαίωμα εν 

πάση περιπτώσει, δημιουργεί προϋπόθεση ανάδειξης σε αξίωμα δυνάμει νομοΟεσίας 

πλέον. Είναι σαν να διορίζουμε Βουλευτές με αυτό τον τρόπο και είναι γι' ιιυτό το 

λόγο που εμείς εξακολουθούμε να εναντιωνόμαστε σε αυτή την τροπολογία. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Άκουσα με προσοχή το επιχείρημα του αγαπητού μου κ. Θεοδώρου. 

Συμφωνώ με τον κ. Κατσουρίδη ότι η ταυτότητα του λόγου που εξαιρεί τον αρχηγό 

του κόμματος από τη σταυροδότηση ισχύει και για το συναρχηγό του ψηφοδελτίου. 

Άλλωστε, σε πολλές χώρες δε Βάζουν σταυρούς, αλλά εκλέγεται το ψηφοδέλτιο 
ανάλογα με τη σειρά των υποψηφίων. εκεί που δεν υπάρχει αλφαΒητική σειρά. 

Κατά συνέπεια εγώ θα ψηφίσω υπέρ της άποψης του κ. Κατσουρίδη, διότι η 

ίδια φιλοσοφία που διέπει τον αρχηγό πρέπει να διέπει και το συναρχηγό. Άλλωστε, 

ο Δημοκρατικός Συναγερμός στην περιοχή εδώ βγάζει περισσότερους από δύο 

Βουλευτές -μπορεί να βγάλει και τρεις φέτος- ιί>στε θα έχουμε και τους δύο αρχψ,ούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣτΑΣΙΑΔΗΣ: 

Η συζήτηση έληξε, κύριε Πρόεδρε. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, η συζήτηση έληξε αφ· εαυτής. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, έληξε η συζήτηση για την εισήγηση του ΑΚΕΛ ή για το νομο

σχέδιο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για το Οέμα ολόκληρο. 

Ν. ΜΟΥΣ ΙΟΥ'ΠΑΣ: 

Για το νομοσχέδιο θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο, όσον αφορά το υποχρεωτικό 

της ψηφοφορίας. Η θέση του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ είναι όντως σεβαστή και το 

δικαίωμα να εκλέγεις είναι αυτό που λέει η λέξη, είναι δίκαιο. Εμείς είχαμε εμμείνει 

στη διατήρηση του καθεστώτος να είναι υποχρεωτική η ψηφοφορία, γιατί υπό τις 

περιστάσεις και υπό τις συνθήκες που τελεί ο τόπος μας, τη συνεχιζόμενη δηλαδή 

κατοχή. Οεωρούμε πως αυτό το δικαίωμα μετατρέπεται σε χρέος και ύψιστη ηθική 

υποχρέωση. Ειλικρινά, θα ήταν αδιανόητο για μας να μη μετέχουν όλοι οι πολίτες 

στην εκλογή, ιδιαίτερα των προσώπων εκείνων που θα διαμορφώσουν το μέλλον 

τους και το μέλλον του τόπου τους. 
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Σε ό,τι αφορά την περίπτωση απόρριψης των επιλογών. όπως προτείνεται 

μέσα στο νόμο και τους κανονισμούς αυτή τη φορά, υπάρχει ευτυχώς και η καταμέ

τρηση του λευκού ψηφοδελτίου, οπότε, αν η λευκή ψήφος είναι φωνή διαμαρτυρίας 

και απόρριψης των προτεινόμενων επιλογ<i>ν, τότε Οα βρει και τη θέση της και τον 

όγκο της για προβληματισμό εκείνων που Uα εκλεγούν, προπαντός αν τα λευκά 

ψηφοδέλτια είναι σε κάποια εκλογή πάρα πολλά. 

Ευχαριστώ. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, να Οεωρήσουμε ότι η συζήτηση έκλεισε ή θα συνεχιστεί; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡ ΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, Uα ήΟελα να πω δυο λόγια για την άποψrJ του κ . Μουσιοίιττα, 

όχι για να ανοίξουμε συζήτηση. 

Αν η πρόταση, όπως την υποστηρίζει η πλειοψηφία, υποχρέωνε τον κάΟε 

Κύπριο να προσέλθει και να ψηcrίσει. θα μπορούσαμε να συζητήσουμε την (ιποψή 

του. Όμως, απλά τον υποχρεώνει να προσέλθει στην κάλπη. Δεν τον υποzρε<i>νει 

να ψηφίσει. Και από τη μια όντως υπάρχει κατοχή ... 

(Κάτι λf-νε οι Βουλευτές.) 

Α. ΧΡ ΙΣτΟΥ: 

Όχι, τον υποχρεώνει να προσέλθει στην κάλπη. Το τι Οα κάνει κανένας δεν το 

γνωρίζει. Το λευκό δεν είναι ψήφος με βάση τη νομοΟεσία μας. 

Ταυτόχρονα όμως, τι κάνουμε εμείς που ενδιαφερόμαστε να έχουμε ενεργούς 

πολίτες; Εξισώνουμε την ψήφο του ενεργού πολίτη, του συνειδητού πολίτη που 

ενδιαφέρεται για τα κοινά, με την ψήφο εκείνου τον οποίο υποχρεώνουμε με ποινή 

και με κύρωση να πάει στην κάλπη να ρίξει την ψήcrο του. Δεν ξέρω πόσο πολιτικά 

ορΟό είναι αυτό και πόσο γεννούμε και δημιουργούμε ενεργούς πολίτες έτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, εδώ είμαι υπόχρεος να ρωτήσω αν Οα συνεχίσει το Σώμα ή όχι, διότι 

έχω ήδη κηρύξει τη συζήτηση λήξασα και είχαμε κάνει μια παραχώρηση. Αν Οα συνε

χίσει η συζήτηση, ομολογουμένως να συνεχίσει, διότι δεν μπορεί να μιλήσει ένας και 

μετά, όταν ο άλλος ζητήσει να μιλήσει, να του αρνηΟιί>. 

Δ. ΚΟΝτΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, είμαστε μαΟημένοι να μιλούν κάποιοι, κάποιοι 

να μη μιλούν και όταν πρόκειται να μιλήσουν να κλείνει η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, εγώ δε θέλω να κόψω κανέναν. Αν το Σώμα Οέλει να 

συνεχίσει τη συζήτηση, δεν είναι δική μου δουλειά να την τερματίσω εδώ, αλλά Οέλω 

να ξέρω τι λέει το Σώμα. 

Πόσοι θεωρούν ότι η συζήτηση έχει λήξει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20υπέρ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ι 3 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η συζήτηση έληξε. 

16~ 

Να Οεωρήσω ότι μπροστά στο Σώμα είναι η τροποποίηση που έχει προταΟεί εκ 

μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις: 

ΒΟΥ ΛΕΥτF~Σ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όλα τα σημεία που εγέρΟηκαν καλύπτονται; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όχι. Η πρώτη τροπολογία είναι αυτή που δόΟηκε γραπτώς και λέει τα εξής: 

Γινεται εισήγηση όπως το κείμενο του εδαφίου (4) του άρΟρου 22 του Βασικού 

νόμου τροποποιηΟεί ως ακολούθως: 

(α) Με την προσΟήκη, μεταξύ των λέξεων "του κόμματος" και "εάν δεν 

πρόκειται" (12η γραμμή), της ακόλουθης φράσης: "με εξαίρεση τοναρχηγό 

του κόμματος, το όνομα του οποίου προτάσσεται του συνδυασμού". 

<Β> Με την προσθήκη, αμέσως μετά το τέλος του κειμένου και αιrού 

διαγραφεί το σημείο της τελείας, της ακόλουθης ιrράσης: "με εξαίρεση τον 

αρχηγό του συνασπισμού κομμάτων, το όνομα του οποίου προτάσσεται 

του συνδυασμού." 

Π ΡΟΕΛΡΕΥΩΝ: 

Επομένως, προτείνω να τεθεί σε ψηφοφορία η τροπολογία και στη συνέχεια να 

δούμε τις υπόλοιπες τροποποιήσεις. οι οποίες, έστω και αν τέΟηκαν προφορικά, 

μπορούν να τεΟούν σε ψηφοφορία. 

Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ΑΚ ΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, η 

οποία έχει κυκλοφορήσει γραπτ<ί>ς; 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

17 υπέρ. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τροπολογία απορρίπτεται. 

Προχωρούμε στις επόμενες τροπολογίες. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Προτείνω, κύριε Πρόεδρε, στη δεύτερη σελίδα του νομοσχεδίου η τροποποίηση 

του άρθρου 29 του Βασικού νόμου να απαλειφθεί., έτσι ώστε και ο συνασπιζ6μενος 
αρχηγός να μη χρειάζεται σταυρό προτίμησης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Το έχετε υποβάλει γραπτιί>ς; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Α ναστασιάδη, εισηγούμαι συγκεκριμένη τροπολογία. 

Ν. ΑΝΑΣτ ΑΣIΑΔΗΣ: 

Η τροπολογία σας έχει κατατεθεί; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δικαιούμαι προφορικά, κύριε Αναστασιάδη, και το γνωρίζετε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κατά κανόνα οι τροπολογίες υποβάλλονται γραπτ<ί>ς, κύριε Πρόεδρε, όπως 
έκανε φρόνιμα το ΑΚΕΛ προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επειδή δεν είναι προσ0i)κη, είναι διαγραφή, είναι πολύ εύκολο. Δε χρειάζεται 
να βάλω γραπτώς "εισηγούμαι να διαγραφεί". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι γεγονός ότι οι τροποποιήσεις υποβάλλονται γραπτώς, υπήρξε όμως η 

πρακτική και ΠQΟ(J'ΟQικές προτάσεις να εξετάζονται. Συνεπώς, νομίζω ότι η 
πρόταση είναι και συγκεκριμένη και σαq-ής και μπορεί το Σώμα να αποφανθεί. 

Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία να απαλει<rΟεί η τροποποίηση του 
άρθρου 29, όπως το έχει εξηγήσει ο κ. Κατσουρίbης, το οποίο σαφώς προνοεί ότι δε 
χρειάζεται σταυρός για το δεύτι:ρο αρχηγό του συνασπισμού; 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

17 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τροπολογία απορρίπτεται. 

Κύριε Κοντίδη, τι Οέλετε; 
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Δ. ΚΟΝτJΔΗΣ: 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω μια διαπίστωση. Τον εκλογικό νόμο δεν 
τον ψηφίζουμε για σκοπιμότητες, γιατί Οα έρθουμε σε αυτό το Σώμα κάποτε να 

ψηφίσουμε άλλο εκλογικό νόμο, θα τον αλλάξουμε αυτό. Δύο συνασπιζόμενα 
κόμματα που Οα έχουν την ίδια ισχύ θα ζητούν να απαλλάσσονται και οι δύο 
αρχηγοί από το σταυρό προτίμησης. Εδι11 θα είμαστε και Οα τα ξαναπούμε. Άρα, 

είναι σκοπιμότητα αυτή η ψηφο<('ορία σήμερα. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ιlαρακαλιί>, δεν είναι δικαιολόγηση ψή<rου. 

Θεωρώ ότι η συζήτηση έληξε και η ψηφοφορία τερματίστηκε. 

Π ροχωρούι.ιε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τί. τλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του άρθρου ι 9 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 ι του βασικού νόμου. ΆρΟρο S. 

Τροποποίηση του άρΟρου 32 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 6. 

Τροποποίηση του άρΟρου 37 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 7. 

Τροποποίηση του άρΟρου 64 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των οκτώ άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ. 

Π ΡΟΕΔΙ'ΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΊΊΞΑΣ: 

2 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

fΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα άρΟρα εγκρίνονται με 30 ψήφους υπέρ, 2 ψήφους εναντίον και καμιά 
αποχή. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παριί>ν Νόμος Οα αναcrέρεται ως ο περί Εκλογής Μελ<iJν της 13ουλriς των 

Αντιπροσώπων (Γροποποιητικός) Νόμος του ι 996. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤF.ΑΣ: 

30 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 30 ψήφους υπέρ, 2 ψήφους εναντίον και καμιά αποχή το νομοσχέδιο ψηφί

ζεται σε νόμο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Δικαιολόγηση ψήφου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Χριστοδουλίδη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ Λ IΔΗΣ: 

Νομίζω ότι η σημερινή μέρα μπορεί να καταγραφεί ως μέρα ασυνέπειας από 

την πλειοψηφία αυτής της Βουλής. 

ΜΑΡΚΟΣ Κ ΥΠΡ ΙΑΝΟΥ: 

Δεν είναι δικαιολόγηση ψήφου αυτό. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Με συγχωρείς, κύριε Κυπριανού. 

Εγώ i}μουν ταγμένος υπέρ του νόμου, αλλά η όλη συμπεριφορά των απέναντι, 
ιδιαίτερα του συναρχηγού του συνασπιζόμενου κόμματος, με οδήγησε να καταψη
φίσω το σύνολο του νόμου. ΕπαναλαμΒάνεται η ίδια ιστορία με το Οέμα της απλής 
αναλογικής. Αγώνας υπέρ της αναλογικής για λόγους αρχών, οι οποίες αρχές τι 

ήταν στο τέλος; Η διασφάλιση του συνασπισμού. Αυτή τη στιγμή προσφέρεται του 

συναρχηγούμενου κόμματος η ισότητα στην ουσία και την αποποιείται. Γι' αυτό το 
λόγο ο Βουλευτής Δώρος Χριστοδουλίδης καταψηφίζει αυτό το νόμο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ IΑΔΗΣ: 

Με συγχωρείτε, αλλά ο Δώρος Χριστοδουλίδης δεν είναι δικαιολόγηση ψtjφου 

που έκανε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Είναι δικαιολόγηση ψήφου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εντάξει, δεν έχω να προσΟtσω τίποτε. Απλώς ήΟελα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι μια δικαιολόγηση. Κατά πόσο Οεωρείται από την πλευρά σας δικαιολο

γημένη ... Ο κ. Ρολάνδης παρακαλώ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κι εγ<ί> αιτιολογία ψή<fου. 

Νομίζω ότι ο φίλος Χριστοδουλίδης. κύριε 11 ρόεδρε, βρίσκεται σε λανΟασμtνη 
τροχιά, όταν δικαιολογεί την ψτjφο του. Το νόμο για συνασπισμούς κομμάτων τον 

ψήφισε η Βουλή από τις αρχές της δεκαετίας του 1980. Δεν ήμουν εγώ στη Βουλή 

όταν ψηφίστηκε αυτός ο νόμος και είναι σωστός νόμος, είναι σύμφωνος μr αρχές 

κατοχυρωμένες από το σύνταγμα. ΉρΟαμε μετά με την απλή αναλογική. Μπορεί 

κανένας να μου εξηγήσει γιατί από τη στιγμή που εισήχΟηκε ένα δίκαιο και σωστό 

σύστημα που ονομάζεται απλή αναλογική. πρέπει να παραιτηθούμε όλων των άλλων 

δικαιωμάτων που μας παρέχει ο νόμος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠερατώΟηκε η ψηιrοφορία, περατ<i)()ηκε η συζτjτηση. Αν πρόκειται να αρχί

σουμε από την αρχή ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψατε στον κ. Χριστοδουλίδη να πει αυτά τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελq-οι, παρακαλώ. 

Κύριε Ρολάνδη, ο κ. Χριστοδουλίδης έ<)<•>σε μια δικαιολόγηση της ψή<('ου του. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κι εγ<ί> αυτό κάνω απαντώντας. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Σας επέτρεψα να πάρετε το λόγο. επειδή αναφέρθηκε προσωπικά σε σας. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Γι' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά το να κάνουμε αναδρομή στο πιί>ς άρχισε ο νόμος δε νομίζω ότι 

είναι σωστό. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αυτά τα οποία είπε ο κ. Χριστοδουλίδης αναφέρονται σε μένα και χρειάζεται 

να πω αυτά που λέω, για να αιτιολογήσω αυτό που έκανα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν κάνατε τίποτε· απλώς ψηφίσατε υπέρ του νομοσχεδίου. 
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Ν. ΡΟΛΑΝL\ΗΣ: 

Αυτό λέω, τη Οέση που ψήφισα. Αν θέλετε να σταματήσω. σταμαηί)· δεν έχω 
λόγο να συνεχίσω. Αλλά δεν αντιλαμβάνομαι γιατί, επειδή εγ<ί) εισήγαγα το νόμο 

για απλή αναλογική, πρέπει να στερηθώ των δικαιωμάτων μου να συνασπίtομαι. 
Δεν το καταλαβαίνω αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ρολάνδη, ο κ. Χρωτοδουλίδης αντιλαμβάνομαι ότι εξήγησε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΙΙΣ: 

Είναι πάνω σε αυτό το οποίο απαντώ. Έχω και άλλα δικαιιί)ματα β(ωει του 
νόμου και τα έχω ασκήσει. Σε μένα αναφερόταν ο κ. Χριστοδουλίδης. Δεν είναι 
αόριστα που μιλούσε και μιλά για απρέπεια περίπου στο Σιί)μα it λανΟασμένη 
δεοντολογία και αναφέρεται σε μένα. Δεν είναι έτσι τα πράγματα· καΟόλου δεν 

είναι έτσι τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΛΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίστε, κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Να μη συνεχίσω. αν Οέλετε. Δεν έχω λόγο να συνεχίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε, ο λόγος που καταψή<fισα το νόμο είναι γιατί θεωρώ αυτι> το 
νόμο που ψήφισε η Βουλή πλήγμα για τους δημοκρατικούς Οεσμούς σε αυτό τον 

τόπο και παραβίαση των δημοκρατικών δικαιωμάτων των κομμ(ιτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

επαναλαμβάνω ότι η συζήτηση έχει λήξει και το νομοσχUηο έχει ψηφιστε~ σε 

νόμο. 

Τι είναι , κύριε Πιττοκοπίτη; 

Ν. π ιποκοπ ιτιιΣ: 

Θέλω, κύριε Π ρόεδρε, να εξηγήσω ότι σήμερα ψηφίσαμε ένα νόμο που ονομά
ζεται "νόμος του κ. Ρολάνδη", αλλά εψηφίσαμέν τον! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο νόμος έχει ψηφιστεί και δεν μπορούμε να τον χαρακτηρίσουμε του ενός ή 

του άλλου, συνεπώς το Οέμα Οεωρείται ότι έχει λήξει. 

Προχωρούμε τώρα στο υπ' αριθμό 14 θέμα, που είναι "Οι περί Εκλογής Μελιί)ν 
της Βουλής των Αντιπροσώπων (τροποποιητικοL) Κανονισμοί του 1995". 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Για τα επόμενα Οέματα, τα 15, 16, 17, 18, 19 και 20, που είναι "Οι περί Υπηρε
σίας Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού - Θέση ΔιευΟυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
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Κανονισμοί του 1996", "Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας- Θέση Λεηουργού Τεχνικού 
Ελέγχου Ιης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996", "Οι περί Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας- Θέση Λειτουργού Εμπορικής Ναυτιλίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1996", "Οι περί Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιιί>ν και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας - Θέσεις Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοιrορίας Ιης Τάξης και 

Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοφορί.ας 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1996", "Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 
Βοηθού Νεκροτομείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996" και "Οι περί 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις Προ·ίσταμένου 

Υγειονομικών Υπηρεσιών, Πρώτου Υγειονομικού Επιθεωρητή, Ανώτερου Υγειονο
μικού ΕπιΟεωρητή Ι ης Τάξης, Α νιί>τερου Υγειονομικού ΕπιΟεωρητή 2ης Τάξης, 

Υγειονομικού Επιθεωρητή Α' και Υγειονομικού Επιθεωρητή Ο' (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1996", υπάρχει κοινή ΈκfJεση. ΑντιλαμΒάνομαι όη είναι ομόφωνη 
η ΈκΟεση και Οεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠ ΠΡΟΠ ΗΣ ΝΟΜ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠ ΙΣΥΝ ΙΙ ΜΜΕΝΟ ΓIΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοq>οκλής Χατζηγιάννης 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοιrάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους Κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο Παράρτημα σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε 

την Ιη ΦεΒρουαρίου 1996. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήΟηκαν και παρευρέ

θηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών, Συγκοινωνιών και Έργων και 

Υγείας, καΟώς επίσης εκπρόσωποι της π ΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται μc βάση τα άρθρα 

27 και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου σκοπείται ο καΟορισμός ή η τροπο
ποίηση των σχεδίων υπηρεσίας των πιο κάτω θέσεων: 

(α) Διευθυντή στην Υπηρεσία Δημόσιας Διοίκησης και n ροσωπικού. 
(β) Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Ι ης Τάξης στην Ελεγκτική Υπηρεσία. 

(γ) Λειτουργού Εμπορικής Ναυτιλίας στο Τμήμα Εμπορικiις Ναυτιλιας. 

(δ) Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοφορίας Ιης Τάξης και Τεχνικού Εξωσω

ματικής Κυκλοφορίας 2ης Τάξης, στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες 

Δημόσιας Υγείας. 

(ε) Βοηθού Νεκροτομείου στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας 

Υγείας. 

(στ) Προ·ίστάμενου Υγειονομικών Υπηρεσιών, Πρώτου Υγειονομικού Επιθε

ωρητή, Ανώτερου Υγειονομικού Επιθεωρητή, Ιης Τάξης, Ανώτερου 

Υγειονομικού Επιθεωρητή, 2ης Τάξης, Υγειονομικού Επιθεωρητή Α' και 

Υγειονομικού Επιθεωρητή Β' στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες 

Δημόσιας Υγείας. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοΟετεί τους σκοπούς των υπό 

αναφορά Κανονισμών γι' αυτό και κατά πλειοψηφία εισηγείται στη Βουλti την 

έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν κατατεΟεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 

υπό αναq-ορά Κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας του Σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

ι. Οι περί Υπηρεσίας Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού - Θέση Διευ

Ουντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

2. Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Ι ης 

Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

3. Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση Λειτουργού Ι:Ξμπορικής 

Ναυτιλίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

4. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοφορίας Ι ης Τάξης και Τεχνικού Ι:Ξξωσω
ματικής Κυκλοφορίας 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρι:σίας) Κανονισμοί του 

1996. 

5. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιιί>ν και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 

ΒοηΟού Νεκροτομείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

6. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιιί>ν Δημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Ιlρο·ίστάμενου Υγειονομικών Υπηρεσιών, Πρώτου Υγειονομικού Επιθε

ωρητή, Ανώτερου Υγειονομικού Επιθεωρητή Ι ης Τάξης, Ανώτερου Υγειο

νομικού ΕπιΟεωρητή 2ης Τάξης, Υγειονομικού ΕπιΟεωρητή Α' και Υγειο

νομικού ΕπιΟεωρητή Β' (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στους Κανονισμούς υπ' αριΟμό 

15. Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί. εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στους Κανονισμούς υπ' αριθμό 16. Υπάρχει ένσταση δπως οι 

Κανονισμοί cγκριΟούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στους Κανονισμούς υπ' αριθμό 17. Υπάρχει ένσταση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριΟούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στους Κανονισμούς υπ' αριθμό 18. Υπάρχει ένσταση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριΟούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στους Κανονισμούς υπ' αρωμό 19. Υπάρχει ένσταση 6πως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύQα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγ"ι<ρίνονται. 

Προχωρούμε στους Κανονισμούς υπ' αρωμό 20. Υπ(ιρχει ένσταση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Οι περί Τμήματος Δημόσιων Έργων- Θέση Ανώτερου 

Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1995". Αντιλαμ~άνομαι 

ότι η ΈκΟεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσΟείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΊΉΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΓΓΡΟΠ ΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΊΌΥΣ 

ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τJΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΔΗΜΌ

ΣΙΩΝ ΕΡΓΩΝ - ΘΕΣΙΙ ΑΝΩΤΕΡΟΥ TEXNIKOY ΕΠ ΙΘΕΩΡΗΤΗ (ΣΧΕΔ ΙΑ 

ΥΠ ΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Γιαννάκης Ομήρου, Αναπλ. Πρόεδρος 

Σο<rοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελίτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Φεβρουαρίου 1996. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εχ..;τρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και 

του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, καΟώς και εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρΟρα 

27 και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται ο καΟορισμός νέου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη Οέση του Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή στο Υπουργείο 

Συγκοινωνιών και Έργων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους. αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρο

νται ως "Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού ΕπιΟεω

ρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996". 

Τα Μέλη της Επιτροπής, Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, επιφυλάzΟηκαν να τοποθετηθούν στο θέμα αυτό 

κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του Σιδματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγχριΟούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγχρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 23, που είναι 'Άπόq-αση της Βουλής των Αντι
προσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντιχής 

Θωράκισης της Δημοκρατίας για το 1996". Η Έκθεση είναι ομόq-ωνη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να το συζητήσουμε στην προσεχή συνεδρLαση του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισηγείστε αναΒολή; Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση και επομένως 

το Οέμα αυτό αναβάλλεται. 

Κεφάλαιο Β': ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

I) Ο περί της Σύμβασης για τη Βιολογική Ποικιλομορφία (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικιi>ν Ι Ι όρων και 11 εριβάλ
λοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος 
του 1996. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανί<tς και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προίiπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

3) Ο περί Ραδιοφωνικών Σταθμών (τροποποιητικός) Νόμος του Ι 996. 
ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ : 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικιί)ν. 

ΓΡΑΜΜΑ"ΓΕΑΣ: 

4) Ο περί Τηλεοπτικών Σταθμών (τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικιi>ν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων Νόμος του 

1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπετα~ στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή ο~κονομικιί>ν και Προίiπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

6) Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγορ(ις Νόμος του 1996. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικιί>ν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Οικονομικιί>ν και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κr;ντρικό ΑποΟετήριο 

και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) Νόμος του 1996. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προίίπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Κυπριακής Τράπεζας 
Αναπτύξεως Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος του Σώματος επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Α γλαντζιάς (Κ υρω

τικός) Νόμος του 1996. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΓΙΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΓlαQαπέμπεται στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΓIQοίiπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 0) Ο περί Προϋπολογ~σμού (τροποποιητικός) (Α ρ. Ι) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Γlροϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Ειδικεύσεως Γl ιστώσεως (ταμείο Αναπτύξεως) (τροποποιητικός) 
(AQ. Ι) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

,, 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προίiπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1996. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑ'Γf.ΑΣ: 

I 3) Οι περί Τμήματος Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου 11 ροστιΟέμενης Αξίας) -
Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Φόρου ΠροστιΟέμενης Αξίας, Ανciηερου 

Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, Λειτουργού Φόρου ΙΙ ροστιΘέ

μενης Αξίας Α' και Βοηθού Λειτουργού Φόρου ΠροστιΟέμενης Αξίας 2ης 

Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

14) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (ΚαΟορισμένα 
Πρότυπα- Αναθεώρηση Έκτης Σειράς) Κανονισμός του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση ΦιλοσοφικtΊς Σχολής) Κανονι

σμοί του 1996. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου- Θέση Γενικού Λιευ

Ουντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Δημοσιονομική Έκθεση για το 1994. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικ<i>ν και Π ροίi;τολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

18) Έγγρα<rα που α<rορούν την παράταση των υπηρεσι<i>ν έκτακτων υπαλ

λήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρΟρου 3( Ι )(α) του περί Π ροσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικ<ί>ν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Γl ροίίπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) ΊΖκΟεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόΟηκαν απ6 τον 
Υπουργό Συγκοινωνι<ί>ν και Έργων προς την Αρχή Λιμένων Κίιπρου 

σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρΟρου 4 του περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου του 1994. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Π αραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικ<i>ν και Προίiπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

20) Δι(t0εση Ακίνητης Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας σύμ<rωνα με την 

Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 43.230 και ημερομηνία 
17/10/95. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικ<i>ν. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

21) Ο περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης (τροποποιητικός) Νόμος του 

1996. 

ΚατατέΟηκε από τον κ. Αβραάμ Αντωνίου, για την κοινοβουλευτική 

ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π αραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Ο πεvί Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου Νόμος του 1996. 

ΚατατiΟηκε από τους κυρίους Νίκο Κατσουρίδη, εκ μέρους της κοινοβου
λευτικriς ομάδας ΑΚ ΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Ηωσο Παπαδόπουλο, 



1617 

εκ μέρους της κοινοΒουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κ6μματος, 

Τάκη Χατζηδημητρίου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας τοιι Σ. Κ. 

ΕΛΕΚ και Αντώνη Καρά, εκ μέρους της κοινοΒουλευτικrΊς ομ(ιhας του 

Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτικιi Επιτροπή Εσωτερικ<ί>ν. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις- ΑπαντiΙσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς.) 

ΕQώτησιι με αρ. ΣΤ'Ε' 238 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιi εχλογικriς περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 25 Ιανουαρίου 1996. 

"Λημοσιεύματα και άλλες βάσιμες πληροφορίες υποδεικνύουν ότι δ60ηκαν 

οδηγίες για αλλαγή των εγκριμένων σχεδίων κατασκευiις του αυχαιολογικού π(ιρκου 

στην Κάτω Πάφο, για να εξυπηρετηθούν ιδιωτικά συμφέροντα. 

Πώς είναι δυνατό, μετά την έγκριση των σχεδίων απ' 6λα τα αρμόδια τμήματα 

και το Λήμο Πάφου και μετά την έγκριση των σχετικών προl\πολογισμών από τη 

ΙJουλή, να επιχειρείται ουσιαστική αλλαγή των σχεδίων; Γιατί δεν απαντούνται τα 

δημοσιεύματα περί σκανδάλου; 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερ<δσει αμέσως τη ΙJοι•λiι των 

Αντιπροσ<δπων για το σοβαρό αυτό θέμα και ειδικότερα αν ευσταΟούν οι πληροq-ο
ρίες πως δόΟηκαν οδηγίες για αλλαγή των σχεδίων και, αν ναι, να μας γνωστο

ποιήσει τους λόγους για τους οποίους ζητοί•νται οι σχετικές αλλαγές." 

Ερώτιιση με αρ. Στ'Ε' 239 που υποβλήθιικε από το ΒουJ.ευτιi εκλογικιiς περιq-έρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκιι Ομήρου τιιν 1η Φεβρουαρίου 1996. 

'Ή κοινότητα Πωμού ζητά κατεπειγόντως την παραχ<ί)ρηση φυσικών πηγών 

από το δάσος Πωμού για σκοπούς ενίσχυσης της υδατοπρομήΟειας του χωριού, 
ύστερα από τη διαπίστωση ότι το νερό της υδατοπρομήΟειας είναι ακατάλληλο. 

Ποια η Οtση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτησι1 με αρ. ΣΤ'Ε' 240 που υποβλιjθηκε από το Βουλευτιi εκλογικιiς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιjρου την lη Φεβρουαρίου 1996. 

"Οι γcωργοί της κοινότητας Πωμοίι που αρδεύουν απ() το φράγμα της κοινό

τητας παραπονούνται ότι υφίστανται χρεώσεις για νερό που χάνεται και που οι 

ίδιοι δεν καταναλώνουν. Πώς μπορεί να αντιμετωπιστεί κω να αρΟει αυτή η 

αδικία;" 

ΕQώtηση με αQ. ΣΤ'Ε' 241 που υποβλήθιικε από το Βουλευτιj εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκι1 Ομιjρου την 1η Φεβρουαρίου 1996. 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροq-ορήσει το Σιί>μα πότε Οα ολοκλη
ρωΟεί η διαδικασία μετατροπής του νεραύλαχου στην κοινότητα Π ωμού σε δημόσιο 

δQόμο, νοουμένου ότι μέχρι σήμερα παρατηρείται σοβαρή καΟυστέρηση." 

Ερώτιιση με αρ. Στ'Ε' 242 που υποβλήθι1κε από το Βουλευτή εκλογικιjς περι<rέρειας 
Πάψου κ. Γιαννάκι1 Ομήρου την 1η Φεβρουαρίου 1996. 

" Η κοινότητα Αργάκας ζητά την ανέγερση δεύτερης αιΟουσας στο δημοτικό 

σχολείο της κοινότητας. Ποια η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

tι 

Ι• 
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Ερώτηση με αρ. Στ' Ε' 243 που υποβλιjθηκε από το Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου χ. Γιαννάκιι Ομήρου την 1η Φεβρουαρίου 1996. 

'Ή κοινότητα Αργάκας ζητά την επιτάχυνση των διαδικασιών για τη 

λειτουργία συστήματος συλλογής και αποκομιδής σκυβάλων σε περιφερειακή βάση. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο για τη Οέση του." 

Ερώτηση με αρ. ΣΊ''Ε' 244 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου τιιν lη Φεβρουαρίου 1996. 

"Οι περισσότεροι δρόμοι που διακλαδcί>νονται από το φράγμα Ευρέτου προς 

την κοινότητα Αργάκας είναι αδιάβατοι. Εξάλλου, στην περιοχή Μακούντας οι 

υφιστάμενοι αγροτικοί δρόμοι δε συντηρούνται , με αποτέλεσμα με τη διέλευση 

οχημάτων να προκαλούνται μεγάλες ζημιές σε αγροτικές φυτείες από την εκπομπή 

νεφών σκόνης . 

Π ώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο τα πιο πάνω προβλήματα;" 

Ερώτιιση με αρ. ΣΊ''Ε' 245 που υποβλιjθιικε από το Βουλευτιj εκλογικιjς περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκιι θεοδούλου την 111 ΦεβQουαρίου 1996. 

'Ή μικρή κοινότητα της Μηλιούς στην Πάφο ζητά, ως μέτρο σωτηρίας και 

επιβίωσης, την παραχώρηση νερού για aρδευτικούς σκοπούς από το σχέδιο 

Ευρέτου- Γιόλου, στα πλαίσια του οποίου ο αγωγός Οα διέλΟη πολύ πλησίον της 

κοινότητας. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο αυτό το δικαιολογημένο αίτημα:" 

Ερώτησιι με αρ. ΣΊ''Ε' 246 που υ:τοβλήθιικε από το Βουλευτι'ι εχλογιχιjς περι <('έρειας 

Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου την lrι Φεβρουαρίου 1996. 

"Με την ειrαρμογή της GΑΠ από την \η Ιανουαρίου 1996 η εισαγωγη μήλων 
είναι ελεύΟερη, βαρυνονται όμως με δασμό και τέλος. 

Όπως μου έχει καταγγελθεί, εισαγόμενα μήλα τοποΟετουνται σε κιβώτια από 

την Κύπρο και διατίΟενται στην αγορά σαν κυπριακά. Με τη σκόπιμη παραπλάνηση 

ο καταναλωτής αγοράζει εισαγόμενα μήλα κατώτερης ποιότητας σε αυξημένη τιμή 

και τα κυπριακά μένουν αδιάΟετα. Σύμφωνα με επίσημα στοιχεία, 3 500 τόνοι μι)λα 
παραμένουν αδιάΟετοι στα ψυγεία και ο ι έμποροι , εφόσον εξασφαλίζουν μεγαλίι

τερο κέρδος από τα εισαγόμενα, λόγω της παραπλάνησης, αγοράζουν πολίι περιορι

σμένες ποσότητες κυπριακών μήλων. Όπως εξελίσσεται η κατάσταση, Οα πληγεί 

καίρια η παραγωγή μήλων και σύντομα Οα αναγκαστεί η κυβέρνηση να ε!;εύρει 

τρόπους διάΟεσης της παραγωγής ή να καταΒάλει αποζημιώσεις στους παραγωγους. 

Για τους πιο πάνω λόγους καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να δ<ί>σει οδηγίες 

για αυστηρότερο αγορανομικό έλεγχο και να πληροφορήσει τη Οουλή για τα μέτρα 

που προτίΟεται να πάρει για έγκαιρη αντιμετώπιση του προβλήματος." 

Ερώτιιση με αρ. ΣΊ'Έ' 247 που υποβλήθιr-<ε από το Μέλος της Βουλιjς εχλογικιjς 

πεQιφέοειας Κερίινειας χ. Ρήνα Κατσελλιj στις 2 ΦεβρουαQίου 1996. 

"Εφόσον η διακηρυγμένη θέση της κυβέρνησης ειναι να ενΟαρρυνει την 

ύπαιθρο, ρωτούνται οι αρμόδιοι πότε θα παραχωρηθεί δωρεάν ρεύμα μέχρι τα όυο 

χιλιόμετρα στην ύπαιθρο." 

,, 
li 
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Ερώττ1ση με αρ. ΣΤΈ' 248 που υποβλίJθηκε από τον Κοινοβουλεντικό Εκπρόσωπο 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις χ. Ανδρέα Χρίστου στις 26 Ιανουαρίου 
1996. 

"Γονείς και μαΟητές έχουν παρατηρήση ότι το Υπουργείο Παιδείας και Ιl ολι

τισμού δεν έχει σημειώσει με εγκύκλιο ή με άλλο τρόπο τη Ι9η Ιανοι•αρίου, μέρα 

κατά την οποία ο κυπριακός λαός, αλλά και η Εκκλησία της Κύπρου τψοίιν τη 

μνήμη του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου. 

Δεδομένου ότι και το μνημόσυνο του εκλιπόντος ηγέτη τελείται σε περίοδο 

που τα σχολεία είναι κλειστά, παρακαλούμε τους αρμόδιους νcι πληροφορήσοιtν τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων πώς και με ποιες εκδηλώσεις και ενέργειες το Υπουργείο 

Παιδείας και Πολιτισμού και κατ' επέκτασrι τα σχολεία με ομοιόμορφο και οργανω

μένο τρόπο τιμούν τη μνήμη και το έργο του πρώτου Π ροέδρου της Κυπριακής 

Δημοκρατίας." 

Ερώτι1σt1 με αρ. ΣΤΈ' 249 που υποβλιjθηκε από το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 

Λεμεσού κ. 'Αι.μστο Χρυσοστόμου στις 6 Φεβρουαρίου 1996. 

"Ο δρόμος Αγίας Ειρήνης- Τριμίχλινης εξυπηρετεί τα χωριά Απαισιά, Κορφή, 

Καπηλειό, Λιμνάτη και Άγιο Μάμα. Ο δρόμος αυτός χρησιμοποιiιΟηκε σε μcγάλο 

βαΟμό από βαριά οχήματα και αυξημένη τροχαία κίνηση, όταν διαμορcrωνόταν ο 

κύριος δρόμος Λεμεσού - Άλασσας, με αποτέλεσμα να υποστεί σοβαρές ζημιές. 

Η ανάγκη ευθυγράμμισης και διαπλάτυνσής του κρίΟηκε αναγκαία, γι' αυτό 

στους προϋπολογισμούς του 1995 υπήρχε πρόνοια ποσού t Ι 00.000 για την έναρξη 
των εργασιών αλλά δεν εκτελέστηκε καμιά εργασία, επειδή δεν είχαν ετοιμαστεί οι 

απαλλοτριώσεις. Στους προϋπολογισμούς του 1996 υπάρχει επίσης πρόνοια για 

ποσό t300.000. 

Όπως πληροφορήΟηκα, το κτηματολόγιο δεν έχει ακόμη ετοιμάσει τις απαλλο

τριώσεις. Όταν το κτηματολόγιο συμπληρώσει την εργασία του, Οα πρέπrι να 
προκηρυχΟούν προσφορές και έπεηα από την προκήρνξη, αξιολόγηση και κατακύ

ρωση των προσφορών Οα χρειαστούν μερικοί μήνες για την έναρξη των εργασι<i>ν. 

Με αυτά τα δεδομένα είναι αμφίβολο αν Οα αρχίσουν οι εργασίες μέσα στο 

ι 996, γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήση τη Γ3ουλή για τα 
μέτρα που Οα πάρει, έτσι ώστε να συμπληρωθούν οι διαδικασίες έγκαιρα κω να 

αρχίσει η κατασκευή του έργου, αξιοποιιί>ντας μέσα στο ι 996 το ποσό των 

000.000." 

Απάντησι1 ημερομηνίας lης Φεβρουαρίου 1996 του Υπουργού Συγκοινωνι ών και 

'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδι1 στι1ν ερώτι1σ•1 ΣΤ'Δ' 649, ΙJμερομηνίας 10 Ιουλίου 

1995, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Για\'νάκιJ Ομι]ρου. 

"Σχετικά με αίτημα του Συμβουλίου Βελτιώσεως Χλ<ί>ρακας για κατασκευή 

υπονόμου περισυλλογής και αποχέτευσης των νερών της βροχής στη λεω<jόρο 

Μακαρίου προς την κατεύθυνση της περιοχής 'Διπλαρκίιτζια', σας πληρο<rορ<ί.> τα 

ακόλουΟα: 

Η λεωcrόρος Μακαρίου στη Χλώρακα αποτελεί τμήμα του δρόμου 11(1<fΟυ

Χλώρακας-Κισσόνεργας που υπάγεται στην αρμοδιότητα του Τμήματος Δημοσίων 
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Έργων. Από διενεργηθείσα έρευνα διαπιστώθηκε ότι το πρόΒλημα που παρουσιά

ζεται στην αποχέτευση των νερών της Βροχής οφείλεται στην ανέγερση κατοικιιί>ν ή 

άλλων υποστατικών παραπλεύρως του δρόμου, με αποτέλεσμα να κλείσουν 

ορισμένοι οχετοί του δρόμου. 

Στο παρόν στάδιο αρμόδιοι λειτουργοί του Τμήματος Δημοσίων Έργων Οα 

συντηρήσουν και θα ανοίξουν όλους τους κλειστούς οχετούς. για να γίνεται πιο 

εύκολη η παροχέτευση των νερών. Παράλληλα θα μελετηθεί και η ριζική επίλυση 

του προβλήματος." 

Απάντηση ημερομιινίας 30 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτιιση Στ'Δ' 660, ιιμερομι1νίας 11 Ιουλίου 

1995, των Βουλευτών εκλογικι]ς περιφέρειας Αμμοχ<ί>στου κ. Κίκη Γιάγκου και 

Χρίστου Μαυροκορδάτου. 

"Σχετικά με το νέο αυτοκινητόδρομο Λάρνακας- Αμμοχ<ί>στου- Π ρωταρά σας 

πληροφοριί> τα ακόλουθα: 

(α) Ο αυτοκινητόδρομος Δεκέλειας-Αμμοχώστου αποτελεί σημαντικό έργο 

υποδομής και αναμένεται ότι θα αποφέρει σημαντικά οφέλη όχι μόνο στις 

κοινότητες, τις περιοχές των οποίων θα διασχίσει αλλά και στα οικονο

μικά του κράτους ως συνόλου. Η άποψη ότι το κόστος κατασκευής του 

έργου θα πρέπει να επιβαρυνθούν οι κοινότητες που βραχυπρόΟεσμα θα 

επωφεληθούν από τον αυτοκινητόδρομο δεν είναι σωστή, διότι όχι μόνο 

δε χαρακτηρίζεται από δημόσιο πνεύμα αλλά ούτε και βρίσκει πραγμα

τικά ερείσματα, δεδομένης της γενικότερης ωcrέλειας που το έργο μακρο

πρόΟεσμα θα αποφέρει. 

(β) Ο ισχυρισμός για αλλαγή της όδευσης του δρόμου τέσσερις φορές δεν 

είναι σωστός: 

(i) Η πρώτη όδευση, η οποία εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβοίιλιο 

στις 9 Απριλίου Ι 992, προέβλεπε αυτοκινητόδρομο με άξονα από 
Λάρνακα προς Αγία Νάπα σε θέση βορειότερα και παράλληλα του 

υφιστάμενου δρόμου Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας. Υπήρχε επίσης 

πρόνοια για πρόσβαση προς Αμμόχωστο με κλάδο στο ύψος της 

περιοχiις Λιοπετρίου διά μέσου των περιοχών Φρενάρους και Δερύνειας. 

(ii) 'Υστερα από παραστάσεις του δημοτικού συμβουλίου Αμμοχώστου 

το Υπουργικό Συμβούλιο στις 19 Νοεμβρίου 1992 προέβη σε διαφο

ροποίηση της όδευσης, υιοθετώντας βασικό άξονα προς Αμμόχωστο 

διά μέσου των περιοχ<ί)ν αναδασμού και άρδευσης μεταξύ των 

χωριών 'Αχνας, Αυγόρου, Ορμήδειας και Λιοπετρίου. Η νέα αυτή 

όδευση προνοούσε για πρόσθετο άξονα αυτοκινητόδρομου από 

Ξυλοτύμπου μέχρι Ξυλο<rάγου, καθώς και την αναβάΟμιση του 

υφιστάμενου δρόμου Ξυλο<rάγου-Αγίας Νάπας σε 4 λωρίδες κυκλο

<rΟρίας. 

(iii) Το Μάρτιο του 1993 εξετάστηκε η δεοντολογία της λύσης που 

εγκρLΟηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο το Νοέμβριο του 1992 και 



1621 

διαπιστώθηκε ότι για τη λύση αυτή όχι μόνο δεν υπήρχε λεπτομερής 

μελέτη αλλά και η επιλογή της συγκεκριμένης όδευσης δεν 
μπορούσε να αιτιολογηθεί από οικονομική, τεχνική και περιΒαλλο
ντική άποψη. Έπειτα από διερεύνηση δια<r<>ρων εναλλακτικών 
λύσεων με Βάση κοινωνικά, οικονομικά και περιΒαλλοντικά 
κριτήρια επιλέγηχε τελικά η όδευση, της οποίας ο Βασιχός (ιξονας 

διέρχεται βόρεια της Ξυλοτύμπου, του Δασακιού της Άχνας και του 

Α υγόρου με κατεύθυνση προς Αμμόχωστο. Η σχετική με το Οέμα 
απόcrαση του Υπουργιχού Συμβουλίου λήcrΟηκι: στις 4 Μαίου 1994. 
Όσον αφορά τη δημιουργία επαρκούς πρόσβασης των τουριστικ<i>ν 

περιοχών Αγίας Νάπας και Παραλιμνίου, το Υπουργείο Lιιγκοινω

νιών και Έργων έχει καταλήξει ότι η καλύτερη επιλογή είναι η 
πρόσβαση με κλάδο που tJα διέρχεται μεταξύ Φρενάρους και Λιοπε
τρίου με απολήξεις στους δρόμους Παραλιμνίuυ-Αγίας Ν(tπας και 

Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας. Σύμφωνα με τις προτάσεις αυτές οι 
αποστάσεις προς τις τουριστικές περιοχές 11 ρωταρ(ι και Αγίας 
Νάπας δεν επιμηκύνονται. ενώ η απόσταση προς Αμμόχωστο μειώ
νεται. Παράλληλα μειιiη•εται χαι το ολικό μήκος αυτοκινητό
δρομου που θα κατασκευαστεί με ανάλογη μείωση στο κόστος κατα
σκευής και επιτυγχάνεται μείωση των επιπτιi>σεων στο περιβάλλον 
και μείωση στον επηρεασμό aρδεύσιμων εκτάσεων. 

Επισυνάπτεται χάρτης, στον οποίο φαίνονται οι πιο πάνω προτάσεις. 

(γ) Από τα πιο πάνω είναι πρόδηλο ότι η θέση που τελικά υιοΟετήΟηκε από 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων είναι αποτέλεσμα εξαντλητικ<ί)ν 
διερευνήσεων, μελετών και διαβουλεύσεων με τις επηρεαζόμενες κοινό
τητες από το 1993. Τα τεχνικά και οικονομικά χριτήρια που αποδει
κνύουν και επιβεβαιώνουν την ορθότητα της Οέσης του Υπουργείου υπάρ

χουν και έχουν επανειλημμένα δοθεί στη δημοσιότητα. 

(δ) Το κόστος της όδευσης που υιοΟετείται, συνολικού μήκους 42 χμ., αναμέ
νεται να ανέλθΗ σε (43 εκ. ΊΌ κόστος αυτό ταυτtζεται με το κόστος της 
αρχικής όδευσης, καΟώς δεν υπάρχει σημαντική διαφορά στο μήκος του 

αυτοκινητόδρομου. Η δεύτερη λύση ό~ιως έχει αυξημένο μήκος του ιιuτο
κινητόδρομου της τάξης των 20 χμ. περίπου, με υπολογιζόμενο πρόσUετο 
κόστος ί20 εκ . περίπου σε σίιγκριση με τη λύση που τελικά υιοΟετήΟηκε. 

(ε) Οι λόγοι για τους οποίους εγκαταλείφΟηκε η δεύτερη όδευση έχουν 
σχολιαστεί αναλυτικά στις πιο πάνω παραγράφους. Το πρόσΟετο μr)κος 
αυτοκινητόδρομου (20 χμ. περίπου), το αυξημένο κόστος κατασκευής 
(κατά ί20 εκ. περίπου), η καταστροφή μεγάλης έκτασης αρδεύσιμης και 
δασικής γης και ο επηρεασμός περιοχής αναδασμού αναφέρονται συνο

πτικά ως οι κύριοι λόγΝ που επέΒαλαν τη ματαίωση της λύσης αυτής." 

Απάντησι1 ι1μερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Υγείας χ. Μανώλη 
Χριστοφίδη στην ερώτηση Στ'Ε' 23, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1995, του 
Βουλευτι1 εκλογικιjς περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκου. 

"Σχετικά με τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι καρδιοπαΟείς Λάρνακας, 

σας πληροcrορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η δημιουργία καρδιολογικού τμήματος στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας αντιμετωπίζεται ευνο·ίκά από το Υπουργfίο Υγείας και αναμέ-
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νετα~ η λήψη σχετLκ<i>ν αποφάσεων. μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων 

για στελέχωση και εξοπλισμό των κλινικών. 

(β) Το νοσοκομείο Λάρνακας έχει r<rοδιαστεί με κεντρικό σύστημα παρακο

λούθησης ασΟενιί)ν στο θάλαμο εντατικής Οεραπείας. Παράλληλα, προω

Οείτα~ η εξασφάλιση υπερηχοκαρδιογράφου και άλλου εξοπλισμού. 

(γ) Όσον αφορά τον εφοδιασμό των ασΟενοφόρων με aπινιδωτές, το Υπουρ

γείο Υγείας προωΟεί την εγκατάσταση απ~νιδωτών σε δυο-τρία ασΟενο

φόρα κάθε νοσοκομείου." 

Απάντησιι ιιμερομηνίας 26 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Αδάμου Αδαμίδιι στην ερώτιιση Σ'f'Ε' 40, ημερομηνίας 15 Σεπτεμ
βρίου 1995, του Κοινοβουλευτικού Εκπρόσωπου το Σοσιαλιστικού Κόμματος 
ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζιιδημιιτρίου. 

"Σχετικά με το Οέμα του δρόμου Ασκά-Φτερικουδιού, σας πληροφοριi> τα 

ακόλουΟα: 

(α) Ι Ι βελτίωση του πιο πάνω δρόμου, μήκους 3,5 χμ., προωθείται στα 

πλαίσ~α του Προίίπολογ~σμού Αναπτύξεως. 

(β) Στον Π ροϋπολογ~σμό του 1995 υπάρχε~ πρόνοια f: Ι 00.000 για έναρξη των 
εργασιών, αλλά, λόγω της μη έγκαιρης συμπλήρωσης της διαδικασίας 

απαλλοτρίωσης, δεν κατέστη δυνατή η έναρξη του έργου. Σημειώνεται 

επίσης ότι προηγήΟηκε προσ::τάΟεια της Χωριτικής Αρχής για εξασ<rάλιση 

των συγκαταΟέσεων των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών για επίσπευση του 

έργου σε συνεννόηση με το Τμήμα Δημοσίων Έργων, χωρίς όμως αποτέ

λεσμα. 

Στον Π ροϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1996 που κατατέΟηκε στη Βουλή για 
ψήφιση προνοείται ποσό f Ι 00.000 και οι εργασίες προγραμματίζεται να αρχίσουν 
την άνοιξη του 1996 α..-τό συνεργεία του Τμήματος Δημοσίων Έργων, νοουμένου ότι 
στο μεταξύ Οα συμπληρωΟει η διαδικασία απαλλοτρίωσης. Η βελτίωση του δρόμου 

θα στοιχίσει συνολικά 050.000 περL-του." 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 1996 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομιαα
νίας και Τουρισμού κ. Κυριάκου Χριστοφι1 στις ερωτήσεις ΣΤΈ' 49, ΣΤΈ' 66, 
ΣΤ'Ε' 73, ημερομηνίας 20 και 28 Σεπτεμβρίου 1995, του Βουλευτή εκλογικι}ς 
περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτιι. 

"Οι κοινότητες Λυσού και Λετύμποu περιλαμβάνονται στην Α' και Γ' κατη

γορία των χωριών του αγροτουρισμού, αντιστοιχα. 

Όπως είναι γνωστό, στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού λειτουργεί σχέδιο 

οικονομικών κινήτρων για την επιδιόρΟωση οικοδομών παραδοσιακής αρχιτεκτο

νικής με επιχορηγημένο επιτόκ~ο. Εσωκλείονται για εύκολη αναφορά πληροφο

ριακά φυλλάδ~α που περιλαμΒάνουν τις κυριότερες πρόνοιες του προγράμματος για 

τα χωριά της Α' και Γ' κατηγορίας, σχέδιο δανειοδότησης οικοδομών παραδοσιακής 

αρχιτεκτονικής και έντυπο αίτησης. 

Να σημειωθεί ότι στα χωριά αυτά δεν έχει εκδηλωθεί μέχρι στιγμής οποιοδτ)

ποτε ενδιαφέρον από ιδιοκτήτες οικοδομών να επωφεληθούν του πιο πάνω σχεΜου. 
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Το πρόγραμμα του αγροτουρισμού περιλαμβάνει επίσης τη δημιουργία 
εξωρα·ίστικών έργων, που στοχεύουν στην αναβάΟμιση του δομημένου παραδο
σιακού χαρακτήρα των χωριών της Α' Κατηγορίας με δαπάνες του ΚΟΤ. 

Στα πλαίσια αυτά, ο Οργανισμός ανέθεσε σε ιδιώτες αρχιτέκτονες την ετοι

μασία μελέτης και αρχιτεκτονικών σχεδίων για τη δημιουργία συγκεκριμένου έργου 

στη Λυσό. Το έργο αυτό, το οποίο ολοκληρώθηκε, αcrορά την αισΟητική ανuμβάΟ
μιση της πλατείας και αποκατάσταση παραδοσιακών βρυσ<ί>ν στην περιcrέρειu του 

οικισμού. 

τέλος, αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας τίμης γιu δημιουργία κοινο

τικής πλαζ, ο ΚΟΤ δε συμφωνεί με το αίτημα ούτε περιέλαβε στα προγράμματ(t του 

το έργο αυτό. Ο Οργανισμός πιστεύει ότι οι ανάγκες του κοινού για τουριστικές 
πλαζ ικανοποιούνται σε άλλες περιοχές, όπου δεν υπάρχει εξάλλου η στενότητα 

χώρου, όπως συμβαίνει στην περίπτωση της παραλιακής περιοχής τίμης". 

Απάντησιι ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 1996 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση Στ'Ε' 92, ιιμερομηνίας 2 Οκτωβρίου 
1995, του 8ουλευτι1 εκλογικτίς περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου. 

"Σχετικά με αίτημα για να γίνει τουλάχιστον η αρχική χάραξη/ευΟυγράμμιση 

του παρακαμπτήριου του Νέου Χωρίου μέσα στο 1996, σας πληροφορ<i> τu 

ακόλουΟα: 

α) Η κατασκευή του παρακαμπτήριου Νέου Χωρίου έχει περιληcrΟεί στο 
σχέδιο Ακάμα και το Τμήμα Δημοσίων Έργων προγραμματίζει να προω
Οήσει την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων μέσα στο 1996. 
Ωστόσο η κατασκευή του έργου θα εξαρτηθεί από την υλοποίηση του όλου 
σχεδίου. 

β) Το αίτημα της κοινότητας για χάραξη του δρόμου επιτόπου μέσα στο 
1996 για διευκόλυνση της κυκλοιrορίας δεν είναι δυνατό να ικανοποιηΟεί, 
διότι, για να γίνει αυτό εφικτό, απαιτείται η πλήρης ετοιμασία των 
σχεδίων, η συμπλήρωση της διαδικασίας των απαλλοτρι<όσεων που είναι 
χρονοβόρα. καθώς και η ένταξη του έργου στον Προϋπολογισμό. 

Εξάλλου, η κατασκευή ενός χωματόδρομου και η παράδοσή του στην κυκλο
φορία μπορεί να δημιουργήσει και άλλα προβλήματα." 

Απάντηση ιιμερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1996 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδιι στην ερώτηση Στ'Ε' 111, ημεQομηνίας 23 ΟκτωβQiου 1995, του 
Βουλευτι1 εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Σίμου για βελτίωση του δρόμου Σίμου

Φιλούσας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Σίμου- Σκάρφους- Φιλούσας είναι χωριηκός και βελτιώνεται 
από την Επαρχιακή Διοίκηση. Έχει μήκος 6 χμ. περίπου, από τu οποία 
τα 5 χμ. έχουν επιστρωθεί ήδη με μπετόν. Στην ουσία ο δρόμος συνδέει 
όχι μόνο τη Σίμου με τη Φιλούσα, μέσω Σκάρφους. αλλά και τα χωριά 
Φύτη, Λάσα, Μηλιά και Δρυνιά με τα χωριά Λυσό και Περιστερώνα. 

(β) Η βελτίωση του δρόμου γίνεται σταδιακά, συνεχίστηκε δε και κατά το 
1995 με πιστώσεις ύψους f:4.500. Για το 1996 αναμένεται να διατεΟούν 
πιστώσεις ύψους ί6.000. Για να συμπληρωΟεί η βελτίωση ολόκληρου του 

δρόμου, θα απαιτηθεί ποσό ί56.000. 

il 
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(γ) Στο παρόν στάδιο δεν μπορεί να ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας 

Σίμου για διεύρυνση και ασ<rαλτόστρωση του δρόμου, γιατί απαιτούνται 

όαπάνες της τάξης των !500.000 (μαζί. με τις απαλλοτριώσεις) και το έργο 
δε Οεωρεί.ται άμεσης προτεραιότητας." 

Απάντι1σι1 ημερομι1νίας 8 Φεβρουαρίου 1996 του ΥποuQγού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτιισ ιι Στ'Ε' 112, ιιμερομΙl· 
νίας 23 Οκτωβρίου 1995, του Βουλευτι'ι εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκιι 

θεοδούλοu. 

"Με τις πιστ<δσεις που περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό του 1995, ίιψους 
ί 120.000, αγοράστηκαν τα αναγκαία υλικά. Η κατασκευή του έργου αρχίζει και Οα 
ολοκληρωΟεί μέσα στο 1996, με τις πισt<ί)σεις ύψους !230.000 που περιλαμβάνοΥται 
στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως." 

Απάντι1σιι 11μερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδη στι1ν ερώτησι1 ΣΤ' Ε' 122, •lμερο
μηνίας 31ιις Οκτωβρίου 1995, του Βουλευτή εκλογικιjς περιφέρειας Πάcrου 

κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Όσον αφορά τη δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής στη Δρούσια και την 

παροχή ηλεκτρικού ρεύματος και νεροίι για τις ανάγκες των κτηνοτρόφων. σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η ανάπτυξη της κτηνοτροφικής ζ<ίη•ης Δρούσιας (όχι περιοχής), προωΟείται 

μέσα στα πλαίσια του ενοποιημένου σχεδίου για την ανάπτυξη της κτηνοτροq'ίας. 

Για το σκοπό αυτό η αρμόδια υπηρεσία έχει ζητήσει από την Α.Η .Κ . να ετοιμάσει 

σχέδιο για μεταφορά στην κτηνοτροφική ζιί>νη ηλεκτρικού ρεύματος. 

Όσον αφορά την υδροδότηση της ζώνης, ετοιμάζεται σχέδιο για την πραγματο

ποίησή της από τη γεώτρηση με αρ. 178/87, η οποία βρίσκεται μέσα σ' αυτή. 

Το αίτημα για μείωση της έκτασης της κτηνοτροφικής ζώνης δεν εμπίπτει στην 

αρμοδιότητα του Υπουργείου αυτού." 

Απάντηση ιπιερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Πετρίδιι στην ερώτι1ση Στ' Ε' 125, ημερομιι
νίας 31ιlς Οκτωβρίου 1995, του Βουλευτιi εκλογικιjς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαν

νάκη Ομιjρου. 

"Όπως είναι γνωστό, τα αμπέλια σε αρκετές κοινότητες των επαρχιών 

Λεμεσού και Π άφου προστατεύονται με οργανωμένα προγράμματα μέσω των συνδέ
σμων προστασίας των αμπελιών. Όλα τα φυτοφάρμακα που χρησιμοποιούνται από 

τους συνδέσμους αγοράζονται με προσφορές και υπόκεινται σε δειγματοληπτικό 

ποιοτικό έλεγχο από εξουσιοδοτημένους επιΟεωρητές του Τμήματος Γεωργίας τόσο 

πριν την παράδοσή τους στους συνδέσμους όσο και αργότερα στις αποΟήκες των 
συνδέσμων. Σύμφωνα με τις εργαστηριακές αναλύσεις όλα τα φάρμακα, από τα 

οποία λήφθηκαν δείγματα κατά το 1995 , πληρούσαν τις σχετικές προδιαγραφές. 

Σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμου και των 

σχετικών Κανονισμών, ποιοτικός έλεγχος διεξάγεται στα εργοστ(ισια, αποθήκες και 

καταστήματα πώλησης γεωργικών φαρμ(tκων. Π ιστεύεται ότι το σύστημα ελέγχου 

των γεωργικιδν φαρμάκων Οεωρείται ικανοποιητικό και δεν ενδεLκνυται επανεξέ

τασή του . 
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Τα προγράμματα καταπολέμησης του εντόμου ευδεμίδα που προσΒάλλει τα 

αμπέλια καΟορίζονται με σύστημα πρόγνωσης της παρουσίας του εντ<)μου που 
εφαρμόζεται από το Τμήμα Γεωργίας με πλήρη επιτυχία. Οι π<ιραγωγοί ενημεριi>νο

νται και όσοι ακολουΟούν τις συστάσεις επιτυγχάνουν την επιΟιψητή καταπολέμηση 
και καλή παραγωγή με τους λιγότερους δυνατούς ψεκασμούς. 

Κατά το 1995 χρησιμοποιήθτrι<αν από τους συνδέσμους εντομοκτόνα του ίδιου 
προσφοροδ6τη τόσο στην επαρχία Πά<rου όσο και στην επ<ιρχία Λεμεσού. Παρά

πονα γι~ ζημιές έχουν εκφρασΟεί από παραγωγούς της επαρχίας \ Ι(ιφου, ενιί> δεν 

υπάρχουν πληροφορίες για ζημιές στην επαρχία Λεμεσού. 

Η μειωμένη αποτελεσματικότητα των ψεκασμιδν/σκονισμ(ηων σε αμπέλια της 

επαρχίας Πάφου αποδίδεται στο μειωμένο αριθμό ψεκασμάτων λόγω της χαμηλής 

παραγωγής των αμπελιών και στις καιρικές συνθήκες. Οι Βροχοπτιi>σεις που 
σημειώΟηκαν κατά τον περασμένο Μάιο και η ψηλή υγρασία του περασμένου Α ιιγού
στου που παρατηρήθηκαν στις πλείστες αμπελουργικές πι:ριοχές της Πάφου, 

ξέπλυναν τα εντομοκτόνα και όπου οι ψεκασμοί δεν επαναλiJφΟηκαν τα σταφύλια 
προσβλήΟηκαν από την ευδεμίδα, γεγονός που προκάλεσε ζημιές με την εμφάνιση 
της ασΟένειας 'βοτρύτης'στις προσβεβλημένες από την ευδεμίδα ρ(ιγες. 

τέλος αναφέρεται ότι σε αρκετές περιοχές της επαρχίας Πάφου, λόγω της 
κανονικής και συστηματικής εφαρμογής εντομοκτόνων, δεν παρατηρήΟηκαν ζημιές 
και η παραγωγή ήταν ικανοποιητική." 

Απάντησι1 ημερομι1νίας 1ης Φεβρουαρίου 1996 του Υπουργού Εσωτερικών 
χ. Ντίνου Μιχαι1λίδη στην ερώτηση Στ'Ε' 138, ημερομι1νίας 3 Νοεμβρίου 1995 
του Βουλευτή εχλογικι1ς περιψέρειας Πάq:ου χ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με την ενίσχυση της κοινοτικής υδατοπρομήΘειας Κάτω Αρόδων, σας 
πληροφοριί> τα ακόλουΟα: 

Με πρωτοβουλία της Υπηρεσίας Διαχειρίσεως Τ/Κ Περιουσιών έχει ήΙΊη ποι
μαστεί από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σχέδιο, του οποίου η εκτίμηση ανέρχεται 
στο ποσό των ί35.000 και στοχεύει στην ενίσχυση της υδατοπρομήΟειας των κοινο
τήτων Κάτω Αρόδων, Δρούσιας, '!νιας και τέρρας από το κυΒερνητικό υδατικό έργο 
Ί νιας-Δρούσιας. 

Το έργο περιλαμΒάνετα~ στα έργα αναπτύξεως του Ι l ρουπολογισμού Αναπτύ
ξεως 1996 και η εκτέλεσή του, που αναμένεται να γtνε~ εντός του τρέχοντος έτους, 
θα επιλύσει τόσο το πρόβλημα λειψυδρίας των Κάτω Αρόδων 6σο και των άλλων 
κοινοτήτων που αναφέρονται πιο πάνω. 

Ειδικά για την κοινότητα Κάτω Αρ6δων, και παράλληλα με τον προγραμμα
τισμό εκτέλεσης του υπό αναφορά έργου, μελετάται και η αξιοποίηση δύο πηγών 
που βρίσκονται στα όρια της κοινότητας, οι οποίες για αρκετά χρόνια παραμένουν 
ανεκμετάλλευτες. Αφού διαπιστωθεί η από κάΟε άποψη καταλληλότητά τους, θα 
τροχιοδρομηΟούν οι αναγκαίες διαδικασίες για χρήση του νερού, γεγονός που Οα 
συμβάλει ακόμη περισσότερο στην ενίσχυση της κοινοτικής υδατοπρομήΟειας." 

Απάντηση ι1μερομηνίας 30 Ιανουαρίου 1996, του Υπουργού Γεωργ ίας, Φυσιχών 
Πόρων και Περιβάλλοντος χ. Κώστα Π ετρίδη στην ερώτιισ'l ΣΤΈ' 145, t1μερομη
νίας 3 Νοεμβρίου 1995, του Βουλεuτι1 εκ>.ογικι1ς περι(fέρειας Πά<rου χ. Γιαννάχ'l 

Ομήρου. 

'"Οσον αιrορά τη δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής στο χωριό ΧιΊλη, σας 

πληροcrορcδ τα ακόλουΟα: 

t) Στην κοινότητα Χόλη υπάρχουν :τέντε προβληματικ(ι υποστατικά. τρία με 
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συνολικό αριθμό 125 αιγοπροβάτων, ένα με λίγα κοτόπουλα και ένα με 
τριάντα αγελάδες γαλακτοπαραγωγής. 

2) Η κοινότητα Χόλη υπέδειξε ως χώρο δημιουργίας κτηνοτροφικής 

περιοχής έκταση γης Τ/Κ ιδιοκτησίας εντός της χωριτικής περιοχής του 

τικ χωριού τέρρα. 

3) Ο πιο πάνω αριθμός των υποστατικών ζ<ί>ων δε δικαιολογεί τη 

δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής και επιπρόσθετα σε περίπτωση που 

υιοΟετείτο η υπόδειξη της κοινότητας, ουσιαστικά το πρόβλημα Οα μετα

φερόταν σε άλλη κοινότητα. το ίδιο αίτημα υποβλήθηκε και στον 

Υπουργό Εσωτερικών μέσα στα πλαίσια περιφερειακής σύσκεψης που 

πραγματοποιήΟηκε την ι η Αυγούστου 1995 στην ΓΙ όλη Χρυσοχούς. Ο 

Υπουργός Εσωτερικών έδωσε οδηγίες όπως: 

(α) τα τεμάχια γης που υποδείχτηκαν για σκοπούς ίδρυσης κτηνοτρο

φικής περιοχής παραμείνουν ελεύθερα (να μην ενοικιαστούν)· και 

(β) μελετηθεί το ενδεχόμενο δημιουργίας κτηνοτροφικής περιοχής, η 

οποία να εξυπηρετήσει τους εκτοπισμένους κτηνοτρόφους κατοί

κους τέρρας, καθώς και τις ανάγκες της ευρύτερης περιοχής 

Πόλεως Χρυσοχούς. 

Όπως έχουμε πληροφορηθεί από την Υπηρεσία Διαχείρισης Τουρκοκυ

πριακών ΓΙ εριουσιών ΓΙ άφου, τα συγκεκριμένα τεμάχια γης δεν έχουν παραχωρηθεί 

ή ενοικιαστεί και το θέμα μελετάται σε συνεργασία με άλλα κυβερνητικά τμήματα." 

Απάντησι1 ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 1996, του Υπουργού Υγείας κ. Μανώλι1 

Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΊΈ' 148, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 1995, του 
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκιι 

Χατζηδημι1τρίου. 

''Αναφορικά με το Οέμα του τρόπου αντψετ<ί>πισης και διεκπεραίωσης στα 

νοσοκομεία των χειρουργικών περιστατικών, σας πληροψορώ τα ακόλουΟα: 

Η γενική πολιτική που ακολουθείται επί του προκειμένου είναι η άμεση εισα

γωγή οποιουδήποτε έκτακτου και/ή επείγοντος περιστατικοίι και ο προγραμματι

σμός των άλλων επεμβάσεων με την κατάρτιση καταλόγου αναμονής, λαμβάνοντας 

υπόψη τη σοβαρότητα της κάθε περίπτωσης. Η διαδικασία ιιuτή ισχύει για τις 

κλινικές όλων των ειδικοτήτων κάθε νοσοκομείου. 

Σε ορισμένες βέβαια περιπτώσεις δεν υφίσταται ανάγκη τήρησης καταλόγου 

αναμονής, ανεξάρτητα από τη σοβαρότητα της πάθησης ή την ειδικότητα στην οποία 

αυτή αντιστοιχεί. 

Απάντησιι ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 1996 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομι1χα

νίας και Τουρισμού κ. Κυριάκου Χριστοφή στην ερώτησt) ΣΊ"Έ' 153, ιιμερομιl

νίας 20 Νοεμβρίου 1995, του Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Κερύ

νειας κ. Ρήνας ΚατσελJ.ή. 

"Σχετικά με την ηλεκτροδότηση της αυτοστέγασης στο Γέρι (Φάση Ξ'), σας 

πληροφορώ ότι η ηλεκτροδότηση έχει ήδη συμπληρωθεί και το ηλεκτρικό δίκτυο στο 

συνοικισμό ενεργοποιήΟηκε από τις 15 Ιανουαρίου 1996." 

[ι 
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Απάντηση ημερομηνίας 1r1ς Φεβρουαρίου 1996 του Υπουιηοίι Εσωτερικών 
κ. Ντίνου Μιχαηλίδιι στις ερωτι}σεις ΣΤ'Ε' 70 και ΣΤ'Ε' 156 ημερο~ιι1νίας 
28 Σεπτεμβρίου 1995 και 21ι1ς Νοεμβρίου 1995, των Βουλευτών εκλογικιjς περι
φέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη και Γιαννάκη Ομήρου, αντίστοιχα. 

"Σχετικά με ισχυρισμούς ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Αναπτύξεως Γης 
(ΚΟΑΓ) παραχώρησε οικόπεδα στην Τίμη σε μη δικαιούχες οικογένειες ή και σε 
οικογένειες από άλλα χωριά, σας πληρο<('οριί> τα ακόλουΟα: 

(i) Ο διαχωρισμός για τον οποίο διαμαρτύρονται ορισμένοι κάτοικοι 'Γίμης 

είναι ο τρίτος που γίνεται από τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτίtξεως 

Γης στην κοινότητα αυτή. ΠροηγήΟηκαν άλλοι δύο διαχωρισμοί, 30 συνο
λικά οικοπέδων, πλείστα από τα οποία δόΟηκαν σε κατοίκους, πρόσφυγες 

και μη, της κοινότητας. 

(ii) Για τη διάΟεση των οικοπέδων του τελευταίου διαχωρισμού ο Οργανι

σμός δέχΟηχε αιτήσεις από κατοίκους της Πάφου, της τίμης και των 

πέριξ χωριών. Πριν την επιλογή των αιτητών έγιναν δύο επισκέψεις στην 

τίμη και συνεντεύξεις με τους αιτητές, ώστε να διαπιστωθούν με τον 

καλύτερο τρόπο οι ανάγκες τους και όπως πάντα να αποφευχΟεί το rνδε

χόμενο διάΟεσης οικοπέδων σε μη δικαιούχους. 

(ίίί) Με βάση τις πληροφορίες που συγκεντρ<ί>Οηκαν, επιλέγηκαν οι οικογέ

νειες στις οποίες πωλήθηκαν ή Οα πωληΟούν οικόπεδα. Π ρίtγματι, 

ορισμένες από τις οικογένειες αυτές δεν κατοικούν στην τίμη αλλίt οι 

ανάγκες τους κρtΟηκαν πιο επείγουσες και πιεστικές από αυτές των 

κατοίκων της τLμης που δεν εγκρίΟηκαν. Όλοι, όμως, όσοι εγκρίΟηκαν, 

κάτοικοι τιμης ή όχι, είναι δικαιούχοι. 

(iν) Από τις συνεντεύξεις που έγιναν με ωτητές κατοίκους τίμης διε<r(ινη η 

λανΟασμένη εντύπωση ότι όλα τα οικόπεδα που διαχωρίζει ο Οργανισμός 

προορίζονταν για ανάyι<ες της κοινότητας αυτής και ότι θα πρέπει να 

αποκλείονται ωτητές που δεν είναι κάτοικοι Τίμης, έστω και αν αυτοί 
είναι δικαιούχοι και έχουν άμεσα στεγαστικά προΒλήματα. 

(ν) Μέχρι τώρα διατέθηκαν 12 από τα 16 οικόπεδα όλα σε δικαιούχες οικογέ
νειες . Από τα οικόπεδα αυτά 7 διατέΟηκαν σε κατοίκους της Τίμης, 
πρόσφυγες και μη, και 5 σε μη κατοίκους Ημης. Π λείστα από τα οικό

πεδα που διατέΟηκαν σε κατοίκους της τιμης αφορούν περιπτώσεις οικο

γενειών που αγόρασαν οικόπεδο για τις μελλοντικές ανάγκες των Ουγα

τέρων τους. Αντίθετα τα οικόπεδα που πωλή()ηκαν σε κατοίκους άλλων 

περιοχών, α<rορούν οικογένειες που είτε συγκατοικούν με τους γονείς 

τους είτε πληρώνουν ενοίκιο και έχουν άμεση ανάγκη οικοπέδου, για να 

ανεγείρουν την κατοικία τους. 

(νί) Απομένουν για πώληση 4 οικόπεδα και μεταξύ των αιτητών είναι και 
οικογένειες από την τtμη, οι οποίες δεν αποκλείεται να επιλεγούν νοου

μένου πάντοτε ότι πληρούν τα κριτήρια επιλογής του Οργανισμού. 

(vii) Οι πρόσθετες ανάγκες σε οικόπεδα στην 'Γιμη και στην ευρύτερη περιοχή 

της Πάφου έχουν ήδη μελετηΟεί από τον Οργανισμό και θα προωΟηΟεL 

σύντομα η απαλλοτρίωση ιδιωτικής γης για το σκοπό αυτό." 
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Απάντι1σ11 ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 1996 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και ΠεριβάΗοντος κ. Κώστα Πετρίδι1 στην ερώτησιι Σ'f'Ε ' 187, ημερομr1· 

νίας 7 ΔεκεμβQίου 1995, του Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκιι 

θεοδούλου. 

'Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε ήδη σχέδιο έναντι δαπάνης f234.000 
για την αντικατάσταση του υδρευτικού δικτύου Κάτω Στρουμπιού, την κατασκευή 

νέας υδατοδεξαμενής χωρητικότητας 275 κ.μ. νερού, σε ψηλότερο σημείο, για 

κάλυψη όλων γενικά των ψηλών περιοχιi>ν Κάτω και Πάνω Στρουμπιού. Λόγω του 

ψηλού κόστους το έργο προγραμματίζεται να εκτελεστεί σε τρεις φάσεις. Η πρώτη 
φάση που προβλέπει την αντικατάσταση του υδρευτικού δικτύου του Κάτω Στρου
μπιού, έναντι δαπάνης Π5.000, Οα αρχίσει q-έτος με ;τιστιi)σεις που περιλαμβάνο

νται στον Προυπολογισμό Αναπτύξεως του ι996. Το έργο Οα συνεχιστεί και Οα 
ολοκληρωθεί μέσω των ετήσιων προϋπολογισμών των αμέσως επόμενων ετών." 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την ερχό

μενη Πέμπτη, 22 Φεβρουαρίου ι 996, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

Ενημέρωση του Σci)ματος από τον Υπουργό Εξωτερικών για την πορεία 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπω:κή Ένωση. 

ΚΕΦΑΛΑIΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

ι) Ο περί της Μεταβίβασης του Διεθνούς Συνεδριακού Κέντρου και 

του Ξενοδοχείου Φιλοξενία σε Εταιρεία Νόμος του ι 995. 

2) Ο περί Προυπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος 

του 1996. 

3) Ο περί Προϋπολογισμοίι της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 

ι996 . 

4) Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και της ΚυΒέρνησης του Μεγάλου Δουκάτου του 
Λουξεμβούργου στους Τομείς του Πολιτισμού. της Εκπαίδευσης 

και της Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 1996. 

5) Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

6) Ο περί Διαχειρίσεως της Π εριουσίας Ανίκανων Προσώπων Νόμος 

του 1995. 

7) Ο περί Οίκων Στοιχημάτων. Οίκων Κυβείας και Παρεμποδίσεως 

της Κυβείας (τροποποιητικός) Νόμος του 1995 . (Π ρόταση νόμου) . 

8) Ο περί Μηχανών ΠαιγνιδιοίJ και Μηχανών Ψυχαγωγίας Νόμος του 

1995 . 

9) Ο περί Ρυθμίσεως ΟδιίJν και Οικοδομ(i)ν (τροποποιητικός) Νόμος 

του 1995. 

10) Οι περί Π ολεοδομίας και Χωροταξίας (Διατάγματα Π ροστασίας 
των Δένδρων) Κανονισμοί του 1996. 

11) Οι περί Επιστημονικοίι Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Εκλογές) 
(τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1996. 

!i 
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12) Ο περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

13) Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Φρούτων και ΦΟαρτών Νόμος του 

1992. (Π ρόταση νόμου). 

14) Ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1995. 

15) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1996. 

16) Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Τεχνικού Ιης Τάξης 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

17) Οι περί Πολιτιστικών και Άλλων Υπηρεσιών - Θέσεις Αν<ί>τερου 
Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου και Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου Α' 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

18) Οι περί Υδατοπρομήθειας Κανονισμοί του Δήμου Λατσι<ί>ν του 
1996. 

19) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της 

Δημοκρατίας για το 1996. 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑIΟ Δ': 

ι ) "Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος τον τελευταίο 

καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτών και οι 
ευθύνες της πολιτείας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του ΚοινοΒουλευτικού Εκπροσ<ί>που 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. Χρίστου και του Κοινο

βουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τ. Χατζηδημητρίου). (30. ι Ι. ι 995). (Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως "Παραχώρηση νερού από το 

φράγμα Ασπρόκρεμμος για τουριστικούς σκοπούς". (Αυτεπάγγελτη 

εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών κυρίων Ά. Χρυσο

στόμου και Γ. Ομήρου) . (8.4. ι 993). 

3) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-
Εγχλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για το θέμα που αναφέ
ρεται ως: 

"(α) Δικαιώματα των προσώπων που χατά τις διακοινοτικές 

ταραχές του ι 963- 1964 και 1967 έχασαν τις περιουσίες τους ή 
την κατοικία τους και 

(β) Τα ως άνω πρόσωπα θεωρούνται εκτοπισΟέντες και έχουν τα 
ίδια δικαιώματα που έχουν οι εκτοπισθέντες και πληγέντες του 
1974." 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 
κ. Αρ. Γεωργίου). (13.10.1992). 
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4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως 'Ή απουσία επίσημης γλώσσας από τα ιατρικά 

έντυπα των κρατικών νοσηλευτηρίων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 

κ. Α. Παρισινού). (Ι 1.5. 1995). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως "Το σύνδρομο επίκτητης aνοσοποιητικής ανεπάρ

κειας (Α JDS): Κίνδυνοι για την κυπριακή κοινωνία-έκταση και 

αντιμετώπιση του προβλήματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). ( 1.12. ι 994 ). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα 

που αναφέρονται ως: 

(α) ''Ο τομέας της ιδιωτικής ιατρικής και το ενδιαφέρον του 

Υπουργείου Υγείας γι' αυτόν". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευηδν 

κυρίων Ι . Ι ωαννίδηκαιΔ. Κοντίδη). (24.11.1994). 

(β) 'Ή ανάγκη πρακτικής και ουσιαστικής βοήθειας και εποπτείας 

του ιδιωτικού τομέα ιατρικής προσφοράς από το Υπουργείο 

Υγείας" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 

κ. Α. Παρισινού). (Ι. 12. 1994). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. Όσον α<rορά την 

κανονική συνεδρία του Σώματος, θα σας καλέσω και πάλι γύρω στις 6.00 μ.μ. με 
6.10 μ.μ., για να απευθύνει ομιλία στο Σ<.i>μα ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων, 
ο κ. Κακλαμάνης. Θα επανέλΟουμε κατ(ι συνέπεια μετά από διάλειμμα μισής ιδρας, 

για την επίσημη συνεδρία με ομιλητή τον κ. Κακλαμάνη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

('Ωρα διακοπής: 5.25 μ.μ.) 

('Ωρα επανέναρξης: 6. Ι 5 μ.μ.) 

Κηρύσσω την έναρξη της ειδικής συνεδρίας του Σώματος. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι με ιδιαίτερη χαρά και βαθιά συγκίνηση που έχω το προνόμιο να καλωσο

ρίσω εκ μέρους του Σώματος τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Απόστολο 

Κακλαμάνη. 

Ο κ. Κακλαμάνης είναι μια διακεκριμένη προσωπικότητα στην ελληνική πολι

τική ζωή, έχοντας συνδέσει το όνομά του με δημοκρατικούς αγώνες. Τη μαύρη επτα

ετία 1967 - ι 974 πήρε ενεργό μέρος στην αντίσταση κατά της δικτατορίας και για τη 
δράση του αυτή φυλακίστηκε από τη χούντα. Με την πτώση της δικτατορίας εξελέγη 

Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στις πρώτες εκλογές το 1974 και έκτοτε εκλέγεται 

Βουλευτής Β' Περιφέρειας Αθηνών. Παράλληλα με τη μακρά κοινοβουλευτική του 
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πείρα, ο κ. Κακλαμάνης ηγήθηκε διάφορων υπουργείων από το ι 98 ι ως το ι 990. ΊΌ 
ήθος και οι ικανότητές του, που χαίρουν ευρείας εκτίμησης, τον αξίωσαν να εκλεγεί 

Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων το ι993. 

Η επίσκεψή σας, κύριε Πρόεδρε, αποτελεί έμπρακτη απόδειξη της ολόψυχης 

συμπαράστασης ολόκληρου του πολιτικού κόσμου, αλλά και του λαού της Ελλίιδας 

προς τον αγώνα του κυπριακού λαού για ελευθερία και αποκατάσταση των δικαιω

μάτων του. Ο αγώνας αυτός είναι δύσκολος, γιατί στο σημερινό κόσμο η πολιτική 

των ισχυρών εξακολουθεί να καθορίζεται από στενά συμφέροντα και όχι από την 

προσήλωση σε οικουμενικές αρχές. Σ' αυτό το δύσκολο αγώνα του κυπριακού ελλη

νισμού, στον οποίο δοκιμάζονται πανανθρώπινες αξίες, αλλά και η αξιοπιστία 

κρατών και διεθνών οργανισμών, η Ελλάδα αποτελεί το κύριο στήριγμά μας. 

Για είκοσι δύο χρόνια η Τουρκία εξακολουθεί να κατέχει εδάφη της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, αγνοώντας τα ψηφίσματα των Ηνωμένων ΕΟνι~ν και 

παραβιάζοντας τα πιο βασικά ανθρώπινα δικαιώματα. Δυστυχι~ς. η έλλειψη ουσια

στικής πίεσης στην Τουρκία εκ μέρους των συμμάχων της ενΟαρρύνει τις επεκτα

τικές της βλέψεις τόσο στην Κύπρο όσο και στον ελληνικό χώρο, όπως αποδείχΟηκε 

και από την πρόσφατη κρίση στο Αιγαίο. 

Φυσικά, η Ελλάδα και η Κύπρος δεν έχουν άλλη επιλογή, παρά να ενώσουν τις 

δυνάμεις τους και να προτάξουν τα δίκαια και την αποφασιστικότητά τους 

απέναντι στην τουρκική βουλιμία. Στην Κύπρο, περισσότερο από κάθε άλλο μέρος 

του ελληνισμού, δοκιμάζεται αυτή η αποφασιστικότητα, γιατί περαιτέρω επεκτατι

σμός της Τουρκίας ή αποδοχή μιας λύσης που δεν είναι σύμφωνη με τα ψηφίσματα 

των Ηνωμένων Εθνών και δε διασφαλίζει πλήρως τα δικαιώματα και τις βασικές 

ελευθερίες του κυπριακού λαού θα έχουν καταστροφικές συνέπειες για ολόκληρο 

τον ελληνισμό. 

Είναι ακριβώς μέσα σ' αυτά τα πλαίσια της αποφασιστικότητάς τους για 

αποτελεσματική αντιμετώπιση του τουρκικού επεκτατισμού που οι κυβερνήσεις 

Ελλάδας και Κύπρου έχουν υιοθετήσει το δόγμα του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου. Η 
εφαρμογή του δόγματος, η οποία χρειάζεται να επισπευσΟεί, αναβαΟμίζει τις 
αμυντικές δυνατότητες της Κύπρου και ταυτόχρονα ενισχύει τη διαπραγματευτική 

της θέση. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η Κύπρος αποτελεί προκεχωρημένο φυλάκιο της Ευρώπης στην Ανατολική 

Μεσόγειο και έχει από όλες τις απόψεις κάθε δικαίωμα να αποτελεί μέρος της ευρω
πα'ίκής οικογένειας. Προσβλέπουμε στη συνέχιση της πολύτιμης υποστήριξης της 

Ελλάδας στις προσπάθειες ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Ένωση, έχοντας 

πλήρη επίγνωση του γεγονότος ότι η προοπτική αυτής της ένταξης θα δράσει σαν 

καταλύτης στην προώθηση δίκαιης λύσης του κυπριακού προβλήματος. 

Φυσικά, η υποστήριξη της Ελλάδας προς την Κύπρο εκφράζεται και στο κοινο

βουλευτικό επίπεδο, με τη συνεργασία των κοινοβουλίων της Ελλάδας και της 
Κύπρου σε ευρωπα'ίκούς, αλλά και σε διεθνείς οργανισμούς. Η συνεργασία μεταξύ 
αντιπροσωπειών μας σε διεθνή βήματα πολλά έχει προσφέρει στην Κύπρο και 

μπορεί να προσφέρει ακόμα περισσότερα με την προώθηση του συντονισμού που 

απαιτείται. Για το σκοπό αυτό προσβλέπουμε στην περαιτέρω δραστηριοποίηση της 

Μικτής Συντονιστικής Επιτροπής των Κοινοβουλίων Ελλάδας και Κύπρου. 
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Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Ελλήνων, σας καλωσο
ρίζω στην Κύπρο, γνωρίζοντας ότι η επίσκεψη έχει τη σημασία που είναι ανάλογη με 

τις αδελφικές σχέσεις Ελλάδας και Κύπρου. 

Και τώρα, κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλέσω τον Πρόεδρο της Βουλής των 

Ελλήνων να απευΟυνΟεί προς το Σώμα. Απ6 το βήμα, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: 

Αγαπητοί συνάδελφοι, 

Αισθάνομαι βαθύτατη χαρά και συγκίνηση που μου δίδεται η ευκαιρία να 

εμφανιστ<ί> ενώπιον των εκλεκτών μελών της Κυπριακής Βουλής των Αντιπρο

σώπων, ύστερα από την ευγενή πρόσκληση του Προέδρου της κ. Αλέξη Γαλανού. 

Η επίσκεψή μου αυτή πραγματοποιείται σε μια στιγμή κρίσιμη για το έΟνος. 

Γι' αυτό η χρησιμότητά της και η σημασία της είναι διπλή. Οι επαφές που θα έχω με 

την κυπριακή ηγεσία και τα πολιτικά κόμματα ασφαλώς Οα μας δώσουν την 

ευκαιρία να ανταλλάξουμε σκέψεις και απόψεις τις οποίες και θα μεταφέρω στην 

Ελλάδα, ώστε να υπάρξει ο μέγιστος δυνατός βαθμός συμπαράταξης και συντονι

σμού του ελλαδικού και κυπριακού ελληνισμού. 

Για το σκοπό αυτό σπεύδω ευθύς εξαρχής να σας μεταφέρω εκ μέρους του 

νέου Πρωθυπουργού, του κ. Κώστα Σημίτη, και της κυβέρνησής του, καθώς και 

ολόκληρου του πολιτικού κόσμου, τη διαβεβαίωση ότι η Ελλάδα θα συνεχίσει, στην 

ίδια σταθερή γραμμή συμπαράταξης με τον κυπριακό ελληνισμό, τον αγώνα μέχρι 

την πλήρη δικαίωσή του, καθώς και την προάσπιση της ανεξαρτησίας της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, που βρίσκει τη δυναμική της έκφραση στο δόγμα του 

Ενιαίου Αμυντικού Χώρου Ελλάδας-Κύπρου. 

Είναι φανερό ότι η τελευταία κρίση στο Αιγαίο αποτελεί μέρος ενός και του 

αυτού οργανωμένου και μακροχρόνιου σχεδίου της 'Α γκυρας, με στόχο να δοκιμάσει 

τις αντοχές μας. Δεν πρέπει να έχουμε πλέον και την παραμικρή αμφιβολία πως η 

Τουρκία δεν έχει κορεστεί με τη συνεχιζόμενη βίαιη κατοχή της Βόρειας Κύπρου, 

αλλά συνεχίζει να εποφΟαλμιά τον εθνικό μας χώρο και δε χάνει την παραμικρή 

ευκαιρία να προωθήσει τις επεκτατικές της βλέψεις εναντίον του ελληνισμού. Το 

επεισόδιο στην Ί μια, μια νησίδα που είναι πέρα από κάΟε αμφισβήτηση ελληνική, 

δεν είναι παρά μια μικρή μόνο γεύση των προκλήσεων και των επιδιώξεων που Οα 

πρέπει να είμαστε έτοιμοι να αντιμετωπίσουμε ως έΟνος στο άμεσο μέλλον. 

Η Κύπρος έχει γευθεί πολλές φορές στο πρόσφατο παρελθόν την τουρκική 
αγριότητα, που κορυφώΟηκε με την τραγωδία του 1974. Μια τραγωδία της οποίας 

τα τραύματα είναι ακόμα νωπά. Έτσι, ακόμη και σήμερα το πρώτο και σπουδαιό

τερο εθνικό μας θέμα, το Κυπριακό, αποτελεί μια απαράδεκτη εξαίρεση που χαρα

κτηρίζει και στιγματίζει την Τουρκία σ' έναν κόσμο στον οποίο ο σεβασμός των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων και η στοιχειώδης συμμόρφωση προς τους βασικούς 

κανόνες του διεθνούς δικαίου κατέχουν την κεντρική Οέση μεταξύ των δημοκρα
τικών και πολιτισμένων κρατών. Αρκεί μόνο ν' αναλογιστεί κανείς ότι επί 22 
χρόνια μετά την επιδρομή του Αττίλα, το 37% της κυπριακής γης συνεχίζει να 
βρίσκεται κάτω από την μπότα των στρατευμάτων κατοχής της Τουρκίας. Μιας 

χώρας, που η ειρωνεία της τύχης την ήΟελε να έχει αναλάβει τη συμβατική 

υποχρέωση να εγγυάται την εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας. Οι 

li 
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εγκλωβισμένοι στα κατεχόμενα, αυτοί οι αφανείς ήρωες που aψήφισαν μύριους 

όσους κινδύνους και τις όποιες δυσκολίες και προτίμησαν να παραμείνουν στις 

πατρογονικές τους εστίες ως αδιάψευστη μαρτυQία της ελληνικότητας της 

κυπριακής γης, είναι σήμερα αναγκασμένοι να ζουν κάτω από απαράδεκτες 

συνθήκες εκφοβισμού, τρομοκρατίας, ταπεινώσεων και στερήσεων. Η τύχη των 

αγνοουμένων μας από το Ι 974 μέχρι σήμερα δεν έχει καταστεί ακόμα δυνατό να 
διακριβωθεί, παρά τον καθαρά ανθρωπιστικό χαραχτήρα του θέματος, εξαιτίας της 

κυνικής συμπεριφοράς της Τουρκίας, της οποίας οι στQατιωτικές δυνάμεις εισβολής 

συνέλαβαν ζώντες και τους έσυραν ομήρους ως τα βάΟη της Ανατολίας. τέλος, η 

ελληνική και χριστωνική πολιτιστική μας κληρονομιά στα κατεχόμενα κινδυνεύει 

από τις "επιχειρηματικές", αλλά και άλλες εy"ληματιχές δραστηριότητες ιδιωτών 

και του ίδιου του ψευδοκQάτους. 

Τα προβλήματα αυτά δεν έχουν ακόμα βρει τη λύση τους, παρά την εποικοδο

μητική στάση που με ευλάβεια και συνέπεια έχουμε τηρήσει κατά το παρελΟόν. 

Είναι φανερό ότι η Άγκυρα, που κρατά στα χέρια της τα κλειδιά για τη λίιση του 

προβλήματος, εξαιτίας της ανοχής της διεΟνούς κοινότητας και συχνά της Ιιποστή

ριξης χωρών που αποσκοπούν ή διεκδικούν ή ασκούν ηγετικό ρόλο στα πλαίσιά της, 

έχει επιλέξει για μια ακόμα φορά τη λογική της περιφρόνησης του διεθνούς δικαίου 

και της δημιουργίας τετελεσμένων γεγονότων, περιφρονεί με τον πιο προκλητικό 

τρόπο όλα όσα η διεΟνής κοινότητα έχει επανειλημμένως αποφασίσει στα πλαίσια 
του ΟΗΕ, ενώ επιμένει να αγνοεί επιδεικτικά ακόμη και αυτά που η ίδια είχε στο 

παρελθόν αποδεχΟεL. Η τακτική αυτή της Τουρκίας περικλείει πολλούς και σοβα

ρούς κινδύνους. Αρκεί να σημειώσουμε ότι η παρατεταμένη στασιμότητα έχει ως 

άμεση συνέπεια την κόπωση πολλών από αυτούς που έχουν στο παρελθόν αναμιχΟεί 

ενεργά στις προσπάθειες για εξεύρεση λύσης στα πλαίσια του ΟΗΕ. Αλλά και αυτές 

οι ίδιες οι παράμετροι ενός κλασικού προβλήματος εισβολής και κατοχtjς μιας 
ανεξάρτητης χώρας μέλους του ΟΗΕ από μια τρίτη χιi>ρα αρχίζουν πια για πολλούς 

να ξεθωριάζουν πίσω από την καταχνιά της χρονικής απόστασης. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πράγματι οι δυσκολίες που εμφανίζονται στον 

ορίζοντα είναι πολλές. Δεν πρέπει όμως σε καμιά περίπτωση να μας καταλ(ιβει το 

αίσθημα της aπογοήτευσης και της αδυναμίας. Α ντLΟετα, πιστεύω ακράδαντα πως 

κάθε αντιξοότητα πρέπει να είναι για μας και μια πρόκληση, ένα στοίχημα που 

πρέπει πάση θυσία και μπορεί να κερδηΟεί. Αυτό που προέχει είναι μια σωστή 

ιεράρχηση των στόχων μας, καΟώς και μια νηφάλια αξιολόγηση των μέσων που 

έχουμε στη διάθεσή μας. Είναι επιτέλους καιρός να βρεθεί μια δίκαιη και μόνιμη 

λύση στο σημαντικότερο εθνικό μας πρόβλημα. Πρωταρχικός στόχος ολόκληρου 

του ελληνισμού είναι η δημιουργία μιας ενιαίας και αδιαίρετης Κύπρου, στη βάση 

των όσων συμφωνήθηκαν κατά τις συναντήσει~ κορυφής 1977 και 1979, καΟcί>ς και 
των αλλεπάλληλων ψηφισμάτων που ο ΟΗΕ έχει κατά καιρούς υιοθετήσει. Μιας 

Κύπρου που θα ευημερεί και θα συνεργάζεται δημιουργικά με όλους τους λαούς της 

περιοχής σε συνθήκες ειρήνης και ασφάλειας. Αν συμφωνήσουμε ότι ο ΟΗ Ε είναι 

το φυσικό πλαίσιο για την πραγμάτωση των προσδοκιών και των ελπίδων μας, αυτό 

δε σημαίνει ότι η οποιαδήποτε προσέγγισή μας στο πρόβλημα πρέπει να είναι μονο

διάστατη. Αντίθετα, είναι υποχρέωση και καθήκον μας να αναζητούμε διαρκcί>ς το 

δρόμο εκείνο που θα μας οδηγήσει πιο γρήγορα και χωρί.ς κλυδωνισμούς σε μια 

ικανοποιητική λύση. 
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Έχε~ πια γίνει γενικά αποδεκτό ότι η ευρωπα'ίκή προοπτική που ανοίγεται 

μετά τη γνωστή απόφαση της 6ης Μαρτίου προσφέρει νέες δυνατότητες, γιατί αναμ- • 
φtβολα θα δράσει επιβοηΟητ~κά στις όποιες προσπάΟειες του Γενικού Γραμματέα 

και των αντιπροσώπων του. Αρκεί να αναλογιστεί κανείς ότι οι θετικές επιπτ<ί>σεις 
που θα προκύψουν από τη μελλοντική ένταξη της ενιαίας Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή 

Ένωση θα ωφελήσουν οικονομικά και πολιτικά τόσο την ελληνοκυπριακή όσο και 

την τουρκοκυπριακή κοινότητα. Η ελληνοκυπριακt] πλευρά είναι ήδη πεπεισμένη 

για τις θετικές επιπτώσεις από την ένταξη, ενώ η τουρκοκυπριακή πλευρά δείχνει 
ακόμη να έχει σοβαρούς ενδοιασμούς, ιδίως σε ό,τι αφορά τις πολιτικές παραμέ-

τρους. Προς αυτή λοιπόν την κατεύΟυνση πιστεύω ότι πρέπει να στραφούν οι 

προσπάθειες της Ένωσης, ώστε οι Τουρκοκύπριοι να εκτιμήσουν στις σωστές της 

διαστάσεις τη μοναδική αυτή ευκαιρία που παρουσιάζεται. Μια ευκαιρία που 

κρύβει όμως και κινδύνους. Γι' αυτό και Θα πρέπει να ληφθεί ιδιαίτερη μέριμνα, 

ώστε να αποφευχθεί η αναγόρευση του ψευδοκράτους σε οιονεί έγκυρο συνομιλητή 

της Ένωσης και κατ' επέκταση της διεθνούς κοινότητας. 

Η ένταξη της Κύπρου δεν μπορεί και δεν πρέπει να καθυστερήσει εξαιτίας 

μιας παρελκυστικής τακτικής που κατά σύστημα ακολουθεί η Άγκυρα και τα 

όργανά της στα κατεχόμενα. Η ένταξη είναι κάτι που η κοινότητα οφείλει στην 

Κύπρο κι αυτό γιατί είναι μια χώρα που έχει όλες τις οικονομικές και πολιτικές 

προϋποθέσεις για να αποτελέσει και αυτή ένα δημιουργικό μέλος της ευρωπα'ίκής 

οικογένειας. Τα σαΟρά και έωλα επιχειρήματα που επικαλείται η Τουρκία, καΟώς ~ 

και οι απειλές που κατά καιρούς εκτοξεύει, με κορυφαία τη γνωστή κοινή διακi]ρυξη 

Ντεμιρέλ-Ντενκτάς, αποκαλύπτουν με τον πιο εύγλωττο τρόπο πώς η Τουρκία (!ντι

λαμβάνεται τις υποχρεώσεις που ανέλαβε έναντι της Ευρωπα'ίκής Ένωσης με την 
υπογραφή της συμφωνίας τελωνειακής ένωσης. Αυτό φυσικά δεν είναι κάτι 

καινούριο για μας τουλάχιστο, μια και ο γείτονάς μας δε χάνει ευκαιρία να δείχνει 

το πραγματικό του πρόσωπο. Ένα πρόσωπο που είναι καιρός να δουν και να αντι-

ληφθούν και αρκετοί από τους Ευρωπαίους και εκτός της Ευρώπης προσποιούμε-

νους ή πράγματι μη αντιλαμβανόμενους ως τώρα το χαρακτήρα και τη φύση του 

σημερινού ιδιαίτερα καΟεστώτος της Τουρκίας. Ένα πρόσωπο που δε σέβεται 
ακόμη και τα πιο στοιχειώδη ανΟρώπινα δικαιώματα. Ένα κρ(ιτος που στηρίζεται 

στην κρατική τρομοκρατία, την οποία η κυβέρνησή τοu και οι παρακρατικές οργα-

νώσεις του έχουν εξαπολύσει εναντίον του κουρδικού λαού και των διαφ6ρων 

ρευμάτων της αριστεράς, αλλά και άλλων τμημάτων του λαού της Τουρκίας, <>πως 

είναι οι πρόσφατες επιΟέσεις εναντίον ολόκληρων χωριών των Αλεβιτών. Είναι 

λοιπόν φανερό ότι κάΟε αναβολή της ημερομηνίας ένταξης επιβραβεύει την Τουρκία 

και ενθαρρύνει στο έπακρο την αδιαλλαξία της, μια και της επιτρέπει να έχει λόγο 

σε μια υπόθεση που ουδόλως την αφορά. 

Πρέπει εξάλλου να καταστήσουμε απόλυτα σαφές ότι η ευρωπα'ίκή πορεία της 

Κύπρου μπορεί μεν να δράσει επιβοηθητικά, αλλά στην ουσία είναι τελείως ανεξάρ

τητη από την επίλυση του κυπριακού προβλήματος. Όπως επίσης πως η επίλυση 

του κυπριακού προβλήματος και το ίδιο το κυπριακό πρόβλημα είναι ανεξάρτητο 

από οποιοδήποτε άλλο πρόβλημα πραγματικό ή εμφανιζόμενο ως πρόβλημα στις 

σχέσεις μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. Και το Κυπριακό δεν είναι ένα διμερές 

πρόβλημα· είναι ένα διεΟνές πρόβλημα εισβολής και κατοχής ενός μεγάλου τμήματος 

μιας ανεξάρτητης χώρας κράτους μέλους του ΟΗΕ από μία άλλη χώρα που αποτελεί 
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επίσης μέλος της διεΟνούς κοινότητας. Θα ήθελα στο σημείο αυτό να υπενΟυμίσω 
ότι σε κανένα κείμενο ή απόφαση της Ένωσης δεν τέΟηκε ως όρος για την ένταξη η 

προηγούμενη επίλυση του Κυπριακού. Και δε θα μπορούσε να τεθεί ένα τέτοιο 

θέμα, γιατί με τον τρόπο αυτό Οα τιμωρούσε η Ευρωπα'ίκή Ένωση την Κύπρο, που 

είναι ήδη το θύμα στην όλη αυτή υπόθεση. 

Η Ευρωπα·ίκή Ένωση μπορεί και πρέπει να παρέμβει αποτελεσματικά στη 

διαδικασία για την αναζήτηση λύσης. Είμαστε, νομίζω, όλοι σύμφωνοι ότι ο διορι

σμός εκπροσώπου της προεδρίας είναι μια κίνηση που θα επιτρέψΕL στην Ένωση, αν 

μη τι άλλο, να παρακολουθεί το θέμα στενά και να προβαίνει σε καίριες κινήσεις 

κάθε φορά που παρατηρείται κωλυσιεργία ή στασιμότητα. Και η πρόσφατη βελτιω

τική απόφαση στο θέμα αυτό νομίζω ότι αποτελεί ένα επίσης ικανοποιητικό στοι
χείο. Δεν έχουμε τ~ποτα να κρύψουμε ή να φοβηΟούμε από την αυξημένη ευρωπα'ίκή 

εμπλοκή. Αντίθετα, προσδοκούμε ότι η παρουσία του εκπροσώπου, ενός με ουσια

στικές αρμοδιότητες εκπροσώπου της προεδρίας, που Οα πρέπει σύντομα να 

αναβαθμιστεί σε παρατηρητή της Ευρωπα'ίκής Ενώσεως, Οα συμβάλει στην αποκά
λυψη σε όλο της το μεγαλείο της τουρκικής υποκρισίας για το δήθεν ενδιαφέρον της 

περί το Κυπριακό. 

Παράλληλα με την ανάμιξη της Ευρωπα'ίκής Ένωσης, Οεωρούμε θετική και 

οποιαδήποτε άλλη πρωτοβουλία έρχεται να υποβοηΟήσει τις προσπάθειες που γίνο

νται στα πλαίσια της υποστήριξης του έργου του Γενικού Γραμματέα. Αρκεί να μην 

υπηρετεί πρόσκαιρες και προεκλογικού χαρακττιρα σκοπιμότητες. Και δε Οα 

μπορούσε η Θέση μας να είναι διαφορετική, γιατί αυτό που ο ελληνισμός απαιτεί 

είναι η δικαίωσή του, που Οα έρΟει με την εξεύρεση μιας λύσης ικανοποιητικής και 

δίκαιης. Μιας λύσης που Οα ικανοποιεί το περί δικαίου αίσθημα και Οα είναι 

αποδεκτή, άρα και βι<ί>σιμη, από όλες τις πλευρές. 

Αγαπητοί συνάδελ<rοι και φίλοι, για μια ακόμα φορά ο ελληνισμός δοκιμά

ζεται από την αδυσώπητη και αμείλικτη λογική του τουρκικού επεκτατισμού σε 

βάρος του έθνους μας. Το πρόσq'ατο επεισόδιο στο Αιγαίο, Θα ήθελα να το τονίσω, 

ούτε τυχαίο ήταν ούτε μεμονωμένο. Εντάσσεται στα πλαίσια ενός καλά οργανω

μένου σχεδιασμού των στρατοκρατών της Άγκυρας για τη διεκδίκηση χερσαίου, 

Θαλάσσιου και εναέριου χώρου που δικαιωματικά μας ανήκει. Δυστυχώς, μέχρι τη 

στιγμή αυτή η διεΟνής κοινότητα δείχνει απρόΟυμη να λάβει ξεκάθαρη Θέση, με τ() 

πρόσχημα της τήρησης των ίσων αποστάσεων. Είναι βλέπετε που καμιά φορά τα 

οικονομικά και άλλα συμφέροντα αποδεικνύονται πολύ πιο ισχυρά από την ηΟική 

και το δίκαιο. Οι στιγμές είναι πραγματικά κρίσιμες. Χρειάζεται περίσκεψη και 

περισυλλογή. Χρειάζεται ταυτόχρονα όμως θάρρος και αποφασιστικότητα. Η 

παραμικρή υποχώρηση Οεριεύει την όρεξη της Τουρκίας και μπορεί να έχει απρόβλε

πτες συνέπειες για το έΟνος ολόκληρο. 

Μπρος στην κατάσταση αυτή είμαστε και υποχρεωμένοι να καταστρώσουμε τα 

δικά μας σχέδια αντίδρασης που θα απαντούν, αν όχι να υπερβαίνουν, τις όποιες 

προκλήσεις αντιμετωπίζουμε. Οι δρόμοι που ανοίγονται μπροστά μας είναι πολλοί 

και τα μέσα που διαθέτουμε ακόμα περισσότερα. Αρκεί να πιστέψουμε στις δυνατό
τητές μας, στις aστείρευτες δυνάμεις που κρύβει μέσα του ο ελληνισμός, όταν είναι 
ενωμένος, και οι οποίες στις δύσκολες πραγματικά στιγμές -τότε κατακτούμε πλήρη 

την ενότητα και την εΟνική μας ομοψυχία- απελευΟερώνονται και επενεργούν κατα

λυτικά. 
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Πρέπει λοιπόν πρώτα απ' όλα να κάνουμε πάση Ουσία γνωστές τις θέσεις μας 
και να κερδίσουμε τη μάχη της ενημέρωσης, τη μάχη των εντυπώσεων. Οι θέσεις μας ~ 
πρέπει να είναι τεκμηριωμένες και πειστικές, ώστε οι φίλοι μας να λάβουν σοβαρά 

υπόψη τους τα λεγόμενά μας. Και προπάντων πρέπει πάντοτε να είμαστε έτοιμοι 
όχι μόνο για το καλύτερο, αλλά και για το χειρότερο, αποφασισμένοι για όλα. 

Πρέπει να πείσουμε όλους ότι δε διεκδικούμε τίποτα από κανέναν, ότι δεν είμαστε 
λαός φιλοπόλεμος, ότι διαπνεόμαστε από αισθήματα φιλειρηνικά. Συγχρόνως όμως 

πρέπει να καταστήσουμε σαφές ότι δεν είμαστε διατεθειμένοι να παραδώσουμε 
τίποτα από αυτά που δικαιωματικά μας ανήκουν. Ότι θα αγωνιστούμε σθεναρά και 

με όλες μας τις δυνάμεις για το έδαφός μας, τις εστίες μας, τα δί.καιά μας. Θα 
πρέπει επίσης να φροντίσουμε για την εξασφάλιση συμμαχιών με τις χώρες εκείνες 

που έχουμε κοινά συμφέροντα και κοινή αντίληψη για τη διαμόρφωση του σημε-

ρινού κόσμου. Γι' αυτό είναι αναγκαίο να προσεγγίσουμε παλιούς γνώριμους και 

να ξανακερδίσουμε τη φιλία τους, να προσπαΟήσουμε να μετατρέψουμε γν<ί>μες, 
προκαταλήψεις και έμμονες ιδέες που δημιουργήθηκαν στο παρελθόν είτε από δικά 

μας λάθη είτε από άλλες ανεξάρτητες αιτίες. 

Στην προσπάθειά μας αυτή χρειαζόμαστε όλες τις διαθέσιμες δυνάμεις του 

έθνους. Στο εσωτερικό και το εξωτερικό. Πρέπει ο καθένας μας από τη θέση του να 
δώσει τον καλύτερό του εαυτό για τον κοινό σκοπό, για την εξασφάλιση του υπέρ

τατου αγαθού της ειρήνης και της ελευθερίας. Πρέπει η ελληνική και η κυπριακή 

Βουλή να προγραμματίσουμε εκστρατεία για την ενημέρωση των ξένων συναδέλφων 

μας. Πέρα από το έργο που έχει πραγματοποιήσει ως τώρα η Μικτή Επιτροπή των 
δύο κοινοβουλίων, πρέπει να προχωρήσουμε δραστηριοποιώντας όλες τις υπηρε

σίες, αξιοποιώντας όλες τις δυνατότητες που έχουμε, ώστε να επιτύχουμε στο 

μέγιστο δυνατό βαθμό το συντονισμό των προσπαθειών μας. Πρέπει οι κοινωνικοί 

φορείς και οι ιδιώτες και στις δυο χώρες να δώσουν και αυτοί το παρόν τους με 
όποιο τρόπο μπορούν. Πρέπει τα μέσα μαζικής ενημέρωσης να υπηρετήσουν α<rει

δώλευτα και χωρίς οικονομικές ή άλλες ιδιοτέλειες την εθνική υπόθεση. Και πρέπει 

να πούμε απ' αυτό το βήμα ότι δεν το κάνουν πάντοτε ή δε θέτουν πάντοτε τον 
εθνικό στόχο πάνω από τις επιχειρηματικές τους επιδιώξεις. Πρέπει τέλος η ομογέ

νεια, με τη βοήθεια των εθνικών κέντρων, να κινητοποιηθεί. πιο ενεργά. Οι δυνατό

τητες προσφοράς της είναι τεράστιες και δυστυχώς μένουν σήμερα σε μεγάλο βαθμό 

ανεκμετάλλευτες. Η πρόσφατη δημιουργία του Συμβουλίου Απόδημου Ελληνισμού 

εί.ναι μια ενθαρρυντική εξέλιξη. Σ' αυτό το συμβούλιο, που εκπροσωπεί.ται και ο 

ελληνισμός της Κύπρου, αν και δεν είναι απόδημος ο ελληνισμός αυτής της γης, 

πρέπει να πω ότι έχουν καταστρ<ί>σει οι ίδιοι σοβαρά σχέδια και οι συζητήσεις που 
κάναμε αυτές τις μέρες στην Αθήνα όλη η ελλαδική ηγεσί.α, και πιστεύω ότι το ί.διο 

θα συμβεί με την κυπριακή ηγεσία, κατέδειξαν ότι έχουμε τεράστιες δυνατότητες, αν 

χρησιμοποιήσουμε σωστά τα εκατομμύρια των απόδημων Ελλήνων. Μια δεύτερη 
Ελλάδα είναι κατεσπαρμένη στις πέντε ηπείρους και μπορεί να ασκήσει τεράστια 

επιρροή στη διαμόρφωση της κοινής γνώμης και στη διαμόρφωση της πολιτικής των 

κυβερνήσεων πολλών από τις πιο σημαντικές χώρες του κόσμου. Η εξέλιξη αυτή, 
κατά τη γνώμη μου, πρέπει να υποστηριχθεί με όλα τα μέσα από τα κρατικά όργανα, 

από τις κυβερνήσεις, από τα κοινοβούλια των δύο χωρών. 

Σε όλη αυτή την τιτάνια προσπάθεια δεν ΠQέπει ούτε στιγμή να ξεχνούμε ότι 
απαραιτητη προϋπόΟεση επιτυχίας είναι η σύμπηξη ενός αρραγούς εσωτερικού 

μετώπου, η συμπόρευση των πολιτικών και κοινωνικών δυνάμεων, τουλάχιστον σε 
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ό,τι αφορά τα μεγάλα εθνικά μας Οέματα. Εμείς οι Έλληνες γνωρίζουμε καλά από 

την ιστορία μας ότι κάθε φορά που αγωνιστή-..ιαμε μονοιασμένοι -Οα το επαναλάΒω, 

η ενότητά μας είναι η μεγάλη μας δύναμη- πετύχαμε Οαύματα, ενώ αντιοετα, μόλις 

το κομματικό ή προσωπικό συμφέρον υπεισήλθε στους υπολογισμούς μας, υποστή

καμε τις πιο ταπεινωτικές ήττες. Η θύμησή τους, όσο οδυνηρή και αν είναι, δεν 

πρέπει ποτέ να μας διαφεύγει. Πρέπει αντίθετα να αποτελεί παράδειγμα που πρέπει 

με κάθε θυσία να αποφύγουμε στο μέλλον. 

Διάβαζα στη σημερινή "Καθημερινή" μια επιστολή του αντιστράτηγου 

Λιμνάτη, στην οποία παραθέτει στο τέλος μια από τις υποΟήκες του Κεμάλ 

Ατατούρκ: "Μη μετράτε το στρατό και τις άλλες δυνάμεις και τον αριΟμό των 

Ελλήνων. Αν είναι χωρισμένοι, θα τους νικήσετε. Αν είναι ενωμένοι, Οα σας νική

σουν, όσοι κι αν είναι, όποιες κι αν είναι οι δυνάμεις τους." Η μεγάλη μας δύναμη, 
αυτό δείχνει η ιστορία, είναι η ενότητά μας και η μεγάλη αδυναμία μας υπήρξε 

πάντα ο διχασμός, ο διχασμός του έθνους και των δυνάμεών του. Όμως, η ύπαρξη 

ισχυρού εσωτερικού μετώπου δεν αρκεί από μόνη της, αλλά πρέπει να συνοδεύεται 

και να συμπληρώνεται από μία εύρωστη και ανθηρή οικονομία, η οποία με τη σειρά 

της να μπορεί να στηρίζει την απαίτηση για ισχυρές ένοπλες δυνάμεις. Η αποτροπή 

είναι αποδεδειγμένα η καλύτερη μέθοδος για τη διασφάλιση της ειρήνης. Δε 

γνωρίζει η Ευρώπη, δε γνωρίζει η ανθρωπότητα, δε γνωρίζουμε καν εμείς οι ίδιοι ή 

δεν το έχουμε συνειδητοποιήσει ότι απέναντί μας είναι ένας γίγας τάχα με ξύλινα 

πόδια. Είναι μια από τις τρεις οικονομίες του κόσμου που είναι στα πρόΟυρα της 

κατάρρευσης, με τεράστια εσωτερικά προβλήματα. Είναι μια χ<ί>ρα έτοιμη να δυνα

μιτιστεί από τα ίδια τα εσωτερικά της προβλήματα. Στη δική μας λοιπόν ενότητα, 

στη δική μας αποφασιστικότητα, στη δική μας αμυντική θωράκιση στηρίζονται τα 

πάντα, αρκεί να τα συνειδητοποιήσουμε αυτά, να τα κατανοήσουμε και να τα 

κάνουμε πράξη. 

Αγαπητοί. συνάδελφοι και φίλοι, αυτή η αγαστή και αρμονική συνεργασία στο 

εσωτερικό μέτωπο πρέπΕL να προεκτείνεται και στο εξωτερικό. Εtμαστε, φαντά

ζομαι, όλοι πολύ ευτυχείς που η συναντίληψη και η συνεργασία μας έχει φτάσει σε 

επίπεδα aξιοζήλευτα. Παρ' όλα αυτά πάντοτε υπάρχουν κάποια περιΟώρια για 

βελτίωση. Πρέπει να εντείνουμε ακόμη περισσότερο τις προσπάθειές μας σε 6λους 
τους τομείς. Στον πολιτικό, τον οικονομικό, το στρατιωτικό τομέα. Ειδικ(ι στον 

τελευταίο είναι, νομίζω, απαραίτητη η εμβάθυνση της συνεργασίας μας και η επιτά

χυνση των όσων σχεδίων βρίσκονται ήδη στο στάδιο της υλοποίησης. Η Ελλάδα 

πάντοτε ήταν και Οα είναι στο πλευρό των Κυπρίων αδελφών μας. Είναι μια 

δέσμευση που επιβάλλεται όχι τόσο από τους κανόνες της ηΟικής, αλλά κυρίως από 

την παρόρμηση που δημιουργεί η κοινή ρίζα και οι κοινοί πανάρχαιοι δεσμοί. 

ΕπιΟυμώ στο σημείο αυτό, ως Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων, εκφράζοντας 

ολόκληρο τον πολιτικό κόσμο της χώρας και ολόκληρο τον ελλαδικό ελληνισμό, να 

επαναλάβω με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο ότι για την Ελλάδα οποιαδήποτε 

κίνηση κατοχικών στρατευμάτων προς το νότο αποτελεί αυτομάτως αιτία πολέμου 

και θα απαντηθεί με το πιο πρόσφορο μέσο που διαθέτει το έθνος μας. 

τέλος, πιστεύω ότι πρέπει να δώσουμε ιδιαίτερη έμq-αση στον πολιτισμ6 μας. 

Αν είναι γενικά αποδεκτό ότι η τέχνη <rέρνει τους λαούς πιο κοντά και συμΒάλλει 
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στην αλληλοκατανόηση, τότε, με την κατάλληλη προετοιμασία, σχεδιασμό και 

προσαρμογή στις σημερινές συνΟήκες, η προβολή της πλούσιας πνευματικής και ! 
ποληιστικής μας κληρονομιάς μπορεί να λειτουργήσει καταλυτικά και να <rέρει 

κοντά μας νέους φίλους. Να μετατρέψει παγιωμένες αντιλήψεις και να οδηγήσει σε 

νέες εκτιμήσεις για το ποιοι είμαστε, τι Οέλουμε και ποια επιτέλους πρέπει να είναι 

η θέση του ελληνισμού στο σημερινό κόσμο. Μήπως δεν είναι αλήθεια ότι η 

επιτυχία του εθνικοαπελευΟερωτικού μας αγώνα του 1821, η μεγάλη αυτή εΟνική 
εποποιία οφείλεται σε μεγάλο βαΟμό στην έλξη που η ελληνική ιστορία και ο πολι τι-

σμός άσκησαν σε μεγάλο κομμάτι της Ευρ<.ί>πης και των άλλων λαών του κόσμου 

εχεί νης της εποχής. 

Αγαπητοί. συνάδελφοι και φίλοι, έχω πλήρη συνείδηση ότι οι σκέψεις αυτές 

είναι δύσκολο να μετουσιωΟούν πολύ σύντομα σε πράξη. Είμαι όμως πεπεισμένος 

ότι η πραγμάτωσή τους αποτελεί το μοναδικό τρόπο για να αντιμετωπίσουμε αποτε

λεσματικά τις σχεδιασμένες τουρκικές διεκδικήσεις, που αποτελούν πάγια στρατη

γική της γείτονος χώρας του ελληνισμού. Μας καταδίκασε η φύση, η ιστορία να 

είμαστε γείτονες, αλλά δεν πρέπει να ξεχνούμε, ανεξάρτητα από τα αισθήματα που 

πρέπει να καλλιεργούμε, και αυτή είναι η δική μας προσπάΟεια μεταξύ των δύο 

λαών, ότι η ηγεσία του στρατοκρατικού καΟεστώτος της γειτονικής χώρας δεν είναι 

δυνατό να aποστεί απ' αυτή την πάγια στρατηγική, που δε δείχνει δυστυχώς, όπως 

πολλοί Οα ήΟελαν να φαντάζονται, προς την Ανατολία· δείχνει προς τη Δύση, 

δείχνει προς τα γαλανά νερά του Αιγαίου. δείχνει προς την Ευριί>πη. Και δε δείχνει 

με έργα πολιτισμού και ειρήνης, αλλά με έργα βίας, με στρατηγική βίας, όπως χαρα-

κτηρίζεται ολόκληρη η ιστορία αυτής της χ<.ί>ρας. Πιστεύω ότι αυτές οι διεκδικήσεις, 

αυτοί οι σχεδιασμοί., αυτή η στρατηγική μπορούν να αντιμετωπιστούν αποτελεσμα-

τικά, όσο κι αν ενθαρρύνονται από τη στάση ορισμένων σίιγχρονων "Πόντιων 

Π ιλάτων". Είναι η δημόσια καταγγελία που απηύΟυνα ως Πρόεδρος της Βουλής 

των Ελλήνων προς τα δύο νομοθετικά σιi>ματα των Ηνωμένων Πολιτει<i>ν της 

Αμερικής για τη στάση του σημερινού Προέδρου των Ηνωμένων Πολιτειών και 

υποψηφίου για επανεκλογή, του κ. Κλίντον. Όσο λοιπόν χι αν ενθαρρύνονται 

αυτές οι διεκδικήσεις και αυτά τα σχέδια, μπορούμε εμεί.ς, αν ενωμένοι και με καλά 

οργανωμένη προσπάθεια κινητοποιήσουμε τη διεΟνή γνώμη και πάνω απ' όλα οργα-

νώσουμε τη δική μας προσπάθεια, μπορούμε να τα ματαιιί>σουμε. Είναι απόλυτη 

λοιπόν ανάγκη να αντιληq-Οούμε τις πραγματικές διαστάσεις της τουρκικής απειλής, 

να πιστέψουμε στις δυνάμεις μας, να παραδειγματιστούμε από το παρελΟόν και να 

προχωρήσουμε μπροστά άφοβα και με το κεφάλι ψηλά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ πολύ τον κ. Κακλαμάνη. 

Κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας. Σας 

ευχαριστώ. 

(Ώρα λήξης: 6.54 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βονλεντές νπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβιι

τική σειρά : 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου ΕυστάΟιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσαμπάς Χριστάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κυπριανού Μάρκος 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ι σίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Π ι ττοκοπί της Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Π ρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπ(!όσωποι θρι1σκεντικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιάν Π ετρός 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑ Κ ΑΣ ΠΕΡ Ι ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Τραπεζικών Αργιών Νόμος του 1995" 
και ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Γραμματίων του Κυπριακού Δημοσίου 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος του 1996", η συζήτηση που 
ακολούΟησε (Αρ. Γεωργίου, Δ. Ηλιάδης, Ρ. Κατσελλή, Ν. Αναστασι(ιδης, 

Κ . Καζαμίας, Ν. Μουσιούττας, Ι . Μακρίδης, Δ. Χριστοδουλίδης, 

Ευ. Ευσταθίου, Σ. Χατζηγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο. 
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4) Αναβολή έπειτα από αίτημα του κ. Αριστοφάνη Γεωργίου της συζήτησης 
του νομοσχεδίου 'Ό περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (Σύσταση, 

Σκοποί, Λειτουργία, Δομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1995". 

5) Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο 'Ό περί. του Μεταγραμματισμού των 
Ονομάτων στο Ρομανικό Αλφίtβητο (Επίσημα Έγγραcrα) Νόμος του 1996" 
και απόρριψη της αναπομπής. 

6) Έκθεση για τον αναπεμφΟέντα νόμο 'Ό περί της Διαδικασίας Τυπο

ποίησης των Γεωγραφικών Τοπωνυμίων της Κυπριακής Δημοκρατίας 

Νόμος του 1996" και απόρριψη της αναπομπής. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου 'Ό περί Στρατού της Δημοκρατίας 

(Γροποποιητικός (Αρ. 2) Νόμος του 1995" και ψήφισή της σε νόμο (ως 
τροποποιητικός του 1996). 

8) Συμπληρωματική ΈκΟεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Εκλογής Μελιi:ιν της 

Βουλής των Αντιπροσώπων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995" 
και για τους Κανονισμούς "Οι περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1995", η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ν. Κατσουρίδης, Δ. Θεοδώρου, Ευ. ΕυσταΟίου, 

Ν. Μουσιούττας, Α. Χρίστου. Δ. Κοντίδης, Δ. Χριστοδουλίδης, 
Ν. Ρολάνδης, Λ. Θεοδούλου), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 

(ως τροποποιητικός του 1996) και έγκριση των Κανονισμών. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς: 

(α) "Οι περί Υπηρεσίας Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού- Θέση 

ΔιευΟυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996", 

(β) "Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού Τεχνικού 

Ελέγχου 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996", 

(γ) "Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας Θέση Λειτουργού Εμπο

ρικής Ναυτιλίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996", 

(δ) "Οι περί Τμήματος Ιατρικιί>ν Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημ6σιας 

Υγείας - Θέσεις Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοφορίας Ιης Τάξης 

και Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοφορίας 2ης Τάξης (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996", 

(ε) "Οι περί. Ιατρικών ΥπηQεσιών και Υπηρεσιιί>ν Δημόσιας Υγείας -
Θέση ΒοηΟού Νεκροτομείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1996", 

(στ) "Οι περί. Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας -
Θέσεις Προ·ίσταμένου Υγειονομικών Υπηρεσιών, Πρώτου Υγειονο

μικού ΕπιΟεωρητή, Ανώτερου Υγειονομικού Επιθεωρηττι 1ης 

Τάξης, Ανώτερου Υγειονομικού ΕπιΟεωρητή 2ης Τάξης, Υγειονο

μικού ΕπιΟεωρητή Α' και Υγειονομικού Επιθεωρητή Β' (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί. του 1996" και έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί. Τμήματος Δημοσίων 'Εργων -
Θέση Ανώτερου Τεχνικού ΕπιΟεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1995" και έγκρισή τους. 

ι . 
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Ι I) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων . 

12) Ερωτήσεις Βουλευτών (Πληροφορίες για αλλαγή των σχεδίων κατα-
' σκευής του αρχαιολογικού πάρκου στην Κάτω Πάq-ο - Η υδατοπρομήΟεια 

του Πωμού - Η άρδευση στον Πωμό - Η μετατροπή νεραύλακου στον 

Πωμό σε δημόσιο δρόμο - Αίτημα Αργάκας για ανέγερση αίθουσας στο 

δημοτικό σχολείο - Η αποκομιδή σκυ~άλων στην Αργάκα - Η συντήρηση 
των αγροτικών δρόμων στην Αργάκα και Μακούντα - Αίτημα Μηλιούς 

για παραχώρηση νερού από το σχέδιο Ευρέτου-Γιόλου- Εισαγόμενα μήλα 

διατίθενται στην αγορά ως κυπριακά - Η παραχώρηση δωρεάν ρείιματος 
μέχρι τα δυο χιλιόμετρα στην ύπαιΟρο - Η απότιση φόρου τψής στη 

μνήμη του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου από το Υπουργείο Παιδείας - Η 

~ελτίωση του δρόμου Αγίας Ειρήνης-Τριμίκλινης). 

Ι 3) Απαντήσεις Υπουργιi>ν σε ερωτήσεις 13ουλευτών (Γ ο αίτημα Χλιορακας 

για κατασκευή υπονόμου - Τα προ~λήματα από το νέο δρόμο Λάρνακας
Αμμοχώστου-Πρωταρά - Το καρδιολογικό τμήμα του Νοσοκομείου 

Λάρνακας - Τα οδικά προ~λήματα στο Φτερικούδι - Η τουριστική 

ανάπτυξη στη Λυσό-Λετύμπου και τίμη- Το αίτημα Νέου Χωριού Ιl (ιφου 

για κατασκευή παρακαμπτήριου - Η ~ελτίωση του δρόμου Σίμου

Φιλούσας - Το αρδευτικό στη Σίμου - Το αίτημα για δημιουργία κτηνο
τροφικής περιοχής στη Δρούσια - Τα παράπονα των αμπελουργ<ί>ν για 
ακατάλληλα φυτοφάρμακα - Το υδρευτικό πρόβλημα στις Κάτω ΑριΊδες -
Το αίτημα Χόλης για δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής - Η αντιμετώ
πιση των χειρουργικών περιστατικών στα νοσοκομεία - Η ηλεκτροδότηση 
της αυτοστέγασης Γερίου - Το αίτημα τίμης για διαχωρισμό οικοπέδων -
Η υδροδότηση της κοινότητας Στροuμπιού). 

14) Χαιρετισμός από τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Αλέξη Γαλανό της παρου

σίας στην ολομέλεια του Σ<i>ματος του Προέδρου της Οουλής των 

Ελλήνων κ. Απόστολου Κακλαμάνη. 

15) Προσφώνηση του Σώματος από τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλ1;νων 

κ. Απόστολο Κακλαμάνη . 

Τιμ1): 75σ 

Τυ;τώΟηκε στο Τυ;τογρα<(tίο τη; Κ υ;τριακής: Δημοκρατίας, Λευκωσία. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Σ'Γ ΒΟΥ ΛΕΥτJΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 22ας Φ~ρουαρtου 1996 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ.) 

(Αρ. 21) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. Παρακαλούνται 

οι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

Το πρώτο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι η ενημέρωση του 

Σώματος από τον Υπουργό Εξωτερικών για την πορεία ένταξης της Κύπρου στην 

Ευρωπα·ίκή 'Ενωση. 

Θα παρακαλέσω τον αξιότιμο Υπουργό Εξωτερικών να καταθέσεL την ομιλία 

του από το βήμα. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ: 

(ΑΛΕΚΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ) 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, 

Η τελευταία φορά που είχα την τιμή να μιλήσω από το βήμα αυτό ήταν το 

1981, όταν υπηρετούσα το Σώμα ως Πρόεδρος της Βουλής. Έχω επίγνωση της 

σημασίας του βήματος. ΑισΟάνομαι σεΒασμό προς το Σώμα της Βουλής, που είναι 

σύμβολο Δημοκρατίας και βήμα ελεύθερης έκφρασης των εκπροσώπων του λαού. 

Γι' αυτό, θέλω να σας ευχαριστήσω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες κω κύριοι Βουλευτές για 
τη μεγάλη τιμή που μου δίνετε να επικοινωνήσω μαζί σας για ένα θέμα που 

(1643) 
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απασχολεί όλα τα κόμματα και το λαό γενικά· την πορεία της Κύπρου προς την 
ένταξη στην Ευρωπα'ίκή Ένωση. ' 

Οταν ο Πρόεδρος Κληρίδης μιλούσε στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά την 

τελετή εγκατάστασής του στο προεδρικό αξίωμα, στις 28 ΦεΒρουαρίου 1993, παρου
σίασε τις θέσεις του και ανέπτυξε το πρόγραμμα που ο ίδιος και η κυβέρνησή του θα 
ακολουθούσαν στα πέντε χρόνια της προεδρίας του. Στην κατάθεσή του εκείνη ο 
Πρόεδρος Κληρίδης, μεταξύ άλλων, τόνισε: 

"Θα δώσουμε προτεραιότητα σε ενέργειες που αποσκοπούν στην προ<i>Οηση 
ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Θα καταβάλουμε κάθε προσπάθεια 
να πείσουμε την ΕυρωπαΊ:κή Ένωση πως η πρόοδος στην πορεία ένταξης της 

Κύπρου υποβοηθεί την πρωτοβουλία για επίτευξη λύσης του κυπριακού προβλή
ματος. Η Ευρώπη, αν Οέλει τη λύση του Κυπριακού θα πρέπει να μας διευκολύνει 
εκφράζοντας ετοιμότητα να μας δεχθεί στους κόλπους της". 

Στις 2 Μαίου του 1993, όταν αναλάμΒανα το Υπουργείο Εξωτερικών, δήλωσα, 
μεταξύ άλλων, τα εξής: 

"Άξονας της εξωτερικής μας πολιτικής Οα είναι αυτό που λέμε ευρωπιι'ίκός 
προσανατολισμός. Μ' αυτό δεν εννοούμε απλώς την προώθηση της αίτησής μας για 
ένταξη στην Ευρωπα'ίκή Ένωση και την εναρμόνιση των δομιί>ν που λειτουργούν 

στην Κύπρο με την Ευρώπη, για να γίνουμε ισότιμο μέλος της Ευρωπα'ίκής Ένωσης ,... 
αλλά και την ενεργοποίηση του ευρωπα·ίκού παράγοντα στη διαδικασία εξεύρεσης 

λύσης του κυπριακού προβλήματος." ....... ~ 

Τρία χρόνια αργότερα, θεωρώ χρέος μου να καταθέσω ενώπιον του Σιi>ματος 

τι έχουμε κάνει στον τομέα που χαρακτήρισα ως τον κεντρικό άξονα της πολιτικής 

μας, όσον αφορά συγκεκριμένα τους δύο στόχους που τότε θέσαμε: την προώΟηση 

της ένταξης στην Ευρωπα·ίκή Ένωση και την ενεργοποίηση του ευρωπα'ίκού παρά

γοντα στη διαδικασία εξεύρεσης λύσης του κυπριακού προβλήματος. 

Η πολιτική μας του ευρωπα·ίκού προσανατολισμού λαμβάνει υπόψη το 

γεγονός ότι η Ευρωπα·ίκή Ένωση δεν είναι απλώς ένας ακόμη διεθνής οργανισμός, 
αλλά αποτελεί μια κοσμο'ίστορική προσπάΟεια ένωσης των ευρωπα'ίκών κρατιi>ν σε 

μια οντότητα με ενιαία εσωτερική οικονομία, εναρμόνιση θεσμών, ενιαία παρουσία 

στο διεθνή χώρο και ενιαία ασφάλεια. 

Η φύση αυτή της ΕυρωπαΊ:κής Ένωσης και το όραμα για το μέλλον της 

Ευρώπης δημιουργεί ιδιαίτερες απαιτήσεις για κάθε υποψήφιο μέλος. για εσωτε

ρικές και διεθνείς μεταλλαγές και ικανοποίηση πολλαπλών κριτηρίων που θέτουν τα 

κράτη-μέλη, για να δεχΟούν νέα μέλη στην οικογένειά τους. Συνεπώς, την ιi>ρα που 

εκδηλώνουμε την έντονη επιθυμία μας για ένταξη στην Ευρωπα'ίκή Ένωση, Οα 

πρέπει να συνειδητοποιήσουμε ότι πρόκειται για μια διαρκή και τεράστια προσπά

θεια να ικανοποιήσουμε τους όρους και τις προϋποθέσεις για ένταξη, που σημαίνει 
προσαρμογή στα δεδομένα που ισχύουν μέσα στο χώρο της Ευρωπα·ίκής Ένωσης 

και ικανοποίηση των κριτηρίων σύγκλισης. 

Σίγουρα χρειαζόμαστε μια συνεχή μάχη στον πολιτικό τομέα. Χρειαζόμαστε 

όμως και συνεχή προσπάθεια στον οικονομικό τομέα, για να διαφυλάξουμε τους 
σημερινούς δείκτες της οικονομίας μας που συνάδουν με τα κριτήρια του 

Μάαστριχτ και είναι ένα πολύ ισχυρό για μας επιχείρημα. Να προχωρήσουμε στην 

ευθυγράμμιση όλων των πτυχών του δημόσιου τομέα και τέλος να οδηγήσουμε τον 
ιδιωτικό τομέα σε κλίμα ανταγωνιστικότητας. 

-·-
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Για όλα αυτά χρηάζεται συλλογική προσπάθεια τόσο του δημόσιου όσο και 

του ιδιωτικού τομέα. Πάνω όμως από όλα απαιτείται ως άτομα να εγκαταλείψουμε 

τη νοοτροπία της απομόνωσης που συντηρεί τα ι με το πρόσχημα της ιδιαιτερότητας. 

Εξάλλου η όλη φιλοσοφία της Ευρωπα·ίκής Ένωσης βασίζεται στην κοινότητα και 

όχι στην ιδιαιτερότητα. Είναι γνωστό ότι η Οεσμική σχέση μας με την Ευρωπα·ίκή 

Ένωση εγκαινιάστηκε το 1972 με την υπογραφή της Συμφωνίας Σύνδεσης. Το 

δεύτερο μεγάλο βήμα στις σχέσεις μας έγινε το 1987 με τη σύναψη του Πρωτοκόλλου 
που οδηγεί στην Τελωνειακή Ένωση της Κύπρου ως το 2002. Ωστόσο όσο σημα

ντική και αν είναι η σχέση που δημιουργείται με την Τελωνειακή Ένωση, η κατάληξη 

δε θα είναι η καθοριστική πορεία, δηλαδή η πορεία της ένταξης της Κύπρου στην 

Ευρωπα"ίκή Ένωση. 

Η αίτησή μας για ένταξη υποβλήΘηκε στις 4 Ιουλίου 1990. Δυστυχώς η 

υποβολή της αίτησής μας καθυστέρησε και κυρίως χάσαμε την ευκαιρία η αίτησή μας 

να υποβληθεί κατά την ελληνική προεδρία του 1988 και μάλιστα σε περίοδο που το 
κλίμα στην Ευρώπη ήταν πιο πρόσφορο. Σήμερα βρισκόμαστε σε ένα νέο διαφορε

τικό στάδιο του ΕυρωπαΊ:κού γίγνεσθαι όπου δώδεκα κράτη αναμένουν με αγωνία 

πότε θα κληθούν να ενταχθούν και όπου η διευρυμένη πλέον Ευρωπα·ίκή Ένωση 

επιλέγει εκλεκτικά τους νέους εταίρους της. 

Μετά την υποβολή της κυπριακής αίτησης, ξεκίνησε η δωδικασίιι ϊΙJΟετοιμα

σίας της γνωμοδότησης από μέρους της Επιτροπής, αλλά δυστυχώς τα ϊ"ι.ηιά ξεχά

στηκαν στα συρτάρια για τρία σχεδόν χρόνια. Μόλις ανέλαβα το Υπουυ ι ιο Εξωτε

ρικών, πέραν του ότι συνόδευσα τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας οτφ· Αθήνα, 

επέλεξα το πρώτο μου ταξίδι στο εξωτερικό να γίνει προς τις Βρυξέλλες. Οί:λοντας 

έτσι να υπογραμμίσουμε ότι η χάραξη της πορείας για ένταξη της Κύπρου στην 

ΕυρωπαΊ:κή Ένωση αποτελούσε την πρώτη και μέγιστη προτεραιότητά μας. Στις 

Βρυξέλλες συνάντησα τον Επίτροπο για εξωτερικές σχέσεις κ. Hans van dcn Broek 
και στη συνομιλια που εί.χα μαζί του αναφέρΟηκα στην αντίληψη που είχαν εκφράσει 

μερικοί Ευρωπαίοι εταίροι, αντίληψη η οποία εμπόδιζε την έκδοση της γνωμοδό

τησης ότι δήθεν η ύπαρξη του προβλήματος αποτελούσε εμπόδιο στην ένταξη της 

Κύπρου, επικεντρώνοντας την επιχειρηματολογία μου στα εξής σημεία: Πρώτο, δεν 

είναι δυνατόν η Κύπρος να τιμωρείται από την Ευρώπη, επειδή η τουρκική αδιαλ

λαξία δεν επιτρέπει λύση του κυπριακού προβλήματος. Δεύτερο, οι οποιεσδήποτε 

επιφυλάξεις για να ξεκινήσει η πορεία της Κύπρου για ένταξη λόγω της ύπαρξης 

του κυπριακού προβλήματος, είναι έμμεσα και μια έκφραση της θέσης ότι δε διαβλέ

πουν λύση στο προβλεπτό μέλλον, αλλά επιπλέον ουσιαστικά δίνουν πρόσθετα 

επιχειρήματα στην τούρκικη πλευρά για να αρνείται λύση, αφού όπως είναι γνωστό 

η Τουρκία είναι έντονα αντίθετη προς την ένταξη της Κύπρου. Τρίτο, ότι επιβαλ

λόταν να δοθεί ένα θετικό μήνυμα προς τον κυπριακό λαό, ότι η πορεία αρχίζει, για 

να μπορεί ο λαός μας να προσΒλέπει με αισιοδοξία στο μέλλον, ενώ ταυτόχρονα να 

δίνεται και μια προειδοποίηση προς την Τουρκία, ότι η πορεία ξεκίνησε και 

επομένως, αν θέλουν οι Τουρκοκύπριοι να καταστούν μέτοχοι των ωφελημάτων από 

την ένταξη θα πρέπει να συνεργαστούν για τη λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Στο τέλος της μακράς εκείνης συνάντησης ο κ. Van den Broek δήλωσε με σαφήνεια 
ότι θα μελετούσε τα κείμενα της γνωμοδότησης που είχαν ετοιμαστεί, θα προωθούσε 

την έκδοσή της το ταχύτερο, αλλά και θα διασφάλιζε ότι θα υπήρχε ένα ξεκάΟαρο 
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μήνυμα για έναρξη του πρώτου σταδίου της ενταξιακής πορείας της Κύπρου. Και 

πράγματι στις 30 Ιουνίου ι 993 η γνωμοδότηση κυκλοφόρησε με τρία βασικά μηνύ
ματα: 

ι. Αναγνώριση ότι η Κύπρος είναι επιλέξιμη για ένταξη στην Ευρωπα'ίκή 

Ένωση. 

2. Η ενταξιακή πορεία της Κύπρου ξεκινούσε. Σε πρώτη φάση διεξάγονται 

ουσιαστικές συνομιλίες με την Επιτροπή για σκοπούς προετοιμασίας για 

το επόμενο στάδιο που θα ήταν οι ενταξιακές διαπραγματεύσεις, και. 

3. Στις αρχές του ι995 θα επανεξεταζόταν η αίτηση της Κύπρου αξιολογώ

ντας τις εξελίξεις αναφορικά με την προώθηση λύσης του κυπριακού 

προβλήματος και εντοπίζοντας τον υπεύθυνο, αν δεν υπήρχε πρόοδος για 

λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Έτσι, τέσσερις μόνο μήνες μετά την ανάληψη της διακυβέρνησης από τον 

Πρόεδρο Κληρίδη, με την έκδοση της γνωμοδότησης, θέταμε τα θεμέλια της πολι

τικής πορείας που χαράξαμε, δίδοντας μαρτυρία της ευρωπα'ίκής προοπτικής. 

ΑκολούΟησε η απόφαση του Συμβουλίου Υπουργών της 4ης του Οκτωβρίου ι 993, με 
την οποία υιοθετείτο η γνωμοδότηση και ξεκινούσαν οι ουσιαστικές συνομιλίες με 

την Επιτροπή που είχαν ως σκοπό την εξοικείωση της δημόσιας υπηρεσίας και των 

οργανωμένων φορέων του ιδιωτικού τομέα με το κοινοτικό κεκτημένο. Στη συνέ

χεια επιτεύχθηκε ο διορισμός του Ευρωπαίου Παρατηρητή το Δεκέμβριο του ι993, 

που ήταν μια άλλη πράξη που μαρτυρούσε την αποφασιστικότητα της Ευρωπα'ίκής 

Ένωσης να ξεκινήσει η πορεία με την Κύπρο. Έτσι το μήνυμα της γνωμοδότησης 

έγινε ακόμη πιο καθαρό. Η Ευρωπα'ίκή Ένωση εννοούσε αυτό που διακήρυττε: Σε 

ένα χρόνο το θέμα θα επανεξεταζόταν και θα λαμβανόταν σοβαρά υπόψη, αν δεν 

υπήρχε πρόοδος στο κυπριακό πρόβλημα, ποιοι ήταν οι λόγοι χω ποιοι έφεραν το 

βάρος της ευθύνης. 

Ένα άλλο σημαντικό βήμα στην ενταξιακή μας πορεία ήταν η απόφαση του 

Ευρωπα'Cκού Συμβουλίου της Κέρκυρας τον Ιούν~ο του 1994 που προνοεί ότι 
Κύπρος και Μάλτα θα περιλαμβάνονται στην επόμενη διεύρυνση της Ευρωπα'ίκής 

Ένωσης. 

Ακολούθησε το Ευρωπα'ίκό Συμβούλιο του Έσσεν το Δεκέμβρη του ι994, που 

επιβεβαίωσε την απόφαση αυτή του Ευρωπα'ίκού Συμβουλίου της Κέρκυρας. 

Κατά τη γαλλική προεδρία του 1995 μπήκαμε ουσιαστικά πλέον στη συζήτηση 
του πιο κρίσιμου σταδίου για την ενταξιακή πορεία της Κύπρου. Στην όλη αυτή 

προσπάθεια συνέβαλε η έκθεση του Ευρωπαίου Παρατηρητή που ξεκάθαρα κατέ
γραφε ότι η ευθύνη για τη μη λύση οφείλεται αποκλειστικά στην τουρκική πλευρά. 

Το γαλλικό ενδιαφέρον και η όλη προσέγγιση του τότε Υπουργού Εξωτερικών και 

σήμερα Πρωθυπουργού της Γαλλίας κ. Αιίlίn Juppe υπήρξε ιδιαίτερα βοηθητική για 
την όλη πορεία. 

Το αποτέλεσμα ήταν η απόφαση της 6ης Μαρτίου που αποτελεί σταθμό και 

ορόσημο για την πορεία της Κύπρου για ένταξη. 

Ο επόμενος σταΟμός ήταν το Συμβούλιο Σύνδεσης Κύπρου-Ευρωπα'ίκής 

Ένωσης της 12ης Ιουνίου όπου επαναβεβαιώΟηκε η απόφαση της 6ης Μαρτίου, 

δηλαδή ότι οι διαπραγματεύσεις αρχίζουν έξι μήνες μετά το τέλος της Διακυβερνη-
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τικής Διάσκεψης, πράγμα το οποίο έκανε την απόφαση αυτή συμβατική υποχρέωση 

της Ευρωπα·ίκής Ένωσης έναντι της Κύ;τρου. Αποφασίστηκε επίσης η έναρξη δομη

μένου διαλόγου με την Κύπρο και ο καθορισμός ειδικής στρατηγικής που Οα προε

τοιμάσει την Κύπρο για την προσχώρησή της στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Κατά τη 

διάρκεια του παρόντος Συμβουλίου υπογράφτηκε το Τέταρτο Χρηματοδοτικό 

Πρωτόκολλο ύψους 74 εκατ. ECU με καΟαρά σαφή προενταξιακό χαρακτήρα. 

Έχω χαρακτηρίσει όλες αυτές τις αποφάσεις σταθμό στην ενταξιακή μας 
πορεία, για τους εξής λόγους: 

α) Είχαν ήδη διαμορφωθεί θέσεις των κρατών-μελών της Ευρωπα·ίκής 

Ένωσης που προσδιόριζαν ότι δεν μπορούσε να γίνεται λόγος για καθο

ρισμό ημερομηνίας πριν τελειώσει η διακυβερνητική διάσκεψη. Γιατί 

ακριβώς ένα από τα κύρια θέματα της διακυβερνητικής ήταν η μελέτη των 

δομών και λειτουργιών των θεσμών, ενόψει της μελλοντικής διεύρυνσης. 

Κατά συνέπεια, η απόφαση για την Κύπρο εθεωρείτο ασυμβίβαστη με τις 

σκέψεις και τα σχέδια για το μέλλον της Δικυβερνητικής. Δεδομένης 

αυτής της θέσης, οι αποφάσεις που λήφθηκαν για την Κύπρο ήταν οι 
καλύτερες δυνατές και που διαγρ(ιιr ουν δυναμικά και ανέκκλητα την 

ενταξιακή μας πορεία. 

β) Η έναρξη των ενταξιακών διωτc_•• •ι ι•σεων κατεγράφετο με τέτοιο 
τρόπο, ώστε να μη συνδέεται μι • ι"Ξεις στο Κυπριακό και κατά 
συνέπεια η λύση του Κυπριακοι • . ωτελούσε προϋπόθεση για την 

έναρξη των ενταξιακών διαπραγμιι τι ι··•ι ων. 

Από το σημείο αυτό, ο ρυθμός των Οετικιον εξελίξεων συνεχίστηκε, επιταχύν

θηκε, πιστοποιώντας έτσι ότι η Κύπρος μπήκε οριστικά και ανέκκλητα στην εντα

ξιακή πορεία. 

Ο Πρόεδρος Κληρίδης προσκλήΟηκε και συμμετείχε στο Ευρωπα·ίκό 

Συμβούλιο Καννών τον Ιούνη του 1995, στο οποίο επαναβεβαιώθηκε σε επίπεδο 
αρχηγών κυβερνήσεων η απόφαση της 6ης Μαρτίου. Το Δεκέμβριο του ίδιου έτους 
προσκλήθηκε στο Ευρωπα·ίκό Συμβούλιο της Μαδρίτης, όπου και πάλι έγινε επανα

βεβαίωση της απόφασης των Καννών. 

Αυτή τη στιγμή μπορούμε να πούμε μετά βεβαιότητας ότι έξι μήνες μετά το 

τέλος της διακυβερνητικής οριστικά αρχίζουν οι διαπραγματεύσεις. Και με βάση τα 

υπάρχοντα δεδομένα εκτιμούμε ότι οι διαπραγματεύσεις τοποθετούνται χρονικά 

περί το τέλος του δεύτερου εξαμήνου του 1997, η δε ολοκλήρωσή τους εντός του 
1999, οπότε και εκτιμάται ότι θα είναι ο χρόνος ένταξης στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. 

Α ν ένας αντικειμενικός παρατηρητής αξιολογήσει τι πετύχαμε σε τρία χρόνια, 

ξεκινώντας χωρίς καν τη γνωμοδότηση και φτάνοντας σήμερα σε ένα στάδιο όπου 

μια σειρά αποφάσεις καθορίζουν ότι η Κύπρος όχι μόνο αρχίζει τις ενταξιακές 

διαπραγματεύσεις αλλά Οα είναι στην επόμενη διεύρυνση, θα πρέπει να δει ότι το 

επίτευγμα είναι ουσιαστικό. Πρέπει εδώ να σημειώσω ότι στα τρία αυτά χρόνια, ως 

Υπουργός Εξωτερικών, αφιέρωσα το μεγαλύτερο χρόνο μου στα θέματα της Ευρω

πα·ίκής Ένωσης. Πραγματοποίησα συνολικά 75 επισκέψεις σε ευρωπα·ίκές πρωτεύ
ουσες και δικαι.ολογημένα λοιπόν ορισμένοι λένε ότι βρισκόμουν περισσότερο 

χρόνο στην Ευρώπη παρά στην Κύπρο. Επίσης όλοι οι συνάδελφοι Υπουργοί που 

συμμετείχαν με επιτυχία στο δομημένο διάλογο μαζί με τους συνεργάτες τους στα 
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Υπουργεία τους, όπως και οι συνεργάτες του Υπουργείου Εξωτερικών όλοι 

απέδειξαν στην πράξη ότι για μας η πορεία ένταξης δεν είναι σύνθημα, είναι ένας 

προορισμός. Αισθάνομαι την ανάγκη να εκφράσω την ιδιαίτερη εκτίμησή μου προς 

όλους για τον ενθουσιασμό και την προσφορά τους στον τομέα αυτό. Πάνω όμως 
από όλα θέλουμε να εκφράσουμε την εκτίμησή μας προς την ελληνική κυβέρνηση για 

τη βοήθειά της και τη στενή συνεργασία που είχαμε σε όλο αυτό το διάστημα. 
Πιστεύω ότι η στενή συνεργασία και ο συνεχής συντονισμός των ενεργειών ήταν 

καθοριστικής σημασίας για τις επιτυχίες που είχαμε. 

Ξεκινήσαμε την πρώτη φάση με την κυβέρνηση Μητσοτάκη. Προχωρήσαμε με 

την κυβέρνηση Παπανδρέου και τώρα συνεχίζουμε με την κυβέρνηση Σημίτη. Συνερ

γάστηκα με τρεις Υπουργούς Εξωτερικών, τέσσερις αναπληρωτές ή υφυπουργούς. 

Συνεργαστήκαμε επίσης στενά με τους λειτουργούς του Υπουργείου Εξωτερικιί>ν της 
Ελλάδας. Θέλω με την ευκαιρία αυτή να εκφράσω προς όλους τη βαθιά μας εκτί

μηση για το πνεύμα συνεργασίας και τον ενθουσιασμό με τον οποίο όλοι εργά

στηκαν για την υπόθεση της Κύπρου. Προσβλέπω σε στενή συνεργασία με την 

κυβέρνηση Σημίτη, με το σημερινό Υπουργό Εξωτερικών κ. Θεόδωρο Πάγκαλο με 

τον οποίο είχαμε επί μακρόν συνεργαστεί. όταν ήταν αναπληρωτής Υπουργός των 

Εξωτερικών και με τον κ. Γεώργιο Ρωμαίο, σημερινό αναπληρωτή Υπουργό Εξωτε

ρικών για θέματα Ευρωπα'ίκής Ένωσης. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, 

Ένα άλλο μέρος της στρατηγικής μας ήταν να δώσουμε δείγματα γραφής και 

να πείσουμε ότι φιλοδοξούμε να γίνουμε κοινωνοί του οράματος και μέτοχοι των 

στόχων της Ευρωπα'ίκής Ένωσης. Η σημερινή Ευρωπα'ίκή Ένωση είναι η αυριανή 

Ευρώπη εν τω γίγνεσθαι με τα δικά της χαρακτηριστικά, με τα δικά της στάδια 

εξέλιξης και τα δικά της προβλήματα. Εμείς, ως υποψήφιο μέλος, στοχεύουμε να 

καταδείξουμε ότι μπορούμε να συνεισφέρουμε σ' αυτή την πορεία. Γι' αυτό, 

απόφασή μας είναι να δώσουμε ιδιαίτερη σημασία στον τομέα της εναρμόνισης. Και 

αυτό για δυο σημαντικούς λόγους: Πρώτο, λόγω του ότι οι προσπάθειες για εναρμό
νιση πείθουν τους Ευοωπαίους ότι έχουμε πάρει την πορεία αυτή στα σο~αρά και 

θέλουμε να μπούμε μέσα στην Ευρωπα·ίκή Ένωση ως ισότιμο μέλος και όχι κατά 
χάριν. Θέλουμε επίσης να προχωρήσουμε όσο πιο γρήγορα στην εναρμόνιση με το 

κοινοτικό κεκτημένο τόσο γιατί οι διαπραγματεύσεις διά του τρόπου αυτού θα 

επισπευσθούν αλλά ταυτόχρονα και η ένταξή μας θα επισπευσθεί. 

Τώρα τι έχουμε κάνει στον τομέα της εναρμόνισης; Πρώτο, μετά από το 

Συμβούλιο Γενικών Υποθέσεων του Οκτωβρίου του 1993, όταν ξεκίνησαν οι ουσια
στικές συνομιλίες με την Επιτροπή, δημιουργήσαμε είκοσι ομάδες εργασίας, αναθέ

τοντας σε κάθε ομάδα έναν τομέα δραστηριότητας, για να ενημερωθούν για το 

κοινοτικό κεκτημένο, αλλά και να καταγράψουμε το κενό το οποίο πρέπει να γεφυ

ρωθεί με την εναρμόνιση. Στις ομάδες μετείχαν εκπρόσωποι του δημόσιου και του 
ιδιωτικού τομέα. Οι ομάδες πήγαν επανειλημμένα στις Βρυξέλλες και ειδικοί της 

Επιτροπής ήρθαν εδώ. Μετά από ένα χρόνο προσεκτικής και σκληρής δουλειάς οι 

ομάδες εργασίας παρουσίασαν στην εξ Υπουργών Επιτροπή για θέματα Ευρω

πα'ίκής Ένωσης τις εκθέσεις τους αναφορικά με τις διαφορές που υπάρχουν στους 
διάφορους τομείς μεταξύ των κυπριακών δεδομένων και του κοινοτικού κεκτη

μένου. Οι εκθέσεις της είναι διαθέσιμες σε όποιο Οέλει να τις μελετήσει, αντίγραφο 

δε αυτών θα σταλεί στη βιβλιοθήκη της Βουλής. 

ι ι 
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Στη συνέχεια ζητήσαμε από τις ομάδες εργασίας να ετοιμάσουν ένα 

πρόγραμμα με χρονοδιάγραμμα για την εναρμόνιση κάΟε τομέα με βάση την έκΟεση 
που είχαν υποβάλει. Ήδη ξεκίνησε η διαδικασία μελέτης και απόφασης για το 

χρονοδιάγραμμα κάθε τομέα. Η κάθε μια ομάδα εργασίας Οα καταθέσει ενώπιον της 

εξ Υπουργών Επιτροπής την πρότασή της η οποία, αφού εγκριθεί, καθίσταται πλέον 
πρόγραμμα εργασίας για την πλήρη εναρμόνιση. Να σημειώσω εδώ ότι η διαδικασία 
αυτή έχει ήδη ξεκινήσει. Ένας τομέας εναρμόνισης που έχει ιδιαίτερη σημασία για 

μας είναι αυτός της κοινής εξωτερικής πολιτικής και της πολιτικής ασφάλειας της 
Ευρωπα·ι:κής Ένωσης, γιατί εκφράζει τον προχωρημένο βαθμό συνεννόησης στον 

οποίο η Ευρωπα·ι:κή Ένωση στοχεύει. 

Στα πλαίσια του δομημένου διαλόγου, βρισκόμαστε ήδη σε τακτική επαφή, σε 
όλα τα επίπεδα, με τα Υπουργεία Εξωτερικών των χωρών μελών, της Επιτροπής και 

με τη Γραμματεία του Συμβουλίου της Ευρωπα·ι:κής Ένωσης με την οποία έχουμε 

ήδη ηλεκτρονική σύνδεση. 

Σε ό,τι αφορά το στόχο της Ευρωπα·ι:κής Ένωσης για κοινή ασφάλεια είχαμε 

επαφές με τη Δυτικοευρωπα·ι:κή Ένωση. Στη συνέχεια η Υπουργική Σύνοδος της 

Δυτικοευρωπα"ίκής Ένωσης του Μα ίου του ι 995 αποφάσισε την εγκαθίδρυση εξελι
κτικού διαλόγου με την Κύπρο και τη Μάλτα. Επιπλέον, ως θέμα γενικής πολιτικής 

επιδιώκουμε να συμμετέχουμε σε όλες τις πρωτοβουλίες και τις δραστηριότητες της 

ΕυρωπαΊ:κής Ένωσης. Η επιδίωξή μας αυτή είναι ενεργητική και όχι απλώς 

αναμονή να προσκληθούμε. Όταν εξαγγέλθηκε η πρωτοβουλία της Γαλλίας για το 

Σύμφωνο Σταθερότητας, η Κύπρος δεν είχε κληθεί. Κάναμε διαβήματα, προσκληθή
καμε, συμμετείχαμε και προσυπογράψαμε. Συμμετείχαμε στην Ευρωμεσογειακή 

Διάσκεψη της Βαρκελώνης και επιδιώξαμε ρόλο και προσφορά. Εξάλλου η όλη 
δραστηριότητά μας στο χώρο της Μέσης Ανατολής προβλήθηκε ως μια προσπάθεια 

για να καταστεί η Κύπρος γέφυρα της Ευρωπα·ι:κής Ένωσης προς το χώρο αυτό, 
όπως μάλιστα διαμορφώνεται με την επιτυχή προώθηση της πορείας ειρήνης. Ο 

δομημένος διάλογος σε διάφορους τομείς αναπτύσσεται σταθερά. Είχαμε συνομι
λίες σε υπουργικό επίπεδο με το Συμβούλιο και την Επιτροπή στους τομείς της 

εσωτερικής αγοράς, της δικαιοσύνης και εσωτερικών υποΟέσεων, των μεταφορών 

και του περιβάλλοντος. Συμμετείχαμε στο Συμβούλιο Γενικών Υποθέσεων για συζή
τηση θεμάτων Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας. Σε όλες τις 

περιπτώσεις διαπιστώθηκε από τους ξένους το ψηλό επίπεδο προετοιμασίας της 
Κύπρου και δημόσια εκφράστηκε από τους αρμόδιους το ψηλό, συγκριτικά με όλες 

τις χώρες υποψήφιες μέλη, επίπεδο προετοιμασίας και προσφοράς τόσο στον πολι

τικό όσο και στον υπηρεσιακό τομέα. 

Εντός των προσεχών ημερών θα γίνει η επίσημη έναρξη λειτουργίας του Ευρω

πα·ίκού Ινστιτούτου το οποίο οργανώνουμε σε συνεργασία με την Ευρωπα·ι:κή 

Ένωση. Το Ινστιτούτο θα στεγάζεται σε ένα από τα παλαιά κτίρια του Υπουργείου 

Εξωτερικών και θα απασχολεί ξένους εμπειρογνώμονες πάνω σε διάφορους τομείς 

μαζί με Κύπριους ερευνητές και επιστήμονες. Το Ευρωπα"ίκό Ινστιτούτο Κύπρου 
θα είναι συνδεδεμένο με το Ευρωπα·ι:κό Πανεπιστημιακό Ινστιτούτο της Φλωρεντίας 

που θεωρεί τα ι ως κορυφαίος θεσμός του είδους αυτού στα πλαίσια της Ευρωπα·ι:κής 

Ένωσης. Η σημασία του Ινστιτούτου μαρτυρείται από το γεγονός ότι η Ευρωπα·ι:κή 
Ένωση το χρηματοδοτεί, για να κάνει μεγάλη βι,βλιοΟήκη, αρχείο και Ευρωπα"ίκό 

Κέντρο Τεκμηρίωσης για όλα τα θέματα που αφορούν την ΕυρωπαΊ:κή Ένωση. Μια 

βιβλιοθήκη που θα είναι ανοιχτή για οποιοδήποτε Οέλει να ασχοληθεί. με οποιοδή-
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ποτε ευρωπα·ι:κό Οέμα. Επίσης, στο ΣυμΒούλιο του Ινστιτούτου Οα συμμετέχει πέραν 
των Κυπρίων και ο Επίτροπος για θέματα Ευρωπα·ίκής Ένωσης κ. Van Den Broek, 
ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου Φλωρεντίας, ένα μέλος του Ευρωπα·ι:κού Δικαστηρίου 

και ξένες διασημότητες στον τομέα της Ευρωπα·ι:κής Ένωσης. Το Ινστιτούτο θα 
είναι ένα κέντρο μελέτης, πληροφόρησης αλλά επίσης και χώρος οργάνωσης σεμινα

ρίων, διαλέξεων, επιστημονικών εκδόσεων, όπως και εκδόσεων για το πλατύ κοινό, 

για όλα τα Οέματα που έχουν σχέση με την Ευρωπα·ι:κή Ένωση. Προγραμματίζεται 

μάλιστα και η έκδοση εντύπων στην τουρκική γλώσσα που να απευθύνονται προς 

την τουρκοκυπριακή κοινότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, 

Σίγουρα στόχος και επιδίωξή μας από την πρώτη μέρα που ξεκινήσαμε ως 

κυβέρνηση ήταν η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Όσο σπουδαίος και 

αν είναι ο στόχος της ένταξης δεν παραμερίζει τον πρωταρχικό στόχο και μέλημά 
μας που είναι η προώθηση λύσης του κυπριακού προβλήματος, η επανένωση της 

Κύπρου, ο τερματισμός της κατοχής και της παρουσίας των κατοχικιί>ν στρατευ

μάτων και των εποίκων, η αποκατάσταση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των 

βασικών ελευθεριών. 

Θέλω να υπογραμμίσω πως η πορεία μας στην Ευρώπη όχι μόνο δεν παραμε

ρίζει αλλά ενισχύει το βασικό μας στόχο για λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Αυτό διεγράφη, όπως ανέλυσα πιο πάνω, στην πρώτη ομιλία του Προέδρου της 
Δημοκρατίας από το βήμα αυτό ως πρόεδρος, όταν αναλάμβανε την προεδρία. 

Το ότι η πορεία της Κύπρου προς την Ευρώπη συμβάλλει ουσιαστικά στις 

προσπάθειες λύσης του κυπριακού προβλήματος μαρτυρείται από τις εξελίξεις μετά 

την απόφαση της 6ης Μαρτίου. Από τότε οι δηλώσεις Τούρκων επισήμων και του 

Ντενκτάς αναφέρονται σχεδόν πάντοτε στο θέμα της _ένταξης της Κύπρου στην 

Ευρωπα·ίκή Ένωση. Η προοπτική ένταξης είναι η μεγάλη έγνοιά τους. Και αυτό 

γιατί για πρώτη φορά στα 22 χρόνια από την τουρκική εισβολή βρέθηκε η Τουρκία 
ενώπιον του διλήμματος στο οποίο θα πρέπει να απαντήσει και μάλιστα σε τακτό 
χρονικό διάστημα. Η επιλογή είναι ξεκάθαρη. Αν επιμένει στην πολιτική της μη 

λύσης του κυπριακού προβλήματος, τότε καταδικάζει τους 1Όυρκοκύπριους να μη 

συμμετέχουν στα οφέλη από την ένταξη. Αν πράγματι θέλει οι Τουρκοκύπριοι να 

καταστούν μέτοχοι των ωφελημάτων θα πρέπει να επιδείξει καλή Οέληση και να 
συνεργαστεί για επίτευξη λύσης του κυπριακού προβλήματος. 

Έχουμε με έμφαση εξηγήσει σε όλες τις ευρωπα·ι:κές κυβερνήσεις ότι η αμετά

κλητη ενταξιακή πορεία της Κύπρου θέτει την Τουρκία προ του διλήμματος αυτού 

και μπορεί η πορεία αυτή να ενεργήσει ως καταλύτης στη λύση του κυπριακού 

προβλήματος. Σημαντικοί Ευρωπαίοι παράγοντες έχουν όντως πειστεί για την 

ορθότητα της θέσεως αυτής και έχουν δημόσια τοποθετηθεί σε αυτό το θέμα. Ιδιαί
τερης αναφοράς χρήζουν ίσως οι επανειλημμένες δηλώσεις του Κοινοτικού 

Επιτρόπου κ. Van den Broek ο οποίος είπε πως η Κύπρος δεν μπορεί να παραμείνει 
όμηρος. Κρυστάλλινη ήταν και η απάντηση του Αναπληρωτή Υπουργού Εξωτε

ρικών της Γαλλίας και προεδρεύοντος του Συμβουλίου Σύνδεσης κ. Μπαρνιέ, κατά 

τη διάρκεια συνέντευξης τύπου που δίναμε μαζί μετά από το Συμβούλιο Σύνδεσης 

τον Ιούνιο του 1995. Σε ερώτηση που του έγινε από ξένο δημοσιογράφο τι Οα συμβεί 
αν το Κυπριακό δε λυθεί ο κ. Μπαρνιέ είπε: 'Το τρένο ξεκίνησε, δεν μπορεί να 

-
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σταματήσει". Αυτό είναι το γράμμα, αυτό είναι το πνεύμα των αποφάσεων. Παρά 

τις αποφάσεις των αρμόδιων οργάνων καμιά φορά ακούει κανείς είτε από Υπουρ

γούς ή άλλους εκπροσώπους κυβερνήσεων μελών της Ευρωπα·ίκής Ένωσης να 

κάνουν δηλώσεις που επιδέχονται παρερμηνείες ή και να δίνουν αφορμή να 

οδηγηθεί η τουρκική πλευρά στο συμπέρασμα ότι χωρίς τη λύση του Κυπριακού η 

ένταξη ίσως να αντιμετωπίσει προβλήματα. Δεν πρέπει να παραγνωρίζομε τέτοιες 

δηλώσεις ούτε όμως και να δεχόμαστε ότι τέτοιες δηλώσεις υποκαθιστούν τις 
επίσημες αποφάσεις των αρμόδιων οργάνων της Ευρωπα·ίκής Ένωσης. Την ύπαρξη 

των επιφυλάξεων τις γνωρίζαμε. τις αντιμετωπίσαμε σε κάΟε Βήμα πριν από κάΟε 
απόφαση. Σημαντικό όμως είναι ότι οι σωστές αποφάσεις λήφθηκαν από τα 

αρμόδια όργανα. Και αν διατηρήσουμε την ίδια πολιτική εργαζόμενοι μεΟοδικά, 
πιστεύω ότι Οα φτάσουμε μέχρι το τέλος. Αυτό που μας ενοχλεί δεν είναι η έκφραση 

ανησυχίας αλλά γιατί με τον τρόπο αυτό πλήττεται η δυνατότητα η ενταξιακή 
πορεία να υποβοηθήσει στη λύση του κυπριακού προβλήματος και να καταστρέψουν 

ουσιαστικά είτε το Οέλουν είτε όχι με τέτοιες δηλώσεις το ρόλο της ενταξιακής 

πορείας ως καταλύτη. 

Γι' αυτό το λόγο επιθυμώ να δηλιί>σω πως ελπίδα και στόχος μας παραμένει η 
αξιοποίηση του χρόνου που έχουμε μπροστά μας για να λύσουμε το πρόβλημά μας, 

ούτως ώστε η Κύπρος ελεύθερη και ενωμένη να ενταχθεί στην Ευρωπα"Lκή Ένωση 
και να μετέχει όλος ο λαός της, Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Αρμένιοι, Μαρω

νίτες και Λατίνοι στα μεγάλη οφέλη από αυτή την πορεία που άρχισε. Όσοι ανησυ

χούν για τη συνέχιση του προβλήματος, τους καλούμε να ενώσουν τις δυνάμεις τους 

μαζί μας για τη λύση, για μια ενωμένη Κύπρο, ελεύθερη από κατοχή, στρατεύματα 
και εποίκους που Οα μπει στη μεγάλη πορεία που οδηγεί στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. 

Εκεί, όπου όλοι οι Κύπριοι ως Ευρωπαίοι πολίτες θα συνεργάζονται, Οα ευημερούν 
και θα δημιουργούν. Προς αυτή την κατεύθυνση καλούμε όλους να εργαστούν. 
Αυτός είναι ο στόχος μας, αυτή είναι η επιδίωξή μας. Στόχος αλλά όχι προίiπόUεση. 

Θα ήΟελα στο σημείο αυτό να σταθιί> για λίγο σ' ένα θέμα που σχετίζεται με το 
τέταρτο Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο Ευρωπα"Lκής Ένωσης - Κύπρου που ως 

γνωστό έχει ήδη υπογραφεί και τέθηκε σε εφαρμογή από την Ι η Ιανουαρίου 1996. 
Στο κεφάλαιο των χορηγιών πέρα από τα ποσά που προορίζονται για τη χρηματοδό

τηση σχεδίων που αποσκοπούν στην προώθηση της ανάπτυξης της Κύπρου στο 

σύνολό της, υπάρχει ποσό 12 εκατομμυρίων ECU, όπως αναφέρει το Πρωτόκολλο: 
''για χρηματοδότηση πρωτοβουλιών που θα αποφασιστούν ενδεχομένως με κοινή 

συμφωνία στην Κύπρο και θα αποβλέπουν στην προώθηση της συνολικής διευθέ

τησης του κυπριακού προβλήματος". Έχουμε προτείνει όπως μέρος τους αξιο

ποιηΟεί για να προσκληθούν εμπειρογνώμονες και ειδικοί από την Ευρώπη, για να 

καταρτίσουν σχέδια για τους τρόπους επίτευξης ισόρροπης ανάπτυξης ολόκληρης 
της Κύπρου μετά από τη λύση. Πρόκειται για καθαρά οικονομικό σχεδιασμό και για 

προγράμματα που θα μπορούν να εφαρμοστούν μόνο μετά τη λύση αλλά που ο 

καταρτισμός τους τώρα αφενός θα μας επιτρέψει να είμαστε έτοιμοι και αφετέρου 
θα κάνει πολύ πιο αξιόπιστη την προοπτική οικονομικής ανάπτυξης για τους Τουρ

κοκύπριους. Εύχομαι και ελπίζω η εισήγηση αυτή να προχωρήσει από μέρους της 

Ευρωπα·ίκής Ένωσης. 

Εκφράζεται ανησυχία από μερικούς για την οικονομική δυσπραγία των Τουρ

κοκυπρίων. Συμμεριζόμαστε την ανησυχία. Όμως η ευθύνη δεν είναι δική μας. Η 
κατοχή την προκάλεσε. Απόδειξη του ενδιαφέροντός μας αποτελεί η πρόταση του 
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Προέδρου Κληρίδη για ελεύθερη διακίνηση των εργαζομένων με κατοχύρωση των 

ίδιων μισθών και άλλων ωφελημάτων σε όλους, όπως έχουν οι δικοί μας εργαζό

μενοι. Μερικοί προβληματίζονται για τρόπους αντιμετci>πισης των οικονομικών 
προβλημάτων στο κατεχόμενο τμήμα της πατριδας μας. Εμείς παρατηρούμε: Ας 

αφιερώσουν το χρόνο τους για τη λύση του Κυπριακού που Οα οδηγήσει άμεσα και 

αποτελεσματικά στο να δοθεί τέλος στις οικονομικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν 

οι Τουρκοκύπριοι συμπολίτες μας. Διαφορετικά είναι σαν να προσπαθούν κάποιοι, 

ανεξάρτητα από τα κίνητρά τους, να μετατρέψουν την κατοχή σε μια οικονομικά 

βιώσιμη κατάσταση. Έχει εκφραστεί η σκέψη πως ίσως οι Υπουργοί ή και εκπρό

σωποι της Προεδρίας ή της Επιτροπής που έρχονται στην Κύπρο για τα θέματα του 

δομημένου διαλόγου να έχουν ταυτόχρονα επαφή με τον Ντενκτάς και με την τουρ
κοκυπριακή κοινότητα. Και διερωτώμαστε: Ποια είναι η λογική σ' αυτή την 

πρόταση; Ο δομημένος διάλογος είναι μεταξύ της κυπριακής κυβέρνησης και της 

ΕυρωπαΊ:κής Ένωσης. Δεν είναι σχέση με κοινότητες αλλά σχέση με κράτος. 

Εξάλλου μια τέτοια εξέλιξη θα έδινε σίγουρα στον Ντενκτάς την εντύπωση ότι 

άρχισε μια παράλληλη διαδικασία που στο τέλος θα κατέστρεφε και τη γενικότερη 

ευρωπα·ίκή πορεία και διαδικασία. Με την απόφαση της 6ης Μαρτίου το Συμβούλιο 

καλεί την Επιτροπή να προβεί σε ενέργειες για την ενημέρωση της τουρκοκυπριακής 

κοινότητας για τα οφέλη από την ένταξη, σε συνεννόηση με την κυβέρνηση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. Εμείς ουδέποτε aποθαρρύναμε ή θα αποθαρρύνουμε ενέρ

γειες που εντάσσονται σ' αυτή την πρόνοια της απόφασης. Ο Αντιπρόσωπος της 

Ευρωπα·ίκής Ένωσης στην Κύπρο κ. Ανούιγ δραστηριοποιείται στον τομέα αυτ6. 

Στα ίδια πλαίσια θα ενθαρρύναμε να κληθούν καθηγητές και άλλοι ειδικοί, για να 

κάνουν διαλέξεις και σεμινάρια για το σκοπό αυτό. Και κοινοτικοί μπορούν να 

κάνουν το ίδιο νοουμένου ότι η ενημέρωση είναι για την τουρκοκυπριακή κοινό

τητα. 

Ένα άλλο Οέμα το οποίο αποτέλεσε αντικείμενο συζήτησης είναι το Οέμα των 

αποκλίσεων από το κοινοτικό κεκτημένο. Εκφράζεται η ανησυχία από πολλούς 

μήπως μας επιβληθούν αποκλίσεις που ουσιαστικά Οα περιορίζουν βασικά και 

αναφαίρετα δικαιώματα όπως για παράδειγμα το θέμα της ελεύθερης διακίνησης, 

εγκατάστασης, περιουσίας και άλλα. Θα πρέπει να τονίσω ότι οι ανησυχίες δεν 

είναι δικαιολογημένες για ένα βασικό λόγο. Στις περιπτώσεις που υπάρχει παρέκ

κλιση σε ένα συγκεκριμένο ζήτημα, αυτό γίνεται κατόπιν αιτήσεως της υποψήφιας 

χώρας. τέτοιας φύσης παρεκκλίσΗς από την πλήρη εφαρμογή του κοινοτικού 

κεκτημένου υπαγορεύθηκαν είτε απο γεωγραφικές συνθήκες είτε από ιδιότυπα 

διεθνή καθεστώτα που απορρέουν από μακροχρόνιες διεθνείς συμφωνίες ή 

πρακτικές που προϋπήρχαν ακόμα και για αιώνες πριν από την ένταξη του συγκε

κριμένου Κράτους-Μέλους στην Ευρωπα·ίκή Ένωση. Η εμπειρία προηγούμενων 

προσχωρήσεων νέων Κρατών-Μελών στην Ευρωπα·ίκή Ένωση έχει αποδείξει ότι 

όταν η ΕυρωπαΊ:κή Ένωση αποδέχθηκε συνταγματικές διευθετήσεις που προϋπήρχαν 

της εντάξεως του αιτούντος Κράτους-Μέλους, αυτό έγινε υπό την προϋπόθεση ότι η 
αρχή της ισότητας μεταξύ των πολιτών των Κρατών-Μελών της Ευρωπα·ίκής 

Ένωσης γίνεται σεβαστή και δεν επηρεάζεται ουσιαστικά η εφαρμογή των άλλων 

θεμελιωδών αρχών που διέπουν τις δομές και τη λειτουργία της ΕυρωπαΊ:κής 

Ένωσης. Στη δική μας την περίπτωση το θέμα δεν είναι οι αποκλίσεις, αλλά, αν η 

λύση που θα επιτύχουμε Οα συνάδει με το κοινοτικό κεκτημένο ή όχι. Επομένως, 
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αντί να ασχολούμαστε με το θέμα των αποκλίσεων θα πρέπει η προσοχή μας να 
επικεντρωθεί στο περιεχόμενο της λύσης που θα δεχτούμε και πώς αυτή Οα συνάδει 

με το κοινοτικό κεκτημένο. Σίγουρα στόχος και επιδίωξή μας πρέπει να είναι η 

λύση να συνάδει απόλυτα με το κοινοτικό κεκτημένο. Είναι και αυτός ένας από 

τους λόγους που ενθαρρύνουμε εμπλοκή της Ευρωπα·ίκής Ένωσης στο κυπριακό 
πρόβλημα. Και ο ρόλος τον οποίο εμείς βλέπουμε στην Ευρωπα"ίκή Ένωση είναι να 

δώσει πολιτική στήριξη στις προσπάθειες αναζήτησης λύσης του κυπριακού προβλή
ματος. Ταυτόχρονα, να προσφέρει και τη γνώση της στο στάδιο της συζήτησης της 

λύσης του προβλήματός μας, ώστε αυτή η λύση να συνάδει με το κοινοτικό κεκτη
μένο, πράγμα που θα διασφαλίζει σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων για όλους 

τους κατοίκους της Κύπρου. Το πρώτο βήμα έχει γίνει με το διορισμό από μέρους 

του Συμβουλίου του πρέσβη κ. Federico Di Roberto, εκπροσcί>που της ιταλικής προε
δρίας, ο οποίος πραγματοποιεί σήμερα την πρώτη του επίσκεψη στην Κύπρο. 

Καλωσορίζουμε την εξέλιξη αυτή ως επίσης και κάθε προσπάθεια, για να μπει η 

πρωτοβουλία αυτή σε αποτελεσματική τροχιά. Ο διορισμός εκπροσώπου της προε

δρίας είναι ένα μήνυμα ουσιαστικού περιεχομένου με την εμπλοκή όλων εκείνων 

των χωρών που Οέλουν να βοηθήσουν για τη λύση του κυπριακού προβλήματος. 
Βεβαίως, βλέπουμε πάντοτε οποιαδήποτε προσπάθεια από μέρους της Ευρωπα·ίκής 

Ένωσης να γίνεται σε συντονισμό και σε συνεργασία με τις αμερικανικές προσπά

θειες, πάντοτε διαφυλάττοντας αναλλοίωτους το ρόλο του Γενικού Γραμματέα και 

του Συμβουλίου Ασφαλείας. Το τελευταίο είναι πολύ σημαντικό, γιατί το σημείο 

αναφοράς για τη λύση είναι και πρέπει να παραμείνουν τα ψηφίσματα των 

Ηνωμένων Εθνών. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, 

Στην ενταξιακή μας πορεία όλοι έχουμε ρόλο να διαδραματίσουμε και όλοι 

μπορούμε να συνεισφέρουμε. Ιδιαίτερα σημαντικός είναι ο ρόλος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων αφενός στο εξωτερικό με τις διακομματικές και κοινοβουλευτι.κές 

σχέσεις και αφετέρου στο εσωτερικό όπου αναμένεται ότι κάθε νομοσχέδιο Οα εξετά

ζεται κάτω από το πρίσμα της ανάγκης για εναρμόνιση. Ο απολογισμός των τριών 

αυτών χρόνων μαρτυρεί ότι οι στόχοι που θέσαμε μπήκαν οριστικά σε Οετική 
πορεία. Τα αποτελέσματα είναι άκρως ενθαρρυντικά. Την ίδια ώρα Uέλω να 

υπογραμμίσω ότι οι προσπάθειές μας αν συνεχιστούν με την ίδια αποφασιστικότητα 
και συνδυαστούν κοινές προσπάθειες από όλους, τότε η Κύπρος οριστικά θα κατα

στεί μέλος της Ευρωπα·ι:κής Ένωσης. 

Οι επιτυχίες μέχρι σήμερα τιμούν την Κύπρο και ενισχύουν στα παρακάτω 

βήματα. Αποδεικνύουν πως όταν υπάρχει προγραμματισμός, πίστη και αφοσίωση 

στους στόχους και τα δύσκολα μπορούν να γίνουν πραγματικότητα. Η προοπτική 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ι:κή Ένωση αποτελεί για μας το πιο δυναμικό, το 

πιο ελπιδοφόρο μήνυμα για το λαό μας. Αποτελεί το όραμα και το στόχο όλων μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ τον αξιότιμο Υπουργό Εξωτερικών για την ομιλία του. Θα ήΟελα 

να αναφέρω ότι υπάρχει Έκθεση της Επιτροπής Εξωτερικών του Σώματος σε συνε

δρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Φεβρουαρίου 1996, όπου έχει καταθέσει τις 
απόψεις του ο κ. Υπουργός Εξωτερικών και έγινε μια συζήτηση με τα Μέλη της 

Επιτροπής εξωτερικών. 
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Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν χίιποιες πλευρές, κάποιοι συνάδελ<rοι, που 

επιθυμούν να κάνουν κάποιες δηλώσεις. Θα δώσω το λόγο, αλλά εισηγούμαι, α<rού 

γίνουν οι κάποιες δηλώσεις και τοποθετήσεις πάνω σε Οέματα αρχής, για να μην 

υπάρξει ευρύτερη συζήτηση, και επειδή έχουμε αρκετά επείγον νομοθετικό έργο, αν 

συμφωνείτε, να παραπεμφΟεί στο Κεφάλαιο Δ', με βάση την ομιλία του αξιότιμου 

Υπουργού, αλλά και την Έκθεση της Επιτροπής για περαιτέρω συζήτηση. 

Με αυτές τις σκέψεις θα δώσω το λόγο στους κ. Κατσουρίδη και Χατζηι)ημη

τρίου, αλλά θα παρακαλέσω να υπάρξει μια σχετική συντομία, για να προχωρή

σουμε αν θέλετε σε ευρύτερη συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ' στην επόμενη συνεδρία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡJΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Καταρχήν να πω ότι συμφωνώ με την απόφαση του Προέδρου να παραπέμψει 

το θέμα στο Κεφάλαιο Δ'. γιατί είναι πάρα πολύ σοβαρό και Οα ήΟελα να πω γιατί 

Ι αυτό το πράγμα μας βρίσκει σύμφωνους αρχίζοντας από το εξής γεγονός: 11 ίστευα 
ότι δε θα χρειαζόταν οποιαδήποτε παρέμβαση μετά την ομιλία του Υπουργού με 

δεδομένη τη μέχρι σήμερα ομολογουμένως ισοζυγισμένη παρουσίαση της πορείας 

της Κύπρου προς την Ευρώπη από πλευράς του κ. Μιχαηλίδη. 

Δεν κρύβω ότι το τέλος της σημερινής του ομιλίας μου δημιουργεί ανησυχία 

με την υπερβολική σιγουριά και βεβαιότητ(ι του για την επίτευξη όλων εκείνων των 

στόχων οι οποίοι έχουν τεΟεί από την Κυπριακή Δημοκρατία στην πορεία προς την 

Ευρώπη. Υπάρχουν και κάποια άλλα σημεία τα οποία υποχρεώνουν να μείνει το 

θέμα ανοιχτό, όπως είναι για παράδειγμα ο ισχυρισμός ότι μέσα σε τρεις μiινες 

επιτεύχθηκε ό,τι επιτεύχ()ηκε, εν<i.> κατά την άποψή μας έχει αναφερΟεί ότι τους 

πρώτους τέσσερις μήνες της προεδρίας του κ. Κληρίδη έγινε κατορθωτό εκείνο που 
δεν είχε γίνει κατορΟωτό προηγούμενα. Έχει δοΟεί μια συγκεκριμένη ερμηνεία στην 

έκθεση του Ευρωπαίου Παρατηρητή, ενώ εμείς έχουμε διαq-ορετική ερμηνεία. Έχει 

δοθεί μια συγκεκριμένη ερμηνεία στη γνωμοδότηση και εδώ έχουμε διαφοurτική 

ερμηνεία και γενικά έχει παρουσιαστεί η αισιόδοξη και μόνο πλευρά αυτι)ς της 

πορείας και τα θετικά, ανεξάρτητα αν ένας τα Οεωρεί τόσο θετικά ή όχι. Έχει 

επίσης εντελώς παραληφΟεί η αναφορά στη σύζευξη που υπήρξε μεταξύ του καΟορι

σμού ημερομηνίας έναρξης των διαπραγματεύσεων για ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπα·ίκή Ένωση με την άρση του ελληνικού βέτο απέναντι στην πορεία τrλω

νειακής ένωσης της Τουρκίας. Έχει επίσης περίπου διαβεβαιωθεί το Σώμα 6τι έχει 
ξεπεραστεί οριστικά το πρόβλημα "λύση του Κυπριακού και ένταξη". Λίγες <i>ρες 

πριν ορισμένοι από εμάς παριστάμεθα σε ένα γεύμα το οποίο ευγενώς παραχ<ί>ρησε 

ο κ. Μάτσης προς τιμή του κ. Έβερτ, και ο Πρόεδρος της Νέας Δημοκρατtας, αναφε

ρόμενος στην τελευταία συνομιλία του με τον Πρόεδρο της Γαλλίας, μας είπε ότι 

υποχρεώθηκε να απαντήσει στον κ. Σιράκ ο οποίος έΟεσε το θέμα με εκείνο το τρόπο 

που η δική μας τώρα κυβερνητική πλευρά λέει ότι δεν τίΟεται, δηλαδή, ότι Οα πρέπει 

πρώτα να λυθεί το Κυπριακό. 

Έγινε λόγος για την εναρμόνιση και θέλουμε να το σχολιάσουμε. ΙΙολλές 

φορές μπροστά στις Επιτροπές της Βουλής παρουσιάζεται μια ισοπέδωση και όχι 

μια εναρμόνιση. Πολλές φορές παρουσιάζονται πράγματα τα οποία δεν ισχ,)ουν 

καν στην Ευρωπα·ίκή Ένωση και καλούμεΟα να τα ψηφίσουμε, γιατί αυτό επιβάλλει 

τάχα η πορεία προς την Ευρώπη. Έγινε λόγος στην κοινή εξωτερική πολιτική που 

. ' 
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σε ένα κεq-αλαιώδες θέμα η δική μας η κυβέρνηση συντάχθηκε με τις Ηνωμένες Πολι

τείες και όχι με την Ευρωπα"ίκή Ένωση, όπως ήταν το Οέμα της άρσης του εμπάργκο 

ενάντια στην Κούβα· και το σοβαρότερο, παρουσιάστηκε ότι στην πορεία ένταξης ο 

μόνος που έχει να αντιμετωπίσει δίλημμα είναι η Τουρκία. Όλες οι πλευρές αυτής 

της Βουλής ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη. αν θα γίνει συζήτηση, να γίνει τώρα. Να τελει<i>νουμε 

όμως, γιατί είπαμε για δηλώσεις. Να είμαστε δίκαιοι, θα γίνει συζήτηση στο Κεφά

λαιο Δ'. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αλλά μετά από σαράντα πέντε λεπτά 

ομιλία και μια μονόπλευρη παρουσίαση δεν μπορεί να φύγουμε τόσο εύκολα απ6 το 

Οέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα Οα απαντηθεί στο Κεφάλαιο Δ' την επόμενη φορά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Θα είναι πολύ αργά, κύριε Π ρόεδρε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Θα μπούμε στην ΕΟΚ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μπορεί, με την ταχύτητα που κινείται η φαντασία των κυβερνώντων μπορεί να 

μπούμε μέχρι τις εκλογές. 

Όλες οι πλευρές της Βουλής έχουν εκφράσει τους φόβους τους και για πιΟανά 

δικά μας διλήμματα στην πορεία προς την ένταξη, ιδιαίτερα για ό,τι αφορά αποκλί

σεις από το κεκτημένο. Και αποκλί.σΗς ήδη γί.νονται. Για παράδειγμα: Με την 

αποδοχή των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Για όλους αυτούς τους λόγους και επειδή όντως το τρένο ξεκίνησε και επειδή 

μας ενδιαφέρει ο τελικός σταθμός να είναι ο καλύτερος δυνατός για την Κίιπρο, 

πιστεύουμε ότι πρέπει να συζητηθεί ξανά το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, θα παραπεμφθεί στο Κεφάλαιο Δ' για την επόμενη συνε

δρία του Σώματος και μάλιστα ως θέμα προτεραιότητας, για να υπάρχει επικαιρό

τητα. 

Ας πούμε ότι το μέτρο των δηλώσεων θα είναι ο χρόνος που χρησιμοποιήΟηκε 

από τον κ. Κατσουρίδη. Θα παρακαλέσω να μην είναι πιο μεγάλες οι δηλώσεις, 

ειδάλλως θα αρχίσουμε συζήτηση σήμερα και δεν είναι σωστό. 

Λοιπόν, είχε ζητήσει το λόγο ο κ. Χατζηδημητρίου και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Αλλά δε Οα επιτρέψω γενίκευση, θα γίνει δήλωση από έναν εκπρόσωπο κάθε 

πλευράς και μετά παραπέμπεται στο Κεφάλαιο Δ'. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες κω κύριοι συνάδελφοι, 

Θα ήθελα να επαινέσω την πρωτοβουλία του Υπουργού Εξωτερικών να 

θελήσει να έρθει στο Σώμα, για να εκφράσει την κυβερνητική πολιτική πάνω στο 

θέμα της πορείας της Κύπρου προς την Ευρωπα·ι:κή Ένωση. Και είναι αυτή η 

βασική αιτία που ενεργοποιεί συζήτηση γύρω από το θέμα, γιατί όταν τίΘενται 

κάποια προβλήματα ενώπιον του Σώματος, τίΟενται προς συζήτηση, γιατί η Βουλή 

δεν είναι ακροατήριο. Και όπως ο ίδιος τέλειωσε την ομιλία του, κάνει αναφορά 

και για τη συμβολή της Βουλής. Αυτή ακριβώς η συμβολή της Βουλής είναι με τη 

διατύπωση σκέψεων, ιδεών, πρωτοβουλι<ίιν, άσκησης κριτικής, όπου είναι δυνατό να 

παρουσιαστεί. 

Πράγματι έχει επιτελεστεί έργο από πλευράς κυβερνήσεως, όμως θα πρέπει να 

υπάρχει και μια συναίσθηση ότι όλα δεν ξεκίνησαν και δεν τελειώνουν με την κυβέρ

νηση του κ. Κληρίδη και με τον Υπουργό τον κ. Μιχαηλίδη. Υπήρξε προηγουμένως 

έργο, υπήρξε από την εποχή της σύνδεσης, υπήρξαν άνθρωποι που είχαν υποστη

ρίξει από την εποχή εκείνη αίτηση για ένταξη και όχι συμφωνία σύνδεσης ή τελω

νειακή ένωση, όμως οι καταστάσεις, τα γεγονότα, τα δεδομένα οδήγησαν σ' αυτή την 

πορεία στην οποία βρισκόμαστε σήμερα. 

Είχε την ιστορική πρωτοβουλία ο προηγούμενος Πρόεδρος, καθυστέρησε ο 

προηγούμενος Πρόεδρος, του ασκήσαμε κριτική απ' αυτό το βήμα, πρωτοστατήσαμε 

στην άσκηση κριτικής για τις καθυστερήσεις που υπήρξαν στην όλη υπόθεση της 

προώθησης της αίτησής μας την οποία για κάποιο χρονικό διάστημα θεωρήσαμε και 

έκθετη κω είχαμε περίπου προετοιμάσει και ειδική νομοθεσία για την προώΟηση του 

θέματος, όμως καλό είναι οι κυβερνώντες να αισθάνονται ως συνέχεια και ότι και το 

δικό τους έργο δε θα είναι το μοναδικό που Οα καθορίσει την όλη πορεία. 

Έχουν μεσολαβήσει πολύ σημαντικά και κρίσιμα γεγονότα καθώς και η 

απόφαση της 6ης Μαρτίου και οι εν τω μεταξύ εκθέσεις που αφορούν το κυπριακό 

πρόβλημα και η συμφωνία για την τελωνειακή ένωση της Τουρκίας με την Ευρω

πα·ι:κή Ένωση, που δημιουργούν εντελώς καινούργια δεδομένα στην περιοχή. 

Έχουμε μήπως μελετήσει ποιες θα είναι οι επιπτώσεις για την Κύπρο αυτής της 

τελωνειακής ένωσης της Τουρκίας με την Κύπρο και την Κυπριακή Δημοκρατία; Ως 

τώρα συζητούμε για τις υποχρεώσεις της Τουρκίας έναντι της Κύπρου λόγω της 

τελωνειακής ένωσης. Σκεφτήκαμε ποτέ ποιες δεσμεύσεις ή ποιες υποχρεώσεις 

δημουργεί για την Κύπρο η τελωνειακή ένωση της Τουρκίας; Γιατί σίγουρα η 

Κύπρος θέλει να συμπεριφέρεται άψογα, για να καλοσυνιστάται μέσα στους 

κύκλους της Ευρωπα"ίκής Ένωσης και καλό είναι να γνωρίζουμε τις εξελίξεις όπως 

διαμορφώνονται. 

Και κάτι που ομολογώ ότι μου προκαλεί τουλάχιστον εμένα έγνοια και 

αγωνία είναι η πολλή φιλαυτία μας! Ανταποκρινόμαστε σε όλα τα μεγέθη του 

Μάαστριχτ, είμαστε οι πιο κατάλληλοι για να γίνουμε μέλη. Τουλάχιστον όταν 

--
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μιλούμε μεταξύ μας καλό είναι να αποφεύγουμε αυτές όλες τις πομπώδεις διατυπώ
σεις, γιατί γνωρίζουμε όλοι πώς σχηματίζονται τα οικονομικά μεγέθη και οι συντε
λεστές. Και δε θα προχωρήσω σε ανάλυση, γιατί όλοι ξέρουμε πώς συγκροτούνται 
αυτά τα μεγέθη και πόσο ευαίσθητα είναι και πώς μπορεί να ανατραπούν από τη μια 
μέρα στην άλλη και πάνω σε πόσο aσταθές έδαφος είναι που στηρίζεται η οικονομία 
μας. Έτσι, καλό είναι να μπούμε σε κάποιο βάθος, για να συζητήσουμε τα πραγμα

τικά προβλήματα και να δούμε πώς στεκόμαστε. 

Δε θα συνεχίσω επί πολύ, κύριε Πρόεδρε· να μου επιτρέψετε ακόμα μια-δυο 
παρατηρήσεις πάνω στο θέμα της κοινής πολιτικής και ασφάλειας. Ναι, θα πρέπει 

να δώσουμε το μήνυμα ευθύς εξαρχής, για να μη δημιουργούμε και ψευδείς εντυπώ

σεις στον κόσμο. Η Ευρώπη αρχίζει να συζητά και να προβληματίζεται πάνω στο 
θέμα της κοινής πολιτικής και κοινής ασφάλειας, όμως απέχει πολύ από του να 

διαμορφώνει κοινή πολιτική και ασφάλεια. Είναι η ΕυρωπαΊ:κή Ένωση σήμερα μια 

σύνθεση εθνικών κρατών, είναι τα εθνικά κράτη που έχουν τις δικές τους πολιτικές 

και τις δικές τους προσεγγίσΗς και εί,ιαι αυτή ακριβώς που επηρεάζει και την 

πορεία της Κύπρου και την αντιμετώπιση του κυπριακού προβλήματος. Έτσι, όταν 

έχουμε να αντιμετωπίσουμε θέματα Κυπριακού και Ευρωπα·ίκής Ένωσης, έχουμε 
Κυπριακό, κάποια σκιώδη Ευρωπα·ίκή Ένωση και τις πανίσχυρες εθνικές πολιτικές, 

που, δυστυχώς, είναι αυτές που επικρατούν. Θα 'θέλαμε να υπήρχε η Ευρωπα·ίκή 

Ένωση, θα 'θέλαμε να υπήρχε η ομοσπονδία, για να θυμηθούμε και τη μεσημεριανή 

ομιλία στην οποία αναφέρθηκε προηγουμένως ο κ. Κατσουρίδης, των ευρωπα·ίκών 
χωρών, για να υπάρχει κοινή ευρωπα·ίκή πολιτική, για να υπάρχει κοινή ασφάλεια, 

αλλά δεν υπάρχει και είναι ένα από τα δεδομένα που πρέπει να λογαριάσουμε, όχι 
για να τοποθετηθούμε έναντι της Ευρώπης αλλά για να συλλάβουμε και να συνειδη
τοποιήσουμε ποιες είναι οι δικές μας υποχρεώσεις, για να στηρίξουμε το κράτος 

μας, για να ενισχύσουμε το κράτος μας. για να κάνουμε δυνατή την παρουσία μας. 

Έτσι, η πολλή περιγραφικότητα, η πολλή ιστορική αναφορά, η πολλή ικανοποίηση 

είναι δυνατό να παραγνωρίζει κάποιες βασικές έννοιες προς αυτή την κατεύθυνση. 

Έγινε και αναφορά στο Τέταρτο Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡIΟΥ: 

Τελειώνω με αυτό, κύριε Π ρόεδρε, να μου επιτρέψετε, τελειώνω με αυτό 

παρόλο που υπάρχουν πάρα πολλά θέματα, δε θέλω να αναφερθώ σε όλα αλλά το 
τέταρτο Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο είναι κρίσιμο και κατά τούτο, γιατί συνέρ

χεται και η Μικτή Επιτροπή Κυπριακού και Ευρωπα·ίκού Κοινοβουλίου και θα 
συζητήσει το Τέταρτο Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο που περιλαμβάνονται πρόνοιες 

σημαντικές και κρίσιμες όχι μόνο για την τοποθέτησή μας έναντι του Πρωτοκόλλου 

αλλά για τη σχέση μας με την Ευρώπη, με την Ευρωπα·ίκή Ένωση, για την ανταπό

κρισή μας προς τη συμφωνία της 6ης Μαρτίου και πώς εμείς την αντιλαμβανόμαστε 

και πώς εμείς θα εργαστούμε. 

Εκείνο που πρέπει να πούμε, για να μιλήσω θετικά και όχι αρνητικά, για να μη 

θεωρηθεί ότι είναι υπόθεση κριτικής προς την πλευρά της κυβέρνησης, είναι ότι Οα 
πρέπει να διαμορφώσουμε πολιτική σε κρίσιμους τομείς και να αναλάβουμε πρωτο

βουλίες και ιδιαίτερα πάνω στα θέματα των Τουρκοκυπ:ρίων και του κατοχικού 
καθεστώτος και του Ντενκτάς του ιδίου, που σήμερα είναι το βασικότερο εμπόδιο 
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που στέκει γω την προώθηση της συνεργασίας με τους Τουρκοκυπρίους και για την 

προώθηση μιας ευρωπα·ίκής πολιτικής που να αγκαλιάζει ολόκληρο το λαό της 

Κύπρου. Και προς αuτή την κατεύθυνση θα πρέπει να γίνει έργο, θα πρέπει να 

δωμορφώσουμε πολιτική και αν δε διαμορφιi>σουμε πολιτική, Οα διαμορφώσουν οι 

άλλοι δική τους πολιτική και όταν θα το αντιληφθούμε θα είναι αργά, γιατί είναι 

πιθανό να σημαίνει δυσάρεστες συνέπειες και για την Κύπρο και για την εξέλιξη του 

Κυπριακού. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, σίtντομα. Καταρχάς ο κ. Κατσουρίδης έχει 

δώσει μια εικόνα ότι ο Υπουργός προσπάΟησε να μεγαλοποιήσει τα πράγματα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν Οέλετε, κύριε Συλλούρη, να βάλουμε κάποιες τοποΟετήσεις, διόη, αν 
απαντήσουμε ο ένας στον άλλο, τότε Οα γενικευθεί η συζήτηση. Κατά συνέπεια 

βάλτε τοποθέτηση και απαντάτε με αυτό τον τρόπο, για να μπορέσουμε να το συνεχί
σουμε την επόμενη βδομάδα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

Ο Υπουργός μας έχει παραθέσει αντικειμενικά τι έχουμε πετύχει. Ουσιαστικά 
μας έχει ενημερώσει. Δεν έχει προσθέσει τίποτε περισσότερο απ' όλα όσα μας έχει 

ενημερώσει και στην Επιτροπή Εξωτερικών και υπάρχουν και στα πρακτικά. Εάν 

έπρεπε να υπάρχει ένα θέμα να συζητήσουμε, είναι η καθυστέρηση που έγινε πριν 

αναλάβει αυτή η κυβέρνηση, και η προσπάΟεια να χρησιμοποιούμε τις δηλώσεις και 

να δίνουμε έμφαση σ' αυτές αντί στις επίσημες αποφάσεις, νομίζω δε βοηΟά την 

πορεία της Κύπρου προς την Ευρωπα·ίκή Ένωση. Αντίθετα. εμείς πιστεύουμε. και 

θα τα πούμε στη συζήτηση όταν θα γίνει, ότι τώρα που όλοι συμφωνούν με την 

πορεία προς την Ευρωπα·ίκή Ένωση θα πρέπει να ενισχύσουμε αυτή την πορεία με 

τις ανάλογες ενέργειες. Και μια ενδεδειγμένη ενέργεια προς Ευρωπαίους οι οποίοι 

προβαίνουν σε aτυχείς δηλώσεις είναι ακριβώς να τους εφιστούμε την προσοχή ή να 

τους υπενθυμίζουμε τις επίσημες αποφάσεις. Αυτά θέλω να πω προς το παρόν. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, νομίζω ότι την προσεχή βδομάδα θα είναι πρώτο 

στο Κεφάλαιο Δ'. .. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και μετά θα κλείσετε εσείς το θέμα του εγκλήματος, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Νομίζω ότι έχει εξαντληΟεt το θέμα του εγκλήματος, αλλά οι εισηγητές θα το κλεί

σουν πιστεύω με ολιγόλεπτες ομιλίες. Το πρώτο όμως θα είναι το θέμα αυτό. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ενόμιζα ότι μετά από τη διευθέτηση ότι θα μείνει στην 

ημερήσια διάταξη, δεν έπρεπε να γίνουν τοποθετήσεις. Έγιναν όμως από τους 

[,: 
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συναδέλφους χρήσιμες, ομολογώ, για να μην είναι μόνο η μια άποψη που Οα εκδη

λωθεί, είμαι κι εγώ υποχρεωμένος να κάμω την τοποθέτηση μη τυχόν παρόντων και 

Υπουργών που θίγονται, όταν λέω πράγματα που δεν τους αρέσουν, νομισUεί ότι 

έχω αποφύγει να τοποθετηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αφού είναι εδώ και ο αρχιμανδαρίνος ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγιi> θέλω να αναφέρω δυο θέματα μόνο. Είμαι από εκείνους 
που από το Βήμα της Βουλής έχω εκφράσει τις ανησυχίες στις οποίες αναφέρΟηκε ο 

κ. Κατσουρίδης για το ενδεχόμενο η πορεία προς την Ευρώπη να γίνει μοχλός 
πίεσης πάνω σε μας για παραχωρήσεις για επίτευξη λύσης του Κυπριακού, μια από 

τις οποίες είναι οι αποκλίσεις. 

Είχαμε την ευκαιρία εμείς στην Επιτροπή Εξωτερικών να ακούσουμε τον κ. 
Υπουργό, τον οποίο με την ευκαιρία ευχαριστώ χω για την παρουσίασή του στην 
Επιτροπή του θέματος, όπως και τη σημερινή ομιλία του. Σίγουρα αποκλίσεις εμείς 
δε θα ζητήσουμε. Αποκλίσεις θα μας επιβάλουν, αν έτσι κρίνουν ότι συμφέρει στα 

γενικότερα συμφέροντα των άλλων. Δεν είναι κάτι που εξαρτάται μόνο από μας και 
πρέπει νομίζω να ικανοποιηθούμε από τη ρητή διαβεβαίωση του Υπουργού Εξωτε

ρικών, που υποθέτω εκφράζει τη ρητή διαβεβαίωση όλης της κυβέρνησης, ότι εμείς 

θα επιδιώξουμε λύση χωρίς αποκλίσεις. Αυτή είναι μια διακήρυξη πολιτικής για 
την οποία πρέπει να εκφράσουμε την ικανοποίησή μας, αρκεί να εννοούμε τα ίδια. 
Όχι η λύση που θα δεχτούμε να μην είναι αντίθετη με το ευρωπα·ίκό κεκτημένο, 

αλλά να μην είναι λύση που θα επιτρέψει αποκλίσεις για να μην είναι αντίθετη με το 
ευρωπα·ίκό κεκτημένο. γιατί και οι αποκλίσεις είναι μέρος του ευρωπα·ίκού κεκτη

μένου. Όλα αυτά όμως συμφωνώ ότι πρέπει να συζητηθούν σε κανονική συνεδρία 

της Βουλής και όχι με δηλώσεις εδώ που είναι δυνατό να δίνουν εσφαλμένες εντυ

πώσεις. 

Πήρα το βήμα πρώτα για να ευχαριστήσω τον κ. Υπουργό και να δηλώσω ότι 
το άκρον άωτον που μπορεί. να κάμει αυτή η κυβέρνηση είναι να δηλώσει ως πολι
τική της ότι δε θα δεχτεί λύση με αποκλίσεις. Αυτό έγινε και αυτό ήδη είναι ένα 
θετικό βήμα. διότι καταγράφεται αυτή η δήλωση πολιτικής από το βήμα της Βουλής. 
Τα περισσότερα και ιδιαίτερα όσον αφορά τον υπολογισμό των δεικτ<i>ν του 
Μάαστριχτ Οα τα πούμε στη συζήτηση, ειδικότερα όσον αφορά το επίπεδο και το 

ποσοστό δημόσιου χρέους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Μπορώ από τη θέση μου δυο λόγια; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλετε από τη θέση σας, κύριε Ρολάνδη; Ορίστε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είναι γνωστό ότι είμαι κι εγώ ένας από εκείνους που κάπως διαφωνούν με την 
πολλή αισιοδοξία σε ό,τι αφορά την έκβαση αυτής της προσπάθειας, έχω πολλές 
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δηλώσεις μέχρι σήμερα και έχω και πολλούς φόβους σε σχέση με το τι μπορεί να μας 

επιβληθεί αν θέλουμε να μπούμε τελικά στην Ευρώπη, αλλά από την άλλη πλευρά, 

για να είμαστε αντικειμενικοί και δίκαιοι, πιστεύω πως θα ήταν άδικο αν δεν πιστώ
ναμε αυτή την κυβέρνηση με μια πραγματικά τιτάνια προσπάΟεια την οποία κατέ

βαλε, για να μπορέσει να κινήσει την Κύπρο προς την Ευρώπη, ανεξαρτήτως αποτε

λέσματος, ανεξαρτήτως δυσκολιών πολιτικών ή άλλων. Ο κ. Χατζηbημητρίου 

αναφέρθηκε ακόμα και ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Ρολάνδη, μην απαντήσετε, διότι τότε Οα γενικευθεί. .. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Όχι δε Οα απαντήσω. Μα δεν είπα τίποτε εναντίον, έκαμα αναφορά σ· αυτά 

που είπε. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είπα πως είπετε, όμως όταν αναφέρεσθε σε κάποιο μπαίνουμε σε συζή

τηση. Τώρα είναι δηλώσεις, τοποΟετήσεις. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν είμαι αντίθετος προς αυτά που είπε, κύριε Π ρόεδρε, κάμνω αναφορά στα 

λεχθέντα. Υπάρχουν ίσως ορισμένα κωλύματα, αλλά εκείνο το οποίο είναι δίκαιο, 
και το δίκαιο πρέπει να λέγεται, είναι ότι αυτή η κυβέρνηση πράγματι έβαλε την 

Κύπρο στον ευρωπα'ίκό χώρο. Είναι τώρα που γίνεται για πρώτη φορά μια σοβαρή 

προσπάθεια σ' αυτό τον τομέα. Και το σωστό πρέπει να λέγεται. Οι δυσκολίες 

υπάρχουν, δε συμφωνώ απόλυτα με τον Υπουργό, τον οποί.ο καλωσορί.ζω κι εγιί> στη 

Βουλή, σ' ό,τι αφορά τις πιθανότητες έκβασης. Άκουσα κι εγώ τον κ. Έβερτ, 

άκουσα και άλλους εκτός απ' αυτό που εί.πε ο κ. Έβερτ, αλλά πέραν τούτου η 
τιτάνια προσπάθεια κατεβλήθη και καταβάλλεται και πρέπει να δώσουμε πίστη σ' 

αυτά τα οποία ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα του Καί.σαρος τω Καίσαρι, μάλιστα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για άλλο θέμα. 

Επειδή πρόσεξα ότι ο κ. Συλλούρης κάθεται στα υπουργικά έδρανα, έγινε ο 

ανασχηματισμός; Αν μπορείτε, να μας πληροφορήσετε. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν μπορώ να σας απαντήσω, διότι δεν είμαι έτοιμος να σας πω ποιον 

Υπουργό Οα αντικαταστήσει. 

Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, το θέμα Οα συζητηθεί σαν Οέμα προτεραιότητας 

την επόμενη Πέμπτη στο Κεφάλαιο Δ'. Θα παρευρίσκεται βεβαίως. δεν έχω καμιά 

αμφιβολία, ο aξιότιμος κύριος Υπουργός και βεβαίως βάσει του άρθρου 79(2) Οα 
μπορεί. σε κάποιο σημείο της συζήτησης ή στο τέλος της συζήτησης, μπορεί βέβαια να 

γίνουν δευτερολογίες, να προβεί βάσει αυτού του άρθρου σε σχετική απαντητική 

δήλωση πάντοτε μέσα στα πλαίσια του 79(2) του Συντάγματος. 

[ι 
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Ευχαριστώ πολύ. Ευχαριστώ πολύ τον κ. Υπουργό για την τοποθέτησή του, 

για την κατάθεση της ομιλίας του. 

Εισερχόμεθα στο Κεφάλαιο Α' - Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα που 
είναι έτοιμο για σήμερα είναι το υπ' αριμΟό 2 'Ό περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1996". Εισηγούμαι, κύριοι συνάδελφοι, εκεί που 

οι Εκθέσεις είναι ομόφωνες, να θεωρούνται αναγνωσΟείσες, εκτός εάν υπάρχουν 

άλλες απόψεις. 

Αν συμφωνούμε, η ΈκΟεση Θεωρείται αναγνωσΟείσα. 

Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εξ όσων αντιλαμΒάνομαι, η ΚοινοΒουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά
Νέες Δυνάμεις ζήτησε μια Βδομάδα αναβολή πάνω στο συγκεκριμένο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η αναβολή δίδεται για την επόμενη βδομάδα. 

Κατά συνέπεια προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέδιο το υπ' αριθμό 3 "Ο περί Προϋ
πολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 1996". Η Έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτtΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΌ-Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙτΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ "Ο 

Π ΕΡ Ι ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΚΡΑτtΚΩΝ ΕΚΘΕΣΕΩΝ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
τον προϋπολογισμό της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων σε συνεδρία της που πραγματο

ποιήθηκε στις 12 Φεβρουαρίου 1996. Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Διοι
κητικού Συμβουλίου και της ΔιεύΟυνσης της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων. 

Ο προϋπολογισμός της Αρχής Κρατικών ΕκΟέσεων προβλέπει για το 1996 
δαπάνες ύψους !2.258.000, οι οποίες κατανέμονται βασικά σε !660.050 που 
αφορούν κεφαλαιουχικές δαπάνες και σε ί1.562.761 που αφορούν δαπάνες διαχεί
ρισης. 

Τα έσοδα της Αρχής Κρατικών ΕκΘέσεων για το 1996 προβλέπεται ότι Οα ανέλ
θουν σε f2.000.450, τα οποία κατά κύριο λόγο θα προέλθουν από τις. εκΟέσεις, 
γενικές και ειδικές, που Οα διοργανώσει η Αρχή. Η διαφορά των ί250.000 μεταξύ 

των εσόδων και δαπανών της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Οα καλυφθεί με τη σύναψη 
νέου δανείου. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω προϋπολογισμού, η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί για τους στόχους και τις δραστηριότητες της Αρχής που 
προγραμματίζονται για το 1996, καθώς και για τις προσπάΟειες που καταβάλλονται 
για επέκταση των δραστηριοτήτων της στο μέλλον. 
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Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε λεπτομερειακά τις επιμέρους πρόνοιες του υπό 
συζήτηση προϋπολογισμού, τις υιοθετεί στο σύνολό τους, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχε

δίου. 

fΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Π ροοίμιο. Συνοπτικός Ητλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Κρατικ<i:ιν Εκθέσεων ποσού 
ί2.258.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 J ΔεκεμΒρίου 1996. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηΟούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τέσσερα άρθρα και ο Π ίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Κρατικών ΕκΟέσεων Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ποοχωρούμε στο υπ' αριθμό 4 θέμα 'Ό περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρ
νησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μεγάλου Δουκάτου του 
Λουξεμβούργου στους Τομείς του Πολιτισμού, της Εκπαίδευσης και της Επιστήμης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1996". 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΊΉΣ ΚΟJΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑ ΙΔΕΙΑΣ ΠΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔIΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ό ΠΕΡ Ι ΤΗΣ ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ ΜΕΤΑΞΥ τt·ΙΣ 

ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑτΙΑΣ ΚΑΙ ΊΉΣ ΚΥΒΕΡ
ΝΗΣΗΣ ΤΟΥ ΜΕΓΑΛΟΥ ΔΟΥΚΑΤΟΥ ΤΟΥ ΛΟΥΞΕΜΒΟΥΡΓΟΥ ΣΤΟΥΣ 
ΤΟΜΕΙΣ ΤΟΥ ΠΟΛΠΙΣΜΟΥ, ΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΠΙΣΤΗΜΗΣ 
(ΚΥΡΩτtΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1996" 

ΠαQόνtες: 

Θάσος Σοφοκλέους, Α ναπλ. Πρόεδρος 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο στη συνε
δρία της ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 1996. Στη συνεδρίαση κλήθηκε και παρευρέ
θηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση της πολιτιστικής συμφωνίας 

η οποία συνήφΟη μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Μεγάλου Δουκ(ηου 
του Λουξεμβούργου και υπογράφηκε από την Κυπριακή Δημοκρατία στις 16 Σεπτεμ
βρίου 1995 ύστερα από σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 
43.040, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 1995. 

Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από τη Βουλή των Αντιπροσιi>πων 

απαιτείται, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρα
τίας, για την κατά νόμο κύρωση της υπό αναφορά συμφωνίας. 

Στην υπό επικύρωση πολιτιστική συμφωνία προβλέπεται η ενΟάρρυνση και η 

διευκόλυνση πάνω σε αμοιβαία βάση των ανταλλαγών και της συνεργασίας μεταξύ 

των δύο χωρών στους τομείς του πολιτισμού, της εκπαίδευσης και της επιστήμης, 

καθώς επίσης των επαφ<ί>ν και των κοινών δραστηQιοτήτων μεταξύ των οργανι

σμών, των ιδρυμάτων και των ατόμων που αναπτύσσουν δράση στους τομείς 

αυτούς. 

Στόχος της συμφωνίας είναι η ανάπτυξη και η ενίσχυση των ήδη υφιστάμενων 

φιλικών σχέσεων μεταξύ των δύο χωριί>ν, οι οποίες πιστεύουν ότι η μεταξύ τους 

συνεργασία στους πιο πάνω τομείς, όπως και σε άλλους συναφείς τομείς, μπορεί να 
συμβάλει στη βαΟύτερη γνωριμία και αλληλοκατανόηση μεταξύ των δύο λαών τους. 

Η Επιτροπή τόνισε εξάλλου το γεγονός ότι τέτοιου είδους συμφωνίες, ιδίως 
με κράτη μέλη της ΕυρωπαΊ:κής Ένωσης, στην οποία η ένταξη της Κύπρου αποτελεί 

πρωταρχικό στόχο της Κυπριακής Δημοκρατίας, διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο 

στην προώΟηση και την προβολή τόσο του κυπριακού προβλήματος όσο και του 

πολιτισμού της Κύπρου γενικότερα. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική επιτροπή Παιδείας υιοΟετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά συμφωνίας, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο 
για την κατά νόμο κύρωσή της. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάμω ένα σχόλιο. Αυτή η Έκθεση είναι Κυρωτικός 

Νόμος διεΟνούς σύμβασης και διαβάζοντας την Έκθεση της Επιτροπής και το περιε

χόμενο, ανεξάρτητα από το ότι αφορά το Υπουργείο Παιδείας, νομίζω ήταν κατ' 

εξοχήν Οέμα που έπρεπε να είχε παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εξωτερικών. Λε ζητώ 

να παραπεμφθεί, απλώς δηλώνω για λόγους προηγουμένου και τάξεως. Δηλαδή να 

μη θεωρηθεί προηγούμενο. Και το έχω πει και άλλες φορές. Δεν είναι αναγκαστικό 

να παραπέμπονται στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή τα Οέματα τα οποία 

προέρχονται από το ένα ή το άλλο ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, πρέπει να απουσίαζα, διότι είναι πάγια αρχή μου και το 

ξέρετε, κάποτε ήμουν Πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών, ότι όλες οι κυρωτικές 

συμβάσεις παραπέμπονται στην Επιτροπή Εξωτερικών. Το λέω αυτό για τους συνα

δέλφους που προεδρεύουν όταν aπουσιάζω, και συμφωνώ απόλυτα μαζί σας. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
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Κύρωση της Συμφωνίας. Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρΟρα και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχΕL ένσταση, τα τρία άρθρα και ο Π ίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 

της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μεγάλου Δουκάτου του 

Λουξεμβούργου στους Τομείς του Πολιησμού, της Εκπαίδευσης και της Επιστriμης 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. Το επόμενο 

θέμα είναι το υπ' αρ. 5 "Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (fροποποιη
τικός) Νόμος του 1995". Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσΟείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠJτΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤJτΛΟΦΟΡΕΓΓΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΡΥΘΜ ΙΣΕΩΣ 

ΤΗΣ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ (τΡΟΠΟΠΟΙ ΗτJΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Αντρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακοίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο σε οκτώ συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 

μεταξύ 11 Απριλίου 1995 και 13 Φεβρουαρίου 1996. Στις συνεδριάσεις αυτές 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων, της Αρχής Αδειών, των αυτοκινητικών οργανώσεων ΣΕΑΚ, ΠΕΕΑ και 
ΕΜΕΠΑ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών και Οδηγών Αγροτικών Ταξί, του 

Συνδέσμου Λεωφορειούχων Αγροτικών Περιοχών, του Παγκύπριου Συνδέσμου 

Περιφερειακών Εταιρειών Λεωφορείων, του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων 

Κύπρου, της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων Κύπρου, της ΠΟΒΕΚ, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αυτοκινήτων Ενοικιάσεως (P.A.C.R.O.), του 
Cyprus Association Car Rental Operators (CY.A.C.R.O.) και της N.A.C.R.O. 

Από μέρους της Αναθεωρητικής Αρχής Αδειών στάλθηκε στην Επιτροπή 

έγγραφο, στο οποίο εμφαίνονται οι θέσεις της. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοΟε

σίας, έτσι ώστε: 

(α) ορισμένες γραφειοκρατικές διαδικασίες αναφορικά με την έκδοση και 

ανανέωση αδειών που υπάγονται στην αρμοδιότητα του προέδρου της 
Αρχής Αδειών να ανατεθούν στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών, 

(β) να παρέχεται η δυνατότητα στην Αρχή Αδειών να θέτει κριτήρια και 
προθεσμίες σχετικά με την υποβολή αιτήσεως για χορήγηση αδειών οδικής 
χρήσεως, 

(γ) οι άδειες οδικής χρήσεως που θα χορηγούνται στο μέλλον από την Αρχή 

Αδειών να μην μπορούν να μεταβιβάζονται μαζί με τη μεταβίβαση του 

οχήματος, όπως ισχύει σήμερα, 

(δ) οι άδειες οδικής χρήσεως που Οα βρίσκονται σε ισχύ κατά την ημερομηνία 
έγκρισης του νομοσχεδίου να μπορούν να μεταβιβάζονται, όπως και 

σήμερα, αλλά για ορισμένη μόνο περίοδο ως εξής: 

(i) εάν αφορούν ταξί, μέχρι την 31.12.1999. 

(ii) εάν αφορούν μεταφορείς ·Α· ή διεΟνείς μεταφορές μέχρι 31.12.1998. 

(iii) εάν αφορούν λεωφορεία δημόσιας χρήσεως ή οχήματα ενοικίασης 

χωρίς οδηγό, μέχρι 31.12.1997. 

(ε) οι άδειες αστικών και αγροτικιί>ν ταξί, που θα βρίσκονται σε ισχύ κατά 
την ημερομηνία ψήφισης του νομοσχεδίου, να μην μπορούν να μεταβιβά

ζονται σε εταιρείες. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων υποστήριξαν στην 
Επιτροπή ότι με το προτεινόμενο νομοσχέδιο επιδιώκεται: 

(α) η απλοποίηση και αποκέντρωση των ακολουΟούμενων διαδικασιών, 

(β) η δικαιότερη πρόσβαση στο επάγγελμα και 

(γ) η ορθολογικότερη ανάπτυξη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
και συνεκτίμησε όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, 

συμφωνεί με όλες τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. εκτός από εκείνες 

που προβλέπουν την κατάργηση του δικαιώματος μεταβίβασης των αδειών οδικής 

χρήσεως, τις οποίες και διέγραψε. 

Η Επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σύμφωνα με τις 
πιο πάνω θέσεις της ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 'Ό περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 
Μεταφοράς (τροποποιητικός) Νόμος του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί. Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο I. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

Προσθήκη νέου άρΟρου στο βασικό νόμο. ΆρΟρο 3. 
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Τροποποίηση του άρθρου 4Α του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής αντικαταστάθηκε στην έδρα του από 

το Βουλευτή χ. Α. Αντωνίου). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝτΩΝΙΟΥ) 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2, 3, 4, 5 και 6 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 9 ''Ο περί. Ρυθμίσεως α>ών και Οικοδομών 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1995". Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΙτΑΙ ''Ο ΠΕΡ Ι ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΟΔΩΝ ΚΑΙ 
ΟΙΚΟΔΟΜΩΝ (τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Κατσουρtδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Καί.τη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Φεβοουαρίου 1996. Στη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί. ΡυΟμίσεως 
Οδών και Οικοδομών Νόμου, έτσι που να παρέχεται η δυνατότητα στην αρμόδια 
αρχή, στις περιπτώσεις χορήγησης άδειας διαίρεσης γης σε οικόπεδα, να περιλαμ
βάνει όρους σχετικά με την εκτέλεση απαραίτητων εργασιών για την ανάπτυξη του 

τηλεπικοινωνιακού δικτύου. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου επισήμαναν ότι με την προτεινόμενη τροποποίηση αποφεύγονται οι επιπρό
σθετες δαπάνες και η ταλαιπωρία του κοινού από μελλοντικά σχέδια επέκτασης του 

τηλεπικοινωνιακού δικτύου. 

ι ι 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται την 

ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να διαβά

ζεται ως 'Ό περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1996". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο I. 

Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν; 'Εφόσον δεν υπάρχει 
ένσταση, τα άρΟρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 10 "Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

(Διατάγματα Προστασίας των Δένδρων) Κανονισμοί του 1996". Η ΈκΘεση 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ Π ΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''Ο Ι Π ΕΡ! ΠΟΛΕΟΔΟΜ ΙΑΣ 

ΚΑ Ι ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ (ΔΙΑΤΆΓΜΑΤΑ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΩΝ ΔΕΝΤΡΩΝ) ΚΑΝΟΝ Ι

ΣΜΟ Ι ΤΟΥ 1995" 

ΠαQόντες: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Καίτη Κληρίδου 

Χριστάκης Κατσαμπάς 

Λιί>ρης Λ υσιώτης 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Φεβρουαρίου 1996. Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών. Παρευρέθηκε επίσης ο Διευθυντής του Τμήματος Δασών. 

Ι• 

Ι• 

11 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

39 και 86 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, σκοπείται ο καΟορισμός 
της διαδικασίας έκδοσης διατάγματος προστασίας δέντρων για την αποτροπή της 
εκκοπής, ακροτομής, κλάδευσης, εκρίζωσης, εκούσιας καταστροφής ή οποιασδήποτε 

κατασκευής ή εκσκαφής που τα επηρεάζει. 

Το διάταγμα, σύμφωνα με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, καθορίζει το είδος 

και τη θέση του δέντρου στο οποίο αναφέρεται και συνοδεύεται από κυβερνητικό 

χωρομετρικό σχέδιο στη μεγαλύτερη δυνατή κλίμακα, ενώ αναφέρει επίσης την 

α ι τ ιολογία της έκδοσής του. 

Στους ίδιους Κανονισμούς προβλέπεται ότι οποιεσδήποτε αιτιολογημένες 

ενστάσεις και παραστάσεις κατά του διατάγματος υποβάλλονται γραπτιί.>ς στον 

Υπουργό Εσωτερικών μέσα σε προθεσμία σαράντα πέντε ημερών από την ημερο

μηνία της δημοσίευσής του, ο οποίος και τις διαβιβάζει στο Υπουργικό Συμβούλιο 

μαζί με τις απόψεις και τις εισηγήσεις του. Η απόφαση του Υπουργικού Συμβου

λίου για την επικύρωση ή μη του διατάγματος δημοσιεύεται στην επίσημη Εφημε

ρίδα της Δημοκρατίας και κοινοποιείται στην τοπική και την αρμόδια αρχή της 

περιοχής όπου βρίσκεται το δέντρο, καθώς και στον αρμόδιο επαρχιακό λειτουργό 

του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως "Οι περί 

Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Διατάγματα Προστασίας των Δέντρων) Κανονισμοί 

του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 11 "Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητη
ρίου Κύπρου (Εκλογές) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1996". 

Η 'ΕκΟεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθεί.σα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΊΆΟΦΟΡΟΥΝΤΑ Ι ''ΟΙ Π ΕΡ! 

ΕΠ Ι ΣΊΉΜΟΝΙΚΟΥ ΤΕΧΝ ΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΕΚΛΟΓΕΣ) 

(τΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1996" 

ΠαQόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις I 3 Φεβρουαρίου 
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1996. Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων και του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με Βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 8 και 32 του περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, 
σκοπείται η τροποποίηση των Βασικών Κανονισμών, ώστε για την ανάδειξη των 

μελών του Γενικού και Πειθαρχικού Συμβουλίου του ΕΤΕΚ να δικαιούνται να ασκή

σουν το εκλογικό τους δικαίωμα μόνο εκείνα από τα μέλη του ΕΤΕΚ που Οα έχουν 

τακτοποιημένες τις οικονομικές τους υποχρεώσεις έναντι του Επιμελητηρίου. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 

και του ΕΤΕΚ η τροποποίηση αυτή κρίνεται αναγκαία, για να δίδεται ικανός χρ6νος 

στην εφορευτική επιτροπή να οργανώνει τις εκλογές και να καΟίσταται δυνατή η 

συμπλήρωση των εκλογικών καταλόγων στην κατάλληλη χρονική στιγμή. 

Η ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαΒε υπόψη 

όσα κατατέUηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Οουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά Κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωΟεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί. εγκριΟούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα επόμενα δυο θέματα 14 και 15 είναι 'Ό περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού 

(τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1995" και "Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1996" και έχουν 
Κοινή ΈκΟεση η οποία είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΙτΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡ ΙΟΥ ΚΑ Ι ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑ Ι 'Ό Π ΕΡ! ΑΝΑΠΤΥ

ΞΕΩΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ (fΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" ΚΑ Ι 
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑ Ι "ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ 

ΗΛΕΚΤΡ ΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΟΡΟΙ ΥΠΗΡΕΣ ΙΑΣ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙ ΗτJΚΟΙ) 

ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1996" 

ΠαQόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Μούσκος 

Σωκράτης Χάσικος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 
2 Μαρτίου, 25 Μαίου και στις 8, 22 και 29 Ιουνίου 1995 και στη συνέχεια τους 
εξέτασε από κοινού με το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών 
της που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ Οκτωβρίου 1995 και 
Φεβρουαρίου 1996. Σε ορισμένες συνεδριάσεις κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρό-
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σωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Α Η Κ και των συντεχνιών του προσω

πικού της. 

Οι υπό αναφορά Κανονισμοί, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 44 της βασικής νομοΟεσίας για την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και του 
άρθρου 3 της νομοθεσίας για τη ρύθμιση ()εμάτων προσωπικού στους οργανισμούς 
δημόσιου δικαίου (Νόμος αριΟμός 6 1 του 1970), σκοπό έχουν την τροποποίηση των 
βασικών κανονισμών για τους όρους υπηρεσίας του προσωπικού της ΑΗΚ , για να 

βελτιωθεί ο τρόπος σύνταξης των υπηρεσιακών εκθέσεων που αφορούν το προσω

πικό αυτό. 

Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της βασικής νομο
θεσίας για την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, ώστε να υπάρχει η δι;νατότητα έκδοσης 

Κανονισμών με αναδρομική ισχύ για τα Θέματα προσωπικού της Αρχής. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου και των πιο πάνω Κανο

νισμών, δόΟηκε από την Επιτροπή η ευκαιρία τόσο στην ΑΗΚ όσο και στις συντε
χνίες του προσωπικού της να υποστηρίξουν επανειλημμένα τις απόψεις τους για 

ορισμένα σημεία στα οποία διαφωνούσαν, στα πλείστα από τα οποία τελικά συμφώ
νησαν. 

Η Επιτροπή έκρινε επίσης σκόπιμο να απευθυνθεί προς το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και να ζητήσει γνωμάτευση σχετικά με τις 
συνέπειες της αναδρομικότητας του υπό εξέταση νομοσχεδίου και των υπό εξέταση 

Κανονισμών, αναφορικά με προσφυγές υπαλλήλων της ΑΗΚ που εκκρεμούν στα 

δικαστήρια. 

Σε γραπτή γνωμάτευσή του προς την Επιτροπή ο Γενικός Εισαγγελέας της 

Δημοκρατίας εισηγείται να προστεθεί στο υπό αναφορά νομοσχέδιο και στους υπό 

αναφορά Κανονισμούς πρόνοια που να διασφαλίζει ότι η αναδρομικότητά τους δε 
θα επηρεάσει υποθέσεις που εκκρεμούν για εκδίκαση ενώπιον του Α νώτα του Δικα
στηρίου ή υποθέσεις για τις οποίες εκκρεμεί αίτηση ακυρώσεως ενώπιον του πιο 
πάνω δικαστηρίου ή εκκρεμεί υπόθεση έ<rεσης εναντίον τέτοιας απόφασης ή δεν 
εξέπνευσε η προθεσμία για άσκηση του δικαι<i>ματος έφεσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου και των υπό εξέταση 
Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 13ουλή την ψήφιση του νομοσχε

δίου σε νόμο και την έγκριση των Κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωΟεί, 

ώστε: 

α) να διευκρινίζεται και στα δύο σχέδια νόμου ότι η αναδρομικότητα των 

σχετικών Κανονισμών δεν επηρεάζει υποθέσεις που εκκρεμούν για εκδί
καση ενώπιον του Ανώτατου Δικαστηρίου. 

β) να δίδεται η δυνατότητα στον αξιολογούμενο υπάλληλο να υποβάλει 
παράπονο σε ειδική τριμελή επιτροπή, που συστήνεται για πρώτη φορά 

ειδικά για το σκοπό αυτό, αν αξιολογήθηκε δυσμενώς σε οποιοδήποτε 

κριτήριο αξιολόγησης ή αν έστω σε ένα κριτήριο κρί()ηκε χαμηλότερα σε 

σύγκριση με τον προηγούμενο χρόνο, ενώ στους προτεινόμενους Κανονι

σμούς, όπως κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία, γινόταν 
πρόνοια για δύο τουλάχιστον κριτήρια. 

Με την ευκαιρία αυτή, η Επιτροπή εκφράζει την πρόθεσή της να παρακολσυΟεί 

την πρακτική εφαρμογή των πιο πάνω Κανονισμών. 



1671 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 

Χρειάστηκε πάρα πολύς χρόνος για να τοποθετηΟούν όλες οι πλευρές πάνω σ' 
αυτούς τους Κανονισμούς και είμαστε ιδιαίτερα ευτυχείς που όλες οι πλευρές 

ομόφωνα υιοθετήσαμε τροποποίηση κυβερνητικής απόφασης η οποία προνοοί1σε ότι 

κάποιος αξιολογούμενος υπάλληλος, για να δικαιούται να υποβάλλει παράπονο σε 

ειδική επιτροπή που συστήνεται για πρώτη φορά ειδικά για το σκοπό αυτί>, θα 
'πρεπε να είχε διαφωνία για τη βαθμολογία του σε δυο τουλάχιστον κριτήρια από τα 

οκτώ, αν θυμούμαι καλά, στα οποία γίνεται η αξιολόγηση. Πιστεύω ότι η Επιτροπή, 

όλες οι πλευρές, ορθά απέρριψε αυτή την πρόταση της κυβέρνησης, δίδοντας την 

ευκαιρία σ' οποιοδήποτε υπάλληλο να έχει το δικαίωμα να υποβάλει την οποιαδή
ποτε πιθανή ένστασή του, έστω κι αν κατά την άποψή του αξιολογείται αναξιοκρα

τικά σε ένα και μόνο κριτήριο. Μ' αυτή την προσέγγιση πιστεύουμε ότι δίδουμε το 

δημοκρατικό δικαίωμα σε όλους, πράγμα το οποίο η κυβέρνηση δεν έδιδε, για να 
υποβάλει ο παραπονούμενος το αίτημά του και να έχει την ευκαιρία να ακουστεί με 

την επιχειρηματολογία του από αυτή την ειδική τριμελή επιτροπή που συστήνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στην ψήφιση του νομοσχε

δίου και μετά των Κανονισμών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 του νομοσχεδίου εγκρωούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΚΓΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Ί'ροπο

ποιητικός) Νόμος του Ι 996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφωτεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στην έγκριση των Κανονισμών. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγχριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

,, 
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Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 16 "Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση 

Τεχνικού Ι ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του ι996". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η ΈκΟεση είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΔΗΜΌ

Σ ΙΩΝ ΕΡΓΩΝ - ΘΕΣΗ ΤΕΧΝΙΚΟΥ ι ΗΣ ΤΑΞΗΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) 

ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ ι996" 

Παρόντες: 

Γιαννάκης Ομήρου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικιi>ν μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηχε στις 8 Φεβρουαρίου 1996. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηχαν και παρευρέθηχαν εχπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών, 
Συγκοινωνιών και Έργων καθώς και της Π ΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

27 και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση του 
σχεδίου υπηρεσίας της θέσης Τεχνικού Ι ης Τάξης στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά Κανονισμούς διαφοροποιούνται τα αρχικά 
σχέδια υπηρεσίας της πιο πάνω θέσης, ώστε στους υπαλλήλους που Οα μπορούν να 
προαχθούν στην υπό αναφορά θέση, μετά τη συμπλήρωση πενταετούς υπηρεσίας 

στην κατώτερη θέση, να συμπεριληφθούν και τα πρόσωπα που προσλήφθηκαν από 
την αρμόδια αρχή πάνω σε ωρομίσθια βάση, αλλά αναγνωρίστηκε στη συνέχεια ότι 

εκτελούσαν δημοσιο\Jπαλληλικά καθήκοντα και, αφού μετατράπηκαν σε έκτακτους 

υπαλλήλους, διορίστηκαν στη συνέχεια στην οργανική Οέση Τεχνικού 2ης Τάξης, 
δυνάμει του Νόμου 160 του ι 985. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικιi>ν υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις των υπό αναφορά Κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

τα υπ' αριθμό ι 7 και ι 8 θέματα αναβάλλονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό ι9 θέμα, που είναι "Απόφαση της Βουλής των 
Α ντι.ϊτροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής 
Θωράκισης της Δημοκρατίας για το ι996''. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να αναγνωστεί η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας ΚοινοΒουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗ ΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτJΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣ ΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 
Δ Ι ΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΑΜΥΝτΙΚΗΣ ΘΩΡΑΚΙΣΗΣ ΤΗΣ 
ΔΗΜΟΚΡΑτΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 1996 

Παοόντες: 

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Λώρης Λ υσιώτης 

Κίμων Παναγίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, ενεργώντας μέσα στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων και ευθυνών της που απορρέουν από την ισχύουσα νομοθεσία για το 
Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης, μελέτησε τον προϋπολογισμό του Ταμείου για το 

έτος 1996, πραγματοποιώντας για το σκοπό αυτό έξι συνεδρίες από τις ι 6 Νοεμ
βρίου ι 995 μέχρι τις 25 Ιανουαρίου 1996. Στις συνεδριάσεις αυτές παρευρέθηκαν ο 
Υπουργός Άμυνας-μέλος της Διαχειριστικής Επιτροπής του Ταμείου Αμυντικής 

Θωράκισης, ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς, εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονο

μικών και άλλοι αρμόδιοι υπηρεσιακοί παράγοντες. 

Στα πλαίσια της μελέτης αυτής έγινε σε πρώτο στάδιο γενική παρουσίαση του 

προϋπολογισμού από τον αρμόδιο Υπουργό και σε δεύτερο στάδιο ζητήθηκε και 
δόθηκε ανάλυση κάθε κεφαλαίου δαπάνης ξεχωριστά. 

Με Βάση τις εξηγήσεις που δόθηκαν και τα αποτελέσματα της μελέτης κάθε 

κεφαλαίου δαπάνης ξεχωριστά, η Επιτροπή προχώρησε στη διαμόρφωση του 

τελικού κειμένου του προϋπολογισμού αυτού και, σύμφωνα με την ισχύουσα νομο

θεσία, προτείνει στη Βουλή την έγκριση της σχετικής δαπάνης από το Ταμείο 

Αμυντικής Θωράκισης, με τη μορφή έγκρισης σχεδίου απόφασης. 

Η Επιτροπή, προτού αναφερθεί στις κύριες παρατηρήσεις και επισημάνσεις 

της σχετικά με τα ζητήματα που εγέρθηκαν κατά τη μελέτη του προϋπολογισμού, 

επιθυμεί να σημειώσει ότι βασικό χαρακτηριστικό του προϋπολογισμού του Ταμείου 

Αμυντικής Θωράκισης για το 1996 είναι ότι αυτός υλοποιεί στην ουσία το πρώτο 
έτος του νέου Πενταετούς Εξοπλιστικού Προγράμματος, το οποίο καλύπτει την 

περίοδο από το έτος ι 996 μέχρι το 2000. 

Συνεπώς, ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός αντικατοπτρίζει τους στόχους και 

τις επιδιώξεις του νέου Πενταετούς Εξοπλιστικού Προγράμματος. 

Στον προϋπολογισμό του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίας για 

το ι 996 προΒλέπονται δαπάνες ύψους ί 170.000.322 οι οποίες κατανέμονται ως εξής: 

ανειλημμένες υποχρεώσεις για aποπληρωμές δανείων και πιστώσεων-
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- αγορές ανταλλακτικών και διάφορων άλλων υλικών που είναι απαραί

τητα για τη διασφάλιση της λειτουργικότητας, του αξιόμαχου και της 

επιχειρησιακής ετοιμότητας της ΕΟνικής Φρουράς 

- πληρωμές υλικών που θα παραληφθούν κατά το έτος 1996 μέσα στα 
πλαίσια συμβάσεων που έχουν ήδη υπογραφεί· 

- προκαταβολές που θα πληρωΘούν για νέες συμβάσεις, οι οποίες θα 
υπογραφούν εντός του 1996, στα πλαίσια του νέου Πενταετούς Εξοπλι
στικού Προγράμματος 

αποπεράτωση ή έναρξη εκτέλεσης έργων στρατωνισμού και εγκαταστά

σεων· 

- διάφορα και αποΟεματικό. 

Με βάση τη λεπτομερειακή ανάλυση των προνοιών του υπό εξέταση προϋπολο
γισμού και συνεκτιμώντας τις παραπέρα εξηγήσεις που της δόθηκαν από τους αρμο

δίους, η Επιτροπή θεωρεί αναγκαίο και σκόπιμο να κάμει τις πιο κάτω παρατηρή
σεις-επισημάνσεις: 

(α) Ορισμένες δαπάνες που προνοούνται στον προϋπολογισμό αυτό, ουσια

στικά είναι ταχτικές και επαναλαμβανόμενες και τα πλείστα έργα

προγράμματα για τα οποία προορίζονται κανονικά θα πρέπει να επιβαρύ

νουν τον Τακτικό Προϋπολογισμό. Η διαπίστωση αυτή σε συνδυασμό με 

σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, σύμφωνα 

με την οποία η υφιστάμενη νομοθεσία δεν κάνει σαφή αντιδιαστολή 

μεταξύ τακτικών και αναπτυξιακών δαπανών για την άμυνα, επαναφέρει 

την πάγια εισήγηση της Επιτροπής, δηλαδή η κυβέρνηση να καταβάλει 

προσπάΟεια για την καλύτερη δημοσιονομική τακτοποίηση των δαπανών 

αυτών με ιδιαίτερη έμφαση στη χρηματοδότησή τους από τον Τακτικό 

Προϋπολογισμό αντί από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης. 

(β) Επισημαίνεται ότι η ανάλυση και επεξήγηση ορισμένων δαπανών που 

περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό είναι ανεπαρκείς. Χαρακτηρι

στικά γtνονται προβλέψεις για μεγάλα από άποψη δαπάνης έργα, χωρtς 

αυτές να συνοδεύονται από σχετικές αναλύσεις κόστους κτλ., διαβαΟμί

σεις προτεραιοτήτων μεταξύ διάφορων επιμέρους έργων, κτλ. Αναμφί
βολα η κατάσταση αυτή δε διευκολύνει κανένα και πολύ περισσότερο δε 
δημιουργεί τα επιθυμητά πλαίσια ορθολογικής διαχείρισης και γενικά της 

παρακολούθησης της εκτέλεσης των έργων αυτών. Συνεπώς, η Επιτροπή 

είναι και φέτος υποχρεωμένη να εισηγηΟεί την έγκριση ορισμένων 

δαπανών κάτω από ορισμένους όρους και περιορισμούς. 

Ιδιαίτερα η Επιτροπή εισηγείται ορισμένα από τα αμυντικά προγράμματα 

να σημειωθούν με σταυρό (+}, για να δίνεται έτσι η ευκαιρία στην 
Επιτροπή και κατ' επέκταση στη Βουλή να έχουν λεπτομερέστερη ενημέ

ρωση για τα προγράμματα αυτά, μια και όπως προτείνονται τ<i>ρα δε 

συνοδεύονται με επαρκείς εξηγήσεις και τεκμηριώσεις, όσον αφορά τις 

τελικές επιλογές που υιοθετούνται. Θα πρέπει ταυτόχρονα να σημειωΟεί. 

ότι η απουσία όλων των αναγκαίων στοιχείων και δεδομένων προκαλεί 
αδικαιολόγητα καθυστερήσεις στην υλοποίηση του εξοπλιστικού 
προγράμματος, πράγμα που Οα πρέπει να προσεχθεί ιδιαίτερα από τους 

αρμοδίους. 
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Ορισμένα άλλα προγράμματα θα πρέπει να σημειωθούν με αστερίσκο (*) 
υπό την έννοια ότι πριν cιιιό την προώθησή τους θα κατατεθούν στη 

Βουλή οι σχετικές μελέτες αναγνιίιρισης της ανάγκης και καΟορισμού των 

ελάχιστων απαιτήσεων για το συγκεκριμένο υλικό. 

Η Επιτροπή αισθάνεται έντονα την ανάγκη να υπενΟυμί.σει και να τονίσει την 
άποψη, την οποία άλλωστε έχει κατ' επανάληψη εκφράσει, ότι για την κατοχύρωση 

των δικαιωμάτων και συμφερόντων της Κυπριακής Δημοκρατίας σε σχέση με τις 
εκάστοτε αγορές που γίνονται και Βαρύνουν το Ταμείο, επιΒάλλονται εξαντλητικές 
διερευνήσεις γύρω από το προσφερόμενο υλικό και τους προμηΟευτές του πρι ν από 

την τελική επιλογή. Η πρακτική αυτή είναι ιδιαίτερα επιβεβλημένη σήμερα, γιατί. 
παρατηρείται ολοένα και μεγαλύτερη διαφοροποίηση των συνθηκών της διεθνούς 
αγοράς που προσφέρει τέτοιο υλικό. Η Επιτροπή αναμένει ότι η κυβέρνηση θα 
αξιοποιήσει κάΟε διαθέσιμη πηγή πληροφόρησης-ενημέρωσης, ώστε να διερευν(;)νται 
όσο το δυνατό πληρέστερα όλες οι προσφορές του ζητούμενου κατά περίπτωση 

υλικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, κύριε 

Πρόεδρε, Οα ψηφίσει τον προϋπολογισμό του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης για το 
1996, ασπάζεται την κοινή τοποΟέτηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, 
δίνει ιδιαίτερη σημασία στις συγκεκριμένες διάφορες παρατηρήσεις που έχουν γίνει 
από τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας και απ' όλες τις πλευρές 

γενικά, αλλά νιώΟει την ανάγκη να φέρει ενώπιον του Σώματος και κάποιες ιδιαί
τερες παρατηρήσεις, όσον αφορά το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης και όσον α([ορά 
τον προηγούμενο χρόνο και κάποιες επιφυλάξεις, όσον αφορά τον προϋπολογισμό 

του 1996. 
Μας ανησυχεL ιδιαίτερα, κύριε Πρόεδρε, η τακτική της κυβέρνησης να παρα

βιάζει τις δικές της διαδικασίες τις οποίες θέσπισε με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 'Εχει εξευρεθεί ο όρος "παρεκκλίσεις". Δεν τις ονομάζει "παραβίαση". 
τις ονομάζει "παρέκκλιση" από τις διαδικασίες που Οέσπισε η ίδια ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά.) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Με συγχωρείτε, κύριε Σολωμή; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Είναι της μόδας. 

Δ. ΧΡ ΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Α! είναι της μόδας η παρέκκλιση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι της συγκυβέρνησης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ναι, αλλά και στο Συμβούλιο της Ευρώπης είναι. 

ι ι 
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Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΔΟΥ ΛlΔΗΣ: 

... και η πρώτη και η μέγιστη παρέκκλιση έγινε, όσον αφορά την αγορά των 
τεθωρακισμένων οχημάτων μάχης. Και τίποτε απ' αυτά που λέω, κύριε ΓΙ ρόεδρε, 
για να μην παρεξηγούμαι, δεν είναι απόρρητο· πριν λεχΟεί στη Βουλή, είχε γραφτεί 

δεκάδες φορές στα μέσα μαζικής επικοινωνίας, δεν είναι τίποτε το απόρρητο. 
Έκαναν την πρώτη μεγάλη παρέκκλιση, όσον αφορά τότε την αγορά των τεΟωρακι
σμένων οχημάτων μάχης από τη ρωσική αγορά για λόγους ανταλλακτικού εμπορίου 

-ήταν η επιστολή του Υπουργού της Άμυνας. Όπως όλοι γνωρίζουμε, ανταλλα
κτικό εμπόριο για την αγορά εκεί.νη δεν έγινε κατορθωτό να γίνει, η παρέκκλιση 

όμως έγινε, και η παρέκκλιση έγινε χωρίς να προβούμε στη διερεύνηση της 
υπόλοιπης εξωτερικής αγοράς, ως όφειλε η κυβέρνηση, βάσει των δικών της διαδικα

σιών. Προχώρησε η κυβέρνηση και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ανέλαβε τη 
δέσμευση και υπέγραψε τη συμφωνί.α με τους εκπροσώπους της ρωσικής ΣΟΦΜΑ 

που ονομάζεται Rosvoorouzhenic, υπό την αίρεση στο τέλος της έγκρισης του προU
πολογισμού του 1995 -μιλούσαμε για τον προϋπολογισμό του 1995- από τη Βουλή 
και από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Η ομάδα μας τότε κάκισε αυτή τη 

στάση και είπε ότι για πρώτη και τελευταία φορά δεχόμαστε συμφωνία διακρατική 

να γίνεται υπό την αίρεση, χωρίς την προτέρα έγκριση βάσει της νομοθεσίας του 

ι 985 που είχε θεσπίσει η Βουλή. 

Δυστυχώς δεν ήταν η μόνη. Για το ι 996 έχουμε τουλάχιστο δύο μεγάλες 
συμφωνίες συγκεκριμένες οι οποίες γίνονται πάλι με παρέκκλιση από ης διαδικα

σίες που ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο αυτής της κυβέρνησης . Η μία αφορά τα 
λεγόμενα οχήματα γενικής χρήσεως με ένα κονδύλι μεγάλο για τα δεδομένα της 

κυπριακής οικονομίας, που κατά παρέχκλιση των δικών της διαδικασιών προτίμησε 

άλλη χώρα, άλλο οίκο, με διαφορά κόστους πέραν του rι,8 εκ. Δεν αμφισβητούμε 
την ποιότητα των υπό αγορά οχημάτων, δεν αμφισβητούμε τη χ<i>ρα ή το εργοστάσιο 

κατασκευής. Εμείς τονίζουμε ότι κατά παρέκκλιση των δικιi>ν της διαδικ<.ισιών 

συνομολογεί η σημερινή κυβέρνηση πάλι συμφωνία. Και αυτό το Σώμα να ξέρει τις 

δικές του ευθύνες, αν κάποτε ζητηθούν ευΟύνες, ότι προχωρούμε στην αγορά 

οχημάτων για f:l,8 εκ. περισσότερα χαι δεν είχαμε την ευθιξία να φωνάξουμε τον 
οίκο που έδωσε την καλύτερη τιμή, για να το κουβεντιάσουμε μαζί του. Αυτό είναι 

το δεύτερο σημείο. 

Το τρίτο σημείο αφορά την αγορά πυρομαχικών. Εδώ κι αν είναι σχάνδαλο. 

Κατά παρέκκλιση διαδικασιών, προχωρούμε στην αγορά πυρομαχικών ύψους κοντά 

στα i20 εκ. από κατασκευάστρια εταιρεία που δεν κατασκευάζει τουλάχιστο μερι
κούς τύπους πυρομαχικών τα οποία χρειάζεται η Εθνική Φρουρά. Και βάσει 

εγγράφων με τα οποία έντιμο Μέλος της Επιτροπής Άμυνας και Βουλευτής κατόρ
θωσε να εφοδιαστεί, παρά τα έγγραφα που δημιουργούν προβλήματα, προχωρούμε 

στην αγορά των συγκεκριμένων τύπων των πυρομαχικιi>ν από την εταιρεία, που 

τουλάχιστο μερικούς τύπους απ' αυτούς δεν κατασκευάζει, που θα τους αγοράσει 
από άλλο εργοστάσιο στο εξωτερικό και μάλιστα συσκευασμένα θα τα αγοράσει. για 

να μην υποβάλλεται ούτε στον κόπο ούτε στα έξοδα να τα συσκευάζει, τουλάχιστο 
γω να μπορούμε να σιωπήσουμε και λίγο, στο χρόνο δήΟεν της παραγωγής τους στο 

εργοστάσιο. Αυτή είναι η πραγματικότητα και προχωρούμε με την επιφύλαξή μας 
σε τούτο το σημείο. Το τρίτο κατά παρέκκλιση -πάλι αγορά πυρομαχικών μεγάλου 

κόστους, υψηλότατης τεχνολογίας- είναι το σύστημα aντιαεροπορικής κάλυψης της 

Κύπρου, το πλέον σύγχρονο που διαθέτει μέχρι σήμερα για την αντιαεροπορική 

fι 
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πυραυλική της ομπρέλα η Κύπρος. Αντί να πάμε να τα αγοράσουμε από την κατα
σκευάστρια εταιρεία ή από την εξουσιοδοτημένη κατασκευάστρια εταιρεία, προχω
ρούμε και τα προμηθευόμαστε από άλλη εταιρεία άλλης χώρας, χωρίς να ζητiισουμε 
από τους προμηθευτές του συστήματος αυτού τη γνώμη τους, με μία δήθεν διαφορά 
τιμής άλφα ποσού. Όμως, για να δικαιολογήσει η κυβέρνηση τη θέση της αυτή, λέει 

"ναι, δεν πήγαμε από την κατασκευάστρια εταιρεία, γιατί δεν υπάρχει export lίcense. 
δεν πήγαμε από την αδειούχα κατασκευαστική εταιρεία από την οποία παίρναμε τα 
μέσα αυτά προηγουμένως, διότι η τιμή που μας έδωσε το 1992 ήταν ψηλότερη από 
την τιμή που μας δίνει σήμερα η άλλη εταιρεία άλλης χώρας που δεν έχει αυτό τον 

τύπο των όπλων. Αυτά τα λέμε, κύριε Πρόεδρε, όχι για να αποσείσουμε πιΟανές 
ευθύνες από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά, αλλά επειδή το Οέμα 
της αμυντικής θωράκισης της πατρίδας μας είναι και για μας βασικό. Γενικά με το 

στόχο που προβλέπεται μέσα στον προϋπολογισμό του πριίηου νέου εξοπλιστικού 
προγράμματος αυτής της κυβέρνησης, ειρήσθω εν παρόδω ακόμη δεν έχει καν καταρ

τιστεί ή δεν έχει κατατεθεί στη Βουλή το νέο εξοπλιστικό πρόγραμμα παρόλο που 

διανύουμε το πρώτο του έτος, ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό με αυτές τις επιφυλά
ξεις τις οποίες έχω αναφέρει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισμός είναι και ο 
τελευταίος προ\Jπολογισμός που καταθέτει μία Επιτροπή που εργάστηκε σκληρά 
όλα αυτά τα χρόνια και επωμίστηκε το Βάρος της ευΟύνης της αμυντικής θωράκισης 
του τόπου. Θέλω να επαινέσω την ενότητα και τη συναντίληψη που υπήρξε ανάμεσα 

σε όλους τους συναδέλφους, ανεξάρτητα από πολιτική τοποθέτηση. Ουδέποτε παρα
τηρήθηκε το φαινόμενο Μέλος να επιζητήσει να ανεύρει τα αδύναμα σημεία άλλης 

πλευράς, για να τα χρησψοποιήσει για πολιτική ή κομματική ή οποιασδήποτε άλλης 

μορφής αντιπαράθεση. Οι έγνοιες, οι αγωνίες ήταν κοινές, όπως κοινή ήταν και η 
αγάπη για το θέμα για το οποίο είχαμε επιφορτιστεί. από τη Βουλή την ευθύνη της 

διαχείρισής του. Θυμάστε το πόσα πολλά Θέματα ηγέρΟησαν όλα αυτά τα χρόνια 

και πόσο ο τύπος ασχολήθηκε με την Επιτροπή και τις διάφορες παραγγελίες, τις 

έρευνες, τις συζητήσεις, τις μακρές συνεδριάσεις , τις μακρές ομιλίες και διευκρινί

σεις από το βήμα της Βουλής μέσα στα πλαίσια αυτών των συζητήσεων. Μπορ<i> να 

πω ότι προσπαθήσαμε να διαφυλάξουμε την άμυνα μακριά από αντιπαραθέσεις, 
ακόμα και πάνω σ' αυτά τα κρίσιμα σημεία. Υπήρξαν ερωτηματικά; Ναι, υπήρξαν. 

Κάποιοι συνάδελφοι έθεσαν προβλήματα. 

Εάν ερωτηθούμε κι εμείς σήμερα πόσο βέβαιοι είμαστε για όλα όσα έγιναν 
μέχρι τώρα, θα πούμε λάΟος εάν πούμε ότι γνωρίζουμε όλη την αλήθεια και ότι 

είμαστε βέβαιοι για όλα. Για το μόνο πράγμα που μπορούμε να καταθέσουμε υπεύ

θυνα το λόγο και τη θέση μας είναι ότι καλόπιστα και με διάθεση διερεύνησης ασχο

ληθήκαμε με όλα τα ζητήματα και εκεί που διαπιστώσαμε προβλήματα δε διστάσαμε 
να τα παρουσιάσουμε ενώπιον του Σώματος και ακόμα να τα παρουσιάσουμε 

ενώπιον του Γενικού Εισαγγελέα. Εκκρεμεί. ενώπιον του Γενικού Εισαγγελέα η 
Έκθεση και τα πορίσματά της που είχαμε κάνει πριν κάποιο καιρό γύρω από το 

Οέμα των προμηθειών. Επικοινώνησα με το Γενικό Εισαγγελέα, για να πληροφο-
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ρηθώ την εξέλιξη του Οέματος. Δε θα αναφερθώ στο τι προφορικά μου είπε ο 

Γενικός Εισαγγελέας, αλλά, προτού λήξει η θητεία αυτής της Επιτροπής, ο Γενικός 

Εισαγγελέας Θα έρθει ενώπιον του Σ<i)ματος. για να εκθέσει τα πορίσματα της 

έρευνας του όλου Θέματος και αυτό ελπίζω να πραγματοποιηθεί μέσα σε κάποια 

συνεδρίαση του Μαρτίου. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τα όσα ελέχθησαν προηγουμένως, μπορώ να πω ότι έΟεσε 

ένα ουσιαστικό πρόΒλημα ο συνάδελφος κ. Δώρος Χριστοδουλί.δης, πάνω στα 

θέματα ιδιαίτερα της περιορισμένης -θα πρέπει να ομολογήσουμε- συνεργασίας με 

ελληνικά εργοστάσια. Είναι τοποθέτηση όλων μας η ευνο·ίκή τοποθέτηση, η προνο

μιακή μεταχείριση ελληνικών εργοστασίων εκεί που παράγουν ομοειδfι προ·ίόντα. 

Όμως, εδώ είμαστε 13ουλή και λειτουργεί η δημοκρατία. Πάντοτε κάποιος Οα 

μπορεί να εγείρει θέμα, όταν παραβιάζονται διαδικασίες η έστω όταν παρουσιάζεται 

το φαινόμενο να μη λαμβάνονται υπόψη οι νόμοι του εμπορίου που είναι αδίστα

κτοι και είναι φανεροί και ακαταμάχητοι. Όταν είσαι σε θέση να εξασφαλίσεις κάτι 

με διεθνείς προσφορές, ε! είσαι υποχρεωμένος να παίρνεις τις χαμηλότερες 

προσφορές, διότι, αν δεν το κάνεις, εκθέτεις τη Δημοκρατία και εκθέτεις και τα 

συμφέροντα της Δημοκρατίας. Όμως υπάρχει και το μέγα Οέμα της αμυντικfις 

συνεργασίας με την Ελλάδα. Ναι, αν θέλουμε να βοηθήσουμε την αμυντική συνερ

γασία και οικονομικά, έχουμε μεθόδους. Και έχουμε μεθόδους οι οποίες μπορεί να 

είναι αποδοτικές και να οδηγούν σε ουσιαστική στήριξη της άμυνας της Ελλάδας, 

όπως για παράδειγμα κυπριακή δωρεά ήταν η πισίνα στη Σχολή των Ευελπίδων. 

Ήταν μία δωρεά της Κυπριακής Δημοκρατίας σε ανταπόδοση των όσων προσφέρει 

η Σχολή Ευελπίδων στον καταρτισμό των παιδιών της Κύπρου. Εάν έχουν ανάγκη 

στο ναύσταθμο για ένα κρηπίδωμα, ναι, να κάνει τα έξοδα η Κυπριακή Δημοκρατία 

και να είναι κάτι το ουσιαστικό, το στέρεο που θα μένει και θα παρουσιάζει με τον 

πιο ανάγλυφο τρόπο το ενδιαφέρον μας για την άμυνα. Όπως υπάρχει ο αρρα

βώνας ο aσημένιος ακόμα στην παλαιότερη γενιά, επειδή έδινα ν τον αρραβώνα τους 

το χρυσό οι Κύπριοι. για να ενισχυθεί η άμυνα της Ελλάδας. Να κάνουμε κάτι 
ανάλογο, γιατί. εί.ναι κοινοί. οι εχθροί. που αντιμετωπίζουμε και θα εί.ναι κοινή η 

προσπάθεια. Όμως. όταν παρεμβάλλονται εμπορικές σχέσεις, κάνουμε έκκληση να 
διαφυλαχθούν οι εμπορικές σχέσεις πάνω στην υγιέστερη δυνατή βάση, διότι με 

αυτό τον τρόπο είναι δυνατό να διαφυλαχΟούν και οι σχέσεις και το δόγμα και η 

αμυντική συνεργασία Κύπρου και Ελλάδας. Και είναι έκκληση που κάνουμε προς 

τους κυβερνώντες και της Κύπρου και της Ελλάδας να γίνουν σεβαστές αυτές οι 
αρχές. Ηγέρθησαν ζητήματα; Ηγέρθησαν. Έκανε αναφορά ο συνάδελφος κ. Λ<i>ρος 

Χριστοδουλίδης σε κάποια έγγραφα. Είστε ενήμεροι. Δε θα επαναφέρω το Οέμα, 

διότι δεν είναι του παρόντος υπό την εξής έννοια: Δόθηκαν τα έγγραφα στην κυΒέρ

νηση και η κυβέρνηση -γνωρίζουμε, η Επιτροπή- προώθησε τα έγγραφα. Και όχι 

μόνο η κυβέρνηση αλλά και η ηγεσία της ΕΟνικής Φρουράς και ακόμα μπορ<i> να πω 

όχι μόνο προωθήθηκαν, όχι μόνο ζητήθηκαν εξηγήσεις, αλλά ζητήθηκε και η τιμωρία 

κάποιων ενόχων προς αυτή την κατεύθυ,ιση. Δεν είναι θέματα που μπορούμε σε όλη 

την έκταση να αναφερθούμε λόγω της πολυπλοκότητάς τους, αλλά η Επιτροπή 

Άμυνας ομόφωνα και ομόθυμα στέκει πάνω σε όλα αυτά τα θέματα, ώστε να διαφυ

λάξει τις υγιείς σχέσεις, τη σωστή ενίσχυση της ελληνικής βιομηχανίας, τη σωστή 

αμυντική συνεργασία μεταξύ Κύπρου και Ελλάδας. Μόνο να μου επιτρέψει ο συνά

δελφος, ο κ. Δώρος Χριστοδουλίδης, μtα μικρή διόρθωση, ότι ακριβώς η αποκάλυψη 
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αυτών των εγγράφων και αυτών των δεδομένων ματαίωσε μέχρι στιγμής την οποια

δήποτε αγορά και η Επιτροπή προχώρησε μόνο στη διερεύνηση των πυρομαχικών 

εκείνων που οι εταιρείες τους έχουν μειοδοτήσει στο διεθνή διαγωνισμό και ουδέν 

έτερον. 

Σ' ό,τι αφορά την έννοια της παρέκκλισης, ναι, είναι γεγονός ότι πολλά απ' 

όσα ψηφίσαμε και ιδιαίτερα οι πιο σημαντικές δαπάνες είναι κατά παρέκκλιση. 
Όμως, κύριοι συνάδελφοι, Οέλω να κάνω σαφές ότι είναι μέσα στις προνομίες της 

κυβέρνησης και μέσα στα πλαίσια των διαδικασιών να αποφασίζει κατά παρέκκλιση 
και να αναλαμβάνει την πλήρη ευθύνη και η Επιτροπή ανέγραφε αυτή τη λεπτομέ

ρεια σε όλες τις εγκρίσεις, ότι γίνονταν κατά παρέκκλωη διαδικασιών, <ί)στε να 

ξέρει ο κάθε ένας τι έγινε και πώς γινόταν. Και αυτό επιτρέπει τη δίκαιη αγανά

κτηση ενός μέλους της Επιτροπής, όταν υπουργοί σηκ<ί>νονται και λένε "μα, τα 

ψήφισε και η Βουλή". Ναι, τα ψηφίσαμε, διότι μας τα ζητήσατε και διότι αναλ(ι~ατε 
πλήρως την ευθύνη. Να μη γίνεται μετάθεση ευθυνών. ΠροσπαΘήσαμε να συνεργα

στούμε παίρνοντας μερίδιο της ευθύνης και αυτή την τίμια μεταχείριση είναι που 

θέλουμε και από πλευράς των κυβερνώντων. Παρέρχεται αυτή η Επιτροπή. μπαίνει 

στην ιστορία του κυπριακού κοινοβουλίου, θα έρθουν άλλες Επιτροπές να αναλά

βουν καθήκοντα, έχει υπάρξει πολύτιμη και πλούσια πείρα πάνω σ' όλα αυτά τα 

θέματα που ελπίζω να βοηθήσει στη διεκ;rεραίωση αυτών των θεμάτων. 

Θέλω να καταλήξω με δύο πράγματα: Πρώτο, είχαμε πει αρχικά ότι, για να 

ψηφίσουμε αυτούς τους προυπολογισμούς, θέλαμε έναν απολογισμό του τετραετούς 

εξοπλιστικού προγράμματος, το οποίο ομολογώ ότι δεν πήραμε ακόμη. Έχει 

σήμερα η Επιτροπή ασχοληθεί με το θέμα και ζητούμε με επιστολή μας να κατατεθεί, 
έστω και εκ των υστέρων, γιατί πρέπει να υπάρξει ο απολογισμός του περασμένου 

τετραετούς και να καταθέσουμε και την έγνοια μας κατά τούτο. Υποτίθεται <)τι 

αυτό αποτελεί το πρώτο έτος του νέου πενταετούς και δεν έχουμε το νέο πενταετές 

και θέλουμε από τις κυβερνήσεις, όταν τοποθετούνται, να τοποθετούνται με ακρί
βεια και σαφήνεια, για να υπάρχουν οι σωστές εξηγήσεις και να υπάρχει από κοινού 

μερισμός των ευθυνών πάνω στο πιο ευαίσθητο θέμα που ενδιαφέρει τον κυπριακό 

ελληνισμό, την κυπριακή Βουλή, δηλαδή τη σωτηρtα της Κύπρου, την έννοια της 

άμυνας, την έννοια της αμυντικής θωράκισης και την έννοια των οποιωνδήποτε και 

ιδιαίτερα της στρατιωτικής συνεργασίας Κύπρου και Ελλάδας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣ ΙΟΥΠ ΑΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα είμαι πολύ σύντομος. Πρέπει να πω 
ότι ο συνάδελφος Χατζημητρίου, ο Πρόεδρος της Επιτροπής, με έχει καλύψει 
σχεδόν πλήρως στις λεπτομέρειες. Ήθελα όμως να πω, για να μη δημιουργούνται 

εσφαλμένες εντυπώσεις και χωρίς να θεωρηθεί ότι κάνω το συνήγορο οποιασδήποτε 
κυβέρνησης, ότι είναι κάποιες αγορές οι οποίες αναγκαστικά γίνονται ή θα γίνονται 

κατά παρέκκλιση διαδικασιών. Οι αγορές αυτές έχουν να κάνουν με υλικό το οποίο 
κανένας άλλος δεν το προσφέρει, για να τηρηθούν επομένως οι διαδικασίες και να 
προκηρυχθούν διεθνείς προσφορές. Ποιο είναι αυτό το υλικό τώρα; Εδώ είναι που 
συμπυκνώνονται και όλοι οι προβληματισμοί, τουλάχιστον του δικού μας 
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κόμματος. Το ποιο υλικό πρέπει να αγοραστεί το είπα και το επαναλαμΒάνω με 

σχολαστικότητα. Δεν είναι ποτέ η Επιτροπή Άμυνας που το αποφασίζει, είναι οι 

τεχνοκράτες στρατιωτικοί, είναι οι ειδικοί και είναι οι ειδικοί, γιατί αν δεν ήταν 

ειδικοί, δε θα τους εμπιστευόμαστε τη φύλαξη της πατρίδας μας. Επομένως τη 
γνώμη τους για το τι πρέπει να αγοραστεί οφείλουμε πάντα να τη σεβόμαστε. Και, 

αν αυτό που λένε ότι χρειάζεται ο τόπος και το εγκρίνει η κυβέρνηση πρέπει να 
αγοραστεί από κάποια χ<~ρα η οποία είναι η μόνη χώρα παραγωγής ή η μόνη που 

μπορεί να προμηΟεύσει την Κύπρο, ε! τότε αυτή η αγορά ναι, θα γίνει κατά παρέκ

κλιση διαδικασιών με όσο το δυνατό διακρατική συμφωνία. Εδώ ναι, επειδή εμάς ο 

ρόλος μας είναι άλλος από της Εκτελεστικής Εξουσίας, καταστήσαμε σαφές στην 

Εκτελεστική Εξουσία, και την προηγούμενη και τώρα, ότι, οσάκις παρεκκλίνουν 

από τις διαδικασίες που οι ίδιοι θεσπίζουν έχουν υποχρέωση να δέχονται και να 
αναλαμβάνουν πλήρη ευΟύνη και της επιλογής και της τιμής με την οποία αγορά

ζεται το υλικό. Και είναι γεγονός αυτό που είπε ο Πρόεδρος της Επιτροπής μας ότι 

και η προηγούμενη κυβέρνηση και η σημερινή σε κάποιες περιπτώσεις, όταν έτυχε να 

γίνουν έντονα σχόλια από τον τύπο ή από οποιουσδήποτε άλλους, έφεραν σαν 

θωράκισή τους το "μα! πέρασε από την Επιτροπή". Ε! δεν πέρασε, κύριε, από την 

Επιτροπή. Τι πέρασε από την Επιτροπή; 

Οπωσδήποτε, ειλικρινά συμφωνώ με όλα όσα ο Πρόεδρος της Επιτροπής μας 

για το βάσανο που επωμίστηκε αυτή η Επιτροπή να πραγματοποιεί βάσει του νόμου 

έναν έλεγχο ο οποίος ποτέ δεν μπορεί να πει κανείς με Βεβαιότητα ότι είναι ενδε

λεχής και εις βάθος και δεν μπορεί να είναι έτσι, κύριε Π ρόεδρε. γιατί κανένας από 
τους Βουλευτές δεν έχει τις απαιτούμενες στρατιωτικές γνώσεις, για να κρίνει αν 

σήμερα πρέπει να αγοραστεί το άλφα ή αν πρέπει να αγοραστεί το βήτα ή αν το 

άλφα είναι καλύτερο από το άλλο, αποτελεσματικότερο κ.λπ. κ.λπ. Είναι όμως και 

κάποια θέματα για τα οποία μπορεί να μην είναι η ώρα να τα θίξω. Όσον αφορά τα 
θέματα που ανέφερε ο Πρόεδρος της Επιτροπής ότι θα έπρεπε να εμπεριέχονται 

στον Τακτικό Προ\Jπολογισμό, υποθέσεις στρατωνισμού, ένδυσης, υπόδησης κ.λπ., ο 
νόμος επιτρέπει πράγματι στην κυβέρνηση να χρησιμοποιεί το Ταμείο Αμυντικής 

Θωράκισης, για να εκτελεί αυτές τις δαπάνες, παρόλο που το σκεπτικό της ολομέ

λειας της Βουλής, όταν ψηφιζόταν η εισφορά για την άμυνα, ήταν ότι με αυτό το 

Ταμείο θα αγοράζονταν υλικά, μια σφαίρα, ένα όπλο, για να ξέρει ο λαός ότι ο 
οβολός του μετατρέπεται σε κάτι για την υπεράσπιση του τόπου μας. Υπάρχουν 

πράγματα συνηθισμένα, όπως είναι ο στρατωνισμός, υπάρχουν τόσα έργα που κάνει 
η κυβέρνηση, φράκτες, δρόμοι, ζητούνται προσφορές. Γιατί Θα έπρεπε να αναμι
γνύεται η Βουλή; Αναμιγνύεται η Βουλή, δυστυχώς, γιατί ο νόμος λέει <>τι ό,τι 

βγαίνει από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης πρέπει να ελέγχεται από τη Βουλή. 

Ερωτώ όμως: Τι είδους έλεγχος μπορεί να γίνει για την ανέγερση ενός στρατο
πέδου. Ούτε το εμΒαδόν του καν χοντρικά. χροντρικά δεν ξέρεις. Οπωσδήποτε. 

Ίσως είναι η πρώτη φορά που παίρνω και εγώ την ευκαιρία να εκφράσω την πικρία 

μου για όσα κατά καιρούς καταλογίζονται στην Επιτροπή Άμυνας. Το έργο το 
οποίο επιτελεί είναι βασανιστικό και υπεράνθρωπο. Όλοι οι καλόπιστοι Οα 

κρίνουν ότι το έργο αυτής της Επιτροπής ήταν, όσο μπορούσε να γίνει ποτέ, 

επωφελές και για τον τόπο και για την άμυνα αλλά προπαντός και για το καλό 
όνομα της άμυνας. 

Τελειώνοντας όμως, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να εκφράσω και μία απορία 
σχετική. Έχουμε σήμερα ένα δόγμα του ενιαίου αμυντικού χώρου. Έχουμε και 
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θεωρούμε αφορμή πολέμου την τυχόν προέλαση των Τούρκων σε οποιοδήποτε 
σημείο της επικράτειας της Δημοκρατίας, δηλαδή οποιαδήποτε στιγμή η Ελλάδα 

μπορεί να εμπλακεί σε πόλεμο για κάτι που θα επισυμβεί στην Κύπρο. Αν είναι 
έτοιμη για όλα αυτά πώς δεν κατέστημεν έτοιμοι Ελλάδα και Κύπρος να χαράξουμε 

και ένα δόγμα μιας πανεθνικής γραμμής; Και κλείνω με την εισήγηση ότι αυτό το 

δόγμα πρέπει επίσης να μπει πάνω σε πανεθνική βάση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω. Τα αισθή

ματά μου είναι πραγματικά ανάμεικτα για πολλούς λόγους. Οι περισσότεροι συνά

δελφοι τους γνωρίζουν και άλλοι τους υποψιάζονται. 

Κατ' αρχrΊν χαίρομαι, γιατί για ακόμα ένα χρόνο που είμαι Μέλος αυτής της 

Βουλής ο προίJπολογισμός του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης εγκρίνεται ομόφωνα. 

Και χαίρομαι γιατί οποιεσδήποτε κριτικές γίνονται, γίνονται καλόπιστα, έστω με 

κάποιες ανακρίβειες ή αν θέλετε από κακή πληροφόρηση. 

Η Επιτροπή Άμυνας της Βουλής είναι συνομήλική μου περίπου στα χρόνια 

που είμαι Μέλος αυτής της Βουλής. Από της σύστασής της, όταν είχαν διαχωριστεί 

τα Υπουργεία Εσωτερικών και Άμυνας, είχα την τύχη, την τιμή αλλά ταυτόχρονα 

και την ατυχία να είμαι αναπληρωτής πρόεδρος. Τύχη και τιμή, γιατί μαζί με τους 
συναδέλφους όλων των πλευρών της Βουλής διαπραγματευόμουν ένα από τα πλέον 

ευαίσθητα αντικείμενα της σημερινής πολιτικής του τόπου μας. όπου ήταν αποτελε
σματική η θέση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας και κατά συνέπεια της 

Βουλής. Πραγματικά ήταν τιμητικό να ασχολείται ένας με την άμυνα αυτού του 

τόπου στις δύσκολες τούτες μέρες. Είπα προηγουμένως και ατυχία, γιατί, ναι, 

κύριοι συνάδελφοι, ήταν τέτοιο το κλίμα και η εσωτερική δύναμη που θα έπρεπε να 
διαθέτει και πρέπει να διαθέτει ένας Βουλευτής, για να είναι σωστό Μέλος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, τέτοια η ψυχική αντοχή που να είναι έτοιμος 

να δεχτεί οποιαδήποτε παράλογη κριτική, οποιαδήποτε άσκηση ψυχολογικής ή 

άλλης βίας ή πίεσης, αλλά να παραμείνει ορθός. Αν θα πρέπει να γίνει και μια 

εξομολόγηση. Είμαι ένας από αυτούς που τη δικαιούται και την κάνει εκ μέρους 

όλων των Μελών της Επιτροπής Άμυνας, γιατί βρεθήκαμε όλοι στο επίκεντρο και 
γιατί. ήμουν ένας Βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού από το 1981 που 

πίστευα και πιστεύω βέβαια στο Κόμμα μου και στις αρχές μου, που μπήκα με πολύ 

"φανατισμό", αν θέλετε σε εισαγωγικά, σε αυτό το χώρο και ειδικότερα στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Άμυνας. Αν έχω διδαχθεί κάτι σωστό από την πολιτική ζωή 

του τόπου από τότε που ενεργοποιήθφ<α είναι ότι ο φανατισμός σε τίποτα δεν 

ωφελεί. Όταν aντιλήφθηκα ότι μπορεί οριστικά να συνεισφέρω και να επιτελέσω το 

καθήκον μου και το έργο μου ως Βουλευτής στον κρίσιμο τούτο τομέα αναγνωρίζο

ντας επί ίσοις όροις το λόγο, την τοποθέτηση, τη συζήτηση και τα επιχειρήματα των 

συναδέλφων μου οποιουδήποτε άλλου κομματικού χώρου, τότε διαπίστωσα ότι δεν 
ήμουν ο μόνος που έκανα αυτή τη διαπίστωση, αλλά και οι Βουλευτές όλων των 

κομμάτων, είτε είναι παρόντες στη Βουλή αυτή είτε είναι απόντες από όλους τους 

κομματικούς χώρους. Γιατί μόνο έτσι θα μπορούσαμε να εξυπηρετήσουμε ένα αντι-
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κείμενο, που σωστά το έθεσε ο κ. Μουσιούττας και άλλοι συνάδελφοι προηγου

μένως, είναι σαν να μας διόρισαν καθηγητές της ιατρικής σε μια ιατρική σχολή όπου 

γνώσεις νοσοκομειακές δεν είχαμε. Σίγουρα. 

Είπε ο χ. Μουσιούττας κάτι ακόμα. Από το ένα θέμα θα αναφέρομαι και στο 

άλλο για να γίνω πιο δειχτικός, αν θέλετε, και χαρακτηριστικός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Σολωμή, αν επιτρέπετε να διακόψω. Επειδή είχα μια παράκληση απ<> τη 

δεξιά πτέρυγα του Σώματος για να επισπεύσουμε τις εργασίες της Βουλής για μια 

ειδική εργασία που έχουν, θα παρακαλούσα, για να μη γίνει η παράκληση αυτή 6ταν 

θα μιλά ο κύριος ... 

Α . ΚΑΡΑΣ: 

Δεν ισχύει για τον κ. Σολωμή η παρατήρηση. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, θα γίνει σεβαστή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, απλά είπα ότι υπάρχει αυτή η παρατήρηση από τη δεξιά πτέρυγα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος, χύριε Πρόεδρε. Αν έχετε προσέξει, τελευ

ταία είμαι σύντομος σε όλες τις αναφορές μου από το βήμα. Ίσως σήμερα ειδικά 

αυτό να έχει σημασία, γιατί. συζητούμε για τον προϋπολογισμό της άμυνάς μας, 

συζητούμε ουσιαστικά για τον πρώτο χρόνο του νέου αμυντικού μας σχεδιασμού 

του τετραετούς ή πενταετούς προγράμματος και θα πρέπει να γίνουν κάποιοι εντο

πισμοί χωρίς να διεκδικώ οποιαδήποτε καθηγητικά ή διδαχτικά δικαιώματα ή 

προνόμια για τους επόμενους που Οα είναι μέλη της Επιτροπής Άμυνας της Βουλής. 

Έχει βρεθεί στο επίκεντρο πολλών συγκρούσεων η Επιτροπή Άμυνας, ο Ιl ρόε

δρος και όλα τα Μέλη. Αν έχει επιτευχθεί κάτι που το ομολογούν οι ειδήμονες ... 
αλλά δυστυχ<i>ς στο χώρο της άμυνας τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο οι μόνοι που 

δε μιλούν cίναι ο ειδήμονες και είναι σωστή αυτή η θέση, γιατί δεν πρέπει να μιλούν 

κατά κανόνα στα θέματα της άμυνας εύκολα. Δυστυχώς, όμως, ακούγονται φωνές, 

που δεν είναι εκείνες που Θα έπρεπε να ακούγονται, ευκαιριακά, απλά για να εξυπη

ρετήσουν κάποιους σκοπούς. Δεν είναι τυχαίο, κύριοι συνάδελφοι, το ότι επί δεκα

τρία ή δεκατέσσερα τόσα χρόνια οι αποφάσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Άμυνας, τουλάχιστον σε κρίσιμα θέματα, ήταν όλες ομόφωνες. Αυτό λέει πολλά. 

Είχαμε με αυτό το πνεύμα προσπαθήσει και σε άλλους κρίσιμους τομείς ή 

Επιτροπές της Βουλής να μεταφέρουμε αυτό το πνεύμα της συνεννόησης σε Οέματα 

που έχουν σχέση με το εθνικό μας θέμα όπου είναι και το Οέμα της άμυνας πρ<ίηο. 

Έγιναν επικρίσεις, γίνονται κάποια σχόλια, σίγουρα είναι καλοδεχούμενα, εcrόσον 

είναι καλόπιστα. 

Να υπενθυμίσουμε ότι ξεκίνησε η αξιόλογη αυτή προσπάθεια της αναβάθμισης 

της άμυνάς μας με την κυβέρνηση του κ. Κυπριανού, συνεχίστηκε με την κυβέρνηση 

του χ. Βασιλείου και συνεχίζεται με την κυβέρνηση του κ. Κληρίδη. Πέρασαν 

μπροστά από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας τρεις κατά καιρούς Υπουργοί 

Άμυνας όπως και τέσσερις ή πέντε Αρχηγοί της Εθνικής Φρουράς. Έχουμε ακούσει 

·-

ι 

I! 
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πολλά, έχει ο καθένας βάλει το αποτύπωμά του σε αυτό το χώρο που ονομάζεται 
άμυνα σε όποιο κομματικό ή πολιτικό χώρο και αν ανήκει. Είναι γεγονός ότι ο 

τομέας αυτός είναι σε τέτοιο βαθμό ;ιρίσιμος και ευαίσθητος που οπωσδήποτε 

πάντοτε Οα υπάρχουν ερωτηματικά. 

Εδώ εισήχθηκαν κάποιες νέες διαδικασίες από τη νέα κυβέρνηση και ήταν 

φυσικό μπροστά στην κριτική που γινόταν για τις νέες διαδικασίες της προηγού
μενης κυβέρνησης. Είναι αυτές οι διαδικασίες κάπου εγκλωβιστικές για την ίδια την 

κυβέρνηση και αναγκάζεται σήμερα να πάρει αυτά τα μέτρα. 

Θα ήταν άδικο να μην εντοπίσουμε και τα θετικά στοιχεία στην εξέλιξη με τη 
νέα κυβέρνηση. Δυο ή τρεις φορές αυηi η Επιτροπή έχει κληΟεί επίσημα απο τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας στο Προεδρικό Μέγαρο όπου συνεργάστηκε με τον ίδιο, 
με τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς και τον Υπουργό Άμυνας στα Οέματα της 
αρμοδιότητάς της. Η προσπάθεια που γίνεται τώρα -το ανέφερε ο Πρόεδρος της 

Επιτροπής- μαζί με το Γενικό Εισαγγελέα είναι να ξεκαΟαQίσουν οποιεσδήποτε 
εκκρεμότητες. Σίγουρα είμαι βέβαιος και όλοι της Επιτροπής Άμυνας το γνωρί
ζουμε ότι με το ξεκαθάρισμα αυτό θα φανεί ακόμα μια φορά το Οετικό έργο που έχει 

επιτελέσει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

Είχα πρόθεση να συνεχίσω, αλλά δεν πρόκειται να το κάνω, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι με τούτα τα λίγα που θα ήθελα κατεβαίνοντας από το βlιμα να πω για τους 
μελλοντικούς Βουλευτές που θα ήθελαν να είναι Μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Άμυνας ότι, ναι, αξίζει τον κόπο, εφόσον θα έχουν ψυχικά το σΟένος να 

αντιμετωπίσουν το οποιοδήποτε αντάλλαγμα σε έναν τομέα που σίγουρα είναι βασι

κότατος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κ1ιριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελcrοι, 

Συζητούμε τον προυπολογισμό της άμυνας και συγκεκριμένα ζητείται από τη 
Βουλή να αποφασίσει να παράσχει την εξουσιοδότηση για να διενεργηθεί δαπάνη 
f ι 70 εκ. για την άμυνα της Κύπρου. Π ρέπει να πω ευΟύς από την αρχή ότι πολύ 
ενθουσιώδης η συζήτηση αυτή δεν εί.ναι, διότι ίσως δεν αποφέρει ωφελήματα άμεσα 

σε πολλούς από τους συζητητές. 

Στηρίζουμε την άμυνα του τόπου μας. Προσωπικά φρονώ ότι οι μόνες παρα
γωγικές δαπάνες, οι μόνες χρήσιμες δαπάνες που ψηφίζονται ως επενδύσεις από 

αυτό το Σώμα είναι οι δαπάνες για την άμυνα. Γιατί σε αυτή τη χώρα δε διαφαίνο
νται κίνδυνοι, βρίσκεται σε εξέλιξη επιθετική ενέργεια, η οποία τείνει να ολοκλη
ρωθεί και κανένας άνθρωπος με στοιχειώδη νου δε θα είχε την παραμικρiι αμφι
βολία ότι αυτή τη στιγμή που μιλώ εδώ υπάρχει σχέδιο για την κατάληψη όλης της 

Κύπρου, των πέντε νησιών της Ελλάδας και της Δυτικής Θράκης από την Τουρκία. 

Δώστε μου οποιαδήποτε άλλη εξήγηση και σας προκαλώ να μου πείτε τι χρειάζεται η 
στρατιά του Εύρου, η στρατιά του Αιγαίου και η στρατιά έναντι της Κύπρου, οι 

35 000 εντός και οι άλλοι τόσοι στα παράλια απέναντι, τα αεροδρόμια, η υπόδομη, 
οι aποβατικοί στόλοι και όλα τα σχετικά. Είναι ξεκάθαρο για μένα ότι πρόκειται να 
εκδηλωθεί ανά πάσα στιγμή και όχι στο απώτερο μέλλον άμεση επιθετική ενέργεια. 
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Μάλιστα αυτή επιταχύνεται, διότι είναι επίσης κάτι που διαφαίνεται, ότι σε δύο
τρία-τέσσερα χρόνια θα καθοριστούν τα σύνορα και το απαραβί.αστο των ευρω

παΊ:κών συνόρων. Συνεπώς ότι έχει να γίνει, θα γί.νει από αύριο μέχρι τα τρία
τέσσερα χρόνια που θα συμπληρωθεί η ευρωπα·ίκή ολοκλήρωση. 

Εδώ στην Κύπρο η Βουλή και τα κόμματα όλα έχουν δώσει αφειδώς την 

έγκρισή τους, για να δοθούν οι πολλές εκατοντάδες εκατομμυρίων λιρών για τις 
δαπάνες της αμυντικής θωράκισης. Η άμυνά μας όμως έχει παραμεληθεί. κατά 

τρόπο απαράδεκτο, ένα τρόπο που θα μας καθιερώσει να είμαστε φαινόμενο στην 
ιστορία των εθνών, όταν έναντι αυτής της εκδηλούμενης απειλής διαθέτουμε δύο 

ηλικίες παιδιών δεκαεφτάμισι μέχρι δεκαεννιάμισι χρονών παραταγμένες στην 
πρώτη γραμμή, για να προστατεύσουν αυτή τη χώρα. Όταν έχουμε τις εφεδρίες μας 

να παρουσιάζονται και να είναι οργανωμένες κατά τέτοιο τρόπο, που όλοι γνωρί
ζουμε εδώ και να μην παρουσιαστεί κανένας να προσποιηθεί άγνοια, ώστε να πηγαί

νουν κάΟε μερικές μέρες κάπου στην ύπαιθρο, να κάθονται κάτω από τα δέντρα, να 
κάνουν μια βολή ή να μην κάνουν καμιά βολή και να τους λένε "ελάτε ξανά μετά". 
Αυτό λέγεται κατά τη γνώμη μου "εθνική αναλγησία" σε βαUμό που μπορεί να 

προσεγγίζει τα όρια του χείριστου εγκλήματος που μπορεί να χαρακτηρίζει την 
πολιτική ηγεσία μιας χώρας, όταν εκθέτει αυτά τα παιδιά σε τέτοιο κίνδυνο και δε 
λαμβάνει τα απαραίτητα μέτρα. Αν δε γίνει κατανοητό ότι Uα πρέπει να ενταχΟούμε 

σε μια πανστρατιά όλοι ανεξαίρετα από της ανηλικιότητας μέχρι το βαΟύ γήρας για 
να κάνουμε το οφειλόμενο, η Κύπρος είναι χαμένη. Υπάρχουν τρόποι να σωΟεί ο 
τόπος φτάνει να γίνει αναδιάταξη των εφεδριών μας και να εμπλακούμε όλοι σε μια 

καθολική προσπάθεια. 

Δεν είναι ίσως του παρόντος να αναφερθώ σε λεπτομέρειες. Σκεφτεί τε όμως 
ότι σε άλλες χώρες που δεν αντιμετωπίζουν αυτό τον άμεσο κίνδυνο πόσο αποτελε
σματική είναι η άμυνα με τη λήψη ~ιέτρων όπως η ύπαρξη πολιτοφυλακής, <i>στε, 

όταν κάποιος θα πάει εκεί που τον καλεί τον καθήκον του, ξέρει ότι τα παιδιά του 

και η οικογένειά του μπορούν να επιβιώσουν. Όταν θα κινούνται οι μαχητές δε Οα 
βρί.σκουν μέσα στα πόδια τους τις χιλιάδες εκείνων των ανθριi>πων οι οποίοι χωρίς 
να ξέρουν πού πηγαίνουν, οδεύουν άλλος στο βουνό, άλλος στην πεδιάδα, άλλος 
δεξιά και άλλος αριστερά. Στρατωνίζονται οι εφεδρείες και καλούνται οι έφεδροι 
να προσφέρουν μια υπηρεσί.α δεκαπέντε ημερών ή τριών βδομάδων το χρόνο στρα
τωνισμένοι. Εδώ τι έγινε, κύριοι συνάδελφοι; Μελετούσε η κυβέρνηση την ένταξη 
στις ειδικές μονάδες χειρισμού των εξελιγμένων όπλων 5 000 ανδρών και το πρώτο 
προσκλητήριο είχε ανταπόκριση 300 ανθρώπων από την Κύπρο και τότε επεκτάΟηκε 
η πρόσκληση πέραν των θαλασσών, για να φέρουμε μισθοφόρους. Αυτές οι 5 000 με 
το ρυθμό που πηγαίνουμε δεν πρόκειται ποτέ να συμπληρωθούν. Δεν έχουν γίνει 
έργα υποδομής, ούτε και έγινε μια σειρά οχυρωματικών έργων σε όλη τη γραμμή της 

αντιπαράθεσης. Όταν γίνονται αυτές οι τραγικές παραλείψεις, δεν μπορούμε να 

μιλούμε για άμυνα. Επέστη ο χρόνος να γίνει αντιληπτός ο Οανάσιμος αυτός 
κίνδυνος από όλους μας, διότι κανένας δε θα μας σώσει. Όταν η Τουρκία αποφα

σίσει ότι ήρΟε ο εύθετος χρόνος για να επεκτεί.νει την κατοχή της, μην περιμένετε 

απόβαση αμερικανικών στρατευμάτων ή αγγλικών ή άλλων για να μας σώσουν. Η 

δε Ελλάδα τότε μόνο Οα επιτελέσει αποτελεσματικά το καθήκον της και τη συμπαρά
στασή της, αν εμείς έχουμε ετοιμάσει την αναγκαία υποδομή, ώστε να εί.ναι τελε

σφόρος και αποτελεσματική η βοήθεια την οποία πιστεύω ακράδαντα ότι είναι 

έτοιμη να μας προσφέρει. 
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Λ υπούμα~ να πω ότ~ με ένα τέτοιο πρόχΕLρο σχεδιασμό κω με μω τέτο~α 

διάταξη των ενόπλων δυνάμεών μας πρέπε~ να αισΟανόμαστε όχι πολύ περήφανοι 
κω να α~σθανόμαστε ντροπ~ασμένο~. Μόνο με το να αναλογ~ζόμαστε ότι στη 

γραμμή αντιπαράθεσης είνα~ πα~διά δεκαεφτάμ~σ~ με δεκαενν~άμισ~ χρονιί>ν που 

είνα~ κληρωτοί, γ~α να γεμίζουν ο~ άλλο~ τους χώρους των δ~ασκεδάσεων με τα 

καρναβάλια, ~ίως τώρα κα~ με τις σούβλες, εναποθέτοντας όλη μας την ελπίδα και 

όλο το βάρος της άμυνας της πατρίδας σε αυτά τα νεαρά παιδ~ά. μας ζώνουν μαύρες 

σκέψεις. Χρειάζετα~ aρετήν και τόλμην η ελευθερία. Ελπίζω ότι με το επεισόδιο 

στο νησί Ίμια θα γίνουν αυτά αντιληπτά και αυτός ο παροξυσμός κα~ τα τρεχάματα 

του πήγαινε έλα τα ευκαιριακά κω πάλιν με τις επιλεκτικές ευαισθησίες που μας 

χαρακτηρίζουν, όταν ανακύπτουν προβλήματα, θα είναι ένα ερέΘισμα και ένας σο~α

ρότερος προβληματισμός, για να αντιμετωπίσουμε την κατάσταση μέσα στα ορΟά 

της πλαίσια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

Θα ήθελα να παρακαλέσω το Γραμματέα να διc4)άσει το κείμενο της 

Απόφασης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΊΉΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝτJΠΡΟΣΩΠΩΝ 

ΕΠΕΙΔΗ η Επιτροπή Διαχε~ρίσεως του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης της 

Δημοκρατίας είναι αναγκαίο να προβεί σε δαπάνη ύψους 1.170.000.322. 

ΚΑ Ι ΕΠΕΙΔΗ , σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρΟρου 9 των περί Εκτάκτου 
Εισφοράς δ~α την Άμυναν της Δημοκρατίας Νόμων του 1985 έως 1993, γ~u τη 
διενέργεια της δαπάνης αυτής απαιτείται η εξουσιοδότηση της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, αφοίι έλαβε υπόψη την ε~σηγητ~κή ΈκΟεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, αποφασίζει να παράσχει την εξουσιοδ6τησή 

της στην Επιτροπή Διαχειρίσεως του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης, για να προβεί. 

στη διενέργεια δαπάνης ύψους f: 170.000.322 για την αμυντική θωράκιση της Δημο
κρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια παρατήρηση. Επειδή είναι ομό<rωνα που λαμβάνεται η 

απόφαση, νομίζω πως δεν εκφράζεται στην απόφαση η ομοφωνία, έχω την εντύπωση ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εδώ που λέει ότι "αποφασίζει" να μπει η λέξη "ομόφωνα". 

Δ. ΧΡΙΣτΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Προτείνω, αν δεν υπάρχει ένσταση, να προστεΟεί η λέξη "ομόφωνα". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Να προστεθεί η λέξη "ομόφωνα". Είναι εδώ η Βουλή και ομόφωνα απο<rασίζει 

και εγκρίνει αυτή την Απόφαση και αυτό έχει σημασία. Σίγουρα η Απόφαση αυτή 
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είναL εκεί με ης παρατηρήσεLς που έχουν γί.νεL επί. του Οέματος από τους ομιλητές, 
OL οποίοι έθιξαν διάφορα ζητήματα και τα οποία ασφαλώς η Εκτελεστική Εξουσία 
δεν μπορεί. παρά να λάβΕL υπόψη. 

Εδώ φτάνουμε στο τέλος του Κεφαλαίου ΑΊ Νομοθετική Εργασία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ΒΊ Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

I) Ο περί Πολιτικής Σχεδίασης Εκτάκτων Αναγκών Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπετω στις ΚοLνοβουλευτικές Επιτροπές ΕσωτερLκών καL Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περt της ΔLεθνούς Σύμβασης για Ασφαλή Εμπορευματοκιβώτια του 
ι 995 (όπως τροποποιήθηκε το 1981, ι 983 και Ι 99 Ι) και περί Συναφών 
Θεμάτων Νόμος του ι 996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο Τροποποιητικός του περί ΠροϋπολογLσμού της Αρχής Λιμένων 

κ ύπρου Νόμου του ι 995 Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιιί>ν και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοLνοβουλευτική ΕπLτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γLσμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγησις, Πώλησις και ΥποΟήκευσις 

Πλοίων) (τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπετω στην Κοινοβουλευτική ΕπLτροπή Συγκοινωνιών καL Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (τροποποιητικός) Νόμος του 
1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο ΕσωτερLκών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοLνοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος 

του 1996. 

7) Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας Νόμος του 1996. Και τα δύο 
νομοσχέδια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικιί>ν. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί. Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (τροποποιη
τικός) Νόμος του 1996. 

9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. Ι ) του 1996. 

\0) Ο περί. Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Π ιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 

Νόμος (Α ρ. ι) του 1996. 

11) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Ανακουφί

σεως ΕκτοπισΟέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. Ι) του 1996. 

12) Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 1994 Νόμος του 
1996. 

13) Ο περί Προυπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 

1996. 

Και τα έξι νομοσχέδια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητος (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου. Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Τμήματος Δασών- Θέσεις Διευθυντή, Πρώτου Συντηρητή Δασών. 

Ανώτερου Συντηρητή Δασών, Συντηρητή Δασών Α'. Συντηρητή Δασών. 

Πρώτου Δασικού Λειτουργού, Ανώτερου Δασικού Λειτουργού και 

Βοηθού Δασικού Λειτουργού, (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του Ι 996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας. Φυσικών Πόρων και Π εριβάλ

λοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικ<ί>ν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας- Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 

Αεροπορικών Κινήσεων, Βοηθού Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων 

2ης Τάξης και ΒοηΟού Αερολιμένα 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανο

νισμοί του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι Δημοτικοί (τροποποιητικοί.) Κανονισμοί Πάφου του 1996. 

18) Οι περί ΥδατοπρομήΟειας Κανονισμοί του Δήμου Λατσιών του 1996. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ

λήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3( Ι )(α) του περί Προσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 
Νόμου του 1985. (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 

από την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών Π ροσ<ί>πων 

Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985. (AQ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Έγγραφα που αφορούν την εξαίρεση από την Αναστολή Πλήρωσης 
Θέσεων Πρώτου Διορισμού στη Δημόσια Υπηρεσία σύμφωνα με τον περί. 

Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Π ρώτου Διορισμού στη Δημόσια Υπηρεσία 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμο Αρ. 33(1) του 1995. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

22) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

23) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (τQοποποιητικός) Νόμος του 1996. 

Και οι δυο ποοτάσεις νόμου κατατέθηκαν από τον κ. Ανδρέα Χρίστου, Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο της Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις. 

ι~ 

Ι ι 

Ι· 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑτΕΑΣ: 

24) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Ί"ροποποιητιχός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1996. 

Κατατέθηκε από τον κ. Λεόντιο Ιεροδιακόνου, Βουλευτή του Δημοκρα

τικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

25) Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων (Θρησκευτικές Ομάδες) (Ί"ροποποιη
τικός) Νόμος του 1996. 

Κατατέθηκε από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, Βουλευτή του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑτΕΑΣ: 

Έχει περατωθεί η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 'Εγγράφων. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Δεν υπάρχουν) 

Νομίζω ότι δεν μπορούμε να προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Δ'. διότι ζητήθηκε 

η επίσπευση των εργασιών της Βουλής. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

τ. ΧΑτΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. πριν προχωρήσετε, κατά τη διάρκεια της συνεδρίας και ιδιαί
τερα κατά τη διάρκεια της ομιλίας τσυ Υπουργού Εξωτερικών ακούστηκαν πολλά 
φορητά τηλέφωνα να κτυπούν μέσα σε αυτή την αίθουσα. Είναι πράγματι κάτι ... 

ΒΟΥΛΕΥτΗΣ: 

Είναι και τηλέφωνα Βουλευτών. 

τ. ΧΑτΖΗΔΗΜΗτΡΙΟΥ: 

Να σας πω, κύριε συνάδελφε, είναι απαράδεκτο ακόμα και συνάδελφοι 

Βουλευτές να κρατούν τηλέφωνα φορητά και να κτυπούν κατά τη διάρκεια της συνε

δρίας της Βουλής. Είναι κάτι που ειλικρινά υποβιβάζΗ και το επίπεδο της συνε
δρίας και δημιουργεί άλλη κατάσταση. Διερωτώμαι αν μπορεί να ρυθμιστεί αυτό το 
θέμα με παρέμβαση της προεδρίας της Βουλής ή αν θα πρέπει ακόμα να ψηφίσουμε 
και ειδική νομοθεσία, διότι η μάστιγα των ψορητών τηλεφώνων δεν είναι μόνο μέσα 

στο Σώμα της Βουλής αλλά και σε άλλους χώρους, στις Κοινοβουλευτικές 

Επιτροπές, κατά τη διάρκεια καλλιτεχνικών εκδηλώσεων και αλλού. 



1690 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, δε Οα χρειαστεί να κάνουμε νομοΟεσία, νομίζω, διότι 
τελευταίως έχει δημοσιευτεί ότι αυτά τα <rορητά τηλέφωνα προκαλούν κίνδυνο 

καρκίνου και, αν αυτή η πληρο(('ορία είναι σωστή, όλοι θα τα εγκαταλείψουν. Αν 

χρειαστεί, Οα παρέμβουμε. 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε μαζί μας την αντιπροσωπεία των Βουλευτών της Νέας 

Δημοκρατίας και θα ήθελα να τους καλωσορίσω. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλωσορίζουμε τους Βουλευτές της Νέας Δημοκρατίας. Είναι πάντοτε η 

επιθυμία του Σώματος να έχει την ευκαιρία να συνεδριάζει με την παρουσία 

Ελλήνων Βουλευτιi>ν, όπως και Κύπριοι Βουλευτές με ευχαρίστηση θα μπορούσαν 
να παρακολουθήσουν συνεδρίες της Βουλής των Ελλήνων. Τους καλωσορίζουμε 

στο Σώμα. 

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 29 Φεβρουαρί.ου 1996, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Νομοθετική Εργασία 

Ι) Ο περί. της Μεταβίβασης του ΔιεΟνούς Συνεδριακού Κέντρου και 

του Ξενοδοχείου Φιλοξενία σε Εταιρεία Νόμος του 1995. 

2) Ο περί. Προυπολογισμού διά το Έτος 1996 του Ταμείου διά 

Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 1996. 

3) Ο περί Προυπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος 

του 1996. 

4) Ο περί Προυπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

Νόμος του 1996. 

5) Ο περί. Προυπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 

1996. 

6) Ο περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, 

Λειτουργία, Δομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 

(f ροποποιητικός) Νόμος του 1995. 

7) Ο περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (fροποποιητικός) 

Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

8) Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Φρούτων και Φθαρτών Νόμος του 

1992. (Πρόταση νόμου). 

9) Ο περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίας (fροποΠοιητικός) 

Νόμος του 1995. 

Ι 0) Ο περί Εγγραφής των Κατοίκων (fροποποιητικός) Νόμος του 

1995. (Πρόταση νόμου). 

11) Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμποδίσεως 

της Κυβείας (τροποποιητικός) Νόμος του 1995. (Πρόταση νόμου). 



• 

• 
12) 

13) 

14) 

15) 

16) 

17) 

18) 

19) 

20) 

2 1) 

22) 

23) 

24) 

25) 

26) 

27) 

28) 
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Ο περί Μηχανών Παιγνιδιού και Μηχανών Ψυχαγωγίας Νόμος του 

1995. 

Ο περί Ραδιοτηλεοπτικιί)ν Σταθμών Νόμος του 1994. 

Ο περί. Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου Νόμος του 1995. 

Ο περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) (τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1995. 

Ο περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Π εριοχές) (τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1996. 

Ο περί Διαχειρίσεως της Περιουσίας Ανίκανων Προσώπων Νόμος 

του 1995. 

Ο περί του Πρωτοκόλλου της Κυπριακής Δημοκρατίας (Εσωτερική 
Εθιμοταξία) Νόμος του 1994. (Π ρόταση νόμου). 

Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1995. 

Οι περί. Καταχωρήσεως Γεννήσεων, Θνησιγονιών και Θανάτων 

(Καθορισμός Τύπων) (τροποποιητικοί.) Κανονισμοί του 1996. 

Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων (τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί του Δήμου Λάρνακας του 1996. 

Οι περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) (Συντά

ξεις και Φιλοδωρήματα) Κ ανονισμοί του Συμβουλίου Υδατοπρομή
θηας Λευκωσίας του 1996. 

Οι περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Π εριοχές) (Συντά
ξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του Συμβουλιου Υδατοπρομή

θειας Λεμεσού του 1996. 

Οι περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) (Συντά

ξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του Συμβουλίου Υδατοπρομή
θειας Λάρνακας του 1996. 

Οι περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) (Συντά

ξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του Συμβουλίου Υ δατοπρομή
θειας Αμμοχώστου του Ι 996. 

Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Φιλοσοφικής Σχολής) 

Κανονισμοί του Ι 996. 

Οι περί. Πολιτιστικών και Άλλων Υπηρεσιών - Θέσεις Ανώτερου 

Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου και Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου Α' 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί. του 1996. 

Οι περί Τμήματος Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας)- Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Φόρου Π ροστιθέμενης Αξίας, 
Ανώτερου Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας , Λειτουργού 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Α', Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης 
Αξί.ας και Βοηθού Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξί.ας 2ης 

Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996. 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑIΟ Γ': Ερωτήσεις- Απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως 'Ή πορεία ένταξης της Κύπρου στην Ευρω
πα'ίκή Ένωση". 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) 'Το ανεξιχνίαστο και η έξαρση του εγκλήματος τον τελευταίο 
καιρό, ο κλονισμός του αισθήματος ασφάλειας των πολιτών και οι 
ευθύνες της πολιτείας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του ΚοινοΒουλευτικού Εκπροσ<i>που 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. Χρίστου και του Κοινο
βουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τ. Χατζηδημητρίου). (30.11.1995). (Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργιας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως "Παραχώρηση νερού από το 
φράγμα Ασπρόκρεμμος για τουριστικούς σκοπούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 
κυρίων 'Α. Χρυσοστόμου και Γ. Ομήρου). (8.4.1993). 

4) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για το Οέμα που αναφέ
ρεται ως: 

"(α) Δικαιώματα των προσώπων που κατά τις διακοινοτικές 
ταραχές του 1963- 1964 και 1967 έχασαν τις περιουσίες τους ή 
την κατοικία τους και 

(β) Τα ως άνω πρόσωπα Οεωρούνται εκτοπισθέντες και έχουν τα 
ίδια δικαιώματα που έχουν οι εκτοπισθέντες και πληγέντες του 
1974". (Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
Βουλευτή κ. Α ρ. Γεωργίου). ( 13.1 0.1992). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το Οέμα που 
αναφέρεται ως 'Ή απουσία επίσημης γλώσσας από τα ιατρικά 
έντυπα των κρατικών νοσηλευτηρίων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 
κ. Α. Παρισινού). (11.5.1995). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το Οέμα που 
αναφέρεται ως 'Το σύνδρομο επίκτητης aνοσοποιητικής ανεπάρ
κειας (A IDS): Κίνδυνοι για την κυπριακή κοινωνία-έκταση και 
αντιμετώπιση του προβλήματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). ( 1.12. 1994 ). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα Οέματα 
που αναφέρονται ως: 

(α) "Ο τομέας της ιδιωτικής ιατρικής και το ενδιαφέρον του 
Υπουργείου Υγείας γι' αυτόν". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των Βουλευτών 
κυρίων Ι. Ιωαννίδη και Δ. Κοντίδη). (24.11.1994). 

(β) 'Ή ανάγκη πρακτικής και ουσιαστικής βοήΟειας και εποπτείας 
του ιδιωτικού τομέα ιατρικής προσφοράς από το Υπουργείο 
Υγείας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του Βουλευτή 
κ. Α. Παρισινού). (1.12.1994). 

• 
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Επίσης ο Βουλευτής του Σοσ~αλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Ρένος Πρέντζας 

ζητά την εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και την παραπομπή του στην αρμόδια Επιτροπή 

του πιο κάτω θέματος: 

'Ή πολιτική, τα κριτήρια και οι διαδικασίες για την αγορά και ενοικίαση 

ακινήτων από την Κυβέρνηση". 

Νομίζω ότι μπορούμε να το παραπέψουμε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.40 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βοvλεvτές vπέγραψαν με αλφαβητική σειρά τον κατάλογο των 

παρόντων: 

Α γαπίου Γιαννάκης Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Αντωνίου Αβραάμ Μιχαηλίδης Θάσος 

Γεωργίου Ανδρέας Μουσιούττας Νίκος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μούσκος Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης Ομήρου Γιαννάκης 

Δημητρίου Οδυσσέας Παναγίδης Κίμων 

Ευσταθίου ΕυστάΟιος Παπαγεωργίου Παύλος 

Ηλιάδης Δημήτρης Παπαδόπουλος Τάσσος 

Θεοδώρου Δώρος Παπαρές Αυγερινός 

Ιωαννίδης Ιωάννης Π ι ττοκοπί της Νίκος 

Καζαμίας Κίκης Πουργουρίδης Χρίστος 

Καράς Αντώνης Π ρέντζας Ρένος 

Κατσαμπάς Χριστάκης Ρολάνδης Νίκος 

Κατσελλή Ρήνα Σολωμής Χρίστος 

Κατσουρίδης Νίκος Σοφοκλέους Θάσος 

Κληρίδου Καίτη Συλλούρης Δημήτρης 

Κοντίδης Δημήτρης Φιλίππου Ανδρέας 

Κουκουμάς Ανδρέας Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χριστοδουλίδης Δώρος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρυσοστόμου Άριστος 

Λ υσιώτης Λώρης Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Αντιπρόσωποι θρι1σκεvτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙ ΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

I) Ενημέρωση του Σώματος από τον Υπουργό Εξωτερικών για την πορεία 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Ένωση, οι σύντομες αναφορές που 

έγιναν (Ν. Κατσουρίδης, Τ. Χατζηδημητρίου, Δ. Συλλούρης, Τ. Παπαδό-
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πουλος, Ν. Ρολάνδης) και ομόφωνη απόφαση όπως το Οέμα συζητηθεί ως 

θέμα προτεραιότητας στην επόμενη συνεδρία του Σώματος. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Προυπολογισμού της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 1996" και ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί της Συμφωνίας μεταξύ της κυβέρνησης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και της κυβέρνησης του Μεγάλου Δουκάτου 
του Λουξεμβούργου στους τομείς του Πολιτισμού, της Εκπαίδευσης και 
του Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 1996" και ψή<:rισή του σε νόμο. 

4) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταc:rοράς 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1995" και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Ρυθμίσεως Οδιί>ν και Οικοδομών 
(τροποποιητικός) Νόμος του ι 995" και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Διατάγματα Προστασίας των Δέντρων) Κανονισμοί του ι 995" και 
έγκρισή τους. 

7) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Επωτημονικού Τεχνικού Επιμε
λητητρίου Κύπρου (Εκλογές) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1996" 
κω έγκρισή τους. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (τροπο
ποιητικός) (Α ρ. 2) Νόμος του ι 995 και για τους κανονισμούς "Οι περί 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (τροποποιητικοί) Κανο
νισμοί του 1996", η σύντομη αναφορά του Βουλευτή Κ. Καζαμία, η 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των Κανονισμών. 

9) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων -
Θέση Τεχνικού lης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1996" και 
έγκρισή τους. 

Ι 0) Έκθεση για την Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιο
δοτεί τη Διενέργεια Δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της 
Δημοκρατίας για το 1996" οι αγορεύσεις που έγιναν (Δ. Χριστοδουλίδης, 
Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. Μουσιούττας, XQ. Σολωμής. Ευ. Ευσταθίου) και 
έγκριση αυτής. 

Ι Ι) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

12) Χαιρετισμός από τον Προεδρεύοντα του Σώματος για την παρουσία 

Ελλήνων Βουλευτών. 

13) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' του ακόλουθου Οέματος: 

'Ή πολιτική, τα κριτήρια και οι διαδικασίες για την αγορά και ενοικίαση 
ακινήτου από την κυβέρνηση". (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου 

Οουλευτή κ. Ρένου Πρέντζα). 

Τιμή:75σ 

Τuπώθηκε ιπο Τυ;τογραιrείο της Κυ;τQιαχής Δημοκρατίας, Λειrι<ωσία. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ll' ΒΟΥ ΛΕΥ'ΓΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ- ΣΥΝΟΔΟΣ Ε' 

Συνεδρίαση 29ης ΦεΒρουαρίου Ι 996 
(Ώρα έναρξης: 4.23 μ.μ.) 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ll. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Αρ. 22) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλιο να διαπιστωθεί αν 
υπ(tρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο Οέμα είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1996 του Ταμείου 
διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 1996". Ιl αρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΙ-ΙΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑ Ι 

Π ΡQ-Υ·ΠΟΛΟΠΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τJΤΛΟΦΟΡΕΙΊΆ Ι ''Ο 
ΠΕΡΙ ΠΡQ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΔΙΑ ΤΟ RΊΌΣ 1996 ΊΌΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΔΙΑ ΤΗΝ 
ΑΝΕΓΕΡΣ ΙΝ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΜΟΥΣΕJΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1996" 

Παοόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Α νόρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος ΓΙ ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Π ροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 19 Φεβρουαρίου 

(1695) 
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1996. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπροσωποι του Υπουρ

γείου Συrι<οινωνιών και Έργων. 

Ο προίiπολογισμός του ταμείου για την ανέγερση Κυπριακού Μουσείου 

προβλέπει για το 1996 έσοδα ύψους ί 1.058.523, που θα προέλΟουν κυρίως από την 
καταβολή μέρους των εσόδων που εισπράττει το κράτος από τα παιχνίδια ΛΟΠΟ 
και ΠΡΟΤΟ, από τόκους και επενδύσεις, καθώς και από την είσπραξη ποσοστού 

ύψους 30% από τα τέλη εισόδου στα μουσεία και στους αρχαιολογικούς χώρους. Τα 
έξοδα που προβλέπει ο Π\)οϋπολογισμός ανέρχονται σε f Ι 0.820, ποσό που θα 
διατεΟεί κυρίως για διαφημίσεις, δημοσιεύσεις και έξοδα αποστολών στο εξωτερικό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνο

ντας υπόψη όλα τα στοιχεία και όλες τις απόψεις που τέΟηκαν ενώπιόν της, έχει τη 

γνώμη ότι Οα πρέπει να εξευρεθούν και άλλες πηγές αύξησης των εσόδων του 
ταμείου, αφού. ενόσω καθυστερεί η ανέγερση του μουσείου, τα ετήσια έσοΜ του δε 
θα καλύπτουν την αύξηση που παρατηρείται κάθε χρόνο στο κόστος ανέγερσης του 

μουσείου. Με αυτό το πνεύμα η Επιτροπή ευνοεί την παρότρυνση του κοινού για 

προσφορά και την καλλιέργεια από την πλευρά της κυβέρνησης στη συνείδηση των 
πολιτών της έννοιας της δωρεάς, κι αυτό ως μια πηγή ενίσχυσης των εσόδων του 

ταμείου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τις 

εξηγήσεις που της δόθηκαν, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο 
πάνω νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς μια παρατήρηση. Επειδή αυτό το θέμα αναφέρθηκε πολλές φορές στο 

παρελΟόν, δημιουργούμε κάθε χρόνο ένα εισόδημα της τάξεως περίπου του 

f.I.OOO.OOO, για να κτίσουμε μουσείο, το οποίο χρειάζεται ένα δεκαπλ(tσιο ποσό και 
το ποσό το οποίο εισπράττουμε δεν αρκεί για την ανατίμηση του κόστους, cδστε να 

κτιστεί το μουσείο τον επόμενο χρόνο. 

Δεν ξέρω ποια έννοια έχει αυτό το θέμα πλέον. ΚάΟε χρόνο έχουμε εδώ τον 

ίδιο νόμο χωρίς έννοια, χωρίς αντικείμενο και τον ψηφίζουμε, γνωρίζοντας πολύ 

καλά ότι με αυτό τον τρόπο το μουσείο δεν πρόκειται να κτιστεί.. Δηλαδή δεν είναι 
νόμος για ανέγερση μουσείου, είναι νόμος για διαιώνιση της ανέγερσης μουσείου. 

Αν θέλουμε να κτίσουμε μουσείο, δε θα το κτίσουμε από δωρεές, πρέπει να 

σκεφτούμε πώς Οα το κτίσουμε. 

Εγώ προσωπικά δε θα ψηφίσω αυτό το νομοσχέδιο, διότι είναι κορο'(δία 

πλέον, δεν έχει έννοια να το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι έγινε πολλή συζήτηση για το συγκεκριμένο 

θέμα που ανέφερε ο κ. Ρολάνδης. Η άμεση απάντηση η οποία υπήρξε και πέρσι, 

-
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υπάρχει και φέτος και θα υπάρξει και του χρόνου και για ακαθόριστο μελλοντικό 

χρονικό διάστημα είναι ότι ως χώρος για την ανέγερση του νέου μουσείου προώρι

σται ο χώρος του παλαιού νοσοκομείου της Λευκωσίας. Ανεξάρτητα αν υπάρχουν 

απόψεις και γι' αυτό το θέμα, σύμφωνα με τις οποίες είναι δυνατό και μετά την 

ανέγερση νέου νοσοκομείου να υπάρξουν περιπλοκές και να μην υπάρξει ευχέρεια 

χρησιμοποίησης του χώρου άμεσα. Αλλά, έστω και κανονικά να εξελιχθεί η κατά

σταση της χρησιμοποίησης του χώρου, ύστερα από την κατεδάφιση του παλαιού 

νοσοκομείου. ναι, θα παρέλθει μία σειρά ετ<ί.>ν, έως ότου αρχίσει η οικοδόμηση του 

μουσείου. 

Το δεύτερο σημείο που είναι πραγματικά εντυπωσιακό, πρόκειται για ένα 

ταμείο που έχει μόνο ένα έσοδο. Έχει ένα έσοδο από κάποιο ποσοστό απ' αυτά τα 

λαχεία Π ΡΟΠΟ, ΛΟΠΟ, πώς τα λένε, δεν είμαι τελείως βέβαιος, δεν τα ξέρω 

ακριβώς. είναι καθαρή επιχορήγηση. Δε λειτουργεί. συμβούλιο, δε λειτουργεί 

συστηματική προσπάθεια για συλλογή χρημάτων και πραγματικά είναι ένα ταμείο 

που πελαγοδρομεί. Αν είναι να υπάρχει μόνο αυτή η υπόθεση αυτής της συγκεκρι

μένης εισφοράς του ταμείου. δε βλέπουμε και το λόγο πραγματικά να υπάρχει και 

τόση φασαρία, να γίνεται ειδικός προϋπολογισμός, να απασχολούνται άνθρωποι, 

ενώ στην πραγματικότητα δεν υπάρχει ανάλογη δραστηριότητα. Δε Οα εισηγούμουν 

διάλυση του συστήματος της ύπαQξης συμβουλίου προς αυτή την κατεύθυνση, αλλά 

θα ήθελα μία δραστηριοποίηση, <i>στε να ενεργοποιηθεί η κοινωνία, που λέει ότι 

κόπτεται και ενδιαφέρεται για τον πολιτισμό του τόπου, για συλλογή χρημάτων, για 

ύπαρξη προσφοράς χρημάτων από έχοντες και μη έχοντες, ιδιαίτερα από τους 

έχοντες που Οα μπορούσαν να συνδέσουν και το όνομά τους με την ανέγερση του 

νέου μουσείου και να προσλάβει πραγματικά τη σημασία που του αρμόζει, να αγκα

λιαστεί από την κυπριακή κοινωνία και να αποτελέσει έκφραση και κριτήριο ενδια

φέροντος για τον πολιτισμό του τόπου. 

Είναι με αυτά τα σχόλια που συνοδεύουμε την έγκριση που Θα δώσουμε σ' 

αυτό τον προUπολογισμό. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Τάσσος Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Χατζηγιάννης. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σε μεγάλο βαθμό έχει πει αυτά που ήθελα να πω ο κ. Χατζηδη

μητρίου. Θέλω να τονίσω ότι στην Επιτροπή Οικονομικών κάθε χρόνο, τουλάχι

στον τα χρόνια που γtνεται η συζήτηση για το Οέμα του μουσείου, η Επιτροπή Οικο

νομικών, εντονότατα όλα τα μέλη απ' όλες τις πλευρές, επισημαίνει τα σημεία που 

έχουν αναφερθεί από τον κ. Ρολάνδη ότι δηλαδή το ποσό είναι ανεπαρκές. 'Επρεπε 

να γίνει, ας το ονομάσουμε έτσι, το ειδικό ταμείο, όπως μας εξήγησαν, όταν έγινε, 

για το λόγο ότι ανέμενε η κυβέρνηση ότι σ' αυτό το ταμείο θα γίνονταν εισφορές από 

άλλα μέλη. Δεν πραγματοποιήθηκε αυτή η ελπίδα. Όμως κάποια πρόοδος έγινε 

φέτος, διότι η κυβέρνηση είπε, αν και όταν επιλεγεί οριστικά ο χώρος, θα διαθέσει 

τα αναγκαία κονδύλια από τον προϋπολογισμό η κυβέρνηση για την ανέγερσή του. 

Στο μεταξύ όμως δε συνεπάγεται καμιά ζημιά, επειδή γtνεται αυτή η συσσώρευση 

χρημάτων που γtνεται ετήσια. Είναι σημαντικό γεγονός ότι και το ποσό έχει 
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αυξηΟεί απο προηγούμενα χρόνια φέτος χω δεύτερο έχει ()oOn η uπι>σχεσι1 οτι από 
το Ταμείο ΑΟλητισμού και Πολιτισμού. το οποίο δυστuχιi>ς μέχl)ι την ώρα bε bιιιτί
Οεται για τους σκοπούς για τοuς οποίοιις bιακηρύσσεται <>τι διt:ξ(tγεται το σχετικό 
λαχείο, από τον επόμενο χρόνο Οα γίνετιιι ;τρόσΟετη εισ<rορά σ' αυτ<> το ταμείο. 

ΙlΡΟΕΛΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΙΙΠΑΝΝΗΣ: 

Φαίνετuι καΟuρά ότι έχει δημιουl)γηΟεί ένα ταμειο στο οποίο κατατίΟrντιιι 
κάποια χρtjματα για το σκοπό ανέγερσης του μοιισrίου. Το ότι σιiμερα από τα έσοδα 
του ΛΟτΙΌ και του ΓΙ ι>οrι Ο γύQω στο f 1.000.000 κατuτίΟι-ντιtι σ' αυτό το ταμείο, 
δε βλέπουμε σε τι βλάπτει αυτή, αν Οέλπε. η πρόνοια. Νομίζω Μι από τη στιγ~ηi 

που Οα σuσσωρευΟεί ένα ποσό, το οποίο Οα μπορεί να ιίναι αξιι>λογο, για νιt χρησι
μοποιηΟεί γι' αυτό το σκοπό και εφόσον Οα είναι έτοιμη για να υλοποιηΟι-ί η 
λειτουργία αυτού του μουσείου, φαντάζομαι η κυβέρνηση Οα έρΟrι να ενισχίJσει αυτό 

το ταμείο με άλλες εισφορές. Νομίζω ότι πρέπει επίσης να σημειωΟεί ότι το ποσό 
αυτό εtναι κατά πολύ μεγαλύτερο από άλλες χρονιές. 

Απλιi>ς. Οα πρόσΟετα ότι τα έξοδα τα οποία υπάρχουν σt'ιμερα είναι μικρο
ποσό, είναι γύρω στις ί6.000 και άρα το υπόλοιπο ποσ<> ουσωστικ(t Οα αποταμιε

ύεται για το σκοπό λειτουργίας του ταμειου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΓΗlΟΥ: 

Ορ06τερο θα ήταν να γινει κριτική εκεί που πρι'πει να γίνη. Και η κριτική 

πρέπει να γίνει στην κυβέρνηση, η οποία ι'Ίεν έχει καν απ<><r<tσίσιι που Οα κτισηι το 
μουσείο. ΊΌ να λέγεται ότι το μουσείο Οα κτιστεί, εκεί όπου είναι τ<i>ρ<t το Γενικό 

Νοσοκομείο, 6ταν Οα κτιστεί κάπου αλλοί' το Γενικό Νοσοκομείο, αυτό είναι ως εάν 

να ετίΟετο το Οέμα στις ελληνικές καλένδες. Και εκεί είναι που πρέπι:ι να ασκηΟεί η 

κριτική κα~ όχ~. με όλη τη crιλία προς το (fίλο μου τον κ. Χατζηbημητρtου, προς την 

κο~νωνί<t η οποία δε συνεισcrέρει. Νομίζω ότι. αν οι πολίτι-ς της Λημοκuατίας 
γνώριζαν 6τι (tρχισε να χτίζεται το ΚυπριΗκό Μουσείο. προΟί•μως Οα σιtνεισrcrrραν 

και από το υστέρημά τους. Επομένως. ο uποδέκτης της κρ~τικriς μας πρέπει να ιί.ναι 

η κυβέρνηση, η οποία οφείλει επιτέλους να αποφασίσει που Οα ανεγερΟι·ί το 

Κυπριακό Μουσείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύρ~ε ll ρόεδρε, θεωρώ δικαιολογημένη την κριτικri και Οεωριi> ακόμα πιο 
δικαιολογημένη την κριτική, διότι η παρούσα κυβέρνηση παριιλείπη να κτίσει το 

μουσείο εκεί που η προηγούμενη αποφάσισε. 

Ευχαριστώ. 

ΓΙΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γlρέντζας. 

J>. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, ένα τόσο στενά πολιτιστικό Οέμα, ένα Οψα που αcroρ<i τον 

πολιτισμό είναι κρίμα να γίνεται σημείο κομματικής αντιπαράΟεσης. Το Ταμείο γ~α 
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την Ανέγερση του Κυπρωκοίι Μουσείου σι•στάΟηκε πριν από μερικά χρόνια, <>ταν 
αυτή η Βουλή είχε να αντιμετωπίσει για πριί>τη (('ορ(J. προUπολογισμό αυτοίι του 
ταμείου, είχε μπροστ(ι της ίνα προίiπολογισμ<> μεl.)ικιί)ν χιλι(ιδων λιριί>ν και είχι; μια 
προοπτική πολύ ~ραhεί(Lς ανάπτυξης του ταμείου. Ομ6φωνα <)λες οι πλευι.ιές της 
Βουλής ασκήσαμε επίμονες πιέσεις, οι πιιΌεις απ( hωσιιν και από τα τ~λrυταία 
χρόνια έχουμε μια συνεισιι·ορ(t ί500.000 ετησίως απ6 τα εισοδΙιματα του ΛΟΊΤΟ και 
του ΠΡΟΠΟ. Δεν έχουμε άλλη κu~ερνητιχlι χορηγί.Η. Λεν έχουμε ακ6μη κcιΟαρή 
κυ~ερνητικti χορηγίΗ και αι•τ6 είναι κάτι που Οα πρέπει να ζητiισουμε επιτέλους να 
γίνει, αλλά έχουμε και μία σταΟει.ιή cιύξηση των εσόδων α:τ6 το 30% των εισπρ(ι~εων 
των εισιτηρίων, των πλcί>ν εισόΙΊου στους: αρχαιολογικούς: χci.>ρους και στα μοι•σεία 
και αυτό το ποσό ιιπι> 000.000 το 199-1 <rτάνει τ<ί>ρα να προϋπολογίζεται στις 
i343.000. Έχουμε ι'>ηλω)ή ιιία πρόοδο. 

Τώρα, το αν Θα κτιστεί το μουσείο στο χιί>ρο του νοσοκομείου, όταν το νοσο
κομείο μετακινηθεί ή αν Οα πρέπει να επισπευσΟεί είναι ένα Οέμα που αξίζει να μας 
απασχολεί, αλλά δεν rίνω το Οέμα αυτοίι του προϋπολογισμού. ΊΌ Οέμα είνω ότι 
έχουμε μία θετική εξέλιξη σε 6,τι αιrορά τον προίiπολογισμ6 του Ταμείου Ανέγερσης 
Κυπριακού Μουσείου, tχουμ~· μία εξέλιξη που είναι καλίιτερη από πριν, αλλ(ι δεν 

ι:ίναι ακόμη ικανοποιητικι'J και το Οέμα είναι 6τι χρειάζονται πολλά χρήματα γι<ι ένα 
τέτοιο έργο και θα πρέπιι να αρχιση να κιιτ11~άλλεται και να αυξάνεται σταl'>ωκά η 
κυ~ερνητι"Κή συνεισιrορ(t. Θα χρειαστοί•ν bεκάδες εκατομμυρίων, για να γίνιι ένα 
καλό μουσείο και θα χρηαστουν ~ε~αίως: και οι ευεργέτες και ορΟά ο κ. Χατζηι'ιημη
τρίου υ:τέδειξε το καΟήκον ικιίνων που έχουν τα 1•λικcί αγαΟίt, εκείνων που ί·χουν 
τον :τλούτο να συνεισιrtρουν για την ανέγερση του Κ1•πριακοί1 Μουσείου. Γιατί 
απευΟυνόμενος προς την κοινωνία, δεν απευΟ1)νεται ~έΒαω σ' αυτούς που δεν ί"χουν 
τα προς το ζην, αλλc't σι rκι-ίνους που έχουν εκ του περισσού και οι οποίοι Οα 
μπορούσαν να ζηλέψουν τη Μξα <1λλων ευεργετιί>ν, των οποίων τα ονόματα ~ρίσκο
νται στις εισόδους ή στις cισ6δους τμημ(ηων ή αιΟουσιί>ν μουσειων σ' όλο τον κόσμο 
και ανάμεσ(ι τους είναι και κυπριακά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υ:τάρχουν (tλλοι ομιλητές:, Οιι ;τροχωρήσοι,με στη δεύτερη ανάγνωση 
του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Συνοπτικι'ις τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση το (ιρΟρο Ι να εγκρι0fί; 

Ε<rόσον δεν υπ(ιρχcι ένσταση, το άρΟρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκρισις πληρωμής εκ του Ταμείου bι<"t την Ανέγερσιν Κυπριακου Μουσείου 
ποσού !10.820,00 δι(t την χρήσιν του έτους: του λήγοντος την 3Ιην Δεκεμβρίου 1996. 
Άρ0ρο2. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηιrίζουν υπi·ρ; 

ΓJ>ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όλοι, εκτός από τον κ. Ρολ(ινδη που τηρεί στ(ωη αποχής. 

Ειδίκευσις των δαπανηΟησομένων :τοσcί>ν. Π ίναξ. ΆρΟρο 3. 

Χρησιμοποίησις του πtρισσεύματος ορισμένων ΆρΟρων :τρος κάλυψιν fλλεί

ματος άλλων ΆρΟρων υ:τό το αυτό Κειrάλωον. ΆρΟρο 4 . 
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Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα 3 και 4. καΟ<i>ς και ο Π ίνακας να εγκριθούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα 3 και 4, καθώς και ο Πίνακας εγκρίνο-
ντα ι. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού διά το έτος 1996 
του Ταμείου διά την Α νέγερσι ν Κ υ;rριακοί' Μουσείου Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

45 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι 'Ό περί. Π ροίiπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 

Νόμος του 1996". Παρακαλ<ί> τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ KOJNOOOY ΛΕΥ'ΓΙΚΗΣ Ell ΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΓΙ ΕΡΙ ΠΡQ-Υ ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΓIΛΝΕ

Π ΙΣΤΗΜ!ΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1996" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσι<ίηης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπ<i>ντας τον κ. Μάρκο Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τον προϋπολογισμό του 

πανεπιστημίου Κύπρου για το 1996 σε δ uo συνεδρίες της, που πραγματοποιήΟηκαν 
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στ~ς 20 και 27 Φεβρουαρίου 1996. Στ~ς συνεδρίες αυτές κλήΟηκαν και ανέλυσαν τις 

πρόνοιες του προϋπολογ~σμού αυτού εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Πανεπ~στημίου Κύπρου κα~ του Γραφείου Προγραμματισμού. 

Ο υπό αναφορά προϋπολογισμός του Πανε..-.~στημίου Κύπρου για το 1996 
προβλέπει έσοδα ύψους f.l1.463. 919 και έξοδα του ίδ~ου ύψους. 

Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα προέρχοντα~ από κυβερνητική χορηγία, που 

ανέρχεται στο ποσό των i7.215.919, από εισcrορές, δωρεές και κληροδοτήματα 
ύψους r 150.000 και από τέλη, δίδακτρα κ α~ άλλα δικαιιί>ματα που ανέρχονται σε 
!.4.098.000. 

Τα προϋπολογ~ζόμενα έξοδα αναλύονται ως εξής: 

f. 

(I) Τρέχουσες δαπάνες 5.918.419 

(2) Λειτουργικές δαπάνες 597.000 

(3) Δ~αχειρ~στικά έξοδα 693.500 

( 4) Κεφαλαιουχικές δαπάνες 4.005.000 

(5) Μη προβλεπόμενες δαπάνες 

και αποΟεματικό 250.000 

Σύνολο ±:11.463.919 

= ·==--==-=== 
Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω προϋπολογισμού, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας ενημερώθηκε ειδικότερα για την πορεία των μελετών του χωρο
ταξικού σχεδίου για την ανέγερση της πανεπιστημιούπολης στο χώρο της 
Αθαλάσσας, που, όπως δηλώθηκε, αναμένεται να εγκριθεί πριν από το τέλος του 
1996, καΟ<ί>ς και για τα έργα βελτίωσης και συμπλήρωσης των κτιρίων που στεγά
ζουν σήμερα το πανεπιστήμιο. Επίσης, ενημερώθηκε για τις μελέτες που γίνονται σε 
ό,τι αφορά τη δημιουργία νέων τμημάτων του πανεπιστημίου. 

Η Επιτροπή, μc Βάση την εξέταση των επιμέρους προνοι<i>ν του πιο πάνω 

προϋπολογισμού και τις εξηγήσεις που δόθηκαν σ' αυτή από τους αρμοδιους, cίναι 
της γν<ί>μης πως το ύψος των προβλεπόμενων κονδυλίων ανταποκρίνεται στις 
ανάγκες του πανεπιστημίου για το 1996, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Οουλή 
την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

Η Επιτροπή με την ευκαιρία αυτή καλεί τους αρμοδίους να επισπεύσουν τις 
διαδ~κασίες για την έγκριση του χωροταξικού σχεδίου γ~α την πανεπιστημιούπολη. 
ΠρόσΟετα η Επ~τροπή, έχοντας υπόψη τα στεγαστ~κά προβλήματα που αντιμετωπί
ζουν ο~ φοιτητές του Πανεπιστημίου Κύπρου, θεωρεί απαραίτητο να μην υπάρξει 
καθυστέρηση στην ανέγερση των φοιτητικ<ί>ν εστιών. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Ο κ. Φιλίππου. 

Α. ΦΙ ΛΙΠΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Πραγματικά η Επιτροπή Παιδείας ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηΟεί στην 
ολομέλε~α να ψηφίσει τον προϋπολογισμό του Πανεπ~στημίου. Βεβαίως, δεν 
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μπορούσε να κάνει διαφορετικά, bιότι. όπως γνωρίζουμε, σι,ντιιγματικά δεν μπορεί 

η Βουλή να προσθέσει κονδύλια. Κατά συνέπεια, α<rού ήρΟαν αυτ(ι τα κονbίιλια 

ενώπιόν μας, αυτά τα κονδύλια προτείνουμε να εγκρίνο1ιμε. Ωστόσο, το ;τανεπι

στήμιο δε ζήτησε αυτό το ποσό το οποίο Βρίσκεται ενιί>πιόν μιις. Και ό;τως: ;τολύ 

καλά γνωρίζουμε, οι <rοιτητές zθες έr..αναν μία διαμαρτυρία. διότι προψινιi>ς η 
κυβέρνηση έχει περιορίσει ιδιαίτερα τους προϋπολογισμούς του ;τανιπιστημιο\Ι και 

προσπαΟούσε να περικόψει και τις <rοιτητικές εστίες. 

Θέλω να σημειώσω ότι από σημερινή συμπολιτευόμενη εφημερίδα για το Οέμα 
διαβάζουμε ότι οι εργασίες για την ανέγερση της πανεπιστημιο\Ιπολης προχωρούν. 

όπως προγραμματίστηκαν. Και διερωτάται ο καΟένας: Ιl ιί>ς προγραμματίστηκαν; 
Δε μας το λένε. Όσον αφορά τον Υ;τουργ6 Οικονομικι~ν που δrν τους bί·χτηκε, 

τους δέχτηκε ο Γενικός ΔιευΟυντής, διαΒίιζουμε το εξής: ''Ο Υπουργός Οικονο
μικών Οα προχωρήσει σύμφωνα με το χρονοδιίιγραμμα". ΙΙ (ιλι δε μας λι'νε ποιο 
είναι το χρονοδιάγραμμα. Οίιτε και στην Επιτροπή ΙlαιδεLας μας είπαν ποιο ιίναι 

το χρονοδιάγραμμα. διότι προcrανιί>ς, και Οα δώσω ορισμένα στοιχεία που Οα 
αποδείξουν τον ισχυρισμό μου, η κυβέρνηση προσπαΟεί να καΟυστερτ]σει. Όπως 
όλοι γνωρίζουμε, αυτή η Βουλή έχει εγκρίνει από το ι 991 τη χωροΟέτηση του πανε
πιστημίου. Από το 1991 βρισκόμαστε τιί>ρα στο 1996. }:ε μερικούς μήνες αποιrοι
τούν με τα πτυχία τους οι πρώτοι φοιτητές μας. Και ακόμη, όπως ακοίισιιτε τον 
Πρόεδρο της F:πιτροπής Παιδείας που διάβασε την 'ΕκΟεσή μας, η απάντηση της 

κυβέρνησης ήταν ότι αναμένει στο τέλος του 1996 να εγκρίνει το χωροταξικ6 σχέδιο. 
Δηλαδή προγραμματίζει η κυβέρνηση το ί1.500.000 που δίνει για προκατασκευα

στικά έργα της πανεπιστημιού;τολης να μην το ξοδέψει, διότι, ιιιrοίι το γενικ6 zωuο
ταξικό σχέδιο προγραμματίζει να το εγκρι νει στα τέλη του 1996, πι~ς Οα ξοbfψει 
οτιδήποτε: 

Κύριοι συνάδελιrοι, όπως ανέ<rεραν στη Βουλή οι εκ;τρόσωποι του Πανε;τιστη

μίου Κ ύπuου. ο προυπολογισμός που υ;τέβαλαν στην κυβέρνηση ήταν πrρίπου 

f ι 7.000.000, από τα οποία τα .f6.800.000 αφορούσαν κατασκιυαστικά έuγα στην 
πανεπιστημιούπολη και συμβουλές εμπειρογνωμόνων. Προέβλcπε ακόμη ο προίiπο
λογισμός του πανεπιστημίου την ίδρυση 104 νέων Οέσεων. Είκοσι εννέα για ιικιιδη
μα'ίκό προσωπικό και εβδομήντα πέντε για διοικητικό. 11 κυ~tρνηση πραγματικά 
πετσόκοψε τα αιτήματα αυτά του πανεπιστημίου. Για μεν τα ι·uγα για την πανεπι

στημιούπολη από !6.500.000 που ζητούσε το πανεπιστήμιο, ενέκρινε .t: 1.500.000. Για 
δε τις Οέσεις από Ι 04 που ζητούσε, ενέκρινε 36. Αξίζει να σημcιωΟεί. επίσης ότι 
αρχικά η κυΒέρνηση σκόπευε σύμφωνα με επίσημες δηλι~σιις ι:κπροσcί>πων της -
συγκεκριμένα του Υπουργού Οικονομικι~ν στην Επιτροπή Οικονομικ<ί>ν της Rσυλής 
και της Υπουργού Π αιδείας- να εγκρίνει πολύ λιγότερα. Α υτι> ήταν στους προίiπο

λογισμούς της. Έλεγε και αντιγράφω: 'Ή κρατική χορηγία γω το Πανεπιστi]μιο 
Κύπρου είναι περίπου ί9.000.000." Έτσι, το γεγονός ότι τώρα ενώπι6ν μας 
βρίσκεται προ υπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου που είναι .t: 11 400.000 ο<rεί
λεται -και το λέμε απλιί>ς. επειδή είναι ένα γεγονός- σε κριτική που ασκήσαμε στην 

κυβέρνηση γι' αυτούς τους προγραμματισμούς της και εμείς ως αξιωματική αντιπο
λίτευση και το φοιτητικό κίνημα και το ακαδημα'ίκό και διοιr..ητικό προσω:rικc) του 

Πανεπιστημίου Κύπρου. Η χωροθέτηση του Πανε;τιστημίου Κύπρου, επcιν<ιλαμ

βάνω και κλείνω, όπως είναι γνωστό. απο<r<ισίστηκε από το 1991. Μέχρι σήμερα δεν 
έχει καν τεΟεί ο Οεμέλιος λίθος. Θα ψη<rίσουμε τον προίi:rολογισμό, αλλά έπρε;τε να 
τα ανα<rέρουμε αυτά, διότι η κυβέρνηση αρχικά σκόπευε να μην κάνει <fΟιτητικές 

I! 
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εστίες. Ελπίζουμε ότι ί1στερα από την αναθειί>ρηση των προυπολογισμών της η 

κυβέρνηση, έστω κι αν σκοπεύει το ί\.500.000 να μην το ξοδέψει, επιτέλους να κατα

θέσει Οεμέλιο λίΟο το ι 997 και να κτίσει επιτέλους και τη φοι τητική εστία, διότι οι 
φοιτητές μας, 2 000 περίπου τιί>ρα, γίνονται στοιχεία εκμετάλλευσης από μερικούς 
aσυνείδητους πολίτες, οι οποίοι χρεώνουν για δύο δωμάτια ΠΟΟ παρακαλιί>. Γι' 
αυτό μιλούμε για το απαραίτητο των <('οιτητικών εστιών. 

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελ<rοι. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης και μετά ο κ. Πρέντζας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εκείνο το οποίο κατ' έτος συνέβαινε και η αυστηρότατη κριτική που aσκείτο 
κατά των πρυτανικών αρχών της άλλοτε προσωρινής διοικούσας κ.τ.λ. όχι από 
πλευράς του Δημοκρατικού Συναγερμού αλλά από άλλη πλευρά, και ο νοών νοείτω, 

ήταν γιατί δεν κατόρθωναν να απορροφούν τον προϋπολογισμό τον οποίο το 
κράτος τους ενέκρινε. Και πρέπει να πω ότι η Επιτροπτ1 Παιδείας σε δύο συνεδρίες 
ευθύς μετά την κατάΟεση ή σε δέκα μέρες από την κατάθεση ενέκρινε τον προϋπολο
γισμό του πανεπιστημίου, όπως αυτός έχει συμφωνηθεί μεταξύ των πανεπιστη

μιακών αρχιί>ν και των Γραφείων Προγραμματισμού, Παιδείας και Οικονομικών. 
Όχι μόνο δεν επιχείρησε η Βουλή να ενοχλήσει, αλλά αντιλήφθηκε, τουλάχιστον από 
τις δηλώσεις των ακαδημα·ίκιί>ν, του Αντιπρυτάνεος και του Προέδρου του Συμβου
λίου, ότι με βάση τα εις χείρας των δεδομένα και ιδιαίτερα με κάποιες τροποποιή
σεις που <ι<('ορούν την πανεπιστημιούπολη χωρίς την έγκριση των χωροταξικών 
σχεδίων ή πολεοδομικών, όπως λέγονται, δεν μπορεί να ξεκινήσει το έργο της πανε

πιστημιούπολης. Αυτό κατέστη αναγκαίο, διότι μιλοί1με για ένα έργο των 
ί ι 00.000.000 περίπου, ίσως και πολύ περισσότερο, όταν μέχρι τέλους θα 
υλοποιηθεί, ως έχει συναποφασιστεί. μεταξύ πανεπιστημιακιί>ν αρχών και κρ(ιτους. 
Εκείνο το οποίο παρελήφθη να λεχθεί είναι ότι απεκόπη ποσό πράγματι !:5.000.000 
για την ανέγερση της πανεπιστημιούπολης, γιατί απλά και οι πανεπιστημιακές αρχές 
μετά που ήρθαν σε συνεννόηση με την κυβέρνηση παρέδωσαν μόλις φέτος το Γενάρη 

τα πολεοδομικά σχέδια προς έγκριση από το Γραφείο Προγραμματισμού, ως τροπο
ποιήθηκαν, επαναλαμβάνω, ύστερα από κοινές συνεννοήσεις. Και υπήρξε μία συνα
ντίληψη μεταξύ πανεπιστημίου και κράτους. Θα ήταν εύκολο για ένα κράτος που 
ήθελε να δημαγωγήσει να συμπεριλάβει και να μην αποκόψει ουδεμία δαπάνη που 
αφορούσε την ανέγερση της πανεπιστημιούπολης, έτσι που να λέει στους φοιτητές ή 

να τους εμπαίζει ότι υπάρχει πρόνοια !:6.500.000 για το ι 996 για την ανέγερση της 
πανεπιστημιούπολης, εν γνώσει του ότι δεν ήταν δυνατό να γίνει. Αν αυτή είναι η 
συμπεριφορά που θα θέλατε από μια υπεύθυνη κυβέρνηση, λυπούμαι αλλά την υπευ
θυνότητα την αντιλαμβανόμαστε ότι πρέπει να ανταποκρίνεται στην ειλικρίνεια, 

στην αλήθεια, στην ευθύτητα, στην εντιμότητα απέναντι στους πολtτες. Υπάρχει η 

πρόνοια εκείνη που μπορεί με βάση τα δεδομένα να απορροφηθούν, iι.ΟΟΟ.ΟΟΟ για 
κατασκευαστικά έργα, ίSΟΟ.αχ> για τα σχέδια, !:900.000 επιπλέον για την ολοκλή
ρωση των προσωρινών ακινήτων του πανεπιστημίου για την προσωρινή στέγαση 

του πανεπιστημίου. 

Εγείρεται το Οέμα ότι η κυβέρνηση, λέει ο κ. Φιλίππου, είχε πρόθεση να εί.ναι 
ακόμα πιο μειωμένη η συνεισφορά της προς το πανεπιστήμιο. Και διαβάζει δήλωση 

-



1704 

από την Επιτροπή Οικονομικών ri από κά;rου αλλού. Λυποί•μιιι να ;rω <>τι φιίνπαι 

<'>εν είστε απόλυτα ενήμερος, γιατί η κρατική χορηγία σήμερα είναι f.7.215.000. ήταν 
πολύ περισσότερο αυξημένη. όταν γίνονταν οι δηλώσεις στην r..πιτροπή Οικονο

μικών. Τότε ήταν f.9.500.000, σήμερα είναι f.7.215.000, κύριε συνάδελφε. Τα (ιλλα 
f4.000.000 είναι τα δίδακτρα και άλλα δικαι<i>ματα ;rου θεωρο\Ινται έσοδα του ;rανε
πιστημίου και πάλι από κρατική εισφορά. Επομένως, όχι μόνο η κυΒέρνηση δεν είχε 

απαρχής πρόθεση μείωσης, αλλά ήταν αντιΟέτως αυξημένη, κατά τη δήλιι>ση του 

Υπουργού Οικονομικ<i>ν στην Ε.,ϊιτροπή, η κρατική χορηγία προς το πανεπιστήμιο. 

Α ν διαΒάσετε προσεκτικά τον προϋπολογισμό ή τα προ υπολογιζόμενα έσοc'>α, θα 

δείτε ποσό από κυΒερνητική χορηγία που ανέρχεται στις f7.215.000. 11 δήλωση του 
Υπουργού μιλούσε για ί9.500.000. Συνεπώς, όχι μόνο δεν ήταν μειωμένη και 

ύστερα από τάχατες διαμαρτυρίες σας 1i την κινητοποίηση των φοιτητιi>ν αί1ξησε η 
κυβέρνηση το ποσό, αλλά αντιθέτως πσλlι πιο αυξημένο ήταν. Εκεί που διεφ(ηιη ότι 

πιθανότατα απαιτείτο να αποκοπούν, ήταν όταν έγιναν οι ι:νδcλι·χείς μελέτες για το 

Οέμα της πανεπιστημιούπολης, γεγονός που αποδείκνυε ότι δεν ήταν δυνατό να 

αρχίσουν τα έργα φέτος και αντί να εμπαίζουμε τους φοιτητές, αντί να τους λέμε <Ίτι 

χΟες ιδρύΟηκε το πανεπιστriμιο και σήμερα κατασκευάζεται και να μη Βλέποι•ν έργα, 

προτίμησε η κυΒέρνηση, και εμείς έτσι το προτιμούμε, να πει πιί>ς έχουν t<t πράγ
ματα με το όνομά τους. 

Άκουσα ότι α.;τό το 1991 έχει εγκριΟεί η χωροτα!;ική μελέτη. η χωροθέτηση του 
πανεπιστημίου. Αυτό είναι γεγονός. Αλλά νομίζουμε ότι η πανεπιστημιου;rολη 

κόστους f.l 00.000.000 περίπου, ό;rως προίiπολογιζόταν τόπ, Ο α ήταν δυνατι> τα 
κατασκευαστικά της έργα, οι διεθνείς c)ι<ιγωνισμοί, όλα όσα ;rροαπαιτούνται για 

έργα ανάλογου ύψους ή δαπάνης. να γίνουν σε χρόνο μηδέν ή σι τριάντα μέρε::;. έτσι 

που να μπορεί να ανταποκριθεί με Βάση κάποια χρονοδιαγράμματα η κνΒίρνηση; 

Πράγματι, απαιτούνται χρονοδιαγράμματα στα μεγάλα έργα. Απαιτούνται από 

τους νόμους. Απαιτούνται από τις τεχνικές ανάγκες. ΑπαιτοίΙνται να ζητηΟούν 

διεΟνείς προσφορtς και απαιτείται μια περίοδος χρόνου. Δηλαhή πρtπει να κατηγο
ρήσουμε την προηγούμενη κυΒέρνηση, η οποία ίδρυσε το 1989 το πανεπιστήμιο, 
γιατί δεν το έκτισε και την ίδια ιί>ρα; Ε! Οα είμαστε aφελέστεροι των αφελιi>ν. ΟρΟά 

έπραξε η κυβέρνηση που ίδρυσε πρώτα το πανεπιστήμιο, το ν6μο δηλαδή. Άρχισε 
να λειτουργεί. Υπήρχαν κτίρια; Όχι. Όλοι ομόφωνα εγκρίναμε κονδύλια, για να 

ΒελτιωΟούν, να ανακαινιστούν, να επεκταΟούν τα σχέδω της άλλοτε Ι Ι αιδαγωγικής 

Ακαδημίας. Λειτουργεί το πανεπιστήμιο και είναι εις πίστη όλων των πλευρ<iη• της 

Βουλής που υιοΟέτησαν την πρόταση της κυβέρνησης, που ~Ύκρίνουν κάΟr χρόνο 

ομόφωνα τα κονδύλια και μένει τώρα ένα χρονοδιάγραμμα κατιισκευής της πανεπι

στημιούπολης και των φοιτητιχ<i>ν εστι<ί>ν. Υπάρχει απ6 c'>ικής μας πλευράς 

πρόταση προς τον Υπουργό Οικονομικών. και πιστεύω θα γίνει αποδεκτή, Οετικές 

προτάσεις πλέον και όχι απλώς κριτική και άρνηση να επιχορηγούνται τα ενοικια 

των απολύτως απόρων φοιτητών. Δηλαδή να έρθει το κράτος αρωγό σε εκείνους 

τους φοι τητές που πιΟανόν να αντιμετωπίζουν οικονομικά προ(~λήματα, πέραν των 

άλλων υποτροφιών που δίδονται από το πανεπιστήμιο. διαΟέτοντας και κάποια 

ποσά για την επιχορήγηση των ενοικίων που καταΒάλλουν οι crοιτητές. Συνε;r<i>ς. Οα 

παρακαλοίJσα να μην ασκούμε την εύκολη κριτική και απλά ιινα({'έρω ότι και το 

πανεπιστήμιο, επειδή μιλήσατε για χρονοδιαγράμματα, έχει σιιμcrωνήσει, γιατι το 

βλέπει. Ένα χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης της πανεπιστημιοίΙπολης που εκτεί-
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νεται σε δώδεκα χρόνια, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι εκ των έργων που εξαγγέλλο

νται τη μια και κατασκευάζονται την επομένη. 

Θα ήΟελα ακόμα κάτι να πω, επειδή έγινε αναφορά ότι ο Υπουργός Οικονο

μικών δε δέχτrrι<ε τους q-οιτητές, αλλά τους δέχτηκε ο Γενικός Διευθυντής. Ήταν 
φυσικό να μην τους δεχτεί ο Υπουργός Οικονομικών, α<rού από την Τρίτη το 

απόγευμα Βρίσκεται στο Λονδίνο. Εκτός και αν Οέλαμε να Βάλουμε inιcrneι επικοι

νωνία, για να μπορεί να δει τους φοιτητές. Τους είδε ο (φεσα προ·ίστάμενος του 
Υπουργείου, για να τους πει εκείνα που ο πολιτικός του προ·ίστάμενος είχε αποq-α

σίσει. Ένα Οέλω. Να διαΒεΒαιώσω, τουλάχιστον εξ όσων γνωρίζω, ότι η παρούσα 
κυΒέρνηση με συνέπεια και χωρίς να παρεκκλίνει, αν θέλετε, από την προηγούμενη, 

και εδώ είναι που πρέπει να πιστώνουμε όσους κάνουν κάτι, cικολουθεί αυτά που 
συμφωνήΟηκαν. Δεν είναι μόνο η κριτική που πιστεύω ωφελεί. Εκεί που απαιτείται 
κριτική, καλό είναι να γίνεται, εκεί που πρέπει να απονέμεται έπαινος να απονέ
μεται. Με συνέπεια, επαναλαμβάνω, αχολουΟεί όσα και η προκατάτοχός της, 

προκειμένου το πανεπιστήμιό μας να είναι υψηλότατου επιπέδου, εκείνου που 
επιΟυμούμε όλες ανεξαιρέτως οι πλευρές που ψηφίσαμε και ομόφωνα τον περί 

Πανεπιστημίου Νόμο, τη συντομότερη δυνατή κατασκευή όλων των απαραίτητων 
έργων, ώστε και η Κύπρος να αποκτήσει τη δική της πανεπιστημιούπολη και μη 
βλέπετε ή νομίζετε ότι στις άλλες χώρες οι πανεπιστημιουπόλεις είχαν ανεγιρθεί 
ταυτόχρονα με την έγκριση του νόμου-πλαίσιου που δημιουργούσε τα πανεπιστήμια. 
Έχω την εντύπωση ότι ούτε οι γνώσεις σας ούτε η ιστορία σας επιτρέπει τόση 

παρέκκλιση από τα πραγματικά γεγονότα. 

Συνεπιi>ς και τελειώνοντας. λέω πως ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό όχι που 

κουτσούρεψε η κυβέρνηση, αλλά που απο<rάσισε σε συνεργασία με το πανεπιστήμιο 
και χαιρόμαστε, γιατί υπάρχει ένα κλίμα συνεργασίας. Έχουμε ξεπεράσει κ(ιποιες 
καχυποψίες, αν Οέλετε, που υπήρξαν για μια περίοδο είτε μεταξύ Βουλής και πανε
πιστημίου είτε μεταξύ κυβέρνησης και πανεπιστημίου, μπαίνουμε σε μια πορεία 
αλληλοκατανόησης, γι' αυτό, επαναλαμβάνω, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, Οα 
στεκόμαστε όπως πάντα παρά το πλευρό της πανεπιστημιακής κοινότητας και Οα 
βοηΟούμε, ιi:ιστε αυτό που όλοι θέλουμε να γίνεται πραγματικότητα. 

ευχαριστώ. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

ι>. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε 11 ρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. 

Η συζήτηση του προϋπολογισμού του πανεπιστημίου δίνει την ευκαιρία για 
μια ευρύτερη προσέγγιση των Οεμάτων που σχετίζονται με το ανιiηατο εκπαιδευτικό 

μας ίδρυμα. 

Π ρ ι ν όμως εκφράσω κάποιες γενικότερες σκέψεις. θα ήΟελα, αναφορικά με τον 
προϋπολογισμό, να εκφράσω την ικανοποίηση της δικής μας πλευράς, γιατί στον 
πέμπτο χρόνο που αυτή η Βουλή εξετάζει προϋπολογισμό του πανεπιστημίου, 
~λέπουμε να έχει επιτελεστεί μια πολύ σημαντική πρόοδος ως προς την κατάρτιση 
και το περιεχόμενο του προϋπολογισμού. 

'Οταν αντιμετωπίζαμε τον πριίηο προϋπολογισμό, το ποσοστό υλοποίησης 
ήταν κάτω από το 50%, ίσως ήταν και κάτω από το 30%. Φτ(ωαμε το 1995 ν<t έχει 
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υλοπο~ηθεί ο προϋπολογισμός του πανεπιστημίου στο εξαιρετικά ψηλό ποσοστ<> του 
92%. Αυτό σημαίνει ότι τα χρήματα που δόΟηκαν στο πανεπιστήμιο δόΟηκαν και 

μπορούσαν να χρησιμοποιηΟούν, μποροίισuν να δαπανηΟούν κuι δαπανήΟηκαν στο 
μεγαλύτερο ποσοστό τους. Βέβαια μπορεί να γίνει κριτική για καθυστερήσεις, για 
ποσά που Οα έπρεπε να είχαν περιληφθεί και σε προηγούμενων ετών προϋπολογι

σμούς και στο φετινό και αναφορικά με την πuνεπιστημιοίιπολη και αναφορικ(t με 
τη φοιτητική εστία. 

Η πανεπιστημιούπολη Οα μπορούσε να είχε αρχίσει, αν βεβαίως σ· ιωτή τη 

Βουλή δεν άρχιζαν τα προσκόμματα, διότι από εδώ κυρίως πρωτίστως άρχισαν. 

Και άρχισαν με το θέμα της χωροθέτησης. Όταν είχαμε μπροστά μας την πρδταση 

για ανέγερση του πανεπιστημίου στην Παλλουριώτισσα, σε συγκεκριμένο χιδρο, 
υπήρξε εντονότατη αντίδραση από την πλευρά του Λημοκρατικού Συναγερμού και 

του ΑΚΕΛ, αντίδραση η οποία ύστερα από μήνες συζητήσεων οδήγησε στην επιλογή 

του χώρου της ΑΟαλάσσας. Υπήρξε εκεί η πριi>τη καΟυστέρηση. 

Έκτοτε υπήρξαν uλλεπάλληλες καΟυστερήσεις. Ορθά το πανεπιστήμιο, 

έχοντας υπόψη τα δικά του σχέδια, την εκπλήρωση του δικού του μεριδίου ευΟί,νης, 
ζήτησε τα f6.000.000 για τα έργα που Οα έπρεπε να είχαν αρχίσει μέσα σ' αυτό το 
χρόνο. Από την πλευρά του το Γραφείο Προγραμματισμού δεν είναι αδικαιολόγητο, 

όταν τα περιόρισε, διότι όχι εξ' υπαιτιότητας του πανεπιστημίου αλλά εξ' υπαιτιό
τητας άλλων αρμοδίων υπηρεσιών δεν κατέστη δυνατό να είναι έτοιμα με τις τελικές 

εγκρίσεις τα σχέδια, για να αρχίσει η υλοποίησή τους. Και σύμφωνα με τα όσα μας 
είπαν, θα καΟυστερήσουν ακόμα μερικούς μήνες σε αυτή τη διαδικασία. Οπ6τε τα 

χρονικά περιΟώρια πραγματικά δε θα επέτρεπαν να δαπανηθούν τα όποια ποσά 
προβλέπονταν και απλώς Οα είχαμε για άλλη μια φορά έναν προϋπολογισμ6 που σε 

μεγάλο ποσοστό του Οα παρέμενε ανεκτέλεστος. 

Όμως, δε δικαιολογεί την κυβέρνηση το γεγονός ότι υπάρχει όλη αυτή η καΟυ

στέρηση. Ιδιαίτερα αδικαιολόγητη παραμένει η κυβέρνηση σε ό.τι αφορά τις q'οιτη

τικές εστίες. Το πρόβλημα διαγνώστηκε έγκαιρα. Είχε επισημανθεί από την εποχή 
που είχαμε μόνο τετρακόσιους φοιτητές στο πανεπιστήμιο και από τότε είχαμε 

έλλειψη στέγης. Υπήρχε δυσχέρεια να βρουν διαμερίσματα στις περιοχές που γειτ

νίαζαν με το πανεπιστήμιο οι φοιτητές. Το πρόβλημα έχει γίνει κατά πολύ οξίιτερο 

σήμερα, που ο αριΟμός έφτασε τις δύο χιλιάδες και μπορούσε να ληφθεί πρόνοια και 
υπήρχαν οι τρόποι και εμείς τουλάχιστον είχαμε υποδείξει συγκεκριμένη πρόταση, 

είχαμε υποβάλει συγκεκριμένη πρόταση. Την πρόταση να χρηματοδοτηΟεί η 

ανέγερση φοιτητικών εστιών απ6 τον Οργανισμό Χρηματοδότησης Στέγης, ο οποίος 

τουλάχιστον. όταν υποβαλλόταν η ειmjγησή μας, εLχε χρήματα που δεν μπορούσαν 

να απορροφηθούν από τους δικαιούχους, υπήρχαν χρήματα αδρανή και ;τοι1 Οα 

μπορούσαν κάλλιστα, με τις κατάλληλες ρυΟμίσεις, να αξιοποιηθούν, για να έχουμε 

τις πρώτες φοιτητικές εστίες. 

Έστω και εκατό διαμερίσματα να κτίζονταν. το πρόβλημα θα ήταν λιγότερο 

οξύ. Και αν κτίζονταν φοιτητικές εστίες για πεντακόσιους φοιτητές, το πρόΒλημα 
Οα ήταν ακόμα μικρότερο και τα ενοίκια Οα δέχονταν μια πίεση προς τα κάτω, αντί 

της πίεσης που υφιστανται σήμερα να ανεβαίνουν και που θα γίνει ακόμα μεγαλύ

τερη με το νέο ακαδημα·cκό έτος. 

Γι' αυτό ζητούμε από την κυβέρνηση να δει ξανά το θέμα της φοιτητικής 

εστίας. Να μην επαναλάβει aνοησίες που είχαμε ακούσει παλαιότερα. Δεν κτίζεται 
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η φοιτητική εστία, διότι έχουμε το αμυντικό δόγμα. Δεν κτίζεται η πανεπιστημιού

πολη, διότι έχουμε το αμυντικό δόγμα. τέτοιου είδους μη σοΒαρές και ανεύΟυνες θα 
έλεγα τοποθετήσεις. Καλοί"Jμε την κυΒέρνηση να δει τώρα, άμεσα το Οέμα της 

ανέγερσης της φοιτητικής εστίας. να δ<οσει στους φοιτητές την προοπτικτι ότι σε 

σύντομο χρόνο Οα έχουν στέγη και να ορίσει για το μεταΒατικό διάστημα ένα 
επίδομα ενοικίου που το πανεπιστήμιο Οα καθορίζει ποιοι είναι οι δικαιοίιχοι, για 
να το παίρνουν, διότι πραγματικ(t Οα καταντήσουμε να είναι φτηνότερες οι σπουδές 

στο εξωτερικό παρά στη Λευκωσία. Θα δώσουμε έναν ακόμα λ6γο να μην επιλέγουν 

οι νέοι το δικό μας πανεπιστήμιο. Μεταβατική λοιπόν ρύΟμιση για επιδότηση του 
ενοικίου και άμεση έναρξη έργων για φοιτητικές εστίες, ώστε οι φοιτητές να έχουν 

φτηνή στέγη. 

Θα Ουμήσω και κάτι άλλο. Από την πρ<iηη <rορά που εξετάζαμε προϋπολογι
σμούς του πανεπιστημίου, είχαμε εισηγηΟεί να περιλαμΒάνεται σ' αυτούς ένα 

κονδύλι ύψους !2.000.000 ως προικοδότηση του πανεπιστημίου. Να υπάρχει 
δηλαδή ένα αποΟεματικό ταμείο που δε tJα χρησιμοποιείται και που θα δη..ιιουργήσει 

έναν πλούτο για το πανεπιστήμιο. ώστε να έχει και δικά του χρήματα, δικές του 

επενδύσεις που να του αποδίδουν, γιατί η αυτονομία προϋποΟέτει, έχει ως προϋπό
Οεση, πριν απ' όλα την οικονομική αυτοδυναμία. Όσο το πανεπιστήμιο είναι εξάρ

τημα των κρατικ<i>ν χρηματοδοτήσεων, η ακαδημα"ι:κή του ελευθερία, 1 αυτονομία 
του μπορεί να κουτσουρεύεται, όποτε Uέλει η όποια τυχαία κυβέρνηση Οα Βρεθεί 

επικεφαλής αυτού του τόπου. 

Επαναλαμβάνουμε την πρόταση και ζητούμε από την κυβέρνηση να προΒλημα

τιστεί για την εισήγηση αυτή. Έτσι, θα δείξουμε έμπρακτα ότι πραγματικά αποδεχό
μαστε την ιδέα ενός ελεύΟερου, ενός ανοικτού πανεπιστημίου με αυτονομία και 
ακαδημα·ίκή ελευΟερία. 

Μιλώντας για την ακαδημα"ίκή ελευΟερία, Οα πρέπει με Ολίψη να πω ότι περιο
δικά επανέρχεται στην επικαιρότητα μια. bε Οα έλεγα συζήτηση, γιατί δεν πρόκειται 

για συζήτηση, αλλά μια εκτόξευση αμφισΒητήσεων της ελληνικότητας του φρονή

ματος των διδασκόντων και των διδασκομένων στο πανεπιστήμιο. Τελευταία 
έκφραση ήταν και η συζήτηση, όπως είχε γινει στην Επηροπή Ιlαιδείας. σχετικά με 

τη Φιλοσοφική Σχολή την οποία αναμένω ότι θα ιδρύσουμε σε λίγο, όταν Οα <rτάσει 

το Οέμα αυτό στη σειρά του για συζήτηση. 

Η Φιλοσοφική Σχολή είναι σχολή των κλασικών σπουδών και κλασικές 

σπουδές είναι. οι ελληνικές σπουδές. τέΟηκε θέμα μέγα μήπως κινδυνεύσουμε 

κάποια σηγμή να επικρατήσουν κά;τοιοι λιγότερης ελληνικότητας, λιγότερου 

πατριωτισμού και να επεκτείνουν αυτή τη Σχολή σε διεθνή, σε τουρκική, δεν ξέρω σε 

τι. Είναι άδικο να πληγώνουμε ανθρώπους με την καχυποψία που τίποτε δε νομιμο

ποιεί.. Είναι κρίμα να κτίζουμε ανάμεσά μας τοίχους διαχωρισμού, διόη το να 

αναγορεύει ένας τον εαυτό του σε κριτή της συνείδησης των άλλων, στην πραγματι

κότητα αυτό είναι ανέγερση ενός τοίχου που τον χωρίζει από τον υπόλοιπο κόσμο. 

Άστε που βέβαια, κάθε φορά που συνέβαινε τέτοιο φαινόμενο, κάποιος να 

αναγορεύεται σε κριτή της συνείδησης των άλλων. η κατάληξη ήταν πάντοτε τραγική 

είτε στο θρησκευτικό επίπεδο με την ιερά εξέταση είτε στο επίπεδο του υπαρκτού 

σοσιαλισμού. Και εκεί κάποιοι αναγορεύονταν οι κριτές της συνείδησης των άλλων 
και το αποτέλεσμα ήταν τα ερείπια είτε οι ναζισμοί. είτε οι φασισμοί είτε οι ρατσι

σμοί είτε η κάθε είδους καταπίεση, η κάθε είδους κατάπνιξη της ελευθερίας. 

I 
Ι ι 
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Το πανεπιστήμιο ειδικά θα πρέπει να νοείται από όλους μας ως το ασqιιλές, 
τελικό άσυλο της δημοκρατίας και της ελευΟερίας. 

ΑΡ. ΧΡΥΣΌΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, Οέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι, όχι. Παρακαλώ. 

Ρ. ΠΡΕΝτΖΑΣ: 

Κύριε συνάδελq-ε, δεν μπορείτε να Οέσετε Οέμα διαδικασίας ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αν πρόσεχα ότι υπήρχε Οέμα διαδικασίας, Οα παρενέβαινα. Όταν θα ζητήσετε 
το λόγο, μπορείτε να απαντήσετε. 

Συνεχίστε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Τουλάχιστον από την εμπειρία μου σ' αυτή τη Βουλή, όταν σιιζητούμε τους 
προϋπολογισμούς, συζητούμε εφ' όλης της ύλης του αντικειμένου το οποίο α<rορά ο 

προϋπολογισμός. Δεν κάνω κριτική σε κανένα. Κάνω γενικές παρατηρήσεις, χωρίς 
νι! θέλω να θίξω κανένα και για κανένα λόγο. Αλλά ;τιστεύω ότι πραγματικά Οα 
πρέπει όλοι να αντιλη<rΟούμε το πανε;τιστήμιο ως το τελικό, το τελευταίο, το έσχατο 

καταφύγιο, στο οποίο η πνευματική ελευΟερία και η δημοκρατία θα μποριί να 

διασωθεί, αν κινδυνεύει να χαΟεί σε όλους τους άλλους χώρους μιας κοινωνίας. 

Θα ήθελα, πέρα από την τοποθέτηση αυτή σε σχέση με την ελευθερία και το 

σεβασμό του φρονήματος όσων βρίσκονται στο πανεπιστήμιο, να πω και κάτι (ιλλο: 

Π άει να εγερΟεί θέμα σε σχέση με τις εισαγωγικές εξετάσεις. Η κυβέρνηση δεν έχει 

δείξει με σαφήνεια τι προτίΟεται να κάμει. Μας λέει για τις ενιαίες εξετάσεις. μας 
λέει για τις ;τροεισαγωγικές εξετάσεις, μας λέει ότι Οα επιλέξει μια α;τό τις δiιο και 

ανάλογα με το ποια Οα είναι η απόφασή της Οα μάΟουν οι ενδιαφερόμενοι αν και 

πώς θα μπορούν να εισαχΟούν στο ;τανεπιστήμιο. 

Φοβούμαι ότι αυτή η αβεβαιότητα που δημιουργείται, δε θα αφήσει άλλη 

εκλογή στο πανεπιστήμιο, παρά να αναλ(ιβει και να ασκεί το ίδιο το εκ του ν6μου 

δικαίωμά του να επιλέγει με τα δικά του κριτήρια τους φοιτητές του. Δcν ιίναι 

δυνατό να αφήνεται να πλανάται η αμφιβολία για το ποια Οα είναι η ύλη των εξετά

σεων, ποια θα είναι η διαδικασία εξέτασης, πιί)ς τα νέα παιδιά που Οα Οέλουν να 
μπουν στο πανεπιστήμιο Οα το καταφέρουν. Φοβούμαι ότι δημιουργείται μια κατά
σταση σύγχυσης, από την οποία η μόνη διέξοδος Οα είναι το πανεπιστήμιο να 

αναλάβει εκείνο το ίδιο να εξετάζει και να δέχεται, ύστερα από τις εξετάσεις που το 
ίδιο θα επιλέξει, τους νέους ιrοιτητές. 

Τελειώνοντας, θα ήΟελα να χαιρετήσω το γεγονός ότι με πολλή σοβαρότητα 

μελετάται η λειτουργία νέων τμημάτων. Είχαμε την ευκαιρία, σε πρόσ<rατη 

επίσκεψη στο πανεπιστήμιο, να ακούσουμε τις σκέψεις και τους προβληματισμούς 

των πρυτανικών αρχών και του συμβουλίου. Αναμένουμε αυτός ο προΒληματισμός 
να πάρει την τελική του διαμόρφωση. Στο μεταξύ είμαστε ευτυχείς, διότι το τμήμα 

κοινωνιολογίας Οα δεχΟεί τους νέους φοιτητές, τους πριίηους φοιτητές του το 
επόμενο ακαδημα'ίκό έτος. Διότι, πραγματικά, γιη μας ένα πανεπιστήμιο που 

προσφέρει οικονομικές σπουδές, δεν μ;τορεί να μην προσφέρει ταυτόχρονα και 
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παράλληλιι κιι~ κο~νωνι%ές σπουδές κιιι κανένας οικονομολόγος δεν είναι χρήσιμος 

για την κοινωνία, αν δε'' στηρίξει την επιστημονική του γνcί>ση στην κατανόηση της 

λειτουργίας της κοινωνίας, αν δε θα γίνει αύριο ένα παραγωγικό στέλεχος της 

κοινωνίας με κοινωνική αντίληψη. 

Τέλος, Οα πρέπει να εκq-ράσω ανησυχία, γιατί σε λίγες ~δομάδες Οα έχουμε 
τους πρώτους από<rοιτους του πανεπιστημίου που θα είναι ~ι~αίως σε αναζήτηση 
εργασίας και δεν έχουμε ακούσει οποια()11ποτε προγράμματα για την απασχ6λησή 

τους. Κανένας δεν ισχυρίζεται ότι η είσοδος στο πανεπιστήμιο και η απο<rοίτηση 

από αυτό δημιουργεί αυτόματα δικαίωμα ι:ργοδότησης. Αλλά από την άλλη, είναι 

σημαντικ6 στα πρ<i>τα ~ήματα του πανε.ιιστημίου η αξιοπιστία του να επιΒε~ωωΟεί 
και το κί1ρος του να εδραιωΟεί μέσα απ6 την γρήγορη απορρόφηση των πτυχιούχων 

από την αγορά εργασίας. 

Ιδιαίτερα, Οα ήΟελα να Οίξω το θέμα του Τμήματος Τουρκικcί>ν σπουδ<ί>ν, διότι 
νέοι άνΟρωποι ωΟήΟηκαν, ενΟαρρύνΟηκαν να ακολουΟήσουν σπουδές σ' αυτ6 το 

τμήμα, οι δυνατότητες cργοδότησής τους είναι ουσιαστικά αυτή τη στιγμή πεQιορι
σμένες σε σχέση με το δημόσιο τομέα κω σε σχέση με τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 
και Οα ήταν καλά, πριν από την αποφοίτηση, να δοΟεί ένα μήνυμα ότι οι άνΟρωποι 

αυτοί δε Οα είναι υποχρεωμένοι να ετεροαπασχοληΟούν ολοκληρωτικά, αλλ(ι Θα 
έχουν την ελπίδα επαγγελματικής αποκατάστασης σε σύντομο χρόνο, όπως έχουν 
ήδη και την ευκαιρία μεταπτυχιακci:ιν σπουδcίη•. διότι το ;τανεπιστήμιο, και αυτό 

είναι προς τιμή του, έχει ΒοηΘήσει <rοιτητές από όλα τα τμήμωα που πλησιάζουν 
στην απο<rοίτηση να γίνουν δεκτοί σε ξένα πανεπιστήμια για μετα;ττυχιακές 
σ;τουδές. Α νι.ιμένουμε ότι Οα έχουμε και τη οιεΟνή αναγν<i:ιριση των επιπέδων μας 

μέσα από τις επιτυχίες αυτιί>ν των νέων. των πρώτων απο<rοίτων του πανεπιστημίο\J 
που ελπίζουμε να τιμήσουν το χυ;τριακ<> όνομα στα μεγάλα και έγκυρα, όπως ελπί

ζουμε, πανε;τισttiμια του εξωτερικού που Οα τους δεχτουν. 

Ευχαριστ<ί>. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥftι>ΙΑΝΟΥ: 

Από τη Οέση μου, κύριε Π ρόεδρε, Οα είμαι σύντομος. 

'Εχουν ήδη λεχΟεί πάρα πολλά, από τα οποία ~εβαίως τα περισσότερα μας 
βρίσκουν σύμφωνους και συμcrωνούμε ότι μακάρι η πανεπιστημιοίΙπολη και τα 
κτίρια του πανεπιστημίου να μπορούσαν να ήταν ήδη έτοιμα. Και εμείς διαφω
νούμε με την καθυστέρηση που υπάρχει, δεν υπάρχει αμ<rιf\ολία. Από την άλλη 
πλευρά να μην τα βλέπουμε όλα μαύρα. Σίγουρα υπάρχει η βάση, έχει αρχίσει η 
διαδικασία. Το κράτος είναι γενναιόδωρο με το πανεπιστήμιο και εδώ θα πρέπει να 
δούμε Οετικά το Οέμα. Δεν είναι μόνο τα κτίρια. Υπάρχουν πολλοί τομείς και το 

κράτος προικοδοτεί με πάρα πολλά χρήματα το πανεπιστήμιο και αυτό είναι κάτι 

θετικό. 

Σίγουρα, όσο πιο γρήγορα ετοιμαστούν τα κτίρια τόσο το καλύτερο. Αλλά να 
μην ξεχνοι'ψε ότι υπ(ιρχουν "Χώρες με πολύ μεγαλύτερη ακαδημιt'ίκή παράδοση α;τό 
μας, ;του ακόμα συζητούν για το πότε Οα κτίσουν πανεπιστημιουπόλεις. Απ6 αυτή 
την (ιποψη Οέλω να πω ότι είναι θετικό το ότι περιλή<('Οηκε η <rοιτητική εστία αυτή 
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τη στιγμή μέσα στο πανεπιστήμιο. Αυτό που Οα πρέπει να δούμε όμως είναι το 
ζήτημα της προσωρινής λύσης που πρέπει να αντιμετωπιστεί, διότι, μέχρι να κτιστεί 
η φοιτητική εστία, οι φοιτητές αντιμετωπίζουν πραγματικό πρόβλημα στέγασης και 
ορισμένοι επιτήδειοι μάλιστα το εκμεταλλεύονται οικονομικά, αποσπώντας σημα
ντικά ποσά από τους φοι τητές. 

Π ιστεύω ότι η Βουλή πάντοτε ήταν Οετική στο Οέμα του πανεπιστημ(ου. Θα 
παραμείνει Οετική και Οα εγκρίνει, όπως μέχρι τώρα, όλα τα ποσά που μας ζητού
νται να εγκρίνουμε. Επομένως, τα μηνύματα και από κινητοποιήσεις Βουλευτι~ν 

και των φοιτητών έχουν πάει προς την Εκτελεστική Εξουσία και είμαι σίγουρος ότι 
χρόνο με το χρόνο θα επισπευσθεί το έργο και θα αυξηΟούν και τα ποσά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σοφοκλέους. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ασφαλώς, δεν υπάρχει κανένας σ' αυτό το χώρο που δε βλέπει με αγάπη το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, όπως εξελίσσεται και δεν υπάρχει κανένας που δε Οέλει και 
δεν εύχεται πράγματι να μπορέσουμε να ολοκληρώσουμε τους στόχους και να πραγ

ματώσουμε την πανεπιστημιούπολη και τις <rοιτητικές εστίες. 

Υπάρχει πάντοτε σ' αυτά τα πράγματα μια αντινομία και μια σύγκρουση. 

Είναι δύο πράγματα τα οποία δυστυχώς παλεύουν μεταξύ τους και εξηγούμω. Η 
κυβέρνηση έχει κάποιους πόρους. Η κυβέρνηση εξασφαλίζει κάποια ποσά, κC:ιποια 

χρήματα τα οποία Οα αξιοποιήσει προς όφελος του λαού. Για να τα μαζέψει αυτά 

τα λεφτά, πρέπει να επιβάλει φόρους, πρέπει να επιβάλει ΦΠΑ, πρέπει να τα 
μαζέψει με κάποιους τρόπους. Ο λαός πολλές φορές αντιδρά και εμείς οι ίδιοι 

προσπαθούμε να πείσουμε την κυβέρνηση ότι δεν πρέπει να επιβάλλει φόρους. 

Από την άλλη μεριά όμως ερχόμαστε και λέμε, πρέπει όμως να εξασ(rαλίσει 

μερικά εκατομμίιρια, για να καλίιψει πράγματι αυτές τις ανάγκες. Όπως είπε και ο 
συνάδελφος Πρέντζας, έχουμε και την (ιμυνα, έχουμε και την αμυντική Οωράκιση. 

Βεβαίως και τα έχουμε. Και βεβαίως όλα αυτά τα πράγματα βγαίνουν από μας, 

βγαίνουν από το λαό. Π ρέπει να εξασφαλίζουμε την άμυνά μας. Πρέπει να βρούμε 

τα απαραίτητα πολεμικά εφόδια, ώστε να αντιμετωπίσουμε το μέγιστο κίνδυνο που 
διατρέχει ο τόπος μας. Είναι δυστυχώς μια πραγματικότητα την οποία ζούμι:. 

Λέχθηκε ακόμα ότι το πανεπιστήμιο πρέπει να κάμει τις δικές του εξετάσεις. 

Σχεδόν σε όλες τις χώρες του κόσμου. από ό,τι ξέρουμε, τα πανεπιστήμια δεν 

κάνουν εξετάσεις. Οι εξετάσεις είναι ευρί1τερες. Για παράδειγμα, αν πάQουμε τα 

πανεπιστήμια της Αγγλίας, βασίζονται πάνω στα GCE. Αν πάρουμε τα πανεπι
στήμια της Αμερικής, βασίζονται πάνω στα TOEFL και στα SAT. Αν πάρουμε τα 

πανεπιστήμια της Ελλάδας. βασίζονται πάνω στις Ενιαίες Εξετάσεις. Κατά συνέ

πεια, κάθε χώρα έχει ένα σύστημα με το οποίο κρίνει αν ένας είναι άξιος να μπει 

στο πανεπιστήμιο ή όχι και δεν κάνει το πανεπιστήμιο μόνο του τις δικές του εξετά

σεις εισδοχής. 

Όσον αφορά τις παροχές προς τους φοιτητές, πιστεύω ότι είναι ίσως μια από 

τις μοναδικές χώρες το φτωχό μας κράτος που έχει δώσει παροχές στους φοιτητές 

που δε δίνονται σχεδόν σε καμιά άλλη χώρα. Καταρχάς οι φοιτητές μας δεν πληρώ-
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νουν τίποτε στο πανεπιστήμιο, ενώ θα μπορούσαν, τουλάχιστον εκείνοι που είναι σε 
μια εύπορη τ(ιξη, να έδιναν κάποια εισ<rορίι στο πανεπιστήμιο και να απαλλάσσο
νται τα φτωχά παιδιά και ακόμα να δίνονται ιιποτροq-ίες σε εκείνους πράγματι που 

είναι άριστοι μαΟητές. Εμείς δίνουμε υποτροφίες σε όλους τους φοιτητές που εισέρ

χονται στο πανεπιστήμιο και είναι πρωτοψανές. Μόνο στην Κ ίJΠQΟ συμβαίνει αυτό 
το πράγμα. 

Έγινε ακόμα αναφορ(J. στη Φιλοσοφική Σχολή. Ναι, η Φιλοσοφική Σχολή είναι 

σχολή η οποία βασίζεται πάνω στις κλασικές σπουδές και έτσι τη Οέλουμε. γιατί η 

σχολή αυτή είναι εκείνη που Οα γαλουχήσει, που Οα παιδαγωγήσει, που Οα βγάλει 
τους φοιτητές εκείνους και μετά τους καΘηγητές, τους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι θα 

καθοδηγήσουν τους νέους μας και θα οδηγήσουν την κοινωνία μας ορθά προς τους 

στόχους τους εθνικούς, τους στόχους τους κοινωνικούς, που εμείς ως κυπριακή 

κοινωνία Οέλουμε. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι που Οέλουν να πρωτολογήσουν; 

Ο χ. Χρυσοστόμου. 

ΑΡ. ΧΡΥΣΌΣΤΟΜΟΥ: 

Από τη Οέση μου. κύριε Γl ρ6εδρε. Επειδή αφέΟηκαν υπονοούμενα για κάποιες 
αμφισβητήσεις σχετικά με την αυτονομία του πανεπιστημίου, Οα πρέπει να λεχΟεί 
πως κανένας δεν αμφισβήτησε την αυτονομία του πανεπιστημίου. Αντίθετα, έχει 

υποστηριχΟεί και στηριχΟεί από όλες τις ;τλευρές. 

Εκεί που υπάρχει κάποια αμφισβήτηση, προήλθε από μερικούς της ακαδη
μα'ίκής κοινότητας, σε ό,τι αφορά την κριτική. Και η κριτικrΊ είναι στοιχείο της 

δημοκρατίας. Κανένας δεν είναι υπεράνω κριτικής και η κριτική Οα ασκείται εκεί 
που πρέπει. 

Έχω εγγράψει σχετικό Οέμα στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. Δε 

γνωρίζω αν Οα συζητηθεί. αλλ(ι αν και 6;τοτε συζητηθεί, τότε Οα κατατεθούν στοι

χεία που σχετίζονται με την κριτική που έχει ασκηΟεί και τότε Οcι έχουν την ευκαιρία 
όλοι να μιλήσουν και να υποστηρίξουν τις Οέσεις τους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Ξεκινιί> από την αυτονομία του πανεπιστημίου. Ζώντας στην Κυπριακή Δημο

κρατία, ένιωσα πολλές φορές την ανάγκη να υπερασπιστώ την αυτονομία του 
κυπριακού πανεπιστημίου, η οποία εβάλλετο από διάφορες κατευΟύνσεις. Ακόμα 
και η απαίτηση για ανάρτηση της ελληνικής σημαίας στο πανεπιστήμιο. που μπορεί 

να ακούγεται από πολλούς και ωραία, είναι χτύπημα κατά της δικοινοτικότητας του 

πανεπιστημίου και της αυτονομίας του πανεπιστημίου. 

Έγιναν πάρα πολλές συζητήσεις που σχετίζονται με την αυτονομία του πανε
πιστημίου και χρειάστηκε πολλές δυνάμΗς να την υπερασπιστούν. Εγώ χαίρομαι 

για τη διαβεβαίωση ότι ουδείς Οέλει να μειωΟεt η αυτονομία του πανεπιστημίου και 
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Οα χαρώ ακόμα περισσότερο, αν στην πράξη υπερασ;ηζόμαστε την αυτονομία του 

πανεπιστημίου. Είναι κρατικό, δικοινοτικό πανεπιστήμιο, το οποίο φρον<i> ότι 

πρέπει να είναι, θα έλεγα, κοιτίδα του πολιτισμού μας. Π ιστειΊω ότι Οα πρέπει να 

είναι εκκολαπτήριο πολιτιστικό αλλά ταυτόχρονα και έπαλξη αγιi>να για την υπερά

σπιση της οντότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Σε ό,τι αφορά τα των προϋπολογισμών του πανεπιστημίου, είναι τοις πάσι 

γνωστό ότι κάΟε χρόνο, μέσα από ένα διάλογο τον οποίο εγ<δ ~(tζω σε εισαγωγικά, 
με όλο το σε~ασμό, με την πανεπιστημιακή κοινότητα, η κυ~έρνηση και το Τμήμα 
Προγραμματισμού πετσοκόβουν τους προϋπολογισμούς του πανεπιστημίου. Οι 

προϋπολογισμοί του πανεπιστημίου δεν είναι προϋπολογισμοί του πανεπιστημίου. 
Θα έλεγα ότι είναι προϋπολογισμοί του Γραφείου Προγραμματισμού και του 

Υπουργείου των Οικονομικών. Με όλο το σε~ασμό. Κω αυτό το Οεωρώ κακό. 

Έγιναν δηλώσεις ότι έχει προτεραιότητα η αμυντική Οωρίικιση. Άποψή μας 
είναι ότι η αμυντική Οωράκιση είναι μια πτυχή της ζωής και ένα καΟήκον στο οποίο 
είμαστε ομόφωνοι και το Πανεπιστήμιο της Κύπρου είναι άλλη πτυχή της ζωής μας 

και άλλο καΟtΊκον, στο οποίο φαίνεται ότι έχουμε διαφορετική αντίληψη για το ρόλο 

του και για το πώς οικοδομείται στην πορεία αυτό το πανεπιστήμιο. 

Θα ήΟελα, με όλο το σεβασμό, να ψέξω τη δήλωση της κας ΥπουργοίJ. Το 

πανεπιστήμιο δεν είναι λιγότερης σημασίας από την αμυντική θωρίικιση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. Την ένοπλη αμυντική θωράκιση. Θα έλεγα, αν κανένας το 

αντιμετωπίσει ορΟά, το πανεπιστήμιο είναι έπαλξη επίΟεσης της Κυπριακής Δημο
κρατίας στο διεθνή χώρο. Και σαν τέτοιο Θα πρέπει επιτέλους να το αγκαλι(tσουμε 
με μεγαλύτερη θαλπωρή και να το εξοπλισουμε. 

Έγινε λόγος για το χώρο που θα επιλεγόταν για την οικοδόμηση του πανεπι
στημίου. Αυτό έγινε πριν μερικά χρόνια, κύριοι συνάδελφοι. Και είχαμε καΟι•στέ

ρηση μερικών μηνών από τη συζήτηση που είχαμε για το πού Οα ήταν καλύτερα να 

κτιστεί και με ποιες καλύτερες προοπτικές το πανεπιστήμιο. Η πανεπιστημιακή 

κοινότητα και η ακαδημα"ίκή και η φοιτητική Οεωρούν ότι η κυβέρνηση καΟυστερεί 
να ξεκινήσει την οικοδόμηση της πανεπιστημιούπολης. Δεν είναι το ΑΚΕΛ για 

λόγους αντιπολίτευσης που θεωρεί αυτό το πράγμα. Είναι οι ίοιοι οι φοιτητές, και 
της Πρωτοπορίας μαζί, είναι και η ακαδημα"ίκή κοινότητα. 

Καλούμε λοιπόν την κυ~έρνηση να επισπεύσει τις διαδικασίες και σύντομα, 
όλοι μαζί, να χαιρετήσουμε την Οεμελί.ωση του λίΟου για την οικοδόμηση της πανεπι

στημιούπολης. 

Ευχαριστώ. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ο κ. Χριστόφιας, κύριε Πρόεδρε, έχει αναφερΟεί στο Οέμα της αυτονομίας του 

πανεπιστημίου, στην ελληνική σημαία και στη δικοινοτικότητα. Θα ήταν καλό 

κάποια μέρα αυτή η Βουλή να εξετάσει το νόμο που ψήψισε, για να δει πόση δικοι

νοτικότητα βίισει του νόμου έχει δώσει στο πανεπιστήμιο. 

Η δικοινοτικότητα, κατά τη γνώμη μου, εtναι ένα επιχείρημα για όσους δε 

θέλουν την ελληνική παρουσία στο πανεπιστήμιο, διότι και δικοινοτικότητα να 
θέλαμε, η ελληνική σημαία είναι η σημαία μιας από τις δύο κοινότητες. Αν τίΟεται 
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Οέμα για το πανεπιστήμιο, τίθεται θέμα γιατί να μην υπάρχουν τα ελληνικά σύμΒολα 

μέσα στο πανεπιστήμιο. Και δεν είναι Οέμα το οποίο θέτω εγώ, είναι θέμα το οποίο 

Οέτουν οι ίδιοι οι φοιτητές. 

Όσον αφορά τους προυπολογισμούς, αν έχουμε άποψη άλλη για το ποιοι 

πρέπει να σχεδιάζουν τους προϋπολογισμούς, πόσο πρέπει να παρεμβαίνει το 

Γραφείο Προγραμματισμού, μπορούμε να το δούμε. Όμως, δεν μπορ<ί> να 

<rανταστώ καμιά φορολογία να ξοδεύεται για οποιοδήποτε λόγο χωρίς το νενομι

σμένο έλεγχο. χωρίς το σωστό προγραμματισμό. Αυτονομία είναι ένα πράγμα, 

προγραμματισμός και έλεγχος είναι υπεράνω και της αυτονομίας και οποιουδήποτε 

σκοπού, για τον οποίο τα λεφτά ξοδεύονται. 

Για το θέμα της άμυνας έχει απαντήσει και ο Υπουργός Οικονομικών ότι δεν 

ήταν ακριβής η τοποθέτηση του συσχετισμού του ταμείου της άμυνας με τα έξοδα 

του πανεπιστημίου. Και εκεί. κάπου δεν αντιλαμβάνομαι πραγματικά πώς καταφέρ

νουμε -και δεν το λέω για τα όσα έχει πει ο κ. Χριστόφιας, αλλά γενικ6τερα- να 

συνδέουμε τα Οέματα της άμυνας με οποιαδήποτε άλλα προβλήματα, από τη στιγμή 

που το ταμείο είναι ξεχωριστό και το ξέρουμε όλοι. 

Για το χώρο θα συμ<('ωνήσω με τον κ. Χριστόφια ότι έγινε συζήτηση λtγων 

ημερών, όχι μηνών. Αν γινόταν στο ΒΜΗ, οι προϋπολογισμοί. τότε, κύριε Πρέ,ιτζα, 

μιλούσαν για !20 εκ. περίπου, για να αγοραστεί η γη -είναι !17,5 εκ. με τους 

μέτρωυς προϋπολογισμούς, τους τότε, υπάρχουν στα πρακτικά της Βουλής να τα 

βρείτε- αν είχαμε να μαζέψουμε και να ξοδέψουμε για το πανεπιστήμιο άλλα f20 εκ .• 
νομίζω όσα λεφτά ξοδέψαμε για το πανεπιστήμιο μέχρι σήμερα, δε θα αγοράζαμε τη 

γη και δε Θα λειτουργούσε καν το πανεπιστήμιο, ενώ τώρα έχουμε προβλήματα ίσως 

στέγασης. Δε Οα είχαμε καν πανεπιστήμιο, αν ξεκινούσαμε με τη διαδικασία να 

αγοράσουμε γη, παρά την έτοιμη χαλίτικη γη που βρήκαμε στην Αθαλάσσα. 

Για το θέμα της πανεπιστημιούπολης, νομίζω ναι, είναι απαίτηση των 

φοιτητών, ναι, πρέπει να το δούμε. Αλλά οq-είλουμε και εμείς ως Βουλή να διί>σουμε 

τη σωστή εικόνα στους φοιτητές και τις σωστές οικονομικές διαστάσεις. Είναι 

εύκολο να υποσχόμαστε. Δεν είναι καθόλου εύκολο αυτά που Οα υποσχεθούμε να 

βρουν το αντίκρισμά τους στους προϋπολογισμούς. Και πρέπει να είμαστε ειλικρι
νείς με το φοιτητόκοσμο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος να πω δυο λόγια πάνω σε ένα Οέμα που 

ήγειρε ο έντιμος συνάδελφος, που αφορά ακριβώς τη σημαία και το πανεπιστήμιο. 

Με βάση τη λογική που μας έχει αναπτύξει ο κ. Συλλούρης υπό κανονικές συνΟήκες 

στο Προεδρικό Μέγαρο, επειδή δεν είναι κοντά οι Τουρκοκύπριοι, Οα πρέπει να 

κυματίζει η ελληνική σημαία. Και όμως, επιμένουμε στο Προεδρικό Μέγαρο να 

είναι αναρτημένη και να κυματίζει η σημαία της Κυπριακής Δημοκρατίας. ΊΌ πανε

πιστήμιο είναι πανεπιστήμιο της Κυπριακής Δημοκρατίας και Θα πρέπει σε αυτό το 

κρατικό ίδρυμα, όπως και στα Υπουργεία και αλλού, να κυματίζει η σημαία της 

Κυπριακής Δημοχρατιας. Σε αυτό το πανεπιστήμιο υπάρχουν και οι ελληνικές 
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σπουδές, ασcrαλώς. Και αναπτύσσονται οι ελληνικές σπουδές και έχουμε αντικεί

μενο ή, αν Οέλετε, απόδι:ιξη αυτής της αν(ιπτυξης, έχουμε νομοσzέδιο το οποίο συζη

τείται στην Επιτροπι'ι Ιl αιδcίας και Οα περάσει σήμερα το νομοσχέδιο για τη 

δημιουργία Φιλοσοφικής Σχολής. Και νnμίζω είναι ομόφωνο, συνάδελφοι, το νομο

σχέδιο. 

Συνεπιδς, είναι Οέμα όχι του τι θέλι:ι ο καΟένας. ει ναι Οέμα αντικειμενικ<Ίτητας. 

Οέμα υπεράσπισης της \1παρξής μας. Υπεράσπισης αυτής ταύτης της Κ νπQιιtκής 

Δημοκρατίας. Άραγε δεν τιμούμε όλοι την ελληνική σημαία; Έχει κανένα <tΠ(> μας 

που αρνείται ότι είναι Ελληνοκύπριος; Ούτε και Οα το αρνηθο\ιμε ποτέ και είμctστε 

περήφανοι για τον πολιτισμό μας. Όμως. στην Κ\ιπρο ο ελληνισμός είΟισται να 

ζήσει στα πλαίσια της ανεξάρτητης Κυπριακής Δημοκρατίας, την οποία -μr συγχω

ρείτε για τη φράση μου-με τις "στραβάρες" ορισμένων οι'>ηγηθήκαμε να την επισημο

ποιήσουμε ως δικοινοτική, διζωνική, ομόσπονδη Κυπριακrι Δημοκρατία. 

Συνεπιδς, επαναλαμΒάνω, αν Οέλουμε να μην κλαίμε και άλλες "στραΒάρες" 

στο μέλλον, Οα πρέπει να σεβαστούμε εμείς πρώτα οι ίδιοι την Κυπριακiι Λημο

κρατία και τα σύμβολά της, ανεξάρτητα του τι λέει μια μερίδα crοιτητών, όποια και 

αν είναι αυτή η μερίδα των φοιτητών. Τους crοιτητές έχουμε καΟήχον να τους εξηγή

σουμε ακριβιδς τι σημαίνει Κυπριακή Δημοκρατία και μέσα από ποιους θεσμοi,ς και 

φορείς εκcrράζεται η Κυπριακή ΔημοκρατίΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι που Οέλουν να πρωτολογήσουν; 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, από τη Οέση μου. Θα ήθελα, κύριε Πρ6εbρε, 

από την αρχή να σημειώσω ότι μπορούμε όλοι να χαιρόμαστε για τη μέχρι σήμερα 

λειτουργία του πανεπιστημίου και αν λ(tβουμε υπόψη ότι άλλες χώρες με μεγάλη 

παράδοση και με λητουργια πανεπιστημίων για πολλ(.ι χρόνια -χρηματίσαμε και 

εμείς ψοιτητές άλλωστε- παρουσιάζουν σωρεία προβλημάτων και κτιριακιδν. <1λλίι 

αν Οέλετε και ακαδημα'ίκιδν. Άρα λοιπόν, πρέπει να πούμε ότι χαιρόμαστε και μr 

ικανοποίηση το λέω ότι και ο τρόπος εισαγωγής στα πανεπιστήμια φαίνεται 6τι από 

όλο το φάσμα στο κυπριακό πανεπιστήμιο Uεωρείται <)τι είναι ένας τρόπος αντικει

μενικός, aξιοκρατικός. ΙΞ.γώ τουλάχιστο δι:ν έχω ακούσει κανένα παράπονο τα 

τελευταία χρόνια που λειτουργεί αυτό το πανεπιστήμιο ότι μπήκε φοιτητής ιίτε από 

το παράθυρο είτε με οποιαδήποτε παρέμΒαση. Άρα λοιπόν. το μέχρι σi1μερα 

σύστημα των εισαγωγικών εξετάσεων στο πανεπιστήμιο είναι, κατά την άποψι'J μου, 

αδιάβλητο. άτρωτο και άρα πρέπει να το προστατεύσουμε. 

Το δεύτερο σημείο που Οέλω να σημειωΟεί ειναι ότι η έλλειψη, αν Οέλεη, των 

απαραίτητων κτιριακών εγκαταστάσεων είτε για τη λειτουργία του πανεπιστημίου 

είτε για την ;τανεπιστημιούπολη κ.τ.λ. πρέπει απλώς να πούμε ότι Βρίσκεται 

φαίνεται επί τάπητος. Έχει προγραμματιστεί να ξεκινήσει η λειτουργία του. 

Εγώ είχα πάει, κύριε Πρόεδρε, στην Αθήνα, όπου έχω σπουδάσει, ύστερα από 

δεκαπέντε χρόνια που είχα τελειώσει και πρέπει να πω ότι είδα τη Νομική Lχολή 

του Πανεπιστημίου Αθηνών χωρίς κανένα Βελτιωτικό έργο από το 1970 που έφυγα 
από την Αθήνα. Σήμερα λοιπόν, εμείς στην Κύπρο λέμε ότι έχουμε ένα κρ(ιτος. και 
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όταν λέμε κράτος, εννοούμε Εκτελεστική Εξουσία. αλλά και Βουλή, η οποία απλό

χερα δίδει οτιδi]ποτε ζητηθεί για τη λειτοι•ργία του πανεπιστημίου σε προσωπικό, αν 

Οtλετε, αλλά και σε εγκαταστ(.ισεις. 

Τώρα, σίγουρα τα χρtiματ<t τα οποία πρέπει να δίδονται πρέπει να μποσούν 

και να απορροφηΟούν. Αν είναι απλώς να τα εγκρίνουμε στοιις προυπολογισμούς, 

για να δημιουργοίιμε απλιί>ς μι<ι εικόνα και στο τέλος να γνωρίζουμε 6λοι μας ότι 
<'>εν μπορούν να απορροφηΟουν cίτε ελλfίψtι σχεδίων είτε άλλων, αν θέλετε, έτοιμων 
υποδομών, νομίζω ότι απλιi>ς Οα ι:ί.ναι πολιτικrj. 

Την αυτονομία του πανεπιστημίου σίγουρα όλοι τη Οέλουμε. Θέλουμε μέσα 

από το πανεπιστήμιο να βγαίνουν πολίτες, οι οποίοι να είναι ελεύθεροι πολίτες και 

με κανένα τρόπο δε Οέλουμε να παρεμβαινει κανένας στο έργο του πανεπιστημίου . 

Νομίζω ότι οποιαδήποτε cινωrορά σε άλλα Οέματα άμυνuς κ.τ.λ. σωστά έχει 
λεχΟεί ότι κάΟε τομέας έχει την αξία του. Ο τομέας της άμυνας, ο οποίος είναι Οέμα 

επιβίωσης, έχει το ειδικό ταμείο εκεί, στο οποίο και πάλι απλόχερα ο κυπριακός 
ελληνισμός εισψέρει. Νομίζω ότι τα Μο πρ(ιγματα είναι ξεχωριστά. Mc αυτό ως 
δεδομένο εκείνο το οποίο Οέλω να πω είναι να στείλουμε ένα μήνυμα στην Εκτελε

στική Εξουσία να προχωρήσει ταχιiτατα, ιί1στε να μπουν κάτω και τα σχέδια και όλα 
τα απαραίτητα για τη λειτουργία και των πανcπιστημιακιi>ν κτιρίων, αλλ(ι και των 

άλλων πανεπιστημιουπόλεων. προβλήματα που q-αντάζομαι σήμερα αντιμετωπίζουν 

οι q-οιτητές μας. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; Για δευτερολογίες Οα διi>σω το λόγο, όπως μου 

ζητήΟηκε, στον κ. Φιλίππου, στον κ. Πρέντζα, στον κ. Συλλούρη και στον κ. Χσυσο

στόμου. 

Ορίστε, κύριε Φιλίππου. Θα παρακαλέσω οι δευτερολογίες να είναι σίιντομες, 

διότι να μου ε πι τραπεί να πω ότι απλιi>ς γίνιται επανάληψη επι-χειρημάτων. 

Α. ΦΙΛΙΠ ΠΟΥ: 

Κύριε ΠρόεδQε, από τη (.)(:ση μου, με την (ιδειά σας. Θα rίμαι πολύ σίιντομος 

και Οα αναq-ερΟώ μόνο σε μερικι:ι σημεία, τα οποία δε" είχα Οίξει στην πρωτολογία 
μου. Ούτε Θα αναφερθώ σε οποιοδήποτε σημαντικό Οέμα έΟιξαν συνάδελcrοί μου 
ύστερα από μένα, ιδιαίτερα από τη δική μας την πλευρά, δι6τι είναι προφανές ότι τα 
Οέματα αυτονομίας είναι πολύ σοβαρά και Ι~εβαίως είχαν γίνει επιθέσεις εναντίον 
της αυτονομίας- είναι γνωστές οι Οέσεις, <"ιε Οέλω να τις επαναλάβω. 

Θα ξεκινήσω από ένα σημείο, που πολίι σωστά έχει Οίξει ο αναπληρωτιiς n ρόε
δρος του Δημοκρατικού Συναγερμού. Πράγματι, στο παρελ06ν το πανεπιστήμιο δεν 
είχε τη δυνατότητα να απορροφrΊσει τα κονδίιλια τα οποία εγκρίΟηκαν. Αλλ(t ξέχασε 

να αναφέρει ο συνάδελφος ότι το 1995. το χρόνο που μας πέρασε, το πανεπιστήμιο 
απορρόφησε 91 ,4 7% από τα κονδί1λια που του δόθηκαν. rν<i> τον προηγουμενο χuόνο 
είχε απορροq-ήσει μόνο 69,93%. Δε θέλω νιι πω για όλα τα χρ6νια. Και τον πριiηο 
χρόνο, δηλαδή το 1989-'90, απορρόcrησε 28,50% των κονδυλίων. Θα καταΟέσω Ηuτά 
τα στοιχεία για τα πρακτικά της Βουλής. 

Αυτό το λέω, διότι ερχόμαστε τιί>ρα που το πανεπιστήμιο έχει απορροφήσει 

ένα τόσο υψηλό ποσοστό των κονδυλίων που του δόΟηκαν και δεν του εγκρίνει η 
κυβέρνηση, όχι η Βουλή, ποσό ί5,5 εκ. για την πανεπιστημιοίιπολη. Θέλω να τονίσω 

το κύριο στοιχείο που είπα προηγουμένως -και τώρα θα δώσω ακόμα ένα αποδει-
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κτιχό στοιχείο για τη θέση μου- ότι πράγματι η κυβέρνηση ταλαντεύτηκε μεταξύ της 

ιδέας να προχωρήσει να ανεγείρει την πανεπιστημιούπολη στην ΑΟαλάσσα ή να 
υπαναχωρήσει και να μην χάνει την πανεπιστημιούπολη. Αυτό έγινε και γι' αυτό η 

κυβέρνηση, ενώ πρώτα συμφώνησε, όταν εγγράψαμε Οέμα στη Βουλή για την 

πρόΟεσή της να αγοράσει κτίριο στον αυτοκινητόδρομο στα Λατσιά, είπε ότι δε θα 
το αγοράσει και ξαφνικά εν μια νυκτί, ύστερα από ένα χρόνο. το απαλλοτρίωσε και 
επέμενε να στέλλει τους φοιτητές οκτώ χιλιόμετρα εκτός Λευκωσίας και είναι, όπως 

ξέρετε, ιδιαίτερα δύσκολο. 

Δεύτερο, ο Υπουργός Οιχονομικ<ί)ν ανέφερε στη Βουλή, για να αιτιολογιjσει 

την καθυστέρηση: "η πανεπιστημιούπολη", είπε, 'Όα κοστίσει f. ι 20 εκ.". Και γι' αυτό 
ήΟελε να πει, "γι' αυτό δεν την κάνουμε." Όταν όμως ήρUε το πανεπιστήμιο την 

περασμένη βδομάδα στη Βουλή και κατέθεσε στοιχεία, τ6νισε τ<>σο ο Αντιπρύτανης 

όσο και ο Διευθυντής Διοίκησης και Οικονομικcδν ότι το κόστος της πανεπιστημιού
πολης προϋπολογιζόταν από το ι 994, που ήταν έτοιμο το πανεπιστήμιο με το γενικό 
χωροταξικό σχέδιο, το οποίο δεν έχει ακόμα εγκριθεί, σε f.79,8 εκ. και κάτω από τις 
πιέσεις που άσκησε η κυβέρνηση ύστερα από δυο χρόνια μπόρεσε να πείσει -αυτ6 το 

λέμε αγαστή συνεργασία- το πανεπιστήμιο να υποχωρήσει και αντί f.79,8 εκ. να 

κοστίζει το έργο f.70.6 εκ. Και αυτό είναι η τελική πρόταση. Αλλά αυτό κράτησε 

δυο χρόνια περίπου. Και η κυβέρνηση, επαναλαμβάνω, το λέμε στην ΈκΟεσή μας, 
προγραμματίζει να εγκρίνει το γενικό zωροταξικό σχέδω στα τέλη του ι996. Προς 

τιμή του ο Πρόεδρος της Επιτροπής συμψδνησε με όλους εμάς και έντονα, όπως 

μερικές φορές το συνηΟίζει, απαίτησε από την κυβέρνηση να το εγκρίνει νωρίτερα 

και τον συγχαίρω γι' αυτό. Μάλιστα, το πανεπιστήμιο δέχΘηκε κάτω από πίεση η 
πανεπιστημιούπολη να ανεγερθεί σε δίtο φάσεις. Η πρώτη φάση θα κοστίσει μόνο 
f35 εκ .• Οα είναι διάρκειας οκτώ ετών, που σημαίνει για κάΟε χρόνο χρειαζόμαστε 
λιγότερο από f.3,5 εκ. Και παρ' όλ' αυτά, η κυβέρνηση αρνειται να εγκρίνει το γενικό 
χωροταξικό σχέδιο και επιχειρεί ακόμα να καθυστερήσει. Τα υπόλοιπα f35.6 εκ. θα 
πάρουν άλλα τέσσερα χρόνια. 

Κατά συνέπεια, η κυβέρνηση οφείλει να εγκρίνει άμεσα το γενικό χωροταξικό 

σχέδιο, να καταΟέσει Οεμέλιο λίθο και να αρχίσει την ανέγερση των <('οι τητικ<δν 

εστιών, των αιΟουσών διδασκαλίας και της f1ιβλιο0ήκης με προτεραιότητα. 

Κλείνω με δυο λόγια για τους φοιτητές. Ότι πράγματι οι φοιτητές του πανε
πιστημίου Κύπρου υποφέρουν, δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία, διότι δε ~οίσκουν 
χώρο να ενοικιάσουν και μερικοί τους εκμεταλλεύονται. Μέχρις ότου να κτιστούν 

οι πρώτες φοιτητικές εστίες, προσωρινά τα προβλήματα στέγασης των φοιτητών 

τόσο του Πανεπιστημίου Κύπρου όσο και των άλλων σχολών, διότι υπάρχουν και 
άλλες σχολές -υπάρχουν άλλες πέντε χιλιάδες φοιτητές σε ιδιωτικές σχολές που δε 

βρίσκουν σπί.τια, για να ενοικιάσουν- θα μπορούσε να απαμβλυνΟούν με τα 
αχόλουΟα μέτρα: Τα έχουμε προτείνει αυτά, αλλά τα επαναλαμβάνω για τα 

πρακτικά της Βουλής. 

(α) Αύξηση της φορολογικής πίστωσης στις οικογένειες που έχουν {['οιτητές 
στην Κύπρο από ί300 σε ίSΟΟ, όπως γίνεται για οικογένειες που τα 

παιδιά τους σπουδάζουν στην Ελλάδα. 

(β) Παραχώρηση στεγαστικού επιδόματος σε {['Οιτητές που οι οικογένειές 
τους ανήκουν στα χαμηλά και μεσαία εισοδηματικά στρώματα. 

(γ) Ενοικίαση διαμερισμάτων σε πολυκατοικίες και παραχώρησή τους σε 
φοιτητές ένανη χαμηλού ενοικίου. 
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόει)ρε, και καταΟέτω τα στοιχεία για τα πρακτικά της 

Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να εκφράσω πρώτα, πρώτα απογοήτευση, διότι 
ορισμένες απόψεις μου δεν μπόρεσα να τις κάνω πολύ κατανοητές. Αναφορικά με 

την άμυνα η άποψή μου είναι ότι δεν μπορεί η άμυνα να χρησιμοποιείται είτε ως 
άλλοΟι είτε ως πρόσχημα, για να μην εκτελεστεί. το άλφα ή βήτα έργο. Δεν μπορεί να 
λέμε ότι, επειδή έχουμε τις αν(ιyκες της άμυνας, δεν κάνουμε πανεπιστήμιο ή δεν 

κάνουμε νοσοκομεία ή δεν κάνουμε δρόμο ή δεν κάνουμε το δρόμο του Πύργου
Ορκόντα, που τόσες φορές συζητούμε. Είναι ανάγκη η άμυνα, υπηρετούμε την 

άμυνα, όλη η κοινωνία είναι πρόΟυμη. Δεν μπορεί να γίνεται το αντικείμενο συζή
τησης. 

Δεύτερο, η κριτική ελεύΟερη και απεριόριστη ασφαλώς. Όχι με τις ταμπέλες 
καλόπιστη κ.τ.λ. Κριτική σκέτα, όπως τη Οέλει, όπως τη νιώθει ο καΟένας, να την 

κάνει. ΒεΒαίως. Αλλά και σεΒασμός αυτού που είχα πει, της συνεtδησης των 
ανθρώπων που κρίνουμε. Δεν αναγορεύεται κανένας κριτής της συνείδησης των 
άλλων. Δεν είναι κανένας με κανένα τρόπο ο ένας που κρίνει αν οι άλλοι είναι 
λιγότερο ή περισσότερο Έλληνες, λιγότερο ή περισσότερο νομιμόφρονες, λιγότερο ή 

περισσότερο ηθικοί. Εκεί που υπάρχει το συγκεκριμένο, το συγκεκριμένο κρίνεται. 

Τρίτο, για το ΒΜΗ και την ΑΟαλ(ωσα. Υπάρχουν πράγματι τα πρακτικ(ι, ας 

ανατρέξουμε. Η κάθε πλευρ(t είπε τις Οέσεις της. Τα νούμερα είναι καταγραμμένα 
και οποιοσδήποτε θέλει να κρίνει, ας δικαι<δσει όποιο, κατά την κρίση του, Βρίσκει 

ότι είχε δίκαιο. 

τέλος, ο χαρακτήρας του πανεπιστημίου. Είναι ψευδοδίλημμα ο ισχυρισμός 

δικοινοτικό ri κοινοτικό, δικοινοτικό ή ελληνικό. Το πανεπιστήμιο και από το νόμο 
καL από τη <rύση των πανεπιστημί.ων είναι πανεπιστήμιο και είναι το Πανεπιστήμιο 

της Κύπρου που ίδρυσε το κυπριακό κράτος για τους Κύπριους πολίτες, αλλά και 

για τους ξένους που έχουν τα προσόντα να γίνουν φοιτητές του. Αν το πανεπι
στήμιο έχει οποιαδήποτε σημαία ή οποιοδήποτε τίτλο, αυτό δε θα καΟορίσει ούτε 

την επιστημονική αξία οίιτε το φρόνημα αυτιδν που φοιτούν. Διότι, αν πούμε ότι 

αλλάζει το φρόνημα ανάλογα με το ποιο είναι το πανεπιστήμιο, ας το πούμε και 

τούρκικο. Θα τουρκέψουν οι <rοιτητές, επειδή Οα λέγεται τούρκικο; Έχου~ιε πολύ 

καλούς Έλληνες που σπούδασαν στα πανεπιστήμια της Τουρκίας και υπηρετούν 

πολύ ευσυνείδητα την πατρίδα τους. 

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι πρέπει να απαλλαχθούμε από αυτού του είδους 
τις ψευδοφοΒίες. "Α ν άλλασσεν το φυσικόν εύκολα του πλασμάτου", λέει και ο 

ποιητrΊς μας, "και ο Θεός Οα ντρέπετουν για τα έρκατά του". Δεν αλλάζει ο 
άνθρωπος, αν πεις το πανεπιστήμιο ελληνικό, κυπριακό, δικοινοτικό, παγκοινοτικό 

ή μονοκοινοτικό ή ό,τι θέλεις. Το πανεπιστήμιο είναι πανεπιστήμιο. Η επιστήμη 
ούτε πατρίδα έχει ούτε Ορησκεία. Οι επιστήμονες έχουν τις αρχές με τις οποίες 
έχουν διαπαιδαγωγηθεί. Έχουν τις αρχές, οι οποίες έχουν δοκιμαστεί μέσα από τις 

αναζητήσεις τους και μέσα από τις αγωνίες τους. Και μπορεί να Βγούν από το ίδιο 
πανεπιστήμιο εξίσου άριστοι επιστήμονες με εντελώς διαφορετικές είτε εθνικές είτε 
ηθικές είτε κοινωνικές αντιλήψεις. Το θέμα είναι να αφήσουμε το πανεπιστήμιο να 
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είναι καλό ίδρυμα της επιστήμης, καλός λαος της επιστήμης. Από εκεί και πέρα, αν 
η γνώση είναι σωστή, αυτοί. που θα την κατέχουν, ας crανούν και άξιοι της γν<ί)σης 
τους, για να γίνουν καλοί πολίτες να υπηρετήσουν την πατρίδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Χρυσοστόμου. 

ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς να διευκρινιστεί ότι ο νόμος περί Πανεπιστημίου 
αναφέρεται σε πανεπιστήμιο της Κυπριακής Δημοκρατίας. τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε ΙΙ ρόεδρε, ειλικρινά λυπούμαι για μια ομόφωνη 'F:κΟεση, για κάτι που 
όλοι συμφωνήσαμε. Εγώ είχα την εντ1ιπωση ότι τέλειωσε και λυπόμουν, διότι εκείνη 

την ώρα Οα εγκρινόταν ο προϋπολογισμός και δε Οα ψήφιζα. 

ΒΟΥΛΕΥΊΈΣ: 

Πού "cπήες", κύριε; 

Ν. ΑΝ ΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

ΚατέΒηκα, όπως δικαιούμαστε όλοι, στο καψενείο της Οο\'λής. Και επανήλΟα 
μετά μισή ώρα και εσυζητείτο ακόμα το Οέμα του πανεπιστημίου και της αυτονομίας 

του. 

Λυπούμαι, αλλά Οα πω κάτι χάριν της ιστορίας και των πρακτικών, 6πως 
γίνεται αναιrορά. Σύμιrωνα με τον αρχικό νόμο, τον οποίο ο εντιμος συνάδελφος 
και πολύ αγαπητός μου καθηγητής κ. Φιλίππου κατέΟεσε, έλεγχε το πανεπιστήμιο η 
κυΒέρνηση και είναι η Βουλή που τον τροποποίησε. Η πλειοψη<rία διοριζ6ταν από 
τον Πρόεδρο του κράτους. Η πολιτεία είχε την πλειοψηφία. Είναι η Βο\1λή που 

τροποποίησε και συνεπώς ... Δεν είναι ωραίο πράγμα να λέμε εύηχα. Κω δε λέω 
ότι τjταν κακή πρόΟεση. Αλλά, αν μιλούμε για την αυτονομία και εξαρτάται από το 

ποιος διορίζει και πόσους, ε! όχι, κύριε Φιλίπου, η πρόταση η δική σας. όπως κατα
τέΟηκε, ενΟυμείστε καλώς ότι από τους δεκαεννέα τους δέκα τους διόριζε η κυβέρ
νηση. Είναι τότε που ήταν ελεγχόμενο και δε Οα υπήρχε αυτονομία. Κανένας δε 
διανοήΟηκε ότι Οα μπορούσε να καταργηΟεί η αυτονομία. Εξάλλου, δεν είχε και 
δικαίωμα, διότι ρητά ορίζεται στο νόμο. Επομένως, ας μη φιλολογούμε γω κ(ιτι το 
οποίο δεν μπορεί κανένας, όσο χω αν Οέλει, διότι θα είναι παράνομο, να το παρα

λείπει. 

Υπάρχουν και πολλά άλλα. Άκουσα τις προτάσεις, κύριε Π ρόεδρε. Επιτέ
λους, κάποια ιόρα πρέπει να σεβαστουμε και τους φοιτητές. Άκουσα το εξής: "Δεν 
υπάρχει χ<ί>ρος και γίνονται αντικείμενο εκμετάλλευσης". Ακούστε τις προτ<1σεις 

τώρα, για να λύσουμε το πρόβλημα του χιί>ρου. Οι φορολογικές πιστώσεις από ΠΟΟ 
σε ίSΟΟ. Θα αυξηθούν τα διαμερίσματα: Όχι. Η παραχ<ί)ρηση επιχορήγησης είναι 
κάτι που προτείνουμε και πιστεύω είναι σωστό στους (ιπορους να δίνεται κ(ιποια 
χορηγία, αιrού υπάρχει αυτή η τάση εκμετάλλευσης λόγω της έλλειψης χώρου, καΟ<ί>ς 
και η ενοικίαση διαμερισμάτων. 

'Εγινε μελέτη, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελιrοι, και ιrαίνεται ότι κατά 
κεφαλή φοιτητή στοιχίζει η ενοικίαση -έτσι μας λέχθηκε στην επιτροπή Παιδείας-
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ί12.000, ενώ, αν ανεγερθούν κάποιες φοι τητικές εστίες, το κόστος θα εί. ναι ! Ι 0.000. 
Και γι' αυτό προχωρούν στην ανέγερση φοιτητικών εστιών. Γι' αυτό και εμείς λέμε 

ότι Οα πρέπει, επειδή είναι άμεσο και καυτό το πρόβλημα, να δοΟεί χορηγία προς 

τους άπορους κατά τα λοιπά. Και ας μην είμαστε άδικοι προς άλλους, οι οποίοι 
σπουδάζουν στο εξωτερικό. Πολλοί δεν έχουν την τύχη, διότι είναι περιορισμένος ο 

αριΟμός -και ήταν ανέκαθεν περιορισμένος ο αριθμός των φοιτητών που θα 
μπορούσε να δεχτεί. το πανεπιστήμιο και επειδή έχουμε και περισσότερους που 

Οέλουν να μορφωθούν- γι' αυτό έχει αρκετούς άπορους φοιτητές που φοιτούν στο 
εξωτερικό και δε νομίζω να λαμβάνει κανένας πρόνοια. Δε λέω να μη λάβουμε. 

Προς Θεού! Απλώς κάνω τη διάκριση ότι πιθανότατα, προσπαθώντας να βοηθή

σουμε εκείνους που πρέπει, γενικεύοντας το πρόβλημα και πηγαίνοντας ακ6μα και 

στα ιδιωτικά κολλέγια, όπου φοιτούν πέντε χιλιάδες φοιτητές, να τους λύσουμε το 
στεγαστικό, όπως είπε ο κ. Φιλίππου, έχω την εντύπωση ότι μπορεί. να ωραιολο

γούμε, αλλά καμιά κυβέρνηση δε θα έβρισκε τον πρακτικό τρόπο να ικανοποιήσει 

αυτά τα αιτήματα. Εκείνο που άμεσα έχουμε υποχρέωση ως κρ(ηος λέω ότι είναι να 

δούμε ποιοι εκ των φοιτητών έχουν πραγματικά την ανάγκη, ώστε να επιδοτηΟεί το 
ενοίκιό τους. 

Για τις ονομασίες του πανεπιστημίου, κύριε Πρέντζα, εγώ δε δέχομαι να 

ονομάζεται τουρκικό. Καλά ονομάζεται από το νόμο κρατικό και από εκεί και πέρα 

τα άλλα όλα είναι πλεονασμός. Συμφων<i>. συνεπώς, με το περιεχόμενο της ομιλίας 
σας, όχι με την ονομασία. 

Θέλω να πω ότι η κυβέρνηση, ως κυβέρνηση, δεν αρνείται την έγκριση του 
χωροταξικού. Ει ναι οι τεχνοκράτες που είναι σε κάθε κυβέρνηση οι ίδιοι, οι ευλογη

μένοι, οι οποίοι όμως κάνουν τη δουλειά τους. Α ν καθυστερούν να την κάνουν και 
εκεί, κύριε Φιλίππου, που αν θυμάστε καλά ήμουν κάπως πιο οξύς, ήταν ότι επιτέ

λους τελειιi>νουν. Υπήρξε μια διαβούλευση μεταξύ πανεπιστημιακ<i>ν και τεχνο

κρατών, όχι πολιτικής ηγεσίας, και συνεπώς αυτό το Οέμα είναι θέμα που κανονικά 

αποτελεί Οέμα ρουτίνας για όλα τα έργα επί όλων των κυβερνήσεων. Θέλω να 

πιστεύω ότι ύστερα και από αυτή τη μακρά συζήτηση Οα πάρουν τα μηνύματα και 
από τις παρατηρήσεις που τους έγιναν στην Επιτροπή Παιδείας, ώστε να επισπεύ

σουν, για να μπορεί να μπει και ο θεμέλιος λίθος, γιατί. υπάρχει άλλο πρόβλημα, 

κύριοι συνάδελφοι. Εκπνέει φέτος η τριετία από την απαλλοτρίωση του χώρου και 

αν δεν αρχίσει η εκτέλεση των έργων, πιΘαν6τατα να επιστραφεί και να χρειαστεί να 
γίνει ξανά απαλλοτρίωση. Επομένως, έχουν γνώση οι φύλακες και συνεπώς αυτό το 

οποίο ίσως να ήταν πολιτική πράξη εντυπωσιασμού είναι και ανάγκη, αν Οέλετε, για 
λόγους οικονομικούς και επομένως από πάσης άποψης Οα γίνει. 

Όσον αφορά την απορρόφηση του προϋπολογισμού, τα σχόλια μου δεν ήταν 

αν το πανεπιστήμιο αξιοποιεί και απορροφά τον προϋπολογισμό. Έκανα κριτική 

σε όσους ασκούσαν κριτική στους πανεπιστημιακούς, διότι δεν aπορροφούσαν τον 

προϋπολογισμό. Συνεπώς, τώρα που υποτίθεται υπάρχει μια συμπόρευση πανεπι

στημιακών και κυβέρνησης, δε φαίνεται να υπάρχει και πρόβλημα ούτε και πιστεύω 

οι πανεπιστημιακοί ή το συμβούλιο του πανεπιστημίου έχουν εκφQάσει δυσαρέσκεια 

για τον παρόντα προϋπολογισμό. Ζητούσαν περισσότερα και είναι ο κανόνας 

αυτός, όλα τα κινήματα να ζητούν περισσότερα. Κάπου γίνεται ένας συμβιβασμός 

και πάλι λειτουργούν όλα ομαλά χωρίς προβλήματα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο τελευταίος ομιλητής θα είναι ο κ. Παπαδόπουλος. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, όχι. Φαίνεται ότι έχει παρεξηγηθεί ο κοινοΒουλευτικός διάλογος. Δε 
σημαίνει ότι κάθε λέξη που λέγεται από τον ένα θα απαντάται από τον άλλο, ι)ιότι 
τότε δεν τελειώνει ποτέ ο κοινοβουλευτικός διάλογος. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε σας έδωσα το λόγο. Δε σας έδωσα το λόγο, κύριε συνάδελφε. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Είναι η συντομότερη των ομιλιών που έγιναν. Επρόκειτο να εισηγηΟιί> ότι 

εξαντλήΟηκε η συζήτηση. Δεν είχα να προσθέσω τίποτε άλλο. 'I Ι δη το είπατε ότι θα 
είμαι ο τελευταίος ομιλητής. Τώρα, είναι περιττή η παρέμβασή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε Οέτω το Οέμα σε ψηφοφορία αν θεωρείται η συζήτηση εξαντληθείσα. 

Φαίνεται ότι η Βουλή συμφωνεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 

υπερβαίνει τα ί 11.463.919 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31 η Δεκεμβρίου 
1996. ΆρΟρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Π ίνακας. ΆρΟρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλνψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο ή άλλο κεφάλαιο. ΆρΟρο 4. 

Δημιουργία νέων θέσεων. Δεύτερος Π ίνακας . Άρθρο S. 

Λειτουργοί πον ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. ΆρΟρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα Ι μέχρι 6 να εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι μέχρι 6 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού τον Πανεπιστη

μίον Κύπρου Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

'Ό περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1995". 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι οι ομόφωνες Εκθέσεις να μη διαβάζονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν η Βουλή συμφωνεί, θα θεωρηθεί αναγνωσΟείσα. 

Συμφωνεί η Βουλή; Δεν υπάρχει ένσταση, θεωρείται αναγνωσΟείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ τt-ΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡ Ι ΚΩΝ ΓΙ Α ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡ Ι ΠΟΛ ΙΤΟΥ ΤΗΣ 

ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑτJΑΣ (ΥΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1995" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αντώνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν την 3\η Ιανουαρίου και στις 

7 Φεβρουαρίου 1996. Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευ
ρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση των περί Πολίτου της 
Κυπριακής Δημοκρατίας Νόμων, για να μπορούν να καταστούν πολίτες της Δημο
κρατίας άτομα που γεννήθηκαν μετά την ανακήρυξη της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και των οποίων ο πατέρας είχε το δικαίωμα να καταστεί πολίτης της Δημοκρατίας, 
χωρίς όμως να ασκήσει το δικαίωμα αυτό. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν ότι με την τροποποίηση 
που προτείνεται παρέχεται η ευκαιρία ν' αποκτήσουν την κυπριακή υπηκοότητα 
άτομα των οποίων ο πατέρας είχε κυπριακή καταγωγή, αλλά δεν απέκτησε για 
διάφορους λόγους την κυπριακή υπηκοότητα, δίνοντας με τον τρόπο αυτό τέλος σε 

μια μακρόχρονη εκκρεμότητα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοΟετci>ντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί το τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 'Ό 
περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1996". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρθρα Ι και 2 να εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παριδν Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρα
τίας (τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

''Ο περί Εγγραφής των Κατοίκων (τροποποιητικός) Νόμος του 1995 ". 
Πρόταση νόμου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Υπάρχει παράκληση για μιας βδομάδας αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για μιας βδομάδας αναβολή; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Το Ι Ο, το 19 και το 20, για να μην επανέρχομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Ι Ο, το 19 και το 20. Υπάρχει ένσταση τα θέματα υπ' αριθμό Ι Ο, Ι 9 και 20 
να αναβληΟούν για μια βδομάδα; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, αναβάλλονται. 

Τα υπ' αριθμό Ι 3 και 14 που είναι ''Ο περί Ραδιοτηλεοπτικών Σταθμών Νόμος 
του ι 994" και "Ο περί Συμπληρωματικού Π ρουπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμος του 1995 ", έχουν αποσυρθεί. 

Το επόμενο είναι ''Ο περί ΥδατοπρομήΟειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1996". Η Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥτΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο Π ΕΡ Ι ΥΔΑΤΟΠΡΟΜΗΘΕΙΑΣ 

(ΔΗΜΟτΙΚΕΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗτΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1996" 
Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Α ντcδνης Καράς 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτι;ρικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέbιο 
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σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Φεβρουαρίου 1996. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για την υδατοπρομήθεια των δημοτικιί>ν και άλλων περιοχών, ώστε να παραχω
ρηθεί εξουσία στα οικεία συμβούλια υδατοπρομήθειας να εκδίδουν κανονισμούς για 

συντάξεις και φιλοδωρήματα των υπαλλήλων και εργατών τους με αναδρομική ισχύ. 

11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου και γι' αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση τα άρΟρα Ι και 2 να εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναcrέρεται ως ο ;ι:ερί ΥδατροπρομήΟειας (Δημοτικές και 

Άλλες Περιοχές) (τροποποιητικός) Νόμος του 1996. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εcrόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόcrωνα σε νόμο. 

Το επόμενο κατά λάθος φαίνεται ομόφωνο. "Ο περί Πρωτοκόλλου της 

Κυπριακής Δημοκρατίας (Εσωτερική ΕΟιμοταξία) Νόμος του 1994". Είχα ζητήσει 
να ακουστούν οι απόψεις μου, τις εξέφρασα προς τους αρχηγούς των κομμάτων και 

προς την Επιτροπή, αλλά βλέπω <>τι δυστυχιί>ς παρουσιάζεται ως ομόφωνο. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μιλούμε περί της ομοφωνίας της Επιτροπής, όχι της Dουλής. 

Εδώ είναι η Έκθεση της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω την εντύπωση ότι ο εκπρόσωπος του κόμματος της ΕΔΕΚ , θα πρέπει να 
έχει διαφωνήσει. Εν πάση περιπτώσει, αν είναι έτσι .. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Η μόνη επιφύλαξη που αναφέρεται στην Έκθεση ήταν του ΔΗΚΟ, αλλά όχι επί 

της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, εντάξει. Ο κ. Παναγίδης. 
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